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Een beetje cultuur. ~~1;:~ 
M d ? '"'#' ag at. ~q'#' 
Pleidooi voor een derde TV-net 
Hoe gaat de televisie er uitzien als de Medianota gepasseerd is? 
Eindjanuari ligt ze ter behandeling in de Tweede Kamer: het werkstuk van de minister die nog 
nét het woordje Cultuur in z'n portefeuille meedraagt. Het is een heel karwei geweest, en 

, logisch; Als je stokoude belangen moet verzoenen met gloednieuwe technieken ben je nog niet 
jarig. Maandenlang heeft de minister gejongleerd met ontwerpen, compromissen en 
proefballol)nen- en toen het nummer af was léék alles aardig in orde, maar op één kleinigheid 
na: Cultuur hing nog in de lucht. Wel wordt er in de nota omstandig lippendienst aan bewezen, 
maar de minister zou zelfbeter moeten weten. Niets in zijn nieuwe bestelgarandeert dat het 
beetje cultuur dat we op televisie hadden, zelfs maar de kans krijgt te blijven. Wat in dat 
verband voorwaardenscheppend beleid heet, kan alleen maar een wassen neus zijn -
bijvoorbeeld omdat de zendgemachtigden voor hun voortbestaan afhankelijk blijven van een 
getalscriterium, en dus zullen moeten blijven vechten om de kijkersgunst; niet alleen meer 
onder mekaar, maar nu ook nog, in verhevigde mate, tegen nieuwe concurrenten uit het 
bedrijfsleven. Het zal ons duizelen van de krimi's, de kwizzen, de kwakers en de knoeiers als het 
parlement deze Medianota eenmaal heeft laten passeren. 
Nou hoeft de buis niet bol te staan van kunst en cultuur, al kun je je afvragen waarom hij wél 
bol zou moeten staan van shows en series. 
Maar een beetje meer cultuur - zou dat mogen? 
Een Derde Net bijvoorbeeld: niet voor anderhalve zonderling die zich in hoger sferen van de 
samenleving wil afzonderen, maar voor de tien procent Nederlanders van wie vast staat dat ze 
behoefte hebben aari programma's over literatuur, muziek, theater, beeldende kunst, film en 
architectuur en die zich straks een ongeluk moeten zoeken om her en der een kruimeltje van 
hun gading te vinden. Een Derde Net waarop gedurende een aantal uren per week 
gegarandeerd, en continu, aandacht wordt besteed aan kunst en cultuur; waarop je een ballet 
kunt zien of een toneelvoorstelling en waarop je kennis kunt maken met componisten, 
schrijvers en filmers. 
Wat zou dat, náást die overdonderende rest, een verademing zijn! 
De behandeling van de Medianota in de Tweede Kamer biedt een unieke gelegenheid om de 
grondslag te leggen voor een cultureel televisienet, want verwezenlijking ervan is in eerste 
instantie een kwestie van politieke wil. Het startpunt van een Derde Net ligt bij de opname van 
een cultuur-artikel in de Omroepwet. Hierin moeten televisieprogramma's gewijd aan kunst 
en cultuur, gedurende een bepaald aantal uren per week worden gewaarborgd en bovendien 
zou dit artikel een onafhankelijke culturele zendgemachtigde, zowel in organisatorisch als 
financieel opzicht, mogelijk moeten maken. 
Vindt u de instelling van zo'n cultureel televisienet een aantrekkelijke gedachte? Stuur dan, 
als blijk van uw sympathie, een briefkaart met uw naam en adres naar de Stichting Het Derde 
Net, Postbus 5245, 1007 AE Amsterdam. 
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Bezuinigingen in de gezondheidszorg noodzakelijk. (foto ANP) 

Ziektekosten 

CDA-Tweede-Kamerlid Ad Lansink licht zijn plan toe om de eerste twee 
verpleegdagen in het ziekenhuis voor rekening van de patiënt zelf te laten 
komen. Pagina 6, 7. 

Referendum 
Redactielid De Kwaadsteniet gaat in op het pleidooi dat S. Faber recent in dit blad 
hield om een referendum te houden over de plaatsing van nieuwe kernwapens in 
ons land. Eerst is echter een discussie nodig over het hoe-en-wat van het 
referendum. Pagina 8, 9. 

Tweeverdieners 
Op de valreep van 1983 is door het parlement het wetsontwerp, ,tweeverdieners" 
aanvaard. Over deze wet een gesprek met prof. Jan Christiaanse en mr. Joost 
van Ierse!, resp. lid van de Eerste en van de Tweede Kamer voor het CDA. 
Pagina 12, 13. 

UNESCO 
De UNESCO, de VN-organisatie voor onderwijs, cultuur en wetenschap staat 
onder druk nu de Verenigde Staten weigeren haar financieel te ondersteunen. 
Frans Jozef van der Heijden over de achtergronden van dit conflict. 
Pagina 14, 15. 
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PARTIJNIEUWS 

Regionale bijeenkomst 
in Heerenveen 
Op maandagavond 30 januari a.s. belegt 
het CDA een grote regionale bijeenkomst 
in Heerenveen, in de Schouwburg aan de 
Crackstraat 6, Heerenveen. 
De bedoeling van deze bijeenkomst is de 
bezoekers te informeren over de achter
gronden van het tot nu door het CDA 
gevoerde en nog te voeren beleid in 
kabinet en parlement. 
Minister-president Lubbers en CDA
fractieleider De Vries zullen hierbij het 
woord voeren. 
De bijeenkomst staat onder leiding van 
CDA-voorzitter Bukman. 
In de opzet van deze avond is er ook 
gelegenheid voor persoonlijk contact en 
discussie met de aanwezige CDA
bewindslieden, leden van de CDA-fractie in 
Eerste- en Tweede Kamer alsmede de 
CDA-Euro-parlementariërs. 
Het programma voor 30 januari a.s. te 
Heerenveen ziet er in grote lijnen als volgt 
uit: 
Vanaf 19.00 uur: Opening en ontvangst 
met koffie. 
19.30 uur: Officiële opening door CDA
voorzitter drs. P. Bukman. 
19.45 uur: Toespraak CDA-fractievoorzitter 
in de Tweede Kamer dr. 8. de Vries. 
de Vries. 
plm. 20.00 uur: Toespraak minister-presi
dent drs. R.F.M. Lubbers. 
Tussen plm. 20.30 - 21.00 uur: Plenaire 
discussie. 
Vanaf plm. 21.00 uur: Gelegenheid voor 
persoonlijk contact en discussie met de 
aanwezige CDA-politici. 
plm. 23.00 uur: Sluiting. 

Proficiat! 
Deze week werd mr. S. J. Hartkamp, 
voorzitter van de redactie van dit blad, 
geïnstalleerd als burgemeester van Frane
keradeel. Deze nieuwe gemeente bestaat 
na de gemeentelijke herindeling uit de 
vroegere gemeenten Franeker, Franeke
radeel en Barradeel. De redactie wenst 
haar voorzitter veel succes in zijn nieuwe 
baan. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
1984 (1) 
Wat zal1984 ons brengen? De kop is er 
af, maar voor de rest Is het nog 
koffiedik-kijken. Wij zullen het nu eens 
niet hebben over de voorspelling die 
Orwell in 1948 van 1984gaf. Het kabinet· 
Lubbers is zijn tweede volle jaar inge
gaan. Het eerste jaar was er een van een 
nieuwe zakelijkheid en doortastendheid 
om de economie van ons land in een 
andere richting te krijgen. Het kabinet 
heeft zich strikt gehouden aan zijn drie 
sporen ter versterking van de economie 
en ter verbetering van de werkgelegen
heid. Die sporen zijn: sanering van de 
overheidsuitgaven, versterking van de 
economische structuur en meer ruimte 
voor het bedrijfsleven en herverdeling 
van arbeid. 1983 was een jaar van flink 
doorbijten, want door de zure appel 
moeten we heen. 
Zo somber de vooruitzichten voor 1983 
nog waren zo- weliswaar voorzichtig -
optimistisch zijn zij voor dit jaar. 
Maar het Is te vroeg alle remmen weer 
los te gooien en maar weer op de oude 
weg van enkele jaren geleden terug te 
keren. 
Ook een aantrekkende economie kan 
ons niet afhouden van de voorgenomen 
herziening van de sociale zekerheid. 
Per 1 juli a.s. moeten daartoe de eerste 
maatregelen worden genomen. 

· Als het kàn in goed overleg met de 
vakbeweging in het perspectief van een 
wat meer blijvende gezondmaking van 
overheidsultgaven en economie. Heel 
voorzichtig proberen kabinet en vakbe
weging elkaar weer in het overleg te 
vinden. Alle partijen hebben hun lessen 
van 1983 geleerd. Wat de werkgelegen· 
held betreft staan ons nog moeilijke 
jaren te wachten. Die problemen wor· 
den vooral veroorzaakt door het grote 
aantal nieuwe mensen op de arbeids· 
markt, waartegen zelf de eerste lente
tekeningen in de economie niet zijn 
opgewassen. Vandaar de terechte na
druk die het kabinet legt op herverde
ling van arbeid. De eerste schreden op1 

dat pad zijn gezet, maar niet meer nog 
dan baby-pasjes. Vandaar de uitdaging 
die overheld (als grootste werkgever) 
en werkgevers .en werknemers in de 
particuliere sector ook wat dit betreft 
nog te wachten staat. 

CDACTUEEL 
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1984 (2) 
Het nieuwe jaar zal ook in het teken 
staan van de principe-beslissing over 
het al dan niet plaatsen van mlddellange 
afstandsraketten in ons land. Een zaak 
die ons volk diep bezig houdt. Een ding 
hebben we allemaal gemeen: het hart· 
stochtelljke verlangen naar vrede en 
veiligheid. Laat wat ons bindt ons dus 
niet scheiden. 
Dit jaar wordt ook het jaar van de tweede 
rechtstreekse Europese verkiezingen. 
"Europa één" is iets anders dan het 
"Europa van de 11", waarop onze des
tijds zo hoopvol gestarte Europese sa
menwerking in de praktijk van vandaag 
nog lijkt. Europese economische en 
politieke samenwerking lijken twee ver· 
schillende doelstellingen, maar zijn 
twee kanten van dezelfde medaille. Zon· 
der het één kunnen we ook het andere 
vergeten. Het is in dat besef dat wij in 
juni aanstaande voor Europa naar de 
stembus kunnen. 
Een kans die we ons niet mogen laten 
ontglippen, maar met beide handen 
moeten aangrijpen. 

Ook voor het CDA wordt 1984 een heel 
belangrijk jaar. Niet alleen wat het te 
voeren beleid betreft. We noemden al 
het financieel en sociaal-economisch 
beleid en het beleid voor vrede en 
veiligheid - maar ook voor het CDA als 
politieke beweging. Wat moet onze 
koers zijn voor de komende jaren en hoe 
moeten wij ons, - wanneer de over· 
gangsbepalingen van de fusie zijn uit· 
gewerkt- organiseren op een zodanige 
manier dat er een maximale kans be
staat voor een christen-democratische 
herinrichting van de samenleving en 
een maximale ruimte voor de verschil· 
lende denkrichtingen en groeperingen 
binnen onze partij? De rapporten over 
de "koers" en over de "organisatie" van 
het CDA worden momenteel druk be· 
sproken in afdelingen en kringen. De 
definitieve besluiten daarover in de eer
ste helft van 1984 zullen de weg marke· 
ren waarlangs wij vanuit onze politieke 
visie optimaal kunnen meebouwen aan 
de samenleving van morgen. 
Al met al de moeite waard om ons als 
CDA organisatorisch en politiek sterk te 
maken in het pas begonnen nieuwe jaar. 

COlACTUEEL 

1984 (3) 
Avereil Harriman, oud-ambassadeur in 
Moskou en politiek adviseur van vijf 
Amerikaanse presidenten heeft in een 
artikel in de New Vork Times scherpe 
kritiek geleverd op het buitenlandse 
beleid van president Reagan. Volgens 
Harrlman heeft de Oost-West politiek 
van de Amerikaanse president ertoe 
geleid dat de verhouding met de Sovjet 
Unie gevaarlijker is dan ooit. 
We laten in het midden of het juist IJ wat 
Harrh'nan schrijft - de Cuba-crisis was 
o.i. een gevaarlijker confrontatie dan de 
huidige- een feit Is wel dat Reagan c.s. 
een politiek bedrijven die zeer weinig 
verschilt met die uit de jaren vijftig. Het 
niet onbelangrijke onderscheid tussen 
vandaag toen is dat de Sovjet Unie 
momenteel militair even sterk is als de 
Verenigde Staten. Harriman heeft gelijk 
als hij in het licht hiervan bedoeld dat de 
leider van de vrije westerse wereld een 
politiek dient te voeren die zich positief 
onderscheldt van Moskou. 
Deze politiek zou gekenmerkt dienen te 
zijn door terughoudendheid en subtlli· 
telt in woorden en daden. Zij zou mini· 
maal de sporen moeten vertonen van 
een naarstig zoeken naar wegen waar
langs kan worden voorkomen dat de 
aanzwellende politieke koudegolf niet 
tot een alles verstillend einde leidt. 
Noch de leiders van de Sovjet-Unie 
noch die van de Verenigde Staten zijn 
tot een dergelijke politiek in staat. 
Er is al veel gewonnen als op zijn minst 
het westen in 1984 een leider krijgt wiens 
politieke uitgangspunt niet is het op de 
knieën dwingen van een rivaliserend 
systeem. 

COlACTUEEL 

Congres op 
11 februari 
Het CDA-congres vindt op 11 februari a.s. 
plaats in Breda. Belangstellenden kunnen 
zich hiervoor opgeven. Zie de informatie 
op pagina 18. 
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"Ik moet zeggen dat niet alle kritiek even doordacht is geweest. 
Men heeft te snel au geroepen, voordat men wist wat we nu precies 
willen. Iedereen zegt dat er op de volksgezondheid moet worden 
omgebogen en als je dan met een voorstel komt valt men massaal 
over je been" (CDA-Kamerlid Ad Lansink in gesprek inet Ton 
Huijssoon over zijn bezuinigingsvoorstel). 

Voor laagst betaalden moet voor eerste 
twee verpleegdagen regeling komen 

Zware stormen \ian kritiek heeft dr. Ad 
Lansink, lid van de CDA-Tweede Kamer
fractie, over zich heen gekregen naar 
aanlelding van zijn voorstel de eerste 
twee dagen in het ziekenhuis voor reke
ning van de patlë,nt zelf te laten komen. 
"Onjuiste kritiek," zegt Lansink daar
over. "Het plan zöu de mensen lang niet 
zoveel gaan kosten als de vreselijke 
bedragen waarmee is geschermd. Bo
vendien: we kunnen dit plan alleen 
invoeren als de laagstbetaalden worden 
ontzien." CD/ACTUEEL in gesprek met 
Lansink over diens plan. 

"We weten allemaal dat de kosten van de 
gezondheidszorg de laatste jaren de pan 
zijn uitgerezen en dat die moeten worden 
teruggedrongen. Dat is ook al op tal van 
manieren gebeurd. Op de begroting blijven 
evenwel enorme gaten. Voor dit jaar, 1984, 
moet 470 miljoen worden omgebogen. En 
omdat het kabinet nog niet voor ogen had 
hoe dit moest gebeuren en ook de advies
organen geen oplossingen hadden aange
dragen, hebben wij het voortouw geno
men. Daarbij zijn we uitdrukkelijk niet de 
weg opgegaan van de zogenaamde eigen 

· bijdragen. Daar zit veel oneerlijks in, omdat 
je daarmee vooral zieken, bejaarden en 
gehandicapten treft," zegt Lansink. 

Er is dus in de afgelopen tijd naarstig naar 
andere methoden gezocht en als men 
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inderdaad zou besluiten de eerste twee 
verpleegdagen uit het ziekenfondspakket 
te halen, dan kom je aan de volgende
reusachtige-: bedragen. Het gaat om één 
miljoen opnamen, die voor de eerste twee 
dagen 800 miljoen gulden kosten. Bij een 
gemiddelde verpleegprijs van 400 gulden 
per dag kom je - als je je beperkt tot de 
mensen die verplicht verzekerd zijn -
volgens Ad Lansink uit op een jaarpremie 
van 1 92,- per verzekerde (dus I 184,
voor een echtpaar), waarbij de kinderen 
beneden de 16 jaar meeverzekerd zijn. 

Premieverlaging 
Lansink stelt dat twee dagen minder in het 
ziekenfonds natuurlijk een premieverla
ging inhoudt, die voorlopig becijferd is op 
0,3 procent. Maar omdat iemand die 
I 40.000 verdient dan meer voordeel zou 
hebben dan iemand die I 20.000,- ver
dient, gaat het niet aan dat de premieverla
ging dezelfde is voor iedereen. Overigens: 
de premieverlaging van 0,3 procent bete
kent 0,15 procent voor werkgever en werk
nemer elk, omdat beiden samen de helft 
van die premie betalen. 
Toch zitten er volgens de CDA
woordvoerder ook nog andere haken en 
ogen aan het eigen risico bij de eerste twee 
verpleegdagen. Er zijn bijvoorbeeld men
sen die enkele malen per jaar in het 
ziekenhuis moeten worden opgenomen. 

Dan kan men moeilijk iedere keer de eerste 
twee verpleegdagen zelf betalen. , , Er moet 
dus zeker een bovengrens komen," vindt 
Lansink. Aan de hand van een rekenvoor
beeld geeft hij aan hoe het zou kunnen 
worden voor een gezin met kostwinner: 

Inkomen 20.000 30.000 40.000 
Herverzekering 184 184 184. 
Premieverlaging 
van0,15% -30 -45 -60 

Lastenverhooi na 154 139 124 

Bij een gemiddeld eigen risico van 1 200,
worden de lastenverhogingen, na aftrek 
van premiereducties I 108,- per jaar of 
I 9,- per maand bij een inkomen van 
20.000 gulden, 1 93,- per jaar of 1 7,75 per 
maand bij een inkomen van 30.000 gulden 
en I 78,- per jaar of I 6,50 per maand bij 
een inkomen van 40.000 gulden. 

Lastenverhoging 
Ad Lansink voegt daaraan toe, dat dit een 
theoretisch voorbeeld is, dat laat zien dat 
de laagstbetaalden met een te zware 
lastenverhoging worden geconfronteerd. 
"Dat klemt voor ons temeer, omdat wij als 
fractie bij herhaling hebben gesteld dat 
mensen met een lager inkomen niet extra 
mogen worden getroffen. Dat is maat
schappelijk niet aanvaardbaar, het staat 
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haaks op ons beginsel dat de sterkste 
schouders de zwaarste lasten moeten 
dragen. We moeten dus naar andere 
wegen zoeken." 

"Ik heb al aangeduid dat die premieverla
ging van 0,3 procent voor de helft door de 
werknemer en voor de helft door de werk
gever wordt gedeeld. De werknemer be
taalt 0,15 procent premie minder, maar de 
werkgever ook. Dat betekent dus een 
lastenverlichting voor het bedrijfsleven en 
het ligt in onze visie voor de hand, dat we 
het bedrag dat dat oplevert voor een deel 
bestemmen voor de laagstbetaalden," 
zegt Lansink, die er aan toevoegt dat deze 
zaak nog nader moet worden bezien en dat 
er wellicht ook aodere alternatieven zijn die 
een rechtvaardiger verdeling van de lasten 
mogelijk maken. 

Medicijnknaak 
Bij invoering van het nieuwe stelsel ver
dwijnt de verplichte eigen bijdrage van 
f 2,50 voor medicijnen, ook wel bekend of 
berucht als de medicijnknaak. Lansink 
vindt dit een onrechtvaardige maatregel, 
omdat mensen die veel medicijnen nodig 
hebben harder worden gepakt dan wie 
zelden voor pil of poeder naar de apotheek 
moet. "Wie nu de volle mep betaalt bij die 
medicijnknaak zou er in het nieuwe stelsel 
sowieso op vooruit gaan," zegt hij. 
Op de plannen van Lansink, overgenomen 
door de fractiecommissie volksgezondheid 
van het CDA in de Tweede Kamer en voor 
de kerst door een kamermeerderheid, is 
zoals gezegd veel kritiek gekomen. Van 
werkgevers en werknemers, van zieken
fondsen, van particuliere verzekeraars en
zovoorts. Lansink daarover: "Ik moet zeg
gen dat niet al die kritiek even doordacht is 
geweest. Men heeft te snel au geroepen, 
voordat men kennis heeft genomen van 
hetgeen we nu precies willen. ledereen 
zegt dat er op volksgezondheid moet 
worden omgebogen en als je dan met een 
voorstel komt valt men massaal over je 
heen." 
Over de kans van slagen op zijn plan zegt 
Lansink: "Dat zal in sterke mate afhangen 
van de inkomenspolitieke aspecten. Eerst 
moeten we de inkomenspolitieke kant van 
de zaak bevredigend oplossen. Er zijn al 
veel mogelijkheden bedacht voor ombui
gingen in de gezondheidszorg. De eigen 
bijdrage (zoals de medicij'l!<naak) valt 
daarbij zondermeer af, omdat sommigen 
daardoor extra zwaar getroffen worden. 
Zoals ik het nu zie, is dit plan van een aantal 
kwaden het minst kwaad. Maar nogmaals: 
de zaak moet nog uitgebreid in studie en 
uitgangspunt is dat we laagstbetaalden 
zullen ontzien." ...,.. 
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Gratis heroïne voor verslaafden 
onjuist en onverantwoord 
Amsterdam zou als een magneet gaan werken 

De CDA-Tweede Kamerfractie heeft 
scherpe kritiek op het plan van · het 
Amsterdamse stadsbestuur 300 ver
slaafden gratis heroïne te verstrekken. 
"Onjuist en onverantwoord" vindt 
woordvoerder Hans Gualtherie van 
Weezei dit plan. De fractie die in decem
ber een verklaring uitgaf waarin stelling 
wordt genomen tegen het Amsterdam
se plan, vindt dat het nog volstrekt 
onduidelijk is wat het plan nu precies 
inhoudt. Zolang er niet meer concreets 
over het plan bekend is, zien we er niets 
in, zegt Hans van Weezel. 

"De burgemeester van Amsterdam heeft 
dit plan wel erg vroeg aangekondigd," zegt 
Van Weezel. "Hij heeft over het hoofd 
gezien dat het stadsbestuur dit eenvoudig 
niet op eigen houtje kan doorzetten. Pas 
als de regering ja zegt, kan het plan 
doorgaan. En zover is het nog lang niet, 
integendeel, de minister van Justitie heeft 
uiterst terughoudend gereageerd, ook al 
vanwege de internationale consequenties 
van het gratis verstrekken van heroïne aan 
die 300." 

Medisch gebruik 
Van Weezei stelt dat heroïne in ons land 
maar mondjesmaat mag worden vervaar
digd. "Om precies te zijn: een kilo per jaar 
en dat wordt vervaardigd voor medisch 
gebruik. We hebben ons internationaal 
verplicht ons aan die hoeveelheid te hou
den. Deze heroïne staat onder heel stren
ge eisen en men kan nu niet zo maar 
zeggen: dan maken we maar meer van dat 
spul. Je verdragspartners trekken dan 
direct aan de bel." 
Hans van Weezei vindt dat het Amster
damse stadsbestuur absoluut onvoldoen
de heeft aangegeven hoe het precies aan 
het aantal van 300 verslaafden is geko
men. "Er zijn er in Amsterdam wel 8000. 
Hoe is de selectie? Waarom wel in Amster
dam en niet in Rotterdam? Wat je zonder 
meer krijgt is een magneetwerking. Ga 
maar na. We hebben in Europa toch al de 
naam op drugsgebied erg tolerant te zijn -
zie de Kokerjuffer- en als men in de scène 
hoort dat Amsterdam gratis heroïne te 
bieden heeft dan trekt men daarheen. 
Want dat het maar voor een kleine groep is, 
weet men dan natuurlijk niet. Het feit alleen 

al dat dat spul gratis wordt verstrekt kan 
voor velen aanleiding zijn maar naar Am
sterdam te komen. Waarmee je de ellende 
van de hoofdstad alleen nog maar ver
groot. Trouwens, de mensen die in de 
hulpverlening werken in Amsterdam zijn er 
ook mordicus tegen en waar vindt het 
gemeentebestuur de medici, die medewer
king willen verlenen?" 
Van Weezei vindt dat de Amsterdamse 
burgemeester tijdens diens persconferen
tie voor de nationale en internationale pers 
verwachtingen heeft gewekt die hij wellicht 
helemaal niet kan waarmaken. Ik heb al 
gezegd dat we internationaal toestemming 
moeten vragen als we meer willen produ
ceren en het lijkt mij uit.erst onwaarschijnlijk 
dat we die toestemming zullen krijgen. 
Volgens internationale verdragen is verder 
ook de handel in en het bezit van heroïne 
verboden. Ook zo'n aspect dat je niet kunt 
uitvlakken." 
Tenslotte zegt Van Weezei dat de fractie 
zich overigens positief opstelt tegen pogin
gen die tot oplossing van het gigantische 
Amsterdamse heroïneprobleem kunnen 
leiden. "Dit alleen lijkt mij niet zo verstan
dig. Voor onderdelen van het plan van 8. 
en W. hebben wij als fractie wel waarde
ring, zeker als het gaat or:n een effectievere 
bestrijding van de handel. Maar het ver
strekken aan de 300 bij wijze van experi
ment kunnen ze maar beter snel vergeten. 
Ze hebben er kennelijk geen idee van wat 
ze daarmee allemaal overhoop halen." ...,.. 

Ton Huijssoon 

Goedkoop naar familie 
In Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand·Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.·. Kinderen 
speciale korting. 

DUTCH IMMIGRANT SOCIETY 
Een Christelijke emigranten· 
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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OPINIE 

Referendum (en kruisraketten) 

Grondig beraad over r.eferendum is nodig 
Het "referendum", een volksraadple
ging, Is weer in een actuele discussie 
gebracht door het onderwerp waarop 
het bijvoorbeeld zou kunnen worden 
gericht, namelijk een eventuele plaat
sing van kruisraketten in Nederland. 

Naast anderen heeft ook dr. Sytze Faber 
zich in de afgelopen ll)aanden een en 
andermaal in het publiek over de mogelijk
heid van een referendum over al dan niet 
plaatsing van de kruisraketten uitgelaten, 
en wel in positieve zin. Daarover kan men 
o.a. nader lezen zowel in een vraagge
sprek iA het novembernummer van , , Kern
blad", een uitgave van het Interkerkelijk 
Vredesberaad, als in een door de redactie 
gevraagd artikel van zijn hand in CD/ 
ACTUEEL van 17 december jl. Eveneens 
gevraagd volgen hier enkele kanttekenin
gen mijnerzijds. 

Raadplegend referendum 
Wanneer over een referendum wordt ge
sproken, wordt veelal (voorlopig?) niet 
gedacht aan een beslissend referendum, 
maar aan (slechts?) een consultatief, raad
plegend, informatief referendum. 

Zulk een referendum is mogelijk binnen het 
kader van de Grondwet, dat gold de oude 
en dat geldt de nieuwe Grondwet. Dat is 
sinds jaar en dag een algemeen bekend 
feit, dat overigens zowel in 1974/1975 als 
in 1981 in het kader van de Grondwetsher
ziening nog weer eens kortelings de revue 
passeerde. 

Staatscommissie-Biesheuvel 
In 1981 gebeurde dit in de marge, maar het 
gevolg was wel, dat de minister van bin
nenlandse zaken een onderzoek naar het 
referendum eveneens in de bredere op
dracht van de bij KB van 17 mei 1982 
ingestelde Staatscommissie-Biesheuvel 
inzake de relatie kiezers-beleidsvorming 
stopte. 
Gevraagd is een interimrapport betreffen
de verschillende vormen en mogelijke toe
passingen van rechtstreekse uitspraken 
van de kiezers met betrekking tot onder
werpen van het overheidsbeleid. Daarbij 
moet bezien worden of de invoering van 
enigerlei vorm van referendum (waarbij 
ook het volksinitiatief) een wenselijk_e_zaak 
is. Eind februari/maart a.s. wordt een 
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(interim)rapportage van de Staats
commissie-Biesheuvel verwacht. 

Discussie 
Mijnerzijds ben ik - ook als fractiewoord
voerder terzake bij de jongste Grondwets
herziening- het referendum met terughou
dendheid tegemoet getreden. Overigens 
laat de Grondwet ruimte voor ontwikkeling 
van ons levend staatsrecht en dat is maar 
goed ook. Staatsrecht krijgt een belangrij
ke voeding uit de samenleving. Mensen 
moeten verder kunnen blijven denken. 
Wanneer een brede consensus groeit staat 
hantering van nieuw staatsrecht open. Zo 
zou op een bepaald ogenblik ook het 
referendum uit maatschappelijk en/of poli
tiek oogpunt wenselijk kunnen worden 
geacht. Tot dusver is daaraan in het 
algemeen nog weinig behoefte gebleken. 
Naar mijn indruk leeft dit kennelijk (nog) 
niet in brede lagen van de bevolking, 
hetgeen voor zoiets een belangrijk vereiste 
lijkt. 
Een brede discussie in de samenleving 
over bijvoorbeeld het referendum - ge
plaatst in het brede kader van de relatie 
kiezers-beleidsvorming - lijkt echter wel 
zinnig. Verwacht mag worden, dat het 
interimrapport van de Staatscommissie 
terzake een goed handvat biedt. De tijd 
wordt rijp voor een goede discussie, waarin 
de voordelen en nadelen rustig worden 
besproken. 
Waar dat exact toe zal leiden is niet te 
voorzien. Maar een goede discussie over 
het wezenlijke van de aanwezige proble
matiek zal - indien zonder krampachtig
held van gedachten wordt gewisseld -
stellig wel enige vrucht kunnen afwerpen. 

Kanttekeningen 
Hierbij denk ik - en dat is een meer 
algemene benadering - aan de bredere 
problematiek van kiezers en beleidsvor
ming. Aan de parlementaire, representatie
ve, democratie- die wij hebben en die wij 
willen houden - kleven stellig wel onvolko
menheden. 
Een probleem is immers, dat bepalend 
voor elke vertegenwoordiging blijft, dat zij 
er is op basis van de keuze van "one vote 
for many issues", een stem voor veel 
onderwerpen tegelijk. Het betreft een (tij
deliik) vertrouwensvotum. De kiezer kan 
maar een stem uitbrengen, zijn vertegen-

woordiger (en die van vele anderen tevens) 
moet over veel (uiteenlopende) onderwer
pen zijn keuze bepalen. Daarbij moeten en 
kunnen door de vertegenwoordiger de 
gevolgen van de keuze en de samenhang 
van de diverse onderwerpen in het oog 
worden gehouden. 
Het "one vote for one issue", één stem 
voor één onderwerp, is dan de vertaling 
van het volkomen deelgenootschap (parti
cipatie), waarbij ieder over elke zaak zelf 
meebeslist, hetgeen zeker in een ingewik
keld geworden samenleving (waarin vele 
zaken met elkaar samenhangen) een on
haalbare zaak is l 
Het referendum is een vorm van directe 
individuele participatie 2

) per onderwerp, 
waarbij de meestal noodzakelijke samen
hang met andere onderwerpen wordt, en 
feitelijk moet worden, voorbijgezien. 
Hiermee verklaar ik overigens ons repre
sentatieve stelsel niet tot een onaantast
baar beginsel, waarbij niet iets aanvullands 
zou kunnen bestaan, in speciale gevallen 
of omstandigheden. 
Als zulk een discussie opkomt is er niets 
tegen die aan te gaan. Zelfbewuste men
sen hebben daarvoor geen bangheid. 
Ik onderstreep overigens dat zulk een 
discussie het beste zal gedijen in het brede 
kader van het onderwerp kiezers en be
leidsvorming, participatie. Daarbij komen 
dan o.a. het referendum in zijn diverse 
vormen, waarbij ook het volksinitiatief, aan 
de orde. (Overigens rijst hier ook even de 
gedachte van het volkspetitionnement, 
massaal ondertekend verzoekschrift aan 
de bevoegde macht) 3). 

Vormen van referendum 
Ik ga op de verschillende vormen van 
participatie en van het referendum - in 
afwachting van het interim-rapport- nu niet 
vooruitlopen. Slechts enkele algemene op-
merkingen. · 
Een bindend referendum lijkt te veel in de 
plaats komend van de representatie 4

). 

Een consultatief referendum lijkt in het 
algemeen voor de kiezers niet erg bevredi
gend. Aangezien het niet bindend is, bete
kent het, dat parlement en/of regering aan 
de uitslag niet gehouden zijn. Dan bestaat 
de vrijheid uit de uitspraak van de kiezers 
de gevolgen te trekken die men zelf nodig 
of wenselijk oordeelt. Als dat oordeel dan 
afwijkt van de meerderheid van de kiezers, 
zal die meerderheid dat "niet leuk" vinden. 
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Als dat vaker zou gebeuren, zullen de 
kiezers zich dan ook waarschijnlijk vrijblij
vend gaan opstellen en vaak een weinig 
overdachte uitspraak gaan doen, àls zij al 
meedoen. 
Indien men de kiezers .wil betrekken bij de 
besluitvorming over het te volgen beleid in 
een concreet geval, dan mag en kan dat 
niet anders zijn dan een zeer serieuze 
zaak. In dit verband zou een consultatief 
referendum wel eens een te licht middel 
kunnen blijken te zijn. 

Overigens kan men zich hierbij nog de 
vraag stellen of regering en parlement niet 
in een dwangpositie komen ook al is er 
.,slechts" een minderheid voor of tegen 
iets, denk bijvoorbeeld aan 40 à 45%. 

Stimulerende vragen 
Er zijn - ik wil hiermede overigens alleen 
maar de discussie mede op gang brengen 
- ook bijvoorbeeld nog de volgende vra
gen. 
Over hoeveel en over welke onderwerpen 
zouden referenda gehouden moeten gaan 
worden? Wie bepaalt dat? 

Op grond waarvan? Wanneer wel, wan
neer niet? Hoe moet trouwens de vraag
stelling aan de kiezers precies geformu
leerd worden? Door wie? Ik ben· gaarne 
bereid om verder mee te denken of en in 
hoeverre een zekere aanvulling en correc
tie van de parlementaire representatieve 
democratie op voor de kiezers zinnige 
wijze mogelijk zou zijn. Wij moeten streven 
naar een optimale volksinvloed. 

Verband 
Tenslotte dan terug naar het begin van dit 
verhaal: de relatie van consultatief referen
dum en kruisraketten. De gedachte is van 
verschillende zijden in ons land geopperd, 
trouwens ook in andere landen, zowel 
behorende bij .de NAVO als bij het War
schaupact. 
Dit geeft iets weer van de grote betrokken
heid van vele mensen in de wereldsamen
leving ten aanzien van een uiterst belang
rijke politieke kwestie. De publieke opinie is 
terzake in beweging. Ook is er bij nogal wat 
mensen een afnemend vertrouwen in de 
politiek te constateren. 
Als men antwoord wil geven op de hiervoor 
gesuggereerde vraag: over welke onder
werpen een referendum, dan zal men 
moeilijk kunnen volhouden, dat- als men 
voor toepassing van (consultatieve) refe
renda is- dit niet een zich daarvoor lenend 
onderwerp geacht kan worden. 
Faber stelt, dat het voor ons staatkundig 
bestel een klap zou zijn als het parlement 
anders zou beslissen dan een duidelijke 
meerderheid van de kiezers (bijvoorbeeld 
60%) wil. Dat is, denk ik, juist 
Maar, zo gezien, wordt een raadplegend 
referendum gemakkelijk een beslissend 
referendum. Trouwens, zoals hiervoor uit
eengezet, hoe ligt het als een duidelijke 
minderheid (bijvoorbeeld 45%) bij referen
dum tegen plaatsing zou zijn? 
De vraag rijst dan al snel of bij eenvoudige 
meerderheid over uiterst belangrijke zaken 
beslist moet worden. Maar, waar ligt de 
grens bij de bepaling van wel of niet uiterst 
belangrijke zaken? 

[ Deelnemers aan de Haagse vredesdemonstratie vorig najaar (foto ANP) 
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Uit het indringende betoog van Faber wordt 
overigens niet geheel duidelijk, waarover 
hij het referendum zou willen houden. Is dat 
over de vraag of er wel of niet Amerikaanse 
kruisraketten geplaatst moeten worden op 
Nederlands grondgebied? 
Of over de vraag of een verdrag terzake 
tussen Nederland en Amerika geen gewo
ne, maar een gekwalificeerde meerderheid 
van twee derden vereist? Beide mogelijk
heden zijn overigens als zodanig denkbaar 
s). 
Ik denk overigens, dat wij voorzichtig moe
ten zijn met onze keus. Ook bij een 
referendum vindt een kies-campagne 
plaats. De uitslag staat niet bij voorbaat 
vast. Tevens moeten wij er voor zorgen, . 
dat- door de koppeling van referendum en 
kruisraketten- niet zowel de-plaatsing met 
een betrekkelijk kleine meerderheid bevor
derd wordt, als bij voorbaat enige vorm van 
referendum wordt getorpedeerd. 
Een grondig beraad is nodig. 
Niet om uit angst-hazerij een tijdige conclu
sie te ontlopen, maar om met (enige) 
wijsheid aan beide zaken .,recht" te doen. 
Laten wij ons dus beraden. <11111 

dr. Willem de Kwaadsteniet 

Noten 
1) Vergelijk o.a. mijn bijdrage "Vertegenwoordiging 
of deelgenootschap" In "Besturen In openheid", 
september 1978. Zie ook mijn artikel in "Trouw", 3 
december 1981, over "Een optimale volksinvloed". 
2) in de "besluitneming" in geval van een beslis
send referendum; in de "meningsvorming" en 
"besluitvorming" in geval van een raadplegend 
referendum. 
3) In het kader van dit artikel kan uiteraard slechts 
zeer beperkt op de totale problematiek worden 
ingegaan. 
4) Van belang hierbij is overigens het verschil 
tussen een bindend, beslissend referendum vooraf 
of achteraf, voordat of nadat het parlement zich 
over een regeringsvoorstel heeft uitgesproken. 
Over het een kan anders geoordeeld worden dan 
over het andere. 
5) Minister-president Lubbers vindt het, zoals hij 
half december jl voor de radio opmerkte, "geen 
goede lijn" om een referendum over plaatsing uit te 
schrijven. Maar, zo voegde hij er aan toe, als het 
parlement zulk een referendum wil, zal hij er zich 
niet tegen verzetten. Interessant! Twee. opmerkln· 
gen: 1) Geen goede lijn - toch zich er niet tegen 
verzetten: opportunistisch. 2) Inderdaad: als het 
parlement het wil- no nonsense! 
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ZW ART i\!Jiï~ 
Het verschil 
Een kenmerkend verschil tussen ,CDA en 
VVD enerzijds en de PvdA anderzijds is, dat 
de laatste partij nog steeds in feite niet is 
ingesteld op het aangaan van een coalitie 
( ... ). De instelling van de socialisten is nog 
steeds: nu zullen wij eens regeren. Met of 
zonder witte randen, in plaats dat er een 
natuurlijke bereidheid is, zoals bij het CDA en 
de VVD, om een coalitie aan te gaan. (Ruud 
Lubbe~s in Trouw). 

Bedreigd? 
Een premier van het CDA weet echter al te 
goed, dat een nieuwe verkiezing een andere 
coalitie met zich kan meebrengen. De groot
ste politieke partij daarom al op voorhand 
uitsluiten gaat daarom wel erg ver. Zou de pre
mier zich zo zwaar bedreigd voelen door de 
socialisten? Of zou de PvdA in 1983 echt 
niets hebben opgebracht, dat van nut is voor 
de bestuurbaarheid van dit land? Was er een 
alternatief voor 1983? (. .. ) Het alternatief 
van de PvdA reikt niet veel verder dan dat 
socialisten het er uiteindelijk niet veel anders 
zullen afbrengen dan het zittende kabinet, 
met hooguit dit verschil dat alles één of twee 
jaar later zou gebeuren. (Willem Breedveld in 
Trouw). 

Niet echt beter 
In de publiçiteit is al voldoende belicht dat 
het FNV-plan in zijn meerjarenperspectief 
niet echt beter is dan de plannen van het 
kabinet zelf, integendeel. Zoals gezegd 
ontwikkelt de werkloosheid zich slechts 
marginaal beter en wordt dit betaald met 
aanzienlijk hogere financieringstekorten 
van de overheid. (Ruud Lubbers in Chris
ten Democratische Verkenningen). 

Met oogkleppen 
Zo'n tien jaar geleden zei de toenmalige 
premier Den Uyl al dat de wereld van vóór de 
oliecrisis niet zou terugkeren. Het werd wel 
ingezien, maar er werd onvoldoende naar 
gehandeld. Met oogkleppen op werd voortge
bouwd aan de uitbouw van een maatschappij 
waarin de overheid voor praktisch elk pro
bleem een regeling moest bedenken of de 
portemonnee opentrekken: een maatschap
pij met subsidies, vangnetten en koppelings
mech~~§r:'_en. (~i~i~~nne in 
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afgelopen, indien de PvdA toen het program
ma op tafel had gelegd dat zij bereid was bij 
de kabinetsformatie van 1982 te aanvaar
den? (Arie van der Hek, vice-voorzitter PvdA
kamerfractie in de Volkskrant). 

Meer rechts 
Na het verdwijnen van het kabinet-Den Uyl 
is Lubbers zich meer op rechtse uitgangs
punten gaan oriënteren. Daarmee wil ik 
niet zeggen dat hij nu rechts is. Maar als 
premier heeft hij wel duidelijk gebroken 
met zijn verleden. ( ... ) Hij was het per 
slot, die de formatiepoging van Van Keme
nade heeft getorpedeerd. Daarmee lag de 
keuze van het CDA voor de VVD vast. 
(Joop den Uyl in het Binnenhof). 

Niet links 
"Jan Nico Scholten zegt het CDA uitgegaan 
te zijn, omdat de partij nu geleid wordt door 
iemand die geen grenzen kent. Lubbers zou 
altijd bereid zijn ee_11 compromis op een 
compromis te sluiten."- Nee, dat is niet mijn 
ervaring. In het kabinet-Den Uyl hebben 
nogal wat mensen conflicten met hem gehad, 
omdat hij wel degelijk grenzen stelde. Het zit 
'm meer hierin, denk ik, dat Scholten vindt, dat 
het CDA een linkse partij moet zijn. Dat heeft 
Lubbers nooit gevonden. (De Gaay Fortman 
in het Binnenhof). 

Eigen uitspraken 
We kunnen alle mogelijke organisatorische 
maatregelen treffen, maar als het CDA niet 
bereid is samen "eigen" uitspraken te doen, 

dan valt daar niets aan te doen. Het CDA 
verlaten, omdat de politieke overtuiging te 
veel in de richting van de PvdA gaat of te veel 
in de richting van de VVD, is eveneens een 
liefhebberij voor het CDA. En dan vooral dit 
via de pers mededelen. (Mr. 0. W. A. baron 
van Verschuer in Christen Democratische 
Verkenningen). 

Ideaalbeeld 
Wij hebben een ideaalbeeld voor ogen. Wij 
streven naar een christelijke staat. ( ... ) 
En het CDA doet dat niet. Jan de Koning 
gaf tegenover mij eerlijk toe, dat het CDA 
van Nederland geen christelijke staat zou 
maken, zelfs als het daartoe de macht zou 
hebben. De drie grote confessionele par
tijen hebben het ook nooit geprobeerd, in 
de jaren dat zij samen de meerderheid 
hadden in het parlement. (Gert Schutte, 
GPV-Tweede Kamerlid in het Binnenhof). 

Duidelijk 
De toenemende ontkerkelijking behoeft niet 
per definitie te leiden tot een afkalving van het 
kiezersbestand. Ook zij die geen band erva
ren met de kerk als instituut kunnen zich 
aangesproken voelen door de christen
democratische benadering van maatschap
pelijke vraagstukken. Met name op deze doel
groep doet het CDA eerder een appèl door 
een duidelijke operationalisering van zijn 
christen-democratische beginselen, dan door 
een bijbelse interpretatie daarvan. (Mr. Y. M. 
C. T. van Rooy in Christen Democratische 
Verkenningen). 

Capelle 
Het recht moet zijn loop hebben. Maar een 
hechte rechtsorde weet evenzeer dat de tijd 
aan zijn kant is en kan daaruit het vertrouwen 
putten voor minder rigoureuze oplossingen 
dan een ME met getrokken pistool. Een 
adstructie voor deze opvatting vormt de 
verstandige aankondiging van premier Lub
bers dat voorlopig wordt afgezien van collec
tieve uitzetting in Molukse wijken. (NRC
Handelsblad). 

Averechts 

Hoe zou de kabinetsfo~---- (Geknipt uit Efseviers Magazine) 

Als het er op neer komt, dat voortaan in 
vergelijkbare omstandigheden ieder:e 
vorm van ingrijpen achterwege blijft, kan 
het effect slechts averechts zijn. Ook 
Nederlanders met grote huurachterstan
den - en het zijn er helaas velen - zullen 
zich graag aan een ruimhartig beleid wil
len spiegelen. (Algemeen Dagblad). 
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INTERVIEW 

Het wetsontwerp Tweeverdieners 

Draagkracht per leefeenheid 
basis voor belastingen 

Nog net voor het einde van 1983 
ging een grote meerderheid van de 
Eerste Kamer akkoord met een 
wetsontwerp dat een zeer lange 
naam heeft, maar in de volksmond 
als wetsontwerp tweeverdieners 
bekend staat. Voor de CDA-fractie 
In Eerste en Tweede Kamer heeft dit 
wetsontwerp grote principiële bete
kenis. CD/ ACTUEEL praat met de 
woordvoerders in resp. Eerste en 
Tweede Kamer, prof. dr. Jan Chris
tlaanse en mr. Joost van Ierse I over 
enkele aspecten van het wetsont
werp. 

"Waarom," zegt Joost va.n lersel, "was de 
b~handeling van het wetsontwerp tweever
d1eners voor het CDA zo essentieel? Om
dat ~r ri~ e~n andere lijn in de belastingwet
geving IS 1ng~ze~: Met de wetgeving van 
1972 was duideliJk de weg van de indivi
dualisering ingeslagen. Nu is het beleid 
gericht op de draagkracht per leefeenheid. 
Zo staat het ook in het CDA-program. De 
PvdA en zeker de VVD zitten in hun 
pro.g~amn:'a ~eel meer op de lijn van de 
1~d1v1~uahsenng. Wij zijn voor gelijkwaar
dige f1scale behandeling van het huwelijk 
en daarmee gelijk te stellen leefeenheden. 
Dat betekent dat de individuele draag
kracht van een belastingplichtige wordt 
gemeten aan de hand van de omstandig
heden waarin hij of zij werkt en leeft binnen 
die leefgemeenschap. Door dat uitgangs
punt hebben we ook een verdere verzelf
standiging van de gehuwde werkende 
vrouw weten te bewerkstelligen. 
Joost van lersel: "De wetgeving tot nu toe 
ging ervan uit dat ieder een eigen behande
ling had bij de belastingheffing. Je zag het 
aantal tweeverdieners enorm groeien. 
Daaronder· waren uiteraard veel niet
gehuwden. In het nieuwe systeem wordt 
hun draagkracht gemeten ten opzichte van 
de gehuwde tweeverdieners. Er is een 
belastingsvrije voet voor iedereen en voor 
de alleenverdiener (zeg bijvoorbeeld de 
man uit een gezin die alleen het inkomen 
binnen bre~gt) een hogere belastingvrije 
voet. Dat le1dt dus toe een relatief betere 
positie van de alleenverdiener, wat- ik zei 
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het al - conform ons CDA-programma is". 
Van lersel denkt dat de aanvaarding van 
het wetsontwerp tweeverdieners verband 
houdt met ontwikkelingen in de maat
schappij: "Ik ben het met staatssecretaris 
Koning eens datje een fiscaal systeem niet 
los van maatschappelijke ontwikkelingen 
kunt zien. Er zijn veel meer dubbele inko
mens gekomen en veel meer samenle
vi~QS~orme~ zonder boterbriefje. Er zijn 
WIJZigmg~n 1~ het rollenpatroon opgetre
den en met 1n de laatste plaats zie je de 
gevolgen van de economische recessie 
waarbij de draagkracht per leefeenheid 
steeds meer in het vizier komt. Dat bete
kent de juiste solidariteit van sterke schou
ders met de zwakkeren. Ook de maat
schappelijke organisaties waaronder de 
vakbeweging, denken steeds meer in die 
richting. 

Meerderheid? 
De behandeling van het wetsontwerp in de 
Eerste Kamer trok een grote publieke 
belangstelling. Het was in de laatste week 
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van 1983, zelfs de vraag of er een meerder
heid in de Senaat te vinden zou zijn. 

Jan . Christiaanse: "Het ging voor mijn 
fraktie dan ook om een zeer principieel 
~etson~erp. Een wetsontwerp, dat ook 
1nternat1onaal gezien uniek is en dat veel 
verder gaat dan in andere landen. Hoe dit 
leeft in de samenleving, konden we aflei
den uit het grote aantal brieven dat we 
kregen. Waarom hadden wij in aanvang 
onze bezwaren? Omdat het kabinet ons 
onvoldoende zekerheid bood over de ver
dere gevolgen. Zeer zwaar hebben we 
aangehikt tegen de inkomenseffecten. Je 
weet wel, die bekende zaak van de gulden 
te veel die de vrouw verdient en waardoor 
de man opeens honderden guldens meer 
moet gaan betalen. Daar wilden we meer 
duidelijkheid over en die hebben we nu 
gekregen." 

Jan Christiaanse meent dat de regering 
met name duidelijk heeft gemaakt dat de 
algemene individualisering- al eerder in dit 
gesprek aan de orde- wordt afgewezen en 
- belangrijker nog - dat nu ook de VVD 
daaraan gehouden is. "Uit de memorie van 
antwoord blijkt dat de regering verder
gaand rekening wenst te houden met 
iemands draagkracht bij de toepassing van 
een bepaald tarief. Dat is dus duidelijk het 
aspect van de draagkracht dat wij als CDA 
zo belangrijk vinden. Het systeem doet 
rec~t aan de draagkrachtaspecten van het 
gezm of de gemeenschappelijke huishou
ding." 
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Christiaanse: toegezegde verbeteringen trok 
ook CDA-Eerste Kamerfractie over de streep. 

Huwelijkse status 
Christiaanse is met name tevreden met het 
antwoord van de regering over de status 
van het huwelijk. Het kabinet nam opmer
kingen van Joost van lersel daarover in de 
Tweede Kamer letterlijk over. Er moet voor 
niet-huwelijkse samenlevingsvormen een 
zelfde fiscaal regime mogelijk worden ge
maakt als voor het huwelijk zelf. Dat 
huwelijk is dus uitgangspunt - andere 
vormen worden daaraan onder dezelfde 
omstandigheden gelijkgesteld. 
De woordvoerder van het CDA in de 
Senaat had de regering verder kritische 
vragen gesteld over hoe h~t zit met e~n 
aantal praktijksituaties waann tweeverdie
ners terecht kunnen komen: kinderen die 
een bejaarde ouder die bij hen in~oont 
verzorgen of ouders die een gehandicapt 
kind, ouder dan 27 jaar, thuis hebben. 

Daar zullen geen financiële nare gevol
gen ontstaan - dat hebben we in ieder 
geval binnengehaald. Ook in het geval van 
het inwonende gehandicapte kind zal de 
belastingdienst uiterst soepel optred~n. De 
toezegging van de staatssecretans dat 
deze mensen hun toeslag als alleenstaan
de niet zullen verliezen is erg belangrijk," 
aldus Jan Christiaanse. 
De behandeling van het wetsontwerp in het 
parlement heeft ondertussen duidelijk ge
maakt dat er nog heel wat haken en ogen 
zitten aan de uitvoering. Er werd uitvoerig 
gesproken over mogelijkheden tot fraud~. 
,Vanuit het veld", zoals dat tegenwoordig 
~o fraai heet, ziet men er ook weinig in. De 
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belastingdienst ziet heel wat leeuwen en 
beren op de weg. 

Waardering 
Beide woordvoerders van het CDA hebben 
waardering voor de manier waarop staats
secretaris Koning alle aangevoerde be
zwaren heeft kunnen weerleggen. Van 
lersel: "Overigens biedt de behandeling 
van de volgende fase dit jaar de gel~gen
heid om hierop aan de hand van praktische 
ervaringen die met de nieuwe wet worden 
opgedaan, nogmaals terug te komen." 
Prof. Christiaanse had succes met een 
motie die hij indiende over de kinderop
vang. In de praktijk zouden vrou~en die ~e 
zorg voor kinderen hebben m1.nder Zin 
hebben in een baan, omdat ze met alleen 
veel belasting moeten betalen maar ook 
nog eens de kosten van een oppas of een 
crèche. "Als je tweeverdieners terecht 
bepaalde plichten oplegt, moet je ze ook 
bepaalde rechten geven. Daarom vind ik 
dat de kosten van kinderopvang aftrekbaar 
moeten zijn. Koning heeft dit overgeno
men, zodat dit punt naar volle tevredenheid 
is opgelost." Op krachtige aandrang van 
beide Kamers wordt in de nabije toekomst 
een nieuwe wijze van belastinginning door
gevoerd waardoor schokeffecten worden 
weggewerkt en de privacy nog meer waar
borgen krijgt. 
De senaaisfractie van het CDA had nogal 
wat bezwaren in het begin en in de Senaat 
zat er aanvankelijk ook geen meerderheid 
in. Toch stemde de CDA-fractie uiteindelijk 
unaniem vóór. Hoe kon dat gebeuren? 
Christiaanse: "Omdatde uiteindelijke ver
sie beantwoordde aan de uitgangspunten 
uit program en regeerakkoord. De staats-

secretaris heeft verbeteringen aange
bracht waardoor hij een aantal mensen 
over de streep trok. Ook hadden we 
solidariteit met onze collega's uit de Twee
de Kamerfractie en met het Kabinet. De 
ruim half miljard gulden die de maatregel 
oplevert spelen natuurlijk ook mee. En dan 
is er nog iets: ik was niet alleen woordvoer
der, maar ook voorzitter van de fractie. En 
dan speelt natuurlijk dat je de club graag op 
één lijn houdt, ook als je zelf wat moet 
inleveren van je eigen inzichten. We kon
den één lijn trekken omdat er nu beter 
uitzicht·is op zaken als kinderopvang, de 
schokeffecten bij de inkomensgrenzen en 
de privacy." 
De nieuwe wet is, zoals bekend, nog maar 
een tussenfase op de weg naar algehele 
herziening van ons belastingstelsel. Als de 
laatste ofwel derde fase met ingang van 1 
januari 1985 in werking treedt - dat is het 
plan - verwachten beide woordvoerder~ 
dat er voord i eh nog heel wat problemen wt 
de weg moeten worden geruimd. 
Van Ierse!: "In dat slothoofdstuk zal met 
name de positie van de alleenverdienende 
partner moeten worden verbet.erd, wat 
aansluit bij de christen-democratische op
vatting dat het in onderlinge zorg voor 
elkaar samenleven de ruimte moet krijgen. 
Bovendien zal de zogeheten fiscale ver
zelfstandiging van de vrouw verder moeten 
worden uitgebouwd." / 
Christiaanse en Van Ierse! menen dat het 
kabinet gezien de ingewikkelde materie 
vóór het zomerreces met zijn voorstellen 
zal moeten komen. Per 1 januari kunnen 
we dan spreken van een voldragen sys
teem. We houden u op de hoogte. ~ 

Wilbert Stolte Ton Huijssoon 

Staatssecretaris Koning(/) in een onderonsje met minister Rietkerk in de Eerste Kamer. (foto ANP) 
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OPINIE 

UNESCO in de problemen door weglopen Amerika 
Het beslult van de Verenigde Staten van 
Amerika om de UNESCO met ingang 
van 1985 te verlaten zal men eerder 
merken In de beurs van deze wereldwij· 
de organisatie voor onderwijs, cultuur 
en wetenschap dan In de grote verga
derzaal aan de Place de Fontenoy in 
Parijs. De Amerikanen betalen nu een 
kwart van de gehele begroting en heb· 
ben toch niet meer dan één stem in de 
tweejaarlijkse conferenties, waar ieder 
ander serieus te nemen volk op deze 
aarde ook één stem heeft. Dat frustreer
de de Amerikanen al veel langer, maar 
aangezien de UNESCo-bijeenkomsten 
mlnder tot journalistlek geweld leiden 
dan de vergaderingen van Verenigde 
Naties in New Vork, heeft die frustratie 
stevig kunnen groeien zonder dat daar 
In brede kring zorgelijk acht op is 
geslagen. 

Nu de Amerikaanse ongenoegens tenslot
te tot drastische besluiten hebben geleid 
komt er veel los over wat er allemaal fout 
zou zijn in het Parijse UNESCO-bolwerk, 
dat volledig onder controle staat van de 
Senegalees Amadou Mahtar M'Bow 
(wiens achternaam men uitspreekt als 
"embow"). 
Partijgenoot Hans Gualthérie van Weezei 
bij voorbeeld heeft een poging gedaan om 
met behulp van interessante karnarvragen 
bloeit te leggen wat zich achter de Parijse 
schermen afspeelt. Hij heeft daarbij ook al 
enkele parlementaire stellingen betrokken, 
die in diplomatieke kring met de grootst 
mogelijke aandacht worden gevolgd. Zo 
legt hij alvast in een vraag vast dat Neder
land toch niet voör de kosten mag opdraai
en, die Amerika met zijn vertrek veroor
zaakt, terwijl hij er ook van uitgaat dat 
M'Bow door zijn polariserend en ideologi
serendoptreden Amerika (en andere Wes
terse democratieën) in een steeds slechte
re positie brengt ten opzichte van Rusland 
en een klein aantal marxistisch georiën
teerde Derde-Wereldlanden. Hij wil het 
optreden van M'Bow dan ook aan de orde 
gesteld zien in de Europese Gemeen
schap. 
Onloochenbaar spelen Amerika en M'Bow 
zeer verschillende hoofdrollen maar of zij 
daarbij recht tegenover elkaar staan is nog 
maar de vraag. 

Financier zonder invloed 
Wanneer men eerst naar Amerika kijkt valt 
inderdaad op, dat de grootste financier van 
de UNESCO weinig of geen invloed heeft. 
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Dit steekt schrijnend af tegen de invloed, 
die Rusland heeft weten op te bouwen, 
ofschoon daar direct bij moet worden 
aangetekend dat die invloed sterk overdre
ven wordt. Zij is echter onmiskenbaar 
aanwezig en nog wel dank zij de Amerika
nen zelf. Deze laatsten hebben bij de 
gehele beleidsontwikkeling van de UNES
CO nauwelijks een bewuste, eigen strate
gie gehad, volledig vertrouwend op de 
macht van hun geld. De Russen daarente
gen, die overigens ongeveer tien procent 
van het UNESCO-budget voor hun reke
ning nemen, hebben erg veel aandacht 
besteed aan allerlei contacten met Derde
Wereldlanden binnen de UNESCO om die 
contacten, al naar gelang zij eigen belan
gen nastreefden, verder tweezijdig uit te 
bouwen. De Russen hebben daarmee 
zeker niet altijd succes gehad. Zij schatten 
de mentaliteit van met name de Afrikaanse 
landen vaak volledig verkeerd in, hetgeen 
meebracht dat ze tenslotte meer geduld 
werden dan dat zij als vrienden behandeld 
werden. De arrogantie van de Amerikanen 
lieeft verhinderd daar lering uit te trekken 
ten eigen voordele. 
De Westeuropese landen hadden natuur
lijk een eigen verhouding met de Derde
Wereldlanden, waarbij zij altijd uitermate 
hinderlijk voor de voeten werden gelopen 
door de Russen. 

Grootste zoon van Afrika 
In dit spel is de positie van M'Bow, de 
allesoverheersende directeur-generaal 
van de UNESCO en in de ogen van de 
Afrikanen een van de allergrootste zonen 
van hun continent, ingewikkelder dan op 
het eerste gezicht lijkt. 
Om te beginnen is M'Bow natuurlijk de 
manager van een gigantisch internationaal 
apparaat, dat één keer in de twee jaar een 
uitvoerig besluitvormingsproces tot een 
goed einde moet begeleiden. Daarbij gaat 
het zowel om compromissen van allerlei 
ideologische aard, die tot een algemeen 
bruikbare richtlijn moeten worden omge
smeed als om de besteding van relatief 
grote bedragen voor internationale samen
werkingsprojecten op het terrein van on
derwijs, cultuur en wetenschap. 
Velen zijn onder de indruk van de manier 
waarop deze Babylonische papierwinkel 
tenslotte uitpakt als een efficiënte besluit
vormingsorganisatie. M'Bow krijgt dat 
waarschijnlijk alleen voor elkaar door ma
nagementkwaliteiten te paren aan een 
s/avendrijversmentaliteit. Een feit is, dat hij 
de torenflats van de UNESCO in Parijs 

volledig naar zijn hand heeft gezet, belo
nend wie voor hem is, wegwerkend wie 
tegen hem is. Veel van de klachten over 
M'Bow (slechte werkomstandigheden, 
overdreven reiszin, geldverspillende top) 
lijken sprekend op de klachten over zijn 
voorganger de Fransman Maheu, die tot 
1974 de touwtjes in handen had. Dit zou 
kunnen leiden tot de conclusie dat veel van 
de klachten meer te maken hebben met de 
positie die M'Bow bekleedt dan met zijn 
persoon. 

Twee belangrijke 
stemmingen 
Dit alles zegt echter nog niets over de 
positie van M'Bow in het krachtenveld van 
de internationale politiek. M'Bow kan een 
grote persoonlijke uitstraling hebben, dat 
betekent nog niet dat hij voortdurend vele 
tientallen landen opgedeeld in verschillen
de (en soms ook wisselende belangen
groepen) voortdurend naar zijn hand kan 
zetten. Misschien is dat aardig te illustreren 
aan de hand van de twee belangrijkste 
stemmingen van de 22ste vergadering van 
de UNESCO in oktober en november vorig 
jaar. Een stemming ging over de voorgeno
men groei van het budget van UNESCO 
(zoals eigenlijk al eerder afgesproken met 
4 tot 6 procent) en de pogingen van 
Amerika en een aantal Westerse landen 
om die groei juist tot nul terug te brengen. 
Amerika zag zijn pogingen de mist ingaan 
met een stemverhouding van 1 01 tegen 
nulgroei, 11 voor en 19 onthoudingen. 
M'Bow wist natuurlijk precies wat Amerika 
wilde en zag zeker in dat hij de VS niet naar 
een grandioze nederlaag moest manipule
ren. Aan de andere kant wist hij, dat 
nulgroei een complete opstand van met 
name Derde"Wereldlanden zou beteke
nen. Hij heeft dan ook geprobeerd zijn 
begroting (sterk versluierd overigens) zo in 
te richten, dat hij met een feitelijke groei 
van twee en een half procent aardig 
wegkwam. Hij heeft de Amerikanen zeker 
niet willen bruskeren, de vernietigende 
uitspraak voor Amerika komt ook niet op 
zijn conto. 
De tweede stemming, die in dit verband 
van betekenis is ging over de uitnodiging 
van Bulgarije om de 23ste vergadering van 
de UNESCO in 1985 in Sofia te houden. De 
Amerikanen en ook weer een aantal Wes:
europese landen waren hier fel op tegen. In 
feite wilden zij de UNESCO niet zo uitdruk
kelijk in de invloedssfeer van het Oostblok 
brengen, maar meer officieel werd het 
argument gebruikt, dat nog maar pas vele 
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Directeur-generaal M'Bow (tweede van links) tijdens een Unesco-vergadering. (foto ANP) 

miljoenen waren gebruikt om het apparaat 
en de accommodatie in Parijs aan de 
moderne eisen van vergaderen aan te 
passen en dat men daar nu van moest 
profiteren. Uit de. stemming bleek hoe de 
kaarten lagen: 98 stemmen voor de uitno
diging aannemen, 22 stemmen (vooral de 
Westerse landen) voor de uitnodiging 
vriendelijk doch beleefd afslaan en 8 ont
houdingen (waaronder Frankrijk, dat niet al 
te partijdig wilde zijn). 

Van beide stemmingen kan niet gezegd 
worden, dat M'Bow ze in een andere 
richting had kunnen beïnvloeden of dat hij 
bewust naar de thans bekende uitslagen 
heeft toegewerkt. Voor wat het budget 
betreft had hij een genuanceerd belang 
met een redelijk compromis als oplossing, 
waar het om Sofia gaat heeft hij zich zelfs 
uitdrukkelijk en demonstratief buiten de 
discussie gehouden. (Saillant detail: de 
Amerikanen wilden niet zelf een stemming 
forceren om verdere irritaties te voorkomen 
en vonden Nederland bereid om met rede
nen omkleed een stemming te vragen. Na 
dat verzoek werd de Nederlandse delega
tieleider prof. J. H. Kraak hoogst persoon
lijk bij de conferentievoorzitter Said Teil 
uitgenodigd, die hem van het onzalige 
stemmingsvoorstel trachtte af te helpen. 
M'Bow heeft met geen woord laten blijken 
dat die zaak hem zelfs maar interesseerde 
ofschoon ook hij wel degelijk persoonlijke 
relaties onderhield met leden van de Ne
derlandse delegatie.) 
Dat M'Bow hierbij Rusland in de kaart heeft 
willen spelen is evenmin erg logisch, want 
deze grote zoon van Afrika is - naar vele 
insiders weten - zeker niet van de Russen 
gecharmeerd. Dat trouwens de Afrikaanse 
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landen, alsmede een aantal Aziatische 
landen zich door Rusland in een stemming 
laten manipuleren is evenmin gemakkelijk 
aantoonbaar: in feite worden de Russen 
evenzeer gewantrouwd als de Amerika
nen. 

. Dat de stemming voor Bulgarije en Sofia 
gunstig uitviel werd dan ook in de wandel
gangen van de 22ste conferentie gemak
kelijk verklaard: vele delegaties vinden het 
welleuk om nu en dan een ander stukje van 
de wereld te zien. Alleen de Portoricanen 
waren goudeerlijk in hun stemverklaring: 
"Ofschoon de naam van ons land anders 
doet vermoeden, zijn we niet rijk genoeg 
om helemaal naar Sofia te reizen. " 

Wereld-informatie-orde 
Het beeld van de invloed van M'Bow zou 
niet compleet zijn wanneer niet iets gezegd 
zou worden over de zogenaamde "Nieuwe 
Wereldinformatie en communicatie orde", 
waarvan M'Bow een warm voorstander en 
ijveraár is. In die nieuwe wereld-informatie
orde staat het begrip persvrijheid ter dis
cussie. In de ogen van de Oostbloklanden 
en tal van Derde-Wereldlanden is "pers
vrijheid" niets anders dan een instrument in 
handen van kapitalistische machten om 
met informatie te manipuleren. In menige 
UNESCO-discussie is nu geprobeerd een 
soort informatie en communicatiebeleid te 
formuleren, dat de "commerciële hande
laars in informatie" aan banden legt/op het 
gevaar af een vrije, onafhankelijke en 
kritische pers in boeien te sluiten. Gelukt is 
er nog niets, maar de Amerikanen - voor 
wie persvrijheid een democratisch oerbe
ginsel is - hebben er wel genoeg van om 
gigantische sommen te betalen voor een 

organisatie, die de democratische beginse
len van de Amerikanen niet eens meer 
plaatsen kan. 
Ales overziende is het jammer dat de 
Amerikanen de strijd in de UNESCO zo 
demonstratief hebben opgegeven. Wat zij 
hadden moeten uitbouwen tot steeds meer 
invloed hebben zij laten verlopen tot ten 
langen leste geen enkele invloed meer. ' 
Overigens maakt men zich op dit moment 
meer druk om de Amerikanen te bewegen 
om het onzalig besluit tot uittreding in 1985 
niet te effectueren dan dat iemand thans al 
heeft gerept over het opvullen van het 
financiële gat dat de Amerikanen zullen 
achterlaten. 

Duidelijk signaal 
Of nu de Amerikanen terugkomen op hun 
besluit of niet, het signaal dat met hun 
vertrek is afgegeven is luid en duidelijk. Het 
gaat niet goed met de UNESCO. Zo zou 
het uiterst nuttig ~unnen zijn om eens goed 
te onderzoeken wat er nu precies met het 
geld voor UNESCO gebeurt, wat er in het 
apparaat en bestuursorganen blijft hangen 
en wat er uiteindelijk praktisch mee wordt 
gedaan. Ook zou het goed zijn om eens na 
te gaan wat de kwaliteit van het werk van ' 
de UNESCO is, en hoe eventueel betere 
kwaliteit op andere manieren bereikt kan 
worden. 

Daarnaast zou men eens moeten kijken 
naar de betekenis van de contacten binnen 
de UNESCO is, en hoe eventueel betere 
een groot voordeel dat zoveel volkeren met 
zoveel verschillende culturen en bestuurs
opvattingen ondanks alles met elkaar in 
gesprek blijven, maar velen maken zich er 
zorgen over dat ook de nationale delega
ties, die zich uiteindelijk met cultuur, met 
onderwijs (en emancipatie) en met weten
schap moeten bezighouden, zich steeds 
meer laten biologeren door de politieke 
discussie over vrede en veiligheid, waar
mee zij steeds meer op het terrein van de 
VN in New Vork komen. 
Maar misschien is voor West-Europa 
wel de allesoverheersende vraag hoe 
nu toch de normen en waarden van het 
Vrije Westen in de UNESCO aan de man 
gebracht kunnen worden zonder dat ze 
met overgrote meerderheid worden 
weggestemd. 
Voor de Amerikanen is het een uiterst ' 
schrale troost dat zij indertijd zo warm 
gepleit hebben voor het systeem van 
"one man one vote"; het zou van groot
heid getuigen wanneer ze de nare con
sequenties daarvan tot het uiterste op
brengen. <11111 

Frans Jozef van der Heijden 
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SENAAT 

Financiën, financiën. • • 
Op 13 december jl. zijn in de Eerste Kamer 
de "algemene financiële beschouwingen" 
gehouden, gecombineerd met de behan
deling van een aantal wetsontwerpen van 
financiële aard. Achter de regeringstafel 
zaten minister Ruding en staatssecretaris 
Koning. Als woordvoerders van de CDA
fractie traden de heren V on Meijenfeldt en 
Kiers op. Eerstgenoemde begon met het 
opsommen van vier plus-punten: 
- De miljoenennota bevat ditmaal een 
uitvoerige toelichting, waarin de zienswijze 
en de aanpak van de regering duidelijk tot 
uitdrukking komen. 
- Dat de minister via de operatie "streef
cijfer" wil komen tot een vroegtijdige finan
ciële belaidsbepaling is ,,effect-vol". 
- De begroting voor 1984 maakt een 
realistische indruk. "Op grond van de in het 
verleden opgedane ervaringen is zo goed 
mogelijk vermeden om het huis op drijf
zànd te bouwen". 
- Het is goed, dat de collectieve lasten
druk "althans op papier" iets verminderd 
is, al bevindt deze zich nog op "e~n 
historisch en internationaal hoogtepunt". 

Onverminderde zorg 
Vervolgens noemde spreker een viertal 
min-punten, waaruit "onze onverminderde 
zorg"1blijkt: 1 

- Ondanks de drastische bezuinigingen 
daalt het financieringstekort nauwelijks. 
"Er hoeft maar weinig tegen te zitten, of wij 
zijn nog verder van huis". 
- Er bestaat geen zekerheid, dat de ge
stelde doelen bereikt zullen worden. De 
voorgenomen korting op de ambtenaren
salarissen is verminderd van 3112 tot 3 
procent. Het is verder de vraag, of de 
explosieve stijging van de kosten van de 
gezondheidszorg "beheersbaar" is en of 
met de noodzakelijke "wijziging van het 
sociale stelsel" tijdig een begin kan worden 
gemaakt. 
- De pogingen om de E.E.G. overeind te 
houden kunnen leiden tot "een nog niet 
ingeschatte aanzienlijke extra aanslag op 
ons huishoudboekje". 

- Ten aanzien van de gestelde doeleinden 
voor 1985 en 1986 doet zich "het probleem 
van de maatschappelijke acceptatie" voor. 

Een langdurig zieke patiënt 
De heer Von Meijenfeldt vatte het oordeel 
van de CDA-fractie over de inhoud van de 
begroting voor 1984 als volgt samen: "Wij 
staan aan het ziekbed van een langdurig 
.zieke patiënt. De patiënt lijdt aan een 
slepende en slopende ziekte, die niet tijdig 
onderkend is. Met liflafjes en medicijnen, 
die de patiënt wel aanstonden, is getracht 
beterschap te bewerkstelligen. Het tegen
deel geschiedde. Ten langen leste wordt 
een dieet voorgeschreven, dat de patiënt 
slecht aanstaat en ook niet erg appetijtelijk 
aandoet, maar het advies luidt deson
danks, dat het van levensbelang is om het 
in te nemen." 
Onze woordvoerder ging nader in op "het 
desastreus opgelopen financieringste
kort". De terugdringing daarvan is, zei hij, 
"geen doel in zichzelf, laat staan dat het 
heilig zou zijn, maar wel mede een onont
koombaar middel om de ellende van de 
ontstane schade zo snel mogelijk te beper
ken". Vervolgens stelde hij, dat voor eco
nomisch herstel verlaging van de collectie
ve lastendruk en verlichting van de lasten 
van het bedrijfsleven nodig zijn. Als één 
van de "aangeboden randvoorwàarden" 
noemde hij de verlaging van het tarief der 
vennootschapsbelasting van 48 naar 43 
procentHij tekende hierbij aan, dat deze 
lastenverlichting bedoeld is voor echte 
bedrijven, dus niet voor "personal B.V.'s". 
Met het oog op het bestaan van een "grijs" 
en een , ,zwart circuit" vroeg hij zich af, of dit 

Te huur: Zuidwolde (Drente) 
zomerhuisje 6-persoons, volledig ingericht. 
Veel recreatie en bos Telefoon 08352·1187. 
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"geen aanleiding zou moeten zijn om 
sterker dan tot nu toe het accent van de 
directe naar de indirecte verteringsbelas
tingen te verleggen" (met compensatie 
voor de lagere inkomensgroepen). 
Tot zover de algemene beschouwingen. 
De behandeling van de wetsontwerpen 
van financiële aard (totaal vijf) nam de heer 
Kiers voor zijn rekening. Het merendeel 
daarvan had betrekking op indirecte belas
tingen: verhoging van de alcohol accijns, de 
bieraccijns, de omzetbelasting en de be
lasting van sigaretten enkelffiii)ak:-

Maidenspeech 
De heer Kiers is één van de zeven nieuwe 
leden van onze fractie, die in september 
hun intrede hebben gedaan. Hij begon zijn 
"maidenspeech" met een persoonlijke 
noot: "Het is voor mij als oud-grossier, als 
oud-grootgrutter een ondankbare taak hier 
vandaag namens mijn fractie juist ook voor 
het midden- en kleinbedrijf een aantal · 
verzwarende maatregelen te moeten uit
diepen, een noodzakellijk kwaad voor de 
komende jaren." Vervolgens maakte hij 
enige opmerkingen van historische aard. 
Hij memoreerde, dat de accijnzen op bier 
en wijn al in de late middeleeuwen werden 
geheven. "Ook de wet op de omzetbelas
ting van 196.§ (vervolgde hij) heeft een 
lange historie." Ter adstructie verwees hij 
naar de tiende penning van Alva uit 1569. 
Een derde historische vergelijking, die 
onze woordvoerder trok, had betrekking op 
de crisistijd van de jaren dertig van onze 
eeuw.lk citeer: "Een tekort op de begroting 
kon toen slechts op één wijze worden 
opgelost en wel door het mes diep in de 
uitgaven te zetten . . . Er is niets nieuws 
onder de zon en met dezelfde gelatenheid 
als toen. ook in een economische crisis, 
accepteert het bedrijfsleven zeker ook nu 
de noodzakelijke verhogingen ... " 
In het vervolg van zijn betoog pleitte 
spreker er voor, dat de indirecte belastin
gen niet meer ad hoc worden verhoogd. In 
het computer-tijdperk moet (zei hij) een 
vijfjarenplanning mogelijk zijn. Verder 
toonde hij zich evenals de heer Von Meij
enfeldt een voorstander van "drukver
schuiving" van de directe naar de indirecte 
belastingen. 
Na deze inleiding passeerden de hierbo
ven genoemde wetsontwerpen de revuè. 
Na het beëindigen van zijn maidenspeech 
werd de heer Kiers van vele zijden gecom
plimenteerd. ~ 

K. de Vries 
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BOEKEN 

Treinen naar de hel 
Bezinning, heroverweging en reflectie, dat 
noemde onze oud-senator Van Hulst bij 
zijn afscheid als belangrijkste eigenschap
pen van de Eerste Kamer en haar ingeze
tenen. Die eigenschappen gelden ook 
eigenlijk voor menig maatschappelijk en 
politiek vraagstuk, in het bijzonder voor die 
met zware historische geladenheid. Van 
Hulst heeft dat voortreffelijk aangevoeld in 
zijn korte maar krachtige boekje: Treinen 
naar de hel, waarin hij naar aanleiding van 
kritiek en vragen over de boeken van Etty 
Hillesum, ons zonder omwegen confron
teert met kernvragen als: wat heeft men 
van de jodenvervolging geweten, wie wist 
wat en wie deed daar op welk tijdstip nog 
iets aan. En voorts: wat hebben wij als 
christenen daarop nog te zeggen en welk 
recht op een oordeel hebben we dan. 
Bovenal ... hoe moeten we met dit vraag
stuk , ,de toekomst tegemoet", ofte wel hoe 
hanteren we deze kennis ten opzichte van 
de huidige en toekomende jonge genera
ties. 
Zo is Van Hulst terecht ontevreden over het 
niveau van het Schriftelijk Eindexamen 
Geschiedenis VW0-1983, waar naar aan
leiding van de Dagboekfragmenten van 
Etty Hillesum op nogal zwart-wit gestelde 
vragen slechts dito ongenuanceerde ant
woorden te geven waren. Wie bijvoorbeeld 
examenpunten wilde verdienen moest op 
een vraag als: "Leg uit, waarom één 
gedeelte van de joden meehelpt om de rest 
weg te laten transporteren?" een negatief 
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Wie is wie in 
de Tweede Kamer 
De volksvertegenwoordiging hoort, zo 
wordt wel gezegd, een afspiegeling te zijn 
van hen, die eens in de vier jaar hun stem 
uitbrengen. Of die stelling klopt, is moeilijk 
te zeggen. Wel vormen de 150 leden der 
Tweede Kamer een club van kleine zelf
standigheden, ieder met eigen hebbelijk
heden en onhebbelijkheden. Van tijd tot 
tijd worden persoonlijke feitjes over de 150 
gebundeld. Wijlen Frits van der Molen hield 
een "wie is wie" bij en er is natuurlijk 
"Parlement en Kiezer", waar belangstel
lenden ook het een en ander over onder 
meer de Tweede Kamerleden kunnen vin
den. 
Kort voor de kerst verscheen een nieuwe 
Wie is wie in de Tweede Kamer. Ditmaal 
was Henk Visser de samensteller. Hij is 
presentator van Den Haag Vandaag, we
kelijks een aantal malen op een wat later 

oordeel in zijn of haar antwoord laten 
doorklinken, eveneens trouwens over de 
Joodse Raad in al haar facetten. Dit gaat 
de auteur veel te ver. De enorme spanning, 
die er over de joodse gemeenschap als 
geheel lag, brengt hem ertoe juist veel 
milder en veel genuanceerder te oordelen. 
Dit is des te meer opmerkelijk, aangezien 
de schrijver een zeer betrokken rol heeft 
gespeeld in verzet en onderduik vanuit een 
van de kernlokaties van de joodse tragedie 
in Amsterdam, namelijk zijn Hervormde 
Kweekschool aan de Plantage Midden
laan, buur- en ooggetuige van alles wat er 
zich in de Hollandse Schouwburg afspeel
de vlak voor het definitieve vertrek. 
Een en ander brengt Van Hulst ook ertoe, 
nogal duidelijk stelling te nemen tegen K. 
van 't Reve in zijn recensie over Etty's 
dagboek in de NRC van 9-1-.1983. De 
literator en slavist Van 't Reve, elders toch 
zeer verdienstelijk, liet zich daarbij verlei
den tot diverse opmerkingen beneden peil. 
Het gevoelsleven van het ego-document, 
dat het dagboek van Etty toch vooral is, 
wordt; zonder in te calculeren de bizarre 
omstandigheden en huizenhoge spannin
gen, gekwalificeerd als het gevoelsleven 
van een bakvissendagboek, dat "vol z1t 
met hoofdpijn, buikpijn en Rilke". 
De slavist neemt het voorts de schrijfster 
kwalijk, dat ze, ondanks de Russische 
afkomst van haar moeder, geen Dosto
jewsky zonder woordenboek kan lezen. 
Ook dat ze "in betere kringen" van Amster
dam verkerend, in 1942 het nog "zwart" 
voor elkaar krijgt om iets beters te eten dan 
in niet-joodse milieus van dat moment het 

tijdstip op de tv te zien en hij kan dus 
worden verondersteld redelijk op de hoog
te te zijn van man of vrouw achter het 
kamerlid. 

Veel feitjes waren al bekend - onder meer 
via Parlement en Kiezer dat ook een 
nauwgezette beschrijving van parlemen
taire loopbanen geeft. Visser voegt er wat 
persoonlijke noten aan toe en als die 
kloppen mogen Jan Wolkers en Maarten 't 
Hart niet ontevreden zijn over de klanten
kring die zij onder de kamerleden hebben. 
Wie is wie moest kennelijk onder grote 
haast worden vervaardigd, opdat het nog 
op tijd een plekje onder de kerstboom zou 
kunnen vinden als geschenk. Maar afge
zien van de nodige schoonheidsfoutjes is 
dit boek voor de belangstellende volger 
van het Binnenhots gebeuren best leuk om 
te hebben. <1111 

Ton Huijssoon • 
Henk Visser: Wie is wie in de Tweede Kamer. Uitg. 
Bekking, Amersfoort, 1 19,50. 

geval is. Maar, zegt Van Hulst, bekijkt u het 
ook eens zo: hoewel het voor de niet-joden 
allengs in bijvoorbeeld november 1943 
slechter en beroerder werd, blééf er per
spectief en bleef men behouden althans 
het vege lijf. . . hetgeen Etty en zovelen 
met haar op zo'n dag in die maand, de 
30ste november 1943, ontnomen werd, 
stikkend in het gas van Auschwitz, eind
punt van de Treinen naar de hel. Overweeg 
dat beter, recensent Van 't Reve, werpt 
Van Hulst hem voor de voeten. Over de 
route van de Plantage Middenlaan via 
Westerbork naar de Endlösung kun je niet 
zo gemakkelijk praten en schrijven. En met 
dit stukje geschiedenis wordt nog steeds 
geestelijk geworsteld, elke dag nog op
nieuw. Het is daarom ook een theologisch 
en historisch kernthema geworden: "God, 
wat hebben we nog te doen en te verkondi-
gen na deze Holocaust!". . 
Dat alles krijgt de. lezer te horen en Van 
Hulst geeft ons enige lijnen en gedachten
spinsels aan, waarmee u en ik zelf verder 
op weg moeten. Wat dat betreft lijkt me het 
boekje uiterst geslaagd. Het is niet langdra
dig en in een 70-tal bladzijden heeft de 
auteur alle grote thema's aangeduid. Wij, 
als na-oorlogse generaties christenen en 
christen-democraten kunnen hier niet ach
teloos aan voorbij. De richtingaanwijzers 
langs een denkroute dienaangaande heeft 
de schrijver van dit boekje voor ons klip en 
klaar opgesteld. Volgen dan. <1111 

Jan van den Assem 
Dr. J. W. van Hulst, Treinen naar de hel, Amsterdam
Westerbork-Auschwitz, Telos-Boek, Buijten & Schip
perheijn, Amsterdam 1983. 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. 
. Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 
roe redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~--------------------

Homofilie 
Over homofilie staan duidelijke dingen in 
de bijbel en dan zou ik de eerste brief van 
Paulus aan de Romeinen hfdst. 1 :26 t/m 
32, willen noemen, hoef mijn uitleg daar 
niet bij te geven daar dit bijbelgedeelte voor 
zichzelf spreekt, wil daar echter voor allen 
die niet met dit grote verdriet worstelen, 
van dezelfde Romeinen brief hoofdstuk 2 
eerste gedeelte noemen, om zich in dat 
licht bezien van lichtvaardig oordelen te 
weerhouden. Voor mensen die met deze 
geaardheid worstelen en zich ertegen ver
zetten omdat ze weten dat het tegen Gods 
heilige wil is, kunnen slechts door Zijn 
genade uitkomst in hun strijd krijgen, zij die 
mede door veranderende zedelijke nor
men, deze strijd is immers niet met volle 
inzet (willen) strijden, vervallen onherroe
pelijk aan toegeven aan hun lusten, dit is 
immers ook zo met heterogeen geaarden 
wat hun lusten betreft, de bijbel zegt 
hierover duidelijke dingen. 
Wij als christenen dienen homofiel
geaarden met liefde en begrip tegemoet te 
treden, ze behoren zonder meer als ons 
gelijkwaardige mensen te worden behan
deld, maar het willens en wetens toegeven 
aan on-bijbelse praktijken mogen wij uit 
oprechte liefde niet goedpraten! 

P. Jongstra, Staveren 

Minderheid 
In de laatste partijraadsvergadering werd 
de resolutie over homosexualiteit terugge
wezen. Hoewel ik dit steunde, ben je, 
thuisgekomen niet klaar met deze zaak. 
Bij ongeveer 2-3 % van de mannen en 

. vrouwen richt de sexualiteit zich op iemand 
van het eigen geslacht. Wij spreken dan 
van homosexualiteit 
Wat wil hiermee gezegd zijn? 
1. 2-3 % is een laag percentage, maar 
betekent toch altijd nog enige honderddui
zenden mensen. Dat wil zeggen, een 
minderheid, maar wel zo groot dat ieder 
van ons hen tegen moet komen. Dat dit niet 
gebeurt betekent dus dat men net als elke 
andere minderheid teruggetrokken leeft. 
Dit betekent voor velen, gevoelens van 
eenzaamheid en vaak van angst. Vraag: Is 
zo'n levenshouding met eenzaamheid, 
angst en onzekerheid niet iets wat wij als 
CDA moeten bestrijden. 
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2. Hoe ontstaat deze keuze? Aangeboren, 
door opvoeding, door een wisselwerking 
hiervan? Heeft het te maken met de 
moeilijke toekomstkeuzen in de maat
schappij. met emancipatie? Deze vragen 
doen niets af aan de eerste vraag. 
3. Moeten wij in een maatschappij die 
steeds duidelijker inzicht krijgt in de proble- . 
men waarmee minderheden te maken 
krijgen geen regelingen treffen waardoor 
zij zich vrijer en veerkrachtiger kunnen 
ontplooien? 

R.G.J. Lier, arts, Apeldoorn 

Consultatief Referendum 
In het ledennummer van 17 december jl. 
schetste Dr. W. de Kwaadsteniet enerzijds 
de weinig onderkende gevaren van statio
nering van middellange afstandswapens 
en Dr. Sytze Faber gaf aan, op welke wijze 
een oplossing inzake de besluitvorming 

over het al dan niet stationeren, in de 
Staten-Generaal, gevonden moet worden. 
Om ook in deze (niet te vaak genoeg 
gehouden) discussie niet in ellenlange 
stellingen te verzanden is het mijns inziens 
zaak een dergelijk consultatief referendum 
te houden. De geloofwaardigheid van de 
politieke besluitvorming (daar het hier een 
raadplegend referendum betreft) wordt 
hierdoor vergroot en ook de mening van de 
eigen achterban wordt hier mede ruim
schoots in betrokken. 
Verder is het hoog tijd, dat het CDA eens 
ophoudt, met het branden van haar vingers 
aan, wat ik gemakshalve zal noemen, 
politieke stokpaardjes van andere partijen. 
Natuurlijk blijft een duidelijke ethische stel
lingname, naast de al eerder gelanceerde 
tactische en strategische stellingname, ten 
behoeve van de interne discussie, drin
gend gewenst. 

R. Hijdra, Delft 

Congres op 11 februari in Breda 
De stemgerechtigde leden van het Con
gres hebben reeds een uitnodiging ontvan
gen tot deelname aan het Congres, dat op 
zaterdag 11 februari 1984 a.s. om 1 0.30 
uur zal aanvangen, in het Turfschip te Bre
da. Het Congres is openbaar, zodat elk lid 
van het CDA de mogelijkheid heeft om dit 
Congres bij te wonen. Wel geldt, wie zich 
het eerste aanmeldt heeft meer kans op 
een plaats dan degeen die daar nog even 
mee wacht. 

De aanmelding kan geschieden door 
/25,- over te maken op gironummer 
720800 ten name van CDA te 's Gravenha
ge onder vermelding van Congres d.d. 11-
2-1984 

Europese Verkiezingen 

Zoals u wellicht bekend, dient het Congres 
het door de Partijraad op 5 november jl. 
vastgestelde Europese Verkiezingspro
gram te bekrachtigen. 
Hiernaast zal het Congres de lijsttrekker 
verkiezen aan de hand van de door boven-

bedoelde Partijraad vastgestelde voor
dracht. Unaniem heeft men zich voor wat 
l:)etreft dit punt uitgesproken voor pe heer 
drs. B. Beumer, ook al lijsttrekker bij de 
eerste rechtstreekse verkiezingen voor het 
Europese Parlement in 1979. 

Vanzelfsprekend zullen de congresgan
gers geïnformeerd worden over de organi
satie van de verkiezingscampagne, welke 
in mei 1984 officieel van start gaat. 

De bijeenkomst van het Congres zal ook 
nadrukkelijk in het teken staan van de per
soonlijke ontmoeting. Naast enige huis
houdelijke punten als statutenwijziging en 
toepassingen van het fusieprotocol, wordt 
gepoogd de congresbezoekers een aan
trekkelijk programma te presenteren. De 
succesvolle formule van de huidige regio
nale bijeenkomsten, waar leden en pcliti.ci 
elkaar daadwerkelijk ontmoeten, zal zeker 
ook op het Congres van toepassing zijn. 
Ook nu rekenen wij, evenals op de mani
festaties in Wouw, Haarlem en Hattem, op 
een bomvolle zaal. Reden temeer, om zich 
nu snel aan te melden! ~ 
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PARTIJNIEUWS 

Nieuwe publikatie van het 
Wetenschappelijk Instituut 

Drugsbeleid 
"Drugs: het einde?" is de titel van een 
bundel bijdragen van verschillende auteurs 
over het drugsbeleid. In een zevental 
artikelen wordt de drugsproblematiek van
uit verscheidene invalshoeken belicht: het 
eerste artikel handelt over de programs 
van CDA, D'66, PvdA en VVD, toegespitst 
op preventie, de strafbaarstelling van han
del in en bezit/gebruik van soft en hard 
drugs en de.medische heroïneverstrekking 
aan verslaafden (mr. V. E. M. A. 
Timmerman-Buck). Vervolgens komt de 
relevantie van het Evangelie voor een 
christen-democratische visie op de drugs
problematiek aan de orde. De auteur (ds. 
D.N. Wouters) geeft daarbij ook zijn me
ning over de hulpverlening, gedwongen 
opname en medische heroïneverstrekking. 
Het derde artikel heeft de achtergronden 
van druggebruik als onderwerp, waarbij 
preventiemogelijkheden voor de overheid 
en het particulier initiatief worden aange
reikt (dr. J.M.H. Knibbeler). Voorts wordt de 
drugproblematiek vanuit de gezondheids
zorg onder de loep genomen (dr. J.A. 
Schipper). In het vijfde artikel wordt het 
drugbeleid van de rijksoverheid geanaly
seerd (drs. H. Koetje en dr. H. van Ruller), 
terwijl daarna aandacht wordt besteed aan 
het gemeentelijk beleid (W.M. van Andel). 
Tot slot passeren de strafrechtelijke (on)
mogelijkheden de revue (mr. B. de Hoogh). 
De artikelenreeks wordt afgesloten met 
een groepsgesprek tussen de schrijvers. 
Als bijlage is een nog steeds actueel 
rapport van een werkgroep van de Dr. A. 
Kuyperstichting over de soft
drugsproblematiek in de bundel opgeno
men. 
Enkele saillante punten uit de bundel: 
- de meeste àuteurs wijzen medische 
verstrekking van heroïne af; 
- men bepleit een groter accent op pre
ventie, toegankelijke hulpverlening, straf
baarstelling van voorbereidingen tot han
del in drugs en behandeling van verslaaf
den op contract-basis; 
- de auteurs zijn voor experimenten met 
soft drugs onder bepaalde voorwaarden. 
De themabundel telt 134 pagina's. De prijs 
is /10,- (incl. verzendkosten). Het is een 
publikatie van het Wetenschappelijk Insti
tuut voor het CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. 070-924021. 
Bestellingen door overschrijving op giro 
927682 t.n.v. CDA-secretariaat, (brochu
res), Den Haag, met vermelding van de 
titel. 
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Kamerkring Dordrecht 
Vanuit de Kamerkring Dordrecht wordt van 
10 tot 13 april a.s. een excursie georgani
seerd naar Straatsburg en Luxemburg. Het 
programma ziet er voorlopig als volgt uit: 
10 april: Dordrecht-Luxemburg-Straats
burg; bijwonen vergadering EVP-fractie;· 
ontvangst gemeentebestuur Straatsburg; 
11 april: ontvangst delegatie EVP-fractie; 
bijwonen zitting Europees Parlement; 
stadsrond rit; 
12 april:ontvangst bij de Raad van Europa; 
Straatsburg-Luxemburg; 
13 april: ontvangst bij het Hof van Justitie; 
Luxemburg-Dordrecht. 
Het aantal personen bedraagt max. 35. 
Inschrijving is mogelijk door overmaking 
van /200,- op bankrek.nr. 66.13.07.948 
N.M.B. Dordrecht, t.n.v. de heer A. van den 
Herik te Sliedrecht, Kilstraat 19, onder 
vermelding van Excursie Straatsburg. Het 
gironr. van de bank is 38160. In dit bedrag 
zijn begrepen de kosten van vervoer, 
logies met ontbijt· en bijna alle overige 
maaltijden. Bij overtekening zal deelname 
kunnen geschieden in volgorde van bij
schrijving der betalingen. 
Voor nadere informatie kunt u zich wenden 
tot Arie van den Herik voornoemd, tel. 
01840-10505 of tot Arie Slob, Noordzijde 
31, Noordeloos, tel. 01838-1331. 
De inschrijvingstermijn sluit op 1 februari 
1984. 

Vormingswerk Limburg 
Op 4 februari wordt door het Kader en 
Vormingswerk Limburg een studiedag over 
het onderwerp Geloof en Politiek georgani
seerd. 
De bijeenkomst vindt plaats in de Oranjerie 
te Roermond en is toegankelijk voor CDA
kader en leden. Aanvang 10.00 uur, einde 
15.30 uur. 
Inleidingen worden gehouden door mevr. 
mr. Y. Timmerman-Buck, medewerkster 
van het wetenschappelijk bureau van het 
CDA, en drs. R. van de Linden, kamerlid. 
De kosten voor deelname bedragen /20,: 
incl. lunch en documentatie. Opgave voor 
24 januari bij H. van Oostayen, Reppel
straat 3, 6088 EV Roggel, tel. 04749-2080. 
Op 18 februari wordt in Maasbracht de 
tweede bijeenkomst van de Europacursus 
gehouden. De aanvang is 1 0.00 uur en het 
einde 13.00 uur. Deze bijeenkomst is 
toeg~nkelijk voor alle belangstellende 
CDA-leden. De inleiding wordt verzorgd 
door drs. H. Notenboom, lid van het Euro
pese Parlement. Onderwerp van gesprek 
zal zijn: het functioneren van het Europese 
Parlement. Aan de orde komen de diverse 
instellingen van de Europese Gemeen-

schap, de huidige situatie van het Europe
se Parlement: zijn functioneren en zijn 
(on)mogelijkheden. Opgave voor deelna
me voor 1 februari, kan geschieden bij 
Provinciaal Scholings Team t.a.v. dhr. W. 
Thuis, Rietbeek 10, 6166 GV Geleen. De 
deelnamekosten, /5,- kunnen ter plaatse 
voldaan worden. 

Kader-cursus 
DenHaag 

In het voorjaar vinçlt de eerste van een 
nieuwe serie kadercursussen plaats in Den 
Haag. De cursus is een afgewogen combi
natie van theorie en praktijk. Er wordt 
uitgebreid aandacht besteed aan de grond
slag van het CDA en andere politieke 
stromingen. Daarnaast vindt vergadertrai
ning plaats en wordt geoefend in spreken in 
het openbaar. 
Ook de organisatie van het CDA wordt niet 
vergeten. De cursus is bedoeld voor hen die 
in de partij een functie hebben, zoals b.v. 
afdelingsbestuurslid en voor hen die iets in 
de partij willen gaan doen. Tijdens de 
trainingen wordt gewerkt met video
apparatuur. Dit gebeurt om te zorgen voor 
een zo effectief mogelijke besteding van de 
beschikbare cursustijd. 
De deelnemersbijdrage voor deze vijf
daagse cursus is f 100,-. 
De cursus vindt plaats in Den Haag op: 
woensdag 15 januari, donderdag 2 februa
ri, woensdag 8 februari, woensdag 15 
februari en woensdag 22 februari. ledere 
dag van 10.00-16.00 uur. 
U kunt inlichtingen krijgen of zich opgeven 
bij de Stichting Kader- en vormingswerk 
CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den 
Haag, tel. 070-924461. 

•!ro-----------1 
I ~_::~:~~~=···~-.== 

Adres:..................................................... I 
Woonplaats:........................................... I 
Leeftijd:.................................................. 1 
Functie(s) in de partij:.............................. I 
Handtekening......................................... I 

I 
I 
I 
I 

Op te sturen aan: Stichting Kader- en 
vormingswerk CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. ·-------------· 
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PARTIJNIEUWS 

Ledenvergadering CDA
Amsterdam-Zuid 
De ledenvergadering van de afdeling Zuid 
op 26 januari a.s. in het Apollohotel i.v.m. 
de Europese verkiezingen gaat he_laas niet 
door. Europees commissaris mr. F. An
driessen is deze avond verhinderd wegens 
belangrijke verplichtingen elders. De grote 
EEG manifestatie zal nu plaatsvinden op 7 
juni a.s. in het ApollohoteL Leden van het 
CDA-Amsterdam zullen tijdig van de agen
da voor deze vergadering op de hoogte 
worden gesteld. 

Kring Leiden (regio Rijn en 
Veenstreek) 
Cursus voor geïnteresseerden in het afde
lingswerk. Tijd: vrijdagavond 24 en zater
dag 25 februari. Plaats: Maranathakerk, J. 
Coninckstraat 2a, Alphen a/d Rijn. Kosten: 
f 1 0,- incl. lunch en lesmateriaal (te beta
len op 24 febr.). Inhoud: partij-organisatie, 
de afdeling, vergadertechniek, de raad. 

Docent: H. Waterborg, medewerker CDA
Kader- en Vormingswerk Den Haag. Op
ga~e aan M. A. Welie, vrz. vormingscie., 
Pr. Bernhardstraat 34, 2825 BE Berken
woude. 

Slotbijeenkomsten partijpolitieke discussie 
in de kring Leiden 's avonds op 20 en 22 
maart (onder voorbehoud). Nadere infor
matie volgt z.s.m. De afdelingen dienen 
hun conclusies voor 1 maart in te sturen 
naar de cie. Vorming Kring Leiden, M. A. 
iVan Welie, Pr. Bernhardstraat 34, 2825 BE 
Berkenwoude of naar de secr. van de kring. 

CDA-Dordrecht 
Het CDA-Dordrecht organiseert een alge
mene ledenvergadering over de rapporten 
"Appel en Weerklank" en "Van vezor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschappij" 
op dinsdag 17 januari a.s. Plaats: DGJO
gebouw, Mauritsweg 282, Dordrecht. Aan
vang: 20.00 uur. Spreker: mw. T. Bot-van 
Gijzen. 

CDA-Drenthe 
Het CDA-Drenthe houdt op 14 januari een 
ledenvergadering met als thema: Drenthe 
tussen campingplaats en gifbelt. Plaats: 
Café Marktzicht, van Riabeekstraat 7, As
sen. Aanvang: 10.00 uur. 

Info-avond kadercursus Veluwe 
Op 17 januari a.s. vindt een informatie
avond plaats voor de kadercursus die in 
februari en maart in de Essenburgh in 
Hierde plaats zal vinden. 
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Voor informatie of inlichtingen kunt u zich 
wenden tot mevrouw C. Reitsma-Van 
Spanje, Sparrenlaan 3 Epe, 05780-14819. 
De informatie-avond vindt plaats in het 
"Kruispunt", Zilverschoon 114, Apeldoorn 
(achter sportzaal Mheenpark-Zeven
huizen) 

Spreekbeurten 
16 januari: 
W. Deetman: gebouw lrene, Venne 156, 
Winschoten. 
R. F. M. Lubgers: Gastcollege VU, een 
van da zalen van Artis, Amsterdam, aan
vang 20.00 uur. 
J. de Koning: Bunschoten. 
L. C. Brinkman: Dienstgebouw van de 
NH-kerk, Kerkplein 4, Markelo. 
S. Faber: Soc. Cult. Centrum De Gooden, 
Brielle, aanvang 20.00 uur. 

17 januari: 
P. Bukman: Geref. Kerk, Wilhelminalaan 3, 
Zutphen. · 
S. Faber: Gebouw lrene, Twello, aanvang 
20.00 uur. 

18 januari: 
Mevr. Andela-Baur: CDA-Smallingerland. 
P. van Zeil: CDA-wijkverband Bezuiden
hout, Pedagogische Academie, Diamant
horst 183, Den Haag. Aanvang 20.00 uur. 

19 januari: 
J. S. L. Gualthérie van Weezel: politiek café 
CDA-Den Haag, Pulchri, Lange Voorhout 
15, Den Haag. Aanvang 20.00 uur. 
S. Faber: Kerkelijk Centrum De Kandelaar, 
Holten. 

20januari: 
L. de Graaf: "Valkenhof", Valkenstraat, 
Beilen. 20.00 uur. 
V. Korte-van Hemel: KK Leiden. 

Studiedag kunst- en cultuurbeleid 
Op zaterdag 28 januari organiseren de 
Boekmanstichting, onafhankelijk studie
centrum voor kunst en cultuur, en het We
tenschappelijk Instituut voor het CDA een 
studieconferentie over christen-democra
tie en het kunst- en cultuurbeleid. Centraal 
staat de vraag of er een herkenbaar eigen 
christen-democratische benadering van 
het kunstbeleid is. De conferentie wordt 
gehouden in de congreszaal van de Boek
manstichting, Herengracht 415, Amster
dam, van 10.00 tot 16.45 uur. 

Het programma luidt als volgt: 
10.00 uur: opening door J. Rog i er, direc
teur van de Boekmanstichting; 
10.15 uur: inleiding door de heer H. A. de 
Boer, oud-minister van CAM, over chris
tendemocratie en het kunst- en cultuurbe
leid; 
10.45 uur: coreferaat door de heer J. Kas
sies, directeur van het Theaterinstituut 
11.15 uur: pauze; 
11.30 uur: plenaire discussie o.l.v. de con
ferentievoorzitter mr. H. Franken; 
12.30 uur: lunch; 
14.00 uur: forumdiscussie, waarin behalve 
de inleiders ook deelnemen: drs:M: Beinë
ma, CDA-Tweede Kamerlid, drs. J. van 
Laar, oud-staatssecretaris voor Onderwijs, 
Kunsten en Wetenschappen voor de KVP 
en drs. S. van Tuinen, oud-burgemeester 
van Kampen, voor de ARP. 

.16.30 uur: conclusies van de conferentie
voorzitter. 
De conferentie is bedoeld voor ieder die 

geïnteresseerd is in de hoofdlijnen van de 
christen-democratische benadering van 
het kunst- en cultuurbeleid. Het aantal 
deelnemers is vanwege de capaciteit van 
de zaal beperkt tot 1 00. Inschrijving ge
schiedt in volgorde van aanmelding. De 
eigen bijdrage van de deelnemers be
draagt f 25,-, aan de zaàl te voldoen. Daar
bij is inbegrepen de toezending van docu
mentatie vooraf, consumpties en lunch, 
alsmede een congresverslag achteraf. De 
Boekmanstichting is te bereiken met tram
lijn 5 vanaf station Amsterdam-Zuid en met 
de tramlijnen 5, 1 en 2 vanaf het Centraal 
Station. Aanmelding tot deelname kan tele
fonisch geschieden: 070-924021 (me
vrouw J. Martinus) of door onderstaande 
bon in te zenden. ~ 

·------------., I BON 

I 1 Naam (in blokletters) ............................ . 
I .............................................................. . 
I Straat .................................................. .. 
I .............................................................. . 

Postcode/plaats .................................. . 
I .............................................................. . 
I 
I 
I 
I 
I 

Functie ................................................. . 
meldt zich aan voor de studieconferentie 
"Christen-democratie en kunst- en cul
tuurbeleid". 
(Opzenden aan: Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA, Antwoordnummer 1904, Den 
Haag, waarvoor geen porto verschuldigd is.) 

·-------------
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ZIEKTEKOSTENVERZEKERING 

GROTERE LASTEN OP DE 
SCHOUDERS VAN DE ZIEKEN? 
Het is voor iedereen duidelijk dat het systeem 
van ziektekostenverzekering niet meer voldoet 
aan de huidige omstandigheden. Het stelsel zal 
aangepast moeten worden. De discussie richt 
zich op de vraag in hoeverre een eigen bijdrage 
van de gebruiker gevraagd mag worden. De 
fractie begeleidingsgroep sociale zekerheid 
heeft zich ook met deze vraag beziggehouden. 
Een eigen risico is veel meer dan een eigen 
bijdrage. Het ziekte-risico is een belangrijk deel 
van het eigen risico. Maar als we praten over de 
ziektekosten kunnen we ons beperken tot het 
financiële gedeelte van het eigen risico; de eigen 
bijdrage. 
Er zijn twee benaderingen waardoor men kan 
komen tot het vragen van een eigen bijdrage: 
- Een zuiver principiële benadering: het stelsel 
moet gebaseerd zijn op een stuk eigen verant
woordelijkheid en dat moet vertaald worden in 
een eigen bijdrage. 
- Een pragmatische benadering: een eigen bij
drage kan de lasten op de collectieve sector 
drukken, door het volume van gebruikers te 
verkleinen en de.kosten te reduceren. 
We kunnen vier vormen van eigen bijdrage 
onderscheiden: 
I. Een vast bedrag per handeling, of tijdsperio
de. 
2. Een vast percentage per handeling, of van de 
totale kosten. 
3. Een eigen bijdrage gekoppeld aan het 
verstrekkingen-pakket. Zo kan men volledig 
verzekerd zijn voor de noodzakelijke behande
lingen, maar. een bijdrage leveren voor de 
,,luxere behandelingen". Het is dan een politi~ke 
keuze waar deze grens ligt. 
4. Een eigen bijdrage gekoppeld aan het inko
men. 
Bij de keuze van een eigen bijdrage op grond van 
eigen verantwoordelijkheid, moeten we er voor 
waken dat het solidariteitsprincipe niet in de. 
knel komt. Solidariteit kan alleen bestaan als de 
toegankelijkheid tot een bepaalde verzekering 
niet afhankelijk is van het ziekte-risico, en er 
geen volledige betaling naar risico bestaat. De 
eventuele eigen bijdrage moet dus gekoppeld 
worden aan een limiet. 

VERGELIJKING 
Het reduceren van de kosten kan gerealiseerd 
worden door een stukje marktmechanisme in t<e 
voeren. Het omlaag brengen van de overheids
kasten door extra opbrengsten uit eigen bijdra
gen zonder dat de werkelijke kosten van de 
gezondheidssector worden gereduceerd, is 
geen bezuiniging maar slechts een verschuiving 
van de kosten. 
De totale kosten kunnen pas worden terug
gedrongen als er een vergelijking gemaakt kan 
worden tussen de diensten in de gezondheids
sector op grond van een kwaliteit/kosten verhou
dingsgetal. (Waarom kan het ene ziekenhuis 

dezelfde diensten aanbieden met minder kosten 
dan het andere?) De verschillen in dit verhou
dingsgetal moeten gebruikt worden om ook in 
de minder efficiënte organisaties de kosten te 
drukken. Dit proces van organisatievergelijkin
gen is een verantwoordelijkheid van de geza
menlijke organisaties in de gezondheidssector 
of het overleg-orgaan van de betalers en de 
organisaties. Als dit niet gebeurt, zal de overheid 
dit proces moeten initiërei).. Dit kan o.a. gedaan 
worden door het invoeren van een eigen bijdra-

. ge. Een eigen bijdrage van de patiënt in de 
werkelijke kosten per instelling (dus niet van de 
genormeerde kosten, welke gelden voor een 
hele groep van instellingen die dezelfde dien
sten leveren) maakt dat de verzekeringsmaat
schappijen door hun cliënten gedwongen wor
den de instellingen te kiezen die de beste 
kwaliteit/kosten verhoudingen aanbieden. De 
keuze van de instelling kun je ook overlaten aan 
de patiënt, die middels de eigen bijdrage ook de 
beste instelling opzoekt, maar het is voor de 
zieke patiënt moeilijk om deze keuze te maken. 
De eigen bijdrage moet in dit geval wel een vast 
percentage zijn van de werkelijke kosten. Bij een 
vast bedrag werkt dit mechanisme immers niet. 
Het volume van gebruikers kan gereduceerd , 
worden door de mensen kostenbewuster te 
maken en een kleine gebruikers-drempel in te 
bouwen. Het kostenbewuster maken kan gebeu
ren door de patiënt de rekening te tonen, 
alvorens deze naar de verzekeringsmaatschap
pij gaat. De drempel kan ingebouwd worden · 
door een eigen bijdrage. 

(Vervolg op pagina 23) 

21 



LUBBERS VOOR HET 
CDJA IN AMSTERDAM 

Op maandagavond 16 januari a.s. om 20.00 zal 
premier Lubbers spreken in het Artis
zalencomplex, Plantage Middenlaan 41 te Am
sterdam. Premier Lubbers zal daar spreken over 
de volgende thema's: 
- Wat hebben jongeren van het huidige kabinet 
te verwachten? 
- Wat hebben jongeren van het CDA te ver
wachten? 
- Wat zal de komende jaren de politieke koers 
van het CDA zijn? 
De avond wordt georganiseerd door het CDJA
Amsterdam-Amstelveen. Iedere belangstellen
de (jongere) van harte welkom! • 

COMMISSIELEDEN 
GEZOCHT 
Binnenkort moeten verschillende commissies 
van het CDJA weer met nieuwe leden worden 
aangevuld. In verband daarmee zoekt het dage
lijks bestuur kandidaten voor: 
- DE VORMINGSCOMMISSIE 
- DE REDACTIECOMMISSIE 
be vormingscommissie is belast met het ontwik
kelen van vormingswerk binnen het CDJA, het 
organiseren en begeleiden van cursussen en 
conferenties, en het produceren van materialen 
en projecten, waarmee provinciale afdelingen 
en kernen aan de gang kunnen. Daarbij ligt een 
accent op het vormingswerk dat gericht is op 
jongeren buiten de eigen organisatie. 
·De redactiecommissie is verantwoordelijk voor 
de drie wekelijkse GOJA-pagina's in CD/ 
ACTUEEL. Leden van de redactiecommissie 
worden geacht daaraan ook middels eigen 
stukken bij te dragen. 
Leden van de commissies worden door het 
algemeen bestuur benoemd. Zij krijgen voor hun 
werk een onkostenvergoeding (met name voor 
reiskosten). De vormingscommissie vergadert 
eens in de zes weken; de redactiecommissie 
eens in de drie weken. 
Daarnaast worden commissieleden geacht in 
subwerkgroepjes of alleen bepaalde uitvoeren
de werkzaamheden te verrichten. CDJA'ers die 
belangstelling hebben voor één van deze com
missies, of die namen kunnen noemen van 
andere CDJA'ers die daarvoor in aanmerking 
zouden kunnen komen, kunnen dat uiterlijk 25 
januari a.s. bij het GOJA-secretariaat melden. Zij 
krijgen dan een formulier toegestuurd,' waarop 
zij nadere informatie kunnen verstrekken. Ver
volgens zal uit de aanmeidingen een selectie 
worden gemaakt, waarna een voorstel zal wor
den gedaan aan het algemeen bestuur voor 
vervulling van de vacatures. Nadere inlichtingen 
kunnen worden verstrekt door: Covert Veldhuii
zen (secretaris CDJA, telefoon 070-924461); Chris 
Westerlaken (voorzitter vormingscommissie, tel. 

I 08380-18318); Ko Scheele (voorzitter redactie
commissie, tel. 070-860617). • 
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CDJA-LID NAAR ALGEMENE VERGADERING 
VAN DE VERENIGDE NATIES? 
Elk jaar gaat een lid van een Nederlandse 
politieke jongeren-organisatie als lid van de 
Nederlandse deiegatie naar de Algemene Ver
gadering van de Verenigde Naties te New York. 

Ook ditjaar kan dit wel eens een CDJA'er zijn, net 
als in 1982 toen Patricia Deckers-Daroen "jonge
renvertegenwoordiger" was. Deze vertegen
woordiger gaat, na een intensieve voorberei
dingsperiode, omstreeks half september naar 
New York, om daar, tot half december de 
Algemene Vergadering bij te wonen. Na zijn 
terugkeer in Nederland maakt hij tot april 1985 
een "tournee" langs middelbare scholen om 
daar te vertellen over de VN en internationale 
politieke problemen en over zijn functioneren als 
"jongerenvertegenwoordiger" in de Nederland
se delegatie. Hij doet dit aan de hand van een 
soort krant, die hij tijdens zijn verblijf in New 
York heeft geschreven. 

SELECTIECRITERIA 
Voor de jongerenvertegenwoordiger gelden de 
volgende selectiecriteria: 

- 3 maanden full-time (sept.-dec.) beschikbaar 
zijn, 7 maanden part-time (juli-aug. '84; jan.-mei 
'85) 
- Nederlander zijn èn in Nederland wonen 
- lid zijn van het CDJA 
- Engels mondeling en schriftelijk goed beheer-
sen 
-in 1984 maximaal 26 jaar oud zijn 
- beschikken over een goede schrijfvaardig-
heid (zowel het schrijven van artikelen, afnemen 
van interviews en rapporteren over VN). 

•• 

Als zware aanbeveling gelden de punten: 
- ervaring bij het begeleiden van groepen 
jongeren (evt. op scholen); 
- inzicht ui de Nederlandse politieke stromin
gen, het buitenlands beleid; 
- kennis van internationale politieke organen, 
de VN en de aangesloten organen; 
- kennis van Jeugd en Jongerenwerk in Neder
land; 
- beschikken over goede contactuele eigen
schappen. 

SELECTIEPROCEDURE 
Iedere organisatie, die bij het Politiek Jongeren 
Kontakt (de koepel van politieke jongerenorga
nisaties) is aangesloten mag een aantal kandida
ten noemen. Deze kandidaten krijgen van het 
Nederlands Platform Internationaal Jongeren
werk (NPI]) de opdracht om binnen 1 à 2 weken 
een artikel te schrijven over een onderwerp, dat 
op dat moment pas bekend wordt gemaakt en te 
maken heeft met de VN. Daarna volgt met de 
kandidaten, die het artikel op tijd hebben ingele
verd een gesprek met een selectiecommissie. 
Deze bepaalt haar keuze op basis van artikel plus 
gesprek en legt die in een voordracht voor aan 
het bestuur van het NPI], dat de uiteindelijke 
beslissing neemt (15 maart). 

INLICHTINGEN/AANMELDINGEN 
Mocht je vragen hebben, bel dan even naar het 
secretariaat (Govert Veldhuijzen, 070-924461). 
Aanmeidingen dienen uiterlijk 26 januari op het 
secretariaat van het CDJA te arriveren (Dr. 
Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag). • 

Esther de Bruyn (15), CD]A-lirl. uit Apeldoorn, bezocht op uitnodiging van Piet Dankert (1), voorzitter 
van het Europarlement, op 15 december jl., het Europees Parlement te Straatsburg. Naast gesprek
ken met Christen Democratische Parlementariërs, kreeg zij de unieke kans koning Hoessein van 
Jordanië persoonlijk te ontmoeten. In een verslag, dat zij van deze enerverende dag maakte, schrijft 
ze onder andere dat het zo jammer is en wordt gevonden dat zo weinig jongeren (met name 
meisjes) echt geïnteresseerd zijn in belangrijke zaken als Europa. Dir.verslag is op aanvraag be
schikbaar op het secretariaat. 
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AKTIE EHBO-KISTEN 
VOOR NICARAGUA 
Nicaragua is hard bezig met de wederopbouw 
nadat vier jaar geleden de dictatuur van Somoza 
werd verdreven. De Nederlandse regering geeft 
gedurende vier jaren financiële en materiële 
steun aan dit Midden-Amerikaanse land. 

De opbouwperiode van deze jaren heeft resul
taat gehad. Vooral op terreinen als onderwijs en 
gezondheidszorg zijn de resultaten bemoedi
gend. In tegenstelling tot vroeger kan het groot
ste gedeelte van de bevolking nu lezen en 
schrijven. Het overgrote deel van de bevolking 
kon tègen gemakkelijk te voorkomen infectie
ziekten ingeënt worden. Ziekten als kinderver
lamming en mazelen werden ver teruggedron
gen of overwonnen. 

NIEUWE CENTRA 

Op het platteland werden in korte tijd veel 
nieuwe gezondheidscentra opgericht. In 1977 
waren er 172 gezondheidscentra, nu zijn er 446. 

Een gevolg hiervan is wel dat er veel meer 
artsen, verpleegkundigen en medicijnen nodig 
zijn. De militaire aanvallen vanuit Honduras en 
Costa Rica brengen helaas ook de gezondheids
zorg schade toe. Een tiental gezondheidscentra 
werd reeds vernietigd. 

EHBO 
De Eerste Hulp wordt zowel binnen de gezond
heidszorg als bij de vrijwilligersgroepen, die 
wijken en dorpen bewaken, toegepast. Gezond
heiciswerkers krijgen een uitgebreide eerste 
hulp opleiding. Daarvoor is hulp uit Nederland 
gevraagd. Het ontbreekt Nicaragua aan geld om 
Eerste-Hulp-materiaal aan te schaffen. Nodig zijn 
kistjes met materiaal voor wondverzorging: naal
den, hechtdraden, naaldvoerders, scharen en 

(Vervolg van pagina 21) 

Totaal komen we tot de wens van een eigen 
bijdrage bestaand uit een vast percentage per 
handeling, gekoppeld aan een limiet. Deze limiet 
kan premie-afhankelijk worden gemaakt. Het 
percentage kan afhankelijk gemaakt worden 
van het soort handeling. Op deze wijze zullen de 
kosten gereduceerd kunnen worden, en de 
solidariteit blijft bestaan, met een stukje eigen 
verantwoordelijkheid. Deze gehele benadering 
maakt geen onderscheid tussen ziekenfondsen 
en particuliere verzekeringsmaatschappijen. 
Dit is een van de onderwerpen die we bespre
ken in onze fractie-begeleidings-groep. Heb je 
interesse om mee te praten, neem dan contact op 
met onze contact-persoon: Kees van Ramshorst, 
Uilenstede 427-1, 1183 AE Amstelveen. Tel. 
020-456728. • 

Gerard Backx, Wageningen 

CDJA 14 januari 1984 

Interieur van een ziekenhuis in Nicaragua 

chirurgische messen, verband en ontsmettings
middelen. 

INLICHTINGEN 
Voor f 10,- kan er reeds zo'n EHBO-doos ge
kocht worden; f 400,- kost een chirurgische set. 
Het Nicaragua Komitee Nederland organiseert 
deze maanden daarvoor een speciale actie: 
"Nicaragua heeft dringend EHBO-kisten nodig''. 

Alle inlichtingen kun je krijgen bij het Nicaragua 
Komitee Nederland, Van Speijkstraat 21, Utrecht, 
tel. 030-718163. Bijdragen kun je evt. storten op 
giro 3580163, t.n.v. genoemd comité onder ver
melding van "EHBO". Bij het comité zijn posters 
en folders beschikbaar. • 

KERNEN IN OPRICHTING 
NOORD-BOLLAND 
In Volendarn, Heemskerk, Beverwijk en Ooste-. 
lijk West-Friesland willen actieve mensen een 
CDJA-kem van de grond tillen. Belangstellenden 
kunnen zich melden voor meer informatie bij 
Frits Wester, Lekstraat 15, 1823 EW Alkmaar, tel. 
072-120274. 

CONTRIBUTIE 
Een dezer dagen zal bij alle leden een enveloppe 
in de brievenbus vallen, waarin onder andere 
een acceptgirokaart zit, waarmee de contributie 
voor 1984 betaald kan worden. Gebruik s.v.p. 
alleen die kaart, omdat andere manieren van 
betalen in het verleden tot vervelende fouten in 
de leden-administratie hebben geleid. Ten over
vloede wellicht: alle genoemde termijnen in de 
bijsluiter worden met 14 dagen verlengd. 

f) .......---. l / . 
__ __.><,_/ 

HORZEL 
ECONOMISCH 
HERSTEL 
Een enonne hausse-stemming op de Amster
damse Effectenbeurs, overwegend positieve ge· 
luiden over de te verwachten omzet- en winst
prognoses bij nieuwjaarstoespraken van onder
nemingsdirecties, en allerlei voorspellingen die 
naar boven moeten worden bijgesteld. Een 
greep uit het financieel-economische nieuws van 
de eerste twee weken van 1984. Gaat ditjaarons 
tonen, dat het kabinet Lubbers met zijn econo
misch herstelbeleid op de juiste weg zit? Wel 
blijkt inmiddels, dat economie meer een ge
dragswetenschap is, dan menigeen beseft. Het 
optimisme van de consumenten vonnde vorig 
jaar in Amerika de aanzet tot economisch herstel. 

Eenzelfde ontwikkeling (stijgende consumptie
ve bestedingen ondanks het achter blijven van 
het beschikbaar inkomen) kunnen we nu ook in 
Nederland constateren. Evenzo gaan onderne
mers bij hun investeringsbeslissingen primair af 
op hun gevoel. Elementen als vertrouwen en 
stabiliteit zijn wezenlijk voor economisch herstel. 

Elementen die niet in een economisch model in 
te brengen zijn. Maar wel elementen, waar mee 
bij het nu gevoerde herstelbeleid terdege reke
ning wordt gehouden. 

Economisch herstel is echter niet voldoende 
voor het venninderen van de werkloosheid. Dit 
laatste vereist een vergroting van het aanpas
singsvennogen van de Nederlandse industrie, 
aldus prol Rutten in zijn nieuwjaarsartikel in het 
economenblad ESB. Creatie van werkgelegen
heid in de marktsector vereist meer flexibeler 
beloningsverhoudingen en sterkere financiële 
prikkels. Concreet betekent dit: grotere inko
mensverschillen en minder zekerheid. De poli
tieke vraag is nu:" willen we dit?" Mijn antwoord 
luidt ja. 

Drie redenen: 1. Bij de afweging tussen economi
sche doelmatigheid en sociale rechtvaardigheid 
krijgt laatstgenoemde momenteel te veel ge
wicht. Meer economische doelmatigheid ten 
koste van enige sociale rechtvaardigheid resul
teert in een welvaartsstijging met een inkomens
verbetering voor iedereen. 2. Een meer markt
confonne beloning past in het streven om "het 
ondernemerschap te distribueren over alle me
dewerkers", teneinde zodoende het hernieuwd 
industrieel elan werkelijk inhoud te geven. 3. Het 
onderling verdelen van de bestaanszekerheid 
van de werkenden en de bestaansonzekerheid 
van de niet-werkenden getuigt pas van echte 
solidariteit tussen actieven en niet-actieven. • 

WUired :Kik 
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Organisatiebureau voor studiebijeenkomsten • semmars • congressen 

Schiedamseweg 36 3134 BL Vlaardingen 
CONGRES 

HERPLAATSING 
woensdag 25 januari 1984 

Jaarbeurs Utrecht 

08.45 

09.15 Drs. l.J. Wijngaarden 
Directeur R.P.D 

09.45 Drs. R.v.W.M. Lantain 

10 30 

Hoofd Stalbureau Algemeen 
Personeelsbeleid M1n v Juslllle 

11 00 Drs. W.A.F.M. van der Kruys 
H<Xlfd Afd Algemeen Perso 
neels en Orgamsahebele•d. 
Gemeente Rotterdam 

11 45 Drs. J.C.M. Mensink 
D•recteur Personeelszaken en 
Orgamsat1e. Gemeente Almelo 

12 30 

1245 itN iJ IIJ'J iJ JIJ 

14.00 Mr. N. Wijma 
Gemeentesecrelar•s 
Smalhogertand (Drachten) 
Voorz•tter Ver v Gemeente 
secretanssen 

PROGRAMMA 
Voorzitter: Drs. LJ. Wijngaarden 

D1recteur R1jkspsycholog•sche O.enst, 
's Gravenhage 

Ontvangst met documentatlemap en koff•e 

Moet de overheid de herplaatsing centraal regelen? 
- pro's en contra's van een centrale en decentrale aanpak 

DE PRAKTIJK VAN HERPLAATSING 

Herpl!ilatsingsmodel van een grote regionaal gespreide 
orga~isatie (Departement van Justitie) 
-- doqrbreken van de autonomte van afzonderhJke eenheden 
- belang van mcilcatteve ~rsoneelsplannen 
-~ de 'Problemattek van geograftsche spretdtng 

prqbleem van volgll)deh)khetd 
-- selectie et~en en loopbaanperspectieven 

Koffiepauze 

Herplaatsingsmodel van een grote organisatie 
(Gemeente Rotterdam) 

orgamsat1e van de herplaatsing 
elke ambtenaar ts herplaatsbaar 
de 1 "ctvll servtce" gedachte 

·· herplaatsmg en loopbaanbeletd 
tnterne versus externe wervtng 

-- herplaatsmgsteams en het probleem van de shgmalisenng 
-- rol en pos1t1e van de ontvangende en gevende parliJ 

Herplaatsingsmodel van een middelgrote organisatie 
(Gemeente Almelo) 

· herplaatsmg als onderhandelingsproces tussen dne 
parll)en PZ, ontvangende en gevende parliJ 

-- kaders van het onderhandelingsproces personeelsplannen 
en organteke sterktes 

~ afstemmmgsproblemattek functie en persoon: dilemma's 
en mogehJkheden 

Discussie 

Borrel, lunch en lunchconcert 
Salonorkest Erasmusica 

Herplaalsingsmodel van intergemeentelijke organisa· 
ties 

mtergemeente!tJke samenwerkmg u topte of werkeh)khe•d? 
-~ gemeenschappeliJke regelingen en de mogeliJkheden voor 

herplaaTSing 

PROGRAMMA 

14.30 Mr. J.W.C. van Kleef 
Beletdsmedewerker Overhetds 
personeelszaken V N G 

15.1S 

IS 35 M•. E. M. Veldst•a 
Medewerker Afd. Alg en Jur 
Zaken, O.G Overhetdsperso 
neel, Mm v Bmnenlandse 
Zaken 

14 30 D••· C.A. Smal 
Burgemeester Tubbergen, 
Voorzitter Commtsste Perso 
neelsbeletd V N G 

IS IS 

15 35 0. Verheijen 
Beleidsmedewerker Afd Alg 
Personeelszaken. Gemeente 
Oordrecht 

16 IS 

17 ()() 

Tel. 010- 34.90.28 

HERPLAATSING 
BEZUINIGING. AUTOMATISERING EN DE NOODZAAK VAN 
HERPLAATSING VAN PERSONEEL BIJ OVERHEID EN SEMI 
OVERHEID 

Keuzeprogramma 

A. JURIDISCHE ASPECTEN 
Voorzitter: Mr. Drs. R.J. de Folter 
Wetenschappeh)k medewerker Erasmus Umversttett R'dam 

Juridische aspecten van herplaatsing bij de Gemeente
lijke overheid 

art F 11 en H7 van het AAR volgens het model van hel 
Centraal Orgaan 

- de JUrtdtscbe fundenng vandeSoctale Letdraad tn art A6 
van het AAR 
de )Urtdtsche betekents van Sonale Letdraden 

Theepauzeo 

Juridische aspecten van herplaatsing bij de 
Rijksoverheid 
~ de verhoudtng van art 5 7 en art 96 ARAR 

cntena voor "passende arbetd': 
herplaatstngsvolgorde 
toepasseh)khetd van arT 1639 aa e v BW en de R1chthJn tn 
de overhetdssector 

-- beroeps en bezwa<Hprocedures 

B. SOCIAAL-ORGANISATORISCHE 
ASPECTEN 

Voorzitter: Drs. L.J. Wijngaarden 

Sociale leidraad voor veranderingen 
wànneer IS er sprake van tngnn>ende verandenngen? 
welke code hanteren? 
wat ts df' betekents voor de rechtspostlte? 
de gevolgen van automaflsenng voor herplaatsmg 

Theepauze 

Enkele organisatorische aspecten van herplaatsing 
~ mutatteketllng ' meerruntsoverplaatsmgen 

mtern arbetdsbureau 
evaluatteverslag van de herplaatsmgsoperafle tn Dordrecht 

Plenaire discussie 

Afsluiting 

DOELGROEP 
- synergeTtsche effecten biJ een !ntergemeenteh)k herplaat 

stngsbeletd 
Programma advtezen Mr Ors R J de Folter 

Bestuurderen van de Rijks-. Provinciale-, Regionale- en Gemeentelijke overheden en semi-overheidsinstel
lingen en organisaties, burgemeesters, wethouders, gemeentesecretarissen; directeuren, hoofden en be
leidsmedewerkers van afdelingen op het gebied van personeel- en organisatiebeleid; directeuren, hoofden en 
beleidsmedewerkers van juridische diensten; juristen, bestuurders van universiteiten, ziekenhuizen, staats-, 
provinciale- en gemeentebedrijven, Ambtenarenvakorganisaties, Ambtenarenrechters, organisatie- en ad-
viesbureaus, bestuurskundigen. KOSTEN 
Aanmeldingen 
Telefonisch (010 · 349028) of door middel van het invullen van onderstaande bon. f 475,00 (excl. b.t.w.) per persoon 

D Stuur mij een· brochure van 

D Wilt u m'ij inschrijven voor 

--
HERPLAATSING I 1/A. . . I ; 

woensdag 25 januari 1984 
CONGRES ~A ' 

Jaarbeurs Utrecht 

Naam: ········································································································································· In open enveloppe, ) 

Naam bedrijf/organisatie: ....................................................................................................... . 
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WEEKBLAD VAN BET CDA 

Prof. Kooijmans 
over kernwapens 
en internationaal 
recht 

Politiek 
Weekboek van 
Siebold Hartkamp 

Interview met 
Bert de Vrie 

.1 

Gewetens
bezwaren 
en defensie
belasting 

Opkomst 
commerciële 
omroep 
door de 
Medianota 
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PARTIJNIEUWS 

Brabantse werkgelegenheids
manifestatie 
Onder het motto: "Samen actief voor werk 
in Brabant" organiseert het CDA-Noord
Brabant op 4 februàri in de Studiozaal van 
de Stadsschouwburg te Tilburg van 9.00-
13.00 uur een conferentie onder leiding 
van prof. P. Steenkamp (voorzitter van de 
Eerste Kamer). 
Doel van de bijeenkomst: vanuit Brabant 
wegen aangeven voor een actief beleid, 
vooral op het terrein van de werkgelegen
heid. Inleidingen zullen gehouden worden 
door minister H. Ruding en drs. H. Wijf
fels. Tot slot vindt een forumdiscussie met 
de inleiders plaats. Opgave voor deelname 
is mogelijk door 1 5,- te storten op giro 
5201602 t.n.v. CDA-Brabant, Walpoort 12, 
5211 DK Den Bosch (graag voor 25 janua
ri). 

Ledenvergadering 
provincie Zuid-Bolland 
De provinciale afdeling van het CDA-Zuid
Holland houdt op 1 februari om 20.00 uur in 
de Statenzaal van het Provinciehuis te Den 
Haag haar algemene ledenvergadering. 
Aan de orde zullen komen de begroting 
1984, het verslag van de secretaris 1983, 
de politieke rondblik van de fractievoorzit
ter in de Staten (H. v.d. Meer). CDA
Tweede-Kamerlid dr. S. Faber zal uitvoerig 
ingaan op de situatie rond de splitsing van 
de provincie Zuid-Holland. 

Op maandag 23 januari a.s. vergadert de 
provinciale fractiebegeleidingsgroep Mi
lieu. Plaats: Provinciehuis, Koningskade te 
Den Haag. Aanvang 20.00 uur. 
Besproken wordt het rapport "Integraal 
Onderzoek Drinkwatervoorziening Zuid
Holland". Belangstellenden zijn van harte 
welkom. 

CDA-Vrouwenberaad Drenthe 
Op 20 februari, 6 maart en 20 maart 
worden in Emmen, gebouw "lchthus", 
thema-avonden georganiseerd over vrouw 
en recht. Inleidster: mw. mr. Y. 
Timmerman-Buck. Kosten I 7,50 totaal. 
Aanmelden voor 1 februari bij mw. A. 
Hermsen-Douma, Slenerbrink 176, 7812 
HJ Emmen, tel. 05910-13520. De avonden 
beginnen om 20.00 uur. 

Amsterdam-Centrum 
Het CDA-Amsterdam-Centrum houdt. op 
31 januari a.s. een ledenvergadering over 
"Appèl en Weerklank". Plaats: Lauriers
gracht 41, Amsterdam. Aanvang 20.00 uur. 
Het rapport is verkrijgbaar bij het CDA
secretariaat te Amsterdam of Den Haag. 
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Spreekbeurten 
23januari 
D. Th. Kuiper: De Schakel, Hardenberg 
T. Tolman: CDA-Dwingelo, aanvang 20.00 
uur 
B. de Vries: Trekkerstinte, M. Roordawei 3, 
Tijnje, 20.00 uur '· 
J. de Koning: Patronaat Pey, Kerkstraat 
Pey 9, Echt 
H. Couprie: Scheemda, aanvang 20.00 uur 
F. Borgman: CDA-Heiloo 
H. May-Weggen: LL TB-kring Helden, Cul
tureel Centrum "In Kepèl", Raadhuisplein 
4, Panningen. Aanvang 20.00 uur. 
J.C. H. Krajenbrink: CDA-Vrouwenberaad 
Naarden/Bussum, zaal van de Wilhelmina
kerk, aanvang 10.00 uur. Onderwerp: , ,Op
komend fascisme." 

24 januari: 
H. May-Weggen: NCB-kring Den Bosch. 
"De Kentering" te Rosmalen. Aanvang 
10.00 uur. 
T. de Kok: Gebouw Giling, Muiden. 
Mevr. E. Boot: Adelbartvereniging Utrecht 
e.o., Pays-Bas, St. Janskerkhof. Aanvang 
20.00 uur. 
P. van Zeil: Maranathakerk, Oud-Beijer
land. 

26januari: 
mevr. E. Boot: forum Vrouwenraad Drie
bergen, Het Paulushuis. Aanvang 20.00 
uur. 
H. May-Weggen: Katholiek Vrouwengilde 
Maastricht. "De Kleine Comedie", Tonge
rassestraat 28a, Maastricht. Aanvang 
10.00 uur (65-jarig bestaan). 

27 januari: 
J. van der Reijden: KK Tilburg 
G. Brokx: KK Zwolle 

Regionale 
bijeenkomst 
in Heerenveen 
Op maandagavond 30 januari a.s. belegt 
het CDA een grote regionale bijeenkomst 
in Heerenveen, in de Schouwburg aan de 
Crackstraat 6, Heerenveen. 
De bedoeling van deze bijeenkomst is de 
bezoekers te informeren over de achter
gronden van het tot nu door het CDA 
gevoerde en nog te voeren beleid in 
kabinet en parlement. 
Minister-president Lubbers en CDA
fractieleider De Vries zullen hierbij het 
woord voeren. 
De bijeenkomst staat onder leiding van 
CDA-voorzitter Bukman. 
In de opzet van deze avond is er ook 
gelegenheid voor persoonlijk contact en 
discussie met de aanwezige CDA
bewindslieden, leden van de CDA-fractie in 
Eerste- en Tweede Kamer alsmede de 
CDA-Euro-parlementariërs. 
Het programma voor 30 januari a.s. te 
Heerenveen ziet er in grote lijnen als volgt 
uit: 
Vanaf 19.00 uur: Opening en ontvangst 
met koffie. 
19.30 uur: Officiële opening door CDA
voorzitter drs. P. Bukman. 
19.45 uur: Toespraak CDA-fractievoorzitter 
in de Tweede Kamer dr. B. de Vries. 
de Vries. 
plm. 20.00 uur: Toespraak minister-presi
dent drs. R.F.M. Lubbers. 
Tussen plm. 20.30 - 21.00 uur: Plenaire 
discussie. 
Vanaf plm. 21.00 uur: Gelegenheid voor 
persoonlijk contact en discussie met de 
aanwezige CDA-politici. 
plm. 23.00 uur: Sluiting. 

Europees project voor scholen en afdelingen 
Op 14 juni zullen we de leden van het 
Europees Parlement weer rechtstreeks 
mogen kiezen. De voorbereidingen zijn al 
in volle gang. Zo ook binnen het CDA
Statenkring-campagneteam (regio 
Dordrecht/Gorinchem). We weten dat deze 
verkiezingen duidelijk minder in de belang
stelling staan dan b.v. de verkiezingen voor 
de Tweede Kamer. Maar juist deswege 
hebben twee leden van dit team zich gewijd 
aan een z.g. CDA-Europa-project. Het 
project bestaat uit drie delen, te weten een 
informatieve inleiding, daarna een video
opname met mevr. Hanja May-Weggen, lid 
van het Europees Parlement voor het CDA 
en tenslotte een stellingenspel met discus
sie. Bedoeld project is speciaal opgezet 

voor middelbare scholen in het kader van 
het vak maatschappijleer. Het is echter ook 
heel , goed bruikbaar voor (CDA)
afdelingsvergaderingen. In principe duurt 
het programma plm. 50 minuten (1 lesuur), 
desgewenst uit te breiden tot een avond
vullend programma. 

Voor meer informatie en het maken van 
afspraken kunt u zich rechtstreeks tot de 
samenstellers wenden: 
A. van den Herik, Kilstraat 19, 3363 CD 
Sliedrecht, tel. 01840-10505 (privé) of 
01844-1409 (school) en mr. A. Slob, 
Noordzijde 31, 4225_ PH Noordeloos, tel. 
01838-1331 (privé) of 01838 (gemeente
huis). 
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Vrede en veiligheid 

Politiek Weekboek 
Vorige week werd redactie-voorzitter 
Siebold Hartkamp, geïnstalleerd als 
burgemeester van de nieuwe gemeen
te Franekeradeel. In een Politiek 
Weekboek verslag van de eerste week 
als burgemeester. Pagina 6, 7. 

DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE pOLITIEKE 

PARTIJEN 

De installatie van burgemeester Hartkamp 
door loco-burgemeester Janssen. 

In de informatieve serie over vrede en veiligheid ditmaal een artikel van prof. P. H. 
Kooijmans over kernwapens en internationaal recht. Pagina 8, 9. 

Bert de Vries over Israël 
' CDA-fractieleider Bert de Vries bracht aan het begin van dit jaar een bezoek aan 

Israël. Ton Huijssoon registreert zijn indrukken over de politieke en economische 
situatie van hetland, de relatie met de buurlanden en de PLO. Pagina 12, 13. 

Medianota 
Binnenkort bespreekt de Tweede Kamer de Medianota van minister Brinkman. 
Henk Glimmerveen (NCRV) vreest dat het parlement met de voorstellen van 
deze nota,de commerciële omroep binnenhaalt. Pagina 16, 17. 

Het CDA en de steden 
Na de werkgroep Grote Steden is in CDA-verband nu ook een stuurgroep 
CDA-Stad opgericht. Deze commissie zal zich vooral met de organisatorische 
problemen van de afdelingsbesturen in de grote steden bezig gaan houden. 
Pagina 18, 20. 

EN VERDER .... 
Partijnieuws 2 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Zwart-Wit 1 0 
Europa 11 

Gewetensbezwaren 
en defensiebelasting 14, 15 
Personalia i 7 
Uw mening 20 
CDJA 21, 22, 23 
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COLUMN 

DAARNAAST 

KGB-NE'QROSE> 

Jll•~en1s een lsta~Jepletic:>de bij de gemeenteArnsterdänlt~akte ik verzeildop 
de Kamer van KoophandeL Voordat ik mijn 

nÄick&~,n had werd ik al met de Taiwan•boten om mijn 
één miljard potentiêle rn kopers raakte ik in 

Mrrimêrniiäle mogelijkheden die Mos~ou ons ,te bieden 
nontte~~O!'lloerne~•a daalden ookmijn gesprekspartners toenik 

Duitsers en zelfsde Belgenwel~unpoten inde 
krijgen en wijniet Hetantwoordw~smeeigenlijk 

MC1SKCJU wil graag dat de Nederlandse regeriog een aantal 
>mn1érc:iêle mnllömatlltkèbeperkîngen·opheft. · 

.. •. . . . · .• geen krimp? Hoofdzakelijk omdát de BVD • en· 
· .. · nog steeds lichtelijk neurotiscn doen als het gaat om 

- .zegt men - Russen die naar het buitenland gezonden 
zetf KGB'ers of infórmanten vande KGB. Gedeeltelijk is dat 

Ot:JI'\z:o; 1vta:a1 dan.nog?Half Oost~Europa loopthierte spioneren . .Een extra 
· · een · Sovjet·burger in de directie van een gezamenlijke 

onderneming . zal het kwaad • niet ot nauwelijks 
. Zijn er een paar redenen te n(lemenwaarom je de 

het oc~stbtok niet alles kunt toesté[~n .. Maar.er zijn er ook enige 
.,.., "'""'rp\eiten om de bestaande belemmeringen geheet ofgedeeltelijk 
· ·· we~tte ruimen. 

de BVD KGB*neurotisch is geen punt. Dat bellçort bij een stuk 
ge:zorlde· beroepsdeformatie en daar heeft tedere beroepsgroep recht op. 
JeDOIItleiK moet .. deze deformatie· eçhter ·onperk~nnen en neutraltseren. 

I/ I"'IAt tU:t.At n::> '""•r "''"' een armlastigeWerf Werk jnQetJateJ'IJOpen Of aiS er 30 
mm.he:~n Inknmtste,r;· worden gederfd hoofdzakelijk uit discutabele veilig~ ... 
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PARTIJNIEUWS 

Congres op 
11 februari 
in Breda 
De stemgerechtigde leden van het Con
gres hebben reeds een uitnodiging ontvan
gen tot deelname aan het Congres, dat op 
zaterdag 11 februari 1984 a.s. om 10.30 
uur zal aanvangen, in het Turfschip te Bre
da. Het Congres is openbaar, zodat elk lid 
van het CDA de mogelijkheid heeft om dit 
Congres bij te wonen. Wel geldt, wie zich 
het eerste aanmeldt heeft meer kans op 
een plaats dan degeen die daar nog even 
mee wacht. 
De aanmelding kan geschieden door 
/25,- over te maken op gironummer 
720800 ten name van CDA te 's Gravenha
ge onder vermelding van Congres d.d. 11-
2-1984 

Europese Verkiezingen 
Zoals u wellicht bekend, dient het Congres 
het door de Partijraad op 5 november jl. 
vastgestelde Europese Verkiezingspro
gram te bekrachtigen. 
Hiernaast zal het Congres de lijsttrekker 
verkiezen aan de hand van de door boven
bedoelde Partijraad vastgestelde voor
dracht. Unaniem heeft men zich voor wat 
betreft dit punt uitgesproken voor de heer 
drs. B. Beumer, ook al lijsttrekker bij de 
eerste rechtstreekse verkiezingen voor het 
Europese Parlement in 1979. 
Vanzelfsprekend zullen de congresgan
gers geïnformeerd worden over de organi
satie van de verkiezingscampagne, welke 
in mei 1984 officieel van start gaat. 
De bijeenkomst van het Congres zal ook 
nadrukkelijk in het teken staan van de per
soonlijke ontmoeting. Naast enige huis
houdelijke punten als statutenwijziging en 
toepassingen van het fusieprotocol, wordt 
gepoogd de congresbezoekers een aan
trekkelijk programma te presenteren. De 
succesvolle formule van de huidige regio
nale bijeenkomsten, waar leden en politici 
elkaar daadwerkelijk ontmoeten, zal zeker 
ook op het Congres van toepassing zijn. 
Ook nu rekenen wij op een bomvolle zaal. 
Reden temeer, om zich nu snel aan te mel
den! .,. 
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REDACTIONEEL 

GOMMENT AREN 
Kerkgang als 
criterium? 
De uitspraak van CDA-Tweede Kamerlid 
Sytze Faber - onlangs gedaan in het 
Friese Makkum - dat het CDA bij de 
kandidaatstelling van zijn vertegen
woordigers ook een geregelde kerk
gang zou mogen vragen heeft nogal wat 
reacties opgeroepen o.a. van partijvoor
zitter Bukman en minister-president 
Lubbers. 
Kerkgang als criterium bij de kandidaat
stelling kunnen of mogen wij nooit 
eisen was de strekking van hun com
mentaar op Fabers uitlating. Inmiddels 
is uit een interview met Faber in Friesch 
Dagblad gebleken dat hij doelde op 
kerkelijke meelevendheld en niet op 
kerkgang al voegt hij daar onmiddellijk 
aan toe dat die meelevendheld zich zal 
uiten in een kerkgang zonder daar nu 
een liniaal naast te willen leggen. 
Waar gaat het om? 
Het CDA heeft bij zijn totstandkoming in 
het verleden menig verwoede discussie 
gevoerd over de relatie tussen zijn 
grondslag en de politiek (open partij, 
gesloten partij, program partij, christe
lijke partij etc.).ln 1978 werd het rapport 
Grondslag en politiek handelen door 
ARP, CHU en KVP aanvaard. Dit rapport 
stelde, dat de politieke overtuiging wel
ke als antwoord op de grondslag vanuit 
het politieke leven tot stand komt, het 
belangrijkste bindende element is waar
door het CDA tot een samenhangende 
politieke partij wordt gevormd. Mede op 
basis van dit rapport formuleerde het 
CDA zijn Program van Uitgangspunten 
waarmee het sinds de fusie in 1980 
werkt. Het is goed om hier twee kern
artikelen uit dit Program van Uitgangs
punten nog eens te citeren: 
"Het CDA aanvaardt het bijbels getuigenis 
van Gods beloften, daden en geboden als 
van beslissende betekenis voor mens, maat
schappij en overheid. Het CDA richt zich naar 
dat getuigenis met de Intentie steeds te 
zoeken naar de betekenis van het Evangelie 
voor het politieke handelen". (art. 1) 

"De politieke overtuiging, die als antwoord 
op de oproep van de bijbel voor de politiek 
gestalte krijgt, is het samenbindende ele
ment waarop een ieder In het CDA aan
spreekbaar ls. Dit Program van Uitgangs
punten geeft uitdrukking aan deze politieke 
overtuiging". (art. 3) 

Uit deze artikelen blijkt zonneklaar wat 

CD/ACTUEEL 21 januari 1984 

het karakter van het CDA moet zijn en 
waar het ons om te doen Is als politieke 
partij die de C in haar naam voert. 

Duidelijk is ondertussen dat de relatie 
grondslag en politiek handelen geen 
statisch gegeven is maar om voortdu
rende discussie vraagt (zoals ook uit 
het CDA-rapport Appèl en weerklank 
blijkt). Uit de hier geciteerde passages 
blijkt ook dat het CDA als democrati
sche politieke partij niet de bevoegd
heid heeft een geloofstaets (kerkgang
toets) aan haar leden en/of vertegen
woordigers te vragen. Oo::tlander, de 
directeur van het CDA-Wetenschap
pelijk Instituut stelde dan ook in Trouw 
deze week dat zo'n toets in christelijk 
politiek opzicht veel te slap zou zijn. Er 
zijn immers ook gelovigen en kerkgan
gers met voor het CDA volstrekt on
aanvaardbare politieke opvattingen. 

Daarmee is natuurlijk niet gezegd dat de 
kerkgang en/of kerkelijke meelevend
held danwel overige activiteiten op het 
christelijk erf voor CDA'ers niet van 
belang kunnen zijn. Integendeel! Maar 
dat is nog iets anders dan dit soort niet
politieke criteria als formele eis bepa
lend te laten zijn bij de beantwoording 
van de vraag of een kandidaat het CDA 
kan vertegenwoordigen op de diverse 
niveaus die ons landsbestuur kent. 

CDACTUEEL 

Ontwikkelingen 
in het onderwijs 
Onzekerheid en schokken kenmerkten 
vele takken van onderwijs in de laatste
pak weg - twintig jaar. 

Vanuit "het veld" roept men echter 
steeds luider, dat naast een gezonde 
dosis vernieuwingsdrang het totale les
gebeuren nu eindelijk aan een forse 
mate van rust toe is. Daarom dreigt de 
laatste golf onrust over salarissen en 
rechtspositie ook diepe wonden te 
slaan in de verzamelde lerarenkamers. 
Alhoewel de onderhandelingen nog 
gaande zijn, valt alleen dáárom al de 
doorbraak van Deetman over de nieuwe 
salarissen en rechtsposities te prijzen, 
te meer omdat eindelijk een glimp wordt 
opgevangen van een beleid dat de func
ties van onderwijzend personeel op 

juiste waarde en zwaarte gaat schatten. 
Daar bestaan immers bij de slechts 
zijdelings betrokken en vaak nogal kari
katuriserende buitenwacht de vreemd
ste onderschattende ideeën over. 
Te wensen valt dat het algemeen beda
ren juist die ruimte en energie laat 
vrijkomen, welke nodig is voor de 
werkelijke speerpunten van vernieu
wing in de komende 20 jaar, bijvoor
Qeeld - en de minister gaf daar al een 
prima voorzet computer- en 
informatica-onderwijs, volwassenedu
catie, kort-MBO .. etc. 
Moge de begrotingsbehandeling onder 
bovengenoemde goede voortekenen 
beginnen, dan zou ook het "samen 
verantwoordelijk" op dit beleidsterrein 
meer en meer gestalte kunnen krijgen. 

COlACTUEEL 

"Noorse" gamalen 
en deregulering 
Dertien doden en honderd zieken zijn 
het gevolg van geïnfecteerde "Noorse" 
garnalen uit het Z.O. Aziatisch gebied. 
Daarop duiden althans de sterke aanwij
zingen van het Ministerie van WVC en 
de Keuringsdienst van Waren. Een 
import- en zelfs een verkoopverbod 
moeten !'uimte scheppen om deze zaak 
grondig te onderzoeken en eventueel 
besmette partijen op te sporen. 
Blijkbaar laten de gezondheid&- en 
waren-eisen voor garnalen al lange tijd 
te wensen over. Er zijn onvoldoende 
"veiligheids"-eisen en er is onvoldoen
de controle op de deugdelijkheid. 
Onvqorstelbaar in een periode dat zo
veel nadruk wordt gelegd op het vermin
deren van allerlei overheidsregels. We 
hebben al eens gewaarschuwd tegen 
het al te gemakkelijk laten varen van 
voorschriften en regels. Dat geldt zeker 
voor die regels die leven, gezondheid en 
welzijn van mensen beschermen. De 
"Noorse"-garnalen-affaire laat zien, dat 
zelfs de meest essentiële voorschriften 
voor kwetsbare voedingsmiddelen, zo
als garnalen, lijken te ontbreken In dit 
tijdperk van deregulering. Het Is alleen 
uitermate triest tot deze vaststelling te 
moeten komen nadat het besmette 
voedsel zijn onherstelbare gevolgen 
heeft gehad. 

COlACTUEEL 
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POLITIEK WEEKBOEK 

Dinsdag 
Dankzij Ben Pauw, die mij gister overhaal
de deze week een dagboek aan te houden 
begin ik om 02.58 - een ook voor mij niet 
normaal tijdstip-notities te maken. Na 
installatievergadering en receptie met eni
ge familieleden, Haagse en Friese vrien
den thuis doorgezakt. Gelukkig word ik 
fitter als het later wordt. Boeiend om te zien 
hoe mensen die alleen gemeen hebben dat 
ze voor ons kwamen plezierig met elkaar 
discussiêren. Terwijl ik mijn hart vast hou 
hoe mijn nogal rechtse zwager/chirurg over 
werkloosheid praat met vormingsleider/ 
PvdA fractievoorzitter, hebben ze daar zelf 
kennelijk geen enkel probleem mee. Ik doe 
weer mensen onrecht in mijn etikettenplak-
kerij. . 
Installatietoespraak over bestuurlijke orga
nisaties en rol gemeentelijke herindeling 
daarin. Zorgen geuit over nogal oppertu
nistische manier waarop de Kamer de 
herindeling behandelde. Weinig visie en 
veel detailkennis. Eigen fractie helaas 
geen uitzondering. Als nu in Limburg en 
Friesland de fusies van gemeenten stop
gezet worden hebben we hier ook veel voor 
niets gedaan. Het hoeven niet allemaal 
Thorbeeke's te zijn op het Binnenhof maar 
dit is het andere uiterste. Zeker 500 handen 
geschud. IJdel genoeg om dat leuk te 
vinden. Als eerste presentatie nieuw
gestichte gemeenten lijkt optreden van 
raad en college temidden van "nieuwe" 
gemeentenaren goed gevallen. Drie 
ambtsketens zijn me overigens wat zwaar 
om déhals. 

Woensdag 
Halve toezegging ter receptie gedaan om 
laatste dag van tentoonstelling "lnktspot" 
(politieke prenten) in Museum Coopmans
huis te komen bekijken niet nagekomen. 
Misschien gaat Tineke nog even. Veel 
routine: "binnen lopers" voor kleine zaken, 
post, telefoontjes. John te Loo, burge
meester Leeuwarden belt nog even over 
discussie, morgen, in planologische Com
missie over voor Leeuwarden teleurstel
lende verstedelijkingsnota. Ik zou woord
voerder voor de gemeenten zijn. Veel Ben 
W stukken, sommige nog voorbereid in de 
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Op dinsdag 1 0 januari werd mr. 
Siebold Hartkamp geïnstalleerd tot 
burgemeester van de nieuwe Friese 
gemeente Franekeradeel, waarin 
ten gevolge van de gemeentelijke 
herindeling in Friesland een aantal 
bestaande gemeenten werd onder
gebracht. Behalve burgemeester in 
zijn dagelijkse doen is Hartkamp in 
zijn "vrije tijd" redactie-voorzitter 
van CD/ACTUEEL. Ditmaal zonder 
zijn leiding, besloot de redactie tot 
een politiek weekboek door Siebold 
Hartkamp. Hij voelde er weinig voor, 
maar moest begrip opbrengen voor 
onze redactionele argumenten. 

Politiek weekboek . 
van een n1euwe 
burgemeester 

drie vorige gemeenten met alle ambtelijke 
cultuurverschillen van dien. Snel eten bij 
Chinees nabij stadhuis. Bami-soep, valt 
goed op de night-before. Beken als be
dremmelde schooljongen dat ik geen geld 
bij me heb. Kantonnees meisje lacht vrien
delijk van ja. Verstaat me dan ook vermoe
delijk niet. Hoop dat vreemdelingenpolitie 
haar niet morgen op de boot zet. Is dan 
ongetwijfeld overmorgen weer terug, maar 
dan in Hong Kong in Culemborg ofzo. 
In B en W zijn collega's (nog) vriendelijk
afwachtend-geduldig met elkaar. Stem
ming uitstekend. Secretaris waakzaam op 
de produktie. Niet alles in een keer veran
deren. Niet alles tegelijk moet anders. 
Vacatures vervullen of eerste begrotings
cijfers afwachten. "Vak"-wethouders ge
ven vast wat inleidend mortiervuur t.b.v. 
"hun" vacatures. Aanvragen "fitness
centra": wordt dat de nieuwe rage? Gymna
sium noemden Grieken dat, worstelschooL 
Andere rage die problemen geeft: vent-

vergunningen. De doe-het-zeivers onder 
WW-ers. Dapper. Anderzijds "oude" mid
denstand en burgers beetje in bescher
ming nemen. Hoe dan? 
Projekt in oude binnenstad dat veel in een 
keer zou oplossen dreigt te struikelen over 
gering contingent woningwetwoningen. Af
spraak maken met Volkshuisvesting. Met 
wethouders een dagje er tussenuit om te 
brainstormen over eigen werkwijze? 
Gezin nog net aan tafel om 7 uur. Praten 
half uur Fries met elkaar om mij bij te 
spijkeren. Kinderen zijn volstrekt tweetalig. 
Provinciale pers heeft mijn verhaal van 
gister opgepakt zie ik. Koppenmaker Leeu
warder Courant iets suggestiever, zoals 
vaker, dan Friesch Dagblad. Journaal. 
Terug naar stadhuis. Geen telefoon en 
binnenlopers. Hangende correspondentie 
van voorgangers wegwerken. 
Veel slepende politiezaakjes. Spoedshal
ve neem ik aan dat alles wat niet opgelost 
is, onoplosbaar is. Zoon die licht ziet 
branden komt langs. 
Thuis staartje Ajax-Excelsior. Telefoontje 
Vredesbeweging. Wil gesprek met 
CDA'ers. Ben geïnteresseerd. Vrij laat 
gemaakt met "stukken" lezen. 

Donderdag 
Met vliegwerk half 1 0 op provinciehuis voor 
vergadering Planologische Commissie 
over structuurschets stedelijke gebieden. 
Vrijwel iedereen is er, wat spanning ver
raadt. Zelfs senator Zoon, directeur van het 
Etif. Discussie draait om positie van Leeu
warden in landelijk beleid. ledereen legt de 
verplichte figuren af in deze rituele dans. 
Rijksvertegenwoordigers doen of hun rijks
neus bloedt. Overigens: provincie, Kamer 
van Koophandel, gemeenten hijsen de 
stormvlag. Ik hijs, namens de gemeenten, 
mee; meer retorisch dan deskundig. Wie
gel leidt gemoedelijk, maar concludeert 
precies op tijd. Hij geeft het wisselgeld 
terug dat in het provinciale standpunt zat, 
maar buigt verder ieders woorden naar 
zich toe. Ik zit twee plaatsen van hem af. Hij 
wordt grijs. Staat overigens wel aardig. Zijn 
eerste fase als aminenee grise? 
Djoeke de Graaft (gedeputeerde en oud 
vice-voorzitter CDA) schiet me aan bij de 
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lift en zegt iets aardigs-ernstigs over de 
installatie eergister. 
Koop snel in binnenstad Leeuwarden een
wat de kinderen noemen- Heirnut Schmidt 
pet voor Jan nes' verjaardag. Heeft altijd de 
mijne op. Het mooie adresje voor 
schipperspetten heb ik van Friesch Dag
blad hoofdredacteur Ype Schaaf, die als 
niemand de ingewanden van .,zijn" Leeu
warden kent. 
Bureaumiddag. Veel organisatorische her
indelingsperikelen. Afdelingschefs probe
ren vacatures op te warmen bij mij. Voorko
men dat ook dit college (nu al) verkokert. 
Tijdig - via Spar - naar huis, want ik zou 
koken. Doe ik in principe vaak maar in de 
praktijk de laatste maanden weinig. 

Vrijdag 

De jongste is jarig maar moet om 7 uur de 
deur uit op weg naar het Christelijk Gymna
sium in Leeuwarden. Zodoende sta ik al om 
half 7 met de koekepan te zwaaien om 
iedereen ham-and-eggs te bezorgen. On
ze eieren zijn erg scharrel: de buurjongen 
houdt kippen. Zoon doet blij verrast met 
Helmut-Schmidt pet, maar vermoedde al 
iets: ik had laatst gevraagd of hij mijn maat 
had. Niet achteloos genoeg gevraagd. Als 
kinderen richting Leeuwarden vertrekken 
gaan wij - met volle instemming van de 
eerste groep- richting Noord-Franse kust. 
Het stormt zwaar. Slecht weer, zegt men, 
maar ik hou nu eenmaal van slecht weer. 
Wind waar je tegen kunt leunen. Drie 
dagen helemaal doorwaaien. Zal wel door 
mijn Helderse jeugd komen. 
Ik hoop dat de loco-burgemeester, toen ik 
zei er een weekend tussenuit te gaan na de 
installatie, zich realiseerde dat kust
burgemeesters wel eens een nacht op het 
stadhuis doorbrengen bij storm. Dijkbewa
king; we zijn nu Waddenzee-gemeente. De 
autoradio meldt het uitvallen van de pont bij 
Zijpe. Nu Harlingen-Terschelling nog. 
Wordt dit de vuurdoop van de loco? 
ledereen denkt dat ik in Dieppe zit. Dacht ik 
ook. Intussen zit ik stiekum in stormachtig 
Ficamp. Er is vast veel veranderd sinds 
Simenon deze ambiance koos. Maar ge
lukkig niet in het bureau-de-tabac hier om 
de hoek. 

Zaterdag 

Veel uitwaaien en bij-praten-op-verre
afstand. Twee boeken meegenomen van 
.. beddeplank" thuis: Van Zwolle tot Brest
Litowsk van I gor Comalissen en een jeugd
boek van Imme Dros: Die zomer van dat 
jaar. Ze heeft er de Zilveren Griffel mee 
gewonnen destijds. Ik ben geïnteresseerd 
omdat ik vermoed dat we het ongeveer 
over dezelfde jeugd hebben: we waren 
klasgenoten en een klas was klein toen. Ze 
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Veel belangstelling op de receptie. Hartkamp en 
echtgenote tweede en derde van rechts. 

fascineerde me omdat ze tubes tandpasta 
leeg at tijdens de lessen. Ik heb ongetwij
feld weer te veel te lezen meegenomen 
met twee boeken, Vrij Nederland en een 
Volkskrant. 
Trouw hadden ze niet bij de grens. Is dat 
alleen nog voor fietsers? De Volkskrant 
bericht dat Joep de Boer in mijn geboorte
plaats een proefballon heeft opgelaten. 
Joep heeft gelijk maar dat mag vast (nog) 
niet van de fractie. 
Oppassen dat ik het nu met alles wat ik wil 
lezen, zien, eten en doen toch niet druk 
krijg. Niets doen, kan ik dat nog wel? Zou 
het echt nodig zijn om in dit beroep een 
doenerig-regelneefje-te worden. Zou ik -
zoals veel collega's en andere managers
ook niet bezig zijn steeds dommer te 
worden? 

Zondag 
Tineke's verjaardag vandaag. Is met geen 
pen te beschrijven. Doe ik ook niet. 
Verkeer binnenstad afgesloten. Er is een 
ceremonie op het plein rond het brand
weerwezen. Nationale vlaggen, burge
meesters, gepoetste helmen, muziekkorp
sen. Ik maak- oneerbiedig ertussen door 

scharrelend - foto's. Wat dat monument 
'14-'18 er nu weer mee te maken heeft, 
begrijp ik niet. Het is toeristisch allemaal 
wel aardig, maar of ze nu socialist heten of 
gaullist, die Fransen zijn me toch iets te dol 
op vaandels, volksliederen en gevallenen 
voor 24-karaats democraten. Het is goed 
dat onze brandweer niet ziet wat voor een 
brandweerwagenpark hier staat opgesteld. 
24.000 inwoners heeft dit stadje! 
Zou Sytze wel goed vinden dat ik hier op 
zondagmorgen de brandweer sta te in
specteren? 
Half vijf de autoroute bij Bapaume. Half 1 0 
thuis. De afstanden zijn klein eigenlijk. Den 
Haag-Friesland vinden ze een rot-eind in 
Den Haag. Onze voorouders- emigranten 
- reden dat in Canada naar de kerk! 

Maandag 
Eigenlijk de enige dag waar systeem in zit. 
Groepscommandant Rijkspolitie. Verve
lende brand in kraakpandje vlak bij LPG 
tan!<. Voorbereiding opening nieuw politie
bureau. Goede aanleiding voor versterking 
relatie publiek- politie. Helaas stelt het Rijk 
sinds mensenheugenis maar /650,- be
schikbaar voor opening rijkspolitiebebouw. 
Dat wordt dus geen rijkspolitiekapel en 
geen ontvangst van de jeugd. Spreekuur. 
Ik probeer - ondanks hoofdschuddende 
ambtenaren- zo lang mogelijk een , ,open" 
spreekuur te houden: d.w.z. zonder vooraf
gaande afspraak en zonder sluizen. Dat is 
riskant, maar ook spannend. Een soort 
directe uitzending: .,Siebold-op-maandag" 
spot Tineke. Overleg secretaris en chef AZ: 
punt bemanning gemeentelijke commis
sies afvoeren van raadsagenda. Fracties 
zijn het niet eens. Moesjewarak beleggen 
91et voorzitters zodat het hamerstuk wordt 
in volgende raadsvergadering. 
Na veel routine eind van de middag naar 
Den Haag, belaidsvergadering CD/ 
ACTUEEL. Leuke vergadering, veel 
ideeën. Als de helft wordt uitgevoerd kan 
het nog een heel leuk blad worden. Brief 
Piet Bos, Eindhoven: waarom andere partij 
niet aan het woord gelaten in kwestie 
Scholten. Zijn het wel van plan geweest; hij 
was toch nog onverwacht vertrokken op
pert iemand. Inderdaad meer bestuurlijk 
dan journalistiek gereageerd, vind ik. 
Hermsen is boos. Suggereert dat we een 
brief van hem achterover gedrukt hebben. 
Doen we te weinig aan ontwikkelingen in 
kerken? Filmrecensent nodig. De kerk
gang van Sytze en de reactie van Bukman. 
Afgesproken: brainstormingsdag, voor
jaar, in Franeker over resultaten lezerson
derzoek. 
Laat thuis: Jongens repetities. Hili Street 

1Biues: ook NCRV. 
Leuke week trouwens. ~ 
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VREDE EN VEILIGHEID 

Verbod kernwapens in oorlogsrecht 
nog lang niet in zicht 

De vraag naar de ethische aanvaard
baarheid van kernwapens is - zowel in 
politieke als in kerkelijke kring - volop 
in discussie. In veel mindere mate is dat 
het geval met de vraag naar de juridi
sche geoorloofdheid van deze wapens. 
Dat is niet zo verbazingwekkend. Inter
nationaal recht is immers niets anders 
dan datgene wat de leden van de inter
nationale gemeenschap bereid zijn als 
rechtens bindend te aanvaarden. En als 
belangrijke leden van de internationale 
gemeenschap niet bereid zijn afstand te 
doen van het bezit en van de optie op 
eventueel gebruik van kernwapens, dan 
ligt het voor de hand dat er niet gespro
ken kan worden van een algemeen 
verbod van het bezit en van het gebruik 
van kernwapens. 

In dat opzicht verschilt het internationale 
recht niet van het nationale recht: wat niet 
door de Staten-Generaal wordt aanvaard, 
verkrijgt geen kracht van wet. Er is alleen 
dit verschil dat in een parlement iets met 
meerderheid van stemmen aanvaard kan 
worden, zodat ook de tegenstemmer aan 
de aanvaarde regel is onderworpen, terwijl 
dit in een samenleving van souvereine 
staten veel moeilijker kan worden aange
nomen. 

Er bestaat dus in het internationale recht 
geen expliciet verbod op de inzet. van 
kernwapens. Weliswaar heeft de Algeme
ne Vergadering van de Verenigde Naties in 
1961 een resolutie aanvaard, waarin het 
gebruik van kernwapens als strijdig met de 
regels van internationaal recht en met de 
wetten van de menselijkheid werd gekwali
ficeerd, doch een resolutie van de Algeme
ne Vergadering heeft geen bindende 
kracht- de Algemene Vergadering is geen 
wetgever- en bovendien was de meerder
heid waarmee deze resolutie werd aange
nomen niet indrukwekkend. (De resolutie 
werd aanvaard met 55 stemmen voor 20 
tegen en 26 onthoudingen). Betekent dit nu 
dat het volkenrecht het gebruik van kern
wapens geheel ongeregeld laat, zodat -
anders dan voor biologische en chemische 
wapens waarvoor wel expliciete gebruiks
verboden bestaan - deze wapens vrijelijk 
kunnen worden gebruikt? Zo simpelligt de 
zaak gelukkig niet, want het gebruik van 
kernwapens blijft onderworpen aan de 
algemene regels van het humanitaire oor
logsrecht. 
Met het uitwerken van deze algemene 
regels is een begin gemaakt op de Haagse 
Vredesconferenties van Den Haag van 
1899 en 1907. Dit werk is sindsdien voort
durend verder voortgezet en heeft voorlo
pig zijn afronding gevonden in 1977 bij de 

In het - recent gemoderniseerde - paleis Huis ten Bosch werd in 1899 de eerste Haagse 
Vred~sc~nferentie gehouden. De 26 aanwezige staten sloten een drietal verdragen waarbij o.a. een 
regelmg mzake vreedzame beslechting van internationale geschillen tot stand kwam. (foto ANP) 
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aanvaarding van een aantal Protocollen bij 
de Geneefse Rode Kruis Conventies van 
1949. 

Oorlogsrecht 
Ik noem nu een aantal regels uit dit 
algemene oorlogsrecht. In de eerste plaats 
is het verboden de burgerbevolking als 
zodanig het doelwit te maken van militaire 
acties. Natuurlijk kan in een oorlog de 
burgerbevolking niet geheel buiten schot 
blijven. Als zich in een stad militaire doelen 
bevinden, zullen bij een bombardement 
van die doelen vrijwel onvermijdelijk ook. 
slachtoffers onder de burgerbevolking val
len. Doch als een stad geen militaire 
objecten heeft, is het verboden om die stad 
te bombarderen, bijvoorbeeld om het mo
reel onder de bevolking aan te tasten 
teneinde de tegenstander op de knieën te 
krijgen. Evenzo is het verboden om colon
nes vluchtelingen te bestoken. De in het 
begin van het nucleaire afschrikkingstijd
perk gehuldigde "counter-city strategy", 
waarbij (onder meer vanwege de geringe 
nauwkeurigheid van de intercontinentale 
raketten) de kernwapens gericht stonden 
op bevolkingscentra, stond derhalve - als 
zij zou zijn uitgevoerd - op uiterst gespan
nen voet met het volkenrecht. Ik zeg er . 
uitdrukkelijk bij: als zij zou zijn uitgevoerd; 
het enkel gericht houden van deze wapens 
is niet in strijd met het recht. Dit "onder 
schot houden van bevolkingscentra" was 
onderdeel van de afschrikking: men ging er 
vanuit dat de andere partij nimmer het 
risico zou willen lopen van vernietiging van 
hele stedelijke geb1eden. en dat hij zich 
derhalve in zijn buitenlandse politiek be
heerst zou opstelien. Röling heeft dit tref
fend gekaraktiriseerd als het in gijzeling 
houden van de bevolkingen voor het 
goede gedrag van hun overheden. 
Dit voorbeeld geeft overigens duidelijk aan 
in welke gewetensconflicten militairen kun
nen komen die aan zulk een strategie 
moeten medewerken. Zij bereiden iets 
voor waarvan zij weten dat het, als het ooit 
uitgevoerd zou worden, een uiterst ernsti
ge schending van het recht zou inhouden. 
Weliswaar is de bedoeling van de voorbe
reidingshandeling het voorkomen dat het 
ooit tot een uitvoeringshandeling zal moe
ten komen, doch deze "paradox van de 
afschrikking" kan voor diegenen die er 
direct bij betrokken zijn, tot grote morele 
problemen leiden. 
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Burgerbevolking 
Een tweede algemene rechtsregel houdt in 
dat het verboden is aanvallen op militaire 
doelen uit te voeren waarvan verwacht 
mag worden dat zij onevenredig grote 
schade aan de burgerbevolking zullen 
toebrengen. Het bombarderen van een 
stad ter uitschakeling van een betrekkelijk 
onbelangrijk militair doel, terwijl gevreesd 
moet worden dat het aantal slachtoffers 
onder de burgerbevolking zeer groot zal 
zijn, is dus verboden. Nu lijkt het, gezien de 
uitwerking naar tijd en ruimte van het 
gebruik van kernwapens, niet voor bestrij
ding vatbaar dat inzet van deze wapens te 
allen tijde onevenredig grote schade aan 
de burgerbevolking zal toebrengen en dat 
dus op basis van deze algemene rechtsre
gel zonder meer gesteld kan worden dat 
het gebruik van kernwapens te allen tijde 
verboden is. 

Zulk een conclusie- hoe aantrekkelijk ook 
in zijn simpelheid - kan echter niet worden 
getrokken, zeker op dit moment niet meer. 
Zonder enige twijfel zou een volledige 
kernoorlog, waarbij alle systemen zouden 
worden ingezet, zich niet met de bovenge
noemde rechtsregel verdragen. Maar het is 
op zich niet ondenkbaar dat inzet van één 
of een klein aantal kernwapens op betrek
kelijk geïsoleerd liggende militaire doelen 
wel deze volkenrechtelijke toets zou kun
nen doorstaan. Het griezelige is dat door 
de grotere precisie van de moderne kern
wapens en door de toegenomen mogelijk
heid de bijkomende schade te beperken, 
de nieuwe generaties kernwapens zich 
beter lenen voor "geoorloofd" gebruik dan 
de vroegere generaties. Ik noem dat grie
zelig omdat het juist die nieuwe generaties 
zijn die een kernoorlog "voerbaarder" ma-
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Kernwapens en 
internationaal recht ( 1) 

In de info-serie over het thema vrede en 
veiligheid ditmaal een artikel van de Leidse 
hoogleraar Volkenrecht mr. · P. H. Kooij
mans over het onderwerp kernwapens en 
internationaal recht. Volgende week een 
tweede beschouwing over dit onderwerp. 
In deze info-serie zijn eerdere artikelen en 
interviews gepubliceerd over o.a. de inter
nationale krachtsverhoudingen, de pro
grammatische aspecten van de kernbewa
pening, de Nederlandse nucleaire taken en 
de nucleaire middellange afstandswapens. 

ken en derhalve de kans op een daadwer
kelijk gebruik doen toenemen met alle 
escalatie-risico's die daar weer aan zijn 
verbonden. Met andere woorden, de niet 
door het geldende internationale recht 
verboden inzet van kernwapens zou maar 
al te gemakkelijk leiden tot de totale kern
oorlog, die nimmer door datzelfde recht 
kan worden gerechtvaardigd. 

Conclusie 
De conclusie uit een en ander is duidelijk: 
met het bestaande oorlogsrecht kunnen 
we de door· het bestaan van kernwapens 
geschapen problematiek niet aan. Daar
mee bevinden we ons als het ware op een 
met groene zeep ingesmeerd hellend vlak. 
Dat maakt dat recht niet waardeloos, want 
het is opgesteld voor de zgn. conventionele 
oorlogen en dat zijn nu eenmaal nog 
steeds de meest gangbare militaire conflic
ten. Maar wat ligt meer voor de hand dan 
op het nucleaire vlak te komen tot een 
algeheel verbod op het gebruik van kern
wapens, precies zoals we dat hebben 
inzake biologische en chemische wapens? 
We kunnen echter alleen maar vaststellen 
dat, in · weerwil van alle aanzetten die 
daartoe gegeven zijn, zulk.een verbod niet 
tot stand is gekomen en dat het er ook niet 
naar uitziet dat het in de nabije toekomst tot 
stand zal komen. De formele verklaring 
daarvoor is eenvoudig: een groot aantal 
staten wil zulk een verbod niet. Op de vraag 
waarom zij dat niet willen en op de vraag of 
wij van het probleem van de kernwapens af 
zouden zijn, als er zo'n totaal gebruiksver
bod zou zijn, zal in een volgend artikel 
worden ingegaan. .,.. 

Mr. P. H. Kooijmans 
Hoogleraar Volkenrecht te Leiden 

PARTIJNIEUWS 

Madeleen Leyten 

CDA-rapport over 
verzorgingsstaat 
duidelijk over 
het voetlicht 
Madeleen Leyten - lid van de commissie 
die het rapport "Van verzorgingsstaat naar 
verzorgingsmaatschappij" heeft opgesteld 
- gaf afgelopen dinsdag voor de radioru
briek KRO Echo-politiek in heldere taal de 
kern van dit rapport weer. 
Ze deed dit met aansprekende voorbeel
den die deze problematiek - een meer 
verantwoordelijke samenleving die niet al
les naar Vadertje Staat afschuift maar zelf 
oppakt- duidelijk over het voetlicht bracht. 
De ruimte in deze kolom is te beperkt om 
het twintig minuten durende interview ver
kort weer te geven. Op het secretariaat 
wördt bezien of wij deze tekst op cassette
bandjes kunnen zetten als handreiking en 
hulpmiddel voor de discussie over dit 
rapport in de CDA-afdelingen. 
De uitgetypye versie van het interview kan 
in ieder geval opgevraagd worden bij het 
CDA-secretariaat, afdeling Voorlichting, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. 
Tel. 070-924461 (vragen naar mevr. Ma
rey). Meer informatie over de bestelwijze 
van het rapport op pagina 15. .,.. 

Sytze, zullen wij een referendum 
houden over de kerkgang? 
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Meelevend 
Het CDA is een beginselpartij. Met deze 
constatering komen we aardig in de buurt van 
de door (CDA-kamerlid) Faber verlangde 
kerkelijke meelevendheid. ( ... ) Fabers stel
ling is echter dat je die meelevendheid ook 
zou mogen eisen. Op dat punt gaat de Fries 
de mist in. Want hoe controleer je dat? 
Trouwens, mag je dat wel controleren? Nee, 
dat mag niet. Anderzijds distantieerde de 
partijleiding zich wel erg gemakkelijk van 
Fabers beweringen. (Het gaat namelijk) om 
de vraag of CDA'ers elkaar rechtstreeks op 
de bijbel als grondslag mogen aanspreken. 
(Willem Breedveld in Trouw). 

Krachtproef 
Ik vind dit van levensbelang voor het CDA, 
omdat de partij met de vraagstukken van de 
kruisraketten en de minima voor een geweldi
ge krachtproef staat. De standpunten die 
hierover worden ingenomen, moeten gerela
teerd kunnen worden aan wat ons beweegt 
en dat is nog altijd de opdracht antwoord te 
geven op de oproep van het evangelie. (Sytze 
Faber, in Trouw). 

Pragmatisch 
Ach, het CDA is een fraai gemiddelde en 
niemand denkt meer aan confessie. Dat 
leidt onvermijdelijk tot een electorale druk 
binnen het CDA. De huidige aanhang 
onder de kiezers wil men immers niet 
graag kwijt en dat voert inderdaad tot wat 
Faber het pragmatisme noemt, een doel
gericht handelen waarbij niet voortdurend 
de beginselen voor de dag worden ge
haald. Maar hij vergist zich als hij meent 
dat deze situatie kan worden veranderd 
door te eisen dat de gekozenen "kerkelijk 
meelevend" moeten zijn. (De Kok in Haag
se Courant). 

Imago 
Als iemand communist is in zijn denken en 
toch PvdA stemt ben ik blij. Als er partijen 
conform hun programma aanhang verwerven 
en niet conform hun imago dan was de VVD 
kleiner en een extreem rechtse partij groter. 
Het is geen mirakel dat de Centrumpartij 
bestaat, het is een mirakel dat hij niet be
stond. (Willem Drees junior in Vrij Nederland). 
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•• 
Nog net 
Ik vind de PvdA niet duidelijk anders dan in 
1970 en ik zou er ook niet naar terugkeren. 
Sympathie voor anti-parlementaire acties is 
bij een deel van de partij gebleven. Ik merk in 
de discussie over de buitenlandse en defen
siepolitiek geen duidelijk verschil tussen 1984 
en 1969. Als ik met het pistool op de borst zou 
moeten kiezen, zou ik me misschien het 
meest verwant voelen met D'66. Maar mis
schien nog net hoor. (Willem Drees junior 
in Elseviers Weekblad). 

Doorregeren 
Het is duidelijk dat CDA en VVD ook na de 
verkiezingen van '86 willen doorregeren, 
ongeacht hoeveel zetels de PvdA wint. 
Alleen als de PvdA er in slaagt de huidige 
regeringspartijen onder de 75 zetels te 
drukken, komt samenwerking met het 
CDA voor de PvdA weer in zicht. Het CDA 
zal dat van zijn kant allerminst con amore 
doen, maar slechts uit noodzaak omdat 
een alternatief ontbreekt. (Frans Kok in 
NRC!Handelsblad). 

BIE'S~·~À.Iv ..... -;;=-....,.-....,_ 
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Samenwerking 
De ingezette periode van economische groei 
zal in de eerste plaats benut moeten worden 
om het financieringstekort van de overheid 
drastisch terug te dringen. Te hopen valt dat 
ook de vakbeweging voor dat standpunt 
voldoende begrip kan opbrengen en niet, nu 
uit het bedrijfsleven flinke winststijgingen 
worden gemeld, onmiddellijk nieuwe loonei
sen op tafel gaat leggen. Gelukkig is de kans 
daarop verkleind, want gebleken is dat de 
verhouding tussen werkgevers en werkne
mers in de richting van hernieuwde samen
werking is veranderd. (Eiseviers Magazine). 

Rechtlijnig 
Wouter Perquin, de exponent van de Neder
landse middenstand, heeft waarschijnlijk ge
zien dat ook bij zijn leden de omzet meevalt, 
de rendementen verbeteren, het aantal faillis
sementen terugloopt en de afbraak van het 
aantal arbeidsplaatsen tot staan komt. En dat 
dwars tegen de waterdichte theorieën van de 
meeste economen in. Ondernemers willen 
kennelijk duidelijkheid in het beleid en vooral 
vasthoudendheid. {Eiseviers Weekblad). 

Geen alternatief 
Nu komt u bij mij, of bij soortgenoten in het 
kabinet, en u vraagt: aarzelen wij nooit? Ja 
en neen. Wij hebben niet de absolute 
alleszaligmakende zekerheid en waarheid 
in pacht. Dat pretenderen wij ook niet. We 
hebben wèl een duidelijke visie. Ik ben niet 
overtuigd door de argumenten van de 
tegenpartij. Dan zegt u: dat is logisch, 
want daar ben je \'Oor ingehuurd. Dat is 
toch niet helemaal zo. Als er een redelijk 
alternatief uit de Kamer komt, dan zeg ik 
niet: dit is een ramp, ik treed af. (Minister 
Ruding in Haagse Post). 

Ontactisch 
Vanuit een emotioneel standpunt gezien is 
het best begrijpelijk wat Joep de Boer (over 
uitstel/afstel van plaatsing van kruisraketten 
in Nederland) heeft gezegd. Tactisch gezien 
zijn z'n uitspraken op dit moment echter niet 
verstandig. Er moet nog rekening worden 
gehouden met nieuwe, internationale ontwik
kelingen in de komende maanden. Het Kabi
net, met premier Lubbers voorop, moet de 
gelegenheid worden gegeven die internatio
nale ontwikkelingen te stimuleren. Bijvoor
beeld tijdens het bezoek van Lubbers aan de 
VS. (Het Binnenhof). 
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EUROPA 

Herziening van het Europees 
Sociaal Fonds gunstig voor ons land 
Het Europees Sociaal Fonds is met 
ingang van 1 januari 1984 gewijzigd, een 
wijziging die niet alleen belangrijk is 
voor Europa maar ook voor ons land. 
De christen-democratische fractie 
heeft bij die wijziging een belangrijke rol 
gespeeld, een rol die bij de komende 
verkiezingen voor het Europees Parle
ment best mag worden benadrukt. 
Waar gaat het om? 

Oude Fonds 
Het Europees Sociaal Fonds functioneert 
al sinds de oprichting van de E.G. Een 
belangrijke rol heeft het nooit kunnen 
vervullen, omdat de middelen te beperkt en 
de taken te breed waren. 
Zo was het Fonds vooral gericht op de 
financiering van projecten voor om- en 
herscholing van werknemers, die als ge
volg van Europees beleid hun werk kwijt 
raakten, bijvoorbeeld in de landbouw, in de 
kolen- en staalindustrie, in de scheeps
bouw en in de textiel. 
Deze arbeidstakken zijn sinds de 70-er 
jaren op grote schaal gerationaliseerd en 
het spreekt vanzelf dat de Gemeenschap 
steun verleende als het erom ging de 
gevolgen voor de werknemers op te van
gen. 
Daarnaast werd de laatste jaren ook geld 
uit het Fonds gebruikt voor projecten ten 
gunste van groepen die een traditionele 
achterstand hebben op de arbeidsmarkt, 
groepen zoals laaggeschoolde jongeren, 
vrouwen die na een periode van gezinsar
beid terugkeren op de arbeidsmarkt, bui
tenlandse werknemers en gehandicapten. 

Kritiek 
In het Europees Parlement is veel kritiek 
geweest op het Fonds, zowel op de geringe 
omvang als op de grote mate van versnip
pering van de middelen. 
Het eerste probleem kon worden opgelost 
dankzij de begrotingsbevoegdheid van het 
Parlement. Mede op initiatief van onze 
fractie werden de middelen van het Fonds 
in 4 jaar tijd verdubbeld tot ruim 4 miljard 
gulden in 1984. 
Het Europees Sociaal Fonds neemt nu 
ruim 7% van de Europese begroting in 
beslag. 
Het probleem van de versnippering van het 
Fonds eiste een wijziging van de inhoude
lijke bepalingen. Daarom werd begin 1983 
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een parlementair rapport uitgebracht waar
in werd gevraagd het Fonds zodanig te 
wijzigen dat de beschikbare middelen zou
den worden geconcentreerd en wel op die 
groepen die het sterkst onder de werkloos
heid lijden. 
Deze actie, die opnieuw door onze fractie 
op gang werd gebracht, had succes. Dit 
najaar besloot de Ministerraad dat 75% 
van de middelen zouden moeten worden 
geconcentreerd op projecten ter bestrijding 
van de jeugdwerkloosheid. 
De Europese Commissie kreeg opdracht 
nadere richtsnoeren uit te werken voor het 
indienen van projecten en gebieden vast te 
stellen waarop het Fonds haar acties zou 
moeten richten. Bij het vaststellen van 
deze gebieden zouden de werkloosheids
cijfers een substantiële rol moeten spelen. 

Nieuwe gebieden 
De Europese Commissie heeft dit werk in 
december jl. afgerond. 
Het opnieuw vaststellen van gebieden 
waarop het Fonds zich zou moeten richten, 
heeft ertoe geleid dat m.i.v. 1984 verschei
dene Nederlandse regio's onder het E.S.F. 
zullen vallen. 
Het gaat o.a. om de provincie Groningen, 
de regio Twenthe, de Achterhoek, de 
agglomeratie Arnhem/Nijmegen, de regio 
Midden-Brabant (rond Tilburg), de regio 
Zuid-Oost Brabant (rond Eindhoven/ 
Helmond) en de provincie Limburg. 
Ook werden nieuwe richtsnoeren uitge
werkt waaraan de in te dienen projecten 
zouden moeten voldoen. 

Het gaat daarbij o.a. om de volgende 
punten: 
- In gebieden die in aanmerking komen 
voor subsidies uit het Europees Regionaal 
Fonds·moeten bij voorkeur gecombineerde 
projecten worden ingediend, d.w.z. projec
ten die in aanmerking komen voor regiona
le steun (structuurprojecten) én voor socia
le steun (werkgelegenheidsprojecten). 
Voor ons land geldt dit m.n. voor Oost
Groningen en Zuid-Limburg. 
- In grensgebieden dienen bij voorkeur 
inter-regionale projecten te worden inge
diend, d.w.z. projecten waaraan meerdere 
lidstaten deel nemen. Dat kan van belang 
zijn voor de z.g.n. Eurregio's in ons land. 
- Projecten dienen verder bij voorkeur 
betrekking te hebben op bijscholing, her
scholing, omsèholing, stages en werkerva-

ring voor werkloze jongeren onder de 25 
jaar (75% van de middelen). 
- Daarnaast is het echter ook mogelijk 
projecten in te dienen ten gunste van 
oudere langdurig werklozen, werkloze, 
vrouwen, werkloze buitenlandse werkne
mers en werkloze gehandicapten (20% 
van de middelen). 
- Ook bestaat er een voorkeur voor pro
jecten, die zich richten op het midden- en 
kleinbedrijf (tot 500 werknemers), voor 
projecten die iets te maken hebben· met 
nieuwe productiemethoden en technolo
gieën, voor projecten die iets te maken 
hebben met herverdeling van arbeid en 
arbeidstijdverkorting en voor projecten die 
zgn. "nieuwe starters" ondersteunen. 

Het Sociaal Fonds neemt niet de gehele 
financiering van een project voor 1haar 
rekening. Wordt een project goedgekeurd 
dan neemt Brussel maximaal 50% van de 
kosten op zich. De overige middelen moe
ten afkomstig zijn van de gemeentelijke, 
regionale of nationale overheid V!in de 
betrokken lidstaat. 
Het ministerie van Sociale Zaken heeft 
inmiddels een handleiding samengesteld, 
waarin alle details over de bepalingen en 
richtsnoeren van het Fonds zijn te vinden. 
Deze handleiding is op te vragen bij het 
Directoraat Generaal voor Arbeidsvoorzie
ning, Visseringlaan 26 te Rijswijk (tel.: 
070-130911 ). 
Regionale of gemeentelijke instanties, die 
geïnteresseerd zijn, moeten niet te lang 
wachten, want projecten moeten vóór 14 
maart a.s. in Brussel zijn ingediend. 

Tenslotte 
Met de herziening van het Europees So
ciaal Fonds is een belangrijke actie van het 
Europees Parlement en m.n. van onze 
christen-democratische fractie afgerond. 
Laten we hopen dat de lid-staten en ook 
Nederland hun voordeel hiermee doen, 
laten we echter vooral hopen dat werkloze 
jongeren, die in belangrijke mate van het 
nieuwe Fonds mogen profiteren, hiermee 
een steun in de rug krijgen. Europa inves
teert in jongeren, wie volgt! <1111 

Hanja May 

(Lid van het Europees Parlement en voorzitter van de 
fractiecommissie voor Sociale Zaken en Werkgelegen
heid). 
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Bert de Vries voerde gesprekken in Israël 

In de eerste week van het nieuwe jaar bracht fractievoorzitter Bert 
de Vries een bezoek aan Israël. Hij reisde kris kras het land door en 
sprak met veie Israeliërs, onder wie premier Shamir, president 
Herzog en oppositieleider Peres. Aan CD! ACTUEEL vertelde Bert 
de Vries iets over zijn indrukken van de situatie in een land dat zich 
in vele opzichten in een crisissituatie bevindt. 

Voor duurzame vrede 
is Israël bereid 
(ook territoriaal) hoge prijs te betalen 
Yad Vashem is lsraëls nationale monu· 
ment ter gedachtenis van zes miljoen 
Joden, door Hitier vermoord, enkel omdat 
ze Joods waren. Het houdt op indrukwek
kende wijze de herinnering levend aan de 
Holocaust. De lsraelische regering leidt 
buitenlandse gasten langs dit Yad V as hem, 
opdat de gedachten worden bepaald biJ de 
vijanden van toen. Die hebben plaatsge
maakt voor andere, nieuwe vijanden. De 
herinnering aan toen en de situatie van nu: 
het lijken de hoekstenen van het buiten
lands beleid van de Joodse staat. 

Toch, concludeert Bert de Vries, dwingen 
enkele omstandigheden de regering ertoe, 
hoge prioriteit toe te kennen aan het 
aangaan van vredesovereenkomsten met 
de Arabische buren: "Er is een stagneren
de immigratie, vooral uit de westerse lan
den. Ook het overgrote deel van de Russi
sche Joden kiest al lang niet meer voor 
Israël als vestigingsland. Dus komen er 
vrijwel alleen nog oriëntaalse Joden het
geen onwenselijk wordt geacht met het oog 
op de gewenste samenstelling van de be
volking. Dan is een groot deel van de 
bevolking oorlogsmoe. Een groot deel van 
de mensen komt ieder jaar op als reservist 
en loopt kans bij gevechtsoperaties betrok
ken te raken. Dat legt een grote druk op de 
mensen." Er is een omstandigheid die de 
regering zorgen baart: er zijn mensen die 
willen emigreren uit Israël omdat ze het daar 
niet meer zien zitten. 
Bert de Vries: "Tekenend in dit verband is 
dat de regering ondanks een inflatie van 
meer dan 1 00 procent volledige werkgele
genheid beschouwt als onmisbaar om het 

12 

land voldoende aantrekkelijk te houden." 
Deze drie factoren brengen De Vries tot de 
slotsom dat Israël voor vrede een zeer 
hoge prijs wil betalen - ook territoriaal -
maar dat daartegenover wel duurzame 
vrede moet staan. "Uit verschillende ge
sprekken heb ik de indruk overgehouden 
dat een vooruitzicht op zulke akkoorden 
concessies mogelijk zal maken, die thans 
nog onbespreekbaar zijn." 

Niet praten met PLO 
Ook voor de lsraelische politiek geldt 
"zoveel hoofden, zoveel zinnen". Over één 
ding is men het in brede kring eens: ook 
anno 1984 behoort de PLO door Israël niet 
te worden erkend. Dat is de algemene 
mening in het regerende Likoedblok, maar 
evenzeer binnen de Arbeiderspartij, de 
socialistische oppositie. Met de PLO wordt 
niet onderhandeld, omdat die een terreur
organisatie is, die nog altijd de vernietiging 
van de staat Israël nastreeft. 
Met zijn gesprekspartners wisselde de 
CDA-fractievoorzitter uitvoerig van ge
dachten over lsraëls verhouding tot zijn 
buurstaten Jordanië, Syrië, Libanon en 
Egypte. De Joodse staat heeft momenteel 
relatief weinig problemen met Jordanië. 
"Er bestaan onderhuids geen al te grote 
spanningen. Er is alleen teleurstelling dat 
koning Hoessein niet in de positie is om zijn 
nek al te ver uit te steken, mede door diens 
gespannen verhouding met Syrië." 

Syrië 
Dat land wordt over het algemeen als de 
ergste vijand van Israël beschouwd en is 

dus de grootste spanningshaard. Het 
wacht er zich wel voor rechtstreeks de strijd 
aan te gaan zolang het zich daarvoor niet 
sterk genoeg acht. "Wel wordt het be
schouwd als het land dat de troebelen in 
Libanon opstookt en de terreur van de PLO 
van Libanon aanmoedigt." 

lsraelische politici denken - aldus Bert de 
Vries- heel verschillend over de oplossing 
van de problemen in Libanon. "Er zijn er 
die alsnog een sterke centrale regering 
bepleiten, anderen zijn weer voor een 
federaal samenwerkingsverband in dat 
land. Ik kreeg de indruk dat Israël bereid is 
zijn troepen terug te trekken mits de functie 
daarvan wordt overgenomen door strijd
machten die geen bedreiging voor het land 
vormen. Door het overlijden van majoor 
Haddad is dat onzeker geworden. Verder 
moet er de garantie zijn dat vanuit de 
vluchtelingenkampen niet opnieuw Pale
stijnse terreuracties worden georgani
seerd. Overigens stelden niet alle lsraeli
sche leiders als harde voorwaarde dat ook 
Syrië zijn troepen uit heel Libanon moet 
terugtrekken. Algemeen is men het er wel 
over eens dat de positie van de Libanese 
president Gemayel erg zwak is." 

Koude vrede 
Dan de enige Arabische buur met wie 
officieel de vrede is getekend: Egypte. 
Tussen beide landen heerst die vrede 
inderdaad, maar daar is dan wel alles mee 
gezegd. "Er is wat Israël betreft een 
duidelijke teleurstelling over de verhouding 
met Egypte. Er is een duidelijke verkoeling 
merkbaar - gesproken wordt over een 
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De .,Klaagmuur' te Jeruzalem. Na de problematische hereniging van de Stad Davids, voor veelisraëliers weer een dierbare plaats voor bezinnmg en gebed. (foto ANP) 

koudere vrede. Niettemin wordt die koude
re vrede en de hoge prijs die daarvoor is 
betaald door de teruggave van de Sinaï -
beschouwd als verre te verkiezen boven 
een dreigende militaire confrontatie. Aan 
die kant van de grens heersen vrede en 
stabiliteit en dat wordt als grote winst 
gezien." 
Israël heeft niet alleen ruzie met de buren, 
ook in eigen huis zijn conflicten en ruzies 
aan de orde van de dag. De politieke 
verdeeldheid is enorm, de polarisatie ook. 
De huidige coalitie overleefde al meerma
len krap een motie van wantrouwen in het 
parlement. De meerderheid daar . is l'lrg 
krap- vier zetels. En omdat kleine partijtjes 
net op de wip zitten is de macht van <:Jie 
partijtjes onevenredig groot. 

Inflatie 1 00% 
Ook de economische problemen zijn gi
gantisch. Er is, zoals al opgemerkt, een 
inflatie van ruim 1 00 procent, de prijzen 
vliegen voortdurend omhoog. . 
Zoals in ieder land waar de economische 
situatie uit de hand loopt zou er moeten 
worden bezuinigd. 
"Veel mensen met wie ik gesproken heb 
betwijfelen overigens zeer of de regering 
de discussie over die bezuinigingen wel zal 
overleven," zegt Bert de Vries. 
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"Groot deel 
van de 

bevolking 
oorlogsmoe" 

Wat dan? Nieuwe verkiezinge.n? 
"Vooraanstaande lsraeliërs vinden eigen
lijk, dat er na eventuele nieuwe verkiezin
gen een brede coalitie van Likoed en de 
Arbeiderspartij zou moeten komen. Die zou 
de gigantische economische problemen 
eindelijk kunnen aanpakken. Maar of dat er 
van komt, is zeer twijfelachtig. En dat heeft 
mij eigenlijk het meest verwonderd: dat er 
in een land met zulke enorme problemen 
de rivaliteit tussen twee grote democrati
sche stromingen zo'n blokkade kan zijn als 
het gaat om een brede samenwerking." 

Is er tijdens het bezoek aan Israël behalve 
voor politiek ook nog tijd voor iets anders 
geweest? 
.. We hebben, zoals ik zei, kris kras door het 
land gereisd. Jeruzalem, Tel Aviv, Haifa, 
Galilea, de Dode Zee, maar ook hebben we 
de nacht kunnen doorbrengen in de kib
boets Nes Ammim. De reis was een 
geweldige ervaring, ook door het vele dat 

we al reizend hebben kunnen zien. Het 
programma was zo druk bezet, dat er voor 
vrije tijd weinig is overgebleven. Het enige 
dat ik aan vrije tijd heb kunnen besteden is 
een uurtje winkelen, heel kort voor het 
vertrek." ",.. 

Ton Huijssoon 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand·Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1 .220.·. Kinderen 
speciale korting .. 

~· DUTCH a ~ ~ IMMIGRANT 
...._... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten· 
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070-868371. 
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OPINIE 

Onderzoek naar ruimte gewetensbezwaren nodig 

Gewetensbezwaren defensiebelasting 
Gewetensbezwaren zijn er altijd ge
weest. Gewetensbezwaren komen voor 
- hier meer, daar minder - op allerlel 
terreinen. "Gewetensbezwaren vragen 
aandacht"1

) geeft ter zake voor ieder
een een duidelijk beeld. Het is een 
weloverwogen en handzaam geschrift, 
dat In de actuele politiek eeh goede 
prlnclplêle en praktische wegwijzer . is 
voor de samenleving als geheel, politiek 
en maatschappelijk. 

Ditmaal - er zijn al diverse publikaties in 
CD/ACTUEEL geweest - wordt in het 
bijzonder aandacht gevraagd voor de "ge
wetensbezwaren defensiebelasting". 

Defensiebelasting 
Waar gaat het nu over? Het betreft hier 
gewetensbezwaren met betrekking tot het 
meebetalen aan het defensieapparaat via 
belastingbetaling. De gewetensbezwaren 
iri deze sector worden voor sommigen nog 
ernstiger door de gedachte, dat men via de 
belastinggelden met name ook meewerkt 
aan- bij voorbeeld- de nucleaire bewape
ning. Gewetensbezwaren op dit gebied zijn 
er in binnen- en buitenland. 
In de wandeling wordt gesproken over 
"defensiebelasting". Dat is gemakkelijk; 
wij weten immers dan kort geformuleerd 
waarover het gaat. 
Vooropgezet moet worden dat het natuur
lijk in feite niet mogelijk is over "defensie
belasting" te spreken. Het begrip is immers 
oneigenlijk, omdat hier geen sprake is van 
een zogenaamde doelheffing, maar van 
geld, dat uit de algemene middelen naar 
"defensie" vloeit. 
Toch zijn er burgers die zich er, ingevolge 
hun innerlijk besef, tegen verzetten, dat 
een bepaald bedrag van hun totale belas
tingbetaling aan defensie wordt besteed. 
Deze overtuiging kan leiden tot een gewe
tensbezwaar, waarvoor dan een (steeds 
individuele) oplossing moet worden ge
zocht. 
In principe is er bij deze burgers bereidheid 
een vervangende prestatie aan de over
heid te leveren. Hetzelfde bedrag willen zij 
een andere bestemming geven. 

Tussen haakjes 
Een apart verhaal - dat wel vermeld moet 
worden, maartevens in dit kader nadrukke
lijk tussen haakjes geplaatst dient te wor-
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den - betreft de "Beweging weigering 
defensiebelasting" (BWD). Deze bewe
ging heeft na december 1979 actie onder
nomen om bij voorbeeld f 5, 72 minder 
belasting te betalen; symbolisch één cent 
per voorgestelde in West-Europa te plaat
sen middellange-afstandsraket. Ook wordt 
b.v. gedacht aan f 28,60 minder; dat is dan 
voor elke raket een stuiver. Tevens wordt 
wel gedacht aan ongeveer tien procent van 
het totale belastingbedrag minder; het 
percentage dat ongeveer aan defensie 
wordt besteed. 
Wat deze "Beweging" betreft het volgen
de. Zo'n beweging kan als pressie- of 
actiegroep met dat middel wellicht goed 
functioneren, politiek en publiekelijk. Maar 
ten aanzien van gewetensbezwaren blijft 
principieel ons uitgangspunt van kracht, 
dat alleen het individu een geweten heeft. 
Wij houden in dit kader dan ook afstand van 
deze beweging en van deze actie. Maar wij 
dienen ons wel te bemoeien met de indivi
duele burgers, die terzake van "defensie
belasting" gewetensbezwaren naar voren 
brengen. 
De BWD staat overigens ook voor dat er 
bereidheid is een vervangende prestatie 

aan de overheid te leveren; hetzelfde 
bedrag moet dan bestemd worden voor 
een werkelijke "vredes"-beweging. 
Overigens wil de BWD ook, dat het defen
siedeel van het belastinggeld van gewe
tensbezwaarden daadwerkelijk op de de
fensiebegroting wordt gekort. Dat verlan
gen is naar onze mening principieel onjuist 
in het kader van het scheppen van .ruimte 
voor gewetensbezwaren. Dan komen wij 
op het terrein van de politiek. Dan gaan 
gewetensbezwaren gebruikt worden om 
politieke effecten na te streven. En indien 
een meerderheid deze politieke effecten 
wenst te vermijden dreigen gewetensbe
zwaarden onnodig met hun gewetensbe
zwaren in de kou te blijven staan. Bij 
erkenning van gewetensbezwaren kan het 
er alleen om gaan het gewetensbezwaarde 
individu te ontheffen van een opgelegde 
verplichting, die betrokkene in strijd acht 
met zijn/haar geweten. 
Wij wijzen als voorbeeld ten overvloede op 
het volgende. Erkenning van iemand als 
gewetensbezwaarde militaire dienst houdt 
als zodanig ook niet in, dat er een militair 
minder in de krijgsmacht dient. Nogmaals, 
het gaat in dit kader niet om invloed op het 
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beleid, maar om ruimte voor gewetensbe
zwaren van individuele burgers. De door 
de regering en het parlement vastgestelde 
begratingsuitgaven mogen geenszins door 
tegemoetkoming aan betreffende gewe
tensbezwaren worden beïnvloed. 

Vervangende prestatie 
De principiële stellingname is, dat aan 
gewetensbezwaren waar mogelijk tege
moet dient te worden gekomen.2

) 

Als een gewetensbezwaarde van een be
paalde verplichting ontheven wordt, is er 
vervolgens ook altijd de noodzaak van een 
vervangende prestatie. 
De regering moet in overleg met het 
parlement onderzoeken of het mogelijk is 
ook in deze sector zo'n alternatieve be
stemming aan te wijzen. Het bepalen van 
de andere bestemming kan niet aan de 
belastingplichtige, die gewetensbezwaren 
heeft, worden overgelaten. Wel kan beke
ken worden of met de bedoeling van 
betrokkene enigszins rekening kan worden 
gehouden. 
De voorgaande benadering zal mogelijk 
niet alle gewetensbezwaarden geheel te
vreden stellen. Toch wordt hen op dit 
gebied in ieder geval enige ruimte gebo
den, aangezien de gewetensbezwaarden 
op deze wijze hun innerlijke overtuiging 
niet dat geweld behoeven aan te doen als 
anders naar hun opvatting het geval is. 

Bestelwijze rapporten 

De CDA-rapporten Appèl en Weerklank en 
Van verzorgingsstaat tot verzorgingsmaat
schappij zijn in één brochure verschenen. 

Deze kan worden besteld door het geld
bedrag (zie staatje) over te maken op post
giro 927682 ten name van Stichting Secre
tariaat CDA-brochures, Den Haag. De bro
chure wordt dan franco toegestuurd. 

Afnameregeling rapporten (prijzen inclusief 
verzendkosten) 

1 stuk 
2 stuks 
3 stuks 
4 stuks 
5 stuks 
6- 10 stuks 

11- 25 stuks 
26- 50 stuks 
51-100 stuks 

101-200 stuks 
201-300 stuks 
301-400 stuks 
401-500 stuks 
meer dan 500 stuks 

f 2,50 per exemplaar 
f 2,25 per exemplaar 
f 2,00 per exemplaar 
f 1, 75 per exemplaar 
f 1 ,50 per exemplaar 
f 1 ,40 per exemplaar 
f 1 ,20 per exemplaar 
f 1,10 per exemplaar 
f 1 ,00 per exemplaar 
f 0,90 per exemplaar 
f 0,80 per exemplaar 
f 0, 70 per exemplaar 
t 0,60 per exemplaar 
f 0,50 per exemplaar 
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Onderzoek noodzakelijk 
Het vinden van een oplossing op het 
gebied van de directe belasting heffing, die 
in de algemene middelen vloeit, is minder 
gemakkelijk dan op het gebied van de 
doelheffingen (bij voorbeeld Kalkarheffing; 
vergelijk ook de gemoedsbezwaren socia
le verzekeringen). 
De vragen zijn hier dus: "kan het" en "hoe 
dan"?. Daarop is het antwoord nog (ge
deeltelijk) een vraagteken. Daarop moet 
een antwoord komen. Daarvoor is een 
onderzoek nodig. Door de regering, met 
name de betreffende bewindspersoon van 
Financiën. Zo'n onderzoek heb ik reeds in 
een artikel in september 1981 bepleit. 3 ) 

Sinds 25 januari 1982 hangt er een motie4) 

boven de markt, waarvan nog niet duidelijk 
was of er voldoende steun voor zou zijn. 
Het gaat om een verzoek van de Tweede 
Kamer aan de regering de mogelijkheden 
te onderzoeken binnen het belastingstelsel 
tegemoet te komen aan ernstige gewe
tensbezwaren tegen (kern)bewapening en 
de Kamer te informeren over de resultaten 
van dat onderzoek. Niet meer en niet 
minder. De regering behoeft natuurlijk niet 
op die motie te wachten, maar kan ook zelf 
het initiatief nemen. 
Mij lijkt het toe, dat dit onderzoek er moet 
komen. Het zou vreemd zijn ter zake geen 
breed beredeneerde en beargumenteerde 
uiteenzetting van de regering te vragen. De 

BESTUURSFORUM 
Inhoud laatste nummer 

Interview met minister Brinkman (WVC) 
over onder meer de gevolgen van de 
intrekking van de Kaderwet specifiek wel
zijn en het onderbrengen van de maat
schappelijke dienstverlening in een nieuwe 
"zorgwet". 
Wethouder Huisman van Heerhugowaard 
over de Minderheden nota. 
"Wie springt er in het 'regionale gat'?"; de 
gemeentesecretaris van Amersfoort, mr. 
Zie/huis, over de indeling in samenwer
kingsgebieden. 
Dr. Fleers, directeur van de Vereniging van 
Nederlandse gemeenten, over ambtena
renacties en gemeentebestuurders. 
Drs. Gabor (oud-voorzitter van de CDA
fractie in de Provinciale Staten van Zuid
Holland, thans burgemeester van Haaks
bergen) en Migchels (wethouder van 
Stadskanaal en bestuurslid van de CDA
bestuurdersvereniging) reageren op het 
CDA-rapport "Appèl en weerklank". 

zaak leeft zodanig, dat die met zwijgen niet 
monddood te maken is. 
Na een onderzoek van regeringswege, 
kunnen regering en par.lement samen, 
alles afwegende, beslissen of en hoe er op 
dit gebied ruimte voor gewetensbezwaren 
te bieden is. 
Ik denk dat regering en parlement het 
binnen een aantal maanden eens zouden 
moeten kunnen zijn om een goed onder
zoek naar de mogelijkheden ter hand te 
laten nemen. 
Dit is de enige mogelijkheid om een in 
parlementaire democratie een zaak-die
speelt tot een (voorlopige) oplossing te 
brengen. 
Daarbij is het overigens duidelijk, dat een te 
treffen regeling niet volmaakter kan zijn 
dan mogelijk is. ..,.. 

dr. Wiltem De Kwaadsteniet 

Noten 
1

) "Gewetensbezwaren vragen aandacht" is een in 
mAi 1983 verschenen rapport van een commissie van 
het Wetenschappelijk Instituut voor het CDA (84 blz.). 
Zie voor ons onderwerp met name blz. 51 tlm 57. 
2) Vgl. ook CD/ACTUEEL van 22 mei 1982 (De 
Kwaadsteniet) en van 29 mei en 5 juni 1982 (dr. A. 
Soeteman). 
3) Serie artikelen in Trouw van 22, 23, 24, 25 septem
ber 1981. Ook Trouw van 16 februari 1982. 
4) Motie-Beekers-De Bruijn, 17.100, IX B, nr. 10. 

Verslag van de CDA-studiedag d.d. 26 
november jl. over "Gemeente en (tijdelijk) 
werk", door de heer Balkenende, lid van 
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voor werklozen", door H.G. Cloudt. r-------------· 
I BON . I 
1 Ja, ik ben ook geïnteresseerd in het I 

maandblad Bestuursforum. I 
I 0 Noteert u mij meteen maar voor een 1 
1 abonnement (!34,- per jaar), met ingang I 
I ~a~k·~~i~~~~ï~i~~~~-~~;~ï~;ijbiij~~~d·~~~ 1 
I gratis proefnummer. 1 
I I 1 Naam:.................................................... I 
1 Adres:..................................................... I 
1 Postcode en plaats: .... .. .... .... ...... .... ...... .. 1 
I · ............................................................. I 
1 U kunt deze bon- zonder postzegel- in 1 
I 

een open enveloppe sturen naar: Be
stuursforum, Antwoordnummer 360, I 

I 2500 VB 's-Gravenhage. Telefonische I 
L inlichtingen: 070-924021. .I 

------------
15 



MEDIA 

Zet parlement de deur open voor 
commerciële omroep? 

Zestig jaar lang heeft het Nederlandse 
parlement de commerciêle omroep bui
ten de deur gehouden. Het lijkt erop dat 
daarin nu een keer komt. Mijn CDA-hart 
huivert daarbij. 
Bij de opkomst van de radio, kort na 
1920, zag het bedrijfsleven in dit nieuwe 
medium een prachtige mogelijkheld re
clame te verspreiden. In de Verenigde 
Staten werd de omroep inderdaad com
mercieel opgezet, maar in vrijwel heel 
Europa besloten parlementen aan ideê
le motleven voorrang te verlenen. In 
Nederland ontstond de unieke situatie 
dat groepen burgers de verantwoorde
lijkheid voor de omroepprogramma's 
mochten dragen -een systeem dat ook 
nu nog geheel in de lijn ligt van de 
CDA-uitgangspunten. 

De tweede slag om de commerciële toe· 
g~ng tot de omroep werd in ons land 
gestreden in de jaren zestig. Er was toen 
een door vele miljoenen guldens gesteun· 
de lobby om toestemming voor een com
mercieel geëxploiteerd televisienet. De 
strijd kostte een kabinet de kop, maar de 
commerciële televisie kwam er niet. 
Op dit moment staat opnieuw het grote 
geld voor de deur. Ditmaal laat men het 
publieke omroepbestel links liggen, ervan 
uitgaande dat men dit bestel wel klein krijgt 
via de satelliet en via abonnee-televisie. 
Wat is er precies tegen commerciële om
roep? De omroep speelt in de hedendaag· 
se samenleving een belangrijke rol voor de 
meninQSVorming en de meningsuiting. 
DaarbiJ moet men deze woorden in zeer 

16 

brede zin verstaan; het gaat daarbij even
zeer om de overdracht van waarden en 
normen in produkten van menselijke ver
beelding. En ook verstrooiing is zeker niet 
waardevrij. Ook daarin kan men bij voor
beeld elementen van naastenliefde bewust 
opnemen of juist, terwille van een lach
effect, negeren. 
Ons omroepbestel biedt in beginsel aan 
iedere geestelijke en maatschappelijke 
stroming de gelegenheid zich, elk vanuit 
haar eigen achtergrond, te uiten op ieder 
programmatisch gebied. Daarbij kan de 
omroep niet alleen een afspiegeling zijn 
van de hele samenleving, maar bovendien 
nog een voortrekkersrol vervullen. 
Een commerciële omroep heeft aan al die 
facetten geen boodschap. Het enige dat 
een rol speelt is de maximale verkoopbaar
heid aan zoveel mogelijk mensen. Niet het 
uitdragen van waarden en normen, maar 
het maken van winst staat voorop. 
In het rapport "Massa- of kassacommuni
catie?" van het Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA (geschreven door een com
missie onder voorzitterschap van prof. mr. 
P.J. Boukema) is dan ook terecht sprake 
van vervlakking van de informatie onder 
druk van commerciële belangen.
Commerciële omroep is daarom bedrei
gend voor een democratische samenle
ving als geheel. Zeker geldt dat ook voor de 
gedachtenwereld waar het ÇDA uit voort
komt. Bij de afkalving van de invloed van 
het Evangelie in de samenleving lijken een 
zekere normloosheid in verstrooiende pro
gramma's en liberale opvattingen beter 
winstgevend aan de man te brengen dan 

de boodschap van de kerken en de ideeën 
in~ake verantwoordelijkheid en rentmees
terschap van het CDA. 

Abonnee-televisie 
De commercie komt binnenkort- tenzij het 
parlement dat alsnog verhindert - langs 
twee wegen op de Nederlandse televisie
schermen. De eerst aanbieder is "Sky 
Channel" van de Britse televisiemaat
schappij Satellite Telavision Ltd. Het groot
ste deel van de aandelen is in handen van 
de media-gigant News International van 
Robert Murdoch. Opmerkelijk is dat er ook 
een Nederlandse aandeelhouder is: Delta
kabel BV (hetzelfde bedrijf dat we ook 
tegenkomen bij de opzet van abonneetele
visie). Sky Channel, dat vijf uur per dag een 
internationaal getint programma brengt 
(met veel show, sport en pop), is technisch 
nu al in Nederland te ontvangen door 
kabelexploitanten. Tot nog toe heeft de 
overheid dit echter (via de "kerstbeschik
king") tegengehouden. Het ziet er echter 
naar uit dat CDA-minister mr. drs. L. C. 
Brinkman (WVC) nu de belemmeringen wil 
wegnemen. De twee eisen die de minister 
wil stellen voor kabeldoorgifte (het signaal 
moet ook in het land van herkomst ver
spreid worden en er mag geen speciaal op 
Nederland gerichte reclame in het pro
grammapakket zitten) vormen voor Sky 
Channel geen belemmering. Het program
ma wordt namelijk sinds kort in Groot
Brittannië hier en daar op de kabel gezet, 
en de reclame die het hele programma 
bekostigt, komt van internationale bedrij
ven (die overigens ook in Nederland op de 
markt zijn). 
De tweede commerciële aanval richt zich 
op de abonnee-televisie. In een langdurige 
en intensieve lobby hebben belangstellen
de bedrijven aan politici proberen duidelijk 
te maken dat abonnee-tv iets heel anders 
is dan omroep. Maar wie vorige week 
donderdag tijdens een kabelcongres in 
Maastricht het promotiefilmpje van , ,ATN" 
(Abonnee Televisie Nederland) heeft ge
zien, kan niet anders constateren dan dat 
hier de volgende prut-omroep zich aankon
digde. Het enige wezenlijke verschil met de 
publieke omroep zit in de wijze van finan
ciering. 
Minister Brinkman heeft in zijn Medianota 
gepoogd een ondoordringbare scheiding 
aan te brengen tussen het publieke om-
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roepbestel en abonnee-tv. Steeds duidelij
ker dringt het besef door dat die scheiding 
praktisch niet mogelijk is. 
De op winst gerichte exploitatie van 
abonnee-tv zal op vele manieren het eco
nomische functioneren van de binnenland
se omroep aantasten. Maar wat nog be
langrijker is: ook de ideële functies van de 
omroep zullen worden aangevreten. 

Vervlakking 
Permanente concurrentie met abonnee-tv 
zal onherroepelijk invloed hebben op de 
programma's van het open net. De omroe
pen zullen pogen de nieuwe concurrent 
met eigen wapens te verslaan- wat leidt tot 
verdere vervlakking van het aanbod van 
Nederland 1 en 2. En omroepen die man
moedig zullen proberen hun identiteit volop 
te blijven uitdragen, zullen terechtkomen in 
een reservaat, waar ze mogelijk wel blijvend 
beschermd worden door de overheid, maar 
waar vrijwel geen kijker meer oog voor hen 
heeft. 
Moet dit offer gebracht worden om het 
bedrijfsleven te laten opbloeien? Want dat 
was toch de achtergrond van het idee de 
nieuwe media over te laten aan de com
mercie. Misschien leek dat ook een redelij
ke gedachte om bedrijven te steunen die in 
nood verkerende bladen uitgeven. Inmid
dels weten we dat die bedrijven geen schijn 
van kans maken. De media-gigant die 
gevormd is door de fusie van VNU en DTD, 
zal het rijk alleen krijgen. Niemand in 
Nederland is kapitaalkrachtig genoeg om 
het tegen hem op te nemen. 
De kabinetsbeslissing om het bedrijfsleven 
toegang te geven tot het televisiescherm, 
wordt in de Medianota arbitrair genoemd. 
Natuurlijk is er sprake van een moeizaam 
compromis tussen de regeringspartners 
VVD en CDA, waarbij de liberalen uiteinde
lijk de volle buit zullen binnenhalen. En het 
CDA blijkt daarbij compleet vergeten te zijn 
wat in het verkiezingsprogram "Om een 
zinvol bestaan" (versie juli 1982) heeft 
gestaan: 
"Nieuwe technieken op mediagebied worden 
benut om de veelkleurigheid in de informatie
voorziening en de uitingsmogelijkheden voor 
culturele en geestelijke stromingen te verster
ken. De regering bevordert de deelname van de 
erkende stromingen aan de vernieuwingen." 
Te hopen valt dat de CDA-fractie deze 
paragraaf, waarop zij mede gekozen is, 
nog eens naleest alvorens een standpunt 
te bepalen over deze essentiële onderde
len van de Medianota. ..,.. 

Henk Glimmerveen 

Drs. H. Glimmerveen is lid van het CDA-partijbestuur, 
de redactieraad van CD/ACTUEEL en van de Hilver
sumse gemeenteraad. Hij werkt bij de NCRV. 
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PERSONALIA 

MENSEN rn POLITIEK 
Burgemeester 
Na de gemeentelijke herindeling van de 
provincie Friesland per 1 januari jl. zijn acht 
nieuwe gemeenten in de plaats gekomen 
van 21 oude. Zij kregen, op één na, een 
burgemeester die al in functie in het gebied 
werkte. Alleen de gemeente Gaasterland 
kreeg een burgemeester van e)ders: W. 
Pitlo (45, VVD) uit Hoogeveen, tot nog toe 
werkzaam in het bedrijfsleven. Vijf van de 
acht nieuwe gemeenten kregen de burge
meester van plaatsen die in de nieuwe 
gemeenten zijn opgenomen. Twee burge
meesters zijn overgeplaatst. De lijst ziet er 
als volgt uit:. 

Woornsterhem: mr. 8. Holtrop (40, PvdA), 
was burgemeester van ldaarderadeel. 
Dongeradeel: H. Sijbesma (45, CDA), was 
burgemeester van Dokkum. 
Franekeradeel: S. Hartkamp (45, CDA), 
was daar burgemeester. 
Littenseradeel: mr. J. Oldenziel (44, PvdA), 
was burgemeester van Franeker. 
Nijefurd: mr. J. v.d. Meer (51, PvdA), was 
burgemeester van Rauwerderhem. 
Scharstenland: mr. M. J. M. Marijnen (38, 
CDA), was burgemeester van Haskerland. 
Wimbritseradeei: 8. W. Cazemier (52, 
CDA), was daar al in die functie. 
Overgeplaatst naar gemeenten buiten het 
herindelingsgebied zijn: drs. 8. de Vries 
( 41 , CDA) werd burgemeester van Het 
Bildt, en mr. T. Elzinga (36, CDA) werd 
burgemeester van Bolsward. 
Per 1 januari 1984 is benoemd tot burge
meester van Almere de huidige landdrost 
van het openbaar lichaam zuidelijke IJssèl
meerpolders J. C. J. Lammers (PvdA). 
Deze blijft landdrost voor het resterende 
gebied van het openbaar lichaam. 
Ook Zeewolde kreeg op genoemde datum 
de status van gemeente. Tot burgemeester 
werd benoemd mr. H. J. E. Bruins Slot (35, 
CDA), tot dan toe burgemeester van Win
sum .. 
Drs. R. Scheeres (39, PvdA) is benoemd 
tot burgemeester van Schiedam per 16 
januari, thans wethouder aldaar en opvol
ger van mr. G. J. te Loo, die benoemd werd 
tot burgemeester van Leeuwarden. 
Het oud-Kamerlid voor de PPR dr. H. J. G. 
Waltmans (53) is benoemd tot burgemees
ter van Landsmeer, als opvolger van A. 
Martini (D'66) die om gezondheidsredenen 
met eervol ontslag ging. 
Per 1 januari jl. is benoemd tot burgemees
ter van Hazerswoude drs. J. W. van der 
Sluis (32, VVD) als opvolger van J. ten 
Heuvelhof, die met pensioen is gegaan. 

Burgemeester Pröpper 

Met ingang van 1 januari jl. werd mr. J. A. 
M. Hendrikx ( 42, CDA) benoemd tot burge
meester van Wijchen, H. H. L. M. Pröpper 
(52, CDA) tot burgemeester van Warnel en 
H. J. Geurts (55, CDA) tot burgemeester 
van Druten. Zij waren resp. burgemeester 
van de opgeheven gemeenten Wijchen, 
Dreumel en Druten. 
In Dirksland is C. Ofersier (37, CDA) 
benoemd als opvolger van burgemeester 
H. Bos, die met de VUT is gegaan. Dhr. 
Ofersier is nu inspecteur gemeentefinan
ciën bij het ministerie van binnenlandse 
zaken. 
Mr. M. G. M. van Marwijk (CDA) werd per 1 
januari jl. burgemeester van Binnenmaas. 
Hij was _tot dan toe burgemeester van de 
opgeheven gemeente Maasdam. Voor 
twee andere nieuwe gevormde gemeenten 
in de Hoekse Waard werden benoemd tot 
burgemeester van Korendijk 8. Kolbach 
(CDA) en van Cromstrijen drs. E. H. W. 
Broekhuis (PvdA). 

Onderscheidingen 
Dr. J. H. van Houten, oud-minister van 
buitenlandse zaken, is de Wateler Vredes
prijs van de Carnegie-Stichting toegekend 
en zal die op 24 januari a.s. op een 
bijeenkomst in het Vredespaleis in Den 
Haag ontvangen. 
Mevr. Hannie van Leeuwen heeft van Prins 
Bernhard het verzetsherdenkingskruis ge
kregen; zij was koerierster voor de onder
grondse pers. 
Premier Lubbers is in een door het week
blad De Tijd georganiseerde peiling onder 
de parlementaire pers gekozen tot politicus 
van het jaar. Nummer één van vorig jaar, 
PvdA-fractieleider Den Uyl, kwam met de 
helft van het aantal punten van Lubbers op 
de tweede plaats. Het GPV-kamerlid Schut
te kwam op een derde plaats, gevolgd door 
Scholten en Dijkman resp. op de vierde en 
vijfde plaats. Zesde werd Nijpels. ..,.. 
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PARTIJNIEUWS . 

Stuurgroep 

opgericht 

voor 

problemen Vier van de vijf leden van de stuurgroep CDA-Stad. 
V.l.n.r. R. Bun, J. van Laarhoven, J. Zijlstra en B. Gieles. 

van besturen CDA Afdelingen in grote steden 
"Dat CDA van jullie is eigenlijk een 
beetje een plattelandspartij", zo hoorde 
ik laatst iemand zeggen. Die spreker 
heeft volgens mij geen gelijk, of liever, 
hij mag het eigelijk niet hebben. Toch 
als je eens naar het laatste (centrale) 
gemeentelijk verkiezingsprogram van 
het CDA kijkt kom je niet vanzelfspre
kend tot de conclusie dat dat program
ma scherp inhaakt op de problematiek 
van onze steden. 

Ter bespreking van onder andere die 
situatie kwamen op zaterdag 17 december 
in Utrecht vertegenwoordigers bijeen van 
de afdelingsbesturen in de steden van 
meer dan 100.000 inwoners. Het initiatief 
hiertoe kwam uit Noord-Brabant, uit Eind
hoven. 

Willekeurig 
Een criterium "boven de 1 00.000" is na
tuurlijk willekeurig gekozen. Aan het aantal 
van 17 dat op die manier ontstaat kun je 
zelfs geen pakkende verzamelnaam mee
geven. Te denken valt misschien aan 
"sweet seventeen", maar dat kan moeilijk 
voor die steden gelden, hooguit voor een 
bepaalde categorie van hun bewoners! 
Het gaat er natuurlijk niet om dat die 
zeventien grote steden een bijzondere 
positie menen in te nemen, uiterst verschil
lend van andere, kleinere gemeente,n. 
Geen grote broers dus tegenover de klein
tjes. Je kunt in het algemeen echter wel 
zeggen dat het karakter van de stedenpro
blematiek zich wijzigt naar de mate van 
opeenstapeling, in gewikkeldheid en on
derlinge samenhang van de problemen, 
naar de mate van concentratie van inwo
ners en de omvang van hun woongebied 
en de daarmee verband houdende haast 
exponentieel groeiende kosten van stads-
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besturen. Enkele van die problemen: eco
nomische ontwikkeling en de werkgele: 
genheid, openbaar vervoer, verkeer en 
vervoer (parkeren o.a.), milieu, ethnische 
minderheden, gezondheidszorg (drugs
probleem) sport en recreatie, politie. Een 
interessante uiteenzetting aangaande dit 
onderwerp is te vinden in het rapport 
"Schuyt", dat zijn naam dankt aan zijn 
motto "een schuyt, die tegen stroom wordt 
opgeroeyt", woorden van Jaco Cats. 1

) Het 
rapport handelt over de bestuurlijk
organisatorische aspecten van de grote
stad-problematiek. Weliswaar beperkt het 
rapport zich tot de vier grootste steden, 
maar het geeft ook aan dat de besproken 
problemen zich eveneens in andere steden 
voordoen. 

Vervreemding 
Op de achtergrond van het initiatief tot de 
bijeenkomst van 17 december staan niet 
alleen de problemen als boven omschre
ven; er zijn ook en vooral de organisatori
sche problemen die afdelingsbesturen in 
grote steden ondervinden. In de anonieme 
samenleving van de grote stad is in toene
mende mate het gevolg van individualise
ring waarneembaar. Door het verzwakken 
en steeds meer verdwijnen van oudere 
samenlevingsverbanden vervreemden 
mensen en groepen mensen van elkaar. in 
een dergelijk klimaat spreekt blijkbaar het 
opkomen voor jezelf meer aan dan het 
opkomen voor elkaar. Dat laatste staat het 
CDA vóór en moet het trachten te verwer
kelijken op de plaats waar CDA-leden 
werken en leven, zeker in een tijd van 
economische neergang. Meer samenwer
king tussen CDA-leden is daarbij meer dan 
wenselijk. Het afdelingsbestuur heeft hierin 
een bijzondere verantwoordelijkheid, het 
moet actief zijn in het motiveren van zijn 

leden en in de werving van nieuwe leden. 
Deze leden zijn het die de basis vormen 
van het CDA. Door en via hen moet het 
afdelingsbestuur op de hoogte zijn van wat 
er op het grondvlak gebeurt. Het moet 
zorgen dat het CDA verankerd is in alle 
sectoren van de samenleving. 

Van eminent belang 
Ten behoeve van raadsleden, slatenleden 
en bestuurders op de diverse niveaus 
bestaat binnen het CDA de "Vereniging 
van christen-democratische gemeente- en 
provinciebestuurders" met haar blad "Be
stuursforum". Tegenover deze groep van 
hoogwaardigheidsbekleders nemen afde
lingsbesturen vaak een zwakke positie in. 
Zij opereren los van elkaar. Toch zijn het 
juist deze besturen die in zekere zin binnen 
het CDA de belangrijkste taak hebben. Sla 
daarvoor maar op hoofdstuk 3 van het 
discussiestuk "Appèl en Weerklank", dat 
handelt over de leden van het CDA. De 
activiteiten van afd~lingsbesturen zijn be
palend voor de mate waarin het CDA als 
basisbeweging kan functioneren. De goe
de uitvoering van deze taak is voor heel het 
CDA van eminent belang. De belangrijke 
rol van afdelingsbesturen ligt niet in de 
laatste plaats in hun taak ten aanzien van 
de kandidatenkeuze voor de plaatsen van 
bestuurders. De raadsleden onder hen 
worden geacht het beleid van beroepsbe
stuurders kritisch te (kunnen) volgen. 

Verhelderend 
De bijeenkomst in Utrecht in de Poort van 
Kleef was in dit opzicht verhelderend. In 
een kennismakingsronde in het eerste deel 
van de vergadering vernamen de deelne-

(Vervolg op pagina 20) 
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mars van elkaar positieve en negatieve 
elementen. De conclusie: noodzakelijk is 
een bundeling van krachten voor de ver
sterking van wat positief is en ter ontkrach
ting van wat negatief is. Zowel in de 
kennismakingsronde als in de daaropvol
gende discussieronde kwamen specifieke 
situaties aan de orde: de financiële positie 
van afdelingen; bestuurssamenstelling, af
delingsblad als onderdeel van communica
tie onderling; ledenorganisatie en de wijzi
ging in het ledenbestand van de laatste 
jaren; de negatieve invloed van pers en 
overige media; activiteiten tot politieke 
bewustwording en -informatie; de invloed 
van CDA-politiek-nationaal op het plaatse
lijk CDA; het functioneren van het partijbu
reau naar de afdelingen toe en de beleving 
daarvan. 

Stuurgroep 
Na enkele uren spreken met elkaar kwam 
de wenselijkheid naar voren van continuë
ring van het contact tussen de vertegen
woordigde afdelingen ten behoeve van de 
taakuitoefening. Ter plaatse werd een 
stuurgroep gevormd, bestaande uit de 
heren R. Bun (Eindhoven), A. Groen (En
schede), B. Gieles (Haarlem) en J. van 
Laarhoven (Nijmegen). Deze stuurgroep 
zal onder voorzitterschap van J. Zijlstra, lid 
van het partijbestuur, de mogelijkheden 
voor een vruchtbare voortgang nagaan. 
Tijdens de gesprekken ontbrak de humor 
niet, een teken van hoop en optimisme, 
een teken dat uitstekend past binnen een 
christen-democratische partij. 
De stuurgroep is niet het enige initiatief 
rondom de aanpak van de problematiek 
van de grote steden. Gelukkig! Er bestaat 
sinds een jaar ook een werkgroep-grote
steden waarin Amsterdam, Rotterdam, 
Den Haag en Utrecht met elk een raadslid 
participeren en waarin Eindhoven en Gro
ningen met een wethouder vertegenwoor
digd zijn. Aan de orde in die werkgroep zijn 
problemen aan de zijde van stadsbesturen 
in relatie met behandeling daarvan door de 
CDA-Tweede-Kamer-fractie. De stuur
groep "CDA-stad" wil die werkgroep met 
haar voorzitter G. van der Top niet voor de 
voeten lopen. Het tegendeel is waar. Wij 
willen zien hoe we vruchtbaar kunnen zijn 
voor de afdelingen, als we de handen maar 
ineenslaan. <1111 

J. Zijlstra. 
1

) Het rapport-Schuyt is een advies van de gemengde 
werkgroep grote steden van het ministerie van Binnen
landse Zaken, onder voorzitterschap van de huidige 
minister van W.V.C., L. C. Brinkman. 
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INGEZONDEN 

UW MENING 
r 

Gemeentelijke belastingen 
Het interview met Haarlems wethouder de 
heer P. J. Sikma geeft mij aanleiding te 
reageren en aan te geven dat het probleem 
van de gemeente Haarlem- uiteraard- bij 
vele gemeenten leeft en met name ook in 
de gemeente Tilburg. 

Het aantal mensen zonder werk neemt 
schrikbarend toe, de instellingen ten be
hoeve van deze mensen, als sociale werk
voorziening, wijk- en buurthuizen, immate
riële hulpverlening, kunnen het werkaan
bod niet meer aan en moeten desondanks 
steeds verder inkrimpen. Ik vraag me af, 
wat er de komende jaren overblijft van het 
beleid van onze partij. 

Er vanuit gaande, dat bezuinigd moet 
worden, kan het niet anders dan dat we 
voor wat betreft de maatschappelijke 
dienstverlening gaan zoeken naar inscha
keling van de grote groep inactieven, op 
vrijwillige basis. Dat betekent, dat de drem
pels voor vrijwilligerswerk nog verder ge
slecht moeten worden. Een van de andere 
gevolgen van het beleid in Den Haag is, dat 
de gemeenten de lasten voor de echte 
minima verder moeten verhogen. Ik begin 
dat haast immoreel te vinden. Onze raads
fractie stelt zich nog steeds op het stand
punt dat een gemeente geen gerichte 
inkomenspolitiek mag voeren. 

Dat betekent, dat ik ervoor pleit, dat naast 
structurering van de eenmalige uitkering, 
voor de echte minima, deze uitkering 
tevens aangepast wordt met de stijging van 
de gemeentelijke belastingen die extra 
moeten worden gevraagd aan de bevol
king, zodat iedere gemeente op aanvaard
bare wijze het profijtbeginsel voor haar 
directe dienstverlening kan toepassen. 
Een vrome wens zou zijn, dat de gemeente 
geen belastingverhogingen zou behoeven 
toe te passen, omdat de uitkering uit het 
Gemeentefonds het bedrag van die verho
gingen niet nodig zou maken. 

Ik besluit met de dringende. oproep tot 
dialoog van de heer Sikma te onderschrij
ven. Een speciale partijraad kan, mits goed 
voorbereid, een goede aanzet tot die dia
loog geven. 

R. Harkema, 
voorzitter CDA-fractie, Tilburg 

In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in 
deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te 
betekenen. De redactie behoudt zich het recht van bekorting 
voor. 

Geen sanering 
In het laatste nummer van CD/ACTUEEL 
van 1983 krijgt minister Deetman de ge
legenheid zijn beleid over de toekomst 
van de kleine scholen uiteen. te zetten. 
Hij wenst geen koude sanering, dat is 
het sluiten van scholen louter op grond 
van leerlingenaantallen, hij wil een 
levensvatbaar patroon van scholen tot 
stand brengen. ledereen zal het daarin 
met hem eens zijn. 
Als schoolleider kan ik volgen wat er 
gebeurt op het terrein van het voortgezet 
onderwijs. Het is duidelijk dat de teruggang 
van het aantal leerlingen in de komende 
jaren in het v.o. zal doorwerken, veel 
scholen zullen 25 à 30 % leerlingen verlie
zen. 

Erger is dat enkele maanden geleden de 
onderwijsorganisaties plotseling gecon
fronteerd werden met een informele nota, 
met de omineuze naam Paf, waarin voor 
het handhaven van scholen leerlingenaan
tallen werden genoemd die veel moeilijker 
liggen dan mocht worden aangenomen. De 
terugloop van leerlingen biedt de bewinds
lieden blijkbaar de gelegenheid de teugels 
van bezuinigingen extra aan te trekken. De 
herschikking tot een levensvatbaar pa
troon omvat derhalve veel meer scholen 
dan ooit werd verwacht. En wat moeten we 
nu in de onderwijsorganisaties? 

Kleine scholen opheffen? Liever niet, maar 
de nieuwe getallen zijn nauwelijks te reali
seren. Dan fuseren, maar welke scholen 
laten zich fuseren, zodat er een echt 
levensvatbaar patroon ontstaat. In de prak
tijk levert dit bijzonder veel problemen op. 
Het zal dikwijls gaan om scholen van 
verschillende soort en is dan elke fusie 
zinvol? 

De problemen om een levensvatbaar pa
troon in samenwerking met de organisaties 
op te stellen zijn veel ingewikkelder dan de 
minister in kort bestek voorstelt en mijn 
onrust heeft hij niet weggenomen. Er gaan 
veel scholen dicht, en voor veel scholen die 
bij een fusie betrokken zullen worden, zal 
straks gelden: we gaan misschien niet 
dicht, maar we bestaan ook niet meer. 

A. Hilbers, 
lchthus College Enschede. 
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BET BESTUUR VAN 
ZUID-BOLBURG AAN 
BET DAGELIJKS BESTUUR 

Geacht bestuur, 
Zoals het nu in het CD]A gaat, gaat het vanaf dit 
moment niet meer. Het is goed kaloten. Een 
voorzitter met een baard en een secretariaat dat 
ook niks uitvreet. Het algemeen bestuur doet ook 
niks nuttigs, ondanks de goede bedoelingen en 
ernstige inspanningen van onze vertegenwoor
digers. Zo hebben wij geen jongeren. De partij 
vindt dat ook, en dat is ons uit het hart gegrepen. 
Hoewel wij altijd overal vóór hebben gestemd, 
heeft het beleid van dit CD]A echt ons vertrou
wen niet meer. 
En overigens zijn wij van mening dat de nieuwe 
voorzitter uit onze provincie moet komen. Wij 
hebben vele kandidaten, allen zonder baard. 
Graag hopen wij op deze wijze een opbouwende 
bijdrage te leveren aan het CD]A. 

Met de meeste hoogachting, 
de voorotter van het bestuur van het CD]A-Zuid
Holburg. 
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BOORZITTING LIMBURG OPBOUWEND 
Vrijdagavond jl. kwam een veertigtal Limburgse 
CDJA-leden plus een tiental buitenstaanders 
(pers, collega-jongerenorganisaties, DB en an
dere CDA-leden) naar Stein om hun mening 
kenbaar te maken over de verschillen van 
opvatting tussen CDJA-Limburg en het nationale 
CDJA. 
Zoals bekend bestaat er in Limburg onvrede 
over de gang van zaken in het CDJA nadat deze 
provincie in 1981 een aantal kritiekpunten had 
gericht tot het algemeen bestuur. De kritiek, die 
overigens ook door leden in andere provincies 
werd/wordt gedeeld, concentreerde zich op vier 
punten: 
a. de relatie CDJA/CDA 
b. de grootte van de landelijke organen 
c. de verdeling van financiële middelen 
d. politieke verschillen. 
Daarbij speelde eveneens een rol de tegenstel
ling over welk karakter het CDJA nu moest 
vertonen: een brede politieke beweging, waar 
veel aan vorming wordt gedaan of een (kleinere) 
club van jongeren, waar politieke beïnvloeding 
en belangenbehartiging voorop staat. Naar aan
leiding van deze kritiek, ging men op nationaal 
niveau in besturen, werkgroepen en commissies 
aan de slag, zij het met enige vertraging. Op een 
aantal terreinen kwam men de kritiek tegemoet 
of ontwikkelde het CDJA zich automatisch in de 
gewenste richting. Maar op een aantal andere 
terreinen bleef de kloof bestaan. Deze kloof en 
de traagheid waarmee èen en ander veranderd 
werd was voor het Limburgs CDJA-bestuur 
aanleiding de druk op het nationaal CDJA te 
verhogen. 
Toen echter bleek dat in Limburg niet alle leden 
op de hoogte waren van de problematiek en 
zeker niet de laatste drukmiddelen goedkeur
den, werd besloten de leden uitgebreid te 
raadplegen. Een commissie van vijf, onder lei
ding van Statenlid Harry van Beers, bereidde 
deze raadpleging intensief voor, door alle pro
blemen nog eens op een rijtje te zetten in een 
lijvig rapport. Kritiekpunt voór kritiekpunt kon
den de leden hun mening geven. Ten aanzien 
van de relatie CDA/CDJA werd een idee gelan
ceerd om een eenzijdige koppeling voor de duur 
van één jaar in te voeren voor CDA-leden onder 
de 30 jaar (proefjaar) waarin zij kennis kunnen 
maken met de jongerenorganisatie. Politiek 
moet de jongerenorganisatie onafhankelijk blij
ven, al mag best meer aandacht gegeven worden 
aan de wijze en het tijdstip waarop men kritiek 
op het CDA naar voren brengt. 

BASIS VERSTERKEN 
Volgens het merendeel van de leden dient de 
basis van onZe club in de organisatiestructuur 
versterkt te worden. Er was geen overeenstem
ming of nu de kern of de provincie de belangrijk
ste spil is. Veelleden wensten een sterkere rol 
voor de CDJA-raad, die qua samenstelling beter 
gekoppeld dient te worden aan de kernen. 
Dat versterking van de basis ook financieel 
gestalte moet krijgen, was voor de leden een 
uitgemaakte zaak. De scherpe tweedeling, geld 

voor de basis/geld voor het nationaal CDJA, blijkt 
in feite echter niet zo scherp te zijn. 

De Limburgse leden vonden in meerderheid dat 
er meer aan vorming in onze club kan worden 
gedaan en dat er in het CDJA best plaats is voor 
wat gezelligheid en amusement. 
Vergadervoorzitter Harry van Beers, die de 
hoorzitting uitstekend leidde en er mede de 
oorzaak van was dat de sfeer optimaal bleef, trok 
aan het einde een aantal korte conclusies. Naar 
zijn mening kon de commissie van vijf een aantal 
geluiden in haar verdere werk meenemen: 
- de relatie met het CDA is zeer belangrijk; het 
CDJA blijft onafhankelijk; het "proefjaar'' ver
dient serieuze aandacht; 
- financiële plaatje in CDJA nog eens onder de 

loep nemen; 
- provincie heeft coördinerende, stimulerende 

en vormende functie; 
- accent op kernen en kernenbegeleiding; 
- accent op vorming; 
- Limburg wordt actiever in landelijk CDJA. 

AFSCHEIDING 
Voor de buitenwereld was, helaas, het laatste 
jaar de afscheidingsproblematiek als het belang
rijkste punt uit de hele "affaire" Limburg be
schouwd. Deze dreigende afscheiding besloeg 
slechts 1 pagina in het meer dan 30 pagina's 
tellende rapport. Harry van Beers kon makkelijk 
de overduidelijke conclusie trekken: de Lim
burgse CDJA'ers voelen niets voor afscheiding: 
de problemen willen ze intern oplossen. Deze 
conclusie werd met applaus begroet. 

In een kort vraaggesprek na afloop wilde com
missievoorzitter Van Beers nog wel een aantal 
opmerkingen kwijt. "Het is duidelijk dat we een 
grote gelijkgezindheid bij de leden hebben 
bespeurd op het gebied van de kritiekpunten. 
Afscheiding is echter geen haalbare kaart. Ik 
denk dat de leden behoefte hebben aan een 
CDJA, dat doorzichtig is van structuur en veel aan 
vorming doet en waar op zijn tijd ruimte is voor 
gezelligheid. Ik heb in elk geval een zeer 
positieve indruk van het gebeuren vanavond. 
We hebben bewezen zakelijk en eerlijk over dit 
soort zaken te kunnen praten. En gelukkig 
beschikken we in Limburg over een ander soort 
humor dan die, welke de samenstellers van 
"Lubriek" denken te hebben." (CD/ACTUEEL 14 
januari pag. 21.) 
De commissie van vijf gaat de resultaten nu 
bespreken en zal het provinciaal congres een 
aantal conclusies voorleggen. Dit congres neemt 
vervolgens een besluit over wat er verder moet 
gebeuren. De mening van het congres zal 
vermoedelijk verder het land in gedragen wor
den. 
CDJA-Limburg is gereed duidelijkheid in de 
problematiek te scheppen. Moge zij daarbij 
verschoond blijven van misplaatste humor uit de 
rest van het land. Limburg kan de discussie heus 
wel alleen aan! • 

TheoBoveu 

31 



STUDIE CONFERENTIES 
OVER ONDERWIJS EN 
EUROPA 
Op vrijdag 24 en zaterdag 25 februari organise
ren binnenland- en buitenlandcommissie studie
conferenties in de jeugdherberg te Soest. 
Elke conferentie bestaat uit drie dagdelen, zodat 
per dagdeel één binnenland- en een 
buitenlandprogramma-onderdeel zijn gepland. 
Het is mogelijk om tussen de dagdelen van 
conferentie-onderwerp te switchen, omdat elk 
dagdeel een afgerond programma heeft. 
De binnenlandconferentie staat in het teken van 
het onderwijs, de buitenlandconferentie van 
Europa. Nadere mededelingen over het pro
gramma volgen nog. De deelnemerskosten be
dragen f 15,--; reiskosten boven f 10,-- worden 
vergoed. Noteer de data alvast in je agenda en let 
op de aankondigingen in volgende nummers. 

TWEEDE NUMMER 
VAN PERSPECTIEF 
VERSCHENEN 
Vorige week rolde het tweede nummer van 
Perspektief, het (nieuwe) Opiniemagazine van 
het CDJA, van de pers. In dit tweede nummer van 
de eerste jaargang staan weer allerhande lezens
waardige artikelen. Partijvoorzitter Bukman legt 
in een interview uit dat hij geen liberale boek
houder is, terwijl binnenlandcommissielid Hans 
Huihers nader ingaat op de CDA
raadsuitspraken over arbeid en dienstverlening. 
Lucas BolsilfS bekijkt voor Perspektief Berlijn 
aan beide zijden van de muur en Wim Zwanen
burg neemt de overheids-financiën onder de 
loep. Verder in dit nummer aandacht voor de 
drugsbundel die het Wetenschappelijk Instituut 
onlangs uitgaf, en voor het kiesrecht van etnische 
minderheden. Tenslotte belicht Wilfred Kik de 
positieve en negatieve invloeden van chips op 
de kwaliteit van de arbeid. Al met al een zeer 
gevarieerd nummer, waarvan ook de vormge
ving verder is geperfectioneerd. 

ABONNEMENT 

De abonnees hebben het nummer inmiddels 
ontvangen; wie nog geen abonnee is kan het nu 
nog worden. Het nummer wordt dan alsnog 
toegezonden. 
Een abonnement kost f 12,50 (voor niet-CDJA
leden f 15,--). Hiervoor ontvang je zes nummers 
per jaar. 

22 

GESLAAGDE STUDIEDAG RAPPORT 
"VAN VERZORGINGSSTAAT NAAR 
VERZORGINGSMAATSCHAPPIJ" 
"Het bord van de overheid wordt steeds voller, 
het paard kan de wagen niet meer trekken. Het 
probleem is in welke mate en hoe de overheid 
moet terugtreden. liet rapport is niet concreet 
genoeg in de oplossing van dit probleem." Aldus 
de mening van minister W.]. Deetman over het 
rapport "Van verzorgingsstaat naar verzorgings
maatschappij". Hij enD. Kuiper (voorzitter van de 
werkgroep die het rapport samenstelde), H. de 
Boer (oud-minister CRM) en Lambert van Nistel
rooy (lid van het CDJA en de werkgroep) deden 
van links naar rechts hun zegje op een door ons 
aller voorzitter, Johan de Leeuw, geleide forum
discussie over het bovengenoemde rapport. 
Deze discussie was een onderdeel van de 
studiedag van het CDJA over dit rapport, die 
werd gehouden op zaterdag 14 januari. 's Mor
gens was er door zo'n 80 mensen (waaronder 20 
vrouwen) in vijf themagroepen gediscussieerd 
over onderdelen van het rapport. Een verslag 
van deze dag, die de basis is voor de verdere 
meningsvorming, tref je hieronder aan. 

TE OPTIMISTISCH 
EN TE ECONOMISCH 
Omdat 's middags steeds verslag werd gedaan 
van het gebeurer. in de themagroepen, is het niet 
nodig de morgen apart te bespreken. In een 
snikhete zaal begon Johan de Leeuw met het 
omgooien van het programma. Een telefoontje 
had ons op de hoogte gesteld van het feit dat 
minister Deetman een kwartiertje later zou arri
veren. Dat ministers soms over mysterieuze 
krachten beschikken, bleek toen Deetman een 
minuut na het telefoontje binnenwandelde. Rap-

• 

' Hans de Boer: Rapport schetst valse tegenstel-
ling bij defensiepolitiek. 

porteur Wim Kuiper mocht beginnen met zijn 
verslag over de themagroep "Wat verwachten 
wij van de overheid?" 
Daarin paste volgens de groep een notitie over 
het mensbeeld in het rapport: te liberaal en te 
optimistisch. Het is maar helemaal de vraag of de 
mens zijn verantwoordelijkheid zal willen dra
gen die hem weer volgens het rapport moet 
worden toegeschoven door de overheid. Het 
begrip "gespreide verantwoordelijkheid" is 
daarnaast te zeer gebaseerd op economische 
motieven. De sociaal-economische situatie is 
natuurlijk een randvoorwaarde, een basis voor 
de taak van de overheid, maar uiteindelijk moet 
er vanuit wezenlijker normen worden gerede
neerd. Verder zullen er altijd nieuwe taken voor 
de dag komen. Een nieuwe taak voor de 
overheid zou bijvoorbeeld privacy-bescherming 
zijn, in het kader van de toevloed van informatie
systemen. 
Werkgroepvoorzitter D. Kuiper mocht als eerste 
reageren en stak van wal met de constatering dat 
er mensen waren die het mensbeeld in het 
rapport juist pessimistisch vonden. Na zich even 
te hebben opgehouden in een machtig rookgor
dijn uit zijn grote bolknak, zei hij nog dat van 
terugtreding van de overheid op alle linies geen 
sprake was, maar dat er beslist bijgestuurd 
moest worden. Minister Deetman vond, zoals 
vermeld in de inleiding, het rapport te abstract. 
Dit in tegenstelling tot de themagroep, die het bij 
tijd en wijle te concreet vond. Deetman steunde 
Kuiper in het "stimuleren van de eigen verant
woo~delijkheid van de burger". Volgens De Boer 
was juist het wezenlijke van de normering van 
het CDA, dat de mens op zijn eigen verantwoor
delijkheid diende te worden aangesproken. "Ik 
ben positief gestemd over dit rapport. We zitten 
met de werkelijkheid van de economische 
situatie zoals die nu is en die kunnen we niet 
verwaarlozen. Deetman reageerde daarop door 
te zeggen dat er één groot gevaar school in de 
"economische benadering": ,Je laat je al gauw te 
veel bepalen door de financiële consequenties. 
De druk, der omstandigheden moet je niet 
misleiden." De zaal sprong daar op in door de 
afbraak van sociale zekerheid aan de orde te 
stellen. Zowel De Boer als Kuiper bezwoeren dat 
de sociale dimensie overeind moest blijven. De 
laatste vond dit een mooi moment om te memore
ren dat het christen-sociaal gedachtengoed toch 
goed werd bewaard in deze regering; Lubbers 
voor de werkgevers, De Koning voor de boeren, 
De Graaf voor de werknemers en zij allen, 
vroeger weliswaar, christen-radicaal. 

ERVARING DOOR WERKEN MET 
UITKERING 

Schalen vol broodjes dik belegd met ham 
lachten mij zo vriendelijk toe dat ik mijn papieren 
uiteindelijk maar bekruimelde. Het was al weer 
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Minister Deetman: Rapport niet concreet genoeg 
over taak overheid. 

te laat geworden en de volgende drie thema
groepen werden samengebundeld. Renger de 
Bruin mocht zijn zegje doen namens "Zinvolle 
arbeid". Ze vonden economische groei noodza
kelijk, de werkgelegenheid zou anders nooit op 
peil komen. Over maatschappelijke dienstplicht 
was de groep het niet eens geworden. De 
sollicitatieplicht moest maar worden afgeschaft. 
De overheid diende in dit verhaal een voortrek
kersrol te vervullen op het gebied van de 
herverdeling van arbeid. De mening van "Zorg
zame samenleving'' werd verwoord door Paul 
Balke. Het blijft uitkijken geblazen voor de leegte 
die kan ontstaan door een terugtrekking van de 
overheid op bepaalde gebieden. De overheid zal 
rekening moeten houden met een "hardere" 
samenleving. "De mens is niet meer gewend 
sociaal te zijn". Over de "Positie van jongeren" 
wist Renzo Kalk namens zijn groep te vertellen 
dat van het rapport geen grootse dingen waren 
te verwachten voor jongeren, wel voor het 
overheidstekort. Hij bond daar nog aan vast dat 
randgroepen niet uit het oog moeten worden 
verloren. 
De Boer vond dat de sollicitatieplicht gehand
haafd moest blijven. "De verantwoordelijkheid 
wordt makkelijk doorgeschoven naar de over
heid." 
Lambert benadrukte dat het rapport niet catego
rieel geschreven was. Hij beaamde wel dat 
"moeilijke" groepen in de gaten moesten wor
den gehouden. Deelman zou graag zien dat het 
onderscheid tussen werkenden en niet
werkenden werd opgeheven. Herverdeling van 
arbeid moet worden voortgezet. "Arbeidstijd
verkorting dient gepaard te gaan met volledige 
herbezetting. Verder moet het mogelijk worden 
te gaan werken met behoud van uitkering. Al 
was het alleen maar om ervaring op te doen." Er 
moet ruimte worden gemaakt voor jongeren. Na 
geïnterrumpeerd te zijn over de kortingen: "De 
zwakken moeten ook inleveren, evenals de 
rijkeren. De nivellering gaat door dankzij de 
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kortingen". Volgens Kuiper was het mogelijk om 
te leren "zorgzaam te zijn". De overheid moet 
voorwaarden scheppen om de koerscorrectie in 
gang te zetten. "Ik ben daar niet zo pessimistisch 
over." 

V.S. ÈN SOVJET-UNIE SLECHT 

Als laatste groep kwam aan bod "Vrede en 
Veiligheid". Lucas Bolsius verwoordde de me
ning van deze groep. Het rapport zou de indruk 
wekken dat het, wat betreft dit onderwerp, even 
tussendoor was geschreven. Het wordt nauwe
lijks concreet. Verder zou het de indruk wekken 
de begrippen "neutraliteit" en "geëngageerd
heid" te beschouwen als tegenstrijdige begrip
pen. Deetman sprong daar op in door te stellen 
dat neutraliteit volgens hem wel betekende dat 
er een wissel wordt getrokken op andere landen 
binnen de NAVO. 
Hij trok dat door naar de UNESCO. "Het was fout 
van de V.S. om er uit te gaan. De discussie wordt 
zodoende afgesloten". De Boer mocht de dag 
besluiten met een aanval op de twee modellen 
die het rapport aan de orde stelt: neutraliteit en 
samenwerking binnen de NAVO. "Een valse 
tegenstelling. We moeten in deze onze politiek 
combineren met ons geloof, met de norm. En dan 
kun je niet komen tot één van deze modellen. 
Zowel door de V .S. als Rusland wordt de ethische 
kant van de zaak vermeden. Het mag slechts 
gaan over politiek. Het rapport maakt dezelfde 
fout." 
En zo werd een geslaagde studiedag beëindigd. 
De forumleden kregen een bedankje in de vorm 
van een boek (ben erg benieuwd welk boek dat 
geweest is) en een ieder spoedde zich naar huis. 
Op weg naar het station zag ik Kuiper nog 
enigszins aarzelend zijn weg zoeken. Welk 
straatje zou nou het snelst zijn, links of rechts? • 

Roland Waardenburg 

AUTOMATISERING 
KOMMER, de KOMmissie MicroElectronische 
Revolutie, heeft plaats voor een aantal nieuwe 
leden. Deze CDJA-werkgroep, waarin ook 2 
vertegenwoordigers van het CDA
Vrouwenberaad participeren, heeft als doel het 
bestuderen van en het adviseren aangaande de 
maatschappelijke consequenties van de toepas
sing van micro-electronica. 
De afgelopen tijd zijn we bezig geweest met 
onderwerpen als de consequenties van automa
tisering t.a.v. de kwaliteit van de arbeid, onder
wijs en emancipatie. Binnenkort willen we gaan 
bekijken wat de automatisering betekent voor 
het terrein van de volksgezondheid en verder zal 
ook de privacy-problematiek aan de orde ko
men. 
Geïnteresseerden in of deskundigen op laatstge
noemde terreinen, dan wel t.a.v. automatisering 
in het algemeen worden verzocht contact op te 
nemen met ondergetekende. De werkgroep 
KOMMER staat open voor CDJA-leden én CDA
leden. 
Wiltred Kik, A. Boersstr. 21, Amsterdam, tel. 
020-723428 
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HORZEL 
REFERENDUM EN 
RAKETTEN 
In CD/ACTUEEL van 17 december jongstleden 
hield CDA-volksvertegenwoordiger dr. Sytze 
Faber een pleidooi voor een raadplegend refe
rendwn over de plaatsing van Amerikaanse 
kruisraketten op Nederlands grondgebied. Vol
gensFaberzou hetvraagstukvan de plaatsingvan 
kruisrakettenzich vooreen dergelijk referendwn 
lenen, omdat het diep in de samenleving ingrijpt. 
Waar het Faber- zo schrijft hij- vooral om gaat 
is, dat het voor het staatkundig bestel een klap 
zou betekenen als het parlement anders zou 
beslissen dan een duidelijke meerderheid van 
de kiezers wil. Hét besluit dat uiteindelijk zou 
worden genomen wint aan geldigheid als het 
spoort met de wensen van een meerderheid van 
de bevolking. Over de situatie wanneer het 
uiteindelijke besluit niet overeenkomt met het 
resultaat van het referendwn, spreekt Faber zich 
niet uit. Hij verbindt echter zulke verwachtingen 
aan een referendwn, dat hij parlement en rege
ring indirect verplicht de uitslag van een referen
dwn te volgen en deze als decisief (beslissend) 
aan te merken. Anders wordt de kiezer immers 
juist dat vertrouwen in de waarde van zijn stem 
ontnomen, dat Faber zo graag wil sterken. 
Op zich heb ik niet zoveel moeite met decisieve 
referenda in zaken waar de parlementaire orga
nen en het kiezerskorps geacht kunnen worden 
het betreffende vraagstuk met gelijke deskun
digheid in al zijn facetten te doorzien, afte wegen 
en er een besluit over te nemen. Het veelvuldig 
gehoorde bezwaar tegen referenda dat het 
ontoelaatbaar is dat een volksraadpleging de 
macht van gekozen volksvertegenwoordigers 
opzij zet en ons stelsel van de representatieve 
democratie uitholt, lijkt mij onzinnig. Het volk 
kiest haar vertegenwoordigers en geeft hen een 
omvangrijke volmacht, maar waarom zou het 
zich niet kunnen voorbehouden in bepaalde 
aangelegenheden zelf direct een besluit te ne
men? Wie komt de macht toe in dit land, het volk 
of zijn vertegenwoordigers? Mij dunkt, het (kie
zers)volk. 
Een ander punt is of nu juist de plaatsing van 
bepaalde wapensystemen een vraagstuk is dat 
zich voor besluitvonning door het volk leent. 
Naar mijn mening is het dat niet. En wel omdat 
het een onderdeel betreft van het nationale en 
bondgenootschappelijke veiligheidsbeleid. Dat 
op dat onderdeel nu toevallig de (politieke) 
emoties hoog oplopen, doet daar niets aan af. Het 
veiligheidsbeleid is te complex en te verstrek
kend om door vraagstellingen als" wel of niet in 
de NAVO" of" wel of geen kruisraketten" te laten 
beheersen. Een "fout" antwoord zou het hele 
beleid en daannee de vrede en veiligheid in de 
wereld in gevaar kunnen brengen. • 

WWem van der Patten 



Leverancier van 

*dranken 
*snacks 
*ijs 
*zoetwaren 

Nijverheidsweg 22 
Barneveld 
tel. 03420-14951 

Petit-Hotei-Restaurant 

HUIZE OTTEN 
Utrechtsedwarsstraat 79 

1017 VJ AMSTERDAM Centrum 
Telefoon 020-250345 

B.V. BARNEVELDSE 
DRANKENHANDEL 

voorHORECA 
KLUBHUIS 
BEDRIJFSKANTINE 

BETONFABRIEK 
A.M.HOEKE "VRIJENBAN'' 

BETONWAREN 
Rotterdamseweg 376- Delft 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909. 

Een dagje uit in Amsterdam of voor zaken 

HIL TON KAMERS voor C & A PRIJZEN Stelt u prijs op 

VAKWERK 
KWALITEITSARTIKELEN e Logeren in Amsterdam hoeft niet duur te zijn 

e Blijf slapen in eenvoudig maar schoon gerenoveerd hotel 
e Een twee of drie persoonskamer met modern comfort 

e Prijs f 35.- per persoon 

dan VAN ZEBEN'S 
Woninginrichting N.V. 

Laarstraat 12-20- Zutphen. 

LEPRA?DATZALONSZÉKER 

Door uw hulp wordt de moeder . 
behandeld en het kind beschermd. 

EEN WRG ZIJN! 
Lepra komt nog steeds sporadisch in Nederland 

voor. Ma;u in de arme Derde Wereldlanden zijn wel 
12 miljoen lijders aan deze verminkende ziekte. Om hen te 
helpen is verschrikkelijk veel geld nodig. Laat ze niet in de 
steek. Vooral nu niet. Ook al gaat het bij ons wat minder. 
Want op leprabestrijding bezuinigen kan en mag niet. 

Stort daarom nu uw bijdrage. 
Giro 50500 

Bank 70:10:70.929 
Nederlandse Stichtingvoor Leprabestrijding/Amsterdam 

Mauritskade 63, 1092 AD Amsterdam, tel. 020- 93 89 73. 
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Bij het CDA-Vrouwenberaad is plaats voor een 

STAFMEDEWERKER EMANCIPATIE (m/v) 
deeltijdarbeid, ca. 20 uur per week 

De aanstelling zal· geschieden voor een periode van drie jaar overeenkomstig de 
rechtspositieregeling van het ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid. 

De wer~aamheden van het CDA-Vrouwenberaad omvatten o.a.: 
. - het leveren van bijdragen aan een emancipatorische benadering van het CDA-beleid 
- het praktisch en beleidsmatig uitWerken van de door het CDA aangenomen emanci-

patiestandpunten 
- het bevorderen van deskundigheid bij in de politiek werkzame vrouwen 
Het werkterrein van de te benoemen functionaris zal in overleg met de reeds aanwezige 
emancipatiewerker en de sollicitatiecommissie nader worden bepaald. 
Vereist: kennis van en ervaring met de vrouwenemancipatie; beleidsmatige en 
organisatorische ervaring; verwantschap met en onderschrijven van de uitgangspunten 
van het CDA. 
Standplaats: 's-Gravenhage. 

Telefonische inlichtingen worden verstrekt door de partijsecretaris, de heer drs. M. Smits, onder nr. 
070-92 44 61. 
Bij kandidaten van gelijke geschiktheid wordt aan een vrouw de voorkeur gegeven. 
Schriftelijke sollicitaties binnen 14 dagen zenden aan de heer drs. M. Smits, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 
BA 's-Gravenhage. 

Westduin budget Hotel 
aan zee te Koudekerke bij Vlissingen. 
Medio juni openen wij ZeeJand's grootste vakantie·, 
zaken· en congreshotel. 

Bel nu voor alle informatie: 01184·71012 of schrijf via 
antw.nr. 309, 4380 WB Vlissingen (geen postz.). 

Gereduceerde openingstarieven! 

Reser~eer nu 
in het grootste 
hotel van Zeeland 
waar u thuis bent 
als u uit bent. 

Petit·Hotei·Restaurant 

HUIZE OTTEN 
Utrechtsedwarsstraat 79 

1017 VJ AMSTERDAM Centrum 
Telefoon 020·250345 

Een dagje uit in Amsterdam of voor zaken 

HILTON KAMERS voor C & A PRIJZEN 

e Logeren in Amsterdam hoeft niet duur te zijn 
e Blijf slapen in eenvoudig maar schoon gerenoveerd hotel 
e Een twee of drie persoonskamer met modern comfort 

e Prijs f 35.· per persoon 

~b.V. 
groen boU g. : 

Renovatlewerken. 

* Burgerlijke en 
utlllteltswerken. 

* 

g. groen bouwbedrijf- kruisweg 875 postbus 133 
2130 AG hQ.<i>fddorp telefoon 16312 
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Regionaal industriebeleid 
In vervolg op het succes van de commissie Wagner op nationaal niveau gaan 
ook in de regio stemmen op om soortgelijke commissies aan het werk te zetten. 
Een voorbeeld daarvan is Limburg. Pagina 6, 7. 

Kandidatenlijst Europese verkiezingen 
Deze week werd de uitslag van de stemmingen in de CDA-afdelingen bekend 
over de kandidatenlijst voor de Europese verkiezingen. Pagina 7. 

Het CDA-secretariaat aan de Haagse dr. Kuyperstraat. (foto Nick More/is) 

Bezetting CDA-secretariaat 
Woensdag j.l. werd het CDA-secretariaat in Den Haag tijdelijk bezet door een 
aantal uitkeringsgerechtigden. Meer hierover in de rubriek van de partijvoorzitter. 
Pagina 11. 

Interview minister Ruding 
Is de financiële meevaller op de rijksbegroting van drie miljard over het afgelopen 
jaar een teken van economisch herstel? Een gesprek met de minister van 
Financiën dr. Onno Ruding. Pagina 12, 13. 
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CDA 'er niets meer van: Dat gevoel 
''"""'' .... .., .... ., uitspraak van Sytze Faber om 

war;an. bîj het afvaardigen van 
e""raclhten·,. datzo'n opmerking door 

inC.•tbn,minn . . . misschien 
tegel'l(>vetQestelde gebeurt. Fabèr 

weègeroepen. 
dat onderwerp 

PARTIJNIEUWS 

Congres op 
11 februari 
in Breda 
De stemgerechtigde leden van het Con
gres hebben reeds een uitnodiging ontvan
gen tot deelname aan het Congres, dat op 
zaterdag 11 februari 1984 a.s. om 1 0.30 
uur zal aanvangen, in het Turfschip te Bre
da. Het Congres is openbaar, zodat elk lid 
van het CDA de mogelijkheid heeft om dit 
Congres bij te wonen. Wel geldt, wie zich 
het eerste aanmeldt heeft meer kans op 
een plaats dan degeen die daar nog even 
mee wacht. 
De aanmelding kan geschieden door 
/25,- over te maken op gironummer 
720800 ten name van CDA te 's Gravenha
ge onder vermelding van Congres d.d. 11-
2-1984 

Europese Verkiezingen 
Zoals u wellicht bekend, dient het Congres 
het door de Partijraad op 5 november jl. 
vastgestelde Europese Verkiezingspro
gram te bekrachtigen. 
Hiernaast zal het Congres de lijsttrekker 
verkiezen aan de hand van de door boven
bedoelde Partijraad vastgestelde voor
dracht. Unaniem heeft men zich voor wat 
betreft dit punt uitgesproken voor de heer 
drs. B. Beumer, ook al lijsttrekker bij de 
eerste rechtstreekse verkiezingen voor het 
Europese Parlement in 1979. 
Vanzelfsprekend zullen de congresgan
gers geïnformeerd worden over de organi
satie van de verkiezingscampagne, welke 
in mei 1984 officieel van start gaat. 
De bijeenkomst van het Congres zal ook 
nadrukkelijk in het teken staan van de per
soonlijke ontmoeting. Naast enige huis
houdelijke punten als statutenwijziging en 
toepassingen van hf:lt fusieprotocol, wordt 
gepoogd de congresbezoekers een aan
trekkelijk programma te presenteren. De 
succesvolle formule van de huidige regio
nale bijeenkomsten, waar leden en politici 
elkaar daadwerkelijk ontmoeten, zal zeker 
ook op het Congres van toepassing zijn. 
Ook nu rekenen wij op een bomvolle zaal. 
Reden temeer, om zich nu snel aan te mel
den! <1111 

Onderwijs 
Binnenkort organiseert het CDA drie confe
renties over onderwijs. Meer informatie op 
pagina 20. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Volop winter 
Na lange tijd van alleen maar kommer en 
kwel over onze economie beginnen nu 
eindelijk ook weer eens wat lichtpuntjes 

, zichtbaar te worden. Een recent voor· 
beeld is de mededeling dat het financie
ringstekort van de overheid vorig jaar 
drie miljard gulden lager Is uitgevallen 
dan geraamd. · 
Begin deze week kwamen daar de resul· 
taten bij van een enquête van de Natio
nale Investeringsbank, waaruit blijkt dat 
een groot deel van het bedrijfsleven zijn 
omzet in 1984 verwacht te verbeteren en 
meer denkt te Investeren dan vorig jaar. 
Bemoedigende signalen die welkom 
zijn. Maar men mag niet verwachten dat 
nu Ineens de koers van het kabinet tot 
gezondmaking van de economie kan 
worden omgegooid. Eén zwaluw maakt 
immers nog geen lente. Het kabinetsbe
.leid is er op gericht om l('lat In een groot 
aantal jaren is scheefgegroeid - uithol· 
ling van het bedrijfsleven en scheef· 
groei van de overheidsultgaven - recht 
te trekken. Dat kan echter niet met een 
paar (voorlopige) lichtpuntjes. Dat vergt 
een jarenlang volgehouden stringent 
beleid ter versterking van de economie, 
sanering van de overheidsultgaven en 
verdeling van werkgelegenheid. Zonder 
inkomensmatiging In de particuliere en . 
overheidssector en zonder een herzie
ning van ons stelsel van sociale zeker
held is dat onmogelijk. 
Welke gigantische operatie nodig Is om 
weer voldoende arbeidsplaatsen in het 
bedrijfsleven te scheppen blijkt uit de 
woorden van dr. Dulsenberg van de 
Nederlandsche Bank. Hij rekende voor 
dat er in Nederland . jaarlijks 15 tot 20 
miljard gulden moet worden geïnves
teerd om iets wezenlijks aan de werkge
legenheld te doen. Zo bezien zijn we nog 
lang niet aan de lente toe maar zitten we 
nog volop In de winter. 

CO'ACTUEEL 

Uitspraken 
"Eerlijke en serleuze woorden" aldus 
karakteriseerde minister-president Lub
bers de toespraak van president Reagan 
gehouden aan de vooravond van de 
Europese ontwapeningsconferentie In 
Stockholm over de Amerikaans
Russische betrekkingen. 
· roespraken van Amerikaanse preslden· 
ten- zeker over dit onderwerp- worden 
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in het internationale politieke verkeer 
veelal op een goudschaaltje gewogen. 
Dat geldt des te sterker nu de Sovjet· 
Unie, na de plaatsing van de eerste 
middellange-afstandsraketten op Euro
pees grondgebied, ieder ontwapenings· 
overleg met de V.S. heeft afgebroken. 
Inmiddels heeft het gesprek tussen de 
ministers van Buitenlandse Zaken van 
de belde supermachten op de Stock· 
holmse conferentie geleid tot een her· 
vatting (in maart a.s.) van het overleg dat 
al sinds jaar en dag In Wenen wordt 
gevoerd over de wederzijdse troepen
vermindering, de zogenaamde MBFR· 
besprekingen. 
Met de kansen op de hervatting van het 
veel belangrijkere Geneefse overleg 
over de mlddellange-afstandsraketten 
Is het aanzienlijk moeilijker gesteld. 
Definitief mislukt Is dat overleg zeker 
niet, al wees Lubbers er zowel tijdens als 
na zijn bezoek aan Washington op dat 
een en ander tijd en inspanning van 
belde zijden zal kosten. Hij voegde . 
daaraan toe dat er bij de V.S. de serieuze 
wil bestaat die onderhandelingen ook 
daadwerkelijk weer op gang te brengen. 
Intussen heeft Sovjet-lelder Andropov 
als antwoord op de toespraak van Rea
gan te kennen gegeven ook een, dialoog 
te willen gericht op het bereiken van 
concrete akkoorden. 
Inmiddels Is de hele discussie over het al 
dan niet In juni a.s. beslissen over de 
'plaatsing van kruisraketten in Neder· 
land weer in volle hevigheld ontbrand, 
niet in de laatste plaats door uitspraken 
van enkele CDA-fractieleden. Hoe zegt 
ons CDA-program het ook al weer? 
"Geen maatregelen nemen of nalaten 
die het overleg in Genève zouden kun
nen schaden". Met enige goede wllleze 
men hier In plaats van "maatregelen" 
ook: "uitspraken". Het. Geneefse over· 
leg is immers nog niet definitief mislukt 
en de maand juni ligt weliswaar in het 
verschiet maar er zijn nog wel ruim vier 
maanden te gaan. 
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Eindrapport BMD 
De stuurgroep maatschappelijke dis· 
cussie energiebeleid heeft deze week 
haar ei gelegd. En wat voor een ei! 
De rapporten, incl. de bijlagen zijn bij 
elkaar ongeveer een halve meter dik. De 

stuurgroep, die onderzoek .heeft ver
richt naar de gewenstheld van het te 
voeren algemene energiebeleid, en dus 
niet alleen m.b.t. kernenergie, heeft haar 
eindrapport met daarin conclusies en 
aanbevelingen maandag jl. aan het kabl· 
net (en het parlement) aangeboden. 
Deze zomer wordt het regerlngsstand· 
punt verwacht. 
Direct na het aanbieden van het eind
rapport is er discussie ontstaan over de 
vraag of het kabinet en het parlement 
eventueel bepaalde conclusies en aan
bevelingen naast zich neer mag leggen. 
Het komt ons voor dat het eindrapport 
niet per definitie een blauwdruk moet 
zijn voor het uiteindelijke regeringsbe
leid. Ten aanzien van enkele belangrijke 
beleidskeuzes heeft het kabinet de Bre
de Maatschappelijke Discussie (BMD) 
afgewacht. 
Nu de BMD is afgerond zal men zowel in 
het kabinet als het par~ement de aanbe
velingen en conclusies niet zonder 
meer naast zich neer mogen leggen. Het 
parlement Is dit aan de mensen die aan 
de BMD hebben deelgenomen en aan 
zichzelf verplicht. Men heeft immers zelf 
de BMD gewild! Het eindrapport moèt 
serleus bij de uiteindelijke standpunt
bepaling worden meegewogen. Afwij· 
kingen moeten echter mogelijk blijven. 
Dit wordt reeds door het rapport zelf 
aangedragen. Op sommige plaatsen Im
mers is er duidelijk sprake van zgn. 
"open einden". Daarnaast zal moeten 
worden nagegaan of alle consequentles 
(o.a. milieu, sociaal, economisch en 
financieel) voldoende duidelijk zijn ge
maakt en of onze samenleving die con~ 
sequenties ook voor zijn verantwoor
ding wil nemen. Ook zal duidelijk moe
ten zijn dat de discussie, zoals die Is 
gevoerd, een "brede" weergave Is van 
de in onze samenleving bestaande 
denkbeelden. 
Indien over deze, maar oOk over andere 
vragen duidelijkheid bestaat, dan moet 
het eindrapport als bouwsteen maar 
niet als · blauwdruk dienen voor het 
uiteindelijk standpunt over het te voe
ren energiebeleid. 

COlACTUEEL 
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INTERVIEW 

CDA-partijbestuurder drs. Kees Bennebroek 

"Limburgse Commissie-Wagner" bepleit 
Het Limburgse CDA-lid drs. Kees Bèn
nebroek, sinds kort lid van het partijbe
stuur, vindt dat er een "Limburgse 
Commissle-Wagner" moet komen om 
voor het provinciaal bestuur een plan 
op te stellen voor de versterking van de 
Industriële structuur. Op basis van een 
onderzoek van de zwakke en sterke 
kanten die Limburg voor de economie 
heeft, moet de - ·uit "zwaargewichten 
van nationaal en provinciaal niveau" 
bestaande commissie, aldus Benne
broek - een plan. ontwerpen om een 
nieuw industriebeleid voor Limburg van 
de grond te krijgen. De commissie moet 
haar rapport binnen enkele maanden 
opstellen. 

Bennebroek is inmiddels door het CDA
bestuur Limburg uitgenodigd om zijn voor
stel toe te lichten. Hij is tot zijn voorstel 
gekomen na de succesvolle aanpak van de 
landelijke Commissie inzake het industrie
beleid (de zgn. Commissie-Wagner) die 
vorige maand haar eindrapport aan de 
regering heeft uitgebracht. Behalve in Lim
burg bestaan ook in Groningen concrete 
plannen voor de instelling van een "Noor
delijke Commissie-Wagner". Kees Benne
broek over het waarom van zijn voorstel. 

"Van de drie grote politieke partijen stelt 
het CDA het meest duidelijke en progres-

René van der Linden: 

sieve beleid voor door de sturende rol van 
de overheid afhankelijk te maken van 
maatschappelijke en economische ontwik
kelingen. Probleem is echter, dat wij tegen
over de bezuinigingsvoorstellen nog wei
nig aan concretisering van nieuw beleid 
hebben gedaan. Met een effectief nieuw 
economisch beleid in Limburg kunnen wij 
proberen iets te stellen tegenover al die 
noodzakelijke bezuinigingen." 
Bennebroek is erg onder de indruk van het 
effect van de landelijke Commissie
Wagner. Deze commissie onder voorzitter
schap van oud-Sheli-topman mr. Gerry 
Wagner (lid van het CDA) en bestaande uit 
zwaargewichten uit bedrijfsleven, vakbe
weging en wetenschap heeft de afgelopen 
jaren met succes aanzetten voor een 
nieuw industrie-beleid in Nederland gege
ven. "In no time kwam de commissie tot 
allerlei heel concrete voorstellen, waarvan 
de gevolgen al tijdens de rit zichtbaar 
werden. Een onafhankelijke commissie op 
basis van autoriteit." 

Afkalving van kansen 
Maar waarom heeft juist Limburg zo'n 
commissie en een apart beleid nodig? 
"Omdat bij uitstek Limburg aan de ene kant 
te maken heeft met afkalving van bestaan
de economische activiteiten, maar aan de 
andere kant volop kansen heeft voor nieu
we activiteiten. Neem de bouwnijverheid, 

Ik vrees dat er weer een rapport bij komt 
"De Commissie Wagner heeft vooral de 
verdienste het industrie-politiek denken in 
Nederland in een andere- goede- richting 
bijgestuurd te hebben en daaraan ook een 
aantal zeer bruikbare suggesties verbon
den. 

Zo op het eerste gezicht lijkt de suggestie 
voor een regionale commissie Wagner 
aantrekkelijke kanten te hebben maar bij 
nadere overweging overheersen de be
zwaren boven de voordelen. 
Ik vrees dat er weer een rapport bijkomt. In 
de Perspectievennota Zuid-Limburg en de 
Tiemstra-studie is een goede sterkte
zwakte-analyse gegeven van de regio's in 
Limburg met duidelijke aanwijzingen voor 
kansrijke activiteiten. Waar het nu op 
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partners en vooral het bedrijfsleven hier 
handen en voeten aan geven. 
Het nationaal beleid dient op de eerste 
plaats voorwaardenscheppend te zijn met 
in de regio een regionale verbijzonderings
functie voor het LIOF, provincie en ande
ren. 
In het uitbouwen van die ontwikkeling slaat 
Limburg geen gek figuur. Naar mijn gevoel 
zou wel een grotere aandacht voor kleine 
en middelgrote bedrijven op zijn plaats zijn. 
Veel te lange procedures werken nog te 
zeer in het nadeel, dat kost ook werkgele
genheid. Dat en ook grensbelemmeringen 
kan geen Limburgse cie. Wagner wegne
men," aldus René van der Linden in een 
reactie op het voorstel van Bennebroek.~ 

die dreigt hier helemaal kapot te gaan als 
we de bakens niet snel verzetten. Ook de 
chemie kampt met een teruglopende werk
gelegenheid. Limburg is vanouds qua eco
nomie en werkgelegenheid heel eenzijdig 
en dus kwetsbaar. In feite is onze econo
mie afhankelijk van een paar grote bedrij
ven. De rest van de bedrijven is van het 
reilen en zeilen van die ondernemingen in 
belangrijke mate afhankelijk. Dus als het 
dáár slecht gaat, dan gaat het ook slecht in 
de rest van het Limburgse bedrijfsleven." 
Vandaar de opvatting van Bennebroek dat 
het middelgrote bedrijfsleven in Limburg op 
een bredere basis moet komen te rusten. 
Maar wat voor kansen heeft Limburg op dat 
punt? Bennebroek: ·"Door onze ligging 
hebben wij een uitstekende internationale 
uitgangspositie met een enorm verzor
gingsgebied. Tot nu toe hebben we van die 
"balcon"-functie onvoldoende gebruik ge
maakt. We hadden dat trouwens ook niet 
nodig, omdat de kleinere bedrijven genoeg 
werk hadden van die paar grote." Als 
concrete mogelijkheid noemt de Limburg
se CDA-econoom ~en verbredil')g van de 
markt via de zogenaamde Euro-regionale 
samenwerking. Het kortgeleden gelan
Geerde actieprogramma Euregio Maas
Rijn biedt daarvoor uitstekend in een werk
wijze als die van de commissie-Wagner. 
Bennebroek: "Het wegnemen van knel
punten bij de landsgrenzen en het stimule
ren van de samenwerking over de grenzen 
heen (met name naar de Bondsrepubliek 
en België) zal extra kansen opleveren voor 
de economische bedrijvigheid in Limburg. 

Totaalplan 
Een ander punt is dat ook het toerisme in 
Limburg een nieuwe aanpak vergt en meer 
in een totaalplan moet worden ingepast. 
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PARTIJNIEUWS 

Kandidatenlijst E.uropese verkiezingen 
Deze week is de definitieve uitslag van de 
schriftelijke stemmingen die in de CDA
afdelingen zijn gehouden over de samen
stelling van de CDA-lijst voor de Europese 
verkiezingen bekend gemaakt. 
De CDA-afdelingen hebben gestemd aan 
de hand van de zgn. advieslijst van het 
bestuur waarbij men tevens de beschikking 
had over de alfabetische groslijst. De eer
ste 15 plaatsen op de lijst zien er als volgt 
uit: 
1. B. Beumer, Haren; 2. W. Vergeer, 
Utrecht; 3. T. Tolman, Oldeholtpade; 4. J. 
Penders, Leidschendam; 5. mw. J. R. H. 
May-Weggen, Eindhoven; 6. mw. Y. M. C. 
T. van Rooy, Den Haag; 7. mw. E.C. A.M. 
Boot, Utrecht; 8. P. A. M. Cornelissen, 
Best; 9. J. L. Janssen van Raay, Rotter
dam; 10. J. A.M. Reijnen, Heerlen; 11. Sj. 
Jonker, Jezus Eik (Overijse, België); 12. K. 
v.d. Steenhoven, Amsterdam; 13. A. B. L. 
de Jonge, Leiden; 14. L. J. J. Duijn, Beem
ster; 15. R. H. v.d. Beeten, Velp; 16. mw. A. 
M. C. Th. van Heel-Kasteel, USA (tijdelijk); 
17. G. K. Timmerman, Overijse (België, 
tijdelijk); 18. J. P. Westhoff, Rotterdam; 19. 
A. J. Slingerland, Tervuren (België); 20. E. 
J. v.d. Stroom, Gouda. 
Er zijn 465 stembiljetten bij het CDA-secre
tariaat ingediend waarvan 20 stembiljetten 
door de onderzoekscommissie ongeldig 
moesten worden verklaard. Geldig zijn der
halve 445 stembiljetten waarmee 1561 
stemmen zijn uitgebracht met een . totale 
stemwaarde van 1.280.020 punten. 
Een vergelijking tussen bovenvermelde 

(Vervolg van pagina 6) 
Bennebroek noemt het een veeg teken dat 
bijvoorbeeld in Valkenburg hotels moeten 
sluiten. Ook de Europese gedachte zou 
meer in het Limburgse economische beleid 
moeten worden ingepast bijvoorbeeld door 
de vestiging van Europese diensten in 
Limburg ook in het kader van de spreidmg 
van rijksdiensten. 
Kortgeleden viste Limburg - ondanks een 
intensieve lobby door het provinciaal be
stuur - naast het net bij de vestiging V?n 
een belangrijk internationaal opleidingsin
stituut dat uiteindelijk in Helsinki komt. 

Limburgse kansen 
Bennebroek is optimistisch over de Lim
burgse kansen op een nieuwe economi
sche bedrijvigheid in Limburg. Met name 
noemt hij de vakbekwaamheid, de kwaliteit 
en de creativiteit van de Limburgse werk-
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Boi.Jke Beumer 

definitieve kandidatenlijst en de advieslijst 
van het bestuur laat - voor zover het de 
eerste 12 plaatsen op de lijst betreft - zien 
dat: 
- mw. Van Rooy van plaats 7 naar plaats 

6 is gestegen; 
- mw. Boot van plaats 6 naar 7 is gezakt; 
- de heer Cornelissen van plaats 11 is 

gestegen naar plaats 8; 
- de heer Janssen van Raay van plaats 8 

naar plaats 9 is gezakt; 
- de heer Jonker van plaats 9 naar plaats 

11 is gezakt. 
De verkiezing van de CDA-lijsttrekker voor 
de Europese verkiezingen zal plaatsvinden 
op hetCDA-Congres op 11 februari a.s. te 
Breda. Tegenkandidaten kunnen uiterlijk 
tot 1 februari a.s. bij het CDA-secretariaat 
worden ingediend. Zoals bekend is als eni
ge kandidaat-lijsttrekker drs. B. Beumer 
unaniem door de CDA-partijraad voorge
dragen. ~ 

nemers én de prima voorzieningen (spoor-, 
water- en gewone wegen), die de provincie 
biedt. 
Is de instelling van aparte commissies
Wagner in Groningen en misschien ook in 
Limburg geen mode-gril? 
Bennebroek: "Integendeel. Ik noemde al 
de effectieve manier van werken van zo'n 
soort commissie en de economische mo
gelijkheden die Limburg heeft. Ook drie 
kroonleden van de SER hebben onlangs 
op de noodzaak van aparte beleidsinstru
menten voor Limburg en het noorden 
gewezen. Het CDA heeft als grootste 
politieke partij in Limburg een morele 
verantwoordelijkheid om de kar te trekken. 
Het blijkt dat oude instituties zitten vastge
bakken in verouderde structuren. Vandaar 
dat zo'n Limburgse "Commissie-Wagner" 
voor een "schok-effect" moet zorgen." ~ 

Ben Pauw 

COLUMN 

IK WIL ME ER NIET MEE 
BEMOEIEN, MAAR . .. 

Ik heb dit weekend toch maar even een 
snel telefonisch mini-interviewtje onder 
CDA-kamerleden gehouden. Ik wou wel 
'es weten of ze ook naar de Europese 
schaatskampioenschappen hadden geke
ken. Tenslotte moeten zulke mensen ook 
een beetje bij blijven met de dingen waar 
hun achterban mee dweept. Ik dacht dat 
het voor de lezers interessant was om te 
weten en dat het een gewone vraag was; 
Tenslotte delen de dames en heren in 
interviews wel onbenulliger details uit hun 
leven mee. De eerste die ik belde vertelde 
me dat Bukman het geen goeie vraag vond 
en dat hij het met Bukman eens was. Nou 
begrijp ik wel dat dat hem geraden is maar 
nou wist ik nog niks. De tweede gepro
beerd: die vond het een flauwe vraag en 
het ging me geen bal aan zei-die. Wat een 
onvriendelijk stelletje. De derde deelde 
plechtig mee dat-ie niet verplicht was te 
antwoorden. Nee, dat niet, maar het zou 
welleuk zijn. Ik heb er zeven afgebeld voor 
ik een meneer vond die vrolijk vertelde 
dat-ie het een leuke vraag vond, maar die 
werkte dan ook bij CD/ACTUEEL. Ant
woord gaf de slimmerd overigens niet. Pas 
nummer acht vertelde dat-ie graag keek 
maar dat-ie vergeten was wie het gewon
nen had. Zo kan ik het ook. Ik heb nogal wat 
in de telefooncel gestaan met mijn kwartjes 
tot ik een enthousiaste figuur trof die me 
vertelde graag te kijken en het volgende 
week weer . te zullen doen, hij wist alle 
standen nog en keek met zijn hele gezin. 
Een lieve mevrouw vond het weliswaar een 
belachelijke vraag, maar bekende me in
tussen wel twee keer per weekend naar het 
schaatsen te kijken. En meneer vertelde 
me tenslotte dat kamerleden elkaar over dit 
soort dingen niet bevragen en de laatste 
gaf geen antwoord omdat hij boos is op 
onze krant. 
Ik wil me er niet mee bemoeien, maar ik 
heb me na deze droeve oogst wel even 
zitten afvragen wat er nou mis was aan mijn 
vraag. Houden ze niet van schaatsen? 
Houden ze wèl van schaatsen maar
niemand-mag-dat-weten? Lag het aan 
mij? 
Nee, het lag niet aan mij. Ik hoorde van 
collega's van Vrij Nederland, die nota bene 
een veel serieuzere vraag hadden gesteld 
- overkerkgang of zo-dat ze precies zulke 
krampachtige ervaringen hadden. 
Ik wil me er niet mee bemoeien, maar 
voordat ze dat idee van die Faber gaan 
uitvoeren moesten ze eerst. de kandidaat 
volksvertegenwoordigers maar eens tes
ten op hun bekwaamheden om met de 
media om te gaan. Van Schalsum 
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FRACTIE 

Strategie nodig voor werkweek van 36 uur 
Herverdeling van arbeid en arbeidstijd· 
verkorting: dat dienen hoekstenen te 
zijn voor_ het beleid van de minister van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheld in de 
komende periode. Dit vlei dinsdag
avond laat af te leiden uit de bijdrage 
van CDA-woordvoerder Steef Weijers 
aan het debat over de begroting van dit 
departement. 

Weijers herhaalde daa~mee enkele stand
punten die hij met nadruk eerder naar 
voren bracht. Ondanks lichtpuntjes die 
soms worden waargenomen stijgt de werk
loosheid nog steeds. "Van belang blijft het 
dus het beleid door te zetten dat is gericht 
op economische _groei en daardoor meer 
werkgelegenheid," meende Steef Weijers. 
"Zeker wanneer we de werkloosneidscij
fers van Nederland (16,4 procent) vergelij
ken met bijvoorbeeld die van Duitsland (9,5 
procent) blijkt de noodzaak overduidelijk 
om het beleid dat is gericht op herverdeling 
van de beschikbare arbeid te intensive
r~n," aldus de CDA-woordvoerder. Naar 
de mening van Weijers wordt de discussie 
over de verdeling van de beschikbare 
arbeid nog veel te abstract en centralistisch 
gevoerd. Aan de politiek de taak de condi
ties te scheppen dat de sociale partners 
eind dit jaar een vervolg kunnen geven aan 
het bereikte akkoord over de arbeidstijd
verkorting. Bij die arbeidstijdverkorting is er 
voor de overheid een voortrekkersrol weg-

Steef Weijers 

gelegd, vindt Weijers. Hij herhaalde het 
belang van de motie, ingediend door hem
ze!f en Gerrit Gerritse, waarin gepleit wordt 
voor arbeidstijdverkorting in de collectieve 
sector. Wanneer krijgen we de 36-urige 
werkweek, wilde Weijers weten. Hij vroeg 
het kabinet bij het presenteren van de 
voorjaarsnota te komen met concrete doel
stellingen en een strategie om de 36-urige 
werkweek mogelijk te maken. Weijers pleit
te verder voor duidelijker prioriteiten als het 
gaat om het arbeidsmarktbeleid. Zo'n be
leid moet worden afgesteld op de omstan
digheden. In de ogen van de CDA
woordvoerders hebben thans te veel men
sen prioriteiten. En als alle prioriteiten 
voorrang hebben, is er geen sprake meer 

van prioriteitstelling. Wat het CDA betreft 
moeten prioriteiten vooral komen te liggen 
bij langdurig üeugdige) werklozen. 

Weijers vroeg verder aandacht voor de 
positie van langdurig en oudere werklozen. 
Als men immers de leeftijd van 57,5 jaar 
heeft bereikt zijn de inkomensgevolgen 
voor werklozen redelijk geregeld. Een 
werkloze van 50 jaar die er bij de baas 30 
dienstjaren op heeft zitten wordt nu op 
dezelfde manier behandeld als een werklo
ze van 23 jaar. Weijers vroeg of het 
mogelijk is de WWV ook van toepassing te 
verklaren voor werklozen die ouder zijn 
dan 50 jaar en die 30 dienstjaren hebben. 
Steef Weijers wees er dinsdagavond op 
dat we na de werkloosheidsproblemen 
zullen worden geconfronteerd met de ver
grijzingsproblemen. Ons land krijgt immers 
steeds meer bejaarden en de CDA
woordvoerder benadrukte de noodzaak 
van een tijdige aandacht daarvoor. Ten
slotte pleitte Weijers voor aandacht voor 
enkele aspecten de jongeren op de ar
beidsmarkt betreffend. Daarbij was uiter
aard het herhaald pleidooi voor een 32-
urige werkweek voor jongeren in de collec
tieve sector. Weijers pleitte voorts nog voor 
de noodzaak dat jongeren deelnemen aan 
allerlei maatschappelijke projecten en 
scholingsprojecten. We moeten ageren 
tegen de passiviteit die er onder veel 
jongeren heerst, zo meende hij. <0111 

Kamer vraagt aandacht voor positie gehandicapten 
De CDA· Tweede Kamerfractie heeft 
dinsdag bij de behandeling van de 
wijziging van de Wet Sociale Werkvoor
ziening aandacht van de regering ge
vraagd voor de positie van gehandicap
ten, die werkzaam zijn in sociale werk
plaatsen. 

Bij monde van woordvoerder Ria Oomen
Ruijten werd duidelijk dat de fractie zeer 
grote moeite heeft met het doen verdwijnen 
van werknemers die onder de zogenaam
de B"categorie vallen. "Het fundamentele 
recht op arbeid en de daarbij behorende 
beloning" wordt op deze wijze een bepaal
de categorie gehandicapte medemensen 
ontzegd," meende Ria Oomen. 
De CDA-woordvoerster, die hierover een 
motie indiende, vond dat het al dan niet 
behalen van bedrijfseconomisch rende
ment niet de enige maatstaf moet zijn om 
iemand in een sociale werkplaats te laten 
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werken. Trouwens, gehandicapten halen 
de criteria die voor "rendabel" werken 
gelden vaak niet eens. Ria bomen wist bij 
het verzoek aan de regering deze maatre
gel terug te draaien zich gesterkt door een 
aantal adviesinstanties, die zich er ook 
tegen hebben uitgesproken. 
Ria Oomen kwam verder terug op de door 
de fractie al eerder geopperde mogelijk
heid, oudere werknemers in sociale werk
plaatsen in deeltijd de mogelijkheid te , 
geven vervroegd uit te treden. Ze vindt dat 
een dergelijke deeltijd-Vl.JT niet alleen het 
animo om vervroegd uit te treden vergroot, 
maar vooral voor oudere werknemers een 
goed sociaal instrument zou kunnen zijn. 

Jongeren 
Niet alleen de oudere WSW-ers, ook de 
jongeren kwamen in dit debat aan de orde. 
Ria Oomen plaatste kritische kanttekenin-

gen bij de verhoging van de leeftijdsgrens 
om voor een plaats in een sociale werk
plaats in aanmerking te komen. Van de 
regering wilde ze dan ook meer duidelijk
heid over het optrekken van de leeftijd tot 
18 jaar. 

De kosten van de sociale werkvoorziening 
zijn de laatste jaren de pan uitgerezen en 
daarom had zij er begrip voor, dat de 
regering zich over een tegengaan van de 
kosten heeft beraden. Stabilisatie van de 
kosten is naar haar mening van groot 
belang, willen we tenminste de sociale 
werkvoorziening ook voor lange termijn 
kunnen behouden. Een kritisch ijkpunt van 
wie nu eigenlijk WSW'er is acht ze ge
wenst. Ze had de indruk dat criteria in het 
verleden wel eens te soepel zijn gehan
teerd, waardoor de toegang voor mensen 
die echt van de WSW afhankelijk zijn 
geblokkeerd. <0111 
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CDA-plan vraagt om 
andere opzet energiebedrijven 
Tijdens de uitgebreide commissievergade
ring over de elektriciteitsvoorziening, 
maandag in de Tweede Kamer, heeft CDA
woordvoerder drs René van der Linden 
een plan ingediend voor een ingrijpende 
reorganisatie van de energiebedrijven in 
het land. Het plan zal, naar alle waarschijn
lijkheid, de plannen van minister Van Aar
denne van Economische Zaken gaan ver
vangen. Van der Linden ziet weinig in die 
plannen. Met name de vorming van één 
nationaal bedrijf dat elektriciteit produceert 
kan geen genade in Van der Lindens ogen 
vinden. 
Er is een samenwerkingsverband van de 
produktiebed rijven, de SEP, maar dat heeft 
tot nu toe te weinig in de melk te brokl5elen 
om afzonderlijke leden van die SEP een 
bepaald beleid op te leggen. Een mede 
door de VVD ondertekende motie-Van der 
Linden wil die situatie wijzigen: de huidige 
SEP moet van een coördinerend samen
werkingsverband een orgaan worden dat 
wel degelijk aanwijzigingen kan verstrek
ken. De Raad van Commissarissen van de 
SEP moet onafhankelijker worden van de 
produktiebedrijven, zodat mogelijkheden 
worden gecreëerd tot het vrijwillig samen
gaan van bepaalde bestaande produktie
bedrijven. Van die bedrijven zijn er momen
teel te veel. 
In een andere motie vroeg René van der 
Linden het kabinet dan ook zulke voor
waarden te scheppen dat het aantal elektri
citeitsproduktiebedrijven door samengaan 
wordt verminderd. Voor een goede be-
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drijfsvoering is een verdergaande concen
tratie van deze bedrijven noodzakelijk. 

Concurrentie 
De CDA-woordvoerder op deze - uitge
breide commissievergadering kwam ver
der tot de conclusie dat - mede bezien 
vanuit aspecten van werkgelegenheid- de 
elektriciteitstarieven voor het Nederlandse 
bedrijfsleven meer concurrerend dienen te 
zijn met tarieven die in het buitenland wor
den berekend. In de structuur en de hoogte 
van de in ons land geldende tarieven moet 
wijziging worden aangebracht, zeker als 
het gaat om bepaalde regio's. 
In een motie stelde Van der Linden dat bij 
de toerekeningsmethodiek van de be
heers- en transportkosten naar de verschil
lende categorieën afnemers gestreefd 
moet worden naar een verlaging van de 
elektriciteitskosten voor het Nederlandse 
bedrijfsleven. Ook deze motie kreeg de 
steun van de coalitiepartner. 

Van der Linden zei maandag te verwach
ten dat niet alleen een kamermeerderheid 
hem zal volgen, maar dat ook de minister 
zelf de plannen van het kabinet zal laten 
voor wat ze zijn en het CDA-alternatief zal 
overnemen. 

Tariefsverschillen 
Het was maandag overigens niet alleen het 
bedrijfsleven wat de klok sloeg. Uitgebreid 
werd ook stilgestaan bij de verschillende 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

tarieven, zoals die voor elektriciteit worden 
berekend. Die liggen her en der in het land 
verschillend: een Amsterdammer is aan
zienlijk duurder uit dan iemand die in Bra
bant of Limburg woont. Van der Linden zei 
niet te willen meewerken aan maatregelen 
die in die situatie verandering brengen: wie 
in Brabant, Limburg of Gelderland woont 
mag niet opdraaien voor de hogere tarie
ven die als gevolg van een ander, minder 
goed beleid bij andere elektriciteitsbedrij
ven gelden. 
Met andere woorden: alleen vanwege de 
omstandigheid dat elektriciteit in bijvoor
beeld Amsterdam en Rotterdam 40 pro
cent duurder is dan in enkele provincies 
elders in het land, mag er geen gelijkscha
keling van de tarieven in het hele land ko
men. Het CDA doet daar niet aan mee, liet 
René van der Linden maandag weten. 
De CDA-woordvoerder besloot met op 
te merken dat het in het verleden aan 
een consistent overheidsbeleid in hoge 
mate heeft ontbroken: "De centrale over
heid krijgt in ons voorstel meer vat op de 
elektriciteitsplanning. Dat vraagt van de 
centrale overheid consistent beleid. De 
concurrentiepositie van het hele Neder
landse bedrijfsleven moet vooral verbeterd 
worden door de inzet van goedkope brand
stoffen. Concluderend, durven wij te stellen 
dat ons voorstel de beste waarborgen biedt 
om de huidige, niet optimale, situatie om te 
zetten in een situatie die beantwoordt aan 
de doelstellingen: nl. vergroting van de ef
fectiviteit m.b.t. het te voeren elektriciteits
voorzieningsbeleid, verbetering van de be-

a: sluitvaardigheid, het inbouwen van meer 
~ concurrentie-prikkels en meer met het bui
~ tenland concurrerende tarieven. Een bijko-

mend voordeel is dat de continuïteit vanuit 
de bestaande situatie wordt gehandhaafd. 
Tevens wordt bereikt dat locale belangen 
moeten schuiven voor nationaal gewenst 
beleid. Het is om die reden dat de CDA
fractie haar voorstel zo heeft geformu
leerd," besloot René van der Linden. <111 

Begroting van onderwijs 
In de eerste week na het Kerstreces was er voor 
de Tweede Kamer direct werk aan de winkel: de 
begrotingen van socialezaken en werkgelegen
heid en van onderwijs en wetenschappen ston
den op de agenda. De onderwijsbegroting kwam 
woensdag aan de orde. Daarop komen wij 
volgende week in verslagleggende en beschou
wende zin terug in dit blad. 
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Bijeen geknipt door Geirit Brinkman 

ZW ART ltiJYi • • •• • •• • • • •• • 
Klein-links 
Een gezamenlijk optreden van de kleine 
linkse partijen zal ze meer zetels opleveren 
dan ze afzonderlijk kunnen krijgen. Voor
waarde is natuurlijk wel dat het een overtui
gende bundeling is. Als het een bij voorbaat 
ruziënd gezelschap wordt heeft het geen zin, 
maar als de poging tot bundeling leidt tot een 
partij met een duidelijk gezicht en een duide
lijke lijsttrekker zullen ze het zeer goed doen. 
(Maurice de Hond, Inter/View, in De Tijd). 

Oude discussie 
Klein links heeft een vaste aanhang van zo'n 
zes procent en dat zal wel zo blijven. Dat 
samengaan van klein links zal daar weinig 
aan veranderen. Bovendien, ik moet eerlijk 
gezegd nog zien of dat wat wordt met die 
verhoopte samenwerking. Het is een interes
sante ontwikkeling, maar de kans dat die drie 
(CPN, PPR en PSP) het eens worden lijkt mij 
onwaarschtjnfljk. De discussie over linkse 
eenwording is zo oud als links zelf. (Joop den 
Uyl in De Tijd). 

Twee opheffen 
Het lijkt Van der Spek (PSP-Kamerlid) 
maar het beste als de CPN en PPR zich 
opheffen, zodat een deel in de linkervleu
gel van de PvdA kan verdwijnen en een 
ander deel in de PSP. Er hoeft geen kleine 
sociaal-democratische partij naast de gro
te te komen. Wat zinnig is, is een revolutio
nair-socialistische partij naast de PvdA. 
(Fred van der Spek in Haagse Pos~. 

Gewemel 
Wie al het gewemel (binnen klein-links) over
ziet behoeft zich er niet over te verbazen dat 
een politieke rot als Den Uyl, die toch al een 
hekel heeft aan wazigheid, niets van rege
ringssamenwerking met de kleine linkse par
tijen moet hebben. Daar heeft hij ook alle 
reden toe, want de verkiezingscampagne van 
1981, die wèl in het teken stond van die sa
menwerking, bezorgde de socialisten een on
gekende nederlaag. (Min negen zetels). (Leo 
van Atten in Algemeen Dagblad). 

Onwaarachtig 
Na jaren van alleen maar gigantische tegen
vallers voor de schatkist is een meevaller van 
miljarden guldens een hoopvolle ontwikkeling· 
die een ommekeer markeert. Het is ronduit 
onwaarachtig en een sterk staaltje van poli
tiek opportunisme als daaruit- zoals de PvdA 
deed- de conclusie wordt getrokken, dat alle 
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bezuinigingen vorig jaar overbodig en over
dreven zijn geweest. Er is immers voor een 
veelvoud van het voordeel van 2.8 miljard 
bezuinigd en bovendien is het resterende 
overheidstekort ruim tien keer zo groot als de 
meevaller. (Het Binnenhof). 

Afknabbelen makkelijk 
Gerritse: Er is veel meer lef voor nodig om 
het regeerakkoord uit te voeren, dan ervan 
af te knabbelen. Denk daar maar eens over 
na. ( .... ) Maar ik lig af en toe nog wakker 
van het feit dat we destijds zoveel van Be
stek '81 hebben afgeknabbeld, dat we ons 
nu al de ellende moeten aandoen, die we 
ons aandoen. Weijers: Vergeet niet, als u 
zich afvraagt waarom wij het regeerak
koord zo keurig uitvoeren, dat wij met z'n 
tweeën in de werkgroep zaten die het ak
koord voorbereidde. (CDA-kamerleden 
Gerritse en Weijers in De Tijd). 

Geen tegenspel 
·Het is duidelijk dat Lubbers van dit duo (Ger
ritse en Weijers) geen serieus parlementair 
tegenspel te duchten heeft. Het financiële en 
sociaal-economische beleid van het kabinet 
heeft een mechanische meerderheid in het 
parlement. De venijnigste problemen van het 
mediabeleid zijn voorlopig achter het goedko
pe behang van de Medianota gemoffeld (al
thans wat CDA en VVD betreft) en eigenlijk 
moet het kabinet alleen op het punt van de 
kernwapens echte parlementaire tactiek ge
bruiken. (Jan Joost Lindner in de Volkskrant). 

Er is méér 
We richten ons te veel op die kruisraketten, 
hoewel dit voor mij een politiek belangrijk be
sluit is. Daardoor hebben we een blinddoek 
voor, oogkleppen op. Ik verzeker dat daarbui
ten een gigantische ontwikkeling gaande is, 
waarbij de vraag rijst wat politiek gezien be
langrijker is. Naar mijn oordeel is het zeer 
riskant je zo lang te concentreren op één on
derwerp. Daardoor wordt te weinig aandacht 
besteed aan de rest (als b.v. de conventione
le bewapening. (Staatssecretaris Jan van 
Houwe/ingen in de Volkskrant). 

Lauwe reactie 
Een kritische benadering van allerlei vroe
gere vanzelfsprekendheden brengt inter
ne onrust en verdeeldheid teweeg, een on
rust en verdeeldheid die het CDA als poli
tieke partij juist uit de weg wil gaan. Ook in 
die zin is voor het huidige CDA aan de 

kerken niet veel eer te behalen. Dat ver
klaart wellicht de lauwe reactie vanuit het 
partijbestuur op de door Sytze Faber uit
gesproken zorg over het kerkelijke of 
christelijke gehalte van de partij. (Her
vormd Nederland). 

Niemand belde 
Dat heeft mij met stomheid geslagen. Als ha
viken is men op mijn uitspraak over de kerk
gang gedoken. Niemand heeft mij gebeld om 
te vragen hoe ik dat bedoelde. Mij kennen
de ... terwijl ik de woordvoerder voor priva
cy-aangelegenheden ben van de fractie. 
Nee, ze behandelden mij alsof ik geen turf 
hoog ben. Dan zeg ik: dat klopt niet. (Sytze 
Faber in Friesch Dagblad. 

Wel begrip, maar ... 
Mensen die minder vaak naar de kerk gaan, 
kunnen best bij het CDA horen vind ik, als ze 
zich door het CDA aangesproken voelen. Ik 
begrijp wel waarom Faber die opmerking 
heeft gemaakt. De kerken lopen steeds meer 
leeg. Maar naar mijn mening hoeft de maat
schappelijke deconfessionalisering niet gelijk 
op te gaan met de kerkelijke. ( . ... ) Het 
christelijke zit, ondanks de leegloop van de· 
kerk, heel diep in ons volk verankerd. (CDA
kamerlid Gualthérie van Weezei in Vrij Neder
land). 

Gescheiden taak 
Een weliswaar kleiner geworden maar 
levendiger kerk met plaats voor politieke 
tegenstellingen, past wel heel slecht bij 
een brede christen-democratische volks
partij. Faber mag dat betreuren, het bevor
dert wel het zicht op de gescheiden taken 
van kerk en politiek. (Noortje van Oostveen 
in Algemeen Dagblad). 

Praktijk moeilijk 
De vertaling van de christen-democratische 
identiteit in praktische gemeentepolitiek blijkt 
het moeilijkste onderwerp van gesprek met de 
Warnsveldse CDA-raadsleden. 

Fractievoorzitter Pelgrum ziet de identiteit als 
"een persoonlijke filosofie, bepalend voor te 
nemen beslissingen". De heer Bouwmeister 
wijst op het bijzonder onderwijs, waarbij het 
CDA "de vinger aan de pols moet houden ... 
Er blijkt een gemeenschappelijke behoefte bij 
de CDA-raadsleden óm de "C" meer over te 
dragen. Met de wijze waarop blijft men 
worstelen. ("Portret van een CDA-fractie" in 
Bestuursforum). 
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PARTIJVOORZITDER 

Geen bezetting nodig 
voor gesprek 

Vanmorgenvroeg, woensdag, werd het 
CDA-bureau in Den Haag bezet door 
een veertigtal uitkeringsgerechtigden. 
Hun eisen: 
a) de organisaties van uitkeringsge
rechtigden moeten worden erkend en 
bij het overleg over de sociale zeker
heid worden betrokken; 
b) de door de regering voorgestelde 
herziening van het sociale zekerheids
stelsel mag niet doorgaan. 
In een vlugschrift van de bezetters 
wordt gesproken over een frontale aan
val op de zwakste groepen. Het verloop 
van de actie is op het moment dat ik 
schrijf uiteraard niet bekend. Ik wil 
volstaan met een enkele opmerking in 
de marge. 
Onze sociale zekerheid heeft een ge
weldige ontwikkeling meegemaakt in 
de tijden van economische groei en 
bloei die inmiddels achter ons liggen. 
De financiering was toen geen pro
bleem; er waren immers weinig uitke
ringsgerechtigden: er werd één uitke
ring betaald op acht inkomens uit ar
beid. 
Toen de economie op zijn retour ging 
werd de financiering steeds moeilijker, 
omdat het aantal uitkeringsgerechtig
den zeer sterk steeg. Vandaag de dag 
wordt er één uitkering betaald op twee à 
drie inkomens uit arbeid. Met andere 
woorden: onze soéiale zekerheid blijkt 
niet crisisbestendig te zijn, terwijl er juist 
in crisisachtige situaties zo'n veelvuldig 
beroep op wordt gedaan. 
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Piet Bulanan 

' 
De inzet van de plannen van de rege-
ring is niet afbraak, maar behoud van 
sociale zekerheid, door het stelsel cri
sisbestendig te maken. Hoe dat moet is 
nog een zaak van overleg. De Sociaal 
Economische Raad (S.E.R.) zal in de 
loop van dit voo~aar met een advies 
komen en er komt uiteraard een uitvoe
rige parlementaire behandeling. Het 
gaat ten slotte om belangrijke zaken. 
Voor het CDA gaat het overigens niet 
alleen om de centen. Er zijn andere, 
r.1instens even belangrijke punten dle 
een herziening van ons stelsel nodig 
maken. Wie nu in de sociale zekerheid 
terecht komt, komt er soms weer moei
lijk uit. Dat geldt bijvoorbeeld voor 
mensen, die gedeeltelijk arbeidsonge
schikt zijn, maar geheel uitgerangeerd 
raken. 
Ons stelsel is ontworpen in een tijd, dat 
we vrijwel uitsluitend éénverdieners 

hadden. Nu komen er per gezin gemid
deld bijna twee inkomens binnen. 
Voorts is ons stelsel zo anoniem gewor
den dat zowel het betalen van premie 
als het ontvangen van een uitkering 
voor de betrokkenen nauwelijks wordt 
ervaren als een zaak van onderlinge 
solidariteit. Het hart is er uit. Ook aan 
zulke aspecten moet veel aandacht 
worden besteed. 
Als partij staan we, zoals altijd, open 
voor gesprekken over de toekomst van 
onze sociale zekerheid. Wie positief 
mee wil denken is welkom. Daarvoor 
zijn geen bezettingen nodig. Die zullen 
de openheid eerder verkleinen dan ver
groten. 

N.B. Juist voor het ter perse gaan van 
dit blad is bekend geworden dat de 
bezetting van het secretariaat is opge
heven. Overeengekomen is dat er op 
korte termijn een gesprek zal plaatsvin
den tussen de bezetters en partijvoor
zitter Bukman en fractievoorzitter De 
Vries. (Red.). ~ 

11 



Gesprek met minister Ruding 

Van het ministerie van Financiën aan het Haagse Voozhout kwamen gunstige 
berichten: de minister van Financiën had bij het opmaken van de balans over 1983 
geconstateerd dat er een meevaller van bijna drie miljard was. Na alle 
tegenvallers een heuse meevaller: blijdschap alom. 
De CDA-Tweede Kamerfractie sprak van een positieve ontwikkeling: immers, de 
overheid hoeft minder te lenen en de rentelasten zullen dus minder sterk stijgen. 
De meevaller bij de belastingontvangsten kan duiden op economisch herstel. Is 
er inderdaad reden tot juichen, of maakt deze zwaluw in een winters januari nog 
geen zomer? CD/ACTUEEL vroeg het minister dr. Onno Ruding. 

Hoe komt, denkt u, de overheid plotseling 
aan een ,.meevaller" van bijna drie miljard, 
ofwel3.000.000.000 gulden? Is er licht aan 
het eind van de donkere tunnel? 
,.Uit de eerste gegevens over 1983 blijkt 
inderdaad dat het tekort iets minder groot is 
dan.geraamd, een verschil van bijna drie 
miljard gulden. Het is echter niet zo dat 
maar plotseling uit de lucht komt vallen. Al 
in de miljoenennota 1984 hadden we 
onderkend dat de uitgaven achterbleven. 
Toen was de omvang daarvan nog ondui
delijk en ook welke de achterliggende oor-

, zaken waren. Nu hebben we daar wat meer 
zicht op. 
Volgens onze zeer voorlopige inzichten is 
de 2,8 miljard opgebouwd uit lagere uitga
ven die departementen hebben gedaan en 
hogere ontvangsten dan aanvankelijk werd 
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verwacht. Anderzijds zijn uitgaven doorge
schoven naar 1984. Voor die laatste uitga
ven zijn dan wel verplichtingen aangegaan, 
maar zal de betaling pas dit jaar gebeuren. 
Voor dat deel is per saldo dus helemaal 
geen sprake van een echte meevaller. 

Het is nu nog te vroeg om de omvang van 
de afzonderlijke componenten al precies 
aan te kunnen geven. DaalVoor hebben we 
de definitieve cijfers nodig die in de loop 
van februari verschijnen. Ze komen te 
staan in de Voorlopige Rekening 1983, die 
eind februari uitkomt." 

lichtpuntje 
En dan het licht aan het eind van de tunnel? 
,.Het antwoord op het tweede deel van uw 
vraag kan ik nog niet geven. De ,.meevaller" 

van drie miljard is natuurlijk een lichtpuntje. 
Niet alleen voor mij als minister van finan
ciën, maar voor ons allemaal. Of dat 
lichtpuntje het eind van een donkere tunnel 
aankondigt weet ik nog niet. 
De in het regeerakkoord afgesproken om
buigingen voor·1984 en daarna moeten 
natuurlijk hoe dan ook doorgaan. De des
tijds voorgenomen vermindering van het 
financieringstekort is immers nog lang niet 
bereikt. Wat dat betreft zijn we dus zeker 
nog niet aan het eind. Heus, zonder flinke 
vermindering van het financieringstekort is 
een structureel economisch herstel met 
een blijvende dali •• g van de werkloosheid 
een illusie." 

Rentelasten 
Kunt u iets zeggen over het positieve effect 
van deze meevaller. Heeft ze bijvoorbeeld 
een goede invloed op de rentelasten die de 
Nederlandse staat moet betalen? , 
,. Het tekÓrt van de overheid is in 1983 dus 
bijna drie miljard meegevallen, wat inder
daad betekent dat de overheid dus bijna 
drie miljard minder heeft moeten lenen. Dat 
vertaalt zich in de rentelasten voor de 
overheid, die als gevolg van de meevaller 
per jaar zo'n 250 tot 300 miljoen minder 
hoog zullen kunnen zijn, en op termijn 
uiteraard ook in de aflossingslast. Ik wijs u 
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er echter op dat desondanks de rente
lasten in de komende jaren een zorgwek
kend grote stijging zullen vertonen als ge. 
volg van het grote financieringstekort." 
Maar van de meevaller kan een signaal 
uitgaan naar de particuliere sector, het 
bedrijfsleven. 
"Ja. Belangrijker nog wellicht dan dit direct 
budgettaire effect is het signaal dat van 
deze meevaller kan uitgaan naar de parti
culiere sector, naar het bedrijfsleven. Na 
jaren van steeds weer tegenvallers, steeds 
hogere financieringstekorten en dus ook 
een steeds groter beroep van de overheid 
op de middelen op de kapitaalmarkt zien 
we nu eens het omgekeerde. Natuurlijk 
gaat het nu nog maar om een eenmalig 
effect. Of het structureel zal zijn, of deze 
ontwikkeling zich zal voortzetten, moeten 
we afwachten. 
Maar het is wel een teken dat het ook 
minder kan in plaats van altijd maar meer. 
Dat gevoegd bij onze doelstelling dat h~t 
ook minder moet, geeft reden tot emg 
optimisme voor de toekomst. Het geeft ook 
aan dat wij de uitgaven van de overheid 
beter onder controle krijgen, mede dankzij 
de bezuinigingen." 
Hoe ziet u de ontwikkeling van het financie
ringstekort? Zal de huidige tendens zich 
voortzetten? 
, ,Zoals gezegd moeten we de dag niet 
prijzen voor het avond is. Ik kan dus ook 
nog niet zeggen of de uiteindelijk meeval
lende ontwikkeling zich in 1984 voort zal 
zetten. Dat zullen we moeten afwachten. 
iets anders is dat het voorgenomen beleid 
van het kabinet zeker zal leiden tot een 
verminderd financieringstekort. Dat is onze 
inzet. 
Overigens is het wel goed om te bedenken 
dat het niet alleen om het tekortcijfer zelf 
gaat, ook al zou men licht die indruk 
kunnen krijgen. Waar het om gaat is dat de 
omvang van de overheidssector in ons 
land naar verhouding wat minder groot 
moet worden. Alleen op die manier komt er 
wat meer ruimte voor een blijvend herstel 
van de marktsector en daarmee voor 
voldoende werk en inkomen voor toekom
stige generaties. Het hoge financieringste
kort is een van de kenmerken van die te 
sterk uitgedijde collectieve sector en als 
zodanig een aangrijpingspunt voor het 
kabinetsbeleid. 
In de reactie van de CDA-Tweede Kamer
fractie die na het bekend worden van de 
meevaller verscheen staat dat een Voor
jaarsnota met extra bezuinigingen vermoe
delijk achterwege kan blijven. Dit staat 
uiteraard los van eventuele bezuinigingen 
als gevolg van het handhaven van de 
begrotingsdiscipline. Denkt u dat dat straks 
mogelijk zat zijn? 
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"Helaas kan ik deze vraag niet met zeker
heid bevestigend beantwoorden. Het nieu
we jaar is pas begonnen. In de komende 
maanden zullen wij de vinger strak aan de 
pols houden. Ik moet dus nadere gegevens 
in de komende maanden afwachten. Bij de 
Voó~aarsnota zal dan moeten blijken of de 
feitelijke ontwikkelingen afwijken van de 
ramingen in de Miljoenennota. Indien daar
toe aanleiding bestaat zullen we zeker niet 
nalaten met voorstellen te komen die het 
beleid kunnen aanpassen." 

Geen redèn voor pessimisme 
U bent misschien toch pessimistisch op dit 
punt? 
"Ik moet u zeggen dat ik vandaag op d.it 
punt geen reden zie voor pessimisme. 
In vorige jaren was het altijd zo dat rond dit 
tijdstip al vrijwel zeker was dat zich tegen
vallers zouden gaan voordoen. Dat is nu 
niet het geval. In zoverre steekt de ontwik
keling dus gunstig af tegen het verleden. 
Maar in hoeverre dat in de loop van dit jaar 
zo zal blijven. Ja, dat moeten we afwach
ten." ~ 

Ton Huljssoon. 

Telefonade na 
CDA tv-uitzending 
op 1 februari 
Na afloop van. de CDA-tv-uitzending op 
woensdag 1 februari a.s. organiseert het 
CDA een zgn. telefonade. Kijkers worden 
dan in de gelegenheid gesteld hun vragen, 
opmerkingen, kritiek etc. via de telefoon 
voor te leggen aan CDA-politici. (CDA
bewindslieden o.m. Ruding, Brinkman, De 
Graaf, Braks en Deetman en CDA Tweede 
Kamerleden o.a. fractievoorzitter De 
Vries). De inhoud van de uitzending zal 
gewijd zijn aan het rapport "Van Verzor
gingsstaat naar Verzorgingsmaatschappij" 
wat nu in de CDA-afdelingen wordt bedis
cussieerd. 
De opvang van de telefoons geschiedt in 
de fractiekamer van het CDA vanaf 19.20 
uur tot 22.30 uur. De TV-ui~ending is van 
19.10 uur tot 19.20 uur op Nederland 2. 

Reactie CDA-fractie op 
advies Raad van State 
over kruisraketten 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft met 
belangstelling kennis genomen van het 
advies van de Raad van State over grond
wettelijke aspecten verbonden aan plaat
sing van Amerikaanse kruisvluchtwapens 
op Nederlands grondgébied. 
Alleen al het feit dat de regering zo'n advies 
aan de Raad van State heeft gevraagd, 
getuigt van grote zorgvuldigheid. 
Het advies van de Raad van State is naar 
het oordeel van de CDA-fractie een dege
lijk werkstuk geworden, dat - alvorens 
beslissingen terzake worden genomen -
grondig moet worden bestudeerd. 
Op het eerste gezicht lijkt de redenering 
van de Raad van State sluitend dat in 
principe voor goedkeuring van een "plaat
singsverdrag" een gewone parlementaire 
meerderheid voldoende is, aldus de CDA
Tweede Kamerfractie. 

Stoned als een garnaal. 
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VREDE EN VEILIGHEID 

Verbod bezit kernwapens vereist 
sluitend controlesysteem 

Waarom is men er niet in geslaagd het 
gebruik van kernwapens te verbieden, 
zoals dat wel gebeurd is met bacteriolo
gische of biologische wapens en met 
chemische wapens? De uitwerking van 
de kernwapens is toch niet onschuldi
ger, toch niet meer humaan dan van de 
wel verboden B- en C-wapens? Het 
antwoord is even simpel als ontmoedi
gend: de kernwapens vormen een es
sentieel bestanddeel van de militaire 
krachtsverhoudingen, terwijl dat met de 
8- en C-wapens nooit het geval is 
geweest. 

Verklaar je de inzet van kernwapens verbo
den, dan lichtje daarmee het stelsel van de 
bestaande krachtsverhoudingen uit zijn 
voegen. Onevenwichtigheden in de con
ventionele verhoudingen krijgen dan een 
veel sterker accent. Het is op zichzelf dan 
ook niet verwonderlijk dat het met name de 
landen, die deel uitmaken van de NAVO, 
zijn geweest die zich altijd sterk verzet 
hebben tegen een volkenrechtelijk ge
bruiksverbod van kernwapens, terwijl het 
evenmin opmerkelijk is dat de Sowjet-Unie 
en haar bondgenoten zich vóór zo'n verbod 
hebben uitgesproken. De conventionele 
krachtsverhoudingen .zijn immers in het 
nadeel van de eersten en in het voordeel 
van het laatsten. 
Logisch is dit alles natuurlijk niet. Diegenen 
die zeggen dat, als de inzet van 8- en 
C-wapens verboden is, ook de inzet van 
kernwapens verboden moet zijn gezien het 
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feit dat de uitwerking van deze wapens ten 
minste even verschrikkelijk is, hebben de 
logica geheel aan hun zijde. Maar het recht 
en de politiek waarin dat recht tot stand 
komt, zijn nu eenmaal niet altijd gebaseerd 
op de wetten van de logica. Je mag best 
zeggen dat iets volkenrechtelijk verboden 
zou moeten zijn, mits je daaraan niet de 
conclusie verbindt dat het daarmee ook 
volkenrechtelijk verboden is. 

Koekje van eigen deeg 
Maar laten we nu eens even aannemen dat 
er een moment komt waarop de internatio
nale krachtsverhoudingen (b.v. doordat er 
een conventieel evenwicht tot stand is 
gekomen) een volkenrechtelijk gebruiks
verbod van kernwapens wel toelaten, zijn 
we dan van de kernwapenproblematiek 
af? Het lijkt immers zinloos om er wapens 
op na te houden, die je toch niet mag 
gebruiken. · 
Helaas is ook hier de situatie ingewikkelder 
dan zij op het eerste gezicht lijkt. Het 
enkele feit dat er - in weerwil van het 
gebruiksverbod van chemische wapens -
nog grote voorraden chemische wapens in 
de wereld liggen opgetast, vormt daarvan 
een treffende illustratie. Waarom houden 
een groot aantal landen deze voorraden 
aan, als ze zich uitdrukkelijk verplicht 
hebben deze wapens niet te zullen gebrui
ken? De reden daarvoor is, dat een ge
bruiksverbod geschonden kan worden; 
wanneer land A land B in weerwil van het 

Kernwapens en 
internationaal recht (11) 

In de info serie over het thema vrede en 
veiligheid ditmaal het tweede artikel van 
de Leidse hoogleraar Volkenrecht mr. P. 
H. Kooijmans over het onderwerp kern
wapens en internationaal recht. 

In deze info-serie zijn eerdere artikelen en 
interviews gepubliceerd over o.a. de inter
nationale krachtsverhoudingen, de pro
grammatische aspecten van de kernbewa
pening, de Nederlandse nucleaire taken en 
de nucleaire middellange afstandswapens. 

gebruiksverbod met chemische wapens 
zou bestoken, dan heeft land B het recht 
om land A een koekje van eigen deeg terug 
te verkopen. Met andere woorden: het 
gebruiksverbod van chemische wapens is 
slechts een verbod van het eerste gebruik. 
Wanneer nu land B - omdat het oprecht 
voornemens was deze wapens nimmer als 
eerste te zullen gebruiken - de eigen 
chemische wapens ook metterdaad had 
afgeschaft, dan zou het voor land A alleen 
maar aantrekkelijker worden het gebruiks
verbod te schenden, want dan hoeft het 
immers voor dat koekje van eigen deeg niet 
bevreesd te zijn. Landen houden dus 
chemische wapens aan om elkaar af te 
schrikken van het eerste gebruik. Maar dat 
houdt dan wel in dat je ermee moet 
oefenen, anders is die afschrikking onge
loofwaardig. En in die landen, die over 
deze wapens beschikken (Nederland heeft 
ze niet), wordt er dan ook mee geoefend, 
ook al weet iedereen dat men ze nooit als 
eerste mag gebruiken. 

Inspectie 
Ook hier lijkt de logica een andere weg te 
wijzen. Wat is immers logischer dan van 
een wapen waarvan het gebruik verboden 
is, ook het bezit te verbieden. Dat is immers 
de beste garantie voor het gebruiksverbod: 
wat je niet hebt, kun je ook niet gebruiken. 
In feite is dat ook gebeurd met de biologi
sche wapens. In 1971 is een verdrag tot 
stand gekomen waarbij het verboden werd 
biologische wapens, waarvan het gebruik 
al sinds 1925 verboden was, te produceren 
en in voorraad te houden. Men is ook al 
jaren bezig tot een dergelijk bezitsverbod 
voor chemische wapens te komen, maar 
tot dusverre zonder resultaat. Waarom 
lukte het wel bij de ene wapensoort en niet 
bij de andere? Een land zal in beginsel best 
bereid zijn van het bezit van wapens af te 
zien, als hij er maar zeker van kan zijn dat 
ook de ander ze niet bezit. En de behoefte 
aan deze ze.kerheid zal toenemen, naar
mate het betrokken wapen effectiever is. 
Die zekerheid kan slechts verschaft wor
den via een betrouwbaar inspectie- en 
controlesysteem .. Bij de biologische wa
pens heeft men van zo'n inspectiesysteen. 
afgezien omdat men - in weerwil van alle 
spannende science fiction-verhale~ - niet 
zo erg van de effectiviteit van deze wapens 
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---······ Gesprek tussen Oost en West: ontmoeting tussen de ministers Gromyko (Sovjet-Unie, links) en 
Schultz (Veremgde Staten, rechts). (Foto ANPJ 

in een oorlogssituatie overtuigd was. Maar 
bij de chemische wapens ligt dat anders; 
daarvan weet men dat ze uiterst effectief 
kunnen zijn en daarom verlangt men hier 
wel een goed controlestelseL Tot dusver is 
men er niet in geslaagd een zodanig 
controlestelsel te ontwerpen dat alle be· 
trokken landen daarin voldoende vertrou
wen hebben. 
Wat voor de chemische wapens geldt, 
geldt in versterkte mate voor de kernwa
pens. In een wereld waarin het bezit van 
kernwapens verboden zou zijn, heeft de 
ene staat die zo'n bezitsverbod zou ontdui· 
ken, een machtswapen dat zijn weerga niet 
kent, ook al beschikt hij slechts over één of 
enkele wapens van geringe omvang. In de 
korte periode tussen het bekend worden 
van zijn ontduiking en het opnieuw aanma
ken van kernwapens door andere landen 
als reactie daarop, beschikt hij over een 
immense chantagemogelijkheid. Een en 
ander leidt tot de conclusie dat een bezits
verbod van kernwapens slechts denkbaar 
is, indien er een volstrekt sluitend controle· 
systeem zal zijn, dat bijna onvermijdelijk 
grondige inspecties ter plaatse zal verei
sen. Zolang daarover geen overeenstem
ming bestaat zal geen enkele kernwapen
mogendheid bereid zijn volledig van kern
wapenbezit af te zien en is het beste waar 
wij op mogen hopen het tot stand komen 
van overeenkomsten tot aanzienlijke ver
mindering van kernwapenvoorraden. 

Gebruik voorkomen 
Een enkel verbod op het (eerste) gebruik 
van kernwapens laat ons dus zitten met de 
a;;lnwezigheid van kernwapens op deze 
aarde, kernwapens waarmee geoefend 
zal blijven worden, zij het dat de strategie 
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waarbinnen deze kernwapens een rol uit
vullen, een andere dan de huidige zal zijn. 
Die strategie zal er dan op gericht zijn te 
voorkomen dat de ander in de verleiding 
kan komen het gebruiksverbod te schen
den, precies zoals de aanwezigheid van 
chemische wapens· tijdens de Tweede 
Wereldoorlog bij beide strijdende partijen 
er wellicht toe heeft bijgedragen dat het 
gebruiksverbod van chemische wapens 
niet werd geschonden. 

In zo'n situatie, die in zoverre verschilt van 
de huidiQe dat dan vaststaat dat ieder 
eerste gebruik van kernwapens verboden 
is, blijven een aantal ethische problemen 
onopgelost en nemen misschien in hevig
heid toe. Want je moet dan de mogelijke 
inzet van wapens blijven voorbereiden, 
terwijl je weet dat die inzet - nog afgezien 
van de onvoorstelbare gevolgen- door het 
volkenrecht verboden is. Je komt niet weg 
uit de paradox van de afschrikking! 
De conclusie kan niet anders luiden dan 
dat vanuit het internationale recht alleen de 
kernwapenproblematiek niet bevat kan 
worden. Rechtsregels mogen niet minder 
zijn, maar kunnen vaak ook niet meer zijn 
dan slechts een flauwe afspiegeling van de 
eis der gerechtigheid, omdat de samenle
ving waarvoor die regels gelden en die die 
regels heeft gecreëerd zo weinig beant
woordt aan die eis der gerechtigheid. De 
kernwapenproblematiek kan alleen tot een 
oplossing worden gebracht indien de re
geerders en de volken van de wereld erin 
slagen hun conflicten langs andere wegen 
dan die van de dreiging met en het gebruik 
van geweld te beslechten. ~ 

Mr. P. H. Kooijmans 
Hoogleraar volkenrecht te Leiden 

EUROPA 

Europees Parlement 
keurt rapport 
over de Noordzee 
unaniem goed 
Het Europees Parlement heeft tijdens de 
januarizitting unaniem zijn goedkeuring 
gehecht aan een rapport en resolutie van 
ons Europarlementslid Hanja May, waarin 
werd gepleit voor een overkoepelende 
Europese "waterdichte" conventie ter be· 
scherming van de Noordzee. 
Mevrouw May kwam tot haar voorstel, 
omdat ze had vastgesteld dat de wetgeving 
die van toepassing is op het Noordzeege
bied (17 nationale wetten, 13 Europese 
richtlijnen en 11 internationale conventies) 
zoveel hiaten en overlappingen vertonen 
dat het geen wonder is dat veel lozingen, 
ook van gevaarlijke chemische stoffen 
gewoon doorgaan. 
In de resolutie werd gesuggereerd om het 
secretariaat van een overkoepelende con
ventie onder te brengen bij het Milieubu
reau van de Europese Commissie. Ook 
werd gevraagd om een specifiek adviesor
gaan voor de Noordzee, waarin alle betrok
ken groepen: visserij, toeristenindustrie, 
off-shore-industrie,. milieuorganisaties, en 
wetenschap zouden moeten worden verte
genwoordigd. 

Conferentie 
De Europese Commissie deelde mee, dat 
zij de ideeën van het Parlement zou 
verwerken in een memorandum, dat zal 
worden opgesteld t.b.v. een Europese 
Noordzee-conferentie, die in september in 
Bremen zal worden gehouden. 
Een goede en succesvolle actie dus vanuit 
de Nederlandse delegatie in de christen
democratische fractie in het Europees 
Parlement. ~ 

Europese verkiezingen-: Wordt Beumer 
lijsttrekker ondanks het feit dat hij tegen 
plaatsing is en Dankerf ondanks het feit dat 
hij voor is? 
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Bij behandeling begroting 1984 

Europees Parlement corrigeert ministerraad 
Eenvoudig is het niet geweest om de 
eindbeslissing te nemen over de begroting 
1984 van de Europese Gemeenschappen. 
Ik denk, dat onze fractie - eenstemmig en 
centraal in de besluitvorming - een ver
standig besluit heeft genomen door aan
vaarding van de begroting na wijziging op 
wezenlijke punten. 
Onze collega, Harry Notenboom, - haast 
een "instituut" op begratingsgebied in het 
Parlement - heeft bij de goede afloop van 
dit begrotingsdebat opnieuw een doorslag
gevende rol gespeeld en de weg gewezen 
om de positieve marges die het Parlement . 
had kundig te benutten. Inmiddels heeft · 
Parlementsvoorzitter Dankert deze begro
ting voor vastgesteld verklaard. Een recht, 
dat het EG-verdrag hem verleent. 
Vlak na de mislukking van de Europese 
Raad te Athene was er bij sommigen 
emotioneel het idee om daarom de begro
ting te verwerpen. Dat is natuurlijk zelden 
doeltreffend. Meer voor de hand lag een 
bereidheid tot verwerpen van de begroting 
te tonen (waar overigens een gekwalifi
ceerde meerderheid voor nodig is) tenein
de de Ministerraad tot concessies te bewe
gen in het allerlaatste overleg. 
In deze overlegvergadering kwam de Raad 
nauwelijks tot nadere tegemoetkoming. De 
Raad- waarin de Nederlandse en Italiaan
se delegaties gunstige uitzonderingen wa
ren - wilde domweg de politieke signalen 
niet begrijpen die het Europese Parlement 
via zijn begratingsbevoegdheid juist na 
Athene wilde zetten. 

Positief 
Toen drong het bij onze vertegenwoordi
gers in dat overleg door, dat wij bij uitblijven 
van succes niet de negatieve verwerpings
daad moesten stellen, maar positief enkele 
besluiten desnoods 'tegen de Raads-wil in 
moesten nemen en aan de Raad over te 
laten zich bij het Europese Gerechtshof te 
beklagen. 
Bij dit alles ging. het om een vijftal zaken: 
1. Als vaker betwistte de Raad de "speel
ruimte" van het Parlement, dat die meende 
te hebben ter vaststelling van het bedrag 
voor de niet verplichte uitgaven (sociaal, 
regionaal, ontwikkelingssamenwerking, in
dustrie, innovatie, energiebeleid, onder
zoek etc.). 
2. De Raad betwist de bevoegdheid van 
het Parlement zich te bemoeien met alles 
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wat de inkomsten betreft. Het Parlement is 
echter op dit recht blijven staan. 
3. Het Parlement wenste de , , terugbetalin
gen" voor het Verenigd Koninkrijk en Duits
land in een reserve te plaatsen, te blokke
ren dus, met de bedoeling druk uit te 
oefenen op de Raad om nu snel duurzame 
oplossingen voor dit probleem te vinden. 
4. Het Parlement wenste 825 miljoen Eu
ropese Rekeneenheden (1 ecu = f 2,50) 
in de Reserve te plaatsen, t.w. 5% van de 
landbouwuitgaven om extra druk op de 
Raad te leggen nu snel hervormingen in 
het landbouwbelied aan te brengen, mede 
in het belang van het gezond voortbestaan 
van het Gemeenschappelijk Landbouwbe
leid zelf. Op dat moment kreeg het Parle
ment helaas onvoldoende steun van de 
Europese Commissie. 
5. Het Parlement had middelen voorge
steld t.b.v. nieuwe Europese industrie
politiek. De Raad wilde hier voorshands 
niet meer dan een symbolisch bedrag voor 
uittrekken. 

Doorgezet 
Na nog lange beraadslagingen in de Be
grotingscommissie en minder lange in 
onze EVP-fractie heeft het Europese Par
lement zijn besluiten genomen en zijn 
voorstellen doorgezet. Voor wat betreft de 
landbouwhervormingen werd het stand-

punt van het Parlement alleen in bijbeho
rende resolutie opgenomen. 
Het Europese Parlement plaatste voorts 
alle terugbetalingskredieten voor het Ver
enigd Koninkrijk en Duitsland in de Reser
ve. Dit tot grote woede van de Britse 
collega's. 
Vóór de honderden stemmingen over 
amendementen waren twee voorstellen tot 
algehele verwerping door ons afgewezen. 
Eén van Barbara Castie namens de. Britse 
socialisten en één namens de meerderheid 
van de socialistische fractie, beide met 
verschillende motivering. 

Na het "blokkeren" van de terugbetalingen 
aan het Verenigd Koninkrijk en Duitsland 
diende de conservatieve fractie een derde 
voorstel tot algehele verwerping in, welke 
ook niet de meerderheid van 218 stemmen 
verkreeg. Deze fractie heeft vanaf dat 
ogenblik tegen alle amendementen van de 
Begratingscommissie gestemd uit pure 
boosheid. 
Nooit is zo scherp door het Parlement tot 
uitdrukking gebracht dat het een puur 
nationale benadering niet wenst. Het Euro
pese Parlement heeft hier naar onze me
ning na het besluiteloze van Athene posi
tieve besluiten genomen en wel met zeer 
grote meerderhen. 

Conclusie 
Het feit, dat inmiddels zowel aan uitgaven
als aan inkomstenzijde zich verslechteren
de ontwikkelingen voordoen was geen 
reden deze begroting te verwerpen, maar 
wel om in de resolutie snel wijzigingsvoor
stellen aan de Commissie te vragen. Deze 
kunnen beter op basis van een bestaande 
begroting worden aangebracht, dan op 
basis van een onzeker niets. 
Wat de Europese Gemeenschap in tegen
stelling tot nationale begrotingen namelijk 
niet kan, is om bij tegenvallende inkomsten 
en/of uitgaven het tekort maar te laten 
toenemen. Het Europese budget mag na
melijk helemaal geen tekort hebben en 
moet de tering naar de nering zetten. En 
dat is maar goed ook. 
Conclusie: de Raad moet na dit positief 
Europese signaal uit het Europese Parle
ment nu snel gaan doen wat in Athene niet 
lukte. Het Parlement is springlevend en 
Europa is niet dood! -. 

Bouke Beumer. 
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SENAAT 

i 

t 

De tweede helft van december is door
gaans voor de Eerste Kamer een drukke 
tijd. De agenda staat dan vaak bol van 
wetsontwerpen, waarvan de behande
ling geen uitstel kan lijden. Het gaat hier 
om wetten, die de regering graag op 1 
januari van het nieuwe jaar in werking 
willaten treden en die dus uiterlijk op 31 
december In het Staatsblad moeten 
staan. 

Ook in 1983 was het weer raak. Zowel in de 
week na als in die vóór Kerstmis heeft de 
Senaat twee dagen aaneen moeten verga
deren. Op 28 december werd zelfs het mid
dernachtelijk uur overschreden; de verga
dering duurde toen om precies te zijn tot 
vier minuten over één. 
Gedurende de vier zoëven bedoelde da
gen hebben niet minder dan tien leden ~an 
de CDA-fractie het woord gevoerd. Gez1en 
het beperkte kader van deze rubriek is het 
onmogelijk, een samenvatting te gev~n 
van wat zij te berde hebben gebracht; 1k 
moet mij er toe bepalen het een en ander 
aan te stippen. 
Op dinsdag 20 december traden namens 
onze fractie achtereenvolgens mevrouw 
Groi-Overling, mevrouw Leyten-de Wij
kerslooth de Weerdesteyn en de heer Buij
sert op. Mevrouw Grol sprak over een over
gangswet, ingediend met het oog op de 
naderende inwerkingtreding van de wet op 
het basisonderwijs. Zij pleitte voor inscha
keling (op vrijwillige basis) van pas afgestu
deerde werkloze leerkrachten naar analo
gie van de voor jonge bouwvakkers ge-
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De laatste loodjes 
schapen mogelijkheden om met behoud 
van uitkering zinvol extra werk te doen. 

Mevrouw Leyten nam de "wet tijdelijke 
voorzieningen rechtsbijstand" op de korrel. 
Zij wees er op, dat blijkens twee onderzoe
ken naar koopkracht van lage inkomens 
mensen met kinderen veel slechter af zijn 
dan samenwonenden of alleenstaanden 
zonder kinderen en drong er op aan, dat 
daarmee bij de vaststelling van inkomens
grenzen voor de rechtsbijstand rekening 
zal worden gehouden. Op 21 december 
diende zij hierover een motie in, die met 
algemene stemmen aangenomen is. 
De heer Buijsert behandelde de financiële 
verhouding tussen het Rijk en de Qemeen
ten. In de nieuwe desbetreffende wet- de 
vorige dateert van 1960- wordt de maat
staf "aantal inwoners" voor Rijksbijdragen 
uit het Gemeentefonds voor een groot deel 
vervangen door de maatstaf "aantal wo
ningen". Onze woordvoerder stemde daar
mee in, maar was van mening, dat de defi
nitie dan wel de wijze van meting van de 
bebouwde kom moet worden aangepast. 
Hij pleitte voor een wetenschappelijke con
tra-expertise inzake het in de "Financiële
Verhoudingswet 1984" vastgelegde ver
deelstelsel en diende daarover op 21 de
cember een motie in, die met een grote 
meerderheid van stemmen aangenomen 
is. 
Diezelfde woensdag besprak de heer 
Franssen namens de CDA-fractie een vier
tal wetsontwerpen . betreffende bezuini
gingsmaatregelen, waaronder de drie-pro
centskorting op de ambtenaarssalarissen 
entrendvolgersinkomens. Zijn inbreng was 
in hoofdzaak gericht op het algemene ka
der, waarbinnen deze voor de betrokkenen 
pijnlijke wetsontwerpen moeten wo~den 
geplaatst. Onze woordvoerder vroeg be
halve voor de, ,echte minima" ook speciale 
aandacht voor de "echte werklozen"; hij 
bedoelde daarmee "die huishoudens, die 
geen enkele werkende meer tellen en 
daardoor maatschappelijke "drop-outs" 
dreigen te worden." 
De op woensdag 28 en donderdag 29 de
cember gehouden vergaderingen van de 
Eerste Kamer hebben grote belangstelling 
getrokken van de zijde der "media" (inclu
siefde televisie). Verklaring: de behande
ling van het wetsontwerp inzake de "twee
verdieners". Voor het aandeel van de 
CDA-fractie daarin kan ik verwijzen naar 
het interview met onze voorzitter, de heer 
Christiaanse, dat opgenQmen is in CD/AC
TUEEL van 14 januari jl. 
Gedurende de twee zoëven genoemde da-

gen hebben behalve de heer Christiaanse 
ook vijf andere leden van onze fractie het 
woord gevoerd, namelijk achtereenvol
gens de heer Van Dalen, de heer Wagema
kers, mevrouw Uijterwaai-Cox (tweemaal), 
mevrouw Groensmit-Van der Kallen en de 
heer Kruisinga. Ik moet me helaas beper
ken tot het noemen van de door hen behan
delde onderwerpen. Dat zijn: drie wetsont
werpen betreffende arbeidsongeschikt
heid en een voorgestelde· interimvoorzie
ning inzake niet-c.a.o.-inkomens (Van Da
len), wijziging van de wet "tarieven in bur
gerlijke zaken" (Wagemakers), Wijziging 
van de wet op het openbare bibliotheek
werk en wijziging van de wet op de bejaar
denoorden (Uijterwaal), herziening van de 
voeding van het Rijkswegenfonds 
(Groensmit) en "heffingswet industriela
waai 1984" (Kruisinga). 
Ik moge bij deze opsomming twee kantte
keningen maken: 
- De heer Van Dalen achtte de slechts 
voor drie maanden geldende "interimvoor
ziening" overbodig. Bij de stemming bleek, 
dat de meerderheid deze mening deelde; 
het wetsontwerp werd bij zitten en opstaan 
verworpen. Het was de tweede keer in 
1983, dat de Eerste Kamer gebruik maakte 
van haar veto-recht (op 22 maart heeft zij 
een "politie-stopwetje" gestopt). 

. - Op de rede van de heer Wagernakers 
zal nader worden ingegaan in de volgende 
bijdrage voor de rubriek "Senaat". Het be
treft hier namelijk een "maidenspeech". 

dr. K. de Vries 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.·. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH 
l~ ~ ~ IMMIGRANT 

..... & . SOCIETY 

.... 

Een Christelijke emigranten
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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INGEZONDEN 

{Opname in deze rubriek ~hoeft geen redactionele instemming. te betekenen. UW MENING .lndezerubriekworcJenreactiesgeplaatstvanlezers. 

jbe redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

)Y~~~~---------------

Referendum kruisraketten? 
In CD/ÄCTUEEL van 1 i december wordt 
door dr. Sytze Faber een pleidooi gehou
den voor een referendum inzake de plaat
sing van kruisraketten. 
Samengevat komt zijn betoog er op neer, 
dat hij aan de hand van of geholpen door de 
uitslag van een consultatief referendum de 
Kamer bij gewone meerderheid wil doen 
beslissen, dat voor plaatsing van de kruis
raketten een gekwalificeerde meerderheid 
van tweederde vereist is. 
Met de beste wil van de wereld kan ik zo'n 
soort pleidooi voor een referendum niet 
anders zien dan als een ontlopen van de 
verantwoordelijkheid van op partijprogram
ma's gekozen volksvertegenwoordigers en 
politieke partijen. 
Er zullen talloze kwesties zijn, waarin het 
Nederlandse volk per referendum in meer
derheid een andere mening zal zijn toege
daan dan waartoe de regering, gesteund 
door de gekozen volksvertegenwoordiging 
heeft beslist. Als je per referendum zou 
vragen of we de accijns op benzine en ster
ke drank verder moeten v~rhogen of de be
lastingen, dan krijgen we gegarandeerd 
een meerderheid voor "nee". Accijnsver
hoging is een onderdeel van budgettair 
beleid. Dààrover beslissen regering en 
volksvertegenwoordiging. En dan moet je 
niet per referendum de kiezers een uit
spraak vragen over een onderdeeltje van 
dat budgettair beleid. 

De veiligheid van ons land is de zorg van de 
regering en de volksvertegenwoordiging. 
Daar is de eventuele plaatsing van kruisra
ketten een onderdeel van. En dan moet je 
niet per referendum de kiezers een uit
spraak laten doen over een onderdeel van 
dat veiligheidsbeleid. Zo simpel is dat. 
De heer Faber dient zich zijn verantwoor
delijkheid als politicus en volksvertegen
woordiger wat beter bewust te zijn. 

Drs. E. Gianotten, Baarn 

Raketbesluit 
Nederland moet met raketbesluit wachten, 
aldus "Trouw",d.d.12-1-'84. Woordenvan 
de heer Joep de Boer, lid van de CDA
Tweede-Kamerfractie in een vergadering 
te Alphen a/d Rijn. Weliswaar zei hij voor 
zichzelf te spreken, maar ondertussen! 
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Zo wordt het politieke klimaat binnen het 
CDA met de dag labieler. Beseft Joep de 
Boer niet, dat er nu eindelijk eens stabiliteit 
moet komen, in partij en Tweede
Kamerfractie? Onze partij heeft de naam, 
d~t wij gouvernementeel zijn, maar in de 
praktijk zie je daar steeds minder van. 
Laten wij de feiten toch goed en rustig 
onder ogen zien. Onze NAVO
bondgenoten: Engeland, Frankrijk, Italië, 
West-Duitsland en België hebben in feite 
de beslissing over de plaatsing van de 
kruisraketten al genomen. 
Genève ligt op z'n dode rug, men moet wel 
stekeblind zijn, om daarvan nog iets te 
verwachten. De premier heeft tegen het 
jaareinde nog eens duidelijk gezegd, dat er 
geen absoluut ja of neen is inzake deze 
materie. Er moet volgens hem rekening 
worden gehouden met plaatsing, zij het 
dan dat mogelijk een minder aantal dan 
bedoeld zal worden gestationeerd. 
P. Dubbeld, Barendrecht 

Capitulatie van de geest? 
In CD/ACTUEEL van 10 december jl. 
plaatst de heer Bukman enkele kantteke
ningen bij een artikel van Drs. Schelhaas 
over het bezuinigingsbeleid van de rege
ring. Nu voel ik mij gedrongen ook bij de 
nieuwe vredespolitiek die de heer Schel
haas voorstaat enkele kanttekeningen te 
plaatsen. Bij hem en vele anderen in ons 
land leeft de idee dat de Sowjets zich 
bedreigd voelen door de NAVO en dat men 
eE;)n beter begrip zou moeten kunnen 
opbrengen voor de problemen van Rus
land, e.e.a. uitlopend op een verzoening 
tussen Oost en West. 
Nu is het waar dat de Sowjet-Unie zich 
bedreigd voelt, maar dan niet door de 
militaire macht van het Westen, maar door 
de aanwezigheid aan de grenzen van haar 
imperium van democratieën die de vrijheid 
liefhebben en waar de mensenrechten 
gerespecteerd worden. 
Natuurlijk zal op politiek en militair gebied 
gestreefd moeten worden naar akkoorden 
die het conflict in toom kunnen houden en 
dit betekent in concreto dat men moet 
blijven onderhandelen. Voor een oplossing 
op korte termijn blijft als alternatief alleen 
de capitulatie van een der partijen over. 
Immers de Sowjets komen er openlijk voor 

uit dat hun streven onveranderd gericht 
blijft op het vestigen van een communisti
sche wereldheerschappij. 
Nu hebben in Nederland enkele politieke 
partijen, enkele kerken en het IKV in de 
geest reeds gecapituleerd. Het duidelijkst 
komt dit tot uitdrukking in de uitspraak van 
de Hervormde synode: "Wij kunnen leven 
met onze. Heer, ondanks welk politiek 
systeem ook." Voor de democratieën in het 
Westen is er echter geen andere vredespo
litiek mogelijk dan die van voortdurende 
waakzaamheid. 
En daarbij geldt nog altijd het oude Ro
meinse spreekwoord: "Si vis pacem, para 
bellum". (Indien gij de vrede wilt, bereidt 
dan de oorlog voor). 

E.M. Hornsveld, lngen 

Belastingen 
Geachte redactie, 
Met belangstelling las ik in dit blad van 14 
januari jl., het artikel over de "Tweeverdie
ners". Genoemd wetsontwerp is door bei
de Kamers gejaagd, en daardoor worden 
een aantal ongehuwden opnieuw fiscaal 
gestraft. 
Ongehuwden boven 35 jaar zaten voor
heen in tariefgroep 3; aftrek I 9.423,-. Door 
ze nu fiscaal gelijk te stellen met gehuwde 
tweeverdieners, wordt een groot aantal on
gehuwden gestraft, voor het feit dat zij in 
het verleden voor hun familie hebben ge
zorgd, hun ouders verpleegd, en als gevolg 
van deze traditie bij elkaar zijn blijven wo
nen. 
De wet t.a.v. de tweeverdieners was ener
zijds bedoeld voor de fiscale verzelfstandi
ging van de gehuwde vrouw en door geld
zucht van het Kabinet. Intussen zijn een 
aantal van die ongehuwden waar ik op doel 
ouder geworden en gaan nu behalve een 
hogere belasting, ook nog meer zieken
fondspremie betalen; Is eveneens de be
jaardenaftrek verlaagd, en dat geeft een 
schokeffect. 
Dat nu weer het draagkracht-principe ten 
tonele is gevoerd, is onjuist want behalve 
kinderbijslag, is er ook nog in het vooruit
zicht gesteld, de aftrek voor kinderopvang. 
Mijns inziens is het draagkracht-principe 
zeer eenzijdig benaderd. Niet alleen het 
draagkracht-principe, maar ook dient 
beoordeeld te worden het prestatie-ale-
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ment, dat in het inkomen verankerd ligt. 
Uitgaan alleen van het draagkrachtprincipe 
neemt de prikkel weg, en werkt fraude in de 
hand. Velen met mij voelen zich in de steek 
gelaten door het CDA en mijn liefde voor 
het CDA is verleden tijd. Tweeverdieners 
met een hoog salaris worden van deze 
nieuwe wetgeving een stuk beter, en twee
verdieners met een laag inkomen gaan er 
eveneens op achteruit. 
Waarom moest men terwille van de fiscale 
verzelfstandiging van de gehuwde vrouw, 
de ongehuwden weer bênadelen? Het 
smoesje van draagkracht gaat maar ten 
dele op. 

Miet van Puljenbroek, Tilburg. 

Breuk fractie 
Ik kan er begrip voor hebben dat CD/ 
ACTUEEL terughoudend is geweest inza
ke de breuk in de fractie. Toch zou op z'n 
minst het beginsel van "hoor en weder
hoor" moeten zijn toegepast. In het leden
nummer komt alleen de meerderheid aan 
het woord. 
Zou de redactie toch niet in elk geval de lijst 
van zeven inhoudelijke bezwaren kunnen 
bekend maken welke volgens Scholten
Dijkman oorzaak van de breuk waren? Met 
daarbij een verhaal vanuit de fractie waar
om dat volgens de fractie niet relevante 
zaken waren. 
Zolang hierover geen duidelijkheid wordt 
verschaft blijft bij mij en vele leden het 
gevoel knagen dat de CDA-fractie zich op 
dit punt zwak voelt en dat er iets te 
verbergen valt. 

P. C. Bos, Eindhoven 

Naschrift redactie: 

De redactie heelt de kwestie Scholten/Dijkman meer 
"bestuurlijk'" dan "journalistiek'" weergegeven. Voor 
diegenen die de argumenten voor de breuk tussen de 
CDA-fractie en voornoemde parlementariërs expliciet 
willen vernemen zij verwezen naar de betreffende 
handelingen van het hieromtrel'! gehouden kamerde
bat. 

En Ploeg maar Noorse garnalen eten om 
· aan te tonen dat er niets aan de hand is. 
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OPINIE 

Eensluidend wetenschappelijk rapport 
van de Verenigde Staten en de Sovjet Unie 
over de gevolgen van nucleaire oorlog 
Onlangs is in de Verenigde Staten het 
zogenaamde "Sagan-Ehrllch rapport" 
gepubliceerd. De uitkomsten van dit 
rapport, dat door professoren van Cor
nell en Stanford werd sarriengesteld, 
zijn van uitermate groot belang en niet 
in de laatste plaats omdat voor het eerst 
de Sovjet Akademie van Wetenschap
pen (het hoogste orgaan In dat land op 
wetenschappelijk gebied) heeft mede
gedeeld een gelijke studie te hebben 
uitgevoerd met een gelijkluidende. uit
komst. 

Het rapport gaat uit van een nucleaire 
oorlog waarbij in totaal 5000 megaton door 
beide partijen tot ontploffing wordt ge
bracht. Dit aantal is nog niet de helft van het 
aantal megatonnen dat de Verenigde Sta
ten en de Sovjet Unie tezamen bezitten 
enkel en alleen al in de vorm van interconti
nentale raketten. Telt men hier dus bij de 
megatonnen in de midden- en korteaf
standsraketten, dan komt men uiteraard 
nog op een veel hogeraantaL 
Deze beperkte hoeveelheid van 5000 me
gaton zou dan resulteren in een stof- en 
rooklaag welke in korte tijd de gehele aarde 
zou omcirkelen en 90% van het zonlicht 
zou blokkeren. De temperatuur rond onze 
wereld zou vrijwel onmiddellijk terugvallen 
tot min 13° F. Hierdoor zou het leven op 
deze wereld vrijwel geheel, zo niet totaal, 
uitgeroeid worden mede omdat niets meer 
zou kunnen groeien vanwege deze koude. 
Zou deze stof- en rooklaag tenslotte lang
zamerhand weg trekken dan nog zou het 
leven hier op aarde toch vrijwel onmogelijk 
zijn omdat de ozon-laag ernstig bescha
digd zou zijn geworden en ultra-violette 
straling van de zon zelfs het phyto-plankton 
zou vernietigen. Zelfs indien minder dan 
5000 megaton tot ontploffing zou worden 
gebracht zouden de resultaten relatief 
nauwelijks minder catastrofaal blijven. 

·De consequenties van bovenstaande zijn 
ontzaglijk. 

Einde 
Het komt er op neer dat ingeval van een· 
nucleaire oorlog, zelfs indien veel minder 
dan de helft van de momenteel bestaande 
atoomwapens wordt ingezet, het einde van 
ieder menselijk leven zeer nabij is. 
Het doet er in feite niets meer toe op wie 

deze atoomwapens worden afgevuurd. 
Het feit dat zij ergens op deze wereld zullen 
ontploffen is het enige wat nog telt. 
Een tweede gevolgtrekking is dat het geen 
enkele zin heeft om nog meer atoomwa
pens te fabriceren en de derde gevolgtrek
king is dat ook de "bevriezing" van het 
huidige arsenaal atoomwapenen, zoals 
b.v. in Amerika door Kennedy en zijn 
aanhangers met veel verve wordt voorge
staan, zinloos geworden is omdat het 
huidige aantal reeds veel te groot is. 
Een kernoorlog zou alleen nog verant
woord kunnen worden indien het aantal 
kernkoppen van de Verenigde Staten en 
de Sovjet Unie tezamen de "drempel" van 
1000 niet te boven zou gaan. Momenteel 
bedraagt dit aantal 17000. 
Het zal de lezer duidelijk zijn dat het 
opstellen van nieuwe kernwapens hierdoor 
totaal onzinnig is geworden. Een SS-20 
raket is even dodelijk voor de ·Sovjet 
bevolking als een kruisraket zou zijn voor 
de bevolking van de NAVO-landen. 
Ik werd op dit rapport opmerkzaam ge
maakt door een hoge opper-officier van het 
Amerikaanse leger hetgeen nog eens een 
bevestiging is dat dit door uiterst deskundi
ge Amerikaanse en Sovjet geleerden op
gestelde document, ernstig wordt geno
men door de belangrijkste militaire autori
teiten. 

Antwoord 
Alvorens over te gaan tot het plaatsen van 
kruisraketten, zal de Nederlandse regering 
een afdoend antwoord moeten geven op 
dit rapport en dat zal haar niet gemakkelijk 
vallen. Het argument dat de Sovjet Unie 
momenteel over meer midden-afstand nu
cleaire wapenen beschikt dan de NATO, is 
geheel komen te vervallen. Zij zijn immers 
voor de Sovjet bevolking even dodelijk als 
voorde overige inwoners van deze wereld, 
waar zij ook terechtkomen. Nu de drempel 
zo ver overschreden is doen de aantallen 
er immers niets meer toe. 
Tenslotte dient nog opgemerkt te worden 
dat door deze ontwikkeling meer dan ooit 
tevoren het zwaartepunt is komen te liggen 
op de conventionele bewapening en hier 
ontbreekt helaas in ons land heel veel aan. .. 
E. H. van Eeghen. 
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PARTIJNIEUWS 

CDA-Kamerkringen 
organiseren drie 
onderwijsconferenties 
De CDA-KAmerkringen organiseren het 
komende voorjaar in het land een drietal 
onderwijsconferenties. Als "ontvangende" 
kamerkring treden daarbij op de kringen 
Den Bosch, Zwolle en Leiden. Tijdens deze 
bijeenkomsten wordt stilgestaan bij de vi
sie van het CDA op de toekomstige onder
wijsontwikkelingen, in het bijzonder het 
voortgezet onderwijs. 
In het programma is ruime gelegenheid in
gebouwd voor discussie en informeel con
tact. Aan deze bijeenkomsten zullen onder 
meer hun medewerking verlenen CDA-be
windslieden, leden van de Eerste en Twee
de Kamerfractie, onderwijsdeskundigen uit 
Staten en Raden. Er wordt met een grote 
belangstelling rekening gehouden. 

Inhoud 
De bijeenkomsten beginnen steeds om 
16.30 uur precies en zullen tot 21.00 uur 
duren. In het programma staan onder meer 
inleidingen van onderwijsrepresentanten, 
groepsdiscussies, een forum en gelegen
heid voor informeel contact met CDA-ver
tegenwoordigers. Een documentatiemap 
is in voorbereiding. Voor de onkosten wordt 
een kleine eigen bijdrage van f 10,00 ge
vraagd. Via de Kamerkringen wordt u, om
streeks 2 weken voor de aanvang van de 
conferentie, een toegangsbewijs en docu
mentatie-set toegezonden. 

Op de navolgende data en in de navolgen-

Spreekbeurten 
30 januari: 
mw. H. May-Weggen: CDA-Vrouwenbe
raad West-Friesland, "'t Dorpshuis" te 
HoogkarspeL Aanvang 20.00 uur. G. van 
Leijenhorst KK Den Bosch. 

31 januari: 
W. Deetman: Jeugdhonk, Thorbeckelaan, 
Sliedrecht; 
drs. C. Bremmer: Dorpshuis, Kerklaan, 
Katwijk a/d Rijn. Aanvang 20.00 uur. 

1 februari: 
T. Tolman: KNBTB-Nijmegen, 's middags. 
T. Tolman: regionale CBTB St. Pancras, 's 
avonds. 
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de plaatsen vinden de bijeenkomsten 
plaats: 
- in Zwolle op donderdag 29 maart a.s. 
voor de Kamerkringen Groningen, Fries
land, Drenthe, Overijssel en de aan Over
ijssel grenzende kop van de provincie Gel
derland, plus het gebied van de Zuidelijke 
IJsselmeerpolders. 
- in Leiden op - voorlopig - donderdag 22 
maart voor de provinciale afdelingen 
Noord- en Zuid-Holland (de kringen Lei
den, Dordrecht, Rotterdam, Den Haag, 
Amsterdam, Haarlem, Den Helder en Ut
recht). 
- in Den Bosch op 9 april a.s. voor de 
provinciale afdelingen Gelderland (de krin
gen Arnhem en Nijmegen, minus de kop 
van Gelderland die aan Overijssel grenst),' 
Brabant en de kringen Zeeland en Lim
burg. 
Een landelijke ondersteuningscommissie 
onder voorzitterschap van het partijbe
stuurslid drs. J. Zijlstra te Eindhoven staat 
de Kamerkringen Zwolle, Leiden en Den 
Bosch bij de organisatie ter zijde. De drie 
genoemde kringen treden in contact met 
de overige kringen en verzorgen de uitno
digingen etc. 
Op het CDA-secretariaat in Den Haag kunt 
u voor meer informatie terecht bij mw. N. 
van der Zande; tel. 070-924461. 
Aanmeldingen die op het landelijk secreta
riaat binnenkomen, worden "doorge
sluisd" naar de organiserende Kamerkrin
gen. ~ 

P. van Zeil: Satro, Bangert 6, Andijk. 
S. Faber: Provinciehuis, Koningskade 1, 
Den Haag. 20.00 uur. 

3 februari: 
B. de Vries: Het kerkelijk centrum De Aker, 
Putten. Aanvang 19.30 uur. 
T. Tolman: gezamenlijke landbouworgani
saties Koudurn (voor meer informatie tel. 
05148-252). 

6 februari: 
T. Tolman: CDA-Winsum, aanvang 20.00 
uur. 
B. Beumer; Hotel "Het Oude Kogenkamp", 
Burg. Veenhovenplein 1, De Wijk. 
L. de Graaf: Bethelkerk, Vlaardingen. 
Van Amelsvoort: Hotel Centraal (Spiegel
zaal), Kruiskade 12, Rotterdam. Aanvang 
20.00 uur. 

CDA·Boeksche Waard 
Op dinsdag 31 januari a.s. wordt een 
bijeenkomst belegd over de rapporten 
"Appel en Weerklank" en "Van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschap
pij". 
Plaats: Thomaskerk, Margrietstraat 7, 
Oud-Beijerland. Aanvang 20.00 uur. 

KK Groningen 
Een gemeenteraadscursus financiën 
wordt gehouden op 17-2 en 25-3-84. 
Plaats: Het Tehuis, Groningen. Kosten: 
f 50,-. Opgave bij mevr. E. J. van 
Hoogdalem-Arkema, Ossenweg 2, Bies
sum, 9931 TB Delfzijl. 

Vormingswerk Limburg 
Op 4 februari wordt door het Kader en 
Vormingswerk Limburg een studiedag over 
het onderwerp Geloof en Politiek georgani
seerd. 
De bijeenkomst vindt plaats in de Oranjerie 
te Roermond en is toegankelijk voor CDA
kader en leden. Aanvang 10.00 uur, einde 
15.30 uur. 
Inleidingen worden gehouden door mevr. 
mr. Y. Timmerman-Buck, medewerkster 
van het wetenschappelijk bureau van het 
CDA, en drs. R: van de Linden, kamerlid. 
De kosten voor deelname bedragen f 20,
incl. lunch en documentatie. Opgave bij H. 
van Oostayen, Reppelstraat 3, 6088 EV 
Roggel, tel. 04749-2080. 

Europacursus 
Op 19 mei namiddag vindt in Venlo een 
grote bijeenkomst plaats in het kader van 
de Europacursus. Gastspreker zal zijn dhr. 
L. Tindemans, voorzitter van de Europese 
Volks Partij en minister van Buitenlandse 
Zaken van België. Reserveer nu reeds 
deze datum in uw agenda! 

CDA-Amsterc:la.J:u-Zuid 
Op donderdag 9 februari a.s. vergadert de 
afdeling Zuid van het CDA-Amsterdam in 
het Obrechthuis, Jac. Cbrechtstraat · 26. 
Aanvang 20.00 uur. 
Het rapport "Appel en Weerklank" zal deze 
avond centraal gesteld worden. Indien het 
rapport nog niet in uw bezit is, kunt u dit 
aanvragen bij het CDA-bureau Amsterdam 
(tel. 020-429654) of het CDA-bureau Den 
Haag (tel. 070-924461 ). Verdere informa
tie bij: mw. C. W. Stalpers-Trouw, tel. 
020-711479. 
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R,edactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Willem van der Putten, vice-voorzitter 
Bemard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Westerink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red-secretaris 

redactieadres: Ór. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

KANDIDAAT VAN DE WEEK 
Het AB heeft een profiel gemaakt van de nieuwe 
voorzitter van het CD]A: de persoon in kwestie 
moet voldoen aan slechts 171 aandachtspunten. 
We noemen in dit verband onder meer: 
e jeugdig élan; 
e geestelijke diepgang; 
e politiek gevoel en durf (lef!); 
e verantwoordelijkheidsgevoel 
e een natuurlijk (!) overwicht en gezag 
e een enthousiasTnarende houding. 
En vooral belangrijk: een goede relatie met het 
secretariaat. Gelet op deze criteria, lijkt ons drs. 
G. VeldhiJijzen te Dordrecht, Înits met baard (zie 
twee na laatste criterium) de enige kandidaat. 
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AB-INFO 
DISCUSSIE OVER 
APPÈL EN 
WEERKLANK 
De vergadering van het Algemeen Bestuur van 
het CDJA van jongstleden zaterdag heeft o.a. het 
CDA-rapport "Appèl en Weerklank" bespro
ken. 

Het rapport ondervindt brede waardering met 
kritische kanttekeningen op onderdelen. De 
stelling dat het in onze partij niet om de eenheid 
zonder meer maar. om eensgezindheid gaat, 
wordt onderschreven. Berend Kamphuis (Gro
ningen) zei met eenheid bij de presentatie van 
standpunten naar buiten toe toch geen moeite te 
hebben. 

Minder tevredenheid was aanwezig over de pas
sages over de positie van het CDJA. Wim Zwa
nenburg (Noord-Holland) kon zich op dit punt 
totaal niet in het rapport vinden. Hij vond dat het 
CDA zich op dit punt als het ware van de eigen 
jongerenorganisatie distantieert. Ook vroeg hij 
zich af of het CDA met bepaalde voorstellen kan 
komen. Zo is de verlaging van de maximum leef
tijd een eigen bevoegdheid van het CDJA. 

Gijs Jacobse (rechtstreeks), die hiermee kon in
stemmen, vergeleek het CDA met een moeder 
die niet kan hebben dat haar kind volwassen 
wordt, terwijl het kind zich toch niet meer laat 
gezeggen. 

LEEFTIJDSGRENS 
Het voorstel tot verlaging van de leeftijdsgrens 
werd door Berend Kamphuis (Groningen) on
doordacht genoemd. Hij zag het als een bewijs 
van het gebrek aan belangstelling voor jongeren 
bij het CDA. Het voorstel is ingegeven door het 
relatief oude kader maar dat is volgens hem 
onlosmakelijk verbonden met een zware organi
satie als het CDJA, waar men eerst op een aantal 
niveaus ervaring op heeft moeten doen. · 
André Kolodziejak (Limburg) stelde dat ook van 
belang is welke groep je wilt bereiken. Zijn stel
ling: jongeren zul je voornamelijk op het plaatse
lijk niveau erbij moeten halen. We zullen echter 
moeten oppassen dat we door een te oud kader 

geen jongeren gaan missen die hierdoor moge
lijkerwijs vervreemd kunnen raken. 
Geert-Jan Schulkes (rechtstreeks) vreesde op 
grond van Nijmeegse ervaringen een onthoof
ding van het CDJA, dat vervolgens meer aan de 
leiband zou gaan lopen. Hij waarschuwde voor 
een te grote aandacht voor leeftijd alleen en 
bepleitte meer te letten op het openstaan voor 
jongeren. 
Govert Veldhuyzen (secretaris) vond het verhaal 
over het CDJA nog niet zo negatief. De functie 
van het CDJA als doorstroomkanaal naar het 
CDA sprak hem zeer aan. Mensen zouden niet 
eeuwig in het CDJA moeten blijven hangen. Ook 
geloofde hij niet dat de partij landelijk zou stre
ven naar onthoofding van het CDJA. Hij vond 
daarmee de angst bij het CDA voor het CDJA te 
groot ingeschat. 
Tenslotte ontspon zich een discussie over de 
gewenstheid dat het CDA contacten met maat
schappelijke organisaties zou onderhouden. 
Voorzitter Johan de Leeuw concludeerde een 
prioriteit voor de organisaties van christelijke 
signatuur omdat dat in de praktijk al moeilijk 
genoeg blijkt. 

VERBLIJFSRECBT 
Tenslotte moet nog gemeld worden dat het CDJA 
deelneemt in het landelijk comité verblijfsrecht 
buitenlandse jongeren. Het comité denkt binnen
kort een verklaring uit te geven waarin o.a. ge
vraagd wordt dat buitenlandse jongeren op gelij
ke voet als Nederlanders kunnen leven en wo
nen. Tenslotte worden nog een aantal wensen 
geformuleerd om de rechtspositie en de uitwij-

. zingspraktijk van buitenlandse jongeren, vast te 
leggen in een wet. Tevens zal op een goede 
voorlichting aan het Nederlandse publiek moe
ten worden gelet. • 

René Nijhof. 

CDJA·ECBT 
De CDJA-kem Bom-Echt-Susteren organiseert 
op vrijdagavond 10 februari a.s. een thema
avond over "Vrede en Veiligheid". Onder lei
ding van kernvoorzitter Maurice Verheyen, zul
len de leden en aanwezigen kunnen praten met 
CDA-Kamerlid Ria Oomen-Ruyten en Pax Chris
ti-secretaris Jan ter Laak. Nadere inlichtingen bij 
Peter Pustjens, Hoogstraat 3, 6116 CJ Roosteren, 
tel. 04745-278. 
Plaats van handeling: Jeugdhuis Pius X, Mussen
straat 6, Echt (Lb.). Aanvang 20.30 uur. 

CDJA-LIMBURG 
Het CDJA-Limburg is na jarenlange trouwe 
dienst van Harry Vreuls op zoek naar een nieuwe 
voorzitter. Kandidaten kunnen zich melden tot 10 
februari bij Wouter Cortenraad, secretaris 
CDJA-Limburg, Brigittastraat 18, 6014 AV Itter
voort, tel. 04 756-5028. Ook suggesties voor ande
re kandidaten zijn welkom. 
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STUDIECONFERENTIE 
EUROPA EN ONDERWIJS 
Op vrijdagavond 24 en zaterdag 25 februari orga
niseren binnen- en buitenlandcommissie hun 
beider studieconferenties. Plaats van handeling 
is de jeugdherberg te Soest. De binnenlandcon
ferentie heeft als thema onderwijs en de buiten
landconferentie Europa. Er is voor een zodanige 
opzet gekozen dat de conferentiedeelnemers 
per dagdeel kunnen kiezen tussen Europa en 
Onderwijs. Elk dagdeel vormt dus een afgeslo
ten geheel. 

ONDERWIJS 
Het programma van de onderwijsconferentie 
omvat de volgende onderdelen: 
- vrijdagavond: "De computer op school." Hoe 
rnaken wij scholieren bekend met de computer? 
- zaterdagochtend: "Is het mogelijk en!of ge
wenst om neutraal onderwijs te geven." 
Inleiders: oud-CDA-senator prof. J. van Hulst, 
Tweede-Kamerlid mevrouw M. Andela-Baur en 
mr. G. Meelker, onderwijswethouder en be
stuurslid van de Vereniging van Openbaar On
derwijs. 
- zaterdagmiddag: "Onderwijs, voor beroep of 
voor zelfontplooiing?" Inleiders van dit thema zijn 
mevrouw Boersrna van de werkende jongeren 
CNV en L. de Waal (maatschappij voor nijver
heid en handel). 

EUROPA 
De vrijdagavond wordt ingeleid door mevr. H. 
May-Weggen, CDA-Europarlementariër die 
spreekt over het Europees sociaal beleid, met 
name gericht op jeugdwerkloosheid. Zaterdag
ochtend zal mr. F. Andriessen,lid van de Europe
se Commissie, een inleiding verzorgen over de 
rol van Europa in de wereld, terwijl zaterdagmid
dag CDA-Eurolijsttrekker B. Beuroer naar aanlei
ding van een recent rapport van het Europees 
Parlement zal ingaan op het economisch herstel
beleid van de Europese Gemeenschap. 
De kosten van de conferentie bedragen f 15,-. 
Reiskosten boven f 10,- worden aan de deelne
mers vergoed. Opgave is mogelijk door inzen
ding van onderstaande bon. • r------------, Bon 
I Naam: .................................................................... I 
1 Adres:.................................................................... I 
1 Postcode + woonplaats: ..................................... 1 
I Telefoon: ............................................................... 1 
I Handtekening: ..................................................... I 
I neemt deel aan de studieconferenties Onder- I 
I 

wijs en Europa op 24 en 25 februari 1983. I 
wil deelnemen aan de volgende onderdelen 

I (doorhalen wat niet van toepassing is) I 
I - vrijdag: Computer/Europees sociaal beleid I 
I - zaterdagochtend: Neutraal onderwijs/Euro- I 
I pa in de wereld I 
1 - zaterdagmiddag: Beroep of zelfontplooiing/ 1 
1 Economisch herstel 1 
I Uiterlijk 11 februari opsturen naar: CDJA, Dr. I 
L Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. .I 
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LUBBERS "IN HET HOL VAN DE LEEUW" 

BANEN VAN 32 UUR VOOR JONGEREN 
Op 16 januari jl. sprak premier Lubbers in Artis 
voor de CDJA-afdeling Amsterdam! Amstelveen. 
Aan de orde zouden komen de volgende the
ma's: 
- wat hebben jongeren van het huidige kabinet 

te verwachten; 
- wat hebben jongeren van het CDA te verwach

ten; 
- wat zal het politiek perspectief zijn van het 

CDA, wat zal de politieke koers zijn? 
Vooraf was druk gefolderd bij een aantal Am
sterdamse scholen. Voorzitter Wim Zwanenburg 
opende de avond met te verwijzen naar de grote 
discussie in partij en jongerenorganisatie over 
de te volgen koers en vergeleek enkele leuzen 
uit het boek 1984 van Orwell met leuzen van het 
kabinet: "vrijheid is slavernij" en "vrede is oor
log" naast "het niveau van de sociale uitkeringen 
moet omlaag willen we het straks beter krijgen" 
en .,om de kernbewapening te verminderen 
moet je nieuwe plaatsing voorbereiden." 
Lubbers hield als altijd, op rustige toon een goed 
te volgen betoog. Alleen was het niet een verhaal 
specifiek voor jongeren. Veelvuldig gebruikt de 
prernie;r de term no-nonsense als typering van 
het huidige kabinetsbeleid. In de politiek zijn 
aldus Lubbers, drie elementen belangrijk: 
I. het normen kiezen in de wet en de politiek: 

wa&. wii je naar toe? 
2. rekening houden met feitelijke ontwikkelin

gen in de samenleving, waarbij je de gege
venheden als uitdaging moet zien. 

3. rekening houden met wat haalbaar is op een 
bepaald moment, door middel van conflicte
rende opvattingen. 

Wat het eerste betreft zijn bijzondere kenrner-

ken bij het CDA aan te wijzen: het personalisme 
d.w.z. het uitgaan van de waardevolheid van ie
der mens of persoon, in zijn betrokkenheid op de 
mensen om hem heen. Dit kenmerk vind je ook 
bij andere partijen, maar daar zijn vaak andere 
elementen overheersend. 

In de feitelijke ontwikkeling kwam sinds J.973 
aan de groei een einde en bleken de investerin
gen van de overheid niet meer bij te dragen aan 
versterking van de economische basis. De sa
menleving stelde zich toen al in op de tachtiger 
jaren terwijl de politiek nog volgens het schema 
van de zeventiger jaren werkte. De gegevenhe
den zijn nu: een grotere behoefte aan banen ter
wijl de bevolking niet groeit, het minder belang
rijk worden van het verschijnsel kostwinner, met 
de vraag of de uitkenngen daar dan nog langer 
aan gekoppeld moeten blijven. Voorts: de tech
nische ontwikkeling, de ontwikkeling van de 
minderheden en het voortduren van de ideologi
sche tegenstelling tussen oost en west. 
Tenslotte raken bevolking van noord en zuid 
meer op elkaar betrokken. 

SPANKRACHT 
Men moet rekening houden met de spankracht 
van de samenleving. Hét kost veel tijd verande
ring aan te brengen in het langzaam gegroeide. 
Zo verandert de werkverdeling tussen man en 
vrouw, maar je kunt daar niet te veel op inspelen 
gezien de nog traditionele rolverdeling bij de 
ouderen. De oplossing van het oost-west conflict 
is zeer ver weg. 

(Vezvolg op pagina 23) 
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Het bezig zijn met de pure gegevenheden komt 
voort uit een situatie in het verleden met de te
genStelling tussen een te groot idealisme en een 
te groot pragmatisme. Het kabinet zoekt naar 
mogelijkheden om door die impasse heen te 
breken. Lubbers hoopt dat het normatieve gelei
delijk weer gewicht gaat krijgen in het beleid 
van het CDA. Het CDA heeft op dit punt een 
handicap doordat de vertaling van de norm in de 
politieke praktijk niet altijd even duidelijk is. Wij 

' moeten een aantal basiswaarden hebben die niet 
tijdsgebonden zijn, zoals gerechtigheid in de po
litiek. 

OP BET EERSTE GEBOOR 
Na de pauze was er gelegenheid tot vragen stel
len, waarvoor aanvankelijk weinig animo be
stond. Ook in de vragen gaat het niet louter.om 
jongerenkwesties. 
Lubbers over het kabinet Van Agt I naar aanlei
ding van een vraag over Bestek '81: "Een schoon 
voorbeeld van de moeite en tijd die het kost om 
veranderingen er door te krijgen. Dat kabinet 
heeft voorbereidend werk verricht." 
Over het verminderde weerwerk van het parle
ment: "Dat is inderdaad nimder spectaculair dan 
in het verleden". Anderzijds voert het parlement 
wel degelijk veranderingen door. Men is het 
alleen wat vaker eens met het kabinet. 
Eindelijk een goede vraag. Wat hebben jonge
ren te verwachten van het kabinetsbeleid met 
name ten aanzien van jeugdwerkloosheid? 

Antwoord: rechtvaardig is het in beginsel bij jon
geren uit te gaan van 32 uur, ~erder moet versier• 
king en intensivering van de bedrijfsopleiding 
en stageplaatsen worden nagestreefd. 
Een deel van de jongeren komt zij het na enige 
tijd toch aan de slag. Een deel niet. 
We moeten dus een tweede circuit hebben. Het 
gebrek aan vertrouwen in de toekomst bij bedrij
ven, waardoor men liever geen personeel meer 
aanneemt (een voorbeeld van inertie) moet 
doorbroken worden met stageplaatsen en be
drijfsopleidingen. De jongeren zijn dan al "bin
nen". 
Bemoeilijkt het kabinet een voortrekkersrol van 
jongeren in de arbeidstijdverkorting niet door 
het minimum jeugdloon als maar weer te verla
gen? 
Lubbers: "Er is geen zekerheid, maar "op hef 
eerste gehoor" zijn er meer banen beschikbaar 
bij een lager minimum jeugdloon. (De bewijzen 
kunnen dus inderdaad nog steeds niet geleverd 
worden, J.W.). Het kabinet volgt een beleid van 
passen en meten op dit punt." 
Moeten er niet meer jongeren komen in de 
Tweede Kamerfractie van het CDA, zoals bij de 
VVD? 
Antwoord: ,,Er moeten inderdaad meer jongeren 
in. De VVD heeft meer jongeren doordat de frac
tie zich uitgebreid heeft". 
Waarmee de avond werd afgesloten. • 

Jan Voetberg 

VERBLIJFSRECBT BUITENLANDSE JONGEREN 
Begin februari (6 en 13 februari) behandelt de 
Tweede Kamer de Minderhedennota van het 
kabinet Lubbers. In deze nota stelt het kabinet 
ook het beleid voor buitenlandse jongeren aan 
de orde, onder andere de rechtspOSitie van 
buitenlandse jongeren. Met een aantal onderde
len van die rechtspositie heeft het CDJA zich in 
de afgelopen week diepgaand beziggehouden. 
Samen met andere jonqerenorganisaties 
(politiek/vakbond) en in samensrpaak met het 
Landelijk Comité Verblijfsrecht Buitenlandse 
Jongeren is een verklaring opgesteld. Op 3 
februari zal deze verklaring - die inmiddels 
zaterdag jl. is goedgekeurd door het algemeen 
bestuur van het CDJA - worden gepresenteerd 
aan politiek en pers. 
In de verklaring wordt onder meer gesteld, dat 
wij de toelating voor gezinsvorming en het 
verblijfsrecht van buitenlandse jongeren nog 
steeds niet goed geregeld vinden. Eén van de 
pullten betreft het beleid inzake gezinsvorming. 
Buitenlandse jongeren - het gaat vooral om 
Turken en Marokkanen - ondervinden grote 
problemen om hun huwelijkspartner over te 
laten komen naar Nederland. Met name jonge
ren die over een vestigingsvergunning beschik
ken, zijn sinds 1 oktober onderworpen aan een 
extra eis. De staatssecretaris van Justitie heeft 
met ingang van die datum bepaald dat deze 
categorie jongeren moet beschikken over vol
doende middelen van bestaan voordat ze hun 
partner kunnen laten overkomen. 
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Deze eis houdt in dat je zelfstandig beschikt over 
tenminste het netto minimumloon voor een gezin 
(zo'n f 1.445,-). Het gevolg is dat jongeren met 
minimumjeugdlonen voorlopig hun vrouw of 
man niet kunnen laten overkomen. Voor jonge
ren die geen baan hebben en leven van de 
bijstand, betekent dit dat zij wellicht voorgoed 
niet kunnen samenwonen met hun partner we
gens gebrek aan werk. 
Met deze verslechtering van de rechtspositie is 
het CDJA het niet eens. Onzes inziens druist de 
eis van het beschikken over voldoende midde
len van bestaan in tegen de elementaire rechten 
als het recht op samenwonen binnen een huwe
lijk. Of zijn huwelijken van buitenlanders minder 
heilig dan "Nederlandse" huwelijken. 
Ook komt aan de orde het feit dat de rechtsposi
tie (met name verblijf, toelating, uitzetting) gere
geld is in zogenaamde vreemdelingencirculai
res. Dat zijn in feite twee bundels met losbladige 
bedrukte vellen papier. Deze circulaires kunnen 
door de staatssecretariS van Justitie worden 
gewijzigd zonder dat de Tweede Kamer en de 
Eerste Kamer er als wetgevende organen aan te 
pas komen. Het CDJA eist dan ook dat de 
rechtspositie van buitenlandse jongeren wordt 
geregeld in de wet zo, dat de rechtszekerheid 
ook voor buitenlandse jongeren méér en béter 
gewaarborgd dan tot nu toe. • 

Ceea V8D Ramshcmlt, 
Binnenlandcornmissie. 

Het CDA begint het langzamerhand moeilijk te 
krijgen: er moet een beslissing genomen worden 
over de plaatsing van lauisraketten in Neder
land. In Engeland en West-Duitsland zijn de 
eerste middellange-afstandsraketten geplaatst, 
in Genève is het overleg tussen Rusland en de 
Verenigde Staten over de beperking van 
middellange-afstandswapens afgebroken, kort
om, het moment van de waarheid nadert! 
Na de betrekkelijke rust over dit onderwe.rp na 
de grote vredesdemonstratie van oktober zijn 
iruniddels de eerste schoten voor de boeg 
gegeven. Niemand minder dan Joep de Boer, 
CDA-defensiespecialist, vuurde ze af. Hij stelde, 
dat de onderhandelingsstrategie van de NAVO, 
nl. door te dreigen met plaatsing, de Russen te 
bewegen tot concessies aan de onderhande
lingstafel, is mislukt. De NAVO dient nu bij 
zichzelf te rade te gaan hoe het nu verder moet, 
aldus het CDA-kamerlid. In afwachting hiervan 
past geen beslissing tot plaatsing. 
Hij was nog niet uitgesproken of zowel De Vries 
alsook Lubbers hadden hun commentaar al 
gegeven. Niet dat ze echt inhoudelijk op de 
gemaakte opmerkingen ingingen, n~. "De Boer 
had voor zijn beurt gesproken: er was nog geen 
CDA-standpunt bepaald!". 
Dit laatste nu is natuurlijk pure onzin. We hebben 
een CDA-partijprogram, hetgeen bepalend 
dient te zijn voor de CDA-Tweede-Kamerfractie. 
Daarin staat onder meer dat de beslissing tot 
plaatsing met name afJiangt van: 
- de resultaten van het Geneefse overleg inzake 
vennindering van het aantal raketten, 
- de mate van vermindering van de overige 
(tactische) kernwapens; 
- of eventuele plaatsing zai leiden tot een 
vermindering van de bestaande Nederlands*' 
nucleaire taken. 
Bovens(aande werd in iets andere bewoordin" 
gen nog eens onderstreept door een in de 
Tweede Kamer aangenomen motie van het lid 
Lubbers(!) op 11 november 1981. 
Verder heeft de CDA-pàrtijraad in 1982 in 
Hattem zich duidelijk uitgesproken voor beheer- • 
sing en vermindering van kernwapens, waarbij 
eenzijdige stappen niet werden uitgesloten. Ge
zien het feit dat Genève geen enkel resultaat 
heeft geboekt;- de "mate van vennindering van 
overige kernwapens" vrijwel nihil is; - er geen 
uitzicht is op vermindering van het aantal Neder
landse nucleaire taken; - plaatsing op geen 

. enkele manier meer kan bijdragen tot beheer
sing ofvennindering van het aantal kernwapens; 
ligt de conclusie voor de hand: geen plaatsing 
van lauisraketten in Nederland. 
Op grond van de lijn zoals het CDA die in het 
verleden bepaald heeft is geen andere conclusie 
m~j~ • 

BeiD&I'd Amolcl 
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Piet van der Sanden en Marten Beinema bij de behandeling van de medianota. (foto Nick More/is) 

Beeld van de CDA kunstconferentie in Amsterdam. foto G. de Bruin en H. Nooteboom 
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Minister Van Aardenne, topambtenaar Verhoeven en minister Brinkman 
afgelopen maandag in de Kamer. 

De Medianota 
Politiek Den Haag stond deze week vooral in het teken van de behandeling van 
de Medianota. In de fractierubriek aandacht voor op de CDA-inbreng bij dit debat. 
Daarnaast gaat Reina van Ditzhuyzen in op het verloop van dit marathondebat. 
Pagina 6, 7, 8. 

CDA-conferentie over kunst- en cultuurbeleid 

Onder het thema de christen-democratie en het kunst- en cultuurbeleid vond 
vorige week zaterdag een goedbezochte studiedag van het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA plaats. 
Een verslag van Frans Jozef van der Heijden over deze interessante 
bijeenkomst. Pagina 12, 13. 

Onderwijs 
Dezer dagen heeft de Tweede Kamer de begroting van onderwijs behandeld. 
Vanuit de CDA-fractie een overzichtsartikel van de voornaamste ontwikkelingen 
op dit terrein. Pagina 14, 15. 

EN VERDER ... 
Commentaren 5 
Daarnaast 4 
Bezoek president 
Milterrand- J. Penders 11 
Eindrapport BMD - A. Lansink 16 

Ruimte voor Sovjet-diplomaten
mr. H. van den Broek 18 
Partijnieuws 19, 20 
CDJA 21, 22, 23 
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COLUMN 

DAARNAAST 

ALGEMEENBELANG 
. . : . . . . . . 

•···•·• QiOI!(Û:lg \Vas de Koningin <jarig. Maandag jl. was blijkbaar ook een 
. . ~ij~()nder~ dagvanwege de medianota. Dagenlang beheerste die nota de 

.. mé(i~. Van(faag, dc:r dag vanhet debat, beheerste het nieuws over het 
.ISamËtrdeb!(t,radt() en tv. e,-, morgen volgen . de kranten nadat de 
·· ~aUtiepartners ~!kaar in het weekend al flink hadden opgehitst. , 

· fk weettilleen &~ riiËttWaaf'V90rdi~ ~dtgebreide reportagetrein van de 
op htit ~qt()1fvrlje Sinoenhof was gelnstalteerd: als faciliteit voor de 

· .. ·••·. "f!~ voot(iQ ne~trale .NÇ>S·nieuwsvoorziening of als actiemiddeHn 
.. netkader van de äcfie ... Benoudt de NOS". 

··.. . .. ··. .·.: :. ··.··· 

Oe fijne nU$nc~~ ()v$r ~t fuedia-d$bat zijn mij ontgaan, maar ik heb wel 
.. •· t)egreP<'n dat ~e NO~ een groteverliezer is in het .,luchtgevecht" en dat 

per senlilt wilde.zijn. D$ N()Skomt strijdbaar op voor het eigen belang: het 
.algemeen belang van nietgekleurdEf radio- en t.v.-verzorging. tn feite 
.b$z$tte.vandaagöe t40S, rpaardatgeldt ook voor de andere omroepen,de 
ett'lermet haar eisen voor een eerlijker behandeling en meer zendtijd. 

.:.:;;,, ..... ·.:·=.· . ·. . .. :. · .. ,. :.···· .... :\=·:=·. 

··•· dnder ~Jitèl •• wa'itr Jigt de ~rer:ts?'' tèes ik net iets ovèr een· FNV-lesbrief 
·()ver pa.riQmema;redernocratie en ~urgerlijke ongehoorzaamheid. Burger

·• . fijke ()~ehoo~$,amheid kan .Qèrechtvaardigd ·zijn wanneer bijvoorbeeld 
·•··· .. ais gevolg van O\fEfrheidsb$1eia . zulke maatschappeliike ongelijkheden 

ll• dat èfËtze. niet meer aiS oin het algemeen belang van iedereen" 
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r'l wor(iQny . • stlolafer in. Ook hier weerhet algerne«ln belang 
()9er•Yan·eef1 er belang. 

tiJJÏe delen van de samenleving '""ook in de politiek 
•· d•t ~td()OT betrokkenen WQrdt gezien als· hét 

PARTIJNIEUWS 

Congres op 
11 februari 
in Breda 
De stemgerechtigde leden van het Gon
gfes hebben reeds een ûitno·. diging ontvan
g n tot deelname aan het Congres, dat op 
z terdag 11 februari 1984 á.s .. om 1 0.30 
u~r zal aanvangen, in het Tur:tschip te Bre
d~, Het Congres is openbaar; t._odàt elk lid 
van het CDA de mogelijkheid heeft om dit 
Congres bij te wonen. Wel geldt, wie zich 
het eerste aanmeldt heeft meer kans op 
een plaats dan degeen die daar nog even 
mee wacht. 
De aanmelding kan geschieden door 
/25,- over' te maken op gironummer 
720800 ten name van CDA te 's Gravenha
ge onder vermelding van Congres d.d. 11-
2-1984 

Europese Verkiezingen 
Zoals u wellicht bekend, dient het Congres 
het door de Partijraad op 5 november jl. 
vastgestelde Europese Verkiezingspro
gram te bekrachtigen. 
Hiernaast zal het Congres de lijsttrekker 
verkiezen aan de hand van de door boven
bedoelde Partijraad vastgestelde voor
dracht. Unaniem heeft men zich voor wat 
betreft dit punt uitgesproken voor de heer 
drs. B. Beumer, ook al lijsttrekker bij de 
eerste rechtstreekse verkiezingen voor het 
Europese Parlement in 1979. 
Vanzelfsprekend zullen de ·congresgan
gers geïnformeerd worden over de organi
satie van de verkiezingscampagne, welke 
in mei 1984 officieel van start gaat. 
De bijeenkomst van het Congres zal ook 
nadrukkelijk in het teken staan van de per
soonlijke ontmoeting. Naast enige huis
houdelijke punten als statutenwijziging en 
toepassingen van het fusieprotocol, wordt 
gepoogd de congresbezoekers een aan
trekkelijk programma te presenteren. De 
succesvolle formule van de huidige regio
nale bijeenkomsten, waar leden en politici 
elkaar daadwerkelijk ontmoeten, zal zeker 
ook op het Congres van toepassing zijn. 
Ook nu rekenen wij op een bomvolle zaal. 
Reden temeer, om zich nu snel aan te mel
den! <1111 

Uitstel rapport 
Op de voorjaarspartijraad zal het rapport 
van verzorgingsstaat naar verzorgings
maatschappij nog niet aan de orde komen. 
Meer informatie op pagina 20. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
De nationale jukebox (I) 
Het CDA-program stelt dat nieuwe tech
nieken op mediagebied worden benut 
om de uitingsmogelijkheden voor 
geestelijke en culturele stromingen te 
versterken. Het mediadebat van maan
dag jl. heeft uitgewezen dat dat niet zal 
gebeuren. Via het regeerakkoord en de 
Medianota zijn wij beland In een situatie 
waarin één monopolist abonneetelevi
sie zal gaan aanbieden. De fractie heeft 
met kunst en vliegwerk vingers in de 
poreuze abonneetelevisiedijk moeten 
steken, want de kans is groot dat ook 
het omroepland nog overstroomt. Over
tuigend is die reddingsoperatie niet 
verlopen en veel hangt af van de feitelij
ke regelgeving die nu ontworpen wordt. 
Het CDA heeft er alles bij elkaar geno
men geen sterke beurt mee gemaakt. 
Het doet denken aan de abortuskwestie, 
waar wij uiteindelijk ook op een punt zijn 
uitgekomen dat velen principieel niet 
lekker zit. 

CDACTUEEL 

De nationale jukebox (11) 
Welke rol speelt het verkiezingspro
gram eigenlijk In onze partij? Heeft de 
fractie als geheel werkelijk creatief ge
zocht naar mogelijkheden om bovenge
noemd programartikel te realiseren? 
Van meet af aan is onze opstelling 
geweest dat naast een goed omroepbe
stel, dat functioneert zoals het bedoeld 
is, tegen een "nationale jukebox" in de 
vorm van betaling per afgenomen pro
gramma geen bezwaar hoeft te zijn. Dat 
laatste is net zo iets als het kopen van 
een boek. Maar zelfs in de ultgeverijwe
reld, die op commerciêle basis opereert, 
zouden wij ons niet neerleggen bij een 
monopolie dat de verscheidenheid 
geen kansen zou geven. Waarom dan bij 
abonneetelevisie, die méér Is dan een 
jukebox, wel? 

CDIACTUEI:L 

De nationale jukebox (111) 
Hoe nu verder? Onzes Inziens moeten 
wij zo snel mogelijk van de abonneetele
visie in de voorliggende vorm af. Op zijn 
hoogst mag het een tussenfase zijn om 

. te komen tot elektronisch uitgeven op 
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individuele transactlebasls. Zoals het 
kopen van een boek. Betalen per afge
nomen programma wordt binnen af
zienbare tijd mogelijk. De diversiteit van 
de aanbieders en het aanbod kan dan 
veel groter worden. Alles dient erop 
gericht te worden dáár uit te komen. Dat 
betekent in het negatieve dat abonnee
televisie van alle omroepkenmerken 
ontdaan moet blijven. De eisen van de 
Tweede Kamerfractie vormen daartoe 
de minimale voorwaarden. Positief zou 
er gestreefd moeten worden naar plan
matige aanleg van een tweewegkabel
net als openbare nutsvoorziening. Er 
ligt voor minister Brinkman een stevige 
taak. Hij mag daarbij de steun niet 
ontberen van de overige CDA
bewindslieden. De Medianota is mede 
debet aan de ontstane situatie. Er ligt 
daarom een belangrijke verplichting op 
onze bewindslieden om de kar te trek
ken in de richting die ons verkiezings
program wijst. Met het huidige resultaat 
kunnen wij in 1986 niet voor de kiezers 
verschijnen. 

CDACTuEEL. 

Verkiezingsenquête 
Met opiniepeilingen moet men heel 
voorzichtig omspringen. Hoewel er een 
wetenschappelijke benadering aan ten 
grondslag schijnt te liggen zijn zulke 
peilingen momentopnamen van de opi
nies van veelal zeer beperkte steekproe
ven onder de Nederlandse bevolking. 
Hooguit kunnen er misschien bepaalde 
trends uit worden gedestilleerd. Dat 
betekent dat ook de resultaten van de 
jongste NIPO-enquête onder de Neder
landse kiezers met de nodige terughou
dendheid moeten worden bezien. Dat 
geldt zowel voor de uitslag dat een 
"partij Scholten/Dijkman" zou kunnen 
rekenen op vier à vijf kamerzetels als 
voor het gegeven dat bij verkiezingen in 
januari het CDA tweeênveertig zetels 
zou hebben gehaald, vier meer dus dan 
In de enquête van Maurice de Hond van 
een maand eerder. De VVD zou zijn 
teruggevallen van tweeêndertig in de
cember op dertig zetels in januari. 
Net als in de economie geldt ook voor 
verklezingsonderzoeken dat één zwa
luw nog geen lente maakt. 
Toch mag men aannemen dat de lijn die 
het CDA In de coalitie voorstaat en 
uitzet steeds meer vertrouwen wint in 

brede lagen van de Nederlandse bevol
king. Een lijn van strak vasthouden aan 
wezenlijke doeleinden waar dat nodig Is 
en van enige soepelheld waar dat moge-
lijk is. · · 

CDIACT\JEEL 

Reagan kandidaat 
President Reagan heeft zich kandidaat 
gesteld voor een tweede ambtstermijn. 
De democraten zien zichzelf In de ver
kiezingsstrijd echter niet kansloos. De 
voorzitter van het Amerikaanse huis 
van afgevaardigden, de democraat 
O'Neill, is van mening dat de Amerika
nen genoeg van Reagan hebben. Deze 
zou ee.n scheiding hebben aangebracht 
tussen arm en rijk en de wapenwedloop 
waanzinnig hebben aangezwengeld. 
Of de partij van O'Nelll op basis van 
deze punten haar eigen kandidaat het 
Witte Huis binnen zal weten te manou
vreren is echter twijfelachtig. 
Reagan heeft weliswaar de scheiding 
tussen arm en rijk - die er trouwens 
altijd is geweest - scherper gemaakt, 
maar aan de andere kant kan hij bogen 
op successen zoals het terugbrengen 
van de rente en inflatiepercentages. 
Het heeft er dan ook alle schijn van dat 
hij de Amerikaanse economie definitief 
uit het dal heeft gehaald. O'Neill schuift 
Reagan het aanzwengelen van de wa• 
penwedloop in de schoenen, waarin hij 
ons inziens gelijk heeft. Maar Reagan 
noemt dat: "terug van weggeweest -
Amerika is weer sterk". · 
Voor de democraten is het spijtig dat het 
deel van het Amerikaanse volk dat zich 
tot de armen moet rekenen het veelal bij 
verkiezingen laat afweten. En op het 
punt van Reagan's veiligheidsbeleid Is 
er voor de democraten ook geen droog 
verkiezingsbrood te verdienen. De over
grote meerderheid van de Amerikanen 
vindt het nog steeds prachtig als er een 
president tegenover de Russen een 
vuist maakt en als hij de Verenigde 
Staten weer terugbrengt op alle wereld
zeeên. In het licht hiervan moeten de 
democraten kansloos worden geacht in 
de verkiezingen van november a.s. Er zit 
voor hen niets anders op dan nog vier 
jaar doorbijten. Op het punt van het 
veiligheidsbeleid · geldt dat trouwens 
ook voor Europa. 

CI:UU:TUEEL 
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CHRIST:E:N-D:E:MOCMTIE 

Hans de Boer op Kunstconferentie CDA: 

Kunst moet zich kunnen ontplooien 
in vrije maatschappelijke ruimte 
Op een in Amsterdam gehouden 
studie-conferentie van het CDA 
heeft oud-CAM-minister Hans de 
Boer een stelselmatige uiteenzet
ting gegeven over de christen
democratische benadering van het 
kunstbeleid. In één adem door 
mocht de Nederlandse kunstpaus 
Jan Kassies op die benadering kri
tiek leveren. 

Deze ontmoeting werd bijgewoond door 
meer dan honderd christen-democratische 
bestuurders van allerlei discipline en enke
le geïnteresseerde buitenstaanders en dat 
alles onder leiding van het Raad van 
State-lid dr. Hans Franken, die tenminste 
kan bogen op twee voormalige bestuurslid
maatschappen van Rotterdamse kunstin
stellingen. 

In zijn redevoering zei Hans de Boer, dat er 
naar zijn overtuiging geen christelijke of 
socialistische kunst en kunstenaars be.
staan, maar dat kunstbeoefening wel de 
diepste levensovertuiging verraden moet, 
immers daarvoor heeft kunst te veel te 
maken met zuivere emotie. 
Naar de kunst kijkend vanuit het Program 
van Uitgangspunten van het CDA en zich 

Hans de Boer: geen willekeur 

vooral beroepend op het gerechtigheids
beginsel merkte Hans de Boer op dat 
hieruit voortvloeit dat de kunst in de samen
leving tot zijn recht moet kunnen komen. 
Het beginsel van de gespreide verantwoor
delijkheid leert volgens hem, dat de over
heid niet de enige instantie is die verant
woordelijkheid draagt voor kunstbehoud, 
kunstproduktie, kunstverspreiding en deel
name aan het kunstleven. In de filosofie 
van de christen-democratie is er een vrije 
maatschappelijke ruimte, waarin de kunst 
zich moet kunnen ontplooien. De overheid 
treedt dan aanvullend, interveniërend en 
garanderend op. Meer praktisch betekent 
dit voor Hans de Boer, dat de overheid een 
behoorlijke vraag naar kunst bevordert, 
maar dat er ook meer ruimte ontstaat voor 
vrije sponsoring van kunst door het be
drijfsleven. 
Ook sloot hij permanente mogelijkheid van 
ondersteuning voor kunstenaars niet uit 
wanneer kunstenaars die aan alle eisen 
van het kunstenaarschap voldoen nooit 
van hun beroep kunnen bestaan. Hij meen-

Het begon er in de loop van de jaren 
zeventig op te lijken dat kunst· en 
cultuurpolitiek het exclusieve werkter
rein waren geworden van de .,linkse 
beweging", al was het maar omdat de 
veranderingsgezindheid van · menig 
progressief politicus hier de beste kan· 
sen op succes scheen te bieden. In het 
geroep om vernieuwing viel imrrier de 
kreet , ,dat de kunst een kritische functie 
moest hebben", hetgeen vooral socia
listen, die toch al vonden dat alles 
anders moest, graag in hun eigen 
straaije uitlegden, Tot pakweg het op
treden van het kabinet Den Uyl was er 
een vrij algemene opvatting geweest 
over het belang van zowel geografische 
als sociale spreiding van kunst en 
(vooral) cultU!Jr, een beleid waarvoor 
vooral KVP-bewindslieden verantwoor
delijk waren geweest. Daarn~ ~eft zich 
een verwonderlijke verenging van 
kunst- en cultuurbeleid voorgedaan in 
de richting van een kunst· en kunste· 

d~ dat er geen gedetailleerde regels zijn te 
g ven voor de bescherming van de diversi
t it van de kunst, maar dat er - op een of 
apdere manier- toch een evenwicht moet 
z~n. 

Adviescommissies 
lryspelend op de vraag of de vele advies
cpmmissies in het kunstbedrijf nu wel zo 
zinvol zijn (waaronder zelfs de Raad voor 
de Kunst begrepen) zei Hans de Boer, dat 
de noodzakelijke kwaliteitstaets het best 
door vakgenoten medebepaald kan wor
den, omdat zulks voorkomt dat er willekeur 
van beslissingen ontstaat, maar hij onder
kende wel degelijk het ge1.aar van de 
belangenverstrengeling der adviseurs zel
ve, waardoor zelfs de kunst in haar authen
tieke karakter geschaad kan worden. Advi
seurs hebben zich te hoeden voor het 
doodpraten van het kunstzinnig initiatief, 
de minister heeft zich te hoeden voor 
willekeur en aantasting van de geestelijke 
vrijheid. 
Jan Kassies (uitgenodigd als co-referent) 

naarsbeleid. 
In de baaierd van meningen, die sedert 
de Aktie Tomaat, de Notenkrakersactie 
zijn achtergebleven zonder dat er ooit 
een nieuw en breed aanvaard model 
voor kunst- en cultuurbeleid op tafel is 
gekomen, ontbrak zeker een funda~ 
mentale cultuurpolitieke beschouwing 
van CDA-huize, die de oriêntatie van 
die· zijde ·leverde voor de meer prakti
sche, dagelijkse invuloefening, die de 
prioriteitenstelling van de politiek heeft 
gemaakt. 

In dit licht was het een buitengewoon 
goéde gedachte om een studieconfe• 
rentie op te zetten onder de titel 
"Christen-democratie en kunstbeleid". 
Deze conferentie. speelde zich overi• 
genf!r af in het pand van. het voormalige 
genootschap. "Geloof en Wetenschap" 
aan de Herengracht in Amsterdam, 
waarin meer dan toevallig nu de Dr. E. 
Boekmanstichting woont. Dat aan het 
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wilde Hans de Boer wel tegenspreken, 
ware het niet dat hem dat moeilijk viel, zelfs 
waar hij zich toch bekende als lid van de 
Partij van de Arbeid en aanhanger van de 
"linkse beweging". Hij had wel enkele 
interessante vragen, zoals: "Hoe komt het 
toch dat er zo weinig fundamenteel me
ningsverschil blijkt (in de praktijk ligt dat w~l 
iets anders)? Is het CDA opgeschoven, 1s 
het CDA toch meer dan menigeen denkt 
ontsnapt aan het steile denken van sommi
ge anti-revolutionaire voormannen, is er 
misschien geen "gevaarlijke kunst" meer, 
zijn onze ethische normen inmiddels al te 
verzwakt of is hier zelfs sprake van voort
schrijdende onverschilligheid, de acht(3r
kant van de tolerantie. 
Zoals het bij een goed forumgesprek, 
waaraan niet alleen De Boer en Kassies, 
maar ook de oud-staatssecretaris voor 
onderwijs, kunsten en wetenschappen (~n 
oud-burgemeester van Bergen op Zoom) 
drs. J. van de Laar en hetTweede Kamerlid 
Hanske Evenhuis-van Essen deelnam,n, 
betaamt bleven tal van essentiële vragen 
voldoende hangen om er later nog eens 
verder over na te denken. Trouwens me
nige vraag had het karakter van een kleine, 
zelfstandige cultuur-beschouwing. Zo stel
de mevrouw L. Sluyter (CDA-Amsterdam) 
aan de orde dat kennelijk alleen de vraag 
"wat is subsidiabel(er)?" tot het beleid 
gerekend wordt en dan nog in overweg~n
de zin voor de zogenaamde representatie
ve kunst. Erger vond zij dat cultur~le kennis 
en cultureel waardebesef steeds m~er 

initiatief van het Wetenschappelijk ln~
tuut voor het CDAóók de naam van dit 
laatste sociaal-wetenschappelijk stl,l
diecentrum voor kunst en C!Jituur .15 
verbonden, is te danken aan de voor
malige CAM-minister Til Gardeniers; .. 
die ten tijde van haar bewind de opmer
king gemaakt moet hebben· dat het 
uitermate nuttig zou zijn wanneer de 
Boekmanstichting een breder politiek 
krachtenveld zocht voor de zegening~n 
van haar werk dan - voor het oog van 
de wereld - de Partij van de Arbe~ 
scheen op te leveren. De eerlijkheld 
gebiedt te zeggen, dat deze opmerkir:Jg 
niet in dovemansoren is gesj:>roken, 
want de Boekmanstichting is snel aéln 
de slag gegaan met een onderzoelis
project ,,Politieke partijen en kunstbe- . 
leid", waarvan de vóor het CDA ~est 
relevante neerslag ook terecht is gèkO~ 
men in het tijdschrift "Christe(l~ 
Democratische Verkenningen (nr. ~ 1 
van 1983). (F. J. v. d. H.) 
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Co-referent J. Kassies aan het woord; rechts Hans de Boer en Hans Franken (voorzitter). 

gaan ontbreken, een verwaarloosde kant 
van het gehele cultuurbeleid (uiteraard 
ontbrak het probleem van de definities niet 
met als mooiste poging de uitspraak van 
Van de Laar "cultuur verhoudt zich tot 
kunst als wijn tot cognac"). 

Bestuurders 
Praktisch ingestelde gemeente- en provin
ciebestuurders als wethouder L. Marcelis 
van Voorschoten, fractievoorzitter in Haar
lem mevrouw L. Broersen, statenlid J. 
Houba en zijn collega's 0. Cazemier en J. 
Glasz wilden graag criteria hebben om tot 
belaidsoordelen in het kader van prioritei
tenstellingen te komen, in wezen een 
uitzichtloze zaak omdat veel kunstzaken 
niet op een hand te wegen zijn. 
Mevrouw J. Bennebroek uit Munstergeleen 
sprak met haar hart als uitvoerend kunste
naar op de tong. Zij waarschuwde vooral 
voor al die bezuinigingen in de sfeer van de 
kunstzinnige en muzische vorming zonder 
dat we zelfs maar de kans hebben gehad 
na te gaan wat daarvan nu de winst is 
geweest voor een generatie, die we in dat 
klimaat hebben grootgebracht. Verder zet
te zij zich bijzonder hard af tegen het begrip 
Kunst als onderdeel van het welzijnsbeleid, 
hetgeen ze flagrant in strijd achtte met de 
autonome en authentieke tunetie van de 
kunst, waarmee ze Jan Kassies aan haar 
zijde had. 

Werkgroep 
Aan het slot van de conferentie bleef de 
beschouwing van Hans de Boer als een 
monument overeind staan, bleven de in
dringende vragen van Jan Kassies on
beantwoord (of het antwoord van de oud
staatssecretaris zou men voor lief moeten 
nemen: in het concrete kunstbeleid vallen 
subtiele verschillen in het politiek denken 

weg, er moeten dan zaken gedaan worden 
die door geheel andere factoren bepaald 
worden dan door de theorie), kregen de 
praktische bestuurders geen prioriteiten
lijstje mee naar huis en was bovenal de 
conclusie dàt christen-democraten zich 
veel actiever met het kunst- en cultuurbe
leid moeten bemoeien dan vooral de laat
ste jaren het geval is geweest. Die laatste 
conclusie leverde dan ook het besluit op 
een speciale werkgroep daartoe in het 
leven te roepen. Terecht. <0111 

Frans Jozef van der Heijden 

"Van Verzorgingsstaat 
naar Verzorgingsmaatschappij,, 

Radio-interview 
nu op cassette 

In het een na laatste nummer van CD/ 
ACTUEEL maakten wij melding van een 
KRO-radio-interview (17 januari jl.) van 
commissielid Madeleen Leyten over het 
rapport "Van Verzorgingsstaat naar Ver
zorgingsmaatschappij". Dit interview is met 
medewerking van de KRO op een cassette
bandje gezet en nu verkrijgbaar bij het 
CDA-secretariaat. Het gaat hier om een 20 
minuten durend interview waarbij de hoofd
lijnen van het rappor:t worden doorgeno
men, doorspekt met aansprekende voor
beelden. De tekst is zeer goed bruikbaar bij 
de disèussie over het rapport in de CDA
afdelingen. Inclusief portikosten bedraagt 
het cassettebandje f 3,- te bestellen door 
overmaking van f 3,- op gironummer 
927682 t.n.v. CDA-secretariaat (brochu
res) te Den Haag, onder vermelding van 
"cassette radio-interview". <0111 
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ONDERWIJS 

Geen afbraakbeleid, maar bouwen op korte èn lange termijn 

Onderwijsbeleid en het CDA 
Voor de gemiddelde landgenoot is het 
niet eenvoudig alle ontwikkelingen op 
het gebied van onderwijs te volgen. Op 
dit terrein gebeurt lmmets nogal wat. 
Ook in dit blad is aan diverse tacetten 
van het onderwijsbeleid regelmatig aan
dacht besteed. 
Ditmaal In de periode dat de Tweede 
Kamer de begroting van minister Deet
man c.s. behandelt-een overzichtsarti· 
kei waarin de voornaamste ontwikkelin· 
gen op dit terrein op een rij worden 
gezet. 

De oorsprong van de Nederlandse 
christen-democratie is voor een belangrijk 
deel te vinden in de strijd voor het be
staansrecht van de confessionele school. 
Toen deze strijd gestreden was (onderwijs
pacificatie), bleven echter tal van andere 
politieke items de moete van het bevechten 
waard. 

Onderwijs was en is, in een klassieke 
formulering, hoeksteen van beleid. Door 
recente ombuigingsmaalregelen is in dat 
vertrouwde voorbeeld een bres geslagen. 
CDA-bewindslieden, Eerste- en Tweede
Kamerfractie dragen medeverantwoorde
lijkheid voor een beleid, dat vooral door z'n 
werkgelegenheidsgevolgen door vakbon
den wel is betiteld met "afbraak". Ook in de 
eigen achterban, vragen sommigen zich af 
of het CDA nog wel onderwijsbeleid voert, 
of slechts ombuigingsbeleid. 
Om op dit gehavende beeld van het CDA in 
te gaan is het goed te onderscheiden: 
a. het hoe en waarom van ombuigingen 
b. de gevolgen van de drastische térug

loop van het leerlingenaantal. 
c. ontwikkelingen in het beleid. 
d. prioriteiten van beleid. 

Hoe en waarom ombuiging? 
Het kabinet Lubbers hecht sterker dan 
voorgaande ploegen aan orde op zaken 
stellen in financieel-economische zin. Het 
hoog opgelopen financieringstekort dient 
teruggedrongen, en de uit de hand gelopen 
overheidsuitgaven dienen beperkt te wor
den. Het probleem bij bezuinigingen op 
onderwijs is dat de grootste post van de 
totale Rijksbegroting, 26 miljard, voor ruim 
80% uit salarissen bestaat. 
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Ombuiging betekent dus per definitie ar
beidsplaatsen opofferen of salarissen ver
lagen. De grootste maatschappelijke weer
stand wordt ontmoet bij salarisverlaging. 

Na het bereikte akkoord over de nota 
herziening onderwijssalarisstructuur, 
waarbij de onderwijsschalen geheel paral
lel lopen aan de ambtenarenschalen, is 
een uitweg in deze richting uitgesloten. 
Blijft over het afstoten van arbeidsplaatsen. 
Geen bewindsman zal graag naar dit 
middel grijpen, zeker niet nu de klassen al 
gemiddeld 2 leerlingen groter zijn gewor
den. Alleen door arbeidstijdverkorting met 
volledige herbezetting kan iets positiefs 
aan de werkgelegenheid in het onderwijs 
gedaan worden. 
Overige posten, die als franje of luxe 
bestempeld kunnen worden, of posten ma
teriaal, inventarissen, scholenbouw en stu
diefinanciering zijn uitgebeend. 
Bovendien wordt meer aanspraak ge
maakt op beürzen omdat de ouderlijke 
inkomens nominaal dalen. 
Het mag duidelijk zijn dat alles geprobeerd 
is om op aanvaardbare wijze om te buigen 
op onderwijsuitgaven. Verdere ombuigin
gen zijn slechts mogelijk binnen het alge
mene ambtenarenbeleid of ten koste van 
het voorzieningenpeiL Dat laatste betekent 
concreet dat leerlingen minder les krijgen. 
Terecht stelt men dan de kwaliteitsvraag. 
Voor een uitvoeriger behandeling van het 
prebleem van de bekostiging van het 
onderwijs in relatie tot kwaliteit en doelma
tigheid, verwijs ik naar het recente beleids
advies van het CDA-Wetenschappelijk In
stituut: "Hoeksteen of Sluitpost". 

Een zaak die door vakbonden consequent 
werd afgeschilderd als bezuinigingstruc en 
ordinaire salarisverlaging, de eerder ge
noemde HOS-nota, heeft aangetoond dat 
het niet alles ombuiging is, wat de klok 
slaat. Onderwijsminister Wim Deetman 
heeft een akkoord bereikt over een nieuwe 
salarisstructuur, waarbij: 
1. de schalen eenvoudig zijn (BBRA

systeem) 
2. er voor 't eerst sprake is van promotie

beleid (senior-leraar). 
3. leerkrachten betaald worden naar de 

schoolsoort en niet naar hun bevoegd
heid. 

4. de gewraakte 1.85% korting wordt af
gebouwd 

5. het ombuigingseffect 0.0 is. 

De minister heeft hiermee veel krediet 
herwonnen bij de vakbonden. Dat belooft 
nog wat. Ook is bereikt dat de maatregel 
m.b.t. de klassenvergroting van vorig jaar 
(ruim een half miljard) niet leidt tot gedwon
gen ontslagen. Wie sprak ook al weer over 
afbraakbeleid? 

Minder leerlingen, wat nu? 
Los van het beleid is er één overheersende 
tendens: de daling van het aantal leerlin
gen. Dat aantal is door de bekende farma
ceutische oorzaak met ongeveer een kwart 
gedaald. De gevolgen voor het onderwijs 
zijn rampzalig. Door deze voorspelbare 
demografische ontwikkeling zal binnenkort 
de jeugdwerkloosheid in één klap tot het 
verleden behoren. De werkloosheid in het 
onderwijs dreigt hierdoor een harde struc
turele component te krijgen: circa 15.000 
werkloze leerkrachten zijn hiervan het di
recte gevolg. Omdat binnenkort geen ver
andering in dit beeld te verwachten valt, is 
het verstandiger dit deel buiten beschou
wing te laten in arbeidsplaatsenplannen. 
Omscholing wordt daarom dringend aan
bevolen. 

Een ander ingrijpend gevolg van het da
lend aantal leerlingen is het feit dat kleine 
scholen onder de opheffingsnorm terecht
komen. Duizenden scholen belanden bin
nenkort in die situatie. Toezien met de 
armen over elkaar kan ertoe leiden dat 
"koude sanering" plaatsvindt. Voordat het 
tot opheffing komt dienen scholen fusiemo
gelijkheden af te wegen. In het basisonder
wijs kan de operatie vervlochten worden 
met de invoering van de wet op het 
basisonderwijs, waardoor fusies op onder
wijskundige gronden plaatsvinden. 

Volgens het CDA-program moeten dunbe
volkte gebieden in het fusieproces relatief 
ontzien worden. In het voortgezet onder
wijs ligt de fusie-problematiek een stuk 
moeilijker. Het onderwijskundig perspec
tief is nog niet helder omdat de politiek 
daarover pas na deze regeerperiode be
slist. Fuseren zonder enige perspectief kan 
leiden tot twee smalle middenscholen: één 
(blauwe-boorden) (lbo-mavo) en één witte 
boorden school (havo-vwo). Het is daarom 
goed dat de besturenorganisaties die een 
plan voor herschikking en fusie hebben 
opgesteld, willen werken in het verlengde 
van het beleid ten aanzien van geïnte-
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greerd voortgezet onderwijs, zoals dat de 
laatste jaren tot stand gekomen is. In 
bedekte termen is dit een comliment aan 
het adres van CDA-bewindslieden die voor 
het eerst na jarenlange polariserende dis
cussie rond de middenschool een reëel 
toekomst-perspectief voor het voortgezet 
onderwijs geboden hebben. 

Het onderwijs in beweging 
De tijden veranderen en wij met hen. De 
samenleving veranderde in de negentien
de eeuw van agrarisch naar industrieel; het 
onderwijs-antwoord was een Hogere Bur
gerschool en een poly-technische school. 
Liberalen als Thorbecke waren in de vorige 
eeuw nog vooruitstrevende onderwijsver
nieuwers. Twintigste-eeuwse liberalen b,e
schouwen het woord onderwijsvernieu
wing als taboe. Socialisten hebben fraaie 
gedachtenspinsels over idealen, maar ~et 
zijn toch de christen-democratische doe
ners die de vernieuwing, die in de scholen 
begint, vertalen in wetgeving. Zo is de 
gedachte van de ononderbroken basisvor
ming voor leerlingen van 4 tot 12 jaar in 
uiteindelijke vorm gestalte gegeven door 
CDA-bewindsman Hermes. 
De in het CDA-program bepleite cqn
census-vorming door overleg over de 
toekomstige eerste fase van het voortge~et 
onderwijs, heeft inmiddels plaats gev n
den en zal vertaald worden in een wet ie 
het scholen mogelijk maakt te starten rriet 
voortgezet basisonderwijs. 
In het basisonderwijs worden wettelijk ~al 

CD/ACTUEEL 4 februari 1984 

van geaccepteerde onderwijskundige en 
didactische vernieuwingen mogelijk ge
maakt. Leerlingen die de basisschool door
lopen hebben, komen terecht in een school 
voor voortgezet onderwijs die methoden en 
werkwijzen h,anteert, die sinds de jaren 
zestig niet erg veranderd zijn. Vernieuwing 
in één sector kan niet zonder gevolgen 
blijven voor andere sectoren. 

Scholen die buiten de kaders van de wet 
voortgezet onderwijs willen werken aan 
een oplossing voor de vele knelpunten in 
het huidige onderwijs, moeten daartoe de 
ruimte krijgen. En voorts ben ik van mening 
dat het categoriale gymnasium, èn de 
gymnasiale VWO-afdeling in de tweede 
fase aan hun trekken kunnen komen; 
vooral wanneer in de eerste fase het vak 
Antieke Cultuur een plaats krijgt. 
Voor een meer diepgaande analyse van 
het huidig~ stelsel en een aantal belaids
aanbevelingen verwijs ik naar de recente 
studie van het CDA-Wetenschappelijk In
stituut "Samen verder". 
In het hoger onderwijs luiden de sleutel
begrippen: Schaalvergroting (HBO), Taak
verdeling en Concentratie (HBO-WO). Het 
beset'is doorgedrongen dat we in een klein 
land leven met een ongekend dichte sprei
ding van hoger-onderwijsvoorzieningen. 
In het wetenschappelijk onderwijs wordt . 
gepoogd enige lijn aan te brengen in een 
viertal gelijktijdige operaties: namelijk: 
Taakverdeling, Twee Fasenstructuur, 
Voorwaardelijke financiering en salariëring 
wetenschappelijk personeel. 

Tevens wordt hier net als in het MBO en 
HBO gepoogd om de onwenselijke kloof 
tussen onderwijs en bedrijfsleven te over
bruggen, ondermeer via tranferpunten die 
onderzoek ten behoeve van bedrijfsleven 
coördineren. Ook wordt het beleid t.a.v. 
technologische innovatie kracht bijgezet 
door bevordering van deze onderzoeks
sectoren. 

Prioriteiten van beleid 
Eerder al heb ik het verwijt , ,afbraakbeleid" 
te voeren, bestreden. Er wordt ook ge
bouwd, niet alleen op lange termijn, ook nu. 
Enkele voorbeelden: 
Het CDA ziet de overheid als een schild 
voor de zwakkeren. Het onderwijsbeleid 
richt zich dan ook vooral op achterstands
groepen, t.w. kansarme leerlingen, in het 
bijzonder leerlingen uit culturele minderhe
den. De CDA-fractie bepleitte structurele 
financiering van dat onderwijs. Een wette
lijke regeling is op komst. Ook voor diege
nen die indertijd hun kans op (vervolg-) 
onderwijs gemist hebben, willen wij goed 
tweede-kans-onderwijs bieden. Een 
initiatief-wetsvoorstel uit de Tweede Ka
mer kreeg onlangs de steun van de CDA
fractie. Een veelomvattende regeling voor 
volwassenen-educatie lijkt nu een aantal 
stappen dichterbij. Als wij signaleren dat de 
industriële maatschappij evolueert naar 
een informatiemaatschappij, heeft dat ook 
gevolgen voor het onderwijs. Een versnel
lingsplan is onlangs verschenen. Willen we 
niet achter de technologische ontwikkelin
gen aanhollen, dan zal het onderwijs moe
ten blijven vooruitgrijpen op deze ontwikke
lingen. 

Verder wordt met voortvarendheid gewerkt 
aan de totstandkoming van het kort-MBO. 

Een onderwijsvorm voor de "vergeten" 
groep jongeren van 16 en 17 jaar die 
gedeeltelijk leerplichtig zijn. Juist voor die 
jongeren, die eerdere opleidingen niet met 
succes afmaakten, worden in dit onderwij
stype nieuwe kansen gecreëerd. 

Ten slotte 
"Rust in het onderwijs" is een veel ver
zuchte wens na de recente onzekerheid. 
Akkoord voor zover het rechtspositionele 
zekerheid betreft. Echter de rust verlan
gen, die elke ontwikkeling verdacht, en · 
elke vernieuwing taboe maakt, is de rust 
van het kerkhof wensen. Het CDA heeft 
nog te veel programmapunten te verwe
zenlijken om daarnaar uit te zien. ~ 

Cees Blokland 
Beleidsmedewerker CDA-Tweede Kamerfractie. 
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Bizar 
Het bizarre van heel deze politieke discussie 
(over de Medianota) is, dat geen sterveling 
weet of het fenomeen van individuele televi
sie wel aanslaat. ( ... ) De vraag is of de 
consument bereid zal zijn dertig tot 35 gulden 
per maand op te brengen om deze program
ma's thuisbezorgd te krijgen. "Ik sluit niet uit 
dat de hele onderneming op een zeperd 
uitloopt," zegt Kosto (PvdA-kamerlid) dan 
ook met onmiskenbaar realisme. (Leo van 
Atten in Algemeen Dagblad). 

Voorspelling 
Als de plannen van minister Brinkman door
gaan, houden we het er op dat binnen twee 
jaar de nieuwe gemachtigden voor het kabel
net wéér voor de deur staan. Ze hebben dan 
een nieuw verhaal, namelijk dat ze de beno
digde honderdduizenden abonnees niet heb
ben kunnen krijgen met de daaraan gekoppel
de vraag of ze nu dan niet op de commerciële 
toer mogen . .. 't Is toch immers zonde af te 

·breken, wat net is opgebouwd. Denk eens aan 
de kapitaalsvernietiging en het verlies van 
arbeidsplaatsen." Als de Tweede Kamer dat 
niet onderkent, zal de nu zestigjarige oorlog 
tegen de veelkoppige draak van de commer
ciële en gladde cultuur op radio en televisie 
inderdaad vergeefs zijn gestreden. (Trouw). 

Zo is dat 
Sinds de eerste ontwerp-medianota staan 
de publikaties in het teken van verboden, 
beperkingen. En Brinkman is de boosdoe
ner, de betuttelende minister, wat merk
waardig is omdat de minister de omroepen 
in bescherming neemt, zonder het bedrijfs· 
leven naar een zijspoor te rangeren. Maar 
er zit inderdaad ook veel negatiefs in. De 
omroepen komen niet op de abonnee-tv. 
Onder geen beding? Brinkman schudt het 
hoofd. "En er komt ook geen reclame op de 
abonnee-tv?"- "Zo is dat." (Gesprek met 
minister Brinkman in Elseviers Magazine). 

Irreëel 
Het zou mooi zijn als de zuivere uitgangspun
ten van het pluriforme omroepbestel weer een 
kans konden krijgen, maar de Hilversumse 
praktijk van de laatste jaren heeft aangetoond 
datdie verwachting irreëel is. De vraag die zich 
opdringt is of de overheid niet al te veel als 
beschermengel voor de omroepbelangen 
wordt aangeroepen. Het is aan de omroepen 
zeJfom aan te tonen datzij terecht hun plaats in 
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het maatschappelijk krachtenveld blijven op
eisen. (Volkskrant). 

Leugen 
Maar in het systeem-Brinkman kan de VARA 
de VARAniet zijn, deKROde KRO niet. Dat is 
de valsheid die in zijn systeem zit. Door vast te 
houden aan het gelalscriterium worden de 
mensen gedwongen te kijken naar het soort 
programma's dat door enkele ministers en 
kamerleden voor ze gekozen is. Wat nu 
eventueel door de Kamer aanvaard gaat 
worden is dus de grote leugen. Begrijpelijk is 
het dat de VVD dit aanvaardt, maar wonder
lijkerwijze zal ook het CDA akkoord gaan. 
(Oud-minister Harry van Doorn in Volkskrant). 

Navelstaren 
De omroepen zeggen zelf dat ze de onder
gang tegemoet gaan. "Als dat zo was zou 
deze ministerwel bijzonder ver afstaan van 
het CDA-partijprogram. Hij is er met een 
duidelijk compromis uitgekomen, dat ont
kent niemand, maar zo vreselijk drama
tisch als Hilversum het voorstelt . .. Men is 
daar natuurlijk niet geheel vrij van navel
staren." (Dr. J. Verhoeve, directeur
generaal WVC in De Tijd). 

Bliksemafleider 
De Brede Maatschappelijke Discussie, be
doeld als bliksemafleider, is voorbij. De poli
tiek en de belangengroepen hernemen hun 
stellingen. De atoomlobby laat weer druk van 
zich horen en dan kan het niet lang duren voor 
ook de anti-kernbeweging weer uit haar 
winterslaap ontwaakt. (Groene Amsterdam
mer). 

Nu de zure regen 
De enige juiste redenering lijkt ons dat de 
Kamer nu haar verantwoordelijkheid neemt 
en, gehoord de voorspelbare uitkomsten van 

. het inspraakspel, de zuiverheid van het milieu 
en goedkope elektriciteit laat prevaleren bo
ven sentiment en drogredenen. (. .. ) De 
onzin tegen de kernenergie is er door de BMD 
niet uitgefilterd, maar zij heeft de zure regen 
ontdekt, die ons op den duur allemaal inmaakt 
als we kolen en olie blijven stoken in afwach
ting van paradijselijke, alternatieve energie
vormen. (Eiseviers Magazine). 

Staalkaart 
In objectiviteit kan niet anders worden 
vastgesteld· dan dat met het Eindrapport 

een zo eerlijk mogelijke staalkaart is gebo
den van al wat wroet in de vaderlandse 
inborst. Dat velen al op voorhand - de 
vertegenwoordigers van CDA, PvdA en 
VVD zelfs zonder het rapport te hebben 
gelezen- verklaren een andere opinie aan 
te hangen dan die van de Stuurgroep, is 
eerder een aanbeveling voor de kwaliteit 
van hun werk dan dat het een diskwalifica
tie zou betekenen. (Eiseviers Weekblad). 

Soort Den Uyl 
Hoe is het met Lubbers voor binnenlands 
gebruik gesteld? Politieke mede- en voorstan
.ders waarderen hem als een goed functione
rend minister-president. Een man die alle 
staatszaken beheerst, die effectieve leiding 
geeft, ideeën heeft en binnen de regeringsclub 
compromissen weet op te bouwen. ( ... ) Met 
zijn "bemoeizucht" en werklust eenzelfde 
soort premier als Den Uyl, hoezeer ze ook 
karakterologisch en ideologisch verschillen. 
(Max de Bok in Gelderlander-pers). 

Terugdraaien 
Gelukkig is het zo dat, ook bij dat halfbakken 
idee van Lubbers met de zestien kruisraket
ten, er in Nederland pas wordt geplaatst eind 
1986, na de verkiezingen. Als het kabinet en 
het parlement in meerderheid, wat ik nog moet 
zien gebeuren, dit jaar tot plaatsing besluit, zal 
de Partij van de Arbeid direct aankondigen dat 
een regering met socialisten dit besluit terug
draait, nog voordat ze geplaatst zijn. ( . .. ) 
Tijdens de verkiezingen van 1986 zullen de 
kiezers in Nederland beslissen of de kruisra
ketten worden geplaatst. Daarvoor heb ik 
geen referendum nodig. (Joop den Uyl in Vrij 
Nederland). 

Bestaat-ie nog? 
Van de zijde van de oppositie heeft Lub
bersweinig te duchten. Den Uyl hoefthijals 
leider van de oppositie nauwelijks serieus 
te nemen. De vraag dringt zich zelfs op: 
bestaat Joop den Uyl nog wel? D66-leider 
Engwirda beschuldigt de socialisten ervan 
"de permanente campagne" tegen het 
kabinet op een laag pitje te hebben gezet, 
teneinde potentiële PvdA-kiezers niet af te 
schrikken. Engwirda zou wel eens gelijk 
kunnen hebben. Zolang Den Uyl zijn mond 
houdt, gaat het de PvdA blijkens de verkie
zingsenquêtes electoraal goed. (F. A. Hoo
gendijk in E/seviers Magazine). 
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EUROPA 

EG-crisis en raketten centraal bij bezoek Franse president 

Mitterrand komt van dichtbij 
President Mitterrand van Frankrijk op be
zoek. Ongewoon idee. Waarom eigenlijk? 
We vinden Duitsland en Groot-Brittanl'lië 
dichtbij. Hoe komt dat? Is dat omdat we met 
de Franse christen-democraten - het 
"Cent re des Démocrates Sociaux" (CD$)
slechts bescheiden contacten onderhpu
den, terwijl wij met de Duitse zusterpartijen• 
CDU en CSU een, hoe men erooktegen~an 
kijkt, in elk geval boeiende relatie hebben. 
Dat vormt geen bevredigende verklari11g. 
alleen al wegens het feit dat er in Groot
Brittannië helemaal geen christ,an
democratische partij bestaat. Is het ' de 
Franse taal, die ons minder gemakk~lijk 
ligt dan het Engels en het Duits? 

Niet verwaarlozen 
Nederland moet Frankrijk niet verwaarlo
zen. Het ligt centraal in Europa, is groot en 
heeft een fikse bevolking; het heeft ~ijn 
economie de laatste decennia sterk gemo
derniseerd, is actief in de wereldpolitiek 
(brandweerman iri Afrika en Libanon) en 
beschiktovereen eigen kernmacht. Parijs is 
onze partner in het Atlantisch Bondgen<;>ot
schap en in de Europese Gemeenschap 
(EG). 
Het is een officieel bezoek, zeker, maar )lok 
een politiek werkbezoek. We hebben jllro
blemen met Frankrijk, b.v. met de Rijnver
vuiling. In de oplossing daarvan zit gelukkig 
schot nu het Franse parlement het Rijnyar
drag heeft goedgekeurd. Laat ons hopen 
dat die "schot" erin blijft als het op de 
uitvoering aan komt. 

Raketten 
Twee kwesties springen eruit bij dit bezoek: 
de raketten en de EG-crisis. Die ty.ree 
problemen hebben overigens met elkaar te 
maken, dat zal de komende tijd steeds 
duidelijker worden. Spanningen en irritaties 
in de Atlantische wereld werken ontbindend 
en verschralend door in de EG. En anders
om. Het gaat ook vaak om dez~lfde 
per.sonen. ·Lubbers en Van den Broek 
blijven voor hun collegae Lubbers en Van 
den Broek, of ze nu een NAVO-hoed dan
wel een EG-pet op hebben. 
Eerst de raketten, Milterrand- die na! wat 
omzwervingen thans een echte socialist 
geworden is - heeft een hard en h~lder 
standpunt: plaatsing is noodzakelijk. · 
Hij geeft aan zijn overtuiging boventtien 
duidelijk uiting, ook in het buitenland. Denk 
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aan zijn rede in de Duitse Bondsdag en aan 
zijn uitspraak in België dät "in het Oosten de 
raketten en in Westen de pacifisten staan", 
Frankrijk is geen partij bij het NAVO
dubbelbesluit. Het heeft zijn eigen raketten. 
Die zijn overigens voor Rusland bestemd en 
daarom heeft het zin van onze kant uit aan 
de orde te stellen hoe de Franse kernwa
pens betrokken moeten worden bij toekom
stig Oost-West-wapenbeheersingsover
leg, waarvan wij hopen dat het zo snel 
mogelijk weer begint. 

Nieuwe aanpak EG-trubbels 
De Fransen zoeken naar een nieuwe 
aanpak van de EG-crisis. De methode van 
de laatste jaren nl. de problemen opzouten 
tot topconferenties en in de tussenperiodes 
"passen op de plaats maken" is om drie 
redenen onvoldoende gebleken. In de 
eerste plaats is het tegen de EG-verdragen, 
die immers in continue besluitvoering voor
zien. In de tweede plaats werden de 
opgespaarde probleèmpakketten te zwaar 
en te ingewikkeld om in een paar dagen 
opgelost te kunnen worden. In de derde 
plaats bleek soms op pijnlijke wijze dat de 
voor het doorhakken van knopen vereiste 
kennis van zaken- en soms van details- bij 
nogal wat regeringsleiders ontbrak. Uit 
onverwachte bron, nl. Europese Parle
mentsvoorzitter Dankert, is overigens ge-

bleken dat van Ruud Lubbers de vakkennis 
en politieke vaardigheid tijdens de Europe
se toppen voortreffelijk waren. Misschien 
wel eens tot enige irritatie leidend: mag het 
knapste jongetje van de klas wel uit een 
klein land komen? 
De nieuwe Franse lijn behelst een voorbe
reiding in tweegesprekken en het oplossen 
van losse problemen iedere keer wanneer 
de tijd daar is. Het verschijnsel van bilatera
le voorbereiding doet natuurlijk afbreuk aan 
het gemeenschapskarakter van Europa, 
maar beantwoordt wel aa"'de geest van de 
huidige tijd. In het kader van die tweege
sprekken komt Milterrand naar Den Haag. 
De Fransen denken dat met name de 

· landbouwvraagstukken rijp zijn voor de 
oogst. 
Dat wordt voor Nederland pikant, omdat 
daarbij waarschijnlijk in ons vlees gesneden 
zal worden. Wij waren compromisbereid, 
maar dan moest er wel ook op ander terrein 
voortgang geboekt worden: betere werking 
van de markt, onderzoeksbeleid, industrie
beleid etc. Dat tweede deel dreigt losgekop
peld te worden van de agrarische zaken. Er 
zal weer veel vernuft nodig zijn om deze klip 
te omzeilen. De tijd begintechter te dringen. 
Op 14 juni a.s. bij de Europese verkiezingen 
wil de Europese burger de kaarten op tafel 
krijgen. <11111 

Jean Penders Lid Europees Parlement 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

~~ OUTCH 
l~ ~ ~ IMMIGRANT 

...._... SOCIETY 
Een Christelijke emigranten
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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MEDIA 

Abonnee-tv beheerst debat 
over medianota minister Brinkman 
Zelden werden op één dag zoveel moties 
ingediend. Terwijl er bij de kamerbehande
ling van een nota gemiddeld zo'n zeven à 
acht zijn, was het bij de bespreking van de 
Medianota goed raak. Niet minder dan 
vijfendertig moties moest mevrouw Dien 
Cornelissen, voorzitter van deze gedenk
waardige vergadering, voorlezen. De 
groep Dijkman-Scholten spande wel de 
kroon. Weliswaar had de heer Scholten 
slechts 6 minuten spreektijd (tegenover 75 
minuten voor de PvdA, 68 voor het CDA en 
59 voor de VVD), maar dat weerhield hem 
niet het recordaantal van negen moties bij 
Dien Cornelissen te deponeren en zo zijn 
spreektijd in de eerste termijn te verdubbe
len. CDA-woordvoerder Van der Sanden 
merkte in dit verband terecht op dat het in 
het debat de bedoeling is een betoog op te 
bouwen waarvan eventuele moties vervol
gens een logisch uitvloeisel zijn. En niet 
omgekeerd. 
Maar het was in alle opzichten een gedenk
waardige dag. Wederom bleek dat de 
media het allermeest geïnteresseerd zijn in 
het parlement wanneer zij zelf het onder
werp van de besprekingen zijn. ledereen 
was er dan ook. Het Binnenhof stond vol 
met NOS-wagens, er waren drie NOS
camera's (gewoonlijk is er maar één), Den 
Haag Vandaag had 15 minuten extra 
zendtijd, de vergaderzaal van de Tweede 
Kamer puilde uit, terwijl het toch alleen 
maar ging om een zogenaamde UCV, een 
Uitgebreide Commissie Vergadering van 
welzijn en cultuur. Ja, zelfs was er vanwe
ge de grote toeloop van belangstellenden 
en vooral belanghebbenden, voor hen in 
de groene bankjes van de kamerleden 
plaats ingeruimd. En zo zagen we NOS
voorzitter Jurgens op de voorste rij van de 
CDA-banken, Ferry Hoogendijk van Elsa
vier daar vlak achter, ambtenaren van de 
ministers Brinkman en Van Aardenne er 
tegenover, vertegenwoordigers van het 
bedrijfsleven, van gemeenten, van kabe
lexploitanten, van de STER en het ANP en 
vele anderen op de tribunes. Vanuit de 
ambtenarenloges keek een aantal om
roepbazen naar beneden. Alhoewel ook 
ditmaal weer duidelijk werd dat de "unieke 
conceptie van ons bestel" de meeste 
partijen zeer ter harte gaat, moesten de 
omroepbazen ook nogal wat onvriendelijks 
aanhoren. D'66 meende dat het omroep-
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bestel niet voor veelkleurigheid heeft ge
zorgd: "Men kiest niet voor een stroming 
maar voor een blad," zei E. Wessei
Tuinstra en diende een motie over de 
"grote ontkoppeling" in. De PSP noemde 
de omroepen anachronistische instellin
gen die kunstmatig in stand worden gehou
den terwijl de onderlinge verschillen mi
niem zijn. De RPF toonde zich ontevreden 
over het feit dat het aantal naaktscènes 
tegenwoordig de kijkdichtheid lijkt te bepa
len. 
En de SGP meende dat er te weinig tegen 
zedenkwetsende programma's wordt op
getreden. "Vloeken op een onbewoond 
eiland is even erg als in een volle kerk, en 
zeker zo erg als op de beeldbuis d1e toch al 
een dwangbuis dreigt te worden." 

Vertrossing 
Algemeen werd geklaagd over de zoge
noemde vertrossing van ons bestel: te veel 
verstrooiing, te Wfilinig informatie en cul
tuur. Dit ontlokte de VVD'er Keja de vraag 
of dan ook de EO niet tot de orde moet 
worden geroepen: deze omroep brengt 
immers te veel informatie en te weinig 
verstrooiing. Toen hierover nog wat werd 
gedebatteerd, verzuchtte diezelfde Keja: 
"Je hoeft niet gek te zijn om het te 
begrijpen, maar het helpt wel!" De populai-

Minister Brinkman: slimme conclusie 

re Schutte van het GPV (bijna tot politicus 
van het jaar gekozen) bleek weinig ver
wachtingen van een eventuele "onttros
sing" te koesteren en hij was dan ook tegen 
een mogelijk derde net. "Als twee netten 
niet voldoende zijn om de bevolking van de 
Nederlandse cultuur te doen genieten, zal 
dat ook bij drie netten niet gelukken." 
Maar de belangrijkste vraag die iedereen 
zonder uitzondering deze dag bezighield 
was: mogen de omroepen nu wel of niet 
abonneetelevisie gaan exploiteren? Som
mige partijen (PvdA, PSP, RPF, Scholten) 
vonden van wel met als argument dat 
alleen zo de omroepen zich zouden kun
nen beschermen tegen de "aan de ketting 
rukkende commercie die medialand wil 
binnenstormen" (RPF). Andere partijen 
(CDA, VVD, D'66, GPV) vonden juist van 
niet, met als argument dat meedoen aan 
abonneetelevisie de vercommercialisering 
van de omroep juist in de hand zou werken: 

In dit verband was er ook enige discussie 
over de vraag of abonneetelevisie nu wel of 
geen omroep is. Minister Brinkman hield 
dan ook vast aan de tweedeling omroep 
versus abonneetelevisie. Als er omroepen 
waren die desondanks abonneetelevisie 
zouden willen doen, dan stappen ze maar 
uit het bestel, aldus de minister die op deze 
voor hem toch zeer epineuze dag een 
ontspannen indruk maakte. Prudent maar 
soms met ferme taal voorzag hij de kamer
leden van antwoorden op hun vragen. Zijn 
conclusie was even slim als duidelijk: 
gezien de verdeeldheid van de Kamer 
stelde hij voor de strijdbijl te begraven en 
de medianota integraal te accepteren. 

Derde net 
Het door het CDA bij motie ingediende 
voorstel om een derde net (niet uitsluitend 
voor cultuur, maar volgens totaalprogram
ma) op te richten, wees de minister af: "Er 
zijn al twee netten, er zijn vele radiozen
ders, er komt abonneetelevisie, we moeten 
nog eten, slapen, lezen, wandelen, kortom: 
overdaad schaadt!" Zeker als het verplicht 
wordt opgelegd via verhoging van het 
kijkgeld. Over abonneetelevisie daarente
gen kan ieder zelf beslissen of hij het wel of 
niet wenst. Bovendien, meende de minis
ter, kost zo'n derde net ettelijke miljoenen 
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Een opsteker voor Marten Beinema tijdens de Medianota. Naast hem Hermans (VVD) en Van der Sanden en mw. Wesse/- Tuinstra (0'66, links). 

guldens en die hebben we niet. Ruim twee 
uur duurde de reactie die de minister van 
WVC gaf op alle opmerkingen en vragen 
van de kamerleden. Maar hij was niet de . 
enige achter de regeringstafel: naast hem 
zaten staatssecretaris Scherpenhuizen 
(PTT) en minister Van Aardenne. De laat
ste wees in zijn half uur durend betoog op 
de zo belangrijke economische aspecten 
bij de invoering van abonnee-t.v. "We 
moeten steeds in gedachten houden, dat 
het niet alleen gaat om abonnee-t.v., maar 
om de openingen die dit biedt naar de 
toekomstige informatiemaatsphappij." De 
minister zei dat er voor ons land grote 
kansen zijn in de nieuwe informatie
technologie, juist omdat Nederland (met 
België) het diehtsbekabelde land ter wereld 
is en omdat de uitgeverijen uit ons land 
internationaal befaamd zijn. Abonnee-t.v. 
is volgens de minister het begin van steeds 
meer geïndividualiseerde informatie: ie
dereen zal straks via het scherm precies de 
informatie krijgen die hij zelf wil. "Dan 
zullen zelfs abonnee-programma's voor 
kanariefokkers mogelijk zijn," voorzag hij. 
En met deze toekomstvoorspelling was het 
23.10 uur geworden: einde van het grote 
mediadebat Begin van de informatiemaat
schappij? Na de stemming over de vele· 
moties (ca. eind februari) weten we meer. 

.... 
Reina van Ditzhuyzen 
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Geen zelfstandige rol voor omroepen bij abonnee-tv 

CDA-fractie wil derde net 
De CDA-Tweede Kamerfractie streeft 
met kracht naar een derdè televisienet. 
Dat was deze week de uitkomst van het 
door velen met spanning tegemoet ge
ziene debat over de medianota van 
minister Brinkman. Het ging er maan
dag om voor dat plan een kamermeer
derheld te krijgen. 
De Tweede Kamer liet de medianota 
overigens vrijwel Intact. 

Woordvoerder Piet van der Sanden her
haalde dat het CDA een duidelijke schei
ding wil zien tussen het publieke en het 
commerciële bestel. Het voorkeursrecht 
van de publieke omroep moet duidelijk 
worden geregeld en er kan en mag· langs 
de sluipweg van abonnee-televisie geen 
derde commercieel omroepnet ontstaan. 
Waterdichte regelingen zullen moeten ont
worpen om de situatie in de hand te kunnen 
houden. 

Van der Sanden merkte op dat de CDA
fractie de regering zou volgen ten aanzien 
van de beslissing de omroepen niet tot de 
abonnee-televisie toe te laten. De omroe-

pen hebben, met andere woorden, dus 
geen zelfstandige rol bil dit abonneegebeu
ren, maar dit standpunt sluit niet uit dat 
omroepen, voor wat betreft toelevering van 
programma's buiten spel zou moeten 
staan. 

De omroepen hebben straks steeds meer 
tekort aan zendtijd, zeker als het aantal 
A-omroepen verde.r groeit. · 
Voor Van der Sanden is het zaak aan die 
behoefte tegemoet te komen door een 
derde net, waardoor er met name in de 
avonduren als het aantal kijkers het grootst 
is ruimte bij komt. Dat zal best wat 
kosten, maar, aldus Van der Sanden, de 
huidige financiële stituatie mag geen alibi 
zijn om maar geen derde net op te richten. 
Het onderdeel televisie heeft in de publici
teit de meeste aandacht gekregen, maar 
toch waren er nog een aantal andere 
belangrijke elementen die evenzeer aan
dacht verdienen. 
Van der Sanden vroeg veel aandacht voor 
de niet al te rooskleurige positie waarin de. 
pers zich bevindt. Door de slechte conjunc-

(Vervolgop pagina 14) 
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FRACTIE 

CDA-fractie tegen reclame 
bij regionale omroep 

In een aantal bladen verscheen kort 
voor het behandelen van de Medianota 
In de Tweede Kamer een advertentie 
van een· groep Nederlanders die een 
derde tv-net uitsluitend voor de cultuur 
willen. Als het aan de CDA-Tweede 
Kamerfractie ligt krijgen deze landgeno
ten, die blijkens het naamoverzicht allen 
ver hadden doorgeleerd, niet hun zin. 
Niet omdat het CDA iets tegen cultuur 
heeft, integendeel, maar omdat een 
apart cultuurnet zich niet met de eis 
verdraagt die aan elke omroep wordt 
gesteld een volledig programma te 
brengen, waarbinnen de cultuur een 
eigen plaats moet hebben. 

Maar de huidige situatie, aldus CDA
woordvoerder drs Marten Beinema maan
dag tijdens de behandeling van de media
nota in de Tweede Kamer, is ook niet 
bevredigend. De kunsten komen er in de 
huidige opzet bekaaid van af: de omroepen 

· voldoen niet aan de culturele verplichtin
gen. De komst van een derde net kan 
inhouden dat de omroepen nu ook aan 
minder populaire aspecten meer tijd en 
aandacht zullen besteden. 

Marten Beinama vindt dat in afwachting 
daarvan niet moet worden stilgezeten. Hij 
vroeg de minister op korte termijn in 
overleg met de Raad voor de Kunst na te 
gaan of het programmavoorschrift van 20 
procent cultuur zo kan worden dat ook de 
kunsten meer tot hun recht komen. Lof had 
Beinama overigens voor de NOS, die haar 
aanvullende functie op het terrein van de 
kunsten goed vervult. · 

(Vervolg van pagina 13) 

tuur komen bladen in de knel door een 
teruglopend advertentie-aanbod. De abon
nementskosten hebben een stijging onder
gaan en daaraan is het danken dat er niet 
meer bladen onder de rode streep zijn 
geraakt. 
Piet van der Sanden bepleitte een harmo
nieuze verhouding tussen advertentie- en 
abonnementsopbrengsten. Maar er zijn 
andere perspectieven: de CDA-fractie 
juicht het toe dat dag- en nieuwsbladen via 
de kabelkrant tot de kabel worden toegela
ten. Van der Sanden wenst op die kabel 
duidelijke beperkingen: in de opzet van de 
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Rol provincie 
In zijn bijdrage aan het debat zette Marten 
Beinama verder uiteen hoe zwaar de 
CDA-fractie tilt aan de regionale omroep. 
Het ligt voor de hand, aldus de CDA~ 
woordvoerder, dat een regionale omroep 
voort komt uit in een regio levende behoef
ten en dat de provinciale staten de eerst 

regering zou ook de slager om de hoek een 
kabelkrant kunnen maken. Deze opzet kan 
de regering maar beter vergeten. 

Omdat elders in dit nummer meer over de 
behandeling van de Medianota staat, zij . 
hier met deze korte weergave van 
de bijdrage van Piet van der Sanden 
volstaan. Zijn slotconclusie: "De CDA
fractie aanvaardt de medianota. Wij heb
ben enkele wensen voor een betere uitvoe
ring van beginselen, die in de nota zelf zijn 
neergelegd. Het feit dat de nota niet over 
het derde net spreekt duidt er al op dat 
deze belangrijk~ CDA-wens niet in strijd 
met die nota is." ..,.. 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

aangewezen instantie zijn om de zendtijd 
toe te wijzen. Marten Beinema vindt dat de 
regionale omroep een gemengde financie
ring moet krijgen, wat er op neerkomt dat 
de provinciale staten bepaalde opcenten 
bepalen of de omroepbijdragen met een 
bedrag als aanvulling uit die omroepgel
den. Uitdrukkelijk tegen is Marten Beinema 
als het gaat om reclame op de regionale 
omroep: die brengen de regionale dan wel 
plaatselijke pers direct in gevaar. 
Ook Beinama ging nader in op de kabelnet
ten: als er straks één kabelnet komt moet 
de aanleg en het beheer in handen zijn van 
de PTT en dienen de exploitanten een 
verplicht basispakket uit te zenden, dat 
bestaat uit Nederland 1 en 11 (en straks 
wellicht 111), alsmede de twee netten van de 
BRT. Individuele voorkeur vult de verdere 
keuze in, aldus de CDA-woordvoerder. ..,.. 

't enige aardige medium dat is Brinkman zelf nog 
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FRACTIE 

Landbouwbegroting 

Voldoendes voor minister Braks 
Minister Gerrit Braks van Landbouw en 
Visserij kon dinsdag, bij het begin van 
de behandeling van zijn begroting, ver
nemen dat hij van de CDA-Tweede 
Kamerfractie alleen maar voldoendes 
op zijn rapport krijgt: er is veel waarde
ring voor de wijze waarop de minister 
ook op Europees vlak opereert. 

Woordvoerder René van der Linden zei dat 
het opereren in Europees verband er niet 
eenvoudiger op is geworden, maar dat het 
optreden van de minister er voor zorgt dat 
ons land er in die Europese slangenkuil 
altijd goed uitkomt. 
Land- en tuinbouw hebben ondanks de 
crisis hun positie weten te handhaven, ja 
zelfs versterken, zei Van der Linden. De 
export is van vitaal belang voor onze 
economie en wordt terecht aan andere 
bedrijfstakken ten voorbeeld gesteld. Maar 
er zijn ook mensen die de landbouw 
verantwoordelijk stellen voor de crisis in 
Europa - de landbouw zit dus tussen de 
aanbidding en de verguizing in. 
Tot de laatste categorie - die van de 
verguizers- behoort Van der Linden aller
minst. Hij merkte op dat zonder export van 
land- en tuinbouwartikelen het overschot 
op onze betalingsbalans plaats zou maken 
voor een tekort van ongeveer zeven miljard 
gulden. Voorde landbouw is het de komen
de jaren wel pas op de plaats maken - de 
wilde groei van vroeger zit er niet meer in. 
Hoogwaardige technologie moet de boer 
van straks even vertrouwd worden als de 
eenvoudiger machines waarmee hij nu zijn 
bedrijf runt. 
Uitvoerig stond Van der Linden stil bij de 
Europese troebelen: nog nooit is de kans 

Overleg over 
verkoop boerderijen 
De CDA-Tweede Kamer-fractie heeft zich 
op maandag 30 januari gericht tot de 
voorzitters van de Vaste Commissies voor 
Landbouw en Financiën met het verzoek 
om op zo kort mogelijke\ termijn in een 
mondeling overleg met de minister van 
Landbouw en de minister van Financiën 
van gedachten te wisselen over de brief 
van de minister van Financiën inzake de 
verkoop van agrarische domeingronden 
ten behoeve van de aankoop van natuur
terreinen. 
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Goed landbouwbeleid en faunabeheer noodzaak. 

op uiteenvallen van het Europees land
bouwbeleid zo groot .geweest als op dit 
moment. De voorstellen van de Europese 
Commissie betekenen een klap voor de 
inkomens van de boeren, die als het ware 
worden gebruikt om buiten hun schuld 
ontstane problemen binnen de EG te 
helpen oplossen. Van der Linden maakt 
zich over die inkomensontwikkeling dan 
ook grote zorgen, zeker nu allerlei nationa
listische gevoelens gaan meespelen. 
ledereen heeft nog wel de beelden van 
boze Franse boeren die Nederlandse 
vrachtwagens leeghalen in het hoofd, maar 
ook op andere manieren is het vechten 

De heer Faber heeft de bewindslieden van 
Landbouw en Financiën gevraagd of het 
mogelijk is de gunning van het te verkopen 
bedrijf te Espel (perceel C40) in de Noord
Oostpolder aan te houden in afwachting 
van dit mondeling overleg. 

De CDA-fractie merkt overigens op, dat 
vastgehouden moet worden aan het be
leidsvoornemen dat jaarlijks in ieder geval 
f 19 miljoen gulden beschikbaar moet 
komen uit de verkoop van domeingronden 
ten behoeve van het aankopen van reser
vaatsgebieden in het kader van het relatie
notabeleid. 

foto G. de Graaft 

voor het eigen belang geblazen in de EG. 
De neiging om de eigen markten te bescher
men neemt gevaarlijk toe. "De CDA-fractie 
acht open grenzen voor de Nederlandse 
land- en tuinbouw van levensbelang. Daar 
moest onze eerste prioriteit liggen," aldus 
de CDA-woordvoerder die meende dat de 
bovengenoemde grensblokkades nog 
maar een voorproefje zijn van wat nog 
komen gaat. 
De andere CDA-woordvoerder, Jan van 
Noord, stond in zijn bijdrage aan het debat 
stil bij onder meer de kwaliteitsverbetering, 
een betere voorlichting, de Wet Agrarisch 
Grondverkeer, de grondbank, de landin
richting en tenslotte bij het faunabeheer. 
Goed faunabeheer, vindt Van Noord, kan 
alleen worden bereikt als er voldoende 
toezicht en een toereikend beheer zijn. Met 
name de jachtopziener speelt hier een 
belangrijke rol in. "Een fauna zonder men
selijk beheer in een dichtbevolkt land als 
het onze gaat naar de knoppen," waar
schuwde Van Noord, die van staatssecre
taris Ploeg een nadere beschouwing daar
over wenste te horen. <11111 

Begroting justitie 
De Tweede Kamer behandelde deze week 
onder meer de begroting van justitie. Door 
ruimtegebrek komen wij op de begrotings
behandeling in het volgend nummer terug. 
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OPINIE 

Energiebeleid in breedte, lengte en diepte 

BMD: veel woorden, weinig eenstemmigheid 
Vorige week verscheen het eindrap
port over de Brede Maatschappelij
ke Discussie over het energiebeleid. 
CDA-Tweede Kamerlid Ad Lansink 
geeft zijn visie op dit rapport. 
"Noch nimmer heeft het Parlement beslui
ten kunnen nemen, gewapend met kennis 
van de meningen betreffende zoveel as
pecten van een complex vraagstuk, afkom
stig van zovelen", aldus de Stuurgroep 
Maatschappelijke Discussie Energiebeleid 
in het samenvattende hoofdstuk van het nu 
al "omstreden" Eindrapport. Dat hoofdstuk 
bevat een overstelpende hoeveelheid be
leidsvoorkeuren, overwegingen en conclu
sies over alle facetten van het energiebe
leid. Krachtvoer voor energie(politie)ke ka
merleden en bewindslieden over onder
werpen als energiegebruik en -besparing, 
fossiele brandstoffen en duurzame ener
giebronnen, brandstofpakketten voor en 
structuur van de elektriciteitsvoorziening, 
tarievenbeleid en internationale zaken, en 
natuurlijk: kernenergie. Die kernenergie 
was destijds het vertrekpunt voor wat nog 
steeds- ook in het Eindrapport- de Brede 
Maatschappelijke Discussie heet. Die 
kernenergie lijkt na de verbreding, verlen
ging en verdieping van de discussie toch 
weer het einde van een merkwaardig 
oordeels- en besluitvormingsproces te 
worden. De vraag wel of geen kernenergie 
blijft immers boven de energiemarkt han
gen, evenals de veelheid van meningen en 
de hardheid van de standpunten. De dis
cussie heeft veel woorden, maar weinig 
eenstemmigheid opgeleverd. 

Parlement 
Voorzitter en gangmaker De Brauw heeft 
met zijn stuurgroep bergen werk verzet. 
Dat is zeker. Het bewijs ligt opgeslagen in 
de grote reeks rapporten en bijlagen, bij 
elkaar een slordige 7000 pagina's. De 
beleidsmakers - regering en parlement -
zijn opnieuw aan zet. Zij kunnen voorlopig 
vooruit, vanzelfsprekend met de eigenlijke 
verslagen van de stuurgroep, het Tussen
raport en het Eindrapport, maar ook met de 
vele bijlagen, waarvan vooral die met de 
resultaten van de opinie-onderzoeken, van 
het bereiksonderzoek en van de keuze
enquête onthullend materiaal bevatten. 
Trouwens, ook de andere bijlagen zijn de 
moeite van het lezen meer dan waard, zelfs 
voor criticasters, die twijfelen aan het nut 
van kostbare exercities zoals de BMD. Ik 
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denk aan de magere, maar toch wel 
belangrijke studie over de kostprijs van 
energietechnieken, en aan het befaamde 
rapport van de Adviescommissie Scena
rio's. De Tweede Kamer heeft destijds met 
de vraag naar meerdere scenario's moge
lijkheden over- en moeilijkheden onder
schat. Die zelfde Tweede Kamer heeft 
trouwens meer op het geweten, te oorde
len naar de uitspraken van De Brauw 
tijdens en na het proces, dat ondanks de 
beperkte deelname BMD zal blijven heten. 
Het schriftelijk discussiemateriaal verdient 
die naam overigens wel, gelet op het scala 
van meningen van z.g. institutionele in
sprekers: een bont gezelschap van AKA 
(Aktiegroep Kernenergie Alicht) tot ZLM 
(Zuidelijke Landbouw Maatschappij) en al 
wat daartussen ligt: CDA en FNV, FME en 
KLM, NIVON en NOVIB, NZR en RAl, VNG, 
en VNO, etc. Het is overigens te betreuren 
dat deze "massale" insprekers niet statis
tisch verwerkt en gewogen zijn. De uit
komst zou verrassend zijn. 

Kritiek 
De kritiek op de Tweede Kamer en in 
zekere zin ook op de Regering betreft een 
drietal kernpunten: de onmacht van des
tijds, waardoor de BMD noodzakelijk zou 
zijn geweest; de tussentijdse besluitvor
ming over het rapport van de Commissie 
Beek inzake Borssele en Doodewaard en 
over de snelle kweekreactor te Kalkar; en 
de zogenaamde onwil om duidelijk te 
maken, dat de resultaten van de BMD 
doorslaggevend zouden zijn voor het door 
de overheid te voeren beleid. De Brauw 
heeft de Tweede Kamer meermalen ver
weten geen politiek signaal te willen geven. 
De belangstelling van de bevolking zou 
daardoor zijn achtergebleven bij de ver
wachtingen. Het bereiksonderzoek toont 
intussen duidelijk aan, dat de zorgen van 
de samenleving elders liggen; werkloos
heid, kernwapens, milieu. Ter weerlegging 
van de kritiek op de politiek begin ik bij het 
begin: de opschorting van het besluit van 
het Kabinet den Uyl om drie kerncentrales 
te bouwen. Het initiatief tot een brede 
maatschappelijke discussie om de kennis 
te verdiepen, opvattingen te toetsen en 
wellicht tegenstellingen te overbruggen 
was afkomstig uit de samenleving, met 
name uit kerkelijke kring, daarin bijgevallen 
door de FNV en de VNG. De informateurs 
van 1977- jawel, Den Uyl en later Van Agt 
- hebben dat initiatief genomen. Het Re-

geerakkoord van 1977 verplichtte de Re
gering een uitgewerkt voorstel aan de 
Kamer voor te leggen. De instemming van 
februari 1980 (toen pas) kwam niet voort uit 
onmacht maar stoelde op de overtuiging, 
dat de BMD een zinnige bijdrage zou zijn 
aan deoordeels-en besluitvorming. Tege
lijk zou door een goede informatie en een 
open dialoog een vonk van herkenning 
moeten overslaan. Die herkenning betrof 
niet slechts het vraagstuk van de kerncen
trales, maar ook het algehele energiebe
leid in een breed sociaal-economisch ka
der, op (middel)lange termijn, en met 
inachtneming van andere aspecten, zoals 
die van het milieu: breedte, lengte en 
diepte dus. 

Commissie Beek 
Het leven stond intussen niet stil, ook het 
politieke leven niet. Hoewel de BMD in 
1981 op gang aan het komen was, waren 
sommige politieke partijen van oordeel dat 
Borssele en Doodewaard op korte termijn 
gesloten moesten worden. De door De 
Brauw verfoeide Commissie Beek was een 
gevolg van de voorbarige stellingnames 
van PvdA en D'66. De informateurs Lub
bers en de Koning konden de tegenstellin
gen tussen CDA en PvdA/D'66 slechts 
overbruggen door in het Regeerakkoord 
een commissie vast te leggen, die zou 
nagaan wat de door velen al vermoede 
gevolgen van stilleggen of sluiten van de 
bestaande kerncentrales zouden zijn. De 
afloop is bekend: de Commissie Beek had 
enige tijd nodig en overleefde daardoor het 
Kabinet Van Agt-11, met als gevolg dat 
Lubbers en Van Aardenne het werk van de 
Commissie Beek mochten afronden. Met 
zijn kritiek op die bewindslieden haalde De 
Brauw ten onrechte de korte en de lange 
termijnvraagstukken door elkaar. Overi
gens komt ook de Stuurgroep nu tot de 
vanzelfsprekende conclusie, dat sluiting 
van Borssele en Doodewaard erg kostbaar 
en ook om andere redenen ongewenst is. 

Signaal 
Het ve;wijt van de stuurgroep, dat de 
politiek, in het bijzonder de Kamer, geen 
signalen heeft willen afgeven om de sa
menleving duidelijk te maken, dat de dis
cussie niet alleen breed maar ook zinvol 
zou zijn, mag ook niet onweersproken 
blijven. De aandachtige lezer van de Han
delingen zal op meerdere plaatsen kunnen 
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lezen, dat de Tweede Kamer wel degelijk 
belang stelde in de BMD. De kritiek op het 
aanvankelijk hoge uitgavenniveau, op het 
merkwaardige subsidiestelsel en op de 
gang van zaken met betrekking tot de 
scenario's had een positieve achtergrond. 
De gesprekken met de stuurgroep bleken 
leerzaam voor beide partijen. En het recen
te , ,snelle" commentaar op het Eindrapport 
betrof de politieke conclusies, niet de 
gevolgde weg. Het is te betreuren, dat de 
stuurgroepvoorzitter - ook onlangs weer 
o.m. in de NRC en in de bladen van de 
Audetgroep - zich blijft afzetten tegen de 
politiek en de media. Zijn werk zou aan 
betekenis winnen, wanneer mede op grond 
van het barelksonderzoek en de opinieon
derzoeken (die tussen 1982 en 1983 
slechts geringe verschuivingen te zien 
geven) zelfkritiek een kans kreeg. De BMD 
was overigens geen alternatief voor een 
referendum, geen zware inspraakprocedu
re, maar een informerend en opiniërend 
proces, waaraan de Kamer niet voorbij kan 
gaan, maar waarin ook het laatste woord 
niet werd gesproken. 

· Bij een tijdloos proces als dat van de 
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~nergievoorziening is het trouwens uiterst 
rpoeilijk om van laatste woorden te spre
~en. Absolute oordelen zijn uitgesloten, 
Qok wanneer het middellange termijn be-

~
, id wel om een heldere en consistente 
anpak vraagt. Energiebesparing en ener
ediversificatie blijven daarmee recht 

i
ereind als "blijvende" doelstellingen. 

egen die achtergrond verschaft het Eind
pport een reeks zinnige en verstandige 

onclusies, gebaseerd op duidelijke over
egingen. Dat nochtans het laatste woord 
et is gezegd hangt samen met de om-

~
.tandigheid, dat aan een drietal thema's te 
einig aandacht is besteed, met name bij 
et voorleggen van keuzemodellen aan de 

!amenleving. Ik doel op de sociaal- en 
nancieel-economische componenten van 
et energiebeleid, de relatie tot het milieu

~eleid en de wisselwerking met de interna
~ionale- in elk geval: Europese energiepo
litiek. 

:r oegegeven: kostprijsberekeningen voor 
~lektriciteitsproduktie zijn niet zo eenvou
pig, zeker niet wanneer naar het jaar 2000 
!noet worden gekeken. Ook de vergelijking 
met andere landen is door de wisselende 

industriepolitiek en door de versluierde 
concurrentievervalsing een moeizame op
gave. Maar dat neemt niet weg, dat door 
extrapolatie van de actuele cijfers voldoen
de inzicht kan worden verkregen om aan 
het keuzevraagstuk olie/gas, steenkool, 
kernenergie, windenergie een behoorlijke 
financiële onderbouwing te geven. Een 
soortgelijke opmerking geldt de relatie 
tussen energiebeleid en werkgelegenheid, 
ook met het oog op de industrie-politieke 
keuzen. 

Zure regen 
·Het milieubewustzijn is in de afgelopen 
maanden sterk toegenomen, voornamelijk 
door het vraagstuk van de zure regen, 
actueler dan ooit tevoren. De milieuproble
matiek scoort ook hoog in het opinie
onderzoek over de maatschappelijke 
vraagstukken (Bijlage A3 van het Eindrap
port): het milieu wordt door meer dan de 
helft van de ondervraagden als een zeer 
groot probleem gezien., Het milieu haalt 
vrijwel gelijke cijfers met de kernwapens, 
51 resp. 53%. De werkloosheid scoort 
81%, de energieproblematiek 29%, tegen
over 46% bij het eerste onderzoek in 1982. 
De zorg voor het milieu klinkt door in de 
terughoudendheid bij de inzet van fossiele 
brandstoffen, i.h.b. steenkool. De kritiek op 
die energiedrager is toegenomen, hoewel 
van een directe afweging tegen kernener
gie geen sprake is geweest. Datzelfde 
geldt voor de afweging tussen kernenergie 
en de door velen bepleite duurzame ener
giebronnen. Zonne- en Windenergie ver
dienen inderdaad meer aandacht, vooral in 
grootschalige toepassing zoals het plan 
Lievense - de combinatie van energiewin
ning en spaarbekken. Maar aan de duurza
me energiebronnen zijn ook milieukundige 
bezwaren verbonden, evenals de hoge 
investeringskosten, die een kilowattuur 
niet goedkoop maken. 

Daarmee kom ik tot een meer algemeen 
punt van kritiek: het vrijwel ontbreken van · 
enig kostenbesef in de vraagstelling, zoals 
die in de discussiefase van de BMD op tafel 
is gelegd. Nederland leeft niet op een 
eiland. De internationale concurrentieposi
tie is daarmee in het geding, voor de 
industrie, maar ook voor de kleingebrui~ 
kers. De kosten van de energievoorzie· 
ning, m.n. de elektriciteitsvoorziening moe
ten daarom een belangrijke rol spelen in de 
formulering van de beleidsvoornemens 
voor de komende decennia. De kost g(lat 
voor de baat uit, ook wat de echte vraag
stukken betreft. De kost moet uit de lengte 
of de breedte komen, de baat uit de diepte. 
Dr. Ad Lanslnk ·~ 
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DISCUSSIE 

Minister Van den Broek: 

Bewegingsvrijheid Sowjet-
diplomaten in ons land voldoende 
Met enige verwondering nam ik kennis van 
een artikel van drs. Ton de Kok in CD/ 
ACTUEELvan 21 januarijl., getiteld "KGB
neurose". Daarin bepleit de heer De Kok 
de bestaande belemmeringen in de vrijheid 
van ontplooiing en beweging van de am
bassade van de Sowjet-Unie in Nederland 
geheel of gedeeltelijk uit de weg te ruimen. 
Waar het artikel bovendien enige onjuist
heden bevat wil ik op een en ander kort 
reageren. 

Rotterdam 
De heer De Kok stelt dat "het de Sowjets 
niet lekker zit dat ze in ons land wel een 
gezamenlijke Russisch-Nederlandse on
derneming mogen oprichten, maar geen 
plaats voor hen mag worden ingeruimd in 
de directie." Wat dit betreft heb ik vorig jaar 
in de Tweede Kamer daarover een duidelij
ke toelichting verstrekt. Daarbij heb ik 
uiteengezet dat de voorwaarden die van 
Nederlandse zijde aan de Sowjet
autoriteiten worden gesteld terzake van 
toelating van die directeuren met name zijn 
bedoeld om zowel de Nederlandse rege
ring als ook de gemeente Rotterdam en het 
Rotterdamse bedrijfsleven de nodige 
garanties te verschaffen dat met de komst 
van dergelijke functionarissen ook inder
daad het niveau van de Sowjet-handels
activiteiten met Rotterdam wordt verhoogd 
dan wel tenminste op hetzelfde peil wordt 
gehandhaafd. Over het formuleren van 
deze voorwaarden heeft, uiteraard vooraf
gaand aan de overhandiging daarvan aan 
de ambassadeur van de Sowjet-Unie, tus
sen de Regering en Rotterdam intensief 
overleg plaatsgevonden. 

Den Helder 

Ook over de wens van de Sowjet-Unie een 
consulaat in Rotterdam te vestigen heb ik 
tijdens de begrotingsbehandeling op 19 
januari 1983 een uiteenzetting gegeven. 
Daarbij zij met name onderstreept dat de 
consulaire afdeling van de ambassade van 
de USSR in Den Haag, met name ook 
gezien de korte afstand tussen Den Haag 
en Rotterdam, geacht moet worden haar 
consulaire taken in Rotterdam het hoofd te 
kunnen bieden. 
Wat betreft de opmerkingen van de heer 
De Kok over het gebrek aan bewegingsvrij-
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heid voor diplomaten van de Sowjê't-Unie 
in Nederland is er kennelijk sprake van een 
misverstand. De hier te lande geldende 
voorschriften laten de mogelijkheid van het 
vrij bereizen van het gehele Nederlandse 
grondgebied, met uitzondering alleen van 
de marinehaven Den Helder volledig open. 
Het enjge waaraan men dient te voldoen is 
aanmelding van voorgenomen reizen bui
ten het gebied, gevormd door de provincie 
Zuid-Holland, Noord-Holland ten zuiden 
van het Noordzeekanaal en Utrecht ten 
westen van het Amsterdam-Rijnkanaal, 
welke aanmelding dient te geschieden 24 
uur voor aanvang van de reis. De procedu
re daarvoor is een zeer eenvoudige en 
behoeft geen enkel obstakel te vormen 
voor welke zakelijke contacten dan ook. 
Voor de volledigheid kan nog worden 
vermeld dat de ambassadeur van de 
Sowjet-Unie- of, bij diens afwezigheid de 
tijdelijk zaakgelastigde- met hun gezinsle
den van de no.:x:lzaak van aanmelding van 
voorgenomen reizen geheel zijn vrijge
steld. De enige beperking die ook voor hen 
geldt heeft bétrekking op Den Helder. 
Ik wil daar nog aan toevoegen dat elke 
wezenlijke versoepeling van de zeer strin
gente reisbeperkingen voor leden van bui
tenlandse diplomatieke vertegenwoordi
gingl;ln in de Sowjet-Unie stellig ook een 
aanpassing in positieve zin zouden vinden 
voor wat betreft in Nederland geldende 
bepalingen voor Sowjet-functionarissen. 
Het is derhalve duidelijk dat geen enkel 
probleem bestaat, indien hier te lande 
werkzame leden van de Sowjet
ambassade of handelsvertegenwoordiging 
voor het sluiten van contracten of andflrs
zins Nederlandse bedrijven aan de overzij
de van het IJ zouden willen bezoeken. 
Wat tenslotte de door de heer De Kok in zijn 
beschouwing verwerkte opvattingen aan
gaande de BVD betreft, meen ik dat het niet 
op mijn weg ligt zijn karakterisering, welke 
ik niet kan delen, van commentaar te 
voorzien. ~ 

Hans van den Broek, 
Minister van Buitenlandse Zaken 

--- AU\>~RTJe-
Vara-leden blijken slechts nog geïnteres
seerd in rode auto's 
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Spreekbeurten 
4 februari: 
A. C. Groi-Overling: Vrouwenbelangen, 
Jaarbeurs. Utrecht. 
6 februari: 
H. J. Schartman: CDA-Noede. 
8 februari: 
F. Wolters: CDA-Leiden. Aanvang 20.00 
uur. 
W. Deetman: "Ontmoeting", Europalaan, 
Emmeloord. 20.00 uur. 
9 februari: 
H. May-Weggen: Gereformeerde kerk "Het 
Trefpunt" te Sleeuwijk. Aanvang 20.00 uur. 
T. Tolman: CDA-Urk. Aanvang 20.00 uur. 
10 februari: 
H. Eversdijk: Dorpshuis te RijmerswaaL 
13 februari: 
J. de Koning: CDA-Monster. 
B. de Vries: Herv. Kerkelijk Centrum, Voor
straat 74, Katwijk aan Zee. Aanvang 20.00 
uur. 
L. de Graaf: "Wapen van Harmelen," 
Dorpsstraat 14, Harmelen. 
H. J. Schartman: CDA-Vrouwenberaad 
Drenthe. 
J. van Noord: CDA-Odoorn 

V. v.d. Burg: CDA-Leersum. Aanvang 
20.00 uur. 

Versterking redactie 

Het redactie-secretariaat vän CD/ACTU
EEL is per 1 februari versterkt door de aan
stelling van een part-time medewerker in 
de persoon van drs. Theo Brinkel. 
Als persoonlijk medewerker van de CDA
Kamerleden Ria Oomen en Walter Paulis 
was Theo Brinkel- 25, van huis uit histori
cus- al in "het Haagse" actief. De redac
tie wenst hem veel succes toe bij zijn werk
zaamhêden. 
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Enorme belangstelling voor CDA-top in Heerenveen 
Maandagavond rond half acht: hoe krijg 
je 1200 mensen in een zaal waarin er 
maar 800 kunnen? Voor dat probleem 
stonden de organisatoren van de CDA· 
manifestaties die in het kader van de 
landelijke tour d'horizon worden gehou
den. De belangstelling groot en de zaal 
te klein - dat betekent dat er dient te 
worden geïmproviseerd en zo werden 
het toneel, de orkestbak en aanpalende 
ruimten geannexeerd om de enorme 
schare plaats te bieden. Van heinde en 
ver waren 1200 noorderlingen komen 
opdagen om er toespraken van premier 
Ruud Lubbers en fractielelder dr. Bert 
de Vries te beluisteren en daarna van de 
gelegenheid gebruik te maken belden 
en een groot aantal bewindslieden en 
kamerleden persoonlijk te ontmoeten. 

Fractieleider De Vries en ook de premier 
gingen in hun inleidingen uiteraard in op de 
nationale politiek, maar ook op een zaak 
die de Friezen bezighoudt: het bekende 
plan C. Het kabinet heeft zich, zoals 
bekend uitgesproken voor versterking van 
de Waddenzeedijk bij Harlingen en daar
van moesten de met spandoeken uitgerus
te demonstranten niets hebben. Ze riepen 
Lubbers en De Vries op, deze beslissing te 
heroverwegen. Deze meenden dat een 
voor Friesland aanvaardbare oplossing 
mogelijk is. Met Friese samenzang werd dit 
onderdeel van de avond afgesloten. 

Rede Lubbers 
Lubbers hield de zaal vervolgens voor dat 
de vruchten van economisch herstel na 
anderhalf jaar zichtbaar beginnen te wor
den. "Als we nu volhouden moet in de loop 
van 1984 de omslag mogelijk zijn; omslag 
van vermindering naar groei van werkgele
genheid in bedrijven en bij zelfstandigen. 

Zodra wij dat station passeren beginnen 
we te werken aan de 75.000 banen die per 
jaar extra nodig zijn omdat er meer jonge
ren een baan vragen dan er ouderen met 
pensioen gaan." 

Ar.dere punten in Lubbers' betoog: inten
sief overleg komend voorjaar met de socia
le partners, met de ambtenarenorganisa
ties. Hij sprak grote waardering uit voor 
minister Deetman van Onderwijs en We
tenschappen, die in het onderwijs een 
akkoord wist te bereiken over de ontwikke
ling van de salarissen. Verder was er 
aandacht voor de kwestie van de plaatsing 
van kruisraketten, waarbij de premier 
evenals fractievoorzitter De Vries pleitte 
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voor een spoedige beslissing, dus tegen 
uitstel van die beslissing. 
Bert de Vries meende dat de huidige 
politiek van de PvdA de socialisten tot de 
permanente oppositiebank veroordeelt. Hij 
stelde dat nu eindelijk het financieringste
kort wat terugloopt de socialisten al weer 
direct aan het potverteren willen slaan. Met 
de PvdA is in tijden van economische crisis 
dan ook geen goed sociaal beleid te 
voeren, aldus de fractievoorzitter. 
Honderden mensen maakten maandag
avond gebruik van de gelegenheid de 
Haagse CDA-politici en medewerkers van 
partijbureau en fractie te ontmoeten. Veel 
belangstelling was er ook voor een friesta
lig pamflet waarin de CDA-visie op het re
gionale beleid uiteengezet werd. 

Op 27 februari Is de volgende manifesta· 
tie, ditmaal in het Zuiden. Ook in Con
gres-centrum De Brug (Arkweg 3) te 
Mierlo worden dan weer vele CDA'ers 
verwacht. <1111 

Ton Huijssoon 

Vrouwenberaad 
overrapporten 
Het CDA-Vrouwenberaad houdt op maan
dag 20 februari in het Jaarbeursgebouw te 
Utrecht een afsluitende discussiedag over 
de partijrapporten "Appèl en Weerklank'' 
en "Van Verzorgingsstaat naar Verzor
gingsmaatschappij". Na een· inleiding van 
voorzitter Riet ten Hagen-Pot zal er een 
groepsgewijze discussie plaatsvinden over 
aangereikte stellingen. · 
Na de lunch zal er een plenaire discussie 
gehouden worden met als forumleden Riet 
ten Hagen, Willemien van Monttrans, Miep 
de Wit en Dick Kuiper. 
De aanvang van deze dag is bepaald op 
10.15 uur, de sluiting zal rond 16.00 uur 
plaatsvinden. Van de deelnemers wordt 
een bijdrage van I 1 0,- gevraagd over te 
maken op girorekening 3229 t.n.v. CDA
Vrouwenberaad Dr. Kuyperstraat 5, 2415 
BA 's-Gravenhage. 
Belangstellenden kunnen zich· aanmelden 
door middel van overmaking van het be
drag van I 10,- op bovengenoemd giro
nummer. <1111 

19 
I' 
i' 



PARTIJNIEUWS 

Behandeling Rapport uitgesteld 

. Méér tijd voor partijpolitieke 
discussie over ,,verzorgingsstaat". 

Dit najaar is binnen de afdelingen de 
partijpolitieke discussie over interne orga
nisatie en politieke koers van het CDA van 
start gegaan. 
De rapporten van de werkgroepen Interne 
Partij Organisatie en Politiek Perspectief 
zijn inmiddels in vele duizenden exempla
ren het land ingezonden. 

Handen vol 
Intussen blijkt dat veel afdelingen de han
den vol hebben aan de bespreking van één 
rapport, en de gelijktijdige bespreking vah 
de twee rapporten als problematisch erva
ren. Immers het "dagelijkse werk" van de 
afdelingen gaat ook gewoon door. Veel 
afdelingen blijken allereerst de bespreking 
van het rapport "Appèl en weerklank" ter 
hand te nemen en daarna het rapport" Van 
verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij". 
Het partijsecretariaat heeft de afgelopen 
tijd dan ook geregeld signalen ontvangen 
te bevorderen dat meer ruimte geschapen 
wordt voor deze partijpolitieke discussie. 

Tijdgebrek 
DaarbiJ komt dan nog dat afronding van de 
beide discussies op de voorjaarspartijraad 
van 19 mei a.s., gevoegd naast de regulie
re partijraadsagendapunten, vermoedelijk 
geen recht zal kunnen doen aan de bespre
kingen in de afdelingen. Immers er zal te 
weinig tijd blijken te zijn voor een welover
wogen beoordeling door de partijraad van 
twee rapporten. 
De ervaring leert dat één onderwerp reeds 
vele uren discussie op de partijraad vergt. 

Laatste kans! 

Kadercursus Veluwe 
Als u snel bent kunt u nog meedoen aan de 
kadercursus die binnenkort in de "Essen
burg" in Harderwijk van start gaat. De 
cursus vindt plaats op een aantal avonden 
en zaterdagen. De avonden zijn~ 5, 17,22 
en 29 februari · en 2 en 14 maart. De 
zaterdagen zijn 18 februari en 3 maart. Voor 
deze cursus kunt u zich aanmelden bij: 
mevr. C. Reitsma, Sparrenlaan 3, 8162 CX 
Epe, tel. 05780-14819. 
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Het partijbestuur heeft daarom op voors~! 
van het dagelijks bestuur besloten op e 
partijraad van mei a.s. voorsprong te verl -
nen aan de afronding van de discussie ov r 
"Appel en Weerklank". De eindbehand -
ling van "Van verzorgingsstaat naar v ,r
zorgingsmaatschappij" zal dan het kom~
de najaar plaatsvinden. Dit betekent ove i
gens niet dat de afdelingen geadvisee d 
wordt de lopende bespreking van h t 
rapport "Van verzorgingsstaat naar v r
zorgingsmaatschappij" op te schorten. , i
verse afdelingen zijn daarover wel volqp 
aan het discussiëren en hopen de bahah-
deling binnenkort af te ronden. 1 

Verwerking resultaten 
Voor de commissie "Politiek Perspectief" 
is de verwerking van de vele acties een 
tijdrovende klus. Er komt nu meer tijd ter 
beschikking om tot een zo zorgvuldig 
mogelijke verwerking van de resultaten te 
komen. Dat komt de uiteindelijke afronding 
in de partij, dit najaar, stellig ten goede. 
Waar het gaat om de politieke koers van de 
partij voor de jaren tachtig kan de afronding 
van deze partijpolitieke discussie niet zorg
vuldig genoeg zijn. Binnenkort zullen de 
kamerkringen en de gemeentelijke afdelin
gen ook per brief over dit standpunt van het 
partijbestuur nader worden geïnformeerd, 
alsook over het nieuwetijdschema voor de 
afronding van het rapport "Van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschap
pij". .... 

Ledenvergadering 
CDA-Utrecht-stad 
Het CDA-Utrecht-stad houdt op 14 februari 
zijn algemene ledenvèrgadering in "Het 
Marcuscentrum", Van Wijnesteinlaan 2, 
Utrec~-tt (Hoograven). Aanvang 20.00 uur. 
Besproken worden de rapporten "Appèl en 
Weerklank" en" Van Verzorgingsstaat naar 
Verzorgingsmaatschappij". Verslagen van 
de 3 werkgroepen hierover zijn vanaf 8 
februari verkrijgbaar bij H. Helgers, Rottu
meroog 9, tel. 030-895422. 

Onderwijsconferenties 
De CDA-K<~merkringen organiseren het 
komende voorjaar in het land een drietal 
onderwijsconferenties. Als "ontvangende" 
kamerkring treden daarbij op de kringen 
Den Bosch, Zwolle en Leiden. Tijdens deze 
bijeenkomsten wordt stilgestaan bij de vi
sie van het CDA op de toekomstige onder
wijsontwikkelingen, in het bijzonder het 
voortgezet onderwijs. 
Aan deze bijeenkomsten zullen onder meer 
hun medewerking verlenen CDA-bewinds
lieden, leden van de Eerste en Tweede Ka
merfractie, onderwijsdeskundigen uit Sta
ten en Raden. 
De bijeenkomsten beginnen steeds om 
16.30 uur precies en zullen tot 21.00 uur 
duren. In het programma staan onder meer 
inleidingen van onderwijsrepresentanten, 
groepsdiscussies, een forum en gelegen
heid voor informeel contact met CDA-ver
tegenwoordigers. Een documentatiemap 
is in voorbereiding. Voor de onkosten wordt 
een kleine eigen bijdrage van f 1 0,00 ge
vraagd. Via de Kamerkringen wordt u, om
streeks 2 weken voor de aanvang van de 
conferentie, een toegangsbewijs en docu
mentatie-set toegezonden. 
Op de navolgende data vinden de bijeen
komsten plaats: 
- in Zwolle op donderdag 29 maart a.s. 
voor de Kamerkringen Groningen, Fries
land, Drenthe, Overijssel en de aan Over
ijssel grenzende kop van de provincie Gel
derland, plus het gebied van de Zuidelijke 
IJsselmeerpolders. 
- in Leiden op - voorlopig - donderdag 22 
maart voor de provinciale afdelingen 
Noord- en Zuid-Holland (de kringen Lei
den, Dordrecht, Rotterdam, Den Haag, 
Amsterdam, Haarlem, Den Helder en Ut
recht). 
- in Den Bosch op 9 april a.s. voor de 
provinciale afdelingen Gelderland (de krin
gen Arnhem en Nijmegen, minus de kop 
van Gelderland die aan Overijssel grenst), 
Brabant en de kringen Zeeland en Lim
burg. 
Een landelijke ondersteuningscommissie 
onder voorzitterschap van het partijbe
stuurslid drs. J. Zijlstra te Eindhoven staat 
de Kamerkringen Zwolle, Leiden en Den 
Bosch bij de organisatie ter zijde. De drie 
genoemde kringen treden in contact met 
de overige kringen en verzorgen de uitno
digingen etc. 
Op het CDA-secretariaat in Den Haag kunt 
u voor meer informatie terecht bij mw. N. 
van der Zande; tel. 070-924461. 
Aanmeldingen die op het landelijk secreta
riaat binnenkomen, worden "doorge
sluisd" naar de organiserende Kamerkrin
gen. ..,.. 
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Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Willem van der Putten, vice-voorzitter 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Bert de Vries heeft de CDA-fractie een spreek
verbod over de kruisraketten opgelegd. Zo 
beschenn je onze democratische verworvenhe
den. ...... 
Het Algemeen Bestuur (HAB) geeft subsidie aan 
het ineidenweekend, mits de benaming wordt 
veranderd (echt waar!). We stellen voor om HAB 
te veranderen in BAH . 

••• 
Scholten en Dijkman groeien in zetelaantal en er 
zal wel een nieuwe partij komen. 
Onze suggestie voor een naam: Zita (Zonder 
inspanning tot afscheiding). .... 
Jonge uitkeringstrekkers bezetten het CDA-huis. 
Eindelijk krijgen jongeren de gelegenheid om 
actief te zijn in het CDA . .... 
Kabelend, ontklutsend, verabonnementariseerd, 
kortom een medianota van onze minister van 
Cultuur. 
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ONDERWIJS CONFERENTIE CDJA 
De binnenlandcommissie van het CDJA houdt op 
24 en 25 februari een onderwijsconferentie te 
Soest. Per jaar besteden we wel meer dan 20 
miljard aan het onderwijs. Onderwijs voor fJttelij
ke duizenden leerlingen. Leerlingen, jongeren, 
die onderwijs genieten. . . nou ja genieten ... 
volgens de meeste leerlingen zou er hier en daar 
best het een en ander veranderd mogen worden. 
Niet alleen jongeren beschouwen onderwijs als 
een onderwerp, waarover nog wel wat afgepraat 
kan worden. Het onderwijs staat al jaren in de 
volle belangstelling. Wie kent niet de discussies 
over nieuw voortgezet onderwijs (termen als 
middenschool, bovenschool, voortgezet basis
onderwijs en geïntegreerd voortgezet onderwijs 
vliegen je om de oren!) en de discussies over de 
grondslag en bestuursvorm van scholen (af en 
toe lijkt het er zelfs op dat de schoolstrijd nog 
eens dunnetjes wordt overgedaan). 
De slechte economische toestand heeft daar nog 
een schepje bovenop gedaan, want ook aan be
zuinigingen in het onderwijs valt nu niet te ontko
men en iedereen zal zich nog ongetwijfeld de 
"rel" over de onderwijssalarissen herinneren. 
Bovendien zijn er ook nog hele nieuwe ontwikke
lingen, zoals de computer in het onderwijs. 
Het CDQ)A loopt zeker niet achterop bij de dis
cussies: onlangs stond er nog een artikel van 
minister Deetman in dit blad en het Wetenschap
pelijk Instituut voor het CDA heeft net twee rap
porten over het onderwijs uitgebracht. Ook in het 
Jeugdplan van het CDJA staat het een en ander 
over onderwijs. 
Onderwijs is dus een actueel onderwerp en om
dat dit onderwerp alles met jongeren te maken 
heeft, is er voor het CDJA alle reden toe, om 
hierover - vooral met jongeren zélf - eens te 
praten. 

De conferentie is verdeeld in drie delen, met elk 
een eigen thema. Deze thema's zijn én actueel én 
hebben alle betrekking op jongeren en op de 
christen-democratische visie op onderwijs. Een 
aantal zeer interessante gastsprekers houdt een 
inleiding op deze thema's. 
Vrijdagavond zal het thema zijn: de computer op 
school. Nu de computer gemeengoed is gewor
den en het steeds meer een onmisbare zaak in 

onze gecompliceerde samenleving aan het wor
den is, is het noodzakelijk geworden om jonge
ren met het fenomeen computer kennis te laten 
maken. De vraag is natuurlijk: hoe? Moet het 
gericht zijn op kennisverwerving of op een glo
bale kennismaking en wat zijn de (technische) 
mogelijkheden. Dit soort dingen kunnen aan de 
orde komen en mogelijk een interessant kijkje 
achter de schermen van het computerfeno
meen ... ! 
De zaterdagochtend zal besteed worden aan een 
"heet hangijzer": is het gewenst/mogelijk neu
traal onderwijs te geven? Dit is voor het CDJA 
natuurlijk van groot belang. Als christen-demo
craten kiezen wij nadrukkelijk voor het Bijzonder 
Onderwijs. Vrijheid van onderwijs is een belang
rijk goed en de mogelijkheid voor ouders om zelf 
verantwoordelijk te kunnen zijn voor het onder
wijs van hun kinderen moet een fundamenteel 
recht zijn. De laatste tijd worden er echter wel 
eens vraagtekens bij het Bijzonder Onderwijs 
gezet: het zou in niets verschillen van neutraal 
onderwijs, het zou niet leven bij de ouders, het 
zou te duur zijn enz. 
Op deze vraagtekens zullen o.a. de volgende 
gastsprekers ingaan: prof. Van Hulst (oud-lid 
Eerste Kamer CDA), mevr. M. Andela-Baur (lid 
Tweede Kamer CDA) en mr. G. Meelkar (lid van 
de Vereniging van Openbaar Onderwijs en wet
houder te Dordrecht). Behalve deze gastspre
kers zijn er nog twee: mevr. Boersma van de 
Werkende Jongeren-CNV en een vertegen
woordiger van de werkgevers. Deze twee "te
genpolen" zullen waarschijnlijk het meest inte
ressant zijn voor het derde thema op zaterdag
middag: onderwijs, voor beroep of voor zelfont
plooiing? 
Op dit moment zijn duizenden leerlingen bezig 
met de laatste loodjes: in mei doen zij hun eind
examen. Na enkele jaren school volgt er voor 
velen vervolgonderwijs, maar voor velen volgt er 
misschien werkloosheid. Het is een bittere pil om 
na jaren te hebben geleerd, voor de toekomst 
d.w.z. ook voor een baan, geen werk te kunnen 
krijgen. Dan gaat de - heden ten dage zéér ac
tuele - vraag spelen of onderwijs juist niet meer 

(Vervolg op pagina 23) 
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STVDII;CONFI;IU:NTIE 
EUROPA EN ONDERWIJS 
Op vrijdagavond 24 en zaterdag 25 februari orga
niseren binnen- en buitenlandcommissie hun 
beider studieconferenties. Plaats van handeling 
is de jeugdherberg te Soest. De binnenlandcon
ferentie heeft als thema onderwijs en de buiten
landconferentie Europa. Er is voor een zodanige 
opzet gekozen dat de conferentiedeelnemers 
per dagdeel :.runnen kiezen tussen Europa en 
Onderwijs. Elk dagdeel vormt dus een afgeslo
ten geheel. 

ONDERWIJS 
Het programma van de onderwijsconferentie 
omvat de volgende onderdelen: 
- vrijdagavond: "De computer op school." Hoe 
maken wij scholieren bekend met de computer? 
- zaterdagochtend: "Is het mogelijk enlof ge
wenst om neutraal onderwijs te geven." 
Inleiders: oud-CDA-senator prof. J. van Hulst, 
Tweede-Kamerlid mevrouw M. Andela-Baur en 
mr. G. Meelker, onderwijswethouder en be
stuurslid vari de Vereniging van Openbaar On
derwijs. 
- zaterdagmiddag: "Onderwijs, voor beroep of 
voor zelfontplooiing?" Inleiders van dit thema zijn 
mevrouw Boersma van de werkende jongeren 
CNV en L. de Waal (maatschappij voor nijver
heid en handel). 

EUROPA 
De vrijdagavond wordt ingeleid door mevr. H. 
May-Weggen, CDA-Europarlementariër die 
spreekt over het Europees sociaal beleid, met 
name gericht op jeugdwerkloosheid. Zaterdag
ochtend zal mr. F. Andriessen, lid van de Europe
se Commissie, een inleiding verzorgen over de 
rol van Europa in de wereld, terwijl zaterdagmid
dag CDA-Eurolijsttrekker B. Beuroer naar aanlei
ding van een recent rapport van het Europees 
Parlement zal ingaan op het economisch herstel
beleid van de Europese Gemeenschap. 
De kosten van de conferentie bedragen f 15,-. 
Reiskosten boven f 10,- worden aan de deelne
mers vergoed. Opgave is mogelijk door inzen
ding van onderstaande bon. • r------------, Bon 

I ~~:, :::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: I 
1 Postcode + woonplaats: ..................................... I 
I Telefoon: ............................................................... I 

11 :::e~::::n ~~--~~~;~~:~~~;~~;;·~~-;~~~~~ ~ 
I 

wijs en Europa op 24 en 25 februari 1983. I 
wil deelnemen aan de volgende onderdelen 

I (doorhalen wat niet van toepassing is) I 
I - vrijdag: Computer/Europees sociaal beleid I 
I - zaterdagochtend: Neutraal onderwijs/Euro- I 
I pa in de wereld I 
1 - zaterdagmiddag: Beroep of zelfontplooiing! 1 
1 Economisch herstel 1 
I Uiterlijk 11 februan opsturen naar: CDJA, Dr. I 
L Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. .I 
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MET GD JA-STANDPUNTEN DE BOER OP 

OPEN BRIEF OVER KOERS CDJA 
Vlak vóor het nieuwe jaar heeft het CDJA
Zuid-Holland een brief geschreven aan het 
algemeen bestuur over het functioneren van 
de organisatie. Het provinciaal bestuur van 
Groningen en dat van Brabant hebben hierop 
inmiddels gereageerd. Omdat in de brief van 
Groningen ook de kritiekpunten van Zuid
Holland apart zijn vermeld besloot de redac
tiecommissie het grootste gedeelte van deze 
brief te plaatsen. 

Een hoofdpunt van kritiek is dat de standpunten 
van het CDJA te weinig aansluiten bij de achter
ban. Dit zou veroorzaakt worden door het type 
organisatie en de machtige positie van het db. 
Een paar opmerkingen daarbij. 
Eén van de redenen dat onze organisatie relatief 
zwaar is, is het garanderen van de betrokken
heid van zoveel mogelijk leden. De CD JA-raad is 
daar een voorbeeld van. De fracties bieden een 
goede gelegenheid om ervaring (adviserende 
ab-leden, voorzitter fractie) en scholing van 
nieuwkomers te combineren en om leden op 
provinciaal en landelijk niveau mensen en visies 
te leren kennen. 
De ledenvergaderin"r in de huidige opzet trekt 
veel leden en biedt goede mogelijkeden om 
vrijblijvend (gespreksgroepen) en minder vrij
blijvend (resoluties) over politiek te praten en 
politieke beslissingen te nemen. Dat gebeurt 
ook. 
Inderdaad hebben we een tamelijk ingewikkel
de structuur, maar die biedt wel een garantie 
voor een maximale betrokkenheid en aansluiting 
van standpunten bij de achterban. Natuurlijk, het 
kan veel eenvoudiger (Zuid-Holland geeft niet 
aan hoe) door bijvoorbeeld de raad af te schaffen 
en de ledenvergadering tot het belangrijkste 
politieke orgaan te maken. Gevolg zal zijn dat 
een belangrijk scholingsmiddel verloren gaat, 
de ledenvergadering gedegradeerd wordt tot 
een applausmachine of een onwerkbare verga
dering wordt (te veel taken, tegenstrijdige doel
stellingen van één vergadering, geen gestructu
reerde voorbereiding). 
Ons inziens is de eenvoud of ingewikkeldheid 
van een organisatie geen doel in zichzelf. Bij het 
CDJA staat de structuur in dienst van betrokken
heid op alle niveaus, scholing en kwaliteit van de 
politiek. Je kunt dus niet zomaar de structuur ter 
discussie stellen zonder de doelstelling van de 
organisatie in het geding te brengen. Dat doet 
Zuid-Holland niet. 
Diezelfde structuur is er overigens de oorzaak 
van dat de leeftijd van het kader (niet alleen van 
het db!) nogal hoog is. Dat heeft nadelen (te 
geleerd, te weinig elan), maar ook voordelen: je 
kunt in onze organisatie niet zomaar omhoog 
vallen. Mensen die in het ab zitten, kennen 
meestal de gehele organisatie door jarenlange 
ervaring op alle niveaus. Dat komt de kwaliteit, 
politiek en organisatorisch, ten goede. Het is één 
van de middelen om invloed en gezag bij het 
CDA te vergroten, iets wat Zuid-Holland juist zo 
belangrijk vindt. 

Kortom: je kunt o.i. niet over de structuur en over 
verjonging spreken zonder die in samenhang 
met de doelstellingen van de organisatie ter 
discussie te stellen. Dat doet Zuid-Holland echter 
niet. Daardoor blijft de kritiek in de lucht hangen. 
Tot zover iets over de structuur. Een tweede 
oorzaak is volgens Zuid-Holland de machtige 
positie van het db. Wij zijn er niet voor om ab en 
db tegen over elkaar te stellen, zoals Zuid
Holland doet. Het db wordt uit het ab gekozen en 
maakt deel uit van het ab. We zijn het met 
Zuid-Holland eens dat het db veel macht heeft. 
Het ab is er echter zelf bij. Wij keren daarom de 
stelling van Zuid-Holland liever om: het ab laat 
veel ruimte aan de opbouw van standpunten 
vanuit het db. Als het ab dat wil, kan het meer 
zaken naar zich toetrekken. Dat mag o.i. best 
gebeuren. 
Tenslotte nog één opmerking over de aansluiting 
van landelijke standpunten bij de achterban. 
Waar doelt Zuid-Holland op? Zijn die standpun
ten te "links", te "rechts", te kleurloos? Onze 
ervaring leert dat de politieke kleur van de 
(nieuwe) leden nogal divers is: van zeer loyaal 
aan het huidige CDA-beleid tot zeer kritisch. Je 
kunt ze dus niet over één kam scheren. Wat we 
wel merken, is dat onder de jongere jongeren 
potentiële CD(J)A'ers voor de VVD kiezen. Het 
CDA is ze te onduidelijk. Verder zijn er veel 
jongeren die meer sympathie krijgen voor het 
CDJA (b.v. vanwege de kernwapens), maar voor 
wie het CD(J)A een gepasseerd station is. 
Aansluiten bij de achterban is prima, maar welk 
deel van die achterban bedoelt Zuid-Holland? 

Een tweede hoofdpunt van kritiek is dat de 
politieke invloed van het CDJA nihil is en dat het 
politiek en organisatorisch gezag bij het CDA 
(fractie en bestuur) tot een dieptepunt gedaald 
is. Dit zou liggen aan de onzekere politieke koers 
en de geringe werfkracht van de organisatie. 
Net als bij het vorige punt vàlt ons op dat geen 
enkele bewering met concrete feiten wordt 
ondersteund. Verder vinden we deze kritiek 
nogal a-politiek. In een tijd dat de SER en de 
vakbeweging klagen dat er naar hen niet geluis
terd wordt, doet het CDJA ook zo'n duitje in het 
zakje. De geringe invloed is o.i. niet zozeer te 
wijten aan de onzekere politieke koers (die is 
zeker en ook goed genoeg) als wel aan de 
geringe politieke speelruimte die de fractie 
krijgt/creëert, daarbij gesteund door het partij
bestuur. Het is terecht dat het CDJA al eens 
gewezen heeft op het gevaar van het monisme en 
een tweedeling in de politiek. 

Als de geringe werfkracht een rol speelt bij 
fractie en bestuur is dat kwalijk (wij vragen ons 
trouwens af of het CDJA een geringe werfkracht 
heeft). O.i. worden argumenten niet sterker door 
de hoeveelheid mensen die er achter staat. Het 
gaat om het argument zelf. Bovendien, als die 
werfkracht al gering is, is dat niet alleen en 
probleem voor het CDJA, maar zeker ook voor 
het CDA. Het zou ons niet verbazen als het CDJA 
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weinig leden trekt door een weinig aansprekend 
CDA-beleid. Het CDJA ~ordt immers meestal 
geïdentificeerd met het CDA; vaak weet men 
trouwens niet eens van het bestaan van een 
CDJA. Langzamerhand begint het CDJA zich 
echter een plaats te veroveren (t.o.v. het CDA, in 
de pers). Er is tijd nodig om zo'n plaats waar te 
maken en op grond daarvan jongeren te trekken. 
Je kunt daarom niet bij voorbaat zeggen dat het 
CDJA weinig werfkracht heeft. O.i. breekt nu pas 
de tijd aan waarin de werfkracht moet blljken. 
We kunnen immers niet meer teren op de leden 
van de oude, samenstellende organisaties. We 
moeten de boer op, en dat kan ook, na de achter 
ons liggende periode van opbouw. 
Dat brengt ons op het laatste punt: waar liggen de 
kansen voor het CDJA? 

TOEKOMST EN KANSEN 

Zuid-Holland pleit voor "een veel breder en 
eenvoudiger opgezette christen-democratische 
jongerenorganisatie". Blijkens de brief wil ze het 
eerste bereiken door het tweede. Ook wij zijn 
voor een veel bredere organisatie, maar wij 
wijken in twee opzichten af van Zuid-Holland, 
wanneer het gaat om de weg daarnaar toe. Ten 
eerste zeggen wij dat de werfkracht van het 
CDJA pas nu moet gaan blijken; de terugloop in 
ledenaantal heeft andere dan intern-structurele 
oorzaken (zie boven: fusie-perikelen, nog geen 
eigen politieke traditie, geringe werfkracht 
CDA). Ten tweede: wij vinden dat het CDA 
jongeren moet trekken op grond van de politiek 
die ze voorstaat.* De huidige structuur lijkt ons 
daarbij een goed hulpmiddel. Dat is een andere 
weg dan Zuid-Holland kiest: interne reorganisa-

(Vervolg van pagina 21) 
beroepsgericht dient te zijn, om de kans op werk 
te vergroten of om het accent meer te leggen op 
zelfontplooiing en allerlei maatschappelijk rele
vante zaken, omdat er toch haast geen werk is. 
Leerlingen krijgen hier dagelijks mee te maken. 
Een accent op een van beide leggen, heeft name
lijk grote gevolgen voor de samenstelling van het 
vakkenpakket en voor de mogelijkheden om of 
verder te gaan studeren of een baan te krijgen. 
Deze keuze- accent op beroepsgericht onder
wijs of accent op zelfontplooiing - is ook een 
politieke keuze, een keuze die jongeren direct 
aangaat. Het is daarom belangrijk, dat ook jonge
ren zelf hier hun mening over geven. Het CDJA 
wil jongeren hiervoor meer ruimte geven. Op die 
conferentie krijgen de jongeren ook die ruimte. 
Benut die ruimte want het gaat over dingen, 
waarmee elke jongere te maken krijgt. 
Maar vergeet ook niet dat er tussen de bedrijven 
door ook genoeg ruimte zal zijn om met elkaar op 
een gezellige wijze nader kennis te maken. Dat is 
tenslotte ook belangrijk, want we zijn niet alleen 
een politieke organisatie maar ook een "club" 
van jongeren onder elkaar. Kortom: een interes
sant en actueel programma vóór jongeren en 
naar wij hopen vooral door jongeren. 
Hopelijk tot ziens. 
Namens de werkgroep Onderwijs • 

lUchard van Zwol 
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tie. Doen we dat dan zijn we weer jaren bezigmet 
navelstaren. Wij zijn ervoor om met de COlA
standpunten, die we dankzij een steeds grotere 
interne politieke slagvaardigheid hebben ont
wikkeld, de boer op te gaan. Daarbij moeten we 
in de keuze van de middelen aansluiten bij de 
leefwereld van jongeren. Die middelen zijn legio. 
Natuurlijk zijn er ontwikkelingen die ons tegen
werken: oude opvoedingskaders vallen weg, de 
ontkerkelijking gaat verder, het CDA spreekt 
weinig mensen aan, hetzij door vaagheid, hetzij 
door gebrek aan onderscheid met de VVD, de 
toegankelijkheid van jongeren wordt er niet 
groter door. Paniek, zoals uit de brief van 
Zuid-Holland blijkt, is echter niet op z'n plaats. 
We moeten hard doorwerken aan wat er al tot 
stand gebracht is, we moeten verder gaan met 
het ontwikkelen van politieke visies en op grond 
daarvan jongeren tegemoet treden. Zonder on
middellijk op de inhoudelijke kant van de 
toekomstige koers in te gaan, willen we wel 
zeggen dat wat ons betreft het CDJA moet 
doorgaan met het verwerven een eigen, onaf
hankelijke plaats in de Nederlandse politiek, die 
getuigt van een kritische, maar ook loyale 
houding t.o.v. het CDA. Beide houdingen kunnen 
we ons permitteren dankzij een diepe verbon
denheid met de grondslag, de beginselen en het 
erfgoed van het CDA. • 

Bet provinciaal bestuur van het CDJA-Gro
Dingen. 

'• Natuurlijk zijn we er ook voor jongeren die gewoon 
in politiek geïnteresseerd zijn en kermis willen opdoen en 
niet oruniddellijk zitten te springen om de uitspraken die 
de CDJA-raad net die zaterdag daarvoor weer gedaan 
heeft. Het CDJA moet immers ook voorlichten en 
vormen, meer dan tot nu toe. 

WEEKENDJE 
ERVANTUSSEN 
Voor de meisjes in de leeftijdsgroep van onge
veer 16 tot 21 jaar wordt op 23, 24 en 25 maart in 
Rotterdam een "weekend" georganiseerd, waar
bij onderwerpen aan de orde komen zoals: Wat 
zijn de mogelijkheden voor vrouwentmeisjes in 
de politiek?; Hoe kun je als meisje&vrouw 
meedraaien in de mannenwereld van de poli
tiek?; Wat is eigenlijk het verschil tussen 
mannen- en vrouwenpolitiek?; Waarom zijn bin
nen het CDJA minder meisjes dan jongens actief 
of lid?; Hoe lossen we dat op?; en: Moeten we het 
wel oplossen?; Wat zijn eventuele barrières voor 
meisjes/vrouwen om politiek actief te worden? 
enz. 
Bovendien zullen we aandacht besteden aan het 
leren van de zogenaamde "technische" vaardig
heden: bijvoorbeeld het discussiëren, het leiden 
en verslag maken van een gesprek, enz. 
Zaterdagsavonds wilden we een "informele 
avond" organiseren waarbij AB-, DB- en commis
sieleden e.d. ook uitgenodigd worden een glaas
je te komen drinken en kennis te komen maken 
met de aanwezigen. 

Gastsprekers bij ons weekend zullen zijn: mw. 
Everihuis van Essen (lid Tweede Kamer CDA), 
mw. Bot-Van Gijzen (Kader en Vorming CDA), 
Cocky den Hollander (werkte bij het Weten-

r-) ".,.,...--... 
. l- / . 

__.><,_/ 

--HORZEL 

RUDINGS MEEËTERS 
De belastingdienst heeft de jacht geopend op 
personeelsleden van inrichtingen voor zwakzin
nigen, die gratis de maaltijden meeëten met de 
patiënten. De belastingdienst beschouwt deze · 
gratis maaltijden als .,loon in natura" en stuurt de 
diverse inrichtingen nu forse navorderingen. 
Men redeneert dat de personeelsleden thuis niet 
hoeven te eten eri dat dit geld dus wordt 
overgehouden. 
De belasting hoopt nu vele miljoenen guldens 
achterstallige loonbelasting en premie AOW 
binnen te halen. Men gaat uit van I 2,90 per 
ontbijt of lunch of I 4,90 per genoten diner. De 
eenrte inrichtingen hebben over de periode 
1979-1982 al navorderingen gehad tot bijna 
200.000 gulden. Een van de inrichtingen zou zelfs 
een aanslag van een half miljoen gulden tege
moet kunnen zien. Op jaarbasis worden er 
ongeveer 12.000 van deze .,therapeutische maal
tijden" verstrekt. 

Een medaille heeft altijd twee kanten en de 
keerzijde van deze medaille is dat de eenrte 
inrichting bij het gerechtshof in Leeuwarden 
beroep· heeft aangetekend tegen deze aansla·· 
gen. 
Men redeneert dat het meeëten van personeels
leden een essentieel deel uitmaakt van de 
therapeutische begeleiding van de patiënten. 
Het is de groepsleiders beslist niet te doen om 
lekker gratis te eten, integendeel zou men veel 
liever thuis zijn resp. haar eigen potje koken. 
Maar veel tehuizen hebben dit meeëten van haar 
personeelsleden zelfs verplicht gesteld. Het is 
dan ook te hopen dat de Tweede Kamer haar 
controlerende taak zal uitvoeren en minister 
Ruding zal vragen deze maatregel in te trekken. 
Het is natuurlijk begrijpelijk dat de minister zo 
veel mogelijk geld wil binnen krijgen. Maar het is 

·uitermate jammer dat venrtandelijk gehandicap
ten dit laatste beetje gezelligheid en de noodza
kelijke begeleiding door deze maatregel straks 
zullen moeten missen. • 

Hans van Dijk 

schappelijk Instituut voor het CDA) en enkele 
meisjes die binnen het CDJA actief zijn. 
Het weekend zal een vrij informeel karakter 
dragen en ook vrij kleinschalig worden aange
pakt (er is plaats voor ongeveer 12 meisjes). We 
slapen bij iemand thuis en de kosten kunnen dan 
ook vrij laag gehouden worden (waarschijnlijk 
zullen dat met name bedragen de kosten van de 
maaltijden die we zelf bereiden). Voor verdere 
inlichtingen een uitgewerkt programma: ]olanda 
Kolfschoten, Barbarossastraat 42, 6522 DN Nijme
gen, tel. 080-221011, of Lucas Bolsius, Schiekade 
67a, 3033 BD Rotterdam, tel. 010-678528. • 
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In de Noordoostpolder en Oostelijk 
Flevoland bouwden wij reeds vele 
kerken, scholen en boerderijen. 
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WEEKBLAD VAN HET CDA 

Tweede Kamer 
behandelt 
minder
hedennota 

CDA-wethouder 
J.Zandberg 
over kortingen 
uitkeringen 

President 
François 
Mitteran 
op staatsbezoe 

Interview 
met professor 
I. A. Diepenhorst 

Basisbeweging 
in hetgat 
van de markt 
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President MiNerand en premier Lubbers dinsdag j.l op een persconferentie in Haagse Trèveszaal. (Foto ANP). 



PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
13 februari: 
B. de Vries: CDA-Katwijk. 
B. Beumer: Hotel Spijker, Beek (Ubber
gen). 
J. de Koning: De Leuningjes, Poeldijk. 
L. de Graaf: Wapen van Harmelen, Dorps
straat 14, Harmelen. 

14 februari: 
W. Deetman: Technische School Sint Pe
trus, Terlakenlaan 1, Haarlem. 

· Braloc CDA-Delft. 
B. Hennekam: Vrouwenvereniging Dor
drecht, aanvang 20.00 uur.' 

15 februari: 
A. Lubbers: gebouw "Tehuis", Nieuw
straat 11, Groningen. 
Brinkman: "De Brink", Dorpsstraat 155, 
Obdam. Aanvang 20.00 uur. 

16 februari: 
P. v.d. Sanden: Pulchri-studio, Lange 
Voorhotlt 15, Den Haag. Aanvang 20.00 
uur. 

17 februari: 
J. van Houwelingen, CDA
Dongeradeel, De Terp, te Oosternijkerk. 
Aanvang 19.45 uur. 
J. van lersel, De Meern. 
Aanvang 20.00 uur. 
J. Krajenbrink: "Ons Dorpshuis", Schellui
nen. Aanvang 20.00 uur. 
Brokx: KK Utrecht. 
H. Eversdijk: CDA-Putte (Zeeland), aan
vang 20.00 uur. 

Familie-avond CDA-Smallingerland 

CDA Smallingerland organiseert op 24 
februari een familie-avond voor alle leden, 
hun gezinsleden en verdere belangstellen
den. Plaats: "de Opdracht" (Stationsweg 
te Drachten). Aanvang: 20.00 uur. 
Programma-onderdelen: speech gedepu
teerde J. Mulder; een verloting; een toneel
uitvoering van de klucht "Reboelje op 
Rispinge State" van de Toanielforiening 
"De Lytse Komeedzje", Drachten. 

CDA-Zwolle 
Op maandag 13 februari belegt het CDA
Zwolle een algemene ledenvergadering, 
welke in het teken zal staan van de 
bespreking van de rapporte~ , ,Appèl en 
Weerklank" en "Van verzorgingsstaat nar 
verzorgingsmaatschappij". 
Plaats: het "Bastion", Badhuiswal8, Zwol
le. Aanvang 19.30 uur. 
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Behandeling Rapport uitgesteld 

Méér tijd voor partijpolitieke 
discussie over ,,verzorgingsstaat" 

Dit najaar is binnen de afdelingen de 
partijpolitieke discussie over interne orga
nisatie en politieke koers van het CDA van 
start gegaan. 
De rapporten van de werkgroepen Interne 
Partij Organisatie en Politiek Perspectief 
zijn inmiddels in vele duizenden exempla
ren het land ingezonden. 

Handen vol 
Intussen blijkt dat veel afdelingen de han
den vol hebben aan de bespreking van één 
rapport, en de gelijktijdige bespreking van 
de twee rapporten als problematisch erva
ren. Immers het "dagelijkse wer~" van de 
afdelingen 'gaat ook gewoon door. Veel 
afdelingen blijken allereerst de bespreking 
van het rapport "Appèl en weerklank" ter 
hand te nemen en daarna het rapport" Van 
verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij". 
Het partijsecretariaat heeft de afgelopen 
tijd dan ook geregeld signalen ontvangen 
te bevorderen dat meer ruimte geschapen 
wordt voor deze partijpolitieke discussie. 

·Tijdgebrek 
Daarbij komt dan nog dat afronding van de 
beide discussies op de voorjaarspartijraad 
van 19 mei a.s., gevoegd naast de regulie
re partijraadsagendapunten, vermoedelijk 
geen recht zal kunnen doen aan de bespre
kingen in de afdelingen. Immers er zal te 
weinig tijd blijken te zijn voor een welover
wogen beoordeling door de partijraad van 
twee rapporten. 
De ervaring leert dat één onderwerp reeds 
vele uren discussie op de partijraad vergt. 

Het partijbestuur heeft daarom op voorstel 
van het dagelijks bestuur besloten op de 
partijraad van mei a.s. voorsprolig te verle
nen aan de afronding van de discussie over 
"Appel en Weerklank". De eindbehande
ling van "Van verzorgingsstaat naar ver
zorgingsmaatschappij" zal dan het komen
de najaar plaatsvinden. Dit betekent overi
gens niet dat de afdelingen geadviseerd 
wordt de lopende bespreking van het 
rapport "Van verzorgingsstaat naar ver
zorgingsmaatschappij" op te schorten. Di
verse afdelingen zijn daarover wel volop 
aan het discussiëren en hopen de behan
deling binnenkort af te ronden. 

Verwerking resultaten 
Voor de commissie "Politiek Perspectief" 
is de verwerking van de vele acties een 
tijdrovende klus. Er komt nu meer tijd ter 
beschikking om tot een zo zorgvuldig 
mogelijke verwerking van de resultaten te 
komen. Dat komt de uiteindelijke afronding 
in de partij, dit najaar, stellig ten goede. 
Waar het gaat om de politieke koers van de 
partij voor de jaren tachtig kan de afronding 
van deze partijpolitieke discussie niet zorg
vuldig genoeg zijn. Binnenkort zullen de 
kamerkringen en de gemeentelijke afdelin
gen ook per brief over dit standpunt van het 
partijbestuur nader worden geïnformeerd, 
alsook over het nieuwe tijdschema voor de 
afronding van het rapport "Van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschap
pij". .... 

Geen verkoop landbouwbedrijf Noord-Oost Polder 
Vorige week heeft de Tweede Kamer op 
initiatief van de CDA-fractie een mondeling 
overleg gevoerd met de bewindslieden 
Ruding, Braks en Ploeg over de uitvoering 
van de motie-Faber (verkoop domeingron
den ten behoeve van de aankoop van 
natuurterreinen). Tevens verzocht de 
CDA-fractie de regering de verkoop van 
een bedrijf te Espel (NOP) op te schorten in 
afwachting van de resultaten van dit mon
deling overleg. 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft zich 

daarop inmiddels beraden en is tot de 
conclusie gekomen dat bedoelde verkoop 
niet door moet gaan. Er zal eerst meer 
helderheid moeten komen over de door de 
regering te hanteren criteria. Aan de uit
voering van de motie-Faber houdt de 
fractie onverkort vast. Hierdoor komen 
jaarlijks- ook in 1984- 19 miljoen gulden 
uit de verkoop van agrarische domeingron
den beschikbaar voor de aankoop van 
natuurgebieden in het kader van de relatie
nota. 
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Fractie 
De schijnwerpers van het Haagse Binnenhof waren deze week vooral gericht op 
de Franse president Mitterrand. Daarnaast besteedt de fractierubriek aandacht 
aàn de behandeling van de begrotingen van Defensie en Justitie en de 
Minderhedennota. Pagina 6, 7, 8. 

Interview wethouder Zandberg 
Hoe kijkt een bestuurder van een gemeente aan tegen het landelijk beleid? Hans 
Schipper sprak met CDA-wethouder J. Zandberg (sociale zaken) in het Friese 
Opsterland. Pagina 11. 

Een nieuwe partij? 

Interview met 
prof. Diepenhorst 
Reina van Ditzhuyzen in gesprek 
met prof. I. A. Diepenhorst over o.a. 
zijn kritiek op dit blad, de nadelen 
van de middenschool en de discussie 
in de partij over homofilie. 
Pagina 12, 13. 

Prot. Diepenhorst tijdens een bijeenkomst 
van de CDA-partijraad. (foto Nick More/is) 

Afgelopen zaterdag hielden de ex-CDA-kamerleden Scholten en Dijkman een 
congres in Ede waar besloten werd de mogelijkheden van een nieuwe partij te 
onderzoeken. Frans Jozef van der Heijden gaat in op de levensvatbaarheid van 
zo'n nieuwe partij en de gevolgen voor andere partijen. Pagina 14, 15. 
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PARTIJNIEUWS 

Onderwijsconferenties 
De COA-KP.merkringen organiseren het 
komende voorjaar in het land een drietal 
onderwijsconferenties. Als "ontvangende" 
kamerkring treden daarbij op de kringen 
Den Bosch, Zwolle en Leiden. Tijdens deze 
bijeenkomsten wordt stilgestaan bij de vi
sie van het CDA op de toekomstige onder
wijsontwikkelingen, in het bijzonder het 
voortgezet onderwijs. 
Aan deze bijeenkomsten zullen onder meer 
hun medewerking verlenen CDA-bewinds
lieden; leden van de Eerste en Tweede Ka
merfractie, onderwijsdeskundigen uit Sta
ten en Raden. 
De bijeenkomsten beginnen steeds om 
16.30 uur precies en zullen tot 21.00 uur 
duren. In het programma staan onder meer 
inleidingen van onderwijsrepresentanten, 
groepsdiscussies, een forum en gelegen
heid voor informeel contact met CDA-ver
tegenwoordigers. Een documentatiemap 
is in voorbereiding. Voor de onkosten wordt 
een kleine eigen bijdrage van f 10,00 ge
vraagd. Via de Kamerkringen wordt u, om
streeks 2 weken voor de aanvang van de 
conferentie, een toegangsbewijs en docu
mentatie-set toegezonden. 
Op de navolgende data vinden de bijeen
komsten plaats: 
- in Zwolle op donderdag 29 maart a.s. 
voor de Kamerkringen Groningen, Fries
land, Drenthe, Overijssel en de aan Over
ijssel grenzende kop van de provincie Gel
derland, plus het gebied van de Zuidelijke 
IJsselmeerpolders. 
- in Leiden op - voorlopig - donderdag 22 
maart voor de provinciale afdelingen 
Noord- en Zuid-Holland (de kringen Lei
den, Dordrecht, Rotterdam, Den Haag, 
Amsterdam, Haarlem, Den Helder en Ut
recht}. 
- in Den Bosch op 9 april a.s. voor de 
provinciale afdelingen Gelderland (de krin
gen Arnhem en Nijmegen, minus de kop 
van Gelderland die aan Overijssel grenst}, 
Brabant en de kringen Zeeland en Lim-

burg. ..k d . . . 
Een landeliJ e on ersteumngscomm1ss1e 
onder voorzitterschap van het partijbe
stuurslid drs. J. Zijlstra te Eindhoven staat 
de Kamerkringen Zwolle, Leiden en Den 
Bosch bij de organisatie ter zijde. De drie 
genoemde kringen treden in contact met 
de overige kringen en verzorgen de uitno
digingen etc. 
Op het CDA-secretariaat in Den Haag kunt 
u voor meer informatie terecht bij mw. N. 
van der Zande; tel. 070-924461. 
Aanmeldingen die op het landelijk secreta
riaat binnenkomen, worden "doorge
sluisd" naar de organiserende Kamerkrin
gen. ..,.. 
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COMMENTAREN 
Bananeschillen 
Overal is met verbazing gereageerd op 
de aanval die VVD-fractieleider Nijpels 
via interviews en spreekbeurten heeft 
geopend op coalitiegenoot CDA. 
Het CDA zou afspraken hebben ge
schonden, onnodige irritatie hebben 
veroorzaakt en politiek onfatsoenlijk 
zijn geweest. De zeven vette voorbeE!~
den die Nijpels daarvoor aandraagt bliJ· 
ken mager en hebben nauwelijks iets 
om het lijf. 
Althans rechtvaardigen op geen enkele 
manier zijn onb~zonnen uitval. Sterker 
nog: als er aanleiding is tot wrevel en 
kritiek binnen de coalitie dan verschaft 
de VVD-leider die zelf met zijn ongecon
troleerde beweringen. Niet het CDA is 
nerveus van de opiniepeilingen (op
gaande lijn), maar blijkbaar Nijpels 
(neergaande lijn). 
De zogenaamde voorbeelden waarmee 
Nijpels zijn "attaque" legitimeert zijn te 
vervangen door minstens evenzoveel 
voorbeelden waarover het CDA zich 
druk zou kunnen maken, althans vol· 
gens de maatstaven van Nijpels. De 
VVD-fractie stelde zich op tegen het 
kabinet Lubbers inzake de Taiwan
orders en het Amerikaanse reisverslag 
van Lubbers. De VVD zou volgens kran
tenberichten nu reeds plaatsing van 
kruisraketten eisen op straffe van crisis. 
En de VVD wil bij de bezuinigingsronde 
per 1 juli de WW en WAO ontzien in 
afwijking van de voorstellen van het 
kabinet. 
Als Nijpels' kritiek op de CDA-fractie 
serieus genomen zou moeten ~~rden 
belichaamt zij een bekrompen v1s1e op 
ons stelsel van parlementaire democra
tie. In ons stelsel geldt niet de dictatuur 
van een kabinet noch van een regeerak
koord noch van een VVD-fractievoor
zitter. De heer Nijpels moet uitkijken dat 
hij niet niet uitglijdt over zijn eigen 
bananeschil, want dan is hij echt de 
pisang ... 

CDACTUEEL 

Middenschool 
Minister Deetman zal binnenkort een 
standpunt over nieuwe middenschool· 
experimenten bepalen. Wij geven daar
bij een vijftal overwegingen. 
We vragen ons allereerst af of de thans 
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lopende experimenten op een zodanige 
wijze zijn geëvalueerd dat de resultaten 
daarvan deze uitbreiding rechtvaardi· 
gen. 
Op de tweede plaats zouden nieuwe 
experimenten haaks kunnen staan op 
de forse bezuinigingen waarmee het 
onderwijs te maken heeft gehad; waar
bij komt dat een strak begrotingsbeleid 
ook in de toekomst noodzakelijk zal 
blijven. 
Ten derde hebben wij twijfels of er wel 
voldoende deelnemende scholen zullen 
zijn. 
Als vierde voeren wij schoolbesturen, 
ouders en leerlingen ten tonele; willen 
zij nieuwe experimenten? 
Tenslotte kan men een toenemende 
discrepantie aanwijzen tussen ener
zijds het onder druk zetten van de 
zogeheten niet-examenvakken (expres
sie, lichamelijke opvoeding etc.) in het 
vigerende onderwijs en anderzijds de 
middenschool-filosofie waarin juist de
ze vakken een belangrijkere plaats zou
den moeten innemen. 
Kortom, er zijn twijfels te overwinnen. 

CD'ACTUEEL 

Mislukt beleid 
Bij het aantreden van dit kabinet is 
nogal hooggestemd gesproken over 
bestrijden van bureaucratie. De samen
leving moest bevrijd worden van gede
tailleerde overheidsbemoeienis en de 
verantwoordelijkheden moesten weer 
op de juiste plaats gelegd. CDA· 
bewindslieden lieten daarbij (te hooi en 
te gras) de gedragen term "Gespreide 
Verantwoordelijkheid" vallen. 
Deregulering en decentralisatie zouden 
de instrumenten moeten zijn: twee loten 
van één stam. Deregulering wil het 
aantal overheidsvoorschriften uitdun
nen, decentralisatie wil de verantwoor
delijkheden dichter bij de burgers bren
gen. 
De Raad voor het Binnenlands Bestuur 
-het adviesorgaan van de regering voor 
de bestuurlijke organisatie- heeft dezer 
dagen in een harde analyse van het 
gevoerde decentralisatiebeleid de con
clusie getrokken dat dat beleid mislukt 
is. De vakdepartementen blijven "hun" 
sectorbelangen centralistisch beharti· 
gen, terwijl het departement van Bin-

nenlandse Zaken onmachtig blijft om ze 
tot werkelijke overdracht van taken te 
dwingen. Wij hebben de indruk dat het 
parlement er ook niet veel aan doet, 
integendeel, niet zelden stimuleren 
"vakparlementariërs" het centralisme 
bij de departementen. 
Op papier bestaat het decentralisatiebe
leid al tien jaar en wordt door de meeste 
partijen op papier ernstig gesteund. De 
praktijk is zozeer anders dat in Den 
Haag openlijk over recentralisatie ge· 
sproken. Wordt het niet eens tijd dat, bij 
zoveel tegengestelde ontwikkelingen, 
het parlement haar beleid eens uit zet, 
bijvoorbeeld door een centraal decen• 
tralisatiedebat? 

CD'ACTUEEL 

Mitterrand in de Kamex 
Dinsdag jl. is de Franse president Mil
terrand in de Tweede Kamer te gast 
geweest. Voor de verzamelde parlemen
tariërs deed Mitterrand omstandig uit de 
doeken hoe hij de Oost-West verhou
ding ziet en welke verantwoordelijkhe
den hij heeft in de bescherming van zijn 
land en volk. 
Milterrand stelde dat zijn voorgangers 
altijd gestreefd hebben naar een goede 
verhouding met de Sovjet-Unie maar 
dat zij tegelijkertijd immer hebben ge
zorgd voor een sterk verdedigingsappa
raat Hij maakte duidelijk dat hij deze lijn 
wilde voortzetten en dat in het kader 
hiervan kernwapens niet meer uit zijn 
afschrikkingsmacht zijn weg te denken 
zolang er niets fundamenteels in de 
huidige internationale politieke verhou
dingen verandert. Ten aanzien van de 
SS-20-dreiging sprak hij over wens
droom en realiteit en was van mening 
dat de kruisraketten er vanuit een oog
punt van evenwicht moeten komen. 
Milterrand hield de Nederlandse parle
mentariërs een glasheldere beleidsvisie 
voor. Of zijn woorden enige verschui
ving teweeg hebben gebracht In de 
mening van de aanwezige parlement&· 
riërs over deze aangelegenheid staat 
zeer te bezien. Diegenen die tot de door 
de president aangeduidde categorie 
wensdromers behoren zullen door hem 
vermoedelijk in hun overtulging beves
tigd zijn. De realisten trouwens ook. 

CD'ACTUEEL 
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Personeelsbeleid defensie moet· 
hoogste prioriteit hebben 
Wie de wervingsadvertenties van onze 
krijgsmacht geloven wil - sollicitanten 
doen dat bij duizenden tegelijk - leest 
dat de loopbaan van dat personeel over 
rozen gaat. Een betere baas is er niet, 
verantwoordelijk werk en nog een prima 
salaris ook. Zorg, dat je er bij komt. 
Wie deze week de behandeling van de 
defÈmsiebegroting in de Tweede Kamer 
volgde - dat doen ook vele duizenden 
belangstellenden -.kon het verschil tussen 
theorie en praktijk of- zo men wil- tussen 
leer en leven vaststellen. 
Talrijk waren de vragen en kritische opmer
kingen over de positie van het personeel 
van de krijgsmacht en de verhouding van 
dat personeel tot zijn werkgever, het minis
terie van Defensie. De militaire belangen
verenigingen hebben er zelf al geruime tijd 
geen twijfel over laten bestaan dat het 
arbeidsklimaat in de krijgsmacht niet opti
maal is. Die kritiek op de politieke top van 
dat ministerie was fors, vooral tijdens de 
voorbereidingen van de Defensienota. 
De bijdrage van CDA-woordvoerder Ton 
Frinking ging op die kritiek uiteraard in. 
Frinking - zelf luitenant-kolonel b.d. - kan 
zich de onvrede van zijn voormalige colle
ga's goed voorstellen, maar stelde uitdruk-

keiijk dat de politiek het primaat heeft 
boven de krijgsmacht en niet andersom: de 
lijnen worden door de regering en parle
ment uitgezet. 
Dit belangrijke element neemt niet weg dat 
de militairen zonder meer recht hebben op 
een goed personeelsbeleid. Voor het CDA 
is doorslaggevend dat er goed gemoti
veerd, goed opgeleid en goed geoefend 
personeel beschikbaar is. De politiek is 
daarvoor verantwoordelijk en heeft er dus 
voor te zorgen dat de middelen daartoe 
aanwezig zijn. Een ideale situatie zal, ook 
voor de krijgsmacht, wel nooit worden 
bereikt en dus zal moeten worden gewoe
kerd met beperkte middelen in goede 
harmonie, aldus Frinking. "Wat op dit ge
bied eerst niet lukt binnen de krijgsmacht, 
moet later niet worden verhaald via de 
belangenverenigingen, zeker niet als het 
om deelbelangen gaat." Tussen de politiek 
en tussen het personeel moet wel steeds 
een goede dialoog en zinvol overleg blij
ven. 
Als gevolg van de maatschappelijke dis
cussie over het veiligheidsbeleid heeft het 
personeel van onze krijgsmacht nogal 
eens de ervaring dat hun werk zacht 
gezegd wordt ondergewaardeerd. Kerke-

Wapenwedloop als symptoom 
"De kruisraketten zijn maar een fractie van 
de totale kernwapenproblematiek. Ook die 
wapenvormen zijn in wèzen maar sympto
men en niet de ziekte zelf." "Een analyse 
van CDA-woordvoerder Joep de Boer tij
dens de behandeling van het NAVO-deel 
van de begroting van buitenlandse zaken. 
Er is, zegt De Boer, dan ook veel meer 
aandacht nodig voor de achtergronden van 
de huidige internationale politieke tegen
stellingen. Pas als je wantrouwen en we
derzijdse vijandigheid weet weg te nemen, 
kun je tot resultaten komen. 
In dit kader moeten we, zegt De Boer, 
beseffen dat een duurzaam oplossen van 
de Oost-West-problematiek en een duur
zame oplossing van de problemen tussen 
Noord en Zuid net als twee wielen van 
dezelfde wagen niet hetzelfde zijn en zelfs 
in zekere zin onafhankelijk van elkaar 
kunnen blijven draaien. Maar wil je de kar 
een bepaalde kant op krijgen, dan dienen 
de wielen toch dezelfde richting uit gaan-> 
De Boer had allerminst aanleiding om 
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optimistisch te zijn over de - vrij naar 
Hiltermann - toestand in de wereld: het 
dolle circus van de wapenwedloop barst 
weer in volle hevigheid los en de situatie 
van nu is aanzienlijk ongunstiger dan die in 
de jaren '60. "Mijn conclusie is dat er nog 
kruit en lonten te over zijn en dat we dus 
niet met vuur dienen te spelen," aldus De 
Boer. 
Door technische omstandigheden moet 
het betoog van Joep de Boer kort weerge
geven worden en daarom tenslotte zijn 
opmerkingen overde-in dit debat nog niet 
wezenlijk aan de orde zijnde- kwestie van 
de kruisraketten: "Als dan op dit moment 
het ogenblik om over de kruisraketten, 
respectievelijk hoe nu verder met de be
staande nucleaire taken, iets nader te 
zeggen nog niet gekomen is, moet het nu al 
duidelijk zijn, dat de besluitvorming daar
over onzes inziens te zijner tijd zal worden 
genomen. Die besluitvormingsprocedure 
komt later." Waarvan later in deze rubriek, 
en vast ook wel elders in dit blad, acte. 

FRACTIE 
door T~n Huijssoon 

lijk meelevende beroepsmilitairen kunnen 
daarvan meepraten. Het personeel stelt 
dat in brede kring twijfel is aan de rol van de 
krijgsmacht. Frinking trekt die conclusie 
niet. "Hoezeer dit wellicht persoonlijk kan 
worden ervaren, er zijn nauwelijks aanwij
zingen dat in de Nederlandse veiligheids
discussie het belang van de krijgsmacht 
zelf wordt aangetast. Belangrijk is, dat de 
politieke leiding het personeel hierbij rug
dekking verschaft." 

Oefening 
Frinking ging vervolgens in op een ander 
"pijnpunt" in de krijgsmacht: het chroni
sche tekort aan onderdelen. "Het is niet het 
gebrek aan groot materieel, dat nogal eens 
tot ontmoediging leidt. Het gaat om een 
voortdurend gebrek aan reservedelen, mu
nitie en gewone dagelijkse dingen. Dat 
geeft het personeel de indruk, dat niemand 
echt belangstelt in het goed functioneren 
van de krijgsmacht." Met name bij 
gevechtseenheden is het de CDA-fractie te 
doen. Beter voldoende gelegenheid voor 
oefening en voldoende materieel nu, dan 
de aankoop van grote aantallen materieel 
morgen. Liever nieuwe systemen later of 
minder dan nu incompleet, aldus Frinking. 

Geestelijke verzorging 
krijgsmacht van 
zeer grote waarde 
Het CDA blijft bijzonder veel waarde hech
ten aan de geestelijke verzorging in de 
krijgsmacht. Dominee en "Aal" doen er 
goed werk en dat moet zo blijven en 
militaire tehuizen zijn van groot belang 
voor dienstplichtige militairen. Daarom 
heeft de fractie, aldus woordvoerder Ton 
Frinking, ook de nodige problemen met de 
afbouw van de subsidie, waardoor 16 
militiare tehuizen hun poorten zouden moe
ten sluiten. 
Frinking vroeg de bewindslieden om te 
komen tot een afwikkelingsregeling die 
voor beide partijen aanvaardbaar is. "De 
afbouw van de subsidie in twee jaar aan de 
katholieke en protestantse thuisfronten is 
een ontkenning van de inspanningen, die 
deze organisaties voor de mens in de 
krijgsmacht hebben opgebracht in de pe
riode van na de oorlog tot nu. Dat gaat 
zomaar niet. Wij rekenen er dan ook op dat 
in nader overleg tot een bevredigende 
regeling wordt gekomen." 
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De door de Franse president Mitterrand 
voor enige dagen geïmporteerde grandeur 
was er de oorzaak van dat kamervoorzitter 
Dolman dinsdag zijn hoge zetel verruilde 
voor een nederige plaats achter de rege
ringstafel, toen de president de volksverte
genwoordiging met een bezoek vereerde. 
In een streng bewaakt kamergebouw was 
Milterrand zo'n 45 minuten te gast. Kamer
voorzitter Dolman hield er een korte toe
spraak - de Franse president ging in op 
vragen die hem vooraf hadden bereikt. 
Mitterrand was gezeten op een speciale 
stoel - onderscheid moet er wezen. 
Kamervoorzitter Dolman meende dat wij 
aan de Fransen veel hebben te danken, 
getuige de opmerking in 1813 van Mitter
rand's voorganger Napoleon die stelde dat 
men in Holland voor altijd Frans is, en dat 
men aan de monding van onze rivieren het 
geluk alleen met Frankrijk bereiken kon. 
"Ook sindsdien hebben wij uit Frankrijk 
veel slib en zout ontvangen," zei Dolman, 
zinspelend op de zoutlozingen in de Elzas, 
die door inspanningen van Miterrand zullen 
worden beëindigd. 

Grandeur in de Tweede Kamer 

President Milterrand geflankeerd door senaaisvoorzitter Steenkamp en Tweede Kamervoorzitter 
Dolman. (foto ANP) 

Gerrit van Dam bij behandeling begroting Justitie: 

Sfeer. van "alles mag maar" doorbreken 
Tijdens de behandeling van de begro
ting van het ministerie van Justitie heeft 
CDA-woordvoerder mr. Gerrlt van Dam 
vorige week gewaarschuwd tegen de 
indruk die bij steeds meer Nederlanders 
gaat ontstaan, als zou met het handha
ven van het recht in ons land niet meer 
zo'n vaart lopen. Immers, de autoritei
ten lopen achter de groei van de crimi
naliteit aan, de pakkans is er ook niet 
groter op geworden en de nelging daar
door zelf van het rechte pad te geraken 
is vervolgens aanwezig. 

Van Dam benadrukte dat het beleid van het 
ministerie er op gericht moet zijn die sfeer 
van alles mag maar te doorbreken. Hij is 
het eens met de minister die vindt dat 
fraude, vandalisme en verkeerscriminali
teit fors dienen te worden aangepakt, maar 
vindt dan wel dat het apparaat van de 
overheid zo moet zijn ingericht dat dan ook 
inderdaad deze vormen van criminaliteit 
kunnen worden aangepakt. 

Preventie 
Van groot belang hierbij is de politie. Een 
goede preventie is de eerste en beste 
mogelijkheid om de stroom misdrijven in te 
dammen. Het gaat om preventie in de 
dubbele zin van het woord: niet alleen 
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voorlichting hoe het publiek misdrijven kan 
voorkomen, maar ook preventie in de zin 
van mensen van misdrijven afhouden om
ua• L"' Wel .. l I Uctl "'' 1:>1:>1 o utJSfe kanS bestaat 
om te worden gepakt. 
Het opentrekken van het spreekwoordelij
ke blik agenten helpt niet. Trouwens de 
politie is de afgelopen jaren al sterk uitge
breid. Nu komt het er op aan, dat de agent 
of wachtmeester meer op straat loopt en 
minder achter het bureau zit. Van Dam 
vroeg verder aandacht voor meer tijd voor 
schietlessen en lichamelijke oefening, 
waarvoor nu te weinig tijd is. 

Gevangeniswezen 
Hanske Evenhuis-van Essen behandelde 
enkele aspecten van het gevangeniswe
zen. Ze wees op de problemen die half 
open en open inrichtingen voor vrouwen 
met zich brengen. Er zijn veelal te weinig 
vrouwen die in deze inrichtingen worden 
geplaatst. Daarom suggereerde mevrouw 
Evenhuis aanpassing van de huidige situa
tie aan meer individuele behoeften. Een 
motie· legde vooral het accent op experi
menten in die richting. 
Hanske Evenhuis vroeg de bewindslieden 
verder het weekendbezoek nader te bekij
ken. Dat bezoek aan gevangenen in het 
weekeinde wordt bemoeilijkt door de gerin-

ge personeelsbezetting in de gevangenis
sen. Ze vroeg de staatssecretaris de mo
gelijkheden na te gaan voor relaties van 
gedetineerden die een werkkring hebben 
en daardoor alleen in het weekend op 
bezoek kunnen gaan. <11111 

Demonstratie op Binnenhof 

Hanske Evenhuis op 
de bres voor het 
Leger des Heils 
CDA-Tweede Kamerlid Hanske Evenhuis
van Essen heeft zich vorige week sterk 
gemaakt voor het Leger des Heils. Met de 
VVD diende ze bij de begrotingsbehande
ling van justitie een motie in om het Leger 
zijn taak in het rec)asseringswerk te laten 
houden. In de motie pleit ze voor het 
deelnemen van het Leger des Heils in een 
nieuwe structuur die voor de reclassering 
op stapel staat. 
Het Leger hield vorige week voor het eerst 
in zijn bestaan een demonstratie van poli
tieke aard: met muziekkorps en vlaggen 
trokken de heilssoldaten naar het Binnen
hof, waar ze een petitie aanboden. 
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FIUlCTIE 

Jan Krajenbrink over Nederland en zijn minderheden 

Leren leven mét en vooral naast elkaar 
,,Is er in principe zo veel verschil tussen het 
in brand steken van het huis van een 
Marokkaans gezin en het toch maar liever 
niet gaan zitten op de lege plek naast de 
zwarte man in de bus?" 
Nederland ziet zich graag als verdraag
zaam land met een traditionele gastvrijheid 
voor vreemdelingen die aan onze poorten 
kloppen. Het beroemt zich op een lange 
geschiedenis als het gaat om het opnemen 
van ontheemden. Dat zal vroeger wel zo 
geweest zijn. De samenleving van 1984 
evenwel weet met zijn minderheden steeds 
minder raad. Vandaar dat de vraag hierbo
ven van CDA-woordvoerder mr. Jan Kra
jenbrink toen de Tweede Kamer maandag 
de minderhedennota behandelde zo terza
ke was: brengen we wel voldoende respect 
en verdraagzaamheid op voor die hon
derdduizenden nieuwe Nederlanders die 
naar het zich laat aanzien niet naar hun 
land van herkomst terug zullen gaan. 
De economische crisis van dit moment is 
daarbij een niet onaanziennjke barrière. 
Immers, juist de etnische minderheden 
voelen de gevolgen van die crisis aan den 
lijve. De overheid heeft aan de andere kant 
steeds minder geld beschikbaar. In dat 
verband had de CDA-woordvoerder lof 
voor de regering die kans zag in een tijd 
van ombuigen en inleveren het minderhe
denbudget in belangrijke mate te ontzien. 
"Dat getuigt van lef en verantwoordelijk
heidsgevoel," z.ei hij. 

Harmonie 
Wie kijkt naar het Nederland van de ko
mende tientallen jaren, kijkt naar een land 
waarin mensen met verschillende culturen 
op een kleine ruimte naast en kan het zijn 
met elkaar moeten leven. "De harmonie is 
vaak nog ver te zoeken. De samenleving 
staat bol van spanningen en conflicten, 
zowel tussen Nederlanders onderling als 
tussen Nederlanders en buitenlanders. De 
kersttoespraak van de Koningin had niet 
zonder reden de onverdraagzaamheid als 
thema. Onverdraagzaamheid is op zichzelf 
reeds een kwade zaak, geheel onaan
vaardbaar is het als die zich afspeelt langs 
lijnen van ras, hu(dskleur, nationaliteit en 
godsdienst. Racisme en discriminatie ver
giftigen een samenleving. Wij moeten van
daag vaststellen dat deze verschijnselen 
versterkt de kop opsteken." 
Krajenbrink meende dat er ook tekenen 
van hoop zijn: op vele plekken in onze 
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samenleving begint de werkelijke ontmoe
ting tussen de verschillende groepen en 
culturen op gang te komen: "Daar moeten 
we veel van verwachten. Wat weten we 
immers nog weinig van elkaar. Onbekend 
maakt echt onbemind en andersom. Alleen 
werkelijke ontmoeting van mensen biedt 
perspectief op doorbreking van een nei
ging tot onverdraagzaamheid. Hier zijn 
vele activiteiten te melden van kerken, 
scholen, wijk- en buurtcomité's, ouderver
enigingen, jongerenclubs enz., die volop 
hoop geven." 

Cultuur 
Bij elke cultuur gaat het om taal, gods
dienst, gewoontes, normen, waarden en 
stijl. Jan Krajenbrink: "Er is een collectieve 
identiteit waartoe je behoort. Of niet be
hoort. Je hebt geen identiteit, maar je bent 
er één. En voor de ene groep is die 
identiteit anders gevuld dan voor de ande
re. Dat exclusieve van een cultuur kan 
bevorderend werken, maar ook spannin
gen geven. De ervaring leert dat proble
men ontstaan als een kleinere groep in een 
grotere eenheid bewust of onbewust wordt 
vernederd, niet gelijkwaardig wordt behan
deld. Wij hebben als voorbeelden onze 
godsdiensttwisten uit het verleden; daar 
moeten we nu ook juist niet letten op de 
Zuidmolukse KNIL-militair, wiens militaire 
beroep een essentieel onderdeel van zijn 
identiteit vormde, maar die na zijn aan
komst in Nederland werd gereduceerd tot 
cliënt van CAM." 

Tekens van hoop 

Krajenbrink ging uitvoerig in op de taken 
van de overheid. Hij bepleitte een actief 
anti-discriminatiebeleid en wees op een 
door hem en Jan Buikerna ingediende 
motie over het in leven roepen van een 
anti-discriminatie-instituut. In het bijzonder 
stond hij stil bij enkele principiële uitgangs
punten ten aanzien van het minderheden
beleid: het emanciperen van de vreemde
ling in de samenleving gaat uit van de 
wederzijdse aanvaarding als medemens, 
hoe die er ook uitziet, denkt en handelt. Hij 
is immers beelddrager van God - · een 
uitgangspunt dat niet automatisch tot een 
goed of gemakkelijk beleid leidt, maar het 
is wel een kompas dat ons waar nodig kan 
corrigeren." 

Religieuze voorzieningen 
De CDA-woordvoerder vroeg van de rege
ring nu al aandacht voor de religieuze 
ontplooiingsmogelijkheden als wezenlijk 
punt. De religie is een van de belangrijkste 
drijfveren voor de culturele verscheiden
heid en daarom moeten er bepaalde basis
voorwaarden zijn, opdat ieder zijn of haar 
godsdienst kan beleven. De Tweede Ka
mer komt op dit aspect volgende week, als 
de nota andermaal aan de orde is, nader 
terug. 
Minderheden staan vaak ver af van de 
Nederlandse cultuur en dat betekent dat 
een zekere aanpassing daaraan onvermij
delijk is. Het gaat er daarbij wel om dat 
etnische groepen serieus worden geno
men en niet als een bedreigde diersoort 
worden gezien. Aan de andere kant mag 
van hen, aldus Krajenbrink, respect voor 
onze Nederlandse rechtsstaat worden ge
vraagd. De regels gelden tenslotte voor 
iedereen in dit land. Wij dienen niet bang te 
zijn dat duidelijk tegen elkaar te zeggen -
opdat misverstanden uitblijven. Dat bete
kent dat er leerplicht is voor kinderen en dat 
schulden betaald moeten worden - enzo
voorts. 
De problematiek van de minderheden is 
dusdanig, dat de uitgebreide commissie
vergadering die maandag onder grote be
langstelling in de Vergaderzaal van de 
Tweede Kamer werd gehouden, volgende 
week een voortzetting krijgt. Andere 
woordvoerders uit de CDA-fractie zullen 
dan nader ingaan op specifieke onderde
len van de problematiek, zoals de jonge
ren, de medische zorg, het onderwijs, 
enzovoorts. ~ 
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ZWARTl\!JMi 
Bananenschillen 
Met een vergrootglas wist Nijpels in totaal wel 
zeven bananenschillen te ontdekken die het 
CDA "met voorbedachte rade" had gelegd 
om het kabinet beentje te lichten of althans 
een blessure te bezorgen. ( ..... ) Zijn waar
schuwing werkt echter averechts, want het is 
niet zozeer de opstelling van de CDA-fractie 
als wel zijn reactie daarop die de crisisdrei
ging versterkt. De animo om soepel zaken te 
doen met de WD is er verder door gedaald. 
De enige verklaring moet gezocht worden bij 
de opiniecijfers. De VVD scoort daaril}.. niet 
goed. (Frans Kok in NRC!Handelsblad). 

Opruimen 
Ook al gaan (inzake het omroepbeleid) de 
onderhandelingen met de PvdA lekkerder, het 
CDA heeft algemeen-politiek een sterke nei
ging vuiltjes met de VVD op te ruimen. Dus 
bijvoorbeeld het derde net in ruil voor het 
instellen van superomroepen. Maar dan zo dat 
de verschillen tussen de omroepen voorlopig 
niet te groot worden. NCRV en KRO pikken 
dan toch nog een flinke graan mee (en helaas 
voor het CDA de V ara ook), maar met de VVD 
is de politieke vrede voorlopig, verzekerd. (Jan 
Joost Lindner in de Volkskrant). 

Gouden kalf 
Interessanter is echter, dat geen enkele 
politieke partij (op de kleintjes na) als 
zodanig bezwaar heeft gemaakt tegen 
de abonnee-tv. Dat is verbazingwekkend 
omdat abonnee-tv twintig jaar geleden 
ook al mogelijk was, maar toen stuitte het 
nog op principieel en geharnast verzet. 
bat CDA en PvdA dat thans hebben prijs· 
gegeven komt doordat ze gezwicht zijn 
voor de kijkersgunst CDA en PvdA zijn 
gewoon gezwicht voor het gouden kalf. 
(Willem Breedveld in Trouw). 

Luchtballon 
De mensen met een uitkering, die straks weer 
gekort worden, zouden, volgens de Voe
dingsbond FNV van Cees Schelling, gewoon 
moeten weigeren om kijk- en luistergeld, gas
en lichtrekeningen en dergelijke te betalen, 
om "zo terug te nemen wat de regering 
afpakt". ( ..... ) 
Zou Schelling het ook juist vinden wanneer 
een regering die Schellings politieke program 
tot uitvoering wil brengen, oploopt tegen een 
betalingsboycot door niet-linkse burgers die 
toevallig dat regeringsbeleid niet zo zien 
zitten? Schelling heeft een gevaarlijke lucht-
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ballon opgelaten. De wijzere rest van de 
vakbeweging moet die maar zo gauw moge
lijk doorprikken. (Trouw). 

Meedoen 
Wat ik zou willen is dat de vakbeweging, 
desnoods met handhaving van bezwaren, 
toch meedoet in het overleg. Alleen zo kan 
met die bezwaren zo veel mogelijk rekening 
worden gehouden en kunnen mogelijk alter
natieven op tafel komen. Ik wil het liefst dat de 
overheid zich aansluit bij de uitkomst van het 
overleg tussen werkgevers en werknemers. 
Komen zij niet tot een compromis, dan móet 
de politiek de knoop doorhakken. (Ruud 
Lubbers in Algemeen Dagblad). 

Uitstellen 
De verdeeldheid in het CDA (over de 
plaatsing van kruisraketten) is uiteraard 
vooral een probleem voor fractieleider De 
Vries en voor de CDA-ministers als De 
Ruiter en Lubbers. Want al moeten ze 
onder druk van de VVD (en de NAVO
bondgenoten) de pleidooien voor nieuw 
uitstel vanuit de CDA fractie weerspreken, 
zou zo'n uitstel hen ten bate van de 
eenheid in het CDA buitengewoon goed 
van pas komen. (Parool). 

(Geknipt uit Algemeen Dagblad) 

Vrij ingewikkeld 
De parlementaire representanten van de 
linkervleugel van het CDA hebben vaak 
getoond behoorlijk te kunnen rekenen. Straks 
in het licht van verkiezingen zal die eigen
schap nog een belangrijke rol spelen. Voor 
zijn eigen CDA en voor toekomstige plannen 
van het duo Scholten/Dijkman zal daarom 
een succes van premier Lubbers van beslis
sende betekenis zijn. En voor Lubbers' suc
ces is een parlementaire meerderheid, en 
dus steun van diezelfde linkervleugel van het 
CDA, onmisbaar. Zo blijft de toestand in het 
CDA wat hij was, vrij ingewikkeld. (NRC! 
Handelsblad). 

Korrels zout 
De beweging destijds van Van Aarden en 
Bogaerts, grondleggers van de PPR, had als 
afsplitsing van de KVP heel wat meer allure 
dan het dissidentisme van Scholten en Dijk
man. ( . .... ) Als er echt verkiezingen wor
den gehouden en het electoraat zich ernstig 
bezint op de werkelijke politieke betekenis 
van partijen, zal blijken dat S&D met de 
nodige korrels zout worden genomen. (Eise
viers Magazine). 

"Alternatief" 
Het CDA i's nog het minst bevreesd voor 
"het alternatief voor het CDA". De ge
schiedenis van PPR en EVP heeft geleerd, 
dat afsplitsingen van confessionele partij
en niet echt een poot aan de grond krijgen. 
Verder klimt het CDA blijkens de enquêtes 
uit een diep dal omhoog. De partij zou niet 
veel verliezen aan Scholten en Dijkman. In 
de kamerfractie is zelfs enige oplichting 
te bespeuren, dat met het vertrek van de 
twee kamerleden een eind is gekomen 
aan het maanden doorziekend conflict. 
(Trouw). 

Naïef of cynisch 
Tot nu toe laat het CDA weinig of niets na om 
de behoefte aan zo'n alternatief aan te 
wakkeren. Als het CDA-beleid zich echter 
alsnog zodanig zou ontwikkelen dat er voor 
een dergelijk alternatief geen behoefte en 
ruimte (meer) zou zijn, dan zouden Scholten 
en Dijkman de eersten moeten kunnen zijn om 
zich daarover te verheugen. Want hun uittre
den zou dan bewerkt hebben wat hun blijven 
niet vermocht. Ik schrijf dit in volle ernst neer, 
hoezeer ik ook besef dat sommigen het naïef 
en anderen cynisch zullen vinden. 
WillemAantjes in de Volkskrant). 
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INTERVIEW 

CDA-wethouder J. Zandberg uit Opsterland: 

"Nieuwe kortingen zijn rampzalig" 
Voor wethouder J. Zandberg, al vele 
jaren belast met de porft!feuille sociale 
zaken In de gemeenteraad van Opster
land staat het vast, dat nieuwe kortin
gen op sociale uitkeringen rampzalige 
gevolgen zullen hebben. "Er zijn gren
zen aan wat mensen kunnen dragen en 
aan wat plaatselijke politici als loyale 
uitvoerders van het rijksbeleid voor hun 
rekening kunnen nemen." 

Opsterland, een uitgestrekte Friese platte
landsgemeente (26.500 inwoners) is afge
lopen zomer uitgebreid in het nieuws ge
weest, omdat het college van B. en W. aan 
inwoners met een bestaansminimum op 
verzoek vrijstelling van het betalen van de 
afvalstofheffing, het rioolrecht en de hon
denbelasting wilde verlenen. Een voorne
men, dat de raad in meerderheid heeft 
ondersteund. 

Verbaasd 
"Eerlijk gezegd heeft die belangstelling 
ons nogal verbaasd," merkt wethou_?~r 
Zandberg op. "Sinds 1963 hanteren _WIJ .~1 
een zgn. vrijstellingsbeleid. Vanaf d1e tiJd 
kunnen inwoners, die een inkomen hadden 
dat niet hoger was dan de AOW-uitkering 
verhoogd met f 500,- per jaar vrijstelling 
krijgen. Het enige, dat we hebben gedaan 
is de richtlijn veranderen. We hebben nu de 
grens getrokken bij f 1320,- per maand 
voor een gezin of andere vorm van same~
leving, f 1165,- voor een één-oudergezm 
en f 860,- voor een alleenstaande met 
eigen huishouding. De bepalingen van de 
jaren '60 waren vooral gericht op mensen 
boven de 65 jaar, die toen veelal tot de 
financieel zwakkere groep behoorden. Te
genwoordig zijn dat allang niet meer alleen 
de ouderen." 

Signaal 
De aandacht, die het voorstel van Opster
land landelijk heeft getrokken en de voor
stellen van vele gemeenten erna om de 
mensen met een minimuminkomen te ont
zien zouden voor het rijk een signaal 
moeten zijn, dat er iets mis is, meent 
Zandberg. 
"Ook als wethouder van sociale zaken in 
een betrekkelijk kleine gemeente onder
vind ik haàst dagelijks de uitzichtloosheid, 
waarin vele mensen, buiten hun schuld, 
zijn komen te verkeren. Redelijk leven ~et 
een minimuminkomen is haast onmogeliJk. 
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Wethouder Zandberg: ., We moeten die mooie 
woorden waarmaken". 

Ook de mogelijkheden om in overleg met in 
moeilijkheden geraakte mensen tot een 
sanering van hun schulden te komen 
worden steeds kleiner naarmate de uitke
ring lager wordt. Er ontstaan echt situaties, 
die de mensen steeds dieper in de put 
brengen. Kinderen gaan eronder door, 
voor normale uitgaven is geen geld meer. 
Het moet toch te denken geven, dat lezers 
van het Friesch Dagblad een actie zijn 
gestart om geld bijeen te brengen voor 
mensen, die hun abonnementsgeld niet 
meer kunnen betalen?" 

Onvrede 
Gemeentebestuurders worden in toene
mende mate geconfronteerd met een 
steeds groter wordende onvrede van hun 
inwoners. 
In het bijzonder de langdurig werklozen, 
die na verloop van tijd in de bijstand terecht 
komen zien hun inkomen pijlsnel dalen. 
"Er komen steeds meer echte minima bij. 
Op ieder spreekuur kom ik ze tegen, 
mensen wier financiële situatie tot in lengte 
van jaren uitzichtloos zal zijn," aldus wet
houder Zandberg. 

Sociale gezicht 
Het voorstel tot aanpassing van de vrijstel
lingsregeling was mede van de hand van 
Zandbergs PvdA-collega Munniksma. "Ik 
heb er echter geen ogenblik moeite mee 

gehad zijn zienswijze van harte te onder
steunen. Als geen andere partij zal het 
CDA op de bres dienen te staan voor de 
socic: ·ll-zwakkeren in de samenleving. Ons 
programma staat er bol van. Papier is 
echter, zo blijkt steeds weer, geduldig. Nu 
we in de storm zitten zouden we juist veel 
van die mooie woorden moeten waarma
ken. Het sociale gezicht van het CDA en 
daarmee ook veel van de geloofwaardig
heid van de partij naar buiten toe heeft al 
vele deuken opgelopen. Natuurlijk beseft. 
ieder weldenkend mens, dat er ingrepen 
nodig zijn, maar velen zetten vraagtekens 
achter de verdeling van de pijn. Voortgaan
de kortingen op uitkeringen worden door 
vele van mijn CDA-collega's van sociale 
zaken als te grof ervaren en niet rechtvaar
dig." 
De heer Zandberg hoopt van harte, dat de 
CDA-kamerleden in het parlement meer 
dan tot nu toe hun stem zullen laten horen 
tegen die, wat hij noemt, heilloze weg. 

Mooie woorden 
"In moedeloze ogenblikken," zo gaat hij 
verder, "denk ik wel eens, is het CDA, 
zoals dat nu functioneert wel het CDA, dat 
ik mij voorstelde? Hoevee.l moeite kost het 
niet om in gesprekken thuis je eigen 
kinderen warm te maken voor de partij. 
Mooie woorden, zeggen ze dan, maar waar 
blijven jullie daden? Ik word ook wel eens 
een beetje kribbig, als ik dan in interviews 

·tees met vooraanstaande partijgenoten, 
dat zij er zich als het ware bij neerleggen, 
dat hun kindèren een andere weg inslaan. 
Als je in je eigen kring de handen al niet 
eens meer op elkaar krijgt hoe moet het 
dan gaan buiten het vertrouwde milieu? 
Natuurlijk is het goed, dat de partij, zoals 
thans gebeurt het land intrekt. Maar men 
moet zich wel realiseren, dat er ook velen 
zijn, die deze bijeenkomsten voor gezien 
houden. De geloofwaardigheid van het 
CDA staat op het spel." ~ 

Hans Schipper 

Scholten!Dijkman: 
De grondslag van de Basisbeweging is 
positief. 
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Maak in hemelsnaam 
duidelijk wat de regering 
wèl doet en wat zij 
niet kàn doen 

Diepenhorst con brioso: over het saaie CDA
partijblad, de te hoog-grijpende middenschool, de 

leraren-opleiding buiten de universiteit, de 
onduidelijke voorlichting over hèt regeringsbeleid en 

de netelige bewapeningskwestie. 

"Professor. Uw bezoek is er!" roept de 
huisdame in de ouderwetse Zeister villa 
waar lsaac Arend Diepenhorst met zijn 
93-jarige moeder woont. Aanstonds komt 
hij met kwieke tred de trap af en reikt mij de 
hand. "Diepenhorst", zegt hij met zijn 
welbekende stemgeluid met de rollende 
"r". Zonder tijd te verspillen loodst hij mij 
zijn studeerkamer in waar hij als een 
symfonie in bruin tegenover me gaat zitten. 
Bruin pak, bruine das, bruine sokken, 
bruine schoenen, bruine gordijnen, bruine 
houten wanden, bruinachtig vloerkleed, 
bruine lamp, bruine vijftigerjaren meubels. 
"Zo", zegt hij verwachtingsvol. Als ik hem 
zeg dat de aanleiding tot dit gesprek zijn 
onverhulde kritiek op CD/ACTUEEL "saai, 
slaapverwekkend" is betrekt zijn gezicht. 
Het klaart weer op als hem duidelijk wordt, 
dat ik ook over andere onderwerpen zijn 
oordeel wil horen. 

Twinkelends 
"Mijn bezwaren tegen CD/ACTUEEL zijn 
deze," steekt hij van wal. "Qua vormgeving 
is het blad niet mooi, niet aanstonds iets dat 
aanlokt. Wat de inhoud betreft: de onder
werpen spreken me toe, maar de behande
ling ervan is hetzij dor, hetzij gewild speels 
en verwarrend. Ik ken betere schrijvers. 
Zo'n blad moet iets twinkelends hebben, 
doch dat heeft het niet. Een grote partij als 
het CDA moet toch in staat zijn journalistiek 
beter te bevredigen, neem de jeugd rubriek. 
Overigens is de redactie ook te groot. 
Ten leste meen ik dat CD/ACTUEEL te 
zeer een weerspiegeling is van privé
inzichten van een bepaald deel van het 
CDA en aldus een versmalde problematiek 
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geeft." Diepenhorst, zelf columnist van 
Elseviers Magazine, praat morrend over 
bepaalde auteurs die volgens hem abso
luut geen schrijftalent hebben. "Wat is het 
doel van ons partijblad? Het CDA bijeen
houden. Vergeet niet dat CD/ACTUEEL als 
enig middel invloed kan uitoefenen op het 
bonte publiek van de grote CDA
kiezersschare." Diepenhorst vindt het be
nauwend dat het CDA nergens op kan 
terugvallen. "De VARA staat immers ter 
beschikking van de PvdA, en de liberalen 
hebben overal hun stekken, denk maar aan 
AVRO, Tros e.d. Het CDA daarentegen 
wordt voortdurend bestreden door de 
Volkskrant en krijgt ongelijk meer kritiek 
dan steun van Trouw. J. J. Lindner van de 
Volkskrant is onbeschoft en tast in zijn 
kritieken soms karakters aan." 
Het partijblad mag wel kritiek bevatten, 
maar er moet solidariteit zijn bij erkenning 
van meningsverschillen. "CD/ACTUEEL 
moet niet telkens stootjes uitdelen, daar is 
de partij niet mee gediend. Er is te veel 
spijtigheid te constateren in het blad. Ik zelf 
heb b.v. een aparte mening over de mid
denschool, maar daarom zal ik minister 
Deelman niet belachelijk maken." 
Ik hoef hem niet te vragen welke die 
mening dan wel is, want Diepenhorst- zelf 

(foto ANP) 

minister van Onderwijs van 1965 tot 1967 
en op dit moment voorzitter van de onder
wijsraad- zet zijn betoog con brioso voort. 
"Bij het ene kind van 10, 11 jaar, bij het 
ander ten hoogste bij 13, 14 jaar blijkt een 
zodanige aanleg dat er een geschikt pa
troon voor onderricht moet worden gevon
den omdat anders het balen ontzettend in 
de hand wordt gewerkt. 
Ik heb dus niets tegen de middenschool als 
schooltype maar ben tegen de midden
school als enig schooltype." 
De beweeglijke professor- hij gaat voort
durend verzitten, maait nogal met zijn 
armen, zet zijn bril op en af- buigt zich nu 
wat samenzweeerderig naar voren: "Wat 
mij interesseert, ja, dat zou men eens goed 
moeten nagaan: of men het gebrek aan 
keuzes voor de 12 tot 16-jarigen kan 
rechtvaardigen met de vrijheid van onder-
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wijs. Gaat de eensporige middenschool 
constitutioneel niet te ver?" 
Hij leunt weer achterover, mompelt nog
maals: "Dit is een interessant probleem." 
Zijn feitelijke bezwaren tegen de eenspori
ge middenschool laat hij meteen hierop 
volgen. "Ten eerste wordt van de leer
krachten te veel gevergd: zij moeten ieder 
kind het zijne geven. 

Voor 40 pct verkeerd 
Vervolgens is de middenschool - wil ze 
aan de idealen beantwoorden - voor een 
groot aantal kinderen te hoog gegrepen: de 
uitgesproken types, hetzij handvaardig 
hetzij intellectueel, komen tekort, en de 
onbegaafden vallen uit de boot. Voor 60% 
zal de middenschool dan goed zijn, maar 
voor 40% verkeerd. Dat is toch een idiote 
verhouding? Op dit moment hebben kinde
ren met begaafdheden of gebrek aan 
aanleg tenminste voldoende mogelijkhe
den. Natuurlijk is ons huidige systeem ook 
niet helemaal goed, maar de eensporige 
middenschool brengt geen vooruitgang. 

·Buitendien," roept hij met zijn wijsvinger in 
mijn richting priemend, "àls men idealen 
wil waarmaken dan is dit wel een zeer 
kostbare manier: men zal moeten dok
ken!". Tegelijk wrijft hij zijn duim en wijsvin
ger op de bekende wijze tegen elkaar. 
"Tenslotte":zegt hij, "wordt de aansluiting 
naar het wetenschappelijk onderwijs der
mate gebrekkig dat in het eerste studiejaar 
al moeilijkheden zullen rijzen. Tenzij men 
natuurlijk de eisen gaat verlagen ... " 
Professor Diepenhorst wijst in dit verband 
op het gevaar van een verstolen invoering 
van de eensporigheid, ondanks het regeer
akkoord dat immers uitstel van beslissing 
heeft vastgelegd tot 1987. De Tweede 
Kamerfractie zit hier niet goed genoeg 
bovenop: "Alleen de Eerste Kamerfractie 
trekt de juiste grens." 
Wederom is het stellen van een vraag 
overbodig, want de oud-minister uit zonder 
pauze een andere grief. Dat de lerarenop
leidingen uit de universiteit wordt gehaald 
en een beroepsopleiding wordt, acht hij 
funest: "Je haalt de liefde voor een dans
academie toch niet bij een banketbakker? 
Op de nu beoogde wijze komen leerlingen 
niet langer in aanraking met leraren die 
liefde voor de wetenschap kunnen opwek
ken daar ze zelf die wetenschap niet aan 
de universiteit hebben "ervaren". Het wor
den gewoon kwekelingen bij zo'n oplei
ding." 

Geen vooroordelen 
Het gesprek verplaatst zich naar de kwali
teit van het onderwijs: moeten kinderen de 
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Griekse tragedies kunnen lezen? Of moet 
de nadruk liggen op het geven van inzicht 
in de samenleving? Moet op school ge
sproken worden hoe vooroordelen ont
staan? 
"Neen," vindt Diepenhorst "Buiten zaken 
van religie moet men behoedzaam zijn met 
het beïnvloeden van kinderen,na hun, zeg, 
veertiende jaar. Kinderen doen dan vaak 
juist het tegenovergestelde, en zó werkt 
men het tegendeel van wat men wenst zelf 
in de hand. Mijn oordeel is dus dat maat
schappijleer niet een zo overheersende rol 
moet krijgen; een maatschappij-opvatting 
zal men zichzelf wel eigen maken. De 
nadruk moet op de cognitieve en techni
sche aspecten liggen: daarom zit je op 
school. De school is niet alomvattend, 
maar heeft een deeltaak." Terwijl hij wat 
somber naar het plafonds staart, voegt hij 
eraan toe, dat de school door het gebrekkig 
functioneren van veel gezinnen en huwelij
ken toch al- en terecht- een uitgebreidere 
taak heeft en daar niet veel meer kan bij 
hebben. 

Het huwelijk 
In dit verband moet hem iets anders van 
het hart: "De stelregel "het huwelijk is óók 
een aanvaardbare vorm van samenleving" 
betwist ik", zegt hij met luide stem. "Ik vind 
het huwelijk de geëigende vorm van sa
menleving." 
Dit brengt ons vanzelf op het onderwerp 
homofilie - waarover hij in de laatste 
CDA-partijraad nog het woord heeft ge
voerd. "De CDA-resolutie over de homofi
lie is onevenredig uitgebreid, treedt te veel 
in bijzonderheden die dè partij in deze vorm 
niet moet uitspreken. Het CDA moet alge
meen blijven: dat men geen bevoorrech
ting noch achteruitstelling wenst. Dat men 
de ander als mens vojstrekt aanvaarden 
moet. Maar dan kom je bij de grenzen. Wat 
is wèl en wat niet aanvaardbaar? Een 
overtuigde polygaam met vijf vrouwen -
moeten we die accepteren? Een koppe
laar, een prostituee? Moet ik de delinquent 

als delinquent accepteren? Dat is toch heel 
wat anders dan dat als ik de blinde als 
blinde, de patiënt als patiënt aanvaard. Dát 
zijn de grenzen: weten hoe je de gelijkheid 
uitlegt. Waar het grondrecht beschermt, 
waar het vrijheid gunt." 

Betwistbaar 
Groot bezwaar neeft hij vooral ook tegen 
de resolutie, omdat de homofiele relatie 
een op huwelijk gelijkende behandeling 
krijgt: "Zij ontvangt een zware rechtsvorm, 
terwijl homofilie volstrekt betwist wordt! 
Een schoolbestuur mag een homosexueel 
nu niet weren. Ik zeg: je mag de eerbiedi· 
ging voor homofilie en concubinaat niet 
dwingend opleggen. Dat is over de grens." 
We praten nog wat over het concubinaat 
dat volgens de professor toch wél in de 
hand wordt gewerkt, omdat trouwen fiscaal 
onvoordelig kan zijn. Hij ontraadt dan ook 
een gezins-antbindende belastingpolitiek. 
"Vergeet niet dat op het platteland hokken 
nog niet zo reçu is. En dat de katholieke 
kerk hokken verbiedt: men leeft dan in 
doodzonde!" Hij begint nu op zijn horloge 
te kijken- door de sneeuw was ik enigszins 
vertraagd - en deelt me mede nog twee 
afrondende opmerkingen te willen maken 
die het CDA betreffen: "De regering en de 
fractie laten niet goed zien (en weten het 
ook niet te brengen) hoe serieus ze de 
werkloosheid nemen. Ik begrijp dat het een 
bijna onmogelijke opgave is. Maar maak de 
kiezers in hemelsnaam duidelijk wat de 
regering wèl doet en waarom en wat ze niet 
doet vanwege het gebrek aan middelen. 
Verder is het van het grootste belang, dat 
de bewapeningskwestie zo wordt behan
deld dat zij niet leidt tot een uiteenspatten 
van de partij - waar door sommigen van 
buiten op aan wordt gewerkt. 
Stellig wordt deze zaak ook aangegrepen 
om het CDA kwaad te doen. Daarom moet 
er snel duidelijkheid komen, opdat de partij 
niet nodeloos zal splijten." 
Ik berg mijn vrijwel ongebruikte vragenlijst
je op (Diepenhorst droeg immers zelfs de 
onderwerpen aan) en we nemenmet droge 
kelen afscheid: hij va.n het vele praten, ik 
van de dorst. <11111 

Reina van Ditzhuyzen 

Wil Nijpels ook auto-alarm tegen 
inbraak in regeerakkoord? 
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OPINIE 

"Bressen slaan in het CDA" 

Basisbeweging in het gat van de markt 
De "politieke basisbeweging voorvrede 
en solidariteit", die in de komende 
maanden moet onderzoeken of een. 
nieuwe politieke groepering rond de 
kamerleden Scholten en Dijkman le
vensvatbaar is, heeft het niet gemakke
lijk. Of het zou moeten zijn dat de 
levensvatbaarheid vooral daar schuilt 
waar Scholten en Dijkman iedereen die 
tegen het kabinet Lubbers is en elders 
geen onderdak heeft kunnen vinden, 
alsnog verenigen. 

\ 
De eerlijkheid gebiedt te zeggen, dat velen 
zich in dit gat van de markt ophouden: 
socialisten, die menen dat deze Partij van 
de Arbeid geen alternatief heeft voor het
geen het kabinet Lubbers met groot door
zettingsvermogen nastreeft; radicalen, die 
de PPR een boterzachte groep zwevers 
vinden, waarmee je geen politiek kunt 
bedrijven; EVP'ers, die in hun leidsvrouwe 
Cathy Ubels vooral teleurgesteld zijn om
dat zij aan hun nieuwe partij geen enkel 
gezicht heeft kunnen geven; Democraten 
van 1966, die alle redelijke alternatieven in 
de weerbarstige werkelijkheid hebben zien 
sneuvelen; allerlei lieden uit de uiterst 
linkerhoek van de maatschappij, die met 
huiver naar de strijd tussen marxisten en 
feministen in de CPN kijken of met verwon
dering zich afvragen hoe nu toch weer 
alleen in Nederland twéé Groene Partijen 
kunnen ontstaan, die elkaar het recht van 
de zuivere doelstellingen betwisten. 
In dat gat in de markt houden zich óók CDA
stemmers op, maar minder dan de velen, 
die zich nimmer in het CDA herkenden of al 
lange tijd niet meer in het CDA geloven, 
zoals de verrassend~ enquête-uitslag 
heeft geleerd, die Scholten en Dijkman in 
een nieuwe kamerperiode vijf zetels heeft 
beloofd. Of voorspeld; dat is wel eens 
moeilijk te zeggen met peilingen naar de 
kiezersgunst 

Schietschijf 
Toch is het CDA de algemene schietschijf 
van de groep Scholten-Dijkman, die inmid
dels een basisverbreding heeft mogen 
meemaken in de personen van prof. dr. 
Goudzwaard, die in geen enkele krant 
genoemd kan worden zonder in een adem 
daar achteraan zijn gehele CDA-loopbaan 
te schetsen en de gereformeerde predikant 
Koetsier, die zich heeft opgeworpen als de 
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voorzitter van het , ,organiserende comité". 
Uit de uitlatingen op de ontmoetingsbijeen
komst "Om vrede en solidariteit" in Ede, 
waar de basis is gelegd voor de basisbe
weging met dezelfde naam, leek het er 
nogal op, dat weliswaar het gat in de markt 
niet over belangstelling had te klagen, want 
naast de politiek ontevredenen gaven ook 
de maatschappelijk ontevredenen acte de 
presence (de Belangenvereniging Ar
beidsongeschikten, Ongehuwden Belan
gen, Alleenstaande Bijstandsouders, het 
IKV, Vrouwen voor de Vrede, de Vastenak
tie, de stichting KAlROS - Christenen 
tegen de apartheid -, de vereniging van 
ex-politieke gevangen- op Midden-Java
en verder jeugdwerklozen, pastores, verte
genwoordigers van verschil.lende culturele 
minderheden) maar dat dat gat nog lang 
niet groot genoeg is. 
Organiserend voorzitter Koetsier sprak als 
doelstelling uit: "Het slaan van breuken en 
bressen in het CDA", hetgeen misschien 
nog wel een hoger doel is dan de nieuwe 
politieke beweging van de basis zelf kracht 
en achterban geven. Het commentaar in de 
Volkskrant van afgelopen maandag levert 
daar nog het duidelijkst een aanwijzing 

voorop: "Zo'n nieuwe partij zal bij succes
de enquêtes wijzen daar al op - ook ten 
koste gaan van de PvdA en andere pro
gressieve groeperingen. Het is de vraag of 
dat echt bezwaarlijk is. In de huidige 
omstandigheden is vooral belangrijk dat 
CDA en VVD samen beneden de 76 
kamerzetels blijven, zodat een tweede 
kabinet Lubbers voorkomen kan worden. 
Elke stem, die deze partijen verliezen is 
winst, hoe de stemmen ook elders ver
deeld worden." · 

Aanbeveling 

Ondanks "deze aanbeveling" van de 
Volkskrant, die overigens ook bij de PvdA 
en de andere progressieve groeperingen 
nog met gemengde gevoelens gelezen zal 
zijn (want die zitten al helemaal niet te 
wachten op een nieuwe politieke concur
rent) heeft de basisbeweging van Scholten 
en Dijkman het gat in de markt nog lang niet 
veroverd en zijn ook de breuken en bres
sen in het CDA niet met een radicale klap 
aangebracht. 
Om te beginnen hebben de initiatiefnemers 
voor de basisbeweging zowel tijdens ~Is na 
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de grote bijeenkomst in Ede moeitè ge~~d 
nader uit te leggen wat voor nieuwe politie
ke ideeën zij nu precies te bieden hebben. 
Kort samengevat is er niet zoveel nieuws 
onder de zon als wel dat er zo veel 
teleurstelling is over hetgeen de politieke 
partijen er van maken. Bovel")dien - maar 
ook dat is niets nieuws - gaat het er veel 
meer om, dat de problemen nu eindelijk 
eens in hun samenhang worden aange
pakt. Of om met Goudzwaard te spreken: 
"In de nood van onze tijd is vernieuwing in 
de Nederlandse politiek, als het even kan 
dwars door de bestaande partijen heen, 
meer dan ooit nodig." En dan kan het niet 
anders dan dat Goudzwaard daar automa
tisch aan toevoegt dat een en ander te 
vergelijken is met de oude beginselpolitiek 
van de ARP. 

Aantrekkingskracht 
Ofschoon het nog te vroeg is om van een 
richtingenstrijd binnen de groep Scholten
Dijkman te spreken zijn er natuurlijk _ver
schillen van opvatting over de poht1eke 
richting. Men wil zich zeker niet in de hoek 
van klein links laten drukken (dus geen 
samenwerking met CPN en PSP) maar 
mikt wel op de stemmers van PPR, PvdA, 
D'66. Voorts staat solidariteit en vrede 
voorop, hetgeen aantrekkingskracht moet 
leveren voor mensen, die actief zijn in de 
alternatieve organisaties van uitkeringsge
rechtigden en voorts natuurlijk het brede 
gamma van de vredesbeweging, die zich 
sinds jaar en dag in al zijn geledingen maar 
moeilijk politiek thuis laat brengen. 
En wat de aantrekkingskracht voor de 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.·. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH a i ~ IMMIGRANT 
....._.... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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CDA'ers betreft, die zich naar verwachting 
van Dijkman en Scholten zullen afwenden 
van hun moederpartij? Volgens Scholten 
gaat het nu om zoveel mogelijk geestver
wanten thuis te brengen van diverse poli
tieke signatuur, die bereid zijn zich te 
bundelen tegen de "elitaire consumptie
maatschappij". "Wij zijn niet exclusief 
christelijk" en "Onze motivatie is het recht 
van God", zo zei hij. 

Mislukking 
Goudzwaard voegde er in een interview in 
de Volkskrant nog aan toe, dat de basisbe
weging niet de fout moet maken het evan
gelie als etiket naar zich toe te trekken. 
Ander nieuws, dat in het vergeetboek 
dreigt te raken bij alle euforie over de 
nieuwe politieke basisbeweging voor Vre
de en solidariteit, die mogelijk al binnen 
twee maanden tot een officiële partij moet 
uitgroeien om zich nog in de strijd te 
kunnen werpen tegen de plaatsing van de 
kruisraketten, is dat met name vertegen
woordigers van de EVP op de ontmoe
tingsbijeenkomst in Ede de mislukking van 
hun initiatief hebben toegegeven. Zij stel
den bereid te zijn om na te gaan hoe zij zich 
zouden kunnen vinden in een eventueel 
nieuwe groepering van Scholten en Dijk
man. In hoeverre dat ook een officieel 
standpunt van de EVP is zal nog moeten 
blijken, want ook deze partij is innerlijk 
sterk verdeeld en gemengd in een richtin
genstrijd. ~ 

Frans Jozef van der Heijden 

Radio-interview 
nu op cassette 
Onlangs maakten wij melding van een 
KRO-radio-interview (17 januari jl.) van 
commissielid Madeleen Leyten over het 
rapport "Van Verzorgingsstaat naar Ver
zorgingsmaatschappij". Dit interview is met 
medewerking van de KRO op een cassette
bandje gezet en nu verkrijgbaar bij het 
CDA-secretariaat. Het gaat hier om een 20 
minuten durend interview waarbij de hoofd
lijnen van het rapport worden doorgeno
men, doorspekt met aansprekende voor
beelden. De tekst is zeer goed bruikbaar bij 
de discussie over het rapport in de CDA
afdelingen. Inclusief portikosten bedraagt 
het cassettebandje f 3,- te bestellen door 
overmaking van f 3,- op gironummer 
927682 t.n.v. CDA-secretariaat (brochu
res) te Den Haag, onder vermelding van 
, ,cassette radio-interview". ~ 

COLUMN 

Ik wil me er niet mee bemoeien .•• , 
maar het ministerie van Onderwijs 
schijnt een beetje te veel post te verstu
ren; de wethouders van onderwijs van 
de grotere gemeenten hebben ge
klaagd dat ze zo'n 200 "circulaires" per 
jaar toegestuurd krijgen. Datis-als een 
gemeente een speciale ma'! he_eft aa_n
gesteld om ze te lezen - éen ctrculatre 
per man per dag, weekenden, vakan
ties en baaldagen uitgezonderd. Wat 
zijn circulaires? Wel dat zijn in goed 
Hollands "rondschrijvens"., maar dan 
niet in erg ronde taal geschreven. Ster
ker nog: de meesten begrijpen er geen 
bal van. Enig effect hebben ze ook al 
niet, want in de grotere gemee_nten 
(waar ze dus zo'n speciale circulairele
zer hebben aangetrokken) worden ze 
wel gelezen maar voor zo'n ambtenaar 
kan gaan uitvoeren wat daar instaat, 
komt er al weer een nieuwe, die eerst 
weer gelezen moet. Soms tellen ze zo'n 
200 bladzijden. In grote gemeenten belt 
een fanatieke ambtenaar wel eens naar 
het ministerie wat de bedoeling is maar 
daar verbinden ze hem snel door met 
iemand die het ook niet weet. Kleine 
gemeenten zijn betrekkelijk in het voor
deel: die hebben geen speciaal 
circulaire-mannetje dus die gooien zo'n 
brief meteen bij de andere reclame
drukwerken. 
De wethouders van onderwijs zijn ver
schrikkelijk nijdig geworden en hun 
aanvoerder, ene Van Dam heeft de he
le boel op het Binnenhof gekieperd. De 
wethouders zijn trouwens dat hele mi
nisterie zat. 
Daar schijnen volwassen inspecteurs 
en hoofdinspecteurs te zitten die rap
porten schrijven over de gewenste af
metingen van het plee-raampje in de 
christelijke kleuterschool te Bedum en 
over de lichtdoorlaat van de boven
meesterskamer in Donkerbroek. En la
ter wordt dat weer een circulaire; dan 
krijgen alle scholen dezelfde raampjes 
als in Bedum. Ik wil me er niet mee 
bemoeien, maar waarom neemt zo'n 
ministerie geen voorbeeld aan het mi
nisterie van Buitenlandse Zaken? Het 
enige wat daar circuleert zijn geruchten. 
En dan ook nog onbevestigd. 
Maar, zo vraag je je af, als die wethol!
ders zo sjaggerijnig worden van d1e 
"circulaires", waarom lezen ze ze dan? 
Dat is toch niet goed voor hart en 
bloedvaten? Ja, zeiden ze, dat durven 
we niet. Je weet nooit of er toch niet een 
circulaire tussen zit over de deregulering 
bij het onderwijs. . . ~ 

Van Schalsum 
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INGEZONDEN 

UW MENING . In deze rubriek worden reacties geplaatst van le.<ers. 

{Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 
roe redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~~-----------------

Kerkelijke 
meelevendbeid 
Het gestelde door het CDA-kamerlid S. 
Faberom van de leden van de CDA-fractie 
kerkelijke meelevendheid te verlangen (en 
voor mij mag hij daaronder gerust ook 
trouwe kerkgang rekenen) is op zichzelf 
een verkeerde zaak, omdat dit voor leden 
van vertegenwoordigende lichamen van 
een christelijke partij normaal zou moeten 
zijn. 
De heer Faber zal er ongetwijfeld zijn 
redenen voor hebben, dat dit voor verschil
lende leden, die hoge posten bekleden, 
niet meer zo vanzelfsprekend schijnt te 
zijn. Als men regelmatig het politiek week
boek v_an CD~-politici- van welk vertegen
woordigend lichaam ook- in het weekblad 
CD/ACTUEEL leest, dan moet dit vele 
christenen, die ernst maken met geestelij
ke zaken, pijn doen. 
In CD/ACTUEEL van 21 januari doet bur
gemeester S. Hartkamp verslag van de 
wijze waarop hij laatstelijk een zondag in 
Frankrijk heeft doorgebracht. Hij vraagt 
dan of de heer Faber het wel goed zou 
vinden, dat hij daar op zondagmorgen de 
brandweer staat te inspecteren. 
Naar mijn mening stelt de heer Hartkamp 
de vraag aan het verkeerde adres. Hij 
behoeft aan de heer Faber geen reken
schap van zijn daden af te leggen. Hij moet 
zichzelf de vraag stellen: HeereGodis dit 
nu wel verantwoord wat ik hier op uw dag 
doe? Weet de heer Hartkamp dan niet, dat 
God zelf ook een Heere van de Sabbath is? 
Vindt de heer Hartkamp door zo te hande
len op Zijn Dag iets terug van een voorbe
reiding op de eeuwige Sabbat? Zou Gods 
Kerk op deze wijze leven naar die eeuwige 
rust? God zegt in Zijn Woord, dat de 
onderlinge bijeenkomsten niet moeten 
worden nagelaten, gelijk sommigen onder 
u de gewoonte hebben. Een trouwe op
gang onder de bediening van het Goddelij
ke Woord is zegenrijk, maar verachters van 
Zijn Woord zullen licht geacht worden. 
De zondag is niet een dag om maar te doen 
waar men zin in heeft, maar het behoort 
een dag te zijn, waarop de stammen, naar 
Gods Naam genoemd, vrolijk opgaan naar 
het Huis Gods om te horen wat de Geest tot 
de Gemeente te zeggen heeft. 

J. Soeteman, Ouddorp, ZH. 
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CD JA-romantici 
In CD/ACTUEEL van 14 januari jl. trof mij 
het geplaatste artikel ter ondersteuning 
van de Aktie EHBO-kisten voor Nicaragua 
van het Nicaragua Komitee Nederland. 
Wat zou er loos zijn met een dergelijke op 
het eerste gezicht prima humanitaire actie. 
Helaas veel. 
Het Nicaragua Komitee Nederland fun
geert in Nederland al ehige jaren als de 
spreekbuis van de Sandinistische Junta in 
Nicaragua. Zo wordt o.a. het informatiebul
letin van de ambassade van dit land door 
dit comité verzorgd. Het Nicaragua Komi
tee heeft zich de laatste jaren steeds 
vuriger doen kennen als pleitbezorger voor 
het regime in dat land. Een regime waarvan 
vertegenwoordigers van junta en regering 
er frequent openlijk voor uit komen een 
marxistische respectievelijk marxistisch
leninistische staatsvorm na te streven (o.a. 
de gebroeders Ortega!) 
Democratische organisaties en personen 
die zich hiertoe niet bekennen zoals vak
bonden en politieke partijen (waaronder de 
christen-democratische partij!) worden 
vervolgd. 
Diverse democraten zijn het land uitge
vlucht en kunnen (nog) niet terugkeren. 
Democraten die met de huidige juntaleden 
een lange strijd tegen de "Somoza-kliek" 
gevoerd hebben. De laatste rapporten van 
o.a. Amnesty International spreken hier
over heldere taal. 
Enige zelfkritiek van het Nicaragua Komi
tee? Nee- integendeel. Op vergaderingen 
waarbij ondergetekende aanwezig was 
durven bestuursleden van dit Komitee het 
zelfs te bestaan het CDA medeplichtig te 
stellen voor de vaak gruwelijke ontwikkelin
gen in Midden-Amerika. 
Helaas worden deze op het eerste gezicht 
sympathieke acties van het Nicaragua 
Komitee gebruikt als "dekmantel" voor 
andere politiek na te streven doelstellin
gen. 
En die EHBO-kisten dan? Ook het CDA 
acht toch de invallen van door de VS 
gesteunde oud-Somoza aanhangers van
uit Honduras verwerpelijk? Jazeker. Maar 
dan zijn er betere kanalen dan het Nicara
gua Komitee om de bevolking te bereiken. 
CDJA-romantici? Beter ten halve gekeerd 
dan ten hele gedwaald. 
M. van Dltmarsch 
(voorzitter werkgroep Latijns-Amerika) 

Referendum 
De heer Gianotten verwerpt de mogelijk
heid, die door dr. Faber naar voren werd 
gebracht, om de beslissing over plaatsing 
van nieuwe nucleaire wapens te beïnvloe
den door een consultatief referendum (CD/ 
ACTUEEL, 28 januari). In zoverre ben ik 
het met de heer Gianotten eens, dat een 
consultatief referendum niet voldoet in dit 
geval; maar om een andere reden, nl. 
omdat het een raadgevend referendum is 
en niet veel meer zeggingskracht heeft dan 
een uitgebreid opinie-onderzoek. Waar we 
naar toe zouden moeten is een bindend 
referendum. 
Wat gaat er n.l. gebeuren. De wapens, die 
hier worden geplaatst blijven in handen der 
VS, m.a.w. de VS bepaaltwanneereen evt. 
vijandelijke handeling vanaf Nederlands 
grondgebied plaatsvindt en dus Nederland 
doelwit wordt van acties van de tegenpartij. 
Dit betekent, dat het precieze moment 
waarop Nederland in het plaatje van de 
tactische oorlogvoering het veld betreedt 
wordt bepaald door de VS. Dit betekent dus 
een stukje soevereiniteitsoverdracht aan 
een vreemde mogendheid. De vraag wordt 
dan: Zijn regering en parlement gerechtigd 
soevereiniteit over te hevelen naar een 
andere (is: vreemde) mogendheid? 
D.m.v. de Grondwet heeft het volk soeve
reiniteit overgedragen aan regering en 
parlement om het volk te regeren. Slechts 
het volk mag dus weer die afgestane 
soevereiniteit van regering en parlement 
afnemen om die op de schouders te leggen 
van een vreemde mogendheid. D.w.z. dat 
de wil van het volk in dezen direct en 
zonder wijziging gestalte krijgt in de poli
tiek. 
Concluderend: plaatsing van "vreemde" 
wapens kan alleen na een bindend refe
rendum. 
Dat is niet het ontvluchten van de volksver
tegenwoordigers aan hun taak als politi
cus, zoals de heer Gianotten stelt, maar 
eerder het beschermen van de volksverte
genwoordiger tegen handelen waarvoor 
geen bevoegdheid is. 

T. H. Kingma, Rotterdam 

---A-o\>~RTJe_ 
Nijpels ziet 'n lawine bananeschillen. 
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BOEKEN 

De wissels en relativiteitszin van Marcus Bakker 
Spoorwegstaking 1903. Wie kent niet de 
bekende prent van Albert Hahn met het 
bijbehorende gedicht: Gansch het rader
werk staat stil, als uw macht' ge arm het wil. 
Een zelfbewuste proletariër verheft zich bo
ven een lamgelegd rangeerterrein. 
De spoorrails lijken als versteend. Wissels 
werken niet meer. De heroïek van de arbei
dersbeweging. Marcus Bakker is gevormd 
met dit soort ideaalbeelden en heeft het 
gevoel dat zijn leven zich afspeelde op zo'n 
groot rangeerterrein. 
Allemaal wissels. Telkens een keuze doen 
en de wagons op de juiste spoor houden. 
Voor hem is dat het spoor van de CPN 
geworden. De meest beslissende keuze, 
de belangrijkste rangeerwissel was voor 
hem 1943, toen het de illegale Waarheid
groepen waren, die in het rode Zaandam 
voor hem de methode tot daadwerkelijk 
verzet boden. Men moet dat goed in het 
oog houden, want Bakker heeft die 
oorlogsperiade nimmer meer losgelaten 
als belangrijkste referentiekader, als be
langrijkste oriëntatiepunt in zijn politieke 
handelen, al die jaren erna. Die overeen
komst heeft hij met meer verzetsmensen, 
ook uit andersdenkende kringen. Hij blijft 
dat erkennen, ondanks zijn later gevormde 
laagje koude-oorlogspantser. Daarom is 
Bakker ook een uiterst uniek fenomeen ge
worden in de Nederlandse politiek. In die 
zin, dat hij vele jaren representant, ja zelfs 
kroonprins en voornaamste woordvoerder 
was van een partij, waarvan hij de orthodo
xie wel, voor laat ons zeggen 98%, maar 
nimmer voor de volle honderd procent tot 
eigen dogma heeft kunnen maken. 
Een partij, die echter ter zelfder tijd bij dog
ma's en dogma's alleen wenste te leven. 
En nu, nu antidogmatiek in diezelfde partij 
tot nieuw dogma wordt verheven en de 
Strijdbare vrouwencafé-waardin aan de 
Lauriergracht de Gespierde Staalarbeider 

Plaatsing kruisraketten 
Hoewel ik sterk tegen elk atoomwapen ben 
moeten wij toch besluiten de gebouwen en 
funderingen voor de kruisraketten klaar te 
maken. Wij bouwen uit voorzorg toch ook 
schuilkelders, maken rampenplannen, 
enz. 
Elke nieuwe oorlog zal anders zijn of 
beginnen. We moeten op alles voorbereid 
zijn. Mosterd- en chloorgas zouden in de 
laatste oorlog de allesvernietigers worden, 
maar ze werden niet gebruikt, omdat aan
vallers en verdedigers dit wapen konden 
hanteren. 
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Marcus Bakker, geen apparatsjik 

van Magnitogorsk als ideaaltype heeft af
gelost. . . nu valt Marcus wéér tussen wal 
en schip, getuige de meest actuele kran
tenberichten, tussen horizontaal schip en 
verticale wal. De gelijkenis van de Bakker 
en de Brouwer. . . is dat 'een nieuwe apo
crief in die kringen? Laat ik het nog wat 
nader toelichten. Marcus Bakker behoort 
meer tot het soort van de relativeerders 
zoals bijvoorbeeld Talma en Gerbrandy, 
dan tot het soort van de gestaalde partij
mensen als Kuyper en Colijn. 0, ja hij kan 
het wel, dogmatisch schrijven, tot verve
lens toe. Tijdens zijn redacteurschap van 
de Waarheid was het schering en inslag 
om de meest grove Moskouse dogmatiek 
vrijwelletterlijk aan het gelovige gestaalde 
en gestaliniseerde kader op te dissen. De 
verhouding Schaepman-Leo XIII was er 
nog niets bij. Maar er bekruipt ons, dit boek 
lezende, het gevoel dat Marcus Bakker 
daar steeds meer afstand van nam, wel 
moest nemen, omdat er diep binnenin hem 
een aantal tegenkrachten werkten, tegen
gifhormaantjes zou je bijna zeggen, die ty-

Atoomwapens hebben een veel groter 
vernietigingseffect. 
Ik geloof daarom niet in een atoomoorlog, 
zolang aanvaller en verdediger beide deze 
wapens bezitten. Het aantal is minder 
belangrijk. 

Nederland kan en moet van elke plaatsing 
nu afzien, dé voordelen zijn groter dan de 
nadelen. Wij hebben geen achterland, 
geen zee voor ons, enz. Amerika, Enge
land enz. zijn technisch in staat binnen 24 
uur met medeneming van geoefende man
schappen, raketten en instrumenten met 

pisch Nederlands, zo u wilt. Zaankanterig 
zijn. Een scheutje relativiteitszin bijvoor
beeld, een scheutje humanisme én trouw 
aan vrienden uit het verzet, dus ook een 
scheutje vermogen om over de meest ver
zuilde schuttingen te willen kijken. En dat 
heeft Bakker in zekere zin gered voor een 
asgrauw bestaan als geïsoleerd kamerlid 
die als gedresseerd apparatsjik vandaag 
oplepelt wat vorige week als hoofdartikel in 
de lzwestija werd verkondigd. Bakker 
werd, ondanks zijn entree in november 
1956, op een van de allerdiepste diepte
punten in de koude oorlog, een enigszins 
gerespecteerd, later zelfs een van de 
meest gewaardeerde kamerleden. 
Vooral zijn haarscherpe formuleringen en 
zijn nuchterheid, helder en klaar als 
schoongewaaide Noordhollandse zeelucht 
hebben hem gemaakt tot wat hij in de ka
mer was. Hij vervulde daarbij voor velen 
ook de functie van leraar Nederlands, juist 
het vak dat hij door een andere stand van 
de wissels, niet koos. Als overtuigd leraar 
in dat vak stond hij 25 jaar niet voor de klas, 
maar voor iedereen. Elk die de kameruit
zendingen volgde werd tussen de regels 
door verteld dat je, al ben je het ook frontaal 
niet met hem eens, toch klip en klaar onze 
taal moet gebruiken. Dat maakt, naast veel 
interessante anekdotes, naast aardige fo
to's bijvoorbeeld met Steenkamp in het na
oorlogse Amsterdamse jeugdparlement, 
naast de blijvende actualiteit van het ge
schrevene in het licht van de heetste en 
actueelste CPN-geschiedenis, ook het 
boek zo leesbaar. Bakker is weliswaar 
zwaar Communistische Partij, maar ander
zijds net voldoende Nederland om hem 
leesbaar voor ons en iedereen te houden. 

Jan van den Assem .... 

Marcus Bakker: Wissels, De Haan/Unieboek Weesp 
f 24,50 

alle bijbehoren op vooraf klaargemaakte 
plaatsen neer te zetten. 
Een groot voordeel is, dat bij een of andere 
verrassingsaanval het geheim en het ma
teriaal, intact blijft. Onder de dan aanwezige 
omstandigheden kan men alsnog beslis
sen wat de juiste tegenmaatregel is. 
Het doel van dit voorstel is niet alleen een 
brug te slaan tussen de verdeeldheid in ons 
land en daar buiten, maar ook onze even
tuele tegenstander ziet het als een normale 
voorzorgsmaatregel en niet als een vijandi
ge daad. 
A. Noordam, Maasland 
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MEDIA 

(NRC!Handelsblad voorzag zijn verslag van het Trouw-symposium van bovenstaande kop) 

Minister Brinkman vraagt kranten 
band met haar achterban te bewaren 

"Ik heb eigenlijk een haat-liefde
verhouding tot dat volkje," beleed vorige 
week minister Brinkman tijdens een door 
dagblad "Trouw" georganiseerd sympo
sium. Met dat "volkje" werden de journalis
ten bedoeld. Vooral naar aanleiding van de 
door deze bewindsman verdedigde "Me
dianota" is hij dezer dagen veel in het 
nieuws geweest. "Het was of er geen 
belangrijker dingen in de maatschappij 
waren, dan die nota," verzuchtte Brinkman. 
Daarbij overigens niet de indruk makend 
onder die buitensporige aandacht te heb
ben geleden. 
Daar was trouwens ook niet zoveel reden 
voor. Wie een moeizaam-opgebouwd 
compromis te verdedigen heeft, kan er op 
rekenen van minstens twee kanten aan zijn 
oren te worden getrokken. Zeker door een 
"pluriforme" pers. Dat wil zeggen door 
dagbladen en andere media, welke elk een 
eigen "identiteit" bezitten en op een be
paalde "achterban" zijn afgestemd. 
Ook daarom had de overvloedige journalis
tieke aandacht welke het media-beleid 
kreeg, meer te maken met de wijze waarop 
de politici (op hun beurt minstens zo 
rol-gevoelig als journalisten) met Brink
mans nota jongleerden, als met de zakelij
ke inhoud van dit ministeriële werkstuk. 
De inleiding welke Brinkman op dit Trouw
symposium hield, ging vooral om dat be
grip "identiteit" van de dagbladen. De 
eigen identiteit van een krant vloeit voort uit 
de boodschap welke zij bedoelt over te 
brengen. Daarvoor, zo betoogde de minis
ter, is het van belang dat de krant trouw 
blijft aan haar achterban. Zonder dat con
tact ontstaat vervreemding en verdwijning. 
"Daarom zit de CDA-voorzitter Piet Buk
man hier ook op de tweede rij" verduidelijk
te Brinkman. De achterban moet bij de 
krant betrokken worden. Door regelmatig 
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Minister Brinkman: 
haat-liefdeverhouding tot kranten 

lezers-onderzoek dient de redactie op de 
hoogte te blijven van wat er aan gevoelens 
en meningen onder de lezers leeft. 

Nauwer contact 

Dat nauwer contact tussen krant en lezers 
(en het is duidelijk dat tijdens dit sympo
sium speciaal aan Trouw werd gedacht) 
was tevoren ook al door prof. dr. A. van der 
Meiden bepleit Hij zag wel iets in de 
gedachten welke op dit punt in het media
rapport van het CDA zijn ontwikkeld. En 
Henk Glimmerveen (NCRV) pleitte ervoor 
om Trouw van een vereniging te doen 
uitgaan. Zo ontstaat een blijvend contact 
tussen lezers en krant. De scheidende 
voorzitter van de stichting Christelijke Pers 
(welke nu over de identiteit van Trouw 
waakt), de heer W. A. Fibbe, voelde wel 
voor die verenigingsvorm. Deze kan ("al
leen voor Trouw") contributies innen en 

ontmoetingssamenkomsten met lezers or
ganiseren. 
Niet iedereen in de zaal had er behoefte 
aan dat Trouw meer als, ,onze eigen krant" 
moet kunnen worden ervaren. Maar voor 
andere bezoekers bleek dat begrip nog wel 
iets te betekenen. Soms ook werd gezegd 
dat Trouw te weinig doet om het te verster
ken. Zou deze krant, zo werd gevraagd, 
niet wat meer CDA-vriendelijk kunnen zijn? 
En waarom krijgt een toneelstuk dat, van
wege zijn goddeloos karakter, in Kampen 
werd verboden in Trouw een lovende 
bespreking? 
Fibbe vond dat Trouw niet nadrukkelijk 
voor het CDA kan kiezen. Wel kan het van 
een CDA-vriendelijke houding blijk geven. 
De identiteit van een krant, zo zei Fibbe, 
blijkt niet alleen uit haar hoofdartikelen. De 
kleur van een krant wordt ook bepaald door 
de keus en selectie van het nieuws, door de 
plaats welke het in de krant krijgt en door de 
opmaak. 
Van der Meiden had trouwens gezegd de 
hoofdartikelen van een krant niet zo be
langrijk te vinden. "Er zijn," zei hij met 
gevoel voor zelfspot, "tonnen overheids
geld in mij geïnvesteerd, om me te leren op 
grond van een feitelijke berichtgeving, zelf 
een eigen mening te vormen." Hoofdartike
len blijken trouwens over het algemeen niet 
de meest-gelezen kranterubriek te vor
men. Een goed onderbouwd hoofdartikel, 
ook wanneer het niet met de zienswijze van 
het gros der lezers overeenstemt, roept 
meestal geen brede ergernis op. Niet dat in 
elke dagblad-abonnee even veel tonnen 
aan "ontwikkelingshulp'" zijn gestopt als 
met hoogleraren het geval pleegt te zijn, 
maar wie regelmatig de hoofdartikelen van 
een serieus dagblad consumeert, is door
gaans best bereid een andere mening dan 
die welke hijzelf aanhangt, te slikken. 
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Niet altijd "lief" 
Blijkens een leden-onderzoek stemt (als ik 
me niet vergis) een overwegend percenta
ge van de Trouw-abonnees op het CDA. 
(Omgekeerd: verreweg de meeste CDA
leden putten hun voorlichting uit andere 
dagbladen). Het zou echter een belediging 
van de integere Trouw-redactie zijn haar te 
vragen, met een steelse blik naar haar 
lezers-bestand, altijd lief te zijn voor het 
CDA. Maar de "vervreemding" welke -
zoals tijdens dit Trouw-symposium werd 
opgemerkt - tussen een identiteit
getrouwe krant en haar achterban kan 
ontstaan, vindt- afgezien van de toon van 
haar hoofdartikelen - meestal haar oor
zaak in andere elementen van het kranten
beleid. Terecht noemde Fibbe de selectie 
van het nieuws, de opmaak en de plaats-in
de-krant als factoren welke de identiteit 
mede bepalen. Tegenover de duidelijke 
mening van een hoofdartikel kan een 
geërgerde lezer desgewenst per ingezon
den stuk een eigen mening plaatsen. Die 
"pluriformiteit" binnen de lezerskring prees 
de minister dan ook als een deugd. Maar 
hoe raakt men het gevoel kwijt dat, bij de 
door Fibbe aangeduide krantenopbouw, het 
CDA er vaak slechter afkomt dan, naar 
oprechte journalistieke maatstaf, onvermij
delijk zou zijn geweest? Hoe kan hij 
bijvoorbeeld "bewijzen" dat meningsver
schillen binnen CDA-gelederen vaak een 
zwaardere "kop" en een betere plaats in 
de krant krijgen dan ze feitelijk waard zijn? 
En hoe zou hij, zonder direct naar Tyl 
Uilenspiegel te worden verwezen, zich bij 
"zijn" krant kunnen beklagen dat blijkbaar 
de meeste journalisten ee-n hekel hebben 
aan het CDA? 

Mensenwerk 
De identiteit van een krant is iets dat door 
de lezer beter gevoelsmatig wordt ervaren, 
dan dat ze waterdicht door stichtings- en 
redactie-statuten zou kunnen worden ver
zekerd. Dat geldt, mutatis mutandis, trou
wens ook voor politieke partijen. Het blijft 
mensenwerk. Met alle ergernis welke daar
aan is verbonden. Een van de redenen, 
waarom prof. Van der Meiden een krant wil 
blijven lezen, was dat hij zich wil kunnen 
ergeren. Zowel aan hetgeen er allemaal in 
de wereld gebeurt als aan de wijze waarop 
journalisten daar melding van maken. In 
zoverre zullen politieke partijen en 
identiteit-belijdende dagbladen het dus 
nog lang samen kunnen uithouden. Om de 
vergelijking tussen de politiek en de pers 
nog maar niet uit te strekken tot Van der 
Meidens opmerking geen waarheidslie
vender en tegelijk leugenachtiger ding te 
kennen dan een dagblad. 
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PERSONALIA 

MENSEN IN" POLITIEK 
Burgemeester 
Haarlems burgemeester drs. J. Reehorst 
(60, PvdA) legt op 1 oktober a.s. zijn ambt 
neer om gebruik te maken van de VUT
regeling. Van 1956 tot 1967 was hij lid van 
de Tweede Kamer; hij is ook wethouder 
van Rotterdam en burgemeester van Vei
sen geweest. 
Tot burgemeester Van Teteringen (Nb.) is 
benoemd A. v.d. Berg (39, CDA), directeur 
van de Stichting Jeugd- en Jongerenwerk 
Noord-Brabant en secretaris van het CDA
bestuur Noord Brabant. Hij is opvolger van 
drs. A. Aarts, die vorig jaar benoemd werd 
tot burgemeester van Gilze Rijen. 
G. F. Eijgelaaris met ingang van 1 april a.s. 
benoemd tot burgemeester van L.emster
land als opvolger van F. Faber die dan 
vervroegd zal uittreden. De heer Eijgelaar 
(56, CDA) was waarnemend burgemeester 
van Henneradeel, welke gemeente per 1 
januari is verdwenen. 
Mr. W. P. M. Urlings uit Breda is met ingang 
van 16 februari benoemd tot burgemeester 
van Ootmarsum. De heer Urlings (33 jaar, 
CDA) is kabinetssecretaris van de burge
meester van Breda. 
Burgemeester Hanneke Jagersma (32, 
CPN) heeft het leven geschonken aan een 
dochter. Mevr. Jagersma is de eerste 
burgemeester van Nederland die geniet 
van een zwangerschapsverlof en die gedu
rende haar ambtsperiode moeder is ge
worden. 

De centen 
Om met een materieel aspect van het 
krantenbeleid te eindigen: de scheidende 
voorzitter kon de aanwezigheid van de 
minister en vele anderen invloedrijke politi
ci niet ongebruikt laten om een beroep te 
doen op Brinkman om een streep te 
trekken door de leningschuld welke Trouw 
eens, bij de overheid heeft moeten maken 
om het hoofd boven water te houden. "Het 
behoud van pluriforme dagbladen is voor 
het functioneren van de democratie van 
belang. En als zodanig ook een algemeen 
belang," hield hij Brinkman voor. 
Dat laatste had de minister in zijn inleiding 
trouwens zelf ook betoogd. Maar hij voeg
de er toen aan toe dat overheidssteun aan 
dagbladen niet structureel kan zijn. Een 
krant moet niet blijvend met overheids
geld in stand worden gehouden. <11111 

G.J. Brinkman 

Internationaal Energie-Agentschap 
Jhr. mr. M. L. de Brauw, voorzitter van de 
stuurgroep voor de brede maatschappelij
ke discussie over het energiebeleid, is door 
de regering voorgedragen voor het voorzit
terschap van het internationaal energie
agentschap IEA te Parijs. Dit is eeri orgaan 
van de OESO waaraan 21 landen mee
doen. 

Grote Kerk Den Haag 
De Stichting Grote Kerk in Den Haag heeft 
mr. W. J. Geertsema, momenteellid van de 
VVD-fractie in de Eerste Kamer, aangewe
zen als nieuwe voorzitter. 

Raad voor de Kunst 
Drs. H. J. Viersen is de nieuwe voorzitter 
van de Raad voor de Kunst als opvolger 
van drs. W. H. Sinnige. Viersen was van 
1970-197 4 wethouder (voor de CHU) voor 
de haven van Rotterdam. 

Hogeschoolraad Tilburg 
De Hogeschoolraad van de Katholieke 
Hogeschool Tilburg heeft geen bezwaar 
tegen het plan om Mr. A. A. M. Van Agtvoor 
te dragen aan de Nederlandse bisschop
penconferentie ter benoeming tot lid van 
het stichtingsbestuur van de KHT. 

Europees Parlement 
Een commissie uit de PvdA heeft de 
huidige voorzitter van het Europese parle
ment Piet Dankerf voorgedragen voor het 
lijsttrekkerschap van die partij bij de ko
mende Europese verkiezingen. /en van 
den Heuvel, thans eveneens lid van het 
Europees Parlement, staat in de voor
dracht op de tweede plaats. 
Rectificatie 
In het nummer van 21 januari jl. werd 
vermeld dat de oud-minister van Buiten
landse Zaken, dr. J. H. van Houten de 
Wateler Vredesprijs van de Carnegie
Stichting was toegekend. Bedoeld was 
uiteraard dr. J. H. van Roijen. 
En tenslotte vermeldde de NRC dat Ruud 
Lubbers zich , , helemaal niet vereerd" toon
de met het predikaat "Ruud Shock" dat het 
Amerikaanse weekblad Time hem toeken
de voor zijn doortastende bezuinigingsbe
leid. "Dat zijn van die artikelen die lekker 
moeten lezen. Die onderga je maar als 
politicus. Ik zie dat in een lange rij van 
dingen, die aan je voorbij trekken, waarbij 
ik denk: laten we weer aan het werk gaan". 
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BOEKEN 

Indië verloren, rampspoed geboren 
Zeer toepasselijk vond op 13 december 
in het Haagse hotel Des lndes de aanbie
ding van de eerste exemplaren van het 
boek "Indië verloren, rampspoed gebo
ren" plaats. Het waren de Nederlandse 
minister Deetman en de Indonesische 
ambassadeur admiraal Wal oe jo Soegito 
die gezamenlijk dit werk over de recente 
Nederlands-Indonesische betrekkingen 
in ontvangst namen: Dit typeert de 
goede relatie welke thans- anders dan 
in de door auteur geschetste periode -
tussen beide landen bestaat. 

Het boek van dr. Maas bepaalt zich in 
hoofdzaak tot de cruciale jaren 1948-49 
waarin Nederlands-Indië zich transfor
meerde tot een vrij Indonesië. Als uitgangs
punt is genomen de houding, gedachten
wereld en het beleid van drie dramalis 
personae die richting hebben gegeven aan 
het Indonesië-beleid van de Nederlandse 
regering en daarbij uit hoofde van hun 
functie ten nauwste betrokken waren. Het 
accent ligt hierbij sterk op het parlementai
re vlak en dat is niet verwonderlijk: de heer 
Maas is het hoofd van het Centrum voor 
Parlementaire Geschiedenis van de Nij
meegse universiteit en auteur van onder 
meer het overzichtswerk "Kabinetsforma
ties". 

Hoofdpersonen 
De drie hoofdpersonen van het verhaal zijn 
onze laatste landvoogd dr. H. J. van Mook, 
de minister van Buitenlandse Zaken mr. D. 
U. Stikker .en de minister van Overzeese 
Gebiedsdelen mr. E. M. J. A. Sassen. Alle 
drie hebben gemeen dat hun afscheid van 
Indië als "moeizaam" is te typeren. 
Van Mook, een gedreven persoonlijkheid 
en peetvader van het federalisme, wiens 
vervanging bij voortduring onderwerp van 
gesprek was geweest in de Haagse politie
ke kringen, werd uiteindelijk tot ontslag 
gedwongen. In augustus 1948 ontving hij 
van Sassen (in Van Mooks ogen een 
dilettant, wispelturig en met te weinig liefde 
voor de zaak) een persoonlijk briefje: 
"Excellentie, het ligt in het voornemen van 
dit ministerie om in Indonesië wijziging te 
brengen in de vertegenwoordiging der 
Kroon. Het kabinet zou in dit verband op U 
met de grootsten aandrang een beroep 
w111en uuen, om e1oers ee11 i::tttut:t "'''• "'-t:er 
hogen en g~wichtigen post te willen aan
vaarden ... 
Dit briefje, zonder enige betuiging van dank 
en leedwezen, zonder motivering en de 

20 

gebruikelijke éloges heeft Van Mook zeer 
gegriefd en ontsteld. Op de achtergronden 
van zijn verbitterde reactie, de oorzaken 
van zijn gedwongen vertrek en de verant
woording van zijn beleid gaat dr. Maas 
uitgebreid in. 

Moeizaam debuut 
De VVD' er Stikker maakte op zijn beurt als 
minister van Buitenlandse Zaken een 
moeizaam debuut in het kader van zijn 
onderhandelingen met de republikeinse 
regering onder premier Hatta. Maas noemt 
het Indonesische beleid van het kabinet 
Drees-Van Schaik in 1948 een schoolvoor
beeld van improvisatie en "muddling 
through", waarbij de goeddeels door Stik
ker geïnitieerde onenigheid over de vraag 
tot hoever de jonge republiek tegemoet 
gekomen moest c.q. kon worden, de bo
ventoon voerde. "Stikkers eerste schreden 
in de internationale arena en zijn interven
ties in het Indonesië-beleid kunnen onmo
gelijk succesvol genoemd worden", aldus 
de conclusies van de auteur (p. 69). 
De 36-jarige KVP'er Sassen was van 
augustus 1948 tot februari 1949 m1mster 
van Overzeese Gebiedsdelen. Hij was een 
"totok" (vreemd in Indonesië) en had eerst 
met Romme overlegd alvorens het ambt te 
aanvaarden. 

Zondebok 
Met Van Mook was de verhouding al direct 
ernstig verstoord door Sassens tactloze 

ontslagbriefje; ook met Stikker kreeg deze 
minister heftige meningsverschillen over 
de kwestie-lndonesië. Sassen had weinig 
manoeuvreerruimte en zijn politieke over
levingskansen waren dan ook niet bijster 
groot; "hij zou zijn bestemming als zonde
bok niet ontlopen", zegt Maas (p. 79) en 
beschrijft vervolgens de gebeurtenissen 
die leidden tot het, zoals dat z:o mooi heet, 
"abandonneren" van Sassen omdat zijn 
beleid niet door zijn collegae werd overge
nomen. 
Voor deze studie kon voor het eerst gebruik 
gemaakt worden van het geheim archief
Romme. Dit geldt ook voor de illustraties, 
die dan ook niet erg bekend zijn. De foto 
op de omslag (en nogmaals afgebeeld opp. 
77) kan men zien als een symbolisch 
afscheid van "ons Indië": minister
president Beel die zich op feodale wijze 
laat ronddragen over het Toba-meer in de 
nadagen (december 1947) van het kolonia
lisme. <1111 

Reina E. van Ditzhuyzen. 

P. F. Maas: Indië verloren, rampspoed geboren. Het 
moeizame afscheid van Indië van Van Mook en 
Sassen. Dieren (De Bataafscha Leeuw) 1983, 96 p., 
geïllustreerd, t 32,50 

Vrouwenberaad 
over rapporten 
Het CDA-Vrouwenberaad houdt op maan
dag 20 februari in het Jaarbeursgebouw te 
Utrecht een afsluitende discussiedag over 
de partijrapporten "Appèl en Weerklank" 
en "Van Verzorgingsstaat naar Verzor
gingsmaatschappij". Na een inleiding van 
voorzitter Riet ten Hagen-Pot zal er een 
groepsgewijze discussie plaatsvinden over 
aangereikte stellingen. 
Na de lunch zal er een plenaire discussie 
gehouden worden met als forumleden Riet 
ten Hagen, Willemien van Montfrans, Miep 
de Wit en Dick Kuiper. 
De aanvang van deze dag is bepaald op 
10.15 uur, de sluiting zal rond 16.00 uur 
plaatsvinden. Van de deelnemers wordt 
een bijdrage van f 10,- gevraagd over te 
maken op girorekening 3229 t.n.v. CDA
Vrouwenberaad Dr. Kuyperstraat 5, 2415 
BA 's-Gravenhage. 
Belangstellenden kunnen zich aanmelden 
door middel van overmaking van het be
drag van f 10,- op bovengenoemd giro
nummer. <1111 
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DE BOF VAN EDE 

In den beginnen 'was er chaos in het CDA. 
En Jan Nico zag dat het niet goed was 
En hij ging op naar Ede en sprak: 
"Er zij vrede en solidariteit" 
En er was een basisbeweging. 
Maar Jan Nico voelde zich alleen en schiep zich 
Stel 
En zij leefden in de Hof van Ede 
En in de Hof stond een .Qoom met drieënveertig 
appèllen. 
En Jan Nico sprak tot Stet "Gij zult geen appèlJen 
tot u nemen, want het zijn verboden vruchten van 
onvrede en ongerechtigheid. 
En Stel nam geen appèlJen tot zich. 
En zij leefden in de Hof en venneerderden zich 
bij elke opiniepeiling. 

CDJA 11 februari 1984 

BUITENLANDCONFERENTIE OVER EUROPA 
Op vrijelagavond 24 en zaterdag ZS februari 
a.s. organiseert cle Buitenlandc:ommiasie van 
het CDJA haar traditioneel, jaarlijkse Buiten
landc:onferentie. Plaats van handeUng is de 
jeugdherberg ,.De Heidebloem" te Soest. Bet 
c:entrale thema is EUROPA. 

De Buitenlandconunissie heeft om een aantal 
redenen voor juist dit onderwerp gekozen. 
Ten eerste moeten wijzelf en de politici in ons 
land en Europa dit jaar een belangrijke keuze 
maken: kunnen de regeringen van de lidstaten 
ieder hun eigen, nationale beleid voeren of is 
hetnoodzakelijk dat het beleid tevens op Euro
pees niveau wordt bepaald? Men denke b.v. aan 
de landbouw en visserij en aan de staalsector en 
de vervuilde rivieren (b.v. de Rijn) en de 
inmiddels berucht geworden zure regen. 
Ten tweede is het een ieder langzamerhand wel 
duidelijk geworden dat Europa in een politieke 
en financieel-economische crisis verkeert. De 
topontmoetingen in Stuttgart en Athene (resp. in 
juni en december vorig jaar) zijn volledig mis
lukt. Men zal zich afvragen: wat is er aan de hand 
in de Europese Gemeenschap en hoe kunnen de 
problemen worden opgelost? 
Tenslotte worden er voor de tweede maal in de 
geschiedenis van Europa directe verkiezingen 
van het Europees Parlement gehouden, narnelijk 
op 14 juni a.s. in ons land. Met het oog hierop is 
het uitermate nuttig ons te concentreren op de 
werking en invloed van het Europees Parlement. 
Moeten we op 14 juni gaan sternmen en zo ja, 
waarom? 

WORKSHOP 
Deze drie redenen om met elkaar van gedachten 
te wisselen over Europa, zijn opgedeeld in drie 
afzonderlijke onderwerpen, zgn. workshops. 
V oor elk onderwerp hebben wij een uitstekende 
spreker( -ster) kunnen uitnodigen. Op vrijdag
avond zal de conferentie worden geopend door 

~~ 

HanjaMay 

de Europarlementariër mevr. Hanja May
W eggen. Zij zal spreken over het Europees 
Sociaal Beleid en dan met name over de jeugd
werkloosheid. Hanja May is bij de komende 
Euroverkiezingen wederom kandidaat voor het 
CDA/EVP. Na afloop van de discussie is er ruime 
gelegenheid voor nadere onderlinge kennisma
king onder het genot van een drankje en een 
hapje. Daarna is er gelegenheid voor een hope
lijk kalme nachtrust, d.w.z. zonder kussenge
vechten e.d. 

Bouke Beuroer 

Op zaterdagmorgen na het ontbijt zal onze 
Europees Commissaris mr. F. H. J. J. Andriessen 
de conferentie heropenen. Hij zal dan spreken 
over de interne problemen van de Gemeen
schap en over de spanningen tussen de Raad. 
Conunissie en het Parlement. Aangezien de heer 
Andriessen al bijna vier jaar "in de keuken van 
Europa" heeft meegewerkt, d.w.z. lid van de 
Europese Conunissie, zal hij ons uitstekend 
kunnen inlichten over de moeilijkheden waarin 
de EEG zich thans bevindt. Ook zal hij trachten 
aan te geven hoe het wèl zal moeten gaan wil 
Europa niet gedoemd zijn ten onder te gaan. Na 
de discussie volgt een gezamenlijke lunch in 
aanwezigheid van sprekers van deze dag. 

LIJSTI'REKKER 
Tenslotte zal de conferentie worden afgesloten 
door onze CDA-Eurolijsttrekker Bouke Beumer. 
Hij zal het zaterdagmiddag hebben over een 
buitengewoon belangrijk rapport van tWee onaf
hankelijke deskundigen over een economische 
reddingsoperatie van de EEG. Het rapport luidt: 
"Naar het herstel van de Europese economie in 
de jaren tachtig" en is geschreven door de heren 
Albert en Bali. De heer Beuroer zal natuurlijk ook 
nog ingaan op de komende Euroverkiezingen en 
zijn rol als lijsttrekker daarin voor het CDA. 
Na afloop van deze conferentie, die in samen
werking met de Binnenlandconunissie is georga
niserd, is er een infonneel samenzijn. Kortom: het 
belooft een boeiende en interessante conferen
tie te worden waar natuurlijk àlle CDJA-leden en 
andere belangstellenden van harte welkom zijn! 
V oor inschrijving zie CD/ Actueel van vorige 
week. Degenen die zich tevoren inschrijven, 
krijgen vóór de conferentie een informatiepak
ket thuis gestuurd. Hopelijk tot ziens op 24 en 25 
febr. a.s. • 

Eric: Janse de Jonge. 

CD JA-LIMBURG 

Het CDJA-Lirnburg bespreekt de twee partijrap
porten. Op 17 februari leidt de heer Pleurneekers 
het rapport "Appèl en Weerklank" in, op 16 
rnaart de heer Schreurs "Van Verzorgingsstaat 
naar verzorgingsmaatschappij". Beide avonden 
beginnen om 19.30 uur in het CDA-bureau te 
Sittard. De rapporten kunnen worden besteld bij 
Wouter Cortenraad, tel. 04756-5028. 
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IN JUNI EEN 
NIEUWE VOORZITTER 
HOE GAAT DAT IN ZIJN WERK? 

Tijdens de Algemene Ledenvergadering op 16 
juni a.s. treedt Johan de Leeuw af. Hij is dan ruim 
vier jaar voorzitter en dat is de maximale termijn. 
In januari heeft het algemeen bestuur de proce
dure vastgesteld volgens welke de nieuwe 
voorzitter (rnlv) wordt verkozen en de aan
dachtspunten die bij de keuze van een persoon 
een belangrijke rol spelen. 
Volgens onze statuten wordt de voorzitter geko
zen door de AlN op voordracht van het AB dat 
daarover in april een besluit neemt. Op die 
manier worden de leden dus vroegtijdig in 
kennis gesteld van het voorstel tot verkiezing van 
een voorzitter. 
Ter voorbereiding van de april-bijeenkomst van 
het AB is een commissie ingesteld, bestaande uit 
Johan de Leeuw, Ton Strien, Han Hoogma, Rhea 
Stroes, Arme de Baat en Wim Kuiper. Zij zijn zelf 
niet kandidaat voor het voorzitterschap. De 
commissie heeft de taak om een gemotiveerd 
advies voor het AB op te stellen, resulterend in 
een enkelvoudige voordracht. Het is goed dat 
iedereen hiervan weet. Dat voorkomt onduide
lijkheid en daardoor ook veel misverstanden. 
Ieder lid kan de commissie adviseren, schrifte
lijk of telefonisch. Suggesties zijn welkom tot I 
maart 1984. Wel wordt verwacht dat deze sug
gesties goed worden beargumenteerd want 
alleen dan kan de commissie en later het AB 
daarmee wat doen. De commissie zal met de 
gegeven informatie zorgvuldig omgaan. 
Bij het beantwoorden van de vraag wie nu het 
best onze huidige voorzitter kan opvolgen, wordt 
door de commissie en het AB o.m. gelet op 
(willekeurige volgorde): 
- de mate waarin iemand zich kan vrijmaken 
(voorzitterschap vergt erg veel vrije tijd) 
- de leeftijd (liefst jong, in ieder geval jeugdig) 
- ervaring in het CDJA 
- geestelijke diepgang, politieke visie; durf en 
enthousiasme om die uit te dragen 
- bewogenheid met en beleving van het christe
lijk geloof waaruit herkenbaarheid voor het 
CDJA spreekt 
- de teamgeest vanwaaruit wordt gewerkt (het 
moet een "bindende" persoonlijkheid zijn en 
- uiteraard ook het "technisch" voorzitter kun
nen zijn, onderhandelingen voeren, vertegen
woordiging CDJA, het maken van samenvattin
gen etc. 
De volledige lijst van aandachtspunten is op het 
secretariaat verkrijgbaar. 

Kortom, het bekende schaap met de bekende 
vijf poten, dat- zoals bekend- niet bestaat. Toch 
moeten wij er met elkaar voor zorgen dat een 
goede voorzitter wordt gekozen die het vertrou
wen heeft van de organisatie. 

Je kunt contact opnemen met Johan de Leeuw, 
Westerdreef 117, 2161 GR Lisse, 02521-16232. 

De commissie 
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VREDE EN VEILIGHEID (I) 

IS LUBBERS INTELLIGENT? 
In 1970 kregen General Dynamics en Boeing 
opdracht van de Amerikaanse luchtmacht tot 
ontwikkeling van de kruisraket. Het bleef eerst 
bij prototypebouw: Amerika was moe van de 
Vietnamoorlog en het Congres weigerde geld 
voor verdere produktie beschikbaar te stellen. 
De publieke opinie moest eerst stormrijp wor
den gemaakt. Nummer 20 in de Russische 
Surface-to-Surface raketten, door spionagesatel
lieten in het voorjaar van 1975 in het Verre 
Oosten en eind '76 ook in Europa waargenomen, 
bleek een gouden hulpmiddel. Het in Amerika 
beproefde recept van de rakettenpaniek werd 
ook deze keer uitgeprobeerd. Alarmeer de 
wereld met verhalen over dreigende militaire 
achterstand en maak zo de introductie van een 
nieuw wapensysteem acceptabel. Zo hadden de 
achteraf als mythen ontmaskerde "bomber gap" 
(1954-57) en "missile gap" (1957-61) gewerkt, zo 
moest het ook nu gaan. Het pakte echter anders 
uit. De publieke opinie in Europa, nog geschokt 
door de pogingen de neutronengranaat in te 
voeren, bleek, anders dan de Amerikaanse, te 
wantrouwend om slachtoffer te worden van een 
raketten paniek. 

Er werd een andere strategie gekozen. Het 
bestaan van de SS-20, militair amper van beteke
nis, moest voorzien worden van een "politiek 
antwoord", een signaal dat het westen dit Russi
sche initiatief niet pikte. Het was echter mogelijk 
dat sommige Janden een niet-militaire invulling 
zouden willen geven aan dit "politieke ant
woord", een actieve diplomatie bijvoorbeeld. 
Om dat te voorkomen was het scheppen van een 
voldongen feit noodzakelijk. En dus kregen de 
verraste NATO-landen in april 1979 een tot in 
detail uitgewerkt plaatsingsschema voorgelegd 
en werd hen in grote haast een prinèipieel ja 
afgedwongen. Het dubbelbesluit van december 
1979. Niet de militaire (on-)waarde van de SS-20, 
maar het politieke signaal naar de USSR moet de 
plaatsing van de Euroraketten rechtvaardigen. 
"Nachrüstung" noemen de Duitsers dat: bewape
ning als voortzetting van de politiek met gewij
zigde middelen. De nieuwe doctrine is afkomstig 
van Heirnut Schmidt, die hiermee een eigentijdse 
variant wordt op zijn negentiende-eeuwse land
genoot Von Clausewitz. Deze laatste zag in de 
oorlog niets anders dan de voortzetting van de 
politiek met gewijzigde middelen. De parallel 

CDJA-DOMBURG 
De Zeeuwse CDJA-kern Domburg houdt op 
vrijdagavond 24 februari een Politiek Café in 
Oostkapelle. Onder het genot van een drankje en 
muziek kan op informele wijze gepraat worden 
over politiek en kan men meer te weten komen 
over het CDJA. Iedere belangstellende is wel
kom. Plaats: Hervormd gemeentecentrum 
Dorpsstraat 26, Oostkapelle. Tijd: vanaf 20.00 uur. 
Inlichtingen bij Wim de Smit, Eikenlaan 24, 4356 
HE Oostkapelle, tel. 01188-2123. 

tussen de beide doctrines is een symbool van het 
verouderde begrippenkader yvaarmee de nu
cleaire techniek omgeven wordt. 

ZESTIEN RAKETTEN 
We staan nu aan de vooravond van een Neder
lands plaatsingsbesluit. Het zullen wel zestien 
raketten worden: een ietsje minder dan voorzien, 
wellicht goed voor een kamermeerderheid. 
"Terugdringing van de rol van de kernwapens is 
een kwantitatief gegeven. Defensie is uiteinde
lijk een kwestie van maatvoering", stelde Lub
bers in Trouw van oudejaarsdag. En iedereen 
maar denken dat de bewapeningswedloop al 
een jaar of twintig een wedloop in kwaliteit is en 
dat de CDA-doelstelling om de spiraal te door
breken kwalitatieve ingrepen vereist. 
Ook met een kleiner aantal raketten blijft het 
historische feit bestaan, dat er wapens op 
Europese bodem komen die de USSR recht
streeks kunnen bereiken; ook met zestien raket
ten is de Nederlandse medeplichtigheid daaraan 
gewaarborgd en is de technologische contimii
teit in de wapenindustrie veilig gesteld. We 
zullen spoedig horen welke volgende nucleaire 
innovatie de produktielijn van General Dynamics 
zal ophoesten. 

KANSGEMIST 
In de jaren voor 1979 was het nog mogelijk 
geweest om af te zien van de in gang gezette 
kwalitatieve verbreding van de wapenwedloop 
en een creatiever antwoord op de SS-20 te 
ontwerpen. Het westen heeft die kans gemist. 
Het is mede aan het CDJA om, vanuit de 
bescheiden maar unieke brugfunctie tussen 
christen-democratie en vredesbeweging, alert 
te zijn op nieuwe kansen voor een niet-nucleaire 
basis voor vrede. Daarnaast is het CDJA het aan 
z'n uitgangspunten en politiek pamflet verplicht 
om aan de moederpartij de dwingende vraag te 
blijven stellen wat Europa, de vrede en de 
veiligheid met deze raketten zijn opgeschoten. 
Opstappen uit de partij wanneer het CDA 
akkoord gaat met plaatsing ... ? Och, de Gro
ningse professor Degenkamp vertelde laatst iets 
wat de meeste CDJA'ers allang wisten: massaal 
lid worden van het CDA is de enige nog 
resterende mogelijkheid voor de vredesbewe
ging om een einde te maken aan het Nederland
se aandeel in de bewapeningsrace. Heeft De
genkamp al een aanmeldingsformulier? 

TENSLOTTE 
Lubbers zegt in Trouw dat het ook zijn doel is om 
de rol van de kernwapens terug te dringen. Nu is 
ons woord "intelligentie" afgeleid van het Griek
se entelegeia. Dat betekent "doelverwerkelij
king". Aristoteles noemt iemand intelligent, die 
in staat is om zijn oorspronkelijke doel zichtbaar 
te maken in het eindresultaat van zijn handelen. 
Is Lubbers intelligent? • 

Aart van Bochove 
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VREDE EN VEILIGHEID (II) 

HET CDJA IN DE IJSTIJD 
De kater van de vredesdemonstratie in het 
afgelopen najaar wordt steeds meer voelbaar. 
In het hoofd, dat toen in de wolken liep, zit nu 
een akelige spijker. 
Bet CDJA is de laatste tijd wat stilletjes 
geworden rondom het thema veiligheidsbe
leid; dankzij diezelfde spijker miiiChien? Bet 
wordt anders hoog tijd, dat wij in het CDJA op 
dit punt de ramen openzetten en de nieuwe 
situatie eens grondig bekijken. 
Op· verzoek van de redactie wil ik enkele 

. schoten voor de boeg geven ter verlevendi
ging van de discussie. 
1. Er is een hardnekkig misverstand over het 
karakter van de plaatsing van middellange 
afstandswapens in Europa. Militaire noodzaak of 
de behoefte aan een bewapeningswedloop lig
gen niet ten grondslag aan de plaatsing. Het gaat 
om een politieke stap, zoals ook de aanleiding 
een politieke is. Deze politieke aanleiding is de 
potentiële druk, die de Sovjet-Unie kan uitoefe
nen door haar eenzijdige plaatsing van alleen op 
West-Europa gerichte nucleaire wapens. 
Om zichtbaar te maken, dat eenzijdige druk op 
West-Europa met een nieuwe generatie kernra
ketten (SS-20) een gemeenschappelijk westers 
antwoord zou krijgen, is in 1979 besloten een 
politieke koers te kiezen die een dubbel ant
woord inhield: onderhandelingen én een langge
rekt schema van plaatsing in West-Europa als er 
geen tijdig resultaat zou komen. Kern hiervan is 
dus een duidelijk politiek besluit geen wig 
tussen West-Europa en de USA te laten driJven. 
Vanuit puur militair-logistiek oogpunt is plaat
sing in West-Europa immers onzin. Stationering 
op (of onder!) zee is veel aantrekkelijker dan in 
de dichtbevolkte streken van onze landen. Daar
om zou het niet ondenkbaar hoeven te zijn, dat 
andere, even heldere politieke stappen een 
plaatsing overbodig kunnen maken. De tegen
standers van de rnogelijkheià tot plaatsing heb
ben tot nu toe geen enkel, even overtuigend 
alternatief van politieke aard gegeven. Integen
deel, door het anti-Amerikanisme van sommige 
uitingen van de tegenstanders hebben deze de 
vrees voor een wig in het bondgenootschap 
doen toenemen. Daarmee hebben zij én voor
standers van een confrontatiekoers tegen de 
Sovjet-Unie, die plaatsing eisen als garantie 
tegen zo'n wig, én de Sovjet-leiders die zo'n wig 
met hun plaatsing willen bereiken, een alibi 
verschaft. Dat kan de bedoeling van verzet tegen 
de plaatsing niet zijn, zeker niet van het CDJA. 

ANDERE WEGEN 
2. Wat dan? Die vraag wordt dringend, zeker 
voor ons land. Allereerst moet het besef door
dringen, dat niet plaatsen geen historische door
braak of zoiets zou zijn. De politieke stap van 
plaatsen in West-Europa is immers al gezet en de 
symbolische garantie voor een gemeenschappe
lijk westerse reactie is dus èen feit. Losse 
gebaren van ons land vind ik in dat licht eigenlijk 
alleen maar overbodig, wat nutteloos. 
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Het kwaad van de kernbewapening als uitings
vorm van het gewelddadige in de mens en zijn 
samenleving bannen we zo echt niet uit. Andere 
wegen moeten daarvoor bewandeld worden: 
echte reducties in de nucleaire arsenalen aan 
beide zijden door verdragen; meer controle van 
internationale aard op de uitvoering van verdra
gen en vertrouwenwekkende maatregelen; 
scherp toezicht op non-proliferatie en desnoods 
actief optreden tegen Janden die hier verdacht 
opereren (Libië etc.). Voor wat een plaatsings
besluit voor ons land betreft wil ik voor het CDJA 
een optie ter discussie lanceren (vergeef de 
beeldspraak). West-Duitsland, België en ons 

. land, allen onder christen-democratische lei-
ding, zouden een initiatief tot doorbreking van de 
impasse kunnen nemen door het volgende voor 
te stellen. Men gaat in op het Sovjet-voorstel de , 
raketten aan beide zijden tot een minimum terug 
te brengen door in plaats van plaatsing in die 
landen eenzelfde aantal SS-20-koppen te reduce
ren aan Russische zijde. In ruil voor niet effectue
ren van plaatsing in ons land zouden dan 48 
SS-20-koppen afgebroken worden, voor België 
ook 48 enzovoorts. 
En soort omgekeerd plaatsingsbesluit dus! Zo 
wordt de maximale reductie van raketten be
reikt, die gezichtsverlies aan Sovjet-zijde voor
komt doordat verdere westelijke plaatsing de 
facto uitblijft. Een klein aantal raketten kan dan 
uiteindelijk aan beide zijden overblijven of bij 
slotverdrag worden verwijderd. Het boeiende 
van deze aanpak IS, dat ons land een plaatsings
besluit neemt, maar het via een reductie aan de 
andere kant effectueert. Als de Sovjet-Unie dit 
zou weigeren is de legitimiteit van een plaat
singsbeslissing als politieke noodzaak mijns 
inziens ten volle aangetoond. 

IJSTIJD 
3. Hoe moet het CDJA verder in deze ijstijd 
tussen de blokken? Ik pleit voor meer openheid 
naar discussie in onze zusterclubs in België en 
Duitsland. W aarorn organiseren we geen ge
meenschappelijk congres hierover in het kader 
van de Europa-campagne? En: wat is er tegen 
een heropening van het debat in eigen land, 
bijvoorbeeld met JOVD en de Jonge Socialisten. 
Voor het overige hoop ik dat in de eigen 
gelederen weer een zinnige discussie kan ont
staan, die inzicht in de feiten boven polemiek 
stelt en argumenten boven spreekverbod. Zeker 
nu de VVD-leiding met crisisspoken de uitglijers 
bij de sociale werkplaatsen en de middenschool 
meent te moeten toedekken, moet onder 
christen-dernocraten het niveau van de discussie 
voorop blijven staan. Ook het CDJA kan bijdra
gen aan een overtuigend politiek profiel op dit 
terrein en moet dat dan ook niet nalaten. • 

P. G. Kroeger 

~ _{)//~--·. 
. _,~ -- HORZEL 
KAPITALISME 
De discussie over christen-democratische be
leidslijnen in de nabije toekomst, is sinds de 
verschijning van het rapport "Van verzorgings
staat naar verzorgingsmaatschappij" goed op 
gang gekomen. Met name ook binnen het CD]A 
en dat is een goede zaak. Een discussie over 
·chr.-dem. beleid voor de toekomst, verplicht met. 
name chr.-dem. jongeren tot betrokkenheid. 
Toekomst is immers vooral voor jongeren. . 
Centrale vragen in het rapport zijn: welke taken 
moet de overheid wèl of niet uitvoeren, en hoe 
kunnen we streven naar zinvolle arbeid in een 
zorgzame samenleving. Mijns inziens komen 
deze thema's samen in de vraag naar de juistheid 
van de soc.-ec. orde in onze samenleving: het 
kapitalisme. Kenmerkend daarvoor is de vrije, 
ondernemingsgewijze produktie, waarbij over
heidsbemoeienis in principe beperkt blijft tot het 
corrigeren van uitwassen. 
Via overheidsbeleid kunnen bijvoorbeeld de 
laagste inkomensgroepen beschermd ~orden 
(het wettelijk minimumloon); kan milieuvervui
lende produktie worden tegengegaan: of kun
nen failliete bedrijven in leven blijven (over
heidssubsidies). Op talloze manieren kan de 
overheid bijschaven, maar in de kapitalistische 
economie bepaalt voornamelijk het bedrijfsle
ven wèlke produkten geproduceerd worden en 
hoe die produkten geproduceerd worden. 
Deze sociaal-economische cultuur heeft ertoe 
geleid, dat produktie via menselijke arbeid 
steeds meer werd vervangen door mechanische 
en geautomatiseerde arbeid. De noodzaak om 
nieuw werk te creëren en bestaand werk te 
behouden is zeer groot geworden, maar in ons 
huidige economische bestel onrealiseerbaar. 
Daardoor vragen we naar verschaffing van 
zinvolle arbeid en stellen we de vraag wat 
zinvolle arbeid is. 
Onlangs werd de vertoning gestopt, van een 
sadistisch-pornografische film die in een nazi
concentratiekamp speelde. De directeur van de 
distribuerende film verdedigde het in roulatie 
brengen, omdat de filmproducent hem had 
gedwongen deze film als onderdeel van een 
totaalpakket aan te schaffen. Hij had deze film 

niet geweigerd want "hij moest 60 man aan het 
werk houden ... Dit voorbeeld toont aan, (óók: 
produktie van radio-actief afval en duikboten) 
hoever de vrije keuze van produktie kan gaan, 
maar ook: hoezeer het werkgelegenheidsargu
ment daartoe misbruikt wordt. De huidige pro-
duktiewijze dwingt daartoe. _ 
Wat ik ermee wil vragen is dit: het CDA baseert 
z'n politiek op evangelische uitgangspunten en 
probeert van daar uit de samenleving, ook in 
soc.-ec. opzicht in te richten. Betekent dat, dat 
het streven naar een· verzorgingsmaatschappij 
alleen draait om het stellen van randvoorwaar
den? Of staat de huidige soc.-ec. ordening ook 
zèlf ter discussie? • 

Bert Westerink 
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In dit prachtige en vaak ontroerende boek over 
Maria. de Heilige Maagd wordt haar leven. ver
schijningen, legenden, mirakelen en nog zeer 
veel meer beschreven in een boeiend geheel 
dat, in deze tijd van toenemende Mariaverering 
mede door de huid1ge paus bevorderd. een gro
te plaats zal gaan innemen bij de velen die dit 
boek in hun bezit zullen krijgen. 

In dit unieke boek van ruim 450 pagina's, met 
een aantal fraaie kleurenillustraties, staat. naast 
vele legenden, verschijningen. mirakelen etc. 
he.t volgende te lezen: 

De verschijnselen bij Lourdes 
.. Pelgrims van wijd en zijd" in Lourdes 
Het grote wonder in Maria 's leven 
Maria in haar verhouding tot Jezus 
Dood en hemelvaart van ·Maria 
De drie herdertjes van Fatima 
Hemel en hel van Fatima 
Fatima 's grote wonder 
Beschouwmgen over Maria 
Predikers van het Christendom en hun Marialtef
de 
Maria Goretti, de martelares 
Maria Goretti, de heilige 
Mariafeesten in de loop van de eeuwen 
.. Maria te love. die men eert" . 
Van mirakelspel tot Maeghdelieve 
Een wondermedaille en een schouderkleed 
De rok van Maria en andere mirakelen 
Waarschuwingen voor vervolgers en afvalligen 
Vlaanderen: ,.het paradijs van Maria" 

· Wonderbeelden van Onze Lieve Vrouw 
Het Belgische Lourdes en andere bedevaart
plaatsen 
Geloof en ongeloof in verschijningen 
Een bedevaart in het Mariajaar 1954 
Maria 's verschijning aan kinderen te Pontmain 
Zwarte madonna's in verdrukking en vrijheid 
Theotokos, de God-barende 
Maria in de beeldende kunst 
Verguisde en bewonderde Marialegenden 
Het meisje. dat rein wilde blijven en andere Ma
rialegenden 
Mariabeelden en processies 
Een devote weduwe en andere Marialegenden 
Een klerk. die bisschop werd en andere Mariale
genden 
.. Deze klok, die Maria genoemd wordt" 
Een verleide koster en andere Marialegenden 
Lof en liederen voor Maria 
.. Uit het volle hart" 
Een klooster vol duivels en andere Marialegen
den 
De afgehouwen hand en andere Marialegenden 
Het mirakuleus Mariabeeld in 't Zand 

1. PRIJS I 85,-

(advertentie) 

ILLUSTRATIES KATHOLIEK DOCUMENTATIE CENTRUM 
NIJMEGEN 

De Zoete-Lieve- Vrouw van 's Hertogenbosch 
Moeder van Genadé en Onze Lieve Vrouw op 't 
staakske 
Mirakuleuze Mariabeelden te Tongre. Aarle-Rtx
tel, Hanswijk, Halle en Handel 
Mariaverenng in deze tijd 
Verantwoording 
Literatuur 

Tijdens de mariale studiedagen te Scherpen
heuvel heeft Mgr. Schoenmaeckers het volgen
de gezegd: 

Al de zangen van het Oude Testament en al de 
verlangens en verwachtingen van de Armen van 
Yahweh vloeien samen in de nederige dienst
maagd van de Heer. Op haar heeft God met 
welbehagen neergezien en aan haar heeft God 
grote dingen gedaan. 
Onze Lieve Vrouw is dan voor mij de gelovige, 
die ons voorgaat in deze tijd van ongeloof en 
bedreigd geloof, zij is de arme van geest zoals 
beschreven staat in het magnificat. Zij is de Vir
go fidelis. Naar haar voorbeeld en in haar spoor 
moeten wij mens worden in onze tijd. Die armoe
de van geest heeft vele vormen. Het is geen 
wereldvreemde armoede van geest, want die 
armoede van geest is juist ook die armoede van 
de liefde waarin wij niets voor onszelf bewaren, 
maar arm worden door ons uitgaan naar de an
deren. Zo denk ik dat Onze-Lieve-Vrouw ook 
voor onze tijd een onvervangbare rol moet spe
len. 
Ik heb eens gelezen en ik geloof dat dit waar is: 
door alle onzekerheden van deze tijd, door alle 
stormen en moeilijkheden, d1e de kerk nu kent 
zal het geloof van de eenvoudige gelovigen ons 
redden. Zo zie ik het geestelijk moederschap 
van Onze-Lieve-Vrouw, dat zij ons in deze tijd 
moge helpen om te geloven en haar Zoon te 
volgen. Zij moet ons door de moeilijkheden 
heendragen en de toewijding aan Onze Lieve 
Vrouw, wel dat is de toewijding van ons hart. Wij 
moeten zoals Maria. niets hebben tegenover 
God, niets waarop wij kunnen steunen. De kerk 
moet weer arm worden aan menselijke midde
len: zij moet slechts rijk worden aan die inzet en 
overgave van het hart in de dienst aan God en 
aan de medemens. 

Zo zie 1k Maria. leder zal dan begrijpen, dat 
Onze-Lieve-Vrouw voor mij geen bijkomstigheid 
is in deze tijd, maar dat zij in het hart van de kerk 
ook in deze tijd haar geestelijk moederschap 
moet vervullen door voor ons te bidden. over ons 
te waken en ons te brengen ·tot dat geloof. Zij, de 
gelovige, de God toegewijde moge ervoor zor
gen dat wij zullen uitgroeien tot een gelovig volk 
van God, een arme en God toegewijde kerk. 

·----------------------------· I BON I 
I U kunt dit prachtige boek in uw bezit krijgen door deze bon in te vullen. I 
I Betaling na ontvangst van het boek per giro of bank I 
I I 
I Naam:................. .................. ................................ I 
1 Adres............................. .................. ................... I 
I Postcode en woonplaats . . ................. ·.. 1 
I Stuur deze bon in open envelop (zonder postzegel) aan: I 
~ Uitgeverij M. A. v. Seijen, Antwoordnummer 530, 8900 WC Leeuwarden. ~ 

-----------------------------· 
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In Breda kwamen afgelopen maandag een groot aantal politici bijeen van het CDA en de 
Belgische Christelijke Volkspartij tijdens een studieconferentie over werkgelegenheid in 
de landen van de Europese Gemeenschap. 
Op de foto (v.l.n.r.) , Europees Commissaris Andriessen, minister-president Lubbers en 
zijn Belgische collega Marfens op de persconferentie na afloop van het congres. 
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Regionaal beleid 
In de fractierubriek een gesprek met CDA-Tweede-Kamerlid René van der 
Linden over het regionale beleid van het kabinet. Pagina 7. 

Studieconferentie CDA-CVP 
Nederlandse en Belgische christen-democraten hielden afgelopen maandag 
een studieconferentie over werkgelegenheid in Breda. Ook de premiers Lubbers 
en Martens waren daarbij aanwezig. Een verslag. Pagina 9. 

Postma en Kaland bij de interruptiemicrofoon in de Eerste Kamer. (foto Nick More/is) 

Dualisme en monisme 
Volgens het program van uitgangspunten kiest het CDA voor een staatsbestel 
gebaseerd op dualisme. Parlement en regering hebben daarbij elk hun eigen 
verantwoordelijkheid. In de praktijk vertoont het stelsel echter sterke trekken van 
monisme. Personen en omstandigheden zijn ook hier van grote invloed, zo blijkt 
uit het artikel van de CDA-Eerste-Kamerleden Postma en Kaland. Pagina 12, 13. 

Twee nieuwe rapporten 
Het Wetenschappelijk Instituut van het CDA heeft dezer dagen een tweetal 
rapporten gepubliceerd over werkgelegenheid en energiebeleid. Samenvattin
gen van deze rapporten op pagina 14 en 15. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 6,7,8 
Zwart-Wit 1 0 
Senaat 11 
Partijnieuws 16 

Studiedag Vrouwenberaad 17 
Uw mening 18 
Christelijke kunst en 
kunstenaars- J. M. Boll 19 
CDJA 21, 22, 23. 
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COLUMN 

DAARNAAST 

S.AMENLEVINGS
VR.A.AGSTUK 

De kernbewapening is een echt samenlevîngsvraagstuk. Niet alteen in de 
polttiel(, maar ook in de kerk en in de maatschappij speelt de kernbewape~ 
ning een opvallende rol. Het vraagstuk leeft gelukkig bij velen; bij steeds 
meer mensen. Dat is in de laatste jaren in toenemende mate het geval. 
Diverse kerken doen thans oproepen en hebben overigens al sinds vele 
·jaren oproepen gedaan om van het gebruik en/ of het bezit van kernwapens 
af te zien. Ook het IKV, PaxChristien allerlei andere groepen en instan· 
ties - veelal in het algemeen met het begrip vredesbewegingen aange· 
duid ·~ hebben de aandacht van de bevolking in het algemeen en van 
politici in het bijzonder daarvoorsoms zeer indringend gevraagd en doen 
dit, niet aflatend, nog steeds. Dit is van een betekenis. die ten onrechte 
nog weleens-mogelijkals gevolg van menselijke gewenning-te zeerwordt 
onderschat Een vraagstuk als dat van de. kernbewapening is als samen~ 
levingsvraagstuk leders zaak en moet dat ook zijn. De burger .moet ter
zake de overheid niet alleen kunnen volgen, maar ook invloed kunnen heb· 
ben op het overheidsbeleid, erbij betrokken kunnen zijn. 
Naast het overheidsbeleid is er de parlementaire controle en de publieke 
opinie. Openheid en openbaarheid zijn daarbij van grote betekenis. Bij de 
installatie van de commissie heroriëntatie overheidsvoorlichting op 23 . 
september, 1968 heeft Biesheuvel er als voorzitter o.a. op gewezen, dat de 
volksvertegenwoordiging in vele gevallen haar taak beter kan vervullen 
wanneer zij kennis draagt van de reacUes van de openbare mening. Hij 
wees ook op de toegenomen invloed van het ambtenarenapparaat. 
Controle en toezicht moeten daarmede rekening houden. De parlementai
re controle zal steeds bij de eigen tijd moeten zijn. Want: ,.Bewaking van 
macht is voor een democratie essentieel" {rapport, blz. 2321235). 
In een parlementaire democratie als de onze, waarin regering . en 
parlement hun eigen plaats hebben, is een publieke opinie niet zonder 
meer doorslaggevend, maar ook geenszins te onderschatten in haar 
betekenis ten aanzien van met name samenlevingsvraagstukken (b.v. 
echtscheiding, euthanasie, abortus, kernbewapening). In de politiekgaat 
het om de publieke zaak, die ieders zaak is. Daarin moet niet de overheid 
worden gediend, maar moet de burger worden gediend. 
Dat het vraagstuk van de kernbewapening bij velen leeft en dat daarvoor 
vanuit de samenleving- individueel en collectief- indringend de aandacht 
van de politiek wordt gevraagd, achten wij een goede zaak, Immers, zo is 
wel gesteld: één van de voornaamste grondslagen van onze veiligheids
structuur is de persoonlijke betrokkenheid van iedere burger bij de wijze, 
waarop ons voortbestaan wordt verzekerd. 

, Or. Wiltem de KwaadstenJet 111 cteze column geven redactieliedl1" hun persoonlijke vis1e weer. 
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PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
27 februari: 
T. Tolman: Europa-forum te Roden. 
S. Faber: CDA-Trynwälde, gebouw Pro 
Rege, Omkerk. Aanvang 20.00 uur. 
B. Hennekam: "Benelux", Maastrichter
laan 7, BeekLAanvang 20.00 uur. 
E. Boot: CDA-Vrouwenberaad Driebergen. 
Aanvang 9.30 uur. 

28 februari: 
E. Boot: Vrouwenberaad Midden-Limburg 
te Roermond. Aanvang 20.00 uur. 
W. J. Deetman: CDJA-Kampen, Stadsher
berg, IJsselkade 48. Aanvang 20.00 uur. ' 

· H. May-Weggen: Leeuwardens Vrouwen
raad "Tot Opbouw", kerkgebouw "de 
Open Hof", Goudenregenstraat 77, Leeu
warden. Aanvang 19.45 uur. 
T. Frinking: forumavond CDJA-De Bilt/ 
Bilthoven, "De Magneet", Julianalaan 44, 
Bilthoven. Aanvang 20.30 uur. 

1 maart: 
J. v.d. Reijden: Kring Leiden. 
H. Evenhuis-van Essen: Jongerenvereni
ging SSRW, Wageningen. Aanvang 20.00 
uur. 

CDA-Zuid-Bolland 
Op maandag 19 maart a.s. zal samen met 
de statenfractie in Zuid-Holland het rapport 
van de commissie-Christiaanse tot vergro
ting van het eigen gemeentelijk en provin
ciale belastinggebied besproken worden. 
Plaats: Provinciehuis, Koningskade 1, Den 
Haag. Tijd: 19.30 uur tot en met 22.00 uur. 
Alle belangstellenden zijn van harte wel
kom. 

CDA-manifestatie in 
Brabant 27 februari 
Op maandagavond 27 februari a.s. houdt 
het CDA weer een grote regionale bijeen
komst in congrescentrum "De Brug", Ark
straat 3 te Mierlo (vlakbij Eindhoven). 
Minister-president Lubbers en CDA
fractieleider De Vries zullen hierbij het 
woord voeren. De bijeenkomst staat onder 
leiding van CDA-voorzitter Bukman. 
In de opzet van deze avond is er ruim
schoots gelegenheid voor persoonlijk con
tact en discussie met CDA-bewindslieden, 
CDA-leden uit de Eerste- en Tweede
Kamerfractie alsmede CDA-Europarle
mentariërs. De zaal zal vanaf 19.00 uur 
open zijn. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
.Ambtenarenoverleg 
mislukt 
Het is te betreuren dat het informele 
overleg tussen drie van de vier ambte
narencentrales en minister Rietkerk van 
Binnenlandse Zaken is mislukt. Partijen 
zijn er niet in geslaagd afspraken te 
maken over een "CAO" voor de komen
de drie jaren. Het is te hopen dat partijen 
- inclusief de ACOP, meneer Van der 
Scheur? - hun pogingen toch zullen 
voortzetten. 
Eerder dan in een verschil van mening 
over 600 miljoen gulden ligt de oorzaak 
van de breuk waarschijnlijk in de vraag 
of de overheid vooraf de financiële 
grens mag bepalen waarbinnen het 
ambtenarenoverleg moet worden ge
voerd. De ambtenarencentrales be
schouwen een normering als een dic
taat. Voor het kabinet is die bevoegd
heid echter onmisbaar voor het voeren 
van een deugdelijk financieel econo
misch beleid. 
Wij onderschrijven de visie van het 
kabinet. Zonder de eigen verantwoorde
·lijkheid van de ambtenarencentrales te 
ontkennen kan het niet zo zijn dat de 
financiële ruimte voor de ambtenaren
salarissen vrij is. Ook bij loononderhan
delingen in het bedrijfsleven bestaa~ 
zulke vrije ruimten niet. Daar komt biJ 
dat in de collectieve sector niet meer 
dan 70% van de uitgaven "loongevoe
lig" is, met andere woorden wordt be
paald door lonen en uitkeringen. 
Tenslotte betekent de afwezigheid van 
een door het kabinet aangegeven kader 
niet dat onderhandelingen niet (meer) 
mogelijk zijn. De invulling van de ruimte 
is immers al moeilijk genoeg. 

COlACTUEEL 

Een nieuwe impuls 
De christen-democratische regerings
fractie CDU/CSU in het Westduitse par
lement staat positief tegenover het 
voorstel van de landen van het War
schaupact een niet-aanvalsverdrag te 
sluiten met de NAVO. 
Het voorstel vah de Warschaupact
landen is niet nieuw. Vele malen gedu
rende vele jaren hebben de Sovjets dit 
voorstel - sarnen met een voorstel niet 
als eerste kernwapens te gebrulken-in 
allerlei ontwapeningsfora op tafel ge-
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bracht. Het westen heeft beide voorstel
len immer afgewezen. Een niet
aanvalsverdrag werd afgewezen op 
grond van het feit dat in het Handvest 
van de Verenigde Naties al een niet
aanvalsverklaring is opgenomen. En 
een "geen eerste gebruik van kernwa
pens" werd afgewezen omdat de Sovjet 
Unie daardoor in een voordeelspositie 
zou geraken door haar overwicht aan 
conventionele strijdkrachten. 
Dat de CDU-CSU-fractie nu ten aanzien 
van een eventueel niet-aanvalsverdrag 
een welwillende houding aanneemt is 
een verheugende ontwikkeling. Niet 
omdat West-Europa door het eventueel 
sluiten van een dergelijk verdrag met 
Moskou ineens veiliger zou worden- de 
geschiedenis leert dat niet
aanvalsverdragen slechts waarde heb
ben tot het moment van agressie- maar 
omdat deze fractie er blijk van geeft te 
beseffen dat de huidige patstelling tus
sen oost en west alleen door een nieuwe 
impuls kan worden doorbroken. 
De opstelling van de Westduitse 
christen-democraten is des te opmerke
lijker omdat zij in het verleden zelden 
vooraan hebben gestaan bij het nemen 
van initiatieven tot verbetering van het 
politieke klimaat tussen oost en west. 
Te hopen is dat Moskou de politiek 
psychologische waarden van de opstel
ling in deze van de CDU-CSU-fractie in 
haar volle betekenis zal weten te door
gronden en in Stockholm overeenkom
stig zal reageren. 

CDACTUEEL 

Woorden 
schieten te kort ... 
Met een "motie" ( = "voorstel") heeft 
mevrouw Eshuis van de CPN weer eens 
de aandacht gevraagd voor vakjargon 
en moeilijke woorden in het taDigebruik 
van regering en parlement. 
Men kan daar natuurlijk wat flauw over 
doen, maar ze heeft wel gelijk. 
Onze taal bestaat gelukkig niet uit dode 
letters, maar is een levend instrument 
waarmee men zijn gedachten aan ande
ren kan overbrengen. Ook vaktaal is 
levend: steeds nieuwe moeilijke woor
den worden aan bestaande moeilijke 
woorden toegevoegd. 
De overheid is er voor de mensen en het 

parlement is de vertegenwoordiger van 
het volk. Dat betekent, dat kamerleden 
en overheid ook voor gewone - niet 
deskundigen en/of geletterde- mensen 
"verstaanbaar" moeten zijn. We zijn een 
eind heën, als deskundigen elkaar al
leen nog maar in vakjargon kunnen 
verstaan. 

COlACTUEEL 

Dualisme? 
De CDA-fractie in de Tweede Kamer 
wordt soms verweten het kabinetsbe
leid "blindelings" te volgen. Zij zou 
daarmee het beginsel van dualisme 
(onafhankelijkheid) in de relatie Kamer 
en kabinet in de praktijk negeren. 

Wij gaan nu niet in op het interessante 
artikel van Postma/Kaland elders in dit 
nummer, waarin zij betogen dat de 
invulling van het dualisme sterk afhangt 
van omstandigheden en personen. 
Vast staat dat de CDA-fractie in de 
Tweede Kamer zich enerzijds houdt aan 
de afspraken zoals gemaakt in het re
geerakkoord, anderzijds oók op z'n tijd 
haar eigen verantwoordelijkheid neemt. 
Verschillende voorbeelden bevestigen 
dat. Het meest recent Is in dit verband 
het CDA-standpunt over de invoering 
van een derde tv-net. 

In een democratie als de onze behoort 
een gezonde spanning te bestaan tus
sen Kamer enerzijds en kabinet ander
zijds. 

CDACTUEEL 

Moge er in de Staten-Generaal minder 
complex geconfereerd worden. 
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FRACTIE 

CDA-fractie geeft strijd orn derde net niet op 
Het wapengekletter over het mediabe
leid duurt onverminderd voort. De CDA
Tweede-Kamerfractie blijft zich bij mon
de van mediaspecialisten Marten Bei ne
ma en Piet van der Sanden onverkort 
sterk maken voor een derde televisie
net. Van der Sanden zette tijdens een 
spreekbeurt in Den Haag nog eens 
uiteen, wat het CDA in deze voor niet
ingewijden moeilijke zaak voor ogen 
staat. 
Een derde net is in de CDA-visie een forse 

, steun in de rug van de bestaande omroe
pen. Met Nederland-3 erbij vergroten de 
omroepen hun mogelijkheden om een zo 
volledig en aantrekkelijk mogelijk program
ma te ·brengen, vanuit hun eigen identiteit. 
PvdA en VVD zijn hier tegen, maar Van der 
Sanden vindt dat hiermee het laatste 
woord nog niet is gesproken, ook niet na de 
afwijzing door de premier op het CDA
congres. 

Geen hobby 
"De Kamer heeft een eigen verantwoorde
lijkheid en het streven van een grote 
kamerfractie in het algemeen en van een 
regeringsfractie in het bijzonder wordt niet 
met een pennestreek ongedaan gemaakt 

Van der Sanden: .,Het CDA heeft de strijd niet 
opgegeven." ------·-------
door de minister. Het CDA heeft een 
duidelijke motivering voor dit derde net 
gegeven en het gaat hier niet om een 
hobby, die je naar willekeur kunt beoefe
nen of stoppen. Om het nog directer te 
zeggen: de CDA-fractie heeft de strijd niet 
opgegeven, wij houden aan onze wens 
vast." 
Van der Sanden stelt dat er allerminst 
sprake is van tegenstrijdigheid tussen een 
derde net en wat er in de medianota van 
minister Brinkman staat: over een derde 
net wordt in die nota niet gerept. In dat 
verband is de CDA-woordvoerder zeker 
niet gecharmeerd van het optreden van 

coalitiepartner VVD, die door het indienen 
van twee moties gericht op de invoering 
van reclame als financieringsbron voor de 
regionale omroep wel de medianota aan
tast. Daarmee, aldus Van der Sanden, had 
de VVD nog meer in de trukendoos zitten: 
er kwam een motie op tafel over superom
roepen, die een bereikt compromis daar
over weer volstrekt onderuit haalt. Conclu
sie: het VVD moet aan de oren worden 
getrokken ter correctie, en niet het CDA. 
Met instemming haalde Van der Sanden 
aan wat fractievoorzitter De Vries, vorige 
week schreef in de CDA-krant. "Het ka
binet mag niet de zetbaas zijn van 
Tweede-Kamerfracties, maar evenmin is 
het aanvaardbaar dat regeringsfracties, 
binnen de marge van een door hen geslo
ten Regeerakkoord, slaven van het kabinet 
worden." 
Een aantal voordelen van een derde tv-net 
tot slot: 
- sinds 1970 is zo'n net beschikbaar -
waarom zou je het dan ook niet gebruiken; 
- de hoeveelheid zendtijd in de uren met 
de meeste kijkdichtheid is door de versnip
pering van het bestel toch te klein en 
A-omroepen komen nu nauwelijks toe aan 
de eis per week een volledig programma 
van negen uur in te vullen. ...,.. 

Groen licht voor inpoldering Waddenzee 
De bijzondere commissie voor de Wadden
zee heeft maandag in principe het groene 
licht gegeven voor de inpoldering van de 
Waddenzee. Ook mag in de Waddenzee 
naar aardgas worden geboord. Bij Ferwer
dersdeel zal 1.000 hectare worden inge
polderd. Aanvankelijk was het kabinet dat 
laatste niet van plan, maar na overleg met 
de provincie Friesland en door enige druk 
vanuit de Friese landbouw (men denke aan 
de CDA-regiobijeenkomst te Heerenveen!) 
hebben tot een wijziging van het standpunt 
geleid.· 
Een lange voorgeschiedenis is aan het al 
dan niet indijken vooraf gegaan. Maar nu 
dienden er, aldus CDA-woordvoerder Jan 
van Noord, knopen te worden doorgehakt: 
besluitvorming over de indijking kan geen 
verder uitstel verdragen. Friesland heeft er 
recht op eindelijk te weten, aldus Van 
Noord, waar hetaan toe is. Het uitvoerings
schema van de dijkversterking mag niet in 
gevaar komen. Daarvoor speelt ook het 
aspect van de veiligheid voor de bevolking 
een te grote rol, aldus Van Noord. 
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Wat dient er nu te gebeuren? Van Noord 
gaf dat als volgt aan: 
1 . de bestaande dijk dient te worden · 
gerestaureerd en - als dat al nodig is -
minimaal te worden verhoogd, waardoor 
het cultuur-historisch karakter bewaard 
blijft; 
2. er moet een voordijk worden aangelegd, 
waarvan de deltahoogte wordt bereikt door 
de hoogte van die dijk af te stemmen op het 
waterkerend effect van de bestaande dijk; 
3. het tracé van de voordijk moet in het 
westen meer landwaarts van de buitenste 
zomerkade worden gesitueerd en in het 
oosten wat meer zeewaarts. Bij dit alles 
mogen de kosten voot het rijk niet uitkomen 
boven de 66 miljoen, stelde Van Noord. 

Delfstoffen 
In zijn bijdrage ging dr. Sytze Faber na
mens de fractie in op de winning van 
delfstoffen uit de Waddenzee. Die moet in 
het zgn. PKR-gebied in de toekomst ach
terwege blijven, stelde hij. "Dat betekent, 

dat ook exploratie-activiteiten, behalve 
eventueel het seismisch onderzoek, niet 
meer behoeven te worden toegestaan." 

De CDA-fractie stemt verder in principe in 
met de exploitatievergunning voor Petro
land. Het is noodzakelijk dat bij de winning 
rekening gehouden wordt met de belangen 
van natuur- en milieubescherming. De 
CDA-fractie meent dat strenge voorwaar
den bekend moeten zijn alvorens de ver
gunning kan worden verleend. De woord
voerder van Petroland heeft zich op de 
hoorzitting in Leeuwarden niet gekeerd 
tegen de suggestie om een gesprek te 
.hebben over de voorwaarden met de 
Landelijke Vereniging tot Behoud van de 
Waddenzee. "Hopelijk zal dit gesprek op 
korte termijn inderdaad plaatsvinden," al
dus Sytze Faber. 

Petrolánd's activiteiten zouden 1 00 ar
beidsplaatsen opleveren. Vanuit de Kamer 
drong men er op aan dat dat er ook echt 
honderd worden. ...,.. 
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René van der Linden gegriefd door onbillijke kritiek: FRACTIE 
,,Ik zet mij al jaren in voor zwakke 
regio's zowel in Noord als Zuid 

door Ton Huijssoon 

Van der Linden in gesprek 
metcollega Eversdijk (links) 

"Ik herhaal wat ik ook in de fractie heb 
gezegd: ik ben kamerlid voor heel het land 
en dus niet alleen voor Limburg. Zeker, ik 
kom er vandaan en ik woon er, maar het 
gaat te ver om daaruit maar af te leiden dat 
ik alleen oog heb voor het belang van 
Limburg. Suggesties in die richting vind ik 
beledigend, zoals ik het ook verdrietig vind 
dat mijn integriteit in dezen in twijfel getrok
ken is in een enkele krant. De belangen van 
het Noorden zijn mij even lief als die van het 
Zuiden - dat is trouwens ook de inzet van 
onze strijd tegen het plan van de minister 
van Economische Zaken, de bijzondere 
regionale toeslag af te schaffen." 
De CDA-woordvoerder zag dinsdagmid
dag in de Tweede Kamer een motie aange
nomen, die van de minister van Economi
sche Zaken vraagt om nog maar eens met 
de Europese Commissie in Brussel te gaan 
praten over de afschaffing van de BRT. 
Wat zou die afschaffing nu betekenen voor 
economisch zwakke regio's en waarom 
maakt Van der Linden zich hiervoor zo 
sterk? 
"Afschaffing van de Bijzondere Regionale 
Toeslag zou een verlies zijn aan impulsen 
voor de bedrijvigheid in die gebieden. Het 
zou het Noorden, het Zuiden en Nijmegen 
f 170 miljoen kosten. Dat is trouwens naar 
ons stellige oordeel in strijd met het regeer
akkoord. We zijn dus fel tegen het plan van 
de regering. Aanvankelijk stonden we al
leen in ons verzet daartegen, nu vindt de 
PvdA dat ook en zit nu ook de VVD in onze 
schaduw. Wij vinden dat het regionaal 
beleid het herstel van de nationale econo
mie moet ondersteunen en daarvoor is het 
nodig dat je effectieve maatregelen kunt 
gebruiken. Nu zijn enkele elementen in de 
BRT niet effectief. Die moet je er dus 
uithalen en dan spreken we over een 
opgeschoonde BRT." 
De minister vindt dat de BRT niet effectief 
is. 
.. Er moet een nieuw gesprek met Brussel 
komen. De argumenten die de Europese 
Commissie heeft aangevoerd zijn achter
haald. Nederland heeft, vergeleken met 
zwakke regio's in het buitenland, helemaal 
geen te grote steun. De steun aan het 
bedrijfsleven is de laatste jaren gedaald en 
afschaffing zou een aanzienlijk ongunsti
ger positie voor de betrokken regio's bete
kenen ten opzichte van de regio's in het 
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aangrenzende buitenland. Dan is er de 
compensatie van 50 miljoen gulden die de 
minister ons heeft aangeboden. Daar kan 
ik kort over zijn: die is voor ons onaan
vaardbaar. Dit bedrag staat in geen ver
houding tot het bedrag dat voor de betrok
ken regio's in het Noorden en Zuiden 
verloren zou gaan. Ik blijf er bij dat de BRT 
een rechtstreekse steun is voor het be
drijfsleven: eenvoudig, overzichtelijk en 
een hoge mate van rechtszekerheid bie
dend. Ze is vooral van belang voor klein-

schalige investeringen en past dus precies 
in het beleid van de regering dat het 
bedrijfsleven wil versterken." · 
Blijft over de indruk die u in het Noorden 
hebt achtergelaten door artikelen in enkele 
bladen. De Bestuurscommissie Noorden 
des Lands is trouwens ook niet mals in haar 
kritiek over de afschaffing van de BRT en 
een mogelijke compensatie van 1 50 mil
joen voor het vliegveld bij Beek (L.). 
"De aantijging dat ik hierover met de. 
gouverneur onder een hoedje heb ge
speeld, wijs ik met klem van de hand. Dat is 
uit de inbreng van de CDA-fractie duidelijk 
gebleken. In mijn verzet tegen afschaffing 
van de BRT heb ik geprobeerd mij sterk te 
maken voor alle zwakke regio's in Noord en 
Zuid. De belangen die ik als volksvertegen
woordiger te vertegenwoordigen heb lig
gen wat ruimer dan de grens van de 
provincie Limburg. Juist omdat ik mij al 
jaren inzet voor de zwakke regio's is het 
grievend vanuit het Noorden de suggestie 
te moeten horen dat je door slinks gekonkel 
je eigen regio voordeeltjes zou willen 
toespelen. Gelukkig heb ik dinsdag van 
mijn fractiecollega's uit het Noorden nog 
eens de verzekering gehad, dat zij niet aan 
mijn integriteit twijfelen. Ik was daar blij 
mee en ik hoop te kunnen blijven doorgaan 
met het belangen behartigen van de zwak
ke regio's. In alle windstreken. Dat voeg ik 
daaraan graag toe." · ~ 
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FRACTIE 

Begroting Antillen 

Een monument 
van mislukte 
ontwikkelingshulp 
Bel zo snel mogelijk de sloper: dat was 
het advies van CDA-Tweede-Kamerlid 
drs. Harry Aarts aan minister De Koning 
van Antilliaanse zaken. Harry Aarts 
sprak tijdens de begrotingsbehande
ling van de Antillen over een mislukt 
ziekenhuisproject op Sint Eustatius. 

Miljoenen gutden betastinggeld zijn hier 
in een bodemloze put gegooid, omdat 
het gebouwde in het geheel niet deugt 
als ziekenhuis. Sindsdien staat er een 
bouwval als monument van mislukt 
beleid. Alleen al daarom kan het maar 
beter zo snel mogelijk verdwijnen. 

Toen de kamercommissie voor Antilliaan
se zaken onlangs een bezoek aan het 
eiland bracht, werd ook de plaats waar het 
ziekenhuis had moeten komen bezocht. 
Aarts stond versteld toen hij de puinhopen 
aanschouwde. Nu gaat er bij dergelijke 
projecten wel vaker iets fout, maar Aarts 
vond wat bij de bouw van het ziekenhuis 
gebeurd is niets minder dan een drama. 

Grondig onderzoek 

Alles wat er mis moet gaan, ging mis en 
uiteindelijk verrees een bouwsel, dat totaal 
ongeschikt was als ziekenhuis en ook nog 
op een ongunstige plaats lag. 
Harry Aarts eiste van de minister een 
grondig onderzoek. Opknappen van het 
gebouw is onmogelijk, het oude hospitaal 
renoveren ook, gezien de kosten. "Onder
tussen staat het nieuwe gebouw er als 
monument van mislukte ontwikkelings
hulp," aldus de CDA-woordvoerder. 

Goed samenspel 
Dr. Willem de Kwaadsteniet ging nader in 
op de weg van de Antillen naar onafhanke
lijkheid. Daarbij is actueel de bijzondere 
status (status aparte) van Aruba per 1 
januari 1986, als overgangsfase naar de 
onafhankelijkheid in 1996. De Kwaadste
niet wees op het grote belang van goed 
samenspel van alle bij het proces naar 
onafhankelijkheid betrokkenen, wil er uit
eindelijk het gewenste resultaat kunnen 
worden behaald. ..,.. 
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Winkelsluitingswet 

Principiële benadering zondagsrust 
Winkels behoren in principe - uit principe 
zeker óók- de deuren op zondag dicht te 
houden. Dat vond CDA-Tweede Kamerlid 
Hajé Schartman vorige week tijdens het 
debat over de wijziging van de winkelslui
tingswet. Gemeenteraden zouden kunnen 
toestaan dat winkels vier maal per jaar 
geopend zijn. Nu is dat tweemaal per jaar, 
al zijn er heel wat gemeenten waar van die 
mogelijkheid nooit gebruik wordt gemaakt. 

De CDA-fractie heeft geen behoefte aan 
een nieuwe opzet van de winkelsluitings
wet, wèl wil ze meewerken aan kleine, 
noodzakelijke veranderingen. 

Commerciële attracties 
Belangrijkste punt in het wetsontwerp is en 
blijft de principiële tenadering van de 
zondagsrust. Schartman: , , Voor velen is de 
heiliging van de dag des Heren een gebod. 
Dat geldt voor velen in de samenleving en 
zeker ook voor de leden van de CDA
fractie. Met respect spreken wij over diege
nen voor wie de zondagsrust een plicht is. 
Wij wensen hiermee bij de beoordeling van 
het beleid rekening te houden." 

uc fJ'"'L'fJ'"''"' uc:::.tt:::.:::.u1y over twee zonda
gen open is al eerder genomen. Zijn nu vier 
zondagen, gekoppeld aan evenementen 
wel aanvaardbaar? Hajé Schartman: , , Men 
moet in ieder geval niet allerlei bestaande 
en nieuwe attracties van commerciële aard 
juist op zondag plannen en daarvoor alle 
sluizen open zetten. De attractie van dit 
soort dingen zit 'm vaak in het op zondag 
open zijn. Dat levert vooral extra omzet op 
omdat het beperkt voorkomt - het dwingt 
tot steeds meer." 

Nauwgezette regels 

Hajé Schartman zei, samenvattend, dat de 
CDA-fractie niet voor uitbreiding is. "Voor 
het CDA is het onbespreekbaar dat het 
openstellen op zondag normaal wordt om 
redenen van praktische en principiële aard. 
Wij moeten erkennen dat er rond dit punt 
een aantal knelpunten bestaat dat een 
oplossing vraagt." De CDA-woordvoerder 
liet dan ook weten met pijn de uitbreiding 
naar vier zondagen te zullen meemaken, 
mits verder een aantal nauwgezette regels 
wordt gemaakt, dat voorkomt dat winkels 
iedere zondag open zullen zijn. ..,.. 
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EUROPA 

Geslaagde CDA-CVP ontmoeting 

"Bet gaat om de generaties na ons" 
"Het gaat bij de komende Europese 
verkiezingen om niets minder dan de 
toekomst van de volgende generaties." 
Aldus partijvoorzitter Bukman aan het 
einde van een geslaagde bijeenkomst 
van Nederlandse en Vlaamse christen
democraten in Breda, begin deze week. 

In Breda kwamen politici van het CDA en 
de Vlaamse Christelijke Volkspartij, alsook 
geestverwanten uit- de wereld___yan_ het 
bedrijfsleven en de wetenschap bijeen op 
een symposium over de problematiek van 
de werkgelegenheid in de Europese Ge
meenschap. 
Van drie uur 's middags tot negen uur 's 
avonds waren zij onder leiding van de 
partijvoorzitters Bukman en Swaelen met 
elkaar in discussie. 
Enkele flitsen van deze dag geven wij 
hierbij weer. 

Uitdagingen 
Commissaris Andriessen benadrukte als 
eerste inleider dat Europa een sterke 
troefkaart heeft. "Een markt met liefst 270 
miljoen consumenten." Die markt is groter 
dan die van de Verenigde Staten. Deze 
markt functioneert evenwel nog volstrekt 
onvoldoende, zo zette hij uiteen. Andries
sen wees er verder op dat het in de 
Europese Gemeenschap nog aan een 
werkelijke democratie ontbreekt. 
Democratisering is voorwaarde om de vele 

De beide premiers tijdens de discussie 
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problemen echt aan te pakken, b.v. om de 
regeringsleiders of Raad van Ministers 
onder effectieve druk te zetten. 

Rabo-topman Lardinais maakte duidelijk 
dat mede dankzij het gemeenschappelijke 
landbouwbeleid er in Europa nog veel 
werkgelegenheid is behouden. De crisis in 
de jaren dertig begon met een afbraak van 
de landbouw-sector. Pas daarna volgde de 
industriële malaise. De huidige industriële 
crisis treft de landbouw nog nauwelijks, :z;o 
zette hij uiteen. Er moet verder meer 
ingespeeld worden op het Europese besef 
van het bedrijfsleven. Daar kunnen natio
nale regeringen nog veel van leren. Naast 
Lardinois' pleidooi voor een Europees 
industrie-beleid signaleerde hij een aantal 
positieve ontwikkelingen die duiden op 
economisch herstel in beide landen. Ook 
de ingeslagen koers van de regeringen 
Lubbers en Martens geeft hoop voor de 
toekomst. 

De heer Lindemans van de Vlaamse 
Christelijke Vakbeweging vergeleek onze 
tijd met die van 1945. Wij moeten ons weer 
politieke uitdagingen en opgaven stellen, 
die tevens een economische opdracht 
inhouden, zoals bij de wederopbouw van 
onze landen na de Tweede Wereldoorlog. 

Lubbers en Martens 
Premier Lubbers waarschuwde voor natio-

nalisme binnen Europa en voor protectio
nisme van Europa. Hij pleitte voor een 
"open Europa" dat zijn verantwoordelijk
heden voor de derde wereld verstaat. 
De Belgische premier sprak vanuit zijn 
brede ervaring als minister-president. "We 
mogen niet gedogen dat een ganse gene
ratie wordt opgeofferd aan de economi
sche crisis." Een niet-Europakost kapita
len aan geld en een geweldige hoeveelheid 
aan arbeidsplaatsen. Voor de jongeren 
bepleitte hij specifieke maatregelen. Hij 
zette uiteen welke initiatieven zijn regering 
ondernomen heeft voor een economisch 
herstelbeleid ter wille van de werkgelegen
heid. 

Discussie 
Inde discussie kwam onder meer de vraag 
naarvorenofwij als christen-democratieën 
in beide landen kans zien de huidige 
"herstel-operatie" door te voeren zonder 
als politieke bewegingen zelf averij op te 
lopen. "Het fel en beangstigende probleem 
van de jeugdwerkloosheid", om met Lub
bers te spreken zal dan zeker effectief 
aangevat moeten worden. In de discussie 
werd er van verschillende kanten voor 
gewaarschuwd dat de cd-partijen zich zou
den dringen in de hoek van , ,alleen maar" 
bezuinigen". 
Aan het slot van de dag trokken de beide 
lijsttrekkers Beumer en Croux enkele con
clusies. Kort samengevat komen die erop 
neer: 
- dat het inspirerend is om een dag als 
deze als politieke beweging ervaringen uit 
te wisselen. 
- dat "Europa" een must is om de huidige 
moeilijke jaren door te komen, en dat we 
onze kiezers heel helder moeten uiteenzet
ten om welk Europa het ons als christen
democraten gaat. Europa moet ook de 
moeite van het democratiseren waard zijn! 
- dat christen-democraten bij uitstek ge
roepen zijn het voortouw te nemen om de 
huidige stagnatie te doorbreken. 

Na de Tweede Wereldoorlog reikten voor
aanstaande· christen-democraten elkaar 
over de grenzen heen de hand; zij zagen 
en aanvaardden de uitdaging die voor hen 
lag. Zien wij ook vandaag die "historische 
opdracht" voor morgen? o0111 

Kees Bremmer 
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Satire 
De verhalen over de ontzielde overheid die 
het liefdevol intermedemenselijk handelen in 
de weg staat (en nog net niet verbiedt, zo lijkt 
het wel) zijn een rage tot in de hoogste 
CDA-toppen. Niet iedereen in het CDA is nog 
zover. ( .... ) En in het blad CD/ACTUEEL 
veroorloofde hoofdredacteur S. Hartkamp 
zich zelfs een fraaie satire op de nieuwe 
CDA-ideologie onder de-titel: , , Terug naar het 
verloren dorp?". Het is duidelijk dat deze 
nuchtere denker het minder ver zal schoppen 
in het CDA dan (voorzitter CDA-commissie 
"Economie, cultuur en politiek" drs. H. H. F.) 
Wijffels. (Jan Joost Linder in de Volkskrant). 

Zegt me niets 
... een redacteur van COlACTUEEL? Daar 
kan Mateman slechts honend om lachen. Dat 
COlACTUEEL is toch een voortgezet AR
blad met volstrekt onvoldoende aandacht 
voor wat er leeft binnen KVP en CHU? Als je 
weet hoe er in het CDA over het IKV en die 
demonstratie wordt gedacht, zegt wat zo'n 
meneer (van CD/ACTUEEL) ervan vindt 
je helemaal niets. (CDA-Kamerlid W. 
Mateman in Haagse Post). 

Acties 
Het doet wat merkwaardig aan dat de 
acties van het IKV ervan uit schijnen te 
gaan dat of de vredesproblematiek nog 
niet de aandacht van het CDA heeft ge
trokken, of dat CDA-politici zich laten 
imponeren door geestelijke of fysieke 
dwang, of dat zij door de bocht zullen gaan 
uit angst voor verlies van volksgunst. Het 
moge duidelijk zijn dat geen van deze 
overwegingen op het CDA van toepassing 
zijn. Politici mogen zich slechts laten 
beïnvloeden door de voortreffelijkheid en 
de integriteit van argumentaties. ( ... ) 
Actie voeren is, daarmee vergeleken, iets 
van een geheel ander niveau. (Arie Oast
lander in Centraal Weekblad). 

Kan dat nog zo? 
Dat de actie in Woensdrecht wordt georgani
seerd door het IKV, dat is nu precies het punt. 
Wij vragen ons af: kan dat nog zo? Als er een 
actie in de samenleving georganiseerd wordt, 
en de kerk wordt gevraagd daar haar stand
punt over uiteen te zetten, is dat heel wat 
anders. Wij hebben een standpunt, wij heb
ben pastorale brieven. Wij organiseren het 
dan niet zelf. Als iemand mij vraagt een preek 
te komen houden, kom ik ook. Dat kerkelijk 
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spreken in de samenleving, dat betekent niet 
het organiseren van een actie. (Ds. C. B. 
Roos, praeses Ned. Herv.· Synode in Trouw). 

Onbetaalbaar 
Het radicalisme van De Basis was (tijdens de 
bijeenkomst in Ede met Scholten en Dijkman) 
al overvloedig aanwezig. De zwakken in de 
samenleving kunnen rekenen qp een mate 
van steun waarvan zelfs de PvdA intussen 
heeft berekend dat die onbetaalbaar is. En er 
is weinig fantasie nodig om te voorspellen dat 
naarmate de tijd verstrijkt de afstand tussen 
de modale CDA-stemmers en de nieuwe 
partij steeds groter zal worden. (De Tijd). 

Realiteitszin 
Zodra de sociaal-democraten deelnemen 
aan een regering die moet bezuinigen -
kijk naar de lotgevallen van het tweede 
kabinet-Van Agt - blijkt dat de PvdA 
kapotgaat aan interne spanningen. In deze 
regeringsperiode willen we het beleid uit
voeren samen met de VVD. Dan zal ook 
blijken of de realiteitszin van de PvdA 
zodanig is toegenomen dat een andere 
coalitie· mogelijk is. (Bert de Vries in 
Elseviers Magazine). 

Ondoelmatig 
Nog steeds wringt men zich in bochten om het 
gewraakte beleid te kunnen voortzetten, 
enerzijds door de berekeningen van het 
Planbureau als vingeroefeningen af te doen, 
anderzijds door naar varianten te zoeken om 

~ ... 
-----------

HET CkRIJ"TELYK. XEJ"T 

(Geknipt uit Trouw) 

de terugdringing van het financieringstekort 
niettemin tot stand te brengen. Maar als het 
constateren van oneerlijkheid en onredelijk
heid in het kabinetsbeleid niet tot koersveran
dering heeft kunnen leiden, zal de ondoelma
tigheid ervan nu toch beleidsconsequenties 
moeten hebben. (Hervormd Nederland). 

Vingers of vuist 
Het is onjuist de oplopende werkloosheid te 
koppelen aan het huidige regeringsbeleid. 
Het zijn de ellendige naweeën van een 
financieel-economische politiek in ons land 
die veel te lang heeft geduurd. Wanneer het 
Centraal Planbureau denkt dat daarin op 
korte termijn verandering komt, denkt het 
kortzichtig. Het gaat in ons land niet meer om 
"vingeroefeningen", maar om een stevige 
vuist die het regeringsbeleid voortzet. (Eise
viers magazine). 

Vervuiling 
Als voorbarige publikatie van onvoldra
gen deelrapporten de politieke discussie 
vervuilt en het toenemend vertrouwen 
ondermijnt, dan is dat een slechte zaak. 
(Eiseviers Weekblad). 

Weggesmeten 
Maar het gevolg is dat we nu een onmógelijk 
tekort op de rijksbegroting hebben. En dat we 
zitten te krimpen op sociale maatregelen, dat 
je hart ervan bloedt. Waarom? Omdat we het 
geld in de jaren achter ons met bakken vol 
hebben weggesmeten. Het socialisme heeft 
een financieel sterke overheid nodig, om alles 
te kunnen betalen wat het wil: niet alleen 
sociale voorzieningen, maar ook de socialisa
tie. (Oud-PvdA-minister van Financiën Henk 
Hotstra in Haagse Post). 

Collectie ellende 
Wij hebben hier in dit land een collectie 
ellende veroorzaakt door een beleid waarte
gen ik gewaarschuwd heb, waarover we ons 
nu wel eens achter de oren moeten krabben 
en ik ben er absoluut van overtuigd dat 
wanneer wij een verstandiger beleid hadden 
gevoerd in de jaren ·zestig, we nu ook 
misschien 8 tot 9% werkloosheid hadden, 
maar niet 17 en dan was de mogelijkheid om 
hem terug te dringen eenvoudiger geweest 
en niet zo verschrikkelijk ingewikkeld en 
moeilijk en moeizaam als nu. (Je/Ie Zijlstra op 
predikantenvergadering, Haarlems Dag
blad). 

CD/ACTUEEL 25 februari 1984 



SENAAT 

i 

t 

In de rubriek "Senaat" doet senator dr K. de Vries 
periodiek verslag van de werkzaamheden van de Eer
ste Kamer in het algemeen en de CDA-fractie in het 
bijzonder. 

Tussen 28 december en 7 februari jl. -
een periode van welgeteld zes weken -
hebben vier van de 26 leden van de 
CDA-fractie in de Eerste Kamer hun 
"maidenspeech" gehouden: de heren 
Coenemans, Kuiper, Postma en Wage
makers. 

Zij voerden achtereenvolgens het woord 
op 28 december (Wagemakers), 24 januari 
(Postma, Kuiper) en 7 februari (Coene
mans). 

Griffierechten 
De heer Wagernakers sprak over een 
voorgestelde wijziging van de "Wet tarie
ven in burgerlijke zaken". Hij begon met de 
constatering: "Beoogd wordt een verdub
beling van de griffierechten te bereiken en 
wel door verhoging van het griffierecht en 
door uitbreiding van de gevallen, \',/aarin 
het griffierecht zal zijn verscJluldigd." Ver
volgens stond hij stil bij de totstandkoming 
van de wet (1960). Hij wees er op, dat men 
toen overschakelde van een systeem, 
waarbij men bureaukosten betaalde, naar 
een systeem, waarbij men ging betalen 
voor het kunnen voeren van een procedu
re. Onze woordvoerder plaatste vraagte
kens bij retributies ter zake van klassieke 
overheidstaken zoals de rechtspraak en 
drong aan op het betrachten van een 
zekere terughoudendheid ten aanzien van 
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Vier ,,maidenspeeches" 
de hoogte van dit soort retributies. Verder 
pleitte hij voor een meer evenwichtige 
relatie tussen de omvang van het griffie
recht en het op geld te waarderen belang 
van de rechtzaak. Tenslotte oefende hij 
kritiek uit op de bepaling, dat de gedaagde 
in kort geding voortaan ook een griffie
recht moet betalen. 

Positie van de Eerste Kamer 
De heer Postma gaf bij de behandeling van 
hoofdstuk 11 (Hoge Colleges van Staat en 
Huis der Koningin) van de rijksbegroting 
voor 1984 een historische beschouwing 
over de positie van de Eerste Kamer. Hij 
memoreerde, dat de jaarlijkse vergoeding 
voor de leden daarvan aanvankelijk (1815) 
hoger was dan die voor de leden van de 
Tweede Kamer. Daarna belichtte hij twee 
belangrijke feiten uit het verleden van de 
Senaat: de ontbinding door Kuyper (1904) 
en de verwerping van de Oorlogsbegroting 
van minister Staal, die tot een kabinetscri
sis leidde (1907). Verder besteedde hij 
aandacht aan het recht van interpellatie 
(sinds 1945 slechts twee maal, daarvóór 
meer dan zeventig keer uitgeoefend) en 
het vragenrecht (het schriftelijke is in het 
reglement van orde opgenomen, het mon
delinge niet). Tot besluit poneerde de heer 
Postma de stelling, dat kennis van de 
parlementaire geschiedenis , ,een conditio 
sine qua non voor een volwassen en 
democratisch staatsburgerschap" is. 

Behoud van cultuurbezit 
De heer Kuiper behandelde het wetsvoor
stel "Behoud van cultuurbezit", een uit
vloeisel van de UNESCO-conventie van 
1970, waarbij de aangesloten landen zich 
verplichtten, maatregelen te nemen ter 
bescherming van hun kunstvoorwerpen, 
oude boeken, archieven, wetenschappelij
ke instrumenten, gereedschappen en 
natuur-historische verzamelingen. Onze 
woordvoerder stelde een aantal kritische 
vragen. Deze hadden betrekking op de 
criteria van het begrip "beschermd voor
werp" (bijzonder, onvervangbaar en on
misbaar), de kwestie AROB- of Kroonbe
roep, de rol van de adviescommissie bij 
o.m. het opstellen van de lijst van be
schermde voorwerpen het ontbreken van 
toezeggingen inzake fiscale faciliteiten bij 
schenkingen en legaten. De heer Kuiper 
drong er op aan, dat er van regeringszijde 
concrete mededelingen zouden worden 
gedaan, waardoor de gewenste beperkt
heid van de lijst en een duidelijke omschrij-

ving van de criteria beter gewaarborgd 
zouden zijn. 
De heer Coenemans voerde het woord 
naar aanleiding van een voorgestelde wij
ziging van de "Vleeskeuringswet". Krach
tens deze wijziging kunnen gemeenten op 
basis van vrijwilligheid de vleeskeuring 
overdragen aan een in te stellen , , Rijkskeu
ringsdienst voor Vee en Vlees". Spreker 
vatte het doel als volgt samen: "verbete
ring van de kwaliteitsbeheersing, bevorde
ring van de efficiency en beperking van de 
kosten." Hij stipte vervolgens twee détail
kwesties aan: de gewenste indeling van 
Gennep bij vleeskeuringskring 15 (Lim
burg) in plaats van 14 (Noord-Brabant) en 
herziening van de stafteling der keurlonen 
ten behoeve van de midden- en kleinbedrij
ven (de concurrentie-positie van deze be
drijven staan ten opzichte van de grote 
slachterijen wordt door de bestaande ta
riefstelling ondermijnd). Tot besluit sprak 
de heer Coenemans er zijn verwondering 
over uit, dat de zoëven genoemde rijks
keuringsdienst reeds op 13 september 
1983 is ingesteld, dus bijna vijf maanden 
vóór de vereiste goedkeuring door de 
Eerste Kamer. . . "iill 

dr. K. de Vries 

Langzaam rijdend tot stilstaand verkeer 
op de autoweg tussen U/Ie en Perpignan. 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

-~. DUTCH 0 ~ ~ IMMIGRANT 
,...._... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten-
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810-5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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De laatste tijd wordt de CDA-Tweede Kamerfractie 
nogal eens het verwijt gemaakt dat zij te veel aan 
de leiband van het kabinet-Lubbers zou lopen.ln 
de verhouding tussen regering en parlement zou 

de eerste momenteel een overwicht hebben, 
vooral door het zeer gedetailleerde 

regeerakkoord waaraan de coalitiepartners CDA 
en VVD zich gebonden achten. 

Staatsrechtsgeleerden noemen dit verschijnsel 
"monisme", het tegenovergestelde hiervan is 

"dualisme", een situatie waarin regering en 
parlement elkaar in evenwicht houden. 

Bij velen zal dit de nodige vragen oproepen. 
De CDA~Eerste Kamerleden Postma en Ka land 

gaan op deze kwestie dieper in. 

Dualisme of monisme 
tussen kabinet en Kamers? 

Pral<:tijl{ en personen bepaalden de keus 
Gedurende de laatste maanden vindt bin
nen CDA-kringen in toenemende mate een 
discussie plaats van de pro's en contra's 
van monisme en dualisme. Er kunnen wat 
dit betreft twee probleemvelden worden 
onderscheiden: in de eerste plaats de 
verhouding tussen regering en parlement, 
en vervolgens de rol van de partij in relatie 
tot regering en parlement. In dit artikel zal 
slechts de relatie tussen regering en parle
ment aan de orde gesteld worden. 

Het dualisme zoals dat in de vorige eeuw 
ontstaan is, beantwoordde aan de toen
maals bestaande situatie: enerzijds de 
regering (ook wel aan te duiden als over
heid), bestaande uit de Koning en aan hem 
verantwoording verschuldigde ministers, 
anderzijds en daartegenover de volksver
tegenwoordiging. De ministers zijn vertrou
welingen des Konings, het parlement 
tracht gaandeweg zijn bevoegdheden uit te 
breiden. Men denke hierbij slechts aan de 
strijd om de zgn. zelfstandige algemene 
maatregel van bestuur en de ministeriële 
verantwoordelijkheid. Principieel wordt de
ze strijd beslecht in de tweede helft van de 
negentiende eeuw: door de opkomst van 
het parlementaire stelsel verschuift het 
zwaartepunt - althans staatsrechtelijk -
naar het parlement. Géén kabinet kan 
aanblijven tegen de wens van het parle
ment in. 
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Actuele situatie 

De actuele situatie laat zien dat de officiële 
documenten van het CDA een sterk dualis
tische inslag hebben. Artikel 6 van het 
Program van Uitgangspunten is op dit punt 
erg duidelijk: "Regering en parlement dra
gen binnen het staatsbestel een onder
scheiden verantwoordelijkheid. Het kabi
net en de parlementsleden handelen naar 
eigen verantwoordelijkheid zonder daar
voor opdrachten van anderen te aanvaar
den." 
Deze passage lijkt erg duidelijk. Toch blijft 
de vraag bestaan hoe het komt dat in de 
praktijk sterk monistisch gehandeld wordt 
bij voorbeeld door het sluiten van een 
regeerakkoord. Naar onze mening zijn 
daarvoor de volgende factoren aan te 
wijzen. 
In de eerste plaats stelt het parlement zich 
fundamenteel anders op dan vroeger. Was 
het eertijds zo dat het parlement verhinder
de dat de regering te veel geld uitgaf, in de 
laatste jaren dringt het parlement aan op 
verhoging van de uitgaven. Hield eertijds 
het parlement - financieel gezien - de 
regering in de greep, nu is het- omgekeerd 
- de regering die moet trachten het parle
ment binnen de touwen te houden. Deze 
opgave wordt nog moeilijker in een finan
cieel moeilijke situatie. Dé manier om dit 

probleem op te lossen ligt kennelijk in het 
sluiten van een gedetailleerd regeerak
koord en het benoemen tot bewindsman 
van hen die nauw bij het sluiten van het 
akkoord betrokken waren en zich dus ook 
moreel aan het akkoord gebonden zullen 
voelen. 
Een tweede factor is gelegen in het wan
trouwen tussen de coalitie-partners. Naar
mate het wantrouwen groter is, zal de 
behoefte aan een gedetailleerd regeerak
koord toenemen. Tenslotte kan hieraan 
toegevoegd worden het verlangen om 
eventuele minderheidsgeluiden binnen 
een regeerakkoord te kanaliseren. 

Positie Tweede Kamer 

De totstandkoming van een kabinet ver
loopt thans geheel anders dan in het 
verleden, zonder dat het geschreven 
staatsrecht overigens enige wijziging heeft 
ondergaan. De kabinetsformateur ont
wierp een beknopt programma, hield voe
ling met prominente politici, zocht minis
ters aan en presenteerde zich na beëdiging 
door de Koningin aan de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal. Meestal werd het 
groene licht verkregen maar het gebeurde 
ook dat de ministersploeg meteen naar huis 
werd gestuurd, omdat het vertrouwen ont
brak. 
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Thans is het gans anders. Voor het eerst in Twee zwaargewichten die vaak de doorslag 
de parlementaire geschiedenis hebben 
leden van de volksvertegenwoordiging, in 
samenwerking met de (in)formateur, een 
regeerakkoord gemaakt. Twee commis
sies, bevolkt door kamerleden van de 
kandidaat-regeringspartijen CDA en VVD, 
hebben in gedetailleerde rapporten de 
koers van het te vormen kabinet vrij nauw
keurig vastgelegd. Daarna gaven de frac
ties het groene licht, nog voor de ministers
ploeg zich aan de Tweede Kamer presen
teerde. Monisme pur sang. 

Positie Eerste Kamer 

Wat zijn de gevolgen van de hierboven 
omschreven gebeurtenissen voor de posi
tie van de Eerste Kamerfractie van het 
CDA? Naar onze mening zal zich de 
volgende ontwikkeling voordoen. 
De Eerste Kamerfractie is niet bij de 
totstandkoming van het regeerakkoord be
trokken en staat in principe vrij. Deze 
vrijheid is echter niet volledig: het regeer
akkoord vloeit (althans ten dele) voort uit 
het verkiezingsprogramma en daaraan is 
ook de Eerste Kamerfractie gebonden. 
Verder spelen uiteraard ook overwegingen 
van solidariteit een rol. Dit neemt niet weg 
dat een zekere mate van vrijheid blijft 
bestaan: het is niet uitgesloten dat naarma
te het monisme aan de overzijde van het 
Binnenhof toeneemt, de speelruimte van 
de Eerste Kamerfractie vergroot wordt. 

Evaluatie 

Hoe moeten bovenstaande ontwikkelingen 
gewaardeerd worden? · 
Een blik in de parlementaire geschiedenis 
kan waarschijnlijk enig inzicht verschaffen. 
We zien dan dat perioden met een dualisti
sche signatuur afgewisseld worden door 
perioden met een monistische inslag. Een 
voorbeeld van het eerste is de periode tot 
1887, waarbij de Tweede Kamer intern 
verdeeld was; een voorbeeld van het 
tweede is de periode 1887-1917waarbij de 
Tweede Kamer duidelijk opgedeeld was in 
een links en rechts blok. Het hangt dus 
kennelijk van de politieke omstandigheden 
af of er sprake is van dualisme of monisme. 
Hiermede samen hangt het probleem waar 
het zwaartepunt behoort te berusten, bij de 
fractie of bij de regering? Ook hier kan het 
verleden licht verschaffen: toen Abraham 
Kuyper fractievoorzitter was van de ARP 
lag het zwaartepunt daar, toen hij partij
voorzitter was lag het zwaartepunt aan de 
Mauritskade, en van1901-1905 tijdens zijn 
premierschap lag het op het Binnenhof. Bij 
de KVP lag het centrum in de jaren '50 bij 
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Eens zat het politieke zwaartepunt waar Abraham Kuyper of Romme zaten: 
hetzij in het parlement àf in het kabinet. 

de fractie. Waarom? Omdat de politieke 
leider - Romme - voorzitter van de fractie 
was. Indien anno 1984 het zwaartepunt 
van het CDA in de regering ligt is dit een 
gevolg van de keuze die vele politieke 
zwaargewichten gemaakt hebben: liever in 
de regering dan in de fractie en vanwege 
dat gedetailleerde regeerakkoord waar
voor de fracties het groene licht gaven. De 
uitvoerende macht ligt bij de bewindslie
den. Of het zwaartepunt bij regering of 
fractie berust hangt in sterke mate af van 
de personlijke voorkeur van de politieke 
leiders en de keuze voor dualisme of 
monisme. Indien het CDA zou uitspreken 
waar het centrum dient te berusten, zal dit 
ongetwijfeld gevolgen hebben voor het 
politieke carrièreverloop en de te sluiten 
regeerakkoorden. 

Conclusie 

Bovenstaande beschouwingen zullen 
waarschijnlijk menige CDA'er de wenk
brauwen doen fronsen. De tegenwerpin
gen zouden kunnen luiden: we zijn toch 
dualistisch en: wordt de zaak niet te prag
matisch benaderd? 
Op deze tegenwerpingen zouden we als 
volgt willen antwoorden. 
Uit bovenstaande voorbeelden blijkt dat de 
christen-democratie in Nederland zich in 
het verleden bepaald niet altijd dualistisch 
heeft opgesteld en daar goede redenen 
voor heeft gehad. De vraag rijst bij ons of 

het onder alle omstandigheden vasthou
den van het dualisme zich wel verdraagt 
met onze visie op de overheid zoals 
verwoord in artikel 4 van ons Program van 
Uitgangspunten. "De overheid als diena
resse Gods is geroepen de samenleving te 
dienen naar de norm van de gerechtigheid 
met inachtneming van de eigen verant
woordelijkheid van maatschappelijke ver
banden en van burgers en met erkenning 
van het eigen recht en karakter van de 
kerk. Dit houdt in dat zij zich inzet voor een 
maatschappij waarin recht en vrede heer
sen, opkomt voor de zwakken, vervolgden 
en ontheemden, het onrecht bestraft, de 
gewetensvrijheid eerbiedigt en de per
soonlijke levenssfeer beschermt en in het 
algemeen die voorwaarden schept, die 
nodig zijn voor een samenleving van ver
antwoordelijke mensen" .. 
Dualisme en monisme kunnen middelen 
zijn voor de overheid om deze taak naar 
behoren te vervullen en de keuze zal af
hangen van de omstandigheden waaron
dergeregeerd moetworden.lndien het mo
nisme al minder wenselijk wordt geacht, 
zou het in barre tijden weleens noodzake
lijk kunnen zijn om te kunnen regeren. 
Onze verdergaande discussie en nader, 
diepgaand beraad, dient primair te gaan 
over de overheidstaak en het stelsel dient 
als middel daaraan ondergeschikt te zijn. 

mr. dr. A. Postma 
A. J. Kaland 

.... 
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ANALYSE 

CDA-rapport over werkloosheid en crisis 
Het Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA publiceerde vorige week het rapport 
"Werkloosheid en de crisis in onze samen
leving". De media hebben er uitgebreid 
aandacht aan geschonken. Terecht, want 
de discussienota probeert een fundamen
teel inzicht te geven in de aard van de 
huidige crisis en de taak die de. politiek 
heèft om er uit te komen. De vraag hoe lang 
het sociaal nog aanvaardbaar is dat 
800.000 mensen, waarvan de helft jonger 
is dan 24 jaar, werkloos zijn vormt het 
motief voor het rapport. De oorzaken van 
de huidige crisis zijn duidelijk: in de jaren 
zeventig hebben we meer uitgegeven dan 
we verdienden, waardoor de rekening 
werd doorgeschoven naar latere jaren; de 
centrale overheid heeft steeds meer in de 
samenleving willen onderwerpen aan re
gels, waardoor de noodzakelijke flexibiliteit 
en bewegingsvrijheid op de arbeidsmarkt 
en bij de ondernemers in het gedrang is 
gekomen; de neiging tot bescherming van 
nationale belangen is gegroeid ten koste 
van internationale samenwerking en coör
dinatie. De werkloosheid in ons land is 
bovendien nog extra groot, vanwege een 
sterk groeiende beroepsbevolking. Deze 
laatste neemt zelfs zo sterk toe, volgens de 
samenstellers van de nota, dat de werk
loosheid niet meer op te vangen is door 
economische groei alleen. 
In de ogen van het Wetenschappelijk 
Instituut is het karakter van de huidige 
crisis namelijk meer dan alleen econo
misch. Politieke en culturele ontwikkelin
gen in de levensstijl van de samenleving 
spelen ook een rol: in de jaren zestig en 

zeventig brak de samenleving uit de 
groepsdiscipline en zelfopoffering van de 
oude verzuilde maatschappij. Mensen 
voelden zich in de eerste plaats verant
woordelijk voor zichzelf, hadden veel rech
ten en weinig plichten, wilden zekerheid 
boven risico's. De overheid moest voor het 
gemeenschappelijke zorg dragen. Met alle 
gevolgen van dien: de daaruit voortvloeien·· 
de stijging van de collectieve lasten werd 
vooruitgeschoven. De zorg voor de mede
mens werd overgelaten aan beroepsmati
ge krachten, kreeg een bureaucratisch 
karakter en deed verloren gaan, wat vroe
ger vanzelfsprekend ondP-rling dienstbe
toon was. Daarmee werd een wezenlijke 
oplossing voor de problemen van economi
sche stagnatie en werkloosheid verscho
ven naar de jaren tachtig. 

Zorgdragen voor elkaar 
Welke oplossingen moeten christen
democraten bieden? 
Volgens de samenstellers van het rapport 
vinden zij hun politieke motivatie in de 
overtuiging dat de mens is toevertrouwd 
als rentmeester deze wereld tot een leefba
re wereld te maken. Dit betekent politiek 
vertaald voor de overheid, dat zij verant
woordelijkheid in de samenleving onder
steunt en uitlokt, waar die gedragen moet 
worden: het werken, het leven, het zorg
dragen voor elkaar. De overheid zal een 
stap terug moeter,1 doen en de samenleving 
laten zien waar de nood van met name de 
werkloosheid ligt, waar de zorg voor elkaar 
te kort schiet en waar mensen problemen 

Dhr. Wijffets, voorzitter van de Werkgroep (links) met drs. Oost/ander, directeur van het CDA
Wetenschappelijk Instituut tijdens de persconferentie. (foto Nick More/is) 
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die ze kunnen overzien zèlf kunnen aan
pakken. Bijvoorbeeld in de onderneming; 
daar zullen werkgevers en werknemers 
meer verantwoordelijkheid moeten nemen 
voor de arbeidsvoorwaarden in het eigen 
bedrijf i.p.v. centrale afspraken maken, of 
in de bejaardenzorg: Het rapport bepleit dat 
mensen die hun ouders willen verzorgen in 
elk geval niet voor hogere financiële lasten 
staan, dan mensen die deze zorg aan de 
door de gemeenschap gefinancierde be
jaardenhuizen overlaten. 
Daarmee ontstaat niet de plicht om de 
ouders weer in huis te nemen, zoals de 
media ten onrechte concludeerden, maar 
wordt een mechanisme in onze maat
schappij doorbroken dat onderlinge zorg 
zelfs belemmert. Noodzakelijk blijft een 
beleid gericht op economisch herstel. Maar 
omdat dit onvoldoende zal zijn om de 
werkloosheid op te vangen, is in aanvulling 
daarop volgens het rapport noodzakelijk: 
herverdeling van arbeid en selectieve 
bevordering van werken met behoud van 
uitkering. 

Arbeidsduurverkorting 
Arbeidsduurverkorting is noodzakelijk. 
Men kan beter betaalde èn onbetaalde 
arbeid verrichten, dan dat deze activiteiten 
toevallen aan betaalde groepen, nl. man
nen resp. vrouwen of werkenden resp. 
werklozen. Maar invoering van arbeids
duurverkorting volgens één uniform model 
wordt in het rapport afgewezen. Ook inza
ke de verdeling van arbeid tussen mannen 
en vrouwen passen geen verplichtingen. 
Voorkomen moet worden dat beide part
ners de arbeidsmarkt worden "opge
jaagd". 
De overheid, zo concluderen de samen
stellers van het rapport, kande samenle
ving niet naar haar hand zetten. Maar zij 
kan wel omstandigheden creëren en voor
waarden scheppen, die de samenleving 
nodig heeft om tot werkelijke verantwoor
delijkheid te komen. Dat is nodig, als we af 
willen van enerzijds de collectivistische 
trekken en anderzijds het individualisme, 
dat de jaren zestig en zeventig getekend 
heeft. ~ 

"Werkloosheid en de crisis in onze samenleving" is een 
rapport van het sectoroverlegorgaan Sociaal-

, Economisch Beleid van het Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA. Deze werkgroep bestond uit drs. H.H. F. 
Wijffels (vz.), prof. dr. H. van der Laan, drs. G. H. 
Terpstra, prof. drs. J. Weitenberg, drs. H. Borstlap 
(secr.). 
Het rapport is te bestellen door overmaking van f 6,50 
op giro 927682 van het CDA secretariaat, Dr. Kuyper
straat 5, 2514 BA Den Haag. 
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Samenvatting rapport Vernieuwend Energiebeheer 

Kernenergie niet bij voorbaat afwijzen 
"Energie is van wezenlijk belang voor 
onze welvaart. Zonder energie Is geen 
industriële produktie mogelijk, geen 
modern vervoer, stagneert de voedsel
voorziening, keren we terug naar de 
situatie van de 18e eeuw. Energie is in 
ons leven niet weg te denken. Het is een 
eerste levensbehoefte." Dit stelt het 
rapport "Vernieuwend Energiebeheer" 
dat deze week door het Wetenschappe

"lijk Instituut voor het CDA gepresen
teerd werd. In dit rapport heeft de vraag 
centraal gestaan op welke wijze onze 
energievoorziening voor de toekomst, 
dichtbij en veraf, kan worden veilig 
gesteld. In dit bestek een aantal conclu
sies en aanbevelingen uit het rapport. 

Het rapport constateert dat de energiekos
ten in Nederland vaak hoger zijn dan in het 
buitenland. Om onze concurrentiepositie te 
verbeteren zullen de energielasten Jager 
moeten worden. Ook zal de hoeveelheid 
energie die gebruikt wordt verminderd 
moeten worden. Dit vraagt nieuwe investe
ringen die voor een belangrijk deel betaald 
moeten worden uit de opbrengsten van het 
aardgas. Het rapport wil dat het gebruik 
van aardolie teruggedrongen wordt waar 
gebruik van andere energiedragers redelij
kerwijze mogelijk is. Dat vermindert de 
kwetsbaarheid van deze vorm van energie
voorziening en spaart aardolie voor andere 
gebruikers. Bovendien, zo stelt het rapport, 
kan gebruik van andere energiedragers 
leiden tot een kostenverlaging, hetgeen 
vooral van belang is voor onze industrie. 

Aardgas 
Het aardgasgebruik moet eveneens wor
den beperkt. Op die manier zullen de eigen 
voorraden langer stand houden als buffer 
voor eventuele onderbreking in de aanvoer 
van andere energiedragers. "Inzet van 
meer aardgas alleen vanwege budgettaire 
redenen wijzen wij af," aldus het rapport. 
Extra inzet van aardgas is alleen ge
rechtvaardigd wanneer dat zou leiden tot 
overeenkomstige vermindering van het 
energieverbruik in de toekomst. 
Over de tarieven merkt het rapport op dat 
het aardgastarief voor grootverbruikers 
moet worden vastgesteld op basis van de 
prijs van stookolie. Op langere termijn is 
ook een koppeling met de prijs van import
gas denkbaar. Voor kleinverbruikers moet 
de prijs van aardgas onder de prijs van de 
duurdere huisbrandolie blijven. 
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Professor Krol (rechts) wordt geïnterviewd door Jan Zindel (NCRV-radio) terwijl de heer 
Adriaansen toekijkt. (foto Nick More/is) 

Duurzame energie 
Er wordt verwacht dat duurzame vormen 
van energie (zon, wind etc.) slechts een 
bescheiden 5% zullen bijdragen aan de 
energievoorziening. Op langere termijn is 
het rapport optimistisch over het aandeel 
van vooral zonne-energie. Onderzoek naar 
betere benuttingsmogelijkheden van duur
zame energie moet dan ook worden gesti
muleerd. Dat vereist een goede afstem
ming tussen activiteiten van het bedrijfsle
ven, universitaire instituten, TNO en ande
re onderzoeksinstellingen en de overheid. 
Deelname aan internationale projecten is 
wenselijk. 
Voor de elektriciteitssector bepleit het rap
port behalve het gebruik van aardgas ook 
steenkool en kernenergie. 
Voor de industrie acht het rapport de 
mogelijkheden voor een groter steenkool
verbruik momenteel beperkt. In de toe
komst moet steenkool echter een belangrij
ke rol gaan vervullen. De milieu-effecten 
die aan kolenstook verbonden zijn verei
sen wel speciale aandacht vooral in inter
nationaal verband. 
Zoals al bleek gaat het rapport niet voorbij 
aan het hoofdstuk kernenergie. Gesteld 
wordt dat aan het gebruik van zowel 
steenkolen als kernenergie voordelen en 
nadelen verbonden zijn. Die moeten in een 
afweging duidelijk naast elkaar worden 
gezet. De commissie wil niet bij voorbaat 

het gebruik van een bepaalde energiedra
ger afwijzen. Ook stelt het rapport dat het 
niet mogelijk is dat Nederland een energie
beleid voert wat in belangrijke mate afwijkt 
van dat in de ons omringende landen. 
Gegeven het feit dat het gebruik van 
aardolie en aardgas teruggedrongen moet 
worden en aan het gebruik van steenkolen 
vele bezwaren kleven stelt het rapport dat 
kernenergie een serieuze optie is. Een 
meerderheid van de werkgroep die het 
rapport heeft opgesteld is van mening dat 
het gebruik van kernenergie op veilige en 
verantwoorde wijze kan geschieden. Over 
de opslag van radio-actief afval stelt het 
rapport dat dit een reëel probleem is dat op 
korte termijn moet leiden tot extra onder
zoek zowel nationaal als internationaal. 
"Het is te gek," aldus commissievoorzitter 
prof. dr. 8. Krol, tijdens de persconferentie, 
"dat zelfs het onderzoek naar opslagmo
gelijkheden in ons land taboe is. Dat doet 
mij denken aan Galileï. Die mocht ook niet 
nagaan of de aarde misschien rond was, 
omdat de mensen de mogelijke uitkomst 
van zijn onderzoek taboe verklaarden." <1111 

Vernieuwend energiebeheer: een rapport van de Werk
groep Energie van het Wetenschappelijk Instituut voor 
het CDA. Leden van de commissie: prof. ir. B. Krol- vz.; 
dr. W. L M. Andriaansen- rapporteur; drs. H. Borstlap 
- secr.; dr. ir. A.S. Bos; prof. dr. H. van der Laan en drs. 
P. R. H.M. van der Linden. Dit rapport is te bestellen : 
door storting van f 5,50 op giro 927682 van het · 
CDA-secretariaat, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den ' 
Haag. 
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EUROPA 

Koningin .bezoekt 
Europees Parlement 
Koningin Beatrix heeft als eerste gekroon
de staatshoofd in de Europese Gemeen
schap het Europese Parlement toegespro
ken. In deze unieke toespraak wees de 

~ koningin vorige week donderdag in 
Straatsburg op het belang van voortgang 
van de Gemeenschap: "Wil de Gemeen
schap niet vastlopen in verstarring, dan 
moet zij getuigen van vitaliteit en telkens 
nieuwe ideeën durven aandragen. Alleen 
op die manier kan zij richting geven aan de 
ontwikkelingen in Europa en in de wereld." 
Over de democratie en de besluitvorming 
in de EG zei de koningin dat ook in de 
Gemeenschap de democratische spelre
gels behoren te gelden. "Een van die 
regels is het aanvaarden van meerder
heidsbesluiten, waarbij echter rekening 
gehouden wordt met de belangen van de 
overstemde minderheid. De nu geldende 
eis van eenstemmigheid bij het nemen van 
alle beslissingen staat op gespannen voet 
met de democratische beginselen en bete
kent bovendien dat wij in de Gemeenschap 
vasthouden aan een principe dat wij in 
onze landen nooit zouden aanvaarden. 

In haar betoog riep de Koningin dan ook 
krachtig op de Gemeenschap te bewaren 

NAVO-basiscursussen 
De Atlantische Commissie stelt zich ten 
doel studie te maken van en voorlichting te 
geven over vredes- en veiligheidsvraag
stukken in Atlantisch verband. In de Atlanti
sche Commissie zijn o.m. de drie grootste 
Nederlandse politieke stromingen verte
genwoordigd. 

De Atlantische Commissie publiceert At
lantische studies, Studiebrieven, het 
maandblad Atlantisch Nieuws en het twee
maandelijks blad Atlantisch Perspektief. 
Ze organiseert studiedagen, seminars, in
ternationale congressen en journalistenbij
een komsten. De sinds kort ingevoerde 
"NAVO-basiscursussen" vormen het 
nieuwste onderdeel van het voorlichtings
beleid. 
Bij de tweedaagse NAVO-basiscursussen 
ligt tijdens de eerste dag de nadruk op 
kennisoverdracht over achtergrond, orga
nisatie en beleid van het Atlantisch Bond
genootschap. Op de tweede dag komen 
strategie en nucleair beleid aan de orde en 
wordt de onderlinge discussie benadrukt. 
Bij de eendaagse NAVO-cursussen ligt de 
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en uit te bouwen, naar een verenigd 
Europa van vrije mensen. 
Zij besloot haar rede met de woorden: 
"Wat u te doen staat verdraagt geen 
uitstel. De politieke democratie werd in de 

nadruk op kennisoverdracht en 1s er nunder 
ruimte voor de onderlinge discussie. De 
cursussen worden gehouden in de college
zaal van de Atlantische Commissie aan de 
Alexanderstraat 2 in Den Haag. CDA
deelne(e)m(st)ers kunnen zich uitsluitend 
via de Stichting Kader- en Vormingswerk 
CDA voor deelname aan de cursus aan
melden. De Atlantische Commissie accep
teert uitsluitend cursistengroepen van 20 
personen. 
De cursisten krijgen tevoren via hun orga
nisatie studiemateriaal voor de cursus 
toegezonden. Tijdens de cursusdagen, die 
van 10.00 tot 16.00 uur duren, worden 
koffie en een lunch aangeboden. De deel
namekosten bedragen f 10,- per persoon 
per dag. 
In overleg met de Atlantische Commisie 
zijn NAVO-basiscursussen als volgt ge
pland: 

Eendaagse NA Va-basiscursussen op: 
zaterdag 17 maart a.s., dinsdag 27 maart 
en woensdag 9 mei. 

Tweedaagse NA Va-basiscursussen op: 
vrijdag 27 april en zaterdag 28 april a.s. 

18de eeuw geboren. De sociale democra
tie werd in de 19de eeuw geboren. Als de 
Europese democratie in de 20ste eeuw 
moet worden geboren, rest ons nog maar 
zestien jaar." <1111 

Opgave voor deelname aan één van de 
NAVO-basiscursussen kan door inzending 
van bijgaand aanmeldingsformulier aan de 
Stichting Kader- en Vormingswerk CDA, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. <1111 

r-------------• 
I OPGAVE NAVO- BASISCURSUS I 
I I 
I Ondergetekende: I 
I Naam: .................................................. I 
I Adres: ................................................... I 
I Postcode + woonplaats: .. .... ... ........ .... .. I 
1 Telefoon: .............................................. I 
1 Functie in hAl CDA: ............................... I 
I beroep/maa,.,.;happelijkefunctie: ......... 1 
I ............................................................... I 

I 
geeft zich op voor deelname aan aange- I 

I kruiste NAVO-basiscursus. I 
1 Eendaagse basiscursus I 
I 0 zaterdag 17 maart 1984 I 

0 dinsdag 27 maart 1984 1 
I 0 woensdag 9 mei 1984 
I Tweedaagse basiscursus I 

L 
0 vr.-za. 27 en 28 april1984. 1 ____________ .. 
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PARTIJPOLITIEKE DISCUSSIE 

Emancipatie, betaalde arbeid en functioneren in het CDA 

Vrouwenberaad bespreekt CDA-rapporten 
Het werd gezellig vol in de Jaarbeurs 
toen ruim hQnderd CDA-vrouwen maan
dag 20 februari jl. met elkaar kwamen 
praten over de rapporten "Appèl en, 
Weerklank" en "Van Verzorgingsstaat 
naar Verzorgingsmaatschappij." Het 
dagelijks bestuur van het Vrouwenbe-: 
raad had als wegwijzer voor discussie 
en denken vijf stellingen opgesteld. 

Pluriformiteit 
Voorzitter Riet ten Hagen opende de ver
gadering en lichtte de stellingen toe. Hierna 
kon het discussiëren beginnen. Verdeeld 
over acht groepen kregen de deelnemers 
tot aan de lunchpauze gelegenheid de 
stellingen onder de loep te nemen en het 
commentaar schriftelijk te formuleren. 
Voor de forumleden was er tijdens de 
lunchpauze werk aan de winkel: het bekij
ken van de acht rapportages om er na de 
pauze goed op in te kunnen spelen. Wille
mien van Montfrans, Miep de Wit en prof. 
Dick Kuiper inventariseerden als forumle
den de meningen en de plenaire discussie 
kon beginnen. 
Over de eerste stelling kwam het volgende 

Vijf stellingen 
bij de discussie 

1. Door de te eenduidige invulling van 
christendemocratische politiek, sluit het 
CDA onvoldoende aan bij de huidige, maat
schappelijke ontwikkelingen 
2. Het CDA dient zich meer te verdiepen in 
de oorzaken van de ontkerkelijking. 
3. Interne meningsverschillen over de relatie 
tussen geloof en politiek zijn vanzelfspre
kend. Geloof en de betekenis van het Evan
gelie voor het politiek handelen laten zich 
niet eenduidig invullen. 
4. Een christen-democraat dient zich ervoor 
te hoeden het woord "ik-cultuur" in de mond 
te nemen. Individuele ontplooiing van de 
mens is voorwaarde voor het kunnen dragen 
van verantwoordelijkheid. 
5. Oorspronkelijkheid en scheppend vermo
gen van mensen en groepen hangen nauw 
samen met de mate waarin hun eigen 
verantwoordelijkheid wordt erkend. Deze 
verantwoordelijkheid komt voor het Vrou
wenberaad tot uitdrukking in politieke me· 
ningsvorming, stemrecht en belangenbehar
tiging. 
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naar voren: de huidige maatschappelijke 
ontwikkelingen brengen een grotere pluri
formiteit met zich mee dan b.v. tien jaar 
geleden. In de partij moet er ruimte zijn 
voor die verschillende opvattingen en me
ningen van de leden. Er moet aandacht zijn 
voor met name de positie van vrouwen die 
in de huidige maatschappij drastisch aan 
het veranderen is. Het is dan goed om stil te 
staan bij de positie van vrouwen in het 
CDA, bij de vraag hoe groot de eenduidig
heid binnen het Vrouwenberaad is en bij de 
vraag wat vrouwen zelf vinden. Duidelijk 
was voor allen hoe de pluriformiteit recht 
gedaan kan worden zonder dat het ten 
koste gaat van het naar buiten optreden als 
één CDA. Maar dan dienen discussies wel 
tijdig, open en binnenshuis gevoerd te 
worden. Het te snel grijpen naar beginse
len, vele CDA'ers eigen, moet daarbij 
worden voorkomen. 
De stellingen twee en drie gaven o.a. 
aanleiding tot de opmerking dat niet alle 
christenen zich verenigen in het CDA. Het 
CDA wil een antwoord geven op de uitda
ging die het Evangelie is, dat is de grond
slag. Het CDA zal zich wel met de oorzaken 
van ontkerkelijking bezighouden, maar er 
ligt hier geen rechtstreekse taak. 
Veel speelt zich af in de persoonlijke sfeer 
en is daardoor onmeetbaar. Het CDA is 
een politieke partij die van zijn leden vraagt 
het Program van Uitgangspunten te onder
schrijven en gaat uit van de goede trouw 
van een ieder die kiest om lid te zijn van de 
partij. Er dient ruimte en respect te zijn voor 
de persoonlijke geloofsinvulling, al naar 
gelang regio, milieu, achtergrond. Toch is 
het goed in dit verband stil te staan bij hoe 
het met name in de kleine dorpen nog 
wordt ervaren. Daar is de realiteit vaak wel 
dat de mensen gewogen worden op de 
schaal der kerkgangfrequentie. 

Ontplooiing 
Dick Kuiper opende de discussie over 
stelling vier en zei hoe in het rapport Van 
verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij een te negatieve formulering is 
gekozen voor het begrip "ik-cultuur". Ont
plooiing van mensen is een goede zaak en 
wordt pas bedenkelijk als de zorg voor de 
naaste in het geding komt. 
Voor wie het nog niet wist werd nog eens 
verwoord dat ontplooiing niet gelijk is aan 
het hebben van betaalde arbeid. We zijn, 

zegt een groep, voor de onclfhankelijke 
mens, man of vrouw die zelf keuzes kan 
doen en dan ook de consequenties van die 
keuzes draagt. Zo kàn een vrouw kiezen 
voor betaalde arbeid, optimistisch gefor
muleerd, maar haar keuze kan evenzeer 
de huishouding, de verzorging van kinde
ren of vrijwilligerswerk buitenshuis gelden. 

Integratie 
Stelling vijf, de laatste stelling, bracht 
duidelijk naar voren hoe we te maken 
hebben met een situatie en mentaliteit van 
het heden en van de toekomst. Zes van de 
acht groepen zagen het als ongewenst om 
nu het stemrecht voor het Vrouwenberaad 
in diverse partijorganen om te zetten in een 
adviserende stem. Zij vonden het klimaat 
daar nog niet rijp voor. Alle groepen waren 
het er wel over eens dat het Vrouwenbe
raad afstevent op integratie, maar dat die 
integratie er nog niet is. 

Deze mening laat onverlet dat op zich een 
adviserende stem niet anders hoeft te zijn 
dan een stemhebbende stem en dat het 
hoogst zelden voorkomt dat één stem de 
doorslag geeft. En het is evenzeer waar dat 
je met een adviserende stem niet wegge
stemd kunt worden en dat je handelings
vrijheid houdt door je niet te binden via 
stemmen. Maar de achterstandssituatie 
van vrouwen en de emotionele waarde van 
een stemhebbende stem zijn doorslagge
vende redenen om tégen de omzetting van 
het stemrecht te zijn. 

Waar in het rapport gesproken wordt over 
enge belangenbehartiging zou de verga
dering liever spreken over belangenbehar
tiging. Emancipatiebeleid is facetbeleid. 

Het is de taak van een vrouwenorganisatie 
om zich in eerste instantie te richten op al 
die beleidsaspecten waar de positie van de 
vrouw in het geding is. Dat is niet eng, dat is 
eerder te breed. en hier geldt dezelfde 
intentie als ten aanzien van het stemrecht: 
ooit is belangenbehartiging, eng of breed, 
niet meer nodig, niet in het CDA, niet 
daarbuiten. Daar streven we met elkaar 
naar, door keihard te werken, aan de basis 
en op bestuursniveau. Een duidelijk CDA is 
een zorg van vrouwen èn mannen, van 
samen, van allebei, van allebei evenveel. 

~ 

lneke de Ridders 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. 

Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 

De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

)/~--------------------

Kruisraketten 
Drs. E. Gianotten te Baarn moge ik aanra
den naar aanleiding van zijn artikel in 
CD/ACTUEEL (28 januari onder het hoofd 
"Referendum kruisraketten" de artikelen 
91 sub. 3, 92, 93, 94, 95, 96, 97,98 en 100 
van de grondwet te bestuderen, dan zal hij 
gaan twijfeler. aan de conclusie van de 
Raad van State ten aanzien van de plaat
sing van kruisraketten. 
Noch in het NAVO-verdrag noch in het 
NAVO-dubbelbesluit van 12/12/'79 is een 
bepaling opgenomen dat Nederland zich 
verplicht zou hebben kruisraketten onvoor
waardelijk te plaatsen, in tegendeel de 
plaatsing zou afhankelijk gesteld worden 
van de afloop der besprekingen te Genève 
en de ondertekening van Salt 11, resp. de 
goedkeuring door de Amerikaanse Senaat. 
Wat de onderhandelingen te Genève be
treft is de uitspraak van Eugene Rostow 
tekenend. "Wij spelen poker en de Russen 
spelen schaak." De nuloptie was de troef 
die niets moest opleveren en waarvan Hei
rnut Schmidt gehoopt had, dat de dreiging 
met plaatsing dezer wapens in Europa als 
hefboom zou kunnen dienen concessies af 
te dwingen. Het resultaat is averechts. 
Warnke zei dat plaatsing van deze wapens 
zinloos is. Immers, Amerika beschikt over 
10.000 atoomkoppen, die stuk voor stuk op 
iedere plaats in de Sowjet kunnen worden 
gebracht als de Pershing 11 of kruisraket, 
daardoor zou de toestand in Europa ge
vaarlijker worden. 

J. Wezenaar, Ommen 

Voortgezet Basisonderwijs 
Wie een strokarton- en een aardappel
meelfabriek wil samenvoegen, vraagt aan 
de werkers in die bedrijven, of dat met het 
oog op grondstoffen, werkmethoden en 
eindprodukten zinvol is. Wie in Nederland 
scholen voor voortgezet onderwijs wil sa
menvoegen, blijkt nauwelijks geïnteres
seerd in wat de werkers in dat onderwijs 
daarvan vinden. 
Helaas geldt dit ook voor de CDA
bewindslieden, die van Cees Blokland 
(CD/ACTUEEL 4 februari) zulke leuke 
complimenten krijgen, omdat ze zo voort
varend werken aan de eerste fase van het 
VBaO (Voortgezet basisonderwijs; lees: 
een driejarige Middenschool). Ik begrijp 
wel, dat deze bewindslieden het fijn vinden 
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een goede naam te krijgen bij vakbonden 
en andere vooruitstrevenden, die menen, 
dat ze met zo'n VBaO vooral aan de 
kansarme kinderen een dienst bewijzen. 
Maar hebben deze bewindslieden- en ook 
de vakbonden etc. - ooit eens aan de 
werkers in het Voortgezet onderwijs (VO), 
de leraren dus, gevraagd, of de mooie 
doelstellingen wel onderwijstechnisch 
haalbaar zijn? Binnen het CDA althans is 
naar mijn weten deze vraag nooit publieke
lijk gesteld. Weten de bewindslieden en 
ook de andere politici eigenlijk wel wat in 
een brugperiode van het VO feitelijk ge
beurt, en wat er bij de VBaO feitelijk zal 
gebeuren? Zal de VBaO de kansarmen wel 
echt een dienst bewijzen? Als werker in het 
VO, speciaal belast met de zorg voor de 
brugperiode, geloof ik daar niets van. De 
VBaO wordt de nekslag voor de kansar
men. 
Daarom is het ronduit verontrustend, dat 
tot de invoering van de VBaO binnenska
mers ,al lang is besloten. Uit Bloklands 
artikel blijkt, dat de besturenorganisaties 
aan de minister reeds hun insteming met 
de VBaO hebben betuigd. Als beloning 
11eeft de minister ze het kluifje toegewor
pen, dat de "onderwijsvoorzieningen" 
waarvoor de besturen zich verantwoorde
lijk weten, niet verloren zullen gaan, mits ze 
natuurlijk van die "onderwijsvoorzienin
gen" VBaO-scholen maken. Zo heeft de 
minister geprofiteerd van de angst van de 
besturenorganisaties, die bij teruglopende 
leerlingenaantallen hun scholen hebben 
willen redden. En daarmee hebben de 
besturenorganisaties met alle goede be
doelingen van dien, waaraan ik beslist niet 
twijfel, in feite hun scholen verraden. 
De fusie van strokarton en aardappelmeel 
levert hoogstens een bord linzensoep op. 
Drs. G. ter Heijne, 
conrector Mendelcollege Haarlem. 

Vergadering of happening 
Het CDA-congres 11 februari jl. te Breda, 
over de a.s. Europese Verkiezingen was 
een mengelmoes van een vergadering en 
een happening. 
Iemand die gekomen was om te luisteren 
kreeg goede referaten te horen en kwam 
onder de indruk van de belangen van 
Europa in het algemeen en van het 
christen-democratisch beginsel in het bij
zonder, die bij deze verkiezingen op het 

spel staan. Een congresganger die meer 
nadruk wilde leggen op sfeer en ontspan
ning kon door veel te praten onder begelei
ding van aangename muziek goed aan zijn 
trekken komen. Het nadeel was echter, dat 
het een onder het andere leed. 
Door het vergaderen, eten en drinken in 
één hal werd een ongewenste toestand 
geschapen. De voorzitter, die regelmatig 
een beroep deed op de vergadering om 
wat meer discipline, was het slachtoffer 
van deze nare combinatie. Een dergelijke 
opzet mag toch niet plaatsvinden. 
De grote meerderheid van de congresgan
gers zat om half 11 op hun plaats. Het 
bestuur met aanhang kwam plm. 20 minu
ten te laat binnen, zonder hiervoor een 
verklaring af te geven, maar het blijkbaar 
normaal vond om te laat te beginnen. Het 
was toch een happening. 
De vergadering stond in het teken van 
kennismaking met bewindslieden en verte
genwoordigers. Voor deze hoogwaardig
heidsbekleders waren honderden stoelen 
gereserveerd. Een aantal reserveringen 
bleef ongebruikt. Een aantal van het geme
ne volk had de moed om alsnog op de 
gereserveerde open gebleven plaatsen te 
gaan zitten. Gelukkig maar, anders waren 
voorste rijen leeg geweest. Het ontgaat mij 
waarom onze verte.genwoordigers gere
serveerd moeten zitten. Het was toch een 
dag van ontmoeting en gesprek. 
Wij mochten ook tijdens de lunchpauze 
kennis maken met ministers, kamerleden 
enz. De voorzitter wees ons hiertoe een 
hoek aan. 
Ik heb mij naar de bewindslieden begeven 
omdat ik een minister over een algemeen 
brandend probleem wilde spreken. Ter 
plekke aangekomen zag ik slechts staats
secretaris De Graaf (hulde) in druk ge
sprek. Na de lunch kwam ook minister 
Deetman even langs. Een flopachtige ken
nismaking. 
Overigens ben ik van het belang van de 
aanstaande Europese Verkiezingen meer 
overtuigd dan vóór de vergadering/ 
happening. 

Ir. A.B. J. de Koning, Zwijndrecht. 

--- AU\>~RTJe_ 
Afvalwaterstaat. 
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OPINIE 

Christelijke kunst en kunstenaars 
In het verslag van de CDA-Kunst
conferentie in CD/ACTUEEL van 4 februari 
1984 staat niet geheel juist geschreven dat 
inleider Hans de Boer de overtuiging is 
toegedaan dat er "geen christelijke of 
socialistische kunst en kunstenaars be
staan." De Boer heeft echter in zijn inlei
ding een onderscheid gemaakt tussen 
kunst en kunstenaar. Er is naar zijn mening 
geen christelijke of socialistische kunst, 
maar wel zijn er christelijke en socialisti
sche kunstenaars. Ik ben het met De Boer 
eens dat er kunstenaars zijn, die christen 
zijn en ook dat er socialistische kunste
naars zijn. In Nederland is een niet gering 
aantal van hen die zich toeleggen op het 
scheppen van kunst zowel christen als 
socialist (geweest). Toch veroorloof ik me 
een enkele kantttekening, ook al ben ik niet 
meer dan een amateur, een liefhebber. 
Christelijke geloofsovertuiging en socialis
tische maatschappijvisie kunnen voor bui
tenstaanders op herkenbare wijze als 
inspiratie-bron naar voren komen in het 
werk van een kunstenaar die zich bekent 
als christen of socialist - ik ga er hier 
gemakshalve van uit dat er sprake is van 
alternatieven - maar ben mij bewust dat 
aldus onvergelijkbare grootheden tegen
over elkaar worden gesteld. Vaak evenwel 
blijft in een kunstwerk verborgen welke de 
geloofsopvattingen van de maker waren. 
Voor de artistieke waarde van het kunst
werk is van geen belang welke de 
inspiratie-bronnen en intenties van de kun
stenaar waren toen hij zijn scheppende 
arbeid verrichtte. 

Richard Strauss, om een voorbeeld te 
noemen, heeft prachtige muziek gecompo
neerd. Aan de kwaliteit van de muziek doet 
niet af dat er op zijn (a-)politieke gedrag 
tijdens de oorlog veel is aan te merken. lda 
Gerhardt is een groot dichteres - althans 
naar mijn smaak en die van vele anderen
en haar gedichten verliezen niet aan kracht 
en schoonheid, als waar zou zijn - wat 't 
niet is - dat zij met het oog op faam zich 
afgeeft met "notabelen". Veeleer zoeken 
notabelen haar tot meerdere eigen glorie 
(zie haar prachtig weerwoord aan enkele 
minder begenadigde critici in het Cultureel 
Supplement bij NAG-Handelsblad van 3 
februari 1984). 
"Slechte" mensen - om de vanuit een 
gereformeerde achtergrond schrijvende 
Maarten Biesheuvel (met plezier) te citeren 
"mensen met een immorele leefwijze", 
kunnen grote kunstenaars zijn. 
"Goede" mensen maken daarentegen 
vaak met de beste bedoelingen geen kunst 
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maar kitsch, werk dat de toets der kunstkri
tiek op geen enkele manier kan doorstaan. 
De moraal van deze kanttekening: men 
toetse niet de moraliteit van de kunstenaar 
als men de kwaliteit van zijn of haar werk 
beoordeelt. Het belang van het onder
scheid naar overtuiging van kunstenaars 
voor de waardering van hun werk is nihil. 
Voor het begrip van een kunstwerk kan het 
echter zeer wezenlijk zijn de geestelijke en 
maatschappelijke achtergrond te kennen 
van waaruit het tot stand is gekomen. 
Verdiept men zich daarin, dan blijkt veel
vuldig dat de gevoelens die een kunstwerk 
wekt bij degeen die ermee wordt gecon
fronteerd aanmerkelijk verschillen van de 
conceptie van waaruit het kunstwerk is 
voortgekomen. De effecten die een kunst
werk onkelent hangen mede af van de 
gedachtenwereld en feitelijke omstandig
heden van de waarnemer. 
Een van de manieren om kunst toeganke
lijk te maken is vanzelfsprekend de orde
ning naar gekozen thema's. Bij kunstbe
schouwing kan mijns inziens een zinvolle 
invalshoek zijn het onderscheiden van 
christelijke elementen in hetgeen zich als 
kunst aandient. Die elementen kan de 
kunstenaar en zijn publiek bewust of onbe
wust ontlenen aan een positieve maar ook 
aan een negatieve waardering van het 
christendom en het vele ware dat er ten 
positieve en ten negatieve voor staat. Niet 
alleen in het verleden, maar ook thans nog 
kiezen veel kunstenaars christelijke the-

ma's om te verbeelden wat zij te zeggen 
hebben. 
Beziet men bijvoorbeeld het werk van de 
Nederlandse schilders- en beeldhouw 
avant-garde dat op het ogenblik in het 
Amsterdamse Museum Fodor na een uit
wisseling met IJsland wordt geëxposeerd, 
dan valt op dat niet minder dan vier van de 
kunstenaars een bijbels thema hebben 
gekozen voor één van hun werken: "De 
tien geboden", "Het laatste avondmaal", 
"Vrouwelijke Lazarus", "Engel". Bijbelse 
thema's waren in de 70er jaren vrijwel 
taboe. Wat betekent deze verandering? 
Het verbaasde en verheugde me. 
Ik meen dat De Boer ten onrechte voorbij 
gaat aan het aangrijpingspunt dat kunst 
voor begrip van ons bestaan en de kracht 
van de schepping aan velen van ons kan 
bieden door niet te willen weten van de 
categorie christelijke kunst. Voor een grote 
groep christenen is kunst wellicht beter 
toegankelijk en minder buitenissig als het 
verband tussen religie en kunst kenbaar is. 
Ik denk aan koorzang, kerkgebouwen, 
gedichten. Een van de te betreuren neven
effecten van de reformatie is geweest dat 
met name de beeldende kunst in de ban 
werd gedaan als weg tot God, als middel tot 
verheerlijking van Zijn schepping en als 
aanklacht tegen de verwording daarvan. 
Gelukkig bleven de muziek en het geschre
ven en gesproken woord ook in het protes
tantisme een functie behouden waardoor 
de kunstzinnige emotie een belangrijke 
plaats kon behouden in het protestantse 
religieus beleven. 
Ik geloof niet dat de christen-democratie 
kan volstaan met een geseculariseerde 
visie op kunst, als zou kunst een willekeurig 
bijprodukt zijn van de wereldse maat
schappij. Wij dienen een open oog en oor 
te hebben voor de bijbelse inspiratie die 
soms onbedoeld uit kan gaan van de vele 
verschijningsvormen van wat ons als kunst 
wordt gepresenteerd. 
De kunstenaar moet de geestelijke en 
materiële vrijheid hebben die hij behoeft 
om tot creatieve prestaties te komen. In 
zoverre is een neutraal maar actief cultuur
beleid alleszins gerechtvaardigd. Maar wij 
zullen er in ons politiek handelen alles aan 
moeten doen om ervoor te zorgen dat 
christen-democraten kunst en kunstenaars 
niet links laten liggen. Christelijke politiek 
stelle zich ten doel speciaal haar eigen 
achterban bewust te maken van het belang 
dat kunst in verschillende verschijningsvor
men kan hebben voor de kwaliteit van 
christelijk leven. ~ 

Jan Maarten Boll 
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Voordeelaanbieding 

slaat aan 
Het snel groeiende christelijke opiniemagazine Koers 

doet u een voordelig aanbod. 
Wanneer u zich nu op Koers abonneert, krijgt u de 

nummers tot 1 april gratis. Voor het abonnement voor 
1984 vanaf 1 april betaalt u dan f 45,-. 

U bent zo elke twee weken in de gelegenheid kennis te 
nemen van diepgravende interviews en reportages 

op het gebied van politiek en parlement, ekonomie en 
vakbeweging, kerk en theologie, terwijl verder 

ontwikkelingen op vele terreinen in de sam~nleving 
op journalistiek verantwoorde en gemakkelijk leesbare 

wijze gevolgd en becommentarieerd worden, 
vanuit de norm van Gods Woord. 

WJ"'-"'•t H ()tE"MAN W.tiiRSOHJW! 

.t:><)!>•f 'I~"' O!offl~>AA.l.SA.M<. 
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HO'-ltW>ATHJf <'" 1.,~ I<OI'Il<L 
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Vul daarom vandaag nog onderstaande bon ~·n. ~ 
Uitknippen en opsturen naar Administratie Koers, ;;. 

Antwoordnummer 257, 3760 WB Soest. 

r---~-------------------- , 
Ja, ik abonneer mij per 1 april a.s. op het opiniemagazine 
KOERS. De nummers tot 1 april ontvang ik gratis. 
Ik wacht met betaling van f 45,- tot !llij een 
acceptgirokaart is toegezonden. 

Naam 

Adres 

Postcode en woonplaats 

Handtekening 
L ___________________________ _ 

Onderwijs
conferenties 
De CDA-KRmerkringen organiseren het 
komende voorjaar in het land een drietal 
onderwijsconferenties. Als "ontvangende" 
kamerkring treden daarbij op de kringen 
Den Bosch, Zwolle en Leiden. Tijdens deze 
bijeenkomsten wordt stilgestaan bij de vi
sie van het CDA op de toekomstige onder
wijsontwikkelingen, in het bijzonder het 
voortgezet onderwijs. 
Aan deze bijeenkomsten zullen onder meer 
hun medewerking verlenen CDA-bewinds
lieden, leden van de Eerste en Tweede Ka
merfractie, onderwijsdeskundigen uit Sta
ten en Raden. 

De bijeenkomsten beginnen steeds om 
16.30 uur precies en zullen tot 21.00 uur 
duren. In het programma staan onder meer 
inleidingen van onderwijsrepresentanten, 
groepsdiscussies, een forum en gelegen
heid voor informeel contact met CDA-ver
tegenwoordigers. Een documentatiemap 
is in voorbereiding. Voor de onkosten wordt 
een kleine eigen bijdrage van f 1 0,00 ge
vraagd. Via de Kamerkringen wordt u, om
streeks 2 weken voor de aanvang van de 
conferentie, een toegangsbewijs en docu
mentatie-set toegezonden. 

Data 
Op de navolgende data vinden de bijeen
komsten plaats: 

- in Zwolle op donderdag 29 maart a.s. 
voor de Kamerkringen Groningen, Fries
land, Drenthe, Overijssel en de aan Over
ijssel grenzende kop van de provincie Gel
derland, plus het gebied van de Zuidelijke 
IJsselmeerpolders. 
- in Leiden op - voorlopig - donderdag 22 
maart voor de provinciale afdelingen 
Noord- en Zuid-Holland (de kringen Lei
den, Dordrecht, Rotterdam, Den Haag, 
Amsterdam, Haarlem, Den Helder en Ut
recht). 
- in Den Bosch op 9 april a.s. voor de 
provinciale afdelingen Gelderland (de krin
gen Arnhem en Nijmegen, minus de kop 
van Gelderland die aan Overijssel grenst), 
Brabant en de kringen Zeeland en Lim
burg. 

Een landelijke ondersteuningseemmissie 
onder voorzitterschap van het partijbe
stuurslid drs. J. Zijlstra te Eindhoven staat 
de Kamerkringen Zwolle, Leiden en Den 
Bosch bij de organisatie ter zijde. De drie 
genoemde kringen treden in contact met 
de overige kringen en verzorgen de uitno
digingen etc. 

Op het CDA-secretariaat in Den Haag kunt 
u voor meer informatie terecht bij mw. N. 
van der Zande; tel. 070-924461. 
Aanmeldingen die op het landelijk secreta
riaat binnenkomen, worden "doorge
sluisd" naar de organiserende Kamerkrin-
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KERNENERGIE 
Na de Brede Maatschappelijke Discussie over 
energie ontwikkelt CD/ Achteraan eindelijk 
energie om over dit probleem verder te denken. 
Enkele hoog-actieven schreven een rapport, 
helaas zonder grond(slag). De kern van het 
betoog: kernenergie moet: kernenergie doet je 
goed. En het is veilig. Gaat u maar rustig slapen. 
Het stuk dient voor de discussie over energie 
komende herfst. Dat komt goed uit. Herfst is toch 
al paddestoelentijd. Het rapport signaleert één 
reëel probleem. Het hoogwaardig afval. Zou dat 
nu ook voor het rapport kunnen gelden? 
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KORTERE 
WERKWEEK 
VOORJONGEREN 

Actueler dan ooit is de discussie over arbeidsduurverkorting (A.D.V.). Absoluut 
noodzakelijk is die voor jongeren. Vooral voor schoolverlaters en starters op de 
arbeidsmarkt. Onlangs nog pleitte ook premier Lubbers op het CDA-congres voor 
32-uursbanen voor jongeren. 
Voor alle duidelijkheid: jongeren zijn nog steeds het meest gebaat met een 
uitbreiding van de bestaande werkgelegenheid. Maar, gegeven de volstrekt 
onaanvaardbaar grote aantallen werkloze jongeren, is aanvullend een beleid nodig 
om de bestaande werkgelegenheid over meer jongeren te verdelen. Daarom is een 
A.D.V.-beleid juist voor jongeren zo belangrijk. 
Nu is het invullen van een dergelijk beleid de laatste jaren moeilijker geworden 
vanwege de extra kortingen die een aantal keren op de minimumjeugdlonen zijn 
toegepast. De ruimte voor een voortrekkersrol van jongeren bij A.D.V. is dan 
nauwelijks nog mogelijk. Overigens zijn er bij de genoemde extra kortingen nog 
wel een aantal andere kanttekeningen te plaatsen. Extra werkgelegenheid schept 
het voor jongeren niet of nauwelijks, de jeugdlonen zijn in ons land inmiddels lager 
dan in een aantal omringende landen en wat we zien is een verdringing op de 
arbeidsmarkt van "oudere" jongeren (20 jaar en ouder) door goedkopere "jongere" 
jongeren (tussen 16 en 20 jaar). Het werkelijke motief is veel meer een 
bezuinigingsmotief geweest, omdat uitkeringen en weddes van militairen aan de 
jeugdlonen gekoppeld zijn. 
Bedacht moet bij dit punt ook worden, dat naar verhouding een kleine groep de 
minimumjeugdlonen uitbetaald krijgen. Veel CAO- en overheidslonen voor 
jongeren liggen daar boven. 

OPLOSSING 
En ondanks de extra kortingen van juli vorig jaar en januari dit jaar, in totaall3%, 
moet er naar mogelijkheden van A.D.V. gezocht blijven worden. Ook het CDJA is, in 
nauw contact met leden van de CDA-fractie, daarmee doorgegaan. Hoofdpunten 
voor ons zijn het blijven streven naar duo-banen (dat is het delen van een baan en 
een uitkering door twee jongeren) en een werkweek van 32 uur voor schoolverla
ters en starters op de arbeidsmarkt. En daarin moet de overheid voorop gaan. 
Bij de invulling moet geprobeerd worden om de ruimte te gebruiken, die financieel 
is ontstaan, danwel ontstaat, bij de ingegane kortingen van vorig jaar en dit jaar. De 
uitwerking van de motie-Oomen. En verder vooral door A.D.V. te realiseren bij de 
jeugdlonen die hoger zijn dan de minimumjeugdlonen. Dat is in de praktijk het 
merendeel. 
En dat is bij de overheid in meerdere mate het geval dan in de marktsector. Juist de 
functies met de wat hogere jeugdlonen moeten dus op korte termijn en gefaseerd 
op weg gaan naar 36- en 32-urige werkweken. De laatste bijdrage aan de genoemde 
ruimte voor A.D.V. komt door het volgen van de algemeen maatschappelijke 
ontwikkeling van het niet uitbetalen van de prijscompensatie. Al deze factoren 
moeten de vraag naar schoolverlaters en starters op de arbeidsmarkt als gevolg van 
arbeidsduurverkorting kunnen laten toenemen. De herbezetting moet daarom ook 
zo volledig mogelijk zijn. Daarover moeten afspraken gemaakt worden. Daar staat 
tegenover dat de bedrijfstijd in de marktsector en bij de overheid verruimd moet 
kunnen worden en mede daardoor de flexibiliteit van de factor arbeid in het 
produktieproces. 
A.D.V. is de komende tijd voor jongeren een absolute noodzaak, indien we een 
toekomstige generatie niet in een bodemloze put willen werpen. Geen beleid. dat 
het proces van A.D.V. frustreert, zoals verdere extra kortingen. Wel een beleid 
waardoor zoveel mogelijk jongèren aan het arbeidsproces kunnen deelnemen. Dat 
is mogelijk. Geen woorden, maar vooral daden zijn de komende jaren op dit punt 
nodig! • 
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ONDERWIJS MOET HOEKSTEEN BLIJVEN 

BEZUINIGINGEN IN HET ONDERWIJS 
Ook het ministerie van Onderwijs en Weten
schappen heeft zijn steen(tje) bij moeten dra
gen in de bezuinigingswoede van het kabinet. 
Onderwijs, dat in feite investeren in de toe
komst is, moet ook geld inleveren. 

Als je de cijfers bekijkt, dan zie je dat de 
werkelijke uitgaven voor onderwijs toch elk jaar 
weer stijgen. Het is echter belangrijk hiernaast 
nog een cijferreeks te bekijken, namelijk die van 
het aandeel van de onderwijsbegroting in het 
nationaal inkomen. Dit percentage is de laatste 
jaren steeds gedaald! Het huidige percentage 
ligt reeds onder dat van 1970. 
Naast de bezuinigingen is er nog een bel~grijk 
gegeven dat in die procentuele daling mee
speelt: de teruggang van het aantal leerlingen. 
In feite zou je niet moeten bezuinigen op onder
wijs, maar de werkelijkheid is nu eenmaal 
anders en onderwijsbezuinigingen zijn een feit. 
Als er dan toch wordt bezuinigd, vind ik dat het 
overeind houden van de werkgelegenheid in het 
onderwijs en van de onderwijsvoorzieningen 
primaire uitgangspunten dienen te zijn. Met deze 
vertrekpunten ontkom je niet aan het korten van 
de onderwijssalarissen, immers deze post slokt 
ca .. 82% van de totale onderwijsbegroting op. 

AANTAL VARIANTEN 
Hieronder wil ik een aantal mogelijke bezuini
gingen overwegen ~n daarbij de huidige ge
dachten over bezuinigingen van het ministerie 
van Onderwijs en Wetenschappen betrekken. 
- Salariskorting. Hiermee dient voorzichtig te 
worden omgesprongen, omdat de salarissen van 
onderwijzend personeel d.m.v. andere (meer 
algemene) maatregelen reeds worden gekort. 
Dit onderkent men op het ministerie van Onder
wijs en Wetenschappen ook en daarom is men 
gekomen met een structurele herziening van de 
onderwijssalarisschalen (HOS-nota). In ieder ge
val ben ik van mening dat een stelsel van 
arbeidstijdverkorting dient te worden gek~p
peld aan eventuele verdere salariskortingen. 
- Bevorderen van vervroegd uittreden van ou
dere leerkrachten. Een docent die tegen de 
pensioengrens aanzit, is erg hoog ingeschaald in 
. de salaristabellen. De VUT van de al wat oudere 
docent betekent in ieder geval dat er twee 
relatief "goedkopere" jongere docenten kunnen 
worden aangenomen. Dit is niet alleen "winst" 
voor Onderwijs en Wetenschappen, maar ook 
winst in werkgelegenheid. 
- Verminderen van de uren van een v.b. (volle
dige betrekking) van 29 naar 26 uur per week. Dit 
is eveneens een zaak waar minister Deetman wel 
voor voelt. Ik denk echter wel dat de ruimte die 
door deze bezuiniging over het geheel ontstaat, 
moet worden ingevuld d.m.v. het aannemen van 
nieuwe leerkrachten. Voor het ministerie van 
Onderwijs en Wetenschappen is deze bezuini
ging wellicht niet direct optimaal effectief, maar 
voor het ministerie van Sociale Zaken wel, omdat 
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er zo minder wachtgelden of uitkeringen behoe
ven te worden uitbetaald. 
- Stroomlijnen van de logge bestuurslichamen 
van het wetenschappelijk onderwijs. Het ~.o., 
dat toch al een onevenredig groot deel uitmaakt 
van de onderwijsbegroting, kent een bestuurs
structuur die in een tijd waarin de bomen niet 
meer tot de hemel groeien, ja zelfs dreigen af te 
sterven, in aanmerking komt voor een gepaste 
versobering. Ik pleit daarom voor een grotere 
nadruk op het managementaspect in de bestuur
lijke leiding van de universiteiten. Minister Deel
man gaat m.i. nog verder en wil het h.b.o. 
gezamenlijk met het w.o. aanpakken. De fusie
en samenwerkingsvoorstellen op dit gebied zijn 
niet van de lucht (m.n. wat betreft de overkoepe
lende organen en de overheveling van het 
onderwijsdeel van de universiteiten naar de 
NLO's). Ik vind dit op zich geen slechte zaak, 
omdat de hogere beroepsopleidingen naar mijn 
mening nog steeds worden ondergewaardeerd. 
- Het sneller doorvoeren van vernieuwingen 
(die bezuinigend werken) in het onderwijs. De 
bezuinigingen dienen hier er niet de boventoon 
te voeren bij de argumentatie voor vernieuwing. 
In een complexe samenleving, die voortdurend 
aan veranderingen onderhevig is (o.a. toene
mende vrije tijd, opkomst van de computer), is 
het raadzaam om niet te lang vast te houden aan 
verouderde vakken en een verouderend school
systeem. Mede met het oog op een betere 
aansluiting onderwijs-arbeidsmarkt is vernieu
wing gewenst, sterker nog: dringend noodzake
lijk! Ik doel hier vooral op de invoering van het 
VBaO (voortgezet basisonderwijs), de aangepas
te middenschoolvariant Deze onderwijssoort 
benadrukt naast het leren toepassen van cogni-

tieve (kennis) vaardigheden ook het aanleren 
van sociale vaardigheden. Dit is gezien het 
groeiend sociaal analfabetisme en het daarmee 
gepaard gaande gebrek aan verantwoordelijk
heidsgevoel beslist geen overbodige luxe. Een 
spoedige invoering van het VBaO is op korte, 
wellicht ook op middellange, termijn niet te 
verwachten daar coalitiepartner VVD fel tegen
stander van deze nieuwe opzet van voortgezet 
onderwijs is. Vanuit VVD-oogpunt is dit best te 
begrijpen, want de VVD'ershebben nooit veel 
kaas gegeten van sociale vaardigheden. Immers 
de ik-cultuur voert hoogtij in die club, waar het 
toch vooral gaat om het voor jezelf opkomen. Het 
punt van de vernieuwingen afsluitend wil ik 
stellen dat het streven naar gelijke kansen voor 
leerlingen tevens een zeer bepalende factor 
dient te zijn bij het doorvoeren van onderwijsver
nieuwingen. 

ANDERE ASPECTEN 
Ik wil nu kort nog even enkele andere aspecten 
van onderwijsbezuinigingen aan de orde stellen. 
Allereerst de vergroting van het aantal leerlin
gen per klas. Door deze maatregel is het 
onvermijdelijk dat er ontslagen vallen. Minister 
Deelman moet goed begrijpen dat er op een 
gegeven moment een bepaalde grens wordt 
bereikt van het werkbare aantal leerlingen. Ik 
weet niet of de minister zelf wel eens voor de klas 
heeft gestaan, maar ik geef ho:!t hem te doen in 
deze tijd waar de verhoudingen tussen leerlin
gen en docenten toch wel anders (en persoonlij
ker) is dan vroeger. 
Ten tweede: de teldata. Het aanblijven van een 
leerkracht is afhankelijk van het aantal leerlin
gen op een school. Komt men op een school 
onder het minimum aantalleerlingen of te hoog 
of te laag is voor die school. Dit kan grote 
leerproblemen opleveren voor die leerlingen en 
voor altijd een stempel op hen blijven drukken. 
Ten derde speelt het vraagstuk van het sluiten 
van de kleine scholen. Naar verluidt zal dit zo'n 
2000 arbeidsplaatsen gaan kosten. Daar komt 
nog bij dat de onderwijsvoorzieningen in bepaal
de regio's drastisch zullen afnemen (leerlingen 
kunnen moeilijker naar het gewenste schoolty
pe) . 

BEKNIBBELEN 

Bezuinigen in het onderwijs betekent volgens 
minister Deetman het nemen van pijnlijke maat
regelen. Dit is zonder meer waar. Belangrijk is 
wel dat ondanks deze maatregelen het niveau 
van onderwijsvoorzieningen en de werkgele
genheid op peil blijven. Want als we steeds meer 
op voorzieningen gaan beknibbelen, en dat zie ik 
nu gebeuren, en er worden telkens weer leer
krachten de ww ingestuurd, dan raken we m.i. 
alleen maar verder van huis. Onderwijs moet een 
hoeksteen van de samenleving blijven. • 

Ton Seis. 
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Het CDJA zoekt een 

VRI}WILLIGERISTAGIAIR(E) 
die wil helpen bij het opzetten van het 
voorlichtings- en persbeleid van het CDJA. 

Dit houdt o.a. in: 
e kritisch doorlichten van huidige opzet; 
e suggesties doen en eventueel uitvoeren om 

·de opzet te verbeteren; 
e meewerken aan de inhoud van CDJA

uitgaven; 
e steun geven aan CDJA'ers op het landelijk 

secretariaat of in provinciale en plaatselijke 
kernen die zich met dit werk bezighouden. 

Verder invulling, tijd en duur en onkostenver
goeding kunnen in onderling overleg geregeld 
worden. 
Het Christen Democratisch Jongeren Appèl is 
een politieke jongerenorganisatie met ongeveer 
1900 leden die in 125 plaatselijke en provinciale 
kernen actief zijn. Het CDJA richt zich op alle 
jongeren en geeft vooral aandacht aan politieke 
vorming, standpuntbepaling en acties. 
Daarnaast laten CDJA'ers ook binnen het CDA 
hun opvattingen horen. 

Heb je interesse, of wil je meer weten over het 
CDJA of de voorlichtingsactiviteiten, neem dan 
contact op met Johan de Boer, tel. 030-895057 of 
het CD]A-secretariaat, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 
BA Den Haag, tel. 070-924461. 

CDJA-KAMPEN 
Op dinsdag 28 februari spreekt minister Deel
man van Onderwijs in de Stadsherberg, IJsselka
de 48. Aanvang 20.00 uur. Onderwerp: "De 
toekomst van het hoger beroepsonderwijs." Dit 
onderwerp wordt ook besproken door ir. H. van 
Harten, directeur van de Christelijke Hogere 
Landbouwschool. 

Westduin budget Hotel 

KERNENCURSUS 
Het CDJA organiseert een cursus om in kernen 
actieve leden te helpen om hun kern organisato
risch en politiek beter te laten functioneren. De 
c :ll'SUS besteedt aandacht aan het intern functio
neren van de CDJA-kern. Verschillende manie
ren om efficiënt te kunnen werken (in een kern) 
worden besproken en geoefend zodat ieder de 
voor de kern meest geschikte rnanier kan 
kiezen. 
Verder wordt er gesproken over de contacten 
met het plaatselijke CDA (met als doel de 
inbreng van het CDJA in het plaatselijke CDA, 
zowel bestuur als fractie, te verbeteren). 
Als derde belangrijke onderdeel wordt er aan
dacht besteed aan het zelf activiteiten ontplooien 
(zoals het opzetten van eigen acties, het werven 
van leden en het meedoen met of kritisch volgen 
van actiegroepen). 
Dit alles gebeurt op basis van een stukje theorie 
over communicatie en training op basis van deze 
theorie. Je kunt jezelf ook bezig zien want bij 
verschillende onderdelen van het programma 
wordt gewerkt met video. Deze opnamen wor
den steeds teruggekeken en met de deelnemers 
besproken. Bij de verschillende onderdelen zijn 
ook steeds· notities en dergelijke voorhanden 
zodat men, weer terug in de kern, een rugge
steuntje heeft voor het functioneren. 
De cursus omvat twee weekends van een vrij
dagavond met aansluitende zaterdag (inclusief 
overnachting). De eerste cursus vindt plaats in 
Den Haag op 23 en 24 rnaart en 6 en 7 april. De 
cursusbijdrage is f 30,-. Reiskosten worden 
vergoed. Als je belangstelling hebt voor de 
cursus kun je je opgeven middels de bon. ·-------------, I BON I I Ondergetekende, ~ 
I ~~:: ::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: I 
I Postcode: ..................................................... I 
I Woonplaats: ................................................ I 
1 Telefoon: ...................................................... I 
1 neemt deel aan de kernencursus in Den 1 
I Haag. I 
I Handtekening: ............................................ I 
_____________ .,.,. 

aan zee te Koudekerke bij Vlissingen. 
Medio juni openen wij ZeeJand's grootste vakantie
zaken- en congreshotel. ' 

Bel nu voor alle informatie: 01184-71012 of schrijf via 
antw.nr. 309, 4380 WB Vlissingen (geen postz.). 

Gereduceerde openingstarieven! 

Reserveer nu 
in het grootste 
hotel van Zeeland 
waar u thuis bent 
als u uit bent. 
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TEKEN AAN DE WAND.· 
Dé gebeurtenis van de vorige week was wel "het 
tot inkeer komen" van de heer Fresco op de 
eerste de beste zitting van de gemeenteraad van 
Almere na de geruchtmakende installatie van 
hem en zijn collega Centrumparrijer tot lid van 
deze raad. Het optreden van de heer Fresco 
haalde de voorpagina's van de krantendewelker 
redacties evenwel niet goed raad wisten met dit 
toch wel zeer bijzondere geval, hetgeen moge 
blijken uit de zeer voorzichtige commentaren. 
Zo hier en daar werd niettemin de vraag opge
worpen of de heer Fresco na zijn openlijke 
desertie van de Centrumpartij nu nog wel zitting 
kan blijven houden in de gemeenteraad van 
Almere. De kieswet laat zulks zonder enig 
voorbehoud toe, maar de vraag is dan kan dit 
tegenover de kiezers? Het verschijnsel van 
volksvertegenwoordigers die breken met hun 
partij zonder hun zetel op te geven is overigens 
niet nieuw. Denk bijvoorbeeld maar aan de 
"Groep" Scholten-Dijkman, die ondanks een 
getekende verklaring inhoudende dat men zijn 
zetel dient op te geven bij het verlaten van de 
fractie, nog steeds twee CDA-zetels in de Twee
de Kamer bezet. Er is nog een tweede overeen
komst: in beide gevallen beschuldigen de afvalli
gen hun voormalige partij ervan zich niet aan het 
verkiezingsprogramma te houden waannee men 
de verkiezingen is ingegaan. · 
Maar nu terug naar de vraag of dit kan tegenover 
de kiezers en daar openbaren zich ook enkele 
(van de vele) verschillen tussen beide gevallen. 
In het geval Scholten-Dijkman (en zeker daar 
waar het Scholten betreft) kon de partij van te 
voren weten dan wel toch minstens vermoeden 
dat er weleens problemen zouden kunnen ont
staan en Scholten stond dan ook niet voor niets 
58ste op de kandidatenlijst. Bij de heer Fresco 
bleek zijn eigenzinnigheid pas na zijn installatie. 
Ten aanzien van het programma van de Cen
trumpartij kan gesteld worden dat het inmiddels 
een publiek geheim is dat op zil zachtst gezegd 
op gespannen voet staat met de ideeën en 
standpunten waar men de kiezers mee trekt. Het 
grootste deel van het CP-electoraat stemt nu 
eenmaal op deze partij juist om redenen die niet 
of zeer bedekt in het programma zijn vastgelegd. 
Deze mensen, d.w.z. de Cf-kiezers in Almere, 
die vaak uit teleurstelling over de politiek op 
deze partij stemden, zullen zich alleen maar 
meer in de steek gelaten voelen en mogelijk ten 
prooi vallen van ondergronds opererende anti
parlementaire actiegroepen. 
Afsluitend zou ik willen opmerken dat het geval 
Fresco eens te meer bewijst dat zelfs het kader 
van de Centrumpartij niet immuun is voor invloe
den van buitenaf en wie weet keren er meer 
verloren zonen terug van hun dwaalleren. . . • 

Robert in den Bosch. 
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grondverzet 
rioleringen 
pijpleidingen en kabelwerken 
verhuur vangrondverzet-en 
wegenbouwmaterieel 
bestratingswerkzaamheden 
moderne asfaltconstructies 
warm en koud frezen van alle 
soorten asfaltverhardingen 
wegdek renovatie 

wegenbouwbedrijf 
j.lintzen b.v. 
dr. philipsstraat 12, sittard 
postbus 49, 6130 aa sittard 
telefoon 04490 - 11441 
telex nr. 36106-lintz 

Aannemer van: 

Bouwen?. 

NATUURLIJK 
in kalkzandsteen! 

Kalkzandsteenfabriek 
, ,de Hazelaar" 
Saeffelderstraat 1 0, 6104 RA Koningsbosch. 
Telefoon 04743-1535. 

viadukten - bruggen - tunnels - zwembaden -
boordvoorzieningen - rioolwaterzuiveringen -
gemalen - bouwkundige werken - Azobé 

houten bruggen en stuwen - betonboorwerk. 

Aannemersbedrijf lppel Nieuwendijk B.V. - Hyacinthstraat 15 - Tel. 01834- 1155 

BETON- en WATERBOUWKUNDIGE 
WERKEN 



WEEKBLAD VAN BET CDA 

CDA-fractie 
wil beperking 
woonlasten 

Kanttekeningen 
hij kosten 
gezondheidszorg · 

gio ale 
CDA-manifestati 
in 

Hans van Weezei 
over Midden
Amerika 
endeVS 

Abonnee-t.v. 
en de gevolgen 
voor de kijker 

Werkgroep 
contra 
middenschool 
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Premier Lubbers kreeg in Mierlo naast een onderschelding ook een paar klompen aangeboden 
(foto Nick More/is) 



CDA 
Secretaris (m/v) 

christen 
democratisch 
appèl 

Het partijbureau van het Christen Democratisch Appèl te Den 
Haag (cen,trum, loopafstand van het Centraal Station) omvat 
ca. 60 medewerkers/-sters. Zij lierrichten bestuurlijke en 
administratieve werkzaamheden voor diverse partij-organen 
en - met het CDA gelieerde- organisaties. 

Voor de sectie buitenland zoeken wij een zelfstandige vrouw of 
man, die de adjunct-secretaris buitenland veel werk uit handen 
kan nemen. 

Taken 
- het bewaken van de werkplanning binnen de sectie en het 

bijhouden van de agenda; 
- zelfstandig afhandelen resp. bewerken van corresponden

tie; 
- assisteren van de adjunct-secretaris buitenland 
- leiding geven aan de voorbereiding en de afwikkeling van 

de uitvoering van secretariële en administratieve werkzaam
heden ten behoeve van de commissie buitenland en haar 
werkgroepen. 

cEs n. Ens 
SCHILDERSBEDRUF 

Rijksweg Noord 54 - GELEEN 
Telefoon 04494-43761/04495-5564 

Opleidingseisen 
- tenminste HAVO-niveau 
- goede beheersing en kennis van de Nederlandse taal en 

tenminste twee moderne talen 
- goede kennis van steno 
- snel en accuraat typen. 
Verdere wensen: in voorkomende gevallen bereid zijn buiten 
de normale kantooruren te werken; collegiaal kunnen samen
werken en correct omgaan met vertrouwelijke informatie. 
Enige jaren ervaring in een vergelijkbare functie is een 
pluspunt. En vanzelfsprekend is verwantschap met de CDA
uitgangspunten een vereiste. 

Het CDA biedt: 
- goed salaris en secundaire voorzieningen 

(vergelijkbaar met die van de Rijksoverheid) 
- een drukke maar prettige werksfeer. 

Belangstelling? Schrijft u dan een brief met vermelding 
"sollicitatie" aan de Stichting Secretariaat CDA, t.a.v. de heer 
drs. M. Smits, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA 's-Gravenhage. 
Voor een afspraak of nadere inlichtingen kunt u bellen met mw. 
J. Kroon of de heer M. A. Ka/ster, tel. 070-924461. 

e onderhoudsschilderen 

e nieuwbouw schilderen 

e spuitwerken 

e wandafwerking 

ELEKTRO TECHNISCH 
INSTALLATIEBUREAU 

MODDERKOLK B.V. 
voor o.a. meet en regeltechniek en bedieningspanelen. 

kantoor en werkplaats: Touwslagersbaan 24 · 6602 AK WIJCHEN telefoon 08894·12213. 
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Gezondheidszorg 
De kosten van de gezondheidszorg zijn de laatste jaren explosief gestegen. 
Huisarts L. P. Heukels gaat in op een aantal mogelijkheden om deze kosten terug 
te dringen. Pagina 11. ' 

Manifestatie in Mierlo 
In het kader van de regionale manifestaties die het CDA belegt om uitleg te geven 
over het gevoerde beleid werd maandag jl. Brabant bezocht. Een verslag van 
deze drukbezochte meeting in Mierlo op pagina 12, 13. 

Abonnee-televisie en de omroepen 
Wat zijn de gevolgen van de invoering van abonnee-televisie voor de omroepen? 
Henk Glimmerveen (NCRV) meent dat de kijker voor zijn omroepbijdrage een 
aanzienlijk schraler programmapakket voorgeschoteld zal krijgen. Pagina 14, 
15. 

Vrouwen en sociale zekerheid 
Een groot aantal vrouwenorganisaties, verenigd in het "Breed Platform" heeft 
commentaar geleverd op de plannen van het kabinet inzake de herziening van de 
sociale zekerheid. Annelies van de Beid licht een en ander toe. Pagina 16. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
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Fractie 6, 7, 8 
Fractievoorzitter 9 
Zwart-Wit 10 
Personalia 1 7 

Uw mening 18 
Voortgezet onderwijs in discussie 18. 
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PARTIJNIEUWS 

CDA-afdelingen en 
onderwijsconferenties 
De afgelopen weken is reeds enkele malen 
aandacht besteed aan een drietal onder
wijsconferenties dit voorjaar te houden in: 
Leiden op 22 maart, Zwolle op 29 maart en 
Den Bosch op 9 april. 

Alle gemeentelijke afdelingen ontvangen 
via de organiserende kamerkringen een 
schrijven over de onderwijsconferentie "in 
hun gebied". 

Aan alle drie de onderwijsconferenties zal 
worden meegewerkt door minister Deet
man, staatssecretaris Van Leijenhorst, 
onderwijs-specialisten uit Eerste en Twee
de Kamerfractie, onderwijs-deskundigen 
uit de partij, statenleden, raadsleden, ver
tegenwoordigers van onderwijsorganisa
ties etc. 

Veel aandacht is er voor discussie met 
minister Deetman en voor informeel con
tact. 
Er blijkt een grote belangstelling voor deze 
conferenties te bestaan. 
Voor de gemaakte kosten (onder meer 
voor documentatiemap en consumptie) 
wordt een bescheiden eigen bijdrage van 
f 10,- gevraagd 
De conferenties duren van 16.00 uur tot ± 
21.00 uur. 

Deelname is mogelijk door onderstaande 
bon ingevuld op te sturen naar Secretariaat 
CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den 
Haag. .,.. ·-------------· I Bon 
I 1 naam .................................................... . 

1 adres ................................................... .. 

I postcode .............................................. . 

I woonplaats ......................................... .. 

neemt deel aan de onderwijsconferentie 
te 
( s. v.p aankruisen de plaats naar keuze) 

0 Zwolle op 29 maart 1984 
o Leiden op 22 maart 1984 
0 Den Bosch op 9 april 1984 

Ondergetekende neemt deel uit hoofde 
van: 
(s.v.p. aankruisen) 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 0 werkzaam in het onderwijs I 

0 bestuurslid van een school 
I 0 lid van statenfractie I 
1 o lid van raadsfractie 1 
I 0 onderwijsorganisatie ....................... . 

o ·························································· I L------------.. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Europese verkiezingen 
In onze democratie vragen we onze 
kiezers periodiek zich uit te spreken 
over het te voeren beleid op Europees, 
nationaal, provinciaal of plaatselijk ni
veau. Programma's en kandidaten wor
den gepresenteerd, partijgrondslagen 
en intenties onderstreept en het gevoer
de beleid beschouwd. Een ieder die een 
goede werking van ons vertegenwoor
digend stelsel aan het hart gebakken is 
betreurt het wanneer oneigenlijke ele
menten in de verkiezingen doordringen. 
Bij gemeenteraadsverkiezingen is niet 
het slobberpak van Den Uyl of de jong
ste kreet van Nijpels, maar het gemeen
tebeleid aan de orde. 
Voor veel kiezers is dat lastig: zij zien 
dezelfde partijen die door middel van de 
landelijke politiek in de publiciteit staan 
ook opdoemen bij de andere verkiezin
gen en laten zich onwillekeurig door 
nationale issues beïnvloeden. Politieke 
partijen zullen daar steeds tegengas 
tegen moeten geven en trachten de 
kiezers de werkelijke vragen voor te 
leggen, zodat de kiezers zich ook 
werkelijk uitspreken. Dat is van belang 

22 maart in Veldhoven 

voor een goede werking van de demo
cratie. 
Daarom is het jammer dat de socialis
tenleider Den Uyl zich dezer dagen heeft 
laten verleiden tot de uitspraak dat de 
a.s. Europese verkiezingen een be- of 
veroordeling van het kabinet-Lubbers 
zullen betekenen. 
Dat is des te meer jammer omdat de 
gezamenlijke politieke partijen zich 
toch al veel moeite zullen moeten ge
troosten om belangstelling te wekken 
voor de Europese zaak. 
Dat wordt door dit soort onverantwoor
de nonsens niet bevorderd. 

CDACTUEa 

Eén Europa? 
De problemen van het geblokkeerde 
Europese vrachtvervoer over de weg 
hebben twee kanten. Enerzijds beteke
nen zij een anti- reclame voor Europa en 
de Europese eenwording aan de voor
avond van de (tweede) Europese verkie
zingen; anderzijds onderstrepen zij te
gelijkertijd de noodzaak van een krach
tig Europees beleid. 
Het klinkt allemaal zo mooi: allen voor 

één Europa en één Europa voor allen. 
Holle leuzen of verafstaande doelstel
lingen, die niet helemaal een illusie zijn? 
Het lijkt of de Europese eenwording van 
de ene crisis in de andere rolt: politieke 
samenwerking, landbouwbeleid, visse
rij, economisch beleid en nu weer de 
grenzen en het vervoer. Misschien zit 
juist daarin de uitdaging om er hard 
tegen aan te gaan in de komende verkie
zingen? 
De Europese Gemeenschap hééft be
langrijke taken te vervullen: bij de ont
wikkeling van de derde wereld, op het 
gebied van vrede en veiligheid, werk
loosheid en inflatie, milieu, energie en 
grondstoffenschaarste en als stabilise
rende factor in de politieke verhoudin
gen in de wereld. 
Verheven doelstellingen, die waar
schijnlijk ver af staan van de Italiaanse 
douaniers die ·zich liever verliezen in 
grensformaliteiten dan in enthousias
me voor de Europese zaak. Als een 
sterk nieuw Europees parlement hard 
nodig is, dan zeker nu. Het belang van 
de, Europese verkiezingen is dus dich
terbij dan men denkt. 

COlACTUEEL 

CDA-CVP organiseren landbouw- en milieuconferentie 
Onder het motto: "de grond in goede 
handen" organiseert het CDA samen met 
zijn Belgische zusterpartij de CVP op 
donderdag 22 maart in Veldhoven een 
conferentie over landbouw en milieu. Tij
dens dit congres zal de relatie landbouw en 
milieu vanuit verschillende visies aan de 
orde komen. 
Een goed milieu is van levensbelang voor 
de kwaliteit van de landbouwproduktie. De 
komende jaren zal kwaliteitsverbetering 
van agrarische produktie zowel in het 
nationaal gevoerde beleid als in het Euro
pese landbouwbeleid een belangrijke 
plaats innemen. 
De wijze van aanpassing van het Europese 
landbouwbeleid is van grote betekenis 
voor de bestaansmogelijkheden van de 
individuele boeren en tuinders. De mate 
waarin de agrarische bevolKing medever
antwoordelijk kan zijn voor milieu en land
bouwschap hangt nauw samen met haar 
bestaansmogelijkheden. 

CD/ ACTUEEL 3 maart 1984 

Het programma voor deze dag ziet er in 
grote lijnen als volgt uit. 
- Opening door CDA-Tweede Kamerlid 
René van der Linden. (voorzitter van de 
werkgroep die deze conferentie voorbe
reidt) 
- Een korte inleiding aan de hand van 
stellingE:1n door de voorzitter van de over
koepelehde Europese landbouworganisa
tie (COPA), de Belg J. Hinnekens. Minister 
van Landbouw Gerrit Braks treedt hierbij 
op als co-referent. 
- In het forum o.l.v. oud-Eurocommissaris 
Pierre Lardinais hebben zitting de .CVP
staatssecretaris van Europese Zaken en 
Landbouw De Kaersemaker en dr. R. 
Tijskens, directeur bedrijfsdiensten van de 
Belgische boerenbond, J. van der Veen 
voorzitter van het Landbouwschap en dr. ir. 
J. Smeets hoofd afdeling milieuzaken van 
de EEG-commissie. 
In de discussie met forumleden treden ook 
de EVP/Europarlementariërs P. Mark, T. 

Tolman alsmede de heer- J. Schouten 
voorzitter van de KNBTB op. Op het 
programma staat verder een toespraak 
van CDA-voorzitter Bukman. Congres
voorzitter is Pierre Lardinois. 

Deelname 
De conferentie die om 1 0.00 uur aanvangt 
en om 16.00 uur eindigt vindt plaats in De 
Koningshof in Veldhoven. 
Schriftelijke opgave kan via het CDA
secretariaat, o.v.v. CDA-landbouw en mi
lieuconferentie. Adres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. <1111 

Als die nieuwe duikboten van de marine 
ook maar niet lekken . .. 
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FRACTIE 

Bert de Vries 
wil verlaging 
belasting 
Tijdens zijn rede op de regionale bijeen
komst van het CDA in Mierlo heeft 
fractievoorzitter Bert ·de Vries de rege
ring gevraagd belastingverlaging in 
1985 in overweging te nemen. Zo zou
den binnenlandse bestedingen kunnen 
worden gestimuleerd om de afzet op 
peil te houden, aldus de fractievoorzit
ter. Zo'n tijdelijke belastingverlaging 
betekent niet dat er niet meer bezuinigd 
moet worden, maar de pijn wordt er voor 
iedereen wat minder door. 

In zijn toespraak tot de Brabantse CDA' ers 
ging De Vries in op de recente cijfers van 
het Centraal Plan Bureau die zijn uitgelekt 
en die als "vingeroefeningen" en niet als 
harde gegevens worden beschouwd. Zo
ajs bekend ziet het CPB de werkloosheid 
tot een miljoen en daar nog boven stijgen. 
Bert de Vries: "Hoe komt dat? Door een 
overmaat aan bezuinigingen? Onze politie
ke teQenstanders roepen het luid. ik wilde, 
eerlijk gezegd, dat ze gelijk hadden." 
"Maar," aldus De Vries, "het is niet waar. 
De bezuinigingen die in deze jaren worden 
doorgevoerd zijn volstrekt onmisbaar om 

Bert de Vries: "Hoe komt dat?" 

onze collectieve voorzieningen en ons 
stelsel van sociale zekerheid op langere 
termijn - dus ook voor onze kinderen -
betaalbaar te houden. Daarom mogen 
verantwoordelijke politici er niet voor weg
lopen met een vals beroep op solidariteit." 
Hij voegde daaraan toe dat bezuinigingen 
ook de CDA-fractie pijn doen. 

"En ook wij in de fractie vragen ons vaak af 
of het allemaal nog wel verantwoord is wat 
we doen. Maar als we doorzetten, is het 
omdat we beseffen dat wat op korte termijn 
sociaal lijkt op lange termijn asociaal zal 
blijken. Dat neemt niet weg dat de noodza-

Fractie op de bres voor pendelaars 
Wie in juni ter Europese stembus trekt, zal 
dat doen in het besef dat Europa veel is, 
maar nog lang niet één. De blokkade van 
de Brennerpas, irritatie bij vrachtwagen
chauffeurs over jennende douaniers, nee, 
zo hebben de voorvaderen van de EEG het 
vast niet bedoeld. Europa zonder grenzen, 
dat zal nog wel even duren. 
De Nederlanders, die in België en Duits
land werken kunnen er ook van meepraten. 
Allerlei regelingen en voorzieningen in die 
landen zijn heel anders dan bij ons en dat 
levert voor pendelaars vaak gigantische 
problemen op. Met de belastingen, om 
maar eens wat te noemen, maar ook 
andere overheidsdiensten kunnen niet al
tijd inspelen op andere werkomstandighe
den over de grens. 
De Tweede Kamer wijdde er deze week 
een speciale uitgebreide commissieverga
dering aan. Ter discussie lag een nota van 
de regering over de problematiek van de 
grensarbeiders. Twee woordvoerders na
mens de CDA-fractie, Ria Oomen en Wal
ter Paulis, namen deze nota kritisch onder 
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de loep. Beiden kwamen tot de conclusie 
dat het hoog tijd wordt dat het kabinet zich 
meer voor de grensarbeiders moet gaan 
inspannen. 

De regering staat min of meer op het 
standpunt dat grensarbeiders uit eigen wil 
over de grens werken en dus ook maar 
voor de gevolgen moeten opdraaien. Zo 
simpel ligt die zaak niet, zeggen Ria 
Oomen en Walter Paulis. Grensarbeiders 
werken lang niet altijd voor hun lol in het 
buitenland, maar soms uit pure noodzaak 
omdat er bij voorbeeld in Limburg of 
Zeeuws-Vlaanderen geen baan te krijgen 
is. 
Van de bijna 15.000 pendelaars werken er 
11.000 in Duitsland, de rest in België. Ria 
Oomen herinnerde eraan dat hetjuist in het 
jaar van de Europese verkiezingen wel erg 
pijnlijk is dat er aan de grenzen nog zoveel 
problemen worden gemaakt. Pendelaars 
hebben recht op onze steun, aldus me
vrouw Oomen. 
Walter Paulis sprak in dezelfde geest en 

kelijke bezuinigingen op korte termijn ook 
nadelige gevolgen hebben. Vooral op de 
bestedingen en dus de afzet en werkgele
genheid van bedrijven die voor de binnen
landse markt werken. Dan kan er een 
moment komen dat we tijdelijk de bestedin
gen moeten stimuleren om de afzet op peil 
te houden," aldus Bert de Vries, die op
merkte dat het Regeerakkoord in die mo
gelijkheid voorziet. 

De fractievoorzitter merkte tot slot op dat 
arbeidstijdverkorting vooral een zaak van 
het bedrijfsleven is. Maar veel vaart zit er 
nog niet in: het gebeurt allemaal met de 
beperkte snelheid van een slak. Daarom 
moeten volgens De Vries overheid, werk
gevers en vakbonden toch eens de koppen 
bij elkaar steken om te zien of het niet 
sneller kan. Ook moeten we ons afvragen 
hoe het komt dat de werkgelegenheids
plannen van de regering zo traag opstar
ten. Er is veel gepraat, maar weinig ge
daan. Het is op dit punt nu tijd om knopen 
door te hakken. 
"Ik vind dat het hoofddoel van het kabinet 
zou moeten zijn om ervoor te zorgen dat er 
tussen nu en het einde vandeze kabinets
periode geen werklozen meer bijkomen. 
Dat we dus niet naar dat miljoen toegaan. 
We moeten ons er honderd procent voor 
inzetten om voor die mensen iets zinvols te 
vinden. Hetzij een normale baan, hetzij een 
andere plaats om zinvol bezig te zijn," 
besloot De Vries. <1111 

ging met name in op de sociale
verzekeringspositie van de gre.nsarbei
ders. Om er maar eens een te noemen: als 
de Belgische franc in waarde verandert, 
maken de daar werkende Nederlanders 
dat direct in hun portemonnee. Door de 
devaluatie van de franc daalde de koop
kracht met 20 procent en het eind is nog 
niet in zicht, aldus Paulis. 

Niet spectaculair 
Walter Paulis deed een dringend beroep 
op de bewindslieden om zich meer betrok
ken te gaan voelen bij de problemen 
waarmee 15.000 landgenoten dagelijks 
worden geconfronteerd. "Gewone pende
laars werpen geen blokkades op aan de 
grenzen en zijn daarom publicitair niet zo 
spectaculair als de truckers. Voor hen zal 
niet zo gauw de Europese ministerraad 
bijeen worden beroepen. Dat neemt niet 
weg dat wij ons toch jegens hen volledig 
verplicht zullen moeten voelen," aldus de 
CDA-woordvoerder. <1111 
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FRACTIE 
door Ton Huijssoon 

Beperking 
woonlasten nodig 
De regering moet hoge prioriteit geven aan 
een betere· doorstroming en een betere 
verdeling van de woonruimte in ons land. 
Een motie van die strekking diende CDA
woordvoerder drs. Frans Wolters dinsdag 
in toen de Tweede Kamer debatteerde 
over het regeringsstandpunt inzake de pro
blematiek van de woonlasten. 
Wolters signaleerde een ontwikkeling die 
als het om woonlasten gaat van veel 
Nederlanders zware offers vraagt, zeker 
voor landgenoten in bepaalde inkomens
groepen. De economische crisis waardoor 
heel wat mensen in inkomen achteruit 
gaan veroorzaakt veel problemen als aan 
het eind van de maand de huur moet 
worden betaald. 
Wolters wil dat er bij het vaststellen van de 
totale woonlasten dan ook matigheid wordt 
betracht. In zijn motie nodigt hij de regering 
voorts uit om na te gaan of en in hoeverre 
bij bepaalde groepen uit de bevolking de 
huurlasten een steeds zwaardere steen 
om de nek worden. Tegen die achtergrond 
moet in 1985 en in 1986 een gematigd 
woonlastenbeleid worden voorbereid, al
dus de CDA-woordvoerder. 
Bij de algemene politieke beschouwingen 
1984 heeft de CDA-Tweede-Kamerfractie 
trouwens al eerder aandacht gevraagd 
voor woonlasten en huren. Hij stelde met 
tevredenheid vast dat ook de regering 
maar een laag percentage huurverhoging 
heeft toegestaan. Maar nu het CDA voor 
1984 op zijn wenken is bediend, is er naar 
de mening van Frans Wolters alle aanlei
ding om 1985 en 1986 kritisch onder de 
loep te nemen. 
In het Regeerakkoord wordt, aldus Wpl
ters, het belang van de huurharmonisatie 
onderstreept, en het is goed om daaraan te 
blijven vasthouden. Die harmonisatie- een 
goede verhouding tussen je inkomen en de 
huur die je betaalt - kun je op twee 
manieren bereiken: het bevriezen van re
delijke huren aan de ene kant en een extra 
huurverhoging aan de andere kant. Wol
Iers kan zich voorstellen dat volgend jaar 
een bevriezing van redelijke huren moge
lijk zal zijn. Maar een en ander mag niet ten 
koste gaan van de laagstbetaalden. De 
ingediende motie is dan ook met name 
voor deze categorie mensen bedoeld. ..,. 
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"Invoeren van dief 12,50 is grootste flauwekul" 

Thuisbankieren moet gratis blijven 
Bent u ook thuisbankier? Zo ja, dan is dat 
jammer. Als staatssecretaris Scherpenhui
zen namelijk zijn zin krijgt, gaat het thuis
bankieren u geld kosten. De Postgiro wil 
van de rekeninghouders 1 12,50 vorderen 
als betaling voor verrichte diensten bij 
betaalkaarten. Diensten die tot nu toe 
gratis waren. De gratis giro was jarenlang 
een lokkertje voor miljoenen Nederlanders 
die zich gevoelig toonden voor het giro
blauw en een rekening openden. 
Een meerderheid uit de Tweede Kamer is 
hierop vierkant tegen. Omdat het erop lijkt 
dat de staatssecretaris zijn voornemen 
toch wil doorzetten, zal de Kame1 binnen
kort debatteren over deze zaak. CDA
woordvoerder Huib Eversdijk: "Het invoe
ren van die 1 12,50 is de grootste flauwekul 
die je je kunt voorstellen. Ik heb er de 
grootste bezwaren tegen. Door allerlei 
advertenties over gratis giro zijn miljoenen 
Nederlanders naar de giro toegelokt en nu 
zou het hen opeens geld moeten kosten. 
Maar er komt nog wat bij: de Postgiro 
verdient aan een particuliere rekeninghou
der zo'n 20 gulden per jaar. En zou nu een 
thuisbankier nog zelf 1 12,50 moeten gaan 
betalen? Dat is toch niet te verdedigen?" 

Niet uit te leggen 
Eversdijk stelt dat de CDA-fractie een 
motie van PvdA-zijde zal ondersteunen. 
Ook bij die fractie voelt men niets voor de 
1 12,50 heffing. "Ik blijf er op hameren dat 
giroblauw bij jou zou passen. Het lijkt er 

een beetje op dat de staatssecretaris het 
principe van het gratis giroverkeer aan het 
verlatén is. Dat kan niet. Kijk nu eens naar 
het zakelijk giroverkeer, het giroverkeer 
tussen bedrijven bij voorbeeld, daar lijdt de 
giro verlies op. Dan is het toch niet vol te 
houden dat de gewone man daarvoor moet 
opdraaien?" 

"Ik kan," zegt Eversdijk, "aan de mensen 
eenvoudigweg niet uitleggen dat er op hun 
particuliere rekening fors winst wordt ge- · 
maakt en dat ze desondanks voor hun 
betaalkaarten moeten gaan betalen omdat 
verloren wordt - vooral door de banken -
op het zakelijk verkeer. De situatie is deze: 
"Het zijn de banken geweest die zich 
destijds hebben verkeken op de kosten van 
het particuliere verkeer toen ze de bankgi
rocentrale invoerden. De banken mochten 
al in november hun tarieven verhogen, 
maar ze hebben gewacht op wat de giro 
doet. Verhoogt die de tarieven niet, dan 
zullen zij het ook niet doen." 
De CDA-woordvoerder over de verdere 
procedure: "Wij zullen als CDA-fractie de 
motie-Van der Doet steunen. Gratis gi
roverkeer is voor ons een belangrijke zaak. 
Het heeft iets van bedrog: door allerlei 
advertenties mensen aanlokken een giro
rekening te openen, omdat het zo lekker 
voor niks was. Nu moet je voor betaalkaar
ten ineens betalen terwijl er op je eigen 
tegoed winst wordt gemaakt. Leg het maar 
uit aan de mensen. Ik kan het niet. Ik hoop 
de staatssecretaris wel." ..,. 
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FMCTIE 

Centraal-Amerika en de Verenigde Staten 
Na een slopende reis door de regio zelf 
en daarna een intensief werkbezoek aan 
Washington, is voor mijn reisgenoten 
Ter Beek en Welsglas en voor mijzelf het 
toekomstbeeld van Centraal-Amerika er 
niet rooskleuriger op geworden. Poli
tiek en militair is er sprake van een 
impasse. De Inzet is hoog. Een escalatie 
van het conflict zal verreikende gevol
gen kunnen hebben en niet In het minst 
voor onze eigen Europese veiligheid. 
De strategische betekenis van het ge
bied is nl. voor de Verenigde Staten zo 
essentieel, dat bij een onverhoopte keu
ze Europa en het Midden-Oosten als 
eerste prioriteiten van de Amerikaanse 
buitenlandse politiek het onderspit zou
den delven. 

Een eventuele communistische toekomst 
van het instabiele en aan Amerika gren
zende Mexico is een nachtmerrie voor 
iedere weldenkende Amerikaan. Valt de 
één, dan valt de ander. 

In hoeverre zal het Sandinistische experi
ment tot Nicaragua beperkt blijven en niet 
tot voorbeeld dienen voor de gehele regio 
alsmede niet zal afglijden naar een marxis
tisch en leninistisch model? De sleutel voor 
het antwoord ligt in Managua zelf. Zal 
Nicaragua de Verenigde Staten provoce
ren door via Honduras, Guatemala, El Sal
vador en Costa Rica de revolutie naar 
Mexico te exporteren? Of zal het Sandinis
tisch regiem eieren voor zijn geld kiezen en 
de voorkeur geven aan meer democratie, 
economische groei en goed nabuurschap? 

Het vermoeden bestaat, dat over deze 
vragen in het Sandinistische kamp ver
schillend gedacht wordt. In dit verband 
heeft de veel bekritiseerde Amerikaanse 
invasie op Grenada meer dan één beteke
nis gehad. Deze rekende niet alleen af met 
een buitensporig zwaar door Cuba bewa
pend eilandje, maar betekende eveneens 
een signaal voor Nicaragua, Cuba en de 
Sovjet-Unie zich met meer terughoudend
heid in de regio op te stellen. Voor mij 
althans de meest verklaarbare reden, 
waarom het Sandinistische regiem opeens 
en zo snel van koers is gaan veranderen. 

Verkiezingen 
Ook worden vrije en eerlijke verkiezingen 
voor volgend jaar november in het vooruit
zicht gesteld. De perscensuur zal worden 
afgeschaft. Cosmetica en zand in de ogen 
of een oprechte poging het communisti
sche Oostblok te verlaten? Onderwijl profi-
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teert het Sandinistische bewind nog steeds 
in- en extern van de sympathie die de 
tegenstanders van de verachtelijke Somo
za ondervonden tijdens hun geslaagde 
bevrijdingsstrijd. In tegenstelling tot El Sal
vador, mondde hier een spontane guerrilla
beweging uit in een massale volksbewe
ging, die zich kon vinden in een aantal 
revolutionaire basisbeginselen waaraan 
het marxisme echter vreemd is, nl. een 
pluriforme maatschappij met een gemeng
de economie. 
Ondanks deze sympathie ~ijn inmiddels 
heel wat vrienden kritisch 'geworden en 
sommigen zelfs vijandig. Leiders van het 
eerste uur zoals Pastora, Robelo en Cruz 
zochten hun heil elders, of zochten zelfs 
aansluiting bij het verzet. De koers die de 
revolutie ingeslagen is lijkt hier echter niet 
vreemd aan. Zo wordt, waar mogelijk, druk 
uitgeoefend op de vakbonden om zich 
onder toezicht te plaatsen van de Sandinis
tische partij. Het reizen naar het buitenland 
wordt steeds moeilijker. Het leger werd 
opgevoerd naar 100.000 man, de pers 
staat onder censuur, buitenlandse pries
ters met kritiek werden het land uitgezet en 
de distributie van primaire levensbehoef
ten werd ingevoerd. 

Cubaans model 
Ronduit griezelig is tenslotte de creatie 
naar Cubaans model van comités ter 
verdediging van het Sandinisme. In de 
praktijk houden deze buurtcomités zich 
niet alleen bezig met de verspreiding van 
dikwijls schaarse goederen, maar ook met 
het bespioneren en verlinken van de niet 
partijgetrouwe buren. Kinderen geven hun 
ouders aan. Hiertegenover staan ook goe
de dingen zoals de gratis gezondheidszorg 
en de bestrijding van het analfabetisme. 

Een straatbeeld in Nicaragua. (toto ANP) 

Betekent, zo is de kernvraag, alles overwe
gend, dat het Nicaragua van thans, een 
totalitaire marxistische staat is geworden? 
Het antwoord is vooralsnog ontkennend, 
alleen al omdat de oppositionele kaders 
alsmede de kerk nog niet cpgeruimd zijn. 
De aangekondigde vrije en eerlijke verkie
zingen en het beloofde democratiserings
proces zullen hier belangrijke graadmeters 
vormen. De eventuele voortzetting van de 
Nederlandse ontwikkelingshulp zal hier 
ook afhankelijk van dienen te zijn. 

El Salvador 
Terwijl in Nicaragua het leger niet met het 
verzet wil praten omdat dit het instrument 
van de Verenigde Staten zou zijn, wil het 
leger in El Salvador niet met de guerrilla om 
de tafel zitten omdat die op haar beurt een 
verlengstuk van Cuba en Nicaragua zou 
zijn. 
Wat van één en ander ook waar moge zijn, 
het beeld dat actievoerend links Nederland 
ons over de guerrilla in El Salvador heeft 
trachten te willen bijbrengen is in ieder 
geval onjuist. Bij gebrek aan voldoende 
steun onder de bevolking is de zogenaam
de bevrijdingsoorlog ontaard in terreur en 
hinderlagen en vooral sabotage, met als 
doel de economie plat te leggen en zeker 
niet het land te bevrijden. 

In korte tijd werd voor de vierde maal een 
aanhanger van de extreem rechtse presi
dentskandidaat d'Aubuisson doodgescho
ten. Wraakacties van rechts en onschuldi
ge slachtoffers zullen volgen. Zo spelen 
extreem links en extreem rechts elkaar 
gewild of ongewild in de kaart. Is het met 
alle en soms begrijpelijke kritiek op de 
Verenigde Staten zo gek als juist dit land 
van Europa meer initiatieven verlangt om 
hier de impasse tussen uiterst links en 
rechts te doorbreken? 
Ook in de Verenigde Staten begint men in 
te zien dat men er met miljarden dollars 
hulp alleen niet komt. Mede ten gevolge 
van de verdeeldheid tussen socialisten en 
christen-democraten is de Europese verto
ning op dit gebied nogal schamel. Daarom 
is het verheugend dat juist collega Ter 
Beek als socialist, de christen
democratische kandidatuur van Duarte 
openlijk heeft durven ondersteunen. Hope
lijk zal minister Van den Broek bereid zijn 
de door El Salvador gevraagde waarne
mers voor de verkiezingen eind maart naar 
El Salvador daadwerkelijk te sturen. <11111 

Hans Gualthérie van Weezei 
Lid CDA-Tweede Kamerfractie 
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FRACTIEVOORZITTER 

Bet kabinet is nu aan zet 

Höeveel kruisraketten moeten er in ons 
li!ind komen?48 misschien of 25, o114 

51 Die vraag heeft mijn televisie· 
n .. vorige week vrijdagavond in 

fiä~gse Stuf, kennelijk opgeroepen. Zo 
·· Slmpelals hét invi,JIIenvanaantallen is 
· het niet fk maaf<te alleen de stand van 
zaken .op voor ()e discussie, die zich 
moroenteel - fl)ede dankZij collega 
Nijpels van de VV.O- afspeelt, 
[)i~ discussie is: hoe nemen wij al~ 
C<)aliti~partners ~n afgewogen beslis· 
sing over een zo essentieel punt voor 
ons v.redes- en veiligheidsbeleid. 
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veUigheid$beteid dat minderafhankelijk 
is van kernwapens. Verder spreekt het 
regeerakkOOrd heel zorgvuldtg over de 
procedure die Zl:ll worden gehanteerd 
bij de beslis$h1g over de kruisraketten. 
Klare taal dl,ls,>voorá,lletekstuitleggers •.... 
Er is du$ een sPQ<)rt:Jöekje; Dat :det er 
als volgt l.litEerst komt qe reger!ng met 
een defeti$Jenota. Alle. ove en 
en criteria staan daar zorgvuldig eep 
rijtje. Oán·oordelen ·wij,. leden van dè· 
Tweede Kamer, zeer zorgvuldig, omdat ··• 
we hier te doen hebben met een zeer 
gevoelige. polftieke .. kw$Stie. Jn ·onze 
Nederlan(j$e samenleving, en (jus ook 
lnhetCOA. ·.· .. 
Als je dan"!' zoals con 
spoorboekjein hèthomjè .··. ... .. urt, ~.eett 
dat ontsparingen tot gevolg; ~et aUe 
gevolgen Vi!ln dien, DErtrein taaktvan 
df:J rails en ~et baanv$.1( . ... . ... lar~~ 
geqttikk m qew00n 
niet doen, . .. .. . ... . . ~ r-lljpel~ 
no!J eens . . uidèlijk .· .. m~en. 
Daarom heb gezegd; Als de VVO 

alleen wil praten over 48 krttisr:akEttteri. 
of crisis? Nou, dan wórdt •v\.,..,..,,..,, 
hebben ondertussen allerlei tekstulitlelil• 
gers begrepen dat het COA 
akkoord zou gaan meteEm lc!lae,ral~ntlal. 
Ook de heer Den Uyl schaarde 
het legioen der tekstuitleggers; 
meende al dat het CDA bezig is plaat··· 
sing voor te bereiden. Die uitleg nu is 
volstrekt onjuist. Juist.de heer Oen Uyt, 
die het begrip exegese zeer welkent 
van vroeger, had beter moeten weten. 
Intussen is het, voor de camera's van 
de VARA, volstrekt nietmijn bedoeling 
geweest om te z~ggenwát het CDA wèl 
aanvaardbaar vindt. .Dus ook niet dat 
het 32, 16 of 0 moet worden. Zo ver zijn 
wf;J nog niet Alleen daarom at kloppen 
allerlei berichten in kranten niet dat de 
CDA-top tot de.cooelusie zou · 
men dat e · etlei vorm van niAJ:it~inn 
onvermij .îs. Qók dat 
uit de wereld Willënhelpen. 
Hoe moeten we<nu,als tractie, \IArdAt···. 

opereren? 
Het is nu de reg1eri1~.· .~~ieaati z~~t 

ik 
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....... ---·-~---
ZWARTifiJII~············· • 
Welk accent? 
Een wijziging van het aantal kruisraketten "in 
de richting van nul" noemde (CDA
fractieleider) De Vries een stap in de goede 
richting. Zulke typeringen zijn doorgaans 
goed overdacht, en het zal nog interessant 
worden te zien of De Vries straks het accent 
op het woord richting of op het woord nul wil 
(moet) leggen. Tussen die twee doemt het 
·getal zestien op, een getal dat ook wel eens in 
tentatieve beschouwingen van premier Lub
bers is voorgekomen. (NRC!Handelsblad). 

Al te simpel 
Nijpels bleek zich (ook al) te hebben verkeken 
op de complexiteit van de kernwapenkwestie 
en de vindingrijkheid van Lubbers. Zo is het al 
te simpel dat het in deze zaak om een 
eenvoudig ja of nee zou gaan. Zowel het 
regeerakkoord (waar de VVD aan gebonden 
is) als het CDA-verkiezingsprogramma be
pleiten een vermindering van de rol van de 
kernwapens. Eenvoudigweg 48 kruisraketten 
erbij nemen staat dus op gespannen voet met 
het regeerakkoord. (Willem Breedveld in 
Trouw). 

Kerkleden 
Wat het I.K.V. betreft, weten we nu zo 
langzamerhand wel waaraan we toe zijn. 
Het l.K. V. zal ook moeten weten, waar het 
met de kerk aan toe is. De praeses van de 
Hervormde Synode heeft duidelijk gezegd 
dat (inzake de IKV-acties) de grens van het 
aanvaardbare praktisch bereikt is. Hij 
heeft daarmee de mening vertolkt van vele 
kerkleden, die reeds lang dezelfde mening 
zijn toegedaan. (Dr C. Bezemer in Her
vormd Weekblad). 

Geen spreekbuis 
Ik vind dat Trouw dicht bij de kerken, het 
christelijk onderwijs, de christelijke organisa
ties en bij de christelijke partijen moet staan, 
maar zich niet als spreekbuis daarvan kan 
opstellen. ( .... ). Ik heb de afgelopen jaren 
overigens wel ervaren dat het heel moeilijk is 
om je met een krant als Trouw onafhankelijk 
van. maar wel verbÖnden met genoemde 
christelijke groeperingen op te stellen. Som
mige opvattingen lopen zo sterk uiteen, dat ze 
bijna niet te overbruggen zijn. Ik noem bij
voorbeeld de uiteenlopende benadering van 
kernwapenproblematiek en kunst en cultuur. 
(Aftredend hoofdredacteur van Trouw, Jenze 
Tamminga.) 

10 

Koppelingen 
De Partij van de Arbeid wordt, terecht of niet, 
geïdentificeerd met de vakbeweging, het 
CDA met de kerken. De VVD is nergens aan 
gekoppeld. Werkgevers? Het zijn vooral klei
ne zelfstandigen die onze vergaderingen 
bezoeken. Als ik zeg dat het liberalisme de 
toekomst heeft dan zeg ik dat niet in het minst 
tegen de achtergrond van het CDA Van elke 
twee Nederlanders die op dit ogenblik het 
tijdelijke met het eeuwige verwisselen is er 
één CDA-stemmer. Het christen-democrati
sche leeftijdsprofiel is zeer onevenwichtig, 
het CDA is een vergrijzende partij. (Mr. F. 
Bolkestein in Elseviers Magazine). 

Blij met links 
Slechts weinigen brachten het nieuws, 
vermoedelijk om de verwarring rond de 
samenwerking van klein links en het zoge
heten Groen Platform niet nog groter te 
maken dan die al is, maar Roei van Duijn 
komt nummer vier op de gezamenlijke lijst 
(voor de Euro-verkiezingen) te staan. Na 
PSP-, PPR- en CPN-kandidaten komt 
generaal-majoor b.d. Chiel von Meyen
feldt. Hij wil helemaal niet in de Europese 
politiek. Dat klinkt wellicht enigszins als 
kiezersbedrog, maar hij wil slechts een 
enkele christenradicaal van koudwater
vrees voor klein links afhelpen. (Haagse 
Post). 

Overleven 
Een potentieel grote conflicthaard (voor de 
huidige regeringscoalitie) is de twijfel in de 
regeringscoalitie of men bezuinigings
exercities, zoals die vorig jaar zijn vastgelegd, 
op de salarissen van ambtenaren en de 
sociale uitkeringen dit jaar kan herhalen. De 
VVD zal, deels uit inzicht en deels uit ideolo
gie, blijven vasthouden aan de koers die in 
het regeerakkoord is vastgelegd. Bij het CDA 

{,.De tekening van een lezer"" in Trouw). 

daarentegen regeert de twijfel of het een 
regeringsbeleid zal overleven dat leidt tot een 
miljoen werklozen. Daar wordt men onzeker 
van. (Joop den Uyl in Elseviers Magazine). 

Waarom? 
Waarom het Centraal Planbureau geloven 
dat 1.2 miljoen werklozen in 1987 voorspelt? 
Het CPB kan nog geen jaar vooruit kijken. Of 
zijn we nu alweer vergeten hoe ver onze 
nationale planners er in 1983 naast zaten met 
hun zogenaamde vraaguitval? (Eiseviers 
Weekblad). 

Gevecht met leden 
Ik verschil, (behalve met de Industriebond 
FNV) ook fundamenteel met de FNV. Men 
moet mij maar eens vertellen hoe dat 
moet: èn de rendementen herstellen èn 
het financieringstekort omlaag brengen 
èn bezuinigen en dan ook nog inleveren 
van prijscompensatie. Dat wordt een gro
ter gevecht met mijn leden dan met de 
ondernemers. (Aftredend voorzitter Voe
dingsbond FNV, Cees Schelling in Else
viers Weekblad). 

Kapot spelen 
De PvdA moet niet alleen vechten tegen het 
kabinet-Lubbers, maar wordt nu ook belaagd 
door aanvallen in de rug vanuit de vakbewe
ging. Wat tot voor kort behoorde tot de 
natuurlijke bondgenoten sluit nu een informe
le coalitie met werkgevers en kabinet. Stan 
Poppe- (PvdA-kamerlid) zegt: "De Industrie
bond speelt het kabinet de bal toe" ( .... ) Op 
het moment dat de ambtenarenbond, de 
Industriebond, de Voedingsbond allemaal 
een eigen opstelling kiezen, een eenzijdige 
opstelling, valt de arbeidersbeweging uit el
kaar. Je zult nooit macht kunnen vormen. Je 
speelt elkaar kapot..'' (Haagse Post). 

Een illusie 
Ik vrees dat de operatie "afslanking verzor
gingsstaat", berust op harde gegevens. Het 
gaat er immers om dat de totale kosten yan de 
verzorgingsstaat ( . ...... ) voortdurend 
sneller stijgen dan het nationaal inkomen. 
Deze stand van zaken te corrigeren met 
handhaving van de huidige reële koopkracht 
van de laagste uitkeringen lijkt mij een moeilij
ke opgave. Stelselherziening lijkt dan ook 
onontkoombaar en daarbij, met de raad van 
kerken de eis stellen dat de minima onaange
tast blijven, berust op een illusie. (Wil Albeda 
in Elseviers Weekblad). 
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Kanttekeningen bij de kosten van de gezondheidszorg 
Veel wordt er de laatste tijd gesproken over 
de kosten van de gezondheidszorg. Deze 
moeten minder stijgen en het kabinetsbe
leid is erop gericht de kosten in 1986 te 
stabiliseren, dus dan dalen ze nog niet. 
Of dat zal lukken is nog de vraag. Steeds 
nieuwe technische en farmaceutische mo
gelijkheden komen op ons af. Levertrans
plantaties, harttransplantaties, nieuwe du
re onderzoek- en behandelingsmogelijkhe
den worden met de regelmaat van de klok 
gemeld. Aangezien gezondheid tot onze 
hoogst gewaardeerde zaken behoort zal 
iedereen in individuele gevallen het beste 
en daarmee vaak ook het duurste voor zijn 
of haar gezondheid willen hebben. 
Waar ik het nu eens over wilde hebben zijn 
de mogelijkheden, die we zelf hebben of 
die in ons verzekeringssysteem opgeslo
ten liggen, die kostenbeïnvloedend 
werken. Zo wordt ziekte vaak gezien als 
pech. Het overkomt je. Nou is dat voor 
een deel zeker waar, maar voor een ander 
deel wel het gevolg van ons gedrag. 

De tweede lijn 
Wat bijvoorbeeld te denken van ons onver
mogen om met welvaart om te gaan: te veel 
vet, zout, alcohol, roken e.d. en te weinig 
lichaamsbeweging en ontspanning. Ook in 
het arbeidsproces moeten steeds minder 
mensen met meer stress .:het verdienen" 
voor steeds meer. Niet omdat ze niet willen 
werken, maar omdat dat kennelijk het 
logische gevolg van ons systeem lijkt te 
zijn. Wat te denken van risicovolle sporten, 
sportblessures e.d. Al deze zaken hebben 
een negatieve invloed op onze gezond
heid, maar behoren in overwegende mate 
tot onze persoonlijke verantwoordelijkheid. 
Ik denk, dat het van groot belang is om op 
grote schaal het gezondheid-voorlichtings
en opvoedingsbeleid met kracht ter hand te 
nemen. Op die wijze kan tot een grote 
besparing op volksgezondheidsterrein 
worden gekomen zonder dat dit ten koste 
gaat van de kwaliteit, maar deze juist ten 
goede komt. Juist ook in de opvoeding en 
in het onderwijs dient hieraan grote aan
dacht te worden besteed. 
Ook aan de zgn. aanbodzijde van medi
sche zorg treden mechanismen in werking, 
die kostenverhogend werken. In een zie
kenhuis is het gebruikelijk, dat als iemand 
iets mankeert op een terrein, dat niet van 
de betrokken specialist is een andere 
specialist in consult wordt geroepen. Nu 
kan dat nodig zijn b.v. bij een beoordeling 
of iemand een geplande operatie zal kun
nen doorstaan, maar er zijn ook zeker 
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Patiënten te vaak dooNerwezen (foto Nick More/is) 

dingen te bedenken, die b.v. door een 
huisarts kunnen worden opgelost, omdat 
deze niet op specialistisch niveau liggen. 
Ook controles van bepaalde ziekten zoals 
suikerziekte en hoge bloeddruk kunnen in 
veel gevallen door de huisarts geschieden, 
maar betalingssysteem en patiënt geven 
vaak de voorkeur aan specialistische con
troles. Een verwijzing naar één specialist 
betekent vaak een verwijzing naar meerde
re specialisten, waarom niet gevraagd is. 
Eenmalige verwijzingen betekenen nu 
vaak dat de huisarts zijn patiënt "kwijt" is 
aan de tweede lijn. Ook op het terrein van 
de verloskunde leidt de achterstand die de 
huisarts in verzekeringstechnische zin 
heeft t.o.v. vroedvrouw en gynaecoloog tot 
onnodig gebruik en verwijzing naar de 
tweede lijn (bevallingen bij ziekenfondspa
tiënten door huisartsen worden door zie
kenfondsen nl. niet vergoed). 
De geneesmiddelendistributie, opgezet in 
een tijd waarbij veel geneesmiddelen 
moesten worden bereid in apotheken stel
de hoge eisen aan het ambachtelijke han
delen van apothekers. Nu vrijwel alle ge
neesmiddelen industrieel bereid en gecon
troleerd worden is de vraag of het huidige 
distributiesysteem niet topzwaar dreigt te 
worden als dit geleid blijft worden door een 
academisch gevormd apotheker met dito 
salaris. Geneesmiddelenwinkels met apo
thekersassistentes met toezicht van een 
apotheker over een aantal van deze win
kels zou wel eens tot aanzienlijke besparin
gen kunnen leiden. 
Ook aan de vraagzijde (patiëntenkant) 
spelen mechanismen een rol, die kosten
verhogend werken. Voor een aantal zaken 
moeten eigen bijdragen worden betaald, 
zoals vervoer, geneesmiddelen e.d. Daar
na zijn deze voorzieningen gratis, hetgeen 

er bijvoorbeeld bij het vervoer toe leidt, dat 
men kan stellen ik heb mijn eigen bijdrage 
betaald, dus dan kan ik de rest van het jaar 
voor niks met het dure taxi- of ziekenau
tovervoer. Begrijpelijk, maar wel kosten
verhogend. Een eigen bijdragesysteem, 
dat van mensen procentuele eigen bijdra
gen vraagt brengt mensen kostenbewust
zijn bij en legt het beslismoment of men 
bepaalde dingen tegen een bepaalde prijs 
wil meer bij de mensen zelf. Als dat voor 
minimuminkomens problemen oplevert 
dan moet je een bepaald maximum vast
stellen waarboven extra kosten niet meer 
voor rekening van betrokkenen komen. 
Ook bij de verzekeringen en verzekerings
instellingen zelf zijn een aantal kantteke
ningen te maken. De beheerskosten van 
sommige ziekenfondsen benaderen de 
kosten die zij aan alle huisartsen in hun 
gebied moeten betalen. De vraag is of dat 
niet wat goedkoper kan, of deregulering en 
meer slagvaardig optreden niet tot bespa
ringen kan leiden. Nu belopen de beheers
kosten om en nabij de 5%. Particuliere 
patiënten hebben er vaak financieel belang 
bij om door de specialist te worden behan
deld, aangezien ze hiervoor wel verzekerd 
zijn en voor de huisarts niet. Dat geeft een 
oneigenlijk argument om te worden ver
wezen. Het functioneert als een financiële 
stimulans om in de tweede lijn behandeld 
te worden. 

Betaalbaar perspectief 
Ook t.a.v. de keuze voor de bejaarden- of 
verpleeghuis kunnen oneigenlijke financië
le overwegingen een rol spelen. Afgezien 
van de medische noodzaak voor één en 
ander hebben mensen er financieel belang 
bij wat er gaat gebeuren, waarbij het dure 
verpleeghuis voor mensen goedkoper is, 
dan het goedkopere bejaardenhuis. Die 
prikkel zou er niet in moeten zitten. 
Ziekenfondsen en particuliere ziektenkos
tenverzekeraars hebben in "betaalbaar 
perspectief" een aantal handreikingen ge
daan om de gezondheidszorg betaalbaar 
te maken. Centraal daarin staat de huisarts 
in de eerste lijn als zelfzorg en mantelzorg 
geen uitkomst meer bieden. Dat is een 
bekend geluid, dat echter in de praktijk nog 
tot te weinig consequenties heeft geleid. 

Bij de herziening van ons ziektekostenstel
sel, dat er binnen niet al te lange tijd aan 
komt is het van belang op bovengenoemde 
zaken te letten. <111 

L. P. Heukels 
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Den Haag op bezoek in Mierlo 
"Houdt God voor ogen- de vrouw in de 
erm - het eerste is zalig - het tweede is 
werm". Een luchthartige uitsmijter van 
de buutredenaar van het Brabantse 
Mierlo, Ze vormde een van de vele 
speelse kreten tijdens een CDA
samenkomst, waar ernst en leut zich op 
voor politieke vergaderingen ongebrui
kelijke manier afwisselden. Vóór het 
echte carnaval zijn intrede deed, was in 
Mierlo maandagavond reeds menig 
politie-agent op de been was om alles 
rondom de grootse CDA-manifestatie in 
goede banen te leiden. 

Half Den Haag bleek namelijk aanwezig 
en niet ten onrechte. Want van heinde en 
ver - wie het Brabantse landschap een 
beetje kent, weet dat de afstanden enorm 
zijn- kwam een duizendtal CDA-stemmers 
en leden in de grote, groene zaal van het 
congrescentrum De Brug in Mierlo. De 
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katheder was op schitterende wijze voor
zien van witte chrysanten, tulpen en dui
zendschonen, afgewisseld met paarse iris
sen. Ze vormden een feestelijke omlijsting 
van de notabelen van Den Haag en Mlerlo. 
Ook de burgermoeder mevrouw van Lok
ven hoorde, uiteraard, bij het comité van 
ontvangst. Immers, dit was het eerste 
officiële bezoek aan Mierlo van de minister
president Ruud Lubbers en dat werd extra 
onder de aandacht gebracht bij de aanbie
ding van een paar klompen. De avond 
bestond zoals alle goede dingen uit drieën. 
De officiële inleidingen; de opluistering van 
de plaatselijke fanfare, de raad van elf, de 
dansmarietjes, en tenslotte de informele 
bijeenkomst in de wandelgangen met alle 
aanwezige politici. 

Het officiële gedeelte 
Ik zou dit het ernstige gedeelte willen 
noemen, ondanks de speelse opening, die 

we van voorzitter Bukman zo langzaamaan 
gewend zijn. Daarna de minder speelse 
doch gedegen inleiding van onze fractielei
der Bert de Vries. Zwaar van tonatie, maar 
toch weer boeiend door nieuwe ideeën. De 
Vries liet ook de pijn voelen, die hij als 
fractieleider dagelijks met zich meedraagt. 
Immers, een veeleisend regeringsbeleid 
steunen, is geen wissewasje voor een 
vertegenwoordiger van het volk. Hoofdon
derwerpen waren toch weer de werkloos
heid, de collectieve voorzieningen en het 
stelsel van sociale zekerheid, de betaai
baarheid voor nu maar ook voor onze 
kinderen. 

Natuurlijk kon het zware onderwerp van de 
kruisraketten niet achterwege blijven. 
Dreigde Nijpels alweer met een kabinets
crisis? Zou het CDA simpel moeten instem
men met de plaatsing van 48 raketten? 
Daar is uiteraard geen sprake van. De 
Vries verwees Nijpels naar de zorgvuldige 
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procedure rond de defensienota, waarin de 
regering de zaak zorgvuldig overweegt. 
Daarna komt de beoordeling van de Ka
mer. "We houden binnen het CDA niet van 
olifanten in porseleinkasten." "De regering 
is nu aan zet. Het CDA wacht behoed
zaam. Hier kan niet gelden: wie zwijgt 
stemt toe." 
Minister-president Lubbers zag voldoende 
lichtpunten om aan zijn Mierlose redevoe
ring een optimistische ondertoon te geven. 
Dicht bij huis beginnend kon hij er op wijzen 
dat het probleem van de driedeling van de 
provincie Noord-Brabant is opgelost en 
dieper-snijdende problemen zullen ook, 
door onophoudelijk zoeken, tot oplossing 
moeten komen. Samen met de liberale 
ministers er het beste van maken. 

Uitvoerig ging Lubbers in op herstelpogin
gen van het kabinet om de export weer op 
te voeren en de werkgelegenheid terug te 
winnen. "We willen geen samenleving, die 
het zelfvertrouwen verliest," aldus de pre
mier. "Op tijd moesten we de bakens 
verzetten, op tijd ombuigen, en daarbij de 
lijnen naar de toekomst voor ogen houden. 
Dat kan de overheid niet alleen, dat moet in 
samenspraak met de samenleving." Die 
samenleving is tegelijkertijd aan het veran
deren - het aantal gezinnen met één 
kostwinner is vermmoera - oe toto van de 
samenleving ziet er anders uit. "Het aantal 
zelfstandige boterham-verdieners groeit 
met 60.000 tot 70.000 per jaar!" We 
kunnen de klok niet terugzetten, maar 
moeten zoeken naar nieuwe oplossingen, 
de werkverdeling, het inkomensbeleid en 
het sociale zekerheidsstelsel moeten ver-

Lubbers wordt gedecoreerd. 

anderd worden. Daarvoor is een bondge
nootschap met de samenleving nodig. Met 
de werkgevers, de werknemers en de 
burgers, aldus Lubbers. 
Doodstil was de zaal toen de benauwende 
defensie-problematiek besproken werd. 
Tot plotseling één van de toeschouwers 
het beeld van de middellange afstandswa
pens doorkruiste met de kreet: "Dat kan 
een christen-democraat nooit verantwoor
den." De premier liet zijn betoog er niet 
door onderbreken. Hij zette uiteen dat ook 
het kruisraketten-probleem gezien moet 
worden in het kader van het NAVO-beleid. 
Nederland is daar voor zijn veiligheid op 
aangewezen. Overeenkomstig zijn uit
gangspunt ijvert het CDA om zijn binding 
aan de NAVO te gebruiken de rol van de 
kernwapens terug te dringen. De opposant 
bleek niet overtuigd. "Geen 58 of 32 
raketten, geen één," luidde zijn hartekreet, 
welke weliswaar niets oplost, doch op deze 
veelkleurige samenkomst haar eigen bete
kenis had. 

Fanfare en kersenpitten 
De Peellander muzikanten waren met een 
ander doel naar Mierlo gekomen en lieten 
zich dan ook onbekommerd horen. Luid 
werd gezongen en namens de carnavals
vereniging De Kersenpitten werd de gelijk
namige onderscheiding uitgereikt aan 
Ruud Lubbers, Piet Bukman en Bert de 
Vries. Ondanks de grote verscheidenheid 
van politieke kleur in de raad van elf 
aanwezig, werden de CDA-kleuren her
kend. "Onze prins heeft het behaagd u te 
onderscheiden met de Brabantse kersen
pit," aldus de raad van elf en dat maakte 
indruk. Hierna de ontmoetingen in de 
wandelgangen. 

Deetman omringd met onderwijsgangers, 
De Vries belaagd met vragen als geld
vlucht buitenland. De Graaf ontkwam niet 
aan het probleem van de uitkeringstrek
kers en de jeugdwerkloosheid. V~n der .• 
Linden liet zich omringen met een knng van 
boeren, Van der Reijden noch Lansink 
ontweken de problemen rondom de ge
zondheidszorg: "Tandheelkunde uit het 
ziekenfondspakket? En hoe staat het met 
de bouw van ziekenhuizen?" Velen kwa
men met eigen problemen; anderen met de 
problemen van ons land, van Europa, van 
de wereld. Het was kortom een hele 
plezierige CDA-bijeenkomst. Op één of 
andere manier was het vertrouwd. Waren 
het de vrolijke CDA-regenboog affiches? 
Of het appèl op de achterzijde: met het 
CDA op elkaar aangewezen? Het leek wel 
zo die avond, daar in het Brabantse Mierlo. 

Maria Chorus-Menken 
.... 

Fractieleider Bert de Vries, partijvoorzitter Piet Bukman en premier Ruud Lubbers met een onderscheiding van carnavalsvereniging De Kersenpitten. 
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MEDIA 

Abonnee-televisie leidt tot verschraling 
van programmapakket van Hilversum 
Regeren is (vér) vooruitzien. De beslis
singen met betrekking tot de media, die 
het parlement onder het eerste kabinet
Lubbers neemt, zullen deels pas in de 
jaren '90 in de samenleving gaan door
werken. Pas dan zal blijken hoe ingrij
pend die besluiten ·van nu zijn, niet 
alleen voor de Nederlandse media, maar 
ook voor de politieke en maatschappe
lijke verhoudingen in het land. 
Vele politieke beslissingen komen tot 
stand onder invloed van overwegingen 
en krachtenverhoudingen van het mo
ment. Toch zullen zeker CDA-politici 
ook de gevolgen op lange termijn onder 
ogen moeten zien, voordat zij standpun
ten innemen. 

Nu is het altijd hachelijk in de verre 
toekomst te blikken. En een somber schil
derij van het media-landschap omtrent het 
jaar 2000 kan dan ook makkelijk door een 
politicus op een stoffige zolder worden 
weggezet onder het motto: "De mens lijdt 
dikwijls h~t meest van het lijden dat hij 
vreest ... 
Maar minder twijfelachtig zijn de processen 
die op gang zullen komen bij de invoering 
van de abonnee-televisie volgens het mo
del dat het kabinet-Lubbers/Van Aardenne 
voor ogen heeft. 

Lasten 
Uitgangspunt van het kabinet is de lasten 
van de huishouding niet te verzwaren door 
verhoging van de omroepbijdrage, die 
kennelijk als een "must" wordt gezien 
(hoewel de keuze om al dan niet een 
televisietoestel in huis te halen, een strikt 
individuele is en de omroepbijdrage geen 
belasting, maareen doelheffing). Wie méér 
wil dan het programmatische aanbod dat 
men voor zijn omroepbijdrage krijgt, moet 
dat zelf weten. 
Dankzij de huidige technische mogelijkhe
den is dat extra aanbod mogelijk. Het kost 
wel véél geld, dus zal de liefhebber diep in 
de beurs moeten tasten, maar iedereen 
moet dat zelf beslissen. 
De redenering lijkt redelijk. Helaas gaat zij 
echter niet op. De kijker zal voor zijn 
omroepbijdrage een aanzienlijk schraler' 
programmapakket op zijn scherm krijgen 
dan nu via Nederland 1 en Nederland 2 
beschikbaar is. Wie niet in staat is dertig à 
veertig gulden per maand extra te betalen 
voor abonnee-televisie, zal in het volgende 
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decennium heel wat minder p1ez1er van zijn 
t.v.-toestel hebben dan nu. 
Hoe komt dat? 
In de eerste plaats zullen de Hilversumse 
zendgemachtigden straks aanzienlijk meer 
voor programma's moeten betalen dan nu. 
Weliswaar zijn er nu al acht omroeporgani
saties die tot op zekere hoogte met elkaar 
concurreren. Maar een vernuftig claimsys
teem voorkomt dat men elkaar kan over
bieden. Als twee of meer omroepen hun 
zinnen zetten op hetzelfde programma, 
treedt een ingewikkelde procedure in wer
king die niet - zoals op de markt -
gewonnen kan worden door de meest
biedende. De prijzen worden in NOS
verband bepaald en zijn voor iedere om
roep gelijk. 
Dat wordt anders als Abonnee Televisie 
Nederland (ATN) zich ook meldt als poten
tiële afnemer van programma's. Uiteraard 
zal het nieuwe commerciële televisiebedrijf 
in de aanvangsfase, als er nog miljoenen 
per jaar toegelegd moeten worden, niet 
met al te grof geschut op de programma
markt kunnen komen. Maar na verloop van 
tijd wordt dat anders. En zelfs nu al blijkt het 
feit dat er een concurrerende gegadigde 
voor programma's aan de horizon ver
schijnt, de prijzen op te stuwen. Hogere 
prijzen en gelijkblijvende inkomsten: Dit 
betekent dat de Hilversumse omroepen 
minder uit de voeten kunnen. Zij zullen de 
zenduren wel blijven vullen, maar de pro
gramma's zullen minder pakkend zijn. 

Gelijkblijvende inkomsten . . . was dat 
maar waar! De opbrengst uit de omroepbij
drage is weliswaar de belangrijkste geld
bron voor de binnenlandse radio en televi-

sie, maar de reclame-inkomsten, verdiend 
door de STER, zijn ook niet te versmaden. 
Zij zijn goed voor ruwweg eenderde deel 

. van de omroepbegroting. 
De adverteerder betaalt een secondeprijs 
die direct samenhangt met de gemiddelde 
kijkdichtheden. Wie straks kijkt naar een 
abonnee-t.v.-kanaal, kan niet tegelijk af
stemmen op Nederland 1 of Nederland 2. 
Naarmate meer mensen een abonnement 
nemen op ATN, zal de STER minder 
bekeken worden en dus zullen de opbreng
sten uit reclame dalen. (Dit betekent overi
gens tevens dat het adverterende bedrijfs
leven, dat altijd en terecht nogal happig is 
op de televisie ook minder mogelijkheid 
krijgt om via dit medium het grote publiek te 
bereiken met zijn reclameboodschappen. 

Zware klap 
Het kabinet wil op dit moment geen verho
ging van de omroepbijdrage; ook niet voor 
het door de CDA-fractie zo vurig begeerde 
derde televisienet. In de toekomst zullen de 
politici nog minder geneigd zijn de omroep
bijdrage op te vijzelen. Immers als de 
miljoenen avond aan avond de klandizie 
gunnen aan de abonnee-t.v., is het geen 
populaire daad om de prijs te verhogen van 
een publieke voorziening waarvan dan nog 
slechts minderheden profiteren. 
Integendeel: de overheid zal liever het 
geldrantsoen voor de omroep verminde
ren. Dat gebeurt nu al; niet alleen door een 
opgelegde bezuinigingsoperatie van 30 à 
40 miljoen per jaar, maar ook door een 
ander besluit. . . waarvan het financiële 
aspect weinig aandacht heeft gekregen. 
Het facilitaire bedrijf van de NOS is nu van 
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de omroepen samen. De basis werd ge
legd veertig jaar geleden (inderdaad, in het 
oorlogsjaar 1944), toen alle toen bestaan
de omroeporganisaties minus de VPRO 
besloten hun technische bezittingen te 
poolen. De nu voorgestelde verzelfstandi
ging van het facilitair bedrijf is niet alleen in 
zekere zin een vorm van naasting; zij 
betekent ook dat de toekomstige 
programma-produktie N.V. aan de zendge
machtigden 19 procent b.t.w. in rekening 
zal moeten brengen. Ook dat is een zware 
financiële klap voor de omroeporganisa
ties, juist op het moment dat zij de concur
rentie gaan ondervinden van de commer
ciële omroep. 
Het is natuurlijk niet zo dat we al in deze 
parlementaire periode de volle uitwerking 
van de geschilderde processen zullen zien. 
Ontwikkelingen van deze orde duren dik
wijls een jaar of tien. Nadat in 1951 de 
televisie in ons land was gestart, werden 
radioprogrammamakers die naar het nieu
we medium overstapten, hartelijk uitgela
chen. Wie wilde er nu werken voor een 
bereik van hoogstens enkele tienduizen
den mensen? Het duurde tot in de jaren '60 
voordat het televisietoestel in vrijwel iedere 
huiskamer was doorgedrongen. Kleuren
tv. had ook een jaar of tien nodig om overal 
door te dringen en de TROS had er acht 
jaar voor nodig om van hautain uitgelachen 
nieuwkomer tot A-omroep te groeien. 

Veel bombarie 
Abonnee-televisie zal ook met veel bomba
rie, maar met weinig klanten starten. Na 
drie jaar zal iemand zich misschien nog 
eens afvragen waar al die drukte in 1984 
voor nodig is geweest. De doorbraak zal 
komen als de abonnee-t.v. exclusief de 
hand zal weten te leggen op de rechten van 
topevenementen die een grote publieke 
aantrekkingskracht bezitten. In het uitge
lekte beleidsplan van ATW (het bedrijf van 
VNU, Elsevier, Vroom & Dreesman en 
Deltakabel) is dit als do~i voor de langere 
termijn gesteld. 
Als die programma's die geliefd zijn bij een 
groot publiek, niet meer via Nederland 1 of 
2 te zien zijn, zullen velen besluiten toch 
maar de forse uitgave voor het extra kanaal 
te doen, al was het maar omdat je bij de 
koffie toch moet kunnen meepraten met 
buren en collega's en omdat je de kinderen 
niet altijd naar het huis van hun vriendjes 
kunt sturen om te kijken naar die program
ma's die de jeugd bezighouden. 
En wie worden de dupe? Inderdaad, de 
mensen met een minimuminkomen, die 
zich met geen mogelijkheid de forse maan
delijkse uitgave voor abonnee-t.v. kunnen 
permitteren. Hun kijkglas zal wel gevuld 
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blijven, maar de programma's die hen het 
meest de zorgen een uurtje doen vergeten, 
zullen voor hen niet meer weggelegd zijn. 
Politici hebben nogal eens de neiging te 
zeggen dat dit hele verhaal in feite alleen 
gaat om amusement, want daarop zal de 
abonnee-t.v. zich zeker in de aanvangsfa
se uitsluitend toeleggen. De omroeporga
nisaties kunnen zich met des te meer 
kracht toeleggen op informatie, educatie 
en cultuur: kortom, op de wezenlijke dingen 
des levens. 
Daarop passen allerlei antwoorden. Ook 
niet-verstrooiende programma's zijn vaak 
uiterst prijzig en bij teruglopende inkom
sten van de omroep zal de kwaliteit daar
van sterk te lijden hebben. 
Verder blijkt het grote publiek vooral de 
verstrooiende functie van het medium tele
visie te waarderen. Andersoortige pro
gramma's worden vooral geconsumeerd in 
samenhang met amusement en het pu
bliek heeft de neiging kanalen waarop 
maar zelden iets van zijn gading is, totaal te 
negeren. Tenslotte: verstrooiing is niet iets 
waardevrijs dat men met een gerust hart 
aan het nivellerende beleid van de slechts 
op geldelijke winst gerichte exploitanten 
kan overlaten. Verstrooiing is ook niet iets 
verwerpelijks, maar integendeel, juist in 
moeilijker tijden, voor ieder mens onmis
baar als brood. Daarom heb ik ernstige 
bedenkingen tegen een beleid dat een 
spiraalbeweging in gang zet, er uiteindelijk 
toe leidend dat de voor een groot publiek 
aantrekkelijke televisieprogramma's voor
behouden blijven aan degenen die in staat 
zijn daarvoor 30 tot 40 gulden per maand 
extra te betalen. de kijker zal in de toe
komst aan zijn gelijkgebleven omroepbij
drage heel wat minder plezier beleven dan 
nu. ..".. 
Henk Glimmerveen. 
Drs. H. Glimmerveen is lid van het CDA·partijbestuur en 
van de NCRV, bij welke omroep hij werkt als hoofd van 
de afdeling Planning en Onderzoek. 

GESIGNALEERD 

Maatschappijleer 
Ongebruikelijk is het in dit blad schoolboe
ken te recenseren of te signaleren. Om 
twee redenen deze uitzondering. De eerste 
geldige reden is, dat de schrijver een der 
collegaredacteuren van dit blad is en dat hij 
-zoals we eigenlijk al op voorhand bekend 
veronderstelden - een vaardige pen ter 
beschikking pleegt te hebben en deze ook 
merkbaar in dit werkje gebruikt heeft. De 
tweede - belangrijkste reden - is, dat hier 
eindelijk een ons inziens zeer geslaagde 
poging is gedaan een leerboek op de markt 
te brengen, dat positief christelijke, en hier 
en daar ook christen-democratische waar
den binnen het onderwijsveld bespreekt en 
op een niet opdringerige, maar wel waar
devormende wijze aan de orde stelt. Dit 
onderwijsveld en in het bijzonder het land 
van het vak maatschappijleer was al te lang 
zonder deze christelijke route-aanwijzin
gen. 

Precaire onderwerpen 
Van de Glind heeft ook de meest precaire 
onderwerpen, die bij de "moeilijkste leef
tijdsgroep" ter sprake komen, zoals mo
raal, ethiek en sexualiteit, niet geschuwd 
voegt dit in één geheel van les- en ge
spreksprogram, dat leraren in dit jongste 
examenvak mogelijk maakt spijkers met 
koppen te slaan en echt iets te zeggen te 
hebben met de bijbel als richtsnoer. Geen 
gek idee om betrokkenen- ook ouders e.d. 
-op dit boek attent te maken. ..".. 

J. v.d. Assem 
Kennismaken: maatschappijleer voor mavo/havo/mbo 
door A. van de Glind, 1983, Kok, Kampen. 

bouwbedri van oorschot 

voor 
uw ·nieuwbouw 
bedrijfspanden, woningbouw, sportaccommodaties, 
bejaardentehuizen, scholen, kantoren enz.· 
Bouwbedrijf Van Oorschot B.V., 
84, 4706 CK Roosen!iaal. Tel.: 01650-40257. 

15 



EMANCIPATIE 

Breed platform vrouwen vóór gelijke rechten 
Het kabinet heeft onlangs een advies
aanvrage over de stelselherziening van 
de sociale zekerheld ingediend bij de 
Sociaal _Economische Raad en de 
Emancipatieraad. In het perscentrum 
Nieuwspoort heeft het Breed Platform 
Vrouwen voor Economische Zelfstan
digheid daarop vorige week een com
mentaar aangeboden aan staatssecre
taris De Graaf van Sociale Zaken en 
Kappeljne van de Copello van Emanci
patie. 

Het Breed Platform Vrouwen voor Econo
mische Zelfstandigheid vertegenwoordigt 
grote groepen vrouwen uit brede lagen van 
de Nederlandse bevolking, van links naar 
rechts, behalve klein rechts. Zij zijn allen 
betrokken bij en verontrust over de ontwik
kelingen op het gebied van de sociale 
zekerheid. 
Zeker een veertigtal vrouwenorganisaties, 
waarbij ongeveer 21f2 miljoen vrouwen zijn 
aangesloten, hebben onderlinge verschil
len opzij gezet om het gezamenlijk doel van 
economische zelfstandigheid te bereiken. 
Dit is bijzonder belangrijk in deze tijd 
waarin de positie van vrouwen verre van 
rooskleurig is. 
De beide staatssecretarissen meldden het 
commentaar met graagte in ontvangst te 
nemen, alhoewel De Graaf toch te kennen 
gaf, dat zekere gemengde gevoelens zijn 
innerlijk beroerden. Hij zei echt verrastte zijn 
over de enorme saamhorigheid van de 
vrouwen ten aanzien van dit zeer ingewik
kelde onderwerp dat diep in het huidige 
beleid van de sociale zekerheid snijdt. De 
ontwikkeling is gericht op het toekennen 
van individuele rechten, waarbij staatsse
cretaris De Graaf toegaf dat het stelsel nog 
te veel is toegesneden op de traditionele 
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Louw de Graaf: 
gemengde gevoelens 

rolverdeling. Bij het lezen van de conclu
sies moest hij wel even slikken. Voor hem 
was de verleiding dan ook erg groot om 
direct commentaar te geven. Hij gaf hier
aan geen gevolg omdat nog wordt gewacht 
op het advies van de SER (Sociaal Econo
mische Raad) en de Emancipatieraad. 
Daarna kan de regering pas tot besluitvor
ming overgaan. Hij maakte duidelijk dat het 
laatste woord over dit onderwerp nog niet is 
gesproken. De vrouwen zijn daarvan niet 
alleen overtuigd, maar zij weten ook zeker, 
dat zij hun gelijk niet zonder slag of stoot 
zullen binnenhalen. 

Geen luxe 
De economische zelfstandigheid, waar het 
Breed Platform naar streeft, houdt in dat 
vrouwen zoveel mogelijk in eigen onder
houd voorzien. Het is geen luxe in deze tijd. 
Moesten ongehuwde alleenstaande vrou
wen altijd al voor zichzelf zorgen, vandaag 
de dag raken meer dan ooit gehuwde 
vrouwen hun man kwijt. Dit betekent voor 
de meesten terugvallen op de armoede
grens. Statistieken wijzen dit uit. 
De stelselherziening vindt bovendien 
plaats in een tijd van structurele werkloos
heid en ongunstig economisch getij. Deze 
samenloop van omstandigheden noopt 
tegelijkertijd tot het terugdringen van de 
collectieve lasten. Het gevaar is allesbe
halve denkbeeldig dat - min of meer uit 
nood- wordt aangesloten op achterhaalde 
ontwikkdingen, waardoor de vrouwen wat 
betreft hun rechten op arbeid en inkomen 
weer worden terugverwezen naar echtge
noot of partner. Het Breed Platform be
schouwt het als taak om deze ontwikkeling 
aan de kaak te stellen. Het gaat immers om 
een eerlijk aandeel van vrouwen in arbeid 
en inkomen. 
De vrouwen vinden- en dat is hoopgevend 
-daarbij het huidige kabinet aan hun zijde. 
In de regeringsverklaring van 22 november 
1982 wordt uitdrukkelijk erkend " ... het 
individuele recht op de arbeid en inkomen 
van iedereen. Daarbij hoort ook het zelf
standig recht van vrouwen op betaalde 
arbeid en in het verlengde daarvan op 
inkomen. Herverdeling van betaalde ar
beid tussen mannen en vrouwen is belang
rijk." Het stelsel sociale zekerheid is daar
van niet los te koppelen. 
Toch zijn bij velen de verwachtingen niet ~I 
te hoog gespannen, want in de adviesaan
vrage stelselherziening sociale zekerheid 
aan de SER en de Emancipatieraad komen 
elementen naar boven die een ander 
streven ademen en de ontwikkelingen op 
een verkeerd been zetten. 

Annelien Kappeijne 
van de Coppello. 

Het commentaar wijst op dit gevaar. Een 
van de belangrijke punten van kritiek is 
gericht op het introduceren van de leefeen
heid, waarna als een konijn uit de hoge 
hoed de wet gezinstoelagen ten tonele 
wordt gevoerd. Een dergelijke ontwikkeling 
gaat een voor vrouwen kwalijke kant uit. 
Het Breed Platform wijst in dit verband 
uitdrukkelijk op het zogenaamde ontmoe
digingsetteel van een systeem gebaseerd 
op gezinstoelagen. 

EG-richtlijn 
Kort en goed, het Breed Platform komt tot 
de conclusie- voor dit moment de belang
rijkste- dat vrouwen en mannen bij werk
loosheid of arbeidsongeschiktheid een in
dividueel recht op uitkering krijgen ter 
hoogte van tenminste de huidige bijstands
uitkering voor alleenstaande volwassenen. 
De regering ·kan daar moeilijk omheen, 
want zij wordt aangezet tot een dergelijke' 
besluitvorming als gevolg van de derde 
EG-richtlijn. Deze verbiedt bij de sociale 
zekerheid onderscheid te maken tussen 
man en vrouw en het wel of niet kostwinner 
zijn. Volgens het Breed Platform wordt 
door het systeem van gezinstoelagen het 
gezin als uitkeringseenheid herbevestigd. 
Dit komt de zelfstandigheid van de vrouw 
niet ten goede en is discriminerend. 
Creatief en nieuw beleid acht het Breed 
Platform noodzakelijk. 1984 is het jaar van 
de waarheid. Het Breed Platform heeft 
fundamentele kritiek. Het gaat ervan uit, 
dat hieraan niet voorbij zal worden gegaan. 
Dat het Leitmotiv "Van vrouwen en de 
dingen die aan haar voorbijgaan" geen 
lijdmotief worde. .,.. 

Annelies van den Beld-Pott 
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PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK 
Burgemeester 
Oud-staatssecretaris van Justitie mevr. mr. 
E. A. Haars (CDA) is m.i.v. 1 februari jL 
benoemd tot waarnemend burgemeester 
van Kockengen, tot deze gemeente in 
1986 opgaat in de gemeente Woerden. 
Mr. L. J. Klaassen (34 jaar, CDA) is per 16 
maart benoemd tot burgemeester van Mid
wolda als opvolger van P. v. d. Zaag, die 
werd benoemd tot burgemeester van Nij
kerk. Mr. Klaassen is thans hoofd algeme
ne zaken van de gemeente Zevenaar. 

SER 
Oud-minister van Economische Zaken dr. 
J. W. de Paus (64) blijft in ieder geval nog 
twee jaar voorzitter van de Sociaal
Economische Raad. De Pous is sinds 
sinds 1964 voorzitter van de SER; het 
presidium heeft nog geen geschikte kandi
daat kunnen vinden. 
Oud-minister van Binnenlandse Zaken 
prof. mr. M. G. Rood (56, D'66) is benoemd 
tot kroonlid (onafhankelijk deskundige) van 
de SER als opvolger van dr. J. J. van Duijn. 

Buitenlandse onderscheidingen 
Aan de commissaris van de Koningin in 
Limburg dr. J. Kremers is het Grootkruis 
van Verdienste met Ster van de Orde van 
Verdienste van de Bondsrepubliek Duits
land toegekend als waardering voor zijn 
grote verdiensten voor het bevorderen ~an 
de betrekkingen tussen de Bondsrepubliek 
en Nederland. 
Burgemeester Schols van Den Haag werd 
ter gelegenheid van het bezoek van de 
Franse president Mitterrand benoemd tot 
Commandeur van het Franse Legioen van 
Eer. 

Europees parlement 
Roe/ van Ouyn is gekozen als lijsttrekker 
van het Groen Platform voor de Europese 
verkiezingen. De lijst van kandidaten van 
het platform wordt opgenomen in die van 

Van particulier te huur: 

het Groen Progressief Akkoord van PSP, 
PPR, CPN en Groen Platform. Van Duyn 
komt op die lijst vermoedelijk op de vierde 
plaats te staan. 

Ir. Van der Waal is gekozen als lijsttrekker 
van de SGP voor de gezamenlijke lijst met 
de RPF en GPV voor de Europese verkie
zingen in juni a.s. Ir. v. d. Waal is als 
produktmanager werkzaam bij een olie
maatschappij. 

Uit de CPN 
Het voormalige Tweede Kamerlid . Gijs 
Schreuders is uit de CPN gestapt. Volgens 
Schreuders, die behalve kamerlid ook eni
ge jaren hoofdredacteur van het commu
nistische dagblad De Waarheid is geweest, 
is de CPN "verlamd" en aan het "desinte
greren". 

Novib 
Wim Meijer, vice-voorzitter van de Twee
de Kamerfractie van de PvdA, wordt voor
zitter van de NOVIB, de Nederlandse Or
ganisatie voor Internationale Ontwikke
lingssamenwerking. De officiële benoe
ming heeft plaats op 24 maart in Amster
dam, tijdens de algemene vergadering van 
de organisatie. Meijer (44) wordt de opvol
ger van B. de Gaay Fortman (PPR) die na 
zes jaar voorzitterschap niet meer herkies
baar is. 

Diverse functies 
De commissaris van de Koningin in Noord
Holland drs. R. de Wit is voorzitter gewor
den van de Brandweerraad als opvolger 
van oud-commissaris Van der Harten van 
Noord-Brabant. De Brandweerraad advi
seert de minister van Binnenlandse Zaken 
over het voorkomen, beperken en bestrij
den van brand; bovendien geeft de raad 
adviezen op het terrein van de rampenbe
strijding in vredes- en oorlogstijd. 

Hans de Boer, oud-minister van CRM en 
burgemeester van Haarlemmermeer, is 
voorzitter geworden van de onlangs geïn
stalleerde landelijke werkgroep toneelbe
steL Deze gaat de minister adviseren ove1· 
de vraag welke gezelschappen de eerstko
mende jaren het toneelaanbod moeten 
verzorgen. 

Norbert Schmetzer 

Oud-minister drs. w. K. N. Schmelzer is 
benoemd tot voorzitter van het Europees 
Instituut voor Bestuurskunde te Maastricht 
als opvolger van mr. B. W. BiesheuveL 

Commissaris 
Oud-minister dr. J. Zijlstra zal in mei a.s. 
worden benoemd tot lid van de raad van 
commissarissen van Hunter Douglas te 
Rotterdam, fabrikant van o.a. raambekle
ding (Luxaflex), bouwprodukten en preci
siemachines. 

En tenslotte noteerden wij uit een interview 
van de Emmer Courant met de minster van 
Landbouw Braks, die weet dat de boer het 
vandaag de dag allesbehalve gemakke,lijk 
heeft en dat daar de komende jaren weinig 
verandering in zal komen: "Mijn zoons 
willen ook graag boer worden maar als je 
zelf geen eigen bedrijf hebt, kun je ze echt 
niet helpen. Zo zit dat." 

Door de Horizontalen ligt de CPN bijna op 
haar rug. 

stelt u prijs op 

VAKWERK 
KWALITEITSARTIKELEN 

Zeer gerieflijke stenen recreatie-bungalow in de omgeving van het landelijke dorp 
Gorssel. De bungalow is gelegen temidden van bossen. Grote huiskamer, 3 ruime slaap
kamers (slaapgelegenheid voor 6 volwassenen en eventueel voor 2 kinderen), volledig 
ingerichte keuken met koelkast etc. Luxe douche-gelegenheid. Behalve warm- en koud 
stromend water is de bungalow voorzien van electra en e.v. Nog vrij in de periode van 31 
maart tot29 september 1984. 

dan VAN ZEBEN'S 
Nadere informatie en reservering mogelijk's avonds tussen 6 en 7.30 uur. G. J. Eggink, 
Weerdslag 134, 7206 BX Zutphen, telefoon 05750-25780. 
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Woninginrichting N.V. 
Laarstraat 12-20- Zutphen. 
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INGEZONDEN 

UW MENING 
Wees blij 

y 
"Vrede en Solidariteit", 4-2-'84 in de 
Reehorst te Ede. Ik was daarbij van begin 
tot einde (inclusief het meest interessante 
deel van alles aan het einde, de persconfe
rentie). Enige opmerkingen van een (nog)
CDA'er: 
Trouw geeft het redelijk goed weer, dankzij 
alle artikelen ... wat (die veelheid) te veel 
eer is. Triest en opvallend de vele zgn. 
pastores. Ook waren er, ontdekte ik, vele 
waarnemers - zoals ik - die er niets van 
moesten hebben. 
Het was geen "idealisme" wat daar werd 
gebracht maar "bedrog" ... op zijn gun
stigst - als je positief wilt beoordelen -
"illusionisme".· Vele Scholten-Dijkman 
aanhangers geloven er (blind) in: oprecht 
goed bedoelde dromen? Aardige mensen. 
ToP.n een jonge man (25 jaar) in mijn 
discussiegroep het woord "kretologie" liet 
vallen schrokken een aantal. . . maar hij 
was correct want welke partij is er niet voor 
vrede en solidariteit? Wie wil niet alles 
beter? 
Toen de vraag viel "waar moet al dat geld 
voor beter dit, meer dat, enz. vandaan 
komen?" kwam er zelfs geen poging om de 
vraag te beantwoorden of te omzeilen. Er 
kwam niets ... de spijker werd geraakt. 
Het waren "dromers van mooie dromen" 
geleid door "valse profeten": met opval
lend veel twintig- tot dertig-jarigen als 
aanhang, plus de halve EVP-leiding. 
Wees blij CDA en dankbaar- hoe triest het 
ook is - dat u Scholten en Dijkman kwijt 
bent om alles. 

H. Meijer, Ede. 

Laatste oproep 
Excursie kamerkring 
Dordrecht 
naar Str;aatsburg 
De kamerkring Dordrecht organiseert van 
1 0 tot 13 april a.s. een excursie naar 
Straatsburg en Luxemburg. Er zijn nog 
enkele plaatsen vrij. De kosten voor deze 
reis bedragen f 200,- per persoon. Nadere 
informatie omtrent deelname bij Arie van 
den Herik (tel. 01840-1 0505) of Arie Slob 
(tel. 01838-1331 pr. of 01838-1844 knt.). 
Inschrijving voor deze reis is ook mogelijk 
voor mensen woonachtig buiten de kamer
kring Dordrecht. 
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Werkgroep tegen driejarige middenschool 

Discussie over voortgezet onderwijs 
In oktober jl. verscheen het rapport Samen 
Verder van het Wetenschappelijk Instituut 
van het CDA, handelend over de eerste 
fase van het voortgezet onderwijs. Binnen
kort is een wetsontwerp ter regeling en 
bekostiging van experimenten voortgezet 
onderwijs te verwachten. Bij de behande
ling van de onderwijsbegroting heeft de 
Tweede-Kamerfractie van het CDA om een 
forse uitbreiding van het aantal experimen
ten voortgezet basisonderwijs gevraagd. 

Bezwaar 
Al met al zijn heel wat personen en 
groeperingen binnen het CDA actief bezig 
met het voortgezet onderwijs. Dat is een 
goede zaak. En vooral wanneer op basis 
van christen-democratische uitgangspun
ten onderwijsbeleid gevoerd wordt, is dat 
van harte toe te juichen. Er is echter één 
bezwaar tegen een deel van het huidige 
beleid: er dreigt een onomkeerbare ontwik
keling in gang gezet te worden in de 
richting van een middenschool, zonder dat 
de partij zich daarover en daarvoor heeft 
uitgesproken. Weliswaar stond in het ver
kiezingsprogramma van het CDA en in het 
mede door het CDA getekende regeerak
koord dat er experimenten voortgezet ba
sisonderwijs ( = geïntegreerd voortgezet 
onderwijs = middenschool) zouden plaats
vinden, maar over integrale invoering zou 
pas later worden beslist. Dat kon ook 
moeilijk anders, want de VVD was tegen en 
het CDA had zich als partij daarover nog 
niet uitgesproken. 
Vooral om deze laatste reden ontstond 
onlangs spontaan een landelijke werk
groep van onderwijsbetrokkenen. Aanvan
kelijk bestond deze uit leraren, maar al 
spoedig kreeg zij steun van schoolbestuur
ders, ouders, CDA-politici en CDA
bestuurders. Deze werkgroep stelt zich ten 
doel de discussie over de ontwikkeling van 
het voortgezet onderwijs binnen het CDA 
te entameren en te stimuleren. Van meet af 
aan heeft de werkgroep zich op het stand-

CDA-Schiedam 
Op 8 maart vindt de ledenvergadering van 
de afdeling plaats. Aan de orde komt o.a. 
de bespreking van het rapport "Appèl en 
Weerklank". Ook zal de film "Over berg en 
dal" (over de totstandkoming van het CDA) 
vertoond worden. 
Plaats: gebouw lrene, Nieuwe Haven 155. 
Aanvang: 20.00 uur. 

punt gesteld dat binnen de partij een open 
en reële discussie moest plaatsvinden. 
Begin januari heeft zij haar plannen be
sproken met een afvaardiging van het 
partijbestuur. 

Regionale conferenties 
De werkgroep beschouwt regionale onder
wijsconferenties als een goede mogelijk
heid tot opiniepeiling, maar definitieve uit
spraken over partijstandpunten kunnen 
slechts in en door de partijraad worden 
gedaan. Daarom beschouwt de werkgroep 
het opstellen van een ontwerpresolutie over 
voortgezet onderwijs als een goed middel 
om de discussie binnen het CDA op gang te 
brengen. Zij heeft gemeend op deze wijze 
binnen de statutaire grenzen en democrati
sche mogelijkheden een bijdrage te kunnen 
leveren aan de uiteindelijke standpuntbe
paling van het CDA. 

Reacties 
Globaal genomen acht zij op grond van 
christen-democratische uitgangspunten 
een driejarige middenschool ongewenst en 
voor leerlingen en maatschappij in haar 
effecten zelfs schadelijk. Vooralsnog wil zij 
dat experimenten niet verder gaan dan een 
tweejarige brugperiode. 

Met belangstelling ziet zij reacties tege
moet op een van de onderstaande contact
adressen: 
J. J. H. Koning, Reviusstraat 68, 7552 GL 
Hengelo, tel. 07 4-421596. 
Drs. A. van de Mark, Westerweg 142, 1815 
OK Alkmaar, tel. 072-117189. 
J. Smink, Beemdgras 32, 2084 NT Gouda, 
tel. 01820-35385. ..,.. 

N.B. De genoemde ontwerp-resolutie is via 
de contactadressen verkrijgbaar. Meer in
formatie over de regionale onderwijsconfe
renties op pagina 19. (Red.). 

Rectificatie Kamerkring Haarlem 
In de CDA-Krant van 18 februari (regio
pagina's) is helaas een onjuist bericht 
opgenomen. De vergadering op 20 maart 
a.s. is geen algemene ledenvergadering 
maar een vergadering van het Algemeen 
Bestuur van de Kamerkring. Bovendien zal 
de vergadering plaatsvinden in restaurant 
"Bolwerk", Kennemerplein 5 te Haarlem. 
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OPINIE 

Pleidooi voor een tweede 
studiedag over werk 
In de Stadsschouwburg in Tilburg vond op 
4 februari de CDA-dag Noord-Brabant over 
"werk" plaats. De inleidingen van de heren 
0. Ruding en H. Wijffels waren aan de 
maat. Na de speech van de heer A. van Agt 
in de tweede helft van de bijeenkomst kon 
de dag voor Brabant niet meer kapot. Met 
de studiedag van 4 februari kunnen de 
organisatoren tevreden zijn, maar. . . zij 
zijn daartoe niet verplicht. 

Tweede studiedag 
Ik zou dan ook het belang van een tweede 
studiedag willen benadrukken, over een 
paar maanden, weer stampvol, met een 
andere praktische strekking. Wat doen wij 
zélf aan de werkloosheid en met name aan 
de jeugdwerkloosheid, een builenpest van 
deze tijd. Jonge mensen staan aan de 
poort van hun toekomst: geen werk, hen 
wordt een toekomst afgekneld. Wie een 
baan krijgt heeft geluk of kruiwagens. 

Hoe gaat het vaak met de oplossing van 
een gigantisch vraagstuk: het wordt ver
schoven naar een hoger niveau in de 
samenleving tot het tenslotte een mondiaal 
probleem wordt, uiteraard zonder oplos
sing. Voor een tweede studiedag sugge
reer ik een omgekeerde volgorde; natuur
lijk doet de rijksoverheid wat zij kan (een 
provinciale commissie Wagner is mij zeer 
welkom), ik weet van bestuurders en hun 
medewerkers die zich veel moeite geven, 
ik ken er diè zich zéér veel moeite geven. Ik 
ken ondernemers met een waakzaam hart. 

Maar wat gebeurt daarnaast, daaronder bij 
CDA-leden-niet-bestuurders, bij CDA
leden-niet-ondernemers. Wat gebeurt er 
en wat zou er kunnen gebeuren? Niet 
verschuiven naar het naast hogere niveau, 
maar graven, delven waar je staat, er zit 
goud, vlakbij. 

Niet overlaten aan 
anderen 
We moeten het oplossen van maatschap
pelijke problemen met name dat van de 
jeugdwerkloosheid niet alleen aan anderen 
overlaten, aan de overheid, maar zelf de 
problemen ter hand nemen. Elders gebeurt 
dat bijvoorbeeld in enkele Rotary
afdelingen. En wat daar kan kan in onze 
volkspartij toch zeker ook en beter. Wij 
staan toch dichter bij de eigen mensen? 
Men benut mogelijkheden van bijvoorbeeld 
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de pep-regeling (de toepasselijke afkorting 
van praktijk ervaringsplaatsen): werken in 
een leersituatie; mogelijkheden van vrijwil
ligerscentra, mogelijkheden van werken 
met behoud van uitkering Oa hoor, ik houd 
al rekening met alle voetangels en klem
men). Er zijn diverse projecten in het land 
waar men al ervaring heeft (bijvoorbeeld in 
Rijnmond). In het oerwoud van de regels 
van het ministerie van Sociale Zaken blijft 
grote ruimte voor vindingrijkheid. 

Krachtige steun 
Ik weet wel zeker dat zo'n tweede studie
dag - om onszelf aan het werk te zetten -
krachtige steun vindt in een kernvisie van 
het CDA in de nieuwe tijd "van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschap
pij". Verantwoordelijkheid terug naar waar 
zij hoort: van overheid terug naar samenle
ving en haar burgers. Onze CDA-leden 
spelen daarin een eerste viool, dat· is 
opdracht. Ik zeg dat omdat ik het onder ons 
nog te weinig zie. Wij manifesteren de 
verantwoordelijke samenleving wel, wij 
roepen haar wel uit, maar zaak is het om 
daarna aan die samenleving te bouwen. In 
de bouwput bijvoorbeeld van de jeugd
werkloosheid. 

Werkverdeling noodzaak 
Wij kunnen op die studiedag dan ook nog 
eens aan de ordeslellen de werkverdeling. 
Dat jeugdigen maximaal drie dagen aan 
het werk gaan en de twee andere dagen 
vorming en opleiding hebben. Dat is geen 
onzin, maar onontkoombaar. 
Willie Vos met z'n vormingsinstituut in Oss 
van 250 jongens en meisjes van 15 tot 19 
jaar - het is maar één voorbeeld - 77% 
werkloos. Hoe denken we dat anders op te 
lossen? Stel je voor provinciale CDA
bureaus coördinatiecentra ter bestrijding 
van jeugdwerkloosheid (met bijvoorbeeld 2 
pep-plaatsen ieder!). 

Enfin. Ik hoef het niet langer te maken. De 
organisatoren van de studiedag werk in 
Brabant kunnen tevreden zijn. Op du~ naar 
een tweede studiedag (laten we het ho
pen!) en intussen zelf zoekend en tastend 
voorwaarts voor en met onze jonge men
sen (voor en met trouwens) zij hebben daar 
recht op. Dat is appèl! ~ 

drs. Joop Zljlstra, 
Lid CDA-partijbestuur 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
5 maart: 
B. de Vries: Bergschenhoek 
H. Eversdijk: CDA-Leeuwarden, Oranjeho
teL Aanvang 20.00 uur. 
T. Tolman: CBTB-Emmen, gebouw "Plus
punt" te Gees. 
H. Couprie: "Concordia" te Bedum Gr. 
Aanvang 19.45 uur. 

lmaart: 
G. Braks: CDA-Reimerswaal 
D. Th. Kuiper: "De Schakel" Hardenberg. 
Aanvang 20.00 uur. 
H. Evenhuis: COC, Trefcentrum, Stations
weg, Den Haag. Aanvang 20.00 uur. 
Y. van Rooy: CDA-Wimberitseradeel, 
HeeghOs. Aanvang 20.00 uur. 

8 maart: 
B. Beumer: CDA-Heerde. 

.. 
Y. van Rooy: CDA-Vrouwenberaad Sneek, 
Heeg. Aanvang 09.30 uur. 
Y. van Rooy: CDA-Vrouwenberaad Biltho
ven, aanvang 20.00 uur. 
Mw. H. May-Weggen: KVO-Nijmegen, 
zaal "Sterrebosch" te Wijchen. Aanvang 
20.00 uur. 

9 maart: 
T. Tolman: Gezamenlijke landbouworgani
saties Wierden. (meer informatie 05496-
2027). 
S. Faber: CDÀ-Siochteren, gebouw Reho
both te Siddeburen. Aanvang 20.00 uur. 
J. Kraaijeveld: Belangenvereniging WA
O'ers te Leeuwarden. Aanvang 10.00 uur. 

Twee nieuwe 
rapporten 
Recent publiceerde het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA twee rapporten: 
- Werkloosheid en de crisis in onze samen-

leving (! 6,50) 
- Vernieuwend energiebeheer (! 5,50). 
Deze rapporten zijn te bestellen door 
overmaking van het bedrag op giro 927682 
van het CDA secretariaat, Dr. Kuyperstraat 
5, 2514 BA Den Haag. 

Het ABP moet toch een polje zijn. 
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Natuursteenbedrijf 
H los ENERGIEWEG 12, 

• 9902 RL APPINGEDAM 
TEL. (05960) 22302 

natuursteenhandel 
voor het bedrijfsleven en 
de industriële en 
utiliteitsbouw 

HEUVELMAN STAAL 
SCHE~PSSLOPERIJ 

Schrootverwerkers 
van formaat 

Havenweg 1, 3295 XZ 's-Gravendeel 
01853-3500, 01848-1211 
telex: 20140 

Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne B.V. 
Koekengen - Dreef Ba 
Tel. 03464-1414 
Telex 70759 

Een nationaal opererend 
bedrijf op het gebied van 
Wegenwerken 
Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

met bijkantoren te Axel - tel. 01155-1872 
Borger- tel. 05998-4787 

Zuidzande- tel. 01170-2166 

WaardeWilde is is eenweg 
'n globale indruk van onze aktiviteiten 

bestrating grondverzet tuinaanleg architektuur 
sierbestrating bouwputten groenvoorzieningen omgevingskunst 
renovatie rioleringen speelobjekten vormgeving 
rekonstruktie industrieterreinen verhuur ontwerpadviezen 
onderhoud parkeerpleinen objekten 
uitbreidingsplannen woonerven projekten 

wegenbouw en 
projekten DEWLDE 

WEGENBOUW I GRONINGEN 

Beckerweg 2 
9731 AZ Groningen 
Tel. (050) 410080 
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CDJA'ERS PRESENTEREN 
EIGEN ENERGIERAPPORT 
Op vrijdag 24 februari is door leden van de 
fbg-Milieu en Energie het rapport "Nederland 
Energie-eiland?" aangeboden aan Ad Lansink, 
lid Tweede Kamer voor het CDA en onder 
andere belast met het energiebeleid. Het rapport 
is bedoeld als antwoord van het CDJA op de 
uitkomst van de Brede Maatschappelijke Discus
sie over het energiebeleid. Dit jaar zal nl. een 
beslissing moeten worden genomen over de 
electriciteitsopwekking voor de komende 25 
jaar, al of niet met kernenergie. De samenstellers 
hebben getracht een voorstel te doen voor een 
concreet energiebeleid waarin de uitgangspun
ten van het CDA zo goed mogelijk tot hun recht 
komen maar dat aan de andere kant ook op 
brede steun in de samenleving kan rekenen. 
Voor het CDJA is het rentmeesterschap een 
belangrijke pijler voor het energiebeleid. Dit 
betekent onder meer dat bij de huidige stand van 
zaken kernenergie ongewenst is, maar ook dat 
het gebruik van fossiele brandstoffen (vooral 
kolen) zoveel mogelijk beperkt moet blijven. 
Deze keuzes zijn uitgebreid aan de orde geko
men in het rapport "Zicht op oneindig". 
Wat zijn nu de gevolgen voor de politieke 
praktijk? De industrie vraagt immers om lage 
prijzen, vooral voor elektriciteit, en die zijn in de 
huidige situatie met grote gasgestookte centra
les niet te realiseren. De schrijvers van het 
rapport zoeken de oplossing in een krachtige 
uitbouw van decentrale opwekking van elektri
citeit, vooral van de efficiënte warmtel 
krachtkoppeling in de industrie. Hiermee kan in 
beginsel goedkoop stroom worçien opgewekt. 
De overheid zou de lage stroomprijs moeten 
garanderen (bij stijgende olieprijzen betekent 
dat b.v. dat de stroom uit warmte/ 
krachtinstallaties dan duurder wordt, maar ook 
dat de gasopbrengsten toenemen, zodat het de 
overheid geen of weinig geld hoeft te kosten). 
Als tegenprestatie voor de prijsgarantie mag het 
bedrijfsleven gevraagd worden mee te werken 

aan de uitbouw van de warmtelkrachtkoppeling. 
In het rapport wordt gesteld, dat ook de elektri
citeitsbedrijven een veel actievere rol moeten 
spelen. Andere opvallende punten uit het rap
port zijn: 
- geen "automatische" verlenging van de gasex
porten na afloop van de huidige contracten, wel 
leveren in overeenstemming met de flexibiliteit 
van de Nederlandse voorraad; 
- er moet meer geld uit de gasopbrengsten 
gestoken worden in het veilig stellen van de 
energievoorziening na het jaar 2000. Dit moet 
vooral besteed worden aan de ontwikkeling van 
duurzame energiebronnen en van schone kolen
technologie. 
De gepresenteerde zienswijze komt op een 
groot aantal punten overeen met die van het 
eerder in de week gepresenteerde rapport van 
het Wetenschappelijk Instituut: nadruk op ener
giebesparing, wanntelkrachtkoppeling, duurza
me energie, en beperking gasexporten. De 
commissie van het W.I. àcht echter een toekomst 
zonder kernenergie in meerderheid niet haal
baar. Haar conclusies zijn echter in veel mindere 
mate cijfermatig onderbouwd. 

In een eerste reactie noemde Lansink het CDJA
rapport een goede bijdrage - zeker vergelijk
baar met die van het W .1. V. aan de besluitvorming 
die ditjaarrond het energiebeleidmoet plaatsvin
den. Lansink had met name waardering voor de 
uitwerking van het beleid m.b.t. warmtel 
krachtkoppeling en de kritische opstelling t.av. 
een grotere inzet van steenkool. 
Hij toonde zich bezorgd over de milieu-effecten 
van kolen en vond daarom de beoordeling van 
kernenergie in het rapport te negatief. Ter 
illustratie noemde hij het vervoersysteem: fossie
le brandstof zal uit milieuoverwegingen in de 
toekomst vervangen moeten worden door (met 
behulp van elektriciteit) geproduceerd water
stofgas. • 

Johan de Boer (CD]A) biedt het CD]A-rapport aan CDA-kamerlid Ad Lansink aan. 
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Op woensdag 7 maart zal drs. W. J. Deetman, 
minister van Onderwijs, voor het 
CDJA-Den Haag spreken over: 
"De toekomst van de universitiet". 
Aanvang: 20.30 uur. Plaats: Sociëteit Megara, 
Burgemeester van Karnebeeklaan 3. 

KERNENCURSUS 
' Het CDJA organiseert een cursus om in kernen 
actieve leden te helpen om hun kern organisato
risch en politiek beter te laten functioneren. De 
cursus besteedt aandacht aan het intern functio
neren van de CDJA-kern. Verschillende manie
ren om efficiënt te kunnen werken (in een kern) 
worden besproken en geoefend zodat ieder de 
voor de kern meest geschikte manier kan 
kiezen. 
Verder wordt er gesproken over de contacten 
met het plaatselijke CDA (met als doel de 
inbreng van het CDJA in het plaatselijke CDA, 
zowel bestuur als fractie, te verbeteren). 
Als derde belangrijke onderdeel wordt er aan
dacht besteed aan het zelf activiteiten ontplooien 
(zoals het opzetten van eigen acties, het werven 
van leden en het meedoen met of kritisch volgen 
van actiegroepen). 
Dit alles gebeurt op basis van een stukje theorie 
over communicatie en training op basis van deze 
theorie. Je kunt jezelf ook bezig zien want bij 
verschillende onderdelen van het programma 
wordt gewerkt met video. Deze opnamen wor
den steeds teruggekeken en met de deelnemers 
besproken. Bij de verschillende onderdelen zijn 
ook steeds notities en dergelijke voorhanden 
zodat men, weer terug in de kern, een rugge
steuntje heeft voor het functioneren. 
De cursus omvat twee weekends van een vrij
dagavond met aansluitende zaterdag (inclusief 
overnachting). De eerste cursus vindt plaats in 
Den Haag op 23 en 24 maart en 6 en 7 appj. De 
cursusbijdrage is f 30,-. Reiskosten worden 
vergoed. Als je belangstelling hebt voor de 
cursus kun je je opgeven middels de bon. ·-------------1 
I BON I 

I ~::~g~~~-~~~~~:......................................... I 
I Adres: ........................................................... I 
I Postcode: ... .................................................. I 
I Woonplaats: ................................................ I 
1 Telefoon: ................................. .. ................... I 
1 neemt deel aan de kernencursus in Den 1 
I Haag. 1 
I tfandtekening: .............................. .............. I 
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VEELZIJDIGE BINNENLANDCONFERENTIE SOEST 

PROBLEMEN VOOR BIJZONDERE SCHOOL 
"Bijzondere scholen zullen steeds meer leerlin
gen aannemen die niet tot de oorspronkelijke 
overtuiging van de school behoren. Dit alles om 
te zorgen dat er genoeg leerlingen zullen zijn om 
ontslagen te voorkomen." Aldus één van de 
conclusies van prof. dr. J. van Hulst, oud Eerste 
Kamerlid van het CDA, afgelopen weekend in 
Soest tijdens de binnenlandconferentie "onder
wijs". 
Vanwege het dalende kindertal zullen veel 
Nederlandse scholen met leerlingentekort kam
pen. Redding voor met name bijzondere scholen 
is dringend nodig en komt er misschien door de 
toelating van kinderen van culturele minderhe
den. 
Mr. G. Meelker, bestuurslid van de Vereniging 
Openbaar Onderwijs, constateerde dezelfde 
moeilijkheden voor het openbaar onderwijs. 
"Bovendien zullen we in Nederland genoegen 
moeten nemen met het feit dat het financieel niet 
altijd mogelijk is voor iedere levensovertuiging 
een school te hebben, zeker geen specialisti
sche." 
Als antwoord op de algemeen gestelde vraag of 
neutraal onderwijs mogelijk is, moesten beide 
sprekers dus constateren dat de huidige opbouw 
van de maatschappij weinig anders toelaat, dan 
scholen met gemengde leerlingen. Bijzondere 
scholen kunnen dan wel een bepaalde levens
overtuiging nastreven, in de praktijk komt het 
erop neer, dat het alleen een nobel streven blijft. 

DRIELEDIGE FUNCTIE 
Naast deze sprekers waren er zaterdagmiddag 
nog mevr. J. G. Boersma (werkende jongeren, 
CNV), mevr. M. Andela-Baur (Tweede Kamerlid 
CDA) en dhr. L. de Waal (maatschappij voor 
Nijverheid en Handel) die zich bogen over de 
vraag of onderwijs een voorbereiding is op het 
beroepsonderwijs of zelfontplooiing. Alle drie 
waren ze het erover eens dat onderwijs een 

Prof. dr. ]. van Hulst. 

drieledige functie heeft: - individuele ontplooi
ing, deelname aan het maatschappelijke leven 
en een voorbereiding op het beroepsonderwijs. 
"Zonder onderwijs komen leerlingen niet erg ver 
in de maatschappij, luidde de gezamenlijke 
mening van sprekers. 
Het bezoek vrijdagavond aan het Christelijk 
Pedagogisch Studiecentrum was een meer prak
tische confrontatie met het onderwijs. De functie, 
taken en plaats van een landelijk onderwijs
innovatie-instituut zoals het CPS kwamen uitge
breid aan de orde. 
Samen met het bekijken van de rol van de 
computer in het onderwijs, leverde dit een 
interessant, avondvullend programma op. • 

A. Driessen 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

Een Christelijke emigranten-
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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EUROPESE GEDACHTE MOET 
MEER INHOUD KRIJGEN 
"Elke rank aan Mij, die geen vrucht draagt, 
snoeit Hij, opdat zij meer vrucht drage." Als ik het 
wel heb, was dit de tekst waarmee Lucas Bolsius 
de zaterdag opende van de buitenland
conferentie. Hij vergeleek het onderwerp van de 
conferentie, Europa, met een van de ranken. 
Maar goed, vrijdag en zaterdag 24 en 25 februari 
woonden zo'n 40 mensen het buitenland
gedeelte bij van een conferentie die handelde 
over Europa en onderwijs. 
De conferentie vond plaats in de prachtige 
omgeving van Soest in een nog prachtiger 
jeugdherberg. Een vergrote dakkapel vormde 
het decor voor de verkondiging der wijsheden. 
Hanja May mocht op vrijdagavond het spits 
afbijten. Zij is in het Europees Parlement de 
woordvoerster op het gebied van het sociaal 
beleid en daar ging het dan ook over. Verder is 
zij bekend van de zeehonden, maar dat terzijde. 
Het eerste punt dat zij aanhaalde was de harmo
nisatie van de wetgeving in de tien aangesloten 
landen. Actueel daarin is de gelijkberechtiging 
van vrouwen en mannen. Op dat gebied loopt 
Nederland achter, maar de druk van de Ge
meenschap draagt er toe bij dat er vaart wordt 
gezet in de doorvoering daarvan. Het kostwin
nersprincipe moet verdwijnen en daarvoor in de 
plaats moet een fifty-fifty-verdeling komen wan
neer we het hebben over een eventuele uitke
ring. Leuk detail bij de gelijktrekking is dat pa 
voortaan ook vrij moet krijgen als moe dikker en 
dikker wordt: ouderschapsverlof. 

Het sociaal fonds van de Gemeenschap was het 
volgende punt dat May-Weggen te berde bracht. 
Dit fonds was oorspronkelijk bestemd voor de 
omscholing van uit de boot gevallen werkne
mers. Nu wordt het gebruikt om kwetsbare 
groepen bij te scholen: lichamelijk gehandicap
ten, buitenlanders, vrouwen en jongeren. Het zal 
u niet verwonderen dat Hanja May vond dat het 
fonds een verdubbeling van gelden nodig had. 
Minister Ruding zal dit bericht met groot gejuich 
ontvangen. 

MINISTERSBELANGEN 
Ik was even bang dat het niet zou gebeuren, dat 
er niets mis zou gaan. Maar gelukkig: Andriessen 
had een andere "opdracht" gekregen dan dege
ne die het programma vermeldde·. Dientenge
volge ging het niet over "Europa in de wereld", 
maar over de interne problemen in de Gemeen
schap. Ter introductie: Anctriessen is lid van de 
CoJ;IIInÎssie, zijnde het beleidsontwikkelende 
orgaan binnen de Europese Gemeenschap. Hij 
doe\ het concurrentiebeleid en verder onder
houdt, hij het contact van de Commissie met het 
Parlement. "Europa moet verder, het moet zijn 
eigen rql gaan spelen." Drie zaken houden die 
ontwikkeling tegen. Het eerste en grootste 
struikelblok is de Raad van Ministers. Deze 
ministers uit de aangesloten landen gedragen 
zich als de eerste de beste provinciaal. Ze 
houden fanatisch vast aan hun eigen standpun
ten. Het gevolg is dat beslissingen telkens 
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worden uitgesteld. "Het democratisch gehalte 
van de Gemeenschap moet groter worden." 
Moeilijk daarbij is ook het gebrek aan financiën. 
Een tekort mag niet vóórkomen en verder staan 
landen als Engeland en West-Duitsland· niet te 
springen om meer geld bij te dragen. De Benelux 
heeft het volgens Anctriessen beter voor elkaar: 
"Die is netto-profiteerder. Let wel, ik zeg niet 
profiteur," besluit hij met een gemeen lachje. Een 
derde probleem is de toetreding van Spanje en 
Portugal: "Portugal is een ontwikkelingsland en 
gaat dus veel geld kosten." De Franse boeren 

· (het zal ook eens niet) zijn bang voor de 
produkten van de Spaanse boeren, die uit 
hetzelfde vaatje tappen. Om uit deze impasse te 
komen zal de Raad van Ministers in de eerste 
plaats democratischer moeten gaan werken: "Er 
zal supranationaal gedacht moeten worden. Lan
den als Engeland, Denemarken, Ierland en 
Griekenland zouden dat zeker moeten leren. 
Maar het hemd is nog steeds nader dan de rok." 

ESPRIT IN DE GEMEENSCHAP 
Bouke, alias Boike, Beuroer had het zaterdagmid
dag over "Europees economisch herstelbeleid". 
Zijn halve brilletje op en af zettend deed hij dat 
aan de hand van het rapport Alben-Bol. Dat 
rapport behandelt de Europese dimensie aan de 
economische problematiek: we moeten niet al te 
zeer rekenen op een economische groei n.a.v. 
een groei in de VS, de collectieve lasten zijn in 
Europa veel hoger dan in Japan en de VS, we 
hebben een te defensief beleid t.a.v. de instand
houding van arbeidsplaatsen gevoerd, de lidsta
ten zijn te individueel bezig geweest en er is 
sprake van een mistige wetgeving op handels
gebied. Bei.uner voegt hier nog aan toe dat 
Europa tweernaal zoveel uitgeeft als Japan aan 
research, terwijl het rendement maar de helft is. 
Ook hier komt de gebrekkige communicatie om 
de hoek kijken. "De effectiviteit van de Raad zal 
vergroot moeten worden. De ministers horen het 

· maar wat aan, maar er zal wat veranderd moeten 
worden." Hoopvolle ontwikkeling op dit moment 
is het programma "Esprit": vorming en verster
king van Europees industrieel potentieel op het 
gebied van de informatie-technologie. "Daar 
verwacht ik wel wat van." 

EENDRACHTIG VERDER 
Afsluitend kunnen we stellen dat de sprekers het 
er over eens waren dat de Europese gedachte 
meer inhoud zou moeten krijgen. Vooral de Raad 
van Ministers zou zich dat moeten realiseren. De 
neus is langer dan het land zelf. De belangen van 
een land komen vaak overeen met de belangen 
van Europa. Stimulering per land komt dan neer 
op een uitkomst die nihil is. Immers, alle landen 
stimuleren tegen elkaar op en zo wordt niemand 
er beter van. Japan en de VS hebben lang genoeg 
de vruchten kunnen plukken van een rank 
zonder goede tuinman. "Europa moet verder." 

• 
Roland Waardenburg 

. r·) --. L / . __ __x._/ 

HORZEL 
KNIEVAL? 
We buigen niet naar links en niet naar rechts. Het 
motto van het CDA: het buigt niet voor of naar de 
PvdA en ook niet voor de VVD. 
Aanleiding van dat motto was het testen van het 
CDA door de PvdA in 1977 op bereidwillige 
uitvoering van PvdA-ideeën. Hoe liep het CDA 
niet te hoop tegen deze arrogantie van de PvdA. 
Het CDA stond voor zijn eigen ideeën, weigerde 
te buigen en daarop barstte het kabinet Den Uyl. 
Zeven jaar later test de VVD het CDA op 
bereidwillige uitvoering van VVD-ideeën. Loopt 
het CDA nu ook te hoop? 

I. De VVD wenst de commercie in het omroep
bestel te introduceren. Het CDA wenst dat, 
blijkens het programma, niet. De VVD dreigt 
daarop met een kabinetscrisis. De CDA-fractie 
zal nu waarschijnlijk de commercie toelaten tot 
de abonnee t.v. ]a, zelfs als enige toelaten! 
2. De VVD is tegen het idee van het voortgezet 
basisonderwijs. Het CDA wenst dit, blijkens het 
programma, in te voeren. In het regeerakkoord 
is afgesproken dat er wel geëxperimenteerd kan 
worden Het CDA wil dan ook nieuwe experi
menten en dient daarover een motie in. De VVD 
is daar tegen en zinspeelt op een kabinetscrisis. 
De CDA-fractie schort de stemming over de 
motie op. 
3. De VVD wenst koste wat kost te bezuinigen. 
Het CDA wenst bezuinigen in verband te bren
gen met het scheppen van werkgelegenheid en 
eerlijke verdeling van lasten. Het kabinet voert 
een spijkerhard bezuinigingsbeleid. Dit beleid 
bezorgde onze Ruud Lubbers al de bijnaam: 
Ruud Shock; het zou hem en ons te denken 
moeten geven. De Vries heeft gesuggereerd om 
het beleid te verzachten. Prompt zinspeelt de 
VVD op een kabinetscrisis. Het Centraal Planbu
reau heeft berekend dat door dit beleid de 
werkgelegenheid alleen verslechterd en het 
financieringstekort zelfs niet eens verbeterd. 
En we weten dat de lasten ongelijk zijn verdeeld. 
Heeft u al wat van de CDA-fractie gehoord? 
4. De VVD wenst nieuwe kruisraketten in 
Nederland. Het CDA wenst, blijkens haar pro
gramma de rol van de kernwapens terug te 
dringen. De VVD dreigt met crisis: de kruisra
ketten moeten worden geplaatst. De Vries 
(CDA-fractieleider) antwoordt dat het er minder 
dan de geplande 48 moeten worden. Alsof de 
inzet niet zou moeten zijn afzien van plaatsing? 
Kan ik er wat aan doen de indruk te hebben 
medeverantwoordelijk te zijn voor de verkiezing 
van een stelletje slapjanussen die zwichten voor 
VVD-druk? 
Ik hoop dat ik ongelijk heb. Aan de CDA-fractie 
om te bewijzen dat zij niet buigen, laat staan een 
knieval maken voor de VVD. • 

KoScheele 
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Als het om 
perfectie gaat 

~ ........ ~: serres 
.. ramen endeuren 

totale renovatie 
in kunststof of aluminium 

IVM Bouwverbetering 
maakt van werk maatwerk 

Vraag daarom ons om advies en een begroting ter 
plaatse of bezoek onze showroom waar u al onze 
kwaliteitsprodukten kunt bewonderen. 
Telefoon 085·231000 (ook na kantooruren). 

IVM Bouwverbetering, 
postbus 30144, 6803 AC Arnhem. 

--------------------0 Wij wensen een persoonlijk onderhoud met uw 
adviseur. Bel ons voor een afspraak. 

D Zend ons uitgebreide informatie betreffende: 

Naam: ...................................... . 

Adres: ...................................... . 

Postcode/Woonplaats: ....................... . 

Telefoon: .................................... . 

Zend deze bon in envelop zonder postzegel aan: 
I.V.M., Antwoordnummer 2301, 6800 VP Arnhem. 

GEBROEDERS 
I ENDRIKS 
BEDRIJVEN 

G 
H 

is een keten van zelfstandige bouwbedrijven, 
met vestigingen in Oss, Uden en 's-Hertogenbosch, 
die zich toelegt op woning- en utiliteitsprojekten. 

gespecialiseerd in 

woningbouw, 
utiliteitsbouw 
en renovatie 

Gebroeders Handriks Bouwbedrijf N.V. Oss 1 
Uden N.V. I 's-Hertogenbosch N.V. 

Handriks Timmerfabriek N.V. I Handriks Beton B.V. I 
Handriks Installatietechniek B.V. 

Bouw- en Aannemingsbedrijf 

A< Van Kaam 
~ 

Haasdijk 59 · 4921 CK Made· tel. 01626-3744. 

woning en kleine 
utiliteitsbouw 

houtskeletbouw 



WEEKBLAD VAN BET CDA 

Gesprek CDA-top 
met Rooms
Katholieke 
bisschoppen 

VUT-regeling 
ambtenaren 
uitbreiden 

ijdelijke 
su rheffing o 
zuivelpro kt· 
te be erken 

Invloed Europees 
Parlement groter 
dan vaak gedacht 

Meer zekerheid 
nodig voor 
echte minima 

Versplintering 
zendtijd door 
derde net 
tegengaan 
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SCHILDERS- EN AFWERKINGSBEDRIJF 

Klaver b.v. meer dan 
75 jaar vakmanschap. 

PRODUKTIEWEG 1 - 8325 EZ VOLLENHOVE 
TELEFOON 05274-3100- TELEX 42838-
CODE KLVER 

Voor kwaliteits Schilder-Spuit en 
Plamuurwerk aan kleine en grote jachten~ 
Bekend van o.m. Flyer etc. 

B.V. AANNEMINGSMIJ. 
DE BRANDING 
VIHJ.STOLK 

• UTILITEITSWERKEN 

• GEWAPENDE BETONWERKEN 

• WATERWERKEN 

• SLOOPWERKEN MET EXPLOSIEVEN 

• HEIWERKEN 

Kantoor en werkplaatsen: 
Ampèrestraat 23 - IJMUIDEN 
Postbus 203 
Telefoon 02550-1 0943/1 0944 

Wed. BURGHOUTS 
en Zn. b.v. 
St. Annastraat 408 
6525 ZM Nijmegen 
Tel. 080-551271/582905 

*Glas 

* Onderhouds schilderwerk 

* Renovatie schilderwerk 

* Wandafwerking 

* Plafondafwerking 

* Muurbespuiting 

* Betonafwerking en bescherming 

CENTRIFUGAAL VERZINKEN 
VERZINKEN VAN CONSTRUCTIES 

GESPECIALISEERD IN HET VERZINKEN VAN 
BEVESTIGINGSMATERIALEN 

Verzinkerij 
MEERVELDHOVEN 

B.V. 
O.L. Vrouwedijk 18A - 5503 NE VELDHOVEN - 040-536622. 
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Medianota 
Op 13 maart zal in de Tweede Kamer gestemd worden over de moties die tijdens 
de behandeling van de Medianota zijn ingediend. CDA-fractiespecialist Van der 
Sanden gaat in op de strijd rond het derde net en de positie van abonnee-t.v. Met 
dit laatste reageert hij ook op een artikel van drs. H. Glimmerveen in 
CD/ACTUEEL van vorige week. Pagina 6, 7. 

Gesprek met de bisschoppen 
Afgelopen maandag heeft een delegatie van het CDA een gesprek gevoerd met 
een afvaardiging van de Rooms-Katholieke Bisschoppenconferentie. Meer 
informatie op pagina 15. 

(foto G. de Graaft) 

De Europese melkplas 
Het landbouwbeleid in de Europese Gemeenschap is het best geslaagde 
onderdeel van de Europese politiek. Toch gaat dit succes gepaard met een fiks 
aantal problemen. Ton de Kok gaat met name in op de overschotten in de 
zuivelsector. Een populair geschreven overzichtsartikel. Pagina 12, 13. 
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Vrouwenberaad over kinderopvang 17 
Van Schalsum 17 
Uw mening 18 
Partijnieuws 19, 20 
CDJA 21, 22, 23 

3 



COLUMN 

4 

PARTIJNIEUWS 

Onderwijsconferenties 
De afgelopen weken is reeds enkele malen 
aandacht besteed aan een drietal onder
wijsconferenties dit voorjaar te houden in: 
Leiden op 22 maart, Zwolle op 29 maart en 
Den Bosch op 9 april. 
Alle gemeentelijke afdelingen ontvangen 
via de organiserende kamerkringen een 
schrijven over de onderwijsconferentie "in 
hun gebied". 
Aan alle drie de onderwijsconferenties zal 
worden meegewerkt door minister Deet
man, staatssecretaris Van Leijenhorst, 
onderwijs-specialisten uit Eerste en Twee
de Kamerfractie, onderwijs-deskundigen 
uit de partij, Statenleden, raadsleden, ver
tegenwoordigers ,van onderwijsorganisa
ties etc. 
Veel aandacht is er voor discussie met 
minister Deetman en voor informeel con
tact. 
Er blijkt een grote belangstelling voor deze 
conferenties te bestaan. 
Voor de gemaakte kosten (onder meer 
voor documentatiemap en consumptie) 
wordt een bescheiden eigen bijdrage van 
f 10,- gevraagd 
De conferenties duren van 16.00 uur tot ± 
21.00 uur. 
Schriftelijke opgave via het CDA
secretariaat o.v.v. CDA-onderwijs
conferentie. Adres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. ~ 

CDA-CVP 
landbouw- en 
milieuconferentie 
Onder 1 het motto: "de grond in goede 
handen" organiseert het CDA samen met 
zijn Belgische zusterpartij de CVP op 
donderdag 22 maart in Veldhoven een 
conferentie over landbouw en milieu. Tij
dens dit congres zal de relatie landbouw en 
milieu vanuit verschillende visies aan de 
orde komen. 
Sprekers zullen o.a. zijn CDA-Tweede 
Kamerlid René van der Linden, J. Hinne
kens (voorzitter van de Europese land
bouworganisatie), minister Braks, europar
lementariërs P. Mark enT. Tolman. Con
gresvoorzitter is Pierre Lardinois. 
De conferentie die om 1 0.00 uur aanvangt 
en om 16.00 uur eindigt vindt plaats in De 
Koningshof in Veldhoven. 
Schriftelijke opgave kan via het CDA
secretariaat, o.v.v. CDA-landbouw en mi
lieuconferentie. Adres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. ~ 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Ombuigenen 
lastenverlichting 
Terwijl 1984 nog maar net twee maan
den oud is worden al weer de nodige 
voorzetjes gegeven voor de komende 
discussies over de begroting van 1985. 
Minister Ruding heeft blijkbaar al laten 
weten dat in 1985 en daarna meer op de 
overheidsuitgaven moet worden bezui
nigd dan de zeven miljard gulden, die In 
het regeerakkoord was afgesproken. 
Een hoger bedrag, om de achterstand In 
de afgesproken ombuigingen de afgelo
pen tijd in te halen. Een dergelijke hoge 
inzet van de minister, die verantwoorde
lijk is voor het huishoudboekje van de 
staat en zich als geen ander beroepsma
tig zorgen moet maken om het hoge 
financieringstekort, is begrijpelijk. 
Ten eerste vanwege de juistheid van de 
doelstelling om de overheidasehuid te 
verminderen en ten tweede omdat hij 
vreest dat op dit streven zal worden 
afgedongen vanwege het economische 
optimisme dat gloort. 

Tegelijk wordt in toenemende mate !"u 
ook door de werkgevers en door fractie
voorzitter Bert de Vries bepleit volgend 
jaar ook iets te doen aan het op peil 
houden van de bestedingen. Dat zou 
nodig zijn om het "vliegwiel" In d~ 
economie weer echt goed aan het draal
en te krijgen. In plaats van de "op
brengst" van de bezuinigingen te ge
bruiken voor een snelle vermindering 
van het financieringstekort van de over
heid is gedeeltelijke aanwending voor 
een tijdelijke belastingverlaging of pre
mievermindering dan te overwegen. 
Maar ombuigen van collectieve uitga
ven blijft nodig; een lastenverlichting 
zou anders leiden tot een nog hoger 
tekort. 
Minister De Koning heeft gesuggereerd 
de eventuele Jastenverlichting voor de 
burgers te gebruiken voor een extra 
impuls voor invoering van arbeidstijd
verkorting. Ondanks de hoog gespan
nen verwachtingen is arbeidstijdverkor
ting tot nu toe immers bar tegengeval
len. En dat is een slechte zaak omdat 
arbeidstijdverkorting werkgelegen
heidskansen moet bieden aan een deel 
van de ruim 800.000 werklozen. 
Een verantwoordelijkheid die voor het 
CDA zwaar weegt. 

CDACTuEEl.. 
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Gezond 
Twee berichten: volgens het eerste 
meldt het ANP dat naar gegevens van 
het Wereldnatuurfonds twee planten
soorten per dag ten gevolge van het 
menselijk handelen uitsterven. Daaron
der zijn er vele die van wezenlijk belang 
hadden kunnen zijn bij de bereiding van 
geneesmiddelen en de veredeling van 
voedselgewassen. 
Het tweede komt uit" Wordt Vervolgd"
maandblad van Amnesty International 
en daarin wordt gewag gemaakt van 
"zelfgenoegzaamheid", "ondoorzich
tigheid" en "gebrek aan bevlogenheid" 
in het Nederlandse mensenrechtenbe
leid. 
Het zijn twee berichten in de marge van 
het politieke nieuws. Het zijn intussen 
wel twee signalen die drie van de vier 
basisthema's van christen
democratische politiek betreffen: Ge
rechtigheid, Solidariteit en Rentmees
terschap. Waarom schrijven we dit? 
Wel: omdat we zouden betreuren wan
neer het CDA meer en meer geïdentifi
ceerd zou raken met financieel
economische politiek. Gezondmaking 
van onze economie is een belangrijk 
ding, maar er moeten meer dingen 
gezond gemaakt worden in de samenle
ving. Het is wat dat betreft geen of-of 
maarèn-èn. 
Het kabinet-Lubbers is hard op weg zich 
een reputatie van besluitvaardigheid en 
doorzettingsvermogen te verwerven op 
het terrein van de gezondmaking van de 
economie. Het zou voor het élan van het 
CDA van groot belang zijn wanneer 
eenzelfde radicale reputatie werd ver
kregen op immateriële terreinen. 
CDA-vertegenwoorgers in kabinet en 
volksvertegenwoordiging kunnen daar
in nog belangrijk werk verzetten. 

CD'ACTUEEL 

Geen eigen bijdrage 
voorthuisbanlders 
VVD-staatssecretaris Scherpenhuizen, 
politiek verantwoordelijk voor het reile!" 
en zeilen van de PTT, heeft bakzeil 
gehaald bij zijn pogingen de rekening
houders bij de Post-giro te laten betalen 
voor het gebruik van girobetaalkaarten. 
En dat is maar goed ook. 
CDA-woordvoerder Eversdijk die het de 

staatssecretaris knap lastig maakte 
noemde de invoering van deze eigen 
bijdrage terecht onverdedigbaar. Evers
dijk, een fel en overtuigd voorstander 
van het gratis particuliere giroverkeer, 
steunde namens de CDA-fractie ·een 
motie over deze zaak van het PvdA• 
kamerlid Van der Doef. Een sputterende 
en weifelende staatssecretaris ging nog 
wel in op een suggestie van z'n eigen 
partij om alleen een vergoeding te vra
gen van particuliere rekeninghouders 
die meer dan 60 blauwe girobetaalkaar
ten per jaar gebruiken. 
Ook deze gedachte dient echter onver
wijld van tafel te worden geveegd. De 
winst van rond de 100 miljoen die de 4, 7 
miljoen particuliere rekeninghouders 
opleveren dient niet (extra) bela~t te 
worden door het betalen van een e1gen 
bijdrage. Zo simpel is dat. 

COlACTUEEL 

Nieuw industriebeleid 
Het is een bekend gegeven dat in Janden 
als Japan en de Verenigde Staten veel 
geld wordt uitgegeven aan onderzoek 
naar en toepassing van nieuwe techno
logieën. 
Europa heeft daarbij een achterstand 
opgelopen. Het is dan ook een goede 
zaak dat vorige week besloten is om ook 
in de Europese Gemeenschap dit on
derzoek nu grootscheeps aan te pak
ken. Met de aanvaarding van het zoge
naamde Esprit-programma hebben de 
Europese ministers een belangrijke 
stap vooruitgezet. Met dit programma 
voor onderzoek en ontwikkeling van de 
informatica-technologie moet de Euro
pese informatie-industrie binnen vijf 
jaar hetzelfde niveau bereiken als de VS 
en Japan. Jaarlijks zal een actiepro
gramma vastgesteld worden. Voor het 
Europese Parlement ligt hier een duide
lijke taak om op de voortgang van dit 
miljardenonderzoek toe te zien. 

CDACTUEEL 

--- A'O\)~RTJe-
Derde Net net (niet) weff 

5 



OPINIE 

Piet van der Sanden over komend media-debat 

Meer zendtijd door derde net 
kan versplintering tegengaan 

Op dinsdag·13 maart zullen in de Tweede 
Kamer de beslissingen vallen over niet 
minder dan 36 moties, die zijn ingediend bij 
het debat over de Medianota. Dat was op 
31 januari. Sindsdien hebben vrijwel alle 
media bol gestaan van de beschouwingen 
over dit debat en van de speculaties over 
de afloop. Dat daarbij de CDA-motie over 
het derde net een zeer centrale plaats heeft 
ingenomen vloeide vooral voort uit het feit, 
dat deze motie ook politiek gezien het 
meest omstreden was en is. 
De CDA-fractie heeft langdurig gepoogd 
met de coalitiepartner VVD op één lijn in 
deze te komen, hetgeen tenslotte niet is 
gelukt. Het VVD-verwijt, dat wij niet lang 
genoeg zouden hebben onderhandeld mist 
elke grond. Daarom kon overleg met de 
grootste oppositiepartij, de PvdA, nooit als 
een verrassing voor de VVD komen. Inte
gendeel, fractieleider De Vries had reeds in 
zijn rede in Katwijk op die mogelijkheid 
gewezen als resultaten zouden uitblijven. 
Overigens: het zoeken naar een parlemen
taire meerderheid in een zaak, die niet in de 
Medianota zèlf noch in het Regeerakkoord 
is geregeld, behoort tot de spelregels van 
onze volksvertegenwoordiging. En mis
schien herinnert fractieleider Nijpels van de 
VVD zich nog, dat hij reeds publiekelijk 
deze mogelijkheid voor de VVD opeiste 
lang vóórdat de Medianota was versche
nen. 

Verbaal geweld 
In het verbale geweld, dat rond het derde 
televisienet werd gespuid is de grote bete
kenis van de Medianota op tal van andere 
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Volgendeweek neemt de Tweede 
KamerbesluitenoverdeMedtanota. 

Op verzoekvan de redactiegaat 
fractiewoordvoerderVan derSanden 

. lnopdelaatsteontwikkelingen.Ook 
reageerthljophetartlkelvandrs.H. 
Glimmerveen (CD/ACTUEEL van3 

maart) over de gevolgen van de 
invoering van abonnee-tv.

Technische ontwikkelingen, zegthet 
CDA-kamerlid, zijn dooreen 

., verbod" van abonnee-tv niettegen · 
te houden. 

terreinen, die de toekomst van de media, 
gedrukte zowel als audio-visuele, raken, 
vrijwel ondergesneeuwd. En dat is erg 
jammer, omdat ook daar zeer grote belan
gen op het spel staan. Nu, aan de voor
avond van de besluitvorming, gaat het 
echter steeds weer om de "tegenstelling" 
tussen ons omroepbestel en abonnee
televisie, zoals ook bleek uit het artikel van 
drs. H. Glimmerveen in CD/ACTUEEL van 
vorige week. Nu is mijn grootste probleem 
met de stellingen, die de heer Glimmer
veen opwerpt eigenlijk dit: hij vindt dat de 
politiek de keuze zou moeten IJ"laken nieu
we technische ontwikkelingen zoals 
abonnee-televisie niet toe te laten, omdat 
zij de omroep schade zullen berokkenen. 

Het kabinet is uitgegaan van de stelling: 
dankzij de huidige technische mogelijkhe
den is een extra aanbod mogelijk en wie 
daarvoor wenst te betalen moet dat zelf 
weten. Zo citeert ook Glimmerveen de 
situatie. En hij vindt die stelling onjuist gelet 
op de financiële consequenties: minder 
kijkdichtheid op de beide Nederlandse 
zenders, dus minder reclameguldens en 
het kabinet wenst de Omroepbijdragen niet 
te verhogen. Bovendien zullen de kosten 
van aan te kopen produkties, die ook een 
abonee-t.v.-exploitant wenst, omhoog 
gaan. Als de omroep die hogere prijs niet 

kan betalen, treedt een verschraling van 
het Hilversumse programmapakket op. 

Kanttekeningen 
Ik wil daar graag enkele kanttekeningen bij 
maken. Ten eerste: Glimmerveen gaat niet 
in op de vraag óf de overheid, de politiek, 
middelen beschikbaar moet hebben om 
dat omroepbestel overeind te houden, 
ondanks de komst van abonnee-t.v. Het 
verdriet mij wat, dat de schrijver kennelijk 
alleen uitgaat van de mogelijkheid, dat je
omdat het omroepbestel ons zeer dierbaar 
is- dus abonnee-t.v. maar moet verbieden 
en derhalve nieuwe technische mogelijk
heden tegenhouden. Een dergelijke starre 
houding lijkt mij niet te verdedigen. Immers 
ook de satellieten gaan komen en geen 
land ter wereld met een democratische 
bestuursvorm zal er over denken stoorzen
ders of wat dan ook te gaan installeren om 
die ontvangst door de burgers te verhinde
ren. 

Ten tweede: bijna iedereen gaat uit van de 
huidige, zeer zorgelijke financieel
economische situatie. Maar het is drs. 
Glimmerveen zelf, die er op wijst, dat de 
door hem geschetste uiterst sombere ont
wikkelingen zich nog niet binnen de eerst
komende tien jaar zullen voordoen. Mogen 
we nu, zo zou ik hem willen vragen, bij het 
trekken van lijnen voor een mediabeleid, 
dat verder behoort te reiken, alles ophan
gen aan die zorgen van vandaag? 

Ten derde: de opstelling van de CDA
Tweede Kamerfractie is er op gericht 
geweest de positie van ons omroepbestel 
bij de komst van abonee-televisie te ver
sterken, zodat de kommer en kwel door 
Glimmerveen geschetst, niet zal behoeven 
op te treden. Maar daarover lees ik nu juist 
geen woord in zijn betoog. En toch gaat het 
bij het overheidshandelen ten aanzien van 
de media altijd om een voorwaardenschep
pend beleid. Anders gezegd: er zijn media 
en die moeten in een democratische sa
menleving op pluriforme wijze kunnen ope
reren; de overheid zelf heeft geen media; 

CD/ACTUEEL 10 maart 1984 



wij wensen geen staatsomroep. En zoals 
er van oudsher gedrukte media zijn, geba
seerd op de vrije ondernemingsvorm, zo 
zijn er omroeporganisaties, evenzeer ont
sproten uit het vrije initiatief van burgers, 
die verenigingen hebben gevormd. Die 
moeten zich in een zo groot mogelijke mate 
van vrijheid naar eigen inzicht kunnen 
ontplooien. De grenzen daarvan liggen in 
de wet en voor de omroepen in het 
bijzonder in de Omroepwet. 

Schaarste 
Wenu: zolang er schaarste is mag de 
overheid, naar onze Grondwet en de inter
nationale Verdragen, voor het omroepge
beuren (radio én t.v., dus) een vergun
ningstelsel hanteren en beperkingen op
leggen. Het derde t.v.-net staat Nederland 
reeds bijna 15 jaar ter beschikking en het 
wordt langzamerhand ongeloofwaardig als 
we, terwijl de zendtijd er wel is, onze grote 
omroepen met 9 uur zendtijd per week op 
t.v .. afschepen onder het versterken van de 
eis van het brengen van een volledig 
programma. 
Daar komt bij, dat onderzoekingen hebben 
uitgewezen, dat 89% van de Nederlanders 
uitsluitend naar Nederland kijkt. Een alter
natief zou kunnen zijn, dat de zendtijd 
overdag wordt uitgebreid, zowel met het 
oog op de komst van abonnee-t.v. als van 
de satellieten. De CDA-fractie is het daar
mee eens. Ik moge er echter op wijzen, dat 
daarvoor reeds 20 uur nieuwe zendtijd op 1 
oktober a.s. beschikbaar komt. 
Bovendien, zo hebben onderzoekingen 
elders uitgewezen, blijkt het kijken vóór 16 
uurvrijwel niets voor te stellen; kijkt 5% om 
16 uur, 15% om 17 uur en rond 25% om 18 
uur. Uit dit kijkgedrag in het buitenland, 
waar men wel dag-t.v. kent, blijkt dat 
zendtijdverruiming vóór ongeveer 16 uur 
zijn doel voorbij schiet en juist gemikt moet 
worden op een nog betere dienstverlening 
aan het publiek (daar gaat het toch om!?) in 
de avonduren. 
Het derde net, zoals het CDA dat ziet, is 
nimmer bedoeld geweest als een zgn. 
"pret-net", maar als een gewone uitbrei
ding van zendtijd, waardoor de versplinte
ring in ons bestel enigermate kan worden 
bestreden, de verscheidenheid in de om
roep beter tot zijn recht kan komen, dus de 
eigen identiteit bij alle programmacatego
rieën inclusief het amusement beter kan 
worden beleefd. Dit derde net heeft dus 
geen negatieve betekenis in de zin van 
"bestrijden van abonnee-t.v.", maar een 
positieve, nl. versterking van ons op 
vrije particuliere organisaties steunende 
omroepbestel. 

Piet van der Sanden 
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Echte minima 
meer hebben 
zekerheid nodig 
Het lijkt er op dat de zogenaamde echte 
minima In de toekomst wat meer zeker
held over hun inkomen zullen krijgen, 
althans als we afgaan op de discussies 
daarover jl. maandag in de Tweede 
Kamer. In een uitgebreide commissie
vergadering werd een notitie van staats
secretaris Louw de Graaf behandeld. 

Namens de CDA-Tweede Kamerfractie 
stelde woordvoerster Jeltien Kraaijeveld
Wouters de staatssecretaris een aantal 
suggesties voor. Die hebben tot doel dat 
mensen die in de groep echte minima 
vallen het beter gaan krijgen. Een vetpot is 
het daar toch al niet en het past geheel in 
de CDA-visie dat voor deze categorie 
medeburgers wordt opgekomen. 
Jettien Kraaijeveld nodigde maandag De 
Graaf uit om er voor te zorgen dat in 1985 
de echte minima er wat hun inkomen 
betreft niet slechter uitkomen dan dit jaar. 
"We hebben er alle vertrouwen in dat de 
staatssecretaris aan deze wens van ons 
ook gevolg zal geven," zei Jettien Kraaije
veld ernstig tegen CD/ACTUEEL. 

Duurder uit 
Tal van landgenoten genieten al jaren het 
twijfelachtige genoegen tot de echte mini
ma te behoren. Deze mensen, aldus Jet
tien Kraaijeveld dienen een substantieel 
hogere extra eenmalige uitkering te krij
gen. Die moet zo'n 50% hoger uitvallen dan 
het nu het geval is. Ook het aantal kinderen 
dient te worden meegeteld als er een extra 
uitkering wordt uitbetaald. Wie 3 of 6 
kinderen heeft is nu eenmaal veel duurder 
uit dan iemand met 1 of 2 kinderen. 
Jettien Kraaijeveld bracht in het debat van 
maandag nog een ander belangrijk ele
ment ter sprake: dat van de nevèiïverdien
sten. 
De huidige gang van zaken is als volgt: wie 
wat extra's verdient kan eigenlijk wel fluiten 
naar de eenmalige uitkering. Ze onderte
kende daarom graag een motie van de 
PvdA, die deze nevenverdiensten voor de 
echte minima buiten schot wil houden. Een 
brede kamermeerderheid denkt overigens 
ook in die richting. 

Systeem 
Tenslotte vroeg de CDA-woordvoerster 
staatssecretaris De Graaf te zoeken naar 

FRACTIE· 
door Ton Buijssoon 

Je/tien Kraaijeveld: 
vastigheid voor de 
echte minima. 

een systeem dat de echte minima vastig
heid biedt. Ze moeten ieder jaar weer 
weten waar· ze nu precies aan toe zijn. 
Gezien in dat kader zou kunnen worden 
gedacht aan een wet op de koopkrachttoe
slagen. 
Tenslotte vroeg mevrouw Kraaijeveld aan
dacht voor de mensen met een gekort 
jeugdloon: zij vallen uit de boot als het om 
de echte minima gaat en ontvangen dus 
ook in veel gevallen geen eenmalige uitke
ring. 
Ze vroeg de staatssecretaris hierin veran
dering te brengen. 

Kamerleden 
naar Sovjet-Unie 
De CDA-fractieleden, drs. Huib Eversdijk 
en drs. Ton de Kok zullen deze zomer een 
informeel bezoek brengen aan de. Sovjet
Unie. Ze zijn met een aantal kamerleden 
van andere fracties uitgenodigd voor een 
oriëntatiereis naar dat land, die aanvanke
lijk voor eind april was gepland. Initiatiefne
mer tot de reis is het oud-Eerste Kamerlid 
voor de PvdA Frans Uyen. De beide 
kamerleden hebben de uitnodiging om de 
USSR te bezoeken zeer op prijs gesteld 
om zich daar nader op een aantal onder
werpen in het land te kunnen oriënteren. 
Aanvankelijk zou de reis in het Paasreces 
worden gehouden, maar om praktische 
redenen kwam dat niet zo goed uit. 
Daarom is nu gekozen voor het zomerre
ces. De initiatiefnemer tot de reis heeft 
inmiddels contact opgenomen met de Rus
sische ambassade in ons land. De ambas
sade heeft inmiddels laten weten dat de 
kamerleden - het zullen er 8 of 9 zijn - de 
komende zomer in Rusland welkom zijn. 
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FRACTIE 

Nieuwe VUT-regeling voor 
ambtenaren met 40 dienstjaren 
Het CDA-kamerlid Walter Paulis wil dat 
het kabinet snel maatregelen neemt 
waardoor ambtenaren, die 40 dienstja
ren hebben, in de VUT kunnen. Paulis 
zei dit tijdens het debat over de Wet 
uitkeringen wegens vrijwillig vervroegd 
uittreden, vorige week in de Tweede 
Kamer. 

Bij de algemene politieke beschouwingen 
vorig jaar was door de fractievoorzitters De 
Vries en Nijpels al een motie ingediend, 
waarin dezen de regering vroegen maatre
gelen te treffen waardoor het voor ambte
naren met 40 dienstjaren mogelijk wordt 
gemaakt van 1 januari 1984 af het ar
beidsproces te verlaten. Dat is, zoals 
duidelijk zal zijn, niet gelukt. Paulis vindt 
het jammer dat de regering geen gelegen
heid heeft gezien om de Kamer inderdaad 
voor 1 januari over de mogelijkheden 
hiervan te rapporteren. Mede schuldig 
hieraan is ongetwijfeld het niet helemaal 
goed verlopen van de onderhandelingen 
tussen de minister van Binnenlandse Za
ken en de centrales van overheidsperso
neel. 

Niet langer wachten 
Nu er echter geen zicht op bestaat dat er op 
korte termijn onderhandelingen plaatsheb
ben, die zullen kunnen leiden tot het 
uittreden bij 40 dienstjaren, vindt de CDA
fractie het niet langer verantwoord om ten 
aanzien van deze categorie nog langer te 
wachten. Het thans aan de orde zijnde 
wetsvoorstel biedt, naar de mening van 
Paulis, een goede mogelijkheid om het 
gevraagde in de motie De Vries-Nijpels 
alsnog te realiseren. "Wij doen dit slechts 
node en met schroom omdat wij in beginsel 
er de voorkeur aan geven dat dit soort 
zaken opgelost wordt in onderhandelingen 
tussen de minister en de centrales van 
overheidspersoneel. Waar een verder uit
stel thans voor wat 1984 betreft vrijwel 
zeker leidttot afstel, achten wij het door ons 
gedane voorstel echter geheel verant
woord," aldus de CDA-woordvoerder. 

Solide dekking 
Paulis had tot zijn genoegen geconsta
teerd dat in het kader van de 3%-operatie 
bij het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds 
(ABP) sprake is van een meevaller van 400 
miljoen, waar de financiële gevolgen van 
de operatie geheel en wel uit kunnen 
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worden bestreden. Blijkens informatie van 
minister Rietkerk bij de behandeling van de 
begroting van het ABP gaat het namelijk 
om ongeveer 1 000 ambtenaren per jaar en 
een kostenpost van ongeveer 35 miljoen 
gulden per jaar. "Ook ten aanzien van de 
financiën zorgen wij, aldus voor een solide 
dekking," aldus Walter Paulis. 

Motieven 
Overigens is het doel van het wetsvoorstel 
te komen tot een hervorming van de 
rechtspositie van al het overheidsperso
neel dat vrijwillig eerder de dienst verlaat. 
Ambtenaren konden, als ze wilden, uittre
den als ze 63 waren; dat is inmiddels 61 
jaar en ouder geworden sinds 1 november 
1979. De mogelijkheid is indertijd gescha
pen op grond van een ideëel motief. 

Oudere werknemers die het huidige tempo 
van de maatschappelijke ontwikkeling niet 
meer kunnen bijbenen moeten de gelegen
heid krijgen de dienst uit te gaan. Boven
dien doet de VUT iets aan de werkloosheid: 
oudere werknemers ruimen hun plaats in 
voor jongeren die anders moeilijk aan de 
bak kunnen komen. Zo worden mogelijkhe
den tot herverdeling van werk groot en 
leveren een financiële bezuiniging op. 
Ambtenaren met veel dienstjaren zijn duur
der en kunnen dus worden vervangen door 
jongeren die wat minder duur zijn. ..,.. 

· Walter Paulis: voorkeur voor onderhandelingen 
tussen minister en centrales overheidsperso
neel. 

Rapport over situatie 
in Suriname· 

Bewindslieden 
onvoldoende 
gemformeerd 
In hoeverre was in 1980 het hoofd van de 
toenmalige Militaire Missie in Suriname 
betrokken bij de machtsovername door de 
sergeant-sportinstructeur D. Bouterse en 
de zijnen? Het rapport van de commissie
Pronk die daar een onderzoek naar heeft 
ingesteld vertelt, zoals vorige week bij 
publikatie bleek, dat de kolonel H. Valk zijn 
Surinaamse militaire vrienden dan wel niet 
heeft aangezet tot het plegen van een 
staatsgreep, maar toch een aantal dingen 
heeft gedaan die hij beter had kunnen 
nalaten. Valk, binnenkort kolonel b.d., 
heeft van de ministerie van Defensie dan 
ook een stevige reprimande ontvangen. 

Maatregelen 
In een reactie op het rapport stelde de 
CDA-Tweede Kamertractie vorige week 
vast dat uit de bevindingen van de commis
sie is gebleken dat geen rechtstreeks 
verband kan worden gelegd tussen de 
handelwijze van de missie en de machts
overname op 25 februari 1980. Omdat er 
voor, tijdens en na de staatsgreep wel het 
een en ander is gebeurd dat niet door de 
beugel kon, is de fractie het eens met de · 
maatregelen die tegen de kolonel zijn 
genomen. 
Het rapport geeft duidelijk aan dat de 
huidige bewindslieden en hun voorgangers 
van een aàntal gebeurtenissen in Surina
me niet op de hoogte zijn gesteld. Omdat 
hen die gegevens zijn onthouden, hebben 
ze uiteraard niet kunnen ingrijpen waar dat 
nodig is geweest, aldus de verklaring van 
de fractie. 
Uiterst relevante informatie over gebeurte
nissen in Suriname zijn niet aan de verant
woordelijke bewindslieden doorgegeven, 
omdat ambtenaren dat niet nodig oordeel
den. Dat nu mag, vindt de fractie, niet weer 
gebeuren. Er moeten dan ook organisatori
sche maatregelen worden genomen die er 
op neerkomen dat belangrijke gegevens 
de verantwoordelijke bewindslieden onver
wijld bereiken. De fractie stelt vast, dat men 
met name op lager niveau op het departe
ment van Defensie op eigen houtje waar
devolle gegevens heeft achtergehouden. 
Het is een zeer ernstig feit, dat hierdoor 
vragen van kamerleden over de gebeurte
nissen in Suriname onjuist zijn beant
woord. ..,.. 
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FRACTIE 

Ruilverkaveling van grote 
betekenis voor land- en tuinbouw 
De Tweede Kamer heeft vorige week de 
landinrichtingswet behandeld. Dat gebeur
de na een periode van intensieve voorbe
reiding, want het wetsvoorstel werd in 1979 
bij de Tweede Kamer ingediend door de 
toenmalige ministers Van der Stee van 
Landbouw en Visserij, Beelaerts van 
Blokland van Volkshuisvesting en Ruimte
lijke Ordening en staatssecretaris Wallis de 
Vries van het toenmalige ministerie van 
CAM. 
Deze ondertekenaars van het wetsvoorstel 
geven al enigszins aan wat het verschil is 
·van de nieuwe wet met de oude wet op de 
ruilverkaveling van 1954: landinrichting 
betreft niet alleen land-, tuin- en bosbouw 
maar ook natuur en landschap, alsmede 
openluchtrecreatie en cultuur-historie. 

CDA-woordvoerder Jan van Noord noem
de in zijn bijdrage aan het dbbat landinrich
ting één van de belangrijkste beleidsinstru
menten van het land- en tuinbouwbeleid. 
Met dit wettelijk instrument is in de loop der 
jaren in Nederland veel verbeterd aan de 
externe produktie-omstandigheden - ver
kaveling, waterbeheersing en ontsluiting
van de landbouwbedrijven. Op basis van 
de ruilverkavelingswet van 1924 die in 
1954 werd gewijzigd zijn rond 340 projec
ten gereedgekomen met een gezamenlijke 
oppervlakte van rond de 800.000 hectare. 
In voorbereiding zijn nog 80 projecten met 
een totaal oppervlakte van 450.000 hecta
re en in uitvoering 600.000 hectare ver
deeld over meer dan 100 projecten. Dank
zij deze indrukwekkende omvang van land
inrichtingsprojecten is het, aldus Van Noord, 
de Nederlandse land- en tuinbouw gelukt· 
de huidige vooraanstaande positie in te 
nemen op de lijst van landen waar land- en 
tuinbouw van betekenis zijn. De forse 
bijdrage aan de nationale betalingsbalans 
was zonder dit instrument niet mogelijk. 
Ook voor de verbetering van de werkom
standigheden op het boerenbedrijf valt 
voor de invloed van de ruilverkaveling een 
bijzonder gunstig effect te constateren. 
"Melken op stal, kortere rijtijden, eenvoudi
ger arbeidsorganisatie, kortere werktijden 
worden overal zichtbaar. Elke boer- groot 
of klein - ziet veelal al gedurende de 
uitvoering van een project, doch zeker na 
het gereedkomen ervan, de bedrijfsom
standigheden van zijn onderneming be
langrijk verbeterd," aldus de CDA
woordvoerder. Jan van Noord merkte op 
dat ruilverkaveling kostenverlagend werkt. 
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Landinrichting: het scheppen van evenwicht tussen landbouw, natuur en milieu. (foto G. de Graaft) 

Dat is voor het inkomen van het boerenge
zin van zeer groot belang. Zeker in een tijd 
waarin wij vandaag leven, waar produktie 
van een aantal belangrijke produkten niet 
meer mogelijk is. Juist in die omstandig
heid is het volgens Van Noord de enige 
mogelijkheid het inkomen op peil te houden 
door de produktiekosten te verlagen. Bij 
meervoudige doelstelling komt dit aspect 
ook in een ander daglicht te staan, aldus de 
CDA-woordvoerder. 

Historie 
Van Noord ging even terug in de geschie
denis: had de ruilverkaveling in de praktijk 
aanvankelijk overeenkomstig de doelstel
ling van de ruilverkavelingswet 1954 alleen 
maar een agrarisch karakter, in de loop van 
de jaren is de uitvoering uitgegroeid tot een 
veel meer integrale reconstructie van het 
totale plattelandsgebeuren. 

Men kreeg het landschapsplan, rijwielpa
den, wandel- en ruiterroutes en andere 
recreatieve voorzieningen. Door de toe
passing van de Relatienota wordt in de 
inrichtingsplannen veel spanning tussen 
landbouw en natuur en landschap opgehe
ven, meende de CDA-woordvoerder. Van 
Noord voegde daaraan toe dat ook wat 
betreft de bestuurlijke aspecten de praktijk 
veel verder is gegaan dan de huidige wet 
voorschrijft. Zo worden de concept
plannen aan brede inspraak onderworpen 
en aan de provinciale besturen wordt een 
grote invloed toegekend bij het tot standko-

men van de plannen. Die plannen zelf 
worden al opgesteld op basis van of in 
samenhang met in het kader van de 
ruimtelijke ordening opgestelde of op te 
stellen plannen. Van Noord zei te kunnen 
vaststellen dat ook in projecten met grote 
natuurwetenschappelijke en cultuur
historische belangen het mogelijk is geble
ken bevredigende oplossingen tot stand te 
brengen. 

Evenwichtig 
Uiteraard heeft landinrichting ook gevolgen 
voor natuur en milieu. Het scheppen van 
een nieuw functioneel evenwicht tussen 
landbouw en natuur en milieu heeft op 
langere termijn gezien een meer duurzaam 
karakter dan zonder ruilverkaveling op veel 
plaatsen het geval is, meende hij. Hij kwam 
tot de conclusie dat de praktijk van de 
ruilverkaveling ve~der reikte dan de huidige 
wet voorschrijft. Dat neemt overigens niet 
weg dat de huidige wet ontoereikend toe
gesneden is op de problematiek zoals die 
zich reeds aanbiedt. Aanpassing aan de 
meervoudige doelstelling van het landelijk 
gebied is noodzakelijk, evenals het verder 
ontwikkelen van de onderlinge afstemming 
van de ruimtelijke ordening en de landin
richting. 
(Voor geïnteresseerde lezers is de volledi
ge tekst van de bijdrage van Jan van Noord 
aan het debat, alsmede door hem inge
diende moties, te verkrijgen bij fractievoor
lichter Ton Huijssoon in de Tweede Ka
mer, Binnenhof 1 a, Den Haag). <11111 
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ZW ART itAtJI~ • • • ••• •• •• • 
Steunpilaren 
De harde discussies in het kabinet gaan over 
de bezuinigingen, de kern van dit kabinetsbe
leid. Deetman en Brinkman gelden daarbij als 
een soort engelen der wrake. Onverwachte 
steunpilaren van de minister van Financiën, 
Onno Ruding, die volgens peilingen van het 
CDA-bureau op de CDA-ladder is opgeklom
men naar de derde plaats achter Lubbers en 
De Koning. Ruding kan het in het land zo mooi 
vertellen over die noodzaak tot bezuinigin
gen. (Vrij Nederlànd). 

Kentering 
Toch is er een zekere kentering in de opvat
tingen over economisch beleid te bespeuren, 
als de fractieleider van het CDA en werkge
vers er blijk van geven minder prioriteit te 
willen toekennen aan verlaging van het finan
cieringstekort. ( . .. ) De beste manier om dat 
tekort te verminderen is economische groei. 
En die wordt niet gestimuleerd als de beste
dingen, in het bijzonder de investeringen, niet 
toenemen. (NRC!Handelsblad). 

Even vergeten? 
De Vries' opmerking dat de belastingen 
tijdelijk omlaag moeten om aldus tot een 
door de Staat te bekostigen stimulering 
van de economie te komen, is interessant. 
Niet om de realiteitszin ervan, maar omdat 
de fractieleider van het CDA ermee te 
kennen geeft even niet te hebben beseft 
dat Nederland langzamerhand overloopt 
van de stimuleringsmaatregelen. De Vries 
moet ook vergeten zijn dat zijn regeerak
koord voorschrijft prioriteit te geven aan 
de sanering van de overheidsuitgaven. 
(Eiseviers Weekblad). 

I 

Minder effectbejag 
Ik hou er niet van om het hele jaar door te 
doen alsof er nog verkiezingen op til zijn. In de 
politiek zou wat minder aan effectbejag ge
daan moeten worden. Het CDA en de VVD 
zijn de laatste tijd weer iets te veel bezig 
tegenstellingen te construeren waar ze niet 
zijn. Het lijkt dan of er permanent oorlog is op 
het Binnenhof. ( ... ) Kijk eens, als ik puur als 
CDA-politicus de Medianota had kunnen 
schrijven, zou die er ietsje anders hebben 
uitgezien. (Minister Brinkman in Haagse 
Post). 

Typeringen 
Wat Wiegel betitelt als de "zogeheten ac-
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ties", is voor Den Uyl een ware "volksop
stand". De "mensen in het land" van Den Uyl 
worden, al zijn het dezelfde lui, bij Wiegel de 
"burgers in ons land". De "mensen" aan de 
onderkant van de samenleving" van de PvdA 
zijn de "echte minima" van het CDA. "Uitke
ringstrekkers" verschillen in niets van "uitke
ringsgerechtigden", behalve in de politieke 
lading van de aanduiding. Zo zal men een en 
hetzelfde regeringsbeleid geheel anders ty
peren, al naar gelang spreker tot de oppositie 
behoort dan wel het kabinet is toegedaan. 
(John Jansen van Galen in Haagse Post). 

"Ahum ... " 
De babbel is een uitwijkmanoeuvre voor 
politici die iets niet, of wel -maar dan niet 
zo, gezegd willen hebben. Enige handig
heid in dit foefje komt vooral van pas in 
gesprekken voor radio en televisie, want 
een gearriveerde Haagse journalist is een 
professor in de politico-babble. Twee 
ahums van De Vries op het verkeerde 
moment en de CDA-voorman leest in de 
krant dat hij met veel misbaar een deur 
heeft dichtgeslagen of juist een sierlijke 
handreiking heeft gedaan. (Ruud Ver
donek in Trouw). 

Nationale ruzie 
Regeringsbeleid dient niet aan de hand van 
de uitslag van enquêtes te worden ontwik
keld. ( ... ) De argumenten voor en tegen 
plaatsing van kruisraketten zijn in Nederland 
langzamerhand ruimschoots uitgewisseld. 
De nationale discussie dreigt langzamerhand 
het karakter van een nationale ruzie rond de 
betrekkelijk onmachtige "politiek" te krijgen, 
met schade voor, ,de politiek" in eigen land en 
schade voor het land elders. Dat besluitvaar
dige kabinet moet met spoed een besluit 
nemen, wat ons betreft liever over enkele 
weken dan over enkele maanden. (NRC! 
Handelsblad). 

Flauwe kul 
Elke poging om de zaak te depolitiseren door 
van zestien kruisraketten iets heel anders te 
maken dan van 48 is tot mislukken gedoemd. 
Bijna alle commentaren wezen dit soort 
flauwe kul van de hand en in de daarvààr 
gehouden enquête bleek slechts tien percent 
van de tegenstanders enig gewicht aan dit 
verschil te hechten. Die sluipweg zal het CDA 
weinig tot niets opleveren. (Jan Joost Lindner 
in de Volkskrant). 

Vrees 
Ik vrees dat de meerderheid van de CDA
fractie, in het belang van de eenheid in de 
partij, het kabinet (hierin) volgen zal en de 
andersdenkenden in de fractie zwaar on
der druk zal zetten, zoals dat ook in 1979 
gebeurd is. Men blijft een politiek volgen 
die niet alleen geen enkel perspectief 
biedt op een alternatief voor het etl"1isch 
onaanvaardbare afschrikkingsevenwicht, 
maar die bovendien dit afschrikkingse
venwicht, dat tot dusver redelijk heeft 
gewerkt, steeds verder ondermijnt. (Drs. 
J. H. Emck, Luthers vertegenwoordiger In 
het IKV, in Christen Democratische Verken
ningen). 

Oorlogsbok 
Het Interkerkelijk Vredesberaad, dat geen 
enkele rechtstreekse publieke verantwoorde
lijkheid draagt maar louter ideëel wenst te 
zijn, manoeuvreert met leuzen en eisen. Mag 
dan het CDA, dat zich inzet voor internationa
le ontwapening vanuit aangegane volken
rechtelijke verplichtingen, als een soort "oorc 
logsbok" de woestijn in worden gestuurd? 
(Prof. I. A. Diepenhorst in Elseviers Magazi
ne). 

Nee, tenzij 
Met D'66 valt alleen te praten op basis van 
een "nee, tenzij". Als Lubbers daarop aan
stuurt zouden we gek zijn niet aan de discus
sie mee te doen. Het zou betekenen dat er 
eindelijk eens serieus gewerkt kan worden 
aan een actief beleid om de rol van de 
kernwapens daadwerkelijk terug te dringen. 
(Maarten Engwirda in Trouw). 

Na ommekomst 
Ik zou best burgemeester van een niet al te 
kleine plaats willen worden. Het hangt er 
van af. Je kunt het politici niet kwalijk 
nemen dat ze na ommekomst van hun 
ministerschap iets anders zoeken. (Minis
ter Brinkman in Haagse Post). 

Toekomst 
Ik denk dat het burgemeestersvak toekomst 
heeft. Geen land kan op dit moment al 
zonder. ( ... ) En de veranderingen zijn be
kend. Van ere-ambt naar werkburgemeester, 
van "neutraal" naar "politiek". Van plechtig 
naar gewoon - dus van ambtskostuum naar 
colbertje. Oud-burgemeester Wim Thomas
sen in Elseviers Weekblad). 
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BEDRIJFSLEVEN EN POLITIEK 

Boterbergen, melkplassen, wijnzeeën en olijfplagen. Begrippen, waar de Europese gemeenschap al 
jarenlang mee worstelt. Ook de modale krantelezer zijn ze vertrouwd. Al zou het maar zijn omdat ze 
voor hem als voorbeeld van "Brusselse geldsmijterij" gelden. In werkelijkheid gaat het voor de 
europeseboerenstand om grote (helaas vaak: tegengestelde) belangen. En, ondanks alles, mag het 
EEG-landbouwbeleid, een succes heten. Een verhaal voor stadsmensen door Ton de Kok. 

--------·--.... ------··-_......,_"._.~,,----....... --------"'···~~---------------

Tijdelijke superheffing om 
overproduktie te voorkomen 
In 1957 werd de EEG opgericht. De politie
ke ontwikkelingen die daaraan vooraf wa
ren gegaan werden gekenmerkt door de 
alles overheersende wens een volgende 
oorlog in Europa uit te sluiten en werkloos
heid en armoe, zoals in de dertiger jaren, te 
voorkomen. Het was dus zaak Frankrijk en 
Duitsland door gemeenschappelijke belan
gen te verenigen - wie handel drijft vecht 
niet - en sterk afhankelijk van elkaar te 
maken. Verder moesten de werkgelegen
heid en de levensstandaard zo snel moge
lijk vergroot worden, mede om te voorko
men dat het toentertijd wroetende commu
nisme invloed op West-Europese volkeren 
zou krijgen. De vraag was natuurlijk hoe. 
Uiteindelijk werd de NAVO het middel tot 
grotere militaire veiligheid en de EEG werd 
het instrument dat West-Europa sociaal
economische veiligheid en welvarendheid 
zou brengen. 
De EEG werd direct na haar oprichting 
geconfronteerd met het vraagstuk van de 
landbouw. In de vijftiger jaren rommelde 
ieder land maar wat aan. In de ene staat 
kregen de boeren veel rechtstreekse 
steun, in het andere land werd alleen steun 
gegeven als het met de boeren, door wat 
voor omstandigheden dan ook, financieel 
mis dreigde te gaan. Het ene land be
schermde de eigen landbouw door protec
tionisme, het andere was liberaal in zijn 
handelspolitiek. Europa was een bondge
kleurde lappendeken, waarin nauwelijks 
enig verband viel te bespeuren. 

Succesvol 
Op een conferentie in 1958 in het Italiaanse 
Stresa werd een beleid uitgestippeld. De 
vraag werd gesteld: waar mikken we op 
t.a.v. een gemeenschappelijk landbouw
beleid? Het antwoord luidde: de produktivi
teit in de landbouw moet worden opge
voerd, de levensstandaard van de land
bouwbevolking dient een redelijk peil te 
krijgen, gestreefd dient te worden naar 
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stabiele landbouwmarkten en de voedsel
voorziening voor de Europese volken moet 
worden veiliggesteld tegen redelijke prij
zen. 
Bekijken we deze vier uitgangspunten dan 
blijkt dat het Europese landbouwbeleid het 
meest uitgewerkte en het best geslaagde 
onderdeel van de gehele Europese politiek 
is. 
Ga maar na: de produktiviteit is enorm 
gestegen. Dat zij alle verwachtingen te 
boven is gegaan is een "detail" waar ik 
straks op terugkom. Wat betreft de levens
standaard van de boeren is ook succes 
geboekt, maar enigszins relatief. De le
vensstandaard van de boer is sinds 1957 
weliswaar aanzienlijk verbeterd maar de 
boeren hebben in de meeste gevallen niet 
die inkomstenstijging gehad zoals de men- · 
sen waarvoor dit verhaal geschreven 
wordt. Daar komt nog bij dat de verschillen 
in inkomen onder de boeren zeer groot 

kunnen zijn, wat in vergelijkbare beroeps
groepen nauwelijks voorkomt. De twee 
laatste uitgangspunten (stabiliteit en voed
selvoorziening) zijn ook gerealiseerd. De 
landbouwmarkt is redelijk stabiel en de 
voedselvoorziening is meer dan veilig ge
steld. 
Het mag paradoxaal klinken, maar mede 
door de successen hierboven beschreven, 
zitten we in Europa nu wel in de problemen. 
Ik beperk me tot de zuivelsector. 

De witte motor 
Kijken we naar de zuivelsector dan zien we 
dat de Nederlandse boeren hun produktie 
hebben opgevoerd tot 2x de eigen Neder
landse behoefte. Daarvoor zijn een paar 
oorzaken aan te wijzen. In de eerste plaats 
het markt- en prijsbeleid van de EËG. Een 
van de aardige dingen hierin voor de 
boeren is dat zij hun produkten altijd aan de 
EG kunnen verkopen als er geen andere 
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afnemers zijn. Zodra de prijs van melkpro
dukten op de vrije markt beneden een 
bepaald peil daalt, omdat er geen vraag 
meer is, "intervenieert" de EG en betaalt 
de boer voor de produkten die hij niet kwijt 
kan. Dat geeft hen natuurlijk een mooi 
stukje zekerheid en gaf in het verleden 
bovendien de prikkel om steeds meer te 
gaan produceren. Daarbij werd de boer 
geholpen door zijn eigen, haast spreek
woordelijke ondernemingsgeest, werk
~racht, inventiviteit en enthousiasme. Maar 
ook de overheid hielp hem door bijvoor
beeld rentesubsidies voor investeringen en 
andere faciliteiten. 
Dat is een reeks van jaren goed gegaan -
of liever: het ging niet goed maar niemand 
deed er wat aan - tot nu het schip door de 
kade dreigt te worden gekeerd. De EG 
betaalt zich blauw aan die onverkoopbare 
melkprodukten en weet nauwelijks meer 
waar zij ze stouwen moet. 
Sinds december 1980 wordt nu al gepraat 
over de vraag hoe het landbouwbeleid, met 
name het zuivelbeleid kan worden bijge
steld. Die gesprekken duren voort. Stutt
gart en Athene hebben (ogenschijnlijk) 
niets opgeleverd, maar binnenkort moet er 
een knoop worden doorgehakt. 
De allesoverheersende vraag is toch: hoe 
kom je van die overproduktie af? 
Een niet-economische geschoolde - een 
geschoolde denk ik ook. - denkt het eerst 
aan het meest voor de hand liggende: meer 
melk drinken en kaas eten; de melk-meer
mans en witte-motor toestanden. In een 
dictatuur zou dat wel haalbaar zijn, maar bij 
ons kun je de mensen daar niet toe 
verplichten ("helaas", zullen sommigen 
verzuchten). Als Europa al tot de neusvleu
gels in de melk zit, dan de wereldmarkt 
maar op. Dat is uiteraard ook al gebeurd, 
maar met weinig effect op de overproduk
tie. Bovendien moeten we ons niet verkij
ken op de mogelijkheden die de "wereld" 
heeft. Vele landen die onze melkprodukten 
wel zouden willen, hebben geen geld en die 
het wel hebben zitten vaak met een eigen 
zuivelproduktie, die ze op hun beurt ook 
weer op de wereldmarkt kwijt proberen te 
raken. 
Een andere mogelijkheid is de boeren 
medeverantwoordelijk te maken voor hun 
(over)produktie. Daartoe is een aantal 
jaren geleden een medeverantwoordelijk
heidsheffing ingesteld van een paar pro
cent. Dat heeft echter geen invloed gehad 
op 's boers produktiegedrag. Zou je die 
heffing nu flink verhogen tot tl.v. 6%, dan 
dienen zich echter effecten aan die een 
hele grote produktie-uitbreiding weer at
tractief maakt. Dus ook van de baan. Een 
terughoudend prijsbeleid dan. M.a.w. geen 
prijsverhogingen meer, waardoor de boer 
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er, door de kostenstijgingen, relatief op 
achteruit zou kunnen gaan. Ook dat helpt 
niet, zo is berekend en bovendien mag je 
het inkomen van de boer niet onge
rechtvaardigd deuken op laten lopen. En 
dat gevaar zit er in. Verder kan dan ook nog 
de interventiepolitiek worden bijgesteld en/ 
of combinaties worden gemaakt van aller
lei hierboven aangegeven mogelijkheden. 
Eén mogelijk instrument, waardoor men de 
produktie in de hand kan krijgen, heb ik nog 
niet genoemd: de superheffing. Omdat het 
er naar uitziet dat dit een door alle landen 
van de EEG geaccepteerd instrument gaat 
worden, daarover iets meer. Een superhef
fing oogt namelijk aantrekkelijk. Als deze 
heffing werkelijkheid gaat worden zal ie
dere boer voor de liters die hij meer 
produceert dan zijn totaal in een bepaald 
jaar nog maar b.v. 1/3 van de gangbare 
prijs krijgen, nu b.v. 0,75 per liter, straks 
nog maar een kwartje voor die extra liters. 
Een boer die voor die prijs doorgaat met 
produceren kan op zijn klompen aanvoelen 
dat het geld gaat kosten omdat hij dan 
onder de kostprijs werkt. Hiermee is het 
eind van de p~oduktietoename dan in zicht. 
Een oplossing? Misschien, maar dan een 
weinig fraaie. Er zijn tegen deze heffing 
een aantal bezwaren in te brengen. De 
boer wordt "gestraft" voor zijn onderne
merschap, beginnende boeren kunnen in 
de problemen komen, boeren die net in het 
jaar dat als uitgangspunt wordt genomen 
een lagere produktie hadden dan normaal, 
door ziektes bij het vee of door overstro
ming van het grasland (zoals langs de 
IJssel dit jaar is gebeurd) worden gedu
peerd. Om een lang verhaal kort te maken, 
er zitten dus aan de superheffing veel 
haken en ogen. Nu kan je voor alle 
bijzondere gevallen natuurlijk uitzonderin
gen maken. Dat is echter gevaarlijk. Voor
dat je het weet, draagt een klein aantal 
boeren de lasten van al die uitzonderingen. 
Ook dient er gewacht te worden voor 
uitzonderingen van lidstaten. De leren 
kunnen zeggen: luister eens, de .zuivel is 
voor ons de hoofdbron van het bestaan, 
dus laat die kelk aan ons voorbijgaan. De 
Italianen en Fransen roepen dan in koor 

dat ze zoveel5-koe-boertjes hebben en dat 
die toch niet verantwoordelijk kunnen wor
den gesteld voor die overproduktie Tegelij
kertijd kijken ze met een vroom gezicht 
naar Nederland want daar zitten natuurlijk 
de schuldigen ... 
Om nu al die problemen het hoofd te 
kunnen bieden heeft de CDA-fractie
commissie een aantal voorwaarden ge
steld, waaraan tot (en met, als het even 
kan) de bel voor de laatste ronde in principe 
aan vast gehouden dient te worden. In de 
eerste plaats zal een superheffing tijdelijk 
moeten zijn. Het gemeenschappelijk 
markt- en prijsbeleid dat op de functie van 
de markt is afgestemd, mag niet door de 
superheffing verdrongen worden. 1983 
zou idealiter het basisjaar moeten worden 
voor de superheffing (dus alles wat de boer 
meer produceert dan zijn totaal in 1983, zal 
"niets" meer opbrengen). 
Een andere voorwaarde is dat de heffing 
op elke extra liter voor alle lidstaten van de 
gemeenschap zal gelden. Zodra hierop 
wordt afgedongen door groepen producen
ten of zwakke gebieden uit te zonderen van 
deze heffing, komt het doel van die heffing 
in gevaar. 
Verder zal het systeem controleerbaar 
moeten zijn. M.a.w. het mag niet zo zijn dat 
de boeren hun (over)produktie direct aan 
de consumenten gaan verkopen. Als er 
straks op de boerenerven bordjes gaan 
verschijnen met het opschrift: "verse melk 
en boerenkaas", is er iets niet goed. 

Zure appel 
De zuivelboeren zitten moeilijk. Dat zal een 
ieder duidelijk zijn. Dat zij in de problemen 
zijn gekomen is hen nauwelijks te verwij
ten. Ze hebben niets meer gedaan dan 
gebruik maken van de mogelijkheden die 
het EEG-beleid en de nationale omstandig
heden de afgelopen 25 jaar hebben gebo
den. Het verwijt treft de politiek. Daar had 
eerder aan de noodrem getrokken moeten 
worden. Maar we mogen ons natuurlijk 
niet blindstaren op de problemen die het 
EG-beleid de (zuivel)boeren heeft ge
bracht. Als we daar even afstand van 
nemen, zien we dat het totale landbouwbe
leid een beleid van succes is geweest, alle 
nadelen ten spijt. Het na-oorlogse West
Europa zou nu immers in aanzienlijk slech
tere omstandigheden verkeren zonder de 
EG. Ik ben ervan overtuigd dat de zure 
appel die de boeren straks ongetwijfeld 
krijgen gepresenteerd binnen afzienbare 
tijd op een of andere wijze kan worden 
weggewerkt. De inventiviteit, de vakbe
kwaamheid en het enthousiasme van de 
gemiddelde boer staan daar garant voor. 
Tonde Kok <1111 
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EUROPA 

Europees Parlement heeft meer 
invloed dan vaak wordt gedacht 
Uiteraard is Bouke Beumer, de CDA
lijsttrekker bij de Europese verkiezingen, 
verheugd over het feit dat prof. Van Schen
dalen concludeert dat het Europese Parle
ment veel meer invloed heeft dan veelal 
gedacht wordt en ook uit perspublikaties 
blijkt. (Zie samenvatting hieronder). 
"Van Schendalen bewijst deze stelling 
doordat hem gebleken is dat wijzigings
voorstellen van het Europees Parle
ment voor meer dan de helft door de 
Europese commrssre (het dagelijks 
bestuur van de Europese Gemeen
schap) worden overgenomen. Op die 
wijze bereiken de ideeën van het Euro
pees Parlement ook de Europese mi
nisters." Beumer wijst er ook op dat bij 
de discussie over de begroting van de 
Europese Gemeenschap blijkt dat de rol 
van het Europees Parlement over het alge
meen groter is dan vaak verondersteld 
wordt. Hij herinnert er daarbij aan dat het 
Europees Parlement al eens een begroting 
verworpen heeft. Datzelfde is een aanvul
lende begroting al een keer overkomen. 
Ook wijst hij er op dat het Europees Parle
ment tegenwoordig in een vroeg stadium 
bij de opstelling van de begroting wordt be-

trokken. Een duidelijk signaal dat het Euro
pees Parlement serieus genomen wordt. 
Het parlement drukt ook steeds meer z'n 
prioriteiten uit in de hoogte van de begro
tingsposten. Dit is b.v. gebleken bij de 
jeugdwerkloosheid, de hongerbestrijding 
etc. Beumer ondersteunt dan ook de con
clusie van prof. Van Schendalen dat de rol 
van het Europees Parlement bij de begro
ting van grote betekenis is. 

Buitenlandse politiek 

Ook op het terrein van de buitenlandse 
politiek heeft prof. Van Schendalen gecon
cludeerd dat het Europees Parlement zeer 
actief is en dat zijn standpunt ook gezag 
heeft. Dit wordt door Beumer volledig 
beaamt. Als voorbeelden hiervan noemt hij 
de missies die het Europees Parlement 
naar het Midden-Oosten en Latijns
Amerika heeft gestuurd. Zo is het rapport 
van het Europees Parlement over het 
Midden-Oosten (waarbij de CDA
parlementariër Jean Penders rapporteur 
was) regelmatig aan de orde geweest in 
het Israëlische parlement. Beumer bena
drukt dat het Europees Parlement op het 

Positief boek over Europees Parlement 
Den Haag, Brussel, Straatsburg: de Euro
pese Gemeenschap bestaat en iedereen 
kan er dagelijks - de soms vergaande -
werking van ondervinden. Het Europese 
Parlement is de "volksvertegenwoordi
ging" van die Gemeenschap en als zoda
nig allerminst een obligaat ornament. Het 
oefent op de besluitvorming van die Ge
meenschap meer invloed uit dan algemeen 
wordt aangenomen en voor menig parle
ment in de nationale politiek geldt. Dat is de 
mening van de Rotterdamse hoogleraar 
politicologie prof. dr. M. P. C. M. van 
Schendelan in zijn onlangs uitgekomen 
boek "Het Europese parlement", dat hij als 
eerste overhandigde aan de voorzitter van 
het Europees Parlement, Piet Dankert. 

Herwaardering 
Eén ding staat voor de schrijver in ieder 
geval vast: het Europese Parlement en de 
Europese Gemeenschap hebben recht op 
een onbevangen herwaardering als tegen
gas tegen de veelal clichématige somber-
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heid of juist de utopische verwachtingen. 
Het boek is een studie over het functione
rer:r en de werkelijke invloed van de Euro
pese "volksvertegenwoordiging" en bevat 
voor het eerst interviews met de Neder
landse Europarlementariërs over de poli
tieke Europese praktijk. Politicologisch be
schouwd is het bestaan van de Europese 
Gemeenschap een politiek mirakel. En zij 
bestáát: elke burger en elke organisatie 
kan dagelijks de werking van die Gemeen
schap ervaren. Zij is volgens prof. van 
Schendelan geen veraf bestaande supra
nationale grootheid, maar een zeer dichtbij 
gelegen open "politieke markt" waarop 
alle machtsgroepen uit de tien lidstaten en 
uit de Europese instellingen zich bewegen. 
Ook het Europese Parlement is daarop 
actief. 
De politieke praktijk laat een Parlement 
zien, dat in zijn netwerken nauw vervloch
ten is met de andere Europese instellingen 
en met de nationale politieke hoofdsteden 
zoals Den Haag. Zijn invloedsreputatie 
mag dan wel gering zijn, maar neemt toe, 

terrein van de buitenlandse politiek steeds 
geprobeerd heeft invloed uit te oefenen op 
de actuele ontwikkelingen. 
Mist Bouke Beumer tenslotte nog een 
aantal zaken in het boek van prof. Van 
Schendelen? 

Nuttig 
"De beoordeling van de fracties in hun 
totaliteit en in hun onderlinge verhoudingen 
komt erg summier aan de orde. Dat had ik 
graag nader uitgewerkt gezien. Nuttig blijft 
echter de conclusie van Van Schendalen 
dat hij met name benadrukt dat het Euro
pees Parlement en de nationale parlemen
ten meer zouden moeten samenwerken. 
Men weet vaak te weinig van elkaar waar 
men mee bezig is." ..,.. 
Cor van Santen 

en terecht, want op de besluitvorming en 
vooral de begroting van de Gemeenschap 
oefent het Parlement meer invloed uit dan 
algemeen wordt aangenomen. Als politie
ke markt is de Europese Gemeenschap 
juist de plaats, waar een lidstaat als Neder
land zijn nationale soevereiniteit uitoefent 
en afhankelijkvan succesvol koopmansge
drag, kan vergroten. Daar is het Europese 
Parlement één van de vele actieve hande
laars en bovendien voor de burgers in 
Europa een tweede parlementair kanaal 
waarlangs invloed op de samenleving kan 
worden uitgeoefend. Het Europese Parle
ment is niet langer "de franje, die er niets 
toe doet". Er zijn volgens de schrijver noch 
permanente winnaars, noch permanente 
verliezers. Het is een politieke arena, 
waarin zowel gewonnen als verloren wordt. 
Het boek "Het Europese Parlement" van 
prof.dr. M. P. C. M. van Schendalen is een 
uitgave van Uitgeverij Het Spectrum in De 
Meern. De prijs bedraagt f 14,90. ..,.. 

Gerard de Ruiter 
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KERK EN POLITIEK 

CDA-top sprak met R.K. ;Bisschoppen 
Een delegatie uit de top van het CDA 
heeft maandag jl. in Utrecht een gesprek 
gehad met een delegatie uit de Rooms
Katholieke Bisschoppenconferentie. 
Dit was de tweede ontmoeting van deze 
soort in het bestaan van het CDA. De 
eerste had plaats op 3 mei 1983 te. 
Rotterdam. 

In het meer dan twee uur durende gesprek 
- dat in plezierige en openhartige sfeer 
verliep- kwamen aan de orde: Huwelijk en 
Gezin in de Nederlandse politiek en de 
Kernwapendiscussie. 
Wederzijds werden deze gesprekken als 
zinvol en nuttig ervaren. Van beide zijden 
werd dan ook vastgesteld dat het gesprek 
voortgang moet vinden. Een volgende keer 
-nog dit voorjaar- zal het thema Euthana
sie aan de orde worden gesteld. 

Huwelijk en gezin 
Ten aanzien van het eerste onderwerp van 
vanmorgen stelden zowel het CDA als de 
bisschoppen vast dat huwelijk en gezin van 
bijzondere betekenis zijn. De discussie 
spitste zich vooral toe op de vraag of, en zo 
ja, in welke mate de erkenning van andere 
samenlevingsvormen dan het huwelijk zal 
leiden tot onderwaardering van het huwe
lijk als instituut van Goddelijke oorsprong. 
Beide delegaties waren het eens over het 
feit dat in welke samenlevingsvormen dan 
ook het moet gaan om het heil van de 
mens. 

Kernbewapening 
Uitvoerig is ook van gedachten gewisseld 
over de problematiek van de kernbewape
ning. Vanuit de bisschoppenconferentie is 
een nadere toelichting gegeven op de vorig 
jaar gepubliceerde brief inzake de kernbe
wapening ,,Vrede en gerechtigheid". 
De discussie spitste zich toe op de proble
men rond eventuele plaatsing van middel
langeafstandsraketten in Nederland. Con
clusies zijn niet getrokken. 
Vanuit de CDA-delegatie is gewezen op 
het spanningsveld tussen enerzijds het 
belang van terugdringing van de rol van 
kernwapens en anderzijds het feit dat de 
NAVO - terwille van het behoud van 
Westerse democratische waarden -
hoofdinstrument van het Nederlandse vei
ligheidsbeleid is. 
Van beide kanten is gewaarschuwd tegen 
het gevaar van versimpeling van deze 
ingewikkelde problematiek, waardoor po
larisatie bevorderd wordt. Bij deze versim-
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Mgr. Simonis (links) en drs. Bukman bij de opening van het gesprek. (foto Dijkstra) 

peling kunnen ook vragen rijzen met be
trekking tot de status van persoonlijke 
uitspraken van kerkelijke functionarissen 
resp. van aan de kerken gelieerde vredes
bewegingen. 
Tot slot heeft de CDA-çlelegatie nog eens 
het belang onderstreept van een gezag
hebbend en bemoedigend woord van ker
ken ten aanzien van vraagstukken waarbij 
de waardigheid van de mens in het geding 
is. 

Deelnemers 
Van de zijde van de Bisschoppenconferen
tie. namen aan het gesprek deel: mgr. dr. A. 
J. Simonis, (voorzitter), mgr. H. C.A. Ernst, 
mgr. dr. J. 8. W. M. Möller, mgr. drs. R. Ph. 
Bär, mgr. dr. J. A. de Kok, mevr. drs. C. 
Cels-Offermans, lid Beleidsadviescommis
sie Bisschoppenconferentie, mevr. mr. J. 
van Driel, secretaris Katholieke Raad voor 
Kerk en Samenleving, prof. mr. E. Hirsch 
Ballin, lid Katholieke Raad voor Kerk en 
Samenleving, mevr. J. Mertens-Cieerdin, 
vice-voorzitter Katholieke Raad voor Kerk 
en Samenleving, prof. dr. H. A. van Mun
ster, secretaris-generaal R. K. Kerkgenoot
schap en dr. W. Rood, adj. secretaris 
Bisschoppenconferentie. 

De CDA-delegatie onder leiding van partij
voorzitter drs. P. Bukman bestond uit: dr. 
G. J. Fleers, mevr. H. Tegelaar-Boonacker 

resp. 1 e en 2e vice-voorzitter van de partij, 
drs. A. H. A. Veenhof, penningmeester, 
drs. C. Bremmer adj.-secretaris, dr. 8. de 
Vries, voorzitter van de CDA Tweede 
Kamerfractie, B. J. M. H'ermsen, secrètaris 
CDA-fractie, alsmede drs. H. J. B. Aarts, 
mr. dr. V. A. M. van der Burg en F. 
Borgman, allen lid van de CDA Tweede 
Kamerfractie. <1111 

Goedkoop naar familie 
in Amerika .. canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH 
l~ ~ ~ IMMIGRANT 
4... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten-
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810..5667. 
Ledenadm.: PostbliJ 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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BOEKEN 

Twee studies over Nederlands-Indisch-conflict 
Met het verschijnen. van de dissertatie 
"Katholieken en de Indische Revolutie", 
waarop hij cum laude promoveerde, heeft 
de historicus Jan Bank een verrassende 
studie gepresenteerd. 
De auteur levert een nauwgezette, vaak 
gedetailleerde, maar steeds goed leesbare 
beschrijving van het Nederlands-Indisch 
conflict tussen 1945 en 1950. Hieraan 
vooraf gaat een beschouwing over de voor 
zijn onderwerp relevante ontwikkelingen 
vóór en tijdens de Tweede Wereldoorlog. 
Bank is er in geslaagd naast de internatio
nale aspecten van deze kwestie ook de 
interne politieke krachten, die van belang 
waren voor de opstelling van Nederland en 
Indonesië, helder te schetsen. 

Romme 
De auteur richt zijn aandacht in het bijzon
der op de rol die de katholieken in Neder
land en Indonesië - zowel kerkelijk als 
politiek- hebben gespeeld in de discussie 
over de onafhankelijkheid van Indonesië. 
Hij betoogt onder meer dat het emancipa
tiestreven van de katholieken in Nederland 
- waar de KVP in tegenstelling tot de 
kleinere katholieke partij in Indonesië een 
centrale rol speelde- enige tijd een hinder
nis is geweest voor het emancipatiestreven 
in Indonesië. Wat de katholieke kerk betreft 
kan worden aangetekend dat de Neder
landse bisschoppen in grote lijnen het 
Nederlands beleid in de discussie met 
Indonesië steunden. De missie in Indone
sië nam officieel een neutrale houding aan. 
Persoonlijk trof mij vooral de boeiende 
wijze waarop, binnen de brede context van 
dit onderzoek, de ontwikkeling van het 
politiek leiderschap van prof. C. P. M. 
Romme zichtbaar wordt gemaakt. Romme 

'Als jullie vasten, vast dan zo: 
bestrijd elke vorm van onderdrukking. 
Deel je brood met wie honger lijdt, 
haal armen en daklozen in ·huis, 
geef kleren aan wie naakt is, 
onttrek je Qiet aan de zorg voor je naaste'. 
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werd na de verkiezingen van 1946 voorzit
ter van de KVP-Tweede Kamerfractie. In 
zijn partij kreeg hij enerzijds te maken met 
politici als Van Poll en Kerstens, die streef
den naar een goede verstandhouding met 
Indonesië. Daartegenover stond de groep 
rond Welter, die de nadruk legde op het 
belang van de Rijkseenheid en in 1948, 
tijdelijk, de KVP verliet. Romme streefde 
naar de vorming van een met reële be
voegdheden beklede, zogenaamde "zwa
re" Unie tussen Nederland en de federale 
republiek Indonesië. Deze visie bleek poli
tiek niet haalbaar. De verschillende opvat
tingen die in de KVP leefden over de 
grondslagen en de feitelijke ontwikkeling 
van de onafhankelijkheid van Indonesië 
komen in dit boek duidelijk tot uiting in de 
beschouwingen over het aftreden van Beel 
als Hoge Vertegenwoordiger van de 
Kroon, en de opvolging van minister Sas
sen door Van Maarseveen. 
Romme bleef als fractievoorzitter aan, on
danks zijn bedenkingen tegen de feitelijke 
gang van zaken en het mislukken van zijn 
politieke doelstellingen in deze kwestie. Hij 
was bereid zich in 1949 bij het uiteindelijk 
resultaat van een "lichte" Nederlands
Indonesische Unie neer te leggen. Tevens 
nam hij tegenover de fractie en de Partij
raad de volledige verantwoordelijkheid 
voor dit besluit op zich. Het is interessant 
om te lezen hoe Romme in de discussie 
over de souvereiniteitsoverdracht, met het 
op spel zetten van zijn positie en prestige, 
gestalte heeft gegeven aan het functione
ren van het politiek leiderschap van de 
KVP. 

Klom pé 
Terzijde merken we op dat belangstellende 
lezers van dit boek zullen kunnen constate
ren dat het jonge KVP-kamerlid juffrouw 
Marga Klompé, als politiek vertrouweling 
van Romme in deze jaren reeds een 
belangrijke positie in de KVP innam. 
Deze belangrijke publikatie betreffende de 
discussie over de Indonesische kwestie in 
katholieke kring, zal ongetwijfeld de histori
sche belangstelling doen toenemen voor 
de gedachtenwisseling die over deze pro
blematiek is gevoerd binnen de tweede 
grote regeringspartij, de PvdA. Het onder
zoek in deze richting wordt echter eniger
mate bemoeilijkt omdat het archief van de 
PvdA-Tweede Kamerfractie over de hier 
van belang zijnde periode tussen 1945 en 
1950 zich nog steeds, ongeordend, buiten 
de Kamer in particuliere handen bevindt. 
Het zou toe te juichen zijn als deze stukken 

op korte termijn aan een officiële archiefbe
waarplaats zouden worden overgedragen 
en opengesteld voor studie en publikatie. 

Gerretson 
Romme legde zich in de Indonesische 
kwestie neer bij de pólitieke realiteit. Een 
man die daarentegen voor zijn standpunt 
bleef strijden, ook toen hij wist dat hij niet 
meer kon winnen, was prof. dr. F. C. 
Gerretson (1884-1958). De opvattingen 
van deze bewogen voorstander van de 
gedachte van Rijkseenheid zijn weergege
ven in de dissertatie van Emile Henssen 
getiteld "Gerretson en Indië". 
Na een biografische schets van Gerretson 
geeft de auteur een overzicht van de 
uitspraken die zijn hoofdpersoon in woord 
en geschrift over Indonesië heeft gedaan, 
als hoogleraar aan de Indologische facul
teit, de zogenaamde "oliefaculteit" in 
Utrecht en als opposant van het naoorlog
se Indonesië-beleid in het Comité Rijks
eenheid en als Eerste Kamerlid voor de 
CHU van 1951-1956. 
Bij het overzicht van Gerretsons politieke 
activiteiten misten we een beschouwing 
over de brochure "Tilanus contra de 
CHU"*. In dit stuk hekelde Gerretson op 
scherpe wijze de minderheid in de CHU
Tweede Kamerfractie die voor de souverei
niteitsoverdracht aan Indonesië had ge
stemd. 

Henssen geeft op diverse plaatsen in dit 
boek een aanduiding van de gecompliceer
de karakterstructuur van Gerretson. Maar 
helaas ontbreekt een poging tot interpreta
tie van het gedrag van dit grillig genie. 
Ook het feit dat Gerretson als promotor 
vaak dissertaties van zijn promovendi 
grondig herschreef, en de botsing hierover 
in 1948 met prof. Geyl, benadert de auteur 
rationeel, afstandelijk. 
Henssen heeft in deze studie op verdien
stelijke wijze Gerretsons uitspraken over 
Indië bij elkaar gebracht. In zijn interpreta
tie van deze gegevens blijft hij echter strikt 
zakelijk en enigszins oppervlakkig. <1111 

H. van Spanning 
Jan Bank: .,Katholieken en de Indonesische Revolu
'tie", uiig. Ambo b.v. Baarn, 493 pag. +registers; prijs 
I 37,50. 

1 Emile Henssen: "Gerretson en Indië", uiig. Souma's 
1 Boekhuis b.v./Wolters Noordholt b.v., Groningen; 

pag.; prijs I 32,-. 
• ., Tilanus contra de CHU" democratische beginselpar
tij of autoritaire leiderspartij? (1950) overdruk uit .,De 
Nederlander", Nederlandscha Gedachten tot Handha
ving der Christelijk-Historische Beginselen. Deze bro
chure is niet opgenomen in de Verzamelde Werken van 
Gerretson. 
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PARTIJNIEUWS 

CDA·Vrouwenberaad willandelijke regeling 
voor subsidie kinderopvang 
Het bestuur van het CDA-Vrouwenberaad 
wil dat voor subsidie voor kinderopvang 
een landelijke regeling van kracht blijft. Het 
voornemen van het kabinet om de subsidie 
voor kinderopvang te decentraliseren moet 
daarom worden uitgesteld, aldus het Vrou
wenberaad. 
Volgende week maandag komt deze kwes
tie aan de orde in een Uitgebreide Commis
sievergadering van de Tweede Kamer. Het 
Vrouwenberaad vreest dat als de Rijksbij
drageregeling Kinderopvang (uit 1977) 
wordt vervangen door gemeentelijke sub
sidies. 
Het Vrouwenberaad beroept zich bij deze 
stellingname op het CDA-program dat 
oprichting van kinderdagverblijven bepleit. 

Spreekbeurten 
12 maart: 
B. de Vries: De Halle, Rooseveltlaan 1 a, 
Axel. 
L. de Graaf: Rest. De beurs, Voorstraat, 
Noordwijk. 
J. de Koning: Hotel Adolfs, Stationsstraat 
2, Gieten. 
M. van Amelsvoort: Hotel Zwols, Brink, 
SI een. 
B. Hennekam: CDA-Bestuurders
vereniging Limburg, Nationaal Sportcen
trum, Sportcentrumlaan 1, Sittard. Aan
vang 19.30 uur. 
H. Eversdijk: CDA-Bieskensgraaf, Dorps
huis "De Spil", Hofwegen 40. Aanvang 
20.00 uur. 
Y. van Rooy: Politieke scholingscursus 
Geldermalsen. Aanvang 20.00 uur. 

13 maart: 
W. Deetman: De Drieklank, Kerkstraat 18, 
Aaiden. 
Y. van Rooy: Vrouwenraad, Hoofddorp. 
Aanvang 09.30 uur. 
Y. van Rooy, studieclub NCW, Den Bosch. 
Aanvang 20.30 uur. 

14 maart: 
E. Brinkman: Hotel Centraal, Kruiskade, 
Rotterdam. 
Y. van Rooy: Nederlandse Vrouwenraad, 
Borne. Aanvang 20.00 uur. 
J. Kraayeveld: CDA-Vrouwenberaad 
Zwijndrecht, aanvang 20.00 uur. 

15 maart: 
P. Bukman: Politiek café, Pulchri, Lange 
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Ook wordt gewezen op de emancipatiere
solutie (aangenomen door de CDA
partijraad in mei 1983) die pleit voor 
diverse vormen van kinderopvang met een 
eigen bijdrage naar draagkracht van ou
ders. 
Niet gelukkig is het Vrouwenberaad met 
opmerkingen die het rapport "Van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschappij" 
aan kinderopvang wijdt. Dit rapport stelt 
namelijk dat ouders gestimuleerd moeten 
worden zelf voor kinderopvang of in hun 
werk, of in hun leefverband te zorgen. Het 
is niet een taak van de overheid deze 
verantwoordelijkheid over te nemen van 
mensen die het heel goed ook zelf zouden 
kunnen," aldus dit rapport. ~ 

Voorhout 15, Den Haag. Aanvang 20.00 
uur. 
H. Gualtherie van Weezel: CDA
Westerbork, De Voorhof, aanvang 20.00 
uur. 

16 maart: 
T. Tolman: CDA-Wolvega gebouw "De 
Rank", aanvang 20.00.uur. 

17 maart: 
A.C. Groi-Overling: MAVO-dag NGL, Ho
tel Haarhuis, Arnhem. Aanvang 10.00 uur. 

Praatstuk "De overheid" 
Het praatstuk van de maand heeft ten doel 
werkgroepen, CDA-Vrouwenberaden, 
CDJA-kernen, CDA-afdelingen en allen die 
daarvan gebruik willen maken gesprekson
derwerpen aan te reiken. 
Het praatstuk geeft daartoe informatie over 
het thema met blijvende actualiteitswaar
den en bevat discussievragen, die de 
deelne(e)m(st)ers uitnodigen kritischer 
over de stof na te denken en naar de 
gesprekspartners te luisteren. 
Reeds verschenen zijn: 

. Praatstuk nr. 1: Energie. 
Praatstuk nr. 2: Bezuinigingen in de ge
meente. 
Thans is verschenen: Praatstuk nr. 3: De 
overheid. 
De praatstukken zijn uitsluitend verkrijg
baar door overmaking van het benodigde 
bedrag op giro 3966745 van de Stichting 
Kader en Vormingswerk CDA m.m.v. het 
gewenste praatstuk en het gewenste aan
tal. De kosten zijn 1 Um 1 0 ex. à f 1.25 per 
stuk. 1 0 ex. en meer à f 1 ,- per stuk. 

COLUMN 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. 
Ópname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 

Oe reetaCtie behoudt ;;eh het rscht van bekorting voor. 

)V~~------------

Groenlicht voorinpoldering 
Waddenzee 

Het artikel onder bovengenoemd opschrift 
in CD/ACTUEEL d.d. 25 februari geeft ons 
aanleiding tot de volgende reactie onzer
zijds. 
Evenals de verslaggever van NCRV's 
"Hier en Nu": "chantagepogingen van het 
CDA in Friesland", met daarbij een verre 
van objectieve t.v.-beeldvorming, alsmede 
in dagblad "Trouw" van 22 febr. jl. waarin, 
volgens het Friesch Dagblad van 27 fe
bruari, de lezers worden voorgelicht in de 
trant van: "Friesland wordt bewoond door 
boerenhufters die maar één dorst kennen: 
dorst naar geld", blijkt ook CD/ACTUEEL 
het erg moeilijk te hebben met de juiste 
informatieverstrekking (blz. 6). 
Wanneer er zelfs in ons politieke lijfblad 
gesproken wordt over: "de inpoldering van 
de Waddenzee", om maar één van de 
missers te noemen, moeten wij helaas ook 
gaan twijfelen aan het waarheidsgehalte 
van CD/ACTUEEL. In combinatie moet 
deze informatieverstrekking op zo'n wijze 
en via dit trio christelijke voorlichtingsme
dia bij lezers en kijkers elders in de lande 
wel een verdraaide visie geven op het 
Friese volk en zijn doen en laten. 
Wat is nu de fe[t~lijkheid? 
Eengroot deel van Friesland is het tastbaar 
bewijs van het bedijkingspotentieel van de 
bevolking daar. Het is inhaerent aan aard 
en karakter van dit volk. Met de onderwer
pelijke marginale bedijking zijn wij hier 
uiteindelijk, na compromis op compromis 
ten nadele van de landbouw, aangeland bij 
de slotacta van het veiligstellen van nog 
slechts een 900 ha grote en smalle strook 
agrarisch gebied tegen stormvloeden. De
ze strook wordt al sinds mensenheugenis 
als zodanig gebruikt, hoofdzakelijk voor 
veeteeltdoeleinden. (plan B1 +) En op dat 
land verkeren boer en natuur hier al eeu
wenlang in een vreedzame coëxistentie. 
Wij vragen ons nog steeds in alle gemoede 
af hoe dit onbegrip en deze onkunde hoogtij 
heeft kunnen vieren, tot zelfs in de hoogste 
CDA-kringen toe. Was het ook niet ons 
excellent CDA-lid Braks, die kennelijk door 
milieu-lieden van elders geïndoctrineerd, 
verkondigde dat door deze bedijking van 
zo'n 1300 ha agrarische grond de visstartd 

' te lijden zou hebben? 
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Totdat deze minister van Landbouw vorige 
zomer bij een bezoek aan het omstreden 
gebied tot het juiste inzicht kwam, dat er 
nergens vissen te bekennen waren. 
En de kosten? Over de enkele tientallen 
miljoenen meer behoeft nauwelijks gespro
ken te worden zolang er nog vele miljarden 
extra in de Oostersehelde verdwijnen! 
Wat er overbleef van de bedijkingsplan
nen: ("plan B1 +")gaat nu hetzelfde kosten 
als het verhogen van de bestaande zeedijk, 
die nu als cultuur-historisch monument 
behouden kan blijven. Gelukkig. 
Tenslotte, waar wij ook nog erg mee zitten 
is, hoe moeten wij hier nu in het vervolg 
aanzien tegen het gehalte van de informa
tieverstrekkende opdracht van ons CD/ 
ACTUEEL over zaken buiten ons gezichts
veld? Met andere woorden: Wat is voortaan 
nog waarheid? 

CDA-afdeling en fractie 
Ferwerdera·deel. 

Na~chrlft redactie: 
De verstrekte informatie in de betreffende bijdrage is 
inderdaad onjuist. Het is ook begrijpelijk dat de kop 
boven het artikel irritaties opriep omdat er immers geen 
sprake is van inpoldering van 'de' Waddenzee. De 
tijdsdruk waaronder wekelijks de fractierubriek wordt 
verzorgd heeft hier helaas tot een onzorgvuldige 
weergave van de feiten geleid. Gezien bovenstaande 
reactie lijkt dat nu voldoende gecorrigeerd. 

Vergadering of happening 
Het ingezonden stuk van ir. de Koning uit 
Zwijndrecht in CD/ACTUEEL nr. 8 was mij 
uit het hart gegrepen. Over de gang van 
zaken op het CDA-congres van 11 februari 
jl. heb ik ook de volgende kritiek. 
- het te laat komen van het bestuur met 
zo'n 20 minuten, zonder daarvoor een 
explicatie te geven, 
- de afwezigheid van bewindslieden, 
- de "flop" die de kennismaking met de 
wel aanwezige bewindslieden was. 
Hulde dient inderdaad gebracht te worden 
aan staatssecretaris De Graaf en in minde
re - maar wel gemeende - mate aan 
minister Deetman. Zij zochten tenminste 
contact met de "gewone" CDA' ers. 
Ik vraag me t.a.v. de andere bewindslieden 
in arren moede af, hoe kun je het gemene 
volk vertegenwoordigen, als je zelfs op een 
daarvoor zo uitsteke,nd geschapen gele
genheid, geen persoonlijk contact met hen 
zoekt. 

Toen het congres 's middags werd voort
gezet, zagen enkele bewindslieden, de 
luisterende congresgangers goedkeurend 
toe. Bij zo'n benadering past m.i. het begrip 
"elitair" gezelschap. Al worden ook CDA
bewindslieden niet gekozen velen zijn wel 
eerst volksvertegenwoordiger in de Twee
de Kamer geweest. De verkiezingen daar
voor worden voorbereid met aanzienlijke 
hulp van de gewone mensen aan de basis. 
Zij hebben veel vrije tijd voor het CDA over, 
maar het enthousiasme wordt er niet groter 
op. 

H. van Essen, Zierikzee 
Discussie gesloten (Red.). 

48 ofO? 
De geruchtmakende uitspraak van de heer 
De Vries voor "Haagse Bluf" dat de CDA
fractie niet akkoord zal gaan met de plaat
sing van 48 kruisraketten geeft voedsel 
aan de veronderstelling, dat de heer De 
Vries als fractievoorzitter zich op een 
tussenoplossing prepareert, die neerkomt 
op plaatsing van een geringer aantal raket
ten. De achterliggende redenering zal zijn, 
dat langs deze weg uitvoering wordt gege
ven aan het partijprogramma, waar dat 
eens deels trouw aan de NAVO predikt 
anderzijds terugdringing van de rol van de 
kernwapens nastreeft. 

Van harte hoop ik, dat deze weg niet wordt 
ingeslagen. 
Het CDA staat te boek als een de kool en 
geit sparende immer op het compromis 

· gerichte partij, die zelden heldere keuzes 
maakt. Of deze eigenschap een deugd of 
ondeugd is, daarover kan men redetwis
ten. Velen vinden het een ondeugd. Zelf 
kan ik er in veel gevallen best mee leven. 
Veel zaken zijn nu eenmaal niet zwart of 
wit. 
Er zijn echter momenten, waarop je als 
partij kleur moet bekennen, echt moet 
kiezen. Hoewel er geweldig genuanceerde 
verhalen over de plaatsing van kruisraket
ten zijn te houden, geloof ik dat we hier met 
zo'n moment te maken hebben. 
Een "kool en geit" sparende oplossing met 
10 of 20 raketten minder dan de 48 kan 
hier naar mijn gevoel niet, want die grens 
overschrijd je met 1 raket evenzeer als voor 
mijn part met 100. 
Gaat de fractie de kant op van een kleiner 
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aantal raketten met het daarbij behorende 
verhaal dat we daarmee toch maar mooi de 
rol van de kernbewapening hebben terug
gedrongen dan gaat ze aan de kern van het 
probleem voorbij. Het CDA verspeelt dan 
respect en roept minachting over zich uit. 
Zelf ben ik onverkort tegen plaatsing, maar 
ik heb liever dat er ronduit voor plaatsing 
wordt gekozen dan dat we met een schijn
heilig verhaal het bos worden ingestuurd. 

S-T. Cnossen, Nieuw-Vennep 

Voortgezet Basisonderwijs 

In CD/ACTUEEL van 25 februari jl. vraagt 
de heer Ter Heijne, conrector van het 
Mendelcollege te Haarlem, zich af of de 
bewindslieden en de vakbonden ooit een 
aan de werkers in het voortgezet onder
wijs, de leraren dus, gevraagd hebben of 
de mooie doelstellingen van het VBaO wel 
onderwijstechnisch haalbaar zijn. Een wat 
merkwaardige vraag, daar juist de werkers 
in het veld spreken door middel van hun 
vakbond en iedere rechtgeaarde vakbond 

spreekt overeenkomstig de wens van de 
leden. 
Overigens, de heer Ter Heijne schijnt niet 
zo goed op de hoogte te zijn als hij 
veronderstelt dat het VBaO vooral bedoeld 
is voor de zogeheten kansarme leerlingen. 
Het is wel bedoeld om alle leerlingen een 
brede basisvorming te geven in overeen
stemming met hun individuele mogelijkhe
den en met de eisen die hun deelname aan 
het maatschappelijk leven en het ar
beidsproces stelt. Ook de leerlingen die 
thans het havo/vwo bevolken komen heel 
wat tekort. Of is de heer Ter Heijne van 
oordeel dat die schooltypen nu al voldoen 
aan de doelstellingen van het · VBaO, te 
weten: 
- een doorlopende ontwikkelingsgang 

van de individuele leerling; 
- emotionele en verstandelijke ontwikke

ling, creativiteit, stimuleren en verwer
ving van de noodzakelijke kennis en van 
sociale, culturele en lichamelijke vaar
digheden; 

- voorbereiden op deelname aan een 
multiculturele samenleving; 

Kadercursussen 1984 van start 
De Stichting Kader- en Vormingswerk van 
het CDA organiseert dit jaar tien kadercur
sussen. Drie in het voorjaar, één in de 
zomer en zes in het najaar. 
De kadercursus is bedoeld voor kaderle
den van de partij- afdelingsbestuursleden 
en raadsleden - voor mensen die gewoon 
meer van het CDA en de politiek willen 
weten en voor hen die in de partij wat willen 
gaan doen en zich willen oriënteren. Hij 
omvat 5 dagen. 
De cursussen dit voorjaar vinden plaats in: 
Tiel, Deventer en Leeuwarden. 
De zomercursus, die speciaal bedoeld is 
voor jongeren en een aaneengesloten 
week omvat, vindt plaats in Beek
Ubbergen van 25 tot 30 juni. Nadere 
mededelingen volgen. De cursussen in het 
najaar vinden plaats in: Bergen op Zoom, 
Den Haag, Utrecht, Enschede, Eindhoven 
en Zaandam. 

Cursusdata 
De cursus in Tiel wordt gegeven op 5 
woensdagen van 9.30-16.00 uur, 21 en 28 
maart en 4, 18 en 25 april. 
De cursus in Deventerwordt gegeven op 5 
donderdagen van 9.30-16.00 uur, 19 en 26 
april en 3, 17 en 24 mei. 
De cursus in Leeuwarden wordt gegeven 
op 5 woensdagen van 9.30-16.00 uur, 2, 9 
en 30 mei en 6 en 13 juni. 
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Cursusprogram~a 
De eerste vier cursusdagen worden in de 
cursusplaats gegeven. De vijfde dag wordt 
in Den Haag gegeven en omvat een 
bezoek aan het partijbureau aan de Dr. 
Kuyperstraat en het gebouw van de Twee
de Kamer en aan de fractie. 
Zowel in theorie- als in praktijkoefeningen 
wordt aandacht besteed aan vergaderen, 
notuleren en spreken in het openbaar. 
De grondslag van het CDA en de vergelij
king van het CDA met de andere grote 
partijen komen uitgebreid aan bod. Voorts 
wordt nader ingegaan op de partij
organisatie en het functioneren daarvan 
alsmede het functioneren van de gemeen
te en de gemeenteraad. 
Om een zo groot mogelijk effect te bereiken 
wordt bij de verschillende oefensituaties, 
zoals een afdelingsbestuursvergadering 
en een gemeenteraadsvergadering, ge
bruik gemaakt van video-apparatuur. De 
deelnemers kunnen op die manier hun 
eigen verrichtingen en vorderingen zien. 
De cursus wordt in principe door de twee 
stafmedewerkers van de Stichting, Wim 
Eikelboom en Harm Waterborg, gegeven. 
De deelnemersbijdrage voor deze cursus 
is f 100,-. Reiskosten boven f 15,- per 
cursusdag worden vergoed. Voor de .lunch 
op de cursusdagén is gezorgd. Voor meer 
inlichtingen kunt u zich wenden tot de 

- oriêntering op verdere studie en beroep, 
met als basis oriëntering op de wereld 
van de arbeid in de ruimste zin; 

- het aanbrengen vár'l basisvaardigheden 
voor het dagelijks leven en oriêntatie op 
technologie, huishouden en ambachte
lijkheid; 

- sociale bewustwording, weerbaarheid, 
mondigheid en dienstbaarheid. 

Dat kan hij toch niet menen? 

H. W. C. M. Brlnkman, Bloemendaal 

CDA-Zeeland 
Op zaterdag 24 maart belegt het CDA
Zeeland een manifestatie die in het teken 
staat van de bespreking van de rapporten 
"Appèl en Weerklank" en "Van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschap
pij". Plaats: zaai"De Vroone" te Kapelle. 
Aanvang 9.30 uur. Inleiders: mr. J. M. Boll 
en prof. dr. D. Kuiper. 
De slottoespraak wordt gehouden door 
staatssecretaris P. H. van Zeil. 

Stichting Kader- en Vormingswerk CDA, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag, 
tel.: 070-924461. U kunt zich voor een van 
de cursussen dit voorjaar opgeven door 
even te bellen of door bijgaande bon in te 
vullen en aan het bovenstaande adres te 
sturen. U ontvangt dan cursusprogramma 
en materiaal. ~ 

·-----------.. Bon 

Ondergetekende geeft zich op voor de 
kadercursus te 
0 Tiel 
0 Deventer 
0 Leeuwarden 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

Naam:.................................................... I 
Adres:.................................................... ~ 

I ~~~~~·~·~·~·~:~~:~~~~:.:::::::::::::::::::::::: I 
I I I Functie(s) in de partij: ............................. 1 
I ............................................................... I I Handtekening: ......... :............................. I .. ____________ .. 
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N.A VO-basiscursussen 
De Atlantische Commissie stelt zich ten 
doel studie te maken van en voorlichting te 
geven over vredes- en veiligheidsvraag
stukken in Atlantisch verband. In de Atlanti
sche Commissie zijn o.m. de drie grootste 
Nederlandse politieke stromingen verte
genwoordigd. 
De Atlantische Commissie publiceert At
lantische studies, Studiebrieven, het 
maandblad Atlantisch Nieuws en het twee
maandelijks blad Atlantisch Perspektief. 
Ze organiseert studiedagen, seminars, in
ternationale congressen en journalistenbij
eenkomsten. De sinds kort ingevoerde 
"NAVO-basiscursussen" vormen het 
nieuwste onderdeel van het voorlichtings
beleid. 
Bij de tweedaagse NAVO-basiscursussen 
ligt tijdens de eerste dag de nadruk op 
kennisoverdracht over achtergrond, orga
nisatie en beleid van het Atlantisch Bond
genootschap. Op de tweede dag komen 
strategie en nucleair beleid aan de orde en 
wordt de onderlinge discussie benadrukt. 

Bij de eendaagse NAVO-cursussen ligt de 
nadruk op kennisoverdracht en is er minder 
ruimte voor de onderlinge discussie. De 
cursussen worden gehouden in de college
zaal van de Atlantische Commissie aan de 
Alexanderstraat 2 in Den Haag. CDA
deelne(e)m(st)ers kunnen zich uitsluitend 
via de Stichting Kader- en Vormingswerk 
CDA voor deelname aan de cursus aan
melden. De Atlantische Commissie accep
teert uitsluitend cursistengroepen van 20 
personen. 

De cursisten krijgen tevoren via hun orga
nisatie studiemateriaal voor de cursus 
toegezonden. Tijdens de cursusdagen, die 
van 10.00 tot 16.00 uur duren, worden 
koffie en een lunch aangeboden. De deel
namekosten bedragen t 10,- per persoon 
per dag. 

In overleg met de Atlantische Commisie 
zijn NAVO-basiscursussen als volgt ge
pland: 

Eendaagse NA va-basiscursussen op: 
dinsdag 27 maart en woensdag 9 mei a.s. 

Tweedaagse NA Va-basiscursussen op: 
vrijdag 27 april en zaterdag 28 april a.s. 

Opgave voor deelname aan één van de 
NAVO-basiscursussen kan door inzending 
van bijgaand aanmeldingsformulier aan de 
Stichting Kader- en Vormingswerk CDA, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag.~ 

Kernwapens: van uitstellen komt aftellen 

·--------------------~ OPGAVE NAVO-BASISCURSUS 

Ondergetekende: 

Naam: ........................................................................................... . 

Adres: ........................................................................................... . 

Postcode+ woonplaats: .............................................................. .. 

Telefoon: ...................................................................................... . 

FunctieinhetCDA: ........................................................................ . 

beroep/maatschappelijkefunctie: ................................................. . 

geeft zich op voor deelname aan aangekruiste NAVO-basiscursus. 

Eendaagse basiscursus Tweedaagse basiscursus 
0 dinsdag 27 maart 1984 0 vr.-za. 27 en 28 april 1984. 
0 woensdag 9 mei 1984 L---------------------• 
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Westduin budget Hotel 
aan zee te Koudekerke bij Vlissingen. 
Per 1 juni openen wijZeeland's grootste vakantie-, 
zaken- en congreshotel. 
Bel nu voor alle informatie: 01184-71012 of schrijf via 
antw.nr. 309, 4380 WB Vlissingen (geen postz.). 
Gereduceerde openingstarieven bij reservering vóór 1 mei. 

Reserveer nu 
in het grootste 
hotel van Zeeland 
waar u thuis bent 
als u uit bent. 

Bij CEBEMO, de katholieke organisatie voor me
definanciering van ontwikkelingsprogramma's, 
is verschenen de publicatie: 

MEER VOEDSEL ZELF VERBOUWEN 
Auteur: Mejne Pietervan Dijk 

Deze publicatie- die is aangeboden aan de voor
zitter van het Europees Parlement en aan EEG
Commissaris Edgar Pisani - is een studie over 
de stimulering van dé niet-gouvernementele or
ganisaties in de bestrijding van de honger op 
grond van ervaringen met voedselproductie
projecten. 

CEBEMO grijpt hierbij terug op een tienjarige ervaring. Deze 
publicatie- ontstaan n.a.v. Plan Pisani-is een studie naar de 
bevordering van de eigen voedselproductie in de ontwikke
lingslanden die voorrang moet krijgen. Er zou een geleidelij
ke overgang moeten komen van zuivere voedselhulp naar ge
garandeerde beschikbaarheid van voedsel door het verbete
ren van de locale productie. 

De publicatie in drie versies (Nederlands, Engels- More lood 
self grown- Frans- Produire davantage sa propre nourriture) 
is à f 8.90 (excl. verzendkosten) met een briefje of briefkaart 
te bestellen bij CEBEMO, postbus 77, 2340 AB Oegstgeest. 

CD/ACTUEEL 10 maart 1984 



Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Willem van der Putten, vice-voorzitter 
Bernard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
WiJfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Ór. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Het memo aan de minister-president inzake de 
Amerikaanse reis van minister Van den Broek 
(buitenlandse zaken) is zeer onthullend. Dankzij 
de wet openbaarheid van bestuur wist Lubriek 
hierop de hand te leggen. 

BesteRuud, 
1. Jouw voorbereidende besprekingen inzake 
de plaatsing van 16 drielingraketten hebben 
goed gewerkt. Reagan zou het zeer waarderen 
als je binnenkort weer een aantal soortgelijke 
"lezingen" voor Amerikaanse universiteit houdt. 
2. De VS zijn bereid het pauselijk bezoek aan 
Nederland te financieren mits zijn vliegtuig landt 
op Woensdrecht: je weet immers wat zijn ge
woonte is. 
3. Onze Amerikaanse vrienden vroegen of De 
Vries en Nijpels nog tot begin mei principieel 
van mening zouden willen verschillen. Heb dit 
inmiddels geregeld, zij het met moeite: De Vries 
vindt deze termijn te lang. Bewaak jij dit verder? 
4. Tot slot. Ik heb begrepen dat je geen waarde 
hecht aan uitslagen van de enquête welke door 
jou is geregeld. Inderdaad consequent beleid. 
Zou toch willen voorstellen om de mening van het 
volk helemaal niet meer te vragen. 

Met vriendelijke groet, 
Hans van den Broek. 
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AB-INFO 
GELIJKE 
BEHANDELING 
Bet algemeen bestuur van het CDJA verga
derde afgelopen week op camavalszaterdag. 
Bet AB werd hier opmerkzaam gemaakt door 
een stil protest van de Brahanders en Limbur
gers, die in boerenkielen waren verschenen. 
Niettemin moest er een zware agenda afge
werkt worden, waaruit ik twee hoofdzaken zal 
pikken. 

Allereerst lag er een voorstel voor een nieuw 
politiek pamflet. Dit pamflet bevat de politieke 
hoofdlijnen van onze organisatie en is ontstaan in 
het spanningsveld tussen onze grondslag en 
idealen enerzijds en de politieke realiteit ander
zijds. Het is daarom bedoeld als een aanvulling 
op het grondslagrapport. Een sterk in het AB 
levende wens was om het stuk nog meer te 
beperken tot hoofdlijnen. Het stuk zou zowel 
voor intern als voor extern gebruik geschikt 
moeten zijn. Bij dit laatste kw1. je denken aan 
discussie met de CDA-Tweede Kamerfractie. 
In het bestuur waren er nogal wat twijfels dat het 
stuk voor dit gebruik wel geschikt zou zijn. Ko 
Scheele vond dat er geen eenduidige visie op de 
overheid in het stuk stond. De overheid is 
dienaresse Gods, U ten goede. Om dit grondidee 
uit te werken in een belaidsstuk als het politiek 
pamflet behoren daar uitspraken in te staan 
wanneer de overheid normstellend, wanneer 
stimulerend en wanneer sturend moet optreden. 
Wim Zwanenburg (Noord-Holland) had met na
me moeite met de algemene visie op de econo
mie, die hij te mager vond. Hij had geen moeite 
met het basisprincipe van de voorbereidings
club fat de economie een middel om te bestaan 
is. Wat hem met name dwars zat was de volgens 
hem onjuiste visie op de economische orde, die 
volgens hem teveel als een gegevenheid wordt 
aanvaard. Hij verwierp in dit verband zowel een 
geleide als een markfeeanomie en bepleitte een 
sociaal-georiënteerde markteconomie. De voor
bereidingsclub zal het ontwerp verder aanpas-

Politiek pamflet opnieuw aanpassen. 

sen aan de hand van nog in te dienen schriftelijke 
reacties van AB-leden. , 

BOMOFn.IE 

De tweede uitgebreide discussie vond plaats bij 
de behandeling van amendementen op de CDA
resolutie over homofilie. Voorgesteld werd het 
onderscheid tussen homofiele geaardheid en 
een, dienovereenkomstige levenshouding als te 
kunstmatig af te wijzen. 
De vaak emotionele discussie, waar zo ongeveer 
alle bestuursleden intensief aan deelnamen spit
ste zich toe op de vraag of de overheid besturen 
van scholen van bijzonder onderwijs middels 
een anti-discriminatiewet mag verbieden bij 
benoeming of ontslag van leerkrachten rekening 
te houden met iemands leefwijze. 
Berend Kamphuis (Groningen) wilde de homo
fiel tegen een ontslagdreiging beschermen en 
wilde discriminatie zonder meer verbieden. 
Renger de Bruyn (Utrecht) vond daarentegen dat 
rigoureuze doorvoering van een non
discriminatiewet te diep ingrijpen in de levens
beschouwing van sommige mensen. Chris Was
terlaken verwoordde de mening van een ruime 
meerderheid door te stellen dat hier de vrijheid 
van onderwijs in geding is. Ouders beloven bij 
de doop hun kinderen een christelijke levens
wandel te zullen bijbrengen. Een middel daartoe 
is het grondwettelijk beschermd bijzonder on
derwijs. Als de overheid daarin wettelijk zou 
ingrijpen wordt dit grondrecht uitgehold. Voor
zitter Johan de Leeuw trok de conclusie dat het 
CDJA discriminatie van homofielen afwijst en 
daarbij geen onderscheid wenst te maken tussen 
geaardhAid en levenswijze. Iemands geaardheid 
beheerst zozeer zijn levenswijze dat dit bij dit 
probleem sowieso niet kan worden onderschei
den. Daar waar de overheid rechtstreeks betrok
ken is moet discriminatie met alle mogelijke 
middelen worden bestreden. Ook in de particu
liere sfeer wijst het CDJA discriminatie af. Voor 
het onderwijs dient er evenwel om dit af te 
dwingen geen wettelijke voorziening te komen. 
Wel zal de overheid andere instrumenten moe
ten hanteren om discriminatie tegen te gaan 
zoals subsidie en voorlichting. • 

René Nijhof 
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IK 
VIND 
DAT ... 
ONDERWIJSBELEID 
Het boeiende stuk van Ton Seis (25-2-84) over het 
ondeiWijsbeleid verdient op enkele punten een 
aanvulling, Zijn bewering dat het aandeel van 
ondeiWijs in het nationaal inkomen onder het 
deel van 1970 ligt is niet onwaar, maar mist de 
kern. Dit feit komt niet door veronachtzaming 
van het ondeiWijs door Kamer en kabinet, maar 
doordat er minder leerlingen de scholen bevol
ken. Daar komt nog bij, dat andere uitgavenpos
ten het ondeiWijs sinds 1970 in het nationaal 
inkomen zijn gaan verdringen: "sociale zeker
heid" en "nationale schuld" bovenal. Zijn becijfe
ring geeft dus een scheef beeld, iets dat hij niet 
alleen doet, maar zelfs prof. J. Ritzen in z'n jongste 
boek doet dit! Overigens is het nationaal inko
men zo gestegen dat het lager aandeel van 
ondeiWijs toch nog goed is voor een groei van 8 
naar 26 miljard sinds 1970. 

CONFERENTIE 
GESPREKSCENTRUM 
Het CDJA is lid van het internationaal Gespreks
centrum, een samenwerkingsverband van 
christen-democratische jongeren uit Noorwe
gen, Zweden, Denemarken, Nederland en hope
lijk dit jaar ook uit Ierland en België. Iedere 
zomer vindt een conferentie plaats in één van de 
landen. Onderwerp is deze zomer: "Een leefbare 
omgeving voor ons en onze kinderen", een 
onderwerp over milieu en energie. 
De conferentie vindt plaats van 28 juni tot en met 
2 juli inJönköping (Zweden, ± 200 kilometer van 
Göteborg!). Dat betekent dat we woensdag 27 
juni zullen vertrekken en 3 juli terugkomen. 
De voertaal is Engels, d.w.z. middelbaar school 
Engels. Je hoeft dus helemaal geen "kei" te zijn. 
Ook als je geen "eXpert" bent op het onderwerp, 
dan kUn je ook mee. 
De bedoeling van d& conferentie isjongeren uit 
verschillende landen in contact met elkaar te 
brengen rond een onderwerp dat voor christen
democraten belangrijk is. De kosten die je zelf 
moet betalen zijn de reiskosten, ongeveer f. 200,
per persoon. Heb je zin om mee te gaan, we gaan 
met een groepje van acht à tien mensen, neem 
dan even contact op met Lucas Bolsius, Schieka-
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... 30% minder leerlingen op de scholen moet tot 
ingrijpende maatregelen leiden . .. 

Tons suggesties voor verdere besparingen zijn 
het overwegen waard, maar stuiten soms op 
bezwaren. Salarisvermindering kan niet zomaar 
nu er een goed akkoord voor de komende 
decennia op tafelligt over de gewenste salaris
opbouw. VUT als besparing is aantrekkelijk, 
maar verschuift de overheidsuitgaven zonder dat 
er echt bezuinigd wordt. Het kan dus alleen als 
de werkenden bereid zijn de premies voor de 
Vutters te dragen. Het CDA zou dat mijns inziens 
hardop moeten bepleiten, dan ligt de zaak 
tenminste zichtbaar op tafel! 

de 67a, 3033 BD Rotterdam, 010-678528 ('s avonds 
of in het weekend) of bel even naar het landelijk 
secretariaat (tel. 070-924461 Govert Veldhuijzen). 

FEEST/BORREL 24 MAART 
Zaterdagavond 24 maart wordt een feest/borrel 
georganiseerd voor het hele CDJA, ja je leest het 
goed het hele CDJA! Dit spektakel wordt georga
niseerd in Rotterdam, studentenvereniging 
SSRR, Mauritsweg 28-29 (vijf minuten lopen van 
Rotterdam CS). Vanaf 20.30 uur ben je (eventueel 
met partner) van harte welkom. 
Wil je in Rotterdam blijven slapen of wil je 
inlichtingen, bel dan even naar Lucas Bolsius, 
010-678528. Jij komt toch ook! 

JONGEREN EN EUROPEES PARLE
MENT, 7 TOT 10 APRIL 
Wie zin heeft om van 7 tot 10 april in Straatsburg 
bij het Europees jeugdforum bezig te zijn met 
jongerenproblematiek in de EG (sociaal
economische situatie jongeren; positie van meis
jes; vorming en ondeiWijs) kan meedraaien in 
een delegatie van de Europese Unie van jonge 
christen-democraten (bel 's avonds Ellen van 
Schouten, 071-760527) of van PIJON (Nederlands 
Platform Internationaal Jongerenwerk, bel over
dag 020-223680). Je kunt je opgeven voor 22 
maart. De positie van jongeren staat centraal en 
er is discussie met Euro-parlementariërs. 

CDJA.-A.MSTERDA.M
A.MSTELVEEN 
Op maandagavond 12 maart a.s. organiseert het 
Christen Democratisch Jongeren Appèl een 
filrnlc!iscussie-avond over fascisme. Na verto-

Tons bezwaar tegen het fuseren van te kleine 
scholen is mij niet helder. Er wordt op dit 
moment nijver overlegd door de onderwijshe
sturenclubs zelf om dit proces in gang te zetten. 

SANERING 

Het probleem van dunbevolkte streken is daarbij 
met kracht naar voren gebracht; dus daar kan het 
niet aan liggen. Trouwens: Ton erkent zelf, dat 
30% minder leerlingen tot ingrijpende maatrege
len moet leiden. Welnu, we kunnen' er moeilijk 
omheen, dat bij een non-beleid 30% aan scholen 
"koud gesaneerd" zouden worden. Een fuse
ringsaanpak van kabinet en ondeiWijs samen is 
dan verre te prefereren. 
De wens van Ton dat besparingen zonder verlies 
van banen én voorzieningen zouden gaan, kan ik 
delen. Maar de eerlijkheid gebiedt te erkennen, 
dat dit niet reëel is. 
Alleen een actieve arbeidsherverdeling en een 
fors doelmatigheidsbeleid kunnen dit zoveel 
mogelijk benaderen. 
Het CDA-rapport "Hoeksteen of sluitpost?" zet 
dit ondubbelzinnig uiteen. Tons wens van de 
blijvende hoeksteen is de aanzet tot dat rapport 
geweest. Bestellen en lezen dus! • 

Pieter Gerrit Kroeger 

ning van de film "De Oplossing", welke handelt 
over het hedendaags opkomend fascisme in 
Nederland, is er de mogelijkheid te discussië
ren. Voor dit laatste is er een gastspreker 
uitgenodigd. De aanvang is 20.00 uur, de plaats is 
het Algemeen Cultureel Centrum op Uilenstede 
in de kleine zaal. De toegang is gratis en 
iedereen is van harte welkom. 

WEEKEND VOOR MEISJES 
Het weekend van 23 tot 25 maart vindt er een 
weekend voor meisjes/jonge vrouwen binnen 
het CDJA plaats te Rotterdam. Op het program
ma staan diverse onderdelen om het meedoen 
van meisjes in het CDJA te vorderen. Daarvoor 
zijn een tweetal inleiders uitgenodigd en zal in 
een aantal kleine werkgroepjes gewerkt wor
den. V oor dit weekend zijn nog een paar 
plaatsen beschikbaar. Wil je meedoen, bel of 
schrijf dan even naar Jolanda Kolfschoten, Barba
rossastraat 42, 6522 DN Nijmegen. Tel. 080-
221011. 
0 ja, de kosten zijn 20 gulden per persoon, 
reiskosten worden vergoed. 

CDJA. STEDELIJK 
DISTRICT' GRONINGEN 
Op donderdag 15 maart vindt de algemene 
ledenvergadering van het CDJA-Groningen 
plaats. Behalve het huishoudelijk gedeelte 
(19.01}..-20.15) wordt vanaf 20.30 uur aandacht 
geschonken aan de dnJgsproblematiek. Spre
kers zijn: CDA-wethouder H. Morssink en com
missaris P. Spakman. Plaats: CJMV-gebouw, 
Spilsluizen NZ 9 te Groningen. 
Inlichtingen: Oege Jan Klatter, 050-129765 en 
Hendrik-Jan Vos 050-710547. 

CDJA 10 maart 1984 



DON'T FORGET YOUR BAG! 
We sjouwen wat mee vandaag de dag. Door de 
week vergaderstukken, kranten en tijdschriften 
die we nog moeten doornemen en boordevolle 
agenda's. En in het weekend joggingpakken en 
tennisrackets om actief af te kicken van de 
drukke werkweek. · 
Don't forget your bag! Een Engelse kreet tussen
door misstaat niet in onze tijd, maar deze heeft 
wel een speciale betekenis. Een betekenis die 
ons kan inspireren nog beter bezig te zijn met al 
die dingen warmee we het zo druk hebben. 

BEZINNING 
Bezinning. Geen mens kan zijn werk goed doen 
zonder af en toe stil te worden, zich af te 
zonderen van het gewoel der wereld en zich af te 
vragen: waar sta ik, wat is mijn plaats als mens, 
als christen in deze wereld. Hoe ga ik om met 
mijn tijd, met mijn geld, met mijn talenten? Hoe ga 
ik om met de mensen om me heen, bekommer ik 
~e werkelijk om hen of gaat mijn interesse niet 
verder dan de modieuze welzijnstrend. Hoe sta 
ik tegenover de etnische minderheden, tegen
over de naaste in de derde wereld, de mensen 
die onder totalitaire regimes monddood worden 
gemaakt? Bezint eer ge begint, luidt een volks
wijsheid. Bezinning is goed voor een mens, en 
het kan helemaal geen kwaad je klein te voelen 
en vervreemd te raken van die persoon die het 
op vergaderingen zo overtuigend zeggen kan. 

Bezinning, actie en gebed op de vredesdemon
stratie in oktober '83. 

CDJA 10 maart 1984 

ACTIE 
Actie. Je wordt er droevig van als je ziet hoeveel 
mensen kennelijk denken "Het zal mijn tijd wel 
uitduren" en zich terugtrekken bij de TV en 
video of op het sportveld. De grote Zwijgende 
meerderheid die geen zin meer heeft om zich te 
laten horen. Die geen geloof meer heeft in al die 
mooipraters, of het nu politici, predikanten of 
sociale werkers zijn. Niet meer - omdat het zo 
vaak bij praten alleen bleef. Actie is geboden. 
Het wordt tijd om af te rekenen met het helaas 
vaak ware vooroordeel dat christenen - ook 
christen-politici- mensen zijn van het "hoor naar 
mijn woorden maar let niet op mijn daden". 
Wanneer je tijdens vergaderingen en conferen
ties boeiend spreekt over de ellende in de Derde 
Wereld, maar een flink deel van je inkomen 
besteedt aan enkele "welverdiende" vakanties, 
waar ben je dan? Hoe kun je vurig spreken over 
de uitgangspunten van het evangelie terwijl je 
nooit de tijd neemt persoonlijk je bijbel te lezen 
en te bidden? Hoe kun je oordelen over de 
situatie in de oude stadswijken als je in een 
origineel gebouwde frisse nieuwbouwwijk 
woont? Kom in actie,laten je woorden ook daden 
zijn. 

GEBED 
Gebed. Veel mensen worden een beetje kriegel 
als je zo'n persoonlijk onderwerp aansnijdt. 
"Daar heb je niks mee te maken," vinden ze. 
Maar wanneer je het evangelie leest, ontdek je 
hoe vaak Christus, Gods Zoon zelf, de tijd nam 
om in afzondering te bidden. Hoe zouden wij, 
miserabele mensjes, dan het gebed gemakkelijk 
afdoen met een of andere vrome smoes. Het 
gebed is de geestelijke adem van een christen, 
las ik eens op een wandbordje. Wat zullen wij als 
christenheid dan vaak in ademnood verkeren. 
Als God ons niet genadig was geweest, hadden 
we het zeker niet overleefd ... Vele malen 
roepen de verschillende evangelie- en brieven
schrijvers ons op aanhoudend te bidden. V oor 
elkaar, voor hen die over ons gesteld zijn, voor 
degenen die ons naar het leven staan, voor wie 
ons smadelijk behandelen. Bidt zonder ophou
den, dank onder alles. 

Met alleen bezinning kom je er niet. Wie al zijn 
tijd gaat steken in bezinning, zelfonderzoek en 
inkeer, wordt een navelstaarder en komt op den 
duur nergens meer toe. 
Wie altijd in actie is en de bezinning vergeet, is 
op het laatst zijn motivatie kwijt en weet niet meer 
waarom hij zich zo druk maakt. 

Wie alleen bidt, wie alleen God zoekt maar 
verder niet om zich heenkijkt, is volgens de brief 
van Jacobus "net als een man, die zijn gezicht in 
de spiegel bekijkt. Heeft hij zich bekeken, dan 
gaat hij weg en is meteen vergeten hoe hij eruit 
ziet". Bid èn werk. 

Als je actief bent in de politiek, denk er dan aan 
ook elders actief te zijn. Doe iets binnen je kerk, 
je gemeente, een christelijke organisatie. Doe 

!) ---· L / . 
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HORZEL 
KRUISRAKETTEN 
De discussie over de plaatsing van de .lauisra
ketten in ons land is een beslissend stadiwn 
geraakt. Zo beslissend dat de coalitiepartners 
CDA en VVD elkaar met crisisbedreigingen 
bestoken en de hele kwestie voornamelijk nog 
bepaald wordt door binnenlands politieke ver
houdingen. En dat is tragisch. 
Het NAVO-dubbelbesluit over plaatsing van 512 
middellange afstandBraketten werd in 1919 op 
initiatief van Heirnut Schmidt genomen. Een 
belangrijke reden daarvoor was dat Schmidt en 
de andere Europese leiders de geloofwaardig
heid van het Amerikaans-Europe~e bondgenoot
schap wilden versterkeiJ tegenover de Sovjet
Unie die begonnen was met de plaatsing van 
kernwapens die exclusief op West-Europa wa
ren gericht. Vandaar ook de plaatsing op Euro
pees grondgebied in diverse landen, terwijl 
militair-strategisch plaatsing op onderzeeërs 
waarschijnlijk meer voor de hand lag. 
Ruim 4 jaar later kan geconstateerd worden dat 
het dubbelbesluit de geloofwaardigheid van de 
NAVO alleen maar heeft verzwakt. Het massale' 
verzet tegen nieuwe wapens in West-Europa is 
daaraan debet. Ook al vindt plaatsing volgens 
schema plaats, de Amerikaans-Europese ver
houding wordt er niet beter op. Geen wonder, als 
wij de zaak bezien vanuit Amerikaans oogpunt. 
Europa }Jeeft zelf toch om de raketten gevraagd 
in 1919! 
En Nederland? De beslissing over de plaatsing 
lijkt vooral de door de binnenlandse politiek te 
worden bepaald. Daarbij lijkt de kans groot dat 
een positiefplaatsingsbesluit parlementair maat
schappelijk geen draagvlak zal hebben. Her en 
der horen wij dan ook al het gerucht dat Amerika 
bij wijze van gebaar jegens de Sovjet-Unie wel 
van de plaatsing in Nederland zou willen afzien. 
In dat geval zouden het kabinet en het bondge
nootschap het best af zijn. Zij die in Nederland 
tegen plaatsing ijveren mogen zich dan tijdens 
een overwinningsfeest wel afvragen wat zij 
wezenlijk hebben bijgedragen aan de terugdrin
ging van de rol van de kernwapens in de wereld 
buiten onze grenzen. • 

Gover Veld.h'llijzen 

eens iets heel anders dan datgene waarmee je 
binnen het CD(J)A zo druk bent. Actief zijn 
binnen de politiek verzandt helaas nogal eens in 
oeverloos vergaderen, discussiëren, rapporten 
opstellen en resoluties uitspreken. Allemaal 
dingen waarmee je de zwijgende meerderheid 
nauwelijks raakt. Breng daar verandering in. 

Ga leven volgens de belangrijke "status" die je 
als christen hebt. And don't forget your bag! • 

Joke V eei'IIUUI. 



PEPPING 
bouwbedrijf bv 

bouwt woningbouw- en utiliteits
projekten in opdracht van: 

* woningbouwverenigingen 
* institutionele belegge'rs 
*gemeenten 

daarnaast: 
scholen, bejaardentehuizen, kantoren, 
winkelcentra, bedrijfsgebouwen e.d. 

Voor kostenbewust bouwen 
met Pepping praten. 

5171 GH Kaatsheuvel - Gasthuisstraat 70-
Postbus 46- Telefoon 04167-72961 -Telex pepp 
n.l. 35121. 

cutterzuiger door ons gebouwd 
voor Thailand. 

Baan Hofman 
specialisten in baggermaterieel 

en duwboten 

Zowel voor nieuwbouw, reparaties, lieren, 
draaiwerk, machinale bewerkingen, als inbouwen 
van motoren kunt u bij ons terecht. 
Het is dankzij onze jarenlange ervaring in 
goede vertrouwde handen. 

<]W BAAN HOFMAN B.V. 
machinefabriek en reparatiebedrijf 
Florasstraat 29-4202 MD Gorinchem· 
postbus 28- tel. 01830-33244- telex 24415. 

PC Pabo 
Protestants-Christelijke Academie voor leraren 

voor het basisonderwijs 
te 

AMSTERDAM 
Jan van Eijckstraat 47, 1017 LH. Telefoon 020-712074/733192 

OMGAAN MET KINDEREN, 
IETS VOOR JOU? 

Vooropleiding: HAVO, VWO, MBO, VKBO, akte van bekwaamheid als leid
ster bij het kleuteronderwijs. 
Voor hen, die 23 jaar of ouder zijn en niet in het bezit zijn van één dezer diplo
ma's, bestaat de mogelijkheid een afzonderlijke regeling te treffen. 
Na de vier jaar durende opleiding zijn er, zowel binnen als buiten het onderwijs 
tal van beroeps- en studiemogelijkheden, zoals club- en buurthuiswerk, kin
derbescherming, studie buitengewoon onderwijs, universitaire studie sociale 
wetenschappen. 

I VOORLICHTINGSAVONDEN: I 
27 maart en 24 mei 1984 

Brochure wordt op aanvraag toegezonden. 
Er is mogelijkheid voor een informatief gesprek. 

Uw vertrouwde 
partner voor ....... . 

BOUWEN 
VOOR 
BEHOUD 

'"-'4arr.., .. = stichting ~~· \ 
waarborgfonds ! ~ 

woninggarantie ~ J.l 
nederland ~/ 

EDISO 
BOUW bv 

voor besparend 
bouwen 
tot 20% 
op bouwkosten 
tot 50% 
op energiekosten 

Bezoek onze proefwoning aan de Tunnelweg 108, Industrieterrein Dentgenbach. 

Postbus 1036, 6460 BA Kerkrade-West. 
Tel. 045-458585. 

Kantoor en magazijn Tunnelweg 1 08, 
industrieterrein Dentgenbach, Kerkrade. 
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Politiek 
Weekboekvan 
burgemeester 
mr.E.A.Baars 

Bert de Vries 
overhet 
mediabeleid 

CDA-fractie 
omringd oor 
kunst 

Reacties uit 
de afdel~ngen op 
Appèl en 
Weerklank 

Standpunt 
gereformeerde 
synode over 
kruisraketten 
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,. '"~M DOCUMENTATIËêÊN 
DSE POLITIEKE 

PARTIJEN 

MinisterBrinkman opende deze week in de CDA-fractiekamereen schilderijenexposi-
tie. Hieronthult hij een portret van fractiesecretaris Ben Hermsen. (foto Nick More/Is! 



houthandel en 
kistenfabriek ·bv 

industriële 
verpakkingen bv 

k. ennesstraat 1 - borculo 
telefoon 05457-1561 * 
telex 44451 

postadres: 
postbus 9 - 7270 aa borculo 
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Zeeu-wse 
~nosselen 
Ja, echte Zeeuwse ongeïm
porteerde mosselen van onge
êvenaarde kwaliteit. 
Wij zeggen dit met nadruk, 
omdat alleen deze mosselen 
van de Zeeuwse mosselbanken 
die uitstekende smaak hebben. 

'Het Zeeuws boerinnetje' 
uw garantie 

voor kwaliteit 

Roem van Yerseke beschikt over een eigen "versdienst", 
hetgeen wil zeggen dat de mosselen met eigen schepen 
worden gevist en met eigen vrachtauto's snel en overal 
worden bezorgd. 

Daarnaast beschikt Roem van Yerseke over een zéér 
moderne en snelle verwerkingsfabriek, die niet alleen 
mosselen in azijn conserveert, maar ook mosselen via een 
uniek procédé invriest, waarbij het verschil tussen vers en 
ingevroren praktisch niet waarneembaar is. 

Verse mosselen panklaar 
Gekookte mosselen zonder schelp 
Mosselconserven in azijn in diverse 
verpakkingen 
Diepvries mosselen "los ingevroren" 
Diepvries cockies "los ingevroren" 

Wulken 
Kreukels 
Krabben 

Gr.van Zoelenstraat 35,4401KZ Yerseke Tel01131-2020-146S,Telex 55178 plass nl 

Grondwerken 

Rioleringswerken 

Straatwerken 

Horizontale en vertikale 
draineringen 

Sloopwerken 

Bronbemalingen 

Weg· en Waterwerken 

voor: buro's, stoelen, 
kasten, schrijfmachines, 

en tel· en rekenmachines. 

IJLST RA 
jb boek- en kantoor

boekhandel 

Kerkstraat 19, Buitenpost, tel~ 05115-1309 
Eems 32, winkelcentrum de kern 
Drachten, tel. 05120-18322. 

corr.adres: postbus 21, 9285 ZV Buitenpost. 
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De CDA 'ers maken zich op voor een wandeling in de Amsterdamse binnenstad. (foto ANP) 

Werkbezoek fractie 
Vorige week bracht een delegatie van de CDA-Tweede Kamerfractie een bezoek 
aan Amsterdam. Pagina 6. 

Synodeoverraketten 
De synode van de gereformeerde kerken in Nederland heeft vorige week de 
plaatsing van nieuwe kernwapens in ons land afgewezen. Siebold Hartkamp 
gaat in op dit besluit en de voorgeschiedenis. Pagina 11 . 

Midden-Oosten 
De weg naar vrede in het Midden-Oosten is lang. Het gebied blijft voorlopig een 
gebied vol spanningen. CDA-Tweede Kamerlid Joost van Ierse I bezocht dit 
gebied onlangs en gaat in op een aantal actuele ontwikkelingen. Pagina 16, 17. 

Politiek weekboek 
Onlangs werd oud-staatssecretaris mevrouw mr. E. A. Haars benoemd tot 
waarnemend burgemeester van de Utrechtse gemeente Kockengen. Op 
verzoek van CD/ACTUEEL gaat zij in een politiek weekboek nader op haar 
ervaringen in. Pagina 12, 13. 

Afdelingen over Appèl en Weerklank 
Op de voorjaarspartijraad in mei wordt o.a. het rapport "Appèl en Weerklank" 
besproken dat handelt over de organisatie van het CDA. Drie bestuursleden van 
gemeentelijke afdelingen gaan op een aantal conclusies van het rapport in. 
Pagina 14, 15. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 6, 7, 8 
Fractievoorzitter 9 
Zwart Wit 10 

Volkshuisvesting (discussie over doorstro
mingsheffing) 17 
Uw mening 18, 1 9 
Partijnieuws 19, 20 
CDJA 21, 22, 23 
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VIER STAAT TOT 
EEN, TWEE EN DRIE 

In het NOS-bestuur laat een omroepvoorzitter in zijn oratorische.drift een 
"tochtige stier" opdraven, even later zet een collega zo'n kostbaàr beest in 
een ,,tochtige schuur". Onder de gesproken woorden door lees ik in een 
net uitgedeeld omroepblad: Na afloop van een dienst kan ik aan een boer 
vragen: "En?, hoeveel kalveren?" Dan zegt-ie: •rVier dominee, u had erbij 
moeten zijn, want één moest er via de zijkant uit. ·• Dat maak je niet mee 
in foyer 2 van het Hilversumse studiocomplex na het opnemen van een 
TV-programma ... Hoewel het als uniek bezongen vaderlandse omroep
bestel gelocaliseerd is in het rustieke Hilversum, is het ATV-gebeuren in de 
wereld meestal een stadszaak. Zeker, TV-studio's staan in metropolen, 
programma's worden gemaakt door mensen die in opleiding, woordgebruik 
en interesses gestempeld zijn door de stad. Met dagbladen is het niet 
~nders. Het is alleszins merkbaar in de berichtgeving. • 
In het radio- en TV-bestel dat wij geacht worden te hebben, kan men de 
medewerkers rekenen tot de kwartaire arbeidssector: die van de niet
commerciêle dienstverlening. Houdt het ook een niet-zakelijke nadering 
in? Feit is wèl, dat Brandpunt-in-de~markt een uitzonderlijk programma is 
en dan ·nog van de laatste tijd. Er is recent wel wat aan het veranderen in 
het zgn. kwartairedenken dat onvoldoende besef had van de noodzaak 
van een gezonde economie, van geld dat verdiend moest worden in de 
agrarische sector, de industrie en de commerciêle dienstverlening. 
De afstand tussen de arbeidssectoren 4 en 1-3 vermindert, doch net is nog 
maar een begln, net als die tussen Den Haagen--wat dan duidend heet:
de rèst. Zo we al niet compleet geregeerd worden vanuit de kwartaire 
sector, dan toch in ieder geval geadministreerd. Dat kan volgens de oude 
regels van de dienst-verlening alleen goed gaan, wanneer er kennis is van 
de andere sectoren, de éérste drie, die op hun beurt weer zicht moeten 
(kunnen) krijgen op de waarde van een juiste administratie. 
Intussen is de kwartaire sector zo groot geworden, dat men elkaar ook daar 
best bevragen mag waarover het gaat. Dat houdt, naar men juist in deze 
week hopen mag, op TV-gebied in dat men binnen de Haagse hof geen 
financiêle constructies bedenkt voor een derde net die men in Hilversum 
.niet waar kan maken. Met zeven gulden meer kijkgeld kan men, naar vrijdag 
in het NOS-bestuur bij rondvraag bleek, hooguit een zènder bewerktuigen. 
Wil men ook nog "uitzendstraten" en een PTT-distributienet ervoor 
aanleggen, dan betekent dat een jaarlijkse verhoging van het kijkgeld van 
1 20 tot 1 40. Volgens de gewone procedures kan dat alles niet klaar zijn 
voor het begin van 1987 en dus niet meer binnen de zittingsperiode van het 
kabinet-lubbers (I). Als het werkelijk móét, kan alles sneller, maar 
forcering in de tijd leidt tot nog hogere uitgaven. Oók de geboorte van een 
derde net kan de zijkant uit, maar het wordt dan wel een zware ingreep. • Aad van Duist m cteze eo1umn ueven rectactielecten hun persoonliJke visie weer. 

PARTIJNIEUWS 

Regionale CDA 
onderwijs 
conferentie 
in Oegstgeest 
Op donderdag 22 maart a.s. organiseert 
het CDA een regionale onderwijsconferen
tie in Oegstgeest (in de Pedagogische 
Academie aan de Hazenboslaan 101 ). Op 
deze conferentie zal onder meer worden 
stilgestaan bij huidige en toekomstige ont
wikkelingen in het onderwijs, in het bijzon
der het voortgezet onderwijs. 

De CDA-bewindslieden van Onderwijs mi· 
nister drs. W. J. Deetman, staatssecretaris 
drs. G. van Leijenhorst, CDA-Tweede
Kamerlid (voormalig staatssecretaris) A. J. 
Hermes en andere onderwijsdeskundigen 
zullen aan deze conferenti.e deelnemen. 
Conferentievoorzitter is dr. G. J. van der 
Top, lid van het CDA-Dagelijks Bestuur 
terwijl de CDA-Kamerkring Leiden onder 
voorzitterschap van de heer L H. B. Rienks 
als gastheer optreedt. Aanvang 16.30 uur. 

Tenslotte zij nog vermeld dat op 29 maart 
a.s. en 9 april a.s. een soortgelijke regionale 
onderwijsconferentie wordt belegd respec
tievelijk in Zwolle en in Den Bosch. 

Deelname is mogelijk door onderstaande 
bon ingevuld op te sturen naar Secretariaat 
CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den 
Haag. • ·-------------· I Bon I 
I -1 
I ::~~ ::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: I 
I postcode ........... · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · .. · .. · · · · · · · I 
I woonplaats ......................... · · · · · · · · · · · · · · · .. · I 
~ ~eeemt deel aan de onderwijsconferentie I 
1 (s. v.p aankruisen de plaats naar keuze) 1 
1 D Zwolle op 29 maart 1984 1 
I D Leiden op 22 maart 1984 

D Den Bosch op 9 april 1984 I 
I Ondergetekende neemt deel uit hoofde I 
I van: I 
I (s.v.p. aankruisen) 1 
I o werkzaam in het onderwijs I 
I 

D bestuurslid van een school 
D lid van statenfractie I 

1 D lid van raadsfractie 1 
I 6 ~-~·~·~-~.i!~~~~~~~~-~t·i·~ .. :::::::::::::::::::::::: I L------------.. 
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REDACTIONEEL 

GOMMENT AREN 
Brusselse 
besluiten over zuivel 
De Nederlandse melkveehouders zullen 
op zijn minst een paar keer moeten 
slikken voordat zij de jongste Brusselse 
besluiten over het zuivelbeleid voor de 
komende jaren verwerkt hebben. 
Prijsbevriezing gecombineerd met het 
verminderen van de produktie-omvang 
met een procent of zeven· en een ver
hoging van de medeverantwoordelijk
heidsheffing zet hun inkomen onder 
niet geringe druk. 
Toch is er aanleiding de bereikte over
eenstemming van positief commentaar 
te voorzien. De problemen met de markt 
van zuivelprodukten zijn ongekend 
groot. Om die reden kon er alleen 
gekozen worden uit moeilijk te accepte
ren maatregelen. In dat licht dient de 
keuze te vallen op de minst slechte. 
Het is mede de verdienste van minister 
Braks dat dat redelijk gelukt lijkt te zijn. 
De besluiten zijn op tijd genomen en het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid is 
aanzienlijk teruggedrongen. 
Veel zal nu nog afhangen van de wijze 
waarop de "grote-lijnen-besluiten" con
creet uitgewerkt gaan worden. 
Voordien valt niet te voorspellen wat de 
gevolgen voor het boereninkomen en 
voor de zuivelindustrie uiteindelijk zul
len zijn. 

COlACTUEEL 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH 0 ~· ~ IMMIGRANT 
...._... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten-
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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Uitspraak 
gereformeerde synode 
De concrete uitspraak van de gerefor
meerde synode over de kruisraketten 
heeft nogal wat reacties opgeroepen. 
Zoals die van VVD-leider Nijpels, die 
meent dat zulke politieke uitspraken 
beter achterwege kunnen blijven omdat 
ze polariserend werken. De synode rea
liseert zich dit polarisatiegevaar kenne
lijk zelf ook, gelet op de aandran~ die zij 
uitoefent om de kerkleden met Uiteenlo
pende visies bij elkaar te brengen en te 
trachten de polarisatie te "ontstijgen". 
Ze heeft er zelfs een aparte begeleider 
voor aangesteld. Natuurlijk . kan men, 
zoals Nijpels - en anderen met hem -
kennelijk willen, de mensen bij elkaar 
houden door geen keuze te maken. De 
kerk in het midden laten zogezegd. 
Maar een a-politieke kerk beïnvloedt de 
politieke werkelijkheid evenzeer: zij be
vestigt de status-quo. Wanneer boven
dien vele lid-kerken de synode om een 
concrete uitspraak vragen wordt niet
spreke.n moeilijker: ook dat kan spreken 
zijn. (Terzijde: in de oude Christel~jk 
Historische Unie was het gezegde in 
omloop dat weliswaar in haar uitgangs-

punten stond dat zij nauwlettend luis
terde naar de stem der kerk, maar dat 
die stem nooit wat zei ... ). 
De gereformeerde synode deelt in ieder 
geval de opvatting niet dat de kerk 
zich te allen tijde van concrete politieke 
uitspraken moet onthouden. In 1971 
sprak zij al uit dat de kerk "er toe 
geroepen is, indien zich kritieke ontwik
kelingen voltrekken in ons land en in de 
wereld ... " Zij acht zo'n kritieke ontwik
keling nu kennelijk aanwezig en 
"maant" regering en parlement af te 
zien van nieuwe stappen in de nucleaire 
bewapeningswedloop. Het recht op 
zo'n uitspraak is haar moeilijk te ontzeg
gen. Minister De Ruiter, de eerst
verantwoordelijke bewindsman, heeft 
gezegd de uitspraak "politiek van be
lang" te vinden en een stellingname die 
naast andere overwegingen zal door
werken in de besluitvorming. Diegenen 
die zich door de besluiten van de syno
de aangesproken weten, zuiien deze 
uitspraken ernstig ter harte moeten 
nemen en wegen. Om tenslotte in gewe
ten en eigen verantwoordelijkheid hun 
standpunt te bepalen. Ook dat lijkt ons 
goed-gereformeerd. 

CDACTUEEi.. 

Staatscommissie Biesheuvel: formatie binnen drie weken . .. 
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FRACTIE 

Werkbezoek fractie aan Amsterdam 
Het politiebureau Warmoesstraat de Zee
dijk, de Oude Zijdsvoorburgwal: het zijn 
allemaal beruchte begrippen uit de boeken 
van rechercheur Appie Baantjer en uit de 
dag- en weekbladpers en het is een erva
ring als je daar zelf eens kunt rondneuzen. 
Dat ervoer· de schrijver van deze rubriek 
vrijdag 7 maart jl. bij een bezoek aan de 
Amsterdamse rosse buurt. 
Blijkt daaruit een verre van onberispelijke 
levenswandel? Neen, er was slechts spra
ke van deelname aan het maandelijkse 
werkbezoek dat de CDA-kamerfracties 
brachten. Ditmaal stond Amsterdam op het 
programma. Stadsvernieuwing, economi
sche zaken in de meest brede zin van het 
woord en de drugsproblematiek die de 
hoofdstad in een wurgende greep houden. 
Het was een vondst van commissaris Win
kel van het districtsbureau om de deelne
mers aan de delegatie, die de Zeedijk en 
omgeving, verkenden van te voren een van 
alle namen van verdachten gekuist dag
rapport aan te bieden dat agenten van 
Bureau Warmoesstraat dagelijks bijhou
den. Van minuut tot minuut een dagrapport 
vol soms schokkende gegevens over de 
drugsproblematiek op deze meest crimine
le vierkante kilometer van ons land. De 
politie doet wat ze kan, maar dweilt, zoals 
dat tegenwoordig heet, met de kraan open. 

Vier miljoen schade 
Wie op de Zeedijk wordt beroofd, hoeft aan 
de balie van het bureau Warmoesstraat 
niet op verraste gezichten te rekenen. 
Opengebroken auto's, inbraken zijn routi
neklussen. Het bureau is een goed lopend 
hotel als het gaat om aanhoudingen: In 
1983 werden ruim 11 .000 personen aan
gehouden, ruim 7. 700 diefstallen uit auto's, 
1.600 winkeldiefstallen en bijna 1.1 00 be
rovingen gepleegd. De politie trof 37 stoffe
lijke overschotten aan van mensen die aan 
overmatig gebruik van heroïne waren 
overleden. 
Wie wandelt over Zeedijk en aanpalende 
straten en stegen ziet veel politie: er is 
vrijwel24 uur per dag intensieve surveillan
ce. Ook dat verhoogde toezicht houdt de 
verslaafden niet tegen auto's open te 
breken, mensen te beroven om maar aan 
het geld te komen die ze voor hun dagelijk
se shot nodig hebben. 
Per dag komt dat neer op een bedrag van 
één miljoen gulden. Maar, aldus cijfers die 
commissaris Winkel verstrekte, ook de 
andere 8.500 moeten in meer of mindere 
mate het slechte pad op om aan hun portie 
te komen. Geschatte totale schade voor de 
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Amsterdamse maatschappij: ongeveer 
vier miljoen gulden 's jaars. Kosten die 
politie, GG en GD en andere vormen van 
hulpverlening maken zijn buiten beschou
wing gelaten. 
Cijfers waar je niet vrolijker van wordt, 
zeker niet als ze- zoals tijdens de maaltijd 
vrijdagmiddag op de zolder van het oude 
en bouwvallige Bureau Warmoesstraat -
worden toegelicht. De vier miljoen schade 
staat voor een gigantische hoop menselij
ke ellende. Niet alleen bij de verslaafden. 
De districtschaf hield de kamerleden Van 
Dam, Van Weezel, De Kok, Laning
Boersema, Evenhuis-van Essen en Kuiper 
voor, dat het leed dat aan de slachtoffers 
van de berovingen enz. is toegebracht ook 
nauwelijks is uit te drukken. 

Hulpverlening 
Namens het opvangcentrum De Regen
boog .verstrekten dominee D. N. Wouters 
en Jelle van Veen de kamerdelegatie 
gegevens hoe dit centrum vanuit het Tabe 
Rienkshuis werkt onder de verslaafden. 
Contacten met verslaafden worden slechts 
na het winnen van vertrouwen - of beter 
het overwinnen van veel wantrouwen -
gelegd. Een kop koffie, boterhammen en 
een douche voor wie dat wil zijn er in het 
Tabe Rienkshuis altijd. Medewerkers van 

dit centrum zijn bij nacht en ontij te vinden 
in en om de Zeedijk om verslaafden waar 
en wanneer ze dat willen bij te staan. 
Tijdens een ontvangst, later die middag in 
zijn ambtswoning·, besteedde burgemees
ter Ed van Thijn veel aandacht aan de 
problemen van de drugsverslaving. "De 
mensen in de stad zijn die drugsverslaaf
den meer dan zat, ze balen ervan. Ze 
wensen niet meer op te draai~n voor de 
ellende die dit met zich brengt," aldus de 
Amsterdamse burgervader. De proef om 
300 uitgekozen verslaafden heroïne te 
verstrekken kwam zowel tijdens het be
zoek aan het bureau als in de ambtswoning 
ter sprake. Burgemeester Van Thijn vroeg 
de fractieleden, de gemeente enige ruimte 
te laten voor een eigen beleid in deze. 

Ruimte 
Stadsvernieuwing en economische proble
men waren twee andere zaken waarmee 
de fracties werden geconfronteerd. In Am
sterdam is er, zoals de burgemeester dat 
verwoordde, overigens niet alleen maar 
van somberheid sprake. Ook Amsterdam 
profiteert van de opleving van de econo
mie, ook in Amsterdam is ten aanzien van 
het stadsvernieuwingsbeleid enorm veel 
tot stand gebracht de laatste jaren. Bepaal
de projecten op stadsvernieuwingsgebied 
dreigen evenwel te stagneren, omdat er 
geen geld meer voor is, maar wel plannen 
zijn gemaakt en verwachtingen zijn gewekt 
bij de bevolking. 
Burgemeester Van Thijn had voor zijn 
oud-collega's dan ook geen klaagzang. Hij 
vroeg hen slechts, 's lands hoofdstad 
ruimte te gunnen voor een beleid dat in 
enige zelfstandigheid kan worden gevoerd. 
Fractievoorzitter Bert de Vries kon hem dat 
niet zomaar garanderen, maar maakte wel 
duidelijk dat het werkbezoek aan Amster
dam bij de kamerdelegatie indruk had 
gemaakt. Gepakt en gezakt met ervarin
gen en informatiemateriaal keerde de dele
gatie vrijdagavond uit Amsterdam terug 
richting Den Haag. 
Deelnemers aan het werkbezoek aan Am
sterdam waren naast fractievoorzitter De 
Vries, de kamerleden Kuiper en 
Groensmit-van der Kallen (senaat), Van 
Vlijmen, Van der Heijden, Wolters, 
Evenhuis-van Essen, Borgman, Laning
Boersema, Van Dam, Van Weezel, Van 
lersel, De Kok en Gerritse. Ook partijvoor
zitter Piet Bukman maakte een deel van het 
werkbezoek mee. Leden van B. en W. en de 
raadsfractie van het CDA vergezelden de 
kamerdelegatie. • 

CD/ACTUEEL 17 rilaart 1984 



FRACTIE 
door Ton Huijssoon 

CDA-kamerlid Frouwke Laning: 

Druggebruik in 
gevangenissen 
uitbannen 
Gebruik van verdovende middelen in ge
vangenissen is uit den böze. Dat standpunt 
vertolkte maandag CDA-fractielid Frouwke 
Laning-Boersema tijdens een uitgebreide 
commissievergadering over de versla
vingsproblematiek in de gevangenissen. 
Een vanzelfsprekend standpunt, lijkt het, 
maar ook hier geldt dat leven en leer 
uiteenlopen. In Nederlandse gevangenis
sen wordt wel degelijk gebruik gemaakt 
van drugs. De regering wil dat, blijkens een 
nota, zoveel mogelijk tegengaan, maar 
weet geen afdoende oplossing. 
Dat laatste kan niet, vindt Frouwke Laning. 
Het beleid van de regering moet op deze 
punten veel scherper worden geformu
leerd: 
a. invoer en handel in de gevangenis moet 
niet zoveel mogelijk, maar gewoon hele
maal worden voorkomen en 
b. het druggebruik moet niet "zoveel mo
gelijk worden beteugeld" maar simpelweg 
uitgebannen. Wij mogen ons, aldus de 
CDA-woordvoerster, niet neerleggen bij de 
aanwezigheid van verslavingsproblemen 
in de inrichtingen en het beleid richten op 
schadebeperking. 
Het kan en mag niet zo zijn dat iemand die 
zijn straf uitzit en niet verslaafd is, het in de 
gevangenis zou worden of er zelfs aan een 
overdosis zou sterven. Wie in de cel zit, zit 
daar omdat hij de wet overtrad en dan krijg 
je een vreemde situatie als een misdrijf als 
handel in of gebruik van drugs binnen de 
gevangenis wel zou gebeuren. De CDA
fractie kiest daarom principieel voor het 
drugvrijmaken van penitentiaire inrichtin
gen als beleidsuitgangspunt. 

Drugvrije afdelingen 
Volgens Frouwke Laning moet een gedeti
neerde kunnen kiezen tussen plaatsing in 
een drugvrije afdeling of plaatsing in een 
afdeling die gekenmerkt wordt door conse
quent en intensief beleid gericht op verhin
dering van binnenbrengen en gebruik van 
drugs. ~ 
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Grote drukte in de vergaderzaal bij het ordedebat over de medianota. 

Behandeling moties over Medianota uitgesteld 
De stemmingen over de Medianota, die deze week op de agenda van de Tweede Kamer 
stonden, zijn verschoven naar volgende week. Dinsdagmiddag bleek dat een groot aantal 
nieuwe moties was ingediend. Een meerderheid van de Kamer vond tenslotte met 
voorzitter Dolm_an, dat de beraadslagingen daardoor wel zeer lang zouden kunnen gaan 
duren. Bovendten moesten de kleinere fracties zich eerst nader over die moties beraden. 
~esloten werd daarom tot een special~. uitgebreide commissievergadering, die woensdag 
ts gehouden. Volgende week doen WIJ u nader verslag van de ontwikkelingen. 

CDA-fractie omringd door kunst 
De vergaderzaal van de CDA-Tweede 
Kamerfractie doet sinds deze week ook 
dienst als expositieruimte. Minister Elco 
Brinkman van WVC opende dinsdagmor
gen een schilderijenexpositie van de Zwig
gelter groep "Reality revisited". Dit onder 
grote belangstelling van fractieleden- en 
medewerkers, alsmede de kunstenaars 
zelf. Ook kamervoorzitter Dolman was bij 
deze opening. De kunstwerken die, zicht
baar uit BKR-voorraad, normaal de fractie
kamer verdraaien, zijn daaruit tijdelijk ver
wijderd. 
De uit het Noorden afkomstige kunstenaars 
exposeren in de fractiekamer, nadat één 
van hen, Hans van Zeventer, tijdens een 
bezoek aan de CDA-fractie bovenvermel
de werken had zien hangen. In overleg met 
ambtelijk secretaris Agaath Reuchlin nam 
hij toen het initiatief tot de exposities. 
In de Zwiggelter groep werken kunste
naars samen die zich bij hun werk laten 
inspireren door het Evangelie. 
Fractievoorzitter Bert de Vries trad dins
dagochtend als gastheer op. Hij vond het 
een goede zaak dat schilderijen van de 

Zwiggelter groep als bron van creativiteit 
de fractieleden bij hun besluitvorming zul
len inspireren. Een oordeel over het ten
toongestelde matigde de Vries zich niet 
aan: er zijn mooie schilderijen bij en minder 
mooie, maar dat zeggen mensen ook als 
ze het over politiek hebben: het ene mo
ment is leuker dan het andere. 
Minister Brinkman maakte van de gelegen
heid gebruik de kamerleden er op te wijzen 
dat cultuur best wat meer aandacht mag 
hebben. Hij hoopte dat de kunstenaars hun 
werk goed verkocht zullen zien. Vervol
gens zou hij, kondigde hij aan, een schilde
rij onthullen van "één van de kunstpausen 
van de fractie". (Zie de voorpagina). . 
Toen het doek langzaam zakte, kwamen 
de vertrouwde trekken van fractiesecreta
ris Ben Hermsen zeer goed weergegeven 
in het volle daglicht. Het portret toont de 
fractiesecretaris in een nadenkende hou
ding, hetgeen politici altijd siert. 
In en om de fractiekamer hangen werken 
van Jan van Loon, Pit van Loo, Jan Zwaan, 
Rein Pol, Henk Helmantel en Jan van der 
Scheer. ~ 
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FR.ACTIE 

Ex-premier Biesheuvel overhandigt het rapport van de staatscommissie aan minister Rietkerk van 
Binnenlandse Zaken. (toto ANP) 

Voorstellen Staatscommissie Biesheuvel 
verdienen serieuze bespreking 
Vorige week werd het langverwachte 
rapport gepubliceerd van de Staats
commissie BiesheuveL Hierin worden 
een aantal aanbevelingen gedaan voor 
de (her)inrichting en het functioneren 
van onze parlementaire democratie. De 
CDA-Tweede Kamerfractie publiceerde 
kort na het verschijnen van het rapport 
een reactie. CD/ACTUEEL sprak over 
het rapport Biesheuvel met dr Wiltem de 
Kwaadsteniet, fractielid en staatsrecht
deskundige. 

"Ik vind dat de staatscommissie met het 
rapport een belangrijke bijdrage heeft gele
verd aan het denken over de inrichting en 
het functioneren van onze parlementaire 
democratie. De commissie heeft een gede
gen werkstuk afgeleverd dat een zeer 
grondige bespreking in en buiten het parle
ment verdient". Dat is de reactie van dr 
Willem de Kwaadsteniet op de aanbevelin
gen die de commissie-Biesheuvel vorige 
week deed. 

Reacties 
De Kwaadsteniet hoopt dat veel instanties 
en maatschappelijke groeperingen zullen 
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reageren op dit rapport. "Dan moeten we 
niet terechtkomen in een partijpolitieke 
discussie, want daar schieten we niets 
meer op. Als het even kan moeten we de 
discussie zakelijk houden, vooral omdat 
het hier om zulke essentiële zaken gaat." 
De staatscommissie heeft- het zal de lezer 
niet zijn ontgaan - een aantal voorstellen 
gedaan die het functioneren van onze 
parlementaire democratie willen verbete
ren. De Kwaadsteniet kan zich zeer wel 
vinden in het voorstel om geen grote 
veranderingen aan te brengen in de prak
tijk van de benoeming van de Commissa
rissen der Koningin en van de burgemees
ters. "Het is bekend dat wij als CDA 
voorstander zijn van benoemde functiona
rissen. Dat ook de staatscommissie op die 
lijn zit is verheugend." 

Kabinetsformatie 
De meeste krantekolommen haalde de 
staatscommissie vorige week met de voor
stellen over de kabinetsformateur. De 
strekking: door het wijzigen van de proce
dure kan men de formaties van nieuwe 
kabinetten aanzienlijk versnellen. 
De Kwaadsteniet "Er wordt over de voor-

Kroonberoep 
moet sneller 
behandeld worden 
De Tweede Kamer heeft zich deze week 
zeer uitgebreid beziggehouden met de 
behandeling van het wetsontwerp tot 
wijziging van de wet op de ruimtelijke 
ordening (WRO). 
Namens de CDA-Tweede Kamerfractie 
zei woordvoerder drs. H. Eversdijk dat 
het kroonberoep tegen bestemmings
plannen gehandhaafd moet blijven. 
Echter, omdat de slechte ervaringen 
met het Kroonberoep vooral verband 
houden met de tijdsduur van behande
ling, moet er wel een termijn worden 
gesteld. 
De regering heeft de wens van het CDA 
gehonoreerd en gebonden aan een termijn 
van 12 maanden. 
De totale Kroonprocedure zal dan maxi
maal18 en bij uitzondering 21 maanden in 
beslag nemen. Thans kan dit oplopen tot 
zeven jaar, dat werkt uiteraard verlam
mend op het ruimtelijk beleid. De CDA
fractie is van mening dat de termijn van 12 
maanden eigenlijk uitgangspunt zou moe
ten zijn. 
In tegenstelling tot de regering meent het 
CDA dat de automatisch schorsende wer
king van het kroonberoep niet moet verval
len. Wel zal in daarvoor in aanmerking 
komende gevallen het mogelijk moeten zijn 
de schorsing op te heffen - als hierom 
gevraagd wordt- door een uitspraak van 
de Voorzitter van de Afdeling Geschillen 
van Bestuur van de Raad van State. 
Hierdoor wordt, aldus Eversdijk, een goede 
flexibiliteit bereikt. <1111 

stellen op dit punt verschillend gedacht en 
er bestaan zo hier en daar nogal wat 
reserves. Maar hoe je ook staat tegenover 
de voorstellen van de staatscommissie, ze 
biedt ons wel een handvat voor een goede 
discussie over een van de belangrijkste 
elementen in ons parlementair democrati
sche systeem: de kabinetsformatie. Als de 
formatie in de huidige omstandigheden niet 
wil opschieten zijn veel mensen verontrust 
of boos of beide dat het allemaal zo lang 
duurt. ledereen vindt eigenlijk ook dat het 
sneller kan. Dus zeg ik dat we niet bijvoor
baat minachtend moeten kijken naar de 
suggesties die ons zijn aangereikt. Ik pleit 
voor een serieuze benadering van deze 
voorstellen. Het gaat hier om zaken die in 
het belang van de hele bevolking zijn en die 
het aanzien van het parlement aangaan." 
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rRACTIEVOORZITTER 

Sprookjeshuwelijk 
of overspel? 

Afs twee met1Sen besluiten te gaan 
trouwen,· spreken ze met elkaar van 
alles at Ze beloven •lkaar bij te staan in 
goede en kwade tijden. Tijdens de 
wittebrood~ken ziet de wereld er 
prachtig uit Maar daarna meldt tich de 
harde praktijk~ 
Qe partJ\ers moeten· prbb&ren elkaars 
hebbelijkheden. en voorat onhébbetijk· 
heden< te accepteren. Gemakketijk is 
datniet altijd. Maar al doende leren ze 
en •. WOf'dt .hUn band ste$ds hechter; 
tenminste als het goed gaat. 

Wte denkt datildn dezecolumn een wijs 
woord tot aspirant~tetieden wil rioh· 
ten~ heeft het Jnis. 
tk ken mijn bepe~n. Waar ik ·op 
doelde is onze QOatitie CDA/VVO; Daar 
l&Qeert sprake van een sprookjeshuwe· 
lijk.ifnt$Qendeet, er Zijn nogal wat irrita
tieS ~n de partners. Op zich niets 

·V$· · , die~ in de beste 
hu. . ... ·.. . . V()()r· Gel<ker wordt het, ats 
de entt partner de andere van .,over
spel" en •. verra~" besct\ul(lîgt. Dat Zijn 
gtàte woorden,· dat is een ernstige 
. be~Uidiging; 
oe Wo heeft ons van overspel be
sehüldîgd, toen we met de Partij van de 
Arbeid· gingen. onderhandelen over .de 
. media •. Dat deden we pas nadat we tot 
httt uitefste hadCien geprobeerd met de 
WO totsamenspet te komen. 

atis hetaas niet gelukt en dat geeft 
aJ gauwaantelding tot misverstand. 
om is het goed de zaken nog eens 

QJ:I Hnrljtjete z$ften, Ortdanksde grote 
inzet is het hétkabl!'let niet gelukt een 
M(Jdianota te pr$Sent6ren die voor ons 
In . deze vorm aanvaardbaar IS. Het 
®idif! omroepbe$tel met z'n ruimte 
V()()r .identiteitsomroepen is een grqot 
goed, dat niet mag worden overspoeld 
d()or CQmmeroie. Het CDA wit behoud 
van deHitversumseomroepen, nu en in 
de tOEtkomst. Dat is de inzet van onze ·wao.. .· Pietvan de(S$nden en 
··Márt.... . . .. 1n ttet •bat van cte 
Medianota En daarin tijken ze te sla· 
gen. Waarom wilde het CDA een derde 
teleVisienet? 
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Omdat dat in onze viSie onmisbaar· is 
om de omroepen op den duurovereind 

· t$houden in de strijdtegéndecommer
ciêle abonneetelevisie. Op Nederlandt 
en n krijgen ze meer dan ooit de 
gelegenheid een volwaardig program· 
ma te brengen, omdat de NOS; Socote
ra, lkon en andere omroepen-zOnder~ · 
leden naar Nederland 111 overgaan. Dat 
derde net, voor ons to wezenlVk; bleek 
voor de VVD onverteerbaar. Zelf$ toen 
wij de fiberalewens om superomroepen 
meer· zendtijd te geven, beSpreekbaar 
wilden maken. 
Met de PvdA konden we Wel tot eén 
akkoOrd komen. Overspel? 
Kom, kom. Deze zaak valt niet onder de 
huwelijkse voorwaarden met de ~ti~ 
tiepartner, duS van enige ontrouw iS. 
Q$en sprake. Wat we willen is niet in 
strijd met het regeerakkoord, zelfs niet 
in strijd met de MedlanotEk Het IS 
veeteer een aanvuflmg da8t0p •. •nt~I
Mn kan ik me wel voorstellen. dat tfê 
coatitie·partner door dit akkoord~ de 
PvdA dan wel niet booS, maar tOet\ 

bedroefd is. Oe VVD-ministers in het 
kabinet zullen het er niet gemakkelijK. 
mee t)ebbèn. Máár laten we niet over• 
driJven. het CDA .is niet overspelig 
geweest. Oe VVD was zelf er trouwens 
niet afkerig van om bijvoorbeelel inzake 
reclame op de regionale omroepen 
zaken te doen met .... ·juist, de PvdA. 
Als er dus al spr$ke is van overspel· 
wordt ons verweten wat de WO zelf 
van plan was. 
Betaalt de kijker ·het gelag, zoals de 
VVO beweert? Overdreven. oe omroe· ·. 
pen hebben ons voorgerekend dat de 

· omroepbijdrage met hooguit een tientje 
perjaar omhoog moetorn het derde net 
·van de grond te krijgen. Dat kan er mee 
door, lijkt me. Een forse lastenverzwa· 
ring· voor de burgers is dus niet te 
Vërwaohten; zeker niet als we het ver~ 
gelijken met de /35,- per maand die 
straks neergetèlö moet worden voorde 
abonnee-tv. 
Een flinke kamermeerderheld Is het er 
nt.1aver eens wetke kant ons omroep~ 
stel op moet Ik vertrouw er op dat het 
kabinet de wensen van deze meerder• 
heid ernstig neemt. óat betreft :zowel 
het derde tv•net, al& het betrekken van 
de omroepen bij abonnefHV in een niet 
zelfstandige rot · 
Voor de coatttit vormt dit -!JQèlnheit:J&. 
verbond CDA/PvdA · 
ging; En wet om de mrmléla 
er voor deze coalitie 
geen· redelijk alternatitJf be~ICN·kt 
De gang v•n zaken rond de r1hèlft 
nog eens de positie 
CDA"Tweede 
streept. Wtj hebben in • 
opereerd trouw aan ortaiZ8.11f .et! 
aan onze u·i itga,ng~~OUI!'Itein. 
Wij . 
ken reQE!èral!:kO()J'Ch 
naast·· hl. e~m 
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Levertijd: drie weken 
Het valt niet in te zien waarom het CDA niet op 
een normale manier aan zijn kiezers kan uit
leggen waarom het wel of niet voor een be
paalde coalitie kiest. Drie volle weken om 
over die vraag na te denken is toch niet te 
krap bemeten? Temeer waar het niet onwaar
schijnlijk is, dat een verplichting om een for
mateur aan te wijzen, tot gevolg zal hebben 
dat de keuze al voor de verkiezingen aan de 
orde zal komen. (Mr. B. W. Biesheuvel in 
Trouw). 

Welke sancties? 
De heer Biesheuvel heeft wel erg veel ver
trouwen in de huidige politieke leiders. Indien 
er maar in de wet staat dat er na drie weken 
duidelijkheid moet bestaan, dan zullen de po
litici daar ook wel voor zorgen, zo redeneert 
hij kennelijk. Zijn voorstel geeft geen ant
woord op de vraag, wat te doen indien er aan 
het eind van die derde week nog geen meer
derheid voor een bepaald beleid en een be
paalde formateur is. Zonder sancties lijkt zijn 
voorstel onhaalbaar. (Het Binnenhof). 

Steeds compromis 
Geen enkele partij kan in dit land hopen 
ooit de meerderheid te krijgen. Daarom 
moet de kabinetsformatie op een compro
mis berusten. Geen van de partijen kan 
van te voren een keuze doen. Dat vind ik 
het logische in de opstelling van het CDA. 
Als de fractie van de grootste partij de 
formateur aanwijst, is dat nog geen garan
tie dat de formatie slaagt. Bovendien wil 
de staatscommissie dat de formateur al
tijd verantwoording aflegt in de Kamer. 
Dat kan helemaal niet. De kabinetsforma
tie moet zich vooral niet in de openbaar
heid voltrekken. Dan gaat iedereen mee 
formeren en dan mislukt het vast. (Prof. W. 
C. L. van der Grinten in NRC!Handelsblad). 

Gesjoemel 
Het "gesjoemel", of positiever gezegd de tijd 
voor intern beraad, zal beperkt kunnen blijven 
tot drie weken. Daarna zullen partijen kleur 
moeten bekennen en wat nóg belangrijker is: 
de formateur met wie zij op de proppen ko
men zal voor al zijn doen en laten volledig 
verantwoording schuldig zijn aan het parle
ment. Kabinetsformaties kunnen zo gemak
kelijk worden ontdaan van de kwalijke geur, 
waarmee ze zijn omringd. (Trouw). 
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Blijft zo 
Najaar '82 beleefde Nederland een verhou
dingsgewijs snelle formatie, mede doordat 
kiezers voor de verkiezingen konden weten 
dat CDA en VVD wilden samenwerken en die 
partijen voor dat doel ook een meerderheid 
gaven. Maar dat had vooral met politieke en 
electorale verhoudingen te maken, en dat zal 
wel zo blijven, alle staatscommissies van ho
ge kwaliteit ten spijt. (NRC!Handelsblad). 

Naïef 
Maar stel dat het wel een moeilijke forma
tie wordt, waarin de kiezer PvdA en CDA 
tot elkaar veroordeeld hebben - tenzij het 
CDA de Staphorster variant met VVD en 
klein rechts kiest. Ook dan mag Den Uyl 
(dat tweede kabinet komt er toch, ook al 
wordt hij een Adenauer) binnen drie we
ken aan de bak. Om vervolgens groot
scheeps in te leveren, want het CDA ziet 
hem met graagte mislukken. Het stellen 
van termijnen voor delen van het formatie
proces is onzin, want die termijnen 
werken altijd in het nadeel van de kleuter
leidster- de (in)formateur- en ten gunste 
van de sarrende en tijdrekkende belha
meltjes. Het is wel grappig dat een zorg
vuldig samengestelde Staatscommissie 
in grote meerderheid met zo'n naïeve op
lossing komt. (Jan Joost Lindner in de 
Volkskrant). 

Meer geld voor 
echte minima 

betekent ándere 
echte minima 

(Geknipt uit NRC!Handelsblad). 

Slimme Max 
We zien na de verkiezingen wel wat de prakti
sche mogelijkheden zijn. Kijk, rechts is zo 
slim de Staphorster variant (VVD/CDA/klein 
rechts) niet vantevoren uit te dokteren. Laten 
wij zo slim zijn dat niet met een linkse variant 
te doen. ( ..... ) Als links straks een meer
derheid in de Kamer behaalt, ligt het voor de 
hand dat we eerst proberen een progressief 
kabinet tot stand te brengen. Maar volkomen 
uitgesloten dat er in zo'n geval een PvdA/ 
CDA- of een PvdA/VVD-kabinet komt - nu 
lood om oud ijzer- is het niet. (PvdA-voorzit
ter Max van den Berg in De Tijd). 

Alle vier 
Lubbers denkt aan lastenverlichting, Ruding 
denkt aan zijn financieringstekort, De Korte 
wil de ombuigingen doorzetten en De Koning 
wil koste wat het kost arbeidstijdverkorting. 
Maar De Vries (doctor in de economische 
wetenschap) wil alle vier tegelijk. ( . .... ) 
Geen wonder dat het gezag van economen 
tanende is. (Eiseviers Weekblad). 

Meeliggers 
De traditionele rol van de minister van So
ciale Zaken als tegenligger is nu die van 
mééligger geworden, zegt De Koning niet 
zonder voldoening. De relatie tussen Lub
bers en hem is er een "die gericht is op de 
cohesie binnen het kabinet. Ik hoef me zelf 
ook geen enkel geweld aan te doen als ik 
aandring op een straf economisch beleid. 
Daardoor hoef ik niet speciaal de nadruk 
te leggen op aanvullend beleid. Mijn voor
gangers dus wel, en dat werd door hun 
collega's dan bedreigend voor hun porte
feuilles gevonden. (Minister De Koning in 
Vrij Nederland). 

Redelijk homogeen 
Je kunt niet ontkennen dat het kabinet redelijk 
homogeen is geweest in dat bezuinigen, ze 
hebben een zekere esprit de corps ontwik
keld ten aanzien van die doelstelling. ( ..... ) 
Het kabinet wordt overheerst door het senti
ment: we zijn niet allemaal diepe denkers, 
maar wel harde werkers. Wat houdt ze nou 
bijeen? Het: jongens, niet praten, maar bezui
nigen. Ze hebben zo'n filosofie van: baat het 
niet, het schaadt ook niet. Als het financie
ringstekort er niet door daalt, dan is het wel 
goed voor het liberalisme. En voor de terug
keer naar de heilige familie, voor het terug 
naar de keuken. (Joop den Uyl in Vrij Neder
land). 
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KERK EN POLITIEK 

De Gereformeerden en de ·kruisraketten· 
De generale synode van de gereformeerde 
kerken in Nederland heeft dezer dagen een 
aantal besluiten genomen die politieke 
aandacht hebben getrokken. De kern van 
deze besluiten wordt ongetwijfeld gevormd 
door de uitspraak dat de synode "het 
dreigen met wapens, die massále vernieti
ging van de bevolking bewerken, in strijd 
acht met een leven in navolging van 
Christus . .. "Het wordt politiek interessant 
doordat de synode deze uitspraak ditmaal 
ook concreet toespitst in haar besluit "re
gering en parlement te manen af te zien 
van elke nieuwe stap op de weg van de 
nucleaire bewapeningswedloop, waaron
der het plaatsen van kruisraketten". Met 
andere woorden: plaatsen van kruisraket
ten is dreigen met massale vernietiging en 
christenen horen daaraan niet mee te 
werken. Dergelijke wapens kunnen niet 
door de christelijke beugel. 
Aldus de gereformeerden en er zitten nogal 
wat gereformeerden in het kabinet en in de 
verschillende partijen in het parlement. De 
meesten vermoedelijk in het CDA, en dat 
parlement staat binnenkort voor een be
slissing. 

Politieke uitspraken? 
Deze voor een synode nogal duidelijke 
uitspraak wordt des te opmerkelijker wan
neer men hem beziet in het licht van een 
uitspraak die de synode een dag eerder 
deed en die minder aandacht trok. Toen. 
hield de synode zich namelijk bezig met de 
vraag of, in welke mate en onder welke 
voorwaarden een synode zich mocht be
zighouden met uitspraken op maatschap
pelijk en politiek terrein en wat het gezag is 
van dergelijke uitspraken. 
Op de synode van Bentheim (W-Did) 
waren daaraan, tot ongenoegen van radi
calere gereformeerden, duidelijke beper
kingen gesteld. De kerk diende in maat
schappelijke zaken alleen te spreken - zo 
oordeelde de synode - wanneer "het 
getuigenis van het Evangelie overheid en 
volk niet bereikt of niet heeft kunnen 
bereiken langs de weg van het getuigenis 
van christenen, werkzaam op de verschil
lende terreinen, dan wel hun getuigenis 
wordt weinig ernstig genomen of klinkt zo 
zwak door dat ondersteuning door de 
kerkelijke vergadering geboden is". Een 
politieke uitspraak moest vervolgens evi
dent evangelisch zijn" en zich "niet op 
specialistisch terrein" begeven. 
Vorige week heeft de synode deze criteria 
van '81 "herbevestigd" (om in het nucleair
politiek jargon te blijven) en vervolgens 
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bovengenoemde uitspraken gedaan over 
onder meer de plaatsing van kruisraketten 
in ons land. 
Dat betekent dus dat de synode van 
mening is dat zij zich met die uitspraak niet 
op specialistisch terrein beweegt. Dat is 
van belang bij de discussie met het CDA 
waarin sommigen (waaronder partijvoorzit
ter Bukman e·n fractievoorzitter De Vries) 
de stelling betrekken dat van de kerk een 
profetisch getuigenis mag worden ver
wacht en dat daarnaar weliswaar ernstig 
dient te worden geluisterd maar dat het 
vertalen van dit getuigenis naar een con
crete ontspanningspolitiek werk voor politi
ci is en dat de kerk als kerk daarin geen 
concrete standpunten dient in te nemen. 
In die gedachtengang behoort een beslis
sing over al dan niet plaatsen van kruisra
ketten tot het "hoe" van de terugdringing 
van atoombewapening en is dus een 
politiek-specialistische aangelegenheid 
waarover de kerk zich niet concreet moet 
uitlaten. De gereformeerden wijzen deze 
gedachtengang nu kennelijk af en verkla
ren het schermen-op-zich met wapens die 
op vernietiging van de bevolking gericht 
zijn onaanvaardbaar. 

Karakter van de uitspraak 
De synode wees al eerder de gedachte af 
om een onderscheid te maken in gezag 
van uitspraken al naar gelang ze op strikt 
kerkelijk (belijdenis of kerkorde), dan wel 
maatschappelijk terrein liggen. De gerefor
meerde synode doet dus niet snel een 
uitspraak op politiek terrein, maar als dat 
gebeurt is die uitspraak evenzeer bindend 

als wanneer het om de belijdenis gaat. Dat 
betekent dat wanneer kerkleden het' er niet 
mee eens kunnen zijn ze "revisie" moeten 
vragen. Zolang een dergelijke revisie niet 
heeft plaatsgevonden zijn de leden op de 
uitspraak aan te spreken. "Men mag de 
besluiten niet slechts "respecteren" en 
nog veel minder aan zijn laars lappen," zo 
drukte het synoderapport het destijds uit. 
Er zijn nog twee punten- die ontwijfeld met 
elkaar te maken hebben- die de aandacht 
trekken in de besluiten van de gerefor
meerde synode: de zeer grote meerder
heid waarmee ze, in dit waarlijk niet homo
gene gezelschap, zijn genomen en de -
voor het overige - betrekkelijke terughou
dendheid. 
Alle publicitaire aandacht is weliswaar 
gevallen op het concreet afwijzen van de 
plaatsing van kruisraketten, maar wie de 
tekst verder bestudeert ziet dat het totaal 
moeilijk pacifistisch, ja zelfs niet atoom
pacifistisch genoemd kan worden, hoewel 
zeker voor het laatste een flinke aanhang 
te vinden zou zijn geweest. 

Lange weg 
De uitspraken beperken zich tot wapens 
die "de massale vernietiging van de bevol
king" betreffen en de concretisering be
perkt zich tot het afwijzen van elke nieuwe 
stap waaraan dan overigens wel wordt 
toegevoegd "haast te maken met het 
politieke proces van terugdringing van de 
m.Jcleaire bewapeningswedloop". 
De weg die de gereformeerden hebben 
afgelegd voor ze deze - voor velen al te 
concrete - uitspraak tegen de plaatsing 
van kruisraketten deden is een zeer lange 
en voorzichtige geweest. Hij begon in 1957 
(Synode van Assen over het "oorlogs
vraagstuk") via Potchefstroom (1958, Ge
reformeerde Oecumenische Synode) tot 
de gereformeerden - na veel rapportages 
en commissies in 1978 (Zwolle)- uitspra
ken dat "massa-vernietigingswapens en 
de bewapeningswedloop in strijd· zijn met 
Gods heil voor deze wereld en dus uit den 
boze". Van deze uitspraak in 1978- die 
een bredere bedding vond in de vergade
ring van de Wereldraad van Kerken in 1983 
in Vaneauver-is die van '84 eèn logische 
voortzetting. 
Het is een interessante vraag of de periode 
van 1957 tot 1984 voor de gereformeerden 
de eerste etappe is geweest op weg naar 
het atoompacifisme en of de tweede etap
pe wel even lang zal duren. <1111 

Slebold Hartkamp 
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"Het is wel even wennen . .. , " schrijft 
mevrouw mr. E. A. Haars in haar Politiek 

Weekboek. jarenlang was zij kamerlid 
voor de CHU, gedeputeerde van Utrecht 

en staatssecretaris van justitie in het 
kabinet-Van Agt. 

Thans waarnemend burgemeester van 
Kockengen, een gemeente met 3000 zielen. 

Welke wellicht binnenkort moet 
worden samengevoegd. 

, .. retaris-

tijdelijk actiE:~f c~:}l ~: 
,,,~.~-

Maandag 5 maart 

Na wat orde in mijn huishouding te hebben 
gebracht - nodig na een voorafgaand 
rommelig weekend - zit ik om 9.30 uur 
achter mijn bureau op het gemeentehuis in 
Kockengen. 
Het is nog geen 10 minuten rijden, dus van 
de afstand heb ik geen last. De wel heel 
snelle en onverwachte benoeming tot 
waarnemend burgemeester van deze ge
meente vroeg wel aanpassing. De ge
meente Koekengen ligt in het herindelings
gebied van West-Utrecht. Het is nog niet te 
bezien wat er met deze gemeente zal 
gebeuren, maar de minister achtte het 
onjuist om hangende de beslissingen daar
over de benoeming van een burgemeester 
in de per 1 januari 1984 ontstane vacature 
te bevorderen. 
Vandaar dat de Commissaris der Koningin 
mij met enige aandrang vroeg de functie 
voorlopig waar te nemen. 
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Als gepensioneerde staatssecretaris zou ik 
daarvoor wel tijd hebben. Mijn agenda was 
het daar niet geheel mee eens, maar door 
systematisch schuiven, passen en meten 
lukt het goed. Het is wel even wennen om 
na een lidmaatschap van Gedeputeerde 
Staten en 4 jaar staatssecretaris nu op 
kleine schaal een gemeente met 3.000 
inwoners te besturen. 
Vanmorgen heb ik eerst de laatste hand 
gelegd aan een stuk voor de gemeente
raad over de herindeling. Dat stuk komt 
deze week in B. en W. Daarna hoop ik dat 
het via een commissievergadering naar de 
gemeenteraad kan zodat op basis daarvan 
een standpunt over het wetsvoorstel tot 
herindeling kan worden gevormd. 
De secretaris deponeerde op mijn bureau 
een dikke stapel B. en W.-stukken. Geluk
kig is de stof mij niet onbekend, maar ik 
moet wel wat oude kennis opfrissen. Elke 
aanvraag om een bouwvergunning toets ik 

even aan het bestemmingsplan om op die 
manier een indruk te krijgen van de ge
meente als geheel. Vorige week hadden 
we een bespreking met de inspecteur van 
gemeente-financiën. Koekengen is een 
artikel-12-gemeente ') en de begroting voor 
1984 geeft een benauwend groot tekort te 
zien. Bezuinigen is dan ook hier noodzake
lijk. Ik hoop daarover in B. en W. te praten 
en de secretaris en ik hebben nu nagegaan 
wat wij kunnen doen. 
Thuisgekomen heb ik een grote pan soep 
gemaakt voor een vergadering van de 
Leverstichting, die om 5.30 uur begint. 
ledereen komt van zijn werk en vergaderen 
met een hongerige maag gaat niet. 
Twee jaar geleden werd ik voorzitter van de 

') een gemeente die er gedurende meerdere jaren niet 
1n 1s geslaagd de begroting sluitend te krijgen en 
daarvoor de hulp van de overheid heeft ingeroepen 
(red.). 
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pas opgerichte Leverstichting. Nu de lever
transplantaties in Groningen goed verlo
pen is verder wetenschappelijk onderzoek 
naar de verschillende verschijningsvormen 
van geelzucht en andere ziekten van gal en 
lever dringend nodig. 
De Stichting probeert daarbij financiële 
hulp te bieden. De vergadering was als 
altijd prettig. 
Naast de oplossing van de financiën, is 
onze eerste zorg om de opening van ons 
huis in Groningen in mei goed op te zetten. 
Dat huis hebben wij ingericht om patiënten 
en hun familie voor, tijdens en na een 
transplantatie tegen een geringe vergoe
ding de mogelijkheid te bieden .. vla~ bij het 
ziekenhuis een goede verbliJfruimte te 
hebben. Patiënten komen uit het gehele 
land en hebben dringend behoefte aan een 
huis tijdens die spannende tijd. 
Inmiddels heb ik nog een aantal telefoon
gesprekken gehad over de herbouw van 
het wijkgebouw naast de Herv?rmde Ker~ 
in Breukelen. De KerkvoogdiJ heeft miJ 
verzocht met een commissie die herbouw 
te organiseren. 
Het is jammer dat het niet vlugger gaat 
want het oude gebouw dat al 140 jaar oud 
is, staat op instorten en misstaat naa,st de 
prachtig gerestaureerde kerk, terwiJl het 
kerkelijk leven dreigt te stagneren door 
gebrek aan een goed wijkgebouw. 

Dinsdag 6 maart 

Een naar verhouding rustige dag. Na 
afhandeling van de post en enige korte 
besprekingen ben ik vroeg naar huis ge
gaan. 
In de middag achter mijn bureau thuis 
gezeten om mij te verdiepen in de jurispru
dentie ter voorbereiding van een moeilijke 
strafzaak die ik volgende week moet be
handelen. 'Een enkele keer kan ik het niet 
laten om nog iets aan mijn oude vak te 
doen. 
Vanavond heb ik mijzelf de tijd gegund om 
naar de repetitie van het zangkoor te gaan. 
Het is prettig om we~r eens iets heel 
anders te doen. 

Woensdag 7 maart 

Na het afdoen van de gebruikelijke stuk
ken, komt het hoofd van de technische 
dienst mij ophalen. Samen rijden wij onge
veer anderhalf uur de gehele gemeente 
rond. Ik had er behoefte aan om ter plaatse 
te zien wat er aan de hand is. Aanleg van 
sportterreinen, nieuwbouw, problemen 
met spoorwegovergangen, slechte kade
muren, verzakking van funderingen, par
keerplaatsen voor vrachtauto's en nog vele 
andere grotere en kleinere problemen wer
den mij gewezen en vragen op den duur 
een oplossing. 
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Mevrouw Haars geflankeerd door twee oud-burgemeesters van Koekengen de heren Berendschot 
en Van de Gronde. (toto Jan Verheul) 

In de middag hebben we een lange B. en 
W.-vergadering gehad. De door mij opge
stelde conceptbrief over de herindeling 
werd aanzienlijk geamendeerd door de 
wethouders, maar we werden het wel 
eens. Ook de financiën kwamen ter sprake, 
waarschijnlijk niet voor de laatste keer. 
Voor het verlenen van standplaatsvergun
ningen werd een regeling getroffen, die de 
plaatselijke middenstand niet te veel in de 
wielen rijdt. Thuisgekomen had ik zilver
poetsen op mijn lijstje staan. Tenslotte 
moet ik ook mijn huishouden draaiend 
houden. 

Donderdag 8 maart 

Het zilverpoetsen van gisteravond was een 
aanzet voor mijn huishoudelijke hulp, die 
neigingen krijgt tot kasten schoonmaken. 
Ik heb haar eerst maar een uurtje geholpen 
om daarna op kantoor een lang gesprek 
met mijn voorganger te hebben. Van hem 
hoorde ik opnieuw een aantal zaken die op 
de rails staan. Een project voor voorwaar
denscheppend beleid vraagt nog wel wat 
stimulering om het van de grond te krijgen. 
Ik heb inmiddels twee verzoeken voor 
spreekbeurten moeten afzeggen. Er zijn 
grenzen aan mijn mogelijkheden, al vond ik 
het jammer om niet te kunnen voldoen aan 
de vraag van mijn oude studentenvereni
ging om bij het komend lustrum te spreken. 
Het voorzitterschap van het bejaardenhuis 
in Loenen heeft mijn avond gevuld. Met 
een prettig hardwerkend bestuur proberen 
we de herbouw van dit huis gereed te 
krijgen. Het is soms bijna om wanhopig te 

worden als je merkt hoeveel p~oblemen 
moeten worden opgelost voordat alle ver
gunningen zijn verkregen. Ik maak me veel 
zorgen daarover. .. 
Het huis is al jaren zeer brandgevaarliJk en 
we worden van het kastje naar de muur 
gestuurd. Alle bezuinigingen ten spijt, is dit 
een onverantwoorde situatie. 

Vrijdag 9 maart 

's Morgens is het rustig op kantoor en kan ik 
alle stukken afdoen. 
Daarna ben ik even naar Zwolle geweest 
voor een bespreking met een paar collega
advocaten uit Groningen. 
Dan rustig thuis gegeten om 's !'!Vond~ 
kennis te maken met de brandweer Uit 
Kockengen. 

Zaterdag 10 maart 

Samen met mijn huisgenote naar mijn 
zuster in Gorssel geweest en haar kleinkin
deren bewonderd. Vandaar moest over
eenkomstig een aan een vereniging geda
ne toezegging op een aanhangwagentje 
een oud bankstel naar een zomerhuisje in 
de omgeving worden gebracht. Halverwe
ge in een harde sneeuwjacht verloren we 
een kussen, dat na opgevist te zijn kletsnat 
aankwam. Het zal wel drogen voor het 
huisje deze zomer door de leden weer 
gebruikt wordt. Thuisgekomen kroop ik in 
een heel luie stoel om dit weekeljld verder 
niets meer te .doen. Het was me wel een 
weekje. ...,.. 

mr. E. A. Haars 
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PARTIJPOLITIEKE DISCUSSIE 

Een vluchtige verkenning 

De betrokkenheid van de leden met.de afdeling is te klein. 
De grondslag functioneert onvoldoende. Het ledenbe

stand vergrijst. Zo meent de werkgroep interne partijorga
nisatie, schrijfster van het rapport "Appèl en Weerklank". 
Klopt die conclusie met de ervaringen aan de basis? Wat 

zeggen bijvoorbeeld bestuursleden van plaatselijke afde
lingen, waar het partijleven begint? CD/ACTUEEL infor

meerde eens bij R. Bun, voorzitter van de afdeling 
Eindhoven, J. A. Kleinmeulman, secretaris van Kampen 

en J. Schouten, voorzitter CDA-Marken. Drie plaatsen met 
een in elk opzicht verschillende bevolking. Het oordeel 

van onze zegslieden blijkt niet sterk van dat van "Appèl en 
Weerklank" af te wijken. 

Appèl en Weerklank 
in de afdelingen 

durft te hebben. Nou, als je dat een paar 
keer meemaakt, dan drukt dat op de sfeer 
in de afdeling." 

Eigen blad 

Hoe zit het met de deelname van de leden 
in hun afdeling. Voelt men inderdaad wei
nig binding? 
"Dat is moeilijk te zeggen," vindt Klein
meulman, "er zijn overal randfiguren die 
alleen hun lidmaatschapsgeld betalen, en 
daarmee tevreden zijn. Je zou natuurlijk als 
bestuur liever hebben dat er meer actief 
waren, maar mensen hebben natuurlijk het 
recht het daarbij te laten." Bun: "Het is een 
heel moeizame zaak, om leden meer bij je 
activiteiten te betrekken. De deelname aan 
werkgroepen is altijd heel beperkt, al is mijn 
ervaring dat de betrokkenheid bij de be
spreking van "Appèl en Weerklank" en 
"Van verzorgingsstaat naar verzorgings
maatschappij" wel heel positief was." De 
heer Schouten constateert dat ook in 
Marken de helft van de leden praktisch 
nooit op vergaderingen verschijnt. 

Ledenbestand 
Waar zou die kennelijk toch geringe betrok
kenheid aan kunnen liggen. 
Bun: "Vergrijzing van het ledenbestand is 
een groot probleem. Ik meen dat ik mijn 

· ledenbestand vrij goed ken en ik zie daar 
de 40- en 50-jarigen tot de hoofdmoot 
behoren. Jongeren kom je weinig tegen." 
Ook Kleinmeulman ziet op ledenvergade
ringen dat de gemiddelde leeftijd behoorlijk 
hoog is. In Marken is dat kennelijk niet zo. 
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Voorzitter Schouten:, ,De vergrijzing valt bij 
ons wel mee. Vanaf de oprichting van het 
CDA hebben we hier een bestuur, waarvan 
d~ gemiddelde leeftijd onder de 40 ligt. Het 
jongste bestuurslid is 22. Op vergaderin
gen komt er meestal een twintigtal ledem. 
Een paar onder de 30, drie à vijf van in de 
30, dan een gat, en dan de rest vijftigplus
sers. De veertigjarigen ontbreken." Maar 
de voorzitter van Marken is toch pessimis
tisch: "De toeloop van nieuwe leden, met 
name jongeren, is de afgelopen twee jaren 
tot stilstand gekomen. Het is moeilijk na te 
gaan waar dat aan ligt. De gemeentelijke 
politiek is niet wervend genoeg. De landelij
ke politiek is m.i. voor veel mensen een 
belemmering om toe te treden. Als plaatse
lijke afdeling zit je namelijk met het pro
bleem dat mensen weinig resultaat zien 
van hun betrokkenheid. Lid zijn van een 
muziekvereniging levert onmiddellijk 
tastbaar/hoorbaar resultaat. Bij een politie
ke partij niet." "Daar komt nog iets bij," 
vertelt Schouten verder, "wij zijn een jong 
bestuur. Wat wij aanbevelen of bedenken 
wordt opgehouden door het bestuur van de 
kamerkring. 

Dat zijn allemaal leden van de oudere 
garde, die alle argumenten die wij naar 
voren brengen afdoen als niet ter zake. Het 
wordt je door deze partijbonzen zelfs kwa
lijk genomen dat je een andere mening 

Wat zou de afdeling aan die problemen 
kunnen doen? 
Bun: "Ervoor zorgen dat leden regelmatig 
wat van hun afdeling te horen krijgen! Door 
een eigen blad rond te sturen. Wij doen dat 
zes keer per jaar. Wij organiseren drie 
ledenvergaderingen per jaar. Daar komen 
toch, maar dat is een beetje afhankelijk 
van het onderwerp, zo'n zestig à zeventig 
mensen. Op een ledental van 900 à 1.000. 
Wat wij verder voor onze leden organise
ren is, naast het jaarverslag een activitei
tenplan, waar onze leden bij worden be
trokken. Dat is een nieuwigheid. Dat activi
teitenplan is opgedeeld in hoofdstukken. 
leder bestuurslid neemt er een voor z'n 
rekening. De hoofdstukken bevatten de 
voornemens van de verschillende werk
groepen in onze afdeling. 
Zo hebben we de werkgroep "CDA en de 
burgerij" die de problematiek van de anoni
miteit van de burger in de grote stad wil 
bestrijden. Wijksgewijs proberen de deel
nemers aan deze werkgroep gewone le
den te benaderen, om met ze te bepraten 
wat er allemaalleeft in de wijken. Zo willen 
we de drempel voor de mensen om mee te 
doen aan het CDA verlagen en de commu
nicatie tussen de leden en b.v. het bestuur 
of gemeenteraadsleden bevorderen. We 
hebben daar tot nu toe positieve ervarin
gen mee opgedaan: alles komt op tafel ... 
er is geen agenda, maar de mensen praten 
over wat ze belangrijk vinden. 
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Kampen doet veel meer met Kader- en 
Vormingswerk. Bovendien heeft de afde
ling vóór de behandeling van de CDA
rapporten (Appèl en Weerklank en Van 
verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij, red.) vijf bijeenkomsten gehou
den over het bejaardenbeleid. Kleinmeul
man is tevreden over het bereik dat ze 
daarmee hebben gehad: "Van de 350 
leden waren er 30 of 40 actief. Bij de 
discussie over Appèl en Weerklank zijn er 
vijf groepen van ongeveer zes mensen aan 
het werk geweest. Op ledenvergaderingen 
proberen we dan het resultaat van die 
groepen over te brengen en dat lukt goed." 
In Marken heeft men dit probleem willen 
aanpakken door, verleden jaar januari, een 
ledencontactblad op te zetten. "We hopen 
daardoor," zegt voorzitter Schouten, "dat 
mensen bepaalde onderwerpen aan de 
orde stellen, waardoor de discussie bevor
derd wordt. Dat loopt echter nog niet zo 
hard. Marken is zo'n kleine gemeente dat 
mensen dat waarschijnlijk wel in persoonlij
ke contacten kwijt kunnen." Eindhoven en 
Kampen hebben een goed draaiend leden
contactblad. 

Contact met fractie 
Hoe nauw is de betrokkenheid met de 
gemeenteraadsfracties? 
De afdelingen proberen de contacten met 
de gemeenteraadsfracties warm te hou
den. Ze hebben veelvuldig onderlinge bij
eenkomsten. In Eindhoven worden de 
vergaderingen van de CDA-fractie bijge
woond door het afdelingsbestuur. Een keer 
per jaar wordt er een studiedag georgani
seerd voor fractie en bestuur gezamenlijk. 
De afdeling werkt in werkgroepen aan 
nota's, die ook in de fractie behandeld 
worden. Op jaarvergaderingen kwam de 
fractievoorzitter al het gevoerde beleid 
verantwoorden, voortaan zal ook een 
schriftelijk verslag van de fractie onderdeel 
gaan uitmaken van het jaarverslag. 

In Marken worden alle gemeenteraads
vergaderingen voorafgegaan door 
ledenvergaderingen/fractievergaderingen, 
geleid door de afdelingsvoorzitter. Daarbij 
verdedigt de fractievoorzitter het door de 
raadsfractie voorgenomen beleid. Ook 
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.. . leden bij 

vergaderingen 

betrekken ... 

wethouders zitten in dat overleg. Dergelijke 
bijeenkomsten vinden eens in de vier à zes 
weken plaats. "Een probleem voor zo'n 
kleine afdeling als Marken is echter dat ons 
budget eigenlijk helemaal opgaat aan de 
zaalhuur voor die gelegenheden. Geld 
voor cursussen etc. houden we niet meer 
over," aldus Schouten. 
In Kampen onderhoudt men eveneens 
vaste, regelmatige contacten tussen afde
ling en fractie. "Wij zijn constant bezig met 
het invullen van een stukje politiek. Daar
naast hebben we een of twee keer per jaar 
een bijeenkomst waarin we brainstormen 
over de verhouding tussen fractie en be
stuur, over zaken die misgegaan zijn, over 
politieke kwesties. Ook komen we ad hoc 
bij elkaar als er a6tuele problemen op te 
lossen zijn. Bovendien komen fractieleden, 
de voorzitter van het bestuur en de CDA
wethouders op de maandagavonden bij 
elkaar om deB. en W.-vergaderingen van 
dinsdag voor te bereiden," aldus Klein
meulman. 

Grondslag 
In Appèl en Weerklank wordt nadrukkelijk 
gewezen op het goed functioneren van de 
grondslag. Hoe gaat dat in Marken? 
"De discussie over de uitgangspunten," 
zegt Schouten, "staat niet los van de 
onderwerpen van je vergaderingen. Maar 
aan een principiële discussie zijn wij de 
laatste tijd niet toegekomen. Onze afdeling 
is voortgekomen uit de ARP en de CHU. De 
KVP bestond hier niet. Vandaar dat er bij 
ons weinig aanleiding toe was." 
In Kampen daarentegen wel veel aandacht 
voor het Program van Uitgangspunten. 
Kleinmeulman: "De vier kernbegrippen 
(gereéhtigheid, solidariteit, gespreide ver-

Appèl en Weerklank 
In de afdelingen en kamerkringen wordt 

volop gediscussieerd over het rapport;,Ap; · 
pèl en Weerklank". De partijraad bes(Jreflikt 
dit rapport in mei. Een aantal aspecten van 

het rapport wordt de komende tijd nader 
behandeld. 

antwoordelijkheid, rentmeesterschap, 
red.) dekken beslist niet het geheel van 
politieke problemen. Veel meer studie zal 
duidelijk moeten maken hoe het CDA over 
diverse onderwerpen denkt. Op het ogen
blik bestaat het gevaar dat politici alleen dat 
element eruit pakken, wat hen het beste 
uitkomt. Wij in Kampen willen, dat het CDA 
een duidelijke, eigen politieke lijn ontwik
kelt en dat CDA-vertegenwoordigers daar
aan vast moeten houden. Het feit dat wij 
een brede volkspartij zijn, betekent immers 
dat je een stuk van jezelf moet inleveren. 
Dat begrijpen te weinig mensen binnen het 
CDA. Bij ons speelt het Program van 
Uitgangspunten een belangrijke rol. Het is 
weliswaar niet zo dat fractieleden het onder 
hun hoofdkussen hebben liggen, maar 
vooral bij ethisch geladen onderwerpen 
denken we er wel aan." 
Bun: "In Eindhoven zijn we het eens, dat 
als het CDA standpunten inneemt, dat je 
deze moet toetsen aan het Program van 
Uitgangspunten. We hebben een jaar of 
twee geleden als afdeling een nota uitge
bracht over kraken en leegstand van wo
ningen. Daarbij hebben onze uitgangspun
ten een heel wezenlijke rol gespeeld. We 
proberen ze als bestuur en als fractie 
operationeel te maken. We hebben het 
idee, dat je daar meer aan hebt, dan alleen 
theoretisch met cursussen bezig te zijn." 

Maatschappelijke 
organisaties 
Onderhoudt uw afdeling contacten met 
kerken en verwante maatschappelijke or
ganisaties? 
In de drie afdelingen zijn die contacten er 
vooral op het persoonlijke vlak. In Kampen 
blijkt het heel moeilijk contacten met zo'n 
dertig verschillende kerkgenootschappen 
vorm te geven. In Marken willen de kerken 
zich uitdrukkelijk niet met partijpolitiek inla
ten. Eindhoven probeert wel regelmatig 
overleg te voeren met verschillende orga
nisaties. 
Het verkiezingsprogramma voor de ge
meenteraad is bij voorbeeld voor de verkie
zingen bij de FNV op tafel gelegd, met het 
verzoek om commentaar. Nuttige aanvul
lingen zijn als amendementen aan de 
ledenvergadering voorgelegd. 

Het probleem waar deze afdelingen ten
slotte mee te kampen hebben, is dat alles 
wat ze voor de partij doen zo ontzettend 
veel tijd vergt. ledere uitvoering méér van 
een aanbeveling van Appèl en Weerklank 
betekent gewoon extra uren steken in het 
CDA. En dat valt soms wel eens zwaar, 
benadrukken alle drie de heren. ~ 

Theo Brinkel 
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Midden-Oosten: nog lange weg naar vrede 
Enkele weken geleden was een parle
mentaire delegatie gedurende een be
zoek van ruim een week aan Tunesië, 
Saoedi-Arabië, Koeweit en Jordanië de 
gast van de Arabische Liga. Vanuit het 
CDA hebben Jan Krajenbrink en ikzelf 
aan dit bezoek deelgenomen. 

Het Midden-Oosten is zonder twijfel een 
van de meest acute brandhaarden in de 
wereld. Het conflict tussen Israël en zijh 
nabuurstaten wegens de Palestijnse kwes
tie wordt aangevuld met bruut geweld in 
Libanon en de escalerende oorlog tussen 
Iran en Irak, die al honderdduizenden 
doden heeft opgeëist. Het bezoek van de 
Nederlandse delegatie, dat overigens het 
eerste in zijn soort was, stond grotendeels 
in het teken van de Aarabische eis van 
"zelfbeschikking" van het Palestijnse volk. 
Maar ook werd duidelijk dat de verontrus
ting over andere confl,icten in de regio 
groter is dan ooit. 

Matiging ten 
opzichte van Israël 
De Arabische inzet voor de zaak van de 
PLO (de Palestijnse Bevrijdingsorganisa
tie) kan vooral uit twee oorzaken worden 
afgeleid. In de eerste plaats bood en biedt 
deze een bijna perfecte gelegenheid om de 
Arabisch "broederschap" te belijden. Het 
doel was de liquidatie van de staat Israël, 
de gemeenschappelijke vijand, en het vin
den van een eigen grondgebied voor het 
Palestijnse broedervolk. In de tweede 
plaats bekleden vele Palestijnen in de 
diaspora in staatsorganen, handel en in
dustrie zeer vooraanstaande posities, van 
waaruit zij de officiële opstelling van een 
aantal Arabische staten behoorlijk kunnen 
beïnvloeden. Dit laat ondertussen onverlet, 
dat de Palestijnen in de meeste Arabische 
landen tweederangs burgers zijn. In zekere 
zin zijn zij statenloos, wat vooral voor de 
minder goed gesitueerden te merken is. 
Het panarabisch streven naar "zelfbe
schikking" van de Palestijnen zag er jaren 
rimpelloos uit. Toen Egypte, de meest 
moderne, volksrijkste en in aanleg de 
meest invloedrijke staat, het zich permit
teerde om via de Camp David-akkoorden 
tot een vergelijk te komen met Israël, werd 
het dan ook ogenblikkelijk uit de Liga 
gegooid. Maar inmiddels nam de instabili
teit in de regio danig toe, wat er het hare toe 
heeft bijgedragen, dat de houding ten 
opzichte van Israël steeds gematigder is 
geworden. Men begint andere zorgen aan 
het hoofd te krijgen. 
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De zich matigende houding ten opzichte 
van Israël komt in drie aspecten tot uitdruk
king. In de eerste plaats in het plan-Fez 
(het laatste vredesplan van de Arabische 
staten voor het oplossen van het conflict 
tussen de Palestijnen en Israël). De Arabi
sche staten erkennen in dit laatste voorstel 
ter oplossing van het Palestijnse vraagstuk 
impliciet de Israëlische eis van veilige 
grenzen. Geen liquidatie dus meer van de 
staat Israël, maar beperking tot de eis van 
overdracht van de West Bank en de strook 
van Gaza aan de Palestijnen. In de tweede 
plaats bleek ons uit gesprekken, dat het de 
niet direct betrokken landen er vóór alles 
om te doen is om Israël, de PLO en 
Jordanië zonder voorwaarden vooraf om 
de tafel te krijgen. De bal ligt bij de direct 
betrokkenen. In de derde plaats komt 
Egypte terug in het kamp, wat zonder meer 
een teken van verdere matiging is. Het feit 
dat Arafat met Moebarak onderhandelt 
over de rol die Egypte in het vredesproces 
kan spelen, wijst er ten overvloede op dat 
ook de PLO zich voegt naar de meer 
gematigde opstelling, wat na Libanon en 
Tripoli ook goed verklaarbaar is, al mag 
zeker niet worden geconcludeerd dat de rol 
van Arafa:t is uitgespeeld. Hij is enkele 
weken geleden tot vice-voorzitter van de 
Liga gekozen. 

Belangentegenstellingen 
De werkelijke achtergrond van de mati
ging in de Arabische wereld lijkt mij het 
démasqué van de Arabische broeder
schap te zijn. Tussen koning Hoessein 
en Arafat botert het allang niet. Er 
bestaat geen gemeenschappelijk con
cept, waar men uiteindelijk uit wil ko
men. Maar bovendien zijn de belangen
tegenstellingen tussen de Arabische 
staten steeds evidenter geworden en 
neemt de onrust over een verder uit de 
hand lopen van de situatie toe. 

Het duidelijkst bleek ons dit in Saoedi
Arabië, en Koeweit. De autoriteiten bleken 
uitermate bevreesd voor een escalatie van 
de oorlog tussen Irak en Iran met als 
mogelijk gevolg een afsluiting van de 
Straat van Hormoez en uitbreiding van het 
slagveld, met name als Iran aan de winnen
de hand zou blijken. Er liggen fundamente
le belangentegenstellingen tussen met na
me Saoedi-Arabië en Syrië, die gezien de 
oriëntatie van Syrië op de Sovjet-Unie en 
zijn gebiedsaanspraken in Libanon nauwe
lijks overbrugbaar zijn. En wanneer Egypte 
zijn oude positie weer zou gaan innemen 

zou het met de leidende bemiddelaarsrol 
van Saoedi-Arabië wel eens gedaan kun
nen zijn. Voor Libië is iedereen als de dood. 
En voor de toekomst ligt nog de machtsver
deling tussen Irak en Syrië in het verschiet. 
Het is gel;ln wonder, dat Saoedi-Arabië, 
Oman en Koeweit met hun bijzondere 
geografische posities overgaan tot groot
scheepse militaire aankopen. 
De toegenomen gematigdheid van de Ara
bieren zou kansen bieden voor een verge
lijk met Israël. Maar Israël, de supermo
gendheid in de règio, speelt in het zicht van 
deze verdeeldheid en met de onvoorwaar
delijke steun van de VS in een verkiezings
jaar op laten komen. Van die kant mag voor 
afzienbare tijd geen oplossing van het 
probleem worden verwacht. 
Er werd ons van alle kanten te verstaan 
gegeven, dat Europa duidelijk stelling moet 
nemen. Sinds de verklaring van Venetië is 
van Europa niet veel meer gehoord. Niet te 
ontkennen valt dat de Europese invloed op 
de VS gering is, terwijl we wel van de 
inspanningen van die kant volledig afhan
kelijk zijn. Inmiddels is de aftocht van de VS 
uit Libanon het politiek gezag van de 
Amerikanen bepaald niet ten goede geko
men. Ook in diplomatiek opzicht is de 
positie van de Amerikanen weinig benij
denswaardig, omdat zij tegenover een 
kluwen van opvattingen staan, die moeilijk 
met elkaar te rijmen zijn. En ondertussen 
breidt het slagveld tussen Irak en Iran zich 
uit. Er is niet veel hoop op, dat hierop 
invloed zal zijn uit te oefenen. De Iraanse 
gijzeling van Amerikaanse diplomaten ligt 
nog vers in het geheugen. En streng 
religieuze shi'itische impulsen aan Iraanse 
kant kunnen ook elders destabiliserend 
effect hebben. 

De Palestijnse kwestie staat allang niet 
meer op zichzelf. Andere conflicten 
lijken haar voor het moment te over
schaduwen. Vandaar nu ook de be
moeienis van de Arabische Liga met de 
oorlog tussen Iran en Irak. Naast een 
zwaar ideologische kwestie is het Pale
stijnse vraagstuk onderdeel van een 
ingewikkeld politiek netwerk geworden. 
De contouren van een oplossing zijn 
nog uiterst vaag en de weg naar vrede 
lang. Europa moet zich hiervoor blijven 
inzetten. Onze toekomst is immers 
nauw verweven met die van het Midden
Oosten. ~ 

Mr. J. P. van Ierset 
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VOLKSHUISVESTING 

Doorstromings
heffing verkeerd 
benaderd 
De nu opnieuw aan de orde gestelde 
doorstromingsheffing is al jarenlang een 
omstreden zaak. Ofschoon een ieder het 
ermee eens is, dat te -veel mensen met te 
hoge inkomens tegen te lage huren in te 
goedkope woningen wonen en zulks moet 
worden aangemerkt als object van regu
lering, worden uit alle hoeken en gaten 
bezwaren opgezocht tegen het daartoe 
geëigende middel: een doorstromingshef
fing ofte wel een huurbelasting. Dat is dan 
het verschil tussen de te lage huursom en 
15% van het inkomen. Die bezwaren zijn 
begrijpelijk, wanneer men de voor ogen 
staande doorstroming ziet als de vlag, die 
de lading moet dekken. Of wanneer men 
met andere woorden de in te voeren 
doorstromingsheffing in de eerste plaats 
ziet als bron van inkomsten voor 's rijks 
lege schatkist. En niet als een eerste 
aanzet om te komen tot een rechtvaardiger 
woningbezetting ten profijte van de lagere 
inkomensgroepen. Zij die het zo zien, 
beschikken over het sterke argument, dat 
het financieel gewin grotendeels teniet 
gedaan zal worden doordat voor de heffing 
en invordering pakweg 1.500 nieuwe amb
tenaren moeten worden aangesteld. Bo
vendien betwisten zij, en niet zonder goede 
reden, het korte-termijnvoordeel van de 
huursubsidielast 

Maar dit is niet het enige misverstand dat 
uit de, door achtenswaardige lieden gele
verde, commentaren te voorschijn komt. 
Wanneer door de directeur van de Nationa
le Woningraad en bepaalde politieke krin
gen wordt betoogd, dat niet alleen de 
huurders maar ook de huiseigenaren die te 
goedkoop wonen, in de heffing moeten 
worden betrokken, geven zij er blijk van dat 
zij de bedoeling niet hebben begrepen, 
omdat die niets te maken heeft met inko
menspolitiek. 

De bedoeling is namelijk degenen, die 
relatief te lage huren verwonen, er door 
een doorstromingsheffing - niet ineens, 
maar geleidelijk- toe te bewegen naar een 
duurdere woning "door te stromen", mede 
omdat het stelsel van verhuis- of doorstro
mingspremies in de praktijk een grote 
mislukking is gebleken. Wanneer als ge
volg daarvan woningen gekocht of ge
bouwd worden, komen daardoor de wonin
gen met die lage huren beschikbaar ten 
behoeve van de toepasselijke inkomens-
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Huurbelasting indien men te goedkoop woont? 

groepen. Door de huiseigenaren ook te 
belasten blokkeert men de doorstroming 
juist aanzienlijk. 
Wellicht zou staatssecretaris Brokx zich 
evenwel geheel en al willen bevrijden van 
de verdenking, dat het hem niet zozeer om 
een rechtvaardiger verdeling van het huur
woningbestand, maar veeleer om de op
brengst van een huurbelasting en ook nog 
eens het terugdringen van de huursubsi
dies te doen zou zijn. Dan zou hij, door een 
niet minder doeltreffende koerswijziging, 
ook het gebenedijde streven naar decen
tralisatie - tegenwoordig deregulering -
grote diensten kunnen bewijzen. Hoe? 
Door te bevorderen - in overleg met de 
minister van Binnenlandse Zaken - dat de 
mogelijkheid tot het heffen van een huurbe
lasting, onder de naam "woonplaatsbelas
ting" via wetswijziging (gemeentewet) aan 
de gemeenten wordt gegeven. 
Het zijn namelijk de gemeentebesturen, 
die uit hoofde van hun taak om de in de 
gemeente beschikbare woonruimte zo 
doelmatig mogelijk te verdelen, recht
streeks belang hebben bij een doeltreffen
de doorstroming. Daartoe beschikken zij 
over een ambtelijk apparaat en kunnen zij 
de eventuele noodzakelijkheid, de draag
wijdte en de opvangmogelijkheden over
zien in nauw overleg met de woningbouw
verenigingen. 
Zóveel meer ambtenaren zullen dan niet 
nodig zijn. En de huursubsidielast voor het 
Rijk zal ook dan verminderen, evenals 
trouwens de opbrengst van de huurbelas
ting c.q. doorstromingsheffing, wanneer 
uiteindelijk een ieder "woont naar inko
men": Daarom kan een regulering van 
doorstroming maar beter niet centralis
tisch, maar gemeentelijk geregeld worden. 

W. M. van der Harst, 
oud-burgemeester van Oostflakkee 

.... 

"In beginsel 
landelijke zaak" 
Op verz~ek van de redactiegeeft CDA
fractielid Wolters een reactie op het 
artikel van de heer Van der Harst. Hoe In 
de fractie overdedoorstromlngshefflng 
gedachtwordtlegt hij hieronder uit. 

De hernieuwde landelijke discussie over 
een eventuele doorstromingsheffing 
brengt, evenals bij eerdere gelegenheden, 
veel pennen en tongen in beweging. Het 
valt daarbij op dat onder de reagerenden in 
hoofdzaak slechts een tweetal groepen zijn 
te onderscheiden, nl. zij die fel tegenstan
der zijn en zij die de noodzaak van een 
dergelijk volkshuisvestingsinstrument 
krachtig onderstrepen. 
De positie van de CDA-Tweede
Kamerfractie kan aldus worden aangeduid. 
Bij diverse gelegenheden in de afgelopen 
jaren heeft onze fractie aandacht gevraagd 
voor een evt. doorstromingsheffing. Wij 
hebben dat gedaan - en blijven dat voor
alsnog doen - in verband met de enorme 
scheefgroei die er in de Nederlandse 
huurwoningvoorraad is ontstaan: tegen
over steeds grotere groepen mensen die te 
duur wonen staat een omvangrijke groep 
die te weinig verwoont. Dat probleem knelt 
des te meer wanneer de doorstroming 
afneemt en er door de algemene economi
sche en inkomensontwikkeling een 
groeiende behoefte aan betaalbare huur
woningen ontstaat. Reden waarom wij de 
regering hebben gevraagd over de door
stromingsheffing een nota uit te brengen. 
Niet over een huurbelasting, neen, het gaat 
om een tijdelijke financiële prikkel ter sti
mulering van de doorstroming, waarbij de 
financiële opbrengst niet voorop staat. De 
CDA-fractie wil een discussie in het parle
ment die, naar wij hopen, niet vooraf 
belemmerd wordt door al te dogmatische 
benaderingen. 
De nota is er nog niet. De regering wil de 
materie betrekken in een bredere kabinets
discussie over het volkshuisvestingsbe
leid. Dat is een goede zaak omdat een 
doorstromingsheffing in dat kader moet 
worden geplaatst. 
De heer Van der Harst suggereert een 
doorstromingsheffing als instrum~nt aan 
de gemeenten te geven. Daarvan zou ik 
willen zeggen: voorlopig willen wij eerst de 
discussie ten principale hebben. Niettemin 
neig ik ertoe op voorhand te beklemtonen 
dat een heffing in beginsel - zoals het 
huurbeleid, de fiscale renteaftreketc.-een 
landelijke zaak dient te zijn. <1111 

drs. Frans Wolters 
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INGEZONDEN 

UW MENING • 1n deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. 
{Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 
p)e redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~~~-----------------

Profiteurs 
Uit de laatste opinie-peilingen lees ik, dat 
het aantal Nederlanders dat tegen plaat
sing van kruisraketten is, weer sterk is 
toegenomen. 
Het gaat mij nu om de mensen, die eerst 
niet tegen plaatsing waren en nu wel. De 
veiligheid van Nederland wordt er niet 
groter of kleiner op, of wij nu wèl of geen 
kruisraketten plaatsen. Of het er nu 48, 32, 
16 of geen worden. 
Als we vanuit die optie nu zeggen: "In 
Nederland bij nader inzien dan toch maar 
liever geen kruisraketten", dan verlagen 
we onszelf tot doodgewone profiteurs. Dan 
profiteren we van de inspanningen en 
bescherming, die anderen ons bieden, 
zonder daar zelf een bijdrage toe te leve
ren. Zo doen profiteurs. 
En zo aarzel ik niet, de mensen, die eerst 
vóór plaatsing waren en het nu om deze 
reden niet meer nodig vinden, profiteurs te 
noemen. 
Zou met deze tegenstanders van plaatsing 
de regering bij haar besluitvorming reke
ning moeten houden? En zich daarmede 
tot medeplichtige moeten maken van dit 
profiteurschap? En daarmede andere 
NATO-partners laten opdraaien voor onze 
bescherming en veiligheid. En nadat deze 
tot plaatsing zijn overgegaan werkloos aan 
de kant gaan staan? Het kost me moeite in 
dit verband het woord lafheid niet te gebrui
ken. 
Ook om deze reden is het onjuist, de 
uitkomsten van de opinie-peiling al te zeer 
als leidraad te hanteren bij de besluitvor
ming ter zake. 
Bovendien: denken de tegenstanders van 
plaatsing nu echt, dat de Sovjets - als 
Nederland niet tot plaatsing overgaat - de 
op de Rijnmond gerichte SS-20 raketten uit 
dankbaarheid een andere bestemming zul
len geven? Misschien dat de raadsleden 
van Losser bij hun bezoek aan Moskou 
daarnaar eens kunnen informeren. 

drs. E. Glanotten, Baarn 

Ernst en leut 
Bij het lezen van CD/ ACTUEEL van 3 maart 
jl. bepaalden deze dingen de twee gezich
ten van het CDA in Mierlo. 

. Enerzijds houdt God voor ogen, want dat is 
zalig en dat is blijkbaar de vlag die de lading 
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nog moet dekken, een christelijk sausje of 
vernisje en anderzijds de vrouw in de erm, 
want dat is werm, met fanfare, dansma
rietjes en de namens de carnavalsvereni
ging "De Kersepitten" uitgereikte gelijkna
mige onderscheidingen aan een aantal 
toppolitici van het CDA. Het moderne 
christendom van onze dagen is hiermede 
ten voeten uit getekend. God wat en de 
wereld wat. Het dienen van twee heren, het 
gaan van twee wegen, het hinken op twee 
gedachten. 
In het laatste bijbelboek, de Openbaring 
van Johannes, kan men in de zevende brief 
aan de gemeenten in Klein Azië, namelijk 
Laodicea, het volgende lezen: Ik weet uw 
werken, dat gij noch koud zijt, noch heet, 
och of gij koud waart of heet! Zo dan omdat 
gij lauw zijt, en noch koud, noch heet, Ik zal 
u uit mijn mond spuwen. Er wordt desniet
tegenstaande nog raad gegeven om goud 
te kopen, beproefd komende uit het vuur en 
zalf om uw ogen te zalven, opdat ge zien 
moogt. 
Aan deze woorden dacht ik toen ik het 
artikel las over het goedkope Brabantse 
vermaak, dat wel het hoofd verhit, maar 
niet het hart verblijdt in de bijbelse zin. 
Hoewel niet beter dan zij, past het niet, dat 
CDA-politici hier acte de présence geven. 
Het naamchristendom verslaat zijn duizen
den, maar van de ware christen lees ik 
evenwel, dat hij door het geloof een lidmaat 
van Christus is en zijn zalving deelachtig is, 
opdat hij Zijn Naam belijde en zich tot een 
levend dankoffer Hem offere en met vrije 
en goede consciëntie in dit leven tegen de 
zonde en de duivel strijde en hiernamaals 
in eeuwigheid met Hem over alle schepse
len regere. 
Zij die huppelen van zielevreugd, zoals 
David voor de ark en bespot door zijn eigen 
vrouw, hebben geen behoefte aan het 
lallige vermaak van de carnavallers. 

J. Soeteman, Ouddorp 

Opslag radio-actief afval 
In CD/ACTUEEL van 25 februari jl. wordt 
een samenvatting gegeven van het rapport 
"Vernieuwend Energiebeheer". Onder an
dere wordt daarin opgemerkt dat de opslag 
van radio-actief afval een reëel probleem is 
dat moet leiden tot extra onderzoek. 
Daarmee kan ik instemmen. Maar wel is 
van het grootste belang waarop zich dit 

onderzoek dan zal richten. Wanneer wordt 
nagegaan hoe radio-actief afval zo veilig 
mogelijk kan worden opgeborgen, zijn we 
op de verkeerde weg. Waarom is dit afval 
namelijk een probleem? Omdat het levens
gevaarlijk is. We zijn er doodsbang voor. 
En in vergelijking met allerlei ander gevaar
lijk materiaal heeft dit afval nog de eigen
schap dat het lang radio-actief werkzaam 
blijft. Erg lang! Geen eeuwen, maartiendui
zenden jaren. En het is ondenkbaar dat het 
mogelijk is dit afval zolang veilig op te 
bergen. 
Het is ongetwijfeld, na de nodige voorberei
ding, technisch mogelijk het afval ergens 
ver weg, voor mensen haast onbereikbaar, 
te plaatsen, zonder dat er ongelukken 
gebeuren voor de plaats van bestemming 
bereikt is. Veel moeilijker zal het echter 
zijn, zo het al mogelijk is, door middel van 
onderzoek dat slechts korte tijd kan duren 
(veel minder dan een eeuw) het effect te 
bepalen dat langdurige afgifte van warmte 
en radio-activiteit (meer dan honderden 
eeuwen) op zijn omgeving heeft. Onmoge
lijk is het tenslotte om de gebruikte berg
plaatsen na afsluiting zo te markeren, 
zowel ter plaatse als op papier bij de 
beherende autoriteiten, dat deze herken
baar blijven en niet betreden worden tot na 
tienduizenden jaren de radio-activiteit is 
uitgewerkt. Wanneer u denkt hoe ons land 
er 2000 jaar geleden bij lag, kunt u zich 
immers niet voorstellen welke ontwikkelin
gen zich de komende 10.000 jaar zullen 
voordoen. 
Daarom ben ik van mening dat onderzoek 
naar opslagmogelijkheden van radio-actief 
afval thans volstrekt overbodig is. En mis
schien is dergelijk onderzoek zelfs wel 
gevaarlijk. Het zou wellicht de indruk kun
nen wekken dat de problemen rond radio
actief afval zijn opgelost. Mij lijkt het daar
entegen zinvol te onderzoeken of afval dat 
bij toepassing van kernenergie ontstaat 
van zijn radio-activiteit te ontdoen is. Dat 
kan heel moeilijk zijn. Maar willen we de 
schepping op een verantwoorde wijze be
heren, dan zullen deze reële problemen 
moeten worden opgelost voor we tot daad
werkelijke toepassing van kernenergie 
overgaan. 
En door de weerstand tegen het onderzoek 
naar opslagmogelijkheden van radio-actief 
afval bij voorbaat als taboe te bestempelen 
lossen we dergelijke problemen niet op. 

drs. H. van Wijk, Tilburg 
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PARTIJNIEUWS 

22 maart in Veldhoven 

CDA-CVP organiseren landbouw- en milieuconferentie 
Onder het motto: "de grond in goede 
handen" organiseert het CDA samen met 
zijn Belgische zusterpartij de CVP op 
donderdag 22 maart in Veldhoven een 
conferentie over landbouw en milieu. Tij
dens dit congres zal de relatie landbouw en 
milieu vanuit verschillende visies aan de 
orde komen. 
Een goed milieu is van levensbelang voor 
de kwaliteit van de landbouwproduktie. De 
komende jaren zal kwaliteitsverbetering 
van agrarische produktie zowel in het 
nationaal gevoerde beleid als in het Euro
pese landbouwbeleid een belangrijke 
plaats innemen. 
De wijze van aanpassing van het Europese 
landbouwbeleid is van grote betekenis 
voor de bestaansmogelijkheden van de 
individuele boeren en tuinders. De mate 
waarin de agrarische bevoiKmg medever
antwoordelijk kan zijn voor milieu en land-

Spreekbeurten 
19 maart: 
H. May-Weggen: VVD-vrouwen Gelder
land, Provinciehuis Arnhem. Aanvang 
09.30 uur. . 
F. Laning-Boersma: gebouw "lchthus", te 
Emmen. Aanvang 09.30 uur. Onderwerp: 
euthanasie. 
T. Tolman: CDA-Steenwijk N. W. Overijs
sel. 
J. Kraaijeveld-Wouters: CDA-Noordoost
polder, aanvang 20.00 uur. 
J. van Ierse!: gebouw Quintus, Korte Mare 
34, Leiden. Aanvang 20.00 uur. 
T. Frinking: de Koepel, Oosteinde 1, Voor
burg. Aanvang 20.00 uur. 
E. Boot: forum Pol. Scholingscursus Haren 
(gr.) Aanvang 20.00 uur. 
V. van Rooy: forumdiscussie EBN, Haar
lem. Aanvang 20.00 uur. 
B. Beumer: Hoogeveen. 
B. de Vries: CDA 's-Gravendeel 
J. de Koning: Groningen 

20 maart: 
P. Bukman: KK Haarlem 
0. Ruding: Het Anker, Oude Dijksteoweg 
21, Uithuizermeeden. 
G. Braks: Hotel Knippers, Vledderstraat 
11 , Denekamp. 
P. van Zeil: Hervormd Jeugdhuis, Ge
dempte Oude Gracht 104, Haarlem. Aan
vang 20.00 uur. 
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bouwschap hangt nauw samen met haar 
bestaansmogelijkheden. 
Het programma voor deze dag ziet er in 
grote lijnen als volgt uit. 
- Opening door CDA-Tweede Kamerlid 
René van der Linden. (voorzitter van de 
werkgroep die deze conferentie voorbe
reidt). 
- Een korte inleiding aan de hand van 
stellingen door de voorzitter van de over
koepelende Europese landbouworganisa
tie (COPA}, de Belg J. Hinnekens. Minister 
van Landbouw Gerrit Braks treedt hierbij 
op als co-referent. 
- In het forum o.l.v. Oud-Eurocommissaris 
Pierre Lardinois hebben zitting de CVP
staatssecretaris van Europese Zaken en 
Landbouw De Kaersemaker en dr. R. 
Tijskens, directeur bedrijfsdiensten van de 
Belgische boerenbond, J. van der Veen 
voorzittervan het Landbouwschap en dr. ir. 

J. Penders: Leidschendamse Onderne
mersvereniging, "De Kaketoe" Leidschen
dam. Aanvang 20.00 uur. 
P. v.d. Sanden: geb. De Koets, CDA
Vuren. Aanvang 20.00 uur. 
H. May-Weggen: Ned. Chr. Vrouwenbond, 
gewest Utrecht. 
Aanvang 13.30 uur. 
E. Boot: Europa-avond, start verkiezings
campagne Kreis Wesel, Gaststätte Kam
per Hof, Kamperstraat 8, Rheinberg. Aan
vang 19.00 uur. 

21 maart: 
B. Beumer: Lelystad 
H. May-Weggen: Katholieke Vrouwengilde 
Noord-Brabant. 
Hotel Beukenhof, Hof 54 te Bergeijk. Aan
vang 09.30 uur. 
T. Tolman: CDA-Woudenberg 
J. de Boer: Vinkenhof, Achterzeeweg, 
Noordwijk-Binnen. Aanvang 20.00 uur. 
E. Boot: School voor journalistiek Utrecht, 
te Brussel. Aanvang 09.00 uur. 

22maart: 
J. Penders: ICTO, Vlissingen. Aanvang 
20.00 uur. 
J. de Boer: IKV-discussie Oosterbeek, 
Oude Klooster, Bernulphusstraat. Aan
vang 20.00 uur. 
H. Evenhuis: Ger. wijkgemeente West 
Apeldoorn. Grote zaal Jachtlaankerk. Aan
vang 20.00 uur. 

J. Smeets hoofd afdeling milieuzaken van 
de EEG-commissie. 
In de discussie met forumleden treden ook 
de EVP/Europarlementariërs P. Mark, T. 
Tolman alsmede de heer J. Schouten 
voorzitter van de KNBTB op. Op het 
programma staat verder een toespraak 
van CDA-voorzitter Bukman. Congres
voorzitter is Pierre Lardinois. 

Deelname 
De conferentie die om 1 0.00 uur aanvangt 
en om 16.00 uur eindigt vindt plaats in De 
Koningshof in Veldhoven. 
Schriftelijke opgave kan via het CDA
secretariaat, o.v.v. CDA-landbouw en mi
lieuconferentie. Adres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. De kosten voor deel
name bedragen f 1 0,- (incl. lunch en 
enkele consumpties). <1111 

H. May-Weggen: Ned. Chr. Vrouwenbond, 
afdeling Woudenberg. "De Voorhof" te 
Woudenberg. Aanvang 20.00 uur. 

23 maart: 
T. Tolman: CDA-Oidekerk. 

24 maart: 
P. van Zeil: zaal "De Vroone", Vereeka
straat 74, Kapelle. Aanvang 09.30 uur. 

'Als jul/te vasten, vast dan zo. 
bestrijd elke vorm ;;an onderdrukking. 
Deel Je brood met wte honger liJdt, 
haal armen en daklozen in huis, 
geef kleren aan wie naakt ts, 
onttrek je niet aan de zorg voor je naaste'. 
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PARTIJNIEUWS 

FBG CDJA sociale zekerheid 
Eén van de onderwerpen die de fbg-sociale 
zekerheid behandelt zijn de uitkeringen van 
de zgn. echte minima. Ofwel is de bijstands
uitkering te hoog? Werkgeversorganisaties 
vinden van wel. Vakbonden menen dat 
deze uitkeringen al te laag zijn. En wat vindt 
het CDJA ervan? Wie hierin is geïnteres
seerd komt a.s. maandag 26 maart maar 
eens kijken op het CDA-huis in Den Haag. 
De fbg-sociale zekerheid houdt dan "open 
huis". Vanaf 19.30 uur ben je welkom! Meer 
informatie als altijd bij Kees van Ramshorst, 
Uilenstede 427-1, 1183 AE Amstelveen. 
Tel. 020-456728. 

Kamerkring Utrecht 
De kring Utrecht houdt op 20 maart een 
studieavond over het rapport Appèl en 
Weerklank. Aan de hand van pré-adviezen 
worden de door de afdelingen ingediende 
amendementen besproken. De bijeen
ko!llst begint om 19.30 uur in één van de 
zalen van ·het Jaarbeurs Congrescentrum 
te Utrecht. 

PARTIJ 
_NIEUWS 
Vrouwenberaad Brabant 
Op 21 maart a.s. houdt het CDA
Vrouwenberaad N. Brabant een studie
ochtend van 10.00-13.00 uur. Ellen Schol
t~n ... st~tenli~. zal_ dan het onderwerp "Mi
lieu u1tvoeng belichten, terwijl het statenlid 
Jenny van der Stee, het onderwerp "We
gen en verkeer" zal bespreken. 
Plaats: restaurant "Boerke Mutsaers" te 
Tilburg. 

Kamerkring Dordrecht 
Op 17 maart organiseert de Kamerkring 
E?or~recht een algemene ledenvergade
nng 1n het Crest Hotel aan de L. Tiendweg 
in Papendrecht. Aanvang 10.00 uur. 
Op de agenda staat o.a. de verkiezing van 

de afgevaardigden naar de partijraad en de 
bespreking van het rapport "Appèl en 
Weerklank". 

CDAZeeland 

Op 24 maart vergadert CDA-Zeeland over 
de rapporten Appèl en Weerklank en Van 
Verzorg!ngsstaat naar Verzorgingsmaat
schappiJ. 
Inleidingen over de rapporten door de 
voorzitters van de beide commissies die 
een en ander opgesteld hebben resp. J. 
M. Boll en D. Th. Kuiper. 
Plaats: Zaal de Vroone, Vereekestraat 74 
te Kapelle. Aanvang 9.30 uur. Slottoe
spraak door staatssecretaris P. H. van Zeil. 

--- AU\>~RTJe_ 
?ou dat schilderij van Hermsen t.z.t. ook 
m de kelders van WVC belanden? 

Hoveniersbedrijf 
A. de Boer 

Assen 
KRING TUIN· EN 

LANOSCHAPSVOORZIENING 
MUWI 
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In het land van Bartje 
een begrip voor 

uw kostbaar groen 
Ons totaal groenpakket omvat o.a.: 

-ontwerp 
-aanleg 
-onderhoud 

Van de kleinste tuin tot het grootste park 
reden te meer om bij ons vrijblijvend te 
informeren naar een deskundig advies. 

A. de Boer 
Hoofdvaartsweg 104 · 9406 XD Assen 

Tel. (05920) 5 22 83 

beek 

UTILITEITSBOUW 
WONINGBOUW 
PROJECTONTWIKKELING 

MUIJS' & DE WINTER'S 
betonbouw bv 
markt 67 beek (I) 
telefoon: 04402-74666 
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Redactiecommissie CDJA 

Ko Scheele, voorzitter 
Willam van der Putten, vice-voorzitter 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wüfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Ór. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

CDA wou eerst wel, toen niet, nu weer wel een 
derde net: dit schijnt afhankelijk te zijn van de 
financiering. Onze suggestie: de wiebeltax. 

De PvdA en CDA vinden elkaar met de mediano
ta. Toch lente? Hoewel, één zwaluw maakt nog 
geen zomer. 

Wilton Feyenoord: geen woorden maar Damen. 

Toppunt van mislukking: de start van de ven:oe
ningsconferentie in Zwitserland wordt ingeluis
terd door kanonnengebulder in Beiroet. 

Brandblaren door gifgas in oorlog Iran-Irak: 
waar heilig vuur al niet toe kan leiden. 

Amerikaanse presidentsverkiezing: hart tegen 
hard. 
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ARBEIDSDUURVERKORTING EN JEUGDLONEN 
AaapauiD.gen ill de minimum-jeugdlonen blij
ven een politiek gevoelig onderwerp. In de 
Tweede Kamer, het CDA en ook in het CDJA. 
Misschien geeft het feit dat het noodzakelijk 
is constant op de hoede te zijn als er wat aan 
jeugdlonen gesleuteld moet worden helaas 
iets aan van de gebrekkige aandacht van het 
kabinet voor de plaats van jongeren in onze 
samenleving. Hopelijk zegt het ook iets over 
de zorg ill onze jongerenorganisatie over de 
positie van vooral die groepen van onze eigen 
generatie, die het met wat minder perspectief 
moeten stellen. 

Want het is de zorg om dat perspectief waardoor 
het CDJA het telkens nodig vond en vindt om 
scherp te reageren. Perspectief als het gaat om 
de inkomenspositie, de mogelijkheid om een 
zelfstandig bestaan op te bouwen, uitzicht op het
vinden van de werkkring die men graag wil, het 
verkrijgen van voldoende arbeidservaring door 
stages en opleidingen en het verrichten van die 
(onbetaalde) activiteiten met behoud van uitke
ring die men zelf als zinvol ervaart. 

Deze lijn heeft het CDJA vooral vanaf de verla
ging van de minimum-jeugdlonen per I juli 1983 
met 10% ingezet. In feite wezen we deze korting 
af, omdat nog een korting, na al het voorgaande, 
desastreuze gevolgen zou hebben voor de inko
menspositie van jongeren. We hebben toenter
tijd gesteld dat als de verlaging dan niet te 
vermijden was, deze in ieder geval gepaard 
diende te gaan met .een evenredige arbeids
duurverkorting (ADV) voor schoolverlaters en 
nieuwkomers op. de arbeidsmarkt. Een gemid
deld 36-urige werkweek en 10% loonsverlaging 
biedt voor hen die door deze maatregel zouden 
worden getroffen in ieder geval het perspectief 
op een eerlijker verdelen van de bestaande 
arbeid over grotere groepen jongeren! 

KOPPELING 
De CDA-fractie bleek vrij gevoelig voor deze 
gedachtengang, resulterend in de bekende 
rnotie-Oornen, die de koppeling tussen de 
minimum-jeugdloonverlaging en arbeidsduur
verkorting aanlegde. Erg groot was dan ook de 
teleurstelling bij het CDJA dat de fractie op het 
allerlaatste moment onder druk van minister De 
Koning de motie niet in stenuning bracht. 
Sinds die tijd hebben zowel het CDA alsook de 
CDA-fractie echter niet stilgezeten. 

Omdat de rnotie-Oornen niet werd ingetrokken, 
maar werd aangeh~uden, ligt de koppeling 
tussen de jeugdloonverlaging per I juli en AD 'I 
nog steeds op tafel. In ieder contact tussen CDJA 
en CDA is door het CDJA ook sterk benadrukt 
dat dat zo moet blijven: wie toen 10% is gekort, 
levert bij een ADV van 20% nu 10% inkomen in! 
Ook het CDA lijkt - het eerste lichtpuntje -
vooralsnog bereid die koppeling niet onderge
sneeuwd te laten raken. Schoof minister De 
Koning in het debat over de jeugdloonverlaging 
de rnotie-Oornen onder uiterst vage toezeggin
gen door naar het overleg tussen werkgevers en 

werknemers, in het debaî over de korting van de 
ambtenarensalarissen per 1 jan., die ook voor de 
minimum-jeugdlonen golden, ontlokte de fractie 
de toezegging van de minister dat overleg in te 
gaan met de intentie om de normale arbeids
week voor jongeren vast te stellen op 36 uur, 
tegen het huidige rninirnum-jeugdloonniveau. 

Omdat dit overleg niet op heel korte termijn 
vruchten af kan gaan werpen, zijn het CDJA en de 
CDA-fractie op zoek gegaan naar openingen om 
het proces van ADV, dat op dit moment het 
meest concreet perspectief kan bieden aan met 
name grotere groepen jongeren, toch een extra 
stimulans te geven. Uit een gezamenlijk uitge
voerd onderzoek bleek dat globaal bezien in de 
collectieve sector de jeugdlonen over de gehele 
linie hoger liggen dan in de marktsector. Dat 
maakt het mogelijk om juist bij de overheid, 
waarvan toch al een trendsettende rol verwacht 
mag worden als het gaat om het stimuleren van 
het herverdelingsproces, te beginnen met ge
richte inspanning met betrekking tot ADV. Te
rneer daar het opvallende verschijnsel zich 
voordoet dat juist de overheid tot nu toe terder 
achterblijft op dit terrein. 

TAAKSTELLING 
Het CDJA pleit dan ook voor een taakstelling en 
een voortgangsplanning door het kabinet om in 
een periode van 2 jaar te komen tot een flexibel 
toegepaste, blijvende arbeidsduurverkorting 
van 20% voor alle nieuwe intreders en schoolver
laters. Te beginnen bij die overheidssectoren 
waar de inkomenspositie van jongeren relatief 
beter is dan die in andere sectoren. 

De CDA-fractie staat - het tweede lichtpuntje -
positief tegenover een groot deel van onze 
voorstellen: een CDA-motie pleit voor een taak
stellend rneerjarenbeleid, waarin het kabinet 
uiterlijk bij de Voorjaarsnota 1984 doelstellingen 
formuleert voor onder meer arbeidsduurverkor
ting en aangeeft op welke wijze deze doelstellin
gen geconcretiseerd kunnen worden. Daarnaast 
heeft de fractie tijdens de begrotingsbehande
ling Sociale Zaken expliciet gewezen op deze 
CD(J)A-voorstellen. 
Er zitten nog veel haken en ogen aan deze 
plannen. Voor een succesvol proces van ar
beidsduurverkorting is het absoluut vereist dat 
op korte termijn duidelijkheid ontstaat welke 
grenzen er zijn aan inkomensachteruitgang ook 
bij ADV. Welke vloeren worden gegarandeerd 
waar mensen niet onder kunnen zakken. Zonder 
dit vertrouwen zal er in de samenleving weinig 
bereidheid voor herverdeling van arbeid ,zijn. 
Ook versterken de nieuwe., wilde plannen van 
minister De Koning dat vertrouwen niet, terwijl 
zijn laatste terughoudende opmerkingen over 
een trendsettende overheidsrol bij ADV niet veel 
goeds voorspellen. 
Maar ondanks alles valt niet te ontkennen dat er 
iets gaande is. Hopelijk zal de aanhouder win
nen!! • 

HansBuiben 
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DEETM.AN KLAPT UIT DE SCHOOL. 
Woensdag 7 maart jl. sprak drs. W. J. Deetman, 
minister van Onderwijs en Wetenschappen, 
voor het CDJA Den Haag in de sociëteit der 
Baagsche Studenten Vereeniging. Op deze 
bijeenkomst "lichtte de bewindsman enkele 
tipjes op" van de sluier die (nog) hangt over de 
uitvoering van de plannen en voornemens 
inzake het hoger onderwijs uit de afgelopen 
jaren. 

De minister begon dan ook met te stellen dat hij 
het belangrijk vindt de onder vorige bewindslie
den in gang gezette discussie af te ronden en tot 
wetgeving te komen in plaats van weer nieuwe 
dingen te bedenken en ter discussie te stellen. 
Immers er zijn al genoeg problemen bij de 
uitvoering van de reeds ter tafelliggende plan
nen. 
De meeste problemen en vragen doen zich 
moment~el voor bij de nadere invulling van de 
tweede fase van het wetenschappelijk onderwijs 
(de universiteiten en hoge scholen). Deze twee
de fase beoogt een doorstromingsmogelijkheid 
te bieden aan een deel van de personen die de 
eerste fase (duur 4 à 5 jaar) met succes hebben 
afgerond. Die tweede fase zou dan in kunnen 
houden de opleidingen tot eerstegraads leraar, 
de beroepsopleidingen en de onderzoeksoplei
dingen. Met name ten aanzien van de opleidin
gen tot eerstegraads leraar zette de bewindsman 
het een en ander recht. Zo verzette hij zich tegen 
de uitspraken van de universiteiten dat aan hen 
de opleiding tot eerstegraads leraar werd ontno
men nu deze in de nieuwe wet op het hoger 
beroepsonderwijs (h.b.o.) geregeld zal worden. 
Hij, Deetman, stelt zich de nieuwe opleiding cl. 
als volgt voor: de universiteit zorgt in de eerste 
fase voor de kennisoverdracht van de inhoud 
van het vak, terwijl in de tweede fase de 
opleiding tot leraar geschiedt in een samenwer
kingsverband tussen universiteit en h.b.o.
instelling. Het voordeel hiervan is dat de 
kandidaat-leraar meer training kan krijgen in de 
praktijk, d.w.z. in zijn functioneren als leraar voor 
de klas. 

BEROEPSOPLEIDINGEN 
Ook over de beroepsopleidingen zou hij, ik 
citeer de minister, "betrekkelijk helder" zijn. 
Destijds (onder Pais) was het de bedoeling 
nauwelijks mogelijkheden te creëren, met uit
zondering van de medische sector waar het nu 
eenmaal niet mogelijk is iemand binnen 4 à 5 jaar 
een volledige opleiding te geven. De diverse 
instellingen hebben inmiddels evenwel al meer 
dan 300 (!) aanvragen ingediend voor opleidin
gen tot beroepen waarvan men in een aantal 
gevallen althans op 0 & W nog nooit eerder 
gehoord heeft. De spreker hield zijn gehoor dan 
ook voor inzake het toestaan van beroepsoplei
dingen in de tweede fase, conform de oorspron
kelijke bedoelingen, een zeer restrictief beleid 
te zullen voeren. Vooral nu onder Pais was 
afgesproken dat de geldstromen tussen be
roepsopleidingen en wetenschappelijk onder
zoek zich zouden vasthouden als communiceren-

22 

Deetman: bijzondere onderscheiding. 

de vaten, d.w.z. meer voor het één houdt 
automatisch in minder voor het ander. De huidi
ge bewindsman wilde wel kwijt dat hij dit 
bepaald onverstandig vindt, omdat hij van me
ning is dat ons land gebaat is bij voldoende en 
kwalitatief goed onderzoek. 
Met betrekking tot dit onderzoek merkte hij ook 
op niet goed uit de voeten te kunnen met de 
onderzoekersopleiding van één jaar. Eén jaar is 
wel erg kort en het zou dan ook nog afgesloten 
moeten worden met zo iets vaags als een 
verklaring. In plaats daarvan wenste hij liever een 
soort assistentschap voor meerdere jaren, af te 
sluiten met een proefschrift. 
Een ander heikel punt vormt nog steeds de 
zogenaamde voorwaardelijke financiering van 
wetenschappelijk onderzoek. Hier en daar gaan 
stemmen op (ook die avond ~der de aanwezi
gen) dat dit stelsel een inperking is van de eigen 
verantwoordelijkheid van het wetenschappelijk 
onderzoek. De minister wist deze beschuldigin
gen evenwel te pareren door te wijzen op het feit 
dat de instellingen zèlf de aan te bieden projec
ten kunnen selecteren en dat de enige voorwaar
de van de kant van het ministerie is een positief 
advies over de kwaliteit van het project door 
mensen "van buiten". Vervolgens krijgt de instel
ling dan een financiële garantie voor meerdere 
jaren. Dit hele stelsel kan ten departemente 
gerund worden door l 1/2 ambtenaar en de 
gesignaleerde bureaucratisering vloeit dan ook 
voort uit de ingewikkelde regelingen die de 
instellingen zelf hanteren. (het geroezemoes in 
de zaal na deze opmerking leek deze nog eens te 
bevestigen ... ) 

Ten aanzien van de taakverdeling en concentra
tie in het wetenschappelijk onderwijs vestigde 
de minister er nog eens de nadruk op dat in het 
verleden de bezuinigingen te zeer zijn afgewen
teld op met name het onderzoek. De huidige 
operatie beoogt aan dit nadeel tegemoet te 
komen en levert tevens een vrijwaring op tegen 
verdere bezuinigingen. Overigens acht hij deze 
taakverdeling en concentratie en uitnemend 
voorbeeld van gespreide verantwoordelijkheid; 
immers de overheid loopt niet weg voor de eigen 
verantwoordelijkheid en tevens is er sprake van 
participatie van de betrokken instellingen. 

• • 
Tot slot gaf hij nog een kleine primeur ten 
aanzien van de studiefinanciering. Weliswaar 
blijft in het nieuwe stelsel de rol van de ouders 
gehandhaafd (tenminste als hun inkomen dit 
toelaat), maar voorts krijgt iedere student een 
basis-beurs (te financieren uit de middelen die 
nu gemoeid zijn met het huidige stelsel van 
studiefinanciering en de kinderbijslag aan boven 
IS-jarigen) hetgeen aangevuld kan worden met 
door de overheid gegarandeerde rente
dragendeleninge~ 

Hierna volgde nog een kleine ceremonie proto
collaire waarin minister Deelman door het CDJA 
Den Haag werd onderscheiden voor zijn bijzon
dere bijdrage aan de profilering van de christen
democratie. Hierdoor kennelijk gesterkt (!?) 
reageerde hij de andere dag prompt op de 
nieuwe bezuinigingsvoorstellen van minister Ru
ding .. 0 • 

Robert in den Bosch 

IK 
VIND 
DAT ... 
NIEUWE VOORZITTER 
Het CDJA kiest binnen afzienbare tijd een 
nieuwe voorzitter. Volgens de statuten doet het 
Algemeen Bestuur hiertoe een voordracht aan 
de Algemene Ledenvergadering. 
Het AB is voornemens dit in te vullen als een 
enkelvoudige voordracht. Ik zou er voor willen 
pleiten het kiezen van een nieuwe voorzitter en 
een echte keuze te laten zijn. Zeker nu meerdere 
personen aan de gestelde criteria denken te 
voldoen zou de voordracht mijns inziens twee of 
drie namen dienen tebevatten. Het is een goede 
zaak dat uit de beschikbare kandidaten een 
selectie gemaakt gaat worden door de selectie
commissie. Dit dient echter niet meer te zijn dan 
een voorselectie. De werkelijke keuze moet 
door de ALV gemaakt worden. 
De hiervoor weergegeven suggestie verdient 
mijns inziens de voorkeur boven de mogelijk
heid dat leden zich genoodzaakt zien gebruik te 
gaan maken van artikel 26 lid 2 van de CDJA
statuten. (25 leden kunnen een kandidaat stel
len.) 
Uit reacties in mijn omgeving blijkt dat meerdere 
CDJA'ers het hiervoor weergegevene onder
schrijven. Ik zou het Ab dan ook in overweging 
willen geven de procedure aan te passen in de 
hiervoor weergegeven zin en met een voor
dracht van twee of drie personen naar de AL V te 
gaan. 

Ton Buiskamp, Zwolle 
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NEDERLAND MET DE NI;DI;RLANDI;R5 
EUROPA MET DE EUROPEANEN 
Een verenigd Europa is belangrijk, willen de 
landen in dit werelddeel een rol spelen bij de 
defensiepolitiek en de problematiek van de 
Derde Wereld. Dat zei dr. Eric van Rornpuy, 
voorrnalig voorzitter van de Belgische CVP
jongeren en lid van het Europees Parlement, 
tijdens een carnpagneavond, als onderdeel van 
een Euroweekend met CDJA Midden-Brabant en 
CVP-jongeren in Haaren, alwaar ook mevr. mr. 
Yvonne van Rooy, kandidaat E.P., bij aanwezig 
was. 
Het weekend, dat vooral ten doel had betere 
contacten te leggen tussen CVP-jongeren en het 
CDJA, stonden in het teken van de Europese 
verkiezingen. De vrijdagavond werd gebruikt 
als carnpagneavond. 

EUROPA BELANGRIJK? 
Willen we de werkgelegenheidsproblernatiek 
effectief aanpakken dan zal dat in Europees 
verband moeten, aldus Yvonne van Rooy. Er 
bestaat geen kant en klaar recept. In grote lijnen 
zijn er vier wegen die bewandeld moeten 
worden opdat er oplossingen zichtbaar worden: 
(a) een beter functioneren van de gemeenschap
pelijke markt (grenzen meer open stellen en 
nationale normen t.a.v. produkten op elkaar 
afstemmen; (b) een betere samenwerking tussen 
industrieën waardoor een concurrentiepositie 
verkregen kan worden t.o.v. Japan en de VS. Ons 
vooral toeleggen op de informatica; ( c) ons eigen 
nationaal economisch beleid op één spoor zet
ten, zodat investeringen door het bedrijfsleven 
gestimuleerd worden; tot slot (d) herverdeling 
van werk. Dit betekent geenszins een starre 
verdeling van bovenaf. De overheid dient het wel 
te stimuleren door zelf als voorbeeld te dienen. 
Om te beginnen bij jongeren. (Of de jongeren 
steeds maar weer gedwongen het voortouw 
moeten nemen?) Ook het onderwijsstelsel moet 
Europees bekeken worden. Dat 60% van de 
werkloze jongeren geen toereikende opleiding 
heeft, geeft het belang hiervoor aan. 

EUROPA, DE GROTE ONBEKENDE 
Het Europees gedoe staat ver van de burger. 
Bovendien kun je geen oplossingen op korte 
termijn verwachten. Om de jongeren toch warm 
te rnaken voor Europa, is erg moeilijk. 
Daarom zijn de CVP-jongeren, aldus Eric van 
Rornpuy, begonnen met een werkgroep Aktie. 
Deze werkgroep heeft ten doel goede ideeën uit 
te werken en deze concreet naar jongeren toe te 
brengen. Politiek moet omgezet worden in da
den. Europa is belangrijk om vrede te handha
ven, om eveneens een rol te kunnen spelen in de 
wereld-defensie-politiek. In de VS zijn er in 10 
jaar 15 miljoen nieuwe arbeidsplaatsen erbij 
gekomen. In Japan 6 miljoen. Daar tegenover 
staat Europa waar 3 miljoen arbeidsplaatsen 
verloren zijn gegaan. 

Belangrijk daarbij is geloof in de toekomst. 
Vertrouwen moet bestaan, zodat het voor bedrij
ven ook aantrekkelijk wordt om te investeren. 
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Dat betekent vooral het "creeping socialisrn", 
een grotere overheidsrol, sterk tegengaan. 
(De overheid moet zkh inspannen voor een 
rechtvaardige maatschappij, een rechtvaardige 
wereld. Moeten we met termen zoals "creeping 
socialisrn" scherpe tegenstellingen tussen groe
pen creëren?) 
De zaterdag werd gebruikt om de uitgangspun
ten van CDA en CVP te bestuderen, aan de hand 
van de rapporten "Appèl en Weerklank" en 
"Van verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij", geleid door mr. ing. Wim van de 
Camp, voorrnalig vice-voorzitter CDJA en lid van 
het partijbestuur van het CDA. Daarop volgde 
een kennismaking met Tilburg en de burge
rneester van deze stad: drs. H. B. P. A. Letschert. 
Ondanks of juist door de carnavalsperikelen 
vond Tilburg en daarbij Brabant veel weerklank 
bij onze gasten. 
Ik drink nooit Trappisten-bier. Door de invloed 
van onze Zuiderburen is dit vocht toch rijkelijk 
door onze kelen gevloeid. Met wat carnavals
sfeer, is dit een goed recept. 
Hopelijk blijven de grenzen goed open staan. • 

Reillier van Broekhoven 

CDJA-REGIO HAARLEM 
Dinsdag 20 rnaart zal staatssecretaris Piet van 
Zeil (Economische zaken) spreken over 
- de startende ondernemer 
- het vergunningen doolhof 
- werkervaringsprojecten 
- klussen collectieven etc. 
Aanvang 20.00 uur. Iedereen is welkom vanaf 
19.30 uur in het Hervormd Wijkcentrum, Ged. 
Oudegracht 104, Haarlem. 

KERNENOVERLEG ZUID-BOLLAND 
Op donderdag 22 rnaart vindt het halfjaarlijkse 
kernenoverleg plaats. De aanvang van deze 
vergadering is 19.30 uur, zij wordt gehouden in 
het provinciehuis te Den Haag (tegenover station 
Den Haag C.S.; ongeveer 10 minuten lopen). 
Naast de gebruikelijke informatie over de ker
nenbegeleiding en over fmanciën zal er door 
Frank ten Have gesproken worden over het 
rapport,"Appèl en Weerklank". Hierna zal de 
vergadering worden voortgezet in een meer 
informele sfeer. Een opmerking van organisato
rische aard: Laat je even weten of je kern ook 
aanwezig kan zijn? Bel dan naar Antoine van 
Bijsterveldt, 071-412623. 

CD JA-VELDHOVEN 
Het CDJA-Veldhoven organiseert op 21 rnaart 
een forumavond met als thema: "Heeft het 
Europees landbouwbeleid zijn langste tijd ge
had?" 
Inleiders: landbouwministers Braks, ir. A. La
thijn-Louwers, voorzitter NCB-Noord Brabant en 
G. Coppens, voorzitter van het Agrarisch Jonge
renwerk. Plaats: Café 't Witven, Rumstraat 40. 
Aanvang 20.30 uur. 

WERFKRACHT 
Het CD]A-Zuid-Holland maakt zich ernstig zor
gen over het CD]A. Wij ervaren een groeiend 
onbehagen over de koers van het CD]A aan de 
basis van onze organisatie, een afnemend en
thousiasme, een dalende motivatie. Dit komt o.a. 
tot uiting in het stagnerende ledenaantal; de 
werfkracht van onze organisatie is op dit ogen
blik beslist onvoldoende. Wij geloven dat dit 
alles te maken heeft met het feit dat de officiële 
CD]A-standpunten onvoldoende aansluiten bij 
hetgeen aan de basis van onze organisatie leeft, 
hetgeen helaas maar al te vaak leidt tot een te 
geringe betrokkenheid bij de club. Een ernstige 
bezinning is daarom nodig op hoe wij jongeren 
werven en moeten vasthouden. Jongeren die 
bewust gekozen hebben voor de idealen en 
uitgangspunten van de christen-democratie zul
len niet algeschrokken moeten worden door al 
te polemiserende stromingen, vanuit welke hoek 
dan ook. Ik weet dat er in Nederland op dit punt 
zekere tradities zijn gevestigd maar het functio
neren in één (partij)-verband vraagt een zekere 
loyaliteit ten opzichte van elkaar en het grotere 
geheel. Dit betekent dat als wij politieke invloed 
proberen uit te oefenen, wij dit in hoofdzaak via 
het CDA zullen moeten proberen te realiseren. 

Voor een effectieve politieke invloed zullen wij 
zekere constructieve marges in acht hebben te 
nemen. Dit houdt volstrekt geen slaafse onder
wo.rpenheid in, want dit houdt vaak het tegen
deel van invloed in! Het betekent echter nog veel 
minder dat wij ons moeten wentelen in onze 
kritische zelfgenoegzaamheid. 

Ik kan mij niet geheel aan de indruk onttrekken 
dat er kaderleden zijn die hun vonning in de 
jaren zeventig hebben ontvangen of nog eerder, 
en daarna niet zo best hebben kunnen meeko
men in de vaart der volkeren en die de huidige 
ontwikkelingen vol onbegrip waarnemen. Van
uit zo'n positie is het inderdaad moeilijk opere
ren. Het zou bijzondere aanbeveling verdienen 
als we zouden trachten onze inspanningen rele
vant te doen zijn voor de discussie in het CDA en 
voor onze (potentiële) leden. 

Als jongeren zullen wij vooruit moeten proberen 
te zien wat de toekomst ons biedt'aan mogelijk
heden en onmogelijkheden om daarna onze 
lijnen uit te zetten, waarvan wij de overtuiging 
hebben dat ze het lot van de mensheid in zijn 
geheel verbeteren i.p.v. een onevenredige hoe
veelheid tijd en energie te steken in achterhoe
degevechten met het CDA over korte termijnza
ken of enge belangenbehartiging, welke ge
vechten toch niet te winnen zijn. Dit om het 
gevaar van wederzijdse zelfverbranding te voor
komen en onze werfkracht te vergroten. • 

RenéNijhof 
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Als het om 
perfectie gaat 

..
.......... ~ serres 

ramen en deuren 
totale renovatie 

in kunststof of aluminium 

IVM Bouwverbetering 
maakt van werk maatwerk 

Vraag daarom ons om advies en een begroting ter 
plaatse of bezoek onze showroom waar u al onze 
kwaliteitsprodukten kunt bewonderen. 
Telefoon 085·231000 (ook na kantooruren). 

IVM Bouwverbetering, 
postbus 30144, 6803 AC Arnhem. 

--------------------0 Wij wensen een persoonlijk onderhoud met uw 
adviseur. Bel ons voor een afspraak. 

0 Zend ons uitgebreide informatie betreffende: 

Naam: ...................................... . 

Adres: ...................................... . 

Postcode/Woonplaats: ....................... . 

Telefoon: .................................... . 

Zend deze bon in envelop zonder postzegel aan: 
I.V.M., Antwoordnummer 2301, 6800 VP Arnhem. 

WIHAMIJB.V. 
pallethandel 

In· en verkoop 
van: gebruikte 

pallets. 
2991 VB Barendrecht 
Telefoon 01806-12057/16789 
Telex 64014 WIPAL 

Schansdijk 24 
4761 RH Zevenbergen 
Telefoon 01680-28066 

Abbing in Zeist: 
hèt adres voor 

uw tuin 
Haal de natuur bij uw huis. 

Laat u deskundig adviseren 
bij de aanleg of renovatie 

van uw tuin, 
(03438) 1 4 7 77. 

Vraag de gratis catalogus. 



Nieuwe 
mogelijkheden 
voor de radio 

Landbouw- en 
milieucongres 
CDAenCVPi 
Velthoven 

Politiek 
Weekboek 
van Yvonne 
van Rooy 

Verslag ~ 

eerste regionale 
CDA-onderwijs
conferentie in 
Oegstgeest 

Van e sel over 
het nationale 
· dust iebeleid Onderwijsconferentie Oegstgeest: v.l.n.r. E. de Jong, minister Deetman, 

C. Bremmer en A. van der Mark. (foto Anelo) 



Algehele begrafenisverzorging 

Rouwbedrijf 
Fa. J. Hoekman & Zn. 

Langeweg 1, 4431 CE 's-Gravenpolder. 
Telefoon 01103-1444, b.g.g. 2408. 

grafkisten - rouwtransporten -
begrafenisautoverhuur - taxi-onderneming 

OOK ZITTEND ZIEKENVERVOER 

Ned. Herv. Geref. gezinsblad, waarin o.a. schrijven: 
ds. J. CATSBURG, ds. B. HAVERKAMP, ds. G. S. A. DE KNEGT 
en anderen! 

Geef u nu ook op als abonnee of neem het eens 
een maand op proef 

op dit weekblad waarin ook bijzondere aandacht wordt besteed 
aan zieken en gehandicapten! 

De prijs kan voor niemand een bezwa~r zijn slechts 17,- per half 
jaar. 

Adm. adres Antwoordnu·mmer 10039, 
2100 va Gouda 

U kunt zich ook telefonisch opgeven als abonnee! 

01820·32158 tot 's avonds 10.00 uur bereikbaar. 

Bij geen gehoor bellen 01823·4503 . 

. . . "Wat is het fijn dat Om Sions Wil zich niet geeft voor allerlei 
kerkelijke problemen, maar uitsluitend pastoraal gericht is. 
Ongetwijfeld is het ook daardoor dat het door heel de Geref. 
Gezindte onder ons volk gelezen wordt. .. "! 

Mogen wij ook op uw medewerking rekenen? 

MENSMEEDT 
HET J]ZER ALS 
HETHEET IS 

Dat spreekt vanzelf 
- ((< J 

"""~~~~~~1111 ~ rn 1 ·~ 
)1 3 I \ 

- -::: ( I\) ~ \ I 3 1\\~~ 

-=-~=-- :::-:;::.~ -:=:__~ -=: 

Onze geloofsgenoten in de verdruk_ 
king kunnen we NU nog helpen. 
Niemand weet hoelang dit nog 
mogelijk is. 

Daarom moeten we het nu doen. 
Helpt u ons? 

ons gironummer is 
249300 

ZOMER
COMPUTERKAMP 

Zomerlcampp/ezier en Computerstudie in één, 
voor kinderen in de leeftijd van 12 - 16 jaar. 

• periode juli-augustus 
• één-vveek computerkamp 
• onder vakkundige leiding 
• met sport, spel en excursies 
• fantastische huisvesting en 

omgeving (Ernst Si/lem 
Hoeve/Venwoude 
Laage Vuursche) 

• alles inbegrepen ••• f590,-

voor informatie bel BYTES; 
Nic. Beetslaan 32, Baarn 
06230-14818 
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Onderwijsconferentie 
In Oegstgeest organiseerde het CDA de eerste van een drietal onderwijsconfe
renties. Aalt van de Glind was aanwezig en maakte een impressie. Pagina 6, 7. 

Landbouw- en milieucongres 
Onder het motto "de grond in goede handen" werd vorige week in Veldhoven een 
landbouw- en milieucongres georganiseerd door CDA en CVP. 
Voor de honderden deelnemers was er gelegentleid van gedachten te wisselen 
met Nederlandse en Belgische prominenten uit de politiek en de verwante 
maatschappelijke organisaties. Een verslag op pagina 14, 15. 

Politiek Weekboek 
"Nog ruim 2 maanden tot de verkiezingen. Ik blijf optimistisch," aldus Yvonne 
van Rooy, kandidaat van het CDA voor een zetel in het Europees Parlement, in 
haar Politiek Weekboek. Hoe combineer je een drukke baan met een 
verkiezingscampagne die steeds intensiever wordt? Pagina 12, 13. 

Radio en de toekomst 
Hoewel de discussie rond de Medianota uitsluitend gaat over televisie staan ook 
de ontwikkelingen bij de radio niet stil. Aad van Duist over de nieuwe 
mogelijkheden: satelliet radio, Hilversum 5, etc. PÇJ.gina 18. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 8, 9, 11 
Zwart-Wit 10 
Personalia 16 

Industriebeleid- mr. J. P. van Ierse! 17 
Uw mening 19 
Partijnieuws 19, 20 
CDJA 21, 22, 23 
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meif.f:H~n llièl:-bE!ai'iiO. ·,a·n. • •c jé.· 0ÎfltUW$~ÎerÎQhéidi~l:\- meÏ) fTlij .t>ekijkt 
Det•!efd vraag ·. . muziek watzachter (of zelfs f'telemaal uit) 

me weer als tienjaar geledeQ, wann~r ik iemand vroeg 
werd. ik ook als eën were ernd en onaangepast 

k ... •:.""'..,'~"~Ü'W"' Niet-rokers moesten zich tiansteUen en gewoon 
deniet·rpkers coupêvandetrein was hetîn die tijd ook 

en rustig i want iedereen zat in de bedompte rookcoupé. 
van de BQnd tegenhet Roken en ~nderem is de situatie thans 

r:Jt'eoi,es (lrrnlekeer·d: Jegerookooupês, en·verg~:t~eringen en bijeenkomsten 
nAI"ni'llld mag worden. De niet-roker is P()PUiair geworden na zijn 

tegen de dwingelandijvan dewel*roker. 

dit niet ook met de muziek dîe ons, of we willen of niet, als 
1A"nwo1nrdinA luchtvervuiler begeleidt? Tien jaar geleden moest ik 

inhaleren, nu moet ik ongewild muziek-inhaleren. Is de 
een permanent geruis in de oren van de Nederlander niet 
bedreiging van de volksgezondheid als de verslaving aan 

~ 
. 'i 
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In de;;:e COlumn gevM I!Kf;Jetieleden hun pers,oqnfijke visie weer. 

PARTIJ 
_NIEUWS 

Spreekbeurten 
2 april: 
B. de Vries: ledenverg. Statenkring Doetin
chem, hotel "de Liemers", Deken Reuva
kamplaan 1, Didam. Aanvang 20.00 uur. 
H. Eversdijk: dorpshuis "Het Trefpunt", 
Marken. Aanvang 20.00 uur. 
E. Boot: forum Europadag Politieke Scho
lingscursus Groningen/Friesland, Evene
mentenhal Groningen. Aanvang 20.00 uur. 
V. van Rooy: forum Naaldwijk. Aanvang 
20.00 uur. 
H. May: Maastrichtse Vrouwenraad, Maas
paviljoen, Maasboulevard, Maastricht. 
Aanvang 14.00 uur. 
H. Couprie: CDA-Bierum, in De Bongerd, 
Losdorp. Aanvang 20.00 uur. 
M. Andela-Baur: CDA-Sneek. 
J. v.d. Reijden: CDA-Melick. 

3 april: 
V. van Rooy: Vrouwen raad, politieke scho
lingscursus Schiedam. Aanvang 9.30 uur. 

4 april: 
J. van Houwelingen: "De Pol", Polstraat, 
Aalten. Aanvang 20.00 uur. 
P. A. M. Cornelissen: CDA-Oirschot, ge
meenschapshuis "de Enck". Aanvang 
20.00 uur. 
J. Penders: Erasmusuniversiteit Rotter
dam. Aanvang 10.00 uur. 
J. Penders: Hotel Central, Kruiskade 12, 
Rotterdam, aanvang 20.00 uur. 
Mevr. Moret: forumdiscussie VU Amster
dam. Aanvang 13.00 uur. 
W. Deetman: Weemhof, Leunseweg 20a, 
Leunen. 

5 april: 
V. van Rooy: forum Vrouwenraad Arnhem. 
Aanvang 20.00 uur. 
E. Boot: ledenvergadering KK Utrecht. 
Aanvang 20.00 uur. 
S. Faber: H. Algraschool, Hardegarijp. 
Aanvang 20.00 uur. 
H. van Weezel, CDA-Westerbork, in het 
dorpshuis. Aanvang 20.00 uur . 

6 april: 
M. van Amelsvoort: KK Friesland. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
1-julipakket 
Het zogenaamde 1-julipakket met maat· 
regelen om te komen tot een ombuiging 
van 760 miljoen gulden op de sociale 
zekerheld zal waarschijnlijk kunnen re
kenen op een meerderheld In de Tweede 
Kamer. Over de noodzaak tot een derge
lijke ombuiging behoeft niet veel meer 
te worden gezegd: daarover Is vrijwel 
ledereen het eens. 
Wat de Invulling betreft kan worden 
vastgesteld dat het kabinet goed geluls· 
terd heeft naar de suggesties van de 
vakbeweging. Door gebruik te maken 
van de reserves In de sociale fondsen 
kon de korting op de uitkeringen (boven 
het minimum) van WAO, WW en WWV 
beperkt blijven. In plaats van een verla· 
ging van de uitkeringspercentages tot 
zeventig procent wil het kabinet nu de 
daglonen, waarop de uitkeringen zijn 
gebaseerd, met drie procent omlaag 
brengen. Hoe vervelend op zichzelf om
buigen ook Is, de korting Is beperkt 
gebleven en laat de minima bulten 
schot. 
Bovendien heeft het kabinet op deze 
manier terecht zoveel mogelijk ruimte 
gelaten voor het komende SER-advies 
over de herziening van het totale 
sociale-verzekeringsstelsel. 
Tegelijk met het 1-jullpakket heeft het 
kabinet de middellange-termijn· 
ramingen van het Centraal Planbu· 
reau gepresenteerd, waarin - ook bij 
meer optimistische veronderstellingen 
over de economie - over enkele jaren 
een werkloosheld van mlnstens éen 
miljoen wordt voorspeld en een finan
cieringstekort dat hoger Is dan het In het 
regeerakkoord beoogde niveau. De 
CPB-ramingen tonen in leder geval niet 
aan dat het "drie-sporenbeleid" van het 
kabinet een onjuist beleid Is; de drie 
sporen: gezonde overheldsflnanciên, 
een versterking van de economie en 
herverdeling van arbeid. Het Is goed· 
koop van de PvdA te beweren dat door 
het kabinetsbeleid de werkloosheld 
naar het huidige- Inderdaad: onaan
vaardbare- niveau Is gestegen. Herstel 
van scheefgroei kost nu eenmaal tijd en 
werkt pas op langere termijn door op bij 
voorbeeld de werkgelegenheid. Zonder 
een dergelijk "drie-sporenbeleid" zou
den we nog verder van huls zijn geweest 
en zou herstel nog moeilijker zijn. Gege
ven het hoge werkloosheldeniveau mag 
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wel van het kabinet worden gevraagd 
zich tot het uiterste In te spannen ter 
bestrijding van de werkloosheid. Bo
vendien past het in de eigen verant
woordelijkheld die werkgevers en vak· 
beweging met succes. voor zichzelf heb
ben geclaimd dat ook zij zich intensief 
voor bestrijding van de werkloosheid 
behoren in te spannen. 

CDACTuEét. 

EG in gevarenzone 
Al jaren wordt geroepen dat de Europe
se Gemeenschap In de gevarenzone 
verkeert. Maar nu pas wijzen de felten 
onomstotelijk uit dat dit het geval Is. 
Eerste feit: de blokkade die Engeland al 
jaren legt tegen de Brusselse beslult
vorming heeft tot een absolute patstel
ling geleld die de regeringsleiders van 
Frankrijk en Duitsland openlijk doen 
spreken van de noodzaak van een Euro
pa van twee snelheden. Nederland moet 
dit niet met koud-watervrees tegemoet 
treden. 
Tweede feit: de gemeenschapskas is op 
een haar na leeg. Terecht heeft de 
Euroraad besloten tot verhoging van de 
BTW-bijdrage aan de EG tot 1,4% per 1 
januari 1986. Maar die verhoging zal 
moeten worden gebruikt voor de nieu
we toetreders Spanje en Portugal. 
Zij lenigt niet de acute problemen en dit 
heeft weer gevolgen voor het derde feit: 
de bedrelging van het gemeenschappe
lijk landbouwbeleid. Het zuivelakkoord 
verdient instemming, het verzet van 
Ierland daartegen niet. Maar onopgelost 
is nog het probleem van verschuiving 
van zulvel naar andere produkties. Een 
brede aanpak is derhalve onontkoom
baar. 
lnvesterend Nederland wacht op krach
tige politieke Impulsen uit Brussel. Een 
homogene Europese markt is van vitaal 
belang voor economische groei. Onze 
bewindslieden zullen hun lofwaardig 
Ijveren voor een nieuw élan in Europa 
onverkort moeten doorzetten. 

Cll'ACTUEEL 

El Salvador 
In El Salvador woedt al weer sinds vele 
jaren een burgeroorlog. De verkiezin
gen die daar het afgelopen weekeinde 
zijn gehouden zullen aan die situatie 

voorlopig weinig veranderen. Het linkse 
verzet heeft namelijk geweigerd aan de 
verkiezingen mee te doen en deze In 
tegenstelling tot eerdere toezeggingen 
met diverse actles geboycot. 
Wat de zin van verkiezingen is In zo'n 
land hebben velen zich afgevraagd. In 
de Nederlandse politiek bestond ter 
linkerzijde in elk geval genoeg scepsis 
om te bepleiten dat Nederland geen 
officiële waarnemers naar deze verkle· 
zingen zou sturen. Het kabinet, daarin 
gesteund door de beide regeringsfrac
ties, heeft deze koers niet gevolgd. Nu 
blijkt dat ongeveer 70% van de kiezers 
zijn stem heeft ui~gebracht, lijkt dat een 
bevestiging van de juistheid van deze 
koers te zijn. De beide Nederlandse 
waarnemers (Kerstlêns, CDA en Nelis· 
sen, PvdA) hebben in elk geval zelf 
kunnen constateren dat de bevolking 
positief tegenover de verkiezingen 
stond als middel om een eind te maken 
aan de conflicten. 
Op het moment dat we dit schrijven is de 
definitieve uitslag van de verkiezingen 
nog niet bekend. De christen-de
mocraat Napoleon Duarte lijkt In elk 
geval een forse. overwinning te hebben 
geboekt. Zijn voornaamste rivaal, de 
uiterst rechtse d' Aubuisson, eindigt in 
de officieuze uitslagen op een heel wat 
lager percentage. Alles duldt er evenwel 
op dat er van een absolute overwinning, 
meer dan 50% van de stemmen; van 
Duarte geen sprake Is. Dat betekent dat 
er over een aantal weken een tweede 
verkiezingsronde nodig is. Die zal dan 
gaan tussen Duarte en d' Aubuisson. 
Interessant daarbij Is welk stemadvles 
de derde presidentskandidaat aan zijn 
aanhang zal geven. Verwacht mag wor
den dat dit stemadvies ten gunste van 
Duarte zal uitvallen. Indien, vervolgens 
Duarte president zou worden betekent 
dat de kans op een politieke oplossing 
van de oorlogssituatie In El Salvador tot 
de mogelijkheden behoort. Duarte heeft 
immers herhaaldelijk gezegd tot een 
dialoog met het verzet bereid te zijn. De 
vraag is overigens of In het huidige El 
Salvador een parlementaire meerder
held voor zo'n beleid is te vinden. De 
opstelling van het Westen moet er in elk 
geval op gericht zijn een vreedzame 
oplossing zoveel mogelijk te .bevorde
ren. 

COlACTuEEL 
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Deetm n,: 

Geen kwaliteitsverlies in het onder
wijs, zo stelde minister Deetman op 
de onderwijsconferentie die het 
CDA verleden week donderdag or
ganiseerde. De conferentie in 
Oegstgeest was de eerste in een 
serie van drie regionale bijeenkom
sten en werd voorgezeten door da
gelijks bestuurslid G. J. van der 
Top. Door de aanwezigen werd 
vooral gediscussieerd over de be
zuinigingen op Deetmans ministe
rie en het Voortgezet Basis Onder
wüs (VBAO). 

De bevordering van de ontwikkeling en de 
vernieuwing van het onderwijs aan de éne 
kant en de belangenbehartiging van de 
leden aan de andere, zijn het spannings
veld waarin de Protestants Christelijke 
Onderwijsvakorganisatie (CNV) moet 
werken. Zo begon algemeen secretaris De 
Jong zijn verhaal. Van groot belang is "dat 
het totale bedrag dat de overheid ter 
beschikking stelt voor de sector onderwijs 
onderwerp van discussie is. Het mag geen 
automatisme zijn dat, wanneer het dan al 
slecht gaat met de economie, ook onder
wijs per definitie moet inlveren." Daarbij 
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hebben de onderwijsgevenden in feite met 
drie werkgevers te maken: het schoolbe
stuur of gemeentebestuur, de minister van 
Onderwijs en de minister van Binnenland
se Zaken. 
De PCO kiest voor een rechtvaardiger 
verdeling van arbeid en inkomen. "Daarbij 
zijn arbeidstijdverkorting, deeltijdarbeid, 
betaald educatief verlof belangrijke instru
menten." Maar voor de duidelijkheid: "Eer
lijker verdelen van arbeid en inkomen kan 
alleen wanneer de regering en het parle
ment serieus werk maken van inkomens
beleid en bevorctering van werkgelegen
heid." In ieder geval geen situatie waarin 
onderwijsgevenden tegenover ambtena
ren in andere sectoren worden uitge
speeld. 
Over het voortgezet basisonderwijs zei De 
Jong dat de wil aanwezig is om er aan te 
werken. "De overheid zal de condities 
moeten scheppen. De mensen in de scho
len moeten in de gelegenheid zijn om dit te 
realiseren. Voortgezet basisonderwijs 
moet!" 

VVDA-kamerlid? 
Volgens Hermes, onderwijsspecialist van 
de CDA-Tweede-Kamerfractie zijn de 
voorgestelde extra ombuigingen ten aan-

zien van onderwijs buiten proporties. "De 
grens voor verdere beperkingen is nage
noeg bereikt." Het gemompel in de zaal 
was instemmend voor zover het over de 
grens ging en ontstemd over het "nage
noeg" ... 
Het antwoord op de vraag hoe het voortge
zet onderwijs er in de toekomst uit dient te 
zien luidt: voortgezet basisonderwijs. Her
mes is het met De Jong eens dat het 
voortgezet basisonderwijs op wezenlijke 
punten verschilt van de middenschool van 
Van Kemenade. Maar "merkwaardig ge
noeg kreeg PvdA-minister Van Kemenade 
indertijd wel steun van de VVD om experi
menten te mogen starten. Nu er een reëel 
en werkbaar concept startklaarligt, wil de 
VVD het ten koste van alles tegenhouden. 
Wat moet een VVDA-minis . . . waarom 
krijgt een CDA-minister nu geen toestem
ming voor nieuwe experimenten?" 
Hermes had nog meer op de coalitiepart
ner tegen, want deze wil, samen met de 
PvdA, "via een achterdeur de zorgvuldige 
concentratie van het aantal opleidingen, 
die nu net achter de rug is nog eens slordig 
overdoen. Het gevolg is dat er slechts 
ongeveer 20 pedagogische academies 
overblijven waaronder een enkele confes
sionele. Dat is ronduit onbehoorlijk be
stuur! 
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Balen van de school 
Toen gingen de discussiegroepen aan de 
praat. Enkele flitsen: "Mag het prot.-chr. 
onderwijs van al zijn opleidingsinstituten 
worden beroofd? Om vervolgens uit te 
leggen waarom dit inderdaad niet kan en ik 
voeg eraan toe dat hetzelfde geldt voor het 
r.-k.-onderwijs; daar zal de spreker het 
ongetwijfeld mee eens zijn. 
In het volgende lokaal maakt de gespreks
leider aantekeningen op het bord. "Meer 
experimenten met het VBAO moeten er 
helemaal niet komen en het VBAO zelf ook 
niet, maar als het moet komen dan moet 
het wel vier jaar duren, anders kom je met 
het vervolg in de knel." Op het bord wordt 
de stand bijgehouden; één voor en twee 
tegen VBAO op dat moment. ~ij de buur
groep is men eveneens bez1g met het 
VBAO: "Het lijkt me een ramp voor de 
LBO-leerling om jaren in dezelfde groep te 
moeten zitten en voor hem niet alleen." En 
wat te denken van de leerlingen "die balen 
van de school, kijk eens naar de spijbelaars 
in Amsterdam en andere grote steden". 
Zeker komen ook andere punten aan de 
orde: "Ik denk dat de volwasseneneduca
tie de andere, de positieve richting op 
werkt." 
Ten slotte een groep met keurige naam
bordjes op tafel: "Ik werk met grote groe
pen in het MBO en met kleine in het KMBO, 
met kleine groepen kun je zeker heel wat 
bereiken. Het probleem is hoe we dat 
moeten betalen. Een extra loonoffer van 10 
procent is absurd." 

Grote lijnen van Deetman 
In de pauze werden de reacties van d~ 
discussiegroepen doorgesproken met mi
nister Deetman, die na soep en brood het 
woord voerde. "In het regeerakkoord is 
vastgelegd dat we de collectieve uitgaven 
zullen terugdringen, dat is nodig om ook op 
langere termijn een onderwijsbeleid te 
kunnen betalen. Maar ik erken voluit en 
volmondig dat qua omvang en qua diep
gang het beleid ingrijpend is geweest. .. Ik 
vond het dat dat nodig was; de onderwiJS
begroting was niet op orde en daarmee kan 
geen beleid gevoerd worden." 

Met de lera~t:H 10tJie,dlng basisonderwijs 
heeft de minister al heel wat beleefd. Maar 
de overheid heeft ook te maken met minder 
leerlingen en ongetwijfeld daarmee sa
menhangend minder aanmeldingen bij de 
opleidingen. Aan de andere kant hangt het 
aantal opleidingen ook samen met een 
behoorlijk netwerk van begeleidingsdien
sten. 
Onderwijsvernieuwing moet niet door pola
risatie, maar door overleg, zo vindt Deet-
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man. En als je samen wilt werken dan is 
een perspectief nodig. 
"Als CDA-bewindsman wil ik daarom een 
beleid voeren, dat voor de toekomst van 
ons onderwijs duidelijke, grote lijnen aan
geeft. In de verschillende sectoren van het 
onderwijs wordt dat zichtbaar: denk aan de 
invoering van de basisschool in 1985; het 
krachtig ontwikkelen van het korte MBO 
voor de meest bedreigde groep van 16-18-
jarigen, het accent op breed overleg en 
ontwikkeling in de 1 e en 2e fase van het 
voortgezet onderwijs; de taakverdelings
precessen in HBO en wetenschappelijk 
onderwijs en het versterken van het ver
nieuwend onderzoek in ons land. 
Vaagheid en onzekerheid over waar we 
naar toe willen wordt zo verhinderd." 
Uiterst voorzichtig sprak de minister over 
de eventuele invoering van het VBAO. 
"Indien dat al besloten wordt, dan is dat op 
een moment dat het onderwijs al een 
ontwikkeling heeft doorgemaakt, dus niet 
opleggen, niet doordrukken." Het gaat 
immers niet alleen om onderwijswetge
ving, maar ook vooral om de onderwijsge
venden. 
"Daarom leg ik zoveel nadruk op het brede 
overleg met het onderwijs. En daarom leg 
ik zoveel nadruk op een grondig beleid voor 
vernieuwing en ontwikkeling. Immers, een 
overheid, die denkt dat vernieuwing van 
bovenaf opgelegd kan worden, zit er hele
maal naast. Het moet er om gaan de 
scholen weer een heldere en wettelijke 
basis te bieden voor hun stapsgewijze 
ontwikkeling. Vrijblijvendheid en vaagheid, 
daar is het onderwijs niet mee geholpen. 
Met een op iJ rede overeenstemming geba
seerd beleid ten behoeve van ontwikkeling 
en vernieuwing wel." 

Onderwijsconferentie 
P.S. Op 9 april a.s. vindt een regio-

. nale onderwijsconferentie plaats in 
Den Bosch. Opgave voor deelname 
is mogelijk via het CDA-secretariaat, 
dr. Kuypersttaat 5, 2514 BA Den 
Haag (tel. 070-924461). 

CDA in actie 
Tenslotte een forumdiscussie waarin van
uit de zaal staatssecretaris Van Leijenhorst 
voor aanvullende informatie zorgde. Waar
in Hermes nog eens weer de vier uitgangs
punten van de middenschool naar voren 
bracht en vertelde dat selectievrij voortge
zet onderwijs vermoedelijk niet zou kunnen 
en voorts dat ho~ogene groepen ook 
onmogelijk zijn. Waarbij leraar Van der 
Mark een discussie op de partijraad be
pleitte, immers daar vallen de beslissingen 
voor de partij, "daar bepaalt het CDA een 
standpunt." 
Waar de zaal applaudisseerde voor en 
tegen het VBAO en vele vragen stelde. 
Waarop De Jong de rechtspositie bij terug
lopende aantallen leerlingen nog eens 
benadrukte. 
En waartoe de speelleerklas alsook het 
kleuteronderwijs belachelijk gemaakt 
moest worden, begreep Deetman niet, 
waarna de betreffende spreker dit ook 
terugnam. 
Waarmee ik deze impressie eindig; al is er, 
ook in de wandelgangen, nog veel meer 
gezegd. ~ 

Aalt van de Gllnd 

7 



Kamerlid Borgman blij met 
voortgangsnota kankerbestrijding 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

Er zijn mensen, die het woord niet In de 
mond durven namen en alleen over "de 
gevreesde ziekte" spreken. Er staan 
overlijdensadvertenties in de krant met 
"Na een moedig en geduldig gedragen 
lijden . .. ". En er is bijna niemand die 
het in de naaste omgeving niet heeft 
meegemaakt. Kanker. Een beladen on
derwerp, dat misschien niet in een 
politiek weekblad thuishoort? 

Toch wel, want de bestrijding van de 
gevreesde ziekte houdt ook de politiek 
bezig. En wel heel intensief, zoals maan
dagavond bleek toen de Tweede Kamer in 
een uitgebreide commissievergadering 
stilstond bij devoortgangsrapportage rond 
de kankerbestrijding. Omdat alle beschik
bare krachten worden ingezet om deze 
ziekte te bestrijden, rapporteert de regering 
de Kamer regelmatig over de voortgang 
van die strijd. 

Begin deze week was het weer zover. Er 
lag een uitgebreid rapport over de stand 
van zaken op dit moment. CDA
woordvoerder Fred Borgman was blij met 
de voortgangsrapportage, maar had toch 
ook kritiek. Naar zijn mening gaan sommi
ge dingen niet zo snel als ze zouden 
moeten gaan. 

Registratie 
De kankerregistratie heeft, zo stelde Borg
man, terecht een hoge prioriteit, maar in de 
praktijk verloopt die nog veel te traag. Als je 
gevallen registreert, krijg je gegevens voor 
preventie en bestrijdingsmogelijkheden. 
Welnu, deze registratie verloopt veel te 
traag en er is zelfs sprake van een vicieuze 
cirkel: de registratie kan pas beginnen na 
voorbereidingen daartoe, en aan de ande
re kant kan men pas voorbereidingen 
nemen, als er met registratie ervaring is 
opgedaan. Zo ligt de situatie in de praktijk. 
Borgman vroeg de regering met k[em, deze 
vicieuze cirkel te doorbreken en nu einde
lijk eens met de voorbereidingen te begin
nen. 
Kritiek had hij op de houding van sommige 
ziekenhuisdirecties en specialisten, die op 
dit punt niet erg meewerken. 

Moermantherapie 
De zogenaamde Moermantherapie is in de 
kanderbestrijding niet geheel onomstre-
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den. Fred Borgman toonde zich verheugd 
dat het onderzoek naar de therapie van de 
bejaarde Vlaardingse arts nu eindelijk kan 
beginnen, nadat men deze jarenlang nau
welijks serieus genomen heeft. Het begin 
van het onderzoek komt overigens pas vijf 
jaar nadat Borgman hierover een motie 
indiende. "Het is van het grootste belang 
dat dit onderzoek thans in alle rust kan 
worden uitgevoerd. Het is van belang voor 
de wetenschap en zeker ook voor al 
degenen die hun vertrouwen in deze thera
pie gesteld hebben - en daarin nu serieus 
worden genomen - dat deze therapie op 
zijn bruikbaarheid in de strijd tegen de 
kanker wordt getoetst," aldus de CDA
woordvoerder. 
Kanker en pijn gaan helaas vaak samen. 
Ook Borgman sprak daarover, toen hij 
staatssecretaris Van der Reijden met na
druk vroeg om de teams in de academi
sche ziekenhuizen die zich iiJ die pijnbe
strijding hebben gespecialiseerd waar mo
gelijk te betrekken in samenwerkingsver
banden, opdat van hun kennis en ervaring 
op het gebied van pijn en pijnbestrijding 
overal gebruik kan worden gemaakt. 

Fred Borgman: registratie verloopt te traag. 

Ethiek pijnbestrijding 
Aan die pijnbestrijding zijn ook ethische 
kanten. Borgman: "Er zijn patiënten, die 
menselijk gesproken welhaast ondraaglij
ke pijn lijden, maar weigeren in die pijn te 
worden verlicht, omdat zulk lijden naar hun 
diepste overtuiging deel uitmaakt van 
Gods heilsplan met hem of haar; het is 
lijden om des zondes wille, en dient naar de 
overtuiging van dezulken tot de laatste snik 
zonder pijnbestrijding te worden gedragen. 
Hoe moeilijk het ook is voor de omgeving 
om dit lijden aan te zien, betrokkene dient 
in staat te worden gesteld zijn of haar 
overtuiging te volgen en wij allen hebben 
dat tè respecteren." 
"Zo dient," zei Fred Borgman, "ook ruimte 
te bestaan en respect te worden opge
bracht voor die artsen die in geweten 
weigeren om ter bestrijding van pijn zwsar
dere doses pijnstillende middelen te geven 
omdat ten gevolge van het toxisch (giftig) 
karakter het stervensproces zou kunnen 
worden versneld. Dit laat het recht van de 
patiënt op pijnbestrijding onverlet en des
gewenst zal een andere arts de behande
ling over dienen te nemen. 

Genade 
In het licht van de actuele discussie over 
het euthanasievraagstuk hechtik er aan te 
verklaren dat het vermogen pijn te bestrij
den en te verlichten naar mijn oprechte 
overtuiging als een Goddelijke genade 
mag worden gezien en als zodanig een 
zegen is voor de mensheid." 
"Als verlichting van, menselijk gesproken, 
ondraaglijke pijn' het doel van het medisch 
handelen is en blijft en met dat doel voor 
ogen noodzakelijkerwijs doses zodanig 
moeten worden verzwaard dat het ster
vensproces daardoor versneld zou wor
den, achten wij dit niettemin toelaatbaar 
en, indien de patiënt daarom vraagt, ook 
gewenst. Hier is ons inziens geen sprake 
van euthanasie," zei Fred Borgman. 
De CDA-woordvoerder vroeg tot slot aan
dacht voor de bescherming van niet-rokers 
in ons land. Hij is van mening dat de 
ontwerp-tabakswet die de rechten van 
niet-rokers regelt, snel moet worden inge
diend. Doet het kabinet dat niet, dan zal de 
CDA-fractie niet schromen om met een 
initiatief-wetsontwerp te komen, sprak 
Borgman waarschuwend tot de staatsse
cretaris. <1111 
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FRACTIE 

Ruimte voor overleg 
met sociale partners blijft 

Fractie tevreden 
over 1-julipakket 
De CDA-Tweede-Kamerfractie heeft er 
met blijdschap kennis van genomen dat het 
kabinet - mede onder aandrang van die 
fractie- de verlaging per 1 juli van WAO, 
WW en WWV naar 70 procent aanzienlijk 
heeft afgezwakt. Aldus de reactie van de 
fractie, kort nadat minister De Koning van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid na de 
ministerraad van vorige week bijzonderhe
den bekend had gemaakt over verdere 
bezuinigingen per 1 juli a.s. 
De uitkeringen bij werkloosheid en arbeids
ongeschiktheid gaan, zo wil het kabinet, 
met drie procent omlaag. De minima wor
den daarbij ontzien. De bezuiniging levert 
in totaal 300 miljoen gulden op. 

Zinvol 
De fractie stelt verder met voldoening vast 
dat het kabinet een aantal wensen van de 
vakbeweging heeft overgenomen. Fractie
voorzitter De Vries had dit al eerder gedaan 
na een gesprek met CNV-voorzitter Harm 
van der Meulen vorige week. Naar de 
mening van de fractie toont dit aan dat het 
voor de vakbeweging zinvol is om zaken 
met dit kabinet te doen. 
Overigens loopt het kabinet met de aan
kondiging van deze bezuinigingsplannen 
niet vooruit op de stelselherziening sociale 
zekerheid per 1 januari 1985. De fractie 
wees er in de reactie op, dat er dus alle 
ruimte is voor overleg met de sociale 
partners. 
Over de drie procent verlaging van de 
daglonen wenst de fractie zich overigens 
nog te beraden, alvorens daarover een 
definitief standpunt in te nemen. Wel is de 
fractie blij dat menser. een AOW-uitkering 
en andere minimumuitkeringen ditmaal 
buiten schot zijn gebleven. 
Met instemming nam de fractie verder 
kennis van de aankondiging dat de rege
ring dit jaar het ziekenfondspakket op geen 
enkele manier zal aantasten. Met name het 
feit dat de ziekenfondspremie dit jaar niet 
zal worden verhoogd stemt de fractie tot 
vreugde. Tegen de achtergrond van een 
aantal pijnlijke maatregelen die er toch al 
waren is het plezierig, dat daar de premi
verhoging niet nog eens bovenop komt. De 
maatregel die het kabinet heeft aangekon
digd betekent ook dat de plannen van de 
kamerleden Lansink en Dees voorshands 
de ijskast ingaan. ..".. 
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De parlementaire enquiJtecommissie, die oorzaken en achtergronden van het RSV-debácle moet 
onderzoeken, is met de eerste verhoren begonnen. Tal van mensen die op de één of andere manier 
informatie kunnen geven over dit scheepsbouwdrama, zullen door de commissie worden 
opgeroepen. Een gigantisch karwei, omdat er heel wat zijn. 
Het instrument van de parlementaire enquiJte is het zwaarste middel dat het parlement heeft om 
zaken tot op de bodem uit te zoeken. Het wordt dan ook zeer zelden gebruikt. Voorzitter is, zoals 
bekend, CDA-Tweede Kamerlid drs. C. P. van Dijk. 
Afgebeeld is het verhoor van oud-minister van economische zaken De Block. 

(foto ANP) 

CDA-kamerlid van Dam over militaire missie Suriname 

Geen goed woord voor kolonel Valk 
De Tweede Kamer heeft dinsdag om een 
aanvullend onderzoek gevraagd naar de 
gebeurtenissen rond de staatsgreep in 
Suriname in 1980 en de rol van het hoofd 
van de Nederlandse militaire missie, de 
kolonel der infanterie Valk, daarbij. Een 
motie daartoe van de VVD werd met steun 
van PvdA en CDA aangenomen. Hoewel 
CDA-woordvoerder mr. Gerrit van Dam het 
rapport van de commissie-Pronk voldoen
de vond, zei hij dat de CDA-Tweede 
Kamerfractie toch het voorstel om een 
nader onderzoek zal steunen. 
"Het feit dat wij niet aandrongen op nader 
onderzoek betekent niet dat alles rond het 
gebeuren in februari 1980 nu ook duidelijk 
is. Maar er zijn geen verdere getuigen meer 
die nog wezenlijke informatie kunnen leve
ren", aldus Gerrit van Dam tegen CD/ 
ACTUEEL. Van Dam denkt niet dat een 
nader onderzoek veel boven tafel zal 
brengen ... Maar als de commissie zich 
hiertoe bereid verklaart, zie ik niet waarom 
wij daartegen zouden zijn. De regering is 
dat trouwens ook niet." 
Toen de Kamer vorige week over de rol van 
kolonel Valk debatteerde merkte Gerrit van 
Dam in zijn bijdrage aan het gebat op dat 
niet hard is gemaakt dat Valk daàdwerkelijk 
bij de machtsovername door Bouterse c.s. 
betrokken is geweest. Wel heeft deze 
kolonel zich veel te veel met binnenlandse 

aangelegenheden van Suriname bemoeid. 
De kritiek van de commissie op Valk deelde 
Gerrit van Dam dan ook: de CDA
woordvoerder heeft geen goed woord over 
voor het optreden van de kolonel. 

Communicatiestoornissen 
Overigens ging er aan het thuisfront ook zo 
het een en ander mis: pijnlijk toonde de 
commissie-Pronk ernstige communicatie
stoornissen aan tussen ambtenaren en de 
verantwoordelijke bewindslieden, met als 
gevolg dat de Tweede Kamer ter zake 
doende 'informatie werd onthouden. 
Van beide bewindslieden verlangde Van 
Dam de uitdrukkelijke toezegging, dat de 
werkwijze van de betrokken departemen
ten zo verandert, dat dit nooit meer zal 
gebeuren. 

Overigens kan men, de gebeurtenissen 
overziende, naar de mening van Van Dam 
niet veel meer doen dan nakaarten. Het is 
vier jaar geleden gebeurd, interessante 
kandidaat-getuigen als Bouterse en zijn 
medestanders, zullen nooit kunnen wor
den gehoord en gedane zaken nemen 
voorlopig geen keer. Resten de wijze 
lessen voor de toekomst. Maar na de 
Antillen zitten we straks geheel zonder 
overzeese gebiedsdelen . . . ..".. 
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Losse flodders 
Interessant is dat De Vries en Nijpels on
danks alle desintegratie van de coalitie voort
durend roepen dat er geen regeeralternatief 
is. De PvdA- hoe gematigd, beschaafd en 
constructief ook, op het moment- is kennelijk 
minder geschikt voor het CDA dan in de tijden 
van Drees, Den Uyl-1 en 1981. Zijn zulke 
uitspraken losse flodders van een tweede
rangsfiguur als De Vries- en dus ahistorisch 
-of geven ze een wezenlijke verschuiving in 
het CDA-denken aan? Een verschuiving die 
losstaat van de aanzienlijke problemen met 
de VVD? (Jan Joost Lindner in de Volks
krant). 

Belangrijker 
Ik vind het succes van het CDA belangrijker 
dan welke coalitie dan ook. Ik denk dat het 
CDA op den duur een stabiliserende factor in 
de Nederlandse samenleving kan worden en 
krachten kan ontwikkelen die werkelijk in de 
richting van een consensus in plaats van naar 
POlarisatie zoals nu. Anders krijg je hier in 
Nederland zoiets als in Engeland, dan weer 
Thatcher, dan weer Labour. Dus als het CDA 
een mislukking wordt, vind ik dat een ramp 
voor de Nederlandse politiek en samenle
ving. (Bert de. Vries in Haagse Post). 

Aanhang 
Voor alle (politieke) leiders met banden 
met de (regerings)coalitie geldt dat hun 
aanhang bij de eigen kiezers daalde, maar 
fors steeg bij de zwevende kiezers. Ruud 
Lubbers daalde bij VVD en CDA met drie 
punten, maar steeg bij de grote groep 
onbepaalde kiezers met twee punten. En 
die groep is ongeveer even groot als die 
van VVD en CDA samen. Bij Bert de Vries 
Is dat verschil nog opmerkelijker. Die 
stijgt, bij degenen die nog geen keus 
hebben bepaald met zeven punten. (De 
Tijd/Interview-barometer). 

Frustratie 
De frustratie van '77, toen Van Agt na zes 
maanden onderhandelen er vandoor ging 
met Wiegel, heeft Den Uyl tot op de dag van 
vandaag niet verwerkt. Die "roomse romme
laar" Van Agt, zo bleef hij zijn fractie voorhou
den, zou morgen, okè overmorgen, definitief 
op zijn bek vallen. Zijn opstelling tegenover 
Lubbers is in wezen niet anders. Vriend en 
vijand mogen vinden dat Lubbers ambitieus 
en kundig opereert, in interne kring blijft Den 
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Uyl mompelen dat het die man nu eenmaal 
ontbreekt nan een ego". Hij, Den Uyl had er 
moeten zitten, in het Catshuis. (Haagse 
Post). 

Middelpunt 
Uit gesprekken (met zijn omgeving) rijst Ruud 
Lubbers, ooit voor velen in Den Haag een 
soort "security risk", een onberekenbare 
sjoemelaar, een peilloze chaoot, 'op als het 
absolute middelpunt van het politieke gebeu
ren. Vanuit "zijn" Torenlje, de achthoekige 
werkkamer, regeert hij met een in fluwelen 
handschoen verpakte ijzeren vuist. Dààr ko
men alle lijnen bijeen, dáárheen ontbiedt hij 
zijn secondanten. (Vrij Nederland). 

Geschikter 
Lubbers toonde zich veel geschikter voor 
zijn vak dan zijn voorganger. Winsemius 
en Korthals Altes werden snel goede 
ministers. De stroeve kracht van Van 
Aardenne, Van den Broek, Deetman en 
zelfs de bot docerende Ruding was niet te 
ontkennen. Bij Brinkman is steeds de 
vraag of hij zich niet vooral redt met 
bravoure. (Jan Joost Lindner in de Volks
krant). 

Onderraden 
De ministerraad zelf heeft vaak alleen nog het 
karakter van een afrondende besluitvorming. 
Dat kàn ook, door de vele tijd die Lubbers er 
zelf van te voren al aan besteed heeft. Alles 
wat ter tafel komt is in de onderraden van de 
ministerraad al grondig voorbereid, soms 
méér dan grondig. En Lubbers zit al die 

(Geknipt uit Trouw) 

onderraden zelf voor. (minister Deelman in 
Vrij Nederland). 

Niet verstandig (1) 
De bezorgdheid van de gereformeerde syno
de (over de kernbewapening) deel ik van 
harte. Ik betreur het echter dat die synode, 
anders dan de bisschoppen, wel een uit
spraak doet over het politieke middel. De kerk 
heeft natuurlijk het volste recht om dat te 
doen. Maar ik vind het niet verstandig. Om 
alle misverstanden te voorkomen: ik zou 
hetzelfde hebben gezegd als de kerk een 
positieve uitspraak over de kruisraketten zou 
hebben gedaan. (Piet Bukman, in Trouw). 

Niet verstandig (2) 
Ik vind het niet verstandig van Bukman. Je 
moet als politicus beginnen met goed te 
overwegen: wat betekent zo'n uitspraak 
nou eigenlijk. De uitspraak van de synode 
is een vermaan. In de zin van: gij behoort 
ervoor te zorgen dat die dingen niet ge
plaatst worden. Dat zo'n uitspraak dan 
minder goed past in je eigen overwegin
gen, betekent nog niet dat de kerk over de 
schreef is gegaan. (Prof. De Gaay Fortman 
in Haagse Post). 

Bewijs leveren 
Door thans te spreken hebben de synodes 
politici verplicht aan te tonen, dat een plaat
sing van de kruisraketten geen nieuwe stap is 
in de bewapeningsrace. Het leveren van zo'n 
bewijs is knap lastig. Temeer waar de conclu
sie wel eens zou kunnen zijn, dat we met het 
tot nu toe gevolgde veiligheidsbeleid op de 
verkeerde weg zitten. (Willem Breedveld in 
Trouw). 

Revisie nodig 
Men kan het vraagstuk natuurlijk on
gecompliceerd maken. Dan moet men de 
vele politieke vragen die erbij aan de orde 
komen en ook moeten komen, geheel buiten 
beschouwing laten. Dat heeft de synode 
gedaan. Met als wonderlijk resultaat: een 
politieke uitspraak die tegelijk volstrekt a
politiek is omdat ze niet berust op politieke 
argumentatie. De synodale uitspraak is in 
strijd met verschillende andere principiële 
uitspraken van de synode ( . .. ) Het is een 
uitspraak die róept om revisie. (Prof. dr. J. 
Plomp in Centraal Weekblad voor de gerefor
meerde kerken). 
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FRACTIE 

"Chirurg" Lansink probeert te snijden zonder pijn te doen 

Kosten ziekenhuizen rijzen de pan uit 
Bezuinigingen op de gezondheidszorg: 
niemand vindt het leuk, maar toch moet 
't. Wie draalt Immers graag de geldkraan 
dicht van iets dierbaars als juist de 
uitgaven voor het ziekenhuis, de dokter 
en de zuster? 
Wie toch door die zure appel heen bijt, 
mag niet op dankbaarheld rekenen. 
Integendeel. CDA-fractlelld dr. Ad Lan
slnk kan daarvan de laatste tijd meepra
ten. 

Eigenlijk is het instandhouden van onze 
dure gezondheidszorg een onmogelijke 
taak als je onvoldoende geld hebt. Om het 
allemaal niet erger te maken en om ook 
straks nog een behoorlijk voorzieningen
systeem te garanderen, moet je uit een 
aantal "kwaden" kiezen om een nog groter 
kwaad te voorkomen. Minder bedden in of 
zelfs sluiting van ziekenhuizen of afdelin
gen met alle gevolgen van dien zijn onont
koombaar. Lansink moet te werk gaan als 
volleerd chirurg: hij moet snijden waar 't 
niet anders kan en 't moet ook nog geen 
pijn doen. 

De CDA-woordvoerder zette dit maandag 
tijdens een uitgebreide commissieverga
dering over bouwbeleid, beddenreductie 
(= minder bedden) en nieuwbouw nog 
eens op een rijlje. Hij pleitte voor een nog 
nadrukkelijker samenhang tussen nieuw
bouw en minder bedden. Dat komt in de 
praktijk neer op fusie-nieuwbouw: nieuw
bouw na fusie van ziekenhuizen. Daarmee 
voorkom je in de toekomst dure, oude 
gebouwen, die telkens weer moeten wor
den aangepast. Je blijft er aan verbouwen. 
Daarnaast wees Lansink maandag op de 
tendens, dat de dagverpleging er steeds 

Het CDA-Tweede Kamerlid A. J. Her
mes zoekt, wegens vertrek van de huidi
ge medewerkster, met ingang van 1 mei 
a.s. een 

persoonlijk medewerker (m/v) 

voor het verrichten van alle voorkomen
de werkzaamheden. 
Inlichtingen bij de heer Hermes, Tweede 
Kamer, Binnenhof la, Den Haag, tele
foon 070-614911, tst. 3033. Aanstelling 
geschiedt op basis van de regeling voor 
persoonlijk medewerkers van Tweede 
Kamerleden. 
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meer inkomt. De patiënt meldt zich 's 
ochtends en kan na behandeling 's avonds 
naar huis. · 

Staatssecretaris Van der Reijden moet, zo 
vindt Lansink, duidelijker aangeven wat de 
uitslag is van het beraad met de provincies 
over het prioriteitenoverzicht 1984-1986. 
De provincies hebben, zoals bekend, een 
forse vinger in de pap op het punt van de 
ziekenhuisvoorzieningen en dat werkt de 
duidelijkheid niet altijd in de hand. 

Minder bedden 
Ook op dit punt blijven enkele dingen vaag. 
Kiest, zo vroeg Lansink, de regering nu 
voor de weg van een ponds-pondsgewijze 
reductie door minder bedden per zieken
huis en het (eventueel) sluiten van volledi
ge afdelingen of worden héle afdelingen en 
ziekenhuizen gesloten. De CDA-fractie on
dersteunt overigens graag het beraad tus
sen instellingen in een regio, die met 
behoud van een zeker voorzieningenni
veau tot een goede taakverdeling komen. 

Minder bedden én zo'n taakverdeling kun
nen kosten besparen, zonder dat dat de 
toegankelijkheid van de instellingen scha
de doet. Lansink wil van de staatssecreta
ris een duidelijk tijdschema voor de bed
denreducties. Verder moeten procedures 
en beleidslijn in deze helderder worden. 

Tenslotte vroeg de CDA-woordvoerder 
aandacht voor de problemen rond de 
specialistenhonoraria, de positie van de 
leerlingverpleegkundigen en pleitte hij voor 
een 32-urige werkweek voor verpleegkun
digen. .,... 

Mediabeleid 
De Tweede Kamer gaat opnieuw praten 
over het mediabeleid. Hiertoe is besloten 
nadat minister Brinkman in een brief heeft 
laten weten dat in tegenstelling tot het 
verlangen van de Kamer omroepen niet 
deel mogen nemen aan abonnee-tv. 
Noch de CDA-fractie, noch de PvdA-fractie 
namen met deze opvatting van de minister 
genoegen. Of het tot een. parlementair 
kamerdebat zal komen of dat de vaste 
kamercommissie hierover zal gaan praten 
was bij het ter perse gaan van dit blad nog 
niet bekend. 

CDA-defensiespecialist Couprie: 

Voorrang voor 
paraatheid 
CDA-defensiespecialist drs. Henk Coupria 
heeft zijn ernstige twijfels over de ,;realiteits
waarde" van de Defensienota 1984. Hij zei 
dat maandag in de Tweede Kamer toen in 
een uitgebreide commissievergadering het 
economisch en financieel defensiebeleid 
ter sprake kwam. Er staat voor Defensie
uitgaven heel wat op de begroting in de 
komende jaren, maar Coupria vroeg zich af 
waar dat geld allemaal vandaan zal moe
ten komen. 
In de eerste plaats, aldus Couprie, is er de 
doorwerking van de bezuinigingen van de 
laatste jaren: die zal zijn invloed op de 
plannen voor na 1984 niet missen. Verder 
toonde de CDA-woordvoerder zich weinig 
optimistisch over de te verwachten com
pensaties voor prijzen en meerkosten, 
terwijl Defensie in toekomstige bezuinigin
gen naar te verwachten valt niet buiten 
schot zal blijven. 
Tenslotte, aldus Henk Couprie, moeten we 
vaststellen dat door al die bezuinigingen de 
spanning tussen defensietaken en be
schikbare middelen veel te groot wordt, 
zowel totaal als in de onderlinge verdeling 
binnen de krijgsmachtdelen. Bovendien is 
voor allerlei investeringen zoveel geld uit
getrokken de komende jaren, dat er een te 
grote wissel wordt getrokken op de nood
zakelijke aanschaf van onontbeerlijke za
ken als munitie, brandstof, reservedelen 
enzovoorts. De operationele inzetbaarheid 
zal dus nog jaren lang te wensen over 
laten. 
Mede namens de coalitiegenoot diende 
Coupria een motie in. Deze vraagt van de 
regering meer voorrang voor het verhogen 
van de operationele gereedheid en de 
gevechtskracht. De begroting moet op die 
laatste twee veel en veel meer worden 
aangepast, meent Couprie, wil men een 
krijgsmacht houden waar men ook echt wat 
mee kan doen. · .,... 
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IMPRESSIES 

Yvon.11e 
van Rooy 

blijft over 
de EG tóch opti:mistisch 
Woensdag 
Gisteren na afloop van een spreekbeurt in 
de Betuwe verrast met een kist appels 
waarvan ik de secretaresses op de afdeling 
Buitenland van het NCW kan laten mee
profiteren. 
Behalve Europa heb ik bij het NCW ook het 
overheidsaankoopbeleid in mijn portefeuil
le. Steeds meer wordt beseft dat de over
heid met haar aankoopbeleid een belang
rijke impuls kan geven aan de broodnodige 
innovatie in het bedrijfsleven. Gelukkig 
krijgt het bedrijfsleven nu de kans om met 
de overheid mee te denken over de invul
ling van dit beleid. Daartoe vanochtend een 
gesprek op Economische Zaken als secre
taris • van de commissie Overheidsaan
koopbeleid van NCW en VNO, samen met 
mijn voorzitter. Vooral het aankoopbeleid 
van gemeentes en de gezondheidszorg 
krijgt de aandacht. Ook kleinere bedrijven 
moeten een kans krijgen. 
Snel terug naar kantoor voor een bespre
king van de Beleidsgroep-Buitenland met 
de CDA-kamerleden Van der Mei, van 
tersel en Van Noord. Dit keer over de 
actuele EG-problematiek. Onze bood
schap komt juist op tijd, omdat morgen het 
overleg plaatsvindt tussen Kamer en rege
ring over de Europese Top. We hebben het 
vooral over de versterking van de interne 
markt - de grensblokkades zijn wat dat 

12 

betreft een duidelijk signaal - en de nood
zaak van meer industriële samenwerking 
binnen Europa. Twee sporen die niet 
gemist kunnen worden bij het nationaal 
economisch herstelbeleid. De Kamerleden 
zijn vooral geïnteresseerd in informatie 
vanuit de praktijk. De bespreking beant
woordt aan dit doel. 
Na nog een paar telefoontjes om 5 uur op 
weg naar Twente. Ook in Borne, staat 
Europa op het programma van de politieke 
scholingscursus voor vrouwen. Een zeer 
geïnteresseerd gehoor waardoor ik zelf 
ook met enthousiasme mijn verhaal kan 
brengen. Goede discussie na afloop over 
herziening sociale zekerheid en de vraag 
of twee volle banen per leefeenheid nu wel 
of niet acceptabel zijn bij 800.000 werklo
zen. Algemeen pleidooi voor meer deeltijd
functies voor vrouwen èn mannen. 

Donderdag 
In alle vroegte post doorgenomen. Om 
kwart voor 9 door naar Hoofddorp: inleiding 
voor de Vrouwenraad van de Haarlemmer
meer. Ik vertel wat we dagelijks om ons 
heen merken van Europa en wat de EG 
doet voor de emancipatie. Discussie over 
de slech1ere kansen op een baan voor 
meisjes, omdat het hen vaak (meer dan 
jongens) mankeert aan een goede be
roepsopleiding. Wiskunde wordt nog te 

Wie bij de komende verkiezingen 
voor het Europees parlement 
betrokken is, heeft de handen vol. 
Het moet de kiezers duidelijk 
worden gemaakt waar het 14 juni 
om gaat. Daarvoor wordt ook 
regelmatig een beroep gedaan op 
mr. Y. M. C. T. (Yvonne) vanRooy. 
Zij staat nummer 6 op de 
kandidatenlijst van het CDA, maar 
weet ook door haar studie en 
werkkring wat er, politiek bezien, in 
Straatsburg en Brussel te koop is. 
Na haar rechtenstudie in Utrecht 
(staats- en administratief recht) 
liep ze stage bij de Europese 
Commissie te Brussel. Ruim vijf 
jaar houdt zij zich nu bij het 
Nederlands Christelijk 

I Werkgeversverbond met de 
Europese politieke vraagstukken 
bezig. Eerst als stafmedewerker
buitenland en sinds 1981 als 
adjunct-secretaris, belast met 
Europese integratie en 
overheidsaankoopbeleid. Ook haar 
vele nevenactiviteiten (o.a. binnen 
het CDA en de Europese 
Beweging) liggen op dat terrein. 
Tot de datum van de Europese 
verkiezingen is haar agenda 
volgeboekt. Spreekbeurten, 
interviews, vergaderingen. 
, , Ik blijf optimistisch" zegt zij in haar 
Politiek Weekboek. 

gemakkelijk uit het pakket gelaten waar
door meisjes toch snel in de meer bedreig
de traditionele vrouwenberoepen terecht
komen. 
Het voorjaar zit in de lucht. Ook op kantoor 
slaat de opruimwoede toe. Hele stapels 
"Brussel" verdwijnen 's middags in de 
prullenbak. Toch blijft er nog (te) veel over 
voor de al uitpuilende NCW-archieven. 
Nog even een laatste overleg met collega 
Chorus voordat hij morgen met een missie 
van het bedrijfsleven naar China vertrekt. 
Eind van de middag vergadering van de 
afdeling Den Haag van de Europese Bewe
ging. Als voorzitter stel ik voor om in het 
kader van de verkiezingen twee bijeen
komsten te organiseren. Een forumdiscus
sie met de Europa-specialisten uit de 
Tweede Kamer en een avond Prof. Van 
Schendelen. Hij heeft een maand geleden 
een prima boek gepubliceerd met de con
clusie dat het Europees Parlement, on
danks zijn beperkte bevoegdheden, veel 
meer invloed heeft dan men denkt. 
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Met twee broodjes in de auto naar Vught. 
Daar probeer ik een NCW-studieclub dui
delijk te maken dat het bedrijfsleven de EG 
niet kan missen. Kritische vragen leiden tot 
een pittige discussie. Een uitdaging om 
naast de vele vrouwenclubs nu ook weer 
eens door een mannengezelschap onder 
vuur genomen te worden. Wel typisch dat 
uiteindelijk ook hier de discussie wel uit
mondt in het onderwerp emancipatie. 
Tegen elven stap ik weer op. Het voortref
felijke radioprogramma "Met het oog op 
morgen" houdt mij wakker. Als ik thuiskom 
ben ik weer op de hoogte van de belangrijk
ste actualiteiten van vandaag; ik weet ook 
al wat er morgen in de kranten staat. 

Vrijdag 
Het schone bureau is maar van korte duur. 
Ik begin met de buitenlandse kranten en 
tijdschriften; selecteer enige artikelen over 
Europese industriepolitiek. Ondanks alle 
problemen in de EG, is het toch bemoedi
gend dat de Raad van Ministers het Esprit
programma goedgekeurd heeft. Dat bete
kent meer research-samenstelling tussen 
Europese bedrijven op gebieden als micro
electronica, softwaretechnologie en kan
toorsystemen. Een hele stap vooruit. Enke
le jaren geleden nog volstrekt ondenkbaar 
om met Van Schendelan te spreken: de 
Europese samenwerking loopt als een slak 
langzaam vooruit, maar met het voordeel 
dat de slak niet op zijn schreden terugkeert. 

De ochtend passeert snel met het schrijven 
van een stafverslag en het opstellen van 
een agenda voor de Werkgroep Internatio
nale Zaken van het Convent (overleg met 
CNV en Christelijke landbouw- en midden
standsorganisaties). Regelmatig onder
broken door telefoontjes, die vaak gaan 
over de spreekbeurten. Helaas moet ik 
praktisch altijd "nee" verkopen, omdat ik 
tot de verkiezingen op 14 juni iedere 
doordeweekse avond ben volgeboekt. Ik 
leer het land door dit verkiezingscircus 
uitstekend kennen. OoK nog een spreek
beurt in Antwerpen op het programma, 
waarbij volgens de uitnodigingsbrief ook de 
CVP-militanten aanwezig zijn. Dat blijken 
geen christen-democratische ME-ers te 
zijn, maar gewoon het lokale partijkader. 

Om 5 uur naar het CDA-bureau: een 
rondetafelgesprek voor CD-Verkenningen. 
Arie OostJander zorgt ervoor dat de deelne
mers (Beumer, Pronk (CNV), Kerstiëns 
(CEBEMO) en Tweede Kamerlid Van 
Noord) tot 9 uur enthousiast over Europa in 
gesprek blijven. Dan zijn er 4 bandjes 
volgepraat en is er dunkt me materiaal 
genoeg voor een heel nummer van CD
Verkenningen. 
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Zaterdag 
Tegen mijn zaterdagse gewoonte in om 6 
uur opgestaan. Om 7 uur vertrekt de bus 
van het Vrouwenberaad naar Brussel voor 
het Congres van de EVP-vrouwen. Vier 
bussen zorgen voor maar liefst 18o' CDA
deelneemsters. Nederland blaast prima in 
de bus. Dat geldt overigens ook voor het 
"paneel-gesprek" met de huidige vrouwelij
ke CD-Europarlementariérs over 5 jaar 
Europees Parlement, waarbij Hanja Maij 
en Elise Boot voor een fikse Nederlandse 
inbreng zorgen. De lunch is Belgisch en 
dus goed. Het middag-programma is te 
Italiaans en dus te lang van stof. De 
Italiaanse voorzitter van de EVP-vrouwen 
praat een vol uur! Een balorig doorgeprikte 
ballon maant haar tot stoppen. Geïnspi
reerde slottoespraak van Tindemans. Ge
motiveerd en Europees-bewust weer terug 
in de bus. Napraten, nieuwe contacten. 

Maandag 
NCW-maandag begint altijd met de Alge
mene Staf. Een intern "Den Haag van
daag". Hierna is iedereen weer bijgepraat 
over de gebeurtenissen van het Haagse 
circuit de afgelopen week en wat ons 
waarschijnlijk de komende 6 dagen te 
wachten staat. Vandaag staat het 1-
julipakket centraal. De zwaarte van de 
politieke beslissingen drukt ook op onze 
schouders. 
's Middags een principiële discussie met de 
hele staf over ontwikkelingssamenwer
king. Collega Zuidhof leidt geëngageerd en 
geïnspireerd de discussie. Ontwikkelings
samenwerking moet niet alleen een zaak 
van overheden zijn, maar ook van het 
bedrijfsleven, dat hierin een nieuwe uitda
ging moet zien. Daarna vergadering sectie
Buitenland van het CDA-Vrouwenberaad. 
Wij evalueren de euromanifestatie in Brus
sel en maken plannen voor het congres 
van het Vrouwenberaad op 4 juni in Utrecht 
in het kader van de verkiezingscampagne. 
Met een appel in de auto naar Haarlem 
voor een forumdiscussie over Europees 
industrie- en staalbeleid. Met VVD-

eurokandidaat Hosman vorm ik het forum. 
De opkomst is minimaal en dat onder de 
rook van Hoogovens. De motivatie van de 
inleiders is er niet minder om. Het gaat 
immers om 2 terreinen waar het bedrijfsle
ven absoluut niet buiten een Europese 
aanpak kan. Geen Europees staalbeleid: 
complete chaos op de staalmarkt; geen 
Europees industriebeleid: nog verder 
achterop bij Japan en Amerika. De verdedi
ging van het Europese staalbeleid door de 
VVD' er, ontlokt een toehoorder de opmer
king dat hij nog nooit een liberaal zo 
enthousiast over contingentering heeft ho
ren spreken. Europa is tot ve.el in staat! 

Dinsdag 
De beslissende dag voor de Europese Top. 
De NCW-dag begint met het redactie
overleg van "De Werkgever". Met veel 
humor wordt het vorige nummer van com
mentaar voorzien. Ik meld de artikelen van 
de afdeling Buitenland voor het volgende 
nummer: "Europese Top", "Ontwikke
lingssamenwerking". Er wordt per telex 
een artikel verwacht van collega Chorus, 
onze "correspondent in China". Post 
doornemen en telefoontjes afgewerkt. Af
spraak bevestigd voor interview met CDJA 
a.s. donderdag in Brussel samen met de 
Belgische Europarlementariër Eric van 
Rompuy. Ben dan al in Brussel voor een 
vergadering van UNICE, de Europese 
werkgeversorganisatie. 
Tussen de middag de radio aan voor de 
Europese Raad van ministers: nog geen 
succes, nog niet mislukt. 's Middags over
leg op het Ministerie van Financiën over 
privatisering. Een onderwerp dat veel be· 
sproken wordt, maar weinig gepraktizeerd 
wordt. Privatisering b.v. op het gebied van 
ingenieursdiensten kan bijdragen tot ver
betering van de exportpositie van het 
bedrijfsleven. 's Avonds weer aan de radio 
gekluisterd voor nieuws over de Europese 
Top: Thatcher houdt poot stijf, weer mis
lukt, doffe teleurstelling. Toch ben ik min
der pessimistisch dan de commentaren in 
veel kranten de volgende dagen. Deze 
mislukking is niet te vergelijken met Athe
ne. Toen was men het nergens over eens. 
Nu liggen er principe-akkoorden over o.a. de 
terugdringing van de zuiveloverschotten 
(op zich al een "tour de force") en de 
verhoging van de eigen middelen tot 1 ,4%. 
Er zijn heel wat hobbels genomen, alleen de 
laatste hobbel over de Britse bijdragen 
bleek nog niet haalbaar. Het lijkt vooral een 
prestigekwestie. Op een verschil van 600 
miljoen kan en mag de EG niet ontsporen. 
Het Franse voorzitterschap zal met nieuwe 
initiatieven kol"(len om de kloof te overbrug
gen. Nog ruim twee maanden tot de 
verkiezingen. Ik blijf optimistisch. .,.. 
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CHRISTEN·DEMOCMTIE 

CDA/CVP: De grond in goede handen 
Met de woorden "en de boer hij ploegde 
voort" eindigde René van der Linden, 
voorzitter van de voorbereidingcommissie, 
zijn openingswoord voor het landbouw- en 
milieucongres dat het CDA samen met 
haar Belgische zusterpartij de CVP op 22 
maart te Veldhoven had belegd. 
Het congres waaraan ± 400 kaderleden uit 
landbouw-organisaties deelnamen stond 
onder deskundige leiding van oud EG
landbouwcommissaris P.J. Lardinois. Ge
let op de actuele landbouwpolitieke ontwik
kelingen stelde de heer Lardinais voor om 
ook hieraan aandacht te schenken. Van 
het forum maakten de Belgische staatsse
cretaris van Europese zaken en landbouw, 
P. de Keersmaeker; de heer J. van der 
Veen, voorzitter van het landbouwschap; 
de hE(er Smeets, topambtenaar milieuza
ken b1j de Europese Commissie en de heer 
Tijskens van de Belgische boerenbond 
deel uit. Het boog zich in het ochtendge
deelte over de stellingen van mede
. forumleden de heren J. Hinnekens, voorzit
ter van de overkoepelende Europese land
bouworganisatie COPA en landbouwmi
nister Braks, die als co-referent onder meer 
een grotere Europese impuls voor een 
verantwoord milieubeleid bepleitte. 
Minister Braks van Landbouw betoogde 
dat de milieubelasting niet alleen van 
buiten de landbouw komt maar dat de 
landbouw zelf ook aan deze belasting 
bijdraagt. Boeren en tuinders moeten de 
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bereidheid habben de hand in eigen boe
zem te steken. Gewerkt moet worden, niet 
alleen aan voorlichting, maar ook aan de 
bewustwording van de agrariërs. T.a.v. het 
uitgangspunt "de vervuiler betaalt" be
toogde de minister dat de oplossing van 
milieuproblemen ook gezocht moet wor
den in de kostprijs van het eindprodukt 
Door de voortschrijc;lende verstedelijking, 
die evenwel grenzen bereikt, zal het platte
land een belangrijke functie moeten gaan 
vervullen voor de recreatie van de stedelij
ke bevolking (toenemende vrije tijd). Even
wel kan het gebruik van bepaalde gebie
den voor de recreatie soms een ernstige 
aantasting betekenen van de primaire 
functie, aldus minister Braks. 
De heer Smeets wees er op dat het voor de 
boeren onmogelijk is om alle milieu- en 
technische aspecten van de bedrijfsvoe
ring te kennen. De landbouwvoorlichting 
en technische voorlichting is dan ook van 
zeer grote betekenis . 

Eigen verantwoordelijkheid 
Het is in het belang van de agrariërs zelf, 
betoogde de heer Van der Veen, om het 
milieu te ontzien. De eigen verantwoorde
lijkheid van agrariërs om gezamenlijk te 
zoeken naar oplossingen om de milieube
lasting binnen de perken te houden moet 
een grote rol spelen. Zware overheids
maatregelen schieten veelal hun doel voor-

bij. Ook de heer Tijskens wees in die 
richting. 
Overheidsbemoeienis werkt in een aantal 
gevallen zelfs slechter uit. De heer Van der 
Veen ontkende dat er altijd een automa
tisch verband is tussen het gezinsbedrijf en 
milieuvriendelijke landbouw. De "goede 
huisvader" zou geen roofbouw willen ple
gen in verband met de toekomstige be
drijfsoverdracht. Er zijn namelijk voldoende 
voorbeelden aan te wijzen, zoals in de 
Verenigde Staten en het Oostblok, waaruit 
blijkt dat ook de grootschalige bedrijfsvorm 
mogelijk is zonder het milieu nadelig te 
beïnvloeden. 
De heer Lardinais sloot zich echter meer 
aan bij de stellingname van de heer Hinne
kens: hij wees erop dat de relatief klein
schalige Europese landbouw in veel min
dere mate het gevaar van aantasting van 
het milieu in zich herbergt dan de groot
schalige landbouw. 

Tijdens het middaggedeelte reageerden 
de Europarlementariërs Marck, Tolman en 
de heer J. Schouten, voorzitter van de 
KNBTB, als eersten op de forumdiscussie. 
De heer Tolman wees daarbij onder meer 
op de slechte werkgelegenheidssituatie. 
Deze brengt verhoogde activiteiten op het 
agrarisch bedrijf met zich mee en een 
daaruit resulterende druk op het milieu. 
De heer Schouten concludeerde dat noch 
vanuit het milieu noch vanuit het EG-beleid 
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impulsen mogen komen die een moderne 
bedrijfsvoering belemmeren met nadelige 
inkomenseffecten. Immers een agrariër op 
een modern bedrijf met een redelijk inko
men kan de meeste zorg aan milieu en 
landschap geven. Land- en tuinbouw mag 
niet als een milieuvervuiler gezien worden; 
zij mag dit ook in geen geval worden. 

Landbouwakkoord 
Zowel minister Braks als staatssecretaris 
De Keersmaeker lichtten de tot standko
ming van het voorlopige EG-land
bouwakkoord toe. De afwezigheid van 
consensus bedreigt de Europese Ge
meenschap. Minister Braks wees erop dat 
de oorspronkelijke voorstellen van de Eu
ropese Commissie een aanzienlijke be
dreiging voor de Nederlandse landbouw 
betekenden. De mislukking van de Europe
se Raad leidde tot een verklaring van het 
congres. Daarin werd de Europese missie 
en de Raad opgeroepen op zo kort mogelij
ke termijn tot concrete besluiten te komen 
en waar nodig gebruik te maken van het 

principe van meerderheidsbesluiten. Na 
afloop van een levendige discussie tijdens 
het middaggedeelte met de congresdeel
nemers stelde de CDA-voorzitter Bukman 
vast dat er een sterke bewustwording 
gegroeid is. Niet alleen van de invloed van 
het milieu op de landbouw maar ook van de 
effecten van de landbouw op het milieu. 

Slotconclusies 
Congresvoorzitter Lardinois sloot het con
gres af met een aantal slotconclusies. 
In de eerste plaats mag het nationaal en 
Europees landbouwbeleid kapitaal niet 
kunstmatig stimuleren ten koste van arbeid 
door subsidies voor het individuele bedrijf. 
Dit betekent niet dat vervanging van arbeid 
door kapitaal mag worden tegengegaan. 
Immers dan zou de landbouw in een 
achterstandsituatie geraken. 

In de tweede plaats schept het gezinsbe
drijf een aantal voorwaarden en doet zij 
aanspraken op het landschap die duidelijk 
minder een bedreiging vormen dan andere 
grootschalige bedrijfsvormen. Dat bete-

MERCASOL 

kent echter niet dat bij de gezinsbedrijfs
vorm in elk opzicht vervuiling voorkomen 
wordt. 
Ten derde was het congres unaniem van 
mening dat een extra inspanning in de 
voorlichting en in de sfeer van overtuiging 
de voorkeur verdient boven een bestrijding 
naderhand van milieudruk. Noch vanuit 
landbouw- noch van milieuzijde mag een 
eenzijdige benadering worden afgedwon
gen. 
Op de vierde plaats moet de moderne 
landbouw, wil die zich handhaven op het 
cultuur-technische vlak, de ruimte krijgen. 
Ook waardevolle elementen in de natuur 
moeten door moderne landschapsbouw 
behouden kunnen worden. 
Tenslotte werd geconcludeerd dat politici 
de moed moeten hebben om te komen tot 
duidelijke omschrijvingen en normeringen 
m.b.t. de samenstelling van onze voe
dingsmiddelen. Het algemeen belang ver
eist een deugdelijke consumentenbe
scherming. ~ 

Léon Lomans, Beleidsmedewerker CDA-fractie 

· Roestpantser 
voor de Zweedse 
ML·behandeling van 
automobielen. 

Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne B.V. 

Importeur: 

Perquin 
Import B.V. 
Haagweg 15, 2321 AC Leiden. 
Tel. 071-769200. 

CD/ACTUEEL 30 maart 1984 

Koekengen - Dreef Ba 
Tel. 03464-1414 
Telex 70759 

\ 

Een nationaal opererend 
bedrijf op het gebied van 
Wegenwerken 
Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

met bijkantoren te Axel- tei.01155-1872 
Borger- tel. 05998-4787 

Zuidzande- tel. 01170-2166 

15 



PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK 
Europarlement 
De algemene vergadering van de VVD 
heeft Hans Nord (64) gekozen tot lijsttrek
ker bij de Europese verkiezingen in juni a.s. 
Nord zit al sinds 1979 in het Europese 
parlement. 
De generale verbondsraad van het GPV 
heeft E. van Middelkoop (34) aangewezen 
als lijsttrekker van die partij voor de Euro
pese verkiezingen. Van Middelkoop is 
fractiemedewerker van het GPV. Er is een 
gezamenlijke kandidatenlijst met RPF en 
SGP, echter geen gezamenlijk program
ma. 
De voorzitter van het Europese parlement 
Piet Dankerf is gekozen als PvdA
lijsttrekker bij de komende verkiezingen 
voor dat parlement. /en van den Heuvel zal 
de tweede plaats innemen. 

Burgemeester 
Drs. H. B. Reinders (PvdA, 46) is met 
ingang van 1 april benoemd tot burge
meester van Heerenveen. Hij is thans 
burgemeester van Gasselte. 
Drs. G. H. van Egerschot (VVD, 36) uit 
Delfzijl is met ingang van 1 april benoemd 
tot burgemeester van Bennebroek, als 
opvolger van J. de Wit die in september 
burgemeester van Best zal worden. 
De Rotterdamse burgemeester Bram Pe
per (PvdA) en zijn vrouw hebben spijt van 
de uitspraken die zij hebben gedaan in een 
interview met Vrij Nederland. Daarin gaf 
Peper af op zijn ambtenaren en hekelde 
zijn vrouw de PvdA. 
Tot burgemeester van Schiermonnikoog is 
per 1 april benoemd J. W. Boekhoven (37, 
WD) uit Zwolle, economisch medewerker 

van Kampen. Hij komt uit een burgemees
tersfamilie: zijn vader was burgemeester in 
Hoogezand-Sappemeer en zijn broer ver
vult dat ambt in Veendam. 

Energie 
Jhr. mr. M. L. de Brauw, oud-minister 
(D'66) en voorzitter van de stuurgroep die 
de Breder Maatschappelijke Discusise 
over de (kern) energie heeft geleid, is door 
de EG-landen voorgedragen als nieuwe 
voorzitter van het Internationale Energie 
Agentschap te Parijs, een onderraad van 
de OESO. Er waren drie kandidaten voor 
deze post: een Nederlander, een Duitser 
en een Deen. Eerstbedoelde en laatstbe
doelde kregen elk 5 stemmen, bij loting 
kwam De Brauw uit de bus. Hij wordt 
opvolger van de Duitser Udo Lantzke. 

Onderscheiding 
Oud-staatssecretaris prof. mr. W. C. L. van 
der Grinten (70), is ter gelegenheid van zijn 
afscheid als lid van de SER onderscheiden 
tot Groot-Officier in de Orde van Oranje
Nassau. Van der Grinten was destijd 
staatssecretaris van PBO-zaken (voor de 
KVP) en sinds 1952 lid van de SER. 

Oud-minister van Onderwijs en Weten
schappen (KVP), lid van de Raad van State 
dr. G. H. Veringa (59) heeft de hoogste 
onderscheiding ontvangen die leken in de 
katholieke kerk kunnen verwerven: het 
grootkruis in de orde van Sint Gregorius. 
Dit gebeurde t.g.v. zijn tienjarig voorzitter
schap van de centrale beleidscommissie 
voor de r.k.-instellingen voor wetenschap
pelijk theologisch onderwijs. 

Oud-kamerlid Ad Schouten (ARP) overleden 
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In Arnhem is op 1 0 maart overleden 
het oud-ARP-Tweede-Kamerlid drs. 
A. Schouten (42). Na in 1971 voor 
de ARP in de Tweede Kamer te zijn 
gekomen trok hij al snel de aandacht 
als woordvoerder op financieel
economisch terrein. In 1975 trad hij 
af als kamerlid omdat de ARP had 
beslöten toe te treden tot het CDA. 
"De Anti-Revolutionaire Partij had 
de resultaten van de Woudschoten
conferentie over de CDA-statuten 
goedgekeurd. Ad Schouten geloof
de er niet in. Uitstekende relaties 
met zijn collega's uit de fractie, met 

overtuiging achter het fractiebeleid, 
maar geen vertrouwen in het CDA 
op deze basis," aldus mr. W. Aan
tjes, destijds fractieleider van de 
ARP in de Tweede Kamer. Aantjes 
noemde Schouten een principieel 
en scherpzinnig politicus. 
Sinds 1979 is Schouten directeur 
geweest van het Economisch Tech
nologisch Instituut voor Gelderland. 
In die functie nam hij het initiatief tot 
het opstellen van de provinciale 
economische verkenningen, een 
jaarlijkse balans van de Gelderse 
economie. 

Diversen 
Oud-minister van Defensie drs. P. de Geus 
is benoemd tot voorzitter van de raad v.an 
defensie-onderzoek van TNO en daarme
de tevens tot lid van de raad van bestuur 
van deze organisatie, als opvolger van 
prof. dr. ir. H. Dirksen die met pensioen 
gaat. 
Oud-minister van Verkeer en Waterstaat 
mr. H. J. Zeevalking is benoemd tot kroon
lid van het college van bestuur van de TH te 
Delft. 
Oud-minister van Onderwijs dr. J. van 
Kemenade (PvdA) wil binnen niet te lange 
tijd uit de actieve politiek. Zijn voorkeur 
gaat uit naar een baan buiten de politiek. 

Voorkeur 
Volgens een NIPO-enquête zou de huidige 
fractieleider van de VVD Ed Nijpels onder 
zijn achterban minder vertrouwen genieten 
dan de voormalige leider van de VVD Hans 
Wiegel; dit geldt ook voor de kiezers uit alle 
partijen tezamen. 
In de PvdA vindt 55% van de stemmers dat 
bij de eerstkomende Tweede Kamer
verkiezingen Den Uyl geen lijsttrekker 
meer moet zijn maar zou Marcel van Dam 
het meest in aanmerking komen. 
En tenslotte een lentebericht Het eerste 
kievitsei blijkt ook een rol in de politiek te 
kunnen spelen. Volgens het Algemeen 
Dagblad werd dit in Warga (Friesland) 
gevonden, maar de vinder voelde er aan
vankelijk niets voor om het traditiegetrouw 
aan de commissaris der koningin aan te 
bieden "omdat Wiegel van de VVD is en 
dat is mijn kleur helemaal niet". Hij heeft de 
traditie toch maar voortgezet. ~ 

'Als jullie vasten, vast dan zo: 
bestrijd elke vorm van onderdrukking. 
Deel je brood met wie honger 1/Ïdt, 
haal armen en daklozen in huis, 
geef kleren aan wie naakt is, 
onttrek je niet aan de zorg voor je naaste'. 
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OPINIE 

Toekomstige industrie gebaat bij consensus 
Een week geleden heeft de voorzitter 
van de Industriebond FNV, Visser, In 
een artikel In "Socialisme en demo
cratie", de PvdA verweten het lndustrlê
le verval In Nederland te weinig ter harte 
te nemen. De PvdA Is Inderdaad meer 
bezig met verdeling van wat we (nog) 
hebben dan met het leveren van een 
krachtige bijdrage tot het genereren van 
nieuw potentieel, één van de hoofddoel
stellingen van de huidige regerlngs
combinatie. En juist omdat wij die ver
antwoordelijkheld willen nemen, moet 
het CDA alle gelulden In de maatschap
pij, die zijn gericht op die doelstellingen, 
zorgvuldig oppakken en afwegen. 

In dit geval gaat het om een interessant en 
belangrijk geluid. Hoe kort ligt niet de tijd 
achter ons dat een vorige leiding van de 
Industriebond in de persoon van Arie 
Groeneveld ingrijpende veranderingen van 
onze maatschappij via het model van strijd 
en polarisatie van de daken afriep? Welke 
illusies en verleidelijke vergezichten wer
den ons niet voorgetoverd? Het verbalisme 
liep in zijn eigen spoor vast. De ideologie 
kwam vanaf 1975 in harde botsing met de 
economische crisis waarvan de contouren 
ieder jaar duidelijker werden. En dromen 
vervlogen, toen eveneens steeds duidelij
ker werd dat de afbraak van industriële en 
commerciële werkgelegenheid in Neder
land niet alleen een gevolg was van inter
nationale ontwikkelingen, maar daarnaast 
een aantal specifieke Nederlandse ken
merken vertoonde. 

Nieuw klimaat 
Lange tijd heeft Nederland een offensieve 
en effectieve opvatting over de industrie 
moeten ontberen. De nota "Selectieve 
Groei" van Lubbers (1975) gaf ondanks 
haar brede presentatie van de kansen en 
randvoorwaarden voor het Nederlandse 
potentieel naar mijn opvatting nog onvol
doende concreet aan, welke weg door ons 
land in een economische herfsttij ingesla
gen moest worden. Erger was dat daarbo
venop de tenuitvoerlegging flink werd be
nadeeld door de vele branden die geblust 
moesten worden, wat leidde tot groot
scheepse steunoperaties voor individuele 
ondernemingen, waarvan het succes 
achteraf bezien niet anders als negatief 
kan worden gekenschetst. 

Maar ook in dit proces zien we net 1;1ls ten 
aanzien van de collectieve uitgaven, de 
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geesten rijp worden voor een nieuwe 
aanpak. Twee momenten zijn van door
slaggevende betekenis. Het eerste is het 
WAR-rapport "Plaats en toekomst van de 
Nederlandse industrie". Het tweede is de 
oprichting van de Adviescommissie inzake 
de voortgang van het industriebeleid, de 
zgn. commissie-Wagner. Naarmate de 
economische groei afneemt en meer en 
meer bedrijven onderuit gaan, verdwijnen 
ook de illusoire verhalen over de weldaden 
van de nul-groei en van de post-industriële 
maatschappij. De politieke discussie wordt 
concreter. De industrie moet worden 
bevorderd. Nederland zal zich hebben in te 
stellen op een lange periode van aanpas
sing aan steeds wisselende en onzekere 
economische factoren. Dit veronderstelt 
een aanpassingsvermogen, dat de afgelo

, pen generatie stelselmatig is ondergraven. 
Het was integendeel zo, dat men zich 
langzamerhand zo verzekerd is gaan voe
len van werk en inkomen, dat het "moder
ne levensgevoel" voor een belangrijk deel 
wordt gevoed vanuit het denken in de 
kwartaire sector. Het Kabinet is met het 
regeerakkoord de goede weg ingeslagen. 
Maar wil de opzet slagen, dan moet het 
inzicht dat we ons in snel tempo aan 
nieuwe omstandigheden moeten aanpas
sen onder het wachtwoord "flexibiliteit op 
alle fronten", in brede maatschappelijke 
kring worden uitgedragen. Tot nu toe 
verloopt dit proces niet onbevredigend. 
Een groot deel van het Nederlandse volk is 
zich bewust, dat we in een totaal ander 
klimaat zijn terechtgekomen en dat we 
onherroepelijk daaruit consequenties heb
ben te trekken. 

Profiel CDA 
Als gevolg van de enorme belangstelling 
van de politiek, de maatschappelijke orga
nisaties en de media voor het verdelings
vraagstuk in al zijn schakeringen is het 
scheppend vermogen van onze economie 
als doelstelling nummer één op de achter
grond gebleven. De laatste tijd neemt de 
belangstelling daarvoor gelukkig toe. De 
media verzorgen programma's, waarin 
mensen, organisaties en bedrijven die iets 
presteren voor het voetlicht komen. Een 
aantal kranten heeft rubrieken opgezet met 
hetzelfde oogmerk. In gemeentes en in 
regionaal verband komen comités en pro
gramma's op gang die ten doel hebben het 
klimaat voor bedrijven te verbeteren. Het is 
bekend, dat veel CDA 'ers zich hiervoor 
inzetten. Daar moet meer politiek profiel 

aan worden gegeven. Het valt op, dat in dé 
individuele bedrijven en organisaties meer 
aan de onontkoombare aanpassing wordt 
gewerkt dan uit het moeizame overleg op 
centraal niveau in de SER en in de Stich
ting van de Arbeid is ~f te leiden. De 
belangen zijn in de landelijke organisaties 
te breed geschakeerd. Maar in de samen
leving zelf groeit een hoopgevende menta
liteit. 
Ik ontleen twee punten aan het artikel van 
Visser. Hij stelt een offensieve benadering 
voorop. Zijn pleidooi gaat in tegen instand
houding van verouderde structuren en 
ondernemingen. De enige kans is moderni
seren en aansluiting zoeken bij geavan
ceerde produktiestructuren. Het tweede 
punt betreft de nadruk op de samenwer
king van werknemers, ondernemers en 
overheid. Hiermee wordt uitgesproken, wat 
op lager niveau naar mijn eigen ervaring 
meer en meer praktijk wordt. Het CDA 
moet die lijn krachtig steunen. Het is zeer 
opvallend, dat die landen waar de gemeen
schappelijke weg van ondernemers, werk
nemers en overheid het minst heeft gele
den, relatief het beste weerstand hebben 
geboden tegen de crisis: in Europa Oos
tenrijk, Zwitserland en de Bondsrepubliek 
en buiten Europa Japan en delen van de 
VS. Het spoor van ellende dat de polarisa
tie voor ons land heeft achtergelaten lijkt 
ten einde, maar wil Nederland de aanslui
ting niet verder missen, dan zal in hoog 
tempo aan consensus moeten worden 
gewerkt. De richting is goed. Het tempo 
moet worden opgevoerd. 

Klimaat 
Het CDA kan daar veel aan doen. Ideologi
sche scherpslijperij raakt op de achter
grond. De opvatting dat we met het schep
pen van vertrouwen en samenwerking ons 
land in de internationale concurrentiestrijd 
heel wat verder kunnen en zullen brengen, 
wint veld. Met een zakelijke benadering 
valt meer werkgelegenheid te redden. Het 
is niet voldoende dat het Kabinet en de 
regeringsfracties deze lijn vasthouden. Het 
gaat om het klimaat in de samenleving zelf. 
Daarom ook moet het CDA met gemeente
lijke en provinciale verantwoordelijkheden, 
in het onderwijs en in arbeidsorganisaties 
het tweede spoor - het herstel van de 
marktsector- in zijn vaandel blijven voeren. 
Een nieuwe basis voor onze industrie is 
onmisbaar voor onze toekomst. <1111 

mr. J. P. van Ierset 
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MEDIA 

De radio is er ook nog 
(al zou je het politiek niet altijd zeggen . .. ) 

Waar is de tijd gebleven dat een Steravond 
van de NCRV-radio het raadzaam maakte 
om op donderdag geen vergaderingen te 
beleggen van kerkeraad of kiesvereni
ging? In de Medianota, toch al niet dik, 
kreeg de radio een zeer korte, terloopse, 
vermelding. In de kamerdebatten erover 
was er slechts stem voor het bééld. Toch 
blijft radio 24 uur per etmaal onder ons; 
anders dan TV is het dag- en nachtwerk. Er 
is niet alleen satelliet-TV, maar ook 
satelliet-rádio, zoals vorige week duidelijk 
werd bij een demonstratie op het NOS
terrein. Op 16 kanalen werden diverse 
soorten programma's uitgezonden, die per 
categorie van een code waren voorzien. 
Via deze code en moderne techniek kan 
men met een voorkeurstoets afstemmen 
op het gewenste sóórt programma: licht, 
nieuws, klassiek enz. geen gezoek meer 
van zender tot zender: één druk op een 
speciale knop neemt dat werk over ... 
Opmerkelijk genoeg behoeft dat alles niet 
méér te kosten: één kunstmaan voor 16 
stereo-kanalen vergt vergelijkbare finan
ciêle middelen als nu het landelijke zender
park voor 5 zenders doet. 

Ratje toe-ter 
In West-Duitsland wordt volgend jaar al 
een radio-satelliet gelanceerd, die vanaf 
1986 voor een groot aanbod zal zorgen. In 
Nederland beginnen we eraan te denken, 
maar de interimperiode tussen nu en stràks 
is uitgestrekt genoeg om méér te doen met 
de huidige 5 zenders, waàrvan de laatste 
via een tijdelijke beschikking 4 uur en 26 
minuten per week uitzendt voor etnisch
culturele minderheden. Als minister Brink
man positief reageert op de aanvraag om 
de vijfde zender minstens 35 uur per week 
in de lucht te laten zijn, komt er ruim1e om 
gestalte te geven aan het voorstel van de 
gezamenlijke radioprogrammaleiders: 
zender 1 met regionale en landelijke actua
liteiten, 2 met gevarieerde programma's, 3 
voor pop en jongeren en 4 met cultuur. 5 
wordt dan "Servicezender voor doelgroe
pen", maar vanuit het huidig gebruik wordt 
vanuit het Hilversumse al gesproken over 
"minderheden-zender" of "ratjetoe-ter". 

Zoals het Derde TV-net door Den Haag tot 
speeltuin is verklaard van alle zendge
machtigden zonder leden, zo lijkt 5 voor 
Hilversum e.o. te worden gereserveerd 
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voor programma's die "ee., c•rniJ/ige run
derpaal vormen voor doorbeluistering" van 
de andere zenders. 

Belangrijk en belangarm 
Zowel Hilversum 5 als Derde Net moeten 
worden "geschoond" t.b.v. de omroepor
ganisaties. Dat klinkt hard, maar het komt 
er toch wel op neer. Voor de radio zijn 
daarvoor vanuit de omroepwereld pro
grammatische argumenten aangevoerd. In 
een beleidsnota heet dat "vele minderhe
den een plaats hebben gekregen op de 
informatiezender Hilversum 2. In de prak
tijk blijkt deze op zich belangrijke expres
siefunctie afbreuk te doen aan de even 
belangrijke informatiefunctie van deze zen
der voor een groter publiek". In een nota 
van de 7 regionale omroepen worden de 
"doelgroepenprogramma's" niet meer met 
koosnaampjes genoemd: "Zij zijn mede 
debet aan de slechte beluistering van 2". 
Daarom wordt er een aparte zender ge
creêerd die men "servicezender voor doel
groepen" wil noemen, maar in feite al 
gedoopt is als "minderhedenzender". 
Zendgemachtigden ex artikel 16 Omroep
wet (kerken: RKK, IKON en ZVK) en artikel 
17 (genootschappen op geestelijke grond
slag zoals het Humanistisch Verbond) 
hebben al protest aangetekend tegen de 
programmatische stelling, dat zij een be-

perkt publiek willen en moeten bereiken. Zij 
menen zendtijd gekregen te hebben om 
hun programma's op de algemene pu
blieks-zenders (duidelijk is ook de in
gebouwde tegenstelling ... ) te kunnen 
aanbieden en wensen ooK met gedwongen 
te worden overgeplaatst naar een service
zender voor doelgroepen. Voorzover mij 
bekend hebben zendgemachtigden ex arti
kel 18, en dat zijn de politieke partijen, nog 
geen bezwaar aangetekend. Of, positiever 
gezegd; geponeerd dat ook zij hun zendtijd 
willen gebruiken "om een algemeen pu
bliek te informeren, om met een algemeen 
publiek te communiceren" (brief IKON d.d. 
7 febr. jl.). De noodzaak om aan politiek te 
doen, wordt al heel lang geargumenteerd 
vanuit het belàng dat men erbij heeft. 
Immers: "Als u zich niet met de politiek 
bemoeit, de politiek doet het wèl met u" ... 
In dat verband is het curieus om in een 
beleidsnota vanuit Hilversum deze verdui
delijking te lezen van de "doelgroepen" 
van de servicezender: "Van belangheb
benden mag zonder meer verwacht wor
den dat zij een speciaal voor hen bestemde 
pro~.uktie op die zender weten te vin
den ... 
Het Derde Net voor omroepen zonder 
leden- Hilversum 5 voor hen die zich zó bij 
een bepaalde kerk of partij betrokken 
voelen dat ze er niet alleen speciaal voor 
gaan zitten maar er ook specifiek voor 
afstemmen . . . Tegen zo'n logica kan 
geen kunstmaan op- dat moet een kunst
waan zijn. • 

Aad van Duist 

Vernieuwing om behoud 

"Een christen-democratische bijdrage 
aan de discussie over de ontwikkeling 
van de sociale zekerheid". 

In deze studie wordt aangegeven hoe 
het sociale zekerheidsstelsel is gegroeid 
en welke knelpunten er thans zijn. Ver
volgens doen de samenstellers vanuit de 
christen-democratische uitgangspunten 
concrete voorstellen tot vernieuwing van 
het stelsel van sociale zekerheid, de 
financiering en de uitvoeringsorganisa
tie. 
132 pag., f 10,-

Bestellingen door overschrijving op giro 
927682 t.n.v. CDA-secretariaat (brochures), 
Den Haag, met vermelding van de titel. 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. 

Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 

be redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

)V~~------------

Kosten derde net 
In CD/ACTUEEL van 17 maart schrijft de 
heer De Vries in de rubriek fractievoorzitter 
over het Derde Net: , , De omroepen hebben 
ons voorgerekend dat de omroepbijdrage 
met hooguit een tientje per jaar omhoog 
moet om het Derde Net van de grond te 
krijgen. Dat kan er mee door, lijkt me." 
In hetzelfde nummer schrijft de heer Van 
Duist in de column "DAARNAAST" dat 
men binnen de Haagse hof geen financiële 
constructies bedenkt voor een derde net, 
die men in Hilversum niet waar kan maken. 
Met zeven gulden meer kijkgeld kan men, 
naar vrijdag in het NOS-bestuur bij rond
vraag bleek, hooguit een zènder bewerk
tuigen. Wil men ook nog "uitzendstraten" 
en een ?TI-distributienet ervoor aanleg
gen, dan betekent dat een jaarlijkse verho
ging van het kijkgeld van f 20 tot f 40. 
Vergelijking van deze beide citaten doet de 
volgende vragen rijzen: 
1. Heb ik het niet goed begrepen? 
2. Hebben de omroepen de heer De Vries 

onjuist voorgerekend? 
3. Is het van de grond krijgen van de heer 

De Vries hetzelfde als een zender 
bewerktuigen van de heer Van Duist? 

4. Laat dan de heer De Vries de f 20 tot 
f 40 van de heer Van Duist gemakshal
ve maar weg? 

5. Kan "klip en klaar" worden verteld, wat 
het Derde Net de kijker nu precies gaat 
kosten? 

Dan is dat misschien het enige aan 
duidelijkheid, wat de kijker en kiezer 
van de discussies over het media
beleid kan vatten. 

W.la Roi, Bolsward. 

Naschrift redactie: 
De ramingen van de kosten van een eventueel Derde 
Net lopen inderdaad sterk uiteen. Minister Brinkman 
wil, blijkens zijn brief aan dè Tweede Kamer, de 
mogelijkheden van een Derde Net onderzoeken, dat 
niet meer mag kosten dan tien gulden per jaar. 

Romantisch gezinstype 
Als huisvrouw en moeder van 5 kinderen 
wil ik graag reageren op het stukje , , DAAR
NAAST" in CD/ACTUEEL van 10 maart 
1984. Het gaat hier over het gezin en het 
valt me steeds weer op dat er in vrouwen
programma's voor de radio en nu ook in 
genoemd stukje op een zeer negatieve en 
overtrokken wijze over het gezin zoals het 
was in de jaren zestig, wordt gesproken. Al 
dadelijk valt me op dat men spreekt over 
het romantische gezinstype, waarom niet 
gewoon geschreven over het christelijk 
gezin in die tijd. 
Als de schrijfster het heeft over christelijke, 
sociale-naastenliefdesfeer dan is het mijn 
mening dat die bij uitstek te vinden is in een 
goed christelijk gezin. Daar hoeft de vader 
niet in een bepaalde rol gedrongen te 
worden, maar is het vanzelfsprekend dat 
hij ook bijspringt als het nodig is. Naast de 

CDA praat met Gereformeerde Synode 
Woensdag 21 maart Jl. heeft een delegatie 
vanuit het CDA onder leiding van partij
voorzitter Bukman ean gesprek gehad met 
een delegatie uit de Gereformeerde Syno
de onder leiding van praeses dr. H. J. 
Kouwenhoven. Daarbij is uitvoerig van 
gedachten gewisseld over het CDA
rapport "Van verzorgingsstaat naar ver
zorgingsmaatschappij" en het rapport van 
het CDA-Wetenschappelijk Instituut: 
Werkloosheid en de crisis in onze samen
leving. Het extra ingelaste gesprekspunt nl. 
de synode-uitspraak over de kruisraketten 
kwam daarbij in het gedrang. 
De afspraak werd gemaakt om daar bin- ~ 
n~nkort uitvoeriger van gedachten over te ~ Bukman (/.)en WISSelen. __ _... __________ ...... .....,.....,. 
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vele studies die gehouden worden over he1 
gezin, raad ik u aan om u eens te verdiepen 
in de Efezebrief hoofdstuk 5 en 6. Dat gaat 
ook nog over de wapenrusting die we wel 
zeer nodig hebben in deze tijd van dwaling 
en wetteloosheid. 

J. M. Hogeweg-Cramer, Dordrecht 

Profiteurs (1) 
Hieronder volgt een reactie op het stukje 
"profiteurs" in deze rubriek van drs. E. 
Gianotten (CD/ACTUEEL d.d. 17 maart 
Volgens drs. E. Gianotten zijn mensen, die 
"later leren" (door welke oorzaak dan ook) 
over het al dan niet plaatsen van kruisra
ketten, specifiek zij die eerst voor en nu 
tegen plaatsing van die kruisraketten in 
Nederland zijn, profiteurs. Het kost drs. E. 
Gianotten ook nog moeite om in dit ver
band het woord lafheid niet te gebruiken. 
Dit vind ik jammer. Persoonlijk moet ik 
bekennen dat ik vaak mijn mening over 
bepaalde Laken moet herzien. Ondanks 
mijn korte aards bestaan is mij dit reeds 
vele malen overkomen. Ook ten aanzien 
van bovengenoemd onderwerp. 

P. Roelofs, Nijmegen 

Profiteurs (2) 
Drs. Gianotten heeft het in zijn ingezonden 
stuk over de sterke toeneming van het 
aantal Nederlanders dat - blijkens opinie-

I peilingen- tegen plaatsing van kruisraket
ten is. Hij zegt o.a.: Het gaat mij nu om 
mensen, die eerst niet tegen plaatsing 
waren en nu wel. De veiligheid van Neder
land wordt er niet groter of kleiner op, of wij 
nu wèl of geen kruisraketten plaatsen. Of 
het er nu 48, 32, 16 of geen worden. Als we 
vanuit die optie nu zeggen: "In Nederland 
bij nader inzien dan toch maar liever geen 
kruisraketten", dan verlagen we onszelf tot 
doodgewone "profiteurs". 
Ik begrijp niet dat iemand zo'n conclusie uit 
zijn pen.kan krijgen. Het ontgaat de schrij
ver blijkbaar dat er nog vele andere rede
nen (dan veiligheid) zijn waarom velen niet 
(resp. niet meer) willen plaatsen. Tallozen 
zijn na de recente publikaties gaan inzien, 
dat de wapenwedloop een halt moet wor
den toegeroepen. 

L. Mak, Rotterdam Discussie gesloten, red. 
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PARTIJNIEUWS 

Fout in advertentie 

CDA'ers 
tegen kruisraketten 
Verleden week woensdag 21 maart jl. 
verscheen er in het dagblad Trouw een 
advertentie met als kop "CDA'ers tegen 
kruisraketten". 
Het gaat hier om CDA-leden die van 
mening zijn dat eventuele instemming van 
de CDA-Tweede Kamerfractie met de 
plaatsing zich niet verdraagt met het CDA
streven de rol van de kernwapens terug te 
dringen. 
Onder de mede-ondertekenaars van deze 
advertentie uit de provincie Groningen 
stond ook per abuis de naam vermeld van 
Wim de Weert uit Uithuizermeeden. 
De heer De Weert betreurt ten zeerste dat 
zonder zijn medeweten of instemming zijn 
naam in de advertentie werd afgedrukt. Na 
contact met de heer Van Rijn van het 
actie-comité bleek een en ander inderdaad 
op een pijnlijke vergissing te berusten. De 
heer De Weert die CDA-raadslid in de 
gemeente Hefshuizen is wenst dan ook 
niet tot de mede-ondertekenaars van de 
advertentie gerekend te worden. 

Provincie Zuid-Bolland 
De fbg-milieu komt maandagavond 2 april 
om 20.00 uur bijeen in het Provinciehuis, 
Koningskade 1 in Den Haag. Met enkele 
Statenleden zal worden gediscussieerd 
over de plannen tot kustuitbreiding tussen 
Hoek van Holland en Scheveningen. Be
langstellenden zijn van harte welkom. In
lichtingen bij H. Klein Kranenburg, Mafit 4, 
Hagestein. Tel. 03472-1474. 

CDA-Vrouwenberaad Baarn 
Op donderdag 5 april zal CDA-Tweede
Kamerlid mevr. H. Evenhuis-van Essen 
spreken voor het CDA-Vrouwenberaad 
Baarn. Thema: cellentekort; vervolgings
beleid; strafrecht en bewakingspersoneel. 
Plaats: "Het Brandpunt," Oude Utrechtse
weg, aanvang 20.00 uur. 

CDA-Rotterdam 
De Stichting Kader- en Vormingswerk Rot
terdam organiseert op 14 april van 9.30-
12.30 uur, in het kader van de deelge
meenteraadsverkiezingen, een studieoch
tend over de Centrumpartij. Plaats: Hotel 
Central, Kruiskade te Rotterdam. Kosten 
f 5,-. Een inleiding zal worden gehouden 
door L. Pocornie, medewerker CDA
Tweede-Kamerfractie. Opgave en nadere 
informatie voor 1 0 april bij Stichting Kader
en Vormingswerk, Den Haag, tel. 070-
924461. 
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CDA~Vrouwenberaad 

Naarden/Bussum 
Twee nieuwe rapporten 
- Werkloosheid en de crisis in onze samen-

Voor het CDA-Vrouwenberaad Naarden/ 
Bussum zal op 2 april prof. J. van Oorschot 
(buitengewoon hoogleraar informatica) 
spreken over automatisering. Plaats: de 
Wilhelminakerk. Aanvang 10.00 uur. 

leving (I 6,50) · 
-Vernieuwend energiebeheer (I 5,50). 
Deze rapporten zijn te bestellen door 
overmaking van het bedrag op giro 927682 
van het CDA secretariaat, Dr. Kuyperstraat 
5, 2514 BA Den Haag. 

Bouwen met overleg 

= 
Marcel Muyres 
Marcel Muyres 
Nusterweg 63 
Postbus80 
6130 AB Sittard 
Telefoon (04490) 18600 
Telex36075 

Vestigingen: 
Marcel Muyres Sittard BV 
Marcel Muyres Leeuwarden BV 
Marcel Muyres Lelystad BV 
Marcel Muyres Venlo BV 
Marcel Muyres Bodegraven BV 
Bouwmij. v.d. Velden Eindhoven BV 
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Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele. voorzitter 
Jo Spätgens 
Bernard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wüfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 6, 
2614 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Rotterdam: peper- en zoutstel in discussie. 

Nu ook het CDA bij monde van de heer Lansink 
ideeën lanceert voor besparingen in de gezond
heidszorg, wil lubriek niet achterblijven. We 
hebben de volgende suggesties: bij operaties 
het verdoven en dichthechten van open wonden 
uit het ziekenfondspakket; recycling van de 
verkorte hechtdraden; slechts twee weken per 
maand de pil vergoeden; zwangerschap halve
ren en vooral geen verbanden leggen. 

Denkertje: onraad van kerken. 

Bukman: naar de kerk gaan is best, als je maar 
niet luistert. .. .. 
Uitspraak van de week: liever een Rus in de 
kerkbank dan een kruisraket aan de wand. 

E:G-landbouwakkoord. Commentaar van direct 
betrokkenen: Boeoeoeoeoeoe. Commentaar van 
lubriek: jammer dat sommige koeien stemrecht 
hebben. 

CDJA 30 maart 1984 

EEN VROUW ALS VOORZITTER 
VAN HET CDJA I I I? NOU EN! 
Op 23, 24 en 26 maart jl. vond het "meidenweek
end" plaats. Een gevarieerd gezelschap deel
neemsters uit verschillende delen van het land 
verzamelde zich hiervoor vrijdagavond in Rotter
dam. Er waren studerende, schoolgaande, 
werkende en zelfs meisjes die deze zaken 
combineerden, aanwezig. Bovendien kwamen 
de deelneemsters ook nog eens uit alle hoeken 
en gaten van de organisatie: de kernen, de 
provincies, het landelijk gebeuren en, heel 
opmerkelijk en positief, ook uit de kring van 
belangstellenden. Het programma stond in het 
teken van kennismaking, informatie, discus
sievaardigheid, maar vooral ook gezelligheid. En 
aan die gezelligheid heeft het gedurende het 
gehele weekend beslist niet ontbroken. 

Na een vlotte kennismaking tijdens de borrel, het 
eten, de koffie en de afwas trokken we per tram 
richting Universiteit, waar we, in één van de vele 
martelkamertjes die zo'n gebouw rijk is, naar een 
videoband keken van het programma "Een 
vrouw als chef ... ? Over m'n lijk!" Een documen
taire over vrouwen in topfuncties in een mannen
wereld, waarbij zaken om de hoek kwamen 
kijken als: hoe reageren mannen op een vrouw 
als chef, hoe ervaren vrouwen zelf zo'n functie, 
wie doet eigenlijk het huishouden? In een kort 
gesprek na de f!lm kwamen bovendien nog 
dingen naar voren als: wat is emancipatie nou 
eigenlijk, is emancipatie economie-gebonden? 
In ieder geval waren we het erover eens dat 
emancipatie van twee kanten moet komen. De 
conclusie, getrokken tijdens een (late) kop koffie 
op de Schiekade, was dan ook: een prima 
inleiding die uitnodigde tot het zetten van vraag
tekens en discussie. 
De zaterdag begon met thee in bed, een stevig 
ontbijt en een korte wandeling naar een van de 
zaaltjes van het studentenpastoraat. Hier hield 
Cocky den Hollander, voormalig medewerkster 
van het Wetenschappelijk Instituut voor het 

... de zaterdag begon met thee irtbed ... 

CDA, een inleiding die een historisch overzicht 
gaf van de rol van de vrouw in de maatschappij 
en de politiek. Na koffie met gebak, want de 
inwendige "mens" wil ook wat, bespraken we 
met medewerking van Truus Bot, lid van het 
dagelijks bestuur van het CDA en voorzitter van 
de sectie vorming van het CDA-Vrouwenberaad, 
de belemmeringen en de positieve punten waar 
vrouwen de afgelopen honderd jaar mee te 
maken hebben gehad met betrekking tot hun 
functioneren in de samenleving en vooral ook in 
de politiek. 
Met behulp van de stelling: "Politiek = ... ; 
eens/oneens" bekeken we hoe de politiek op ons 
overkomt en wat politiek zou moeten zijn. En 
voorts praatten we over de problemen en 
mogelijkheden die je hebt bij het starten van een 

(Vervolg op pagina 22) 

... meisjes stimuleren om in het CD]A actief te worden ... 
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De inleidsters: Hanske Evenhuis (1.) en Truus Bot. 

Vervolg van pag. Zl 

CDJA-kem. Enkele samenvattende "kreten" uit 
het gesprek waren: niet voor vol aangezien 
worden, gebrek aan zelfvertrouwen, apathie, 
leden werven maar ook behouden en activeren, 
je stern laten horen, invloed krijgen en uitoefe
nen, contacten en bewustwording. 
Een lunch met gebakken eieren vormde de 
overgang naar het middaggedeelte. Tijdens dit 
programrnaonderdeel vertelde Hanske Even
huis, CDA-Tweede Kamerlid, vanuit haar jaren
lange ervaring in "de politiek" over haar intrede 
en het vrouw-zijn in die politiek. Haar conclusies 
waren dat je in de politiek altijd in de eerste 
plaats mens moet zijn. Dat voorkomen moet 
worden dat vrouwen altijd dezelfde soort func
ties bekleden. Dat er contact moet worden 
gehouden met collega-vrouwen in de politiek en 
dat er altijd een speciaal oogje wordt gehouden 
op de specifieke positie en het functioneren van 
vrouwen op elk gebied in de samenleving. 

Ter afsluiting discussieerden we in twee groe
pen over de problemen bij het functioneren van 
meisjes binnen onze eigen club, het CDJA. 
Geconcludeerd werd dat: 
- het broodnodig is extra aandacht te geven aan 
meisjes binnen onze organisatie; 
- positieve discriminatie binnen het CDJA niet 
uit de weg gegaan moet worden; 
- emancipatie en integratie iets is dat van twee 
kanten moet komen; 
- meisjes gestimuleerd moeten worden om niet 
alleen op kemenniveau, maar ook in de landelij
ke organisatie actief te worden. 
's Avonds, tijdens het feest c.q. de borrel, werd 
er nog heel wat nagepraat en kennisgemaakt 
met niet-deelnemers en -deelneemsters. Zon
dagmorgen bestond nog de mogelijkheid om 
een oecumenische dienst te volgen en na een 
afsluitende lunch ging ieder weer op huis aan. 
Conclusie: een prima weekend, voor herhaling 
vatbaar en dan op landelijk, regionaal en provin
ciaal niveau, zowel alleen voor meisjes als in 
samenwerking met jongens. Een uitstekende 
start van waaruit we gezamenlijk kunnen gaan 
werken aan een betere integratie van meisjes 
binnen het CDJA. Zodat we over niet al te lange 
tijd zullen kunnen zeggen: "Een vrouw als 
voorzitter van het CDJA ... ? Nou en!" • 

FijaMulder 
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EUROPEES CONGRES IN MAASTRICHT 
De leden van het CDJA hebben ondertussen 
allemaal het programma ontvangen van het 
Europees Congres dat op 25, 26 en 27 mei in de 
Eurohal te Maastricht gehouden wordt. Dit con
gres is van groot belang voor de jonge christen
dernocraten in Europa. Nederland is voor de 
derde keer gastland. Het vorige congres in 1977 
was een groot succes. Een congres vlak voor de 
Europese verkiezingen is uiteraard ook van 
electoraal belang. Wij als jonge christen
dernocraten kunnen op dit congres tonen dat wij 
geen boodschap hebben aan opkomende natio
nalistische tendensen in sommige EG-lidstaten. 
Door massaal daar aanwezig te zijn en aan de 
discussie deel te nemen kunnen wij laten zien dat 
we achter dat mooie ideaal staan dat de christen
dernocraten in Europa meer samenbindt dan 
welke andere politieke groepering dan ook, het 
ideaal van een verenigd Europa. De thema's van 
het congres zullen zich richten op de knelpunten 
die zich in de samenleving van Europa voordoen. 
I. De stagnering van de Europese integratie; 
2. De jeugdwerkloosheid die ongekende hoog

ten heeft bereikt in de afzonderlijke lidstaten; 
3. Het vraagstuk van vrede en veiligheid in 

Europa; 
4. De integratie van een optimaal en effectief 

Europees milieubeleid; 
5. De EVP-plannen voor de nieuwe zittingspe

riode moeten ten behoeve van de jongeren 
ter discussie worden gesteld met Europese 
regeringsleiders die aangesproken worden 
op hun verantwoordelijkheid voor de Euro
pese besluitvorming; 

WIG IN WEST-EUROPA 
6. De publieke belangstelling voor de Europese 

verkiezingen aan te wakkeren. 
De keus van het congrescentrum is wederom 
gevallen op Maastricht in de Nederlandse pro-

"Kohl en Lubbers, twee regeringsleiders die op 
het congres het woord zullen voeren." 

European congress 
I 
li 
§. 

Maastricht 1984 j 
25·2&·27mei m 

congres I Europäischer Kongressl congresso 

vincie Limburg. Om voor de hand liggende 
redenen bestaat sinds jaren de neiging Europese 
congressen te doen plaatsvinden in Maastricht. 
De Europese ligging van deze stad als een wig in 
West-Europa en de historie van de stad staan 
daar borg voor. Maastricht is een muzikale stad, 
een gezellige stad en tevens een universiteits
stad met diverse internationale instellingen en 
instituten binnen haar stadsgrenzen. Niet alleen 
tijdens het officiële programma, maar ook daar
buiten bestaat de gelegenheid te discussiëren 
over Europese politiek met andere congresdeel
nerners, maar ook met de vele Europarlementa
riërs onder wie CDA-lijsttrekker Bouke Beurner. 
rner. 

MANIFESTATIE 
Op zondag 27 mei, de derde congresdag om 
11.00 uur vindt in de Eurohal een grote Euromee
ting plaats. Hier zijn niet alleen de congresdeel
nemers bij aanwezig, deze grote manifestatie is 
een openbare meeting. Op deze bijeenkomst zal 
gesproken worden door vele christen
democratische regerings- en partijleiders. Bena
derd hiervoor zijn o.a. de heer L. Tindernans 
(voorz. EVP), en de premiers Lubbers (Neder
land), Kohl (Duitsland), Martens (België), Wemer 
(Luxemburg) en Fitzgerald (Ierland) en M. An
dreotti (Italië). De mensen die zich aangemeld 
hebben voor dit congres ontvangen begin mei 
een programrnaboekje met alle nodige informa
tie. Het is van groot belang dat de Nederlandse 
inbreng voor een Verenigd Europa ook op dit 
congres groot wordt. • 

Jo. Spätgens 

CD JA-HEEMSKERK 
Het CDJA-Heernskerk en omstreken (i.o.) orga
niseert haar eerste grote activiteit op dinsdag
avond 3 april a.s. Op de thema-avond wordt 
gesproken over "Dienstplicht: zin of onzin". In 
het forum zullen vertegenwoordigers van het 
CDA, ANVM, VVDM en OSL zitten. 
Plaats: Buurthuis De Schuilhoek, Van Bronck
horststraat I, Heemskerk. Aanvang: 20.00 uur. 
Inlichtingen: Paul van Beek, tel. 02510-35072. 

CDJA 30 rnaart 1984 



IK 
VIND 
DAT ... 
WERFKRACHT 
De Horzel van René Nijhof van 17 maart onder de 
kop "werfkracht" dwingt mij tot een reactie. 
Ik vind zijn stukje namelijk symptomatisch voor 
veel geluiden die de laatste tijd bij CDJA (en 
CDA) omhoog borrelen: men constateert dat de 
vereniging niet zo enorm aanslaat, dat de motiva
tie daalt (op zich een zeer demotiverende 
opmerking) en dat er onvoldoende werfkracht 
is. 
René achterhaalt de redenen hiervoor echter 
niet: hij blijft afstandelijk door dit te wijten aan 
een gebrek aan loyaliteit onderling en een te 
kritische opstelling van het CDJA t.o.v. het CDA. 

CDJA-LEIDEN 
De CDJA-kem Leiden organiseert op dinsdag JO 
april een discussie-avond over de problematiek 
van de woonlasten. Er zijn twee inleiders: Philip 
Geelkerken (lid van de gemeenteraad van het 
CDA, lid van het CDJA) en Walter Paulis (CDA
Tweede Kamerlid). Aanvang 20.00 uur, plaats: 
"Het Gulden Vlies", Braestraat 121, Leiden. 

SCHOLIERENCONGRES 
De "Schüler Union", een scholierenorganisatie 
die gelieerd is aan de jongerenorganisatie van 
de CDU in Duitsland organiseert van 4 t/m 6 mei 
een Europees scholierencongres in Paderbom. 
Onderwerp is onder meer de onderwijspolitiek 
in Europa. 
Belangstellenden voor een Nederlandse delega
tie (scholieren aan voortgezet onderwijs) kunnen 
zich tot 14 april melden bij het CD JA-secretariaat. 
De kosten blijven beperkt tot een bijdrage in de 
reiskosten (maximaal 50 gulden). 

CONFERENTIE 
GESPREKSCENTR~ 
Het CDJA is lid van het internationaal Gespreks
centrum, een samenwerking~>overband van 
christen-democratische jongeren uit Noorwe
gen, Zweden, Denemarken, Nederland en hope
lijk dit jaar ook uit Ierland en België. Iedere 
zomer vindt een col).ferentie plaats in één van de 
landen. Onderwerp is deze zomer: "Een leefbare 
omgeving voor ons en onze kinderen", een 
onderwerp over milieu en energie. 

CDJA 30 maart 1984 

Misschien zit daar wel wat in, maar dan moet hij 
wel duidelijk aangeven op welke punten hij 
doelt, en vooral welke alternatieven hij biedt. Op 
deze manier is het voor basis en leiding van 
CDJA ondoenlijk zich te verdedigen. 
Zijn opmerking dat er kaderleden zijn die hun 
vorming in de jaren zeventig of eerder hebben 
ontvangen en het nu allemaal niet zo goed meer 
kunnen volgen, begrijp ik niet zo goed. Mis
schien omdat ik dateer van eind jaren zeventig? 
Leeftijden zijn in een jongerenorganisatie zeker 
belangrijk, maar niet doorslaggevend. Het mag 
in ieder geval nooit een argument zijn om 
inhoudelijke verschillen tussen CDJA'ers te wij
ten aan een soort generatiekloof, wat René 
suggereert. 

Voor mij is het à la Gary Hart om vernieuwing, 
andere ideeën en toekomstperspectieven roe
pen, een te gemakkelijke weg, wanneer je het 
alleen bij deze verpakking laat zonder te zeggen 
hoe de nieuwe inhoud er dan uit moet zien. • 

Jeroen Booijer. 

De conferentie vindt plaats van 28 juni tot en met 
2juli in }önköping (Zweden, ± 200 kilometer van 
Göteborg!). Dat betekent dat we woensdag 27 
juni zullen vertrekken en 3 juli terugkomen. 
De voertaal is Engels, d.w.z. middelbaar school 
Engels. Je hoeft dus helemaal geen "kei" te zijn. 
Ook als je geen "expert" bent op het onderwerp, 
dan kÛnje ook mee. · 
De bedoeling van de conferentie is jongeren uit 
verschillende landen in contact met elkaar te · 
brengen rond een onderwerp dat voor christen
democraten belangrijk is. De kosten die je zelf 
moet betalen zijn de reiskosten, ongeveer f 200,
per persoon. Heb je zin om mee te gaan, we gaan 
met een groepje van acht à tien mensen, neem 
dan even contact op met Lucas Bolsius, Schieka
de 67a, 3033 BD Rotterdam, 010-678528 ('s avonds 
of in het weekend) of bel even naar het Jandelijk 
secretariaat (tel. 070-924461, Covert Veldhuij
zen). 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand·Rapids, Minneapolis, Kansas 
City, Seattle, Los Angeles, Toronto. 
Prijzen vanaf f 1.220.·. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH 0 ~ ~ IMMIGRANT 
...._... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten· 
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada: 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455,2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371 .. 

- _{) ,_--., 
--~--~~~EL 
BANEN GEKRAAKT 
De jeugdwerkloosheid blijft de gemoederen 
bezig houden. Het weekblad Vrij Nederland gaf 
de discussie weer een nieuwe impuls door 
enkele onderdelen te publiceren uit de geheime 
notulen van een discussie in de ministerraad. Het 
weekblad schetste een beeld van moedeloos
heid. Het kabinet zou geen kans zien om iets te 
doen tegen de jeugdwerkloosheid. 
Vorige week antwoordde minister De Koning op 
kamerwagen naar aanleiding van de publika
ties, dat "de jeugdwerkloosheid met succes 
bestreden kan worden door een sociaal
economisch beleid, dat in zijn algemeenheid 
gericht is op herstel van de economie en 
daarmee op herstel van werkgelegenheid". En 
inderdaad biedt economisch herstel de .beste 
kansen voor herstel van werkgelegenheid, met 
name voor jongeren. 
Echter, economisch herstel is niet voldoende en 
biedt op korte tennijn geen soelaas. Tegenval
lend is, dat De Koning bij de beantwoording van 
de karoervragen niet de nadruk heeft gelegd op 
arbeidstijdverkorting (ATV). Want de jeugd
werkloosheid is voornamelijk een verdeelpro
bleem. Immers de ouderen, die een baan heb
ben, blijven op hun plaats zitten en laten de 
jongeren, die zich op de arbeidsmarkt aanbie
den, aan hun lot over. 
De Koning heeft wat betreft de ATV.zelfs gas 
teruggenomen. Naar de mening van de minister 
kan de overheid bij de verkorting van de 
arbeidsduur niet voorop lopen, aangezien dit nu 
zou leiden tot een stijging van de collectieve 
uitgaven. Een onjuiste voorstelling van zaken. 
Een evenredige inkomensteruggang van ambte
naren gecombineerd met een omzetting van 
uitkeringen in overheidsbanen leidt juist tot 
minder kosten voor de overheid. 
Naar de werkelijke redenen van de lagere 
prioriteit van A TV kan slechts worden gegist. Is 
het, omdat van de ambtenaren niet zowel een 
salariskorting van 3% én een korting van de 
arbeidsduur met evenredige salarisinlevering 
gevraagd kan worden? Of liggen de redenen bij 
de toenemende weerstand tegen A TV in de 
marktsector? Zo hebben we, naar de mening van 
Bankpresident buisenberg momenteel te weinig 
aandacht voor het creëren van werkgelegenheid 
en te veel aandacht voor het verdelen van de 
bestaande werkgelegenheid, Maar is het niet zo, 
dat de ene groep mensen werk in overvloed 
heeft en de andere groep helemaal niets? Is hier 
nog sprake van solidariteit? In ieder geval is 
deze onrechtvaardige verdeling onze aandacht 
waard. 
Onlangs hebben een aantal jongeren naar analo
gie van het kraken van woningen een aantal 
banen gekraakt. Nu betreft het nog een ludieke 
actie, maar wat mogen we van jongeren ver
wachten, die niets meer te verliezen hebben? 
WüfredKik • 
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Ceuvei-Volharding heeft een traditie hoog te houden in het verlenen 
van snelle diensten op het gebied van scheeps- en machine
reparatie, schroef- en aswerk, inbouw motoren, scheeps
betimmering en buikdenning, revideren en inbouwen van pompen, 
knippen en scheren. 

Wij kunnen u voor het droogzetten van schepen op de volgende manier van dienst 
zijn: 

2 hellingen speciaal voor sleepboten tot 400 pk 
4 overdekte hellingen voor schepen tot 20 meter 
drijvend dok voor schepen tot 50 meter 
30-tons bok voor het verschroeven van vaartuigen tot 35 meter 
hydraulische schepenlift voor schepen tot 80 meter lengte 
Jachten-revisie 

Scheepswerf en 

Machinefabriek 

Ceuvel· 
Volharding B.V. 
1032 KB Amsterdam-N.
Korte Papaverweg 4 

Direkteur: L. M. Pietersen 
Tel. 020-360997. 

Beleens op! 

Opscheppen Vraag naar T schoppen 
batsen, spaden, 
ballastschoppen, 
betonschop pen, 
aluminium ballast· 
en graan schoppen, 
levering uitsluitend aan de 
groothandel 

Reeds meer dan 50 jaar. 

A. STREUDING BV 
SCHOPPEN- EN SPADENFABRIEK 

Postbus 6 • 9540 AA Vlagtwedde. Telefoon 05993-2235 
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Schoolinternaat voor jongens en meisjes o.l.v. de Broeders 
Franciscanen. 

Opleidingsmogelijkheden: 

BASISSCHOOL 
MAVO 
Andere onderwijsmogelijkheden in de stad Kerkrade: 
LEAO, LTS, HAVO, ATHENEUM, GYMNASIUM. 
Een prospectus en aanmeldingsformulier worden u op aan
vraag graag toegezonden. 

Correspondentie-adres: 

Pensionaat Bleijerheide 
Panneshelderstraat 55 
6462 EB Kerkrade, tel. 045-456061. 

Makelaar J.W. Schatte 

Aannemersbedrijf 
Schotte b.v. 
Oude Leedeweg 83-87 
2641 NN Pijnacker 
Telefoon 
01736-2464/-5060. 

Specialiteitenrestaurant 

"Het Kasteeel van Rhoon" B.V. 

S.G. Abel, Dorpsdijk 63, Rhoon. 
Tel. 01890·889618884. 

à la carte Restaurant. 
Tevens zalen voor recepties, 

diner, vergaderingen etc. 

"Kasteel van Rhoon" 
Voor romantisch tafelen. 

BISTROQUET 
Frans Specialiteiten 
Restaurant 

Ma. t/m vrij. 

v. 12-2, en 

18-22.30. • 
Za. V • 

18-22.30, 

zo. gesl. 

Telefoon (070) 601170 
Lange Voàrhout 98 

2514 EJ 

DEN HAAG 
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Midden- en kleinbedrijf 
Er wordt in de politiek te veel gelet op de grote bedrijven. Dat vindt voorzitter 
Veninga van het christelijk ondernemersverbond in het midden- en kleinbedrijf. In 
een interview gaat Veninga in op zijn kritiek op het kabinetsbeleid en de houding 
van de Kamer. Pagina 6, 7. 

Arrestaties op de Amsterdamse Zeedijk wegens handel in verdovende middelen. (foto ANP) 

Interview met ds. Wouters 
Binnenkort organiseert het Wetenschappelijk Instituut voor het CDA een 
studiedag over drugs. Hans Schipper sprak met ds. Wouters, één van de 
forumleden op dit congres, die in de hoofdstad werkzaam is in de drugsbestrij
ding. Gratis heroïne verstrekken zoals het gemeentebestuur wil wijst ds. Wouters 
van de hand. Pagina 12, 13. 

Europese christen-democraten in Rome 
Deze week waren de Europese christen-democratische partijen in Rome bijeen 
voor een congres dat in het teken stond van de naderende Europese 
verkiezingen (14 juni a.s.). Ook een uitvoerige CDA-delegatie was aanwezig. 
Pagina 15. 

EN VERDER ... 
Daarnaast4 
Commentaren 5 
Fractie 8, 9, 11 
Zwart-Wit 10 
Milieubeleid-W.G. Aldershoff 14 

Onderwijsconferentie 16 
Partijnieuws 17, 19 
Uw mening 18, 19 
CDJA 21, 22, 23 
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PARTIJ 
_NIEUWS 
Spreekbeurten 
9 april: 
Y. van Rooy: Vrouwenberaad Rhenen, 
Hotel "De Koerheuvel", Koerheuvelweg te 
Rhenen. Aanvang 20.00 uur. 
L. de Graaf: CDA Son en Breugel, "De 
Bommert", Astrowiedenlaan 2. Aanvang 
20.30 uur. 
J. de Koning: Motel Biezelinge, Kapelle 
Biezelinge. -
Mw. Groi-Overling: de Cosa, Hengelo. 
H. Evenhuis: CDA-Vrouwenberaad Lex
mond, aanvang 20.00 uur. 
S. Faber: CNV Kollumerland, in De ëolle. 
Aanvang 19.30 uur. 

10 april: 
P. Bukman: KCI Groningen, Ons Centrum 
te Winsum. 
P. van Zeil: KKGelderland-Oosterbeek, De 
Spring, Utrechtseweg te Renkum, aan
vang 20.00 uur. 
E. Brinkman: De Bron, Troubadourweg 2, 
Alphen a/d Rijn, aanvang 20.00 uur. 
G. van Leijenhorst "Het Wapen van 
Schalkwijk", Provinciale weg 1 , Schalkwijk. 

11 april: 
Y. van Rooy: PSC, Termenmuseum, Heer
len. Aanvang 9.00 uur. 
Y. van Rooy: EBN, gemeentehuis Oss. 
Aanvang 20.00 uur. 
E. Brinkman: CDA-Haarlemmerliede, 
Haarlem. 
G. Braks: CDA-Hilvarenbeek (Br.). 

12 april: 
Y. van Rooy: CDA-Den Haag, gemeente
huis. 
H. May: Ned. Bond van Plattelandsvrou
wen Overijssel, Buitensociëteit te Zwolle. 
Aanvang 10.00 uur. 
J. Kraaijeveld: CDA-Schagen, aanvang 
20.00 uur. 

13 april: 
J. v.d. Reijpen: KK Haarlem. 
T. Frinking: aula v/h lnstitute of Social 
Studies, Badhuisweg 251, Den Haag. 
T. Tolman: CDA-Dalfsen, Bloemdalstraat, 
aanvang 20.0.0 uur. 

CD/ACTUEEL 7 april1984 



REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Zuivelakkoord in de 
Europese Gemeenschap 
Voor onze melkveehouders Is het een 
sombere tijd. Door de recente besluiten 
in Brussel Is er een grens gesteld aan 
hun melkproduktie. Expansie Is voorlo
pig niet meer mogelijk. Toch Is het 
verheugend dat er In Brussel eindelijk 
beslulten zijn genomen. Aanpassingen 
in het landbouwbeleid, met name In de 
zulvelsector, waren dringend gewenst. 
Het openhouden van de gemeenschap
pelijke markt Is voor de zulvelsector nu 
eenmaal van levensbelang. Het over
grote deel van de produktie wordt geëx
porteerd naar de EG-lidstaten. 
Het is echter jammer dat uiteindelijk aan 
Italië en Ierland een uitzonderingsposi
tie Is verleend. Daarmee Is het gemeen
schapskarakter - hoe men het ook 
wendt of keert - enigszins aangetast. 
Minister Braks heeft zich tegen het 
verlenen van uitzonderingsposities tot 
het uiterste verzet. Op politieke gronden 
heeft hij uiteindelijk toch met het totale 
pakket ingestemd. Het uitblijven van 
beslissingen zou nog erger zijn ge
weest. 
Gelukkig zijn er ook positieve punten te 
noemen. De voorgestelde strafheffing 
op intensieve melkprodukten Is defini
tief van de baan. De steunverlening voor 
kleine melkveehouders Is blijven be
staan. 
Eén ding staat echter als een paal boven 
water: vermindering van de enorme 
voorraden zulvelprodukten zal door de 
huidige maatregel nauwelijks merkbaar 

'Als jullie vasten, vast dan zo: 
bestrijd elke vorm van onderdrukking. 
Deel je brood met wie honger lijdt, 
haal armen en daklozen in huis, 
geef kleren aan wie naakt is, 
onttrek je niet aan de zorg voor je naaste'. 

(Groot N1euw• St/bel .J 
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zijn. Daar ging het in principe om en 
daarmee heeft de Brusselse beslissing 
Europa niet verder mee geholpen. 

COlACTUEEL 

Verspilling 
De Algemene Rekenkamer - het onaf
hankelijk college van staat dat de over
heidsuitgaven controleert- constateert 
ook in haar jaarverslag 1983 weer een 
groot aantal feilen en verspillingen bij 
de overheid. 
Onzorgvuldig beheer, onvoldoende 
controle en het ontbreken van coördina
tie zijn van die feilen, waardoor over
heidsgeld wordt verspild. 
Voorbeelden uit het recent verschenen 
jaarverslag: onvoldoende deskundigen 

. om met computers om te gaan, overdre
ven recepties, onvoldoende coördinatie 
bij aankopen, waardoor die te duur 
uitvallen, en een overdreven uitgevallen . 
ambtswoning. 
Het is een goede zaak, dat de Algemene 
Rekenkamer de vinger legt bij de zere 
wonden in het financiële beheer en de 
uitgaven van de overheid. Maar het is 
een slechte zaak, dat er nog steeds veel 
verspilling optreedt. De overheid be
hoort haar zaken financieel goed te 
regelen in plaats van op alle fronten te 

\ 

Ministers en kamerleden 
in V alkenburg 

CDA-manifestatie 
in Limburg op 16 april 
Op maandagavond 16 april a.s. houdt het 
CDA weer een grote regionale bijeenkomst 
in Congrescentrum Cocarde, Odapark in 
Valkenburg. 

Minister-president Lubbers, CDA-frac
tieleider De Vries en CDA-lijsttrekker 
bij de Europese verkiezingen Beumer zul
len hierbij het woord voeren. De bijeen
komst staat onder leipïng van CDA
voorzitter Bukman. In df3 .. opzet van deze 
avond is ruimschoot~ ~l~:tgenheid voor 
persoonlijk contact en d\~p~~sie met CDA
bewindslieden, CDA-Ieden'llit de Eerste en 
Tweede Kamerfractie alsmede CDA
Europarlementariërs. Oe ·zaal zal vanaf 
19.00 uur open zijn. 

dereguleren. Juist in een tijd van pljnll
ke bezuinigingen in voor mensen be
langrijke voorzieningen, Is efficiënt en 
zuinig beheer van de overheidsuitgaven 
meer dan geboden. 
Ook dat past een goed rentmeester
schap. 

CQ'ACTUEEL 

Decentralisatie als spel 
De Tweede Kamer heeft duidelijk ge
zegd dat de decentralisatie bij de minis
ter van Binnenlandse Zaken gecentrali
seerd moet worden. 
Op die manier hoopt de Kamer dat er 
haast en slagkracht ontstaat op het 
laatste spoor dat nog rest van de reor-

. ganisatie binnenlands bestuur . 
Mlnder hoopvol is echter dat minister. 
Rletkerk, die wel voor decentralisatie Is, 
zich niet ziet als superman. Zijn argu
ment Is om over na te denken. Vrij 
vertaald komt het er op neer: Ik heb toch 
geen kans met al die superspecialisten 
In de Kamer die met de mond belijden 
wat in hun daden niet te zien is. Hij heeft 
de bal bekwaam gekaatst. 
De decentralisatie is een mooi . spel 
geworth•n 

CDACTUEEt 

Partijraad op 
18 en 19 mei 
in Heerenveen 
Op 18 en 19 mei a.s. vindt in cultureel 
centrum De Tamboer in Heerenveen een 
bijeenkomst van de CDA-partijraad plaats. 
Tijdens deze vergadering zal gediscus
sieerd worden over het CDA-rapport "Ap
pèl en Weerklank". 
Daarnaast staan er redevoeringen van 
partijvoorzitter Bukman en fractievoorzitter 
De Vries op het programma. 
Ook komen een aantal gebruikelijke partij
organisatorische zaken zoals de vaststel
ling van het jaarverslag en de goedkeuring 
van de jaarrekeningen aan de orde. 
Belangstellenden voor deze bijeenkomst 
kunnen zich opgeven door f 25,- over te 
maken op postgirorekening 720800 t.n.v. 
CDA-Den Haag o.v.v. partijraad 18/19 mei. 
In het deeln·emersbedrag is de lunch inbe
grepen. 
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INTERVIEW 

"NCOV In Kamer teleurgesteld", "Win· 
keisluiting ·In opspraak", "Zwakke on
dernemer komt er bekaaid af", aldus de 
voorzitter van de NCOV S. Veninga In 
Trouw. 
Krantekoppen die er niet om liegen. Het 
Midden- en Kleinbedrijf, kortweg MKB, 
komt In verzet tegen het regerlngsbe· 
leid. 

Hoe kan dat nou, na zo'n dag In Veldho
ven eind vorig jaar, waar het CDA vele 
pogingen deed om In gesprek te komen 
met de ondernemers In het Midden- en 
Kleinbedrijf. Hoe kan dat toch, wanneer 
we staatssecretaris Van Zeil zo hoog 
horen opgeven van de waardevolle 
plaats die het MKB in het economisch 
leven Inneemt? 

Wij maken ons zorgen over 
positie zwakkere ondernemer 
In het riante gebouw van de SER aan de 
Bezuidenhoutseweg in Den Haag, neemt 
Sijko Veninga een zetel in als' vertegen
woordigervan het NCOV. De ondernemers 
hebben vijftien vertegenwoordigers in de 
SER. Naast de NCOV-zetel, hebben KNOV 
drie. VNO zes, NCW drie en de landbouw-
sector twee zetels. · 
Voor Veninga ligt hier een niet geringe 
taak, want het is vechten voor de kleinere 
ondernemer, keer op keer. Was het kortge
leden de tweeverdieners-kwestie, nu is de 
AOW weer aan de orde. Gelijke behande
ling van mannen en vrouwen is rechtvaar
dig, maar de kosten mogen "!iet op de 
schouders van het MKB terechtkomen. 

Het verkiezingsprogram 
"Het MBK is vanwege de flexibiliteit en 
kleinschaligheid bij uitstek geschikt om een 
belangrijk deel van de groeiende beroeps
bevolking zinvolle werkgelegenheid te bie
den". 
Aldus het verkiezingsprogramma "Om een 
zinvol bestaan". Veninga zit rechtop, alsof 
hij nog eens extra wil onderstrepen hoe
zeer zijn sector economisch onmisbaar is. 
Immers, hij kan spreken van 346.000 
ondernemers. De helft van hen heeft één 
tot en met negen werknemers in dienst. Er 
zijn 230.000 zelfstandigen met evenzovele 
meewerkende echtgenoten. Ook zij staan 
in het nieuws, want maatregelen als die 
van de tweeverdieners raken vooral deze 
groep. Als gevolg daarvan dreigen zij méér 
neer te moeten tellen per maand en dat van 
een karig inkomen! Daar moet een belan
genorganisatie als het NCOV flink tegenin 
gaan. 
"Er wordt te veel uitgegaan van de grotere 
bedrijven,'' zegt Ven inga, "die van 1 00 tot 
200 werknemers." 

6 

Heel belangrijk ook, maar hij komt speciaal 
op voor die ondernemers, die tussen de 
wal en het schip dreigen te geraken. "En 
juist die kleinere bedrijven zijn zo belangrijk 
voor ons sociale leven, o.a. door hun 
flexibiliteit en kleinschaligheid." 

Inkomenspositie 
"De inkomenspositie van de zelfstandige 
ondernemers in het MKB verdient bij voort
during bijzondere aandacht met het oog op 
de gewenste groei van de werkgelege
heid",aldus-opnieuw-hetCDA-program. 
"Terecht," zegt Veninga "zijn dit ook 
uitgangspunten van het Kabinet. We zijn 
het er mee eens, we zijn ingenomen met 
deze passage. Het zijn prachtige woorden, 
tenminste wanneer we het over het macro
beleid hebben: het bekende tweesporen
beleid van het kabinet. Dat wil zeggen a) de 
collectieve lasten indammen en overheids
financiën bijstellen en b) het bedrijfsleven 
stimuleren. 
Dat kan leiden tot investeren, als het goed 
gaat. Voor de zelfstandig ondernemer 
heeft het inkomen meer functies als alleen 
maar consumeren. Uit zijn of haar inkomen 
dienen ook de investeringen en reserverin
gen plaats te vinden. En daar wringt nu juist 
de schoen. 
Bij het inzakken van de binnenlandse 
bestedingen komt niet alleen het besteed
baar inkomen van de zelfstandige onder 
drük maar vindt er tevens vermogens
uitholling plaats. Op dit punt is het kabinets
beleid dus tegenstrijdig, enerzijds de eco
nomre gezond maken en anderzijds de 
inkomens vaa:td_e~elfstandigen extra onder 
druk zetten."·'·· ' .. 1 :-

"En nu koi'J'ifaê(d van CDA om de hoek 
kijken. Waar 6tljft':die,'' zo vraagt Veninga 
zich af. , , Waarom juist subsidies voor deze 

Hoe staat het met de leuze "Werken 
naar menselijke maat"? 
En met ons verkiezingsprogramma 
"Om een zinvol bestaan"? 

Een gesprek hierover met de voorzitter 
van het NCOV (Nederlands Christelijk 
Ondernemersverbond) Sijko Venlnga. 

Sijko Veninga 

groep indammen? Natuurlijk, he~ sociale 
zekerheidsstelsel dreigt onbetaalbaar te 
worden. Daarover geen verschil van me
ning, dat moet herzien worden en aange
past aan de omstandigheden. Overigens, 
heeft het bedrijfsontwikkelings- en sane
ringstands jarenlang goede diensten be
wezen. Ondernemers konden hun bedrijf 
afstoten, waardoor structuurverbetering tot 
stand kwam. 
Om zogenaamd ruimte te krijgen voor 
nieuw beleid moest zonodig de bedrijfs
beëindigingshulp-regeling afgeschaft wor
den. Wij hebben nog geprobeerd reële 
alternatieven aan te dragen maar deze 
waren in de Kamer niet bespreekbaar. 
Wij maken ons zorgen over de positie van 
de zwakkere ondernemers en juist van het 
CDA zou je kunnen verwachten daar oog 
voor te hebben. Nieuw is echter de 
subsidie-regeling voor management
ondersteuning. Maar die gaat ook vermin
derd worden tot maar liefst 40%. 
Vreemd is ook, dat alle soorten onderne-

CD/ACTUEEL 7 april1984 



mersereen beroep op kunnen doen. Deze 
moet toch afhankelijk gesteld worden van 
het inkomen van een ondernemer! 
Ook hier hebben wij alternatieven aange
boden die de overheid geen cent meer 
kosten. Inkomensafhankelijke steunmaat
regelen dienen toch op zijn minst be
spreekbaar te zijn! Dat is ook de lijn van het 
CDA-program." 
"Waarom niet extra gelet op die kleine 
ondernemer?" "Juist voor hen moet het 
CDA op zijn qui-vive zijn en dat dat nodig is 
blijkt wel uit de recente cijfers van de 
eenmalige uitkering voor zelfstandigen. 
Maar liefst 77.000 zelfstandige onderne
mers hebben een aanvraag ingediend. 
Dat is bijna 27% van de ondernemers in de 
rechtsvorm van een natuurlijk persoon. 
En neem bijvoorbeeld de zelfstandigenaf
trek, die gericht is op inkomens tussen de 
I 30.000 en I 80.000. De kwetsbare groep 
zit daaronder, dat vergeet de staatssecre
taris en de CDA-kamerfractie." 
Het CDA moet niet zoals de VVD, spreken 
van integrale lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven. Dat betekent dat alle onder
nemers over één kam geschoren worden. 
Veninga vindt, dat zijn ondernemerscen-
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Bij kleinere ondernemer 
is inkomen niet alleen voor 
eigen consumptie bestemd. 

Hij moet er ook van 
kunnen investeren en 

reserveren. 

trale het CDA mag en moet aanspreken op 
zijn programma, zijn sociale gezicht. 
Dat moet het CDA ook waar maken. 

Dienstencentra 
Staatssecretaris Van Zeil wil de advies- en 
voorlichtingsdiensten herstructureren. 
Veninga is van mening dat advies en 
voorlichting in het midden- en kleinbedrijf 
een wezenlijk onderdeel is van het struc
tuurbeleid. "De overheid moet zich beper
ken tot informatie-verschaffing. En haar 
handen afhouden van het advieswerk. Dit 
moet overgelaten worden aan het bedrijfs
leven. Daar zijn onder andere de centrale 
ondernemersorganisaties voor. 

In het kader van het structuurbeleid is het 
dan ook terecht dat de adviesdiensten van 
de organisaties gesubsidieerd worden. 
Van de Kamer en in het bijzonder van het 
CDA politici verwacht je dan ondersteu
ning. Waar blijven we anders met de 
privatiseringsgedachte, de deregulering, 
enz. Zijn dat dan loze kreten?" 
Veninga maakt zich duidelijk zorgen over 
deze ontwikkelingen. Op vele terreinen zijn 
wezenlijke zorgen over deze ontwikkelin
gen. Op vele terreinen zijn wezenlijke 
zaken voor het midden- en kleinbedrijf op 
losse schroeven gezet. Zaken waarvan 
niemand op zit te wachten, en die onver
antwoord veel tijd vragen. Veranderings
drang brengt niet altijd verbeteringen met 
zich mee. · 
Voor de kleine ondernemer, die zijn eigen 
opleiding en zijn eigen informatie om tot 
een zelfstandig beleid te komen, niet kan 
betalen. En die zèlf niet voldoende tijd 
heeft. 
Al zijn/haar energie moet alleen al worden 
gestoken in de strijd "om den brede". 
Er moet nog heel wat afgepraat worden 
met de staatssecretaris, in SER-verband, 
en vooral ook met de leden van de CDA
fractie. De CDA-uitgangspunten moeten 
ook in de wereld van het MKB tot hun recht 
kunnen komen. We hebben het tenslotte 
toch over 90% van het totale aantal onder
nemers en 60% van de werkgelegenheid. 

~ 
Márla Chorus-Menken 
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FRACTIE 

rrincipieel kamerdebat over grondslag onderwijzersopleidingen 

CDA wil behoud P.A.B.O. met een eigen identiteit 
Krijgt de schoolstrijd uit de 19e eeuw in 
1984 een herhaling? Het leek er een beetje 
op, deze week in de Tweede kamer, toen 
CDA-Tweede Kamerlid drs. Ton van Baars 
zich sterk moest maken voor het behoud 
van de eigen identiteit van de christelijke . 
pabo's (Pedagogische Academie Basis 
Onderwijs). Van Baars stelde zich princi
pieel teweer tegen pogingen van PvdA en 
VVD die die protestants-christelijke en 
rooms-katholieke pabo's de das om zou
den doen. 
De identiteit van pabo's is des te belangrij
ker, omdat daar de leerkrachten voor de 
basisscholen worden opgeleid. Verdwijnt 
er een fors aantal van die opleidingsmoge
lijkheden op p.c.- of r.-k.-grondslag, dan 
betekent dat een wezenlijke aantasting van 
het bijzonder onderwijs. ~andaar de inzet 
van Ton van Baars deze week in de 
Tweede Kamer. 

Uitzonderingspositie 
Omdat het hier om een vrij moeilijk onder-

werp gaat, allereerst een korte schets van 
de problematiek. In de Wet op het hoger 
beroepsonderwijs wordt schaalvergroting 
wettelijk geregeld. Instellingen met minder 
dan 600 studenten moeten in principe een 
fusie aangaan met andere. Een instelling 
zal dus minimaal600 studenten omvatten, 
straks. Voor de pabo's wordt evenwel een 
uitzondering op dit punt gemaakt in de wet. 
De minister heeft de bevoegdheid voor 
pabo's een lager aantal dan 600 vast te 
stellen - en dat zal 200 studenten zijn. 
PvdA en VVD hebben evenwel een amen
dement ingediend dat die uitzonderingspo
sitie ongedaan maakt. In dat amendement 
blijft de norm op 600. Dat heeft tot gevolg 
dat veel pabo's aansluiting moeten zoeken 
bij andere HBO-instellingen van een ande
re denominatie dan zijzelf hebben. Dat 
betekent in de praktijk dat pabo's de eigen 
identiteit zullen moeten opgeven. In 
protestans-christelijke en rooms
katholieke kring bestaat hierover dan ook 
grote zorg, aldus Ton van Baars. 
Het CDA diende al eerder een motie in naar 

... grote zorg om opleiding van leraren voor de basisschool . .. 
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aanleiding van de behandeling van de nota 
schaalvergroting, taakverdeling en con
centratie in het hoger beroepsonderwijs, 
waarin de minister verzocht werd het mo
gelijk te maken dat er - naast lusie - ook 
samenwerking tussen instelling mogelijk 
wordt, waardoor de eigen identiteit in 
bepaalde gevallen toch nog enigszins zou 
worden gewaarborgd. Deze motie heeft 
het - PvdA en VVD waren tegen - in de 
Kamer evenwel niet kunnen redden. 

Principieel belang 
Vandaar dat de CDA-Tweede Kamerfrac
tie dinsdagmiddag voor een zaak van 
principieel belang stand. Aanneming van 
het amendement van PvdA en VVD houdt 
namelijk in, dat in grote delen van ons land 
geen confessionele pabo's meer zullen 
voorkomen. Concreet komt dat er op neer 
dat een rooms-katholieke of protestantse 
basisschool straks nieuwe leerkrachten 
zouden moeten betrekken van een pabo 
op ... openbare grondslag. En dat is in het 
bijzonder onderwijs een moeilijk te verte
ren zaak. 
Van Baars geeft aan waarom pabo's een 
uitzonderingspositie moeten hebben: -de 
fusie-operatie tussen pedagogische aca
demies en kleuterleidstersopleidingen, die 
15 jaar voorbereiding achter zich heeft, is 
nog niet afgerond. 

·Na intensieve onderhandelingen is een 
akkoord bereikt over het nieuwe sprei
dingsplan. De gevolgen voor een groot 
aantal docenten zijn op aanvaardbare wij
ze opgevangen, maar een nieuwe schaal
vergroting zo plotseling zal onder de do
centen opnieuw onrust brengen; 
- in het geval van de pabo's is een 
fijnmazig voorzieningennet nodig, vooral 
op pra[<tische onderwijskundige gronden. 
Minister en Kamer waren - en zijn - het 
daarover eens; 
- de bereikte spreiding had alles te maken 
met de identiteit van de pabo's als oplei
dingsscholen voor leraren in het basison
derwijs. Opgaan in grootschalige HBO
instellingen heeft onherroepelijk en naar 
men verwacht ook definitief, nivellering en 
op den duur de totale verdwijning van 
identiteitsgerichte opleidingen tot gevolg; 

· - het teruglopend aantal leerlingen op de 
basisscholen heeft tot gevolg dat de ko
mende jaren het aantal aanmeldingen op 
de pabo's zal afnemen, totdat over zo'n tien 
tot 15 jaar opnieuw een tekort wordt 
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FRACTIE 
door Ton B'Qijssoon 

verwacht. Dit proces, zegt Ton van Baars, 
rechtvaardigt pabo's met 200 studenten in 
plaats van 600 studenten. Van de 66 
pabo's in 1984 blijven er nog 18 in staat als 
zelfstandige instelling overeind, bij een 
norm van 200 studenten zijn dat er onge
veer 55. Daarvan zullen ongeveer 15 
rooms-katholieke en ongeveer 10 
protestants-christelijke pabo's kunnen blij
ven functioneren. 

Regionale consequenties 
Omdat er aan het voorstel ook duidelijke 
regionale consequenties zitten gaan we in 
dit nummer van CD/ACTUEEL daar nog 
wat verder op door: Zouden we accepteren 
dat de norm op 200 blijft gehandhaafd, dan 
zitten op dit moment 22 van de 66 van de 
pabo's onder die norm en zijn zij op fusie 
aangewezen. Dat zijn vijf rijkspabo's, 1 
gemeentelijke, 3 algemeen-bijzondere, 
zes protestants-christelijke en zeven 
rooms-katholieke. Als we rekening houden 
met een verdere terugloop van aanmeldin
gen in de komende jaren, dan zitten in 1989 
43 van de 66 van de pabo's onder de 200 
norm: 7 rijkspabo's, 5 gemeentelijke, 4 
algemeen bijzondere, 13 protestants
christelijke en 14 rooms-katholieke. In de 
provincies Groningen, Friesland, Drenthe 
en in de provincie Overijssel samen zullen 
nog drie prótestants-christelijke pabo's ge
handhaafd kunnen worden en één rooms
katholieke. In de provincies Zeeland, 
Noord-Brabant en Limburg samen zal 
geen zelfstandige p.c. vestiging overblijven 
en van de rooms-katholieke pabo's zullen 
er opnieuw zeven zijn opgeheven, zodat er 
nog vijf blijven bestaan. Ton van Baars: 
"Wil men toch een regionale functie blijven 
vervullen, dan zal men in vele gevallen zijn 
eigen identiteit moeten prijsgeven en een 
andere aanvaarden. Wie minder identi
teitsgevoelig is, zal minder moeite hebben 
met de overstap. De eigen identiteit maakt 
echter wezenlijk onderdeel uit van het 
onderwijs en van de kwaliteit van het 
onderwijs." 
De CDA-woordvoerder beschouwt het 
hebben van eigen opleidingen voor leraren 
in het basisonderwijs vanwege hun eigen 
identiteit als een recht, dat, wanneer het 
maar enigszins kan, bewaard moet blijven. 
Daarnaast moeten veel onderwijsgeven
den niets hebben van opgedrongen fusies. 
Van Baars heeft een eigen amendement 
ingediend. <1111 
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Decentralisatie van overheidstaken: 

Meer bevoegdheden nodig 
voor minister van binnenlandse zaken 
De Tweede Kamer heeft zich maandag in 
een uitgebreide commissievergadering be
ziggehouden met de decentralisatie van 
ons bestuur. In gewoon Nederlands ge
zegd: met de overheveling van taken van 
het rijk naar lagere overheden als gemeen
te of provincie. De Kamer vindt dat die 
overheveling nog lang niet vlot genoeg 
gaat en kwam dan ook met een aantal 
suggesties om dit proces wat sneller te 
laten verlopen. 

Doorlichting 
Namens de CDA-Tweede Kamerfractie 
ging woordvoerder Wim Mateman nader in 
op de positie van de minister van Binnen
landse Zaken. Naar de mening van Mate
man is juist deze minister coördinator bii de 
decentralisatie, zonder dat deze over 
voldoende bevoegdheden beschikt. Zijn 
positie dient dan ook sterker te worden. 

Het proces naar een verdere decentralisa
tie van de taken van de rijksoverheid is 
lang. Resultaten heeft het tot nu toe in ieder 
geval niet altijd afgeworpen en daarom 
diende Mateman een motie in, die de 
minister vraagt om een nadere doorlichting 
van dit proces. Er moet een evaluatie en 
saneringsartikel komen, waardoor be-

staande en toekomstige overheidstaken 
op het punt van de decentralisatie kunnen 
worden doorgelicht. 

Rijstebrijberg 
De rijksoverheid doet op het punt van de 
decentralisatie hetzelfde als een niet onbe
kende bankinstelling in STER-spot: zij 
denkt met ons allen mee. Zozeer zelfs, dat 
stortvloeden aan circulaires vanuit Haagse 
burelen aan lage~e overheden worden 
toegezonden. Deze rijstebrijberg van pa
pier werd de CDA-woordvoerder te gortig. 
Is het nu werkelijk nodig dat gemeenten 
worden bedolven onder al dit papier, vroeg 
Mateman zich af. "Ik verwacht niet alles 
van een onderzoek daarnaar, omdat wij in 
dit land natuurlijk niet zonder circulaires 
kunnen. Wellicht past toch enige stroomlij
ning, namelijk dat er richtlijnen komen 
binnen de kaders waarvan een circulaire 
mag verschijnen. Het is een vorm van 
pseudo-wetgeving, die zowel qua juridi
sche status als qua aantal aan banden 
dient te worden gelegd." 
Mateman was mede-ondertekenaar ·van 
een motie van de coalitiegenoot, die vraagt 
dat uiterlijk begin 1985 moet worden be
gonnen met een sanering van de ruim 150 
rijksdiensten die buiten de ministeries in dit 
land actief zijn. <1111 
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ZW ARTi\tJiïi. • ••• •• • • • • • • 
Wel degelijk . .. 
Het is onzin te beweren dat de PvdA geen 
regeringsverantwoordelijkheid zou kunnen 
dragen. Anders dan Lubbers het voorstelt 
hebben wij wel degelijk bezuinigingen voor 
onze rekening willen nemen tot en met het 
riskeren van een conflict met vakbeweging 
over de bezuiniging op de ziektekosten. De 
onbesuisde manier waarop het nu gebeurt is 
echter niet goed. En anders dan het kabinet 
vinden we dat de samenleving juist nu plan
ning en ordening behoeft. (Joop den Uyl in 
Trouw). 

Ons uiterste best 
Het is het grote probleem dat als je in de 
oppositie zit, je het graag zo mooi mogelijk 
wilt houden. Maar tegelijk moet je je heel 
goed realiseren dat als wij nu zouden rege
ren, zouden we de werkloosheid dan oplos
sen? Nee, dat is niet waar. Doen we verder 
niks aan de uitkeringen? Dat is niet waar. 
Draaien we dan alle genomen maatregelen 
even terug? Ook niet waar. Wij moeten 
uitleggen dat als we zouden regeren, we ons 
uiterste best zouden doen. (PvdA-kamerlid 
Elske ter Veld in Elseviers Weekblad). 

Niets uitgesloten 
Voor de PvdA sluit Ik nadrukkelijk de 
mogelijkheid van samenwerking met de 
VVD niet uit, al was het alleen al om het 
CDA van zijn sleutelpositie in het centrum 
van de politiek te beroven ( ... ). Trou
wens, het is sowieso niet uitgesloten dat 
CDA en VVD bij de volgende verkiezingen 
hun meerderheidspositie kwijtraken. Dan 
krijgt de PvdA de sleutelpositie. Welke 
coalitie het dan wordt? Ja, dat is nog 
moeilijk te zeggen. Welke coalitie het dan 
wordt? De tegenstelling met de VVD is op 
dit moment nog groot. Neem bij voorbeeld 
het vraagstuk van de kernbewapening, of 
de behandeling van de uitkeringstrekkers. 
(Joop den Uyl in Trouw). 

Terugdringen 
Bij ons blijft vooropstaan dat het Atlantisch 
bondgenootschap belangrijk is voor het be
houd van de vrede. Daarom zeggen wij: 
probeer als NAVO te komen tot nieuwe 
onderhandelingen. Dat zal er misschien toe 
kunnen leiden dat er minder dan 572 nieuwe 
kruisvluchtwapens op het NAVO-grond
gebied moeten worden opgesteld en dat de 

' Russen een aantal van hun SS-20-raketten 
ontmantelen. Hiermee doe je wat in het 
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regeerakkoord staat, namelijk het terugdrin
gen van de rol der kernwapens in Europa. 
(Minister Van Aardenne in De Tijd). 

Verkiezingen 
Uitstel tot definitieve plaatsing in (het verkie
zingsjaar) 1986 is een mogelijkheid om het 
kabinet te redden, maar getuigt van naïviteit 
inzake de internationale politieke verhoudin
gen ( . .. ). Aangezien wij niet verwachten dat 
de Russen zich tussen nu en 1986 soepeler 
zullen opstellen, betekent dit dat het kabinet 
tot definitieve plaatsing moet besluiten of het 
aan de kiezers moet overlaten. In beide 
gevallen zal de Partij van de Arbeid dan een 
enorme electorale buit binnenhalen. Onze 
schatting is rond de 15 zetels. CDA en VVD 
kunnen hun regeringscoalitie dan wel verge
ten. (F. Hoogendijk in Elseviers Magazine). 

Njee of nja 
Ik weet niet wat voor een reactie een nee 
(tegen de raketten) Intern en electoraal zal 
geven. Wordt het nee of ja, dat kun je op dit 
ogenblik niet zeggen. Sommigen denken 
dat het njee of nja wordt. Zij zouden zich 
nog wel een ja kunnen voorstellen waar je 
vanuit het oogpunt van wapenverminde
ring reuze blij mee moet zijn. En een nee, 
waarmee je vanuit hetzelfde oogpunt reu
ze treurig moet zijn. De gevolgen die een 
nee van het CDA voor de eigen partij heeft, 
mogen uiteraard niet dominant worden. 
(Arie OostJander in Hervormd Nederland}. 

KRUISRAKET 

(Geknipt uit Algemeen Dagblad) 

Puur politiek 
We hadden in de ARP heel heldere opvattin
gen over een goede defensie, we waren altijd 
wars van het gebroken geweertje. Ik voel me 
helemaal passen binnen mijn politieke op
voeding, al weet ik dat er wat dit betreft over 
mij wel eens een ander beeld bestaat ( ... ). 
De kruisraketten zie ik als een puur politiek 
wapen in de relatie tussen NAVO en 
Warschau-Pact. Aanvankelijk bestond daar
achter een militaire gedachte, maar die sla ik 
persoonlijk niet erg hoog aan. (Jan van 
Houwelingen, staatssecretaris Defensie, in 
NRC!Handelsblad). 

Weet het niet 
Een eenvoudig "ja" kan niet. Dat zou onze 
doelstelling van wapenbeheersing geweld 
aandoen. Maar wat moet het dan worden? 
Een eenvoudig "nee"? Dan krijg je te maken 
met de vraag of je alleen binnenlands- , 
politieke overwegingen moet laten meespe
len. Doe je dat, danmoethetinderdaad"nee" 
zijn. Maar dan de buitenlands-politieke over
wegingen. Ik geef toe dat er geen militair
strategische argumenten voor plaatsing zijn. 
Maar niet-plaatsen zou het bondgenootschap 
uiteen kunnen drijven. Dan hebben de Rus
sen hun zin. Dus ik weet het niet. Echt niet. 
(Joep de Boer, CDA-kamerlid in De Tijd}. 

Lubbers' enige fout 
Wie weet, komen ze er helemaal niet. Daar 
ging het tenslotte om, al blijft het droevig, dat 
dit niet uit eigen overtuiging en vanwege de 
kruisraketten zelf en de escalatie zal zijn, 
maar dankzij de NAVO en vanwege de 
coalitie en het partijbelang ( ... ). Het lijkt erop 
dat Lubbers (nu alom in zijn kring geprezen 
als de aangewezen premier die sommigen al 
sinds 1976 in hem zagen) zijn enige echte 
fout tot nu toe heeft gemaakt door te vroeg 
ook zestien raketten als mogelijkheid te 
opperen. Nu werkt dat niet meer. (Wim 
Aantjes in Hervormd Nederland). 

Confrontatie 
De VVD heeft niet graag dat Lubbers eerst in 
alle rust de interne CDA-problemen kan 
oplossen, en dan pas een compromis met 
ons sluit. Als er een confrontatie tussen VVD 
en CDA in de Kamer moet komen dan is dàt 
het moment waarop we hem erbij halen. Dan 
kan iedereen tenminste constateren hoe de 
verhoudingen werkelijk liggen. (Ed NIJpels in 
Vrij Nederland). 
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FIUlCTIE 

Uitgangspunt blijft: Centrale 
Directie PTT naar het Noorden 
Moet uit oogpunt van bezuinigingen de 
Centrale Directie van de PTT bij nader 
inzien toch maar niet naar Groningen? De 
minister van Financiën wil daar best nee 
tegen zeggen, maar hij krijgt daarvoor 
geen medestanders in de Tweede Kamer. 
Een overg[Q!I:l_kamermeerderheid heeft de 
minister laten weten niets voor een terug
draaien van die spreiding te voelen. Er zijn 
afspraken met het Noorden die nageko
men moeten worden en bovendien duurt 
het allemaal al lang genoeg, vindt de 
Kamer. 
De CDA-fractie stelt als kernvraag: moeten 
we nu de Centrale Directie van de PTT 
overplaatsen naar het Noorden of kunnen 
we de aan het Noorden toegezegde 3000 
arbeidsplaatsen op een andere manier 
invullen. Als het aan de CDA-fractie ligt is 
er van dat laatste geen sprake. De sprei
ding moet zowel kwalitatief als kwantitatief 
worden doorgezet en dat kan alleen door 
middel van de Centrale Directie van de 
PTT. 

Alle andere oplossingen zijn goedkoper, 
maar doen de vereiste kwaliteit geweld 
aan. Met name voor de stad Groningen en 
dan vooral voor het stationsgebied. Dan is 
nog dit belangrijk: Volgens het plan sprei
ding Centrale Directie PTT zou de definitie
ve huisvesting voor 3000 functies van de 
Centrale Directie per 1987 klaar moeten 
zijn, zodat uiterlijk twee jaar nadien de 
feitelijke overplaatsing zou kunnen worden 
afgerond. 
Maar nu al is er sprake van een forse 
achterstand. 

Vermoeide slak 
Voor de CDA-Tweede Kamerfractie is er 
nu geen enkele reden meer om het tempo 
van de spreiding - gelijk aan dat van een 
vermoeide slak- zo laag te houden. Vooral 
nu de voorbereiding van de definitieve 
huisvesting in het Stationsgebied nu al 
ongeveer 3 jaar achterloopt op de in 1980 
opgestelde planning. 

Werkbezoek kamerleden aan Groningen 

Geen proefboringen in zoutkoepels 
Leden van de Eerste en Tweede Kamer
fracties van het CDA hebben het maande
lijks werkbezoek ditmaal aan Groningen 
afgelegd. Dat gebeurde op vrijdag 30 
maart. In Groningen-stad werd de delega
tie ontvangen, waarna men na een wel
komstwoord van voorzitter Verbree van het 
CDA-Groningen een aantal plaatsen in 
Oost-Groningen bezocht. 
Een deel van de delegatie bezocht onder
meer het werkvoorzieningschap Oost
Groningen, een confectiecentrum in Nieu
weschans en een machinefabriek in Win
schoten, waarna een gesprek volgde met 
colleges van B. en W. uit deze regio. Ook de 
regio Eemsmond kreeg Haags bezoek. In 
Appingedam werd gesproken met B. en W. 
van deze gemeente en met onderwijsin-

Meeliadebat 
De nieuwste versie van het mediadebat in 
de Tweede Kamer is op een tijdtip gehou
den deze week, waarop CD/ACTUEEL ter 
perse gaat. Wie wil weten hoe het vervolg
verhaal over Derde Net en abonnee
televisie afloopt, vragen we geduld tot het 
volgende nummer van CD/ACTUEEL 
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stanties en tijdens de lunch was er een 
ontmoeting met ondernemingsraad en di
rectie van Brons motorenfabriek. 
Gesproken werd er verder met vertegen
woordigers van het havenschap Delfzijl en 
met de_B. en W.'s van Delfzijl, Hefshuizen 
en Termunten, alsmede met de directeur 
van een combinatie van noordelijke wer
ven Conoship. 

Zoutkoepels 
Tijdens een persbijeenko_mst zei fractie
voorzitter De Vries onder meer het hoogst 
onwaarschijnlijk te vinden 'dat de fractie nu 
komt met voorstellen of er in 1985 proefbo
ringen kunnen worden gehouden om uit te 
zoeken of er radio-actief afval in de zout
koepels onder Oost-Groningen en Drenthe 
kan worden opgeslagen. Het CDA is zich 
bewust van de zeer grote bezwaren, die 
onder de bevolking tegen die proefborin
gen leven, aldus de fractievoorzitter. 
De kamerdelegatie bestond tiit de Eerste 
Kamerleden Zijlstra en Pó~a en de 
Tweede Kamerleden De Wies, Hermsen, 
Krajenbrink, Laning-Boersema en Van 
Noord. 

PARTIJNIEUWS 

Studieconferentie 
over drugs 
Het Wetenschappelijk Instituut voor 
het CDA organiseert op zaterdag 14 
april a.s. een studieconferentie. 
DoelsteiliRQ van de conferentie is, 
om mede aan de hand van de 
themabundel "Drugs: het einde?" te 
komen tot een verdieping van de 
CDA-visie op het drugsbeleid. 
Tijdens de conferentie zullen inlei
dingen worden gehouden door het 
Tweede Kamerlid, mr. G. C. van 
Dam, door mevr. R. M. van der 
Maessen, CDA~raadslid uit Rotter
dam, en mr. B. de Hoogh, Advocaat
Generaal bij het Gerechtshof te Den 
Haag. Vervolgens is er een forum
discussie, waarin naast de inleiders 
zitting hebben ds. D. N. Wouters 
(coördinator van de Stichting de 
Regenboog te Amsterdam) en W. 
M. van Andel (oud-commissaris van 
politie te Den Haag). 
Voorzitter van de conferentie is het 
CDA-Eerste Kamerlid, mevr. mr. J. 
J. M. S.Leyten-de Wijkerslooth de 
Weerdesteijn. De conferentie wordt 
gehouden in het Jacobitheater te 
Utrecht en begint om 1 0.30 uur 
(ontvangst vanaf 10.00 uur). 
Aanmelding tot deelname aan deze 
conferentie kan telefonisch geschie
den (tel: 070-924021, mevr. J. Ha
geman) of met onderstaande ant
woordstrook. 
Toezenden aan: Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA, Antwoord
nummer 1904, Den Haag (waarvoor 
geen porto verschuldigd is). 
De eigen bijdrage van de deelne
mers bedraagt f 45,-, waarbij is 
inbegrepen de toezending van do
cumentatie vooraf, consumpties en 
maaltijd, alsmede toezending van 
het verslag van de conferentie 
achteraf. Deelnemers ontvangen te
vens een NS-reductiecoupon. 

-------------1 Bon I I Naam ............................................. ~ 
I Adres .............................................. I 
1 Postcode/Plaats .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . I· 

I =~;~i:~:;~~~~-~~ -~~;~ .. 1 
--------------
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Hiernaasteen gesprekover 
het drugprobleem met ds. 

D. Wouters(A'dam). 
Verslaving aan welk 

genotmiddel dan ook 
noemt hij een van de meest 
bedreigende volksziekten 

vandezetijd. Vanuitde 
samenlevingzelfzal 
daartegen z.i. een 

tegenbewegingmoeten 
ontstaan. 

Het gratis-verstrekken van 
heroïne, zoals Amsterdam 

overweegt biedt de 
verslaafde geen uitzicht. 

Ook zonder heroïne-smokkel 
gevaar van drugverslaving 
Het is allemaal begonnen in de zomer van 
1974. "We woonden vlakbij het Vondel
park. Het Vondelpark noemde ik geksche
rend onze achtertuin. We gingen er 's 
zomers vaak naar toe met de kinderen en 
aten er dan een broodje. In dat park 
bivakkeerden in die tijd duizenden jonge
ren. Op een dag komt er een jongen naar 
me toe, die actief was in de Youth tor 
Christ-beweging. Hij wist, dat ik dominee 
was en vroeg me of ik wilde meewerken 
aan een opvangproject voor jongeren. Ik 
aarzelde en zei hem, dat hij maar terug 
moest komen als hij zo'n vijftig jongeren bij 
elkaar had die aan een Vondelparkproject 
zouden willen meewerken. Binnen de kort
ste keren kwam hij terug met de medede
ling, dat hij dat voor elkaar had. Toen kon ik 
natuurlijk niet achterblijven. Met diaconaal 
geld zetten wij het project op. We konden 
gebruik maken van een school terzijde van 
het park. Wat verslaving in de praktijk 
betekent werd mij toen ook steeds duidelij
ker." 
Ds. Douwe Wouters is vanaf de oprichting 
in 1975 betrokken bij het werk van de 
Stichting De Regenbopg. Een stichting, die 
zich richt op preventie van druggebruik en 
op hulpverlening aan hard-druggebruikers 
en begeleiding van hun familieleden. Hij is 
part-time coördinator van de stichting en 
voor de andere helft van zijn dagtaak 
wijkpredikant van de gereformeerde kerk. 
"We hebben de naam "De Regenboog" 
zeer bewust gekozen. Als je niet gelooft in 

tekenen van hoop, dan kun je beter niet 
met hulpverlening aan druggebruikers be
ginnen. Onze hoop wordt niet in stand 
gehouden door de resultaten, die we boe
ken op het terrein van maatschappelijk 
herstel en afkicken, maar door een veel
kleurige boog, die een Ander boven de 
zondvloedgebeurtenis heeft geplaatst." 

Kerken 
Onder De Regenboog van de hoop is in de 
loop der jaren een veelvoud van activiteiten 
ontstaan, zoals de stichting van een op
vangcentrum in Rolde, het prostitutiepro
ject, het jongerenproject De achterban van 
de Regenboog wordt vooral gevormd door 
de kerken. 

"Het was vanuit de kerken," aldus ds. 
Wouters, "dat de eerste impuls kwam om 
met hulpverlening aan druggebruikers in 
de Amsterdamse binnenstad te beginnen. 
De diaconie van één van de Amsterdamse 
kerken zorgde dat er voldoende geld op 
tafel kwam om te kunnen starten. Vrijwilli
gers uit de kerken boden zich aan voor 
allerlei werk, dat verzet moest worden. In 
het gebouw van de katholieke Vincentius
vereniging aan de Kloveniersburgwal kre
gen we onderdak. Zonder de kerken zou er 
geen stichting "De Regenboog" zijn." 

Overrompeld 
Volgens ds. Wouters heeft het drugspro-
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bleem de samenleving overrompeld. "We 
weten er niet goed raad mee. Alleen al in 
Amsterdam wordt het aantal hard
druggebruikers geschat op zo'n 8.000. Van 
deze groep behoren er zo'n 1.200 tot de 
zwaar-verslaafden. Het is een immens 
maatschappelijk e11 menselijk probleem. 

Het past ons niet met de vinger te wijzen 
naar de verslaafde of ons van het probleem 
af te maken vanuit de overweging, dat de 
verslaafde toch zelf heeft gekozen voor 
druggebruik. De verslaafde is onze naaste. 
We zullen ten opzichte van hem niet 
anders handelen dan wij behoren te doen 
ten opzichte van al die anderen, die vol
gens het Evang_elie onze naasten zijn. 
Daarom heeft de drugverslaafde recht op 
hulpverlening." 

Gratis heroïne 
Wat vindt ds. Wouters van de plannen van 
het gemeentebestuur om op beperkte a: 
schaal gratis heroïne te verstrekken. ~ 
"Zowel voor de verslaafde als voor de ~ 
samenleving, waarvan hij deel uitmaakt zal ~ 
deze aanpak geen uitzicht bieden. De 2 
druggebruiker zal zijn rand-crimineel ge- :t 
drag zeker niet willen opgeven; bovendien 
zal er een nieuwe zwarte markt ontstaan. 
Veel verslaafden zullen de verstrekte he
roïne een prettig vloertje vinden waarop zij 
kunnen voortbouwen met illegale heroïne, 
cocaïne en andere middelen. Voorts valt te 
verwachten, dat gereguleerde verstrekking 
een aanzuigend effect zal hebben. De we
tenschap, dat de overheid aan verstrekking 
van heroïne meewerkt verlaagt de drempel 
voor die jongeren, die zich reeds in een risi
co-situatie bevinden. De overheid degra
deert bij gereguleerde verstrekking tot 
(concurrent van de) dealer; de medicus 
wiens taak het is geneesmiddelen voor te 
schrijven komt in de wereld van de genot
middelen terecht; de hulpverlener, die pro
beert met de druggebruiker een uitweg te 
zoeken uit het doolhofwaar!n zijn verslaving 
hem heeft gebracht, merkt, dat de motivatie 
om uit de ellende te komen vermindert, als 
de gebruiker zijn dagelijkse portie op een 
presenteerblaadje krijgt aangeboden. Los 
van deze bezwaren ben ik van mening, dat 
de gemeente Amsterdam de aan de gang 
zijnde projecten met methadon, als vervan
gend middel voor hard drugs onvoldoende 
op hun bruikbaarheid heeft getoetst. Er 
dient eerst meer inzicht te komen in de 
effecten van de huidige vormen van hulp
verlening, voordat men weer iets nieuws 
begint." 

Vermindering 
Verwacht ds. Wouters in de nabije toe-
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Ds.D. Woutersisvanafde 
oprichting(1915) 

betrokkenbij hetwerkvan 
de stichting De Regenboog 
teArnsterdam. Voorkomen 
van druggebruik, maarook 

hulpverlening aan hard
druggebruikers en 

begeleidingvanhun 
familieleden is hetdoel van 

deze stichting. 

komst een vermindering van het drugspro
bleem? 
"Ik denk, dat het een illusie is te veronder
stellen, dat de drugs zelf- meer dan nu het 
geval is - geweerd zullen worden. Ook al 
zou verbetering van het opsporingsbeleid 
ertoe leiden, dat er geen gram heroïne of 
cocaïne meer binnen onze grenzen werd 
gesmokkeld, ook dan zou het gevaar van 
drugverslaving niet geweken zijn. Er zijn 
nog zoveel chemicaliën, die een kick kun
nen geven, ~at er al spoedig surrogaten 
voor de hard drugs, die nu gebruikt worden, 
gevonden zullen zijn. Het is zelfs niet 
onwaarschijnlijk, dat nieuwe drugs even 
legaal zullen zijn als alcohol nu.lk denk, dat 
het eveneens een illusie is te verwachten, 
dat de hulpverlening in de nabije toekomst 

zo effectief zal zijn, dat op die wijze een 
vermindering van het drugsprobleem zal 
worden gerealiseerd. 
Aan de kwaliteit van het werk van de 
hulpverleners twijfel ik niet. Er is zeker 
kwaliteitsverbetering bereikt. Echter: het 
aantal jongeren, dat met het gebruik van 
harddrugs begint, neemt nog steeds toe." 

Campagne 
"Er zal naar mijn mening alleen dan van 
een vermindering van het drugsprobleem 
sprake kunnen zijn, als er vanuit de samen
leving zelf een tegenbeweging ontstaat, 
die zich niet slechts keert tegen het gebruik 
van hard drugs, maar het huidige denk- en 
leefpatroon, dat de weg effent voor een 
verslaving aan welk genotmiddel dan ook, 
ter discussie stelt. In het verleden hebben 
vernieuwingsbewegingen in de kerken, !n 
de arbeiderswereld en in de politieke partij
en een grote invloed gehad op het terug
dringen van het alcoholmisbruik. Mogen 
we, nu het assortiment verslavende midde
len zo omvangrijk is geworden en het 
aantal mensen in onze samenleving dat 
door de een of andere verslaving op dood 
spoor terechtkomt, groter is dan ooit op
nieuw initiatieven verwachten om uit 
deze verslavingsimpesse te komen? Ver
slaving is een van de ernstigste en meest 
bedreigende volksziekten van deze tijd. 
Het zal echt nodig zijn, dat er een volksbe
weging tegen verslaving op gang komt. 
Honderd jaar geleden hadden de mensen 
over het algemeen weinig tijd om aan 
dergelijke activiteiten deel te nemen. Er 
was zelfs geen vrije zaterdag. Toch waren 
er toen velen bereid mee te doen aan de 
campagne tegen het alcoholmisbruik. Van
daag is vrije tijd geen probleem. Er is een 
groot potentieel aan vrijwilligers. 

Ik g~loof niet in nederlagen, anders zou ik 
dit werk allang hebben opgegeven. Maar er 
moet echt wel iets gebeuren willen we uit 
de verslavingsspiraal komen. Incidentele 
hulpverlening is niet voldoende. Een volks
beweging tegen de verslaving is dringend 
nodig." • 

Hans Schipper 
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OPINIE 

CDA-zorg om milieu moet duidelijker blijken 
De overgrote meerderheld van de Euro
peanen maakt zich ernstige zorgen over 
de toekomst van het milieu in zijn/haar 
land en In de wereld. Dat is de uitkomst 
van een speelaal opinieonderzoek over 
de milieuproblematiek dat door de Eu
ropese Commissie enige tijd geleden 
werd uitgevoerd J" de tien lidstaten van 
de EG. Het overgrote deel van de bevol
king meent dat prioriteit moet worden 
gegeven aan de bestrijding van milieu
verontreiniging, zelfs als dat. gepaard 
zou gaan met een lagere economische 
groei en hogere inflatie. Dat is zelfs het 
geval In gebleden die kampen met eco
nomische moellijkheden en hoge werk
loosheid. 

Opvallend is dat deze ongerustheid sa
mengaat met relatief geringe klachten over 
het milieu in de directe woonomgeving. Dat 
kan minder tegenstrijdig zijn dan het in 
eerste instantie lijkt. Immers, men kan het 
bijvoorbeeld zelf financieel heel goed heb
ben en toch de armoede in de wereld willen 
bestrijden; ook kan men heel goed het 
gevoel hebben dat een situatie die op dit 
moment nog goed is, later kan verslechte
ren. 

De uitkomsten van dit onderzoek worden 
overigens bevestigd door een later onder
zoek dat in opdracht van de samenwerken
de Europese christen-democratische par
tijen werd uitgevoerd met het oog op de 
komende verkiezingen voor het Europees 
Parlement. Daaruit bleek dat ook christen
democratische georienteerde kiezers ern-

stig bezorgd zijn over de situatie van het 
milieu. 
Deze onderzoekresultaten steken een hart 
onder de riem van allen die een goed milieu 
zijn toegedaan. En moeten ook een steun 
zijn in de rug van het CDA om zich op het 
terrein van de milieubescherming duidelij
ker te (gaan) manifesteren. Natuurlijk niet 
om zo maar de huik naar een modieuze. 
wind te laten hangen. Maar een schoon 
milieu is op zich een goede zaak. Wij 
mogen geen roofbouw plegen op de natuur 
en moeten met respect ervoor en in harmo
nie ermee leven. De mensen willen dat 
blijkbaar ook en hebben er dan recht op dat 
een verantwoordelijke partij als de onze 
zulks duidelijk en daadkrachtig aanpakt. 
Misschien hebben wij als CDA wel wat te 
lang onderschat hoe sterk de milieuproble
matiek blijkbaar ook bij de gemiddelde 
burger leeft. 
De uitslag van beide onderzoeken onder
streept m.i. namelijk ook nog eens dat het 
denken over milieubescherming al lang 
niet meer een zaak is van meer linkse of 
alternatieve partijen, maar één die nu echt 
bij de bevolking in zijn geheel leeft. 
Dat biedt een bijzondere uitdaging en ook 
mogelijkheden aan het CDA dat immers 
een volkspartij wil zijn. Dat wil zeggen dat 
wij niet opkomen voor alleen maar de 
belallgen van een bepaalde sociaal
economische groep. Maar wij willen door 
middel van actieve samenwerking met 
andere tegenstellingen overbruggen en 
oplossingen kiezen die voor de Nederland
se samenleving als geheel op lange termijn 
de beste zijn. 

Prioriteit geven aan natuurbehoud: een beekje in de Gelderse Vallei. (Foto G. de Graaft). 

14 

Aan ons dus de taak om de strijd voor het 
behoud en de verbetering van ons milieu, 
die ondanks alles in de praktijk toch nog 
steeds het meest actief in meer linkse of 
alternatieve hoek wordt gevoerd, actiever 
over te nemen. Niet alleen wat de inhoud 
van beleid betreft maar evenzo goed de 
voortdurende en actieve presentatie ervan 
naar de publieke opinie toe. Want het is 
voor een politieke partij niet voldoende als 
er alleen inhoudelijk goed werk wordt 
verricht. Het beleid moet ook nog aan de 
man (en vrouw) worden gebracht. 
Politieke partijen moeten er voor zorgen 
dat kiezers, ook in de lange periodes 
tussen verkiezingen, het beleid van een 
partij kennen, begrijpen en ook positief 
beoordelen. Dat vereist van ons een voort
durende inspanning om de hoofdpunten 
van ons beleid op eenvoudige wijze, actief 
en telkens maar weer, naar buiten uit te 
dragen. 
Ik zeg inspanning, ten eerste omdat het 
natuurlijk niet makkelijk is om ingewikkelde 
zaken eenvoudig en helder uit te leggen. 
Ten tweede omdat het een eensgezind 
optreden door de partij vereist, waarbij 
partijbureau, kamerfractie en bewindslie
den, elkaar wederzijds versterkend, gelijk 
optrekken. En ten derde omdat het natuur
lijk heel wat doorzettingsvermogen en 
vasthoudendheid vereist om die hoofdpun
ten van beleid op de juiste wijze te blijven 
uitdragen. 

Campagne 
Het is overigens van het grootste belang 
dat wij als CDA nu al vooruit gaan lopen op 
die actieve periode van campagne voeren 
zo vlak voor de feitelijke verkiezingen in 
juni. Want we kunnen natuurlijk in de 
campagne nietopeens actief allerlei onder
pen en beleid gaan bepleiten waaraan wij 
voordien veel minder aandacht hebben 
besteed. Dat zou immers niet geloofwaar
dig overkomen bij de kiezers. 
Milieubescherming zal één van de thema's 
bij de Europese verkiezingen worden. 
Daarom moeten wij van nu af aan al "de 
zaak gaan voorverwarmen" door geleide
lijk aan steeds duidelijker actief het beeld 
uit te dragen van het CDA als partij die het 
milieu op verantwoordelijke wijze serieus 
neemt. Dit beeld kan in de echte verkie
zingscampagne dan verder worden uitge
breid en versterkt. Voor de andere thema's 
bij de Euroverkiezingen geldt natuurlijk 
hetzelfde. ~ 

Drs. W.G. Aldershoff 
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EUROPA 

Europese christen-democraten bijeen in Rome 
"Europa eenmaken voor vrede en vrijheid 
in gerechtigheid". Onder dat motto heeft 
deze week in Rome het vijfde congres van 
de Europese Volkspartij plaatsgevonden. 
Ook een uitgebreide delegatie vanuit het 
CDA was aanwezig op deze manifestatie 
van de diverse Europese christen
democratische partijen. Delegatieleider 
voor het CDA was drs. Norbert Schmelzer 
(voorzitter CDA-commissie Buitenland). 
EVP-voorzitter Leo Tindemans opende het 
congres afgelopen maandag met een uit
voerige rede. Daarin stelde hij o.a. vast dat 
de Europese regeringen en hun burgers 
onder druk staan van de economische 
crisis. Ook de internationale toestand is vol 
risico's. Daaraan weerstand bieden eist 
een daadkrachtig Europa. Dat vraagt om 
een uitvoering van de Europese verdragen 
en een initiërende rol van de Europese 
Commissie, aldus Tindemans. Dit geldt 
ook voor de houding van Europa ten 
opzichte van de Derde Wereld. Het doel 
van de Europese Volkspartij blijft het stre
ven naar een federatie van Europese 
volken en staten. Tindemans noemde in 
dat verband het initiatief van het Europese 
Parlement ten aanzien van een Europese 
Unie het enige doordachte voorstel op dit 
gebied. Dit doel kan op middellange termijn 
gerealiseerd worden. "De vraag is of we 
daartoe bereid zijn. Het antwoord van de 
christen-democraten is in elk geval posi
tief," aldus Leo Tindemans. 

Splijtzwammen 
Ook CDA-voorzitter Bukman sprak het 
congres toe. Hij deed dit als vice-voorzitter 
van de EVP in een toelichting op het 
gezamenlijke programma waarmee de 
EVP de Europese verkiezingen ingaat. 
Bukman ging o.a. in op het thema vrede en 
veiligheid. 

Hij herinnerde er aan dat er de laatste jaren 
steeds meer wordt gesproken over verster
king van onze eigen defensie-inspanning 
in Europa. "Dat is goed, mits wij het er over 
eens zijn waartoe die versterking dient, 
namelijk om het Atlantisch bondgenoot
schap te versterken en niet om het te 
verzwakken. Ik heb de indruk dat de 
Sovjet-Unie de discussie over de eigen 
Europese verantwoordelijkheid voor vrede 
en veiligheid met argusogen volgt en aan
knopingspunten zoekt om via die discussie 
wiggen te drijven in de Atlantische samen
werking. In dat kader bekijk ik ook met 
grote argwaan de neutralistische tenden
ties bij enkele socialistische partijen in 
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CDA-voorzitter Bukman is afgelopen maandag in privé-audiëntie ontvangen door Paus 
Johannes Paulus 11. Tijdens dit onderhoud is van gedachten gewisseld over de rol van de 
christen-democraten in de Europese politiek en over de rol van de kerken in het 
maatschappelijk en politiek leven. Bukman was in Rome op het congres van de Europese 
Volkspartij. (foto ANP) 

Europa. Dat is koren op de molen van de 
Sovjet-Unie. Ik denk ook dat juist door dat 
uiteenlopende inzicht in socialistische 
kring het daar niet tnogelijk bleek één 
gemeenschappelijke socialistische visie 
op Europa te ontwerpen. 
Voor ons staat echter als een paal boven 
water dat we de Atlantische samenwerking 
en solidariteit willen versterken en splijt
zwammen willen bestrijden." 

El Salvador 
Bukman ging ook in op de actuele situatie 
in El Salvador. Hij vroeg zich af wat Europa 
kan doen om de democratie in het ver
scheurde El Salvador weer een kans te 
geven. "Voor zover we wat kunnen als 
Europa, kunnen we dat alleen maar samen. 
Wij als christen-democraten kunnen een 
motor zijn in dat proces. Wij zullen hier en 
nu bijvoorbeeld ook duidelijk moeten ma
ken dat wij als één man staan achter 
Napoleon Duarte, de hoop van de gewone 
man in El Salvador; de enige die in dit 

verdeelde en geteisterde land weer hoop 
op vrede, op democratie en op sociale 
hervormingen terug kan brE:ngen." 
"Wie zegt: wat kan Europa nu eigenlijk, 
krijgt van ons als christen-democraten 
het antwoord: een Europa dat niets wil, 
kan ook niets; een Europa dat bezield is 
en wilskrachtig, kan veel, in eigen huis 
en elders op de weredl. Waar een wil is, is 
een weg. Dat is ons houvast in moeilijke 
tijden," aldus CDA-voorzitter Bukman. 

Programma 

Op dit congres werd ook het gezamenlijk 
programma van de christEm-democràten 
voor de Europese verkiezingen vastge
steld. Rapporteur van dit programma was 
drs. Arie Oostlander, de directeur van het 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. 

~ 
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ONDERWIJS 

Onderwijsconferentie Zwolle 

Veel discussie over Voortgezet Basis Onderwijs 
"Het onderwijs zal in onze opvatting moe
ten toerusten voor het verstaan van de -
bijbelse - opdracht tot het dragen van 
verantwoordelijkheid en de dienst aan de 
medemens in de samenleving." 
Aldus een zinsnede uit het CDA-program 
van uitgangspunten, die diende als lei
draad voor de twE;lede regionale onderwijs
conferentie. 29 maart jl. werd deze gehou
den in Zwolle. CDA-Eerste Kamerlid Jef 
Pleurneekers was conferentievoorzitter. 
Gastheer was mr. drs. H. C. van Beek, 
voorzitter van de CDA-kamerkring Overijs
sel. 

Het "veld", vertegenwoordigd door zo'n 
driehonderd aanwezigen, trad in discussie 
met o.a. minister Deetman van Onderwijs 
en het CDA-Tweede Kamerlid Herr'nes. De 
uitwisseling van gedachten en argumenten 
verliep geanimeerd. De inleiding en de 
stellingen die van tevoren geformuleerd 
waren droegen daartoe bij. Het was vooral 
de problematiek van het Voortgezet Basis 
Onderwijs (VBAO) waarover de meningen 
in het onderwijs verdeeld zijn. 

Dat bleek al snel door de inleiding van de 
heer Dijk, oud-secretaris van het Neder
lands Genootschap van Leraren. Hij ver
klaarde een tegenstander te zijn van invoe
ring van het Voortgezet Basis Onderwijs. 
Daarbij wees hij op de kosten die verande
ring van de structuur van het voortgezet 
onderwijs met zich mee zullen brengen. Hij 
pleitte voor een grotere aandacht voor de 
financiering van mogelijke vernieuwings
plannen, die in zijn ogen ontstaan zijn 
"voor de huidige economische winter". 
Voorts uitte hij zijn vrees voor het gevaar 
dat belangrijke beslissingen worden geno
men, niet op grond van onderwijskundige 
argumentatie, maar omwille van het berei
ken van politieke compromissen. 

Persoonlijke ontplooiing 
De heer Dijk bracht vervolgens het pro
gram van uitgangspunten van het CDA ter 
sprake. Een aantal elementen daaruit, 
aldus de heer Dijk, zouden zich niet met het 
VBAO verdragen. Met name doelde hij op 
de kans op persoonlijke ontplooiing en de 
voorbereiding op het dragen van verant
woordelijkheid. Het schoolsysteem moet 
hierop berekend zijn. Daarom concludeer
de hij dat de beschikbare middelen ge
bruikt moeten worden voor het bij de tijd 
houden van het huidige onderwijs. 
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Minister Deetman: streven naar een brede consensus. (Foto: F. Paalman) 

Consensus 
Minister Deetman gaf in zijn toespraak een 
overzicht van de hele onderwijsproblema
tiek. Hij wees er op dat i IJ alle sectoren van 
het onderwijs grootscheepse operaties uit
gevoerd worden, waarover men het in 
grote lijnen eens is. Alleengver de oplei
ding van de 12- tot 15-jarigen niet. De 
discussie daarover is gepolariseerd; je 
bent voor of tegen de middenschool. Minis
ter Deetman vindt dat een kwalijke zaak. Hij 
wil streven naar een brede consensus over 
wáar we met het onderwijs voor genoemde 
leeftijdsgroep naar toe willen. Door breed 
overleg met het onderwijs wil hij een 
raamwerk aangeven, voor de toekomstige 
ontwikkelingen. Die ontwikkeling wil hij in 
wetgeving vastleggen. Dat biedt de scho
len die dat willen de mogelijkheid stap voor 
stap ervaring op te doen met het VBAO. 
Vernieuwing kan niet van bovenaf opge
legd worden, maa~ moet komen vanuit de 
samenwerking met het onderwijs, aldus de 
CDA-bewindsman: 

Discussie 
Er werd gediscussieerd in groepen aan de 

hand van stellingen. Vooral het discussie
punt "Verandering naar inhoud en struc
tuur" was aanleiding voor discûssie. Deze 
·stelling kwam neer op een afwijzing van het 
VBAO. In de plenaire gedachtenwisseling 
bleek dat de meesten het hiermee eens 
waren, al waren er ook duidelijke stemmen 
die daar kanttekeningen bij maakten. 
Op maandag 9 april zal de derde - en 
laatste - onderwijsconferentie worden 
georganiseerd in Den Bosch. ~ 

BOEKEN 
Deregulering 
Verslag van de verenigingsconferentie in 1983: 
stellingen en inleidingen van prof. mr. A. M. 
Donner, mr. N. Wijma en mr. P. C. E. van 
Wijmen, verslag forumdiscussie, toespraak van 
mr. W. F. de Gaay Fortman, conclusies en 
literatuurlijst. (66 pag.) Te bestellen door t 7,50 
over te maken op postrekening 3930421 t.n.v. 
CDA-bestuurdersvereniging, Den Haag, onder 
vermelding van titel(s) en aantal. 
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PARTIJNIEUWS 

Oprichting 
Schaepman
centrum in 
·Tubbergen 
Door een werkgroep, samengesteld door 
het gemeentebestuur en het CDA
Tubbergen, worden momenteel voorberei
dingen getroffen om een Dr. Schaapman
centrum in te richten in het nieuwe ge
meentehuis van zijn geboorteplaats. 
Bij verwezenlijking van de bestaande plan
nen zullen in dit centrum worden onderge
bracht voorwerpen van hem afkomstig of 
aan hem herinnerend, een kleine biblio
theek alsmede een presentatie van audio
visueel materiaal. 
De werkgroep richt hierbij een oproep tot 
een ieder, die bereid wil zijn voor het 
bovengenoemde doel een voorwerp etc. in 
eigendom of in bruikleen af te staan dan 
wel haar wil attenderen op personen of 
instellingen, die in het bezit zijn daarvan. 
U kunt daartoe contact opnemen met: drs. 
C.A. Smal, burgemeester; mr. E. G. A. M. 
van Beers, p/a gemeentehuis Tubbergen, 
tel. 05493-2161; dhr. B. G. Ruël, secreta
ris CDA-Tubbergen, Molenstraat 69, Tub
bergen, tel. 05493-2007. 

PARTIJ 
_NIEUWS 
CDA-Rotterdam 
De Stichting Kader- en Vormingswerk Rot
terdam organiseert op 14 april van 9.30-
12.30 uur, in het kader van de deelraads
verkiezing, een studie-ochtend over de 
Centrumpartij. 
Plaats: Hotel Central, Kruiskade te Rotter
dam. Een inleiding zal gehouden worden 
door L. Pocomie (medewerker CDA
Tweede Kamerfractie). Opgave en nadere 
informatie vóór 1 0 april bij Stichting Kader
en Vormingswerk Den Haag, tel. 070-
924461. Kosten f 5,-. 

CDA-Den Baag 
CDA-Den Haag organiseert op 1 0 april 
samen met het PvdA-gewest Den Haag 
een discussie-avond over het thema 
"plaatsing van kernwapens". Sprekers 
zijn: M. J. Faber (secretaris IKV) en A.B.M. 
Frinking (lid CDA-Tweede Kamerfractie). 
Deze openbare bijeenkomst begint om 
20.00 uur en vindt plaats in het Kontaktcen
trum van de Katholieke school aan De 
Mient 199a. (Bereikbaar via bus 14). 

Kadercursus Deventer en Leeuwarden 
Het kader- en vormingswerk organiseert dit 
voorjaar kadercursussen in Deventer en 
Leeuwarden. 
De kadercursus is bedoeld voor kaderle
den van de partij -afdelingsbestuursleden 
en raadsleden - voor mensen die gewoon 
meer van het CDA en de politiek willen 
weten en voor hen die in de partij wat willen 
gaan doen en zich willen oriënteren. Hij 
omvat 5 dagen. 

Deventer 
De cursus in Deventer wordt gegeven op 5 
donderdagen van 9.30-16.00 uur, 19 en 26 
april en 3, 17 en 24 mei. 

Leeuwarden 
De cursus in Leeuwarden wordt gegeven 
op 5 woensdagen van 9.30-16.00 uur, 2, 9 
en 30 mei en 6 en 13 juni. 

Cursusprogramma 
De eerste vier cursusdagen worden in de 
cursusplaats gegeven. De vijfde dag wordt 
in Den Haag gegeven en omvat een 
bezoek aan het partijbureau van de Dr. 
Kuyperstraat en het gebouw van de Twee
de Kamer en aan de fractie. 
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Zowel in theorie- als in praktijkoefeningen 
wordt aandacht besteed aan vergaderin
gen, notulen en spreken in het openbaar. 
De grondslag van het CDA en de vergelij
king van het CDA met de andere grote 
partijen komen uitgebreid aan bod. Voorts 
wordt nader ingegaan op de partijorganisa
tie en het functioneren daarvan alsmede 
het functioneren van de gemeente en de 
gemeenteraad. Om een zo groot mogelijk 
effect te bereiken wordt bij de verschillende 
oefensituaties, zoals een afdelingsbe
stuursvergadering en een gemeenteraads
vergadering, gebruik gemaakt van video
apparatuur. De deelnemers kunnen op die 
manier hun eigen verrichtingen en vorde
ringen zien. 
De cursus wordt in principe door de twee 
stafmedewerkers van de Stichting, Wim 
Eikelboom en Harm Waterborg, gegeven. 
De deelnemersbijdrage voor deze cursus 
is f 100,-. Reiskosten boven f 15,- per 
cursusdag worden vergoed. Voor de lunch 
op de cursusdagen is gezorgd. Voor meer 
inlichtingen kunt u zich wenden tot de 
Stichting Kader- en Vormingswerk CDA, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag, tel. 

"De onderdrukking van zwarten in Zuid-Afrika is 
de afgelopen jaren toegenomen, "zegt bisschop 
Tutu, secretaris-generaal van de Zuidafrikaanse 
Raad van Kerken. Hij maakte verleden weekeen 
rondreis door West-Europa. Daarbij vereerde hij 
ook het CDA-bureau in Den Haag met een 
bezoek. Voorzitter Piet Bukman ontving hem. 

070-924461. U kunt zich voor een van de 
cursussen dit voor-jaar opgeven door even 
te bellen of door bijgaande bon in te vullen 
en aan het bovenstaande adres te sturen. 
U ontvangt dan cursusprogramma en ma
teriaal. ..,.. 

r eoN•·--------.. 
I Ondergetekende geeft zich op voor I 
1 de kadercursus te I 
I 0 Deventer I 
I I I 0 Leeuwarden I 
~ Naam: ............................................ I 
I Adres: ............................................ 1 

I ·~·:~~-~-=P·'~~~:. ::: ::::::: :::: I 
I Functie(s)indepartij: ..................... I 

I ................ ···················I 
I 

Handtekemng: ............................... I -------------· 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. 

Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 

be redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

pr~--------------

Politiek weekboek 
In CD/ACTUEEL van 17 maart publiceerde 
de in de politieke arena niet onbekende mr. 
E. A. Haars een politiek weekboek. Zij 
neemt het burgemeesterschap waar van 
Kockengen, een gemeente in een z.g. 
herindelingsgebied. Nu zou men verwach
ten, dat schrijfster ons een beeld zou 
schetsen van haar werk als burgemeester. 
Er staat immers boven haar artikel: "tijde
lijk actief op burgemeesterspost". 
Het resultaat van een "weekje wel", zoals 
mr. Haars het noemt is mager. Het geeft 
niet de indruk, dat de wnd burgemeester 
veel tijd heeft besteed aan de belangen der 
gemeente, die zij krachtens de afgelegde 
ambtseed met al haar vermogen zal bevor
deren. Nu realiseer ik mij wel, dat zij niet 
over alles zal hebben geschreven, waartoe 
zij zich krachtens de ambtseed heeft ver
bonden. 
Maar wat geeft zij een armelijk beeld van 
haar functioneren! En dat stelt teleur. Niet 
belangrijk toch is, dat zij haar zilver heeft 
gepoetst, met haar zangkoor heeft gerepe
teerd, met confraters over advocatenzaken 
heeft overlegd, maar wat zij als burge
meester deed voor de gemeente, die zal 
worden opgeheven. Interessant is hoe je in 
zo'n geval de belangen van je gemeente 
ziet, van haar inwoners, die mogelijk tegen 
een samenvoeging zijn. Welke zaken moe
ten worden geregeld, voordat de samen
voeging een feit wordt. Welke politieke 
aspecten zitten eraan. Is er bij het CDA 
begrip voor de opvatting dat er grote 
waarde schuilt in het voortbestaan van ook 
kleine gemeenten als een levende ge
meenschap boven een grotere eenheid 
zonder samenhang? Heeft een gemeente 
het recht zelfstandig te blijven? Of is die 
mening ondergeschikt aan de modekreet 
"Hoe groter hoe beter"? (q.e.d.). 
Op dit alles geeft het weekboek helaas 
geen zicht. 
Het zou van belang zijn, indien er in dit blad 
eens enkele artikelen verschenen, die 
deze aspecten van lokaal bestuur duidelijk 
zouden belichten. Bij de gewone lezer is 
daar grote behoefte aan. Voor de duidelijk
heid in de verhouding tussen het CDA en 
haar kiezers in kleine gemeenten even
eens. 

A. van Gent, Barneveld, 
oud-burgemeester 
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De synode(&) en 
de ki:uisraketten 
Gezien de jongste besluiten van de gere
formeerde synode kan men zich gelukkig 
prijzen met het feit dat het CDA geen 
kerkelijke partij is maar een partij met een 
bredere verantwoordelijkheid. Anders zou 
op dit moment de consequentie zijn dat een 
CDA-lid geen lid meer zou kunnen zijn van 
de gereformeerde kerk. 
Het is wijs naar kerkelijke uitspraken (RK, 
NH en Ger. K. e.a.) te luisteren, maar het 
vermanen van de overheid is arrogant. 
Niet de kruisraketten vormen de grootste 
bedreiging van de Schepping met alles wat 
daarin leeft en bloeit maar de ideologieën 
die H'un oorsprong vinden in menselijk 
denken van angst en macht. Als de kerk 
(welke dan ook) kans ziet de vrijheid in 
Jezus Christus te laten doorklinken in heel 
de wereld dan zal de taak van de overheid 
eenvoudiger worden. Maar helaas daar 
ziet het nog niet naar uit en helaas wordt 
daar te weinig aandacht aan besteed. In 
vele landen is voor de juist bedoelde 
vrijheidsbeleving geen ruimte en wordt zij 
als haar grootste vijand beschouwd. 
De synode-besluiten zijn niet alleen een 
dolksteek voor de beroepsmilitair maar 
tevens voor de dienstplichtige en de direct 
verantwoordelijke bestuurders. 
Het CDA mag deze mensen niet in de steek 
laten ook al doen de kerken dit wel. 
CDA wees loyaal binnen de NAVO en kies 
zorgvuldig een strategie voor tweezijdige 
ontwapening. 

A. Snlppe, Zuidlaren 

Voorjaars-offensief 
Kortgeleden een artikel gelezen over het 
CDA voorjaarsoffensief. 
Misschien is nu het aantal van belang, 
inzake het komend plaatsingsbesluit van 
de kruisvluchtwapens. 
Wellicht een tactische afleidingsmanoeu
vre, doch de eigen achterban en kiezer 
zullen daar géén boodschap aan hebben. 
Wat betreft de huidige verdedigingstech
nieken staat het voortbestaan van de 
mensheid op het spel mede door de tactiek 
van de versèhroeide aarde. 
. In CD/ACTUEEL laat de heer Bukman met 
gepaste ingenomenheid zich uit over de 
relatiecontacten met de kerken. 

Over de komende Europese verkiezingen 
is de voorzitter nogal optimistisch gestemd; 
gezien het program. En wil daarbij de vlag 
uit! Weliswaar een naïeve uitspraak overi
gens geheel gespeend van de praktische 
werkelijkheid waarmee Europa in de EEG 
worstelt. 
Dat het CDA zich profilerend inzet bij de 
voorjaarscampagne is een uitstekende 
geste, doch de vlag in top dat is te voorbarig 
gezien de diverse politieke hobbels die nog 
genomen moeten worden. 

H. Bulnlng, Den Haag 

Eén lijn trekken 
Om geen misverstanden te laten ontstaan: 
ik ben tégen het plaatsen van kernwapens 
in West-Europa en dus ook in Nederland. 
De argumenten vóór overtuigen me niet en 
ik vind de eenheid van West-Europa veel 
belangrijker dan die plaatsing. En om die 
eenheid, daar gaat het om. 
Steeds meer en meer brokkelt die eenheid 
af en dat zien, helaas, de huidige regerin
gen niet voldoende in. Beter ware het 
geweest om Rusland voor het feit te stellen 
dat er hier in West-Europa geen kruisraket
ten (ze zijn nog slecht te richten ook!) 
zouden komen, dan konden wij onze cen
ten en onze energie aan betere zaken 
besteden. 
Nu dit niet gebeurt moeten wij als CDA één 
lijn trekken met onze bondgenoten, juist 
vanwege die wankele eenheid. Wanneer 
wij onze afspraken, in NAVO-verband ge
maakt, nakomen, kan dat onmogelijk in 
strijd zijn met ons program. Daarom vind ik 
dat de Tweede-Kamerfractie van het CDA 
unaniem stell;ng moet nemen, want alleen 
dan kweek je ontzag en tel je mee. De 
minderheid dient zich bij de meerderheid 
aan te sluiten. 

Er speelt nog een zeer voorname reden 
voor mij mee. Wanneer de fractie verdeeld 
stemt, zal de regering wellicht uiteenvallen. 
Het werk van Lubbers c.s. wordt dan 
overgenomen door Den Uyl c.s. Dit zou nu 
een zeer slechte zaak zijn: voor het land en 
zijn toekomstige werkgelegenheid. Een 
fractielid van het CDA, dat dit op zijn 
geweten durft te hebben, is geen knip voor 
de neus waard . 

A. J. A. van Engelen, Oosterhout 
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De dwingelandij bestaat nog 
Met meer dan gewone belangstelling heb 
ik in CD/ACTUEEL van 30 maart de 
column van Reina van Ditzhuyzen gele
zen. Toen zij bij de kapper aanmerking 
maakte op de harde muziek, voelde zij zich 
door een reactie daarop weer als 1 0 jaar 
geleden toen ze iemand vroeg niet te 
roken. Toen werd zij als een wereldvreemd 
en onaangepast wezen beschouwd. 
Vervolgens schrijft zij dat de niet-roker 
populair is geworden na de geslaagde 
strijd tegen de dwingelandij van de wel-
roker. · 
Mijn ervaring is van dien aard dat ik haar 
moetteleurstellen. Tot vandaag is het zo dat 
in sommige landelijke vergaderingen van 
het CDA de dwingelandij van rokerszijde 
nog actueel is. 
In de vergaderingen waaraan ik deelneem, 
wordt door sommigen veel en hardnekkig 
gerookt. 
Een enkele keer verzoek ik de voorzitter de 
vergadering te vragen niet of uiterst be
perkt te roken. 
Er zijn namelijk mensen met een redelijke 
gezondheid die door de medici wordt afge
raden of verboden in rokerige ruimten te 
vertoeven. 
In de wandelgangen vertellen sommigen 
mij bovendien werkelijk hinder te hebben 
van het roken, maar zij durven daar in het 
openbaar toch niet voor uit te komen. 
De voorzitter brengt mijn verzoek om niet te 
roken dan welwillend over in de vergade
ring, maar voegt daar vergoeilijkend aan 
toe dat de roker last heeft van niet-roken. 
Is dat dan toch een beetje dwingelandij van 
de rokers? Voor sommigen ben ik dan toch 
een wereldvreemd en onaangepast we
zen. Toch is er bij die vergaderingen 
voldoende "wandelgang" om te roken. 
Het overkwam Reina bij de kapper dat 
harde muziek haar genoegen vergalde, 
maar in het CDA zijn wij terecht bezig met 
en bewogen over het welzijn van anderen 
tot in verre landen, maar de rookgehandi
capten zitten er hier en nu mee. 

Het kan toch niet zo zijn dat zij alleen 
daarom politiek en sociaal niet zouden 
kunnen functioneren? 
Tenslotte hoop ik niet dat rokers mij nu een 
dwingeland vinden. 

J. J. Timmerman, Rotterdam 

"Wij horen bij elkaar" 
Ik vraag mij op dit moment toch af, ·of 
plaatsing van kruisraketten onder de huidi
ge omstandigheden in Nederland wel ver
standig is. De meningen zijn erg verdeeld, 
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Zeeland besprak CDA-rapporten 

Achter de tafel v.l.n.r. mevr. Van Montfrans, dhr. Beinema, dhr. Veenhof, mevr. Punt, dhr. Pröpper. 

Honderden leden hebben de manifestatie 
van het CDA-Zeeland bezocht die op 24 
maart in "De Vroone" te Kapelle werd 
gehouden. Op deze dag stonden centraal 
de twee CDA-rapporten "Appèl en 
Weerklank" en "Van verzorgingsstaat 
naar verzorgingsmaatschappij". 
Voorzitter H. Boer van het CDA-Zeeland 
opende de bijeenkomst, die onder leiding 
stond van de voorzitter van de werkgroep 
die de manifestatie had voorbereid, me
vrouw J. Punt-van Osnabrugge. De heer H. 
H. L. M. Pröpper, burgemeester van Wa
mei, die meegewerkt heeft aan het rapport 
"Appèl en Weerklank", ging nader op dit 
rapport in. Het rapport "Van verzorgings
staat naar verzorgingsmaatschappij" werd 
ingeleid door prof. dr. D. Th. Kuiper. 
Daarna discussieerden de ruim tweehon
derd bezoekers in 10 groepen verdeeld 
over een viertal stellingen en vragen: de 
herkenbaarheid van de christen-

de bevolking lijkt op dit punt haast ver
scheurd. En dat geldt ook voor het CDA. 
Heb je voor zo'n gewichtige beslissing niet 
een zeer breed draagvlak nodig? Zou het 
niet verstandiger zijn, om onder deze 
omstandigheden de kruisraketten hier 
(voorlopig) maar niet te plaatsen? Ons land 
moet dan wel zijn andere NAVO
verplichtingen goed nakomen. En wij zul
len ons ook moeten realiseren, dat we voor 
onze bescherming voor een groot deel van 
de andere NA~O-partners afhank.f31ijk zijn. 
En dan nog wat. Sommigen onder ons 
dreigen met bedanken als lid van het CDA 
als er met medewerking van het CDA tot 
plaatsing zal worden overgegàan, anderen 
dreigen met hetzelfde, als.·~ .niet (of , 
voorlopig niet) geplaatst zat:worden. Dat 
mag nooit gebeuren! · 
Wij hebben als christen-democraten een 

democratische politiek, de betekenis van 
het evangelie voor het politiek handelen, 
het leggen van meer verantwoordelijkheid 
bij de mensen zelf en het bereiken dat meer 
jongeren en vrouwen op plaatsen komen 
waar besluiten genomen worden. 
Na de lunch stonden er 40 jongens van de 
Zeeuwse koorschool uit Goes op het po
dium onder leiding van de heer Evert 
Heyblok. Vervolgens was er een algemene 
discussie met een forum onder leiding van 
mevrouw Punt. Het forum bestond uit de 
heren Kuiper, Pröpper, Veenhof, Beinema 
en mevrouw Van Montfrans. Staatssecre
taris P. H. van Zeil van Economische 
Zaken, hield de slottoespraak. 
Voorzitter H. Boer van CDA-Zeeland ge
waagde in een dankwoord van een zeer 
geslaagde manifestatie met het karakter 
van een familiedag. Wat in feite als experi
ment was opgezet blijkt voor herhaling 
vatbaar. .".. 

taak en een opdracht, namelijk dienend 
bezig zijn voor en in het belang van heel het 
volk. Het CDA moet daartoe sterk en talrijk 
blijven, verdeeldheid en versnippering leidt 
tot niets. Daarom vraag ik aan ieder CDA
lid: wat er t.a.v. de kruisraketten ook 
besloten wordt, hoe groot de teleurstelling 
misschien ook is, blijf lid van ons CDA, blijf 
actief, want er is nog meer werk aan de 
winkel en er is en blijft behoefte aan een 
sterk CDA, aan christen-democraten, die 
vanuit hun principiêle keus praktisch poli
tiek bezig zijn en bezig willen blijven in het 
belang van mens en maatschappij. , 
Daarom herhaal ik een, in onze kringen, 
bekende uitspraak uit de jaren zeventig: 
"Wij horen bij elkaar." Laat dat zo blijven. 
Met minder kan het niet toe. 

P. de Jager, Stiens 

19 



.. 
_. ........ ~ serres 

ra men en de u ren 
totale renovatie 

in kunststof of aluminium 

IVM Bouwverbetering 
maakt van werk maatwerk 

Vraag daarom ons om advies en een begroting ter 
plaatse of bezoek onze showroom waar u al onze 
kwaliteitsprodukten kunt bewonderen. 
Telefoon 085-231000 (ook na kantooruren). 

IVM Bouwverbetering, 
postbus 30144, 6803 Ac Arnhem. 

--------------------0 Wij wensen een persoonlijk onderhoud met uw 
adviseur. Bel ons voor een afspraak. 

0 Zend ons uitgebreide informatie betreffende: 

Naam: ...................................... . 

Adres: ...................................... . 

Postcode/Woonplaats: ....................... . 

Telefoon: .................................... . 

Zend deze bon in envelop zonder postzegel aan: 
I.V.M., Antwoordnummer 2301,6800 VP Arnhem. 



R.edactie<:<>mmissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens ~ 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
WiJfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

reda.Ctieadres: Ór. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Openbaar vezvoer weer duurder: als Neelie gaat 
strippen gebeurt er iets lelijks. 

Gifvaten: Urker vissers slagen waar marine faalt. 
Kan Wilton-Feijenoord nu geen Urker vissers
schepen gaan bouwen? ... 
Democratie in Midden-Amerika: El Salvo-dor. 

... 
Thatcher is tegen abortus, maar laat Engeland 
van de EG afblijven. 

... 
Verohne: uitgemolkenboerd? 

... 
EG-landbouwakkoord: Hoe vertel ik het mijn 
koeien? 

... 
CD]A-Raad tegen kernwapens: bij loyaliteit aan 
de NAVO; goede Raad is duur. 
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SAMENVATTING REDE VOORZITTER 

JOHAN DE LEEUW OP CDJA-RAAD: 
HET CDJA MOET CONSISTENT ZIJN 

Voor Johan de Leeuw was dit de laatste raadsver
gadering die hij als GOJA-voorzitter bijwoonde. 
Reden voor hem om terug te kijken op de 
geschiedenis van de CDJA-Raad. Aanvankelijk 
ging het volgens hem allemaal vrij moeilijk. In de 
loop der jaren echter is de Raad uitgegroeid tot 
een politiek orgaan dat zeilbewust de politieke 
lijn van de organisatie mee vorm geeft. Voor de 
aanstaande Europese verkiezingen noemde Jo
han de jeugdwerkloosheid in Europa van groot 
belang. Ook riep hij allen op het EU} CD-congres 
op 25, 26 en 27 mei te Maastricht bij te wonen. 
Volgens Johan de Leeuw verliest heel Europa als 
de relatie tussen Groot-Brittanniê en de rest van 
de EG-lidstaten niet beter wordt. 

RAPPORT 
De behandeling van het rapport "Van verzor
gingsstaat naar verzorgingsmaatschappij" nam 
in zijn betoog een voorname positie in. Hij wees 
echter ook op het belang van "Appèl en 

.. . laatste optreden van Johan de Leeuw als 
CD]A-voorzitter . .. 

weerklank". Hij roemde de inbreng van Overijs
sel en Zuid-Holland in de discussie. Negatief liet 
Johan zich uit over de brief van Limburg, waarin 
gesproken wordt over "Europacupvoetbal of 
prullemandwerk", een brief die overigens voor 
de doorsnee jongeren toch niet te lezen was. 
Belangrijke kernpunten uit de behandeling van 
het rapport zijn volgens hem o.a.: dat feiten 
belangrijk zijn en dat afwegingen zakelijk moe
ten gebeuren, maar dat betekent niet het buiten 
spel zetten van de emoties. De politiek kan zich 
niet verschuilen achter emoties, maar ze kan ook 
niet zonder! 

UITGANGSPUNTEN 
In het rapport ontbreekt volgens Johan de Leeuw 
de relatie met de uitgangspunten. De verant
woor<!,.elijkheid is centraal gesteld, dat is op zich 
prima, maar kan niet los gezien worden van 
begrippen als rechtvaardigheid, gerechtigheid, 
vrede en veiligheid. De rol en de taak van de 
overheid is onderbelicht. De stelling dat de 
overheid terug moet en het gezag van de 
overheid ondermijnd wordt, is op zich wel juist, 
maar als constatering onvoldoende. Verder zijn 
in het sociaal-economisch gedeelte van het 
rapport de jongeren niet voldoende aan bod 
gekomen. Ook wordt in het rapport de situatie 
van de Derde Wereld en de mensenrechten niet 
voldoende behandeld. 

KERNWAPENS 
Er vindt een intensieve discussie plaats over het 
al dail niet plaatsen van kruisraketten in Neder
land. Deze discussie vindt ook in het CDJA 
plaats. Tot nu toe is de lijn van het CDJA steeds 
de lijn geweest van het zogenaamde "intentio
neel nee", d.w.z. dat de onderhandelingenbena
drukt worden maar dat de mogelijkheid voor 
plaatsing toch open blijft. Van belang-is op dit 
moment dat na het afbreken van de onderhande
lingen het Navo-dubbelbesluit uit 1979 wordt 
uitgevoerd in diverse lande~. Er worden nieuwe 
middellange afstandswapens geplaatst in Duits
land, Engeland en Italiê. Het CDJA moet in deze 
zaak volgens Johan in ieder geval consistent zijn. 
We moeten ons realiseren dat er verschillende 
stromingen binnen het CDJA zijn: 
a) zij die, gezien de internationale verhoudingen, 
voor plaatsing zijn; 
b) zij die de rol van de kernbewapening terug 
willen dringen en tegen plaatsing zijn; 
c) zij die militair-strategisch de noodzaak van 
plaatsing niet zien, maar de zaak beleidsmatig en 
politiek afwegen. 
Voor het CDJA staat in ieder geval één ding 
voorop: de noodzaak van het opnieuw op gang 
komen van het onderhandelingsproces. • 

Jo SpätgeDS 
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FBG-VOLKSBUISVESTING 

Al sedert enige tijd heeft er een tbg
Volkshuivesting in het CDJA geftmctioneerd. 
Momenteel is deze tbg wat in de versukkeling 
geraakt. En dat, terwijl er op dit moment op het 
gebied van volkshuisvesting heel wat aan de 
hand is. Denk bij voorbeeld aan de voornemens, 
die er zijn om huurbelasting (ook wel "doorstro
mingsheffing" genoemd) in te voeren. 
Ook het CDJA heeft m.b.t. het onderwerp huis
vesting al diverse uitspraken gedaan; b.v. in het 
hoofdstuk Huisvesting van het Jeugdplan en in 
het rapport inzake etnische groepen. Op een 
gebied als volkshuisvesting is niet alleen de 
landelijke overheid actief; ook provincies en 
gemeenten hebben op dit terrein zo hun be
voegdheden en beleid. Kortom: èr blijft stof 
genoeg over om je m.b.t. volkshuisvesting mee 
bezig te houden. Mocht je belangstelling hebben 
voor, of informatie willen hebben over de tbg 
Volkshuisvesting, neem dan contact op met: }os 
Deerns, Asingastraat 140, 9716 ES Groningen. 
Bij voldoende belangstelling/aanmeldingen zal 
er in mei een eerste bijeenkomst worden geor

. ganiseerd. 

CDJA-EINDBOVEN 
Op 12 april houdt het CDJA-Eindhoven haar 
algemene ledenvergadering in 't Pandje, Dom
melstraat 18 te Eindhoven. De avond begint om 
19.30 uur. In het huishoudelijk gedeelte komen 
o.m. het jaarverslag 1983 en de bestuursverkie
zing aan de orde. In het politieke gedeelte 
spreken}. Jongejan van de Werkende Jongeren
CNV en}. Nooyen, lid van de CDA-fractie in de 
Provinciale Staten, over "De aanpak van de 
jeugdwerkloosheid in Noord-Brabant". Iedereen 
is van harte welkom. 

CDJA-Al.kmaar 
Op vrijdagavond 13 april a.s. houdt het CDJA
Alkmaar haar jaarlijks~ algemene ledenverga
dering. Als spreekster over het onderwerp 
,,Actuele politiek" is die avond uitgenodigd 
mevr. Kraayeveld-Wouters (CDA-Tweede-Ka
merlid). 
De avond vangt aan om 20.00 uur en vindt plaats 
in "Het Gulden Vlies" in de Koorstraat te Alk
maar. Een ieder is van harte welkom. Inlichtin
gen: Frits Wester, (072) 120274. 
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. .. CDA -Raad spreekt zich uit tegen plaatsing van kruisraketten . .. 

RAAD: LOYAAL AAN DE NAVO, 
MAAR ZONDER KRUISRAKETTEN 
Zaterdag 31 maart vergaderde de CDJA-raad 
te Zwolle over het CDA-rapport "Van venor· 
gingsstaat naar venorgingsmaatschappij". 

Maar dit was niet het enige onderwerp. Ook 
op de agenda stond de resolutie over homofilie 
zoals die voor de CDA-partijraad van 5 no
vember 1983 was ingediend èn last but not 
least, was door de Raad zelf een resolutie over 
de kruisraketten geagendeerd. Over alle drie 
de onderwerpen zal ik trachten, in eBSentie, de 
discussie en besluitvorming weer te geven. 

HOMOFILIE 
Over het algemeen konden de voorgestelde 
CDJA-amendementen de goedkeuring van (de 
meerderheid) van de Raad wegdragen. Kritiek 
was er van de kant van de Limburgse fractie over 
het feit dat niet eerst de principiële uitspraak 
werd gedaan dat voor het CDG)A het gezin de 
hoeksteen van de samenleving is. Ook Utrecht 
stelde bij mortde van fractievoorzitter Paul Re
naud dat het CDG)A best voor de meer traditio
nele waarde~ mag opkomen zonder overigens 
de aandacht te verliezen voor de problemen van 
personen die deze waarden niet huldigen. Ver
schillend werd er ook gedacht over de vraag of 
twee homofielen adoptiemogelijkheden zouden 
moeten krijgen en of particuliere instellingen in 
tegenstelling tot de overheid wèl onderscheid 
mogen maken bij hetbenoemings-en ontslagbe
leid van werknemers op grond van hun sexuele 
geaardheid. Johan de Leeuw signaleerde het 
probleem dat er een kans is op een conflict 
tussen grondrechten als daar zijn het discrmina
tieverbod en dè vrijheid van onderwijs. Na de 
meest chaotische stemming uit de geschiedenis 
van de CDJA-raad, verdween uiteindelijk toch 
de concept-uitspraak die de mogelijkheid bood 

aan bepaalde organisaties onder voorwaarden 
uitzonderingen te maken. 

VAN VERZORGINGSSTAAT NAAR 
VERZORGINGSMAATSCHAPPIJ 
In het kort kwamen de reacties op het volgende 
neer: Friesland was zeer tevreden met de 
discussie die het rapport had losgemaakt, al was 
een verdere uitdieping van de problematiek wel 
gewenst. De Utrechtse fractie wenste meer 
duidelijkheid over de hoogte van de basisuitke
ring. Zuid-Holland stelde bij monde van Peter 
Noordhoek de vraag hoe bepaalde taken ver
vuld gaan worden als de overheid zich terugtrekt 
en het particulier initiatief niet inspringt. Zuid
Holland vond ook dat de passages over vrede en 
veiligheid niet in het rapport thuishoort en dan 
ook beter en uitgebreider in een ander kader 
aan de orde gesteld kan worden. De paar 
opmerkingen over Europa leken er helemaal 
met de haren bijgesleept. De Gelderse fractie 
had kritiek op de gehanteerde terminologie en 
Overijssel wenste het begrip gerechtigheid 
meer centraal te stellen in plaats van de daarvan 
afgeleide begrippen rentmeesterschap en ge
spreide verantwoordelijkheid. Noord-Holland 
miste een benadering van de specifieke proble
men van jongeren en tot slot wenste de Limburg
se fractie de relatie vrede en veiligheid met het 
ontwikkelingsvraagstuk benadrukt te zien. 

KRUISRAKETTEN 

Het onderwerp dat de gemoederen het meest 
verhitte, was zonder twijfel de kwestie of Neder- · 
land in juni al dan niet tot plaatsing dient over te 
gaan van 48 of minder kruisraketten in W oens
drecht. Dit vraagstuk was door het voorzitters
overleg op de agenda van de Raad gezet omdat 

(Vervolg op pagina 23) 
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AANGENOMEN RESOLUTIES 
MET REACTIES DAAROP 
In lijn met de eerdere CDJA-uitspraken en gelet 
op het CDJA politiek pamflet, het CDA-program 
van uitgangspunten en verkiezingsprogram, de 
CDA-vertrekpunten en de CDA-partijuitspraak 
van Hattem 1982: 
e Doet het CDJA een dringend beroep op 

regering en parlement om in de NAVO 
heropening van het onderhandelingsproces 
te bepleiten, vanuit de feitelijke omstandig
heid dat er in een bepaalde mate in West
Europa middellange afstandswapens ge
plaatst zijn; 

e Vanuit deze politieke inzet, gezien de huidige 
internationale omstandigheden, en vanuit de 
in de overwegingen genoemde aspecten 
spreekt het CDJA zich uit tegen de plaatsing 
van middellange afstandswapens op Neder
lands grondgebied; 

e De Nederlandse regering zou bereid moeten 
zijn om in NAVO-verband, in de conventionele 
sfeer of op andere manieren haar loyaliteit als 
NAVO-bondgenoot te tonen; 

e Met betrekking tot de Euro-strategische ver
houdingen moet een samenhangend concept 
ontwikkeld worden, waarin onder andere via 
atoomvrije zónes (zie CDA-program artikel 
11.10), een uitgebreider kader voor onderhan
delingen (ineenvoegen van ST ART en INF), 
een tijdelijk moratorium in de plaatsing van 
nieuwe kernwapens (voorstel gedaan door de 
commissie-Palme) en verplichte controle
maatregelen ter plaatse de rol van het kern
wapen daadwerkelijk wordt teruggedrongen 
en het wantrouwen tussen de blokken wordt 

(Vervolg van pagina 22) 

men van mening was dat dit onderwerp dat 
verband houdt met de politieke koers tot de 
bevoegdheden van de Raad hoort. Ter tafellag 
een discussiestuk dat aan de provinciale bestu
ren gestuurd was in verband met de vergadering 
van het algemeen bestuur over dit onderwerp. 
Naast een historische analyse, bevatte het stuk 
een zevental overwegingen en vier conclusies. 
Uit de gevoerde discussie bleek al snel dat op 
basis van één historische analyse en een zevental 
overwegingen geheel verschillende conclusies 
getrokken konden worden. 
De Groningse en Gelderse fracties stemden in 
met de conclusies uit het AB-stuk en waren dan 
ook tegen plaatsing. Drenthe was van mening dat 
de inspanningen in de conventionele (=niet 
nucleaire) sfeer mogelijk verhoogd dienden te 
worden, maar vroeg zich af waar dat geld 
vandaan moest komen. De fracties van Limburg 
en Noord-Holland waren vóór plaatsing, omdat 
bij niet-plaatsen de verantwoordelijkheid wordt 
afgeschoven op andere NAVO-partners en de 
loyaliteit van Nederland als bondgenoot op het 
spel komt te staan. Ook de meerderheid van de 
Noord-Brabantse fractie was vóór plaatsing, zij 
het van minder dan 48. De Zuid-Hollandse fractie 
was verdeeld, maar de meerderheid was tegen 
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doorbroken. Bevordering daarvan wordt door 
het CDJA op een manier bepleit die geoor
loofd en legaal verantwoord is. 

Johan de Leeuw: "Ik ben blij dat er nu een 
duidelijke CDJA-standpuntbepaling is met als 
kernpunten: vóór openen van de onderhandelin
gen op basis van de reeds geplaatste raketten. 
Principieel tegen plaatsing nu in Nederland, 
maar tegelijkertijd geen twijfels laten bestaan 
over de loyaliteit van Nederland aan de NAVO". 
Paul Renaud (Utr.): "De aangenomen resolutie is 
een goede weerspiegeling van wat er leeft in het 
CDJA: 48 plaatsen is niet haalbaar, maar niets 
doen ook niet." 
Tos Deerns (Gr) "De discussie had uitvoeriger 
moeten zijn en bij de grote verdeeldheid kun je 
vraagtekens zetten." 
André Kolodziejak (Lmb.): "Men heeft er kenne
lijk zelfs een uitbreiding van de defensie
uitgaven voor over als er maar een uitspraak kan 
komen tegen plaatsing." 
Arco HoDand (ZH): "Naar zowel het CDA als de 
vredesbeweging toe is het een genuanceerde 
uitspraak. Internationaal bezien maakt deze uit
spraak nog eens de Nederlandse loyaliteit aan 
de NAVO duidelijk. Wèl betreur ik het feit dat 
het aantal mensen met een VVD-benadering van 
dit vraagstuk is toegenomen .... " 

Tot zover enkele reacties op de uitspraak van de 
Raad over de kruisraketten en gelet op de 
uitspraak van Arco Hofland: misschien ook iets 
voor het kabinet Lubbers-Van Aardenne? • 

plaatsing op dit moment en had hierover een 
resolutie ingediend. 
Diverse leden van het algemeen bestuur en ook 
de voorzitter van de buitenlandcommissie (Lu
cas Bolsius) vestigden er de nadruk op dat nu 
,ja" zeggen tegen plaatsing in strijd zou zijn met 
eerdere uitspraken in 1981 en 1983 die een 
"intentioneel neen" inhielden. 
Vanuit de fractie van Zuid-Holland kwam toen 
het voorstel de loyaliteit met de NAVO zichtbaar 
te maken door de bereidheid te tonen de 
conventionele bewapeningsinspanning op te 
voeren. Op deze wijze blijft de geloofwaardig
heid van de Nederlandse defensie-inspanning 
gewaarborgd èn wordt een bijdrage geleverd 
aan de terugdringing van de rol van de kernbe
wapening. Concreet kan dan gedacht worden 
aan de stationering van een tweede Nederlandse 
brigade op de Noordduitse laagvlakte. Voorts 
werd nog toegevoegd dat het CDJA "gezien de 
huidige internationale omstandigheden" tegen 
plaatsing is. 
Mét deze amendementen werd de resolutie van 
het AB (zie tekst hierboven) uiteindelijk met 35 
tegen 21 stemmen aangenomen. De Utrechtse/ 
Noord-Brabantse resolutie vóÇrÎ?laatsing was al 
eerder met 33 tegen 25 stemmen verworpen. • 

Robert in den BOBÇh 
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KRUISRAKETTEN 
De Gereformeerde en de Hervormde Synode, 
~ede de Raad van Kerken hebben zich 
uitgesproken tegen de plaatsing van kruisraket
ten. De Gereformeerde Synode heeft verder het 
.lKl( aangewezen als monopoliehouder betref
fende de vredesgedachte in Nederland. Het is 
een goede zaak als kerken zich bezig houden 
met dit soort problemen. Ds. Kouwenhoven is 
echter te ver gegaan met de uitspraak dat de 
Kamerleden die lid zijn van de Gereformeerde 
Kerk nu tegen de plaatsing moeten stemmen. Dat 
is nogal een krasse uitspraak. Toen bij de 
behandeling van de abortuswet een bisschop de 
voorzichtige opmerking maakte dat de r.-k. 
kamerleden daar maar tegen moesten stemmen 
kwam meteen een hevig protest los: "Een 
dergelijke invloe<t mag de kerk niet nemen!" 
Waar blijven deze protesten nu? Of heeft het met 
de persoonlijke opvattingen te maken van hen 
die toen protesteerden. Is hier sprake van 
selectieve verontwaardiging? Door de bevol
king gekozen kamerleden moeten het door hun 
gesteunde beleid naar de kiezer toe kunnen 
verantwoorden. Dat geldt zeker voor het veilig
heidsbeleid. Regering en volksvertegenwoordi
ging zijn samen verantwoordelijk voor het be
houd van vrede in vrijheid. Een duidelijke keuze 
in het voordeel van het Atlantisch bondgenoot
schap maakt sinds de Tweede Wereldoorlog 
deel uit van het Nederlandse defensiebeleid. In 
NAVO-verband gemaakte afspraken over de 
plaatsing van afschrikkingswapens dienen uit
gevoerd te worden. De geloofwaardigheid van 
Nederland op diplomatiek en ook op econo
misch gebied kan bij een negatief besluit emsti
ge schade oplopen. Uiteraard staat het terug
dringen van de (nucleaire) bewapening voorop. 
Maar toch zou het een goede zaak zijn als het 
CDA meer realistisch tegen deze zaak aan zou 
kijken. Een CDA (en CD]A) dat te veelluistert 
naar een zogenaamde vredesbeweging, die o.a. 
door de afwijzing van kruisraketten te veel de 
eenzijdige ontwapening nastreeft, is ongezond 
voor een goed veiligheidsbeleid. De vrede in 
vrijheid en welvaart is het zeker waard om 
verdedigd te worden. Als de beveiliging dat 
vereist past het plaatsen van kruisraketten zeker 
in het Nederlandse defensiebeleid. De ledenver
gadering van het CDA-Limburg heeft zich op 26 
maart jl. uitgesproken vaar het "zonder verder 
uitstel uitvoeren van het NAVO-dubbelbesluit". 
Ook zonder een op angst en emotie inspelende 
vredesbeweging is vredesbeleid mogelijk. • 

· Jo Spätgeu 
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Twee nieuwe rapporten 
Recent publiceerde het Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA twee rapporten: 
- Werkloosheid en de crisis in onze samenleving 

(f 6,50) 
- Vernieuwend energiebeheer (f 5,50) 
Deze rapporten zijn te bestellen door overmaking van' 
het bedrag op giro 927682 van het CDA secretariaat, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. 

BETONFABRIEK 
A.M.HOEKE "VRIJENBAN'' 

BETONWAREN 
Rotterdamseweg 376 • Delft 
Telefoon 015·560193 b.g.g. 570909. 

Uw adres voor 
levering van brood en 

banket aan: 
Supermarkets 

Rijdende 
winkelwagens 

Bed rijfs kantin es 
en alle overige 

grootverbruikers 

MIDDENHAVENSTRAAT 27 ·IJMUIDEN 
TELEFOON 02!5!50 • 141 08 

erkend 
lid 
van 
Romazo 

romazo I• 

Het adres voor constante 
topkwaliteit, goede service en 
een vrijblijvend eerlijk advies, 

onder handbereik van 
telefoonnummer 
01864-1177 

Industrieweg 20 
Postbus 7017 

3286 ZG 
KLAASWAAL 
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Ed Nijpels (WD) in gesprek met CD/ACTUEEL over het CDA, de coalitie en enkele 
heikele politieke onderwerpen. (toto Nick More/is) 
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Nederlandse Stichting 
"Verp'leegkundigen voor 
lsrail''· · 
Deze sedert 1977 bestaande stichting heeft voor 
1984 een nieuw hulpprogramma samengesteld, 
waarmede een bedrag van tenminste f 420.000,
gemoeid is. 
Aan NEGEN ziekenhuizen worden de kosten van 
DERTIEN verpleegkundigen vergoed, d.w.z.: sa
laris, sociale lasten, pensioen en dienstkleding. 
Alleen in dringende gevallen wordt geholpen. 
Het geld verdwijnt niet in de grote pot van een 
ziekenhuis, maar wordt doelgericht en zwaar ge
controleerd uit gekeerd. De onkosten zijn uiter
mate laag. 

GIFTEN kunnen worden gestort op giro 3885840 
ten name van: Penningmeester Ned. Stichting 
V.V.I., Alb. Piesmanplein 92 ·2805 AE GOUDA. 
Fin. inlichtingen tel. 01820-18579 (H. Meindert
Gouda). 

AALSTER DEKKLEDEN 
EN TENTENFABRIEK 

verhuur van dekkleden, feesttenten, 
hallen, vloeren en toiletwagens. 

De Vest 10, Postbus 100, telefoon 
(04902) 16815 telex 51575 
VALKENSWAARD. 

Tweenieuwe 
medewerkers 
Per 1 maart jl. zijn op het partijbureau in Den 
Haag in dienst getreden Nel Crum (44) en 
Margo Overmars (45). Beiden werken zij in 
deeltijd aan een drie jaar durend project voor 
het Vrouwenberaad. In dat kader leveren zij 
een bijdrage aan de emancipatorische bena
dering van het CDA-beleid. Het project is tot 
stand gekomen met subsidie van het minis
terie van Sociale Zaken en Werkgelegen
heid. 

WESTDUIN budget HOTEL 
aan zee te Koudekerke bij Vlissingen. 

per 1 juni openen wij Zeeland's grootste vakantie-, zaken- en 
congreshoteL 

BEL NU voor alle informatie 01185-2510 of schrijf via antw. 
no. 309, 4380 WB Vlissingen (geen postz.). 

Gereduceerde openingstarie· 
ven bij reservering vóór 1 mei. 

Reserveer NU in het grootste 
hotel van Zeeland waar u 
thuis bent al u uit bent. 

--
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!-----------BETONWERKEN 
UTILITEITSBOUW 

FABRIEKEN 
WOONHUIZEN 

RENOVATIE 
Bouwbedrijf 

P. SMEETS B.V. 
Meerssen, Bunderstraat 113 
Telefoon 043-642157 
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Moet de PTT naar Groningen? 
CD/ACTUEEL vroeg Huib Eversdijk, lid van de CDA-Tweede Kamerfractie, naar 
zijn opvattingen over de verhuizing van de PTT naar Groningen. Pagina 8. 

De coalitiepartner 
CD/ACTUEEL kijkt deze week over de schutting: Een kritisch interview met de 
voorzitter van de VVD-Tweede Kamerfractie, drs. Ed Nijpels. Pagina 12, 13, 
14 en 15 .. 

Europese verkiezingen 
Aan de vooravond van de verkiezingen voor het Europese Parlement start 
CD/ACTUEEL een serie, waarin een aantal CDA-kandidaten worden voorge
stelt Deze week Jean Panders. Pagina 17. 

Bet CDA-Bureau en 
Appèl en Weerklank 

Het rapport "Appèl en Weerklank" 
wordt besproken op de partijraad in . 
mei. Het handelt over de organisatie 
van het CDA. Partijsecretaris Ries 
Smits en Leon Frissen, directeur van 
het CDA-Bureau Limburg, gaan in op 
een aantal aanbevelingen. Pagina 18, 
19. 

EN VERDER ... 
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Zwart Wit 10 
Partijvoorzitter 11 
Uw mening 20 
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PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
16 april: 
E. Boot: PSC Gennep, Wijkgebouw, To
renstraat 3, Gennep. Aanvang 13.30 uur. 
E. Boot: Europese Beweging Sas van 
Gent, Gemeentehuis. Aanvang 19.30 .uur. 
H. Couprie: Ontmoetingscentrum, Ulrum 
(Gr.). Aanvang 19.30 uur. 
J. Kraaijeveld: Chr. Plattelandsvrouwen, 
Dinxperlo. Aanvang 14.00 uur. 
T. Tolman: CDA-Drachten. 
W. Deetman: Hervormd Verenigingsge
bouw Ons Centrum, Hoofdstraat 36 te 
Vroomshoop. Aanvang 20.00 uur. 
H. May: Instituut Schroevers, Stations
straat 39, Tilburg. Aanvang 15.00 uur. 
H. May: Haarlemmermeer, De Deining te 
Hoofddorp. Aanvang 20.00 uur. 
G. Braks: CDA-Raalte, De Leeren Lampe. 
Aanvang 20.30 uur. 
P.A. M. Cornelissen: KK Friesland. 
W. Vergeer: Politiek Café te Apeldoorn. 
Y. van Rooy: CDA-Den Haag. 
J. Reijnen: KK Rotterdam. 
B. Hennekam: Café Donkenhof, Rozen
daalsestr. 61, Wouw. Aanvang 21.00 uur. 

17 april: 
H. May: RK Verenigingsgebouw, Martini
plantsoen 7 te Franeker. Aanvang 20.00 
uur. 
W. Vergeer: Bergweg 92a te Zeist. Aan
vang 19.45 uur. 
S. Faber: CDA-Assen, Maarturicacentrum, 
Thorbeckelaan 197, Assen. Aanvang 
20.00 uur. 
E. Boot: CDA-Vrouwenberaad Zwolle, café 
restaurant "Suisse", Luttekestraat Zwolle. 
Aanvang 20.00 uur. 
F. J. v.d. Heijden: Dienstencentrum Woud
hoek, Schiedam. Aanvang 14.00 uur. 
T. Tolman: CDA-Barneveld. 

18 april: 
S. Faber: Kerk en bedrijfsleven, gerefor
meerde Classis, Leeuwarden. Aanvang 
20.00 uur. 
Y. van Rooy: EBN, Zeeuws Vlaanderen. 
Aanvang 20.00 uur. 
0. Ruding: Hotel Central, Burg. Loeftplein 
98 te 's-Hertogenbosch. Aanvang 20.00 
uur. 

Vervolg op pagina 19 

PT T. 

Spreiden doet lijden. 

CD/ACTUEEL 14 april1984 



REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Raads- en statenleden 
extra gepakt? 
De Raden en Staten in ons land zijn 
bijzonder onaangenaam getroffen door 
de maatregel van minister Rietkerk om 
de vergoedingen voor raads- en staten
Jeden met 1 O% te korten. Is die maatre
gel terecht? 

Voor zover hij gebaseerd is op de 
correctie van het loonindexcijfer is er 
niet veel aan de hand. De vergoedingen 
zijn opgehangen aan de zogenaamde 
regelingslonen voor volwassen werk
nemers in het bedrijfsleven die daarna 
bijgesteld worden voor ambtenaren en 
uitkeringen. De optrekkingen der ver
goedingen van de laatste jaren (~ij 
algemene maatregel van bestuur) ZIJn 
niet terecht geweest en het voordeel 
wordt weer ongedaan gemaakt. 

Of de vergoedingen, die op zichzelf 
willekeurig vastgehaakt zijn aan loon in
dex, maar geen relatie vertonen met het 
loonbeeld in ons land, nu verlaagd 
moeten worden is de vraag. De werkom
vang en -druk neemt bij de raden en 
staten nog steeds toe. Nog schrijnender 
blijkt dat voor veel raads· en statenJe
den de vergoeding een essentieel 
edoch achtergebleven loonbestanddeel 
is geworden. De raads- en stalenleden 
zijn niet verzekerd en kunnen geen 
recht laten gelden op een werkloos
heidsuitkering ofschoon zij bij het aan
vaarden van hun functie wel degelijk 
grote risico's lopen. 

Systematische en streeksgewijze ge· 
meenlelijke herindelingen in dit land 
worden tegen heug en meug en ten 
koste van veel extra geld doorgezet om 
zogenaamd betere bestuurskracht te 
bewerkstelligen. Goede raad is blijk· 
baar niet zo'n hoog goed dat men er een 
onafhankelijke prijs voor over heeft. Het 
Is om er van in alle staten te geraken. 

CD/ACTUEEL 

1 miljoen 
Er komen vc.lgens premier Lubbers in 
ons land geen miljoen werklozen en 
"als ze er komen zal ik er niet meer bij 
zijn", zei hij in Straatsburg tijdens de 
werkgelegenheidsconferentie van het 
Europees Verbond van Vakverenigin-
gen. · 
Direct zijn de niet welgezinde politieke 
tekst-uitleggers aan het werk gegaan. 
Een groep zei: makkelijk gezegd, want 
volgens vooruitberekeningen halen we 
dat aantal inderdaad niet. Een andere 
groep begon direct te rekenen: zoveel 
vrouwen extra aan het werk, zoveel 
jongeren, want dan moet hij aftreden. 
Erg kinderachtig allemaal. Lubbers 
heeft niet meer of minder willen bena
drukken dat dat bestrijding van de werk· 
loosheid hoog in zijn vaandel staat. 
Terecht. En we moeten inderdaad ho· 
pen, dat het kabinet daarin slaagt. 

CD/ACTUEEL 

Schoolstrijd? 
Het is gewaagd om zulke grote woorden 
als schoolstrijd in de mond te nemen bij 
de Tweede Kamerbehandeling van de 
Pedagogische Academies Basis Onder
wijs (PABO's). 
Niemand is gediend met overdreven 

polarisatie en de kwaliteit van waar het 
om gaat allerminst. Toch heeft het CDA 
duidelijke accenten willen leggen ten 
gunste van de overleveringskansen van 
de protestants christelijke rooms katho· 
lieke PABO's. 
Ons inziens terecht. De bedoeling Is 
immers, dat juist bij de opleiding van 
hen die het onderwijs weer moeten 
uitdragen aan leerlingen in een uiterst 
gevoelige leeftijdsfase, vragen over en 
bezuiniging op christelijke identiteit 
centraal blijven staan. Niet om het zui
lensysteem, want die fase hebben we 
gelukkig achter ons, niet om indoctrina
tie, want dat is foute en vaak averechts 
werkende energieverspilling. Nee, het 
bijzonder onderwijs moet zijn als voor
raadkamer van het zoutend zout en 
gistend gist van het Evangelie in de 
wereld. De politiek dient dan voorwaar
den te scheppen om die voorraden 
toegankelijk te houden. 
En jong onderwijzend personeel, dat 
met die evangelische notles in aanra
king is geweest, dient met die voorra
den als met hun talenten te woekeren. 

CDAcTUEEL 

Bukman bij de Paus 
De media hebben nogal wat aandacht 
besteed aan het bezoek van CDA· 
voorzitter Bukman verleden week aan de 
Paus. Men schijnt het vreemd te vinden 
dat een gereformeerde partijvoorzitter 
met het hoofd van de katholieke kerk 
praat over o.a. katholieke aangelegen
heden. 
Kennelijk is men zich er niet van bewust 
dat in een partij als het CDA de oecume
ne zover gevorderd is, dat zo'n bezoek 
voor CDA'ers vanzelfsprekend Is. 

CQIACT\JEEL · 

Algemene ledenvergadering Noord-Holland 

'Als jul/te vasten, vast dan zo: 
bestnjd elke vorm van onderdrukking. 
Deel je brood met wie honger lijdt, 
haal armen en daklozen m hu1s. 
geef kleren aan wie naakt is, 
onttrek je niet aan de zorg voor JB naaste·. 

(Groot NlliiUWS BIJbel ) 
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De provinciale afdeling van het CDA houdt 
op zaterdag 12 mei 1984 een algemene 
ledenvergadering in de Herdenkingskerk, 
Postjesweg 150 te Amsterdam (te bereiken 
met bus 18 vanaf station Sloterdijk-zuid of 
CS(± 30 minuten). 
Naast de vaststelling van de jaarstukken 
zal een principe-uitspraak worden ge
vraagd over een herziening van het be
stuur van de provinciale afdeling. Tenslotte 

zal drs. J. Achterstraat, voorzitter van de 
CDA-statenfractie, een inleiding houden 
over de. bezuinigingen op de provinciale 
financiën. 

De bijeenkomst begint om 10.00 uur en zal 
eindigen om 12.30 uur. Vergaderstukken 
kunnen worden aangevraagd bij de secre
taris, drs. Helmer Koetje, Watteaustraat 
17a IV, 1077 ZJ Amsterdam. <1111 

5. 



FRACTIE 

Fred Borgrnan: 

Discussie kruisraketten niet over 
rug personeel krijgsmacht 
De discussie over het vraagstuk van 
vrede en veiligheid en in het bijzonder 
over dat van de kernbewapening mag 
nooit over de ruggen van het krijgs
machtpersoneel worden gevoerd. Al
dus CDA-Tweede Kamerlid Fred Borg
man maandag tijdens de uitgebreide 
commissievergadering over het perso
neelsbeleid bij het ministerie van Defen
sie. Borgman waarschuwde maandag 
nadrukkelijk tegen ontwikkelingen in 
die richting die, meende hij, steeds 
vaker zijn waar te nemen. 

Isolement 
De CDA-woordvoerder stelde dat de dis
cussie over de kernbewapening zich tot in 
alle verbanden van onze samenleving 
uitstrekt. In zo'n situatie dient de samenle
ving als geheel - en in al haar verbanden 
als kerken, politieke partijen, werksituaties, 
verenigingen, tot in de gezinnen toe- zich 
haar verantwoordelijkheid ten aanzien van 
onze mensen in de krijgsmacht bewust te 
zijn en hen niet in de kou te zetten. Of 
sterker, maar helaas niet minder waar, hen 
in het isolement te drukken. Als bij de 
standpuntbepaling, zelfs en met name in 
zijn oneigenlijke verenging tot de vraag 
voor of tegen plaatsing van middellange 
afstandswapens, niet nadrukkelijk is mee
genomen de positie van hen die voor en 
namens ons in de krijgsmacht verkeren, 
dan is die standpuntbepaling niet meer dan 
een uitlaatklep voor ons eigen, zichzelf ten 
onrechte zogenaamd boven de discussie 
verheffende ik. Dan moet met de fabeldich
ter worden gesproken in termen als: 
"elck zoekt zichzelf als hooger doel een 
uitlaat voor zijn vroom gevoel". 
Borgman waarschuwde voor een discussie 
die de krijgsmacht in het isolement brengt. 
Het gaat hierbij niet alleen om de motivatie 
van de militair, het gaat - a1aus oe CDA
woordvoerder- om iets veel diepers dat de 
mens in de krijgsmacht tot in zijn wezen 
aantast: "Die mens in de krijgsmacht is 
immers door middel van een organisatie, 
dienstbaar aan de samenleving, als mede
werker ten behoeve van het handhaven 
van de onafhankelijkheid en veiligheid van 
onze staat, door oorlog te voorkomen." 
"Mensen die zo in dat gegeven moeten 
functioneren en dat gewetensvol trachten 
te doen hebben recht op onze hartgrondige 
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ondersteuning. De problematiek is niet aan 
en van hen, maar aan ons allen. Elke 
uitspraak, of dat nu een kerkelijke of een 
politieke of van andere oorsprong is, dient 
van die overtuiging te zijn doortrokken," zei 
Fred Borgman. 

Bijzondere positie 
Het krijgsmachtpersoneel verkeert ten op
zichte van werknemers van andere depar
tementen in een bijzondere positie en dat 
werd maandag nog eens onderstreept. 
Aan het militaire handwerk kleven nogal 
wat praktische nadelen: onregelmatige 
werktijden, veelvuldige overplaatsingen, 
enzovoorts. 

Wie beroepsmilitair wordt, weet dat van te 
voren. Maar tegenover die bijzondere posi
tie moet een tegemoetkoming staan. Vindt 
men principieel dat de militair niet in een 
bijzondere positie moet verkeren dan is de 
consequentie volgens Borgman: "Wonen 
waar je woont, in een huis dat je verlaat als 
je daarvoor goede redenen hebt, en niet 
omdat de dienst dat om de twee jaar van je 
vraagt. En ook niet: drie maanden op zee, 
al of niet tussen de torpedo-buizen ofîn een 
tentje dat de gemiddelde Nederlander ge
bruikt om zijn blikgroente in op te slaan om 
zodoende meer leefruimte in zijn bunga
lowtent te scheppen ... Laat staan het leven 
in een misvormde iglo. Werken van 9 tot 5 
uur, met af en toe betaald overwerk en in 
late uren dubbel tarief, maar zeker geen 

. structurele werkweken van laag geschat 
55 uur en dat dan maar ten dele of 
helemaal niet betaald." 

Borgman miste in de Defensienota node 
een concreet beleidsplan en ook wordt niet 
aangegeven wat een goed en verantwoord 
personeelsbeleid moet kosten: In een mo
tie vroeg hij de regering, voor de zomer van 
1985 met zo'n plan te komen. 

Geestelijke verzorging 
De CDA-woordvoerder herhaalde ander
maal dat het werk van de geestelijk verzor
gers in de krijgsmacht van zeer groot 
belang is. Hij noemde de geestelijke ver-

• zorging een onmisbaar instrument ten 
behoeve van de bijstand en de begeleiding 
van militairen, zeker als het gaat om morele 
en ethische zaken. Het werk van de 

Ton de Kok(/), Fred Borgman 

geestelijke verzorging staat op de tocht, 
omdat het kabmet ook hier wil bezuinigen. 
Uitgangspunt moet zijn dat de geestelijke 
verzorging haar werk verantwoord kan 
voortzetten onder verantwoordelijkheid 
van het ministerie van Defensie. Van de 
regering vroeg Borgman de erkenning dat 
de geestelijke verzorging alleen als ze in de 
krijgsmacht is geïntegreerd haar functie 
goed kan vervullen en dat de aalmoeze
niers en predikanten daarom in dienst van 
de krijgsmacht moeten zijn en blijven en 
per onderdeel moeten werken. Ook de 
financiële verantwoordelijkheid behoort 
primair bij Defensie te liggen, stelde Borg
man. 

Voorlichting 
Ton de Kok (CDA) ging als tweede woord
voerder in zijn bijdrage uitvoerig in op de 
voorlichting over het veiligheidsbeleid. Hij 
stelde vast dat de voorlichting over het 
veiligheidsbeleid in de jaren '50 en '60 
gekenmerkt werd door grote terughou
dendheid. De pers- zo stelde hij -werd 
geacht zich volledig bewust te zijn van haar 
verantwoordelijkheid. Toch ontstond juist 
in die tijd het begin van de kloof tussen het 
veiligheidsbeleid en de manier waarop de 
bevolking daar tegen aan keek. Een kloof, 
waarover in het verleden ook door de 
oud-ministers Van Agt en Van Mierlo meer
dere malen werd gesproken. Hij drong er 
bij de regering op aan de voorlichtingsacti
viteiten n.a.v. aanvaard beleid doelgerich
ter en directer te doen zijn. In relatie 
hiermee vroeg hij de minister wat hij vond 
van de uitspraak van de commissie
Biesheuvel over een direct en zelfstandig 
gebruik van de media. Hij vroeg een en 
ander tegen de achtergrond van de ver
wachting dat Nederland de komende jaren 
een fundamentele discussie te wachten 
staat over de toekomst van de Navo. Hij 
benadrukte dat het koste wat het kost 
voorkomen moest worden dat ons land in 
dezelfde chaotische discussie zou geraken 
als de huidige over de kruisraketten. ~ 
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CDA-woordvoerder Van der Sanden: pover FRACTIE 
Studie naar kosten derde net door Ton Buijssoon 

Er komt per 1 oktober een zendtijduit
breiding op televisie van 13 uur per 
week. Dat was één van de resultaten van 
het debat dat de Tweede Kamer vorige 
week andermaal hield over de mediano
ta en de daarbij ingediende moties. 
Minister Brinkman was aanvankelijk 
van plan de extra zendtijd niet in te 
voeren vanwege de invoering van het 
door CDA en PvdA gewenste Derde Net. 

Daarvan is de minister teruggekomen. Hij 
ziet geen koppeling meer tussen extra 
zendtijd en Derde Net en laat naar de 
kosten van dat Derde Net een onderzoek 
instellen. CDA-woordvoerder Piet van der 
Sanden vond dat laatste maar heel pover. 
Want het laten verrichten van zo'n studie 
zegt nog niks over de door de Kamermeer
derheid uitdrukkelijk verlangde komst van 
het Derde Net. 

Al te dol 
Van der Sanden liet merken van die studie 
al evenmin een hoge pet op te hebben: de 
Amsterdamse Vrije Universiteit die het 
ministerie aanbood bij de studie te helpen, 
kreeg van een ambtenaar nul op een 
rekest, omdat de uitkomst toch al zou vast 
staan. Dat is, aldus Van der Sanden al te 
dol. 

In de afgelopen weken heeft Van der 
Sanden nogal wat brieven gekregen van 
mensen die helemaal geen Derde Net 
willen. Dat waren vrijwel zonder uitzonde
ring mensen die zijn aangesloten op de 
kabel. 

Maar ook als we jaren verder zijn zullen er 
nog minstens een miljoen mensen, die 
omroepbijdragen betalen, niet op de '"'ibel 
kunnen worden aangesloten en het dus 
met twee netten moeten doen. Omdat die 
mensen ook betalen zou het onjuist zijn, 
hen een Derde Nette onthouden, aldus Van 
der Sanden. 

Loyaal 
Hoe nu verder? De andere woordvoerder 
van het CDA als het om mediazaken gaat, 
Marten Beinema, vatte het vorige week 
tijdens een spreekbeurt in Holten zo sa
men: "De komende weken zal de mimster 
van WVC verder werken aan de uitvoering 
van de door het CDA gesteunde PvdA-
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motie met betrekking tot deelname van de 
omroepen aan de abonnee-televisie en 
van de door de PvdA-gesteunde CDA
motie voor invoering van een Derde Net. 
Uit de mate waarin het kabinet die moties 
loyaal en royaal zal uitvoeren of niet, zal 
blijken in welke mate met name de CDA
bewindslieden de voorkeur geven aan het 
verwezenlijken van respectabele CDA
verlangens dan wel aan een voor de 
omroepen onvruchtbare rust in het kabinet. 
Nog is de kans voor de CDA
bewindslieden niet helemaal voorbij om 
hun verwantschap met de CDA
opvattingen over de media duidelijker te 

doen blijken dan tot nog toe het geval is 
geweest." 
Beinama voegde aan zijn betoog tenslotte 
nog deze stelling toe: "Het zou vànzelf
sprekend moeten zijn, dat wie het CDA als 
politieke partij kiest, ook een omroep en -
binnen de grenzen van het financieel 
mogelijke - een krant met christelijke 
voedingsbodem kiest. Daarbij is het niet 
billijk van die kranten en omroepen te 
vragen het CDA kritiekloos te volgen en te 
prijzen, maar wel gerechtvaardigd ze te 
vragen dat in een kritische begeleiding van 
het CDA de geestelijke verwantschap 
doorklinkt en zichtbaar is." ..,.. 

Een delegatie uit de Raad van Kerken heeft vorige week donderdag een bezoek gebracht aan de 
CDA-Tweede Kamerfractie. De Raad van Kerken deed dit in het kader van bezoeken die aan alle 
Kamerfracties worden gebracht en waarin de problematiek van de kruisraketten centraal staat. 
Naar het CDA was een uitgebreide delegatie afgevaardigd, die onder leiding stond van prof. dr. D. C. 
Mulder, de voorzitter van de Raad van Kerken. De CDA-delegatie bestond naast fractievoorzitter De 
Vries uit de fractieleden Cornelissen, Beinema, Van den Toorn, Aarts, De Boer en De Kwaadsteniet. 
De gedachtenwisseling verliep, aldus het commentaar van beide zijden na afloop, op een prettige 
manier. Er werd indringend gesproken over de aspecten die aan plaatsing van kruisraketten zijn 
verbonden en de wederzijdse standpunten werden daarbij toegelicht. 
Op de foto: Fractievoorzitter De Vries (r) met dr. M. A. M. Klompé en dr. A. H. van den Heuvel, 
beiden lid van de Raad van Kerken. 
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FRACTIE 

CDA-Tweede Kamerfractie: 

Ook top PTT moet mee verhuizen naar Groningen 
Verbijstering in het Noorden, grote irri
tatie bij de meeste fracties in de Tweede 
Kamer. Oorzaak: het besluit van het 
kabinet om de verhuizing van de top van 
de Centrale Directie van de PTT niet 
naar Groningen te laten verhuizen. Die 
top mag- als het kabinet zijn zin krijgt
de Haagse burelen blijven bevolken. De 
3.000 arbeidsplaatsen die Groningen 
aan de verhuizing rijker zou worden 
blijven overeind, maar dan gaat het 
alleen om lagere ambtenaren. Een Ka
mermeerderheid blijft erbij, dat ook de 
Hoge PTT-Piet de gang naar het noor
den zal moeten maken. 

Woensdag besteedde de Tweede Kamer 
een speciaal debat aan het kabinetsbe
sluit. Net te laat voor dit nummer, want dat 
gaat dan ter perse. Maar dinsdag tekende 
de gang van zaken zich al aardig af. Een 
forse delegatie uit het kabinet werd uitge
nodigd, toelichting te komen geven op het 
besluit. De minister en de staatssecretaris 
van Verkeer en Waterstaat, de coördine
rend bewindsman voor de spreiding (minis
ter Winsemius) en - op wens van de 
Kamermeerderheid - ook de minister
president. 
Dit laatste hoefde niet van de CDA-Tweede 
Kamerfractie, want - aldus· woordvoerder 
Huib Eversdijk - er is al een keur van 
bekwame bewindslieden, dus dan hoeft de 
premier daar ook nog niet eens bij. PvdA en 
VVD beschikten anders en dus verscheen 
ook de minister-president in de Kamer. 
Drie commissarissen der koningin uit het 
Noorden, de heren Vonhoff, Wiegel en 
Oele, waren deze week op hun provincie
huizen nauwelijks bereikbaar. Ze beharti
gen de noordelijke belangen luid en duide
lijk in Den Haag, waar niet alleen perscon
ferenties de woede door lieten klinken, 
maar waar ook in contacten met de groot
ste fràcties het standpunt van het noorden 
werd uiteengezet. 
Dinsdagmiddag brachten de drie commis
sarissen een bezoek aan fractievoorzitter 
dr. Bert de Vries, waarbij ook de fractiele
den drs. Huib Eversdijk en drs. Gerritse 
aanwezig waren. Ook hier werd uiteenge
zet waarom het Noorden niet zonder de 
verhuizing van de PTT kan. 

Beloften 
CD/ACTUEEL vroeg woordvoerder drs. 
Huib Eversdijk hoe de CDA-fractie tegen 
h~t kabinetsbesluit aankijkt. Eversdijk laat 
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er geen twijfel over bestaan daarmee 
allerminst gelukkig te zijn. "Kijk, we heb
ben pet Noorden jarenlang beloften ge
daan .. Men is er daar van uitgegaan dat de 
héle Centrale Directie - dus ook de top -
naar Groningen zou gaan, en terecht. Nu 
dit plotseling allemaal op losse schroeven 
wordt gezet, kan ik me best voorstellen dat 
ze daar woedend zijn". 
"Wat is nu onze lijn? Nou, die wijkt niet af 
van wat we altijd gewild hebben: de spreiding 
van de Centrale Directie moet gewoon 
doorgaan. En dan inclusief de top. Het kan 
toch niet zo zijn dat de bazen wel en de 
knechten niet in Den Haag kunnen blijven 
omdat dat de bazen wel zo uitkomt. Dat is 
naar mijn mening volstrekt ondenkbaar. Ik 
wil donderdag een motie indienen waarvan 
de strekking op dit moment (dinsdag, red.) 
de volgende is: er moet een extern onder
zoek komen naar hoe het nou precies zit 
met de kosten van de verhuizing en de 
resultaten daarvan moeten voor 1 juli de 
Kamer hebben bereikt. Tot zolang mag er 
geen wijziging in het beleid komen". 
Die nadere gegevens zijn naar de mening 
van HuibEversdijk nodig, omdat nu over de 
kosten die echt moeten worden gemaakt 
om de hele Centrale Directie naar het 
Noorden te krijgen de raarste verhalen de 
ronde doen. "Er zou voor de verhuizing 
van 500 topambtenaren 2,5 miljoen nodig 
zijn. Dat betekent dus een half miljoen per 
arbeidsplaats en dat is natuurlijk te gek om 

over te praten. Aan de andere kant is er zo 
langzamerhand een hele kerstboom opge
tuigd aan extra voorzieningen voor wie 
vrijwillig naar het Noorden gaat. Er is voor 
van alles en nog wat wel een aantal 
voorzieningen getroffen. Ik wil nu wel eens 
precies voorgerekend zien, wat de 
werkelijke kosten van de operatie zijn". 
Een zwaar accent legt het CDA op de 
investeringen die in Groningen al ten be
hoeve van de komst van de Centrale 
Directie in haar geheel zijn gedaan. Er is al 
het nodige geld gestopt in de vestigings
plaats waar de PTI-top representatief 
genoeg zou kunnen verblijven. , , Het lijkt mij 
toch niet voorstelbaar dat dat weggegooid 
geld zou zijn geweest", aldus Huib Evers
dijk. 
Eversdijk vindt het merkwaardig dat als 
pleister op de wonde het ministerie. van 
economische zaken is bijgesprongen met 
50 miljoen. Die komt echter uit de regionale 
BRT -pot. "Dat is dus mooi een sigaar uit 
eigen doos", zegt de CDA-woordvoerder. 
"Zo kan ik ook regio's helpen". 
Bij het ter perse gaan van dit blad was de 
afloop van het debat nog niet bekend. Wij 
houden u op de hoogte. ~ 

Partijraad in Hoogeveen 
Op 18 en 19 mei a.s. vindt in cultureel 
centrum De Tamboer in Hoogeveen een 
bijeenkomst van de CDA-partijraad plaats. 
Tijdens deze vergadering zal gediscus
sieerd worden over het CDA-rapport "Ap
pèl en Weerklank". 
Daarnaast staan er redevoeringen van 
partijvoorzitter Bukman en fractievoorzitter 
De Vries op het programma. Ook komt een 
aantal gebruikelijke partij-organisatorische 
zaken zoals de vaststelling van het jaarver
slag en de goedkeuring van de jaarrekenin
gen aan de orde. Belangstellenden voor 
deze bijeenkomst kunnen zich opgeven 
door f 25,- over te maken op postgiroreke
ning 720800 t.n.v. CDA-Den Haag o.v.v. 
partijraad 18/19 mei. In het deelnemersbe
drag is de lunch inbegrepen. 
In COlACTUEEL nr. 14 stond foutief ver
meld dat de partijraad in Heerenveen zal 
worden gehouden. Plaats van handeling is 
Hoogeveen. 
Op de agenda van de partijraad in mei a.s. 
is geen resolutie over homofilie gepland. 
Dit onderwerp zal pas op de partijraad in 
het najaar ter sprake komen. ~ 
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ZWART 
Bukman bij Paus 
De indruk bestaat, zei partijvoorzitter Bukman 
tegen de Paus, dat Rome Nedertand be
schouwt als een rebelse provincie en die 
opvatting doet onvoldoende recht aan de 
gelovigen in Nederland. ( ..... ) Bukman had 
daarvoor gegronde redenen en het kan de 
discussie alleen maar ten goede komen als 
hij van zijn hart geen moordkuil maakt. Maar 
omgekeerd mag hij dan niet verbaasd zijn 
wanneer de kerk haar verontrusting over het 
politieke bedrijf kenbaar maakt. (Trouw). 

Machten 
De gereformeerde synode heeft een politieke 
uitspraak ad-hoc gedaan, gericht op de be
sluitvorming, die in het parlement moet 
plaatsvinden. De synode heeft miskend dat 
de geschiedenis één groot gevecht laat zien 
van machten; dat de geschiedenis door
drenkt is van bloed en tranen. De wapenen de 
wereld uit? De machten gaan verder! En 
daarom kan het ook een politieke afweging 
zijn om te bewapenen, vanwege de machten. 
.(Ir. Van der Graaf in De Waarheidsvriend). 

Onderscheiden 
Het zou werkelijk geholpen hebben als de 
(gereformeerde) synode duidelijk had 
aangegeven: dit belijden we en dit is onze 
overtuiging. Dan zou er bij velen ongetwij
feld een grotere bereidheid tot luisteren 
zijn geweest. Nu een dergelijke onder
scheiding ontbreekt, is het gevaar groot 
dat mensen de héle uitspraak naast zich 
neerleggen. (Prof. K. Ruilia in Centraal 
Weekblad). 

Goede sfeer 
Fiolet is niet ontevreden over het gesprek met 
het CDA. Het was diepgaand, en de sfeer was 
goed, zegt hij. Fractieleider B. de Vries zei dat 
de kerken het volste recht hebben om zich 
met de kruisraketten-kwestie te bemoeien; 
scherpe uitlatingen zoals bijvoorbeeld van 
partijvoorzitter P. Bukman over kerken die 
buiten hun boekje gaan, werden niet gedaan. 
(Dr. H. A. M. Fiolet, secretaris Raad van 
Kerken in Algemeen Dagblad). 

Eigen schuld 
Klachten van CDA-politici over de polarise
rende effecten van synodale uitspraken over 
de kernbewapening zijn ( . .... ) wonderlijk te 
noemen. Het is immers mede aan de langdu
rige onhelderheid op dit stuk van hun partij te 
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Bijeen geknipt door Oerrit Brinkmm' 

•••••• ••• •• • 
wijten dat er een nationale polarisatie rondom 
het vraagstuk kon ontstaan. Wie, zoals in 
deze kwestie, zijn democratiebegrip als politi
cus eerder plaatst in het teken van volgen dan 
van voorgaan, moet zich er niet over verba
zen of er boos over worden dat anderen 
voorgaan. Zo bezien verdienen niet de ker
ken maar de verantwoordelijke CDA-politici 
kritiek. (NRC!Handelsblad). 

Terugdringen 
Hoe men er verder ook over denkt, het is 
goed zich te realiseren, dat in onze ontker
stende samenleving van alle kanten ge
probeerd wordt de kerken en de christe
nen terug te dringen tot achter hun eigen 
muren. Dan is de angel er uit en zijn ze 
ongevaarlijk voor de wereld. Het is goed 
om ook dit in het oog te houden. (Friesch 
Dagblad). 

Een Verdrag 
Ik heb begrepen dat wat de kruisraketten 
betreft het kabinet denkt aan een verdrag met 
de Verenigde Staten. Dat komt in deze 
(Eerste) Kamer. Een nota niet. Hoe het debat 
afloopt? Ik heb geen idee. Vergeet niet dat 
CDA en VVD in de Eerste Kamer een grotere 

!?e tekening va~~e~_lezer 
t .. .....,.,.ftl:>o,..,.,.._.,....,...., __ ."_,,_,.,..,_e"'""'-854TCIODAW-WO..., .. .....,.,....,. .. _. .. .._,.",., ______ .. ____ ----·· --·-

(Geknipt uit Trouw) 

meerderheid hebben dan in de Tweede 
Kamer. (Eerste Kamer-voorzitter Piet Steen-
kamp in Algemeen Dagblad). · 

Niet zomaar uitstappen 
Als alles misloopt, dat moet het CDA het 
kabinet maar ten val brengen. Bij een nee. 
(tegen de kruisraketten) komt er een cri-' 
sis. Maar wij stappen er niet zomaar uit, we 
zijn niet gek. Waaraan hij karakteristiek 
toevoegt: "Als het CDA verscheurd achter 
wil blijven, moet ze dat zelf weten. (Ed 
Nijpels in Vrij Nederland). 

De redding 
Als de VVD een coalitie met de PvdA zou 
sluiten, zou dat de redding van het CDA 
betekenen. Dat zit er overigens wat mij betreft 
niet in voorlopig. Het kan zijn dat er binnen
kort een crisis ontstaat; dan wordt het erg 
belangrijk wáár die crisis ontstaat. Is dat in de 
Kamerfractie van het CDA? Dat men zich 
tegen de eigen premier keert? Een tweede 
nacht? Van De Vries? Nou, dat lijkt mij een 
uiterst penibele ontwikkeling. (Minister Gijs 
van Aardenne in Elseviers Magazine). 

Na vijf jaar 
De uitspraak van het CDJA tegen nieuwe 
kernwapens is een volstrekt legitieme zaak. 
Het CDJA is een officiële organisatie binnen 
onze partij. Zakelijk gezien ben ik het natuur
lijk niet eens met de jongeren. Maar veel 
invloed zal de uitspraak niet hebben. We z.ïn 
met de zaak van de kernwapens nu vijf jaar 
bezig. Wie nu in de fractie zijn of haar 
standpunt nog moet bepalen, of laat wijzigen 
door de opvatting van het CDJA, die reageert 
volstrekt kwartair (CDA-kamerlid Mateman 
in Trouw). 

Besluit of mening 
Men zij wantrouwig jegens leidertjes, die 
resoluties opstellen om ouderen de les te 
lezen. Partijen dienen tot besluitvorming, 
jongerenorganisaties tot meningsvor
ming. ( ..... ) Een partij wil gelijk krijgen. 
In een jongerenclub moet men niet méér 
verlangen dan gel ij~ hebben. Het voordeel 
daarvan is dat de politieke hartstocht niet 
behoeft te worden getemperd door cynis
me. (Tweede Kamer-voorzitter Dolman in 
Trouw). 
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,,Geloven is geen 
politieke overtuiging'' 

Anderhalf jaar coalitie. Blijkens uitspraken 
van u en soms ook van Bert de Vries botert 
het niet erg goed tussen de fracties van 
CDA en VVD. 

"De samenwerking tussen de personen 
aan de top is goed. Met Lubbers heb ik een 
zeer frequent en goed contact, ook al moet 
een van ons beiden wel eens iets weg 
slikken; maar dat kan en zonder wrok. Ook 
met De Vries is de samenwerking uitste-. 
kend. Wat de politieke samenwerking be" 
treft heeft het CDA moeten wennen aan 
een nieuwe en meer zelfbewuste VVD met 
veel jonge kamerleden, die wat minder 
geneigd zijn hun mond te houden. Een 
generatie, die het meeregeren met het 
CDA niet als een soort gunst wenst te 
beschouwen. Dat nieuwe élan leidt nog al 
eens tot botsingen, die we trouwens ook 
niet moeten overdrijven. De conflicten die 
er zijn geweest, hebben geen wezenlijke 
bedreiging van de coalitie gevormd." 

Hoe Is daarmee te ;ijmen dát u twee 
maanden geleden in een AD-interview het 
CDA de wacht aanzegde. U noemde toen 7 
zogenaamde "bananenschillen" waarover 
het gevaarlijk uitglijden was. 

"Dat was geen plotselinge uitbarsting. 
Daar was zorgvuldig l;>eraad van de VVD
top aan voorafgegaan. We kregen van 
onze fractieleden een aantal duidelijke 
signalen, dat er vanuit de CDA-fractie 
moeilijkheden te verwachten waren. Tege
lijkertijd polariseerde het CDA onnodig en 
pleegde men op een aantal punten onvol
doende overleg met de VVD-fractie. We 
waren wat bevreesd dat de tijd Van Agt/ 
Wiegel weer zou terugkomen en dat op 
allerlei punten het kabinetsbeleid door de 
CDA-fractie zou worden afgezwakt. 
Ons bekroop de vrees dat het CDA weer 
gaten zou gaan schieten en kongies zou 
sluiten met de PvdA. Die ervaring uit het 
verleden is bij een aantal van ons nog 
steeds een trauma. Vandaar dat we duide
lijk wilden maken: die tijd mag niet terug! 
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Na die alarmbel bleek de sfeer ook behoor
lijk op te klaren, ondanks nieuwe wrijvings
punten- zoals de medianota- daarna." 

Noemt u dan eens voorbeelden waar die 
angst op was gegrond? 

"Vooral het sociaal-economisch beleid, de 
ombuigingen, het 1-juli-pakket, de begro
ting '85. De VVD is over het algemeen 
rechtlijnig: afspraak is afspraak. Bij het 
CDA bestaat toch vaak de neiging ge
maakte afspraken onder druk van vleugels 
in de fractie of bepaalde maatschappelijke 
groeperingen af te zwakken." 

Is het beleid en dus het kabinet - zoals 
Lubbers zei - mislukt, wanneer de 1 
miljoen werklozen wordt bereikt? 

"Mislukt kun je nooit zeggen, omdat er ook 
nog andere doelstellingen in het geding 
zijn. Over het totale beleid kunnen we 
echter nooit tevreden zijn, als dat zou 
leiden tot 1 miljoen werklozen, ondanks 
alle goede dingen in dat beleid." 

Lubbers zei: ik ben er niet meer bij met 1 
miljoen werklozen ... 

"Dat heb ik ook gehoord. Dat hij dan zou 
willen aftreden is natuurlijk een symboli
sche uitspraak. Met die symboliek ben ik 
het eens. Het kabinetsbeleid is dan mis
schien wel niet mislukt, maar wel failliet. En 
als je een failliete boedel hebt, kunnen 
andere onderdelen best goed gerund zijn. 
Maar dat is theorie, want iedereen is het 
erover eens: Een miljoen werklozen, dat 
nooit. Ik denk dat we niet zover zullen 
komen." 

U heeft het CDA eens het prototype van 
onbetrouwbaarheid genoemd. Wat vindt u 
nou echt van het CDA? 

, , Die uitspraak heb ik ooit wel eens gedaan; 
ik zou dat nu niet meer in die zin herhalen. 
Ik kom zelf uit een confessioneel milieu: 

mijn grootvader was 40 jaar lang wethou
der voor de KVP. Dus ik weet vrij goed, wat 
zich in een confessioneel milieu kan afspe
len. Wat de liberalen irriteert bij het CDA is 
dat - als je met elkaar tot een politiek 
compromis komt - wij geneigd zijn ons 
vierkant daarachter op te stellen en dat het 
CDA de neiging heeft daar naderhand op 
terug te komen en te willen bij-sturen. 
Liberalen zijn over het algemeen tamelijk 
rechtlijnig. Het CDA is een verzameling van 
mensen, die op basis van een geloofsover
tuiging politiek bedrijven. Mijn mening is, 
dat je op basis van een geloofsovertuiging 
nooit tot een eenduidige opstelling kunt 
komen." · 

Decennia lang blijkt het wel te kunnen; 
bovendien was het CDA vrijwel onafgebro
ken in de regering. 

"Van 1948 af zien we een afkalving van 
confessionele politieke partijen. Het CDA 
heeft nu minder zetels dan de KVP destijds 
in haar eentje nog had in 1963 en niets wijst 
op een behoorlijke groei de komende jaren, 
tenzij het CDA een andere koers zou gaan 
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"De samenwerking 

bewandelen. Voor de VVD liggen er denk ik 
nog grote groeikansen, vooral als je kijkt 
naar de jongeren. Ik geloof dat de confes
sionele politiek haar grootste tijd achter de 
rug heeft. Als je denkt op basis van 
geloofsovertuiging politiek te kunnen be
drijven, dan betekent dat bijna per definitie 
hele grote meningsverschillen. Wij hebben 
ook een groot aantal katholieken in de 
fractie en gereformeerden, maar die vin
den elkaar niet op basis van hun geloof 
maar op basis van een politieke overtui
ging. En geloven is geen politieke overtui
ging." 

In het geloof is toch sprake van bepaalde 
uitgangspunten, van waaruit je politieke 
standpunten kunt bepalen? 

, ,Ik opereer ook op basis van sommige van 
die beginselen. Alleen kom ik .tot de conclu
sie dat die beginselen leiden tot ver
schillende politieke opvattingen. Bij die 
beginselen gaat het immers niet om politie
ke uitgangspunten, maar om het ge
loof ... , om heel algemene principes zoals 
de naastenliefde. Het geloof is nooit be
doeld geweest als basis voor het oprichten 
van een politieke partij. Voor alle duidelijk
heid, ik zou mijn je!Jgd in het katholieke 
zuiden nooit hebbenwillen missen. Ik be
hoor niet tot de mensen, die zich beklagen 
over hun katholieke achtergrond, of die 
natrappen." 

De middenschool. Er ligt een notitie van 
minister Deetman om de experimenten uit 
te breiden. Hoe hard is dat punt voor de 
VVD? 

"Waar het om gaat is dat men niet moet 
proberen via experimenten de midden: 
school sluipenderwijs in te voeren. Als het 
aan de VVD had gelegen stond er in het 
regeerakkoord: Stoppen met experimente
ren, verzwaren van het vakkenpakket van 
de leerlingen, zodat ze beter toegerust van 
school komen; stoppen met èf1e stortvloed 
van circulaires van het Ministerie, die 
ouders, leraren en leerlingen ongelukkig 
en hoorndol maken: Eindelijk rust in het 
onderwijs! Maar we hebben nu -eenmaäï 
het regeerakkoord. De notitie van Peetman 
gaat niet alleen over experimenten, maar 
ook over de vraag hoe het wetsontwerp, 
dat de bekostiging en de evaluatie van de 
experimenten regelt, er uit moet zien. Paf 
wetje mag niet misbruikt worden om de 
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Middenschool toch langs de achterdeur 
binnen te halen. Ik snap overigens niet, 
waarom Peetman zo aan die midden
school blijft vasthouden, want ook binnen 
het CDA worden de bezwaren steeds 
groter, om over de onderwijswereld nog 
maar niet te spreken. Laat ik duidelijk zijn: 
met de VVD in het kabinet is het ondenk
baar dat er ooit een middensch'ool komt, 
als_enig type van voortgezet onderwijs." 

Wat zijn volgens u de onderscheidende 
punten tussen CDA en VVD? 

"Belangrijkste punt is uiteraard de confes
sionele basis van het CDA. De VVD stelt 
het individu voorop, terwijl het CDA start bij 
de gemeenschapsgedachte. Dat betekent 
overigens dat CDA en VVD in de praktijk 
dicht bij elkaar kunnen komen, maar het 
verschil in benadering is vrij principieel. Bij 
ons ligt veel meer de nadruk op de vernieu
wingsgedachte, de discussie over "pro
gressief" en "conservatief" verklaar ik 
daarmee dus tot vrij onzinnig. Terwijl de 
VVD op een aantal punten nieuwe dingen 
wenst, willen PvdA en CDA - in mindere 
mate - toch veel meer zaken behouden. · 
Wij stellen: zie dat allerlei zaken volstrekt 
zijn vastgelopen, dus dul"f die aan te 
pakken. Het beste voorbeeld is het media
beleid. Daarbij zie je ook nog een ander 

. belangrijk verschil tussen CDA en VVD, 
namelijk de rol die de overheid moet 

Iedereen is het erover eens: I 
miljoen werklozen mag niet 

gebeuren. Ik denk dat het niet 
zover zal komen. 

spelen. Wij kiezen bij h~ mediabeleid voor 
een maximale keuz~vrijheid voor de 
burger. Het CDA vindt dat in veel mindere 
mate en· wenst de overheid bepaalde 
normen en waarden te laten bewaken. Ik 
vind, dat de legitimiteit van die normen en 
waarden dan maar moet blijken uit de 
keuze van de burgers. Uitgangspunt moet 
zijn: laten we ten volle profiteren van de 
nieuwe techniek en laat de burger daarbij 
eigen keuzes maken." 

Het CDA wil van de verzorgingsstaat naar 
de zogenaamde verzorgingsmaatschappij, 
waarin de mensen elkaar wat meer vanuit 
de eigen omgeving - gezin, buurt, vereni
ging - opvangen. 

.. Pe VVD plaatst daarnaast een terughou
dende overheid, dat is een overheid die 
zich op een aantal punten uit de samenle~ 
ving terugtrekt. Als je daarvoor kiest, kom 
je vanzelf terecht bij een aantal fundamen
tele waarden, die in de samenleving van nu 
verstikt zijn geraakt. Wij hebben ons van de 
jaren zeventig äf voor deze koers inge
zet. Het CDA sluit zich daar nu in feite bij 
aan. De vraag is: hoe richt je zo'n nieuwe . 
samenleving in? Met weer nieuwe wette
lijke regels schieten we niets op. Ik ben het 
eens met die mensen, die vinden dat de 
samenleving dreigt te verkillen. Maar 
waarom wordt die kil? Doordat we alles 
hebben overgelaten aan de overheid en 
maatschappelijke organisatie. 
We zouden weer eens moeten leren wat 
meer voor elkaar over te hebben. Een vrij
willige keuze van mensen kan niet worden 
afgedwongen door de overheid. De men
sen zijn verslaafd geraakt aan de verzor
gingsstaat." 

Maar naarmate de risico's groter worden 
vallen de mensen meer op hun eigén 

(vervolg op pagina 14) 
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positie terug en krijg je een ver-ikte samen
leving. 

"Naastenliefde, solidariteit, kun je nooit in 
een wet vastleggen, maar moet in de 
samenleving zelf zitten. Juist door het 
huidige systeem is de onderlinge solidari
teit tussen mensen verdwenen. In plaats 
van onafhankelijkheid heeft het tot afhan
kelijkheid geleid, niet van elkaar, maar van 
de overheid. Het elkaar willen helpen, 
samen dingen willen doen, moet weer 
normaal worden in ons land. 

Het gaat dus niet zozeer om risico's, als wel 
om het dragen van meer eigen verantwoor
delijk." 

Het financieel en sociaal-economisch be
leid. Ruding wil voor 1985 tien miljard 
ombuigen. 

"Ik heb mij daarbij in grote lijnen aangeslo
ten, Lubbers trouwens ook. Ik waarschuw 
tegen de neiging van sommigen, om de 
opstelling van de minister van Financiën 
als overdreven af te doen.:· 

De Vries zei: liever banen, dan een lager 
financieringstekort. 

"Dat is een ongezonde en oneigenlijke 
tegenstelling, want de ontwikkeling van de 
werkgelegenheid hangt nauw samen met 
het financieringstekort. In feite gaat de 
verwachte economische groei voor 1986 al 
op aan de aflossing en rente van de 
staatsschuld. Als we niets doen aan het 
financieringstekort, leidt dat op den duur tot 
meer werkloosheid. 

Na 1986? Haalt het kabinet de rit? 

"Dat hangt in belangrijke mate af van het 
CDA, vooral ·met het oog op de kernwa
pens. Als de kwestie van de kernwapens 
wordt opgelost, verwacht ik verder nauwe
lijks enige ho~bel van betekenis. Over het 
voortbestaan ben ik toch op zich opti
mistisch. Maar als de VVD kunnen we na
tuurlijk een heleboel willen, maar het CDA 
zal zelf moeten beslissen en knopen dur
ven doorhakken." 

Moet het kabinetsbeleid na 1986 inzet 
worden van de verkiezingen? 

"Ja, dat is nog steeds ons standpunt. Dat 
betekent: ten eerste voortzetting van het 
beleid en ten tweede, dat iedereen die het 
met het beleid eens is zich daarbij kan 
aansluiten." 
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Het afdwingen van 
arbeidstijdverkorting is 

volstrekt heilloos en werkt 
niet. Het is een zaak van 

overlegtussen werkgevers en 
werknemers. 

Waarschijnlijk is dat Lubbers als minister
president centraal zal staan in de verkie
zingscampagnes. Wat betekent dat voor 
de lijsttrekker van de VVD? 

"Het gaat ons primair om het beleid. 
Overigens is het natuurlijk de vraag, of het 
CDA bereid is het beleid inzet van de 
verkiezingen te maken. Want dat zou een 
breuk betekenen met een jarenlange tradi
tie van het CDA. Ik zou het echter een 
zegen vinden, als het CDA dat wel zou 
doen. De VVD moet dan aan de kiezers 
duidelijk maken - en dat lijkt me geen 
moeilijk karwei - hoe dat beleid tot stand 
kon komen en wat het aandeel van de VVD 
daarin was. Als wij niet in het kabinet 
hadden gezeten, zou er een compleet 
ander beleid zijn gevoerd. Wat nu gebeurt, 
is door ons -al vanaf 1972 .bepleit. De 
invloed van de VVD is onmiskenbaar. De 
conclusies van de pers laten in dat opzicht 
aan duidelijkheid ook niets te wensen 
over." 

Als het kan dus: in 1986 voortzetting van de 
coalitie. Maar hoe staat het dan met die 
zgn. Des lndes-gesprekken tussen PvdA 
en VVD over toekomstige samenwerking? 

"Die gesprekken lopen al meer dan tien 
jaar." 

En die zullen nog wel zo'n vijfentwintig jaar 
voortduren? 

"Ik denk dat zolang Des lndes niet wordt 
afgebroken die gesprekken zullen door
gaan. Het betekent een maandelijkse in
jectie voor de werkgelegenheid daar." 

En de politieke samenwerking PvdA-VVD 
op middellange termijn? 

"Ook vanuit het CDA zijn geluiden te 
beluisteren, waaruit blijkt dat men de nade
len daarvan onderkent. Maar zolang PvdA 
en VVD elkaar uitsluiten zal het CDA die 
machtspositie blijven behouden. Je moet 
overigens de realiteit niet uit het oog 
verliezen. Nu praten over een coalitie 

PvdA/VVD is tijdverspilling. Dat is geen 
kwestie van definitieve uitsluiting, maar 
van nuchtere werkelijkheid. Het is nooit 
goed, wanneer één partij continu in het 
centrum van de macht zit." 

Minister De Koning mikt op een arbeidstijd
verkorting tot 32 uur in 1990. Halen we dat? 

"Dat hangt vooral af vim de vraag in 
hoeverre, werknemers bereid zijn daar
voor voldoende loon in te leveren. Wij zijn 
er falikant op tegen arbeidstijdverkorting 
wettelijk af te dwingen, dat is volstrekt 
heilloos en werkt niet. Het is een zaak van 
overleg tussen werkgevers en werkne
mers. Arbeidstijdverkorting is geen won
dermiddel tegen de werkloosheid." 

Er wordt loon ingeleverd, maar de arbeids
tijdverkorting blijkt niet te leiden tot nieuwe 
arbeidsplaatsen. Het .vertrouwen bij werk
nemers in zo'n middel slinkt toch met de 
dag? 

"Tussen werknemers en werkgevers is 
afgesproken dat de ingeleverde prijscom
pensatie voor twee doeleinden gebruikt 
zou worden. Enerzijds voor nieuwe werk
gelegenheid, anderzijds voor verbetering 
van de rentabiliteit van het bedrijfsleven. 
Het aanwenden van prijscompensatie 
heeft in ieder geval afbraak van werkgele
genheid voorkomen. Ik zet vraagtekens bij 
de doelstelling van 32 uren in 1990. Tenzij 
bij een hoge economische groei in de 
komende tijd, want dan is het veel gemak
kelijker te financieren." 

Dwangmiddelen of sancties bij niet
invoering van arbeidstijdverkorting? 

"Volstrekt tegen! Arbeidstijdverkorting is 
niet centraal te regelen. Arbeidstijdverkor
ting is geen confectie-pak, maar een r.laat
pak, dus moet per bedrijf geregeld worden. 
Verdere ombuigingen gaan vooral ten kos
te van ambtenarensalarissen en sociale 
uitkeringen, omdat die nu eenmaal zeven
tig procent van de overheidsuitgaven uit
maken. 
Wat de herziening van het sociale zeker
heidsstelsel betreft zijn onze uitgangspun
ten: één, evenredigheid tussen premie en 
uitkering; twee, ook kijken naar kortlopen
de uitkeringen zoals de ziektewet; drie, het 
gehele stelsel moet vanwege de kosten 
worden afgeslankt; vier, gelijke behande
ling van man en vrouw. Dat betekent dat 
het kabinetsvoorstel in de adviesaanvrage 
aan de SER ons niet bevalt, omdat daarin 
de evenredigheid tussen premie en uitke
ring niet is begrepen, en omdat met name 
de bovenminimale uitkeringen nogal fors 
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worden aangepakt. Die plannen kunnen zo 
dus niet doorgaan en moeten worden 
bijgesteld. Plannen zoals die van de FNV 
die een extra kostenpost betekenen van 
1 ,5 miljard? Een illusie! 
Als sociale partners er in de SER niet 
uitkomen, dan zullen kabinet en Kamer 
knopen moeten doorhakken." 

Wat moet de opstelling van het kabinet 
worden in het overleg met ambtenaren? 

,.Rietkerk moet in de eerste plaats haast 
maken met een fatsoenlijk overlegstelseL 
Ons staat daarbij het volgende voor ogen: 
In het voorjaar stelt het kabinet een voorlo
pig budget vast. De Kamer wordt daarover 
ingelicht en kan daarover desgewenst 
discussiëren. Op basis van dat voorlopige 
budget wordt overleg gepleegd met de 
ambtenarenberaden. Vervolgens komt de 
regering op Prinsjesdag met een definitief 
voorstel naar de Kamer en stelt de Kamer 
het uiteindelijke budget vast. Zo is er 
sprake van werkelijk overleg tussen bon
den en kabinet en niet van voldongen 
feiten. Hoewel de ambtenaren in 1985 te
rug moeten, daar speculeer ik op dit mo
ment niet over. Moeilijkheden als vorig 
jaar? U verwacht niet dat de ambtenaren 
zich zonder slag of stoot zullen overgeven. 
Dat zou ik in hun positie ook niet doen." 

Wat moet er bij de komende herziening van 
de sociale zekerheid met het minimum 
gebeuren? Kan het nóg verder omlaag? 

,.Als we de doelstelling van de ombuigin
gen willen halen, moeten we ook naar de 
minima kijken, alleen al omdat 75% van de 
uitkeringen minimum-uitkeringen zijn. De 
VVD heeft overigens destijds als eerste 
voorgesteld om te kijken naar de zoge
naamde echte minima." 

In het regeerakkoord wordt grote nadruk 
gelegd op een para/Iele inkomensontwik
keling tussen werknemers, ambtenaren en 
uitkeringen. 

,.In feite hebben we de koppelingen natuur
lijk volstrekt losgelaten. Wij zijn daar altijd 
voor geweest via ons pleidooi voor een 
koppeling op afstand. Wij bestrijden de 
koppeling tussen ambtenarensalarissen 
en uitkeringen, een zaak die het CDA heeft 
bepleit als legitimatie voor het loslaten van 
de koppeling tussen lonen in het bedrijfsle
ven en uitkeringen. Ik vind het volslagen 
onterecht om - als je geen koppeling wilt 
hebben tussen bedrijfsleven en uitkeringen 
- die wel in te voeren tussen ambtenaren 
en uitkeringen. Zo'n koppeling is om meer
dere redenen niet juist en is in feite door het 
kabinet ook al losgelaten." 
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De VVD is dus tegen een gelijkhouden van 
ombuigingen voor ambtenaren en uitkerin
gen? Moeten de uitkeringen meer omlaag 
dan de ambtenaren? 

,.Iedere groep heeft zijn eigen taakstelling. 
Wij vinden dat het gaat om twee verschil
lende groepen: ambtenaren zijn niet te 
vergelijken met degenen die een sociale 
uitkering krijgen. Dus moet je geen koppe
ling leggen. Bovendien wek je weer de 
schijn bepaalde garanties te kunnen ge
ven! Terwijl het politieke bedrijf jui~grote 
schade heeft opgelopen, omdat ze bepaal
de garanties niet waar kon maken. 
Er mag geen al te groot gat ontstaan tussen 
de mensen die werken in het bedrijfsleven 
en die bij de overheid. De middelbare en 
hogere ambtenaren worden nu al onderbe
taald ten opzichte van het bedrijfsleven. Als 
we geen gelijke ontwikkelingen hebben 
tussen de lonen in het bedrijfsleven en de 
ambtenarensalarissen, zal het overheids
apparaat leegstromen. Het verschil tussen 
bepaalde categorieën in het bedrijfsleven 
en bij de overheid mag dus zeker niet 
groter worden." 

Wat moet je dan doen om die inkomens 
aan elkaar gekoppeld te houden? Want dat 
zegt u. Moeten we dan minder ombuigen? 

"Nee, dat zeg ik niet. Je zult het aantal 
ambtenaren moeten verminderen. Ik sluit 
dan' ook niet uit dat de zogenaamde 
2-procents-operatie (per jaar twee p'rocent 
minder ambtenaren) versterkt moet wor
den. Om meerdere redenen moeten we 
ook kijken naar het totaal aantal ambtena
ren." 

In het regeerakkoord staat terugdringing 
van de rol van de kernwapens centraal. 
Hoe? 

"Voorop moet staan dat die pogingen 
vooral in het kader van de NAVO moeten 
plaatsvinden door wederzijdse onderhan
delingen. We vinden de NAVO van essen
tieel belang voor het handhaven van de 
vrede en veiligheid in de westerse wereld. 
Welk compromis er straks ook komt, voor 
ons staat centraal een samenhangend . 
beleid op het gehele terrein van de nucleai
re bewapening. Dat betekent dat een 
compromis instemming moet hebben van 
de NAVO. Met andere woorden: eenzijdige 
stappen wijzen wij af. Anders begeef je je 
op het pad van de neutraliteit. Dat lijkt mij 
iets, wat de achterban van het CDA ook 
niet wil" 

Van Aardenne heeft gezegd: bij niet
plaatsing is er een kabinetscrisis en treden 
de VVD-ministers af. 

"Klopt. Daar bestaat binnen de VVD-top 
volstrekte overeenstemming over. Niet
plaatsing is ondenkbaar. Het kabinet moet 
zoeken naar een evenwichtig pakket. 
Daarmee moet men naar de NAVO met de 
vraag: vindt u dat Nederland met dit pakket 
nog een volwaardige bijdrage geeft aan de 
NAVO? Je krijgt overigens wel eens de 
indruk dat we in ons land meer met onszelf 
onderhandelen, dan met de Sowjet Unie." 

Het besluit tot plaatsing of niet moet dus in 
handen worden gelegd van de NAVO? 

Niet-plaatsing is uitgesloten. Elke andere 
oplossing moet de goedkeuring hebben 
van de NAVO." 

Als deNAVO zou zeggen: minder dan 48 is 
onaanvaardbaar, dan is dat ook onaan
vaardbaar voor de VVD? 

"Het kabinet zou er verstandig' aan doen 
om naar de NAVO te luisteren. Ik hoop ook 
dat men beseft dat met het voortbestaan 
van het kabinet eveneens het verdere 
kabinetsbeleid op het spel staat. Het zou 
een ramp betekenen voor ons land als dit 
beleid niet door zou kunnen gaan." 

Als een pakket van het kabinet in de Kamer 
niet haalbaar zou zijn, is dat dan het einde 
van het kabinet? 

.. Ik vind het verstandig dat Lubbers al enige 
tijd geleden heeft aangekondigd, dat hij zijn . 
politiek leven verbindt aan een kabinets
voorstel. <1111 

Ben Pauw 
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EUROPA 

Europarlementariërs spreken met Nederlandse regering 
Vorige week vrijdag 6 april vond voor het 
eerst in ons land een openbare delegatie
vergadering (ODV) van de vijfentwintig 
Nederlandse Europarlementariërs plaats 
met staatssecretaris van Eekelen (Europe
se zaken). De vergadering stond onder 
leiding van de ouderdomsdeken, ofwel 
voorzitter van de 25, Joep Mommersteeg, 
initiatiefnemer van deze gebeurtenis. 
Het is de vraag of deze overlegvorm met de 
regering ooit werd toegepast in de overige 
EG-landen. De regering is verantwoording 
verschuldigd aan de Staten-Generaal. 
Voor wat betreft de Tweede Kámer ken
nen we vaste Tweede Kamercommissies, 
uitgebreide commissievergaderingen en 
mondeling overleg. 

Op het Europese niveau pleegt het totale 
Europese Parlement, hetzij plenair, hetzij 
in commissieverband - dus met leden uit 
de tien EG-landen - overleg met de EG
ministerraad of de ministers van buiten-

landse zaken. De Raad wordt dan verte
genwoordigd door zijn voorzitter. Deze 
wisselt elk half jaar en momenteel bekleedt 
de Franse president Mitterrand deze post. 

Interessant 
Maar vorige week sprak het Nederlandse 
contingent uit het EP met het Nederlandse 
deel van de EG-ministerraad, institutioneel 
erg interessant. 

De voornaamste lopende kwesties, zoals 
de begroting, de landbouw, de Britse bij
drage, het milieubeleid en het vervoer, 
werden door staatssecretaris Van Eekelan 
vanuit een Nederlandse invalshoek en 
door de Nederlandse Europarlementariërs 
vanuit een Europese dimensie besproken. 
Het debat was open en "to-the-point" en 
kon zich verhe•Jgen op een goede belang
stelling van de Euro-kandidaten en de 
landelijke pers. Jammer, dat we geen 

Burg. Eisenweg 2- 2678 ZG De Lier (Z.H.)- Tel. 01745-4244 * 
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e Chrysantenstekken voor snij- en potcultuur getest, gese-
lekteerd en elk seizoen weer nieuwe rassen 

e Kalanchoêstek, steeds de beste nieuwigheden 
e Streptocarpus, veel nieuwe rassen 
e Episcia, een "nieuwe" kultuur 
e "New Guinea" lmpatiens, voor binnen(pot) en border 
e Exacum - dubbel wit en blauw. 

Behalve bovengenoemde verscheidenheid is er een diepteonderzoek: 
Selektie en testing. Elk jaar worden alle rassen geselekteerd en getest. Fides 
chrysanten zijn niet zomaar chrysanten, maar chrysanthemums: net even meer. 
Het streven is steeds naar maximums, optimums en dat is het summum. 
Voorlichting. De overheid bezuinigt op voorlichting. Fides breidt erin uit. Voor 
teeltbegeleiding, economische haalbaarheid en studies. 
Sortimentsverbreding. Wij strijden -ook voor u - om zoveel mogelijk goede ras
sen en gewassen in de handel te brengen. 
Epiloog. Als de tentoonstelling allang is afgelopen, bent u nog steeds welkom bij 
Fides om ter plekke de kwaliteit en verscheidenheid te zien. 

leden van de Tweede Kamer hebben 
gezien. De Europarlementariërs zien iri 
deze open gedachtenwisseling, waar naar 
alle waarschijnlijkheid een vervolg op zal 
komen, een extra kanaal om hun meningen 
en gedachten te ventileren en voor het 
voetlicht te krijgen. Zowel naar het Euro
pees Parlement toe, als richting de Tweede 
Kamer (vaste kamercommissie van Bui
tenlandse Zaken) en de partij. ..,.. 

Jean Penders, lid van het Europees Parle
ment. 

Voor 
zaden, 
granen 
en 
huis
dieren
voeding: 
P. Vogelaar 
Postbus 62 
2150 AB 
Nieuw-Vennep 
Tel. 02526-72410. 
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EUROPA 

CDA-Eurokandidaat Jean Penders: 

Bevoegdheden Europees Parlement uitbreiden 
Jean Penders werd op 5 april 1939 onder 
de rook van Eindhoven op 5 april 1939 
geboren. Wegens een gebrek aan r.k.
middelbare scholen in Oost-Brabant, zag 
deze zoon van een uit Maastricht afkomsti
ge dorpsnotaris zich genoodzaakt om bij 
de Jezuïeten in Nijmegen het gymnasium 
te bezoeken. Al op jonge leeftijd las hij 
historische boeken en was hij veelvuldig 
achter de krant te vinden. Het lag dan ook 
voor de hand, dat de jonge Jean na het 
doorlopen van het gymnasium in Nijmegen 
aldaar geschiedenis ging studeren. Zijn 
belangstelling voor internationale vraag
stukken was toen al gewekt. Als drs. 
geschiedenis moest onder hij de wapenen. 

Hij diende bij de luchtmachtstaf in de 
functie van voorlichtingsofficier. Penders: 
"Hier had ik als taak voordrachten te 
houden over de internationaal politieke 
situatie en moest verder studieprogram
ma's opzetten voor mede-voorlichters." In 
1965 trouwde hij. Twee jaar later werd hij 
lid van de KVP en zat daarna gedurende 
vele jaren in diverse KVP studiecommis
sies. In 1971 en 1972 was hij kandidaat 
voor de Tweede Kamer, maar kwam beide 
keren op een onverkiesbare plaats. Van 
1968 tot 1972 was hij ambtenaar bij het 
Ministerie van Buitenlandse Zaken, waar 
hij te maken kreeg met ontwapening en 
internationale vredesvraagstukken. Tot 

.1976 was hij vervolgens ambtelijk secreta-
ris van de KVP-fractie in de Tweede 
Kamer, waar Panders eerst assistent van 
de toenmalige fractievoorzitter Frans An
driessen was en voorts voorlichter van de 
Tweede Kamerfractie van de KVP. Vanaf 
1974 was hij bovendien lid van de advies
commissie van Buitenlandse Zaken voor 
vraagstukken van ontwapening en interna
tionale veiligheid en vrede. Tussentijds 
werd hij woordvoerder ·van de Weten
schappelijke Raad voor het Regeringsbe
leid, die voor de regering informatie aan
droeg en verkenningen uitvoerde ten aan
zien van diverse lange termijnvraagstuk
ken. Vanaf 1979, toen de eerste recht
streekse verkiezingen voor het Europees 
Parlement plaatsvonden, is Jean Panders 
lid van het EP. Daarnaast is hij lid van de 
raadgevende vergadering ACS-EG (ACS 
=Afrika-Caribisch Bekken-Stille Zuidzee), 
lid van de Politieke Commissie en plaats
vervangend lid van de Commissie voor 
ontwikkeling en samenwerking, de Euro
pese politieke samenwerking en de buiten
landse politiek van Europa. Ik heb me de 
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afgelopen vijf jaar met name bez1ggehou-· 
den met veiligheidsvraagstukken, de zaak 
rond de mensenrechten, het Midden
Oosten, Polen en Chili. De raadgevende 
vergadering ACS-EG wordt ook wel het 
Lomé parlement genoemd en daarin ben ik 
actief geweest en heb voortdurend aan
dacht gevraagd voor de Noord-Zuid ver
houding met betrekking tot de mensen
rechten." 

Lange adem 
"De ontwikkeling van het parlement vor
dert langzáam, maar als historicus weet ik 
dat het maken van een parlementaire 
democratie een zaak van lange adem is. 
Het is wel erg triest, dat de voedselproduk
tie de bevolkingsgroei niet bij kan houden 
en om die reden heb ik ook gro't9 zorg voor 
de toekomst van Afrika." Panders vindt, dat 
het aanzien van het Europees Parlement te 
weinig onderbouwd is en hiermede hangt 
het af of het een echt parlement zal worden 
of niet. Het hangt volgens hem ook af van 
de vraag of de huidige geringe bevoegdhe
den kunnen worden uitgebouwd. "De 
macht is gering, maar de invloed is ge
groeid". De enige reële macht is er ten 
aanzien van het vaststellen van de begro
ting en de mogelijkheid om de commissie 
naar huis te sturen. Penders: "Wat ik zo 
graag zou willen zien, is dat de hoeveelheid 
eigen middelen wordt uitgebreid, waardoor 

Penders: Europese ~uil 
binnen de NAVO. 

ook de begrotingsmacht wordt vergroot. 
Bovendien zou het parlement het recht 
moeten verwerven om ook de individuele 
commissarissen naar huis te sturen en 
zou, als de Raad van Ministers niet tot 
besluiten komt, de beslissingsbevoegd
heid overgeheveld moeten worden naar 
het Europees Parlement." 
"Voor wat de veiligheid betreft moeten we 
ons concentreren op een apart Europees 
profiel binnen de NAVO, een Europese zuil 
creëren, waardoor Europa maar met één 
stem kan spreken. Ik pleit echter niet voor 
een aparte Europese defensieorganisatie, 
maar wel het opbouwen van een politiek 
strategisch Europees profiel en ook de 
verschillen en overeenkomsten met de VS 
ook t.a.v. wapenbeheersing scherp defi
niëren. Voor een waardevolle en invloedrij
ke stem van Europa in de wereld is een 
gezonde en krachtige economie noodza
kelijk," aldus Penders. Met betrekking tot 
de actuele discussie over wel of niet 
plaatsing van kruisraketten in Nederland 
merkt hij op: "In 1979 bij het NAVO 
dubbelbesluit was ik een uitgesproken 
voorstander van plaatsing, al vond ik de 
572 middellange afstandsraketten wel wat 
veel. Nu zijn getallen onbelangrijk het moet 
gaan om plaatsing of nièt. 
Je kunt toch niet een beetje plaatsen, zoals 
je ook niet een beetje zwanger kunt zijn. In 
november vorig jaar hebben negen van de 
tien CDA'ers in het Europees Parlement 
zich door middel van een resolutie uitge
sproken voorondersteuning van het NAVO
dubbelbesluit. Ik vind tenslotte, dat het nu 
welletjes is, datje alsgrootste regeringspar
tij vijf jaar lang geen vast standpunt hebt 
ingenomen," aldus Jean Panders, lid van 
het Europees Parlement. ·· ~ 

Gerard de Ruiter 
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APPÈL EN WEERKLANK 

Limburg is weer voor 
het CDA gaan knokken 

Leon Frissen (directeur provinciaal bureau): 
"Provinciale inbreng in partij zou groter kunnen." 
"Uitstekend" zegt Ries Smits (landelijk secretaris) 
"maar pas op voor regionalisme." 

In Sittard, in een huis dat voorheen dienst 
deed als praktijk van een oogarts, is het 
provinciale partijbureau van Limburg ge
vestigd. Waarom zo'n eigen kantoor? 
Leon Frissen: "Al sinds 1948 is er in 
Limburg een eigen (KVP) bureau. Aanvan
kelijk functioneerde dat goed, maar in de 
jaren zeventig kwam er de klad in. De KVP 
was een doodbloedende partij, nationaal 
en regionaal. Maar aan de vooravond van 
de fusie besloot een aantal jongere 
KVP'ers dat dat zo .ni~t meer kon. Zij 
hebben, onder leiding van het huidige 
CDA-kamerlid René van der Linden, het 
initiatief genomen om de partij nieuw leven 
in te blazen. Na voorbereidende werk
zaamheden van een commissie is in 1979 
het bureau heropgericht." 

Psychologische drempel 
"Waarom een eigen partijbureau? Daar
voor zijn verschillende redenen. Allereerst 
speelt natuurlijk de grote barrière tussen 
Limburg en "het Haagse" een grote rol. De 
afstand is groot. De mentaliteit van de 
mensen is anders. Limburg heeft hele 
eigensoortige problemen. Er is, kortom, 
voor de Limburger een hele hoge psycho
logische drempel te overwinnen, voor hij 
zich tot Den Haag wendt. Daarom zijn wij 
.er. 
Het bureau is aan het eind van de jaren 
zeventig opnieuw gèstart om de afkalving 
van de christen-democratische politiek in 
Limburg tot staan te brengen. Het kader 
van de oude KVP was volkomen uit elkaar 
gevallen, de afdelingen functioneerden 
niet meer. Het enige waarvoor de bestuur
ders nog bij elkaar kwamen, waren de 
kandidaatstelling en het voeren van verkie
zingscampagnes. Er ontbrak een effectie
ve organisatiestructuur. Door dat alles 
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werden we geconfronteerd met een sterk 
dalende aanhang. Vooral de PvdA profi
teerde daarvan." 
Denkt u dat het resultaat heeft gehad? 
Frissen: "Wel, sinds we weer actief zijn is 
die afkalving tot staan gebracht. We zijn 
weer voor de CDA gaan knokken. Er is een 
hard werkend Stichtingsbestuur (de Stich
ting CDA-bureau beheert het kantoor in 
Sittard). Bij haar is het personeel in dienst. 
In dat bestuur zijn partijbestuurders, ka
merleden, statenledenen anderen, van de 
verschillende bloedgroepen vertegen
woordigd. 
Ik zelf ben in november 1979 als directeur 
begonnen. Binnen een paar maanden 
verhuisden we naar een groter pand, 
vooral omdat daar meer vergaderruimte 
aanwezig was. Thans werken hier zeven 
mensen. Eén full-time, de andere zes in 
deeltijd. Twee van hen zijn hier in het kader 
van de zgn. werkverruimende maatregel 
van het ministerie van Sociale Zaken. Toen 
we aan het werk zijn gegaan, hebben we 

Provinciale CDA-partijbureaus zijn le
vensvatbaar, meent de werkgroep Inter
ne Partijorganisatie. De werkgroep stel
de het rapport "Appèl en Weerklank" 
samen, dat thans door de partij bespro
ken wordt. In dat rapport wordt onder 
andere de conclusie getrokken dat be
paalde partij-werkzaamheden beter in 
de provincie gedaan zouden kunnen 
worden dan in Den Haag. Zoals de 
voorbereiding van de besluitvorming en 

/bepaald administratief werk. De redac
tie van CD/ACTUEEL verdiepte zich in 
deze problematiek en stak haar licht op 
bij Leon Frissen, directeur van het CDA
partijbureau Limburg. Ook partijsecre
taris Ries Smits vroegen wij om een 
reactie. 
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de taken die we moesten vervullen eens op 
een rijtje gezet: 
- secretariaatswerkzaamheden voor alle 
eigen partij-organisaties in Limburg; 
- een goede relatie onderhouden met de 
afdelingen, de wederopbouw van de afde
lingen; 
- het kamerkringbestuur politiek inhoude
lijk en organisatorisch ondersteunen; 
- functioneren als ambtelijk secretariaat 
voor de statenfractie; 
- het. begeleiden van campagnes en het 
orgamseren van manifestaties; 
- vergaderaccommodatie bieden; 
- voorlichting geven; 
- de interne communicatie bevorderen· 
- het onderhouden van de contacten ~et 
de christen-democratische partijen in de 
aangrenzende regio's in West-Duitsland 
en België." 

Constant 
"Nu we een aantal jaren aan deze doelen 
gewerkt heb~en,. zien we dat de aanhang 
van het CDA 1n L1mburg constant is geble
ven. We hebben kunnen meehelpen dat 
ontzettend veel mensen in Limburg willen 
bouwen aan het CDA." 
Hoe werd dit alles gefinancieerd? 
~eon Frissen: "Wij draaien op een begro
ting van I 300.000,--. Dat wordt als volgt 
gefinancierd: we krijgen als provincie 01Îs 
aandeel uit de contributiemiddelen van de 
partij. Daarnaast staan de 34 leden van de 
CDA-fractie in de Provinciale Staten 15% 
van hun wedde af aan het CDA-bureau. En 
Limburgse burgemeesters, wethouders en 
raadsleden 3%. Op vrijwillige basis uiter
aard, maar voor dat geld krijgen ze immers 
de nodige ondersteuning terug. Tenslotte 
ontvangen we kleinere donaties zoals 
subsidies van het Nolensfonds (ten'behoe
ve van het onderhoud van het gebouw), 
van het rni'"listerie var. c;ociale Zaken." 

Wat vindt u van de aanbeveling van Appèl 
en Weerklank ten aanzien van de overhe
veling van taken, die nu door het CDA
bureau m Den Haag gedaan worden naar 
Sittard? ' 
Leon Frissen: "Al direct na de fusie in 1980 
hebben wij in Limburg erop gewezen dat 
bepaalde taken op organisatorisch gebied 
gezien de afstanden, zouden moeten wor~ 
den gedecentraliseerd. De functionele be
voegdheden van een kamerkringbestuur 
z~uden moeten worden uitgebreid. Zaken 
d1e voor de-concentratie in aanmerking 
komen zijn in onze ogen o.a.: het kader- en 
vorm~ng~werk, de campagnevoering, de 
contnbutle~egeling. De l?rovinciale inbreng 
op het geb1ed van kandidaatstelling of van 
benoemingen in werkgroepen van de partij 
zou groter kunnen." 
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Blauwdrukken 
"Maar wij staan echt niet te wachten op 
blauwdrukken van provinciale bureaus, die 
o~s door de partij worden opgelegd. Wij 
~~ll_en_ de ruimte die wij in Limburg op eigen 
1n1t1at1ef geschapen hebben in de toekomst 
kunnen continueren. 
Voor de opzet van zo'n partijbureau moet 
een breed draagvlak zijn in de provincie. 
Zowel financieel, als wat motivatie betreft. 
Als dat er niet is, kan je het wel vergeten. 
Dat kan j_e niet van bovenaf opleggen. Het 
CDA-nationaal zou hooguit stimulerend 
kunnen optreden, maar de invulling moe
ten ~>Verlaten aan de ~kamerkring zelf. 
<?vengens hebben we altijd zoveel moge
liJk samengewerkt met het CDA-bureau in 
D_e~ Haag. Vooral in de beginjaren waren 
fnct1es onvermijdelijk, maar de organisatori
sche relatie is hoe langer hoe beter gewor
den. 

Per slot van rekening moet Je samen 
proberen de partij vooruit te trekken in 
plaats v~n elk!"a_r in de wielen te rijden. Het 
bela~gn]kste 1s 1mmers dat de partij goed 
functioneert." 

Oordeel partij-secretaris 
Ries S~it~ is landelijk partijsecretaris, de 
man biJ w1e de regio~ale CDA-lijnen bij 
elkaar ko_men. Ook hem vroegen wij om 
een react1e. 
Wat vindt hij van overheveling van taken 
naar provinciale bureaus? 
Ries Smits: "Ik ben bang dat er niet zoveel 
taken naar eventuele provinciale bureaus 
gedecentraliseerd kunnen worden. Het 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis. 
Prijzen vanaf f 1.220.·. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH 0 ~ ~ IMMIGRANT 
....._... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159 
3230 AD .Brielle. Tel. 01810·S667. 
Ledenadm.: Postbus 455,2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 

~ui~ige bureau in Den Haag doet werk, dat 
Je met zomaar kan deconc~ntreren. Denk 
maar aan de financiële- of de ledenadmini
stratie." Hij acht het dan ook financieel 
onha~lbaar om alle provincies met landelij
ke m1ddele~ te voorz!e~ van een eigen 
kant~o~. "Sinds de fus1e 1s er twee miljoen 
bezu1mQd op de begroting van het partij
bureau 1n Den Haag. Voor de uitvoering 
van het noodzakelijke werk is er daardoor 
nog een minimum aantal mensen in 
dienst." 
Wat zou "Den Haag" dan wel kunnen 
overhevelen? 
Rie~ Smits: "V'o!e. kunnen in ieder geval de 
nod1ge begele1d1ng geven en ideeën aan
reiken o_ver de opzet van een bureau. Op 
het g~bu:~d van de campagnevoering, de 
orgamsat1e van regionale bijeenkomsten 
en manifestaties, of bij de ondersteuning 
v~n kamerkringbesturen, zouden provin
Clale bureaus nuttig werk kunnen verrich
ten. Men kent de regio's immers goed. In 
dat soort gevallen neemt een provinciaal 
bureau uitvoerende taken over van de 
kamerkringbesturen. Er vindt dan een ze
kere professionalisering plaats van wat 
momenteel mensen in hun vrije tijd doen." 
In ~et _algemeen is Smits niet tegen de 
opnchtlng van provinciale partijbureaus: 
"Ze ~oldoen uitstekend in de provincies 
v.:aann ze werken. Onze relatie met b.v. 
L1mburg is uitstekend. Toch stel ik twee 
voorwaarden: ze mogen niet leiden tot 
regionalisme, in de zin van een actiebu
reau voor belangen van de provincie en het 
moet financieel haalbaar zijn." .,.. 

Theo Brinkel 

Spreekbeurten 
Vervolg van pagina 4 

18 april: 
H. May: Katholiek Vrouwengilde Geleen 
De Hanenhof te Geleen. Aanvang 10.00 
uur. 
E. Brinkman: KK Zeeland. 

19 april: 
H. May: Hotel van Dijk, IJsselkade 30 te 
Kampen. Aanvang 20.00 uur. CDA
Vrouwenberaad Kampen/IJsselmuiden. 
B. Beumer: CDA-Nijeveen, Dorpshuis De 
Schalie, Burg. Haitsmalaan 28, Nijeveen. 
Aanvang 20.00 uur. 
E. Brinkman: KK Den Helder Bedstee" 
Pr. Hendriklaan. ' " ' 
H. Couprie: CDA-Sauwerd. Aanvang 19.30 
uur. 
H. Eversdijk: CDA-Borssele. 
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INGEZONDEN 

UW MENING 
Gebed y 
Tijdens het Congres te Breda op 11 februa
ri jl. heb ik mij er over verwonderd dat bij de 
opening van het congres niet de zegen van 
de Heer werd gevraagd. De partijvoorzitter 
volstond met het voorlezen van een psalm. 
Hierdoor werd m.i. te weinig beklemtoond 
dat wij in al ons doen en laten afhankelijk 
zijn van de goedertierenheid van de Heer. 
Deze afhankelijkheid geldt zeer zeker ook 
voor het CDA-congres, gelet op de onder
werpen die daar worden besproken en de 
besluiten die daarover worden genomen. 
Met onze partijpolitieke discussies ,.Appèl 
en Weerklank" en ,.Van verzorgingsstaat 
naar verzorgingsmaatschappij" willen we 
dit beginsel toch ook nog eens extra 
beklemtonen? 
Wij (en nu schrijf ik mede namens mijn 
afdelingsbestuur en de Gemeenteraads
fractie) zouden het op prijs stellen wanneer 
het CDA - bij alle onderwerpen die ter 
discussie worden gesteld- nu ook nog niet 
eens over de plaats van het gebed gaat 
discussiëren. En mocht toch bij velen de 
indruk bestaan dat het gebed te zeer op 
een protestantse traditie stoelt laat deze 
traditie dan voortbestaan vóór de partij 
afglijdt van een christelijke beginselpartij 
naar een partij waar het deconfessionele 
denken de overhand dreigt te krijgen. 

B. Keuning, Woerden 

Onderwijsconferentie 
Voor de onderwijsconferentie van 29 maart 
te Zwolle kreeg ik de stukken toegezonden. 
Een en ander was keurig verzorgd. Echter 
lezing van een stuk uit CD/ACTUEEL 4 
februari 1984 van de hand van Cees 
Blokland leverde gemengde gevoelens op. 
Een artikel dat tendentieus is en onwaarhe
den bevat, moet nl. worden weersproken. 
Voorlichting dient juist te zijn en niet alleen 
maar gericht op het verkopen van een 
beleid of een persoon, want daar komen 
maar gepeperde schandaaltjes van. Waar 
Blokland spreekt over het bereikte HOS
akkoord licht hij fout voor: het ombuigings
effect van die maatregel is niet nihil. De 
minister haalt wel degelijk op termijn zijn 
miljoenen binnen. En de maatregel m.b.t. 
de klassenvergroting zou niet leiden tot 
gedwongen ontslagen? Vraag het maar 
eens aan het voortgezet onderwijs! Wan
neer Blokland schrijft over ,.een school 
voor voortgezet onderwijs die methoden en 
werkwijzen hanteert die sinds de jaren 
zestig niet erg veranderd zijn" polariseert 

20 

hij ten behoeve van een inhoudelijk nog niet 
ingevulde nieuwe structuur die hij kennelijk 
voorstaat. Hij polariseert ook wanneer hij 
de rust in het onderwijs waar vele werkers 
om vragen verdacht maakt. De gevraagde 
rust is nl. niet de rust ,.die elke ontwikkeling 
verdacht, en elke vernieuwing taboe 
maakt", is niet ,.de rust van het kerkhof 
wensen", maar is de rust om gestaag te 
kunnen werken aan ontwikkeling vanuit 
wat men bereikt heeft. Gelukkig klinken de· 
geluiden die dit streven steunen in het CDA 
luider. Zo ook in Zwolle. Bewindslieden en 
kamerleden hebben dit geluid gehoord en 
begrepen. Nu nog de lezers van CD/ 
ACTUEEL. 

N. Sluijs, Heerde 

Reactie 
De heer Sluijs meent onwaarheden te 
ontdekken in mijn artikel van 4 februari. Ik 
wil daar kort op ingaan. 
1. Voor wat betreft de informatie over het 
beginselakkoord over de HOS-nota heb ik 
mij gebaseerd op persverklaringen van het 
departement en vakorganisaties. De nieu
we salarisstructuur zal op lange termijn 
indirecte opbrengsten opleveren (b.v. be
voegdheidsbezoldiging). 
Echter de effecten voor de betrokkenen 
zijn mede als gevolg van overgangsafspra
ken nihil. De leerkracht gaat er in vergelij
king met nu zelfs op vooruit als tezijnertijd 
de 1 ,85 procent korting wordt afgeschaft. 
2. De gevolgen van de groepsgrootte
maatregelen worden via natuurlijk verloop 
opgevangen, ook in het voortgezet onder
wijs. Het is niet ondenkbaar dat de ontsla
gen waar de heer SI u ijs op doelt, het gevolg 
zijn van het dalend aantal leerlingen. 
3. Polarisatie ligt niet in mijn aard, u hebt 
kunnen lezen dat ik een warm pleitbezor
ger van het consensusmodel ben. Uiter
aard gun ik_ een ieder zijn rust; zeker 
wanneer die benut wordt om gestaag aan 
ontwikkeling van het onderwijs te werken. 
De vraag is echter of de ontwikkelingen, 
zoals het dalend aantal leerlingen, ons met 
rust laten. 

Cees Blokland 

Rectificatie 
In CD/ ACTUEEL nr. 15 stond een ingezon
den brief van de heer P. de Jager uit Stiens. 
Deze brief was zodanig ingekort, dat een 
essentieel onderdeel ervan, waarin de 
schrijver verklaart voorstander te zijn van 
plaatsing van kruisraketten in Nederland, 
ontbrak. 
Het leek de redactie juist dit voor de 
volledigheid hier nog te melden. 

Doorstromingsheffmg? 
Naar aanleiding van de discussie in CD/ 
ACTUEEL van 17 maartjl. overdedoorstro
mingsheffing vraag ik uw aandacht voor het 
volgende. 
Het is bekend, dat vele huurders met 
hogere inkomens ten onrechte wonen in 
zwaar gesubsidieerde woningwetwonin
gen, die per definitie bestemd zijn voor 
minder draagkrachtigen. 
Jongeren met lagere inkomens worden 
verwezen naar de duurdere nieuwbouw. 
Huurharmonisatie en doorstromingshef
fing, ofschoon op zich goed, maken geen 
einde aan deze ongewenste situatie. 
Een onderzoek van het CNV toonde in 
1982 aan, dat de Nederlandse huurwo
ningvoorraad slecht is verdeeld over de 
verschillende inkomensgroepen. 
Een beter op de inkomens áfgestemde 
verdeling zou honderden miljoenen gul
dens opleveren. 
Terecht stelt de heer Van der Harst, dat het 
de taak en dus ook de verantwoordelijkheid 
van de gemeentebesturen is om de be
schikbare woonruimte doelmatig te verde
len. 
Dit houdt ook in, dat de gesubsidieerde 
woningen moeten worden toegewezen 
aan minder draagkrachtigen. Voldoende 
bevoegdheden om dit te realiseren ontbre
ken echter. 
Gemeenten en woningcorporaties lijken 
echter ook niet geneigd om het euvel aan te 
pakken. Immers, minder draagkrachtige 
huurders geven wellicht nog meer proble
men bij de huurinning en het .,peil" van de 
wijk zal misschien achteruit gaan indien de 
huurders met bet.ere inkomens verdwijnen. 
Een ander excuus is: .,de minder draag
krachtigen krijgen toch huursubsidie". 
M.i. moeten gemeenten en woningcorpo
raties duidelijk verantwoordelijk worden 
gesteld voor het daadwerkelijk beschik
baar stellen van woningwetwoningen aan 
minder draagkrachtigen overeenkomstig 
richtlijnen van de minister, liefst met een 
financiële sanctie. 
De exploitanten van woningwetwoningen 
zouden de doorstromingsheffing moeten 
betalen. 
B.v. in de vorm van een bepaald bedrag 
voor iedere gesubsidieerde woning die 
bewoond wordt door een huurder met een 
te hoog inkomen. 
Gemeenten met een goed woonruimtebe
leid in dit opzicht zouden kunnen worden 
beloond met een hoger contingent 
woningwet/premiewoningen. 
Oyerigens heb ik grote waardering voor het 
fe1t, dat het kabinet deze zaak opnieuw in 
overweging heeft genomen. 

M. Snijder, Barneveld 
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R,edactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens -
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
. Hans van Dijk 
WiJfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Covert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactièadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

CIA legt mijnen voor kust Nicaragua: zou Ameri
ka het verschil niet meer weten tussen mijn en 
di .. ? 
~n. 

Ex-ministers CDA voor plaatf>ing kruisraketten: 
e oudjes do-it-in- Woensdrecht; 
e vroeger kwam de wijsheid met de jaren; 
e commentaar Johan de Leeuw; ze hebben niet 
goed naar de CD]A-raad geluisterd. 

Uitspraak van de week: De werkloze Groninger: 
"Als je werkloos bent heb je geen directie 
nodig." ... 
Dat Neelie Smit haar man aardig vindt, wisten we 
al toen hij PTT-directeur werd. Dat hij zo aardig is 
dat daarom de gehele PTT-top in Den Haag moet 
blijven, is nu ook bekend. ... 
Volgende week in Lubriek Privé: Bedreigt Twee
de Kamer huwelijk Smit-Kroes? 
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AB-INFO 
CDJA TEGEN UITHOLLING 
OPENBAAR VERVOER 
De politieke rondblik, het traditionele eindpunt 
van de vergadering van het Algemeen Bestuur 
van het CDJA, welke afgelopen zaterdag in 
Utrecht plaatsvond, bestond uit de behandeling 
van zeven resoluties. Deze waren overgebleven 
van de vergadering van de CD JA-raad in Zwolle, 
een week te voren. Dit, omdat de CDJA-raad in 
tijdnood kwam doordat zij een punt van de 
agenda van het Algemeen Bestuur had overge
nomen, nl. de standpuntbepaling in de kemra
kettenkwestie. 
Niet alle resoluties kregen een onverdeeld 
gunstig onthaal. Een aantal werd te gedetail
leerd en te specialistisch bevonden om als 
standpunt van een jongerenorganisatie te kun
nen dienen. Dit lot was met name twee Groningse 
resoluties beschoren, inzake de bestrijding van 
belastingfraude en betreffende de dreigende 
afschaffmg van de Bijzondere Regionale Toeslag 
voor zwakke regio's in de Wet op de investe
ringsrekening. 
Een resolutie van het Dagelijks Bestuur en de 
Binnenlandcommissie over het plan Dees
Lansink om een aantal voorzieningen uit het 
ziekenfondspakket te schrappen kon evenmin 
instemming verwerven. Anne de Baat (Zuid
Holland) verwoordde de meerderheidsopvat
ting toen hij stelde dat de resolutie er blijk van 
geeft, te zijn opgesteld met zeer beperkte kennis 
van zaken. 
Rhea Stroess (Gelderland) hechtte er belang aan 
dat de noodzakelijke kostenbeheersing in de 
gezondheidszorg zowel aan de vraag als aan de 
aanbodskant van de medische verzorging ge
schiedde en aan een meer preventief beleid. 
Voorzitter Johan de Leeuw trok de conclusie dat 
de Binnenlandcommissie dit zeer belangrijke 
onderwerp opnieuw zou gaan bestuderen en bij 
de komende grote stelselwijziging in de ziekte
kostenverzekering met een advies aan de CDA
Tweede Kamerfractie zou dienen te komen. 

VOORZITTER EN SECRETARIAAT 
Eén resolutie was door de besluitVorming 's 
morgens al niet relevant meer. Het betrof de 
resolutie van Ton Huiskamp e.a. om een dubbele 
voordracht te doen aan de AL V van juni a.s. voor 
het voorzitterschap van het CDJA. Het Algemeen 
Bestuur had nl. met algemene stemmen besloten 
om Hans Huihers als zodanig voor te dragen aan 
de ledenvergadering. Het CDJA zou daarmee 
een zeer jonge (22 jaar) en sportieve voorzitter 
krijgen. (Hans is nl. voetbalscheidsrechter op 
hoog niveau.) 
Tevens had het AB 's morgens uitvoerig gedis
cussieerd over een nijpend probleem, nl. het 
functioneren van het CDJA-secretariaat. Het DB 
was met een secretariaatsnotitie gekomen waar
in men uitging van een blijvende beroepsmatige 

. . . talietsverhogingen op het · 
openbaar vervoer betreurd . .. 

bezetting van het secretariaat voor de vaste 
werkzaamheden (beleidsondersteuning, organi
satie, vormingswerk, voorlichting, administra
tie). Uit het AB kwam zeer sterk de wens naar 
voren dat mee:r vrijwilligers bij allerlei taken 
zouden worden ingeschakeld. 
Ko Scheele bepleitte om in de discussie te 
onderscheiden tussen de functies en de perso
nen die deze vervullen. De personen zouden op 
een professionele wijze moeten worden onder
worpen aan een systeem van personeelsbeoor
deling, om eindelijk eens een adequaat ant
woord te kunnen geven op de klachten uit het 
land, hetgeen door de voorzitter werd toege
zegd. Het interessante idee van Lucas Bolsius 
(buitenlandcommissie) om een (gekozen) poli
tiek secretaris in te voeren kon (nog) geen 
instemming verwerven. 

MINIMA 
Een Noordhollandse resolutie waarin gevraagd 
werd om een bodemgarantie voor de echte 
minima werd naar haar inhoud aanvaard, zij het 
dat de Limburgse afgevaardigden zich tegen 
verklaarden. Toon Lenders verklaarde een 
garantie, onafhankelijk van hoe de economische 
ontwikkeling verloopt, onverstandig te vinden. 
Dit deed Ton Strien (vice-voorzitter) uitroepen 
dat je de mensen toch geen hooi kunt geven, als 
de economische ontwikkeling onverhoopt te
genzit. Algemene kritiek kreeg de resolutie 

(Vervolg op pagina 33) 
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BURGERLIJKE ONGEHOORZAAMHEID: DE VINGER 
OP DE ZERE PLEKKEN VAN DE DEMOCRATIE 
Het thema burgerlijke ongehoorzaamheid is al 
lange tijd in discussie. Nu het kabinet over de 
plaatsing van kruisraketten moet besluiten, 
neemt het gesprek over hoe ver je in het verzet 
kunt gaan, weer toe. Het CDJA is al uitgenodigd 
voor een overleg over vormen van verzet tegen 
de plaatsing. Ook worden her en der forums aan 
deze kwestie gewijd. Reden voor de redactie om 
dit onderwerp aandacht te geven. 
Allereerst wil ik er op wijzen dat de term 
"burgerlijke ongehoorzaamheid" (b.o.) te pas en 
te onpas wordt gebruikt. Wil je serieus over dit 
thema praten, dan is het erg belangrijk dat 
duidelijk is waarover het gaat. Niet elke vorm 
var. verzet of wetsovertreding is b.o. Daarom 
eerst een definitie: een handeling is een daad 
van b.o. als deze: 
- illegaal is, weloverwogen en gewetensvol; 
- openlijk wordt verricht; 
- in samenhang geschiedt met het bekritiseerd 

object en de gekozen handelwijze; 
- gepaard gaat met vrijwillige medewerking 

aan arrestatie, vervolging en eventueel straf, 
omdat men hiermee zijn democratische over
tuiging toont. Men handelt tegen en overtreedt 
slechts één specifieke wet en respecteert de 
overige. Dit criterium geeft aan dat een daad 
van b.o. alleen mogelijk is in een democratie; 

- wordt toegepast voordat alle legale mogelijk
heden om zich te verzetten zijn geprobeerd; 

- geweldloos is en de rechten van anderen 
worden ontzien. 

Voordat we over een daad van b.o. kunnen 
spreken, moet er dus aan heel wat criteria zijn 
voldaan. Zwart rijden op de bus of de maximum
snelheid overschrijden is dus beslist geen b.o. 
Het is simpel de wet overtreden uit eigen belang. 

Bij acties van b.o. gaat het altijd om het dienen 
van een hoger doel, dan de specifieke verplich
ting die in de wet ligt waarmee men het oneens 
is. Een hoger doel dat ontleend wordt aan 
gewetens- of geloofsovertuiging. Toen Martin 
Luther King tijdens een b.o.-actie tegen de 
wetten op de rassenscheiding in Sirmingham 
werd gearresteerd, schreef hij vanuit de gevan
genis een brief aan de kerkelijke leiders in deze 
stad. Dezen verweten hem dat hij via zijn acties 
onrust zaaide. King schreef: 

"Er zijn rechtvaardige en onrechtvaardige wet
ten. Ik zal de eerste zijn die er voor is rechtvaar
dige wetten te gehoorzamen. Men heeft niet 
alleen wettelijk, maar ook moreel de plicht 
rechtvaardige wetten te gehoorzamen. Daaren
tegen heeft men de morele plicht ongehoorzaam 
te zijn aan onrechtvaardige wetten." 
King houdt een pleidooi om wetten niet te toetsen 
op de bijdrage die ze leveren aan orde en rust, 
maar op de mate waarin ze de gerechtigheid 
dienen. Gerechtigheid, een term die het CDJA 
niet onbekend is. 

BEDENDAAGSVERZET 
Als we kijken naar vormen van verzet tegen 
overheidsbesluiten op grond van gewetensover
tuiging, valt het nog niet mee om hedendaagse 
vormen van protest aan te wijzen die inderdaad 
b.o. genoemd kunnen worden. Enkele voorbeel
den: 
- kraakacties zou je b.o. kunnen noemen als 

daarvan het doel is de woningnood aan de 
kaak te stellen. Dat vereist dat het daarbij niet 
moet gaan om eigen (belang) woonruimte, en 
men zich niet aan arrestatie en straf onttrekt. 
Aan dit laatste ontbreekt het meestal, boven
dien is geweldloosheid vaak ver te zoeken; 

- blokkadeacties (van munitietreinen of kern
centrales of legerbases) kun je volgens mij 
geen b.o. noemen, omdat de rechten van 
anderen (machinist, werknemers) onvoldoen
de worden ontzien; 

- tegen de aanleg van de snelweg door Amelis
weerd werd geprotesteerd door de bomen te 
bezetten. Dit zou een b.o. actie zijn, als de 
demonstranten zich niet tegen arrestatie had
den verzet door met zoutzuur(!) naar de politie 
te gooien. Bepaald niet geweldloos boven
dien. 

In bovengenoemde voorbeelden hebben de 
actievoerders te weinig aangetoond dat men de 
rechtsstaat aanvaard en daarbinnen wil opere
ren. Twee voorbeelden van acties die volgens 
mij b.o. acties genoemd kunnen worden: 
Mensen die een deel van hun belasting weige
ren, omdat ze niet mee willen betalen aan het 
huidige defensiesysteem. Deze actievoerders 
houden zich aan de hiervoor genoemde criteria: 

... vonnen van verzet tegen plaatsing kruisraketten . .. 
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men houdt het ingehouden deel niet zelf, maar 
zet dit op een aparte rekening, bijvoorbeeld een 
Vredesfonds. Men onttrekt zich niet aan vervol
ging want men laat desnoods z'n inboedel bij 
opbod verkopen. Men brengt geen schade toe 
aan derden. Als tweede voorbeeld wil ik Green
peace noemen. Ook zij maken soms van b.o. 
gebruik als middel, om hun doel (dat is behoud 
van het milieu) te bereiken. Ik denk aan het 
verven van zeehonden om ze voor de jacht 
nutteloos te maken;· het hinderen van schepen 
die walvissen jagen of radio-actief afval dumpen. 
Greenpeace blijft altijd strikt geweldloos en 
onttrekt zich niet aan strafvervolging. Deze 
organisatie kan dan ook op een brede steun 
onder de bevolking rekenen. Dit toont aan dat 
b.o. niet per definitie als afkeurenswaardig 
wordt beschouwd. Met name dat b.o. de demo
cratie juist beoogt te versterken is van belang. 
Bovendien zijn er dankzij vormen van verzet 
veranderingen aangebracht in de wetgeving. 
Omdat mensen ondanks dood- of gevangenis
straf dienstplicht weigerden in het verleden, is er 
nu een wettelijke vrijstellingsmogelijkheid gere
geld. Ook zijn mede dankzij de kraakacties 
regels op het gebied van de huisvesting gewij
zigd. 
Het is mij dan ook erg tegengevallen dat het CDA 
zich vorig jaar op een goedkope manier heeft 
afgezet tegen de studie die de PvdA naar b.o. 
wilde doen. Het verwijt dat de PvdA de rechts
staat ondergroef was, vooral ook gelet op de 
uitkomst van die studie, zeer onterecht. Inmid
dels heeft het CDA zichzelf gecorrigeerd op dit 
punt, door een studie te verrichten naar de 
mogelijkheden om aan gewetensbezwaarden 
tegemoet te komen in wetgeving. 

POLITIEKE JONGEREN· 
ORGANISATIE 
Waar moet het CDJA nou staan t.o.v. burgerlijke 
ongehoorzaamheid? Allereerst moet ik zeggen 
dat ik uit ervaring in een forum heb meegemaakt, 
dat veel actievoerders hun daden niet zo wel
overwogen plannen. Zie ook de actie op de 
vliegbasis Volkel. Zorgvuldigheid en geweld
loosheid zijn vaak ver te zoeken. 
Dit moet ons echter niet verleiden tot een 
simpele zwart-wit visie, die roept om law and 
order: de oprecht gewetensvolle benadering 
van velen kan, juist omdat de vraag naar gerech
tigheid in het geding is, niet anders dan ons 
respect afdwingen. Een politieke organisatie 
kan zich echter niet uitspreken voor daden van 
b.o. en dus ook niet er aan deelnemen. Onze taak 
is het om in de politieke discussie voor verande
ringen die we nodig achten te pleiten. Juist in het 
politieke debat moeten wij aanwezig zijn. Dat is 
onze verantwoordelijkheid. Maar ook ons gaat 
het om de gerechtigheid en ook dat stelt hoge 
eisen. Daarop kunnen mensen ons aanspreken, 
daarvoor moeten wij ons kunnen verantwoor
den. • 

Bert Westerink 
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vanwege de vreselijke vorm waarin zij gegoten 
was: zij bestond uit vijf constateringen, zes 
overwegingen en zes uitspraken. In overleg met 
de opsteller zal de resolutie worden herschre
ven. Een Overijsselse resolutie over de proble
matiek van de kleine scholen, die met opheffing 
of samenvoeging bedreigd worden, kwam er 
nog beter af. De bedoeling is om het kiezen van 
een school van de eigen richting te waarborgen, 
evenals de positie van leerkrachten die moeten 
afvloeien met adequate waarborgen te omge
ven. 
Een Zuidhollandse resolutie over kabinetsforma
ties (n.a.v. de voorstellen van de commissie
Biesheuvel) ontmoette veel sympathie, zij het dat 
enkele bestuursleden de uitspraken te vaag 
vonden en m.n. onverkorte doorvoering van de 
voorstellen van de commissie-Biesheuvel be
pleitten (o.a. aanwijzing van de formateur door 
de Tweede Kamer, invoering van een termijn van 
3 weken). Theo Kralt (Zuid-Holland) lichtte toe 
dat de resolutie bedoelde de intenties van de 
commissie-Biesheuvel te ondersteunen, nl. dat 
de kabinetsformaties in Nederland korter en 
doorzichtiger moeten worden, onder gelijktijdi
ge twijfel of de voorstellen van de commissie
Biesheuvel daar werkelijke oplossingen voor 
kunnen bieden. Discussie hierover is echter 
broodnodig. Deze resolutie werd aanvaard. 

OPENBAAR VERVOER 
Het meeste belang hechtte het Algemeen Be-

INTRODUCTIE 
CONFERENTIE 
, NOORD HOLLAND 
Jaarlijks organiseert het CDJA voor nieuwe leden 
introductiebijeenkomsten van één of meerdere 
dagen. In 1984 is het de bedoeling deze 
conferenties/cursussen over het land en in de tijd 
te spreiden. De organisatie wordt telkens over
gelaten aan ee provinciale afdeling, die ook een 
programmablok voor haar rekening neemt. Dit 
om de leden meteen ook wegwijs te maken in het 
provinciaal gebeuren. De conferentie wordt 

CD JA-TILBURG 
Het CDJA-Tilburg houdt op 18 april een thema
avond over "taken van de overheid". 
Sprekers: prof. Diepenhorst en prof. Kortmann. 
Plaats: Boerke Mutsaers, Vijverlaan 2 (bij station
West). Aanvang: 20.00 uur. 

CDJA 14 aprill984 

stuur aan een Zuidhollandse resolutie waarin de 
recente tariefsverhogingen op een basisvoorzie
ning als het openbaar vervoer betreurd werden. 
Zij ging een aantal leden niet ver genoeg. Ton 
Strien (DB) vond de tariefsverhogingen totaal 
onaanvaardbaar. Volgens hem werd er door het 
ministerie van Verkeer en Waterstaat een tactiek 
gevolgd om het openbaar vervoer op een 
stelselmatige wijze te onthoofden. Johan de Boer 
(DB) sprak van een uitholling van het openbaar 
vervoer door de daling van het aantal reizigers 
als gevolg van de tariefsverhoging. We zijn 
helemaal niet tegen bezuinigingen, maar te forse 
tariefsverhogingen kunnen niet. In deze moeten 
we de CDA-fractie aan haar woord houden, dat 
ze tegen de prijsverhogingen zal zijn als deze 
een daling van het reizigersaantal tot gevolg zal 
hebben. 

André Kolodziejak (Limburg) had fundamentele
re kritiek. Hij zag liever een visie op hoofdlijnen 
wat er met het openbaar vervoer moet gebeuren: 
al dan niet overgaan tot collectivisering, het al 
dan niet rendabel zijn, de bescherming van 
sommige groepen. Het gemor en gepruttel over 
jaarlijkse tariefsverhogingen trok hem niet zo. 
Het AB volgde hem niet in zijn pleidooi voor een 
grotere nadruk op de rentabiliteit van het open
baar vervoers-systeem. Op instigatie van de 
leden van het Dagelijks Bestuur werd besloten 
dat hier een mogelijkheid lag om door middel 
van ludieke acties Qolanda Kolfschoten) naar 
buiten te treden en het CDJA te profileren. • 

René Nijhof 

verder geleid door iemand van het landelijk 
secretariaat i.s.m. de vormingscommissie. 
Noord-Holland bijt in deze nieuwe opzet het spits 
af. Op zaterdag 12 mei a.s. organiseert deze 
provincie een introductiecursus in Alkmaar. De 
cursus staat ook open voor leden buiten Noord
Holland, al gaan bij overtekening de leden uit die 
provincie voor. Je kunt je opgeven via onder
staande bon. Gegevens: Plaats: Hof van Sonoy, 
Alkmaar. 
Datum: zaterdag 12 mei 1984, van 9.30-20.30 uur. 
Kosten: eigen bijdrage I 15,-. Reiskosten boven 
I 10,- worden vergoed. 
Inlichtingen bij Frits Wester, Lekstraat 15, Alk
maar, tel. 072-120274. 
Zo spoedig mogelijk publiceren we in dit blad de 
data waarop de overige provincies huh introduc
tiebijeenkomsten houden. r-------------· 
.BON: I 

~~~·:··:· .... ··· ... :::··:. ··i 
I Woonplaats: ........................................................• 

I Telefoon: .............................................................. 1 
I geeft zich op voor de. introductieconferentie I 
1 te Alkmaar op 12 mei a.s. 

I . . I 
a:::n:~·~·~·~·~~-~·~-~~ 

VOLKSVERTEGEN
WOORDIGERS 
De leden van de Tweede Kamer zijn volksverte
genwoordigers, althans, dat behoren zij te zijn. 
En ook politieke partijen noemen zich graag 
"volkspartij". Dit laatste geldt in het bijzonder 
voor het CDA. 
]e zou dan ook mogen verwachten dat het volk 
(wat dat dan ook moge zijn) zich kan herkennen 
in hetgeen door de "politiek" naar voren wordt 
gebracht en dat de politici zich iets aantrekken 
van hetgeen door hun achterban (de partijleden 
en alle kiezers) naar. voren wordt gebracht. 
Helaas bekruipt mij in toenemende mate het 
gevoel dat met name CDA-politici zich ver
vreemd hebben van hun kiezers. Onder meer de 
volgende gebeurtenissen leidden tot deze 
verontrustende gedachte. 
- De Raad van Kerken (volgens de christen

democraat Mateman een stelletje linkse domi
nees) doet na een lange en zorgvuldige 
discussie met zeer grote meerderheid een 
uitspraak tegen de plaatsing van kruisraketten 
in Nederland. CDA-voorzitter Bukman gaat in 
op hetgeen dit college naar voren bracht, doch 
niet inhoudelijk: hij komt niet verder dan 
commentaar in termen van "eigen verant
woordelijkheid': "andere afweging'', etc. en 
bedoelt in wezen "Schoenmaker, blijf bij je 
leest!" 

- Twee weken later gaat die zelfde- protestant
se - Bukman bij de Paus op bezoek: praten 
over kerkelijke aangelegenheden? 

- De CD]A-raad neemt een resolutie aan tegen 
de plaatsing van kruisraketten. M~teman (de
zelfde) erkent nog wel dat het CD]A recht van 
spreken heeft, maar stelt dat de kaarten toch al 
geschud zijn. Bovendien, het zijn de jonge
ren ... 

- Onze christen-democratische minister-
president Lubbers laat ons vanuit Straatsburg 
weten dat er als gevolg van zijn succesvolle 
beleid in 1986 minder dan 1.000.000 werklozen 
zullen zijn. Hij presenteen dit nota bene als een 
succes/ Goed nieuws dus voor al die werklo
zen, die volgens een andere minister (Van 
Aardenne) toch wel werk krijgen, mits ze maar 
hun best doen. ]e zult maar één van de 350.000 
werklozen zijn, die nog nooit een baan hebben 
gehad. 

In de afgelopen jaren is het CDA er in geslaagd 
de christelijke vakbeweging, de vredesbewe
ging, de kerken, vele jongeren, vrouwen en 
werklozen, etc. etc. van zich te vervreemden. 
Hierover worden dan rapponen met Veelbelo
vende titels geschreven en uitgebreid bediscus
sieerd. 
Zou het niet gewoon aan het beleid kunnen 
liggen? • 

Bemarel Amold 
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Staatssecretaris 
Piet van Zeil 
reageert 
op kritiek 

CDAkomtop 
voor werkloze 
• JOngeren 

Opkomstvan 
groot belang 
voor Europese 
verkiezingen 
• • • 1n Juni 

Evaluatie CDA
onderwijs
conferenties 

Europese verkiezingen 
Over twee maanden vinden de Europese verkiezingen plaats. Wat zijn de 
vooruitzichten voor het CDA bij de komende verkiezingen? Veel zal afhangen 
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Hun fabrieken verwerken 1500 
miljoen liter melk tot een keur 
van Hollandse zuivelprodukten; 
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Europese verkiezingen 
Over twee maanden vinden de Europese verkiezingen plaats. Wat zijn de 
vooruitzichten voor het CDA bij de komende verkiezingen? Veel zal afhangen 
van de grootte van de opkomst bij de stembus op 14 juni a.s. Kees Bremmergaat 
daar in een artikel nader op in. Pagina 6, 7. 

Euro-kandidaten 
Een gesprek met Hanja May-Weggen in de serie CDA'ers voor het Euro
pees Parlement. Pagina 15. 

Staatssecretaris Van Zeil in gesprek met ondernemers op een CDA-conferentie. (toto Ruben Oreel) 

Interview staatssecretaris Van Zeil 
Voorzitter Veninga van het Nederlands Christelijk Ondernemersverbond maakte 
in een recent interview in dit blad een aantal kritische opmerkingen over het 
beleid van de regering op het terrein van het midden- en kleinbedrijf. 
Deze week een reactie op deze kritiek van staatssecretaris Piet van Zeil, die 
speciaal met deze portefeuille is belast. Pagina 16, 17. 

Vergoeding raads- en statenleden 
Mr. S. J. Scheenstra, voorzitter van de CDA-bestuurdersvereniging en burge
meester van Oegstgeest geeft een reactie op de plannen van minister Rietkerk 
om de vergoeding voor raads- en statenleden met tien procent te verlagen. 
Pagina 19. 
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Commentaren 5 
Fractie 8, 9 
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Evaluatie Onderwijsconferenties -
drs. J. Zijlstra 17 
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Hij 
• ts verrezen 
Op de eerste dag van de week 
echter gingen zij zeer vroeg in de 
morgen naar het graf, met de 
welriekende kruiden die zij klaar 
gemaakt hadden. 
Zij vonden de steen weggerold 
van het graf, gingen binnen, 
maar vonden er het lichaam van 
de Heer Jezus niet. 
Terwijl zij niet wisten wat daar
van te denken, stonden er plotse
ling twee mannen voor hen in een 
stralend wit kleed. 
Toen zij van schrik bevangen het 
hoofd naar de grond bogen, vroe
gen de mannen haar:" Wat zoekt 
ge de levende bij de doden? Hij is 
niet hier. Hij is verrezen. Herin
nert u, hoe Hij nog in Galilea tot 
u gezegd heeft: De Mensenzoon 
moet overgeleverd worden in 
zondige mensenhanden en aan 
het kruis geslagen, maar op de 
derde dag verrijzen." 
Zij herinnerden zich zijn woor
den, keerden van het graf terug en 
brachten dit alles over aan de elf 
en aan al de anderen. 

(Lucas 24: 1-9, Willibrord-vertaling, Boxte/1978) 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Jeugdwerkloosheid 
De CDA-top heeft maandag in Limburg 
een dringend pleidooi gevoerd om voor
al te proberen iets aan de jeugdwerk
loosheid te doen. Volstrekt terecht, 
want het Is natuurlijk afschuwelijk te 
moeten zien hoeveel jongeren direct na 
het behalen van het schooldiploma de 
straat op worden gezet. Zonder baan, 
waarvoor juist zo hard geblokt is. 
Zonder iets af te doen aan de ernst van 
de werkloosheid van andere mensen, zo 
van school "de WW in" is onaanvaard
baar. Voor de jongeren zelf, maar ook 
voor de samenleving. 
Wat moet de generatie van morgen met 
zo'n uitzichtloze start? 
Gelukkig zijn er een heleboel jongeren, 
die bij gebrek aan· een echte baan, hun 
activiteiten richten op allerlei vormen 
van maatschappelijke dienstverlening. 
Gelukkig. Maar dat ontslaat regering, 
parlement, vakbeweging en werkgevers 
niet van de plicht om tot het uiterste te 
gaan bij het zoeken van middelen om de 
jeugdwerkloosheid te verminderen. 
Ook onorthodoxe middelen, zei CDA
premier Lubbers. Ons zal hij daarbij niet 
op zijn weg vinden. Integendeel, het 
CDA wil alles doen om ook de jongeren 
- de generatie van morgen - wat meer 
perspeetlef te geven. 
Voor morgen! 

COlACTUEEL 

Verhuizing PTT 
Blijdschap in het Noorden, verdriet in de 
Haagse regio: aan de verhuizing van de 
Centrale Directie v,an de PTT inclusief 
top naar het Noorden zitten duidelijk 
meer aspecten. Toch zijn we blij, dat de 
plannen van het kabinet zijn terugge
draaid en dat de verhuizing doorgaat. 
Het ging tenslotte om eerder gedane 
beloften. Daarnaast kwam de principië
le vraag wie nu eigenlijk in dit land 
beslist: de vierde macht die niets voor 
de verhulzing voelde en daaraan ook 
niet van harte heeft meegewerkt, de 
minister van Verkeer en Waterstaat of 
de Tweede Kamer zélf. 
Dat de Tweede Kamer het kabinet zo 
nadrukkelijk terugfloot, is een goede 
zaak. Het maakt de juiste bestuurlijke 
verhoudingen alleen maar duidelijker 
en zulverder en zo moet het ook. Het Is 
te hopen, dat de operatie nu verder 
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vlekkeloos zal worden voltrokken en dat 
aan het nog immer bestaande noordelij
ke wantrouwen geen verder voedsel zal 
worden gegeven. 
Het past ons nog even stil te staan bij de 
rol van de minister van Verkeer en 
Waterstaat in deze zaak. De bewinds
vrouwe heeft al eerder forse aanvarin
gen met de Kamer gehad, toen ze niet 
wilde uitvoeren wat een kamermeerder
heid eiste (Euro-control). Dat kwam 
haar op een forse terechtwijzing van het 
parlement te staan. De conclusie lijkt 
gerechtvaardigd dat ze sindsdien wei
nig heeft bijgeleerd. Ook dáárom is het 
goed, dat de Tweede Kamer vorige week 
haar tanden heeft laten zien. 

COlACTUEEL 

Leven en laten leven 
Juist in de tijd van bezinning over de 
diepste vragen aangaande het leven, 
rondom de Paasdagen, past het 
christen-democraten daarbij de actuali
teit van het leven en laten leven van 
bevolkingsgroepen in ons land niet 
buiten beschouwing te laten. 

Terecht zijn er daarom vanuit de CDA
fractie vragen gesteld over het doen en 
laten van de "wetenschappers" achter 
de Centrumpartij. Uit allerlei publikaties 
valt immers af te leiden dat daar een 
sfeer aan het broeien en vlam vatten is, 
die de aanzet zou kunnen zijn van 
raciale veenbranden op de gevoeligste 
plaatsen van ons land; de probleemge
bieden van de grote steden. Politieke 
inspanning derhalve van een ieder van 
ons gevraagd om de oorzaken en brand
haarden weg te nemen en bovenal 
geestelijk herontwaken en bezinning 
aangaande de waarde van christenen, 
die democraten genoemd willen worden 
als het gaat om de testcase hoe wij 
allereerst omgaan met de vreemdeling 
in onze poorten. 
Stelling nemen daarom tegen het voed
sel van de Centrumpartij dat fraai bereid 
is, schoon opgedist en verleidelijk van 
smaak is. . . maar zonder voedings
waarde en slecht voor de geestelijke 
gezondheid. 
Nodig is die gezondheid en gezindheid 
die kiest voor het leven van Pasen en 
het laten leven van de naaste. 

CD; ACTUEEL 

Boycot gemeenten 
in strijd met spelregels 
Wanneer het gemeentebestuur van De
venter en de (communistische) wethou
der van Zaanstad volharden In hun 
vlaag van onverstand dan staat de 
bestuurlijke chaos voor de deur. Im
mers, een gemeentebestuur of een wet
houder kunnen niet een bedrijf boycot
ten op grond van het feit dat het werkt 
voor het Rijk. Ook niet wanneer het 
bedrijf werkt aan de voorbereiding van 
eventuele plaatsing van kruisraketten 
volgens de opdracht van de wettige 
regering, die daartoe beschikt over par
lementaire steun. 
Een bedrijf voor de keus zetten: of je 
werkt voor ons lagere overheld of je 
werkt voor de regering staat ook vol
strekt buiten de opdracht van het ge
meentebestuur om de eigen gemeente
lijke huishouding zo goed mogelijk te 
voeren.ln hetgeval waar het hierom gaat 
nl. het vredes- en veiligheidsbeleid is 
niet de gemeentelijke huishouding aan 
d~ orde maar d~rijkshuishouding. 
Bij alle opdeling in voor- en tegenstan
ders van het voeren van een vredes- en 
veiligheidsbeleid met behulp van kern
wapens dienen hogere en lagere overhe
den niet ook nogeens tegenover elkaar te 
staan. 
Dat is een' gedecentraliseerde een
heidsstaat binnen de verschillende 
overheden verschillende opvattingen 
leven is een goede zaak. Overheden die 
hun verschillen van inzicht bulten de 
spelregels om over de ruggen van de 
burgers en het bedrijfsleven uitvechten 
ondermijnen die overheden, ondermij
nen zichzelf. De volgende stap is verlies 
van vertrouwen in welke overheid dan 
ook, waarna het recht van het absolute 
gelijk aantreedt. 
Het resultaat Is tenslotte een onbestuur
baar volk dat met zijn democratie geen 
raad weet. 

CDACTUEEL 

Verschijning CD/ Actueel 

Volgende week zal er weer een editie van 
de CDA-krant verschijnen. Op 5 mei zal 
CD/Actueel niet uitkomen. De eerstvolgen
de uitgave zal daarom op 12 mei zijn. 
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VERKIEZINGEN 

Opkomen voor Europa ( 1) 

CD. ~. i"..:~~i"!î t .f"'l. ·!i\> ~ " .... ~ . 

14 juni. I'l;.~la.r 
a.rlJth.ang overtuigen om op 

·~·-- m· bus "'e ga·an \.{;!~!!., .l ' ' G, . 

Op 7 juni 1979 brachten ruim vijf en een 
half miljoen kiezers hun stem uit bij de 
eerste rechtstreekse verkiezing van le
den· voor het Europees Parlement. Dat 
betekende een opkomst van bijna 60% 
van alle kiesgerechtigde Nederlanders. 
Dat was het laagste opkomstcijfer se
dert het afschaffen van de opkomst
plichtin 1970. Overigens een percenta
ge nog altijd hoger dan de 52% bij de 
vorige presidentsverkiezingen in Ame
rika in 1980. 
Over twee maanden zijn er opnieuw 
Europese verkiezingen. Hoe sterk leeft 
"Europa" vijf jaar later? Welke verwach
tingen leven er nu over de opkomst op 
14 juni a.s.? Wat zijn de vooruitzichten 
bij de komende verkiezingen voor het 
CDA? In enkele artikelen besteden we 
aanaacht aan deze en andere vragen. 
Hierbij betrekken we tevens gegevens 
uit recente verkiezingsonderzoeken en 
opiniepeilingen. 

Vooruitzichten 
De verkiezingsuitslag was voor het CDA in 
1979 erg gunstig met een stemmen
aandeel van ruim 35%. Het is niet reëel in 
juni a.s. een herhaling van dit resultaat te 

verwachten. De vooruitzichten zijn voor het 
CDA sedert 1979 nogal veranderd. Achter
af bezien is de formatie van het tweede 
kabinet-Van Agt, alsook zijn optreden en 
ineenstorten, electoraal voor het CDA niet 
zonder gevolgen gebleven. Deze periode 
is de beeldvorming van de partij niet ten 
goede gekomen. 

In 1979 verwierf het CDA 10 zetels voor het 
Europees Parlement. Bekijken we de ver
kiezingen van september 1982 dan zou het 
CDA omgerekend 8 zetels voor het Euro
pees Parlement hebben behaald. Nemen 
we een recente opiniepeiling in ogen
schouw, b.v. van begin 1984, dan liggen er 
momenteel 7, eventueel 8 zetels in het 
verschiet. 

Wij berekenen dit als volgt: Bij de Europese 
verkiezingen zijn er in totaal 25 zetels voor 
Nederland te verdelen. Het aantal geldig 
uitgebrachte stemmen bedroeg in 1982 
ongeveer 8.230.000 stemmen. Delen we 
deze ruim 8.230.000 stemmen door 25 dan 
krijgen we een kiesdeler van ongeveer 
329.000 stemmen. 
Vervolgens delen we de in 1982 door het 
CDA verkregen stemmen door deze "fic
tieve" kiesdeler. In tabel I geven wij boven-

11 CDA PVDA VVD 
10 

1979 1982 1984 

Tabel 1: Overzicht van de feitelijke zetelaantal/en voor het Europees Parlement in 1979 en 
"omgerekende" zetelaantallen bij verkiezingen 1982 en opiniepeiling 1984. 
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staande resultaat in de vorm van een 
staafdiagram weer voor zowel CDA, VVD 
als PvdA. 

Opkomst 
De verkiezingsuitslag van 14 juni a.s. zal 
overigens sterk beïnvloed worden door de 
opkomst. Welke factoren spelen vooral 
·een rol bij opkomen dan thuisblijven van 
kiezers? Welke voorspellingen kunnen we 
nu al doen? 

Uit een in maart jl. gehouden onderzoek 
van het bureau Interview blijkt dat: 
- slechts 1 0 op de 1 00 Nederlanders 

weten dat er in juni a.s. Europese 
verkiezingen zijn; 

- ongeveer 20 op de 1 00 Nederlanders 
beseffen dat er ditjaarverkiezingen zijn; 

- 70 op de 1 00 Nederlanders niet weten 
dat er dit jaar verkiezingen zijn; 

- dat desgevraagd 45 op de 1 00 Neder
landers zekerzeggen te gaan stemmen, 
20 op de 100 Nederlanders zeggen 
waarschijnlijk te gaan stemmen; 

Op basis van deze gegevens voorspelt het 
bureau Interview (Maurice de Hondt) een 
opkomst die lager zal liggen dan die van 
1979, dus beneden de 57%. 

Praktische redenen 
De vraag rijst: wat betekent dit nu voor het 
CDA en zijn aanhang? 
Uit verkiezingsonderzoek blijkt dat kiezers 
voor ongeveer 50% "praktische" redenen 
aanvoeren voor hun thuisblijven op de 
verkiezingsdag. Dat blijkt uit gegevens 
over de laatste vijf verkiezingen voor de 
Tweede Kamer. Men is "verhinderd" men 
"verblijft elders", men "verliest zijn op
roep", men "is ziek", etc. Zo heet dit dan. 
Wat betreft de andere motieven: in toene
mende mate voeren kiezers politieke rede
nen aan om hun stem niet uit te brengen. 
Wantrouwen in de politiek, politieke des
interesse, protest, gebrek aan politieke 
kennis, zijn redenen om thuis te blijven. 
Het onderzoek toont aan, dat het niet
stemmen in het algemeen weinig te maken 
heeft met kenmerken als leeftijd, opleiding, 
inkomen, geslacht, etc. Er blijkt alleen een 
zeker verband te zijn tussen opkomst en 
leeftijd en opkomst en urbanisatiegraad. 
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Tabel/I: Relatieve aandeel van de elf provincies 
in % in het totale CDA-verkiezingsresultaat van 
1982. 

Jongere kiezers zijn minder geneigd naar 
de stembus te gaan dan oudere kiezers. 
Vooral de jongeren lieten het b.v. in 1979 
bij de Europese verkiezingen massaal 
afweten. Omstreeks anderhalf miljoen kie
zers onder de 35 jaar bleven toen thuis. Dit 
"stemgedrag" van de jongeren pakte voor 
het CDA in zekere zin gunstig uit. "Het 
gebrek aan populariteit van het CDA onder 
jongeren is op langere termijn een bedrei
ging van het CDA, maar vormt bij relatief 
onbelangrijke verkiezingen juist zijn 
kracht." Dat schrijven enkele verkiezings
ondE;lrzoekers naar aanleiding van de Sta
tenverkiezingen 1982. Bij deze verkiezin
gen in 1982 bleven evenals in 1979 veel 
kiezers thuis. Het CDA kon ook toen 
profiteren van de opkomst/trouw van zijn 
wat oudere aanhang. Bij de Kamerverkie
zingen van 1982 in september bleek overi
gens dit "versluierende karakter" van de 
Statenverkiezingen van maart 1982! 
Verder ligt de opkomst op het platteland en 
in de kleine steden doorgaans wat hoger 
dan in de grote en middelgrote steden. 
Anders gezegd: het niet-opkomstpercen
tage ligt doorgaans hoger naarmate een 
gemeente een hogere graad van verstede
lijking heeft bereikt. 

Het Zuiden 
Geografisch bezien komen de laagste 
opkomstpercentages voor in de provincies 
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Noord- en Zuid-Holland alsmede in Bra
bant en Limburg. Flinke verschillen in 
opkomst tussen de beide Hollanden en de 
twee zuidelijke provincies en van elk van 
de provincies afzonderlijk met het landelij
ke gemiddelde zijn van grote invloed op de 
resultaten van het CDA. 
Een hoge opkomst in Noord- en Zuid
Holland is sterk bevorderlijk voor een goed 
resultaat van de PvdA Daarbij dient men te 
bedenken dat deze twee provincies bijna 
40% van het Nederlandse kiezerscorps 
voor hun rekening nemen. 
Een lage opkomst in de zuidelijke provin
cies Brabant en Limburg, samen goed voor 
ruim 22% van de kiezers, is slecht voor het 
CDA en gunstig voor PvdA en VVD. 
Tat:-el 11 geeft in dit verband een inzicht in 
de bijdragen van de 11 provincies van het 
totale resultaat van het CDA. We zijn 
daarbij uitgegaan van de verkiezingen van 
1982. 

Betrokkenheid 
Voor het opkomen van de kiezers is het 
vooral belangrijk of de kiezer zich politiek 
betrokken voelt. Heeft hij/zij de indruk dat 
er voor hem echt wat op het spel staat? Is 
zijn/haar belang in het geding? Ook de 
verbondenheid met de eigen politieke be
weging speelt daarbij een rol. 
Wat betreft de Europese verkiezingen 
doen zich hier meteen al problemen voor. 
Dé doorsnee-kiezer heeft bepaald niet de 
indruk dat zijn/haar belang in het geding is 
op 14 juni a.s. Europa ligt "ver van zijn 
bed". De rook die hij van Europa opsnuift is 
over het algemeen niet aantrekkelijk. Denk 
alleen maar aan de zich voortslepende 
marathon-vergaderingen. 

Verder is het kabinet-Lubbers, met zijn zo 
noodzakelijke herstelbeleid, nog te kort 
aan het regeren om reeds duidelijk zichtba
re resultaten af te werpen. De kiezers zijn 
vooralsnog wat afwachtend. 
Uit recente opinie-peilingen blijkt dat nogal 
wat kiezers van de regeringspartijen in het 
midden laten of men bij een volge'hde 
gelegenheid opnieuw zal gaan stemmen. 
Uit figuur I blijkt b.v. dat ruim 1/4 van de 
CDA-kiezers nog niet weet of men de 
volgende keer opnieuw deze partij gaat 
stemmen. Dat percentage ligt voor CDA 
begrippen nogal hoog. Het is op zijn minst 
een reden om er in de komende campagne 
extra flink tegenaan te gaan. Het CDA kan 
wat dat betreft leergeld opdoen met erva
ringen van de PvdA bij de Statenverkiezin
gen van 1982 toen ongeveer 1 miljoen 
socialistische kiezers thuisbleven. 

Uitdaging 
Voor het CDA komt het er vooral op aan zijn 
aanhang ervan. te overtuigen n~;~.ar de 
stembus te gaan. Op dat gebied is nog 
volop missiewerk voor handen, trouwens 
ook voor andere partijen. 
Een grote opkomst van de CDA-aanhang 
is èn goed voor Europa èn voor het CDA . .... 
Kees Bremmer 

Bronnen 
Nationaal Verkiezingsonderzoek 1981 en 1982 
"De strijd om de kiezersgunst" door Kees Brants e.a. 
Actualiteitenscanner van Interview BV 
Recent onderzoek m.b.t. "Europa" in opdracht van 
VARA en KRO 
Statistiek der verkiezingen 1982 van het CBS 
Keesings Historisch Archief 1979. 

CD:ll fneze:rs van 1982 
stemgcdJ-ag in .1984 

bron: scanner INTERVIEW 
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FRACTIE 

PTT-top naar Noorden: 

Tweede Kamer liet haar tanden zien 
Er breken gouden tijden aan voor Haag
se verhuizers. Zij kunnen tot 1990 hun 
diensten beleefd aanbevelen bij de 3000 
personeelsleden van de Centrale Direc
tie van de PTI die naar Groningen 
worden overgeplaatst. Zo lijken, in de 
eerste week van het Paasreces van de 
Tweede Kamer, de kaarten te liggen. Het 
kabinet, dat aan de verhuizing van de 
Centrale Directie fors had willen knab
belen, moest bakzeil halen, toen een 
overgrote meerderheid van de Tweede 
Kamer de tanden liet zien. De bood
schap: 3000 PTI'ers, inclusief de top, 
moeten in 1990 in Groningen zitten. 

Aan deze postale volksverhuizing zitten 
nog wel wat mitsen en maren. Zo moet een 
extern onderzoek uitwijzen hoeveel de 
verhuizingseparatie nu precies gaat kos
ten. De boodschap van de Tweede Kamer 
aan het kabinet, zoals die in een motie van 
beide regeringsfracties CDA en VVD ws.:;; 
verwoord, was evenwel duidelijk. De sprei
ding met PTI-top en al moet onverkort 
worden voortgezet, er moet 250 miljoen 
gulden voor worden uitgetrokken en er 
dient constant overleg te zijn met de 
bestuurscommissie Noorden des Lands. 

Gebeurt dat niet, aldus de motie De Beer/ 
Eversdijk, dan wordt de al danig verstoorde 
vertrouwensrelatie tussen het kabinet en 
de qrie noordelijke provincies nog beroer
der. Bovendien kan Groningen hoogwaar
dige arbeidsplaatsen bijzonder goed ge
bruiken. En dat laatste was bijna niet 
doorgegaan, omdat het kabinet dePTI-top 
aanvankelijk gewoon in Den Haag wilde 
laten zitten. 
De kabinetsleden die voor het spreidings
beleid verantwoordelijk zijn, behoren vrij
wel allen tot de VVD. In de eerste plaats 
minister Smit-Kroes en haar staatssecreta
ris Jaap Scherpenhuizen, als het om de 
PTI gaat, in de tweede plaats minister Van 
Aardenne als eerstverantwoordelijke voor 
het regionale beleid. En ook minister Win
semius had in dit rijtje gepast als coördine
rend mi:--ister voor het spreidingsbeleid. 

Minister boos 
Staatssecretaris Scherpenhuizen, zelf af
komstig uit Groningen, was en is van 
mening dat de verhuizing van de Centrale 
Directie inclusief top moest doorgaan. Dat 
had-ie altijd al gevonden en dat vindt-ie, tot 
ontstemming van zijn minister, nog steeds. 

Achter de ministerstafel v.l.n.r. minister Gijs van Aardenne, minister Nee/ie Smit-Kroes, minister
president Ruud Lubbers en staatssecretaris Jaap Scherpen huizen. (toto ANP) 
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Niettemin verdedigde hij en niet de minister 
van verkeer en waterstaat het kabinetsbe
sluit in de Kamer. Loyaal, zoals dat hoort, 
maar iedereen wist dat de staatssecretaris 
dat tegen heug en meug heeft gedaan. 
Minister Smit-Kroes voelde en voelt nog 
altijd niets voor de verhuizingsoperatie. Zij 
bood in het kabinet- niet in de Kamer, waar 
zij zweeg - de grootste weerstand. Dat zij 
uiteindelijk haar zin niet kreeg, (dat over
komt haar zelden) was niet in de laatste 
plaats te danken aan enig noordelijk lobby
werk (Van Huff!Wiegel c.s.) mede waar
door de VVD-Tweede Kamerfractie een 
eerder standpunt dat wel met het kabinets
besluit instemde schielijk introk. De gelaats
trekken van de bewindsvrouwe tijdens het 
kamerdebat waren dan ook zacht gezegd 
bewolkt. De minister-president en niet zij 
verdedigde het kabinetsbesluit met verve, 
maar ook hij wist de overgrote kamermeer
derheid niet te overtuigen. 

Door de pomp 
En zo liet het kabinet na het wekelijks 
beraad vrijdag weten door de pomp te zijn. 
Voor de PTI'ers in de top, die niets voelen 
vooreen "verbanning" naar de noordelijke 
toendra's, kwam het besluit als een extra 
onaangename verrassing: zouden ze eerst 
500 man sterk in Den Haag zijn gebleven, 
nu mogen ze als eerste afreizen naar het 
Noorden en zullen de bovengenoemde 
verhuiswagens met name daar het eerst 
voorrijden. 
Eind goed, al goed? Voor de PTI-top, die 
de afgelopen jaren zacht gezegd niet con 
amore heeft meegewerkt aan de verhui
zingen naar Groningen, natuurlijk niet. De 
regio Den Haag maakt zich ook, en terecht, 
bezorgd. CDA-woordvoerder Huib Evers
dijk liet vorige week dan ook terecht weten 
dat de problemen die door de verhuizing 
ontstaan in Den Haag en omgeving de 
komende jaren extra aandacht zullen vra
gen. Eversdijk was bepaald onder de 
indruk van de gegevens die een Haagse 
delegatie onder leiding van burgemeester 
Schols de kamerleden heeft aangeboden. 
In wezen moeten dus twee problemen 
worden opgelost: niet alleen de verhui
zingsperikelen, maar ook de situatie die 
hierdoor in de Haagse regio ontstaat. 

Toch was, zo viel in het Haagse waar te 
nemen, tevredenheid overheersend. Er 

CD/ACTUEEL 21 april1984 



FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

was een psychologisch puntje: in hoeverre 
kan de vierde macht een kabinetsbesluit 
om de PTT naar het Noorden over te 
brengen tegenhoud~n? ("Sabotag~", 
noemde Groningen's Commissaris der Ko
ningin Henk Vonhoff dit) Antwoord: dat kan 
zij kennelijk toch niet. En dan was er de 
vraag wie in dit land de baas is als het er op 
aankomt: volksvertegenwoordiging of re
gering. 
Zou dr. Anne Vondeling nog geleefd heb
ben, hij zou stellig hebben ingestemd met 
wat er vorige week in de Tweede Kamer is 
gebeurd. Vondeling heeft een behartens
waardig boekje geschreven: de Kamer, 
lam of leeuw? Nu de Tweede Kamer inzake 
de PTT zo haar tanden heeft laten zien 
heeft ze zich stellig als leeuw gedragen. Zo 
hoort het ook. Ook is het goed gebruik dat 
een minister een motie die door een 
kamermeerderheid wordt gesteund niet 
naast zich neerlegt, maar uitvoert. Dat 
geldt zelfs voor de minister van verkeer en 
waterstaat, die er nu, samen met haar 
staatssecretaris, ongetwijfeld streng op
gaat toezien dat wat de kamermeerderheid 
heeft gewild, ook inderdaad gebeuren zal. 

Haring of kuit 
Het had weinig gescheeld, of de Kamer 
had niet helemaal haar zin gekregen: de 
regering wilde gaarne dat extern onder
zoek naar de kosten van de verhuizing 
laten uitvoeren. Niet dat ze dat nou zo 
nodig vond, maar als de Kamer het wilde, 
alla. Deze vlieger ging evenwel niet op: de 
Kamer wilde haring of kuit en had er zelfs 
terugkeer in het Paasreces voor over om 
opnieuw over de PTT te spreken. .. 
En zo liep het allemaal toch goed af, al bliJft 
men in het Noorden toch nog wat wantrou
wend over de uiteindelijke afloop. Eerst 
zien, dan geloven, zo viel uit het commen
taar van het Nieuwsblad van het Noorden 
af te leiden. Maar het lijkt er toch op dat, als 
straks het eerste lid van de PTT -top over de 
Groningse dam is, er meer zullen volgen. 
Nog een bijkomend voordeel: de PTT'ers 
zullen regelmatig dienstreizen moeten ma
ken van Groningen naar Den Haag om 
daar met het ministerie te overleggen. Leuk 
voor dat andere zorgenkindje van Neelie 
Smit-Kroes, de noodlijdende Nederlandse 
Spoorwegen. Die hebben straks heel :-vat 
eersteklasreizigers op het traJect 
Groningen-Den Haag vv extra. ...,.. 

Ton Huljssoon 
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Verdrag over 
chemische 
wapens nodig 
Krantefoto's van gewonde militairen uit 
de oorlog tussen Irak en Iran tonen de 
verwondingen die zijn opgelopen door 
chemische wapens. Het gebruik van die 
wapens is verboden bij het Geneefse 
protocol van 1925, maar het dreigt een 
dode letter te worden. Chemische wa
pens zijn de kernwapens van arme 
landen, wordt wel gezegd. De Tweede 
Kamer hield zich vorige week bezig met 
het gebruik - je mag ook zeggen mis
bruik- van deze wapens. Fractielid Ton 
de Kok was woordvoerder en het was 
tevens zijn maiden-speech. 
Ton de Kok stelde tot zijn spijt vast dat er 
tussen de Verenigde Staten en de Sowjet
Unie maar moeilijk overeenstemming te 
bereiken valt, waardoor het nog steeds niet 
van een internationaal verdrag kan komen. 
"De CDA-fractie wijst het gebruik van 
chemische wapens af. Niet alleen in het 
licht van het Geneefse protocol, maar ook 
in relatie tot onze inspanning op het gebied 
van de wapenbeheersing. Bovendien wen
sen wij chemische wapens in het afschrik
kingsavenwicht geen rol toe te kennen. 
Voor ons is een goede chemische bescher
ming en een optimale conventioneel
nucleaire afschrikkingsmacht voldoende. 
De beide grootmachten, de Verenigde 
Staten en de Sovjet Unie, hebben het tot 
stand komen van een verdrag tot nu toe in 
de weg gestaan. Het wederzijdse wantrou
wen tussen beide staten blokkeerde iedere 
toegevendheid. De verificatie bleef het 
grootste struikelblok," aldus De Kok. 

De Kok wees erop dat de Verenigde Staten 
tussen 1969 en 1981 in hun beleid met 
betrekking tot de productie van nieuwe 
generaties C-wapens, zeer terughoudend 
zijn geweest. Dat kan bepaald niet van de 
Sovjet-Unie gezegd worden. Maar als de 
tekenen niet bedriegen, is er sinds kort 
reden tot optimisme. De Amerikaanse vice
president Bush zal deze week de Geneef
se ontwapeningsconferentie eenontwerp
verdrag overleggen voor een wereldwijd 
verbod op produktie, bezit en gebruik van 
chemische wapens. 

Ton de Kok: "Door beide grootmachten 
zijn nu concessies gedaan. Natuurlijk kan 
een cynicus over de Sovjet-concessie wel 
weer het nodige commentaar leveren. 
Want wat is inspectie ter plaatse? Voor
zover nu bekend, wil de Sovjet Unie alleen 
inspectie toestaan op de plaats waar de 

voorraden eventueel zullen worden vernie
tigd. We dienen echter goed in het oog te 
houden dat de eis van 1 00% verificatie- · 
garantie het tot stand komen van een 
verdrag zeker zal blokkeren". 
De CDA-fractie is over de inhoud van het 
Amerikaanse ontwerp-verdrag toch niet zo 
gerust. "Uit de berichten blijkt dat president 
Reagan effectieve controle eist. Da~r is 
natuurlijk niets tegen. Maar als hij zegt 
daarover niet optimistisch te zijn en daar
aan toevoegt dat de Verenigde Staten een 
eigen arsenaal voor vergeldings
doeleinden zouden moeten ontwikkelen, 
wordt ons aanvankelijk optimisme weer 
minder. Het afwijzen van het ontwerp
verdrag door Moskou, zou voor de V.S. 
aanleiding kunnen worden om op grote 
schaal binaire chemische wapens te gaan 
produceren. De kans op een inhoudsvol 
verdrag is dan voor lange tijd verkeken. Wij 
verzoeken de regering dan ook er bij onze 
Amerikaans bondgenoot op aan te dringen 
straks in Genève tegenover de Sovjet Unie 
geen "slikken-of-stikken-politiek" te voe
ren. Noodzakelijk is overigens, dat ook de 
Russen hun gedane concessie ruimhartig 
invullen," aldus de CDA-woordvoerder tij
dens zijn vuurdoop in het parlement. ...,.. 

'Als jullie vasten, vast dan zo: 
bestrijd elke vorm van onderdrukking. 
Deel je brood met wie honger lijdt. 
haal armen en daklozen in huis, 
geef kleren aan wie naakt is, . . 
onttrek je niet aan de zorg voor J& naaste. 

(Groot N~euw& Bilbel . .) 
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Met elkaar 
Op politiek gebied vind ik het verreweg mijn 
belangrijkste taak: hoe bevorder ik dat we met 
elkaar als team zoveel mogelijk doen. Dat er 
geen zand in de machine komt. Dat verschil
len in inzichtenen verantwoordelijkheden niet 
storend werken op de gang van zaken. Dat 
betekent dat ik veel nadenk over de ministers 
en staatssecretarissen. Probeer om bijtijds te 
merken dat er ergens iets niet klikt. (Ruud 
Lubbers in Libelle). 

Nelie zweeg 
Maar de zwijgzaamheid (van minister Smit
Kroes tijdens het debat over de verplaatsing 
van PTT-ambtenaren) onderstreept wat er 
aan de hand was. Zij was de grote opposante 
geweest, die al kippevel kreeg bij het idee 
alleen al dat de PTT zou moeten verhuizen. 
Het door Lubbers aangereikte compromis 
leek een bruikbare weg om het zaakje alsnog 
in het gerede te brengen. Maar ten lange leste 
keerde zich alles tegen haar: de VVD
kanonnen Wiegel en Vonhof, haar eigen 
staatssecretaris en ten slotte de hele VVD
fractie en last butnotleast een bijna geamu
seerde premier. Het zal je maar gebeuren. 
(Willem Breedveld in Trouw). 

Overdreven 
De Tweede Kamer heeft, met uitzondering 
van de PSP en de CPN, nooit enige twijfel 

(Geknipt uit Algemeen Dagblad). 
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laten bestaan aan haar opvatting, dat de 
toezegging aan Groningen moet worden 
gehonoreerd. Het is daarom overdreven te 
zeggen dat het offensief van een zware 
Groningse deputatie politiek Den Haag 
heeft behoed voor een breuk in de verhou
ding met de noordelijke provincies. (NRCI 
Handelsblad). 

Oude truc 
Lubbers bewees weer eens, dat hij zijn oude 
truc nog niet had verleerd, namelijk het over 
de band spelen van de Tweede Kamer. ( ... ) 
Ook dit keer stuurde het parlement royaal bij 
en op een wijze die de premier kennelijk niet 
geheel onwelgevallig was. Alleen, hij zal het 
nooit hardop zeggen en met de no-nonse stijl 
van het kabinet heeft het helemaal niets te 
maken. Die stijl van regeren heeft een be
hoorlijke deuk opgelopen. (Willem Breedveld 
in Trouw). 

Nog iets anders 
Nijpels voelde er natuurlijk niets voor om 
optisch alleen partijgenoten te laten opd,aai
en voor blunderbeleid en alleen aan hen een 
parlementaire nederlaag toe te dienen. ( . .. ) 
Er speelt nog iets anders doorheen, dat het 
geval politiek pikanter maakt. Nijpels'jaloezie 
op de successen die Lubbers af en toe boekte 
- ook in de VS- is omgezet in een soort coali
tiestrategie van de VVD. (. .. ) De VVD moet 
vooral verhinderen dat een eventueel succes 
van Lubbers en diens coalitie in de volgende 
verkiezingsstrijd op rekening van het CDA 
geschreven wordt. (Jan Joost Lindner in de 
Volkskrant). 

Bevoorrecht 
Ik besef heel wel dat dit een . geprivile
gieerd kabinet is. Geprivilegieerd omdat 
we van het begin af aan van de Kamer en 
de samenleving veel krediet hebben ge
kregen. Toen we optraden, in 1982, was de 
samenleving bereid ieder kabinet krediet 
te geven, als het maar besluiten nam. 
Daarom heb ik het steeds makkelijker 
gehad dan mijn voorgangers. Daar ben ik 
bevoorrrecht in. (Ruud Lubbers in Vrij 
Nederland). 

Willekeur 
Wat bezielt de gemeentebesturen van De
venter en Zaandstad eigenlijk? Ze zijn tegen 
de plaatsing van kruisraketten dat moge 
duidelijk zijn. Maar is dat een afdoende reden 

Ook de huidige 
posttarieven zijn 

trouwens gebaseerd 
op vol strekt 

belachelijke cijfers 

(Geknipt uit NRC Handelsblad). 

om alles wat een eventuele plaatsing dient, te 
boycotten? Of er geplaatst gaat worden of 
niet is uiteindelijk een politieke afweging. 
Door in dat proces ook ondernemingen tot 
een keuze te dwingen, zetten de gemeenten 
de deur wagenwijd open naar de willekeur. 
Een volgende stap is, dat een aannemer de 
gunning niet krijgt, omdat hij toevallig op een 
andere partij heeft gestemd of niet kan 
opschieten met de wethouder van de meer
derheidspartij. (Trouw). 

Ontoelaatbaar 
Wij delen dtJ bezwaren van de tegenstanders 
(van kruisraketten) maar dat staat los van de 
morele eis dat de strijdmethoden eerlijk moe
ten zijn. Fanatisme, gericht tegen personer, of 
groepen die andere opvattingen hebben, is 
verwerpelijk. (. .. ) Dit moet al voldoende zijn 
om de probeersels in Deventer en Zaanstad 
af te wijzen. Er komt echter nog bij dat daar 
lagere overheden oneigenlijk worden ge
bruiktom nationaal beleid te doorkruisen. Dat is 
bestuurlijk ontoelaatbaar. (Volkskrant). 

Niet wegsmoezelen 
Ik houd er heel ernstig rekening mee dat 
dit (de meningsverschillen over de kruis
raketten) eindigt in een crisis. Dat is de 
zaak ook waard, ja? ( ... ) Indien het 
kabinet dit niet kan oplossen, dan moet er 
een ander kabinet komen. Net als met dat 
miljoen werklozen, het is even belangrijk. 
Je kunt niet zeggen: smoezel dat maar op 
de een of andere manier weg. (Ruud 
Lubbers in NAG/Handelsblad). 
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PARTIJNIEUWS 

CDA-top op manifestatie in Valkenburg: 

Aan de slag voor werkloze jongeren 
Het Is de hoogste tijd om de jeugdwerk
loosheld zodanig aan te pakken, dat 
werkloze jongeren en schoolverlaters 
weer wat perspeetlef krijgen. Dat was, 
maandagavond, de boodschap van 
minister-president drs. Ruud Lubbers, 
fractievoorzitter dr. Bert de Vries en 
partijvoorzitter drs. Plet Bukman tijdens 
de regionale CDA-manifestatie in Val
kenburg. 

Werkloosheid is een gruwel, ook en vooral 
als je net van school komt met een diploma 
en de maatschappij blijkt allerminst op je te 
zitten wachten. Ruud Lubbers rekende het 
Limburgse CDA-gehoor voor dat door het 
scheppen van praktijkervaringsplaatsen, 
het splitsen van vrijkomende bestaande 
banen, door arbeidstijdverkorting en door 
werken met behoud van uitkering 80.000 
jongeren aan werk kunnen worden gehol
pen. 
Fractieleider Bert de Vries vond dat het 
oplossen van de werkloosheid tot nu toe te 
zeer een kwestie van geleerde rapporten is 
geweest en dat veel te weinig concreets is 
gedaan om het probleem echt aan te 
pakken. Hij riep het kabinet op, hiermee 
snel emst te maken. "Ik vind, dat juist dit 
onderdeel van het beleid in het overleg dat 
de regering dit voorjaar met werkgevers en 
werknemers gaat voeren over het beleid in 
1985 een heel belangrijke plaats moet 

Goedkoop naar familie 
In Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minnearolis. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

~ 
DUTCH 

l~ IMMIGRANT 
SOCIETY 

Een Christelijke emigranten
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810-5667. 
Ledenadm.: Posthus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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Op zoek naar werk: jaarlijks dienen zich tienduizenden nieuwe schoolverlaters aan. (toto Nick More/is) 

.gaan innemen. Ik heb begrepen dat de 
minister-president dat zelf ook zo ziet. Ik wil 
hem daartoe vanavond krachtig aanspo
ren. Het overleg moet ertoe leiden dat we, 
tegelijk met de begroting voor 1985, ook 
een heel concreet beleidsplan krijgen dat 
werk- en scholingsperspectieven biedt aan 
al die mensen die nu zonder perspectieven 
zitten. Die aanvulling is nodig om het goede 
economische beleid ook tot een goed 
sociaal beleid te maken," aldus De Vries. 

Verloren generatie 
Ook partijvoorzitter Bukman ging nader in 
op de schoolverlaters: 
"Binnenkort zullen er weer zo'n 50.000 
jongelui de school verlaten. Ze zitten nu 
volop in de examens. Komen ze na de 
zomervakantie aan de slag? Dat is een van 
de meest klemmende maatschappelijke 
vragen waarvoor we staan. Werkloos wor
den is erg. Je zult je leven lang maar actief 
geweest zijn en opeens op straat staan. Als 
werkloze je start maken in de maatschappij 
is natuurlijk nog veel erger. Laat staan als 
die werkloosheid dan ook nog eens jaren
lang duurt. Je ziet dan voor je eigen ogen 
dat je steeds minder interessant wordt als 
werknemer, dat je werkloosheid dagelijks 
een grote handicap wordt om ooit weer aan 
de slag te komen. Er wordt in dit verband 
wel eens over een verloren generatie 
gesproken. Dat mogen we toch niet aan-

vaarden!," zei Piet Bukman. In het CDA 
praten we veel over solidariteit en aan
dacht voor de zwakken. "Hier hebben we 
nu een groep bij uitstek die kwetsbaar is, 
grote maatschappelijke risico's loopt en 
misschien ook grote maatschappelijke risi
co's oproept. Als we als christen
democraten niet voor die groep kiezen 
kennen we onze verantwoordelijkheid niet. 

Er treden weer tienduizenden schoolverla
ters aan. ik geloof dat wij vanuit de politiek 
opnieuw een beroep mogen doen op werk
gevers en werknemers deze nieuwe jonge 
mensen op de arbeidsmarkt voorrang te 
geven," aldus de partijvoorzitter. 

Langdurig werklozen 
Bukman vroeg aandacht voor de rond 
50.000 jongelui die al 2 jaar of meer 
werkloos zijn: "Speciaal voor die groep zal 
de overheid in het geweer moeten treden 
om ze de weg naar het arbeidsproces weer 
te doen vinden. Als dat met de thans 
beschikbare middelen, bij de huidige 
aanpak, niet voldoende lukt, dan maar met 
minder orthodoxe middelen. Het is een 
kwestie van voorrang. Waarom mag het 
door onze overheid voor werkgevers niet 
aantrekkelijker gemaakt worden deze jon
ge mensen, die zulke grote risico's lopen, 
weer een kans te geven. Daar moeten we 
voor aan de slag," besloot Bukman. .... 
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INTERVIEW 

Je hoort weinig van hem. Toch 
wordt hem een grote invloed in de 
ministerraad toegedicht. Drs. Jan 
de Koning, minister van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid. Zoals 
premier Lubbers in CD/ACTUEEL 
voor het eerst sprak van zijn "no
nonsense" kabinet, zo lanceerde 
De Koning een jaar geleden in dit 
blad zijn streven naar een 32-urige 
werkweek in 1990. Dat blijkt echter 
een uiterst moeilijke opgave. Vol
gens De Koning zal er na volgend 
jaar waarschijnlijk meer moeten 
worden omgebogen dan de 10 mil
jard in 1985. Hij houdt vast aan een 
parallele inkomensontwikkeling en 
noemt de inkomenskoppeling tus
sen actieven en niet-actieven een 
brandbaar risico voor de coalitie. 
Ben Pauw interviewt de CDA
minister. Het tegendeel van "een 
twijfelende minister, die het werk
gelegenheidsbeleid verlamt", zoals 
NRC/Handelsblad hem noemde. 

CDA-minister Ja.n de Koning: 

"Na 1985 meerombuigen 
dan tîell miljard'' 

Als je naar de cijfers kijkt lukt het nog niet zo 
goed met de bestrijding van de werklocs 
he id. 
"Vooral in ons land is dat een heel taai 
proces. In maart is gelukkig voor het eerst 
een forse daling opgetreden in het aantal 
werklozen, al is er- gelet op het seizoen
nog enige stijging. Probleem is bij ons, dat 
de verzorgingsstaat weliswaar bescher
ming en uitkeringen biedt aan werklozen, 
maar daarmee tegelijk een bedreiging 
vormt. De kosten van de verzorgingsstaat 
zijn zo gestegen dat het economisch 
draagvlak waaruit dat allemaal moet wor
den betaald is aangetast. Bij ons zijn de 
collectieve lasten het hoogste van de 
Westerse wereld. We zitten met meer dan 
70% aan de top. De komende jaren moe
ten we daarom een evenwicht zien te 
vinden tussen een versterking van het 
economisch draagvlak en een herziening 
van het sociale stelsel om de druk van 
binnenuit wat kleiner te maken. Maar men 
moet de noodzakelijke ombuiging op de 
sociale zekerheid van 6 à 7 miljard op een 
totaal van sociale zekerheidsuitgaven van 
106 miljard wel in zijn juîste verhouding 
blijven zien." 

In het regeerakkoord heeft het kabinet drie 
sporen uitgezet: gezondmaking van de 
overheidsfinanciën, versterking van de 
economie en herverdeling van arbeid. Lukt 
dat? 
"Wat het verlagey. van het financieringste
kort betreft hebben we de pas ingehouden 
ten gunste van het tweede en derde spoor. 
Een mindere teruggang van het financie
ringstekort van de overheid, maar een 
verlaging van de belasting- en premiedruk 
en bescherming van de koopkracht. De 
herverdeling van arbeid staat nog aan het 
begin, maar blijkt uiterst moeilijk." 

Is het mogelijk dat ook in 1985 het financie
ringstekort minder wordt teruggebracht 
dan de bedoeling was? 
"Voor de duidelijkheid: de stijging is in 
ieder geval tot stand gebracht. Een daling 
heeft toch de voorkeur, omdat het financie
ringstekort een financiële druk betekent 
(rente en aflossing) die tot ver in de jaren 
negentig zal doorlopen." 

Ombuigingen 
Een pleidooi om de ombuigingen niet te 
gebruiken voor verlaging van het financie
ringstekort maar om de lasten van werkne
mers verder te verlichten? 
"Ik spreek die mensen nog wel in 1990, 
wanneer we praten over een jaarlijkse 
rente van 30 à 35 miljard die de overheid 
moet betalen! Dan zullen zij nog wel eens 
terugdenken aan het gemak waarmee nu 
wel eens wordt gepraat over dat financie-

"Als de jaarlijkse rentelast tot 30 à 35 miljard stijgt zullen 
sommigen nog wel eens terugdenken aan het gemak 
waarmee zij nu over het financieringstekort spreken" 
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ringstekort. Bij een te hoog financieringste
kort kom je jezelf altijd tegen! Alles wat je 
opschuift maakt de berg voor later alleen 
maar hoger en het pad steiler." 

Minister Ruding wil in 1985 10 miljard 
ombuigen. 
"Een forse ombuiging moet, mits redelijk 
verdeeld. We zullen niet ver onder dat 
bedrag kunnen uitkomen. Na 1985 moeten 
we verder ombuigen, tenzij de economie 
heel erg zou meevallen. Bij een matige 
groei- die het meest waarschijnlijkis-zal 
er meer moeten gebeuren om die steeds 
stijgende rente binnen de overheidsbegro
ting op te vangen." 

Hoeveel meer? 
"Per jaar zullen we naar schatting 3 à 4 
miljard meer aan rente moeten betalen. Als 
die niet uit een groei van de begroting zijn 
te halen, moeten ze extra bezuinigd wor
den. Een heel zware opgave, als je ziet hoe 
moeilijk ombuigingen nu al zijn. Inderdaad, 
ik zie dat vrij somber in voor onze opvol
gers." 

Een billijke verdeling en meer ombuigen, 
zegt u ... 
"Je moet een evenwicht houden tussen de 
ombuigingen op de salarissen van ambte
naren en trendvolgers enerzijds en op de 
sociale uitkeringen anderzijds. De ene 
groep mag niet zwaarder worden getroffen 
dan de andere. De overheid zit met een 
schreeuwend financieel tekort. Dan is het 
redelijk om de gevolgen daarvan te leggen 
bij de mensen die het inkomen van de 
overheid ontvangen." 

Als de sociale uitkeringen bij de stelselher
ziening begin 1985 worden verlaagd, moe
ten dan de salarissen van ambtenaren en 
trendvolgers evenveel omlaag? 
"Over de hele kabinetsperiode moet de 
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omvang van de bezuinigingen gelijk lo
pen." 

Wat betekent dat concreet voor begin 
1985? 
"Wij streven naar een parallelle, gelijke 
inkomensontwikkeling, maar exclusief de 
stelselherziening want die moet een nieu
we verhouding vaststellen tussen de inko
mens van actieven en die van niet
actieven. Maar als we per 1 januari de 
uitkeringen van WAO, WW en WWV op 
70% brengen is dat een belangrijk deel van 
het bedrag dat in de sociale zekerheid 
moet worden omgebogen." 

Lastenverlichting 
Steeds rrieer wordt gepleit om eventueel 
ook de jaarlijkse 21/2 à 3 miljard die is 
uitgetrokken als lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven voor iets anders te gebruiken, 
b.v. voor een lastenverlichting voor de 
werknemers of voor bestrijding van jeugd
werkloosheid. 
"Als we een deel zouden gebruiken als 
lastenverlichting voor werknemers is dat 
goed voor de koopkracht. Je zou dan meer 
ruimte hebben voor een verdere arbeids
tijdverkorting. Dat werkt gunstig uit voor de 
bedrijven, die bij herbezetting de werkloos
heidspremies zien dalen of bij niet
herbezetting hun rendementen zien toene
men. Ik vind het daarom een aantrekkelijke 
gedachte om de lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven zo vorm te geven dat én het 
redementsherstel wordt gediend én de 
herverdeling van arbeid." 

In CD! ACTUEEL een jaar geleden sprak u 
voor het eerst over een werkweek van 32 
uur in 1990. Halen we dat? 
"Essentieel is of voor de nieuwe CAO
periode 1985/86 weer 5 procent arbeids
tijdverkorting wordt gerealiseerd, want dan 
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zit je al op een werkweek van 36 uur. En ik 
vind dat we moeten blijven streven naar 32 
uur in 1990." 

Wat kunt u verder nog doen om arbeidstijd
verkorting te stimuleren? 
"Niet veel. Er blijven dan alleen paarde
middelen over, zoals een verplichting of 
sancties; maar zoals ieder paardemiddel 
zijn ook deze ongewenst. . 
Als arbeidstijdverkorting niet leidt tot het 
ontstaan van nieuwe banen- herbezetting 
-heb je er als bijdrage voor werkloosheids
bestrijding niet zo veel aan. Er is echter wel 
degelijk herbezetting, naar schatting een 
kwart. Bij een verder herstel van de econo
mie kan dat echter al snel oplopen naar 50 
procent. Neen, voor een grotere herbezet
ting heb ik eigenlijk ook geen middelen. 
Uiteindelijk gaat het er om hoeveel mensen 
een bedrijf nodig heeft om een bepaalde 
produktie te maken, die kan worden afge
zet." 

Zou de overheid trendsetter moeten zijn in 
het" proces van arbeidstijdverkorting? 
"Het blijkt dat we dat deze jaren· niet 
kunnen realiseren. Ook voor 1985 komen 
we ongetwijfeld wéér voor het dilemma, dat 
én bezuinigingen én arbeidstijdverkorting 
én een hoge herbezetting niet tegelijkertijd 
kunnen." 

Behalve dat bij de overheid arbeidstijdver
korting en herbezetting tegenvallen moet 
bovendien het aantal ambtenaren met 2 
procent per jaar worden teruggebracht? 
"Je kunt niet werkelijk bezuinigen zonder 
ook werkgelegenheid te treffen. Die 2-
procents-operatie heb ik destijds zelf be
dacht om de gevolgen van de bezuinigin
gen meer te spreiden." 

"Een al te drastische 
invoering van vergaande 
arbeidstijdverkorting is 

schadelijk voor de 
werkgelegenheid'' 

Marcel van Dam en het wetenschappelijk 
bureau van de PvdA bepleiten invoering op 
korte termijn van een 5-urige werkdag. Het 
huidige proces van arbeidstijdverkorting 
zou leiden tot afbraak van werkgelegen
heid. 
"Ik vind het een constructief voorstel, zeker 
na bijstelling. Bijvoorbeeld een 6-urige 
werkdag gecombineerd met een twee
ploegendienst. Alleen de financiering in 
zijn voorstel is niet solide, doordat hij een te 
gering inkomensoffer berekent. Dat inko-

mensoffer kan bij een 6-urige werkdag een 
stuk geringer zijn. Kortom: het voorstel 
heeft een aantal constructieve kanten, 
maar kan zeker niet zonder meer als een 
patroon aan de hele samenleving worden 
opgelegd. Zijn stelling dat door het huidige 
proces van arbeidstijdverkorting werkgele
genheid verloren gaat is volstrekt onjuist. 
Daarvan is niets te zeggen, want we staan 
nog aan het begin. Juist een al te drasti
sche invoering van vergaande vormen van 
arbeidstijdverkorting houdt het gevaar in, 
dat werkgelegenheid wordt afgebroken, 
alleen al vanwege te grote inkomensoffers 
en verlies aan koopkracht." 

Philips 
O.a. Philips heeft in het kader van arbeids
tijdverkorting de vrije zaterdag ter discus- . 
sie gesteld. 
"Ik vind dat dat bespreekbaar moet zijn. 
Grote groepen werknemers hebben toch 
nu al geen vrije zaterdag, zoals in winkels, 
het vervoer e.d. Het niet bespreekbaar 
maken zou de arbeidstijdverkorting kun
nen blokkeren en dat is een slechte zaak." 

Inkomensbeleid. Inleveren, waar ligt de 
grens? 
"De grens verschuift mee met het wel
vaartspeil in de samenleving. Er zijn ook 
factoren die een verdere daling van de 
benedengrens belemmeren. Probleem is 
dat we in deze tijd allemaal nog leven met 
één been in de tijd dat arm identiek was met 
beknopt. Je ziet toch ook dat iemand die 
een laag inkomen kan combineren met een 
beknopte huisvesting veel minder proble
men heeft.:' 

Moet die grens nog naar beneden, als je 
ziet hoeveel ombuigingen nog nodig zijn? 
"Wij handhaven in ieder geval de koppe
ling minimumloon en minimumuitkering, 
ook al staat die onder druk. Je ziet dat, nu 
het wettelijk minimumloon verlaagd, is zich 
daar het hele loongebouw aan gaat aan
passen. Het grootste gevaar dat ons be
dreigt is dat actieven· en niet-actieven 
geheel ontkoppeld worden. Want dan zou
den de mensen met een minimum
uitkering hun bescherming verliezen." 

In hoeverre is een parallelle inkomensont
wikkeling-een hard punt van het CDA- te 
garanderen? 
"Het hangt sterk af van de opstelling van 
de werkgevers en werknemers. In 1983 is 
die danig verstoord - zowel tussen als 
binnen verschillende groepen - toen men 
in het bedrijfsleven het maximum in de 
vakantietoeslag losliet. Als het bedrijfsle
ven of de actieven in de overheidssector 

(Vervolg op pagina 14) 
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INTERVIEW 

(Vervolg van pagina 13) 

zeggen: wij maken ons geheel los van de 
niet-actieven, dan is de koppeling niet te 
handhaven." 

Het kabinet wil volledige vrijheid van loon
onderhandelingen maar tegelijkertijd een 
parallelle inkomensontwikkeling. Dat kan 
dus strijdig zijn? 
"Ja. Vandaar dat in het regeerakkoord ook 
een ramp-scenario staat: als de vrijwillige 
loonmatiging er niet komt, zullen de ombui
gingen veel krachtiger moeten zijn. En dan 
is de ontkoppeling onvermijdelijk. Grosso 
modo echter wordt die matiging gereali
seerd, maar dan in de vorm van arbeidstijd
verkorting." 

Vorig jaar zei u in CD/ACTUEEL: de 
bereidheid om nog voor uitkeringen in te 
leveren is een krachtproef voor de solidari
teit. Waarom accepteerde het kabinet het 
aanbod van de vakbeweging tot premie
verhoging dan niet? 
"Dat is inderdaad moeilijk uit te leggen. 
Enerzijds hebben we gezegd: men moet 
bereid zijn de hogere kosten van uitkerin
gen te accepteren; anderzijds vinden we 
dat premie en belastingen samen niet 
verder mogen stijgen. Want als je die druk 
omrekent naar de laatste verdiende gulden 
van de modale man dan hield hij 12 jaar 
geleden nog 67 cent over en nu nog maar 
43 cent. Vandaar ook dat zwarte circuit, dat 
ik schat op zo'n tien procent: van iedere· 
tien gulden verdwijnt er dus één in de 
zwarte zak. Om dat niet nog verder uit de 
hand te laten lopen moet je niet een beleid 
voeren dat die solidariteit nog verder onder 
druk zet. Wat de vakbeweging aanbood 
was in feite: laat de modale man over de 
laatste gulden niet 57 cent, maar 58 cent 
aan belasting en premie betalen. In het 
gesprek van de Raad van Kerken heb ik 
prof. Saverijn geciteerd: de wet beweegt 
zich tussen de absolute eis van het woord 
Gods en de relatieve draagkracht van de 
menselijke consciëntie. Je kunt wel zeg
gen: volgens het woord Gods moet je de 
laagste inkomens tot iedere prijs bescher
men, maardan ben je niet realistisch bezig, 
maar onbarmhartig omdat de samenleving 
als geheel de prijs niet wenst te betalen. 
Door een overtrokken solidariteit brengt 
men de solidariteit in gevaar." 

Vindt u de koppeling nog steeds één van de 
meest brandbare vraagstukken in de coali
tie? 
"Ja, het is nog steeds zeker een risico voor 
het kabinet. Je ziet dat de actieven steeds 
sterker de verleiding hebben om de koppe
ling los te laten. Arbeidstijdverkorting is in 
feite een verlichting van de druk op de 
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"Laat ik het zo zeggen: er zijn geen pijnloze alternatieven. 
Alternatieven doen ànders pijn, omdat ze op bepaalde 

groepen extra hard drukken" 

koppeling. De ambtenaren bijvoorbeeld 
zeggen: werk boven inkomen is een mooie 
gedachte, maar daar moet u ons niet mee 
belasten. Als de uitgaven te hoog zijn stoot 
u dan maar taken af. Kernpunt is dat je de 
maatschappij oproept tot solidariteit en ook 
de weg aangeeft, waarlangs die geregeld 
moet worden." 

De werkgevers hebben fel gereageerd op 
uw plannen tot openbaarheid van inko
mens. 
"Ik vind het essentieel voor de arbeidsver
houdingen, als men kan zien op welke 

. manier de vruchten van een onderneming 
over de verschillende categorieën worden 
verdeeld. De eerste opzet was een giganti
sche papierwinkel, maar mijn voorstel is 
om de zaak veel soberder te regelen. Een 
ander p~..ont is, dat bijna de helft van de 
inkomens in Nederland al openbaar is. 
Waarom die andere helft dan niet? Wat mij 
betreft zou een code of een vrijwillige 
regeling in de Stichting van de Arbeid een 
alternatief voor mijn wet kunnen zijn." 

"Bijna de helft van de 
inkomens in Nederland is al 
openbaar, waarom dan die 

andere helft niet?" 

Wanneer moet de herziening van het 
stelsel van sociale zekerheid ingaan? 
"Gedeeltelijk per 1 januari 1985. Dan moet 
het écht gebeuren. In juni zal de SER 
advies uitbrengen. Sociale partners heb
ben ook hun eigen voorstellen daarin al 
ingebracht. De FNV-voorstellen leiden tot 
1 ,5 mld. extra kosten, terwijl wij zo'n 3 à 3,5 
miljard willen ombuigen. Dat betekent een 
gat van 5 miljard. De FNV wil 'de aan het 
loon gerelateerde uitkeringen tot aan het 
pensioen laten voortdur~n. terwijl wij ze 
willen koppelen aan de tijd dat men ge
werkt heeft, het zgn. arbeidsverleden. 
De voorstellen die werkgevers op tafel 
hebben gelegd sporen een heel eind met 
die van het kabinet, al hebben zij sterk de 
neiging te zeggen: mensen die nog bij ons 
bedrijf horen- mensen met een ziektewet
of WAO-uitkering- moeten op een hoog 
niveau uitkering krijgen." 

Moet dat bedrag van 3 à 3;5 miljard 
absoluut worden omgebogen? 
"Alleen het totaal bedrag aan ombuigingen 
sociale zekerheid in deze kabinetsperiode, 
nl. 6 à 7 miljard, is een gegeven. We 
kunnen dus zeggen, we halen die ombui
gingen buiten de stelselherziening om 
binnen. Maar dan krijg je zulke ingrepen 
voor bepaalde groepen, dat die politiek 
onwenselijk zijn. We proberen dus een zo 
groot mogelijk deel van die 6 à 7 miljard te 
bezuinigen via de stelselherziening, zodat 
je de minima kunt sparen. Er zijn in feite 
drie ijkpunten: 1) welk percentage van het 
laatstverdiende loon 2) waar ligt het mini
mum en 3) hoe snel overbrug ik de afstand 
tussen de loongerelateerde uitkering en de 
minimum-uitkering." 

Er zit dus weinig ruimte in voor alternatie
ven? 
"Laat ik het zo zeggen: er zijn geen pijnloze 
alternatieven; alternatieven doen anders 
pijn, omdat ze op bepaalde groepen extra 
hard drukken. Nu beschermen wij de mini
ma, maar dat betekent dat we de besparing 
moeten halen bij de bovenminimale uitke
ringen. Vrijwel ieder ander alternatief dan 
ons voorstel gaat dus of ten koste van de 
hoogte van de loongerelateerde uitkerin
gen of ten koste van de overbrugging 
tussen deze uitkeringen en de minimum
uitkeringen of ten koste van het niveau van 
de minimum-uitkeringen." 

Zullen de uiteindelijke plannen ver af ko .. 
men te liggen van die van het kabinet? 
"Ik denk het niet. Met de 1 juli-maatregelen 
overbruggen we materieel al een stuk van 
de afstand tussen de huidige en de nieuwe 
niveaus. Per 1 januari zouden we naar 
onze mening op 70 procent uitkeringsni
veau moeten zitten; voor de WWV hebben 
we per 1 juni dat traject goeddeels afge
legd, maar voor de WAO en WW moet nog 
een forse stap gedaan worden. 

Probleem blijft, dat de werkgevers dan 
meer aan bovenwettelijke uitkeringen 
moeten betalen. 
Als je tijdig de nieuwe niveaus aankondigt
en wij zullen dat doen - kunnen partijen in 
de CAO-onderhandelingen daarover pra
ten." ~ 

Ben Pauw 
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EUROPA 

Europees parlement kan toch 
op goede successen wijzen 
"Ik vind het ronduit demotiverend werken, 
wanneer je als lid van het Europees Parle
ment ziet hoe de Europese Ministerraad 
met het werk van de Europese Commissie 
en het Europees Parlement op de loop 
gaat. Het is maar al te zeer duidelijk, dat de 
nationale belangen de boventoon voeren 
en dat pas in de tweede plaats de Europe
se belangen meespelen. Van op zich 
goede voorstellen blijft er niets anders dan 
een schaduw over, waarmee veel goed 
werk verloren gaat en de positieve opstel
ling van de parlementsleden een terugslag 
krijgt. Er is veel geduld en vasthoudend
heid nodig om in dit klimaat toch gemoti
veerd bezig te blijven." Dit zegt Hanja 
May-Weggen, met haar veertig jaar het 
jongste Nederlandse lid van het Europees 
Parlement. 
Van jongsaf aan kreeg Hanja de politiek 
met de paplepel ingegoten; haar vader was 
plaatselijk en regio-bestuurder voor de 
ARP in Klazienaveen. Na een verpleeg
kundige opleiding studeerde de in Emmen 
geboren en uit een gezin met zeven 
kinderen afkomstige mevr. May Sociale 
Pedagogiek aan de Gemeentelijke Univer
siteit van Amsterdam. Vervolgens was zij 
als docente verbonden aan het onderwijs 
voor verpleegkundigen in Amstelveen (VU) 
en in 1972 zette zij de eerste schreden in 
de politiek, zij werd lid van de Partijraad van 
de ARP en later CDA en verrichtte in de 
periode tot 1979 veel bestuursarbeid, on
der meer voor het CDA Vrouwenberaad. 
Ook werkte zij mee in verscheidene studie
commissies. Vanaf 1976 tot vier jaar terug 
was zij lid van het Hoofdbestuur van de 
Nederlandse Vrouwenraad, een overkoe
pelend orgaan, waarin ruim vijftig landelijk 
opererende vrouwenorganisaties verte
genwoordigd zijn. 
Hanja: "In deze functie heb ik veel interna-

tionaal conferentiewerk mogen doen b.v. 
als lid van de Nederlandse regeringsdele
gatie bij de Verenigde Naties te New Vork. 
In 1977 was zij kandidaat voor de Tweede 
Kamer en twee jaar later werd zij als 
negende op de lijst geplaatst voor de 
eerste Europese Verkiezingen. Met de 
alom gehoorde kreten, dat het Europees 
Parlement niets in de melk te brokkelen 
zou hebben, is Hanja May-Weggen het 
absoluut niet mee eens. "Zeker, de situatie 
is nog niet optimaal te noemen, maar er zijn 
de afgelopen vijf jaar zeker successen 
geboekt. Kijk alleen maar naar het positief 
ontwikkelde Europese milieubeleid, de ge
voerde acties tegen de "zure regen" en 
tegen de vervuiling van onze rivieren en 
zeeën die geleid hebben tot concrete 
maatregelen." 
Een ander belangrijk succes, dat onlangs 
werd geboekt, was de Europese import-

Het Europees parlement moet, om goed te kunnen functioneren, meer 
bevoegdheden krijgen, zei Jean Penders in ons vorig nummer. Ook een 
andere CDA-kandidaat voor de komende Europese verkiezingen, Hanja 
May-Weggen, heeft kritiek op de wijze waarop de Europese ministerraad met 
het parlement omspringt. Nationale belangen geven vaak de doorslag. 
Desondanks noteert Hanja May ook duidelijke successen van het parlement. 
In dit gesprek met Gerard de Ruiter noemt zij o.a.: maatregelen tegen de zure 
regen, importstop op producten van bedreigde walvis- en zeehondsoorten, 
wetsvoorstellen inzake gelijke behandeling van mannen en vrouwen. 
Een tweede artikel met het oog op de aanstaande Europese verkiezingen. 
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stop op produlden van de bedreigde wal
vissoorten (in 1982) en bedreigde zeehon
densoorten (1983), waarop met name in 
Canada fel jacht werd gemaakt vanwege 
het bont. 
Hanja heeft het initiatief genomen tot deze 
maatregelen, die zeker effect hebben ge
sorteerd: "Voordat we tot actie overgingen 
werden in Canada ruim tweehonderddui
zend jonge zeehonden op gruwelijke wijze 
omgebracht; nu is dat aantal teruggebracht 
tot enkele duizenden. Enkele weken gele-· 
den echter hoorden we, dat de jacht 
verplaatst zou worden van de pasgeboren 
zeehonden naar de wat oudere om zo de 
invoerstop te omzeilen. Twee weken gele
den heeft het Europees Parlement een 
"brandbrief" naar de Canadese regering 
gestuurd om haar zorg uit te spreken over 
de ontwikkelingen. De jacht is nu voorlopig 
opgeschort; men zegt wegens het slechte 
weer, maar ik denk dat dat vanwege het 
dreigement van het Europees Parlement is 
gebeurd." Een ander, niet onbelangrijk 
resultaat is geboekt met de herziening van 
het Europees Sociaal Fonds. Mevr. May 
hierover: "De middelen van het ESF zijn 
verhoogd tot vier miljard gulden en zijn 
bedoeld om de regio's met de meeste 
werkloosheid te ondersteunen. Het heeft er 
alle schijn van, dat ons land (! 275 mln 
aangevraagd) ook zal kunnen meeprofite
ren van de verhoging van de middelen, 
waarvan 3/4 aangewend zal worden ter 
bestrijding van de jeugdwerkloosheid." 
Als lid van de Commissie voor sociale 
zaken en werkgelegenheid, alsmede van 
de Commissie van onderzoek naar de 
positie van de vrouw in Europa, heeft mevr. 
May in 1981 een rapport geschreven over 
de positie van de vrouw in Europa. "In dat 
rapport zijn aanbevelingen opgenomen 
over o.a. deeltijdwerkers en tijdelijk werk, 
over gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen in pensioenen en overlevingspen
sioenen en gelijke behandeling van man
nen en vrouwen die een zelfstandig beroep 
uitoefenen. Deze aanbevelingen hebben 
inmiddels geleid tot concrete wetsvoorstel
len. Hier blijft het echter niet bij; wij streven 
naar een verdere uitbouw van de wetge
ving inzake gelijke behandeling van man
nen en vrouwen, b.v. op het gebied van de 
arbeidsbescherming en de belastingwet
geving." <1111 

Gerard de Rulter 
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DISCUSSIE 

Staatssecretaris teleurgesteld over kritiek NCOV-voorzitter Veninga: 

,,Er gebeurt een hoop voor het MBK" 
Piet van Zeil, de CDA-staatssecretaris 
van Economische Zaken, speciaal be
last met o.a. het midden- en kleinbedrijf, 
is teleurgesteld over de kritiek van 
NCOV-voorzitter Sijko Veninga. In een 
Interview in CD/ACTUEEL van 7 april 
spuide de voorman van de christelijke 
middenstands-organisatie kritiek op het 
beleid van het kabinet-Lubbers, op dat 
van staatssecretaris Van Zeil en op dat 
van de CDA-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij noemde het sociaal-economische 
beleid tegenstrijdig en vroeg zich af waar 
de "C" van het CDA-program te vinden is 
in diverse maatregelen voor het midden
en kleinbedrijf. 

Piet van Zeil: "Ik ben teleurgesteld over 
Veninga's uitspraken, omdat ze geen recht 
doen aan het beleid. Bovendien heeft het 
NCOV bij herhaling gezegd het eens te zijn 
met het algemeen sociaal-economisch fi
nancieel beleid dat het kabinet voert en dat 
er op gericht is om de economie en daarrnt:>e 
dus ook de positie van het midden- en 
kleinbedrijf te versterken." 

Invalshoek 
Naast teleurstelling heeft de CDA
staatssecretaris er overigens wel begrip 
voor dat de voorzitter van een belangen
organisatie als het NCOV vanuit een andere · 
invalshoek aankijkt tegen het beleid. "Zijn 
verantwoordelijkheid is om de belangen 
va11 zijn leden te behartigen, terwijl het 
kabinet en parlement niet alleen de belan
gen van het midden- en kleinbedrijf in het 
oog moeten houden, maar alle belangen in 
de samenleving. Natuurlijk behoort het tot 
de taak van mensen als Veringa en Perquin 
(de voorzitter van het niet-confessionele 
Koninklijk Nederlands Ondernemersver
bond KNOV) om het beleid kritisch te volgen 
en te stimuleren. Maar suggereren, zoals 
Veninga doet, dat er alleen maar kritiek en 
verschil van mening is, dat vind ik niet juist." 
Piet van Zeil wijst er op, dat er bijvoorbeeld 
geen problemen zijn over wat hij doet aan 
integratie en beïnvloeding van het beleid 
van de andere ministeries, voorzover daar
in de positie van het midden- en kleinbedrijf 
aan de orde is. Zoals het ministérie van 
Fianciën wat de belastingen betreft, Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid wat betreft de 
sociale zekerheid en Justitie wat betreft 
winkeldiefstal. 
Zijn er nagenoeg geen problemen over 
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Piet van Zeil 

deze in.egrerende taak - zoals dat heet -
van de staatssecretaris, Van Zeil geeft toe 
dat dat wat betreft het specifieke beleid op 
onderdelen wel zo is. "Maar nogmaals, dat 
er uitsluitend verschil van mening is, is 
volstrekt onjuist." 

Veninga noemt het sociaal-economisch 
beleid van het kabinet "tegenstrijdig", om
dat het aan de ene kant de economie 
gezond wil maken, maar aan de andere kant 
tegelijk de inkomens van de zelfstandigen 
extra onder druk zet. Door al die bezuinigin
gen kopen de mensen immers veel minder 
in de winkel. 
Van Zeil: "Ik wijs er op, dat in 1984 eindelijk 
voor talrijke zelfstandigen de inkomenspo
sitie verbeterd is, met een uitzondering van 
de detailhandel en de horeca. Daar komt bij, 
dat bij het NCOV ook allerlei ambachtelijke 
bedrijven en kleine industrieën zijn aange
sloten, die alle belang hebben bij dat deel 
van het kabinetsbeleid dat is gericht op 
beheersing en zo mogelijk vermindering 
van arbeidskosten. Door juist te hoge 
consumptie-uitgaven, waren er te weinig 
investeringen. Vandaar dat de consumptie 
watterug moetten gunste van de investerin
gen. Ook een verlaging van kosten is 
essentieel om met het buitenland te concur
reren. Dat is absoluut nodig voor het 
broodnodige economisch herstel. Boven
dien, als de economie door het aantrekken 
van de investeringen weer wat beter gaat, 
komt de koopkracht van de mensen ook 
veel minder onder druk te staan." 
Volgens Van Zeil wijzen trouwens de cijfers 

vim 1983 helemaal niet op een verminde
ring van het consumptievolume in ons land. 
Over 1984 is de daling± 0,7%. En verder, 
ook al blijft het consumptie-niveau gehand
haafd, dan nog is er geen enkele garantie, 
dat zich dat vertaalt in binnenlandse beste
dingen bij het midden- en kleinbedrijf. 

Niet mopperen 
Veninga vraagt zich af, waarde" C" van het 
CDA te vinden is in het MKB-beleid? 
"Men mag mij aanspreken op de "C", maar 
ik vraag mij af, of Veninga' s kritiek op dit punt 
nou wel helemaal evenwichtig is. Ik noem 
de volgende argumenten. Ten eerste, de 
mogelijkheid van eenmalige uitkeringen 
voor de echt zwakkeren, ook die onder de 
zelfstandigen. Ten tweede, staat de eigen 
verantwoordelijkheid en de mede
verantwoordelijkheid voor elkaar centraal in 
het CDA-denken, en het zijn toch juist ook 
de ondernemersorganisaties die telkenma
le met klem bepleiten dat er meer vrijheid 
voor ondernemers moet zijn en minder 
bescherming en regelgeving. Me dunkt, dat 
het kabinet ook op dit punt heel actief is. 
Desondanks zijn er talloze maatregelen en 
voorzieningen voor de (kleine) zelfstandi
gen: een premievrijstelling en een premie
reductie voor de volksverzekeringen, wan
neer men minder dan resp. f 11.800 en 
f 19.500 ve•dient; fiscale aftrekbaarheid 
voor de oude-dagsvoorziening; de volks
verzekeringen zoals AOW, AAW, AWW, 
kinderbijslag, AWBZ enz.; daarnaast voor· 
lichting en advies, onderwijs en onderzoek, 
allerlei financiële instrumenten en beschgr
ming van de sociale positie van zelfstandi
gen via de winkelsluitingswet." Ondanks de 
bestaande instrumenten voor het midden
en kleinbedrijf benadrukt Van Zeil, dat 
natuurlijk nog geen sprake is van "een 
ideale situatie" en dat de positie van het 
MKB soms slecht is. "Daarom moeten we 
ook doorgaan met het beleid van fiscale 
lastenverlichting en van vermindering van 
overbodige regels, waardoor ook het 
midden- en kleinbedrijf zoveel mogelijk 
"vrije speelruimte" krijgt voor succesvol 
ondernemen. 
Hij is het niet eens met Veninga's kritiek, dat 
allerlei financiële maatregelen voor het 
MKB worden afgeschaft. "Als men ziet, wat 
er op de rijksbegroting wordt omgebogen, 
dan zijn de ombuigingen op het terrein van 
het MKB-beleid niet om overte mopperen." 
Veninga had het in het interview met veel 
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nadruk over de "zwakkere ondernemers". 
Piet van Zeil: Dat lijkt mij een niet helemaal 
verstandige benadering. Zelfstandige on
dernemers zijn toch niet van die "zwakke 
broeders", die hulpeloos en zonderterug te 
vechten, de zaken over zich heen laten 
komen. Risico is een belangrijk begrip bij 
het ondernemen. Telkens maar praten over 
die zwakkere ondernemers lijkt me niet 
goed voor het imago van het zelfstandig 
ondernemerschap." Hij wijst er op, dat 
blijkens allerlei gegevens- bijvoorbeeld de 
recente enquête van de Kamer van Koop
handel - grote delen van het midden- en 
kleinbedrijf het helemaal niet zo slecht 
doen. Bovendien zit er een stijgende lijn in 
de omzet en de rendementen. "Daaruit 
blijkt trouwens ook, dat het kabinetsbeleid 
ter verbetering van de economie- ook voor 

ONDERWIJS 

het midden- en kleinbedrijf- goed werkt." Het forum tijdens de onderwijsconferentie in Den Bosch. (foto Nick More/is) 

Oogsten 
Wat heeft staatssecretaris voor het midden
en kleinbedrijf nog in het vat? 
"De komende twee maanden lijken oogst
maanden, want er komt nog al wat aan. Een 
notitie "kredietbeschikking MKB", waar
door de banken meer bevoegdheden krij
gen en sneller kunnen beslissen over 
kredietverlening aan het MKB. Een herzie
ning van de advies- en voorlichtingsstruc
tuur, waarbij het noch gaat om minder geld 
noch om die over te hevelen naar de 
overheid; Veninga suggereerde ten on
rechte, dat de overheid op dat punt snode 
plannen heeft. Binnenkort kom ik ook met 
mijn standpunt over een herziening van de 
Winkelsluitingswet; zoals NCOV en KNOV 
hebben bepleit kom ik terug van mijn 
opvatting dat de sluitingstijd verlengd moet 
wordentotluur 'savonds; in plaatsdaarvan 
wil ik de gemeenten meer vrijheid geven om 
avondwinkels toe te laten. Ook komt er een 
notitie over huur en verhuur van bedrijfsge
bouwen, waarin een grotere eigen verant
woordelijkheid en een redelijker (lager) 
niveau van de huurptijzen centraal zal 
staan." 
En al die kritiek van Veninga? "Als hij zegt: 
er is geen reden om helemaal voldaan te 
zijn, ben ik het met hem eens. Het is nog niet 
ideaal. Maar er gebeurt een hoop. We gaan 
de goeie kant op." <11111 

Ben Pauw 

--- AD'Q~'RTJe_. 
Brinkman: 

Hoeveel is een Marker waard?· 
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Impressie van drie onderwijsconferenties: 

Geslaagd met een 8 plus 
De afgelopen weken heeft het CDA drie 
onderwijsconferenties georganiseerd, 
in Oegstgeest, Zwolle en Den Bosch. 
Joop Zijlstra, voorzitter van de landelij· 
ke werkgroep die de conferenties heeft 
helpen voorbereiden, geeft zijn impres
sie daarover. 
ledereen is het er over eens: "Het CDA 
discussieert vrij en onbevangen over ons 
onderwijs". Je kunt zeggen: misschien wat 
laat, gezien de maatregelen en uitspraken, 
maar wel op tijd voor bij te stellen beleids
voornemens. 
Inspraak uit het veld, gelegenheid voor 
echte zeggenschap. Ik verheug me over 
het bereiken van die doelstelling van de 
ondersteuningscommissie: "Laat de men
sen uit het onderwijsveld zelf spre~en, 
zonder dirigisme". Die mensen zijn het 
belangrijkste. 
Dat· binnen· die doelstelling de Kamerkrin
gen Leiden en Zwolle en de afdeling 
Noord-Brabant de organisatie van de dis
cussiebijeenkomsten op zich namen was 
niet zozeer gemakkelijk als wel allereerst 
het gevolg van een principiële keuze. Als 
noodhulp voor twee groepen als discussie·. 
leider kon ik bij elk van de conferenties 
rondkijken. 
Behalve de inspraak vanuit het onderwijs
veld was een andere belangrijke zaak in 
onze vergaderingen de uitstekende sfeer 
en de onderlinge samenhang, ondanks de 
verschillen van mening. Daar kunnen be
windslieden alleen maar voordeel mee 
doen. Vooral als zaken zó naar voren 
worden gebracht, met respect. En de 

minister zelf. Voor hem kun je ook respect 
hebben, als bewindsman en als mens. Zo 
kun je als minister pas echt leiding geven. 
Het is een goede keuze geweest, dit type 
conferenties met een ruime gelegenheid 
voor informeel contact, je voelt je bij elkaar 
horen. Rijp voor herhaling op meerdere 
beleidsterreinen! 
De conferenties zitten erop, maar. . . ze 
zijn nog niet afgelopen. We schatten de 
conferenties op waarde. Dat zullen we ook 
doen met de opbrengst: evalueren en 
vervolgens de opbrengst als voorberei
dingsgroep met de bewindslieden en met 
de Kamerleden bespreken. 
Overigens, wat ik een uitstekend idee 
vond was het voorstel van Van Lieshout op 
de laatste conferentie in Den Bosch over 
het instellen van een "Onderwijskamer" 
naar analogie van de Rekenkamer, een 
onafhakelijke instantie. Het deed me den
ken aan Nic Perquin zaliger, die weleens 
zuchtend verlangde naar een a-politiek 
jeugdministerie, onafhankelijk. 
De beste schreeuw op de conferenties was 
die in Den Bosch, onder de bijbellezing, 
van achteruit de zaal, keihard: "Niet te 
verstaan". 
Voor mij zijn de conferenties geslaagd, was 
de rondgang meer dan bevredigend. Een 
cijfer? Ex aequo alle drie nummer één met 
een 8+. Ik bedank ieder voor de inzet, 
vooral die niet op de voorgrond traden. 
Mag ik nog eens wat zeggen? Leve het 
CDA. Zó'n club. ' <11111 

Joop Zijlstra 
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Uw MENING 
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y 
~vluchhMapens 
en Gelderland 
In de vergadering van de Provinciale Sta
ten van Gelderland op 28 maart jl. diende 
de voorzitter van de PvdA-fractie Visser 
enkele moties in. Deze moties hielden een 
uitspraak in van Provinciale Staten tegen 
plaatsing en/of opslag van kruisraketten in 
Nederland, respectievelijk in Gelderland. 
Dit alvorens de regering in juni a.s. een 
besluit over deze kwestie zal nemen, en in 
navolging van wat circa 130 gemeenten in 
Nederland reeds gedaan hadden, door 
zich tot kernwapenvrije zöne te verklaren. 
Het was duidelijk dat de PvdA met name 
het CDA wilde verleiden tot zo'n uitspraak. 
Enkele kerken hadden zich inmiddels kort 
daarvoor tegen plaatsing van kruisraketten 
in Nederland verklaard. Daardoor zou mo
gelijk een aantal leden van de CDA
statenfractie met de PvdA-moties mee 
gaan. 
De CDA-fractie, o.l.v. Marlies Nagel, wilde 
regering en parlement echter niet voor de 
voeten lopen, ondanks grote zorg en af
schuw omtrent de kernbewapening. Deze 
kwestie hoort in Den Haag te worden 
beslist en niet door lagere overheden. 
Daarom kwam de CDA-fractie met een 
voorstel van orde om de betrokken moties 
buiten de orde van de provincie te verkla
ren. Toen dit voorstel in stemming kwam 
verlieten de PvdA-statenleden en die van 
klein links de zaal. Het ordevoorstel werd 
evenwel aangenomen met alle stemmen 
van de fracties van het CDA, de VVD, SGP 

' en RPF vóór. 
Conclusie: hoewel het CDA het thans 
nationaal gezien zeer moeilijk heeft met het 

'te nemen besluit over al of niet plaatsen 
van kruisraketten in Nederland, behoeven 
de CDA-fracties van lagere overheden zich 
daarover niet uit te spreken. Ook al zijn 
deze vol zorg daarover, het is niet aan hen 
daarover een beslissing te nemen. Zij 
missen daarvoor ook grotendeels de des
kundigheid en bevoegdheid. 

P. J. G. Baselaar, 
namens de CDA-statenfractie in Gelder
land. 

Stationering 
't Is wat stil geworden rondom de kruisra
ketten in CD/ACTUEEL na een serie artike-
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len van parlementariërs. Toch staan ze 
sterk in de belangstelling van het Neder
landse volk. We willen met deze ingezon
den brief nog eens onze afschuw uitspre
ken over de moderne wapenontwikkelin
gen. Er is al zoveel misgegaan bij de 
proefnemingen en nu we moeten beslissen 
over "stationering" worden we medeplich
tig. De Wereldraad van Kerken noemde het 
kernwapen afgelopen zomer "een mis
daad tegen de mensheid". 
In deze beslissing gaat het om onze morele 
verantwoordelijkheid als .christen. Wereld
wijd asociaal voor ons eigen kleine land en 
voor onze NAVO-partners. Als christen 
moeten we deze demonische wapens af
wijzen, want ook er mee afschrikken is 
verwerpelijk. 
Kernwapens zullen onvermijdelijk veel on
schuldi~J mensen doden en veel van de 
schepping vernielen. Daar kunnen we niet 
meer omheen, elk kernwapen draagt die 
kracht in zich en nimmer zal gelden. "We 
hebben het niet geweten!" 
Tot slot: in deze bezinningstijd voor alle 
regeerverantwoordelijken: "Wijsheid is 
meer dan wapentuig". (Pred. 9) 

H. J. Hoogenraad-Laman Trip e.a., Den 
Haag 

Atoombewapening 
Als religieuze communiteit doen wij een 
dringend beroep op de CDA-fractie van de 
Tweede Kamer en op allen die daar op 
enige wijze invloed op uit kunnen oefenen, 
om plaatsing van de kruisraketten te voor
komen. Anders gezegd: te voorkomen dat 
Nederland weer een nieuwe stap verder 
zet in de stijgende spiraal van atoombewa
pening. 
Wij menen dat deze wapenwedloop -::en 
aantasting is van de hoogste menselijke 
waarden, en als christen willen wij voor die 
menselijke waarden opkomen. Immers: 
- De wapenwedloop betekent een bereid

heid om massamoord te plegen op 
miljoenen onschuldige burgers, en het 
voortbestaan op aarde met ondergang 
te bedreigen. 

- Ook deze stap van bewapening zal weer 
leiden tot een volgende aan het andere 
front, dus niet tot ontwapening maar tot 
meer bewapening. De kans dat kernwa
pens gebruikt zullèn worden wordt daar
door steeds groter. 

- De honger en de armoede in de wereld 
worden mede in stand gehouden door 
de buiten alle proporties gestegen kos
ten van de bewapening. 

- De officiéel ingenomen standpunten van 
verschillende kerkgenootschappen en 
van de Raad van Kerken in Nederland 
moeten voor het CDA zeker zwaar 
wegen. 

Mensen die zich baseren op christelijke 
standpunten en op het evangelie, moeten, 
naar onze mening, absolute voorrang ge
ven, aan deze principes, zeker bij deze 
zaak van leven of dood voor de mensheid. 
Wij vinden dat een aangegane coalitie of 
welk politiek motief ook daaraan onderge
schikt zou moeten zijn. 

De Communiteit van de Salesianen van 
Don Bosco, Schiedam 

Positief besluit 
De argumenten die moeten leiden tot een 
negatief plaatsingsbesluit, zijn in de afgelo
pen periode breed uitgemeten. De politiek, 
en zelfs de kerk, heeft zo haar mening naar 
buiten gebracht. Hoog tijd lijkt me, voor 
enkele argumenten voor een positief plaat
singsbesluit. 
Als eerste ligt daar de (unanieme) NAVO
uitspraak, neergelegd in het slotcommuni
qué van 12 december 1979: "De behoefte 
van de NAVO aan de Theatre-Nuclear
Missiles (Tomahawk en Pershings, SH)zal 
worden onderzocht in het licht van concre
te resultaten bereikt door onderhandelin
gen". Welnu, zonder onderhandelingen 
geen resultaten. Het beruchte Nederlands 
voorbehoud heeft alleen betrekking op het 
tijdstip waarop de beslissing tot plaatsing in 
Nederland moet vallen. De afgesproken 
datum van december 1981 , is reeds ver
schoven naar juni 1984. 
Andere punten voor een positief plaat
singsbesluit: 
De NAVO toont dat zij in belangrijke zaken 
een eenheid kan vormen, en dat zij ge
maakte afspraken nakomt, c.q. uitvoert. 
Irritaties over de Nederlandse houding 
slaan om in instemming. 
Internationaal kan Nederland geen struis
vogelpolitiek verweten worden. Ons land is 
zich terdege bewust van de krachtsverhou
dingen en wil in het bondgenootschap een 
loyale partner zijn. 
Het weglopen van de Sovjets van de 
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OPINIE /INGEZONDEN 

Minister wil vergoedingen raadsleden verlagen, maar: 

Goede bestuurders kosten. geld 
Jaarlijks stelt de minister van Binnenlandse 
Zaken de maximaal uit te keren vergoedin
gen voor staten- en raadsleden vast. De 
bestuurders hebben de vrijheid de hun 
toegemeten vergoeding met maximaal 
20% te korten. In sommige (meest kleine) 
gemeenten hebben de raadsleden van die 
mogelijkheid gebruik gemaakt door zich
zelf niet het volle pond te gunnen. Ook in de 
richting van de gemeentelijke medewer
kers kwam dat sympathiek over.: want de 
ambtenaren staan al een tijdje op de 
min-lijn. 
De vergoedingen voor de raads-en staten
ieden waren de laatste jaren behoorlijk 
opgetrokken omdat het besturen van stad 
en land géén kwestie is van liefhebberij of 
hobbyisme. Het besturen is ook in die 
overheidssector beduidend omvangrijker 
en. gecompliceerder geworden. Dat vereist 
vakmanschap én tijd! 
Gekwalificeerde bestuurders, die over vak
manschap én tijd beschikken, kosten geld. 
Maar dat is een goede democratie ook 
waard. Raadsleden die bij hun werkgever 
tijd en loon inleveren om het openbaar 
bestuur te dienen, moeten daarom een 

onderhandelingstafel' wordt niet beloond 
door het opstellen van minder wapensyste
men. Tevens is het ze wederom niet gelukt 
een wig te drijven in het bondgenootschap. 
Het afstoten van kerntaken (Nike
luchtverdedigings raketten en atoommij
nen) wordt weer bespreekbaar binnen de 
NAVO. 
Ter verlaging van de atoomdrempel kan 
voorgesteld worden de Nederlandse nu
cleaire artillerie uit West Duitsland te halen, 
en deze enkel in het achterland als reserve 
te houden. 

S. Hofstra, Leeuwarden 

Neutraliteitjespelen 
Steeds weer blijkt, dat ons volk niet vol
doende op deskundige wijze door de poli
tiek is ingelicht over de stand van zaken, 
betreffende onze nationale veiligheid. 
De deskundigen buiten de politiek hebben 
wel gewaarschuwd tegen de gevaren van 
het niet moderniseren van ons wapenarse
naal. Het staat onomstotelijk vast, dat het 
nodig was geweest, dat er door de politiek 
op geattendeerd had moeten worden op de 
schromelijke achterstand van onze con
ventionele bewapening. Het is gewoon 
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behoorlijke compensatie ontvangen. En 
voor zelfstandigen geldt uiteraard hetzelf
de. 

Nu vindt minister Rietkerk dat die vergoe
dingen om een aantal redenen moeten 
worden gecorrigeerd. Het is best mogelijk 
dat de minister daar geen ongelijk in heeft. 
Maar het effect van zijn voorstellen komt 
wel hard aan. 

Op voorstel van minister Rietkerk is de 
ministerraad op 30 maart in beginsel ak
koord gegE;~an met een ontwerp van een 
algemene maatregel van bestuur over 
aanpassingen van de vergoedingen voor 
staten- en raadsleden. De voorgestelde 
"bijstelling van de vergoedingen zal plaats
vinden om een gegroeid voordeel van 
ongeveer 10% teniet te doen". Tel uit je 
winst! Voordeel? Geen voordeel: voor de 
raads- en staten leden is dat een teruggang 
van 10%. En dat per 1 juli a.s. volgens de 
plannen. 

als eerste hoeder in het kabinet voor het 
lokale bestuur- hadden wij een redelijker 
en genuanceerder aanpak verwacht. Nu 
zet hij staten- en raadsleden met de rug 
tegen de muur; hun inzet voór de gemeen
schap zien zij afgestraft met een korting 
van 1 0%. Het wordt er dus niet aanlokkelij
ker op om raads- of statenlid te zijn of te 
worden. De kwaliteit van het openbaar 
bestuur zal hiermee stellig in het gedrang 
komen; minder vakmanschap is zeker te 
verwachten! 
Op dit punt is het ministerschap bepaald 
géén meesterschap. Deze aangekondigde 
maatregel, die aanpassing beoogt, leidt tot 
aantasting van het openbaar bestuur, hoe
zeer het redelijk is dat bestuurders met hun 
medewerkers in deze tijd samen een stapje 
terugdoen. 
En van een vrijwillige korting zal in de 
toekomst vast geen sprake meer zijn! ~ 

Mr. Sj. H. Scheenstra 

Kwaliteit Mr. Scheenstra, burgemeester van Oegstgeest, 
is voorzitter van de CDA-bestuurders vereni

Van de minister van Binnenlandse Zaken- . gin9. 

belachelijk, dat onze natie binnen het 
NAVO-bondgenootschap "neutraliteitje" 
zou gaan spelen. 
De conclusie kan daarom aan de voor
avond van de beslissing over het al of niet 
plaatsen van de kruisraketten op ons 
grondgebied niet anders zijn, dan een 
vastberaden besluit om tot een geloof
waardige atoomverdediging te komen, die 
de landen van het z.gn. Warschaupact 
voldoende afschrikt. 
Dan en dàn alleen zullen wij nog doorgaan 
voor een volwaardige partner van het 
NAVO-bondgenootschap. 

P. Dubbeld, Barendrecht 

Plaatsing 
Op grond van het Nederlandse lidmaat
schap van de NAVO en onze trouw aan dit 
bondgenootschap zijn wij verplicht het 
overeengekomen aantal kruisraketten te 
plaatsen. Zo niet, dan zijn wij bondgenoten 
geworden, waarmee in de toekomst geen 
rekening meer zal worden gehouden. 
Het is een belachelijke illusie te denken, 
dat bij niet-plaatsing de Sovjets ons land in 
een oorlog zullen ontzien. Denk aan Hitler-

1940. De bewering van de Sovjet
ambassadeurs is door onze regering te
recht als een onbeschaamde chantagepo
ging ontmaskerd. 
Een kernoorlog is vreselijk. Het gebruik van 
biologische en chemische oorlogmiddelen, 
zoals de Sovjets in Afghanistan doen, is 
nog veel erger. Voor de christenen heeft 
echter Satan niet het laatste woord. 
Vrede op aarde zou alleen mogelijk zijn, als 
zij, die naar Christus' gebod willen leven, 
het voor het zeggen zouden krijgen. Zolang 
de macht van Satan, zoals thans, nog de 
overhand heeft, is een afschrikwekkende 
kernwapenmacht als tegenwicht nog no
dig. 
De Hervormde Synode heeft zich met 2/3 
meerderheid uitgesproken tegen plaatsing 
van kruisraketten. Dat neemt niet weg, dat 
1/3 minderheid er vóór is. De Synode 
vertegenwoordigt echter niet het Hervorm
de kerkvolk, want de helft van de Synode 
bestaat uit dominees. Een enquête onder 
de belijdende Hervormden zou wellicht een 
ander beeld geven. Met zulk een -voor de 
Hervormden niet bindend - advies, kan de 
regering doen wat zij wil. 

H. Donker, Den Haag 
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Partijraad in Hoogeveen 
Op 18 en 19 mei a.s. vindt in cultureel 
centrum De Tamboer in Hoogeveen een 
bijeenkomst van de CDA-partijraad plaats. 
Tijdens deze vergadering zal gediscus
sieerd worden over het CDA-rapport "Ap
pèl en Weerklank". 
Daarnaast staan er redevoeringen van 
partijvoorzitter Bukman en fractievoorzitter 
De Vries op het programma. Ook komt een 
aantal gebruikelijke partij-organisatorische 
zaken zoals de vaststelling van hetjaarver
slag en de goedkeuring van de jaarrekenin
gen aan de orde. Belangstellenden voor 
deze bijeenkomst kunnen zich opgeven 
door f 25,- over te maken op postgiroreke
ning 720800 t.n.v. CDA-Den Haag o.v.v. 
partijraad 18/19 mei. In het deelnemersbe
drag is de lunch inbegrepen. 

NAVO-basiscursussen: 
Deelname nog mogelijk 
Op de NAVO-basiscursussen, waarvan in 
de CDA-Krant van 24 maart jl. uitvoeriger 
melding is gemaakt kunnen nog enkele 
deelne(e)m(st)ers worden geplaatst.. 

De basiscursussen waarop aspecten van 
vredes- en veiligheidsbeleid aan de orde 

PARTIJ 
_NIEUWS 
Spreekbeurten 
24 april: 
E. Boot: "De Witte Huisjes", Kerkpad 3, 
Bunnik. Aanvang 20.00 uur. 
P. Bukman: CDA-Amsterdam, Postjesweg 
150. Aanvang 20.00 uur. 
J. Kraaijeveld: Politieschool Zutphen, aan
vang 20.00 uur. 

25 april: 
H. May: Beneluxzaal van het Congressen-

komen, vinden plaats in de collegezaal van 
de Atlantische Commissie, aan de Alexan
derstraat 2 te Den Haag. 
Tweedaagse cursus op vrijdag 27 en 
zaterdag 28 april1984. Eéndaagse cursus 
op woensdag 9 mei 1984. 
Opgave voor deelname kan telefonisch bij 
de Stichting Kader- en Vormingswerk CDA 
te Den Haag, 070-924461 bij Marjolein 
Kuipers of Wim Eikelboom. 

paleis, Koudenberg 3, Brussel. Aanvang 
20.00 uur. 
B. Beumer: KK-Groningen-Westerkwar
tier, Burg. Katsemastraat 1, Oudekerk. 
Aanvang 19.30 uur. 
·V. Korte-van Hemel: KK-Groningen, Ten 
Boer Eemsmond, Menorah Rijbaltstraat 3. 
Aanvang 20.00 uur. 
P. van Zeil: CDA-Amsterdam, De Driestro
menkerk, Remmerdenkerk. 

26 april: 
J. Janssen van Raay: Luchtmachtstaf
school, Vliegbasis Ypenburg, Rotterdam. 
Aanvang 11.15 uur. 
E. Boot: CDA-Gooi en Vechtstreek, Ge
meenschapshuis De Akker, Hilversum. 
Aanvang 20.00 uur. 
T. Tolman: Lopikerwaard. 
J. van der Reijden: KK-Leiden. 
B. Beumer: CDA-Zwartewaal, sociaal cul
tureel centrum, Den Briel. Aanvang 20.00 
uur. 

27 april: 
E. Boot: CDA-Voorst. Aanvang 19.30 uur. 

28 april: 
J. Penders: CDJA-Groningen, Midlaren. 
H. May: CDJA-Groningen, Midlaren. 

DE RAAD NOORDWIJK B.V. 

BOUW & AANNEMINGMIJ 

PICKÉSTRAAT 62 NOORDWIJK 

TEL. 01719-19317 

Leverancier van 

*dranken 
*snacks 
*ijs 
*zoetwaren 

Nijverheidsweg 22 
Barneveld · 
tel. 0342.0·14951 

B.V. BARNEVELDSE 
DRANKENHANDEL · 

voorHORECA 
KLUBHUIS 
BEDRIJFSKANTINE 



Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele. voorzitter 
Jo Spätgens 
Bemard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Westerink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

WAT IN DIT BLAD NIET 
GEPLAATST WORDT 
Lubriek heeft eens op een rij gezet voor de lezer, 
wat in CD/ACTUEEL niet geplaatst kan worden: 
I. Een foto van Den Uyl op de voorplaat, omdat 
de konterfeitsels van andere fractievoorzitters 
niet geplaatst worden in ons partijblad. 
2. Ingezonden stukken van het CD]A-Zuid
Holland, omdat ze anders daar niks meer hebben 
om over te praten. 
3. De notulen van de ministerraad, omdat Vrij 
Nederland die al heeft. 
4. Een verslag van het bezoek van Bukman aan 
de Paus, omdat dat toch al in Trouw heeft 
gestaan. 
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KANDIDAAT CDJA-VOORZITTER HANS HUIBERS: 

MEER AANDACHT VOOR ONDERWIJS 

EN VOLKSBUISVESTING 
"Onbekend maakt onbemind" luidt een be
kend Nederlands gezegde. Dit moge dan voor 
veel mensen zo zijn; het geld zeker niet voor 
Hans Buibers. Bij is door het algemeen be
stuur kandidaat gesteld om in juni a.s. Johan 
de Leeuw als CDJA-voorzitter op te volgen. 

Getuige de discussie in het AB is hij niet bij 
iedereen even bekend, hetgeen evenwel geen 
beletsel is geweest om zijn kandidatuur te 
steunen. 

Voldoende reden voor de redactiecommissie 
·om de lezers van CD/ACTUEEL nader met 
hem kennis te laten maken. 

Wat betekent voor jou het begrip "christelijke 
politiek?" 
"Dat is voor een zoekproces, een poging om 
zoveel mogelijk een relatie te leggen tussen 
(politieke) daden en (christelijke) uitgangspun
ten. Dat is bijzonder moeilijk. Echter, van 
christen-democratische politici mag je verwach
ten dat ze zich op hun uitgangspunten verant
woorden voor zichzelf en naar anderen toe. Om 
de term "spanningsveld" te gebruiken: ik vind 
het erg belangrijk dat je dit kunt zien en 
herkennen: zowel de uitgangspunten als de 
realiteit. Partijen als b.v. SGP en EVP hebben te 
weinig oog voor de realiteit, zeg maar de 
gebroken wereld; ze zijn te veel getuigenispar
tij." 

"gerechtigheid" en "gespreide verantwoorde
lijkheid" en de rol van de overheid daarin? 
"De ontwikkeling van de laatste tijd, nl. dat de 
overheid zich terughoudender opstelt, vind ik 
een goede zaak. Toch: de overheid dient te allen 
tijde een schild voor de zwakke te zijn. Gerech
tigheid moet vaak zwaarder wegen dan gesprei
de verantwoordelijkheid. Anders gezegd: waar 
mogelijk moeten wij elkaar helpen, maar waar 
nodig dient de overheid in te grijpen." 

Op welke terreinen zou dat volgens jou meer dan 
nu moeten gebeuren? 
"Heel duidelijk ligt dit op het terrein van de 
bewapening, maar je kunt ook denken aan 
privacybescherming. Op economisch gebied 
staat voor mij het begrip "genormeerde econo
mie" centraal, waarbij de overheid de normen 
vaststelt en bewaakt. Het nu zo populaire begrip 
deregulering mag geen uitgangspunt van beleid 
zijn; wel kan het helpen om mensen meer hun 
eigen verantwoordelijkheid te laten beleven." 

Op basis van de hierboven geschetste uitgangs" 
punten: met welke van de andere grote partijen 
voel je het meeste verwantschap? 
"Gelet op de uitgangspunten ligt samenwerking 
met de PvdA meer voor de hand. De zorg voor de 
naaste, dichtbij en veraf, vind ik daar veel meer 
dan bij de VVD. Echter, de stijl van oppositie 
voeren op dit moment van de socialisten ver
groot de afstand naar het CDA wel." 

Wat vind je in dit verband van begrippen als (vervolg pp pagina 23) 

WIE IS HANS HUIBERS? 

Hans Huihers (22 jaar) is student Bestuurskunde 
aan de Technische Hogeschool Twente in En
schede. Hij komt oorspronkelijk uit de omgeving 
van Nijmegen, waar hij nog steeds bestuurslid is 
van de CDA-afdeling Heumen waar hij met name 
is belast met het oprichten van een CD]A-kem. 
Voor de provincie Overijssel (een binnen het 
CD]A onbesproken regio) is hij lid van het 
provinciale CD]A-bestuur en lid van de Raads
fractie. 
Daarnaast is hij plaatsvervangend AB-lid, lid van 
de binnenlandcommissie en coördinator van de 
fractiebegeleidingsgroep sociaal-economische 
aangelegenheden. Hij is o.m. zeer actief geweest 
in de acties rondom de verlaging van de mini
mum jeugdlonen. 
Naast studie en politiek is hij actief als voetbal
scheidsrechter (voor de liefhebbers: KNVB, 
zondag 4e klas). 
Hans is rooms-katholiek (.,maar ik voel me meer 
algemeen christelijk'? en heeft geen vaste rela
tie(s). 
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CDJA-KERNEN NOORD-BOLLAND 
De provinciale afdeling Noord-Holland organi
seert op vrijdagavond 11 mei a.s. een avond voor 
vertegenwoordigers van alle Noordhollandse 
kernen. Er wordt met het bestuur gesproken 
over allerlei organisatorische en politieke zaken. 
Plaats: Het Gulden Vlies te Alkmaar. Aanvang: 
20.00 uur. 

CDJA-DEN BOSCH 

In en rond 's-Hertogenbosch is een regionale 
CDJA-kern in oprichting. Zij houdt op 26 april a.s. 
vanaf 20.00 uur een bijeenkomst over Europa en 
het regionaal beleid. 
Plaats: CDA-bureau, Walpoort 12, Den Bosch. 
Inlichting: Bart Steenbergen, tel. 073-564166. 

CDJA-BEVERWIJK 

Op 27 april wordt in Beverwijk een CDJA-avond 
gehouden in het BHK-gebouw, Groenelaan 74. 
Aanvang 20.00 uur. 
Gesproken wordt over jongeren en politiek. 
Bekeken zal worden of er in de toekomst een 
kern kan worden opgericht. Sprekers zijn: Hel
roer Koetje, CDJA'er en bestuurslid van het 
CDA-Noord-Holland, en L. Schram, CDA
fractievoorzitter in Beverwijk. 

CD JA-OVERIJSSEL 
Op maandagavond 7 mei a.s. houdt het CDJA
Overijssel haar Provinciaal Congres. Alle leden 
ontvingen reeds een uitnodiging. Per abuis was 
de voordracht voor de AB-zetel niet compleet. 
De voordracht (ad agendapunt 4) moet zijn: het 
tweetal (in alfabetische volgorde) Ton Huiskamp 
en Christof Wielernaker. Tegenkandidaten kun
nen tot 5 dagen voor het Congres worden 
ingediend bij de secretaris, Arie Breure. De 
kandidaat met de meeste sternmen wordt kandi
daat AB-lid, nr. 2 diens plaatsvervanger. 
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De Vormingscommissie van het CD/A 
wenst in contact te komen met 

VRIJWILLIGERS MIV 

die in samenwerking met deze commissie 
bezig willen zijn met de uitvoering van 
cursussen van trainingen in het CD]A. 
Gedacht wordt aan personen met een 
goede spreekvaardigheid en enig organi
satietalent. Indien hij of zij ervaring 
heeft met het leiden van groepen, strekt 
dat tot aanbeveling. De cursussen wor
den meestal gegeven op vrijdagavonden 
en zaterdagen door het hele jaar in het 
hele land. 
De organisatie vergoedt alle gemaakte 
kosten. 
Inlichtingen: secretariaat CD/A, tel. 
070-924461. 
Wij zien reacties gaarne voor 16 mei 
tegemoet, schriftelijk dan wel telefo
nisch. 

CONGRES EVP IN ROME: 

WERKGELEGENHEID VOOR VROUWEN 
EN JONGEREN STIMULEREN 
Op 3 april sprak Ellen van Schouten, de Neder
landse vertegenwoordigster in de jongerenorga
nisatie van de Europese Volkspartij het "Team of 
the Ten", op het congres van de EVP in Rome. Zij 
sneed daar het probleem van de jeugdwerkloos
heid aan. Bestrijding van dit grote sociale pro
bleem is volgens haar "opgave nummer één" 
voor de Europese Gemeenschap. 

Namens de jonge christen-dernocraten pleitte zij 
voor een gecoördineerd sociaal-economisch 
beleid en een verbetering van de positie van het 
bedrijfsleven. Met name benadrukte zij een 
herverdeling van arbeid door middel van ar
beidsduurverkorting en deeltijdarbeid. Met an
dere woorden: het beschikbare werk moet over 
meer mensen worden verdeeld dan nu het geval 
is. 

DAADKRACHT 
De Europese Gemeenschap moet het echter niet 
bij praten laten, maar concrete maatregelen 
durven nemen. Ellen deed hiertoe enkele sug
gesties zoals het scheppen van banen voor 
jongeren, het zorgen voor een goede opleiding 
en meer kansen op een baan door arbeidsduur
verkorting en versterking van kleine en middel
grote bedrijven. Deze beleidsmaatregelen mo
gen niet gehinderd worden door grensbarrières 
enlof protectionisme. Kortorn er moet meer 
vernieuwend en daadkrachtig worden opgetre
den. 

A. Kouwenhoven 

VISIE OP ARBEID 
Deel 2 uit de serie "Archi
tectuur van de samenle
ving". In "Visie op arbeid" 
de ontwikkeling van het ar
beidsethos vanaf de klas
sieke oudheid, via de kerk
vaders tot op heden. 
Met name de consequenties van 
het "recht op" en de "plicht tot" 
arbeid voor de verdere humanise
ring en (her·)verdeling van arbeid 
hebben de aandacht van de au
teur. 

Boekencentrum-uitgaven vindt 
u in de boekhandel. 

Ellen van Schouten: EG moet weer vernieuwend 
en daadkrachtig optreden. 

Naast de positie van jongeren ging Ellen ook in 
op de positie van de vrouw in Europa. Zij toonde 
zich verheugd met wat de EVP heeft gepresteerd 
in het Europees Parlement op het gebied van de 
gelijkberechtiging van man en vrouw. Gelijke 
betaling, gelijke behandeling en gelijke sociale 
zekerheid van beiden zijn thans geregeld. Ande
re kwesties, zoals beroeps- en pensioenregelin
gen, deeltijdarbeid e.d. vragen echter ook om 
een oplossing. Ellen sprak zich in dit kader uit 
voor uitbouw van het Sociaal Fonds (de gelden 
uit dit fonds zijn bestemd voor werkgelegen
heidsprojecten) ten gunste van de werkgelegen
heid van vrouwen en van jongeren. 

LEEFBAARHEID 
In het verdere verloop van haar betoog stelde 
Ellen ook de toekomstige leefbaarheid van ons 
milieu aan de orde. Zij wees op het grote be
lang van een gezamenlijk Europees belt!id. 
Ook hier achtte zij concrete maatregelen op korte 
termijn noodzakelijk. Met name wanneer het gaat 
om de bestrijding van zure regen, richtlijnen voor 
grensoverschrijdend vervoer van afvalstoffen en 
de participatie van burgers bij beslissingen over 
de bouw van kerncentrales of industrieparken in 
grensgebieden. 
Ellen eindigde haar betoog met een nadrukkelijk 
verzoek aan de Europese leiders om wanneer zij 
over jongeren spreken, dan ook jongeren daar
bij te betrekken en met hen te spreken. Alleen 
dan kan er volgens haar een actieve participatie 
van jongeren in Europa sprake zijn. • 

Trinette Stolk 
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(vervolg van pagina 21) 

SOCIAAL-ECONOMISCB_BELEID 
Hoe beoordeel je het kabinetsbeleid voor jonge
ren op sociaal-economisch gebied? 
"Er dreigt een tweedeling te ontstaan: enerzijds 
een groep jongeren met werk en inkomen, die 
hun eigen perspectief scheppen, anderzijds de 
categorale perspectiefloze groep, weddoos, en 
met een (verlaagde) uitkering. Mijn verwijt aan 
het kabinet is dat het hieraan te weinig doet. 
Ruimte voor de marktsector, etc. prima, maar een 
duidelijk perspectief biedt dit niet. 

Zo ook de verlaging van de minimum jeugdlo
nen; wellicht dat dit financieel-economisch 
noodzakelijk was, maar zonder perspectief de
motiveert dit alleen maar en wordt de tweede
ling versterkt. Als je het echter aan arbeidstijd
verkorting koppelt, zoals wij steeds bepleit 
hebben, dan bied je ook perspectief. 
De overheid mag hier best trendsetter in zijn. 
Ook het zinvol gebruik van uitkeringsgelden, 
kan die tweedeling tegengaan." 

Wat vind je van mogelijkheden om met behoud 
.van uitkering te werken? 
"Het huidige onderscheid tussen betaalde en 
onbetaalde arbeid is veel te groot. Het essentiële 
van arbeid is de zinvolheid ervan, niet of het 
betaald wordt. A TV draagt bij aan vermindering 
van het verschil; immers ook werkenden krijgen 
dan meer vrije tijd." 

KRUISRAKETTEN 
Vind je dat Nederland kruisraketten moet plaat
sen? 
"Ik kan mij goed herkennen in het huidige 
CDJA-standpunt. Op dit moment moet Neder
land afzien van plaatsing, ten einde een zo 
krac;htig mogelijk signaal te uiten naar de grote 
mogendheden, om ernst te maken met het 
verminderen van de rol van de kernwapens in de 
wereld. 
Plaatsing van minder dan 48 of uitruil tegen 
andere nucleaire taken is een zwaktebod. Wel 
zul je de loyaliteit naar de NAVO moeten blijven 
benadrukken bijvoorbeeld in de vorm van con-

ventionale bewapening. Ook met betrekking tot 
kernbewapenhtg kan dit tot uitdrukking komen; 
wel moet daaraan een duidelijk zicht op een 
verminderde rol van kernwapens in de wereld 
gekoppeld zijn." 

Moet het kabinet verdwijnen als het tot plaatsing 
besluit? 
"Of het kabinet dan valt of niet, mag m.i. niet van 
invloed zijn op de keuze voor of tegen plaatsing. 
Overigens verwacht ik in juni geen positief 
plaatsingsbesluit." 

CDJA 
Waar zou het CD]A zich de komende tijd 
inhoudelijk meer mee bezig moeten houden? 
"Onderwijs (studiefmanciering, voortgezet ba
sisonderwijs) en volkshuisvesting (begint inmid
dels schoorvoetend) zijn voor jongeren zeer 
belangrijke zaken. Daarnaast, we moeten er, 
meer dan voorheen, voor waken dat het energie
en milieubeleid ondergeschikt wordt gemaakt 
aan de economische situatie." 

Er zijn geluiden in het CD]A, dat de organisatie 
vooral de top, te zwaar zou zijn. Hoe kijk jij 
daartegen aan? 
"In de structuur is dat niet het geval, in het 
functioneren wel. Er moet meer nadruk gelegd 
worden op inhoudelijke punten. De .basis moet 
daarbij betrokken worden. Een provinciaal be
stuur heeft hierin een enorm stimulerende func
tie. Ook AB-leden moeten meer betrokken 
worden bij het totstandkomen van de inhoudelij
ke standpunten en dit niet overlaten aan een 
stelletje mensen, die toevallig goed in de materie 
zitten." 

Wordt dit niet bemoeilijkt door de regionale 
verschillen? 
"Ik weet best, dat er verschillen bestaan in de 
stijl van politiek bedrijven en de politieke 
inhoud. Maar ik geloof niet, dat deze onover
brugbaar zijn. 
De kwaliteit van het CDJA zit hem ook in zijn 
verscheidenheid." • 

ilernard Amold 
KoScheele 

9 JUNI CDJA-SPORTDAG IN LEIDEN 
Het CDJA-ZH organiseert op zaterdag 9 juni een 
sportdag (in het Gorlaeus sportcentrum te Lei
den) voor de leden van het CDJA. 
Ieder team zal tussen 9.30 uur en 17.00 uur 
minimaal drie zaalvoetbal- en vier volleybalwed
strijden spelen, waarbij een zaalvoetbalwed
strijd 20 minuten en een volleybalwedstrijd 30 
minuten in beslag zal nemen. Het maximale 
aantal teams bedraagt vijftien. Niet alleen de 
teams van CDJA-leden zullen kunnen meedoen, 
ook ligt het in de bedoeling dat er een team van 
(euro )parlementariërs zal worden geformeerd 
onder aanvoering van Bouke Beumer. 
Een team (van kern, streek, provincie, commis
sie etc.) moet minimaal bestaan uit 7 personen. 
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Het kan echter zijn dat een kern of bestuur geen 
zeven personen uit zijn midden kan vinden voor 
deze sportdag. Opgave is dan natuurlijk toch 
mogelijk: bij opgave met minder dan zeven 
personen wordt er samengevoegd. Dus geef 
je op, ook al ben je de enige uit je bestuur: 
sporten kun je dan in ieder geval! De sluitingsda
tum voor de inschrijving is bepaald op 9 mei a.s. 
Als laatste punt: ter dekking van de kosten zal 
van de deelnemers een kleine bijdrage (/ 2,50) 
gevraagd worden. 
Verdere informatie en inschrijving bij Antoine 
van Bijsterveldt, Frederik Hendriklaan 46 te 
Leiderdorp, tel. 071-412623. Na inschri.fving ont
vangt ieder team nog verdere informatie. 

f) ...---... \. / . 
-----"-../ 

HORZEL 
EUROPEES PARLEMENT: 
HOMOFIELEN ZIJN 
GEENZIEKEN 
Het Europees Parlement heeft zich gebogen over 
sexuele discriminatie,met name de discriminatie 
die homofielen nog steeds ondervinden. Het 
door een Italiaanse opgestelde rapport sprak in 
eerste instantie. de hoop uit dat er een einde komt 
aan de gedachte dat homofilie een ziekte is. Een 
gedachte die zelfs door de Wereldgezondheids
organisatie van de UNO wordt onderstreept, 
want daar staat homosexualiteit nog op de lijst 
van GEESTESZIEKTEN (hoe is het mogelijk). In 
enkele lidstaten worden homosexuelen nog 
steeds geweerd uit bepaalde beroepsgroepen, 
zoals de strijdkrachten en de diplomatieke 
dienst. Maar ook in lidstaten waar deze vonn van 
discriminatie niet voorkomt, wordt men gehin
derd in het zoeken naar een baan, in het werk en 
in gevangenissen. Een recent voorbeeld in 
Nederland is dat iemand niet werd aangenomen 
bij het Hof, omdat hij homofiel was. 
Het Parlement pleitte ervoor dat de lidstaten 
wetten moeten afschaffen (als ze er zijn) die 
strafbepalingen bevatten in het geval van vrijwil
lig homosexueel verkeer tussen volwassenen. 
Speciale registratie moet worden verboden en 
de Europese Commissie moet er bij de Wereld
gezondheidsorganisatie op aandringen dat ho
mosexualiteit van de "ziekenlijst" wordt afge
haald. 
Natuurlijk was er ook kritiek, zoals Britse conser
vatieven die hun bedenkingen hadden tegen het 

· uitbannen van discriminatie bij het onderwijs. 
Douke Eisma (D'66) was het hier duidelijk niet 
mee eens: "Het is een gegeven dát de meeste 
onaanvaardbare handelingen tussen leraar en 
leerling gebeuren in een hetero-relatie': Com
missaris Richard onderstreepte dat ook de 
Europese Commissie vindt dat discriminerende 
bepalingen~ moeten verdwijnen. Het Parlement 
aanvaardde het rapport met 114 stemmen voor, 
45 tegen en 32 _pnthoudingen. Het is erg jammer 
dat de christen-democratische fractie geen een
stemmig beleid had. Zeker een groot pluspunt is 
dat van de 4 CDA-parlementariërs er.3 voor dit 
goede rapport stemden (Beumer, jonker en 
May-Weggen; Elise Boot onthield zich van stem
ming). Het is goed dat het Europees Parlement 
een zo duidelijk standpunt heeft ingenomen, het 
is te hopen dat de conclusies geen woorden op 
papier blijven, maar ook worden uitgevoerd in 
a.f!e lidstaten. Dit werd door de Ieren in gevaar 
gebracht met de uitspraak: "Er is bij ons hierover· 
geen wetgeving en men wil er ook niet over 
spreken." 
Het zal goed zijn als de Ieren erop wordt 
gewezen dat hun inwoners echt geen uitzonde
ring zijn op de bekende regel. • 

llaDa van Dijk 
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AUDIO · VIDEO · HUISHOUDELIJKE APP. 

BI i lik 
BREDA 

tel. 076-879211 * 
HOOFDKANTOOR 

elektro-groothandel b.v. 

*ADVIEZEN 
* LEVERINGEN 

*NAZORG 

DRAAD · KABEL · VERLICHTING · 
INSTALLATIE MAT. 

voor gegarandeerd 
· zandvrije 

mosselconserven 

De leeuw - Cornelisse 8. V. 

Yerseke- Tel. 01131-2220 
Telex 55090 

Tevens levering van oesters 

VOOR OFFSET OF BOEKDRUK 

GEBOORTEKAARTJES 
HUWELIJKSKAARTEN 
JUBILEUMDRUKWERK 
ZAKENDRUKWERK 
FOLDERS 
BOEKWERKEN 
ETC. 

drukkerij-uitgeverij 

brakkenstein 
Kan. Faberstraat 5 • 6525 TP Nijmegen 
Tel. 080·550065 en 552858. 
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Binnen de KAMERKRING DORDRECHT is een vacature ont
staan van de functie van 

VORMINGSWERKCONSULENT (VIM) 
Het werkgebled van deze vormingswerkconsulent beslaat een gedeelte van het 
Kamerkringgebied, t.w.: de Aiblasserwaard, Vijfheerenlanden, Eiland van Dor
drecht, Goeree Overflakkee, Hoekse Waard en een gedeelte van IJsselmonde 
(o.m. Zwijndrecht, H.l. Ambacht en Heerjansdam) .. 
Voornaamse taken: 
· het opzetten en begeleiden van diverse cursussen 
-het begeleiden en stimuleren van gemeentelijke afdelingen op het terrein van 

het kader- en vormingswerk 
Verantwoordelijkheid: 
De vormingswerkconsulent werkt onder verantwoordelijkheid van de Stichting 
Kader- en Vormingswerk CDA en in nauw overleg met de Kader· en Vormings
commissie welke binnen de Kamerkring functioneert en met de andere vor
mlngswerkconsulente. 

Functieverels ten: 
-actief CDA·Iid 
· brede politieke en maatschappelijke belangstelling 
· In staat om in teamverband te werken 
- goede èontactuele eigenschappen 
- voldoende tijd beschikbaar (1 à 2 avonden/dagdelen per week) 

Onkostenvergoeding: 
De· vormingswerkconsulent ontvangt voor de werkzaamheden een vaste vergoe
ding van I 25.- per avond of dagdeel en voorts een reiskostenvergoeding (open
baar vervoer of vergoeding per autokilometer In voorkomende gevallen). 

Benoeming: 
Het bestuur van de Kamerkring maakt een voordracht, de Stichting Kader- en 
Vormingswerk benoemt in overleg met het partijbestuur en het Kamerkring
bestuur. 

Informatie: 
Voor nadere informatie kunt u contact opnemen met Wil van Dinter, vormings
werkconsulente binnen de Kamerkring, telefoon overdag 070-614911 (Tw. K.) of 
met de Stichting Kader- en Vormingswerk CDA, de heer W. Elkelboom, telefoon 
overdag 070-924461. 
Sollicitatie: 
De sollicitatiebrief dient vóór 28 mei toegezonden te worden aan drs. Th. N. J. 
van Rijmenam, Europaweg 14, 3332 SH Zwijndrecht, voorzitter van de Kader- en 
Vormingscommissle van de Kamerkring Dordrecht. 

OORLOGs+ VERZETSMIJSEIJM 
OVERLOON 

6 km van Venray aan 
Peel- en Maasroute. 

Aan de rand van de Peel in een bosrijke 
omgeving ligt het NationaalOorlogs-en 
Verzetsmuseum. 

Hier wordt de geschiedenis van de 2e 
Wereldoorlog i.z. Nederland en Ned. 
Oost-lndiê uiteengezet: voorgeschiede
nis, oorlog, bezetting, dictatuur, verzet 
en concentratiekampen. 

Dagelijks open van 09.00-18.00 uur. 

Openbaar vervoer: 
NS-station Venray, Zuid-Oosterbus. 

Telefonische inlichtingen: 
04788-1820, kantoor- 1250. 

ALUFRAME® 

deuren; ramen; serres; puien; windschermen; 
winkelpuien; terrasoverkappingen; 
automatische deuren en speciale konstrukties 
in alum. en kunststof. 

Mutsaers Aluminium b.v. 
Magazijnweg 9 - 5683 CV Best 
Tel. 04998-99197. 

~ 
Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne 8. V. 
Koekengen -Dreef 8a 
Tel. 03464-1414 
Telex 70759 

Een nationaal opererend 
bedrijf op het gebied van 
Wegenwerken 
Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

met bijkantoren te Axel - tel. 01155-1872 
Borger- tel. 05998-4787 

Zuidzande- tel. 01170-2166 
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Fractie over herindeling gemeenten 
Gemeentelijke herindelingen moeten alleen plaatsvinden als de noodzaak 
daartoe echt is gebleken. Dat vindt de CDA-Tweede Kamerfractie. Reeds op 
stapel staande wetsontwerpen moeten echter wel worden behandeld. Pagina 7. 

Ouderenbeleid 
De bejaardenzorg wordt gekenmerkt door een veelheid van regelingen, 
instanties, financieringsbronnen etc. die onderling niet goed op elkaar zijn 
afgestemd. In de discussie met minister Brinkman over dit onderwerp wil de 
CDA-Tweede Kamerfractie één bestuurlijke regie waarbij alles samenkomt. Een 
nieuwe taak voor de prpvincie. Frans Jozef van der Heijden zet dit standpunt 
nader uiteen. Pagina 12; 13. 

Europese kandidaten 
In de serie interviews met CDA-kandidaten voor het Europese Parlement ditmaal 
een gesprek met Euro-parlementariër Wim Vergeer. Pagina 15. 

Jeugdwerkloosheid 
Door tijdelijke tegemoetkomingen in de loonkosten zou de overheid moeten 
bevorderen dat er meer kansen ontstaan voor werkloze jongeren. Aldus éé11 van 
de uitspraken van CDA-dagelijks bestuur dat deze week een resolutie over 
jeugdwerkloosheid aanvaardde. Pagira 17. · 
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DA.AENAAST 

. ' . . . ' . .. . . . 

ELCO·ENED·.·. 

Minister Elc.o Brinkman en fractieleider Ed Nijpe.lszijnaJteooi Jong; Behälvê · 
jong Willen zij ook wat En watzij willen <;lurven~ijnog te zeggen ook. En te 

. doen. Niet alleen woorden, maar ook daden. · · · 

Behalve dat ze jong zijn en wat willen, kijken zijbeiden qokheelrond uithun · 
ogen. Ed Nijpels schijnt er trouwens mee te kunnen nypoptiseren; 

Volgens een verhaal tenminste In dat roddelblad;. dat in hetzelfd.,numrner 
een paar niet publicabele opmerkingen van prins Bernhard als exclusief 
interview publiceerde: schande, maatdat terzijde. · · 

Volgens Oen Uyl is Brinkman stout geweest.. Wanthij heeft in Vrij 
Nederland vieze woorden gezegd. Niet over D~n Uyt· persoonliJk, .. maar 
over de parlementariërs in het algemeen, ook al is dat onderscheid in de 
ogen van Den Uyl niet altijd helder. · 

Den· Uyl vindt dat Brinkman niet de grote broek moet aantrekken. Maar het 
patent daarop heeft hij zelf verspeeld aangezien hiJ sinds de jongste 
verkiezingscampagne goed in het..:. hetzelfde?.-' ~;>ak zit. Natuurlijk had 
Brinkman wat voorzichtiger. moeten zijn, nonsens of Qiet 

Maar Oen Uyl Md er niet zo'n zaak van moeten maken. Want 
kwaaddenkenden kunnen zeggen dat hij daarmee leek te J:)ewljzen, dat 
Brinkman gelijk heeft wanneer hij pleit voor een nog zakelijker opstelling 
van de .Kamer: minder geschreeuw en dus meerwoL 

Savendien gaf Elco Brlnkman als minister van pers en omroep objectief 
weer, wat veel mensen op straat vaak van de politiek in Pen Haag vinden, 
noe jarrymer en ten onrechte ook. Maar wel dezelfde· politiek waarvan 
Brinkman sinds anderhalf jaar ook deel. uitmaakt. 

Ed Nijpels oordeelde opvallend mild over Briokman's interview; ·Het 
waarom brengt ons weer terug bij het begin. · 

Nijpels en Brinkman hebben veel gemeerl. Niet alleen dat zij jong zijn en 
wat willen, maar ook dat zij de neiging hebben bepaaldedingenmisschien 
wat duidelijker bij de naam te noemen. . . . 
Niet altijd bij de echte naam, zoals het hOort, maar bij de bijnaam. .,. 

Ben Pauw fn deze column geven redaclleJeden liun persoonlijke 'isie weer. 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
14mei: 
E. Boot: Caisson, Kapelle (Zid). 
B. de Vries: Bellevue, Dr. Nassaulaan, Assen. 
H. May: De Oranjerie, Roermond, aanvang 9.30 
uur. 
H. May: Samenwerkende Studentenvereniging 
Haarlem, aanvang 14.30 uur. 
H. May: Tehuis Lutke, Nieuwhuisstraat 11, 
Groningen. 
J. de Koning: Het Patronaat, Pey-Echt. 
P. Cornelissen: Zaal Unitas, Asten, aanvang 
20.30 uur. 
K. v.d. Steenhoven: Hotel Pays Bas, Janskerk
hof 10, Utrecht. 
L. de Graaf: Kruispunt, Zilverschoon 114, Apel
doorn . 
Y. van Rooy: Zaal van de Moeder Godskerk, 
Baron Schimmei-Penninck van Oyelaan 18, 
Voorschoten. 
G. Braks: Hotel De Korenbeurs, Molenstraat 13, 
Made. 
Y. van Rooy: CDA-Venray. 
R. v.d. Linden: Gemeenschapshuis D'n Eik, 
Bakel, aanvang 21 .00 uur. 
J. de Boer: Graanschuur, Zoetermeer. 
W. Mateman: KK Groningen. 

15mei: 
F. Borgman: Oude Tol, Sassenheim. 
F. Wolters: De Rank, Van Weliestraat, De Lier. 
Y. van Rooy: De Regenvalk, Weimarstraat, Den 
Haag. 
C. Morel: De Koningshof, Maassluis. 
P. van Zeil: Landgoed De Schaluinen, Baarle
Nassau. 
W. Mateman: CDA-Dedemsvaart, debat M. J. 
Faber. 

16mei: 
Beumer, Boot, Cornelissen: Wouwse Tol, Ber
gen op Zoom (manifestatie). 
A. Slokkers: Café-restaurant Heyne, Europa
weg 80, Schoonebeek. 
Y. van Rooy: Hervormd Wijkcentrum, Ged. 
Oude Gracht 104, Haarlem. 
J. de Boer: Gereformeerde Kruiskerk, Oude 
Utrechtseweg 6, Baarn. 

17mei: 
S. Faber: Dienstencentrum Aailand, Rosenlaan 
10, Nieuw Buinen. 
C. Morel, K. v.d. Steenhoven: Academie
gebouw (zaal 11 ), Rapenburg 73, Leiden, aan
vang 14.00 uur. 
C. Morel: Vrouwenraad, Wassenaar, aanvang 
10.00 uur. 
C. Morel: Vrouwenraad, Katwijk. 
E. Boot: \ferenigingsgebouw Beatrix, Leeuwe
rikstraat 4, Woerdense Verlaat. 
J. Penders, Pulchri-studio, Lange Voorhout 15, 
Den Haag. 
V. Korte: Provinciehuis, Markt 38, Arnhem, 
aanvang 10.00 uur. 
R. v.d. Linden: CDA-Reeuwijk. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
De vruchten van het 
kabinetsbeleid 
Na lange tijd van economische crlsi~, 
die vooral in ons land een hardnekkig 
karakter had, begint het herstel ~indelijk 
te dagen. Volgens de jongste CIJfers van 
het Centraal Planbureau - de reken
meesters van de regeting - groeit de 
economie meer dan eerst werd ver
wacht. De export en investeringen ne
men toe en de jarenlange afbraak van de 
werkgelegenheid in het bedrijfsleven is 
tot staan gebracht. 
Eerder al had de president van de 
Nederlandsche Bank, dr. Duisenberg, in 
zijn jaarverslag melding gemaakt van 
enig optimisme. "Het ~aat be~~r -
schreef hij - maar nog met goed. Het 
optimisme schuilt in het eerste deel van 
zijn uitspraak. In het t~eede deel b~engt 
hij echter tot uitdrukking, dat we met te 
vroeg moeten juichen. Er is nog een 
lange weg te gaan voor volledig hers~el 
van economie en werkgelegenheid. 
Want ook bij de optimistische cijfers 
van het Centraal Planbureau blijft de 
werkloosheid altijd nog op een niveau 
van 850.000 in 1985. · 
Duidelijk is dat het kabinetsbel~i~. zi!!" 
vruchten begint af te werpen. De PIJniiJ· 
ke ingrepen waren nodig om ons land in 
een betere economische positie te bren
gen Duidelijk is ook, dat we er nog niet 
zijn." De fundamentele onevenwichtig
heden in onze economie moeten écht 
verdwijnen, want anders zakken we 
direct terug In het moeras zodra de 
wereldhandel weer even tegenvalt; C!n
danks alle optimisme is dat gevaar met 
denkbeeldig. 
Dat betekent, dat we nu ni~t alle remmen 
kunnen losgooien en de voorgenomen 

Vervolg van pagina 4 

18 mei: 
H. May: Gebouw Academisch Genootschap, 
Parklaan 93, Eindhoven, aanvang 10.30 uur. 
S. Faber: Jaarvergadering Ver. voor bevolkings
boekhouding en militaire zaken, Deventer, aan
vang 10.00 uur. 

19 mei: 
C. Morel: Ontmoetingscentrum Chr. Geref. 
Kerk, Wittevrouwensingel, Utrecht, aanvang 
14.00 uur. 

N.B.: tenzij anders vermeld is de aanvang veelal 
om 20.00 uur. 
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verdere ombuigingen in de publieke 
uitgaven maar in de ijskast kunnen 
zetten. 
Hopelijk bieden de eindelijk weer wat 
optimistische geluiden een basis voor 
vruchtbaar overleg tussen kabinet, 
werkgevers en werknemers dat volgen
de week start. 

CDACTUEEL 

Jeugdwerkloosheid 
Het geactualiseerde verkiezingspro
gram "Om een zinvol bestaan" geeft 
grote prioriteit aan schoolverlaters en 
jongeren bij het herinschakelen van 
werklozen. 
Er lijkt zich intussen een ontwikkeling in 
de samenleving voor te doen naar een 
tweedeling. Een scheiding dreigt name
lijk tussen mensen met vooruitzichten 
op werk en mensen zonder perspectief 
op een baan. Een scheiding die in de 
praktijk veelal samenvalt met h.e~. ont
.staan van een "verloren generatle van 
jongeren. . 
Een dergelijke dramatische ontwikke
ling is volledig in strijd met christen
democratisch denken inzake een ver
antwoordelijke samenleving. Het .. is 
daarom toe te juichen dat het dageliJkS 
bestuur van het CDA deze week bijdra
ge aan de discussie over de aanpak van 
de jeugdwerkloosheld heeft geleverd. 
Die inspanning kan niet alle~n van de 
overheid komen, noch enkele van orga
nisaties van werknemers en -gevers. 
Hier ligt een gezamenlijke taak voor 
bedrijfsleven en overheid. Het is de 
hoogste tijd voor een gemeenschappe
lijke frontale aanval tegen een van de 
grootste maatschappelijke kwaden van 
deze tijd. 

CDACTUEEL 

El Salvador 
In het Middenamerikaanse El Sal~a~or 
zijn afgelopen zondag weer verklezm
gen gehouden. Het betrof ~e. twee~e 
ronde van de presidentsverkiezingen 1n 
dit door burgeroorlog geteisterde land. 
Hoewel er op het moment van dit schrij
ven nog geen officiêle uitslag bekend is 
lijkt het duidelijk dat de christen
democraat en oud-president José Na
poleon Duarte de overwinning heeft 
behaald. 

Over de consequenties van deze over
winning van Duarte voor de politieke 
situatie in El Salvador kan op dit mo
ment slechts worden gespec;uleerd. Dat 
de burgeroorlog spoedig voorbij zal zijn 
lijkt in elk geval, gezien de afwijzende 
opstelling van het verzet, nog een illu
sie. 
Van belang is echter dat de Verenigde 
Staten bereid zijn Duarte volop steun te 
geven. 
Aan Duarte de taak om de anti
democratische krachten van rechts en 
links onder controle te krijgen en de 
stabiliteit van El Salvador te herstellen. 
Geen geringe opgave. Behalve van de 
opstelling van het buitenland zal veel 
afhangen van de wijze waarop het - in 
meerderheid conservatieve- parlement 
Duarte daarbij zal steunen. 

COlACTUEEL 

Onsamenhangend beleid 
Sinds 5 mei kunnen ruim 600.000 Neder
landers gratis naar de tv-programma'~ 
van het commerciêle Sky Channel klJ· 
ken. Gratis, omdat het kanaal zichzelf 
bedruipt door reclame-inkomsten. Niet 
alle reclame is toegestaan: van het 
ministerie van WVC mag er geen "op het 
Nederlandse publiek gerichte reclame" 
getoond worden. Dus niet "Ik wil Bol
letje", maar wel "I want Coca-cola". 
Aan de programma's worden geen 
voorwaarden verbonden; ze mogen 
zelfs in het Nederlands worden onderti
teld. 
Waar blijft nu de onlangs aangenomen 
Medianota? 
Daarin staan allerlei voorwaarden en 
eisen waaraan Nederlandse abonnee
t.v.-bedrijven moeten voldoen. Reclame 
b.v. mag- terecht- helemaal niet want 
dat brengt inkomsten van STER, kran
ten en tijdschriften in gevaar. Een zeker 
percentage Nederlandse programma's 
Is verplicht om de eigen cultuur te 
beschermen en de filmindustrie te sti
muleren. Terwijl ambtenaren van WVC 
vlijtig in de weer zijn om deze uitgangs
punten van de Medianota goed vast te 
leggen in een beschikking, haalt men 
tegelijk met Sky Channel de uitgangs
punten van het mediabeleid onderuit. 
Waar blijft de bescherming van de om
roep, de pers en de eigen cultuur? 

CDtACTUEEL 
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FRACTIE 

Het boetekleed ontsiert 
ook een minister niet 
"Het boetekleed ontsiert den mens 
niet". Daar was Abraham Kuyper decen
nia geleden al achter. Vorige week er
voer minister van Welzijn, Volksge
zondheid en Cultuur in de Tweede Ka
mer dat deze wijze woorden van Abra
ham de Geweldige nog steeds waar zijn. 
Uitlatingen van de minister over de 
Tweede Kamer in Vrij Nederland waren 
zo slecht gevallen, dat er een interpella
tie aan werd gewijd op verzoek van 
oppositieleider Den Uyl. Het boetekleed 
hing klaar, en de minister trok het 
schielijk aan, inziend dat hij met zijn 
uitlatingen over de Tweede Kamer ver 
over de schreef was gegaan. 

Het optreden van de minister was al eerder 
aanleiding tot ergernis bij de kamerleden. 
Die waren nog niet vergeten hoe de be
windsman omging met tijdens het debat 
over de medianota aangenomen moties. 
Premier Lubbers kon tijdens het debat 
weinig anders dan zijn minister van WVC 
laten vallen. Uitdrukkelijk nam de minister
president afstand van de gewraakte uitla
tingen in Vrij Nederland. Hij vertrCl•Jwde er 
overigens op, dat het niet weer zal gebeu
ren. Ook minister Brinkman, die de Tweede 
Kamer nogmaals zijn verontschuldigingen 
aanbood, beloofde beterschap. 
Waarnemend fractievoorzitter Huib Evers
dijk die Bert de Vries verving (afwezig 
wegens het gouden huwelijksfeest van zijn 
ouders) meende dat er alle aanleiding toe 
is dat Brinkman in boetekleed getooid gaat. 
Daartoe zal bij de minister zelfoverwinning 
nodig zijn geweest, veronderstelde Evers
dijk, maar in een bemoedigend woord 
merkte de waarnemend voorzitter op dat 
"Hij die zichzelf overwint sterker is dan 
iemand die een stad inneemt". 

"Het interview," vervolgde Eversdijk, 
"wekte bij ons in hevige mate de indruk dat 
de minister van WVC het respect dat hij 
voor het ambt van minister opeist, zelf niet 
kan opbrengen voor het ambt van volksver
tegenwoordiger (in een democratie het 
hoogste orgaan)." Ook meende de CDA
woordvoerder dat Brinkman onvoldoende 
oog heeft - of inmiddels misschien had -
voor de zwaarte van die functie en evenmin 
de juiste verhouding tussen die twee amb
ten in acht heeft genomen. 
Ingaand op het verwijt van Brinkman, dat 
kamerleden veel te veel luisteren naar 
allerlei lobby's en belangengroeperingen 
merkte Eversdijk opdat een volksvertegen-
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Minister Brinkman en minister-president Lub
ers tijdens het debat. (toto ANP) 

woordiger die zijn werk serieus doet wel 
moet luisteren naar belangengroepen, or
ganisaties, partij-afdelingen en actiegroe
pen en wat er in dit land zoal meer 
belangenbehartigend bezig is. 
Als flauwekul beschouwt Eversdijk de op
merking van de minister dat er maar moet 
worden bezuinigd op medewerkers van de 
kamerfracties. Ministers komen soms, ver
gezeld van tientallen ambtenaren naar het 
parlement. Het bezuinigen op fractie
apparaten bevordert niet de democratie, 
maar de technocratie, aldus de waarne
mend fractievoorzitter. 

Minister-dienaar 
Brinkman kreeg voorts te horen dat de term 
"minister" dienaar betekent. En als de 
bewindsman vindt dat het gezag in dit land 
tanend is, welnu dan is, aldus Eversdijk, 
, ,gezag nog geen gezag omdat er gezag op 
staat. Gezag moet inhoud hebben, gezag 
dragen betekent niet heersen, niet Ik, de 
minister, maar dienen!" Tenslotte bestem
pelde Eversdijk de opmerkingen van de 
minister dat kamerleden in deeltijd zouden 
moeten werken als onzin. 
Wat de CDA-fractie betreft, is met de 
interpellatie en de wel zeer forse correctie 
aan het adres van de minister de zaak 
gesloten. "Ga snel weer aan het werk en 
leg nog meer accent op het maken van 
verstandige opmerkingen, waarbij ik nog 
opmerk dat de Kamer baat heeft bij een 
goede verstandhouding met bewindslie
den, maar dat dit omgekeerd ook nadruk
kelijk het geval is," raadde Eversdijk hem 
aan. 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

Gemeentelijke herindeling: 

HOOG TIJD VOOR 
ANDERE KOERS 
Eigenlijk is het met gemeentelijke herin
delingen maar vreemd: niemand wil het 
als regel graag, de her in te delen 
gemeenten doen het meestal goed en 
weinig wijst er op dat heringedeelde 
gemeenten nu schoolvoorbeelden van 
bestuurskracht en contact met de be
stuurden (Zuid-Limburg!) zijn gewor
den. En toch behandelt de Tweede 
Kamer met de regelmaat van de klok 
herindelingsvoorstellen voor volle pu
blieke tribunes. 

Ook dinsdag jl. was het weer zover, toen 
het wetsontwerp tot herindeling van de 
Krimpenerwaard aan de orde kwam. Na
mens de CDA-Tweede Kamerfractie ging 
woordvoerder drs. Ben Hennekam niet 
alleen in op de regionale aspecten van 
deze herindeling, maar ook op gemeente
lijke herindeling in het algemeen. Wantjuist 
over dat laatste is heel wat te zeggen: de 
fractie is allang geen voorstander meer van 
maar lukraak herindelen. Hennekam stel
de dat de bevolking van de Krimpener
waard in de verste verte niet enthousiast is 
over de herindeling. Zijn speurtocht naar 
voorstanders bleef vruchteloos. Verder 
functioneren de her in te delen gemeenten 
prima, is de dienstverlening aan de burger 
er zeer behoorlijk en is met name de 
CDA-achterban op goede gronden vol
strekt tegenstander. Ze heeft dat duidelijk 
laten merken ook. 

Haagse meetlatten 
Nu speelt, zei Ben Hennekam, voor de 
CDA-fractie méér mee dan alleen die 
bezwaren, maar ze zijn wel degelijk zwaar
wegend. Bij het herindelen mag men niet 
uitgaan van "Haagse meetlatten", zoals de 
norm dat een gemeente minstens 10.000 
inwoners zou moeten tellen. "Elke ge
meente is bovendien uniek, heeft in de 
regio een eigen plaats en functie en is een 
waarborg voor de veelkleurigheid van onze 
bestuurlijke samenleving," aldus Ben Hen
nekam. 
Omdat nog meer herindelingsplannen de 
Tweede Kamer zullen bereiken gaf de 
CDA-woordvoerder aan wat in zijn alge-



Haags CDA is nijdig op Tweede Kamerfractie 
De gemeenteraadsfractie van het CDA 
In Den Haag is bijzonder teleurgeteld 
over de houding van de CDA-Tweede 
Kamerfractie bij het debat over de ver
huizing van de Centrale Directie van de 
PTI naar Groningen. In een open brief 
aan de fractie stelt het Haagse CDA, zich 
ernstig tekort gedaan te voelen. In deze 
rubriek gaan we nader op· de Haagse 
bezwaren in. 

Namens de Haagse raadsfractie stelt voor
zitter Henk Happel dat fractiewoordvoerder 
Huib Eversdijk maar erg weinig aandacht 
aan Den Haag heeft besteed tijdens het 
debat. Hij is naar de mening van Happel 
voorbijgegaan aan de enorme problemen 
die de verhuizing van de PTI'ers naar het 
Noorden voor de Haagse regio tot gevolg 
heeft. Die gevolgen spelen in de besluitvor
ming geen rol, zo meent de Haagse fractie. 
Kritiek is er op de motie De Beer-Eversdijk, 
waar wordt gesteld dat de spreiding verder 
in overleg met de bestuurscommissie 
Noorden des Lands en de gemeente Gro
ningen moet worden voortgezet. "Dat het 
ook voor Den Haag van groot belang zou 
kunnen zijn over tijdstip en tempo van het 

meenheid de houding is die de CDA
Tweede Kamerfractie bij herindeling dient 
aan te nemen: 
- alleen herindelen als daartoe de nood

zaak echt gebleken is; 
- rekening houden met de opvattingen 

van "onze" mensen in zo'n gebied; 
- rekening houden met uitspraken van 

partijraad en congres (beide tegen); 
- rekening houden met onze eigen motie

Mateman waarin twijfels over het nut van 
gemeentelijke herindeling zijn. weerge
geven. 

Vertaald naar de Krimpenerwaard: omdat 
ook nu de argumenten voor herindeling 
weer volstrekt ontbreken zou het verdedig
baar zijn tégen het wetsontwerp te zijn. 
Maar indertijd bij de behandeling van de 
motie Mateman heeft de CDA-fractie er
mee ingestemd dat de al in gang gezette 
wetsontwerpen wel verder zouden waren 
behandeld. Bovendien is het momenteel 
de vraag of een kamermeerderheid tegen 
dit wetsontwerp zou kunnen worden ge
vonden. 

Dus moeten we voor dusdanige oplossin
gen kiezen die het dichtst bij de CDA
opvattingen komen. Daartoe diende Ben 
Hennekam namens de CDA-fractie een 
aantal amendementen in. 
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vertrek van duizenden arbeidsplaatsen, 
van het leegkomen van grote gebouwen, 
van het regelen van de relatie met tal van 
aan PTI verwante bedrijven te mogen 
meepraten, komt geen' moment aan de 
orde. De geamputeerde moet zijn mond 
houden," aldus fractievoorzitter HappeL 
Het gaat al jaren slecht in de Haagse regio, 
weet Happel, die in de brief meldt dat Den 
Haag sinds 1960 ongeveer evenveel inwo
ners als de hele stad Groningen telt ver
loor, namelijk 155.000 of 26 procent, dat 
Den Haag sinds 1970 35.000 arbeidsplaat
sen verloor, waarmee het aantal werklozen 
in de Haagse regio iets minder is dan in de 
hele provincie Groningen. Bovendien 
neemt het aantal werklozen in Den Haag 
veel sneller toe dan in Groningen. 

6000 banen 
Happel stelt verder dat het om 6000 in 
plaats van 3000 arbeidsplaatsen gaat die 
bij de verhuizingsoperatie zijn betrokken. 
Er zijn namelijk veel bedrijven met de PTI 
vervlochten. Daarnaast is er de perso
neelsbezuiniging bij het rijk in zijn alge
meenheid, die voor Den Haag ook niet 

onopgemerkt voorbijgaat. Eversdijk heeft 
daarbij, vindt het Haagse CDA, niet stilge
staan. De brief vervolgt: 
"In CD/ACTUEEL van 14 april jl. wordt 
onder het fractienieuws in ferme bewoor
dingen de vastberadenheid van de fractie 
ten aanzien van het spreidingsbesluit uit
drukking gegeven. Den Haag komt in het 
hele verhaal niet voor! Speelt blijkbaar 
geen rol. Uitdrukkelijk wordt nog vermeld 
dat de commissarissen van de Koningin uit 
het Noorden een bezoek brachten aan 
voorzitter De Vries en hoe goed die wel 
uiteengezet hebben dat Groningen niet 
zonder de PTI kan. Over het bezoek van 
de Haagse CDA-fractie aan de heren De 
Vries en Eversdijk om duidelijk te maken 
waarom Den Haag nietzonderde PTikan, 
geen woord. 

Overigens kan Happel de bezorgdheid 
over tegenstribbelende PTI'ers wel begrij
pen, maar deze emotie mag een rechtvaar
dige beoordeling van de zaak naar zijn 
mening niet in de weg staan. De ingedien
de motie De Beer/Eversdijk vindt fractie
voorzitter Happel een armzalig doekje voor 
het bloeden. 

Reactie van drs. H. Eversdijk op de Haagse brief 
"De CDA-Tweede Kamerfractie heeft una
niem besloten om de spreiding van de 
Centrale Directie van de PTI door te 
zetten. Daarbij móet vooral worden be
dacht dat het geen nieuwe operatie betreft; 
het betreft een rijdende trein, waarbij de 
eerste wagons al in het Noorden zijn 
aangekomen. In de publiciteit is vooral veel 
aandacht besteed aan "het Noordelijk 

H. Eversdijk 

geweld", de Noordelijke lobby dus. Wel, dat 
IS nogal overdreven! De CDA-fractie had 
nog op 29 maart nadrukkelijk gesteld vast 
te zullen houden aan de spreiding, zowel 
kwalitatief als kwantitatief. Op het kabinets
besluit om de spreiding zodanig uit te 
voeren dat wel het aantal arbeidsplaatsen 
gespreid zou worden, maar dat niet de 
Centrale Directie mee zou gaan, heeft de 
CDA-fractie dan ook direct negatief gerea
geerd. Pas daarna kwam het "Noordelijk 
geweld" los. 
Is er dan geen aandacht voor de Haagse 
problemen? Jazeker wel! Al tijdens één 
van de vorige behandelingen van de sprei
dingsoperatie stelde ik voor om ook voor de 
Haagse regio een soort Integraal Structuur 
Plan (I.S.P.) op te stellen. Dat werd toen 
door niemand opgepakt. Er is een motie 
aangenomen die vraagt om gestructureerd 
overleg te starten met deze in de proble
men geraakte regio. Daartoe zijn inmiddels 
de eerste stappen ondernomen door de 
regering en vertegenwoordigers van de 
Haagse regio. Het fractiebestuur van de 
CDA-Tweede Kamerfractie heeft inmid-· 
deis oQk besloten dat nader o~erleg met de 
Haagse regio noodzakelijk is,'' aldus drs. H. 
Eversdijk. 
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FRACTIE 

Ridder Gerrit 

(foto's Nick More/is) Ridder Piet 

Vrijdag 27 april is de CDA-Tweede Kamerfractie er twee ridders rijker op geworden: de fractieleden 
mr Gerrit van Dam en Piet van der Sanden werden Ridder in de Nederlandse Leeuw. Kamervoorzitter 
Dolman speldde hen de bij_ het ridderschap behorende versierselen op. Beide fractieleden zijn 
twaalfeneenha/f jaar lid van de Tweede Kamer. 
Tal van gelukwense'! vielen hen ten deel, onder meer tijdens een informele bijeenkomst in de 
fractiekamer. 
Bij al die gelukwensen voegen we graag de onze. Ridder Gerrit en Ridder Piet: van harte! 

Sytze Faber: 

Splitsing van provincie Zuid-Holland 
moet doorgaan 
De splitsing van Zuid-Holland moet ge
woon doorgaan! Zo reageert CDA-Tweede 
Kamerlid dr. Sytze Faber op ideeën van 
minister Rietkerk van Binnenlandse Zaken 
om Zuid-Holland te laten zoals het is. 
Faber, ook voorzitter van de vaste kamer
commissie binnenlandse zaken, meent dat 
er geen nieuwe feiten zijn die de splitsing 
moeten schrappen. Trouwens, zegt hij. in 
~et Regeerakkoord en in Rietkerks begro
tmg wordt aan die splitsing onverkort vast
gehouden. 

Openbaar Lichaam 
"Er is niks veranderd. We vinden dat het 
wetsontwerp door moet gaan, omdat er 
naar ons idee geen alternatief is. Je kunt 
het leven van het Openbaar Lichaam 
Rijnmond, dat nu 20 jaar bestaat niet 
blijven rekken. Dat oefent trouwens ~I een 
groot aantal provinciale taken uit. We 
hebben het hier over een gebied dat de 
economische kurk is waarop Nederland 
drijft. Het is bitter noodzakelijk, dat juist 
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voor dit gebied een eigen bestuurlijk regi
me komt," zegt Sytze Faber. 

Hij wijst er op dat de vaste kamercommis
sie eind vorige week een schriftelijk ver
zoek aan minister Rietkerk heeft gestuurd, 
om snel overleg met de commissie. Faber 
wil weten hoe de minister erbij komt dat er 
geen meerderheid meer voor een splitsing 
zou zijn en wat het alternatief is dat de 
bewindsman dan wel voor het Openbaar 
Lichaam Rijnmond heeft. Begin juni zal het 
overleg tussen de kamercommissie plaats
hebben. 

Mini-provincies 
Sytze Faber waarschuwt dat het niet zo 
kan zijn dat, zoals de PvdA dat wil, allerlei 
stokpaardjes als mini-provincies via de 
achterdeur kunnen worden binnengehaald 
als de splitsing van Zuid-Holland in discus
sie komt: "Dat station is ten principale 
gepasseerd. Als CDA-fractie zijn wij daar 
beslist niet meer voor in." 

Werkbezoek CDA-fractie 
aan Helmond en 
Eindhoven 
Een flinke delegatie uit de CDA-Tweede 
Kamerfractie bezocht vrijdag 27 april Hei
mond en Eindhoven in het kader van de 
provinciale werkbezoeken. 
Na de ontvangst in het Helmondse stads
kantoor door het college van Burgemees
ter en Wethouders werd een bezoek ge
bracht aan het Nedschroef-bedrijf. De be
drijfsleiding wil graag aan de tweede fase 
van de reconstructie en renovatie begin
nen maar kampt nog met financiële proble
men. De fractie nam met veel belangstel
ling kennis van een en ander en toonde 
begrip voor de Helmondse noden. 
De pedagogische akademie de Kempel, 
de taakstelling van Helmond als groeistad, 
problemen rond kanaalomleiding en subsi
die voor het golfslagbad vormden de 
hoofdschotel van de besprekingen tijdens 
de werklunch op het stadskantoor. 

In de middaguren verzamelden de deelne
mers zich in het St. Jozefziekenhuis te 
Eindhoven. Mevr. Cornslissen noemde de 
argumenten voor een nieuw ziekenhuis 
sterk en prees het beleid van GS van 
Noord-Brabant, die niet alleen voor Eind
hoven maar ook voor Breda prioriteiten 
stelden inzake nieuwbouw in hun advies 
aan de staatssecretaris. 
Uit handen van "bouwheer" ir. R. de Quay 
kreeg Bert de Vries alvast een voegspijker· 
aangeboden in de hoop, dat hij (Bert) 
volgend jaar dit gereedschap kan gebrui
ken voor het afvoegen van de eerste steen 
voor het nieuwe St. Jozef-ziekenhuis. 
Een andere groep uit de delegatie voerde 
in de buurt-werkplaats Rapenland ge
sprekken met vertegenwoordigers van het 
buurthuiswerk in dit deel van Eindhoven. 

Behalve de. reeds genoemde fractieleden 
De Vries en mevr. Cornslissen bestond de 
delegatie uit de kamerleden Aarts, v. 
Baars, Hennekam, v.d. Toorn, van Vlijmen, 
Lansink, v.d. Heijden, mevr. Oomen, Wol
ters, van Ierse!, Gualtherie van Weezei en 
Paulis en de Euro-parlementariërs mevr. 
May-Weggen en Cornslissen (in spe). 

Voor het Brabantse CDA waren aanwezig 
mevr. Scherf en de heren v.d. Linden, v.d. 
Meerakker, Scherf en mevr. Hou ben. Zoals 
gewoonlijk was ook nu weer de organisatie 
van een en ander voortreffelijk geregeld en 
we zeggen: Brabant, graag tot ziens en 
veel succes met de Euro-campagne! 
JandeSwart 
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PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK 
Burgemeester 
Met ingang van 1 mei jl. is benoemd tot 
burgemeester van Vriezenveen drs. D. van 
der Zaag (CDA, 38) als opvolgervan C. van 
der Wolf die met pensoen is gegaan. Hij 
was tot dan toe burgemeester van Zuid
hoorn. 
Eveneens per 1 mei is benoemd tot burge
meester van Oeffeit (NB.) Th. J. M. van 
Casteren (CDA, 46), tot dan toe gemeente
secretaris van Hilvarenbeek. Hij is opvol
ger van J. Stuij die per 1 april jl. vervroegd is 
uitgetreden. 
C. E. J. M. vanBerckei(CDA), burgemees
ter van Stamproy (L.), is. per 15 mei 
benoemd tot burgemeester van Maasbree 
(L.) als opvolger van A. J. Hubben, die op 1 
mei jl. met pensoen is gegaan. 
Per 1 mei jl. werd benoemd tot burgemees
ter van Deventer mr. C. J. D. Waal (PvdA, 
40), wethouder van openbare werken en 
stadsvernieuwing in Leiden. 

Nieuwe functie 
Mr. J. A. Oasterhaft (53), burgemeester 
van Hoogeveen, wordt de opvolger van W. 
Perquin als voorzitter van het ·Koninklijk 
Nederlands Ondernemers Verbond 
(KNOV), die per november a.s. met pen
sioen gaat. Mr. Oosterhoff was van 1957 
tot 1961 medeV'Jerker van de Dr. A. Kuyper
stichting en daarna secretaris van de 
toenmalige Nederlands Christelijke 
Aannemers- en Bouwvakpatroonsbond. 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH . 
a~~ IMMIGRANT 

....._... SOCIETY 
Een Christelijke emigranten-
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810·5667. 
Ledenadm.: Postbus 455, 2270 CL 
Voorburg. Tel. 070·868371. 
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Het CDA-Eerste Kamerlid drs. J. Schouten 
(57) is drs. J. van der Veen opgevolgd als 
voorzitter van het Landbouwschap. 
W Polak (59, PvdA), oud-burgemeester 
van Amsterdam en vanaf 1973 staatsse
cretaris van Binnenlandse Zaken in het 
kabinet-Den Uyl, is benoemd tot lid van de 
Raad van State. 

Commissaris 
Mr. Schelto Patijn, lid van de Tweede 
Kamer voor de PvdA, wordt genoemd als 
opvolgervan mr. M. VrolijkalsCommissaris 
van de Koningin in Zuid-Holland. 

VUT 
Drs. H. Peschar (63) gaat op zijn verzoek 
m.i.v. 1 oktober a.s. weg als president van 
de Algemene Rekenkamer; hij zal dan 
vervroegd uittreden. Hij is vanaf 1 februari 
1968 president geweest van de Algemene 
Rekenkamer. Daarvoor was hij vanaf 1952 
PvdA-lid van de Tweede Kamer. 

Afgestudeerd resp. bijscholing 
De 83-jarige oud-burgemeester van Delft 
D. de Looris aan de Nijmeegse universiteit 
afgestudeerd in de wijsgerige en histori
sche pedagogiek. De Loor werd in 1953 
burgemeester van Delft en bleef dit tot aan 
zijn pensionering. Voor de oorlog behaalde 
hij al actes in pedagogiek. Drie jaar gele
den nam hij de draad van zijn vroegere 
studie weer op. 
Acute bijscholing van minister Van Aarden
ne is volgens de liberale jongerenorganisa
tie JOVD dringend gewenst. Dit naar aan
leiding van zijn uitlatingen in een weekblad
interview dat mensen die willen werken na 
enige tijd ook werk vinden. "De anderen 
zijn toch waarschijnlijk minder geneigd om 
te werken", aldus het interview. 

Lijsttrekker af 
Voorzitter M. van den Berg van de PvdA 
gaat er, blijkens een commentaar voor de 
Vara-radio, van uit dat zijn partij bij de 
verkiezingen van 1986 niet meer zal wor
den aangevoerd door de huidig~ fractie
voorzitter J. den Uyl. 

Onderscheidingen 
Ter gelegenheid van Koninginnedag 1984 
ontvingen ook enkele CDA-par-
_lementariërs een koninklijke onder-
scheiding. Benoemd werden tot ridder in 
de Orde van de Nederlandse Leeuw mevr. 
A M. C. Y. Groensmit-Van der Kallen 
(Eerste Kamer) en de Tweede Kamerleden 
mr. G. C. van Dam en P. J. A van der 
Sanden. Het oud-Tweede Kamerlid van 
het CDA mevr. E. M. W Born-Luykx werd 
benoemd tot ridder in de Orde van Oranje
Nassau. 
Het Eerste Kamerlid Ds. H. G. Abma 
(SGP), werd benoemd tot Commandeur in 
laatstgenoemde Orde en het Eerste Ka
merlid dr. mr. B. de Gaay Fortman (PPR) 
tot ridder in de Orde van de Nederlandse 
Leeuw. 
Ook CDA-burgemeesters waren onder de 
gedecoreerden: 
Officier Oranje Nassau werden: 
Mr. J. H. Daniëls, Roermond; E. Ph. Veen, 
Ermelo; A P. J. van Baste/aar, Zevenaar; 
J. Bos, Woerden; Q. Waverijn, Maarssen; 
Mr. L. A T. Sp/under, Hardenberg; A J. C. 
Wagemakers, Heeswijk-Dinter. 
Ridder Oranje Nassau werden: 
T. Twaalfhoven, Hoeven; M. J. D. Reekers, 
Berkel en Rodenrijs; M. G. Groenenberg, 
Driebruggen; Drs. F. K. Langemeijer, Wa
teringen; J. WBol, Bunschoten. 
Een drietal leden van de Raad van State 
werden benoemd.tot commandeur Oranje 
Nassau: mr. dr. T. E. E. van Schaik, mr. P. 
J. Boukema en mr. P. J. G. Kapteijn. 

Overleden 
Mr. A F. Kievits, (CDA) burgemeester van 
Zundert, is op 56-jarige leeftijd overleden. 
Hij is ook burgemeester geweest in Am
merzoden. 
Ook is overleden de oud-burgemeester 
van Bergen op Zoom ir. L. A H. Peters. Hij 
bekleedde deze functie van 1952-1965. 
In 1948 werd hij benoemd tot gouverneur 
van de Nederlandse Antillen. Vervolgens 
maakte hij als minister van Uniezaken en 
Overzeese Rijksdelen in 1951-1952 (KVP) 
deel uit van het eerste kabinet-Drees. 
Een dag vóór zijn 72ste verjaardag is 
overleden L. W H. de Geus (CDA). Hij was 
30 jaar burgemeester van Linschoten en 
Snelrewaard. 
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Onverantwoord 
Duisenberg heeft het ongeluk gehad dat hij 
minister was in het kabinet-Dsn Uyl. Hij heeft 
zich vooral de laatste jaren zeer ingespannen 
om te redden wat te redden was. Maar hij 
heeft niet kunnen tegenhouden dat er onver
antwoorde dingen gebeurde. ( ... ) Hij heeft 
aanvankelijk te veel toegegeven, hij is veel te 
meegaand geweest. Dat is jammer. (Oud
minister Piet Lieftinck in De Tijd). 

Het verschil 
Het meest wezenlijke verschil van het 
kabinet-Lubbers met de vier voorgaande -
die van Den Uyl en de drie van Van Agt- is 
dat de tijd voorbij is, dat alleen werd beleden 
dat er moest worden omgebogen. 
Noch kabinet, noch parlement, noch de pu
blieke opinie was ervan overtuigd dat het 
moest gebeuren. Dit kabinet doet het wel. En 
dit jaar wordt het financieringstekort voor het 
eerst kleiner. (Wim Duisenberg, president 
Nederlandse Bank, in Elseviers Weekblad). 

Op de helling 
Na anderhalf jaar al dreigt deze manmoe
dige poging (om vertrouwend op de 
marktsector een vertrouwenwekkend be
leid te voeren) op de helling te staan, als 
het CDA zijn zin krijgt. Indien het kabinet 
metterdaad de versterking van onze eco
nomie in de waagschaal wil leggen door 
het beleid te verengen tot het bestedings
of afzetprobleem, dan heeft president Dui
senberg terecht zorg geuit over Lubbers' 
stuurmanskunst. (Eiseviers Weekblad). 

Voor de voeten 
Met het voor de voeten lopen van Ruding 
loopt het CDA het héle kabinet voor de 
voeten. Als kleinste waarschijnlijkheid acht ik 
immers dat men Ruding als een baksteen laat 
vallen. De grootste waarschijnlijkheid is dat 
Lubbers het op een confrontatiE. met de 
Kamer laat aankomen. Hij stelt dan de kabi
netskwestie. Het CDA bindt daarop in, maar 
zal ongetwijfeld een paar maanden later 
terugkomen: (Prof. dr M. P. C. M. van 
Schendelan in Elseviers Weekblad). 

Waarschuwing 
De waarschuwing van Duisenberg dat het 
beleid onverminderd moet worden voortgezet 
kan in eerste instantie vertaald worden als 
een vermaning aan de regeringspartijen om 
niet te licht met hun grote verantwoordelijk-
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heid om te springen. In tweede instantie als 
een opmerking aan het adres van de opposi
tie dat haar marges voor een ander econo
misch beleid uiterst gering zijn. Nee, met 
raketten en Woensdrecht heeft het verslag 
van de Nederlandse Bank niets te maken, 
niettemin is het verband zonder meer aanwe
zig: een crisis is in dit stadium ongewenst. (De 
Kok iJl Haagsche Courant). 

Achilleshiel 
De PvdA is erop gebrand dat een deel van 
onze fractie hen in hun antigevoelens ten 
opzichte van de kruisraketten zal volgen. 
Den Uyl hoopt dat dit kabinet de discussie 
over de kruisraketten niet zal overleven. 
Den Uyl heeft afgesproken in het kabinet 
te stoken. De kruisraketten ziet hij als de 
achilleshiel. Den Uyl is van plan de pezen 
door te snijden. (Bert de Vries in Vrij 
Nederland). 

Puinhoop 
De PvdA heeft in beginsel te kennen gege
ven, dat er een veiligheidsstrategie voor 
Europa mogelijk is die het zonder kernwa
pens kan stellen. Het is een boude bewering, 
want de werkelijkheid is helaas dat we het 
vandaag niet zonder kernwapens kunnen 
stellen. ( ... ) Maar goed, in theorie is het niet 
geheel ondenkbaar. Een absolute voorwaar
de is dan echter wel dat het Westen in 
conventioneel opzicht aan de Sowjet Unie 
gewaagd zal moeten zijn. Zo bezien maakt de 
PvdA er ronduit een puinhoop van, door ook 
nog eens in volle ernst miljarden guldens te 
willen bezuinigen op de defensiebegroting. 
(Trouw). 

Ongelooflijk 
De PvdA-fractie schijnt te denken dat Neder
land een effectieve rol kan spelen, door 
vrijwel alle medeverantwoordelijkheid aan de 
veiligheid binnen de NAVO van zich af te 
schudden en langs de kant te gaan staan 
roepen hoe het allemaal zou moeten. En dan 
resteert nog de onmisbare medewerking van 
het Oostblok. Het is ongelooflijk dat toch 
gerenommeerde politici van de PvdA denken 
dat de weg die zij nastreven echt begaanbaar 
zou zijn. (Binnenhof). 

Afstraffing 
Brinkmans bolle praat (over sterke minis
ters en parlementaire bemoeizucht) vorm
de een zodanige verheldering van een 
gevaarlijke tendens, dat grote tegen krach-

ten werden opgeroepen. Zijn ongewoon 
pijnlijke afstraffing i.n de Kamer is zo'n 
beetje de meest aanschouwelijke neder
laag van het sterke mannen-gedoe die 
men zich binnen de gebruiken van de 
nationale p~litiek kan wensen en denken. 
Wat dit betreft zijn we Brinkman royale 
dank verschuldigd. (Jan Joost Lindner in 
de Volkskrant). 

Veel geleerd 
Het is ook winst, dat Brinkman ruiterlijk het 
boetekleed heeftwillen aantrekken. Hij legde 
er de nadruk op met zijn opmerkingen juist het 
belang van een doeltreffend opererend parle
ment voor ogen te hebben gehad. Bovendien 
nam hij met de erkenning, veel van deze dag 
te hebben geleerd, de twijfel weg als zou hij 
diep in zijn hart toch nog van de juistheid van 
zijn beweringen overtuigd zijn. Alle reden dus 
om het bij het vaderlijk vermaan van Eversdijk 
(CDA) te laten: "Brinkman ga snel weer aan 
het werk en doe voortaan uitsluitend verstan
dige dingen." (Trouw). 

Ook de Kamer 
Het zou de Tweede Kamer sieren wanneer 
zij, na minister Brinkman op de vingers te 
hebben getikt, ook zichzelf eens kritisch zou 
bekijken. 

Dat "de politiek" bij "de gewone man" in zo'n 
slechte reuk staat, is niet iets wat alleen het 
kabinet kan worden verweten. (Eiseviers 
Weekblad). 

Verzorgingskerk 
In de afgelopen jaren is de verzorgings
staat met veel verve opgebouwd. Ver
wacht mag worden, dat de overheid zich 
de komende jaren echter steeds meer 
terug zal trekken en dat de verzorgings
staat aanmerkelijk afgeslankt zal worden. 
De kerken zullen in het gat moeten sprin
gen. Van verzorgingsstaat (o.a.) naar ver
zorgingskerk. (Friesch Dagblad). 

Normen 
Ik vind dat de kerken alle recht hebben zich uit 
te spreken over de kruisraketten. maar de 
bewaking van de (bijbelse) normen en waar
den schieten ze tekort. Een kerk die geen 
boodschap heeft aan het individuele leven 
van de mensen is iets heel merkwaardigs. De 
bijbel leert in de eerste plaats hoe mensen 
zich moeten gedragen. (Bert de Vries in Vrij 
Nederland). 
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FRACTIEVOORZITTER 

Het . gaa,t duideiUk ··beter, Onle èCó~ 
nomif:J zitln de beginfase van een 
krachtig herstel. De onlangs uitgelekte 
çijfers van het njeuwe C•ntraai Econo- · 
misch Plan sprf:Jken wat dit bl':ltreft e•n 
niet mis te verstane taaL 
HEit kabinet-Lubbers begon. in een eco
nomische winter. Vorigjaar bij de alge· 
mene beschouwingen ·durfde. ik spre
ken van de eerste voorboden van een 
prille lente. 
Nu m<;~g ik zeggen: Het is volop lente! 
Vorig jaar september werd nog gere
kend op een economische groei van 
0,5% in 1983 en van 1% in 1984. Nu 
blijkt het bruto nationaal produkt in 1963 
met 1,5% te zijn gegroeid en wordt voor 
dit jaar op 2% groei te worden gere· 
kerui. Dat betekent dat het nationaal 
inkomen eind dit jaar zo'n 2% hoger zal 
zijn als nog vorig jaar september werd 
verwacht. 
Het betekent ook voor de minister van 
Financiên een forse meevaller. Hoe 
meer er wordt verdiend, des te meer 
belasting komt er binnen. En als er 
50.000 werklozen minder bijkomen dan 
verwacht, dan betekent dat ook dat de 
uitkeringen meevallen. 
Geen wonder dus dat het financierings
tekort nu echt gaat dalen. Ook op dit 
punt dienden de eerste meevallers 
vorig najaar zich al aan. In september 
werd nog gerekend op een tekort van 
10,9% in 1984. Nu zit het Centraal Plan 
Bureau al een vol procent lager. 
En daarnaast zal dan ook nog de 
belasting- en premiedruk 0, 7% meer 
dalen dan vorig najaar werd gehoopt. 
Andere pluspunten zijn, dat de winsten 
zich sneller herstellen dan verwacht, de 
uitvoer meevalt en vooral ook, dat er 
een eind komt aan de daling van de 
werkgelegenheid. De werkloosheid 
stijgt nog, maar niet omdat er arbeids
plaatsen verloren gaan, maar omdat er 
nog geen arbeidsplaatsen bij komen 
om de groei van de beroepsbevolking 
op te vangen. 
Waaraan is dit toch wel spectaculaire 
herstel te danken? 
Ik noem drie factoren: 
1 . Door de forse loonmatiging van de 
afgelopen jaren en de relatief lage 
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3. Doorhet•lnternatic 
herstel zijn 
profijt te trekken var1 dilè.s1:erken:f Msi• 
tie. 
De eerste twee factoren hat1g*lrn cluillle~•··.·•···. 
lijk samen met het ae\IOerde h4:1t.""'ii1At'i 

de derde dus ook. . . 
Een zwak punt blijft de binnenlandse 

vraag. Loo . · en be~uinlgingèn ·•·•··· . 
door de overheid natuurlijk ~lecht 
voor de binnenlandse bestedingen.· 
Maar dat is de onvermijdelijke prijs die .. 
we nu moeten betalen .vQ<>r ···$èll· ttr 
uitbundige IO<>nstîjging en groeiv~n df;i 
collectieve sector in het verleden. 
De scheefgroei ten aanzien· van de 
lonen is·nu wel ongeveer gecorrigeerd. 
Voorzichtigheid blijft de komende Jaren 
geboden. Niettemin ontstaat er in de 
sterke sectoren geleidelijk weer wat 
ruimte. Het lijkt verstandig dle vooral te 
benutten voor arbeidstijdverkorting, ge· 
koppeld aan duidelijke afspraken over 
herbezetting en scholingsactiviteiten 

Op UIHHidifUHif I 

ven dat juist 
ons weer van de lerltel~on,ikUIJlrliEln!Jaa 
genieten. 
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OPINIE 

CDA-fractie over wet bejaardenoorden 

Ouderenbeleid vraagt 
één bestuurlijke regie 
Wie een beetje thuis is in de zorg 
voor ouderen weet dat het in dit land 
ritselt van de voorzieningen voor 
ouderen, maar dat die voorzienin
gen slecht op elkaar zijn afgestemd. 
Bovendien rijzen er steeds meer 
twijfels of de voorzieningen ook 
nog wel zo goed zijn ingesteld op de 
gebruikers ervan of- wat evenzeer 
mogelijk is - in alle gevallen de 
gebruikers wel bij de juiste voorzie
ning zijn uitgekomen. Verder tekent 
zich bij al die voorzieningen de 
vraag af of de ouderen zelf wel 
genoeg invloed hebben op wat hun 
- uiterst goed bedoeld - wordt 
aangeboden. 

Een andere belangrijke vraag is of de grote 
én kleine wensen van de ouderen voldoen
de bekend zijn en in het bepalen van het 
totale pakket van hulp- en zorgverlening 
voldoende tot hun recht worden gebracht. 
Bij dit alles komt, dat ook de bestuurders 
van al die voorzieningen (of dat nu ver
pleeghuizen, verzorgingshuizen, woontus
senvoorzieningen, maar ook gezinszorg, 
kruiswerk en gecoördineerd bejaarden
werk betreft, of de verschillende overheden 
die de planning en financiering voor hun 
rekening nemen) steeds meer het gevoel 
krijg~n dat er geen goede samenhang 
meer bestaat. 

Sterker nog: steeds vaker ervaren zij in de 
praktijk, dat weliswaar de onderdelen op 
zich zelf goed functioneren, maar dat het 
geheel van zorg en hulp steeds slechter 
hanteerbaar wordt. En dan is het niet 
moeilijk aan dit klachtenlijstje toe te voe
gen, dat de gehele ouderenzorg _e_n _hulp
verlening onder druk van de bezU1mg1ngen 
staat, terwijl in het geheel niet te verw_ach
ten is dat de druk van het aantal gebrulkers 
minder zal worden. In tegendeel, dat aantal 
groeit de komende tientallen jaren veront
rustend snel, hetgeen onherroepelijk bete
kent dat er op langere termijn bezien 
eerder meer geld dan minder geld nodig is 
voor wat zich laat samenvoegen in één 
woord: ouderenbeleid. 
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Bij de behandeling van de nota "Bouwste
nen voor een ouderenbeleid" eind vorig 
jaar in de Tweede Kamer werd trouwens 
opgemerkt, dat het , ,ouderen beleid", waar
over men zo graag praat, dreigt te devalue
ren tot een "ouderenzorgbeleid", dat ge
heel voorbij gaat aan het feit, dat er zeer 
veel ouderen zijn, die absoluut geen zorg in 
de zin van hulp nodig hebben, maar wel 
scherp kijken naar de plaats, die o~~e 
maatschappij nog voor de ouderen sc~!Jnt 
over te hebben. Overigens is de keerziJde 
van de medaille, die vooral in de jaren 
zeventig geslagen is, dat zich langzamer
hand ook een overzorg en een overrege
ling ten behoeve van ouderen beg~n af te 
tekenen, waarom zij zelf zeker n1et ge
vraagd hadden, maar zich- terecht overi
gens - als het zo uitkwam wel lieten 
aanleunen. 
In het spanningsveld dat het ouderenbeleid 
gaandeweg steeds meer oproept, heeft 
het CDA zich bijzonder actief bewogen. 
Belangrijke CDA-vrouwen als Til Garde
niers en Dien Cornelissen hebben zich in 
de jaren zeventig in de frontlijn bevonden 
om de- aanvankelijke en later afnemende 
- groei zowel op de juiste plaats te laten 
komen als in een betere samenhang te 
brengen. Nadat Til Gardeniers tot de rijen 
van staatsraden is opgestegen heeft D1en 
Cornelissen (onder meer gesteund door 
Mieke Andela) de strijd om goede, samen
hangende ouderenvoorzieningen tot stand 

Zowel planning, · 

financiering als ·. 

controle naar de provincie 

te brengen voortgezet, een strijd die helaas 
wel in het teken is geraakt van bikkelharde 
bezuinigingen, die met name de ouder~n
zorg (en de ouderen in het algemeen) met 
onaangedaan hebben gelaten. 

Andere financiering · 
Bij het vorm geven van een ouderenbeleid, 
waartoe in de jaren zeventig nu wel genoeg 
analyses zijn gemaakt en die nu kans 
genoeg geven nader richti~g te kiez.~~· 
nadert nu een belangrijk station: het WIJZI
gen van de wet op de bejaardenoorden. 
Het wetsvoorstel omvat enkele belangrijke 
zaken. De meest essentiële daarvan is de 
verandering van de financiering van de 
bejaardenoorden voorzover de bewoners 
niet zelf de verzorgingsprijs betalen. In 
plaats van een indirecte financiering, die er 
op neer komt dat via de bijsfandswet 
bijgepast wordt wat men ook maar te kort 
mocht komen, komt er nu zogenaamde 
directe financiering, die vooral betekent dat 
er· een rechtstreekse subsidie komt op 
basis van een vastgesteld budget. 
Hoe heeft de CDA-fractie het wetsvoorstel 
van minister Brinkman beoordeeld? 
Kort en goed komt het er op neer, dat- in 
lijn met het verkiezingsprogramma- oude
ren het recht hebben op de grootst mogelij
ke onafhankelijkheid en de overheid de_r
halve de plicht heeft alles te doen om d1e 
onafhankelijkheid te handhaven. 
Direct in het verlengde daarvan, zo meent 
de fractie, dienen ouderen, die om hulp 
vragen eerst zo in~ividueel ~?gel_ijk ~n 
voorts thuis of zo d1cht mogeliJk biJ hUIS 
geholpen worden. Dit betekent eigenlijk 
een verschuiving van de intramurale zorg 
(de verzorging in tehuizen dus) naar de 
extra-murale zorg en hulp-verlening (de 
verzorging zonder dat ouderen hun zelf
standige woning opgeven). 
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Wie vervolgens niet meer zelfstandig kan 
wonen ~n dus steeds meer afhankelijk 
wordt, d1ent de best mogelijke verzorging 
en verpleging te ontvangen, maar ook dan 
'!'e.er zo ~o~~ mogelijk gericht op hetgeen 
m 1eder md1v1dueel geval nodig is. 

Wet in groter geheel 
Waar in het CDA steeds meer de nadruk 
wordt gelegd op een samenhangende zorg 
en hulpverlening voor ouderen is het niet te 
v~rwonderen, dat de CDA-fractie de wijzi
gmg van de wet op de bejaardenoorden 
niet heeft willen behandelen als een op
zichzelf staand probleem, waarvan de 
~oorn~ar:nste .. aspecten de planning en 
fmanc1enng ZIJn. De fractie wil juist, dat 
vo~r het ouderenbeleid één bestuurlijke 
r~g1e komt, va~ waaruit alle voorzieningen 
d1e er nu al ZIJn en er misschien nog bij 
moeten komen (zoals het flankerend be
leid) bekeken en op elkaar afgestemd 
kunnen worden. 
Wil dat in d~ to~komst echt mogelijk zijn 
dan moet er 1n fe1te ook één financierings
stelsel komen voor alle ouderenvoorzienin
gen of (als dat echt niet kan) moeten al die 
voorzieningen tenminste zo betaald wor
den Z?nder dat de. financieringsregeling 
ond~rllnge afstemm1ng in de weg staat. En 
dat IS thans maar al te zeer het geval. 

De ouderen zelf hebben trouwens ook veel 
last van de "schotten" die bij wijze van 
spreken tuss.en de ouderenvoorzieningen 
staan zowel 1n bestuurlijk als in financieel 
opzicht. Zij merken dat het meest wanneer 
ZIJ opgenomen willen (moeten) worden in 
ee~ verzorgi~gshuis of verpleeghuis. Voor 
be1de voo.rz1~ni~gen bestaat een zoge
naamde md1cat1ecommissie, maar die 
werken los van elkaar. Als men voor het 
een niet in aanmerking komt moet men bij 
de ander bij wijze van spreken weer 
opnieuw beginnen. Of - wat veel vaker 
g~beurt :- wanneer een oudere nog lang 
met. toe IS aan verzorging maar toch hulp 
nod1g heeft dan kan een indicatiecommis-
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Veel ouderen vragen niet 
zozeer "zorg" als wel een 

erkende plaats in 
de maatschappij 

sie, die dat wel heeft vastgesteld al hele-
maal niets doen. ' 
Deze situatie heeft dan ook tot het CDA
fractiestandpunt geleid, dat er een samen
hangend indicatiesysteem moet komen 
waarin dan alle instl:lnties, die bij de hulp e~ 
zorg betrokken zijn, meedoen. 

Nieuwe zorgwet 
Inmiddels is duidelijk, dat de wijziging van 
de wet op de bejaardenoorden ook om 
andere redenen dan alleen die van een 
samenhangend ouderenbeleid niet op 
zichzelf bekeken kan worden. Met de brief 
van de regering over de intrekking van de 
Kaderwet Specifiek Welzijn en de aankon
diging van een zogenaamde zorgwet is van 
stondsaf a~n duidelijk geweest, dat de wet 
op de bejaardenoorden in die nieuwe 
zorgwet ~ou moeten passen. Zowel bij de 
behandeling van de intrekking van de 
k~derwet als bij de schrifteli~e voorberei
ding op de behandeling van de wet op de 
bejaardenoorden heeft het CDA gezegd 
dat zorgwet en bejaardenoordenwet al~ 
stekker en stopcontact in elkaar moeten 
passen. Dat .is ook begrijpelijk wanneer 
~en weet, dat in principe alle zorg (dus ook 
d1e voor o~deren) via de nieuwe wet op de 
gezondheidszorg en maatschappelijke 
dienstverlening (zoals de zorgwet nu offi
cieel heet) geregeld moet worden. 
Een .kleine praktische consequentie daar
van IS~ d~! het gecoördineerd bejaarden
werk (1n ZIJn. zeer talrijke verschijningsvor
men) nu Uit de sfeer van het sociaal 
cultureel werk zal verdwijnen. 

Provinciaal bestuur 
Zoals al is opgemerkt wil de CDA-fractie in 
de Tweed~ Kamer één bestuurlijke regie, 
van waarUit het ouderenbeleid wordt beke
ken, de planning wordt gemaakt, de geld
stro'!len naar de voorzieningen worden 
geleld en ook de controle wordt uitgeoe
fend. Anders dan in het wetsvoorstel staat 
kiest het CDA daarbij voor het provinciaal 
bestuur als de bestuurslaag waarop al die 
zaken samen moeten komen. 
Ik merk direct op, dat de CDA-fractie vindt 
dat de vier grote steden (overigens wel i~ 
samenspraak met de provincies) behan
deld moeten worden alsof zij zelf een 
provincie zijn. Dit ligt trouwens temeer voor 

de hand, omdat zich in Amsterdam, Rotter
dam, Den .~aag en Utrecht zoveel proble
men tegeliJk voordoen, terwijl het geld dat 
daar aan ouderenzorg wordt besteed van 
provinciaal niveau is. 
Het grootste probleem bij een provinciale 
opzet van de financiering van de bejaar
denoorden (want dat is tenslotte wat het 
~~rst geregeld moet worden) is nu hoe het 
n]ksgeld (dat voornamelijk via de begroting 
v~n Sociale Zaken liep) zo aan de provin
Cies te geven, dat er geen financiële 
ongelukken ontstaan. Die ongelukken 
schuilen vooral daar waar door allerlei 
(soms zeer.plaat~~lijke) omstandigheden 
de verz~rglngspnJzen in de bejaarden
oorden met erg op elkaar lijken en voorts 
daar waar in sommige provincies een veel 
grc:>ter percentage ouderen in verzorgings
h.Uizen woont dan weer in andere provin
Cies gebruikelijk is. 
De CDA-fractie zou graag als oplossing 
voor deze problemen zien een provinciale 
doeluitkering, hetgeen het best. "geld met 
een etiketje" genoemd kan worden. Die 
d~eluitkering zou dan gebaseerd moeten 
ZIJ~ op ~et aantal ouderen in een provincie 
(m1ssch1en met nog iets extra voor het 
aanta~ hoogbejaarden) en voorts op een 
"gemiddelde prijs", die per provincie voor 
een plaats in een verzorgingshuis telt. 

Eigen vermogen 
De CDA-fractie heeft bij de schriftelijke 
voorbereiding van de welsbehandeling ge
vraagd of de minister van WVC eens wil 
b~kijken of het nu echt nodig is om {kleine) 
e~~en vermogens van de ouderen zo sterk 
biJ hun aandeel in de verzorgingsprijs te 
betrekken als thans gebeurt. De fractie 
zegt eigenlijk, dat wanneer men kiest voor 
~.et zo lang en zo goed mogelijk onafhanke
liJk houden van ouderen men hen niet te 
vroeg en te snel hun eigen geld mag 
"afnemen". 
De CDA-fractie zou het eigen aandeel in de 
verzorgingsprijs dan ook liever baseren op 
inkomsten uit eigen vermogen oan op het 
zo snel mogelijk opeten van dat eigen 
vermogen, terwijl zij voorts graag een 
onderzoek wil zien naar de kans om een 
groter deel van het eigen vermogen onaan
getast te laten. 
Wat de ?emocratisering betreft, is de 
CDA-fractie kort en duidelijk van mening, 
dat de ou.deren .invloed moeten hebben op 
de beslu1tvorm1ng van de voorzieningen 
die h~n zo rechtstreeks aangaan. Even
~eer. 1s. het CDA van mening, dat de 
1dent1te1t van de voorzieningen (en al hele
maal die waarin men woont) behouden 
moet blijven. 

Frans Jozef van der Heijden 
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SENAAT 

CDA-senator Rinse Zijlstra: 

Inspanning voor ontwik
kelingssamenwerking 
op peil houden 

Begin april beleefde de Eerste Kamer de 
politieke wederopstanding van Rinse 
Zijlstra. Het vroegere Tweede Kamerlid 
(1967:1971) en de vroegere vice
voorzitter van het CDA hield zijn mai
denspeech ter gelegenheid van de be
handeling van de begroting van Ontwik
kelingssamenwerking. Uit zijn belang
wekkende betoog laat ik hieronder de 
belangrijkste gedeelten volgen. 

Met klem drong Zijlstra er op aan om de 
normering aan het Netto Nationaal Inko
men te blijven nastreven. Voorts dienen de 
g~lden niet in e~n stuwmeer opgeslagen te 
blijven, maar d1enen op die plaatsen en 
voor die doelstellingen te worden gebruikt 
waarvoor zij zijn afgezonderd. ' 

Bij de ontwikkelingssamenwerking gelden 
- aldusZijlstra- de criteria armoedebestrij
ding en ontwikkeling naar economische 
zelfstandigheid. 'Hierbij komen ook de vol
gende punten aan de orde: in de eerste 
plaats de effectiviteit van de hulp, in die zin 
dat de Nederlandse bevolking ook recht 
heeft op een globaal oordeel over het nut 
van zijn "offers". Verder komt de vraag aan 
de orde of het bedrijfsleven op een effectie
ve wijze in dit werk kan en mag worden 
betrokken. Beperking van het aantal con
centratielanden wordt gewenst geacht. 

Wanverhouding 
Uitvoerig ging Zijlstra in op de groeiende 
wanverhouding tussen voedselvoorzie
ning en voedselbehoefte. In extenso wordt 
hij hier geciteerd: "De ontwikkeling van de 
voedselproduktie in de ontwikkelingslan
den zal hoog op de politieke prioriteitenlijSt 
moeten staan, zeker in de ontwikkelings
landen zelf. Het is overdracht van onze 
kennis, hulp bij eigen ontginning en irrigatie 
en steun bij het opzetten van een goede 
voorlichting, die de grondslag moeten gaan 
betekenen, voor een adequate eigen voed-
selproduktie. • 
Zonder deze grondslag zullen deze armste 
landen nooit uit de vicieuze cirkel van 
hongersnood en onderontwikkeling van
daan komen." 
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In de rubriek Senaat doet senator mr. dr. A. 
Postma periodiek verslag van de werk
zaamheden van de Eerste Kamer in het 
algemeen en de CDA-fractie in het bijzon
der. Daarmee volgt hij dr. K. de Vries op die 
deze rubriek voorheen steeds verzorgde. 
De redactie is hem daar bijzonder erken
telijk voor. 

' Een positief pleidooi voerde Zijlstra voor de 
inschakeling van het bedrijfsleven. Naar 
zijn oordeel zou het al te dol zijn indien de 
potentie, de ervaring en de financiële 
mogelijkheden van de Nederlandse bedrij
ven niet optimaal gekoppeld zouden wor
den aan de inspanning van de overheid. 
Nederlandse bedrijven investeren jaarlijks 
honderden miljoenen guldens in ontwikke
lingslanden, hebben daar duizenden men
sen in dienst en hebben goede voorzienin
gen opgebouwd. Om alle misverstand te 
voorkomen formuleerde Zijlstra "dat het bij 
het beoordeelan van ontwikkelinQssamen
werking m.i. voor de ontwikkelingslanden 
het meest effectief is, en als bij het bereiken 
van dit effect ook de inspanning van het 
Nederlandse bedrijfsleven een beloning 
kan verdienen is daar niks tegen en alles 
voor". 

Voorlichting 
I~ het ~lot va~ zijn fundamentele betoog 
g1ng Zljlstra 1n op de voorlichting. Hij 
waarschuwde er voor het ontwikkelingswe
reldje te laten verworden tot een tombola 
van particuliere hobby's, maatschappijvi
sies en kritiek - aaneengeregen door een 
jar~on ~n afkortingen waardoor de toegan
kelijkheld en het begrip ontwikkelingssa
menwerking in de verdrukking raken. 
Tenslotte deed Zijlstra de revolutionaire 
suggestie om de organisatie, de structurele 
en de financiering van de voorlichting 
compleet op de helling te zetten, inclusief 
de nationale commissie ontwikkelingssa
menwerking. 
Aldus Zijlstra in een boeiend betoog dat in 
de landelijke pers echter niet de aandacht 
heeft gekregen die het verdiende. 

Mr. dr. A. Postma 

Brinkman opent 
alarmproject ouderen 
In april opende minister mr. drs. L. C. 
Brinkman van Welzijn, Volksgezondheid 
en Cultuur het proefproject "Alarmering en 
hulpverlening" van de Nederlandse Veilig
heidsdienst. Hij deed dat door hetzelfde 
alarm in te schakelen, dat iedere oudere 
draadloos in verbinding kan stellen met de 
centrale meldkamer van de Nederlandse 
Veiligheidsdienst van waaruit dan maatre
gelen genomen kunnen worden om aan 
het noodsignaal tegemoet te komen. 
Het alarmsysteem van de NVD heeft als 
voordeel dat men met behulp van een bij de 
oudere thuis aangebrachte zender
ontvanger direct met de hulpvrager kan 
praten. Bij de opening van het proefproject 
zei de directeur van de NV de heer C. J. 
~lement dat het niet zozeer de bedoeling is 
1n de plaats te treden van de vrijwillige en 
professionele hulpverleners als wel dat de 
NVD een uitgebreid communicatienet met 
talrijke mogelijkheden een plaats wil geven 
in die hulpverlening. De heer Clement 
voegde er eerlijkheidshalve ook aan toe, 
dat zijn onderneming ook aan het begrip 
veiligheid meer inhoud wil geven dan 
alleen beveiliging tegen criminaliteit. 
Minister Brinkman zei in zijn openingstoe
spraak, dat het meldsysteem thuis, de 
<?_Pvang van het alarm en de eigen moge
lijkheden om hulp te bieden (wanneer men 
elders geen gehoor krijgt) sterke punten 
van het initiatief van de NVD zijn, maar dat 
daarmee de echte hulpverlening nog niet af 
is, ja ~igenlijk ~aar net begonnen is. Hij ziet 
de Wlj~ve~pleg1ng en de gezinszorg als dè 
orgamsatles voor hulpverlening aan de 
ouderen, waarbij het project van de NVD 
wellicht dienstbaar kan zijn. In ieder geval 
kan het proefproject "Alarmering en Hulp
verlening" gesignaleerde gevoelens van 
angst en onveiligheid bij de ouderen hel
pen wegnemen. 

De heer Clement doet minister Brinkman het alarm
knopje om waarmee hij het proefproject opende. 
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EUROPA 

Europarlementariër Willem Vergeer: 

Dank zij EG speelt Europa 
economische en politieke rol 
"Het Europees Parlement heeft in niet 
onbelangrijke mate bijgedragen aan de 
sterke beleving van de Europese Gemeen
schap. Daardoor is mede een niet te 
onderschatten bijdrage geleverd aan de 
huidige verbroedering tussen de Europese 
volkeren onderling. In deze situatie is het 
gewoon ondenkbaar, dat Europese landen 
elkaar de oorlog zullen verklaren. 
Terwijl dat nog maar enkele tientallen jaren 
geleden nog wèl zeer tot de mogelijkheden 
behoorde. Dit vind ik één van de meest 
essentiële positieve invloeden, die mede 
van het Europees Parlement zijn uitge
gaan". Aldus Europarlementariërs Willem 
Vergeer, tweede op de CDA-lijst voor het 
Europees Parlement. .. 
Volgens hem is het voor de afzonderlijke 
tien lidstaten van de EG erg belangrijk, dat 
de Gemeenschap in de loop der jaren is 

· uitgegroeid tot het omvangrijkste economi
sche blok ter wereld. Voorts wijst hij er met 
klem op, dat het Europees landbouwbeleid 
anno 1984 niet meer valt weg te denken. 
En wat betreft de politieke betekenis zegt 
Vergeer: , ,Als je in het buitenland komt, valt 
het direct op, dat men het heeft over "de 
Europese politiek"; Europa wordt ook zeer 
nadrukkelijk op één lijn gesteld met de 
overige machtsblokken in de wereld, zoals 
de Verenigde Sta!en, de Sovjet-Unie en 
China. Door de economische kracht, die 
Europa tentoonspreidt vervult het ook op 
politiek terrein een belangrijke rol. Niet voor 
niets wordt hoe langer hoe meer een 
beroep op Europa gedaan om bemidde
lend op te treden bij ontstane conflicten." 

Europese Volkspartij 
De 58-jarige Vergeer werd geboren in Zeist 
en ging na voltooiing van de middelbare 
schoolopleiding in Utrecht werken als tech
nicus bij Werkspoor in Utrecht. In deze 
functie was hij onder meer landelijk coördi
nator van en nauw betrokken bij de aanleg 
van de Haringvlietdam. Temeer omdat 
Werkspoor hierbij hoofdaannemer was. In 
1962 werd Vergeer lid van de gemeente
raad van Utrecht. Van 1966 tot eind 1977 
was hij wethouder, belast met de porte
feuille openbare nutsbedrijven. Van 1971 
tot 1979 was hij lid van de Eerste Kamer 
der Staten Generaal. Bovendien was hij 
vier jaar lang KVP-partijvoorzitter, later lid 
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van het partijbestuur en het presidium van 
het CDA. 
Begin 1978 werd Vergeer lid van het 
Europese Parlement en tevens, tot aan de 
eerste rechtstreekse Europese verkiezin
gen in 1979, CDA-delegatieleider. Met in
gang van juni '79 werd hij benoemd tot 
vice-voorzitter van de fractie van de Euro
pese Volkspartij (EVP). Daar is hij belast 
met de externe betrekkingen. Wat hieron
der wordt verstaan licht Vergeer toe: "Dit 
werk houdt onder meer in het onderhouden 
van contacten met de aangesloten politie
ke groeperingen, ambassades, christen
democratische overkoepelende organisa
ties, buitenland~e delegaties, die de fractie 
bezoeken e.d." In deze hoedanigheid 
bezocht Vergeer nogal eens Latijns- en 
Zuid-Amerika. Met een land als El Salva
dor, waar al jaren een burgeroorlog heerst, 
onderhoudt hij al ruim vier jaar contacten. 

Geen vrede in El 
Salvador zonder dialoog 

met de oppositionele 
krachten 

Vergeer: "We moeten bekijken, op welke 
wijze we een halt kunnen toeroepen aan de 
schending van de mensenrechten aldaar. 
En hoe we als christen-democraten een 
positieve bijdrage kunnen leveren_ tot 
beëindiging van de burgeroorlog, d1e al 
zeker 45.000 doden heeft geëist. Afgelo
pen weekend vond de tweede en beslis
sende verkiezingsronde plaats. Ik vind dat 
Duarte, die de eerste ronde winnend af
sloot, de beste is. Maar de vraag is, of hij 
als president in staat zal zijn, om vrede te 
brengen." 
Vergeer heeft daar zo zijn twijfels over: 
"Omdat er alleen een vreedzame oplossing 
van het conflict mogelijk is als er een 
dialoog komt met de oppositionele krach
ten. Daarna dienen democratische verkie
zingen te worden voorbereid. Dan is het 
nog mogelijk, dat er een militaire coup 
wordt overwogen, aldus Duarte wint." 

Teleurstellend 
Toen Willem Vergeer in '78 de plaats van 

dr. W. Schuyt (die met pensioen ging) in het 
Europees Parlement innam, zag hij dit als 
een nieuwe uitdaging. Na twaalf jaar was 
hij uitgekeken op het werk in de Utrechtse 
gemeenteraad en hij zag het Tweede 
Kamerlidmaatschap niet zitten. Vergeer 
over die stap naar het Europees Parle
ment: "Het trok me aan om met andere 
mensen en andere culturen te werken, 
werken aan een verdere eenwording van 
Europa." Terugkijkend op de afgelopen 
zes jaar vindt hij het functioneren van het 
EP toch teleurstellend. Volgens hem is het 
Parlement gehandicapt door onvoldoende 
bevoegdheden, waarbij ook nog komt dat 
het te weiriig van de geringe bevoegdhe
den gebruik maakt. Vergeer: "Het Euro
pees Parlement worstelt met zichzelf, weet 
niet hoe het eigenlijk goed moet functione
ren. Bovendien weet het Parlement zich
zelf onvoldoende zelfbeperking op te leg
gen: Men maakt zich volkomen belachelijk 
in mijn ogen door veel te veel gebruik te 
maken van het recht van amendement 
(wijziging)." Als voorbeeld hiervan haalt hij 
het landbouwdebat aan, waarbij 14 dagen 
voor de vaststelling van de landbouwprij
zen liefst 280 amendementen werden in
gediend. Over de toekomst van het Euro
pees Parlement zegt Willem Vergeer: "We 
moeten trachten de komende vijf jaar de 
binnenlandse politieke verhoudingen min
der door te laten trekken naar het Europees 
Parlement. Hoewel je er toch niet helemaal 
aan zult ontkomen. denk ik. Verder is het 
belangrijk, dat we meer bevoegdheden 
krijgen, met name op het terrein van de 
wetgeving." 
, , Mijn wens is tot slot, dat we in de komende 
vijf jaar tot een meer vervangend belei~ 
zullen komen, de zogenaamde Europeani
sering. Er is sprake van onvoldoende 
coördinatie en afstemming van het beleid, 
maar via één Europees ontwikkelingsbe
leid voorzie ik meer mogelijkheden in de 
toekomst,'' aldus Willem Vergeer, die zUn 
weinige vrije uren opvult met vissen, wan
delen en biljarten. 

Gerard de Ruiter. 
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PARTIJNIEUWS 

Partijraad kiest in Hoogeveen 
aantal (nieuwe) partijbestuursleden 
De voorjaarspartijraad van het CDA, die 
op 18 en 19 mei a.s. in Hoogeveen 
bijeenkomt, zal tijdens die vergadering 
o.a. voorzien in de verkiezing van een 
aantal zgn. vrijgekozen partijbestuurs
leden. Dit laatste ten onderscheid met 
de diverse ·vertegenwoordigers in het 
partijbestuur, die rechtstreeks door de 
CDA-kamerkringen worden aangewe
zen. De verkiezing van ditmaal een 
groot aantal partijbestuursleden is een 
gevolg van de onlangs door het CDA
congres genomen besluit een aantal 
overgangsbepalingen van het fusiepro
tocol buiten werking te stellen. 
De zittende partijbestuursleden hebben 
daarop de (eigen) functies ter beschikking 
gesteld en ter voorziening in de ontstane 
vacatures voor een 15-tal plaatsen elk 
een dubbeltal kandidaten gepresenteerd. 
In het laatste nummer van het ledencon
tactblad, de CDA-Krant is hieromtrent al de 
nodige informatie verschaft. Mede omdat 
enige fouten en nalatigheden zijn geslopen 
in de weergegeven personaliagegevens, 
verstrekken wij in deze editie van ons 
weekblad nogmaals een overzicht van de 
kandidaten, met in alfabetische volgorde 
gerangschikt diverse relevante persoonlij
ke gegevens. 
Overigens zal de partijraad naast de ver
kiezing van nieuwe partijbestuursleden te
vens beslissen over de definitieve kandi
daatstelling voor de functies van voorzitter 
en beide ondervoorzitters. Na de partijraad 
dienen de gemeentelijke afdelingen en 
stemhebbende leden van de partijraad 
tezamen via een schriftelijke procedure tot 
stemming over te gaan. Het partijbestuur 
heeft voorgesteld de huidige functionaris
sen voor dezelfde functie opnieuw te kandi
deren, zij het dat voor de functies van 
ondervoorzitters ook steeds een tweetal is 
gesteld. Voor het partijvoorzitterschap is 
aldus drs. P. Bukman (enkelvoudig) gekan
dideerd. 
Als dubbeltal voor 1 eondervoorzitter staan 
genoteerd: dr. G. J. Fleers te Leiderdorp en 
drs. R. P. H. Oudenhoven te Diepenveen. 
Voor het 2e ondervoorzitterschap zijn resp. 
gekandideerd: mw. G. W. van Montfrans-

Belangstellenden voor deze bijeenkomst kun
nen zich opgeven door f 25,- over te maken op 
postgirorekening 720800 t.n.v. CDA-Den Haag 
o.v.v. partijraad 18/19 mei. In het deelnemers
bedrag is de l~nch inbegreen. 
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Hartman en mw. H. Tegelaar-Boonacker te 
Rijswijk (ZH). 
Voor de goede orde vermelden wij overi
gens dat alle kandidaatstellingen in alfabe
tische volgorde hebben plaatsgevonden. 
Er is dus niet in de eerste plaats sprake van 
een voorkeursvoordracht door het partijbe
stuur. 
De kandidaten voor het partijbestuur zijn: 
Plaats 1: mr. W. Aantjes te Utrecht resp. D. 
Corporaal te Leerdam. Plaats 2: mr. P. J. 
Biesheuvel te Den Haag resp. C. N. A. Bosman 
te Gorinchem. Plaats 3: H. A. de Boer te 
Hoofddorp resp. drs. K. v.d. Steenhoven te 
Amsterdam. Plaats 4: mw. N. Boonstra-Wijma te 
Drachten resp. mw. J. M. J. T. Luiten-Mönchen 
te Eersel. Plaats 5: mw. T. Bot-van Gijzen te 
Spijkenisse resp. mw. L. T. M. Offringa-Knibbe 
te Voorschoten. Plaats6:drs. W. S.J. M. Buckte 
Den Haag resp. mr. J. J. A.M. van Gennip te Den 
Haag. Plaats l:mr. ir. W. v.d. Camp te Den Haag 
resp. J. Stevers te Leiderdorp. Plaats 8: mw. J. 
C. M. Demmers-Vriens te Nijmegen resp. mw. 
D. Y. W. de Graaff-Nauta te Sneek. Plaats 9: H. 
Haenen te Heerlen resp. dr. G. J. v.d. Top te 
Utrecht. Plaats 10: drs. L. P. Heukels te Den 
Ham resp. mr. A. B. L. de Jonge te Leiden. 
Plaats 11: mw. T. H. C. H. M. Huberts
Fokkelman te Oisterwijk resp. mw. M. E. Ch. E. 
Nagel-Comelissen te Oosterbeek. Plaats 12: dr. 
L. M. van Leeuwen te Nieuwerkerk a/d lJssel 
resp. mw. J. Punt-van Osnabrugge te Vlissin
gen. Plaats 13: Th. Swart te Zeist resp. G. H. 
Terpstra te Utrecht. Plaats 14: drs. A. H. A. 
Veenhof te Middelbeers resp. drs. J. B. Waaijer 
te Den Haag. Plaats 15: A. Zondag te Berlicum 
resp. drs. J. Zijlstra te Eindhoven. 

Personalia kandidaten 
partijbestuur 
Aantjes W. te Utrecht: 61 jr. Ned. Herv. Is 
voorzitter PTT-raad; is voorzitter kampeerraad. 
Is adviseur NVOB. Was fractievoorzitter ARP
Tweede Kamerfractie en van de CDA-Tweede 
Kamerfractie. Is nog o.a. voorzitter psychiatrisch 
centrum Zon en Schild te Amersfoort. Is lid 
CDA-partijbestuur. Is lid Commissie Buitenland 
CDA en lid politiek bureau Europese Volkspartij. 
Bukman P. te Voorschoten: 50 jr. Gereformeerd. 
Is partijvoorzitter; is lid CDA-Eerste Kamer; was 
voorzitter CBTB; was lid DB-ARP. 
De Boer H. A. te Hoofddorp: 46 jr. Gerefor
meerd. Is burgemeester Haarlemmermeer; was 
lid Tweede Kamer; was staatssecretaris; was 
minister; was lid Provinciale Staten; was voorzit
ter CDA-gemeenteraadsfractie en wethouder 
van Velsen; was voorzitter ARP; was vice
voorzitter Europese Volkspartij. 
Mw. Boonstra-Wijma N. te Drachten: 50 jr. 
Gereformeerd. Is voorzitter Ned. Chr. Vrouwen
raad; is lid Provinciale Staten Friesland, is lid PB 
+ DB-CDA; is o.a. lid beleidscie. Arbeid v.d. 
Ned. Vrouwenraad. 
Biesheuvel P. J. te Den Haag: 34 jr. Gerefor-

meerd. Is jurist Unie Waterschappen; was se
cretaris soc. zaken Ned. CBTB; is nog o.a. 
voorzitter CDA-Scheveningen; lid bestuur KK 
Den Haag; lid werkgroep grote steden; lid 
werkgroep Politiek Perspectief. 
Bosman C. N. A. te Gorinchem: 37 jr. R.K. Is 
secretaris NCOV; was directeur groothandel 
Levensmiddelen; was gemeenteraadslid CDA 
te Gorinchem. 
Mw. Bot-van Gijzen T. te Spijkenisse: 44 jr. 
Gereformeerd. Is lid DB + PB-CDA; is voorzitter 
landelijke sectie vorming CDA-Vrouwenberaad; 
is adv. lid bestuur Vrouwenberaad; is lid bestuur 
St. Kader- en Vormingswerk CDA; is voorzitter 
cie. alternatieve samenlevingsvormen W.I.; is lid 
cie. werkgroepenwerk. 
Buck W. S.J. M. te Den Haag: 30 jr. R.K.Is hoofd 
afd. EG-regelingen bij produktschap voor Vee 
en Vlees; was werkzaam bij Min. van Ec. Zaken; 
was vertegenw. van Ned. in Brussel t.b.v. 
tuinbouwsector (Min. Landbouw, afd. marktver
ordening). Was lid KVPJO; is plv. lid cie. van 
beroep CDJA. 
V.d. Camp W. te Den Haag: 30 jr. R.K. Is 
juridisch beleidsmedewerker Onderwijs VNG; is 
lid PB-CDA; was voorz. KVPJO; was lid DB
KVP; was lid PB-KVP; was vice-voorzitter 
CDJA. 
Corporaal D. te Leersum: 4 7 jr. Gereformeerd. Is 
burgemeester van Leerdam; is lid DB-CDA; is lid 
PB-CDA; was secretaris ARP. Is nog o.a. 
bestuurslid v.d. Ver. tot Chr. Verz. van geestes
en zenuwzieken etc. 
Mw. Demmers-VriensJ. C. M. teNijmegen:51 jr. 
R.K. Is fractievoorzitter en oud-wethouder ge
meente Nijmegen. Is bestuurslid Kader- en 
Vormingswerk CDA. Is bestuurslid St. Burger
schapskunde. 
Fleers G. J. te Leiderdorp: 41 jr. R.K. Is directeur 
CNG; is 1e vice-voorzitter CDA. Was burge
meester. Is nog o.a. lid bissch. beleidsadv. cie. 
bisschoppenconferentie. Is vice-voorzitter Eur. 
Chr. Dem. Bestuurdersorganisatie. 
Mw. de Graaff-Nauta D. Y. W. te Sneek: 53 jr. 
Ned. Herv. Is lid Gedeputeerde Staten Fries
land. Was vice-voorzitter CDA. Is lid werkgroep 
Interne Partijorganisatie CDA. 
VanGennipJ. J. A.M. teDenHaag:45jr. R.K.Is 
alg. directeur CEBEMO. Was directeur centraal 
missie commissariaat; is lid PB-CDA. Is voorz. 
werkgroep ontwikkelingssamenwerking. Is lid 
redactieraad CD/Verkenningen. Is lid Cie. Bui
tenland CDA. 
Heukels L. P. te Den Ham: 34 jr. Ned. Herv. 
Huisarts. Is lid DB-CDA/PB-CDA. Is lid Provin
ciale Staten Overijssel; was voorzitter CHJO. 
Mw. Huberts-Fokkelman T. H. C. H. M. te 
Oisterwijk: 50 jr. R.K. Is lid Gedeputeerde Staten 
Brabant; was gemeenteraadslid; is waarn. 
voorz. CDA-afd. Oisterwijk. 
Haenen H. te Heerlen: 50 jr. R.K. Is directeur van 
enkele BV's. Is lid DB en PB-CDA. Was lid 
DB-KVP (penningmeester), is voorz. Stichting 
CDA-bureau Limburg; is voorz. Stichting dr. 
Schaepmanfonds; is lid bestuur St. Fonds W.I.; 
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is lid adviesraad CDA-Limburg. Was adv. lid 
DB-KVP Limburg. Is voorz. Draf en Renbaan 
Schaesberg. 
De Jonge A.B. L. te Leiden: 31 jr. Ned. Herv. Is 
juridisch medewerker Min. van Justitie/Hoofd 
afd. Staats- en strafrecht; is adv. lid KK bestuur 
Leiden; is lid DB en PB-CDA; was wnd. hoofd
best. CHU/voorz. CHJO/vice-voorz. CDJA!Iid 
Tweede Kamer; lid red. CD/ACTUEEL. 
Van Leeuwen L. M. te Nieuwerkerk ald IJssel: 50 
jr. Gereformeerd. Is president-dir. Verzekerings
concern. Is lid PB-CDA. Was voorzitter CHU; 
was lid DB-CDA. 
Mw. Luiten-Monchen J. M. J. te Eersel: 48 jr. 
R.K. Is vice-voorzitter CDA-afdeling Eersel. 
Binnenkort afstuderend tot bestuurssociologe 
aan de Kath. Hogeschool van Tilburg, richting 
staten en openbaar bestuur. 
Mw. Van Mantfrans-Hartman G. W. te Veere: 43 
jr. Ned. Herv. Is burgemeester van Veere. Was 
lerares; was wethouder Broek in Waterland. Is 
lid landelijk bestuur Bestuurdersvereniging. 
Mw. Nagel-Comelissen M. E. Chr. E. te Ooster
beek: 48 jr. R.K. Is voorzitter CDA-statenfractie 
Gelderland. Is redactielid bestuursforum. Is lid 
redactieraad CD/ACTUEEL. Is ook nog o.a. lid 
alg. bestuur KRO. Is lid DB en PB-CDA. 
Mw. Offringa-KnibbeL. T. M. te Voorschoten:47 
jr. Gereformeerd. Is lid Prov. Staten Zuid
Holland. Is adviseur prov. vrouwenberaad Z.H. 
Is vertegenw. prov. in de regio Bollenstreek. 
Was lid landelijk Vrouwenberaad. Was lid KK 
bestuur Leiden. 
Oudenhoven R. P. H. te Diepenveen: 44 jr. R.K. 
Is burgemeester van Diepenveen. Was plv. 
voorz. vaste Kamercie. Onderwijs en Weten
schappen. Was lid CDA-Eerste Kamer. Was 
Wetensch. medew. van het soc. inst. v.d. Kath. 
Universiteit te Nijmegen. Was hoofd afd. onder
wijs soc. + cult. zaken Almelo. 
Mw. Punt-van Osnabrugge J. te Vlissingen: 54 
jr. Ned. Herv. Is gem. raadslid Vlissingen. Was 
kleuteronderwijzeres. Is voorz. CDA-Vr. beraad 
Zeeland. Is landelijk best. lid Vrouwenberaad. Is 
lid PB-CDA. Is best. lid KK Zeeland. Is lid best. 
ver. Zeeland. Is afgev. vanuit Zeeland voor 
ledenraad bestuurdersver. (landelijk). 
V.d. Steenhoven K. te Amsterdam: 34 jr. Gere
formeerd. Is persoonlijk medew. Minister WVC. 
Was medew. Tweede Kamerleden Scholten en 
Beinema. Was leraar maatschappijleer. Was 
voorz. Kamercentrale Amsterdam v.d. ARP. 
Was lid PB-ARP. Was vice-voorz. CDA KK 
Amsterdam.ls lid PB-CDA. Is lid werkgroep I PO. 
Stevers J. M. te Leiderdorp: 30 jr. R.K. Is 
bedrijfsleider op het gebied subsidie. Is lid cie. 
van beroep CDJA. Was best. lid KK Den Haag. 
Was best. lid KK Leiden. Was voorz. CDJA 
Zuid-Holland; was lid redactiecie. CDJA. 
Swart Th. te Zeist: 36 jr. Gereformeerd. Is 
hoofdbestuurslid CNV. 
Terpstra G. H. te Utrecht: 43 jr. Gereformeerd. Is 
hoofdbestuurslid CNV. Is lid sector overleg 
orgaan soc. ec. beleid van het W.I. CDA. Heeft 
zitting in de SER. 
Van der Top G. J. te Utrecht: 56 jr. R.K. Is 
directeur VNG. Was secretaris DB-KVP/PB
KVP. Is lid DB-CDA/PB-CDA. Is voorz. werk
groep grote steden. 
Mw. Tegelaar-Boonacker H. te Rijswijk: 53 jr. 
Ned. Herv. Is wethouder gemeente Rijswijk 
(ZH). Is 2e vice-voorzitter CDA. Was vice-voorz. 
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CDA-Dagelijks Bestuur over de jeugdwerkloosheid: 

Uiterste krachtsinspanning noodzaak 
Het CDA wil zich niet neerleggen bij een 
schrikbarende ontwikkeljng, waarbij hon
derdduizenden jongeren werkloos zijn. De 
jeugdwerkloosheid is de laatste jaren 
verontrustend sterk toegenomen: begin 
1984 wachten ruim 120.000 jongeren op 
een baan. Er dreigt een tweedeling in de 

. samenleving tussen mensen met en men
sen zonder vooruitzicht op werk. Aldus het 
Dagelijks Bestuur van het CDA, dat op 7 
mei jl. vergaderde over dit nijpende vraag
stuk. Het DB vindt dit een onaanvaardbare 
ontwikkeling. Christen-democraten stre
ven immers naar een verantwoordelijke 
samenleving, waarin mensen voor elkaar 
opkomen. 
Meer dan ooit is daarom een uiterste 
krachtsinspanning geboden om de jeugd
werkloosheid te bestrijden. 

Overheid 
Het Dagelijks Bestuur van het CDA vond 
een en ander belangrijk genoeg om een 
paar duidelijke uitspraken over te doen. In 
een resolutie verklaarde het onder andere 
dat bureaucratische procedures nooit een 
belemmering mogen vormen voor bestrij
ding van jeugdwerkloosheid bij het bedrijfs
leven. Het dringt erop aan om in het overleg 
tussen werkgevers en werknemers te stre
ven naar zgn. "groeibanen". Dat zijn ar-

CHU. Is nog o.a. vz. DSW, vz. Gezinsverv. 
tehuis, vice-voorz. distr. cie. volksgezondheid. 
Veenhof A. H. A. te Middelbeers: 38 jr. R.K. Is 
econoom bij Philips International. Is penning
meester CDA. Was lid CDA-PB voor de fusie. 
Was voorz. gem. afdeling CDA. 
Waaijer J. B. te Den Haag: 31 jr. R.K. Is 
econoom Raad voor de gem. financiën. Was 
econoom bij VNG. Was gem. fractie assistent 
CDA Rotterdam. Is lid PB-CDA. Is lid DB-CDA. 
Is lid Prov. Staten Z.H. 
Zondag A. te Berlicum: 42 jr. R.K. Is directeur 
"VAN" te Berlicum. Was bedrijfsconsulent 
Midden- en kleinbedrijf. Is Hd PB-CDA. Is pen
ningm. St. CDA-bureau Brabant. Is lid Alg. Best. 
CDA Brabant. Was vice-voorzitter KK Den 
Bosch. Was secr. CDA~afd. Berlicum. Was best. 
lid distr. Noord-Oost Brabant. 
Zijlstra J. A. te Eindhoven: 51 jr. R.K. Is lid alg. 
best. CDA te Eindhoven. Is lid PB-CDA. Was 
directeur schoolbegeleidingsdienst nrd. Twente 
te Almelo. Was landelijk inspecteur woonwa
genzaken CAM. Was voorz. CDA Heemstede. 
Was lid DB-CDA Almelo. Was lid DB-CDA 
Overijssel. 

beidsplaatsen van twintig uur per week die 
kunnen uitlopen tot 32 uur, in combinatie 
met leerprogramma's. 
De overheid moet er, volgens het DB, voor 
zorgen dat er speciale maatregelen komen 
voor de langdurig werklozen. De overheid 
zou werkgevers die langdurig werkloze 
jongeren in dienst nemen, moeten stimule
ren door- tijdelijke- tegemoetkomingen in 
de loonkosten. De overheid moet een 
actievere voortrekkersrol vervullen terzake 
van de arbeidsduurverkorting met herbe
zetting van vrijkomende arbeidstijd. Banen 
van 32 uur per week voor nieuwe werkne
mers in de overheidssector zouden regel 
moeten zijn. 
Voorts meent het Dagelijks Bestuur dat de 
aangekondigde lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven de werkgelegenheid van met 
name jongeren zou moeten bevorderen. 
De lastenverlichting moet vooral toegepast 
worden in arbeidsintensieve sectoren van 
de economie. Het DB wijst er daarnaast op 
dat onderwijs en arbeidsmarkt beter op 
elkaar moeten worden afgestemd. Bijvoor
beeld door het bedrijfsleven meer bij de 
opzet van leerprogramma's te betrekken. 
Of door sterker accent op het praktijkge
deelte in het beroepsonderwijs. Tenslotte 
pleit het Dagelijks Bestuur in zijn resolutie 
voor verruiming van de mogelijkheden van 
werken met behoud van uitkering. 

CDA-Zuid-Bolland 

Binnenkort vergadert het provinciaal be
stuur Zuid-Holland over het onderwerp 
muziekbeleid in de provincie. 
De CDA-fractiebegeleidingscommissie or
ganiseert ter voorbereiding op deze verga
dering een bijeenkomst op 15 mei in het 
Haagse Provinciehuis (aanvang 20.00 uur) 
waar de betreffende nota besproken wordt. 
Belangstellenden zijn welkom. 

De statenfractie van Zuid-Holland wil graag 
voorgelicht worden over middelen om de 
werkloosheid in d6Ze provincie te bestrij
den. Met name zou gedacht kunnen wor
den aan het eigen personeelsbeleid van de 
provincie maar ook aan meer specifiek 
werkgelegenheidsbeleid. 
Hiervoor zal op maandag 28 mei a.s. een 
vergadering gehouden worden in het pro
vinciehuis te Den Haag, Koningskade 1 :..2 
(1 0 minuten lopen van het centraal station) 
aanvang 19.30 uur tot uiterlijk 22.00 uur. 
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WESTERBORI{ 
Onder de titel "Westerbork, het begon in 
1933" heeft Dick Houwaart bij Omniboek 
(Den Haag) een studie gepubliceerd over 
de voorgeschiedenis van het kamp Wes
terbork; het gaat dus niet over de oorlogs
periode, maar over de jaren 1933-1940. 
Wellicht had dit in de ondertitel beter uit 
kunnen komen. 
De auteur begint met het beschrijven van 
een der zeldzame interpellaties, die in de 
Eerste Kamer heeft plaatsgevonden: op 6 
april 1933 stelt de strijdbare socialist Jan 
Oudegeest scherpe vragen aan de minis
ter van Justitie (J. Donner) en aan zijn 
collega van Economische Zaken (T. J. 
Verschuur). leder weet, dat 1933 in de 
wereldgeschiedenis een berucht jaar is. 
Hitier is aan de macht gekomen in Duits
land en dat betekent het begin van de 
"Endlösung" van het Joodse volk. 
In de interpellatie staat dit punt nog niet 
centraal. Oudegeest beperkt zich tot een 
probleem, dat voor Nederland op dat mo
ment zeer actueel was: de komst van de 
vele Joodse vluchtelingen, die met nog de 
angst in hun ogen voor de pogroms, in ons 
land een veilige schuilplaats hoopten te 
vinden. Want Nederland was toch "das 
Weltasyl der Geistesfreiheit"? Met klem
mende ernst vroeg Oudegeest aan de 
bewindslieden, om de Nederlandse repu
tatie van gastvrijheid waar te maken. Maar 
de regering, geteisterd door de wereldcri
sis met de ontstellende werkloosheid en de 
schaarste aan geldmiddelen, hield de boot 
af. 
Was Polen niet een beter toevluchtsoord 
voor de vervolgde Joden en konden de 
communisten niet naar de Sovjet-Unie 
gaan? Aldus de regering. 
Het resultaat van vele politieke bemoeie-

Het gedenkteken van het voormalige kamp 
Westerbork. (toto ANP) 

nissen is, dat er een kamp in Westerbork 
zou komen, mits de Nederlandse Joden het 
zelf betaalden ... 

Pers en Parlement< 
Met grote nauwkeurigheid gaat Houwaart 
na, wat er in ons land in de pers en in het 
parlement over de wordingsgeschiedenis 
van het kamp Westerbork is gezegd, vooral 
in verband met de toenemende ernst van 
het vluchtelingenvraagstuk. En het is het 
altijd oude en altijd weer nieuwe verhaal: 
de kamerleden pleiten voor een ruimer 
toelátingsbeleid en de reg·ering beweert, 
dat ze heus wel actief is, maar dat ook zij 
het ijzer niet met handen kan breken. En 
ondertussen slaagt de regering er niet 
zonder succes in, om "de in doodsnood 
verkerende vluchtelingen buiten het land te 
houden". 
Toch zijn er in de Tweede Kamer parle
mentariërs die het de regering niet gemak
kelijk maken. vooral de CHU is actief. De 
dag vóór de Kristallnacht spreekt D. J. de 

In voorraad: Stalen kantoorkasten 
Stalen schrijfbureaus 
Bureaustoelen 
Kantinetafels en -stoelen 
Magazijnstellingen 
Folderrekken 
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VAN DE SCHEUR 
Kantoormeubelen 
Notaris Fischerstraat 5 
6711 BA Ede 
Tel. 08380-17812. Geopend van 13.00-17.30 uur. 

BO<EKEN 
Geer over het ook in ons land veldwinnend 
anti-semitisme: "Wij staan hier voor een 
van de meest benauwende verschijnselen 
van onze tijd. Een der vreselijkste openba
ringen daarvan in sommige landen is, dat 
zelfs kinaeren op de scholen niet veilig zijn 
tegen de opgewekte haat. Wat men daar
van hoort, is ontstellend". 
Heel interessant is de bijdrage van T. Krol, 
die een emotioneel pleidooi houdt voor de 
opname van vluchtelingen, speciaal voor 
jeugdigen, in Nederlandse gezinnen. In 
<kampen als in Westerbork ziet hij geen 
heil. 
En scherp zijn de drie schriftelijke vragen 
van Frieda Mackay-Katz aan de. minister 
van Justitie; zij pleit voor handhaving van 
het asylrecht en zij waarschuwt ervoor, dat 
de teruggezonden vreemdelingen de dood 
tegemoet gaan. Natuurlijk heeft de rege
ring argumenten, om de lastige kamerle
den terecht te wijzen. Colijn zegt, dat het 
buitenland alle grenzen sluit. Als Neder
land dat niet doet dan zouden alle vluchte
lingen door dat ene open gat Nederland 
binnenkomen. En minister Goseling ant
woordt Frieda Katz, dat Nederland toch 
heus al het een en ander gedaan heeft, en 
dat er voor de door haar tot uitdrukking 
gebrachte vrees geen aanleiding bestaat, 
ook al stuurt Nederland een aantal vluchte
lingen weer terug. 
En ondanks vele moeilijkheden wordt het 
kamp Westerbork voor de gevluchte Duitse 
Joden in gereedheid gebracht; en op 25 
augustus 1939 is het dan eindelijk zover. 
En we weten, hoe de Duitsers na de 
overweldiging van ons land dit kamp heb
ben gebruikt voor de deportatie van tien
duizenden Joden naar de gaskamers. 
Sindsdien is de naam van het dorp Wester
bork uit de wereldgeschiedenis niet meer 
weg te denken. We kunnen Houwaart 
erkentelijk zijn, dat hij de voorgeschiedenis 
daarvan op historisch verantwoorde wijze 
te boek heeft gesteld. Maar het is géén 
verheffend verhaal. 

dr. J. W. van Hulst 

Stelt u prijs op 

VAKWERK 
KWALITEITSARTIKELEN 

dan VAN ZEBEN'S 
Woninginrichting N.V. 

Laarstraat 12-20. Zutphen. 
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INGEZONDENIPARTI)NIEUWS 

In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers . 
Opname in deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te betekenen. 

De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. . UW MENING 
~~~~--------------~-

Mensonwaardig 
De grote Afrikaanse droogte bedreigt ruim 
f50.000.000 mensen met de hongerdood. 
De EG potverteerders, u weet wel de 
eiwitbeperkers, willen hun begrotingsgat 
van 1 5,95 miljard laten dekken door de 
lidstaten. Ik heb geen honger en ben geen 
vluchteling en begrijp er niets van, hoe 
moet het dan wel zijn met hongerenden en 
vluchtelingen. 
"En het volk stond erbij en zag toe" (Luc. 
23-35) 
Dat houdt veel volk en dus ook veel 
CDA-kiezersvolk niet uit. Zij denken dat 
een Europarlement en "toebehoren" te 
veel, ja veel te veel, van het goede is. 
(Goede) bestuurders kosten geld (Scheen
stra) vinden ze zelf, slechte helaas ook 
(vaak zelfs veel meer). Beide potverteren 
en de C is onvindbaar. 

G. Zadelhoff, Nijverdal 

Wapenwedloop 
In CD/ACTUEEL van 7 april wordt in uw 
rubriek "Daarnaast" uw redacteur Aalt van 
de Glind aan het woord gelaten, om zijn 
persoonlijke visie te geven over de bewa-
peningswedloop. . 
In de eerste alinea schrijft drs. Van de 
Glind: "Wie zijn doel niet voor ogen houdt, 
loopt grote kans het voorbij te schieten". 
Deze uitspraak wil ik gaarne beamen. Het 
is echter te betreuren, dat ik bij verder lezen 
van het stuk tot de conclusie moet komen, 
dat drs. Van de Glind doel en middel naar 
believen verwisseld heeft. Gemakshalve 
geeft hij de omschrijving van het middel om 
de Russen buiten de deur te houden een 
verkeerde dimensie, door te stellen dat ons 
middel zou zijn: wij net zo veel wapens als 
zij. 
Het middel van de NAVO om tot afschrik
king van de Russen te komen is niet: wij net 
zo veel wapens als zij, maar: wij die 
wapens die nodig zijn om het Bondgenoot
schap als verdedigingsargaan geloofwaar
dig te maken. Het is niet relevant te stellen, 
dat beide partijen het middel veranderd 
hebben in het doel, maar de essentie ligt in 
het verschil van het doel: het Westen wil 
zijn grenzen en vrijheid verdedigen maar 
het Oostblok wil de wereld beheersen, 
ongeacht welk middel men daartoe dient 
aan te wenden en hoeveel slachtoffers dat 
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ook calculeerbaar aan eigen zijde zou 
kosten. Wij dienen in onze defensie dus 
een verdedigingsfactor te hebben die voor 
de Russen een oncalculeerbare uitkomst 
kan hebben. Dáárin schuilt het effect van 
de waarde van kruisvluchtwapens voor het 
Westen. 

W. M. de Graaf, Doorn 

Kruisraketten 
Als kiezer voor het CDA heb ik aan u mijn 
vertrouwen gegeven om ons land naar best 
vermogen mee te helpen te besturen. Als nu 
binnenkort de kwestie van de kruisraketten 
in de Tweede Kamer aan de orde komt, 
vertrouw ik erop, dat u slechts dan na rijp 
beraad en diep nadenken, uw oordeel zult 
uitspreken. 

Kruisraketten plaatsen - maar niet willen 
(zullen) gebruiken, schenkt geen vertrou
wen. Daarom- niet plaatsen- daarmee uit 
-eigenlijk nergens plaatsen. 
Dan is het mogelijk, dat Rusland weer 

Cursus gemeentefmanciën 
kring Utrecht 
Binnenkort wordt een cursus gemeentefi
nanciën in Utrecht gehouden. Het betreft 
hier geen afgeronde instructie. Een aantal 
actuele onderwerpen wordt aangesneden. 

Op vrijdagavond 25 mei, zaterdag 26 mei 
en zaterdag 2 juni worden behandeld de 
onderwerpen: 
- de financiële verhoudingswet 1984 (do
cent: J. P. H. Bruins Slot, gemeentesecre
taris te Zegveld) 
- comptabiliteitsvoorschriften, risico's voor 
gemeentefinanciën en bezuinigen (docent: 
A. A. P. Mulder, chef afdeling financiën, 
Breukelen) 
Cursusplaats: Jaarbeurs te Utrecht. Aan
vangstijden resp. 19.30 uur en 10.00 uur. 
Kosten: 1 75,- per persoon. 
Het cursuspakket wordt vooraf toegezon
den. Opgave tot deelname en informatie bij 
de Stichting Kader en Vormingswerk te 

Den Haag (070-924461) of de vormings
werkconsulente kamerkring Utrecht me
vrouw M. Ch. Bruins Slot, Willam Alexan
derstraat 48, 3474 JT Zegveld, 03489-686. 

vertrouwen krijgt en met de andere grote 
landen, om de tafel gaat zitten om wegen te 
zoeken, om van die mensonwaardige, 
alles vernietigende wapens af te komen. 

G. C. M. de Haan, Hoorn. 

Kruisraketten 
Fractieleider De Vries meent dat plaatsing 
van kruisraketten in· Nederland niet bij
draagt tot terugdringing van de wapenwed
loop. Wie verder kijkt dan zijn neus lang is, 
ziet dat als Nederland niet plaatst, de 
Sovjets in hun vuistje lachen. Zij triomferen 
en krijgen hun zin en gaan rustig door met 
hun SS-20-21 enz. te plaatsen. 
Als Nederland daarentegen wel plaatst (en 
dat moet) dan zijn de Russen woedend, 
want dan verliezen ze de propagandaslag 
waar zoveel nuttige idioten in Nederland 
aan meewerken en dan zien ze zich 
genoodzaakt om concessies te doen en 
hun raketten te verminderen in aantal. 

H. Knoops, Bergeijk. 

CDA-Vrouwenberaad 
Op 4 juni a.s. vindt in de Jaarbeurs te 
Utrecht een CDA-manifestatie plaats over 
de vrouw in Europa. Deze manifestatie zal 
van half tien tot half elf voorafgegaan 
worden door een vergadering van de 
Landelijke Raad van het Vrouwenberaad. 
Tijdens deze korte vergadering zullen 
slechts huishoudelijke onderwerpen aan 
de orde komen. Het programma voor de 
rest van de dag ziet er globaal als volgt uit: 

Het voorstellen van de drie CDA-vrouwen 
die voor het Europese Parlement op ver
kiesbare plaatsen staan. Forumdiscussie 
over gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen die een zelfstandige activiteit 
uitvoeren. Na de lunch komt de verkiezings
karavaan in de vergadering en zal Bouke 
Beumer het woord voeren. 

Wanneer u aan deze dag deel wilt nemen, 
geeft u zich dan zo spoedig mogelijk ·OP 
door middel van overmaking van I 10,- op 
postgirorekening 3229 ten name van het 
CDA-vrouwenberaad, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, onder vermelding van 
4 juni. Reiskosten boven de I 15,- zullen 
worden vergoed. 
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Uit het aprilnummer 
van Christen 
Democratische 
Verkenningen 

Oostlanderover de kruisraketten 
Binnen afzienbare tijd zal beslist 
moeten worden over de plaatsing 
van kruisraketten in Nederland. Di
recteur van het Wetenschappelijk 
Instituut, drs. A. M. OostJander con
stateert dat de CDA-programs, on
der de huidige omstandigheden, 
meer in de richting wijzen van een 
positief stationeringsbesluit dan een 
negatief. 

Donner over de staat 
Prof. mr. A M: Donnar gaat in zijn 
bijdrage in op de taak van de over
heid. Hij plaatst kritische kantteke
ningen bij de te hoge verwachtingen 
van deze overheid. Is de staat ver
maatschappelijkt, of is de maat
schappij verstatelijkt? 

Genetische manipulatie 
Dr. E. Schroten onderstreept de 
noodzaak van een toetsing van on
derzoek naar de erfelijkheid aan 
maatschappelijke en ethische nor
men. 

En verder 
Prof. dr. C. Boekestijn over de bron
nen van verzet tegen de consump
tiemaatschappij en de carrièredrift; 
dr. A Vos be~preekt "Oude wijn in 
nieuwe zakken" van dr. G. Dekker; 
dr. 8. de Vries verzorgt de vaste 
column. 

r------~-., 
I I 
I bon 1 
I 0 noteert u mij voor een abonne- I 
I ment op CDV van f 50,- I 
1 0 noteert u mij voor een jongeren- 1 

abonnement (tot 30 jaar) van 
I I 40,- (mijn geboortejaar is .... ) 
1 0 zendt u mij het aprilnummer toe à 
I I 5,-

1 Naam: ............................................ . 

I Straat: ............................................ . 

I Postcode: ...................................... . 

I Woonplaats: .................................. . 

I Wilt u deze bon uitknippen en zonder 
postzegel zenden aan: 

I Wetenschappelijk Instituut voor het 
1 CDA, antwoordnummer 1904, 2500 
I WB Den Haag. 

-----------.J 

CONGRES 

dEUGDWERKLOOSHEID 
WAT DOEN WIJ ERAAN 

Praktijkadviezen voor overheid en bedrijfsleven 

Donderdag 7 juni 1984- Jaarbeurs (Congreszaal) 
Jaarbeursplein - Utrecht 

OCHTEND-PROGRAMMA 
Voorzitter: Dr. W. van Voorden 
Erasmus Universiteit Rotterdam 

08.45 Ontvangst met documentatiemap en 
koffie 

09.15 Jeugdwerkloosheid (Dr. W. van 
Voorden) 

09.45 Overheidsbeleid inzake jeugdwerk
loosheid (Mr. F. H. A. M. Kruse) 

10.30 Koffiepauze 
11.00 Scholing als beleidsinstrument in de 

praktijk (Dhr. B. J. S. van Rijn) 
11.45 Financiële-, organisatorische- en 

juridische instrumenten (Drs. H. H. J. I. 
Sprengers) 

12.30 Discussie 
12.45 Borrel, lunch en lunchconcert 

KEUZEMOGELIJKHEID 
MIDDAG-PROGRAMMA 
Keuzeprogramma A 
Projecten bij de overheid 

Voorzitter: Dr. W. van Voorden 

14.00 Aanpak van de jeugdwerkloosheid 

in een kleinere gemeente: Epe 
(Dhr. J. F. Jansen) 

14.40 Theepauze 
15.00 Aanpak van de jeugdwerkloosheid 

in een grote gemeente: Amsterdam 
(Dhr. P. van der Heyden) 

15.40 Aanpak van de jeugdwerkloosheid: 
de visie en ervaringen van jongeren 
(Dhr. R. Goeman) 

16.05 Discussie 
17.00 Afsluiting 

Keuzeprogramma 8 

Projecten uit het bedrijfsleven 

Voorzitter: Dhr. A. Hisken 
14.00 Aanpak van de jeugdwerkloosheid 

door een bedrijfstak: BOVAG 
(Dhr. W. B. J. Bout) 

14.40 Theepauze 
15.00 Aanpak van de jeugdwerkloosheid 

door een onderneming: Esso 
Nederland B.V. (Mr. R. D. Crommelin) 

15.40 Aanpak van de jeugdwerkloosheid: 
de visie en ervaringen van jongeren 
(Dhr. D. de Jager) 

16.05 Discussie 
17.00 Afsluiting 

AANMELDINGEN 
Telefonisch 010 - 34 90 28 I 34 99 66 of door middel van het invullen van onderstaande bon 

KOSTEN f 475,00 (excl. b.t.w.) per persoon. 

./~A~. ~ederOOds 
~ Studie Centrum 

Organ1sat1ebureau \/OOr studiebiJeenkomsten • sem1nars • congressen 

Schiedamseweg 36 3134 BL Vlaardingen Tel. 010- 34.90.28 



R,edactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens -, 
Bemard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
WiJfred Kik 
René Nijhof 
Bert Westerink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat S, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

's-Hertogenbosch, mei 1984 

Waarde jonge vriend, 

Mijn hartelijke deelneming e!: die van Eugénie 
voor de behandeling die u door de Kamer ten 
deel is gevallen. 
Welk een walgelijke uiting was dat van de 
verzuuring der omgangsvonnen in dat huis 
waarover ik mij reeds indertijd beklaagde. 
Ik meen uit uw vraaggesprek met dat vrije blad 
op te maken dat ook gij niet gaarne in de Kamer 
venoeft. 
Maar jonge vriend, leen gij nu eens en vooral dat 
wat goden vrijstaat, niet ook aan stieren is 
toegestaan, zeker waar het de parlementaire 
porseleinkast aangaat. 
Wordt eerst nog enige jaren ouder en wijzer. Dan 
wordt gij nog wel eens gouverneur der Koningin 
op Aruba. 
Apropos, doet fiij mijn hartelijke groeten aan 
onze koene keeper Ruud. Neemt gij zijn voor
beeld ter harte! 
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GEDEPUTEERDE VOOR MILIEUZAKEN HEKKELMAN: 

"DEREGULERING 
IS BROODNODIG!" 
Zuid-Bolland is de provincie die het meest 
wordt getroffen door milieuproblemen. Reden 
genoeg om eens met de milieugedeputeerde 
dr. J. W. Bekkeiman te gaan praten, die in 
verband metzijn werkzaamheden inmiddels al 
landelijke bekendheid heeft verworven. 

Welke rol speelt de provincie op het gebied van 
de milieuhygiëne? 
"De milieuwetgeving geeft de provincie een 
centrale, sturende rol. Heel duidelijk is dat bij de 
bodemsanering, waar de provincie coördineert 
en leiding geeft aan de uitvoering van de 
schoonmaak van de bodem. Aan de afvalstof
fenverwijdering kunnen wij door middel van ons 
afvalstoffenplan een duidelijke richting geven. 
Zo heb ik bijvoorbeeld een uitgesproken voor
keur voor alternatieve vormen van verwijdering, 
met meer nadruk op de recycling en minder op 
de verbranding." 

LASTENVERDELING 
Hoe ervaart u uw taak? 
"Ik doe dit werk met veel plezier. Het is zeer 
zinnig werk, hoewel het natuurlijk altijd beter zou 
kunnen. Zo is l;let mij een doom in het oog dat de 
fmanciële verantwoordelijkheid van je werk 
vaak bij het Rijk ligt, waardoor je afhankelijk 
bent van toestemming van hogerhand. 
Vooral bij saneringsplannen geeft dit vertraÇiing. 
Om slagvaardiger te kunnen opereren en onno
dige bureaucratie te vermijden, zou het beter zijn 
dat de provincies voor deze taak een bepaald 
budget toegewezen krijgen, waarmee zij aan de 
slag kunnen." 

Wie is er eigenlijk verantwoordelijk voor de 
bodemverontreiniging? 
"Dat zijn we eigenlijk met z'n allen. In de tijd van 
de grote verontreinigingen zijn we ons eigenlijk 
niet bewust geweest wat we deden. Natuurlijk 
waren er lieden die bewust de wet overtraden 
zie maar naar de Uniserzaak. Deze affaire heef~ 
ook duidelijk gemaakt dat het controle-apparaat 
nog steeds onvoldoende is. Dit komt omdat er in 
de milieuwetgeving, die van zeer recente datum 
is, onvoldoende aandacht is besteed aan de 
handhaving. Binnen afzienbare tijd hopen we 
ook hier een redelijk optimum bereikt te heb-· 
ben." 

Is er sprake van een eerlijke lastenverdeling bij 
de schoonmaak van de bodem? 
"Ik vind de lastenverdeling niet bevredigend. De 
gemeenten betalen te veel. Volgens het huidige 
systeem moeten gemeenten voor iedere veront
reinigde locatie een bepaald bedrag betalen. 
Men moet vrezen dat hierdoor een drempel voor 
gemeenten wordt opgeworpen om nieuwe 
verontreinigingen aan te melden. Op dit ogen
blik wordt er aan dit systeem gesleuteld, waar-

door de grootste problemen zullen worden 
opgelost. Volgens de minister hoeft geen enkele 
gemeente armlastig te worden door de bodem
sanering." 

BELANGENTEGENSTELLING 
Is er een pennanente tegenstelling tussen het 
belang van het bedrijfsleven en de milieuhygië
ne? 
"Op zich zou het meest doelmatige milieubeheer 
mogelijk zijn als er geen mens was die aktivitei
ten ontplooide. Je zou dan alle fabrieken kunnen 
sluiten. Van zo'n situatie kun je natuurlijk niet 
uitgaan: Beleid moet, volgens mij, gebaseerd zijn 1 

op de wisselwerking van drie belangen. Name
lijk van de economische activiteit, van het 
evenwicht in de ecologische situatie van mens en 
dier, en van de ruimtelijke ordening. Deze drie 
belangen zullen zodanig geïntegreerd moeten 
worden dat er sprake is van een evenwicht. Er 
mag geen over- of onderwaardering zijn van 
welk belang dan ook. 
Het bedrijfsleven :;;egt nu ook niet meer dat het 
milieubelang aan het zijne tegengesteld is. Op 
den duur heeft het bedrijfsleven er geen enkele 
baat bij om het milieu te verontreinigen. Zeker 
niet als het er ook nog voor aansprakelijk wordt 
gesteld. Het meest problematische voor het 
bedrijfsleven is de concurrentievervalsing die 
optreedt als het ene land zwaardere eisen stelt 
dan het andere. En dat gebeurt inderdaad: Wij 
liggen op dit punt wat voor." 

Is het streven naar deregulering misschien 
daaruit te verklaren? 
"Nee hoor. Deregulering is broodnodig omdat 
de snelle totstandkoming van de milieuwetge
ving onevenwichtigheden met zich mee heeft 
gebracht. Op het gebied van de uitvoering (de 
vergunningverlening, termijnen e.d.) zijn ver
eenvoudigingen onontbeerlijk. De normen, de 
milieueisen, blijven buiten schot. Er is ook geen 
enkel voornemen om de normen te versoepelen. 
Op termijn bestaan er plannen om ze zelfs aan te 
scherpen. Dit komt omdat met name de zure 
regen zulke grote problemen oplevert dat er 
politieke consensus bestaat over de noodzaak 
verdergaande maatregelen te treffen. 
Niettemin hoop ik dat wij tot in lengte van jaren 
een actief bedrijfsleven zullen hebben, waarbij 
de overheid voor de begeleiding met vergunnin
gen en dergelijke zal moeten zorgen." · 

René Nijhof 
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WERKLOOS, NOU ÈN?! 

JEUGDWERKLOOSHEID EN WERKLOZENPROJECTEN 
Een van de grootste problemen in onze huidige 
tijd is de werkloosheid. Eind februari 1984 
stonden 858.180 mensen ingeschreven bij de 
arbeidsbureaus. Dit waren 596.380 mannen en 
261.800 vrouwen. Uit de cijfers bleek dat 424.000 
mensen (resp. 300.444 mannen en 123.872 vrou
wen) langer dan 12 maanden werkloos zijn. Dit is 
49,5% van het totaal aantal ingeschreven werldo
zen1). Met name jongeren zijn vaak werkloos, 
velen reeds geruime tijd. Het aantal initiatieven 
om toch wat om handen te hebben neemt steeds 
meer toe. Deze activiteiten lopen zeer uiteen. We 
spreken over EAJ-projecten, werklozen projec
ten, vrijwilligerswerk met behoud van uitkering 
en werken of studeren met behoud van uitke
ring. Weer anderen beginnen een bedrijfje. 
Naar onze mening dient alternatieve werkgele
genheid, door werkervarings- of doorstroom
projecten evenals eigen initiatieven van jonge
ren krachtig aangemoedigd en gestimuleerd te 
worden. Vooral projecten die na verloop van tijd 

CDJA-ZUID-HOLLAND 
Het CDJA-Zuid-Holland houdt op donderdag
avond 22 mei a.s. in Dordrecht een congres dat, 
inhoudelijk gezien, in het teken van de bodem
verontreiniging c.q. sanering zal staan. Gedepu
teerde Hekkeiman van de provincie Zuid
Holland zal hierover met de aanwezigen in 
discussie treden. 
Aanvang: 19.30 uur. Plaats: Politiek Centrum, 
Groenmarkt 88-90 te Dordrecht. 
Voor een interview met de heer Hekkeiman zie 
elders in dit nummer. 

CDJA-LIMBURG 
Vrijdag 18 mei organiseert het CDJA-Lirnburg 
een buitengewone ALV (CDA-bureau Sittard, 
aanvang: 20.30 uur). Op de agenda staan o.m. de 
verkiezing van een nieuw nat. AB-lid en een 
inleiding (door Patricia Deckers), met aanslui
tend discussie, over het thema "Automatisering" 
(en eventuele activiteiten die het CDJA-Lb. in dit 
kader kan ontwikkelen). Nota's hierover zijn te 
bestellen bij Wouter Cortenraad, Brigittastr. 18, 
6014 AV Ittervoort, tel. 04756-5028. 

CDJA-HAARLEM 
Het CDJA-Haarlem organiseert op 16 mei een 
avond in het kader van de Europese verkiezin
gen. Inleidster: Eurokandidaat Yvonne van Rooy. 
Plaats: Hervormd Wijkcentrum, Gedempte Ou
degracht 104, Haàrlem. Aanvang: 20.00 uur. 
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loonvormend zullen zijn, verdienen actieve on
dersteuning van de kant van de overheid. 
Financiering hiervan zou kunnen gebeuren via 
het principe van het "terugploegen" van uitke
ringsgelden. Ook gaan onze gedachten o.a. uit 
naar een terugdringen van onnodige bureaucra
tie door het versoepelen van de regels, die het 
eigen initiatief van de werklozen veelal belem-

. meren. 
Op diverse plaatsen in het land zijn CDJA'ers op 
de een of andere wijze actief betrokken bij dit 
probleemveld. Een goed en helder overzicht -
m.n. op nationaal niveau - van al deze GOJA
activiteiten ontbreekt. De landelijke fractiebege
leidingsgroepen sociale zekerheid en sociaal
economische aangelegenheden wensen hierin 
verandering te brengen, door het verzamelen en 
uitwisselen van informatie over activiteiten van 
CDJA'ers op het terrein van de werkgelegen
heid. Een eerste stap hiertoe is in januari gezet 
d.m.v. een schrijven aan alle provinciale afde-

CD JA-GELDERLAND 
Op zaterdag 12 mei organiseert het CDJA
Gelderland samen met JOVD en JS een manifes
tatie van het Gelders politiek jongeren kontakt 
(PPJK). Deze manifestatie bestaat uit een kennis
makingsgedeelte vanaf 11.00 uur en een politiek 
deel in de middag. Dit middaggedeelte heeft als 
thema "De Europese bijdrage aan de oplossing 
van de werkloosheid". · 
Sprekers zijn: Piet Dankert, voorz. Europees 
Parlement (PvdA), Rob van de Beeten (CDA) en 
Gijs de Vries OOVD). Het hele gebeuren zal 
plaatsvinden in "De Opbouw", Velperweg 13 (bij 
NS-station Velperpoort) te Arnhem. 
Voor de CDJA-leden zal hieraan voorafgaand 
vanaf 10.00 uur het voorjaarscongres van het 
CDJA-Gelderland plaatsvinden. De agenda be
helst slechts huishoudelijke punten als behande
ling van het jaarverslag, de begroting en enkele 
verkiezingen. 

FBG VOLKSGEZONDHEID 
In het CDJA bestond tot nog toe geen fractiebe
geleidingsgroep voor volksgezondheid. En dat 
terwijl de problemen in die sector steeds groter 
worden: gratis heroïneverstrekking, euthanasie, 
bezuinigingen op het ziekenfond;;pakket e.d. 
Twee CDJA'ers hebben daarom het initiatief 
genomen om een fbg te starten en het beleid te 
gaan volgen. Voorwaarde daarvoor is nauw 
contact met departement en fractiespecialisten, 
met andere woorden: af en toe op de koffie bij 
Elco en Joop. Belangstelling? Bel dan met Jan van 
den Berg, 02984-1883. 

CDJA-ROTTERDAM 
Het CDJA-Rotterdam organiseert op 17 mei een 
avond over El Salvador met o.a. de heer Kers
tiëns, CDA-waarnemer in El-Salvador. Plaats: 
Ver. SSR, Mauritsweg 28, Rotterdam. Aanvang 
20.00 uur. 

lingsbesturen. Het doel was een inventarisatie te 
maken van alle projecten waarin individuele 
CDJA'ers en/of hele kernen participeerden. 
De tweede stap, een studiedag, zal op 8 septem
ber gehouden worden. Onze bedoeling met deze 
dag is vooral informatief; het uitwisselen van 
ervaringen en gedachten op bovengenoemd 
terrein. Hiertoe zullen o.a. een aantal sprekers 
worden uitgenodigd, 'die werkzaam zijn in zulke 
projecten. Eveneens denken wij aan discussies 
in kleine groepen en willen wij een forumdiscus
sie organiseren. Voor het forum vragen wij 
mensen, die in de landelijke politiek de laatste 
jaren met deze problematiek bezig zijn danwel 
opmerkelijke uitspraken hieromtrent gedaan 
hebben. Verdere informatie (locatie?) over deze 
studiedag zal nog volgen. 
Namens de f.b.g. soc. econ. aangelegenheden en 
f.b.g. soc. zekerheid, Gert-Jan Smit. 
1
) uit: De Arbeidsmarkt; een uitgave van het Min. v. Soc. 

Zaken, februari 1984. 

.ALS HET 
G.A.AT ... 

zo DOOR 

met de aanmeldingen voor de Algemene Leden
vergadering op 16 juni a.s. te Utrecht, zal de zaal 
te klein zijn om alle leden te herbergen. 
De organisatieclub heeft daarom al uitwijkmoge
lijkheden moeten bekijken. Geluidsboxen zijn 
paraat om eventueel ook mensen buiten (in 't 
zonnetje) de vergadering te laten bijwonen. 
Toch kun je je beter nu meteen opgeven. Je kunt 
beter binnen zitten dan buiten, want als het 
regent. .. 

-------------· Ondergetekende: 

Naam: .................................................. . 

Adres: ................................................... . 

Postcode: ............................................. . 

Woonplaats: ......................................... . 

Telefoonnummer: ................................. . 

0 neemt deel aan de algemene leden-
vergadering d.d. 16 juni 1984 

0 wil deelnemen aan de gezamenlijke 
lunch (kosten ongeveer f 5,-) 

Handtekening: ...................................... . 

·------------.1 
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EUROPEES CONGRES TE MAASTRICHT 
De voorbereidingen voor het EUJCD-congres te 
Maastricht op 25, 26 en 27 mei zijn in volle gang. 
De aanmeldingstermijn is inmiddels gesloten en 
voor wat de Nederlanders betreft kan medege
deeld worden dat het aantal van 250 aanmeldin
gen alle verwachtingen overtroffen heeft. Ook 
vanuit het buitenland komen de aanmeldingen 
nu massaal binnen. Als het alleen aan de 
opkomst ligt wordt het congres al zonder meer 
een groot succes. Alle mensen die zich aange
meld hebben ontvangen een speciaal EUJCD- , 
magazine. Hierin is alle mogelijke informatie 
opgenomen die met het congres te maken heeft. 
Het magazine zal op brede wijze informatie 
verschaffen over de opzet van het congres, 
inhoudelijke informatie over de te behandelen 
thematiek alsmede nuttige informatie over de 
regio Maastricht en de toeristische faciliteiten 
die geboden worden. Belangstellenden die het 
congres niet bijwonen kunnen in het bezit van dit 
magazine komen door dit telefonisch te bestellen 
bij CDA-bureau Limburg, telefoon 04490-19333. 
Tijdens het congres zal verder een speciale wijn 
worden gepresenteerd. Deze wijn, met een 
speciaal CDA-etiket, is voortgekomen uit het 
gemis aan een bruikbaar CDA-relatiegeschenk. 
De CDA-afdeling Simpelveld, initiatiefnemer in 
deze, heeft in nauwe samenwerking met het 
gerenommeerde Maastrichtse wijnhuis G. Thies
sen B.V. dit CDA-relatiegeschenk kunnen ont
wikkelen. Deze Grand Vin, voorzien van een 
bijzonder gedistingeerd CDA-etiket is beschik
baar in rood en wit. Beide wijnen dragen de 
naam "Dorruiine Arc-en-ciel'', het "Regenboog
wijngoed", gelegen aan de rand van het befaam
de Bourgogne-wijngebied. Tijdens het congres 
zal deze wijn aan het grote publiek gepresen
teerd worden voor de prijs van f 9,- per fles. 
Voor andere informatie kunt u terecht bij Domai
na "Arc-en-ciel'', p.a. Groeneboord 20, Bocholtz. 
Telefoon: 045-442255. 
Voor het regiokatern van het CDA-Limburg zijn 
in verband met het congres een viertal Limburg
se politici geïnterviewd over het Congres in 
Maastricht en over Europa. René van der Linden, 
Tweede Kamerlid en mede-organisator van het 
cüngres in 1977 is van mening dat een aantal 
grote uitdagingen wachten voor Europa. De 
problematiek van de werkgele<Jenheid, de land
bouw, het milieu, enz. kan alleen werk&aam 
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Verenigd Europa: perspectief van jonge genera
tie. 

aangepakt worden in Europees verband. De 
zure regen moet gezamenlijk bestreden worden 
waarbij de zure-regen problematiek het gebruik 
van kernenergie onherroepelijk dichterbij 
brengt. 
Limburgs CDA-voorzitter Sampermans liet we
ten dat volgens hem alleen een Verenigd Europa 
nog enig perspectief aan de jonge generatie 
bieden kan. Hij toonde zich zeer verheugd over 
het feit dat het Europees Congres in Limburg 
plaatsvindt. Harry Notenboom (Europarlementa
riër): "De burgers die het Europees Parlement in 
Straatsburg. bezoeken zien en voelen dat daar 
geschiedenis wordt gemaakt, dat daar verbon
den wordt waar ooit scheiding oorlog deed 
ontstaan. Europa moet doorgaan. Maar aan 
Europa moeten we samen bouwen. Het Euro
pees Congres van Jonge Christen-democraten in 
Maastricht kan hieraan een belangrijke bijdrage 
"leveren". Jan Reijnen, kandidaat voor het 
Europees Parlement, verwacht van het Euro
uitstraling op electoraal gebied en een bunde
ling en mobilisering van de christen
democratische jeugd in Europa. 
Als afsluiting van het Europees Congres vindt op 
zondag 27 mei een grote openbare Euromeeting 
plaats in de Eurohal te Maastricht. 
Aanvang: 11.00 uur. Als spreker zullen hier 
optreden: 
L. Tindemans, voorzitter EVP 
R. Lubbers, regeringsleider Nederland 
H. Kohl, regeringsleider Duitsland 
W. Martens, regeringsleider België 
H. Werner, regeringsleider Luxemburg 
K. Fitzgerald, regeringsleider Ierland 
M. Andreotti, Italiaans minister 
F. Andriessen,lid Europese Commissie 
In de workshops ~en Europarlementariërs 
aanwezig zijn om vragen van bezoekers te 
beantwoorden. CDA-lijsttrekker Bouke Beumar 
is een van de gesprekspartners in de work
shops. 
Deze manifestatie is open voor iedereen! 
Dit congres is bij uitstek de gelegenheid om als 
jongeren te tonen dat Europa leeft aan de basis, 
dat wij de Europese eenwording willen! 

Jo Spätgens 

DISCUSSIE 
De Gereformeerde Synode heeft zich uitgespro
ken tegen de plaatsing van kruisraketten in 
Nederland. Ook de Hervormde synode en de 
Raad van Kerken hebben zich over deze kwestie 
uitgesproken. Zowel bij voor- als tegenstanders 
heeft dit veel losgemaakt. Ik denk dat je terecht 
van mening kunt verschillen over de vraag of een 
synode zich zo "specialistisch" over een politie
ke kwestie mag uitlaten. Feit is wel dat deze 
uitspraak uiting geeft aan de intense betrokken
heid van velen bij dit onderwelp. De vele 
reacties bevestigen dit alleen maar. CDA voor
zitter Bukman maar ook andere vooraanstaande 
CDA'ers, stonden vooraan om de kerken afkeu
rend toe te spreken. De kerken zouden zich niet 
zo nadrukkelijk met politiek moeten bemoeien. 
Zou het niet zo zijn dat naarmate de politieke 
partijen, waar de eigenlijke discussie thuishoort, 
zich meer uitlaten over deze kwestie, de behoef
te aan uitspraken van andere instanties afneemt? 
Is het niet te gemakkelijk om als politieke partij 
alleen te reageren op de formele vraag, of de 
uitspraak bij dat orgaan wel op z'n plaats is? Zo 
kun je de indruk wekken dit als afleidingsma
noeuvre te gebruiken om niet inhoudelijk te 
hoeven reageren. Want dat is natuurlijk waar het 
uiteindelijk om gaat: ben je voor of tegen 
plaatsing en waarom. Ook van het CDA wordt 
zo'n standpunt verwacht. Zolang dat er nog niet is 
mag je verwachten dat er intensief over wordt 
gediscussieerd binnen de partij. Is dat nou ook 
het geval? Volgens mij veel te weinig. 
Plaatselijke vredesgroepen krijgen nogal'es wei
nig of geen respons op vragen aan plaatselijke 
CDA of CD]A afdelingen, om deelname aan 
forums of discussieavonden. 
Het CDA is er heel stellig over dat de discussie 
over de kruisraketten niet thuishoort in de 
discussie rond de Europese Verkiezingen. Maar 
naast een binnenlands aspect zit aan dit vraag
stuk natuurlijk een levensgroot Europees aspect. 
De handtekeningenactie via advertenties die 
CDA-leden tegen de kruisraketten hebben 
gevoerd, is met name bedoeld om de discussie 
uit te lokken. De reactie van de tegenstanders 
gaat echter weer aan de zaak zelf voorbij. De 
vraag wordt opgewo~pen of dit wel een verant
woorde manier is om een standpunt naar buiten 
te brengen. 
Het CDA-bestuur Gelderland schreef bijvoor
beeld onlangs aan het partijbestuur, dat we 
binnen de partij en niet via de pers moeten 
discussiëren . .. Waarom geen actie in CD/ 
ACTUEEL? Waarom niet desnoods venaeken 
om een extra partijraad?" De reden is dat binnen 
het CDA gewoon geen discussie tussen voor- en 
tegenstanders wordt gevoerd. Waarom? 
Zijn we bang voor onenigheid? Laten we dan 
ophouden om andere instanties die zich wel 
uitspreken te kritiseren. 
Ben Westerink 
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NEDERLANDS CHRISTELIJK WERKGEVERSVERBOND 
Het Nederlands Christelijk Werkgeversverbond (NCW) is een centrale werkgeversorganisatie die de be
langen behartigt van ondernemingen en hun organisaties en de maatschappelijke ontwikkeling wil beïn-
vloeden vanuit een christelijke levensovertuiging. 

Het NCW zoekt voor versterking van het secretariaat een 

STAFMEDEWERKER ONDERWIJSZAKEN (M/V) 
Hij of zij zal een sleutelfunctie vervullen op het beleidsterrein onderwijs, waarbij een betere aansluiting 
tussen (beroeps)onderwijs en bedrijfsleven centraal staat. 
De stafmedewerker onderwijszaken zal ook betrokken worden bij het arbeidsvoorzieningsbeleid en zich 
op dat terrein vooral bezighouden met de verbetering van de beroepskwalificaties van het aanbod op de 
arbeidsmarkt. 
Tenslotte verwachten wij van de nieuwe man/vrouw een visie op en beleidsbeïnvloeding van het totale 
onderwijsbestel (basisschool tot en met universitair niveau). 

Wij denken aan een kandida(a)t(e) op universitair niveau, die: 
-een christen-sociale visie heeft op mens en samenleving; 
-over een goede kennis beschikt van de inrichting van ons onderwijsbestel en de daarin te verwachten 
veranderingen; 

-een gedegen inzicht heeft in het functioneren van het huidige onderwijsstelsel in relatie tot de ar
beidsmarkt; 

-op de hoogte is van de vereisten voor een optimaal functioneren van de particuliere ondernemingsge
wijze produktie; 

- met ons het gevoel heeft dat ook ondernemingen en hun organisaties vanuit hun maatschappelijke ver-
antwoordelijkheid een bijdrage hebben te leveren aan een goed functionerend onderwijs. 

Het salaris is mede afhankelijk van leeftijd en ervaring: Daarnaast bestaan er goede secundaire arbeids
voorwaarden. 

Een psychologisch onderzoek kan deel uitmaken van de procedure. 
Nadere inlichtingen over de functie worden gaarne verstrekt door drs. H. J. A. van de Kamp, 
telefoon: 070-514071. 
Schriftelijke sollicitaties kunt u richten aan het NCW, ter attentie van de heer J. R. Kröttje, hoofd perso
neelszaken, Scheveningseweg 52, 2517 KW 's-Gravenhage. 

~ ~II,Q~~bi~ÇQh~~.§,~ 
Sptrea 3 3317 JP Dordrecr·t 

078 175400 

voorheen Pedagogische Academie "Marwerode" Dordrecht Chr. Pad. Academie "Juliana van Stolberg" Gorinchem 

AANMELDING STUDENTEN PROT. CHR. DAGOPLEIDINGEN 
-overtuigd Prot. Chr. uitgangspunten; 
-een eigen visie op Welzijnswerk en H.S. P.O.; 
- een eigen studieopzet; 

Drie studierichtingen: 

MAATSCHAPPELIJKWERK: 
* richt zich op het helpen van individuele mensen, 
gezinnen, scholen, zieker,Jhuizen, bedrijven en groepen 
op weg naar zelfstandig functioneren. 

INRICHTINGSWERK: 

- een gedegen opleiding dte leidt tot 
vakbekwaamheld; 

- een jong gezicht 

PABO: 
LERAAR/ES BASISONDERWIJS: 
* Tot de nieuwe 4-jarige opleiding worden toegelaten de 
bezitters van een diploma/akte HAVO, Atheneum, 
Gymnasium, kleuterleidster, MTO, MEAO en VHBO. 
Voor 23+ zonder diploma na een toelatingsonderzoek. 

NASCHOLING ONDERWIJS: 
* In het kader van de continue beroepsvorming verzorgt 

* voor kinderen, JOngeren en volwassenen die voor korte of de PABO o.a. cursussen: microcomputer, correctieve 
lange liJd door bijzondere omstandigheden hulp, schoolleiders-cursus, Engels op de basisschool, 
het eigen leefmilieu moeten missen. NIB, applicatie volledig bevoegd onderwijzer. 

CULTUREELWERK: voor de sociale 2e/3e GRAADS AKTEN: 
* werken met groepen in jeugd- academie wordt op * i.s.m. de VL./M.O. A'dam-Diemen en bij voldoende 
en jongerenwerk, club- en 14meiom13.30uur.een deelname avondopleidingen Nederlands, Engels, 
buurthuiswerk, vormingswerk, informatiebijeenkomst economische wetenschappen, wiskunde, tekenen, 
volwasseneneducatie. gehouden. handenarbeid, akte K en U. 

Voor inlichtingen, brochures en aanmeldingsformulieren kunt u terecht op onderstaand adres en telefoonnummer: 

DORDRECHT Sp1rea 3 3317 JP DORDRECHT Tel 078-175400 
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In de Noordoostpolder en Oostelijk 
Flevoland bouwden wij reeds vele 
kerken, scholen en boerderijen. 

GEBR. 
SAL VERDA B.V. 
AANNEMERSBEDRIJF 

8084 JC 't Harde 
Bovenweg 13 
Tel. 05255-1666. 

van der kooy 

handel in fok· en slachtvarkens 
startkalveren 

IMPORT • EXPORT 

wij vragen wekelijks 
te koop 

kwaliteits-s/achtvarkens 

van der kooy 
Postbus 100, 2640 AC Pijnacker 

telefoon 01736-2786 + 4807, 08387-1079, 
telex 38251. 

ORIGINELE FRIESE KLOKKEN 
worden bij ons reeds jaren op ambachtelijke wiJle gemaakt. 
zowel uurwerken als massief eiken kasten .. 
U kunt bij ons uw eigen klok samenstellen door b.v. kast en 
wijzerplaat zelf uit te zoeken of een beschildenng naar e1gen 
keuze Komt u eens geheel vnjbliJvend onze collectie bezien
tigen of vraag even een folder aan 
Vanzelfsprekend kunnen wiJ ook uw antieke klok restaureren. 

Klokkenmakerij V.d. GMeuJell 
Roazebosk 13. 8517 HA Scharsterbrug. tel. 05138-2751 
vanaf rotonde Jou re nchling Scharsterbrug 
Zaterdags tot 17.00 uur open. 

GROOTHANDEL 
IMPORT 
EN EXPORT 

Cactuskwekerij 

J.L. VAN GEEST 
KL ACHTERWEG 20- NAALDWIJK 
TELEFOON 017 40-24086 

e Woningbouw 
e Utiliteitsbouw 
e Renovatie 
e Restauratie 
eOnderhoud 

B.V. Bouw· en Exploitatie· 
maatschappij 
J. L. Schreurs 
Gasthuisgraaf 16 
6136 KS Sittard 
Tel. 04490-16342. 
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Vergoeding raadsleden 
Via een uitvoerige brief aan de CDA-Tweede Kamerfractie heeft de CDA
Bestuurdersvereniging geprotesteerd tegen de voorgenomen korting van 1 0% 
op de vergoeding voor raads- en Statenleden. In de fractierubriek wordt hier : 
nader op ingegaan. Pagina 7. 

Europa 
Op 14 juni a.s. vinden de Europese verkiezingen plaats. In verband hiermee vond 
afgelopen zaterdag een zogenaamde kadermobiliseringsdag plaats. Pagina 11. 

Kindertehuizen 
Binnenkort spreekt de Tweede Kamer met staatssecretaris Korte-Van Hemel 
over de bezuinigingen op de kindertehuizen. Rapporten van de rijksoverheid 
pleiten voor meer pleeggezinnen en minder tehuizen. Aalt van de Glind spreekt 
hierover met een directeur van een jeugddorp. Pagina 12, 13. 

Waarnemers in El Salvador 
In het Middenamerikaanse El Salvador·zijn onlangs twee maal verkiezingen 
gehouden voor het presidentschap. Namens de Nederlandse regering woonde 
dr. Th. Kerstiëns de verkiezingen bij als waarnemer. In een interview geeft hij zijn 
indrukken weer van de situatie in dat land. Ook een reactie van mr. J. L. Janssen · 
van Raay die waarnemer was vanuit het Europese Parlement. Pagina 14, 15. 
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DAARNAAST 

SCHOOLVERLATERS 

Mijmerend zit, zoals ook ondergetekende, in deze weken menig leraar ,in 
de examenzaal te surveilleren. Voldoende gelegenheid om bij dit 
spannend jaargetijde een paar politieke kanttekeningen te maken over 
deze ,;Verse aanvoer" voor de grote-mensen-maatschappij. 

Want wa~ geven we ze behalve de verplichte leerstof mee aan verleden, 
heden en toekomst ... ? 

Over dat verleden: er is in de pers nogal wat discussie over het vak 
geschiedenis gaande en het directe nut ervan. Liever niet meer trainen ln 

. degelijk kritisch denken en rangschikken van feiten. Verwater dat vak maar 
tot een soort wereldoriëntatie. Tegelijkertijd vragen we ze wel overal naar 
een O()rdeel en om goed te onderscheiden waar racisme, fascisme en 
marxisme als schadelijke zwammen opduiken. Onmogelijke opgave 
zonder goed historisch bruin brood met vitaminen. Eet ook dààr dus steeds 
weer en meer van. 

Over dat heden: zij leereen talen, ze gaan welverdiend op vakantie, maken 
kennis met Europa! Ons Europa, waar we politiek heel wat mee 
pretenderen deze weken. Ze zagen de ongeloofwaardigheid, de stakin· 
gen, deconflictenbijde gre!llzen ... en nu vragenzij aan ons ... geeftons 
een duidelilk en niet elitair en niet eigen belang dienend Europa. Onze taak 
nu, CDA' ers, om dat vooral voor deze generatie in deze campagne en de 
jaren erna duidelijk te maken, Hand aan ploeg! 

Over die toekomst werk! Dat is de belangrijkste eis. Die het zelfs wintvan 
de ChrOnische raketitus. Denk dan politiek mee met onze regering en 
appèlpartiJ om samen verantwoordelijk juist banen te scheppen voor deze 
generatie schoolverlaters. Natuurlijk. . . doortimmerd werk. Ervaring 
opdoen. Geen loze karweitjes. 

Echt werk uit degelijk investeren voortgekomen. Zicttt op een gezond doel 
in het leven, al zal de toekomstige werkweek er heel anders uitzien. 

Spreken wè af dat we gestalte geven aan die gedachte en dàt als cadeau 
vanuitde politiek kunnen aanreiken als ... het moment van slagen daar is, 
want ook kabinet en CDA zitten in de examenperikelen, maar met creatief 
en helder denken kom je er een goed eind doorheen . . . Proficiat in de 
komende weken. <~~~ 

Jan van den Assem In deze column geven redactieleden hun per$()QIIIifke yjsie weer. 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
21 mei: 
C. Moret: Café Nymeijer, Marktstraat 43, 
Meppel 
L. de Graat: KK Friesland 
E. van Schouten: CDA-Wijhe 
Cornelissen: Gemeenschapshuis Hof, 
Bergeijk 
J. de Koning: De Nobelaer, Etten-Leur 
K. v.d. Steenhoven: Zijlstra, Cederstraat 
251, Alphen a/d Rijn 
H. van den Broek: Zaal Moleneind, Mo
leneindplein, Vught 
J. van Houwelingen: Zaal Schalm, Volkei 
Braks: Hotel Kemperink, Tubbergen 
T. Frinking: CDA-Heemstede 
F. Borgman: JOVD-Zaanstreek. 
J. Krajenbrink: IKV-kern Vogelwijk, Sijzen
laan 78, Oen Haag-West. 

22 mei: 
C. Moret: Gebouw De Waag, Delft 
Cornelissen: Hotel Smits, Vredenburg, 
Utrecht 
V. van Rooy: CDA-De Meern, aanvang 
10.00 uur 
V. van Rooy: De Boerhoorn, Zuidwolde 
mw. Bos: Restaurant La Montagne, Vee
nendaal 
J. v.d. Reijden: De GoedeReede, Almere
Haven 
P. van Zeil: Gebouw De Rank (achter ge
ref. kerk), Smilde 

23 mei:' 
Cornelissen, Aarts: Postelse Hoeve, Til
burg 
C. Moret: CDA-Hengelo 
W. Deetman: De Valkenhof, Witte Valken
straat 4, Beilen 
P. Bukman: Dorpshuis, Kudelstaart 

24 mei: 
Cornelissen: Den Helder, Trefhoek Formo
sa (forum) 
B. Beumer: Hotel Knippers, Vledderstraat 
11 , Denekamp 
V. van Rooy: Antwerpen 
K. v.d. Steenhoven: Café Centraal, Hoofd
weg 215, Paterswolde 

25mei: 
E. Boot: Kolpinghuis, Nijmegen, GOJA
Midden Gelderland 
H. May: TH-Twente, Enschede 

26 mei: 
Van de Hout: Jeugdhonk De Bijkeuken, 
Roden (Dr.) 
C. Moret: Hof van Holland, Kerkbnnk, Hil
versum 

N.B. Aanvang, tenzij anders vermeld veelal 
om 20.00 uur. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Jeugdwerkloosheid 
De jeugdwerkloosheid is de laatste da
gen weer volop in de belangstelling 
komen te staan. Gebeurde dat eerder 
met algemene verhalen over de ernst 
van het probleem, nu lijken deze woor
den te worden omgezet in daden. We 
juichen dat zeer toe, omdat massale 
jeugdwerkloosheid ernstige maat
schappelijke gevolgen kan hebben voor 
nu en later. Is werkloosheid in zijn 
algemeenheid al een maatschappelijk 
kwaad, jeugdwerkloosheid is dat te
meer. 
Werkgevers en werknemers in de indus
trie hebben een groots plan opgezet om 
90.000 werkloze jongeren en schoolver
laters tenminste tijdelijk in dienst te 
nemen. Terecht vragen ze echter van de 
overheid om mee te helpen dat te reali
seren, en aan de andere sectoren in de 
samenleving - bedrijfsleven, semi
overheid en overheid als werkgever -
om hun voorbeeld te volgen. Anders 
ontstaat immers een scheve situatie en 
wordt de verantwoordelijkheid teveel 
op slechts enkele sectoren afgewenteld 
terwijl het juist gaat om een algemene 
verantwoordelijkheid van overheid, 
werkgevers en werknemers. 
Minister De Koning heeft een plan ge
lanceerd om onorthodoxe maatregelen 
te treffen voor de langdurig werkloze 
jongeren. In combinatie met de plannen 
van het bedrijfsleven geeft zijn plan een 
verbreding aan de bestrijding van de 
jeugdwerkloosheid. 
Het is te hopen dat deze en andere 
initiatieven niet worden gesmoord in 
allerlei technische en detaillistische be
zwaren die natuurlijk tegen ieder initia
tief wel zijn aan te voeren. Laten we nu 
eens een keer niet voor iedere oplossing 
tien nieuwe problemen aanvoeren. 
Want dat zou het vertrouwen van de 
jeugd In de samenleving nog verder op 
de proef stellen. Laten we immers niet 
vergeten: wie de jeugd heeft, heeft de 
toekomst. 

CD; ACTUEEL 

Doorzetten 
Vorige week hebben we al gewaar
schuwd tegen de neiging al te gemakke
lijk het roer van gezondmaking van de 
economie om te gooien nu enig herstel 
begint te gloren. Na president Duisen-
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berg van de Nederlandsche Bank heeft 
nu ook het Centraal Planbureau gewaar
schuwd tegen al te groot optimisme 
over de duur van het economisch her
stel. Natuurlijk is het begrijpelijk allerlei 
zure appels overboord te gooien .. wan
neer zoetere gaan groeien. Maar laten 
we toch oppassen dat die zoetere ap
pels in de kiem worden gesmoord. Dan 
zijn we straks misschien nog verder van 
huis en moeten we droevig vaststellen 
dat al die pijnlijke maatregelen in feite 
voor niets zijn geweest. De lijn van het 
kabinet - gezondmaking van de over
heidsfinanciën, versterking van de eco
nomie en herverdeling van arbeid -
verdient te worden doorgezet. 

CDACTUEEL 

CP 
De gebeurtenissen rond de dodenher
denking in Amsterdam, de demonstra
tie op de Grebbeberg en de vergadering 
in Boekel laten nog eens duidelijk zien 
volgens welk scenario de activiteiten 
van de Centrumpartij verlopen. Steeds 
weer gaat het om schaamteloze provo
caties in de hoop dat anderen geïrri
teerd hun zelfbeheersing verliezen en -
zoals dat dan heet - de orde verstoren. 
Publiciteit Is dan vervolgens verzekerd. 
Het patroon roept herinneringen op aan 
de dertiger jaren in Duitsland. Het ant
woord op dit patroon zal dan ook op zijn 
beurt gevonden moeten worden door 
zich in die jaren te verdiepen. 

Het gezicht van de PvdA 
De Westdeutsche Rundfunk (dankzij de 
Duitse journalistiek horen we af en toe 
nog eens iets van onze leidslieden) 
meldt dat PvdA-fractievoorzitter Den 
Uyl in 1986 nu echt niet meer beschik
baar is als lijsttrekker. De nieuwswaar
de van die mededeling zit vooral in de 
combinatie met het bericht over de 
niet-beschikbaarheid van- de door Den 
Uyl kennelijk beoogde opvolger - Van 
Kemenade. 
Hoewel wij niet zo gelukkig zijn met het 
begrip "politiek leider" in de Nederland
se politiek en alle mannetjesmakerij en 
primaat van "image" boven Inhoud in 
de politiek, die dat begrip met zich 
brengt, valt niet te ontkennen dat in dit 

televisionaire tijdperk de persoonlijk
heid van de eerste man op een kandida
tenlijst een zwaarwegende politieke fac
tor is. Het is het gezicht van de partij. In 
dit licht bezien is het een eigenaardige 
zaak dat 's lands grootste partij nog 
steeds volstrekt in het onzekere ver
keert over de vraag welk gezicht zij na 
Den Uyl gaat trekken. 

CDACTUEEL 

Boycot Olympische 
Spelen 
De Olympische Spelen die binnenkort in 
de Verenigde Staten van start gaan, 
zullen voor de zoveelste maal in de 
geschiedenis om politieke redenen wor
den geboycot. De Sovjet-Unie en een 
paar Oosteuropese satellietstaten zul
len in juni niet van de partij zijn. De 
officiële reden waarom de Sovjet-Unie 
c.s. afhaken is de onveiligheid die de 
Sovjet-atleten zou bedreigen. De 
werkelijke reden is dat Moskou op geen 
enkele wijze de Reagan-regering in dit 
verkiezingsjaar in de kaart wil spelen. 
Natuurlijk zit het de Sovjets ook nog 
steeds niet lekker dat hun spelen in 
1980 door Washington c.s. zijn geboy
cot. 
Die frustratie had echter door een 
Moskou-vriendelijker opstelling van de 
Reagan-regering waarschijnlijk wel 
weggenomen kunnen worden. Dat is 
niet gebeurd. 
Integendeel de Amerikaanse regering 
heeft afgelopen jaren dezelfde koers 
gevaren als die van de Sovjet-Unie. 
Ideologisch, hard, niet bereid tot begrip 
of tegemoetkomendheid. De Sovjets 
varen die koers al sinds 1917, de Ameri
kanen zelden zo scherp als onder presi
dent Reagan. 
Voor Moskou is dat even wennen. Maar 
hoe je het ook went of keert de situatie is 
dieptreurig. In een tijd dat velen in ons 
land roepen om initiatieven. tot het ver
minderen van het wantrouwen tussen 
Oost en West is de Russische boycot 
weinig bemoedigend. Wat betren ae 
Olympische gedachte is er vermoede
lijk maar een oplossing: de politiek 
zoveel mogelijk scheiden van de sport. 
De Olympische Spelen terugbrengen 
naar Griekenland kan daarin een be-
langrijke stap zijn. · 

CDACTUEEL 

5 



FRACTIE 

De boom die demonstranten tijdelijk op het 
Binnenhof hadden neergezet, had duidelijk 
zijn beste tijd gehad. Hij was aangetast 
door zure regen. Het was, maandag, een 
groot probleem in het klein. Hoe ernstig die 
zure regen voor ons milieu wordt, bleek 
later die maandag tijdens de commissie
vergadering die de Kamer er aan wijdde. 
Beide woordvoerders van de CDA-Tweede 
Kamerfractie, Ria Oomen-Ruyten en Jan 
van Noord, steldener-met anderen- vast 
dat de regering met spoed iets aan - of 
beter tegen - die zure regen moet gaan 
doen. 

"De schaduwzijde van onze welvaart," 
noemde Ria Oomen de verzuringsproble
matiek. De luchtverontreiniging krijgt zicht
bare gevolgen in bijvoorbeeld het afsterven 
van onze bossen. Hoewel het probleem op 
zich allang bekend is, is verzuimd er iets 
tegen te doen tot nu toe. RiaOomenen Jan 
van Noord bepleitten enkele maatregelen 
om de verzuring terug te dringen. Interna
tionale aanpak staat daarbij overigens 
voorop. 
Ria Oomen diende een motie in om uiterlijk 
1 januari 1990 alle bestaande centrales die 
voor kolenstook moeten worden omge
bouwd te laten bijdragen aan een vermin
derde uitworp van zwaveldioxyde. Die 
vermindering moet worden bereikt door 
ontzwaveling van de rookgassen of door 
andere methoden. 

Landbouw 
Jan van Noord wees er op dat bij een 
ongewijzigd beleid de totale schade voor 
bossen, landbouwgewassen en cultuur
goederen jaarlijks meer dan een miljard 
gulden zal kunnen bedragen. Schade en 
bedreiging van de kwaliteit van bodem en 
grondwater maken maatregelen op zeer 
korte termijn noodzakelijk. Van Noord richt
te zijn aandacht vooral op de grootste 
boosdoeners: ammoniak. Deze buitenge
woon agressieve stof vreet muren van 
koestallen weg en doet veel ander kwaad, 
maar is niet alleen de ·oorzaak van bos
sterfte en van schade aan de heide. 
De regering heeft voorstellen gedaan om 
je problemen veroorzaakt door de mest uit 
je veehouderij tegen te gaan, maar naar 
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de mening van Van Noord is nog veel 
onderzoek nodig naar mogelijke oplossin
gen. 

Organisatie 
De problematiek is dusdanig groot, dat aan 
dat onderzoek het beste een goede organi
satiestructuur ten grondslag kan liggen. 
Het ligt in de visie van Jan van Noord dan 
ook voor de hand, te kiezen voor een 
organisatiestructuur waarbinnen al het ge
wenste zure regen-onderzoek in Neder
land wordt gebundeld. Instelling van een 
Programmaraad Zure Regen is dan ook 
zinvol. Overheid, het meefinancierend be
drijfsleven en het onderzoek zouden in die 
raad moeten zijn vertegenwoordigd. 

Demonstratie bij het zure regendebat in de 
Kamer. (foto ANP) 

Economisch 
herstel 
gaat snel 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft ver
heugd gereageerd op de forse meeval
ler van vier miljard gulden die minister 
Ruding eind vorige week aankondigde. 
Deze mededeling bij de presentatie van 
de vroege Voorjaarsnota illustreert vol
gens fractievoorzitter Bert de Vries op
nieuw duidelijk het succes van het so
ciaal economisch en financieel beleid 
van het kabinet Lubbers. 

Ook het Centraal Economisch Plan 1984 
illustreert de keer ten goede in de Neder
landse economie. 
Het economisch herstel voltrekt zich nu on
verwacht snel. Het beleid dat de afgelopen 
jaren is gevoerd om door loonmatiging en 
beheersing van de lasten die de overheid 
heeft de concurrentiepositie van het be
drijfsleven te versterken werpt nu zijn 
vruchten af. Ons land profiteert dan ook 
flink mee van de internationale opleving. 
Gelukkig begint dit economisch herstel nu 
ook door te werken naar de overheidsfi
nanciën. De meevaller van vier miljard gul
den tekent zich vooral af door lagere werk
loosheidsuitgaven, hogere aardgasbaten 
en belastingontvangsten. En dat terwijl de 
belasting- en premiedruk voor het eerst 
sinds jaren meer dan een vol procent daalt. 
Fractievoorzitter De Vries stelt verder vast 
dat er voor het eerst sinds jaren ook een 
Voorjaarsnota zonder forse overschrijding 
bij de uitgaven is. En dat laatste is voor een 
belangrijk deel ongetwijfeld te danken aan 
de onvermoeibare inspanningen van mi
nister Ruding. 

De vroege Voorjaarsnota van de minister 
van Financiën wordt in meer dan één op
zicht een mijlpaal genoemd. 
Niet alleen daalt voor het eerst sinds jaren 
het financieringstekort (met bijna één pro
cent), maar ook hoeft bij deze gelegenheid 
voor het eerst sinds jaren niet tussentijds te 
worden bezuinigd. Voor de CDA-fractie is 
de vroege Voorjaarsnota dan ook een sig
naal dat het beleid van het kabinet-Lubbers 
op hoofdlijnen moet worden voortgezet. 
Tenslotte dit: het succes moet niet beperkt 
blijven tot een sanering van de overheidsfi
nanciën. Alle inspanningen moeten er nu 
op gericht worden het economisch herstel 
te verbreden. Daardoor kan een belangrij
ke bijdrage worden geleverd aan het terug
dringen van de werkloosheid. En die is nog 
altijd schrikbarend hoog. ~ 
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FRACTIE 
door Ton Huijssoon 

CDA-bestuurders 
tegen verlaging 
van vergoeding 
voor 
raads/statenlid 
De CDA-bestuurdersvereniging heeft de 
CDA-Tweede-Kamerfractie dringend ver
zocht niet in te stemmen met de plannen 
van minister Rietkerk om per 1 juli a.s. de 
vergoedingen voor raads- en statenleden 
met tien procent te verlagen. In een brief 
aan de fractie heeft de vereniging haar 
grote bezwaren tegen deze plannen uit
eengezet. De commissie binnenlandse za
ken uit de fractie beraadt zich deze week 
over de plannen van de minister. Het 
fractielid Piet van der Sanden kon dinsdag
morgen daarop vooruitlopend nog geen 
concrete reactie geven. Wel meent hij dat 
de fractie de plannen van de minister niet 
zonder meer omarmt, zoals de bestuur
dersvereniging in de brief stelt. 

· Ongemotiveerd 
De bestuurdersvereniging bood de brief jl. 
zaterdag tijdens haar conferentie in Utrecht 
(zie elders in dit blad) aan Van der Sanden 
aan. Rietkerks plannen zijn de bestuurde
ren behoorlijk in het verkeerde keelgat 
geschoten. De voorgenomen verlaging 
van de vergoedingen noemt de vereniging 
"onvoldoende gemotiveerd, onbillijk en 
schadelijk voor het functioneren van de 
democratie". 
Het gaat niet aan, aldus de CDA
bestuurders, de positie van raads- en 
en statenleden te koppelen aan de rechts
positie van de ambtenaren. Gekozen be
stuurders van gemeenten en provincies 
hebben niet dezelfde rechtspositie als 
ambtenaren en vooral voor raadsleden in 
grote gemeenten kunnen daardoor in geval 
van ziekte of ongeval ernstige problemen 
ontstaan. Aan het werk als raads- of 
statenlid gaat steeds meer tijd en inspan
ning zitten, zodat het verlagen van de 
vergoeding des te onbillijker is. De vergoe
dingen zijn trouwens belastbaar inkomen, 
zodat er van de brutobedragen in veel 
gevallen nauwelijks de helft overblijft. 
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GE MEENT: 
RAAl>5l.ll> 

Belangstelling bij 
werknemers uit het 
bedrijfsleven zou 

nog minder worden 

De bestuurdersvererugu•y "lelt vast dat het 
wat de inkomens van raads- en statenie
den aangaat helemaal niet zo goed is 
gesteld als velen denken. Veel mensen 
stellen zich helemaal niet beschikbaar als 
ze zien wat zo'n functie "oplevert". Werk
nemers uit het bedrijfsleven die raads- of 
statenlid zijn worden een zeldzaam ver
schijnsel, terwijl ambtenaren en trendvol
gers oververtegenwoordigd raken. Een 
vergoeding die nog verder omlaag gaat 
maakt het voor nog meer mensen onaan
trekkelijk raads- of statenlid te worden, 
vrezen de CDA-bestuurders. "Als dat het 
resultaat" zou zijn van de maatregel die de 
minister van Binnenlandse Zaken wil tref
fen, zou daarmee een ernstige knauw 
worden toegebracht aan het functioneren 
van de lokale en provinciale democratie. 

Risico 
Dat risico is een te hoge prijs voor de elf 
miljoen die de voorgenomen korting zou 
moeten opleveren, aldus de vereniging. 

Piet van der Sanden relativeert deze stel
ling enigszins. "De waarde van de demo
cratie is niet in guldens uit te drukken," stelt 
hij vast. Wat hem wel aanspreekt is de 
andere stelling van de bestuurders dat 
sommige gemeenteraden in de afgelopen 
jaren gebruik hebben gemaakt van hun 
bevoegdheid tot een maximum van. 20 
procent naar beneden af te wijken van de 
maximumbedragen voor de vergoeding die 
door de minister zijn vastgesteld. In die 
gevallen zou een opgelegde verlaging van 
tien procent er waarschijnlijk toe leiden dat 
gemeenteraden hun vrijwillige korting op 
de vergoeding ongedaan zouden maken. 

Beraad 
We blijven u van de ontwikkelingen in deze 
zaak op de hoogte houden, als de fractie
commissie zich over de brief heeft bera
den. Dat beraad kwam, zoals opgemerkt, 
net iets te laat voor dit nummer van 
CD/ACTUEEL. 

In Rotterdam in elk geval geen Cruyff
raketten. 
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FRACTIE 

Rechten van de patiënten 

Dokter mag geen binnenvetter zijn 
Er moet snel een wetsontwerp komen 
dat de re~hten van patiënten goed re
gelt. Dat was- maandag tijdens een uit
gebreide commissievergadering - de 
wens van de Tweede Kamer. Er zit nu 
namelijk nogal wat scheef met die rech
ten. Plichten heeft de patiënt genoeg en 
dus vindt de Kamer dat ook de rechten 
nu maar eens een wettelijke basis moe
ten krijgen. CDA-staatssecretaris Joop 
van der Reijden zegde maandag overi
gens toe, nog voor het eind van dit jaar 
met· het verlangde wetsontwerp te ko
men. 

CDA-woordvoerder Ton de Kok consta
teerde dat er aan de rechtspositie van de 
patiënt nog heel wat te verbeteren valt. 
Zoals op het terrein van de patiëntenvoor
lichting. De patiënt hoort wat er met hem of 
haar aan de hand is of gaat gebeuren. 
Maar als dokter geen tijd heeft, schiet een 
goede voorlichting erbij in. De Kok: "Hoe is 
:Ie situatie vandaag? Niet best! Je hoeft 

ezelt geen geweld aan te doen om bij de 
specialist het gevoel te krijgen dat je ~ordt 
doorgedraaid in plaats van behandeld." Is 
dat de schuld van de specialist? De Kok 
denkt, dat het systeem zelf niet deugt: de 
specialist moet daarin zoveel mogelijk pa
tiënten per dag behandelen en-staat onder 
een gigantische werkdruk. 

De Kok vindt het van groot belang, dat ook 
bij opleiding en scholing van hen die in de 
gezondheidszorg (gaan) werken een ruime 
plaats voor patiëntenvoorlichting wordt in
geruimd. Wat dat laatste betreft kwa111 de 
CDA-woordvoerder met een interessante 
suggestie: "In het kader van opleiding en 
scholing lijkt de vraag interessant of de 
karakterstructuur van de medische student 
niet mede een toelatingseis zou moeten 
zijn tot bepaalde medische disciplines." 
Want, vindt Ton de Kok, Jan en alleman 
wordt voor de gekste functies psycholo
gisch getest, terwijl een geboren binnen
vetter, iemand die volstrekt contactarm is, 

Van der Linden vraagt 100 miljoen via motie 

als arts niet eens behoorlijk met z'n patiën
ten kan praten. Wie dokter wil worden, 
moet dus op zijn minst een beetje redelijk 
kunnen omgaan met de mensen die aan 
hem zijn toevertrouwd. 
Willen we een goede patiëntenvoorlichting 
krijgen, dan zal er geld op tafel moeten ko
men. Nu zit de staatssecretaris erg krap, 
zodat hij binnen zijn begroting geld moet 
zien te vinden. Een goede patiëntenvoor
lichting kan flinke besparingen opleveren, 
merkte De Kok terzijde op. Het geld moet 
beschikbaar komen door in sectoren waarin 
de laatste jaren veel geld is gestoken de 
kraan een beetje dicht te draaien. Dat kan 
met name in de hartchirurgie heel goed. 
Mag, tenslotte, een patiënt zijn eigen dos
siers zien? In de medische wereld is daar
over heftig gediscussieerd. De staatsse
cretaris staat op het standpunt, dat de pa
tiënt in principe recht op inzage heeft, maar 
ook dat dat niet altijd gewenst is. De Kok: 
"In principe" en "niet altijd" zijn ruime sla
gen om de arm. Als we uitgaan van de 
mondigheid van de patiënt, en dat doen 
we, is in feite elke uitzondering in het inza
gerecht betutteling." <1111 

Actief regionaal beleid blijft broodnodig 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft. bij 
monde van René van der Linden de 
regering uitgenodigd honderd miljoen be
schikbaar te stellen als compensatie voor 
het wegvallen van de bijzonder regionale 
toeslag. 
Deze honderd miljoen moeten ten goede 
komen aan het bedrijfsleven. Een motie 
van deze strekking diende Van der Linden 
dinsdagmiddag in tijdens het debat over de 
afschaffing van die BRT. 
De CDA-fractie wilde, zoals bekend, niets 
weten van die afschaffing en heeft dat in 
een vroeg stadium ook duidelijk gemaakt aan 
minister Van Aardenne van Economische 
Zaken. De Europese Commissie toonde 
zich wel voorstander van die afschaffing. 
Van der Linden meende dat een procedure 
bij het Europese Hof van Justitie hierover 
niet alleen lang zal gaan duren, maar 
bovendien in de betrokken regio's grote 
onzekerheid schept. 
Ook onder de huidige economische om
standigheden blijft een actief regionaal 
beleid ter ondersteuning van het nationale 
economisch herstelbeleid broodnodig, 
vindt René van der Linden. Hij was en is 
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van mening dat het wegvallen van de BRT 
dat zo nodige regionale beleid ernstig 
aantast. Van der Linden onderstreepte nog 
eens het verschil van inzicht met de minis
ter over de korting op de BRT. 

Verkeerde indruk 
Dinsdag herhaalde Van d.er Linden nog 
eens dat de minister ten onrechte de indruk 
heeft gewekt als zou hij via een compensa
tie tenminste één regio (Limburg) hebben 
"gelijmd" met instemming van de CDA-. 
fractie. "Ook hier wil ik verklaren dat de 
CDA-fractie niet meegewerkt heeft en ook 
niet meewerkt aan onderonsjes tussen de 
minister en een bepaalde regio, waarbij 
andere gebieden het nakijken zouden heb
ben. Daar neem ik ook nu afstand van. De 
minister heeft met deze suggestie in het 
Noorden een beeld gecreëerd als zou het 
zonder en ten koste van het Noorden 
gebeuren," aldus Van der Linden, die de 
minister een onjuiste weergave van de 
feiten verweet. "De CDA-fractie valt ook op 
dat punt niets te verwijten. Integendeel, 
ons komt toe de inzet voor de zwakke 

regio's. Immers, wij hebben anderen op het 
sleeptouw moeten nemen." 
De CDA-fractie heeft zich steeds met hand 
en tand tegen het uitmelken van het 
regionaal beleid verzet en met succes. Al in 
1981 dwong de fractie de toenmalige 
minister Terlouw 20 miljoen aan bezuini
gingen op regionaal beleid ongedaan te 
maken. Die 20 miljoen komt vooral ten 
goede aan Twente, Noord-Brabant en 
Noord-Limburg. Ook nu vindt de minister 
de fractie weer op zijn weg. Zodra Van 
Aardenne aankondigde aan de BRT te 
tornen, was er verzet van het CDA. Dat 
resulteerde in een eerste tegemoetkoming 
in 50 miljoen compensatie, maar dat vond 
de fractie ronduit onaanvaardbaar. 

Duidelijke boodschap 
De boodschap was duidelijk: ook in het 
kader van een nationaal herstelbeleid moet 
een regionaal beleid onverminderd over
eind blijven. Van der Linden wilde deze 
opvatting van de fractie met het indienen 
van de motie dan ook duidelijk onderstre
pen. <1111 
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PARTIJVOORZITTER 

·:.:·: .. :·····.:::::::=·:=:.::····:·.·:.·:· 

aeft'Îoêdtsl.ng 
QQk ryet.verlóöpväri de veridazingen is 
· reetelijk ge~est; d, w:z. in aanmerking 
genomen, dathetland zlob· in 

. staat van ÇO:rlog b De 
· f:ü . .... . ... . .· . van · Christen-Oe• 
rno .. .. . ' de. over~<oepeling van de 
c,d.-partijen ~n f:urópa heeft Duarte.de 
hartelijke •· geiiJk:Wi!msen doen toeko
men, inclusief een bemoedigel)d woord. ·· ·· ·· .. ·· 

Dat laatst~Js g~enpvérb€)<119è if~eelde ·· 
· · al::. men tiet voor welke •. ·. opgave . de 
· · ni~uwe .. president. staat;. De .. grondwet
gevei'!Cle vergadering staatonder voor-
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zitterschap van cl'AubÜisson. die overi- · 
gens niet minder dan 46% van de 
stemm~m kreeg, wat macht betekent. 
Het zakenleven. is rechts georiênteerd; 
het leger ook. Däarin znten bovendien 
de berucht$ çioodseskaders. Kortom, 
gëengemak'kelîjke positie om als presi· 
derrt te starten. 
Duartc;J is echter met een. goede instel
ling begonnen; eerst de doodseskaders 
het legeruit en de strijdmacht zuiveren 
van andere ultra-rechtse elementen; 
vervolgens met links praten, maar dan 
zonder mes op tafel. Of het zo zal 

··.lukken is vers twee. Vers één Is echter 
goed. 

Bezoek 
Graag wil ik nog even reageren op de 

berichten over mijn eventuele bezoek 
· aan Duarte om aan zijn campagnè 

steun te verlenen. De waarheid hierom• 
trent luidt als volgt: er is tijdens het 
congres van de Europese Volkspartij, 
bégin april in Rome, in dewaflde1gan
gen. gesproken over de mogelijkheid 
van een waarnemersteam bestaande 
uit EVP-parlementariërs en . EVP
bestuursleden,·ln laatstgenoemde hOe· 
danigheld had i!< mee willen gaan .. Het 
Europarlement heeft echter een andere 
weg · gekozen, . waardoor dit .. EVP~ 
waarnemersteam overbodig werd. of in 
ieder geval mind~r zinvol. Zo . is hèt 
gegaan. Geen sprake dus van bezwij· 
ken voor dreigende taal . van . links of .. 
wijken voor de druk van bezetters van 
het CDA-bureau, zoals . een CDJA· 
afdeling in Limburg veronder$telde. 

Dat zou ook ver onder de maat geweé$! 
zijn. 

Toekomst 
Wij hopen dafDuarte, de man van.ll!ït 
gewone volk; El SalvadOr naar een l;)e.> 
tere toekomst zal.leiden, 'I-lil zal ga · 
niet alleen steun van de VS behoe · 
maar il) politieke zir~ chie 
meervandedemoc · 

·.Europa. 

: 
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ZW ARTitiJU~ ••·••••• ••• • • • 
Wat kàn ... 
De kruisrakettenzaak kan tot een kabinetscri
sis aanleiding geven en in dat geval zijn 
verkiezingen vermoedelijk onvermijdelijk. 
( ... ) Aldus kan in de Tweede Kamer een 
nieuw politiek krachtenveld ontstaan, op 
grond waarvan een formatie mogelijk wordt. 
Verandering van coalitie is in de huidige 
verhoudingen niet wel denkbaar. Den Uyl zal 
zich zeker weer beschikbaar stellen als het tot 
tussentijdse verkiezingen zou komen; het 
tweede kabinet-Den Uyl zal hem altijd nog 
wel lokken. (Haagsche Courant). 

Lange schaduw 
Een politiek leider die langdurig over aftreden 
aarzelt en zelfs openlijk op zoek naar een 
opvolger is geweest, zo'n leider heeft bij velen 
krediet verloren. ( . .... ) Hij blijft een reus, 
maar nu eerder gemeten naar zijn lange 
schaduw. Als hernieuwd lijsttrekker bemoei
lijkt Den Uyl een coalitie met het CDA. Zo'n 
coalitie zal- om uit de sfeer van het vreselijke 
kabinet Van Agt-Den Uyl te blijven - zo min 
mogelijk door het verleden belast moeten 
zijn. (Jan Joost Lindner in de Volkskrant). 

Vleugellam 
Den Uyl heeft zelf elke mogelijkheid voor 
een comprdmis al dicht getimmerd door te 
verklaren dat als de PvdA in de regering 
komt het verdrag met de VS (inzake de 
kruisraketten) onmiddellijk wordt opge
zegd. Dat betekent dat voor de formatie 
van '86 de PvdA zich dus nu al vleugellam 
heeft gemaakt. Deze staat van machte
loosheid heerst in de PvdA ook als het 
gaat om de opvolging van Den Uyl. (Frans 
Kok in NRC/Handelsblad). 

Meer verwarring 

Schizofreen 
Het kost geen moeite om in de defensienota 
van de PvdA een schizofrene houding op te 
merken als het om de kernwapens gaat. 
Volgens de nota heeft de partij een beleid 
voorgestaan "dat het terugdringen van de rol 
van de kernwapens en een drastische ver
mindering van de aantallen tot doel heeft". 
Maar dat gebeurde "in het besef dat totale 
eenzijdige afschaffing van het kernwapen in 
de huidige verhoudingen niet haalbaar en 
wellicht riskant is". De fundamentele keuze 
tegen het kernwapen laat dus toch de accep
tatie van kernwapens toe. Tijdelijk. (Vrij Ne
derland). 

Flauwe kul 
"We zullen er hard voor moeten knokken 
dat de kruisraketten er niet komen, hier 
niet en nergens niet," zei Piet Dankert na 
zijn verkiezing tot PvdA-lijsttrekker Eu
ropese verkiezing. "Ach, dat wilden Joop en 
Maarten nu eenmaal graag," verklaart hij 
nu in de Brusselse ambiance. "Ik heb met 
zo'n zin ook geen probleem hoor, dat 
hoort allemaal bij het spel. Het stand
punt van "in-Nederland-niet" is na
tuurlijk flauwe kul. Nederland is een 
deel van Europa en als dat ding op Bocholt 
dondert is Enschede er ook niet meer. Het 
is een hele kunstmatige, binnenlands poli
tieke discussie". (Piet Dankert in Haagse 
Post). 

Machtsmisbruik 
Ook wie over de plaatsing anders denkt zal 

De PvdA staat op het kruispunt van twee 
onverenigbare veiligheidsconcepties waar
tussen vroeger of later moet worden geko
zen. Öf men houdt vast aan het idee van een 
kernwapenvrij Europa, wat de bestaande 
Atlantische afhankelijkheidsrelatie versterkt, 
óf men gaat op zoek naar een consequente 
uitwerking van het idee om een gelijkwaardi
ge verhouding in de NAVO te bewerkstelli
gen. In dit geval komt men niet om de beide 
bestaande kernmachten in West-Europa 
heen. De PvdA-nota doet weinig meer dan de 
verwarring over deze vragen nog groter 
maken. (Groene Amsterdammer). (Geknipt uit Trouw). 
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moeilijk kunnen ontkennen, dat het de FNV er 
nu slechts om gaat politieke druk uit te 
oefenen op het kabinet-Lubbers. De actie 
heeft niets te maken met een gerechtvaardig
de belangenbehartiging, maar alles met 
machtsmisbruik, ook tegenover de eigen 
leden: hun bond schrijft immers voor welk 
standpunt zij er op na moeten houden wat de 
defensie van ons land en zijn buitenlandse 
politiek betreft. (Binnenhof). 

Volgens Nipo 
Wanneer tenslotte de Tweede Kamer een 
plaatsingsbesluit goedkeurt, zo is uit een 
Elsevier!Nipo-peiling gebleken, is dit voor 
55% van de Nederlandse bevolking aan
vaardbaar. Verder blijkt dat 78% van de 
christen-democratische kiezers géén val van 
het kabinet en vervroegde verkiezingen wil. 
Hetzelfde percentage geldt voor de liberalen. 
Dus onder de achterban van de twee rege
ringspartijen blijkt overduidelijk dat acht van 
elke tien kiezers vinden dat het kabinet moet 
blijven en de kruisrakettenproblemen moet 
overleven. Een belangrijk gegeven. (Eise
viers Magazine). 

Aanspreekbaar 
Hoe de discussie nu ook moge worden 
afgerond, in ieder geval onderstreept het 
CDA-verkiezingsprogram het staatsrech
telijk feit dat de beslissingen van de 
Nederlandse regering, welke ze ook zijn 
mogen, genomen worden 1vanuit "onze 
eigen verantwoordelijkheid en autonomie 
terzake". Wij zijn aanspreekbaar op onze 
beslissingen; dat maakt deze taak extra 
zwaar. (Arie Oostlander in Christen
democratische Verkenningen). 

Geen groeps-belangen 
Er zijn partijen die een klasse bundelen en 
partijen die ongeveer de sociale gelaagdheid 
van het volk vertegenwoordigen. In ons be
stel behoort een christen-democratische par
tij maatschappijomvattend te zijn en niet de 
belangen van een groep te behartigen. Dat 
laatste leidt bijna per definitie op korte termijn 
tot accentuering van de belangen van die 
groep en op lange termijn breekt dat lelijk op, 
ook voor die bevoordeelde groep. Dat heeft 
de afgelopen periode ons wel geleerd. (Oud
minister dr. J. R. M. van den Brink in De Tijd). 
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EUROPA 

Veel belangstelling voor het campagnemateriaal op CDA-manifestatie in Ede (foto Bert Andrée) 

Kadermobiliseringsmanifestatie in Ede 
Het kabinet-Lubbers laat zien hoe we in 
Europa de economische crisis succes
vol te lijf kunnen gaan. Aldus Bouke 
Beumer, lijsttrekker van het CDA voor 
de verkiezingen voor het Europees Par
lement op 14 juni a.s. Hij sprak voor de 
CDA-manifestatie, die op 12 mei in Ede 
werd georganiseerd. 

Een paar honderd actieve CDA-leden wer
den opgepept voor de verkiezingscampag
ne. Bouke Beumer prees het kabinet
Lubbers, omdat het laat zien hoe we de 
afbraak van de werkgelegenheid tot staan 
kunnen brengen en de positie van het 
bedrijfsleven weer kunnen versterken. 
Door meer samenwerking in Europa kan 
de voorzichtige opleving die wij nu zien 
uitgroeien tot een sterke groei. 
Behalve Bouke Beumer sprak Hanja May
Weggen, die opnieuw kandidaat is gesteld 
voor de Europese verkiezingen. Zij ging in 
op het milieubeleid dat de christen
democraten in Europa voeren. Een Euro
pese aanpak is in haar ogen noodzakelijk, 
omdat milieuvervuiling niet bij de grens 
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stopt. De christen-democraten besteden 
vooral aandacht aan de bestrijding van de 
zure regen. In 1986 zouden de auto's op de 
Europese wegen met loodvrije benzine 
moeten rijden. De uitstoot van zwavel en 
stikstofdioxide uit de industrie en de ener
giecentrales moet op Europees niveau aan 
banden worden gelegd. Door dergelijke 
maatregelen kan de zure regen tot bijna de 
helft worden beperkt. "Europa heeft een 
geweldige natuurlijke rijkdom," zo besloot 
Hanja May. "Het gaat er om die ook voor 
de toekomst te bewaren. De Europese 
Gemeenschap kan daarbij een belangrijke 
rol spelen." · 
Later sprak ook minister Jan de Koning van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid op 
deze campagnedag. Hij zei daar zich te 
zullen inzetten om vooral jongeren aan 
werk te helpen. Hij wil bij de overheid onder 
andere meer deeltijdbanen invoeren. Bo
vendien pleitte hij voor nieuwe maatrege
len speciaal voor jongeren die al langer dan 
twee jaar werkloos zijn, met name door de 
mogelijkheid van werken met behoud van 
uitkering. ..,.. 

Europees plan 
voor economisch 
herstel 
Het Europese Parlement keurde recente
lijk een plan voor economisch herstel goed. 
Het was opgesteld door de Belgische 
christen-democraat Fernand Herman. 

Hoofdpunten bij een economisch herstel 
zullen moeten zijn het creëren van één 
grote binnenmarkt op Europees niveau. 
Daardoor krijgen kostbare investeringen in 
nieuwe technologieën een voldoende gro
te thuismarkt en ontstaat er veel nauwere 
samenwerking op monetair gebied. Ook de 
ontwikkelingen op het gebied van de nieu
we technologieën zoals elektronika, ver
vaersinfrastructuur en telecommunicatie 
zouden moeten worden versterkt. Daartoe 
zou uit de EG-begroting in de loop van de 
komende 3 jaar 50 miljard gulden moeten 
worden vrijgemaakt (ook via leningen). 
Resultaat kan echter pas verwacht worden 
als de druk op de inflatie blijft voortduren 
zodat men ongeveer uitkomt op een ge
middeld minimum percentage van 4 à 5% 
(nu voor de EG als geheel net beneden de 
10%). 

Gezamenlijke aanpak 
In het rapport wordt ook op de onvermijde
lijkheid van herverdeling van arbeid gewe
zen maar dan zal wel aan strikte randvoor
waarden voldaan moeten worden: herver
deling van arbeid mag niet leiden tot een 
daling van de gemiddelde rendementen in · 
de bedrijven en zoU zo mogelijk gepaard 
mo~ten gaan met verlenging van de be
drijfstijd. 

Het plan benadrukt nog eens dat de 
Europese regeringen te lang consumptie
ve bestedingen hebben gestimuleerd ten 
koste van de investeringen. Deze zijn hier 
dan ook veel verder ingezakt dan in de 
Verenigde Staten of Japan. Hoezeer een 
meer gezamenlijke Europese aanpak 
noodzakelijk is, moge blijken uit het ver
schil in het percentage van de collectieve 

. bestedingen binnen de EG (25 à 30%), 
Japan (15%) en de Verenigde Staten 
(17% ). Behoud van de fundamentele 
waarde van ons sociale-verzeke
ringsstelsel kan zeker, als het economi
sche draagvlak maar wordt versterkt. Dat is 
vooral de bedoeling geweest van dit stimu
leringsplan. ..,.. 

Bouke Beumer 
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INTERVIEW 

Te snel inkrimpen van kinderhuizen 
leidt tot grote moeilijkheden 

"Want je zit wel alleen met elf kinderen 
aan tafel. En jij bent verantwoordelijk. 
Voor zo'n groepsleider neem ik m'n 
petje af." Dat vindt drs. C. Goede. Hij is 
42 jaar en werkt al weer tien jaar op 
Jeugddorp De Glind, waarvan negen 
jaar als directeur. 

"We proberen hier vanuit de christelijke 
levenshouding te werken. Gelukkig 
hebben we maar één kerk. Het gaat om 
het redden van sociale schipbreukelin
gen." 

Het dorp biedt drie soorten opvang. Ten 
eerste zijn er de groepshuizen, waar elf 
kinderen wonen onder leiding van een 
groepsleider of -leidster. 
Op de tweede plaats is er een tussenvorm, 
een groepsleidersechtpaar plus een 
groepsleider vormen met ongeveer acht 
kinderen een gezinsgroep. Als derde zijn er 
dan de gezinshuizen, een ouderpaar met 
eigen plus geplaatste kinderen, samen on
geveer zeven. 
Het dorp ligt op de grens van Utrecht en 
Gelderland. "En dat maakt het bij verdere 
regionalisering nog ingewikkelder." 
Het dorp en ondergetekende hebben 
slechts de naam gemeenschappelijk. Ver
der dacht ik eigenlijk dat kinderen in gezin
nen horen en niet in tehuizen? 
Dat vindt Goede ook. "Laten we wel we
zen, iedereen vindt een gezinssituatie toch 
het beste. Juist zij die in de kinderbescher
ming werken zul je, als je in hun hart kunt 
kijken, voor een gezin zien pleiten. 
Maar het is ook moeilijk. Zowel voor de 
pleegkinderen als voor de pleegouders en 
de buurt kijkt argwanend toe. Veel gaat er 
mis." 
Er zijn toch pleeggezinnen die goed func
tioneren? 
"Zeker, dat ontken ik niet, integendeel, er 
zijn talloze pleeggezinnen die het voortref
felijk doen. Maar er moet direct aan toege
voegd worden dat plaatsing in een pleeg
gezin lang niet altijd de beste oplossing is." 
Plaatsing in kinderhuizen wel? Er is nog al 
wat kritiek op geweest de laatste tijd. · 
"Nee, i~ ben niet bang voor kritiek en ik wil 
daar ook best over praten. In het begin niet, 
dan heb je het er moeilijk mee als je keihard 
je best doet en je krijgt vanuit de omgeving 
alleen maar de negatieve kritiek. 
Nu kan ik het best begrijpen. Zelfs als een 
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Binnenkort spreekt de Tweede Kamer met 
staatssecretaris Korte-Van Hemel over de 

bezuinigingen op de kindertehuizen. 
Aalt van de Glind spreekt hierover met een 
direkteur van een jeugddorp en zet uiteen 

·· hoe de kinderbescherming in elkaar zit. 
CDA-Tweede Kamerlid mw. Cornelissen 

geeft een reactie op de plannen van de 
staatssecretaris. 

kinderhuis het goed doet is dat voor de 
ouders zelf toch ook beroerd; waar zij faal
den slaagt het kinderhuis. 
Men vergeet te vaak dat we hier te maken 
hebben met geselecteerde probleemge
vallen. Voor ze hier komen is er meestal al 
ontzettend veel geprobeerd maar helaas 
even zo vaak mislukt. 

En met een laconieke glimlach vervolgt hij: 
Wat te denken van de groepsleider die met 
een paar kinderen buiten aan het voetbal
len is en in negatieve zin verantwoordelijk 
wordt gesteld voor een ongelukje binnen? 
Maar kritiek moet er zijn en blijven want het 
is altijd een noodoplossing. Daarom moet 
het ook zo kort mogelijk duren. Hier is het 
gemiddelde verblijf ongeveer anderhalf 
jaar." 
Dus toch toewerken naar meer pleeggezin
nen zoals de rapporten van de Interdepar
tementale Werkgroep suggereren? 
"Zeker, het zijn prima rapporten, er staat 
ontzettend veel goeds in, ik doe een greep: 
kinderopvang moet niet te groots en niet te 
groot zijn, geen massaliteit, de zelfstandig
heid moet benadrukt worden, meer aan
dacht voor continuïteit, de hulpverlening 
moet dichterbij het kind komen. 
Ook pleeggezinnen dus, zoals ik al zei. 
Maar het tempo waarin het zou moeten 
gebeuren kan niet. Ik noem dat onbehoor
lijk bestuur." En strijdvaardig gaat hij ver
der: "Het pleeggezin is vele malen goedko
per en dàt zit er nu vooral achter. Zou je 
uitgaan van het pleeggezin zelf en niet van 
de prijs, dan moet je beginnen met een 
goede ondersteuning voor de pleeggezin
nen op te bouwen. 

drs. C. Goede 

Worden de tehuizen te snel ingekrompen 
dan voorzie ik grote moeilijkheden. Met de 
zo kwetsbare pleegzorg mogen we niet te 
snel van stapellopen. Want dan gaat het in 
de loop van een jaar averechts werken. 
Dan kost het nog meer. Kinderen zijn dan 
voor de zoveelste keer de dupe. Trouwens 
er is de afgelopen jaren al ontzettend veel 
ingeleverd." 
Maar bezuinigen moet, dus ook de staats
secretaris en dus ook kindertehuizen. 
"Zeker, maar niet zo. Ik denk dat bijvoor
beeld ook de bezettingsgraad laat zien dat 
we aan de grens van de bezuinigingsmo
gelijkheden zitten. Landelijk is de bezet
tingsgraad meer dan 95% en hier zitten we 
zelfs op meer dan 100%. 
Er zijn kinderen die in het gezin, meestal in 
meerdere gezinnen, al zoveel hebben 
meegemaakt dat plaatsing in een tehuis 
dan de minst slechte oplossing is. Juist 
voor deze kinderen wil ik opkomen. Daar
voor wil ik vechten. Ze zeggen wel eens dat 
ik gek van m'n werk ben. Nou, dat klopt wel 
en ik ben nog gekker op dit dorp. 
Maar bezuinigingen moet en kan ook in de 
kinderbescherming, al beginnen de moge
lijkheden uitgeput te raken. Vooral hecht ik 
veel waarde aan invoering van een budget
systeem; dus meer zelf regelen, weliswaar 
binnen bepaalde grenzen. Nu moeten we 
voor de ene voorziening hier zijn en voor 
iets anders moeten we aankloppen bij an
dere instanties, enz., daar zit nog wel wat 
ruimte in." 
En terwijl hij even naar buiten staart: "Men 
vergeet ook vaak dat we hier een dorpsge
meenschap zijn. Minder kinderen, dan 
moet de winkel dicht en het zwembad kan 

CD/ACTUEEL 19 mei 1984 



ook wel sluiten. Nu draait het allemaal net. 
Zo heeft elke inrichting wel eigen specifie
ke problemen." 
Tenslotte een wat andere vraag. Weglo
pen, komt dat veel voor? 
"Vroeger wel, toen ik hier net werkte was 
het aan de orde van de dag. Wat een druk
te, je was dan eerst bezig met de ouders te 
bellen, vaak gescheiden, dan een maat
schappelijk werker en de kinderrechter. 
Tegen de tijd datje klaarwas kwam meest
al de verloren zoon of dochter wel terug en 
dan kon je opnieuw beginnen. 
We hebben toen gezegd: weglopen mag. 
Maar denk er wel om dat de maatschappij 
hard is, trek je schoenen aan, neem je jas 
mee en neem vooral ook je geld mee. En 
nu komt het bijna niet meer voor." 
Hij wacht even en gaat dan verder: "Niets 
bewijst iets op dit vlak, maar verleden jaar 
hadden we twee oud-bewoners die wilden 
een reünie orgariiserén. Nou dat kon. 
Tweehonderd oud-bewoners kregen een 
uitnodiging. Er kwamen er honderddertig, 
waarvan velen met aanhang. Het was ge
zellig." 
We nemen afscheid. Tegenover het kerkje 
zijn een stel jongens aan het voetballen. In 
het voorbijgaan probeer ik te zien of er een 
groepsleider meedoet. Ik weet het niet. ~ 

Aalt van de Glind 
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DienComelissen (CDA): 

Kwaliteit hulpverlening handhaven 
"Alle fracties in de Tweede Kamer, dus ook 
het CDA hebben ingestemd met verminde
ring van de residentiële hulpverlening. De 
staatssecretaris heeft daartoe een voorstel 
gedaan eind 1983 om het aantal bedden te 
verminderen met 1.700. Aan de provinciale 
besturen is gevraagd te komen met voor
stellen hoe deze reductie te realiseren. 
Nog niet alle provincies hebben hun voor
stellen ingeleverd. De Tweede Kamer zal 
daarover op 28 mei van gedachten wisse
len. De CDA-fractie is de mening toege
daan dat het tempo daarvan geen afbreuk 

Dien Gamelissen 

mag doen aan de kwaliteit van de hulpver
lening. Ook zullen zij bijzondere aandacht 
schenken aan de confessioneel georiën
teerde instellingen," aldus CDA-Tweede
Kamerlid Dien Cornelissen. ~ 

,,Capaciteits-reductie onvermijdelijk" 
De verzorging van alleenstaande kinderen 
was tot het begin van deze eeuw een wis
selvallige zaak. Uitbuiting en naastenlief
de, of een mengeling daarvan; ziehier het 
lot van kinderen zonder thuis. 
In 1905 werden de kinderwetten grondig 
veranderd. Zo sprak men daarvoor over 
het vaderrecht en de plicht tot gehoor
zaamheid van kinderen, terwijl sindsdien 
vooral aandacht bestaat voor het belang 
van het kind en de plichten van de ouders. 
In 1921 doet de eerste kinderrechter zijn 
intrede. Het kind kan onder voogdij ge
plaatst worden. 

Nog niet zo lang geleden werd in Amster
dam een tribunaal georganiseerd. De fou
ten die in de kinderbescherming gemaakt 
worden, werden breed uitgemeten. 
Niet terecht, vond de Bredase kinderrech
ter Van der Goes van Naters. De kinderbe
scherming kan niet anders dan een slechte 
naam hebben. Immers als alle andere 
hulpverlening geprobeerd is komt pas de 
kinderbescherming aan de beurt. Een con
centratie dus van probleemgevallen. Des
ondanks komt veel goed werk tot stand. 
Volgens hem moet de kinderbescherming 
zeker kritisch gevolgd worden en gemaak
te fouten moeten aan de kaak worden ge
steld. Maar als de kinderbescherming een 
fout maakt, dan zijn er al vele fouten aan 
vooraf gegaan. 
Discussiepunt is of kinderen in een pleeg
gezin dan wel in een tehuis moeten worden 
geplaatst. Residentiële voorzieningen he
ten de tehuizen tegenwoordig. 
Er verschenel) twee interim-rapporten van 
de Interdepartementale Werkgroep Resi
dentiële Voorzieningen voor Jeugdigen. 
Duidelijk is dat er meer lijn en structuur 
gebracht moet word~n in de wir-war van 
hulpverleningsinstanties; vier ministeries, 

provincies, gemeenten en talrijke particu
liere organisaties. 
Meer pleeggezinnen en minder residentië
le voorzieningen is de boodschap van de 
Werkgroep. 

"Uit het regeerakkoord van het huidige ka
binet en de voorjaarsnota van 1982 vloeien 
bezuiniginggaanslagen voort voor de 
jeugdhulpverlening in de jaren 1984 tot en 
met 1986. Hoewel getracht is bezuinigings
maatregelen te treffen die geen gevolgen 
zouden hebben voor de capaciteit van de 
(semi-)residentiële voorzieningen, bleek 
een forse capaciteitsreductie onvermijde
lijk." Aldus schreef staatssecretaris van 
Justitie, mr. Korte van Hemel. 

De bezuinigingen passen dus precies op 
de boodschap van de interim rapporten ... 
Nee, zo vindt prof. dr. J. van der Ploeg. 
"Niet alle kinderen kun je zomaar in pleeg
gezinnen plaatsen. Het gebeurt vaak dat 
de pleegouders het uiteindelijk niet aan
kunnen." Dit naar aanleiding van een on
langs gehouden onderzoek. Dat vinden 
ook de pupillen zelf; maar twaalf procent 
woont liever in een pleeggezin dan in een 
tehuis, zo meldt het onderzoek. 
Al met al moeilijke materie omtrent een 
zeer kwetsbare groep. Beginsel 2 van de 
"Verklaring van de rechten van het kind" 
(Ver. Naties, 1959) luidt: "Het kind moet 
bijzondere bescherming genieten en moet 
krachtens de wet of langs andere wegen 
gelegenheid en faciliteiten krijgen om zich 
lichamelijk, geestelijk, zedelijk, intellectu
eel en maatschappelijk te ontwikkelen op 
een gezonde en normale wijze en in om
standigheden van vrijheid en waardigheid. 
Bij het vaststellen van wetten met dit oog
merk moet het hoogste belang van het kind 
de voornaamste overweging zijn." ~ 
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INTERVIEW 

El Salvador is een land in Midden
Amerika met ongeveer 5 miljoen 
inwoners. De hoofdstad is San 

Salvador. Sinds 1981 woedtereen 
burgeroorlog tussen de 

revolutionaire guerrilla's en de 
regeringstroepen. Op 25 maart en 6 
mei jl. ~erd gepoogd de impasse te 
doorb~eken doordemocratische 

presidentsverkiezingen te 

organiseren. Belangrijkste 
deelnemers aan deze stemmingen 

waren Napoleon Duarte van de PDC, 
de christen-democratische partij en 
Robertod' Aubuisson van de uiterst 

rechtse ARENA-partij. 
Oeverkiezingen leverden uiteindelijk 

een krappe meerderheid op voor 
Duarte (54% tegen 46% voor 

d' Aubuisson). 

Namens de Nederlandse regering 
was Th om Kerstiëns waarnemer 

(vanuit het CDA) bij deze 
verkiezingen. Vanwege zijnervaring 

in het ontwikkelingswerk is hij 
uitstekend op de hoogte van de 
situatie in Latijns-Amerika. CD/ 
ACTUEEL vroeg hem naar zijn 

belevenissen. 

Waarnemers over verkiezingen in El Salvador: 

Eerste democratisch gekozen president 
verdient steun van Europese democraten 

U was waarnemer bij de presidentsverkie
zingen in El Salvador. Wat moeten wij ons 
daarbij voorstellen? 

"De Nederlandse regering heeft Piet Nelis
sen (PvdA) en mij de opdracht gegeven om 
te zien hoe de verkiezingen in El Salvador 
zouden verlopen. Onze opdracht was erg 
breed. We konden overal gaan kijken waar 
we dat nuttig achtten. Het verslag van onze 
waarnemingen gaat dan ook direct naar de 
Tweede Kamer. Zonder wijzigingen van de 
regering. Ons werk kwam erop neer dat we 
op de verkiezingsdag allerlei stembureaus 
binnen gingen, dat we mensen die de ver
kiezingen voorbereidden konden onder
vragen en dat we het verkiezingscomité in 
zijn werkzaamheden volgden. Kortom we 
keken of het wel democratisch verliep. 
De Salvadoraanse regering was verant
woordelijk voor onze vrij~eid. Dat beteken
de dat we geregeld per helicopter vervoerd 
werden. En als we met de auto gingen was 
er altijd wel een groep militairen met machi
negeweren bij. Maar omdat ik zelf nogal 
wat kennissen in El Salvador heb, ben ik 
stiekem een aantal keren op eigen gele
genheid erop uit gegaan. Op die manier 

• kwam ik ook in de gebieden waar de con
flicten zijn." 

Hoe was de sfeer in El Salvador? 

"Het merkwaardige is dat mensen tot op 
zekere hoogte aan de burgeroorlog ge
wend raken.ln sommigegebieden is ervan 
de gevechten weinig of niets te merken. In 
de hoofdstad San Salvador valt alleen zo 
nu en dan de elektriciteit uit door sabotage
acties. Of wordt een autobus in brand ge
stoken. Hoewel dat de laatste tijd minder is. 
En er vinden nog regelmatig moorden 
plaats, maar ook daar merk je in de hoofd
stad weinig van. In de gebieden waar ge-
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Kerstiëns; 
op rondreis door El Salvador. 

vochten wordt is het daarentegen heel an
ders: daár kan je ineens midden in een 
vuurgevecht komen. Of daar word je de 
ene keer aangehouden door regerings
troepen en nog geen paar kilometer ver
derop door guerrillero's. Dan ben je blij als 
je de juiste papieren bij je hebt of de juiste 
woorden kan vinden." 

De bevolking stond vaak in rijen voor de 
stemlokalen. Wilden de mensen zo graag 
stemmen? 

"Ons bleek keer op keer hoe sterk de wil 
was van de bevolking om aan de democra
tische verkiezingén mee te doen. Er waren 
ongeveer 300 waarnemers uit de hele we
reld. ledereen van hen was het erover eens 
dat er een enorm verlangen was om te 
gaan stemmen. Onafhankelijke opiniepei
lingen versterkten die indruk. Als je de 
mensen vroeg waarom ze wilden stemmen 
zeiden ze: we willen vrede; een eind aan de 
burgeroorlog. Als we vroegen of de verkie
zingen daar iets toe zouden bijdragen, was 
men sceptischer. Dat is begrijpelijk. Maar 

de wil om te stemmen was er ditmaal ab
soluut." 

Hoe verliepen de verkiezingen? 

"Onder de aldaar heersende omstandig
heden is het heel moeilijk om eerlijke ver
kiezingen te organiseren. Om te voorko
men dat mensen meerdere keren op een 
andere plaats zouden stemmen had het 
verkiezingscomité zgn. kieslijsten geïntro
duceerd. Mensen moesten in een bepaald 
stembureau stemmen, waar het nummer 
van hun identiteitskaart voorkwam op de 
aldaar aanwezige kieslijst. Dat betekende 
vaak chaotische toestanden. Mensen wis
ten niet in welk stembureau ze moesten 
zijn, bij anderen bleek het nummer op hun 
identiteitskaart niet te kloppen met de 
naam. Sommige stemlokalen waren vol
strekt onvoldoende uitgerust. Daar moes
ten de stemmers vaak uren in de rij staan. 
De tweede ronde verliep echter een stuk 
beter. De mensen wisten nu bijvoorbeeld 
in welk stemlokaal ze moesten zijn. En er 
was van tevoren beter aan de bevoiking 
duidelijk gemaakt waar ze moesten stem
men." 
Wel probeerden de guerrilla's de verkiezin
gen zoveel mogelijk tegen te werken. Zo 
maakten ze stemmingen onmogelijk in die 
gebieden die ze onder controle hadden. Op 
andere plaatsen probeerden ze de identi
teitskaarten van mensen in te nemen.lk heb 
dat zelf een-keer meegemaakt. Wij waren 
net in het plaatsje Estanzuela, toen daar 
,guerrilla's binnenkwamen. Na een span
nend ogenblik, hebben we een gesprek 
gehad met hen. Ze zeiden dat ze de stem
mingen wilden verhinderen. Volgens hen 
waren de verkiezingen een farce, omdat zij 
·zelf niet konden meedoen. Zij wilden eerst 
een interim-regering en pas daarna stem
mingen. 

CD/ACTUEEL 19 mei 1984 



En ook eisten ze ontbinding van de ARE
NA-partij van majoor d'Aubuisson. Een 
moeilijkheid was dat het verzet geen duide
lijke lijn had met betrekking tot de verkiezin
gen. De ene verzetsgroep wist vaak niet 
wat de andere wilde. In totaal schat ik dat 
door guerrilla-acties in de ergst getroffen 
departementen 20% van de mensen niet 
heeft kunnen stemmen." 

Hoe kunnen nu zowel Duarte als d'Aubuis
son de overwinning claimen? 

"Dat komt, volgens mij, omdat men over 
het algemeen toch wel verwachtte dat 
Duarte zou gaan winnen. D'Aubuisson 
heeft geprobeerd er alles aan te doen om 
dat te voorkomen. Bijvoorbeeld door voor 
de tweede ronde een coalitie aan te gaan 
met de derde partij, de nationale verzoe
ningspartij o.l.v. Francisco Guerrero. Die 
partij weigerde echter (in ruil voor 
ministersposten) haar aanhang te advise
ren op d'Aubuisson te stemmen. Ook pro
beerde d'Aubuisson de kiesregels te ver
anderen, zodat fraude weer beter mogelijk 
werd. Maar de president van El Salvador, 
Magarîa, sprak daarover zijn veto uit. Dat 
zou hetzelfde zijn als tijdens de rustpauze 
de regels van een voetbalwedstrijd te ve
randeren, omdat de uitslag je niet bevalt. 

Desondanks heeft Duarte de verkiezingen 
gewonnen. Het was de tactiek van ARENA, 
om allerlei bezwaren te maken tegen Duar
te, door te zeggen dat de verkiezingen er 
niet eerlijk aan toe gingen. In dat plan past 
het, dat d'Aubuisson kan zeggen: ik ben de 
winnaar. En in een groot aantal conflictge
bieden heeft hij de meeste aanhang ver
worven ... " 

Dus, naar mate een gebied meer in de 
burgeroorlog betrokken is, is de polarisatie 
groter? 

Duarte; zal het leger hem volgen? (foto ANP) 

" ... Ja, dat was heel evident. Maar ja, we 
onderschatten in Europa nog wel eens het 
verschijnsel, dat de polarisatie in El Salva
dor ertoe leidt dat uiterst rechts steeds ster
ker wordt. d'Aubuisson zegt immers: "Als 
je op mij stemt, druk ik het verzet met alle 
middelen de kop in." Sommige mensen 
kiezen daarvoor, in de hoop zo van de bur
geroorlog af te zijn. Bovendien heeft d'Au
buisson de steun van de rijkere klassen. 

"Dood aan de communisten" was zijn ver
kiezingsleus. En met de communisten be
doelt hij de christen-democraten en Duar
te." 

Wat zal het verzet naar uw verwachting 
gaan doen? 

"Het verzet zit nu moeilijk omdat de meer
derheid van de Salvadoraanse bevolking 
wilde stemmen. Dat is bepaald geen teken 
van steun voor het verzet. Het is maar de 
vraag of de politieke vleugel ervan (de 
FDR) de militaire vleugel (FMLN) in de 
hand kan houden, als het tot besprekingen 
zou komen. Duarte moet zien te praten met 
de christen-democraten in het verzet, en 
ook de sociaal-democraten." 

Wat verwacht u van de christen-democraat 

Duarte? Zal hij als president verzoening 
kunnen bewerkstelligen? 

"Helaas is Duarte niet met een overweldi
gende meerderheid gekozen. Aan de an
dere kant is hij de eerste president in El 
Salvador die democratisch is gekozen. 
Daar moet men in binnen- en buitenland 
wel rekening mee houden. Wat moet er 
gebeuren? Noodzakelijk is voor hem dat hij 
de doodseskaders en andere terreurgroe
pen kan opruimen. Zal het leger hem daar
in volgen? Er zijn officieren die zich willen 
houden aan de uitslag van de verkiezingen 

· en Duarte willen accepteren als hoofd van 
het leger. Andere militairen zullen dat niet 
willen doen. Verder zal Duarte zijn pro
gramma moeten proberen uit te voeren. 
Daarin komen punten voor als verbetering 
van de mensenrechten, meer sociale ge
rechtigheid, meer internationale contacten. 
Ik heb zelf maar een paar keer met hem 
gepraat, maar mensen die hem kennen 
zeggen dat hij een moedig man is. Vergeet 
niet, hij is al twee keer uit de regering gezet, 
hij is door militairen gemarteld. En geloof 
maardat uiterst rechtser nu op uit is om hem 
dood te schieten. Dan zijn ze van hem af. 
Dat maakt het extra noodzakelijk dat Euro
pa, en met name de christen-democraten, 
meer hulp gaan geven aan El Salvador .. 
Ik ga er gewoon vanuit dat als een president 
democratisch gekozen is- en dat is Duarte 
- het vanzelfsprekend is dat christen
democraten, ook het CDA, hem ohdersteu
nen. Daar mag je dan bijvoorbeeld wel 
tegenoverstellen dat hij de mensenrechten 
aandacht schenkt, of het oprollen van de 
doodseskaders. 
Anders dreigt er voor El Salvador een 
steeds grotere verscheurdheid. En daar 
worden altijd de arme mensen het slechtof
fer van. Dat proces moet worden gestopt." 

Theo Brinkel <0111 

Janssen van Raay: Bevolking maakte vrije keuze 
CDA-Europarlementariër mr. J. L. Janssen 
van Raay heeft als officieel waarnemer van 
het Europese Parlement zowel de eerste 
als de tweede ronde van de presidentiële 
verkiezingen in El Salvador bijgewoond. 
Hij was daartoe uitgenodigd als ·woord
voerder juridische zaken van de christen
democraten. Janssen van Raay bezocht 
op de dag van de stemming (2e ronde was 
op 6 mei) in totaal 8 stemplaatsen. De 
stembureaus per plaats varieerden van 8 
tot 144. Hij heeft nergens tekenen van mili
taire inmenging bespeurd. De militairen 
zelf waren van het stemrecht uitgesloten. 

Hij constateerde een indrukwekkende op-
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komst, waarbij mensen in volledige vrijheid 
konden stemmen. Militaire dwang of intimi
datie vond niet plaats. Er werd nauwlettend 
op toe gezien dat de regels werden nage
leefd en dat de kiezer vrij en onbeïnvloed 
kon stemmen. Dubbelstemmen was daar-
door uitgesloten. . 
Janssen van Raay constateerde dat of
schoon het verzet opnieuw probeerde de 
verkiezingen onmogelijk te maken het ef
fect op het verloop van de verkiezingen nog 
minder was dan de vorige keer. De grote 
opkomst bij de verkiezingen verklaarde 
Janssen van Raay uit het feit dat de bevol
king van El Salvador een duidelijke keuze 
kon maken uit de puur militaire lijn van 

D'Aubuisson en de politieke lijn van Duarte. 
Hij concludeerde een duidelijke voorkeur 
van het volk voor de democratische weg via 
de stembus. Wellicht dat dit de democraten 
in het verzet er toe brengt aan de eerstvol
gende verkiezingen ook deel te nemen. 

"De uitslag van de tweede ronde kan 
kortom volledig worden aanvaard als een 
democratische wilsuiting van het volk van 
El Salvador. In de praktijk zal moeten blij
ken of het democratiseringsproces door
zet. Voor het Europese Parlement is als 
traditioneel voorvechter van de democratie 
een duidelijk ondersteunende taak wegge
legd". 
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CDA-BESTUURDERSCONFERENTIE 

Decentralisatie-verwachtingen terug naar realiteit 
Een groot aantal CDA provincie- en ge
meentebestuurders lieten hun paperassen 
in de steek om de jaarlijkse conferentie van 
hun vereniging in Utrecht bij te wonen. 
Afgelopen zaterdag werd geconfereerd 
onder de titel "Onder Overheden". Een 
"spitse en cryptische titel" zoals vereni
gingsvoorzitter mr. Scheenstra in zijn ope
ningswoord opmerkte. Daarin stelde hij 
tevens met pijn en verdriet vast, dat de 
lagere overheden nog (te) vaak als , ,ónder
overheden" worden beschouwd door het 
Rijk, dat zijn no-nonsense beleid doseert 
én doceert naar de gemeenten en provin
cies. 
De aanwezigheid van de kamerleden Van 
der Sanden, Paulis en Krajenbrink en van 
de staatssecretaris van Binnenlandse Za
ken Van Amelsvoort, werd dan ook gelijk 
aangegrepen om hen een brief van het 
verenigingsbestuur aan te bieden waarin 
de voorgenomen verlaging van de vergoe
dingen voor staten- en raadsleden , ,onvol
doende gemotiveerd, onbillijk en schadeiijk 
voor het functioneren van de lokale en 
provinciale democratie" werd genoemd. 

Verantwoordelijkheid 
Onder leiding van dagvoorzitter mr. Ph. 
Houben, die de conferentie met doortas
tende kwinkslagen in de juiste banen 
leidde, hield vervolgens dr. H. Franken een 
wetenschappelijk doortimmerd betoog 
over de visie op de overheid. Opvattingen 
over de rechtsorde en de staat, betoogde 
hij, worden beïnvloed door verschillende 
mens- en maatschappijbeelden: niet alleen 
verschillende opvattingen over wat de stat 
zou móeten zijn en zou móeten doen, maar 
ook verschillende opvattingen over wat de 
staat fs en dóet. 
Vanuit een christen-democratisch mens
beeld kwam deze inleider tot een staatsop
vatting waarin op grond van de wisselwer
king tussen individu en gemeenschap 
voorwaarden moeten worden geschapen 
voor het functioneren van de verantwoor
delijke mens. Dat houdt in dat we verant
woordelijkheid voor de ander moeten drá
gen, maarookverantwoordelijkheid aan de 
ander moeten géven. Dat betekent dat er 
dan ook een overheid moet zijn die zo dicht 
mogelijk bij de burgers staat. Daarbij mo
gen decentralisatie en participatie geen 
lege begrippen blijven. 
Franken besloot zijn betoog met een tref
fende vergelijking tussen onze moderne 
samenleving en een weeshuis van vroe
ger: er wordt voor je gezorgd, de kinderen 
hebben het er wel goed, maar ze krijgen 
geen aandacht. Er is, zo sloot Franken af, 
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Het forum tijdens de conferentie. V.l.n.r. Fleers, Franken, Houben, Christiaanse, Van der Sanden. 

vaak niet zozeer een gebrek aan zorg als 
wel een gebrek aan zorgvuldigheid. 
De tweede inleider, dr. G. Fleers, hield 
vervolgens een verhaal over het voor en 
tegen van decentralisatie. Daarin stelde hij 
zich vooral teweer tegen het elitaire den
ken dat decentralisatie vaak in de weg 
staat, nl. dat elk verantwoordelijkheidsbe
sef bij gemeenten zou ontbreken. Zijn 
pleidooi vóór decentralisatie was dan ook, 
beweerde hij, geen pleidooi tégen centrali
satie, maar tegen centralistisch denken. 
Decentralisatie zelf echter, geschiedt voor
alsnog alleen in woorden maar niet in 
daden, aldus Fleers. En voorzover er dan 
al gedecentraliseerd wordt is dat naar het 
provinciale niveau of naar het regionale 
niveau. En die enkele keer dat er, per 
vergissing zou je denken, taakjes wórden 
overgedragen naar gemeenten, wordt er 
door het Rijk een vrachtlading gedetailleer
de regelgeving bij geleverd. 

Uitdagend 
Nadat Fleers op deze manier had vertolkt 
hoe de jarenlange euforie over dencentrali
satie inmiddels aardig is verbleekt, kwam 
echter de derde inleider prof. dr. Chris
tiaanse met een uitdagend betoog. Hij 
meldde dat de financiële positie van de 
lagere overheden in Nederland in menig 
opzicht "tamelijk rooskleurig" is. Nadat hij 
op deze manier de volle aandacht van de 
overeind schietende conferentiegangers 
had gekregen, vervolgde hij met de gedurf
de opmerking dat ombuigingen bij deze 
overheden dan ook terecht (kunnen) zijn. 
Hij voegde daaraan toe dat het niet zo 
aantrekkelijk is voor de eenheid in presen
tatie van het CDA als op nationaal niveau 
wordt ingestemd met noodzakelijke ombui
gingen en vervolgens op provinciaal en 

gemeentelijk niveau daartegen wordt ge
protesteerd - tezamen met fracties die op 
nationaal niveau tot de oppositie behoren. 
Christiaanse vatte in de discussie na de 
lunch zijn betoog nog eens samen met de 
opmerking dat het wenselijk is dat er een 
meer constructieve opstelling tegenover 
decentralisatie op het lokale niveau ont
staat. Vaak zéggen gemeentebestuurders 
wel meer taken en zelfstandigheden te 
willen. Maar dan schrikken ze vervolgens 
terug voor de grotere verantwoordelijkhe
den - óók voor bezuinigingen - die dat 
meebrengt, aldus Christiaanse, die overi
gens zélf lang in de gemeenteraad van 
Rotterdam heeft gezeten. 

Onorthodox 
In de discussie bracht - naast vele andere 
opmerkingen uit de zaal - een bestuurder 
uit Emmeloord een wel zéér interessant 
punt naar voren. Of bezuinigingen nu door 
het Rijk of de gemeenten worden aange
bracht, het treft altijd dezelfde burgers, 
betoogde hij. Wellicht kan, áls er tóch 
bezuinigd moet worden, dat dan nog het 
beste via de gemeenten, die immers het 
dichtst bij de burgers staan. Dit onorthodo
xe pleidooi voor de decentralistie van 
bezuinigingen wist het forum - naast de 
drie inleiders van de ochtend aangevuld 
met Tweede Kamerlid Van der Sanden
zelfs enigszins van slag te brengen. 
Dagvoorzitter Houben sloot daarop de 
conferentie af met de constatering dat de 
verwachtingen over decentralisatie weer 
waren teruggebracht tot realiteiten. Daarop 
keerden CDA-bestuurders terug naar de 
basiscellen van onze democratie: onze 
gemeenten en provincies. ..,.. 

Frank ten Have 
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y 
Taboe 
Wat Hans Schipper schrijft in de column 
van CD/ACTUEEL van 21 april is mij uit het 
hart gegrepen. 
"Er rust een taboe binnen het CDA om de 
rakettenkwestie aan de orde te stellen en 
überhaupt het hele nucleaire bewape
ningsstelsel." 
Ja, inderdaad je ondervindt weerstand om 
er gewoon open en bloot over te praten. Ik 

: begrijp dat niet goed en zeker niet als je het 
program van uitgangspunten leest/her
leest. Het zou goed zijn als er nog een 
eenvoudige gespreksleidraad zou kunnen 
verschijnen, als (verplicht) huiswerk voor al 
de vrouwenberaden en plaatselijke afdelin
gen. Een leidraad om broederlijk en zuster
lijk over deze wereldwijde problematiek te 
communiceren. 
Wikkend en wegend elkaar vasthoudend! 
En dan bij de uiteindelijke beslissing incai
culerend (een beperking inbouwend): als 
regeringspartij draag je verantwoordelijk
heid voor het hele Nederlandse volk. 
Tijd en geld (inderdaad H.S.) is bij deze 
suggestie ook een dominante factor. 
Maar wie weet, kan. er toch nog wat van 
komen ... want waar een wil is ... kan er 
soms veel! 

J. van Beuzekom-van Veen, Den Haag 

Goedkoop naar familie 
in Amerika-Canada? 
Bestemmingen o.a. Detroit, Chicago, 
Grand-Rapids, Minneapolis. 
Prijzen vanaf f 1.220.-. Kinderen 
speciale korting. 

~· DUTCH 0 ~ ~ IMMIGRANT 
,...._.... SOCIETY 

Een Christelijke emigranten
vereniging die belangen behartigt van 
de Nederlandse emigranten in Amerika 
en Canada. ' 
Vluchtenadm.: Postbus 159, 
3230 AD Brielle. Tel. 01810-5667. 
Ledenadm.: Posthus 455,2270 CL 
Voorburg. TeL 070-868371. 
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Onderwijsconferentie 
Joop Zijlstra doet erg enthousiast over de 
drie onderwijsconferenties (CD/ACTUEEL 
van 21 april). Maar ik weet niet of hij goed 
geluisterd heeft naar het antwoord van 
minister Deetman op de opmerkingen van 
de heer Stegeman, voorzitter van de Alge
mene Vereniging van Schoolleiders in Den 
Bosch. 
De minister bleek niet bereid in de evalua
tie van de VBaO-experimenten de vraag te 
betrekken of de gestelde doeleinden -
optimale ontplooiingsmogelijkheden voor 
de kansarmen - wel haalbaar zijn. De 
ervaringen in het buitenland met betrek
king tot dit punt zijn negatief en zorgwek
kend! 
"Slechts één hoop rest ons: we zullen ook 
de opbrengst van de conferenties op waar
de schatten, evalueren en vervolgens met 
de ministers en kamerleden bespreken," 
schrijft Zijlstra. Is er inderdaad nog tijd voor 
het bijstellen van beleidsvoornemens? Zo 
ja, poog dan terwille van de kansarmen te 
voorkomen dat de minister "blind" gaat 
varen. 
Experimenten graag! Maar dan wel met 
open ogen voor de resultaten van de 
kansarmen en kansrijken. 

ir. J. M. Schijen, oud-rector 

Congres op zondag 
Eén dezer dagen ontving ik als CDA-lid een 
uitnodiging om op zondag 27 mei a.s. deel 
te nemen aan de buitengewone zitting van 
het EUJCD-congres te Maastricht. Dit con
gres wordt notabene op Gods dag afgeslo
ten met een "open manifestatie", waar van 
Nederlandse zijde zullen spreken de CDA
ers Notenboom, Beumer, Lubbers en Buk
man. De oecumenische dienst is de vlag 
die de lading nog moet dekken. Hoevelen 
zijn er niet die op deze dag ten gerieve van 
velen werk moeten verrichten, moeten 
reizen enz. Een dag die de Heere heeft 
ingesteld om te rusten van alle werk, om 
naarstig op te gaan naar Zijn Huis en die 
dag in Zijn dienst te besteden. 
Ik schaamde me als CDA'er deze uitnodi
ging te hebben ontvanqen en ik heb hem 
dan ook direct teruggestuurd met de ernsti
ge waarschuwing aan het organisatie
comité om de zondag als rustdag in ere te 
houden. 

J. Soeteman, Ouddorp. 

Politieke noodzaak 
De plaatsing van de kruisraketten is een 
politieke noodzaak. Dus geen militaire, dit 
blijkt wel uit een artikel op blz. 19 van CD/ 
ACTUEEL nr. 4. De plaatsing van de kruis
raketten is een bevestiging van de eenheid 
van het Atlantisch Bondgenootschap. Een 
aanval op één betekent een aanval op al
len. Voor zover het de internationaal poli
tieke kant betreft. 
Maar nu de binnenlandse politieke kant. 
Wat is het alternatief voor dit kabinet alshet 
onverhoopt over de kwestie van de kruisra
ketten komt te vallen. Een tweede kabinet 
Den Uyl? Dat komt er, bralde de heer Den 
Uyl al in 1977. 
Een ander alternatief is natuurlijk de Stap
horster variant tenminste als deze over een 
meerderheid kan beschikken. Na een kabi
netscrisis is de laatste mijns inziens het 
beste alternatief zodat alsnog een positief 
plaatsingsbesluit kan worden genomen. 
Zou een dergelijk kabinet na een kabinets
crisis niet tot stand kunnen komen dan 
dient er in 's lands belang een zakenkabi
net te komen. 
A. Mulder, Oasterzee 

CDA-Vrouwenberaad 
Op 4 juni a.s. vindt in de Jaarbeurs te 
Utrecht een CDA-manifestatie plaats over 
de vrouw in Europa. Deze manifestatie zal 
van half tien tot half elf voorafgegaan 
worden door een vergadering van de 
Landelijke Raad van het Vrouwenberaad. 
Tijdens deze korte vergadering zullen 
slechts huishoudelijke onderwerpen aan 
de orde komen. Het programma voor de 
rest van de dag ziet er globaal als volgt uit: 
Het voorstellen van de drie CDA-vrouwen 
die voor het Europese Parlement op ver
kiesbare plaatsen staan. Fon.:mdiscussie 
over gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen die een zelfstandige activiteit 
uitvoeren. Na de lunch komt de verkiezings
karavaan in de vergadering en zal Bouke 
Beumar het woord voeren. 
Wanneer u aan deze dag deel wilt nemen, 
geeft u zich dan zo spoedig mogelijk op 
door middel van overmaking van f 10,- op 
postgirorekening 3229 ten name van het 
CDA-vrouwenberaad, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, onder vermelding van 
4 juni. Reiskosten boven de f 15,- zullen 
worden vergoed. 
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==~==-------------------------------------------------------------------------VERKIEZINGEN 

Kiezers voorkeuren sedert kabinet-Lubbers 

Leveren aanstaande ,terlt:iezingen 
meevallend resultaat -r~~oor het CDA op? 

14 juni zijn er opnieuw verkiezingen 
voor het Europees Parlement. Wat zal 
de opkomst zijn voor het CDA? Hoe 
sterk leeft "Europa"? In enkele artikelen 
besteden we aandacht aan deze en 
andere vragen (zie CD/ACTUEEL nr. 
16/17/18 en de CDA-Krant nr. 3). Kees 
Bremmer vraagt zich deze week af wat 
voor uitslag we voor het CDA mogen 
verwachten. 
Verkiezingsonderzoekers maken wel on
derscheid tussen drie soorten golfbewe
gingen onder de kiezers. 
Allereerst is er de lange-termijn-ont
wikkeling. In de Nederlandse situatie 
kan men bijvoorbeeld denken aan het 
verschijnsel van het losser worden van de 
band tussen "geloof" en partijvoorkeur c.q. 
stemkeuze. Mede hierdoor is sprake van 
een afnemende aanhang van de christen
democratische partijen sedert de jaren 
zestig. 
Vergelijkbaar daarmee is de lossere band 
tussen maatschappelijke positie, tussen 
"klasse" en partijvoorkeur. Werknemers 
stemmen de laatste tijd bijvoorbeeld niet 
automatisch meer PvdA omdat zij behoren 
tot de arbeidersklasse. Vooral de VVD 
heeft de afgelopen twintig jaar sterk gepro
fiteerd van deze lange-termijn-ontwikke
ling. 

Middellange termijn 
Vervolgens onderscheiden we electorale 
bewegingen op middellange termijn, die 
een periode van 1 à 2 jaar beslaan: Wij 
beoordelen hier electorale ontwikkelingen 
sedert het aantreden van het kabinet Lub
bers, november 1982. 
Hoe ontwikkelde zich de aanhang van 
CDA, PvdA en VVD? Welke "trends" 
tekenen zich af? Bij nadere beschouwing 
ontvouwt zich in hoofdlijnen het volgende 
beeld. 
e Het CDA évenaart thans niet meer het 

verkiezingsresultaat van 29,3% van 
september 1982. 

e De PvdA zit royaal boven de uitkomst 
van 30,4% van september 1982. 

e De VVD blijft tamelijk constant in de 
buurt van de 23,1% van september 
1982. 
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e Het aantal kiezers dat geen voorkeur wil 
uitspreken neemt voortdurend toe. 

CDA 
Het CDA zit nog steeds op de golf die 
inzette bij de val van het tweede kabinet
Van Agt, voorjaar 1982. In de zomer van 
dat jaar tekende zich een neerwaartse lijn 
af die uitmondde in een resultaat van ruim 
29% bij de Tweede Kamerverkiezingen. 
Vlak na de installatie van het kabinet 
Lubbers toonde een peiling opnieuw rond 
de 29% voor het CDA. Nauwelijks een 
maand later, eind december, werd krap 
24% gemeten. Wanneer we de kiezers
voorkeuren in 1983 per kwartaal bekijken 
dan komt het hoogste gemiddelde op bijna 

VVD CDA PVDA 

Overzicht van hoogtepunten (kolom 2) en diep
tepunten (kolom 3) in wekelijkse peilingen tus
sen september '82 en heden voor CDA, VVD en 
PvdA vergeleken met de verkiezingsuitslag voor 
de Tweede Kamer van september '82 (kolom 1 ): 
23, 1 % voor de VVD; 29,3% voor CDA en 
30,4% voorde PvdA. (figuur 1}. 

27%, dat was voorjaar 1983. Het laagste 
kwartaalgemiddelde ligt op ongeveer 
24,5%. 
De laagste score die sedert einde 1982 in 
een wekelijkse peiling is gemeten ligt voor 
het CDA op 22,8%. De hoogste score in 
een wekelijkse peiling komt in 1983 uit op 
28,8%, namelijk in februari van dat jaar. 
De conclusie dringt zich op dat een herha
ling van het verkiezingsresultaat van sep
tember 1982 vooralsnog geen eenvoudige 
opgave lijkt. Het CDA zit met een niveau 
van omstreeks 27% voorlopig aan zijn 
plafond. Dat hangt samen met het feit dat 
een deel van de aanhang van 1982 mo
menteel nog zijn keuze voorbehoudt. On
geveer een kwart van de CDA-kiezers uit 
1982, goed voor 1 0 zetels, weet nog niet of 
men zal gaan stemmen. 

PvdA 
De lijn van herstel voor de PvdA na de val 
van het tweede kabinet-Van Agt zet zich 
door. Bij de vorige verkiezingen behaalde 
de PvdA 30,4%. Bij enkele wekelijkse 
peilingen scoorden de socialisten zelfs 
rond de 39%! Bekijken we de kwartaal
gemiddelden van einde 1982 af dan ligt het 
laagste gemiddelde op ruim 35%, bijna 5% 
boven het niveau van september 1982. Het 
hoogst gemeten kwartaalcijfer ligt op 37%. 
De sterke positie van de PvdA blijkt ook uit 
een relatief hoge trouw van de aanhang uit 
1982. De PvdA maakt momenteel een 
ontwikkeling door die doet denken aan de 
vlucht die het CDA in 1976 in de opiniepei
lingen nam. De socialisten zitten in deze 
tijden kortom op "rode rozen". 

VVD 
In 1982 werd de VVD met tien zetels winst 
de grote verkiezingswinnaar. Hoe is het 
sedertdien gegaan? 

Het hoogste kwartaalcijfer voor de libera
len ligt op ruim 23%, dat was in de zomer 
1983. Het laagste kwartaalcijfer komt uit op 
ruim 21%. Bekijken we de wekelijkse 
peilingen dan ligt het hoogste gemeten 
resultaat voor de VVD op ruim 25%. Het 
laagste ligt op 19%, dat was tijdens de 
ambtenaren-staking einde november 
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Campagne 1981 

Campagne 1982 

6 ó 4 3 z 1 Uitslag 
Figuur I :overzicht resultaten peilingen CDA in de laatste zes weken van de verkiezingscampagne in 
1981 en 1982. 

. 1983. De VVD zit in elk geval niet langer in 
de lift. De onstuimige groei is voorbij. Af en 
toe doen zich zelfs signalen voor die erop 
lijken dat deze partij voor een lichte daling 
staat. Over het geheel genomen blijven de 
liberalen de laatste anderhalf jaar evenwel 
tamelijk constant. Dat is geen geringe 
prestatie. 
Het plaatje op middellange termijn is dus: 
De PvdA zit in de lift. Licht verlies voor het 
CDA. Stabiliteit voor de VVD. 
Nu is het op zich niet ongewoon dat met 
name de grootste regeringspartij de wind 
het zwaarst tegen heeft. En dat de grootste 
oppositie-partij voor de wind fietst. 

Verkiezingscampagnes 
Dit brengt ons bij de derde golfbeweging: 
de korte termijn. 
In de CDA-Krant van 28 april zagen we dat 
de binding van de kiezers aan politieke 
partijen de afgelopen twintig jaar steeds 
losser is geworden. We zeggen ook wel dat 
het aantal "zwevende kiezers" sterk is 
gegroeid. En dat betekent dat men in 
toenemende mate binnen de ontwikkelin
gen op (middel)lange termijn sterk wisse
lende bewegingen onder de kiezers kan 
constateren. 
Van invloed op de korte termijn is bijvoor
beeld een verkiezingscampagne. Nog 
meer invloed kunnen uitschietende ge
beurtenissen in verkiezingstijd hebben." 
Men kan bijvoorbeeld denken aan het 
effect van een televisie-debat, bijzondere 
gebeurtenissen (gijzeling), het bekend 
worden van bepaalde beleidsmaatregelen, 
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etc. Het is echter vrijwel onmogelijk dat 
daardoor de ontwikkelingen op de middel
lange termijn in een verkiezingscampagne 
worden omgebogen. 
De richting van de verkiezingsuitslag, ver
lies, winst of stabiliteit, staat als regel 
weken voor de dag van de verkiezingen 
vrijwel vast. Het grootste nieuws van de 
verkiezingen is dan ook vaak de mate van 
afwijking van de voorspelling enkele dagen 
tevoren. 
Figuur 11 geeft een overzicht van de resulta
ten van het CDA in de slotfase van de 
campagnes van 1981 en 1982. Het feit dat 
op dit moment zoveel kiezers nog "zwe
ven" kan overigens nog voor tamelijk grote 
verrassingen zorgen op 14 juni a.s. Voor 
alle drie partijen constateerden we hierbo
ven schommelingen van ongeveer zes % 
(± 9 zetels) bij wekelijkse peilingen. (zie 
figuur I) 

De PvdA de grote winnaar of tegenvallen
de winst? CDA: licht verlies vergeleken bij 
1982 of "meevallend resultaat"? Het op
komstpercentage is van groot belang voor 
de definitieve uitslag. Het motiveren van de 
eigen vaste aanhang naar de stembus, dàt 
is de grote opgave in de komende weken. 
Plaatselijke bestuurderen: stroop de mm.i
wen voor "Europa", maar op! <1111 

Kees Bremmer 

noot 
Eerdere artikelen verschenen in CD/ACTUEEL van 21 
april jl. en de CD-Krant van 28 april jl. 
Bij het schrijven van dit artikel waren de laatste opinie
cijfers van afgelopen weekend nog niet bekend. 

BOEKEN 
"Europa nu" 
"Wat we van Europa moeten weten" is 
momenteel in een overzichtelijk boekwerk 
gebundeld. Frans Micklinghoff, journalist 
en o.a. redacteur van het op Europa 
gespecialiseerde blad "Europa Een" heeft 
de feiten op een rij gezet. 
In de inleiding van het 162 pagina's tellen
de boek onderstreept de EG-commissaris 
het belang van Europa: "Het bestaan van 
de Gemeenschap is geen deel van het ver
leden, het is een werkelijkheid van vandaag 
die het leven van allen die in een van de 
tien lidstaten wonen onmiskenbaar beïn
vloedt." 
Hij prijst het boek van Mieklinghaft aan als 
een middel om te vernemen hoe die 
beïnvloeding wel plaatsvindt. 
Uitvoerig gaat de schrijver in op ,de wijze 
waarop de gedachte aan een Verehigd 
Europa in de loop der jaren vorm kreeg en 
werd geconcretiseerd in de Europese Ge
meenschap voor Kolen en Staal, de Euro
pese Economische Gemeenschap en Eu
ratom. Hij beschrijft hoe in de jaren '60 en 
'70 de Europese Gemeenschap steeds 
meer in een bestaanscrisis verzeild raakte. 
Veel aandacht besteedt Micklinghoff aan 
een aantal Europese instellingen: de Euro
pese Commissie, de Raad van Ministers, 
het Europese Parlement, het Europese Hof 
van Justitie, de Europese Rekenkamer, 
e.v. Vooral het Europese Parlement komt 
uitvoerig aan bod. Over de positie van het 
EP verklaart de auteur dat bezorgdheid 
niet ongegrond is: "De verworvenheden, 
ook op Europees niveau, worden in deze 
economisch moeilijke tijden direct en 
indirect aangetast. Daarom is het ook van 
belang voor het Europese Parlement dat 
een werkzaam beleid wordt uitgestippeid 
om de economische groei blijvend te her
stellen en de onrustbarend stijgende werk
loosheid terug te dringen." 

Overzicht 
Tenslotte biedt het boek een chronologisch 
overzicht van de groei naar een Verenigd 
Europa, adressen van Europese instellin
gen en een literatuuroverzicht voor hen die 
meer willen weten. Bij uitstek geschikt voor 
het onderwijs of voor CDA-leden die in 
Europa geïnteresseerd zijn. Het heet "Eu
ropa nu; het verhaal van de Europese 
eenwording". 
Het is uitgegeven door Stenfert Kroese in 
Leiden en kost f 24,50. · <1111 
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Voor ons export- en 
importbedrijf zoeken wij 
leveranciers van: 

ZEUGEN 
SLACHTVARKENS 
BIGGEN 

DASVEEBV 
Vee- en Varkens export en 
import 

Postbus 5, 7670 AA Vriezen' 
veen. 
Telex 36590, tel. 05499-1819 

nv goudavuurvast 

vuurvaste 
installaties 

2800 AB Gouda, postbus 56,01820-16744 

adviesbureau voor bouwkosten 
Brederodestraat 31 

2042 BA Zandvoort 
Telefoon 02507-15144* 

Lingen 
Beton 

Standaard produktenen maatwerk 
in prefab beton 

Betoncentrale 
11 Papendrecht" 
3350 AA Papendrecht/Nederland 

Wat doen wij? 
- Wij maken vuurvaste, isolerende en 

chemischbestendige stenen en beton. 

-Wij verzorgen de engineering en 
begeleiding van ovenbouw projekten. 

- Wij zorgen voor correcte montage door 
eigen vaklieden. 

en ... wij doen dit ook graag voor u. 

De specialisten op 
het gebied van 
bouwkosten 
• Heeft u BOUWKOSTEN PROBLEMEN? 

Ons bureau heeft al sedert 1948 een ruime ervaring bij 
het oplossen van deze problemen d.m.v. verschillende 
begratingsmethodieken 

• Problemen bij de aanbesteding? 
Ook deze lossen wij voor u op. 

• Ons dagelijks werk bestaat uit: het maken van begrotingen -
d.i. het op ambachtelijke wijze berekenen van de bouwkosten. 

• Wenst u meer informatie? Onze brochure ligt voor u klaar. 
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Na het afwijzen van de crisisvariant en vele 
andere varianten door de NAVO en dus door de 
VVD presenteert Lubriek de Lubriek-variant. Dit 
eveneens ter redding van ons aller kabinet. 

I. de plaatsing wordt verplaatst naar Baarie
Hertog 
2. de fundering is niet van gewapend beton 
maar van hout geverfd met betonverf 
3. de nucleaire lading wordt opgeslagen in de 
Noordzee. -
In tijden van internationale spanning wordt de 
Urkervloot gevorderd (wat een vondst!). 

Commentaar van de heer Nijpels: mijn achterban 
wil een andere politiek. Overal en te beginnen in 
Nederland. Toch ben ik akkoord met de 
Lubriek-variant mits houtwonn wordt bestreden. 
Vraag onzerzijds. Blijft er dan nog wel wat van 
Nijpels over? 
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POLITIEK PAMFLET OVER DEFENSIE: 

VERTROUWEN ALS BASIS 
VOOR DUURZAME VREDE 
Met het speciale middenkatem in CD/ 
ACTUEEL van 14 april j1. ten behoeve van de 
ALV op 16 juni aanstaande hebben alle CDJA~ 
leden ook de concept-tekst in huis van het 
nieuwe politieke pamflet dat op 24 november 
en 8 december aanstaande door de CD JA-raad 
zal worden vastgesteld. In onderstaand arti
kel zal ik de defensie-paragraaf aan een 
nadere beschouwing onderwerpen en dit doen 
met de uitspraken van de CDJA-raad van 31 
maart jl. in de hand (zie CD/ ACTUEEL van 7 
april1984). 

Opvallend mag genoemd worden het feit dat 
paragraaf 11 van het Politiek Pamflet de simpele 
titel kreeg van "Defensie" en dus niet gekozen 
werd voor de mode-term "Vrede en Veiligheid". 
Daarentegen legt de paragraaf wèl de nadruk op 
het feit dat vrede niet gezien kan worden zonder 
gerechtigheid en dat zolang er sprake is van 
onrecht er moeilijk gesproken kan worden van 
vrede. 

Tevens wordt gesteld dat wantrouwen en onbe
grip een echte duurzame vrede in de weg staan. 
Een dialoog tussen de machtsblokken kan leiden 
tot meer begrip voor elkaar en op basis van een 
toegenomen vertrouwen kan gekomen worden 
tot een terugdringing van de bewapening. 
Een ander aspect van die bewapening is de 
vervlechting van wetenschap en techniek met de 
bewapening (is-industrie). In het (concept) Poli
tiei.G Pamflet onderkent men dit verschijnsel en 
pleit vervolgens voor een zich meer op de 
doelstellingen van vrede, gerechtigheid en ver
antwoordelijkheid richten van de wetenschap, 
zonder overigens aan te geven hoe zulks te 
verwezenlijken. Al even problematisch is de 
relatie bewapening - ontwikkelingslanden. Te
recht wordt gesignaleerd dat geld uitgegeven 
voor bewapening beter aan de ontwikkeling van 
de economie besteed kan worden. 
Helaas is het nu eenmaal zo dat juist ontwikke
lingslanden nogal hechten aan een krijgsmacht 
als teken van hun (juridische) souvereiniteit, al 
stelt deze economisch niets voor. 

KERNBEWAPENING 
Het dreigen met wapensystemen die de gehele 
mensheid dreigen te vernietigen wordt als on
aanvaardbaar bestempeld. 
Daarom mag er niet berust worden in het bezit 
van kernwapens en dient het huidige aantal 
kernwapens en -ladingen fors verminderd te 
worden. Initiatieven hiertoe dienen in NAVO- en 
VN-verband genomen te worden. Vervolgens 
komt er een wat cryptische zin luidend: "Eenzij
dige stappen tot wapenvermindering (bedoeld 
wordt kernwapens/ladingen R.B.) binnen de 
NAVO moeten hierbij niet worden uitgesloten, 
op voorwaarde van politieke stabiliteit. Wat 

wordt hier verstaan onder "binnen de NAVO"? 
Eenzijdige stappen zou suggereren van de 
NAVO (variant I) of moet "binnen" als zijnde 
afkomstig van een NAVO-lid beschouwd wor
den met als nuancering dan dat deze stappen dit 
NAVO-lid niet "buiten" het bondgenootschap 
mogen plaatsen? (variant 11). Aan de lezer 
voorlopig nog de keus met als toevoeging 
mijnerzijds de mogelijkheid van gewoon slecht 
taalgebruik. Opvallend is ook de voorwaarde 
van politieke stabiliteit. De CDJA-raad van 31 
maart verbond aan een, gezien de huidige 
internationale omstandigheden, niet-plaatsen 
van kruisvluchtwapens in Nederland de voor
waarde dat de Nederlandse regering in de 
conventionele sfeer of op andere manieren haar 
loyaliteit als NAVO-bondgenoot zou tonen. 
De "politieke stabiliteit" van het Politiek Pamfl.,t 
zou ik kunnen vangen onder "de huidige interna
tionale omstandigheden~'Van de raadsuitspraak; 
de loyaliteit van Nederland aan het Atlantisch 
bondgenootschap als door de Raad geëist kan 
alleen via de interpretatie van variant 11 (zie 
boven) binnen de tekst van het concept gesmok-
keld worden. · 
Tot slot nog iets over de hoogte van de Neder
landse defensie-uitgaven: hierover wordt in het 
concept Politiek Pamflet geen uitspraak gedaan. 
Op de CDJA-raad van 31 maart werd evenwel 
gesteld dat het terugdringen van de rol van de 
kernbewapening alleen kan wanneer er com
pensaties plaatsvinden in de conventionele sfeer 
en daarvoor zullen de defensie-uitgaven ver
hoogd dienen te worden. • 

Robert in den Bosch 
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CDJA WIJST CRISISV .llRI.llNT .H.F 
De kruisraketten vormden een van de onderwer
pen waarover het algemeen bestuur van het 
CDJA afgelopen zaterdag sprak. Allereerst werd 
de verwrongenheid in de discussie daarover 
gesignaleerd. Heel Nederland is in discussie 
over kruisraketten behalve het CDA. De inbreng 
van de VVD bestaat uit een lijdzaam volgen van 
de NAVO, aldus voorzitter in spe Hans Huibers. 
Antoine van Bijsterveldt (Zuid-Holland) pleitte 
voor een snelle beslissing. Welke beslissing er 
ook genomen zal worden, geen enkele variant 
zal het totale CDA kunnen bevredigen. Verder 
uitstel of het besluiten niet eerder dan in 1988 te 
plaatsen zou het CDA op dit punt verder in 
discrediet brengen. Ook de veelbesproken 
crisis- of invliegvariant kon niemand bekoren. 
Ko Scheele noemde deze variant absolute flauwe 
kul omdat er geen militair-strategische of wa
penbeheersingseffecten mee gemoeid zijn. 
Het enige voordeel zou het overeind houden van 
het kabinet zijn. Renger de Bruin (Utrecht) 
noemde het zelfs een gevaarlijke variant in 
verband met de risicoversterkende effecten van 
het invliegen. Berend Kamphuis (Groningen) gaf 
het CDA iets meer krediet. Het is de enige partij 
waar op een effectieve manier wordt getracht 
iets aan de terugdringing van de rol van de 
kernwapens te doen, hoe Inconsequent dat af en 
toe ook uit de verf komt. Het onvoorwaardelijke 
nee van de Partij van de Arbeid blijkt ook niet te 
helpen. Wel mist hij een politieke conceptie 
achter het vredes- en veiligheidsbeleid. Zo 
vroeg hij zich af of reële wapenbeheersing op 
basis van een afschrikkingsbeleid, dat door de 
NAVO gevoerd en door het CDA omhelsd wordt, 
wel zo logisch is. Berend benadrukte het belang 
van het hebben van een politieke lijn, ook als de 
vraag van het al dan niet plaatsen van kruisraket
ten allang achter de rug is. 

JEUGDWERKLOOSBEID 
Positieve waardering ondervonden de meest 
recente plannen uit de industriële sector om de 
jeugdwerkloosheid aan te pakken, hoewel dit bij 
enkele bestuursleden getemperd was, in af
wachting van de concrete invulling daarvan. Het 
betreft plannen om de harde kern van jonge 
langdurig werklozen te helpen met leer- en 

AB-INFO 
ervaringsplaatsen, groeibanen, het leerlingen
stelsel en zeer zware sJilisidies. Johan de Boer 
(DB) vond het al heel wat dat deze plannen er 
uiteindelijk uitkwamen en was dan ook zeer 
sceptisch over de mogelijkheden om hierover 
overeenstemming te bereiken met de Jonge 
Socialisten en de Werkende Jongeren van het 
FNV, die furieus tegen waren. Het sprak hem 
bijzonder aan dat de CDA-fractie zich inspande 
om hun die zo'n stageplaats krijgen ook na een 
jaar perspectief op een baan te bieden. Wel uitte 
hij zorg over de inkomenspositie van de jonge
ren die op deze wijze geholpen worden. Ronald 
Bakker (DB) deelde deze zorg hoewel hij waar
schuwde om ons niet te veel op het materialisti
sche aspect te concentreren en ook aandacht te 
schenken aan de kwaliteit van het bestaan, 
bijvoorbeeld het jeugdwelzijnsbeleid. Johan de 
Leeuw (voorzitter) stelde bij een interruptie dat 
een verdere verlaging van het minimumjeugd
loon niet meer erg waarschijnlijk was, omdat een 
verdere daling niet of nauwelijks mogelijk is. In 
zijn reactie stelde Johan dat de sociaal
economische ontwikkelingen positief waren. Hij 
waarschuwde wel zich er niet op te verkijken, 
hoewel de voorspelde nadelige ontwikkelingen 
op dit ogenblik minder ongunstig blijken uit te 
vallen dan verwacht. 

den welVing. 

JONGERENCURSUSBEEK 
Net als de afgelopen jaren organiseert de 
stichting Kader- en Vormingswerk CDA ook deze 
zomer weer een speciale kadercursus voor 
jongeren te Beek bij Nijmegen. 
In tegenstelling tot de normale kadercursus vindt 
deze cursus in een aaneengesloten week plaats. 
De cursus begint maandag 25 juni om 10.00 uur en 
duurt tot vrijdag 29 juni ± 16.00 uur. 
Het aantrekkelijke van deze cursus is het inten
sief samenwerken, het samen ontspannen en het 
samen achter de schermen van de grote politiek 
kijken. 
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Naast de twee cursusleiders, Wim Eikelboom en 
Harm Waterborg, komen deskundigen uit partij 
en kamerfractie opdraven voor de verschillende 
onderdelen van het programma. 
De kosten van deze cursus, waarbij verblijf, 
maaltijden en dergelijke zijn inbegrepen, bedra
gen f 100,-. Reiskosten boven de f 15,- worden 
vergoed. 

Heb je interesse of wil je meer weten: bel dan 
met de Stichting Kader- en Vormingswerk CDA. 
070-924461 of stuur onderstaande bon op. • 

Ten slotte kwamen nog enkele organisatorische 
aanbevelingen welke uitvloeisel waren van het 
rapport van de emancipatiecommissie, in be
spreking. De voorstellen werden over de gehele 
linie niet onwelwillend ontvangen, zij het dat 
enkele bestuursledei\ duidelijk maakten toch 
iets meer verwacht te hebben. Berend Kamphuis 
(Groningen) signaleerde dat het pas een begin
punt was: emancipatie heeft ook te maken met 
de stijl van politiek bedrijven, met normen, en 
waarden die dieper gaan en meer inhoud 
hebben als alleen organisatorische maatregelen, 
welke er op gericht zijn om deelname (partipa
tie) van meisjes te vergroten. 

Ko Scheele onderstreepte het belang van deze 
zaak, omdat het de politieke problemen van 
gelijkberechtiging en spreiding van macht be
treft. Wel stelde hij dat bij emancipatie drie 
groepen niet vergeten mogen worden, te weten 
de homosexuelen, de tweede generatie minder
heden en de werkloze jongeren. Jolanda Kolf
schoten (DB) verdedigde de gekozen opzet met 
de opmerking dat de commissie voor de nood
zaak was komen te staan zich beperkingen op te 
leggen. Ten dele betrof het bovendien ook 
anders geaarde problemen. Ton Strien (DB) 
merkte bovendien op dat er ook via andere 
kanalen al veel aandacht aan de problemen van 
de tweede generatie van buitenlandse werkne
mers en werkloze jongeren wordt besteed. Daar 
zit duidelijk beweging in, constateerde de vice
voorzitter. Wel merkte hij op dat het het AB ernst 
was met de emancipatie. Hij benadrukte de 
noodzaak van een vrouwbewuste ledenwerving. 
Niet alleen omdat dit een vergroting van het 
ledenaantal betekent, maar omdat meisjes iets 
wezenlijks aan onze organisatie kUnnen toevoe
gen. Jolanda benadrukte bovendien dat het niet 
de bedoeling was dat een klein clubje zich als het 
ware op een sectarische wijze met emancipatie 
gaat bezighouden. Het is de bedoeling dat de 
gehele organisatie de gedane aanbevelingen 
overneemt. Zij hoopte met name dat provincies 
en kernen aandacht aan emancipatie zullen 
besteden en leden van de commissie eens voor 
een spreekbeurt uit zullen nodigen. • 

René Nijhof 

r-------------· I Bon 1 
1 Ik geef mij op voor de jongerencursus te I 
I Beek van 25 t/m 29 juni. 1 

I 
Naam: ------------------------------------------- I 

I Adres: ------------------------------------------ 1 
I ~:,:~~=~t~:--~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ I 
I Telefoon: --------------------------------------- I 
I Handtekening: -------------------------------- I 
1 Opsturen aan Kader- en Vormingswerk I 
I CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den I 

Haag. I ·-------------· CDJA 19 mei 1984 



MEIDENMANIFESTATIE P.I.J.O.N. OP 25 EN 26 MEI 

,,IS WERKEN LEUK?" 
Heb je (als meisje) nog niet besloten om 25,26 en 
27 mei naar de Euromanifestatie in Maastricht te 
gaan of ga je alleen de 27e, dan is er voor jou nog 
een andere mogelijkheid. 
Het PIJON is het Nederlands platform voor inter
nationaal jongerenwerk. Bijna alle jongerenorga
nisaties zijn hierbij aangesloten, ook het CDJA. 
Dit PIJON organiseert voor meisjes tussen 12 en 
21 jaar een meidenmanifestatie. Wat moet je je 
daarbij voorstellen en wat kun je ervan verwach
ten? 
Meisjes uit allerlei soorten organisaties, zoals 
vakbeweging, buurt- en clubhuis, vormings
werk, federatie van jonge agrariërs, jongeren
centra en politieke jongerenorganisaties, heb
ben besloten om een manifestatie op touw te 
zetten, waarbij iedere klub op een eigen manier 
en vanuit de eigen achtergrond aan de orde kan 
stellen wat meisjes zelf van hun werk of werk
loosheidssituatie vinden. 
Omdat dit gebeuren (óók) plaatsvindt in het ka
der van de verkiezingen van het Europees Parle
ment zijn nationale en Europese (Nederlandse) 
parlementariërs uitgenodigd om een kijkje te 
nemen en zich op de hoogte te stellen van de 
verlangens die er bij de verschillende meisjes
(-groepen) leven. 
Het programma is verdeeld in een gedeelte op 
vrijdagavond en tijdens de zaterdag. Je kunt bei
de dagen aanwezig zijn (gelegenheid tot over
nachting is aanwezig), maar je kunt ook alleen 's 

CDJA-VELDHOVEN 

Op 24 mei a.s. organiseert het CDJA-Veldhoven 
een discussiebijeenkomst over de stelling "In 
principe leidt privatisering niet tot kostenverla
ging''. De inleiding wordt verzorgd door ir. R. 
Hammer. 
Aanvang 20.30 uur. Geïnteresseerden kunnen 
zich melden bij Mieke van Lisdonk, telefoon: 
040-539663. 

,,GRENZELOOS?!" 
KEN JE REGIO 
Onder deze titel organiseert het CDJA-Gel
derland op 25 mei een avond over grensover
schrijdende samenwerking tussen Duitsland en 
Nederland in het kader van de Europese Ge
meenschap. Mevr. mr. Elise Boot, lid van de 
EVP-fractie in het Europees Parlement, zal deze 
avond onze gast zijn. 
Door middel van quiz en discussie wordt een 
aantal aspecten van de groeiende samenwer
king in deze internationale regio Rijn-Waal aan 
de orde gesteld, te weten grensoverschrijdend 
verkeer, werkgelegenheid en milieuvervuiling. 
Niet alleen Nederlandse, maar ook Duitse jonge
ren zijn uitgenodigd de avond bij te wonen. 
Belangstellenden zijn van harte welkom. Plaats: 
Kolpinghuis, Smetiusstraat I, Nijmegen (nabij het 
NS-station). Aanvang 20.00 uur. 
CDJA-Midden-Gelderland en -Nijmegen 
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zaterdags komen. Vrijdagsavonds (vanaf 19.00 
uur) worden de stands en workshops opge
bouwd, is er film, een diaserie en wordt alles 
opgeluisterd door muziek (o.a. van een meiden
groepje). 
Zaterdag vindt er een presentatiè plaats van 
werkstukken die meiden( -groepen) hebben ge
maakt over hun ervaringen in of buiten het ar
beidsproces, zijn er workshops waarin meisjes 
uit jongerenorganisaties hun specifieke proble
men en verlangens tonen. Er is b.v. een hinder
nisbaan over werkomstandigheden, een presen
tatie van verschillende werk- en vormingspro
jecten en het aan de orde stellen van de situatie 
van meisjes in familie- of eigen bedrijf. 
's Middags zullen ter afsluiting de werkstukken 
worden beoordeeld door een jury en zullen de 
ideeën en verlangens aan de aanwezige volks
vertegenwoordigers worden overhandigd. 
Het belooft een serieuze, ludieke, informatieve 
en gezellige happening te worden. 
Voel je er wel wat voor? Dan zijn de volgende 
gegevens van belang: het vindt plaats op vrijdag
avond 25 mei (vanaf 19.00 uur) en op zaterdag 26 
mei (vanaf 10.00 uur) in de Sl&ep-inn in Amster
dam ('s Gravesandestraat, Mauritskade). Wil je 
meer informatie, bel of schrijf naar: PIJON, prof. 
Tulpstraat 2, 1018 HA Amsterdam, tel. 020-223680 
(vragen naar Annemarie). • 

Marie-José Paes 

VERGEET 
BET 
NIET! 

Er zijn ook nog Europese verkiezingen 
twee dagen voor de algemene ledenver
gadering! Dus: ga stemmen en vergeet 
niet onderstaande bon in te sturen. 

.-------------· I Ondergetekende: I 
1 Naam: OOOOooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo I 
1 Adres: oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo 1 
I Postcode: .......... oooo 0000 '000 00 OOoo 000000 oooo 0000 oooo 1 
I Woonplaats: 0000 00'000 0000 00 0000 OOoo 00 0000 0000 .. 0000 00 I 
I Telefoonnummer: OOOOOOOOOOOOOOoooooooooooooooooooo I 
1
1 

0 neemt deel aan de algemene leden- 1
1 vergadering d.d. 16 juni 1984 

I 0 wil deelnemen aan de gezamenlijke I 
1 lunch (kosten ongeveer f 5,-) 1 
I Handtekening: ooooooooooooooooooOOooooooooooooooooooo I .. ____________ .. 

ANTI-FASCISTEN 
Op 4 mei herdenken wij in Nederland traditio
neel de slachtoffers van het Nazisme uit de 
Tweede Wereldoorlog. Op 10 mei is er dan 
voorts nog een bijeenkomst ter nagedachtenis 
van de gevallenen van de vierde divisie op de 
Grebbeberg. Op 5 mei vieren wij "bevrijdings~ 
dag" en brengen daarmede onze vreugde tot 
uiting over het feit dat op die datum de Duitse 
troepen in Nederland capituleerden en onze 
vrijheid was herwonnen. De laatste jaren hebben 
de vijf-mei vieringen geleidelijk aan een ander 
karakter gekregen. Het accent verschoof vaak 
van het herdenken van 5 mei 1945 naar het 
waarschuwen voor of ageren tegen stromingen 
of tendensen in de huidige maatschappij. Zo 
wordt er aandacht gevraagd voor de discrimina: 
tie van allochtonen, homofielen en worden acties 
opgezet om de mensen te waarschuwen voor het 
opbloeien van fascistische danwel fascistoïde 
organisaties. Vaak wordt daarbij op z'n zachtst 
gezegd heel onzorgvuldig omgesprongen met 
zware termen als fascisme en racisme. Aan de 
ene kant is het ook erg moeilijk om nu precies te 
omschrijven wat fascisme/Nazisme is, aan de 
andere kdllt dreigt het een makkelijk scheld
woord te worden dat te pas en vooral te onpas 
gebruikt wordt. 

Ook het optreden van groepen die zich zeggen 
in te zetten voor de bestrijding van het fascisme 
gaat naar mijn mening zo nu en dan alle perken te 
buiten. (Voor een goede verstandhouding: ik 
bedoel niet instellingen als de Anne Fr~ 
Stichting). Een voorbeeld hiervan was het versto
ren van een bijeenkomst van de Centrumpartij 
door het Anti-Fascisme Comité in Boekel. In de 
eerste plaats rijst dan de vraag: kun je de C.P. 
fascistisch noemen (ik denk van niet) en vervolr 
gens: mag je een bijeenkomst van een dergelijke 
politieke partij op een zo grove wijze verstorell 
en daarna de bezoekers nogeens beschieten: 

Me dunkt dat de dames en heren van dit 
actie-comité zich er eens op moeten bezinnen 
wat hun eigen naam inhoudt en hoe deze naarri 
zich verdraagt met de methoden die zij hanteren; 

Daar komt dan nog bij dat deze lieden de ind~ 
wekken dat het in Nederland zou wemelen VaJ! 
de fascistische mantelorganisaties en dat daar 
tegen afzet. 

Niets is minder waar en een ieder die op 4 mei op 
de Waalsdozpervlakte was kan daarvan getui: 
gen. Ouderen maar vooral ook jongeren en 
variërend van leden van studentenschietverero'.. 
gingen tot potten tegen fascisme. • 

Robert in den Bosch 
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DMV-CAMPIRA: 
EE'aT DMV-Campina is in 1979 ontstaan uit de fusie tussen de 

.&• Zuid-Nederlandse Melkindustrie (DMV) en de Coöperatieve 
Zuivelvereniging Campina. 9000 Melk-

PASCIRERERDE ~~er:g~~~~~~~;·d~~o~~;~=~ 
WERELD Samen bezitten ze ruim 400.000 koeien, die 2,1 miljard kg 

melk per jaar leveren. In 17 bedrijven, tussen Middelburg 
en Maastricht, verwerkt DMV-Campina die melk tot 

'I 711 .T vrijwel alle produkten die maar uit melk te maken zijn. Zoals 
V 1:1..1• consumptiemelk en -melkprodukten, ijs, koffiemelk, ... ELV 1 gecondenseerde melk, melkpoeder, kaas en boter. Maar ook 

.lW.& -" • melkeiwitten, lactose, melkderivaten voor o.a. de bakkerij- en 
dessert-industrie, alsmede kalvermelkpoeders en andere fok-
poeders. Al deze produkten komen uiteindelijk via een eigen 
verkoopapparaat bij onze klanten in binnen- en buitenland 
terecht (70% wordt geëxporteerd naar ruim 130 landen). 
U ziet: DMV -Campina heeft het gehele traject van boerderij tot 
klant in eigen hand. Met circa 4000 personeelsleden en een 
omzet van 2, 8 miljard gulden mogen we ons dan ook de grootst 
geïntegreerde zuivelindustrie op coöperatieve basis van West-
Europa noemen. 11 . 
't Is maar dat u 11 I I' DMV CamplnCJ bv 
het weet. lit1 u Postbus 13, 5460 BA Veghel. 

" Tel. 04130-84411* 
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De politie en de Centrumpartij ; 
De vraag of een politieman lid mag zijn van de CentrumpartÏfhoudt velen bezig. 
CDA-kamerlid Sytze Faber stelt in een interview dat het lidm~atschap van de CP, 
als niet-verboden partij, geen reden kan zijn voor ontslag. Het gaat er om hoe een 
politieman functioneert. Faber pleit wel voor een beroepscode voor de politie. 
Pagina 6. 

Politiek Weekboek professor 
Van der Grinten 
Professor Van der Grinten nam vorige 
week na 25 jaar afscheid als hoogle
raar Burgerlijk Recht van de Katholie
ke Universiteit Nijmegen. In de rubriek 
Politiek Weekboek geeft hij zijn indruk
ken rond dit vertrek wèer. Ook gaat hij 
in op een aantal actuele politieke 
onderwerpen zoals de kruisraketten. 
Pagina 12 en 13. 

.(SER-toto) 

Congres jonge christen-democraten Maastricht 
Meer dan zeshonderd jongeren kwamen het afgelopen weekeinde naar het 
congres van de Europese Jonge Christen-Democraten (EUJCD) in Maastricht. 
De bijeenkomst stond in het teken van de verkiezingen voor het Europese 
Parlement op 14 juni a.s. Impressies en een verslag van deze geslaagde 
ontmoeting op pagina 14, 15, 18 en 20. 

Jonge kiezers 
Vergeleken met de vorige Tweede Kamerverkiezingen zijn er± 400.000 nieuwe 
kiezers bijgekomen. Hoe staat het met de politieke voorkeuren van deze groep? 
Kees Bremmergaat hier nader op in. Pagina 18 en 19. 

EN VERDER· ... 
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Zwart-Wit 10 
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Jongeren over Europa 17 
Boeken 20 
CDJA 21, 22, 23 
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COLUMN 

DAARNAAST 

MALLEMOLEN 
Een mevrouw schrijft mij o.a.: 
,,Mijn vraag is of de vredesactie-mensen allen weten waarover ze praten, 
Zijn ze deskundig en durven ze verantwoording voor hun uitspraken te 
nemen? Waar zijn ze wanneer blijkt, dat het besluit van niet-plaatsen niet 

· het juiste blijkt te zijn?" . 
· Ik zou aan deze mevrouw bijvoorbeeld kunnenterugschrijven: 
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Mijnvraag is of de andere mensen ... Waarzijn zewanneerblijkt, dathet 
besluit tot plaatsen niet hel juiste blijkt te zîjn? 
Wat is echter hêt belang ervan zoiets terug te schrijven? 
Dezelfde mevróuw (haar brief is gefotocopîeerd, dus andere kamerleden 
hebben die ook ontvangen) schrijft verder: 
"Onze katholieke leiders reageren fel als tegenstanders van plaatsing en 
verplichten qaarmee . .. . . hun leden dit besluit te onderstrepen.'' 
Ik zou aan deze mevrouw bijvoorbeeld kunnen terugschrijven: 
Ik. heb. begrepen, dat . de Nederlandse· bisschoppen juist geprobeerd 
hebben enigszins genuanceerd te spreken en van een verplichting heb ik 
niets bespeurd. Eerder zou men desgewenst op "protestantse leiders" 
hebben kunnen wijzen. · 
In de . loop der jaren -. sinds 1979 met name . - . heb .ik nogal veel 
correspondentie ontvangen, in het bijzonder ook de afgelopen acht weken. 
Vier, vijf jaar lees ik als lid.van de·commissie Defensie.enBuitenlandse 
Zaken van de Tweede Kamer, o.a. dankzij de dagelijkse knipselkranten 
van Defensie en Buitenlandse Zaken, v~le artikelen over kern-bewapening 
per dag. Ik. mag geacht worden er iets over te weten en tevens mij geên 
knollen voor citroenen te laten verkopen. · 
Oe problematiek is zeer verweven, gecompliceerd. 
De een zegt· dit, .de. ander dat. Let bijvoorbeeld op enkele namen: 
Weinberger,J<enn:edy, Schmidt, Brandt, Mitterrand, Craxî •. Palme, Luns, 
.Kiompé, enzovoort: enzovoort! Soms zou een mens aan een mallemolen 
kunnen.gaan denken. 
Hoofdvraag lijkt ten aanzien van plaatsing nog steeds: Zal vanuit hêt 
Westen nu een keer een (kleine) breuk gemaakt worden in de over·ell· 
weer~wedloop, neen of ja?! 
Dezelfde mevrouw schrijft mij o.a. ook: 
,,Moge God u. helpen .om de juiste beslissing te nemen. Bouw· op. uw 
christelîjke grondslag en bid om lijn Geest! Wij bidden voor u. Wi}sheid en 

· sterkte!" Ik schrijf terug: 
Bijzonder hartelijk dank. Dit is van zeer veel gewiCht. Het gaat inderdaad 
om een geweldig belangrijke zaak. Elk kamerlîd.zal·proberen.de naar 
eigen inzicht juiste beslissing te nemen. Een·beslissing die hopelijk wat 
zegten waarvoor zeker ruimte is in deze vrije samenleving. 11 

dr. Willem de Kwaadsteniet In deze cQiumn geven redaatif#e!Jen hurtper$0Cilfijl<e VISie weer. 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten. 
4 juni: 
R. v.d. Toorn: Café De Harmonie, Terheijden. 
R. Oomen: Dorpshuis De Brink, Eersel. 
J. Penders: De Munt, Weert, aanvang 15.00 uur. 
H. May: 't Gulden Vlies, Korenstraat 20, Alkmaar. 
Slokkers: Gemeentecentrum, Oegstgeest. 
De Koning, Schouten: Restaurant Treslong, 
Vosselaan, Hillegom. 
C. Morel: Vollenhovestraat 62b, Rotterdam. 
R. v.d. Beeten: CDA-Nunspeet. 
De Bekker: Dorpshuis De Brink, Eersel. 
V.d. Hout: Drenthe-Anloo. 

5juni: 
C. Morel: Jongerenvereniging Augustinus, Ra
penburg 34, Leiden. 
W. Vergeer: Hotel De Ster, Marktstraat, Borne. 
H. May: CDA-Deurne. 
F. Andriessen: Geref. Zuiderkerk, R. Bockema
kade, Sneek. 
J. van Houwelingen, Janssen van Raay, J. 
Penders: De Witte Kakketoe, Damlaan 36, 
Leidschendam. 
Van Ditmarsch: CDA·Aalsmeer. 
Van Noort: De Spinder, Dalen. 
V.d. Hout: "Pro Lege", Volge 11, Leens. 
V.d. Beeten: "De Schakel", Bellstraat 8, Wart
turn. 
E. Boot: gebouw Vonk, Hoofdstraat 4, Hooge
zand. 
E. van Schouten: CDA-Leiden. 

6juni: 
H. May: restaurant Worst, Steenwijkerweg 10, 
Meppel. 
Van Ierse!, De Bekker: Den Domp, Haaren. 
W. Vergeer: Jaarbeurs, Utrecht. 
Janssen van Raay: CDA-Streefkerk. 
De Koning: CDA-Kampen. 
Ruding, V.d. Beeten, Van Welie: Gebouw "De 
Waard", Meidoornstraat 7, Bergambacht. 
C. Morel: Jeugdcentrum, Weesp. 
E. Boot: Geref. Kerk, Wilhelminalaan, Zutphen. 
J. Penders: Cultureel Centrum, Voorschoten. 
W. Paulis: \fl!aagtheater, Delft. 

(Vervolg op pagina 5) 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Europese verkiezingen 
van start 
De campagne voor de Europese verkie
zingen is gestart. De CDA-karavaan 
trekt rond door heel Nederland, aange
voerd door Bouke Beumer. CDA-leden 
zetten zich in om de verkiezingen tot 
een sycces te maken. Dat is belangrijk, 
want de meeste problemen waar we in 
deze tijd mee te maken hebben houden 
bij de grens niet op. Denk aan zure 
regen, aan vrede en veiligheid, aan 
werkgelegenheid, aan economisch her
stel, of aan ontwikkelingssamenwer
king. Om die problemen aan te kunnen 
pakken is vergaande samenwerking in 
Europa noodzakelijk. Daaraan werken 
onze politici in het Europese Parlement. 
En daaraan kan de kiezer nu ook mee
werken. Door op 14 juni a.s. zijn/haar 
stem te geven aan het CDA, de enige 
partij met een echt gezamenlijk Euro
pees programma. 

Kruisraketten en 
campagne 
Het moet nu maar eens gezegd worden. 
Alle aandacht is de laatste tijd gericht 
op het CDA. De partij wordt verdeeld
heid en besluiteloosheid verweten. En 
dit overtrokken beeld wordt aangegre
pen om het CDA maar weer eens nega
tief te portretteren. Geen enkel begrip 

E. van Schouten: Scholengemeenschap "De 
Vlietschans", Voorschoten. Aanvang 15.00 uur. 
Van Vlijmen: 't Heem, hoek Eikenlaan/ 
Heiligeweg, Krommenie. 

?juni: 
May, Schouten, Rienks: De Thermen, Cantharel 
4, Alphen a/d Rijn. 
Van Ditmarsch: Hervormd Wijkcentrum, Ged. 
Oude Gracht, Haarlem. . 
Van Leijenhorst, Vergeer, Voorn: Florida, Van 
Neslaan 1, Boskoop. 
De Bekker: Politiek Café, Papendrecht. 
Janssen van Raay: CDA-Binnenmaas. 
R. v.d. Linden: forumdisc. Hotel Babylon, Den 
Haag (naast C.S.). 
J. Krajenbrink: Concordia, Or. Bosserstraat 11, 
's-Gravendeel. 

CD/ACTUEEL 2 iuni 1984 

voor de worsteling in de partij over het 
vraagstuk van de kernbewapening. 
Een prachtmiddel om de aandacht af te 
leiden van de verkapte eenheid in de 
PvdA. In welke partij je volgens schei
dend Tweede Kamerlid Patijn tegen de 
kruisraketten moet zijn en vervolgens 
niet meer mag nadenken over de proble
matiek van de kernwapens. Ook PvdA
lijsttrekker Piet Dankert, die zich on
langs nog zeer cynisch over het stand
punt van zijn eigen partij uitliet, heeft 
zijn denken moeten stilzetten. Hij ver
kohdigt nu br~af de PvdA-visie. 
Keert hij na de verkiezingen weer terug 
naar normaal? Over onderdrukte een
heid en gebrek aan discussie gespro
ken.;. 

CO, ACTUEEL 

Sacharov 
Beschaving is niets anders dan hoe je je 
gedraagt tegenover het zwakste in je 
directe omgeving. Welnu, deze bekende 
filosofische uitspraak kenschetst ten 
diepste de verhouding tussen de rege
ring van de ·USSR en het echtpaar 
Sacharov. De moloch van de staatsal
macht probeert twee mensen die 
slechts hun vermanend geweten als 
geweldloos wapen in stelling brengen 
met alle mogelijke levensbedreigende 
middelen fijn te malen.lnderdaad, Geor
ge Orwell, het is daar 1984 geworden, ze 
hebben het gehaald, in Gorki en Mos
kou, en de ellende is dat er sinds 1948 
op dit punt weinig geliberaliseerd is. De 

S. Faber: Koninklijke Ned. Brandweervereni
ging, Café Rest. De Eenhoorn, Kon Wilhelmina
plein 33, Amersfoort. Aanvang 15.00 uur. 

Bjuni: 
De Bekker: EBN-Eindhoven. 
R. v.d. Beeten: De Beyenkorf, Millingen a/d Rijn. 
Janssen van Raay: CDA-statenkring Delft. 

9juni: 
Vergeer: Voetbalwedstrijd (prijsuitreiking), Al
phen a/d Rijn. Aanvag 16.00 uur. 

N.B. Aanvang (tenzij Rnders vermeld) veelal om 
20.00 uur. Zie voor het programma van de 
COA-verkiezingskaravaan de CDA-Krantd.d. 26 
mei. 

repressie is minder massaal maar nog 
steeds verfijnd. Daarom onze zorg, niet 
alleen om hun gezondheid, maar ook 
om de ziektes van het totalitarisme met 
welker symptomen we geconfronteerd 
worden. Passend protest en forse diplo
matieke druk zijn hier op z'n minst 
geboden. · 

CD;ACTUEEL 

Europese tv 
Via de wereldomroepen heeft de radio in 
Europa al vele jaren een internationale 
component. De internationale dimensie 
van de tv heeft zich tot nu toe beperkt tot 
het incidenteel programmeren van Eu
ropees programmamateriaal op de na
tionaal ingekaderde beeldschermen. 
Dankzij vasthoudendheid van de NOS 
en de toestemming van Brinkman om er 
gelden voor vrij te maken uit de omroep
reserve, krijgt Nederland een kopposi
tie bij het streven om bewust tv te gaan 
maken voor een Europees publiek. 
In 1986 komt er een omroepsatelliet 
beschikbaar voor een Europees tv
programma. De NOS heeft nu instem
ming van WVC verj<regen om in de 
komende tijd met andere landen erva
ring op te doen in Europees program
meren, voorlopig via de communicatie
satelliet die in Europa programma's op 
de kabel kan. krijgen tot een geschat 
bereik van 10 miljoen huishoudens.' 
Vier tot vijf uur Europese tv per avond in 
drie tot zes verschillende talen: een 
huiskamerexercitie om elkaar beter tè 
leren kennen in het nog altijd zo verdeel
de en grensbesloten werelddeel ... 
Nederland zal er een flink beeld in 
meespreken, de Europese program
mastaf zal vanuit Hilversum opereren: 
een stimulans to~ grensverlegging in 
Europa voor én na de 14e juni. 

CDACTUEEL 
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FRACTIE 

Politie heeft behoefte aan beroepscode 
"Mag een politieman lid zijn van de 
Centrumpartij?" Een vraag waarover 
menig politiechef in ons land zich het 
hoofd breekt. CD/ACTUEEL vroeg dit 
aan dr. Sytze Faber, lid van de Tweede 
Kamerfractie van het CDA en voorzitter 
van de vaste kamercommissie voor 
binnenlandse zaken. Een interview over 
de bijzondere positie van de politieman 
in onze samenleving, die een beroeps
code dringend nodig heeft. 
"Je kan zeggen dat de politieman in de 
samenleving van nu in een glazen huisje 
leeft. Hij zit in een bijzonder en soms lastig 
parket. Zijn of haar voornaamste taak is 
daadwerkelijke handhaving van de rechts
orde, dus zowel handhaving van de open
bare orde als de strafrechtelijke handhaving 
van de rechtsorde. 
De politieman- of vrouw verschilt daarmee 
fors van de positie die anderen - of ze 
ambtenaar zijn of in het bedrijfsleven werk
zaam - in de samenleving hebben. Dat 
werd in het bijzonder duidelijk toen het ging 
om de korting op de ambtenarensalarissen 
vorig jaar november. Heel concreet was 
toen de vraag: mag de politie aan die acties 
daadwerkelijk mee doen? 
Nee, zei de rechter op 8 november en 
Sytze Faber is dat nadrukkelijk met hem 
eens. "De handhaving van de rechtsorde 
is een van de belangrijkste peilers van 
onze samenleving. Daarom heeft de politie 
ook bijzondere bevoegdheden. De rechte
lijke uitspraak kwam toen niet uit de lucht 
vallen, maar was denk ik nu juist helemaal 
in overeenstemming met de bijzondere 
positie die de politie in ons staatkundig 
bestel inneemt. 
Minister Rietkerk van Binnenlandse Zaken 
voelt niets voor het stakingsrecht van 
politie-ambtenaren. Hij vindt de politiebon
den op dit punt tegenover zich, maar Faber 
bestrijdt hun argument dat de onafhankelij
ke rechter best kan uitmaken of bepaalde 
acties al dan niet door de beugel kunnen. 
"We moeten niet naar de situatie toe dat 
door de onmacht van de wetgever de 
rechter beslist wat mag en niet mag. Dat is 
een verkeerde ontwikkeling. Wij hebben de 
parlementaire democratie niet voor niets. 
Voorschriften moeten primair komen van 
de wetgever en niet van de rechter." 

Nu is er de laatste tijd in toenemende mate 
sprake van het verschijnsel dat politiemen
sen hun boekje te buiten gaan. Moet dat 
verschijnsel naar uw mening krachtiger 
worden aangepakt? 
"Stellig. Het feit dat de politie een bij zonde-
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re plaats· inneemt betekent ook dat de 
politie onkreukbaar moet zijn. Elk bericht 
over politie-ambtenaren die hun boekje te 
buiten zijn gegaan is een blaam op onze 
hele politie. In deze economische crisis 
verbreidt zich de opvatting dat deze rechts
orde de onze niet is. Een levensgevaarlijke 
opvatting vind ik dat. En daarom is het 
harder nodig dan ooit dat er geen enkele 
twijfel mag zijn aan de integriteit en de 
onkreukbaarheid van de politie. Het is 
daarom een uitstekende zaak dat burge
meester Van Thijn de koe bij de horens 
pakt. Normafwijkend gedrag bij de politie. 
moet met kracht worden bestreden." 

Vindt u dat de politieman voor alle taken 
moet kunnen worden ingezet? 
"In beginsel zeker. Als een politieman, 
tegenstander van kernenergie, ingezet 
wordt bij ongeregeldheden tijdens een 
demonstratie tegen kernenergie, van zijn 
baas vraagt van die deelname verschoond 
te blijven, dan kan dat niet. Een politieman 
is ingehuurd de openbare orde te handha
ven. Als hij dat niet kan omdat hij het met de 
demonstranten eens is, dan ontbreekt het 
hem aan onderscheidingsvermogen. Of hij 
nu voor- of tegenstander van de demon
stranten is, dat neemt niet weg dat hij in 
principe algeheel inzetbaar moet zijn als de 
rechtsorde, de openbare orde bedreigd 
wordt. Als je van dat principe afziet, dan 
leidt dat tot een politisering var. de politie. 
Dan hebben we binnen de korste keren 
een "linkse en een rechtse" politie en dat 
kan natuurlijk niet." 

November 1983: mag de politie meedoen aan 
stakingsacties? 

U hebt juist gewezen op de plichten van de 
poiitieman. Hij heeft- als iedere Nederlan
der - ook grondrechtf?n: meer in het 
bijzonder: vrijheid van meningsuiting. Mag 
een politieman lid zijn van de Centrumpar-
t .. ? Ij. 
"Indertijd hadden we de Rotterdamse 
hoofdinspecteur Kalma, die lid was van de 
PSP. Er is, toen daar problemen waren, 
gediscussieerd over de vraag of Kalma in 
Rotterdam gehandhaafd kon worden. De 
conclusie in de Tweede Kamer was toen, 
dat niet beslissend is van welke partij de 
politieman lid is, maar hoe deze functio
neert. Ik vind dat we die lijn moeten 
doortrekken naar de Centrumpartij. Het 
lidmaatschap van de CP die niet verboden 
is- kan als zodanig geen grond zijn iemand 
uit een politiekorps te weren. letsanders is 
dat ook in dit geval de eisen van algehele 
inzetbaarheid en onkreukbaarheid gesteld 
moeten worden. Wie er als politieman 
racistische denkbeelden op na houdt, kan 
niet goed functioneren. Je moet dat alleen 
wel kunnen vaststellen en dat is niet 
eenvoudig. Het is heel gemakkelijk het 
lidmaatschap van de Centrumpartij als 
criterium voor racisme te nemen, maar dat 
zou wel eens het topje van een ijsberg 
kunnen zijn. Als men meent, dat men er is 
door het lidmaatschap van de CP onver
enigbaar te verklaren met de functie van 
politieman, begeef je je in illusie-politiek." 

U hebt, deze week tijdens een rede in 
Amersfoort, gezegd dat het tijd is voor een 
beroepscode voor politiemensen. 
"Nu er, zacht gezegd, nogal wat geroeze
moes is over de onkreukbaarheid van 
agenten en over discriminatiedenkbeelden 
bij politiemensen, lijkt het mij zeer wenselijk 
dat er een beroepscode in ons land voor de 
politie komt. Die code moet zijn gebaseerd 
op de mensenrechten en derhalve op het 
kernpunt van onze rechtsorde. Maar zeker 
bij de politie geldt dat de liefde moeilijk van 
één kant kan komen. Juist omdat de politie 
het niet makkelijk heeft, mag van de 
overheid de grootste zorg worden ge
vraagd als het gaat om de werkomstandig
heden en de materiële omstandigheden 
van de politie. Ik vraag me wel eens af of de 
departementen niet te ver van de dagelijk
se politiepraktijk afstaan. In de politie is 
heel wat creativiteit, zeker als het gaat om 
reorganisatie en verbeteringen. Willen we 
de politie in ere houden- en dat willen we
dan moeten we erg oppassen dat die 
creativiteit niet verzandt in de Haagse 
bureaucratie." ..,.. 
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Roermond, Eijsden, Maastricht en Beek 

CDA-fractie op werkbezoek 
in Zuid-Limburg 
Tijdens het maandelijkse werkbezoek van 
de CDA-Tweede Kamerfractie, dat ditmaal 
aan Zuid-Limburg werd gebracht, heeft 
CDA-Tweede Kamerlid drs. Ben Henne
kam andermaal felle kritiek geleverd op het 
beleid van minister Smit-Kroes ten aanzien 
van het luchtbegeleidingscentrum Euro
control te Beek. Hennekam verwijt de 
bewindsvrouwe dat ze de internationale 
overeenkomst om de activiteiten in het 
luchtruim vanuit Beek te laten begeleiden 
(20 jaar geleden overeengekomen) op zijn 
zachtst gezegd tegenwerkt. Met name de 
tegenstand van ambtenaren van de Rijks
luchtvaartdienst als het gaat om overplaat
sing van Schiphol naar het Zuidlimburgse 
Beek is Hennekam een doorn in het oog. 

Vliegveld Zuid-Limburg 
De fractie bracht vrijdag jl. een bezoek aan 
de luchthaven. Hennekam noemt het on
begrijpelijk dat een internationale overeen-
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komst - tot woede van andere partners 
zoals België- door de minister genegeerd 
wordt. "Voor ons is de maat vol. Ik ver
wacht nu van mevrouw Smit dat ze niet 
alleen de wens van een brede kamermeer
derheid uitvoert, maar zich ook aan de 
regels houdt die in het internationaal ver
keer gebruikelijk zijn". 

Gouvernement 
De fractie begon het werkbezoek met een 
bezoek aan het gouvernement, waar com
missaris der koningin (in Limburg heet dat 
gouverneur) dr. J. Kremers onder meer 
aandacht besteedde aan de problemen 
van de luchthaven en de enorme vlucht die 
de informatica in Limburg neemt. Informati
ca biedt duizenden Limburgers werkgele
genheid en die gunstige ontwikkeling is 
nog lang niet afgelopen. Naast hèt werkbe
zoek aan gouvernement en luchthaven 
ging een deel van de delegatie naar 

FRACTIE 
door Ton Huijssoon 

Reactie op brief 
minister Deetman 

. over voortgezet 
Basisonderwijs 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft waar
dering voor de brief van minister Deetman 
over het voortgezet basisonderwijs. 
(VBaO). 
De bereidheid in het onderwijs om te komen 
tot een brede cons~nsus over de ontwikke
ling van het voortgezet onderwijs dient 
gehonoreerd te worden. Overleg met de 
betrokkenen is in het CDA-program en het 
regeerakkoord sterk benadrukt. In een later 
stadium kan de Kamer zich over deze zaak 
buigen. 
De CDA-fractie heeft begrip voor het feit dat 
het om praktische redenen niet wel mogelijk 
is om experimenten Voortgezet Basison
derwijs te starten op 1 augustus 1984. De 
fractie zou graag naar aanleiding van de 
motie-Hermes een kort debat over het 
honoreren van reeds ingediende en nog te 
verwachten aanvragen voor experimenten 
VBaO willen voeren vóór het zomerreces. 
Het schooljaar '84-'85 behoeft niet als 
verloren te worden beschouwd voor de 
voortgang in de ontwikkeling van het voort
gezet onderwijs als besloten wordt tot het 
toekennen van een voorbereidende periode 
voor een aantal experimenten per 1 januari 
1985. Elke aanvraag dient zorgvuldig ge
toetst te worden. <1111 

Roermond en werd afsluitend een bezoek 
gebracht aan het LIOF, het Limburgse 
Industrie- en Ontwikkelingsfonds. 

's Avonds was er een drukbezochte CDA
manifestatie in Eijsden, waar staatssecre
taris Piet van Zeil, vice-fractievoorzitter 
René van der Linden en de CVP-lijsttrekker 
voor het Europese Parlement B. Croux het 
woord voerden. 

Van de delegatie maakten deel uit de 
kamerleden Van der linden, Hennekam, 
Van Baars, Hermes, Van lersel, Van Wee
zei, VanVIijmen, Oomen, Wolters, Paulis, 
Pleumeekers, Coenemans, Franssen, Eu
roparlementslid Harry Nooteboom en di
recteur Leon Frissen van het CDA-bureau 
Limburg. <1111 
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FRACTIE 

Bert de Vries over sociaal-economisch alternatief PvdA: 

,Plan PvdA is verkiezingsstunt' 
Fractievoorzitter dr. 8. de Vries heeft 
dinsdag in Bleiswijk felle kritiek gele
verd op het alternatief van de PvdA voor 
het sociaal-economisch beleid van het 
kabinet Lubbers. 
"Daaruit blijkt opnieuw hoe gemakkelijk 
het is om op papier de werkloosheid te 
bestrijden. Op het eerste gezicht doet 
het alternatief wondermooi aan, maar al 
reeds na enige bestudering blijkt dat het 
niet alles goud is wat er blinkt. Integen
deel: er zit wel erg veel kaf onder het 
koren. Kortom, het is een niet onaardige 
verkiezingsstunt," aldus De Vries. 

"Maar ik begrijp best dat het voor de PvdA 
erg lastig is om een geloofwaardig en 
redelijk alternatief voor het zo succesvolle 
sociaal-economische beleid van het kabi
net Lubbers te presenteren:' zei hij. Bert de 
Vries plaatste bij het alternatief enkele 
kanttekeningen: 
1. Voor een belangrijk deel worden de 
lasten in het PvdA-alternatief weer afge
wenteld op het bedrijfsleven. Tal van maat
regelen die de afgelopen jaren zijn doorge
voerd of aangekondigd om de weerstand 
van het zo· verzwakte bedrijfsleven te 
versterken, worden in een klap terugge
draaid: zo gaat de toegezegde lastenver
lichting van 1 V2 à 2 miljard per jaar niet 
door. 

2. Onderbelicht blijft daardoor welk een 
enorme schade aan het beginnende eco
nomische herstel zal worden toegebracht, 
indien een zo drastische koerswijziging als 
door de PvdA bepleit zou worden doorge
voerd. Het is meer dan aannemelijk dat het 
vertrouwen van het bedrijfsleven ernstig 
zou worden geschaad- met alle negatieve 
gevolgen van dien· voor de werkgelegen
heid. Want hoe we het ook keren: van het 
bed~ijfsleven moeten we het toch hebben. 
3. Oe werkgelegenheidseffecten van het 
PvdA-alternatief zijn zeer twijfelachtig, zo
als het Centraal Planbureau ook al voor
zichtig aanduidt. Wie durft - om een 
voorbeeld te noemen met zoveel stellig
heid te beweren dat er in 1987 als gevolg 
van arbeidstijdverkorting 165.000 banen 
bij komen? 
4. Het pleidooi van de PvdA voor een 
versnelde arbeidstijdverkorting is erg sym
pathiek. Maar de PvdA schiet - à la Van 
Dam - wel erg ver door: wat voorgesteld 
wordt, is in feite niets anders dan een 
centraal opgelegde arbeidstijdverkorting. 
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Of dat werkt, is zeer twijfelachtig. Het zal 
juist moeten komen van goede afspraken 
tussen werkgevers en werknemers. 
5. In de werkgelegenheidseffecten van 
het PvdA-alternatief zit een niet onbelang
rijke vertekening ten opzichte van het 
regeringsbeleid. Geen rekening is gehou
den met de jeugdwerkplannen van zowel 
minister De Koning als werkgevers en · 
werknemers. 
6. Over-optimistisch lijkt de veronderstel
ling van de PvdA dat de werknemers bereid 
zullen zijn om na 1984 61f2% van hun 
huidige brutoloon in te leveren, in ruil van 
arbeidstijdverkorting. 
7. Het is positief dat de PvdA- thans voor 
het eerst zo ronduit het CDA-plan steunt 
om jongeren beneden 23 jaar die voor het 
eerst aan de slag willen een baan van 32 
uur te geven. 
8. Het alternatief van de PvdA lijkt mooier 
dan het in werkelijkheid zal zijn. Uit de 
CPB-cijfers blijkt dat de positieve effecten 
van de stimulerende maatregelen al in 
1987- verder gaat de doorrekening niet
aan het wegebben zijn. 

Wellicht kan de PvdA nogeens bij president 
Milterrand gaan vragen hoe kortstondig het 
succes van zijn stimuleringsprogramma in 
Frankrijk was. 

Peperdure banen 
9. Het stimuleringsprogramma in het 
PvdA-alternatief levert hooguit 50.000 ar
beidsplaatsen op, zo blijkt uit de CPB
berekeningen. Daarvoor wordt tot 1987 per 
saldo 16 miljard gulden meer uitgegeven 
en minder omgebogen. Een op die manier 
gecreëerde arbeidsplaats kost dus 
300.000 à 400.000 gulden per stuk. 
10. Het PvdA-alternatief trekt een erg 
zware - zelfs onverantwoorde - wissel op 
de toekomst. In de overheidsfinanciër. 
wordt geen orde op zaken gesteld, met als 
gevolg dat we nog jaren lang blijven zitte11 
met een bijna ondraaglijk hoog tekort en 
alsmaar stijgende rentelasten die steeds 
meer hoogst noodzakelijke overheidsuit
gaven zullen verdringen. Het is een te 
kortzichtig beleid. Wat nu sociaal lijkt zal 
over enige tijd a-sociaal blijken. _ 
"Het spijt me, maar de mooie papieren plan
nen van de PvdA kunnen tegen de daden 
van het kabinet-Lubbers toch niet opbok
sen," aldus Bert de Vries. ~ 

Reactie fractie op 
algemene maatregel 
van bestuur 

Uitvoering 
Abortuswet 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft 
zich verheugd getoond dat de alge
mene maatregel van bestuur ter uit
voering van de abortuswet tot stand is 
gekomen. Daardoor kan de in 1981 aan
vaarde wet binnen afzienbare tijd in wer
king treden. Immers, als gevolg van de 
verouderde wetgeving had zich een ont
wikkeling voltrokken die nu door de nieuwe 
wet in verantwoorde banen zal worden 
geleid. De CDA-fractie heeft waardering 
voor de uitwerking die het kabinet - in het 
bijzonder minister Brinkman - in deze 
algemene maatregel van bestuur aan de 
abortuswet heeft gegeven. 

Naleving 
In lijn met de opvattingen van de CDA
fractie, hecht het kabinet zeer aan de 
naleving van de abortuswet. Zo stelt de 
CDA-fractie het op prijs dat een artikel is 
opgenomen, waarin controle op de bevin
dingen van de arts door de geneeskundige 
hoofdinspectie verder wordt uitgewerkt. Op 
die manier kan worden nagegaan of -
zoals de wet voorschrijft - een abortusin
greep alleen geschiedt als de noodsituatie 
van de vrouw de gevraagde abortus onont
koombaar maakt. 

Gewetensbezwaarden 
De CDA-fractie vindt het jammer dat de 
positie van gewetensbezwaarden tegen 
het verlenen van medewerking aan het 
afbreken van zwangerschappen in het 
besluit geen verdere uitwerking heeft kun
nen vinden. Er zal gezocht moeten worden 
naar andere wegen om daarvoor een 
voorziening te treffen. 
Deze algemene maatregel van bestuur is 
uiteraard niet de plaats om iets te regelen 
over de vraag of abortus al dan niet door 
het ziekenfonds zal worden vergoed. Dat 
zal overigens worden beslist in het kader 
van de herziening van het stelsel van 
ziektekosten, zoals de CDA-fractie heeft 
bepleit. ~ 
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INTERVIEW 

Europarlementariër Teun Tolman verwacht: 

Snellere vooruitgang Europa in komende jaren 
"Toen ik in 19771itl werd van het Europese 
Parlement had ik de verwachting, dat er 
met name op politiek terrein meer zaken 
Europees aangepakt zouden wor.den. Te
rugblikkend moet ik helaas constateren, 
dat er enkel een vrij smalle basis is wat 
betreft de landbouwpolitiek. Dat vormt 
geen goede basis voor een Europese 
politiek. Een verbreding van die basis, 
bijvoorbeeld op het gebied van het ver
vaersbeleid en het milieu is helaas niet of 
slechts zeer ten dele tot stand gekomen." 
Dit zegt de 59-jarige Teun Tolman, reeds 
zeven jaar lid van het Europees Parlement, 
op de drempel van een nieuwe periode als 
europarlementariër. 
Tolman vindt de gemaakte vorderingen in 
de afgelopen zittingsperiode teleurstellend 
en had een verdere uitbouw verwacht, met 
name ten aanzien van de bevoegdheden. 
"Ik denk," aldus Tolman, "dat een en 
ander zeker te wijten is aan de economi
sche recessie. De tekenen wijzen er echter 
op, dat in de komende vijf jaar er een 
snellere voortgang zal worden geboekt dan 
in de afgelopen jaren. In mijn ogen heeft de 
overgang van een gedelegeerd parlement 
(het afgevaardigd worden) naar een direct 
gekozen parlement de diepgang van het 
werk zeker niet bevorderd. Ik heb de 
indruk, dat na de tweede rechtstreekse 
verkiezingen voor het Europees parlement 
(in Nederland op donderdag 14 juni) en 
daar vestig ik ook mijn hoop op, er meer 
continuïteit komt in het werk van het 
parlement." 

Noodzaak 
Tolman, naast zijn politieke arbeid tevens 
landbouwer en veehouder in het bij Wolve
ga gelegen Oldeholtpade, is al vanaf '47 
actief in de politiek. Enkele jaren is hij onder 
meer voorzitter geweest van de CHU 
jongeren en Christelijke Jongeren (christe
lijke landbouwjongeren), later gevolgd 
door lidmaatschappen van de Provinciale 
Staten en de Tweede Kamer. Van '57 tot 
'71 was hij raadslid en wethouder van de 
gemeente Stellingwerf met als pc.rtefeuil
les: Volkshuisvesting, Landbouw en Cultu
rele zaken. 
"Ondanks alle teleurstellingen ben ik nu 
meer dan ooit overtuigd van de nood
zaak om te komen tot Europese samen
werking. Er is bij veel mensen de neiging 
om over de verschillende verworvenheden 
van Europa heen te kijken en Europa te 
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Teun Tolman: vrede, vrijheid en welvaart vor
men zijn Europees perspectief. 

beoordelen op korte termijn en dat is 
onjuist. Daarbij is de publiciteit over Europa 
in ons eigen land veel te negatief geweest 
en is dat nog altijd," meent Teun Tolman. 

Perspectief 
"Voor mij gelden drie woorden, die het 
Europees perspectief samenvatten, te we
ten vrede, vrijheid en welvaart. Met betrek
king tot de eerste twee woorden wil ik 
opmerken, dat wij langer dan ooit tevoren 
de vrede hebben kunnen handhaven, het
geen onbetaalbaar is. En dat wij Europees 
gezien meer inhoud zullen moeten geven 
aan de verdediging van onze vrijheid. 
Voor Tolman staat het als een paal boven 
water dat de Europese vrije markt met 270 
miljoen consumenten voor elk land, maar 
in het bijzonder voor Nederland, voor wat 
de export aangaat, van onschatbare bete
kenis is geweest. De woorden crisis en 
protectie zijn volgens hem nauw met elkaar 
verbonden. "Als er geen gemeenschappe
lijk Europees beleid zou zijn, zouden we 
getroffen worden door de nationale poli
tiek, nationale grenzen en zelfbescherming 
door het eigen land. Het recht van een vrije 
marktpolitiek is ook voor de eigen welvaart 
en economische mogelijkheden van on-

schatbare betekenis," zo zegt Teun Tol
man, die lid is van de Europese Commissie 
voor Landbouw en waarnemer voor de 
commissie voor de Internationale Handels
politiek en lid van de commissie, die de 
contacten met de Volksrepubliek China 
onderhoudt. Enkele weken geleden is hij in 
laatstgenoemde functie tien dagen met 
een politieke delegatie in China geweest 
en heeft aldaar gesprekken gevoerd met 
de minister van Buitenlandse Zaken en 
twee vice-premiers. "We hebben als 
delegatie de· politieke en economische 
situatie besproken, maar ook landbouw en 
toerisme kwamen daarbij aan de orde. Wat 
mij daarbij het meest is opgevallen is de 
grote belangstelling en de wil om met 
Europa nauwe handelsbetrekkingen aan te 
gaan. Maar daarnaast ook de vrees. voor 
Rusland en de reserves ten aanzien van de 
Verenigde Staten tegenover toenadering 
tot Europa." 

Landbouw 
Het uitgangspunt van de landbouw binnen 
de Europese Gemeenschap is goed ge
weest, maar na 25 jaar moeten de bakens 
van de Europese landbouwpolitiek wel 
verzet worden, zo vindiT olman. "Europa is 
van importerend zelfvoorzienend gewor
den en de produktie van melk tot olijven 
zullen elk jaar blijven toenemen. Maar de 
prijsgaranties, die tot nu toe gelden, zullen 
noodgedwongen afgeslankt moeten wor
den. Met andere woorden: Een ongelimi
teerde produktie met daaraan verbonden 
prijsgarantie zal niet in die mate meer 
mogelijk zijn. Dat vereist een goede Euro
pese stuurmanskunst om de positie van de 
landbouwers in Europa toch voor een deel 
veilig te stellen," aldus Tolman. De positie 
van de Nederlandse boer binnen de Ge
meenschap is vrij sterk, meent Tolman, 
maar m.b.t. de werkgelegenheid merkt hij 
op, dat de ontwikkeling van steeds korter 
werken, niet opgaat voor de landbouwers, 
die steeds langer moeten werken (70 uur). 
"De landbouwoverschotten, voornamelijk 
de melkplas en de boterberg, zullen snel 
geruimd moeten worden. Daar kan de 
consument van profiteren door lagere prij
zen. Verder wil ik opmerken, dat in de 
nieuwe landbouwpolitiek grote voorraad
vorming absoluut voorkomen moet wor
den." ..,.. 

Gerard de Ruiter 
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ZW ART itiJtïl~ 
letsbeter 
Ik moet zeggen, het gaat iets beter met het 
CDA dan een paar jaar geleden. Er is daar 
een grotere affiniteit ontstaan ten opzichte 
van de CNV-standpunten. Ik vind dat in de 
partij het realisme is doorgebroken. De erken
ning dat als we doorgaan met alleen maar 
ombuigen, het wel eens een grote ellende 
kan worden. We zijn er overigens nog lang 
niet met het CDA. Als ze nu ook eens wat 
willen doen ter stimulering van de binnen
landse economie, ja, dan komen we aardig op 
één lijn te zitten. (Harm van der Meulen, 
CNV·vorzitter in Elseviers Weekblad). 

Activeren 
Ik probeer zoveel mogelijk de maatschappe
lijke verantwoordelijkheid te activeren. Op 
mijn terrein realiseer ik het CDA-concept van 
de gespreide verantwoordelijkheid. Vandaar 
mijn voorkeur maatregelen te treffen die 
worden voorgesteld door het bedrijfsleven 
boven maatregelen door de overheid opge
legd. (Minister Jan de Koning in Algemeen 
Dagblad). 

Verstarring 
We moeten er eens goed over nadenken of 
kandidaten die onoverkomelijke bezwa
ren maken op onderdelen van het CDA
verkiezingsprogram nog wel op de lijst 
moeten worden gezet. Mijn bezwaar is dat 
de indruk ontstaat, dat de mensen die 
geen voorbehoud maken het niet zo nauw 
nemen met het eigen geweten Ook leidt 
het tot verstarring van de verhoudingen 
binnen de fractie. ( .... )Door atoompaci
fisten nadrukkelijk te erkennen, wek je de 
indruk dat de overigen er kennelijk vóór 
zijn. Ik heb dáárom ook zo'n bezwaar 
tegen uitgesproken meningen. Zaken lig
gen altijd veel genuanceerder. (CDA
kamerlid Durk van der Mei in Trouw). 

Het eigen gelijk 
Ik verzet me met alles wat in mij is tegen het 
religieus-dogmatisme, het doorvoeren van 
het eigen gelijk om binnenlands-politieke 
redenen. Als ik op grond daarvan word 
ingedeeld bij rechts vind ik het best. Mient Jan 
Faber belt me inderdaad niet meer over de 
kruisraketten, maar toch weten de kerken me 
op andere punten weer wèl heel goed te 

· vinden. (CDA-kamerlid Hans Gualtherie van 
Weezei in NRC/Handelsblad). 
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Afgestompt 
Ik voel me afgestompt, als ik zie hoe het 
politieke proces rond de plaatsing van kruis
raketten zichzelf ten grave voert. Oh ja, de 
principes staan hoog in het vaandel geschre
ven, maar het nadenken over de politieke 
realisering daarvan heeft de intellectuele 
nullijn vrijwel bereikt. Enkel de CDA-partij 
moddert voort, tot ook zij stikt in de smurrie 
die ze zelf heeft opgeworpen. (Mient Jan 
Faber in Trouw). 

Kabinet 
De discussie (over de kruisraketten) lijkt 
vooral te worden beheerst door het al dan 
niet voortbestaan van een kabinet, de 
pogingen het CDA in één van beide kam
pen in te delen en de verkramptheid 
waarmee deze partij daarop weer reageert. 
Alsof het uiteindelijk niet gaat om de vraag 
welke defensie minimaal noodzakelijk is 
om onze veiligheid te garanderen. Won
derlijk genoeg hebben voor- en tegenstan
ders weinig behoefte die kernvraag onder 
ogen te zien. (Willem Breedveld in Trouw). 

Voorbedrukt 
Ik krijg wel honderd brieven of kaarten per 
dag. Soms ook hele pakken die zijn voorbe
drukt met dezelfde tekst. Opmerkelijk is dat 
veel briefschrijvers, die veronderstellen dat 
de CDA-kamerleden de sleutel in handen 
hebben voor het wel of niet plaatsen van 
kruisraketten in Nederland, uit het buitenland 
komen. Veel uit Engeland, maar ook uit 
Noorwegen, Oostenrijk en Amerika. Uit Bel
gië krijgt echter niemand een brief. (CDA
kamerlid mevrouw Oom en in Algemeen Dag
blad). 

Verbaal drijfzand 
Het is democratisch treurig dat grote zaken 
die het land bezighouden bij toegespitste 
Haagse strijd verzinken in verbaal drijfzand. 
Voor het CDA staan zulke electorale en 
coalitiepolitieke belangen op het spel, dat 
men moet vluchten in duistere tactiek. Hel
derheid en een logische context zijn te 
gevaarlijk voor een diep verdeelde partij. (Jan 
Joost Lindner in de Volkskrant). 

PvdA wacht af 
De PvdA wacht met de armen over elkaar 
af hoe de regeringspartijen het vraagstuk 
denken op te lossen. Zolang zij aan de 
kant staan kan zij haar afwijzende opstel-

ling onverkort handhaven zonder het risi
co te lopen van interne discussies over de 
partijlijn. Oud-minister Vredeling noemde 
deze week plaatsing zelfs noodzakelijk, 
"zij het voor de laatste keer". Zulke inci
denten zijn aardig voor politieke spreek
beurten, maar voor het overige hebben 
CDA en VVD aan de PvdA geen houvast. 
(Algemeen Dagblad). 

Vluchtwegen 
Als minister Van den Broek aftreedt op grond 
van een voor hem onaanvaardbare gang van 
zaken inzake de plaatsing van de kruisvlucht
wapens, zullen de VVD-ministers hem vol
gen. Dat w:i overigens niet zeggen dat wan
neer bij een voor de VVD onaanvaardbare 
gang van zaken Van den Broek aanblijft, de 
VVD-ministers dan automatisch ook zullen 
doen. (Ed Nijpels in Hervormd Nederland). 

Geen kroonprinsen 
Als het kabinet-Lubbers de parlementaire rit 
uitzit, wordt Lubbers als CDA-lijsttrekker voor 
Nijpels een niet te nemen hindernis. De VVD 
zou die handicap kunnen verkleinen door 
naast lijsttrekker Nijpels een andere liberaal te 
pousseren als de beoogde VVD-premier. Van 
Aardenne? Of misschien Wiegel? Het CDA 
heeft zo'n constructie niet nodig. Lubbers is de 
onbetwiste CDA-leidsman. Dat is de kracht, 
maar ook de zwakte van het CDA. Den Uyl 
heeft lange tijd een legertje kroonprinsen om 
zich heen gehad. Lubbers heeft er niet één. 
Dat is het àndere uiterste. (Friesch Dagblad). 

Denkbaar 

Wanneer dit kabinet valt, komt er naar alle 
waarschijnlijkheid en na veel geharrewar 
een rood/christen-democratische coalitie. 
De PvdA zal met ongeveer twintig zetels 
méér dan het CDA in het kabinet zeer 
nadrukkelijk de eerste viool spelen. Dus 
géén kruisraketten en een verdere afbraak 
van onze defensie. Het is derhalve niet 
ondenkbaar dat met name onze belang
rijkste bondgenoot, de Verenigde Staten, 
dan nog maar liever een regeringscoalitie 
CDA-VVD prefereert, die weliswaar de 
plaatsing van kruisraketten uitstelt maar 
de zaak in ieder geval openhoudt. (F. 
Hoogendijk in Elseviers Magazine). 
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VERKIEZINGEN 

Den Haag start campagne op vlaggetjesdag 

CDA-campagnekaravaan op de boulevard van Scheveningen. 

Nederland i~ een multiculturele samenle
ving. Dat bleek sterk op de markt aan de 
Haagse Herman Costerstraat Deze markt 
werd afgelopen zaterdag bezocht door de 
CDA-verkiezingskaravaan. CDA-lijst
trekker Bouke Beumer, kandidaten Yvon
ne van Rooy en Wim Vergeer en minister 
Ruding van Financiën, gesteund door 
CDA-leden uit Den Haag, begaven zich 
onder het winkelend publiek, om het CDA 
aan te prijzen. 

Rondom minister Ruding deed zich op de 
markt nog een "incident" voor. Hij stond met 
een aantal mensen te praten voor een 
stalletje waar spaarpotten met het opschrift 
"Zwart geld" verkocht werden. Na enige 

minuten verzocht de verkoper hem toch 
maar ergens anders te gaan staan. Kenne
lijk werkte de aanwezigheid van de minister 
van Financiën niet erg stimulerend voor de 
verkoop ... 

Scheveningen 
Canvassen, dat is folders uitdelen aan en 
discussiëren met het publiek. 's Middags 
deed de karavaan dat in Scheveningen, 
dat geheel in het teken stond van vlag
getjesdag. Halverwege de vissershaven 
en de pier stond aan de boulevard een 
CDA-tent. Met Jan-Plezier, geluidswagen 
en drumband met majorettes werd de 
CD:t>.-boodschap verkocht. 

In de Jan-Plezier o.a. Bouke Beumer, minister Ruding, Yvonne van Rooy. 
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Europa in goede handen. Deze 
boodschap draagt het CDA de 
komende weken uit in de cam
pagne voor de Europese verkie
zingen. Zaterdag 26 mei startte 
de verkiezingskaravaan in Den 
Haag. Een impressie. 

Lijsttrekker Bouke Beumer was onver
moeibaar in het uitdelen van folders en 
praten met de rondlopende mensen. Hij 
sprak de samengestroomde groep belang
stellenden toe over het onlangs bereikte 
visserij-akkoord in de EG. Dat akkoord 
maakt het, volgens Beumer, mogelijk dat 
Nederland nu meer haring kan vangen. Dat 
is goed voor de werkgelegenheid. En het is 
een teken dat de zee weer schoner is 
geworden, waardoor de haringstand is 
verbeterd. Milieu en we.rkgelegenheid zijn 
zaken waar het CDA voor staat, ook in het 
Europees Parlement. Daarom is het van 
groot belang, zo sloot Beumer af, dat de 
mensen op 14 juni gaan stemmen! ~ 

Beumer: Contact tussen kandidaten en winke
lend publiek gewaardeerd van twee kanten. 
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Zondag 
Een bezoek gebracht aan een groot vee
teeltbedrijf met 450 beesten. In een ge
sprek dat daarop volgde werd de superhef
fing op melk geen ramp geacht voor de 
Nederlandsé boeren. 
In de onderlinge gesprekken kwamen de 
kruisraketten ter sprake. Het gezelschap
duidelijk CDA-signatuur- was van oordeel 
dat Nederland de volle consequenties van 
zijn lidmaatschap van de NAVO moest 
aanvaarden en bereid moest zijn nieuwe 
raketten in Nederland te plaatsen. Ik deel 
deze visie. 
Voor het CDA als politieke partij mag de al 
of niet plaatsing van kruisraketten geen 
vrije kwestie zijn. Het CDA zal hieromtrent 
een standpunt hebben te bepalen en van 
haar leden die politieke functies bekleden 
mag zij verlangen dat zij zich overeenkom
stig het partij-standpunt gedragen. Het is 
uitermate jammer dat het zove.r heeft 
moeten komen. In Nederland zijn kernwa
pens geplaatst zonder dat hiertegen enig 
protest is geweest. De beweging, die zich 
vredesbeweging noemt, heeft deze een
heid voor de verdediging van het vrije 
Westen verstoord. Van de eerlijkheid van 
de leiding van de beweging ben ik over
tuigd. Doch evenzeer ben ik overtuigd dat 
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van prof. mr. W. C. L. van der Grinten 
(foto ANP) 

zij de zaak van de vrede ernstig schaadt en 
het potentieel gevaar voor oorlog, onder
drukking en geweld doet toenemen. De 
vredesbeweging werkt voorts als een splijt
zwam in onze bevolking. Ook dit veroor-
zaakt een grote morele schade. -
IJveren voor vrede is ongewijfeld een 
opgave voor ieder christen, ja voor ieder 
weldenkend mens. Hieromtrent bestaat, 
zeker in CDA-kring geen verschil van visie. 

Maandag 
In mijn kranten lees ik dat Aantjes niet 
gekozen is in het partijbestuur. Ik acht dit 
een gelukkige beslissing, doch op andere 
gronden dan in de pers worden genoemd. 
Mijn voornaamste bedenking tegen de 
kandidatuur van Aantjes is dat hij een 
omstreden figuur is en dat omstreden 
figuren in het partijbestuur niet thuis beho
ren. Een fractievoorzitter die zich op grond 
van persoonlijke gedragingen heeft moe
ten terugtrekken, moet niet pogen opnieuw 
aan de leiding van zijn partij deel te nemen. 

De zuiverheid van de verhoudingen wordt 
hierdoor geschaad. Ik voeg hieraan gaarne 
toe, dat De Jong- om het zacht te zeggen
hoogst onzorgvuldig tegenover Aantjes 
heeft gehandeld. 

Dinsdag 
Vandaag geef ik mijn laatste gewone 
college. Er was grote belangstelling van de 
studenten en met een hartelijke toespraak 
hebben zij mij een tennisracket gegeven. 
Over politiek en politieke vraagstukken heb 
ik in mijn college niet gesproken, wel over 
rechtvaardigheid en gerechtigheid in ons 
persoonlijk gedrag tegenover anderen. 
In de NRC las ik, dat Gualthérie van 
Weezei tamelijk somber is over de toe
komst van het CDA. Het huidige beeld van 
de politieke organisatie van ons land is, dat 
er drie serieuze - qua macht en invloed -
politieke partijen zijn. De rest vormt een 
randverschijnsel en het is m.i. niet te 
verwachten dat dit binnen afzienbare tijd 
anders zal worden. Voor het CDA staan 
twee wegen open. Hèt kan zich etaleren als 
een partij die het geloof in God, in verlos
sing en het koninkrijk Gods belijdt. Het kan 
zich ook etaleren als een middenpartij. 
Wezenlijk voor een middenpartij is m.i. dat 
zij hecht aan traditie, dat zekere "conser
vatieve" trekken, haar niet vreemd zijn. 
Waarheen gaan wij in Nederland? Blijft de 
c.onstellatie van een drie partijen-stelsel 
gehandhaafd of zullen er in een wat ver
dere toekomst nog slechts twee serieuze 
politieke partijen zijn. Zal er in een twee 

------------~---------
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partijen-stelsel plaats zijn voor het CDA, 
zoals wij dit tot dusver in Duitsland zien, of 
zal de huidige aanhang van het CDA zich in 
hoofdzaak verdelen over de andere grote 
partijen. Aan voorspellingen durf ik mij niet 
te wagen. 

Woensdag 
De oproepingskaart voor de verkiezingen 
van het Europese Parlement lag in mijn bus 
en in het blaadje "Europees Parlement" en 
in de kranten lees ik over de aanstaande 
Europese verkiezingen. Zijn deze voor 
Nederland belangrijk? Ik ben geneigd ja en 
neen te antwoorden. 
Neen, omdat de Nederlandse invloed- 24 
van de 434 zetels - zeker getalsmatig 
vrijwel te verwaarlozen is. Het is wel aardig 
dat momenteel een Nederlander voorzitter 
is van het Europees Parlement, doch deze 
keuze wijst er bepaald niet op dat Neder
land een grote rol speelt in Europa. 
Het antwoord ja, omdat een overkoepelen
de organisatie van Europese staten een 
belangrijke factor voor onderling begrip 
kan zijn en omdat de economische ontwik
keling van West-Europa door zulk een 
organisatie wordt gediend. Ik lees in de 
krant dat Spanje de door de Europese 
Gemeenschap gestelde voorwaarden voor 
toelating te zwaar acht. In dit verband rijst 
wel de vr?ag of de belangen van West
Europa wel worden gediend met een uit
breiding op korte termijn met nieuwe leden. 
De Europese Gemeenschappen zijn zeker 
niet wat zij kunnen zijn. Wordt de ontwikke
ling niet veelal geschaad dan bevorderd, 
indien op korte termijn naar uitbreiding 
wordt gestreefd? · 
Het Europese Parlement zal voorshands 
slechts zeer beperkte bevoegdheden heb
ben. In de constructie van een samenwer
kingsverband van in beginsel souvereine 
nationale staten is dit niet anders mogelijk. 
Dat dit samenwerkingsverband binnen af
zienbare tijd zal uitgroeien tot een 
bondsstaat is niet te verwachten. ' 

Donderdag 
De dag vóór mijn afscheidscollege is een 
wat rommelige dag. In de ophtend neem ik 
twee doctoraalexamens af en voer ik over
leg over het onderzoek in onze faculteit. 
Een belangrijke bezigheid is de gedrukte 
tekst van het afscheidscollege zodanig te 
bekorten dat dit in drie kwartier kan worden 
uitgesproken. 
De NRC geeft de kop: "VVD: alle uitkerin-
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gen terug naar 70% ". De visie van de VVD 
komt goeddeels overeen met het advies 
dat de SER destijds aan de regering heeft 
gegeven. Ik heb met overtuiging mijn stem 
aan dit advies gegeven. Bezuinigen in de 
overheidshuishouding is en blijft moeilijk. 
Bezuinigen zonder pijn is niet mogelijk; met 
elke bezuiniging worden belangen van 
bepaalde groepen geraakt. Terugdringing 
van overheidsuitgaven is nodig voor her
stel van een gezonde economie en ook 
voor herstel van werkgelegenheid. In bre
de kring - ook bij de PvdA - wordt dit met 
de mond beleden, doch tegen alle 
bezuinigingsmaatregelen ontstaat verzet. 
De Volkskrant meldt, dat top-ambtenaar 
Rutten stelt dat 1984 een keerpunt kan zijn, 
hetgeen medebrengt dat volledige werkge
legenheid in de 90-er jaren hersteld kan 
zijn. Beperking van het overheidstekort is 
hiervoor een dringende noodzaak. Indien 
regering en parlement de uitgestippelde 
beleidslijn niet blijven volgen, is het een 
illusie te menen dat herstel van werkgele
genheid verwezenlijkbaar zal zijn. Voor de 
vakbeweging is het tot dusver een te grote 
stap gebleken om het regeringsbeleid in 
deze te kunnen volgen. 

Vrijdag 
Vandaag is de dag van mijn afscheidscolle
ge in de St. Stevenskerk in Nijmegen. Een 
dag met voor mij wat gemengde gevoe
lens. Ik ben met veel plezier en genoegen 
gedurende ruim 25 jaar aan de Katholieke 
Universiteit verbonden geweest. Aan het 
mourir un peu ·kan ik niet geheel voorbij 
gaan. Voor mij overwegen echter gevoe
lens van grote dankbaarheid, in het bijzon
der voor de vriendschap en de hartelijkheid 
die ik van velen heb ondervonden. 
In de kranten lees ik dat minister Rietkerk 
een wetsvoorstel wil bevorderen om het 
openbaar lichaam Rijnmond op te heffen. 
Ik meen dat zulk een voorstel zou getuigen 
van gezond verstand. Het zal het einde zijn 
van het naar mijn overtuiging vrij dwaze 
idee van mini-provincies. In de loop der 
jaren is gelukkig de gedachte van opdeling 
van onze provincies ïn veel kleinere be- · 
stuurseenheden - een idee van het 
kabinet-Den Uyl - steeds verder terugge
drongen. Elf provincies in een klein land als 
het onze is meer dan genoeg. De bestuur
baarheid van ons land zou door kleinere 
eenheden worden geschaad en de kosten 
van de bastuursapparatuur zouden aan
merkelijk toenemen. N.V. Nederland kan 

zeer wel met elf territoriale divisies vol
staan. De opheffing van Rijnmond is jam
mer voor Van der Louw, doch voor hem zal 
zeker een andere passende functie wor
den gevonden. Mogelijk komt hij dan weer 
vrij als opvolger voor Den Uyl. 

Zaterdag 
Vandaag heb ik uitgeslapen. Gisteravond 
had ik een afscheidsdiner met onze facul
teit en het is erg laat geworden. Het was 
bijzonder gezellig. Vanochtend las ik, zoals 
gebruikelijk, in bed de Volkskrant. Mij trof 
de kop: "regering moet Curaçao dwingen 
tot meewerken", een uitspraak van Betico 
Croes. De Nederlandse Antillen blijven een 
heet hangijzer, zij het dat de Antilliaanse 
problematiek in de Nederlandse politiek tot 
de randverschijnselen behoort. Het Neder
landse volk heeft- overigens begrijpelijk
geen belangstelling voor het "overzeese 
rijksdeel". 
De omstandigheden hebben meegebracht 
dat ik zelf die belangstelling wel heb. Ik ben 
nauw betrokken geweest bij het Statuut 
van het Koninkrijk en de staatsregeling van 
de Nederlandse Antillen. De laatste tien 
jaren heb ik elk jaar gedurende een aantal . 
weken Curaçao bezocht in het kader van 
een samenwerkingsovereenkomst tussen 
onze faculteit en de juridische faculteit van 
de Universiteit van de Nederlandse Antil
len. 
De Nederlandse Antillen zijn een zelfbestu
rend gebied binnen het Koninkrijk. Terecht 
stelt de Nederlandse regering zich op het 
standpunt, dat indien de Nederlandse An
tillen het Koninkrijk willen verlaten Neder
land hiertegen geen bezwaar behoort te 
hebben. De vraag die momenteel aan de 
orde is, is echter een andere. Een eerste 
onderdeel van de huidige vraag is_ wie te 
beslissen heeft over de uittreding van 
Aruba uit het staatkundig verband van de 
Nederlandse Antillen en over de modalitei
ten van een zulk een uittreding. Een 
tweede" onderdeel is, of Nederland bereid 
is de Koninkrijksband met het uitgetreden 
Aruba te handhaven. Over deze vragen is 
in een ronde tafel-conferentie uitvoerig 
beraadslaagd, doch concrete uitwerking is 
goeddeels open gelaten. 
Naar mijn mening ligt het antwoord op het 
eerste onderdeel in beginsel buiten de 
competentie van Nederland. Nederland 
haalt zich slechts moeilijkheden en proble- . 
men op de hals indien een afgescheiden 
Aruba deel van het Koninkrijk blijft. ~ 
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astricht werd Europese happening 
Ruim 600 deelnemers hebben het afge
lopen weekeinde het congres van de 
Europese Jonge Christen Democraten 
in Maastricht bezocht. Drie dagen lang 
werd daar gesproken over de Europese 
eenwording en- vooral natuurlijk- over 
de positie van de jeugd daarbij. 

Van Europa kun je heel wat zeggen. Er 
mankeert na enkele tientallen jaren de weg 
te zijn gegaan van integratie en samenwer
king, nog heel veel aan het Europese 
eenwordingsproces. Over Europa valt ook 

·heel wat te zeggen. Het gebeurde beide op 
het EUJCD-congres in Maastricht, waar tal 
van onderwerpen en tal van sprekers het 
drukke programma volgden. Maastricht 
werd een Europese happening met en
thousiaste congresbezoekers die zich bij 
honderden tegelijk hadden aangemeld bij 
het Limburgse CDA-bureau dat de organi
satie strak in handen had. 
De komst van de Europese regeringslei
ders ging op het laatste moment niet door. 
Alleen ministerpresident Lubbers was er. 
Bondskanselier Kohl, de premiers Mar
tens, Werner en Fitzgerald, lieten het 
afweten. Ook minister Tindemans bleef, 
net als de Belgische minister-president, op 
het laatste moment weg. · 
In zijn openingstoespraak, jl. zaterdag 
sprak CDA-voorzitter Piet Bukman van een 
nieuwe generatie christen-democraten 
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die is aangetreden om zich voor Europa in 
te zetten. Ook tal van andere sprekers 
belichtten meerdere facetten van de Euro
pese samenwerking. Milieu, vrede en vei
ligheid, de grensproblematiek, de indus
trie, samen vormden ze één lange lijst van 
wensen en van wat er nog allemaal aan 
Europa schort. 
Premier Lubbers sprak zondagmiddag 
over de noodzaak dat we van het principe 
afmoeten dat één Europese lidstaat meer
derheidsbesluiten door een veto kan torpe
deren. Dat zou ook de positie. van het 
Europarlement aanzienlijk versterken, al
dus de premier, die in het voetspoor van de 
Franse president Mitterrand pleitte voor een 
snellere eenwording in Europa, desnoods 
alleen met die landen die écht willen 
meedoen. 

Benedulux 
Lubbers herinnerde eraan dat hij bij zijn 
Westduitse collega Kohl heeft gepleit voor 
open grensen tussen de Beneluxlanden en 
de Bondsrepubliek. Zondag herhaalde hij 
dit nog eens en sprak hij de hoop uit dat dit 
snel zijn beslag zal krijgen. "Zou een 
totstandkoming van een Benedulux geen 
schitterend voorbeeld voor Europa zijn?" 
vroeg hij het congres? Het antwoordde met 
enthousiast applaus. 
Applaus was er trouwens ook voor al die 

anderen die zaterdag en zondag een lans 
braken voor Europa. Het waren er te veel 
om op te noemen, uit Duitsland, Frankrijk, 
Ierland, België, Spanje en uiteraard uit ons 
eigen land. Mét al die toespraken alleen is 
de beschrijving niet vollèdig. 
Er was, naast het officiële gedeelte, meer 
dan voldoende ruimte in het programma 
opgenomen voor meer informele contac
ten. Daarvan maakten de deelnemers dan 
ook graag gebruik. Ook het contact buiten 
de zaal in de wandelgangen en tijdens de 
feestavond, zaterdag in hotel Maastricht, 
waren stukjes Europese integratie. Als het 
met de contacten tussen de Europese 
regeringsleiders net zo goed zou gaan als 
zaterdag en zondag met de contacten 
tussen hun nazaten, dan zat het wel goed 
met Europa. 
Tenslotte nog even een klein misverstand 
recht zetten: dit congres van de Europese 
Christen-Democratische Jongeren was 
niet de start van de CDA-verkie
zingscampagne voor het Europarle
ment, zoals in de media werd gemeld. Die 
start is al eerder gemaakt op regionale 
bijeenkomsten in Schoonhoven en Ede. In 
Maastricht ging het om een congres van 
Europese jongeren. Vandaar dat ook op 
zondag werd vergaderd, zoals naar men 
weet in Europees verband bepaald niet 
ongebruikelijk is. 

Ton Huijssoon 
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Positieve reacties 
Een driedaags congres organiseren 
vraagt maanden en nog eens maanden 
voorbereiding. De organisatoren van het 
EUCJD-congres in Maastricht weten 
daar inmiddels alles van. Begin dit jaar 
begon een speciale commissie onder 
leiding van Léon Frissen, directeur van 
het CDA-bureau Limburg, al met de 
voorbereidingen van het congres. 

Zo'n organisatie heeft meer om het lijf dan 
alleen maar een zaal regelen en zorgen dat 
je gasten een bed hebben en een dak boven 
het hoofd. Het betekent sprekers uitnodi
gen, allerlei faciliteiten trefbn, telefoonlij
nen laten aanleggen, 600 tot 700 man van 
eten en drinken voorzien en ook nog zorgen 
dat alle deelnemers elkaar verstaan. Dat 
betekent tolken uitnodigen, vertaalcabines 
laten komen voor de simultaanvertalingen 
enzovoorts, enzovoorts. 
We hebben het dan nog niet gehad over de 
administratieve verwerking van de inschrij
vingen, van de afzeggingen en over vele 
andere zaken die bij de organisatie van een 
manifestatie komen kijken. Toen, in de loop 
van zondagavond, de laatste congresdeel
nemer de Maastrichtse binnenstad verlaten 
had, kon Léon Frissen tevreden terugblik
ken. 
"Ik ben blij dat het congres wat opkomst 
betreft goed verlopen is. Het programma 
liep ook goed. Wat ik bij de deelnemers aan 
reacties heb opgevangen was positief. Het 
is voor de jongeren goed geweest om zo 
onder elkaar te kunnen zijn. Eén ding was 
erg jammer: dat een aantal mensen het 
heeft laten afweten. Met name de heren 
Martens en Tindemans hebben ons, on
danks harde toezeggingen - tot zondag
middag in de veronderstelling gelaten dat 
ze zouden komen. Het was voor ons een 
teleurstelling dat dat niet is doorgegaan. 
Maar afsluitend is mijn indruk positief. We 
hebben goede dagen gehad in een leuke 
sfeer- en daar was het om begonnen.".,. 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~---------------------

Crisis-variant 
Dat de crisis-variant eventueel een daad
werkelijke bijdrage zou kunnen betekenen 
voor de terugdringing van de afschuwelijke 
nucleaire bewapening is een farce. Immers 
de basis gereedmaken en pas stationeren 
ten tijde van een crisis (die er in feite al is!) 
is eveneens stijlloos omdat "die dingen" 
dan toch ergens in de buurt moeten liggen. 
Met deze theorie is de kans groot dat de 
Russen net even eerder op die gereedge
maakte basis komen om hun SS 2 ... af te 
vuren. Evenmin is deze keuze bevredigend 
voor de (onechte) anti-kernwapen Neder
landers. 
Er vanuitgaand, dat dit kabinet de Neder
landse publieke opinie durft te trotseren, 
als het om werkelijk nationale belangen 
gaat, en daarvan zijn ook genoeg voorbeel
den, dan is er misschien nog een heel 
kleine kans dat Nederland met een crisis
variant iets aan de terugdringing van de 
nucleaire bewapening zou kunnen doen. 

0. Quaedvlieg, Middenmeer 

Angst voor echte 
duidelijkheid 
Er zijn mensen binnen het CDA die bewe
ren dat deze partij altijd een duidelijk en 
goed standpunt heeft gehad over de plaat
sing van nieuwe kernwapens: een niet 
berusten in de aanwezigheid van massale 
vernietigingsmiddelen en de stappen laten 
afhangen van de onderhandelingen tussen 
de VS en de USSR. 
De laatste tijd wordt het steeds duidelijker 
dat dit standpunt toch niet zo goed heeft 
gewerkt. Wat moet er nu gebeuren, omdat 
de onderhandelingen zijn mislukt? Moet er 
nu geplaatst worden of komt dan ons 
streven naar een vermindering van onze 
afhankelijkheid van kernwapens in ge
vaar? 
Het wordt de hoogste tijd dat meer mensen 
binnen het CDA openlijk uitspreken, dat ze 
niet meer mee willen doen aan de waanzin 
van de wapenwedloop. Het comité "CDA
ers tegen plaatsing'' (postbus 170 Bergum) 
heeft de nek al uitgestoken. Als het ons 
ernst is om de wapenwedloop te doorbre
ken dan moeten we niet bang 7.ijn voor 
onze politieke toekomst en voor onrust in 
de eigen partij. Mijn angst is van een 
andere orde: namelijk het niet meer in de 
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hand hebben van ons veiligheidssysteem. 
Mogen we nog doorgaan op deze weg, 
terwijl vele mensen nu sterven van de 
honger? 

Henk van der Beek, St. Annaparochie 

Eerste fase onderwijs 
In de discussie rond de vernieuwing van de 
eerste fase van het middelbare onderwijs 
speelt onze partij een zeer belangrijke rol. 
Zoals wellicht bekend is de VVD tegen
stander van een eensporige invoering van 
het vbao (voortgezet basisonderwijs), zo
als o.a. door de PvdA zozeer wordt ge
wenst. Voor het bereiken van een parle
mentaire meerderheid hieromtrent is de 
stem van het CDA beslissend. Tot nu toe 
steunt de Tweede Kamerfractie van het 
CDA in grote lijnen het (voorzichtige) ver
nieuwingsbeleid van minister Deetman en 
zijn staatssecretarissen. 
In de koele kamers van een ministerie kan 
een onderwijskundige vernieuwing als het 
vbao in prachtige schematische vorm wor
den uitgebeeld, maar zo'n vernieuwing 
moet wel vlees en bloed krijgen. Het is een 
absolute noodzaak, dat de mensen uit de 
praktijk de vernieuwingen steunen. Dit 
laatste is voor wat betreft het vbao volgens 
mij niet het geval. Ik zou het ministerie van 
Onderwijs voor willen stellen eens een 
opiniepeiling op de middelbare scholen te 
houden met betrekking tot deze kwestie. 
De volgende voorspelling durf ik wel aan en 
is beslist niet gewaagd: zeker 75% van het 
onderwijspersoneel op de middelbare 
scholen is tegen de invoering van het vbao. 
Ik heb de indruk, dat op een heleboel 
scholen mensen· nogal moedeloos zijn. Het 
algemene klimaat op de scholen met al zijn 
fusiebesprekingen, ontslagen en extra sa
larisverminderingen is toch al niet zo vro
lijk. Dit wordt nog eens verergerd als 
theoretici als de minister, kamerleden, etc 
maar door blijven gaan op hun vernieu
wingsweg. Hoe moet je tegen deze gesta
dige vernieuwingsstroom inzwemmen? 
Het zijn uiteindelijk wel deze mensen, die 
de beslissingen nemen. Natuurlijk is er 
overleg met het kader van· de onderwijs
bonden. Ook zij behoren in feite bij de 
theoretici, die niet in de alledaagse praktijk 
van het onderwijs werken. Het wordt de 
hoogste tijd, dat er geluisterd wordt naar de 
praktijkmensen uit het veld, al of niet bij een 

onderwijsbond georganiseerd. Een opinie
onderzoek zou een eerste aanzet daartoe 
kunnen zijn. Het lijkt mij veel verstandiger 
om bij de vernieuwingspolitiek uit te gaan 
van de bestaande situatie. 

W. Post, (leraar geschiedenis) Den Haag 

Kruisraketten 
De CDA-afdeling Maartensdijk spreekt 
haar ernstige verontrusting uit over de 
twijfelachtige houding van meerdere partij
bestuurders en fractieleden t.a.v. de plaat
sing van Amerikaanse kruisraketten in ons 
land. 
Deze twijfelachtige houding wordt ons 
inziens mede veroorzaakt, doordat deze 
partijbestuurders en fractieleden zich niet 
of niet voldoende gesteund weten door de 
achterban in het CDA. 
Gelet op de internationale ontwikkelingen 
èn onze verplichtingen in NAVO-verband 
zien wij de plaatsing van bedoelde raketten 
als een consequentie, een noodzakelijk 
kwaad, waarvoor op dit moment geen 
alternatief bestaat. 
Het moet duidelijk zijn, dat het CDA- met 
als les de tweede wereldoorlog- zich dient 
te distantiëren van de ·zogenaamde , ,ge
broken geweertjes politiek". 
Het wordt steeds duidelijker, dat linkse 
partijen politieke munt trachten te slaan uit 
een kwestie, waarbij ieder van ons zich 
nauw betrokken voelt en waarbij op senti
ment wordt gespeeld om te trachten velen 
van ons in het linker kamp te halen. 
De bewapeningswedloop moet worden 
gestopt door ontwapeningsonderhandelin
gen tussen de grote mogendheden. 
Het CDA moet binnen zijn mogelijkheden 
alles in het werk stellen om deze onderhan
delingen op gang te brengen en te houden 
om daarmede resultaten te boeken. 
Met twijfels van onze vertegenwoordigers 
komen wij niet verder en worden de z.g. 
"vredesactivisten" alleen maar in de kaart 
gespeeld. 

J. E. C. Urlus, secr. CDA-afdeling 
Maartensdijk 
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EUROPA 

Twee jongeren over Europa 
Twee jongeren uit het CDA geven hun 
mening over het Europese Parlement 
waarvoor op 14 juni opnieuw verkiezin
gen gehouden zullen worden. Hans van 
Dijk stelde enige vragen aan Robert 
Bakker. Deze is optimistisch over dit 
parlement. Sjoerd Veerman daarente
gen antwoordde op vragen van René 
Nijhof, dat hij het nut van een Europees 
·Parlement niet inziet. Op die laatste visie 
vroeg de redactie een reactie aan Euro
parlementariër Jean Penders. 

Europa is noodzaak 
Robert Bakker is 26 jaar en voorzitter van 
het CDJA-Noord-Holland. Hij is al negen 
jaar lid van de Europese Beweging. Met de 
Europese Beweging is hij in contact geko
men tijdens een Wereldcongres dat in 
Santpoort werd gehouden. Omdat hij de 
internationale contacten interessant vond 
is hij actief mee gaan doen. Hij is een 
tijdlang voorzitter geweest van de afdeling 
Haarlem e.o. en lid van het dagelijks 
bestuur van de jongeren in de Europese 
Beweging. Op de vraag wat hij vindt van de 
desinteresse van jongeren in de Europese 
noodzaak, antwoordt hij dat dat zeer slecht 
is. De problemen voor jongeren kunnen 
alleen in Europees verband opgelost wor
den. De afgelopen vijf jaar beschouwt hij 
zeker niet als verloren. De weinig bevoegd
heden die de parlementariërs hadden, 
hebben ze goed gebruikt, het is alleen 
jammer dat het contact met de achterban 
wat tekort is gekomen. Voor de komende 
vijf jaar verwacht hij dat er internationaal 
een perspectief geboden kan worden aan 
de werkloze jongeren en dat de bevoegd-

Europese Parlement, aanfluiting of noodzaak? 
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heden uitgebreid zullen worden. Voor 14 
juni ziet Robert de VVD als winnaar, het 
CDA en de PvdA zullen gelijk eindigen .en 
klein links krijgt één zetel. Als oproep aan 
de jongeren om te stemmen zegt hij: "Een 
stem op Europa: een kleine moeite van 
grote waarde." ",.. 

Parlement niet nodig 
Sjoerd Veerman (voorzitter Binnenland
commissie-CDJA): "Ik ben zeer sterk 
voor kleinschaligheid en ik voel daar
om niets voor een groot verenigd Eu
ropa, waar alles met elkaar vervloch
ten is en alles op een centraal niveau 
gedirigeerd wordt. Dat neemt niet weg dat 
ik de afstemming van wetgeving en diverse 
regeringsmaatregelen op elkaar, een goe
de zaak vindt, met name vanuit een oog
punt van concurrentievervalsing." 

Hoe kijk je aan tegen het Europese Parle
ment? 
"Het Euro~~se Parlement is op dit ogenblik 
een aanflwtmg voor de democratie omdat 
het geen enkele invloed heeft. Het argu
~ent dat we ze een kans moeten geven is 
met meer te verkopen na deze vijf jaar: Het 
~uropese ~~riemen! heeft zich in die vijf 
jaar nauwelijks ontwikkeld. Als je de men
sen wilt laten kiezen dan zal dat moeten 
gebeuren voor een parlement dat volledige 
bevoegdheden heeft. In de huidige situatie 
zor~. je ervoor dat de allergie tegen de 
pol!tlek alleen nog maar toeneemt. Mijns 
1nz1ens zorgt het Europees Parlement voor 
een devaluatie van de democratie." 

Hoe zou het volgens jou dan wel moeten? 
"Alles wat Europa op dit ogenblik doet kan 

ook totstandkomen door samenwerking 
van regeringen. Een parlement heb je daar 
niet voor nodig op Europees niveau. De 
individuele ministers kunnen voor hun op
treden net zo goed in de Tweede Kamer ter 
verantwoording worden geroepen. Hij of zij 
kan zich alleen verschuilen achter de onwil 
van zijn Europese collega's voorzover de 
Kamer dit toelaat. Nederland is een klein 
land dat veel voordeel heeft van zijn 
contacten met het buitenland, met name 
als het de handel betreft: Een parlement 
hebben we hier echter niet voor nodig."",.. 

Democratie vereist integratie 
Sjoerd Veerman geeft een wel zeer nega
tieve opinie. Tè hopeloos voor een reactie? 
Zo gauw geven we het. niet op. Na enig 
zoeken vind ik twee positieve aankno
pingspunten. Sjoerd Veerman heeft enig 
gevoel voor de noodzaak van Europese 
samenwerking. Hij wil concurrentieverval
sing tegengaan en ziet voor Nederland 
voordelen in contact met het buitenland. 
Daarnaast heeft hij gevoel voor democra
tie. Een parlement moet bevoegdheden 
hebben. Individuele ministers moeten zich 
voor de Tweede Kamer verantwoorden 
voor hun Europese werk. En daar zit 'm nu 
net de kneep. Controle door de Tweede 
Kamer over het Europese werk komt onvol
doende uit de verf en dat kan ook niet 
anders. De Europese ministerraden ne
men hun besluiten achter gesloten deuren 
en spelen de nationale parlementen in feite 
tegen elkaar uit. 
Veermans mening over Europese samen
werking is aarzelend. Hij wil niet verder 
gaan dan afstemming van wetgeving en 
maatregelen. Hij kiest voor intergouverne
mentele samenwerking. Dat is echter on
voldoende om je de Amerikanen en Japan
ners van het lijf te kunnen houden. Moet dat 
dan? Waarom niet verder gaan als tweede
rangs continent? Dat zou geen goede zaak 
zijn. Wij hebben als Europeanen, als Ne
derlanders, ideeën over mensenrechten, 
wapenbeheersing en ontwikkelingssa
menwerking. Wil je op die terr'einen iets 
bereiken dan zijn vrome praatjes niet 
.voldoende. Dan is hard werken nodig, op . 
een gezonde economische basis. Anders 
wordt er niet naar je geluisterd. Zo zit de 
wereld, helaas, nu eenmaal in elkaar. 
Daarom dus één Europa. Maar dan wel 
echt democratisch, met een goed bevoegd 
Europees parlement. Denk daaraan op 14 
juni! ",.. 

Jean Penders 
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ANALYSE 

Stemmen jongeren anders? 
Vergeleken met de vorige Tweede Kamer
verkiezingen zijn er inmiddels omstreeks 
400.000 nieuwe stemgerechtigde kiezers 
bijgekomen. Voor het merendeel zijn dat 
jongere kiezers. Op de avond van de 
verkiezingsuitslag krijgt de factor "leeftijd" 
bij de analyses vaak veel aandacht. Het 
verband tussen stemgedrag en leeftijd blijft 
kennelijk steeds weer boeien. 
Wij hebben daarom met het Centraal 
Bureau voor de Statistiek (CBS) contact 
opgenomen over de samenstelling ·van 
onze bevolking. 
Uit de meest recente gegevens blijkt dan 
dat er ongeveer 10,3 miljoen kiezers acht
tien jaar of ouder zijn, zeg maar stemge
rechtigd. 
Volgen we een veel gehanteerde indeling 
van kiezers naar leeftijd dan ziet het 
"plaatje" er als volgt uit. 

Indeling naar leeftijd 
16-24 jaar 
Deze groep is goed voor ongeveer 17% 
van het kiezerscorps. Hierin vallen bijna 
1 ,8 miljoen jongere kiezers. In zetels uitge
drukt zijn zij goed voor ongeveer 26 zetels. 

25-34 jaar 
In deze groep vallen ruim 2,3 miljoen 
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kiezers. Dat is goed voor een aandeel van 
ongeveer 22% ofte wel ± 33 zetels. 

35-49 jaar 
Naar verhouding is de categorie 35 tot 49 
jarigen de grootste groep kiezers. Ruim 2, 7 
miljoen, goed voor bijna 26% van het totale 
kiezerscorps ofte wel 39 zetels. 

50-65jaar 
In deze groep vallen 2,1 miljoen kiezers. 
Met een aandeel van bijna 20% leveren zij 
omstreeks 30 zetels. 

65+ 
Dezegroep "65+" is goed voor ongeveer 
15% van het electoraat met ongeveer 22 
zetels. 

Uit het overzicht blijkt onder meer dat met 
name de categorieën 35 tot 49 jaar en 50 
tot 65 jaar bijna de helft van de stemmen 
leveren. Vooral opvattingen en denkbeel
den van mensen in de leeftijdsgroep van 35 
tot 49 jaar zijn belangrijk. Van deze groep 
mensen bekleden er immers velen in de 
samenleving. tal van verantwoordelijke 
posten. Uit deze categorie komen vaak de 
opinieleiders, etc. Het gaat hier vooral ook 
om die mensen die vaak sterk op "zeker
heden" letten: denkt u maar aan ontwikke-

lingen m.b.t. gezin, huisvesting, beste
dingspatroon etc. 

Jeugd en toekomst 
Bij verkiezingsonderzoek krijgt het stemge
drag van met name jonge kiezers, zoals 
gezegd, vaak veel aandacht. Wellicht van
uit de veronderstelling dat "wie de jeugd 
heeft, ook de toekomst heeft". 
In recent verkiezingsonderzoek kan men 
wel lezen dat de betekenis van het effect 
van jonge kiezers vaak schromelijk wordt 
overschat. 
"Verschuivingen in politieke voorkeur vol
trekken zich in het gehele electoraat, on
geacht leeftijd of generatie". Dat beweert 
de verkiezingsonderzoeker Andeweg in 
een onderzoek naar het stemgedrag van 
jonge kiezers tussen 1967 en 1982. Deze 
onderzoeker laat verder zien dat, wanneer 
de leeftijdsgrens van 23 jaar,die in 1967 
nog gold nu nog zou bestaan, het effect 
daarvan voor het CDA in 1982 weinig zou 
afwijken van de werkelijke uitslag. 
Bij de Tweede Kamerverkiezingen van 

, september 1982 behaalde het CDA 29,3% 
van de stemmen. Omgerekend naar een 
kiesgerechtigde leeftijd van 21 jaar en 
ouder zou dat resultaat in 1982 0,3% hoger 
liggen. Uitgaande van 23 jaar en ouder zou 
dit resultaat ongeveer 0,8% hoger liggen 
op30,1%. 

Periode-effect 
Onderzoekers maken als het om leeftijd en 
stemgedrag gaat wel een onderscheid 
tussen drie soorten verbanden: 
- een periode-effect 
- een generatie-effect 
- een levensloopeffect 
Bij een periode-effect is er eigenlijk geen 
sprake van een verband tussen leeftijd en 
stemgedrag. Winst en verlies van de partij 
doen zich hier gelijkelijk voor onder oudere 
en jongere kiezers. 
Bij een generatie-effect is daarvan wel 
sprake. Bijvoorbeeld: jongere kiezers 
stemmen anders dan oudere kiezers. Ter 
illustratie van een .dergelijk verband is wel 
genoemd de verandering in het Nederland
se politieke landschap die zich aan het 
einde van de jaren '60 heeft voltrokken. 
Jongere kiezers zijn toen andere paden 
gaan betreden, bijvoorbeeld terzake de 
keus voor christelijke partijvorming, dan de 
oudere generaties. 
Met een levensloopeffect heeft men bij
voorbeeld de veronderstelling op het oog 
dat mensen met het ouder worden er 
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andere politieke opvattingen op gaan na
houden. 
Uit genoemd onderzoek van Andeweg 
blijkt vooralsnog dat veranderingen onder 
kiezers niet zozeer zijn toe te schrijven aan 
een generatie-effect, maar veeleer aan 
een periode-effect. Uit een onderzoek over 
een reeks van jaren naar het stemgedrag 
van een groot aantal lichtingen kiezers die 
in een zelfde tijdsperiode zijn geboren, 
blijkt grosso modo dat alle lichtingen kie
zers vrij trouw de landelijke trend volgen. 

VVD 
Tenslotte: bij ons zou je kunnen spreken 
van een periode-effect voor wat betreft de 
winst van de VVD. 
De vraag doet zich voor of hier sprake is 
van een kortstondig effect, dan wel van een 
meer duurzame ontwikkeling. In VVD
kringen is men daar tamelijk optimistisch 
over getuige onder meer het VVO-blad 
"Liberaal Reveil". 
In een bijdrage over "jonge kiezers en de 
VVD" wordt geconcludeerd dat zich bij de 

% 

25 

20 

15 

10 

5 

18-24 25-34 35-49 50-65 65+ 

Samenstelling kiezerskorps over de verschillen
de leeftijdsgroepen per 1983. 

kamerverkiezingen van 1982 ten opzichte 
van 1981 ingrijpende veranderingen heb-

ben voorgedaan onder de jongere kiezers. 
De auteur van dit artikel, Hillebrand schrijft 
dat jonge kiezers in 1982: 
- sterker vinden dat de vrouw bij abortus 

beslist 
- minder positief staan tegen inkomensni

vellering 
- positiever staan tegenover uitbreiding 

van het aantal kerncentrales. 
Al deze verschuivingen in 1982 ten opzich
te van de verkiezingen daarvoor, gaan in 
de richting van een standpuntbepaling van 
de VVD. Immers de VVD is voor het 
beginsel dat de vrouw bij abortus beslist, 
de VVD is tegen inkomensnivellering en 
voor kernenergie. Als jongere kiezers op 3 
van zulke hoofdpunten uit de Nederlandse 
politiek in hun standpuntbepaling naar de 
VVD tenderen dan gaat het toch niet om 
een korte termijnontwikkeling, zo kun je 
tussen de regels door lezen in het genoem
de VVD-artikel. Wij komen er na de uitslag 
van de Europese verkiezingen nog op 
terug. ~ 

Kees Bremmer 

VAN DEN HERIK B.V. 
Baanhoek 150 Tel. 01840-12881 
Postbus 191 Telex 24049 3360 AD Sliedrecht 

BAGGER- EN ZUIGWERKEN 
KUST EN OEVERWERKEN 

KADEMUREN EN HEIWERKEN 
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U kent ze wel, die dagen dat de zon fel schijnt maar de wind de spelbreker 
is, dus het zonnescherm moet omhoog blijven ... 
Hoewel ... een STORMVAST zonnescherm van HAVARO denkt er misschien 
toch anders over, hij wil graag uithangen bij wind, doet ook zijn uiterste best 
zo stil mogelijk te hangen; dat kan omdat HAVARO gas-druk veren in zijn 
zonneschermen verwerkt en dàt helpt. .. HAVARO zonneschermen kunnen 
tegeneen stootje! 

TEL. 078-14 47 71 
zonwering 
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BOEKEN 

Het leven van Mussert: 

Triomf van politieke naïviteit 
Tusen de regelmatig rond de vijfde mei 
verschijnende studies over onderwer
pen met betrekking tot de Tweede We-

. reldoorlog, neemt dit jaar, Jan Meyers' 
biografie over de NSB-leider ir. A. A. 
Mussert, een opvallende plaats in. 
Zowel de methode van onderzoek als de 
wijze waarop de auteur zijn hoofdper
soon benadert, trekken de aandacht. 

Meyers heeft contact gehad met personen 
die mededelingen konden doen over hun 
ervaringen met Mussert en de NSB. Dit 
leverde een aantal interessante gegevens 
op. Enerzijds over Mussert; onder meer uit 
ÇJesprekken met een zuster van de NSB
leider en voorts met ir. J. P. Josephus Jitta, 
een Joodse studiegenoot en collega van 
Mussert bij de Rijkswaterstaat. Daarnaast 
kreeg de auteur bijzonderheden te horen 
over ontwikkelingen in de NSB, zoals bij
voorbeeld de plannen om met behulp van 
de in 1939 opgerichte Mussartgarde een 
staatsgreep uit te voeren. 

Hoofdingenieur 
In de beschrijving van zijn hoofdpersoon 
toont de auteur zich gefascineerd door het 
verschijnsel dat Mussert zich ontwikkelde 
van een liberaal georiënteerd nationalist tot 
een nationaal-socialistisch politicus die in 
1946 wegens landverraad ter dood veroor
deeld werd. De NSB-leider was geen door
trapte schurk maar een bekwaam hoofdin
genieur die, door zijn ervaringen met de 
politiek, zich tot een anti-democraat ont
wikkelde. Tijdens de bezetting meende 
Mussert zijn volk te dienen door in de NSB 
en in zijn contact met de Duitse machtheb
bers stelling te nemen tegen de radicale 
SS-richting. 

Boeiend 
De auteur benadert de in dit boek beschre
ven ontwikkeling primair vanuit Musserts 
invalshoek. Op basis van deze werkwijze 
is, in combinatie met enkele nieuwe gege
vens, een boeiende schets van Mussert 
ontstaan*. De schrijver komt via een zeer 
evenwichtige benadering** tot een kriti
sche beoordeling van de NSB-leider. 

Hij wijst erop dat in het historisch beeld van 
Mussert, dat voor velen nog altijd bepaald 
wordt door de ervaringen tijdens de bezet
ting, een aantal nuances moet worden aan-
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gebracht. Maar tevens schetst hij de NSB
leider als een kleinburgerlijk man met een 
grenzeloze naïviteit in zijn benadering van 
het politiek gebeuren . 

Mussert had vrijwel geen belangstelling 
voor ideologische kwesties. Hierdoor kre
gen theoretici van het fascisme en natio
naal-socialisme in de NSB een grote mate 
van vrijheid. De tragiek van Mussert was 
dat hij als leider van de NSB verantwoorde
lijk werd voor de radicalisering die de Ne
derlandse nationaal-socialisten geleidelijk 
steeds meer in de richting van Hitier dreef. 
De ideologische ontwikkeling l(an de NSB 
komt aan de orde in de studie van R. Have
naar over , , De NSB tussen nationalisme en 
"volkse" solidariteit". 

Actie en beweging 

De schrijver richt zich op enkele hoofdthe
ma's zoals onder meer de leidersstaat; de 
nationalistische ideologie; en de visie op 
het koningshuis, de religie, onderwijs, ge
zinsleven en economie in de anti-democra
tische orde. Voorts gaat hij in op de rol van 
Italië onder Mussolini en Duitsland onder 
Hitier als voorbeelden voor de NSB; het 
verlangen van de Nederlandse nationaal
socialisten naar actie en beweging en de 
radicalisering van de NSB. 

Een aantal van deze aspecten is in oudere 
studies aan de orde gesteld. De waarde 
van dit boek ligt in de strak opgezette, goed 
leesbare behandeling van de stof. Voor le
zers die kennis willen nemen van de NSB
ideologie biedt dit boek - mede door de 
uitvoerige annotatie- belangrijke informa
~- ~ 

H. van Spanning 

• Terzijde wijzen we op een klein foulje op blz. 173. Mr. A. 
J. van Vessem was voor de NSB lid van de Eerste 
Kamer en niet, zoals abusievelijk is vermeld, van de 
Tweede Kamer. 

•• Bij deze evenwichtige benadering van Mussert steekt 
de negatieve toon van de schrijver wanneer de katho
lieke kerk en katholieke Nederlandse politici ter sprake 
komen; wat schril af. 

Jan Meyers: "Mussert; een politiek leven"; serie Open 
Domein nr. 10; uiig. De Arbeiderspers, Amsterdam; 
297 blz. + registers; prijs: f 39,50. 
R. Havenaar: "De NSB tussen nationalisme en 
"volkse·· solidariteit"; de voorodrlogse ideologie van de 
Nationaal-Socialistische Beweging in Nederland; serie 
Cahiers over Nederland en de Tweede Wereldoorlog 
nr. 6; uiig. Staatsuitgeverij, Den Haag; 159 blz.; prijs 
f 24,75. 

PARTIJNIEUWS 

CD/Verkenningen 
In het meinummer o.a.: prof. Teunissen 
gaat in op de Europese veiligheid in de 
komende jaren. Prof. Van Duijn levert het 
tweede artikel in de reeks over genetisch 
manipulatie. Drs. A. M. Oostlander leidt 
een groepsgesprek over Europa met Bou
ke Beumer, Yvonne van Rooy, Thom 
Kerstiëns, Jan van Noord en Bart Pronk. 
Bestellen: 070-924021. 

Jongerencursus 
in Beek 
Net als de afgelopen jaren organiseert de 
stichting Kader- en Vormingswerk CDA 
ook deze zomer weer een speciale kader
cursus voor jongeren te Beek bij Nijmegen. 
In tegenstelling tot de normale kadercursus 
vindt deze cursus in een aaneengesloten 
week plaats. De cursus begint maandag 25 
juni om 1 0.00 uur en duurt tot vrijdag 29 juni 
± 16.00 uur. Het aantrekkelijke van deze 
cursus is het intensief samenwerken, het 
samen ontspannen en het samen achter 
de schermen van de grote poltiiek kijken. 

Deskundigen 
Naast de twee cursusleiders, Wim Eikel
boom en Harm Waterborg, komen deskun
digen uit partij en kamerfractie opdraven 
voor de verschillende onderdelen van het 
programma. 
De kosten van deze cursus, waarbij verblijf, 
maaltijden en dergelijke zijn inbegrepen, 
bedragen f 1 00,-. Reiskosten boven. de 
f 15,- worden vergoed. 

Heb je interesse of wil je meer weten: bel 
dan met de Stichting Kader- en Vormings
werk CDA 070-924461 of stuur onder
staande bon op. ·-------------· I Bon I 
I Ik geef mij op voor de jongerencur- 1 
I sus te Beek van 25 t/m 29 juni. 1 
: Naam: ........................................... 1

1 Adres: .......................................... . 
I Postcode: ...................................... I 
1 Woonplaats: .. .... .. .. .. .. .. .. .. ...... .. .. .... I 
I Telefoon: ....................................... I 
I Handtekening: .............................. I 
I Opsturen aan Kader- en Vormings- I 
1 werk CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 1 
I BA Den Haag. 1 

--------------
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Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens 
Bernard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfrec;i Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Het CDA-Tweede Kamerlid Van der Mei heeft 
zich in een interview verklaard tegen uitgespro
ken meningen in de fractie. 
Voonover het ons bekend is, is het de eerste 
keer dat hij een mening heeft uitgesproken. 

De opkomst van Eurokopstukken op het EU] CD
congres zal wel maatgevend zijn voor de op
komst van de verkiezingen zelt 

Lubriek presenteert de Markerwaardvariant de 
kruisraketten worden geplaatst op de bodem 
van de Markerwaard, die in tijden van internatio
nale spanning wordt drooggemalen. 

PvdA-bijeenkomst zaterdag 26 mei 1984, 22.00 
uur: Lijsttrekker Dankert is nu tegen kruisra
ketten. Nader standpunt wordt na 14 juni ver-

VERSLAG CONGRES IN MAASTRICHT 

EUROPA EN JONGEREN 
Het Congres van Europese jonge christen- lijkt niet erg de noodzaak van één Europa in te 
democraten (EUJCD) vond dit jaar plaats in zien. 
Maastricht. Het stond in het teken van de 
Euroverkiezingen, vandaar dat vele promi
nenten van de Europese Volkspartij (EVP), de 
CD-ers in Europa, redes hielden. Ook op 
pagina 14 wordt daaraan de nodige aandacht 
besteed. 

IDEALEN EN EUROPA 
De eerste jongere die het woord voerde was 
Johan de Leeuw. Hij sprak van de idealen die 
christen-democraten moeten waarmaken. Het 
ideaal van werk voor de massa werkloze jonge
ren: de marktsector moet op de been worden 
gebracht zonder hypotheken op de toekomst. 
Arbeidsduurverkorting en deeltijdarbeid moet 
worden bevorderd. 

Het ideaal om een bijdrage te leveren aan de 
opbouw van de ontwikkelingslanden: het rijke 
Westen moet zich niet beperken tot een aalmoes. 
Het ideaal van vrede in gerechtigheid; het 
daadwerkelijk terugdringen van de bewapening 
in Oost en West. En het ideaal om zorgvuldig om 
te gaan met het milieu; het bestrijden van zure 
regen, bodemverontreinigirig en dergelijke. 

Dit alles leidt, aldus Johan, tot de noodzaak van 
Europees beleid. Maar daarvoor is versterking 
van het Europees Parlement en de Europese 
Commissie nodig ten koste van de ministerraad. 
Een thema, dat ook door de voorzitters van 
de Duitse en Italiaanse CD jonge christen
democraten in bevlogen termen werd bespro
ken. De Belgische voorzitter was nogal nuchter in 
zijn analyse: de gemiddelde jonge Europeaan 

BRUINKOOL 
Hierna volgden discussies over milieu, jeugd
werkloosheid, vrede en veiligheid en integratie. 
De eerste discussie betrof milieupolitiek. Deze 
spitste zich toe op een resolutie over de bruin
koolwinning in de buurt van Aken. Deze winning 
dreigt de grondwaterspiegel en de grondwater
stromen aan te tasten. Het congres steunde de 
reolutie hierover unaniem: de EU} CD zal er bij de 
Duitse en Nederlandse regering op aan dringen 
om, in overleg met de bruinkoolmaatschappij 
maatregelen te treffen om de gevolgen zoveel 
mogelijk tegen te gaan. 

JEUGDWERKLOOSHEID 
De Europarlementariër Hanja May-Weggen 
pleitte voor een Europees drie-sporenbeleid om 
de jeugdwerkloosheid te bestrijden. Het eerste 
spoor is het economische spoor van herstel en 
bevorderen van doelmatigheid. Nieuwe indus
trieën moeten worden opgezet en er moet geen 
geld worden gepompt in "verloren industrieën" 
als de scheepsbouw, de staalindustrie en de 
textiel. Het tweede is het sociale spoor van een 
flexibel systeem van arbeidsduurverkorting (en 
géén 35-urige werkweek) bij inlevering van 
inkomen. Het laatste spoor is dat van de 
speciale acties door het Ehopees Parlement uit 
het Sociaal Fonds. Van de Europese begroting 
wordt 5% aan bestrijding van de jeugdwerkloos
heid besteed! 
Haar betoog ontlokte wel wat discussie. Een 
(vervolg op pagina 23) 

wacht. Achter de 'loonitterstafel: Rona Fitzgerald (Ierland), Hans Westhoff, Rob van de Beeten, Lécin Frissen. 
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ALGEMENE LEDENVERGADERING 16 JUNI 
KANDIDATEN ALGEMEEN BESTUUR 
VACATURE GIJS JACOBSE 

In de vacature Gijs-Jacobse zijn kandidaat ge
steld Fija Mulder en Jeanine de Visser. 
Fija Mulder is 21 jaar, gereformeerd en was de 
afgelopen twee jaar secretaresse op het CDJA
secretariaat. In september zal zij gaan studeren 
in Leiden (rechten) en het CDJA-secretariaat 
verlaten. Heel belangrijk vindt Fija, dat meer 
meisjes in het CDJA bezig zijn dan nu het geval is. 
Verder vindt zij dat het CDJA te studentikoos is. 
Het ontzettend moeilijke taalgebruik schrikt de 
leden af waarop wij ons zeggen te richten, m.n. 
scholieren en werkende jongeren. Er zou wat 
minder "geschreven en gepraat", en wat meer 
"gedaan" moeten worden. Net als in haar werk 
roeit zij in haar vrije tijd met de riemen die zij 
heeft. Ooit deed zij ook aan rugby! 

Jeanine de Visser is 17 jaar, Nederlands Her
vormd en zit in 5 Atheneum. Zij is sinds 1982 
CDJA-lid en actief in het CDJA-'s Gravenzande, 
waarvan zij sinds 1983 ook bestuurslid is. Belang
rijke zaken vindt zij het economisch beleid ("Je 
kunt het beleid afkraken, maar wat zou je doen 
als jij er zou zitten?") en Europese eenwording. 
Zij wil meer vrouwen en jongeren betrekken bij 
de politiek. "Als CDJA kunnen wij meedenken 
en (hopelijk) mee besturen, vooral op terreinen 
waarmee jongeren in aanraking komen zoals 
woningbouw, uitkeringen, minimumloon". 

Fija Mulder ]eanine de Visser 

VOORSTEL (agendapunt 7) 
Door Eric Janse de Jonge en 25 andere leden is 
een voorstel ingediend om artikel 42 van het 
huishoudelijk reglement te wijzigen. De laatste 
regel van dit artikel bepaalt dat leden van de 
organisatiecommissie slechts één keer herkies
baar zijn. Voor andere vaste commissies geldt 
die beperking niet. 
Eric c.s. stellen voor op grond van deze duidelijk 
ongelijke behandeling deze regel te schrappen. 

Het dagelijks bestuur kan zich met het voorstel 
verenigen, gelet op de overweging van gelijke 
behandeling tussen commissies. Het wijst er wel 
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VACATURE TJEBBE DE JONG 
In de vacature van Tjebbe de Jong zijn kandidaat 
gesteld: Oege Jan Klatter en Carien Smallen
broek 
Oege JanKlatter is 23 jaar, gereformeerd en bijna 
afgestudeerd in de (bedrijfs-)economie in Gro
ningen. Hij is actief in de buitenlandwerkgroep in 
Groningen, Momenteel is hij voorzitter van het 
CDJA-Groningen (stad) en coördinator van de 
CDJA-gemeenteraadswerkgroep aldaar. 

Verder is hij lid van het provinciaal CDJA
bestuur. Omdat Oege Jan in september in dienst 
zal gaan en daarom Groningen zal verlaten wil hij 
graag op andere fronten actief worden. Zijn 
politieke belangstelling gaat vooral uit naar de 
werkloosheidsproblematiek, de drugsproble
matiek en de Noord-Zuid verhouding. De beste 
vredespolitiek is het bevorderen van een staDie
le economische ontwikkeling in de derde we
reld." 
Carien Smallenbroek is 21 jaar, en studeert aan 
de HBO-opleiding voor toegepaste Huishoudwe
tenschappen, waar zij binnenkort afstudeert. 
Dan wil zij psychologie gaan studeren. Zij is lid 
van het dagelijks bestuur van het CDJA
Groningen waar zij zich bezighoudt met leden
werving en ledenadministratie en diverse ande
re (ad hoc) dingen. Zo heeft zij een bijeenkomst 
belegd voor meisjesleden in Groningen. 
Cariens' politieke belangstelling gaat uit naar 

Oege jan Klatter Carien SmalJenbroek 

op, dat het algemeen bestuur, onafhankelijk van 
de reglementaire bepalingen, gerechtigd is bij 
zijn benoemingsbeleid in de praktijk een beper
king in herbenoemingen toe te passen. Dat lijkt 
ook wenselijk met het oog op de doorstroming. 
Voor een goede afweging, t.a.v. de betreffende 
personen is een vervallen van de reglementair 
verplichte·beperking een goede zaak. 

FINANCIËN (agendapunten 4b, Sb) 
De begroting 1985, de rekening 1983 en het 
verslag van de kascommissie worden aan dege
nen die zich voor de vergadering opgeven apart 
toegezonden. 

Op 14april verscheen in CD/ACTUEEL 
een katem met de voorstellen voor de 
algemene ledenvergadering van 16 
juni. Op deze pagina nog enige aanvul
lende informatie, met name over de 
kandidaten voor het algemeen be
stuur. 

emancipatie, milieu en gezondheidszorg. Onder 
haar hobby's rekent zij truien breien, lezen en 
drop eten. 

VOORZITTER 
Voor de vacature van CDJA-voorzitter naast de 
door het algemeen bestuur gestelde kandidaat 
Hans Huihers geen a:nden~ kandidaten gesteld. 

PROVINCIALE 
VERTEGENWOORDIGERS 
Als leden en plaatsvervangende leden ~ijn door 
dê" provinciale afdelingen voorgedragen: 
Overijssel (vacature - Wim Kuiper): lid: Christof 
Wielemaker; plv. - lid: Ton Huiskamp. 
Gelderland (vacature - Ad de Kort): lid: Rob 
Slikker; plv. - lid: Ad de Kort. 
Utrecht (tussentijdse vacature - Renger de 
Bruin): lid: Jaap Huurnink; plv. -lid: Renate Loos. 
Noord-Holland (vacature- Minne Krolis): lid: nog 
geen voordracht ontvangen. 
Zuid-Holland (vacature- Anne de Baat): lid: Anne 
de Baat; plv. - lid: Hans de Vries. 
Zuid-Holland (vacature - Theo Kralt): lid: Marja 
Vliegenthart; plv. -lid: Tea Verhoeven. 
Zuid-Holland (vacature Marja Vliegenthart als 
plv. - lid van Antoine van Bijsterveldt): plv. lid: 
Henk Hoogmoes. 
Noord-Brabant (vacature - Wilhert van Herwij
rren): lid: Wilbert van Herwijnen; plv. - lid: Wim 
:len Braanker. 
Noord-Brabantz (vacature Ton de jong als plv. -
lid van Peter Sennema): plv. - lid: Karin Bovée. 
Limburg (tussentijdse vacature - André Kolod
ziejak): lid: Toon Lenders; plv. - lid: Marion 
Swalmen. 
Deze voordrachten zijn voor de algemene leden
vergadering bindend. • ·-------------· I Bon I 
I Ondergetekende: I 
I I Naam: .......................................................... . 
I Adres: ........................................................... I 
I Postcode: ....... ......... .. . ............. ............ ......... I 
1 Woonplaats: ................................................ I 
I ~el:!~:tnU::tr~~···d~···~~~~~~~--Ï~~ I 
I denvergadering d.d. 16 juni 1984. I 
1 D wil deelnemen aan de gezamenlijke I 
I lunch (kosten ongeveer f 5,-). 1 

l:n:e:n:~·:·:·:·:·:·:~J 
CDJA 2 juni 1984 



(vervolg van pagina Zl) 

jonge Belg wees erop dat inleveren van inkomen 
bij Europese arbeidsduurverkorting niet nodig 
is. Het kan worden betaald en voor verslechte
ring van onze concurrentiepositie behoeft niet te 
worden gevreesd: 80% van de produkten blijft 
toch binnen de EG. Hanja antwoordde dat ,de 
overige 20% juist de produkten zijn van çle 
nieuwe industrieën en daar zullen we het in de 
toekomst van moeten hebben. Een CDJA'er w~es 
op de positie van de minima en op het gevaar dat 
het Sociaal Fonds wordt besteed om het tekort _in 
de landbouwsector te dekken. , 
Hanja verzekerde hem dat de minima zullen 
worden ontzien en het Europese Parlement niet 
zal toelaten dat de speciale acties zullen worden 
verminderd. 
De landbouwtekorten moeten ook door die 
sector worden weggewerkt. Een jonge Frans
man vroeg aandacht voor solidariteit in de 
bedrijven en in de samenwerking. Hij wees op 
de slachtoffers van de groei; de nieuwe armen. 
Hanja onderschreef zijn verhaal en meldde dat er 
een zgn. vijfde richtlijn 'komt: een Europese 
regeling om de inspraak in bedrijven te vergro
ten. Een Duitse jongere vond dat de arbeifistijd
verkorting aan de werkgevers en deelnemers 
moest worden overgelaten; zo staat het ook in de 
Dutse Grondwet. 
Hanja beaamde dat de Duitse Grondwet de 
reden was dat er slechts een Europese aanbeve
ling (en geen wet) werd voorbereid. Wel meen
de ze dat de overheid richtlijnen moet geven, als 
de werkgevers en werknemers er niet uitkomen. 

VREDE EN VEILIGBEID 
Over vrede en veiligheid wordt ook in de EUJCD 
verschillend gedacht. Niet alleen over de kern
bewapening, maar ook over een eventuele eigen 
rol van Europa. Sommige benadrukken een sterk 
eigen rol van Europa tussen de supermachten; 
de V.S. is immers economisch een concurrent. 
Anderen benadrukken de officiële EUJD-lijn van 
verbondenheid met de Verenigde Staten. De 
V.S. is net als Europa een democratie en juist dat 
pogen we te beschermen. 
Er was weinig discussie over de noodzaak van 
Europese integratie. Een resolutie waarin werd 
aangedrongen op een EG-paspoort werd una
niem aanvaard. 

SOLIDARITEIT 
De voorzitter van de Wereldunie van jonge 
christen-democraten, Wim Polrnan, hield een · 
hartstochtelijk pleidooi voor solidariteit met de 
Derde Wereld. Hij wees op de enorme schulden
last van Afrika. Europa moet, aldus Wim, Afika 
niet met fooien afscepen. Ok 'onderstreepte hij 
het EVP-uitgangspunt voor eerbiediging van de 
mensenrechten, maar dan wel een waarachtige: 
dus geen steun aan landen die openlijk racisme 
als staatsvorm bedrijven. Premier Botha (Zuid
Afrika) zou pas in Europa moeten worden 
ontvangen na daadwerkelije concessies aan de 
zwartn in Zuid-Afrika. Vool'ts vroeg Wim aan
dacht voor christen-dernocraten en mensen
rechten in Chili, Oeganda en de Philippijnen. 
Onze solidariteit is nodig. 
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SACIIAROV 
Thomas Kropp, voorzitter van de EUJCD, onder
streepte het betoog van Wim: we moeten solidair 
zijn met diegenen die niet kunnen spreken. Hij 
vroeg de regeringen om een dringend beroep te 
doen op de Sovjet-regering om de Sacharovs 
medische hulp te verlenen en, indien zij dit 
zouden wensen, een uitreisvisurn te verstrekken. 
Deze actuele solidariteitsoproep werd door het 
congres unaniem overgenomen. 
Thomas stond ook stil bij het milieubeheer. 
Europees milieubeleid is broodnodig, maar het 
wordt gehinderd en zelfs verhinderd. We moe
ten dat niet toelaten; de problemen als zure 
regen, bodemverontreiniging en watervervui
ling moeten internationaal worden bestreden. 
Als voorbeeld haalde hij de Rijn aan: internatio
nale vervuiling waar met name één land (Neder
land) de dupe van wordt. 
Congresvoorzitter Rob van de Beeten wees er 
daarna terecht op dat ook Nederlanders zich 
schuldig rnaken aan de vervuiling van de Rijn. 
Rob leidde het congres prima. 

Behalve voor politiek inhoudelijk werk was er 
ook tijd voor gezelligheid. Vooral het .. sociaal
cultureel treffen" op de zaterdagavond in de 
Bourgognezaal van Hotel Maastricht werd bij
zonder goed bezocht en gezellig. 
Op de muziek van de band van Willy Schobben 
werd massaal gedanst. De scheidend voorzitter 
Johan de Leeuw werd betrokken in een soort 
Griekse rondedans en de kandidaat-voorzitter 
Hans Huibers, werd door enkele enthousiaste 
Limburgers op de schouders de zaal door 
gedragen. De woorden van wethouder Jan Hoen, 
dat in Maastricht tijdens het congresweekend in 
vele talen pils besteld is, zijn op de zaterdag
avond nadrukkelijk van toepassing. 
Ondanks het gezellige gebeuren van de avond 
daarvoor, waren de congresgangers de volgen
de ochtend massaal aanwezig om in het volle 
auditorium de oecumenische dienst bij te wonen. 
Een viering, opgezet door Elrni van Bavel en An
dré Kolodziejak, die in brede kring gewaardeerd 
werd. De aanwezigen konden tijdens deze dienst 
de nodige inspiratie opdoen om het 'politieke 
werk later voort te zetten. 

Een goed geslaagd congres is overigens ook 
een dank aan de vele anonieme CDJA'ers die er 
veel werk ingestoken hebben waard. Tot slot 
nog een tip voor de volgende keer- opgedaan in 
de wandelgangen- iets meer (groeps)discussie 
en wat minder redes, al is het voor de broodnodi-
ge variatie. • 
KoScheele 

CDJA-BORNIECBT/SUSTEREN 
Vrijdagavond 8 juni organiseert het CDJA-Boml 
Echt/Susteren een bijeenkomst met als thema 
.,Europese integratie vanaf de basis". Het woord 
zal gevoerd worden door Nederlandse, Belgi
sche en Duitse gemeentebestuurders en Jo 
Spätgens, kandidaat voor de Europese verkie
zingen. Plaats: Zaal van Bree, Wilhelrninalaan 5, 
Susteren. Aánvang 20.00 uur. 

r·) .......... --. t- / . ' __ __.><,_/ 

HORZEL 
BOEKSTEEN 
De betekenis van de hoeksteen stamt uit de tijd 
dat stenen handgemaakt werden en dus zeer 
ongelijk waren. Het stamt uit de tijd dat er ook 
nog geen cement was. De tijd waar ik het over 
heb is die van het Kanaän van enige duizenden 
ja[en geleden. Gebouwen uit die tijd stonden 
toch als een huis, omdat ze rustten op een goede 
hoeksteen. Niet voor niets is het woord hoek
steen in hetjoodse ook direct verbonden met het 
Goddelijke. De hoeksteen draagt het gehele 
bouwwerk en is dus onmisbaar. Als de hoek
steen wordt weggehaald stort het gehele bouw
werk in, de grote en de kleine stenen. 
In onze tijd wordt ook gebouwd. Een ieder 
draagt zijn steentje bij; een ieder draagt zijn 
ideeën en inzet bij. 
De stenen zijn alle verschillend, maar ook zijn alle 
nodig, willen er geen gaten ontstaan en het ge
bouw onaf zijn. Ondanks de soms grote verschil
len kunnen de stenen bij elkaar worden gevoegd 
als ze maar rusten op een goede hoekste~n. 
Ook in onze tijd is het woord hoeksteen verbon
den met het goddelijke. 
Natuurlijk zal men eerst denken: zoveel verschil; 
lende stenen, die passen nooit bij elkaar. Laat 
men maar denken: een gebouw dat rust op een 
goede hoeksteen kan al die stenen dragen, hoe 
verschillend ook. En een gebouw met zo'n 
hoeksteen is ook het enige gebouw dat compleet 
is. Herkent u het CDA? • 

KoScheele 

CDJA-VLAGGEN 
Ze zijn er! In Maastricht zagen jullie al de mooie 
CDJA-vlaggen hangen, waarvan er 54 exempla
ren zijn gearriveerd. Ze werden vlot verkocht en 
waren zelfs zo in trek dat 6 personen zich 
genoodzaakt zagen een vlag zonder te betalen 
mee te nemen. Anderen gaven keurig hun naam 
en adres op. Wil je ook zo'n vlag voor je 
kemlcarnpagneteam? Maak f 50,- over op giro
rekening 3897453 t.n.v. CDJA-Den Haag, o.v.v. 
CDJA-vlag. pe vlag wordt dan z.s.m. toegezon
den. Ook kun je hem persoonlijk afhalen, onder 
betaling van f 47,50 bij het partijbureau in Den 
Haag (geen portokosten). Wees er vlug bij! 

CDJA-MAASTRICBT 
De enige voorzitterskandidaat van het CDJA, 
Hans Huibers, houdt op 8 juni zijn eerste toe
spraak in Limburg en wel op een ledenvergade
ring van het CDJA-Maastricht. 
Plaats: CDA-partijbureau, Kesselskade 42a. Da
tum: 8 juni a.s. Tijd: 20.00 uur. lnlichtingen: 
Constantijn Stevens, Becanusstraat 47, tel. 043-
431303. Belangstellenden zijn welkom! 
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Cehavenv 
belangrijk 
voor 
iedereen 
De Cehave nv is gestoeld op 
coöperatieve grondslag. Eenvoudig 
gezegd: van de boer en voor de boer. 
Een organisatie die weet wat het 
boerebedrijf inhoudt en de behoeften 
van de moderne boer kent als geen 
ander en daaraan tegemoet komt. 
Daardoor groeide de Cehave nv uit tot 
een van de grootste 
mengvoederproducenten in Europa. 
Van groot belang zijn ook de overige 
produktenen diensten die de Cehave nv 
de boer biedt: meststoffen, komplete 
programma's op het terrein van de land
en tuinbouwmechanisatie, zaaizaden en 
pootgoed, brandstoffen, 
gewasbeschermingsmiddelen, 
voorlichting en service, adviezen 
enzovoorts. 

Middels de BoerenBond-winkels is de 
Cehave nv van belang voor eenieder. 
Het pakket goederen omvat immers naast 
specifiek voor het boerebedrijf 
interessante artikelen een reeks van 
produkten die voor iedereen bruikbaar 
zijn. 

Pater v. d. Eisenlaan 4 
5462 GG Veghel 
Tel. 04130-82255 

toestel 355 

CHV· 

Cehave nv Veghel 
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Bert de Vries over de kemwapens 
In een uitvoerige beschouwing gaat ook CDA-fractievoorzitter Bert de Vries in op 
het standpunt van het kabinet over de kernwapens'. Daags na het besluit van het 
kabinet heeft de fractie zich hierover beraden. Hoe liggen de verhoudingen in de 
fractie op dit punt? Pagina 6, 7. 

Interview minister De Ruiter 

Na een periode van intensieve discus-
. sie is het kabinet Lubbers vorige week 
met een besluit gekomen over de 
kruisraketten. Ton Huijssoon sprak 
daarover met minister De Ruiter van 
Defensie. Met overtuiging verdedigt hij 
het besluit van het kabinet. Zowel 
trouw aan het Navo-bondgenootschap 
als de zorg om de wapenbeheersing 
zijn immers elementen van het kabi
netsbesluit, aldus de minister. Pagina 
12, 13. 

Minister De Ruiter tijdens de persconferentie na 
het kabinetsbesluit over de raketten. 

Politiek Weekboek Jean Penders 
Volgende week (op 14 juni) vinden de verkiezingen voor het Europese Parlement 
plaats. Europarlementariër Jean Penders doet verslag van zijn belevenissen in 
de verkiezingscampagne. 
Over stevige woordenwisselingen en een omsingeling in Nijmegen. Pagina 14, 
15. 

Europa 
In de serie interviews met CDA-kandidaten voor het Europese Parlement ditmaal 
twee portretten nl. van P.A. M. Cornelissen en J. L. Janssen van Raay, resp. 
nummers 8 en 9 op de kandidatenlijst. Pagina 16, 17. 
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COLUMN 

DAARNAAST 

ABORTUS 
Het zal de tezër misschtenvert>a~en, dat ik deze rubriek gebruik voor-een 
onderwerp, dat inde pers schijntdoodgeschreven te zijn. Toch lijkt 't me 
nutti9 nóg één hee.l belangrijk aspecfrond de abortuswet van 1981 en de 
nu aan de orde zijnde Algemene Maatregel van Bestuur naar voren te 
halen, alvorens beide, uiteraard na behandelîng in de Kamer, in het 
Rijksarchief zullen worden .opgeborgen. Het gaat me niet om de 
abortusingreep zelf; maar om het geaborteerde embryo. Wat is de 
r~chtspositie van .het geaborteerde embryo?. Wie beslist daarover, de 
.moeder of'het.ziekenhuis,·.cte· abortuskliniek?. 
De meesten van> ons g~an er yanuit, dat deze menselijke vrucht zonder 
meer gedood wordt,.Tf!geUjkertijd·weten we. datde biotechnologie voor 
niets terugdeinst. ja zelfswonderen kan verrichten; Is het zo .ondenkbaar, 
dat met de levenda~mens~Jn~wording alsnog in laboratoria (staats-) 
reageerbuisbaby's won:ien gekweekt of andere experimenten worden 
verricht? . . . .·.·. .· .... ·· 

· Dît ethisch~juridisch probleem houdt mij al jaren bezig en je hoort of leest er 
weinig over, althans buiten de vakliteratuur.Totdat ik in Trouw van 10 mei 
jt werd gealarmeerd door een klein, onschuldig lijkend berlcht op pagina 7 
(het zou de eerste pagina hebben kunnen halen) met als kop "Gebruik 
hersenen van embryo's ter discussie". . .. · 
In Denemarken, zo.beginthet bericht, is een heftige discussie ontstaan 
over de rechtspo~itie van een embryo buiten het moederlichaam, na de 
voorspelling van een (leuroloog, dat hetinbrengen van hersenweefsel van 
menselijke embryo's bij patiënten met hersenbeschadigingen een grote 
toekomst heeft. . . . · 
G~~el(jig natuurlijk, dat in de nabije toekomst bepaalde ziekten kunnen 
worden genezen, z.oals h~rsen~eschadigingen en verlammingen en 
neurologische ziekten zoals die van Parkinson. Daarover gaat de 
·discussie nauwelijks. ·Zo'n ethisch .verantwoorde . ingreep zal door ons 
graag worden geaccepteerd· ... . · . , 
Wetgeving is nuttig Voor het g~df!, maar ookvoor het kwade. Er zijn 

.. .tallo?e . negatieve ... ·toepassingen te.··. bedenken. Oe biotechnologie ·en 
bloindustrie bieden rulrnatoekomstperspectieven. Het CDA dient alles in 
h.et werk te stellen om dezetocl:ralgevoelige materie goed te regelen. De 
ethische aspecten dienen zeer kritisch bekeken te worden alvorens 

·juridische J?e · .·· feitwordt Wan11eernoch de abo.rtuswet, noch de 
Algt~mene M .·· . . n Bestuurd(larJnvoo·rzien, wordt dan de Wet op de 
(1lezondheidszorgaangevuld?()óze KamerledenVan Dam en Cornelissen 
hebbèn toegezegd hierzeker aandacht aan te besteden. 

·.· .. Daarnaastben>ikvan mening; datbrede aandacht voor dit onderwerp op 
• · zijn plaats blijft;< · ' , .,. 

.· ·,: 

· r.t~ria ... Chorus·MenJter1 
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PARTIJNIEUWS 

Lijsttrekker Bouke Beumer: 

Europa is niet zo 
ver van uw bed 
Europa, Europees Parlement, wat moet 
ik daar mee? 
Wat dacht u van de voordelen van één 
Europees Paspoort, rijbewijs of Euro
pees erkende diploma's? 
En met al die grote bedrijven, die multi· 
nationals, dacht u toch niet dat de 
werkloosheid alleen maar nationaal op 
te lossen is? 

De problemen die met milieuverontreini
ging samenhangen houden bij de grens 
geen halt. Vrede en veiligheid kunnen wij in 
Europa alleen nog maar garanderen door 
samen de handen inéén te slaan. Steeds 
meer mensen zien in dat oplossingen voor 
al deze problemen niet alleen in eigen land 
te vinden zijn. Daarvoor hebben wij ver
gaande samenwerking in Europa nodig, 
een Europees Parlement. 
De verkiezingen voor dat parlement staan 
voor de deur. 14 juni. Een heel belangrijke 
datum. De uitslag bepaalt met welke daad
kracht wij de komende jaren kunnen bou
wen aan een gezond en leefbaar Europa. 

CD/ACTUEEL 9 juni 1984 



REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Kabinetsbesluit 
kruisraketten 
Het ei is gelegd. Het kabinet en met 
name de ministers Lubbers, Van den 
Broek en De Ruiter zijn op tijd met een 
besluit gekomen over de eventuele sta
tionering van kruisvluchtwapens in Ne
derland. Het besluit is in lijn met het 
standpunt van het CDA sinds 1979 heeft 
ingenomen, namelijk: Nederland zou 
vooralsnog niet tot plaatsing overgaan, 
teneinde zowel de Verenigde Staten als 
de Sowjet Unie te bewegen om met 
elkaar te onderhandelen. 

Gelet op het plaatsingsschema en de 
daarmee gepaard gaande toenemende 
druk, moest Nederland nu beslissen. 
Het besluit dat nu is genomen heeft In 
principe dezelfde kenmerken. Neder
land tracht nu, met deze beslissing, de 
VS te stimuleren met creativiteit verder 
te onderhandelen over een wapenbe
heersingsakkoord. Ook de Sowjet Unie 
wordt duidelijk gewezen op haar verant
woordelijkheid t.a.v. bewapening en wa
penbeheersing. Gaat dat land door met 
stationering van SS-20 raketten, dan 
laat Nederland de kruisraketten op zijn 
grondgebied toe. 

CD, ACTUEEL 

De economische aanpak 
van de PvdA 
Vlak voor de Europese verkiezingen zijn 
de berekeningen bekend geworden van 

Spreekbeurten 
12juni: 
J. Janssen van Raay: KBO, Nieuwe Plan
tage 17, Delft. 
K. v.d. Steenhoven: torurn Hofvan Holland, 
Hilversum. 
Wiebier: Ulft, "Smeltkroes". 

13juni: 
J. Janssen van Raay: CDA-Vianen. 
E. van Schouten: Studentenvereniging 
"Minerva", Leiden. 

16 juni 
S. Faber: studiedag regionaal Nrd. Gronin
gen over gem. herindeling, HotE'' '::afé Het 
Gemeentehuis, Uithuiz~n. 11.00 uur. 
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de economische aanpak die de PvdA 
eind vorig jaar al heeft voorgesteld. Het 
CPB heeft de mogelijke resultaten daar
van- maar slechts met grote slagen om 
de arm en vol voorbehoud- op een rijtje 
gezet. Vol trots meldde PvdA-leider Den 
Uyl dat met zijn aanpak de werkloosheid 
in 1987 ongeveer 245.000 lager zal lig
gen dan in de plannen van het kabinet. 

Niet verwonderlijk, wanneer men moet 
vaststellen dat de PvdA-plannen op een 
aantal breekbare peilers berusten. Het 
internationaal economisch herstel 
wordt veel te optimistisch ingeschat, 
geen rekening Is gehouden met de 
kabinetsplannen om de jeugdwerkloos
heid te bestrijden en er wordt vanuit 
gegaan dat arbeidstijdverkorting ver
sneld kan worden doorgevoerd. Boven
dien neemt in de PvdA-plannen het 
financieringstekort van de overheid on
voldoende af. 

Met haar plannen om de economie 
kunstmatig te stimuleren op kosten van 
de overheid sluit de PvdA de ogen voor 
één van de belangrijkste oorzaken, 
waarom het ons land economisch extra 
slecht is gegaan de afgelopen jaren: het 
te grote financieringstekort van de over
heid en de bijna ondraaglijke staats
schuld. Vandaarwaarschijnlijk lubbers'· 
uitspraak, dat de socialisten aan 
"luchtfletsen" doen. Bovendien hech
ten ze blijkbaar een blind vertrouwen 
aan de bereidheid om extra loon in te 
leveren voor extra arbeidstijdverkor
ting, terwijl het proces van de arbeids
tijdverkorting- hoe spijtig ook- nu al zo 
moeilijk verloopt. De mislukte onder
handelingen bij PhUips deze week on
derstrepen dat nog eens. Natuurlijk 
arbeidstijdverkorting moet, maar dan 
wel in vrijwilige en open onderhandelin
gen tussen werkgevers en werknemers 
in plaats van met overheidsdwang, zo
als in de PvdA-plannen besloten ligt. 

Jammer, dat de PvdA - ondanks het 
beginnend succes van het huidige kabi- . 
netsbeleid - door blijft gaan op de plat
getreden paden, die in de jaren '70 ons 
juist verder van de doelstelling van een 
gezonde economie hebben afgehou
den. Kortom, "een niet onaardige ver
kiezingsstunt", zoals Bert de Vries zei. 

COlACTUEEL 

Tweeverdieners 
In de derde fase van de aanpassing van 
de inkomstenbelasting voor alleenver
dieners en tweeverdieners is voorzien 
dat de eerste groep er enigszins. op 
vooruit gaat. Wij hebben er begrip voor 
dat deze vooruitgang wat is getemperd 
als gevolg van de financiële aderlating 
van gehuwde tweeverdieners vanaf het 
komend jaar als gevolg van de Indivi
dualisering van de AOW-premie beta
ling. Die leidt in de hogere inko
mensklassen tot een redelijk forse ader
lating. Met deze operatie wordt In ieder 
geval recht gedaan om het CDA
standpunt dat alleenverdieners, die ja
renlang het kind van de rekening zijn 
geweest, nu meer in bescherming wor
den genomen. Dat komt dus, terecht, 
ook de traditionele gezinnen ten goede. 

Dit voordeel voor alleenverdieners 
wordt bekostigd uit een belastingver
lichting. 
Dat vinden wij eveneens een goede 
zaak. We maken ons al jaren zorgen 
over het bruto-nettotraject, dat in Ne
derland ongunstiger is dan waar ook. 

Programmatisch past een herverdelen
de functie van de staat in deze mate op 
kosten van de burger geenszins in het 
CDA-denken van aanscherping van de 
eigen verantwoordelijkheid. Het is daar
om toe te juichen, dat juist een christen
democratische bewindsman op Finan
ciën deze. belastingoperatie heeft aan
gekondigd. Dat smaakt naar meer. Zo
als gezegd is het vooral het cumulatieve 
effect van tweeverdienersmaatregel en 
individualisering van de AOW, dat aan
leiding is geweest tot een beperkte 
operatie per 1 januari 1985. Wij hopen 
dan ook, dat hiermee met betrekking tot 
de alleenverdieners de kous nog niet af 
is en dat in de toekomst aan verdere 
verlichting .wordt gewerkt. Positief valt 
te waarderen de arbeidstoeslag van 
1 600,- en de beperking van de kinder
opvang tot 1 150 miljoen. Eveneens is 
een juiste zaak, dat andere discrimina
ties van gehuwden ten opzichte van 
ongehuwden worden opgeheven als 
gevolg waarvan bijvoorbeeld de rente
en divldendsvrijstelling voor de alleen
verdiener wordt verdubbeld. 
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FRACTIE 

Evenwichtig kabinetsbesluit over raketten 
In het CDA wordt nog nagedacht over 
kernwapens. Dat schijnt tegenwoordig 
iets uitzonderlijks te zijn in de vader
landse politiek. Volgens het scheidende 
PvdA-Kamerlid en de toekomstige 
Commissaris der Koningin in Zuid
Holland, Patijn, gelden in de PvdA te
genwoordig twee geboden: "1. Gij zult 
tegen plaatsing zijn en 2. Omdat dat zo 
is, zult gij er niet meer over nadenken". 
En bij de VVD is het nauwelijks anders. 
Dries van Agt heeft eens scherp gezegd 
dat die partij kruisraketten wil plaatsen 
alsof het kampeertenten zijn. Ik heb de 
indruk dat er sindsdien weinig veran
derd is. 

Binnen het CDA wordt er niet alleen 
gedacht, er wordt geworsteld, mensen 
hebben het er verschrikkelijk moeilijk mee 
en buitenstaanders merken dat. 
Eens zijn we het er over dat de massale 
vernietigingskracht van deze wapens de 
menselijke maat te boven gaat en dat we er 
daarom naar moeten streven onze veilig
heid hoe langer hoe minder afhankelijk te 
maken van deze wapens. Eens zijn we het 
er ook over dat dat met name in bondge
nootschappelijk verband moet gebeuren. 
Ons gemeenschappelijk doel is .. minder", 
maar de werkelijkheid is meer of in ieder 
geval moderner, preciezer en militair 
schijnbaar bruikbaarder. En daar ontstaat 
de spanning. 
Het is een proces waarin de beide super
machten de hoofdrol spelen. En ondanks 
kritiek op president Reagan is het duidelijk 
dat al twintig jaar lang vooral de Sovjet
Unie straf doorgaat met de opbouw van 
een geweldig kernwapenarsenaal. Voor 
ons is daarbij van bijzonder belang de 
indrukwekkende groei van het aantal SS 
20's dat op West-Europa staat gericht. Dat 
aantal neemt nog steeds toe. De knellende 
vraag is nu: hoe moet je je tegenover zo'n 
proces opstellen als christen-democraten 
in een klein land dat de NAVO ziet als 
.,hoofdinstrument" van het veiligheidsbe
leid? 

Invloed 
Er is een groep die zegt: Alleen als de 
NAVO optreedt als een volstrekt gesloten 
blok is er een kans dat via onderhandelin
gen een beperking en wellicht zelfs een 
ommekeer in de wapenwedloop kan wor
den bereikt. Daar zit veel waars in. Maar de 
invloed van een klein land in een groot 
bondgenootschap is beperkt. En voorzover 
er al invloed wordt uitgeoefend, gebeurt dat 
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Bert de Vries tijdens de persconferentie na het 
kabinetsbesluit. 

voor een belangrijk deel achter de scher
men. De kiezers merken daar weinig van 
en krijgen dan al gauw de indruK dat we 
alleen maar braaf aan de leiband lopen. 
Er is een andere groep die zegt: Als onze 
inspanningen binnen het bondgenoot
schap onvoldoende resultaat opleveren, 
moeten we niet aarzelen als Nederland ook 
eenzijdige stappen te doen, zelfs als we 
daarmee uit het gelid van het bondgenoot
schap stappen. Misschien is het effect 
daarvan op het doen en laten van de 
supermachten niet groot. Misschien werkt 
het zelfs weleens averechts, als b.v. de 
Russen daardoor de indruk zouden krijgen 
dat de NAVO door innerlijke verdeeldheid 
verzwakt wordt. Maar, zo redeneren voor
standers van deze benadering, door zo'n 
eenzijdige stap geven we in ieder geval 
een signaal waaruit de volken in West en 
Oost de hoop kunnen putten dat de weer
stand tegen de fatale wapenwedloop ster
ker wordt. 
Anderen gaan nog verder en wijzen op 
grond van een principieel atoompacifisme 
het bezit van kernwapens en zeker de 
uitbreiding daarvan volstrekt af, wat ook de 
Sovjet-Unie doet. Zeker als het gaat om 
kernwapens verwerpen zij elke vorm van 
denken over machtsevenwicht of over een 
minimaal verzekerde afschrikking. 
Het CDA kent al deze groepen binnen zijn 
gelederen. De fractie ook. 

Ja of neen? 
En dan komt na vijf jaar dubben de vraag 

op je af: Wat moeten we nu met die 
kruisraketten? Ja of neen? Welk soort 
besluit moeten we dan nemen? Een mistig 
besluit, waardoor alle kolen en geiten 
zoveel mogelijk gespaard blijven? Bijvoor
beeld wel bouwen, maar pas later beslis
sen? Politici zijn vindingrijk, als ze in het 
nauw gedreven worden. Daarom ben ik blij 
dat het kabinet zo'n besluit niet heeft 
genomen. Het besluit dat er ligt is helder en 
duidelijk. Het is een besluit waarin in ieder 
geval twee van de drie hierboven genoem
de groepen iets van hun benadering in 
zullen herkennen. Er is het duidelijke ele
ment van loyaliteit met de NAVO. Echte 
wapenbeheersing kan alleen bereikt wor
den door de inzet van het totale bondge
nootschap. En Nederland is bereid- als er 
een akkoord komt - een evenredig deel 
daarvan voor zijn rekening te nemen. 

Door die toezegging - die we nog niet 
eerder gedaan hebben - versterken we 
stellig onze positie in het bondgenoot
schap. 
Tegelijk stapt Nederland anderhalf jaar uit 
het gelid. We doen een eenzijdig aanbod 
aan d'ê Sovjet-Unie. Als julie stoppen met 
het plaatsen van nog meer SS 20's, dan 
zullen wij geen kruisraketten plaatsen, 
tenzij dan in het kader van een wapenbe
heersingsàkkoord tussen Oost en West. 
Dat aanbod zetten we kracht bij door in 
eigen land de bouw en plaatsing alvast 
anderhalf jaar uit te stellen. 
Rusland zal er misschien niet van onder de 
indruk zijn. Alhoewel, waarom maken de 
Russen dan wel zo'n ophef van die 162 
deels verouderde Franse en Engelse kern
wapens? Maar los daarvan, het is een 
gebaar waardoor onze regering in ieder 
geval op krachtige wijze onze zorg over de 
toenemende kernbewapening onder
streept. 
Het is een vorm van eigenwijsheid, die ons 
zeker niet door alle bondgenoten in dank 
wordt afgenomen. Maar dat wordt toch 
weer voldoende gecompenseerd door de 
belofteom-als ons eenzijdig aanbod niets 
oplevert - na anderhalf jaar ons voorbe
houd op te heffen en mee te werken aan de 
volledige uitvoering van het NAVO
dubbelbesluit. 
In de afgelopen maanden is het voortdu
rend mijn inzet richting kabinet geweest 
dat er zo'n soort besluit zou komen. 
Als wij in het CDA elkaar bij dit moeilijke 
vraagstuk willen vasthouden, kan dat al
leen door te zoeken naar oplossingen die 
spanningen kunnen overbruggen. En als 
wij daarin slagen, werken we tevens aan 
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Tweede Kamerfractie beoordeelt rakettenbesluit 

"Regering schenkt klare wijn" 
De kogel door de kerk, het ei gelegd, het 
hoge woord eruit, de teerling geworpen: 
het kabinet-Lubbers heeft, met andere 
woorden, een besluit genomen over het 
al dan niet plaatsen van de 48 kruis
vluchtwapens in ons land. 
Dinsdag a.s. debatteert de Tweede Ka
mer in de vorm van een uitgebreide 
commissievergadering over dit besluit. 
Aan de hand daarvan wordt bezien, of 
de Tweede Kamer woensdag 13 juni een 
plenair debat zal houden. In het volgend 
nummervan CD/ACTUEEL houden wij u 
op de hoogte. 
De kranten, de televisie- en radiorubrieken 
hebben al zoveel gemeld over het besluit 
van de regering, datwij dit in CD/ACTUEEL 
niet nog eens overdoen. We volstaan met 
de eerste reactie op het besluit van het 
kabinet, zoals fractievoorzitter dr. Bert de 
Vries die vrijdagavond gaf. De Vries was 
blij dat het besluit uiteindelijk is genomen. 

"Uit het besluit blijkt overduidelijk, dat het 
kabinet heeft gezocht naar een evenwicht 
tussen enerzijds het streven naar beheer
sing van de wapenwedloop en anderzijds 
de solidariteit met het bondgenootschap," 
aldus Bert de Vries. · 
Uiterste terughoudendheid komt- aldus de 
fractievoorzitter - tot uitdrukking in het 

oplossingen die de spanningen in de Ne
derlandse samenleving kunnen overbrug-
gen. · 
Ik ben blij dat de minister-president uitein
delijk zijn volle gewicht in de schaal heeft 
gelegd om zulk een evenwichtig voorstel 
door het kabinet aanvaard te krijgen. 
Bij 'n eerste discussieronde daarover in de 
fractie - afgelopen zaterdag - bestond 
vrijwel unaniem waardering voor die duide
lijke poging om een brug te slaan, zonder in 
mistige formules te v~rvallen. Dat betekent 
nog niet dat iedereen er voor zal stemmen. 
Nauwelijks te verwachten is dat van de 
fractieleden die een gravamen hebben op 
de kernwapenparagraaf van het verkie
zingsprogram. Hoeveel waardering zij ook 
hebben voor de poging van het kabinet om 
een teken van hoop op te richten, voor hen 
geeft uiteindelijk waarschijnlijk toch de 
doorslag dat er een reële kans is dat er 
alsnog kruisraketten in ons land zullen 
worden geplaatst. 
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uitstellen van de bouw en de eindbeslissing 
daarover tot 1 januari 1986. Nederland 
markeert daardoor uitdrukkelijk, dat het 
binnen het bondgenootschap een aparte 
positie wil blijven innemen. 
Dat blijkt ook uit het feit dat - bij het 
ontbreken van een wapenbeheersingsak
koord - alleen tot plaatsing zal worden 
overgegaan indien de Sowjet Unie voort~ 
gaat met het plaatsen van nieuwe op 
West-Europa gerichte SS-20's. 
Een schaduwzijde van deze terughou
dendheid is dat de eindbeslissing kort voor 
de verkiezingen van 1986 wordt genomen; 
hetgeen overigens een onvermijdelijk ge
volg is van het streven naar maximale 
terughoudendheid in deze kabinetsperio
de. 

Criteria 
De Vries vindt dat het diezelfde uiterste 
terughoudendheid is, die het kabinet ver
plicht om tegenover de bondgenoten en de 
Sowjet Unie klare wijn te schenken over de 
criteria die bij de eindbeslissing zullen 
worden gehanteerd. Die criteria zijn driele
dig: (a) Indien er een wapenbeheersings
akkoord is, nemen we een evenredig deel 
daarvan voor onze rekening. (b) Indien er 
geen akkoord is, maar de Sowjet-Unie stopt 

Moeilijker is het voor de groep "bezwaar
den"- en daarmee doel ik zowel op hen die 
vinden dat we ons te ver van de NAVO 
hebben verwijderd als op hen die vinden 
dat onze eenzijdige stap niet ver genoeg 
gaat. Aan die leden dringt zich de vraag op 
of de minister-president inderdaad een 
Salomons oordeel geveld heeft. Heeft hij 
het juiste evenwicht gevonden tussen de 
opvattingen van beide groepen? 
Naarmate men daarvan meer overtuigd is, 
zal- denk ik- de bereidheid om uiteindelijk 
dit besluit te steunen groter zijn. Juist als je 
moet erkennen dat er ook met jouw opvat
tingen naar vermogen rekening is gehou
den zul je je immers voor het eindresultaat 
ook mee verantwoordelijk voelen. En dan 
zul je geneigd zijn dat resultaat zo enigs
zins mogelijk te steunen, met alle pijn en 
moeite die je daar aan hebt. En gelukkig 
mag je in het CDA ook naar buiten,toe laten 
merken dat je die pijn en moeite gehad 
hebt. 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

met het plaatsen van nieuwe op West
Europa gerichte SS-20's dan wordt er niet 
geplaatst. (c) Blijft de Sowjet-Unie door
gaan met het plaatsen van SS-20's, waar
door de verhouding van twee SS-20 kern
koppen op één NAVO-kernkop nog verder 
verslechtert, dan moet ook Nederland tot 
plaatsing óvergaan. 
"Deze criteria lijken niet alleen helder, 
maar ook redelijk. Zij maken duidelijk, dat 
ons land zijn verantwoordelijkheid in het 
bondgenootschap niet uit de weg gaat. 
Indien het onverhoopt tot een plaatsings
besluit in 1986 komt, zal in dat kader ook 
moeten worden beslist over het afstoten 
van bestaande kerntaken," aldus De Vries. 

(Zie verder de beschouwingen van fractie- en partij
voorzitter en het interview met minister De Ruiter, 
elders in dit blad). .... 

Overigeonde~erpen 

Op de agenda van de Tweede Kamer 
stonden deze week twee uiterst belangrijke 
onderwerpen: de abortuswetgeving en de 
korting op een aantal sociale zekerheids
uitkeringen. Beide onderwerpen kwamen 
"te laat" aan de orde om nog in dit nummer 
te worden behandeld. De lezer houdt ze 
tegoed. 

Ondanks de pijn en moeite, konden afgelo
pen zaterdag ook veel van de "bezwaar
den" hun steun al aan het besluit toezeg
gen. Voldoende voor mij om met een 
gerust hart naar buiten te kunnen melden 
dat het kabinetsbesluit op een parlementai
re meerderheid kan rekenen. 
Enkelen konden zaterdag nog niet het 
allerachterste van hun tong laten zien. Zij 
zijn met hun worsteling nog niet klaar. Zij 
zullen ongetwijfeld met intense belangstel
ling ook het verloop van het parlementaire 
debat afwachten en misschien pas op het 
allerlaatste moment hun uiteindelijk stem
gedrag bepalen. 
Die spanning zit er dus nog in. In de fractie 
merk ik dat die spanning beter verdragen 
wordt naarmate de overtuiging groeit dat 
ook de "bezwaarden" niets liever zouden 
willen dan ook samen deze kar te kunnen 
trekken. 
En daarmee zijn· we op de goede weg. ..,.. 

l:lert de Vries 
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FRACTIE 

Bliksembezoek aan vliegbasis 

Morele steun voorpersoneel van Woensdrecht 
De vliegbasis Woensdrecht was het af
gelopen weekeinde het tafereel van ern
stige ongeregeldheden. Vredesdemon
stranten richtten er enorme vernielin
gen aan en het kwam herhaaldeliJk tot 
een treffen met de ME. Op het terrein 
van de basis zelf hielden honderden mi
litairen zo goed en zo kwaad als het ging 
de demonstranten tegen. Enkf3le dagen 
voor de blokkade van de vliegbasis 
Woensdrecht vroegen leden van de 
commissie defensie van de CDA-Twee
de Kamerfractie of ze op de basis een 
kijkje konden nemen. 

Jezelf ergens uitnodigen - dat doe je niet 
gauw. Niettemin waren leden van de frac
tiecommissie defensie van de CDA
Tweede Kamerfractie zó nieuwsgierig naar 
de mensen die op de vliegbasis Woens
drecht werken, dat ze dat toch deden. Ze 
bleken meer dan van harte welkom, vooral 
toen bleek dat het bezoek ook bedoeld was 
om burgers en militairen op de basis een 
moreel steuntje in de rug te geven. Zo 
arriveerden de fractieleden Ton Frinking, 
Fred Borgman en Jan Krajenbrink en 
beleidsmedewerker Jan Willem Wiggers 
op een natte woensdagmorgen op een 
natte basis. Waar het toen nog rustig was, 
maar waar men zich, onder meer door het 
aanleggen van kilometers lange prikkel
draadversperringen, voorbereidde op on
genode gasten 
In defensiejargon is Woensdrecht een 
"slapende" basis. Maar in de praktijk van 
alledag doet menig personeelslid er geen 
oog meer dicht. Want sinds de aanwijzing 
van de basis alsmogeliik plaatsingsterrein 
waar 48 kruisraketten moeten komen is een 
nauwelijks gebruikt vliegveld waar vooral 
straalmotoren worden hersteld mikpunt van 
massale demonstraties geworden. De en
kele honderden mensen die op de basis 
werken zijn daarop niet ingespeeld. 
Dat laatste is volgens basiscommandant 
Emmerik het grootste probleem. Een wat 
gesloten, Brabants-gemoedelijke gemeen
schap van voornamelijk technisch perso
neel dat aan straalmotoren sleutelt is met 
de haren bij een probleem van nationaal en 
internationaal formaat gesleept. "We ra
ken hier knap geprikkeld door al dat prikkel
draad," aldus één van de personeelsleden 
tot de fractiedelegatie. 
Eind vorig jaar meldden zich de eerste 
actievoerders. Gaandeweg nam het aantal 
incidenten toe- het werd ook agressiever. 
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Het luchtmachtbewakingskorps, dat de 
taak vroeger gemakkelijk aankon, is nu 
verre van toereikend om te voorkomen dat 
de harde kern van de actievoerders de 
basis betreedt. 
Kolonel Emmerik vertelde de fractieleden 
blij te zijn dat- voor het eerst- mensen uit 
de Tweede Kamer met zijn mensen gingen 
spreken. "Ons personeel is op dit soort 
zaken niet ingesteld, ook het militaire 
personeel niet. Het heeft geleerd voor de 
eigen bevolking te worden ingezet en niet 
ertegen." De leiding van de vliegbasis is
zoals inmiddels ook in de media duidelijk 
naar voren is gekomen - weinig gelukkig 
met de te tolerante houding van het 
Woensdrechtse gemeentebestuur, justitie 
en rijkspolitie tegenover het actiewezen bij 
de basis. (Inmiddels zijn daarover duidelij
ker afspraken gemaakt, red.). 
Vertegenwoordigers van het personeel 
van de basis deelden de heren Frinking, 
Borgman en Krajenbrink vervolgens mee 
zeer ongerust te zijn over de demonstra
ties. Velen komen helemaal niet meer aan 
hun eigen werk toe, er moeten overuren 
worden gemaakt en er komt een enorme 
werkdruk op het personeel, wat thuis zijn 

weerslag kan hebben. "Ik durf de scheld
woorden die wij te horen krijgen als we 
komend van ons werk de basis afgaan niet 
hardop zeggen. Maar als actievoerders 
dan ook nog foto's van je maken en je 
intimideren, dan is dat niet plezierig," aldus 
een personeelslid. 
Een ander personeelslid: "Als hier in het 
dorp iemand zijn duivenhok zonder ver
gunning verbouwt, krijgt-ie de grootste 
problemen met de gemeente. Maar je mag 
wel rustig zonder vergunning een terrein 
gebruiken waarvoor het niet is bedoeld (het 
kamp van de actievoerders op het indus
trieterrein, red.). 
De fractiedelegatie toonde aan het eind 
van het bliksembezoek aan de basis alle 
begrip voor de problemen van het perso
neel van de basis. Delegatieleider Frinking 
benadrukte dat de fractieleden hun bezoek 
als morele steun bedoelden. Met een 
rondrit langs de omheining van de basis, 
een korte nabespreking en een persbijeen
komst werd het bezoek afgesloten. 
Delegatielid Fred Borgman: "Ik ben blij dat 
we op deze manier hebben kunnen horen 
onder welke omstandigheden hier gewerkt 
moet worden. ~ 

Blij met tweeverdienersmaatregel 
De CDA-Tweede Kamerfractie is tevreden 
over de plannen van het kabinet om met 
ingang van 1 januari 1985 maatregelen te 
treffen in de premie- en belastingsfeer, die 
met name ten goede komen aan alleenver
dieners en alleenstaanden. Per saldo gaat 
een "modale" éénverdiener er volgend 
jaar 1 ,6 procent op vooruit. Niet in de 
laatste plaats dank zij de aangekondigde 
belastingverlaging van ongeveer een half 
miljard gulden. 

Het verheugt de CDA-fractie dat in het 
wetsontwerp tweeverdieners de zoge
naamde "kleine tweeverdieners" worden 
ontzien. Voor gezinsinkomens (tot onge
veer 55.000 gulden) waar de minstverdie
nende partner niet meer dan een kwart 
"binnenbrengt" zullen de maatregelen vrij
wel geen gevolgen hebben. Dat de zwaar
ste lasten komen op de schouders van 
tweeverdieners die samen meer dan 
75.000 gulden verdienen, past in de opvat
tingen van het CDA. Evenzeer verheugt 
het de CDA-fractie dat de schokeffecten 

die ditjaar optreden, in het nieuwe wetsont
werp tweeverdieners worden weggewerkt. 
Met ingang van 1 januari 1985 zal ook de 
verzelfstandiging van de AOW een feit 
worden. Voor gehuwde tweeverdieners 
met een gezinsinkomen beneden de pre
miegrens heeft dit géén inkomenseffecten 
maar daarboven tot globaal 120.000 gul
den heeft dat niet onaanzienlijke inkomens
effecten, die tot zo'n 5 procent kunnen 
oplopen. De CDA-fractie. vindt het aan
vaardbaar dat het kabinet daarmee reke
ning heeft gehouden bij de belastingmaat
regel voor tweeverdieners per 1 januari 
1985. 
Als gevolg van deze maatregelen wordt 
een stuk van het nadeel dat alleenverdie
ners en alleenstaanden hebben ten op
zichte van tweeverdieners wegg,enomen. 
Voor het CDA heeft deze correctie alles te 
maken van een rechtvaardige verdeling 
van de lasten. De fractie realiseert zich 
evenwel dat er in de bélastingsfeer ook na 
1985 nog belastingvoordelen voor twee
verdieners zullen bestaan. ~ 
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ZWARTltiJU~··· ••• ••••• • 
Gewiekst 
Op originele wijze heeft het kabinet zijn 
bestaansprobleem in verband met de kruis
raketten opgelost. Met een alweer nieuwe 
variant die zelfs de oppervlakkige schijn van 
redelijkheid heeft. CDA- en VVD-fractie
leiders glimmen van tevredenheid, de 
bondgenoten mopperen nauwelijks en Lub
bers heeft zijn reputatie van gewiekst tacticus 
alle eer aangedaan. De redding van dit 
kabinet is geen reden tot verheugenis, maar 
voor enige bewondering in het nationaal
politieke vlak mag wel ruimte zijn. (Volks
krant). 

Niet geïsoleerd 
Het kost niet veel moeite ongerijmdheden en 
zwakke punten aan te wijzen in het besluit 
van het kabinet-Lubbers, maar wie, zoals wij, 
voorstander is van de samenwerking in Atlan
tisch verband, zal tevreden zijn dat er een 
beslissing uit de bus is gekomen die ons land 
niet in een geïsoleerde positie in de Navo 
plaatst. (Het Parool). 

De voorpost 
Door binnen het Kabinet zwaar te leunen 
op Van den Broek wilde de VVD het 
onderste uit de kan halen, maar zij kreeg 
prompt he_t deksel op de neus: een 
compromis-voorstel van Lubbers werd in 
grote lijnen door zowel Van den Broek als 
De Ruiter van Defensie gesteund. Daarop 
was de beurt aan de VVD om er "ja" of 
"nee" tegen te zeggen. Van den Broek 
blijkt dus als "vooruitgeschoven VVD
post binnen het CDA" toch niet zo goed 
gefunctioneerd te hebben als VVD
fractieleider Ed Nijpels geregeld in het 
openbaar heeft verzekerd. (Het Binnenhof). 

Tijdbom 
Nijpels' hoop is er nu op gevestigd dat het 
CDA het niet zal wagen op een kabinetscrisis 
aan te sturen. Het besluit is een tijdbom die de 
politiek nog lang zal blijven beheersen, zelfs 
in de eerstvolgende kabinetsformatie. Dat De 
Vries en Nijpels nu reeds tot uiteenlopende 
interpretaties komen geeft ernstig te denken. 
Deze politieke oorlog om de vrede zal nog 
geruime tijd worden voortgezet; de uiteindelij
ke winnaar kan ook in dit stadium nog niet 
worden aangewezen. (Algemeen Dagblad). 

Vervelend 
Want volgens de draai die Nijpels eraan 
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(Geknipt uit Algemeen Dagblad) 

geeft, heeft Nederland gewoon gedaan wat 
de VVD altijd al wilde, namelijk gewoon 
plaatsen. Vervelend voor de drie CDA
ministers, die tot het uiterste gepoogd hebben 
de kloof tussen het ja en het nee op een 
geloofwaardige manier te overbruggen. Maar 
het is niet anders. Dan hadden zij maar een 
brief moeten schrijven die niet voor uitleg 
vatbaar is. (Willem Breedveld in Trouw). 

Niet behoedzaam 
De VVD had overigens best iets behoedza
mer mogen reageren, want het CDA zal 
zich meer verliezer voelen naarmate de 
coalitiegenoot zichzelf sterker tot winnaar 
uitroept. Deze psychologische kant van 
de zaak lijken veel Navo-partners blijkens 
hun beheerst-kritische reacties iets beter 
begrepen te hebben. (NRC!Handelsblad). 

Geen hoon 
Het zou wel erg dom zijn het thans bereikte 
resultaat weg te honen. Al met al biedt de nu 
gekozen eigen positie een mogelijkheid de 
kloof in ons veiligheidsdenken te overbrug
gen. Even is de druk van de ketel en is er tijd 
beschikbaar het voor en tegen van de kruisra-· 
ketten in overeenstemming te brengen met 
het gevoelén van eveneens een grote meer
derheid van de bevolking, namelijk dat de 
Navo op dit moment nog onmisbaar is. 
(Trouw). 

Weer opzeggen? 
Het is bijna uitgesloten dat het Amerikaanse 
congres, of de bondgenoten via het zoge
naamde Navo-instructuurfonds, grote som
men geld voor kruisraketten voor Nederland 
en voor het bouwen van de basis
Woensdrecht zullen willen uittrekken als het 
mogelijk is dat een nieuw Nederlands kabinet 
(met daarin PvdA-ministers) kort daarna zo'n 
verdrag zou kunnen opzeggen. (J. M. Bik in 
NRC!Handelsblad). 

André's zorg 
Mijn zorg was, en is ook nu weer, dat we geen 
impopulaire dingen durven aan te kondigen. 
Dat we op het moment dat we regeringsver
antwoordelijkheid moeten dragen, de ver
wachtingen niet waar kunnen maken. ( ... ) Ik 
heb een lichte vrees dat de PvdA-aanhang 
zeer conjunctuurgevoelig is en dat we te 
weinig duidelijk zijn over onze politieke moge
lijkheden. (André van der Louw in Elseviers 
Magazine). 

Goedkope reactie 
Het valt me op, dat er nu wordt gezegd: 
ach, het stelt allemaal niks voor. Juist 
door mensen die in het verleden een bijna 
overspannen beroep deden op de Neder
landse regering om hoop te investeren in 
wapenbeheersing. Nu doen wij dat op een 
vrij concrete manier, steken we onze nek 
uit, en · dan is de reactie dat er met de 
Sowjets toch niets te bereiken valt. Ik vind 
dat een goedkope reactie. (Minister De 
Ruiter in Trouw). 

"Wij waarschuwen 
de Russen, de kool 
en de geit voor de 

laatste maal!'' 

(geknipt ui NRC/Handelsblad) 
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VERKIEZINGEN 

Ondanks rellen rondom CDA-manifestatie in Nijmegen: 

Volop belangstelling voor Europese zaken 
"Stop de regering ... om te beginnen met 
Lubbers", aldus een pamflet dat actievoer
ders op vrijdag 1 juni in Nijmegen ver
spreidden. Onder het motto "Laat de rijken 
hun crisis betalen" en "Geen kerngeweld 
maar geld", was het CDA het doel van felle 
acties geworden. Het CDA organiseerde 
op die dag een manifestatie in het kader 
van de komende Europese verkiezingen 
op 14 juni. Daar waren o.a. lijsttrekker 
Bouke Beumer, de kandidaten Wim Ver
geer, Jean Panders, Elise Boot, Yvonne 
van Rooy, Hanja May-Weggen, P. A M. 
Cornelissen en Koos van der Steenhoven 
aanwezig, alsmede een flinke afvaardiging 
kamerleden. Reden genoeg kennelijk voor 
een honderdtal "activisten" om met 
verf te gooien en barricades op te 
werpen, zodat tenslotte de Mobiele Een
heid eraan te pas moest komen. Resultaat 
was wel dat een flink deel van het program
ma van die dag in de war liep. En dat een 
gesprek over de sociale zekerheid tussen 
vakbeweging, werkgeversorganisaties 
e.a. en de Europarlementariërs niet door 
kon gaan. Bouke Beumar noemde het later 
op de dag een schande dat de Nijmeegse 
burger door toedoen van de demonstran
ten niet kon deelnemen aan de discussies. 
Hij zegde toe dat zo'n gesprek wat hem 
betreft zeker nog zal plaatsvinden. 

Wat wel doorging was een gesprek 's och
tends met milieuorganisaties, energie-

deskundigen en de Eurokandidaten Beu
mar en May-Weggeh en enkele CDA
Tweede Kamerleden, onder wie Ad Lan
sink, Hajé Schartman en Ria Oomen. Daar 
kwam onder andere ter sprake dat het 
Europees Parlement erg veel deed aan 
milieu-bescherming: milieu-wetten in de 
verschillende lidstaten worden op elkaar 
afgestemd; de zure regen zal worden 
bestreden; door EG-richtlijnen wordt de 
olievervuiling door schepen op de Noord
zee gecoördineerd aangepakt; de EG zet 
zich in voor uniformering van de wetgeving 
m.b.t. het vervoer van afvalstoffen. 
Hanja May concludeerde dat er zo
veel tot stand kon komen mede dankzij 
de massale steun van milieu-organisaties. 
Met andere woorden, wanneer het Europe
se Parlement maar sterk genoeg gesteund 
wordt (o.a. door massaal naar de stembus 
te gaan!) kan het zijn wil opleggen aan de 
Raad van Ministers. M.b.t. het energiebe
leid merkte zij op, dat zij het verstandig zou 
vinden als Nederland minder afhankelijk 
zou worden van de aardolie en steenkool 
(i.v.m. de zure regen). Om dat te bereiken 
achtte de Eurokandidate het beter als 
Nederland voor 15 à 20% van zijn energie
behoefte uit kernenergie zou betrekken. 

Eurosoep 
Vanwege de omsingeling van het 
manifestatie-centrum in Nijmegen ver-

De CDA-eurokandidaten nemen via de tv met spanning kennis van de regeringsbeslissing. 
V.l.n.r. o.a. P. A. M. Cornelissen, Ries Smits, Hanja May-Weggen, Koos van der Steenhoven, 
Bouke Beumer. 
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CDA-manifestatie doelwit van acties. 

plaatste het middaggebeuren zich naar de 
markt in Wijchen, alwaar Euro-soep werd 
uitgedeeld (krachtige runderbouillon met 
diverse groenten uit de verschillende EG
lidstaten) en het winkelcentrum Dukenburg 
in Nijmegen. 
Het avondprogramma kon gewoon door
gaan. En dat was maar goed ook, want de 
ongeveer 80 CDA'ers hadden elkaar veel 
te vertellen. Het kabinet had immers zojuist 
de knoop van het kruisrakettenvraagstuk 
doorgehakt. Bouke Beumar verklaarde 
daarover dat hij drie elementen in het 
kabinetsbesluit bijzonder waardeerde. Het 
streven naar wapenbeheersing door mid
del van onderhandelingen, de eigen ver
antwoordelijkheid van Nederland, en de 
loyaliteit met de NAVO-bondgenoten. Hij 
ziet het besluit als een uiterste poging om 
te komen tot terugdringing van de bewape
ning en hoopt dat de tegenstellingen in de 
Nederlandse samenleving overbrugd kun
nen worden. Zelf was hij geen voorstander 
van het NAVO-dubbelbesluit van 1979. 
Maar nu vindt hij het een goed element in 
de regeringsbeslissing, dat Nederland een 
aantal kruisraketten zal plaatsen als daar
mee het totale niveau van de middellange
afstandswapens in West-Europa naar om
laag kan. 
Met alle gebeurtenissen was het voor de 
Europese campagne toch een nuttige dag. 
Bouke Beumar constateerde dat de aan
dacht van de belangstellenden voor de 
Europese zaken volop aanwezig was en 
~~ ~ 

Theo Brlnkel 
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INTERVIEW 

De minister van Defensie van het Konink
rijk der Nederlanden is nog niet gereed met 
de lunch, als CD/ACTUEEL zijn werkka
mer aan het Haagse Plein wordt binnenge
leid. Tussen een broodje en de appel, die 
als nagerecht dient, door geeft hij niettemin 
met nauwkeurigheid antwoord op de ge
stelde vragen. 
Het is eigenlijk meer een klein college, een 
vaardigheid die minister Job de Ruiter uit 
een vorig hoogleraarsbestaan welbewaard 
heeft. Later, in de dienstwagen die de 
minister naar de vliegbasis Valkenburg 
brengt, wordt het spel van vraag en nauw
keurig antwoord op dezelfde wijze voortge
zet. In veel publicaties mag Job de Ruiter 
de afgelopen maanden een zwijger zijn 
genoemd, daarvan valt nu weinig te mer
ken. 

De afgelopen maanden, waarin De Ruiter 
meewikte en meewoog alvorens de op 1 
juni genomen beslissing viel, zijn voor hem 
niet gemakkelijk geweest. Niet dat hij er om 
zo te zeggen wakker van lag, het was veel 
meer een denkproces, een zorgvuldige 
afweging. Met die afweging achter de rug, 
verdedigt hij thans de stap van het kabinet
Lubbers met overtuiging. Het is, zegt de 
minister van Defensie, een besluit gewor
den dat recht doet aan het belang dat ons 
land toekent aan de wapenbeheersing en 

12 

Drie bewindslieden zijn in het 
kabinet-Lubbers bij uitstek verant
woordelijk voor het besluit over de 
kruisraketten. Naast de premier 
zijn dat minister mr. Hans van den 
Broek van Buitenlandse Zaken en 
minister mr. Job de Ruiter van De
fensie. Met de laatste had 
CD/ACTUEEL een uitgebreid vraag
gesprek. Over enkele aspecten van\ 
het genomen besluit, over de rol van 
ons land in de NAVO en over het 
lange denkproces dat aan zijn "ja" 
tegen het besluit is voorafgegaan. 

aan de trouw aan het bondgenootschap. 
"Ja, ik heb me van harte gesteld achter dit 
besluit. Niet dat het gemakkelijk is geweest 
om tot de eindafweging te komen, o nee. 
We hebben veel moeten zoeken en veel 
moeten beraadslagen voor we eruit waren. 
Kijk, je hebt met ontzettend veel dingen 
rekening te houden.ln de eerste plaats ben 
je lid van een bondgenootschap, dus heb je 
wel degelijk rekening te houden met wat er 
bij de bondgenoten leeft. Je moet daarnaar 
luisteren, wil je goed kunnen blijven mee
functioneren. Dan is er het voorbehoud, dat 

we in 1979 hebben gemaakt. Dat deden we 
niet omdat we een apart land wilden zijn, 
maar omdat we ook toen al vonden dat de 
wapenbeheersing zoveel mogelijk kansen 
moest krijgen." 

Minister De Ruiter stelt vervolgens droog
jes vast dat het wat die wapenbeheersing 
betreft in de wereld geen botertje tot de 
boom is: "Je kunt heel in het algemeen 
zeggen dat er nogal wat onvrede in de 
wereld bestaat over de wapenwedloop. 
Nu, in het voorstel dat wij hebben gedaan 
zitten elementen die die onvrede, die zorg 
onderstrepen. We hebben het in 1 &79 
gemaakte voorbehoud nu eigenlijk in een 
politieke besluitvorming vorm willen ge
ven." De beslissing tot uitstel van de 
plaatsing van de 48 raketten in ons land is, 
formuleert De Ruiter, daarnaast een uit
drukkelijk signaal aan de Sowjet Unie en 
het Warschaupact. "Wij vragen niet van de 
Russen dat ze in hun stijle lijn van bewape
ning ombuigen, we vragen hen wel niet 
verder te gaan met de verdere plaatsing 
van nieuwe SS-20's." 

En omdat goed gedrag behoort te worden 
beloond, doet Nederland nu een eenzijdige 
stap, al staat er vanzelfsprekend wel een 
stok achter de deur. Job de Ruiter: "Na
tuurlijk. Het is niet zo dat we nu verder niks 
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doen: Maar ook na een stabilisatie aan de 
Sowjetkant zullen we verder moeten. Hoe 
dan ook, je moet ergens beginnen en dat 
hebben wij nu willen doen. We moeten 
afwachten hoe het uitpakt, hoe dit gebaar 
van onze kant zal worden verstaan." 

Het heeft - zacht gezegd - even moeten 
duren aleer het kabinet-Lubbers het voor
stel over de kruisraketten bij Kamervoorzit
ter Dolman kon bezorgen. De minister
president kwam overigens royaal zijn be
lofte na, dat die beslissing in juni zou vallen. 
De maand was nauwelijks een halve dag 
oud, toen Lubbers de toegestroomde par
lementaire pers op de hoogte van de 
beslissing kon brengen. Het politieke ge
touwtrek zat er, althans in de ministers
ploeg, op. 
Job de Ruiter: "Ik heb die besluitvorming 
enorm intensief meegemaakt. Het is voor 
mij een enorme worsteling geweest. Het 
ging er om een ideaalstelling een politieke 
vertaling te geven. Ik heb dat zo beleefd. Ik 
voelde dat de mogelijkheden weg waren 
om zonder een politieke vertaling aan het 
ideaal vast te houden. Dan zou je aan 
luchtfietserij zijn gaan doen en daaraan 
heeft op zo'n cruciaal onderwerp niemand 
behoefte. 
De realiteit zegt: wij zijn lid van de NAVO en 
dat is ook heel wenselijk. We mogen de 
binding met dat bondgenootschap niet 
verliezen. Het zou een koud kunstje zijn om 
een besluit te nemen tot helemaal niet 
plaatsen dat die banden met de bondgeno
ten doorsnijdt. Dan heeft het land politiek 
mooie schone handen. Dat kan niet. 
Wat we hebben gedaan is dus onze 
uiterste best om die twee - het ideaal van 
de wapenbeheersing en de realiteit van 
ons NAVO-lidmaatschap onder één noe
mer te brengen. Maar ik zeg er wel bij dat 
we inderdaad tot aan de grenzen van onze 
politieke mogelijkheden zijn gegaan." 

Worsteling 
Er zijn, houdt CD/ACTUEEL de minister 
voor, in het CDA mensen die sowieso niets 
van plaatsing moeten hebben - er zijn er 
ook die vinden dat Nederland niet onder de 
plaatsing uit kan. Bij het maken van een 
afweging; wat met het voorstel te doen 
hebben momenteelleden van de fractie die 
grote moeite met plaatsing hebben, het 
momenteel niet gemakkelijk. 
"Ik kan me dat goed indenken. Kijk, ik ben 
met deze zaak ontzettend bezig geweest. 
Ik kom nog even terug op die ideaalstelling 
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van de wapenbeheersing, zoals ik dat in 
het CDA-program terugvind. Vanaf de 
eerste dag dat ik hier minister van Defensie 
werd - daarvoor natuurlijk ook, maar juist 
hier en in deze functie - heb ik die 
ideaalstelling onderschreven. Maar wat is 
een ideaal, als je het verder geen vorm, 
geen vertaling kunt geven? Daarmee, met 
het antwoord op die vraag, heb ik de laatste 
maanden geworsteld. 

Niet in de zin van o hemeltje, wat moet ik 
nou, maar hoe doe je recht aan die 
inspiratie uit het program en hoe geef je dat 
politiek vorm. De gedachte aan crisis of 
aftreden zou de vertaling van dat ideaal 
tekort hebben gedaan. Wat nu voorligt, is 
voor mij een goede politieke vertaling van 
dat ideaal. Er is, naar mijn overtuiging, 
voldaan aan de opgave die ik mij stelde om 
dat ideaal handen en voeten te geven. Ik 
hoop, dat ik een beetje duidelijk heb 
gemaakt wat mij bewogen heeft, de laatste 
maanden. Ik hoop ook dat velen inzien dat 
aan de opgave is voldaan." 

Een ideaal stellen zonder 
het politiek te vertalen blijft 

luchtfietsen 

Naast begrip voor de vertaling van een 
ideaal is er in brede kring scepsis over de 
hoop van het kabinet, dat de Nederlandse 
stap iets zal uithalen. De bejaarde leiders in 
het Kremlin zullen, zo vreest men, in het 
geheel niet onder de indruk zijn van het 
aanbod uit Den Haag. De Ruiter lacht, 
denkt na en zegt dan: "Ik heb die kritiek, de 
scepsis ook gehoord. Ter linkerzijde bij
voorbeeld zegt men: dat aanbod stelt 
allemaal niks voor. En dat terwijl ons 
voortdurend wordt gevraagd tot het uiterste 
te gaan. Nu doen we dat, op het hoogste 
niveau en bepaald niet vrijblijvend, komen 
we met iets. Wel, dan vind ik het pijnlijk te 
moeten horen dat het allemaal niks voor
stelt. Alternatieve voorstellen zijn overi
gens niet aangedragen. Ik denk dat we met 
deze stap meer doen dan een algemene 
kreet slaken dat we zo nodig aan wapenbe- · 
heersing moeten doen. Ik zou wat meer 
algemene steun voor wat we nu als lid van 
het bondgenootschap doen zeker op zijn 
plaats vinden. We hebben een eigen com
positie gemaakt, we zijn daarmee binnen 
de NAVO geen Einzelgänger geworden. 
Wel hebben we ons standpunt een aparte 
politieke vorm gegeven." 

De dienstauto heeft .bijna d~ vliegbasis 
Valkenburg bereikt eri als CD/ACTUEEL 
opmerkt dat de minister van Defensie 
allerminst de zwijgzaamheid vertoont die 
hem wordt toegedicht merkt deze op: "Ik 
heb, ook in de publiciteit, de afgelopen 
maanden wel degelijk iets gezegd. Ik heb 
me alleen van elke speculatie willen ont
houden. Ik wilde de situatie waarin we ons 
bevonden en waarin we zochten naar een 
voor allen aanvaardbare oplossing, niet 
verder belasten. 
Ook de andere ministers hebben die terug
houdendheid betracht. Overigens was het 
politiek voldoende bekend hoe ik er globaal 
over dacht. Maar het is een goede gewoon
te dat men niet klapt uit vertrouwelijke 
beraadslagingen." 

Op Valkenburg staat een vliegtuig klaar, 
dat de minister en zijn echtgenote, alsme
de een omvangrijk gevolg naar Frankrijk 
zal brengen. Daar wordt 0-Day herdacht 
en de Nederlandse minister van Defensie 
behoort daarbij te zijn. De ambassadeur 
van Frankrijk doet de bewindsman uitgelei. 
de Dinsdag wacht hem het debat in de 
Tweede Kamèr over de plaatsing van de 
kruisraketten, of beter, het uitstel daarvan. 
Gaat de minister van Defensie, na maan
denlang intensief kruisraketten op de 
agenda, het wat kalmer aan doen? 
Oe Ruiter lacht, zet uiteen dat er op zijn 
departement meer om gaat dan 48 raket
ten alleen. "In de wereld is meer te koop 
dan alleen dit. Er is op het gebied van een 
goede defensie-inspanning voor ons land 
en op dat van de wapenbeheersing zo veel 
werk aan de winkel, dat we in de geest 
waarin we dit besluit hebben genomen op 
veel breder veld moeten doorgaan. Als u 
mij vraagt of ik nu wat anders kan gaan 
doen, herinner ik er aan dat we ook het 
afgelopen jaar wel wat anders gedaan 
hebben dan alleen maar praten en denken 
over de kruisraketten. De Tweede Kamer 
behandelde de Defensienota, het beleid 
dat wij de komende tien jaar zullen voeren. 
Ik moet wel zeggen dat het mij zeer 
aanstaat dat de politieke druk die de 
belangstelling voor ons "gewone" defen
siewerk verminderde straks verdwenen zal 
zijn. Er komt genoeg op ons af. Denk aan 
de nieuwe technologieën, aan de wapen
wedloop in de ruimte. We zullen dat in 
minstens even kritische zin moeten volgen 
als we de afgelopen jaren bezig zijn ge
weest." <4 

Ton Huijssoon 
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VERKIEZINGEN 

Maandag 28 mei 

Campagne voor het Europese Parlement. 
Spreekbeurt in het Gelderse Dieren. In "de 
Klok" aanhoort mij een wel zeer select 
gezelschap getrouwen. In een aanpalende 
zaal zit een veelvoud van agrariërs bij een 
voorlichtingsbijeenkomst over de gevolgen 
van de EG-superheffing op te veel gepro
duceerde melk. Er zijn schrijnende geval
len - daar gebeurt ook wat aan - maar ik 
merk dat de meeste melkveehouders rede
lijk begrip hebben (als ze het maar niet 
hardop hoeven te zeggen) voor de maatre
gelen en ook een forse portie waardering 
voor minister Braks. Men wist dat er iets 
moest gebeuren. Hun gedachten zijn al 
weer verder; toekomstgerichte lui. 
In de CDA-zaal is na vijf minuten Europa 
afgewerkt en komen vervolgens de kruisra
ketten aan de beurt. Ik zet mijn persoonlij
ke, sinds 1979 bekende en het NAVO
dubbelbesluit grotendeels ondersteunen
de standpunt uiteen. Ik kan dat makkelijker 
doen dan bij voorbeeld Tweede Kamerle
den omdat ik niet gebonden ben aan een 
regeerakkoord. De overgrote meerderheid 
reageert positief en als het ware opgelucht 
wegens de geboden duidelijkheid. Men wil 
een snelle kabinetsbeslissing. Een oppo
sant vindt mij te zakelijk. Hier is immers het 
geweten aan de orde. Ik voel mij gekrenkt 
en zeg dat ook. Alsof een zakelijke redene
ring een meewegen van je geweten zou 
uitsluiten, sterker nog, alsof een gewetens
kwestie per se onzakelijk-warrig over het 

Op werkbezoek bij een transportbedrijf in Son. 
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voetlicht gebracht zou moeten worden. Na 
stevige woordenwisselingen, scheiden wij 
in goede harmonie. 

Dinsdag 29 mei 

Prima begeleid door enthousiast CDA
kader "canvassen" de Eurokandidaten in 
een winkelcentrum te Zoetermeer, op de 
markt van Bodegraven en in het hart van 
Gouda. Met koets en geluidswagen; het 
Europa van de twee snelheden. Een be
leefde mevrouw: "Ik heb mijn hele leven op 
de VVD gestemd, dat kan ik niet meer 
veranderen." "Mevrouw, waarmee bent u 
in uw leven opgehouden na het lang 
gedaan te hebben?" "Ik ben gestopt met 
roken." , , Dan moet het mogelijk zijn om ook 
te stoppen met VVD te stemmen." 
Andere reacties geven reden tot schrikken. 
Zeer heftige verwijten aan de regering. Een 
verbitterde, anti-politieke houding; ophe
melingen van de Centrumpartij. Misschien 
is dat niet te vermijden bij het huidige, 
noodzakelijke, harde regeringsbeleid; 
waar gehakt wordt vallen spaanders. Hoe
wel de democratie in Nederland geen 
kasplantje is, kwetsbaar is zij wel. Ik word 
er een beetje somber van. Avondmanifes
tatie in de Bleiswijkse veiling. Bert de Vries 
veegt in no time, recht als een streep, de 

vloer aan met het economisch plan van 
Den Uyl. Niet voor de eerste keer valt mij de 
grote helderheid van het betoog van lijst
trekker Bouke Beumer op. Als je wilt 
luisteren steek je ook als zittend Europarle
mentariër nog een hoop op. 

Woensdag 30 mei 

Voor dag en dauw het bed uit, weer op 
verkiezingspad. Ik stap behoedzaam tus
sen een tiental her en der slapende (nog) 
scholieren door. De avond ervoor was ik, 
laat thuiskomend, gestoten op een plaK
kaat op de voordeur met de tekst: "Binnen 
wordt niet over het eindexamen geluld!" 
Daar had ik geen enkele behoefte aan, 
maar de tekst was dan ook meer bestemd 
voor een vijftigtal leerlingen van de VWO
eindexamenklas van mijn dochter Karlijn, 
die aan de vooravond van hun uitslag bij mij 
en zonder mij een feest hadden georgani
seerd. Om tien uur 's morgens opgebeld 
vanuit Eindhoven. Jawel, de PTT had het 
goede nieuws gebracht, geslaagd. 
Proficiat! Jammer dat ik de verkiezingska
ravaan ga verlaten en mijn geboortedorp 
Gemert moet missen, maar na het middag
uur spoed ik mij naar de diploma-uitreiking 
in het Haagse Montessori Lyceum. Een 
andere sfeer dan in mijn eigen tijd. Toen 

CD/ACTUEEL 9 juni 1984 



plechtige toespraken, comm1ss1es met 
hoogleraren, Canisiuscollegelied en Wil
helmus. Nu losser en uitbundiger, maar 
toch een markeringspunt. Wat gaat er met 
al die ex-leerlingen gebeuren? Vinden ze 
een bevredigende bestemming? Krijgen ze 
werk? Ik kom er niet honderd procent 
blijgestemd vandaan. 's Avonds is die 
donkere vlaag in het feestgewoel vlot 
verdwenen. Mooi, één kind "afgeleverd"; 
nog drie wachtenden. 

Donderdag 31 mei 
Houten hoofd. Toch nadenken. De kruisra
kettenbeslissing komt eraan. Rechtstreeks 
hebben we in het Europese Parlement 
daarmee niets te maken. Indirect wel. Het 
verband tussen EG en NAVO is mij det 
laatste jaren steeds duidelijker geworden. 
Erosie in de EG bevordert stagnatie in de' 
NAVO, en omgekeerd. Onze irritatie over 
een te stroeve Amerikaanse wapenbe
heersingsopstelling maakt Washington 
niet toeschietelijker in staal- en zuivelcon
flicten met West-Europa. Staatssecretaris 
Jan van Houwalingen heeft het goed door: 
als de Europeanen hun wapenproduktie 
niet beter coördineren, lukt het hun nooit de 
Amerikanen ertoe te pressen meer wapens 
in Europa te kopen, zodat er meer even-
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Verscheidene Eurokandidaten hebben een roerige 
verkiezingsweek achter de rug.ln stad en dorp 

spreekbeurten vervuld, soms felle discussies gevoerd, 
opdringende manifestaties doorstaan. Ook Jean Penders 

was dag-in, dag-uit op pad en hield voor CD/ACTUEEL een 
dagboek bij. Noteerde daarin ook reacties op de vrijdag 

bekend gemaakte regeringsverklaring in,zake de 
kruisraketten. "Het CDA heeft zich hervonden, we zijn-
na lange tijd- ook op dit punt in het offensief tegenover 

PvdA en VVD.'' 

wicht komt in het wapenverkeer over de 
Atlantische Oceaan heen. 
Hoewel NAVO- en EG-ministers hun pet 
vaak wisselen, zijn het dezelfde personen. 
Sympathieën en gevoeligheden springen 
van het ene werkterrein op het andere 
over. 
Ik tast in het Europese Parlement regelma
tig af of onze bondgenoten het ons kwalijk 
nemen dat wij zoveel moeite hebben met 
eventuele plaatsing van kruisraketten in 
Nederland. Dat is niet het geval, hoewel 
men het vervelend vindt. Wat irriteert is het 
verstoppen van nationale trubbels achter 
een façade van internationale pseudo
argumenten. "Zit je moeilijk, o.k., maar 
s.v.p. geen krokodilletranen over het feit 
dat wij onze nek wèl hebben uitgestoken," 
zo luidt de boodschap van mede
Europeanen. 

"U bent gestopt met roken 
dan kunt u toch ook stop
pen met VVD te stemmen? 

Vrijdag 1 juni 

Een roerig Nijmegen. Wegens dreigemen
ten van actievoerders heeft premier Lub
bers het bijwonen van een manifestatie in 
de Stevenskerk afgezegd. De actiecomités 
boos, maar de minister-president had een 
schitterend extra excuus: vandaag gaat de 
kogel door de kerk betreffende de kruisra- . 
ketten. Ons karavaan-verzamelpunt het 
Kolpinghuis wordt omsingeld en belegerd. 
Lubbers' vervanger oud-premier De Jong, 
moet de Gelderse Stevenskerkbuurt per 
helikopter verlaten. Ooit begon hij, in 1959, 
als staatssecretaris zijn politieke loopbaan 
met een helikoptervlucht vanaf Hr. Ms. 
Gelderland. De cirkel is rond. 
's Middags, wanneer in Eist collega Teun 

Tolman het EG-landbouwbeleid behandelt 
en verdedigt via een "flexible response", 
druppelt de kruisrakettenbeslissing bin
nen. Het ANP-nieuwsbulletin wisselt per 
kwartier van tekst. De gespleten reacties 
van IKV-Faber en Den Uyl zijn tekenend 
voor de psychologische uitgekooktheid 
van het kabinetsstandpunt. Het tweede 
kabinet-Den Uyl verdwijnt aan de einder. Ik 
kan me goed vinden in de beslissing en ook 
in de eerste reactie van Bert de Vries. Het 
CDA heeft zich hervonden, we zijn - na 
lange tijd - ook op dit punt in het offensief 
tegenover PvdA èn VVD. Met een aantrek
kende economie kunnen de verkiezingen 
van 14 juni nog iets moois opleveren. 

Tijdens een forum 's avonds in Voorburg 
kijk ik geamuseerd toe hoe Groene Pro
gressieven en Europese Groenen elkaar 
alternatief en "anders" afmaken. Geen 
woord Frans is daarbij. Geschikt voor het 
Europese Parlement? 

Weekend 

Kranten herkauwen over de beslissing. 
Nota nemen van de positieve opstelling 
van de CDA-Tweede Kamerfractie. Het 
kabinet kan zich nu wijden aan economisch 
herstel en wapenbeheersing. Wat een 
schitterende agenda! 

Stapels post. Met mijn drie zonen naar het 
honkbalveld. Klussen in Leidschendam. 
Alles laten bezinken. Wat is de hoofdindruk 
van de week? Het keerpunt van dochter 
Karlijn. En dan? Het besef dat het CDA op 
alle niveaus over een gemotiveerd en 
plezierig kader beschikt. Ik laad op voor 
een week aanvallend campagne voeren. 
Jean Penders ~ 
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EUROPA 

Manifestatie CDA-Vrouwenberaad in Utrecht 

"Europa is een vrouw, en dat zullen we merken" 
Prijzen we ons niet uit de onderneming? 
Wat zijn de consequenties van een maat
schap en van een vennootschap? En 
waarom heeft hét CDA zich achter de 
tweeverdienersformule geschaard? Deze 
en vele andere vragen kwamen op de 
Europese CDA-vrouwenmanifestatie van 
maandag jl. in de Jaarbeurs in Utrecht ter 
sprake. Thema van de dag was "Zelfstan
dige vrouwen in Europa". Een breed terrein 
maar de dag bleek toegespitst te zijn op de 
Achtste Richtlijn, aangenomen in hèt Euro
pese Parlement. Deze betreft de gelijke 
behandeling van mannen en vrouwen in 
zelfstandige beroepen. Opzet is, zo lichtte 
Hanja May toe, om vrouwen van zelfstandi
ge ondernemers in het midden- en kleinbe
drijf en in agrarische bedrijven een betere 
rechtspositie te verschaffen. Voorzitster . 
Riet ten Hagen opende de dag op waardige 
wijze. Emancipatie betekent, volgens 
haar, juist het aanvaarden van verantwoor
delijkheid, zowel in het gezin als daarbui
ten. En met daarbuiten werd vandaag 
speciaal Europa bedoeld. "Europa" was 

een vrouw en dat zullen we merken, was zo 
ongeveer de tendens van die dag. "Als we 
de vrouw niet hadden, wat kwam er dan 
van Europa terecht," zei Elise Boot, een 
van onze drie kandidaten. Zij opende de rij 
van presentatie van de drie vrouwelijke 
kandidaten. Zij gaf aan, waar zij binnen 
haar portefeuille (van o.a. regionaal beleid 
in Europa, vrij verkeer van personen en 
goederen, minderheden, Commissie 
reglement en verzoekschriften) aan ge
werkt heeft. Beatrice Bos, die de manifes
tatie leidde, vroeg haar welke ring aan de 
boom van Europa van toegevoegd. 
"De samenspraak in. het Europese Parle
ment is verbeterd, visumaanvragen wor
den vergemakkelijkt," antwoordde Eli se 
Boot. 
Als tweede kwam Hanja May die zich niet 
alleen voor de positie van de vrouw heel 
sterk heeft gemaakt maar ook voor het 
milieubeleid, voor het Europees sociaal 
fonds en voor de bestrijding van de jeugd
werkloosheid. Als derde, nieuwe kandi
daat, presenteerde zich Yvonne van Rooy. 

Zij wil zich vooral door haar ervaring in het 
midden- en kleinbedrijf in het parlement 
laten gelden. Belangrijk hoogtepunt van de 
dag werd de presentatie van drie ervaren 
vrouwen werkzaam in het midden- en 
kleinbedrijf. Een slagersvrouw. Alie Bor: 
een meewerkende horecavrouw, annex 
statenlid voor het CDA, Ans Offevoort; en 
Jenny van de Hors, boerin, free-lance 
journaliste. Alle drie moeders en echtgeno
tes. Drie CDA-vrouwen die hun tachtig
uren-taak op tafel legden en ons overtuig
den hoe nuttig het was voor ons, het CDA, 
om zich in te zetten voor een betere 
rechtspositie voor de vrouwen in het 
midden- en kleinbedrijf. De Achtste Richt
lijn verdient aandacht. En kreeg die aan
dacht later in de middag, toen de verkie
zingskaravaan, met lijsttrekker Bouke Beu
mar de zaal extra vulde. "Een dag op ni
veau" hoorde ik een CDA-vrouw zeggen. 
"Zo'n hoog peil hadden we niet verwacht." 
Daarom naar de stembus de 14e, CDA
vrouwen. ...,.. 
Maria Chorus-Menken 

Europese Gemeenschap uit het slop halen 
"Al vanaf mijn studententijd in Leiden, 
waar ik rechten studeerde, voel ik me 
een Europeaan in hart en nieren, een 
Europese idealist, die vanaf het begin 
een onwankelbaar vertrouwen heeft in 
Europa en die graag wilde meewerken 
aan de voortgang van het éénwordings
proces binnen Europa." Dit zegt de 
52-jarige Europarlementariër Jim Jan
sen van Raay, meester in de rechten, en 
sedert 1955 advocaat en procureur in 
Rotterdam. 

Volgens Janssen van Raay, die vijf jaar 
geleden zijn advocatenpraktijk opzij zette 
voor het Europese Parlement, is de Euro
pese Gemeenschap in haar eerste politie
ke doel geslaagd, nl. het voorkomen van 
oorlog binnen Europa en het tot stand 
brengen van de. grootste gemeenschappe
lijke markt en economisch handelsblok. 
"Het werk," volgens Janssen Van Raay, 
die voor de Europese verkiezingen op de 
negende plaats van de kandidatenlijst 
prijkt, in het parlement is me bijzonder 
meegevallen. Met name de invloed en 
bevoegdheden van het Europese Parle
ment zijn in de praktijk groter dan alge
meen wordt aangenomen." Het is, volgens 
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Janssen van Raav: Vetorecht op de helling. 

zijn zeggen, wel noodzaak om binnen 2Q 
jaar de bevoegdheden naar de richting van 
de nationale parlementen uit te breiden en 
dan met name op het gebied van de 
wetgeving. 
Toch ziet hij het Europese Parlement niet 
ais de eerst aangewezene om de Ge
meenschap uit het slop te halen. "Om het 
één en ander te verwezenlijken is de taak 
van de Raad van Ministers. Het jammerlij
ke is echter, dat deze zelf in een impasse 
terecht is gekomen. Over het grootste 
obstakel, dat in eerste instantie overwon-

nen moet worden, nl. het onrechtmatig 
recht van veto, zoals dat momenteel ge
hanteerd wordt in de Raad van Ministers 
merkt Janssen van Raay op: "Dit moet op 
de helling, omdat dit vetorecht de gehele 
vooruitgang van de Europas inteqratie 
blokkeert." 
Tevreden is Janssen van Raay dat het 
Europese Parlement een institutionele pro
cedure aanhangig heeft gemaakt tegen de 
Raad van Ministers, omdat deze in gebre
ke is gebleven een Europees vervoersbe
leid in te voeren. "We moeten zien te 
voorkomen, dat er zich een renationalisa
tieproces gaat vormen, m.a.w. het uiteen
vallen van de Europese Gemeenschap 
door toedoen van de nationale regeringen. 
De grootste obstakels voor deze éénwor
ding zijn immers de nationale bureaucra
tieën." 
Afsluitend is Janssen van Raay van me
ning, dat het Europese Parlement in de 
loop der jaren, zeker aan invloed heeft 
gewonnen. "Vooral in Azië, maar ook in 
Latijns-Amerika wordt meer waarde ge
hecht aan het Europese Parlement als een 
Europese opinie dan aan de meningen van 
de verschillende Europese nationale parle
menten," aldus Janssen van Raay. ...,.. 
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INTERVIEW 

Eurokandidaat Pam Comelissen bepleit: 

Beter contact Europarlementariërs en CDA-achterban 
De beslissende zesdaagse is zojuist 
van start gegaan In de verkiezingscam
pagne voor de komende tweede Euro
pese verkiezingen, die volgende week 
donderdag 14 juni gehouden worden. 
Volgens de 50-jarlge Pam Cornelissen 
(achtste op de kandidatenlijst) wordt er 
In de campagne te veel nadruk gelegd 
op nationale onderwerpen, zoals de 
plaatsing van kruisraketten en het 1 juli 
pakket, en te weinig op Europese items. 

Cornelissen vindt dit een uiterst betreu
renswaardige zaak: "Ik schrijf dit toe aan 
de geringe Europese bagage van onze te
genvoeters, zowel de socialisten als de li
beralen. De discussie over nationale kwes
ties vind ik een volstrekte miskenning van 
het belang van Europa," aldus Cornelis
sen, di~ inmiddels heel wat Europese erva
ring heeft opgedaan tijdens zijn lidmaat
schap van de Assemblée van de Raad van 
Europa in Straatsburg en van de Assem
blée van de Westeuropese Unie in Parijs. 
Çornelissen is in het dagelijks leven van 

beroep watergraaf in het gebied van de 
Dommel en de Aa in Noord-Brabant en uit 
dien hoofde belast met de waterbeheer
sing en het kwaliteitsbeheer van het opper
vlaktewater van de Dommel en de Aa. Hij is 
het er mee eens dat het Europese Parle
ment onvoldoende leeft bij de burgers. Dat 
heeft hij tijdens de nu aan de gang zijnde 
campagne nogmaals aan den lijve onder
vonden. "Voor mijn gevoel kun je die be
trokkenheid positief beïnvloeden door de 
grootste prioriteit te leggen bij het brengen 
van het Parlement bij de mensen thuis, dus 
de boer opgaan. De Europarlementariërs 
moeten daar voldoende tijd voor uittrekken 
en de kiezers deelgenoot maken van de 
bereikte resultaten, maar ook van de te
leurstellingen." Cornelissen ziet daarvoor 
enige mogelijkheden: "De partij moet zich 
gaan bezinnen op het creëren van meer 
gelegenheid daartoe, b.v. door leden van 
het Europese Parlement verantwoording te 
laten afleggen van hun daden en hiervan 
verslag te doen. Ook moeten de leden re
gelmatig werkbezoeken afleggen en 

In het kader van de komende Europese verkiezingen heeft de afdeling-Leiden verleden week 
woensdag CDA-affiches in de stad opgehangen. Onder de actieve CDA-leden die zich inzetten voor 
een goed verkiezingsresultaat was ook minister Elco Brinkman van WVC. (foto Ho/vast) 
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Cornelissen: De boer op gaan. 

spreekuur houden met de achterban." 
Hierbij doelt Cornelissen op de situatie bij 
de Tweede Kamer, die welleeft bij de Ne
derlandse burger en waar een voortduren
de controle plaatsvindt, onder meer door 
reacties van publiek en pers. Ook pleit hij 
voor meer contact tussen· de Europarle
mentariërs en de Tweede Kamerleden. 

Passe-partout 
"Het zou een goede zaak zijn als de Euro
parlementsleden een passa-partout zou
den krijgen voor de meeste fractievergade
ringen van de Tweede en Eerste Kamer. 
Men zou hen moeten uitnodigen als er b.v. 
gesproken wordt over zaken, die om een 
Europese aanpak vragen, zoals de zure 
regen, loodvrije benzine e.d.". Volgens 
Cornelissen is reuze belangrijk voor het 
Europese Parlement het versterken van de 
bevoegdheden. "Maar dat is alleen moge
lijk als de nationale regeringen en parle
menten meewerken. Een gezamenlijke in
spanning van CDA bewindslieden, kamer
leden en Europarlementariërs is daarbij 
nodig om dat van de grond te krijgen." 
Op die manier kun je de burgers laten zien 
da:t de besluiten van het EP concrete gevol
gen voor hen hebben, zoals het opheffen 
van de grensbelemmeringen, maatregelen 
ter bescherming van het milieu en tot 
bevordering van. de werkgelegenheid. ~ 

Gerard de Ruiter 
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CHRISTEN-DEMOCRATIE 

1889-1984: 

Mr. dr. J. van Bruggen, een brug van CHU 
Op 12 juni a.s. viert mr. dr. J. van Bruggen 
zijn 95e verjaardag. De heer Van Bruggen 
is voor de voormalige CHU - en dus ook 
voor het CDA - van grote betekenis ge
weest. Uit gesprekken met hem blijkt, dat 
hij nog altijd een levendige herinnering 
heeft aan alles wat met de CHU te maken 
had. Hij heeft de oprichting van de Unie 
meegemaakt en hij heeft sindsdien - vaak 
van heel nabij- persoonlijk contact gehad 
met de mannen en met de vrouwen, die het 
beeld van de CHU bepaalden. 
Hij kende ze allemaal, De Savornin Loh
man, Slotemaker, de Bruïne, Frida Katz, 
De Geer, de "freule", Beernink, Kruisinga 
en al die anderen, die in en met de CHU 
geschiedenis maakten. 

Zuur baantje 
Het is vandaag aan de dag praktisch 
onmogelijk ons in te denken, hoe ons land 
er in 1889, het geboortejaar van de heer 
Van Bruggen, uitzag. Er waren toentertijd 
bijvoorbeeld nog géén vier miljoen Neder
landers tegenover thans ruim veertien 
miljoen! Er waren géén vliegtuigen en zelfs 
nauwelijks fietsen! Men beschikte niet over 
auto's, radio, video en telefoon, doch 
kende ook géén ... kruisraketten! Het zou 
een zeer vreemde en verwarrende ge
waarwording zijn om enkele dagen in het 
Nederland van 1889 rond te reizen met de 
stoomtreinen en stoomboten en zelfs nog 
hier en daar met de dilliganee en met de 
trekschuit. 
Ook in de politiek zag het er toen heel 
anders uit dan nu. De socialisten- voorlo
pers van de huidige PvdA - waren sinds 
een jaar, voor het eerst en als een één
manspartijtje in de Tweede Kamer verte
geRwoordigd, waarin de dienst uitgemaakt 
werd door de onderling zeer verdeelde 
liberalen, de katholieken die bij een zekere 
eenheid nog niet aan partijvorming toege
komen waren en door de nog in één partij 
verenigde Antirevolutionairen en 
Christelijk-Historischen. 
De heer Van Bruggen heeft de CHU op tal 
van manieren gediend, eerst plaatselijk 
vanaf 1915 als "gewoon" lid en daarna op 
landelijk niveau. Hij was penningmeester 
van de CHU in twee wel heel roerige 
perioden ( 1940/1941 en 1945/1960). Na 
zijn pensionering als voorzitter van de 
Verzekeringskamer werd hij voorzitter van 
de Unieraad {1954-1960) en lid van de 
Eerste Kamer (1956-1963). 
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J. van Bruggen spreekt een vergadering toe van 
de CH-Unieraad. 

Bij de totstandkoming van het CDA, in 1980 
werd door de CHU onder redactie van drs. 
Aad van Duist een herdenkingsbundel 
uitgegeven onder de titel "Herinneringen 
aan de Unie, waarin wij ons thuis voelden". 
Vanzelfsprekend werd aan de inmiddels 
erelid van de CHU geworden heer Van 
Bruggen gevraagd een bijdrage te leveren. 
Hij deed dat met verve. Het is bepaald 
boeiend om nog weer eens te lezen, hoe de 
CHU als geliefde club ervaren werd door 
iemand, die als actief lid 65 van de 72 
CHU-jaren meebeleefde. Hij vertelt op zijn 
eigen wijze, met gevoel en met humor. Dat 
laatste blijkt bijvoorbeeld wanneer hij 
schrijft over zijn functie van algemeen 
penningmeester van de CHU: "Laat ik 
zeggen, dat het algemeen penningmees
terschap van de CHUnie het zuursta baan
tje is geweest, dat ik ooit heb gehad. Men 
moest op redelijke steunaanvragen altijd 
"neen" zeggen. Het was in feite naar 
buiten een "fatsoenophouderij" van het 
soort van de Hagenaar, van wie verteld 
wordt, dat hij in een vioolkist aardappelen 
gaat halen voor zijn yrouw in de groente
winkel." 

Trouw 
In de jaren voor de CDA-fusie bleek de 
heer Van Bruggen, in tegenstelling tot veel 
andere ouderen uit ARP, CHU of KVP een 
zeer positieve instelling te hebben ten 
opzichte van de eenwording van de drie 
partijen. Hij bleef een trouw bezoeker van 
de bijeenkomsten van de Unieraad en van 
de Algemene Vergaderingen van de Unie. 

Hii voerde daar ook regell!latig het woord~_ 
kort, krachtig, niet badinerend over een 
roemrucht verleden, maar alert op de 
toekomst gericht. Hij had ook altijd een 
bemoedigend woord over ,voor degenen, 
die zich voor de christen-democratische 
politiek inzetten. Hij is nu 95 jaar. In 
Heemstede, waar hij woont, volgt hij nog 
steeds de vaderlandse politiek, met een 
uitgesproken warm gevoel voor ons aller 
CDA, dat hem in 1980, van harte door allen 
aanbevolen benoemde tot erelid. Een dele
gatie van dit CDA is op zijn verjaardag 
aanwezig, niet alleen om hem te bedanken 
voor alles wat hij deed voor CHU en CDA, 
maar ook om hem namens ons allen nog 
goede en gezegende jaren in gezondheid 
toe te wensen. ..,.. 

Dr. L. M. van Leeuwen. 

26 oktober 1923 
Kabinetscrisis 
over de Vlootwet 
Na 60 jaar is de defensieproblematiek 
opnieuw actueel. 
De discussie over de Vlootwetcrisis in 
de CHU is weergegeven in de brochure 

"Veertien brieven aan 
J. R. Snoeck Henke
mans" 
ingeleid en van commentaar voorzien 
door drs. H. van Spanning. · 

Naast een uitvoerige inleiding bevat de
ze uitgave brieven van A. F. de Savornin 
Lohman; J. Schokkingen de Eerste Ka
merleden B. C. de Savornin Lohman en 
W. L. de Vos van Steenwijk. 

De brochure" Vee.rtien brieven aan]. R. 
Snoeck Henkemans"; opvattingen bin
nen de CHU tijdens de Vlootwetcrisis; is 
te bestellen bij de BDU, Postbus 67, 
3770 AB Barneveld; kosten f 9,50 te 
voldoen na ontvangst van acceptgiro. 
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PERSONALIA 

MENSEN 11\1 POLITIEK 
Onderscheiding 
De aftredende secretaris-generaal-van de 
NAVO, mr. J. Luns, heeft de hoogste 
Amerikaanse civiele onderscheiding ont
vangen, nl. de Vrijheidsmedaille. Tijdens 
een diner met de ministers van buitenland
se zaken is deze onderscheiding hem door 
president Reagan opgespeld. 
Tijdens een buitengewone vergadering 
van de Provinciale Staten van Zuid
Holland heeft minister Rietkerk de afgetre
den commissaris der koningin mr. M. 
Vrolijk onderscheiden als Groot-Officier in 
de Orde van Oranje-Nassau. 

Durk van der Mei 

Uit resp. in de Tweede Kamer 
De CDA' er drs. D. F. van der Mei beëindigt 
volgende maand zijn kamerlidmaatschap. 
Hij wordt voorzitter van een nog door het 
departement van Volkshuisvesting in te 
stellen adviesraad. Van der Mei was, met 
enkele onderbrekingen (hij was van eind 
1977 tot 1981 staatssecretaris van buiten
landse zaken in het eerste kabinet-Van 
Agt) lid van de Tweede Kamer, eerst voor 
de CHU, later voor het CDA. Zijn opvolger 
als kamerlid is mr. G. van Muiden, die 
reeds eerder voor het CDA in de Kamer 
zat. 

Door zijn benoeming tot commissaris van 
de koningin in Zuid-Holland heeft mr. 
Schelto Patijn zijn kamerlidmaatschap 
moeten beëindigen. Dr. J. H. Roethof 
(PvdA) heeft besloten een benoeming in de 
hierdoor ontstane vacature niet te aanvaar
den. Dr. W. A. Vermeend, fiscaal specialist 
van de PvdA, zal nu de opengevallen 
plaats gaan bezetten. 
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Burgemeester 
W. S. Westendorp, thans burgemeester 
van Medemblik (CDA, 53) is per 16 juni 
benoemd tot burgemeester van Edam
Volendam, als opvolger van C. F. Pouw 
aan wie om gezondheidsredenen eervol 
ontslag is verleend. 
Drs. J. J. Spros (CDA, 42) is met ingang 
van 1 juli benoemd tot burgemeester van 
Winsum (Gr.), als opvolger van mr. H. J. E. 
Bruins Slot, die per 1 januari 1984 be
noemd werd tot burgemeester van Zeewol
de. De heer Sprons is nu wethouder van 
Krimpen aan de IJssel. 
Oud-staatssecretaris mevr. S. Langedijk
de Jong (PvdA, 43) wordt per 16 juni 
burgemeester van Leek als opvolger van 
mr. T. Zwart. 
Mr. A. Geurtsen (VVD, 58) uit Maasland is 
door de VVD als kandidaat naar voren 
geschoven voor de burgemeesterspost 
van Breda. Als andere kandidaten voor 
deze post worden genoemd het Tweede 
Kamerlid Dees (VVD) en de CDA'ers 
Houben en Havermans (burgemeester van 
Doetinchem). 

Uit de PPR 
Naar onlangs pas is gebleken hebben 
oud-minister van CRM Van Doorn en 
NOS-voorzitter Jurgens vorig jaar hun 
partijlidmaatschap opgezegd, omdat zij het 
er niet mee eens waren dat deze partij de 
hoek van kleinlinks heeft opgezocht. De 
radicalen zullen het volgens hen vooral in 
de buurt van de PvdA en D'66 moeten 
zoeken. 

Commissaris 
De oud-burgemeester van Amsterd.am W. 
Polak wordt commissaris bij British Petro
leum en oud-minister ir. P. Lardinais bij 
Gist-Brocades. 

EG 
Het kabinet heeft de huidige Nederlandse 
vertegenwoordiger in de Europese Com
missie Andriessen voor een volgende pe
riode kandidaat gesteld. De nieuwe com
missie treedt op 1 januari 1985 aan. 
De Amsterdamse chemicus dr. B. Kuiper 
(56) is door de Nederlandse onafhankelijke 
Groenen aangewezen als lijsttrekker voor 
de Europese verkiezingen op 14 juni. 
Kuiper was tot voor kort lid van de Evange
lische Volkspartij. Tweede op de kandida
tenlijst is de landbouwkundige Alice de 

Gier (25) uit Voorburg en derde de plano
loog Marianne Hartzuiker (39) uit Haarlem. 

Diversen 
Prof. mr. R. Crince, hoogleraar aan de 
universiteit van Utrecht, is met ingang van 
1 september benoemd tot lid van de Raad 
van State. Hij is aangewezen als lid van de 
afdeling voor geschillen van bestuur. 

J. van Kemenade 

Oud-minister van Onderwijs en Weten
schappen J. van Kemenade is, naar ge
meld wordt, de enige serieuze kandidaat 
voor het voorzitterschap van het college 
van bestuur van de Amsterdamse Univer
siteit als opvolger van G. Cammelbeeck. 
Van Kemenade heeft te kennen gegeven 
niet beschikbaar te zijn om Den Uyl op te 
volgen als leider van de Tweede
Kamerfractie van de PvdA. Ook de voorzit
ter van het Europese parlement Dankart en 
Van der Louw de voorzitter van het open
baar lichaam Rijnmond zijn niet beschik
baar voor die functie. FNV-voorzitter W. 
Kok voelt er eveneens niets voor t.z.t. Den 
Uyl op te volgen blijkens een interview in 
een weekblad. 
En tenslotte: wil de echte VVD-leider op
staan? Blijkens een enquête van het NIPO 
beschouwt 46% van de VVD-stemmers 
Hans Wiegel als een echte leidersfiguur, 
tegen slechts 21% Ed Nijpels. 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~---------------------

Kruisvluchtwapens 
De afdeling Zeist van het CDA, heeft zich 
beraden over het vraagstuk van Vrede en 
Veiligheid en in het bijzonder over de 
plaatsing van kruisvluchtwapens in ons 
land. 
Zij heeft daarbij o.a. overwogen: 
- dat een volledig inzicht in de problema

tiek voor burgers ontbreekt, met name 
ten aanzien van alle aspecten van de
fensie en van betrekkingen tussen de 
kernmachten achter de schermen; 

- dat ondanks dit onvolledig inzicht duide
lijk is dat inzet van nucleaire wapens - . 
waar dan ook ter wereld - met alle 
mogelijke middelen moet worden ver
hinderd; 

- dat een terugdringen van een aantal 
kernwapens in Oost en West voortdu
rend moet worden nagestreefd; 

- dat voor deze verdediging een volwaar
dig lidmaatschap van de NAVO en 
voldoende middelen noodzakelijk zijn, 
zodat onze defensie geloofwaardig is; 

- dat onze krijgsmacht over voldoende 
bewapening en materieel moet kunnen 
beschikken en in deze onzekere tijden 
doelmatig moet kunnen functioneren. 

De afdeling Zeist van het CDA spreekt 
tegen de achtergrond van vorenstaande 
overwegingen uit, dat de Nederlandse 

Jongerencursus Beek 
Net als de afgelopen jaren organiseert de 
stichting Kader- en Vormingswerk CDA 
ook deze zomer weer een speciale kader
cursus voor jongeren te Beek bij Nijmegen. 
In tegenstelling tot de normale kadercursus 
vindt deze cursus in een aaneengesloten 
week plaats. De cursus begint maandag 25 
juni om 1 0.00 uur en duurt tot vrijdag 29 juni 
± 16.00 uur. 
Het aantrekkelijke van deze cursus is het 
intensief samenwerken, het samen ont
spannen en het achter de schermen van de 
grote politiek kijken. 
In het cursusprogramma wordt immers 
uitgebreid aandacht besteed aan de grond
slag, uitgangspunten en politiek profiel van 
het CDA. Daarnaast worden ook socialis
ten en liberalen uitgebreid onder de loep 
genomen. 
Het tweede grote onderdeel is de oefening 
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regering bij voortduring dient aan te drin
gen op bereidheid tot het aangaan van 
besprekingen tussen de kernmachten, op 
welk niveau dan ook. 
Persoonlijke en kerkelijke contacten met 
mensen en groepen achter het IJzeren 
Gordijn moeten worden gestimuleerd. 

In het afschuwelijke dilemma, welk middel 
(het plaatsen of juist niet plaatsen van 
kruisvluchtwapens) het meest bijdraagt tot 
handhaving van de vrede in Europa (welke 
in andere werelddelen helaas voortdurend 
afwezig is) is de ledenvergadering van het 
CDA te Zeist tot de slotsom gekomen, dat 
aan plaatsing van kruisvluchtwapens in 
ons land niet kan worden ontkomen. 
Voorts dient het hoofdbestuur van het CDA 
regelmatig uitgebreide, diepgaande en 
voor iedereen begrijpelijke informatie te 
verstrekken, zodat het effect van eenzijdi
ge voorlichting wordt weggenomen. 
Tenslotte wordt het hoofdbestuur verzocht 
het grensoverschrijdende karakter van de 
moderne wetenschap aan de orde te stel
len. 

CDA-Afdeling Zeist 

Zone3 
Bij het lezen van het stukje onder de titel 

in verschillende vaardigheden, nodig om in 
de politiek effectief te kunnen werken: het 
voorbereiden van vergaderingen; het ver
gaderen zelf; verslaglegging; spreken in 
het openbaar en onderhandelen. 
Het derde deel bestaat uit het functioneren 
van de partij-organisatie van het CDA, van 
een gemeente en de gang van zaken bij 
een gemeenteraadsvergadering en tot slot 
het reilen en zeilen van de Tweede Kamer 
en de regering. Dit alles wordt tot een bonte 
mengeling van theorie en praktijk geweven 
Naast de twee cursusleiders, Wim Eikel
boom en Harm Waterborg, komen deskun
digen uit partij en kamerfractie opdraven 
voor de verschillende onderdelen van het 
programma. 
De kosten van deze cursus, waarbij verblijf, 
maaltijden, en dergelijke zijn inbegrepen 
bedragen t 1 00,-. Reiskosten boven de 
f 15,- worden vergoed. 
Heb je interesse of wil je meer weten: bel 
dan met de Stichting Kader- en Vormings-

"Zone 3" dacht ik aanvankelijk met een 
gedeelte van een landkaart te maken te 
hebben of met een bepaalde strook van 
een weerrapport. Maar het bleek de oprich
ting van een sex-tijdschrift te zijn. Zone 3 
moet dan het gedeelte voorstellen, dat 
tussen het middel en de knie zit. Nu, over 
dat gedeelte van het menselijk lichaam 
wordt in dat sex-blad vrijelijk gesproken. 

Het blad wordt uitgegeven met subsidie 
van de overheid. De minister van WVC, 
drs. Brinkman, heeft voor de komende vier 
jaar een subsidie van 1 ,6 miljoen gulden 
toegezegd. Dit is een soort aanloopsubsi
die teneinde het blad op gang te helpen en 
te houden. Het zijn namelijk werkloze 
jongeren, die het blad redigeren. Het inte
resseert de overheid blijkbaar niet wat in 
zo'n blad allemaal wordt gespuid. De 
overheid wil alleen het streven van werklo
ze jongren, om aan werk te komen, steu
nen. 

Ik heb me bij het lezen van het betreffende 
krante-artikel afgevraagd of er in ons land, 
eens het Israël van het Westen genoemd, 
nog normen zijn. Hoe lang zal God dit nog 
dulden en dan van een minister van gere
formeerde huize? 

J. Soeteman, Ouddorp 

werk CDA, 070-924461 of stuur onder
staande bon op. .,.. 

·------------.. I Boo I 
1
1 

Ik geef mij op voor de jongerencursus te 1
1 Beek van 25 t/m 29 juni. 

I I 
I Naam: ................................................... I 
I I I Adres:.................................................... 1 
I Postcode: .. ...... ... ... .. ...... .. .. .. ...... ...... .... .. I 
I Woonplaats: .......................................... I 
I Telefoon: ............................................... I 
I I I Handtekening: ....................................... I 
1 Opsturen aan Kader- en Vormingswerk 1 
I CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den I 

Haag. ... ____________ . 
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De vakbonden zijn zeer boos op het kabinet. 
Reden: de voorgestelde versoepeling in ontslag
procedures. Wij begrijpen dit niet. Voor hen is er 
eindelijk weer eens werk aan de winkel. Boven
dien zullen ze er zelf het nodige profijt van heb
ben. 

...... 
Van den Toom ontbrand. 

...... 
Den Uyl wordt binnenkort opgevolgd. Gelet op 
wat er met vorige kandidaat-opvolgers zoals Van 
der Louw en Van Kemenade is gebeurd stellen 
wij voor als kroonprins Den Uyl zeil 

...... 
Botha in Europa, slegs vir blankes. 

...... 

Bedevaart of uitvaart. 

CDJA 2 juni 1984 

AB-INFO 
DE RAKETTEN 
Bet CDJA reageerde afgelopen zaterdag op 
het defmitieve regeringsbesluit over de plaat
sing van nieuwe kernwapens in Nederland. 
Bet vinden van een gezamenlijk CDJA
standpunt vulde zo ongeveer de gehele verga
dering. De waardering voor het regeringsbe
sluit was uiteenlopend. Slechts een zeer kleine 
minderheid van het algemeen bestuur wees 
de gekozen oplossing zonder meer van de 
hand. 

De waardering varieerde van hartelijke instem
ming met de beslissing tot ernstige zorgen over 
de mogelijke uitkomsten van de onderhandelin
gen om tot wapenbeheersing te komen. Na een 
zeer langdurige en bij tijd en wijle zeer verwar
rende discussie, met een zodanige stortvloed 
aan varianten dat op één moment zelfs de 
voorzitter door de bomen het bos niet meer zag, 
verenigde men zich in meerderheid op een 
besluit dat grappend het 2 juni-pakket genoemd 
werd. 

De onderdelen van dit compromis zullen hierna 
uiteengezet worden. Allereerst werd er waarde
ring uitgesproken dat er een besluit was geno
men. Voorts kon men ook waardering opbren
gen voor het element van uitstel van plaatsing 
teneinde de onderhandelingen ten behoeve van 
wapenbeheersing nieuwe kansen te geven. Om 

deze onderhandelingen zo kansrijk mogelijk te 
maken werden wel enkele bijzondere accenten 
geformuleerd. 

VERBREDEN 
Zo wenste men de onderhandelingen te verbre
den tot veel meer wapensystemen, waarbij wel 
werd onderkend dat zo'n verbreding snelle 
resultaten kan verhinderen. Voorts wenste men 
concrete Nederlandse initiatieven om tot onder
handelingen te komen waarbij tweezijdige be
vriezing van kernwapenarsenalen nagestreefd 
zou moeten worden. Een meningsverschil bleef 
bestaan welke status men deze accenten wilde 
geven. Ruwweg geredeneerd kon men twee 
groepen onderscheiden. De eerste wenste deze 
accenten het karaktervansuggesties te geven die 
het regeringsbesluit zouden kunnen verrijken 
zonder dat het in de consequenties van de 
beslissing wijzigingen behoeft in te houden. 
De tweede groep bestuursleden wenste deze 
accenten het karakter te geven van criteria die 
op of omstreeks 1 november 1985 worden 
gebruikt om te bezien wat de keuze moet zijn ten 
aanzien van de plaatsing, waarbij men op dat 
moment dus een nieuw evaluatiemoment wenste 
te creëren. Als consequentie van het tháns niet 
overnemen van deze criteria door met name de 
CDA-fractie wenste deze groep bestuursleden 
een op voorhand negatief antwoord op de 
plaatsingsvraag te geven. Laatstgenoemde op
vatting, welke als de meest verstrekkende werd 
onderkend, kwam bijgevolg als eerste in stem
ming en werd aangenomen met elf tegen negen 
stemmen. • 
Will be continued. 

René Nijhof 

AFSCHEID VAN JOHAN DE LEEUW 

Johan de Leeuw zat voor de laatste maal de AB
vergadering voor. 

Na afloop van de laatste algemene bestuursver
gadering voor de ledenvergadering, werd uitge
breid afscheid genomen van de scheidende 
voorzitter Johan de Leeuw. 
Johan, de eerste voorzitter van het verenigde 
CDJA, heeft deze functie gedurende vier jaar met 
grote inzet van tijd en persoon vervuld, hetgeen 
vaak ten koste van eigen carrière en gezin 
gegaan moet zijn. Vandaar dat als kleine contra
prestatie Johan5 vrouw Ada en hun dochtertje, 
die, om met Ton Strien te spreken, Johan min of 
meer in bruikleen hadden afgestaan, deelgenoot 
gemaakt werden van dit afscheid. 
Zoals gebruikelijk bij dit soort gelegenheden 
werden vele toespraken gehouden, sommige 
kort en krachtig, andere iets langer, waarin 
allerhande herinneringen aan gemeenschappe
lijk lief en leed werden opgehaald. Een van de 
gevolgen van dit afscheid was dat Johan gebo
gen onder allerhande regionale zegenwensen en 
produkten huiswaarts keerde. Na afloop van de 
aanstaande ledenvergadering zal Johan naar 
verwachting nog eens uitgebreid in het zonnetje 
gezet worden. 
Johan, ik hoop dat jij en je gezin een voorspoedi
qe toekomst tegemoet mogen gaan. • 

René Nijhof 
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HET VOORTGEZET BASISONDERWIJS 
IN HET POLITIEK PAMFLET VAN HET CDJA 

In het kader van de behandeling van het 
concept-politiek pamflet van het CDJA 
heeft de redactiecommissie deze week 
ruimte geboden voor twee opinies over 
de onderwijsparagraaf, met name over 
het voortgezet basisonderwijs. Een me
ning werd gevraagd aan Jeanine de 
Visser, scholiere en Henk van der Beek, 
werkzaam als leraar. 

BEWUSTE KEUZE 
Graag voldoe ik aan het verzoek om als onder
wijsgever mijn mening te geven over het concept 
politiek pamflet. Gedurende vier jaar ben ik nu 
werkzaam op een scholengemeenschap in St. 
Annaparochie, als leraar aandrijkskunde en 
geschiedenis. Hier ga ik alleen in op het onder
wijs voor 12 tot 17 jaar, omdat ik hiermee te 
maken heb. 
Het pamflet begint heel terecht met de opmer
king dat het onderwijs gericht moet zijn op de 
persoonlijke ontplooüng. Hierna worden een 
aantal uitgangspunten genoemd voor het onder
wijsbeleid. Ik denk dat deze punten prima zijn, 
alleen lijkt het me goed om hier ook te noemen 
dat een uitgangspunt moet zijn: dat het beleid 
gericht is op de gehele ontplooüng van de 
leerlingen. Dus dit beleid moet naast aandacht 
voor verstandelijke zaken, ook gericht zijn op 
gevoelsmatige en creatieve aspecten. 
Er wordt in artikel 7.2 gekozen voor een stelsel 
van voortgezet basisonderwijs (verder: vbao). 
Deze keus spreekt mij aan. Het is nodig dat de 
keuze voor een bepaalde studie of beroep wordt 
uitgesteld. Op 12-jarige leeftijd is een verant
woorde kew.e onmogelijk. Leerlingen rnaken 

ARTIKELEN UIT 
POLITIEK PAMFLET 

1.2 Er moet een stelsel van voortgezet basison
derwijs komen. Wij denken dat daannee de in 
de benadering genoemde doelstelling beter 
gerealiseerd zullen worden. Bovendien zal er in 
dit stelsel een grotere gelijkheid van kansen zijn 
en zal er een noodzakelijk uitstel van studie- en 
beroepskeuze mogelijk zijn. 
1.3 Wij wijzen een onderwijssysteem waarbin
nen de school zich dreigt te ontwikkelen tot een 
"totale instiutie" al Het leven en het leren mogen 
niet onnodig gescheiden worden. Onder deze 
voorwaarden pleiten wij voor onderwijs, waarin 
naast intellectuele vonning ook sociale, techni
sche, kunstzinnige en lichamelijke vonning mo
gelijk is. 
1.1 Wij zijn tegen verlenging van leerplicht. 
Eerder denken wij aan een leerplichtver korting, 
zij het onder strikte voorwaarden: een minimaal 
niveau dat iedereen moet (kunnen) halen, en de 
gelegenheid om op latere leeftijd verder te 
leren. 
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VBaO: Meer ruimte voor hart, hoofd en handen. 

rond deze leeftijd een hele lichamelijke en 
geestelijke ontwikkeling door; tijdens dit proces 
is kiezen extra moeilijk. Het beleid van een 
christelijke partij moet er dan ook op gericht zijn 
om het aantal mogelijk foute beslissingen zo
veel mogelijk te beperken, want zo'n keuze heeft 
voor het verdere leven van een kind grote 
gevolgen. 

Dit is niet het enige argument om te kiezen voor 
het vbao. Binnen het huidige onderwijs zijn er 
veel onderwerpen die om een verandering 
vragen. Om deze veranderingen ook echt door 
te voeren is een geheel nieuwe onderwijsvorm 
veel beter. Met alleen bijstellen, bereiken we ons 
doel (de ontplooiing van de gehele mens) niet. 
Het lbo (lager beroepsonderwijs) is nog teveel 
gericht op een bepaalde beroepsrichting, het 

heeft soms te weinig ruimte voor sociale vorming 
(vooral in klas 3 en 4). Dit beroepsmatige is te 
éénzijdig, vooral in een tijd dat velen niet eens 
werk krijgen. Daarbij is het voor een leerling, die 
(te vroeg) heeft gekozen, moeilijk om door te 
stromen naar b.v. de Mavo of de Havo. 
De Mavo, Havo, VWO en Gym. zijn te veel gericht 
op de verstandelijke ontwikkeling. Leerlingen 
die van deze scholen komen kunnen vaak nog 
geen band plakken of weten niet hoe ze de vrije 
tijd zinvol kunnen besteden. 
Ook komt de huidige verdeling van de lesstof in 
zeer vele vakken erg "onnatuurlijk" over. De 
leerling ziet de maatschappij meer als een 
geheel. Vele verdelingen die wij in de leerstof 
aanbrengen zijn erg kunstmatig. 
Mensen binnen het onderwijs kennen vast wel 
de grote problemen die er zijn om lessentabellen 
te veranderen; bij een nieuwe onderwijsvorm 
zullen we wel moeten. 

EXPERIMENTEN 
De genoemde fouten zullen moeten worden 
voorkomen. Er zal ruimte moeten zijn voor, zoals 
dat zo mooi heet: hart, hoofd en handen. Deze 
gedachte sluit mooi aan bij punt 7.3. Misschien 
kan van 7.2 en 7.3 beter één artikel worden 
gemaakt, dan wordt de bewuste keuze voor het 
vbao beter onderbouwd. Het aantal experimen
ten moet zeker worden uitgebreid, hierbij moet 
worden toegevoegd, dat in de overgangstijd van 
het huidige onderwijs naar een vorm van vbao, 
de doorstroommogelijkheden van leerlingen 
van een experimentenschool moet worden ge
waarborgd; we mogen ze na b.v. 3 jaar niet in het 
diepe gooien en laten verzuipen. • 

Benk van der Beek 

BESTAAND SCHOOLSYSTEEM HANDHAVEN 
In hoofdstuk 7 van het politiek pamflet van het 
CD}A wordt het thema onderwijs besproken. 
In dit hoofdstuk wordt het voortgezet basison
derwijs (verder genoemd school) gezien als een 
middel tot uitstel van de beroeps- of studiekeuze 
en als een middel dat zou leiden tot een grotere 
gelijkheid van kansen. 

Ik denk dat inderdaad de beroeps- of studiekeu
ze bij deze school uitgesteld kan worden. Deze 
school zal dan algemeert vormend onderwijs in 
de bredere zin moeten geven, opdat de leerlin
gen zich zo goed mogelijk kunnen oriënteren. 
Door een grote(re) verscheidenheid van vakken 
aan te bieden, zou de waardering voor . de 
verschillende soorten vakken groter kunnen 
worden (de één is goed in de technische vakken, 
de ander is goed in talen; samen vullen zij elkaar 
aan en kunnen ze elkaar helpen) en zou de 
weerbaarheid vanjongeren t.o.v. de maatschap
pij groter kunnen worden. Nadat ze deze school 
doorlopen hebben, zijn ze immers in het bezit 
van een basiskennis op vele gebieden. 

Toch zal na deze school vaak een vervolgstudie 
of vakopleiding gevolgd moeten worden, omdat 
er slechts een basiskennis aanwezig is. Daarom 
vind ik dat vrijwel iedereen minimaal de eerste 
vier jaren van het middelbaar onderwijs doorlo
pen moet hebben. Dit zou dus deze school 
kunnen zijn. 
Hoewel de vakken op verschillende niveaus 
gegeven kunnen worden, kunnen ze, naar mijn 
mening, onvoldoende zijn afgestemd op ieder 
individu (wat ook nu het geval is, zij het in veel 
geringere mate). De ene leerling zal altijd met al 
z'n inspanningen een pover resultaat behalen, de 
andere leerling met alle gemak een goed resul
taat. De leerstof kan dan als ballast om iemands 
nek hangen in plaats van een grotere gelijkheid 
van kansen te realiseren. Dit vind ik een groot 
bezwaar van deze school. 
Daarom vind ik dat het bestaande schoolsysteem 
te prefereren is boven het voortgezet basison
derwijs. • 

Jeanine de Visser 
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JEUGDLONENACTIE IN GRONINGEN 
Onlangs organiseerde het CDJA-Groningen sa
men met de wj-CNV, Jonge Socialisten, Jonge 
Democraten, FNV -jongeren en de PPR-jongeren 
een actiedag met betrekking tot de jeugdlonen. 
De actie keerde zich tegen mogelijke kabinets
plannen om de rninimurnGeugd)lonen nog ver
der te verlagen. Het kabinet heeft de SER advies 
gevraagd over de volgende voorstellen: 
1. Verlaging van het minimumloon en daardoor 

ook van het minimumjeugdloon. 
2. Verlaging van het rninirnurn(jeugd)loon door 

het volwassenminimumloon op 27 of 30 jaar te 
stellen. 

3. Afschaffing van het minimumloon van 16- en 
17-jarigen. 

4. Jongeren en langdurig werklozen pas na een 
· jaar werken recht geven op het rninimurn-
(jeugd)loon. 

De actiedag was opgesplitst in twee gedeelten. 's 
Middags werden op diverse plaatsen in de stad 
pamfletten verspreid. 's Avonds werd er in het 
Tehuis in Groningen een forum georganiseerd 
over jeugdlonen en jeugdwerkloosheid met 
sprekers van de organiserende jongerenorgani
saties. Als spreker namens het CDJA trad op 
Hans Huibers, kandidaat van het algemeen 
bestuur voor het landelijk voorzitterschap van 
het CDJA. 

Hans stelde in zijn inleiding dat de jeugdwerk
loosheid niet een specifiek probleem is voor 
jongeren, maar een algemeen maatschappelijk 
probleem. Bijna de helft van de werklozen is 
jonger dan 25 jaar. Er dreigt een tweedeling te 
komen tussen kansrijke jongeren, en een groep 
kanslozen, met weinig mogelijkheden om een 
zinvol bestaan op te bouwen in onze samenle
ving. 
Om weerstand te bieden tegen deze ontwikke
lingen is in eerste instantie een algemeen econo
misch beleid nodig, gericht op economisch 
herstel. We moeten onder ogen zien, dat maatre
gelen gericht op verlaging van het financierings
tekort en versterking van de marktsector van het 
grootste belang zijn. Aan dit noodzakelijk econo-

SPORTDAGCDJA-ZUID- BOLLAND 
Aanstaande zaterdag 9 juni vindt in Leiden de 
door Zuid-Holland georganiseerde sportdag 
plaats. In totaal20 teams (dus 160 sporters) zullen 
elkaar sportief bestrijden door middel van een 
drietal zaalvoetbalwedstrijden en een drietal vol
leybalwedstrijden. Kom ook supporteren; plaats 
van het gebeuren is: Go!'leus Sportcomplex, Was
senaarseweg te Leiden. 

REGIO DEN BOSCH 
Vrijdag 15 juni organiseert de CDJA-regiokem 
's-Hertogenbosch een informele ledenavond, in 
de blokhut op het terrein van Scouting Vught
Noord. Deze avond, waarop de gezelligheid 
voorop zal staan, is bedoeld als afsluiting van het 
politiek jaar. Eventuele CDJA-belangstellenden 
kunnen ook hieraan deelnemen door contact op 
te nemen met Bert Steenbergen, tel. 073-564166. 
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misch beleid wordt voldoende aandacht besteed 
in dit kabinet, het specifieke beleid gericht op de 
bestrijding van de jeugdwerkloosheid komt 
daarentegen tot nu toe minder goed uit de verf. 
Eén van de belangrijkste motieven van het 
kabinet voor het zo drastisch verlagen van de 
jeugdlonen was de bestrijding van de jeugd
werkloosheid. Deze relatie is uiterst dubieus 
gebleken. De jeugdlonen in Nederland behoren 
na de jongste verlaging tot de allerlaagsten in 
Europa, terwijl het percentage jeugdwerklozen 
tot het allerhoogste in Europa behoort. 
Het CDJA vindt dat er grenzen zijn aan de 
teruggang in de inkomensposities ook van 
jongeren, die hierdoor steeds minder moge
lijkheden krijgen om een zelfstandig bestaan op 
te kunnen bouwen. Als er dan een verlaging van 
de jeugdlonen moet plaatsvinden, dan moet je 
die koppelen aan het perspectief voor jongeren 
om betaalde arbeid te kunnen venichten, met 
andere woorden koppelen met arbeidstijdver
korting. Het CDJA hecht dan ook zeer aan de 
uitvoering van de aangehouden CDA-motie
Oomen: bij een arbeidsduurverkorting van 20% 
leveren diegenen, die per 1 juli 1983 met 10% zijn 
gekort, nu slechts 10% in. · 
Uit een gezamenlijk uitgevoerd onderzoek van 
CDJA en CDA bleek dat de jeugdlonen over de 
gehele linie in de collectieve sector hoger liggen 
dan in de marktsector. Het CDJA vindt dan ook 
dat daar snel begonnen moet worden met de 
invoering van de 32-urige werkweek. • 

Oege-Jan Klatter 

DE 
LAATSTE 
KANS ... 

Renzo Kalk 

.•. om je op te geven voor de enige 
echte jaarlijkse algemene ledenver
gadering van het CDJA op zaterdag 
16 juni in Utrecht. Doe het vlug. 
Voordat de vergaderstukken, stoe
len en lunches zijn uitverkocht. ·-------------· I Bon I 
I Ondergetekende: I 
I I Naam: ........................................................... I 
I Adres: .......................................................... . 
1 Postcode: ..................................................... I 
I Woonplaats: ................................................ 1 
I ~el:!C:mn;':tr~~···d~···~~~~~~~··Ï~~ I 
I denvergadering d.d. 16 juni 1984. I 
1 D wil deelnemen aan de gezamenlijke I 
1 lunch (kosten ongeveer f 5,-). 1 
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HORZEL 
EEN STEM VOOR EUROPA? 
Met behulp van de ook in tijden van crisis nog 
overvloedig stromende fondsen van het Europe
se Parlement zijn overal in Europa de verkie
zingscampagnes op gang gekomen voor datzelf
de parlement. De verschillende partijen Jijken 
herontdekt te hebben dat zij met zusterpartijen 
samen vertegenwoordigd zijn in dit rondreizend 
gezelschap. De media kijken ook voor enige 
weken weer eens wat verder dan hun nationale 
neus lang is. En politici die uit onze herinnering al 
lang waren weggezakt, zoals Andriessen, blijken 
plotseling weer tot de rijen der partijcoryfeeën te 
behoren. 
De algemene verkiezingsleus is "Een stem voor 
Europa". Daarbij wordt erop gewezen dat een 
hoge opkomst nodig is, om het Europees Parle
ment geloofwaardiger te maken in zijn verhou
ding tot de andere instellingen van de EG, zoals 
de Europese Commissie en de ministerraad. 
Zonder nu het belang van de opkomst te willen 
ontkennen, is toch wel opmerkelijk, dat de keuze 
tussen de verschillende gepresenteerde Jijsten 
in de publiciteit nauwelijks aan de orde komt. 
Kennelijk is niet duidelijk uit te leggen waarin die 
verschillende lijsten onderling verschillen. 
Nu moge duidelijk zijn dat er s.lechtere dingen 
zijn om ·te bepleiten dan de noodzaak van 
Europese integratie op zich en versterking van 
het Europese Parlement. Toch is er iets beden
kelijks in om "Europa" te kenschetsen als doel 
van de politiek. Veel eerder zouden wij Europa 
moeten zien als een middel, als een (vierde) 
bestuurslaag waarop de politieke aangelegen
heden worden behandeld die het beste op dat 
niveau kunnen worden aangepakt. En dan zou 
het goed zijn om eens te horen hoe de verschil
Jende politieke stromingen op Europees niveau 
dat verwezenlijken. Bij verkiezingen voor Pro
vincialeStaten (ook een bestuurslaag die niet erg 
tot de verbeelding van de kiezer spreekt) wordt 
ook niet steeds gezeurd over het nut van 
provincies. Die 'zijn vanzelfsprekend. 
Het zou een goede zaak zijn wanneer de vanzelf
sprekendheid van Europa ook tussen de Europe
se verkiezingen door zou worden opgebouwd. 
Daar ligt een belangrijke taak voor de media. 
Maar ook voor de politieke partijen en jongeren
organisaties, die het Europese element in hun 
beleid meer zouden moeten beklemtonen. Niet 
alleen in hun meningsuitingen maar ook in hun 

. structuur. 
Bij Europa wordt nog veel te veel gedacht aan te 
veel declarerende parlementariërs, met asbak
ken gooiende commissarissen en ondoorzichti
ge clubjes van voornamelijk reisjes makende 
partijbonzen. Dat beeld is een karikatuur, die 
gemaakt wordt door degenen die niet verder 
kijken dan hun vaderlandse neus lang is. En ook 
binnen CDA en CD]A zijn er nog velen van 
lezulken. • 

Govert Veldhuijzen 
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Een nationaal opererend 
bedrijf op het gebied van 

Wegenwerken 

Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne B.V. 

Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

Koekengen - Dreef Ba 
Tel. 03464-l414 
Telex 70759 

met bijkantoren te Axel - tel. 01155-1872 

HOVENIERSBEDRIJF 

Borger- tel. 05998-4787 
Zuidzande- tel. 01170-2166 

J. BAKKER & ZONEN B.V. 
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Abonneer u op 
Christen Democratische 
Verkenningen. 

Christen Democratische Verkenningen is het maand
blad van het Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA Het wil vanuit een onafhankelijke en kritisch
solidaire houding ten opzichte van het CDA de 
ontwikkeling van de christen-democratie volgen en 
beïnvloeden: verkennend, grenzen verleggend, 
ook internationaal georiënteerd. 

Het publiceert: 
• Over christen democratische uitgangspunten en de 
doorwerking daarvan naar het actuele politieke beleid . 
• Over de verhouding tot de kerken en tot maatschap
pelijke organisaties . 
• Het brengt de internationale contacten in kaart. 
• Het markeert de eigen positie van de christen
democratie, zoals die is en behoort te zijn in het 
politieke krachtenveld . 
• Het toetst op gelegen en ongelegen momenten het 
politieke handelen van het CDA aan zijn uitgangs
punten. 

Er is een speciale uitgave vervaardigd, waarin enkele voor Christen Democratische Verkenningen kenmerkende artikelen uit de eerste 
jaargang zijn bijeen gebracht. Nieuwe abonnees krijgen deze uitgave gratis toegezonden. 

In het laatste nummer: 

- Europese veiligheid in de twee
de helft van de jaren '80 door 
prof. mr. P.J. Tennissen. 

- De recombinant-DNA discussie 
door prof. dr. P. van Duijn. 

- Het CDA en de Europese maat. 
Weergave van een gesprek tus
sen drs. B. Beumer, dr. Th. 
Kerstiëns,J. van Noord, mr. B. 
Pronk en mr. Y. M. C. T. van 
Rooy o.l.v. drs. A. M. Oostlan
der. 

- Ontwikkelingssamenwerking 
tussen zachte en harde krach
ten door dr. A. E. van Niekerk. 

CDA 

r----~----------------------------, 

I BON Noteer mij als abonnee op Christen Democratische Verkenninp;en voor: 
I 0 een abonnement van f 50,-. 

I 0 een jongere~abonnement (tot 30 jaar) van f 40,-. l (Mijn geboortejaar is _ _ ) 
I Naam: -·-----·~--·--'-----------------

1 
I Straat: 
I 
I Postcode: 

------------·---- --·-- -·· ----------

~ Woonplaats: 

~ Wilt u deze bon uitknippen en zonder postzegel zenden aan: 
I Wetenschappelijk Instituut voor het CDA Antwoordnummer 1904,2500 WB Den Haag. 
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Op zoek naar werk. 

(foto ANP) 

Kabinet 
en jongeren 

Hoe denken jongeren over het beleid van het kabinet Lubbers? Deze vraag komt 
uitgebreid aan de orde in een twaalf pagina's lang themanummer dat is 
samengesteld door de redactiecommissie van het CDJA. Pagina 7-18. 
In dit themanummer aandacht voor de volgende onderwerpen: 
- het beleid van het kabinet Lubbers inzake ontwikkelingssamenwerking. 

Pagina 7. 
- het vredes- en veiligheidsbeleid in de jaren tachtig. Pagina 8. 
- een interview met minister Van den Broek van Buitenlandse Zaken over de 

crisis in Europa. Pagina 9. 
- de ervaringen van een tweetal jongeren bij het opzetten van een eigen bedrijf. 

Pagina 10. 
- een interview met de voorzittervan de christelijke werkgevers (NCW), S. van 

Eijkelenburg, o.a. over de minimum jeugdlonen. Pagina 11. 
- een uitvoerig interview met minister-president Lubbers. De premier wordt o.a. 

geconfronteerd met kritische opmerkingen gemaakt in bijdragen in dit 
themanummer. Pagina 12, 13, 14. 

- een bijdrage over het openbaar vervoer. Pagina 14. 
- hoe de aanpak van de bestrijding van de zure regen er uit kan zien. Pagina 15. 
- drie visies (een kamerlid, Raad van Kerken en een CDJA'er) op het sociale 

gezicht van het kabinet Lubbers. Pagina 16, 17. 
- een kort înterview met minister Deetman over het beroepsonderwijs en het 

voortgezet onderwijs. Pagina 17. 
- het cultuurbeleid van het kabinet. Pagina 18. 

Debat kruisraketten 
De debatten over het kabinetsbesluit inzake de kruisraketten stonden deze week 
centraal in de Tweede Kamer. Gezien het tijdstip van het debat wordt in de 
fractierubriek alleen aandacht besteed aan de uitgebreide commissievergade
ring op dinsdag en het fractieberaad op woensdagmorgen. Pagina20, 21. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Zwart-Wit 6 
Fractie 19, 20, 21 

Een Europees Veiligheidsbeleid 
- W. Aldershoff 22 
Partijnieuws 23 
Uw mening 23 
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.DAARNAAST 

WIE VAN DE DRIE? 
kwam , in verandering" uit, het sindsdien veel geelteerde 

rapport van de Werkgroep organisatiestructuren gemeentepolitie. Van een 
onderzoek naar gewenste veranderingen bi) de àndere twee, die bij 
.strafbare feiten zijn betrokken, is weinig of niets openbaar geworden. Tqch 
moet men zich afvragen of er bij de bestrijding van de (vooral ,.kleine") 
criminaliteit niet veel meer vraag- en uitroeptekens te zetten zijn bij de 
vervolging en de executie van strafbare feiten dan bij de opsporing, hoe 
populair het be"tekenen'' van de politie dan ()Ok geworden moge zijn. 
Bestuurders die verantwoordelijkheid voor de politie dragen, willen in het 
Haagse circuit nt nogal eens beweren dat de stijgende criminaliteit het 
best bestreden kan worden vanuit een efficiënter werkend opsporingsap
paraat. Daarmee doelt men dan steeds op de éérste van de drie: de · 
reguliere pontie. Geen .. nieuwe blikken agenten" opentrekken, maat 
verbetering van de bedrijfsvoering. Oe sterkte van de politie wordt daarbij 
gestabiliseerd, ondanks de vijf roostervrije compensatiedagen in '84 en het 
teruggeven van gemaakte overuren in vrije tijd. Intussen kan zelfs de 
criminOloog met de meest roze bril er niet omheen, dat er nog steeds 
sprake is.van een stijging van de geregistreerde criminaliteit, vooral in de 
.,kleine" sector: eenvoudige diefstal, inbraak, etc. 
Bîj het beantwoorden van de vraag naar de "schuldigheid" van de drie 
betrokkenen, zou men niet alleen naar de politie moeten wijzèn, maar 
éindelijk ook eens moeten toekomen aan de vervolging en de executie. 
Elke opsporingsambtenaar kent zo langzamerhand uit ervaring y.tel een 
verdachte, die door·een milde rechter-commissaris na voorgeleidingweer · 

· snel op vrije voeten. werd gesteld, at dan niet onder verwijzing naar het 
gebrek aan celruimte in de huizen van bewaring ... 
Oe parketten van de officieren van justitie komen meer en meer om in de 
administratieve verwerking van processen·verbaal. ·Dat leidt dan weer tot 
paniekmaatregelen, als het stellen van een grens aan de in te zetten 
aantallen (Amsterdam) en het seponeren van te tang geleden opgemaakte 
verbalen (Hilversum). Automatisering, .. bij de• politie geregeld in het 
Bekeurings Afhandelings Systeem.(SAS), heeft bij het vervolgingsappa
raat nog nauwelijks merkbare aandacht. BAS heeft dan ook nog geen 
aanslutting.bîj justitie ... In de keten opsporing 7-vervolging ~executie 
tiggen de knelpunten bij twee en drie, en dat leîdttotdemotivatie.bij één: 
Men zou ook in de politiek eens grondig moeten ingaan op de vraag of de 
politie nu bezig is met stééds meerverdachten dietezamen méér strafbare 
feiten plegen, of dat het eetder gaat om een vrij stabiel aantal verdachten 
die hun "produktie" gestimuleerd zien door een niet adequate vervolging. 
Betrouwbare recidivecijfers ontbreken, Publicatie daarvan zou echter de 
schijnwerper eens kunnen richten op het traditioneel gestoten openbaar 
ministerie en de onafhankelijke rechterlijke macht. Jè hóórt het de politie 
denken: kennelijk zijn wij bestuurlijk béter grijpbaar... . • 

Aad van Dufst In de~e column geven redElètieleden hlln persoonlijM visie weer. 

PARTIJNIEUWS 

Jongerencursus Beek 
Net als de afgelopen jaren organiseert de 
stichting Kader- en Vormingswerk CDA 
ook deze zomer weer een speciale kader
cursus voor jongeren te Beek bij Nijmegen. 
In tegenstelling tot de normale kadercursus 
vindt deze cursus in een aaneengesloten 
week plaats. De cursus begint maandag 25 
juni om 1 0.00 uur en duurt tot vrijdag 29 juni 
± 16.00 uur. 

In het cursusprogramma wordt uitgebreid 
aandacht besteed aan de grondslag, uit
gangspunten en politiek profiel van het 
CDA Daarnaast worden ook socialisten en 
liberalen uitgebreid onder de loep ge
nomen. 
Het tweede grote onderdeel is de oefening 
in verschillende vaardigheden, nodig om in 
de politiek effectief te kunnen werken: het 
voorbereiden van vergaderingen; het ver
gaderen zelf; verslaglegging; spreken in 
het openbaar en onderhandelen. 
Het derde deel bestaat uit het functioneren 
van de partij-organisatie van het CDA, van 
een gemeente en de gang van zaken bij 
een gemeenteraadsvergadering en tot slot 
het reilen en zeilen van de Tweede Kamer 
e11 de regering. Dit alles wordt tot een bonte 
mengeling van theorie en praktljk geweven 
Naast de twee cursusleiders, Wim Eikel
boom en Harm Waterborg, komen deskun
digen uit partij en kamerfractie opdraven 
voor de verschillende onderdelen van het 
programma. 
De kosten van deze cursus, waarbij verblijf, 
maaltijden, en dergelijke zijn inbegrepen 
bedragen f 1 00,-. Reiskosten boven de 
f 15,- worden vergoed. 
Heb je interesse of wil je meer weten: bel 
dan met de Stichting Kader- en Vormings
werk CDA, 070-924461 of stuur onder
staande bon op. "" ·------------... 1 Bon I 
I Ik geef mij op voor de jongerencursus te 1

1 I Beek van 25 t/m 29 juni. 

I I 1 Naam: ................................................... 1 
~ Adres:.................................................... ~ 
I Postcode: .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. .. . .. .. .. .. .. .. .. .. 1 
I Woonplaats: .......................................... I 
I I I Telefoon: ............................................... 1 
I Handtekening: ....................................... I 
1
1 

Opsturen aan Kader- en Vormingswerk 1
1 CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den 

LHaag. I -------------
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
I Juli-pakket 
Op voorstel van het CDA heeft hèt 
kabinet zich vorige week - zij het niet 
van harte - bereid verklaard om de 
WWV-uitkeringen uit te zonderen van de 
kortingen op de bovenminimale uitke
ringen in het kader van het zogenaamde 
1 juli-pakket. 

De VVD heeft het CDA verweten met 
zijn voorstel vooruit te lopen op de 
herziening van het stelsel van sociale 
zekerheid, waarvan de eerste fase per 1 
januari a.s. moet ingaan. 

Het is de vraag, of dit verwijt op z'n 
plaats is. Zeker Is echter dat de VVD met 
haar voorstel om nu al te bepalen dat de 
WAO-uitkeringen per 1 januari a.s. bui
ten schot zullen blijven op de stelselher
ziening is vooruit gehold. 

COACTUEEL 

Geweld in India 
Meer dan zevenhonderd doden zijn ge
vallen bij de bestorming van de Gouden 
Tempel In de Indiase deelstaat Punjab. 
Het heiligdom diende als hoofdkwartier 
van de Sikh-gemeenschap in India. Van 
daaruit werden tal van terroristische 
actles geleid: straatgevechten, moor
den, opknopen en aan stukken hakken 
van Hindoes. Actles die in de afgelopen 
maanden al aan honderden mensen het 
leven hebben gekost. Doel van de 
Sikhs: het vormen van een eigen staat. 
Door een militaire ingreep heeft de 
Indiase premier Ghandi geprobeerd de 
wortel van zoveel geweld weg te nemen. 

Daarvoor heeft zij steun gekregen van 
de oppositie-partijen. Christen-demo
craten in West-Europa _ dienen zich 
deze doden en deze onlusten aan te 
trekken. Niet vergeten mag worden dat 
India met bijna een miljard Inwoners de 
grootste democratie In de wereld Is. 

Democratieën zijn zeldzaam in de we
reld en zijn de moeite waard behouden 
te blijven. Waar democratieën door ge
weld In gevaar komen past het bezorgd
heid te tonen en waar nodig hulp te 
bieden. Ook dat is een vorm van solida
riteit. 

CD/ACTUEEL 16 juni 1984 

Banenplan kabinet 
voor onderwijs 
Nadat in het onderwijs de werkgelegen
heid de laatste jaren steeds is afgeno
men heeft minister Deetman nu een 
banenplan voor het komende jaar ont
vouwd. Daarmee kunnen 8.000 mensen 
aan de slag geholpen worden. Door het 
Inleveren van één procent van de prijs
compensatie en een bijdrage van het 
ministerie van Sociale Zaken en Werk
gelegenheid (dat Immers minder geld 
aan uitkeringen kwijt is) is dit alles 
mogelijk. 
Hierdoor kunnen een aantal knelpunten 
in het onderwijs aangepakt worden. 
Terecht denkt minister Deetman daarbij 
aan het starten van projecten die met de 
integratie van het kleuter- en lager on
derwijs te maken hebben alsmede de 
vernieuwingen in het voortgezet onder
wijs. 
Initiatieven als deze die vooral aan 
starters op de arbeidsmarkt perspeetlef 
bieden moeten toegejuicht worden. 
Hoewel het om tijdelijke banen gaat 
wijst de praktijk uit dat velen er hierdoor 
in slagen ook een vaste positie te 
verwerven. 
De aanpak van de werkloosheid staat 
onorthodoxe middelen toe aldus mi nis-

- ter De Koning onlangs in een interView 
in dit blad. Het kabinet maakt dat voor
nemen door dit banenplan van de minis
ters Deetman en De Koning in elk geval 
waar. 

CDACTUEEL 

De westerse 
topconferentie in Londen 

De tiende westelijke economische top
conferentie .is weer achter de rug. De 
deelnemende grote mogendheden heb
ben een gelijkluidende visie omtrent de 
vraag hoe de internationale crisis moet 
worden benaderd. Inflatie, begrotings
tekorten en hoge rentestanden moeten 
met alle mlddelen worden bestreden. 
Zelfs Reagan heeft toegezegd zijn be
grotingstekort met 142 miljard dollar te 
verminderen; een toezegging die alleen 
gestand kan worden gedaan indien hij 
de belastingen verhoogt en de over
heidsuitgaven verlaagt. Voorwaar geen 
geringe toezegging in het licht van de 

naderende Amerikaanse verkiezingen. 
Een andere belangrijke afspraak Is door 
de westerse mogendheden gemaakt ten 
aanzien van de ontwikkelingslanden. Zij 
zullen hen bijstaan in hun financiêle 
crises en hun markten voor produkten 
uit een aantal van die landen open 

_ stellen. Tijdens de conferentie was er 
echter een duidelijk meningsverschil 
over de vraag welke opstelling tegen
over Oost-Europa moet worden ingeno
men. 
Met name de Canadese premier Tru
deau was nogal bitter over het ontbre
ken van welwillendheid van de kant van 
de Amerikaanse regering om de span
ning tussen Oost en West te verminde
ren. De verwijten van Trudeau waren 
terecht. De Amerikaanse regering heeft 
de afgelopen jaren geen enkele poging 
gedaan om in de psychologische oor
logvoering met de Sovjet-Unie de ver
standigste te zijn. Gelukkig hebben de 
Westeuropese landen geweigerd de on
verzoenlijke Amerikaanse houding ten 
opzichte van de Sovjet-Unie over te 
nemen. Europa kan ten aanzien van dit 
vraagstuk maar één weg bewandelen: 
toenadering tot de Sovjet-Unie. Toena
dering, uiteraard met behoud van een 
optimaal defensie-apparaat en op basis 
van de Helsinki-akkoorden. Maar er zijn 
nu eenmaal twee mensen nodig om een 
tango te dansen. Met andere woorden 
als de Sovjet-Unie geen stappen doet is 
elk initiatief van onze kant tot mislukken 
gedoemd. Mogelijk levert de economi
sche topconferentie van de tien socia
listische landen eind deze week wat op. 
Volgens de Russische woordvoerder 
Zamjatin vereist de huidige gespannen 
internationale situatie een nauwere eco
nomische samenwerking. Economi
sche samenwerking Is van groot belang 
maar als Moskou- om de internationale 
situatie te verbeteren - niet meer kan 
verzinnen is dat wel erg mager. Verbete
ring van de handelsbetrekkingen is 
slechts één onderdeel van de Helsinki
akkoorden. 

CO; ACTUEEL 

--- AU\)~RTJe-
Hoog Van den Toorn blazen. 
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Laatste kans 
Ik had in 1979 al enige moeite met recht
streekse verkiezingen (voor het Europees 
Parlement) zonder garantie dat er meer 
bevoegdheden zouden komen. ( ..... ) Deze 
tweede verkiezingen lukken nog wel, maar de 
derde keer lukt het niet meer, tenzij er iets 
gebeurt. Als niet in 1987, zeg maar halverwe
ge onze nieuwe parlementaire termijn, nieu
we en concrete bevoegdheden worden ge
realiseerd, dan kun je het verder wel verge
ten. Nee echt, deze verkiezingen zijn de 
laatste kans. (Piet Dankert, voorzitter Euro
pees Parlement in De Tijd). 

Mooi schema 
Vanuit het CDA gezien zou het een sterk punt 
zijn om ervoor te pleiten dat de generale 
benadering voorang dient te verkrijgen boven 
de meer specifieke. Dat is de enige mogelijk
heid om de uitdaging van deze tijd te accepte
ren en te overleven. De bestaande juridische 
bevoegdheden zouden eerst volledig moeten 
worden uitgeput, voordat je gaat praten over 
uitbreiding. Als je dat laatste doet zonder dat 
het eerste is gerealiseerd houdt je jezelf 
waarschijnlijk voor de gek. (Jan van Noord, 
Tweede Kamerlid in Christen Democratische 
Verkenningen). 

Duidelijke positie 
De positie van ons land binnen de Navo is 
door het (kabinets-)besluit inzake de 
kruisraketten duidelijk gemarkeerd. Het 
kabinet heeft de bondgenoten de helder
heid verschaft waarop zij recht hebben. 
Daarmede mag overigens de rol van ons 
land niet een passieve afwachtende wor
den. Integendeel. De inhoud van het be
sluit, maar meer nog de intentie van 
waaruit het tot stand is gekomen, verplicht 
de regering al het mogelijke te doen om 
het element van wapenbeheersing en -ver
mindering te bevorderen. (Harry Aarts, 
CDA-kamerlid in Elseviers Magazine). 

Belangrijke rol 
Aarts is in het laatste stadium te hulp geroe
pen als mede-architect van het compromis
besluit van het kabinet. Van de defensiespe
cialisten Den Boer en Frinking werd gevreesd 
dat zij weleens dicht bij niet-plaatsen zouden 
kunnen uitkomen en daarom werd een be
roep gedaan op het doorgaans onopvallend 
kamerlid Aarts, als fractie-voorzitter van het 
blok buitenlandse zaken, ontwikkelingssa-
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menwerking en defensie. Zo was voor hem 
achter de schermen plotseling nog een be
langrijke rol weggelegd. (Algemeen Dag
blad). 

Harder 
Verbaal maken we kabaal, materieel houden 
we het niet tegen. (. .. ) We durven de 
minister niet aan te vallen, we missen de 
power om het door te drukken. Het geldt voor 
Harry Aarts, een geweldige aardige man 
hoor, met de beste bedoelingen, het geldt 
krek precies zo voor Bert de Vries. Ze weten 
niet waar ze heen willen. We moeten gewoon 
een harder beleid voeren. Harder vasthouden 
aan onze uitgangspunten. (Rob van den 
Toorn. CDA-kamerlid in Haagse Post. 

Verbazing 
Wat mij in hoge mate verbaast, is dat 
minister De Ruiter met het kabinetsbesluit 
(inzake kruisraketten) heeft kunnen in
stemmen. Veel politiek ingewijden hadden 
de indruk dat het huidige compromis voor 
de minister van Defensie onaanvaardbaar 
was. Nu De Ruiter ja heeft gezegd, bewijst 
het mijn stelling dat dit kabinet al veel 
eer~er de knoop had kunnen doorhakken. 
Bijvoorbeeld vorig jaar. (Ed Nijpels in 
Elseviers Magazine). 

Curieus 
Curieus is overigens dat het zwijgen van De 
Ruiter bij voortduring werd uitgelegd als een 
"nee" tegen plaatsing - alsof iemand niet 
zwijgend "ja" kan zeggen. De minister van 
Defensie heeft zelf op zijn departement de 
spottende vraag gesteld: "Heeft iemand mij 
ooit de plaatsing horen afwijzen?" (Vrij Ne
derland). 

In uiterste nood 
De vanzelfsprekendheid waarmee volgens 
het kabinetsvoorstel eind volgend jaar gebrek 
aan Russische inschikkelijkheid door Den 
Haag met een positief plaatsingsbesluit zou 
worden bestraft, brengt de PvdA daarna in 
uiterste politieke nood. Zij kan dan, gezien 
haar absoluut afwijzende positie jegens 
plaatsing, eigenlijk niet meer hopen voortzet
ting van de CDA/VVD-coalitie na '86 te 
voorkomen, als de kiezers de regeringspartij
en opnieuw aan een meerderheid hebben 
geholpen. (. ... ) Wie zal zeggen of straks, 
als 1986 en een Nederlands plaatsingsbesluit 

dichtbij zijn, de PvdA niet de partij van de 
rakettenvarianten wordt? (J. M. Bik in NRCI 
Handelsblad). 

Geblokkeerd 
Welnu, de PvdA kan het zich In geen 
geval veroorloven om in een kabinet 
te zitten dat met braaf automatisme 
zo'n verdrag uitvoert. Wanneer CDA en 
VVD bij de volgende verkiezingen geen 
meerderheid halen, zal een PvdA-CDA
coalitie geblokkeerd zijn. Dan ligt een 
minderheidskabinet-Lubbers met ge
doogsteun van klein rechts het meest 
voor de hand. ( ... ) (De zaak wordt wel 
heel wrang wanneer CDA en VVD samen 
zoveel verliezen dat klein rechts niet toe
reikend is terwijl er ook geen linkse meer
derheld zal zijn. Dat wil zeggen wanneer 
de Centrumpartij met minstens een zetel 
of vijf op de wip zou zitten. (Jan Joost 
Lindnpr in de Volkskrant). 

De Lubbers-brug 
Wint de PvdA spectaculair en verliest het 
CDA in gelijke mate, dan komt er een 
CDA/PvdA-coalitie waarin de socialisten 
mordicus tegen plaatsing zijn en een geredu
ceerd CDA een politieke ruggagraat bezit die 
het best kan worden omschreven als een 
speculaaspop die een week in de regen heeft 
gelegen. Komt er door onvermogen van de 
PvdA een nieuwe CDA/VVD-coalitie, dan zal 
die combinatie zo'n zwakke parlementaire 
basis bezitten dat zij naar willekeur door de 
oppositie kan worden weggestemd. Een der
gelijke ontwikkeling achten de Sowjet
strategen ideaal. ( ..... ) Lubbers heeft de 
onmiskenbare reputatie dat hij bruggen 
bouwt die niet bestaan, maar waar iedereen 
over heen loopt. Ditmaal zou de natie er wel 
eens doorheen kunnen zakken. (René de 
Bok in Elseviers Magazine). 

Wie premier? 
Vraag aan Ruud Lubbers: "Acht u het uitge
sloten dat in een coalitie tussen PvdA en CDA 
de kleinste partij de minister-president le
vert?'' Antwoord: "Ik heb bij de Jezuïeten op 
school gezeten en laat ik nu eens bewijzen 
dat ik daar wat heb geleerd. Het antwoord 
luidt, dat deze kans even groot is als de kans 
dat in een coalitie tussen CDA en VVD de 
kleinste partij de premier levert". (lntermaga
zine). 
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KABINET EN JONGEREN <CDJA-l<atern> 

· 1{1\BINET EN JONGEREN 
Bet kabinet-Lubbers zit er nu ruim anderhalf jaar. Reden voor de reelactiecommissie 
om het beleid eens in een thema-nummer onder de loep te nemen. Uiteraard kan in 
twaalf pagina's geen gedegen analyse plaatsvinden van alle onderdelen van dit 
beleid. De bijdragen betreffen onderwerpen die jongeren met name bezighouden en 
die in groepen op de komende algemene ledenvergadering van het CDJA zullen 
worden bediscussieerd. Ze zijn dus bedoeld als aanzet voor de discussie. 
De eerste drie bijdragen betreffen het buitenlands beleid: ontwikkelingssamenwerking 
(Beit Westerink), veiligheidsbeleid (Eric Janse de Jonge) en Europa, waarover we met 
minister Van den Broek praten. 
Er is natuurlijk de nodige aandacht voor de sociaal-economische problematiek. Een 
tweetal jonge ondernemers vertellen over hun moeilijkheden om een eigen bedrijfje te 
beginnen en we hebben een interview met NCW-voorzitter Van Eijkelenburg. Over het 
sociale gezicht van het kabinet spraken we met Herman Noordergraaf (Raad van Kerken), 
Ria Oomen (CDA-fractie) en Hans Huihers (kandidaat-voorzitter CDJA). 
Het milieu- en het verkeersbeleid komt aan bod in artikelen van Matthijs Kok (zure regen) 
en Wilfred Kik (openbaar vervoer). Tot slot is er een kort vraaggesprek met 
onderwijsminister Deetman en een bijdrage van Lydia Roosendaal over cultuurbeleid. 
In het centrum van de belangstelling en dus ook in het centrum van ons katern: premier 
Lubbers. Het ligt natuurlijk voor de hand om hem te spreken over de bijdragen van 
jongeren in dit katern. Ook staan we in dit vraaggesprek stil bij de jeugdwerkloosheid. • 

Reelactiecommissie CDJA. 

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING EN BET KABINET 
Het ontwikkelingsbeleid lijkt voor het CDA één 
van de punten waarop het zich wil profileren. Als 
we het CDA-program opslaan, opent dit met de 
paragraaf "Internationale solidariteit": "Wij be
ginnen dit programma niet met de problemen in 
ons eigen land, omdat wij weten hoeveel schrij
nender het leed elders in de wereld is. Teveel 
zijn wij geneigd om allereerst op onszelf te letten." 
Komt de prominente plaats die het program aan 
ontwikkelingsbeleid geeft, nou ook tot uiting in 
het kabinetsbeleid? 

Al lange tijd wordt bij het Nederlandse beleid de 
vraag gesteld of de hulp in de eerste plaats 
gericht moet zijn op armoedebestrijding of op het 
opheffen van structurele verschillen, die de arme 
landen onafhankelijker maken t.o.v. de rijke 
landen. Het CDA-program legt een duidelijk en 
zwaar accent op het laatste: het rechtvaardiger 
inrichten van de bestaande verhouding tussen 
arm en rijk. 
Om dat te bereiken is het onvoldoende om 
slechts in financiële zin steun te bieden. Interna
tionaal zullen gunstiger handelsvoorwaarden 
e.d. gecreëerd moeten worden. Maar daarnaast 
moet ook gekeken worden naar de wijze waarop 
het ontvangende land de hulp besteedt. Blijft er 
geld aan de strijkstok van de rijke (regerings-)
bovenlaag hangen, of komt de hulp werkelijk ten 
goede aan de arme bevolkingsgroepen? Stelt het 
die groepen in staat om hun eigen voedsel te 
verbouwen? Als dergelijke vragen in positieve 
zin beantwoord worden, zal werkelijk sprake 
zijn van groei naar onafhankelijkheid. 
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Wat doet het kabinet? In internationaal verband 
lijkt Nederland mee te lopen in de pas van de 
grote rijke landen. Heel duidelijk kwam dat naar 
voren tijdens de vorig jaar gehouden UNCTAD
conferentie, die totaal mislukte. Maar ook steunt 
Nederland het IMF-beleid, dat bepaald niet 
handelt in de geest van het CDA-program. 
Het Nederlandse beleid is door de huidige VVD 
minister Schoo onlangs herzien in de zgn. Herij
kingsnota. Een belangrijk bezwaar dat tegen de 
door haar gevolgde werkwijze kan worden 
ingebracht is dat deze herijking niet is geba
seerd op een evéiluatie van het eerder gevoerde 
beleid. Kwam de hulp nou wel of niet bij de 
armste bevolkingsgroepen terecht? Daarover 
zijn eigenlijk nog geen gegevens bekend. 
Schoo wil met haar beleid twee sporen volgen: 
èn armoedebestrijding èn structurele opbouw 
door economische verzelfstandiging. Voordat 
hulp gegeven wordt, wordt gekeken naar het 
mensenrechtenbeleid en het sociaal
economisch beleid van het ontvangende land. 
Dat klinkt goed maar de uitvoering van het 
beleid wordt geheel overgedaan aan particulie-

re organisaties. Naast Novib, Cebemo en lCCO, 
die door hun grote ter plaatse opgebouwde 
ervaring en kennis inderdaad zeer belangrijke 
instrumenten moeten blijven, betekent dit echter 
een vergroting van de rol van het bedrijfsleven. 

Dat is verontrustend want het winstoogmerk valt 
zeker niet zomaar samen met verzelfstandiging 
van de arme bevolking. Echte hulp kan zo 
ondergeschikt gemaakt worden aan de eis dat 
de hulp naar Nederland moet terugvloeien. 
Bovendien wordt het aantal concentratielanden 
sterk ingekrompen. Er is geen enkel Zuid
Amerikaans land bij. Het criterium van eerbied 
voor de mensenrechten wordt selectief toege
past. Op het Westen georiënteerde dictaturen als 
Indonesië en Pakistan blijven wel concentratie
land. Over het tot nu toe gevoerde beleid valt als 
een erg negatief aspect op dat de omvang van de 
Nederlandse hulp gedaald is. De Nederlandse 
Bank maakte in zijn jaarverslag over 1983 de 
volgende cijfers bekend: 5,5 miljard in 1982 naar 
4,7 miljard, hetgeen voor CDA-Kamerlid Aarts 

. reden was om vragen te stellen. 
Bezuinigen we de ontwikkelingslanden van wei
nig naar zeer weinig? En dat terwijl ontwikkeling 
van het arme Zuiden ook het rijke Noorden 
economisch ten goede zou komen! 
Zeer terecht maande de laatste CDA-partijraad 
het kabinet tot het leggen van meer accenten 
vanuit het CDA-program op het (niet) gevoerde 
ontwikkelingsbeleid! • 

Bert Westerink 
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BET VREDES- EN VEILIGHEIDSBELEID IN DE JAREN '80 
Van diverse kanten wordt een hervorming van 
de NAVO en een herziening van de militaire 
strategie bepleit. Met name Kissinger schreef 
hieromtrent onlangs in Time behartigenswaardi
ge woorden. Opvallend was dat alleen oud
bondskanselier Schmidt hem bijviel. Kern van 
het betoog is dat de Europese bondgenoten een 
grotere verantwoordelijkheid zullen moeten 
gaan dragen voor hun eigen veiligheid. Hierbij 
aansluitend kunnen we een aantal gedachten in 
overweging nemen. 

EUROPESE "ALLEINGANG"? 
Het concept-politiek pamflet van het CDJA stelt 
reeds in het eerste artikel een aantal randvoor
waarden aan het Nederlandse veiligheidsbeleid: 
actief en kritisch lid van de NAVO, het terugdrin
gen van de rol van de kernwapens en een zo 
hoog mogelijke atoomdrempel, geen Europese 
kernmacht, een sterkere conventionele defensie 
en initiatieven tot vermindering van kernwapens 
o.a. in het kader van de NAVO en de Verenigde 
Naties. Deze randvoorwaarden houden derhalve 
geen Europese "Alleingang" in maar leggen de 
nadruk op de relatie met de VS. Bovendien is 
alleen het feit dat wij in Europa andere prioritei
ten stellen dan de VS nog geen reden het 
Bondgenootschap te verlaten of om te vonnen tot 
een soort Europese Defensie Gemeenschap 
(EDG), zoals na de oorlog is geprobeerd (en 
mislukt). Versterking van een "Europese pijler'' 
binnen de NAVO ligt wel binnen de mogelijkhe
den. Op dit moment wordt hierover ernstig 
nagedacht, met name Frankrijk en de Bondsre
publiek denken in dit kader aan een versterking 
van de West Europese Unie (WEU). 
De huidige militaire strategie, de zgn. strategie 
van het aangepaste antwoord geldt, met enige 
wijzigingen officieel nog steeds als de NAVO-

strategie. De ontwikkelingen op militair
technologisch en politiek gebied van de laatste 
jaren hebben echter ervoor gezorgd dat deze 
strategie niet langer meer geloofwaardig is. Zo 
kan men terecht twijfelen aan de nucleaire 
garantie van de VS ten opzichte van Europa 
wanneer dat wordt geconfronteerd met een 
conventionele aanval van de Sowjet-Unie. Een 
nieuwe militaire strategie is derhalve noodzake
lijk. Binnen deze strategie zal er o.a. ruimte 
moeten zijn voor een verminderd aantal nucleai
re systemen, een betere conventionele verdedi
ging, mogelijkheden m.b.t. uitbanning van che
mische en bacteriologische wapens, kernwa
penvrije zones in Europa en een geloofwaardige 
koppeling tussen Europese en Amerikaanse 
nucleaiie systemen. Hiernaast is het van groot 
belang dat wij tot een betere verhouding met de 
SU komen. 

OOST-WEST 
Die betere verhouding met de SU zal van ons 
vergen dat wij zoeken naar een gemeenschap
pelijke veiligheid van Oost én West en dus 
proberen de gemeenschappelijke belangen te 
fonnuleren. Een visie op het wezen van het 
Sowjet-systeem is hiertoe noodzakelijk. Juist aan 
een dergelijke visie ontbreekt het met name in 
de VS op dit moment. Het is van groot belang dat 
de militaire blokken in Oost en West doorzichtig 
en controleerbaar worden. Dit zal dan leiden tot 
een toenemend vertrouwen en aldus is er een 
basis geschapen voor een vreedzamere ver
standhouding met het Oostblok. De huidige 
gespannen situatie werkt alleen maar in het 
nadeel van beide systemen en lost geen enkel 
probleem op. Een herwinning van het vertrou- · 
wen tussen Oost en West is de enige weg om tot 

WAPENWCDLOOP .... 
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een vonn van een Europese vredesorde te 
komen. 

WAPENBEHEERSING 
Het CDA Program van Uitgangspunten en Ver
kiezingprogram en het concept-politiek pamflet 
van het CDJA leggen sterk de nadruk op met 
name de beheersing van de kernwapens. In de 
Bondsrepubliek, waarvan wij om diverse rede
nen afhankelijk zijn, wordt al enige tijd nage
dacht over mogelijke initiatieven op het gebied 
van de wapenbeheersing. Echter door de al 
jaren durende discussie over de kruisraketten in 
ons land dreigt Nederland hier de boot te 
missen. Toch fannuleerde de Partijraad te Hat
tem in mei '82 de wenselijkheid om te komen tot 
onderzoeken naar nieuwe vredes- en veilig
heidsmodellen. Vanuit deze opdracht wil ook het 
CDJA graag meedenken. In het concept-politiek 
pamflet worden al enige voorzetten gegeven: 
onderhandelingen tussen Oost en West in een 
nieuw en breder kader, Kernwapenvrije zomes, 
een zgn. no-first-use verklaring van de NAVO 
met daaraan gekoppeld een betere conventio
nele bewapening. Een Nederlandse bijdrage 
aan een veranderende strategie m.b.t. de Wa
penbeheersing is dringend gewenst om invloed 
te blijven uitoefenen op dit terrein. 

NIEUWE WAPENS 
Bij beslissingen inzake nieuwe (kern-)wapens 
moeten we een aantal zaken goed in het oog 
houden. Ten eerste dient men in de discussie 
goed onderscheid te maken tussende-statische 
- aanwezigheid van het kernwapen en de 
fonnulering van het veiligheidsbeleid en de 
buitenlandse politiek. Het denken dient zich te 
bepalen tot het laatste en niet het eerste, zoals in 
ons land toch vaak het geval is. De centrale vraag 
is of en zo ja, hoe een nieuw wapensysteem is in 
te passen in het veiligheidsbeleid. Een duidelijke 
en geloofwaardige fonnulering van ons veilig
heidsbeleid is hiertoe noodzakelijk. Met name is 
dit van belang wanneer aan Nederland de vré>.ag 
zal worden voorgelegd hoe men op toekomstige 
ontwikkelingen, zoals de introductie van nieuwe, 
hoog-technologische wapens (b.v. de Trident 
C-4 onderzeeboot en wapens in de ruimte e.d.), 
zal moeten reageren. Vroeg of laat zal ons die 
vraag worden voorgelegd, nl. of al deze wapens 
in de NAVO kunnen worden ingepast en hoe ons 
land hier tegenover staat. Zonder een (her-)
fonnulering van het eigen veiligheidsbeleid 
kunnen we dergelijke vragen niet verantwoord 
beantwoorden. Juist hier ligt een belangrijke 
taak van de grootste regeriilgspartij. Het CDJA 
wil hieraan graag een, misschien bescheiden, 
bijdrage leveren, want het gaat tenslotte om de 
toekomst van de mensheid. • 

Eric Janse de Jonge. 

I) Eric Boogerman in NRC/Handelsblad 2 mei jl. 
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' . VAN DEN BROEK: GEEN EUROPA A LA CARTE 
Als we minister Van den Broek vragen 
naar de problemen van de EG staat hij 
eerst stil bij een aantal zaken waar wel 
degelijk vooruitgang is geboekt: de sane
ring van de uitgaven, het tegengaan van 
de overschotten in de landbouw en aan
zetten tot nieuw beleid op het terrein van 
de industriële vernieuwing. "Dit dan als 
pluspunten, maar goed nieuws is blijk
baar niet altijd ni~uws." Toch verheelt 
hij niet dat er ernstige problemen zijn; 
het belangrijkste is naar zijn mening dat 
van de Britse bijdrage. 

BRITSE BIJDRAGE 
De "negen" hebben een belangrijke tegemoet
koming gedaan aan Engeland door een blijvend 
correctie-systeem te aanvaarden, zodat jaarlijks 
kan blijken wat de verlichting voor Engeland is. 
Probleem is nog de hoogte van het startbedrag. 
"Want ga je daarmee te hoog zitten, dan werkt 
dat jarenlang door en daarom zijn we op dit punt 
zo vasthoudend." "Toch meen ik dat dit voorstel 
alleszins redelijk is en ik hoop dat mevrouw 
Thatcher dat inziet." Van den Broek hoopt op een 
oplossing eind juni. Een snelle oplossing is van 
belang omdat pas daarna kan worden overge
gaan tot verhoging van de eigen middelen voor 
de EG, waaruit onder meer de toetreding van 
Spanje en Portugal moet worden gefinancieerd. 

SPANJE EN PORTUGAL 
De minister is een warm voorstander van toetre
ding van Spanje en Portugal tot de EG. Politiek 
betekent het een stabilisering van deze nog 
jonge democratieën. Bovendien heeft met name 
Spanje zeer goede contacten met Latijns- en 
Midden-Amerika en de Arabische landen. De 
uitbreiding kost weliswaar geld, maar je moet 
dat niet simpel willen aflezen van de begroting 
van de EG. Er zijn namelijk ook economische 
voordelen die niet direct in geld zijn uit te 
drukken. Bijvoorbeeld de grotere afzetmogelijk
heden; voor Nederland dat veel produkten 
uitvoert is dit natuurlijk een groot voordeel. 
"Derhalve moet er worden vastgehouden aan het 
tijdschema dat voorziet in toetreding per 1 
januari 1986." 

LANDBOUW 
Van den Broek vindt dat de landbouwtekorten, 
ook die van 1984, geen reden mogen zijn voor 
verder uitstel van de toetreding. Hij wist er op dat 
inmiddels al vergaande sanering in de land
bouwsector heeft plaatsgevonden. En het tekort 
1984 zal ook moeten worden weggewerkt. "Dat 
zal deels door verdere bezuinigingen op ander 
gebied moeten worden teruggevonden, maar ik 
durf nu al wel te zeggen dat in ieder geval aan het 
eind van het jaar een rekening zal worden 
gestuurd naar de onderscheiden lidstaten voor 
aanvullende middelen." 
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Minister Van den Broek, van ganser harte achter 
kabinetsbeslissing. 

POLITIEKE UNIE 
Uiteraard staan we stil bij het streven om te 
komen tot een politieke unie en een mogelijke 
verbetering van besluitvorming in de Raad van 
Ministers. De minister constateert een duidelijke 
verbeterde besluitvorming, doordat er meer 
besluiten bij meerderheid van stemmen worden 
beslecht, in plaats van bij unanimiteit. Frankrijk 
heeft daar tijdens zijn voorzitterschap van de 
Raad het nodige aan bijgedragen. Maar niet 
vergeten moet worden dat het idee van "het 
vitaal belang'' niet is losgelaten. Dit houdt in dat 
als een lidstaat het gevoel heeft dat een meerder
heidsbeslissing in zou gaan tegen dat wat zij 
beschouwt als een vitaal nationaal belang, dat zij 
zich niet aan zo'n besluit gebonden voelt. 
De moed van de Euro-parlementariërs om te 
komen met een verdrag dat nog veel verder gaat 
- namelijk naar een politieke unie - wordt door 
hem geprezen. Toch ziet hij wel een aantal 
punten waarvan hij zich afvraagt of daar over
eenstemming over kan worden bereikt. "Want 
als de Franse president pleit voor een politieke 
unie, dan vraag ik mij af in hoeverre dit geheel in 
de pas loopt met de denkbeelden die verschil
Jende lidstaten zelf op dit gebied hebben." 

BENEDUILUX 
Een mogelijke tussenstap op weg naar een 
Europese unie is het idee van premier Lubbers 
om te komen tot een Beneduilux; het verder 
openstellen van de Duitse grens en die ~an de 
Beneluxlanden. 
De minister pleit voor een omzichtige aanpak. 

Een stap van enkele landen om door te laten 
werken als een olievlek kan heel goed zijn, maar 
voorkomen moet worden dat er straks eerste en 
tweede klas Europese landen zijn_ "Ik zou als 
algemene richtlijn willen aanhouden dat we 
moeten voorkomen dat er een Europa ontstaat 
bestaande uit allerlei kleine conglomeraten, een 
Europa à la carte, dat weinig meer van doen heeft 
met een Verenigd Europa." 

EUROPA EN DE WERELD 
Er is een duidelijke rol voor Europa in de wereld 
weggelegd, aldusVan den Broek. In economisch 
opzicht, op het terrein van de ontwikkelingssa
menwerking, maar ook op het terrein van het 
veiligheidsbeleid. Daarbij beklemtoont hij de 
Frans-Atlantische samenwerking. In ieder geval 
dient er geen eigen Europese defensie te ko
men. Niet alleen vanwege de niet op te brengen 
kosten, maar ook om te voorkomen dat er een 
Europese kernmacht ontstaat. "U weet dat wij
daar een fervent tegenstander van zijn." Europa 
moet zich juist sterk maken binnen de NAVO in 
het besef dat de VS onmisbaar is voor het 
verzekeren van onze veiligheid. "Als de Ver
enigde Staten een overwicht hebben binnen de 
NAVO dan heeft dat meer van doen met de eigen 
interne Europese verdeeldheid dan met de zucht 
tot overheersing van de VS." 

KRUISRAKETTEN 
Hoewel het kamerdebat nog niet is gevoerd wil 
de minister wel uitsluitsel geven over de vraag of 
Nederland afziet van plaatsing als de Sowjet
Unie haar arsenaal SS-20 raketten bevriest. "Als 
op 1 november 1985 zou blijken dat de Sowjet
Unie haar arsenaal heeft bevroren of heeft afge
bouwd ten opzichte van 1 juni 1984 wordt er niet 
geplaatst. Maar dit laat onverlet onze bereidheid 
om een evenredig deel te plaatsen als het komt 
tot een akkoord tussen de VS en de Sowjet-Unie. 
Van den Broek benadrukt dat deze benadering 
een eerste stap kan zijn in het kader van de 
wapenbeheersing. De Sowjet-Unie heeft name
lijk nu al 1134 kernkoppen op Europa gericht, en 
dreigt dat aantal nog verder te verhogen; een 
onevenwichtige situatie die niet geaccepteerd 
mag worden." 
"U weet dat ik zelf van mening ben dat de 
handelswijze van de Sowjet-Unie, ook tijdens de 
onderhandelingen, naar mijn mening een Neder
lands ja (plaatsing, red.) zou hebben ge
rechtvaardigd. Maar ik stel mij desalniettel:nin 
van ganser harte achter het kabinetsbesluit om 
een laatste poging te doen om te proberen die 
alsmaar voortgaande opbouw, met name aan de 
kant van de Sowjet-Unie, een halt toe te roepen." 

Robert in den Bosch • 
KoScheele 
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ZONNE-ENERGIE VALT NIET TE STUITEN 
Zonne-energie maak er werk van! Zomaar een 
tekst van. een button, maar twee jongens uit 
Eindhoven namen dit letterlijk op. Die twee 
zijn John van Dam en Egbert Gramsbergen. In 
1980 richtten zij hun eigen bedrijf "Zonne
vang" op en begonnen met de produktie van 
zonne-collectoren. Voor jezelf beginnen is al 
geen eenvoudige zaak. En wie het verhaal van 
"ZolQlevang" leest, zal bemerken dat ook de 
overheid met al zijn bepalingen, vergunnin
gen e.d. het de startende ondernemer extra 
moeilijk maakt. Maar voordat we m:et dat 
verhaal beginnen, eerst nog wat gezegd over 
de dereguleringsvoomemens van het kabinet. 

Op tal van terreinen wordt de overheid een 
bepaalde verantwoordelijkheid toebedacht, zo
als ten aanzien van de zorg voor de zwakkeren in 
de samenleving. De regelgeving en de daaraan 
verbonden lasten vormen een prijs die men 
daarvoor wil betalen. In het huidige politieke 
klimaat is de kritiek op de verzorgingsstaat 
toegenomen. En velen lijken die prijs niet meer 
te willen opbrengen. Kortom, de overheid moet 
nu terug. Deregulering is hiervoor, naast de 
heroverweging van de taken van de overheid, de 
reductie op de personeelssterkte en de privati
sering, een van de wegen die het kabinet 
bewandelt. Deregulering staat niet gelijk aan 
zonder meer afschaffen van regels. Geen ver
soepeling, maar een stroomlijning, vereenvoudi-

ging en vermindering van regelgeving. In princi
pe behelzen de kabinetsplannen voor deregule
ring alle terreinen van de regelgeving. De 
I'adruk ligt echter op het sociaal-economische. 

ZONNEVANG 
Over bouw, milieu en ruimtelijke ordening kun
nen ook John en Egbert meepraten. Zij hebben 
met hun kleinschalig bedrijf bewust gekozen 
voor mens- en milieuvriendelijk werken. "De 
behoefte om zinvol werk te doen, de mogelijkhe
den en grotere vrijheid, en het creëren van onze 
eigen werkgelegenheid vormden voor ons de 
stimulans om met "Zonnevang" te beginnen", 
aldus Egbert. "We wilden niet zomaar een 
produkt maken, maar iets wat nuttig is voor het 
welzijn van de mens en niet direct voor de 
welvaart. Je kunt dan denken o.a. aan iets in de 
medische sfeer of aan aangepaste technologie. 

Dat we bij zonne-energie zijn uitgekomen ligt 
voornamelijk, aan het feit, dat John tijdens zijn 
natuurkunde-studie hier al mee bezig is geweest. 
Er gebeurde op dat terrein nog niet zo gek veel 
in Nederland. Bovendien hadden we het idee, 
dat het allemaal wel goedkoper moest kunnen." 
"We hebben tweeërlei soorten hindernissen 
moeten overwinnen," zo vervolgt Egbert. "Ten 
eerste technisch gezien: je staat voor de vraag, 
hoe je een produkt maakt dat zeer lang meegaat? 
Ten tweede een aantal hindernissen van organi-

]ohn van Dam en Egbert Gramsbergen tijdens de montage van een zo.nn•e-c~on·ector. 
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satorische aard. Je hebt te maken met een groot 
aantal vergunningen en met contacten met offi
ciële instanties, die nog wel ·eens moeizaam 
verlopen. Dat begon al met de bouwvergunning 
voor de verbouwing van de werkplaats. Die 
verbouwing lag ontzettend voor de hand en 
bracht volgens het bestemmingsplan geen enkel 
probleem met zich mee. Toch duurde het nog 31/a 
maand, voordat de vergunning afkwam. Voor 
ons veel te lang. We konden anders niet vooruit 
en we zijn dan ook voordat we de vergunning 
hadden met de verbouwing begonnen. Toen we 
die vergunning binnen hadden, ben ik naar ze 
toe gestapt, om te vertellen dat het hele bouw
werk er al stond. We hadden mazzel met een 
ambtenaar, die daar geen problemen over 
maakte." 
"Als ondernemer kun je gewoon niet wachten," 
zo gaat Egbert verder. De hinderwetvergunning 
bijvoorbeeld vergt een standaard lange proce
dure van minimaal 7 maanden. Er zijn diverse 
inspraakrondes voor nodig, om de omwonenden 
in staat te stellen bezwaren aan te dragen. Maar 
als je bijvoorbeeld voor een machine van 3 
kilow~tt (waar een vergunning voor nodig is) een 
aanbieding hebt, of je kunt hem tweedehands 
kopen, dan kun je gewoon geen 7 maanden 
wachten. Hierbij pleit ik er niet voor, dat die 
hinderwet maar op de helling moet, maar voor 
meer mondeling overleg. Je wilt weten of de 
kans groot is dat je een vergunning krijgt. Maar 
een ambtenaar zegt per definitie niets." 

WAT IS REDELIJK? 
"Ons produkt levert ook weer een extra pro
bleem op. Voor het plaatsen van zonne
collectoren, bijvoorbeeld op een woonhuis, heb 
je een bOU'j'IVergunning nodig. Bouw- en woning
toezicht bekijkt of het bouwwerk aan redelijke 
eisen van welstand voldoet. Maar wat is redelijk? 
Omdat het plaatsen van zonnecollectoren iets 
nieuws is, heeft de welstandscommissie hier 
geen normen voor. In Eindhoven heeft dit geleid 
tot een discussie met Bouw- en woningtoezicht, 
waar wij niet veel wijzer van zijn geworden. Een 
discussie in de trant van "meneer Gramsbergen, 
u moet toch toegeven, dat dit objectief gespro
ken lelijk is". Terwijl mooi en lelijk toch iets 
geheel subjectiefs is?" stelt Egbert nog steeds 
geërgerd vast. 
"Als we over deregulering praten," zo vervolgt 
Egbert, "dan pleit ik niet zozeer voor versoepe
ling, maar voor versimpeling. Veelal is in de 
toelichting bij de formulieren rekening gehou
den met !OOI uitzonderingen. Tevens zijn formu
lieren even uitgebreid voor grote als voor kleine · 
bedrijven. Niet door heen te komen voor een 
leek. Waarom kan een ambtenaar niet bij je thuis 
komen en samen met jou de formulieren invul
len?" En zo pleit Egbert niet alleen voor een 
vereenvoudiging van de regelgeving, maar ook 
voor een meer cliëntgerichte opstelling van het 
overheidsapparaat. • 

WilfredKik 
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KABINET EN JONGEREN <CDJA-katern> 

NCW POSITIEF OVER KABINET 

MOETEN WE DE JEUGDLONEN AFSCHAFFEN? 
In het herstelbeleid van het kabinet-Lubbers is 
een hoofdrol toegedicht aan het bedrijfsleven. 
Deze sector moet er uiteindelijk voor zorgen, dat 
de NV Nederland weer een gezonde onderne
ming wordt. Het kabinet is nu 18 maanden actief, 
lang genoeg om aan het bedrijfsleven te vragen 
hoe de zaken er voor staan. Het ligt dan voor de 
hand om eens met de heer Van Eijkelenburg, 
voorzitter van het Nederlands Christelijk Werk
geversverbond, te gaan praten. 

Immers het NCW heeft dezelfde grondslag als 
het CDA. Het NCW ervaart de werkloosheid als 
een groot maatschappelijk kwaad en wil daar 
samen met het kabinet graag iets aan doen. Wij 
spraken met Van Eijkelenburg over drie wapens 
in de strijd: arbeidsduurverkorting, jeugdlonen 
en de algemene voorwaarden. 

ARBEIDSDUURVERKORTING 
Arbeidsduurverkorting (ADV) is de laatste jaren 
sterk opgekomen als middel om de totale 
hoeveelheid werk eerlijker te kunnen verdelen. 
In het overleg tussen werkgevers en werkne
mers in de Stichting van de Arbeid heeft de wens 
tot ADV vorm gekregen in het zgn. "Stichtings
akkoord" in november 1982, het "eerste succes" 
voor het toen kersverse.kabinet-Lubbers. In het 
Stichtingsakkoord kwamen werkgevers en 
werknemers overeen om de loonruimte te beste
den aan enerzijds de financiële versterking van 
de bedrijven, zodat er op den duur weer échte 
banen geschapen kunnen worden, en anderzijds 
aan herverdeling van werk om de werkloosheid 
op korte termijn te bestrijden. Via de afzonderlij
ke CAO-onderhandelingen is dit akkoord ·per 
bedrijfstak en onderneming ingevuld. In veel 
CAO's is dit vooralsnog gebeurd door rooster
vrije dagen. 
Van Eijkelenburg vindt, "dat bij invoering van 
ADV de bedrijfstijd niet moet worden aangetast 
en liefst verlengd. Alles bijeen zijn de werkgele
genheidseffecten tot nu toe mager, omdat nog al 
wat bedrijven met een overschot aan personeel 
zaten, ook al door het teruglopend ziektever
zuim. Invoering van ADV bracht deze arbeidsre
serve terug. Weinig extra banen dus, maar wel 
behoud van bestaande werkgelegenheid." 
"ADV werkt het meest gunstig, als het flexibel 
wordt toegepast. Dat wil zeggen als het goed 
aansluit bij het karakter van een bedrijf. Zo moet 
er tijdens pieken langer gewerkt kunnen wor
den, en bij minder werk korter. De fotobranche 
bijvoorbeeld kent dit al: rond de vakanties 
worden er meer fotorolletjes ingeleverd. lri die 
tijd wordt er dus langer gewerkt, daar tussen 
door korter". "Het NCW verwacht veel van 
flexibele ADV en is daarom ook tegen algemene 
invoering van vormen van ADV, die tot verstar
ring leiden. "Als we door flexibele ADV inder
daad de produktiviteit kunnen verhogen, dan 
zouden we met minder uren toch de gewenste 
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Van Eijkelenburg: Kabinet heeft crisisste~g 
weggenomen. 

produktie en het gewenste inkomen kunnen 
bereiken", aldus de heer Van Eijkelenburg. "Dit 
levert een versterking van de bedrijven op en 
daarmee een betere structurele werkgelegen
heid". 
"Omdat thans de arbeidsreserves vrijwel afge
bouwd zijn, zal een eventuele volgende ADV
ronde bijna zeker tot extra banen leiden. Dit 
proces zou zelfs sneller gaan als de politiek de 
huidige obstakels in de wetgeving (minimum
uurloon i.p.v. minimum loon, vereenvoudiging 
ontslagprocedures) zou opruimen", zo stelt Van 
Eijkelenburg. 

JEUGDLONEN 
Het oplossen van de starheid van de arbeids
markt door flexibele ADV is een belangrijke stap 
in de richting van economisch herstel. In dat 
verband kan volgens het NCW de afschaffing 
van de wettelijke minimum-jeugdlonen een goe
de bijdrage zijn. Het NCW vindt deze jeugdlonen 
voor sommige categorieën te hoog, zelfs nog na 
de verlaging met 10% op 1 juli 1983. De jeugdlo
nen van dit moment zijn vooral voor de winke
liers en de horeca een belemmering om meer 
jongeren aan te nemen. Ze hebben er namelijk 
wel voldoende werk voor. Het NCW wil daarom 
meer mogelijkheden voor loon naar ervaring en 
produktie en minder naar leeftijd. Van Eijkelen
burg: "Want nu krijgt een 23-jarige, die hetzelfde 
werk doet als een IS-jarige ruim 50% meer loon. 
Dit zal ook de weg vrijmaken voor meer leer-/ 
arbeidsplaatsen". 
"Door de afschaffing van de minimum
jeugdlonen zullen de jongeren zeker niet "vogel-

vrij" worden". "Want als wij de minimumlonen in 
stand houden en dus de werkgelegenheid voor 
jongeren op deze rnanier niet verruimen, dan 
zullen steeds meer jongeren voor niets of met 
behoud van uitkering gaan werken". Dat vindt 
de heer Van Eijkelenburg een verkeerde ont
wikkeling: "Dan worden jongeren pas echt 
vogelvrij. Een gioot deel van de werkende 
jongeren heeft trouwens een CAO, en voor alle 
andere jongeren zijn er vrije onderhandelingen 
tussen de werkgever en de werknemer. De 
jongeren zullen dus altijd zelf kunnen beslissen 
of ze voor een lager loon dan het huidige 
minimum-jeugdloon willen gaan werken". "Ten
slotte kent men in West-Duitsland ook geen 
wettelijke minimumlonen", constateert Van Eij
kelenburg. "En dat land wordt ook tot de 
Westerse beschaving gerekend. En daarbij een 
land met een lage jeugdwerkloosheid", aldus de 
NCW -voorzitter. 

KABINETSBELEID 
Het kabinet mikt voor het herstel van de markt
sector naast loonmatiging vooral op lastenver
lichting voor het bedrijfsleven en deregulering. 
Het NCW vh""ldt dat in de goede richting gaan, 
maar zou er graag nog meer van willen zien 
gebeuren, zeker op het gebied van versoepeling 
van de arbeidsmarkt. Het huidige kabinetsbe
leid draagt volgens het NCW bij tot herstel van 
de werkgelegenheid. "Het psychologisch on
dernemersklimaat is de laatste tijd duidelijk 
verbeterd in Nederland. Als het beleid wordt 
voortgezet zal de werkgelegenheid binnenkort 
zeker toenemen. Tot nu toe zijn de resultaten nog 
wat achtergebleven. Dit komt door de reeds 
beschreven overcapaciteit aan personeel bij de 
bedrijven. Maar ook hebben veel bedrijven 
weinig eigen kapitaal en veel schulden, zodat ze 
eerst hun eigen vermogenspositie zullen verbe
teren voor ze gaan investeren", aldus Van 
Eijkelenburg. 
Een ander aspect is de kwaliteit van de onderne
ming. De NCW-voorzitter daarover: "Als een 
bedrijf een goed management heeft en het 
bedrijf is efficiënt opgezet, dan is de concurren
tiepositie sterker en daarmee ook de zekerheid 
van de werkgelegenheid groter. Overigens 
werkt het NCW als werkgeversvereniging zelf 
door cursussen en informatieverschaffmg aan 
versterking van het functioneren van het mana

_gement". 
Ofschoon het nog een lange weg is naar het 
einde van de tunnel, is het kabinet er in korte tijd 
in geslaagd de crisisstemming bij de onderne
mers te laten verdwijnen. Dit is volgens het NCW 
een goede start voor 18 maanden kabinet
Lubbers en een belangrijke stap in de richting 
van een gezonde NV Nederland. • 

Lucas Meys, Paul van den Biggelaar, WUfred 
Kik 
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Vraag van CDJA aan Premier Lubbers: 

\VAT DOET BET KABINET 
lEK VOOR DE JONGEREN? 

Op de algemene ledenvergadering van het 
CD]A vorig jaar heeft u gezegd, dat de werkloos
heid en in het bijzonder de jeugdwerkloosheid 
het probleem is, dat de mensen het meest raakt, 
en dus het vraagstuk dat van u de hoogste 
prioriteit krijgt. Kunt u concrete kabinetsmaatre
gelen noemen specifiek gericht op jongeren? 
"Onze opzet is dat in beginsel elke schoolverla
ter aan de slag kan, hetzij direct in een baan 
(veelal deeltijd) hetzij in een leer- arbeidssitua
tie. 
Dit is een verantwoordelijkheid van sociale 
partners en overheid. Wij zijn nu bezig na te gaan 
hoe we de taken het beste kunnen verdelen. Ik 
ben van mening dat wij deze zomermaanden tot 
harde afspraken moeten zien te komen. De 
harde kern van de jeugdwerkloosheid benauwt 
mij het meest. Ik denk dat hier met name een 
taak ligt voor de overheid. Daarom hecht ik 
persoonlijk zeer aan het plan van minister De 
Koning om jongeren die langer dan 2 jaar 
werkloos zijn aan de slag te helpen. Deze 
jongeren zijn niet geïnteresseerd in schooloplei
dingen. Wij mikken op uitbreiding van de 
werkgelegenheid in de kleine bedrijven, waar 
men best iemand kan gebruiken, maar men 
tevens aarzelt om nieuw personeel in dienst te 

· nemen. De overheid overweegt nu uitkerings
gelden voor deze jongeren in te zetten, waarbij 
zij een salaris krijgen gerelateerd aan het mini
mumloon. Het hele systeem zou op uitzendbasis 

12 

moeten gaan werken, zodat de particuliere 
ondernemer weinig administratieve rompslomp 
krijgt. Wij hopen op deze wijze zo'n 50.000 
moeilijk of niet plaatsbare jongeren zinvol aan de 
slag te krijgen. U vraagt naar meer maatregelen: 

DE HARDE KERNVAN DE 
JEUGDWERKLOOSHEID 

BENAUWT MIJ HET MEEST 

ik noem het akkoord dat we bereikt hebben in 
het zg. "open overleg" tussen werkgevers, werk
nemers en mensen uit de onderwijswereld over 
het geheel van opleidingen en leerlingstelsels. 
Wij hebben onzerzijds de verplichting op ons 
genomen de financiële en organisatorische con
sequenties van een verdubbeling van het stelsel 
te aanvaarden. Ik noem als ander punt onze 
bereidheid om uitkeringsgelden in te zetten voor 
volwasseneneducatie, gecombineerd met het 
aanstellen van jongeren. Om jongeren dit voor
keursrecht te geven, hebben we wel een aantal 
heilige huisjes opzij moeten zetten." 

ARBEIDSTIJDVERKORTING 
De jeugdwerkloosheid is in wezen een verdeel
probleem. Oplossingen zullen dan ook moeten 

worden gezocht in de richting van eerlijker 
delen b.v. d.m.v. arbeidstijdverkorting (A TV). 
Het proces van A TV dreigt te stagneren, ook al 
omdat bijvoorbeeld eenverdieners niet erg be
reid blijken om loon in te leveren ten behoeve 
van A Tv. De overheid zou dit kunnen doorbre
ken door een belastingverlaging van eenverdie
ners. Wat vindt u van dit idee? 
"In algemene zin dit: het kabinet heeft de sociale 
partners toegezegd in de sfeer van de collectie
ve lastenverlichting de ruimte vopr A TV zo ruim 
mogelijk te maken. Men mag daar op rekenen. 
Wat uw concrete vraag betreft inzake de alleen
verdieners: We zijn nu bezig met de volgende 
fase van het wetsvoorstel voor de tweeverdie
ners. Daarover heeft het kabinet nu een besluit 
genomen. Hoe werkt dat uit? Je kan zeggen een 
beperkte min voor de tweeverdieners en een 
duidelijke plus voor de alleenverdieners, onge
veer 1,5% koopkracht meer. Dus de alleenver
diener kan 1,5% inleveren voor A TV, terwijl hij er 
niet op achteruit gaat." 

LONEN 
Bij A Tv, gepaard aan loonsverlaging dreigen de 
minima erop achteruit te gaan. Acht u dit 
aanvaardbaar v,oor de zgn. echte minima? 
,, We mogen nièt de verwachting wekken dat wij 
erin slagen óm de koopkracht van de echte 
minima tegen alles en nog wat te beschermen. 
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Maar ik vind dat het inderdaad een hele zware 
CDA-prioriteit moet zijn om de echte minima te 
beschermen. Bij herstel van het draagvlak van de 
bedrijven heb ik het idee dat dat wel gaat 
lukken." 
Het NCW, bij monde van haar voorzitter Van 
Eijkelenburg, stelt dat economisch herstel een 
stuk sneller zou gaan als een aantal maatregelen 
zouden worden genomen als versoepeling van 
ontslagprocedures, afschaffing minin'lumjeugd
Joon en dergelijke. Wat vil1d u daarvan? 
"Ik denk dat het van belang is om een stuk 
administratieve rompslomp op te ruimen en 
inderdaad het ontslagrecht iets te versoepelen. 
Zodat werkgevers - en vooral de kleinere onder 
hen - niet bij voorbaat bang zijn om nieuwe 
mensen in dienst te nemen. Het kabinet heeft 
daarvoor al voorstellen gedaan. Ik geloof niet zo 
erg in het creëren van werk door nu weer het 
minimumloon te verlagen. Ik vond persoonlijk de 
minimum jeugdlonen te hoog, ik vind ze nu niet 
langer te hoog. Ik geloof dat we het daar wel 
gehad hebben zo langzamerhand." 

AFBOUWWIR 
Het in dienst nemen van werknemers wordt door 
middel van sociale premies en belastingen 
bestraft en het kopen van machines en automati
seren wordt door middel van investeringspre
mies beloond. Onlangs pleitte Duisenberg nog 
onder meer voor het besteden van WIR-premies 
ten behoeve van vermindering van het werkge
versdeel in de sociale premies. Als nu de WIR 
eens wordt afgebouwd, zeg in' '851'86 en we 
kondigen dat van te voren aan, zodat er nog een 
stimulans van uitgaat, en vervolgens de gelden 
zo besteden ... 
"Daar ben ik het principieel mee eens. Maar het 
is een kwestie van timing omdat de WIR ook 
bedoeld is geweest om de basis van vennogen 
van het bedrijfsleven te versterken. Daar is het 
kabinet nu mee bezig. Ik ben het ook eens met 
de redenering dat je de afbouw van de WIR tijdig 
moet aankondigen, de vraag is alleen wanneer je 
het doet. I januari 1985 is uitgesloten. Dan is het 
proces van herstel nog niet ver genoeg gevor
derd. 1 januari 1986 daar zou je over kunnen 
discussiëren. 1 januari 1987 sluit ik nu in ieder 
gevàl niet uit." 

CULTWR 
He,t bezuinigingsbeleid is sterk bepalend voor 
alle beleidsterreinen, zoals bijvoorbeeld het 
cultuurbeleid. Juist als het economisch iets slech
ter gaat is er de verleiding orit hierop te 
bezuinigen. Maar moeten we niet voorkomen dat 
wat in eeuwen is opgebouwd nu wordt afgebro
ken? Moet het cultuurbeleid niet worden ont
zien? 
"Cultuur vind ik erg belangrijk, maar laten we 
ook hier niet de fout maken dat het de overheid is 
die als eerste met een heleboel belastinggeld de 
cultuur in stand moet houden. Tweede opmer
king: het is buitengewoon moeilijk te meten wat 
aan overheidsmiddelen zinvol is besteed in de 
verschillende sectoren van de kunst. En op 
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ONTWIKKELINGSSAMEN
WERKING IS ALLEREERST 
MENSENRECHTENBELEID 

bepaalde terreinen zoals de Monumentenzorg 
doen wij nu meer dan een aantal jaren geleden." 
De gemeenten klagen erover dat minister Brink
man wel de taken wil decentraliseren, maar niet 
de middelen. 
Ik ken dat verhaal, ik hoor het meer. Maar ik heb 
echter niet het idee dat de gemeenten er 
financieel krapper bij zitten dan de rijksover
heid. Er is volgens mij een onredelijke verdeling 
op dit punt." 

OPENBAAR VERVOER 
Een punt waar de overheid wel een aanzienlijke 
taak heeft is het openbaar vervoer. De tarieven 
daar worden gedurende een aantal jaren met 
10% verhoogd om het voorzieningenniveau vei
lig te stellen. Maar het omgekeerde lijkt te 
gebeuren, met name omdat de variabele auto
kosten onder de tarieven van het openbaar 
vervoer komen te liggen. Acht u geen beleids
ombuiging geboden? 
"Als het waar is wat u zegt is een ombuiging 
geboden. Het is een gigantisch probleem, de 
tekorten zijn enonn opgelopen, daar moeten we 
iets aan doen. Maar we moeten de mensen ook 
weer niet teveel naar het particulier vervoer 
toedrijven, want dan heb je nog minder omzet. 
Daarom ben ik er een voorstander van dat de 
variabele kosten van het particulier autovervoer 
tenminste evenveel stijgen als de tarieven van 
het openbaar vervoer." 
Het CDA-programma spreekt zelfs van stimule
ren van het openbaar vervoer. Kunnen we van 
het kabinet op dit terrein nog maatrevelen 
verwachten? I · 
"Ik vind dat de tariefaanpassingen ook moeten 
worden benut voor extra investeringelf in de 
infrastructuur." 
Vindt u niet dat het autogebruik moet worden 
geremd, gelet op de sterk negatieve gevolgen 
voor het milieu, de zgn. zure regen? 
"Ik denk dat we in eerste instantie de brandstof 
zelfmoeten verbeteren. In het algemeen moet het 
beleid enigszins sturend het accent leggen op 
het openbaar vervoer omdat het zowel schoner 
als veiliger is." 

KERNENERGIE 
Met het probleem van de zure regen is ook de 
toepassing van de kernenergie in een andere 
optiek komen te staan. U sprak zelf van een 
verbeterde concurrentiepositie van kernener
gie, wat bedoelde u daarmee? 
"Ik heb zelf een vrij genuanceerd oordeel over 
kernenergie. Als ik de balans opmaak dan zeg ik 
dat kernenergie een waardevolle bijdrage aan 
de energievoorziening kan zijn. Ruwweg kun je 
nog spreken van twee onzekerheden: het pro-

bleem van het radio-actief afval (ik denk dat dat 
probleem is teruggebracht tot een niveau dat je 
kan zeggen we gaan door met kernenergie) en 
het economisch aspect: de onzekerheid in kos
ten die kernenergie met zich meebrengt. Het zal 
in ieder geval niet duurder zijn dan andere 
energievonnen. De grote plus is dat het milieu
vriendelijker is dan kolen." 
Zijn de resultaten van de Brede Maatschappelij
ke Discussie nu achterhaald? 
"Zo zou ik het niet willen stellen. Wel treden er nu 
accentverschillen op. Met de zure regen is het nu 
toch iets anders komen te liggen. Ik heb, toen ik 
nog minister van Economische Zaken was, al 
eens voorspeld dat het milieu-argument de 
kernenergie nog eens zou terughalen." 
Is kernenergie naar uw oordeel noodzakelijk? 
"Goed beschouwd heeft de energiebesparing 
behoorlijk veel opgeleverd en blijken de alter
natieve energiebronnen - zonne-energie e.d. -
toch meer mogelijkheden te bieden dan altijd is 
gedacht. Ik zie dit lang niet ten onder gaan 
zonder kernenergie, maar ik weiger ook om de 
stelling te onderschrijven dat er rampen gebeu, 
ren als Nederland een aantal kerncentrales zou 
bouwen." 

WAPENBEHEERSING 
De officiële NAVO-strategie is de strategie van 
het aangepaste antwoord. Een en ander heeft 
geleid tot steeds nieuwere en meer verfijnde 
wapensystemen in Oost en West. Moet deze 
strategie niet worden verlaten om te komen tot 
daadwerkelijke wapenbeheersing? 
"Allereerst: de strategie heeft ertoe geleid dat 
we geen oorlog hebben gehad de afgelopen 35 
jaar, dat is niet ondanks deze wapens, maar dat is 
dankzij." 
Er wordt wel gesteld dat dit komt door de 
afschrikking zelf en niet door de strategie van het 
aangepaste antwoord ... 
"Oké, dat kun je zeggen. We zijn begonnen met 
een stukje strategische afschrikking (lange af
standswapens, red.) en zijn daarna gaan diffe
rentiëren naar steeds kleinere kernwapens. 
Daar hebben we bij de neutronengranaat een 
halt aan toe geroepen. Kruisvluchtwapens staan 
markant in deze ontwikkeling omdat ze op de 
grens staan. Maar ik denk dat het wezenlijke 
dilemma is of we mikken op een defensie die 
toereikend is om agressie te voorkomen - mijn 
optie- of mikken op een defensie die ten minste 
even sterk is als die van de tegenstander. 
Vroeger waren die begrippen identiek, maar 
met de toenemende wapenhoeveelheden en de 
technologische ontwikkeling is dat niet meer het 
geval. Het tweede is een militaire invalshoek. Het 
eerste een politieke. We moeten zoeken naar 
een toereikende bewapening. Hoe je dat toerei
kende dan invult is voor mij punt twee." 
U benadert het probleem vanuit de optiek van de 
wapens. Ook denkbaar is een benadering vanuit 
Janden of zones. Wat vindt u van het idee om te 
komen tot kernwapenvrije ~ones in Europa? 

(Vervolg op pagina 14) 
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(Vervolg van pagina 13) 

"U ~oemt in een adem: kernwapenvrije zones en 
landen. Ik zou dat uit elkaar willen houden. Ik 
denk dat het een prima idee is om je conventio
nele wapens te versterken zodat je geen korte
afstands-nucleaire-wapens meer nodig hebt. Dat 
is dus een zone: de frontlinie. Iets anders is 
kernwapenvrije landen, daar heb ik mijn twijfels 
bij. In ieder geval moeten we op drie fronten 
blijven werken: 
- zo min mogelijk kernwapens; 
- per type zo min mogelijk; 
- zorg dat er op bepaalde punten geen kernwa-
pens staan." 
President Reagan heeft gepleit voor zogenaam
de ruimtewapens om de kernwapens te vennin
deren. Deelt u zijn visie? 
"Ach, ik denk daar dit bij. Als het daadwerkelijk 
leidt tot vermindering van de bewapening ... maar 
als het de bestaande wapensystemen in stand 
laat, word ik er niet veel wijzer van." 

ONTWIKKELINGS
SAMENWERKING 
Tot slot zouden we u nog een vraag willen stellen 
over ontwikkelingssamenwerking. Volgens het 
kabinet moet het bedrijfsleven daar een grotere 
rol in spelen. Maar zijn hulp en winstoogmerk 
wel te verenigen? 
,Je kunt dit punt natuurlijk niet los zien van de 
overige "poten" van het beleid, maar goed: ik 
denk dat het inderdaad goed is om het particu
liere bedrijfsleven bij de ontwikkelingssamen
werking te betrekken. Het kan geen zaak van de 
staat alleen zijn. De regel die voor dit punt geldt 
is: als het in het eigen land kan worden besteed is 
dat prima." 
Ook als het dan voor een ontwikkelingsland 
aanmerkelijk duurder zou zijn dan besteding in 
een ander land? 
"Ik vind dat je je hulp ook moet richten op die 
dingen waar Nederland competitief is zoals 
landbouwmechanisatie, zodat dit niet zal voorko
men." 
Hoe sterk moet het aspect van de mensenrech
ten in het beleid van de ontwikkelingssamen
werking zijn? 
"Mensenrechten is geen randvoorwaarde voor 
ontwikkelingssamenwerking, voor mij is ontwik
kelingssamenwerking op de eerste plaats men
senrechtenbeleid. Het is heel moeilijk evenwel 
om dit punt objectief te meten, naar mijn oordeel 
moet het criterium zijn dat dit aspect ook 
daadwerkelijk tot verbetering leidt. Kijk naar 
Suriname, ik. heb het idee dat onze strategie 
effect heeft gehad in die zin dat verdere grove 
schending is voorkomen. Natuurlijk weten we 
dat in andere landen ook moorden voorkomen. 
Toch zal dat niet altijd direct tot gevolg hebben 
dat de ontwikkelingssamenwerking wordt stop
gezet. Kern van de vraag zal altijd zijn heeft deze 
actie daadwerkelijk effect?" • 

WilfredKik 
KoSeheele 
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TARIEVENPLAN WERKT VERKEERD 

MET HET OPENBAAR VERVOER 
OP BET VERKEERDE SPOOR? 
Aan enkele willekeurig op straat gekozen 
mensen vragen, hoe ze over het een of ander 
denken, levert vaak verrassende resultaten" op. 

Echter niet de vraag: "Wat doet het kabinet
Lubbers met het openbaar vervoer?" Drie van de 
vier antwoordden in de trant van "duurder 
maken". Menigeen ervaart dan ook regelmatig 
bij het kopen van strippenkaart en! of treinkaartje 
wat de consequenties zijn van het kabinetsbeleid 
om de oplopende tekorten bij het openbaar 
vervoer te beperken. Of dit beleid ook tot 
"afbreken" of "om zeep helpen" leidt is nog de 
vraag. Wat staat het kabinet eigenlijk voor met 
het openbaar vervoer? 

TARIEVENPLAN 
De noodzaak tot bezuinigen, teneinde de over
heidsfinanciën weer in het gareel te krijgen, 
bepaalt op alle terreinen de richting van het te 
voeren beleid. Zo ook op het terrein van het 
openbaar vervoer, waar de regering met haar 
zgn. "Tarievenplan Openbaar Vervoer" paal en 
perk hoopt te stellen aan de oplopende tekorten. 
De doelstelling van dit plan is: "door een 
verbetering van de fmanciële resultaten van het 
openbaar vervoer het voorzieningenniveau vei
lig te stellen". Kortweg komt dit plan neer op een 
aantal extra prijsverhogingen van ca. 10% gedu
rende de jaren 1983-1986. Het profijtbeginsel 
vormt het achterliggende uitgangspunt: degenen 
die van het openbaar vervoer gebruik maken, 
moeten er ook maar (meer) voor betalen. Enkele 
weken geleden presenteerde de NS haar 
jaarverslag over 1983. Voor het eerst na 5 jaar 
groei is het aantal reizigerskilometers in 1983 
teruggelopen, en wel met ruim 3%. Naast de 
stiptheids-en stakingsacties werden hiervoor als 
verklaring opgegeven de forse tariefsverhogin
gen en de concurrentie van de touringcarbedrij
ven op het internationale traject. "Wanneer de 
tarieven van de spoorwegen zo sterk blijven 
stijgen als vorig jaar is het niet uitgesloten, dat er 
minder treinen gaan rijden en lijnen moeten 
worden opgeheven", aldus deNSin haar com
mentaar. 

AVERECHTSEFFECT 
Het lijkt er op, dat met het Tarievenplan het 
tegengestelde wordt bereikt. Niet het veilig 
stellen van het voorzieningenniveau, maar een 
langzame afbrokkeling van het openbaar ver
voer is te verwachten. De autobezitter neemt 
weer meer zijn auto en minder de trein. Dat is niet 
verwonderlijk, aangezien de variabele autokos
ten (benzine) de laatste tijd gelijk gebleven zijn, 
terwijl de treintarieven fors omhoog zijn gegaan. 

Inmiddels liggen de treintarieven boven de 
variabele autokosten en met de regeringsplan
nen zal het verschil verder toenemen. Zoiets 
moet wel leiden tot een afbrokkeling van het 
openbaar vervoer. 
Terreinverlies voor het openbaar vervoer, dat 
staat het CDA toch niet voor? Voor de zekerheid 
kijken we het CDA-program "Om een zinvol 
bestaan" er op na. Dat program is hierin heel 
duidelijk en ik citeer: "Het beleid richt zich op 
een verschuiving van het particuliere autover
voer naar het openbaar vervoer en het vervoer 
per fiets. Derhalve wordt het particulier autoge
bruik in het woon/werkverkeer ten gunste van 
het openbaar vervoer ontmoedigd" (art. 8.2). 
Overwegingen inzake energiebesparing, belas
ting van het milieu en ruimtelijke ordening 
hebben deze keuze voor het openbaar vervoer 
bepaald. Zaken, die de meerkosten van het in 
stand houden van het openbaar vervoer ons 
waard zijn. 

VERZEKERINGSPREMIE 
Er is nog een argument om het openbaar vervoer 
in stand te houden. Een maatschappij, die voor 
een essentiële voorziening afhankelijk is van één 
techniek, is kwetsbaar. Bijvoorbeeld de energie
voorziening. Voor 100% afhankelijk zijn van olie 
is niet verstandig. Maatschappelijks ,pntwrich
ting is het resultaat, indien in zo'n geval de 
oliekraan wordt dichtgedraaid. Zo ook als we 
voor het personenvervoer voor 100% afhankelijk 
zijn van de auto. Wanneer er op een gegeven 
moment dan geen benzine beschikbaar is, staan 
we met z'n allen raar te kijken. Zo bekeken heeft 
het openbaar vervoer iets weg van een collectie
ve verzekering. 
Bovenstaand argument is eveneens van toepas
sing op individueel niveau. Iedere autobezitter 
kan, wanneer zijn of haar auto niet beschikbaar 
is, te allen tijde terugvallen op het openbaar 
vervoer. Dankzij het openbaar vervoer is ook 
iedere autobezitter verzekerd van vervoer. 
Daarom is het billijk, dat ook de autobezitter in 
de vorm van een soort verzekeringspremie mee 
betaalt aan het openbaar vervoer. Het is maar 
hoe je het profijtbeginsel toepast. 
Een lastenverschuiving van het openbaar ver
voer naar de auto is het enige alternatief om het 
huidige volume van het openbaar vervoer in 
stand te houden. Ombuiging van de regerings
plannen is dus geboden. Helaas is nog niets van 
de duidelijke CDA-keuze vóór het openbaar 
vervoer in het kabinetsbeleid terug te vinden. 
Wat staat het kabinet eigenlijk voor met het 
openbaar vervoer? 
WilfredKik 
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ZURE REGEN: EEN ONBETAALDE REKENING 
Zure regen is sinds kort een bekend onderwerp. 
Nu blijkt dat de gevolgen niet onaanzienlijk zijn is 
de zure regen in de schijnwerpers van de belang
stelling gekomen. Toch kan niet gezegd worden 
dat de verzuring van de bodem pas het laatste 
jaar ontstaan is. 
Integendeel: het is een proces geweest dat zich 
de afgelopen decennia voltrokken heeft dankzij 
onze geringe aandacht voor het leefmilieu. In dit 
artikel wordt ingegaan op de vraag hoe zure 
regen ontstaat, en hoe het kabinetsbeleid tegen 
zure regen er uit ziet (of er uit zou kunnen zien) . 

. OORZAKEN EN GEVOLGEN 
Zure regen is een gevolg van uitstoot van 
zwaveldioxide, stikstofoxiden en ammoniak. 
De bronnen waaruit deze voor het milieu schade
lijke stoffen afkomstig zijn kunnen gemakkelijk 
aangewezen worden. Zwaveldioxide is vooma
rnelijk afkomstig van elektrische centrales en 
olieraffinaderijen; stikstofoxiden van verkeer 
(voor bijna 60%) en industrie en ammoniak van 
meststoffen in de bio-industrie. 
De financiële schade die dit met zich meebrengt 
aan extra bekalking, vermindering van de oogst, 
onderhoud aan natuurgebieden en restauratie 
van goederen bedraagt zo'n 150 à 500 miljoen per 
jaar. Daarnaast is er de niet in geld uit te drukken 
schade, zoals het verdwijnen van planten en 
dieren, vermindering van vitaliteit en levens
duur, vooral van bossen, en de aantasting van 
cultuurbezit Sommige oppervlaktewateren en 
bodems zijn onomkeerbaar veranderd. 

· Het proces van de verzuring van de bodem is al 
jaren bezig. Toch is het nog maar betrekkelijk 
kort dat dit onderwerp aandacht krijgt buiten de 
de milieuproblematiek pas de aandacht krijgt als 
de gevolgen goed merkbaar zijn en het kwaad al 
voor een groot deel heeft plaatsgevonden (vgl. 
chemisch afval). We kunnen ons natuurlijk ook 
afvragen of we niet een les kunnen leren uit deze 
voorvallen. 

Bijvoorbeeld dat we met al ons handelen in de 
maatschappij en economie veel meer rekening 
moeten houden met het draagvlak waarin we 
leven: het milieu. Het is te verwachten dat zonder 
deze ommekeer er in de toekomst veel meer 
onbetaalde rekeningen (zowel materieel als 
immaterieel) te voorschijn zullen komen. 

Het probleem van de zure regen is internatio
naal. Vooral de zwavel- en stikstofoxiden kunnen 
in de atmosfeer over duizenden kilometers 
worden getransporteerd en verspreid, alvorens 
ze op het aardoppervlak worden gedeponeerd. 
De rol van ammoniak in de verzuring van 
Nederland is daarentegen hoofdzakelijk van 
lokale of regionale betekenis. 
Ondanks het feit dat verzuring grotendeels een 
internationaal probleem is, betekent dit natuur
lijk niet dat Nederland hierin geen eigen beleid 
(o.a. als voorbeeldfunctie) kan voeren. Het is 
echter wel veel effectiever als het beleid int erna-
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Zure regen: 
schade veelal 
niet in geld 
uit te drukken . .. 

tionaal gevoerd wordt. Op dit moment wordt het 
beleid door het kabinet vooral afgestemd op 
Duitsland. Het is wenselijk om, vooral op die 
terreinen waar het rendement van de milieu
investeringen redelijk zijn, een meer nationaal
stimulerend beleid te voeren. In die gevallen 
waarin bedrijven iri een sterk nadelige positie 
gebracht worden t.o.v. het buitenland door de 
scherpe milieu-eisen is een aanvullende finan
ciële bijdrage door de overheid noodzakelijk. 

BEPERKINGEN 
Er is een aanzienlijk aantal technieken om de 
hoeveelheid zure regen te beperken. We kun
nen ons echter afvragen of het probleem hier
mee voldoende kan worden aangepakt. Ik sta 
een benadering voor, die oog heeft voor de 
verslaving aan brand- en grondstoffen van onze 
cultuur. Zorgvuldig omgaan rnèt het milieu bete
kent allereerst dat er minder energie gebruikt 
wordt. Daarnaast zijn ook - voor een deel nu al 
realiseerbare - emissie beperkingen noodzake
lijk via extra investeringen. Het beleid van 
minister Winsemius is vooral op het laatste 
gericht en is wat dit betreft voor een groot deel 
positief te beoordelen. In onze visie dient echter 
ook een economische ontwikkeling gestimu-

leerd te worden die ervoor zorgt dat het gebruik 
van energie beperkt blijft (b.v. stimulering dien
stensector, krachtiger stimulering van doelrna
tigheidsverbetering via warmte-kracht koppe
ling). 
Aan deze lijn wordt nu te weinig aandacht 
besteed. 
Verder dienen er - vergelijkbaar met heffingen 
voor lozingen van afvalwater- heffingen te komen 
op uitstoot van zwavelstikstofoxiden en ammo
niak. De opbrengst hiervan moet gebruikt wor
den voor financiering van bestrijdingsrnaatrege
len tegen zure regen (dit is een maatregel die 
niet door Winsernius gesteund wordt). De beper
kingen die nu door Winsemius voorgesteld zijn 
(o.a. rookgasreiniging bij de electriciteitscentrà
les, gebruik van loodvrije benzine waardoor 
naverbranders op korte termijn in auto's ge
bruikt kunnen worden, stimulering van vergis
ting van meststoffen, gebruik van stookolie en 
brandstof met een laag zwavelgehalte) verdie
nen krachtige ondersteuning. De kosten om tot 
een beperking van zure regen te komen zijn 
hoog, maar het is ongewenst om de rekening 
naar de toekomst te verschuiven. De kosten van 
aangerichte schade door zure :egen zouden nog 
weleens hoger kunnen zijn. • 

Matthijs Kok 
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DRIE VISIES OP: 

HET SOCIALE GEZICHT. VAN HET KABINET LUBBERS 
Anderhalfjaar is het kabinet-Lubbers aan het 
werk. Veelvuldig komt het sociale beleid ter 
sprake. 
Ria Oomen (lid CDA-Tweede Kamerfractie), 
Herman Noordegraaf (staflid Nederlands Her
vormde Kerk) en Hans Buihers (kandidaat
voorzitter CDJA) geven daarover hun oordeel. 

Hoe staat het met het sociale gezicht van het 
kabinet-Lubbers. Heeft het kabinet voldoende 
oog voor de noden van deze tijd? 
Ria Oomen: Het kabinet ziet de noden van deze 
tijd zeer scherp. Men heeft een goede definitie 
van de problemen, die r:nen dan ook aan de 
wortel wil aanpakken. Het probleem van deze 
tijd is toch dat we de laatste tien jaar de 
marktsector hebben weggedrukt ten gunste van 
de collectieve sector. Voor de toekomst van 
jonge mensen is de structurele aanpak die het 
kabinet voor ogen heeft de enige weg. Wat het 
sociale gezicht betreft zijn er natuurlijk weleens 
bijstellingen nodig. Niet zozeer vanwege het feit 
dat het sociale aspect onvoldoende aandacht 
krijgt door onze CDA-mensen in het kabinet. De 
problemen worden nogal eens veroorzaakt door 
het verkokerd denken, waardoor er soms een 
opeenstapeling van bezuinigingen bij een groep 
mensen terechtkomt. Het is de taak zeker ook 
van de CDA-fractie om dat te voorkomen. 

Hennan Noordegraaf: Wat het sociale gezicht 
betreft is de kernvraag het verdelingsvraagstuk. 
Sociale rechtvaardigheid betekent o.a. bescher
ming van de minima, hantering van het draag
krachtbeginsel en een inkomensbeleid waarbij 
werkenden en uitkeringsgerechtigden niet apart 
behandeld worden. We zien wel dat "echte 
minima" een eenmalige uitkering krijgen, doch 
deze geeft achteraf een compensatie voor het 
koopkrachtverlies in het betreffende jaar. Een 
beleid waarbij een structurele bescherming van 
minima plaatsvindt, is niet gerealiseerd. Het is 
hoog tijd, dat er een harde ondergrens wordt 
vastgesteld, die ook niet meer bloot staat aan 
kortingen. Dit laatste punt hoeft, gezien de 
korting per 1 januari jl. en de voorgenomen 
korting per 1 juli a.s. nauwelijks toelichting. 

Hans Huibers: Terecht krijgen de twee eerste 
sporen van het kabinetsbeleid (sanering van de 
overheidsfinanciën en herstel van de marktsec
tor) grote aandacht. Een beleid dat hier niet 
voldoende rekening mee houdt mag niet het 
predikaat "sociaal" krijgen. Maar het is echter 
van geweldig groot belang dat ook het derde 
spoor (het arbeidsmarktbeleid en de herverde
ling van arbeid) centraal staat in het kabinetsbe
leid. Het lijkt er nogal eens op dat dit aspect het 
moet afleggen tegen andere prioriteiten! Het is 
echter sociaal onaanvaardbaar tegen grote groe
pen in de samenleving te zeggen: wacht maar tot 
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het vanzelf weer beter gaat. Daarom moeten alle 
mogelijkheden worden benut om reeds op korte 
termijn mensen het gevoel te geven niet buiten 
de samenleving te worden geplaatst. 

Hoe denkt u over de onorthodoxe maatregelen 
die het kabinet zich voorstelt om de harde kern 
van de jeugdwerkloosheid aan te pakken? 

Noordegraaf: Gewaardeerd moet worden dat 
het kabinet in het offensief wil gaan om de zeer 
schrijnende problematiek van de jeugdwerk
loosheid te lijf te gaan. De vraag kan echter 
gesteld worden of de wijze waarop niet eenzijdig 
de gevolgen van de economische crisis afwen
telt op de jongeren. 

Huibers: Het is goed dat het kabinet extra zorg 
besteedt aan de groep jongeren die geheel 
buiten de samenleving dreigt te raken. Het 
ontstaan van een "verloren generatie" is zowel 
individueel als maatschappelijk niet te 
rechtvaardigen. Daarbij kunnen zeer zeker ook 
uitkeringsgelden ingezet worden. Het mag ech
ter niet zo zijn dat m.b.v. uitkeringen een jaar lang 
goedkope arbeidskrachten worden aangebo
den, die reguliere arbeid verdringen en na een 
jaarweer terugvallen in de oude situatie. Hierover 
moeten duidelijke afspraken worden gemaakt. 

Oomen: In de voorbije tijd hebben we als fractie 
nogal eens wat problemen gehad met de te grote 
aarzeling van regeringszijde om de problemen 
van jeugdwerkloosheid resoluut aan te pakken. 
Jongeren kunnen niet wachten tot er weer herstel 
is ingetreden. Ook voor de korte termijn moet 
hier iets gebeuren. Overigens ook ons verkie
zingsprogramma spreekt al over het met "drang" 
inpassen van langdurige en jeugdige werklozen 

in het arbeidsproces. Ook over de 32 uur voor 
nieuwe toetreders heeft de CDA-fractie toen al 
gesproken. We werden op dat moment nogal 
eens weggehoond over die forse arbeidstijdver
korting. Je ziet echter dat zeker ook wat dat 
betreft het tij veranderd is en we nu allerwege 
medestanders hebben. 

Verwacht u dat het kabinetsbeleid door arbeids
duurverkorting flinke bressen kan slaan in de 
werkloosheid? 
Huibers: Arbeidsduurverkorting is een geweldig 
belangrijk middel om allen die dat willen deel te 
kunnen laten nemen aan betaalde arbeid. Het 
kan er ook voor zorgen dat op langere termijn de 
geweldig grote scheiding tussen betaalde en 
onbetaalde arbeid vermindert. 
Door arbeidsduurverkorting kan tegemoet geko
zen worden aan de wens van werkgevers om een 
grotere flexibiliteit tot stand te brengen. 
In die zin komt arbeidsduurverkorting alleen 
maar de economie ten goede. Bij werknemers 
bestaat de vrees dat arbeidsduurverkorting bij 
sommige groepen, waaronder alleenverdieners 
en ook jongeren wel eens als gevolg van dit 
proces voor sociaal onaanvaardbare inkomens
consequenties kunnen komen te staan. V oor het 
CDJA is het dan ook geweldig belangrijk dat juist 
vanuit de politiek het maatschappelijk vertrou
wen wordt gewekt dat de overheid strikte 
ondergrenzen, ook na arbeidsduurverkorting, 
garandeert. Het is absoluut nodig op korte 
termijn een sociaal bestaansminimum, afhanke
lijk van de leefsituatie vast te stellen. 

Noordegraat Arbeidstijdverkorting is noodza
kelijk om de werkloosheid te bestrijden. Wil dit 
echter geloofwaardig zijn, dan is het noodzake
lijk dat de verantwoording over wat er met het 
ingeleverde inkomen gebeurt in relatie met de 
hoeveelheid arbeidsplaatsen, verbeterd wordt. 

Oomen: Arbeidstijdverkorting is noodzaak niet 
alleen om werk te bieden aan de mensen die nu 
aan de kant staan, maar ook voor de opvang van 
de nieuwe toetreders, jeugdigen en vrouwen. 
Werkgevers en werknemers hebben in het 
centraal akkoord een aanzet gegeven om ar
beidstijdverkorting te realiseren. De overheid 
moet nu voorwaarden scheppen om de herver
deling ook inderdaad te laten slagen. Daarenbo
ven heeft de overheid als werkgever binnen het 
eigen apparaat een taak. Wij vinden de overheid 
op dat punt nogal star. Op alle mogelijke 
rnanieren probeert de CDA-fractie om die her
verdeling zeker binnen het overheidsapparaat 
meer kans te geven dan deze nu krijgt. Overi
gens zijn wij fundamenteel van mening dat 
afspraken over forse herverdeling door de 
sociale partners zelf moeten worden gemaakt en 
niet van boven opgelegd kunnen worden. 
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Denkt u dat inkomensmaatregelen te vermijden 
zijn in de huidige sociaal-economische omstan
digheden? 

Noordegraaf: De vraag kan gesteld worden of de 
huidige maatregelen economisch verstandig zijn 
(men denke o.a. aan inzinking van de koop
kracht, weglekeffecten van bezuinigingen en 
dergelijke) en of de maatregelen sociaal 
rechtvaardig zijn. 

Oomen: Om de scheefgroei van de afgelopen 
jaren bij te stellen is het onvermijdelijk dat er in 
de inkomenssfeer offers gevraagd worden. Es
sentieel voor het CDA is dat wat het inkomensbe
leid betreft, de grootste Jasten daar gelegd 
worden waar deze het best gedragen kunnen 
worden. In het beleid zullen we bovendien de 
echte minima blijven ontzien. Ook blijft de fractie 
waken voor onverantwoorde cumulatie van be
zuinigingsmaatregelen. Daar waar bijstellingen 
nodig zijn zullen we die ook als fractie verdedi
gen. 

Huibers: Een groot aantal maatregelen zijn, 
individueel bezien, best te rechtvaardigen. De 
koele cijfers rnaken duidelijk, dat op een aantal 
terreinen, de sociale zekerheid het eperibaar 
vervoer, de huursubsidies e.d. ombuigingen 
noodzakelijk zijn. Mensen worden echter niet 
met individuele maatregelen geconfronteerd 
maar met een opeenstapeling daarvan. Er is 
weinig concreet inzicht in de precieze uitwer
king van die opeenstapeling. Duidelijk is wel dat 
bepaalde groepen, bejaarden, WAO-ers en ook 
jongeren onevenredig worden getroffen. Het 
vaststellen van een bestaansminimum wordt een 
steeds urgenter probleem. 

Wat vindt u van het ontzien van de alleenverdie
ners en het relatief zwaarder belasten van de 
tweeverdieners? 

Huibers: De lijn van het CDJA is steeds geweest 
te individualiseren in de sociale zekerheid en het 
tot uitdrukking brengen van draagkrachtele
menten in de belastingen. In die zin onderschrij
ven wij de per I januari doorgevoerde extra 
belastingmaatregelen voor tweeverdieners. 

Noordegraat Gezien de mijns inziens ge
rechtvaardigde individuele rechten van de 
vrouw op eigen inkomen kan men zich afvragen 
of voldoende tegemoet gekomen is aan de 
vrouwenemancipatie. 

Oomen: In het CDA-verkiezingsprogramma heb
ben we in het fiscale beleid de draagkracht van 
economische eenheden centraal gesteld. Daar
aan hebben we met de tweeverdieners-wet 
invulling trachten te geven. De tweeverdieners
wet kent nog een aantal onvolkomenheden die 
gecorrigeerd moeten worden. Deze correcties 
vinden plaats met ingang van 1985, zo is dat met 
de regering afgesproken. • 

Hans van Dijk René Nijhof 
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I{ABINET EN JONGEREN <CDJA-katern> 

KORT INTERVIEW MET MINISTER DEETMAN 

GOED ONDERWIJS IS DE 
BESTE TOEKOMSTINVESTERING 
Bet onderwijsbeleid van minister Deetrnan 
mag zich binnen het CDJA in een brede 
belangstelling verheugen. Afgelopen najaar 
hield het CDJA een groot interview met de 
minister met name over de bezuinigingen en 
het voortgezet basisonderwijs (vbao). Van de 
discussie-avond tussen Deetmari en het CD JA
Den Haag over het hoger onderwijs plaatsten 
we op 17 maart jl. een verslag. Vorige week 
schreven twee jongeren over het vbao. Van
daar dat we nu hebben volstaan met een kort 
interview over de meest actuele ontwikkelin
gen in het kort-middelbaar beroepsonderwijs 
(kort-mbo) en het vbao. 

Na de rapporten van de cie-Wag:ner hebben de 
overheid, het onderwijs en de sociale partners 
de koppen bij elkaar gestoken en een akkoord 
bereikt over het beroepsonderwijs. Wat vindt 
minister Deetman daarvan? 
"Het is zonder meer een doorbraak, die hard 
nodig was. Al te lang waren de bedrijven en het 
beroepsonderwijs van elkaar weggedreven. Het 
leerlingwezen ging bijvoorbeeld ook hard 
achteruit door de recessie. Het akkoord in het 
"Wag:neroverleg" heeft hier een regelrechte 
ommekeer gebracht. Het sleutelwoord ervan is: 
gezamenlijke verantwoordelijkheid. Dat lijkt mij 
voor de scholen én de praktijk een goed 
uitgangspunt." 

En de kritiek op bijvoorbeeld het kort-mbo, is 
die door dit akkoord van de baan? 
"Kritiek op het kort-mbo vind ik misplaatst als 
die er op neerkomt, dat het rnaar.e~n noodver
band moet zijn om jongeren bezig te houden. 
Niets daarvan. Het kabinet heeft het kort-mbo 
met f 150 miljoen uitgebreid omdat het jongeren 
zonder veel mogelijkheden een extra praktijk
opleiding geeft. Dat is juist positief, ook voor het 
bedrijfsleven, dat graag vakmensen met prakti
sche scholing heeft. Het kort-mbo is dus rnét het 
leerlingwezen samen nodig, wat wel heet: ze 
moeten zwaluwstaarten. In het "Wagner
akkoord" is men op die noemer ook tot elkaar 
gekomen." 

Hoe sluit dit nu aan op de nieuwe voorstellen 
voor de ontwikkeling van voortgezet basison
derwijs? 
"Dat sluit heel goed op elkaar aan, denk ik! Wij 
willen het voortgezet onderwijs de ruimte geven 
voor een gericht ontwikkelingsbeleid, voortbou
wend op wat in de scholen mogelijk is. In de 
voorstellen zit een sterk beroepsonderwijs in de 
tweede fase. En in het voortgezet basisendewijs 
(12-15 jarigen) wordt alle leedingen een stuk 
technische vorming gegeven, dat men in die 
periode nog kan uitdiepen als men dat kan en 
wil. Leerlingen moeten zo veel bewuster en 

Min. Deetman (1.): Leerlingen moeten gemoti
veerder kunnen kiezen. 

gemotiveerder kunnen kiezen of ze naar het 
beroepsonderwijs of iets anders willen. Voor die 
leerlingen lijkt me dat veel plezieriger en voor de 
scholen die hen in de tweede fase opnemen ook. 
Maar, het accent ligt nu nog op de ontwikkeling 
van deze lijn in de scholen zelf. Daarom wil ik 
hierover met het onderwijs tot een principe
akkoord komen. Net als bij" Wag:ner" moeten we 
ook hier gezamenlijkheid bereiken." 

U klinkt nogal optimistisch en dat terwijl er toch 
heel wat problemen waren de laatste paar jaar. 
"Ja, als ik kijk naar een doorbraak als het 
Wagner-overleg, het salaris-akkoord met de 
onderwijsbonden en zo meer, dan merk ik, dat 
de problemen stap voor stap overwonnen wor
den. We zijn er zeker nog niet, maar door de 
overeenstemming met het onderwijs zelf op 
essentiële punten wordt het fundament gelegd 
voor verbetering. Ik zie dat, ook als een typisch 
christen-democratische benadering van proble
men. Daarbij zie je, dat het inzicht groeit in het 
wezen van goed onderwijs. Het is immers de 
beste investering die we voor de toekomst 
kunnen doen? De kwaliteit en de pluriformiteit 
van het onderwijs komt altijd in de jaren daarna 
ten goede aan de samenleving. Wat we nu 
kunnen doen legt de basis voor maatschappelij
ke en economische vernieuwing straks. Dus als 
je zegt, u klinkt optimistisch, dan heb je gelijk, ik 
ben dat ook." • 

Pieter Gerrit Kroeger 
Ko Scheele 
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KABINET EN JONGEREN <CDJA-katern> 

CULTUURBELEID 

"PROBEREN JULLIE EERST MAAR EENS EEN DEEL 
VAN DE CENTEN ZELF BIJ ELKAAR TE KRIJGEN" 
Onder het motto "proberen jullie eerst maar 
ee1111 een deel van de centen zelf bij elkaar te 
laijgen", voert minister Brinlanan een cul
tuurbeleid van decentralisatie (geld van ge· 
meenten), van particulier initiatief (privatise· 
ring en sponsering) en reorganisatie (vrijma· 
ken van gelden d.m.v. selectie). 

De vraag is of het hieruit voortvloeiende gekozen 
beleid wel juist is. Betekent het de mogelijkheid 
tot een evenwichtiger geheel van culturele 
vormen en waarden? Biedt het mogelijkheden 
om vernieuwingen te stimuleren, om sociale en 
landelijke spreiding van culturele voorzieningen 
te bevorderen, om het huidige (gevarieerde) 
aanbod te handhaven? 
Wat ligt er aan de beleidsmaatregelen ten 
grondslag en hoever strekken ze? 

DEELBELEID 
Om weloverwogen maatregelen te kunnen ne
men, stelde Brinkman op vrijwel alle terreinen 
waar het cultuurbeleid zich over uitstrekt, aparte 
commissies in. Zij bogen zich over vragen van 
reorganisatie en decentralisatie met als doel: een 
beter functioneren in deze tijd van bezuinigin
gen. Vervolgens zagen allerlei "bestellen" (spe
cifiek beleid voor toneel, orkesten etc.) het 
daglicht van meestal voorspelbare aard. Van 
vernieuwingen is nauwelijks sprake. 
Aan een brede aanpak is dringend behoefte. 
Waarom alleen een kunstenaarsbeleid en geen 
kunstbeleid, of liever nog een beleid t.a.v. 
scheppende kunst en kunstenaars (schrijvers, 
componisten, beeldende kunstenaars en dan
sers). 

DECENTRALIS~TIE 

Een totale aanpak kreeg aanvankelijk een kans 
in de Kaderwet Specifiek Welzijn, maar naarma
te er meer aan gesleuteld werd, holde de wet 
meer uit. Nadat de Kaderwet aan de kant was 
gezet, bleven toch twee uitgangspunten over
eind staan: 
- spreiding van verantwoordelijkheden tussen 
rijk, provincie en gemeente en 
- een betere regeling van verantwoordelijkhe
den tussen overheid en particulier irlitiatief. 
Het cultuurbeleid van het rijk dient in deze een 
politiek van inspiratie en vernieuwing te zijn. 
Als verantwoordelijkheden van het rijk verscho
ven worden naar provincie, gemeente enlof 
particulier initiatief, moet de landelijke overheid 
ervoor waken dat zij niet de problemen meede
centraliseert en dat de instanties, die met de 
verantwoordelijkheden worden belast, deze 
verantwoordelijkheden kunnen dragen (vol
doende financiële, administratief-organisa
torische en bestuurlijke draagkracht). 
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Het blijkt echter dat vele gemeenten in een 
moeilijk financieel parket verkeren. Er wordt 
niet alleen bezuinigd op de algemene uitkerin
gen van het gemeentefonds maar ook op uitke
ringen voor bepaalde doelen. Daarbij komt nog 
dat de verplichte gemeentelijke bijdrage van 
10% in de bijstandskosten als gevolg van de 
toenemende werkloosheid enorme hoogten aan
nemen (aanvulling van rijkswege wordt onvol
doende geacht). Bovendien krijgen de gemeen
ten door de economische ontwikkelingen te 
maken met andere financiële tegenvallers, zoals 
renteverhogingen en toename van de kapitaal
lasten. Kortom: dalende inkomsten en stijgende 
uitgaven. 

VERANTWOORDELIJKBEDEN 
Een herverdeling van verantwoordelijkheden is 
op zich een goede zaak. Bijvoorbeeld de kop
pelsubsidies, waar iedereen in deze tijd van
af wil, worden bij de herverdeling ter discussie 
gesteld. Reorganisatie is hier op zijn plaats. Een 
goed voorbeeld is het reorganisatieplan van de 
toneelvoorzieningen, waar het probleem van de 
koppelsubsidies grotendeels wordt opgelost. 
Tevens laat het Rijk ruimte voor vernieuwing en 
artistieke ontwikkeling. 
Echter op hoeveel terreinen zijn de verantwoor
delijkheden nog niet goed doordacht geregeld! 
Zei Brinkman zelf niet: "Ik merk in toenemende 
mate dat gemeentebesturen bedanken voor hun 
medeverantwoordelijkheid voor de kunst als het 
Rijk er niet de centen bij levert". Laat staan als ze 
alleen de centen moeten opbrengen! Ja, "probe-

ren jullie eerst maar eens een deel van de centen 
zelf bij elkaar te krijgen" (Cultureel Supplement 
NRC 23/9/83). 

MONUMENTEN 
Het monumentenbeleid is zo'n probleemgebied. 
Wanneer het monumentenbeleid naar gemeen
ten gedelegeerd wordt, worden problemen mee 
gedecentraliseerd, sterker nog, er komen pro
blemen bij! 
V oor een verantwoord monumentenbeleid is 
gespecialiseerde kennis vereist, die zeker in 
kleinere gemeenten niet voorhanden is. Boven
dien doen zich op plaatselijk niveau bepaalde 
zaken voor die op landelijk of provinciaal niveau 
te vermijden zijn, zoals bijvoorbeeld emotionele 
betrokkenheid bij gebouwen, het gevaar dat 
politieke en zakelijke belangen eerder een rol 
spelen bij het al dan niet behouden van een 
gebouw of het gebrek aan continuïteit in het 
monumentenbeleid, dat afhankelijk is van de 
persoonlijke interesse van gemeentebestuur
ders. 
Een provinciaal monumentenbureau-dat in vele 
provincies reeds bestaat - zou deze problemen 
kunnen ondervangen. Bovendien is het toegerust 
met deskundig personeel en (fmanciële) midde
len om een verantwoord beleid te kunnen 
voeren. Hier bestaat ook de mogelijkheid een 
documentatie op te zetten. 

KORTE TERMIJNBELEID 
Andere decentralisatie- en reorganisatiemaatre
gelen als het afschaffen van rijksmuseumconsu
lenten en reorganisatie van orkesten~ BKR en 
bibliotheken geven de indruk dat het huidige 
gevoerde beleid van minister Brinkman een 
korte termijnbeleid is, dus een beleid gericht op 
het vrijmaken van gelden (bezuinigingen). 
De culturele wereld wordt gekeurd en gewogen 
in marktwaarden. Door de economische logica 
van het marktsysteem wordt cultuurgoed in 
koopwaar omgezet en krijgt het een ruilwaarde
karakter opgedrongen. Dat geldt net zo goed 
voor zaken als onderwijs, wonen, arbeid en 
hulpverlening als voor kunst en cultuur. 
Deze specifieke kwantitatieve benadering laat 
weinig ruimte voor een kwalitatieve benadering. 
Een cultuur- en kunstbeleid is echter een inves
tering in de toekomst. Rendement valt niet op 
korte termijn te verwachten. Een doordacht 
inhoudelijk beleid draagt bij aan de overlevings
kansen van een cultuur. En dat geldt met name 
voor een beleid dat niet opnieuw gedefinieerd 
hoeft te worden in de toekomst. • 

Lydia Roosendaal 
Contactpersoon FBO-cultuur, Churchilllaan 115, 2282 JV 
Rijswijk, tel. 070-903088. 
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fRACTIE; 

CDA-woordvoerder Eversdijk over uitvoering abortuswet: 

Grootste zorgvuldigheid 
metongeborenleven 
De CDA-Tweede Kamerfractie is tegen 
een verdere liberallsering van de abor
tus. Dit zei drs. H. Eversdijk, vice
voorzitter van de fractie, vrijdag tijdens 
een spreekbeurt te Emmen. Eversdijk, 
die Bert de Vries verving, ging in op de 
Algemene Maatregel van Bestuur, die 
momenteel aan de orde is in de Tweede 
Kamer. 

Deze maatregel bevat onder meer een 
artikel 28. In dit artikel wordt nader uitge
werkt op welke wijze de behandelende arts 
zijn bevindingen vastlegt, op grond waar
van hij eventueel tot een zwangerschaps
afbreking besluit over te gaan. Deze gege
vens staan open voor inzage door de 

inspectie van de volksgezondheid. Dit niet 
om individuele gevallen te controleren, 
maar om na te gaan of in een reeks van 
gevallen de bevindingen van een arts hem 
steeds tot dezelfde beslissing leiden, of hij 
de voorschriften van de wet wel voldoende 
in acht neemt. 

Waarborg 
De CDA-fractie acht dit artikel een nood
zaak. "Nu zijn er tegen dit artikel forse 
bezwaren gerezen van PvdA en VVD, 
waarbij weer eens bewezen is dat liberalen 
en socialisten voor wat betreft niet
materiële zaken beiden vaak op dezelfde 
lijn zitten, die haaks staat op christen
democratische opvattingen," aldus Evers
dijk. 

CDA-fractie bij behandeling 1 juli-pakket: 

Langdurig werklozen ontzien 
Vorige week heeft de Tweede Kamer 
uitvoerig gedebatteerd over het zgn. 1 
juli-pakket, het voorstel van de regering om 
de bovenminimale WAO, WW en WWV
uitkeringen met 3% te korten. De balans 
van dit belangrijke debat is de volgende. 

Nadat de regering - onder druk van het 
CDA - het aanvankelijke pakket al dras
tisch had afgezwakt, bleven voor het CDA 
twee punten over. 
1. Naar de mening van het CDA moet niet 
alleen voor werklozen die ouder zijn dan 
57V2 jaar worden voorkomen dat ze in de 
bijstand geraken (met alle problemen van 
het opeten van de woning) maar voor alle 
oudere werklozen. CDA-staatssecretaris 
De Graaf heeft nu toegezegd dat er een 
regeling komt op 1 januari a.s. dat iedere 
werkloze van 50 jaar en ouder in de WWV 
blijft en niet in de bijstand terecht komt. Dat 
is winst. 
2. Een tweede punt van kritiek dat de 
CDA-fractie voor het Kamerdebat nog had 
was de verlaging van de WWV, de uitkering 
aan langdurig werklozen. Deze uitkering 
zou bijna 70% worden van het laatst 
verdiende loon. Een stuk lager dan de 
uitkeringen voor arbeidsongeschiktheid en 
de WW. De CDA-fractie heeft met zeer veel 
moeite in de afgelopen week bewerkstel
ligd dat de WWV op 1 juli buiten schot blijft. 
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Niet alleen omdat de langdurig werklozen 
dit jaar al méér hebben moeten inleveren 
dan WAO' ers en WW' ers. Maar ook omdat 
wij niet vooruit wilden lopen op de herzie
ning van het sociale zekerheidssteiser per 
1 januari 1985. In de Kamer is het CDA
voorstel om de WWV' ers op 1 juli te sparen 
aangenomen. Zonder steun van de VVD. 

Verkiezingsstunt 
De VVD heeft deze week een merkwaardi
ge rol gespeeld. Deze partij moest niets 
weten van het CDA-voorstel om de WWV 
te ontzien en ging akkoord met het volledi
ge kortingsplan per 1 juli. Maar wel hield de 
VVD de uitkeringsgerechtigde arbeidson
geschikten een snoepje voor: die groep 
zou op 1 januari 1985 geheel of gedeeltelijk 
moeten worden ontzien. 

Daarvoor mag, zo verklaarde de VVD in 
een onverwachte gulle bui, volgend jaar 
minder bezuinigd worden. De kampioen
bezuinigers van dit land hebben een gat 
van minstens 300 miljoen geslagen. Het 
VVD-standpunt is immers dat op ambtena
ren niet meer, liefst minder, bezuinigd moet 
worden dan op uitkeringsgerechtigden. 
Dus: de 150 miljoen die de VVD wil 
weggeven aan WAO'ers moet minstens 
verdubbeld worden. Dat riekt dus wel erg 

FRACTIE 
door Ton Huijssoon 

De CDA-fractie gaat er zonder meer van 
uit, dat het kabinet de bezwaren van de 
VVD weerlegt en er voor zorgt dát de 
AMVB ongeschonden in het Staatsblad 
blijft. Dat is nodig, wil deze wet op 1 
september a.s. in werking treden. Dan is er 
een redelijke waarborg dat, als abortus 
onverhoopt moet worden uitgevoerd, dat 
gebeurt met de grootste zorgvuldigheid ten 
opzichte van het ongeboren leven. "Want 
ook hier geldt: de overheid moet een schild 
zijn voor de zwakken. Zeker voor die 
zwakken, die nog geen stem hebben. 
Recht toe, recht aan: kabinet, accepteer 
niet, dat art. 28 uit de AMVB verdwijnt, en 
zorg dat · u de VVD overtuigt van de 
noodzaak van dit artikel," besloot Evers
~~ ~ 

naar een verkiezingsstunt. De CDA-fractie 
heeft tegen die VVD-stunt gestemd. Niet 
omdat wij geen oog zouden hebben voor 
de moeilijke financiële positie waarin veel 
WAO'ers zijn terecht gekomen. Integen
deel, al geruime tijd pleiten wij er voor om 
de inkomenspositie van oudere langdurige 
WAO'ers te ontzien. Daarover zullen naar 
de mening van het CDA per 1 januari 
besluiten moeten worden genomen. Om 
die lijn door te trekken, stemden wij voor 
een voorstel van D'66. 

Uitspelen 
Het VVD-voorstel zou ons op een gevaarlij
ke weg brengen: daarom stemden we er 
tegen. Het zou wel eens een eerste stap 
kunnen zijn ter uitvoering van het VVD-plan 
om onderscheid te maken tussen "echte" 
en "onechte" WAO'ers: tussen mensen 
die echt arbeidsongeschikt zijn en mensen 
die niet echt arbeidsongeschikt zijn. Die 
laatste groep (ongeveer 500.000 mensen) 
moet, volgèns de VVD-ideeën over het 
nieuwe stelsel van sociale zekerheid, extra 
inleveren. Die kant willen wij als CDA niet 
op. Dat is het uitspelen van de ene groep 
uitkeringsgerechtigden tegen de andere 
groep. Het is daarom onbegrijpelijk dat de 
PvdA voor dat VVD-voorstel heeft ge
stemd. ~ 
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FRACTIE 

"Een veiligheidsbeleid dat niet verdeelt maar samenbindt" 

Bert de Vries tevreden met raketbesluit 
We hebben duidelijk pech, deze week, 
met de verslaglegging over het debat 
over de kruisvluchtwapens in de Twee
de Kamer. Toen er gestemd werd, was 
dit nummer van CD/ACTUEEL inmid
dels al persklaar. De lezer houdt volgen
de week dus nog één en ander van ons 
te goed. Hierbij wel een verslag van wat 
men zou kunnen noemen de "voorron
de" van het debat; de uitgebreide com
missievergadering die dinsdag de ge
hele dag werd gehouden. Ook daar 
werden de degens al wel degelijk ge
kruist en werden de lijnen uitgezet naar 
het grote debat dat woensdag werd 
gehouden. Fractievoorzitter Bert de 
Vries trad als woordvoerder van de 
CDA-Tweede Kamerfractie in het krijt. 
Een samenvatting van zijn betoog. 

Bert de Vries liet er dinsdag geen twijfel 
over bestaan. De CDA-Tweede Kamer
fractie is in grote lijnen tevreden met het 
voorstel van het kabinet-Lubbers inzake de 
komst van de kruisvluchtwapens naar ons 
land. Of beter, het uitstel van die plaatsing 
in ieder geval. Want het kabinetsbesluit is 
geen simpel ja tegen plaatsing, maar ook 
geen simpel neen. Dat is voor een deel van 
de bevolking een teleurstelling. aldus De 
Vries. Maar simpelweg "nee" tegen plaat
sing zeggen, zou naar de mening van de 
fractievoorzitter in het Kremlin verkeerd 
zijn verstaan en Nederland in de NAVO in 
een isolement hebben gebracht. Dat weer 
zou de hoofdweg waarlangs het CDA aan 
wapenbeheersing wil doen, via het Bond
genootschap, nog moeilijker begaanbaar 
hebben gemaakt. · 
Maar het is ook geen simpel "ja" gewor
den. "Wij hebben ons voorbehoud niet 
eenvoudig opgeheven en besloten nu te 
gaan bouwen voor de plaatsing van 48 
kruisraketten in 1986, zoals de bondgeno
ten dat het liefst gezien zouden hebben. 
Het is zeker geen twee keer ja geworden, 
zoals de fractievoorzitter van de VVD op 
zijn eigen, bescheiden, wijze van de daken 
heeft geschreeuwd. Zelf ben ik van oordeel 
dat het besluit het best kan worden gety
peerd als twee keer nee en twee keer ja. En 
dat lijkt me een evenwichtige combinatie, 
aldus Bert de Vries. 
"Dat we ons voorbehoud hebben opgege
ven is waar," vervolgde hiJ. "Maar we 
hebben dat gedaan door op hetzelfde 
moment gedurende anderhalf jaar te kie
zen voor een aparte positie. In die aparte 
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Bert de Vries aan het woord tijdens de Uitgebreide Commissie Vergadering Defensie jongstleden 
dinsdag. 

positie zitten twee elementen van een 
neen. Het eerste element zit daarin dat we 
de bouw in Woensdrecht met anderhalf 
jaar uitstellen. Dat betekent dat de kruisra
ketten in Nederland op zijn vroegst in 1988 
kunnen worden geplaatst. Negen jaar na
dat het dubbelbesluit is genomen. We 
wachten tot het allerlaatste moment. Dat 
betekent dat we in ieder geval wat ons 
betreft de wapenwedloop in een slakke
gang omzetten." 

Signaal aan Moskou 
De Vries stond uitvoerig stil bij het signaal 
dat het kabinet-Lubbers nu aan Moskou wil 
geven door een eenzijdig aanbod te doen, 
buiten het kader van een wapenbeheer
singsakkoord om. 
, , Met dit eenzijdige aanbod geeft de Neder
landse regering een signaal in de richting 
van Moskou. Daaruit blijkt hoe zeer het ons 
ernst is met het streven naar beheersing 
van de wapenwedloop. Wij doen een appèl 
op de Sovjet-Unie om nu eindelijk eens te 
stoppen met de opbouw van dat enorme 
SS 20-arsenaal. In dat appèl komt ook tot 
uitdrukking het besef, dat wij onze eigen 
invloed niet mogen overschatten. VYii vra
gen op dit moment niet van de Sovjet-Unie 
om naar beneden te gaan. Wij vragen 
alleen maar om te stoppen. Niet omdat 

daarmee een bevredigende en aanvaard
bare eindsituatie zou zijn bereikt. Maar 
omdat we daarin een teken van goede wil 
zouden zien, dat uitzicht biedt op hervatting 
van onderhandelingen. Onderhandelingen 
kunnen uiteindelijk leiden tot een meer 
evenwichtige verhouding dan de verhou
ding van 2:1, die Nederland voorlopig 
bereid is te accepteren," aldus De Vries, 
die meende dat dit "een signaal is zoals dat 
zo vaak door de kerken, de vredesbewe
ging en de oppositie is bepleit. En daarom 
is er juist voor hem nu geen enkele reden 
om daar zo laatdunkend op te reageren. 
Je kunt niet jaar in jaar uit roepen om 
signalen, omdat die zo belangrijk zijn en 
tegelijk verwijten dat er geen enkele reden 
is om een positieve reactie op zo'n signaal 
te verwachten. Je neemt jezelf serieus of je 
doet dat niet. 
Dat betekent nog niet dat we onszelf 
moeten verbeelden, dat wij alleen in staat 
zijn de Sovjet-Unie tot een ander beleid te 
brengen. Maar het is een wolkje als eens 
mans hand," zei hij. 

Signaal aan de NAVO 
Er is wel gesteld dat er in het besluit alleen 
een signaal richting Moskou zit en niet 
richting bondgenoten. Dat is onjuist, aldus 
De Vries: "Wat wel waar is, is dat we aan 
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de bondgenoten een complex van s1gna1en 
geven, waarvan sommige als positief en 
andere als negatief zullen worden ervaren. 
Onplezierig voor de bondgenoten is het 
uitstel van de bouw met anderhalf jaar. 
Onplezierig is ook het signaal dat Neder
land niet plaatst, als vanaf nu gerekend de 
verhouding niet verder scheefgroeit dan 
2:1. In dat uitstel, in die eenzijdige Neder
landse variant van een "freeze", zal door 
de bondgenoten stellig een element van 
eigenzinnigheid en wellicht zelfs van kritiek 
worden gevoeld." Maar er zijn ook belang
rijke positieve signalen, die de Nederland
se solidariteit met het Bondgenootschap 
onderstrepen: 
- In de eerste plaats de toezegging dat 

Nederland in het geval van een wapen
beheersingsakkoord evenredig mee
doet; 

- In de tweede plaats de toezegging dat 
we ook zullen plaatsen als Moskou niet 
positief op ons aanbod reageert. 

De Vries: "Beide toezeggingen zijn nieuw. 
Zij verdienen de waardering van onze 
bondgenoten en ik ben ervan overtuigd, 
dat ze die geleidelijk aan ook steeds meer 
zullen krijgen. Mits - en dat zeg ik er 
uitdrukkelijk bij - het totale besluitvor
mingspakket even helder en duidelijk blijft 
als het er nu ligt. Als aan die voorwaarde 
voldaan blijft, moet het kabinet met dit 
besluit naar mijn oordeel ook in het buiten
lands beleid goed uit de voeten kunnen. 
Mede daarom hecht ik aan die helderheid 
zoveel waarde." 
Kan de regering nu de komende anderhalf 
jaar stil en gerust gaan leven, alsof ze zat in 
een comfortabel ligmeubel? Nee, aldus de 
fractievoorzitter, ze zal met dit pakket aan 
de slag moeten. Dus op naar Moskou, om 
daar het aanbod toe te lichten en te 
onderstrepen. Dus naar de NAVO, om daar 
begrip te vragen voor het appèl dat Neder
land op de Sowjet-Unie doet. Als de 
Tweede Kamer volgend jaar geconfron
teerd wordt met de uitvoering van het nu 
voorliggende besluit, kan de regering ver
slag uitbrengen van haar bevindingen op 
dit terrein. 

Terughoudendheid 
De Vries herinnerde in zijn bijdrage aan het 
debat aan de grote betekenis die het CDA
ook krachtens zijn program- hecht aan de 
wapenbeheersing. Hij herinnerde aan de 
uiterste terughoudendheid die het CDA wil 
betrachten bij de invoering van nieuwe 
kernwapens en in de grote inspanning die 
wij ons willen getroosten om- zo enigszins 
verantwoord- van bestaande kernwapens 
af te komen. 
"Wij hebben dat bewezen bij de afwijzing 
van de neutronengranaat, bij onze opstel-
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ling ten aanzien van het 155 mm geschut, 
bij de rol die ons land gespeeld heeft bij de 
zogenaamde shift-studie, die tot de conclu
sie heeft geleid dat er nog 1400 kernkop
pen uit Europa verwijderd kunnen worden 
bovenop de 1 000 waartoe al in 1979 was 
besloten. Die grondtrek uit ons Program 
van Uitgangspunten werkt uiteraard ook 
door in ons verkiezings1;1rogram. Daarin 
pleiten wij onder andere-voor verhogmg 
van de atoomdrempel door vermindering 
van de soorten en aantallen kernwapens 
voor de korte afstand. En daarin pleiten wij 
ervoor dat de NAVO genoegen neemt met 
het minimum dat nodig is om een geloof
waardige afschrikking te garanderen. Dat 
minimum houdt in de mogelijkheid van een 
berekende zwakte, d.w.z. het in stand 
houden van een capaciteit die minder groot 
is dan die van de tegenstander, maar groot 
genoeg om eventuele agressieve neigin
gen van de tegenstander te ontmoedigen," 
aldus De Vries. 
Dat element van berekende zwakte her
kent het CDA terug in het kabinetsbesluit. 
Daarin wordt immers gesteld dat Neder
land - buiten het kader van een wapenbe
heersingsakkoord - geen aanleiding ziet 
tot plaatsing van kruisraketten als de glo
bale verhouding van 2:1 in het voordeel 
van de Sovjet-Unie vanaf heden niet verder 
verslechtert. 
Afsluitend sprak Bert de Vries waardering 
uit voor het besluit zoals dat thans voor ons 
ligt. "Waardering voor de helderheid van 
het besluit dat de regering heeft genomen. 
Een besluit waarin een goed evenwicht is 
gevonden tussen zorg over de wapenbe
heersing en solidariteit met de NAVO. Een 
besluit waarin voldoende doorklinkt dat 
wapenbeheersing vooral in bondgenoot
schappelijk verband moet worden nage
streefd, maar waarin ook getracht wordt 
door een eigen appèl op de Sovjet-Unie 
een kleine doorbraak te bewerkstelligen. 
Een besluit dat juist daardoor ook moet 
kunnen bijdragen tot het overbruggen van 
de spanningen die in de politiek en in de 
samenleving rond de kernwapenproble
matiek zijn ontstaan. 
Bij vrede en veiligheid gaat het om een 
zaak van heel de samenleving en bij het 
kernwapenvraagstuk gaat het om een zaak 
waarbij niemand het absolute gelijk aan 
zijn kant heeft. En ·daarom durf ik een 
beroep te doen op allen in deze Kamer om 
- of zij nu uiteindelijk voor of tegen dit 
besluit zullen stemmen - opnieuw en met 
een open instelling de discussie aan te 
gaan. Opdat wij eindelijk eens ophouden 
om oorlog te maken over de vrede. Opdat 
wij als verantwoordelijke politici samen met 
onze bondgenoten ons samen weer in 
gaan zetten voor een veiligheidsbeleid dat 
het volk niet verdeelt, maar samenbindt!" 

Afloop nog onbekend 

Vergadering fractie 
op woensdag 

De CDA-Tweede Kamerfractie kwam voor 
het begin van het grote kernwapendebat 
nog een keer in vergadering bijeen. 
Tijdens deze fractievergadering werd zeer 
veel waardering getoond voor de bijdrage 
van Bert de Vries, een dag eerder aan het 
debat in de uitgebreide commissieverga
dering. Tijdens deze vergadering van 
woensdagmorgen zette De Vries de lijn 
uiteen die hij zou aanhouden voor het grote 
debat. Hij zou met name het belang onder
strepen van de Nederlandse missie naar 
Moskou en ingaan op het aantal kerntaken. 
De fractie stemde met die lijn in. Tal van . 
leden gaven de voorzitter nog de nodige 
suggesties mee. Om half drie woensdag
middag begon het debat. Op en om het 
Binnenhof werd een zogenaamde Omloop 
voor het Volk gehouden, waaraan duizen
den demonstranten meeliepen. De fractie
leden Frinking en De Boer kregen handte
keningen aangeboden die tijdens de zoge
naamde kerkwakes zijn verzameld. Het 
was bij het ter perse gaan van dit nummer 
nog niet bekend hoe lang het debat zou 
duren en- belangrijker nog- hoe de afloop 
ervan zou zijn. Daarover volgende week 
uitgebreid verslag in deze kolommen. <1111 

Partijvoorzitter Piet Bukman (/) en Harry Aarts 
(CDA-fractie) luisteren toe tijdens de UCV-• 
Defensie. 
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EUROPA 

Europese Gemeenschap heeft nieuwe impulsen nodig: 

Naar een West-Europees veiligheidsbeleid 
De hoogte van de Britse 
begrotingsbijdrage en het 
landbouwbeleid zijn problemen die het 
beeld van de EG hebben versterkt van 
een gemeenschap van melkplassen, 
boterbergen en nationalistische 
boekhouders. 
Voor de Raad van Ministers van de EG 
die op 24 en 25 juni in Fontainebleau 
bijeen zal komen staan deze kwesties 
nog steeds centraal op de agenda. 
Dat steekt wel erg schril af bij de hogere 
politieke idealen die de grondleggers 
van de EG dertig jaar geleden voor ogen 
hadden. 
Het is opmerkelijk dat de laatste tijd in 
gezaghebbende kringen steeds vaker 
de gedachte opkomt dat een nieuwe 
impuls voor de voortgang van Europa 
uit de politieke hoek moet komen: uit 
een nauwere samenwerking tussen de 
lidstaten m.b.t. het veiligheidsbeleid. 
Veiligheidsbeleid omschreven als: 
zowel defensie als wapenbeheersing en 
ontspanningspolitiek. 

Zulke denkbeelden worden vooral in lan
den als Frankrijk en de Bondsrepubliek 
geopperd, die ook de kern van zo'n samen
werking zouden moeten vormen. Achterlig
gende gedachte is dat na de Tweede 
Wereldoorlog tussen de lidstaten van de 
EG een lotsverbondenheid is gegroeid die 
het nu noodzakelijk maakt dat Europa 
geleidelijk aan de middelen gaat scheppen 
om ook op veiligheids-politiek terrein daad
werkelijk deze verbondenheid gestalte te 
geven. 

Voorstellen 
Met name François Milterrand is sinds zijn 
presidentschap de noodzaak van een nau
were samenwerking m.b.t. de veiligheids
politiek actief gaan uitdragen. Getuige zijn 
overeenkomst met de Bondsrepubliek ir. 
1982 over een versterking van de Frans
Duitse militaire samenwerking, en zijn toe
spraak in onze eigen Tweede Kamer begin 
dit jaar waar hij opriep tot een Europese 
Defensie Identiteit. De bouw van een eigen 
Europese observatiesatelliet in de ruimte 
zou daarvan het symbool moeten zijn. 
Waarriemers verwachten dan ook dat Mit
terrand op de top van Fontainebleau, 
waarvan hij voorzitter is, voorzichtig voor
stellen zal doen voor een nauwere samen-

22 

President Milterrand van Frankrijk. (foto ANP) 

werking op veiligheidspolitiek terrein tus
sen de tien lidstaten. 

Twee zuilen 
Zo'n samenwerking zou overigens een 
heel natuurlijk vervolg zijn op de tot nog toe· 
bereikte Europese integratie. Deze is hoe 
belangrijk op zich ook, slechts een tussen
station is op weg naar het grotere politieke 
ideaal van een verenigd en meer zelfstan
dig Europa. Een ideaal dat onlangs nog 
eens door het Europese Parlement is 
bekrachtigd door zijn voorstel om de 
lidstaten te laten opgaan in een Europese 
Unie. 
Verdergaande veiligheidspolitieke samen
werking is ook een door de Europese 
burger goed te begrijpen volgende stap die 
het hem makkelijker zal maken om zich 
met Europa te identificeren. 
Dit streven dient door Nederland dan ook 
actief te worden gesteund. Maar wel op 
één voorwaarde. En die is dat de noodza
kelijke Europese samenwerking op dit 
gebied geen afbreuk mag doen aan de 
samenwerking binnen het Atlantisch Bond
genootschap. Europa kan immers in de 
afzienbare toekomst nooit alleen in t .aar 
eigen veiligheid en defensie voorzien. De
ze kan uitsluitend worden gewaarborgd in 

actieve samenwerking met de Verenigde 
Staten. 

Principieel 

Juist de Nederlandse regering kan bij dit 
alles een belangrijke en misschien zelfs 
wel sleutel-, rol spelen. Meer dan de 
andere lidstaten wellicht vaart zij immers 
sinds de Tweede Wereldoorlog heel doel
bewust en principieel de koers van zowel 
de Europese integratie als van de Atlanti
sche samenwerking. Zo kan zij, onver
dacht voor iedereen, enerzijds een belang
rijke impuls geven aan een verdieping van 
de Europese samenwerking en anderzijds 
tegelijkertijd ervoor waken dat zulke sa
menwerking het Atlantisch Bondgenoot
schap niet schaadt, of nog beter: versterkt. 
Dat dat laatste heel goed mogelijk is blijkt 
bijvoorbeeld uit het feit dat de Amerikanen 
zelf, onder president Kennedy, al eens 
hebben gepleit voor een grotere Europese 
veiligheidspolitieke samenwerking, als 
tweede pijler van een echt "Atlantisch 
Partnerschap". 

Lange adem 
Zo'n Europees veiligheidsbeleid komt na
tuurlijk niet zo maar eventjes tot stand. Het 
is een zaak van lange adem, die geleidelijk 
aan moet groeien. Maar daarvoor moeten 
wel eerst een aantal concrete stappen 
worden gezet. Dat kunnen bijvoorbeeld de 
volgende zijn: 

-Versterking van de al bestaande politieke 
samenwerking tussen de ministers van 
Buitenlandse Zaken van de lidstaten, bin
nen het kader waarvan ook de ministers 
van Defensie regelmatig bij elkaar moeten 
komen. Zo kan geleidelijk aan een Europe
se identiteit worden opgebouwd inzake 
veiligheidspolitieke aangelegenheden in 
ruime zin: defensie, wapenbeheersing en 
ontspanning. 

-Versterking van de West Europese Unie 
(WEU), de oude Europese defensie orga
nisatie uit de jaren vijftig, o.a. door aanbie
ding van het lidmaatschap aan Ierland, 
Denemarken en Griekenland, de enige 
EG-landen die daar nog geen lid van zijn. 
Organiseren van Gemeenschappelijke zit
tingen van de Parlementaire Vergadering 
van de WEU en het Europese Parlement, 
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dat ook veiligheidsproblematiek bespreekt. 
Zo kan het denken over de Europese 
veiligheidssamenwerking een bredere en 
sterkere parlementaire basis krijgen. 

- Versterking van de conventionele Euro
pese defensie, onder meer door het aanha
len van de banden tussen Frankrijk en de 
NAVO-lidstaten. 

- Betere specialisatie en arbeidsverdeling 
op militair terrein. 

- Versterking van gemeenschappelijk on
derzoek en ontwikkeling, wapenproduktie 
en -standaardisatie. 
Van wezenlijk belang is om de samenwer
king vanaf de basis te laten groeien. Een 
mogelijkheid daarvoor is jonge Europea
nen in staat stellen om hun militaire dienst
plicht te laten vervullen in een gemeen
schappelijke Europese Vredesmacht, die 
aan de Verenigde Naties ter beschikking 
kan worden gesteld. 
Met zijn diepgewortelde Europese- en 
Atlantische overtuiging kan het CDA, zeker 
nu het zowel de ministeries van Buiten
landse Zaken als Defensie bemant, con
creet inhoud geven aan een verantwoorde 
tot standkoming van een Europees veilig
heidsbeleid. ~ 

Drs. W.G. Aldershoff 

INGEZONDEN· 

Uw MENING 
lndezerubriekwordenreactiesgeplaatstvanlezers. Opname in 
deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te 
betekenen. De redactie behoudt zich het recht van bekorting 
voor. 

Dankbaarheid ~,------~--------------------
Het is voor ons als kerkleden een geweldig 
bevrijdende ervaring de profetische uit
spraak te vernemen van de secretaris van 
de Raad van Kerken, ds. Van de Zee (NRC 
7/5): "Voorstanders plaatsing geen misda
digers". Daar wij in twijfel verkeerden of we 
dit waren, zijn wij de RvK zeer dankbaar. 
Bij enkele andere belangwekkende uit
spraken in dit artikel zouden we toch 
enkele vragen willen stellen. 
- "We lopen voor weinig weg en spreken 
ons dus uit of zullen dit nog doen over 
werkloosheid", enz. "Over het monetaire 
beleid zal men de RvK echter niet horen 
spreken, dat is ons te gecompliceerd". Het 
kernwapenbeleid dat te maken heeft met 
zeer gecompliceerde internationale ver
houdingen, kwantitatieve en kwalitatieve 
(kern)wapenevenwichten, militaire strate
gieën, enz., is voor de RvK kennelijk een 
niet-gecompliceerde zaak waarvoor je als 
kerk niet wegloopt en gedetailleerde con
crete politieke uitspraken kunt en moet 
doen? 
- "Dan kan het CDA alleen al om electora
le redenen niet heen om de uitspraken van 

de kerken tegen de kernbewapening". Zou 
de RvK écht bezorgd zijn over eventuele 
ongunstige verkiezingsuitslagen van het 
CDA. Een partij waarvan in verhouding tot 
andere politieke partijen zeer veel leden 
en/of kiezers ook lid zijn van kerken die 
aangesloten zijn bij de RvK? 
- "De kerken hebben met hunuitspraken 
in het v·erleden ook ernstige vergissingen 
begaan". Zou dit met de politieke uitspra
ken over kernwapens van enkele synode
meerderheden en de top van de RvK ook 
het geval kunnen zijn? 

Zou het toch niet beter zijn te bidden dat 
onze kerken, kerkorganen, dominees en 
priesters zich in een zeer redelijk functione
rende democratie als de onze beperken tot 
het verkondigen van het evangelie, gren
zen aan hun taak kennen en terughoudend 
zijn t.a.v. de politiek i.p.v. op te treden als 
waren zij een politieke actiegroep of vak
bond? Zou hun geloofwaardigheid als kerk, 
dominee of priester niet toenemen? 

J. C. Vulto, Brielle 

PARTIJ 
_NIEUWS. 
Spreekbeurten 
18 juni: 
S. Faber: Den Helder, gebouw Petit Nord, 
Hoorn. Aanvang 14.30 uur. 

21 juni: 
L. van Dalen: politiek café, Pulchri, Lange 
Voorhout 15, Den Haag. 20.00 uur. 

Afdeling Brabant 
Ledenvergadering 
bestmurdersveremdging 

Tijdens het Pinksterweekend hielden vredesactivisten een stille wake voor het huis van CDA
kamerlid Je/tien Kraaijeveld in het Noordhollandse Heerhugowaard. 

De Vereniging van Christen-demo
cratische gemeente- en provinciebe
stuurders Noord-Brabant houdt op 20 juni 
a.s. een ledenvergadering in Kasteel Mau
rick te Vught (langs de rijksweg Den 
Bosch-Bindhoven). Aanvang 20.00 uur. 
Opening door voorzitter mr. F. Houben en 
een bloemlezing door mr. A. A. M. van Agt. 
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hagendoorn 

taxateurs en 
expertises b.v. 

05970-14701 

Voor het regelen van brand-, 
water-, storm- en constructie

schaden van roerende en 
onroerende goederen. 

Paul Krugerstraat 1, 9671 AR Winschoten 

Postbus 163, 9670 AD Winschoten. 

e Woningbouw 
e Utiliteitsbouw 
e Renovatie 
e Restauratie 
eOnderhoud 

B.V. Bouw· en Exploitatie· 
maatschappij 
J. L. Schreurs 
Gasthuisgraaf 16 ' 
6136 KS Sittard 
Te I. 04490-16342. 

BETONFABRIEK 
A.M.HOEKE "VRIJENBAN'' 

BETONWAREN 
Rotterdamseweg 376. Delft 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909. 

DEPOTS VOOR 
CHEMISCH AFVAL 

De kern van dit rapport is een pleidooi om voor de 
inzameling en verwerking van chemisch afval uit 
huishoudens en kleine bedrijven lokale resp. regiona~ 
Ie depots in te richten. Voorts wordt onder meer 
aandacht besteed aan de Wet chemische afvalstof
fen. Rapport van de Werkgroep milieubeleid van de 
CDA-bestuurdersvereniging. 
25 pag., /4,50. 

Te bestellen door overmaking op giro 3930421 t.n.v. 
CDA-bestuurdersvereniging, Den Haag, onder ver
melding van de titel. 
Voor verenigingsleden is deze brochure gratis ver
krijgbaar. 
CDA-bestuurdersvereniging, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. 070-924021. 

Gilll!JWllil!JUJl.DUCB 
l!IWW1]QO~ ~UJ 

aJilll!JU($01]l!JQill 

HAWEEs.v. 
buro voor architectuur en design 
gespecialiseerd in 

e Rekreatieprojekten 
e Bedrijfsgebouwen 
e Utiliteitswerken 
e Burgerbouw 
• Woningbouw 
e Particuliere bouw 

Burg. Visserwerf 42 
2975 BP Ottoland 
Tel. 01844-1800 



WEEKBLAD VAN HET CDA 

Premier Lubbers 
over de 

• economie, 
de coalitie 
en het CDA 

Wethouder Hoen 
komtopvoor 
echte minima 

Bisschop omers 
overkerken 

.. k 

Mariënburg
groep vraagt 
nieuwelan 
inRK-Kerk 

\ 

Bert de Vries 
gaat met frisse 
moedverder 
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CDA christen 
der11ocratisch 
appel 

De CDA-TWEEDE KAMERFRACTIE 
roept sollicitanten op voor 2 part-time 
functies: 

a. een adjunct-beleidsmedewerk(st)er fractiecommissie Onderwijs; 
b. een adjunct-beleidsmedewerk(st)er bij het sociaal-economisch en 

financiële. :bJo~ ... 
. ' .. ';.,:'. 

Functie-informatie:· 

Primair zal de aan te stellen medewerker worden belast met het onderhouden van contacten met 
personen/organisaties, die de fractie benaderen over vraagstukken op genoemd beleidsterrein, waarbij 
gedacht wordt aan het afhandelen van telefoongesprekken, voeren van correspondentie e.d. 
Naast deze contactfunctie zal zij/hij voorts belast worden met organisatorische taken en(beleids)ondersteu
nende werkzaamheden. 

Voor beide functies wordt een opleiding op HBO-niveau gevraagd, alsmede kennis van en belangstelling voor het betreffende 
beleidsterrein. 
Duidelijke verwantschap met de uitgangspunten van het CDA wordt verwacht. 
Leeftijd niet ouder dan 30 jaar. 
Salaris, afhankelijk van leeftijd en ervaring, van f 2.477,- tot f 3.726,- bruto per maand, excl. AOW-compensatie en 7%% 
vakantietoeslag, op basis van een 40-urige werkweek. 

Werktijden: dinsdag, woensdag en donderdag van 9.00-17.30 uur. 

Sollicitaties gaarne vóór 10 juli a.s. richten aan de ambtelijk secretaris van de CDA-Tweede Kamerfractie, mevr. A. M. C. Reuchlin, bij 
wie ook inlichtingen kunnen worden ingewonnen. 
Adres: Postbus 20018, 2500 EA 's-Gravenhage. Tel. 070-614911, tst. 2022. 

Het CDA is uitgever van het weekblad , ,CD/ ACTUEEL" en het ledenblad de , ,CDA-krant". 
Wegens vertrek van de huidige functionaris ontstaat op korte termijn een vacature voor de 
functie van 
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REDACTIESECRETARIS I EINDREDACTEUR (m/v) 
De redactiesecretaris is een van de stafmedewerkers van het CDA-secretariaat. Hij/zij 
fungeert als professionele ondersteuning ten behoeve van de redactiecommissie. Hij/zij 
wordt geassisteerd door een part-time bureauredacteur en een bureau-secretaresse. 

CDACTUEEL 

CDAkrant 

Condities 

De werkzaamheden van de redactiesecretaris bestaan uit: 
* het voorbereiden van de wekelijkse redactievergaderingen 
* de uitvoering van de redactiebesluiten 
* het voeren van correspondentie 
* de eindredactie en opmaak van bovengenoemde bladen 
* het leveren van eigen redactionele bijdragen. 

Functie-eisen 
* redactionele ervaring, bij voorkeur ook in de eindredactie 
* ervaring als opmaak-redacteur 
* onderschrijving van de CDA-uitgangspunten. 

Geboden wordt een volledige betrekking met een proefperiode van 2 maanden, waarna vaste aanstelling 
kan volgen. 

Het salaris en secundaire arbeidsvoorwaarden zijn nader overeen te komen. 
Nadere informatie over deze functie kan desgewenst worden verkregen bij de huidige functionaris de heer 
C. P. van Santen of bij adjunct-secretaris drs. C. Bremmer, tel. 070-924461. 
Schriftelijke sollicitaties binnen 14 dagen te richten aan drs. M. Smits, secretaris CDA, p/a Dr. Kuyperstraat 
5, 2514 BA Den Haag. 
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Gesprek met minister-president Lubbers 
Het mag er bij het CDA niet om gaan met welke partij het nou het plezierigst 
regeren is. Aldus premier Lubbers op een vraag van dit blad of er na verkiezingen 
ook een CDA-PvdA-kabinet mogelijk is. Deze week deel twee van een uitgebreid 
vraaggesprek dat Ben Pauw met de premier had en waarin dieper ingegaan 
wordt op het sociaal-economische beleid, de verhouding CDA-VVD en de koers 
van het CDA. Pagina 6, 7, 8. 

Kerk en politiek 
In dit nummer aandacht voor twee onderwerpen op het terrein van kerk en 
politiek: 
- Jan van den Assem en Maria Chorus hadden een uitvoerig gesprek met 
bisschop Bomers van Haarlem. Pagina 12, 13 . 
..:.. Maria Chorus sprak voorts met deken Bijl uit Tilburg die actief is in de zgn. 
Mariënburggroep. Pagina 14. 

Interview wethouder sociale zaken 
"Ik denk dat de gemeente veel kan doen als het gaat om de positie van de 
minder-draagkrachtigen. leder tientje tariefsverhoging minder is misschien niet 
zo veel, maar voor mensen in deze categorie toch erg belangrijk. In die richting 
moet je dan ook werken." Aldus CDA-wethouder Jan Hoen van sociale zaken in 
Maastricht. Ton Huijssoon sprak met hem. Pagina 15, 16. 

Huib Eversdijk, Bert de VriesenGerrit van Dam tijdens het debat over de uitvoering van de abortuswet. 

Fractie 
De Tweede Kamer is op reces. Voorlopig dus de laatste berichten in de 
fractierubriek. Pagina 16, 17. 
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COLUMN 

De medische wetenschap in Nederland he.ett weer~eq triomf toegevoegd 
aan haar lange reeks van successen. De eerliteharttrt~nspl:antatie is een 
feit. Lof voor de kundigheid van de chiru~gen, feliç{f$ties\to9rde Pt~~ient. 
Met de manier waarop een en ander g,egaa}:l i$ ~1"1 ik .~nte~ O)inq~r 
gelukkig. Maandenlang is er tusseneen aantathartcen,ra'gev9chten over. 
de vraag wie harttransplantatie. zou gaan uitvoe~en. [)e h~~endie pij deze. 
discussie betrokken waren konden het .... uiter:~rdztu.t~ ~tit~st ~eggen -
niet eens worden. Vermoedetijk. onder de niet liltgesproken gedachte: 
ieder voor zich en GOd voor ons allen .• is men uit elkaar ~egaa.n.Dij!<zicht · 
heeft de wedloop die toen ontstond gewonnen, ~~W~f'l een geknars (Ier 

·tanden bii de . andere centra; Maar [)îjkzicht ma~/ de Y(edlo'op .. ·.dan 
gewonnen hebben het staat nog gehe:ertecbezien of (fle()yerwinning ~ê·n 
permanent karakter zal krijgen. De meeste politici houden qtet van 

· voldongen feiten. . .. ·. . ·. . . ..... · •. · · ... ····•····. · .. · .... · .··· ... · •....••...•.... ···.••··· ...•...... ·· ... 
Maar voorlopig zal eerst ge Gezondheidsraad zîjn~vîes overQ.eze zaak af• 

· moeten ronden. Dan moet het kabinet zii · · qt~alen endan zal er 
in de Tweede Kamer nog slag worgengel .·. erde\\fe:J:lselijkhejdvan 

.· harttransplantatie leven namelijk vele m .· .. · . . • .··.·. < < < · · ·· 
Allereerst moët je je atvragenwie ·~n.·. ~n t~O(ter.>·· 
ziekenfonds? Zo'n dure ingreep in hect~iekel:\ft;)nds zat 
.gen zekeronder(fruk zetten, Sommige ns ·· · .· · · 
dat er· niet zoveel gemeen~Schapsgel 
een enkeling. Maarmogelijk zot( je h~. 

·· de ruimte die er nu \ftlordt gemaal<t • 
harttransplantatie is ongeveetvijf~eer . uur. 
dus voor iedere transplantatie ~ou dan hetf~~~ 
hartoperaties metvijf·dieJ:lenteyeonil:\d~ren. ~ 

. of zo'n ,,oplossing" . wel rect\tv · · · is ter) 
hartpatiënten die. anders geholpen .· .·... ... enikt(On 
pan is ook nog steeds de vraag aan deorqeof~r 
kan worden met b.v. ·België. Wij zoodenonsye ......•... unry~qJóel.~gen op 
bijvoorbeeld levertransplantaties. en Selgiê ZOU d&. harttraf'lsplantaties. 
kunnen doen. . .. ·. .· . · ·.· .. ·· ...... · .·. . •.... . . . .•. • .• .•... ···•·•· .... · .· .. · . · 
Voorlopig zijn er dus nog genoeg vraagtekens oitdewegte ruimenvoordat 
het groene licht kan worden gegeven. We zvnen inde komendediscussie 
voortdurend stuiten op de grenzen "an .de rneciische zorg~ qt:a.t rnaaktde. 
afWeging· extr.a moetlijk vooral omejat delosge~lagef') em9ties een zuivere 
discussie dreigen te. vertroebelen. Rechtvaardigheid te.gen()ver andere 
soorten patiënten en realiteitszin Zl.lllen in deze zaak hand in hand dienen 
te gaan. · · . .._ .. 

Tonde l(ok 
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Verschijning 
van dit blad 
In de zomerperiode zal CD/ACTUEEL 
gedurende een aantal weken niet verschij
nen. De eerstvolgende editie zal op 18 
augustus a.s. uitkomen. Door deze maat
regel kon de abonnementsprijs voor 1984 
op hetzelfde niveau gehandhaafd blijven 
als in 1983. 

Rectificatie 
In de CDA-krant van 23 juni zijn in het 
artikel van dr. LM. van Leeuwen naar 
aanleiding van het overlijden van mr. Y. 
Scholten helaas een aantal woorden weg
gevallen (nu cursief gedrukt). 
Wat betreft de verdiensten van mr. Schol
ten voor de Nederlandse politiek luidt de 
complete tekst als volgt: 
"Op 41-jarige leeftijd werd de op dat 
moment partijloze Ynso Scholten staatsse
cretaris van Onderwijs in het kabinet-De 
Quay. Zijn aarzeling ten aanzien van die 
benoeming werd weggenomen toen goede 
vrienden hem overtuigden, dat landsbe
lang prioriteit heeft boven andere belan
gen. 
Hij werd lid van de CHU en na een 
succesvol staatssecretariaat in 1963 mi
nister van Justitie in het kabinet Marijnen. 
Zowel als staatssecretaris als minister had 
de heer Scholten grote invloed op de 
organisatie van het omroepbestel. 
Na de val in 1965 van het kabinet-Marijnen 
keerde de heer Scholten niet meer terug in 
de actieve landspolitiek. Het is echter 
algemeen bekend, dat hij voor en achter de 
coulissen met name bij kabinetsformaties 
en -informaties een belangrijke rol is blijven 
spelen." 
Excuus aan de schrijver en lezers voor 
deze storende fout 
(Red.). 

--- AD\)~RT])2_ 
RSV-getuige: 
Mijn naam is Paashaas. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Tientje 
De minister van WVC kent ook In RTV
Iand zijn Pappenheimers. . . In het de
bat over de Media-nota maakte hij de 
Tweede Kamer heel praktisch duidelijk, 
dat het kabinet om financiêle redenen 
geen voorstander van een derde TV-net 
was. "Want," zei Brlnkman, "als men In 
Nederland" (in dit geval bedoelde hij 
H'sum) "zijn hand aanbiedt met daarin 
een aantal zilverlingen, dan reist het 
circus heel snel ult." 
Een kamermeerderheid van CDA en 
PvdA stelde de regering niettemln toch 
voor dat blok, maar het zou de eerste 
drie jaar de omroepbijdrage met niet 
meer dan I 10,- mogen doen toenemen. 
Binnen deze randvoorwaarde vroeg 
Brinkman eind maart het NOS-bestuur 
met spoed om advies over de program
matische, flnanciêle en technische mo
gelijkheden. 
Er kwamen twee alternatieven op tafel. 
Uitgaande van complete zendtijduit
breiding zou een derde programma tus
sen 19 en 23 uur 1 30 per geregl$treerde 
kijker vergen. Programmatisch en tech
nisch was die opzet Ideaal, maar kwam 
financieel ver bulten het Haagse net. 
Een gereduceerde opzet voor een nieuw 
net tussen 19.30 en 22.30 bleek echter 
voor I 9,15 te realiseren en daarvoor 
bleek een grote meerderheld van het 
NOs-bestuur te willen meegaan In het 
adviserende leger van generaal Pap
penhelm. 
Neemt de minister dit advies over, dan 
krijgen we ergens In 1986 een derde net 
van drie uur, waarvan de helft verkregen 
wordt door overheveling van program
ma's die nu nog op Nederland I of 11 
staan. De kosten leveren dan geen 
bijzondere problemen op, zo kreeg het 
N05-bestuur te lezen: NOS en kleine 
zendgemachtrgden (o.a. IKON en pol. 
partijen) verhuizen Immers met hun 
programma's naar het nieuwe net en 
behouden hun huidige financlêle en 
facilitaire middelen. De zendtijduitbrei
ding en de daarvoor te verschaffen 
mlddelen komen terecht bij de grote(re) 
omroeporganisaties op 1 en 11. 
Het lijkt zó praktisch, dat je je afvraagt 
waarom het NOS-bestuur pas op 22 juni 
tot deze reactie op de adviesaanvraag 
van 27 maart kwam. 
Als begin van deze omroep-rekening 
had COSA NOSTRA, het maandblad van 
de NOS-programmadlensten, trouwens 
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al In april doen weten dat het program
ma derde net klaar lag. Inderdaad: voor 
tien zilveren guldens ... 

COlACTUEEL 

Beleidsplan en 
emancipatie 
Het kabinet ·heeft een beleidsplan 
Emancipatie uitgebracht. Het lopende 
emancipatiebeleid is systematisch en 
overzichtelijk op een rij gezet en ge
toetst aan andere belangrijke beleids
doelstellingen. Er Is geen sprake van 
veel concrete nieuwe beleidsvoorne
mens. Toch is zo'n plan nuttig en nood
zakelijk wil men een verantwoord eman
cipatiebeleid voeren. 
Pikanter Is de filosofie waarop het be
leidsplan rust, de doelstellingen en uit
gangspunten voor de middellange en 
lange termijn. Sommige uitdrukkingen 
komen echt niet voor In het CDA ge
dachtengoed. Bijvoorbeeld: "institutio
nalisering van de sexualiteit In de maat
schappelijke organisatie", "structureel 
ongelijke machtsverhoudingen tussen 
mannen en vrouwen". Tegelijkertijd 
komt een CDA-kernbegrip als verant
woordelijkheid In het stuk niet voor. 
Ook uitgangspunten als "het bestaande 
huwelijksmodel wordt niet als enig uit
gangspunt genomen" en "het realise
ren van economische zelfstandigheld is 
een noodzakelijke, zij het geen voldoen
de voorwaarde voor emancipatie" doen 
In CDA-kring de discussie terstond In 
volle hevigheld ontbranden. Toch moet 
bij kritische beschouwing van het ~ 
leldsplan, worden geconstateerd dat 
het kabinet heeft geprobeerd een even
wichtige en verantwoorde uitwerking 
aan doelstenrngen en uitgangspunten te 
geven. Per slot van rekening wordt het 
stuk mede _gedragen door een groot 
aantal CDA-bewindslieden. 
En dat Is te merken. Een uitdagend 
emanclpatieplan. Laten we de hand
schoen maar kritisch-loyaal opnemen! 

CDACTUEEL 

Optimisme 
Na de zomer gaan we het derde parle
mentaire jaar van het kabinet-Lubbers 
In. Om het ondankbare werk van forse 
bezuinigingen en diepingrijpende maat
regelen verder af te maken. Hoe on-

dankbaar het type beleid ook moge zijn, 
dankbaar Is het om mee te helpen aan 
het velligstellen op lange termijn van 
een rechtvaardig stelsel van sociale 
zekerheld en aan herstel van de werkge
legenheid. Want daarop is en blijft het 
beleid gericht. 
Niemand heeft nog het tegendeel kun
nen bewijzen, dat het vooral aan het 
beleid van het kabinet-Lubbers Is toe te 
schrijven dat ons land In een veel betere 
positie is komen te verkeren om mee te 
profiteren van het intérnatlonale econo
!fllsche herstel, waarvan het afgelopen 
Jaar steeds duidelijker sprake is ge
weest. 
Wij hebben altijd beseft, dat het beleid 
de werkloosheid niet In één klap kan 
oplossen. Daarvoor is niet alleen een 
betere economie nodig, maar ook een 
herverdeling van arbeid door o.a. ar
beidstijdverkorting, en daarvoor ligt In 
eerste instantie de verantwoordelijk
held bij werkgevers en werknemers. In 
een Interview elders In dit blad spreekt 
de premier over een verschuiving iri het 
kabinetsbeleid van no~nonsense naar 
mildheid. Daarmee bedoelt hij waar
schijnlijk niet, dat- nu het economisch 
wat beter gaat - we de remmen in de 
publieke uitgaven weer los kunnen 
gooien. Want zover zijn we nog lang 
niet. In dit verband voorspellen de eco
nomische deskundigen van de SER 
over 11f2 jaar al weer een conjuncturele 
omslag. Terecht bepleiten zij daarom de 
economische ruimte die nu door een 
betere economie ontstaat te gebruiken 
als een appeltje voor de dorst voor als 
die neergang inderdaad werkelijkheld 
wordt. We moeten nu de flnanclêle 
positie van de overheid en het bedrijfs
leven versterken zodat ze straks tegen 
een stootje kunnen. Bovendien zou het 
te overwegen zijn de voorgenomen las
tenverlichting voor burgers en bedrijfs
leven nog maar een jaartje door te 
schuiven, zodat de bestedingen dan 
een extra injectie krijgen. Al met al, zijn 
we er nog lang niet, ondanks de door
tastende en juiste maatregelen van het 
kabinet-Lubbers. We moeten oppassen 
voor al te groot optimisme. 

CDACTUEEL 

--- A"O\)~RTJe_ 
Voordeursuilkering door de achterdeur af. 
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INTERVIEW 

Wordt het kabinetsbeleid inzet van de 
volgende verkiezingen, die als alles goed 
gaat begin 1986 plaatsvinden? 
"Voor een goed deel valt het eigen CDA
beleid samen met dat van het kabinet. 
Maar op een aantal punten zal het ervan 
afwijken. Verschillen met de VVD zijn er nu 
vooral wat betreft immateriële onderwer
pen. Daarnaast zal het CDA een aantal 
zaken willen herwaarderen, in de geest van 
hoe nu verder na deze kabinetsperiode? 
Hopelijk zal de herziening van het stelsel 
van de sociale zekerheid afgerond zijn, 
maar er zullen belangrijke vragen overblij
ven rond het vraagstuk van de deregule
ring (het terugtreden van de overheid). Dan 
is er het vraagstuk van de handhaving van 
de rechtsorde. Er gebeurt van alles op 
deze terreinen in het kabinetsbeleid. Van
daar de behoefte straks om alle zaken nog 
eens op een rijtje te zetten en opnieuw te 
doordenken. Al met al een behoorlijke 
ruimte voor een eigen CDA-program, dat 
vooral centraal moet staan in de verkiezin
gen, ook al is het tegelijkertijd waar, dat 
vanuit electorale overwegingen het ge
voerde beleid een nadrukkelijk stempel zal 
krijgen." 

. Zal Ruud Lubbers dan lijsttrekker zijn? 
"Ja kijk eens. . . Ik heb daar nog weinig 
over nagedacht. Ik heb van mijn vader 
geleerd: Je doet gewoon je werk en dan 
komen de dingen wel. Ook hier spelen 
gezond verstand en politieke integriteit 
mee: je bent vol overtuiging met het CDA 
bezig, dan moet je daar ook beschikbaar 
voor zijn. Of ik· bang ben dat ik met een 
CDA-program de verkiezingen in zou moe
ten dat misschien op een aantal punten 
afwijkt van het kabinetsbeleid? Neen, die 
spanning is er altijd, omdat wij nu eenmaal 
een stelsel van coalitievorming kennen. Er 
kunnen natuurlijk altijd nieuwe omstandig
heden zijn, waar het beleid straks antwoor
den op moet geven, die er nu nog niet zijn." 

Uitgaande van een parlementaire meer
derheid straks, zal een coalitie met de 
PvdA mogelijk zijn. Of wordt het weer de 
VVD? 
"Het mag er bij het CDA niet om gaan, met 
welke partij het nou het plezierigst regeren 
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Vorige week praatte Ben Pauw in de CDA-krant met CDA-premier Ruud 
Lubbers na over het kruisrakettendebat in de Tweede Kamer. Een 
meerderheid van de Kamer stelde zich achter het kabinetsbesluit, dat tot 
stand was gekomen na een laatste bod van de premier. Deze week deel 
twee van het uitvoerige vraaggesprek, waarin dieper ingegaan wordt 
op r:Je coalitie, het CDA en het sociaal-economische beleid. 

is. Centraal moet het program staan en 
vervolgens de bereidheid van andere par
tijen om bij geschil van opvatting toch tot 
bepaalde compromissen te komen. Dat ligt 
niet zo eenvoudig. Vanuit het kabinet 
bezien gaat het samen met de VVD prima, 
al moeten beide partijen natuurlijk wel eens 
inleveren en blijven er bepaalde risico's, 
maar zo is het leven nu eenmaal. En wat de 
PvdA betreft. . . (bijna plechtig fluiste
rend), dat is een héél wonderlijke partij en 
moeilijk voorspelbaar. Wonderlijk is, dat zij 
regelmatig zegt: indien wij in het kabinet 
zouden zitten zou dit of dilt een heel 

CDA-program centraal bij 
de verkiezingen maar 
gevoerd beleid zal ook 
nadrukkelijk stempel 

krijgen 

redelijk standpunt zijn, maar nu u het doet 
is het slecht. Dat maakt de marges ook zo 
onduidelijk. Wat het sociaal-economisch 
beleid betreft is het PvdA-denken nu "vol
gend"; zij vindt nu wat wij enkele jaren terug 
al meenden. Ze bestrijdt wat er gebeurt, 
maar komt later vaak met vrijwel hetzelfde. 
De PvdA is wel een politieke partij met heel 
veel discussie en beweging. Het is ook 
daarom moeilijk te voorspellen hoe de 
politieke verhouding tussen. PvdA en VVD 
en PvdA en CDA zich zal ontwikkelen. Een 
toenadering zie ik nu nog niet, integendeel. 
Daardoor is samenwerking (tussen CDA 
en VVD) niet alleen een gegeven, maar 
ook passend in het politiek klimaat." 

Beide coalitiepartners hebben de neiging 
het kabinetsbeleid naar zich toe te halen. 

Waar laat het CDA-denken zich zien in het 
beleid, het sociale gezicht bijvoorbeeld? 
"De CDA-visie op de samenleving komt 
duidelijk naar voren in het beleid voor de 
zogenaamde tussenstructuur, d.w.z. het 
gebied tussen overheid en individu. Kijk 
maar naar de tweeverdienerswet, de om
roepen en de eigen verantwoordelijkheid 
van de sociale partners. Punten die niet 
haaks staan op de VVD-visie, maar daar 
wel duidelijk een slag anders liggen. Ook in 
stijl van politiek en in onze verhouding met 
het maatschappelijk leven onderscheidt 
het CDA zich van de VVD, net als in het 
denken over de internationale politiek en 
ontwikkelingssamenwerking. Een ander 
punt is, dat men in de VVD nog al eens 
denkt dat als het met de economie beter 
gaat de sociale vraagstukken - minima, 
herverdeling van arbeid e.d. - zich ook 
vanzelf oplossen. Het CDA ziet dat anders. 
Tenslotte staat het CDA nogal geïsoleerd 
in vraagstukken van leven en dood, zoals 
abortus, euthanasie." 

Allemaal mooi, maar zijn deze CDA
kenmerken ook terug te vinden in het 
kabinetsbeleid, want dat was de vraag. 
"Zeker. Wat het eerste punt betreft- onze 
visie op overheid en samenleving- maken 
de liberalen het het CDA wel makkelijk, 
omdat zij principieel de nadruk leggen op 
de verantwoordelijkheid van het individu en 
-met ons- menen, dat de overheid op een 
aantal terreinen té ver is doorgeschoten.ln 
het buitenlandse beleid komt de CDA-visie 
vrij vanzelf tot uitdrukking met CDA
ministers op Buitenlandse Zaken en De
fensie, ook al staan de internationale ver
houdingen in een gure wind, door de 
polarisatie die ook internationaal sterk 
aanwezig is. Het derde punt - de "sociale 
antenne" - vind ik "een zorgen-punt". Ik 
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zeg niet dat we te kort schieten, maar het 
kost iedere keer een geweldige inspanning 
om het rond te krijgen met de echte 
minima, de opeenstapeling van inkomsten
verzwaringen door allerlei maatregelen. 
Daar pieker ik wel eens over, of we daar 
voldoende aan doen. De balans is ook op 
dit punt- denk ik- positief, maar het vraagt 
een bijzondere waakzaamheid van fractie 
en partij. Ook over de jeugdwerkeloosheid 
ben ik zeer bezorgd. Daar willen én CDA én 
VVD volop, maar het gestalte gever via de 
sociale partner hapert: sociale partners 
zouden dat echt tot eerste prioriteit moeten 
maken. Wat het vierde punt betreft - het 
vraagstuk van leven en dood - vraagt 
gelukkig op dit moment geen bijzondere 
accentuering, omdat het'niet actueel aan 
de orde is." 

Aan welke onderwerpen moet het CDA 
bijzondere aandacht besteden bij de voor
bereiding van het komende verkiezings
program? 
"We moeten zeker proberen naar wat 
nieuwe elementen te zoeken. Dépolarise
ring is zo'n sleutelbegrip voor het CDA. Kijk 
naar het kernwapendebat, daar zat toch 
zo'n felheid en agressiviteit in! Er is sprake 
van een toenemende polarisatie. Kenmerk 
van het CDA zou moeten zijn, dat het daar 
niet aan meedoet, dat moeten we maar aan 
anderen overlaten. Het CDA staat toch 
vaak vrij eenzaam en trekt veel irritatie naar 
zich toe in de machtspositie, waarin we 
terecht komen doordat andere partijen 
elkaar uitsluiten. Het proberen te verbinden 
in de samenleving moet een belangrijk 
CDA-streven zijn. Mogelijke thema's zijn: 
de rechtsstaat, het vraagstuk van emanci
patie en arbeidsverdeling, onderwijs, de rol 
van de overheid i.v.m. het proces van 
deregulering, een fundamentele tolerantie 
in een pluriforme samenleving en een 
nadere waardering van ons internationaal 
optreden." 

Staat de no-nonsense befladering van het 
kabinet daarmee niet op gespannen voet? 
"Ik vind van niet. Want met het streven van 
het kabinet om te stimuleren dat in en door 
een nieuwe generatie fris tegen de dingen 
wordt aangekeken staan we middenin het 
CDA-denken. Ik heb zelf destijds in jullie 
blad voor het eerst van "no-nonsense 

-------·--·~------

Ik meen echt dat we de 
sociaal-economische 

doelstelling van het kabinet 
gaanhalen 
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beleid" gesproken, maar de ma.nier waar
op dat etiket wordt gebruikt is vaak erg 
eenzijdig. Daarom denk ik dat we moeten 
zoe~en naar een typering van het beleid, 
zeker voor de volgende periode. 
In feite doet zich al een verschuiving voor 
van no-nonsense naar een zekere mild
heid. Dat kan ook, omdat een aantal 
noodzakelijke maatregelen getroffen zijn. 
We moeten wel doorgaan met dat beleid, 
maar het heeft iets minder provocerends 
en hards in zich. Wat meer mildheid en wat 
minder no-nonsense. Anderzijds is er bui
ten het sociaal-economische nog veel te 
doen; denk met name aan de rechtsstaat." 

Is die mildheid gebaseerd op een optimisti
sche kijk op bijvoorbeeld het sociaal
economisch beleid? 
"Ik meen echt, dat we de sociaal
economische doelstellingen van het kabi
net gaan halen. Dat is op zich vrij uniek in 
de Nederlandse politiek en is een reden 
voor optimisme. Maar is het dan allemaal 
mooi? Neen, omdat we blijven zitten met 
een té hoge werkloosheid. De "sociale 
innovatie" - herverdeling van werk, deel
tijdbanen e.d. - verloopt traag; op het 
gebied van de arbeidsverhoudingen zijn 
we echt traag conservatief." 

Lubbers pakt een papier, dat hij speciaal 
voor de ministerraad heeft laten samen
stellen, een overzicht van allerlei kabinets
maatregelen om de pijn van de werkloos
heid wat te verzachten. "Kijk" - zegt hij -
"er blijkt als je alle cijfers op een rijtje zet in 
de praktijk toch aanzienlijk meer te gebeu
ren dan men vaak denkt. Misschien zijn we 
als kabinet wel te defensief in onze presen
tatie. 
In het derde spoor van het kabinetsbeleid 
is een heleboel in ontwikkeling, vooral voor 
jongeren. Er staan heel wat stekjes uit. Die 
moeten nu wortel gaan schieten." 

De herbezetting van arbeidsplaatsen die 
ontstaan door arbeidstijdverkorting vlot al
leen nog niet zo erg? 
"Ik heb laatst een sommetje gemaakt. Ik 
denk dat we nu de situatie kunnen gaan 
bereiken dat de aanwas van de beroepsbe
volking kan worden opgevangen met een 
combinatie van nieuwe werkgelegenheid 
en herverdeling van werk. Door de hogere 
economische groei zal de werkgelegen
heid in het bedrijfsleven méér kunnen 

toenemen dan de collectieve sector in
krimpt. Maar een echte daling van de 
werkloosheid is nog ver weg, dat zie ik in 
deze kabinetsperiode nog niet gebeuren. 
Dat doet zich pas voor als de effecten van 
herstel van de marktsector en herverdeling 
van werk gaan samenvallen met een ver
mindering van het aantal werkzoekenden. 
Bij de daling van de werkloosheid gaat de 
psychologische omslag vooraf aan de sta
tistische. Net als bij de beurs: eerststijgen 
de koersen en pas later herstelt de econo
mie zich. Er is nu veel minder doemdenken 
dan zo'n jaar of twee geleden, vooral veel 
jongeren geloven er weer een beetje in, 
ook al zijn er naar de statistiek gemeten 
nog zeer veel jongeren werkloos." 

Er is door de vakbeweging gezegd: als de 
huidige loonmatiging van werknemers niet 
leidt tot meer arbeidsplaatsen is het gevaar 
van een loon-explosie aanwezig. 
"Natuurlijk heb ik over bepaalde verschijn
selen wel eens zorgen, maar ik heb ver-

(vervolg op pagina 8) 
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INTERVIEW 

(vervolg van pagina 7) 

trouwen in de sociale partners. Het trauma 
over "massale ontslagen en inkrimpingen" 
die te hoge kosten van het bedrijfsleven 
voor de werkgelegenheid hebben aange
richt zal zeker nog een belangrijke rol 
spelen. Ja, het kabinet zal zich passief 
blijven opstellen op dit punt. Alleen zullen 
we wel proberen om het resultaat van de 
ombuigingen te gebruiken voor een verla
ging van de belasting- en premiedruk. 
Want waardoor ontstaat zo'n dreiging van 
loon-explosies? Deels door het gevoel dat 
er schaarste is, te weinig wordt betaald en 
de winsten te hoog zijn. De winsten gaan 
inderdaad omhoog, dus dat is een risico. 
Nog belangrijker is echter het gevoel, dat 
men van het loon netto te weinig over
houdt, omdat er zoveel belasting en pre
mies van af gaan, en doordat de prijzen 
stijgen. Wanneer de belasting- en premie
druk dus wordt verminderd en de prijzen in 
de hand worden gehouden- zoals gebeurt 
- kan dat de druk van looneisen verminde
ren." 

Veel mensen dreigen door allerlei 
koopkracht-aanslagen door de bodem te 
zakken. Hoe lang moet dat nog doorgaan? 
"Er zijn door verhogingen van tarieven en 
huren inderdaad aanslagen op de koop
kracht geweest. Wat dat betreft verwacht ik 
echter niet nog meer nare dingen. Daar
naast is het natuurlijk zo, dat door de 
huidige bevriezing van de minima de koop
kracht daalt zoveel als de prijsstijging is. 
Met ieder jaar enkele procenten prijsstij
ging zit in dat sluipende proces het echte 
probleem. De bevriezing zal nog wel even 
onvermijdelijk zijn. Dat betekent dat de 
druk op de echte minima groter wordt: 
meer mensen zullen in aanmerking komen 
voor de extra toeslag en dat zal grotere 
bedragen vergen. Het kabinet zal daarin 
vrij ruimhartig moeten zijn met het perspec
tief van economisch herstel." 

Betekent een ruimhartige opstelling ook 
het achterwege laten van voorgenomen 
kortingen, stelselherziening sociale zeker
heid e.d.? 
"Je ziet in feite toch al dat bepaalde 
voorgenomen maatregelen van de stelsel
herziening naar de horizon verschoven 
zijn, zoals de duur van de loondervingsver
zekeringen en een snelle terugval naar de 
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Die opeenstapeling van 
inkomstenverzwaring

dáár pieker ik wel eens over 

Een goed CDA-lid zou zich 
niet alleen maar in 

vergaderingen met de 
samenleving bezig moeten 

houden 

bijstand. Het moeilijkste punt zit niet in een 
gelijktrekking van de uitkeringsniveaus op 
70%, maar in de vraag wat er daarna nog 
zou moeten gebeuren." 

Premier Lubbers vindt niet dat er een 
fundamentele wijziging moet komen van 
het niveau van het minimumloon en van de 
minimum sociale uitkeringen. Door de be
vriezing heeft in feite een structurele aan
passing plaatsgevonden. "Maar de over
gang naar een geheel nieuw minimum
niveau zie ik niet zitten," zegt hij. Van een 
koppeling van minimum-uitkeringen aan 
het minimumloon is volgens hem nog 
steeds sprake, al is er- door de bevriezing 
- momenteel geen koppeling aan de be
perkte welvaartsverbetering. "Maar" -
zegt hij - "op een zeker moment zal die 
koppeling aan de welvaartsverbetering 
weer worden hersteld. Met andere woor
den: de koppeling als zodanig blijft be
staan, al is in de praktijk misschien sprake 
van een koppeling op afstand of van een 
beleidsmatige koppeling. ' 
Hij houdt er rekening mee, dat we bij de 
herziening van het stelsel van sociale 
zekerheid eerder dan voorzien zullen aan
lopen tegen de grenzen van systeemwijzi
gingen. "Dat betekent echter niet dat er 
minder wordt omgebogen, maar het zal 
zich vertalen in een langere bevriezing van 
de uitkeringen. Als om politieke redenen 
bijvoorbeeld wordt afgezien van de door 
ons voorgestelde glijdende schaal in de 
hoogte van de uitkeringen, dan zullen we
zo vrees ik - weer moeten terugvallen op 
een langere algemene bevriezing, inclusief 
de minima." 

Het CDA tenslotte. Nog al wat mensen 
voorspellen het CDA g e e n voorspoedi
ge toekomst. Zie ook de dalende opiniepei
lingen. 
"Inderdaad is er een trend, dat het CDA 
een kleiner deel van het electoraat krijgt, 
ook al is die trend niet te zien in de uitslag 
van de Europese verkiezingen. Hoofdoor
zaak is de deconfessionalisering. Natuur
lijk was die er ook in de jaren zeventig al. 

Maar we hebben een geweldige "kick" 
gehad van het oecumenisch samengaan, 

maar dat punt is nu a.h.w. verbruikt. Blijft 
over een samenleving met als onder
stroom een verdere deconfessionalisering. 
Per persoon, maar ook wat de organisaties 
betreft. Daarnaast zijn er natuurlijk ook 
factoren die te maken hebben met het 
beleid. De uitstraling van het beleid is een 
moeilijk punt en wordt door de oppositie 
breed uitgemeten. Natuurlijk kost dat stem
men van mensen, die niet bereid zijn de 
consequenties van het beleid te aanvaar
den. Misschien kun je dat wat tegengaan 
door een wat meer agressief beleid, maar 
ik bepleit dat niet, want dan zouden we op 
dat punt de WD gaan copiëren; en dat is 
niet verstandig. De verbetering moet denk 
ik met name aangrijpen op een tweetal 
punten. Ten eerste, zien af te komen van 
interne verdeeldheid en ons wat zelfbe
wuster oriënteren op dat deel van onze 
samenleving, dat wel degelijk gelooft in de 
waarden en vernieuwingskracht van onze 
christelijke beschaving. 

Ten tweede, moeten we ons nog meer 
afvragen, aan welk type CDA de opkomen
de generatie behoefte heeft. Daarbij moe
ten we zo helder mogelijke keuzes doen. 

Dat is niet zo eenvoudig, omdat we zowel in 
ons sociale als in ons ideologische profiel 
zelf een zekere aarzeling hebben: in welke 
mate willen we een confessionele partij 
zijn? Is het alternatief vlakheid of is het 
mogelijk om de jongeren aan te spreken?" 

De verzorgingsmaatschappij, ook een van 
de actuele CDA-thema's, is voor veel 
mensen nog erg vaag. Is er een garantie 
dat die gedachte ook in de praktijk een echt 
alternatief is voor enerzijds het PvdA
denken en anderzijds het VVD-denken? 
"Je hebt geen zekerheid, maar het kan 
wel. Naast het programmatische zou het 
CDA bij zich zelf nog eens te rade moeten 
gaan of het niet iets meer kan doen op het 
terrein van- zeg maar- het burgerinitiatief. 
De traditionele kaders zijn wat teruggelo
pen- gezondheidszorg, de kerk etc. Zou 
het- extreem gezegd- niet zo moeten zijn, 
dat leden van het CDA eigenlijk geen 
goede leden zijn als ze zich alleen maar in 
vergaderingen e.d. met politiek bezighou
den. Zouden ze ook niet een dienst aan de 
samenleving moeten verlenen in de vorm 
van vrijwilligerswerk, of in de zin van de 
diaconie, de sport of de bejaardenzorg. Dat 
geeft een uitstraling naar gemeenschaps
zin. Datzou mij reuze aanspreken. In wezen 
heeft het CDA die traditie altijd gehad. 
Buiten huis en werk hadden CDA-leden er 
haast altijd wel iets anders bij." <11111 

Ben Pauw 
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ZW ART ltiJIIi • • • •• 
Eindbalans 
Wat Nederland betreft ziet de eindbalans 
(van de Euro-verkiezingen) er weinig floris
sant uit: een nog vele lagere opkomst dan vijf 
jaar geleden, een groeiende Centrumpartij en 
(vergeleken met 1979) een pijnlijk verlies 
voor het CDA. Het laatste houdt overigens 
niet in, dat het CDA het bij de eerstvolgende 
Kamerverkiezingen ook slecht zal doen. Dan 
zullen de lijsttrekkers namelijk een heel grote 
rol spelen. Welnu, de PvdA verkeert in dat 
opzicht in grote problemen. En van Nijpels 
gaat de glitter ook wat af. Premier Lubbers 
daarentegen groeit in zijn rol als minister
president. Dat laatste zal het CDA waar
schijnlijk geen windeieren leggen. (Friesch 
Dagblad) 

Tenzij ... 
Als Lubbers zich in '86 zelf in de verkiezings
strijd werpt zal de verleiding - de cijfers van 
De Tijd~interview wijzen het uit - voor de 
VVD-kièzers aanzienlijk worden. Vooral nu 
het hem lukte de kernwapenzaak te overle
ven. En zeker als bij de volgende verkiezin
gen bij voorbaat duidelijk is dat de coalitie 
CDA-VVD wordt voortgezet. En die Kans is, 
dank zij het kernwapenstandpunt van de 
PvdA uiterst groot. Tenzij, tenzij . .. "(De Tijd) 

Struikelblok 
Zelfs CDA-dissident Beinema ziet nauwe
lijks kans op regeringssamenwerking met 
de PvdA, gezien de verschillen inzake de 
kruisraketten. Inderdaad is dat een enorm 
struikelblok. De vraag is overigens of de 
PvdA erg gretig moet zijn over een moge
lijke coalitie met dit CDA, dat zo duidelijk 
neigt naar een tweedeling in de Neder
landse politiek. Het is vooral de taak van 
de PvdA om het rechtse blok zo klein 
mogelijk te houden. Een relativering van 
het onvoorwaardelijk nee tegen de kruis
raketten (zoals IKV-secretaris Faber, D'66 
en de Beinema's graag zouden zien) is 
inhoudelijk door niets gerechtvaardigd en 
electoraal zelfs dom. (Jan Joost Lindner in 
de Volkskrant) 

Normale politiek 
Het gaat erom dat die raketten uit Europa 
wegkomen. En als er dan een plan ligt of als je 
de regering kunt overtuigen van een plan 
waardoor die raketten verdwijnen uit Europa, 
dan moet je daar ook de lasten van dragen -
zelfs als dat inhoudt dat die dingen bij 
voorbeeld twee maanden in Nederland opge
slagen moeten worden. Ik vind dat de meest 
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normale politieke redenering die je je kunt 
voorstellen (Mient Jan Faber in Vrij Neder
land). 

Te veel pressiegroep 
De verwijten uit de Vredesbeweging aan het 
adres van Faber zijn begrijpelijk. Overigens is 
het wel merkwaardig, dat ook de PvdA in dat 
koor meehuilt. Het bewijst dat deze partij zich 
te veel met het standpunt van een pressie
groep heeft vereenzelvigd. De PvdA heeft te 
weinig afstand genomen van de vredesbewe
ging. Het logisch gevolg daarvan is dat zij 
haar zoveel bredere politieke verantwoorde
lijkheid minder kon waarmaken. (. .. ) Het is 
de omgekeerde wereld dat uitgerekend het 
IKV de PvdA op het maken van die fout moest 
wijzen. (Willem Breedveld in Trouw). 

Trait-d'union 
De rollen zijn een beetje omgedraaid. Nu 
neemt de PvdA het meest radicale stand
punt in, en houdt het IKV de dialoog met 
het CDA open. Een paar jaar geleden was 
het IKV nog niet zo compromisbereid en 
verweet Faber de PvdA een slappe hou
ding. "Dat is waar" zegt Ter Laak- (voorzit
ter van de werkgroep Kerken in het IKV), 
"dat zie ik ook. Ik heb het gevoel dat wij de 
trait-d'union zijn tussen het CDA en de 
PvdA." (Vrij Nederland) 

Uitstel/afstel 
Het verbaast ons overigens niet dat Fabers 
nieuwe inzichten zijn komen boven drijven na 
het besluit van het kabinet inzake de plaat
sing van kruisvluchtwapens in ons land en de 
sanctionering daarvan door de Tweede Ka-

(Geknipt uit Trouw) 

• 
mer, inclusief enkele CDA-fractieleden die 
eigenlijk tegen plaatsing zijn. Dat besluit heeft 
concreet tot gevolg dat de kruisvluchtwapens 
nog niet zijn geplaatst. Het uitstel kan nog 
steeds leiden tot afstel. Dank zij hun bereid
heid tot een compromis hebben deze tegen
standers van plaatsing dat toch maar bereikt. 
Faber erkent daarvan nu de waarde. (Het 
Binnenhof) 

Uitstoten helpt niet 
Degenen in het CDA, die menen dat door 
uitstoting of uitrangering van personen de 
eenheid kan worden afgedwongen, hebben 
opnieuw hun ongelijk ervaren. Zo zal het 
blijven. De plaats van wie bezweken, verdwe
nen of verwijderd is zal altijd weer door 
anderen worden opgevuld. In het CDA zullen 
in persoonlijke verantwoordelijkheid getrok
ken grenzen een rol blijven spelen. Het (b.v. 
bij de kandidaatstelling) geforceerd onmoge
lijk willen maken ervan, zal paradoxaal ge
noeg de eenheid van die partij pas goed in 
gevaar brengen. (Willem Aantjes in Her
vormd Nederland). 

Discussie 
"Er waren (op de laatste partijraad van het 
CDA) acht mensen die het woord wilden 
voeren over de kruisraketten. Terwijl we 
vlak voor zo'n geweldige beslissing ston
den! Dat is toch onvoorstelbaar? In de AR 
zouden er minstens vijftig sprekers zijn 
geweest. Maar bij het CDA ontbreekt die 
politieke discussie totaal. Uiterst merk
waardig, en levensgevaarlijk voor een 
politieke partij." Maar toch, houdt hij vol, 
blijft er ruimte omdat het atoompacifisme 
gelegitimeerd is, de partij erop aanspreek
baar is. (De Groene Amsterdammer) 

Geen tweedeling 
Ik sluit overigens een tweedeling: een links en 
een rechts blok (in het Nederlandse politiek 
bestel) niet uit. Die wordt niet veroorzaakt 
door het CDA, maar door de kracht en de 
opstelling van de PvdA. Kijk, als zij alles wat 
zich ter rechterzijde van haar bevindt op een 
hoop schuift zonder daar naar de soms 
aanzienlijke nuances te kijken, is er voor die 
partij sprake van een tweedeling. Maar ik houd 
het erop dat er zeer grote verschillen bestaan 
in het blok ter rechterzijde van de PvdA en er 
dus niet van een tweedeling gesproken kan 
worden. (Ruud Lubbers in de Volkskrant) 
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SENAAT 

Behandeling begrotingen in Senaat 

Wint Eerste Ka~ner aan gewicht? 
De maand mei is een drukke maand 
geweest voor de CDA-fractie dus ook voor 
de Eerste Kamer. De Eerste Kamer zelf 
kwam zesmaal in vergadering bijeen en de 
CDA-fractie daarenboven nog een aantal 
malen in afzonderlijke fractievergadering. 
Indien het lidmaatschap van de Tweede 
Kamer niet als een part-time functie be
schouwd kan worden, dan is het in ieder 
geval het lidmaatschap van de Eerste 
Kamer dat zich steeds meer in die richting 
ontwikkelt. Behalve de behandeling van 
een aantal wetsvoorstellen waarvan de Wet 
op de woningsplitsing het belangrijkste 
was werd een groot aantal begrotingen 
behandeld. Begonnen werd met de begro
ting van Welzijn, Volksgezondheid en Cul
tuur. Namens het CDA voerden de heer 
Eijsink en mevrouw Uijterwaai-Cox het 
woord. 

Bij de beantwoording door minister Brink
man deed zich het merkwaardige ver
schijnsel voor dat de minister zich in de 
Eerste Kamer verontschuldigde voor de 
kritiek die hij uitte op het functioneren van 
de Tweede Kamer. Valt hieruit af te leiden 
dat de Eerste Kamer aan gewicht wint? 
Bij het beleidsdebat over Nederlands
Antilliaanse zaken voerde Von Meijenfeldt 
het woord en bij Economische Zaken was 
het Kaland. Bij de overige beleidsdebatten 
werd steeds met een tweetal sprekers 
opgetreden een enkele keer zelfs met een 
drietal (namelijk bij onderwijs). De reden 
hiervan ligt in een combinatie van twee 
factoren: in de eerste plaats de grote 
omvang van de CDA-fractie (26 personen) 
en vervolgens in de spreektijdentoedeling 
(meestal een half uur per begroting). Het 
principe der verdelende rechtvaardigheid 
brengt met zich dat elke CDA-spreker 
slechts een beknopte spreektijd heeft. Het 
merkwaardige verschijnsel doet zich voor 
dat de Eerste Kamer zichzelf een spreek- · 
tijdbeperking opgelegd heeft maar dat niet 
doet ten aanzien de bewindslieden die in 
haar midden slechts als gast aanwezig zijn. 
De kwaliteit van de discussie zou verbete
ren indien de spreektijdregeling minder 
strak gehanteerd zou worden. 

Bij Sociale Zaken en Werkgelegenheid 
voerden Franssen en Van Dalen het woord 
en bij Defensie waren het De Vries en 
Christiaanse. Bij het laatste debat waren . 
de televisiecamera's permanent aanwezig, 
helaas echter niet om de bijdrage vanuit 
het CDA te registreren. 
Aan twee beleidsdebatten zal hier wat 
ruimer aandacht worden geschonken, na-
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CDA-Eerste Kamerfractie: Andere opzet onder
wijs eventuele uitkomst van experimenten, géén 
doel. (foto ANP) 

meiijk die van Onderwijs en Wetenschap
pen en die van Landbouw en Visserij. 

Onderwijs 
Bij het onderwijsdebat voerde als eerste 
mevrouw Groi-Overling het woord. Met 
betrekking tot het voortgezet basisonder
wijs sprak zij haar zorg uit over de kwaliteit 
van het onderwijs, indien het huidige pluri
forme systeem zou worden vervangen 
door een éénsporig systeem. Geen be
zwaar werd geuit tegen het experimente
ren met nieuwe onderwijsvormen naast het 
bestaande onderwijs. Aangegeven werd 
dat de CDA-fractie geen hoge prioriteit 
hecht aan het invoeren van een nieuwe 
structuur: een andere opzet van het onder
wijs is slechts een eventuele uitkomst van 
het experiment, maar géén doel. Tenslotte 
werd gepleit voor hogere eisen bij de 
opleiding tot leerkracht. 
Behalve uit deze bijdrage v1elen ook duide
lijke geluiden te destilleren uit de overige 
bijdragen. Handriks drong er op aan enkele 
steunpunten van de Open Universiteit te 
openen in België. Uitvoerig besteedde hij 
aandacht aan een stiefkind van de Neder
landse christen-democratie: de positie van 
het Nederlands in Europa. Aandacht werd 
gevraagd voor de positie van het Neder
lands in Frans-Vlaanderen nu het Neder
lands als regionale taal in Frankrijk erkend 
is. Gepleit werd voor een onverkorte hand
having van de positie van het Nederlands 
op Europees niveau. · 

Op dit punt neemt de Eerste-Kamerfractie 
duidelijk afstand van de suggesties van 
sommige Europarlementariërs. En terecht! 
Eerbied voor eigen taal vloeit rechtstreeks 
voort uit het uitgangspunt rentmeester
schap. 

Pleurneekers telde in zijn maidenspeech 
onder andere het veelbesproken circulaire
beleid aan de orde. Aan de hand van een 
concreet voorbeeld illustreerde hij de_ on
mogelijkheid om aan de uit het BW voort
vloeiendeverplichtingen te voldoen; anders 
wordt het voor de burgers door de overheid 
onmogelijk gemaakt de wetten in acht te 
nemen. Het lijkt er op dat als één terrein 
voor deregulering in aanmerking komt, dit 
het onderwijsterrein is, vooral gezien de 
vrijheid van (in)richting. Met het laatste 
beginsel staat publicisering op gespannen 
voet. 

Landbouw 
Bij dit beleidsdebat pleitte De Jong voor 
extra onderzoek omdat juist daardoor in 
deze tijd van recessie het vernieuwend 
vermogen in deze sector versterkt kan 
worden. Gewezen werd op het gevaar dat 
de prioriteiten van het onderzoek verschui
ven van produkt- en produktiewijzen ge
richt onderzoek naar onderzoek betreffen
de de randvoorwaarden waaronder de 
landbouw kan worden beoefend (zoals 
milieu, welzijn, dieren etc.). Ook hier werd 
gewezen op het gevaar van een te grote 
regelgeving. 

Als laatste spreker vroeg Kruisinga aan
dacht voor de financieel-economische ge
volgen voor de overheid in de agrarische 
sector van de Brusselse akkoorden. Voorts 
wees hij op het grote belang van de 
Nederlandse landbouw voor de economie: 
de landbouw neemt een kwart van de 
Nederlandse export voor haar rekening. Bij 
zijn betoog tot terugdringing van de toxi
sche stoffen in onze omgeving en ons 
voedsel stelde hij dat daarbij de integratie 
van de belangen van landbouw en natuur
bescherming gewaarborgd dienen te zijn. 
Dit laatste is een typisch voorbeeld van 
christen-democratisch denken: de ver
schillende belangen moeten zoveel moge
lijk simultaan gerealiseerd worden! Indien 
de CDA-fractie voor dit soort taken oog 
houdt, bewijst zij ook inhoudelijk haar 
bestaansrecht! ~ 

mr. dr. A. Postma 
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KERK EN POLITIEK 

,,De bisschoppen 
moeten niet 

op de stoel van de regering gaan zitten" 
Uw wapenspreuk luidt: "Het woord van 
God laat zich niet in de boeien slaan." Een 
wapenspreuk van toepassing op een situa
tie onder een sinds 197 4175 steeds a theïs
tischer beleid van de regering van Ethiopië. 
Handhaaft u die spreuk in Nederland? 
"De wapenspreuk heb ik bewust gehand
haafd. Was de spreuk speciaal van toepas
sing op de situatie in Ethiopië met zijn 
kerkvervolging, de spreuk is nu nog van 
kracht. Immers, tegenstand tegen het 
woord van God is van velerlei aard en 
impliceert niet per se geweld, zo vind je ze 
bij jezelf bijvoorbeeld. De spreuk kan over
al gebruikt worden. In Nederland, met de 
zeer grote welvaart, eveneens. De mate
rialistische geest biedt een enorme tegen
stand tegen Gods woord, ondanks de 
absolute vrijheid van godsdienst. Het slui
pend materialisme, is in ons land een groot 
gevaar. De afnemende deelname aan het 
kerkelijk leven is hiervan een bewijs. 

De wapenspreuk is dus wel degelijk van 
toepassing op de situatie in Nederland. 
Bovendien houd ik vari deze wapen
spreuk." 

Honger 
Hij verbaast zich erover, dat hier de echte 
reden van de honger in Ethiopië niet in de 
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publiciteit uit de verf komt. De droogte is 
slechts beperkt gebleven tot een klein 
gebied. In het algemeen regent het in grote 
delen van het land veel meer dan zelfs in 
Nederland. Honger ontstaat voornamelijk 
door de collectivisatie van de landbouw, 
door de oorlogen en door de zware betalin
gen in natura aan de Sowjet-Unie voor 
geleverde wapens. "Er is na de val van 
keizer Haile Salassi, in de periode 1975/78 
een langdurige strijd geweest tussen de 
Chinees communistische lijn en de Russi
sche. De laatste heeft gewonnen. Hoewel 
de grondwet godsdienstvrijheid garan
deert, wordt het de gelovige Ethiopiërs niet 
gemakkelijk gemaakt. Godsdienst mag al
leen binnen het kerkgebouw uitgeoefend 
worden en er wordt op grote schaal geïnti
mideerd. Dikwijls worden kerken gesloten, 
omdat er zogenaamd wapens in gevonden 
zijn. Toch zijn er vele verzetsbewegingen 
onder de Ethiopische bevolking tegen het 
communisme." 

U vergelijkt de Kerk met een mozaïek. Er 
zijn kleurschakeringen. Vond u de kleuren 
té fel. . . of bent u na enige maanden als 
bisschop van Haarlem tot een andere 
conclusie gekomen? 
"De Kerk is uiterlijk een mozaïek, een 
éénheid. Er zijn inderdaad verschillende 

kleuren, maar zij blijven een eenheid vor
men. Als missionaris heb ik veel nagedacht 
over de tijd waarin de apostelen zich 
verspreidden. Hoe gingen zij te werk? Hoe 
organiseerden zij een kerk? Voor elk volk 
een verschillende, een eigen landskerk? 
Of één gemeenschap voor alle verschillen
de talen en culturen? Eén kerk met ver
schillende gezichten, pluriform, een een
heid in verscheidenheid waarbij pluriformi
teit overigens niet verward moet worden 
met pluralisme." Aldus de bisschop. 
Mgr. Bomers vergelijkt de kerk in Neder
land van nu met die van vóór zijn vertrek in 
1967. "De mensen zijn mondiger gewor
den in goede en in slechte zin. In goede zin 
hebben de katholieken een achterstand 
ingehaald. Geloofszaken waren voor de 
pastoor, zo werd eertijds gesteld. De 
katholieken zijn meer gaan nadenken over 
het geloof, weten er ook meer vanaf. 
Hoewel ... ik vraag me af of de gemiddel
de katholiek echte kennis heeft van bijvoor
beeld de resultaten van het Tweede Vati
caans Concilie. In Engeland waren letterlijk 
de teksten, de bronnen, in de kerken te 
krijgen. Ook de BBC gaf duidelijke informa
tie. In Nederland werd veel meer óver dan 
vanuit de bronnen van het Concilie gepubli
ceerd. 

De oorspronkelijke teksten, eventueel ver-
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taald, waren niet of moeizaam te krijgen." 
Negatief vindt Mgr. Bomers de luxe om 
constant de mond open te doen, de over
dreven vergaderziekte. "Er wordt veel te 
veel gepraat. Priesters hoor ik soms zeg
gen: "Ik ben met al dat vergaderen nauwe
lijks wijzer geworden. Had ik die tijd maar 
besteed om naar zieken te gaan, echt 
pastoràal werk te doen. Als Christus maar 
gestencild wordt," hoor je wel eens schert
send zeggen. Er wordt te veel in structuren 
en niet in ideeën gedacht. Vergeleken met 
Ethiopië is dat een hemelsbreed verschil. 
De kernvraag is daar, hoe kom ik aan 
brood, aan de eerste levensbehoeften. 
Daardoor gebeurt het pastoraal werk dich
ter bij de mensen." 

Zakelijk 
U pleit voor continuïteit. Vindt u, dat die 
continuïteit in katholiek Nederland schade 
aangericht is? Wij denken hierbij aan de 
uitspraken van de Mariënburggroep over 
oecumene. 
"De Mariënburggroep spreekt van polari
satie. Ik zie dat meer als een verscheurd
heid. Polarisatie, daar zijn twee polen voor 
nodig, die een eenheid vormen. Die in 
evenwicht tot elkaar staan. Ik kies meer 
voor de definitie verscheurdheid. In Neder
land is een bittere tegenstelling gegroeid. 

Daarnaast is veel waardevols te radicaal 
afgeschaft. De mensen gaan slordiger met 
geestelijke, waardige zaken om." 
Als voorbeeld noemt de bisschop de 
eucharistie-viering. 

"De hele kerk gaat tegenwoordig zonder 
diepe voorbereiding ter communie. Voor
bereiding is toch wel vereist! Je moet in een 
goede staat zijn, anders moet je eerst 
biechten. Oudere mensen vooral ervaren 
dat als nonchalant. Er wordt bijna niet meer 
gebiecht, maar het is wel regel in de kerk 
om minstens 1 maal per jaar te biechten. 
Die regels zijn niet doo; Vaticanum 11 
afgeschaft. De leer is niet veranderd." 
Maar pessimistisch is hij niet. Het Concilie 
heeft veel goeds gebracht. Er is o.a. 
besloten, dat de zondagsdiensten meer 
bijbelteksten zouden bevatten. Drie lezin
gen i.p.v. vroeger twee, nl. één lezing uit 
het Q.T., één uit de Brieven en één uit het 
Evangelie. Dat geeft meer schriftuurlijke 
verdieping. Nu moet men dat natuurlijk ook 
wel naleven." 

Hoe ziet u de plaats van de leek in de kerk, 
in Europa en in uw bisdom? 
"De inbreng van de leek heeft helemaal 
mijn zegen. Hoewel het woord leek in ons 
land door sommigen negatief wordt ver
staan, vind ik het een waardevolle term. 
Leek betekent lid van het Godsvolk. De 
actieve inschakeling van leken is een 
gevolg van de principiële stellingname van 
het Concilie, dat de kerk van het volk van 
God is. De leek vertegenwoordigt de kerk 
in de wereld, functioneert in maatschappe
lijke organisaties, in de politiek. De inbreng 
van de leek is altijd groot geweest, vroeger 
evenveel als nu." 

Kruisbestuiving 
In de relatie kerk-CDA zegt u dat er geen 
sprake van betutteling moet zijn. 
Denkt u meer aan wederzijdse beïnvloe
ding? 
De bisschop kaatst de bal terug. Vraagt 
ons hoe wij dat ingevuld zouden willen 
zien. Elkaars standpunten, die van de kerk 
en die van het CDA, zouden regelmatig 
besproken kunnen worden. Een soort he
dendaags ethisch reveil is in de meest 
letterlijke zin gewenst. Wij denken aan de 
gevolgen van bijvoorbeeld nieuwe medi
sche technologieën, aan abortus en eutha
nasie. Mgr. Bomers acht dit van: groot 
belang. 
"Daarnaast zal de leek, als lid van een 
politieke groepering, de kerk daarin verte
genwoordigen. Priesters daarentegen 
moeten liever niet de actieve politiek in-

Wat de Mariënburggroep betreft, eerst
daags. zal de bisschop een gesprek met 
enige ondertekenaars uitzijn bisdom heb
ben. "Ik zal een aantal kwesties uit de 
brochure zakelijk met hen bespreken. Ik zal .9 
geen partij trekken." ,g 
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gaan. Zij moeten een herder bij de mensen 
zijn. Natuurlijk mogen zij zich wel met de 
politiek bemoeien, een eigen oordeel heb
ben, maar hun taak ligt in het pastoraal 
werk. Spreken we over het overleg tussen 
de bisschoppen en politici, dan kan van 
kruisbestuiving zeker sprake zijn. 
De bisschoppen moeten echter niet op de 
stoel van de regering gaan zitten. Je moet 
kennis van zaken hebben voor je kunt 
oordelen over de noodzaak van defensie 
bijvoorbeeld." 
Als het aan Mgr. Bomers ligt, mogen 
christenen verschillend denken, als het 
over de concrete wegen naar vrede en 
veiligheid gaat. Christenen zijn per definitie 
voor vrede maar er iS meer. Veiligheid en 
vrede dienen beide de gerechtigheid. 
De kerk moet zich daarom niet afzijdig 
houden van samenlevingsvraagstukken. 
"Je ziet bijvoorbeeld dat de geestelijke 
adviseurs terugkomen. Het zou een goede 
ontwikkeling zijn, wanneer besturen van 
ziekenhuizen advies vroegen aan de pas
tor over bepaalde problemen." 
Als we nog wat napraten, schokt de opmer
king "De regels van Rome" de bisschop 
ietwat. "Dat is griezelig om te horen, de 
regels van Rome. De Paus wil spreken als 
plaatsvervanger van Christus. Hoe kunt u 
verwachten, dat Hij andere uitspraken doet 
dan het Evangelie? 
Ik geloof, dat de kerk dikwijls onrechtvaar
dige verwijten gemaakt worden." ~ 

Jan van den Assem 
Mária Chorus-Menken 
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KERK EN POLmEK 

Mariënburggroep wil oecumene bevorderen 

Geen polarisatie 111aar sa111enwerking 
"Getuigen van de geest die In ons leeft," 
dat deed een veertigtal vooraanstaande 
Nederlandse katholieken. In november 
verleden jaar uitten zij hun verontrus
ting door de publikatle van een brochu
re. Binnen de katholieke geloofsge
meenschap In Nederland heerst de no
dige polarisatie. Veel mensen keren de 
katholieke kerk de rug toe. Bisschop-

- pen vervreemden In hun keus voor het 
beleid van Rome van de gelovigen. De 
oecumene stokt. Reden voor CD/ 
ACTUEEL te praten met deken L. Bijl in 
Tilburg, een van de initiatiefnemers van 
de oproep. 

In 1981 kwam een aantal vooraanstaande 
katholieken bijeen in het klooster Mariën
burg. De deelnemers, meestal aangeduid 
als Mariënburg-groep, bleken dezelfde 
zorgen over de ontwikkelingen in de katho
lieke kerk te delen. 

Onder hen o.a. CDA-kamerlid Mieke An
dela, Riet ten Hagen (voorzitter CDA
Vrouwenberaad), FNV-vice-voorzitter Her
man Bode en NCW-voorzitter Van Eijke
lenburg. 

Eigen verantwoordelijkheid 

Deken Bijl: "Iedere christen heeft de op
dracht mee te leven wat er gebeurt in 
kerk en samenleving. Christenen mogen 
niet onverschillig zijn. Het is ook van 
wezenlijk belang voor het CDA aandacht te 
hebben voor ontwikkelingen in de kerk. 
De verdeeldheid van de bisschoppen, het 
mislukken van de Bisschoppensynode in 
1980 in Rome, de afstand tussen Rome en 
de Nederlandse Kerkprovincie verontrust 
ons." Ook noemt hij het gemis aan vitaliteit 
en de onderwaardering voor wat er in de 
basis aanwezig is. "De grondbeginselen 
van het Tweede Vaticaans Concilie zijn 
weggeëbd. De oecumene is naar achteren 
gedrongen, de plaats van de vrouw in de 
kerk wordt niet gehonoreerd, het kader 
gaat ontbreken. De brochure van de Ma
riënburggroep "Getuigen van de geest die 
in ons leeft" is een oproep aan allen die 
zich medeverantwoordelijk voelen voor de · 
katholieke kerk in Nederland," aldus de 
deken. De brochure kwam geheel uit eigen 
middelen van de ondertekenaars tot stand. 
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Men ging niet over een nacht ijs, er ging 
veel discussie mee gepaard. Nu telt de 
groep een veertigtal mannen en vrouwen. 
In de brochure wordt gevraagd om ruimte 
voor de basiskerk. De eigen verantwoorde
lijkheid van de plaatselijke kerk is noodza
kelijk. Deken Bijl is over dit punt enigszins 
optimistisch. Toen de huidige Paus in zijn 
bisdom een parochie bezocht, waar een 
groep kinderen toegesproken zou worden, 
vroeg hij hun onderwijzer dat te doen, 
omdat hij immers veel beter begrepen zou 
worden." 

Nieuw kader 
De voortgang van de katholieke waarden in 
de praktijk van alledag alsmede de voort
gang ook van de oecumene en het gebrek 
aan werfkracht van de kerkgemeenschap 
bij jongeren (vergrijzing) staan centraal in 
de genoemde brochure. Deken Bijl: "De 
Mariënburggroep acht nu de tijd rijp, dat 
ideeën tot decentralisatie van de kerk, 
geboren in Vaticanum 11, tot uitwerking 
gebracht worden, zo niet, dan ziet het er 
voor de toekomst somber uit. De groep 
maakt zich grote zorgen over de huidige 
ontwikkelingen. "Nieuw kader is noodza
kelijk," aldus Deken Bijl, "om de parochies 
plaatselijk, te ondersteunen en ruimte te 
geven. De inbreng van de vrouw is daarbij 
noodzakelijk." 

Mieke Andela, lid van de CDA Tweede Kamer
fractie, een van de ondertekenaars van de 
oproep. 

Oproep niet tevergeefs 
"Die oproep aan allen die zich verantwoor
delijk voelen voor de katholieke kerk in 
Nederland bleek niet tevergeefs. 10.000 
exemplaren van de brochure rolden van de 
pers als discussie-materiaal in vele katho
lieke en niet-katholieke kringen. Meer dan 
3500 reacties," vertelt deken Bijl trots. 
"Dat hadden we niet verwacht." 
De reacties variëren van kritisch tot stimu
lerend. "Vooral doorgaan" werd in veel 
brieven van harte aanbevolen. Bovendien 
kwam in veel gezinnen de kerk weer ter 
sprake. Uiteraard zijn er ook gelovigen, zo 
bleek uit reacties, die hun standpunt meer 
van de kerkelijkè leiders willen laten afhan
gen." 
Deken Bijl is blij met de reacties van de 
Raad voor Kerk en Samenleving en de 
oud-katholieke Kerk in ons land. "Daar
naast heeft de buitenlandse pers veel 
aandacht geschonken aan de brochure." 

Hoe nu verder 
Deken Bijl zit, samen met de andere 
"Mariënburgers" boordevol plannen. "Een 
Nieuwsbrief gaat vier keer per jaar uitko
men. Daarnaast willen wij een officiële 
vereniging oprichten. Ondertekenaars van 
de brochure zijn in hun omgeving actief 
betrokken bij gespreksgroepen, om toe
lichting te geven op de inhoud van "Getui
gen van de geest". Een andere belangrijke 
stap is, dat we in gesprek met onze 
bisschoppen zijn. Wij willen binnen de Kerk 
tot verandering komen. We willen geen 
polarisatie, wij willen een wereldkerk met 
accent op plaatselijke gemeenschappen." 
"Samenwerking met de andere kerken in 
ons land is in deze tijd met zoveel proble
men bovendien onontbeerlijk. De oecume
ne moet beter gestalte krijgen. Samen 
kunnen we de evangelische boodschap 
uitdragen en samen de menselijke noden 
lenigen, adviezen geven, en nadenken 
over de zin van het leven. De nieuwe 
vragen van het leven vragen om samen
werking," herhaalt deken Bijl nog eens. ~ 
Mária Chorus-Menken 

De brochure "Getuigen van de geest die in ons leeft" is 
verkrijgbaar door storting van 1 2,50 op Rabonr. 
385052413 (gironr. v.d. Bank te Oosterbeek: 823297). 
De Nieuwsbrief door overmaking van min. I 5,- op 
gironr. 5597803 t.n.v. drs. A. Dieriek in Huizen. 
Correspondentie-adres is: postbus 1264. 6!i()J BG 
Nijmegen. 
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INTERVIEW 

Wethouder sociale zaken Hoen uit Maastricht: 

Voor de echte minima is de grens bereikt 
Wethouders van sociale zaken behoren 
stellig tot de categorie meest geplaagde 
Nederlanders. Ze moeten bezuinigin
gen uitvoeren die ze zelf niet hebben 
bedacht, hebben te kampen met proble
men bij hun sociale diensten en zijn 
regelmatig in de strijd met uitkeringsge
rechtigden, die het niet pikken, dat er op 
hun inkomsten beknot wordt. CD/ 
ACTUEEL trok naar het Zuiden en sprak 
met de Maastrichtse wethouder van 
sociale zaken, Jan Hoen. Deze CDA
wethouder meent dat de grens van wat 
mogelijk is op bezuinigingsgebied zo
langzamerhand is bereikt. 

De "winkel" van de Maastrichtse CDA
wethouder Jan Hoen is best beklant. De 
klantenkring wordt eigenlijk steeds uitge
breider. Tienduizenden inwoners van de 
Limburgse hoofdstad hebben op de een of 
andere manier te maken met de gemeente· 
lijke sociale dienst. "Op die dienst wordt 
een zeer fors beroep gedaan. We zetten 
per jaar 300 miljoen om aan uitkeringen, 
als gemeente Maastricht betalen we zelf 22 
miljoen gulden. Maar ja, wat wil je met ruim 
2.700 mensen in de WWV, 5.000 in de 
RWW en 2. 200 in de Bijstandswet. In 1983 
waren er 7.500 mensen die zich aanmeld
den voor een eenmalige uitkering, in 1984 
zijn dat er al 10.000. Verder heeft Maas· 
tricht ruim 12.600 werklozen, onder wie 
3.600 jongeren." 

Dossiers lichten 
Dat betekent dat ook de Maastrichtse 
gemeentelijke sociale dienst onder hevige 
werkdruk staat. Jan Hoen: "Met het 1 juli 
pakket moeten we 8.000 dossiers lichten, 
bekijken en beoordelen. Als je ziet wat voor 
enorme tijd en mankracht daar in gaat 
zitten. Ons ambtelijk apparaat kan dat 
gewoon niet aan. Als het al zou moeten, 
dan zou dat per 1 januari moeten zijn. Maar 
nu hebben we er gewoon de mensen niet 
voor. Vroeger had je daar als wethouder 
veel minder mee te maken. De sociale 
dienst voerde uit wat het rijk beslist had en 
als wethouder kwam je daar eigenlijk niet 
tussen. Dat is nu wel anders: je bent er de 
gehele dag mee bezig en dat geeft natuur
lijk een enorme druk op de ketel. Je zult mij 
overigens niet horen beweren dat er niks 
moet gebeuren binnen ons sociale zeker
heidsstelsel. Ik zie ook best dat we niet 
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Wethouder Hoen: Haagse praktijk staat ver af 
van wat er in gemeenten gebeurt. 

kunnen doorgaan met steeds meer geld uit 
te geven. Voor wat Louw de Graaf doet heb 
ik dus best begrip. Alleen vraag ik me af of 
de maatregelen die nu worden genomen 
wel de juiste zijn. Ik denk dat de Haagse 
praktijk te ver af staat van, laten we 
zeggen, wat er hier in Maastricht gebeurt." 
Inkomensbeleid is beleid van het rijk, zegt 
Jan Hoen, en dat moet vooral zo blijven. 
Dat ontslaat de gemeenten naar de mening 
van de Maastrichtse wethouder niet van 
een eigen verantwoordelijkheid. "Die heb
ben we wel degelijk. Ik vind dat we als 
gemeenten moeten nagaan of 'de lasten 
die we de burgers opleggen wel verant
woord zijn. Is de rioolbelasting niet te hoog, 
zit het wel goed met de onroerend goed
belasting, met de hondenbelasting. Ik vind 
dat je als gemeente verschrikkelijk moet 
oppassen dat je er niet aan meewerkt, de 
lasten voor de burgers nog niet hoger te 
maken". 

Betalen naar inkomen? 

Maar ook een gemeentelijke begroting is 
steeds minder goed sluitend te krijgen. 
Gemeenten moeten soms wel tarieven 

verhogen, willen ze zelf het financieel vege 
lijf kunnen redden. Hoen: "Dat klopt. Het is 
een hele toer om je begroting sluitend te 
krijgen. Als ik zie dat er bij ons in Maastricht 
22 miljoen wordt opgeslokt om uitkeringen 
te financieren, dan zit daar een enorm 
probleem. Maar ik vind toch dat we er als 
gemeenten daarmee niet zijn. Ik denk dat 
we de plicht hebben onze minst draag· 
krachtige medeburgers te sparen. Je zult 
dus moeten komen tot verschuivingen in 
het dienstenpakket, misschien, en je zulf je 
als gemeente duidelijk moeten uitspreken 
voor de minst draagkrachtigen. Daar zitten 
de problemen. De mensen dus die echte 
minima worden genoemd. Je moet voorko
men dat dit tweederangs burgers worden, 
die niet meer aan het maatschappelijk 
verkeer kunnen deelnemen. Voor die mer:~
sen is de grens echt bereikt. Neem nou de 
problemen die er in gezinnen ontstaan als 
een kind met schoolreisje moet. Dat kost 
een paar tientjes en dat brengen ze niet op. 
Of de contributie aan de muziekschool. 
Waarom niet betalen naar het inkomen?" 

Voorlichting 
Jan Hoen constateert dat het voorlichtings
beleid voor de mensen die het moeilijk 
hebben soms faalt. "De mensen weten 
vaak wel hun plichten, maar niet eens hun 
rechten. Ik denk overigens dat de overheid 
er geen flauw idee van heeft hoe krap 
mensen met een uitkering kunnen zitten. 
Wij weten het als gemeente wel, ik vraag 
me af of men het in Den Haag wel weet. Het 
inkomen dat mensen vrij te besteden 
hebben is onder de maat. Vroeger had je 
een bepaald percentage voor je vaste 
lasten. Dat is niet meer zo. Gas en licht en 
de huur worden duurder, maar daar staat 
niets tegenover. Zodat er heel wat gezin
nen zijn, die na aftrek van die vaste lasten 
moeten rondkomen van f 500,- netto in de 
maand. Daarvan kun je toch nauwelijks 
leven?" 

Hoen neemt actief deel aan het overleg van 
acht CDA-wethouders van sociale zaken in 
grotere steden in ons land. Hijkomt er bij 
zijn collega's precies dezelfde problemen 
tegen als hij in de eigen gemeente ervaart. 
"Als CDA tonen wij ons terecht bezorgd om 
ons sociale gezicht. Welnu, wij zijn gehou
den, dat sociale gezicht te handhaven. Ik 
heb het rapport "Minima zonder marge" 

(vervolg op pagina 16) 
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gelezen- een rapport over gezinnen die tot 
de echte minima kunnen worden gere
kend, met één inkomen. Ik ben er koud van 
geworden. Dat kan gewoon niet, zoals die 
mensen moeten leven. Als gemeente kun 
je daaraan niet voorbijgaan. Ik ben toen tot 
de volgende conclusie gekomen: de ge
meenten moeten kritisch nagaan welke 
tarieven worden verhoogd en wat van die 
verhogingen de gevolgen zijn voor de 
minst draagkrachtigen. Je kunt als ge
meente deze mensen nog niet eens extra 
lasten opleggen, daar moet je heel voor
zichtig mee zijn. Ik denk dat de gemeente 
veel kan doen als het gaat om de positie 
van de minder draagkrachtige. leder tientje 
tariefsverhoging is misschien niet zo veel, 
maar voor mensen in deze categorie toch 
erg belangrijk. In die richting moet je dan 
ook werken". 

Minimum bereikt 
Het betoog van Jan Hoen komt er -
concreet- dan ook op neer dat gemeenten 
een belangrijke functie hebben in de cp
vang van hun minder draagkrachtige me
deburgers. Er is nog altijd een redelijk grote 
gemeentelijke zelfstandigheid als het gaat 
om het vaststellen van heffingen en belas
tingen. Hoen vindt dat bij die vaststelling 
naar de draagkracht best mag worden 
gekeken. Anders gezegd: het kaartje voor 
het gemeentelijke zwembad zou in principe 
voor minder draagkrachtige medeburgers 
best wat minder mogen kosten dan voor 
iemand die wat meer te besteden heeft. 
Over de uitwerking van dat systeem is de 
Maastrichtse wethouder nog niet concreet. 
Hij heeft tenslotte in het overleg van acht 
CDA-wethouders van sociale zaken in 
grotere steden een aantal ideeën geop
perd, die nog nadere discussie zullen 
krijgen. Contacten met de CDA-Tweede
Kamerfractie hebben Jan Hoen al tot de 
conclusie gebracht dat er wel degelijk 
oren zijn naar zijn boodschap. "Ik denk 
dat het in het verleden ontbroken heeft aan 
overleg tussen het Haagse gebeuren en de 
basis. We willen allemaal graag dit sociale 
stelsel intact houden. Maar wat ik in de 
gemeente zie en ervaar, daar trek ik de 
conclusie uit dat voor de echte minima het 
bestaansminimum is bereikt. Ik denk dat 
"Den Haag" er veel te gemakkelijk over
heen fietst, over de problemen die in die 
gezinnen ontstaan. Als gemeenten geven 
we nu een richting aan. Nogmaals, ik zie 
ook wel dat er moet worden bezuinigd. 
Maar dan wel op een manier, het sociale 
gezicht van het CDA waardig." ..,.. 

Ton Huijssoon 
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Minister Brinkman in abortusdebat: 

Verdraagzaamheid en 
vooralrespectgevraagd 
De Tweede Kamer behandelde deze 
week andermaal een zeer belangrijke 
kwestie: het debat over de abortus. Het 
standpunt van de CDA-Tweede Kamer
fractie daarover is inmiddels bekend, en 
daarom geven we in deze rubriek weer 
hetgeen minister Elco Brinkman van 
WVC in dit debat te zeggen had. 

"In een tijd waarin het aantal procenten 
van onze inkomensachteruitgang en het 
aantal raketten in onze defensie
inspanning voornamelijk de discussie van 
alle dag bepalen, is het goed ook stil te 
staan bij enkele andere, evenzeer essen
tiële levensvragen. Maar al te gemakkelijk 
immers lijken we soms te leven en te 
discussiëren van de ene dag in de andere, 
zonder dat altijd duidelijk is waarvoor we 
ons meer ten principale inspannen. Zeker, 
ieder heeft zo zijn of haar eigen levens
overtuiging en wereldbeschouwing en 
daarvoor biedt onze maatschappij en ons 
staatsbestel gelukkig ook voldoende ruim
te. Dat ontslaat ons evenwel niet van de 
plicht te gelegener tijd ook stil te staan bij 
de vraag of daarmee bijvoorbeeld vragen 
van leven en dood uitsluitend en alleen ter 
individuele beantwoording voorliggen. 
Alleen al die vraag stellen is sommigen, 
naar het schijnt, een doorn in het oog. 
Immers -zo lijkt men soms te redeneren
waar de overheid verscheidenheid van 
opvattingen toelaat, dient zij ook niet via de 
achterdeur binnen te sluipen in ieders 
binnenste en hem of haar daarmee in zijn 
of haar handelingsvrijheid uiteindelijk toch 
te beperken. Dit nu lijkt mij een te gemakke
lijke opvatting over de verhouding tussen 
rechten en plichten in een samenleving als 
de onze. Wie rechten van de ander, c.q. 
van de overheid claimt, dient wederkerig 
van die ander ook plichten te aanvaarden. 
De minste van die plichten is wel de plicht 
om te aanvaarden, dat anderen met moge
lijk andere levensopvattingen ook daad
werkelijk ruimte krijgen en houden voor het 
beleven en in praktijk brengen van hun 
opvattingen. 
Wanneer wij spreken over de abortuswet
geving spreken we over een compromis 
dat gevonden is tussen de verschillende 
partijen in onze Staten-Generaal vertegen
woordigd. Compromissen worden vaak 
negatief ervaren, terwijl in ons meer
partijensysteem, waarbij geen partij een 
meerderheidspositie inneemt het zoeken 

naar een vergelijk een absolute noodzaak 
is. 
Sommigen zeggen vóór het leven te stem
men en zij zijn tegen elk compromis. 
Anderen vragen van de overheid wettelijke 
bepalingen te maken waarbinnen de enke
ling de vrijheid heeft verantwoordelijk te 
zijn, zonder anderen te beknotten in vrijhe
den. Dat laatste is de opstelling bij de 
Abortuswetgeving geweest. Compromis
vorming heeft alles met tolerantie te maken. 
Tolerantie - ook al een politiek geladen 
begrip- is nodig om met elkaar de moeilij
ke vraagstukken tot een goed einde te 
brengen. Bij tolerantie gaat het er niet om 
het eigen gelijk op de voorgrond te plaat• 
sen, maar het respect op te brengen voor 
minderheden die verder of minder ver 
wensen te gaan in hun opvattingen dan wat 
er in een democratische samenleving aan 
besluitvorming wordt gepresenteerd. 
Verdraagzaamheid en respect worden ge
vraagd voor mensen die de verantwoorde
lijkheid voor het ontvangen van een kind 
moeilijk kunnen of willen dragen. Maar 
eveneens wordt respect van ons gevraagd 
voor hen die nieuw leven des te meer 
waarderen omdat zij leven verloren heb
ben zien gaan. En voor hen die geen nieuw 
leven in zich kunnen dragen, maardaarwel 
intens naar kunnen verlangen. Respect 
ook voor mensen die het ongeboren leven 
zien als een gave Gods waartegen de 
mens niets mag ondernemen. 
Toegegeven, deze laatste argumenten zijn 
geen van alle afdoende om bijzondere 
gevallen zoals de Wet afbreking zwanger
schap (WAZ) die omschrijft niet evenzeer 
hun ruimte en recht te geven. 
Maar tegelijk zijn het m.i. evenzovele 
relativeringen van een onvoorwaardelijk 
recht op eigen vrijheid. Voor deze beide 
benaderingen heeft de wetgever een even
wicht gezocht en m.i. ook gevonden. Dan 
gaat het niet aan, noch naar de ene noch 
naar de andere kant, nu de gewichten te 
verschuiven. 
Daarmee verdedig ik, dunkt mij geen "be
nepen" (NRC) standpunt maar een stand
punt waarin recht en plicht elkaar ontmoe
ten. Wie voor zichzelf rechten vraagt mag 
anderen geen recht ontzeggen. En waar de 
wetgever beiden plichten oplegt heeft zij er 
ook voor te zorgen dat die plichten worden 
nageleefd, evenzeer als deze ervoor heeft 
te waken dat de in de WAZ geboden ruimte 
tot gelding komt." ..,.. 
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FRACTIE 

Van Muiden terug in Tweede Kamer 

De CDA-Tweede Kamerfractie heeft dins
dag een oude bekende terug in haar 
gelederen gekregen: mr. Gerard van Mui
den werd beëdigd als lid van de fractie. Hij 
volgt drs. Durk van der Mei op, die, zoals 
gemeld, het kamerlidmaatschap heeft 
neergelegd. 
Gerard van Muiden maakte al eerder deel · 
uit van onze fractie en hield zich toen met 
name bezig met middenstandszaken. Hij is 
afkomstig uit de CHU. 

Kamer op reces 
De Tweede Kamer is deze week op zomer
reces gegaan. Dat betekent dat deze 
rubriek een aantal weken niet zal verschij
nen. Eind augustus vergadert de Tweede 
Kamer weer - we zullen de lezers van 
CD/ACTUEEL dan weer iedere week mel
ding doen van de gebeurtenissen in fractie 
en parlement. 

Ton Huijssoon 

BEILIG LAND STICHTING Energiebeheer 

lllll BIJbels Openluchtmuseum 
___; - oosters dorp compleet met bron, syna-

goge, wijn- en olijfpersen. 
- stadsstraat met Egyptische, Joodse, 

Griekse en Romeinse gebouwen, waar
in unieke presentatie van deze culturen. 

- herdersveld, schaapskooi, bedoeïe
nenleven, karavanserai! etc., etc. 

UNIEK IN Dl WIRILO 

NS-Dagtocht 2 open tot 1 nov. 

Nijmegen, tel.: 080-229829. 
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Een commissie van het 
Wetenschappelijk lnsti~ 
tuut voor het CDA onder 
voorzitterschap van prof. 

· ir. B. Krol schreef het rap
port "Vernieuwend ener
giebeheer". Het geeft een 
onderbouwde uiteenzet
ting van energiebeleid, 
vanuit christen-demo) 
cratische optiek. Het 
telt 40 pagina's en kost 
f 5,50. Bestellen 070-
924021. 

I:UROP.A 

Europese verkiezingen 

Vanstemmen 
en trekkers 
Bij de Europese verkiezingen haalde lijst
trekker Beumer uiteraard de meeste stem
men namelijk 1.411.209. Maar ook de 
andere kandidaten werden niet vergeten 
door de CDA-kiezers. 
Onderstaand staatje tracht enig inzicht te 
geven in deze zgn. voorkeurstemmen 

2. W.J. Vergeer 24.772 
3. mw. H. Maij-Weggen 24.461 
4. T. Tolman 20.187 
5. J.A. M. Reijnen 16.354 
6. P.A.M.Cornelissen 12.752 
7. mw. Y. van Rooy 9.634 
8. J. M. Spätgens 8.374 
9. J. J. M. Panders 5.993 

10. J. L. Janssen van Raaij 5.365 
11. mw. E. Boot 4.607 
12. J. J. M. Thorneer 3.582 
13. K. van der Steenhoven 3.497 
14. R. H. van de Beeten 3.230 
15. A. A. Braam 3.038 
16. F. H. Velraad 2.913 
17. A. H. Wibier 2.603 
18. A. B. L. de Jonge 2.362 
19. F. H.A. B. M. de Bakker 2.255 
20. mw. A. van Heel-Kasteel 1.936 
Beumer haalde zijn stemmen uit alle 18 
kieskringen. Vergeer was favoriet in 
Utrecht met 5896 stemmen. Tolman in 
Friesland (6953). Reijnen in Limburg 
(14.605). Cornelissen in Brabant (9410). 
Mevr. Van Rooy in Den Haag (1503). 
Spätgens in Limburg (7058). Panders in de 
kamerkring Leiden (1467). Janssen van 
Raay in Rotterdam (1550). Mevr. Boot in 
Utrecht (1156). Thorneer in Limburg 
(3155). Van der Steenhoven in Amsterdam 
(729). Van de Beeten in Gelderland (2317). 
Braam in Limburg (2513). Velraad in Lim
burg (2635). Wibier in Overijssel (2000). 
De Jonge in Leiden (960). De Bakker in 
Brabant (1781) en tenslotte mevr. Van 
Heel-Kasteel in Brabant (326). • 

JandeSwart 
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In deze rutJriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactionele mstemmmg te tJetekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publ1cat1e. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

zijn. Ga toch niet uiterst goedkoop verhaal 
zoeken bij ons. niet welgezinde journalis
ten, maar beoefen het geduld, in deze een 
grote deugd. En betrek niet meteen stellin
gen die geest-dodend zijn. 
P.J. G. Schinck, Baarlo 

behoorlijk lager inkomen dan ze nu hebben 
aan de wederopbouw van ons land zouden 
werken. Het besluit van de regering ter zake het 

dubbelbesluit waarover de Kamer gespro
ken en via moties over geoordeeld heeft, 
spoort precies met ons CDA progràm. 
Premier Lubbers en Bert de Vries reageer
den na afloop uiterst evenwichtig daar 
waar het ging over stemgedrag van de 
CDA-tractie. Terecht, want de motie-Ubels 
die volledige afkeuring uitsprak werd met 
één stem gesteund. 

Werkgelegenheidsplan 

Laat het daarom niet bij een eenmalige 
doorzichtige verkiezingsstunt, maar veran
der daadwerkelijk en voor altijd uw wijze 
van handelen naar het model van Hande
lingen 4:32-37. 

M. Jager, Stadskanaal 

De motie-Engwirda kreeg wel steun van 
zeven fractie-leden. Maar die motie had 
geen open eind. In de afweging van die 
motie is binnen CDA-kringen weer eens 
geweldige verwarring ontstaan, hoewel die 
naar zijn strekking inhoudt: Het besluit is nu 
13 juni genomen, november 1985 zal de 
Kamer het besluit nog eens bekijken met 
andere woorden de Kamer adviseerde 
zichzelf en niet het kabinet. 
Ziet dan hoe de gehaasten zich reppen 
naar de pers. Kamerbreed komt de Rooie 
Haan weer munt slaan uit de interne 
verwarring. Dagbladen snellen CDA
kamerleden in grote krantekoppen. Onge
lukkige verdeeldheid. 
Niet buiten de fractie zoeke men verhaal, 
maar binnen de tractie en de partij. Heren 
en dames fractieleden, ontmoedig toch niet 
bij voortduring al die kaderleden, met name 
als het gaat over zaken die helder besloten 
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Het was bijna ontroerend, om zaterdag 9 
juni 1984 in bijna alle Nederlandse dagbla
den te mogen lezen, dat minister Deetman 
voor het onderwijs een groot werkgelegen
heidsplan in petto heeft. 
Omdat nog maar kort geleden door dezelt
~e minister een nieuwe golf van ontslagen 
tn het onderwijs in beweging is gezet, 
ontkom ik niet aan de vraag; vanwaar deze 
spontane liefdadigheid? 
Zou deze plotselinge barmhartigheid soms 
iets te maken kunnen hebben met de 
verkiezingen van het Europese Parlement? 
In de politiek is het immers een regelmatig 
terugkerend verschijnsel, dat vlak voor 
verkiezingen forse werkgelegenheidsplan
nen worden afgekondigd. 
Trouwens, tegen de achtergrond van alle 
reeds genomen maatregelen en het daar
aan gekoppeld grote verlies aan werkgele
genheid in het onderwijs lijkt dit plan het 
zoveelste bewijs van een tegenstrijdig 
beleid. 

Herman de Muinck, Slochteren 

Naschrift redactie: 
Dat het hier bepaald niet om een verkiezingsstunt ging 
moge blijken uit het feit dat minister Deelman vorige 
week met de betrokken onderwijsvakorganisaties over
eenstemming heeft bereikt over dit werkgelegenheids
plan. 

Christenplicht 
Inleveren moet, daar heeft niemand moeite 
mee, maar ... wanneer dringt het eindelijk 
tot hen, die regeringsverantwoordelijkheid 
dragen, door dat de sterkste schouders 
ook werkelijk de zwaarste lasten mee 
moeten dragen??!! 
De veel-verdieners betalen al zoveel be
lasting? 
Akkoord, maar ze werken nog en velen 
houden netto veel meer over dan het bruto 
inkomen van de mensen, voor wie ik in het 
geweer kom. 
D~ grote rijkstekorten dwingen tot impopu
latre maatregelen. Die zouden voor de 
uitkeringsgerechtigden beslist minder im
populair zijn, als ook de "rijken" voor een 

Zuid-Afrika 
Het kabinet-Lubbers heeft weer een unieke 
kans voorbij laten gaan om invloed uit te 
oefenen op de politiek van Zuid-Afrika, 
door de beide heren Botha, minister
president en minister van Buitenlandse 
Zaken, niet te ontvangen. 
De belangrijke Westeuropese landen heb
ben dat wel gedaan en hun leiders hebben 
openhartig met de Zuid-Afrikaners kunnen 
spreken. 
De Nederlandse regering heeft in haar 
belachelijke angst voor linkse rellenschop
pers ons broedervolk pijn gedaan en daar
mee ons volk schade toegebracht. 
Regering en parlement - in het bijzonder 
enkele afwijkende CDA-leden - herzie uw 
houding tegenover Zuid-Afrika, maak een 
grondige studie van de ontwikkelingen in 
dat land, herstel het Cultureel Verdrag en 
tracht op deze wijze mede te helpen aan de 
geleidelijke, geweldloze afschaffing van de 
apartheid. 
Het handhaven van de handelsbetrekkin
gen met Zuid-Afrika steekt wel erg schijn
heilig af bij de opheffing van het Cultureel 
Verdrag. 
Zuid-Afrika heeft ons land, economisch 
gezien, in 't geheel niet nodig. Boycot heeft 
totaal geen zin en werkt alleen maar 
averechts. 
Gezien de erbarmelijke hoge werkloosheid 
in ons land zijn er voor positief ingestelde, 
bekwame Nederlanders goede mogelijk
heden om werk te vinden. 

H. Donker, Den Haag 

Naschrift redactie: 
Voor alle duidelijkheid wijzen wij op artikel 17 uit het 
Program van Uitgangspunten: 
.. Het bevorderen van respect voor de fundamentele 
re~hten van de mens heeft een centrale plaats in het 
bultenlands beleid van ons land. Landen waarin men
sen in het overheidsbeleid stelselmatig worden ten 
achtergesteld, behoren in de wereldsamenleving daad
werkelijk te worden geconfronteerd met maatregelen 
waaruit de afwijzing blijkt" 
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REDACTIO~EL 

Vertrek redactiesecretaris: uitsmijter voor Cor 
Eerlijk gezegd kan de redactie zich 
nauwelijks een CD/ACTUEEL zo,nder 
Cor van Santen voorstellen. Dat zal toch 
moeten: want Cor gaat m.l. v. 1 augustus 
naar de eindredactie van het Algemeen 
Dagblad. 
En, hoewel geen rechtgeaard dagblad
journalist dat zal willen toegeven, dat 
moet wel haast een minder woest be
staan worden dan de kwartiermakers
periode die hij bij ons heeft moeten 
doorstaan. 

Cor werd, na een korte periode bij het wat 
bedaagdere AR-blad Nederlandse Ge
dachten, waar hij een kleine op elkaar 
ingespeelde en politiek homogene redactie 
terzijde stond, bij CD/ACTUEEL meteen in 
het diepe gegooid. 
Er moest een nieuw blad uit de grond 
gestampt worden - een "politiek magazi
ne" nog wel (zoals we dat met de ons 
kenmerkende bescheidenheid noemden) 
dat "op journalistieke leest geschoeid 
was", "actueel", "discussiepodium" voor 
de partij, met "analyses", "achtergrond
verhalen", "human interest", veel inter
views, "features" en nog veel meervan dat 
fraais. 
En dat blad moest gemaakt worden zonder 
dat het veel geld mocht kosten, hoege
naamd zonder professionele ondersteu
ning en met een redactie die door de 
vroegere drie partijen bij elkaar gesprok
keld was en waarvan de leden rond augus
tus 1980 elkaar monsterend stonden op te 
nemen. 
Cor heeft het geweten: op de eerste 

Brug tussen partij 
en journalistiek 
Van de eerste "hummers af heeft Cor van 
Santen meegewerkt aan CD/ACTUEEL. 
De redactie-secretaris, die per 1 augustus 
in dienst zal treden bij de eindredactie 
binnenland van het Algemeen Dagblad, 
nam afgelopen maandag afscheid van de 
redactie van CD/ACTUEEL. Hij bracht daar 
in herinnering hoe nieuw het werk was voor 
één partijblad, waarvan bij de CDA-fusie de 
formule nog maar nauwelijks vast stond. In 
de jaren ervoor bestonden immers de 
bladen van ARP, CHU en KVP nog. Cor 
van Santen: "In die eerste vergaderingen 
besteedden we de meeste tijd alleen al aan 
het formuleren van de commentaren. 
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Gor van Santen: journalistiek~> 
overwegingen tellen zwaar. 

redactievergaderingen kon uren worden 
gestoeid door de dames en heren - die uit 
zeer verschillende culturen en beroeps
groepen kwamen maar é·én, voor een 
redactiesecretaris hinderlijk ding gemeen 
hadden: ze hadden weinig tijd en hielden 
zich zelden aan hun eigen spontane toe
zeggingen - over lettertypes, haarlijnen, 
columns en commentaren. Dat laatste 
vooral: want om er achter te komen wat als 
"de" mening van "het" CDA kon fungeren 
was niet- om met ons aller Diepenhorst te 
spreken - "aanstonds duidelijk". 
We hebben de vorm en de werkwijze 
gevonden en de redactie werd één van de 
- misschien wel te zeldzame - CDA
gezelschappen waar geanimeerd werd ge-

Daardoor werd er aan mij veel ruimte 
gegeven om allerlei problemen zelf op te 
lossen." 
Dat betekende vaak werken in een zeker 
spanningsveld: "Partijpolitiek en journalis
tiek zijn terreinen die veel met elkaar te 
maken hebben, maar ook dikwijls lijnrecht 
tegenover elkaar staan. Journalistiek is het 
belangrijk om weer te geven wat nieuws
waardig is en de achtergronden te becom
mentariëren. Een politieke partij wil graag 
haar beleid uitleggen en rechtvaardigen. 
Het is in het CDA te prijzen, dat de partij het 
aandurfde de verantwoordelijkheid daar
voor bij een zelfstandige redactie te leg
gen." 
Over de redactie stelde hij voorts dat deze 
net als de partij een ontwikkeling heeft 
doorgemaakt, waardoor CD/ACTUEEL 
zienderogen in kwaliteit verbeterd is. "Ou
de scheidslijnen vervagen, de politieke 

discussieerd, maar ook royaal ruimte werd 
toebedeeld. 
Dat er na het eerste nummer op 11 oktober 
1980 (met o.m. een interview met Steen
kamp en een commentaar onder de titel 
"Niet bij Bob alleen" - over het afhaken 
van Goudzwaard) met vaste regelmaat 
nummers verschenen was voor een be
langrijk deel aan Cor te danken die de 
redactie er steeds droogjes doch dwingend 
aan herinnerde dat er óók nog een krant 
moest verschijnen. 
Die ons achter de vodden zat, die admini
streerde, agendeerde, schreef, opmaakte, 
corrigeerde, onderhandelde en vooral tele
foneerde. Die scribenten stimuleerde en 
die correct doch vasthoudend geïrriteerde 
CDA-volksvertegenwoordigers te woord 
stond, onder wie er nogal wat zijn wie 
niets menselijks vreemd is; die waarschijn
lijk geen weet heeft hoe een veertig1,1rige 
werkweek aanvoelt. 
Intussen had hij ook steeds twee "bazen": 
de redactie die verantwoordelijk was voor 
het blad en de partij die als uitgever grote 
belangen had bij het blad. Cor heeft steeds 
geprobeerd in dat spanningsveld journalis
tieke overwegingen het zwaarst te laten 
wegen. Dat heeft hij uiteindelijk door deze 
verandering van functie ook gedaan. 
Het CDA, CD/ACTUEEL met name, en wij 
als redacteuren zijn Cor veel verschuldigd 
en zien hem ook als persoon ongaarne 
vertrekken. 
Geen wonder dat het AD hem graag ziet 
~m~. ~ 

Siebold Hartkamp 

discussies volgen allang niet meer de 
standpunten van de vroegere partijen 
waartoe redactieleden behoorden.'-' Cor 
heeft bewondering voor de redactieleden 
die in hun vrije tijd hebben bijgedragen aan 
het samenstellen van het weekblad: "Dat 
is toch iedere week weer gelukt. Het was 
daarin mijn taak met een zekere mate van 
vrijheid de ideeën van de redactie uit te 
voeren, afspraken te maken, organiseren 
etc. Dit kon, dankzij de redactie en dankzij 
het goede overleg met de betrokken partij
organen. Daardoor was ik eigenlijk een 
soort brug tussen partij en journalistiek. 

Uitgangspunt voor mij daarbij was de 
lezers op een aantrekkelijke en begrijpelij
ke manier over het CDA en de politiek in het 
algemeen te informeren.'' ~ 

Theo Brinkel 
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PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK 
Parlement 
Oud-minister en PvdA· Tweede Kamerlid 
Jos van Kemenade (47) verlaat na 11 jaar 
de landelijke politiek. Hij wordt per 1 
september a.s. voorzitter van het college 
van bestuur van de Universiteit van Am
sterdam. Hij wordt opgevolgd door Frans 
Leijnse (36) uit Nijmegen. 
PSP-senator Bram van der Lek zal bedan
ken voor zijn lidmaatschap 'ian de Eerste 
Kamer, als gevolg van zijn verkiezing tot lid 
van het Europese Parlement. Zijn opvolg
ster zal zijn Titia van Leeuwen, werkzaam 
bij de Planologische Dienst in Noord
Holland. 
In de Tweede Kamer zal een vergaderzaal 
worden genoemd naar Dr. Marga Klompé, 
de eerste vrouwelijke minister in Nederland 
(1956·1963 en 1966·1971). 

Burgemeester 
Het VVD-Eerste Kamerlid en burgemees
ter van Venlo drs. F. M. Feij (58) wordt de 
nieuwe burgemeester van Breda als opvol
ger van ir. W. J. L. J. Merloc (CDA). 
De voormalige journaliste Anneke van Dok 
(36), PvdA-wethouder in Hoorn, wordt per 
1 juli de nieuwe burgemeestervan Diemen, 
als opvolgster van haar partijgenoot mr. 
Hans S. Tideman die onlangs met pen
sioen ging. 
Eveneens met ingang van 1 juli is benoemd 
tot burgemeester van Doorn mr. H. J. F. 
Reeringh (VVD, 43), wethouder en loco-

UW MENING 
Echte mhüma 

r 
De situatie, waarin de mensen zich bevin
den, die van een uiterst minimum moeten 
rondkomen, is op de partijraad in Hooge
veen in discussie geweest. De CDA· 
afdeling Weesp kwam met de volgende 
motie: 
Bij voortgezette bezuinigingen mogen de 
inkomens van de echte ·minima in de 
toekomst noch in guldens noch in koop
kracht achteruitgaan. 
Het partijbestuur stuurde deze motie bij. 
De nieuwe versie luidde: 
Bij voortgezette bezuinigingen dient er een 
structurele regeling te komen voor een 
maximale bescherming van de echte mini· 
ma. 
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burgemeester van Heemstede. Hij wordt 
de opvolger van jhr. mr. A.B. F. Elias aan 
wie eervol ontslag is verleend. 
De gemeentesecretaris van Schoonebeek, 
K. Post, is met ingang van 1 juli benoemd 
tot burgemeester van het Groningse Olde
kerk. 

Post (43, CDA) volgt in Oldekerk burge
meester J. K. Slomp op, die met ingang van 
16 oktober jl. is benoemd tot burgemeester 
van Gramsbergen. 

Hans Wiegel 

Wiegel 
De VVD-ministers Van Aardenne en Win-

Als indiener van de Weesper motie moet 
mij daarover het volgende van het hart. 
In "Om een zinvol bestaan", het CDA 
verkiezingsprogramma, gaat het onder 
meer over solidariteit en rechtvaardigheid. 
Christelijke solidariteit en rechtvaardigheid 
eisen een duidelijke verbinding tussen 
theorie en praktijk. Met grote zorg consta
teer ik, dat desondanks de koopkracht van 
de echte minima, net als de andere uitke
ringen gekoppeld aan de dalende mini
mumlonen aangetast is en wordt. 

Het meest schrijnend is dat voor de eenou
dergezinnen met kinderen. De overheid 
doet er bovendien een schepje bovenop. 
Door verhoging van huur- en gasprijzen 
stijgen de woonlasten. De tarieven van het 
openbaar vervoer, waarvan met name de 
minima de dupe zijn, rijzen de pan uit. 
Plaatselijke belastingen en vergoedingen 
voor gemeentelijke diensten blijven in 
stuwkracht naar boven niet achter. 

semius willen hun partijgenoot Hans Wie
gel, Commissaris van de Koningin in Fries
land, de leiding geven van een speciale 
commissie die voor de regering gaat zoe· 
ken naar de bovengrondse plaats die het 
best geschikt is voor het bergen van 
radio-actief afval. Tevens zou hij een groep 
moeten organiseren binnen de Samenwer
kende Elektriciteitsproducenten die met de 
bouw van een nieuwe grote kerncentrale 
wil beginnen. 

Ridder 
Bas de Gaay Fortman is benoemd tot 
Ridder in de Orde van de Nederlandscha 
Leeuw. "Met het accepteren van een 
dusdanige onderscheiding", zo schrijft de 
afdeling Artis van de PSP, "geeft u onzes 
inziens blijk zoniet van een feodalistlsche 
c.q. vroeg-kapitalistische mentaliteit, dan 
toch zeker van een behoefte deel uit te 
maken van wat men "heersende klasse" 
zou kunnen noemen". Het aanvaarden van 
deze onderscheiding past niet, aldus de 
brief, in de milieuvriendelijke, feministi· 
sche, anti-militaristische, socialistische or
de, die door het Groen Progressief Ak· 
koord wordt voorgestaan. 

Overleden 
Op 80-jarige leeftijd is overleden ir. Th. P. 
Tromp, die in 1945 enkele maanden minis
ter van Verkeer en Waterstaat was in het 
derde kabinet -Gerbr.andy. 

Mensen, die op de rand van de armoede 
leven, kijken terecht met verwachting naar 
het CDA. 
In het rapport "Van verzorgingsstaat naar 
verzorgingsmaatschappij" staat: · De 
christen-democratie zal de echte minima 
blijvend bescherming bieden. 
Dat zullen we dan echt moeten doen. 
Minister De Koning en staatssecretaris De 
Graaf proberen in grote lijnen de sociale 
zekerheid overeind te houden. Daarvoor 
heb ik respect. Toch vind ik dat niet 
genoeg, vooral ten aanzien van de toekom
stige zekerheid voor de echte minima. Het 
partijbestuur ontraadde de Weesper motie. 
Er zat voor de bewindslieden geen ruimte 
in. Unaniem ondersteunde de partijraad de 
andere motie. 
Dat is winst. En toch is de Weesper motie 
de juiste. Dat vindt u toch ook? 
Reacties zie ik graag tegemoet. 
A. H. v.d. Weide, Zeebrugstraat 25, 
1382 BM Weesp 
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Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Westerink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

KAATJE, STEF EN IK 
Het woord is aan de heer Schoften. 

Mijnheer de Voorzitter! 
Mijn fractie, Stef en ik dus, hebben besloten om 
als solidaire en vredelievende basisbeweging 
voort te gaan in partijvernieuwende zin. 
Nadat wij al een bijdrage aan de partijvernieu
wing hebben geleverd door ons uittreden uit de 
CDA-fractie, willen wij thans opnieuw vernieu
wend bezig zijn door een federatie aan te gaan 
met de EVP-fractie, met Kaatje dus. 
Uit een nog niet zo ver verleden, toen wij nog 
anti-revolutionair waren, hebben wij ervaring 
met federaties. 
Dat beviel ons best. 
Bovendien blijven wij nu twee fracties, en dat 
scheelt ons in de spreektijd, in de vergoeding 
voor onze hulpjes en in de extra fractieleiders
vergoeding. Kaatje kan het dan ook zo af en toe 
nog met ons oneens zijn, en dat is wel fijn, want ik 
houd niet zo van afwijkende meningen binnen 
één fractie, als ze van mij afwijken tenminste. 
Tenslotte kan ik nou ook niet overstemd worden. 
( ... ) 
Oh ja, excuseer voo:czitter, Stef was natuurlijk 
KVP, maar de eru·ge goeie! 
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FRITS WESTER, NILUWE VOORZITTER 
ORGANISATIECOMMISSIE OVER: 

DE HARDE WERKERS 
ACHTER DE SCHERMEN 
Waarom ben je ooit voor Noord-Holland lid 
geworden van de Organisatiecommissie? 
"De Organisatiecommissie (OC) is een prakti
sche commissie, je kunt er je ideeën in kwijt die 
je in de praktijk op doet. Verder kom je 
problemen tegen van b.v. kernenbegeleiding, 
lid worden, wat in de praktijk nogal wat moeilijk
heden oplevert. Dit kun je via de Organisatie
commissie razendsnel versnellen en oplossen. 
Kortorn je bent met hele praktische dingen bezig 
en je ziet direct resultaat." 

Wat zijn jouw ideeën voor de OC en het CD]A? 
"Momenteel blijft er heel veel goeds liggen, als 
je kijkt naar bijvoorbeeld de vormingscornrnis
sie; die produceert uitstekende stukken en ook 
de binnen- en buitenlandcommissies komen met 
prima materiaal op tafel. Maar wat zien we. Alles 
blijft gewoon liggen bij de commissies of de 
fbg's. Nu moet je gewoon binnen de bestaande 
structuur (dat is heel duidelijk) wegen uitstippe
len waardoor je dit soort zaken dichter bij de 
kernen, de basis, kan brengen. Ik denk dat je 
heel veel wegen zult moeten versnellen, bijvoor
beeld het lid worden ging veel te moeilijk. Als ik 
zie dat ik nu binnen drie maanden 40 nieuwe 
leden aan kan brengen dan moet ieder lid toch 
wel in staat zijn er één nieuw lid bij te maken. 

Hierdoor kunnen we onze organisatie binnen de 
kortst mogelijke keren verdubbelen. Verder 
zullen we moeten stimuleren dat, wat in de 
verschillende commissies aan de orde komt, ook 
via de provincies bij de kernen komt. Daarom is 
het zo goed dat OC-leden per provincie af
gevaardigd worden." 

Hoe denk je het probleem van communicatie 
tussen commissies en de basis aan te pakken? 
"Het contact tussen de commissievoorzitters zou 
veel groter moeten zijn. Hiervoor moet je niet een 
nieuw apart lichaam scheppen. Maar het kan 
heel goed door bijvoorbeeld een uitgebreide 
DB-vergadering of alleen de commissievoorzit
ters, die in ieder geval eens per twee maanden 
contact hebben over vragen als: wat produceren 
jullie en hoe kunnen we dat doorsluizen naar 
provincies en kernen. Het is verder erg goed dat 
mensen onder de 25 jaar volgend jaar gratis lid 
kunnen worden van het CDA, hiermee vergroot 
je direct je invloed binnen die partij." 

KEIBARD 
De buitenwacht hoort vrij weinig van de Organi
satiecommissie. Gaat dit nu veranderen? 
"Ik denk het niet. Kijk, van de binnen- en 
buitenlandcommissie en vormingscommissie en 
het AB moet je wat horen. De OC is er om die lijn 
uit te zetten zodat dat ook werkelijk gebeurt. De 
OC treedt niet zozeer direct in contact met de 
leden. De Organisatiecommissie-leden zijn veel
eer harde werkers achter de schermen. Het is 
één van die commissies die keihard werkt, en 
die het voor een gedeelte moet trekken voor de 
andere commissies." 

Frits Wester, 22 jaar oud, is op 2 juni jl. door 
het algemeen bestuur benoemd tot voo:czitter 
van de Organisatiecommissie (OC). Frits is 

' voo:czitter van de kem-Alkmaar e11lid van het 
bestuur van Noord-Holland. Verder vervult 
hij nog enkele andere (maatschappehïke) 
functies. Frits heeft een vriendin en hij surft. 
In september gaat hij aan de Open Universi
teit studeren. 

STUDENTIKOOS 
Vind je dat de beeldvorming van het CD]A te 
studentikoos is? 
"Ik denk dat dat beeld bij een gedeelte van de 
leden wel bestaat maar dat het naar buiten geen 
remmende werking heeft. Het AB of het DB is niet 
te studentikoos. Ik denk wel dat we veel te veel 
als te oud en te veel CDA-gericht overkomen. 
Weinig mensen weten dat het CDJA ook wel 
eens standpunten inneemt die lijnrecht tegen
over die van het CDA staan; we zullen daar meer 
publiciteit aan moeten geven. Verder zullen we 
propagandamateriaal misschien moeten aanpas
sen, in duidelijker bewoordingen zeggen wat we 
willen." 

Wat is de belangrijkste eigenschap van de QC? 
"Ik zie haar eigenlijk als een organisatie- en 
planningafdeling binnen een bedrijf. DeOCis de 
commissie die de organisatie moet verkopen aan 
de leden. Niet minder en niet meer dan de 
verkoopleider van het CDJA" 
Wat zijn de ideeën voor de komende tijd? 
"Het contact tussen provincievoorzitters zou wat 
frequenter kunnen zijn. Verder is de functie van 
kernencontactpersonen (KCP) heel belangrijk 
bij het opzetten van nieuwe kernen. Ook de 
vormingscommissie zal hier een belangrijke rol 
in moeten gaan spelen Zij moet een pakket 
maken waarmee de KCP'ers kunnen werken. 
Verder denk ik aan een landelijke CD JA-dag, op 
(vervolg op pagina 23) 
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POLITIEK PAMFLET CDJA: 

TIJDGEEST GAAT OOK 
AAN CDJA NIET VOORBIJ 
In het kader van de behandeling van het 
politiek pamflet van het CDJA plaatsen 
wij een aantal artikelen over dit stuk. In 
dit nummer een artikel waarin het nieu
we politiek pamflet wordt vergeleken 
met het vorige. 

Wanneer het concept-politiek pamflet dat in het 
najaar door de raad zal worden behandeld, 
wordt vergeleken met het nu nog geldende stuk 
dat voor de fusie werd vastgesteld, kan worden 
vastgesteld dat de veranderingen in de tijdgeest 
ook aan het CDJA niet voorbij zijn gegaan. Leek 
het vorige pamflet nog met beide benen stevig in 
de lucht van de jaren zeventig te staan, het 
concept ademt in vergelijking daarmee meer de 
no-nonsense sfeer van de jaren tachtig. 
Een vergelijking van leesbaarheid, overzichte
lijkheid en evenwichtigheid tussen beide pam
fletten valt in het voordeel uit van het nieuwe 
. stuk. Daarbij moet ter verontschuldiging van het 
pamflet van 1980 wel worden opgemerkt, dat het 
tot stand is gekomen onder de doem van de 
fusiebesprekingen tussen politiek-inhoudelijk 
nogal verschillend denkende organisaties. Spe
ciale schrijfgroepen voor hete onderwerpen als 
Zuid-Afrika en abortus leidden tot een bovenma
tige aandacht voor die onderwerpen. Overigens 
is ook in het nieuwe pamflet op enkele punten de 
aandacht wat misdeeld. 
Waar een speciaal artikel over pornografie 
noodzakelijk geacht wordt (3.8) verbaast het 
volstrekt ontbreken van een hoofdstuk over 
landbouw en midden- en kleinbedrijf. En het is 
natuurlijk jammer dat de opstellers er niet in 
geslaagd zijn om de omvang van de tekst ten 
opzichte van het vorige pamflet te reduceren. 

OVERBEID 
Waarin het nieuwe pamflet ook uitsteekt boven 
zijn voorganger is in de inleiding over de rol van 
de overheid. 
Haar positie ten opzichte van de samenleving 
wordt veel duidelijker gemarkeerd dan in het 
vorige pamflet. Merkwaardig is alleen dat deze 
visie in de inleiding van hoofdstuk 3 over justitie 
en binnenlands bestuur nog eens letterlijk wordt 
herhaald. Daar slipte de eindredactionele pen. 
Jammer is, tot besluit van de algemene opmer
kingen, dat het nieuwe pamflet nog meer dan het 
vorige toegeeft aan de verkokering van de 
beleidsterreinen. Wordt nog wel heel kort in de 
inleiding enige lippendienst bewezen aan het 
jeugd- en jongerenbeleid, de visies op minder
hedenbeleid, emancipatie e.d. worden opgebor
gen in een uitspraak in het hoofdstuk welzijn. 
Daarmee wordt onvoldoende recht gedaan aan 
deze integrale beleidsonderdelen, minder ook 
dan in het oude pamflet, dat aan deze onderwer
pen nog aparte hoofdstukjes wijdde. 
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SOCIAAL-ECONOMISCH BELEID 
Bij enkele onderwerpen brengt een inhoudelijke 
vergelijking opmerkelijke verschillen aan het 
daglicht. Met name bij het sociaal-economisch 
beleid. Begon het oude pamflet dit hoofdstuk met 
een inleiding waarin stelling werd genomen 
tegen het geloof in vooruitgang en economische 
groei, in het concept-pamflet wordt geopend 
met een visie op de economische orde die pleit 
voor een sociaal-georiënteerde markteconomie. 
Vergelijking tussen beide stukken geeft wel heel 
duidelijk aan hoe de politieke agenda in de loop 
van de vier tussenliggende jaren is gewijzigd. Zo 
wijdt het oude pamflet nog aandacht aan 
"inflatie-beleid", maar ontbreekt nog elke op
merking over sociale zekerheid. 
Het inkomensbeleid, zoals dat in het stuk van 
1980 het CDJA voor ogen stond, legde een sterke 
nadruk op nivellering en overheidsmaatregelen. 
Wat dat betreft legt het nieuwe pamflet de 
nadruk weer meer bij de sociale partners en 
wordt eigenlijk alleen het belastingstelsel als 
inkomenspolitiek instrument voor de overheid 
aanvaard. Jammer is daarbij dat het fiscaal beleid 
een idee van het vorige pamflet (selectieve 
belastingheffing op energie- en grondstoffen 
verslindende artikelen) heeft laten vallen. 
Wat in het nieuwe pamflet ook nog maar 
mondjesmaat aan de orde komt is de medezeg
genschap in het bedrijfsleven. 
Dat lijkt mij een onderwerp, dat bij het bepleiten 
van een sociale markteconomie meer aandacht 
verdient. In dat kader zou ook de eventuele 
vertegenwoordiging van uitkeringsgerechtig~ 

den in de organen van het bedrijfsleven beter 

kunnen worden onderbouwd. Tenslotte is het 
jammer dat het consumentenbeleid, dat in het 
oude pamflet een plaatsje had, dat nu moet 
missen. 
Geconcludeerd kan worden dat het nieuwe 
pamflet op het punt van het sociaal-economisch 
beleid misschien wat realistischer is, maar naar 
mijn smaak te uitsluitend een accent legt op het 
macro-economisch gebeuren. 

BESTUUR 
In het kader van dit artikel is het niet mogelijk om 
nog uitgebreid op andere beleidsterreinen in te 
gaan. Daarom nog enkele notities. De formule
ring van het CDJA-denken over zaken als de 
constitutie, democratie en decentralisatie is in 
vergelijking met het vorige pamflet, zeker in de 
concrete uitspraken magertjes. Enige aandacht 
voor het functioneren van het parlementair 
stelsel is gewenst (b.v. kabinetsformaties) . 
In de onderwijsparagraaf zou net als in het vorige 
pamflet aandacht besteed moeten worden aan 
de medezeggenschap met name van leerlingen. 
Het is bijvoorbeeld opmerkelijk dat in het jaar 
dat net over de nieuwe bestuursstructuur van het 
wetenschappelijk onderwijs wordt gepraat, 
hierover niks wordt opgemerkt in het politiek 
pamflet van het CDJA, terwijl het vorige de nu 
geldende WUB nog het minimaal aanvaardbare 
niveau van democratisering noemde! 
Tenslotte nog aandacht voor de paragraaf over 
Europa 
Gelukkig ontbreekt in het nieuwe pamflet een 
aantal opmerkingen over Europa, als zou Euro
pese eenwording alleen maar middel mogen zijn 
en als zodanig getoetst moeten worden aan onze 
uitgangspunten onder verwijzing naar "valse 
sentimenten over de sociaal-culturele samen
hang". 
Wat dat betreft is de tekst van het nieuwe pamflet 
Europeser van aard. Jammer is wel, dat il'. de 
uitspraken niets is vermeld over de versterking 
en democratisering van de structuur van de 
Gemeenschap en vergroting van de bevoegdhe
den van het Parlement. Wellicht biedt de Eurore
vival van de jongste verkiezingen op deze 
punten nog nieuwe inspiratie aan de provinciale 
afdelingen die in september hun commentaar op 
het politiek pamflet zullen formuleren. Aan hen 
nu het woord, voordat deze vergelijking echt 
verwordt tot een recensie. 

Govert Veldhuijzen 
• 
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WERKLOOS, NOU ÈN?! 
Zoals reeds in CD/ACTUEEL van 12 mei is 
aangekondigd, vindt de CD]A-dag over werkge
legenheid en werkloosheid op zaterdag 8 sep
tember plaats. 
Deze dag in Utrecht zal vooral informatief zijn. Er 
is alle ruimte voor het uitwisselen van ervaringen 
en ideeën over het thema "Werkloos, nou en?!" 
In het morgengedeelte zullen dan ook de erva
ringen van CD]A 'ers centraal staan. CDJA'ers die 
werkloos zijn, zullen iets vertellen over wat zij 
meernaken in hun dagelijks leven, bijv. hun 
ervaringen met de Sociale Dienst. Anderen 
zullen ingaan op de problemen die zich voor-

, doen bij het starten van een eigen bedrijfje. 
Weer anderen vertellen hoe zij in hun gemeente 
met andere, vaak ook werkloze jongeren, pro
jekten hebben gestart voor werkloze jongeren. 
Na de middagpauze zullen we in vier discussie
groepen een van de deelterreinen van het thema 
bespreken. De thema's zijn: 
- de sociale dienst en de werkloze (sollicitatie

plicht, vrijwilligerswerk, werken met behoud 
van uitkering, kortingen); 

- regelgeving voor starters, kleine bedrijfjes; 
- de plicht voor werklozen om iets te doen voor 

de gemeenschap op straffe van korting op hun 
uitkeringen (dienstplicht); 

- arbeidsduurverkorting in het bedrijfsleven 
(problemen en mogelijkheden). 

Ter afsluiting van de middag zal o.l.v. Hans 
Huibers een forum plaatsvinden. Hierin zullen 
m.n. de vragen uit de discussiegroepen worden 
beantwoord door een aantal deskundigen. De 
dag wordt om 16.30 uur besloten met een 
slotwoord van de voorzitter. 
Vooral voor CD]A-kemen (in oprichting) is dit dé 
gelegenheid om komend -seizoen bezig te gaan 
met dit voor jongeren hoogst actuele thema! 
V oor de kernen zal de nodige informatie in een 
map worden opgenomen die kort van te voren, 
begin september, zal worden tQE!9'ezonden. 
Plaats: CSB-gebouw, Kromme Nieuwe Gracht 39, 
Utrecht. 
Datum: 8 september, 10.20--16.30 uur. 
Aan deelname zijn geen kosten verbonden. Er 
wordt een lunch geserveerd. Reiskosten zijn 
voor eigen rekening. 
Opgave via onderstaande bon (voor 20 augus
tus). 
Nadere inlichtingen bij: Kees van Rarnshorst, 
Uilenstede 427-1, 1183 AE Amstelveen, tel. 
020--45628 (th), 020--5522181 (knt). • ·-------------· I Ondergetekende, I 
I I I Naam: ........................................................... I 
I Adres: ............................................................. 1 
I Postcode en woonplaats: ........................... 1 
I ......................................................................... I 
1 Telefoon: ...................................................... I 
1 neemt deel aan de CDJA-dag "Werkloos, I 
1 nouèn?!" I 
I Handtekening: ............................................ I 
1-------------1 
CDJA 30 juni 1984 

GEZOCHT 
In verband met het periodiek vertrek van enkele 
leden zoekt het CDJA enthousiaste en actieve 
leden die een deel van hun vrije tijd willen 
besteden als de 

LID 
VAN DE VORMINGSCOMMISSIE 
van het CDJA. 

De vorrningscornrnissie is de landelijke club die 
belast is met het ontwikkelen van het vormings
werk, het organiseren en begeleiden van curus· 
sen en conferenties, het rnaken van materialen 
en projecten, waarmee provinciale afdelingen 
en kernen aan de gang kunnen. 

Specifieke deskundigheid op het gebied van 
vormingswerk is aanbevelenswaardig, maar ze
ker niet noodzakelijk. Met name denken wij ook 
aan leden die actief zijn (geweest) in kernen en 
provincies. 

De commissie vergadert eens in de zes weken; 
verder wordt van de leden inzet verwacht voor 
uitvoerende werkzaamheden. 

Zij krijgen voor hun werk een onkostenvergoe
ding (m.n. voor reiskosten). 

Belangstellenden kunnen zich tot 1 september 
a.s. aanmelden bij het COlA-secretariaat. Daar 
kunnen ook inlichtingen worden ingewonnen, en 
wel bij Theo Bovens of Govert Veldhuijzen 
(070-924461). • 

(vervolg van pagina Zl) 

deze dag zouden alle CDA-afdelingen uitgeno
digd moeten worden waar nog geen CDJA-kern 
is. Alle provincies zouden hier met een stand 
vertegenwoordigd moeten zijn en onder hen ook 
de KCP'ers, zodat er gelijk contacten gelegd 
kunnen worden. Want die contacten met CDA
besturen is een grote must." 

MOET MINIMUM LEEFTIJD? 
Wat is jouw persoonlijke mening over de verla
ging van de maximurn leeftijd voor het CD]A? 
"Ik denk dat dat geen goede zaak is, want 
wanneer je lid wordt duurt het toch nog een jaar 
of drie à vier voordat je de organisatie in al zijn 
onderdelen kent. Het zou betekenen dat mensen 
drieëntwintig à vierentwintig jaar zijn, voordat je 
ze op landelijk niveau kunt gebruiken. Je moet 
meer het beeld als jeugdige club bevorderen. 

Als we er echt over zouden moeten gaan praten 
is 27 jaar misschien denkbaar maar 25 jaar is echt 
te laag!" • 
llaiUI van Dijk 

!') _--... 
L / . __ _,......_/ 

HORZEL 
KLANTGERICHTBEID 
Deregulering, teneinde de lasten van de regel
geving van de overheid te venninderen, is zeer 
gewenst. Weinigen zullen dit nog tegenspreken. 

Maar naast een vereenvoudiging van de regel
geving is eveneens een meer ldantgerichte 
opstelling van het overheidsapparaat noodzake
lijk Klantgerichtheid heeft te maken met begrip 
hebben voor en zoveel mogelijk tegemoet ko
men aan de belangen van de afnemers van de 
geproduceerde diensten. En dit kan zowel een 
bouwvergunning alsook een beleidsnota zijn. 

Het is een kwestie van beloftes en afsp.ralcen 
nakomen, zoals t.a.v. het tijdstip van levering. In 
feite dienen wetten en regelgeving meer naar de 
geest toegepast te worden, dan naar de letter. 

Eigenlijk allemaal voor de hand liggend. Waar
om wordt er dan niet als zodanig gehandeld? Een 
ambtelijke werkgroep geeft hier in een onlangs 
gepubliceerd rapport .,Zelfbeheer" antwoord 
op. De oorzaak wordt gelegd bij de wijze van 
bedrijfsvoering van de overheid. Niet de markt, 
de klanten, in de vonn van lagere overheden, 
instellingen en bedrijven, alsmede de burger, 
bernvloeden het produktieproces. Maar het pro
duktieproces wordt vanuit één centrum beheerst 
door de nu'ddelen. D.w.z. centraal wordt vastge
legd wat aan financiën, personeel en materiaal 
voor de verschillende diensten beschikbaar is. 

De overheid is niet gewend om naar de behoef
ten van de klant te ldjken. De werkgroep stelt 
een andere organisatievonn. nl. .,zelfbeheer': 
voor. Dit houdt in, dat de verschillende over
heidsinstanties en -groepen zelf, rekening hou
dend met de belangen van de ldanten, de eigen 
produktie beheren en sturen. 

MENTALITEIT 
Maar voor klantgerichtheid, het ter wille zijn, is 
meer nodig. Of je je zelf belangrijk maakt door 
iets moeilijk te vinden, of dat je gewoon snel de 
zaken afwerkt is een kwestie van mentaliteit. Een 
mentaliteit, die alleen dopreen goed voorbeeld 
ingang kan vinden. Daarom is het ook verheu
gend om te constateren op welke wijze het 
kabinet de .lauisrakettenproblematiek behan
deld heeft. Twee punten Jicht ik hier uit. 
Eén, het kabinet had toegezegd in juni met haar 
besluit te komen. Het kabinet kwam in juni met 
haar besluit. 

Twee, de wijze waarop de minister-president 
tijdens het kamerdebat van 13 juni ieders bijdra
ge uitvoerig behandelde. Dat leverde weliswaar 
een langdurig debat op, maar hiennee werd wel 
ieder in zijn waarde. gelaten. • 

WüfreciKik 
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Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne B.V. 
Koekengen - Dreef Ba 
Tel. 03464-1A14 Telex 70759 

Een nationaal opererend 
bedrijf op het gebied van 

met bijkantoren te 

Wegenwerken 
Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

Axel- tei.01155-1872 
Borger- tel. 05998-4787 

Zuidzande- tel. 01170-2166 

Dijksterhuisstraat 35 
5013 BE TILBURG 
Telefoon: 013-435936 

• utiliteitswerken 
• industriële projecten 
• woningbouw 
• renovatie/restauratie 

HUISMAN 
NONFERROMETAAL BV 
Coquille-
lage drukgietwerk 

Kanaaldijk N.O. 104 
5702 NW Helmond 
Tel. 04920-22243 Telex 51507 

Verschuur's 
Aannemersbedrijf 

Oude Woudenbergse 
Zandweg 15 
3707 AM Zeist 
Tel. 03404-13164. 

Wegenbouw 

Waterbouw 

Betonbouw 

Utiliteitsbouw 

Onderhoudswerk 

Gas· en 
waterleidingen 



WEEKBLAD VAN BET CDA 

Europarlement 
kiest nieuwe 
voorzitter 

Gesprekmet 
CDA-vrouw 
lna Kakes-Veen 

ar llellen: 
VOC n SV, 
Vlootweten 
kruisraket 

Pro's en contra's 
inpoldering 
Markerwaard 

CDA-fractie 
tegen korten op 
ontwikkelings
gelden 
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NeD!RLANDSE PO'_lTP3~( 

Verolme-werf, onderdeel van het RSV-concern, in betere tijden. 
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Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne B.V. 
Koekengen - D(eef 8a 
Tel. 03464-l414 Telèx 70759 

Een nationaal opererend · 
bedrijf op het gebied van 

Wegenwerken 
Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

met bijkantoren te Axel- tel. 01155-1872 
Borger- tel. 05998-4787 

Zuidzande- tel. 01170-2166 

houthandel en 
kistenfabriek bv 

industriële 
verpakkingen bv 

k. ennesstraat 1 - borculo 
telefoon 05457-1561 * 
telex 44451 

postadres: 
postbus 9 - 7270 aa borculo 

m •••t•ili••~< 

Wed. BURGHOUTS 
en Zn. b.v. 
St. Annastraat 408 
6525 ZM Nijmegen 
Tel. 080-551271/582905 

*Glas 

* Onderhouds schilderwerk 

* Renovatie schilderwerk 

* Wandafwerking 

* Plafondafwerking 

* Muurbespuiting 

* Betonafwerking en bescherming 

CENTRIFUGAAL VERZINKEN 
VERZINKEN VAN CONSTRUCTIES 

GESPECIALISEERD IN HET VERZINKEN VAN 
BEVESTIGINGSMATERIALEN 

Verzinkerij 
MEERVELDHOVEN 

B.V. 
O.L. Vrouwedijk 18A · 5503 NE VELDHOVEN · 040·536622. 
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Fractie 
De Tweede Kamer is nog op reces. Vandaar deze week:een korte fractierubriek 
op pagina 7. 

Demonstratie tegen inpolderen Markerwaard (foto ANP) 

Moet de Markerwaard dicht? 
Ook binnen het CDA bestaan verschillen van mening over het al of niet 
inpolderen van de Markerwaard. Redacteur Hans Schipper sprak met de 

·CDA-wethouder Sijm (tegen) van Hoorn en CDA-Tweede Kamerlid Van Noord 
(voor). Pagina 11. 

Kruisraketten en RSV -débacle 
Kruisraketten en de RSV hebben de gemoederen in Nederland druk bezig 
gehouden. Soms leek het of er geen andere kwesties aan de orde waren. Ook in 
het verleden kende de politiek problemen die alle aandacht opeisten. Wat dat 
betreft is onze tijd niet uniek. Reina van Ditzhuyzen trekt op pagina 12, 13, 14 
vergelijkingen tussen heden en verleden. 

De drukke werkweek van lna Kakes 
Dat vrouwen tegenwoordig een druk bezette werkweek kunnen hebben wordt 
steeds meer geaccepteerd. Dat is mede het resultaat van het streven naar 
emancipatie door vele vrouwen. Eén van hen is I na Kakes-Veen, CDA-vrouw en 
o.a. lid van de Emancipatieraad. Maria Chorus-Menken sprak met haar. Pagina 
14, 15. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Het nieuwe Europese Parlement 
- J. Penders 8 
Column partijvoorzitter 9 

Zwart-Wit 10 
Uw mening 16, 17 
Partijnieuws 18 
Personalia 20 
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Studieconferentie 
Energiebeleid 
In september organiseert het Wetenschap
pelijk Instituut voor het CDA twee studie
conferenties over het energiebeleid. Ter 
bespreking staan het rapport "Vernieu
wend energiebeheer", dat het instituut in 
het voorjaar uitbracht en het rapport van 
het CDJA "Nederland energie-eiland?" 
Een actueel aspect van dit onderwerp 
vormt de eventuele beslissing over nieuwe 
kerncentrales. Gemeente- en provinciebe
stuurders zijn daarbij betrokken omdat zij 
medeverantwoordelijk zijn voor de elektri
citeitsproduktie. Evenals bestuurders van 
mogelijke vestigingsplaatsen voor de cen
trales en vanwege de berging van radioac
tief afval. 

Programma 
De Studieconferenties over het Energie
beleid op 20 en 27 september te Zwolle en 
's-Hertogenbosch hebben als programma: 

16.00 Opening door drs. A.M. Oostiander, directeur 
van het Wetenschappelijk instituut voor het CDA. 
16.05 Inleiding op het rapport "Vernieuwend Energie
beheer" door prof. ir. 8. Krol, voorzitter van de 
commissie. 
16.25 inleiding op het rapport "Nederland Energie
eiland?" door Johan de Boer, lid van de Commissie 
Energiebeleid van het CDJA. 
16.45 Kanttekeningen bij beide rapporten door prol. 
dr. Th. van de Klundert, hoogleraar economie te 
Tilburg, lid van de Stuurgroep BMD. 
17.15 Plenaire discussie met de inleiders, o.l.v. mr. 
F.J.H. Schneiders, conferentievoorzitter. 
18.00 Maaltijd. 
19.00 Forumdiscussie. In het forum hebben behalve 
de inleiders, zitting: dr. W. Adriaansen, lid van de 
Commissie Energiebeleid van het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA, een nog aan te zoeken 
CDA-deskundige op het gebied van economische 
structuur en werkgelegenheid. 
21 .30 Conclusies door de conferentievoorzitter. 
De conferenties worden gehouden 
op 27 september in het provinciehuis te 's-Hertogen
bosch. 
op 20-september in het provinciehuis te Zwolle, 

Dt< kosten bedragen {28,50 per deelnemer, te voldoen 
aan de zaaL In de prijs zijn opgenomen de toezending 
van de conferentiestukken vooraf, maaltijd en con
sumpties en toezending van een verslag achteraf. 
Aanmelding kan geschieden bij mevrouw T. lvens, 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA, Dr. Kuyper
straat 5, 2514 BA Den Haag, tel. 070-924021. ~ 

Olympische Spelen 1992 in Amsterdam ... 
Wie zal óns land durven boycotten? 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Olympiade 
Even stilstaan bij de sluiting van de 238 

Olympische Spelen In Los Angeles. 
Hulde aan de Nederlandse ploeg en 
ondanks hier en daar negatieve punten 
toch een groot succes voorgaststad-en 
-land. Complimenten. Ga er maar eens 
aanstaan. Ja, en dat Is nu net het 
raakpunt met onze binnenlandse poli
tiek. Gaan wij er aanstaan? Willen we in 
1992 Amsterdam? Als er daarover kno
pen moeten worden doorgehakt, dan 
graag fundamenteel en duidelijk. Eerst: 
wie zal dat betalen. En dat op grond van 
een eenvoudiger en "Hollands
degelijke" aanpak. Als het, afgewogen; 
tegenover de rest van ons financieel
economisch plaatje niet kan, dan niet. 
En dan ook niet meer nakaarten. 

Indien wèl, dan ook een Idem-Hollands 
voortvarend beleid. Want behalve 
sport-accommodatie bouwen betekent 
Amsterdam en omgeving opknappen 
nogal wat qua woningverbetering, mis
daadbestrijding, etc. Wij moeten niet 
met wegwerp-showdecors willen 
werken. De keerzijde van de medaille 
kan echter goud zijn. Een enorme stimu
lans voor de promotie van ons land. 
En ... wellicht dat In een kleiner land de 
Olympische gedachte en werkelijkheid 
weer tot juistere en kleinschaliger afme
tingen kunnen worden teruggebracht. 

CO;ACTUEEL 

Hoge ambtenaren 
Minister Van Aardenne maakt zich zor
gen over het aantal hoge ambtenaren, 
dat hun baan bij het Ministerie van 
Economische Zaken inruilt tegen een 
baan in het bedrijfsleven. En dat voor 
een aanzienlijk hoger salaris en betere 
secundaire arbeidsvoorwaarden. Als 
achtergrond schetst de minister ook de 
ver voortgeschreden nivellering in de 
ambtenareninkomens en de kortings
rondes de afgelopen jaren op ambtena
rensalarissen. 
Het Is begrijpelijk, dat het kabinet zich 
binnenkort gaat buigen over een nood
verband voor de beloning van speciale 
categorieën ambtenaren bij EZ, die an
ders moeilijk zijn aan te trekken. De 
overheidstaak mag immers niet In het 
gedrang komen. 
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De knelpunten bij EZ onderstrepen nog 
eens de dringende noodzaak, dat de 
zogenaamde pakketvergelijking van de 
arbeidsvoorwaarden in het bedrijfsle
ven en bij de overheid snel wordt afge
rond. Want alleen op basis van die 
uitkomsten kunnen eventuele definitie
ve aanpassingen worden doorgevoerd, 
en kunnen al te scheef gegroeide situa
ties worden rechtgetrokken. 

CDACTuEEL 

Bete zomer? 
Bezuinigingen zijn nodig. Niemand zal 
dit ontkennen. Het kabinet denkt, ook bij 
de opstelling van de begroting voor 
1985 aan forse bedragen. Hoe de kabi
netsplannen er precies zullen uitzien is 
nog niet geheel duidelijk. De VVD vindt 
Inmiddels nu reeds, dat er nog meer 
bezuinigd moet worden. De VVD heeft 
ook een bron daarvoor ontdekt. De VVD 
heeft mede het oog laten vallen op 
gelden bestemd voor ontwikkelings
hulp. 
Van CDA-zijde is onmiddellijk en terecht 
afwijzend op die VVD-gedachte gerea
geerd. Zowel fractie-specialist Aarts, 
als .vice-fractievoorzitter· Eversdijk heb
ben geen onduidelijke taal gesproken. 
Op schriftelijke kamervragen heeft ver
volgens ook minister-president Lub
bers zich publiekelijk van de VVD
suggestie met betrekking tot de ontwik
kelingshulp gedistantieerd. Daarbij is 
onder andere verwezen naar het regeer
akkoord en de regeringsverklaring. 
Vanzelfsprekend dient hetgeen daarin 
terzake van de ontwikkelingshulp is 
vastgelegd in zijn juiste strekking te 
worden gehandhaafd. 
Anders handelen zou bovendien haaks 
staan op hetgeen het CDA programma
tisch heeft vastgelegd. 
Een ijzige uitglijder van VVD-zijde in een 
overigens niet zo hete zomer. 

CDACTUEEL 

Gastvrij België 
In België is men voor toelating aan een 
universiteit niet afhankelijk van het kik
kerkoele computersysteem van ons 
land. België scoort met het aantal bui
tenlandse studenten veel hoger dan de 
internationale regel van 2%, waaraan 

Nederland (kien op het overtreffen van 
de 0,7% BNP voor ontwikkelingshulp) 
zo weinig toekomt dat de UNESCO het 
jarenlang niet de moeite van vermelding 
waard vond. Zij die boven de 2% uitko
men, moeten in België jaarlijks de helft 
van de werkelijke kosten per studenten
plaats betalen. Sommige Nederlandse 
studenten in België zijn daartegen in het 
geweer gekomen en hebben daarmee 
vorige week praktisch alle vaderlandse 
dagbladen gehaald. Het gaat Inderdaad 
om een· fors bedrag. De pers hield het 
meestal op /8000,- maar bij veeartsenij
kunde Is dat bijvoorbeeld nog 50% 
meer. De Gentse rector heeft in enkele 
dagbladen laten weten dat de Hollan
ders zich ten onrechte tegen zijn land 
richten. Daarin heeft hij gelijk. De Belgi
sche gastvrijheid, ook hier zo anders 
dan de onze, houdt in leder geval in dat 
zij uit hun belastinggelden de andere 
50% van de kosten per studentenplaats 
betalen. Daar staat onzerzijds nauwe
lijks openheid tegonover, ook niet te
genover onze kandidaats-studenten 
uit België, die vorig jaar in Utrecht op een 
horizontaal instroompercentage van 0 
konden rekenen. Dit jaar zijn er enkele 
gelukkigen, die dan weer geconfron
teerd worden met de moeilijkheid dat wij 
met de nieuwe tweefasen-structuur 
geen directe toepassing geven aan de 
toch officieel geregelde gelijkstelling 
van kandidaats-examens. Met protes
ten tegen de Belgische universiteiten is 
men aan het verkeerde adres. Men zou 
zich op Den Haag/Zoetermeer (ministe
rie) en Utrecht (veterinaire faculteit) 
moeten richten. En bij het langzaam 
malen van de vaderlandse molens, ho
pen wij dat de Nederlandse studenten In 
België het volhouden. Maar dan zoals 
het past: eerder dankbaar dan proteste
rend. Want daar komt het op aan. 

CDtACTUEEL 

Verschijning 
CD/ACTUEEL 
Het eerstvolgende nummer van CD/AC· 
TUEEL verschijnt 1 september a.s. 
Daarna verschijnt het blad gewoon weke· 
lijks. 



CDA christen 
democratisch 
appèl 

De CDA-Tweede Kamerfractie roept sollicitanten op voor een part-time functie: 
een ajunct-beleidsmedewerk(st)er 
bij het sociaal-economisch en financiële blok. 

Functie-informatie: 
Primair zal de aan te stellen medewerker worden belast met het onderhouden van contacten met. 
personen/organisaties, die de fractie benaderen over vraagstukken op genoemd beleidsterrein, waarbij gedacht 
wordt aan het afhandelen van telefoongesprekken, voeren van correspondentie, e.d. 
Naast deze contactfunctie zal hij/zij voorts belast worden met organisatorische taken en (beleids)ondersteunende 
werkzaamheden. 

Voor deze functie wordt een opleiding op HBO-niveau gevraagd, alsmede kennis van en belangstelling voor het betreffende beleidsterrein. 
Duidelijke verwantschap met de uitgangspunten van het CDA wordt verwacht. Leeftijd niet ouder dan 30 jaar. Salaris, afhankelijk van leeftijd 
en ervaring, van !2.477,- tot !3.726,- bruto per maand, excl. AOW-compensatie en 7112% vakantietoeslag, op basis van een 40-urige 
werkweek. 

Werktijden: dinsdag, woensdag en donderdag van 9.00-17.30 uur. , 
Sollicitaties gaarne voor 1 september a.s. richten aan de ambtelijk secretaris van de CDA-Tweede Kamerfractie, mevr. A. M.G. Reuchlin, bij 
wie ook inlichtingen kunnen worden ingewonnen. Adres: Postbus 20018, 2500 EA 's-Gravenhage. Tel. 070-614911, tst. 2022. 

Ceuvei-Volharding heeft een traditie hoog te 
houden in het verlenen van snelle diensten op 
het gebied van scheeps- en machinereparatie, 
schroef- en aswerk, inbouw motoren, scheeps. 
betimmering en buikdenning, revideren en 
inbouwen van pompen, knippen en scheren. 

Wij kunnen u voor het droogzetten van schepen op de 
volgende manier van dienst zijn: 

2 helfingen speciaal voor sleepboten tot 400 pk 
4 overdekte hellingen voor schepen tot 20 meter 
drijvend dok voor schepen tot 50 meter 
30-tons bok voor het verschroeven van vaartuigen tot 
35 meter 
hydraulische schepenlift voor schepen tot 80 meter lengte 
Jachten-revisie 

Scheepswerf en Machinefabriek 

Ceuvel-Volharding B.V. 
1032 KB Amsterdam-N., Korte Papaverweg 4 

Direkteur: L. M. Pietersen, tel. 020-360997 

Bel eens op! of kom eens kijken op onze 
Bourgondische werf. 

Wij bouwen alle soorten aanhangwagens. 
Alles tegen scherpe prijzen. 
b.v. PAARDETRAILER 
De goedkoopste in zijn kwaliteitskiesse 
degelijk opgebouwd, grote stabiliteit, 
geheel gegalvaniseerd 
inkl. rubber op klep 
reservewiel 
neuswiel 
registratiebewijs 
veterinaire papieren 

prijs 1 Vz paards: 
f 5250.· lnkl. BTW 

Carrosserie
bouwbedrijf DOORNWAARD 

Bovendwarsweg 60 
8096 PR OLDEBROEK Tel. 05255·2758. 



FRACTIE 

CDA-kamerlid Eversdijk over bezuinigen op ontwikkelingshulp: 

Niet stelen van allerarmsten 
Nu COlACTUEEL weer met de regel
maat van de klok zal verschijnen be
ginnen we ook weer met deze rubriek. 
Te melden is er nog niet erg veel, 
omdat de Tweede Kamer als u dit leest 
nog met zomervakantie is. Pas bij het 
verschijnen van het volgend nummer 
draait de Kamer weer op volle toeren 
en is er dus ook weer voldoende te 
berichten. 

Toch nog even een terugblik: het zomerre
ces was ditmaal een echt reces. Niet, zoals 
in 1981 en 1982 gekenmerkt door crisis, 
maar door de rust die bij een vakantie 
hoort. De .leden van de CDA-Tweede 
Kamerfractie zwermden uit naar hun 
vakantie-adressen of bleven gewoon thuis. 
En in het kamerÇJebouw gingen onder
houdsmensen din_gen opknappen die als 
de Kamer normaal vergadert niet aan een 
opknapbeurt toekomen. 

Steen 
Er was, even, een kleine steen in de vijver. 
Dat was toen VVD-Tweede Kamerlid dr. 
Rudolf de Korte in een artikel in Elseviers 
Weekblad van 4 augustus het kabinet 
vroeg, het bezuinigingshuiswerk opnieuw 
te maken. De financiële specialist van de 
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VVD-fractie vreesde dat de ploeg-Lubbers 
het snoeimes niet meer met een stevige 
greep hanteerde, ja zelfs te slap vasthield. 
Waarnemend fractievoorzitter drs. Huib 
Eversdijk liet in reacties in dagbladen 
weten dat daarvan geen sprake is. Hij wees 
er op dat het kabinet precies dat doet wat in 
het regeerakkoord is afgesproken en dat er 
tijdens de jaren dat deze regering er zit al 
voor gigantische bedragen is bezuinigd. 
Eversdijk had dan ook weinig goede woor
den over voor de opvattingen van De Korte. 
"Volslagen nonsens," aldus, heel kort 
samengevat, zijn kritiek. 

"Stelen van de allerarmsten," noemt 
Eversdijk de suggestie van de liberale 
woordvoerder, het zogenaamde stuwmeer 
aan te spreken teneinde het financierings
tekort weg te helpen werken. Het stuwmeer 
is het bedrag aan ontwikkelingsgelden dat 
Nederland aan arme landen heeft toege
zegd maar dat om allerlei redenen nog niet 
kon worden uitgegeven. Het staat dus als. 
het ware nog op de bank. De Korte, dat 
wetend, ziet er een mooi potje in om er de 
toch al krappe staatskas mee te spekken. 
Dat geld is er, je doet er momenteel toch 
niks mee, dus waarom zou je het dan niet 
gebruiken, is zo ongeveer zijn redenering. 

Fluiten 
. Eversdijk vindt dat dit haaks staat op 

hetgeen in het CDA over hulp aan de 
naaste in de arme landen wordt gedacht. 
"We hebben dit geld bovendien toege
zegd, er wordt op gerekend. Je kunt niet 
terugkomen op die toezeggingen. Boven
dien kan het toch niet zo zijn, dat we landen 
die dit geld zo zeer nodig hebben nu maar 
even Çlaan vert~ten dat ze kunnen fluiten 
naar hun centen." 
Fractiespecialist 'ontwikkelingssar::nenwer
king drs. Harry Aarts is het met die stelling 
geheel eens. Om te onderstrepen hoezeer 
de CDA-frac!ie hecht aan het op peil blijven 
van onze ontwikkelingshulp, stelde hij 
schriftelijke vragen aan minister Schoo 
(VVD) van Ontwikkelingssamenwerking. 
Aarts wil van deze bewindsvrouw weten of 
ze het eens is met de gedachte van De 
Korte, het stuwmeer "eenmalig te schrap
pen". 
De CDA-woordvoerder herinnert in zijn 
schriftelijke vragen de minister aan haar 
uitspraken dat over de gelden die in het 
stuwmeer op hun bestemming wachten 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

afspraken zijn gemaakt en dat die afspra
ken alsnog behoren te worden nageko
men. Pas indien een ontwikkelingsland 
voorstelt aan de gelden een andere be
stemming te geven, mag daarover worden 
gedacht. 
Harry Aarts wil dat de minister hem uitle-gt 
hoe dat schrappen van het stuwmeer zich 
verhoudt tot de verplichting in het regeer
akkoord om ieder jaar anderhalf procent 
van ons nationaal inkomen aan ontwikke
lingshulp te besteden. Immers, het aan
spreken van het stuwmeer zou deze ont
wikkelingshulp verlagen en dat is, in de af
gelopen jaren door welk kabinet dan ook, 
nog nooit gedaan. 
De minister moet verder aangeven hoe 
veel er in het stuwmeer zit en waar het in 
principe voor wordt gebruikt. Harry Aarts 
herinnert haar aan haar toezeggingen dat 
de Tweede Kamer hiervan een overzicht 
zou krijgen en wil weten wanneer dat 
gereed zal zijn. Intussen heeft de minister
president laten weten dat niet kan worden 
gedacht aan het verlagen van de bedragen 
die ons land aan ontwikkelingshulp uit
geeft. ~ 

Haje Schartman bepleit: 

Suikeroorlog 
voorkomen 
Het CDA-Tweede Kamerlid Haje Schart
man wil dat er zo snel mogelijk een eind 
komt aan het zogenaamde stunten met de 
suikerprijs. Enkele winkelbedrijven bieden 
- of boden - suiker te koop aan voor een 
prijs die aanzienlijk lager ligt dan normaal. 
Dat vinden concurrenten niet leuk en daar 
komen dan weer suikeroorlogen van. 
In schriftelijke vragen aan de staatssecre
tarissen Bolkestein en Van Zeil stelt Haje 
Schartman dat een vastgestelde minimum
prijs voor suiker eigenlijk niet kan worden 
gemist. Toen de b~staande minimumprijs
regel voor suiker namelijk afliep, begon het 
stunten en daar komen, vindt het CDA· 
fractielid, alleen maar nare dingen van. 
Schartman wil dat de bewindslieden hun 
voornemen om die minimumprijsregeling 
in 1985 definitief te beëindigen niet uitvoe
ren. ~ 

7 



EUROPA 

Het nieuwe Europees Parlement: 

Sterke geldingsdrang grote landen 
De eerste werkweek van het nieuwe 
Europese Parlement zit erop. Terwijl 
anderen genoten van goed of slecht 
vakantieweer vergaderden 434 Euro
parlementariërs eind juli in Straatsburg. 
Onwennigheid, veel nieuwe gezichten, 
tikkeltje opwinding, maar lang niet zo 
veel chaos als vijf jaar geleden. Mis
schien was die grote kalmte ook ver
klaarbaardoordeeconomische crisis en 
de lager gestelde verwachtingen van het 
Parlement. 

Twee zaken hebben in de Nederlandse 
kranten veel aandacht gekregen. Namelijk 
de voorzittersverkiezing en het blokkeren 
van geld voor Groot-Brittannië door de 
kersverse parlementariërs. 
De nieuwe voorzitter is de Franse christen
democraat Pierre Pflimlin. De Neder
landse media keken een beetje op 
hun neus en reageerden wat verongelijkt: 
men had een nieuwe periode voor verdwij
nend voorzitter Piet Dankert verwacht. Had 
men zich bij de opstelling van de progno
ses te Nederlands geörienteerd? Mis
schien de informatie te exclusief uit Dan
kerts omgeving geput? 
Men had kunnen weten dat een verlenging 
van een voorzittersmandaat in het Euro
pees Parlement hoogst ongebruikelijk is en 
dat de Britse conservatieven - die de 
sleutel in handen hadden- moeilijk voor de 
tweede keer op een socialist zouden kun
nen stemmen, met een achterdochtig over 
hun schouders meekijkende mevrouw 
Thatcher. 

De CDA-delegatie heeft met overtuiging 
voor partijgenoot Pflimlin gestemd. Wij 
kennen zijn schaduwkanten: een leeftijd 
van 77 jaar en de , ,Straatsburg-connectie". 
Maar in andere landen wordt met minder 
argwaan naar het statistisch gegeven van 
de leeftijd gekeken dan bij ons. Wie herin
nert zich niet de juichende en dansende 
Italiaanse president Pertini (86 jaar) na de 
door Italië gewonnen WK-voetbalfinale? 
Wat de zetelkwestie betreft zal de omstan
digheid dat Pflimlin jarenlang burgemees
ter van Straatsburg was de keuze voor 
Brussel als de ene hoofdstad van Europa, 
niet bevorderen. Het is echter ook goed om 
te weten dat beslissingen op het terrein van 
de zetel niet door het Europees Parlement 
maar alleen door de nationale regeringen 
kunnen worden genomen. 
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Pierre Pflimlin, nieuwe voorzitter Europese Par
lement (foto ANP) 

Britse blokkade 
Op de vierde dag van zijn bestaan haalde 
het Parlement zich al de woede van de 
Britse premier, mevrouw Thatcher, op de 
hals. Dat is een nieuw Olympisch- en 
wereldrecord!!! 
Wat was er aan de hand? Op de laatste 
Europese Topconferentie te Fontaine
bleau was een meerjarige regeling afge
sproken voor het Britse bezwaar dat Lon
den te veel aan de EG moet betalen. Eén 
van de gevolgen van die afspraak was, dat 
Londen mocht verwachten een kleine 2 
miljard gulden over 1983 uitbetaald te 
krijgen, die in afwachting van een meerjari
ge regeling waren geblokkeerd. Maar wat 
gebeurde er? Na Fontainebleau gingen de 
negen andere EG-landen ervan uit dat 
iedereen constructief zou meewerken aan 
het normaallaten functioneren van de EG. 
Londen echter ging wederom dwarsliggen 
bij de opstelling van een aanvullende 
begroting voor 1984 en de begroting 1985. 
In plaats van mee te helpen een oplossing 
te zoeken voor het tekort aan inkomsten -
de EG moet een sluitende begroting 
hebben - verlangde Groot-Brittanië onre
delijke besnoeiingen in bedragen waarvoor 
het Europees Parlement de laatste jaren zo 
hard gevochten had, met name op sociaal 
terrein en ten aanzien van achterblijvende 
gebieden. 
In september moeten de EG-lidstaten zich 
opnieuw over die begrotingsproblemen 

buigen en als schot voor de boeg hand
haafde het Europees Parlement de blokka
de voor de Britten. Ik ben ervan overtuigd 
dat vele lid-staten (zonder het hardop te 
zeggen) met instemming van dit parle
mentsbesluit hebben kennisgenomen. 

Grote-landen-chauvinisme 
Is er een karakteristiek te geven van het 
nieuwe Parlement? Ik ben bang dat het 
algemene klimaat in Europa - meer natio
nalisme, meer protectionisme, minder ge
meenschapszin - niet aan het Europees 
Parlement is voorbijgegaan. Het vertaalt 
zich in een sterkere geldingsdrang van de 
grote Europese landen, waarvan de kleine
re lidstaten het gelag moeten betalen. Door 
een Brits-Duitse kongsi werd de Belg 
Glinne als voorzitter van de socialistische 
fractie verdreven door de Duitser Arndt. In 
het presidium van het Parlement zit geen 
Belg en ook geen Luxemburger. Ik be
schreef al hoe de Nederlander Dankert 
werd vervangen door de Fransman Pflim
lin. Per 1 januari a.s. volgt bij de Europe
se Commissie de Fransman Delors de 
Luxemburger Thorn als voorzitter op. 

In dit gewoel zijn de Nederlandse christen
democraten er nog niet zo slecht van af 
gekomen. Wim Vergeer bleef vice
voorzitter van de EVP-fractie (de Europese 
christen-democraten), die na een onder
breking van 21!2 jaar weer geleid zal wor
den door de Duitser Egon Klepsch. Door 
knap manoeuvreren van onze lijsttrekker 
Bouke Beumer, die meerdere ijzers in het 
vuur hield, kon Teun Tolman voorzitter 
worden van de belangrijke landbouwcom
missie van het Europees Parlement. Dat 
wordt een moeilijke job. Europa staat op 
landbouwgebied met de rug tegen de 
muur. Teun heeft echter wel meer voor 
hete vuren gestaan. 

We moeten hopen dat het nieuwe Parle
ment zich de komende tijd op een paar 
hoofdzaken gaat concentreren: econo
misch herstel, veiligheid, meer democratie 
en een grotere besluitkracht in Europa. 
Geen versnippering, maar bundeling. 
Geen bomen, maar bos. Geen pessimis
me, of fantastische dromerijen, maar reëel 
idealisme. ~ 

Jean Penders, 
lid Europese Parlement. 
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Mooi genoeg 
Zelfs PvdA-fractieleider Den Uyl is ervan 
overtuigd dat het kabinet-Lubbers de rit uitzit. 
Dan komt er tevens een eind aan de indruk
wekkende ministeriële loopbaan van de hui
dige minister van Sociale Zaken en Werkge
legenheid. Drs. Jan de Koning: "Drie kabinet
ten (van Agt I, Van Agt 11 en Lubbers I) en drie 
verschillende departementen in negen jaar, 
dat is welletjes. Je moet jezelf altijd realiseren 
dat er sinds 1813 een paar honderd ministe
ries zijn geweest. Ben je in een van hen 
geweest, dan is dat 1 mooi genoeg. Ga je in 
meer dan drie kabinetten zitten, dan is dat te 
veel van het goede". (Eiseviers Magazine). 

Verantwoord 
Het is waar dat we wat de sociale voorzienin
gen betreft dichter bij de PvdA staan. Nu we 
met de VVD regeren moeten we het kabinet 
scherp volgen en zorgen dat het beleid niet 
haaks op de CDA-lijn komt te staan. Daarom 
stellen we het kabinetsbeleid ook bij. Maar 
vergeet niet: op Sociale Zaken zitten CDA
bewindslieden en overigens erkennen ook wij 
de noodzaak van bezuinigingen. Tot nu toe 
vind ik de gang van zaken verantwoord. (Mw. 
J. Kraaijeveld-Wouters in De Tijd). 

Geen afbraak 
Ja, het steekt mij als men spreekt over 
"afbraakbeleid" omdat het geen afbraak
beleid is. ( ... ) We moeten ervoor vechten 
de zaak weer gezond te' ~maken en sociale 
zekerheid te blijven garanderen. En als ik 
zie wat we na bijstellingen en na niveau
verlagingen toch uiteindelijk aan sociale 
zekerheid denken over te houden, dan kan 
dat naar mijn overtuiging vergelijking met 
de beste sociale zekerheidsstelsels in de 
landen om ons heen doorstaan. (Staatsse
cretaris Louw de Graaf in Elseviers Week
blad). 

Strijdpunten 
Vijf vingers zijn voldoende om na te rekenen 
dat ook bij een meevallende economische 
groei het een heksentoer zal worden om een 
uitweg te vinden in het sociaal-economisch 
moeras. Max van den Berg legt intussen, 
(met zijn "kaderstellende discussiepunten") 
niet zes, zoals bij e.erdere gelegenheden, 
maar in feite zeventien strijdpunten op tafel. 
Niet in zes en niet in zeventien jaar lijkt het de 
Partij van de Arbeid aan regeermacht te 
helpen. (Jan Tromp in Haagse Post). 
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•• 
Als straks . .. 
Christen-democraten opereren graag in het 
centrum van de politiek. Een consequentie 
van die politiek is dat zij zich niet al te zeer 
mogen identificeren met hetzij de VVD, hetzij 
de PvdA. Door een kabinet tot inzet van de 
verkiezingen te maken, bijvoorbeeld door een 
premier als eerste op de lijst te zetten, is dat 
gevaar niet denkbeeldig. De keren dat dit 
gebeurde raakte het CDA daarom ook prompt 
in moeilijkheden. (. .. ) Als straks blijkt dat 
CDA en VVD de meerderheid niet kunnen 
veroveren, zit het CDA eerst goed in de 
problemen. De PvdA zal dan als grootste 
partij het initiatief in handen hebben en wie 
weet, het CDA zelfs tot de oppositiebankjes 
veroordelen. (Willem Breedveld in Trouw). 

Afwachten 
Het is niet zinvol daarover nu al te specule
ren. In elk geval: als het kabinet de rit 
uitzit, dan maken wij dit kabinetsbeleid 
inzet van de verkiezingen. Ik moet nog 
zien dat de electorale groei van de PvdA 
doorzet. We wachten de verkiezingen van 
1986 rustig af en ik ga met een gerust 
gemoed het zomerreces in. (Ed Nijpels in 
Elseviers Weekblad). 

Aan het eind van de rit 
Pas als aan het eind van de rit blijkt dat deze 
coalitie een succes is, dan wijst het zich 
vanzelf in 1986. Als we goed samenwerken, 
dan zien we tegen die tijd wel. Thans moet 
onze eerste opgave zijn dat het kabinet zijn 

Niet korten op ontwikkelingssamenwerking 

werk afmaakt. De verkiezingen zijn mijn 
eerste urgente probleem niet en zo ook niet 
de vraag wie er straks lijsttrekker moet zijn of 
wie er fractievoorzitter moet zijn. (Bert de 
Vries in Elseviers Weekblad). 

Vervlogen hoop 
In tegenstelling tot wat velen vreesden en 
vele anderen hoopten is de kernwapenkwes
tie niet het breekijzer geworden waarmee het 
politieke midden, het centrum van de macht in 
Nederland, opengebroken zou kunnen wor
den. Ooit waren er mensen in de PvdA die 
juist daarom hun partij tot de "politieke arm 
van de vredesbeweging" wilden uitroepen. 
(. .. ) Fabers politieke tactiek, oriëntatie op 
het CDA, die mogelijk werd gemaakt door het 
vertrouwen dat hij als onwankelbaar symbool 
van het antikernwapengevoel genoot, heeft 
die hoop de bodem ingeslagen. (Koen Koch 
in Vrij Nederland). 

Geen Paus 
Mient Jan Faber wordt al beschreven als 
de briljantste lobbyist van het Binnenhof, 
waar hij de PvdA verbijsterd achter zich 
liet, het CDA paaiend met de gedachte dat 
op weg naar ontwapening desnoods wel 
wat kruisraketten in Nederland zouden 
kunnen worden geparkeerd. Mient Jan 
Faber wordt wel de paus van de vredesbe
weging genoemd. Maar dat is hij zeer 
duidelijk niet. Hij mist de onfeilbaarheid, 
hij is niet gekozen voor het leven en hij 
ontbeert het basisinstinct van pausen 
voor de (desnoods verstikkende) eenheid 
van de kudde. (De Tijd). 

Geklets 
Ach, er wordt zoveel gekletst, hier rondom het 
Binnenhof en in Nieuwspoort. Het is niet juist 
dat De Ruiter veelliever "nee" had gezegd (in 
de kruisrakettenkwestie), maar tenslotte toch 
"ja" zei om politieke moeilijkheden te voorko
men. Bij hem hebben andere motieven een 
rol gespeeld, inhoudelijke. De Ruiter is er de 
man niet naar om om wille van de politiek 
alleen "ja" te zeggen. Dat is echt niet de stijl 
van De Ruiter. (Afgetreden secretaris
generaal van defensie, G. A. J. M. Peijnen
burg). 
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DISCUSSIE 

Inpolderen Markerwaard in beslissende fase 
Inpoldering van de Markerwaard is fi
nancieel haalbaar, concludeerde de 
Raad voor de Rijkswaterstaat in een 
onlangs verschenen rapport. 
Daarmee werd de discussie over dit 
langslepende vraagstuk opnieuw in alle 
hevigheid opgelaaid. Het lijkt erop of de 
bel voor de laatste en beslissende ronde 
is ingegaan. Een kabinetsbeslissing is 
immers aanstaande. En wat ligt meer 
voorde hand dan dat voor- en tegenstan
ders de messen scherpen. 

Een fervent tegenstander van inpolderen is 
de Hoornse CDA-wethouder van Open ba· 
re Werken, A. Sijm. Hij is het al jaren.ln het 
begin louter om technische motieven. Nu 
ook meer en meer vanuit de overtuiging, 
dat geen enkel argument een dergelijke 
rigareuze ingreep rechtvaardigt: "De een· 
tralevraag is niet of aantoonbaar gemaak
te nadelige gevolgen van de inpoldering 
opgevangen kunnen worden. Nee, het 
gaat er heel simpel om of inpoldering enig 
nut oplevert. Langzamerhand ben ik tot de 
conclusie gekomen, dat dit absoluut niet 
het geval is, zeker op dit moment niet. Dus 
moet je er niet aan beginnen. ledere 
bestemming, die ooit voor de Markerwaard 
is bedacht, variërend van nationale lucht
haven, oefenterrein voor het leger, bos
aanleg, landbouw, bollenteelt en woning
bouw is naar mijn mening door de feitelijke 
situatie achterhaald. Ook het argument, 
dat inpolderen goed zou zijn voor de 
werkgelegenheid spreekt mij niet aan. Als 
we die miljarden, die de inpoldering moet 
kosten willen uitgeven, dan zijn er nog 
voldoende andere werkzaamheden in on

. ze samenleving te bedenken, waaraan dat 
geld beter besteed is." 

Motie 
Het "neen" tegen inpoldere11 van wethou· 
der Sijm is onlangs nog eens onderstreept 
door een met algemene stemmen aan
vaarde motie van de gemeenteraad van 
Hoorn. In deze motie wordt uitgesproken, 
dat de regering en fracties in Eerste en 
Tweede Kamer inpoldering moeten voor· 
komen, omdat deze schade veroorzaakt. 
Mocht evenwel het besluit tot inpoldering 
wel worden genomen, dan dient er een 
MarkerwaardschadElwet te worden vastge
steld, waarin omkering van de bewijslast 
wordt geregeld ten aanzien van door inpol
dering ontstane schade. Bovendien dient 
van meet af aan duidelijk te zijn, dat de 
schade door de inpoldering te allen tijde ten 
laste van de Staat der Nederlanden wordt 
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Tweede Kamer, vooral vanuit de fracties 
van het CDA en de VVD sterken mij in de 
gedachte, dat er nog veel twijfelaars zijn, 
zodat het zeker nog zin heeft de opinies te 
beïnvloeden." 

Pro-inpoldering 
Datzelfde, maar dan pro-inpoldering wordt 
ook heel actief gedaan door de Initiatief
groep Markerwaard b.v. Deze groep jonge 
ondernemers uit de Zuidelijke IJsselmeer-

SI polders denkt met een bedrag van ander
e half miljard gulden de Markerwaard te 
Cl kunnen inpolderen. In het plan van de 
~ initiatiefgroep moet de Markerwaard 41 
S! duizend hectare groot worden. Ruim 33 
g duizen hectare daarvan zou moeten wor-

Wethouder Sijm: schade en hinder voor Hoorn. 

gebracht, ongeacht de wijze waarop een 
eventuele inpoldering wordt uitgevoerd. 
, ,Wij hebben in 1980 laten uitzoeken wat de 
eventuele onplezierige gevolgen van 
drooglegging zouden zijn," vertelt wethou· 
der Sijm. "Het staat vast, dat de inpolde·. 
ring een forse daling van de grondwater· 
stand tot gevolg heeft. Houten heipalen 
zullen droogvallen, de belasting op de 
heipalen neemt toe en verder zullen er 
zettingen optreden van de bovenste klei
en veenlagen. Op verschillende plaatsen in 
Hoorn zal dit tot ernstige schade en hinder 
leiden. Schade, niet alleen aan de vele 
monumenten, die Hoorn rijk is en die vaak 
met veel gemeenschapsgeld gerestau· 
reerd zijn, maar ook schade aan kabels, 
leidingen, rioleringen, omdat wegen en 
straten zullen zakken als gevolg van de 
maaivelddaling. 

De financiële gevolgen zijn moeilijk exact 
aan te geven. Een onderzoeksbureau heeft 
echter berekend, dat alleen al in Hoorn op 
een schade van ca. 180 miljoen gulden 
moet worden gerekend. Voor heel Noord
Holland zou het schadebedrag meer dan 
800 miljoen belopen," aldus de wethouder. 
"Gelet op deze gigantische schadebedra
gen en de uitzichtloze procedures, waarin 
burgers verzeild kunnen raken vinden wij 
dan ook, dat de bewijslast voor de schade 
moet worden omgedraaid. De bewijslast 
dient heel nadrukkelijk te liggen bij degene, 
die de schade veroorzaakt en niet zoals 
gebruikelijk bij degene, die de schade 
oploopt." 
Wethouder Sijm hoopt overigens, dat het 
niet zover zal komen. "Geluiden uit de 

den gereserveerd voor akkerbouw, vee· 
teelt en bollenteelt. De overblijvende grond 
zou benut kunnen worden voor bosbouw, 
infrastructurele voorzieningen, recreatie, 
natuurreservaten en een stedelijke kern, 
Hun complete polderplan hebben deze 
ondernemers onlangs overhandigd aan 
een aantal kamerleden, onder wie het 
CDA· Tweede Kamerlid Jan van Noord. 
Hoe kijkt hij tegen de actuele situatie aan? 
"Het rapport van de Initiatiefgroep beves
tigt mijn vermoeden, dat inpoldering van de 
Markerwaard tegen een redelijke prijs mo
gelijk is. Dat niet alleen. Uit het rapport blijkt 
ook, dat het- technisch mogelijk is maatre
gelen te treffen, waardoor de zo gevreesde 
verzakkingen van het "oude. land" voorko
men kunnen worden. Dat vind ik een hele 
geruststelling, gelet ook op de alarmeren
de berichten, die daarover de ronde doen." 
Ook de bestemmingen van de grond, 
waaraan de Initiatiefgroep Markerwaard 
bijvoorbeeld denkt, krijgen de instemming 
van Van Noord. "Er zal in de toekomst 
zeker grond nodig zijn voor agrarische 
doeleinden om maar eens een bestem
ming te noemen." Kort en goed, Jan van 
Noord ziet hoofdzakelijk lichtpuntjes in het 
rapport voor zijn stellingname. Een nadeel 
ziet hij nog wel, overigens van geringe 
omvang en dat is het verdwijnen van een 
deel van de visgrond. "Gelet op de kleine 
groep mensen, die dat betreft zou dat 
opgelost kunnen worden door middel van 
schadeloosstellingen." De CDA-fractie in 
haar geheel moet zich overigens nog over 
de Markerwaard uitspreken. "Wat ik zeg 
doe ik dus uitsluitend op persoonlijke titel." 
Jan. van Noord gaat ervan uit, dat de 
regering nu snel met een beslissing zal 
komen. "Wat mij betreft deze herfst nog." 

Hans Schipper 
~ 
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HISTORIE 

De geschiedenis herhaalt zich? 

VOC en RSV, Vlootwet en Kruisraket 

Dit zijn de conclusies die men kan trekken 
uit twee proefschriften, het een van J. J. 
Steur, dat de ondergang van de VOC 
onderzoekt, en het ander van H. J. G. 
Beunders,. dat de debatten over en het 
verzet tegen de bewapeningspolitiek in de 
twintiger jaren behandelt. Om te beginnen 
de VOC. Met deze onderneming die in haar 
gloriejaren de grootste handelsmaat
schappij ter wereld was, ging het in de 18e 
eeuw bergafwaarts. Er werden allerlei 
plannen tot herstel ("redres") ontwikkeld 
maar ook toen al was papier geduldig en er 
kwam11iets van terecht. J. J. Steur heeft al 

. deze pogingen om de neergang van de 
VOC tot staan te brengen en de daarmee 

VOC in betere tijden. Na 1784 roemloze ondergang. 
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gepaard gaande analyses van oorzaken 
en fouten onderzocht; hij stuitte hierbij op 
bevindingen die verrassende gelijkenis 
vertoonde met de ineenstorting van het 
RSV-concern, welke thans al even nauw
keurig wordt onderzocht door de Enquête
commissie. In de jaren na 1784, toen de 
Compagnie steeds meer bezweek onder 
een groeiende schuldenlast, waren er grof
weg twee visies op deze neergang. De 
eerste werd aangehangen door de Patriot
ten. Zij gaven de schuld aan de bestuur
ders van het bedrijf, de bewindvoerders, 
"die corrupte en ondeskundige kliek" die 
zich niet op tijd aan de veranderde omstan
digheden had aangepast. Anderen onder 

wie natuurlijk ook de bewindvoerders zelf 
waren het hier niet mee eens. Volgens hen 
was de Vierde Engelse Zeeoorlog (1780-
1784) de oorzaak van de ellende: talloze 
schepen gingen in die tijd verloren en de 
handel lag volledig stil. Steur heeft bere
kend dat de VOC door deze oorlog een 
bedrijfsschade leed van ruim 43 miljoen 
gulden en daardoor in een vrijwel hopeloze 
situatie terechtkwam. 

"In 1780 was de VOC zeker nog te redden 
geweest", aldus Steur, die bevestigt dat 
deze oorlog grotendeels de ondergang van 
het bedrijf heeft veroorzaakt. Maar hij 
steekt ook een beschuldigende vinger op 
naar de "lakse houding van de bewindheb
bers". In de jaren na 1784 zijn zij ten 
zeerste in gebreke gebleven. Ze hadden 
geen enkel idee om de Compagnie te 
hervormen of aan te passen aan de nieuw 
ontstane situatie. In plaats daarvan be
dachten ze de meest riskante en onbezon
nen plannen die het bedrijf met één klap uit 
de problemen moest verlossen. Zo stelde 
het VOC-bestuur in 1788 een reddingsplan 
op dat uitging van een verdubbeling van de 
koffie- en peperproduktie in twee jaar 
zonder zich er om te bekreunen waar aeze 
vandaan moesten komen. Ondanks die 
onhaalbaarheid van dit plan, ging de over
heid (de Staten van Holland) akkoord met 
een lening hiervoor van t 26 miljoen gul
den. Het was een wanhoopspoging die bij 
voorbaat tot mislukken gedoemd was. 

Bodemloze put 
In totaal stopte de overheid zo'n 1 00 
miljoen gulden in de bodemloze put die de 
VOC was- waarbij de haalbaarheid van de 
investeringen te weinig beoordeeld werd. 
Evenals bij RSV werd het voor de overheid 
bij volgende steunaanvragen steeds van
zelfsprekender geld te verstrekken: uit
gaande van de algemeen aanvaarde ge
dachte dat de · VOC een onontbeerlijke 
steunpilaar was voor de welvaart van de 
Republiek, verschafte men haar de ene 
lening na de ander. De werkgelegenheid 
speelde hierbij ook een rol. Een drastische 
sanering zou "het bestaan ontnemen van 
so veel huijsgezinnen", herhaalden de 
bewindhebbers telkens en zij werden hierin 
bijgevallen door de patriotten. Sluiting van 
de Compagnie was immers ondenkbaar, 

(foto Spaarnestad) want- zoals het in de schoolboekjes stond 
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- "de bloei der VOC îs allernaauwst 
verknogt met het geheelen welvaaren van 
onzen Staat, en is een zeer voornaam deel 
daarvan". 
Ten slotte wijst Steur ook op het gebrekki
ge toezicht dat de overheid op de financiële 
steunverleningen had. Enerzijds lag dit aan 
de onvolledige en soms onjuiste informatie 
die vanuit de VOC werd verstrekt, ander
zijds was dit ook te wijten aan de overheid 
zelf, die haar ogen sloot voor de onheilspel
lende signalen die haar bereikten. De ernst 
van de situatie werd stelselmatig onder
schat (of bewust te rooskleurig voorge
steld). Het einde was voor beide bedrijven, 
RSV en VOC, gelijk: een roemloze onder
gang. 

Weg met de Vlootwet 
Het tweede proefschrift, "Weg met de 
Vlootwet!" van H. J. G. Beunders beschrijft 
de achtergronden van de Nederlandse 
bewapeninqspolitiek en het verzet daarte
·gen in 1923. Ofschoon het geen vergelij
kende studie is tussen de kruisrakettende
batten van nu en de vlootwetdebatten van 
toen, wijst de auteur al direct in zijn 
voorwoord op de frappante analogieën: 
militair-strategische verwarring, teleurstel
ling en angst over de ontwikkelingen in 
eigen maatschappij en de wereld daarbui
ten in het algemeen en bij sommige bevol
kingsgroepen in het bijzonder, een door
ziekende economische crisis, partijpolitie
ke strijd, vredesdemonstraties, petitionne
menten, enzovoorts. 
Beunderslaat zien hoe in de decennia vóór 
1914 de ethiek een remmende invloed 
uitoefende op een krachtig defensiebeleid. 
"Het is schooner het zedelijkste dan het 
machtigste volk der aarde te zijn!" was een 
door velen gedeelde gedachte. Het besef 
dat Nederland maar een klein landje was 
dat slechts door respect af te dwingen bij 
de grootmachten een raison d'être kon 
hebben was al door Thorbecke verwoord. 
Deze idealiseerde de kwetsbaarheid van 
ons land: juist door zijn kleinheid kon het 
een zetel worden van vrede en vrijheid. 
Rond 1870 achten sommige kamerleden 
"zedelijke grootheid" een beter wapen om 
buiten de Frans-Duitse oorlog te blijven 
dan militaire macht. Hiertegenover ston
den degenen die overtuigd waren van de 
noodzaak van een krachtige verdediging, 
juist ook in verband met het behoud van 
Indië. Een brochure uit 1914 schetste het 
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gevolg van het verlies van deze kolonie 
aldus: "En langzaam maar zeker zal ons 
land terugzinken tot een der minst bedui
dende staatjes van Europa, -tot een landje 
met wat landbouw en wat veeteelt en wat 
binnenlandse industrie, met een vierde van 
zijn handel van weleer, - dat eigen kracht 
geheel zal missen en klaar zijn om ingelijfd 
te worden bij een der krachtige mogendhe
den. En dan is ook wellicht de tijd niet verre 
meer dat Nederland zal hebben opgehou
den te bestaan." 

Vredesdemonstratie 
In de jaren na de Eerste Wereldoorlog won 
de overtuiging veld dat uitbreiding van de 
bewapening - en dan met name van de 
oorlogsvloot - onontkoombaar was. Het 
was vooral de door de oorlog diep ge
schokte prof. mr. A. A. H, Struycken (lid 
van de Raad van State 1914-1923) die zich 
afzette tegen een overmoedig idealisme in 
de internationale politiek. Weliswaar on
derschreef hij de vredesgedachte en de 
noodzaak hiervoor te werken, maar dat 
betekende nog niet dat Nederland daarbij 
een leidende rol zou dienen te vervullen. 
"Het schaap dat den vrede gaat prediken 
onder de wolven, wordt misschien welwil
lend aangehoord, maar - verslonden", 
betoogde hij. 

Behoud van Indië ("Indië verloren, ramp
spoed geboren") en versterking van de 
internationale en .militaire positie waren de 
drijfveren die het kabinet Ruys de Beeren
brouck er eind 1921 toe brachten een 
ontwerp-Vlootwet in te dienen. In de maan
den daarna en vooral in 1923 toen de 
Vlootwet in de Tweede Kamer behandeld 

werd sloeg een golf van emoties door 
Nederland. De woorden "oorlog", "vrede", 
"bewapening" lagen plotseling op ieders 
lippen. Afschuw tegen de regeringsplan
nen overheerste en er werden talloze 
acties op touw gezet. Bijna 13.000 affiches 
en kaarten met de gravure "Oorlog tegen 
de oorlog!" werden verspreid. Een actie 
"Tegen de Vlootwet!" leverde in 20 dagen 
ruim 1 ,2 miljoen handtekeningen op. De 
voorstanders van de Vlootwet waren hier
van niet onder de indruk: het aantal handte
keningen was niet groter dan het aantal 
stemmen dat de gehele linkerzijde in 1922 
had behaald, het petitionnement was dus 
niet meer dan een motie van de oppositie. 
Er werd ook een vredesdemonstratie in 
Amsterdam georganiseerd waaraan tus
sen de 65.000 en 80.000 mensen deelna
men. 
"Trots blonk op de gezichten, trots te 
mogen behaoren tot dit grote leger, dat de 
voorhoede is van de menschheid die op
trekt naar betere tijden", schreef Het Vrije 
Volk. Bij de vele openbare debatten en 
redevoeringen werd sterk de nadruk ge, 
legd op de "roeping van Nederland", de 
"taak jegens Europa", de "ethische begin
selen". Men deed een beroep op de 
gevoelens van angst bij het publiek door 
beelden te schetsen van de verschrikkin
gen van oorlogsgeweld. Hiertegen hielp 
geen bewapeningen of bondgenootschap, 
-alleen bij eenzijdige ontwapening was de 
kans het grootst dat Nederland geheel 
buiten een oorlog zou blijven. 
Ook de vrouwen roerden zich: Volgens de 
Vrouwen-Vredebond hadden zij door hun 
moederinstinct en zorg voor het nageslacht 
een gemeenschappelijk belang bij de vre
de. De vrouwelijke kamerleden verklaar
den nadrukkelijk "als vrouw" te spreken. 
Een h.arer meende dat de Vlootwet in strijd 
wat met het grondbegrip van iedere huis
vrouw "Koop nooit op afbetaling!". 
Andere kamerleden eisten dat een referen
dum werd gehouden om het volk zelf te 
laten beslissen. 

Dissidenten 
In de herfst van 1923 groeide de spanning 
naar een hoogtepunt. Koortsachtig politiek 
overleg von~ plaats en er werd op het 
laatste moment als compromis nog een 
variant ontwikkeld die mogelijk een grotere 
haalbaarheid had. Maar het kabinet wilde 

(vervolgoppagina 14) 

13 



(vervolg vanpagina 13) 

geen varianten: het was alles of niets. 
Na zeldzaam spannende kamerdebatten 
in oktober 1923 werd de Vlootwet met één 
stem meerderheid (50-49) verworpen: tien 
katholieke dissidenten hadden met de 
oppositie meegestemd. Met name de kor
te, emotionele rede van de katholieke 
mevrouw Gronsveld maakte indruk en 
ontlokte een spontaan gejuich bij de ont
roerde oppositie: het viel haar zwaar, tegen 
de Vlootwet te stemmen, maar ze meende 
te moeten handelen in die richting "waar
naar onze naar vrede snakkende wereld, 
ook de zoo lijdende vrouwenwereld, de 
armen zoo verlangend uitstrekt". De lei
ders van de katholieke partij toonden zich 
hierna echter bijzonder gebelgd over het 
totale gebrek aan discipline in de fractie -
maar toen was het te laat. Het kabinet trad 
af. 
Beunderslaat in zijn spannende dissertatie 
zien hoe de strijd tegen de Vlootwet een 
schoolvoorbeeld is van de vermenging van 
binnenlands-politieke en militaire proble
men. 
Hij trekt (afgezien van de verschillen) één 
algemene parallel met de kruisraketten
kwestie, namelijk dat het huidige verzet 
tegen de plaatsing van raketten in Neder
land eveneens een oevolo is van zowel 
reêle internationaal-politieke en militaire 
veranderingen als van binnenlands
politieke ontwikkelingen die nauwelijks iets 
met bewapening te maken hebben. Hij 
wijdt ook een stelling aan deze gelijkenis: 
"Het huidige beleid van de PvdA-top inza
ke de kernwapens is even opportunistisch 
en in partijpolitiek opzicht even riskant als 
dat van de SOAP-leiding in de jaren twintig 
t.a.v. de oorlogsvloot". 
Wat de huidige vredesbeweging aangaat 
meent Beunders dat bij een studie naar 
ontstaan en effect hiervan de vermenging 
van eigenlijke en oneigenlijke motieven bij 
de voor- en tegenstanders van bewape
ningsplannen centraal moet staan. 
Ten slotte poneert de auteur in het kader 
van zijn beschrijving van de defensieplan
nen tussen 1900 en 1920 en het verzet 
daartegen een stelling die tot overdenken 
stemt: 
"Macht corrumpeert, - onmacht doet dat 
ook". ..".. 

Relna van Ditzhuyzen 
J. J. Steur: Herstel of ondergang. De voorstellen 
tot redres van de VOC 1740-1795. Utrecht 
(Hes), 322 p., /65,- 1984. 

Henri J. G. Beunders: Weg met de Vlootwet I De 
maritieme bewapeningspolitiek van het kabinet 
Ruys de Beerenbrouck en het succesvolle 
verzet daartegen in 1923. Bergen (Octavo) 290 
p., /29,90 1984. 
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INTERVIEW 

Ina Kakes, CDA-vrouw vijf dagen actief 

Op de bres voor de vrouw 
Op Schiphol $taêJt i.,éter naj•ar 

•· gep en gezakt ·een vene,. 
.9 . .. r(iigstervande .N.dt)r .. 
lan $e Vrouw aad om zich 
. te vqêg · Nederiandu 
del . ..· . . ... .. . Algemene • . "•·'9 .... ······. ingvan.q&VNteNew 
York~ Al. menigmaal···.·. at .. ·· 
.en .C.DA·vr~IJW. CD . u .. 
wen zitten verspr.id ·• in "''~ 
· $(:hill.nde. vrouwenorganlsa· 

·... ties, die Jn het Nederlandse 
. Vrouwen Raad~verband sa• 
· menwerken. 
Eén van hen •. die de NVR in 

• 1982 . vertegenwoordigde, is . 
mevrouw lna Kakes·Veen, Wij 
sprek.n met h~ar, niet alleen · 

· omdat zij dit "fascinerende 
ge.,.uten" ·bijwoonde, maa.
öok omd•t zij nu werkt. vijf 
dag•n lang buitenshuis en 
~wee dagen thuis in Zaandam. 
aan en op verant\YC)c)rdëlijke 
posten in de maatschappij. 
Drie maanden New Vork, twee 
dagen.. . . .. Emancipati..-Raad~ 
tweed~en Hoogheemraad en 
tMn dag COA•vrouw, enz •.. 

Je leest regelmatig kritische berichten over 
het functioneren van de VN. Zou het een 
overbodig wereldapparaat zijn, waar wei
nig of niets uitkomt? lna is het daar 
volstrekt mee oneens. "Ik geloof in de VN," 
zegt zij met nadruk. "Hoe mensen daar 
elkaar leren kennen, met elkaar onderhan
delen, lobbyen. Dat is absoluut zinvol. Het 
hart van de wereld is bij elkaar en daar kun 
je soms goed gebruik van maken." Gedu
rende de periode dat zij in New Vork was 
bereikte Nederland wel het een en ander. 
Als voorbeeld noemt zij de omsingeling van 
5000 Indianen, die in Guatemala vermoord 
dreigden te worden. Onze voormalige am
bassadeur, de heer Scheltema, greep na 
ontvangst van het bericht vanuit Nederland 
de microfoon en wist letterlijk de aandacht 
van de gehele wereld op dit probleem te 
vestigen. En met resultaat, want mede 
dankzij de internationale pers en de daar
door snel gemobiliseerde publieke opinie 
was het ergste gevaar geweken. 

/na Kakes: "Ik geloof in de V.N." 

Voor lna Kakes, als vertegenwoordigster 
van de Nederlandse Vrouwen Raad 
(NVR), was het een bijzonder moment om 
haar "statement" af te leggen. De positie 
van de vrouw in wereldverband verdiende 
grote aandacht. Vooral de komende we
reldconferentie Nairobi 1985. Daar worden 
tien jaren geëvalueerd en afgesloten en 
wordt tegelijkertijd een strategie over de 
drempel van het jaar 2000 heen getild. 
Aandacht vroeg zij voor de vrouw in de 
ontwikkelingslanden, de migrantenvrou
wen, de toenemende werkloosheid onder 
vrouwen en hun steeds slechter wordende 
positie in tijden van economische crisis. 
In zo'n VN-periode is het overigens hard 
werken. Het voorwerk voor de algemene 
ledenvergadering gebeurt in zo'n "fabriek 
van resoluties", zoals een commissie soms 
genoemd wordt. Over mensenrechten, in
ternationale vrouwenvraagstukken, adop
tie, medische ethiek. Voor lna was de 
positie van de vrouw in het VN-apparaat 
zèlf de moeite van het bestuderen waard. 
Maar liefst 84% werkt in de administratieve 
sector, tegenover 0,3% op directie-niveau. 
"En wat de Nederlanders in het VN
apparaat betreft," merkt lna op, "dat Ne
derland evenals de meeste Europese lan
den de carrière van de ambtenaren nauwe
lijks ondersteunt. Hun positie is niet
politiek. Het is een puur individuele onder
neming. In de Permanent mission of the 
Kingdom of the Netherlands of the United 
Nations heeft I na met de ambtelijke staf fijn 
kunnen werken. Evenals met de mede-
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delegatieleden, te weten de vertegenwoor
digers van de werkgevers, werknemers, 
jeugd, drie Tweede Kamerleden en één 
Eerste Kamerlid. Zij wist zich goed onder
steund in haar werk voor de commissies en 
daarbuiten, want ontvangsten en werkbe
zoekjes hoorden er zeker bij. 
"Ik hou van New Vork," zegt zij wanneer 
we dit onderwerp moeten afsluiten: "Het is 
een boeiende stad ondanks het vele ge
weld. Want dat is er; niet alleen geestelijk 
en lichamelijk, maar ook op het gebied van 
lawaai, luchtvervuiling, verschillen tussen 
rijk en arm. Een stad van vrijheid en 
onvrijheid; er is geen plaats voor kinderen 
en voor ouderen, en dat is ook een vorm 
van geweld." 
Het hoeft geen betoog, dat haar ervaring 
vanuit New Vork een grote waarde is voor 
haar lidmaatschap van de Emancipatie
Raad. "Het is ongehoord hoe liefdeloos in 
mijn eigen land met de vrouw wordt omge
sprongen. En mijn eigen CDA doet daar 
aan mee." Als voorbeeld noemt In a de 
dienstverlenende sector, waar zoals be
kend bezuinigd moest worden. Waarom 
steeds weer ten koste van de meisjes? Er 
is een krapte, dochters worden ontslagen 
en de moeders gaan hetzelfde werk als 
vrijwilligster weer oppakken. Hetzelfde 
liedje in de bibliotheken, ook daar worden 
vrouwen verdreven uit betaalde functies. 
En dan komt onze eigen CDA-minister 
Ruding met het voorstel om bijstandsvrou
wen, vooral gescheiden vrouwen een nieu
we afhankelijkheid te geven. 
lna spreekt regelmatig over liefdeloosheid. 
Voor haar is het vanzelfsprekend dat ieder 
individu een eigen "broodwinning" krijgt. 
En dat heeft consequenties voor de ar-

beidsmarkt. Het advies van de Emancipa
tieraad is dan ook, dat er een algemene 
arbeidstijdverkorting komt. Deeltijdarbeid 
is slechts een opstapje, en moet volgens 
de Raad op 20 á 25 uur gehandhaafd 
blijven. 

Niet zo maar 
I na legt uit, dat een advies van de Raad niet 
zomaar tot stand komt. Hij bestaat uit 13 
onafhankelijke leden, onder wie de voorzit
ster. Komt een adviesaanvrage van de 
Regering binnen, dan krijgt het eerst een 
grondige voorbehandeling in een van de 
vijf commissies, te weten Set: sociaal
economisch-financiële; Soti: sociaal
financiële; Socu: sociaal-cultureel; Rm: 
ruimtelijke ordening en milieu; /vz: interna
tionale zaken en Vrede en Veiligheid. 
I na Kakes is een van de twee plaatsvervan
gende voorzitsters, lid van de dagelijkse 
raad, en lid van de commissie Rm en 
Internationale Zaken/Vrede en Veiligheid. 
Zaken, die haar zeer ter harte gaan, zijn 
vrouw en woningbouw. Vooral de 7000 
woongroepen in ons land èn het toene
mend aantal ouderen vragen om een 
geheel nieuw woningbeleid. 

Zeer geïnteresseerd is zij verder in de 
voorbereiding op de wereldconferentie in 
Nairobi volgend jaar met de daaraan voor
afgaande Europese regionale conferentie; 
de Europese richtlijnen die een betere 
rechtspositie van de vrouw inhouden; 
sexueel geweld; wijziging van ons 
belastingstelsel; sociale zekerheid; onder
wiis; gezondheidszorg; kinderopvang; en 
vooral: het Concept-beleidsplan Emanci
patie van staatssecretaris Kappeyne van 

Bezuinigen op kinderopvang, liefdeloos omspringen met de vrouw. 
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de Coppello waarover I na zeer te spreken 
is. Niet tevreden is zij over de nota van 
minister Korthals Altes waarin deze voor
stelt de beletselen tegen de verspreiding' 
van pornografie weg te nemen. Het advies 
van de Emancipatieraad luidt dan ook: 
"Eerst onderzoek". Daarmee zit de Raad 
op een lijn met de andere vrouwenorgani
saties. lna hoopt dat haar werk, dat twee 
dagen in de week in beslag neemt, samen 
met de andere leden van de Raad een brede 
politieke vertaling krijgt. 

Hoogheemraad 
Wie mocht denken, dat de overige drie 
werkdagen van lna Kakes spelenderwijs 
worden doorgebracht, vergist zich. Een 
hoogheemraadschap is de "wethouder" 
van een waterschap, in haar geval van het 
Hoogheemraadschap van Uitwaterende 
Sluizen in Kennemerland en West
Friesland. 
Een voortdurende bewaking is onmisbaar, 
aangezien vele plaatsen in Nederland be
neden het Amsterdams peil liggen. "Twee 
grote taken hebben onze grote aandacht: 
de uitwaterende sluizen, die de taak heb
ben het land droog te houden. Bij storm
vloed is het dan ooksluizen sluiten gebla
zen. En het kwaliteitsbeheer van het water. 
Rioolzuiveringsinstallaties, vooral in gebie
den van Noord-Holland boven het 
Noordzee-kanaal. "De kwaliteit van het 
water," herhaalt onze hoogheemraads
vrouwe, "vraagt steeds meer zorg en 
aandacht." Maar, het doet haar goed, om in 
één van de oudste bestuursvormen van 
ons land, de waterschappen, mee te mo
gen besturen. 

Thuishaven 
Om het contact met de basis gaande te 
houden, besteedt zij één dag per week 
bewust in haar thuishaven Zaandam, als 
belaidssecretaris van de NCVB en tot voor 
kort als voorzitster van de CDA-afdeling. 
lna is lid van de landelijke werkgroep 
Europa en lid van de sectie buitenland van 
het CDA-Vrouwenberaad. Vooral met het 
CDA-Vrouwenberaad is zij erg blij. "Het 
heeft een voorhoedefunctie en een kanaal
functie. Het geeft me veel steun bij mijn 
werk in de Emancipatieraad. Andere le
den," bekent zij eerlijk, "zijn er soms 
jaloers op. Vanuit mijn emancipatiewerk is 
er regelmatig overleg, met de Eerste en 
Tweede Kamerleden." I na Kakes mag dan 
5 dagen en route zijn, de overige tweemoet 
er veel gestudeerd worden. Al haar taken 
doet zij met veel plezier. , ,En bij stormvloed 
de sluizen sluiten," zegt zij gedecideerd.~ 

Maria Chorus-Menken 
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UW MENING 
y 

In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactiOnele 1nstemmmg te betekenen. Korte bijdragen (max. 20jJ woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

Bijkomstigheden 

Een van de naar mijn gedachten beste 
rubrieken uit CD/ACTUEEL is "Daar
naast". 
Toch ben ik teleurgesteld over het artikel: 
"Een transplantatie, wat nu?" van Ton de 
Kok. Het begint met lof voor de chirurgen 
en felicitatie voor de patiënt, maar dan is 
het ook afgelopen. Daarna overweegt het 
negatieve. Vooral dat ene zinnetje: "Oe 
meeste politici houden niet van voldongen 
feiten". 
"De gezondheidsraad moet nog een oor
deel vellen, het kabinet moet nog haar 
standpunt bepalen en in de Tweede Kamer 
moet nog slag geleverd worden, de Eerste 
Kamer wordt maar vergeten". De patiënt 
zou dan allang dood geweest zijn. Goed ik 
begrijp best dat er meer aan vastzit. Maar 
een ding: een mens werd geholpen! Dat 
moest het belangrijkste zijn. Dat het in 
Nederland kan en gebeurd is. Dat is 
belangrijker dan alle andere bijkomstighe
den, als alle politici en raden daarvan 
doordrongen waren was er veel gewon
nen. 

D. Kapteyn, Ter Aar 

Steun aan oppositie 
Dr. Sytze Faber van de CDA-fractie -
dissident bij het Tweede Kamer kruisraket
debat ( 14/6) - zegt (in CDA-krant 23/6) 
persoonlijk geen negatieve reacties op zijn 
anti-kabinet-Lubbers-stemgedrag te heb
ben gekregen. Hierbij dan wel één (ge
deeld met velen). 
Het stemgedrag van de zeven dissidenten 
is een zeer negatieve zaak. Het doodt je 
sympatie voor het altijd maar verdeelde 
CDA. Mag het CDA dan nooit verdeeld 
stemmen? Jawel, het is een grote volks
partij waar genuanceerd gedacht kan wor
den: wat iets anders is dan totaal tegenge
steld, zoals in dit geval. En hier ging het o.a. 
om staan of vallen van het kabinet bij een 
nationale defensiezaak. Het kabinet-Van 
Agt werd al meerdere malen gered door 
Klein Rechts in dezelfde soort zaken. Ook 
nu redde Klein Rechts ( 1 e) het voortbe
staan van het kabinet-Lubbers en (2e) 
defensie voortgang (van een toch al door 
de CDA-dissidenten bijna geheel van 
NATO-loyaliteit ontdane beslissing). Je 
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wordt zo wel gedwongen om Klein Rechts 
te gaan stemmen: om die groepering zo 
sterk mogelijk te maken om bij kernbeslis
singen (over wat dan ook) dissidenten te 
kunnen neutraliseren. Wil het CDA dat nu? 
Wie is er wel vóór kernwapens, vóór 
oorlog ... en tegen de vrede? Vrede hand
haven eist, in een zondige wereld, om 
middelen die oorlogvoorkomend werken. 
De dissidenten moeten maar heengaan 
(en) of nog eens zich laten beïnvloeden 
door het verhaal van de Onrechtvaardige 
Rentmeester (Lucas 16 : 8). Politiek ma
ken kan niet alleen door mooie dromen, de 
leiders (de regering) moeten ook (moeilij
ke) beslissingen kunnen nemen met steun 
van hun eigen achterban! 
H. Meijer, Ede 

Afbouw WIR 
In CD/ACTUEEL van 16 juni jl. pleit premier 
Lubbers in een interview met het CDJA 
ervoor om de WIR op termijn af te bouwen. 
De vrijkomende gelden zouden dan be
steed moeten worden om het werkgevers
deel van de sociale premies te drukken. 
Het feit dat de totale loonkosten voor veel 
bedrijven wat lager zouden mogen zijn wil 
ik niet in twijfel trekken. Elke vorm van 
lastenverlichting geeft het bedrijfsleven 
weer nieuwe adem, die men hard nodig 
heeft om de concurrentieslag met het 
buitenland aan te kunnen en hier minimaal 
de werkgelegenheid te behouden. 
Mijn vraag is echter, waarom juist de 
WIR-pot hieraan besteden? Ook kleine 
bedrijven met weinig of geen personeel 
zitten met zware lasten. Bovenstaand 
voorstel houdt in dat grote bedrijven hun 
lasten naar de kleine af kunnen wentelen. 
Is dat solidariteit? Recente onderzoeken 
van middenstandsorganisaties en van het 
landbouweconomisch instituut tonen aan 
dat de echtgenotes van kleine onderne
mers gemiddeld ruim 20 uur in de week in 
het bedrijf mee moeten werken om een 
enigzins acceptabel inkomen uit het bedrijf 
te kunnen halen voor het gezin. Voor deze 
arbeid wordt geen loon berekend en deze 
"mede-onderneemsters" zijn vaak niet 
voor ziekte e.d. verzekerd. Bij deze bedrij
ven, die in de inkomstenbelastingsfeer 
vallen en dus ook niet kunnen profiteren 
van de lastenverlichting via lagere ven
nootschapsbelasting, wordt dan nu vol-

gens de heer Lubbers een extra rekening 
gelegd. Ik hoop dat de heer Lubbers, voor 
hij verder gaat met zijn plannen, zijn oor 
eens te luisteren legt bij zijn eigen CDA
achterban en niet alleen bij onze coalitie
partner van groot industriëlen, de VVD. 

Gerrlt Coppens, Veldhoven 

Economie en overheidsbeleid 
Dr. Post beweert in Trouw van 20 juni 1984, 
dat overheidsmaatregelen (bedoeld zullen 
zijn zgn. ombuigingen) weinig met econo
misch herstel te maken hebben. Uit onder
zoek zou gebleken zijn, dat driekwart van 
de overheidsmaatregelen de economie op 
een verkeerde manier beïnvloeden. Ze 
hielpen de economie van de wal in de sloot. 
Dit nu komt bij de gemiddelde lezer -leek
wel wat vreemd over. Is datgene wat dr. 
Post beweert een economische visie op 
feiten gebaseerd, dan zou je mogen ver
wachten, dat alle economen en directeuren 
van banken en grote bedrijven tot dezelfde 
conclusie kwamen en dat is niet het geval. 
Jammer, dat deze heren elkaar graag 
tegenspreken. Zou dr. Post hetzelfde ge
schreven hebben als we een kabinet Den 
Uyl hadden met een overwicht aan PvdA
invloeden? Een ouderwetse stelregel is, en 
ieder kan er wel mee instemmen: "Zet de 
tering naar de nering". 30 miljard over
heidstekort is al erg genoeg! Dr. Duisen
berg schrijft het herstel van de economie 
ook mede toe aan het gevoerde regerings
beleid. Maar onze bankpresident laat wel 
eens vaker geluiden horen die zijn partijge
noten hem niet bepaald in dank afnemen! 

U. Wagenaar, Naaldwijk 

Machteloos parlement 
Alom wordt geklaagd over de tegenvallen
de opkomst voor de Europese verkiezin
gen. Veelal wordt dit geweten aan de 
machteloosheid van het Europese Parle
ment dat nauwelijks in staat is iets voor de 
Europeanen te doen. 
Nu is het een feit dat het Europese Parle
ment alleen maar een adviserende be
voegdheid heeft en geen wetgevende en 
vergeleken met de nationale parlementen 
dus inderdaad vrij machteloos is. Maar ons 
eigen parlement heeft wel wat te zeggen en 
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lie stem komt ook maar moeilijk door. 
3inds kort is de West.-Europese Unie weer 
~>'at leven ingeblazen, maar daarvóór heb
len wij ons wat de defensie betreft weinig 
ian Europa gelegen laten liggen. Enkele 
aren geleden hebben we de F16 boven de 
IAirage verkozen omdat dat meer 
:ompensatie-orders zou opleveren. Maar 
jat blijkt nogal tegengevallen te zijn. In de 
Kamer is er wel wat gemopperd doch daar 
llleef het bij. Binnenkort moet de Nike-raket 
worden vervangen door de Patriot. Van 
Houwalingen zegt dat hij zich sterk zal 
maken voor compensatie-orders, maar de 
les van de F16 zou hem helemaal niet op 
Amerika moeten doen richten en hem 
uitsluitend tot Europa moeten wenden. En 
ik herinner me niet dat de Tweede Kamer in 
deze zaak Europees heeft bijgestuurd. 
Een andere kwestie waar we de Kamer 
nauwelijks over horen is de Engelse bijdra
ge aan de EG. 
En duidelijker stellingname ten opzichte 
van de Europese samenwerking zou ons 
parlement sieren en daar zou de CDA
fractie ook best een bijdrage aan kunnen 

Nieuwe uitgave CDA: 

leveren. Volgens mij kunnen er vanuit Den 
Haag meer aanzetten tot Europese samen
werking worden gegeven dan vanuit 
Straatsburg. 

A. Turkenburg, Maarssenbroek 

Onder de maat 

In CD/ACTUEEL van 2 juni jl spreekt 
professor Van der Grinten er zijn voldoe
ning over uit, dat ik niet in het partijbestuur 
ben gekozen (niet herkozen ware corrector 
uitgedrukt geweest). Zijn motivering was 
voor mij aanleiding daarover met hem in 
een "open brief" in discussie te treden. 
De redactie van CD/ACTUEEL weigerde 
mijn reactie op te nemen, omdat "de nogal 
persoonlijke aard van deze discussie niet 
geacht kan worden interessant voor de 
lezers te zijn". Sinds wanneer zijn de 
motieven bij de samenstelling van het 
partijbestuur een kwestie "tussen twee 
partijgenoten" en voor de partijleden "niet 
interessant"? En waarom zijn de opmerkin-

gen van Van der Grinten dan eigenlijk wel 
opgenomen? 
De redactie vindt bovendien, dat de discus
sie "een onevenredig ruimtebeslag" zou 
vergen. Daarom vergunt zij mij "via een 
ingezonden brief (maximaal 200 woorden) 
te reageren". Die grootmoedigheid benut ik 
nu maar om te stellen, dat het betreffende 
onderdeel van het artikel van Van der 
Grinten onder de maat van enkele funda
mentele rechtsbeginselen blijft en een 
jurist van zijn niveau en kwaliteit onwaardig 
is. 
Als de lezer(es) een dergelijke stelling 
zonder brede en waardige toelichting niet 
verantwoord vindt, dan deel ik die mening. 
Het staat allemaal in mijn geweigerde 
reactie. Einde 200 woorden. 

Mr. W. Aantjes, Utrecht. 

Naschrift Redactie 

Professor Van der Grinten maakte zijn opmerking over 
de heer Aantjes in het kader van een Politiek Week· 
boek. 
Opname van politieke weekboeken betekent niet dat 
de redactie de weergegeven mening deelt. 

Herdenking mgr. dr. B. Schaepman 
Een beter inzicht in de figuur Schaep
man, grondlegger van de katholieke 
partij-organisatie in Nederland, is het 
doel van de samenstellers van de CDA
uitgave "Schaepman - Honderd jaar na 
de verschijning van Proeve van een 
Program". Oktober 1983 herdacht de 
CDA-afdeling Tubbergen de verschij
ning van Schaepmans "Proeve van een 
Program" in 1883. De redevoeringen, 
gehouden tijdens deze herdenkingsbij
eenkomst zijn thans g~bundeld. 

De lezer treft in de brochure de tekst van 
het welkomstwoord va•• de loco
burgemeester van Tubbergen. Prof. dr. J. 
A. Bornewasser, hoogleraar aan de theolo
gische faculteit Tilburg, gaat in op het 
onderwerp "Schaepman als christen
democraat". We mogen van prof. Borne
wasser Schaapman zien als een "erflater 
aan de christen-democratische traditie". 
Hij was de grondlegger van de politieke 
organisatie van de Nederlandse rooms
katholieken. Hij wilde op die manier kunnen 
bijdragen aan hun emancipatie in het 
Nederlands staatkundig leven. Hij maakte 
zich sterk voor het bijzonder onderwijs en 
wees te grote staatsinvloed af. Om die 
redenen was Schaapman tevens groot 
voorstander van samenwerking met de 
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andere partijen die "Christus belijden in het 
openbare leven". Een samenwerking die 
inmiddels gestalte heeft gekregen in het 
CDA. 

Originele bijdrage 
Staatssecretaris Van Zeil bespreekt c;le 
politieke activiteiten die met name de 
katholieken "In het voetspoor van Schaep-

man" verricht hebben. Daarbij heeft de 
grondslag, het Evangelie als inspiratie
bron, een "originele en onmisbare bijdra
ge" geleverd. CDA-partijvoorzitter Bukman 
houdt ons de betekenis van "Schaepman 
als geestelijke ijsbreker" voor. Met Kuyper 
en De Savornin Lohman werkte Schaap
man aan de emancipatie van de "kleine 
luyden", katholieken en protestanten die in 
de door de liberale bovenlaag gedomineer
de samenleving nog niet aan de bak 
kwamen. Veel nadruk legt Bukman daarbij 
ook op de betekenis van Schaapman voor 
de christen-democratie. Hij spoort ons aan 
voort te gaan met dat streven naar een 
verantwoordelijke samenleving, waarheen 
. Schaapman wees. 
Tenslotte geven drs. H. A. J. Klooster en 
drs. H. A. M. de Wit een "Terugblik op 
Schaapmans Proeve". Een historische 
studie naar het ontstaan, de inhoud en de 
betekenis van de Proeve. 

De brochure, die is te verkrijgen door 
overmaking van f 5,- op giro 137000 
t.n.v. CDA, Dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
o.v.v. "Schaepman", biedt nuttige lectuur 
voor ieder die geïnteresseerd is in de wijze 
waarop christen-democraten politiek willen 
of kunnen bedrijven. ~ 

Theo Brinkel 

17 



PARTIJNIEUWS 

Personeel 
Mevrouw Ria Voerman-Nieuwenhuyze 
heeft jongstleden vrijdag afscheid geno
men van het CDA aangezien zij een 
werkkring heeft aanvaard bij de Koninklijke 
Nederlandse Chemische Vereniging. De 
CDA-huis-bewoners namen tijdens een 
barbecue afscheid van Ria. Toespraken, 
cadeaus, bloemen en persoonlijke wen
sen gaven blijk van waardering van haar 
collega's en voor haar persoon en haar 
werkinzet 
Ria Voerman heeft vanaf 1 mei 1976 eerst 
als secretaresse bij de ARP gewerkt. Vanaf 
1979 op het CDA-federatiebureau. 
Daar hield ze zich o.m. bezig met de 
erkenning van CDA-verbanden. Vanaf de 
fusiedatum werkte zij eerst bij het Kader
en Vormingswerk en daarna op het secre
tariaat van de commissie-Buitenland. 
De redactie wenst Ria veel succes bij haar 
nieuwe betrekking. 

Verzoekaan 
penDdn~eesters 

en secretarissen 
Het CDA-secretariaat gaat over op een 
nieuw computersysteem. Daarom wordt de 
penningmeesters en secretarissen ver
zocht mutaties in het ledenbestand en 
gegevens over betalingen voor 1 oktober 
a.s. door te geven aan het CDA
secretariaat. 

Kerk en politiek 
Vertegenwoordigers van kerk en politiek 
over hun wederzijdse verwachtingen. In 
het zomernummer van Christen Democra
tische Verkenningen. 

28 bijdragen van o.a. mgr. Bär, drs. Doren
bos, prof. Goddijn, mevr. Klompé, dr. 
Noordegraaf. 

Jaarabonnement f 50,-; jongerenabonne
ment f 40,-; los nummer f 5,-

Bestellen bij: Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA, tel. 070-924021. 
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PARTIJ 
_NIEUWS 
Gezondheidszorg 
Het CDA-Overijssel organiseert op dins
dag 11 september a.s. een discussie
avond over de gezondheidszorg. Het the
ma is: "Gezondheidszorg, onze zorg", 
waarbij als inleiders aanwezig zullen zijn 
de heer Fred Borgman, CDA Tweede 
Kamerlid en de heer Van der Spek, be
stuurder van het CNV en lid van de 
ziekenfondsraad. 

De bijeenkomst vindt plaats in "De Leeren 
Lampe" te Raalte. 

Stichting Kader- en Vormingswerk 

Kadercursussen 
Komend najaar organiseert de Stichting 
Kader- en Vormingswerk CDA
kadercursussen in de volgende plaatsen: 
Bergen op Zoom; Den Haag; Utrecht; 
Enschede; Eindhoven en Zaandam. De 
kadercursus is bedoeld voor kaderleden 
van de partij - afdelingsbestuursleden en 
raadsleden - voor mensen die gewoon 
meer van het CDA en de politiek willen 
weten en voor hen die in de partij wat willen 
gaan doen en zich willen oriënteren. Hij 
omvat 5 dagen. 

De cursus in Bergen op Zoom wordt 
gegeven op 5 dinsdagen van 09.30-16.00 
uur, 11 en 25 september en 2, 9 en 23 
oktober. 
De cursus in Den Haag wordt gegeven op 5 
woensdagen van 09.45-16.15 uur, 19 sep
tember, 3, 1 0 en 17 oktober en 7 novem
ber. 
De cursus in Utrecht wordt gegeven op 5 
donderdagen van 09.30-16.00 uur, 27 
september, 4, 18 en 25 oktober en 8 
november. 
De cursus in Eindhoven wordt gegeven op 
5 dinsdagen van 09.30-16.00 uur, 30 
oktober, 13, 20 en 27 november en 4 
december. 
De cursus in Zaandam wordt gegeven op 4 
woensdagen en 1 dinsdag van 09.45-
16.15 uur, 21 en 28 november, 5, 12 en 18 
december. 
De cursus in Enschede wordt gegeven op 4 
vrijdagen en 1 donderdag van 9.30-16.00 
uur, 9, 16 en 30 november en 14 en 20 
december. 
De eerste vier cursussen worden in de 

cursusplaats gegeven. De vijfde dag wordt 
in Den Haag gege~en en omvat een i 
bezoek aan het partiJbureau aan de Dr. · 
Kuyperstraat en het gebouw van de Twee
de Kamer en aan de fractie. 
Zowel in theorie- als in praktijkoefeningen 
wordt aandacht besteed aan vergaderin
gen, notuleren en spreken in het openbaar. 
De grondslag van het CDA en de vergelij
king van het CDA met de andere grote 
partijen komen uitgebreid aan bod. Voorts 
wordt nader ingegaan op de partij
organisatie en het functioneren van de 
gemeente en de gemeenteraad. 

Bijdrage 
Om een zo groot mogelijk effect te bereiken 
wordt bij de verschillende oefensituaties, 
zoals een afdelingsbestuursvergadering 
en een gemeenteraadsvergadering, ge
bruik gemaakt van video-apparatuur. De 
deelnemers kunnen op die manier hun 
eigen verrichtingen en vorderingen zien. 
De cursus wordt in principe door de twee 
stafmedewerkers van de Stichting, Wim 
Eikelboom en Harm Waterborg, gegeven. 
De deelnemersbijdrage voor deze cursus 
is f 100,-. Reiskosten (op basis van open
baar vervoer), boven f 15,- per cursus
dag, worden vergoed. 
Voor de lunch op de cursusdagen is 
gezorgd. Voor meer inlichtingen kunt u zich 
wenden tot de Stichting Kader- en Vor
mingswerk CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 
BA Den Haag, tel. 070-924461. 
U kunt zich voor een van de cursussen dit 
jaar opgeven door even te bellen of door 
bijgaande bon in te vullen en aan het 
bovenstaande adres te sturen. U ontvangt 
dan tijdig cursusprogramma en materiaal. 

·------------Bon 
Ondergetekende geeft zich op voor 
de kadercursus te 
0 Bergen op Zoom 
0 Den Haag 
0 Utrecht 
0 Eindhoven 
0 Zaandam 
0 Enschede 
Naam: .......................................... . 
Adres: .......................................... . 
Postcode +woonplaats: .............. . 

Functie(s) in de partij: ................... . 

Handtekening: ............................. . 

-------------.. 
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VIERWEKEN TROUWLEZEN 
VOOR SLECHTS TIEN GULDEN 
Laat mij het ochtendblad Trouw maar eens vier 
weken proberen, voor één tientje. 
NAAM_ 

STRAAT 

POSTCODE 

PLAATS 

TELEFOON 

BANK/GIRO 

Maak nog geen geld over. Wacht op de accept
girokaart. Bon in open envelop,zonderpostzegel 
zenden aan: 
Trouw, Antwoordnr.2792, 1000 PA Amsterdam. 
Bellen kan ook: 020-5626267 



PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK 
Europarlement 
Het Europees parlement in Straatsburg 
heeft de liberale lijsttrekker bij de Europese 
verkiezingen H. Nord gekozen tot één van 
zijn elf ondervoorzitters. De christen
democraat T. Tolman werd voorzitter van 
de landbouwcommissie. 

Raad van State 
Wegens het bereiken van de 70-jarige 
leeftijd zal drs. J. M. Aarden per 1 septem
ber a.s. de Raad van State verlaten. Hij 
werd in 1973 lid van die Raad en was 
daarvoor Tweede-Kamerlid van de· KVP en 
behoorde tot de oprichters van de PPR. 
Tot Staatsraad in buitengewone dienst zijn 
benoemd prof. mr. J. G. Steenbeekenprof. 
dr. S. A. de Lange. 

Pensionering? 
En tenslotte is het nog niet duidelijk wat 
Drs. J. den Uyl, op 9 augustus jl. 65 jaar 
geworden, straks zal beslissen: doorgaan 
of niet. Hij heeft verklaart weinig voor 
weggaan te voelen zolang zijn opvolging 
nog niet geregeld is. En daar zijn, zoals 
bekend, enkele moeilijkheden mee. Voor
lopig zal hij in elk geval de actieve politiek 
niet verlaten. 

Advies- en arbitragecommissie 
Oud-minister van Sociale Zaken prof. dr. 
W. Albeda wordt voorzitter van de nieuwe 
advies- en arbitragecommissie voor de 
rijksoverheid die "onafhankelijk en onpar
tijdig" moet oordelen over conflicten die 
rijzen tussen de overheid en de ambtena
renbonden. Vervangend voorzitter wordt 
de Groningse Commissaris van de Konin
gin H. Vonhof, oud-staatssecretaris van 
CRM. De overige drie vaste commissiele
den worden mr. M. Rood, oud-minister van 
Binnenlandse Zaken, dr. C. Rijnvos en dr. 
W. Hessel, hoogleraar resp. te Rotterdam 
en in Twente 

Hoogleraar 
Het bestuur van de Katholieke Hogeschool 
heeft de oud-minister van Sociale Zaken 
dr. G. M. J. Veldkamp benoemd tot buiten
gewoon hoogleraar in de leer der sociale 
zekerheid aan de centrale interfaculteit. Dr. 
Veldkamp heeft zich jarenlang bezigge
houden met de vereenvoudiging van de 
sociale zekerheidswetten en heeft onlangs 
de geheel nieuwe studierichting sociale 
zekerheid ontworpen. 
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Commissaris 
De Commissaris van de Koningin in Lim
burg dr. J. Kremers zal worden voorgedra
gen voor benoeming tot lid van de raad van 
commissarissen bij de Robeco-groep. 
Oud-minister van Onderwijs mr. C. van 
Veen, voorzitter van het VNO, wordt de 
nieuwe president-commissaris van de 
P&C-Groep. 

Naar Friesland 
De oud-minister van Wetenschapsbeleid 
Jhr. mr. M. L. de Brauw (58) gaat als 
coördinator een nieuwe hoger-beroeps
opleiding opzetten voor openbaar bestuur 
in Leeuwarden. 

Burgemeester 
De waarnemend burgemeester van Dode
waard mr. A. A. J. Goldberg is door de 
Commissaris der Koningin in Noord
Brabant tevens aangewezen als waarne
mend burgemeester van Woensdrecht 
daar burgemeester De Leeuw aldaar door 

In memoriam Kolfschoten 
Op 2 augustus jl. is op tachtigjarige leeftijd 
overleden mr. H.A. M. T. Kolfschoten. 
Mr. Kolfschoten werd op 17 augustus 1903 

(foto Spaarnestad) 

een verkeersongeluk voor onbekende tijd 
niet kan werken. 
Drs. J. V. M. Steegmans, burgemeester 
van Bunnik, is met ingang van 5 juli jl. 
benoemd tot waarnemend burgemeester 
van Loosdrecht. 
8. van Wouwe (45, CDA) werd m.i.v. 1 
augustus jl. benoemd ·tot burgemeester 
van Hardinxveld-Giessendam als opvolger 
van mr. R. W. Dijkstra, aan wie eervol 
ontslag werd verleend wegens zijn benoe
ming tot directeur van de Stichtingen Het 
Hooge Land en Hullenoord te Beekbergen. 
Dhr. Van Wouwe was burgemeester van 
Klundert. 
Mr. R. Q. M. Smits van Oyen (51, CDA) 
wordt op 16 augustus burgemeester van 
St. Michielsgestel als opvolger van mr. H. 
A. Maeijer, die op 22 december 1983 is 
overleden. · 
Drs. 0. van Diepen, burgemeester van 
Slochteren (51, VVD) werd per 16 augus
tus benoemd tot burgemeester van Am
stelveen als opvolger van mr. Quarles van 
Ufford, die werd benoemd tot directeur van 
het kabinet van de Koningin. 
A. Sijbesma, burgemeester van Adorp (58, 
CDA) is per 1 september a.s. burgemees
ter van Ten Boer als opvolger van J. A. 
Bultena, aan wie om gezondheidsredenen 
eervol ontslag is verleend. 

in Arnhem geboren en kwam na voltooiing 
van zijn rechtenstudie in · Amsterdam 
(1926) al snel in de politiek terecht. Van 
1927 tot 1938 was hij namelijk secretaris 
van de RKSP. Van 1929 tot 1933 was hij te
vens particulier secretaris van premier 
Ruys de Beerenbrouck. Toen in 1938 de 
RKSP een partijbureau oprichtte werd mr. 
Kolfschoten daarvan de eerste directeur 
welke functie hij tot 1941 vervulde. In het 
eerste na-oorlogse kabinet Schermerhorn
O rees was mr. Kolfschoten minister van 
Justitie. 
In 1946 werd hij benoemd tot burgemees
ter van Eindhoven. Deze post bekleedde 
hij tot 1957 om vervolgens tot burgemees
ter van Den Haag te worden benoemd. 
Daarmee werd mr. Kolfschoten de eerste 
rooms-katholieke burgemeester van Den 
Haag welke functie hij tot 1968 vervulde. In 
de periode 1946-1952 was mr. Kolfschoten 
lid van de Eerste Kamer voor de KVP. 
De oud-burgemeester stond bekend als 
een welbespraakt man en als bewijs daar
van verscheen in 1968 het boekje "Spre
kend als een burgemeester" met citaten uit 
zijn toespraken. Mr. Kolfschoten was ere
voorzitter van de Vereniging van Neder
landse Gemeenten, ere-burger van Eind
hoven en van Den Haag. 
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Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
JoSpätgens 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wüfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haág, tel. (070-924461). 

Chomeiny tegen Thatcher: jouw mijnen doen 
niets, moet je de mijne eens zien. 

XXX 

Sport verbroedert, olympisch goud verloedert. 

XXX 

Een positief bericht voor al onze werklozen: de 
werkgeve.rs hebben het tenminste druk; te druk 
om verder ATV door te voeren. 

XXX 

Alle Menschen in het Westen werden Brüder. 

XXX 

De VVD wil de ontwikkelingsgelden ande.rs 
laten besteden. Onze suggestie: de VVD-fractie. 

XXX 

VulzeUin: 
zee a: Rood b: dood c: groot 
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1985 INTERNATIONAALJONGEREN JAAR: 

DE KERN CENTRAAL 
Nog niet zo lang geleden hebben alle kernen van 
het CDJA een map ontvangen over het latema
tionaal }01\gereD Jaar (1985), mocht dit niet zo 
zijn dan kunnen jullie die, zolang de voorraad 
strekt, opvragen bij het landelijke secretariaat. 
Het CDJA wil iets doen met dat jaar. Er is, hoe kan 
het anders, een commissie gevormd (bestaande 
uit 9 personen) die is samengesteld uit afgevaar
digden van landelijke commissies en personen 
die al op een of andere wijze betrokken zijn 
geweest bij de voorbereiding van het jongeren
jaar. Die betrokkenheid uitte zich in het deelne
men aan discussies, om samen met andere 
jongerenorganisaties (van Kindervuist tot JOVD), 
een actieplan op te stellen. Na enkele klippen 
omzeild te hebben ligt dit actieplan er nu (ook dit 
is te verkrijgen op het secretariaat). 
Feitelijk is dit al een unieke gebeurtenis: dat 
zoveel verschillende Jongerenorganisaties één 
actieplan kunnen onderschrijven of er op zijn 
minst mee kunnen leven. Op donderdag 20 
september a.s. zal CDA-minister Brinkman van 
WVC reageren op dit actieplan. Zijn departe
ment is immers een van de grootste geldschie
ters. Omdat in de bewuste map al van alles 
verteld wordt over het Internationaal Jongeren 
Jaar zal ik niet in herhaling vallen. Ik wil meer 
accent leggen op datgene wat het CDJA zo al zal 
doen in 1985. Goed is te weten dat de landelijke 
organisatie op het standpunt staat dat het feitelij
ke gebeuren niet door ons maar door jullie in de 
kernen gedaan moet worden. Het Internationaal 
Jongeren Jaar biedt daar alle mogelijkheden toe, 
doordat het o.a. poogt om jongerenorganisaties 
van verschillende aard bijeen te brengen en 
gezamenlijk acties te ondernemen. Dit laatste 
kan variëren van het bijvoorbeeld organiseren 
van vredeslopen in de. ene gemeente tot fancy
fairs in andere. Het landelijke CDJA wil jullie 
daarmee helpen. 

VIER THEMA'S 
Het CDJA stelt o.a. de jaarlijkse Algemene 

ledenvergadering van 11 mei 1985 in het teken 
van de vier thema's (van het I.J.J.), te weten 
Jeugdwerkloosheid, Minderjarigheid, Jonge bui
tenlanders en Vrede en Ontwikkeling. Verder 
wordt een studieconferentie en een raadsverga
dering over ontwikkelingssamenwerking geor
ganiseerd. Tevens zal er een studieconferentie 
gewijd worden aan minderjarigheid. Voor de 
kernen zal een project worden gemaakt over 
jonge buitenlanders. Tenslotte wordt in samen
werking met de Europese Unie van Jonge 
Christen Democraten een seminar gehouden 
over het thema .. Vrede en Ontwikkeling''. 

Buiten deze activiteiten zal een landelijke inza
melactie worden gestart ten bate van een ander 
te bepalen ontwikkelingsproject. Deze actie zal 
op een ludieke manier gestart worden op de 
ALV van 11 mei 1985. 

Samenvattend, het Internationale Jongeren Jaar 
biedt niet alleen voor de jongeren van de gehele 
wereld de mogelijkheid om hun stem te verhef
fen maar ook voor het CDJA. Bovendien krijgen 
wij immers een mooie kans om andere jongeren 
te benaderen en op een ontspannen manier hun 
het belang van politiek en het deelnemen van 
jongeren daarin duidelijk te maken. Er is dus 
werk aan de winkel. Om jullie goed op de hoogte 
te houden van de landelijke service-activiteiten, 
zal er regelmatig in CD/ACTUEEL (of in de 
CDA-krant) iets over te lezen zijn. Zaak is echter 
nu, dat jullie op plaatselijk niveau contact zoeken 
met andere jongerenorganisaties. In de map van 
de Nationale Werkgroep Jongerenjaar staat hoe 
jullie dat kunnen doen, Nuttig is ook om te weten 
dat al enkele gemeenten gelden gereserveerd 
hebben voor zulke gezamenlijke activiteiten, ga 
eens na of dat in jullie gemeente het geval is! • 

llaD lloogma 
Voorzitter CDJA-commissie 
Internationaal Jongeren Jaar '85. 

INTRODUCTIECURSUS ,ZUID-BOLLAND 
Het CDJA organiseert in samenwerking met de 
CDJA-afdeling Zuid-Holland de eerste introduc
tiecursus van het seizoen. De cursus is bedoeld 
voor nieuwe( re) leden van het CDJA. die wegwijs 
gemaakt willen worden in onze club. Op speelse 
wijze wordt aandacht besteed aan onze grond
slag, onze organisatie en het politieke bedrijf. De 
cursus wordt gehouden in de Jeugdherberg 
Rotterdam vanaf vrijdagavond 31 augustus 19.00 
uur t/m zaterdagmiddag 1 september 16.30 uur. 

De kosten per deelnemer bedragen f 15,-, 
terwijl de reiskosten boven f 10,- worden ver
goed. Aanmelden d.m.v. onderstaande bon. 
Ongeveer 7 dagen voor aanvang ontvang je het 
cursusboekje. Deelname door CDJA-leden van 
buiten Zuid-Holland is toegestaan! • 

·------------... I 11oa 1 
I Naam:............................................................. 1 
I Adres:............................................................ I I ""':'. ~ :""""'~ ·:::::· : ·:· .. ·~~ 
i g;:=::::::::~~~::~ i 
I Handtekerung: ............................................. . 

L:n:.;·~~·~·~·~~~·~·~J 
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BIJEENKOMST MET SCANDINAVISCHE C.D. PAR TIJEN 

GESPREKSCENTRUM OVER MILIEU 
ledere zomer komen delegaties van christen
democratische jongerenorganisaties ujt Dene
marken, Noorwegen, Zweden en Nederland bij 
elkaar in één van de genoemde landen om te 
praten over een belangrijk internationaal onder
werp. 
Van 28 juni t/m 2 juli was er weer zo'n bijeen
komst die nu in het teken stond van de milieu pro
blematiek. De Kriste:n-demokraten Ungdom in 
Zweden was dit maal de organisator en had 
Jönköping (spreek uit: Djuntjupping) gekozen als 
conferentieplaats. 
Naast de vaste delegaties hadden we nu ook het 
genoegen om een waarneemster uit Ierland 
(Fine Gaal-jongeren) en een waarnemer uit 
België (CVP-jongeren) te mogen begroeten. Wat 
de laatste betreft kan worden gezegd dat deze 
zich zeer wel thuis voelde tussen zijn taalgenoten 
van het CDJA. Alvorens ik verder inga op de 
conferentie lijkt het mij nuttig om iets uit de 
doeken te doen over de Scandinavische 
christen-democratiescha partijen. In tegenstel
ling tot de e.d.-partijen in de rest van Europa zijn 
het geen grote partijen. Ze zijn vaak niet eens in 
het parlement vertegenwoordigd. Politiek
inhoudelijk zijn deze partijen (en hun jongeren
organisaties) zeer fundamentalistisch gericht 
vanuit de bijbel. Zo zijn zij tegen abortus, tegen 
het leger, tegen drugs (waaronder alcohol) en 
zien zij het gezin als absolute hoeksteen voor de 
samenleving. De leden van deze partijen zijn 
vooral afkomstig wt de pinkstergemeenten en 
de baptisten. 
Dit ongenuanceerde fundamentalisme leverde 
voor de Vlaams/Nederlandse delegatie zeer veel 
discussiestof waar de Scandinaviërs niet altijd 
een antwoord op hadden. 

SOBER 
Hiermee ben ik dan weer vanzelf bij de confe
rentie beland die door de Zweden (noodge
dwongen) zeer sober was opgezet, hetgeen de 
stemming onder de Nederlandstaligen niet heeft 
kunnen drukken, integendeel! 
De bijeenkomst inJönköping was een mengeling 
van formele en informele programmapunten. Er 
waren diverse lezingen over milieukwesties. 
Wetenschapper Björn Gillberg sprak over milieu 
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De Nederlandse delegatie en de waarnemer uit 
België, vlnr: Ton Seis, Wim Zwanenburg, Willem 
Beishuizen, Lucas Meijs, Ton Strien, Rhea Stroes, 
Sjoerd Veennan, Ria Adams, Frans de Smedt, 
Renate Loos en Chris Westerlaken. 

en wetgeving en het vervolgen van vervuilers. 
Diëtiste Pia Lindeskog hield een lezing over 
voedsel en gezondheid. Het internationale pro
bleem van de zure regen werd eveneens aan de 
orde gesteld. Ik zal verder niet ingaan op deze 
zaken, maar verwijs de lezer voor een politiek
inhoudelijk verslag naar het artikel van Wim 
Zwanenburg in het eerstvolgende nummer van 
Perspectief. 
De zogenaamde informele activiteiten beston
dén o.a. uit een boottocht over het bij Jönköping 
gelegen meer, waarbij wij de Scandinavische 
passagiers vergastten op een concert van oer
Nederlandse liedjes. We konden delegatielei
der en CDJA-penningmeester Ton Strien er nog 
net van weerhouden om met de pet rond te gaan. 
Hoewel de toekomst van het gesprekscantrum 
nog onzeker is, omdat de Zweden door gebrek 
aan financiën af willen haken, .hoop ik, het 
verslag hiermee afsluitend, dat er volgend jaar 
weer een bijeenkomst van het gesprekscantrum 
is, zodat er weer een aantal CDJA'ers in aanra
king kan komen met andere christen
democratische jongeren om met elkaar van 
gedachten te wisselen over allerlei onderwer
pen en om elkaar buiten EG-verband beter te 
leren kennen. • 

TonSels. 

AKTIEWEEK TEGEN RACISME 
Volgende week is wtgeroepen tot Aktieweek 
tegen het Racisme. Een speciaal comité houdt 
zich bezig met de coördinatie van talloze activi
teiten. Het CDJA staat in beginsel positief tegen
over het doel: steun voor acties tegen racistische 
tendensen. Daarom maken we hier melding van 
een landelijke demonstratie op 25 augustus a.s. 
Dan begint om 14.00 uur vanaf het Beursplein te 
Amsterdam (5 minuten van het station) een stille 
tocht naar het Vondelpark, waar tegen 15.30 uur 
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een gedenkteken voor de jongen Kerwin wordt 
onthuld. Inlichtingen over deze en andere activi
teiten: secretariaat comité Aktieweek, Hemony
laan 24, Amsterdam. Tel. 020-761511 of bij het 
samenwerkingsverband van democratische bui
tenlandse organisaties, Herengracht 22, Amster
dam. Tel. 020-276241. 

Op deze adressen is ook materiaal en een 
speciaal manifest beschikbaar. • 

~A NISATlE 
ORl:U:s 
NIEUW 
GEZOCHT 
In verband met het periodiek vertrek van enkele 
leden zoekt het CDJA enthousiaste en actieve 
leden die een deel van hun vrije tijd willen 
besteden als 

LID VAN DE CDJA 
VORMINGSCOMMISSIE 
De vormingseemmissie is de landelijke club die 
belast is met het ontwikkelen van het vormings
werk, het organiseren en begeleiden van cursus
sen en conferenties, het maken van materialen 
en projecten, waarmee provinciale afdelingen 
en kernen aan de gang kunnen. 
Specifieke deskundigheid op het gebied van 
vormingswerk is aanbevelenswaardig, maar ze
ker niet noodzakelijk. Met name denken wij ook 
aan leden die actief zijn (geweest) in kernen en 
provincies. 
Zij krijgen voor hun werk een onkostenvergoe
ding (m.n. voor reiskosten). 
Belangstellenden kunnen zich tot 8 september 
a.s. aanmelden bij het CDJA-secretariaat. Daar 
kunnen ook inlichtingen worden ingewonnen en 
wel bij Theo Bovens of Govert Veldhwjzen. 
(070-924461). 

N.B. I) Gezien ons emancipatiebeleid worden 
meisjes extra wtgenodigd te reageren. 
N.B. 2) Aangezien ook het voorzitterschap van de 
Vo.Cie. vacant is, kunnen nieuwe kandidaten 
ook in die seléctieprocedure worden meegeno-
men. • 

CURSUS BELG IE 
De CVP-jongeren uit België organiseren van 
donderdag 6 t/m zondag 9 september een 
"zomeruniversiteit" met als thema: Bet Belgi
sche Staatsbestel. De cursus wordt gehouden in 
Leuven en omvat lessen, excursies aan Belgisch 
parlement en Europese staatsinstellingen, be
zoeken aan Brussel, Leuven en Brugge en 
bijwoning van de Nationale Raad van de CVP
jongeren te Zaventem. 
Overnacht wordt in de Leuvense Universiteit. De 
prijs bedraagt circa 1500 frs. Er is plaats voor 20 
Nederlandse CDJA'ers. Inlichtingen en inschrijf
formulieren bij het secretariaat van het CDJA, tel. 
070-924461. Reageer snel! • 

CDJA 18 augustus 1984 



AFSCHEID FIJA MULDER 
Vrijdag 10 augustus was het de laatste werkdag voor Fija Mulder, secretaresse bij het CD]A. Het CDA 
(waarZ!j officieel op de loonlijst stond) en het CD]A namen tijdens een barbecue achter het partijbureau 
afsche1d. Toespraken, cadeaus, bloemen en persoonlijke wensen onderstreepten de waardering van 
collega's ~n organï_satif:!: Fija wordt van werkneemster nu werkgever van het CD]A, daar zij inmiddels 
gekozen IS tot AB-lid. ZIJ gaat vanaf september studeren in Leiden. Ook de redactie wenst haar bij deze 
veel succes! Op de foto's rechts Fija in gesprek met Trinette Stolk. Links. Voorzitter Hans Huihers nog in 
zomers decor de ceremonie protocollaire verrichtend namens CD]A en CDA. • 

(foto's Lucas Bolsius) 

ZATERDAG 8 SEPTEMBER 

CDJA-DAG WERKGELEGENBEID 
Zaterdag 8 september vindt de landelijke CDJA
dag over Jeugdwerkloosheid, Werkgelegenheid 
etc. plaats in De Poort van Kleef te Utrecht. (dus 
niet CSB-gebouw) 
De dag zal vooral informatief zijn en is bedoeld 
voor alle CDJA-leden. Met name belangrijk voor 
kernen en leden die over dit probleem hebben 
nagedacht of er iets mee willen doen. 

's Ochtends staan de ervaringen van CDJA'ers 
zelf centraal. CDJA'ers die werkloos zijn vertel
len iets over hun dagelijks leven, ervaringen met 
Sociale Dienst, sollicitaties etc. Anderen verha
len over hun pogingen een eigen bedrijfje op te 
zetten en hun. contacten met gemeenten. 

DISCUSSIE 
Na de middagpauze zullen vier diiSÇUSSiegroep
jes worden gevormd. Ze zullen zich bezighouden 
met: 
- de Sociale Dienst en de werkloze 
- regelgeving voor starters, kleine bedrijfjes 
- de plicht voor werklozen om iets te doen voor 
de gemeenschap op straffe van korting op hun 
uitkeringen (maatschappelijke dienstplicht) 
- arbeidsduurverkorting in het bedrijfsleven. 
Ter afsluiting zal o.l.v. Hans Huihers een forum 
plaatsvinden. Hier kunnen overblijvende vragen 
door deskundigen worden beantwoord. Voor de 
werkgroepen zijn uitgenodigd (o.a.) de heer L. 
Meijers, directeur G.S.D. Amersfoort, de heer Jan 
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van Oss, medewerker Aktie Onbetaald Werk, de 
heer Aat Plugge, WJ-CNV-Zuid-Holland. Voor 
het forum komt naast een kamerlid ook de heer 
Jan Hoen, wethouder Sociale Zaken Maastricht. 
De dag wordt om 16.30 uur besloten. 
Nogmaals: daturn 8 september a.s. 10.00 uur-
16.30 uur. 
Plaats: Poort van Kleef, Mariaplaats, Utrecht. 
Kosten: reiskosten worden hoofdelijk omgesla
gen, lunch wordt doorberekend. 

Nadere inlichtingen: Kees van Ramshorst. Tel. 
020-456728 of Gert Jan Srnit. tel. 080-564206. 
Opgave via onderstaande bon. Deelnemers krij
gen een uitgebreide knipselrriap thuisgestuurd! 

• r------------.. I Bon I 
I ~~a::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: 
I ~~.~.~~~~ .. ~.~~~~~~~~~~:::::::::::::::::::::::::::::: 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
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tel.: ................................................................. . 
geeft zich op voor de themadag Werk
loos? Nou èn! op 8 september a.s. te 
Utrecht. 
datum: ............................................................ . 
Handtekening: ............................................. . 
Insturen naar: CDJA. Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. 

1-------------

~--~~;;~ 
PROTESTPARTIJ 
De recent publiek geworden twisten in de .,top" 
van de Centrumpartij laten zien dat ook deze 
groepering zich niet wezenlijk onderscheidt van 
splintergroepjes van vergelijkbaar allooi uit een 
al dan niet grijs verleden. Achter een façade van 
eensgezinsheid, die als het ware vanzelf moet 
zijn ontstaan na eensgezinde uitingen van bij tijd 
en ~fle krampachtige vormen van verbale 
bestrijding van deze nieuwe partijformatie, ver
bergt zich een wankel even~cht van elkaar 
bestrijdende en afwisselende fracties. Uit deze 
on~elingen kunnen we alvast lering trekken 
teneinde deze, vanuit een oogpunt van moraal op 
verderfelijke principes gebaseerde, partijfor
matie effectief te kunnen bestrijden. Zolang ze 
nog relatief klein is, is het vaak het beste dit soort 
partijtjes in hun eigen sop te laten gaarkoken, 
omdat ze vaak aan hun eigen twisten en menings
verschillen ten onder gaan. hl ieder geval zullen 

• we ons niet mogen laten verleiden af te ~jken 
van het door ons als juist uitgestippelde pad dat 
moet leiden tot het geven van een geëigende 
plaats in onze samenleving aan de door ons zelf 
uitgenodigde arbeidskrachten, waarbij respect 
zal moeten worden opgebracht voor hun eigen 
culturele identiteit. Wel zal een open discussie 
over het hierop gerichte beleid noodzakelijk zijn, 
wars van alle taboes, teneinde diverse groepen 
de kans te ontnemen zich als achtergesteld te 
presenteren. 
Peervaring leert dat als de grote partij-formaties 
in staat blijken, de grote maatschappelijke pro
blemen die zich aandienen op te lossen, 
politieke ontsporingen als de Centrumpartij 
niet in staat zijn onze, nu nog, stabiele democratie 
op een wezenlijke manier aan te tasten. hl dit 
verband kan het exploiteren van de ontevreden
heid over het huidige regeringsbeleid, zonder 
dat een sociaal-democratische partij als de PvdA 
daar een wezenlijk alternatief tegenover kan 
plaatsen, niet zonder risico's worden genoemd. 
De PvdA is niet in staat, zo zij over enkele jaren 
misschien tot regeringsverantwoordelijkheid zal 
worden geroepen, het land een wezenlijk ander 
beleid aan te bieden (het Franse voorbeeld is in 
dit kader veelzeggend). Een deel van de nu 
mede door haar opstelling opgeroepen senti
menten zal zijn uitweg mogelijkemjze zoeken in 
een protestpartij als de Centrumpartij, waar 
gezien de huidige on~elingen een evolutie 
naar een duidelijker fascistoïde lijn tot de moge
lijkheden behoort. Het zal zaak zijn deze geest 
zorgvuldig in zijn Des te houden want een onder 
deze omstandigheden aanmerkelijk vergrote 
Centrumpartij zal wel een bedreiging vormen 
voor onze democratie, hetzij door haar eigen 
optreden, hetzij doordat de democratische par
tijen genoodzaakt zijn, omwille van het behoud 
van de democratie tijdelijke beperkingen te 
aanvaarden. • 

René Nijhof 
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Fruiteniersstraat 23 
Telefoon 078·100133 

Postbus 123 
3330 AC Zwijndrecht 

BOUW-EN 
AANNEMINGSMAATSCHAPPIJ B.V. 

PEPPINii 
bouwbedrijf bv 

bouwt woningbouw- en utiliteits
projekten in opdracht van: 

* woningbouwverenigingen 
* institutionele beleggers 
*gemeenten 

daarnaast: 
scholen, bejaardentehuizen, kantoren, 
winkelcentra, bedrijfsgebouwen e.d. 

Voor kostenbewust bouwen 
met Pepping praten. 

5171 GH Kaatsheuvel • Gasthuisstraat 70-
Postbus 46- Telefoon 04167-72961 -Telex pepp 
n.l. 35121. 
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week een receptie in de Ridderzaal ter gelegenheid van zlj'n 
65ste verjaardag. Zie ook ons commentaar, pagina 5. (fotoNJckMorelis) 
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Havenweg 1, 3295 XZ 's-Gravendeel 
01853-3500, 01848-1211 
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!----------BETONWERKEN 
UTILITEITSBOUW 

FABRIEKEN 
WOONHUIZEN 

RENOVATIE 
Bouwbedrijf 

P. SMEETS B.V. 
Meerssen, Bunderstraat 113 
Telefoon 043-642157 

MUWI 
beek 

UTILITEITSBOUW 
WONINGBOUW 
PROJECTONTWIKKELING 

MUIJS' & DE WINTER'S 
betonbouw bv 
markt 67 beek (I) 
telefoon: 04402-74666 

Stelt u prijs op 

VAKWERK 
KWALITEITSARTIKELEN 

dan VAN ZEBEN'S 
Woninginrichting B.V. 

Laarstraat 12·2Q- Zutphen. 

Twee nieuwe rapporten 

Recent publiceerde het Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA twee rapporten: 
- Werkloosheid en de crisis in onze samenleving 

(f 6,50) 
- Vernieuwend energiebeheer (f 5,50) 

Deze rapporten zijn te bestellen door overmaking van 
het bedrag op giro 927682 van het CDA secretariaat, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. 

BETONFABRIEK 
A.M.HOEKE 

BETONWAREN 

"VRIJENBAN'' 
Rotterdamseweg 376- Delft 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909. 
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OÓsterscheldewerken: kosten rijzen de pan uit. Zie pagina 6. 

Tweede Kamer terug van reces 
De Tweede Kamer heeft deze week haar werkzaamheden weer hervat. Ton 
Huijssoon bericht o.a. over de kosten van de Oosterscheldedam, de CDA-reactie 
op het PvdA-plan, de onjuiste kritiek van de VVD op het CDA-Limburg en het 
vragenuurtje nieuwe stijl. Pagina 6, 7, 8 en 9. 

Arbeidstijdverkorting, de minima en bezuinigingen 
Daarover discussieerden CDA-Eerste Kamerlid Louis van Dalen en Tinus 
Schelling, die uit onvrede met het kabinetsbeleid zijn CDA-lidmaatschap 
opzegde. Een discussie over het sociale gezicht van het CDA. Pagina 12, 13 en 
14. 

Oranjeherdenking 1984 in historisch perspectief 
Waarin verschilt de Oranjeherdenking 1984 met die van 100 jaar geleden? Rei na 
van Ditzhuyzen over de tv-film Oranje en de dit jaar verschenen 
Oranjeboeken. Pagina 16, 17. 

CDJA-delegatie in El Salvador 
Een GOJA-delegatie bezocht onlangs El Salvador en sprak met president 
Napoleon Duarte. Een verslag op paginá 21 en 22. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Boekbespreking 1 0 
Column fractievoorzitter 11 

Partijnieuws 15 
Geert Groote herdenking 18 
Uw Mening 19 
CDJA 21, 22, 23 
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PARTIJNIEUWS 

Kader- en vormingswerk 
IJsselmeerpolders 

Cursus 
Welzijnswerk 
De werkgroep kader- en vormingswerk in 
de IJsselmeerpolders organiseert een cur
sus Welzijnswerk op vrijdagavond 13 en 
zaterdagmorgen 14 oktober te Swifterbant. 
Cursusleider is de heer Huisman, wethou
der te Elburg. 
Kosten: ± f 20,- p.p. (hangt mede af van 
het cursusmateriaal). Belangstellenden 
voor deze cursus kunnen zich tot 7 septem
ber a.s. opgeven bij E. Germs, De Rede 81, 
8251 ET Dronten. Tel. 03210-3806. 
T.z.t. krijgt u dan een uitnodiging met 
nadere gegevens. 

Kadercursussen 
Komend najaar organiseert de Stichting 
Kader- en Vormingswerk CDA
kadercursussen in de volgende plaatsen: 
Bergen op Zoom; Den Haag; Utrecht; 
Enschede; Eindhoven en Zaandam. De 
kadercursus is bedoeld voor kaderleden 
van de partij - afdelingsbestuursleden en 
raadsleden - voor mensen die gewoon 
meer van het CDA en de politiek willen 
weten en voor hen die in de partij wat willen 
gaan doen en zich willen oriënteren. Hij 
omvat 5 dagen. 
Zowel in theorie- als in praktijkoefeningen 
wordt aandacht besteed aan vergaderin
gen, notuleren en spreken in het openbaar. 
De grondslag van het CDA en de vergelij
king van het CDA met de andere grote 
partijen komen uitgebreid aan bod. Voorts 
wordt nader ingegaan op de partij
organisatie en het functioneren van de 
gemeente en de gemeenteraad. 
De cursus wordt in principe door de twee 
stafmedewerkers van de Stichting, Wim 
Eikelboom en Harm Waterborg, gegeven. 
De deelnemersbijdrage voor deze cursus 
is f 1 00,-. Reiskosten (op basis van open
baar vervoer), boven f 15,- per cursus
dag, worden vergoed. Opgave bij het 
CDA-bureau, tel. 070-924461. 

De heer G. J Brinkman geniet momenteel nog 
van zijn vakantie. Vandaar dat deze week de 
rubriek Zwart-Wit ontbreekt. 

CD/ACTUEEL 1 september1984 



REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Den Uyl terug van 
nooit-weggeweest 
Het is Interessant om te zien hoezeer de 
commentaren op Den Uyls mededeling 
te zullen aanblijven als fractieleider 
éénzelfde beeld vertonen. 
Immers, na enig In en uitpraten over de 
Interne problemen bij de Partij van de 
Arbeid, het ontbreken van geschikte en 
beschikbare socialistische kroonprin
sen - hetgeen steevast als een nalatig
held van Den Uyl zelf wordt beschouwd 
- wordt algemeen beheerst-instem
mend gereageerd: zo Is het al met al 
toch maar het beste. 
En zo Is het ook. Tegen de achtergrond 
van de wlsseldécors en verkleedpartij
en waarmee PvdA-strategen de laatste 
tien jaar hun partij hebben op- en afge
tuigd, bleef en blijft Den Uyl in het 
Nederlandse parlement de herkenbare 
hoofdrolspeler van de Nederlandse 
sociaal-democraten. 
Bij alle Instemming met diens aanblij
ven komt er nog een - op zich weinig 
politieke gebeurtenis- bij Den Uyl bij: 
de man was onlangs jarig en is 65 
geworden. Jarig zijn werkt ontwape
nend en 65 worden al helemaal. Golven 
van milde waardering slaan deswege de 
jarige tegemoet. 
Het Is de vraag of de van nature wat 
kribbebijterige en prekerige oppositie
lelder wel opgewassen Is tegen dit 
nieuwe fenomeen: aardig gevonden te 
worden. 
De mannetjesmakers van het PvdA
campagneteam konden hun handen 
nog wel eens vol krijgen met deze 
nieuwe r()l van Joop den Uyl. 

CDACTUEEL 

Wreedheden 
in Afghanistan 
Afgrijzen vervult een ieder die kennis 
neèmt van de huidige Sowjet
wreedheden In dit totaal ontwrichte 
land. Vrouwen, kinderen en bejaarden 
blijken nu ook door de Sowjets als 
schietschijf gebruikt te worden bij 
moordpartijen In guerrilla-gebied. ;zo nu 
en dan Is het zaak om de aándacht te 
vestigen op het feit dat weer nieuwe 
dieptepunten van wangedrag en wreed
heden zijn bereikt. Ons stilstaandaarbij 
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en ons constateren daarvan dient eens 
te meer ge.volgd te worden door betrok
kenheid, humanitaire hulp en politieke 
stappen om aan het onmenselijk bloed
vergieten paal en perk te stellen. Berus
ting en hulpeloosheid mogen, zelfs in 
deze schijnbaar uitzichtloze oorlog, 
christen-democraten nimmer bevan
gen. 

CD/ACTUEEL 

Pomo 
Minister Korthals Altes heeft - in het 
voetspoor van zijn voorganger, De Rui
ter - de Tweede Kamer voorgesteld de 
beletselen in de wetgeving tegen de 
verspreiding van pornografie weg te 
nemen en te beperken tot ong"wilde 
confrontatie of verkoop aan kinderen 
beneden de zestien jaar, zoals ook bij 
alcohol het geval is. 
Wat moet op dit terrein nu de taak van de 
strafrechter zijn? Het CDA
verkiezingsprogram zegt er dit over: 
"Het opdringen van pornografie dan wel 
afbeeldingen en geschreven of gespro
ken tekst met voor éen der sexen verne
derende inhoud behoren bij de wet 
verboden te blijven." 
In dit artikeltje spelen twee overwegin
gen. In de eerste plaats de erkenningdat 
het terrein. waarop de overheid met de 
arm van de strafwetgeving het gedrag 
van de burgers kan en mag beheersen, 
naar zijn aard beperkt is. Dat heeft als 
consequentie dat niet alles wat de over
heid strafrechtelijk laat passeren daar
mee ook goedgekeurd wordt. Verant
woordelijke burgers zullen hun levens
stijl naar hun eigen normen invullen. In 
de tweede plaats bevat het artikel de 
overweging dat de overheid die eigen 
levensstijl dient te beschermen: van
daar het pleidooi voor verbod van op
dringing. Dit includeert de bescherming 
van jeugdigen -zoals bijvoorbeeld ook 
bij alcohol gebeurt. 
Het lijkt van belang bij de discussie over 
dit wetsontwerp- ook binnen het CDA
de benaderingswijze uit het program 
centraalle stellen. 

COlACTUEEL 

Onwerkelijke toekomst 
Het lijkt net een mooie droom: een 

25-urige werkweek, werkloosheid weg 
en iedereen aan het werk, geen achter
uitgang van de koopkracht, handhaving 
van overheldsvoorzleningen en daling 
van het financieringstekort. Zie daar het 
resultaat over tien jaar van het sociaal
economisch plan, dat drie vooraan
staande PvdA'ers voor hun fractie heb
ben opgesteld. De nota draagt de pro
zaïsche titel "Naar een werkbare toe
komst." 
Toch lijkt het meer "Utopia", een onwer
kelijke toekomst, dan een waarschijnlij
ke werkelijkhei~l. 
Wel de werktijd fors omlaag, maar niet 
de koopkracht? Ja, doordat er minder 
uitkeringen komen en de overheid de 
sociale lasten voor haar rekening 
neemt. Eri het financieringstekort dan? 
Nou, de overheid kan toch belastingen 
heffen. Ja, maar handhaving van de 
koopkracht? In ons plan stijgt de econo
mische groei aanzienlijk. Enzovoorts. 
Het is allemaal niet alleen te mooi, maar 
ook te moeilijk om waar te kunnen zijn. 
De overheid moet de arbeidstijdverkor
ting tot 25 uur per week wettelijk opleg
gen, niet alleen het tempo waarin, maar 
ook de weg waarlangs. 
Een benadering, die ook in de ogen van 
de sociale partners, erg wereldvreemd 
moet aandoen. 
Toch moet men bewondering hebben 
voor de moed van de PvdA-auteurs om 
een groot aantal heilige huisjes ter 
discussie te durven stellen. Wat tot nu 
toe vrijwel onbespreekbaar was binnen 
de PvdA is dat nu wel: herziening van de 
sociale zekerheid, een meer flexibel 
arbeidsmarktbeleid en een beleid ter 
stimulering van de aanbodkant van de 
economie (het bedrijfsleven) in plaats 
van uitsluitend de vraagkant (de con
sumptie). 
Toch heeft de nota binnen de PvdA geen 
helderheid gebracht over haar sociaal
economische koers voor de komende 
jaren. Het PvdA-bestuur houdt vast aan 
haar nota, waarin de noodzakelijke keu
zes worden ontlopen en ook de fractie 
blijkt nog geen volstrekt "werkbare toe
komst" voor zich te zien. 

CDACTUEEL 

Spreiding van kennis, macht en PTT. 
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FRACTIE 

CDA-kamerlid Eversdijk steunt conclusies Rekenkamer 

Parle~nent onvoldoende 
ingelicht over kosten 
Oosterseheldedam 

De Oosterseheldewerken zijn Neerlands nationale trots. Wie eenmaal een bezoek heeft gebracht aan het werkeiland 
Neeltje Jansen daar kennis nam van de gigantische waterbouwkundige prestatie die daar werd en wordt verricht om de 
Oostersehelde half af te sluiten van de zee, zal dat beamen. Prijskaartjes ontbreken evenwel op dat werkeiland. Die zijn 

inmiddels bekend bij de Tweede Kamer die deze week weer een hoofdstuk toevoegde aan de behandeling van de 
financiële besluitvorming inzake de Oosterschelde. Er wordt in de Oostersehelde iets groots verricht op technisch gebied, 

maar boekhoudkundig is het zolangzamerhand flink uit de hand gelopen. De kosten overschrijden het budget met 
miljoenen en miljoenen en de volksvertegenwoordigers stellen dat iedere keer weer met spijt en schrik vast. Terugdraaien 

van de klok kan niet meer en zo vloeien elke keer weer veel meer miljoenen guldens naar 

1 De geschiedenis mag tot nu toe bekend 
zijn: de Algemene Rekenkamer kwam tot 
de conclusie dat er nu niet direct van een 
doelmatig beheer van de Oostersehelde
gelden sprake is geweest, om het zacht te 
zeggen. Een rapport van de Rekenkamer, 
gemaakt op aandringen van drs. Huib 
Eversdijk, vice-voorzitter van de CDA
Tweede Kamerfractie, liet daarover geen 
twijfel bestaan. Erger, de volksvertegen
woordiging was onvoldoende ingelicht 
over de kostenoverschrijdingen en kon 
daardoor dus niet ingrijpen. De Kamer kon, 
met andere woorden, de controlerende 
taak die ze heeft niet voldoende waarma
ken. 

de bouwput in het Zuid-Westen des lands. 

Ontbindende voorwaarde 
Dat is zeker in dit geval essentieel, want 
toen de Tweede Kamer indertijd met krap
pe meerderheid besloot om de Ooster
scheldewerken uit te voeren, was in dat 
besluit een belangrijk element vervat: de 
zogenaamde ontbindende voorwaarde, 
die het hele project op losse schroeven zou 
stellen als het te duur mocht blijken. De 
opeenvolgende bewindslieden bezagen 
alles nogal van de zonnige kant en zo bleef 
de Tweede Kamer lang onkundig van de 
omstandigheid dat er niet alleen hopen 
beton, zand en ander bouwmateriaal de 

Bouw Oosterscheldedam: Tweede Kamer kan controlerende taak niet waarmaken. 
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Oostersehelde werden ingegooid, maar 
nog scheppen extra geld ook. 
Tot december 1981. Pas in het tiende 
voortgangsrapport wordt een tipje van de 
sluier opgelicht. ledereen schrikt zich lam 
en die schrik zal de komende jaren per 
uitgebracht voortgangsrapport nog toene
men. Want iedere rapportage is tevens een 
jobstijding, die meldt dat de begroting weer 
met tientallen miljoenen is overschreden, 

Gejaagd 
In het debat dat de Tweede Kamer deze 
week (weer eens) aan de Oostersehelde
werken wijdde stelde Eversdijk zich geheel 
achter de conclusies van de Rekenkamer. 
Het gesprek dat de kamercommissie in
middels met een aantal verantwoordelijke 
oud-bewindslieden heeft gevoerd, heeft 
naar de mening van de CDA-woordvoerder 
geen ander licht op de zaak geworpen. 
Eversdijk stelde dat de beslissing in 1976 
wel zeer snel door de Tweede Kamer werd 
behandeld, terwijl een deel van die Kamer 
geen behoefte had aan ontbindende voor
waarden zoals die in de motie-Schakel 
werden vastgelegd. 
Eversdijk noemt de conclusies van de 
Rekenkamer een hard oordeel. "De Twee
de Kamer zal zich dus ernstig moeten 
beraden over de manier waarop haar 
werkwijze in dit opzicht kan worden verbe
terd. Dankbaar zal de Tweede Kamer de 
suggestie van de Algemene Rekenkamer 
moeten aangrijpen om in overleg met dit 
instituut een procedure te ontwikkelen 
waarbij- met behulp van de Rekenkamer-

CD/ACTUEEL 1 september 1984 



daadwerkelijke controle op de financiële CDA-fractievoorzitter Bert de Vries over PvdA-rapport 
voortgang van grote projecten mogelijk is. 

~: ~~~~n valt hierbij aan de spreiding van Geen bruikbaar alternatief 
De moraal van dit verhaal: de Oostersehel
de moet een teken aan de wand zijn voor 
de volksvertegenwoordiging als het 
gaat om controlerend op te treden ten 
aanzien van de regering. Dat de regering in 
dit geval de Kamer onvoldoende in staat 
stelde haar controlerende taak waar te 
maken en de Kamer vaak onjuist, te laat en 
onvoldoende inlichtte, is een extra stimu
lans om maatregelen te nemen die dit in de 
toekomst moeten verhinderen. 

Loyaal 
De politiek dient inzake de Oostersehelde 
ook de hand in eigen boezem te steken, al
dus Eversdijk, die uitdrukkelijk stelde dat 
noch Rijkswaterstaat, noch de Deltadienst, 
blaam treft. Beide diensten bleven loyaal, 
ook al begon duidelijk te worden dat de 
kosten volstrekt uit de hand zouden gaan 
lopen. 

Is de Oostersehelde-affaire nu net zo'n 
schandaal als de RSV-zaak? In kranten is 
wel eens een verbinding tussen beide 
gelegd. Eversdijk vindt dat er overeenkom
sten zijn, maar ook verschillen. Bij beide 
zijn miljarden verslonden. Waar die van het 
Oosterseheldeproject zich bevinden is be
kend: op de zanderige bodem van deze 
zeearm. Die RSV-miljarden zijn wat moei
lijker te achterhalen, zoals de commissie
Van Dijk aan den lijve mag ervaren. 
Eversdijk: "Er is bij de Oosterseheldewer
ken ook geen sprake van slecht manage
ment. Integendeel, de Deltadienst deed 
wat ze kon binnen de beleidsruimte die ze 
politiek kreeg. Er is wel sprake van een 
falende raad van bestuur (de regering), die 
aan de Raad van Commissarissen (parle
r:'ent) vaak onvolgoende en onjuiste inlich
tmgen verschafte." 
Stellig zijn de Oosterseheldewerken een 
prestatie van formaat- er wordt wel van het 
achtste wereldwonder gesproken - en kan 
de know-how die verzameld is worden 
"geëxporteerd". Maar, besloot Eversdijk 
van de week in de Tweede Kamer, door de 
besluitvorming indertijd werd wel een kabi
net (dat van Den Uyl) op de been gehou
den. De Nederlandse belastingbetaler zal 
er nog jarenlang voor op de blaren moeten 
zitten. Die dam moet immers af, en wel zo 
snel mogelijk. Want om de veiligheid van 
de bewoners van het Zuid-Westen van ons 
land was het toch destijds allemaal begon
nen? .,.. 

Ton Huljssoon · 
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Naar de mening van CDA-fractie
voorzitter, dr. Bert de Vries, op het 
vorige week gepubliceerde PvdA
rapport "Om een werkbare toekomst" 
hebben de vooraanstaande socialisten 
Van Kemenade, Ritzen en Wöltgens 
"een degelijk werkstuk afgeleverd". Het 
rapport "Om een werkbare toekomst" 
bevat een serieuze en vaak trefzekere 
analyse van de problemen van onze 
samenleving. Op veel punten loopt die 
analyse parallel met eerdere rapporten 
van het CDA. Het PvdA-rapport verdient 
daarom binnen en buiten die partij een 
serleuze discussie. 
"Het PvdA-rapport schrikt er ook niet voor 
terug om op een aantal punten moedige en 
realistische conclusies te trekken. Op 
hoofdpunten biedt het rapport echter geen 
beter alternatief voor het kabinetsbeleid, 
een beleid waarvan een karikatuur gepre
senteerd wordt. 
Kortom, de analyse van de heren Van 
Kemenade, Ritzen en Wöltgens is trefze
ker, de voorgestelde aanpak in het rapport 
biedt geen echt alternatief voor het kabi· 
netsbeleid, het stuk vertoont te veel trek
ken van studeerkamerwerk. 
Moedig· en realistisch vind ik in het PvdA
rapport: 
- de voorstellen op het terrein van de 

sociale zekerheid. Drastische en pijnlij· 
ke ingrepen worden niet geschuwd. Het 
klinkt bijna ongelooflijk uit de hoek van 
de PvdA. 

- de afstand die genomen wordt van 
eerdere pleidooien voor een nationaal 
stimuleringsbeleid. In plaats daarvan 
wordt gekozen voor een- al eerder door 
het CDA bepleite - Europese aanpak. 

- de paragraaf over het zgn. trendbeleid 
voor ambtenaren: in de gedachtengang 
van het rapport wordt het een instrument 
dat minder automatisch en meer be
heersbaar moet zijn. 

- het pleidooi voor een belastingheffing op 
basis van draagkracht van het huishou· 
den, zeker in vergelijking met eerdere 
publikaties van de Rooie Vrouwen". 

Ongeschikt 
"Teleurgesteld ben ik er over dat het beleid 
zoals bepleit door de PvdA'ers, in het 
rapport wordt vergeleken met een zgn. 
"bezuinigingsbeleid" dat kennelijk bedoeld 
is om het huidige kabinetsbeleid te typeren 
- maar daarvoor volstrekt ongeschikt is. 

Bert de Vries: PvdA-rapport verdient discussie. 

Daardoor ontstaat een volstrekt vertekend 
beeld: ten gunste van dit PvdA-plan, ten 
nadele van het kabinetsbeleid", aldus de 
fractievoorzitter. 
Dat dit rapport geen echt alternatief biedt 
voor het kabinetsbeleid, blijkt volgens hem 
uit het feit dat het- ondanks een ambitieus 
beleidspakket - niet lukt de economische 
groei meer dan marginaal te verhogen. 
De Vries: "Te veel studeerkamerwerk 
wordt het, als de PvdA'ers het werkloos
heidsprobleem vervolgens "oplossen" 
door een groots opgezet programma van 
arbeidsduurverkorting. Dat lijkt vrijwel on
mogelijk zonder ingrijpen van bovenaf, 
hetgeen de auteurs eigénlijk toch ook weer 
niet willen. Alleen door een zo gekunstelde 
constructie lukt het· de PvdA'ers om de 
werkloosheid op papier vrijwel helemaal uit 
te bannen in 1994". 

Onwerkelijk 
Onwerkelijk noemt hij het voorstel om 
iedereen die beschikbaar is voor betaalde 
arbeid het recht te geven op een basis
uitkering. Dat is niet alleen onbetaalbaar, 
maar zal ook tot gevolg hebben dat het 
arbeidsaanbod veel sterker groeit dan in 
het rapport verondersteld is. Zowel voor 
het financieringstekort als voor de werk
loosheidsbestrijding heeft dat plan fatale 
gevolgen. 
"Samenvattend: ,ondanks deze kritiek er
ken ik dat het rapport van Van Kemenade 
Ritzen en Wöltgens aanzienlijk meer diep~ 
gang heeft en ook realistischer is dan het 
geschrift "Dilemma's" dat het PvdA
partijbestuur kort geleden het licht heeft 
doen zien. Ik hoop dat snel duidelijk wordt 
welke stroming binnen de PvdA de over
hand krijgt", aldus Bert de Vries. .,.. 
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FRACTIE 

Levendige confrontatie in vragenuurtje nieuwe stijl 

De Tweede Kamer begon dinsdagmiddag met een vragenuurtje 
nieuwe stijl. Het is een proef die tot april1985 zal duren en die van 
het kamergebeuren een levendiger geheel moeten maken. De 
orocedure is - ongeveer - als volgt: tot dinsdag 12 uur kunnen 
kamerleden vragen indienen, waarvan dezelfde middag de 
beantwoording plaatsheeft. De vragensteller of vragenstelster 
krijgt in eerste termijn twee minuten om de vragen voor te lezen 
c.q. toe te lichten, waarbij zich andere leden mogen aansluiten. 

De regering - de verantwoordelijke bewindsman of -vrouw -
antwoordt vervolgens, waarna opnieuw het woordis-een minuut 
lang - aan de indiener van de vragen en andere leden. Het 
vragenuurtje mag -letterlijk- hooguit een uur duren. Oppositielei
der Den Uyl beet dinsdag het spits of door de minister-president te 
ondervragen over diens uitlatingen over een aantal maatregelen 
die het kabinet denkt te nemen inzake de begroting 1985. 
De eerste maalleek aan het doel te beantwoorden: het werd een 
levendige confrontatie tussen regering en Tweede Kamer. <111 

Onderzoeksrapport toont aan: 

Verhuizing PTT te duur 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft een 
reactie gegeven op de berekeningen die 
het bureau Berenschot heeft gemaakt met 
betrekking tot de spreiding van de Centrale 
Directie van de PTT naar het noorden des 
lands. Berenschot had uitgerekend dat 
deze verhuizing aanzienlijk duurder zal 
uitvallen dan is begroot. "Een flinke tegen
valler", noemt de fractie die berekeningen 
ook. 
"Niet alleen voor de CDA-Tweede Kamer
fractie is dit een tegenvaller, maar vooral 
ook voor het Noorden, dat zich sterk heeft 
gemaakt dat zo'n onderzoek zou uitwijzen, 
dat de spreiding hoogstens 250 miljoen 
zou behoeven te kosten", aldus de reactie. 

Kritiek 
Het Noorden vecht de becijferingen van 
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Berenschot op een aantal punten aan, 
waardoor het aanmerkelijk lager uitkomt 
dan de 439 miljoen gulden die de sprei
dingsoperatie volgens Berenschot zal kos
ten. De CDA-fractie vindt dat deze noorde
lijke kritiek serieus moet worden onder
zocht en dat Berenschot op korte termijn 
commentaar dient te geven op die kritiek. 
Daarna is het gewenst, dat het kabinet op 
zo kort mogelijke termijn gaat overleggen 
met het Noorden. Daarbij moeten zeker op 
tafel liggen het rapport-Berenschot, de 
daarop geleverde noordelijke kritiek en de 
reactie daarop van het adviesbureau. 

De CDA-Tweede Kamerfractie wil dat 
overleg niet doorkruisen, maar zal de 
resultaten ervan uiteraard beoordelen te
gen de achtergrond van eerder ingenomen 
standpunten. <1111 

Mensenrechten 
De fractievoorzitters van de drie grote 
partijen in de Tweede Kamer hebben zich 
in schriftelijke vragen aan de minister van 
Buitenlandse Zaken ernstig gezorgd ge
toond over het lot van de Sowjet-dissident 
Andrei Sacharov en diens echtgenote Jele
na Bonner. De heren 'Stelden de 
minister o.m. de volgende vragen: 
1. Kan de minister bevestigen, dat de echtgeno
te van de Russische dissident Sacharov, Jelena 
Bonner, op 17 augustus is veroordeeld tot 5 jaar 
binnenlandse verbanning? 
2. Is de minister bereid, indien vraag 1 bevesti
gend wordt beantwoord, bij de regering van de 
Sovjet-Unie over deze zoveelste schending van 
de mensenrechten protest aan te tekenen? 
3. Is de minister, indien vraag 1 niet bevestigend 
beantwoord kàn worden, bereid bij de Sovjet
regering opheldering te vragen over de situatie 
waarin Sacharov en Bonner zich bevinden? 
4. Is de minister eveneens bereid aan te dringen 
op het verlenen van toestemming aan Jelena 
Bonner om in het Westen de noodzakelijke 
medische behandeling te kunnen ondergaan? 
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I'RACTII: 

Frans Wolters wijst VVD-kamerlid terecht. 

CDA ten onrechte in kwaad daglicht 
Namens de CDA-Tweede. Kamerfrac
tie heeft woordvoerder drs. Frans Wol
fers dinsdag in de Tweede Kamer flink 
uitgehaald naar diens VVD-collega 
Jos van Rey. Dat gebeurde tijdens het 
debat over de problemen rond de SBDI 
in Sittard. Van Rey had in C}e media 
gesteld dat het CDA in Limburg in deze 
affaire dingen had gedaan die het 
daglicht niet verdragen konden en dat 
kwam hem te staan op een fel verwijt 
van Wolters, die wilde weten wat Van 
Rey daarmee precies bedoelde. 

Van Rey had namelijk wel kritiek geleverd, 
maar gemakshalve verzuimd man en 
paard te noemen, hetgeen niet alleen de 
boosheid van Wolters had opgewekt, maar 
ook van het CDA-Limburg, waarvan het 
bestuur vorige week een brief op poten 
naar de Roermondse VVD' er had ge
stuurd. 
De SBDI-zaak heeft niet alleen in Limburg, 
maar ook landelijk, sterk de aandacht 
getrokken. Met name overeenkomsten tus
sen de SBDI, wat staat voor Stichting 
Bijzondere Dienstverlening en het project
kantoor Ruijters deden veler wenkbrauwen 
fronsen. Wolters wilde weten, hoe het er 
momenteel bijstaat bij de SBDI nu de 
overeenkomst met Ruijters - terecht -
ontbonden is. 

Huurwoningen 
De SBDI is werkzaam op het terrein van de 
volkshuisvesting en werkt vooral om te 
voorzien in de behoefte aan de bouw van 
woningen voor bepaalde groepen, zoals 
bejaarden, gehandicapten en één- en 
tweepersoons huishoudens. In 1979 en 
1980 stond er voor liefst vier miljard aan 
onverkoopbare premiewoningen leeg. Be
sloten werd toen deze woningen die men 
aan de straatstenen nog niet slijten kon, om 
te zetten in gesubsidieerde huurwoningen. 
De SBDI kocht zo 1150 van deze woningen 
aan en nam ze als huurwoning in exploita
tie. Tussen de Stichting en Ruijters werd 
een raamovereenkomst gesloten, die later 
tot veel ellende aanleiding zou zijn. Er rees 
twijfel in 1980 over aard en werkwijze van 
de stichting. Meerdere onderzoeken volg
den. Ondertussen leverde de exclusieve 
overeenkomst met Ruijters wel een blokka
de voor een zuivere prijsvorming bij omzet-
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ting op. Er zou zelfs een winst van 15 
miljoen zijn geboekt en Wolters wilde 
weten of dat juist is. 

SB OI 
Overigens voegde Walters er in het debat 
aan toe dat het slecht voor de volkshuis
vesting zou zijn indien een affaire als die 
rond de SBDI ertoe leiden zou dat het 
primaat van het particulier initiatief zou 
worden aangetast, ook dat van de woning
bouwcorporaties. "Dit laat echter onverlet, 
en ik wil dit onderstrepen," aldus Wolters, 
"de taak en de verantwoordelijkheid van 
rijks- en gemeentelijke overheid in het 
kader van regelgeving en controle." 
Walters zei het te betreuren dat met name 
zijn VVD-collega Van Rey de politieke 

Frans Walters 

discussie niet altijd zakelijk heeft gevoerd. 

"Dat is zowel slecht voor de oplossing van 
dit concrete probleem als voor het aanzien 
van de politiek. Met opmerkingen als: het 
CDA in Limburg doet dingen die het dag
licht niet kunnen verdragen, zonder aan te 
geven op grond waarvan men deze mening 
is toegedaan, gaat men ver over de schreef 
en treedt men de regels van politiek fat
soen met voeten," aldus Frans Wolters. <4 

Voor de Tweede Kamer zit het zomerreces er weer op. Dinsdagmiddag om twee uur opende 
kamervoorzitter Dolman voor de eerste maal na het reces de vergadering. Voor deze fractierubriek 
houdt dat in dat we de lezers weer wekelijks op de hoogte hopen te houden van hetgeen zich op het 
Binnenhof afspeelt. De foto's van Nick Morelis laten zien dat de CDA-fractieleden hun bankjes- die 
overigens tijdens het reces een opknapbeurt kregen - weer hebben betrokkén. 
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BOEKEN 

Vooroorlogse ontwikkelingen rond de Marine 
In 1978 ontving Ph. M. Bosscher, 
kapitein-luitenant ter zee voor speciale 
diensten de opdracht om een voor het 
publiek gemakkelijk bereikbare algeme
ne studie samen te stellen van de 
geschiedenis van De Koninklijke Marine 
in de_ Tweede Wereldoorlog. 
In het onlangs verschenen eerste deel van 
dit omvangrijke werk behandelt de auteur 
de ontwikkelingen in het beleid ten aanzien 
van de marine sinds 1918 en het aandeel 
van de marine in de oorlogshandelingen 
van 1 0 mei 1940 tot december 1941. 
In het tweede deel dat, naar verwachting, 
volgend jaar zal verschijnen is Bosscher 
voornemens de relatie te schetsen tussen 
Nederland en Japan sinds de zeventiende 
eeuw tot aan· de krijgshandelingen in de 
Indische Archipel in maart 1942. In het 
derde deel, dat voor 1986 is gepland, 
zullen de activiteiten van de marine in de 
Caribische oceaan ter sprake komen. 

Krijgsverrichtingen 
Het eerste deel waarop de auteur de 
doctorstitel verwierf, ontleent zijn kracht 
vooral aan de nauwkeurige beschrijving 
van de krijgsverrichtingen. Dit geldt met 
name voor de rol van de mariniers bij de 
strijd rond Rotterdam in de meidagen van 
1940. 

Ook de beschouwing over de ontwikkelin
gen sinds 1918- met als hoogtepunten de 
Vlootwetcrisis van 1923 en de muiterij op 
de Zeven Provinciën in 1933 - bevat 
interessante gegevens. Bosscher laat on
der meer zien hoe de marine - mede als 
gevolg van de opheffing van het afzonder
lijk departement voor dit krijgsmachtonder
deel - in de jaren dertig uit een zeker 
wantrouwen tegenover de landmacht een 
sterk onafhankelijke positie innam. Dit 
leidde er enerzijds toe dat de marine, tegen 
de officiële neutraliteitspolitiek in, over 
goede contacten met de Britse Royal Navy 
beschikte. Daar stond echter tegenover dat 
na het uitbreken van de Tweede Wereld
oorlog het verloop van de strijd in Neder
land voor de top van de marine niet 
duidelijk was. In de meidagen van 1940 is 
van de zijde der marine op enige plaatsen, 
als gevolg van onkunde over de feitelijke 
situatie, ernstig bezwaar gemaakt tegen 
het besluit van generaal Winkelman tot 
capitulatie. De ontwikkelingen vóór de 
oorlog behandelt Bosscher in een strakke 
opzet, gericht op de grote lijnen. Hij stelt 
daarbij de officiële stukken van regerings
zijde centraal. Hierdoor blijven de politieke 
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facetten enigszins onderbelicht. De auteur 
benadert de politiek vanuit de departemen
tale sfeer. Zo blijft, ondanks het uitvoerig 
notenapparaat, onduidelijk in hoeverre 
over de militair technische- en strategische 
visies in enkele belangrijke rapporten, bin
nen de top van de marine verschil van 
inzicht bestond. Dit is, zoals gezegd, een 
gevolg van de door Bosscher gekozen 
werkwijze. Het doet niets af aan onze 
waardering voor zijn werk. 

Eigen benadering 
In dit verband is het interessant om melding 
te maken van twee recente publikaties 
waarin de auteurs door een geheel eigen 
benadering van hun onderwerp interessant 
materiaal leveren over de geschiedenis 
van de marine. Kennisname van deze 
studies maakt duidelijk dat het mogelijk is 
naast een uitvoerig werk als dat van 
Bosscher, een eigen bijdrage te leveren in 
het zelfde onderzoeksveld. 

r/·. ,: 

t 

De marine: sterk onafhankelijke positie. 

In zijn dissertatie Weg met de Vlootwet 
gaat Henri J.G. Beundersin op de maritie
me bewapeningspolitiek van het kabinet
Ruys de Beerenbrouck en het succesvolle 
verzet daartegen in 1923. De auteur richt 
zich met name op een analyse van de wijze 
waarop de internationale en de nationale 
ontwikkelingen rond de Vlootwetbepalin
gen met elkaar verweven zijn. Beunders 
komt in dit goed leesbare boek tot interes
sante beschouwingen. Op sommige pun
ten zijn de conclusies die hij trekt echter 
zwak onderbouwd. Dit is bij voorbeeld het 
geval met de bij dit proefschrift behorende 
negende stelling dat de politieke carrière in 
Nederland van H. Colijn tussen 1913 en 
1933, zeker gezien zijn ambities, als mis
lukt moet worden beschouwd. 

Nederlandsch-lndië 
Als voorbeeld van een boeiende analyse 
van een binnen de marine gevoerde dis
cussie kan worden gewezen op De strijd 
om de slagkruisers; 1938 - 1940 van prof 
dr. G. Teitler. 

De auteur laat zien hoe in de discussie over 
de verdediging van Nederlands-Indië voor 
de Tweede Wereldoorlog, de visie van de 
top van de Koninklijke Marine geconfron
treerd werd met de opvattingen op het 
departement van Defensie. Daarnaast 
speelde in deze gedachtenwisseling de 
relatie tussen het Nederlands bestuur en 
de commandant Zeemacht in Indië vice
admiraal H. Ferwerda, een belangrijke rol. 
Een interessante bijzonderheid in deze 
keurig verzorgde uitgave is dat naast foto's 
van enkele hoofdrolspelers een aantal 
tekeningen zijn opgenomen die Alfred Ma
zure voor de oorlog in het blad "Onze 
Vloot" heeft gepubliceerd. Mazure kreeg 
kort na de oorlog grote bekendheid als de 
geestelijke vader van de bekende stripfi
guur Dick Bos. De drie hier besproken 
studies bieden elk op hun eigen wijze een 
waardevolle bijdrage aan de geschieds
schrijving op een terrein waar maritieme en 
parlementaire geschiedenis elkaar raken. .... 
H. van Spanning 
Ph. M. Bosscher, De Koninklijke Marine in de Tweede 
Wereldoorlogdeel1, uitg.T.Wever b.v., Franeker, prijs 
f 99,50; bij voorintekening op alle drie de delen,( 79,50 
per deel. Eerste deel 664 blz. (inclusief bijlagen). 
Henri J.G. Beunders, Weg met de Vlootwet, uitg. 
Octavo, Bergen (N.H.), 290 blz., prijs f 29,90. 
Prof. dr. G. Teitler, De strijd om de slagkruisers, 
1938-1940; uitg. De Bataafsche Leeuw, Dieren. 79 
blz., prijs /32,-. 
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DISCUSSIE~---------------------------------------------------------

Schelling: Het CDA moet van de zwakke
ren afblijven. De beslissingen die het CDA 
heeft genomen of die nog genomen gaan 
worden met betrekking tot de minimumlo
nen of de gezondheidszorg, die kan ik niet 
begrijpen. Neem nu bijvoorbeeld de bezui
nigingen op het Ziekenfonds. Niemand kan 
het nut bewijzen van de "medicijnen
knaak" (de f 2,50 eigen bijdrage op de 
aanschaf van medicijnen). Maar de men
sen die de meeste tegenslag hebben, de 
zwakkeren, worden daarvoor het zwaarst 
gepakt. Of een ander voorbeeld: medisch 
specialisten leveren loon in, opdat in plaats 
daarvoor zo'n 500 jongere collega's aan 
het werk kunnen. Nou, geloof mij maar, · 
daardoor wordt de gezondheidszorg weer 
duurder. Want als er in ziekenhuizen spe
cialisten bijkomen, moeten de mensen 
vaker voor controle terugkomen. Al die 
dokters zorgen alleen maar voor meer 
werk. Voor meer kosten. Wat ik ook niet 
meer kan verdedigen, dat is het voorne
men om de eerste twee ziekenhuisdagen 
door de mensen zelf te laten betalen. En 
dat men zich daartegen kan verzekeren. 
Want dat kost een gezin dan weer f 192,
extra. Als ik lid ben van een partij, dan wil ik 
er achter kunnen staan. Maar door dit soort 
maatregelen wordt de solidariteit tussen de 
gezonde mensen en de zwakkeren in het 
Ziekenfonds doorbroken. 

Van Dalen: U bent het wel met me eens dat 
er bezuinigd moet worden. Het gaat alleen 
om de vraag hoe. Net als u ben ik afkomstig 
uit de vakbeweging. Daar hebben we toch 
ook meegemaakt dat mensen hun lidmaat
schap opgaven, omdat ze het er niet mee 
eens waren dat er een bepaalde lijn werd 
gevoerd. Ikzelf ben iemand die binnen zijn 
organisatie tot het uiterste wil proberen om 
over het sociale te waken. Dat is van nature 
onze zaak. Als het CDA zegt dat het de 

12 

Louis van Dalen Discussie tusse 

Gepaste 
over het c • 

Kan iemand lid blijven van het CDA als hij of zijt 
Schelling (67), vijftig jaar lid van de ARP, later CDji 
voor het CDA lid van de Eerste Kamer. Waar het he 

zwakke 

minima wil beschermen, dan moet je toch 
binnen de partij daarvoor de pleitbezorgers 
houden. 

Schelling: Maar volgens mij komt er wat dat 
betreft, nooit iets uit het CDA, zolang het 
CDA met de VVD regeert. Toen de moge
lijkheid om die eerste twee ziekenhuisda
gen zelf te betalen geopperd werd, werd er 
van een andere kant voorgesteld dat de 
ziekenfondsgrens opgetrokken kon wor
den: in plaats van inkomens onder de 
46.000 gulden nu de inkomens onder de 
47.000 verplicht verzekerd in het Zieken
fonds. Dat zou het zelfde bedrag aan 
bezuinigingen opbrengen. Maar toen zei 
Lubbers of Van der Reijden: Ja, maar dan. 
gaat het de middeninkomens te veel kos
ten. Mooi is dat: om de middeninkomens te 

sparen moeten de minima extra betalen. 
En juist die mensen met een inkomen van 
rond de 50.000 gulden betalen in de 
particuliere verzekering een veel lagere 
premie, dan iemand in het Ziekenfonds. En 
die mensen kunnen die twee dagen zie
kenhuiskosten riskeren, maar iemand met 
een minimuminkomen, of net daarboven 
niet. 

Van Dalen: We hebben in Nederland jaren
lang een nivelleringspolitiek gevoerd. In de 
netto-sfeer zijn de inkomensverschillen 
sterk in elkaar gedrongen. Bij elkaar opge
teld zijn de lasten voor de inkomens van 
modaal en wat daarboven zit zo zwaar 
geworden, dat ook daar de rek eruit is. Als 
je terwille van de groep onderin de midden
inkomens weer extra laat betalen, dan 
verplaats je de problemen alleen maar. 
Het is de taak, juist van de CDA
parlementariërs, erop te letten dat onze 
bewindslieden voldoende oog houden voor 
de zwakkeren. Hun beleid moet worden 
getoetst aan het CDA-programma. En dan 
zeg ik als ex-CNV-lid dat ze ons wat dat 
betreft in de partij nodig hebben. In een 
partij als het CDA zijn er mensen met 
verschillende invalshoeken, dat is gezond 
in de democratie. Juist in zo'n organisatie 
kan je een eigen inbreng leveren om de 
zaak zo in het ·gareel te krijgen dat de 
sociale facetten in het beleid voldoende 
aandacht krijgen. 

Minima 
Schelling: Ik begrijp wel wat u bedoelt en ik 
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tlling en Van Dalen 

zorgdheid 
~iale beleid 

Tinus Schelling 

tan die partij op onderdelen afwijst? Neen, vindtTinus 
wethouder van Klaaswaal. Ja, zegt Louis van Dalen (62), 
omt is de vraag: komt het CDA wel voldoende op voorde 
•amenleving? 

zou het graag met u eens zijn. Ik dacht dat 
zelf ook zolang het CDA nog zei: "Van de 
minima blijven we af." Later dacht ik steeds 
meer: "Nou nemen ze een goed standpunt 
in, maar het zal wel weer omver gekegeld 
worden." Want nu zijn we zover gekomen 
dat ook de regering toegeeft dat de 
minimum-uitkeringen te laag zijn. Dat blijkt 
wel, want anders zou de regering ze niet 
aan het eind van het jaar een eenmalige 
uitkering van 400 of 500 gulden moeten 
geven. Heeft de vakbeweging daar jaren
lang voor gevochten, dat we eerst een 
algemene bijstandswet kregen, die een 
minimum moest zijn, en die nu te laag is om 
van rond te komen? En wat moet er 
gebeuren als de huren weer verhoogd 
worden, of de gasprijs. Dat is gewoon 
gloeiend onmogelijk. 

Van Dalen: Politiek heeft men al erkend dat 
er op de minima niet meer gekort kan 
worden. Dat is bij de maatregelen die per 1 
juli genomen werden dan ook niet Qebeurd .. 
Maar de regering doet het niet. Men heeft 
geredeneerd dat die eenmalige uitkering er 
juist moest komen voor gezinnen met 
kinderen, waar maar één uitkering binnen
komt. En bovendien is er nog eens een 
extra toeslag gekomen, gerekend naar het 
aantal kinderen. Daar heeft het CDA be
wust aan meegewerkt. 
Wat mij betreft draait het om de vraag van 
een bestaansminimum, waarvan een 
mens in de huidige maatschappij kan 
rondkomen. Het is onze taak in te vullen 
wat dat minimumpakket is. En vervolgens 
moeten we bepalen hoe we dat financieel 
kunnen rondmaken. Want u weet, de 
bijstand wordt uit de algemene middelen 
betaald. En u weet ook dat de pot van de 
algemene middelen belast is met wat we 
noemen het financieringstekort. Om deze 
dingen te kunnen betalen moet de overheid 
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geld lenen. Daarvoor moet ze rente beta
len. En dat betekent dat in toenemende 
mate onze kinderen worden opgezadeld 
met een geweldige rentelast. Daar kan je 
natuurlijk niet eindeloos mee doorgaan. 
Maar je moet ook zorg hebben voor men
sen die onderin zitten. Vandaar dat er 
onderzoek wordt gedaan naar de vraag 
wat een verantwoord sociaal minimum is. 
Het mooiste zou zijn als je dat kon garande
ren. Maar omdat de regering in financiële 
moeilijkheden zit, moet zij ieder jaar op
nieuw proberen daar ruimte voor te maken. 
In de nieuwe rijksbegroting die straks op de 
derde dinsdag in september aan de orde 
komt, moet dat weer aangetoond worden. 

Eenmalige uitkering 
Schelling: Maar mijn betwaar is juist ge
richt tegen de eenmalige uitkering. Die 
eenmalige uitkering heeft niet het karakter 
van een sociaal recht. De regering kan zo 
maar een voorstel doen om het weer in te 
trekken. Ik beschouw het daarom meer als 
een gift. Begrijp me goed: ik vind het juist 
dat de mensen het krijgen, maar in de 
huidige vorm is het een onding. 
Van ·Dalen: De bijstand is in de wet 
geregeld en is een recht. Hoewel de 
bijstand in de laatste jaren werd opgetrok
ken, is de tijd waarin we dachten dat de 
bomen tot in de hemel groeiden, voorbij. 
Daarvoor krijgen we nu de rekening gepre
senteerd. Het is onmogelijk geworden om 
het minimum te garanderen. Ook Meijer 
van de PvdA merkt dat het niet haalbaar is 

om de minima zonder meer blijvend te 
ontzien. Vandaar dat die eenmalige uitke
ring er is gekomen. En ideaal is die niet, 
want we proberen voortdurend om er een 
structurele oplossing voor te vinden. Bij
voorbeeld de kinderbijslag. Er is nog altijd 
een adviesaanvrage van de staatssecreta
ris bij de Sociaal Economische Raad over 
wat we noemen de structurele vormgeving 
van de kinderbijslag. Dat advies moet nog 
steeds k_omen. 

Schelling: Nu heb ik eigenlijk een principië
le vraag. Stel u voor, het CDA bepaalt wat 
het een minimum vindt, waarvan mensen 
nog reëel kunnen rondkomen. Maar dan 
zegt men: "We weten niet waar we het geld 
vandaan moeten halen." Is dat bijbels, om 
eerst te bepalen wat mensen zouden 
moeten krijgen, maar het niet te geven, 
omdat het geld niet gevonden kan worden? 

Van Dalen: Als wij het over de minima 
hebben, zitten we te praten over een 
minimum-niveau in onze welvarende wes
terse samenleving. 'En de regering heeft 
daarvan gezegd: "We gaan niet lager, van 
de minima blijven we af". Dat betekent dat 
de rekening van de noodzakelijke bezuini
gingen dan wordt gepresenteerd aan de 
hogere uitkeringen. Vandaar dat staatsse
cretaris De Graaf zegt dat de hogere 
uitkeringen wel wat meer kl.innen velen 
terwille van de mensen die onderin zitten. 
Het probleem is dat we vanuit de politiek en 
vanuit de vakbeweging dachten dat het 
allemaal maar doorging met de economi
sche groei. Maar nu moeten we gas 
terugnemen en staan we voor het pro
bleem hoe we dat moeten doen. 

Bedrijfsleven 
Schelling: Ja en dan vind ik dat het CDA 
(vervolg op pagina 14) 
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DISCUSSIE 

(vervolg van pagina 13) 

een beetje doet op de manier van voor de 
oorlog. Door de lastenverlichting voor het 
bedrijfsleven neemt het CDA, in de coalitie 
met de VVD, het bedrijfsleven in bescher
ming. 

Van Dalen: Ik zie dat niet als een teruggang 
naar de situatie van voor de oorlog. Ik zie in 
mijn eigen omgeving dat mensen zwart
werken. Dat mensen niet sparen en op het 
moment dat ze tegenslag ondervinden, 
dan moet de overheid bijspringen. Dat is 
een houding dat we de overheid overal 
maar bij halen. Dat betekent ook dat de 
gemeenschap dat allemaal moet betalen. 

"Arbeidstijdverkorting is geen 
toverwoord" 

En om dat te kunnen betalen zijn de 
belastingen voor de burgers opgeschroefd, 
de premies voor de sociale uitkeringen 
verhoogd. Daardoor zijn ook de lasten voor 
het bedrijfsleven omhoog gegaan en dat 

heeft de rendementen aangetast. De werk
gelegenheid is daar het slachtoffer van 
geworden. Dat we dat proberen recht te 
zetten, wil niet zeggen dat het CDA door dik 
en dun het bedrijfsleven beschermt. 

Schelling: Toch zie ik het CDA die kant 
uitgaan. Neem de arbeidstijdverkorting. 
Minister De Koning doet er a)les aan wat in 
zijn vermogen ligt. Maar geloof maar niet 
dat bedrijven zo ver gaan dat de arbeids
tijdverkorting wordt omgezet in meer ar
beidsplaatsen. Kijk maar naar Philips en 
Shell, met zoveel winst, maar geen nieuwe 
werkgelegenheid. 

Van Dalen: Het CDA heeft als uitgangspunt 
dat het bedrijfsleven betere kansen moet 
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hebben ter wille van de werkgelegenheid. 

Dat is geen vooroorlogs beleid. Maar dat is 
een beleid gebaseerd op de ervaringen 
van de jaren zestig en zeventig. Dat is niet 
een bescherming van de bedrijven, want 
minister De Koning moet zo nu en dan 
scherp wijzen op de noodzaak van arbeids
tijdverkorting. Maar hij erkent ook dat er 
zoveel verschillende soorten bedrijven zijn 
dat je ze niet allemaal over één kam moet 
scheren en dezelfde soort arbeidstijdver
korting moeten invoeren. Wij weten ook dat 
er heel wat bedrijven waren die overbezet
ting hadden. Door arbeidstijdverkorting zijn 
die eerst van de overbezetting afgekomen. 

Schelling: Ik ben bang dat dat toch niet 
genoeg zal zijn. Gezien de toenemende 
automatisering zullen nooit meer alle men
sen aan werk kunnen komen. Daar kan het 
CDA ook niets aan doen. 

Van Dalen: Nee, arbeidstijdverkorting is 
niet een toverwoord. Er zullen nieuwe 
produkten moeten worden vervaardigd. 
Nieuwe werkgelegenheid kan gevonden 
worden in eigen initiatief, zoals het opzet-

ten van kleine bedrijven in de dienstverle
ning. Het probleem is zo groot, dat Neder
land alleen het niet op kan lossen. Daarom 
moeten we dat in EG-verband aanpakken 
en elkaar niet onnodig beconcurreren. Ook 
de ontwikkelingslanden zullen we betere 
kansen moeten geven. Dan krijgen die 
landen ook meer koopkracht en kunnen zij 
onze produkten afnemen. Dan helpen wij 
~lkaar in de goede zin van het woord. 

Schelling: Ik heb daar een hard hoofd in. 
Op deze zaak wordt ook eigenlijk bezui
nigd, buiten de ontwikkelingslanden om. Ik 
vertrouw het niet erg als men zegt dat 
bedrijven wel moeten varen bij ontwikke
lingshulp. Ik zie dan de bedrijven in de 

,, Verschillende invalshoeken 
zijn gezond binnen een 

politieke partij" 

westerse wereld er flink beter van worden 
en dat ze er goed aan zullen verdienen. 

Van Dalen: Het moet natuurlijk niet zo zijn 
dat wij er alleen beter van worden en het in 
het ontwikkelingsland niets helpt. Het gaat 
erom, dat als je daar iets van de grond wil 
krijgen, dat je dan investeringen moet 
doen. Een brug moet gebouwd worden, en 
waarom dan niet door Nederlands bedrij
ven? Het kan toch ook niet naar de andere 
kant'uitschieten, dat wij alleen maar geld 
naar de ontwikkelingslanden sturen en 
tegelijkertijd onze eigen reserves zitten op 
te teren. Ik zal uw bezwaren wel niet 
hebben weggenomen. Als rechtgeaard 
CDA-lid heb ik mijn gepaste bezorgdheid 
over de dingen die we besproken hebben. 
Wat dat betreft staan we gewoon naast 
elkaar. Je hebt allemaal als lid van een 
organisatie wel eens een bui waarvan je 
zegt: "Jongens dat gaat niet goed." Maar 
dan moet je je eigen bijdrage leveren: de 
verantwoordelijke personen aangeven hoe 
ze in de goede richting verder moeten. Dat 
probeer ik bij wijze van spreken tegen de 
stroom in vol te houden. 

Schelling: Dat heb ik ook een tijd gepro
beerd. Ik heb nu bedankt voor het CDA, 
maar de moeilijkheid is, dat ik voor het CDA 
geen alternatief heb. Als er verkiezingen 
zouden zijn, zou ik niet weten wat ik zou 
moeten doen.Kijk, en thuisblijven daar heb 
ik dan ook geen vrede. mee. Ik was al met 
mijn 17e lid van de AR-kiesvereniging. Ik 
ben dus vijftig jaar lid geweest, eerst van de 
ARP, later het CDA. Ik heb lange tijd 
maatregelen van het CDA willen en kunnen 
verdedigen. Maar op het laatst moest ik 
zeggen, dat ik het er ook niet mee eens 
was. ~ 

Theo Brinkel 

Meerderjarige meerjarige minima 
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PARTIJNIEUWS 

De CDA-delef}atie bij vertrek v.l.n.r.: prof. mr. P.J. Teunissen, drs. M. Smits, mevrouw 
Schmelzer, drs. W. K. N. Schmelzer (!n drs. P. Bukman. 

CDA-top naar Sovjet-Unie 
De Oost-West-relatie, de doorwerking van 
de Sovjet-ideologie in de Russische sa
menleving, wijzigingen in de wereldver
houdingen en naleving van de Akkoorden 
van Helsinki (mensenrechten). Dit zijn 
onderwerpen die aan de orde zullen komen 
tijdens het bezoek van een CDA· 
partijdelegatie aan Moskou. Partijvoorzitter 
Piet Bukman, drs. M. Smits (secretaris 
CDA), drs. W. K. N. Schmelzer (voorzitter 
commissie Buitenland) en prof. mr. P. J. 
Taunissen (adviseur commissie Buiten
land) zijn van 23 tot 30 augustus in de 
Russische hoofdstad op uitnodiging van de 
Sovjet-regering. Op het programma staan 
onder meer gesprekken met leden van d~ 
Opperste Sovjet, vertegenwoordigers van 
het ministerie van Buitenlandse Zaken en 
van Defensie, alsmede met vertegenwoor
digers van het Centraal Comité van de 
communistische partij. Mogelijk zal ook het 
besluit van de Nederlandse regering inza
ke de stationering van 'kruisvluchtwapens 
in ons land aan de orde komen. 

Oorspronkelijk zou ook een VVD-delegatie 
onder leiding van VVD-voorzitter Kammin
ga naar Moskou zijn gegaan. Hiervan werd 
echter afgezien toen deze delegatie geen 
toestemming kreeg om met andersden
kenden te praten onder wie de dissidente 
lrina Grivnina. 
Kamming a zou naar Moskou zijn gegaan in 
gezelschap van het Tweede Kamerlid Metz 
en secretaris buitenland Van Semmelen. 
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De VVD-voorzitter zei erg teleurgesteld te 
zijn over de houding van de Russen en de 
zaak nog eens met Sowjet-ambassadeur 
Beletski te willen bespreken. Beletski ver
blijft op dit moment echter in Moskou. 
In een reactie zei CDA-secretaris Ries 
Smits het uiteraard jammer te vinden voor 
de VVD-delegatie. Smits wees er voorts op 
dat noch van CDA-zijde noch van Russi
sche zijde voorwaarden vooraf aan het 
bezoek van de CDA-delegatie waren ge
steld. 
CD/ACTUEEL zal in de komende num
mers overigens nog ruim aandacht beste
den aan het Sowjet-bezoek. De redactie 
heeft partij-secretaris Smits gevraagd een 
politiek weekboek van zijn indrukken en 
ervaringen bij te houden. ~ 

Gezondheidszorg 
Het CDA-Overijssel organiseert op dins
dag 11 september a.s. een discussie
avond over de gezondheidszorg. Het the
ma is: "Gezondheidszorg, onze zorg", 
waarbij als inleiders aanwezig zullen zijn 
de heer Fred Borgman, CDA Tweede 
Kamerlid en de heer Van der Spek, be
stuurder van het CNV en lid van de 
ziekenfondsraad. 

De bijeenkomst vindt plaats in "De Leeren 
Lampe" te Raalte. Aanvang 20.15 uur. 

Dagcursus 
Burgerlijke 
Ongehoorzaamheid 
Op 18 september a.s. is er in "Pluspunt" te 
Gees een dagcursus van 9.30-15 uur met 
als onderwerp: De overheid/burgerlijke on
gehoorzaamheid. 
De cursus wordt gegeven door de vor· 
mingsconsulente Toos Jongma en is be· 
doeld voor vrouwen, die meer van de 
politiek en het CDA willen weten. Voor 
eventuele kinderoppas kan worden ge
zorgd. 
De kosten bedragen f 10,- per persoon. U 
kunt zich opgeven, ook vanuit de regio voor 
8 september a.s. bij Ans Kiers, tel. 05249-
252, Lantschapsweg 1, 7917T J Geesbrug. 

Onderscheiding 
Notenboom 
Drs. H. A. C. M. Notenboom heeft vorige 
week uit handen van premier Lubbers een 
hoge onderscheiding gekregen nl. Com
mandeur in de orde van Oranje Nassau. 
Harry Notenboom die al Ridder Nederland
se Leeuw bezat, kreeg deze onderschei
ding wegens zijn grote en langdurige ver
dienste als volksvertegenwoordiger zowel 
van de Tweede Kamer (KVP/CDA) als van 
het Europese Parlement (CDNEVP). 
Notenboom werd in 1963 lid van de Twee
de Kamer tot aan 1979. Vanaf 1971 was hij 
tevens lid van het toen nog niet recht· 
streeks gekozen Europese Parlement. 

In 1979 bij de eerste rechtstreekse verkie
zing van het Europese Parlement schafte 
de partij het zgn. dubbelmandaat af en 
werd Notenboom (zeer tot zijn spijt) ge
dwongen een keuze te maken. Of Tweede 
Kamer of Europa. Het werd Europa. Bij de 
jongste Europese verkiezingen stelde Har
ry Notenboom zich niet meer herkiesbaar 
voor een nieuwe periode. Vanaf deze 
plaats wenst de redactie Harry 'Notenboom 
van harte geluk met zijn onderscheiding. 
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HISTORIE 

Oranjeherdenking 1984 in historisch perspectief 
"Als een deel der Nederlanders de 
gedachtenis vieren wil der gebeurtenis
sen van de tweede helft der 16e eeuw, 
waarbij de grond is gelegd voor de 
verdrukking onzer vaderen, dan moet 
men niet van ons vergen, dat wij ons bij 
dergelijke feestvieringen aansluiten." 
Dit schreef de dichter-publicist J. A. 
Alberdingk Thijm in 1884 n.a.v. de her
denking van de 300-jarige sterfdag van 
Willem de Zwijger. Zoals zo dikwijls 
verwoordde hij hiermee de gevoelens 
van vele Nederlandse katholieken die 
de Opstand van weleer slechts als het 
begin van een periode van twee eeuwen 
schuilkerken konden zien. 

Pioniers van de katholieke emancipatie als 
Thijm en ook de historicus Nuyens stelden 
Oranje te boek als een huichelaar en 
verrader: waarom zou men zo'n man 
feestelijk herdenken? 

De protestanten dachten er anders over: zij 
benadrukten het nauwe verband tussen het 
calvinisme en de opstand in de Nederlan
den. Oranje was de stichter van een 
protestantse natie. 
De liberalen ten slotte zagen het weer 
anders; de vrijzinnige historicus Blok noem
de Oranje "den verdediger der Naderland
schen vrijheid, den grondlegger van den 
Nederlandsehen staat". 

Zo ontstond rond de Oranjeherdenking van 
1884 een uitvoerige discussie in de Neder
landse pers, waarbij de diverse politieke 
groeperingen zich uitputten in beschuldi
gingen aan het adres van elkaars "voorou
ders". 

De herdenking op de 1 Oe juli van dat jaar 
was derhalve weinig nationaal - in plaats 
dat dit feest bijdroeg tot een vereniging van 
de bevolking, zorgde het voor een verde
ling. 

Bombarie 
Dit is een eeuw later, in 1984, niet meer het 
geval. Algemeen bleek men het erovereens 
te zijn dat de strijder voor de Nederlandse 
onafhankelijkheid herdacht diende te wor
den. Het enige wat nu verdeelt, is de manier 
waarop men een groot vaderlander als 
Oranje eert. Enerzijds zijn er serieuze, 
wetenschappelijk verantwoorde boeken, 
artikelen, lezingen, tentoonstellingen en 
herdenkingsbijeenkomsten. Anderzijds zijn 
er - waarom niet? - allerhande souvenirs 
als penningen, Oranjewijn, lepeltjes, wand
borden. Maar er was ook een speciale 
televisie-film, met veel bombarie aange
kondigd, over het leven van Oranje. Je zou 
verwachten dat het doel van een film via 
zo'n indringend medium als televisie, zou 
zijn het verschaffen van inzicht in het hoe en 
waarom van de gebeurtenissen van 400 
jaar geleden. Kennisvan hetverleden strekt 
immers - om een cliché te gebruiken - tot 
begrip van het heden. De makers dachten 
er anders over: Oranje moest vooral niet als 
mythe, maar als gewoon mens overkomen 
en daarom werd hij gepresenteerd als een 
nogal luidruchtige, eigentijdse persoon, 
een soort gemiddeld AVRO- of Veronica-lid 
dat zich slechts door zijn opmerkelijke 
kleding van zijn twintigste-eeuwse mede
mens onderscheidde. We zagen geen 
edelman van allure maar een wat ordinaire 
burgerman die tijdens zijn verlof in de bosjes 
lag te vrijen. Geen gestileerd taalgebruik, 
maar uitroepen van "0 wat vreselijk!" Zoals 
de Tijd schreef: "In het spanningsveld 
tussen eender en anders dat de geschiede
nis is, was steeds het eender zijn van Oranje 
geaccentueerd". 

Niet het ongewone, maar het gewone werd 
benadrukt en zo ontstond een onvolledig 
beeld, dat helaas voor vele Nederlanders 
het enige beeld is geworden. De onder dit 
artikel aangegeven serieuze geschriften 
over Oranje worden immers slechts door 

Praalbeeld voor den Vader des Vaderlands, schets van J. Oudaan (bron: foto-uitleen Spaarnestad). een minderheid gelezen. Een gemiste 
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kans. Het opmerkelijke is hierbij dat wel de 
culturele minderheden in ons land (terecht) 
worden aangemoedigd zich te verdiepen in 
hun eigen verleden en hun identiteit, dat wij 
echter de gelegenheid laten voorbijgaan 
om de kennis van ons eigen verleden en 
onze identiteit te vergroten.*) 
Genoeg geklaagd. De boeken die in dit 
Oranjejaar zijn verschenen zijn het bezien 
gelukkig meer dan waard. Elke uitgeverij 
heeft gepoogd een zo origineel mogelijke 
invalshoek te vinden om het risico van 
"weer een biografie" over Oranje te vermij
den. Dit artikel kan wegens gebrek aan 
ruimte niet meer doen dan alleen de 
aandacht vestigen op een aantal titels. 

Dagelijks leven 
Het boek "Republiek tussen vorsten" is 
het meest algemeen gebleven: het vertelt 
over het dagelijks leven in de tijd van de 
Tachtigjarige Oorlog. Een hoofdstuk is 
gewijd aan de geweldige hoeveelheid immi
granten die zich toen in ons land vestigde 
(alleen al ca. 110.000 Zuidnederlanders!). 
Sociaal-culturele verschillen door afwijken
de taal, kleding en gedrag deden de nodige 
spanningen ontstaan met de autochtone 
bevolking. Vooral de zuiderlingen riepen 
weerstand op: men verweet hen dom, 
onrustig, heethoofdig en twistziek te zijn. 
Een culturele confrontatie tussen auto- en 
allochtonen was het gevolg. De buitenlan
ders voelden zich achtergesteld, o.a. omdat 
in de armenzorg soms onderscheid werd 
gemaakt tussen steun aan de eigen bevol
king en aan vreemdelingen. "Het zou toch 
te dwaas zijn hen op één lijn te stellen!"ln 
1629 weigerden de Staten van lrlolland zelfs 
een collecte voor Duitse vluchtelingen "om 
geen meerder meeniche herwaars te tree
ken". Toch kwam ten slotte integratie tot 
stand: de meeste buitenlanders die beslo~ 
ten te blijven zijn met hun identiteit opgeno
men in .de bevolking. 
Ook prof. De Schepper schetst de tijd en het 
land waarin Oranje leefde en werkte. Op de 
eerste pagina van dit boek, bij de inleiding, 
staat een overzichtelijke kaart van de 
Zeventien Provinciên met de precieze ver
melding van de 17 bestuursrechtelijke 
eenheden in de Nederle'lden. Zeer instruc
tief, want er zullen maar weinig Nederlan
ders zijn die weten hoe ons land er in die 
jaren eigenlijk uit zag, laat staan hoe al die 
provinciên heetten. 

Adel 
Het maandblad Spiegel Historiael heeft in 
een speciaal herdenkingsnummer een the
ma gekozen dat doorgaans te weinig 
aandacht krijgt: de prins als hoog edel-
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is c:fit c/e show 
Vé!n Ome Wï//em? 

man.ln de zestiende-eeuwse samenleving 
namen de standen een gewichtige plaats in 
en voor zijn tijdgenoten was Willem van 
Oranje in de eerste plaats een edelman, 
voorzien van alle rechten en plichten die hij 
door zijn afkomst had meegekregen. Maar 
wat verstond de zestiende-eeuwer eigenlijk 
onder adel? Wat voor soort leven leidde de 
hoge adel en dus ook Oranje? Welke 
heerlijkheden bezat de edelman Oranje? 

Welke rol speelde de Orde van het Gulden 
Vlies? En ten slotte: hoevalt hette verklaren 
dat een zo aanzienlijk man als Oranje de 
leider werd van een opstand gericht tegen 
de man aan wie hij als edelman gehoor
zaamheid verschuldigd was? Op al deze 
vragen geven diverse deskundige auteurs 
in heldere bijdragen antwoord. 

A. H. Bremnier houdt zich in "Reformatie 
en rebellie" bezig met de vraag of er een 
legitiem recht van opstand was. Calvijn 
ontwikkelde in zijn vierde boek van de 
Institutie zijn gedachten overdit recht en dat 
werd mede een drijvende kracht in de 
totstandkoming van het Nederlandse ge
menebest. Bremmer schenkt ook ruime 
aandacht aan de (soms gespannen) ver-

houding tussen Oranje en de gereformeer
den. 
Ten slotte kan genoemd worden de bundel 
met opstellen over Oranje In de historie 
(waaruit in de aanhef is geput) die een 
boeiend beeld geeft van de ontwikkelingen 
van onderscheiden visies op de Zwijger uit 
de voorbije 400 jaar. <1111 

R. van Dltzhuyzen 

R. H. Bremmer: Reformatie en rebellie. Wiltem van 
Oranje, de Calvinisten en het recht van opstand. Tien 
onstuimige jaren 1572-1581. Franeker (Wever) 1984, 
291 p., gem. 1 39.50. 
A. Th. van Deursen/H. de Schepper: Willam van 
Oranje. Een strijd voor vrijheid en verdraagzaamheid. 
Weesp (Fibula-van Dishoeck) 1984, 160 p., geïll. 
I 27.50 
E.O.G. Haltema Muller/A.E. M. Jansen (red.): Willam 
van Oranje in de historie 1584-1984. Vier eeuwen 
beeldvorming en geschiedbeschrijving. Utrecht (Hes) 
1984,234 p., geïll. 139.50. 
Willem van Oranje, speciaal nummer van Spiegel 
Historiael, april 1984, 58 p., geïll. 1 7,90 (bestellen 
Drukkerij de Boer, adm. Spiegel Hist., Postbus 507, 
1200 AM Hilversum). 
F. Wieringa (red.): Republiek tussen vorsten. Zutphen 
(Walburg Pers) 1984, 184 p., geïll. 1 49.50. 

Noot: 
*) Zie bijvoorbeeld het onderzoeksproject naar de 
culturele en etnische identiteit onder Surinamers, 
Chinezen en Turken, dat zojuist is afgerond. Groten
deels door het ministerie van WVC gefrnancierd. 

bouwbedri van oorschot 
voor 
uw ·nielMbouw 
bedrijfspanden, woningbouw, sportaccornmodatiea, 
bejaardentehuizen, scholen, kantoren enz.· 
Bouwbedrijf Van Oorschot B.V., Kortencjliktsestraal 
84, 4706 CK Roosendaal. Tel.: 0165Q..40257. 
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BOEKEN 

Herdenking Geert Groote 
Het is niet alleen de sterfdag van Willem 
van Oranje die dit jaar herdacht wordt. Op 
18 augustus jl. vond nog een belangrijke 
herdenking plaats, die van de zeshonderd
ste sterfdag van de in 1340 geboren Geert 
Groote die bekend werd als de grondlegger 
van de Moderne Devotie. De belangstelling 
voor deze beweging die haar bloeitijd 
gekend heeft van 1380 .tot 1550 is de 
laatste decennia toegenomen. In het alge
meen kan men trouwens spreken van een 
sterk oplevende interesse voor de Midde
leeuwen. Men denke slechts aan de suc
cessen van boeken als !::co's De naam van 
de roos, Tuchmans A distant mirror en 
Ladurie's Montaillou. De grondtrek van de 
geesteshouding der Moderne Devoten 
was deze: een mens die innerlijk geordend 
leeft, werkt ordenend op zijn omgeving. De 
kenmerken van de stroming waren daarom 
onder meer: 
- kritische trouw; 
- zorgzame en toegewijde omgang met 
mensen, zaken, toestanden, 
- vrijmoedigheid gecombineerd met eer
bied en piëteit; 
- kalmte tot in geestdrift en verontwaardi
ging; 
- verwerking van crisissituaties (ars mo
riendi - stervenskunst). 

Ingetogenheid 
De inwendige vrede die voort moet komen 
uit het verzaken van het eigen zelf, "de 

ynnicheit", de "stillicheit", waren het hart 
van de Devotio Moderna. Een beheerste 
ingetogenheid dus, die de twintigste
eeuwse mens (CDA' er) niet zou misstaan. 

Naar aanleiding van de Geert Groota
herdenking is thans een bundel versche
nen waarin in drie bijdragen van gem. 45 
bladzijden door deskundigen nader wordt 
ingegaan op leven en werken van Groote, 
de verspreiding en de spiritualiteit van de 
Devotio. Helaas kwam de ontdekking dat 
Groote getrouwd is geweest, te laat voor dit 
boek. Hij had immers rigoristische opvattin
gen over het huwelijk: alle ellende vloeit 
voort uit de copula. Het huwelijk belemmert 
volgens Groote de innerlijke rust. Volgens 
het historisch onderzoek is Groote ge
trouwd vóór zijn ommekeer van een los
bandig bestaan naar een leven van devo
tie; de vraag is of hij de contacten met zijn 
vrouw heeft voortgezet. Gezien zijn opvat
tingen over huwelijk, vrouwen en gezin lijkt 
dit niet waarschijnlijk. Intussen heeft de 
grote belangstelling voor de beleving van 
de Devotio Moderna geleid tot de oprich
ting te Deventer van een "Centrum voor 
Moderne Devotie" alsmede een hieronder 
ressorterend Geert Groote Genootschap. 

Rei na van Ditzhuyzen 

GeertGrooteen de Moderne Devotie, door e.c. de 
Bruin, E. Persoons en A.G. Weiler. Zutphen, de 
Walburg Pers, 1984, 152 p., geill. /29,50 

~ 

Een broeder des gemenen levens: "ynnicheit" 
en stil/icheit". 

BESTUURSFORUM Het Thijmgenootschap 
juli/augustus 

In het juli/augustusnummer van Bestuurs
forum onder meer aandacht voor: 
- racisme en lokaal bestuur 
- vrije tijd en openluchtrecreatie 
- kabel en omroep na de medianota 
- herindeling van gemeenten 
- Fries plan: "bouwen werkt", een ex-

periment inzake het terugploegen van 
uitkeringen 

- christen-democratische visie op-privati
sering 

Dit nummer is te bestellen bij de CDA
bestuurdersvereniging, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. 070-924461. 
Kosten f 4,50 incl. verzendkosten. ~ 
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Het Thijmgenootschap is een vereniging 
van met name katholieke intellectuelen die, 
vanuit de overtuiging dat vele actuele 
vraagstukken niet zonder wetenschappelij
ke inbreng tot een oplossing kunnen wor
den gebracht, in de samenleving gestalte 
willen geven aan de evangelische bood
schap. Het genootschap, dat in 1904 is 
opgericht, houdt in haar naam de gedachte 
levend aan de strijdbare katholieke eman
cipator J. A. Alberdingk Thijn (1820-
1889). In bewoordingen die blijk geven van 
een "rijk roomsch verleden" heeft de 
vereniging "ten doel die wetenschappelij
ke activiteiten te bevorderen, die kunnen 
strekken tot een voortdurende vernieuwing 
van de samenleving in het licht van Chris
tus' boodschap". Tegenwoordig wordt aan 
deze formulering inhoud gegeven door uit 
te gaan van bestaande menselijke vragen 

en te zoeken naar oplossingen die het 
menselijk welzijn in een vernieuwende 
samenleving beogen. 

Het Thijmgenootschap probeert proble
men en vraagstukken te behandelen waar 
katholieke en meer in het algemeen 
christelijke intellectuelen zich in kunnen 
herkennen. Op de jaarlijkse algemene 
vergadering wordt één centraal thema 
behandeld; bijvoorbeeld "Mythe en reali
teit van christelijke politiek" of "De identiteit 
van katholieke wetenschapsmensen". Vo
rig jaar oktober was de jaarvergadering te 
Utrecht gewijd aan het thema , , Vrouwen en 
maatschappij" met als ondertitel "Weten
schappelijke reflecties over de rol van 
vrouwen in de opbouw van cultuur en 
samenleving". Voor zo'n vergadering 
wordt een hele (zater)dag uitgetrokken. Na 
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een algemene inleiding worden in parallel
groepen bepaalde aspecten van het thema 
nader ingeleid en bediscussieerd. De be
nadering van een (deel)ontwerp is niet 
"eenzijdig christelijk". Vorig jaar verzorg
den naast de Nijmeegse theologe Tine 
Halkas bijvoorbeeld ook Joke Huisman en 
Hedy d'Ancona lezingen in deelgroepen. 
Zeker zo bekend als het genootschap zelf 
is haar tijdschrift, dat in boekvorm wordt 
uitgegeven. De , ,Annalen van het Thijmge
nootschap" verschijnen enkele malen per 
jaar en behandelen telkens één thema. 
Een greep uit de titels van de afgelopen 
jaren: "Vrijheid en onderwijs", "Waarheen 
met onze arbeid?'' "Zinervaring in de 
hedendaagse cultuur", "God is ieder ogen
blik nieuw; gesprekken met Edward Schil
lebeeckx" en "Democratisering én Identi
teit; beschouwingen over de Katholieke 
Universiteit Nijmegen 1968-1983". 

Afdelingen 
Binnen het genootschap bestaan een drie
tal afdelingen: de rechtskundige, de medi
sche en de theologische afdeling. 
De rechtskundige afdeling, die in de ja
ren zeventig een zieltogend bestaan leidde, 
is twee jaar geleden nieuw leven ingebla
zen. Op 28 januari 1983 werd in Tilburg een 
congres georganiseerd over godsdienst
vrijheid, voor welke vergadering ook een 
themabundel werd uitgegeven. Op 3 fe
bruari dit jaar boog de rechtskundige afde
ling zich over "Huwelijk en relatie". 
Ook de medische afdeling van het Thijm
genootschap, de Katholieke Artsen Vereni
ging, maakte enkele jaren geleden een 
moeilijke periode door. Velen vroegen zich 
af of een katholieke beroepsvereniging nog 
wel een reële zaak was. Toch bleken velen 
zich niet te kunnen herkennen in "neutra
le" artsenorganisaties omdat ethische as
pecten van het medisch bedrijf daar vaak te 
weinig aan bod komen. Met een studiedag 
over "Ethische en geloofsaspacten van 
erfelijkheidsadvisering" op 17 maart a.s. te 
Nijmegen wil het Thijmgenootschap een 
aanzet geven tot een opleving van de 
Katholieke Artsen Vereniging als forum 
voor informatie en discussie. 
Niet alleen academici, maar ook degenen 
die op grond van hun wetenschappelijke 
belangstelling voor toelatin'g in aanmerking 
willen komen, kunnen lid worden van het 
Thijmgenootschap. De contributie bedroeg 
in 1983 1 40,- (inclusief 3 Annalen en 2 
bijzondere themabundels). Voor informatie 
en oude nummers van de Annalen kan 
men terecht bij het secretariaat: Huygens
weg 14, 6522 HL Nijmegen, tel. 080-
232122. ~ 

Wlllem van der Putten 
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INGEZONDEN 

UW MENING 
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Emancipatie 
Het Emancipatie Beleidsplan is door enke
le uitlatingen van medewerksters wat on
duidelijk geworden. Met name over het 
woord arbeidsplicht schijnt er onenigheid 
te bestaan. Mevrouw D'Ancona vindt ar
beidsplicht juist. Staatssecretaris Kappey
ne van de Copello verwierp in verband met 
haar "uitkering-voor-werk-wet" (1990} het 
woord arbeidsplicht. Zij verklaarde dat een 
gehuwde vrouw, wier man voldoende ver
dient, niet buitenshuis hoef te werken als zij 
dat niet wil .. 
De heer Van de Kamp (NCW) zei hierover, 
mijns inziens terecht, dat de ideeën van de 
staatssecretaris een cocktail zijn van ik
gericht liberalisme en marxistisch materia
lisme. 
De juridische feministe mr. Gaby van 
Driem raadde in De Telegraaf van 27-6 
werkgevers aan slechts in uiterste gevallen 
een gehuwde vrouw in dienst te nemen. Zij 
bewijzen er jonge meisjes en vrouwen, die 
niet aan de slag kunnen komen na hun 
opleiding, een grote dienst mee. Evenals 
werkloze mannen. 
Voor mannen die de emancipatie van de 
vrouw serieus nemen, wekken deze bena
deringen van verantwoordelijke vrouwen 

grote verbazing. Zij hebben recht op duide
lijke eensluidende uitspraken. Dit geldt 
temeer voor gehuwde jonge mannen èn 
vrouwen, die vanwege een gezin zich gaan 
bezinnen op twee deeltijdbanen. Het leek 
mij gunstig dit onder uw gewaardeerde 
belangstelling te brengen. 

A. M. Janssen, Wijchen 

Olympische Spelen 1992 
Er zijn helaas nog mensen, die denken, dat 
in 1992 in Amsterdam de Olympische 
Spelen kunnen worden gehouden. Laten 
deze lieden dit idee snel uit hun hoofd 
zetten. 
Want ten eerste zal er ondanks sommige 
beweringen een enorm financieel tekort 
ontstaan en er zullen geen weldenkende 
Nederlanders zijn, die via de belastingen 
hieraan mede wensen te betalen. 
De belastingen zijn al hoog genoeg. En 
daarnaast zal het slappe Amsterdamse 
gemeentebestuur niet kunnen voorkomen, 
dat er op grote schaal berovingen, aansla
gen, heroïnehandel, prostitutie en dergelij
ke ongerechtigheden zullen plaatsvinden. 
Dit bestuur is niet in staat de openbare orde 
en de goede zeden te handhaven. 
Het is intens droevig, dat onze afgezwakte 
Nederlandse natie dit evenement niet kan 
opbrengen, maar we moeten wel de reali
teit onder ogen zien. 

H. Donker, 's-Gravenhage 

Christen Democratische 
Verkenningen 
Vertegenwoordigers van kerk ·en politiek 
gaan in op elkaars wederzijdse verwachtin
gen. 

28 bijdragen, o.a. van mgr. Bär, Berkhout, 
Buijsert, Dorenbos, Goddijn, De Groot, 
Heerma, Klompé, Van Montfrans-Hart
man, Nagei-Cornelissen, Noordegraaf. ·-------------1 1 Bon I 
1 U nam een abonnement op Christen 1 
1 Democratische Verkenningen, voor I 
I I 50,- Gongeren 1 40,-). 

I 
Naam: ........................................... I 
Straat: ........................................... I 

1 Postcode: ...................................... 1 
1 Woonplaats: .................... .............. I 
1 Zonder postzegel opsturen aan: I 
I Wetenschappelijk Instituut voor het I 
I 

CDA, Antwoordnr. 1904, 2500 WB 
Den Haag. I ·-------------· 
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CONFERENTIE 

Studieconferenties 
Wetenschappelijk Instituut 

Energiebeleid 
In september organiseert het Wetenschap
pelijk Instituut voor het CDA twee studie
conferenties over het energiebeleid. Ter 
bespreking staan het rapport "Vernieu
wend energiebeheer", dat het instituut in 
het voorjaar uitbracht en het rapport van 
het CDJA "Nederland energie-eiland?" 
De studieconferenties worden gehouden 
op 20 en 27 september in Zwolle en 
's-Hertogenbosch. 
Sprekers zijn o.a. drs. A.M. Oostlander(directeurW.I.), 
prof. ir. B. Krol (voorzitter commissie "Energiebeheer), 
Johan de Boer (commissie Energiebeleid CDJA), prof. 
dr. Th. van de Klundert (lid Siuurgroep BMD). 

Kosten bedragen f 28,50 per deelnemer. Opgave bij 
mevr. T. lvens, Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag, tel. 
070-924021. 

Crisis en 
Verzorgingsstaat 
Het Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA organiseert op zaterdag 20 oktober 
a.s. een studieconferentie over het the-

. ma "Crisis en verzorgingsstaat". Daar
bij zal het rapport van het instituut 
"Werkloosheid en de crisis in onze 
samenleving" aan de orde komen. Deze 
conferentie wordt gehouden in het 
Berghotel, Utrechtseweg 225 te Amers
foort (op 5 min. loopafstand van het 
station) van 10.00-16.00 uur. 

De conterentie strekt ertoe de CDA-visie 
op de onderlinge samenhang van econo
mische, culturele en politieke knelpunten in 
de verzorgingsstaat te verdiepen. Daar
naast wordt beoogd een bijdrage te leveren 
aan de christen-democratische strategie 
voor vernieuwingen binnen ons maat
schappelijk bestel. In dat kader kan even
eens gewezen worden op de discussie 
binnen het CDA over het rapport "Van 
verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij", die zal uitmonden in de behan
deling door de Partijraad op 15 december 
1984. 

Sprekers zullen o.a. zijn: 
Prof. dr. A. C. Zijderveld (Katholieke Hogeschool 
Tilburg) en prof. dr. J. Klapwijk (V.U.) over sociologi
sche en staatkundige aspecten. 
F. L. van den Brand (lid hoofddirectie Philips), drs. G. H. 
Terpstra (secretaris CNV) en prof. dr. W. Albeda (R.U. 
Limburg) over "arbeid en arbeidsverdeling". 
Prof. dr.'G. P.A. Braam (T.H. Twente), mevr. mr. H.A. 
Strijd-Groenewegen (gedep. Gelderland) en drs. H. H. 
F. Wijffels (dir. W.I.) over "zorg en verzorging in de 
samenleving". 
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Bouwen met overleg 

= 
Marcel Muyres 
Marcel Muyres 
Nusterweg 63 
Postbus80 
6130 AB Sittard 
Telefoon (04490) 18600 
Telex36075 

Opgave 

Vestigingen: 
Marcel Muyres Sittard BV 
Marcel Muyres Leeuwarden BV 
Marcel Muyres Lelystad BV 
Marcel Muyres Venlo BV 
Marcel Muyres Bodegraven BV 
Bouwmij. v.d. Velden Eindhoven BV 

Het aantal deelnemers is beperkt tot 100. 
Aanmelding tot deelname kan telefonisch 
geschieden: 070-92.40.21 (mevr. T.lvens) 
of schriftelijk aan het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. De inschrijftermijn sluit 

op 10 oktober. Van de deelnemers wordt 
een tegemoetkoming in de kosten ge
vraagd van t 37,50, aan de zaal te vol
doen. In de prijs zijn opgenomen de toe
zending van de stukken vooraf, maaltijd en 
consumpties en toezending van een ver
slag achteraf. .,.. 
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~ctie~rnrnissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens :; 
Bernard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Covert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Ór. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Ouderen maken plaats voor jongeren: Den Uyl 
blijft! 

XXX 

Staatssecretaris Kappeyne van de Copellu laat 
een onderzoek instellen naar ongewenste intimi
teiten bij de NOS; nu zij daar weg is kan dat ook. 

XXX 

Republikeinse Conventie: in Ron we trust 

XXX 

Een idee voor Mondale en Ferraro: een wet op 
de twee-verdieners. 

XXX 

Een Partij van de Arbeid-werkgroep pleit voor 
een ZS-urige werkweek: gelet op de realistische 
onderbouw zal het wel door het Partij van de 
Arbeid-bestuur worden verwozpen. 
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CDJA'ERS NAAR EL SALVADOR 

CHRISTEN-DEMOCRATEN 
HERVORMINGSGEZIND 
Zestien jonge christen-dernocraten uit West
Europa, een Oegandees en een Chileen rnaakten 
van 14 tot 21 augustus een studiereis in El 
Salvador. Onder hen 5 Nederlanders. Hieronder 
enkele belangrijke impressies. Voor meer ach
tergrondnieuws verwijs ik naar het komende 
nummer van Perspectief. 
Het werk-gedeelte van onze reis naar Midden
Amerika start in Guatemala-City, waar we een 
middag hebben doorgebracht. De eerste indruk 
van het straatbeeld, waar een niet aflatende 
stroom van auto's en bussen zich voortrept, 
wordt gevestigd door de enorme tegenstellin
gen. Arme mensen lopen naast goed geklede 
mensen, krotwoningen staan dicht bij luxueuze 
huizen en hotels. 
We worden ogenblikkelijk gedwongen om mee 
te doen want men vervoert ons naar het (zeer 
luxueuze) Sheraton-hotel. 
Gesprekken volgen met de leiding van de 
christen-democratische partij. Een maand gele
den hebben ze de verkiezingen gewonnen, maar 
de grote vraag is of de militairen het democrati
seringsproces verder zullen laten komen. Er 
heerst al 30 jaar oorlog en doodseskaders 
hebben honderden CD-leiders gedood in de 
afgelopen jaren! De mensen die we spreken 
lopen allemaal zeer reëel gevaar. Des te overtui
gender is hun vastberadenheid: Géén heer
schappij door leger of communisten. "De demo
craten moeten het roer nemen en internationali
satie van het conflict :moet voorkomen worden. In 
Guatemala gaat het niet om Oost tegen West. Als 
we éénzijdig op de CIA ste\men komt er een 
guerrilla van links, "haal je de KGB binnen, volgt 
er een guerrilla van rechts." Om die wens tot 
zelfbestemming in praktijk te brengen zoekt men 
vooral steun van Europa. Niet van de VS want die 
heeft al veel te veel economische en militaire 
invloed en "in Zuid-Amerika steunt de VS altijd 
dictaturen en geen democraten!'' 
Deze uitspraken worden in El Salvador ondub
belzinnig bevestigd. 

DERVORMINGEN 
Het studiecentrum van de PDC (Partido Damo
erata Cristiano) biedt ons een zeer gevuld 
programma. Eigen wensen die we kenbaar 
rnaken worden er aan toegevoegd: o.a. een 
ontmoeting met een missionaris in een vluchte
lingenwijk en met de ambassade van de VS. We 
krijgen een keur van ministers te spreken, onder 
wie le minister Rey Prendes, alsmede president 
Duarte. In El Salvador vindt een grootscheeps 
hervormingsproces plaats op drie voorname 
fronten: 
1. De agrarische hervorming. Deze beoogt een 
eind te rnaken aan het grootgrondbezit en het 
land te geven aan de boeren die er werken. 
Voormalige eigenaren worden schadeloos ge-

Duarte: grootscheeps hervormingsproces. 

steld met een 20-jarige albetalingsregeling in 
colons, de valuta van El Salvador. De boeren 
bewerken het land en houden vee in coöperati
va's, in gemeenschappelijk bezit van de grond. 
Helaas wordt de PDC bij het doorvoeren van 
deze hervorming tegengewerkt door rechtse 
coalities in het parlement. V oor het hervormings
praces wordt de uitslag van de parlementsver
kiezingen in rnaart 1985 dan ook van zeer groot 
belang. 
2. De nationalisatie van de banken. Door de 
banken en de centrale bank te nationaliseren 
poogt de regering de kapitaalstromen onder 
controle te krijgen. De winsten van Coca Cola en 
Marlboro (overal nadrukkelijk via levensgrote 
reclameborden aanwezig) worden immers niet 
in het land zelf geïnvesteerd en bovendien 
hebben grootgrondbezitters veel geld meege
nomen naar de VS. Door de nationalisatie kunnen 
nu leningen gegeven worden aan de coöperati
va's. 
3. De nationalisatie van de export-fuina's. De 
export van koffie (80% exportaandeel) en suiker 
(10%) is genationaliseerd zodat de regering 90% 
van de export controleert. Dat is erg belangrijk 
voor El Salvador dat een karakteristiek onder
ontwikkelde economie heeft. Het produceert 
slechts enkele produkten, die ook nog grond
stoffen zijn en waarvan de opbrengst erg afhan
kelijk is van de wereldmarktprijzen. Die zijn voor 
koffie en suiker enorm gekelderd. 
We voeren gesprekken met de leiders van de 
agrarische hervormingsbank, de centrale bank 
en de exportfirma's. We bezoeken in totaal vier 
coöperativa's. De belangrijkste verbetering is 
volgens de boeren dat men nu voor zichzelf 
werkt en de kans krijgt op scholing. 
Een belangrijk gesprek is ook dat met monseig
neur Urioste, de derde man in de kerkelijke 
hiërarchie. Hij staat in de lijn van (de in 1980 
vermoorde) aartsbisschop Rornero. Urioste ver
haalt ons van het leed dat de kerk te verwerken 

(vervolg op pagina ZZ) 
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krijgt. Hij bekritiseert de regering omdat ze nog 
te weinig doet aan het straffen van verantwoor
delijken voor de doodseskaders. De mis in de 
kathedraal die we de volgende dag bijwonen 
wordt door hem opgedragen. Mensen staan tot 
in de gangpaden en applaudisseren! Het bezoek 
aan het graf van Romero doet ontroering en 
machteloze woede bij me opwellen. 
Datzelfde overkomt me de laatste dag als we de 
begrafenis bijwonen van een slachtoffer van een 
bomaanslag: de dochter van de PDG
burgemeester is door rechts om het leven 
gebracht evenals zeshonderd andere PDC'ers in 
de voorgaande jaren ... Na aankomst in Brussel 
bewijst een gesprek met een guerrillaleider dat 
het echte gevaar voor El Salvador van rechts 
komt. Als de hervormingen door kunnen gaan, 
zullen de linkse partijen er voor gewonnen 
kunnen worden. Maar daarvoor heeft de PDC 
steun nodig uit Europa, want aldus een PDG
leider: "Naarmate het democratisch proces vor
dert, zullen de VS minder hulp geven." • 

Bert Westerink 

IK 
VIND 
DAT ... 
Op 7 juli 1984 is door de VPRO het programma 
uitgezonden "Krijgt de club van Rome toch 
gelijk?'' Uit het programma bleek onder andere 
dat er te weinig gedaan werd om PCB's onscha
delijk te maken. Dat er ook in internationaal 
verband te weinig gedaan werd en dat met name 
aan de watervervuiling c.q. andere milieuvervui
lingen. Dit ondanks het verdrag van 1976 (kali
mijnen). Bovendien blijkt dat grotere vervuilers
in het programma werden de namen genoemd
zich aan verouderde regels houden. Vandaag de 
dag storten dezelfde bedrijven hun "afval" in de 
haven Va:çl· Rotterdam. Je hoeft geen profeet te 
zijn om je te realiseren dat dit "afval" terechtkomt 
in de grondwaterspiegel. Het zou kunnen zijn dat 
dit water wordt opgepompt en misschien zet 
mevrouw Winsemius er thee van. Verder blijkt 
dat Lekkerkerk het "begin" is van "nog maar" 
drieduizend andere gifbelten. Tevens blijkt men 
biochemisch in staat te zijn produkten te maken 
waarin geen dioxine's, benzinen en PCB's zijn 
verwerkt. Ik vind dat het tijd wordt dat er niet 
alleen nationaal maar ook internationaal iets gaat 
gebeuren. (Een voorbeeld van zoals het wel zou 
kunnen is het kalimijn-verdrag van 1976). Zodat . 
minister Winsemius ook morgen nog van zijn 
thee kan genieten. Milieuzaken hebben wat dat 
betreft ook iets met goed rentmeesterschap te 
maken. Wie had het ook al weer over een 
gentiemen's agreement? • 
Patriek Aarts 
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HET GAAT NOG NIET GOED MET HET MILIEU 

CDA/CDJ.A GROEN 
In het politiek pamflet zoals dat op dit moment in 
de organisatie wordt besproken staat in het 
paragraafje 2.4. onder het kopje "Economie, 
milieu en ruimte" wel bijzonder weinig over het 
milieu. Het CDA/CDJA groen lijkt meer op de 
kleur te slaan van de verkiezingspamfletten of de 
kleur van de CDJA-bijlage in CD/ACTUEEL dan 
op de voorliefde van de groene natuur. 
Vorig jaar heeft het CDJA in haar prioriteitsstel
ling opgenomen dat het "milieu" een belangrijk 
onderwerp zou zijn voor de komende jaren. Het 
CDJA ging daarmee in tegen de algemene 
tendens in Nederland waar gezegd of gesteld 
wordt dat het goed gaat met het milieu. Dat de 
verontreiniging niet erger wordt en dat we niet te 
zware eisen moeten stellen aan het bedrijfsleven. 
Dat het al moeilijk genoeg is om het hoofd boven 
water te houden. 
Tegenover dit optimisme zou het CDJA m.i. een 
andere, positievere, benadering dienen te kie
zen. De schepping bewaren én bewerken staat 
vóórop. Dat betekent een actief handelen in die 
schepping, een verantwoord handelen. Ook al 
hebben we dan allerlei wetgeving op het gebied 
van de bescherming van het milieu, daarmee is 
nog niet gezegd dat het milieu niet langer wordt 
aangetast. 

DUURKOOP 
Het beleid zal er m.i. op gericht moeten zijn te 

voorkomen dat de huidige generatie met de 
schepping omgaat op een manier waarvan latere 
generaties de zure vruchten van plukken. B.v. de 
bodemverontreinigingen in de jaren zestig 
en zeventig in de Krimpenerwaard en elders 
in Nederland zijn een gevolg van het niet goed 
naleven van hinderwetvergunningen en het 
goedkoop verwerken van probleemstoffen. Te
gelijkertijd was het een goedkope manier van 
verkrijgen van bouwgrond. Iedereen dacht het 
goed te doen maar nu (een halve generatie later) 
blijkt goedkoop duurkoop. Milieu is niet een 
negatieve kant aan economische activiteit maar 
een zelfstandige factor waarmee rekening ge
houden moet worden. Nee, sterker, die ránd
voorwaarde is voor alle menselijke handelen. 
Het wordt tijd dat we als christen-democraten 
ons meer bezorgd maken over de schepping. 
We mogen het milieubeleid niet overlaten aan de 
groenen of linkse partijen in Nederland of 
Europa. 
De GOJA-raadsleden hebben nog de kans om 
het politiek pamflet bij te stellen in een voor het 
milieu minder negatieve benadering. Met name 
de voorstellen zoals die door de fbg milieu en 
energie zijn gedaan om de milieuparagraaf te 
verbeteren zou ik in een ieders aandacht willen 
aanbevelen. • 

Sjoerd Veerman 
(voorzitter Binnenland Kommissie) 

CD]A-raadsleden hebben nog de kans om het politiek pamflet bij te stellen in een voor het milieu 
gunstigere benadering. 

CDJA 1 september 1984 



VIND JIJ DIT BLAD OOK ZO SAAI? 
Welnu, doe er wat aan! 
De CDJA-pagina's in CD/ACTUEEL zoeken na
melijk contact met lieden die bereid en in staat 
zijn om als redactrice of redacteur bij te dragen 
aan de opvulling van deze pagina's. Van redactri
ces en redacteuren wordt verwacht dat zij in 
team-verband samenwerken, teneinde de 
CDJA-pagina's op een veelzijdige wijze weke
lijks gestalte te geven. Daarbij kunnen ze een 

- Af\.IISATIE 
OR~.; 
NIEUWS 

"Het hart van de vreemdeling" een publi
katie naar aanleiding van de CDJA-raad 
van 19 december 1983. Afhaalprijs f 1,50, 
te bestellen door overmaking van f 3,00 
op gironummer 3897453 t.n.v. CDJA Den 
Haag onder vermelding van "Het hart 
v.d. vreemdeling''. 

In deze brochure staan in 14 hoofdstukjes hoofd
lijnen van een CDJA-vreemdelingen-standpunt 
beschreven. In vogelvlucht worden zaken 'als 
toelatingsbeleid, rechtspositie, arbeidsmarkt, 
kiesrecht, inspraak, religieuze en culturele 
identiteit, huisvesting, remigratie, onderwijs, 
vrouwen en racisme behandeld. Ieder hoofdstuk 
begint met een kon uitgangspunt, zeg maar visie 
van het CDJA terwijl besloten wordt met enkele 
uitspraken over dat thema. 
De brochure wordt tenslotte gecompleteerd 
door vermelding van twee resoluties over min
derheden (ALV 19-11-'83/CDJA-raad 10-12-1983) 
en een verklaring over gelijke rechten. 

CD JA-ZEEWOLDE 
Op 5 september wordt in Zeewolde een nieuwe 
CDJA-kern opgericht, vanaf 20.00 uur in "De 
Horst". 
Spreker; Hans Huibers, landelijk CDJA
voorzitter. 

CDJA-ZUID-BOLLAND 
Aan de huishoudelijke agenda van het provin
ciaal congres van het CDJA Zuid Holland van 11 

·september a.s. te Den Haag (CDA-huis, Dr. 
Kuyperstraat 5, aanvang 19.30 uur) wordt toege
voegd: 
Bij punt 9: Verkiezing venegenwoordigers in 
CDA-orgcli\en: 
Voor de statenkring Ridderkerk: Piet Brugge
man. 
Voor de statenkring Dordrecht: Peter Speelman. 
Als punt 10: Verkiezing lid organisatiecommissie 
namens Zuid-Holland: Hans Horlings. 

CDJA 1 september 1984 

beroep doen op de inventiviteit en werkkracht 
van onze vaste medewerksters en medewer
kers. 
Redactieleden krijgen voor hun werkzaamheden 
reis- en ponokosten vergoed. Belangstellenden 
die ons ter wille willen zijn, kunnen zich voor 
inlichtingen wenden tot: Ko Scheele, tel.: 070-
860617 (th) of079-533682 (krit.) of onze secretaris 
Goven Veldhuijzen: 070-924461. • 

THEMADAG 
WERKLOOSBEID 
WERKGELEGENHEID 
Had jij je al opgegeven voor de CDJA-themadag 
over alles wat met werk en werkloosheid te 
maken heeft? 
Na opgave ontvang je een knipselmap en alle 
programmagegevens. 
Plaats: Poon van Kleef, Mariaplaats, Utrecht. 
Datum: 8 september a.s. Tijd: 10.00-16.30 uur. 
Reiskosten worden hoofdelijk omgeslagen! 
Bel snel: 070-924461 of 020-5522181 (Kees van 
Ramshorst). 

INTRODUCTIECURSUS 
GELDERLAND/ 
UTRECHT 
De tweede introductiecursus voor nieuwe(re) 
leden van het CDJA, wordt georganiseerd door 
CDJA-Gelderland en -Utrecht op vrijdagavond. 
21 en zaterdag 22 september a.s. te Arnhem. 
In de jeugdherberg aldaar wordt in een afwisse
lend programma aandacht besteed aan de orga
nisatie en grondslag van het CDJA, kernen en 
provincies etc. Kosten bedragen f 15,- per 
deelnemer. Je reiskosten worden vergoed. Aan
melding d.m.v. onderstaande bon, waarna je 
circa een week van tevoren het cursuspakket 
thuis ontvangt. 

·---..... --------1 
I Bon I 
I I I Naam: ........................................................... I 
I Adres: ........................................................... I 
I Postcode: ..................................................... I 
I Woonplaats: ................................................ I 
I Tel.nr.: .......................................................... 1 
1 gèeft zich op voor introductiecursus 1 
I Gelderland/Utrecht op 21122 september I 
I ~ I 
I Datum:............................................................ I 
I Handtekening: ............................................ I 
I Insturen naar CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, I 
1 2514 BA Den Haag. I . ____________ .. 

!') .......... --.. 
/ ·, 

--îiQ'RZEL. 
GEMISTE KANS 
In het rappon Appèl en Weerklank staat het :zo 
prachtig omschreven: Verjonging in de CDA
fracties in de vertegenwoordigende lichamen is 
noodzakelijk. Jammer is het dat de partij bij de 
eerste kans, de kandidaatstelling voor de Euro
pese Verkiezingen, dit goede voornemen al laat 
varen. De eerste jonge kandidaat (en die is ook al 
de helft van de weg naar zijn pensioen gepas
seerd) stond op plaats 12, een plaats die :zelfs in 
de ogen van de grootste optimisten onverkies~ 
baar was. Voor de toekomst van de paltij kan 
alleen nog maar gehoopt worden dat het bij de 
kandidaatstelling voor de Tweede Kamerverkie
zing in 1986 wel anders zal gaan. De partij moet 
gewoon de moed op durven brengen om een 
aantal jongeren op verkiesbare plaatsen te 
:zetten. Natuurlijk bestaat dan het risico dat deze 
parlementariërs door hun gebrek aan ervaring 
fouten maken, maar met vallen en opstaan leer je 
nu eenmaal lopen. De partij moet echter ook de 
moed op durven brengen om een aantal zittende 
leden van de Tweede Kamer voor hun diensten 
te bedanken. Vernieuwing en doorstroming 
betekent inuners het levend houden van de 
discussie en de besluitvorming in ons parlement. 
Wie wel en wie niet in de nieuwe functie terug 
zou moeten komen is daarbij een zaak van het 
partijbestuur. In die afweging moet echter vol
gens mij de inzet van de persoon in de afgelopen 
periode een grote rol spelen. Voor :zover het de 
verjonging betreft zie ik een taak voor het CD]A. 
De jongerenorganisatie zal reeds nu uit moeten 
kijken naar geschikte mensen. Goed voorbereid 
deze discussie ingaan betekent inuners dat de 
winst al half binnen is. 

.A.ANDACIITSPUN'I'EN 
De ontwikkelingen van de afgelopen jaren ma
ken verder duidelijk dat de aandachtspunten 
waannee het CDA in 1981 en 1982 de verkiezin
gen inging in 1986 niet meer voldoen. Het rappon 
"Van verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij" zal de basis moeten vonnen van het 
nieuwe verkiezingsprogra.mma, dat ook deze. 
naam zou kunnen dragen. Geheel in de lijn van 
dit binnen de paltij met instemming ontvangen 
rapport moeten punten als eigen initiatief, ver
antwoordelijkheid van mens tot mens en het 
radicaal terugdringen van de overheidsbe
moeienis in het nieuwe programma de hoofdrol 
spelen. Uiteraard zal ook aandacht geschonken 
moeten worden aan de financiële bemoeienis 
van de over}Jeid. De belachelijk hoge belasting
en premiedruk zal vanwege het economisch 
herstel (lees: bevordering koopkracht) fors om
laag gebracht moeten worden. In de loop van 
1985 zullen het verkiezingsprogramma en de 
kandidatenlijst binnen de paltij aan de orde 
komen. Hopelijk mist het CDA de kans dan niet 
weer. • 
Jo Spätgeu 



VOOR OFFSET OF BOEKDRUK 

GEBOORTEKAART JES 
HUWELIJKSKAARTEN 
JUBILEUMDRUKWERK 
ZAKENDRUKWERK 
FOLDERS 
BOEKWERKEN 
ETC. 

drukkerij-uitgeverij 

brakkenstein 
Kan. Faberstraat 5 · 6525 TP Nijmegen 
Tel. 080·550065 en 552858. 

cutterzuiger door ons gebouwd 
voor Thailand. 

Baan Hofman 
specialisten in baggermaterieel 

en duwboten 

Zowel voor nieuwbouw, reparaties, lieren, 
draaiwerk, machinale bewerkingen, als inbouwen 
van motoren kunt u bij ons terecht. 
Het is dankzij onze jarenlange ervaring in 
goede vertrouwde handen. 

@p BAAN HOFMAN B.V. 
machinefabriek en reparatiebedrijf 
Florasstraat 29-4202 MD Gorinchem-
postbus 28- tel. 01830-33244- telex 24415. 

Algehele begrafenisverzorging 

Rouwbedrijf 
Fa. J. Hoekman & Zn. 

Langeweg 1, 4431 CE 's-Gravenpolder. 
Telefoon 01103- 1444, b.g.g. 2408. 

grafkisten - rouwtransporten -
begrafenisautoverhuur- taxi-onderneming 

OOK ZITTEND ZIEKENVERVOER 

Specialiteitenrestaurant 

"Het Kasteeel van Rhoon" B.V. 

S.G. Abel, Dorpsdijk 63, Rhoon. 
Tel. 01890·8896/8884. 

à la carte Restaurant. 
Tevens zalen voor recepties, 

diner, vergaderingen etc. 

"Kasteel van Rhoon" 
Voor romantisch tafelen. 
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Smits over 
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Tweede Kamer 
heeft nu een 
Klompé-zaal 

Zwartrijders 
krijgen 
het moeilijk 
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veiligheid 
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MENSMEEDT 
HET J]ZER ALS 
HETHEET IS 
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Dat spreekt vanzelf .. ' ll fiJIIl ~~ 
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Onze geloofsgenoten in de verdruk_ 
king kunnen we NU nog helpen. 
Niemand weet hoelang dit nog 
mogelijk is. 

Daarom moeten we het nu doen. 
Helpt u ons? 

ons gironummer is 
249300 

Bouwers, ontwerpers, meedenkers van 
sociale woningbouw en utiliteitsbouw, maar 
ook voor uw eigen bungalow volgens ontwerp
systeem. 

Voor meer informatie bon opsturen naar: 
Antwoordnummer 17006, 2810 VK Bergambacht. 
Naam: .................................. . 

Adres: ..... , ............................ . 

Woonplaats: ............................. . 

Telefoon: ............................... . 

Bouwbedrijf Frans Vink 
en Zonen B.V. 
Kerklaan 11 ·Moordrecht· Tel. 01827·3044·3045. 

r§tl NEDERLANDS CHRISTELIJK WERKGEVERSVERBOND 

Het NCW behartigt de belangen van circa 80 werkgevers· 
brancheorganisaties, een vijftal regionale verenigingen en 
een groot aantal individuele ondernemingen. 

Vanuit een christelijke visie op mens en maatschappij is het 
NVW als één van de centrale werkgeversoverganisaties betrok
ken bij het overleg van de centrale sociaal-economische over
legorganen. 

Het NCW onderhoudt contacten met vele maatschappelijke, 
politieke en ambtelijke instanties zoals vakorganisaties, poli
tieke partijen en de centrale overheid. Voorts is het NCW 
onder meer vertegenwoordigd in de Sociaal Economische 
Raad (SER), de Stichting van de Arbeid en de Sociale Verzeke
ringsRaad (SVR). 

Op het secretariaat van het NCW werken circa 100 functiona
rissen met als hoofdtaken beleidsvoorbereiding voor de ver
enigingsorganen alsmede voorlichting en dienstverlening aan 
leden. 

Binnen de sector Sociale Zaken is plaats voor een 

BELEIDSMEDEWERKER (M/V) 
In samenwerking zal hij/zij met name de beleids
voorbereiding alsook de advisering op het terrein 
van de sociale zekerheid en volksgezondheid tot 
taak hebben. 

Behalve bovengenoemde werkzaamheden zal 
deze functie voorts inhouden het vertegenwoordi
gen van het NCW in een aantal commissies van 
advies en overlegorganen alsmede het adviseren 
aan individuele ondernemingen en brancheorga
nisaties. 

Voor deze functie is een opleiding op academisch 
niveau vereist (jurist, econoom, politicoloog, so
cioloog). 
Voorts gaat de voorkeur uit naar iemand met be
langstelling voor politiek, die vanuit een maat
schappelijke betrokkenheid werkzaam wil zijn. 

Uitvoerige sollicitaties met curriculum vitae binnen twee weken na verschijnen van deze advertentie zenden aan de heer J. R. Kröttje, 
hoofd personeelszaken NCW, postbus 84100,2508 AC 's·Gravenhage (telefoon: 070·514071). 
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Verkeersveiligheid en terugkeer controleurs 
"Nooit mogen we berusten in de vele slachtoffers die het Nederlandse 
wegverkeer jaarlijks eist," aldus CDA-woordvoerder Ben Hennekam bij de 
behandeling deze week van het Nationaal Plan Verkeersveiligheid in de Tweede 
Kamer. Ook het zwartrijden in het openbaar vervoer kwam aan de orde. Een 
verslag van Ton Huijssoon. Pagina 6 en 7. 

CDA-fractie kritisch over nota-ontwikkelingssamenwerking 
Deze week besprak de Tweede Kamer de zogenaamde herijkingsnota van 
minister Schoo van Ontwikkelingssamenwerking. "Behalve herijking is er ook 
aanleiding tot herbezinning," aldus CDA-woordvoerder Hans Gualtherie van 
Weezel. De andere CDA-woordvoerder bij dit debat Harry Aarts .gaat in een 
artikel nader in op de CDA-kritiek. Pagina 8 en 1 0. 

Klompé-zaal in Tweede Kamer 
De Tweede Kamer· heeft vorige week een van haar vergaderzalen omgedoopt tot 
Klompé-zaaL Ton Huijssoon doet verslag van deze "inwijdingsplechtigheid". 
Pagina 9. 

CDA-delegatie bezocht Moskou 
Ries Smits, die als partijsecretaris deel uitmaakte van de CDA-delegatie die een 
week lang de Sovjet-Unie bezocht, hield voor CD/ACTUEEL een "Politiek 
Weekboek" bij. "Ons bezoek is zinvol geweest, zowel voor onszelf als voor de 
Russen". Pagina 12, 13 en 14. 
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V ic-service 

Reikhalzend hebben wij uitgeke
ken naar de nieuwe Van Dale. Hij 
is er, in drie delen. 

Maar Nee/ie Smit is tegen vanda
len tussen de rails. En tegen 
zwartrijders en grijsrijders. Van
daar dat zij 1350 controleurs gaat 
aanstellen. Jonge mensen, die 
daar optreden waar de stempel
automaat het laat liggen. 

Het werd tijd dat Nee/ie weer eens 
iets van zich liet horen. Eerst 
wilde zij mlnder haltes, zodat po
tentiële zwartrijders en vandalen 
minder kans hadden om in te 
stappen. Maar dat was niet goed 
voor het openbaar vervoer en 
kostte meer dan het zwart rijden. 
Vandaar dit nieuwe idee flan vic's, 
want zo heten die nieuwe contro
leurs. Vic voor veiligheid, infor
matie en controle. 

Nee/ie staat nu pal voor het open
baar vervoer. Laat niet toe dat het 
verder wordt uitgekleed, ook al 
blijft de strippenkart. Alsof dit 
alles nog niet genoeg is, wordt 
het_ openbaar vervoer verder indi
rect gestimuleerd door strenge 
controles op het dragen van auto
gordels. Dat is veilig, vast en 
zeker. 

Een fijne meid toch die Nee/ie en 
ons moeder van het openbaar 
vervoer. • 

B.P. 

Oerrit Brinkman is nog met vakantie. Vandaar 
dat ook deze week de rubriek Zwart-Wit ont
breekt. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
VVD/PvdA 
De spoken die de heer Den Uyl in 
Staphorst en omstreken heeft gezien 
hebben de aandacht wat afgeleid van 
een andere opmerkelijke uitspraak- in 
Elseviers Magazine-waarin hij een lans 
brak voor een regeringscombinatie 
VVD/PvdA. 
De totstandkoming van een regeerak
koord van deze twee partijen zou hem 
persoonlijk "grote voldoening schen
ken", zou een einde maken aan 60 jaar 
onafgebroken christen-democratische 
machtspolitiek, etc. 
We laten de vraag maar even rusten 
waarom deelname van christen
democraten aan een regering "machts
politiek" heet, terwijl hetzelfde bij socia
listen kennelijk gewoon "regeren" heet. 
Ook het slordige gemak waarmee grote 
groepen christen-democraten 60 jaar 
regeringsverantwoordelijkheid wordt 
toebedeeld hoewel ze intussen regel
matig in de oppositie zaten laten we hier 
onbesproken. 
Intussen heeft de suggestie - hoewel 
thans nogal academisch - vanuit het 
CDA bezien wel aantrekkelijke kanten 
en is, in een andere context, ook al eens 
door prof. Albeda gedaan. Het zou het 
CDA, dat altijd maar weer rood of blauw 
water in zijn wijn moet doen, de gele
genheid bieden zich naar buiten toe 
vanuit een vrije positie duidelijk en 
zonder compromissen te profileren en 
klare wijn te schenken over haar eigen 
politiek. 
Naar binnen toe zou de noodzaak zich 
tegenover een VVD/PvdA combinatie 
kritisch op te stellen stimulerend en 
kwaliteitsverhogend werken. 

COlACTUEEL 

Persoonlijke voldoening 
Is Den Uyls suggestie vanuit het CDA 
bezien weliswaar interessant, de vraag 
is of socialisten er trots op moeten zijn. 
Dankzij welke politieke groeperingen is 
in ons land eigenlijk het sociale bouw
werk dat wij kennen - en proberen 
overeind te houden - opgetrokken? 
Door welke politieke partijen komt het 
eigenlijk dat de ontwikkelingssamen
werking juist in ons land altijd zo'n 
centrale plaats heeft? 
Hoe komt het eigenlijk dat ons land een 
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eigen geluid laat horen in de vragen van 
vrede en veiligheid? 
Komt het pleidooi van Den Uyl om de 
hervormers van weleer te laten samen
werken met de status-quo-aanbidders 
van altijd niet neer op het ondergeschikt 
maken van de realiseringskansen van 
socialistische idealen aan de "persoon
lijke voldoening" om christen-demo
craten eens buitenspel te zetten? 

CO; ACTUEEL 

Ziekengeld 
Ruim twee jaar nadat de toenmalige 
PvdA-bewindslieden van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid hun bezuinigings
plannen voor de Ziektewet onder grote 
maatschappelijke druk hadden inge
slikt, hebben de huidige CDA
bewindslieden De Koning en De Graaf 
opnieuw plannen voor bezuinigingen 
op het ziekengeld op tafel gelegd. 
Alleen gaan de plannen nu minder ver 
dan begin 1982, terwijl door middel van 
een overgangsregeling nu bovendien 
getracht wordt de onderhandelingspo
sitie van werkgevers en vakbeweging 
over de zogenaamde bovenwettelijke 
uitkeringen zo min mogelijk aan te 
tasten. De plannen van het kabinet 
houden in: verlaging van de wettelijke 
ZW-uitkering per 1 januari a.s. van 80 
naar 75% en naar 70% in 1986 en 
premieheffing voortaan over het zieken
geld. Verder gaat het kabinet ervan uit 
dat de CAO-partijen zelf in overleg 
moeten komen tot een regeling over (de 
eventuele extra kosten van) de boven
wettelijke uitkeringen; tijdens de ko
mende CAO-onderhandelingen hier
over moet de werkgever de helft van de 
extra kosten voor zijn rekening nemen. 
Alles bij elkaar lijkt het kabinet een 
pakket redelijke voorstellen op tafel te 
hebben gelegd. Een verlaging van de 
wettelijke uitkering is in overeenstem
ming met de voorgenomen wijzigingen 
in de andere uitkeringen van WAO, 
WW en WWV. Er is geen redelijk argu
ment om bij voorbaat het ziekengeld 
van de voorgenomen verlagingen uit te 
zonderen. Evenmin is het onredelijk om 
net als over de andere uitkeringen ook 
over het ziekengeld premie te laten 
betalen. Terecht wordt het bovenwette
lijke gedeelte van het ziekengeld ter 
onderhandeling aan de CAO-partijen 

ov~rgelaten, zonder dat een der partijen 
ineens in een extra ongunstige onder
handelingspositie komt te verkeren. 
Blijkens berekeningen zullen de uitein
delijke koopkrachteffecten per saldo 
gering (voor de modale werknemers) tot 
ze~r gering (voor de lagere inkomens). 
zijn. De voorgestelde maatregelen leve
ren in 1985 een besparing op van in 
totaal 900 mln. 
Hopelijk zullen werkgevers en werkne
mers inzien, dat de voorgestelde maat
regelen noodzakelijk en redelijk zijn. 

CDtACTUEEL 

Verschijning 
CD/ .ACTUEEL 
Volgende week verschijnt weer de 
CDA-krant. Dat betekent dat CD/ 
ACTUEEL weer uitkomt op 22 sep
tember, de week van Prinsjesdag. 

1350 tram-banen 
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FRACTIE 

Hernieuwde aandacht voor verkeersveiligheid 
Nooit mogen we berusten in de vele slachtoffers die het Nederlandse wegverkeer jaarlijks eist. Er is een soort 
Deltaplan voor de verkeersveiligheid nodig, teneinde dit onaanvaardbaar hoge aantal doden en gewonden te 
verminderen. Aldus CDA-Tweede Kamerlid drs. Ben Hennekam, maandag tijdens de behandeling van het 
Nationaal Plan Verkeersveiligheid. De CDA-woordvoerder trok een vergelijking met de ramp van 1953 in het 
Zuidwesten die ruim 1. 700 mensenlevens kostte. Toen werd de Deltawet ontworpen diezo'n ramp eens en voor 
altijd onmogelijk zou maken. In het verkeer voltrekt zich ieder jaar zo'n ramp- daarin mag niet worden berust. 

Ondanks alle vele maatregelen die al zijn 
genomen blijft het verkeer zijn tol eisen en 
het zal wel een vrome wens blijven het 
aantal verkeersslachtoffers tot nul terug te 
brengen. Dat ontslaat ons, aldus Henne
kam, niet van de plicht al het mogelijke te 
doén. Daartoe is een hernieuwde belang
stelling voor de verkeersveiligheid nodig. 
Het verkeersveiligheidsbeleid dient naar 
de mening van de CDA-Tweede Kamer
fractie dan ook een veel belangrijker plaats 
in het regeringsbeleid te krijgen. 

Alcohol 
Het Nationaal Plan Verkeersveiligheid, zo
als dat maandag werd behandeld, kent 
zo'n 130 concrete maatregelen. Maar ook 
al is dit op zich een goede zaak, de 
menselijke factor bepaalt wat er op de weg 
gebeurt. Gebruik van alcohol en medicij-

Betere voorlichting. 

nen in het verkeer is voor heel wat soms 
fatale ongelukken verantwoordelijk, waar
bij met name het gevaar dat aan medicijn
gebruik zit wanneer men rijden moet naar 
Hennekams mening zwaar wordt onder
schat. Hij pleitte dan ook voor een veel 
betere voorlichting op dit punt. 
Wijlen de heer K. Marx heeft eens opge
merkt dat vertrouwen goed is, maar contro
le beter en dat geldt zeker voor de mens in 
het verkeer. Controle is onmisbaar en een 
gerichtere politiesurveillance op bepaalde 
plaatsen en tijden lijkt dan ook onmisbaar. 
Met name de tijd tussen vijf uur 's middags 
en de morgen, die daarop volgt is noodza
kelijk. Hennekam vroeg zich af, of meer 
passende straffen bijvoorbeeld door een 
puntensysteem niet te overwegen zijn. Bij 
het "halen" van een aantal punten volgt 
automatisch intrekken van het rijbewijs en 
pas na zekere tijd of een nieuw examen 
kan men weer een rijbewijs krijgen. 

Tol 
Verkeersslachtoffers krijgen naar de me
ning van Ben Hennekam lang niet altijd de 
aandacht die nodig is - de dader staat 
meer in de belangstelling dan het slachtof
fer. "Terwijl deze laatste vaak na het 
passeren van het ongeval nog een hele 
lijdensweg heeft te gaan. Vaak moet vech
ten voor zijn recht." Hennekam wilde weten 
welke maatregelen de verantwoordelijke 
bewindsman kan nemen om de positie van 
die slachtoffers beter te maken. "Onze 
samenleving eist nu eenmaal een zware 
tol, maar behoort diezelfde samenleving 
daarom ook niet borg te staan voor een 
correcte afwikkeling van de gevolgen van 
een ongeval," zo stelde hij. 
Voorts benadrukte Hennekam het belang 
van een goed wegenstelseL Immers, in de 
trits mens, voertuig en weg is de laatste 
stellig het minst belicht in het Nationaal 
Plan Verkeersveiligheid. Hennekam vindt 
dat onjuist, vooral ook omdat uit publikaties 
van de Stichting Weg te lezen valt dat 
minstens 20 procent van het totale aantal 
verkeersongevallen mede aan de toestand 
van de weg te wijten is. En uit het buiten
lands onderzoek is naar voren gekomen 
dat één op de elf verkeersongelukken 

helemaal aan tekortkomingen van de weg 
te wijten is. 
Ben Hennekam: "Deze getallen beteke
nen derhalve dat de factor weg. in niet 
geringe mate de schuld is van vele onge
vallen. Autosnelwegen zijn relatief veilig, 
dat is bekend. Zij betekenen een ontlasting 
van secundaire wegen en voorkomen het 
zoeken van gevaarlijke sluiproutes." Hen
nekam benadrukte dat de slogan "veilig
heid is te koop", zoals meermalen in het 
Nationaal Plan Verkeersveiligheid ge
bruikt, hem niet aanspreekt, maar voor de 
factor weg zeker wel opgaat. Geldgebrek 
kan ook hier leiden tot achterstallig onder
houd en dat is iets dat nooit mag gebeuren, 
aldus de CDA-woordvoerder. ~ 

CDA-fractie 
verontrust over 
overleg superheffing 
De CDA-Tweede Kamerfractie is ernstig 
verontrust over het verloop van het overleg 
tussen het Landbouwschap en de minister 
van Landbouw en Visserij over de uitvoe
ring van de beschikking "superheffing" in 
de zuivelsector. 
Zij betreurt deze gang van zaken en roept 
beide partijen op om in het belang van de 
melkveehouders het overleg ten spoedig
ste te hervatten. 
De fractie spoort de minister daarbij aan 
een zodanige voortgang te maken met de 
voorbereiding van de opkoopregeling van 
melk dat direct na Prinsjesdag deze rege
ling in werking kan treden. 
Voorts wijst zij erop dat naar haar oordeel 
de afhandeling van de bezwaarschriften 
geen onnodig uitstel gedoogt. Er moet ten 
spoedigste een einde komen aan de onze
kerheid van een groot aantal melkveehou
ders over de definitieve toe te wijzen 
hoeveelheid melk. 
Op 5 september zal de CDA-fractie tijdens 
een mondeling overleg uitvoerig over deze 
en andere punten met de minister van 
Landbouw en Visserij overleg voeren. ~ 
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FRACTIE 

Hennekam blij met terugkeer van controleur op de tram 

Minister volgt CDA-spoor 
Wie in de grote steden wel eens in trein of bus zit, weet hoedie 

beschadigd kunnen worden door allerlei vormen van vandalisme. 
Met viltstift, mes, zomaar de blote hand wordt er een vindingrijkheid 

aan vernielzucht ontplooid die niet mooi meer is. 

Een recente ervaring: de Haagse lijn 9. Er 
komen drie controleurs aan boord op zoek 
naar zwart- en grijsrijders. Dat gebeurt niet 
vaak, maar nu slaan ze genadeloos toe: 
van de aanwezige passagiers gaat ruim 
een kwart op de bon. De zwartrijders 
krijgen een proces-verbaal en zo wordt het 
een dure rit. Sommigen halen de "kosten" 
er gemakkelijk uit, omdat de pakkans maar 
erg klein is. 
Als de plannen van minister Smit-Kroes 
van Verkeer en Waterstaat doorgaan, zal 
aan vernielingen en zwart rijden in de grote 
steden een einde komen. De gemeentelij
ke vervoerbedrijven in Amsterdam, Rotter
dam en Den Haag mogen 1300 controleurs 
in dienst nemen, het streekvervoer 50. 
Ze nemen deels de taak over van de jaren 
geleden helaas verdwenen controleur. Er 
is een andere plezierige kant aan deze 
zaak: de aan te stellen controleurs zullen 
vooral worden aangeworven onder jonge
ren die nu werkloos zijn. Ze gaan 32 uur per 
week werken. Het project kost de staat 50 
miljoen, waarvan er 33 miljoen uit de kas 
van het departement van Verkeer en Water
staat komen en 17 miljoen zichzelf als het 
ware zullen terugbetalen, omdat zwartrij
den en vernielingen alleen al door de 
aanwezigheid van de toezichthouders
nieuwe stijl zullen worden teruggebracht. 
Het laat zich namelijk aanzien, dat alleen 
de heel erg brutalen zonder strippenkaart 
in de tram zullen stappen en het toezicht
houdend oog negerend toch de viltstift 
tevoorschijn zullen durven te halen. 
Ook in de bussen verandert er wat: het in 

~ç,.«.- FRONTHEF 
,')<:J AFZET 

<;>~«.-'~~ KIPPERS 

Utrecht uitgevoerde experiment dat de 
chauffeurs zelf de plaatsbewijzen weer 
gaan controleren, hetgeen dus neerkomt 
op een voortijdig einde van de stempelau
tomaat. 

Ergernis 
CDA-Tweede Kamerlid drs. Ben Hen ne
kam toonde zich tegenover CD/ACTUEEL 
ingenomen met de plannen van de minis
ter. "Met het aanstellen van de controleurs 
komt ze tegemoet aan de verlangens van 
onze fractie. We hebben haar dat eerder dit 
jaar al gevraagd, maar toen wilde ze nog 
geen concrete. toezeggingen doen omdat 
er nog onderzoek moest gebeuren. Dat ze 
nu toch besloten heeft tot aanstelling van 
1350 controleurs stemt me tevreden." 

Hennekam wijst er op dat het zwartrijden 
niet alleen een fors financieel gat veroor
zaakt, maar ook in toenemende mate 
ergernis brengt aan die vele mensen die 
wel volgens de regels handelen en een 
strippenkaart kopen. De CDA
woordvoerder: "Dit mes snijdt dus àan 
twee kanten en geeft ook nog mensen 
werk. Het is eens temeer gebleken dat veel 
passagiers de luxe van helemaal geen 
controle meer niet aankunnen. Dus kan ik 
niet anders dan deze hardnodige maatre
gel toejuichen. Daarnaast is het goed voor 
de veiligheid van de trams. Het moet voor 
veel bestuurders een plezierig idee zijn dat 
ze er niet alleen meer voorstaan. De 
toenemende agressie ervaren ook zij aan 
den lijve." 

•DALFSEN• 

GOLDKAMPSTRAAT 33 TEL. 05293-1710 TELEX 42503 

CONTAINERS· AUTOLAADKRANEN 
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Ben Hennekam: 
zwartrijden wordt nu aangepakt. 

Dienstbetoon 
Overigens had de minister ook minder 
goed nieuws te melden, deze week. Ze 
sluit namelijk niet uit dat er minder open
baar vervoer gaat rijden. Het moet, vindt 
ze, uit de lengte of uit de breedte: de 
tarieven fors blijven verhogen kan niet en 
dus zal de efficiency moeten worden ver-. 
beterd - wat in de praktijk zal neerkomen 
op minder dienstbetoon. 

Woordvoerder Hennekam hierover: "Voor 
het behoud van het openbaar vervoer op 
langere termijn heeft het CDA indertijd 
ingestemd met op zich onplezierige maat
regelen zoals het verhogen van de prijs 
voor kaartje en abonnement. Maar onze 
fractie heeft toen al de ruimte ingebouwd 
om op grond van ervaringen en cijfers na 

· één jaar tot een bijstelling te komen. De 
gedaalde belangstelling voor het openbaar 
vervoer voorzover te wijten aan de prijsstij
ging geeft daarom reden de voorgenomen 
verhoging te matigen. Dat brengt hopelijk 
weer méér mensen naar het openbaar 
vervoer, dat toch zo'n veilig middel is om je 
te .verplaatsen. Ik denk dat de minister ook 
hier de CDA-lijn wil gaan volgen. En dat 
doet me, natuurlijk, ook plezier." <1111 
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CDA-Tweede Kamerfractie: naast herijking ook herbezinning FRACTIE 
Ontwikkelingshulp onder de loep 
Aan de hand van de zogenaamde herij
klngsnota is maandag in de Tw~ede 
Kamer de Nederlandse ontwikkelings
samenwerking in de schijnwerpers ge
zet. De hulp aan de landen in de Derde 
Wereld is voor de Nederlandse politiek 
en zeker voor het CDA een belangrijke 
zaak en dat klonk ook maandag weer 
goed door. CDA-woordvoerder mr. 
Hans Gualtherie van Weezei ging uit
voerig in op de nota, die een stand 'van 
zaken van dit moment geeft, maar di~ tot 
zijn spijt geen lessen trekt uit wat tr in 
het verleden soms is fout gegaan. Ove
rigens wilde hij de nogal eens bekriti
seerde minister Schoo van Ontwikke
lingssamenwerking bepaald niet alleen 
verantwoordelijk stellen voor het beleid 
zoals dat jaren gegroeid maar soms ook 
vergroeid is. 

Nederland heeft zeker als het 0111 de 
prestaties gaat die het op het gebied v~n de 
ontwikkelingssamenwerking heeft, n~gal 
eens de neiging zich op de borst te slaan. 
Voor zoveel zelfvoldoening, meent Van 
Weezel, is geen enkele reden. Al doet onze 
doelstelling van anderhalf procent het voor 
eigen parochie maar ook in het buite~land 
goed, het gaat niet om het geld alleer1. In 
dat verband wees Van Weezei op landen 
als Zweden en Oostenrijk, die minder 
uitgeven, maar wier hulp allerwegen waar
dering en erkenning oogsten. 

Hans van Weezel: niet om het geld alleen. 
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, ,Als een evaluatierapport dan aantoont dat 
ruim 30 procent van al onze bilaterale 
activiteiten voor wat betreft doeltreffend
heid, effectiviteit en rendement ver onder 
de maat is dan zegt dat voldoende. Dit 
gevoegd bij de stuwmeerproblematiek (zie 
CD/ACTUEEL van 18 augustus jl., red.) 
geeft naast herijking ook aanleiding tot 
herbezinning. De tijd dringt. Meer dan ooit 
zal de nadruk op de kwaliteit gelegd 
moeten worden," aldus de CDA
woordvoerder. 

Met name de identificatie, voorbereiding, 
begeleiding en het verdere verloop van 
projecten vormden onderwerp van Van 
Weezeis kritiek. De gang van zaken binnen 
het departement van Buitenlandse Zaken
waar Ontwikkelingssamenwerking zijn po
sitie steeds weer moet bevechten -, maar 
ook de sterk ideologische en defensieve 
positie zijn daar aanleiding toe. "Verko
kerd" denken en eigen gelijk doen de rest, 
in het bijzonder, meent Van Weezel, bij 
vele bureauhoofden die in de praktijk de 
werkelijke macht vormen en waar het voor 
de ambtelijke en politieke leiding nauwe
lijks mogelijk is, daar doorheen te breken. 

Kennis 
Nadat hij de positie van een aantal Derde 
Wereldlanden had belicht waarmee ons 
land relaties onderhoudt op het gebied van 
de ontwikkelingssamenwerking, eindigde 
Van Weezei zijn wereldreis in eigen land en 
wel in . . . Limburg. Ontwikkelingslanden 
profiteren nog steeds te weinig van in eigen 
bodem aanwezige grondstoffen zoals olie, 
aardgas en kolen. "Oorzaak hiervan is 
vaak de geringe kennis van het opsporen 
dan wel verwerken, alsmede gebrekkige 
infrastructuren. De bestaande Nederland
se kennis op dit gebied, met name op het 
terrein van steenkool en technologie maakt 
Limburg bij uitstek geschikt onderdak te 
bieden voor een op te richten VN-instituut 
voor energie en technologie," aldus Van 
Weezel, die naast specialist op het gebied 
van de ontwikkelingssamenwerking ook 
nog lid is van de Limburg-équipe van de 
CDA-Tweede Kamerfractie. 

Criteria 
Drs. Harry Aarts liet er in zijn bijdrage aan 
het debat geen twijfel over bestaan dat er in 
de nota van minister Schoo heel wat 
onvolkomenheden zitten. Ten onrechte 

door Ton Buijssoon 

Harry Aarts: BNP is onvolledig criterium. 

gaat de minister bij het bepalen van de hulp 
uit van criteria, die op zijn minst bijstelling 
heel hard nodig hebben. Zo wordt- ook in 
de nota- de mate van armoede uitgedrukt 
naar Bruto Nationaal Produkt per hoofd 
van de bevolking. Dat is een onvolledig en 
soms ook misleidend criterium, aldus Harry 
Aarts. Het geeft hooguit een gemiddelde 
over de hele bevolking aan en dus geen 
overzicht van de verdeling van inkomens 
over de groepen. De mate van armoede 
moet beschouwd worden in materiële en 
geestelijke zin. Het machtig rijke Saoedi
Arabië met een inkomen van dik 12.000 
dollar per hoofd van de bevolking kent 75 
procent analfabeten, het straatarme Sri 
Lanka moet het doen met 320 dollar per 
hoofd maar heeft maar 15 procent analfa
beten. Aarts gaf verder aan dat het vol
strekt onduidelijk is hoe nu met het zoge
naamde mensenrechtencriterium wordt 
omgesprongen. Zo zitten er in de nota nog 
veel meer zaken die volstrekt niet helder 
zijn geworden. "Het is juist de functie van 
ontwikkelingssamenwerking om te waken 
voor de ontwikkelingsdoelstellingen die het 
kabinet zich gesteld heeft. Er moet worden 
gecoördineerd en gestuurd. De greep van 
het beleid op de uitvoering moet op efficiën
te wijze aanwezig zijn. Node hebben wij in 
de nota een uitvoerige beschouwing over 
deze problematiek gemist," aldus Harry 
A arts. 

--------------·-· 
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TWEEDE KAMER 

Kantervoorzitter Dolman: ,,Aardig intermenselijk gebaar" 

Tweede Kamergebouw verrijkt met Klompé•zaal 
In de Tweede Kamer is vorige week een van de vergaderzalen van het 
kamergebouw, de zogenaamde vierde afdeling, omgedoopt tot Dr. M. A. M. 
Klompé-zaal. Dat gebeurde in aanwezigheid van dr. Klompé zelf. Het 
vernoemen van de zaal naar dit oud-kamerlid en deze oud-minister voor de 
KVP was een initiatief van het Kamerbreed Vrouwenoverleg, waarin alle 
vrouwelijke kamerleden zitten. Dit overleg had vastgesteld dat de naar 
oud-leden vernoemde zalen alle!;!e namen van mannen dragen. 

Dr. Marga Klompé was kamerlid voor de 
KVP van 1948 tot 1956, was van 1956 tot 
1963 minister voor maatschappelijk werk in 
de achtereenvolgende kabinetten Drees, 
Beel en De Quay, was van 1963 tot 1966 
opnieuw kamerlid en sloot haar loopbaan 
in de actieve politiek af als minister van 
CAM in de kabinetten Zijlstra en De Jong 
van 1966 tot 1971. In 1971 werd ze 
benoemd tot Minister van Staat. 
In zijn toespraak ter gelegenheid van de 
"inwijdingsplechtigheid" merkte kamer
voorzitter Dolman op dat al negen maal 
eerder zalen naar leden der Tweede Ka
mer zijn vernoemd die zeer lang lid zijn 
geweest en daarin bovendien een voor
aanstaande rol speelden. Is er, aldus de 
voorzitter, wel aanleiding om toen het 
Kamerbreed Vrouwenoverleg dit vroeg, de 
plaats van de vrouw in de politiek te 
belichten? 

In de toekomst niet, als het goed is, want de 
vraag naar de sexe behoort niet meer ter 
zake te doen. "Maar zo is het nog niet en zo 
is het zeker niet geweest. Vanaf 1918, toen 
het passieve vrouwenkiesrecht werd inge
voerd, heeft het vrouwen meer moeite 

· gekost in politieke functies door te dringen 
dan normaal behoort te zijn," aldus Dol
man, die daaraan toevoegde dat doordrin
gen Marga Klom pé indrukwekkend vaak is 
gelukt. 

Gemonkel 

moeten doen, het is een zegen dat zij 
bestaat." 
Dolman besloot met op te merken dat het 
vertrek dat nu Klompézaal heet het vertrek 
is waar de PvdA-fractie besloot dat het 
laatste kabinet-Drees moest vallen. In de 
eerste vergadering van dat laatste kabinet, 
twee jaar daarvoor, waren er bloemen voor 
de eerste vrouwelijke minister. Bloemen 
die, naar men zegt, de aartszuinige Drees 
uit eigen zak heeft betaald . . . 

Mevrouw Klompé toonde zich bijzonder 
erkentelijk dat een van de zalen in het 
gebouw waar ze lange jaren vertoefde naar 
haar vernoemd is. Dat ze erin geslaagd 
was "door te dringen" in de Tweede 
Kamer, is niet juist, omdat mevrouw Klom
pé indertijd het lidmaatschap helemaal niet 
wilde. Maar, zo zei ze: "Voor zover ik in de 
politiek goed werk heb gedaan, is dat niet 
mijn verdienste. Ik had nu eenmaal van de 
Schepper nogal wat gaven meegekregen. 

Het zou slecht zijn geweest om ze niet te 
gebruiken. Ik heb mij in alle functies be
schouwd als de serviteur van mijn volk en 
daarom heb ik ook mijn ziel in dit werk 
gelegd, zoals - volgens u - mijn illustere 
voorgangers dit hebben gedaan." <1111 

Ton Huijssoon 

"Vrouwen als zij die doordringen, die 
functies ambiëren, die eisen stellen, riske
ren het verwijt tantes te zijn met haar op de 
tanden. Strijd tegen achterstand maakt 
dergelijk gemonkel onvermijdelijk." De ka
mervoorzitter die de bijeenkomst als "aar
dig intermenselijk gebaar" betitelde, voeg
de daaraan wel toe dat het een gebaar is 
"jegens iemand, die met Gods hulp, we
zenlijke waarden van de mens heeft bevor
derd. De vrouw van bijvoorbeeld de Alge
mene Bijstandswet. Het is droevig dat 
honderdduizenden een beroep op die wet 

Mejuffrouw Klompé en kamervoorzitter Dolman tijdens de inwijdingsplechtigheid van de 
Klompé-zaa/. Foto: Bert Verhoeft 
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OPINIE 

Belangrijke criteria bij bepalen ontwikkelingshulp: 

Mensenrechten en sociaal-economisch beleid 
Minister Schoo van Ontwikkelingshulp heeft deze week in de Tweede 
Kamer nogal wat kritiek te verduren gekregen over haar zogenaamde 
Herijkingsnota (zie ook de fractierubriek). CDA-woordvoerder drs. H. J. B. 
Aarts legt in deze bijdrage uit, !waarom ook de CDA-fractie tot de critici 
moest behoren. 
Deze week heeft de Commissie Ontwikke
lingssamenwerking uit de Tweede Kamer 
een gehele dag gewijd aan de Nota" fierij
king Bilaterale Hulp" van minister Schoo. 
Dit bood een uitstekende gelegenheid om 
op dit voor ons belangrijke beleidstatrein 
de visie van het CDA naar voren te brengen 
en het beleid te trachten bij te sturen. 
Een belangrijke vraag is welke criteria 
eigenlijk moeten worden aangelegd om 
landen in aanmerking te laten komen voor 
onze hulp. Natuurlijk telt daarbij zwaar het 
inkomen per hoofd van de bevolking in het 
betrokken ontwikkelingsland, maar wij 
hebben er moeite mee om daarvan klakke
loos uit te gaan. Immers een statistisch 
cijfer van het Bruto Nationaal Produkt ;zegt 
lang niet alles over de mate waarin een 
land onderontwikkeld is en of de kans 
bestaat onze hulp daar goed te besteden. 
Zo'n cijfer zegt nl. niets over de verdeling 
van het inkomen over bevolkingsgroepen 
en regio's. Bovendien geeft het geen dui
delijke indicatie omtrent b.v. de alfabetise
ringgraad, kindersterfte, gezondhei<ilssi
tuatie, urbanisatiegraad en werkeloosheid. 
De mate van armoede moet als norm in de 
brede zin worden genomen en niet al,een 
worden gerelateerd aan het BNP-cijfer. 
En misschien nog belangrijker criterium is 
het sociaal-economisch beleid dat door het 
hulp-ontvangende land wordt gevoerd. 
Een politiek van economische groei is 
prima, maar dan moet de daardoor ontsta
ne welvaartstoaname ook ten goede ko
men aan de gehele bevolking. Met bijzon
dere aandacht voor de kwetsbare groepen, 
de echte armen. 
Ook de mensenrechten moeten in de 
beschouwingen worden betrokken, zowel 
de politieke als de sociaal-economische. 
Hoe moeilijk ook, het beleid dat op dit 
gebied door het ontwikkelingsland wordt 
gevoerd moet in de dialoog met dat land 
worden betrokken en moet invloed hebben 
op de landenkeuze en de inhoud var de 
ontwikkelingsrelatie. 
Wij hebben er voor gepleit om alle criteria 
en overwegingen voor landskeuze in sa
menhang te bezien en na afweging tot 
besluitvorming terzake te komen. 

het schrappen van het laatste Zuid
Amerikaanse land (Colombia) van de lijst 
van concentratielanden. Daardoor worden 
onze bilaterale ontwikkelingsrelaties met 
het hele Latijn-Amerikaanse continent tot 
een minimum teruggebracht. En dat in een 
tijd dat er politiek en economisch zo veel te 
doen is in dat werelddeel en dat de 
oriëntatie van Europa op Zuid-Amerika zal 
worden versterkt door de toetreding van 
Spanje en Portugal tot de EG. Europa heeft 
sterke historische, cultureel-religieuze 
banden met dat gebied, meer dan met welk 
ander deel van de wereld. Daarom hebben 
wij een voorstel ingediend om de Andes
regio (Peru, Colombia, Bolivia en Ecuador) 
als concentratie-regio op te nemen in het 
plattelandsontwikkelingsprogramma. 

Slachtoffers 
Wij hebben tevens ervoor gepleit om de 
bestaande programma's, gericht op onder
steuning van democratiseringsprocessen, 

rechtsbijstand en hulp aan slachtoffers van 
mensenrechtenschendingen (denk aan 
Chili, Philippijnen, Zuid-Afrika, Uruguay) te 
handhaven. 
Tenslotte hebben wij gewezen op de gevol
gen van het beleid van uitbesteding en 
delegatie, dat door de minister wordt voor
gestaan van de functie van het departe
ment. Wij steunen in beginsel een beleid 
dat zoveel mogelijk andere departemen
ten, commerciële en niet-commerciële par
ticuliere organisaties bij de uitvoering van 
het beleid inschakelt. Wel zullen heel 
uitdrukkelijk duidelijke voorwaarden moe
ten worden gesteld en zal men zich moeten 
bezinnen op de rol van het ministerie in de 
nieuwe situatie. De tegenhanger van uitbe
steding is versterking van de sturende en 
coördinerende rol van het departement. De 
greep van het beleid op de uitvoering is 
moeilijker wanneer in grotere mate derden 
worden ingeschakeld. De rechtvaardiging 
van het .bestaan van het ministerie is juist 
gelegen in de functie van bewaker van de 
ontwikkelingsdoelstellingen van het kabi
net. Van daaruit moet worden gestuurd en 
gestimuleerd, zo niet dan zullen vakbelan
gen en detailvisies gaan overheersen. ~ 

Harry Aarts 

C:irote bezwaren hebben wij geuit tegen Voorkomen dat ontwikkelingslanden het slachtoffer worden van onze economische malaise. 
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WEEKBOEK 

Donderdag 23 augustus 1984 
We vertrekken op een historisch moment 
Vandaag is het 45 jaar geleden, dat Hitier 
en Molotov voor Duitsland en Rusland een 
niet-aanvalsverdrag sloten. Sinds kort is 
Molotov weer lid van de Communistische 
Partij. Ik denk niet dat we hem in Moskou 
zullen ontmoeten. 

Op Schiphol worden we uitgeleide gedaan 
door Georgi Lukin, die de vanwege vakan
tie afwezige Sovjet ambassadeur in Neder
land, Viktor Beletski, vervangt. Lu kin wenst 
ons een goed en een onbevooroordeeld 
werkbezoek. Onze CDA-delegatie, onder 
leiding van partijvoorzitter Bukman, voor
zitter van de commissie Buitenland, 
Schmelzer en zijn vrouw Daphne, buiten
landadviseur Teunissen en ikzelf beginnen 
aan een degelijk voorbereid werkbezoek. 
Om half negen plaatselijke tijd 's avonds 
arriveren we in Moskou. We worden ont
vangen door onze gastheren en vertegen
woordigers van de Nederlandse ambassa
de. Zonder enige moeite en formaliteiten 
passeren we de gebruikelijke barrières. De 
heer E. K. Silin, plaatsvervangend voorzit
ter van het Sowjet Comité voor de Europe
se veiligheid en samenwerking verwelkomt 
ons met cognac. Het program wordt be
kendgemaakt en ziet er boeiend uit. 

Vrijdag 24 augustus 1984 
Laat naar bed, niet kunnen slapen -zoals 
gebruikelijk- vroeg op. Met de delegatie en 
onze begeleiders Russisch ontbijt gebruikt. 
Normaal ontbijt ik zeer zelden. Bijzonder 
roggebrood en smakelijke vleeswaren. De 
delegatie vertrekt met twee auto's naar het 
SowjetComité voor de Europese veiligheid 
en samenwerking voor een eerste werk
overleg. 
Het ochtendoverleg in het Comité wordt 
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Het befaamde Rode 
Plein van de 
Russische 
hoofdstad. 

door vice-voorzitter E. K. Silin ingeleid en 
vervolgd door een reactie van Bukman. 
Tegen mijn verwachting in, begint Bukman 
al vrij snel over het Verdrag van Helsinki en 
de mensenrechten. Uit de zeer open dis
cussie blijkt dat de Russen onder mensen
rechten, "sociale rechten" zoals recht op 
een huis, werk, scholing, gratis gezond
heidszorg enz. verstaan, terwijl wij er de 
politieke mensenrechten tevens onder ver
staan. 
Na de lunch praten wij met I. A. Kwitsinskij 
en generaal I. W. Lebedev, die beiden 
namens de Sowjet regering twee jaar in 
Genève onderhandelen met Paul Nitze, als 
vertegenwoordiger van de VS-regering om 
tot een ontwapeningsakkoord te komen. 
Bukman leidt in en de anderen vullen en 
vallen aan. Kwitsinskij reageert fel en knap, 
en ooghoekt naar generaal Lebedev, zijn 
politieke baas. Lebedev geeft hem alle 
ruimte. 
l !jdens dit overleg volg ik Kwitsiriskij 
scherp. Hij schaakt, pokert en acteert 
tegelijkertijd. Een buitengewoon intelligen
te man, die veel studie heeft gemaakt van 
de problemen waarover hij praat en de 
achtergrond blijkt te kennen van zijn ge
sprekspartners. 
Een imponerende en waardevolle ontmoe
ting. Kwitsinskij en Lebedev brachten een 
duidelijke boodschap over. De bedoeling 
ervan zullen we overbrengen. Op zo'n 
moment merk je, dat ons verblijf in de 
Sowjet-Unie meer is dan een bezoek. Na 
een gesprek lopen we over het Rode Plein. 
Een dronken Moskoviet wordt vriendelijk 
door een agent op een zebra gezet. 
Om middernacht naar Leningrad per 
nachttrein. Op het station heerst de sfeer 
van de film "Dr. Zivago". Stoom, geur van 
met turf gestookte kacheltjes in de trein, 
honderden reizenden mensen, die zwij
gen. 

Samen met Piet Bukman deel ik een 
slaapcabine. We praten over wie boven 
slaapt (ik, Piet heeft hoogtevrees). Haagse 
zaken en vandaag doorgenomen; we ge
bruiken een kop thee. Piet slaapt in een 
pyjama met wit en bruine strepen. 

Zaterdag 25 augustus 1984 
Mevrouw Schmelzer krijgt bij aankomst in 
Leningrad drie rode anjers. Waarom krij
gen wij geen anjers? Blijkbaar is er ook hier 
geen klasseloze maatschappij. Alles ver
loopt perfect. We verblijven in het moderne 
Pulkovskaya, gebouwd door de Finnen en 
voorzien van gemakken. 
Dancing, bar, winkels, sauna, schoon
heidssalon etc. Na een douche en een 
schoon overhemd bekijken we Leningrad. 
Gesticht door tsaar Peter de Grote die in 
Zaandam z'n opleiding kreeg en Neder
landse architecten deze stad liet ontwer
pen. Een Russische stad met grachten! 
Imponerend zijn de grote pleinen, ruime 
boulevards, de vrijwel niet meer in gebruik 
zijnde kerken en de onmetelijke paleizen. 
Tot aan 1861 waren de Russen feitelijk de 
persoonlijke lijfeigenen van de tsaar. Die 
werden tot die tijd dan ook massaal ingezet 
om weelderige paleizen te bouwen. Als je 
dit ziet verbaast het niet dat in Leningrad in 
1917 de revolutie uitbrak. In het Winterpa
leis, dat tsaar Nicelaas 11 met z'n gezin na 
een opstandje voor z'n paleis in 1905 
voorgoed verliet, bezichtigen we enkele 
van de honderden zalen en ruimten. Veel 
kostbaarheden en tierelantijnen. Overdaad 
schaadt. Gelukkig kenden onze Oranjes dit 
spreekwoord. In de Hermitage bezichtigen 
we de grootste Rembrandtcollectie buiten 
Nederland, voornamelijk verzameld door 
onze Koning Willem 11 en na z'n overlijden, 
omdat hij bij z'n Russische zwager de tsaar 
zwaar in het krijt stond, ter vereffening naar 
Rusland gezonden. Ze hangen er niet 
goed. De lichtinval verminkt veel van de 
Rembrandt's. 
Na afloop van de avondmaaltijd duiken Piet 
en ik de donkere en lawaaierige ruimte van 
de hoteldisco in. Een uitstekende omge
ving om een aantal zaken voor de komen
de week door te nemen. 
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Zondag 26 augustus 1984 
In dit immens grote land heeft het christen
dom herkenbare sporen achtergelaten. 
Kerken die zowel van buiten als van binnen 
een niet te evenaren schoonheid hebben. 
Onze delegatie gaat naar de lsaäckerk. In 
de vorige eeuw gebouwd en ongenaak
baar gemaakt door de bijzondere schilde
ringen, verschillende soorten marmer, 
bladgoud en zuilen van halve edelsteen. 
Vreemd te weten dat de recente restauratie 
van de kerk, waaronder de bijbelse schilde
ringen op een perfecte wijze zijn uitgevoerd 
door mensen die wellicht het bestaan van 
God loochenen. 
Buiten Leningrad bezoeken wij het paleis 
van tsaar Peter de Grote. Het met veel 
bladgoud uitgedoste paleis is oogverblin
dend. Het paleis en de tuinen zijn gevuld 
met duizenden toeristen, dagjesmensen 
en paraderende militairen.ln de tuinen is er 
de muziek van strijkjes en blaaskapellen. 
Naar mijn gevoel was ik een moment in de 
jaren twintig van deze eeuw. 
Voordat wij per nachttrein terugkeren naar 
Moskou wonen wij een voorstelling bij van 
de Krasnoyarsk Dance Company uit Sibe
rië. Perfect uitgevoerde volksdansen. 
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ontmoeting met Kwitsinskij en generaal Lebedev. 

Maandag 27 augustus 1984 
Iedereen, zelfs onze beide doorgewinterde 
Russische begeleiders hebben in de trein 
een koude nacht doorgebracht. In de 
afgelopen nacht is de keuken van het hotel 
compleet uitgebrand. Dat betekent dat we 
de rest van ons verblijf in Moskou elders 
zullen moeten eten. 
Vanochtend praten we met prof. Jakowlev, 
directeur van het Instituut voor Wereldeco
nomie en internationale betrekkingen van 
de Academie van Wetenschappen. Jakow
lev is lid van de opperste Sowjet, was 1 0 
jaar ambassadeur in Canada en propagan
daleider van de Communistische Partij. 
Jakowlew laat zich vergezellen van z'n 
complete staf. Niet onwaarschijnlijk is, dat 
via de interne tam-tam was doorgegeven, 
dat vanuit de CDA-delegatie pittige en zeer 
openhartige vragen worden gesteld. Tij
dens deze besprekingen leidt Bukman in. 
Hij ontvouwt de paraplu waaronder de 
delegatieleden kunnen opereren. Na de 
bespreking klapt hij op diplomatieke wijze 
de paraplu' in, resumeert, is open, inne
mend en laat een duidelijke christen
democratische boodschap achter. Tijdens 
de besprekingen bloeit Schmelzer op. Een 

politicus met een eigen en plezierige stijl 
die dit combineert met tact en grote kennis 
van zaken. reunissen is echt de professor. 
Hij weet veel en hij vraagt veel en hij maakt 
indruk. 
Het is opvallend dat na afloop van een 
openhartige discussie waarin beide partij
en van mening blijven verschillen aan ons 
wordt gevraagd om de komende dagen 
nog eens langs te komen. Zullen we doen. 
Met Jakowlev praten we over Europa, 
China, de kernbewapening en Reagan. 
's Middags zijn we te gast bij de voorzitter . 
van een der twee huizen in de Opperste 
Sowjet A. E. Woss, die tevens lid van het 
Centraal Comité is. · 
De ontmoeting is in het Kremlin. Een 
plezierige verrassing is, dat ook Karpov, 
Sowjet-ambassadeur in Algemene Dienst 
en voor zijn land onderhandelaar bij de 
SALT-besprekingen, aanwezig is. Ook hier 
wordt gesproken over mensenrechten. Zo
wel Bukman als Schmelzer blijven onze 
bezorgdheid over de mensenrechten in de 
Sowjet-Unie in context met de Helsinki 
akkoorden benadrukken. 
Het nut van al deze gesprekken is, dat de 

(vervolg op pagina 14) 
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Russen toch iets meer van ons begrijpen 
en wij ook van hen. Jammer dat Tsjernenko 
en Reagan elkaar nog niet ontmoet heb
ben. 
Na deze bespreking in het Kremlin gaan 
Piet en ik tegen de zin van onze begelei
ders onze eigen weg. 
De overige leden van de delegatie zullen 
een Russisch Orthodoxe kerkdienst bijwo
nen. Afgesproken is, dat wij elkaar op een 
bepaald tijdstip voor het avondeten zullen 
treffen. Om negen uur zijn wij beiden terug. 
Opgeluchte gezichten. Piet en ik hebben 
een aantal opmerkelijke momenten en een 
onvergetelijke ervaring achter de rug. Een 
welbestede dag. 

Dinsdag 28 augustus 1984 
Vandaag wordt gesproken met Academi
cus Arbatow, directeur van het Instituut vah 
de VS en Canada en lid van de Opperste 
Sowjet, tevens lid van het Centraal Comité 
van de Communistische Partij. Ho.:>fdmoot 
van het gesprek is de militarisering van de 
ruimte en het wantrouwen tussen de VS en 
SU. Arbatow laat onomwonden weten, dat 
een militarisering van de ruimte door de VS 
beantwoord zal worden door de SU. Het 
gebrek aan vertrouwen tussen de VS en de 
SU blijkt uit de geraaktheid over "de 
aankondiging van een atoomaanval op de 
SU", door president Reagan tijdens een 
radio-test opname. Bijna elke Sowjet
autoriteit kondigt aan, dat de Amerikaanse 
bevolking binnenkort ook met een vergelijk
bare situatie rekening moet houden. 
Het wantrouwen jegens de VS groeit. Op 
het congres van de Republikeinse Partij 
heeft Reagan aangekondigd dat de VS het 
militaire en economische overwicht in de 
wereld moet behouden. Dergelijke uitlatin
gen voeden het wantrouwen van de Rus
sen. Ook Reagan's uitlating dat de grenzen 
in Europa niet onveranderlijk zijn. Al deze 
verbale en wellicht electorale uitingen van 
VS-zijde belasten de ontspanning tus
sen Oost en West en vertragen een toena
dering die tot onderhandelingen moet lei
den met maanden. 
Reagan is een president, die de SU in de 
kaart speelt omdat West-Europa zich voor 
het eerst sinds Wereldoorlog 11 ervan 
bewust is, dat de veiligheid van de VS niet 
synoniem is met de veiligheid van Europa. 
Je merkt aan veel zaken dat het nationale 
en internationale zelfbewustzijn van de 
Russen groeit. Het is een land en een 
bevolking die we zeer serieus moeten 
nemen. 

Woensdag 29 augustus 1984 
Op audiëntie bij Aartsbisschop lov van de 
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Russisch Orthodoxe kerk. Wij vragen 
waarom de Russisch Orthodoxe kerk de 
Wereldraad van Kerken een uitspraak 
heeft ontlokt die de Russische aanwezig
heid in Afghanistan rechtvaardigt. Ant
woord: het betreft hier humanitaire hulp 
aan een buurland, waarmee de SU goeie 
betrekkingen onderhoud. Wij geven aan, 

, dat onze partij wil luisteren naar het spre
, ken van de kerken. Antwoord: de Russi

sche staat streeft naar vrede. Dat willen wij 
ook. Daarom steunen wij de staat. · 
Het aantal gelovigen in de SU groeit? 
Aartsbisschop lov kan dat niet bevestigen 
omdat het aantal gelovigen in de SU niet 
wordt geregistreerd. 
Nadien is er een werklunch in het gasten
paleis van het Centraal Comité van de 
Communistische Partij. De tsaren wisten 
zich met ruime en fraaie zaken te omrin
gen, hun opvolgers ook. Ik begrijp dit niet. 
In de loop van de avond proberen Piet en ik 
een kennis van Rabbijn Sostendorp te 
bezoeken. Er is kennelijk niemand thuis. 

Donderdag 30 augustus 1984 
Prof. Teunissen praat vandaag met een 
tweetal collega's die wij eerder al hadden 
ontmoet. 
Hij komt met waardevolle informatie terug. 
De overige leden van de delegatie gaan 
naar Zagorsk, waar in een schitterend 
klooster het hoofdkwartier van de Russisch 
Orthodoxe kerk is gevestigd. We voeren 
een gesprek met Aartsbisschop Pitirim. In 
het klooster worden de geestelijken van de 
Russisch Orthodoxe kerk opgeleid. Op dit 
moment zijn er 550 studenten. Het aantal 
aanmeldingen was aanzienlijk meer. De 

kerk doet niet aan kritiek op de staat en 
omgekeerd bemoeit de staat zich niet 
met de inhoud van de opleidingen van de 
Russisch Orthodoxe kerk. 
Voordat we afreizen is een gesprek in het 
gebouw van het Centraal Comité van de 
Communistische Partij waar uiteen gezet 
wordt hoe het buitenlands beleid vanuit het 
apparaat van het Centraal Comité wordt 
voorbereid. Ook hier blijkt dat men het 
contact met buitenlandse delegaties nodig 
heeft om de politieke opstelling van Europa 
en de VS beter te leren begrijpen. 
Ons bezoek is zinvol geweest, zowel voor 
onszelf als voor de Russen. Indien je wilt 
bijdragen aan het bereiken van de vrede is 
het nodig dat je anderen jouw standpunt 
duidelijk maakt en jij hen ook leert te 
begrijpen. De Europese christen democra
ten kunnen in dit opzicht een kardinale rol 
tussen Oost en West vervullen. De Europe
se Volkspartij dient terzake uit zijn winter
slaap te komen. 
Grote verrassing voor ons was dat wij bij 
alle overleg dat gevoerd is, de problema
tiek van de mensenrechten in alle open
heid aan de orde konden stellen. Geen 
kwaad weglopende Russen als je dit pro
bleem aansnijdt. Dat de Russen op dit punt 
gevoelig zijn wisten we. De aanhoudende 
Westerse bezorgdheid over de situatie van 
de mensenrechten in Rusland heeft de 
Russen van een negerende tot een reage
rende houding gebracht. Er verandert iets 
in de Russische samenleving. Wij konden 
activiteiten verrichten en onderwerpen 
aansnijden die tien of vijftien jaar geleden 
niet mogelijk waren. Zoals elke samenle
ving verandert ook de Russische. Stap 
voor stap in de goede richting. .,. 

Een onbevangen gesprek met vice-voorzitter E. K. Si/in van het Comité voor de Europese 
Veiligheid en Samenwerking. 
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Het voortgezet basisonderwijs ter discussie 

Ook onderwijs is ~neer dan brood alleen 
Het is een goede CDA-folklore dat veel zaken gepokt en gemazeld aan de 
basis van de partij ontspruiten en klaar en helder door praktijkmensen uit 

de doeken worden gedaan. Op die manier kan eenzelfde grote 
problematiek op legale en volkomen sportieve wijze op verschillende 

manieren belicht worden. Dat is het geval met twee rapporten die binnen 
het CDA verschenen zijn. Deze week werd gepresenteerd de nieuwe 

brochure aangaande het Voortgezet Basisonderwijs voor 12- tot 15-jarigen 
van een landelijke werkgroep van CDA-betrokkenen met als titel "Over 
talenten gesproken". Het is een reactie" vanuit het veld" op het rapport 
over dezelfde materie van het Wetenschappelijk Instituut voor het CDA 

"Samen Verder". Beide rapporten zijn een ieder binnen en buiten het CDA 
van harte aanbevolen. 

Het gebeurt immers niet elke dag dat wij op 
legale en volkomen sportieve wijze twee 
verschillende belichtingen van eenzelfde 
grote problematiek naar voren brengen. 
Het is bovendien goede CDA-folklore, dat 
veel zaken ook gepokt en gemazeld aan de 
basis van de partij ontspruiten en klaar en 
helder door praktijkmensen uit de doeken 
worden gedaan. Het is niet per se nodig om 
het eens te zijn met een van de twee 
"polen" in deze pennenstrijd. Maar toch 
kan men meegesleept worden in de maat
schappelijk zo belangrijke discussie voor 
de huidige christen-democratie over doel 
en streven van het onderwijs aan onze 
oudere jeugd. Zoals Deetman het eens 
uitdrukte, het onderwijs van 4-12 jarigen en 
dat aan hen die goed en wel de 15 
gepasseerd zijn, daar zijn we het wel over 
eens of daar worden we het na enig 
gehakketak wel over eens ... maar nu nog 
die sluitsteen, dat ontbrekènde deel. Als 
over het ontbrekende deel in de Deltawer
ken, de Oosterschelde, zo is men ook hier 
over het laatste "zeegat" het meeste 
verdeeld. 

Veranderingen 
Belangrijk is het om te weten, dat het 
onderwijs richting jaar 2000 belangrijke 
veranderingen zal moeten ondergaan. 
Juist voor de betrokkenen in bovenge
noemde leeftijdsfase van 12 jaar en ouder. · 
Grote technologische en maatschappelijke 
veranderingen vragen, nee eisen, dat. 
Daar is een ieder het over eens. Alleen hoe 
komen we van het huidige Mammoet
bouwwerk met al z'n onvolkomenhe
den . . . maar ook verworvenheden en 
goede kanten, naar een zo goed mogelijk 
gebouw van laat ons zeggen over 20 à 30 

bijlappen van gaten en of totale sloop en 
,nieuwbouw van grote delen van dat onder
wijsgebouw en de mate waarin het veld, 
ouders, leerlingen en vooral de leraren in 
de frontlinie dat kunnen slikken, verwerken 
en er enthousiast voor kunnen worden ... 
ziedaar in een paar regels de spanning die 
tussen de uitwerking van standpunten in 
beide brochures te constateren valt. 

En dan meer nog dan dat: wat hebben we 
uiteindelijk voor met de opvoeding, ook en 
vooral via die school. Moeten het in de 
eerste plaats mondige en weerbare men
sen zijn, moeten het goede democraten 
worden, of handige knutselaars en variabel 
werk aankunnende arbeidskrachten. In 
"Samen Verder" vindt men iets meer, in 
"Over talenten gesproken" komt het in 
ieder geval veel duidelijker uit de verf: het 
Evangelie moet en zal richtsnoer blijven. 
CDA-visie op onderwijs, zo vindt äeze 
werkgroep-uit-het-dagelijks-veld, moet 
een bijbelse visie zijn. Weest daarin weer
baar, protestants-christelijke en rooms
katholieke onderwijs-betrokkenen. Het 

gaat om grote waarden naast die belangrij
ke mensgerichte vragen. We staan op een 
kruispunt van beslissingen. 
Goed dient men zich te realiseren dat de 
werkgroep nogal wat overhoop haalt. Onze 
minister en ook de ambtenaren ten depar
temante zullen zich ongetwijfeld in genuan
ceerde en licht anders gestemde toonaard 
over bepaalde zaken in deze brochure 
uitlaten. Zoals het inperken van experi
menten "middenschool" en geïntegreerd 
onderwijs tot 15 jaar in het algemeen. Er 
wordt veel met onderwijsterminologie ge
gooid, maar in deze brochure blijft het 
binnen de perken van het leesbare ook 
voor niet alledaags ingewijden . . . maar 
wie is bij onderwijs niet betrokken. "Neem 
op en lees" werd aan ons aller kerkvader 
Augustinus reeds vermaand . . . door een 
of ander schoolkind, hij wist niet eens wie. 
Het ging om een stem van meer dan brood 
alleen. Zoals ik al opmerkte zal een pittig 
stuk discussie binnen onze partij blijven 
doorgaan. De "krenten en rozijnen" van de 
vergelijking der brochures en de argumen
ten in de voortgaande discussie zullen we 
in deze kolommen van ons blad niet 
onbehandeld laten. Nogmaals, het is aan
bevelenswaardig zelf kennis te nemen en 
eigen te maken. <1111 

Jan van den Assem 
Het rapport "Samen Verder"" van een commissie van 
het WilCDA is te bestellen door overschrijving van f 8,
op giro 927682 van het CDA-secretariaat, Dr. Kuyper- · 
straat 5, 2514 BA Den Haag. 
Het rapport "Over talenten gesproken" is, zo lang de 
voorraad strekt, verkrijgbaar tegen vergoeding van de 
verzendkosten à f 2,50 die na ontvangst betaald kan 
worden. Bestellingen zenden aan de landelijke werk
groep CDA-onderwijsbetrokkenen, Beemdgras 32, 
2804 NT Gouda. 

jaar. De mate van ombouw, restauratie, Vernieuwingen in het onderwijs: Evangelie moet richtsnoer blijven. 
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BESTUURSFORUM 
maandblad voor christen-democratische gemeente- en provinciepolitiek 

Bestuursforum wordt uitgegeven door de Vereni
ging van christen-democratische gemeente- en 
provinciebestuurders, in samenwerking met het 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. De 
abonnementsprijs bedraagt f 34,- per jaar ( 11 
nummers). 
Bel of schrijf voor meer informatie naar H. G. 
Cloudt, CDA-Bestuurdersvereniging, Dr. Kuyper
straat 5, 2514 BA Den Haag, tel. 070-924021. 
In het zomernummer onder meer: 

racisme en lokaal bestuur 
vrije tijd en openlucht-recreatie 
kabel en omroep na de Medianota 
herindeling van gemeenten 
privatisering 
"bouwen werkt" 

Abonneer u OJ-1 "Christen " 
DemocratischeVerkenningen. 

Christen Democratische Verkenningen publiceert: 
o over christen-dernocrJtische utlgangspunten en de doorwerking daarvdn nddr het Jduele politieke beleid 
o over de verhouding tot de kerken en tot lllddtschdppelijke organisaties 
o over de mternationdle contacten 
o over Je eigen positie van Je christen-democratie, zoJis die is en behoort te zijn 
in het politieke krachtenveld in ons land. 
Het toetst op gelegen en ongelegen momenten het politieke hJndelen Vdn het CDA Jan zijn uitgJngspunten. 

De abonnementsprijs bedraagt f 50,- per jaar. Een jongerenabonnemcnt kost f 40,- (tot 30 jaar). 

In het zomernummer aandacht aan kerk en politiek: vertegenwoordigers van kerk en politiek gaan in op elkaars 
wederzijdse verwachtingen. 2H bijdragen, o.a. van mgr. Bär, Bcrkhout. Buijsert, Dorenbos, Goddijn, De 
Groot, Heerma, Klompé, Van Montfrans-Hartman, Nagcl-Cornelissen, Noordegraaf 

Bel of schrijf voor meer informatie: Wetenschappelijk Instituut voor het CDA, Antwoordnummer 1904, 
2500 WB Den Haag. Telefoon 070-924021. 



PARTIJNIEUWS 

Model-draaiboek 
CDA-afdelingen 
Deze week hebben alle secretarissen van 
de gemeentelijke CDA-afdelingen een zgn. 
model-draaiboek seizoen 1984/1985 toe
gezonden gekregen. Dit draaiboek behan
delt o.a.: het functioneren van de afdeling; 
de partijpolitieke discussie; het Intercultu
reel Beraad; jongeren en vrouwen in de 
partij; het ledencontactblad etc. etc. Ook is 
een paragraaf opgenomen over ledenwer
ving en een activiteitenschema 1984/1985. 
Het draaiboek is voorts voorzien van een 
aantal bijlagen met o.a. adressen van vor
mingswerkconsulenten en kamerkring
campagneteams. Het is van belang dat 
elke plaatselijke afdelingssecretaris zo'n 
draaiboek in zijn/haar bezit heeft. Voor 
meerdere exemplaren kan contact opge
nomen worden met het CDA-secretariaat, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag, tel. 
070-924461. 

PARTIJ 
_NIEUWS 
Ledenvergadering 
CDA-Zuid-Holland 
Op woensdag 3 oktober houdt de Provin
ciale Afdeling CDA-Zuid~Holland haar alge
mene ledenvergadering te 20.00 uur in het 
Provinciehuis te Den Haag. 
Op de agenda staan o.a.: 
- financieel jaarverslag 1983 
- verantwoording namens de fractie door 

de fractievoorzitter 
- toespraak drs. W. AaJbers, gedeputeer

de Zuid-Holland over de grote-steden
problematiek. 

Studieconferenties Wetenschappelijk Instituut 

Crisis en Verzorgingsstaat 
Het Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA organiseert op zaterdag 20 oktober 
a.s. een studieconferentie over het the
ma "Crisis en verzorgingsstaat". Daar
bij zal het rapport van het instituut 
"Werkloosheid en de crisis in onze 
samenleving" aan de orde komen. Deze 
conferentie wordt gehouden in het 
Berghotel, Utrechtseweg 225 te Amers
foort (op 5 min. loopafstand van het 
station) van 10.00-16.00 uur. 

De conterentie strekt ertoe de CDA-visie 
op de onderlinge samenhang van econo
mische, culturele en politieke knelpunten in 
de verzorgingsstaat te verdiepen. Daar
naast wordt beoogd een bijdrage te leveren 
aan de christen-democratische strategie 
voor vernieuwingen binnen ons maat
schappelijk bestel. In dat kader kan even
eens gewezen worden op de discussie 
binnen het CDA over het rapport "Van 
verzorgingsstaat naar verzorgingsmaat
schappij", die zal uitmonden in de behan
deling door de Partijraad op 15 december 
1984. 

Sprekers 
Sprekers zullen o.a. zijn: 
Prof. dr. A. C. Zijderveld (Katholieke Hoge-
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school Tilburg) en prof. dr. J. Klapwijk 
(V. U.) over sociologische en staatkundige 
aspecten. 
F. L. van den Brand (lid hoofddirectie 
Philips), drs. G. H. Terpstra (secretaris 
C.N.V.) en prof. dr. W. Albeda (R.U. 
Limburg) over "arbeid en arbeidsverde
ling". 
Prof. dr. G. P. A. Braam (T.H. Twente), 
mevr. mr. H. A. Strijd-Groenewegen (ge
dep. Gelderland) en drs. H. H. F. Wijffels 
(dir. W.I.) over "zorg en verzorging in de 
samenleving". 

Opgave 
Het aantal deelnemers is beperkt tot 100. 
Aanmelding tot deelname kan telefonisch 
geschieden: 070-92.40.21 (mevr. T. lvens) 
of schriftelijk aan het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. De inschrijftermijn sluit 
op 1 0 oktober. Van de deelnemers wordt 
een tegemoetkoming in de kosten ge
vraagd van f 37,50, aan de zaal te vol
doen. In de prijs zijn opgenomen de toe
zending van de stukken vooraf, maaltijd en 
consumpties en toezending van een ver
slag achteraf. <1111 

In memoriam 
H.A. J. Verberk 
Op 24 augustus jl. is overleden 
het oud-KVP Tweede Kamer
lid H. A. J. Verberk. De heer 
Verberk werd op 23 juli 1907 in 
Den Bosch geboren en was 
burgemeester van Didam van 
1953 tot 1962. In de periode 
1956-1959 maakte hij deel uit 
van de KVP Tweede Kamer
fractie. 
Daarnaast was de heer Ver
berk actief in het Gelderse 
onder meer als wethouder 
Volkshuisvesting van de ge
meente Arnhem, lid van Pro
vinciale Staten en lid Gedepu
teerde Staten in Gelderland. 

20 en 27 september 

Energiebeleid 
In september organiseert het Wetenschap
pelijk Instituut voor het CDA twee studie
conferenties over het energiebeleid. Ter 
bespreking staan het rapport "Vernieu
wend energiebeheer", dat het instituut in 
het voorjaar uitbracht en het rapport van 
het CDJA "Nederland energie-eiland?" 

De studieconferenties worden gehouden 
op 20 en 27 september in Zwolle en 
's-Hertogenbosch. 

Sprekers zijn o.a. drs. A. M. Oostlander 
{directeur W.I.), prof. ir. B. Krol (voorzitter 
commissie "Energiebeheer), Johan ·.de 
Boer (commissie Energiebeleid CDJA), 
prof. dr. Th. van de Klundert {lid Stuurgroep 
BMD). 

Opgave 
Kosten bedragen t 28,50 per deelnemer. 
Opgave bij mevr. T. lvens, Wetenschappe
lijk Instituut voor het CDA, Dr. Kuyperstraat 
5, 2514 BA Den Haag, tel. 070-924021. 

17 



KADER- EN VORMINGSWERK 

Stichting Kader- en Vormingswerk Cursus politieke 
Kadercursus voor bestuurs-en raadsleden training in Brakel 
Komend najaar organiseert de Stichting 
Ka,der- en Vormingswerk CDA
kadercursussen in Den Haag, Utrecht, 
Enschede, Eindhoven en Zaandam. De 
kadercursus is bedoeld voor kaderleden 
van de partij - afdelingsbestuursleden en 
raadsleden - voor mensen die gewoon 
meer van het CDA en de politiek willen 
weten en voor hen die in de partij wat willen 
gaan doen en zich willen oriënteren. Hij 
omvat 5 dagen. 

De cursus in Den Haag wordt gegeven op 5 
woensdagen van 09.45-16.15 uur, 19 sep
tember, 3, 10 en 17 oktober en 7 novem
ber. 
De cursus in Utrecht wordt gegeven op 5 
donderdagen van 09.30-16.00 uur, 21 
september, 4, 18 en 25 oktober en 8 
november. 
De cursus in Eindhoven wordt gegeven op 
5 dinsdagen van 09.30-16.00 uur, 30 
oktober, 13, 20 en 27 november en 4 
december. 
De cursus in Zaandam wordt gegeven op 4 
woensdagen en 1 dinsdag van 09.45-
16.15 uur, 21 en 28 november, 5, 12 en 18 
december. 
De cursus in Enschede wordt gegeven op 4 
vrijdagen en 1 donderdag van 9.30-16.00 
uur, 9, 16 en 30 november en 14 en 20 
december. 
De eerste vier cursussen worden in de 
cursusplaats gegeven. De vijfde dag wordt 
in Den Haag gegeven en omvat een 

r-------------• 
I Bon I 
1 Ondergetekende geeft zich op voor 

I de kadercursus te 

I 
0 Bergen op Zoom 
0 Den Haag 

I 0 Utrecht 
1 0 Eindhoven 

I 0 Zaandam 
I 0 Enschede 
I Naam: .......................................... . 
I Adres: ......................................... .. 

I ~-~-~~~~~~-~-~~-~~-~-~-~-~~-~~ ... ::::::::::::::: 
1 ~~~~~~~~~~·i·~-~~ :..~.~-i~_: __ .:::::::::::::::::::: 
I 
~ Handtekening: ............................. . _____________ .. 
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bezoek aan het partijbureau aan de Dr. 
Kuyperstraat en het gebouw van de Twee
de Kamer en aan de fractie. 
Zowel in theorie- als in praktijkoefeningen 
wordt aandacht besteed aan vergaderin
gen, notuleren en spreken in het openbaar. 
De grondslag van het CDA en de vergelij
king van het CDA met de andere grote 
partijen komen uitgebreid aan bod. Voorts 
wordt nader ingegaan op de partij
organisatie en het functioneren van de 
gemeente en de gemeenteraad. 

Bijdrage 
Om een zo groot mogelijk effect te bereiken 
wordt bij de verschillende oefensituaties, 
zoals een afdelingsbestuursvergadering 
en een gemeenteraadsvergadering, ge
bruik gemaakt van video-apparatuur. De 
deelnemers kunnen op die manier hun 
eigen verrichtingen en vorderingen zien. 

De cursus wordt in principe door de twee 
stafmedewerkers van de Stichting, Wim 
Eikelboom en Harm Waterborg, gegeven. 
De deelnemersbijdrage voor deze cursus 
is f 100,-. Reiskosten (op basis van open
baar vervoer), boven f 15,- per cursus
dag, worden vergoed. Opgave bij het 
CDA-bureau, tel. 070-924461. 

Voor de lunch op de cursusdagen is 
gezorgd. Voor meer inlichtingen kunt u zich 
wenden tot de Stichting Kader- en Vor
mingswerk CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 
BA Den Haag, tel. 070-924461. 

U kunt zich voor een van de cursussen dit 
jaar opgeven door even te bellen of door 
bijgaande bon in te vullen en aan het 
bovenstaande adres te sturen. U ontvangt 
dan tijdig cursusprogramma en materiaal. 

Verzoekaan 
penningmeesters 
en secretarissen 

. Het CDA-secretariaat gaat over op een 
nieuw computersysteem. Daarom wordt de 
penningmeesters en secretarissen ver
zocht mutaties in het ledenbestand en 
gegevens over betalingen voor 1 oktober 
a.s. door te geven aan het CDA
secretariaat. 

Tijdens een cursus die voor de regio 
Bommeler- en Tielerwaard, en Maas en 
Waal wordt belegd, krijgen de volgende 
onderwerpen uitgebreid aandacht: 

e vergader- en discussietechniek 
e spreken in het openbaar 
e onderhandelen 
e verslaglegging 
e omgang met de pers 

Deze onderdelen maken driekwart van de 
cursus uit. Niet alleen in theorie maar ook in 
de praktijk worden de cursisten getraind, 
o.a. met behulp van video-apparatuur. 
Verder komen in deze kadercursus aan de 
orde de partij-organisatie; politieke stro
mingen; grondslag en uitgangsRunten van 
het CDA; het functioneren van een afde-
ling. · 
De kadercursus zal worden gehouden in 
Huis Brakel te Brakel, op de donderdag- en 
vrijdagavond en de zaterdag 4, 5 en 6 
oktober; 1, 2 en 3 november en 15, 16 en 
17 november. 
Verder de avonden· 25 oktober, 8 en 22 
november. 
Opgave of inlichtingen bij Jan Mombarg, 
Van Goghstraat 39, 6566 ZB Millingen aan 
de Rijn. Tel. 08813-2061 of bij Harm 
Waterborg 070-924461. 

Studiedag 
Werkgelegenheid 
Op zaterdag 29 september organiseert het 
CDA-Zuid Gelderland een studiedag over 
het onderwerp Werkgelegenheid in 
Christen-Democratisch perspecti·af. On
derdelen die vooral de aandacht zullen 
krijgen zijn: arbeidstijdverkorting; deeltijd
arbeid; werken met behoud van uitkering; 
werken met behulp van uitkering; jongeren 
en werkgelegenheid. 
De volgende inleiders c.q. forumleden 
zullen hun visie presenteren: 
- S. C. Weijers, sociaal-economisch spe

cialist van de CDA-Tweede Kamerfrac
tie. 

- A. H. A. Veenhof, landelijk penning
meester van het CDA, econoom. 

- H. Hofstede, vice-voorzitter van het 
CNV. 

- J. G. M. Daim, secretaris van het NCW, 
econoom. 

Deze studiedag is bedoeld om de basis van 
het CDA goed te informeren over bedoelde 
en zeer actuele onderwerpen, waardoor 
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INGEZONDEN 

men slagvaardiger de CDA standpunten 
op dit gebied verdedigen kan. Het ligt 
vooral ook voor deze dag in de bedoeling, 
dat we het beleid en geopperde opinie 
toetsen aan de CDA-uitgangspunten. 
Deze studiedag is toegankelijk voor alle 
CDA-leden in het algemeen en voor het 
CDA-kader in het bijzonder. 
Vanaf 10.30 uur (aanvang van de dag) 
zullen de inleiders hun visie poneren, ieder 
vanuit hun invalshoek. Na de lunch zullen 
de deelnemers aan deze dag in groepen 

uiteengaan met voor elke groep een stel
ling welke bediscussieerd wordt, waarna 
men plenair de ingenomen standpunten 
naar voren brengt. 
Bedoelde studiedag zal plaatsvinden in: 
Hotel Spijker te Beek bij Nijmegen. 
Opgave, schriftelijk of telefonisch, bij mw. 
Berdy Dinkhuysen, Kan. v.d. Putstraat 23, 
6525 WL Nijmegen, tel. 080-551680 en 
dhr. Jan Mombarg, Van Gaghstraat 39, 
6566 ZB Millingen a/d Rijn, tel. 08813-
2061. 

Uw MENING 
lndezerubriekwordenreactiesgeplaatstvanfezers. Opname in 
deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te 
betekenen. De redactie b<choudt zich het recht van bekorting 
voor. 

r,.,..-~----

Kerncentrales 
De laatste tijd zijn er weer volop discussies 
gaande, ook binnen het CDA, over de 
mogelijke bouw van nieuwe kerncentrales 
in Nederland. 
In Vrij Nederland van 25 augustus jl.stond 
een uitgebreid interview van Feike Salver
da met dhr. Kaland (Eerste Kamerfractie). 
Met name in het interview doet dhr. Kaland 
uitspraken die n.m.m. haaks staan op het 
huidige CDA-verkiezingsprogram. 
In art. 2.64 staat letterlijk: "In ons dicht 
bevolkte land vindt nu geen verdere bouw 
van kerncentrales plaats, gelet op de nog 
onopgeloste problemen van produktie en 
opslag van afval ... etc." 
De heer Kaland meent hierin te lezen dat je 
nu wel een beslissing mag nemen over de 
bouw, maar feitelijk pas na 1986 mag 
beginnen met de bouw zelf. Als dit de 
intentie is van het woordje nu in dit art. dan 
is dit hele artikel overbodig, daar je, zoals 
dhr. Kaland terecht stelt, geen (kern)cen
trales in een paar jaar bouwt (denk alleen al 
aan alle te verwachten bezwaren en proce
dures). 
Voorts staat er in dit artikel: "In samenwer
king met onze partners moet een integrale 
Europese benadering van het vraagstuk 
worden bevorderd". Volgens dhr. Kaland 
betekent dit dat Nederland net als zijn 
buren door moet gaan met bouwen van 
kerncentrales. 
Naar mijn mening staat er in dit artikel dat 
er nu geen nieuwe kerncentrales gebouwd 
worden en dus ook geen beslissing wordt 
genomen om na 1986 maar meteen met de 
bouw te beginnen (na alle procedures). 
Wat de integrale Europese benadering 
betreft, dit slaat volgens mij op het vraag
stuk van het afval, dit is iets heel anders 
dan: "Bouw maar raak, de buren doen het 
ook". 

Ten slotte nog dit: dhr. Kaland zegt zijn 
invloed te willen aanwenden om in het 
nieuwe verkiezingsprogram, voor de jaren 
1986-1990, de zaak voor wat de kerncen
trales betreft te regelen, is het zo naïef van 
mij om te denken dat zo'n program door 
alle leden wordt vastgesteld? 

Piet Verburg, Harderwijk 

Politieke overtuiging 
Wanneer ik CD/ACTUEEL lees, valt het 
mij regelmatig op dat er zo vaak in artikelen 
en ingezonden brieven wordt verwezen 
naar de bijbel. Het komt nogal eens voor dat 
auteurs daarmee de juistheid of de hogere 
morele waarde van hun argumenten willen 
bewijzen.lkkomdaarnietzovermee. Het is 
immers duidelijk dat het mogelijk is om 
vanuit de inspiratie van het Evangelie tot 
verschillende politieke conclusies te ko
men. 
Kijk maar naar SGP, GPV, RPF, EVP, 
etc. 

Ook binnen het CDA verschillen me115en 
nogal eens v~n mening over hun interpre
tatie van de bijbel. 
Volgens mij zou het veel juister zijn als 
politici in het CDA elkaar vaker aanspraken 
op hun politieke overtuiging. De maat
schappijvisie van de christen-democraten. 
Die heeft het CDA neergelegd in zijn 
Program van Uitgangspunten. Daarin staat 
hoe wij ons christelijk geloof naar de politiek 
willen vertalen. Wanneer we de juistheid 
van onze standpunten willen aantonen, 
zouden we daar naar moeten verwijzen. Dat 
is toch de politieke overtuiging waarover wij 
het eens zijn in het CDA? 

Miehiel van Veere, Vlissingen 
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Voor expositie Gerbrandy-herdenking 

Vrijwilligers gevraagd 
Het Historisch Comité Christen Democratie herdenkt in 1985 de honderdste geboortedag van Pieter Sjoerd Gerbrandy. Tal van 
activiteiten vinden plaats. 
Gedacht wordt onder meer aan een expositie. 
Het Comité zoekt op korte termijn 
vrijwilligers . 
die de voorbereiding van deze tentoonstelling ter hand willen nemen. Meer informatie bij mr. dr. A. Postma, G. Gossaertlaan 30, 
Groningen, tel. 050-254417 (th) of 050-117987 (knt), of bij drs. C. Bremmer op het CDA-secretariaat, tel. 070-924461. 

AANNEMINGS· EN ELEKTROMONTAGE BEDRIJF 

NIJKAMP & ZN. B.V. 
Elektromontagewerken met hoogwerkers tot 18 meter 
Leggen van kabels voor C.A.I. en G.A.I. 
Leggen van gas· en waterleidingen 
Leggen van hoogspannings·, laagspannings· en 
signaleringskabels. 

Wieringenstraat 73-75,4817 AN Breda 

Telefoon 076-877150. 

Aannemer van: 

terreinleiding breda bv 

aanleg en Isolatie van 
ondergrondse stalen leldingen 

t.b.v. stadsverwarming, 

Wieringenstraat 75 
4817 AN Breda 
Telefoon 076-873054. 

wijk verwarming, renovatie van leidingen In het 'LEBIT SYSTEEM' 

viadukten - bruggen - tunnels - zwembaden -
boordvoorzieningen rioolwaterzuiveringen -
gemalen bouwkundige werken Azobé 
houten bruggen en ·stuwen betonboorwerk. 

A~nnemersbedrijf lppel Nieuwendijk B.V. - Hyacinthstraat 15 - Tel. 01834 - 1155 

BETON- en WATERBOUWKUNDIGE 
WERKEN 



Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Smit-Kroes bezuinigt: de controleur moet de 
vandaleur ook weg wijzen. 

Van den Broek wil een selectieve dialoog 
met ... blank Zuid-Afrika 

Theologie: alleen het Vaticaan mag bevrijden 

In Zuid-Afrika hebben ze een nieuwe grondwet; 
nieuw naar de kleur van de letters 

Het gaat goed met de emancipatie in het CDA; bij 
de delegatie naar Moskou was een vrouw 
aanwezig; overigens nog niet als lid 

De overeenkomsttussen Engelse mijnwerkers en 
de RSV-kolengraver: beide werken niet 

Ontwikkelingssamenwerking: Tweede Kamer 
lost een Schootje voor de boeg 

Politieman in Zuid-Afrika: bij daglicht zie je ze 
beter 
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AB-INFO 
TERUGKEER 
DEMOCRATIE IN 
SURINAME 
VOORWAARDE 
VOOR HULP. 
Bet algemeen bestuur vergaderde afgelopen 
zaterdag voor het eerst na de vakantie en in 
nieuwe samenstelling. De lange agenda gaf 
twee punten waar het bestuur iets langer 
stilstond: bezuinigingen en het CDJA en Suri
name. 

Onder het motto "je kunt een organisatie net zo 
dwars maken als je zelf wilt", besprak het 
algemeen bestuur een rapport waarin een aantal 
bezuinigingen werden voorgesteld. 
Zo werd voorgesteld om een aantal taken van het 
algemeen bestuur uit te laten voeren door het 
dagelijks bestuur en het minder vaak te laten 
vergaderen. De leden van het algemeen bestuur 
zouden zo meer tijd vrij kunnen maken voor (de 
voorbereiding van) politieke discussie die in 
thema's, dwars van alle geledingen heen zou 
worden voorbereid. Op zich stond men wel 
positief tegenover de "dwarsverbanden", maar 
het algemeen bestuur lag dwars op het punt van 
minder vaak vergaderen en bevoegdheden over 
te dragen aan het dagelijks bestuur (dat wel veel 
zal gaan vergaderen en bovendien het enige 
orgaan was - in de voorstellen - dat niet in 
ledental zou achteruitgaan). 
Na lange discussie besloot men één jaar te 
experimenteren met de voorstellen waarbij na
dat jaar zowel aantal vergaderingen van alge
meel,l bestuur als ledental van het dagelijks 
bestuur opnieuw zullen worden bezien. Boven
dien zullen de commissies in de toekomst 
minder leden tellen en minder vaak vergaderen. 
Definitief wordt hier pas een volgende keer over 
beslist, want de commissies zullen hier nog over 
worden gehoord. 

Suriname staat weer volop in de belangstelling. 
Nu er een nieuwe regering is (Udenhout) en een 
gematigde ambassadeur in Nederland (Heide-

weiler) wordt wel de hervatting van ontwikke
lingshulp bepleit. 
Reden voor het algemeen bestuur om een notitie 
hierover van de buitenlandcommissie te bespre
ken. De discussie spitste zich toe op de voor
waarden waaronder de hulp zou kunnen worden 
hervat. Na enige discussie werden de volgende 
voorwaarden geformuleerd: 
1. Terugkeer naar een staatsvorm welke is 

gebaseerd op democratische beginselen. 
Noodzakelijk daarvoor zijn: vrije meningsui
ting, recht van vergadering en organisatie, 
opheffing van de avondklok e.d. In dit kader 
is vooral de betrokkenheid van de Surinaam
se bevolking bij (de besluitvorming over) de 
sociaal-economische ontwikkeling van Suri
name van belang. 

2. Onderzoek naar de decembermoorden (de re
den van de opschorting van de hulp). Thans is 
een VN-commissie daarmee bezig en zal 
binnen een paar maanden rapport uitbren
gen. Daaruit zal moeten blijken in hoeverre 
de machthebbers betrokken waren bij het 
geweld. De mate van betrokkenheid zal 
bepalend zijn voor de eventuele plaats van 
betrokkenen in een nieuw staatsbestel. 

3. Terugverwijzing van de militairen naar de 
kazerne. Dit houdt de mogelijkheid open dat 
Bouterse aanblijft "als militair". 

AFSCHEID 
Afscheid werd genomen van Ton Strien (dage
lijks bestuur) en Sjoerd Veerman (binnenland
commissie). In hun plaats zijn benoemd: Rhea 
Stroes en Wim Kuiper. • 

KoScheele 

Een vergaderend algemeen bestuur: meer tijd voor politieke discussie. (foto Lucas Bolsius) 
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TON STRIEN VOORZITTER SAMENWERR:ENDE JONCERENORCANISATIES 

M-50, EEN VLIEGENDE START! 
In april is Ton Strien, 26 jaar oud, 
verkozen tot voorzitter van M-50. Dit 
is het samenwerkingsverband van 
politieke jongerenorganisaties in 
Nederland. Ton Strien is sinds de 
oprichting van het CDJA lid van het 
Dagelijks Bestuur. Op 1 september 
trad hij als penningmeester af. 

Wat is M-50 en waar komt die naam vandaan? 
Ton: M-50 is een samenwerkingsverband van op 
dit moment een vijftal politieke jongerenorgani
saties in Nederland, nl. het CDJA, de JOVD, de JS, 
de PSP-JG en de Jonge Democraten (voorm. 
jongeren van D'66). M-50 is dus een organisatie, 
die door jongeren zelf gedragen wordt. Doel is 
het stimuleren van politieke bewustwording en 
vorming onder jongeren. De jongerenorganisa
ties brengen ideeën, mogelijke projekten en 
aandachtspunten in, die M-50 al dan niet gaat 
uitvoeren. M-50 is genoemd naar de motie 
nummer 50 van de Tweede Kamer, waarin wordt 
uitgesproken, dat er door de politieke Jongeren
organisaties (PJO's) een nieuwe rechtspersoon 
moet worden opgericht, ter vervanging van het 
oude PJK (Politiek Jongeren Kontakt). Deze motie 
werd ondertekend door onder meer de CDA
Kamerleden Ieltien Kraaijeveld en Ria Oomen. 
Bij de behandeling in de Tweede Kamer eind 
december 1983 kreeg deze motie brede steun. 

BPJK 
Waarom was de overgang van P]K naar M-50 
nodig? 
Ton: Het PJK had een PJO-bestuur en een grote 
ambtelijke staf. De laatste jaren waren het steeds 
de medewerkers die het beleid bepaalden. Toen 
de PJO's zelf een visie ontwikkelden, leidde dit 
tot heftige conflicten tussen bestuur en staf. Dit 
alles mondde uit in de oprichting van het Bureau 
PJK (BPJK). Op verzoek van het ministerie van 
WVC werden hierin werkveldorganisaties uit 
o.a. het onderwijs, club- en buurthuiswerk enz. 
betrokken. Om meer dan een reden waren de 
PJO's hier geen voorstander van. Om subsidie te 
kunnen krijgen moest dit model toch gehanteerd 
worden. 

Het is natuurlijk belangrijk om met de werkveld
organisaties goede contacten te onderhouden, 
maar door vertegenwoordigers daarvan in het 
bestuur op te nemen ontstaan belangentegen
stelling. Het ging ons er uiteindelijk om in de 
projecten de politieke visies verantwoord naast 
elkaar te zetten. Bovendien moet het een instel
ling zijn van jongeren die voor jongeren aan het 
werk is. Toen het BPJK 5 mei 1983 aan de slag 
ging ontstonden daarover met de werkvelden 
eindeloze discussies totdat op 17 september 
CDJA, JOVD, JS en PSP-jongeren het welletjes 
vonden en eruit stapten. De PPR-jongeren zijn 
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blijven zitten. Er is toen met enkele kamerleden 
gesproken. 
Tijdens de behandeling van de begroting 1984 
van WVC werd de eerder genoemde motie nr. 
50 ingediend. Op basis van deze karneruitspraak 
werd in 1984 de nieuwe vereniging opgericht, 
M-50. Daarna heeft uitgebreid overleg met het 
departement plaatsgevonden. Vanaf 1 juni 1984 
ontvangt M-50 de helft van de gelden die 
voorheen naar het BPJK gingen. De subsidie voor 
het BPJK zal op 1 januari 1985 worden stopgezet. 

PROJECTDAGEN 
Wat is de taak van M-50? 
Ton: Er zijn twee onderdelen. In de eerste plaats 
is er het zeer belangrijke vormingswerk. Boven
dien doet M-50 iets aan belangenbehartiging ten 
behoeve van de gezamenlijke PJO's. 

Afgelopen zaterdag nam CD]A-penningmeester 
Ton Strien afscheid van het algemeen bestuur. 
Als dank voor zijn jarenlange inzet voor het 
CD]A, al vanaf vóór de fusie, kreeg hij, voor de 
gelegenheid in tuinbroek gehesen, een grote 
krentenbrood-sigaar aangeboden. 

Kun je over de plannen m.b.t. het vormingswerk 
iets meer zeggen? 
Ton: De PJO's hebben bij de Algemene Vergade
ring uitgewerkte thema's ingeleverd. Over deze 
onderwerpen wordt algemene voorlichting ge
geven en verder (dat is uniek) worden de 
diverse politieke visies tegenover elkaar gezet. 
De jongerenorganisaties dragen daarin ieder 
hun deel bij. Eén PJO is de zogenaamde .,project
drager" die de eerste verantwoordelijkheid 
heeft. Uiteindelijk toetst de Algemene Vergade
ring van M-50 het produkt en dat waarborgt dat 
iedereen ook tot zijn recht komt. Het is dus niet 
de bedoeling dat de PJO's het per sé met elkaar 
eens worden, maar wel dat l:l.e verschillen. 
daartussen aan het licht komen. Want die zijn er 
natuurlijk. 
Op die manier worden jongeren opgeroepen 
zich bewust te worden van de betekenis van de 
politiek, keuzen te maken en zich politiek actief 
op te stellen. 

Doet M-50 nog iets aan politieke acties? 
Ton: M-50 doet niet aan politieke acties of 
standpuntbepaling. Het PJK deed dat nog wel, en 
dat was een van de punten waar problemen over 
zijn ontstaan. Door de binnen de M-50 ontstane 
contacten kunnen wel acties van diverse PJO's 
samen ontstaan. 

PJO 
Heeft M-50 net als het P]K een grote staf? 
Ton: Nee, M-50 heeft één vaste medewerk,er 
(Bart Lijdsman) en verder enkele tijdelijk aange
stelde projectcoördinatoren die weer verdwij
nen wanneer het project gereed is. Tegen 
betaling wordt voorlopig nog gebruik gemaakt 
van de faciliteiten in het CDA-huis in Den Haag. 

Hoe zijn de bestuursorganen samengesteld? 
Ton: In de eerste plaats is er een Algemene 
Vergadering met twee personen uit elke deelne
mende organisatie. Het bestuur bestaat uit drie 
leden. Op dit moment worden bovendien pro
jectgroepen gevormd waarin elke PJO zitting 
kan hebben en die de project-coördinator!'ln 
begeleiden zolang het betreffende project in 
uitvoering is. 
Ton wil met M-50 vastberaden aan de slag om er 

• goede vormingsprodukten te maken. Het werk
model is er en Ton is vol vertrouwen. Medewer
king vanuit de PJO's is levensnoodzaak. Zeker 
ook vanuit het CDJA. • 

Jo Spätgens. 

Meer informatie is te verkrijgen bij Bart Lijds
man. Tel. 070-924461. 
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STUDIEDAG 
POLITIEK 
PAMFLET 
In het najaar zal de CD JA-raad zich bezighou
den met de vaststelling van het politiek 
pamflet van het CDJA, dat de afgelopen 
maanden in het CDJA al diepgaand is bespro
ken. 

Ter voorbereiding van die vergaderingen orga
niseert het CDJA op zaterdag 6 oktober een 
studiedag over het politiek pamflet in Utrecht. 
Tijdens het ochtendgedeelte zal een vooraan- . 
staand CDA-politicus zijn commentaar geven op 
het politiek pamflet, waarna er een forumdiscus
sie volgt met naast deze CDJA-voorzitter Hans 
Huihers en de opstellers van het politiek pamflet. 
's Middags zal er groepsgewijs door worden 
gepraat over verschillende onderdelen van het 
politiek pamflet. Aan de hand van de medio 
september binnenkomende amendementen zul
len de interessantste onderwerpen worden uit
gekozen. 

De resultaten van de forum- en groepsdiscussies 
worden in de verdere bespreking meegenomen. 
Deelname aan de studiedag is kosteloos. De 
reiskosten van de deelnemers worden 
hoofdelijk omgeslagen. De dag begint om half elf 
en zal om vier uur aflopen. 
Voor alle geïnteresseerde CDJA'ers aanbevolen; 
voor raadsleden een must! • 

r-------------• 
I Bon I 
I OndO<getekende, ~ 
I Naam:............................................................. I 
I Adres:............................................................ I 

I ::.o;:: I 
I ~:::~:,;;i ;:;;; ;;;; ;;;;;;;;;d;;; ~~··~· I 
~ pmnflot op WO<dog6 ok<~,:~= ~ 

I .................................. I 
~ Sturen naar: CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, I 
I 2514 BA Den Haag. 1 .. ____________ ... 
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NIEUWE SECRETARESSE 
CDJA 
Met ingang van 16 augustus is Didy-Marieke 
Graafland bij het CDA in dienst getreden als 
secretaresse ten behoeve van het CDJA. Als 
zodanig volgt zij Fija Mulder op. 

INTRODUCTIECURSUS 
GELDERLAND/ 
UTRECHT 
De tweede introductiecursus voor nieuwe(re) 
leden van het CDJA, wordt georganiseerd door 
CDJA-Gelderland en -Utrecht op vrijdagavond 
21 en zaterdag 22 september a.s. te Arnhem. 
In de jeugdherberg aldaar wordt in een afwisse
lend programma aandacht besteed aan de orga
nisatie en grondslag van het CDJA, kernen en 
provincies etc. Kosten bedragen f IS,- per 
deelnemer. Je reiskosten worden vergoed. Aan
melding bij het secretariaat, waarna je circa een 
week van te voren het cursuspakket thuis 
ontvangt. 

SEMINAR 
EUROPESE BEWEGING 

KLEINSCHALIGE 
WERK
GELEGENBEID 

. De Jongerenorganisatie van de Europese Bewe
ging, organiseert van 21 tot en met 23 september 
een seminar over Kleinschalige Werkgelegen
heid in het Europahuis in Valkenburg. 
Het programma omvat o.a. bezoeken aan Klein
schalige Werkgelegenheidsprojecten in de re
gio, inleidingen op het thema door vertegen
woordigers van overheid, werkgevers- en werk
nemersorganisaties etc. 
De deélnamekosten bedragen f 50,-. Dit is 
inclusief excursies, overnachtingen, maaltijden. 

Opgave voor deelname aan dit semi
nar bij: 

Europese Beweging Nederland 
Alexanderstraat 2 
2514 JL Den Haag 
Tel.: 070-635952 

(') //'--·, 
__ _x._/ 

HORZEL 
APARTBEID 
In Zuid-Afrika zijn de afgelopen weken verkie
zingen gehouden voor mensen, die niet zwart en 
niet wit zijn. De eerste keer mochten de "kleur
lingen" naar de stembus, de tweede keer zij die 
noch wit, noch zwart, noch "gekleurd" zijn; dezen 
worden "Aziaten" genoemd. De witten hadden al 
veel eerder hun vertegenwoordigers gekozen. 
De zwarten, die als groep ruim 2x zo groot zijn als 
de anderen bij elkaar, hadden niets te stemmen. 
Het lezen van kranteberichten hierover roept bij 
mij allerlei vragen op, sommige van heel prakti
sche aard; bijvoorbeeld hoe deel je die mensen 
eigenlijk in, hoe controleer je dat, etc. Om 
pijnlijke toestanden te voorkomen heeft de 
Zuidafrikaanse regering er afdoende voor ge
zorgd, dat ze zo weinig mogelijk contact met 
elkaar hebben. Ze wonen apart. Ze reizen apart. 
Zelfs de toiletten zijn gescheiden! Het zou toch 
heel pijnlijk zijn, als je buurman op het urinoir wel 
mocht stemmen en jij niet, alleen omdat je 
huidskleur iets anders is. 

Ook binnen één en het zelfde gezi11 zal of 
iedereen of niemand mogen stemmen: immers, 
een huwelijk tussen mensen met een verschillen
de huidskleur mag niet, althans niet van de 
(witte) regering in Pretoria. 

TELEURSTELLING 
Het moet een grote teleurstelling zijn voor (de 
witte) prernier Botha, dat een heleboel van de 
"gekleurde" en "Aziatische" mensen er niets van 
moeten hebben, en derhalve niet hebben ge
stemd: bijna de helft heeft zich niet laten registre
ren, en van degenen die dit wel hebben gedaan 
is ruim driekwart thuis gebleven. Logisch, want 
hoewel de "gekleurde" en de "Aziatische" men
sen elk hun eigen "parlementje" hebben, wil dat 
nog niet zeggen, dat ze ook mogen meespreken 
(parler=spreken). De witten houden hun eigen 
"Kamer", en daar blijft de macht. 

Intussen bepleit onze christen-democratische 
minister van Buitenlandse Zaken, Van den Broek, 
een "selectieve" dialoog met blanke Zuid
Afrikanen. (Of er, naast de huidskleur, nog 
andere selectie-eisen zijn, is mij niet bekend.) 

Blijkbaar hebben ze in Pretoria op deze uitspraak 
gewacht, want een dag later werd bij de Neqer
landse vertegenwoordiger in Zuid-Afrika scherp 
geprotesteerd tegen een (in zeer voorzichtige 
bewoordingen gestelde) nota over het Neder
landse Zuid-Afrika beleid. 
Dat heet dus "dialoog"! 
Het wordt dan de hoogste tijd, dat de CDA
Tweede Kamerfractie met haar minister van 
Buitenlandse Zaken een pittige "dialoog" voert! 

• 
Bemard Arnold 
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BISTROQUET 
Frans Specialiteiten 
Restaurant 

Ma. t/m vrij. 

v. 12-2, en 

18-22.30. • 
Za. v . 

18-22.30, 

zo. gesl. 

Telefoon (070) 601170 
Lange Voorhout 98 

2514 EJ 

DENHAAG 

technisch handels buro h. groeneveld b.v. 

specialisten accommodatie aan boord van 
schepen en offshore 

- kombuisinrichting 
- deuren met certifikaat 
- toiletunits 
- vacuumsystems 
-wanden 
-plafonds 

Dijkje 77A, Ridderkerk Holland, Postbus 3080. 
Tel. 01804-13110. Telex 20190-groen 
IMPORT- EXPORT- SCHEEPVAART
SCHEEPSBOUW - CHEMIE 

Bouwen? 

NATUURLIJK 
in kalkzandsteen! 

Kalkzandsteenfabriek 
"de Hazelaar" 
Saeffelderstraat 1 0, 6104 RA Koningsbosch. 
Telefoon 04743-1535. 

Grondwerken 

Rioleringswerken 

Straatwerken 

Horizontale en vertikale 
draineringen 

Sloopwerken 

Bronbemalingen 

Weg· en Waterwerken 



WEEKBLAD VAN BET CD.A 

Prof. de Roos 
bangvoor 

• gewenning 
aan hoge 
werkloosheid 

Miljoenennota en 
werkgelegenheid 
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Belastingplannen 
kabinet 1985 
uitgelegd 

Bukman: 
Lood-om
oud-ijzer 
en het CDA -<·>" .ki//'Wiii~ 

Fractie-/eider Bert de Vries, met zijn echtgenote (Joke), op weg naar de Ridderzaal om de 
Troonrede te horen uitspreken. 
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specialisten accommodatie aan boord van 
schepen en offshore 

- kombuisinrichting 
- deuren met certifikaat 
- toiletunits 
- vacuumsystems 
-wanden 
-plafonds 

Dijkje 77 A, Ridderkerk Holland, Postbus 3080. 
Tel. 01804-13110. Telex 20190-groen 
IMPORT- EXPORT- SCHEEPVAART
SCHEEPSBOUW- CHEMIE 

fluiteniersstraat 23 
Telefoon 078-100133 

Postbus 123 
3330 AC Zwijndrecht 

57RDI 
ZWI.IRIIREDIIt-

BOUW-EN 
AANNEMINGSMAATSCHAPPIJ B.V. 

Voor weekend en vakantie 

BERG EN TERBLIJT/GEM. VALKENBURG 

Ons hotel is mooi gelegen, goede keuken, terras, parkeerplaats, 
V.P. v.a. f 43,- per dag. Hotel Mooi Geulhem, Geulhemmerweg 22, 
6325 PK Berg en Terblijt. Tel. 04406·40514. 

DELDEN, HART JE TWENTE OP Z'N BEST 
Hotel Rest. Sevenster, Marktstraat 6, 7491 AW Delden, tel. 05407· 
1391. Modern comfort, ook gelijkvloerse kamers. Voll. pension v.a. 
f 50.· p.p.p.d. 65 +ers 10% korting, ook op uw consumpties. Demi 
pens. v.a. f 45,- p.p.p.d. 

MECHELEN (Zuid-Limburg). Hotel-pension "De Oude Brouwerij" 
Anno 1782, biedt u in een tweehonderdjarig bestaand en geres· 
taureerd pand een prettige en goed verzorgde vakantie, à f 40,
p.p.p.d. half pension. Gelegen in de mooie GeulvalleL Goede bus· 
verb. met Belgiê en Duitsland. Wij sturen u gaarne prospectus. 
Tel. 04455·1587 of 1636. 

Met uw groep weekendje uit! 
Huur héél ons groeps-vakantieverblijf in Castricum bij zee (60 
bedden, 20 slaapk. of in Dwingeloo (Dr.) (45 bedden, 8 slaapk.). 
Zelfverzorging. (familie)-reunies, verenigingen, etc. Ook 
schoolgroepen. C. D. Hinloopen, Sletweg 35, 1901 JC Castricum. 
Tel. 02518-50150. 

DE NIEUWE 
WINTERGIDS VAN 

NCRV-REIZEN IS UIT. 
'Het weer is guur, de wimernaden .. .'Misschien denkt u nog wel 
eens aan dat lied. Straks als u lekker in de zon ligt Of in een 
sneeuwzeker gebied de skies onderbindt Of als u Israël verkem 
onder deskundige begeleiding van mensen die net als u voor hun 
plezier meegaan. 
Dit jaar zijn er weer nieuwe aanttekkelijke beSlemmingen bij
gekc;>men (waaronder kone reizen russen Kerst en ~·-.., 
oud en nieuw). Per ttein, bus of vliegtuig. Bij ~~~ 
een groot aantal ANVR reisbureaus en Rabo- IJ ~ 
banken kunt u de nieuwe wintergids zo 
afhalen. Via onderstaande bon krijgt u hem zo 
thuisgeSlUurd. 

NCRV-REIZEN.EEN VEIU6 AVONTUUR. r----------------------, 
I BONVOORDEWINTERGIDS84185 I 
I Sruur mij au.b. gratis het winterprogramma van de Nederlandse 1

1 I ChriSlelijke Reisvereniging. 
I ~ I 
I '~aam: I 
1 Adres: 1 
I PoSlcode: Plaats: I 
: In een gefrankeerde envelop opSluren aan NCRV -Reizen, PoSlbus : 

662,2501 CR 's-GRA VENHAGE. Tel.: 070-924301. A 

L---------------------~ 
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Op de goede weg 

De CDA-Tweede Ka
merleden Ria Oomen 
en Je/tien Kraaijeveld 
bij het aanbieden van 
de rijksbegroting. 

(foto: Nick More/is) 

Het gaat beter, maar nog niet goed genoeg. Dat is de voornaamste indruk die 
Troonrede en Miljoenennota 1985 op de CDA-Tweede Kamerfractie maken. De 
reactie van de CDA-fractie staat op pagina 6 en 7. 

De Miljoenennota uitgelegd 
Tweeverdieners zullen moeten inleveren. De modale inkomens gaan iets 
vooruit. De toenemende werkloosheid komt tot stilstand. Deze en andere 
effecten van de voorgenomen maatregelen van de regering worden uitgelegd op 
pagina 8 en 9. 

Commentaar prof. De Roos op Miljoenennota 
"Een kritische opstelling van, de CDA-fractie kan het kabinet Lubbers tot een 
nadere verantwoording dwingen. Het is geen zwakke ploeg, die men zou moeten 
sparen," aldus professor De Roos in een commentaar op de Miljoenennota. 
Pagina 12 en 13. 1 

• . 

Uit de Tweede Kamerfractie 
Behalve de Miljoenennota was er ook nog het dagelijkse werk voor de Tweede 
Kamerfractie. Het CDA verzette zich tegen een voorgenomen liberalisatie van de 
pornowetgeving. Het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds kwam ter sprake in 
een uitgebreide commissie vergadering. Deze en andere onderwerpen op de 
pagina's 14, 15 en 16. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Zwart-Wit 10 
Column Bukman 11 

Boekbespreking 17 
Partijnieuws 18 
Uw Mening 19 
CDJA 21, 22, 23 
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Spreekbeurten 
24 september 
P. Bukman: Herwen, 20.00 uur. 
W. Mateman: CDA-KK Overijssel. 
H. Couprie: Restaurant Bolwerk, Appingedam, 
20.00 uur. 
J. Kraaijeveld: Kinderdagverblijf Goorn, 15.00 
uur. 
J. Kraaijeveld: Hoofddorp, 21.15 uur. 

26 september 
Brinkman: Restaurant Platenkamp, Borne. 
H. May-Weggen: Top. Ned. Vrouwenorg. E.P. 
Luxemburg. Aanvang 9.00 uur. 
H. May-Weggen: Ned. Bond voor Plattelands
vrouwen "Ons belang", Kerkstraat 47 te Lage 
Zwaluwe. Aanvang 20.00 uur. 

27 september: 
H. Couprie: Koningshof, Maassluis West, 20.00 · 
uur. 

29 september: 
J. Kraaijeveld: Sociaal Politiek praathuis, Mar
garethakerk Amsterdam, 15.00 uur. 
H. May-Weggen: Opening regionale Infobeurs 
Automatisering. Gasthoes, Stationsstraat 1 te 
Horst (CDJA-project). Aanvang 11.00 uur. 

CDA-Dordrecht 
De CDA-afdeling Dordrecht houdt op 25 sep
tember 1984 in het Delta College, Spirea 3, een 
algemene ledenvergadering. Aanvang 20.00 
uur. ledereen die geïnteresseerd is in de vraag: 
Wat is christelijke politiek, is van harte welkom. 
Drs. A. M. Oostlander, directeur van het Weten
schappelijk Instituut voor het CDA, zal dit onder
werp inleiden. 

CDA-Vrouwenberaad Utrecht 
Door omstandigheden zijn de algemene leden
vergadering en de algemene bijeenkomst ver
plaatst naar de ochtend van 1 oktober a.s. 
Aanvang 9.30 uur- 10.15 uur. 
De algemene bijeenkomst begint om '1 0.15 uur. 
Spreekster: mw. dr. F. J. Laning-Boersema. 
Onderwerp: Vrouw en de gezondheidszorg. 
Plaats: .. Het Markuscentrum", Weinesteinlaan 
2, Utrecht. 
Inlichtingen bij: E. E. L. de Koning-Nefkens, tel. 
03480-18363. 

CDA-Zeist 
Het CDA-Zeist nodigt u uit voorde startavond van 
het seizoen 1984-1985 op maandag 24 septem
ber a.s. 
Plaats: Hotel Figi aan het Rond te Zeist. 
Aanvang 20.15 uur. 
Thema: .. Werkloosheid". 

CD/ACTUEEL 22 september 1984 



REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Miljoenennota 1 
Met een sobere en zakelijke Troonrede 
heeft het kabinet zijn plannen voor 1985 
gepresenteerd. Het verwijt van een ge
brek aan bescheidenheid van de kant 
van het kabinet-Lubbers is dan ook 
moeilijk staande te houden. Evenmin 
duidt het op een gebrek aan beschei
denheid, dat in de Miljoenennota wordt 
vastgesteld dat het driesporenbeleid -
zoals afgesroken in het regeerakkoord
zijn vruchten begint af te werpen. 
Het financieringstekort van de overheid 
gaat omlaag, de economie is zich duide
lijk aan het versterken en voor het eerst 
sinds de afgelopen jaren is de stijging 
van de werkloosheid tot staan gebracht. 
Er is echter nog een lange weg te gaan 
om te bereiken dat het financieringste
kort teruggaat naar 4%, om het econo
misch herstel een duurzaam karakter te 
geven en om ervoor te zorgen dat de 
werkloosheid tot meer aanvaardbare 
omvang wordt teruggebracht. 
Dat is de reden, dat ook in 1985 weer een 
omvangrijk pakket ombuigingen moet 
worden uitgevoerd van in totaal /9,3 
miljard. Deze ombuigingen in de publie
ke uitgaven- departementen, ambtena
rensalarissen, sociale zekerheid en 
volksgezondheid - zijn nodig om het 
overheidstekort verder te verkleinen en 
het aandeel van de collectieve sector in 
het nationaal inkomen te verminderen. 
Aangekondigd is, dat ombuigingen 
zelfs in de jaren daarna niet te vermijden 
zijn. 

COACTUEEL 

Miljoenennota 2 
Toch doet zich de vraag voor, of ver
schillen zoals die zich nu tussen de 
verschillende inkomensgroepen in de 
samenleving beginnen af te tekenen -
rechtvaardig zijn. Men zal moeilijk kun
nen begrijpen, waarom de forse kortin
gen op de sociale uitkeringen die boven 
het minimum liggen in de vorm van een 
koopkrachtverbetering aan de mensen 
met (nog wel) een baan worden gepre
senteerd. Toch is ook deze operatie in 
overeenstemming met het noodzakelij
ke uitgangspunt van onderlinge solida
riteit tussen werkenden en niet
werkenden. Op deze manier schept de 
regering betere voorwaarden voor de 
voortzetting van het proces van ar-
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beidstijdverkorting, waaruit nieuwe ar
beidsplaatsen moeten voortkomen. Het 
kabinet zal echter geen passieve hou
ding op dit punt mogen aannemen, 
maar moet een uiterst beroep doen op 
de sociale partners om de koopkracht
verbetering op deze indirecte wijze voor 
de niet-werkenden aan te wenden. 
Bij een aanhoudend grote omvang van 
werkloosheid en arbeidsongeschikt
heid en voortgaande kortingen voor de 
mensen met een sociale uitkering dreigt 
een tweedeling in de maatschappij, die 
voor het CDA nooit aanvaardbaar is. 
De rol van de overheid is volop in 
discussie. Vaststaat, dat het scheppen 
van voorwaarden voor een veilige en 
rechtvaardige samenleving altijd tot 
taak van de overheid zal behoren. In 
deze zin is zij inderdaad een schild voor 
de zwakken. 

COlACTUEEL 

Eenc:hacht in Israël 
Voor ons Nederlanders is en blijft Israël 
een merkwaardig stel goede vrienden. 
Daarom is er allereerst vreugde over het 
feit dat men in de kabinetsformatie 
aldaar eendracht heeft laten zegevieren 
over slopende verdeeldheid, welke nog 
meer wonden had kunnen toebrengen 
aan het reeds flink zieke lichaam van 
deze samenleving. Eendracht en een 
kabinet van nationale eenheid zijn ech
ter grote woorden. . . maar nu moeten 
ze nog in snel tempo waar gemaakt 
worden. De ontwrichtende inflatie wordt 
zeer terecht reeds in de eerste kabinets
weken aangepakt. Met harde medica
menten. Maar dan blijft er nog een hele 
waslijst van zware klussen over. Be
langrijk lijkt voorts dat men kloven 
verkleint, bijvoorbeeld de genera
tiekloof tussen de oudere kibboetsidea
listen en de jongere hard-lijners, door 
een humanitaire visie te ontwikkelen 
voor het totaalbeleid de komende twin
tig jaar ten aanzien van vrede, veilig
heid, nederzettingen, rol van het leger 
en consequenties van zionistische 
Idealen voor de komende generaties. 
Een vreemd en schijnbaar zwak punt is 
en blijft daarbij het wisselend premier
schap in het nieuwe kabinet. Alleen met 
verbazend veel goede wil, creativiteit en 
inschikkelijkheid kan zoiets gedurende 
een volle kabinetsperiode functioneren. 
Voor ons land en in het bijzonder de 

christen-democratie lijkt de rol wegge
legd dit opmerkelijk experiment te sti
muleren en voort te gaan met een 
zinvolle, kritische dialoog ... en was er 
ook niet iets van herkenning in de 
vreemde rituele dansen van zo'n kabi
netsformatie? 

CDtACTUEEL 

Vandalisme 
Terecht heeft het kabinet een scherper 
optreden aangekondigd tegen crimina
liteit en vandalisme. Beide verschijnse
len komen zo langzamerhand dermate 
veelvuldig voor, dat de grenzen van het 
toelaatbare verre worden overschre
den. Het zomaar "voor de grap" Iemand 
in elkaar slaan of - om maar een ander 
voorbeeld te noemen - het onherken
baar vernielen van een schoollokaal zijn 
alledaagse verschijnselen geworden, 
waaraan men te gemakkelijk zou gaan 
wennen. 
Met het beruchte "law and order" heeft 
dit scherpere optreden overigens niets 
van doen. Integendeel, het gaat er hier 
alleen om de grenzen te trekken van 
hetgeen in onze rechtsstaat toelaatbaar 
is. Die grenzen worden in toenemende 
·mate overschreden en het is dus vol
strekt juist als de overheid als hoeder 
van de rechtsstaat ingrijpt. 
Wat ons betreft is dit aangekondigde 
optreden één van de belangrijke Imma
teriële onderwerpen uit het pakket van 
maatregelen dat de regering deze week 
heeft bekend gemaakt. Die dreigen In 
een tijd waarin sociaal-economisch 
nieuws de meeste aandacht krijgt wel
eens ondersneeuwd te raken. 
Het kabinet heeft gelukkig de Immate
riële zaken niet uit het oog verloren. 
Integendeel, het is goed, dat hier nog· 
eens vast te stellen. 

CDACTUEEL 

--- AU\>~RTJe-
Aanbodeconomie: krijgen, hebben en 
houden. 
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Gemeten aan de doelstellingen is het 
kabinet-Lubbers op bijna alle fronten suc
cesvol meent de CDA-fractie. Het gaat veel 
beter met bedrijfsleven en financieringste
kort dan we vorig jaar om deze tijd maar 
durfden hopen. Het gaat ook minder slecht 
met de werkloosheid: er zijn nu 830.000 
werklozen tegen de 900.000 die werden· 
verwacht. Dat zijn er dus nog altijd veel en 
veel teveel ... 

De CDA-Tweede Kamerfractie had dus 
nogal wat goede woorden over voor· de 
kabinetsplannen, maar had er op onderde
ien ook kritiek op. Hieronder nemen we de 
reactie van de fractie puntsgewijs door: 

Werkgelegenheid 
Nu het beter gaat, komt er eindelijk ook -
voor het eerst sinds 1970- een eind aan de 
afbraak van de werkgelegenheid in de 
marktsector; in 1985 zal de werkgelegen
heid over de hele linie zelfs weer wat 
groeien. Ook daarom zull~n we hard moe-

6 

Het gaat beter, maar nog niet goed genoeg. Ofwel: we 
gaan langzaam maar zeker de goeie kant uit. We komen er 
wel, al zijn we er nog niet. Er zat jaren de mot in, maar nu 
zit er schot in. Dat zou een korte samenvatting kunnen zijn 
van hetgeen het kabinet-Lubbers middels Troonrede en 
Miljoenennota met dit land en dus met ons allemaal 
voorheeft. Heer voorzichtig krabbelt ons land weer uit het 
dal. Opkrabbelen is nooit makkelijk maar de ploeg
Lubbers is in ieder geval op de goede weg. 

ten blijven werken aan de verdere gezond
making van de marktsector, door voort
gaande matiging van de lonen en de 
collectieve lasten. Meer aandacht zal de 
komende jaren moeten worden besteed 
aan het vakmanschap en de innovatie, 
zowel in het onderwijsbeleid als in het 
industriebeleid. Dat is nodig om de positie 
van de Nederlandse economie te verster
ken nu een vloedgolf van technologische 
vernieuwing over de wereld spoelt. 

Arbeidstijdverkorting 
Naast een vergroting van het groeivermo
gen, blijven arbeidsduurverkorting, herver
deling van arbeid en een soepeler 
werkende arbeidsmarkt onmisbaar voor 
het terugdringen van de werkloosheid. 

Dankzij de door het kabinet in uitzicht 
gestelde belasting- en premieverlaging, 
behoeft arbeidsduurverkorting in het be
drijfsleven in 1985 niet te leiden tot koop
krachtdaling of kostenstijging. Het zou 
daarom onverantwoordelijk zijn, als werk-

(foto: Nick More/is) 

gevers en werknemers het op dit punt juist 
nu zouden laten afweten. 

Derde spoor 
Het door de CDA-fractie voortdurend be
klemtoonde zgn. derde spoor van het 
kabinetsbeleid begint nu eindelijk uit de 
verf te komen. Dat blijkt nu het kabinet, 
on(lanks alle budgettaire problemen, 700 
mln. extra beschikbaar stelt voor werkgele
genheidsbeleid. Centraal staat daarbij een 
krachtige aanval op de jeugdwerkloosheid 
door een forse uitbreiding van het leerling
wezen, praktijkervaringsplaatsen en groei
banen voor jongeren. Op werkgevers en 
werknemers mag een krachtig beroep 
worden gedaan de door de regering gebo
den mogelijkheden volledig te benutten. 
Ook het initiatief om langdurig werklozen 
jongeren via het overheidsuitzendbureau 
ST ART aan de slag te helpen verdient 
steun. Helaas kan nog steeds niet worden 
gezegd dat de overheid een lichtend voor
beeld geven, ook al komt daarin geleidelijk 
enige verbetering. Teleurstellend is ook dat 
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TWEEDE KAMER 

nog geen herhaling wordt aangekondigd 
van de zgn. terugploegoperatie, een CDA
initiatief waarvan het succes openlijk wordt 
erkend en dat 8500 manjaren werk heeft 
opgeleverd. 

Premiedruk omlaag 
In het financiële beleid ligt in 1985 het 
accent opnieuw op verlaging van de 
belasting- en premiedruk in plaats van op 
het financieringstekort. Uit bestedingsoog
punt is dat een goede zaak. Om een einde 
te maken aan de onrustbarende stijging 
van de rentelasten, mag terugdringing van 
het financieringstekort echter niet op de 
lange baan worden geschoven. In 1984 
valt het financieringstekort 1 ,6% of ca. 5 
mld. gulden mee; in 1985 wordt op kasba
sis met een verdere verlaging van 0,8% 
gerekend, maar op transactiebasis is er 
een lichte stijging van 0,1%. De achter
grond daarvan is vermoedelijk, dat het 
kabinet zich niet te vroeg rijk wil rekenen, 
een fout die in het verleden nogal eens 
gemaakt is. 

Minima niet minder 
Het stemt de CDA-fractie tot voldoening 
dat in 1985 een verlaging van de minimum
inkomens achterwege blijft. Dankzij de 
belasting- en premieverlaging zullen de 
netto-minimuminkomens voor het eerst 
sinds jaren zelfs voldoende stijgen om de 
prijsstijgingen op te vangen. Het stemt tot 
tevredenheid dat het kabinet desondanks 
200 miljoen uittrekt voor een uitkering aan 
de meerjarige echte minima. De voorge
stelde verlaging van de uitkeringspercen
tages van de WAO, WW en WWV wil de 
fra,ctie nadrukkelijk zien in het kader van de 
~telselherziening, die helaas onvermijdelijk 
IS om weer te komen tot een houdbaar en 
duurzaam stelsel van sociale zekerheid, 

Ton Frinking {foto: Nick More/is) 
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waarop niet elk jaar behoeft te worden 
gekort. 
Na alle kortingen van de afgelopen jaren op 
langlopende uitkeringen, acht de CDA
fractie het rechtvaardig dat het kabinet 
thans ook komt met voorstellen om de 
kortlopende wettelijke ziektegelduitke
ring te verlagen. Temeer omdat het aan 
sociale partners zelf wordt overgelaten of 
deze korting in de cao's gecompenseerd 
moet worden. 
Ten aanzien van de abrupte verlaging van 
de bovenminimale WAO-uitkeringen,· wil 
de CDA-fractie zich nog bezinnen op de 
vraag of het effect daarvan voor alleenver
dieners onder de arbeidsongeschikten ver
zacht kan worden. 
Met de verlenging van de WWV-periode 
voor oudere werklozen komt de regering 
tegemoet aan een nadrukkelijke wens van 
de fractie. 
Moeite heeft de CDA-fractie met de bevrie
zing van de kinderbijslag. Er zijn immers 
aanwijzingen dat met name gezinnen met 
kinderen het in de afgelopen jaren zwaar te 
verduren hebben gehad. 

Ambtenarenoverleg 
De CDA-fractie ziet met belangstelling de 
resultaten van het overleg tussen het 
kabinet en de organisaties van ambtena
ren en trendvolgers tegemoet. De kabi
netsvoorstellen op dit punt bieden uitzicht 
op een resultaat waarbij de koopkracht van 
deze groepen werknemers nagenoeg ge
handhaafd kan worden. Vraagtekens 
plaatst de CDA-fractie bij het voorstel om 
aan werkenden een arbeidstoeslag op de 
belastingvrije som toe te kennen, waarvan 
uitkeringsgerechtigden niet profiteren. 

Bedrijfsleven 
De CDA-fractie kan er zich mee verenigen 
dat in 1985 opnieuw 1 ,5 mld. wordt besteed 
aan lastenverlichting voor het bedrijfsleven 
waarvan ook de zelfstandigen profiteren. 
Terecht wordt daarbij het accent gelegd op 
maatregelen die de loonkosten verlagen. 
Deze lastenverlichting zou echter in een 
merkwaardig daglicht komen te staan, 
indien de komende maanden zou blijken 
dat werkgevers zelf alweer ruimte aanwe
zig achten voor het inwilligen van loonei
sen. 
De CDA-fractie stemt in met de steunmaat
regelen voor de landbouw; wel acht zij 
nader overleg gewenst over de wijze waar
op die steun het best kan worden verleend. 
Dat het mogelijk is om - ondanks de 
slechte tijd - het woningbouwprogramma 
op peil te houden en aanzienlijk meer te 
doen aan stadsvernieuwing, verdient lof. 

Jan Kraijenbrink en zijn vrouw. (foto: Nick More/is) 

Dat geldt niet voor het voornemen om de 
huren in 1985 met 4% te verhogen. 

Schoolgeld 
Dat het kabinet opnieuw komt met het 
reeds vorig jaar afgewezen voorstel om 
schoolgeld te heffen voor 12-16 jarigen, 
lijkt niet erg verstandig. 
Waardering daarentegen past voor het feit 
dat het kabinet bereid is om meer aandacht 
en geld te besteden aan de bestrijding van 
criminaliteit en fraude; versterking van de 
rechtsstaat verdient hoge prioriteit. Daar
om zal de CDA-fractie nagaan of de 
aangekondigde maatregelen toereikend 
zijn om de belangrijkste knelpunten bij de 
politie, de rechterlijke macht en het gevan
geniswezen op te lossen. 
Mager zijn naar het oordeel van de CDA
fractie de passages in de Troonrede over 
het vredes- en veiligheidsbeleid. Nieuwe 
initiatieven van de regering om in bondge
nootschappelijk verband het kernwapen
overleg weer op gang te brengen en een 
wapenwedloop in de ruimte te verhinderen 
worden node gemist. Daarnaast lag het 
voor de hand dat de r~gering zou aankon
digen hoe zij met het Nederlandse kernwa
penbesluit in de richting van de Sovjet-Unie 
en de bondgenoten gaat opereren. 
De CDA-fractie is tenslotte van oordeel dat 
er zo spoedig mogelijk helderheid moet 
komen over de omvang en de aard van het 
stuwmeer bij ontwikkelingssamenwerking. 
Daarna dienen nadere afspraken te wor
den gemaakt over de intering op dit stuw
meer. ~ 

Ton Huyssoon 
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Wijzigingen in de loon- en inkomstenbelasting en premieheffing AOW/AWW per 1985 

Tweeverdieners gaan meer betalen 
Met Ingang van volgend jaar wordt de 
loon- en inkomstenbelasting wederom 
gewijzigd. Het kabinet heeft daartoe het 
wetsontwerp Tweeverdieners Derde Fa
se Ingediend. 
Per saldo wordt een belastingverlichting 
van f 485 miljoen voorzien, maar niet 
iedereen zal van die verlaging profiteren. 
De alleenverdieners en de alleenstaanden 
gaan minder betalen, de tweeverdieners in 
de regel meer. Door deze verschuivingen 
wordt het voordeel dat tweeverdieners 
hebben voor een gedeelte weggenomen. 
Bovendien zal de premieheffing AOW/ 
AWW verzelfstandigd worden, zodat de 
gehuwde man en vrouw voortaan afzon
derlijk over hun inkomen tot aan de premie
grens, de premie zullen moeten gaan 
betalen. Hiermee komt een einde aan de 
premieterugbetaling, omdat man en vrouw 
tezamen meer dan het maximum aan 
premie hadden betaald. Deze maatregel, 
die getroffen wordt in het kader van een 
Europees voorschrift dat toeziet op gelijke 
behandeling van man en vrouw, zal vooral 
effect hebben voor gehuwde tweeverdie
ners met een inkomen tussen f 63.000,
en t 126.000,-. 

In het nieuwe stelsel zullen de belasting
vrije sommen als volgt zijn: 
e de algemen~ belastingvrije som, Ta
riefgroep I (waarin de tweeverdieners): 
f 7.000,- (nuf 7.662,-); 
Elke belastingplichtige die in deze groep is 
ingedeeld en tot wiens huishouden tenmin
ste een kind jonger dan 12 jaar behoort, 
krijgt een tegemoetkoming in de kosten 
van kinderopvang door een toeslag van 
f 600,- op de arbeidstoeslag. 

e Tariefgroep 11 (alleenstaanden vanaf 
27 jaar): f 10.500,- (nuf 10.298,-); 
De huidige leeftijdsgrens voor alleenstaan
den van 34 jaar wordt verlaagd tot 27 jaar. 

De categorie bijna-alleenverdiener komt te 
vervallen. 

e Tariefgroep 111 (de "echte" alleenver
dieners): f 14.000,- (nuf 13.200); 
Onder de "echte" alleenverdiener wordt 
verstaan de belastingplichtige wiens part
ner in het geheel geen zelfstandig belast
baar inkomen heeft. In 1984 wordt iedere 
belastingplichtige wiens partner minder 
dan f 5.026,- verdient, als alleenverdiener 
beschouwd. 
e Tariefgroep IV (alleenstaande ouder) 
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Wat zullen de belastingmaatregelen die het kabinet voor 
1985 heeft aangekondigd voor effecten hebben? Beleids
medewerker Wilbert Stolte van de CDA-Tweede Kamer
fractie verdiepte zich in de wijzigingen in de loon- en 
inkomstenbelasting en premieheffing AOW/AWW per 
1985. Een bericht van het fiscale front. 

f 12.600,- (nu t 13.200,-) met een even
tuele alleenstaande-ouder-toeslag (maxi
maal t 4.231 ,-). 
De alleenstaande ouder komt niet in aan
merking voor een tegemoetkoming in de 
kosten van kinderopvang via een aanvul
ling op de arbeidstoeslag. De aanvullende 
alleenstaande-ouder-toeslag met een 
maximum van f 4.231,- blijft gehandhaafd. 
Er wordt evenwel voorgesteld de kinder
leeftijdsgrens die momenteel 16 jaar is, in 
vierjaartot 12jaar (1988) terug te brengen. 

Mieke Andela-Baur en Ton van Baars. 

Voor een ieder die actief aan het ar
beidsproces deelneemt komt bovenop de 
belastingvrije som, een arbeidstoeslag van 
f 425,-. 
Voorgesteld wordt over te gaan tot integra
le en zuivere voetoverheveling. Dit 
houdt het volgende in. Als bij de minst 
verdienende partner een deel van 
diens belastingvrije som onbenut 
blijft, zal het onbenutte deel bij de be
lastingvrije som van de meestverdienen
de partner worden opgeteld. Dit geldt voor 
zowel gehuwd als ongehuwd samenwo
nenden. Als bijvoorbeeld de minstverdie
nende partner f 4.500,- verdient dan blijft 
er f 2.500,- van de belastingvrije som uit 
tariefgroep I over(! 7.000,- - f 4.500,- = 
f 2.500,-). Deze f 2.500,- mag de andere 
partner bij zijn of haar belastingvrije som 
optellen. 
Voor gehuwde tweeverdieners wordt voor

~ gesteld per 1985 andere drempels te 
2! hanteren voor de aftrek wegens buitenge
~ wone lasten. Momenteel wordt voor bere

kening van de zieketekostendrempel uitge
gaan van het onzuivere inkomen van de 
belastingplichtige, vermeerderd met 30% 
van het onzuivere inkomen van de echtge-
noot. Voorgesteld wordt het volledige on-

Min. loon Modaal 2 x modaal 4 x modaal 
bruto 25.637 38.288 76.456 152.912 

Inkomensverhouding 
gezin 

+1,4 
100/0 + 1,1 -0,1 + 1,2 + 1,0 
75/25 -0,6 - 0,3 -1,3(-0,7) - 0,3(- 2,6) 
50/50 -1,4 - 1,9(- 3,1 - 0,4(- 5,2) 

Tussen haakjes staan de cijfers van het gezamenlijke effekt van de belastingmaatregel en 
premieverzelfstandiging. Met inkomensverhouding gezin wordt aangegeven de verhouding 
waardoor de partners aan het gezinsinkomen wordt bijgedragen. Met 10rJ!O wordt de 
alleenverdiener bedoeld. In het te val 72125 wordt door de ene partner 75% en de andere 25% 
bijgedragen aan het totale gezinsinkomen. 
De effekten van de maatregelen op het besteedbaar inkomen zijn - voorzover het 
werknemers betreft- per 1985 (%): 
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Wat ons in 1985 te wachten staat 
Het kabinet wil in 1985 9,3 miljard 
bezuinigen. Dit omdat het tekort van de 
overheid en de zogenaamde collectieve 
uitgaven nog steeds te hoog zijn. Be
leidsmedewerker Kees-Jan de Vet van de 
CDA-Tweede Kamerfractie verrichtte 
enig spit- en graafwerk in de Miljoenen
nota. Voor CD/ACTUEEL zette hij op een 
rijtje wat ons in 1985 te wachten staat. 

De minima gaan in 1985 niet in koopkracht 
achteruit. Door het economisch herstelbe
leid van dit kabinet is het voor het eerst na 
vele jaren weer mogelijk dat de minima niet 
in koopkracht dalen. Tot nu toe werd het 
koopkrachtverlies altijd gecompenseerd 
door een eenmalige uitkering, maar dat is 
volgend jaar niet langer nodig. Omdat de 
koopkracht voor de echte minima gelijk 

(Vervolg van pagina 8) 

zuivere inkomen van de echtgenoot voor 
de drempel mee te laten tellen. Ook voor 
bepaling van de drempel voor aftrek van 
kosten van levensonderhoud en die voor 
studiekosten wordt voorgesteld het onzui
vere inkomen van de echtgenoot eveneens 
volledig te laten meetellen. 
De rentevrijstelling wordt in het wetsvoor
stel verdubbeld van 1 700,- tot I 1.400,
voor gehuwden. De rente blijft zoals in de 
huidige regeling belast bij de meestverdie
nende partner. De dividendvrijstelling 
wordt ook verdubbeld van 1 500,- naar 
f 1.000,-. Zo ook de vrijstelling voor divi
denden van aangewezen participatiemaat
schappijen van I 1.000,- tot I 2.000,-. 

Meewerkregeling 
De bestaande meewerkregeling voor de 
meewerkende echtgenoot in de onderne
ming zal ingrijpend worden gewijzigd. Er 
wordt geen rekening meer gehouden met 
de beloning van het meewerken, maar 
voortaan wordt aan de echtgenoot voor 
wiens rekening de onderneming wordt 
gedreven, een meewerkaftrek verleend. Bij 
de meewerkaftrek wordt een relatie gelegd 
tussen het aantal in de onderneming mee
gewerkte uren en de hoogte van de winst 
uit onderneming. De aftrek bedraagt 5%, 
3112% of 2112% van de winst, afhankelijk 
van het aantal gewerkte uren. 
De zelfstandigenaftrek wordt verhoogd als 
tegemoetkoming in de extra premielasten 
voor zelfstandigen als gevolg van de ver
zelfstandiging in de premieheffing volks
verzekeringen. ..,. · 

Wilbert Stolte 
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blijft zal er geen eenmalige uitkering meer 
zijn. Wie echter al jaren op het sociaal 
minimum zit, krijgt die uitkering nog wel. 
De werkloosheid zal in 1985 niet hoger 
worden dan 850.000. Dat is overigens een 
kleine vertekening van het totaalbeeld 
doordat werklozen ouder dan 57112jaar niet 
meer worden geregistreerd. 
Er komt in 1985 een regeling voor oudere 
langdurig werklozen. Daarmee verwezen
lijkt het kabinet een initiatief van de CDA
Tweede Kamerfractie. WWV'ers die al 
twee jaar zonder werk zitten en ouder zijn 
dan 50 jaar hoeven niet meer in de 
Bijstandswet; ze houden hun WWV op 
minimumniveau. Daarmee komt voor hen 
een eind aan het beruchte "eigen huis 
opeten". Daarmee is ook een wens van de 
CDA-fractie vervuld. 

Arbeidsmarkt 
In 1982 en 1983 kwamen er 150.000 
werklozen bij, in 1984 30.000. Arbeids
duurverkorting is een voorname "leveran
cier" van nieuwe banen; in 1985 komen er 
15.000 nieuwe banen bij. Ook de beroeps
bevolking groeit minder sterk dan voorzien. 
Hoe komt dat? Men kiest voor vervolgstu
die. Opleidingen worden meer voltooid en 
gehuwde vrouwen melden zich soms niet, 
omdat ze weinig kans op een baan hebben. 
hebben. 
Verder is er een toenemende dynamiek op 
de arbeidsmarkt. De vraag naar personeel 
(vacatures) neemt toe, in 1983 waren er 
67.000 minder inschrijvingen van werkzoe
kenden (totaal 831.000) dan in 1982 en 
21.000 meer uitschrijvingen (totaal 
711.000). Helaas neemt langdurige werk
loosheid nog toe. Als de economie opleeft, 
komen deze mensen toch moeilijk aan de 
slag. Naar verwachting slaat stijging van de 
jeugdwerkloosheid ( + 35% in 1982, + 17% 
in 1983) om in een daling van 2% in 1984. 

De CDA-fractie stelt vast dat het effect van 
arbeidsduurverkorting (ADV) langzaam 
maar zeker zichtbaar begint te worden. 
Binnen het bedrijfsleven is vanaf '83 al een 
ADV van ongeveer 5 procent bereikt. 
Daarmee is een zeer belangrijke bijdrage 
aan het scheppen van arbeidsplaatsen 
geleverd. Het CPB schat de effecten op 
circa 50.000 extra arbeidsplaatsen in de 
bedrijven. Uit onderzoek van de L TD bij 
583 bedrijven bleek dat tot en met 1984 in 
26% van de bedrijven nieuwe arbeids
plaatsen ontstaan. Tevens is volgens dit 
bij verdergaande ADV dit percentage nog 
aanzienlijk stijgt. 

Frouke Laning-Boersema (foto: Nick More/is) 

In de collectieve sector zal er in 1985 1 % 
arbeidsduurverkorting zijn: het inleveren 
van werktijd heeft de toekenning van extra 
roostervrije dagen tot gevolg. 
De bestrijding van de langdurige werkloos
heid onder jongeren wordt met kracht ter 
hand genomen. Het aantal jongeren onder 
25 jaar dat langer dan twee jaar werkloos 
is, is sterk toegenomen: in april '83 waren 
het er nog 28.000. In april van dit jaar 
50.000. Het plan voorziet voor deze cate
gorie in tijdelijke arbeidsplaatsen (maxi
maal 1 jaar) in markt- en collectieve sector 
en uitlening via uitzendbureau ST ART. De 
overheid neemt de kosten van ST ART voor 
zijn rekening en 33% van de loonkosten. __ 
De arbeidsduur ligt voor de jongeren tus-
sen 20 en 32 uur per week. De opzet is dat 
de kosten voor de feitelijke wetgever laag 
blijven. Voor 1985 is voordit plan voorlopig 
100 miljoen uitgetrokken. Met dit geld 
kunnen circa 16.000 plaatsingen worden 
gerealiseerd. 
De zogenaamde bovenminimale uitkerin
gen (WW, WWV, WAO) worden in 1985 tot 
70% verlaagd. De kortingen van 3% per 1 
januari 1984 en 1 juli 1984 worden daarbij 
evenwel verrekend, wat er concreet op 
neerkomt dat er 4% korting zal zijn in 1985 
i.p.v. 6% in 1984. 
Hoe bereikt tenslotte het kabinet de bezui
niging van 9,3 miljard? Er wordt 3,1 miljard 
op de rijksbegroting, 2,5 miljard op de 
sociale zekerheid, 2,5 miljard op de ar
beidsvoorwaarden in de collectieve sector 
en 1 ,2 miljard op de volksgezondheid 
bezuinigd. ..,. 

Kees-Jan de Vet 
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Oogsten 
Wanneer er nu kamerverkiezingen zouden 
worden gehouden, zou de VVD terugvallen 
van 38 naar 31 zetels. (Rooie Haan/ 
Interview-enquête). De andere regeringspar
tij, het CDA, zakt van 45 naar 42 zetels. Het is 
begrijpelijk dat het bezuinigingsbeleid van het 
kabinet-Lubbers een deel van de kiezers van 
de CDA/VVD-coalitie van zich vervreemdt. 
Maar waarom lopen de kiezers bij de liberalen 
harder weg dan bij de christen-democraten? 
Een verklaring hiervoor is o.i. het duidelijke 
stempel dat de CDA-bewindslieden op dit 
kabinet drukken. In het bijzonder premier 
Lubbers slaagt er steeds meer in de oogst 
van het regeringsbeleid volledig naar zich toe 
te trekken. (F. A. Hoogendijk in Elseviers 
Magazine). 

PvdA-perspectief 
Voor de PvdA is haar groei in de opiniepeilin
gen fraai, zelfs al zou zij voor een flink deel 
worden bepaald door toeloop van ongelukki
ge nee-zeggers tegen kruisraketten en het 
financieel-economische saneringsbeleid van 
het kabinet. Maar als de groei leidt tot een 
vergroot kiezersreservoir met voornamelijk 
oppositie-perspectief dreigt zij zichzelf als 
potentiële regeringspartij naar aard en hu
meur ontrouw te worden. (NRC!Handels
blad). 

In Kabinet-Lubbers 11 
De PvdA staat voor de keus óf nog eens 
vier jaar oppositie, óf vier jaar onder 
Lubbers meeregeren. Dat lijkt mij een 
makkelijke keus. De drang in de PvdA om 
het regeringskasteel weer eens van bin
nen te bekijken is zo groot, dat ze best het 
premierschap wil inleveren. Het CDA kan 
zich niet permitteren onder een PvdA
premier te regeren. Onze achterban zou 
gaan steigeren. Het zou bovendien kassa 
worden voor de VVD. ( ... ) Het is ondenk
baar, dat wij de beoogde lijsttrekker laten 
vallen. Een belangrijke functie van onze 
fractie is de premier zo weinig mogelijk 
schrammen te laten oplopen. (CDA
Kamerlid Sytze Faber in Trouw). 

Bloemetjes 
Deze bij uitstek monistische staatsopvatting 
(de fractie en het kabinet zijn één) is meer dan 
een door de tv gedicteerde modegri~. Het is 
voor het CDA zelfs een kwestie van wel of niet 
overleven. Zoals Faber het formuleerde: het 
CDA kan niet meer zonder een premier. Haar 
ideologie is te zwak om het zonder een 
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minister-president te kunnen redden. Het 
klinkt hard uit de mond van een fervent 
aanhanger van het dualisme. Een conse
quentie van deze premiercultus is namelijk 
dat de rol van de fractie inderdaad beperkt 
blijft tot het aanbrengen van bloemetjes in de 
tuin van de premier. Soms lijkt het er ook een 
beetje op. (Willem Breedveld in Trouw). 

Kleur 
Het is mij nooi( om de kleur van het kabinet 
gegaan, maar om de kleur van het beleid. 
Voor mijn part hadden wij in 1977 een 
kabinet-Duisenberg mogen hebben. Maar 
dan hadden alle voorgaande kabinetten in
derdaad de Duisenberg-norm moeten uitvoe
ren. Dat had een slok op een borrel gescheeld 
met het financieringstekort. Het kabinet-Den 
Uyl heeft daar een loopje mee genomen. En 
de Tweede Kamer heeft een loopje genomen 
met Bestek-81. (Chris van Veen, afgetreden 
VNO-voorzitter in Elseviers Weekblad). 

Rechts? 
Nee, ik ben niet rechts, onzin. Ik ben 
iemand die bereid is naar een compromis 
te streven. Ik wil kunnen zeggen: de rege
ring heeft gelijk dat ze het financieringste
kort wil terugdringen. Alleen de manier 
waarop is niet de verstandigste. Als het 
(PvdA)partijbestuur dan zegt dat het on
vermijdelijk is dat het financieringstekort 
nog even moet stijgen, wil ik kunnen 
zeggen dat dat een misverstand is. Dat het 
leidt tot ongelooflijke aflossingsproble
men in de jaren negentig met alle gevol
gen vandien. (Teruggetreden kandidaat" 
opvolger van Den Uyl, prof. Jos van 
Kemenade in Haagse Post). 

Prima, maar . .. 
Van Kemenade is een prima vent. Maar zijn 
stelling dat de weg naar volledige werkgele
genheid alleen bereikt kan worden onder 
dwang, deel ik niet. Ik weiger te werken 
volgens een compleet ingevuld spoorboekje. 
Het risico dat er dan niets van terecht komt is . 
te groot. Ik geef de voorkeur aan stap voor 
stap. De PvdA gelooft kennelijk in een maat
schappij die te besturen is alsof het een 
toetsenbord is. (Minister Jan de Koning in 
Trouw). 

Wèlke PvdA? 
Ik praat wel eens met wat ik dan de "redelijke 
socialisten" noem, mensen als Van Kernena
de en zo. Hij is nu met een behoorlijk 
realistisch stuk gekomen, al zit daar die 
geforceerde arbeidstijdverkorting in. Maar ja, 

het is een nota van hem en nog een paar 
mensen, die niet door het partijbestuur wordt 
onderschreven. Bovendien is Den Uyl een 
produkt uit een tijd waarvan wij nu zeker 
absoluut "nee" zeggen. Het is gezien onze 
ervaringen ondenkbaar dat we met die man in 
een kabinet zouden gaan zitten. (Prof. G. 
Zoutendijk, VVD-Eerste Kamerlid in Elseviers 
Magazine). 

Geen illusie 
Den Uyl en wie ook over dit onderwerp 
fantaseert, zullen geen begin van illusie 
he.bben dat de VVD in 1986 een comforta
bele meerderheid met een tegemoetko
mend CDA inruilt voor o11getwijfeld moei
zame en beleidsmatig minder perspectief
rijke schermutselingen met de Uylianen 
(en vermoedelijk Den Uyl zelf). PvdA-VVD 
is hooguit een reservemogelijkheid, voor 
het geval CDA en VVD echt grote mot 
krijgen of samen de meerderheid kwijt 
zijn. ( ... ) Overwinnen CDA en VVD dan 
een begrijpelijke gêne om met folkloris
tisch rechts de wei in te gaan (de Staphor
ster variant)? Kan een gedecimeerd D'66 
rechts de brug overhelpen en riskeert dit 
partijtje daarvoor een fatale breuk? (Jan 
Joost Lindner in de Volkskrant). 

Van Mierlo 
Vooral het feit dat kopstukken binnen de 
PvdA onder vier ogen toegeven dat de 
nationalistische visie van de PvdA op defen
sieterrein weinig realistisch is, terwijl diezelf
de mensen in het openbaar achter diezelfde 
starheid staan, heeft (oud-minister D'66) 
Hans van Mierlo, zo valt te beluisteren, 
overtuigd van de noodzaak dat er een alter
natief voor de PvdA nodig is. ( ... ) En Van 
Mierlo zelf? "Ik herhaal nog maar eens: ik 
sluit niet uit dat ik lijsttrekker word. Het is heel 
eenvoudig. Ik heb geen voornemen lijsttrek
ker te worden. Dat heb ik nu niet en dat heb ik 
ook niet gehad. Maar ik sluit het nóàit uit. Het 
is altijd onverstandig zoiets uitte sluiten. (Hans 
van Mierlo in De Tijd). 

Van Mierlo-sleutel 
Als de bewierookte Van Mierlo lijsttrekker 
van D'66 wordt kan de situatie bij de 
kabinetsformatie veranderen. Lubbers en 
Van Mierlo hebben voor een deel dezelfde 
kiezersmarkt Lukt het Van Mierlo D'66 uit 
het slop te halen, en ik denk dat dat lukt, 
dan heeft die partij de sleutel in handen bij 
de volgende kabinetsformatie. (CDA
kamerlid Sytze Faber in Trouw). 
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De eerste indruk die de Miljoenennota 
1985 wekt is die van een gedegen verant
woording van een bestendig beleid. De 
conjuncturele opleving sinds begin 1984 
heeft het kabinet niet van zijn stuk ge
bracht. De bezuinigingen worden voortge
zet. Men wil kennelijk de conjuncturele 
ruimte gebruiken voor verbetering van de 
onderliggende structurele economische si
tuatie. Dat is in overeenstemming met een 
rapport van de Commissie Economische 
Deskundigen van de SER van deze zomer. 
De regering is daarmee dus in goed 
gezelschap. Zij opereert ook gelijk gericht 
met de Duitse en Franse regering, twee 
belangrijke EG-partners. Minister Ruding 
presenteerde een begroting die dezelfde 
inslag heeft als de zeer onlangs versche
nen begroting van zijn collega Gerhard 
Stoltenberg en van zijn (socialistische!) 
Franse collega Pierre Beregovoy. Elk van 
deze bijna gelijktijdig verschenen begrotin
gen is toegespitst op bezuinigingen en het 
terugdringen van de collectieve sector. 

Dramatiseren 
In de Nederlandse begroting voor 1985 
wordt de collectieve lastendruk terugge
bracht van 54,4 naar 52,6 procent van het 
nationale inkomen en het financieringste
kort van de overheid van 10,5 naar 9,7 
procent. Getoetst aan deze door dit kabinet 
bijna heilig verklaarde grootheden is de 
begroting 1985 een succes te noemen. 
Vraag is of de betekenis van deze maatsta
ven niet wordt overdreven. Er is al eerder 
op gewezen dat de huidige regering de 
omvang van het financieringstekort drama
tiseert. Gegeven een lager groeitempo 
wordt er minder geïnvesteerd dan weleer. 
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Prof. de Roos over de Miljoenennota: 

We dreigen te wennen 
aan hoge werkloosheid 

Prof. dr. W. A. A.M. de Roos (1932) is 
hoogleraar Economie aan de facul
teit Sociale Wetenschappen van de 
Erasmus Universiteit te Rotterdam. 
Hij studeerde en promoveerde aan 
de Katholieke Hogeschool te Tilburg 
Hij is lid van het CDA. CD/ACTUEEL 
vroeg hem commentaar te leveren 
op de Miljoenennota 1985. 

Het spaaroverschot in de particuliere sec
tor is dan groter, hetgeen leidt tot een hoger 
aanvaardbaar structureel begrotingste
kort. Het is ook merkwaardig dat, ondanks 
de grote aandacht voor het financieringste
kort, in de Miljoenennota's van de laatste 
jaren geen vergelijking is te vinden met de 
financieringstekorten van andere landen. 
Durft men dat niet aan omdat de bereke
ningsmethode van bijvoorbeeld de OESO 
leidt tot een lager percentage dan nier 
doorgaans wordt gepresenteerd? 
De omvang van het financieringstekort van 
de overheid acht de regering vooral zorg
wekkend, gezien de daarmee oplopende 
staatsschuld en de rentelasten voor de 
begroting die dat in de toekomst met zich 
meebrengt. De Miljoenennota rekent voor 
dat de rentelast van het rijk, als gevolg van 
de grote financieringstekorten in de laatste 
jaren, in 1985 al I 20 miljard zal zijn. Dat is 

5,6 procent van het nationaal inkomen. 
Ook hier wordt naar mijn mening overdre
ven ... Men verzuimt daarbij te vermelden 
dat er behalve rentelasten van het rijk ook 
rente-inkomsten zijn, met name I 6 miljard 
in 1985 uit woningwetleningen. . 
Deze kanttekeningen worden niet gemaakt 
om het probleem van het financieringste
kort en de daaruit voortkomende rentelas
ten te kleineren. Ook de schrijver van dit 
commentaar is van mening dat het finan
cieringstekort omlaag moet. Het gaat erom 
dat kamerleden en anderen zo zorgvuldig 
mogelijk worden geïnformeerd om zich een 
eigen oordeel te kunnen vormen over de 
publieke financiën. 

Ondernemingsvriendelijk 
In de Miljoenennota wordt zelfs een snelle 
vermindering van het tekort bepleit. Uit het 
hoofdstuk over het meerjarig perspectief 
blijkt, dat in verband daarmee, en samen
hangend met een zekere uitgavengroei, in 
de periode 1986-1989 in totaal een ruimte 
nodig is van 1 25 miljard. Dat is niet gering 
en het zal veel beleidsinspanning vergen 
om die te vinden. Het mag dan verbazen 
dat thans al voor 1986 een verdere verla
ging van de vennootschapsbelasting wordt 
aangekondigd. De noodzaak daarvan 
wordt door velen niet gezien. Het is zeker 
nodig geweest in de laatste jaren door 
loonmatiging, verlaging van werkgevers-
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premies en een zekere deregulering soe
laas te bieden aan de ondernemingen. 
Veel ondernemingen behaalden nauwe
lijks een positief rendement of leden verlies 
en die situatie was op de duur onhoudbaar. 
Maar bij een verbeterde winstcapaciteit die 
inmiddels weer zichtbaar is lijkt het aan
vaardbaar (de eerder toch al verlaagde) 
belasting daarover te betalen. 
Dit kabinet is ondernemingsvriendelijk en 
het heeft daarvoor zeker goede redenen. 
Wanneer men dan in het beeld wil brengen 
wat het zoal voor het bedrijfsleven doet, 
mag men ook het bedrag vermelden van de 
schadevergoeding die de overheid betaal
de in verband met de exportkredietverze
kering. Daar staan weliswaar premie- en 
andere ontvangsten tegenover, maar voor 
de periode 1983 t/m 1985 bedragen die ca. 
f 750 miljoen terwijl de te betiilen schade
vergoeding is berekend op ca. f 2,5 mil
jard. Ook dit kan men zien als - weliswaar 
onbedoelde- steun aan het bedrijfsleven. 
Het kabinet wil overigens deze gang van 
zaken in de toekomst niet meer dulden en 
kondigt maatregelen aan. Er zal een ver
strakKing plaatsvinden van het acceptatie
beleid inzake nieuwe verzekeringsposten 
en de premies zullen worden verhoogd. 

Derde spoor 
In het driesporenbeleid van het kabinet 
Lubbers (1. terugdringen collectieve sec
tor; 2. versterken van de marktsector; 3. 
bestrijden werkloosheid) krijgen de sporen 
1. en 2. de meeste aandacht. De werkloos
heid blijft toenemen en wat een vierde 
spoor zou kunnen zijn - een rechtvaardige 
inkomensverdeling- valt zelfs buiten het in 
het regeerakkoord aangekondigde drie
sporenbeleid. 
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"Met de werkgelegenheid gaat het minder 
slecht" en "het stijgingstempo van de 
werkloosheid is sterk afgezwakt", aldus 
beweren de optimisten. Het is weliswaar 
zo, maar het neemt niet weg dat de 
werkloosheid blijft stijgen en volgens re
cent onderzoek voor 1990 de miljoen zal 
passeren. Als oorzaak worden in de Miljoe
nennota vooral het trage op gang komen 
van het conjunctuurherstel en verstarring 
op de arbeidsmarkt benadrukt. Het komt 
mij voor dat het eerder nog de technologi
sche ontwikkeling is die tot veel uitstoot van 
arbeid leidt. Veel incidentele berichten in 
de pers wijzen op de betekenis van die 
achtergrond. Herverdeling van werkgele
genheid lijkt dan het belangrijkste instru
ment om de werkloosheid te bestrijden. Je 

Jan Kraijenbrink poetste zijn schoenen voor hij 
naar de Ridderzaal ging. (foto: Nick More/is) 

zou dan verwachten dat de overheid voor
op gaat in het doorvoeren van arbeidsduur
verkorting. Het aanbod bij de. beroepen die 
afgestemd zijn op de kwartaire sector is 
immers groot genoeg. Niettemin wordt 
aangekondigd dat de arbeidsduurverkor
ting in 1985 in de collectieve sector slechts 
1 procent zal zijn. Te mager. We dreigen 
gewend te raken aan de hoge werkloos
heid en trekken ons het lot van degenen die 
het treft te weinig aan. 
De inkomensverdeling behoort niet tot de 
eerste drie zorgen van dit kabinet. Volgens 
recente publikalias van het Sociaal Cultu
reel Planbureau is wat tot 1977 aan InkO
mensnivellering werd bereikt gedeeltelijk 
weer ongedaan gemaakt. Dat was mis-

Joost van Ierse/ luisterde gladgeschoren naar 
de Troonrede. (foto: Nick More/is) 

schien noodzakelijk, maar laat men de 
grenzen van de denivellering goed in het 
oog houden. Laten Amerikaanse verhou
dingen op dit punt ons niet tot navolging 
brengen, ook niet wanneer die samengaan 
met (waarschijnlijk kortstondige) hoge 
groeicijfers. Voor de inrichting van een 
rechtvaardige samenleving hebben we wei
nig van de Amerikanen te leren. 
Het beleid van het kabinet Lubbers is in 
grote lijnen vertrouwenwekkend. De lasten 
die het, onvermijdelijk, veroorzaakt zijn 
echter ongelijk verdeeld. Ruim 800.000 
werklozen en, daarmee gedeeltelijk sa
menhangend, 650.000 huishoudens met 
een minimaal inkomen moeten ons een 
grote zorg zijn. 
Een regeringsfractie dient zijn ministers 
niet onnodig voor de voeten te lopen. Bij de 
onderhavige Miljoenennota kan de CDA
fractie echter niet volstaan met "slechts de 
bloemetjes in de tuin van Lubbers te 
verzorgen" (zie "Het CDA en de premier
cultus" in Trouw van 15 sept. jl.). Een 
kritische opstelling kan het kabinet Lubbers 
tot een nadere verantwoording dwingen. 
Het is geen zwakke ploeg, die men zou 
moeten sparen. <1111 

W. A. A. M. de Roos 
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FRACTIE 

Kamerlid Paulis in commissievergadering: FRACTIE 
ABP in buitenland laten beleggen door Ton Buijssoon 

Wie In ons land met pensioen is of gaat, heeft 'n goede kans dat de pensioenpennin
gen van jarenlange bijdragen beheerd worden door het Algemeen Burgerlijk 
Pensioenfonds te Heerlen, het grootste pensioenfonds van Nederland. Daar zijn de 
laatste tijd zaken aan het licht gekomen, die het opsporingsapparaat overuren 
bezorgden en die zelfs topfiguren van het ABP al dan niet tijdelijk met de justitie 
confronteerden. De Tweede Kamer vergaderde maandag in een uitgebreide 
ëommissievergadering (ucv) over de ontwikkelingen bij het ABP. Vincent van der 
Burg en Walter Paulis spraken daar namens de CDA-fractie. 

Vincent van der Burg meende dat door 
deze affaire het aanzien van het ABP in 
ernstige mate is geschaad: "De CDA
fractie acht het van het grootste belang, dat 
het vertrouwen van de gepensioneerden 
en de deelnemers in het functioneren van 
het ABP zo spoedig mogelijk wordt her
steld." De CDA-woordvoerder merkte ook 
op dat de zaak nu nog onder de rechter is 
en dat terughoudendheid derhalve gepast 
is. 

had beter na overleg met de minister van 
Financiën door een onafhankelijke jurist 
kunnen geschieden vond Van der Burg. De 
CDA-fractie achtte het ook onjuist dat de 
heer Gruyters z'n beperkte onderzoeks
rapportage toelichtte in een brief met het 
hoofd "burgemeester van Lelystad". De 
gemeente Lelystad had hiermede niets van 
doen, aldus de CDA-woordvoerder. 
De andere spreker namens de CDA
fractie, Walter Paulis, ging in zijn bijdrage 
tot het debat nader in op de beleggingen 
die het ABP doet. De Beleggingswet vormt 
een begrenzing van die beleggingen. Pau
lis bepleitte de mogelijkheid dat, zij het met 
de nodige beperkingen en waarborgen, het 
ABP ook beleggingen in het buitenland of 
in vreemde valuta mag gaan doen. Daarbij 

Walter Paulis 

benadrukte hij de bijzondere regels die 
hieraan moeten worden gesteld. 
Overigens vormden ook de binnenlandsE:~ 
beleggingen van het ABP onderwerp van 
Walter Paulis' bijdrage. Hij dacht hierbij 
vooral aan beleggen in overheidsgebou
wen: "Waarom zouden we tal van nuttige 
en noodzakelijke overheidsinvesteringen 
in onroerend goed niet laten financieren 
door het ABP? Om maar een dwarsstraat 
te noemen: waarom zouden wij het nijpend 
cellentekort in Nederland niet middels het 
ABP oplossen? Politiebureaus zouden ook 
in dit kader passen en zonder twijfel is er 
nog een groot aantal andere investeringen 
dat voor deze optie in aanmerking komt." 

Vincent van den Burg CDA-kamerlid Frans Jozef van der Heijden bepleit: 
Van der Burg maakte maandag een we
zenlijk punt van de toekomstige structuur 
van het ABP. In een motie verzocht hij de 
ministers van Binnenlandse Zaken en Fi
nanciën, de Tweede Kamer zo spoedig 
mogelijk in te lichten over die structuur. 
Uitgangspunt daarbij is, dat het ABP de
zelfde status krijgt als andere pensioen
fondsen. 

Er is, in de pers heel wat te doen geweest 
over de handel en wandel van de top van 
het ABP. Van der Burg vroeg zich in dit 
verband af of de minister van binnenlandse 
zaken wel snel genoeg heeft gereageerd 
toen één en ander bij hem bekend werd. 
Wanneer kwamen de eerste signalen bij de 
minister binnen en wanneer deed hij er wat 
aan, zo vroeg de CDA-woordvoerder zich 
af. Van der Burg had met name kritiek op 
drs. H. Gruyters, de samensteller van het 
rapport over de ABP-affaire. Naar zijn 
mening speelde Gruyters voor een deel 
"rechter in eigen zaak" gezien 's mans 
lidmaatschap van de Centrale Beleggings· 
raad van het ABP. Het onderzoek Gruyters 
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Meer zelfstandigheid ouderen 
"Voor het grijze haar zult gij opstaan en 
aan de oude zult gij eer bewijzen." 
Frans-Jozef van der Heijden, CDA
Tweede Kamerlid, begon vorige week 
met dit woord uit Leviticus 19 zijn 
bijdrage aan het debat over de wijziging 
van de wet op de Bejaardenoorden. Een 
zo op het oog technisch onderwerp, dat 
niettemin velen die reeds een bejaar
denoord bewonen of er ooit zullen ko
men te wonen, zal raken. 

Hoewel, Van der Heijden had daar zo zijn 
twijfels over. Uit eigen kring leverde hij een 
voorbeeld aan. Zijn schoonmoeder, wo
nend in eigen beheer en trots op haar zelf
standigheid, kon van het Beknopt Schema
tisch Overzicht van het Wettelijk Bestuurlijk 
Instrumentarium ten behoeve van het 
Overheidsbeleid dat ze ter inzage kreeg, 
geen chocola maken. 
Het was haar te technisch, te weinig in 

gewone-mensentaal geschreven. En dat, 
formuleerde haar schoonzoon, is wat veel 
bejaarden angst inboezemt: dat techneu
ten te zeer het beleid bepalen ten koste van 
de individuele behoefte aan hulp. Zijn 
eigen bijdrage aan het debat was trouwens 
noodzakelijkerwijs doorspekt van vakter
men als flankerend beleid, indicatiestelling 
en kwaliteit van de zorg, termen die de 
modale ingezetene van een bejaardenoord 
(ook 'al zo'n term) niet direct zullen aan
spreken. 
l' .. t ..... ~\. ...... 11111 I ~ ...... , .. ....,., o .......... , I ,.."..,J'"""""'" o '-"'-'' 0 f"'' ol ....... ~ 

piële aanzet tot het debat toen hij stelde dat 
ouderen vanzelfsprekend zo lang mogelijk 
zelf verantwoordelijkheid dienen te dragen. 
Is er op een gegeven moment hulp nodig, 
dan dienen de bejaarden zelf zeggenschap 
te hebben hoe het verder moet. Te veel 
professionele hulp van hogerhand neemt 
zelfvertrouwen weg. 
regenstanders van onze opvattingen, al-
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dus Frans-Jozef van der Heijden, leggen 
nu de nadruk op de armeluizorg van 
vroeger: Keesje het Diakenhuismannetje 
zou terugkeren. "Verwijten die niet alleen 
ten onrechte zijn, maar geen recht doen 
aan ontwikkelingen in de kring van ouderen 
zei( Sterk wint de gedachte veld, dat teveel 
hulp het zelfvertrouwen van ouderen weg
neemt, hetgeen weer slecht uitwerkt op 
hun wens om hun eigen problemen de 
baas te blijven. Hulp van kinderen en (tot 
op zekere hoogte) van vrijwilligers past 
daarin niet alleen uitstekend, maar blijkt in 
veel gevallen stimulerend te werken op 
menselijke relaties, waaraan vooral oude
ren op steeds hogere leeftijd toch grote 
behoefte hebben," aldus de CDA
woordvoerder. 

Vrijwilligerswerk 
In deze zomer afgelegde werkbezoeken 
hebben hem geleerd, dat kinderen het 
gewoon vinden om - net zoals ze vroeger 
bij vader en moeder thuis deden - kleine 

·klusjes op te knappen. Van der Heijden: 
"Tegenover de gemeenplaats dat vrijwilli
gershulp nu weer in is om nog meer 
bezuinigingen mogelijk te maken wil ik in 
ieder geval stellen dat de roep op vrijwillige 
hulpverlening uit het begin van de jaren 
zeventig stamt toen steeds duidelijker werd 
dat naast tal van professionele hulpverle
ners de vrijwilligers node gemist werden. Ik 
voeg eraan toe, dat het ook volgens het 
CDA niet juist is wanneer professionele 
zorg, waar die nodig is, vervangen wordt 
door vrijwillige hulp." 
Van der Heijden besloot als volgt: "De 
ouderen hebben aan ons een maatschap
pij achtergelaten, die weliswaar een aan
tal economische problemen kent, maar 
verder op tal van gebieden aanzienlijk 
beter is dan de maatschappij waarin ze zelf 
hebben moeten werken. Daarom verdie
nen zij dat wij hun individuele positie tot het 
uiterste recht doen. Daar hoort tot mijn 
verschrikkelijke spijt een beperking bij en 
er is tot mijn grote vreugde ook een grote 
uitdaging aan verbonden." 
"De beperking is dat we met minder geld 
dan we gedacht hadden de zekerheid 
moeten garanderen, dat ouderen zo onbe
zorgd als maar enigszins mogelijk kunnen 
genieten van hun laatste levensfase. De 
uitdaging is dat die beperktere middelen 
ons dwingen eindelijk ernst te maken met 
de zorg voor ouderen, waarin onze liefde 
·en waardering vooral spreekt uit de doel
matige en toegesneden maatregelen om 
hun individuele, steeds groeiende proble
men op te lossen." 
Het debat over de wetswijziging is bij het ter 
perse gaan van dit nummer niet afgelopen. 
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Verzet CDA tegen pornografie 
. De Tweede Kamer heeft vorige week in 
meerderheid besloten binnenkort het 
wetsvoorstel te behandelen tot wijzi
ging van de bepalingen betreffende 
pornografie in het wetboek van straf
recht. Dit ondanks uitdrukkelijk verzet 
van de CDA· Tweede Kamerfractie, ge
steund door de kleine linkse partijen en 
door de RPF, SGP en het GPV. 

De huidige bepalingen inzake pornografie 
in het wetboek,van strafrecht zijn, vindt 
minister Korthals Altes van Justitie, in strijd 
met de vrijheid van meningsuiting. Dat 
komt er op neer dat het uitgeven dan wel 
verkopen van pornografie nog gemakkelij
ker wordt, als de wet wordt gewijzigd. 
De staatssecretaris vindt een kamermeer
derheid van PvdA, VVD en D'66 aan zijn 
zijde, maar de CDA-Tweede Kamerfractie 
plaatst op zijn minst vraagtekens bij de 
noodzaak van deze wijzigingsvoorstellen. 
In oktober 1983 verscheen een. voorlopige 
nota over het beleid ter bestrijding van 
seksueel geweld tegen vrouwen en meis
jes. 
In die nota vindt men een nadere verken
ning van deze problematiek en treft men 
ook de mogelijke rol van de wetgever nader 
omschreven als het gaat om de bestrijding 
van seksueel geweld tegen vrouwen en 
meisjes in samenhang met de pornografie. 
Net op de dag dat de Kamer het bovenver
melde debat voerde kwam de definitieve 
nota uit, waarin met de reacties uit de 
samenleving rekening is gehouden. Gerrit 
van Dam vindt de conclusies uit de nota zo 
belangrijk, dat hij eerst behandeling in de 

Tweede Kamer wilde alvorens het debat 
over de pornografie te houden. 
Wat gebeurde er nu? Wel, deze nota over 
seksueel geweld tegen vrouwen en meisjes 
-met zeer belangrijke bijdragen uit bijvoor
beeld de vrouwenwereld - werd .in feite 
met één klap onder het vloerkleed ge
veegd. Dat was niet de bedoeling, indertijd, 
van de Kamer en de toenmalige bewinds
lieden en zeker niet die van de vrouwenwe
reld en de Emancipatieraad. Eerst zou er 
een algemene discussie komen over sexu
eel geweld, alvorens het wetsontwerp ver
der zou worden behandeld. 

Gefrustreerd 
Gerrit van Dam: "Deze bedoeling wordt 
finaal gefrustreerd, wanneer besloten 
wordt het wetsontwerp nu af te handelen. 
Alle gevoerde acties en verrichte inspan
ningen zijn, als het om de pornografie gaat, 
vergeefs geweest." Van Dam noemde het 
uiterst merkwaardig dat beide bewindslie
den die de nota hebben uitgebracht zelf het 
initiatief hebben genomen tot deze ma
noeuvre. 
Het mocht allemaal niet baten: de Kamer
meerderheid bleef bij het ingenomen 
standpunt Omdat het om zo'n principieel 
standpunt ging, vroeg en kreeg Gerrit van 
Dam hoofdelijke stemming. "Kunnen we 
eens kijken in welke fractie de vrouwen 
onderdrukt worden", zei hij onder grote 
hilariteit. PSP, CPN, PPR, EVP, SGP, GPV 
en RPF, alsmede Wijnie Jabaay van de 
PvdA steunden Van Dam, die zijn poging 
echter zag stranden. <1111 
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Ombudsapparaat nog niet 
berekend op klachten over gemeenten 

Onze Grondwetgarandeert ie
dere Nederlander de vrijheid 
van meningsuiting. In het ver
lengde daarvan ligt ongetwij
feld het rechtvan klagen over 
regering of andere overheids
instanties. Daarvoor is het in
stituut Nationale Ombudsman 
in het leven geroepen. De om
budsman gaat diepgaand na, 
of een burger door de over
heid wel recht is gedaan. Dat 
er aan hem behoefte bestaat, 
bewijst zijn drukke dagelijkse 
werkkring en steeds meer Ne
derlanders weten hem te vin
den. Maar klagen over ge
meentelijke autoriteiten of 
over een ander zogeheten la
ger publiekrechtelijk lichaam 
kan voorlopig niet. Het om
budsapparaat is daar nog niet 
op berekend en dat zal nog wel 
even zo blijven. 

Europees hout 
Vergroting van de houtproduktie op Euro-· 
pees niveau is dringend noodzakelijk. Dit 
pleidooi hield drs. René van der Linden, 
vice-voorzitter van de CDA-Tweede Ka
merfractie, vorige week tijdens het 75-jarig 
bestaan van de Nederlandse Houtbond in 
Rotterdam. Van der Linden meent dat het 
hoog tijd is om beter met ons bos om te 
gaan, gezien de toenemende schaarste 
aan hout. 
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Woordvoerder mr. Gerrit van Dam zei 
tijdens de uitgebreide commissievergade
ring die de Tweede Kamer vorige week 
over de uitbreiding van de bevoegdheden 
van de Nationale Ombudsman hield, dat het 
volstrekt juist is dat je ook over je eigen 
gemeente of je eigen waterschap hogerop 
mag klagen. Immers, de Nationale Om
budsman is onafhankelijk en heeft een 
nationale functie, die hem door de wet is 
toevertrouwd. 

Bevoegdheden verruimen 
De regering wil de bevoegdheden van de 
ombudsman graag verruimen, maar de 
CDA-Tweede Kamerfractie plaatste vraag
tekens bij de mogelijkheid om dat al op 1 
januari 1986 te doen. Daarvoor moet de 
wet worden gewijzigd, moet het apparaat 
worden uitgebreid en moet er geld beschik
baar zijn. De regering heeft zelf al meege
deeld dat het allerminst zeker is dat daar
voor inderdaad ook geld is. Bovendien 
kampt de ombudsman nu al met een 
achterstand als het gaat om de behande
ling van klachten over hogere overheden, 
waarbij komt dat ook de lagere overheden 
de gelegenheid moeten krijgen zelf de 
nodige voorzieningen te treffen die vooruit
lopen op de situatie van straks. 
Wanneer mogen we dan gaan klagen over 
de gemeente? Wat Van Dam betreft als de 
wet is gewijzigd en er mensen en financiën 
beschikbaar zijn om het ombudsapparaat 
slagvaardig op die klachten te kunnen laten 
reageren. Klagen over lagere overheden 
bij de Nationale Ombudsman vindt de 
CDA-fractie van groot belang, maar er 
moet wel eerst een aantal voorwaardèn 
zijn geschapen, waarop dat klagen ook 
echt zin heeft en de ombudsman ook echt 
iets aan die klachten kan doen. 

Van der Linden: "Europa kent een voed
seloverschot, te veel aan landbouwgrond 
en een zwaar negatieve handelsbalans 
voor de grondstof hout. In de derde wereld 
is een absoluut gebrek aan voedsel en 
grote behoefte aan landbouwgrond. Euro
pa is het grondstoffenarmste continent der 
wereld, dus afhankelijk van aanvoer van 
derden en daardoor erg kwetsbaar. 75% 
van al onze grondstoffen voeren de EG
landen in. Eén van die grondstoffen is hout; 
na olie dè grootste importpost" 

COLUMN 

CD/ACTUEEL 22 september 1984 



GESIGNALEERD 
.~~----------------------------------------

Nieuw Guinea-kwestie zorgde voor nieuw elan in ARP 
In de winter '61-'62 werd in "Bellevue" een 
vergadering gehouden van de AR
Kamercentrale Amsterdam. De sfeer was 
gespannen. Achter de tafel zaten partij
voorzitter Dr. Berghuis met enige kader
mannen, in de zaal vele geladen discus
sianten. De aanwezigen vielen globaal in 
drie groepen uiteen: gespierde betogers 
die de spreker verweten de principiële 
politiek te verloochenen, veelal (maar niet 
allemaal) jongeren die - soms provoce
rend - de spreker bijvielen en een groep 
daar tussenin, vooral mensen van kader en 
organisatie, die niet zozeer op de inhoude
lijke kant van het gesprokene ingingen 
maar opriepen de gelederen te sluiten en 
toch vooral de achterban niet in verwarring 
te brengen. 
Die verwarring was dan ook groot. De 
avond ging over "Nieuw-Guinea". Inzet 
was de ommezwaai die de partijtop in deze 
had gemaakt. Berghuis wilde van dat 
woord niet horen en legde ingewikkeld, 
opgewekt maar vasthoudend uit dat je 
soms eerder bij hetzelfde doel komt als je 
een bocht neemt. Hij bleef overeind. "Am
sterdam" was niet de behoudendste afde
ling. Een kardinale periode in de naoorlog
se geschiedenis van deze partij. De hal
starrigste partij in het verzet tegen de 
souvereiniteitsoverdracht van "Indië" (wil
de Gerbrandy niet nog ministers voor de 
Hoge Raad sleuren wegens het "verkwan
selen" van Rijksdelen) gaf nota bene de 
stoot tot het aanvaarden van het plan
Bunker (Overdracht van Nieuw-Guinea via 
de V.N. aan Indonesië). 
Over deze boeiende episode in de naoor
logse parlementaire geschiedenis- inzon
derheid in de geschiedenis van de AR
partij gaat het boekje van drs. H. Coerts dat 
bij Wever in Franeker verscheen. Voor 
degenen die - met ons - van mening zijn 
dat er, afgezien van E:~en aantal gelegen
heidswerken, nog bitter weinig studies zijn 
verschenen over de jongste geschiedenis 
van de christen-democratische politiek is 
dit 90 pagina's tellende boekje een , ,must". 
Coerts komt uit de "school" van Doeko 
Bosscher die eerder bij Sijthoff een studie 
deed verschijnen over de ARP tussen '39 
en '52. (Om de erfenis van Colijn: de ARP 
op de grens van twee werelden). 

Vuil spel 
Coerts beschrijft de opstelling van de ARP 
in het dekolonisatieproces, de factoren die 
langzaam maar zeker twijfel deden rijzen 
over de gevoerde politiek. De kerken - en 
met name de zending (Verkuyl!) speelde 
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Dr. H. Algra: "Vuil spel met mooie woorden". 

een belangrijke rol daarbij. Coerts be
schrijft ook de ontwikkeling die met name 
partijvoorzitter Berghuis en fractievoorzit
ter Bruins Slot doormaakten, de interne 
voorbereiding van de ommezwaai ("een 
vuil spel met mooie woorden" aldus Hen
drik Algra in het partijblad) en tenslotte de 
ommezwaai zelf. Coerts interviewde vele 
"ooggetuigen" uit die periode waar onder 
Verdam, oud-gouverneur van Baal, de 
publicist en Bruins Slot-kenner Van Kaam, 
de inmiddels overleden Algra en CD/ 
ACTUEEL redacteur De Kwaadsteniet 

"Luns kletst" 
Het boekje bevat interessante bijzonderhe
den zoals de begeleidende hoofdartikelen 
in het door Bruins Slot politiek geredigeer
de "Trouw", het ontstaan van verontrus
ten-groeperingen in de AR en de reis van 
Biesheuvel naar Avereil Harriman om de 
beweringen van Luns te checken: "Luns 
kletst" aldus informeerde Biesheuvel het 
partijbestuur. 
Handelende over de Nieuw-Guinea
kwestie is het boekje tegelijkertijd een 
illustratie van een algemene ontwikkeling 
in de anti-revolutionaire partij, namelijk die 
van een nogal defensieve en steriele lega
listische politiek naar een mondiaal gerichte 
politiek waarbij bij het zoeken naar gerech
tigheid de doelmatigheidsvraag nadrukke
lijk wordt toegelaten. Is de opstelling van de 

AR-partij in de Nieuw-Guinea-politiek oor
zaak of gevolg geweest van een gewijzigde 
mentaliteit in die partij? 

Nieuw élan , 
I 

Waarschijnlijk beide. Enerzijds is de om-
mezwaai een logisch - zij het naar buiten 
nogal bruusk - gevolg geweest van een 
geleidelijke verandering in denken, die in 
deze speciale kwestie sterk gevoed is 
vanuit "Baarn" en "Oegstgeest", de Gere
formeerde en Hervormde zendingscantra 
met hun intensieve contacten met Indone
sië. Anderzijds bracht de ommezwaai van 
een aantal mensen uit de top van de partij 
een bij velen sluimerend verlangen naar 
een anders getinte politiek tot leven. Feit is, 
dat de ommezwaai bij velen die mogelijk 
nauwelijks wisten waar het bewuste eiland 
lag belangstelling wekte en de stoot gaf tot 
nieuw élan in de partij. Wat dat betreft is
naar de interne effecten gemeten - de 
Nieuw-Guinea-kwestie min of meer "toe
vallig" geweest: hetzelfde zou bij een 
ander item zijn gebeurd. Enige jaren later 
zou de kwestie-Vietnam de volgende 
stroomversnelling veroorzaken, zoals later 
"Zuid-Afrika" en de afwijzing van de neu
tronenbom. Voor de ontwikkeling binnen 
de anti-revolutionaire partij is de stand
puntbepaling inzake Nieuw-Guinea veel 
meer geweest dan dat. De ontwikkeling die 
zich sedert "Nieuw-Guinea" inzette, leidde 
ertoe dat de ARP er in die tijd, meer dan de 
beide anderen confessionele partijen in 
slaagde de avant-garde uit de eigen zuil te 
boeien. 
Het is jammer dat Coerts in zijn boekje die 
lijn niet verder onderzoekt. Wat dat betreft 
geeft het boekje minder dan de titel belooft 
hoewel de schrijver er in de laatste pagi
na's wel degelijk blijk van geeft het belang 
van de Nieuw-Guinea-episode voor de 
verdere gang van de AR te zien. In de 
laatste regel van het boekje duidt hij op het 
spanningsveld tussen de door de AR 
tussen '60 en '80 ingeslagen weg en de 
ruimte in het CDA. Het zou inderdaad niet 
verbazingwekkend zijn wanneer velen van 
degenen die nu in het CDA van tijd tot tijd 
als , ,dissident" worden geëtiquetteerd juist 
in die periode kozen of opnieuw kozen voor 
een poging tot christelijk geïnspireerde 
politiek. Voor wie van tijd tot tijd verdrietig, 
vertwijfeld of geïrriteerd is over aanvarin
gen binnen het CDA een interessant boek
je. 
Siebold Hartkamp 
Drs. H. Coerts "AR-Partij en Nieuw-Guinea", Franeker, 
Wever, 1984. 90 blz. 
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PARTIJ 
_NIEUWS 

Nieuwe redactie-secretaris 

Praatstuk 
Homofilie 

Homofilie" is de zesde in de reeks praat
~tukken. Met deze praatstukken wil de 
Stichting Kader- en Vormingswerk van het 
CDA allen die over een thema met blijven
de actualiteitswaarde willen nadenken, en 
in groepsverband daarover willen discus
siëren, een handreiking bieden. 
Het onderwerp homofilie staat de laatste 
jaren ook in het CDA volop in de belang
stelling. Bij de wetgeving terzake van 
gelijke behandeling speelt de benadering 
van de homofilie door de overheid een 
belangrijke rol. 

In het CDA lag op de najaarspartijraad 
1983 te Bussum een resolutie over het 
thema homofilie voor. De partijraad heeft 
de behandeling daarvan echter opgeschort 
en aangehouden. In de maand juli 1984 is 
dan ook opnieuw een concept resolutie 
terzake homofilie ter bespreking aan de 
CDA partijafdelingen gezonden. Op 15 
december 1984 zal op de CDA-partijraad 
te Arnhem de discussie en besluitvorminq 
over de resolutie homofilie worden afge~ 
rond. 
Het praatstuk is uitsluitend verkrijgbaar 
door overmaking van het benodigde be
drag op giro 3966745 van de Stichting 
Kader- en Vormingswerk CDA, met ver
melding van het gewenste praatstuk en de 
gewenste aantallen. De kosten zijn 1 t/m1 0 
ex. à 1 1,25 per stuk; 10 ex. en meer à 1 1 ,
per stuk. 

Deze week is de nieuwe redactie
secretaris van CD/ACTUEEL en de CDA
krant aan het werk gegaan. De nieuwe 
redactie-secretaris is Marcel Meijer (25) uit 
Amstelveen. Hij studeerde Nederlandse 
taal- en letterkunde. Naast zijn studie was 
hij part-time journalist bij de Gecombineer
de Gooise Bladen. Marcel is katholiek. Hij 
was tot de fusie lid van de Arjos. Daarna 
was hij lid van het CDJA en redacteur van 
"Politiekeling", het blad van de CDJA-kern 
Amsterdam-Amstelveen. 

Programcommissie 
CDAbenoemd 
Het CDA-bestuur heeft de programcom
missie benoemd met het oog op de eerst
volgende Tweede Kamerverkiezingen. 
Het bestuur heeft de heer dr. L. M. van 
Leeuwen benoemd tot voorzitter van deze 
commissie. De heer Van Leeuwen, oud
voorzitter van de CHU maakte ook deel uit 
van de commissie die in 1977 het CDA
verkiezingsprogram "Niet bij brood alleen" 
heeft opgesteld. 

Dr. L. M. van Leeuwen 

~Ïià.rbt de ether 
~~~-~~ ~ upt;mt)er a.s. h~ft hèt CÖA een tv-uitzehdJng. van U~n 

. irol!t(1b;ig~f~ (#~~ yi~en~:Ung··zul~n .minister-president Lubt,>ers.en •fraçtièlei
i jjijf~VtJ~Si9éi'Q~~rvk!wd WQtden;· Oe minister-president en de.fractieleider 
~û1flov~~nyäf! C[)A-ledefi over Troonrede en Miljqenenno«t l)eantwoQr~ 
~!'\' ~ ui~erdingis op Nederland 2 van 19,1 0~19.20 uur, . . . . . . . ... 

····• ~i l;:ie.ty~t,litz.nping zal. het CDA in oktober .tweemaal.op.9eJ"Iildiote 
i ~ûiS.teren.zijf].tn hetleader van de zendtijdregeling vQor politieke partijen 
)'ifiett. fiElt CPA op de vrijdagen 5 en 19. olctober uitzendin~n~ PezEt 
<öi~~ndingen zijn van 18.20 tot 18.30 uur via Hilversum V te ~eluisteren. 
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De leden van de programcommissie zijn: 
Dr. W. Albeda (oud-minister van Sociale 
Zaken en thans hoogleraar aan de Univer
siteit van Maastricht); H. A. de Boer 
{burgemeester van Haarlemmermeer en 
oud-minister van CRM); mevr. mr. J. J. M. 
S. Leyten-de Wijkerslooth de Weerde
steijn (CDA-Eerste Kamerlid); ir. W. C. M. 
van Lieshout (voorzitter College van Be
stuur van de Katholieke Hogeschool te 
Nijmegen); drs. J. J. M. Penders {lid van 
het Europees Parlement); drs. H. J. Vier
sen (voorzitter Raad van Bestuur van het 
Bouwfonds Nederlandse Gemeenten). 

De commissie heeft van het partijbestuur 
tot taak gekregen een kort en bondig 
program te ontwerpen dat in het voorjaar 
van 1985 klaar moet zijn. Het ontwerp
program zal vervolgens door de diverse 
partij-geledingen worden besproken en in 
het najaar van 1985 worden vastgesteld 
door de partijraad. 

Gerbrandy-herdenking 

Het Historisch Comité Christen Dernocra
tie herdenkt in 1985 de honderdste geboor
tedag van Pieter Sjoerd Gerbrandy. Tal 
van activiteiten vinden plaats. Gedacht 
wordt onder meer aan een expositie. Ter 
voorbereiding van de expositie zullen ar
chiefwerkzaamheden in het Algemeen 
Rijks Archief verricht moeten worden. Het 
Comité zoekt op korte termijn 

vrijwilligers 
die de voorbereiding van deze tentoonstel
ling ter hand willen nemen. Belangstellen
den op het gebied van geschiedenis en/of 
politiek hebben de voorkeur. Meer informa
tie bij Mr. Dr. A. Postma, G. Gossaertlaan 
30, Groningen, tel. 050-254417 (th) of 
050-117987 (knt), of bij drs. C. Bremmer op 
het CDA-secretariaat, tel. 070-924461. 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek, behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~~-------------------

Politieke overtuiging 
Miehiel van Veere meent dat we niet te veel 
moeten verwijzen naar de bijbel. Het is 
immers mogelijk om vanuit het Evangelie 
te komen tot verschillende politieke conclu
sies. 
Ook binnen het CDA is dat het geval. 
Daarom is het, volgens hem, beter om 
elkaar aan te spreken op onze politieke 
overtuiging. Daarin staat hoe we ons 
christelijk geloof naar de politiek toe willen 
vertalen. 
Ik kan het hiermee niet eens zijn. Het is van 
het allergrootste belang om achter de 
politieke overtuiging steeds de Heilige 
Schrift te blijven herkennen; anders gaat 
de politieke vertaling een eigen leven 
leiden. 
De politieke overtuiging/vertaling is per slot 
van rekening mensenwerk; de Heilige 
Schrift is het Woord van God. En dat Woord 
is levend en krachtig en betrouwbaar. De 
bijbel is voor ons onmisbaar om inzicht te 
hebben in de politieke werkelijkheid. De 
bijbel is ook hier een lamp voor onze voet. 
Een levend contact tussen politieke over
tuiging en bijbel is broodnodig. Uiteindelijk 
gaat het immers om te beproeven wat naar 
de wil van God is. 
En wat de vele interpretaties betreft: laten 

we beseffen dat werken met de bijbel 
arbeid vergt.. Het kost moeite en geduld en 
gesprek om te weten wat je politiek moet 
doen; maar er zijn ook heel duidelijke 
zaken. 
Intensieve bijbelstudie blijft nodig; en het 
zou heel erg zijn als we, wegens verwarring 
door ons ongeduld en onze gemakzucht, 
tot de conclusie zouden komen de bijbel 
maar niet meer te gebruiken. 

D. van den Dool, Dordrecht 

Poëzie in de politiek 
Meneer Van Schalsum wil zich er niet mee 
bemoeien, zo schrijft hij in zijn artikeltje in 
CD/ACTUEEL van deze week; ik doe dat 
echter wel en ik denk dat er meer poëzie in 
onze politici zit dan hij wel vermoedt. 
Hier volgen enige voorbeelden: 
Voor Bert de Vries (fractieleider): "Ambro
sia wat vloeit mij aan; uw schedelveld is 
koeler maan en alle appels blozen."(" V era 
Janacopoulos" van Jan Engelman.) 
Onze minister-president Lubbers van het 
no-nonsense kabinet krijgt het volgende 
nonsensrijm van Cees Buddingh' "De 
Blauwbilgorgel". 
"Ik ben de blauwbilgorgel, ik worstel en ik 
worgel; bijt ik mij in mijn grote teen dan 

l{adercursus voor bestuurs-en raadsleden 
Komend najaar organiseert de Stichting 
K::tder- en Vormingswerk CDA
kadercursussen in Den Haag, Utrecht, 
Enschede, Eindhoven en Zaandam. De 
kadercursus is bedoeld voor kaderleden 
van de partij - afdelingsbestuursleden en 
raadsleden -, voor mensen die gewoon 
meer van het CDA en de politiek willen 
weten en voor hen die in de partij wat willen 
gaan doen en zich willen oriënteren. De 
cursus omvat 5 dagen. 

De cursus in Utrecht wordt gegeven op 5 
donderdagen van 09.30-16.00 uur, 27 
september, 4, 18 en 25 oktober en 8 
november. 
De cursus in Eindhoven wordt gegeven op 
5 dinsdagen van 09.30-16.00 uur, 30 
oktober, 13, 20 en 27 november en 4 
december. 
De cursus in Zaandam wordtgegeven op 4 
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woensdagen en 1 dinsdag van 09.45-
1a15uuG21en28novembeG~12en18 
december. 
De cursus in Enschede wordt gegeven op 4 
vrijdagen en 1 donderdag van 9.30-16.00 
uur, 9, 16 en 30 november en 14 en 20 
december. 

De eerste vier cursussen worden in de 
cursusplaats gegeven. De vijfde dag wordt 
in Den Haag gegeven 

De cursus wordt in principe door de twee 
stafmedewerkers van de Stichting, Wim 
Eikelboom en Harm Waterborg, gegeven. 

De deelnemersbijdrage voor deze cursus 
is t 100,-. Reiskosten (op basis van open
baar vervoer), boven f 15,- per cursus
dag, worden vergoed. Opgave bij het 
CDA-bureau, tel. 070-924461. 

staar ik droevig om mij heen; ga heen, ga 
heen, ga heen. " 
Voor minister Braks van Landbouw "Op 
een kip" door Trijntje Fop: 
"Een kip die, in een kippehok, een klank
werk hoorde van Bartok volgde met pas
sende strijkages, de strijkers in de strijk
passages; en bij het slagwerk riep zij blij: 
"Bartok tok tok alweer een ei!" 
Voor minister De Ruiter van Defensie: "De 
stad is stil, een kat rolt stijf van het kozijn. 
Het licht is als een blok verplaatst. Geruis
loos vallen drie vier bommen op het plein, 
en drie vier huizen hijsen traag hun rode 
vlag." ("Bommen" van Paul Rodenko.) 
Voor onderwijsminister Deetman "Op een 
Kreeft" door Trijntje Fop. 
"Te Rotterdam daar is een kreeft, die 
steeds ik heb zegt voor ik heeft; en dat is 
daarom, zo zegt een Amsterdammer, des 
te jammer; omdat hij aantoont dat hij geen 
begrip voor werkswoordvormen hib. " 
En voor minister De Koning (Soc. Zaken): 
"Geen hemelvaart kan welvaartsleuzen 
aan. Geen zangstem kan die spreekkoren 
weerstaan en nog maar weinig bezielde 
vragen waarheen verdween de zalige so
praan." ("Vooruitgang" van A. Roland 
Holst). 

G. M. J. Streumer-Baaij, Amsterdam 

CD-Verkenningen 
Het septembernummer van Christen De
mocratische Verkenningen is uit. Het num
mer bevat o.a. artikelen over burgerlijke 
ongehoorzaamheid, de taakverdeling in 
het wetenschappelijk onderwijs, niet
huwelijkse samenlevingsvormen en Staat 
en Christen-democratie. Verkrijgbaar bij 
het Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA, tel. 070-924021. 

Bestuursforum 
In het zomernummer van Bestuursforum 
staan tal van lezenswaardige artikelen. 
Onderwerpen die in dit nummer aan bod 
komen zijn racisme en lokaal bestuur, 
de noodzaak van vrije tijdsbesteding, 
provinciaal- en lokaal beleid t.a.v. omroep 
en kabel, de praktijk van herindelingspro
cessen, terugploegexperimenten en priva
tisering.· 
Bestuursforum is verkrijgbaar bij de CDA-
Bestuurdersvereniging, tel. 070-924021. 
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Conferentie Latijns-Amerika 
De plaats van de christen-democratische 
beweging in Latijns-Amerika, en de uitwis
seling van ideeën en ervaringen staan 
centraal in een conferentie die het Weten
schappelijk Instituut organiseert op 11 en 
12 oktober a.s. 
De conferentie is niet alleen bedoeld voor 
partij-politieke inzichten. Ook kerkelijke 
instanties, vakbeweging en ontwikkelings-

Privatisering 
Deze week verscheen van de vereniging 
van christen-democratische gemeente- en 
provinciebestuurders een rapport over Pri
vatisering. Privatisering is een relatief jong 
begrip. Privatisering houdt in, dat taken 
met een algemeen belang niet door de 
overheid maar door het particulier initiatief 
worden behartigd. In de afgelopen decen-

organisaties zijn betrokken bij de vragen 
die aan de orde zullen komen: De mening 
van Latijns-Amerikanen zèlf over de om
standigheden waarin ze leven; de rol van 
de middengroepen tussen de verdedigers 
van de status quo en die van de revolutie; 
de sociale en democratische verhoudingen 
in de verschillende landen; de rol van de 
christen-democratie en de christelijk-

nia werden er veel taken naar de overheid 
toegeschoven. De laatste jaren wordt deze 
tendens om financieel-economische rede
nen en om principiële redenen ter discus
sie gesteld. In het rapport wordt de visie 
van het CDA op de privatisering nader 
bekeken. Van de drie grote politieke partij
en heeft het CDA de sterkste principiële 
voorkeur voor privatisering vanuit het mo
tief van gespreide verantwoordelijkheid. 

i Gespreide verantwoordelijkheid is een van 

sociale beweging; de invloeden van buiten
af. Conferentievoorzitter is prof. dr. J. G. M. 
Hilhorst (lnstitute of Social Studies te Den 
Haaq). 
De conferentie vindt plaats in het Koninklijk 
Instituut voor de Tropen te Amsterdam. Zij 
wordt mede mogelijk gemaakt dankzij sub
sidies van de Nationale Bewustwording 
Ontwikkelingssamenwerking en van het dr. 
Abraham Kuyperfonds. Nadere inlichtin
gen te verkrijgen bij mevr. J. Martinus, 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. 
Tel. 070-924021. 

de vier christen-democratische kernbe
grippen waaraan de privatisering getoetst 
wordt. De overige drie toetsingscriteria zijn 
gerechtigd, rentmeesterschap en solidari
tei(, Ook de standpunten van de andere 
partijen komen in de uitgave aan bod. Het 
rapport is vervaardigd door de werkgroep 
Binnenlands Bestuur en Financiën van de 
CDA-Bestuurdersvereniging. Men kan het 
rapport bestellen door t 6,50 over te ma
ken op giro 3930421 t.n.v. CDA-Be
stuurdersvereniging, Den Haag. 

Gevraagd voor ondersteuning bij administratieve werk
zaamheden van kamerlid te Den Haag. 

Medewerker/ster 
voor één dag per week. 

Als je hoort wat alcohol doet, is 
geheelonthouding zo slecht nog niet. 
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Inlichtingen: Ria Oomen-Ruyten. Di/wo/do 9.00-17.00 uur, 
070-614911 tst. 3208. 

HELPT DE ZIEKENHUIZEN IN ISRAËL 
Het hulpprogramma van de sinds 1977 bestaande 
stichting "Verpleegkundigen voor Israël" betreft voor het 
jaar 1984 de betaling van salaris, pensioenrechten, sociale 
lasten en dienstkleding van DERTIEN verpleegkundigen in 
TIEN Israëlische ziekenhuizen. 
Voor dit bitter noodzakelijke werk is voor het jaar 1984 een 
bedrag nodig van f 420.000,-. Hieraan ontbreekt nog een 
bedrag van f 150.000,-. Draag daarom uw steentje bij!! Wij 
letten op, dat uw geld goed wordt besteed en dat nergens 
teveel wordt uitgegeven. Ons doel blijft: "Israël te helpen 
waar dat het meest nodig is". 
Helpt de ziekenhuizen aan verpleegkundigen om àlle 
zieken: Joden, Arabieren, Christenen, Druzen, Armeniërs 
en Kopten te verplegen, om kinderen bijgeboorten en 
opgroeien de nodige hulp te bieden, om ouderen een goed 
levenseinde te bezorgen. 

Giften kunnen worden gestort op giro 3885840 ten name 
van Penningmeester Ned. Stichting V.V.I., Alb. 
Piesmanplein 92, 2805 AE Gouda (tel.inl. 01820-18579 · H. 
Meindert). 

Giften voor dit doel zijn aftrekbaar bij de belastingen. De 
penningmeester voornoemd verstrekt u gaarne uitvoeriger 
inlichtingen ten aanzien van de ziekenhuizen en de afdelin
gen waar hulp geboden wordt. 

Wilt u meer weten, 
schrijf naar 
Nationale Christen Geheel 
Onthouders Vereniging NCGOV/ 
Het Blauwe Kruis 
Antwoordnummer 32- 5800 WB Venray. 

0 de lange'& ~~t;{cDifè bv 

inspectieputten 
prefab-elementen (45 ton) 

heipalen 
betonmortel 

Postbus 166, 5140 AD Waalwijk. Tel. 04160-30155 telex nr. 37529. 
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Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens i 

Bemard Amold , 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
WiJfred Kik 
René Nijhof 
Bert Westerink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Leden van de Staten Generaal, in het kort komt 
het er op neer, dat het tekort zal leiden tot het 
korten op korte termijn van diegenen die altijd al 
aan het kortste eindje trekken. 

XXX 

Terwille van de lieve vrede sluit het IKV de rijen. 

XXX 

Nu is er ook al corruptie in Suriname. ]e zou echt 
gaan denken dat daar iets loos is. 

XXX 

Van het CDA en het VVD mag het Algemeen 
Burgerlijk Pensioenfonds gaan investeren in het 
buitenland. Lubriek steunt dit idee. Onze sugges
tie: kolengraven in de Verenigde Staten. 

XXX 

Een organisatie voor nep-huwelijken is ontmas
kerd. De fractie zal binnenkort een verklaring 
afleggen dat zij verheugd is over het verwijderen 
van deze hoeksteen des aanstoots. 

XXX 

Wel of niet op de Derde Dinsdag in september: 
onze Ruding is nabij. 
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REACTIE CDJA-VOORZITTER OP MILJOENENNOTA 

DE HARDE JONGENS 
EN HET DERDE SPOOR 
Deze week was het dan weer zover. De 
gouden koets was weer opgepoetst en de 
uniformen uit de mottenhallen gehaald. Prins
jesdag geeft Den Haag, op zo'n dag zeker 
's-Gravenhage, toch altijd weer iets bijzon-· 
ders. Maar veel meer nog dan vanwege de 
folklore, vanwege de opening van het nieuwe 
parlementaire jaar. 

Het kabinet ontvouwt in Troonrede en Miljoe
nennota de hoofdlijnen van beleid. De Miljoe
nennota 1985 is in de eerste plaats vooral een 
sterk economisch gericht verhaal. Het ademt 
heel duidelijk de sfeer uit van het tij waarin we 
blijken te leven. Enkele jaren geleden zou een 
dergelijke uitvoerige uiteenzetting over het fi
nanciële en economische paneel van het over
heidsbeleid zeer kritisch zijn ontvangen. Nu staat 
de Nota, naast de zorgen om financieringstekort 
en collectieve lasten, bol van begrippen als 
rendementsherstel, concurrentieverhouding, 
bedrijfswinsten, groeiprestaties en eigen verrno
gensposities. 
Het is begrijpelijk dat het Kabinet uitvoerig op 
deze zaken ingaat. Ontegenzeggelijk zijn er 
verbetering in onevenwichtige verhoudingen te 
constateren. Mede door een noodzakelijk en 
vasthoudend beleid, ondanks alle pijn en kritiek, 
gericht op sanering van de overheidsuitgaven en 
·verbetering van de positie van het bedrijfsleven. 
Het is terecht als Kabinet aan te geven dat dit 
beleid zijn vruchten afwerpt. Toch enige kantte
keningen daarbij. 

KAARTEN 
Een belangrijke oorzaak van de econqmische 
verbetering wordt gevonden in het makkelijker 
kunnen aansluiten bij de internationale opleving. 
Juist daarover zijn de vooruitzichten echter som
ber, vooral in de VS. Het risico is dus aanwezig 
dat we. over één à twee jaar weer in de situatie 
van enkele jaren geleden zitten. Alle kaarten op 
dit element van het beleid te zetten is gevaarlijk. 

Op de tweede plaats moeten we in alle nuchter
heid vaststellen dat de oplossing van een aantal 
belangrijke vraagstukken nog allerminst positief 
verloopt. Over werkgelegenheid zo meer. Bijna 
juichend wordt vastgesteld dat algemene kortin
gen, op uitkeringen en ambtenarensalarissen 
bijvoorbeeld, waarschijnlijk kunnen worden ver
meden. Dat, als gevolg van het bezuinigingsbe
leid de collectieve lusten, premies en belastin
gen, kunnen dalen. Per saldo kan derhalve voor 
grote groepen in de samenleving voor het eerst 
sinds lange tijd de koopkracht gehandhaafd 
blijven. We moeten echter oppassen hierbij 
geen vertekend en te rooskleurig beeld te laten 
ontstaan. Ook dit jaar wordt er fors bezuinigd en 
moet er dus pijn geleden worden. V oor sommige 
groepen zal dit wederom grote consequenties 
hebben. Een specifiek gekorte arbeidsonge-

schikte of ambtenaar koopt (letterlijk!) niets voor 
het feit dat hij generiek niets hoeft in te leveren! 

IDEOLOGIE 
En daarmee raken we een misschien wel essen
tieel element betreffende de beeldvorming naar 
buiten toe. Te gemakkelijk worden dergelijke 
pijnpunten weggerekend ten behoeve van de 
(verbeterde) boekhouding van de overheid of 
die van het bedrijfsleven .. Dat is een ideologie 
waarmee de VVD misschien uit de voeten kan, 
maar het CDA niet. 
Hetzelfde geldt eigenlijk voor de problematiek 
van de werkgelegenheid. Het is een verdienst 
van het Kabinet, en terecht benadrukt, dat voor 
het eerst de uitstoot van arbeid uit de marktsec-
tor een halt is toegeroepen. Ook wordt een · 
inspanning gedaan om voor specifieke groepen 
naar een oplossing te zoeken. Het gaat daarbij 
met name om schoolverlaters en langdurig 
werkloze jongeren. Toch staat het beleid in het 
kader van dit derde spoor nog te veel naast de 
twee andere sporen. De indruk is snel gewekt 
dat nadat de harde jongens het echte beleid 
hebben gemaakt en de rekening is opgemaakt 
er ook nog wat geld overblijft voor het derde 
spoor. En dat is jammer in de beeldvorming . 
omdat de invalshoek bij deze maatregelen best 
te rechtvaardigen is. Bert de Vries heeft al een 
aantal malen gezegd dat hij de Miljoenennota 
vooral zal bekijken in het licht van het werkgele
genheidsbeleid. Hopelijk is hij in staat nog wat 
sterker de zorg om de uitzichtloze situatie van 
zovelen in het gehele beleid te integreren. 

HERVERDELING 
Iets over de concrete maatregelen op dit terrein. 
Allereerst de arbeidsduurverkorting (adv). Te
recht wordt het belang van herverdeling van 
werk benadrukt. Gelukkig wordt erkend dat bij 
de voortgang van het proces in de marktsector, 
de overheid, ondanks de primaire verantwoor
delijkheid van sociale partners, niet volledig aan 
de kant staat. Bij het.aangeven van een meerja
rendoelstelling, het scheppen van goede voor
waarden, óók voor een noodzakelijke flexibele 
invoering, en het geven van informatie over de 
positieve effekien van adv heeft de overheid wel 
degelijk een rol. Helaas wordt zo'n meerja
rentaakstelling voor de collectieve sector niet 
gegeven. Wel wordt uiigegegaan van een adv 
van I% voor 1985 met een prima streven naar een 
herbezetting van 100% Over verdere stappen, 
over een trendsettende rol van de overheid op 
dit terrein wordt niet gesproken. 

JEUGDWERKLOOSBEID 
Ter bestrijding van de jeugdwerkloosheid vallen 
met name twee maatregelen in het oog. In de 

(vervolg op pagina 23) 
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DE OVERHEID IN HET POLITIEK PAMFLET 

GRONDIGE ANALYSE MACHTSVERHOUDINGEN VEREIST 
De redactie van "Bestuursforum", het maand· 
blad voor onze CD-bestuurders, heeft voor het 
jaar 1983, ter gelegenheid van het vijfjarig 
bestaan een prijs ingesteld (/2500,-) voor het 
best ingezonden werkstuk waarin CDA
beginselen op creatieve wijze worden uitge
werkt. Gedacht werd aan een gemeentelijk of 
procinc.iaal beleidsterrein. De prijs bleef lig· 
gen ... 

Bovenstaande inleiding is natuurlijk sterk sug
gestief, maar geeft wel aan hoe moeilijk het is om 
aan beginselen praktische uitwerking te geven. 
Voor het CDJA staan dit jaar ook de beginselen 
centraal. Dit voorjaar bespraken we in de Raad 
het rapport "Van Verzorgingsstaat naar Verzor
gingsmaatschappij" en in het najaar zal het 
Politiek Pamflet voorwerp van discussie zijn. Op 
deze discussie wil ik met deze bijdrage een 
voorschot nemen. In een close-up komt onze 
visie op de overheid aan de orde. 
In het CDO)A beschouwen we de overheid als 
een "dienaresse Gods". Dit zwaarwichtig begrip 
wil concreet zeggen dat de overheid de samen
leving moet dienen naar normen van gerechtig
heid, vrede, verantwoordelijkheid en ruimte. Het 
pamflet noemt daarbij een groot aantal voorbeel
den als bijvoorbeeld het opkomen voor de 
zwakken en het bestraffen van onrecht. Opko
men voor de zwakken kan de overheid dan 
bijvoorbeeld doen door een bestaansminimum 
te garanderen (art. 2.1). 
Het optreden van de overheid wordt door ons 
getoetst. Getoetst aan de vier bovengenoemde 
begrippen. Deze toetsing komt o.a. naar voren in 
ons eigenjeugdplan "Het scheppen van ruimte". 

MASTERPLAN 
Het Politiek Pamflet geeft zowel burger als 
overheid de opdracht om te werken aan "een 
andere wereld". Dat het pamflet hieraan geen 
nadere invulling geeft - behalve dan dat onze 
vier beginselen daar het fundament van moeten 
vormen - is geheel juist. Bedoeld wordt het rijk 
van God en daar hebben we geen "masterplan" 
van. Dit weerhoudt ons echter :tiet om eraan te 
werken en de juiste weg op te gaan, zoals het 
pamflet soms niet al te gelukkig formuleert. 
Dubieus is het pamflet echter over de vernou
ding overheid en particulier initiatief, de burger 
dus. Aan de ene kant heeft de overheid een 
sturende taak "wanneer situaties in strijd zijn 
met, of personenigroepen in strijd handelen met 
de normen van gerechtigheid, vrede, verant
woordelijkheid en ruimte". Aan de andere kant 
moet de overheid terughoudend zijn in het zelf 
tot stand willen brengen van een samenleving 
die beantwoordt aan deze normen. Dat we met 
deze constructie fundamentele problemen ont
wijken probeer ik met een tweetal voorbeelden 
aan te tonen. 

INBREUK 
In de volkshuisvesting hebben particuliere orga-
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De overheid: samenleving dienen. 

nisaties als bijvoorbeeld woningbouwverenigin
gen een belangrijke plaats. Zij zijn er o.a. 
verantwoordelijkvoor de toewijzing van woning
wetwoningen aan de individuele burger. Dit jaar 
kwam een woningbouwvereniging uit Zoeter
meer in opspraak door haar weigering een 
woning toe te wijzen aan mensen op grond van 
hun homosexuele leefwijze. Vraagpunt hierbij is: 
moet de overheid hier tussen springen en 
ingrijpen, of niet? Uit oogpunt van rechtvaardig
heid zou je zeggen: natuurlijk! Discriminatie 

: willen we immers geen van allen, ook niet als het 
ons zelf overkomt: Aan de andere kant zijn er 
zeker CDO)A'ers te vinden (al was het alleen al 
maar in het bestuur van de betrokken stichting), 
die dit een ongeoorloofde inbreuk op het parti
culier initiatief vinden. 
Hoewel voor beide visies/meningen wat te zeg
gen valt, ben ik zelf geneigd om voor de eerste te 
kiezen. Rechtvaardigheid staat hierbij voorop. 
Dat is m.i. ook de boodschap die het Evangelie 
tot ons brengt. Eenzelfde verhaal zou je kunnen 
ophangen voor het kabinetsbeleid inzake ar-

beidstijdverkorting. Hierin staat de eigen verant
woordelijkheid van de sociale partners voorop, 
aldus De Koning, de minister voor Sociale Zaken. 

SPANNINGSVELDEN 
Wat ik met beide voorbeelden heb willen 
aangeven is dat het vooropstellen, of anders 
geformuleerd: het beperken tot een van de 
beginselen enorme consequenties heeft voor de 
praktijk van alle dag. Binnen het CDJA zijn we 
daarom dan ook erg voorzichtig, we spreken 
liever van "spanningsvelden". Als dat echter het 
centrale begrip wordt in ons CDJA jargon dan 
hou ik mijn hart vast! Spanningsvelden con
strueer je zelf. Het telkens maar oproepen van 
spanningsvelden, hoe zeer ik de ratio ervan ook 
begrijp, maakt discussies op papier en op de 
werkvloer als bijvoorbeeld de CDJA-Raad onzui
ver. 

De discussie over onze beginselen wil ik daarom 
in een heel andere richting hebben, nl. die van 
een kritische blik op de maatschappelijke gevol
gen van onze beginselen. In het voorbeeld, het 
onthouden van een woning aan een individuele 
burger. Het is mijn vaste overtuiging, dat als we 
met het CDJA weer in een bepaald spannings
veld opereren, we moeten kiezen voor de 
zwakkere in het veld (de eis van rechtvaardig
heid). 

Ik denk terwijl ik deze tekst nu opstel, dat een 
ieder dit laatste wel kan onderschrijven. Maar 
wat blijkt? Het zijn vaak de machtsverhoudingen 
-waaraan we als CDJA en met name ook als CDA 
deelhebben- die ons dit doen verhinderen. We 
hebben belang bij deze machtsverhoudingen en 
willen ze daarom maar al te graag handhaven. 
Nergens maar dan ook nergens in het Politiek 
Pamflet is dan ook maar sprake van een structu
rele analyse van de machtsverhoudingen in 
Nederland en daarbuiten. Dit laatste is natuurlijk 
overdreven, als ik de paragraaf over defensie 
goed doorneem vind ik wel iets terug van een 
analyse. Op andere terreinen ontbreekt dit 
echter. Afsluitend pleit ik voor een grondiger 
analyse van de maatschappelijke verhoudingen 
en de rol die we als CDG)A daarin spelen dan het 
Politiek Pamflet doet. • 

Christof Wielemaker. 

AUTOMATISERING CDJA-LIMBURG 

Zondag 23 september organiseert het CDJA
Limburg een tweede automatiseringsbeurs. De 
afdeling Limburg is bezig met een project dat 
bedoeld is om jongeren mee te laten denken 
over wat er gaat gebeuren op gebied van 
informatica en automatisering. 

Plaats: Jeugdhuis, Mussenstraat 6 te Echt. 
Tijd: vanaf 10.30 uur. 

Opening 11.00 uur door GS-lid Mastenbroek 
De derde beurs wordt een week later gehouden 
op zaterdag 29 september. 

Plaats: CC 't Gasthoês, Stationsstraat 1 te Horst. 
Tijd: vanaf 10.30 uur. 
Opening 11.00 uur door Europarlementariër H. 
May-Weggen. 
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eerste plaats het aansluiten door de overheid bij 
het in de industrie gesloten akkoord om extra 
jongeren in het leerlingwezen en in groeibanen 
op te nemen. In de tweede plaats het plan om 
langdurig werkloze jongeren via het uitzendbu
reau ST ART door middel van een loonkosten
subsidie tijdelijk aan de slag te helpen. Ik denk 
dat onze invalshoek bij deze maatregelen de 
volgende kan zijn. Heel duidelijk waardering 
voor de initiatieven om wat te doen aan de 
uitzichtloze situatie van grote groepen; Wat we in 
ieder geval echter moeten voorkomen is dat het 
reële gevaar gaat ontstaan dat het slechts soelaas 
biedt voor één jaar. Waar het speciaal om moet 
gaan is het perspectief ook ná dat jaar. Anders is 
de kans op verdringing door nieuwe goedkope 
krachten te groot, anders is het gevaar na een 
jaar tijdelijk werk weer in een diep gat te vallen 
te groot. Perspectief ná dat jaar, omdat dan ook 
jongeren zélf best bereid zijn mee te werken aan 
dergelijke maatregelen, zelfs in gevallen waar 

CDJA-ETTEN LEUR 
Op 27 september wordt in Etten-Leur een 
CDJA-kern opgericht. Sprekers: Hans Huihers 
en CDA-afdelingssecretaris Felix de Bekker. 
Plaats: Gemeenschapshuis "De Baai". Aanvang 
20.00 uur. 

CDJA-AMSTERDAM/ 
AMSTELVEEN 
Woensdag 26 september vanaf 20.00 uur houdt 
de kern Amsterdam/ Amstelveen een 
introductie-informatie-avond voor nieuwe leden 
en belangstellenden. 
Een korte inleiding over de Amsterdamse ge
meentepolitiek zal worden gehouden door CDA
gemeenteraadslid Bernard Zweers. De plaats is 
Saxen Weimarlaan 20 in Amsterdam. 

EXCURSIE BRUSSEL EN 
STRAATSBURG 
Het CDJA-Noord-Holland organiseert van 8-12 
oktober a.s. een excursie naar Brussel, Casteau 
en Straatsburg. Bezocht zullen worden de NAVO, 
politiek en militair; Paleis der Natie, Stadhuis 
Brussel met receptie en in Straatsburg het 
Europees Parlement waar een heel programma 
wordt afgewerkt. Behalve leden van het CDJA
Noord-Holland kunnen ook andere CDJA-leden 
al dan niet met introducé (tot 30 jaar) zich 
opgeven. De kosten all-in, dus incl. overnachtin-
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slechts een leervergoeding kan worden gege
ven. Het heeft zin om daar dat jaar genoegen mee 
te nemen omdat het echte kansen geeft in het 
vervolg. Dat perspectief zou kunnen bestaan uit 
een inspanningsverplichting per bedrijfstak om 
jongeren ná de leerfase ook aan een groei- of 
deeltijdbaan te helpen of door het tijdelijk werk 
ook gepaard te laten gaan met een stuk oplei
ding. Doorgaan met algemene arbeidsduurver
korting geeft ook nieuwe kansen. 

Ten slotte nog dit. Eigenlijk net als in de 
Miljoenennota heb ook ik me laten verleiden tot 
een reactie speciaal gericht op het sociaal
economisch beleid. Terwijl zoveel andere terrei
nen, zoals met name vrede en veiligheid, ook in 
de Miljoenennota slechts beperkte aandacht 
krijgen. Helaas ook in deze eerste reactie. 
Helaas, want de aandacht voor het kabinetsbe
leid mag zich niet verengen tot alleen de 
sociaal-economische politiek! • 

Hans Huihers 

gen, lunch, diners etc. f 125,- excl. reisverzeke
ring f !0,- (niet verplicht). 
Geef je dus snel op. Vertrek maandagochtend 8 
oktober 8 uur station Haarlem (eventueel kan 
voor goedkope overnachting zondag/maandag 
gezorgd worden). 
Opgave uiterlijk 26 september bij Hans van Dijk, 
tel. 02507-14641. Deelnamegeld ( + evt. reisver
zekering) overschrijven op giro 4107095 t.n.v. H. 
van Dijk, Haarlem. 

STUDIEDAG . POLITIEK 
PAMFLET 
In het najaar zal de CDJA-raad zich bezighouden 
met de vaststelling van het politiek pamflet van 
het CDJA, dat de afgelopen maanden in het CDJA 
al diepgaand is besproken. 
Ter voorbereiding van die vergaderingen orga
niseert het CDJA op zaterdag 6 oktober een 
studiedag over het politiek pamflet in Utrecht. 
Tijdens het ochtendgedeelte zal de directeur van 
het Wetenschappelijk Instituut drs. A. M. Oost
Jander zijn commentaar geven op het politiek 
pamflet, waarna er een forumdiscussie volgt met 
naast deze, CD} A-voorzitter Hans Huihers en de 
opstellers van het politiek pamflet. 's Middags zal 
er groepsgewijs door worden gepraat over 
verschillende onderdelen van het politiek pam
flet, te weten sociaal-economisch beleid, vrede 
en veiligheid, justitie, onderwijs en binnenlands 
bestuur. 
De resultaten van de forum- en groepsdiscussies 
worden in de verdere bespreking meegenomen. 
Deelname aan de studiedag is kosteloos. De 
reiskosten van de deelnemers worden 
hoofdelijk omgeslagen. De dag begint om half elf 
en zal om vier uur aflopen. 
Voor alle geïnteresseerde CDJA'ers aanbevolen: 
voor raadsleden een must! 

Opgave voor deelname of inlichtingen bij het 
CDJA-secretariaat, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA 
Den Haag, tel. 070-924461. 

!') ....,.....---... 
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--HORZEL 
OMBUIGEN 
OF BARSTEN? 
Belangnïk knelpunt voor economisch herstel is 
de terugdringing van het financieringstekort. 
Economisch herstel wil zeggen: economische 
groei en verbetering van de werkgelegenheid. 
Het huidige kabinet gaat er vanuit dat als we tot 
economische groei komen, de werkgelegen
heidssituatie daardoor ook zal verbeteren. 
De vanzelfsprekendheid waarmee die relatie 
wordt gelegd staat echter sterk ter discussie. 
Staat elke vonn van economische groei garant 
voor meer werkgelegenheid? En is het financie
ringstekort wel dè oorzaak van de huidige crisis? 
Is het werkelijk ombuigen of barsten? 

De reeds aangekondigde regeringsmaatregelen 
lijken inderdaad gebaseerd op de stellige ver
wachting dat economische groei vanzelf de 
werkgelegenheid vergroot. Nu de economie 
daadwerkelijk enigszins aantrekt lijken velen al 
zeer optimistisch. Dat optimisme is dan meer 
gebaseerd op de winstverwachtingen voor het 
bedrijfsleven dan op de te verwachten werkge
legenheidssituatie. 

Dat de regeringsvoornemens voor zover bekend 
voor Prinsjesdag, meer werkgelegenheid zullen 
opleveren, wordt ontkend in een onlangs gepu
bliceerd onderzoek van het Nederlands Econo
misch Instituut. Daarin wordt er vanuit gegaan 
dat de inkomensdaling en de toename van het 
aantal uitkeringsgerechtigden die gevolg zijn 
van de bezuinigingen, het herstel in de marktsec
tor juist belemmert. Omdat de koopkracht daalt, 
zou de winstverwachting van de ondernemers 
dalen en daardoor hun bereidheid om te investe
ren. Het financieringstekort is in deze visie niet 
de oorzaak maar gevolg van de recessie. Een 
optimistischer geluid kwam terzelfdertijd van de 
Nationale Investeringsbank, maar ook daar vor
men de bestedingen de belangrijkste factor voor 
doorwerking van het economisch herstel naar 
alle sectoren. 

Gelukkig heeft Bert de Vries het als allereerste 
prioriteit voor het CDA aangeduid om de werk
gelegenheidssituatie te verbeteren. Minstens zo 
belangrijk wordt het om de regering van de VS te 
overtuigen van stopzetting van het waanzinnige 
bewapeningsprogramma. Reagan's 15% hogere 
defensieuitgaven veroorzaken immers in be
langrijke mate de hoge rentestand, die de 
recessie verergert en de enonne stijging in de 
schulden van derde wereld-landen veroorzaakt. 
juist ook de arme landen zullen tot bestedingen 
in staat gesteld moeten worden! Ontwikkeling 
van het enonne economisch potentieel van arme 
landen vonnt immers de beste uitweg uit de 
economische en veiligheidscrisis. • 

Bert Westerink 
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HOUTBEWERKING 
IN DE 

RUIMSTE ZIN 
VAN HET 

WOORD 

Timmerfabriek van Essen B.V. 
Nijverheidsweg 17a Maarssen. 

Telefoon 03465-62866 

e Woningbouw 
e Utiliteitsbouw 
e Renovatie 
e Restauratie 
eOnderhoud 

B.V. Bouw· en Exploitatie· 
maatschappij 
J. L. Schreurs 
Gasthuisgraaf 16 
6136 KS Sittard 
Tel. 04490-16342. 

DE LATER 
VENLO 

Wegenbouw 
Kraanverhuur 
Venlo 

077-48484 

~ 
Aannemingsmaatschappij 
B.M. van Noordenne 8. V. 
Koekengen - Dreef Ba 
Tel. 03464-1414 Telex 70759 

Een nationaal opererend 
bedrijf op het gebied van 

Wegenwerken 
Heiwerken 
Betonbouw 
Grondverzet 
Waterbouwkundige werken 

met bijkantoren te Axel- tel. 01155-1872 
Borger- tel. 05998-4787 

Zuidzande · tel. 01170-2166 



Wl:I:KBLAD VAN lmT CD.A 

Bert de Vries en 
de echte minima 

Kruipt het IKV 
in de richting 
van het CD ? 

De Koning en 
de emancipatie 
van de vrouw 

CNV op de bres 
voor 
rechtvaardige 
samenleving 

Commentaar 
CBTB 
op Miljoenennota 

4e JAARGANG NR. 39 - 29 SEPTEMIER 1994 

Felicitaties voor het 75-jarige CNV. Van links naar rechts Piet Steenkamp, Harm van der Meuten, 
Koos Rietkerk en Ruud Lubbers. ' (foto ANP) 



Voor advies en uitvoering van: 

DAK· EN WANDKONSTRUKTIES 

Th. BARTELS b.v. 
GEVELS EN DAKEN 

•. ' ~·' '· ' ''" '" . ' ( 

Moerbeilaan 10 6086 EC Neer (L) Telefoon 04759-1838 

inspectieputten 
prefab-elementen (45 ton) 

heipalen 
betonmortel 

Postbus 166- 5140 AD Waalwijk- Tel. 04160-30155 Telex nr. 37529 

BOUW-en 
AANNEMINGSBEDRIJF 

TEERENSTRA B.V. 
HEILOO- Industrieterrein 5 Telefoon 072-335444 * 

BURGERLIJKE, UTILITEITS· en WONINGBOUW 

Tevens levering van 
POL VSOLARZONNEPANELEN 

Alleenvertegenwoordiging voor Nederland 



COLOPBON INHOUD 

CDACTUEEL DEZE WEEK.~. 

Onder redactie van: 
mr. Siebold Hartkamp (voorzitter) 
mr. Ben Pauw (plv.) 
drs. Jan van den Assem 
Annalies van den Beld-Pott 
Beatrice Bos-Beernink 
Mária Chorus-Menken 
drs. Reina van Ditzhuyzen 
drs. Aad van Duist 
drs. ing. Aalt van de Glind 
Frans Jozef van der Heijden 
drs. Ton de Kok 
dr. Willem de Kwaadsteniet 
Hans Schipper 
Robert in den Bosch (vanuit CDJA) 

Adviserende leden: 
drs. Kees Bremmar 
mr. Jan Willem de Savornin Lohman 
Ton Huijssoon 

Redactiesecretariaat: 
drs. Marcel Meijer (redactie-secretaris) 
drs. Theo Brinkel 
G. J. Brinkman 

Redactie en 
abonnementenadministratie: 
Dr. Kuyperstraat 5 
2514 BA Den Haag, 
tel. 070-924461 

Advertentie administratie CDA: 
Postbus 264, 1900 AG Castricum 
uitsluitend voor advertenties: 
Tel.: 02518-57497 
b.g.g.: Tel. 05223-1618 

Druk: 
BDU Barneveld 

Abonnementsprijs: 
f 42,50 per jaar 

CD/ACTUEEL 29 september 1984 

Bert de Vries 
en de echte minima 

"Wij willen serieus naar het probleem 
van de echte minima kijken. Daarbij 
kunnen wij denken aan een wat lagere 
huurverhoging, hogere kinderbijslag 
en een lagere arbeidstoeslag voor 
werkenden." Fractievoorzitter De 
Vries over de echte minima op pagina 
6. 

CNV vierde 75-jarig jubileum 
Het CNV vierde verleden week het 75-jarige jubileum. Daarbij waren veel 
CDA-kopstukken aanwezig. Ben Pauw belicht op pagina 16 en 17 de 
geschiedenis van het CNV. Ook CDA-voorzitter Bukman gaat op het jubileum 
van het CNV in. Pagina 9. 

Gesprek Mient Jan Faber - Arie Oostlander 
"De bekering van Bruins Slot." Zo noemt Arie Oostlander de opvallende 
koerswijziging van Mient Jan Faber, secretaris van het Interkerkelijk Vredesbe
raad. Het IKV lijkt dichter naar het CDA te kruipen. Dat stelde CD/ACTUEEL vast 
tijdens eèn· ~~jesprek tussen Faber en Oostlander. Een verslag op de pagina's 12 
~nJ3. 

Minister De Koning over nota-Kappeijne 
"De overheid schept in de nota-Kappeijne randvoorwaarden voor de keuze die 
de mensen zelf moeten maken." CDA-minister De Koning reageert op pagina 15 
op de veelbesproken Emancipatienota van staatssecretaris Kappeijne van de 
Copello. 
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PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
1 oktober 
H. May-Weggen: Europese Bewegin~ 
Zeeland, Gemeentehuis Veere. Onder· 
werp: Europees soc. en milieubeleid. Aarr 
vang 19.30 uur. 
W. Deetman: De Ekkelkamp, Onstwedde 
Aanvang 20.00 uur. 
De Graaf: Wisch, De Burch, Kerkeplein, 
Varsseveld. Aanvang 20.00 uur. 
H. Eversdijk: CDA-Eelde/Paterswolde, Ca· 
fé Centraal, Hoofdweg 215, Paterswalde 
Aanvang 20.00 uur. 
H. Couprie: "Het Tehuis", Groningen, on· 
derwerp: Privatisering. Aanvang 19.30 uur. 
2oktober 
H. Eversdijk: CDA-Steenbergen, aanvan~ 
20.00 uur. 
Brinkman: Oosterzalen, G. Borgesius· 
straat, Steenwijk. Aanvang 20.00 uur. 
3 oktober 
H. Eversdijk: CDA-Den Haag. Aanvang 
20.00 uur. 

4 oktober 
F.J. v.d. Heijden: CDA-Berkel Rodenrijs,. 
gebouw De Tol. Aanvang 20.00 uur. 

5 oktober 
Braloc Krasnapolsky, Amsterdam. Aan· 
vang 20.00 uur. 

8 oktober 
Staatssecretaris Korte-van Hemel: over 
minderheden en vreemdelingen voor hel 
CDA-Vrouwenberaad Noord-Holland. 
Plaats: restaurant Lion d'Or, Kuurstraal 
34-36 in Haarlem. Aanvang: 16.00 tol 
20.30 uur. Belangstellenden zijn van harte 
welkom. 

---AD\)~RTJe_ 
Miljoenennota 1984: Koopklacht-plaatje 
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REDACTIONEEL 

GOMMENT AREN 
Minima 
Doordat de politieke partijen in de jaren 
zeventig weigerden ons sociaal zeker
heidsstelsel te herzien dreigen de echte 
minima nu de dupe te worden. Het is 
onjuist om het gebrek aan politiek ka
rakter en politieke moed van die jaren 
nu af te wentelen op de echte minima. 
Maar een positieve maatregel ten aan
zien van de echte minima, die de kwaal 
van onze zieke staatshuishouding zou 
verergeren, ondermijnt de positie van 
de minima in de toekomst. Daar heeft 
niemand belang bij. Noblesse oblige. 
Vanzelfsprekend is de CDA-Tweede Ka
merfractie opgekomen voor de langdu
rige echte minima. Het is opvallend dat 
van jaar tot jaar het steeds de CDA
Tweede Kamerfractie is die aandacht 
vraagt en daardoor ook iets bereikt voor 
deze groep. 
Opvallend is echter ook dat de kamer
fractie iets extra's vraagt voor de echte 
minima en zich verzet tegen een aantal 
beleidsvoornemens van de regering 
zónder aan te geven hoe de daaruit 
voortvloeiende financiële conseqyen
ties worden opgevangen. Het niet aan
bieden van alternatieven leidt tot het 
verschuiven of doorschuiven van de 
pijn. Het recente verleden heeft geleerd 
dat dit de problemen ingewikkelder en 
groter maakt en de mogelijkheden van 
de Kamer verkleint om invloed uit te 
oefenen op het kabinetsbeleid. 

COACTUEEL 

Politiek scholingswerk 
Een dezer dagen heeft minister Rietkerk 
een nota naar de Kamer gestuurd waar
in hij voorstelt de subsidie aan het 
vormingswerk van de politieke partijen 
te beëindigen. Om de nota was onder 
aanvoering van dr. Willem de Kwaadste
niet kamerbreed gevraagd, maar niet 
om dit kabinetsstandpunt. De Kamer 
wilde af van het jaarlijkse touwtrekken 
en vroeg om een stelselmatig beleid. 
Dat was het resultaat van een debatje 
waarin van de zijde van de Kamer 
aangedrongen werd op evenredigheid 
in de bezuinigingen die het Rijk zichzelf 
oplegt en die aan de politieke partijen 
worden opgelegd. Die evenredigheid 
was ver te zoeken. Een voorstel om de 
subsidie helemaal te beëindigen staat 

haaks op de opvattingen die de Kamer 
destijds tot het verzoek om een nota 
bracht! 
Er zijn in onze samenleving diverse 
mogelijkheden om het beleid te beïn
vloeden: vla politieke partijen, vla in
spraak en via aktiegroepen of lobby. 
Steeds meer wordt het duidelijk dat 
inspraak vaak geen werkelijke beïnvloe
ding kan opleveren. Het zijn de partijen 
die uiteindelijk beslissen. En zo hoort 
het ook. Belangen moeten worden afge
wogen. Het ligt dus voor de hand dat de 
training van burgers om effectief deel te 
nemen aan het politieke besluitvor
mingsproces van groot belang is in een 
democratie. Instandhouding en verster
king van het kader- en vormingswerk is 
van essentiële betekenis. Het CDA on
derkent dat, blijkens de besluitvorming 
over Appèl en Weerklank. 
Zo niet de regering. Die steekt miljoenen 
in een Brede Maatschappelijke Discus
sie, in voorlichting aan buitenlanders 
met het oog op de gemeenteraadsver
kiezingen, in planologische kernbeslis
singen. En dQ_et dat alles praktisch 
buiten de politieke partijen om! Als klap 
op de vuurpijl wil men nu de subsidie op 
het kadertrainingswerk opheffen. Het 
wordt tijd voor eerherstel van de norma
le besluitvormlngskanalen in onze de
mocratie: de politieke partijen. De Ka
mer is aan zet. 

COlACTUEEL 

Vredesweek 1984 
Het lijkt een weinig vreedzaam jaar, 
1984. Overleg tussen de supermachten 
is ontaard in felle beschuldigingen over 
en weer. Wapenbeheersing is er niet. 
Hoopten we verleden jaar nog dat er in 
Europa geen nieuwe kernwapens bij 
zouden komen, nu blijkt er met name in 
het Oostblok geen enkele rem te zijn op 
het neerzetten van de ene raket na de 
andere. Het moedige streven van de 
Nederlandse regering om, met het klei
ne beetje invloed dat nog rest, te probe
ren de opstelling van SS-20 raketten tot 
staan te brengen, wordt afgedaan als 
luchtfietserij. Zelfs binnen het Interker
kelijk Vredesberaad, initiator van de 
Vredesweek, is het onrustig. De leus 
"Help de kernwapens de wereld uit, om 
te beginnen uit Nederland" blijkt een 
illusie. 
Toch moet het CDA voorop blijven 

lopen bij het streven naar meer gerech
tigheid in de wereld.' Misschien is de 
afgelopen jaren de concentratie op 
kernwapens wel te groot geweest. De 
verhouding tussen Oost en West wordt 
ook door andere problemen bepaald. 
Bijvoorbeeld de mensenrechten. Ware 
ontspanning is ook gediend met steun 
aan de onderdrukte volken in Oost
Europa. Met betere contacten over en 
weer, door een grotere handel, een 
vrijere uitwisseling van mensen en in
formatie. 
Een vrede, die meer is dan de afwezig
heid van oorlog, kan alleen op zo'n 
manier tot stand komen. 

CD;ACTUEEL 

Kinderbijslag 
In haar- overigens te waarderen - ijver 
de regering te helpen gaten in de begro
ting te helpen dichten heeft de VVD
fractie het oog laten vallen op de kinder
bijslagbedragen die aan buitenlandse 
werknemers worden uitgekeerd met 
kinderen in het land van herkomst. De 
levensstandaard is daar veel ~ger dan 
bij ons, zo wordt geredeneerd, en dus 
kan die kinderbijslag best naar bene
den. 
Terecht heeft CDA-fractielid Hermsen 
dit voorstel een luchtbel genoemd. Wat 
de VVD wil, klinkt op het eerste gehoor 
niet onredelijk. Niettemin gaat het voor· 
stel drastisch in tegen de rechtsgelijk· 
held die er ook op dit punt bestaat 
tussen allen die kinderbijslag ontvan· 
gen. 
EG-bepalingen verbieden ons lagere 
bedragen toe te kennen als het gaat om 
bijvoorbeeld kinderen in de lidstater1 
Spanje en Griekenland, waar de levens· 
standaard ook lager ligt. Maar ook me1 
andere landen zijn er afspraken ge· 
maakt, die je nietzomaar kuntopzeggen 
Redenen te over dus om dit VVD· 
voorstel slechts voor kennisgeving aar 
te nemen. 

COlACTUEEl 
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FRACTIE 

Bert de Vries ontzenuwt misverstanden: 

"Echte minima houden hoge prioriteit" 
"Het rumoer over die passage 1n dt:. 
Troonrede," zegt fractievoorzitter De Vries, 
"had voorkomen kunnen worden, indien er 
had gestaan: de sociale minima, met uit
zondering van de meerjarige echte mini
ma, gaan er niet in koopkracht op achteruit. 
Zoals het er nu stond, was het te bondig, 
zou je kunnen zeggen. Het had iets accura
ter gekund." 
Dat de oppositie er zo veel lawaai over 
maakt, vindt De Vries overdreven. "Als we 
het in de politiek over de sociale minima 
hadden, bedoelden we altijd het minimum
loon en de minimumuitkeringen. Wie het 
had over de echte minima of de meerjarig 
echte minima - alleenstaanden of gezin
nen die al dan niet langer dan één jaar van 
één minimuminkomen moesten rondko
men- zei dat er altijd bij. Voor die groepen 
zijn er aparte regelingen." 
"De belangrijkste boodschap van de 
Troonrede was dat de minimumuitkeringen 
volgend jaar zodanig verhoogd worden dat 
de koopkracht- voor het eerst sinds 1979-
gelijk blijft. Dat is een hele prestatie! Ga 
maar eens na: voor het eerst sinds jaren 
blijft de koopkracht van de AOW gelijk. 
Alleen bij de meerjarig echte minima werkt 
het uitgestelde koopkrachtverlies van 1984 
door. Dat zijn de feiten. Maar goed, dat had 
wellicht wat duidelijker gekund in de Troon
rede." 

Tegenvaller 
Het kabinet heeft 200 miljoen gulden uitge
trokken voor die meerjarige echte minima 
in 1985. Desondanks gaat die groep er nog 
fors op achteruit. 
"Ja," beaamt De Vries. "Dat is een tegen
valler voor me. Ik had gedacht dat we met 
die 200 miljoen een heel eind zouden 
komen. Ga maar na: dit jaar is 500 miljoen 
gulden voldoende om het koopkrachtver
lies voor alle echte minima ongedaan te 
maken, dus zou je denken dat je volgend 
jaar met 200 miljoen heel wat zou kunnen 
doen voor de meerjarige echte minima. Dat 
is dus kennelijk niet zo. 
De verklaring schijnt te zijn dat er meer 
meerjarige echte minima in 1985 zijn - het 
getal van 650.000 wordt zelfs genoemd -
dan tot nu toe was aangenomen. Ik weet 
niet waar dat getal vandaan komt. Dege
, nen die in aanmerking willen komen voor 
een eenmalige uitkering in 1984 moeten 
zich nog melden. Ik wil dat grondig uitge
zocht zien." 
Gaat de CDA-fractie in de Tweede Kamer 
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stappen ondernemen ten behoeve van 
deze groep? 
De Vries: "De echte minima hebben bij het 
CDA altijd een hoge prioriteit gehad. Dat wil 
ik voorop stellen. Wij willen dus serieus 
naar dit probleem kijken. En dat zeg ik niet 
zo maar. Dezer dagen zal de fractie alles 
op een rijtje zetten. En begin oktober bij de 
algemene politieke beschouwingen - het 
grote debat in de Tweede Kamer over 
Troonrede en Miljoenennota - zal men 
nader van ons horen." 
Dan zal dus blijken of de meerjarige echte 
minima op iets extra's kunnen rekenen? 
"Ja," zegt De Vries, "maar we zullen dat 
moeten bekijken in samenhang met ande
re voorstellen waarvan de echte minima 
ook profijt hebben. Een wat lagere huurver
hoging en een wat hogere kinderbijslag 
betekenen bijvoorbeeld al gauw 0,5% 
koopkracht extra voor de echte minima. 
Dat is natuurlijk niet genoeg, maar je moet 
het wel in de beschouwingen betrekken. 
Bovendien vind ik, dat we pas definitief de 
balans kunnen opmaken als we weten 
welke andere wensen er nog in de fractie 
leven." 
Rest de vraag hoe d1t allemaal betaald 
moet worden. 

"Dat is een kant van de zaak die we als 
fractie evengoed moeten bezien," zegt 
fractievoorzitter De Vries. "Kijk, het is 
natuurlijk heel mooi om allerlei extra uitga
ven voor goede doelen te doen. Maar het 
moet ook nog een keer betaald worden. Of 
zoals minister Ruding pleegt te zeggen: 
een gulden kun je maar één keer uitgeven. 
Vandaar mijn voorzichtigheid. Als je een 
extra uitgave doet, moet je weten hos je het 
betaalt." 

U hebt al een idee? 
De Vries: "Een mogelijkheid zou kunnen 
zijn- in onze eerste reactie op Prinsjesdag 
hebben we daarop al gezinspeeld - de 
zogenaamde arbeidstoeslag voor 
werkenden nog verder te beperken. Vol
gens de belastingmaatregel voor tweever
dieners die het kabinet in petto heeft, 
krijgen werkenden in 1985 een toeslag van 
425 gulden op hun belastingvrije som. Dat 
betekent simpelweg een belastingverla
ging voor die mensen. Ik zou me kunnen 
voorstellen dat je die toeslag beperkt, 
zodat er meer loon- en inkomstenbelasting 
binnenkomt. Dat heeft bovendien het voor
deel dat het verschil tussen werkenden en 
uitkeringsgerechtigden kleiner wordt." <11111 
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CDA-fractielid Kraaijeveld over de eenmalige uitkering: 

"Goed middel om de minima te ontzien" 
De Tweede Kamer stond dinsdag uitge
breid stil bij de eenmalige uitkering over 
1984 voor de echte minima. Het begint 
bijna verwarrend te werken na al het
geen er in de media over de minima is 
gepubliceerd. Het debat van dinsdag
middag betrof slechts de eenmalige 
uitkering, een zaak die heel duidelijk ligt 
en waarover woordvoerster Jeltien 
Kraaijeveld-Wouters het nodige op
merkte. 

Ze herhaalde nog eens dat de problema
tiek van de echte minima de CDA-fractie 
zeer hoog zit. Jaar in jaar uit heeft de fractie 
zich voor deze inkomensgroep ingezet en 
dat zal ook in 1985 zo zijn. Dan de 
koopkrachttoeslagenwet 1984, een wet di( 
helaas weer eenmalig moet zijn, maar dat 
kon nog niet anders. De CDA
woordvoerster hoopt wel dat dit binnenkort 
anders zal zijn. Mevrouw Kraaijeveld: 
"Waarom een koopkrachttoeslag en waar
om van deze omvang? Omdat wij dat zeer 
noodzakelijk vinden. De echte minima- en 
in het bijzonder de meerjarige echte mini
ma en de gezinnen met kinderen op dat 
inkomensniveau hebben het niet gemak
kelijk. De volledige compensatie van het 
koopkrachtverlies 1984 - binnen de bud
gettaire mogelijkheden '84 achten wij reëel 
en ook gewenst, daar hebben wij reeds in 
eerdere debatten blijk van gegeven en ook 
duidelijk uitgesproken. Wij constateren met 
voldoening dat de regering volledig uitvoe" 
ring heeft gegeven aan ·de motie Gerritse 
op dit punt. Ook is onze wens gehonoreerd 
dat bij de structurele echte minima de 
hoogte van de toeslag mede bepaald wordt 
door het aantal kinderen. Aan positieve 
zaken worden vaak minder woorden ge
wijd dan aan punten waar we het niet mee 
eens zijn. Daarom wil ik t.a.v. de uitwerking 
van de motie-Gerritse expliciet onze waar
dering uitspreken." Hetzelfde geldt vol
gens de CDA-woordvoerster voor de voor
gestelde huurtoeslag. 
Jeltien Kraaijeveld maakte in het algemeen 
een enkele opmerking over de positie van 
de echte minima mede n.a.v. het commen
taar dat de staatssecretaris heeft gegeven 
op het rapport "Minima zonder marge" van 
een aantal sociale diensten. Allereerst 
waardering voor de bijzondere inspanning 
die deze diensten zich hebben getroost 
met dit onderzoek ten gunste van de 
cliënten waar zij voor staan. Dat is de 
bedoeling die uit het rapport op ons over
komt: gegevens aanleveren om de 
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werkelijke situatie van deze inkomens
groepen aan het licht te brengen met het 
doel daaruit de precieze problemen te 
analyseren, waarvoor oplossingen zouden 
kunnen, c.q. moeten worden gevonden. De 
reactie van de staatssecretaris op het 
rapport g~eft tegelijkertijd naar haar me
ning wel helder aan waar het rapport -
ondanks alle goede bedoelingen - toch 
mank gaat en onevenwichtig en daarom 
onzuiver is: 
"Een voorbeeld is de conclusie van het 
rapport dat 1 0% van de huishoudens 
minder dan f 300,- overhoudt "om van te 
leven" en de beoordeling van de staatsse
cretaris van dit gegeven, die met een 
aantal steekhoudende argumenten aan
toont dat deze conclusie als zodanig toch 
niet getrokken zou kunnen worden. Het is 
jammer dan in deze gevoelige zaak een 

Kraaijeve/d-Wouters: 
"Echte minima onze reële zorg". 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

bepaald beeld is opgeroepen dat niet 
voldoende steekhoudend is onderbouwd. 
Dat neemt niet weg dat dit rapport toch een 
bijdrage levert aan de discussie die wij 
herhaaldelijk reeds met de regering voeren 
over de concrete werkelijkheid van het 
begrip "noodzakelijke kosten van het be
staan'..:, de bodem van het minimum," aldus 
de CDA-woordvoerster. 
Wat er voor haar het meest uitspringt is het 
schuldenprobleem, een voor veel mensen 
onoplosbaar probleem. 
"We zien terdege dat een algemene schuld
sanering niet de oplossing is en willen ook 
niet suggereren dat wij een echt goede 
oplossing kunnen aanreiken. Maar als het 
rapport "minima zonder marge" een aantal 
suggesties doet is het ons veel te mager, 
als alleen het ontstaan van de schuld door 
de regering ter discussie wordt gesteld en 
niet serieus op de diverse mogelijkheden 
wordt ingegaan. Graag zien wij op dit punt 
opvattingen van de staatssecretaris tege
moet, evenals t.a.v. de "vloer-proble
matiek". Zijn standpunten kunnen in de· 
begroting en de inkomensnotitie een be
langrijke rol spelen," aldus mevrouw Kraaij
eveld. 
Afsluitend toonde Jeltien Kraaijeveld zich 
namens de CDA-fractie positief over het 
wetsontwerp. "De echte minimagroepen 
zijn onze reële zorg en de koopkrachttoe
slag is een geëigend instrument om deze 
groep werkelijk te ontzien. Vandaar onze 
steun." <1111 

Hajé Schartman wil opzetten eigen bedrijf bevorderen 

,,Hoed u voor starteritis" 
Je bent jong, en je wilt wat. Ëen eigen 
bedrijfje beginnen, bijvoorbeeld. Maar 
je hebt een uitkering of je zit hoe dan 
ook krap. Toch zie je 't helemaal zitten, 
heb je ideeën genoeg en durf ook. 
Echter: Waar kom je aan een startkapi
taal om je plan door te zetten? De 
Tweede Kamer hield zich maandag tij
dens een uitgebreide commissieverga
dering bezig met deze vraag. Hoe kun-

nen mensen met een· uitkering toch 
extra geld krijgen om voor zichzelf te 
beginnen? 

De aspirant-ondernemer (starter) krijgt die 
steun overigens niet zo maar. Kredietverle
ning is hier niet risicovrij en de overheid wil 
dan ook terecht niet over één nacht ijs. 
Maar goed, een starter krijgt krediet. CDA-

(vervolg op pagina 8) 



FRACTIE 

CDA-woordvoerster Ria Oomen-Ruyten: 

"Monumenten beter toegankelijk maken" 
Het programma "Kerkepad" van de 
NCRV-televisie is voor liefhebbers van 
monumentale kerkgebouwen een be
grip geworden. N~dat presentator, do
minee Wonno Bley blijmoedig op het 
scherm heeft uitgelegd welke kerken er 
open staan, begeven zich het weekein
de daarop duizenden op het kerkepad. 
De NCRV wil, gelet op het succes, ook 
het komend seizoen de serie voortzet
ten. 

"Kerkepad" kwam j.l. maandag even ter 
sprake in de Tweede Kamer tijdens de 
uitgebreide commissievergadering over 
het monumentenbeleid CDA-woord
voerster Ria Oomen-Ruyten stelde 
dat er een enorme belangstelling bestaat 
voor bezoek aan kunstschatten en monu
menten. Ze vindt dat dit toeristisch aspect 
meer "uitgebuit" moet worden, opdat een 
zo groot mogelijk publiek toegang heeft tot 
onze monumentenschat 

(vervolg van pagina 7) 

woordvoerder Hajé Schartman signaleer
de daarbij maandag dat de starter dan 
zaken moet doen met de Sociale Dienst. 
De banken moeten, vindt Schartman, die 
taken zo snel mogelijk overnemen. 
Naast starters met een uitkering zijn er ook 
mensen die wel een baan hebben en graag 
voor zichzelf willen beginnen. De laatste 

Hajé Schartman 

8 

Op het gebied van monumentenzorg heeft 
ons land een voortrekkersrol, stelde Ria 
Oomen. Niet alleen de Rijksdienst voor 
Monumentenzorg, ook vele particuliere 
instellingen hebben een grote deskundig
heid opgebouwd. De CDA-woordvoerster 
vroeg minister Brinkman om een gerichter 
voorlichtingsbeleid, opdat nog meer men
sen toegang krijgen tot onze monumenten
schat en om nauwer overleg met het 
ministerie van Economische Zaken tenein
de het monumentenbeleid op te nemen in 
de nota over het toerisme die binnenkort 
verschijnen zal. 
Heel wat overheidsinstanties houden zich 
met monumentenzorg bezig. Namens de 
CDA-fractie onderstreepte Ria Oomen de 
wens tot decentralisatie. De gemeente, 
maar ook de provincie, behoren, anders 
dan nu, een behoorlijke stem in het kapittel 
te hebben. Heeft een gemeente geen 
eigen monumentenverordening, dan be
hoort de provincie die te hebben. De 

categorie heeft als regel ook niet veel te 
besteden. Schartman benadrukte, dat er 
voor beide categorieën geen verschil mag 
zijn in behandeling en in faciliteiten. Maar 
om ieder gelijke kansen te geven, mag er 
best wat onderscheid gemaakt worden en 
wat dat betreft zit de regering naar zijn 
mening op het goede spoor. 

Belangstelling 
Het startersbeleid mag zich in grote be
langstelling verhangen van politiek en 
maatschappij. Dat komt voort uit de zorg 
om de huidige werkloosheid en de proble
men van de werklozen. Schartman stelde 
overigens dat het starten van ondernemin
gen als bijdrage aan het terugdringen van 
de werkloosheid per saldo maar betrekke
lijk klein zal zijn. 
De CDA-woordvoerder vindt dat men zich 
dient te hoeden voor "starteritis" - het 
bestaande bedrijfsleven mag door al te 
veel de nadruk te leggen op het startersbe
leid niet worden benadeeld. Overigens zijn 
heel wat ondernemers-in-de-dop best in 
staat om geheel op eigen kracht een nieuw 
bedrijf te beginnen of een bestaand bedrijf 
over te nemen, zonder dat de overheid 
eraan te pas komt. 
Hajé Schartman pleitte tenslotte voor een 
duidelijker aanpak bij het startersbeleid. 
Een regionale bundeling van initiatieven 
zou een goede stap in die richting zijn. 

aanwijzing tot monument blijft overigens bij 
de minister van WVC. 

Financiën 
Wat de financiële structuur betreft, moet óf 
de gemeente óf daar waar de gemeente 
geen partner is, de provincie meer ruimte 
krijgen. Het CDA acht de opzet van het 
nationaal restauratiefonds, de inbreng van 
gelden van particuliere beleggers een goe
de zaak. Ria Oomen: "De gewijzigde 
subsidiemogelijkheden voor eigenaren 
moeten nader op hun consequenties voor 
die eigenaren worden bekeken. De positie 
van de nu wat subsidiemogelijkheden be
treft nog steeds tussen wal en schip 
vallende eigenaren van gemeentelijke en 
provinciale monumenten, moet wor<,len 
bekeken en ver):>eterd". ~ 

Tevreden roker geen 
onruststoker ... 
Aan dat gezegde wensen vier Eerste en 
Tweede Kamerleden die tevens arts 
zijn zich niet te storen. Dat blijkt uit hun 
bezorgde brief aan het college van 
senioren van de Eerste Kamer en het 
Presidium van de Tweede Kamer over 
de rookgewoonten in de parlementaire 
vertrekken. De vier, onder wie CDA
senator dr. Roelof Kruisinga en CDA
Tweede Kamerlid mevrouw Frouwke 
Laning-Boersema vragen in hun brief 
om een hernieuwde bezinning op de 
rookgewoonten in de werkruimten rond 
beide Kamers. 
De vier medici-parlementariërs hebben 
bij hun brief de publikatie "Roken Wel
beschouwd" van de Stichting Volksge
zondheid en Roken gesloten. Volksge
zondheid en roken hebben, zo blijkt 
daaruit, weinig met elkaar van doen. 
Toegespitst op de werkruimten in de 
kamergebouwen heeft een onderzoek 
uitgewezen dat een niet-roker die 40 
uur per week in een doorsneekamer 
doorbrengt in gezelschap van een ge
middelde roker, geheel ongevraagd 
een hoeveelheid schadelijke stoffen 
kan binnenkrijgen, gelijkwaardig aan 
zo'n vijf sigaretten per dag. 
In het college van senioren en het 
presidium zal de brief van de vier 
artsen-kamerleden nader aan de orde 
komen. 
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Kabinet wèg ... 
Ik zal er alles aan doen om dit kabinet in mei 
1986 weg te krijgen- álles. Dit kabinet luistert 
niet naar minderheden. En dat maakt de 
parlementaire democratie tot een twijfelachti
ge zaak. Wie minderheden systematisch 
negeert zaagt ook aan de poten van de 
democratie. Daarom zal ik er keihard voor 
vechten dat die club minstens elf zetels 
verliest. Als dat mislukt moet je eind mei '86 
terugkomen. Maar ze moeten weg. (Jaap van 
de Scheur, ABVA-voorzitter in De Tijd). 

Hete herfst 
Het zal ongetwijfeld Jaap van de Scheurs 
Bond zijn, die in de algemene centrale van 
overheidspersoneel en in het overleg met 
Rietkerk de toon zal zetten, hoezeer de veel 
kleinere centrale van middelbaar en hogere 
ambtenaren ook meent, dat er in de kabinets
plannen voor 1985 een basis zit voor onder
handelingen. Van de Scheurs lagere ambte
naren moeten inleveren, staan met de rug 
tegen de muur en kunnen vanuit die optiek 
alleen nog maar terugknokken. Het wordt een 
hete, dure herfst. Opbrengst: 2,5 miljard. 
(Eiseviers Weekblad). 

Maat Wagner 
Ik wil maar zeggen dat het probleem van 
vandaag is dat de vakbeweging zoveel tijd 
en aandacht moet geven aan de belangen
behartiging dat ze aan het aspect van de 
hervorming van de samenleving niet toe
komt. Alleen de maatschapsgedachte kan 
ons helpen bij de vraag: wat voor samen
leving willen we? Neem nu zo'n man als 
Wagner. Moet ik die als m'n vijand zien? 
Dat is bepaald niet het geval. Dat is een 
man die vandaag lid kan worden van de 
christelijke vakbeweging. (Oud-CNV
voorzitter M. Ruppert in Volkskrant). 

Hoofdlijnen 
Op grond van commentaren van CDA en 
VVD kan worden aangenomen dat het kabi
net er ditmaal minder gemakkelijk afkomt dan 
vorig jaar. Principiële koerswijzigingen zijn 
echter niet te verwachten. Daarvoor zijn 
beide regeringspartijen het te veel eens over 
de hoofdlijnen van het beleid. Bovendien 
kunnen CDA en VVD zich mèt de regering 
koesteren in de eerste successen van deze 
grootscheepse sanering. Dankbaarheid van 

· de kiezers is daarmee echter nog niet gega
randeerd. (Leo van Atten in Algemeen Dag
blad). 
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Kleine gaatjes 
CDA en VVD mogen nog wat kleine gaaljes 
schieten in het pakket (schoolgeld, huurver
hoging, WAO-verlaging, bevriezing kinderbij
slag), maar dat lijkt allemaal al geregisseerd 
te zijn. En aanmerkelijk beter geregisseerd 
dan het beleid voor de echte minima. Het 
kabinet zit nog steeds op rozen en daar doet 
het plat vallen van de ijdelheidscampagne 
van deze week niet aan af. (Jan Joost Lindner 
in de Volkskrant). 

Niet veel anders 
Zou Den Uyl een wezenlijk ander beleid 
voeren dan Lubbers? "Nee, nee, hij kan de 
accenten wat verleggen, maar wat nu 
gebeurt, dat moet gebeuren. Misschien 
dat Den Uyl wat zou aarzelen over de 
lasten voor bepaalde groeperingen en de 
collectieve druk wat verhogen. Daar is een 
nuancering mogelijk. Maar ik denk niet dat 
het zoveel zou afwijken." (Prof. C.A. van 
den Beid, scheidend directeur Centraal 
Plan Bureau in Elseviers Weekblad). 

Opmerkelijk 
Ja, dat vind ik ook opmerkelijk, dat de 
discussie over de rol van de staat inmiddels 
dwars door de partijen heen loopt. Kijk naar 
zo'n plan als van Van Kemenade, Ritzen en 
Wöltgens. Dat gaat toch ook al voor een 
belangrijk deel uit van beperktere mogelijkhe
den voor de overheid dan wij tot voor kort in 
de PvdA nog wilden geloven. (Paul Kalma
wetenschappelijk bureau PvdA - in Haagse 
Post). 

Opinie 

(Geknipt uit Tekening Frits Müller, NRC!Handelsblad.) 

Moet nog zien ... 
We moet~n één ding echter goed begrijpen: 
de voorstellen van Van Kemenade zijn niet 
het nieuwe plan van de PvdA. De PvdA· 
fractie in de Tweede Kamer heeft het rapport· 
Van Kemenade c.s. al een trap gegeven, om 
over het PvdA-partijbestuur maar te zwijgen. 
Ik moet nog zien of in 1986 de PvdA, gezien 
de richtingstrijd in die partij, een betrouwbare 
regeringspartner is. (Minister Ruding in Else
viers Magazine). 

Anders vechten 
(Wat de Ontwikkelingssamenwerking be
treft) werken we samen. We zijn het over 
de hoofdlijnen eens. Ruding zeker! In het 
begin ging het erom: wie mag beslissen? 
Nou, Ruding en ik beslissen samen. Mijn 
stijl is volhouden, argumenten noemen, 
aantonen waarom iets noodzakelijk is, 
weerstanden overwinnen. Vrouwen vech
ten anders dan mannen. Wij rollen niet 
vechtend over straat. (Minister Eegje 
Schoo in Vrij Nederland). 

Personalia (1) 
Ik vind het na vier jaar wel mooi. Ik heb het op 
me genomen, ik zal het ook met volle overga
ve afmaken, maar ik heb beslist geen ambitie 
om nog een tweede termijn te doen. Het werk 
geeft je te weinig terug en je moet te veel 
inleveren. Ik bedoel niet alleen in geld, hoor, 
ook in gezondheid, in welzijn. (Staatssecreta· 
ris Joop van der Reyden in Haagse Post). 

Personalia (2) 
De heer Nijpels is een politicus van belofte. 
Hij doet ook wel eens aan het van de soep 
snoepende koksmaatje denken. (. .. ) De 
christen-democratische fractie heeft een be· 
zadigd degelijk leider in dr. De Vries. Ze telt 
daarnevens leden die met geringe geestelijke 
bagage als spring-in-'t-velds,- toen de huidi· 
ge Tweede Kamer nog de balzaal van Willem 
V was - furore zouden hebben gemaakt. 
Helaas voor hen zijn de tijden . veranderd. 
(1. A Diepenhorst in Elseviers Magazine). 

Personalia (3) 
Ik vind Ruud wel interessant omdat hij 
gecompliceerd is. Hij kan heel zachtaardig 
zijn en opeens uitschieten, een klap ge
ven. Hij heeft ook iets aandoenlijks. Ruud 
is een van de weinige mannen die bewust 
proberen emotie en intellect tot één ge
heel te maken. Veel mannen leven onbe
wust van hun emoties. (Minister Eegje 
Schoo in Vrij Nederland). 
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OPINIE 

Begroting bevat harde boodschappen: 

Zorg over inkomensontwikkeling boeren en tuinders 
Prinsjesdag 1984 heeft voor boeren en 
tuinders harde boodschappen ge
bracht. In het Europees beleid zal de 
marktsituatie een grotere rol gaan spe
len. Nationaal wordt het bezuinigings
beleid onverkort voortgezet. De agra
rlêrs zullen zelf meer zaken moeten 
gaan betalen, waaronder een forse "mi
lleurekening". Deze boodschappen re
sulteren in een blijvende forse druk op 
de Inkomens. 

Daartegenover staan: een lastenverlich
ting die de land- en tuinbouw voor het 
grootste deel voorbij gaat en een paar 
beperkte pleisters op "Brusselse wonden". 
Het feit dat het regeringsbeleid ook leidt tot 
een heel kleine algemene kostenstijging is 
in dit sombere beeld een lichtpuntje. Maar 
dat neemt niet weg dat er alle reden is tot 
zorg over de inkomensontwikkeling. 

Lastenverlichting 
Het kabinet heeft vastgehouden aan de 
lastenverlichting voor het bedrijfsleven. 
Maar meer dan driekwart van de f 1, 7 
miljard wordt gezocht in de sociale verze
keringen en dat kost de schatkist niets. En 
die post levert boeren en tuinders ver
draaid weinig op omdat het gaat om 
werkgeversbijdragen voor werknemers
verzekeringen. Alleen de zelfstandigen 
met werknemers profiteren dus. De overi
ge 1 350 miljoen die wel uit de schatkist 
komt, gaat voor een groot deel in de richting 
van land- en tuinbouw. 
De monetair compenserende bedragen die 
nauwelijks met lastenverlichting te maken 
hebben zijn in de komende drie jaar achter
eenvolgens 60, 40 en 20 miljoen. Voor het 
eerste jaar schrijft de minister van Land
bouw over een uitkering op basis van de 
bedrijfsomvang. 

loesiag 
Maar in zijn mondelinge toelichting zei hij 
dat in het nadere overleg ook een 
inkomens-afhankelijke toeslag bespreek
baar is. De tweede pleister op "Brusselse 
wonden" is de al bekende opkoopregeling 
voor melk, die in de komende drie jaar 
totaal I 150 miljoen mag kosten. En ten
slotte is er als , ,echte" lastenverlichting een 
bedrag van f 80 miljoen beschikbaar. Dat 
is meer dan voldoende om over de hele 
linie voor een overheidsbijdrage van 50% 
te zorgen. 
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CBTB-voorzitter Van der Veen 

Een niveau dat in het verleden al vaak is 
toegezegd. Voor 1985 komt er dus geen 
fiscale lastenverlichting zoals eerder werd 
verwacht. Wel is afgesproken dat dat in 
1986 wèl gaat gebeuren. 
De zelfstandigenaftrek op de inkomstenbe
lasting gaat voor bepaalde groepen wèl 
omhoog, maar dat is weer een compensa
tie voor het vervallen van het vrijwillige 
ziekenfonds en voor de individuele premie
heffing voor de AOW. Dat is weer zo'n 
verschuiving die de naam lastenverlichting 
niet kan dragen. Eerder lijkt hier op termijn 
een lastenverzwaring uit voort te vloeien. 

Geen extra inspanning 
De minister van Landbouw mag in het 
komende jaar weer zo'n 1, 7% van de totale 
rijksbegroting uitgeven. Zijn begroting is 
met die van Ontwikkelingssamenwerking 
in de afgelopen jaren het sterkst ingekrom
pen. Maar daar staat natuurlijk wel meer 
Brussels geld tegenover. En de financie
ring van de EG rust op alle departementen. 
Ook voor de f 150 miljoen die nu weer 
extra nodig is. Aan de nieuwe ombuigingen 
hoeft landbouw terecht maar weinig bij te 
dragen. 
Zo'n f 22 miljoen moet worden bezuinigd 
op onder meer innovatiebevordering, 
beheersovereenkomsten, keuringskosten 
(efficiency) en hetOntwikkelings-en Sane-

ringsfonds voor de Landbouw. Daarnaast is 
nu vastgesteld dat de bezuinigingen op 
onderzoek bij landbouw moeten oplopen 
tot f 19 miljoen na 1986. Een pikant detail 
is nog dat de minister f 15 miljoen op z'n 
begroting heeft staan voor de glastuinbouw 
om een eventuele kloof in de gasprijson
derhandelingen te overbruggen. 

Marktgericht beleid 
Minister Braks zegt in zijn memorie van 
toelichting dat een meer ;narktgericht be
leid in de EG noodzakelijk is. Een Euro
pees beleid "waarin de bescherming niet 
domineert" biedt volgens hem ook op 
termijn de beste inkomensmogelijkheden. 
Als er dan inkomensproblemen komen zijn 
in de eerste plaats fiscale en sociale 
maatregelen op hun plaats. "In het kader 
van de zorg voor het midden- en kleinbe
drijf als geheel besteedt het kabinet hier
aan duidelijk aandacht," zo zegt hij. 
Ondertussen heeft de minister zelf geen 
ruimte om meer structuurbeleid te voeren. 
Hij verwijst wel naar de nationale mogelijk
heden op dit punt maar trekt er geen geld 
voor uit. Het Ontwikkelings- en Sanerings
tands wordt verder gekort. Wel wordt de 
toezegging gedaan dat de subsidie voor de 
bedrijfsverzorging zal worden voortgezet. 
Het eindcijfer van de begroting blijft onge
veer stabiel op bijna f 3 miljard. 

Hoge inkomensdruk 
Zoals gezegd, harde boodschappen voor 
boeren en tuinders. Een nationaal finan
cieel beleid dat de stinkende wonden uit 
het verleden probeert te genezen heeft 
onze instemming. 
Maar gezien de inkomensdruk die op de 
agrariërs blijft afkomen is een werkelijke 
lastenverlichting noodzakelijk. Die komt er 
niet en dat betekent duidelijke risico's voor 
de grote economische bijdrage van en de 
werkgelegenheid in de land- en tuinbouw. 
In de huidige omstandigheden zou het 
infrastructurele beleid eerder versterkt 
moeten worden dan verder verzwakt zoals 
nu gebeurt. Een beleid, waarin boeren en 
tuinders meer op de markt - en dus op 
eigen kracht- zijn aangewezen kan zeker 
ook positieve kanten hebben. Maar daarbij 
hoort méér aandacht voor de gevolgen 
voor de inkomens dan uit deze begroting 
naar voren komt. ~ 

Jaap van der Veen 
voorzitter Ned. CBTB 
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Mient Jan Faber 
secretaris van het IKV 

Arie Oost/ander 
directeur Wetenschappelijk 

Instituut voor het CDA 

Over het schitterend lot 
dat II{V en CDA delen 
Vertrouwen op en dreigen met wapens 
die de massale vernietiging van de 
bevolking bewerken is in strijd met de 
navolging van Christus. Aldus sprak de 
Gereformeerde Synode zich in maart dit 
jaar uit tegen elke nieuwe stap in de 
bewapeningswedloop. Deze week is het 
Vredesweek. Dat was voor CD/ 
ACTUEEL aanleiding om te praten met 
Mient Jan Faber, secretaris van het 
Interkerkelijk Vredesberaad en Arie 
Oostlander, directeur van het Weten
schappelijk Instituut voor het CDA. 
Over het geruchtmakende synodebe
sluit, maar ook over de relatie IKV-CDA 
en over Oost-Europa. 

Over de roemruchte synodevergadering in 
Lunteren merkt Faber op: "Mijn bezwaar 
tegen de formulering van dat Synodebe
sluit is, dat de suggestie gewekt wordt dat 
rechtstreeks uit het Evangelie valt af te 
leiden hoe je moet omgaan met de proble
men van de nucleaire bewapening. Op die 
manier ga je op een onverantwoorde ma
nier om met de mensen die zoeken naar 
oplossingen. Het probleem is daarvoor te 
ingewikkeld. Je moet, in mijn ogen, probe
ren onderscheid te maken tussen wat je 
vanuit je evangelische overtuiging zegt en 
de wijze waarop dat in de praktijk wordt 
toegepast. Je overtuiging speelt altijd een 
rol, maar dicteert niet precies wat je moet 
doen." 
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Oost/ander: "Het is volstrekt juist als de 
Synode zegt dat kernwapens een teken 
zijn van het kwade in de wereld. Maar als je 
politiek gaat bedrijven om die kernwapens 
weg te krijgen, dan blijken er ook andere 
zaken te zijn waar de duivel de hand in 
heeft. Bijvoorbeeld de rechten van de 
onderdrukte volken in Oost-Europa. Dat 
besef miste ik heel erg bij de Synode. Nu 
merk ik datjullievan het IKV datwel voelen. 
In de publieke opinie wordt dat als een 
belangrijke verandering van inzicht gezien. 
Het is moeilijk om die overgang te volgen 
voor vele leden van jullie achterban. Want 
het houdt meteen in een aanvaarding van 
politiek bedrijven. Politiek is altijd een 
mengeling van kwaden en goeden. Zodra 
je vindt dat je je daarin moet bewegen 
vanuit je christelijke verantwoordelijkheid, 
ben je op een hele andere toer dan die van 
het kerkelijke getuigen. Ik vind dat je 
daarmee op het ogenblik een betere keus 
maakt." 
Faber: "Op de Synode werden twee lijnen 
in elkaar geschoven. De ene methode die 
op tafel lag, was een politieke argumentatie 
die uitliep op conclusies. En er was een 
principiële bijbels-theologische benade
ring, die onderstreepte dat massavernieti
gingswapens uit den boze zijn. Beide 
benaderingen zijn simpelweg in elkaar 
geschoven. Toen ik dat zag gebeuren 
dacht ik: hoe krijgen ze zoiets voor elkaar! 
En het rapport van de commissie onder 

voorzitterschap van De Gaay Fortman, 
over het spreken van de kerk, heeft men 
links laten liggen. (Dat rapport stelde dat de 
Gereformeerde Kerk moest spreken als 
het christelijk getuigenis te zwak in de 
politiek doordrong, als de dialoog met 
christen-politici niet voldoende had opgele· 
verd. Of als het spreken kan worden be· 
schouwd als het gevoelen van heel de kerk 
red.). Overleg met politici of met het IKV 
heeft bij de voorbereiding van de Synode 
nauwelijks een rol gespeeld. De synodele
den hadden een enorme koudwatervrees 
om die gesprekken te voeren. 
Ik ben het toch wel eens met wat er door de 
commissie-De Gaay Fortman is geschre
ven. Namelijk, dat als een kerk tot een 
praktisch politieke uitspraak komt, dan 
moet het toch wel een uitspraak zijn die 
iedereen kan delen. Anderzijds moet je je 
wel realiseren dat het trekken van conclu
sies van groot belang kan zijn voor de 
discussie. Kerken kunnen dat vaak moeilijk 
doen, maar daarom kunnen er heel goed 
bepaalde groepen zijn binnen de kerken, 
die die keuzes wel kunnen maken. Dat is 
de bedoeling van het IKV." 

Verrassend 
Oost/ander: "Ik vind het verrassend om te 
horen dat je het stuk van het deputaat
schap van de Gaay Fortman zo'n uitste
kend verhaal vindt. Want de Synode, waar 
je zelf ook bij betrokken bent geweest, hield 
er eigenlijk geen rekening mee. De Synode 
maakte een keuze. Gesteld werd dat be· 
paalde politieke opvattingen aan de goede 
kant staan en andere die fout zijn. De 
Synode bracht een niveau-verschil aan dat 
verder dialogeren onmogelijk maake. Zij 
verkondigde het enge standpunt dat het 
kwaad precies te lokaliseren is in de 
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kernbewapening en voor andere zaken, 
zoals de schending van de mensenrechten 
in Oost-Europa, had zij geen oog. Daar 
komt nog bij dat de Synode, de kerken, niet 
meer erkennen dat christenen bezig kun
nen zijn in de gewone wereld. Vanuit de 
idee dat we de boze wereld toch niet 
kunnen veranderen. Daarom is men ook 
niet meer in dialoog met christen-politici, 
maar spreekt men alleen maar toe ... " 
Faber: "Ja daar zit een van de problemen. 
Je zou bijna zeggen dat wij, IKV en CDA, 
dezelfde soort kritiek krijgen, namelijk dat 
we aan politiek doen." 
Oost/ander: "Ja, dat is een schitterend lot 
dat we delen!" 
Faber: "Het heeft iets te maken met afkeer 
van de politiek, de gedachte dat politiek 
vies is, en dat kerken zich er dus niet mee 
mogen bemoeien. Dat gevoel kan niet, v~~d 
ik. Daarmee ontloop je je verantwoordeliJk
heden. Aan de andere kant zit je met het 
probleem van de branche-vervaging. Als 
kerken een gezelschap oprichten dat zich 
bezig mag gaan houden met de politieke 
realiteit, word je dan niet oen soort politieke 
partij?" 

Zwaardmacht 
Oost/ander: "Dat is een dilemma. Als je als 
bewustwordingsbeweging zover gegaan 
bent, dat je politieke keuzes wilt gaan 
maken, dan moet je kiezen voor een 
politieke partij. Ik denk dat dat zuiverder is. 
En wil je dat samen met christenen doen, 
dan vraag ik me af waarom je je niet bij een 
christelijke politieke partij aansluit. Ik vind 
het namelijk heel relevant dat je dat met 
christenen samen doet. Dat zul je wel met 
me eens zijn gezien je eigen ervaring in het 
IKV. Maar die keuze voor een politieke 
partij maken jullie niet. En daarom help je 
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mee de functie van een kerk te verwarren 
met die van een politieke partij. Want: aan 
een kerkgenootschap valt de zwaardmacht 
niet toe. Dus politieke macht is niet een 
instrument van een kerk of een kerkelijke 
groepering." 
Faber: , ,Politieke macht in die zin heeft een 
kerk niet. Dat is juist. Maar dat hoeft 
bijvoorbeeld het IKV niet te weerhouden 
om aan politiek te doen. In Nederland vindt 
de besluitvorming plaats in het Parlement. 
Kerken kunnen zeggen wat ze willen, als 
het Parlement het er . niet mee eens is, 
gebeurt het niet. In die situatie kunnen 
kerken zeggen, dat er een aantal zeer 
wezenlijke zaken niet goed zitten." 
Oost/ander: "Maar het gekke is dat kerken 
een selectie maken in de onderwerpen 
waarover men spreekt. Over kernbewape
ning, arm en rijk, sociale zekerheid wèl, 
maar over bijvoorbeeld euthanasie niet. 
Die selectie wekt de indruk dat de bood
schappen die de kerk doet te lokaliseren 
zijn bij bepaalde politieke stromingen. Als 
je wordt toegesproken vanuit de kerken 
hoor je als geestelijk leider vermomde 
leden van PSP, PPR en PvdA. Ook de stijl 
van presentatie is helemaal van die politie
ke subcultuur. Christen-democraten wor
den gezien als vreemde eenden in de bijt. 
En die worden dan ook toegesproken. Dat 
heeft mede tot gevolg dat het effect van die 
uitspraken op de christelijke politieke partij
en niet zo groot is." 
Faber: "Bij het IKV is die identificatie niet 
zo groot. Klein-links heeft doorgaans veel 
kritiek op ons. De vraag hoever je je als 
kerkelijke vredesbeweging moet inlaten 
met politiek boeit mij zeer. Als het IKV niet 
in gesprek zou blijven met het geheel van 
de kerken, maar een klein deel, met een 
hoge toelatingsdrempel; en de band met 

"Politieke macht is niet een 
instrument van een kerk of 
een kerkelijke groepering" 

de kerken zou heel los worden en de 
politieke lobby heel intens, dan zou het IKV 
los moeten van de kerken. Dan wordt het 
een maatschappelijke organisatie. 
Maar zolang je blijft proberen met elkaar 
een brede discussie te voeren, blijf je bij de 
kerk. Als je ervan uitgaat dat kerken veel 
mensen bergen, met heel diverse opvattin
gen die juist op een centraal punt in hun 
leven bij elkaar komen, dan moet je dat ten 
volle respecteren, en mag je de mensen 
niet scheiden ... " 
Oost/ander: "Maar dan maak je het IKV 
weer wat het vroeger was, namelijk een 
beweging binnen de kerk, die het gesprek 

binnen de kerken inhoud geeft. Dat is al 
een enorme verandering. Want nu ontmoet 
ik tegenzin bij jullie, om bijvoorbeeld met 
het ICTO (Interkerkelijk Comité Tweezijdi
ge Ontwapening, red.) in één platform op 
te gaan." 
Faber: "Ja, het is wel goed om te streven 
naar dergelijke platforms, maar je moet 
toch tot bepaalde politieke keuzes kunnen 
komen? Let wel, het IKV moet dat kunnen 
doen, niet de kerken zelf. De breedheid van 
de kerken laat dat niet toe; dat is een van de 
problemen die ik heb met zo'n uitspraak 
tegen de kruisraketten. Het IKV kan dat 
wel, als kerkelijke vredesbeweging met 
een eigen verantwoordelijkheid." 
Oost/ander: "Dan zou je het moeten toejui
chen dat het ICTO ook politieke keuzès 
maakt. Want die werken dan op eenzelfde 
niveau als het IKV. De opvatting van het 
ICTO, dat het doen van politieke keuzes 
door een kerkelijke organisatie niet kan, 
deel ik. Nogmaals, hier speelt het gevaar 
van het verbinden van politieke macht aan 
kerkelijk optreden. Kerken hebben natuur
lijk wel met veiligheid te maken, maar 
vooral uit de invalshoek van het pastoraat. 
Kerken kunnen op de hoogte zijn van de 
pastorale problematiek waar zij mee te 
maken krijgen. Zij moeten de politiek infor
matie geven over de kant van het leven die 
zij zien." 
Faber: "Maar kerken kunnen de politiek 
wel voorstellen doen. Als ze goed op de 
hoogte zijn van een bepaald probleem, 
bijvoorbeeld de noden van mensen 
met de atoombewapening. Of van men
sen in Oost-Europa. . . dan ben je 

toch al bezig met het zoeken naar uitwe
gen? En bij het zoeken van die uitwegen 
heeft de kerk het IKV in het leven geroe
pen. Veel mensen komen elkaar in de kerk 
tegen en vormen een hechte gemeen
schap. Vanuit die ontmoeting willen ze 
praten over fundamentele problemen. Dan 
moet je niet de dingen uit elkaar trekken, 
door te zeggen: dit is voor de kerk, maar dat 
is voor de politiek." 

Manoeuvreren 
Oost/ander: "De laatste tijd toon je begrip 
voor de wijze waarop politici met de zaken 
omgaan. Je zegt dat de politiek van de 
PvdA ver verwijderd is van mogelijke op
lossingen. Volgens mij kom je heel dicht uit 
bij een lijn zoals het CDA die kiest. Namelijk 
tussen de klippen door manoeuvreren, 
opdat er in Europa zo weinig mogelijk 
schade ontstaat. Ik vind dat een moedige 
verandering, maar hoe verkoop je dat in het 
IKV?" 
Faber: "Het is ontzettend belangrijk voor 

(vervolg op pagina 19) 
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OPINIE 

Verenigde Naties ondanks problemen 
dé moeite waard 
Het in 1945 door 51 lidstaten onderte
kende handvest van de Verenigde Na
ties begint met de woorden: "Wij, de 
volkeren van de V.N. hebben besloten 
gezamenlijk onze krachten te bundelen 
om de wereldvrede te bewaren, te strij
den voor de fundamentale rechten van 
de mens en te werken aan sociale 
vooruitgang voor alle volkeren." On
danks het feit, dat de V.N. tekortschie
ten. in het bezweren van regionale mili
taire conflicten en ondanks het onvol
doende functioneren van UNCTAD en 
UNESCO, is het goed dat de V.N. er is. 
Zolang er gepraat wordt is er immers 
hoop en wordt er in ieder geval niet 
geschoten. 

Om de verschrikkingen van de Tweede 
Wereldoorlog in de toekomst te voorko
men, werd de V.N. opgericht. De bedoeling 
was door goed overleg nieuwe militaire 
conflicten te voorkomen. De Veiligheids
raad was daarbij van het grootste belang. 

Postkoloniale periode 
De onafhankelijkheid van de koloniën had 
grote gevolgen voor de V. N. Het aantal 
lidstaten verdrievoudigde in korte tijd. De 
toestroom van oude koloniën vereiste een 
groot aanpassingsvermogen van alle on
derhandelaars. De jongste lidstaten moes
ten op korte termijn zorgen voor getrainde 
diplomaten die een constructieve bijdrage 
konden leveren. 

Dochterorganisaties 
De V.N. heeft een vijftiental gespecialiseer
de dochterorganisaties met voor elk afge
bakende aandachtsgebieden. De bekend
ste zijn de Wereldbank, het Internationale 
Monetaire Fonds (IMF), de Voedselorgani
satie FAO, de Wereldgezondheidsorgani
satie WHO, de UNCTAD en de UNESCO. 
De UNCTAD is in 1964 onder druk van de 
Derde Wereldlanden tot stand gekomen. 
Tijdens de UNCTAD-conferentie die eens 
in de 4 jaar gehouden worden komen 
handel en ontwikkeling ter sprake. Het gaat 
echter niet goed met de UNCTAD. In 1983 
kon men in Belgrado niet eens tot overeen
stemming over de Slotverklaring komen. 
De economische machtsverhoudingen ge
ven in de UNCTAD de toon aan. Het is een 
illusie gebleken economische macht via 
stemprocedures te doorbreken. 

14 

Corrie Moret-De Jong is 
namens de International 
Federation of University 

Women, een niet
gouvernementele 

organisatie, waarneemster 
bij de Sociaal Economische 

Raadvan de V.N. in Genève. 

Zij volgt het gebeuren in de 
V. N. op de voet en schreef 
voor dit nummer van CD! 

ACTUEEL een artikel over 
deze organisatie. 

De praktijk heeft geleerd dat onderhande
len op basis van twee homogene blokken, 
Noord en Zuid, niet langer mogelijk is. De 
Derde Wereldlanden zijn door het verschil 
in tempo reeds lang geen homogeen blok 
meer evenmin als de ontwikkelde landen. 
Zelfs het plan om te komen tot een interna
tionale arbeidsverdeling, waar dé rijke 
landen de kapitaal-intensieve produktie 
zouden moeten verzorgen en de arme 
landen de arbeidsintensieve produktie is 
moeilijk te realiseren. 

Andere blokken 
De verdeling in de blokken Noord en Zuid is 
te eenvoudig gebleken. We denken mo
menteel in een aantal andere blokken, 
ieder met hun specifieke problemen. Afrika 
ten zuiden van de Sahara, waar 26 van de 
minst ontwikkelde landen zich bevinden. 
Het continent met de snelst groeiende 
bevolking, het grootste voedselgebrek, 
een negatieve economische groei en toe
nemende schuldenlast. 

Afrika's voedselproduktie blijft ver achter 
bij het in 1979 opgestelde actieplan van 
Lagos. Twintig miljoen hongerenden meer 
dan 10 jaar geleden, ontbossing, droogte 
en woestijnvorming die hand in hand gaan. 
De 10 miljoen vluchtelingen zetten de 
gastlanden voor enorme problemen. 

De Latijns-Amerikaanse landen bevinden 
zich in een periode van aanpassing als 
gevolg van de schade die zij tijdens de 
recessie hebben opgelopen. 
Een geheel ander beeld tonen de grote 
economieën van China, India, Pakistan en 
Indonesië die geleidelijk aan toegang krij
gen tot de internationale kapitaalmarkten. 
Zij hebben met de landen in Latijns
Amerika gemeen dat ze hun ontwikkelings- · 
koers hebben bepaald. Schuldenregelin
gen en externe financiering kunnen het 
tempo nog slechts beïnvloeden. 

UNESCO 
Ook binnen de UNESCO, de organisatie 
voor onderwijs, wetenschap en cultuur 
kampt men nu met problemen. De Verenig
de Staten besloten uit de UNESCO te 
stappen. Het is te betreuren dat de UNES
CO het zo ver liet komen. De uittrede van 
de V.S. doet afbreuk aan het functioneren 
van de Verenigde Naties als geheel. De 
V.N. is immers opgericht om vrede en 
veiligheid via internationale samenwerking 
te bevorderen. Ondanks deze problemen 
is het een goede zaak dat de V.N. er zijn. 
De V.N. zijn een unieke ontmoetingsplaats 
voor de lidstaten. Zij kunnen er stoom 
afblazen en geschillen overbruggen. <11111 

Corrie Moret-de Jong 
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INTERVIEW 

Minister De Koning over nota Kappeyne: 

"Overheid moet randvoorwaarden scheppen" 
In juni werd het "Concept beleidsplan 
Emancipatie", de zogenaamde "blauwe 
nota" door staatssecretaris Kappeyne 
van de Coppello op de markt gebracht. 
De nota werd o.a. bekritiseerd vanwege 
de overtrokken opvatting van de over
heidstaak, de "weinige-zorg-voor
elkaar" bij gelijkwaardige positie van 
man en vrouw, de marginale behande
ling van kinderen en de gepropageerde 
arbeidsduurverkorting met behoud van 
loon. 
Redactrice Mária Chorus-Menken sprak 
met de "dichtstbijzijnde" minister, De 
Koning (Sociale Zaken en Werkgelegen
heid) over de nota en de kritiekpunten. 

Hoe staat u tegenover deze nota? 
"De nota spoort geheel met Program van 
Uitgangspunten en het Program van Actie 
van het CDA. De nota staat voor economi
sche zelfstandigheid als voorwaarde voor 
emancipatie, toch komt de nota over alsof 
van overheidswege een maatschappelijke 
revolutie wordt nagestreefd. Dat is echter 
een misverstand. Het beleidsplan emanci
patie is voortgekomen uit de maatschappe
lijke ontwikkelingen. Bijna iedere vader of 
moeder voedt zijn/haar dochter op met de 
gedachte "later voor jezelf te kunnen 
zorgen". Meisjes krijgen een goede oplei
ding zodat zij een beroep kunnen uitoefe
nen, ook wanneer zij een partner hebben. 
Er is dan ook een verschuiving in het oude 
patroon gaande. De vrouw werkt mees.tal 
door tot het eerste kind en komt in een later 
stadium weer terug op de arbeidsmarkt. 
Dat is een goede ontwikkeling." 

Hoe oordeelt u over het in de nota gepropa
geerde emancipatiestreven en de econo
mische verzelfstandiging? 
"Was het vroeger niet zo dat ongetrouwde 
zoons en dochters op de boerderij bleven 
wonen en afhankelijk bleven van de ouders 
of familie? Nu zijn de tijden veranderd èn 
niemand wil naar vroeger terug. ledereen 
moet voor zichzelf kunnen zorgen, behalve 
natuurlijk zij, die dat niet kunnen." 

Eigen keus 
"Vanuit die positie- en dat is de kern van de 
nota - kan ieder zijn eigen keus maken. 
leder kan zijn relaties kiezen, kiezen of hij 
of zij werken wil. leder kan nu vrij zijn keus 
maken." 

Waarom ontbreekt er in de nota een 
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beschouwing over verantwoordelijkheid 
die uit een relatie voortkomt? 
, , Welnu, het is niet de taak van de overheid 
om in de maatschappij van nu en morgen 
"verantwoordelijkheid" op te leggen of in te 
vullen. Daar spreekt de overheid zich niet 

· over uit. De overheid schept randvoor
waarden zodat men zelf kan kiezen. Dat 
een relatie verantwoordelijkheid met zich 
meebrengt is vanzelfsprekend. Velen ma
ken zich zorgen over het ik-liberalisme, het 
heeft er niets mee te maken, het is een 
kwestie van invulling." 

Hoe verklaart u de onrust die de nota 
Kappeyne met name in CDA-kring teweeg 
heeft gebracht? 
"Sommigen in het CDA idealiseren het 
verleden, waar geen vrijheid van keuze 
was. Waar velen geen eigen beroep had
den. De huidige ontwikkeling, waarin ieder 
voor zichzelf kan zorgen, is een grote 
verbetering. Ook voor het christen-demo
cratisch denken is het heel essentieel, dat 
er sociale zekerheid is en onderwijs om 
een beroep uit te kunnen oefenen." 

Kinderen en de zorg voor hen komen in de 
nota regelmatig naar voren. Toch wordt de 
positie van de kinderen meer marginaal 
behandeld? 
, , Kinderen worden in de nota daar vermeld, 
waar maatschappelijke voorzieningen 
noodzakelijk voor hen zijn. Affectief ver
band wordt niet in de nota gelegd, dat moet 
in de relatie terug te vinden zijn. Daar waar 
op affectief gebied onrecht gepleegd 
wordt, treedt de overheid op. Als voorbeeld 
noem ik de nota "Sexueel geweld", die 
inmiddels aan de Tweede Kamer is aange
boden. 
Zorgplicht ligt dus bij die noodzakelijke 
verantwoordelijkheid voor elkaar en niet 
meer in de zin van economische afhanke
lijkheid, die tot onvrijheid leidt. Het traditio-

Minister 
De Koning 

nele beeld verdwijnt - er voor in de plaats 
gekomen is een wederzijdse verantwoor
delijkheid van man, vrouw en kinderen." 

Velen vragen zich af waarom de vrouwen 
buitenshuis moeten werken in deze perio
de van werkloosheid. 
"Ik beantwoord deze vraag op spreekbeur
ten altijd met de wedervraag: "Wat heeft u 
voor uw dochter gedaan?" Meestal volgt 
het antwoord, dat zij hun dochter onderwijs 
hebben laten volgen met het oog op het 
uitoefenen van een goed beroep. Welnu, 
het is aan de overheid om omstandigheden 
te scheppen dit mogelijk te maken. Een van 
de middelen is herverdeling van arbeid. Bij 
het huwelijk houdt de beroepsbekwaam
heid en de bereidheid tot werken niet op." 

Arbeidsduurverkorting 
De arbeidsduurverkorting (ADV) komt in de 
nota ook ter sprake. Hoe kijkt u daar tegen 
aan? 
, , Wanneer het zo blijft, dat de economische 
groei onvoldoende is, dan zullen er via de 
arbeidsduurverkorting meer arbeidsplaat
sen moeten komen. De tnan werkt nu te 
lang en de vrouw, in vele gevallen, te kort. 
Herverdeling van het werk, in en buitens
huis, is onvermijdelijk. Arbeidsduurverkor
ting is echter wel een zaak van werkgevers 
en werknemers. Er zal geen sprake zijn 
van dwang. Van behoud van loon bij ADV is 
geen sprake. Wanneer mannen en vrou
wen zeggen het werk te delen in de 
samenleving en thuis en zij doen een 
beroep op de overheid om een bijdrage te 
leveren, dan moet de overheid daar aan 
tegemoet komen. Als het loon per individu 
te laag wordt, dan moet de overheid 
tegemoet komen. Je moet als overheid 
inspelen op de wensen van de mensen, 
zolang je de wensen positief waardeert.J;:r 
is echter ook een eigen verantwoordelijk
heid van de maatschappij. Door de over
heidstaak wordt die verantwoordelijkheid 
versterkt." · 

Wat kunnen we met deze nota doen? 
"We moeten met beide benen op de grond 
blijven staan. Het verleden en het kinderen 
krijgen moeten niet geromantiseerd wor
den. We moeten realistisch blijven. Deze 
nota geeft de contouren aan. De overheid 
schept randvoorwaarden voor de. burgers 
zodat zij hun keuze kunnen maken. De · 
mensen moeten het echter zelf invullen." 

Mária Chorus-Menken <4 
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HISTORIE 

Vijfenzeventigjarig CNV heeft 
vertrouwen in de toekomst 

"Wie in de geschiedenis terugkijkt con
stateert dat de meest realistische ge
dachten over maatschappelijke proble
men bij het CNV zijn terug te vinden. Op 
tal van terreinen is het CNV de voortrek
ker geweest." "De invloed van de 
christelijke vakbeweging is veel groter 
dan het ledental doet vermoeden." Twee 
uitspraken in het jubileumnummer van 
Evangelie en Maatschappij en het kader
blad van het CNV. De eerste van prof. dr. 
W. Albeda, de tweede van dr. M. Ruppert. 
Albeda werkte vroeger als economisch 
medewerker bij het CNV en was minister 
van Sociale Zaken In het eerste kabinet
Van Agt. Ruppert was voorzitter van het 
CNV en vice-voorzitter van de Raad van 
State. Met een plechtig jubileumcongres 
in het Utrechtse Jaarbeursgebouw vier
de het Christelijk Nationaal Vakverbond 
In Nederland vorige week zaterdag zijn 
75ste verjaardag. Driekwart eeuw stre
ven naar een samenleving waarin ge
rechtigheid en naastenliefde drijfveren 
zijn,markeertditjubileumvandetweede 
vakcentrale van ons land. Driekwart 
eeuw strijd op basis van overleg voor 
een beleid dat gericht Is op solidariteit en 
rechtvaardigheid in de samenleving. 

Tot op de dag van vandaag geldt als 
uitgangspunt van het CNV-beleid: "De 
christelijke beginselen en de bijbel die de 
mens oproept tot dienst aan God en de 
naaste". Tot enkele jaren geleden stond in 
de statuten ook "de verwerping van de 
klassenstrijd". Sindsdien staat het in de 
préambulé van de statuten aldus: "Het 
CNV wijst in theorie en praktijk de klassen
strijd in welke vorm dan ook af". 

Dat was zo en dat blijft zo, blijkt uit de 
documenten rond dit jubileum. 

Geschiedenis 
Voor de geschiedenis van· de christelijke 
vakbeweging moeten we teruggaan tot het 
einde van de negentiende eeuw. Machts
vorming van "werklieden" en de "pa
troons" was lange tijd verboden op grond 
van het zogenaamde coalitieverbod. leder 
individu moest zijn krachten vrij kunnen 
ontplooien. Machtsvorming zou de vrije 
werking van de markt verstoren. Intussen 
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had de industriële revolutie haar intrede 
gedaan. Er was sprake van erbarmelijke 
sociale omstandigheden. Arbeidsvoor
waarden en -omstandigheden werden een
zijdig door de werkgevers bepaald. In zijn 
geschiedschrijving van het CNV sprak 
Hendrik Amelink over deze periode als van 
"een geschiedenis van bloed en tranen, 
een geschiedenis van de somberste ellen
de, de zwartste nacht". 

Vakbonden 
Onder deze omstandigheden gingen 
steeds meerwerknemers in weerwil van het 
coalitieverbod zich organiseren in plaatse
lijke en later ook landelijke vakbonden. In 
1872 werd het coalitieverbod eindelijk op
geheven. Een jaar eerder was het Alge
meen Nederlands Werklieden Verbond 
(ANWV) opgericht met protestanten, 
rooms-katholieken en socialisten als leden. 
Nietalleen hetANWVgroeide, maarook de 
tegenstelling tussen aanhangers van de 
klassenstrijd en de levensbeschouwelijk 
gemotiveerde leden die wars waren van 
klassenstrijd. 

haat-]iefde ver:hou.din,g CNv-CJJA ,," 

Het christelijke sociaal denken begon vorm 
en inhoud te krijgen. De belangrijkste 
gebeurtenissen waren het eerste christelij
ke Sociaal Congres en de pauselijke ency
cliek Rerur.n Novarum in 1891. Het Con
gres, met als een van de voormannen dr. 
Abraham Kuyper, werd één groot pleidooi 
voor sociale gerechtigheid. Ook paus Leo 
XIII hekelde de sociale wantoestanden en 
erkende het recht van de arbeiders om 
daartegen in verzet te komen. 

Maar dat moest dan wel via aparte katholie
ke organisaties. Zowel de encycliek als het 
Congres spraken zich ondubbelzinnig uit 
tegen het socialisme en de heersende 
liberaal-economische denkbeelden. Men 
verwierp de klassenstrijd, waar tegenover 
men de verzoening der standen plaatste als 
algemeen christelijke doelstelling. De so
cialistische bonden organiseerden zich in 
1905 in een eigen vakcentrale, het NVV. De 
algemeen interconfessionele christelijke 
bond "Unitas" van textielarbeiders pleitte 
voor een confessionele vakcentrale. 

Oprichting CNV 
Dat leidde in 1909 tot de oprichting van het 
CNV. Omdat de bisschoppen nog steeds 
grote bezwaren hadden tegen samenwer
king tussen katholieken en protestanten 
ontstond naast het CNV in hetzelfde jaar het 
Bureau voor de RK-vakorganisaties (later 
KAB, nog weer later NKV). Toch had het 
CNV in zijn beginjaren een interconfessio
neel karakter door het lidmaatschap van de 
Algemeen christelijke bonden van katholie
ke en protestantse textielarbeiders en mijn
werkers. Ondanks hun belangrijke rol in de 
eerste jaren van het CNV zagen de katholie
ken zich onder druk van de bisschoppen 
gedwongen zich aan te sluiten bij de 
katholieke vakcentrale. Het CNV behield in 
beginsel de interconfessionele grondslag. 

Grondslag 
In de statuten omschreef men de grondslag 
als volgt: "Het CNV aanvaardt als grond
slag de christelijke beginselen en verwerpt 
mitsdien de klassenstrijd". 
Vanuit deze grondslag heeft het CNV 
steeds actie gevoerd voor de rechten van de 
werknemers. Naast tijden van samenwer-
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king kende het CNV ook tijden van grote 
tegenstellingen met de socialistische bon
den zoals in 1918 en tijdens de Tweede 
Wereldoorlog. In 1937 besloot het CNV toe 
te treden tot het Convent van christelijk 
sociale organisaties waarin de interconfes
sioneleorganisaties van werkgevers, werk
nemers, boeren, tuinders en middenstan
ders ook vandaag nog maandelijks bijeen
komen. CNV-voorzitter Harm van er Meu
len noemt dit Convent "een prima middel 
om met elkaar te praten over identiteitsvra
gen en om elkaar beter te leren begrijpen". 
Het CNV heeft zich sindsdien sterk ontwik
keld als een algemeen christelijke vakcen
trale, waarbij rooms-katholieken en RK
vakbonden zich hebben aangesloten. Het 
CNV telt zo'n 315.000 leden van wie 
ongeveer o/3 protestant en V3 katholiek is. 
Met andere woorden: zo interconfessioneel 
als het in 1909 begon, zo interconfessioneel 
is het 75 jaar later weer. De grootste 
CNV-bond is de CFO (ambtenaren en 
trendvolgers) met ruim 87.000 leden. De 
kleinste is die van de Katholieke Kosters 
met 70 leden. Verder zijn er de Industrie- en 
Voedingsbond (53.1 00 leden), de Hout- en 
Bouwbond (38.600 leden), het KOV (ka
tholieke onderwijsvereniging met 42.700 
leden), de PCO (protestants onderwijs, 
24.500 leden), de ACP (politie, 20.300 
leden), De Vervoersbond (14.200 leden), 
de ACOM (militairen, 12.600 leden), de 
Dienstenbond (12.400 leden), de Grafische 
bond (6.900 leden), de Vereniging Christe
lijk AVO (onderwijs, 2.400 leden), PCVK 
(protestants christelijk kosters, 760 leden) 
en de CCJ üournalisten, 100 leden). 

Opbouw samenleving 
Het CNV ziet het als zijn taak mee te werken 
aan de opbouw van een samenleving 
waarin gerechtigheid en naastenliefde de 
grote drijfveren zijn; een maatschappij 
waarin de welvaart eerlijk wordt verdeeld en 
waarin alle mensen op voet van gelijkwaar
digheid in vrijheid kunnen leven metverant
woordelijkheid en respect voor elkaar. Het 
CNV heeft tot doel verbetering te brengen in 
de leef- en werkomstandigheden van werk
nemers. Het gaat daarbij zowel om de 
stoffelijke welvaart als om het welzijn in 
brede zin. Ook het scheppen van rechtvaar
dige internationale verhoudingen staat 
hoog in het vaandel van het CNV. Noodza
kelijke vernieuwingen in de samenleving wil 
het CNV in nauwe samenwerking met alle 
betrokkenen nastreven. Dat moet mogelijk 
zijn langs de weg van redelijk overleg. Deze 
principiële keus verdraagt zich volgens het 
CNV niet met de opvatting dat de tegenstel
lingen tussen werkgevers en werknemers 
onverzoenlijk zijn en alleen kunnen worden 

beslecht in een harde strijd om de macht. 
Het denken vanuit tegenstellingen of 
machtsposities ontkent immers de geza
menlijke verantwoordelijkheid en de ge
meenschappelijke taak van werkgevers om 
belangentegenstellingen op grond van ge
rechtigheid en naastenliefde te overbrug
gen. 

CNV-CDA-relatie 
Het is duidelijk dat de uitgangspunten van 
het CNV sterk verwant zijn aan die van het 
CDA, sterker nog, daarmee in belangrijke 
mate parallel lopen. Het is dan ook niet 
verwonderlijk dat het CNV een groot aantal 
CDA-politici heeft voortgebracht, zoals 
Louw de Graaf, Wil Al bed a, Gerrit Gerritse, 
namen die ongetwijfeld nog met een groot 

Speciaal nummer 
Bestuursforum 
Het septembernummer van Bestuursforum 
is een speciaal nummer waarin met het oog 
op de begroting 1985 de financiële positie 
van de lagere overheden en het inkomens
beleid extra aandacht krijgen. In dit kader 

aantal andere zijn aan te vullen. "Christe
nen zijn nooit klaar," zei voorzitter Harm van 
der Meulen terecht tijdens het jubileum
congres. Dat betekent dat er voor christelijk 
sociale organisaties zoals het CNV, NCW, 
KNBTB, CBTB en het NCOV en voor een 
christen-democratische partij als het CDA 
altijd bestaansrecht is. Om met minister
president Ruud Lubbers te spreken: "Het 
zou voor de samenleving in het algemeen 
en de werknemers in het bijzonder een 
zegen zijn als het CNV zijn belangrijke 
bijdrage aan een rechtvaardige samenle
ving tot in lengte van jaren zou mogen 
voortzetten." Of om het jubileummotto van 
het CNV te herhalen: "Vertrouwen in de 
toekomst". ~ 

Ben Pauw 

zijn bijdragen opgenomen over: de ge
meenten en de minima; het inkomensbe
leid van de centrale overheid; een ronde 
tafelgesprek over de consequenties van 
het regeerakkoord voor de lagere overhe
den en bezuinigingen naar christen-de
mocratische maatstaven. 
Inlichtingen of abonnementen bij: Redactie 
Bestuursforum, tel. 070-924021. ~ 

Deze week verscheen van dr. G. Puchinger (links op de foto) een boek over Nederlandse 
minister-presidenten van de twintigste eeuw. Van Agt hield bij de presentatie van het boek een 
sprankelende speech. Hij "kritiseerde" de auteur omdat deze de betekenis van de premier voor ons 
politieke bestel had vergeleken met die van de paus voor de R.K. Kerk. Van Agt: "Voorzover ik mij 
kan herinneren is aan mijn persoon nooit onfeilbaarheid toegedicht; poogde ik eens "ex cathedra" te 
spreken, dan brak groot tumult los". (toto Nick More/is) 

·------------------------------------------------------------------------------
CD/ACTUEEL 29 september 1984 17 



INGEZONDEN 

·uw MENING 
~oskou ~ 
Volgens CD/ACTUEEL van 5 september jl. 
trekt de secretaris van het partijbestuur, de 
heer R. Smits, uit de reis van de CDA
delegatie naar Moskou een conclusie, die 
in hoofdzaak hierop neerkomt: de delega
tie kon de problematiek van de mensen
rechten in alle openheid aan de orde 
stellen zoals elke samenleving verandert 
ook de Russische stap voor stap in de 
goede richting. Het is niet duidelijk waar de 
heer Smits deze hoopvolle conclusie op 
baseert. Uit zijn politiek weekboek uit 
Moskou (zie CD/ACTUEEL van 8 sept.) 
blijkt niets van een open of hoopgevende 
reactie van de Sovjet-delegatie op de 
W~sterse bezorgdheid over het ontbreken 
in de Sovjet-Unie van de mensenrechten. 
Integendeel, het weekboek van de heer 
Smits wekt de indruk, dat de Sovjet
delegatie ter verdediging van de rechte
loosheid van de burgers in de Sovjet-Unie 
het traditionele argument heeft gebruikt, 
dat de Russen onder mensenrechten "so
ciale rechten" verstaan: recht op een huis, 
w~rk, scholing, gratis gezondheidszorg, 
enz. 

Zij die onder het Sovjet-regiem lijden weten 
uit bittere ervaring, hoe weinig waarde men 
daar kan hechten aan verklaringen van 
overheidswege over het bestaan van men
senrechten, welke dan ook. 
W. Drooglever Fortuyn, Aardenhout 

Naschrift Ries Smits: 

Alhoewel we er nog lang niet zijn, krijgen de sociale 
rechten in de Sovjet-Unie een politiek randje. Ze gaan 
stap voor stap in de goede richting. 

Minima 
Als actief CDA-lid heeft het mij wederom 
verbaasd, dat door leden van de CDA
fractie van de Tweede Kamer zo vrijblij
vend over de koopkracht van de minima 
wordt gesproken. Zo ook weer Bert de 
Vries in het programma "Haagse Bluf" op 
de derde dinsdag van september. Om de 
achteraf waar gebleken opmerking van 
Den Uyl over de minima zo laconiek te 
beantwoorden getuigt niet van een goede 
bestudering van de stukken en van de 
"zorg" die juist het CDA moet hebben voor 
deze groeperingen. Aan de basis zijn wij 
bezig, maar graag wat gedegen steun van 
de landelijke politici. Het beleid is op dit 
gebied te liberaal. 
J. van de Velden, Delft 

nieuwbouw 
pauluskerk 
sittard 

Met de nieuwbouw van onze Pauluskerk 
is veel geld gemoeid. 

Politiek en vuile handen 
Eeuwenlang zijn de Oosteuropese volken 
onderdrukt. Zij zijn nooit boven het slaafse 
uitgegroeid. Oosteuropese regeringen zijn 
in onze ogen onbetrouwbaar. Maar hoe 
betrouwbaar zijn Reagan c.s. in hun han
delen, ondanks de democratie? 
Op het r:noment dat Reagan zijn jaarlijkse 
militaire steun aan El Salvador door het 
Congres moet halen staan de doodseska
ders vrijwel stil, want het argument van 
mensenrechten moet gelden bij het Con
gres. Nauwelijks is het Congres akkoord 
gegáan of de mensenrechten worden weer 
vrijuit geschonden. Het nieuwste is dat- bij 
een conventionele aanval van Rusland -
Reagan buiten het Congres om gebruik zal 
kunnen maken van nucleaire wapens. 
En wij - met premier Lubbers voorop -
maar geloven dat - als het tot plaatsing in 
Woensdrecht komt- wij een mooie sluiten
de overeenkomst met Amerika kunnen 
maken over gebruik zonder in strijd te 
komen met de grondwet. "Zo simpel is 
het!" (wie zei dat ook weer?) 
Wat doet het christelijke CDA hierbij? 
Willen wij karakter tonen, dus schone 
handen· houden? 
Ploos van Amstel, Middelburg 

Postbus 3037, 5930 AA 

Langs deze weg vragen wij u te willen 
bezien, of u ons op enigerlei wijze kunt 
helpen bij de middelenwerving voor onze 
nieuwbouw. 

CENTRALE VERWARMING 
SANITAIR INSTALLATIES 

Een bijdrage op een van onderstaande 
rekeningen wordt ten zeerste op prijs 
gesteld. 

Giro 286 42 76 
bank: 

87.94.60.857 

Gasvoorziening 
Zwembaden 
Optimaliseringen 

Industriële· en Utiliteitsbouw 
Woningbouw 
Luchtbehandeling 

* In Ons 40-jarig bestaan ruime ervaring 
in de industriêle- en utiliteitssektor 

* Voor deskundig advies en uitvoering 
kunt u bij ons terecht 

* Ook gespecialiseerd in leiding
laswerk B 3 r. - G 6 

dag-nacht servicedienst. 

A.C. I. 

Telefoon (077) 33477. Telex 58737. 

A.V.O.L. 



DISCUSSIE 

(vervolg van pagina 13) 

het IKV om oog te houden voor de proble
men waarmee politici zitten. In onze kring 
wordt te gemakkelijk gezegd, dat ze ge
woon maar voor een andere politiek moe
ten kiezen. Ik heb gemerkt in gesprekken 
met CDA-kamerleden hoezeer men over 
de zaken nadenkt. Dat moet je heel na
drukkelijk meemaken. Je moet durven 
participeren in zo'n proces. Des te teleur
stellender was daarom het besluit over de 
kruisraketten. Overigens, sommigen 
schrikken van deze participatie. Die zeg
gen: "Daar zit de secretaris van het IKV in 
het politieke proces mee te doen. Binnen 
de kortste keren zijn we hem kwijt!" 
In de IKV-achterban leeft de overtuiging 
heel sterk dat de kernwapens echt kwaad 
zijn. Terecht, maar je zoekt naar een 
oplossing, komt het probleem om de hoek 
kijken dat Oost-Europa daar per definitie 
een rol in moet spelen." 

Geestelijke dreiging 
Oost/ander: "Ook dat is zo'n punt, waar
mee je dichter bij het CDA terecht bent 
gekomen. Wij moeten in het Westen beter 
luisteren naar wat Polen, Tsjechen over 
hun eigen situatie te zeggen hebben. Zij 
beseffen dat West-Europa voor de Sowjet
Unie een bedreiging is. Niet een militaire, 
maar een geestelijke dreiging. En ze drin
gen er bij ons op aan dat we een goede 
defensie er op na houden die geen enkele 
suggestie inhoudt, dat wij gemakkelijk te 
veroveren zouden zijn. Als je de mensen 
daar hoort, hoor je er weinig over dat de 
Sowjet-Unie zo kwaad nog niet is." 
Faber: "Nee. Zo'n redenering wordt trou
wens ook in het I KV niet meer geaccep
teerd. Je ziet ook in linkse kringen dat het 
mensenrechten-vraagstuk weer centraal in 
de discussie is komen te staan. Oost
Europese regimes worden uiterst zwart 
afgeschilderd. Binnen de landen van Oost
Europa is zoveel in beweging dat een 
impuls gegeven moet worden aan een 
nieuwe manier van ontspanning. Er is een 
hele sterke aandacht voor veranderingen 
in het Oost-West-conflict. We komen af van 
de redenering die de systemen van Oost
Europa accepteerde of van een positieve 
beoordeling van het socialisme daar. De 
ideologische component is bijna uit de 
discussie; we hoeven niet meer zo nodig 
achter het socialisme te staan. We realise
ren ons dat wat er in Oost-Europa gebeurt, 
gewoon niet kàn. Er is een herwaardering 
van de morele component in de beoorde
ling van de situatie in Oost-Europa. De 
contacten met de mensen die het daar 
moeilijk hebben, hebben een grote invloed 
op mij gehad." · 
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Oost/ander: "Ja, jij hebt een hele evolutie 
in je denken meegemaakt. Bijna een soort 
bekering zoals Bruins Slot die destijds had. 
Met alle spanningen van dien, met je eigen 
achterban en je eigen positie. Eigenlijk 
zitten de kerkelijke elites nog op de oude 
lijn. Het zal nog een heel werk voor je zijn 
om die op jouw lijn mee te krijgen. Met 
name waar nog gezegd wordt: we kunnen 
leven met de Heer, ongeacht welk politiek 
systeem. Dat noem ik nou vrome snoeverij. 
Of de verhalen die je leest van EVP-zijde, 
die in feite gewoon neerkomen op overge
ven aan de belangen van de Sowjet-Unie. 
Een argumentatie in de zin van: laten we 
maar niet praten over mensenrechten, 
want dat staat haaks op het vredesstreven. 
Is jouw doel niet "finlandisering" van Oost
Europa?" 

Vrijheid 
Faber: "Voor mijn part noem je het zo. De 
ideeën van de Oost-Europeanen die naar 
verandering streven komen neer op twee 
punten: ten eerste willen zij het begrip 
vrijheid waarderen als moreel goed. Ten 
opzichte van het ontwapeningsstreven 
moet vrijheid meer aandacht krijgen. En 
daarin hebben ze ten volle gelijk. En ten 
tweede de rol van de supermachten in 
Europa; van hen heb ik de visie dat de 
aanwezigheid van de Verenigde Staten en 
de Sowjet-Unie de spanning in Europa 
vergroot. Dat is nieuw voor het IKV, waar 
wij eerst meenden dat de aanwezigheid 
van beiden voor stabiliteit zorgde." 
Oost/ander: "Maar die Oost-Europeanen 
vinden de Amerikaanse aanwezigheid hier 
niet zo erg. Ze zeggen alleen maar dat 
beide supermachten weg moeten, omdat 
ze op die manier in ieder geval van de 
Russische bezetting afkomen." 
Faber: "Die terugtrekking van de super
machten moet volstrekt tweezijdig gebeu-

. ren. Als de Amerikanen alleen weg gaan en 
de Russen blijven, dan zijn we nog verder 
van huis." 
Oost/ander: "In de relatie Oost-West zou 
ontspanning voorlopig wel eens onhaal
baar kunnen zijn. Zou het gevaar van 
oorlog niet toenemen als je het nucleaire 
afschrikkingselament uit onze verdediging 
zou weghalen?" 
Faber: "Als je er bijna zeker van kunt zijn 
dat het weghalen van het afschrikkingsela
ment de oorlog vlakbij brengt, dan moet je 
dat niet doen. Gelukkig is het ook mogelijk 
om via ontspanning aan oorlogsverhinde
ring te werken." 
Na afloop concludeerden beide heren dat 
voortzetting van het gesprek tussen IKV en 
CDA de moeite waard is. <11111 

Theo Brinkel 

PARTIJNIEUWS 

Oud-minister 
Bot overleden 
.Afgelopen maandag is mr. T. H. Bot op 
73-jarige leeftijd in Den Haag overleden. 
Den Haag, de stad van waaruit deze 
christen-democraat in hart en nieren zich 
inzette voor de Nederlandse samenleving 
en het land diende als staatssecretaris en 
minister. 
Als staatssecretaris in het kabinet-De 
Quay kreeg hij internationale bekendheid 
vanwege de bijzondere verantwoordelijk
heid die hij droeg m.b.t. Nederlands Nieuw
Guinea. Daarna was hij van 1963 tot 1965 
minister van Onderwijs in het kabinet
Marijnen en in het kabinet-Cals was hij de 
eerste minister die belast werd met de 
problematiek van de ontwikkelingshulp. 
Wij zijn dankbaar dat mr. T. H. Bot één van 
de onzen was en bereid was om in verschil
lende verantwoordelijkheden de zaak van 
de christen-democratie te dienen en ge
stalte te geven. Een echte christen
democraat en een goed mens is ons 
ontvallen. Wij bidden dat de familie Bot 
kracht mag ontvangen om dit verlies te 
dragen. 

Fractiebestuur 
herkozen 
De samenstelling van het bestuur van de 
Tweede Kamerfractie van het CDA blijft 
ongewijzigd. Bij de jaarlijk'se verkiezing, die 
vorige week plaatsvond, koos de fractie de 
volgende bestuursleden: drs. H. Eversdijk, 
eerste vice-voorzitter, drs. R. P. H.M. van 
der Linden, tweede vice-voorzitter, B. J. M. 
Hermsen, secretaris/penningmeester, 
mevr. G. M. P. Cornelissen, lid, G. Gerritse, 
lid, R. E. J. M. van dan Toorn, lid en M 
Beinema, lid. 
Fractievoorzitter dr. B. de Vries is twee jaar 
geleden gekozen voor de duur van de hele 
parlementaire periode. 

Conferentie 
Latijns-Amerika 
De plaats van de christen-democratische 
beweging in Latijns-Amerika, en de uitwis
seling van ideeën en ervaringen staan 
centraal in een conferentie die het Weten
schappelijk Instituut organiseert op 11 en 
12 oktober a.s. Nadere inlichtingen te 
verkrijgen bij mevr. J. Martinus, Weten
schappelijk Instituut voor het CDA. Tel. 
070-924021 . 
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Tips voor weekend en vakantie 

Pension en verhuurbedr. "Oase", ANWB erk. Noordendolter 6, 437 4 EJ 
Zoutelande. Verh. v. vak.bung's app.menten en kmrs m. ontb. onder ad. 
duinen dicht bij zee en str. Midw. en weekendarr. sept., mei v.a. f 150,- per 
bung., incl. ontb. v. 4 p. Het hele jr. open. Fold. op aanvr. 01186-1481. 

BERG EN TERBLIJT/GEM. VALKENBURG 

Ons hotel is mooi gelegen, goede keuken, terras, parkeerplaats, V.P. 
v.a. f 42,- per dag. Speciale Kerstarrangementen. Hotel Mooi Geul· 
hem, Geulhemmerweg 22,6325 PK Berg en Terblijt. Tel. 04406·40514. 

DELDEN, HART JE TWENTE OP Z'N BEST 

Hotel Rest. Sevenster, Marktstraat 6, 7491 AW Delden, tel. 05407· 
1391. Modern comfort, ook gelijkvloerse kamers. Voll. pension v.a. 
f 50.- p.p.p.d. 65 +ers 10% korting, ook op ufo/ consumpties. Demi 
pens. v.a. f 45,- p.p.p.d. 

Drente, Gees, Bung.park "De Kamp", luxe 3, 4 en 5***** bungalows 2·8 
pers. o.a. met ligbad en open haard, zeer vrij en rustig gelegen vlak tegen 
bossen. Inl. Elders B.V., Dorpsstraat 48, Gees, 05248-1219/1884. 

Bungalowpark "Boerhaarsveld" te Schoonloo (M.Dr.). 13 luxe, st. 
vrijst. bungalows, 4, 6 en 8 pers. Veel privacy en ruimte, rustig gel. in bosr. 
omg. 3 en 4*. Wknd./midw. arrang. mog. Geh.jr. open. Folderopaanvr. tel. 
05925-485. 

Hotel-Restaurant .lans 
Een week lang wandelen- fietsen -vissen, genieten en lekker eten in en 
om de bossen van het Friese Rijs Gaasterland vanaf f 310,-. Bel de 
Gastvrij-lijn voor alle informatie 05148-250. 

VAKANTIE IN EIGEN LAND! 
IN HET NATUURPARK ZUID-LIMBURG 

het mooiste stukje Nederland tussen Maas, Eifel 
en Ardennen. 

HOTEL-RESTAURANT 
"PEERBOOM" te Epen (Z.-Limb.). 
Dit kleine drie sterren-hotel staat bekend om zijn 
persoonlijke verzorging en zeer goede keuken. 
De typische vrije sfeer en stijl maken uw verblijf tot 
een waar genot. Nieuwe ziHslaapkamers met 
eigen badkamer met bad/douche en toilet, radio, 
telefoon en weksysteem. Kl.tv en fietsen op 
verzoek. 

Speciale najaarsprijzen: van vrijdag tot zondag f 110,- p.p., van vrijdag tot 
maandag f 165,- p.p., van vrijdag tot vrijdag f 400,- p.p. (logies+ ontbijt+ 
diner). 

Reservering en folder: Hotel Peerboom, Wilhelminastr. 11, 6285 AS Epen 
(Z.Limb.), tel. 04455-2121. 

Ootmarsum (0) Hotel-Pension "De Rozenstruik", gezellig klein fam. 
hotel, 5 kamers met douche/toilet, 3 sl.k. b.g. Grote tuin - terras -
parkeerplaats. Plm. 150 m. van bushalte. Denekamperstraat 15, tel. 
05419-2321. 

NATUURLIJK~ 
AMELAND 
WADDEN-
DIAMANT 
Fietsen door de duinen, 
wandelen over strand, sur
fen op de Waddenzee, ja ei
genlijk voor iedereen biedt 
Ameland volop rust, ruimte 
en ontspanning. 

Vraag onze gids of de spe
ciale arrangementenfolder 
(een weekendje v.a. f 99,. 
h.p. incl. bootkaart). 

Bungalows en apparte
menten: nog voldoende 
plaats. 

t~ Ameland 
,..,, Postbus 14 

9162ZL Nes 
Tel. 05191-2020 

Voor inlichtingen boot· 
diensten en autoreserverin
gen: 

Wagenborg passagiers
diensten B.V. Tel. 05191· 
6111" 

In de herfst is 

SCHOORL 
óók prachtig, geniet 
daarvan; het 

DOOPSGEZIDD 
BROEDER· 
SEHAPSHUIS 
biedt u daarbij een 
gastvrij onderdak in uw 
eigen sfeer. 

Voor de kinderen in de 
herfstvakantie een 
uitgezocht plekje. 

(En wat zou u zeggen 
van de kerstdagen?) 

Inlichtingen: 
tel. 02209-1274 
van 9.00-17.00 uur. 
Oorsprongweg 3 
Schoort 



Redactiec:ommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens i 

Bemard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Govert Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Ór. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

Geachte heer Dolman, 

Blijkbaar heeft niet iedereen begrepen hetgeen 
onze Koningin Beatrix in de troonrede vorige 
week dinsdag heeft opgemerkt over de koop
kracht van de minima en de stabilisering van de 
werkloosheid. 
Sommigen zeiden zelfs dat dit niet klopte! 
Nonsens! De koopkracht van de minima blijft 
gelijk! 
Uiteraard geldt dit alleen voor iemand die in 1985 
voor het eerst op een minimuminkomen komt, 
getrouwd is met een niet-werkende vrouw, twee 
niet-schoolgaande kinderen heeft (in Nederland 
woonachtig), geen huursubsidie krijgt, niet 
rookt, geen gas gebruikt, etc., etc. 
Al deze drie personen gaan er niet eens op 
achteruit, ook de stabilisering van het aantal 
werklozen klopt. Uiteraard rekenen we de oude
ren over de 57% jaar niet meer mee, ook laten wij 
arbeidstijdverkorting a{leen voor werkenden 
doorgaan en niet voor werklozen. Daarnaast 
mogen prinsen zich niet meer als werkzoeken
den inschrijven. Zij verdienen toch. 
Ik hoop u hierbij voldoende geïnfonneerd te 
hebben. 

Met vriendelijke groet, 

R. F. M Lubbers 
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VREDE DICHTBIJ 
Afgelopen zonelag begon de Vredesweek, een 
jaarlijks terugkerende bezinning over het 
thema "vrede". 
Vaak wordt het begrip "vrede" uitgelegd als 
een Diet·oorlogssituatie. En dat wordt clan 
voorai toegepast op de toestand iD Europa. 
Toch is de Vredesweek voor mij meer clan het 
opladen van de accu rondom deze beperkte 
uitleg. 
Natuurlijk zijn we iD Europa nauw betrokken 
bij de spaDDing tussen oost en West. Maar de 
wereld draait door en op diezelfde wereld zijn 
meer dingen aan de hand die te maken hebben· 
met het thema "vrede".lk wil ze oiiUIChrijven 
met "vrede-dichtbij" en "vrede-verar•. 

Afgelopen week liep ik op een station langs een 
affiche van~ de politie. Afgebeeld stonden een 
blanke agente en agent en een gekleurde agent, 
die mij vroegen me aan te melden als politieagent. 

Wat onmiddellijk opviel was een kruis dat door 
het hoofd van de gekleurde agent was getekend. 
Een uiting van discrimiiÎatie, uiterst subtiel, maar 
gemaakt door iemand die door deze handeling 
een uiting geeft van zijn gevoel. 

Kijken we om ons heen, dan komen we veelmeer 
van dit soort uitingen tegen of zien we nog meer 
ernstige vonnen! We mogen ons niet neerleggen 
bij een gemakkelijke verklaring en schouderop
halend constateren, dat er te weinig politie is om 
deze uitingen in te tomen. De uitingen worden 
gemaakt door mensen die van dezelfde samen
leving lid zijn als wij. We zullen dan ook zelf actief 
moeten helpen om dit soort uitingen niet te laten 
bestaan. Afgelopen week konden we ook weer 
via Brandpunt zien hoe grote delen van Afrika 
getroffen worden door honger, die veel ernsti
ger is dan de ramp van tien jaar geleden. De 
moed der wanhoop waarmee enkelen de situatie 
proberen te verbeteren, steekt schril af bij onze 

hang naar meer rijkdom en groei. Het recht op 
een rechtvaardig leven heeft m.i. alles met vrede 
te maken. De roep om hulp mag door ons dan 
ook niet alleen beantwoord worden door 1,5% 
van ons nationaal inkomen aan hulp te besteden, 
maar de Westerse wereld zal een stap terug 
moeten doen om grote delen van de wereldbe
volking een vredig bestaan te geven. De mentali
teit waarmee op dit moment in Nederland 
gepraat wordt over ontwikkelingssamenwer
king, is beneden alle peil. 
Christen-democraten hebben dan ook een taak 
om mee te helpen die mentaliteit te verbeteren. 

De vredesweek is daarom voor mij het opladen 
van de accu om het begrip ,.vrede" meer inhoud 
te geven. Als christen aangesproken worden 
door het voorbeeld van Hem, die aandacht had 
voor kleine mensen. Maar niet alleen ons laten 
aanspreken, we moeten daar ook in de praktijk 
iets van terecht brengen. 

P. Hoogeveen weet dat in een gedicht goed te 
verwoorden. 

Dat we niet star, 
niet roerloos als stenen, 
maar waakzaam worden, 
speurend en turend 
naar een dag zonder dood, 
een uur zonder angst, 
een mens zonder cel. 

Dat zeggen wij 
tegen onszelf 
en tegen elkaar 
omwille van Hem 
die genoemd wordt· 
Koning van de Vrede 

Lucas Bolsius 
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MINISTER WVC PLEIT VOOR VERSTERKING SAMENLEVINGSVERBANDEN 

BET INTERNATIONAAL JONGERENJAAR 

EN BRINKMAN'S IDEEËN 
Zoals in het vorige artikel beloofd werd, volgt 
hier een tweede bijdrage omtrent het Interna
tionaal Jongerell,jaar. In deze bijdrage zal 
ingegaan worden op de reactie van minister 
Brinkman op het Actieplan van de Nationale 
Werkgroep voor het Internationale Jongeren
jaar. Overigens heeft de minister toegezegd 
door middel van een schrijven de provinciale
en gemeentelijke overheden op het Internatio
naal Jongerelijaar te attenderen. En dit is 
nuttig voor subsidieaanvragen. 

ACTIEPLAN 
Donderdag 20 september werd in Amersfoort 
het actieplan van de Nationale Werkgroep voor 
het Internationaal Jongerenjaar aan minister 
Brinkman gegeven. Na de speech van de 
werkgroep-voorzitter Ad Melkert (die overigens 
m.i. terecht van Bart Lijdsman de vraag mee
kreeg of hij het over alle Nederlandse jongeren 
had) was minister Brinkman aan de beurt om zijn 
reactie te geven. De algemene indruk van de 
bewindsman was positief te noemen, zeker 
vanwege het streven dat de jongeren het 
allemaal-zelf-willen-doen en decentralisatie. Af
stoten van overheidstaken valt nu eenmaal in 
goede aarde bij deze minister. Toch kon hij het 
niet nalaten met een reeks van relativeringen te 
beginnen, een voorbeeld: "Wie in Nederland 
pleit voor verlaging van de leeftijd waarop men 
voor de wet volwassen genoemd wordt ( 18 jaar) 
staat niet altijd stil bij het feit dat in de meeste 
Derde Wereld landen die leeftijd door velen 
moeilijk of helemaal niet wordt bereikt". Een 
andere, die het ook leuk deed: .. Wie bezig is met 
het voorbereiden van zwartboeken en petities 
over de positie van de Nederlandse jeugd, denkt 
niet voortdurend aan de medejongeren die leven 
in landen waar het recht van petitie niet bestaat. 
Het zou niet eerlijk zijn alle wensen van de 
Nederlandse jongeren af te wegen tegen de 
nood die in andere werelddelen zo hoog is. We 
zouden al snel een discussie krijgen over het 
regeringsbeleid waarin op veel onderdelen het 
Nederlandse belang prevaleert." 

PLICHT 
"Het feit dat we met elkaar slechts 1%% van ons 
~;~ationale inkomen aan de ontwikkelingslanden 
besteden, geeft al aan hoe we eerder geneigd 
zijn aan onszelf te denken in plaats van aan de 
minder bedeelde in de wereld. En zelfs de 
handhaving van 1 V2% moet in de politiek nog 
verdedigd worden." 

' "Ik heb de voorbeelden slechts genoemd om 
elkaar er op te wijzen dat het internationale 
jongarènjaar vooral ook "internationaal" ge
noemd mag worden indien wij de plicht op ons 
nemen op te komen voor mensen die het veel 
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Minister Brinkman: .. Trouw, plichtsbesef, ver
draagzaamheid." 

minder hebben dan wij hier in het Westen. 
Temeer daar wij in een land leven waar de jeugd 
het goed heeft, waar voldoende middelen van 
bestaan beschikbaar zijn en waar van· ·diepge
wortelde structurele nood bijna geen sprake is. 

Toch zet ik bij die laatste bewering een vraagte
ken: is met alle verbeteringen van de laatste 
jaren ook werkelijk een gelukkige jeugd in 
Nederland ontstaan?" Vervolgens constateert 
minister Brinkman dat vele Nederlandse jonge
ren zich letterlijk achtergelaten voelen, en dat 
het gezin of een "thuis" hebben mogelijkerwijs 
een oplossing biedt om het ongenoegen, in-de
steek-gelaten-zijn, weg te nemen. Let wel in de 
discussie die over deze passage volgde erkende 
de IIIÎI1ÎSter dat dit ook in andere dan gezinsver
banden kon, maar binnen zijn visie en naar zijn 
ervaring. 

GEZIN 
Minister Brinkman: "De politieke aanpak om 
mensen weer gelukkig te rraken behoort dan 
ook te zijn kleine verbanden van ouders en 
kinderen niet verder uit te hollen, maar te 
versterken. Waarom leg ik hier zo de nadruk op, 
ook op een dag als vandaag, hier in uw midden? 
Omdat ik van mening ben dat onze samenleving 
er op vooruitgaat als wij de zorg voor elkaar 

weer meer gaan beleven. Wanneer wij elkaar op 
onze verantwoordelijkheid voor het reilen en 
zeilen van de maatschappij kunnen aanspreken. 

Dat geldt voor ouderen ten opzichte van jonge
ren, in de opvoeding. In de opvoeding gaat het 
m.i. dan om de overdracht van waarden en 
normen als trouw, samenwerking, plichtsbesef, 
verdraagzaamheid e~ luisteren:~ 

AKELIG 
Het is zonder meer te waarderen, dat minister 
Brinkman zo duidelijk stelling durft te nemen. 
Alleen komt deze stellingname iets akelig over. 

Waarom? Omdat deze persoonlijke visie van de 
minister waarschijnlijk zeer sterk door zal 
werken in zijn beleid. En dus zonder meer ten 
nadele zal zijn voor mensen die nu eenmaal er 
anders over denken. 

De te voeren gezinspolitiek gaat toch niet meer 
op! Mensen zijn gaan zoeken naar andere 
samenlevingsvormen waarin zij meer geluk vin
den, waarom moet dit nu weer gefrustreerd 
worden? Bovendien kan men zich afvragen of de 
stellingname van de minister wel zo zuiver is. Hij 
biedt namelijk veel ruimte tot bezuinigen. Een 
voorbeeld: het gezin is de plaats om op te 
voeden, dus kinderdagopvang is niet nodig? En 
laat er nu fors bezuinigd worden op kinderdag
opvang. Het komt zo over alsof je tegen een 
verslaafde zegt: ,Jongen, neem toch een pilsje en 
een sigaret, dat is veel gezonder en bovendien 
goedkoper." 

Het geven van een oplossing zonder de oorzaak 
van het probleem te willen wegnemen biedt 
volgens mij geen soelaas. Na de reactie van 
minister Brinkman gehoord te hebben, en met de 
te voeren discussie over het rapport Van Verzor
gingsstaat naar Verzorgingsmaatschappij in het 
achterhoofd, lijkt er heel veel werk aan de 
winkel. • 

Ban Hoogma, voorzitter Commissie Internatio
naal Jongerenjaar van het CDJA. 

CDJA 29 september 1984 



QRGANISATIE 
NIEUWS 
STUDIEDAG 
POLITIEK 
PAMFLET 
In het najaar zal de CDJA-raad zich bezighouden 
met de vaststelling van het politiek pamflet van 
het CDJA, dat de afgelopen maanden in het CDJA 
al diepgaand is besproken. 
Ter voorbereiding van die vergaderingen orga
niseert het CDJA op zaterdag 6 oktober een 
studiedag over het politiek pamflet in Utrecht. 
Tijdens het ochtendgedeelte zal de directeur van 
het Wetenschappelijk Instituut drs. A. M. Oost
Jander zijn commentaar geven op het politiek 
pamflet, waarna er een forumdiscussie volgt met 
naast deze, CDJA-voorzitter Hans Huibers en de 
opstellers van het politiek pamflet. 's Middags zal 
er groepsgewijs door worden gepraat over 
verschillende onderdelen van het politiek pam
flet, te weten sociaal-economisch beleid, vrede 
en veiligheid, justitie, onderwijs en binnenlands 
bestuur. 
De resultaten van de forum- en groepsdiscussies 
worden in de verdere bespreking meegenomen. 

DEELNAME 
Deelname aan de studiedag is kosteloos. De 
reiskosten van de deelnemers worden 
hoofdelijk omgeslagen. De dag begint om half elf 
en zal om vier uur aflopen. 
Voor alle geïnteresseerde CDJA'ers aanbevolen: 
voor raadsleden een must! • 

.. ------------., 
&n I 
Ondergetekende, I 

I Naam: ............................................................. I 
Adres: ........................................................... . 
Postcode en 
woonplaats: .................................................. . 

Telefoon: ...................................................... . 
Neemt deel aan de studiedag politiek 
pamflet op zaterdag 6 oktober te Utrecht. 

Voorkeur voor de themagroep 
Eerste keus ................................................. . 

Tweede keus .............................................. . 

Handtekening 

Sturen naar: CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag. 

L------------..1 
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VOOR NIEUWE LEDEN CDJA 

INTRODUCTIECURSUS 
NOORDEN DES LANDS 
lZ/13 OKTOBER A.S. 
De derde introductiecursus dit seizoen wordt 
georganiseerd door het CDJA-Friesland en 
Overijssel voor de vier noordelijke provincies op 
vrijdagavond 12 en zaterdag 18 oktober aan
staande. 
De cursus is bedoeld voor nieuwe(re) leden van 
het CDJA, die meer willen weten over onze 
organisatie, de grondslag en het politieke be
drijf. Op een luchtige wijze wordt je zo in het 
CDJA "geïntroduceerd". Kosten per deelnemer 
bedragen f 15,- terwijl de reiskosten volledig 
worden vergoed. De cursus viridt plaats in een 
jeugdherberg in de regio. Opgave bij het CDJA
secretariaat (070-924461). Je ontvangt dan circa 
10 dagen voor de cursus een cursuspakket. 
Wees er snel bij! • 

VOOR IEDER DIE ACTIEF 
WIL ZIJN: 

DE KERNENCURSUS! 
Hij wordt weer gehouden: onze enige echte 
kernencursus! 
Wanneer? Gedurende twee weekenden, nl.: 
vrijdagavond 9 en zaterdag 10 november en 
vrijdagavond 30 november en zaterdag 1 decem
ber. 
Voor wie? Hij is bedoeld voor iedereen die 
actief is of wil worden op kemeiUiiveau, dus 
bestuursleden of -kandidaten, werkgroepleden 
etc. 
Wat? Je leert van alles dat uitermate geschikt is 
om je kern beter te laten draaien: vergadertech
niek, communicatie, voorlichting, organisatie, 
planning, etc., etc. 
Kosten? Voor twee weekenden is de prijs f 30,
all in per deelnemer. Reiskosten worden volle
dig vergoed! 
Waar? Vorige keer in het westen; nu in Jeugd
herberg Alteveer te Arnhem. 
Opgave?! Ja natuurlijk. Pleeg snel een telefoon
tje naar het secretariaat (070-924461). Elke gere
gistreerde kern ontvangt binnenkort vanzelf een 
informatiefolder. Wees er snel bij, we kunnen 
slechts 20 personen plaatsen! • 

HANS HUIBERS SPREEKT 
CDJA NIJKERK I.O. 
In Nijkerk willen enthousiaste jongeren een kern 
van het CDJA oprichten. De eerste avond komen 
reeds burgemeester P. van de Zaag en CDJA
voorzitter Hans Huibers naar gebouw de Schakel 
om te praten over jongeren en politiek. 
Datum: 1 oktober. Plaats: De Schakel, Nijkerk. 
Tijd: 20.00 uur. Inlichtingen: Gijs van de Pol, 
Barneveldseweg 84, Nijkerk, tel. 03494-52233. • 

. !). "".,...--.. 
l / . 
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HORZEL 
ERIN OF ERUIT? 
Nederland is in de eerste jaren na de TWeede 
Wereldoorlog doorgaans enthousiast lid gewor
den van een groot aantal internationale organisa
ties en heeft naar verhouding veel energie en 
geld in deze organisaties gestoken. Deze organi
saties werden de eerste tien, twintig jaar gedo
mineerd door de westerse democratieën en hun 
bondgenoten, zodat wij er ons ook ideologisch 
bezien thuis konden voelen. 
Het dekolonisatieproces heeft hierin evènwel 
verandering gebracht. In plaats van een uitbrei
ding van het aantal landen met een democrati
sche staatsvonn zagen we, hetzij direct, hetzij na 
enige tijd, voornamelijk autoritaire systèmen 
opduiken. Vooral in Afrika valt nauwelijks een 
land te bekennen dat democratisch is in de zilt 
dat er meer-partijenstelsel is met vrije verkiezin~ 
.gen meer in het bijzonder en de raspeetering van 
de mensenrechten meer in het algemeen. Daar 
komt dan nog bij dat allerlei specialistische 
organisaties meer en meer verpolitiseren. ' · 
Door deze gewijzigde samenstelling van het 
.,ledenbestand" van deze organisaties komt men 
in gevallen waar met een gekwalificeerde meer
derheid wordt gewerkt, niet of nauwelijks tot 
besluiten. Waar zulks wel het geval is, hebben 
we te doen met zogenoemde .,automatische 
meerderheden" gevozmd door het OÓStblok plus 
een groot aantal Derde Wereld-landen. Daar 
komt dan nog eens bij dat deze landen, in 
tegenstelling tot Nederland, weinig echt interna
tionaal denken, maar veeleer hun eigen soeve
reiniteit voorop stellen. Het meest duidelijk komt 
dit naar voren in de mensenrechten-pro
blematiek, waar elke vozm van kritiek wordt 
afgedaan met .,ongeoorloofde inmenging in de 
binnenlandse aangelegenheden". De verdragen 
en verklaringen inzake de mensenrechten heb
ben er evenwel juist een internationale aangele
genheid van gemaakt. 
De komende maanden zal Nederland moeten 
beslissen om al dan niet het Amerikaanse besluit 
tot uittreding uit de UNtsco (de VN-organisatie 
voor onderwijs, wetenschappen en cultuur) te 
volgen. De Amerikanen hebben voornemens om 
per 1 januari aanstaande hun lidmaatschap te 
beëindigen, omdat zij zich niet kunnen verenigen 
met het gevoerde beleid. Niet alleen de financië
le en organisatorische chaos, maar ook voorstel
len om tot een meer gecontrOleerde nieuwsgazüig 
te komen, waren hier de aanleiding voor. Neder
land heeft tot nu toe alles gedaan om een breuk 
binnen de organisatie te vezmijden, maar zal nu 
toch moeten kiezen en zich de vraag stellen of wij 
nog langer wensen bij te dragen aan een 
organisatie waazmee wij steeds minder gemeen 
hebben... • 

Robert in den Bosch 
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PA PING 
( __ Z_E.....;;.IS_T_;;_03~4;;_;:;_04....:_·~15~2.....::....41:....--) 

de uitvoerder van uw bouwplannen 

Oostgelderse 
handels- en exploitatiemaatschappij B.V. 

RHEDEN 
BOUW-EN 
SCHILDERWERKEN 

PINKELSEWEG 12 - 6991 GJ RHEDEN - POSTBUS 45 
6990 AA RHEDEN -TELEFOON 08309-9020 

HOLDING BOS B.V. 

-nieuwbouw 
-verbouw 
· groot onderhoud 
• gevelrenovatie 
· levering en montage van 
kunststoftaluminium kozijnen, 
ramen en deuren 

· stukadoorwerkzaamheden 
· kleur· en interieuradviezen 

· onderhoudsschilderwerk 
· schilderwerk utiliteitsbouw 
• schilderwerk woningbouw 
· dubbele beglazing 
· dak· en spouwmuurisolatie 
· glasreparatie 
·spuitwerk 
• wandafwerking 

Indien u koolwaterstoffen als chemisch afval afvoert zijn wij in staat deze, bij voldoende hoeveelheden, en na 
analyse door ons, gratis bij u op te halen. 

De volgende koolwaterstoffen komen daarvoor in aanmerking: 
• verontreinigde minerale olie 
• minerale olieproduktenen chemicaliën, die bestaan uit allfatische en naftenische koolwaterstoffen 
• aromatische koolwaterstoffen 
• organische zuurstofverbindingen en 
• sporen organische chloorverbindingen 
• chemische afvalstoffen, die vrijkomen bij het schoonmaken van installaties voor opslag en vervoer van 

minerale olie en minerale olieprodukten 

De inzameling en verwerking geschiedt geheel overeenkomstig de Wet Chemische Afvalstoffen. 

Neemt u geheel vrijblijvend metons contact op. 
Holding Bos b.v., Dijk Loswal, Postbus 13,6640 AA Beuningen, tel. 08897·2644/2624, telex 48331 BOSOL. 

reiniging van vervuilde gronden 

BSN 
BODEMSANERING 
NEDERLAND BV 
Daalderweg 15 -Postbus 22002- 6360 AA Nuth (L.)- Tel. 045-244850 



Nt;Deft\.ANOSE poUT\EKE 

WEEKBLAD VAN BET CD.A PAAT\JEN 4e JAARGANG NR. 40- 6 OKTOBER 1984 

Kernenergie 
in discussie 

Joep de Boer 
bezocht China 

Interview met 
premier Lubbers 
aan vooravond 
van Algemene 
Beschouwingen 

Ontwerp
resolutie 
Homofilie nader 
beschouwd 

Glastuinders bij I 
minister Braks 
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Ned. Stichting "Verpleegkundigen voor Israël" 

NOG STEEDS IS ISRAËL IN NOOD. 
Het hulpprogramma 1984 van onze stichting bestaat uildel 
betaling van salaris, pensioenrechten, sociale lasten_eo 
dienstkleding ten behoeve van DERTIEN verpleegkundigen 
in TIEN Israëlische ziekenhuizen. 

Draai het vuil 
de rug toe. 

Met oprolbare borstelmatten 
van de Almelose 

Voor dit bitter noodzakelijke werk is voor het jaar 1984 een 
bedrag nodig van f 420.000,·. 

HIERAAN ONTBRAK PER 30 SEPTEMBER 1984 NOG EEN 
BEDRAG VAN I 130.000,-. 
DRAAG DAAROM UW "STEENTJE" BIJ!!!!!!!! 

Wij letten op, dat uw geld, goed wordt besteed en dat ner· 
gens teveel wordt uitgegeven. 
In de jaren 1977 tot heden werd een bedrag van twee miljoen 
gulden bijeen gebracht. 

ONS DOEL BLIJFT: "ISRAËL TE HELPEN WAAR 
DAT HET MEEST NODIG IS". 

Helpt de ziekenhuizen in Israël aan verpleegkundigen om àl· 
Ie zieken: Joden, Arabieren, Christenen, Druzen, Armeniërs 
en Kopten te verplegen, om voor àlle kinderen de nodige 
hulp bij geboorten en opgroeien te bieden, om àlle ouderen 
een goed levenseinde te bezorgen. Helpt hier, waar het zo 
nodig is. Giften voor dit werk zijn aftrekbaar bij belastingen. 

Met de flexibele borstelmanen van de Almelose 
Borstelindustrie wijst u het inloopvuil resoluut de 
deur. Ze zijn voorzien van slijtvaste nylon borstel
haren die duurzaam zijn ingeklemd in een 
oersterk kunststof profiel. WIJ geven u dan ook 
met 'n gerust hart 5 jaar schoon-garantie op 
materiaal en konstruktie. Borstelmatten van de 
Almelose Borstelindustne zijn trouwens ook 
opgewassen tegen buitengebrutk. Bovendien zijn 
onze oprolbare borstelmatten in diverse kleuren 
leverbaar. Zodoende past 'n borstelmat van de 

Borstelindustrie. 

Almelose prima bij elk in- en exterieur. Het adres voor speciale en 

GIFTEN KUNNEN WORDEN GESTORT OP GIRO 
3 8 8 5 8 4 0 ten name van: 

Kortom. als 't u om effektieve vuil-absorberende technische borstels. 
borstelmatten gaat, draait · t beslist uit op 
oprolbare borstelmatten van de Almelose Bornsestraat 275 7601 GJ 
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Joep de Boer in China 
Een parlementaire delegatie bezocht de Volksrepubliek China die dezer dagen 
het 35-jarig bestaan herdenkt. Het CDA-Tweede Kamerlid Joep de Boer maakte 
deel uit van de delegatie. Hij pleit voor betere contacten tussen China en 
Nederland. Pagina 6. 

Remenergie in discussie 
Kernenergie is momenteel weer volop 
in discussie. De Tweede Kamer be
sprak dit onderwerp deze week in een 
uitgebreide commissievergadering. 
Het Wetenschappelijk Instituut voor 
het CDA belegde er twee studieconfe
renties over. Pagina 9 en 17. 

(foto Ruben Oree/) 

BomofUie-standpunt aanvaardbaar 
"De ontwerp-resolutie homofilie geeft een aanvaardbaar standpunt weer." De 
theoloog dr. Schroter over de ontwerp-resolutie die op de partijraad van 15 
december besproken zal worden. Pagina 11 en 16. 

Interview met premier Lubbers 
Aan de vooravond van de Algemene Beschouwingen sprak Ben Pauw met premier 
Lubbers. De reacties op de Troonrede, de echte minima, de lastenverlichting 
voor het bedrijfsleven en de komende verkiezingen waren o.a. onderwerp van 
gesprek. Pagina 12, 13 en 14. 
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S.AMEN 
··or·•.iwEG. 

In de komende week her wë dattuaf4 ja(.\rge!eden is. dat het CDA 
als politieke partiJ defin. . . ·.·· .·.··.... de. grort.<:l ~am en wiJ onomkeerbaar · 
samen op weg ginge.o.Het it> t~vens in de?e week dat150 jaargeleden de 
Afscheiding vanuit .<ie Hervof'O'lçJe ·Kerk ·.· · itief werden. voortaan 
meerdere grotere CaMnistisçhe kerkenJ.p.v 'én ~et , , Protestantse erf'' 
van ons land karakteriseerden; ())elu · er iil het ~fgelo.pen decennium 
een ontwikkeling îngez:et, (fi'; mits edragen door de brede massa 
der kerkvolkeren, het samef} op p.het kerkelijk erf gestalte wil 
geven .. Niet alleen omdat •. i., h ... · .. ~erde Jongste en komende 
generaties eenvoudig p· · · . .i.\ en'! .kunt om naar aanleiding .van 
relatief kleine verschiHensç •.... murenopte.~lijven trekken en heiningen 
te laten blijven functioneren, nee •.• O()kenvooral omdat de grotenood 
van de wereld ons daartoe r()Etpt en bqv.enaf q~dat~et samen. optrekken 
iets van het profetische in zich. heefJ:.waar ~nçJracht ls.ismeer eenplaats 
om God en zijn Woord .te Of)tm~ten (Jan waar breuklijnen pijnlijk ·aan 
wederzijds menselijk falen hërinneren. < ..• ,. .. . . ··· ·· . . . ·· 
Nu zult u zeggen, wat heeftdataHesmetpqlitiektemaken enalsu niet 
protestants bent gepokt. ei'J gem~eld ZYI' u het wellicht lef} hO()gste 
belangwekkend vinden, maar hetu niet .end. JaweL . : maar het gaat 
toch en vooral boven hetafledaag$e. uît, ..•.. mensen elkaar vinden en de 
route verçter samen willen afl&gg~n. Qa,t geldtvoor de· politiek en idem · 
zoveel te· meer voor de kerken •. Het is. een:ornmekeer. in denktrant. om 
het gemeenschappelijk te zien. > . . ·. •... · . •. · ... . . · . . 

Er dan terug naar de Christen~Democr tie. ""'atuurliJk. is het CDA iets 
anders dan een kerk ~nhoudenwe nood. . . . jke en kritische afstand van 
elkaar, al luistererend. . . l'Jlaar toch, Wij hebben ook bijna een halve 
generatie de fecleratie~perikelendoor~aanenals:we niettotnet ras van de 
onverbeterlijke sikkeneuren. behoren hebbEm we de positieve dingen van 
dat eenwordingsproçes in het CDP\ gezlen gevoeld en wellicht ook 
doorvoeld: Hé die mensef} cliel~ egerzeer afstandelijk beschouwde• ... 
dat zijn mijn verwan erreinensarnen met hen is hetz~ak de 
hand aan de ploegt . . . ... · ..... ·.·. ui~ een economi$Ch moeras te komen, 
samen de g.rote vraget:l)Van .. . .. die nu spelen te willen beantwoorden. 
Dan is er ook een andererTJi!rtiervändenken gekomen over kerk engetoot 
Dan blijft nog. wel hier en d~ar een lidteken; dan geurt nog wel het eigen 
nest het vertrouwdst, da~m~th,teenen ander nog weleen halve of hele 
generatie slijten, maar danris de diepere bedoeling er: getuigenis. en 
daadkracht in plaats van die al'l(iere .oude vorm van hollanditis, het 
gezelschapsspel: Theoloogje ~peten als de dijken>gebeukt worden. Het 
staat derhalve vrij qeze koroendeweek.tège~enken en te h'rdenf<enopde 
manierwelke men wen$t •.. ma.arpróbeerde hO()Qte, breedte en lengte 
van samen op weg gaan, metdepolîtieke en kerkelijke naaste de ruimte te 
geven. · ·. <01111 

Jan van den Assem 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
Boktober 
H. Eversdijk: CDA-Zeeland. 
F. J. v.d. Heijden: CDA-Zuiderzeeland, 
geb. De Hoeksteen, Swifterband. Aanvang 
20.00 uur. 

9 oktober 
B. Hermsen: Wijk- en Dienstencentrum 
Mariahoeve, Ivoorhorst 155, Den Haag. 
Aanvang 8.15 uur. Onderw.: Het sociale 
gezicht van het CDA. 

12oktober 
A. J. Hermes: 1 e lustrum Kath. Lerarenop
leiding Sittard, Oude Markt 5, in de Aula 
Kapel v.d. Kath. Lerarenopleiding, Sittard. 
Aanvang 11 .00 uur. 

CDJA-Rotterdam 
Het CDJA-Rotterdam houdt op maandag 8 
oktobereen ledenvergadering. Plaats: Stu
dentensociëteit SSR, Mauritsweg 29, Rot
terdam. Sprekers: de CDA-raadsleden 
Tromeren Bohré. Aanvang: 20.00 uur. Aan 
de orde komen: 1. bestuursverkiezing, 2. 
prostitutie in Rotterdam. 

Conferentie 
Latijns-Amerika 
De plaats van de christen-democratische 
beweging in Latijns-Amerika, en de uitwis
seling van ideeën en ervaringen staan 
centraal in een conferentie die het Weten
schappelijk Instituut organiseert op don
derdag 11 en vrijdag 12 oktober a.s. 
De conferentie vindt plaats in het Koninklijk 
Instituut voor de Tropen te Amsterdam. Zij 
wordt mede mogelijk gemaakt dankzij sub
sidies van de Nationale Bewustwording 
Ontwikkelingssamenwerking en van het dr. 
Abraham Kuyperfonds. Nadere inlichtin
gen te verkrijgen bij mevr. J. Martinus, 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. 
Tel. 070-924021. 

Volgens D'66 moet er een Raad voor het 
dieren-welzijn komen. tets voor het VVD
kamerlid De Beer? 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN· \~~V 
Op de goede weg 
Ze praten weer met elkaar. Verleden 
week ontving de Amerikaanse presi
dent Reagan de Russische minister van 
Buitenlandse Zaken Gromyko. Welis
waar heeft het onderhoud nu nog niets 
tastbaars opgeleverd, de kopstukken 
van de beide supermachten hebben 
elkaar tenminste in levende lijve ont
moet. Dat is tenminste iets, in een tijd 
waarin de gure wind van de Koude 
Oorlog weer de kop op steekt. 
Want beide landen stellen zich keihard 
op. De Amerikanen lijken kost wat kost 
van plan hun strategische verdediging 
in de ruimte op te zetten. De Russen 
tonen zich onwrikbaar in hun eis dat 
eerst de kruisvluchtwapens uit Europa 
weg moeten, voordat er überhaupt kan 
worden onderhandeld. En dat, terwijl er 
zo verschrikkelijk veel te bespreken is. 
Op dé een of andere manier zal de draad 
van wapenbeheersing en ontwapening 
toch weer opgenomen moeten worden. 
Men kan immers maar twee kanten op. 
De richting van de vrede in gerechtig
heid of de richting van hardere confron
tatie en grotere kans op conflicten. 
ledere stap, hoe klein ook, in de goede 
richting moet worden toegejuicht. Daar
om is zo'n gesprek toch belangrijk. 

COlACTUEEL 

Aardgasprijs 
Landbouwschap en Végin hebben na 
moeizaam onderhandelen overeen
stemming bereikt over de verlaging van 
de aardgasprijs voor glastuinders. Deze 

' overeenstemming stemt tot vreugde -
al was het alleen maar omdat een zeer 
bedreigde categorie mensen iets min
der dicht bij de rand van de bestaansaf
grond komt te staan. 
Rest nog het probleem van onzorgvuldi
ge metingen die bij het opnemen van de 
tarieven worden verricht. Ook ditzal snel 
moeten worden aangepakt, wil er een 
einde komen aan een situatie die onver
draaglijk is. De CDA-Tweede Kamerfrac
tie is zeer attent geweest op dit punt en ze 
zal dat ongetwijfeld blijven. 
Wie, zoals de glastuinders, van 's och
tends vroeg tot 's avonds laat aan de 
slag is, mag van de overheid verwach
ten dat ijver en inzet ook worden be
loond. 

CD,ACTUEEL 

Onze groene longen 
Angst en paniek zijn slechte raadgevers 
voor politici. Maar beheerst alarm mag 
toch wel geslagen worden ten aanzien 
van de situatie in de Europese bossen, 
nu deze herfst weer des te meer blijkt 
hoezeer en hoe snel de zure regen onze 
longen aantast. Dit doeltreffend te ver
talen in politieke maatregelen is een 
actuele opgave van de eerste orde. 
Milieuproblematiek is nu dringender 
dan ooit een zaak van afweging en 
evenwicht geworden. Het wel en wee 
van de natuur moet uitgroeien tot een 
nog groter gewicht in de evenwicht
schaal van welvaart en welzijn. Anders 
groeit binnen afzienbare tijd noch na
tuur noch economie meer. Dit alles is 
bovendien een klemmende testcase 
voor West- en Oosteuropees beleid. 
Lucht en Jongen zijn allerminst gebaat 
bij verkilling en verstikking in overbodi
ge ambtenarij, onderling touwtrekken 
en slechte internationale relaties. 

CQ'IU:TUEEL 

Grondslag 
Als het om niet-materiële zaken gaat zijn 
PvdA en VVD het soms hartgrondig 
eens. Het blijkt bij de behandeling van 
de wet op de bejaardennota, bij de 
pornografie, inzake het confessioneel 
onderwijs enzovoorts. Op zich is dat 
niet verwonderlijk, want de geestelijke 
achtergrond van socialisten en libera
len komt op die punten aardig overeen. 
Wel is het aardig om die overeenkomst 
nog eens vast te stellen. Feit is dan dat 
het CDA in wezen de enige grote politie
ke partij in het land is die niet vindt dat 
pornografie zo maar vrij gegeven moet 
worden, die op de bres staat voor het 
bijzonder onderwijs en die ook bij ande
re immateriële kwesties steeds weer 
aan de grondslag herioneren wil. 
Bij alle discussies - hoe belangrijk ook 
- over materiële dingen is het goed, 
hieraan nog eens te herinneren. Het is in. 
ieder geval duidelijk - de scheidslijn 
tussen PvdA en VVD enerzijds en CDA 
anderzijds- wordt op deze punten heel 
scherp getrokken. 

CDtACTUEEL 

PARTIJNIEUWS 

Een streekplan? 

Wat doet een 
CDA'er ermee 
De commissie kader- en vorming in de 
Kamerkring Utrecht organiseert een cur
sus om inzicht te verkrijgen in het streek
plan, zoals dat geldt voor de provincie 
Utrecht, passend in het raamwerk van de 
ruimtelijke ordening, gezien door een CDA
bril én geeft de cursist een aantal vaardig
heden mee om tot een doelmatige uit
spraak te komen. 

Woensdag 10 oktober 1984 
, , Voorlichting over het streekplan provincie 
Utrecht". 
Inleider: drs. J. van der Stoep, medewerker 
provinciaal planologische dienst, afdeling 
onderzoek. · 
Plaats: Statenzaal, Provinciehuis 
Aanvang: 20.00 uur. 

Woensdag 17 oktober 1984 
"CDA-gedachten over ruimtelijke orde
ning". 
Inleider: mr. G. J. Jansen, adviseur CDA
Tweede Kamerfractie. 
Plaats: Sportcentrum, Blokhoeve 1-2, 
Nieuwegein 
Aanvang: 20.00 uur 

Donderdag 25 oktober 1984 
"Hoe pleeg ik inspraak". 
Inleider: Frans Jozef van der Heijden, 
CDA-Tweede Kamerlid. 
Plaats: Sportcentrum, Blokhoeve 1-2, 
Nieuwegein. 
Aanvang: 20.00 uur. 

Financiële bijdrage f 20,-
opgave voor deelname: 
M. Ch. Bruins Slot, vormingswerkconsu
lente 
W. Alexanderstraat 48 
2474 JT Zegveld 
tel. 03489-686. 

Wedden dat er meer casino's komen! 

---------------------------·--------------------·--------------------------------------------
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FRACTIE 

CDA-kamerlid Joep de Boer bezoekt volksrepubliek China 

Betere contacten China-Nederland wenselijk 
De parlementaire delegatie die het immen
se China enkele weken bereisde, merkte 
deze kljmaatsverandering voortdurend. De 
kamerleden reisden kriskras door het land 
en hadden naast gesprekken met autorite i-. 
ten allerlei informele contacten met de 
bevolking. 
Joep de Boer: .. Er is daar heel wat aan het 
veranderen, maar iedere vergelijking met 
onze westerse samenleving gaat natuurlijk 
mank. Het gemiddeld maandinkomen per 
hoofd van de bevolking is honderd gulden, 
topfunctionarissen zitten anderhalf tot twee 
keer zo hoog als de Chinese Jan Modaal. 
Onze indruk is dat de basisvoorzieningen 
in de eerste levensbehoeften redelijk zijn. 
Met deze inkomens .is te leven en velen' 
slagen er in daarvan zelfs nog te sparen 
ook." 

Gemotiveerd 
. Het CDA-kamerlid heeft gemerkt dat de 
bevolking over het algemeen zeer gemoti
veerd is in het arbeidsproces. , . Vooral in de 
voedselvoorziening, maar zekér ook als 
het gaat om de uitbreiding van de infra
structuur en om de beginnende industriali
satie, die zich langzamerhand gaat door
zetten." 

Joep de Boer is van mening dat de 
driehoek China-Japan-Zuid-Korea een 
strategisch uiterst belangrijke positie in
neemt in de hedendaagse krachtsverhou
dingen in de wereld. China heeft op het 
ogenblik een sterke voorkeur voor de 
economische opbouw in eigen huis en 
begeert niet een grote eigen rol op het 
wereldtoneel. De angst om de Russische 
dreiging is daar overigens niet minder om. 

Lovend 
De parlementaire delegatie sprak onder 
meer ook over de verhoudingen China-

Joep de Boer aan tafel bij de Chinese vice-premier Wan Li. 
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Nederland die geruime tijd ernstig bekoeld 
waren door de levering van onderzeeërs 
aan Taiwan. De Boer: .. Wij zijn in Chinese 
ogen op onze dwalingen teruggekomen en 
over die verhoudingen sprak men dan ook 
zeer lover;~d. Nederland moet volgens de 
Chinezen kans krijgen de achterstand op 
het gebied van de handelsbetrekkingen 
weer in te lopen. Overigens is dat een 
kwestie van lange termijn," al pleit De Boer 
nu reeds voor de versterking in mankracht 
en kwaliteit van onze diplomatieke aanwe
zigheid in China, waarbij hij met name doelt 
op het consulaat te Shanghai. Verder moet 
er een orgaan komen dat de handels- en 
industriële contacten tussen beide landen 
bevordert en moet er een betere luchtver
binding komen door het probleem van de 
landingsrechten op te lossen. ~ 

CDAwil 
bevrijding 
op 6 mei vieren 
De voorzitter van de CDA-Tweede Ka
merfractie, dr. 8. de Vries, heeft er voor 
gepleit om de nationale viering van de 
veertigjarige bevrijding te verplaatsen 
van zondag 5 mei naar maandag 6 mei 
1985. . 
Dat heeft hij gezegd in de televisie
uitzending van het CDA. Op de vraag of 
bevrijdingsdag 1985 op maandag 6 mei 
moet worden gevierd, zei de heer De Vries 
letterlijk: 
.,Daar zijn wij ook voorstander van. Wij 
vinden dat - zeker als wij veertig jaar 
bevrijding herdenken - àlle Nederlanders 
daaraan mee moeten kunnen doen. Ook 
de mensen die er op grond van hun 
geloofsovertuiging moeite mee hebben om 
op zondag bevrijdingsdag te vieren. Wij 
zeggen dus: doe dat op 6 mei." · 
.,Als het gaat om de kosten, behoeft dat 
naar ons oordeel niet op de werkgevers te 
worden afgewenteld. De mensen hebben 
langzamerhand zoveel roostervrije dagen 
opgebouwd, dat ik zeg: laat ze één van die 
dagen voor dit doel gebruiken, zodat we als 
Nederlands volk samen de veertigjarige 
bevrijding kunnen vieren. Ik denk dat dat 
een heel goede oplossing zou zijn." ~ 
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FRACTIE 

Conferentie nuttig 
ondanks grote rerschillen 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

Van 24 tot en met 29 september .werd In 
Genève de 74ste conferentie gehouden 
van de Interparlementaire Unie (IPU). 
Daaraan werd door Nederland deelge
nomen door 8 parlementarlêrs, waarvan 
7 Tweede Kamerleden en ondergete
kende als Eerste Kamerlid. 

De drie onderwerpen voor de najaarscon
ferentie waren: parlementaire en andere 
initiatieven voor de gelijke re.chten en 
verantwoordelijkheden van mannen en 
vrouwen; de bijdrage van parlementen aan 
het uitbannen van racisme en kolonialis
me, in het bijzonder van het Zuidafrikaans 
Apartheidsregime, en de onwettige bezet
ting van Namibië. Als derde onderwerp 
werd na heftige discussie de crisis in 
Centraal-Amerika gekozen. Het was de 
enige keer dat de ayatollah's lachten, 
omdat de oorlog Iran-Irak daarmee als 
onderwerp van de baan was. 
De conferentie was een belevenis in veel 
opzichten. Er werden op sommige dagen 
90 inleidingen per dag gehouden. Met 
betrekking tot het eerste onderwerp werd 
geconcludeerd, dat de wetgeving op het 
gebied van gelijke rechten van man en 
vrouw in de meeste landen de laatste jaren 
sterk verbeterd is, maar dat de feitelijke 
gelijkstelling overal traag tot stand komt als 
gevolg van tradities en vastgelegde rollen
patronen. 

Ontmoetingen met andere conferentie-

H. Eversdijk 
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deelnemers en ook de herlezing van de 
samenvatting van de speeches geven 
daarnaast duidelijk te zien hoe groot toch 
de versenmen zijn in de problemen van 
vrouwen in Westerse en andere landen. 
Het eigen Nederlandse emancipatiestre
ven lijkt een luxe problematiek vergeleken 
bij de achterstanden van vrouwen in ont
wikkelingslanden. Onder de 600 deelne
mers bevonden zich vijftig vrouwelijke 
parlementariërs. De vrouwen ontmoetten 
elkaar bij een informele lunch. Het CDA
Tweede Kamerlid Hanske Evenhuis-van 
Essen had voor de conferentie een stuk 
geschreven over ons Nederlands Kamer
breed Vrouwenoverleg. Verder werden alle 
vrouwen nog uitgenodigd op de· Chinese 
ambassade voor gesprekken met de 73-
jarige mevrouw Quong Li. 

Over het onderwerp racisme ontstond veel 
deining. De CDA'er Jan Krajenbrink hield 
de afgevaardigden voor dat wij allen "boter 
op het hoofd" hebben en niet alleen be
schuldigend naar anderen moeten wijzen. 
Er werden unaniem resoluties aangeno
men over gelijke rechten; bestrijding van 
het racisme in de hele wereld en Zuid
Afrika in het bijzonder en over het belang 
van steun voor de Contadora-groep die 
streeft naar vrede in Centraal-Amerika. 

Aanklacht 
Echt indrukwekkend was de openbare 

aanklacht door Gerrit van Dam, voorzitter 
van de speciale commissie tegen schen
ding van de rechten van parlementariërs. 
Tweeënveertig gevallen van gedetineerde 
parlementariërs uit Chili, Ghana, Maureta
nië, Somalië, Turkije, Uganda, Uruguay, 
Vietnam· en Zimbabwe werden aan de ver
gadering voorgelegd. In al deze gevallen 
werd een resolutie aangenomen waarin 
gepleit werd bij de betrokken landen om de 
gevangenen vrij te laten, dan wel ze een 
eerlijk proces te geven. Er waren gelukkig 
ook enige successen te melden, die in 
samenwerking tussen Amnesty Internatio
nal en IPU waren behaald: de vrijlating 
van bisschop Musorewa en een aantal 
andere parlementariërs. 
Teruggekeerd van de IPU-conferentie 
rijzen wel een paar vragen, zoals die naar 
het nut van de aanwezigheid en de politie
ke aard van de inbreng van internationale 
organisaties als UNO, UNESCO, Wereld
gezondheidsraad, ILO etc. Natuurlijk kan 
men ook de vraag stellen of zo'n conferen
tie wel effectief is. 

Ondanks deze twijfels, is mijn conclusie 
toch dat op deze conferentie veel nuttige 
contacten in de informele sfeer zijn gelegd 
en tevens dat het waardevol is dat parle
mentariërs samen kunnen spreken over 
problemen die de hele wereld aangaan. <11111 

Toos Groi-Overling, 
CDA-lid Eerste Kamer 

Buib Eversdijk: agressie neemt toe 
Vice-voorzitter HuibEversdijk van de CDA-Tweede Kamerfractie heeft tijdens een 
spreekbeurt in Leeuwarden fel uitgehaald naar de toenemende agressie en 
criminaliteit in ons land. Deze bijeenkomst was het sluitstuk van het werkbezoek 
van de CDA-Tweede Kamerfractie, vrijdag 28 september aan Friesland. Eversdijk, 
die de verhinderde Bert de Vries als delegatieleider verving ging onder meer in op 
de recente situatie in Amsterdam. 

"Het recht van de staat mag niet plaatsmaken voor het recht van de straat. Wat in 
Amsterdam is gebeurd is geen protest meer tegen een gemeentelijk volkshuisves
tingsbeleid, maar straatterreur en plundering. Aan de overheid blijft geen andere 
keus dan dit kwaad met wortel en tak uit te roeien." 

Het bekende "opentrekken van een blik agenten" is naar de mening van de 
vice-voorztter niet de enige oplossing. Een verandering in mentaliteit vindt hij 
belangrijker en die wordt met name gekweekt thuis en op school, zei hij. <11111 
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Glastuinders bij fractie en minister 
Met bezoeken aan de CDA-Tweede Ka
merfractie en aan minister Braks van 
Landbouw en Visserij heeft de CDA
werkgroep Westland om bijzondere 
aandacht gevraagd voor de grote pro
blemen waarin veel glastuinders zijn 
geraakt (zie daarvoor ook de laatste 
CDA-Krant). Veel bedrijven staan op de 
rand van de afgrond, aldus de werk
groep en er dreigen rampen als de 
gasprijs niet wordt teruggebracht. 
De onderhandelingen tussen Végin en 
Landbouwschap hebben inmiddels al .,. 
tot overeenstemming over de verlaging ~ 
van de gasprijzen voor glastuinders ~ 
geleid. ~ 

2 
Q 

De CDA-werkgroep Westland zei alle be- "' . 
grip te hebben voor de bezuinigingsopera- G_DA-werkgroep Westland vraagt a~ndacht mt
tie van de heer Ruding: "Maar wat de mster Braks voor problemen glastumbouw. 

tuinbouw betreft, er is bij een overgroot 
aantal tuinders niets meer te bezuinigen. 
Daar moet men rond zien te komen met 
een minimaal inkomen, dat verdiend wordt 
met heel hard werken door meerdere 

personen. En dit alleen doordat de kosten
kant te abnormaal hoog is opgevoerd. Wij 
zijn overtuigd, dat als de heer Ruding dit 
werkelijk doorzet, hij het kind met het 

badwater weggooit. Gevolg is weer een 
slachtoffer zoals de textiel, de schoenenin
dustrie, RSV en de Oosterschelde. 
De werkgroep ging ook nog in op de 
geruchten over gelijkschakeling van de 
BTW naar 15% en het woningbouwpro
bleem. 
De werkgroep is fel tegen het plan van de 
staatssecretaris van financiën de BTW 
gelijk te schakelen naar 15%: "Dit zou een 
ramp zijn voor onze veilingprijzen want bij 
het indrukken van de knop van de vei
lingklok zal de koopman hiervoor eerst 
10% van de prijs in mindering moeten 
brengen. Hij bepaalt nu zijn prijs aan de 
hand van de lasten die voor hem op zijn 
handel in tuinbouwprodukten moeten wor
den doorberekend. Verder wordt ook het 
huishoudboekje van de consument bij al 
zijn inkopen van levensmiddelen met 10% 
extra belast en dat weegt bij lange na niet 
op tegen de 4% vermindering op de minder 
direct noodzakelijke inkopen," aldus de 
werkgroep Westland, die verder aandacht 
vroeg voor de woningbouwprobl• .;f · '· ;., 
de Glazen Stad. 

CDA wil pornografie in discriminatie-wetgeving opnemen 
Pornografie behoort aan strenge regels 
gebonden te blijven. Dat is de mening 
van de CDA-Tweede Kamerleden Gerrit 
van Dam en Hanske Evenhuis-van Es
sen die een voorstel hebben gedaan, 
om de pornografie in de discriminatie
wetgeving op te nemen. 

Zoals gemeld in CD/ACTUEEL, is minister 
Korthals Altes van Justitie van plan de 
strafbaarheid van pornografie als vergrijp 
tegen de eerbaarheid op te heffen. Een 
kamermeerderheid heeft dat voorstel over
genomen, CDA was met klein links en klein 
rechts tegen. 

Pornografie is in de visie van het CDA op 
zijn minst discriminatie van de vrouw. De 
discriminatiewetgeving kent echter tot nu 
toe bepalingen over ras, geloof en levens
overtuiging. Beide CDA-fractieleden willen 
de strafbaarstelling op grond van sekse 
daaraan toegevoegd zien. De rechter kan 
dan pornografie die grievend wordt geacht 
voor de vrouw aanpakken. Met name 
gewelddadige- en kinderpornografie zou 
zeer wel onder de discriminatiebepalingen 
kunnen vallen. 
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Een kamermeerderheid van PvdA, D'66 en 
VVD vindt overheidsingrijpen terzake niet 
meer van deze tijd. Tot verbazing en 
woede van onder meer de vrouwenbewe-

ging, die deze houding vorige week "be
loonde" met een tijdelijke bezetting van het 
PvdA-partijbureau te Amsterdam. <0111 

Tweede Kamer praat over BB 
Met de gemiddelde Nederlander liep 
wijlen Wim Kan niet warm voor 
rampenbestrijdingsorganisaties ·als de 
BB. Zijn advies in tijden van rampspoed 
en gevaar aan de bezoekers van zijn 
conférence: "Meld je bij je BB
blokhoofd en vraag om een schepnet. 

Dat hééft-ie dan wel niet, maar je kan het 
vragen". Die instelling bleek vorige 
week in de Tweede Kamer bij de behan
deling van de rampenwet nog te leven. 

De modale Nederlander zal het een zorg 
zijn hoe de rampenbestrijding is gere
geld totdat het inderdaad zover is. 

Woordvoerder Ben Hennekam uitte in dit 
kader zijn twijfels over het verdwijnen van 

de zogenaamde noodwachtplicht, de plicht 
die de overheid burgers kan opleggen tot 
rampenbestrijding. De regering meent dat 
die plicht kan verdwijnen, maar de CDA
fractie is zover nog niet. Hennekam vindt 
dat daarnaar minstens nadere studie dient 
te worden verricht. 

De BB gaat ter ziele, maar gezien .de 
belangrijke rol van de overheid bij de 
rampenbestrijding moetde dienstverlening 
verzekerd blijven. Dat betekent dat de BB 
pas echt mag worden opgeheven op het 
moment dat de rampenbestrijdingsorgani
satie-nieuwe-stijl goed op poten staat. 
Hennekam brak een lans voor een goede 
begeleiding van onder meer BB
werknemers. Hun positie dient goed te 
worden bewaakt, meende hij. <0111 
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Kamerlid 
werdonwel 

Het Limburgse CDA-Tweede Kamerlid 
Ria Oomen-Ruyten is vorige week in het 
kamergebouw onwel geworden. Ze 
moest enkele dagen in het ziekenhuis 
voor observatie worden opgenomen en 
is inmiddels thuis. De redactie van 
CD/ACTUEEL wenst haar een spoedig 
herstel. 

Lansink akkoord met zoeken 
naar opslagplaatsen kemafval 
Waar laat ons land zijn radio-actief 
afval? Die vraag stond maandag jl. 
centraal tijdens een uitgebrelde com
missievergadering in de Tweede Ka
mer. CDA-woordvoerder Ad Lansink 
kon meegaan met het voorstel van de 
regering, een commissie onder voorzit
terschap van Geertsema te benoemen 
die tien mogelijke plaatsen gaat onder
zoeken waar dit afval eventueel kan 
worden opgeslagen. 

Voorlopig lijkt voor de CDA-woordvoerder· 
opslag op land een a.anvaardbare oplos
sing, maar hij wil nog wel nadere bijzonder
heden alvorens men hiertoe overgaat. Een 
actief voorlichtingsbeleid daarbij noemde 
hij maandag van zeer groot belang. 
Lansink pleitte voor een bovengrondse, 
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centrale opslag van alle radio-actief afval. 
Dit is niet bedoeld als tijdelijke oplossing. 
Er moet ondertussen met nadruk een 
definitieve opslagmogelijkheid worden na
gestreefd. Bij de kernafvalproblematiek is 
er volgens Lansink nog onvoldoende sa
menwerking tussen de landen. Die interna
tionale samenwerking zal op zijn minst 
moeten worden uitgebreid, wil het giganti
sche opslagprobleem op den diJUr vol
doende worden opgevangen. Bij Lansink 
bestaat een voorkeur voor niet-opwerking 
boven opwerking van bestraalde splijtstof
elementen van kerncentrales. 
Zoals gemeld zal de CDA-Tweede Kamer
fractie binnenkort een notitie van de leden 
Lansink en Van der Linden over kernener
gie bespreken. Aan de hand van die 
bespreking zal een nader standpunt wor
den vastgesteld. <1111 

Ondergrondse opslag van kernafval? 

CDA op bezoek 
in Friesland 
Een omvangrijke delegatie van de CDA
Tweede Kamerfractie heeft vrijdag 28 
september in het kader van het maande
lijkse landelijke werkbezoek Friesland 
bezocht. De provinciale CDA-afdeling 
Friesland had daar een omvangrijk en 
gevarieerd programma opgesteld dat 's 
ochtends begon met een ontvangst 
door Friese gedeputeerden in het Pro
vinciehuis te Leeuwarden. 
Tijdens dit enkele uren durende gesprek 
kwamen uiteraard "Friese hete hangij
zers" als de spreiding van de rijksdiensten 
naar het Noorden, de superheffing voor de 
melkveehouders en de Harlingse haven 
aan de orde. 
's Middags splitste de delegatie zich in 
drieën. Bewoners van de Leeuwardense 
wijk Valeriuskwartier toonden hun in slech
te staat verkerende woningen aan de 
kamerleden. Bijna 550 in de jaren '50 
gebouwde flats zijn er slecht aan toe en de 
broodnodige restauratiegelden ontbreken, 
ondanks toezeggingen. Niet alleen sanitai
re voorzieningen deugen niet meer, er is 
ook lekkage alom en leunen op het balkon 
wordt sterk afgeraden, omdat een flink 
aantal daarvan deze zachte druk niet 
hebben kan en naar beneden valt. Een 
delegatie van de bewoners vroeg de ka
merleden dringend in Den Haag voor hun 
zaak te pleiten. Dat zal, zo zegde Eversdijk 
toe, gebeuren. 
Ook de problemen van het Frysk Orkest 
kwamen aan de orde tijdens een gesprek 
met onder anderen bestuursleden van dit 
orkest. Het nationaal orkestenbeleid be
nauwt het Frysk Orkest zeer- zo zeer dat 
voor opheffing wordt gevreesd. Delegatie
lid Marten Seinerna meende evenwel dat 
het zover nog lang niet is. 

Onderwijs 
Aanzienlijk blijere gezichten zag dat deel 
van de delegatie dat zich met onderwijs 
bezighoudt. Leerlingen van de lagere 
school te Kubaard hadden alle reden tot 
vreugde omdat juist de CDA-Tweede Ka
merfractie en dan vooral Mieke Andela
Baur zich met succes heeft ingespannen 
voor het voortbestaan van deze christelijk
nationale school. 
Tijdens de avondmanifestatie in Leeuwar
den bood een delegatie van leerlingen en 
leerkrachten van de school in Bilgaard (ook 
al in het voortbestaan bedreigd) een sleutel 
aan, omdat de fractie ook hier de sleutel in 
handen zou hebben voor oplossing van dit 
probleem. <1111 
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ZWART 
Waanzinnig 
De overheid heeft een waanzinnige hoeveel
heid zaken op haar bord geschoven gekre
gen, omdat er een onevenredig groot geloof 
is ontstaan in de oplossingsmogelijkheden 
van problemen. Maar de gedachte dat je alles 
kunt oplossen is een waandenkbeeld en dat 
geldt ook voor het opheffen van de daarmee 
gepaard gaande regels. Wat dat betreft ben ik 
pessimistisch. (Ed Berg, oud-PvdA-kamerlid 
in Haagse Post). 

Eerst nóg meer 
Om te kunnen dereguleren moet je eerst 
méér wetten maken. Dat is merkwaardig, 
maar een wijziging in wetgeving kan alleen 
maar ml!lt wetgevende produkten, of het nu 
wetten zijn in formele zin of algemene maat
regelen van bestuur. De deregulering leidt nu 
al tot een grotere produktie van wetgeving. 
Met z'n allen hopen wij dat het tot een 
beperking van wetgeving za/leiden. (Mr. W. 
Scholten, vice-voorzitter Raad van State in 
Elseviers Weekblad). 

Terugdringen 
In mijn heilstaat wordt de rol van de 
overheid op het gebied van algemene 
voorzieningen heel sterk teruggedrongen 
tot de traditionele algemene voorzienin
gen als defensie, gezondheidszorg en 
onderwijs. Maar dan een heel andere stijl 
van onderwijs. ( ... ) Maar voor het overige 
een terugdringen van de overheid, omdat 
ze het niet kan. De uitvoerende taak niet 
aankan. Maar als het gaat om het vaststel
len van evenwichtige rechten voor uitke
ringen, evenwichtig tussen werknemers 
en niet-werknemers bijvoorbeeld, dan ben 
je in de aap gelogeerd als je dat aan een 
bepaalde groep uitbesteedt. Dáár kan de 
overheid het minder slecht dan het be
drijfsleven. (Prof. Dik Wolfson, PvdA
econoom in de Volkskrant). 

Staat in de Staat 
De duikbotenaffaire heeft het hele politieke 
bedrijf van links tot rechts in zijn hemd gezet. 
Uit de mededelingen van Van Houwalingen 
kan worden opgemaakt, dat de Nederlandse 
marine zich gedraagt als een staat in de staat. 
( ... ) De hele affaire slaat als een boemerang 
terug op het politieke bedrijf. Want dat lagere 
ambtenaren hun gang gaan is tot daaraan 
toe. Dat de politieke leiding hen hun gang lààt 
gaan is veel ernstiger. (Willem Breedveld in 
Trouw). 
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BÎjeen geknipt door ~t Brinkman 

• •••• • •• • 
Lachertje 
Er zijn ernstige fouten gemaakt, die een smet 
hebben geworpen op de hele marine en die 
van de geloofwaardigheid van de democratie 
een lachertje hebben gemaakt. Gewone 
mensen kunnen naar aanleiding van deze 
affaire tot geen andere conclusie komen, dan 
dat het hier in Den Haag één pot nat is, dat de 
linkerhand de rechter schoonwast en dat 
iedereen elkaar de hand boven het hoofd 
houdt. ( ... ) De zaak is wazig gebleven en 
daarop zal ik de politieke leiding aanspreken 
en desnoods aanklagen. (Joep de Boer, 
CDA-kamerlid en oud-marineman in Trouw.) 

Krap boetekleed 
Het is zeer de vraag of Lubbers en de aan 
hem opgehangen strategie het tij in 1986 
zozeer mee hebben, als het CDA nu denkt. 
En daar zelfs zodanig in gelooft, dat geen weg 
terug meer opengelaten is: de glijbaan naar 
rechts. Lubbers heeft geblunderd met de 
meerjarige echte minima en de misleidende 
propaganda van Prin~esdag - ook m de 
Troonrede. Deze week trok hij een ietwat krap 
bemeten boetekleed aan (maatkleding is 
vereist, wil het de man sieren) maar ook de 
beleidsmatige tout is zeer moeilijk te herstel
len. (Jan Joost Lindner in de Volkskrant). 

Toeslagen 
Ons staan trouwens nog levendig de 
donkere dagen van het tweede kabinet
Van Agt voor de geest waarin Den Uyl de 
portefeuille van sociale zaken en werkge
legenheld voor zijn verantwoordelijkheid 
nam. Toen beschreven wij al, onder een 

Grote uittocht bij parlijen 

(Geknipt uit Algemeen Dagblad.) 

kop die inderdaad weinig ruimte liet voor 
misverstanden ("de leugens over de 
laagst-betaalden") het bedriegelijke sys
teem van eenmalige toeslagen. Voorlich
ter Dick Kalk (van Den Uyl) was toen zeer 
boos. En ook functionerend PvdA
fractievoorzitter Wim Meijer bagatelliseer
de de kritiek van zijn partijvoorzitter Max 
van de·n Berg op de uitvinding van de 
echte minima. (Vrij Nederland). 

Niet rechts(er) 
Nu het CDA zich rechts van het centrum lijkt 
te gaan bewegen, opereren de coalitiepart
ners voor een gedeelte op elkaars kiezers
markt. Het CDA heeft via een intern markton
derzoek laten uitvogelen dat ze een harde 
aanhang hebben van zo'n 35 zetels en dat de 
overige acht of tien op de VVD veroverd 
moeten worden. Dat bemoeilijkt de verhoudin
gen. Maar iedere suggestie, iedere keuze die 
de VVD eventueel zou gaan doen voor het 
opschuiven naar rechts, die zal ik met alles 
wat ik in mij heb tegenhouden. (Ed. Nijpels in 
de Haagse Post). 

Zingen 
.. De Internationale" kunnen zingen mag geen 
voorwaarde zijn om bij de PvdA thuis te 
horen. Als we dat verplicht zouden stellen, 
zijn we zo weer tot de omvang van de 
vooroorlogse SOAP gereduceerd. Dan zou
den we zo van vijfendertig procent naar 
twintig procent van de stemmen duikelen". 
Een uitspraak die de socialistische cultuur
filosoof Den Uyl kenmerkt. ( ... ) Dat éne 
aardse motief, de volgende verkiezingsuit
slag, zal hij niet snel vergeten. (Vrij Neder
land). 

Kiezen 
BIJ een voor De Tijd door het bureau 
InterNlew ingesteld opinieonderzoek is 
biJ de ondervraagden weinig waardering 
gebleken voor de mogelijkheid van een 
kabinet-Den Uyl. Het aantal CDA-stem
mers met een voorkeur voor Den Uyl was 
zo klein, dat het zich niet eens In een 
percentage laat uitdrukken. En van de 
zwevende kiezers - en die maken bij de 
komende verkiezingen meer dan ooit de 
dienst uit - blijkt de overgrote meerder
held niets van Den Uyl te moeten hebben, 
terwijl een meerderheid aan Lubbers de 
voorkeur geeft. De betrekkelijkheid van dit 
soort vragen is aanzienlijk. Maar het ver
velende is dat alle vragen die we stelden in 
dezelfde richting wijzen. (De Tijd). 
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DISCUSSIE 

CDA en homofilie: 

Ontwerp-resolutie aanvaardbaar standpunt 
Bij de discussie over homofilie dient een 
onderscheid gemaakt te worden. Het gaat 
om het onderscheid tussen moraal en 
politiek. In een pluriforme samenleving als 
de onze kom je vogels van diverse pluima
ge tegen. 
Mensen leven vanuit verschillende levens
overtuigingen en dat komt tot uitdrukking in 
hun leefwijze. Ook binnen een levensbe
schouwing kunnen grote verschillen in 
leefwijze bestaan. Bijvoorbeeld binnen het 
christendom. Om kort te gaan, mensen 
geven hun leven vorm op grond van 
verschillende normen en waarden. Of we 
daar nu gelukkig mee zijn of niet, het is een 
feit. 
Wat is tegen deze achtergrond nu de 
functie van de politiek? Of, concreter ge
zegd, wat is de taak van de overheid? Is die 
scheidsrechter in morele aangelegenhe
den? Of hoedster van één bepaalde 
groepsmoraal? Nee, althans niet in een 
democratie en evenmin in de christen
democratische visie. 
Het is veeleer de taak van de overheid 
ervoor te zorgen dat de samenleving in al 
haar veelvormigheid leefbaar blijft, ook 
voor minderheden die dreigen gediscrimi
neerd te worden, zoals bijvoorbeeld men
sen met een homofiele geaardheid en 
leefwijze. Daarmee schuif je de overheid 
natuurlijk wel iets in de schoenen, waarvan 
je je kunt afvragen of ze dat waar kan 
maken. Laten we daarom wat voorzichtiger 
zijn en zeggen dat het beleid van de 
overheid erop gericht dient te zijn de 
samenleving in haar veelvormigheid leef
baar te houden. 

Sleutelwoorden 
Van hieruit is de overstap naar de "filoso
fie" van het CDA niet moeilijk te maken. In 
het Program van Uitgangspunten worden 
enkele sleutelwoorden genoemd met het 
oog op de leefbaarheid van de samenle
ving en dus ook met het oog op een beleid 
dat daarop mikt. Het zijn de begrippen 
gerechtigheid, gespreide verantwoordelijk
heid, solidariteit en rentmeesterschap. Nu 
is het gemakkelijk om in het algemeen 
principiële uitspraken te doen. Heel wat 
moeilijker is het zulke uitspraken in een 
concrete situatie te "vertalen". 
Dat is in de ontwerp-resolutie met name in 
de preambule en in hoofdstuk A, redelijk 
goed gelukt. 
Daarbij dient één kritische kanttekening 
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Dr. E. Schroten (45) is als wetenschappelijk hoofdmedewerker verbonden 
aan de Vakgroep Godsdienstwijsbegeerte en Ethiek van de Theologische 
Faculteit van de Rijksuniversiteit Utrecht. Dr. Schroten was bestuurslid van 
de Lohmanstichting en voorzitter van de CDA-commissie Euthanasié. Hij is 
lid van de redactie van Christen-Democratische Verkenningen. / 
Dr. Schroten geeft in dit artikel zijn mening over de ontwerp-resolutie 
Homofilie, die de partijraad op 15 december in Arnhem zal behandelen. 

gemaakt te worden. Deze houdt verband 
met het feit dat de discussie zich toespitst 
op hoofdstuk E (Homofilie en arbeid), 
waarin onder meer sprake is van particulie
re organisaties "voorzover deze zich be
roepen op hun levensbeschouwelijke 
grondslag". 
Naast nadruk op de fundamentele gelijk
waardigheid van mensen, ongeacht hun 
overtuiging, ras, geslacht, geaardheid, af
komst en/ of economische positie (=artikel 
10 van het Program van Uitgangspunten) 
had er ook duidelijk gewezen moeten 
worden op wat in artikel 24 en 25 van het 
Program van Uitgangspunten staat over 
"de eigen betekenis van particuliere orga
nisaties, waaronder levensbeschouwelijke 
organisaties", en over de geestelijke vrij
heid, die inhoudt "dat de overheid geen 

Dr. E. Schroten: Het maken van een politieke 
regeling betekent niet dat je ook goedkeurt wat 
geregelcj wordt. 

bepaalde opvattingen dwingend als norm 
voor het culturele en maatschappelijke 
leven oplegt". Als dat gebeurd zou zijn, zou 
duidelijker naar voren zijn gekomen, wat de 
basis is van de stelling in hoofdstuk E2b 
van de ontwerp-resolutie, die luidt: "het 
CDA acht het echter niet de bevoegdheid 
van de overheid dit (nl. het geen rol laten 
spelen van een homofiele leefwijze bij het 
benoemings- en ontslagbeleid) particuliere 
organisaties, voor zover deze zich beroe
pen op hun levensbeschouwelijke grond
slag, wettelijk af te dwingen". Deze stelling 
is juist. De overheid heeft niet het recht 
iemand te dwingen tegen zijn/haar levens
beschouwelijke overtuiging in te handelen. 

Spanningsveld 
Nu zitten we midden in het probleem, 
waarmee het CDA nu worstelt: de span
ning tussen gelijke behandeling van homo
fielen en heterofielen enerzijds en de 
levensbeschouwelijke overtuiging van 
hen, die homofilie zondig vinden en daar
om bij benoeming en ontslag gelijke be
handeling in geweten afwijzen, althan·s in 
eigen kring. Dat zijn overigens niet alleen 
bepaalde groepen christenen, maar ook 
bijvoorbeeld moslims. 

Deze spanning, die binnen het CDA (maar 
niet alleen daar!) duidelijk voelbaar is, 
betreft de diepste overtuiging van mensen 
en daarom is het zaak er zorgvuldig mee 
om te gaan. Het maken van een politieke 
regeling betekent niet dat je dat wat gere
geld wordt ook goedkeurt. Om een voor
beeld te noemen: als het CDA een regeling 
goedkeurt voor het beschikbaar stellen van 
gebouwen die kunnen dienen als moskee, 
wil dat niet zeggen dat het CDA de moham
medaanse levensbeschouwing aanhangt. 

Zo ook in het geval van homofilie: het feit 
dat het CDA zich uitspreekt voor gelijke 
behandeling van homofiele en heterofiele 

(vervolg op pagina 16) 
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INTERVIEW 

Premier Lubbers 

aan vooravond 

Algemene 

Beschouwingen 

,,Vier jaar 

.. : .. ;:· 

is te weinig voor econontisch herstel'' 
Het is net na het weekend. De premier ziet 
er uitgeslapen en fit uit. Zojuist heeft hij 
twee adviseurs van Algemene Zaken op 
bezoek gehad en dadelijk moet hij naar de 
Trèveszaal voor de opname van een t.v.
uitzending van de partij. 
"Ik zat met het zweet in mijn handen," 
vertrouwde u daags na Prinsjesdag de 
CNV-ambtenaren in Rijssen toe. Niet de 
gewraakte, onvolledige passage in de 
Troonrede over de koopkracht van de 
meerderjarige echte minima bezorgde 
u spanning, maar wat dan wel? 
"Ten eerste, het eerste begin van het 
economisch herstel is er. Maar gaat het nu 
echt doorzetten? Of is het een te dun 
vliesje ijs. Ten tweede, hoe kunnen we 
voldoende duidelijk overbrengen bij de 
mensen, dat de voorgestelde maatregelen, 
onvermijdelijk zijn. Ik heb daar- dat zeg ik 
eerlijk - zorgen over, omdat men te gauw 
zal denken: het gaat nu wat beter, dus 
zullen die maatregelen wel niet meer nodig 
zijn. 
Toch is het voorgestelde beleid- in feite de 
voortzetting van het in het regeerakkoord 
afgesproken drie-sporenbeleid - inder
daad onvermijdelijk. 
Eindelijk gaat het financieringstekort om
laag en kan ook de druk van belastingen en 
premies worden verlicht. Maar dat was dan 
ook keihard nodig, anders waren we abso
luut vastgelopen. Vergeet niet, dat onze 
nationale schuld 200 miljard bedraagt, wat 
een jaarlijkse rentelast vraagt van onge
veer 20 miljard. In 1985 zullen we ook nog 
2,5 miljard gulden extra aan rente moeten 
betalen, wat meer is dan het salaris van 
50.000 ambtenaren. Een andere illustratie. 
Die rente komt overeen met de kosten van 
ruim 40.000 arbeidsplaatsen bij de over
heid." 
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Wat vond u van de commentaren op de 
kabinetsplannen? 
"In zekere zin voorspelbaar, dus niet 
helemaal verrassend. Men heeft het kabi
net zelfgenoegzaamheid verweten, maar 
ik vind die kritiek niet terecht. Miljoenenno
ta en Troonrede zijn evenwichtige stukken. 
Enerzijds zeggen we: de offers zijn niet 
voor niets, het gaat beter, er is geen reden 
tot wanhoop; anderzijds hebben we heel 
concrete maatregelen voorgesteld, waar
onder- hoe jammer ook- pijnlijke. leder
een bekijkt het voorgestelde beleid en de 
Troonrede natuurlijk vanuit zijn eigen in
valshoek; ook de media "vergroten" som
mige passages en "verkleinen" weer an
dere." 

"Niet ons beleid maar de 
omvangrijke werkloosheid 
is oorzaak van twee-deling 

in de samenleving" 

Men heeft de Troonrede ook kil en visie
loos genoemd. 
"Daar wil ik dit op zeggen. De visie, van 
waaruit het kabinet zijn beleid voert is al 
uitgebreid in het Regeerakkoord en de 
vorige Miljoenennota en Troonrede, be
handeld. Onze visie op de noodzaak de 
verzorgingsmaatschappij een nieuw fun
dament te geven, de werkloosheid te 
bestrijden- vooral jeugdwerkloosheid- en 
de economie blijvend te herstellen. Het 
beleid voor '85 is daar een voortzetting van. 

Vandaar dat de Troonrede in zekere zin 
een voortgangs-rapportage is. Als het eco
nomisch de goede kant op blijft gaan, 
kunnen we volgend jaar over het sociaal
economisch beleid misschien wat korter 
zijn. Het zou mij een heel lief ding waard 
zijn, als we aan het einde van de kabinets
periode kunnen zeggen; verdere aanpas
singen van ons stelsel van sociale zeker
heid zijn nu niet meer nodig, we hebben nu 
weer voldoende fundament, een houdbaar 
en ook in slechtere tijden crisisbestendig 
stelsel." 
Men heeft het kabinet verweten met zijn 
beleid een tweedeling te maken in de 
samenleving; een tweeklassenmaat
schappij met aan de ene kant de mensen 
zonder werk, met fors ingekrompen uitke
ringen en aan de anctere kant de mensen 
die wel een baan hebben en bovendien 
nog een verbetering van dfJ koopkracht 
krijgen toegeschoven. 
"Ik wijs die kritiek fundamenteel af, want 
die zet de zaak op haar kop. Als er een 
tweedeling is, dan heeft die betrekking op 
werkenden en niet-werkenden. Of men 
werk heeft, bepaald ook in zekere zin de 
hoogte van het inkomen. De grondoorzaak 
van die afschuwlijke, omvangrijke werk
loosheid is het gebrek aan economische 
groei. Daarom is die tweedeling niet het 
gevolg van het regeringsbeleid, maar van 
de economische ontwikkeling. Het kabi
netsbeleid is er juist op gericht om de 
economie te versterken en de werkloos
heid terug te dringen. Natuurlijk is er 
discussie over de omvang van de gevraag
de offers van de mensen met een uitkering 
en de ambtenaren en trendvolgers, maar 
dan gaat het om heel kleine marges, het 
laatste procent. Daarbij is het een pro
bleem dat wij - ondanks dat het wat beter 
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gaat- toch verder moeten ingrijpen om de 
overheidsuitgaven te verminderen en wat 
meer ruimte te maken voor de particuliere 
sector. Een dringende noodzaak voor her
stel van economie en werkgelegenheid. 
ledereen-ook de oppositie- was het toch 
eens over het te hoog opgelopen financie
ringstekort en over de onbetaalba~rheid 
van de sociale zekerheid? Een voorbeeld: 
in mei waren de CNV-ambtenaren bereid 
hun prijscompensatie in te zetten voor 
arbeidstijdverkorting. 
Daarmee bedoelden ze bereid te zijn tot 
een koopkrachtoffer in ruil voor arbeidstijd
verkorting. 
Volgend jaar kunnen we én de koopkracht 
van de ambtenaren handhaven én toch 
één procent arbeidstijdverkorting mogelijk 
maken. En daar zou men dannu-een paar 
maanden later- moeite mee hebben. Met 
andere woorden: nu het wat beter gaat 
verschuiven de doelstellingen van de ver
schillende problemen bij het verdedigen 
van het voorgestelde beleid." 

"Ik hoop vurig dat we de 
problemen niet naar de 
toekomst verschuiven" 

De coalitiepartners hebben aangekondigd 
op enkele punten een bijstelling te zullen 
voorstellen van het kabinetsbeleid voor 
1985. Die punten zijn: lagere korting van de 
WAO-uitkeringen, geen heffing van 
schoolgeld, geen bevriezing van de_ kinder
bijslag en een geringe huurverhogmg. 
Daarnaast heeft de Kamer gevraagd om 
meer te doen voor de meerjarige echte 
minima, waarvoor het kabinet .al 200 mil
ioen gulden had uitgetrokken. Wat heeft u 
de regeringspartijen nog te bieden? 
.,De marges zijn erg smal, dus veel moge
lijkheden zijn er niet. Overigens is er geen 
fundamenteel verschil van mening over het 
beleid, maar gaat het meer om aarzelingen 
over het tempo. Eén ding staat vast: het 
kabinet kan geen extra ruimte maken, 
zodat we het moeten vinden in de bestaan
de ruimte. Vergeet niet, in het totaalbeeld 
hebben wij voor 1985 al geen extra accent 
gelegd op verlaging van het financ~erings
tekort, ten einde aldus de belast1ng- en 
premiedruk te kunnen verlagen. Va_ndaar 
de uiterst smalle marges. Ik hoop vung, dat 
we niet weer - zoals zo vaak in het 
verleden- de problemen naar de toekomst 
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verschuiven. Misschien is er wat ruimte in 
de tijd, want over de huren hoeft pas in 
december beslist te worden en over de 
echte minima pas in het voorjaar. Mis
schien blijkt de ontwikkeling dan nog wat 
mee te vallen. De sombere voorspelling op 
dat punt van het CPB? Ik vind de ramingen 
over de economische groei voorzichtig, 
conservatief. Maar beter zo. Dan kan het 
straks nog meevallen." 
De werkgevers zijn ontevreden over de 
lastenverlichting, die zij volgend jaar krij
gen Het is - zo zeggen zij - in feite 
aanzienlijk minder dan ze mochten ver
wachten en bovendien voor een deel 
onecht. 
.,Ik ben het daar volstrekt mee oneens. Het 
kabinet heeft bewust gekozen voor een 
verlaging van de werkgeverspremies, zo
dat de factor arbeid wat goedkoper kan 
worden en het proces van herbezetting van 
vrijkomende arbeidsplaatsen wordt onder
steund. Dat ligt in het verlengde van de 
doelstellingen die werkgevers en werkne
mers in het Stichtingsakkoord zelf hebben 
geformuleerd." . 
Critici van het voorgestelde beleid zeggen, 
dat het al mooi is voorgesteld, omdat 1985 
het oogsljaar wordt van het kabinet. 
.,De term .,oogstjaar" komt uit de tijd dat 
het economisch allemaal nog goed ging en 
een kabinet wel eens de neiging had om de 
leuke dingen te bewaren voor het laatste 
jaar voor de verkiezingen. Dat is nu anders. 
Dit kabinet heeft in het begin veel gedaan, 
maar dan in de zin van allerlei vervelende 
maatregelen en ombuigingen. De oogst 
daarvan zie je in de cijfers van werk~ele
genheid en koopkracht. Intussen blijven 
ook in 1985 ombuigingen nodig willen we 
de stelselherziening tot een goed einde 
brengen. In die zin kan men misschien 
spreken van een oogstjaar." 

Grens 
De premier laat er geen twijfel over be
staan, dat er een grens is aan alsma~r 
verdergaande ombuigingen en loonmati
ging. ledere extra ombuiging zal deste 
pijnlijker en moeilijker aanvaardbaa_r ~~~~
Vandaar dat het kabinet hoge pnonte1t 
toekent aan het tegengaan van het zoge
naamde zwarte en grijze circuit. .,Het is 
onaanvaardbaar, dat mensen en onderne
mingen zich onttrekken aan betaling v~n 
belasting en premies of dat er mensen ZIJn 
die er, ondanks een sociale uitkering, zwart 
bij werken. Misbruik van sociale ~oor~i~
ningen is een aanslag op de solidantelt 
zoals ook belastingontduiking dat is. Hoe 
het kabinet deze verschijnselen tegengaat, 

(vervolg op pagina 14) 

Overleg 
zeer belangrijk 
"U mag ons van tijd tot tijd fors 
bekritiseren en waar nodig actie 
voeren. Onze verantwoordelijk
heden zijn niet gelijk. Dus tégen 
elkaar als het moet, maar waar het 
kan mét elkaar. De crisis heeft al 
genoeg slachtoffers gemaakt." 
Aldus besloot Lubbers zijn toe
spraak tot het FNV-congres. 
De premier besprak het sociaal
economisch kabinetsbeleid en 
noemde de voorgenomen maatre
gelen pijnlijk maar onontkoom
baar. Overleg met de vakbewe
ging was daarbij noodzakelijk. 
Over de minima: "De incidentele 
toeslagen die elk jaar gegeven 
worden aan de echte minima heb
ben het koopkrachtverlies 
slechts zeer gedeeltelijk kunnen 
goedmaken. Eindelijk kunnen we 
nu na 4 jaar teruggang het wette
lijk sociaal minimum op peil hou
den. Dat is belangrijk als wij dat 
vol kunnen houden." 
Lubbers benadrukte het belang 
van arbeidstijdverkorting en her
bezetting. "Als wij ergens hard, 
keihard moeten zijn, moeten 
knokken voor een goeie zaak dan 
is het hier." De regering maakt 
zich sterk voor herbezetting. 
Daardoor werken er volgens de 
premier in 1985 meer mensen bij 
de overheidinplaats van minder. 
Sociaal beleid is allereerst ge
richt op meer werk.· Daaraan moe
ten andere wensen ondergeschikt 
worden gemaakt. 

13 



INTERVIEW 

(vervolg vanpagina 13) 

door het gelijk houden of indien mogelijk 
verlagen van belastingen en premies en 
ten tweede door een verbetering van de 
controle .. Een voorbeeld is een zogenaam
de "pasjes-regeling" in de havens waar
door zwart w~rk kan worden tegengegaan, 
ook al ben 1k ervan overtuigd dat zo'n 
regeling uiteindelijk alleen vanuit de vakbe
weging is op te bouwen." 
Lubbers voelt zich geraakt door de kritiek 
van de oppositie, als zou het kabinet geen 
echt werkgelegenheidsbeleid voeren. 
Wéér legt hij uit, dat het eerste en tweede 
spoor ~an .het kabinetsbeleid ~ sanering 
overhe1~surtgaven en versterking van de 
econom1e - mede in dienst staan van 
herstel van de werkgelegenheid: "Alleen 
langs de weg van economisch herstel kan 
ook de werkgelegenheid zich herstellen." 

Wrang 
Bovendien is het derde spoor - herverde
li~g van arbeid - direct gericht op bestrij
ding van de werkloosheid. Men is daarmee 
volop in de slag. "Het is wat wrang te 
moeten constateren, dat de oppositie ie
dere keer de lastenverdeling zo centraal 
stelt en de werkgelegenheid daarmee naar 
de achtergrond verschuift. Het lijkt wel, of 
men niet wil zien, wat er allemaal in 
ontwikkeling is; niet alleen op het terrein 
van herverdeling van arbeid in het bedrijfs
leven en bij de overheid, maar ook· wat 
betreft allerlei andere maatregelen zoals 
terugploegen van uitkeringen, het Start
plan voor langdurig werkloze jongeren, 
werken met behoud van uitkering, etc. Er zit 
ontzettend veel in de pijplijn. Als ook het 
derde spoor zou slagen, zou dat een 
omwenteling betekenen! En, ook al is er 
nog een lange weg te gaan en zijn er allerlei 
aanloopproblemen, toch heb ik de indruk 
dat we ook wat de bestrijding van de 
werkloosheid betreft de goede kant op 
gaan." 
Het bedrijfsleven wordt langs twee wegen 
geholpen: met de nu al enkele jaren 
durende loonmatiging en met de lastenver
lichting via verlaging van werkgeverspre
mie. Er is duidelijk sprake van winstherstel. 

M_aa_r wa_~r blijven de investeringen, die 
wtemde!Jjk nieuwe banen moeten schep
pen? 
"De investeringen gaan in 1984 en 1985 
naar schatting met ongeveer 1 0% omhoog 
en de consumptie :'~uwelijks. Ik ben het er 
volstrekt mee eens, dat het investeringsni
veau heel belangrijk is en moet worden 
verbeterd. Door het hoge financieringste
kort en de hoge rentelasten zal bij de 
overheidsinvesteringen heel streng moe-
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"Het is wat wrang dat de 
oppositie lastenverdeling 

zo centraal stelt dat de 
werkgelegenheid daarmee 

naar de achtergrond 
verschuift" 

~en worden geselecteerd: de ruimte is 
1mmers beperkt, anderzijds is investeren 
wel bouwen aan de toekomst. Produktieve 
overheidsinvesteringen zijn erg belangrijk. 
Wat de investeringen in het bedrijfsleven 
betreft moet men bedenken, dat na de 
afgelopen slechte tijd eerst het vertrouwen 
weer volledig moet herstellen en dat onder
n~mers tot die tijd erg voorzichtig zullen 
ZIJn. Toch keert het tij nu duidelijk ten 
goede, vo?ral in de kleine en middelgrote 
ondern~m1ng~n. Ik houd het bedrijfsleven 
aan de 1ntent1e van het Stichtingsakkoord 
van nove~ber 1982 om mee te helpen die 
afschuweliJke werkloosheid tegen te gaan. 
Ondernemen is initiatieven nemen en dat is 
waarop ik vertrouw." 
H_et CNV heeft voorgesteld de premieverla
gmg voorde werknemers te gebruiken voor 
het op peil houden van de uitkeringen. Uw 
reactie? 
"Dat moeten wij niet doen. Het huidige 

bent u nl.f een 
"minimum~~ of een 

"ècht minimum'? 

premieniveau is te hoog. Het werkt zwart 
werken in de hand en remt het proces van 
arbeidsduurverkorting en herverdeling van 
werk. Alleen door een vergroting van het 
(economisch) draagvlak kunnen wij weer 
komen tot een houdbaar stelsel van sociale 
zekerheid." 
Heeft u vertrouwen in de afloop van de 
Algemene Beschouwingen? 
"Ja, want de belangen van structurele 
werkgel~genheid en behoud van koop
kracht ZIJn zo groot, dat deze hoofdlijn naar 
mijn verwachting voorrang behoudt boven 
eventuele korte-termijn-maatregelen die in 
de Kamer aan de orde gesteld zullen 
worden." 

Mildheid 
U zei in CD/ACTUEEL: er komt meer 
mildheid dan no-nonsense in het kabinets
beleid. Waar is dat in begroting 1985 te 
vinden? En op welke punten zal dat her
kenbaar zijn in het beleid ná 1985? 
,,[~e mil?heid ~it in het belasting- en pre
~lebeleld en 1n het feit dat veel geld en 
Inspanning is uitgetrokken voor het derde 
spoor. Ik denk aan arbeidstijdverkorting en 
herbezetting bij de overheid. Het aantal 
arbeidsplaatsen per jaar moet voor alle 
werkenden geleidelijk verminderd worden. 
Dat moet per bedrijfstak geregeld worden. 
De overheid geeft al aanzetten met herbe
zetting, terugploegprojecten in de bouw. Ik 
denk aan het jeugdplan bij de overheid. Ik 
denk ook aan een onderwijsbegroting, die 
financiële ruimte krijgt voor 40.000 meer 
plaatsen in het leerlingstelsel." 
Moet het kabinetsbeleid inzet zijn van de 
komende verkiezingen? 
"Wij moeten na de volgende verkiezingen 
de klok natuurlijk niet terugdraaien. Vier 
jaar zijn te weinig om weer echt tot herstel 
te komen. Maar voor de volgende vier jaar 
moet het CDA een echt nieuw pro
gram maken, met nieuwe aandachtspun
ten en met een nieuwe aanpak." 
Hoever staat bij die verkiezingen de deur 
open naar de PvdA? Wat vindt u van de 
uitspraak van De Vries, die een voorkeur 
heeft uitgesproken voor voortzetting van 
de huidige coalitie? 
"Dat maakt het CDA niet uit. De verkie
zingsuitslag en de opstelling van PvdA en 
VVD zullen erg bepalend zijn. Trouwens, 
wat kan ik nog zeggen nu Den Uyl al zijn 
voorkeur voor de VVD heeft uitgesproken!" 

.... 
Ben Pauw. 

--- AfJ\)~RTJe-
Algemene Beschouwingen: collectieve 
lastendrukte. 
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PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK 

ZWO 
Aan de voorzitter van de Raad voor het 
Zuiver-Wetenschappelijk Onderzoek, prof. 
mr. W. F. de Gaay Fortman, is op zijn 
verzoek eervol ontslag verleend. Tot zijn 
opvolger is per 1 december a.s. benoemd 
mr. A. Mulder, sedert 19781id van de Raad 
van State. 

WAA-groep 
Drs. J. J. M. Oostenbrink is hoofddirecteur 
geworden van de VVAA-groep in Utrecht, 
onderdeel van de Nederlandse Vereniging 
van Artsen-Automobilisten VV AA. Hij was 
eerder onder meer staatssecretaris van 
Economische Zaken in het kabinet-Bies
heuvel. 

Provinciepenning 
Aan oud-minister mr. F. J. van Thiel (KVP), 
oud-voorzitter van de Tweede Kamer, is de 
Brabantse provinciepenning uitgereikt 
"omdat hij zich gedurende bijna een halve 
eeuw heeft ingespannen voor de Brabant
se bevolking". Van Th iel heeft zitting gehad 
in de besturen van tal van instellingen 
vooral op het gebied van de maatschappe
lijke dienstverlening. 

Vice-voorzitter 
Oud-minister van Onderwijs en Weten
schappen Jos van Kemenade zal op 20 
oktober a.s. op de ledenvergadering van 
Pax Christi worden voorgedragen als vice
voorzitter, als opvolger van oud-minister F. 
Trip, die zes jaar vice-voorzitter is geweest. · 

' Voorzitter is bisschop mgr. H. Ernst. 
Fractie-voorzitter van de VVD in de Twee
de Kamer Ed Nijpels is tijdens het congres 
van de Liberale Internationale in Israël 
gekozen tot vice-president van deze orga
nisatie. 
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Burgemeester 
Burgemeester R. W. M. Gerrits (47, CDA) 
van Lisse heeft om persoonlijke redenen 
ontslag gevraagd en verkregen. Hij was 
sinds juni 1981 burgemeester en al ruim 
een jaar met ziekteverlof. 
Aan J. W. Bol (CDA) is op zijn verzoek met 
ingang van 1 januari 1985 eervol ontslag 
verleend als burgemeester van Bunscho
ten. 
Aan M. G. Groenenberg (CDA) is op zijn 
verzoek m.i.v. 1 november 1984 eervol 
ontslag verleend als burgemeester van 
Driebruggen (ZH). 
Aan L. Brouwer (CDA) is op zijn verzoek 
m.i.v. 1 februari 1985 eervol ontslag ver
leend als burgemeester van Aalsmeer. 
Aan oud-Tweede Kamerlid (KVP) F. A. A. 
M. Fiévezisopzijnverzoekm.i.v.1 februari 
1985 eervol ontslag verleend als burge
meester van Loon op Zand. 

Saskia Stuiveling 

Rekenkamer 
Mevr. drs. S. J. Stuiveling (PvdA) is als 
nummer één geplaatst op de voordracht 
voor de vervulling van een vacature in de 
Algemene Rekenkamer als opvolgster van 
de heer Peschar, die op 1 oktober a.s. 
vertrekt. Zij was staatssecretaris van bin
nenlandse zaken in het tweede kabinet
Van Agt. 

Lijsttrekker 
En tenslotte willen top en kader van D'66 
dat de vroegere partijleider en oud-minister 
van Defensie mr. Hans van Mierlo bij de 
eerstkomende kamerverkiezingen in mei 
1986 gaat optreden als lijsttrekker, omdat 
hij, naar verluidt, als enige echt in staat 
wordt geacht een behoorlijke verkiezings
campagne te voeren. Vorige week werd 
bekend dat de huidige fractievoorzitter 
Engwirda ook bereid is lijsttrekker te wor
den. 

COLUMN 
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dat~st{eefdisnal!fr een goectmo 
lobbes van een duikboo,t ~n <.dat de ·· 
Kamer.ditrn..:>etzien in hetkadervan de 
vrtflde~pq~tiek en dat ze. d;pttr .best wat 
extra g$kfvoor.mogen uittrekk~n~•·Mis~ 
schi611 · VO()t:~thalf tniljardwet,een 
mooi ~~ geboUwd in (je. dikke 
bUik,.·.,~ .· .. ·· .. · . •.·.····· •.. 
En wat· kCI$1 zo n .. orgel ni~t hèl~maal? 
Mi~chif!PWil·Van•cten•BrQ8k. rieze•k.€ter 
w!Jfn~~t.ar · .. ·· . örn u(t t~J"ggert dat 
we dé Walru . . ..... Jlerta~PpUwen als 
de Rtls$en hun walrU}$$etf. tiok binnên• 
boord houden.? · · 
En.dan 
g'oed 
maara;pn 
missçhlen 
En .. als. ze •. dat . .. · ... goed Vindim, dan .. 
doen ze hetmaär zonderzeeër. · • 
Van SCI1alsum 
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OPINIE 

Welke pet past nog op de nieuwe politiewet? 
De nieuwe directeur van de Politie Aca
demie Van Reenen vroeg zich onlangs 
in het openbaar af, of het niet tijd werd 
dat de overheid een visie ontwikkelt op 
de politie-in-verandering. Dr. Van Ree
nen attendeerde daarbij op het opmer
kelijke verschijnsel, dat de overgang 
van de liberale rechtsstaat naar de socia
le verzorgings- of interventiestaat niet 
gepaard Is gegaan met een officiële 
wijziging van de taakstelling van de poli
tie. Die is nog altijd omschreven vol
gens artikel 28 van de Politiewet '58, 
waarbij de handhaving van de rechts
staat vóórop staat, uitgaande van de 
politie-ambtenaar als algemeen opspo
ringsambtenaar, primair te zien als de 
"sterke arm" van de "sterke overheid". 

De interventiestaat laat een ander type 

(vervolg van pagina 11) 

mensen betekent nog niet dat het CDA zich 
uitspreekt voor homofilie. 
Nog een ander voorbeeld: het feit dat het 
CDA voor een abortuswetgeving stemt wil 
nog niet zeggen dat het CDA voor abortus 
is! 

Terug naar de spanning, die werd gesigna
leerd. Die zal waarschijnlijk wel nooit hele
maal opgeheven kunnen worden. 
Ondertussen is het wel zo, dat het CDA het 
aan zijn stand en aan het regeerakkoord 
verplicht is om met een standpunt inzake 
homofilie te komen. Dit overwegende is de 
ontwerpresolutie een aanvaardbaar stand
punt. Voor het gemak weer even toege
spitst op hoofdstuk E: enerzijds wordt 
daarin duidelijk dat het CDA pleit voor 
gelijke behandeling bij benoemings- en 
ontslagbeleid, anderzijds wordt de moge
lijkheid open gelaten dat particuliere orga
nisaties om redenen van levensbeschou
welijke aard hiervoor dispensatie kunnen 
krijgen, zodat ze niet tegen hun geweten in 
hoeven te handelen of "noodleugens" 
hoeven te verzinnen. Voorzover te over
zien, blijven de artikelen 10 en 24/5 van het 
Program van Uitgangspunten op een ac
ceptabele wijze met elkaar in evenwicht. 
Let wel, het gaat hier om organisaties en 
niet om personen. Het idee van een toet
singscommissie, dat door sommigen wordt 
gelanceerd, waarbij verwezen wordt 
naar de gang van zaken bij gewetensbe
zwaarden, is minder geslaagd. Als er toch 
getoetst zou moeten worden, dan liever 
een marginale toetsing. Toetsen of zo'n 
besluit (b.v. de afwijzing van een benoe-
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overheid zien: de "ondersteunde over
heid", maar de politie moet nog alles bij het 
oude laten. Volgens dr. Van Reenen moe
ten daarom wel fricties ontstaan tussen 
overheid en politie. Vanuit zijn o;>tiek dient 
daarom de overheid de politietaak opnieuw 
te formuleren, ook wanneer dat vergaande 
organisatorische consequenties zou heb
ben. Daarbij valt te denken aan een opde
ling van de politie in een "geweldsorgaan" 
(bijv. de huidige Kon. Marechaussee), een 
surveillance- en bewakingsargaan (een 
afgeleide van de huidige reguliere politie) 
en een "justitieel opsporingsorgaan" (vgl. 
de Duitse Kriminalpolizei). 
Deze gedachten van de nieuwe Aca
demie-directeur doen het huidige con
cept voor een nieuwe politiewet meteen 
verouderd lijken. De nieuwe ontwikkeling 
heeft trouwens allang brede sporen getrok-

ming, een ontslag) terecht is genomen met 
beroep op de grondslag of statuten van 
zo'n organisatie. Een interessante vraag is 
overigens of ook organisaties binnen het 
CDA voor dispensatie op levensbeschou
welijke grond in aanmerking zouden moe
ten komen! 
In verband met de dispensatieregeling 
krijgt ook het veelomstreden onderscheid 
tussen homofiele geaardheid en leefwijze 
zin. Dit onderscheid is in het algemeen 
gekunsteld en in bepaald opzicht zelfs 
aanvechtbaar. 
De ontwerp-resolutie is een politiek stuk en 
hoofdstuk E gaat over benoemings- en 
ontslagbeleid. In die context gaat het niet 
om de innerlijke aangelegenheden van de 
mens of om diens geaardheid, maar om 
publieke dingen, om zaken die aan de dag 
treden. Anders gezegd, het onderscheid is 
politiek relevant. Immers niet de geaard
heid maar wel de leefwijze is hetgeen in de 
openbaarheid komt. 

In het licht van het voorafgaande is mijn 
conclusie geen verrassing. Hoewel ik per
soonlijk verder zou willen gaan dan de 
ontwerp-resolutie en hoewel ik op ethisch 
vlak graag in discussie zou gaan met hen 
die van mening zijn dat homofilie zondig is, 
ben ik van mening dat de ontwerp-resolutie 
als politiek stuk een aanvaardbaar stand
punt weergeeft. Ik zou er dan ook voor 
willen pleiten dat de partijraad er op 15 
december achter gaat staan. <1111 

D-r. E. Schroten. 
Noot van de redactie: De tekst van de ontwerp-reso
lutie Homofilie is volledig opgenomen in de CDA-krant 
van 15 september jl. 

ken, zoals men kan zien aan de groei en 
bloei van de bijzondere opsporingsdien
sten uustitiële opsporingsorganen). Voor 
de op- en uitbouw daarvan lijkt geld geen 
probleem te zijn. Een ruwe inventarisatie 
zou aangeven, dat er momenteel al zo'n 
40.000 opsporingsambtenaren werkzaam 
zijn buiten de reguliere politie ... 
Arrondissements-affieieren van justitie be
steden vele uren per week aan het leiden 
van coördinatie-vergaderingen met verte
genwoordigers van de verschillende 
opsporings-instanties. Ontwikkelen zich 
daarin de specialisten . . . De wegen wor
den zozeer uit elkaar geleid, dat ze in het 
huidige voorstel voor een nieuwe politiewet 
nauwelijk of niet meer bij elkaar te krijgen 
zijn. Daarin lijkt een groter gevaar besloten 
dan kan blijken uit de vele discussies over 
provinciale of gemeentelijke politiekorp
sen. Die discussies hebben dan ook te lang 
een aanzet gehad vanuit een concept, dat 
niet past op de veranderingen in de maat
schappij. J <1111 

Aad van Duist 

Modelprogram 
gemeente 

• • en prOVInCie 
Het CDA-partijbestuur heeft onlangs de 
zogenaamde modelprogram-commis
sie benoemd met het oog op de ge
meenteraadsverkiezingen in 1986 en de 
Provinciale Statenverkiezingen in 1987. 
Tot voorzitter van de commissie is be
noemd mr. Ph. Houben, voorzitter van 11et 
gewest Twente. De heer Houben maakte 
ook deel uit van de modelprogramcommis
sie 1982. 
Van de commissie maken verder deel uit: 
Mevr. H. Th. Stevenson-Kuipers (gemeen
teraadslid Hoogeveen), drs. G. C. de Bruyn 
te Amersfoort (wethouder Sociale Zaken), 
drs. W. T. van Gelder te Amsterdam (lid 
Gedeputeerde Staten Noord-Holland), mr 
A. J. E. Havermans (burgemeester van 
Doetinchem), dr. J. W. Hekkeiman te 
Leiderdorp (Gedeputeerde Staten van 
Zuid-Holland) drs. C. van den Hout te Coe
vorden (lid Provinciale Staten Drenthe), 
mevr. P. H. M. Jacobs-Aarts te Deurne 
(wethouder in Deurne), ir. J. M.M. Mandos 
te Delft (wethouder Delft), S. Rambocus te 
Utrecht (lid gemeenteraad Utrecht) mr. P. 
C. E. van Wijmen te Breda (advocate en 
columnist van Bestuursforum). <1111 
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DISCUSSIE 

Kamerleden ontbraken op twee studieconferenties over het energiebeleid 

Kernenergie ter discussie 
Algemene afkeer van kamerleden die 
voor hun beurt spreken over de bouw 
van nieuwe kerncentrales bleek op de 
twee studieconferenties over het ener
giebeleid die het Wetenschappelijk In
stituut voor het CDA op 20 en 27 
september organiseerde te Zwolle en 
's-Hertogenbosch. Het verkiezingspro
gram laat een dergelijk standpunt niet 
toe zolang er geen duidelijkheid is ver
schaft over de oplossing van het afval
vraagstuk. Behoudens Europarlamen
tariër Hanja May-Weggen schitterden 
de kamer- en partijbestuursleden, die 
zich met deze zaken bezighouden, door 
afwezigheid. Mijdt "de CDA-top" het 
gesprek met de geïnteresseerde achter
ban? 

deze energiebronnen zakelijk tegen elkaar 
af te wegen. 

DeBMD 
Verrassend was het kritische betoog van 
professor Van de Klundert over de uitkom
sten van de Brede Maatschappelijke Dis
cussie. De scenario's hadden zijns inziens 
onvoldoende rekening gehouden met de 
ontwikkeling van de werkgelegenheid en 
de economie. De verwachting van 1% 
economische groei was naar zijn mening te 
laag en ook technisch waren de enquêtes 
niet vlekkeloos geweest. Een hogere eco
nomische groei achtte hij wenselijk. Zo'n 
groei leidt onmiddellijk tot een grotere 
behoefte aan energie, die in dat geval niet 

Het forum van de conferentie in Zwolle bestond uit (v.l.n.r.) J. de Boer, 8. Krol, C. Klop, Th. van de 
Klundert en W. van Ge/der. (foto Pieter Gerritse) 

Ruim tachtig deskundige en blijkens hun 
inbreng principeel gemotiveerde christen
democraten namen actief deel aan de 
kwalitatief hoogstaande discussies met de 
inleiders prof. Berend Krol, voorzitter van 
de Wl-commissie energiebeleid, Johan de 
Boer namens de CDJA-werkgroep, de 
hoogleraren Van de Klundert en Peer, die 
beiden lid waren van de Stuurgroep BMD 
en de forumleden dr. Adriaansen en gede
puteerde Wim van Gelder van Noord
Holland. Vertegenwoordigers van de Stich
ting Energie en Samenleving presenteer
den als gasten hun doorgerekende scena
rio. 
De meeste belangstelling ging uit naar de 
keuze tussen olie, gas, kolen, wind-, waier
en zonne-energie en kernenergie als 
brandstoffen voor de elektriciteitsproduktie 
in de jaren negentig. Opmerkelijk was dat 
praktisch alle deelnemers bereid waren 
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meer gedekt kan worden door duurzame 
energiebronnen, besparingsresultaten en 
olie en gas. De keuze spitst zich dan toe op 
warmte-kracht-koppeling, kolen en kern
energie. Van de Klundert koos voor een 
gemengd stelsel waar ook kernenergie 
deel van uitmaakt. Hij vond daarin Krol aan 
zijn zijde, terwijl het CDJA, Van Gelder en 
de vertegenwoordigers van de Stichting 
Energie en Samenleving het uiterste willen 
doen om met de keoze voor warmte
kracht-koppeling kernenergie te vermijden. 
In hun scenario's zit echter een tamelijk 
forse inzet van aardgas, die door anderen 
werd afgewezen. Wat de kernenergie be
treft, was men het er vrijwel over eens dat 
de discussie zich toespitst op het afval. 

Bij het probleem van de opslag en verwer
king van kernafval nam Krol het standpunt 
in dat recente ontwikkelingen de risico's tot 

aanvaardbare proporties kunnen terug
brengen. Tijdelijke bovengrondse opslag 
kan ertoe leiden dat het hoogradio-actieve 
afval gecontroleerd teruggebracht kan 
worden tot het niveau van middel- en 
laagradio-actief afval. Dit afval kan dan 
opgeslagen worden en binnen afzienbare 
tijd een niveau bereiken dat niet verschilt 
van de natuurlijke radio-activiteit in de 
omgeving. Krols standpunt werd door een 
deel van de aanwezigen gedeeld en onder
steund door de inzichten in andere landen 
van Europa. Anderen vonden toch dat op 
grond van een dergelijke mondelinge me
dedeling door het CDA geen beslissingen 
genomen konden worden. Opgemerkt 
werd dat erin het CDA geen document 
beschikbaar is waarin wetenschappelijk 
verantwoord wordt aangetoond dat de 
risico's inderdaad aanvaardbaar zijn ge
worden. 
De prijs van de geleverde ·energie bij 
kernenergie is niet met zekerheid vast te 
stellen, al is het waarschijnlijk dat die iets 
lager zal uitvallen dan bij andere energie
bronnen. 
Unaniem was men van mening dat artikel 
2.64 van het verkiezingsprogramma, dat 
ook in veel provinciale en gemeentelijke 
CDA-programma's is overgenomen, een 
beslissing over kernenergie verbindt aan 
voorwaarden. Met betrekking tot de BMD 
kan geconcludeerd worden dat de uitkom
sten aanvulling behoeven met gegevens 
over werkgelegenheid en economische 
groei. Over het afvalvraagstuk bestaat nog 
onvoldoende duidelijkheid in de partij. Een 
verantwoordelijke opstellinQ betekent voor 
het CDA dat het op Europees, landelijk en 
plaatselijk niveau deelneemt aan de re
search naar opslag- en verwerkingsmoge
lijkheden van het afval. Aan de paradoxale 
situatie dat wij ons plaatselijk verzetten 
tegen proefboringen en landelijk tot bouw 
van nieuwe centrales neigen dient snel een 
einde te komen. Een vraagstuk dat in feite 
technisch-wetenschappelijk van aard is, 
mag en kan niet tot een onderwerp van 
besluitvorming op politieke gronden ge
maakt worden. In dat licht is de afwezigheid 
van de politieke besluitvormers op de 
conferenties van het Wetenschappelijk In
stituut geen bemoedigend teken. ..".. 
C. J. Klop 

Het verslag van de conferentie is voor belangstellenden 
beschikbaar tegen een geringe vergoeding: mevr. J. 
Hageman, tel. 070-924021. 
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BOEKEN 

Memoires van dr .. J. Verkuyl besproken: 

Als men de mémoires leest van Verkuyl, 
getiteld "Gedenken en verwachten",moet 
men denken aan de in 1935 voor de 
Studenten Zendings Commissie geschre
ven brochure "Onze verantwoordelijkheid 
tegenover Indië". De hoofdlijnen van zijn 
leven en denken zijn reeds in die brochure 
te vinden. Het ging en gaat dr. Verkuyl om 
de verkondiging in woord en daad van 
Gods reddende liefde in Jezus Christus 
voor mens en wereld. 
Het is niet eenvoudig de mémoires van een 
tijdgenoot, met wie men zich een mensen
leeftijd verbonden heeft gevoeld, te be
spreken. Nu en dan voelt men neiging een 
kanttekening te plaatsen bij de weergave 
van feiten, die men zelf anders beleefd of 
anders gewaardeerd heeft. Verkuyls ont
moetingen met de politiek staan in deze 
boekbespreking centraal. 
Het boek is chronologisch opgezet, zodat 
men de ontwikkeling van Verkuyls levens
loop natuurlijkerwijs kan volgen. Herhaal
delijk wordt het verhaal onderbroken om 
bepaalde ontwikkelingen, waarmee de 
schrijver geconfronteerd werd, breder te 
schetsen, bijv. de opkomst van en de 
drijvende krachten achter de nationalisti
sche beweging in Indonesië. Indrukwek
kend is de schets van de spanning, waarin 
men op Java verkeerde tijdens de korte 
oorlog en de periode tussen de captuJatie 
van het KNIL en de vestiging van het 
Japanse bezettingsbewind. Sober en daar
in aangrijpend de beschrijving van het 
leven in de Japanse kampen. 

Korte schetsen 
Tot de beste stukken in het boek reken ik 
de intermezzo's, waarin korte schetsen 
worden gegeven, meestal van mensen, die 
in de strijd om de onafhankelijkheid van 
Indonesië een belangrijke rol hebben ge
speeld als ir. Sukarno, Dr. Mohammed 
Hatta, Mr. Amir Sjarifudin en Dr. J. Leime
na. Men zou meer van die schetsen heb
ben gewenst, ook van mensen, die op 
andere terreinen van Verkuyls activiteit 
indruk op hem hebben gemaakt. Hij ver
meldt de namen van velen - wel wat erg 
veel-, maar bij de mensen blijft het bij het 
noemen van een naam. Daaronder bevin
den zich ook vrouwen als Sara Chakko, 
Suzanne de Diétrich, Madeleine Barot en 
Mr. Tine Fransz, die hetzij in de Wereldfe
deratie van Christen Studenten Verenigin
gen, hetzij in de Wereldraad van Kerken 
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Verkuyl: op zijn best in inhoudelijke beschrijvin
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een rol van betekenis hebben vervuld. Zij 
zijn in een tweede druk een levensschets 
waard. Daartegenover zouden een aantal 
losse feiten gemist kunnen worden. Juist in 
zijn inhoudelijke beschrijvingen van ont
moetingen is Verkuyl op zijn best. 

Koloniale vraagstuk 
Vooral het Indonesische vraagstuk met 
inbegrip van Nieuw Guinea heeft Verkuyl in 
aanraking gebracht met de politiek, in de 
eerste plaats met zijn verwant Dr. H. Colijn. 
Hij heeft vooral in het vraagstuk van de 
dekolonisatie felle, vaak gróve kritiek van 
leiders en leden van de Anti-Revolutionaire 
Partij ondervonden. Dat heeft hem niet 
verbitterd, integendeel hem gestimuleerd 
om de ARP telkens opnieuw tot wat hij het 
juiste standpunt achtte over te halen. In de 
groei van de ARP naar meer openheid en 
meer gericht zijn op nieuwe vragen staat
kundig zowel als sociaal-economisch is 
zijn woord van betekenis geweest. In het 
koloniale vraagstuk heeft hij - het bleek 
reeds in de brochure van 1935-het sociale 
aspect direct onderkend. Na zijn terugkeer 
in Nederland in 1963 heeft hij meer en 
meer zijn aandacht gericht op het vraag
stuk van oorlog en vrede, vooral dat van de 
kernwapens, en op de bevordering van de 
mensenrechten, met name in Zuid-Afrika. 
Aan het slot van zijn mémoires komt 

Verkuyl tot een hoofdsom. Allen, die gelo
ven in Jezus Christus als Heiland en Heer 
zijn geroepen om te getuigen van het 
Koninkrijk Gods, dat in Hem gekomen en 
komende is. Dat getuigenis heeft vier 
aspecten: verkondiging, dienst, gemeen
schap en deelnemen aan de strijd tegen 
onrecht en voor gerechtigheid. Het is 
onmiskenbaar, dat in deze opsomming 
voor Verkuyl de verkondiging, de procla
matie voorop gaat. "Het gaat er om te 
proclameren wat God voor ons gedaan 
heeft en doet in Jezus Christus. Het meest 
onmenselijke dat je een mens of een 
samenleving kunt aandoen, is niet het 
verhaal van Jezus te vertellen en niet de 
interpretatie van dat verhaal door te geven 
zoals we die vinden in het Johannesevan
gelie en in de brieven van Paulus. Die 
naam, Jezus Christus, zijn persoon, zijn 
werk moeten alle mensen, van alle volken, 
van alle religies en van alle ideologieën 
leren kennen tot bevrijding en behoud, met 
alle middelen die daartoe behoren: het 
persoonlijk gesprek, de dialoog, de schrif
telijke verkondiging, de media enz." (blz. 
326). ~ 

W. F. de Gaay Fortman 

Dr. J. Verkuyl "Gedenken en verwachten", Memoires, 
J. H. Kok, Kampen 1983, 348 blz., f 43,50. 
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INGEZONI)EN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden} vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~---------------------

Echec der deskundigen 
Dr. Van den Beid van het Centraal Planbu
reau en prof. Schouten uit Tilburg zijn ook 
mensen die hun mening niet onder stoelen 
of banken steken en geen blijk geven van 
onverdeelde instemming met het kabinets
beleid. Of de heer Duisenberg en dr. Jelle 
Zijlstra het met de uitgebrachte kritiek en 
volstrekte afwijzing van het regeringsbe
leid eens zijn, betwijfel ik. En ook deze 
personen - autoriteiten op hun gebied -
worden geacht deskundigen bij uitstek te 
zijn. Hoe komt het, vraag ik mij af, dat er 
zoveel verschil in beoordeling is van nood
zaak en effect van regeringsmaatregelen, 
terwijl ieder meent het landsbelang op het 
oog te hebben naar eer en geweten. 
Is het niet mogelijk om deze elkaar tegen
sprekende deskundigen wat meer op één 
lijn te krijgen? 
Het landsbelang zou er zeker mee gediend 
zijn. Het kabinet moet zeer zeker een 
menselijke sociaal-economische politiek 
voeren. Is de ethiek en de sociale bewo
genheid alleen bij "links" te vinden- bij de 
aanhangers van de marxistische filosofie? 
Zoals zij ons willen doen geloven? Zou er 
bij het kabinet met steun van CDA en VVD 
koud realisme zijn, harde feiten zonder 
meer en zonder mededogen en solidariteit 
met de zwakkeren in onze samenleving? 
Ik weiger in deze tegenstellingen te gelo
ven, maar betreur wel het gemis aan 
nationale eenheid in deze. 

U. Wagenaar, Naaldwijk. 

Miljoenennota 
Wat opvalt is, dat noch in de kranten noch 
in CD/ACTUEEL een (beknopt) overzicht 
te vinden was van de inkomsten en uitga
ven. Een klein berichtje in Trouw vermeldt, 
dat "de uitgaven voor rente en aflossing 
over de staatsschuld volgend jaar voor het 
eerst de belangrijkste post is op de rijksbe-

. groting. Door de jarenlange begrotingste
korten is de nationale schuld eind ditjaar al 
206 miljard gulden". Feit is dat we met z'n 
allen 171 , 1 miljard uitgeven terwijl er maar 
134,8 miljard binnenkomt. En in die 134,8 
miljard zit nog 15,3 miljard gulden aan 
aardgas-inkomsten. 

Welk huisgezin houdt het vol elk jaar enige 
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tientallen procenten van het inkomen méér 
uit te geven dan er binnen komt? Om 
steeds boven z'n stand te leven! Dan werk 
je op den duur alleen voor rente en 
aflossing, en dan moeten de sociale voor
zieningen wèrkelijk worden afgebroken. 
Met de staat is het niet anders. Er zal toch 
eens een jaar moeten komen dat de 
begroting sluitend is en aan èchte afbeta
ling kan worden begonnen. Of willen we het 
nageslacht er mee belasten? Maar dat 
strijdt tegen alle normen; ouders moeten 
zorgen voor hun kinderen en niet ander
som. Het is broodnodig de echte werkelijk
heid duidelijk te maken aan het Nederland
se volk. Dan kan er bereidheid groeien om 
echt in te leveren en pijnlijke ingrepen te 
accepteren. 

D. van den Dool, Dordrecht 

Schuchter 
De Troonrede heeft twijfel gezaaid omtrent 
de echte minima. Terecht hebben 
regerings- en oppositiepartijen om ophel
dering gevraagd. Belangrijk bij een derge
lijk "hot item" is dan hoe je als partij of als 
fractie reageert en bij het publiek overkomt. 
Vooral de eerste reactie van een partij of 
een fractie op het gesignaleerde probleem 
blijft bij de mensen hangen. 

In déze kwestie maakt het CDA lauwtjes 
kenbaar dat men nog iets voor de minima 
wil doen en er bij de algemene beschou
wingen over enkele weken op terugkomen 
zal. Zo niet de andere politieke partijen. De 
oppositie reageert, volkomen in haar rol, 
"furieus". 

Nette en integere CDA-fractie: Ik geloof 
zeker dat u met goede en nog betere 
voorstellen over de minima komt. Dat moet 
inderdaad ook niet ondoordacht gebeuren. 
Maar geef in een zaak als deze snel en heel 
duidelijk aan waar het CDA staat en wàar 
de gedachten naar uitgaan. De precieze 
invulling kan later volgen. 

Politiek moet ook verkocht worden. Uw 
coalitiegenoot, de VVD-fractie, doet dat 
wel. CDA-fractie, laat u in de publiciteit niet 
(schijnbaar) links passeren door een slim
me coalitiepartner. Wees niet zo schuch
ter. 

H. Röben, Deventer 

Openbrief 
Geachte heer De Vries, 
In uw artikel in de CDA-krant d.d. 15 
september zegt u dat er naast aandacht 
voor de jeugdwerkloosheid tegelijk aan-. 
dacht moet zijn voor werk voor gehuwde 
vrouwen. . . "die opgenomen willen wor
den in het arbeidsproces omdat ze meer 
tijd, ~nergie en ambities hebben dan ze in 
hun traditi~.nele rol van huisvrouw kwijt 
kunnen ... 

Maar, deze vrouwen hebben al een rol: ze 
zijn huisvrouw. Waarom voor hen een 
dubbelrol terwijl anderen (830.000!) géén 
enkele rol spelen? 

Natuurlijk hebben vele gehuwde vrouwen 
problemen met hun "traditionele" rol maar: 
dat hebben mannen ook, hun "traditione
le" rol heeft ook eentonige, saaie onderde
len. Bovendien is de onvrede bij vele 
gehuwde vrouwen opgedrongen. Altijd lig
gen de accenten op stof afnemen en 
afwassen. Men gaat dan voorbij aan de 
creatieve mogelijkheden van moederschap, 
echtgenote-zijn en het "runnen" van een 
gezin. Als die problemen toch te groot 
worden dan dient men niet te streven naar 
een dubbelrol maar naar taakverdeling. 
Man en vrouw samen één totale baan 
buitenshuis en niet de plaats innemen van 
iemand die nu werkloos is. 

Het is een tijd van prioriteiten. Dan de 
hoogste prioriteit voor jeugdwerkloosheid. 
Deze jeugd zal straks de maatschappij 
dragen. Daarom mogen we hen nu niet 
demoraliseren door hen buitenspel te zet
ten (als we aan de toekomst van het land 
willen denken!). 

Natuurlijk is één en ander niet één, twee, 
drie te veranderen: via belastingmaatrege
len en deeltijdbaanbevordering bij de twee
verdieners afbouwend werkend, zal moe
ten worden gezorgd voor werk voor werklo
zen. 
Laat zien, geachte heer De Vries, met uw 
fractie, dat de jeugd u lief is, dat de 
toekomst u een zorg is. 
Wilt u jonge CDA-kiezers zien, laat ze dliin 
merken dat u hen ziet en aan hun proble
men werkt. 
Ik wens u en uw fractie veel wijsheid toe. 

M. J. van Dommele, Aalten 

19 



Tips voor weekend en vakantie 
BERG EN TERBLIJTJGEM. VALKENBURG 

Ons hotel is mooi gelegen, goede keuken, terras, parkeerplaats, V.P. 
v.a. f 42,- per dag. Speciale Kerstarrangementen. Hotel Mooi Geul
hem, Geul hemmerweg 22,6325 PK Berg en Terblijt. Tel. 04406·40514. 

Met uw groep weekendje uit! 
Huur héél ons groeps-vakantieverblijf in Castricum bij zee (60 
bedden, 20 slaapk.) of in Dwingeloo (Dr.) (45 bedden, 8 slaapk.). 
Zelfverzorging. (familie)-reunies, verenigingen, etc. Ook 
schoolgroepen. C. D. Hinloopen, Stelweg 35, 1901 JC Castricum. 
Tel. 02518·50150. 

Oranjehotel Meijel 
Kamers met douche en wc, voor de gereduceerde prijs, logies ont
bijt f 30.- p.p. Volpension f 45.- p.p.p.d. Tevens na 3119 2 apparte
menten te huur. Tel. 04766-1839. 

EGMOND AAN ZEE, 't SUYDERDUYN 
Appartementen-hotel-rest. 02206-2544. 

Heeft u ook een tip 
voor weekend en vakantie? 
Schrijf dan naar: Advertentie-administratie CDA, 
Postbus 264, 1900 AG Castricum. 

E 
WINTERWJUI auN&A[SW,. 
BOVNEGRAS Jn aungal~~~r~kook 
D • oe _ve~rabantse E de prachtige bungaloWS 

•s winters ~:~en. oe Ju~~kbg!ïsoJeerd en 
natuur gerk voortreife IJ ! , · .. 
""iJ·n name·'' ·nterwarme . ·• .·.·.. ·: .. ':. 
' md w• ·······. verwar ·,ows. - . •: . . •·• .. ' :. 
bosbung_~ en zijn hart f . ··•· ·•· •• •·· .: 
En de pnJZ d Jaag: van a' .... 
verwarm~dweek (ma-vr). 
f 128.-.rr;ormatie: 
vraag'" ~K 
BVNGALQWB ··• 

Raaywe9 5, 

DELDEN, HART JE TWENTE OP Z'N BEST 

Hotel Rest. Sevenster, Marktstraat 6, 7491 AW Delden, tel. 05407· 
1391. Modern comfort, ook gelijkvloerse kamers. Voll. pension v.a. 
f 50.- p.p.p.d. 65 +ers 10% korting, ook op uw consumpties. Demi 
pens. v.a. f 45,- p.p.p.d. 

VAKANTIE IN EIGEN LAND! 
IN HET NATUURPARK ZUID-LIMBURG 

het mooiste stukje Nederland tussen Maas, Eifel 
en Ardennen. 

HOTEL-RESTAURANT 
"PEER BOOM" te Epen (Z.-Limb.). 
Dit kleine drie sterren-hotel staat bekend om zijn 
persoonlijke verzorging en zeer goede keuken. 
De typische vrije sfeer en stijl máken uw verblijf tot 
een waar genot. Nieuwe zit~/slaapkamers met 
eigen badkamer met bad/douche en toilet, radio, 
telefoon en weksysteem. Kl.tv en fietsen op 
verzoek. 

Speciale najaarsprijzen: van vrijdag tot zondag f 110,- p.p., van vrijdag tot 
maandag f 165,- p.p., van vrijdag tot vrijdag f 400,- p.p. (logies+ ontbijt+ 
diner). 

Reservering en folder: Hotel Peerboom, Wilhelminastr. 11, 6285 AS Epen 
(Z.Limb.), tel. 04455-2121. 

Bungalowpark "Boerhaarsveld" te Schoonloo (M.Dr.). 13 luxe, st. 
vrijst. bungalows, 4, 6 en 8 pers. Veel privacy en ruimte, rustig gel. in bosr. 
omg. 3 en 4*. Wknd./midw. arrang. mog. Geh. jr. open. Folder op aanvr. tel. 
05925-485. 

NATUURLIJK~ 
AMELAND 
WADDEN-
DIAMANT 
Fietsen door de duinen, 
wandelen over strand, sur
fen op de Waddenzee, ja ei
genlijk voor iedereen biedt 
Aineland volop rust, ruimte 
en· ontspanning. 

Vraag onze gids of de spe
ciale arrangementenfolder 
(een weekendje v.a. f 99,
h.p. incl. bootkaart). 

Bungalows en apparte
menten: nog voldoende 
plaats. 

t,..,j Ameland 
,..,, Postbus 14 

9162ZL Nes 
Tel. 05191-2020 

Voor inlichtingen boot· 
diensten en autoresetverin
gen: 

Wagenborg passagiers
diensten B.V. Tel. 05191· 
6111" 

In de herfst is 

SCHOORL 
óók prachtig, geniet 
daarvan; het 

DOOPSGEZIDD 
BROEDER· 
5[HAPSHUI5 
biedt u daarbij een 
gastvrij onderdak in uw 
eigen sfeer. 

Voor de kinderen in de 
herfstvakantie een 
uitgezocht plekje. 

(En wat zou u zeggen 
van de kerstdagen?) 

Inlichtingen: 
tel. 02209-1274 
van 9.00-17.00 uur. 
Oorsprongweg 3 
Schoor!. 



Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens 
Bemard Arnold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wüfred Kik 
René Nijhof 
Ben Westerink (adv.) 
Goven Veldhuijzen, red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Hàag, tel. (070-924461). 

Geachte heer Gromyko, 

Het spijt mij zeer dat ik vorige week in New York 
er niet in geslaagd ben u ons rakettenbesluit 
duidelijk te maken. De heer Lubbers heeft het 
mij nogmaals uitgelegd. Ik moet u eerlijk beken
nen: ik begrijp het zelf ook niet. Het besluit zit als 
volgt in elkaar: 

Als u niet plaatst, plaatsen wij ook niet. 
J!_s u wel plaatst, plaatsen wij wel. 
Als u praat, dan plaatsen wij wel. 
Als u niet praat, dan plaatsen wij niet. 
Als u praat en minder plaatst, dan plaatsen wij 
minder. 
Als u praat en meer plaatst, dan plaatsen' wij 
meer. 
Als ik praat dan wordt ik niet meer geplaatst. 
Het is de bedoeling dat ons besluit een duidelijk 
signaal is. 

Ik hoop dat u het beter door heeft dan ik. 

Hoogachtend, 
Van den Broek 
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INITIATIEF VAN KOMITÉ ZUIDELIJK AFRIKA 

DE KRUGERRANDACTIE 
IN OKTOBER VAN START 
Bet Komité Zuidelijk Afrika (KZA) bereidt 
voor de komende herfst een actie voor tegen 
de verkoop van de Krugerrand, de Zuidafri
kaanse gouden be1eggingsmunt. 
De Krugerrands worden ook in Nederland ver
kocht. De prijs ervan bedraagt f 1200,- waarvan 
volgens het KZA 300 gulden naar de Zuidafrikaan
se schatkist gaat. 
Van dat bedrag gaat dan 70 gulden direct naar 
leger en politie. Voorts gaat er nog 200 gulden 
naar de aandeelhouders, die er meer aan verdie
nen dan alle zwarte arbeiders samen. Het Komité 
vraagt aan andere organisaties in het land om 
deze actie te ondersteunen. Zij is van mening dat 
de verkoop van de Krugerrands de apartheids
politiek in Zuid-Afrika steunt. Een politiek die 
door de internationale gemeenschap veroor
deeld is: Het niet meer verkopen van de Kruger
rands wordt dus als een belangrijk signaal in de 
richting van de Zuidafrikaanse regering gezien. 
De goudexportleven de Zuidafrikaansè schat
kist, volgens het KZA, per jaar 5 miljard gulden 
op. Om dat goud uit de grond te halen gaan 
dagelijks 400.000 zwarte mijnwerkers de mijnen 
in. Deze mijnwerkers verdienen - zo meldt de 
folder van het KZA- maar éénzesde van wat een 
blanke ontvangt en worden gedwongen om in 
barakken te wonen. 

ARGUMENTEN 
De argumenten die tegen de verkoop van de 
Krugerrands worden aangedragen hebben dus 
een politiek karakter. Jammer is het derhalve dat 
het KZA stelt dat de Krugerrand voor de beleg
ger geen stukje zekerheid biedt. Zij heeft hier
mee wel gelijk in die zin dat er in het beleggen 
met goud een speculatief element zit. Er is nooit 
met 100% zekerheid te voorspellen wat de 
goudprijs zal zijn. Alleen is het zo dat er een 
mogelijkheid bestaat dat in de toekomst de 
goudprijs aan de dollar gekoppeld zal gaan 
worden. Bij economische groei zal dan ook de 
goudprijs stijgen en dat maakt het beleggen in 
goud interessanter. Daarom lijkt het verstandi
ger dat het KZA geen uitspraken doet over de 
mate van zekerheid die men heeft bij het 

beleggen in goud. Daar komt bij dat het hiermee 
de indruk wekt de politieke argumenten tegen 
de verkoop van Krugerrands niet sterk genoeg 
te vinden en daarom dit argument nodig heeft. 

ACTIVITEITEN 
Duidelijk is in ieder geval wel dat de actie weèr 
heel wat discussie kan gaan losmaken. Vanaf 
zondag 21 oktober zal de açtie gaan lopen en 
zullen de volgenden activiteiten plaatsvinden: 
- het aanbieden van een petitie met de eisen aan 
de plaatselijke bank en krant; 
-het verzorgen van publiciteit voor de actie in de 
plaatselijke pers; 
- het organiseren van een manifestatie rond de 
voorspelling van het toneelstuk "Egoh, City of. 
Gold", dat gaat over het leven van zwarte 
medewerkers in Zuid-Afrika; , 
- het opwekken van rel,ceninghouders te protes
teren bij hun bank tegen de verkoop van 
Krugerrands en van lezers bij hun krant tegen het 
opnemen van Krugerrandadvenenties; 
- het posten bij banken die weigeren te stoppen 
met de verkoop van Krugerrands en het ver
spreiden van folders onder het publiek. 

NELSON MANDELA 
Tevens heeft het KZA als tegenhanger van de 
Krugerrand een Mandalapenning uitgebracht. 
Nelson Mandela is de leider van de bevrijdings
beweging ANC en zit nu al meer dan 20 jaar in de 
Zuidafrikaanse gevangenis. Hij is een symbool 
van het verzet tegen de apartheid. De opbrengst 
van de penning is dan ook bestemd voor het 
werk van de Zuidafrikaanse mijnwerkersbon
den. Ter ondersteuning van de actie heeft het 
KZA ook het nodige materiaal gemaakt, zoals de 
actiefolder, een affiche en sticker, een katern, 
een brochure, een fototentoonstelling en een 
dia-serie. 
V oor informatie over de Krugerrandactie en het 
bijbehorende materiaal kan men terecht bij het 
Komité Zuidelijk Afrika, Oudezijds Achterburg
wal173, 1012 DJ Amsterdam, tel. 020-270801. • 
Jan Willem Vlasman 
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WJ::RK AAN DE ONDERWIJSWINKEL 

ACTIVITEITEN· FRACTIEBEGELEIDINGSGROEP 
Het nieuwe seizoen levert voor de fractiebege
leidingsgroep onderwijs een aantal nieuwe ge
zichten op- die op de eerste (weekend) bijeen
komst in Èrmelo afspraken gemaakt hebben 
voor het komende seizoen. 
Een start hebben we gemaakt met het bespreken 
en aanpassen van het hoofdstuk Onderwijs van 
het Politiek Pamflet. Zo missen we er de duidelij
ke stellingname in vóór het christelijk onderwijs. 

MANCO 
Waar het stuk verder manco aan gaat, is een 
consequente lijn die in het stuk aanwezig zou 
moeten zijn. 
In een marathonzitting voorzagen we deze para
graaf van een aantal kritische kanttekeningen. 
Voor de rest van het seizoen hebben we nu reeds 

oRGANISATIE 
NIEUWS 
LIMBURG 
BEZOEKT 
DENHAAG 
Donderdag 18 oktober kunnen geïnteresseerde 
jongeren uit Zuid-Limburg mee op excursie naar 
Den Haag. Het CDJA-Maastricht laat dan een bus 
rijden die om ca. 9.00 uur vertrekt aan het 
NS-station. In Den Haag wordt o.m. een bezoek 
gebracht aan de Tweede Kamer, waar een aantal 
Limburgse kamerleden gereed staat. Tegen 
19.30 uur zijn de mensen weer in Maastricht 
terug. 
Kosten circa f 25,- p.p. (lunchpakket zelf meene
men). Opgave en inlichtingen: Constantijn Ste
vens, 043-431303. 

CDJA
MltA.STRICBT 
Donderdag 11 oktober organiseert het CDJA
Maastricht een avond over Arbeidsduurverkor
ting. Als gasten komen prof. W. Albeda, oud
minister van Sociale Zaken en nu hoogleraar 
Economie aan de Rijksuniversiteit Limburg, een 
vertegenwoordiger van het CNV-Limburg en 
iemand uit werkgeverskrin9en. Alle belangstel
lenden zijn van harte welkom! 
Plaats: partijbureau CDA, Kesselkade 42a. Aan
vang: 20.00 uur. Inlichtingen: Jeroen Würner, 
040-453199 (ma-vr) of 043-15144 (wkd). 
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de volgende pijlen op onze gespannen boog: 

• werkgelegenheidsproblematiek in het onder
wijs, m.n. t.a.v. jonge leerkrachten; 
• aanbevelingen voor een sociaal plan n.a.v. het 
gesprek met CDA-Tweede Kamerlid Hermes 
c.s. in juni gehouden; 
• een beschouwing van het Hoger onderwijs. 

We treden op naar buiten door het publiceren 
van onze standpunten in een folder getiteld: "Het 
CDJA en het onderwijs". 

LEDENWERVING 
Verder willen we samen met een kamerlid 
onderwijsinstellingen bezoeken om te discussië
ren over het CDA-onderwijsbeleid. Ook willen 
we zelf wellicht spreekbeurten vervullen. Dit 
alles om het CDJA aan de buitenwacht te 
pres13nteren met als nevendoel ledenwerving. 
Naast formele bezigheden willen we ook infor
mele contacten onderhouden ten einde de fbg
onderwijs enthousiast te laten blijven draaien en 
zo de CDA-fractie in de Tweede Kamer op de 
voet te volgen en daadwerkelijk te begeleiden. 
In de fbg-onderwijs is Werner van Katwijk 
coördinator met de aantekening dat al het werk 
verdeeld wordt onder de leden van de fbg. 

INFORMATIE 
CDJA'ers die geïnteresseerd zijn in het denken 
over onderwijszaken en informatie willen heb
ben over enlof lid willen worden van de fbg
onderwijs kunnen contact opnemen met Ton 

-Seis, tei. 010-705939. Per slot van rekening blijft 
onderwijs zowel voor de overheid als voor ons 
een voortdurende zorg. • 

Ton Seis en Bert van Oene, namens de fbg
onderwijs 

VOOR NIEUWE LEDEN CDJA 

INTRODUCTIECURSUS 
NOORDEN DES LANDS 
12/13 OKTOBER A.S. 
De derde introductiecursus dit seizoen wordt 
georganiseerd door het CDJA-Friesland en 
Overijssel voor de vier noordelijke provincies op 
vrijdagavond 12 en zaterdag 18 oktober aan
staande. 
De cursus is bedoeld voor nieuwe(re) leden van 
het CDJA, die meer willen weten over onze 
organisatie, de grondslag en het politieke be
drijf. Op een luchtige wijze wordt je zo in het 
CDJA "geïntroduceerd". Kosten per deelnemer 
bedragen f 15,- terwijl de reiskosten volledig 
worden vergoed. De cursus vindt plaats in een 
jeugdherberg in de regio. Opgave bij het GOJA
secretariaat (070-924461). Je ontvangt dan circa 
10 dagen voor qe cursus een cursuspakket. 
Wees er snel bij! • 

VOOR IEDER DIE ACTIEF 
WIL ZIJN: 

DE KERNENCUBSUS! 
Hij wordt weer gehouden: onze enige echte 
kernencursus! 

WaDDeer? Gedurende twee weekenden, nl.: 
vrij<ia_gavond 9 en zaterdag 10 november en 
vrijdagavond 30 november en zaterdag I decem
ber. 

Voor wie? Hij is bedoeld voor iedereen die 
actief is of wil worden op kemenniveau, dus 
bestuursleden of -kandidaten, werkgroepleden 
etc. 

Wat? Je leert van alles dat uitermate geschikt is 
om je kern beter te laten draaien: vergadertech
niek, communicatie, voorlichting, organisatie, 
planning, etc., etc. 

Kosten? Voor twee weekenden is de prijs f 30,
all in per deelnemer. Reiskosten worden volle
dig vergoed! 

Waar? Vorige keer in het westen; nu. in Jeugd
herberg Alteveer te .Arnhem. 

Opgave?! Ja natuurlijk. Pleeg snel een telefoon
tje naar het secretariaat (070-924461) of vul 
onderstaande bon in. Elke geregistreerde kern 
ontvangt binnenkort vanzelf een inforrnatiefol
der. Wees er snel bij, we kunnen slechts 20 
personen plaatsen! • 

·------------.., I Bon I 
I Ondergetekende, I 
I I I Naam: ............................................................. I 
1 Adres: ............................................................ I • 
I ~:~~~:~ ................................................... I 
I Telefoon: ....................................................... I 

I I 
I Geeft zich op voor de Kernencursus van I 
1 het CDJA op 9, 10 en 30 november en I 1 
I december. I 
I I I Handtekening ~ 
I .................................. I 
I Sturen naar: CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, I 
I 2514 BA Den Haag. I 
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IN MEMORIAM PAUL VAN BEEK 
Door een noodlottig ongeval is op 24 
september jl., Paul van Beek op de 
leeftijd van 20 jaar uit ons midden wegge-

fuld· 
Het is voor ons onbegrijpelijk dat zo'n 
jonge en energieke vriend als Paul maar 
zo kort op deze aarde kon "werken". 
Iedereen die Paul heeft gekend weet, dat 
hij naast zijn studie's medicijnen en eco
nomie vele taken vervulde zowel buiten 
de politiek als binnen het CDJA. Zo was 
hij onder anderen voorzitter van de 
"Kern Heemskerk", zat in de Fraktie 
begeleidingsgroepen Buitenland en Ge
zondheidszorg, en was secretaris van het 
ledenblad van Noord-Holland. 

In onze herinnering zal Paul voortleven 
als een sociaal bewogen mens, iemand 
die andere mensen echt kon motiveren 
voor een bepaald doel. Het is voor ons 
niet gemakkelijk te aanvaarden dat een 
vriend als Paul die nog zoveel wilde en 

kon doen uit ons midden is weggeno
men. 
Moge God bij alle vragen die er bestaan, 
de naaste familie en zijn verloofde troos
ten om dit zo smartelijke verlies te 
kunnen dragen. • 

Namens het CDJA-Noord-Holland, 
Jacques Walch. 

SAPJES, GELOOF, POLITIEK, ROLLENSPEL: 

INTRODUCTIE-CURSUS 
WERKT DREMPELVERLAGEND 
Aangezien ik nog een vreemde eend in de bijt 
(het CDJA) ben, leek het me zinvol een& een 
kijkje te gaan nemen op de introcluc:tiec:ursus 
van de provinc:ies Utrecht en Gelderland. Dan 
krijg je de organisatiestructuur van het CDJA 
een& op een rijtje gezet en dan leer je wat 
personen met het bijpassende "smoelwerk" 
kennen. 

In het begin was het net een wachtkamer gezien 
de stilte en de monsterende blikken over en 
weer. Deze sfeer was echter als sneeuw voor de 
zon verdwenen, toen de cursus begon en ieder
een elkaars namen wist. 
Op de vrijdagavond is vooral aandacht besteed 
aan de activiteiten van en in de kern en provin
cie. Onder de deelnemers zaten een meisje en 
een jongen die net een kern opgericht hadden, 
maar die graag nieuwe ideeën op wilden doen 
om meer jongeren te prikkelen. Zo ook een 
deelneemster die in d'r eentje bezig was een 
kern van de grond te krijgen. 'n Enorme opgaaf 
maar met behulp van kernencontactpersonen en 
bestuursleden uit de provincie gaat ze nu weer 
met frisse moed verder. De cursus draagt 
wellicht bij tot een succes. 
De bestuursleden van de twee provincies kon
den het niet nalaten hun blijkbaar eeuwige twist 
aan te snijden, wie nu in wat beter is. Al met al zijn 
ze het nog steeds niet eens over zowel hun 
natuurschoon als de organisatorische kwalitei
ten. 
De avond bevatte natuurlijk ook een informeel 
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gedeelte waar met behulp van de nodige sapjes 
en alcoholische dranken een zeer gezellige sfeer 
tot stand kwam. 
Om op zaterdagmorgen om 8.00 uur aan het 
ontbijt te verschijnen, schijnt voor sommige 
lieden enige problemen op te leveren, aangezien 
deze om 8.40 aan kwamen zetten. Ondanks dat 
speelde iedereen het klaar het ontbijt (met 
slechts één bot mes) naar binnen te werken, 
zodat we 9.15 reeds klaarzaten om het onderdeel 
geloof en politiek te behandelen. Het uitdiepen 
van meningen in disc:ussiegroepjes behoorde 
hiertoe. De rest van de dag was gewijd aan een 
rollenspel, dat de stemming tot een hoogtepunt 
deed stijgen. 

VERBELDEREND 
De algehele indruk van deze "intro" is zeer 
positief, mede dankzij de leiding en uit de 
evaluatie· bleek dat stuk voor stuk de deelnemers 
terugkeken op een geslaagde bijeenkomst, die 
m.i. niet alleen verhelderend heeft gewerkt 
m.b.t. het inzicht in de structuur van het CDJA, 
maar ook tot een drempelverlaging heeft geleid 
voor de politiek ofwel actief zijn/worden in de 
politiek. 

Het is iedereen die nieuw in het CDJA is en komt, 
op wat voor manier dan ook, aan te raden een 
tweetal dagen uit te trekken voor een intro
cursus, aldus een nieuweling. • 

Didy-Marieke Graafland 

') ---.. I / . 
__ _.>(._/ 

HORZEL 

NIEUWE 
KERNCENTRALES 
Een kernbegrip in het Programma van Uitgangs
punten van het CDA is rentmeesterschap .. Daar
mee wordt bedoeld het zorgvuldig beheren van 
de aan mensen toevertrouwde schepping. Een 
wat merkwaardige uitwerking van dit begrip zou 
zijn het toelaten van het bouwen van kerncentra
les zonderdat hetprobleem van het radio-actieve 
afval is opgelost. 

In het verkiezingsprogramma zegt het CDA de 
kiezers toe thans geen nieuwe kerncentrales te 
laten bouwen, gelet op het feit dat de afvalpro
blematiek nog niet is opgelost. 

Inmiddels is een rapport verschenen van de 
Stichting Energie en Samenleving. Hierin wordt 
aangegeven dat de energiebehoefte op een 
verantwoorde wijze kan worden gedekt zonder 
kerncentrales. Ze wijzen hierbij op de steeds 
betere isolatietechnieken en andere, zowel 
schonere en meer duurzame, vormen van ener
gie (zoals bekend zijn de uraniumvoorraden zeer 
beperkt en kan kernenergie maar enkele tiental
lenjaren in een klein deel van de energiebehoef
te voo.rzien). 

AFVAL 

Je zou denken dat het CDA zo'n rapport zou 
omannen. Nee hoor! De CDA-fractie
woordvoerder Lansink presteert mee te delen 
dat de CDA-fractie wel vóór de bouw van nieuwe 
kerncentrales zal zijn. Hij heeft zichzelf namelijk 
wijs gemaakt dat het probleem van het afval is 
opgelost, nu de regering, met steun van de 
Tweede Kamer, een tijdelijke opslag zal toelaten 
van het afval op een nader aan te wijzen terrein. 

MINACHTING 

Ik heb nog nooit eerder meegemaakt dat een 
verkiezingsprogramma zo duidelijk op zij dreigt 
te worden gezet. De heer Lansink zal toch weten 
dat )Jij op dit programma is gekozen? Beseft hij 
dan niet dat het handelen van de fractie tegen 
haar programma in, zonder dat er sprake is van 
een noodsituatie, een minachting is voor partij en 
kiezer en dus ook voor de democratie? 

Gisteren sprak ik iemand die mij zei nooit CDA te 
zuilen stemmen, omdat "het CDA een prachtig 
vaandei heeft, maar ook vaandeldragers, die dat 
vaandel besmeuren". 
Om over na te denken. • 

KoSc:heele 
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MEKESB.V • 

• Groothandel in oud papier 
en lompen 

ARCHIEF· 
VERNIETIGING 

Scheldestraat 24-30, 4812 VK Breda 
tel. 076-135869 

Koopvaardijstraat 19,5017 BE Tilburg 
tel. 013-351545 

Vraag vrijblijvend eens inlichtingen. 

Geluidsisolerende 
- vouw- en paneelwanden 
- telescoopwanden 
- schuifwanden 

- eenvoudig en snel verplaatsbaar 
-geluidsisolatie van 16 tot 52 dB 
- wandafwerking afgestemd op het 

interieur 

Postbus 10083 · 3004 AB Rotterdam • 010-656844 

Bouwers van: 
IJsselmeerkotters 
Garnalenkotters 
Kotters voor kustvisserij 
Met alle mogelijke variaties 

Door moderne produktie
methoden snelle levertijden en 
scherpe prijzen. 
Bel eens voor documentatie. 

Scheepswerf 
'Volharding Staveren' B.V. 
Stavoren · telefoon: 05149-1207. 

Vakmanschap uit Stavoren I 

Conferentie van Stichting Maatschappij en Krijgs
macht vrijdag 16 november, Nederlands Congres
gebouw 's-Gravenhage (10.00-16.00 uur) 

POLITIEK EN KRIJGSMACHT 
invloed en beïnvloeding van militairen 

Medewerkenden: 

G. Brand (oud voorzitter Koninklijke Vereniging van Marine
officieren), 
drs. Harry J. van den Bergh (lid Tweede Kamer, PvdA), 
H. van den Heuvel (hoofd stafafdeling directie voorlichting 
ministerie van defensie), 
dr. A. A. Klumper lt.koL milita!r psychologische en sociolo
gische dienst (KL), 
G. A. de Kok (hoofdredacteur Haagscha Courant), 
Prof. dr. J. Niezing (VU Brussel, KMA Breda) 

Aan de orde komen de deelthema's: 

-Motivatie en macht van Militairen 
· De grens tussen Belangenbehartiging en Politiek 
·Voorlichting van en door Militairen 

Deelnemers wordt verzocht zich op te geven d.m.v. een giro· 
overschrijving van f 25,· (incl. lunch) op het gironummer van 
de Stichting Maatschappij en Krijgsmacht, nr. 479513. Bach
manstraat 1, 2596JA 's·Gravenhage. Tel. 070-461259. 



WEEKBLAD VAN BET CDA 

Gualthérie 
vanWeezei 
bij .Amsterdamse 
politie 

ert de Vries: 
,,Bezuinigen op 
sociale zekerheid 
na 1985 niet meer 
mogelijk" 

Barry .Aarts en 
nieuwe aanpak 
Ontwikkelingshulp 

Politiek Weekboek 
NCW -directeur 
Weitenberg 

Bukmanziet 
wezenlijke 
verschillen tussen 
CD.AenVVD 
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De nieuwe NCW-directeur Weitenberg achter zijn bureau. (foto Nick More/is) 



Tips voor weekend en vakantie 
VAKAHIIEJN EIGEN LAND! 

IN HET NATUURPARK ZUID-LIMBURG 

het mooiste stukje Nederland tussen Maas, Eifel 
en Ardennen. 

HOTEL-RESTAURANT 
"PEER BOOM" te Epen (Z.-Limb.). 
Dit kleine drie sterren-hotel staat bekend om zijn 
persoonlijke verzorging en zeer goede keuken. 
De typische vrije sfeer en stijl maken uw verblijf tot 
een waar genot. Nieuwe zit-/slaapkamers met 
eigen badkamer met bad/douche en toilet, radio, 
telefoon en weksysteem. Ki.tv en fietsen op 
verzoek. 

Speciale najaarsprijzen: van vrijdag tot zondag f 110,- p.p., van vrijdag tot 
maandag f 165,- p.p., van vrijdag tot vrijdag f 400,- p.p. (logies+ ontbijt+ 
diner). 

Reservering en folder: Hotel Peerboom, Wilhelminastr. 11, 6285 AS Epen 
(Z.Limb.), tel. 04455-2121. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" 
à la carte Restaurant 

Tevens zalen voor recepties, diners, vergaderingen,. 

S. G. Abel - Dorpsdijk 63, Rhoon. 
Tel. (01890) 8896-8884. 

EGMOND AAN ZEE, 't SUYDERDUYN 

Appartementen-hotel-rest. 02206-2544. 

WINTERVIJlfl'J 
BUNG"i8i»ARK 
BUVNEG~S 1n su;e~~~~~~a~kook 

• De Brabantse DE de prachtige bungaloWS 
•s winters ;;~~en. oe lu~~kbg;ïsoleerd en 
natuur ge,..k voortratte IJ '. 
zijn nam~ .'lwinterwarme 
verwarm .I ws. 
bosbung.~ ~n zijn hart· .. . 
En de prtJZ d laag: vana~ .• , .· 
verwarm~dn week (ma-vr). 
t 128 - m1 .. 

' · tormatJe · 
vraag m 'AR]( 
BVNGAfAWH •. , ., . 

Raayweg 5• 

NATUURLIJK~ 
AMELAND 
WADDEN 
DIAMANT 
Fietsen door de duinen, 
wandelen over strand, sur
fen op de Waddenzee, ja ei
genlijk voor iedereen biedt 
Ameland volop rust, ruimte 
en ontspanning. 
Vraag onze gids of de spe
ciale arrangementenfolder 
(een weekendje v.a. f 99,
h.p. incl. bootkaart). 

Hotel Restaurant-Auberge 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291. 

Bungalows en apparte
menten: nog voldoende -
plaats. 

t~ Ameland 
,"., Postbus 14 

9162ZL Nes 
Tel. 05191-2020 

Voor inlichtingen boot
diensten en autoreserverin
gen: 

Wagenborg passagiers
diensten B.V. Tel. 05191-
6111" 

500 jaar vast gebruik 

,, ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en traetaeren op coslelijke spijzen 
van zee, vee en veldt.'' 

Alle dagen geopend. 

LIERNEUX, BELGISCHE ARDENNEN 
LUXE WONING doorlopend te huur als vakantie
woning. Alle komfort. Prima ski· en wandel
gebied. Tel. 043-627809. 

Hotel 

Schaepkens van St. Fyt 
Valkenburg a/d Geul Tel.: 04406-12000 
Herfst-weekarrangementen: 7 dagen volledig 
verzorgd voor f 350.- p.p. Alle kamers voorzien 
van bad/douche, toilet en t.v. Show en muziek. 

Kerst-arrangementen 24 december tot 2 januari. 
Volledig pension. 
Inclusief: 
Kerst- en nieuwjaarsdiner 
Drie buitenlandse dagtochten 
Grote kerstbingo 
Optreden van diverse artiesten o.a. 
Ben Cramer, Marc en Dave, Freddy 
Breek, Conny Vink e.a. 
Showorkest van René Krans. 
Mogelijkheid tot vervoer d.m.v. opstap
plaatsen in geheer Nederland. 

Prijs f 950,· p.p. 
Vraag ook naar onze volledig verzorgde 
busarrangementen v.a. f 450,-. 

Alle kamers voorzien van bad/douche en toilet. 
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.Algemene Beschouwingen in Tweede Kamer 
Minima, bezuinigingen, criminaliteit en kernwapens stonden o.a. centraal bij de 
Algemene Beschouwingen, die deze week in de Tweede Kamer gehouden 
werden. Bert de Vries en Cees van Dijk waren de woordvoerders voor het CDA. 
Pagina's 6, 7, 8, 9 en 11. 

Bukman over de verschillen tussen CDA en VVD ..... 
In zijn column gaat partijvoorzitter Bukman in op de verschillende houding van 
CDA en VVD ten aanzien van het individu en de kleine levensverbanden. Pagina 
11. 

Stuwmeer 
Het geld- dat is opgeslagen in het 
zogeheten , ,stuwmeer" moet volgens 
CDA-specialist Ontwikkelingssamen
werking Harry Aarts worden uitgege
ven aan het doel waarvoor het be
stemd is. Daarbij moet Nederlçmd blij
ven streven naar het uitgeven van 
anderhalf procent van het nationaal 
inkomen aan de ontwikkeling van de 
Derde Wereldlanden. Dit zegt Harry 
Aarts in gesprek met CD/ACTUEEL. 
Pagina's 12 en 13. 

Politiek Weekboek Weitenberg 
Op 1 oktober werd prof. drs. J. Weitenberg algemeen-directeur van het NCW. 
Voor CD/ACTUEEL gaf hij een verslag van zijn eerste werkweek. Pagina 14 en 
15. 

Gualthérie van Weezei in woelig .Amsterdam 
Het Kamerlid Gualthérie van Weezei liep vier dagen mee met de Amsterdamse 
politie. Hij schrok van de toestanden op en rond de Zeedijk en pleit voor een 
aparte status van de hoofdstad. Pagina 16 en 17. 

EN VERDER .... 
Daarnaast4 
Commentaren 5 
Zwart-Wit 1 0 
Partijnieuws 17, 20 

Boekbespreking 18 
Uw Mening 19 
CDJA 21, 22,23 
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DAARNAAST 

EEN (KEN)TEKEN 
DES TIJDS ... 

Onlangs werd in Amsterdam een kleine bende opgerold die op bestelling 
exclusieve auto's ontvreemdde. Voorzien van een deskundig vervalst 

·kenteken wèrden deze wagens dan geëxporteerd, meest naar Afrikaanse 
landen. 
Een tijdje terug werd in een Friese gemeente een zeer aparte sportwagen 
van Italiaanse origine aangetroffen, die vermoedelijk in het buitenland was 
gestolen. Het vervalste, nauwelijks van echt te onderscheiden kenteken
bewijs was Nederlands, maar stond op 11aam van een Amerikaan met een 
postbusadres in San .Fransisco ... 

.._Zoekplaatjes 
Zulke situaties leveren irritante zoekplaatjes op voor politie en justitie, maar 
zijn niet zo uitzonderlijk als men wellicht denkt. Dat komt door het 
Nederlandse systeem van kenteken-registratie. Bij postkantoren kan men 
hier een kentekenbewijs op elk adres in de wereld laten zetten en het zelfs 
ophangen aan een postbusnummeL .. Juist in verdachte situaties loopt de 
politie vast op een PB en het is dan ook niet moeilijk raden welke betekenis 
Hermandad wel eens aan die twee letters geeft. .. Pölitie of attente burgers 
kunnen wel kentekens noteren, maar veel houvast blijkt daar lang niet altijd 
aan vast te zitten. 

Losjes 
In het Nederlands kentekenbestand zijn ongeveer 4,3 miljoen motorrijtui
gen opgenomen, waarvan er vermoedelijk zo'n· 200.00Q "losjes" geregi
streerd staan. De Rijksdienst voor het Wegverkeer die zich louter op de· 
registratie richt en geen aandacht schenkt aan neven-aspecten van 
opsporing, kan dat best een aanvaardbaar foutpercentage achten. Maar 
voor de politie zijn het er 200.000 te veel, omdat juist onder dat getal heel 
wat personen zijn die belang hebben bij een moeilijk vindbaar adres. Er zou 
al heel wat gewonnen zijn wanneer een Nederlands kentekenbewijs alleen 
op een Nederlands adres geregistreerd mocht worden, met overlegging 
van een uittreksel uit het bevolkingsregister. Als Kamerleden echt eens wat 
meer teçen de criminaliteit willen doen, krijgen ze hiermee hopelijk een 
téken... • 

Aad van Duist 

/n.óeze column geven redactieleden hun persoonrijke visie "e"' 

Spreekbeurten 
15 oktober 
L. de Graaf: De Blauwe Kei, De Bimd 3, 
Veghel. 
B. de Vries: Tijnje. 

16 oktober 
E. Brinkman: Gebouw lrene, Dorpsstraat te 

/ Twello. 

11 oktober 
Broks: Breda. 
L.C. van Dalen: De Drieklank te Zweeloo 
(Dr.), 20.00 uur. Onderwerp: Sociale Ze
kerheid. 
H. Gualtherie van Weezel: CDA-'s-Gra
vendeel, 20.00 uur. 
18 oktober 
Y. van Rooy: CDJA-Utrecht, CSB-gebouw, 
20.00 uur: Onderwerp: EG-kwesties. 
A. W. Paulis: politiek café, Pulchri-studio, 
Lange Voorhout 15, Den Haag, 20.00 uur. 

19 oktober 
H. May-Weggen: Project Industriële Inno
vatie, opening Start-lnn bijeenkomst te 
Noord-Brabant, 17.00 uur . 

Het individu is de hoeksteen van het gezin. 

duurzaam 
exklusief 

eenvoudig onderhoud 

epoxyhars grindvloeren 
voor het hele huis 

vanaf f 79,- per m2 gelegd 

Adviescentrum Bouwcentrum 
Goudsesingel 61 Rotterdam 
Rotterdam 
010-142108 ()Bijenkorf 

Rotterdam 
Eindhoven 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Op koers naar herstel 
De koers die het kabinet-Lubbers vaart 
heeft deze week de - overigens ver
wachte - instemming gekregen van de 
meerderheid van de Tweede Kamer. De 
vaarroute naar herstel is weliswaar nog 
lang, ze komt niettemin steeds meer in 
het verschiet, al zijn er nog heel wat 
zandbanken en klippen te omzeilen. 
Terecht stelde CDA-fractievoorzitter 
Bert de Vries dinsdag vast dat we het lek 
boven water hebben en dankzij een 
gunstige wind verder kunnen op de 
voorgenomen koers. Dat betekent on
dertussen wel dat die koers soms wat 
bijstelling behoeft. Het is daarom goed 
dat de moties die De Vries indiende op 
het vlak van het niet-bevriezen van de 
kinderbijslag en het opkomen voor de 
meerjarige echte minima ("de aller
zwaksten onder ons," zoals hij zei) dat 
hebben gedaan. 
Voor het overige zal het gaan om het 
verder dichten van het lek, wil dit land 
van een behouden thuisvaart verzekerd 
zijn. In dit verband is deze week wel heel 
duidelijk gebleken dat de leider van 's 
lands grootste oppositiepartij een be
kwaam stuurman aan de wal bleek. De 
Vries prikte hetgeen hij in eerste termijn 
aan alternatieven naar voren bracht, 
feilloos door. Het zal dan ook nog wel 
even duren, aleer de stuurlieden van de 
PvdA daadwerkelijk op het schip van 
staat zullen aanmonsteren. 

CD, ACTUEEL 

~~sterssalaJissen 
"Ministers gaan er volgend jaar op 
vooruit en de minima moeten inleveren, 
is dat nu sociaal beleid?", aldus een 
begrijpelijke reactie op verwarrende -
en soms ook onvolledige - berichtge
ving in de media over deze zaak. 
Daarbij ontstond zelfs het pijnlijke mis
verstand als zou het kabinet een alleen 
voor ministerssalarissen geldende 
maatregel hebben genomen. Toegege
ven, van de kant van het kabinet duurde 
het even voordat de exacte gegevens op 
tafel kwamen. Wat is er aan de hand? 
Ruim één jaar geleden besloot de Twee
de Kamer de zogenaamde maximering 
van de vakantietoeslag af te schaffen. 
Dat gebeurde toen omdat aan een op
roep van het kabinet om ook in het 
bedrijfsleven een maximum in de 
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vakantietoeslag in te.bouwen geen ge
hoor was gegeven. Werkgevers én 
werknemers in het bedrijfsleven voel
den niets voor zo'n maximering. De 
effecten van het afschaffen van die 
maximering doen zich nu uiteraard voe
len bij de hoge inkomens en wel zodanig 
dat hoge ambtenaren en ministers er 
volgend jaar op vooruitgaan. Inmiddels 
heeft premier Lubbers te kennen gege
ven dat het opnieuw invoeren van zo'n 
maximering In de vakantietoeslag voor 
hem bespreekbaar is. Hij voegde daar 
aan toe destijds bepaald niet gelukkig te 
zijn geweest met de afschaffing van de 
maximum vakantietoeslag, eerst In de 
marktsector en daarna bij de overheid. 
Wij zijn benieuwd of dit ook voor VVD
leider Nijpels bespreekbaar is. Nijpels 
was er namelijk nu als de kippen bij om 
te zeggen dat het kabinet in deze hele 
kwestie een psychologische blunder 
had gemaakt. Dat rs merkwaardig omdat 
wij ons· menen te herinneren dat het 
juist de VVD was die voorop liep bij 
pleidooien voor de afschaffing van de 
maximum vakantietoeslag. Enige terug
houdendheid zou Nijpels nu dan ook 
gesierd hebben in plaats van zo gemak
kelijk de psychologische schuld in de 
schoenen van de minister-president en 
de zijnen te schuiven. 

COlACTUEEL 

Recht van zwijgen 
Uit woede over de kortingen op het 
ziekengeld, die het kabinet waarschijn
lijk - ondanks het afwijzende SER
advies - wil doorvoeren is het CNV van 
plan ieder verder overleg met het kabi
net over de sociale zekerheld stop te 
zetten. Vooropgesteld, ieder heeft recht 
op een eigen opvatting, zo ook het CNV 
waar het de ziekengeldplannen betreft. 
Het is echter de vraag of het CNV-besluit 
verstandig is. "Redelijk overleg" staat 
hoog in het CNV-vaandel en "het den
ken vanuit tegenstellingen of machts
posities" wordt afgewezen. 
Bovendien erkent het CNV volmondig 
dat in ons parlementaire stelsel het 
laatste woord is voorbehouden aan de 
volksvertegenwoordiging. 
Tenslotte, een maatschappelijke orga
nisatie die zich buitenspel plaatst ver
speelt bij voorbaat alle kans om het 
beleid althans nog enigszins in eigen 
richting om te buigen. 

Maar gelukkig, de grondwet geeft een 
ieder een recht van' spreken; maar ook 
van zwijgen. 

CD1ACTUEEL 

Brevet van onvermogen 
De Europese problemen zijn met het 
recente akkoord, dat de ministers van 
Financiën hebben gesloten, niet opge
lost, maar vooruitgeschoven. Het enige 
lichtpunt is dat de Europese gemeen
schap het nieuwe jaar halen kan. De 
boeren hoeven vanwege een lage EG
kas het gelag niet te betalen. De prijs is 
een ingebouwd gat in de begroting van 
1985. Het is een bewijs van onvermo
gen, dat de ministers nog niet hebben 
kunnen aangeven hoe dit gat opgevuld 
kan worden. 
Men kan niet verwachten, dat het Euro
pees parlement met zo'n onvoldragen 
voorstel akkoord zal gaan. In de natio
nale politiek zouden met zo'n oplossing 
de dagen van de verantwoordelijke be
windslieden geteld zijn. Het Is dan ook 
onbegrijpelijk, dat staatssecretaris Van 
Eekelen spreekt van een enorme stap 
voorwaarts. Er is alle reden het Europe
se huiswerk over te laten maken met 
een flinke portie strafwerk erbij. Natuur
lijk is begrotingsdiscipline noodzake
lijk, maar dan wel In goed overleg 
tussen Raad van ministers, Europese 
Commissie en Europees Parlement. 
Ook hier geldt "Samen verantwoorde
lijk". 

COlACTUEEL 

Ministerssalarissen: , , Steek-penningen". 
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De Vries signaleert kentering bij PvdA . 

Fractieleider " st L-ubbers voor gevoerd beleid 
Bij de eerste ronde van de algemene 
politieke beschouwingen in de Tweede 
Kamer heeft fractievoorzitter dr. Bert de 
Vries het kabinet-Lubbers geprezen 
voor het tot nu toe gevoerde beleid. Niet 
dat dat beleid voor de volle honderd 
procent de volledige warme instem
ming van de fractie kan verwerven, we! 
omdat het een beleid is dat kennelijk 
vruchten afwerpt en duidelijk de weg 
naar herstel bewandelt. 

Geen afbraakbeleid, zoals de oppositie 
voorstelt, wel een opbouwbeleid. Een be
leid, dat uitzicht biedt voor hen die geen 
uitzicht hebben, dat basiszekerheden 
waarborgt en dat het schadelijke, het 
verkeerde in de samenleving zo ver moge
lijk terugdringt. Een samenleving, kortom, 
die de overheid niet overvraagt, die de 
zwakken niet in de kou laat staan, maar die 
ook beseft dat het positieve in de mens niet 
vanzelfsprekend is, maar veelal gestimu
leerd moet worden. 

PvdA 
Wil men eruit komen, dan is harmonie over 
de te volgen weg onmisbaar. De Vries 
constateerde evenwel dat de polarisatie in 
het verleden stevig heeft toegeslagen, al is 
er in dit opzicht sprake van een kentering, 
zeker bij grote delen van de vakbeweging 
en zelfs bij de PvdA, althans als men het 
rapport van dv heren Van Kemenade, 
Woltgens en Ritzen leest. Maar daarmee is 
de leider van die fractie nog niet bekeerd tot 
het harmoniemodel. De Vries wenste hem 
die bekering toe in de tijd die de heer Den 
Uyl heeft uitgetrokken zijn fractie verder te 
leiden. 
Immers, zou de PvdA voor de jaren '80 de 
lijn-Van Kemenade kiezen- De Vries moet 
dat nog zien - dan is die partij naar zijn 
mening bezig met een moedige poging om 
uit het politieke isolement te komen, waarin 
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.ze zichzelf al jarenlang heeft gemanoeu
vreerd. "Het edele drietal", zoals De Vries 
Van Kemenade c.s. aanduidde, is aan het 
proberen hun partijgenoten realiteitszin bij 
te brengen, althans op sociaal-economisch 
vlak. 
De Vries zei dinsdag, dit proces met 
gepaste belangstelling te volgen, evenals 
trouwens de toenadering die de heer Den 
Uyl tot de VVD zoekt: "Wat kan er in een 
paar jaar met de emoties van een socialist 
toch veel gebeuren. Erg verrast heeft mij dit 
niet. Immers, als het om immateriële zaken 
gaat, merken we dat de PvdA en de VVD 
elkaar steeds vaker en steeds gemakkelij
ker vinden. Dat geldt als het gaat om de 
inperking van het confessioneel onder
wijs, maar ook als het gaat om nationaal 
en lokaal de instellingen van het particulier 
initiatief te veralgemeniseren. Het gaat ook 
om zaken als pornografie, euthanasie en 
abortus, vraagstukken die het wezen raken 

van de visi,e{p de mens en de bescherm
waardigheid van het leven". 
De forse kritiek op de PvdA weerhield De 
Vries er overigens niet van op te merken 
dat de huidige coalitie voor het CDA een 
zakelijk bondgenootschap is, dat wordt 
aangegaan voor de duur van een kabinets
periode. "Als dat bondgenootschap goed 
loopt - over en weer en als dat door de 
kiezers ook zo wordt gewaardeerd, dan 
vind ik het vanzelfsprekend dat na de 
verkiezingen als eerste wordt gedacht aan 
het voortzetten van die samenwerking. 
Daarmee heb ik overigens nog niemand 
uitgesloten", aldus De Vries, die herinner
de aan het mislukte kabinet Van Agt/Den 
Uyl. Wat toen met de PvdA aan beleid niet 
lukte, lukt nu wel met de VVD. 
Zeker, aan regeren met de VVD zitten ook 
wat problemen vast. Als de VVD het alleen 
voor het zeggen zou hebben dan was het 
aardig om na te gaan wat er zou zijn 
gebeurd met de minima, het bijzonder 
onderwijs, het omroepbestel en de kernwa
pens. 

Goede koers 
Aan het slot van zijn bijdrage aan de eerste 
termijn van het debat stelde De Vries vast 
dat het kabinet - nu halverwege de rit -
moed heeft getoond en er in is geslaagd 
voldoende steun voor het beleid in het 
parlement te vinden. Hij meende dat er "bij 
de mensen in het land" zeker begrip zal zijn 
voor het beleid van dit kabinet. 
"De CDA-fractie vindt dat het kabinet
Lubbers nog steeds een goede koers 
vaart. Dat het gelegenheid moet krijgen zijn 
werk af te maken. Niet omdat wij ons 
daardoor zo populair maken bij de kiezers. 
Maar omdat wij ons verantwoordelijk voe
len voor de toekomst van het land, voor de 
toekomst van onze kinderen, voor het 
bieden van uitzicht aan mensen die dat nog 
niet hebben". -4 
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Moties ingediend: 

CDA wil koopkracht meerderjarige 
echte minima handhaven 
Met het Indienen van drie motles heeft 
CDA-fractievoorzitter dr. Bert de Vries 
dinsdag het kabinet gevraagd het beleid 
op een aantal punten belangrijk te wijzi
gen: 

- de koopkracht van de mensen die in 
1984 reeds uitsluitend van een minimumin
komen moeten leven moet in 1985 op peil 
blijven. Omdat de f 200 miljoen die de 
regering daarvoor heeft uitgetrokken on
voldoende zijn, moet de regering zoveel 
geld uittrekken dat de koopkracht voor deze 
groep gehandhaafd blijft. 
- de kinderbijslag moet in 1985 niet langer 
bevroren blijven, omdat gezinnen met kin-

deren de afgelopen jaren financieel in een 
moeilijke positie zijn gekomen; 
- voor de bouw moet in 1985 opnieuw 
f 100 miljoen beschikbaar komen, zodat 
zorgelijke achterstanden kunnen worden 
weggewerkt bij onderhoud van werken in 
de sfeer van grond-, weg- en waterbouw en 
van monumenten. Daarmee kan tegemoet 
worden gekomen aan omvangrijke projec
ten in de sfeer van achterstallig onderhoud. 
Verder sprak De Vries zijn grote bezwaren 
uit tegen het schoolgeldplan van het kabi
net. Dat zal voor dit plan geen kamermeer
derheid krijgen. Verder mag de huurstijging 
van het CDA geen vier, maar drie procent 
worden. <1111 

CDA-woordvoerder Kees van Dijk: 

Financiële situatie 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

geen reden voor uitbundig optimisme 
Het gaat beter, maar nog lang niet goed. 
De financieel woordvoerder van de 
CDA-Tweede Kamerfractie drs. Kees 
van Dijk kon dinsdag tijdens de alge
meen politieke beschouwingen die stel
ling zeker onderschrijven, maar vindt de 
nationale situatie waarin we ons thans 
bevinden nog geen enkele reden voor 
uitbundig optimisme. Zo goed doen we 

·het nu ook weer niet. 

Wel zijn er duidelijke tekenen dat de 
inspanningen van werkgevers en werkne
mers om de loonkosten te beheersen en 
om het overheidstekort terug te brengen 
vruchten beginnen af te werpen. Het be
grotingsbeeld voor 1985 is niet ongunstig, 
maar als het gaat om de beheersing van de 
uitgaven van de overheid is het allerminst 
botertje tot de boom. 

Tegenvallers 
Met een daadwerkelijke beheersing is het 
droevig gesteld, vindt Kees van Dijk. De 
tegenvallers melden zich in groten getale, 
zodanig dat dit ook het ministerie van 
Financiën overkomt (bij de exportkrediet-
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verzekering). Extra gênant, aldus de CDA
woordvoerder. 
Zou een particuliere onderneming dit over
komen, het zou op de effectenbeurs flink 
worden afgestraft en eigenlijk verdient de 
regering in de Tweede Kamer een soortge
lijke behandeling. Want- aldus Van Dijk
het gaat hier om het budgetrecht van de 
volksvertegenwoordiging. 

De onbeheersbaarheid van de overheids
uitgaven is des te ernstiger, omdat er in de 
jaren na 1985 nog een omvangrijke ombui
ging moet worden uitgevoerd. Er worden al 
behoorlijke offers gevraagd, maar datge
beurt niet, vindt Kees van Dijk, om het 
aldus bespaarde dan maar weer uit te 
geven aan Oosterscheldewerken, duurder 
uitgevallen marine-vaartuigen, exportkre
dietverzekering of studiefinanciering. 

Stappen 
Van Dijk wilde van de regering dan ook 
uitdrukkelijk weten welke stappen de rege
ring heeft genomen om in de toekomst dit 
soort tegenvallers te voorkomen. "Is er nog 
meer in petto voor de komende jaren? 

Hoeveel "optimistische ramingen liggen 
nog op de departementen als tijdbommen 
te tikken?", vroeg hij zich af. Van Dijk wil 
van de regering opheldering over het 
aanwijzen van beleidsterreinen waarop 
wellicht tegenvallers kunnen voorkomen, 
zodat er althans enig inzicht komt hoe die 
tegenvallers het best tijdig kunnen worden 
opgevangen. <1111 
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CDA vindt verwijt oppositie onverdiend: 

Regering schept geen tweeklassenmaatschappij 
Het kabinet-Lubbers wordt nogal eens 
verweten, dat het op weg is in ons land 
een zogenaamde tweeklassenmaat
schappij te scheppen. De ene klasse, 
dat zijn de in de kou gelaten zwakkeren, 
de andere klasse, dat zijn de sterken die 
op kosten van de zwakken rijker en 
rijker worden. Zo wordt onze verzor
gingsstaat ontmanteld en daarbij zou 
het CDA een fors handje toesteken. 

Tijdens de algemene politieke beschou
wingen nam dr. Bert de Vries dinsdag fors 
stelling tegen die bewering. De CDA
fractievoorzitter vond dit verwijt volstrekt 
onverdiend en vroeg zich af wie zoiets nu 
bedenken kan. "Zou zo'n iemand zich 
weleens afvragen hoe het werkelijk komt 
dat de één het in deze samenleving beter 
gaat dan de ander? Wat nu echt bepaalt of 
iemand volgend jaar vooruit of achteruit 
gaat? Zou zo'n etikettenplakker nu echt 
niet doorhebben, dat het krijgen van een 
baan of ontslag, van het gaan trouwen, 
samenwonen of scheiden, het alleen· of 
tweeverdiener worden allemaal factoren 
zijn die stuk voor stuk veel dieper ingrijpen 
in welzijn en welvaart van mensen in 1985 

dan de cijfers achter de komma waarmee 
hij ons beoordeelt?" 

Ongegrond 
De Vries stelt dat het verwijt van de 
tweeklassenmaatschappij op grond van 
die cijfers ook al volstrekt ongegrond is. Hij 
noemde een aantal maatregelen, zoals de 
koopkrachtstijging voor AOW' ers, de maat
regelen voor werklozen van 50 jaar en 
ouder die niet meer terug hoeven te vallen 
op de bijstand en aldus hun eigen huis niet 
meer hoeven op te eten en - zeer belang· 
rijk - de echte minima. (Zie ook elders in 
deze rubriek). De Vries: "Wat mij in deze 
hele discussie het meest ergert, is het 
schijnheilige ervan. Juist om de langlopen
de en met name de laagste uitkeringen te 
kunnen ontzien, heeft het kabinet voorge
steld volgend jaar iets aan het ziekengeld 
te gaan doen. Als de werknemers de 
verlaging van het ziekengeld voor eigen 
rekening nemen, kost hen dat gemiddeld 
1 ,3 procent koopkracht. Daardoor kan het 
verschil in inkomensontwikkeling tussen 
werkenden en niet-werkenden binnen de 
smalle marges blijven. Als het de vakbe-

weging echter lukt door harde acties de 
ziektewetmaatregel alsnog van tafel te 
krijgen, dan worden die verschillen op slag 
tenminste verdubbeld. En wie is er dan 
eigenlijk bezig met het maken van een 
tweeklassenmaatschappij?'' 

De fractievoorzitter herinnerde dinsdag 
nog eens aan de omstandigheid, dat ons 
sociaal stelsel volstrekt overbelast is. Op 
elke drie werkenden zijn er ruim twee 
landgenoten die recht hebben op een 
uitkering en daarop was het stelsel nooit 
berekend. Daarnaast zien we het zwarte, 
grijze en informele circuit groeien en 
bloeien, constateren we 20.000 zwartwer· 
kers in Amsterdam en honderden miljoe
nen aan zwart geld op de banken. Er moet 
dan ook een einde komen aan de zware 
premiedruk. 
De CDA-fractie vindt voor de periode na 
1985 bezuinigingen op de sociale zeker
heid onnodig. Wel zal een aanzienlijke 
verscherping van de controle, zowel op 
misbruik van die sociale zekerheid als op 
belasting- en premieontduiking nodig zijn. 
De Vries vroeg het kabinet om duidelijke 
beleidsplannen op dit punt. ~ 

Ondanks de kritiek op de regering konden de bewindslieden Van Aardenne, Lubbers en Ruding toch nog lachen. (foto Nick More/is) 
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Bert de Vries bij de interruptiemicrofoon. 

De Vries vraagt om 
actieplan tegen criminaliteit 
CDA-fractievoorzitter dr. Bert de Vries 
heeft de regering gevraagd nog voor de 
jaarwisseling te komen met een con
creet actieplan ter bestrijding van de 
kleine criminaliteit, het vandalisme en 
de omkiligheid op straat. Deze uitwas
sen in onze samenleving, die in tal en 
last groeien, verdienen een krachtige 
bestrijding, aldus De Vries tijdens zijn 
bijdrage aan de algemene politieke be
schouwingen. 

De fractievoorzitter zei dit tijdens een 
beschouwing over onze rechtsstaat, die 
van alle kanten onder druk staat en waar
van kleine criminaliteit en het van<;lalisme 
de zichtbare bewijzen zijn. Er is intussen 
wel een wanverhouding ontstaan in onze 
rechtsorde. De kosten van rechtsbijstand 
zijn explosief gestegen, de rechterlijke 
macht en het openbaar ministerie zijn 
overbelast. Een snelle en deugdelijke be
rechting is er lang niet altijd meer bij en wie 
al veroordeeld wordt, moet vaak wachten 
tot er een plekje in de gevangenis vrij komt. 

Geringer normbesef 
Die wanverhouding kan, zo zei De Vries, 
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ook een gevolg zijn van een geringer 
normbesef in de gehele samenleving, waar 
de overheid zich te passief tegenover heeft 
opgesteld. Het begint met zwartrijden of 
kleine winkeldiefstalletjes en dan gaat het 
soms van kwaad tot erger. Er zijn er nogal 
wat die zich allerlei vrijheden toestaan 
onder het motto: "Uw rechtsstaat is de 
onze niet". De Vries: "Die vorm van 
vrijbuiterij kan een rechtsstaat, die rechts
eenheid en rechtsgelijkheid wil handha
ven, niet over zijn kant laten gaan". 
Daarbij sprak hij niet alleen over de kraak
acties, maar ook over de uitwassen van 
straatterreur en plundering die kort gele
den in Amsterdam de kop op staken. Het is 
dan ook van groot belang, dat de politie 
zichtbaarder in het straatbeeld aanwezig 
is, dat justitie beter uit de voeten kan en dat 
er meer cellen komen. 

Maar niet alleen het kleinere kwaad ver
dient krachtige aanpak, ook groot kwaad 
als de bestrijding van drugs verdient hoge 
prioriteit, alsmede die van fraude en milieu
delicten. De Vries sprak dinsdag zijn grote 
waardering uit voor het werk van de opspo
ringsinstanties. <0111 

,,Kabinet 
moet meer 
doen met 
kernwapen
besluit" 
Het kabinet-Lubbers moet meer 
de boer op met het besluit zoals 
dat in het kernwapendebat in juni 
j.l. over de kruisvluchtwapens is 
genomen. Tot die conclusie 
kwam fractievoorzitter dr. Bert de 
Vries, sprekend over het buiten
lands beleid tijdens de algemene 
politieke beschouwingen. 

De Vries toonde zich maar matig 
tevreden met het ene gesprek dat 
minister Van den Broek van buiten
landse zaken tot nu toe heeft ge
voerd met diens Russische collega 
Gromyko. Voor Gromyko, had De 
Vries begrepen, was de aard van 
ons besluit er niet duidelijker op 
geworden. . 
Alle reden om meer van die ge
sprekken te voeren, aldus De Vries, 
hier en in Moskou. Hij wil dat de 
regering hiermee echt ernst gaat 
maken, net zoals de minister van 
defensie deze week onze bondge
noten in de Nucleair Planning Group 
van de NAVO nog eens precies 
uiteenzet wat ons voor ogen staat. 
Daarnaast moeten er nieuwe Ne
derlandse initiatieven op dit punt 
komen, vindt de CDA-fractie. 
De Vries herhaalde nog eens het 
volstrekt oneens te zijn met de VVD 
dat het zogenaamde stuwmeer voor 
ontwikkelingssamenwerking maar 
moet worden leeggemaakt. Hij had 
lof voor de liberale minister Schoo, 
dat die in deze zo duidelijk afstand 
van haar partijgenoten in de Tweede 
Kamer heeft genomen. Overigens 
kan de CDA-fractie uit de voeten 
met de t 270 miljoen meer ontwik
kelingshulp die volgend jaar be
schikbaar komt. <0111 
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Zware taak 
Den Uyl zal bij het begrotingsdebat proberen 
aan te tonen dat de opvattingen van dit 
kabinet slechts tot verloedering van de maat
schappij kunnen leiden. In de geest van: de 
rijken worden rijker, de armen armer. Aan het 
kabinet de zware taak om zich zowel tegen de 
principiële kritiek van de oppositie als tegen 
een aantal niet onbelangrijke inhoudelijke 
bedenkingen van de kant van de regerings
partijen te verweren. (Algemeen Dagblad). 

Geen alternatief 
Maar de minister-president kan een lijst van 
resultaten opsommen waar Den Uy/ alleen 
maar van kan dromen. In twee jaar tijds heeft 
dit kabinet ervoor gezorgd dat het financie
ringstekort van de overheid ((:]inde/ijk) wordt 
teruggedrongen en dat het bedrijfsleven (ein
delijk) weer wat financiële lucht kreeg. Daar
naast streeft de regering ernaar het systeem 
van sociale voorzieningen betaalbaar te hou
den. Geen populaire bezigheid, maar wel 
noodzakelijk (" .. ) De realiteit is nog steeds 
dat de Partij van de Arbeid geen serieus 
alternatief heeft voor het huidige kabinetsbe
leid. (E/seviers Magazine). 

Vervreemden 
Feit is in ieder geval dat èn Lubbers èn het 
CDA zich aan het vervreemden zijn van 
iets dat door hun kiezers wel degelijk als 
een belangrijke werkelijkheid wordt erva
ren. De filosofie kan natuurlijk volhouden 
dat die werkelijkheid niet bestaat en dat de 
kiezer er goed aan doet de zaak eens op 
een andere manier te bekijken. De politi
cus zal die kiezer bij het ontwikkelen van 
die andere kijk wel behulpzaam moeten 
zijn. (Willem Breedveld in Trouw). 

Niet doorschuiven 
"U bent een vooraanstaand christendemo
craat Bent u niet bang dat u met dit beleid 
vervreemdt van uw achterban?" Nee, ik ben 
alleen bang voor het geweldige risico dat we 
lopen als we zaken doorschuiven naar latere 
jaren. En als er straks mensen hier komen 
protesteren vanwege de pijnlijke maatrege
len die we als gevolg van dat doorschuiven 
moeten nemen, dan zal ik niet te beroerd zijn 
om de mensen uit te leggen waarom ze in die 
situatie zijn geraakt. (Minister Jan de Koning 
in gesprek met NRC!Handelsblad). 
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Onhelder 
In tegenstelling tot de gewekte verwachtin
gen in het rapport Arbeid en Solidariteit heeft 
het FNV-congres weinig bouwstenen aange
dragen voor Kok - en straks Pont - en de 
zijnen om het FNV-beleid tot 1990 op te 
bouwen. Er is eindeloos heen en weer ge
praat over de noodzaak van korter werken, de 
zin en onzin van een basis-inkomen, de 
dreiging van de nieuwe techniek en een 
stembus-advies in 1986. Maar een helder 
vakbondsbeleid op al deze punten hebben de 
bondsvoorzitters niet neergezet. (Volks
krant). 

Onzin 
Ik ben zeer tegen de gedachte aan een 
coalitie met de PvdA. Dat is volgens mij 
absolute onzin. Het zal niet gebeuren, niet 
binnenkort en niet op de lange termijn. De 
PvdA en wij zullen beurtelings met een 
steeds kleiner wordend CDA regeren. Wij, 
de VVD, hebben Van Agt sterk gemaakt. 
En nu maken we Lubbers lekker sterk. En 
inmiddels is het CDA niet groter dan de 
vroegere KVP, dus daar ben ik helemaal 
niet somber over. (Justitie-minister Kort
hals Altes in Elseviers Magazine). 

Gebrom 
Het CDA mag dan volgens Den Uyl weliswaar 
niet deugen, hij kon het zelfs bij het begro
tingsdebat niet laten het CDA te bezweren dat 
het vooral niet naar "rechts" màg afglijden 
(. ") 
De waarheid is daarom dat Den Uyl, ondanks 
al zijn gebrom, zijn kaarten nog steeds op het 
CDA zet. Weliswaar is zijn liefdesverklaring in 
een stekelige toonzetting vervat, maar zij is 
wezenlijk niet anders dan tien, twintig en zelfs 
wel dertig jaar geleden. Strikt genomen is er 
in Nederlandse politiek geen draad veran
derd, noch bij het CDA, noch bij de PvdA. 
IWillem Breedveld in Trouw). 

W'LK5: DISC.U.!JSIC? ••. OM , Dt DI.S,USSI'E , .JA Dt. MF['F T . 
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Weerzin 
Wat zegt Arie Oostlander, (directeur van het 
Wetenschappelijk CDA-instituut) van de ge
dachte die leeft in het partijbestuur dat een 
stapje naar rechts het CDA electoraal goed 
zou doen? "Ja, ik weet het wel. Maar het 
vervult me met weerzin. Christendemocraten 
moeten het daar niet over hebben. Het wordt 
niet officieel in het partijbestuur gezegd, maar 
inderdaad, wel onder de borrel. Maar het zal 
niemand tot eer strekken als zo'n uitlating van 
hem is opgetekend". (Oe Groene Amster
dammer). 

Program 
De fractie van het CDA doet er goed aan de 
argumenten van Lansink, (inzake het toe
komstig energie-beleid) nog eens grondig op 
een rijlje te zetten. Al was het alleen al om 
recht te doen aan het verkiezingsprogram 
van deze partij, waarin staat dat er nu geen 
nieuwe kerncentrales zullen worden ge
bouwd. (Trouw). 

Kordaat 
Buiten de gevallen waarin de Kamer zich 
unaniem ergens vóór of tegen verklaart 
( ..... )stemmen Scholten & Dijkman zeven
tien van de honderd keer hetzelfde als het 
CDA. Het is niet echt véél. Kun je dan nog 
volhouden dat je de enig echte CDA'er 
bent? "Jazeker" meldt Scholten kordaat, 
"Het CDA heeft zich vastgelegd op het 
regeerakkoord, wij voeren het verkie
zingsprogram uit." (Jan Nico Scholten in 
De Tijd). 

Kattekwaad (1) 
"Het grootste kattekwaad?" Even lijkt minis
ter Brinkman in verlegenheid gebracht. Richt 
zich dan geamuseerd tot zijn directeur Voor
lichting, de heer Han Mulder, die tegenover 
hem zit. "Dat is een gewetensvraag, hebben 
wij daar geen standaard-antwoord op? Ik 
moet eerlijk zeggen dat me zo snel niets te 
binnen schiet..." (Gesprek met minister Brink
man in Libelle). 

Kattekwaad (2) 
Ik was meer met kattekwaad bezig. Als ik nu 
kijk naar mijn drie zoons, denk ik wel eens: ik 
mocht vroeger ook niks. Mijn kinderen rijden 
zwart en grijs en als ik zeg dat dat afgelopen 
moet zijn, beginnen ze te lachen. Nou, dat 
was er vroeger thuis niet bij. (Justitie-minister 
Korthals Altes in Elseviers Magazine). 
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PARTIJVOORZITTER 

Kleur bekennen 

Het aardige van Algemene Politieke 
Beschouwingen is niet zozeer dat weer 
eens· zonneklaar blijkt wie op welke 
punten het kabinet steunt, want dat is 
meestal vooraf aL bekend. Nee, de 
betogen van de verschillende fractie
voorzittérs zijn vooral belangwekkend, 
omdat meer dan gedurende het dage
lijkse werk de fundamentele verschillen 
tussen de grote politieke richtingen 
duidelijk worden. Er wordt kleur be· 
kend. 
Als Ed Nijpels spreekt over het rotsvas· 
te geloof van de VVD in de kracht van 
de mens om omhoog te klauteren, dan 
zegt dat heel veel over het liberalisme. 
Het optimisme over de positieve rol van 
de individu, ziJn macht, zijn mqgelijkhe· 
den, straalt eraf. Zonder dat eraltevef!l 
zorg wordt uitgesproken over mepsen 
die niet zoveel kunnen en die zo gemak
keliJk degraderen tot de trap waarover 
de sterken omhoog klauteren. Er. wordt 
wel eens gezegd: waarvan ·onder
scheidt het CDA zich nog van de VVO. 
Op dit punt in ieder geval, wellicht 
vooral op dit punt. 

Visie 
Het zijn juist de verschillen in visie op 
menselijke mogelijkheden en menselij
ke verantwoordelijkheden, die maatge
vend zijn voor de verschillen in politieke 
richting. > 

Niet dat wij de kracht van mensen om 
omhoog te klauteren niet zouden erken
nen. Alles wat er in deze wereld om· 
hoog geklauterd wordt is mensenwerk 
en niets anders. Wij zijn zelf verant
woordelijk als het slecht gaat en moeten 
er zelf voor zorgen dat het weer beter 
gaat. Bij ons staat echter de verant· 
woordelijkheld van de individuele mens 
niet centraal, maar de verantwoordelijk-
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heid van de mens voor de medemens 
en in het verlengde daarvan de. verant• 
woordelijkheld van mensen met elkaar. 
Kortom: voor elkaar en met elkaar, dat 
is het hart van de christen· 
democratische mensvisie, zoals het 
Evangelie ons die voorhoudt en diê wij 
erkennen als heilbrengend voor de 
samenleving. 

Kleine verbanden 
Vanuit die gedachtengang heeft Bert dé 
Vries ook aandacht gevraagd "voor de 
kleine levens- en werkverbanden, 
waarin mensen gelegenheid krijgen 
hun persoonlijkheid te ontwikkelen, ver* 
antwoordelijkheld te dragen, zekerheid 
en bescherming te vinden. Daarom 
kent het CDA zoveel waarde toe aan 
samenlevingsvormen, waarin mensen 
zich .,hecht en duurzaam aan elkaar 
verbinden". Even later sprak hij zijn 
waardering uit voor "het gezin, kerken 

en levensbeschouwelijke organisaties, . 
die van onschatbare waarde ;tijn voor 
de . instandhouding van een stabiele. 
samenleving''~ . · 
Dat is klare christen-democratische 
taal; die zul je bij liberalen nietzo gauw 
over de lippen horen komen; biJ soeia~ 
listen trouwens ook.niet. · 
Nijpels g1ng zelfs zover, dat hiJ het en~ 
verwtl)et onvold~hde oog te hebben 
voor fundamentele veranderingen in de 
SamenleVing of daarvoorop de vlvchtte 
slaan, terug naar verouderde structti· 
ren, die niet meer maatgevend kunnen .. 
zijn voor overheidsbéleid •. ioals bljvoorë·· 
beeld het gezin. · 

Wezenlijk 
Het is echt heel goed dat zulkewez 
ke ·verschillen duidelijk aan de 
treden, Wellicht zal die of gefîe vraQen: ··.···•··•• kan je met zulke grote verschillenWel··· 
een coalitii!l vormen. Ja zeker, dat blijkt ·. 
Allereerst kan er in · N~erland niet · 
zondercoalities worden gewerkt. G$el'l<< 
partij heett zich op een absolute 11!9î3t· · 
derheid. In de tweede plaats is het 
aangaan . van een coalitie toch eert ' 
betrekkeliJk zakelijk· gebeuren, vormet'' 
co01promissen, in • beginset. • bestemd • 
voor.· ~én. parlementaire peri()(je, DaF 
zakelijke gebeuren tussen Cl:)}\ en ...• 
PvdA riep in 1982 vast op te grote } 
meningsverschillen ,over he~ ~aat~ 
economische beleid. . .·. ..·•.. .. ..· •.. · ··.· · ..•..... · ) 
Na .de vervroegde verkiezingi!lnibleek. 
opnieuw geen ovëreens;temmfn · · 
gelijk met qe PvdA, met 
zoals bekend. Die cqalitie draa 
goed, Mede dank zij hetfeit <Jat 
partners niet alleen goed 
waarover ze .net eens zijn,.· 
waaroverzevan.meoing ve~ 
onderdelenen fu.ndamenteeh 
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INTERVIEW 

CDA-kamerlid Aarts tevreden over begroting Ontwikkelingshulp 

"Blijven streven naar anderhalf procent 
van het nationaal inkomen" 

Wat is er zo bijzonder aan de begroting van 
Ontwikkelingssamenwerking? 
"De beleidsvoornemens van minister 
Schoo voor 1985 zijn er zeer duidelijk in 
terug te vinden. Het is een vertaling, maar 
dan op financieel gebied. De opzet is 
duidelijk veranderd, de begroting geeft dan 
ook een andere indeling te zien. Het gehele 
beleid legt twee accenten: plattelandsont
wikkeling en industriële ontwikkeling. De 
Memorie van Toelichting ligt twee sectoren 
toe. In het multilateraal beleid (dat is hulp in 
het kader van internationale organisaties, 
van V.N.-instellingen, Wereldbank tot EG) 
is niet veel veranderd. 
Bilateraal- van het ene land tot het andere 
land- is voor een andere opzet gekozen. 
Naast een aantal armste ontwikkelingslan
den, waarmee Nederland al een langduri
ge relatie heeft (BanglaDesh, India, Pakis
tan, Indonesië, Kenya, Noord-Vemen, 
Soedan, Egype, Sri-Lanka en Tanzania) 
kiest Nederland voor een tweetal Afrikaan
se regio's." 
Als voorbeeld noemt Aarts de relatie met 
Boerkina Fasso, het voormalige Boven
Volta. Vroeger werd dit land zowel bilate
raal gesteund als via het Sahel
programma. "Welnu, daar komt verande
ring in. In Afrika zijn in beide regio's- Sahel 
en Zuidelijk Afrika- zowel ter plaatse als bij 
de donorlanden goede constructies be
dacht om problemen . regionaal aan te 
pakken en niet voor ieder land afzonderlijk. 
De problemen zijn grensoverschrijdend en 
daar wordt grensoverschrijdend op inge
haakt." Aarts is met die ontwikkeling niet 
ongelukkig. Versnippering van hulppro
gn~mma's wordt vermeden en een duidelij
ke regionale samenwerking met de landen 
van Afrika zal het gevolg zijn. 

Planmatiger 
Gaat het immers slecht in Mozambique 
dan gaat het ook slecht in Zimbabwe, heeft 
de ervaring geleerd. Gevolg zal zijn, dat 
plattelandsontwikkeling via regionaal on
dersteunde diensten van het Ministerie van 
Ontwikkelingssamenwerking tot stand zal 
komen. Voor wat betreft de Sahel-landen 
vloeide daaruit voort dat de donorlanden 
zich hebben georganiseerd in de Club du 
Sahel de ontvangende landen in CILLS 
(Comité permanent lnter-état de Lutte con-

12 

Minister Schoo van Ontwikkelingssa
menwerking heeft door haar nota's de 
afgelopen periode veel stof doen op-

waaien. Betekent dat een geheel nieuw 
beleid? Welke gevolgen heeft dat voor 

het budget van Ontwikkelings
samenwerking? 

En is de CDA-fractie in de Tweede 
Kamer daar gelukkig mee? Mária 

Chorus-Menken sprak hierover met de 
specialist op dit terrein Harry Aarts, 

voorzitter van de Vaste Kamercommis
sie voor Ontwikkelingssamenwerking. 

tre la Sécheresse dans Ie Sahel, perma
nente intergouvernementele commissie 
voor de strijd tegen de droogte in de Sahel, 
red.). Ook fn Zuidelijk Afrika bestaat er een 
regionale organisatie van de regeringen. 
Het is vanzelfsprekend, dat onze 
ambassade-diensten daarop zullen aan
sluiten. 
Er komen dialogen op gang en er wordt 
planmatiger gewerkt dan te voren. Aartsis 
blij met de aanpak: "Versnippering van 
projecten wordt tegengegaan en er wordt 
grondig bestudeerd wat de gevolgen zullen 
zijn van onze hulp en samenwerking." Hij 
denkt hierbij aan de bevolkingsdruk, de 
voedselstrategie, de positie van de vrouw. 

Zijn de plannen nu meer gerijpt? 
"Je kunt het vergelijken met de belangstel
ling voor de computer in onze huiskamers. 
Niet altijd wordt daarbij aan de gevolgen 
voor de gezinnen gedacht. Is het daarom 
niet begrijpelijk dat ontwikkelingslanden 
soms om zaken vroegen, die ze nog niet 
konden verwerken? We zien nu, dat de 
Afrikaanse landen een andere ontwikke
ling doormaken dan de Zuid-Amerikaanse. 
In Afrika moet de gehele ontwikkeling nog 
plaatsvinden. Zowel op cultureel als op 
economisch gebied. Latijns-Amerika heeft 
voornamelijk economische problemen." 

Keuzen 
, , Een ander belangrijk punt is", aldus Aarts, 
"dat we duidelijke keuzen maken. Er wordt 
niet alleen voor bepaalde regio's gekozen, 
maar ook voor beperkte sectoren. Ons land 
kan, gezien onze deskundigheid en erva
ring, bijvoorbeeld in een bepaald gebied de 
waterwerken aanpakken. Bij plattelands
ontwikkeling zal urbanisatie worden tegen
gegaan. De trek naar de steden neemt dan 
zeer geleidelijk af. Overheden hebben zich 
niet zelden geconcentreerd op hun steden, 
daar komt ook verandering in. Je ziet 
steeds meer rondreizende doktoren op het 
platteland in plaats van grote ziekenhuizen 
in de steden. Daarnaast gaat het Neder
landse beleid zich meer richten op de 
allerarmsten." 
Als voorbeeld noemt Aarts India. Dat land 
geeft zelf aan wat er in een bepaalde regio 
moet gebeuren en in welke sector. Wij op 
onze beurt kijken of het binnen ons beleid 
past. Zij hoeven wat ons betreft niet met 
een voorstel tot aanleg van een vliegveld 
aan te komen. Dat komt niet ten goede aan 
de allerarmsten. Een voorstel moet boven
dien praktisch uitvoerbaar zijn. India moet 
zijn keuzen maken, maar wij ook. 
Wij hebben eigen deskundigen, andere 
landen de hunne. Industriële ontwikkeling 
is bijvoorbeeld nauwelijks nog toepasbaar 
voor de landen waar 90% van de bevolking 
in agrarische gebieden werkt. In Afrika is 
voor industrie geen markt en geen kader. 
Door eeuwenlange traditie is landbouw het 
belangrijkste. Daar ligt ook de meeste 
ervaring en deskundigheid. Nederland is 
daar nu ook achter. 
De inzet van de mensen en de produktie is 
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naar verhouding groot. De vruchtbaarheid 
van het land, de watertoevoer, vakkennis 
vormen misschien niet de grootste proble: 
men. Het grote vraagstuk is de bevolkings
druk. We hebben nog geen oplossing 
gevonden voor de hierdoor gegroeide hon
ger. ·L!!tput!ing van de grond, ontbossing, 
het ZIJn s1gnalen dat het evenwicht is 
verstoord. 
De kindersterfte is groot, maar is wel 
teruggelopen. Mensen worden ook ouder. 
De gezondheidsfaciliteiten zijn verbeterd. 
Kind~ren krijge~ wordt vaak nog als ver
sterking van e1gen sociale voorziening 
e~ar.en. Door geldgebrek is de regering 
met 1n staat daarvoor een alternatief te 
bieden. De landen van Afrika durven de 
bevolkingsgroei dan ook eigenlijk niet aan 
te pakken. 
Waarom dan toch een industriebeleid? Zet 
de VVD het beleid onder druk? 
"H~t bedri)fsle~e.n ~ier, kan alleen inspelen 
op 1ndustneact1v1te1ten. Industrie gaat dan 
ook naar een categorie landen, die daar
voor de mogelijkheden hebben. India, 
Egypte, Indonesië zijn op sommige gebie
den zelfs hoogontwikkeld. En toch zijn het 
arme landen. Bekijken we het Develop
ment Report van 1984 dan zien we dat er . 
enorme verschillen in inkomsten en verde
ling van de welvaart zijn. Maatstaf voor de 
landenkeuze is 800 dollar per hoofd van de 
bevolking aan inkomsten per jaar." 

Is Aarts tevreden over de totale begroting? 
"Spr~~en we over onze totale begroting 
dan ZIJn we, wanneer we ons land vergelij
ken met andere donorlanden, niet ontevre
den. Het totaal omvat 4,6 miljard. Dat 
betekent, dankzij onze economische groei 
en de afspraak van 1975 waarin de hoogte 
van de begroting gekoppeld werd aan het 
N~!ionaal Inkomen, een stijging van 250 
milJoen. Maar we zijn er nog niet, want 
zowel het regeerakkoord als het CDA
programma streven naar een hoogte van 
1 ,5% van het Nationaal Inkomen en dat 
halen we nog niet. De stand is nu 1 ,41 %. 
Nederland is verhoudingsgewijs het twee
d~ donorland van de wereld. Procentsge
WIJS en gerekend per inwoner geven we, na 
Noorwegen, het meeste. 

Onze traditie van missie en zending speelt 
daarbij een grote rol, hoewel de liberalen 
en socialisten ook politieke steun in deze 
geven." 

Besteding 
Ov~r.de omvang van het volume bestaat dus 
w~1n1g verschil van mening, wel over de 
~IJZe van besteding. De particuliere mede
fmancieringsorganisaties - de niet com
merciële - krijgen 320 miljoen. Zij werken 
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''Minister moet het 
beschikbare geld 
sneller besteden , , 

in beginsel niet met overheden van de 
~ntwi~kelingslanden, maar met particuliere 
Instellingen. Vrouwenorganisaties vervul
~~.n daa~in overigens een belangrijke rol. Zij 
ZIJn bwten d~ overheidssfeer georgani
seerd. Vooral 1n de landen in Afrika zijn er 
meer vrouwenorganisaties dan vakbon
den. In Latijns-Amerika ligt dat anders. 
v.rouwen die naar boven komen, doen dat 
met z~lden via de vrouwenorganisaties. 
Aarts IS ook ~elukkig met het meerjaren
~ysteem. Projecten werden niet meer per 
jaar .aangepakt, maar over vier jaar ver
spreid. Op langere termijn plannen is voor 
zow~l ~on?r als ontvanger veel gunstiger. 
De mdtcatteve schatting - wat Nederland 
gaat doen - wordt per jaar ingevuld met · 
~en streefdatum van de vierjarige periode 
1n het vooruitzicht. 
~arts is absoluut voorstander van koppe
ling aan het Nationaal inkomen. "Thans 
wordt er op gr~nd van de raming in de 
Macro-Economische Verkenningen een 
vast percentage van 1,5% gepland. Daar
over hoeft niet meer gediscussieerd, noch 
ond~rhandeld te worden. Daar is ook de 
groei van 250 miljoen gulden aan te dan-

ken. Dat valt geheel buiten de bezuinigin
gen!" 

\ 

Het CDA had verschil van mening over het 
stuwmeer? 
"Het stuwmeer is ontstaan in 1975 toen de 
1 ,5%-koppeling ~erd ingevoerd. Veel geld 
kwa':fl dus beschikbaar, maar de projecten 
en u1tg~ven waren er niet op afgesteld. Er 
moest 1mmers voorbereid worden." 
Aarts heeft dikwijls gewaarschuwd voor de 
hoge stijging, nu al 2,6 miljoen gulden. 
"Dat is een doorn in het oog. VVD
Kam.erlid De Korte heeft gedacht, dat is 
moo1 meegenomen. Maar het CDA heeft 
~aar een stokje voorgestoken. Alle begro
tlnge~ ~anaf .1975 k.orten, zou dwaas zijn. 
De m1mster IS ovengens bezig het stuw
meerte analyseren. Wij vinden, dat het wèl 
aan ontwikkelingshulp uitgegeven moet 
worden, maar de minister moet het geld 
sneller besteden, eventueel in andere lan
den andere sectoren." 
Aarts had kritiek op de administratieve 
organisatie van het departement waardoor 
onvoldoende inzicht op het stuwmeer was. 
Automatisering zal nu meer duidelijkheid 
gaan brengen. "Zeker is, dat het stuwmeer 
v~rkleind moet worden. De VVD hoeft zich 
met aangesproken te voelen. Het stuw
meer is ontstqan tijdens de Pronk-periode. 
En de la~tste .tien jaar st~eds groter gewor
den. Het IS wel aan de Zittende minister om 
met een snel afwikkelingsplan te komen." 
Maria Chorus-Menken <11111 
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POLITIEK WEEKBOEK 

De heer Weitenberg, die vandaag 
(zaterdag 13 oktober) zijn 45-ste ver
jaardag viert werd 1 oktober jl. alge
meen directeur van het NCW (Neder
lands Christelijk Werkgeversver
bond). Na zijn studie economie aan 
de Kath.olieke Hogeschool in Tilburg 
trad de heer Weitenberg in augustus 
1965 als wetenschappelijk medewer
ker in dienst van het Centraal Plan
bureau (CPB). 
In november '73 werd hij buitenge
woon hoogleraar in de leer der Open-

functiewaardering en omdat wellicht "gefil
terde" informatie uit de bedrijven zal komen. 
Er gaan nu in de politiek stemmen op voor 
een wettelijke maatregel die werkgevers 
zou moeten dwingen mee te werken. Dat 
zou een hele slechte zaak zijn. Overigens 
wordt een en ander nog gecompliceerd 
door een slecht voorbereid en op een 
ongelukkig moment gestart onderzoek in 
bedrijven van de Loontechnische Dienst 

Politiek weekboek 
De eerste werkweek van de nieuwe algemeen directeur van 
het NederlaJ.,ds Christelijk Werkgeversverbond. 

Maandag 1 oktober 
De eerste dag in mijn nieuwe werkkring. 
Zoals elke maandag wordt begonnen met 
een algemene informatie-bijeenkomst voor 
het voltallige NCW-secretariaat. Er wordt 
teruggeblikt op de bespreking tussen een 
RCO (Raad van de Centrale Onderne
mingsorganisaties) -delegatie en de CDA
fractie over de Miljoenennota en aanver
wante stukken. 

Gesproken is o.m. over de ziektewetpro
blematiek, het accent dat werkgevers op 
jongeren willen leggen bij de werkloos
heidsbestrijding en de knelpunten die de 
overheid op dat punt moet wegnemen, de 
relatie arbeidsmarkt-onderwijs (met name 
waar het gaat om de inhoud van technische 
beroepsopleidingen), de minima en de 
vooruitzichten voor investeringen en eco
nomische groei. 
Verder wordt stil gestaan bij de moeilijkhe
den rond de zgn. pakketvergelijking. Ik voel 
me als voorzitter van die commissie in een 
wat ongemakkelijke dubbelrol. De voor
stellen van de RCO blijken voor de commis
sie pakketvergelijking onaanvaardbaar. Dit 
omdat niet wordt voorzien in een uniforme 
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(L TD). Verder staan we stil bij de vanuit de 
vakbeweging opkomende wens voor voor
keursbehandeling van georganiseerde 
werknemers. Tenslotte worden afspraken 
gemaakt rond activiteiten in de komende 
week. 
Aansluitend vindt een kennismaking plaats 
met het niet-staf-personeel en met de 
secretarissen van de regionale NCW
verenigingen en van NCW Jong Manage
ment. Er worden openhartige vragen ge
steld in een vriendelijke atmosfeer. 
Dan vergadert het NCW-Management 
Team, bestaande uit de algemeen direc
teur met de drie sectordirecteuren. Naast 
organisatorische zaken passeren het ar
beidsvoorwaardenbeleid en de privatise
ring de revue. 
Vervolgens snel naar Leeuwarden voor 
een inleiding voor het Zakencentrum. De 
stemming blijkt wat optimistischer dan 
voorgaande jaren. Er is veel belangstelling 
voor ontwikkelingen in het buitenland met 
het oog op onze export en onze rentevoet. 
Om half één thuis. 

Dinsdag 2 oktober 
Ik heb eerst een oriënterende bespreking 

bare Financiën bij de faculteit der 
rechtsgeleerdheid en economische 
wetenschappen van de Rijksuniver
siteit Groningen. Twee jaar later 
werd de heer Weitenberg onderdi
recteur van het CPB waar hij tot 1 
oktober van dit jaar bleef. De heer 
Weitenberg is gehuwd en heeft twee 
kinderen. 
Voor CD/ACTUEEL schreef hij een 
Politiek Weekboek over zijn eerste 
week als algemeen directeur van het 
NCW. 

over de voorlopige NCW-begroting voor 
1985; ook hier het probleem hoe een 
dreigend tekort op te vangen. 
Verder doe ik enkele stukken af voor de 
commissie Pakketvergelijking. Werkzaam
heden tussen secretaressen worden gere
geld en verder lees ik concept-bijdragen 
voor De Werkgever en voorzie ze van een 
enkele kritische opmerking. 

Dan op naar Apeldoorn, waar de NIVE (Ne
derlands Instituut Voor Efficiency) in 
samenwerking met de Maatschappij voor 
Nijverheid en Handel en het VNO een 
bijeenkomst over de Miljoenennota 1985 
heeft georganiseerd. In de discussie ko
men vooral naar voren de stelselwijziging 
sociale zekerheid, de ziektewet, landbouw
problemen en de problemen van de derde 
wereldlanden. Thuis om half elf. 

Woensdag 3 oktober 
De dag begint met het tekenen van brieven 
en bijpraten met voorzitter Van Eijkelen
burg. Vervolgens in het kader van de RCO 
naar de VVD-fractie voor een gesprek over 
de Miljoenennota. 
Onderwerpen zijn o.m. het ziekengeld, het 
arbeidsvoorwaardenbeleid, herverdeling 
en kwaliteit van arbeid, de mate van 
hardheid van de lastenverlichting, deregu
lering en privatisering. 
Op het NCW lees ik enkele kritische 
notities van NCW-medewerker Hans van 
Daim door over inkomensprikkels en be
lemmeringen in de institutionele sfeer inza
ke de plannen betreffende de jeugdwerk
loosheid. Daarna bespreek ik met Niek 
Vogelaar de beantwoording van vragen die 
de OESO aan werkgevers stelt in het kader 
van het zgn. landenexamen. De werkdag 
eindigt met een overleg over de activiteiten 
van de afdeling Opleidingen. 

Donderdag 4 oktober 
Als eerste staat een bijeenkomst van het 
NCW-presidium op de rol. 
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voor hun enthousiasme en hun betrokken
heid bij het NCW. Ze vormen als het ware 
de zuurdesem in het brood. 

Vrijdag 5 oktober Aansluitend volgt een bijeenkomst met een 
van onze leden-branche-organisaties, dit 
keer de Vereniging van Particuliere Be~eil!
gingsorganisaties. _Onderw~rpen: pnvatl
sering, concurrentievervalsing, do?r de 
overheid technologische ontwikkelingen, 
het vera~derende karakter van de dienst
verlening en de opleidingseisen, 
's Middags vergadert het VÇ>Itallige NCW
bestuur. Uiteraard is de ziektewet weer een 
belangrijk onderwerp, alsm~de de uit
gangspunten voor het arbeidsvoorwaar
denbeleid. Een voorlopig standpunt wordt 
geformuleerd over het vraagstu~ van de 
maximale arbeidsduur in de arbeidswet. 
Dan snel naar het afscheid van CPB
directeur Van den Beid. Hem wordt een 
liber amicorum aangeboden, onder het 
thema "toegepaste economie, grenzen en 
mogelijkheden". Minister Van. Aardenne 
roemt de onafhankelijke opstelling van de 
scheidende directeur en zijn vernieuwende 
bijdragen aan de modellenbouw. Ook rel~
tiveert hij de mogelijkheden van economi
sche prognoses. In zijn dankwoord gaat 
Van den Beid o.rr>. in op de levensduur van 
kabinetten: tijdens zijn 18-jarige periode 
als directeur gemiddeld twee jaar. Hij hoopt 
dat het kabinet van de vice-premier een 
uitbijter zal blijken te zijn. Als premi~r 
Lubbers vervolgens binnenkomt wordt d1e 
wens herhaald. 
De dag wordt beëindigd met een diner van 
het NCW-bestuur met dames. De tafel
speeches staan op niveau en passen goed 
in de ruimte tussen de gangen. 
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Vroeg op, al om vijf uur, en met de trein 
naar Groningen. Daar eerst een b~sp~e
king met een jonge promovendus, d1e z1ch 
gaat bezighouden met het onderwe~p: 
leningfinanciering door de overheid: 
macro- en microconsequenties. Dan geef 
ik college aan fiscalisten over het onder
werp: waarom grijpt de overheid in het 
marktmechanisme in. Daarop volgt een 
college aan doctoraal-studenten algemene 
economie, waarin aandacht wordt ge
schonken aan de hoofdlijnen van het be
grotingsbeleid 1985. Verrassend voor de 
studenten was dat ombuigen niet hetzelfde 
is als verlagen van overheidsuitgaven. Dit 
met een grafiekje geïllustreerd. Ook be
klemtoond dat het ombuigingsprogramma 

, na 1985 veel moeilijker zal liggen, omdat 
alle dorre hout dan inmiddels zal zijn 
weggekapt en gesnoeid. 

In de trein een paar hoofdstukken gelezen 
van een concept-rapport van het Instituut 
voor Onderzoek van Overheidsuitgaven 
over de financiële gevolgen van de gelijk
stelling in het onderwijs (Pacificatie 1917). 

Zaterdag 6 oktober 
Op deze dag vindt het najaarscongr~s 
plaats van het NCW-Jong Management_!" 
het Provinciehuis in Den Bosch. Daar miJn 
eerste publieke optreden als NCW
directeur, want ik mocht het congres ope
nen. Ik heb Jong Management geprezen 

Een goede inleiding van drs. Beens (Van 
Gelder Papier), die de problemen schetst 
bij overneming van delen uit een failliete 
boedel. 
Rauwenhof (Philips) schetst de filosofie 
van een grote onderneming over verzelf
standiging (samenwerkin~sovereenko.~
sten met leveranciers, afsplitsen van actiVI
teiten die zelfstandig beter kunnen ont
plooien, ter beschikking ~tellen v~n r.~
searchprojecten die binnen Philips met ZIJn 
afgerond). 
Dan een goede, en geanimeerde discussie 
onder leiding van Prof. Boorsma, met als 
thema's: starters, verzelfstandiging, priva
tisering en de rol van externe financiers, 
m.n. banken. 
's Avonds is er een spontaan èn stijlvol 
Breugheliaans feest in Woudrichem, dat tot 
in de kleine uurtjes voortduurt. 

Zondag 7 oktober 
De volgende morgen vindt een k~rkdienst 
plaats in de St. Jan, waar ee~ ,w~stekend 
koor blijkt te zingen. De act1v1te1ten van 
Jong Management worden afgesloten met 
koffie en Bossche bollen, en een rondwan
deling door de binnenstad. 
Terug naar Noordwijk met lne, mijn vr?uw, 
en de beide kinderen. In de auto hoor 1k de 
verzuchting dat de vijf-daagse werkweek 
blijkbaar nog is doorgedrongen tot de 
werkgeversorganisaties. ~ 
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FRACTIE 

Hans ,,Hermandad" Gualthérie van Weezel: 

Slechte naam Amsterdam snel zuiveren 
"Die pet past ons allemaal", luidt een 
wervende advertentietekst van de poli
tie. CDA-Tweede Kamerlid mr. Hans 
Gualthérie van Weezei liep enkele da
gen mee met de Amsterdamse politie. 
De pet past de Amsterdamse diender 
nog steeds, maar gaat zolangzamer
hand lelijk knellen en moet steeds meer 
plaats maken voor de helm van het 
ME-tenue. TegenoverCD/ACTEEL doet 
Van Weezei verslag over vier woelige 
dagen in een woelige hoofdstad. 

Vier dagen lang was Hans van Weezei 
ingedeeld bij de Amsterdamse politie. Dat 
betekende de straat op, invallen meema
ken in de Satanskerk en bij een Chinees 
gokhuis, enigszins vermomd patrouilleren 
in de Warmoesstraat en op de Zeedijk en 
dan verwensingen aanhoren die in een 
bla.d als CD/ ACTUEEL niet kunnen worden 
afgedrukt. "Een volstrekt onhoudbare si
tuatie. Willen we voorkomen dat het in de 
hoofdstad volstrekt uit de hand loopt, dan 
zal er moeten worden ingegrepen. De 
problemen in Amsterdam zijn al lang niet 
meer van lokale aard. Het gaat om een 
nationaal probleem. Dat moet dan ook 
nationaal worden opgelost." 
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De CDA· Tweede Kamerleden Ma
temanen Van der Burg hebbèn de 
minister van Binnenlandse Zaken 
schriftelijke vragen gesteld over 
de zogenaamde junkboten die in 
opdracht van het wijkcentrum 
d'Oude Stadt zijn besteld. Ze wil
Jen weten of het juist is dat de 
gemeente de aanschaf van deze 
boten met 1 180.000,-subsidieert 
en of dit beleid van de gemeente 
wel in overeenstemming is met de 
Internationale wetgeving en de 
internationale afspraken inzake 
drugsbestrijding, alsmede met 
het landelijk drugsbeleid. 

"Het initiatief voor mijn bezoek aan de 
politie is van het korps zelf uitgegaan. We 
zijn er als fractie indertijd op werkbezoek 
gegaan en toen kreeg ik te horen dat zo'n · 
halve dag eigenlijk zo kort was. Als ik de 
problemen echt wilde zien, moest ik een 
paar dagen meelopen. Nou, dat heb ik 
gedaan en ik begon met het vermoeden dat 
de zaak niet deugen zou. Nu, na afloop zeg 
ik: het is nog veel erger dan ik dacht. De 
politie moet, zoals dat tegenwoordig zo 
mooi heet, dweilen met de kraan open." 

Wat cijfers: in 1983 telde de hoofdstad 60 
heroïnedoden. Officieuze cijfers komen 
veel hoger uit, misschien wel rond de 200. 
Van hen is driekwart van Westduitse natio
naliteit. "Daar heb je de kern van het 
probleem. Amsterdam heeft kennelijk zo'n 
aanzuigende werking, dat men massaal 
hierheen komt, wetend dat er in de hoofd
stad van dit land kennelijk meer kan en 
mag dan elders. De pakkans ligt op zeven 
procent van alle criminele handelingen. In 
de Warmoesstraat moet men 80 procent 
van alle arrestanten na enkele uren al weer 
vrij laten. Er zijn te weinig cellen, het 
Openbaar Ministerie is grondig onderbezet · 
en er zijn arrestanten die al 50 tot 60 keer 
het bureau van binnen hebben gezien 
zonder dat ze ooit werden vervolgd." 
"Het gevolg is," zegt Hans van Weezel, 
"dat het gezag voor de normale diender 
natuurlijk volstrekt ondergraven is. Stel je 
brengt een vent binnen die een auto heeft 
gekraakt en die zie je enkele uren later al 
weer vrij rond lopen. Dat is toch geen 
werken meer? Je zou kunnen zeggen dat 
rond de Zeedijk de criminaliteit regeert. 
Maar er is nog een ander stukje Amster
dam waar de overheid ook niets meer heeft 
in te brengen. Dat is de Staatsliedenbuurt, 
waar het terrorisme regeert. Daar zijn de 
krakers de baas, samen met lieden uit alle 
windstreken van een zeer verdacht allooi. 
De politie beschouwt deze buurt als opge
geven gebied. Dat wil zeggen dat ze daar 
niet meer patrouilleert. Dat is veel te link 
geworden. Alleen als het echt niet anders 
kan wil men er wel een kijkje nemen. Maar 
dan niet met twee agenten, maar met een 
hele ploeg. Dat is toch onvoorstelbaar, in 
deze rechtsstaat? Toch is het stadsbestuur 
momenteel niet in staat er ook maar iets 
aan te doen." 

Maatregelen 
De remedie tegen de Amsterdamse kwaal 
is al vaker aangegeven: meer politieperso
neel, betere arbeidsvoorwaarden, meer 
cellen en een beter bezet Openbaar Minis
terie, om maar een paar dingenie noemen. 
"Nou, dat weet eigenlijk iedereen. Net 
zoals iedereen weet dat de situatie on
houdbaar is. Maar wil je de kwaal bestrij
den, dan zit daar wel een prijskaartje aan. 
Dan zul je daar geld voor over moeten 
hebben, net zoals we geld over hebben 
voor vrede en veiligheid, sociale zekerheid 

(vervolg op pagina 17) 
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en noem maar op. Hier is de rechtsstaat in 
het geding en dan denk ik dat het geld er 
toch zal moeten komen," stelt het CDA
kamerlid. 

In zijn gesprekken met Amsterdamse dien
ders ving Hans van Weezei vooral op dat 
de werkomstandigheden bijzonder slecht 
zijn. Overuren worden maar schaars uitbe
taald, moeten in vrije tijd worden opgeno
men, met als gevolg gigantische hoeveel
heden nog op te nemen vrije uren. De 
Amsterdamse narcoticabrigade is een zeer 
gekwalificeerd onderdeel van het korps. 
De vijfendertig man staan tegenover een 
steeds agressiever wordende handel. Ze 
zijn zo overbelast dat ze niet eens meer 
toekomen aan de behandeling van binnen
gekomen tips. 
Van Weezei vervolgt: "Nu kan burgemees
ter Van Thijn wel de hele wereld afreizen en 
propaganda maken voor de hoofdstad en 
proberen de Olympische Spelen hierheen 
te halen, deze pogingen leiden tot niets als 
niet eerst de slechte naam van Amsterdam 
wordt gezuiverd. Want denk er wel om: alle 
rellen, alle incidenten, alle toeristen die 
worden bekogeld, het is allemaal voorpagi
nanieuws in de buitenlandse kranten. En 
dat lokt weer lieden aan die denken dat 
daar alles is toegestaan." 
Conclusie van Van Weezei is dan ook dan 
Amsterdam een aparte status zal moeten 
krijgen, ook financieel, wil aan de huidige 
situatie een einde worden gemaakt. "Ik zie 
niet hoe het anders zou kunnen. Je kunt 
natuurlijk kritiek hebben op Amsterdam, 
maar vergeet niet dat met name in de 
heroïne- en cocaïnewereld veel buitenlan
ders actief zijn. Het gaat allang niet meer 
om een lokaal probleem. Daarom zul je de 
zaak internationaal moeten aanpakken. 
Om te beginnen met overleg tussen de 
Bondsrepubliek en ons land, nu steeds 
weer blijkt dat het om Duitse verslaafden 
gaat. Ik heb met schrik gelezen dat de 
grensbewaRing aan de oostgrens eenvou
diger moet worden. Dan zeg ik: laten we 
dat vooral niet doen. Nu houd je nog enige 
greep op de zaak, dan zet je de deur 
wagenwijd open." 
Alles heeft zijn prijs(k3artje), ook de Am
sterdamse problemen. "Nogmaals, het is 
maar waar je je prioriteiten legt. Wat ik in 
die vier dagen bij de Amsterdamse politie 
heb gezien, maakt mijn keus er wel wat 
gemakkelijker op. Er zal in Amsterdam snel 
iets moeten gebeuren, wil de zaak er niet 
volstrekt en blijvend onbeheersbaar wor
den." • 

Ton Huijssoon. 
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PARTIJNIEUWS 

PARTIJ 
_NIEUWS 
Secretarissen 
Kamerkringen 
in CDA-Huis 
Vorige week waren de secretarissen van 
de achttien Kamerkringen op bezoek bij het 
partijbureau van het CDA aan de Dr. 
Kuyperstraat in Den Haag. 
De secretarissen werden 's morgens ver
welkomd door penningmeester Veenhof. 
De heer Veenhof noemde het in zijn 
inleiding van belang dat de politiek niet 
alleen beperkt blijft t,ot een elitair clubje in 
Den Haag. De leden aan de basis zouden 

z.i. meer bij de politieke discussies moeten 
worden betrokken. Om dat mogelijk te 
maken is er f 30.000,- meer uitgetrokken 
voor kader- en vormingswerk. 
Na de verwelkoming kregen de secretaris
sen een rondleiding op het partijbureau. 
's Middags vergaderden zij met de staf van 
het CDA-bureau. 
Op de agenda stond o.a. de positie van 
CDJA en Vrouwenberaad binnen de Ka
merkringen. 
Deze bijeenkomst werd afgesloten met 
een politieke rondblik van het Tweede 
Kamerlid Piet van der Sanden, die de 
verhinderde fractieleider De Vries verving. 
Van der Sanden is de mediaspecialist van 
de CDA-fractie. Het kamerlid pleitte heftig 
voor het in stand houden van ons omroep
bestel en de komst van een derde net. De 
secretarissen vroegen het kamerlid in de 
vragenronde om aandacht ,voor de datum 
van de gemeenteraadsverkiezingen en de 
viering van de Se mei. 
De dag werd afgesloten met een gezellige 
borrel. "iill 

Gecombineerde vergadering van Kamerkring-secretarissen en stafmedewerkers van het CDA-Huis. 

Europarlementariër houdt "zitdagen" 
Pam Cornelissen, lid van het Europe
se parlement voor de EVP, gaat 
zogenaamde "zitdagen" houden 
voor organisaties, instellingen, be
drijven en particulieren. Op deze 
"zitdagen" gaat de Europarlementa
riër in op vragen en klachten over de 
activiteiten van het Europees Parle-

ment. Men kan hierover iedere eerste 
en derde vrijdagmiddag van de 
maand op het CDA-bureau, Walpoort 
12 in Den Bosch terecht. 
Belangstellenden wordt verzocht 
telefonisch contact op te nemen via 
de nummers 073-132071 of 
09.3222342111 toestel 2449. "iill 
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BOEKEN 

Van den Brink op zoek naar de heilstaat: 

CDA moet christelijke waarden benadrukken 
Het verlichtingsdenken zou ons vrijheid, 
gelijkheid en broederschap brengen. He
laas, vooral eenzaamheid en leegte is ons 
deel geworden. De moderne samenleving 
zoekt zichzelf. Zo zijn een paar bladzijden 
samen te vatten uit , ,Zoeken naar een 
heilstaat" van dr. J.R.M. van den Brink. De 
minister van Economische Zaken uit de 
jaren vijftig heeft voor het CDA een duidelij
ke boodschap: "Of het CDA zal in de 
toekomst weer een duidelijke eigen identi
teit vertonen, de christelijke waarden op 
het gebied van het menselijke samenleven 
en de menselijke betrekkingen in het alge
meen weer meer benadrukken en duidelijk 
maatschappij-omspannend zijn, zodat 
warmte en geborgenheid worden uitge
straald in een wereld die niet alleen rechten 
maar ook mueilijk te vervullen plichten 
kent, kortom, het zal een "echt" christelijke 
"volkspartij" zijn, of het zal niet zijn." 
Veel duidelijke grafieken, foto's, illustra
ties, bijlagen en een uitvoerig alfabetisch 
register maken het boek tot een waardevol 
bezit. Samen met een aantal jonge econo
men ging Van den Brink op zoek naar de 
heilstaat. Hij volgde de sporen die anderen 
reeds trokken. Grote nadruk legt hij op het 
bestaan van de golfbeweging van econo
mische opgang en neergang. De maat
schappij zit nu in het diepe dal van de 
vierde golf. De neergang sinds 1971 kent 
een aantal bijzonderheden: emancipatie, 
democratisering, arbeid en inflatie. De 
uitwerking hiervan is een hoofdthema van 
het boek. 

De heilstaat 
Van den Brink stelt zich de vraag: wie 
maakt de economie? Hij gaat daarbij te 
rade bij de klassieke economen. De wegen 
die volgens Keynes en de Sovjet
economen naar de heilstaat leiden, wijst de 
christen-democraat Van den Brink af: , , Wie 
aan beide zijden van het IJzeren Gordijn 
om zich heen kijkt, durft het woord "heil
staat" alleen nog maar met een glimlach 
om de lippen in de mond te nemen." 
De schrijver heeft meer vertrouwen in wat · 
hij noemt de "open gemeenschap", waarin 
de vrijheid van meningsuiting en de daar
mee verbonden vrijheid van maatschappij
kritiek onschatbare verworvenheden zijn. 
Christenen hebben hierin een belangrijke 
rol te spelen. "De christelijke levensvisie is 
altijd en onder alle omstandigheden . in 
staat mensen samen te brengen bij het 
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oplossen van hun (eigentijdse) problemen. 
In de tijdloosheid van de christeljke heiis
boodschap ligt de boeiende, nimmer vol
brachte opdracht van de christelijke poli
tiek: die Boodschap te vertalen naar de 
eigen tijd." 

Christelijke politiek 
"Christelijk geïnspireerde politiek staat 
haaks op de visie die klassenstrijd ziet als 
de bewegende kracht van de menselijke 
samenleving. Christelijke politiek daaren
tegen kan altijd worden herleid tot een, alle 
maatschappelijke geledingen omvattende, 
solidariteit." Volgens de oud-minister moet 
iets van het oorspronkelijke christendom 
doorklinken in het CDA, want anders kan 
het CDA de jonge generatie niet meer aan 
zich binden. Omgekeerd zal het CDA 
daartoe slechts in staat zijn, wanneer veel 
jonge mensen christenen wi.llen zijn en 
blijven. "Niet als politieke geestdrijvers met 
een christelijke achtergrond, die de kerke
lijke organisatie gebruiken voor hun gepas
sioneerde politieke voorkeuren, maar als 
mensen die willen leven vanuit de volheid, 
de diepte en de maatschappij
omspannende milde warmte van de 
christelijke levensvisie. Door het ontbreken 
van de werfkracht van de eenzijdigheid, en 
de toenemende entkerkelijkheid en ontzui
ling onder jongeren, ligt hier de zwaarste 
opgave voor de christelijke politiek in de 
komende tijd, een opgave die zij niet alleen 
kan volbrengen." 

Dit zijn enkele belangrijke punten uit het 
633 pagina's tellende boek. Naast waarde
ring is kritiek ook mogelijk. Deze kritiek is 
toe te spitsen op twee punten. 
Daar is allereerst het aantreden van het 
kabinet-Den Uyl. Vooral hierna vindt in ons 
land een sterke concentratie plaats van 
economische macht in de handen van de 
overheid. Onder andere hierdoor wordt op 
z'n minst de suggestie gewekt dat de grote 
oorzaak van de economische problemen 
van nu toch vooral te vinden is bij het 
kabinet Den Uyl. Nu heeft deze regering 
ons de heilstaat niet gebracht en zal die 
ook niet brengen. Maat het omgekeerde is 
evenmin waar. De socialisten zouden wil
len dat zij de laatste vijftig jaar een stempel 
op de Nederlandse samenleving hadden 
kunnen drukken! Natuurlijk zijn er socialis
tische wensen en natuurlijk hebben socia
listen niet geringe invloed gehad. Maar juist 
het bestaan van de golfbeweging in de 
economische ontwikkeling maakt de mar
ges ook voor socialisten erg smal. 

Leiderschap 
Een tweede, fundamenteler punt van kri
tiek is het geboden perspectief. Men kan 
gemakkelijker aanwijzen waar het fout ging 
dan aangeven hoe het beter kan gaan. 
Volgens Van den Brink gaat het vooral om 
vooruitziend en realistisch leiderschap, 
"dat zich van zijn mogelijkheden en gren
zen bewust is, erkenning van de levens
wetten van de onderneming, herstel van 
marktconform gedrag. En vooral: herstel 
van onze nationale consensus door een 
realistische, professionele en effectieve 
aanpak van de niet-economische proble
men van het menselijk samenleven, pro
blemen die wij - en vooral onze leiders- in 
de jaren zestig en zeventig zo jammerlijk uit 
de weg zijn gegaan." Dit is te mager. De 
bijbelse boodschap biedt meer perspectief 
dan de roep om een sterke leider en het 
verlangen naar het vrije spel van vraag en 
aanbod, waarbij de zwakken verliezen en 
de sterken winnen. 
Met zijn boek beoogt Van den Brink een 
maatschappelijke discussie op gang te 
brengen. Ondanks de kritiekpunten is hij in 
deze opzet zeker geslaagd. <111 

Aalt v.d. Glind 

Dr. J.R.M. van den Brink, "Zoeken naar een heilstaat"', 
opbouw, neergang en perspectief van de Nederlandse 
welvaartsstaat, Elsevier, 1983. 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~------~--------------

Ministerssalarissen ( 1) 
De ministerssalarissen gaan netto in 1985 
ongeveer t 3000,- omhoog en de koop
kracht van velen in het bijzonder de minima 
erop achteruit. Wanneer je dat leest, wrijf je 
als CDA'er je ogen toch even uit. 
Van CDA-bewindslieden kan verwacht 
worden, dat zij vooral voor de zwakken in 
de samenleving pal staan. 
De minister-president mag er dan volgens 
de Volkskrant kots van krijgen, wanneer hij 
over zo'n pijnlijk onderwerp als zijn eigen 
salarisverhoging in een tijd van kortingen 
achtervolgd wordt, maar de herhaalde 
kritiek is logisch. Bij het tot stand komen 
van deze salarisverhoging is beslist geen 
kwaadwilligheid in het spel, dat is wel 
duidelijk geworden. Maar men heeft ook 
hierbij niettijdig overzien, dat beslissingen 
uit het verleden nog wel eens automatisch 
kunnen leiden tot iets, wat je niet bedoeld 
hebt. 
Juist wanneer je echter aan anderen offers 
vraagt, moet je des te kritischer je eigen 
salarishandel en -wandel in de gaten hou
den. Het kabinet moet bij impopulaire 
maatregelen zelf het voortouw nemen. 
Deze kwestie schaadt de politiek en berok
kent ook het CDA schade. Ik hoop, dat 
onze CDA-bewindslieden gesteund door 
de CDA-Tweede Kamerfractie uit de geuite 
kritiek een juiste conclusie trekken. Dat is 
goed voor de samenleving en het versterkt 
het vertrouwen in een CDA, dat toekomst
visie moet houden. 

A. H. v.d. Weide, Weesp 

Ministerssalarissen (2) 
Komend uit de CHU heb ik tot nu toe, zij het 
niet altijd even enthousiast, CDA gestemd. 
Wat nu echter bekend is geworden over de 
ministerssalarissen is voor mij een abso
luut breekpunt. 
Naar mijn mening is de verhoging van de 
ministerssalarissen zo absurd tegenover 
de minstbedeelden in ons land, zo'n enor
me psychologische blunder, (niet de eerste 
trouwens) zo'n kille cynische zet, zo ... 
nee, er zijn geen woorden voor, en het zal 
zowel het aanzien van het kabinet als van 
het CDA een gevoelige knauw geven. 
Laat men geen praatjes ophangen van, ja 
dat komt nu eenmaal zo uit met de huidige 
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regelingen, dat is een dooddoener. In 
België maakten de ministers een gebaar 
dat het volk aanspreekt. Ik verwacht bij de 
komende verkiezingen een enorm stem
menverlies voor het CDA. En laat men dan 
niet vragen hoe dat komt. 

G. Gelderbloem-Van Tol, Boskoop 

Onrechtvaardig 
De heer De Vries meent dat de oppositie 
overdreven veellawaai maakt over de pas
sage met betrekking tot de minima in de 
Troonrede. Ik denk dat de oppositie tamelijk 
mild is gewel:lst in haar oordeel. De minister
president heeft de gewraakte passage im
mers dusdanigopgesteld dat er bij de echte 
minima verwachtingen zijn gewekt. Dit nu 
kan geen enkele politieke partij zich veroor
loven en zeker niet een christelijke die zegt 
zich op de bijbel te baseren. Zeker Lubbers 
had moeten kunnen inschatten welke ver
wachtingen er, door de betreffende passage 
in de Troonrede, bij de echte minima gewekt 
zijn. Zijn bijkans barokke manier van uit
vluchten bedenken verandert hier niets aan. 
Een goede achterban dient te kunnen 
steunen op de betrouwbaarheid van hen 
die menen, in welke functie dan ook, 
binnen de partij leiding te moeten en 
kunnen geven. 
Ten tweede de resolutie betreffende homo
filie zoals die behandeld gaat worden op de 
partijraad van 15 december. Hierin staat te 
lezen dat besturen van protestants
christelijke scholen het recht hebben kan
didaten die reflecteren naar een onderwij
zerspost af te wijzen op grond van hun 
homosexuele geaardheid. Homofielen mo
gen wel mits zij kunnen aantonen dat zij 
keurig en kuis alleen slapen. 
Men moet het mij maar vergeven maar in 
mijn overgrote naïviteit meende ik dat de 
"heksenjacht" thuishoorde in de duistere 
middeleeuwen. Trouwens sedert wanneer 
wordt een sollicitant, bij welke onderwijsin
stelling dan ook, beoordeeld op zijn/haar 
sexuele merites? Wat moet ik mij voorstel
len bij de eis dat de homofiele kandidaat 
geen blijk geeft van sexuele handelingen? 
Wie komt bij hem/haar tussen de lakens 
kijken? 
Het belangrijkste is echter dat de door mij 
gewraakte passage lijnrecht ingaat tegen 
artikel 1 van de gewijzigde grondwet, daar 
staat immers te lezen: "Allen die zich in 

Nederland bevinden worden in gelijke ge
vallen gelijk behandeld. Discriminatie we
gens godsdienst, levensovertuiging, poli
tieke gezindheid, ras, geslacht of op welke 
grond ook' is niet toegestaan". Vanzelf
sprekend heeft de kandidaat zich te confor
meren aan de normen die gelden binnen 
het bedrijf waar hij/zij solliciteert; het ge
tuigt echter van grove onrechtvaardigheide 
homofiele medemens zo over de hekel te 
halen. 
Waar ons aller CDA mij ter harte gaat 
meende ik het recht, zo niet de plicht te 
hebben u op datgene te wijzen wat mij 
ernstige zorgen baart, immers: het is mijn 
christenplicht op te komen voor hen die 
onrechtvaardig behandeld worden. 

G. M. J. Streumer-Baaij, Amsterdam 

Wet en orde 
In CD/ACTUEEL van 22 september jl. 
stond bij de commentaren een artikel over 
"Vandalisme". Daarin werd scherper op
treden tegen criminaliteit en vandalisme 
wel toegejuicht, maar, schrijft de redactie, 
dit heeft niets van doen met het beruchte 
"law and order". Waarom is "wet en orde" 
berucht? Omdat van bepaalde zijde er via 
pers, radio en t.v. al jaren op gehamerd is 
dat "wet en orde" verwerpelijk is. Als je een 
leugen maar vaak genoeg herhaalt, gaan 
de mensen het wel geloven. De redactie 
van CD/ACTUEEL is dus ook al bekeerd; 
"wet en orde" handhaven is kennelijk fout. 
Ik zal wel ouderwets zijn maar ik meen dat 
de politie er is om de wet en orde te 
handhaven. Gaat men tolerant optreden 
tegen wetsovertreders en ordeverstoor
ders, dan komt men terecht in een toestand 
waarin ons land nu terecht gekomen is. In 
ons land moeten politie en ME gehelmd, 
met schilden en stokken achter watervlug
ge ordeverstoorders en plunderaars aan
rennen. En als ze dan al eens één een pak 
rammel geven, dan is het journaal of een 
van de actualiteitenrubrieken er wel bij om 
de wreedheid van ME aan de kijkers te 
tonen! 
De oorzaak van het slappe optreden ligt 
m.i. bij regering, parlement en justitie. 
Zachte heelmeesters maken stinkende 
wonden. 

S. Hartmans, Dronten 
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Honderste 
geboorte
dag 
Tilanus 

Vorige week vrijdag was het honderd jaar geleden dat de 
vooraanstaande CHU-voorman H.W. Tilanus in Deventer werd 
geboren. Tilanus speelde een belangrijke rol in de CHU. Hij kwam 
op 37-jarige leeftijd in de Tweede Kamer. Tot 1939 was hij 
fractiesecretaris. In 1939 nam Tilanus het fractievoorzitterschap 
van De Geer over. Hij bleef fractievoorzitter tot 1963. Tevens was 
Tiluanus van 1939 tot 1958 voorzitter van de CHU. 
Naast het kamerlidmaatschap en voorzitterschap was Tilanus ook 
commissaris van de Nederlander. De christelijke-historische 
voorman overleed in 1966. <1111 

schilderwerken 

VAN WENDEL 
DE JOUDE 
BRAKEL 

Burg. Posweg 9- 5306 GA Brakel- Tel. 04187-1597. 

Onderhouds-en schilderwerken 
Wandafwerking 

Renovatie 
Glas en isolerende beglazing 

Gespecialiseerd in utiliteitsbouw. 

CDA protesteert 
Het CDA protesteert met grote klem tegen de voorgeno
men arrestatie door de Chileense regering van leiders 
van vakbonden en democratische politieke partijen, 
onder wie Gabriel Valdez, de leider van de christen- . 
democraten. Het is een nieuw bewijs van schending 
van fundamentele mensenrechten door het dictatoriale 
regiem-Pinochet, dat zich steeds verder verwijdert van 
het Chileense volk. 

Het CDA heeft zijn protest per telegram aan de Chileen
se regering doen toekomen. 

fnliteniersstraat23 
Telefoon 078·100133 

Postbus 123 
3330 AC Zwijndrecht 

5,.RDI 
ZWidRDREIIH., 

BOUW-EN 
AANNEMINGSMAATSCHAPPIJ B.V. 



Redactiecommissie CDJA 
Ko Scheele, voorzitter 
Jo Spätgens 
Bemard Amold 
Robert in den Bosch 
Hans van Dijk 
Wilfred Kik 
René Nijhof 
Bert Wasterink (adv.) 
Covert Veldhuijzen; red.-secretaris 

redactieadres: Dr. Kuyperstraat 5, 
2514 BA Den Haag, tel. (070-924461). 

ALGEMENE BESCHOUWING DOOR DE CDA
FRACTIELEIDER DR. B. DE VRIES 

Meneer de Voorzitter, 

Allereerst hecht ik eraan om mijn erkentelijk
heid uit te spreken over de duidelijkheid die het 
kabinet heeft geboden over zijn eigen salaris
sen en de langdurig echte minima. 
Begrijp ik de laatste interpretaties goed, dan 
gaan de ministers er in 'koopkracht op vooruit en 
de langdurig echte minima erop achteruit. Ik heb 
voor deze maatregel groot respect. Immers, dit is 
politiek veel moeilijker dan het omgekeerde. 
Als ik het psychologisch inzicht van de heer 
Nijpels ken, zal hij het met mij eens zijn. 
Meneer de Voorzitter, ik besef dat ik op veel 
punten nog niet ben ingegaan. Het voor het 
kabinet belangrijkste punt meen ik echter voor
rang te moeten geven. 
Bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, bla, 
bla, bla. 
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STUDIE CONFERENTIE 
OVER POLITIEK PAMFLET 
Zaterdag 6 oktober vond te Utrecht de studie
conferentie over het Politiek Pamflet van het 
CDJA plaats, waarvan de defmiüeve tekst op 
24 november en 8 december door de CDJA
Raad zal worden vastgesteld. 

Op de concept-tekst, zoals afgedrukt in de 
bijlage van CD/ACTUEEL van 14 april jl., zijn 
maar liefst ruim vijfhonderd (!) amendementen 
ingediend door de diverse Raadsfracties, zodat 
nog weinig te zeggen valt over hoe de definitieve 
tekst eruit zal gaan zien. Op bovengenoemde 
bijeenkomst gaf drs. A. Oostlander van het 
Wetenschappelijk Instituut van het CDA· zijn 
reactie op het Politiek Pamflet. 
Over de hoofdbegrippen uit het pamflet, waar
onder verantwoordelijkheid, gerechtigheid en 
vrede, merkte de heer Oostlander op dat deze 
sleutelbegrippen (vrede uitgezonderd) een vrij 
persoonlijke invulling hebben gekregen. Naast 
het leggen van nadruk op de sociale persoon, 
dient de christen democratie evenwel ook aan
dacht te hebben voor de groep, ofte wel de 
maatschappelijke verbanden. Dit opkomen voor 
de niet-politieke verbanden is typisch christen
democratisch en onderscheidt ons van het libe
ralisme. In het Politiek Pamflet is dit naar zijn 
mening onvoldoende uit de verf gekomen al zijn 
de passages over de rol van de sociale partners 
en de ontvoogding van de openbare school het 
bewijs dat dit nu ook weer niet geheel uit het oog 
verloren is. 
Over het afstoten van taken door de overheid 
merkte de inleider op dat een van de belangrijk
ste voorwaarden daarbij is dat de samenleving 
hierop inspeelt en bereid is deze taken ter hand 
te nemen. Overigens was de heer Oostlander 
van mening dat het CDJA de taken van de 
overheid te zeer beperkt tot het handhaven van 
de orde en de verdeling van schaarse goederen 
en middelen. 
Het CDJA kiest in het Politiek Pamflet voor een 
sociaal-georiënteerde InaJkteconomie waarbij 
de overheid een relatie dient te leggen tussen 
economie, ruimte voor persoonlijke karakters en 
milieu. 
Drs. Oostlander miste hier de aandacht voor de 
belangen van de ontwikkelingslanden en wees 
in dit verband op de activiteiten van transnatio
nale ondernemingen. 

SOCIALE ZEKERHEID 
"Het toekomstige stelsel van sociale zekerheid is 
in de visie van het CDJA één van de tekenen van 
onderlinge solidariteit tussen mensen", tot zover 
het Politiek Pamflet in hoofdstuk 2. De heer 
Oostlander merkte evenwel op dat de verre
gaande individualisering die het CDJA voorstaat 
op gespannen voet kan komen te staan met dit 
uitgangspunt. Naar zijn mening dienen ook de 
levensomstandigheden van de uitkeringsge
rechtigde in ogenschouw genomen te worden. 
In zijn ogen dienen gerechtigheid en draag
kracht zwaarder te wegen dan individuele rech
ten. Het CDJA spreekt in (concept-)artikel 2.8 

Drs. A. OostJander gafzijn reactie op het pamflet. 

evenwel van: "Kinderen, studenten, moeders of 
vaders met ouderschapsverlof, mensen op edu
catief verlof ontvangen eveneens een sociaal 
bestaansminimum, dit is 70% van het wettelijk 
minimumloon vanaf 18 jaar. V oor jongeren onder 
die 18 jaar kan dit sociaal bestaansminimum 
Jager zijn vanwege de lagere kosten van levens
onderhoud". Dit komt neer op een basisuitkering 
voor iedereen, ongeacht zijn of haar levensom
standigheden. Hoe dit gefinancierd zal moeten 
worden geeft het Politiek Pamflet (helaas) niet 
aan ... 

DEFENSIEPOLITIEK 
Zoals te doen gebruikelijk was de defensiepoli
tiek een heikel onderwerp binnen het CDG)A en 
hierover kon 's middags in één van de werkgroe
pen dan ook naar hartelust worden gediscus
sieerd. Ten aanzien van dit onderwerp bracht de 
heer Oostlander naar voren dat het beleid 
gericht dient te zijn op het voorkomen van welke 
vorm van gewapend conflict dan ook. Een 
zogenoemde "no-first-use" verklaring, daar 
waar het de inzet van nucleaire wapensystemen 
betreft, staat daarmee op gespannen voet. Im
mers de nucleaire afschrikking is er niet alleen 
om de potentiële tegenstander er van te weer
houden zijn nucleaire wapensystemen in de 
zetten, maar ook om een aanval met conventio
nele middelen te beginnen. "Flexible respon
se" wil zeggen dat wanneer een tegenstander een 
conventionele aanval begint er eerst een conven-

(vervolg op pagina 22) 
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KERNENBEGELEIDING HOOGSTE PRIORITEIT 
ledereen die maar een beetje weet hoe het in 
onze club toegaat, weet ook hoe belangrijk 
goed draaiende kemen zijn. Een goed draaien
de kem is een garantie voor het succes van 
het hele CDJA. Nieuwe leden worden meestal 
in kemen geworven. Zij worden eerst plaatse
lijk actief. In je eigen omgeving kom je immers 
het snelst in aanraking met politiek. 

Het is daarom niet zo vreemd dat het landelijk 
CDJA steeds meer aandacht gaat schenken aan 
het welzijn van de kern. In alle bezuinigingsope
raties die bij ons worden uitgevoerd, wordt 
bijvoorbeeld de subsidie voor kernen (afdracht) 
niet aangetast. Steeds meer verlenen landelijke 
bestuursleden, fractiebegeleidingsgroepen en 
secretariaat service aan plaatselijke of regionale 
kernen. En zo hoort het ook! 

VOLKSGEZONDBEID 
Helaas draaien niet al onze 125 kernen optimaal. 
Hier en daar worden kernen opgeheven of 
vervallen ze in een "slaaptoestand". Ook schrik
ken enthousiaste jongeren nog te vaak terug 
voor de rompslomp, die bij de oprichting van 
een kern om de hoek komt kijken. Kortom: 
kernen kunnen een persoonlijk steuntje in de rug 
goed gebruiken. Een beetje aandacht van de 
provincie bevordert de gezondheid van de kern. 

KCP'ERS 
Vandaar dat elke provinciale CDJA-afdeling in 

(vervolg van pagina 21) 

tioneel antwoord volgt. Wanneer evenwel de 
NAVO-strijdkrachten er niet in slagen de tegen
stander terug te werpen, dan komt het moment 
waarop er gebruik gemaakt zal moeten worden 
van nucleaire wapensystemen. Het afleggen van. 
en het zich houden aan een no-first-use verklaring 
vormt eenpremie op eenaanvalmet conventione
le middelen door een tegenstander waarvan 
bekend is dat hij tenminste even sterk is. 
Tevens constateerde drs. Oostlander een tegen
strijdigheid tussen de uitspraak dat de rol van de 
nucleaire bewapening moet worden terugge
drongen enerzijds en anderzijds het pleidooi 
voor conversie (d.w.z. het overschakelen van de 
produktie van wapens naar civiele produkten). 
Wil men de rol van de nucleaire bewapening 
daadwerkelijk terugdringen dan zal er juist extra 
geïnvesteerd moeten worden in de ontwikkeling 
van nieuwe conventionele wapensystemen. 
Tot zover enkele punten uit het betoog van drs. 
Oostlander. 
Enkele opmerkingen over het karakter van het 
Politiek Pamflet: Ter vergadering werd door 
Anne de Baat terecht opgemerkt dat het geen 
pamflet is in de ware zin van het woord, want 
daarvoor is het te veel omvattend. Aan de andere 
kant kan het niet meer zijn dan het uitzetten van 
hoofdlijnen, diP door (o.a.) de CDJA-Raad nader 
zullen moeten uitgewerkt èn bijgesteld daar 
waar de ontwikkelingen dit gebieden. • 

Robert in den Bosch 
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het afgelopen half jaar intensief bezig is geweest 
met het opzetten van een netwerk van zgn.: 
kerncontactpersonen (KCP'ers). In sommige 
provincies zijn dat bestuursleden, elders vrijge
stelden. Overal hebben ze de taak zeer regelma
tig contact te onderhouden met kernen, hun 
problemen aan te horen, hier en daar steun te 
verlenen, moeilijkheden door te spelen en te 
helpen bij oprichtingsactiviteiten etc. 

l:NQUÊTE 
Als startpunt hebben de KCP'ers rond de zomer
vakantie alle kernen bezocht en met hen een 
enquêteformulier ingevuld. Met die formulieren 
kan het landelijk secretariaat eindelijk eens een 
goed beeld krijgen van hoe de club draait. Heeft 
jouw kern ook al zo'n KCP'er gezien? Zo niet, bel 
dan vandaag nog met je provinciaal voorzitter! 

NUT 
V oor één ding moet gewaarschuwd worden: zie 
de KCP'ers niet als lastige bemoeials die alles 
beter weten. Zie ze ook niet als reddende 
engelen, die al je problemen wel "effe" zullen 
oplossen. Zie ze wel als praatpaal, vraagbaak, 
contactfiguur en belangstellende. Dat betekent 
dat je ook zelf contact mag leggen met hen. 

TRAINING 
Om te voorkomen dat KCP'ers met de mond vol 
tanden staan als ze in een kern komen en een 

... wanneer de NAVO-strijdkrachten er niet in 
slagen de tegenstander terug te wezpen . .. 

• .;~t#F. ~ 

KCP'ers niet zien als lastige bemoeials. 

vraag krijgen, haalt het CDJA ze regelmatig bij 
elkaar. Onderling wisselen ze dan ervaringen uit 
en proberen antwoorden te geven. De Stichting 
Kader en Vorming van het CDA organiseert 
daarnaast samen met het CDJA een trainings
weekend. In dat weekend zal de nadruk liggen 
op praktische zaken. Alle KCP'ers hebben daar
voor een uitnodiging gekregen. Bij deze nog
maals van harte aanbevolen. 

NU 
In het komend seizoen hopen we het netwerk 
van KCP'ers te verfijnen en compleet te maken. 
Als je zin hebt om contact met een aantal kernen 
te onderhouden, meld dat dan eens aan je 
provindaal bestuur. Samen met alle kernbege
leiders hopen we dat het met de gezondheid van 
de kernen volgend jaar weer wat beter zal gaan. 
Inlichtingen en vragen? Bel dan 070-924461, tst. 
~ . 
TheoBovens 

LIMBURG 
BEZOEKT 
DENHAAG 
Donderdag 18 oktober kunnen geïnteresseerde 
jongeren uit Zuid-Limburg mee op excursie naar 
Den Haag. Het CD} A-Maastricht laat dan een bus 
rijden die om ca. 9.00 uur vertrekt aan het 
NS-station. In Den Haag wordt o.m. een bezoek 
gebracht aan de Tweede Kamer, waar een aantal 
Limburgse kamerledén gereed staat. Tegen 
19.30 uur zijn de mensen weer in Maastricht 
terug. 
Kosten circa f 25,- p.p. (lunchpakket zelf meene
men). Opgave en inlichtingen: Constantijn Ste
vens, 043-431303. 
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EXCURSIE 
CDJA 
UTRECHT 
Op dinsdag 16 oktober bezoekt het CDJA Utrecht 
Den Haag. Het programma ziet er als volgt uit: 
9.15 bezoek aan de Raad van State, inclusief 

bijwoning van een zitting. 
12.00 lunch 
12.30 bezoek aan Binnenhof plus een bezoek 
aan een tentoonstelling 
14.00 bijwonen van een debat in de Tweede 
Kamer 
15.00 bezoek aan de CDA-fractiekamer, waar 
een gesprek zal plaatshebben met Frans Jozef 
van der Heijden 
16.00 sluiting 
Geïnteresseerden kunnen zich nog opgeven bij 
Alfred van Kesteren, tel: 030-620597; graag zo 
spoedig mogelijk reageren, liefst niet op zondag. 

CDJA-UTRECBT 
Op donderdag 18 oktober houdt het CDJA
Utrecht een algemene ledenvergadering met als 
inleidster Europarlementariër Yvonne van Rooy. 
Plaats: CSB-gebouw, Kromme Nieuwegracht 39. 
Aanvang 20.00 uur. 

NIEUWSVAN 
CD} A-ROTTERDAM 
Op donderdag 1 november organiseert het CDJA 
Rotterdam een bowlingavond; aanvang 20.00 
uur tot 21.00 uur. 
Het vindt plaats in de "Battevier'', Ie Jerichostraat 
20. Je kunt je opgeven bij Monique Snel, tel. 
010-127707. Dit graag vóór 23 oktober. 

VOOR IEDER DIE ACTIEF 
WIL ZIJN: 

DE KERNENCURSUS! 
Hij wordt weer gehouden: onze enige echte 
kernencursus i 

WIUIJleer? Gedurende twee weekenden, nl.: 
vrijdagavond 9 en zaterdag 10 november en 
vrijdagavond 30 november en zaterdag 1 decem
ber. 

Voor wie? Hij is bedoeld voor iedereen die 
actief is of wil worden op kemenniveau, dus 
bestuursleden of -kandidaten, werkgroepleden 
etc. 

Wat? Je leert van alles dat uitermate geschikt is 
om je kern beter te laten draaien: vergadertech
niek, communicatie, voorlichting, organisatie, 
planning, etc., etc. 

Kosten? V oor twee weekenden is de prijs f 30,
all in per deelnemer. Reiskosten worden volle
dig vergoed! 

Waar? Vorige keer in het Westen; nu in Jeugd
herberg Alleveer te Arnhem. 

Opgave?! Ja natuurlijk. Pleeg snel een telefoon
tje naar het secretariaat (070-924461) of vul 
onderstaande bon in. Elke geregistreerde kern 
ontvangt binnenkort vanzelf een informatiefol
der. Wees er snel bij, we kunnen slechts 20 
personen plaatsen! 

INTRODUCTIECURSUS 
NOORD-BRABANT EN ZEELAND 
Op vrijdagavond 26 en zaterdag 27 oktober a.s. 
organiseert het CDJA-Zeeland en CDJA-Noord
Brabant een introductiecursus voor nieuwe(re) 
leden van onze club. In een afwisselend pro
gramma word je wegwijs gemaakt in de struc
tuur en de doelstellingen van het CDJA. Daar
naast wordt aandacht besteed aan kernen, pro
vinciale afdeling en grondslag. Al met al een 
"must" voor jongeren die meer van het CDJA 
willen weten. Geef je derhalve op bij het lande
lijk secretariaat (070-924461). 

KOSTEN 
Kosten bedragen f 15,- per deelnemer. De 
reiskosten worden vergoed. De cursus vindt 
plaats in de buurt van Roosendaal. Na intekening 
ontvang je ongeveer een week van te voren het 
cursuspakket. 
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..------------.. BON I 
Naam: .......................................................... . 

Adres: ......................................................... .. 
I 
I 

Postcode + woonplaats: ............................ I 
......................................................................... I 

;~~-~i~~·~~ .. ~:~ .. ~~ .. ~~::~~::;; I 
van Zeeland en Noord-Brabant op 26 en I 
27 oktober a.s. I 
Datum: .......................................................... I 
Handtekening: ............................................ I 
Opsturen naar: CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, I 
2514 BA Den Haag. I ·-------------· 
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HORZEL 
DOORGAAN 
MET DE VVD? 
De afgelopen weken hebben enkele CDA
toplieden de noodzaak gevoeld om in minder of 
meer genuanceerde toonaard te pleiten voor 
voortzetting van de huidige coalitie met de VVD. 
Dat vraagt toch wel om enkele kanttekeningen. 
Ik onderschrijf in het algemeen niet de stelling, 
dat een uitspraak vóór de verkiezingen voor 
samenwerking met één van beide andere hoofd
stromen in de politiek een verzwakking zou zijn 
voor de christen-democratie. Het eigen geluid 
van het CDA behoort zo krachtig te zijn, dat het 
een keuze voor een coalitiepartner moet kunnen 
overstemmen. 
Bovendien is duidelijk dat bij het doen van zo'n 
uitspraak ook de kiezers gebaat zijn. Zij hebben 
daannee inrnrners een beter inzicht in de effec
ten van hun stemgedrag. 

BEGRENSD 
De duidelijkheid wordt natuurlijk wèl begrensd 
door de mogelijkheden die de uitslag van de 
verkiezingen scheppen. In concreto: wanneer 
het CDA vóór samenwerking met de VVD zou 
kiezen en (net als in 1981) met de VVD geen 
meerderheid halen dan kan het natuurlijk niet 
anders dan dat andere combinaties worden 
beproefd en het CDA daaraan meewerkt. Dat is 
dan door de kiezers ook gewenst. Blokkades 
zoals D'66 die in het verleden opwierp (in geen 
geval regeren met CDA en VVD) zijn uit den 
boze. 

Tenslotte, en dat is het belangrijkste, blijft het 
toetsingscriterium voor elke samenwerking na
tuurlijk hoe het in de coalitie te voeren l:>eleid 
zich verhoudt tot het programma van het CDA. 
Dat speelt een rol bij de beoordeling van een 
concept-regeerakkoord tijdens de kabinetsfor
matie nà de verkiezingen, maar óók bij een 
voorkeursuitspraak vóór de verkiezingen. Bij 
beide zal ook een beoordeling van het beleid in 
de voorafgaande periode een rol spelen. Een 
voorkeursuitspraak zal dus pas kunnen worden 
overwogen na de vaststelling van het program
ma en een evaluatie van de afgelopen kabinets
periode. Alleen om deze reden al is het nu doen 
van uitspraken daarover- halfweg de kabinets
periode- onverstandig. Het verkiezingscangres 
van 1986 is daarvoor een beter gekwalificeerd 
forum. 
En misschien ligt een keuze dan nog niet eens zó 
voor de hand. • 

Govert Veldhuijzen 
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• Woningbouw 
e Utiliteitsbouw 
e Renovatie 
e Restauratie 
eOnderhoud 

B.V. Bouw· en Exploitatie· 
maatschappij 
J. L. Schreurs 
Gasthuisgraaf 16 
6136 KS Sittard 
Tel. 04490-16342. 

Draai het vuil 
de rug toe. 

Met oprolbare borstelmatten 
van de Almelose 

Met de flexibele borstelmatten van de Almelose 
Borstelindustrie wijst u het Inloopvuil resoluut de 
deur. Ze zijn voorzien van slijtvaste nylon borstel
haren die duurzaam zijn ingeklemd in een 
oersterk kunststof profiel W1j geven u dan ook 

Borstelindustrie. 

met 'n gerust hart s jaar schoon-garantie op l~~~~~~~u materiaal en konstruktie. Borstelmatten van de 
Almelose Borstelindustrie zijn trouwens ook 
opgewassen tegen buitengebruik. Bovendien zijn 
onze oprolbare borstelmatten '" diverse kleuren 
leverbaar. Zodoende past 'n borstelmat van de 
Almelose prima bij elk 1n- en exterieur. Het adres voor speciale en 
Konom. als 't u om etieklieve vuil-absorberende technische borstels. 
borstelmatten gaat, draait ' t beslist uit op 
oprolbare borstelmatten van de Almelose Bornsestraat275 7601 GJ 
Borstelindustrie. Almelo. Telefoon 05490-13021. 

ALMELDSE BORSTEUNDUSTRIE SLettettlttatar bv 

Keukenapparatuur 
inbouw en vrijstaand 

past perfekt 
in iedere keuken 

Pczlgriffl-. 
Postbus 2 7010 AA 
Gaanderen 
Tel. 08350-26000 
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Presidents
verkiezingen 
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Ned. Herv. Gezinsblad, waarin o.a. schrijven: 
ds. W. PIETERS, ds. B. HAVERKAMP, 
ds. G. S. A. DE KNEGT en anderen! 

Geef u nu ook op als abonnee of neem het eens 
een maand op proef 

op dit weékblad waarin ook bijzondere aandacht wordt besteed 
aan zieken en gehandicapten! ' . . . 

De prijs kan vodr 'niemand een bezwaar zijn slechts 17,- per half 
jaar. 

Adm. adres Antwoordnummer 10039, 
2800 YB Gouda 

U kunt zich ook telefonisch opgeven als abonnee! 

01820-32158 tot 's avonds 1 0.00 uur bereikbaar. 

Bij geen gehoor bellen 01823-4503. 

... .,Wat is hé! fijn dat Om Sions Wil zich niet geeft voor allerlei 
kerkelijke problemen, maar uitsluitend pastoraal gericht is. 
Ongetwijfeld is het ook daardoor dat het door heel de Gerei. 
Gezindte onder ons volk gelezen wordt. .. "! 

Mogen wij ook op uw medewerking rekenen? 

AANNEMINGSBEDRIJF 

C. J. M. van GAAL B.V. 

grond· en straatwerken 
kabels en leidingen 
rioleringswerken 
wegboringen 

Albionstraat 60 
5047 SN Tilburg 
Telefoon 013-675483. 

Laat uw keuze vallen op: 

BOS & JONGMAN autoschade bv 
FOCWA 
autoschade-

Heeft u AUTOSCHA DE, kies voor 
VEILIGHEID en ZEKERHEID 

erkend ~ 

specialist · een FOCWA SPECIALIST. 

Wij zijn uitgerust met de moderne richt- en trekbank 
voor het herstellen van alle autoscha des. 

Gildestraat 22 ·Tel. 05202·21479 · 8263 AH Kampen· b.g.g. 05202·13230/21127. 

Voor verpakkingskisten en kratten, 
in alle maten en voor elk gewicht. 

Kistenfabriek 

Noord 12 · 2931 SK Krimpen aan de Lek Tel. 01807-19800. 
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Uitspraken Ruding 
ter discussie 

"Tante Truus" en "Jantje van Leiden" 
waren vorige week naar aanleiding van 
het interview met minister Ruding in het 
Vrije Volk hét onderwerp van gesprek. 
In de Kamer overleefde de minister een 
motie van afkeuring. Fractieleider De 
Vries nam afstand van de uitlatingen 
van de minister. Pagina 4 5 en 6. 

Minister Ruding tijdens het debat over zijn 
uitspraken. (toto ANP! 

CDA-top sprak over kemenergie 
Deze week bogen partijbestuur en fractie zich over kernenergie. Het gebruik van 
kernenergie werd niet principieel afgewezen. Het afvalprobleem bij kernenergie 
enerzijds en kolen, olie en gas anderzijds moet nader bekeken worden. De fractie 
wacht het regeringsstandpunt over kernenergie af. Pagina 7, 11 en 18. 

Presidentsverkiezingen in Amerika 
De machtigste man van de vrije wereld wordt de president van de Verenigde 
Staten genoemd. Dinsdag gaan de Amerikaanse kiezers naar de stembus om uit 
te maken wie hun land de komende vier jaar zal leiden. CD/ACTUEEL sprak 
hierover met Amerika-kenner bij uitstek, prof. J. W. Schulte Nordholt. Op de 
pagina's 11, 12, 13 gaat hij nader in op de betekenis van het presidentschap, de 
motieven van de Amerikaanse kiezer, de kandidaten. Een exclusief interview. 

Impressies uit Sovjet-Unie. 
Er is nog veel dat Nederland van de Sovjet-Unie scheidt, is de conclusie van 
CDA-Tweede Kamerlid Jeltien Kraaijeveld-Wouters. Zij maakte deel uit van de 
parlementaire delegatie die onlangs een bezoek bracht aan Rusland. De 
meningen over persvrijheid, mensenrechten verschillen nog principieel stelt zij. 
Pagina 15. 

EN VERDER ... 
Commentaren 5 
Fractie 6, 7, 8 en 9 
Zwart-Wit 10 
Columm partijvoorzitter 11 
Kader- en Vormingswerk 14 

Vrouwenberaad en 
Economische Zelfstandigheid 16 
Uw Mening 17 
Partijnieuws 18, 19 
Europa 19 
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COLUlVlN 

DAARNAAST 

SOCIALE 
BERKENBAARBEID 

De confessionele partij~n die in 1980 samenvloeiden in het CDA, waren în 
hun wortels óók emancipatiebewegingen, die onder de toenmalige 
overheersing van conservatieven en liberalen stred~n voor de politieke en 
sociale gelijkberechtiging van achtergestelde orthOdox~protestantse en 
katholieke volksdelen. 
Dat is in de lange geschiedenis van deze partijen - ook toen de 
emancipatie langzamerhand bereikt werd-steeds voetbaar geweest. Vele 
van onze grootvaders, hoewet aangesproken door het sociaal appèl van 
het socialisme, bleven "hun" confessionele partij trouw. Niet alleen 
vanwege het uitgesproken anti·kerkelijk karakter van het toenmalige(?) 
socialisme en ook niet alleen omdat ze de verdeling van de mensheid 
volgens de klassenstrijdleer in ;,good guys and bad guys" al naar gelang 
van hun inkomen, principieel verwierpen, maar vooral omdat zij zich in hun 
sociale bewogenheid konden herkennen in de personenvan vele van hun 
leiders. 
In talloze woningbouwverenigingen of maatschappelijke instellingen 
leven, van Noord tot Zuid, hun namen voort. 
De opvolger van deze partijen, hetC.DA, moet deze ,,huis-stijl" zorgvuldig 
bewaren: en zijn leiders zijn aan hun standverplichtlndeze sociale traditie 
te staan. · . 
Het gaat daarbij niet om een goedkope p. r .'-truc. Hetis niet nodig om, zoals 
Mr. J. A W. Burger in zijn glorietijd. veelvuldig en drs~Den Uyl af en toe 
deed, als kennelijke academicus opeens arbeideristische taal uit te slaan. 
Het publiek is niet gek. Men hoeft geen populair toontje aan te slaan- men 
hoeft zelfs geen populaire maatregelen te nemen~ 
Het gaat er maar om dat , ,de mensen in het land" (om rnaär weer eens met 
Wiegel te spreken) aanvoelen, datde christen-dernocraüsche spitsspelers 
zich in hun leef- en inkomenssituatie kunnel') verplaatsen; dat de mensen 
aan hun optreden, aan de voorbeelden in. hun' ~oespraken of interviews 
kunnen merken datzewetenwaar z.e het over hebben.Dat deze zich bij de 
gang naar een arbeidsbureau, .sociale dienst of volkskredietbank iets 
kunnen voorstellen. Dat hun leidslieden er blijk van geven fundamenteel 
niet te berusten in de soCiale en economische verhoudingen in de wereld. 
Voor topfunctionarissen als ministers geldtal gauw<dat zij tegenover het 
publiek op genoemde punten de schijn teg.en hebben,. De meesten 
overwinnen door hun opstelling dit euvel royaal. Bij hen gaat het inderdaad 
om·, ,schijn".' Bij minister Ru ding gaat hetintussen h'laas öm iets anders. 
Het gaat om toerekenbarè schijn. .._ 

-SJebold Hartkamp 

P:ARTIJNIEUWS ·-----

Spreekbeurten 
5 november 
A. W. Paulis: "De Oude Tol", Hoofdstraat 
147, Sassenheim. Aanvang 20.30 uur. 
Onderwerp: Sociale zekerheid. · 
A. C. Groi-Overling: Open Hof, Karel de 
Grotelaan, Deventer. Aanvang 19.30 uur. 
H. Evenhuis-v. Essen: Gebouw De Dei
ning, Marktplein 92, Hoofddorp. Aanvang 
20.00 uur. Onderwerp: kleine criminaliteit. 
J. Krajenbrink: gebouw De Pinne, Kerkhof· 
straat 9, Hattem. Aanvang 19.30 uur. 

6 november 
Y. van Rooy: Europese Beweging Den 
Haag, Nieuwspoort Aanvang 20.00 uur. 

?november 
H. Evenhuis-v. Essen: Open Huis 't Loo, 
Heiloo. Aanvang 20.00 uur. Onderwerp: 
euthanasie, kinderopvang, pornografie. 
A. J. Hermes: officiële opening katholieke 
Rijnmondschool voor LOM-onderwijs te 
Schiedam, Dr. de Visserlaan 1. Aanvang 
15.00 uur. 

8 november 
P. van Zeil: Taveerne 't Huiske, CDA
Boxtel. Aanvang 20.30 uur. 
T. Frinking: SSR-Leiden, Hoge Woerd 108, 
Leiden. Aanvang 20.00 uur. 
Y. van Rooy: Europese Beweging, Gronin
gen. Aanvang 20.00 uur. 

9november 
A. J. Hermes: Rijksuniversiteit Groningen, 
gastcollege met als onderwerp: a. interim
wet speciaal en voortgezet speciaal onder
wijs b. overgangswet interimwet speciaal 
en voortgezet speciaal onderwijs. Aanvang 
15.00 uur. 

CDA-Dordrecht 
De CDA-Kamerkring Dordrecht houdt op 
zaterdag 1 0 november een algemene le
denvergadering en wel in de Pauluskerk, 
Nassauweg, Dordrecht. Aanvang 10.00 
uur. 

CDA-Monster/Poe/dijk/Ter Heijde 
Het bestuur nodigt u uit voor een openbare 
vergadering van het CDA, die zal worden 
gehouden op dinsdag 6 november a.s. in 
"Partycentrum Hofwijck", Rijsenburger
weg 2 te Poeldijk. Aanvang 20.00 uur. 

Wil de echte Ruding nu opstappen? 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Ruding 
De uitspraken van minister Ruding in 
het Vrije Volk hebben begrijpelijkerwij
ze de nodige beroering teweeggebracht 
in de samenleving en in de politiek. Een 
dezer dagen is de uitspraak te verwach
ten in een kort geding, dat enkele FNV
jongeren tegen de CDA-bewindsman 
hebben aangespannen. 
Zonder alle discussies naar aanleiding 
van het interview te willen overdoen, 
moet worden vastgesteld, dat Ruding's 
uitspraken ongenuanceerd en generali
serend waren en daarom onverstandig 
en voor bepaalde groepen onnodig 
kwetsend. Bovendien - en dat is min
stens zo belangrijk - vormden zij geen 
uitvloeisel van kabinetsbeleid. 
Terecht hebben premier Lubbers en 
fractievoorzitter De Vries benadrukt, dat 
het - te betreuren - incident niets af 
doet aan de juiste instelling en de 
loyaliteit van de christen-democraat 
Onno Ruding. Met de nuanceringen die 
hij tijdens het kamerdebat in zijn uit
spraken heeft aangebracht en zijn aan
geboden verontschuldigingen is het in
cident in politiek opzicht gesloten. In 
alle verontwaardiging over bepaalde 
onderdelen van het Vrije Volk-interview 
is onderbelicht gebleven de terechte 
zorg van de minister van Financiën over 
de betaaibaarheid van de sociale zeker
heid. Deze zorg blijft recht overheid en 
mag niet overschaduwd worden door 
onbewezen stellingen over werkloos
heid. 
Ten tweede: ontdaan van de gewraakte 
generalisaties en ongenuanceerdheid 
op onderdelen spreekt uit het interview 
met minister Ruding een eigen visie op 
het vraagstuk van de verzorgingsstaat, 
die binnen het CDA nog volop in discus
sie is. De visie van de christen
democraat Ruding is ongetwijfeld een 
bijdrage tot deze discussie, niet meer 
maar ook niet minder. 

CD/ACTUEEL 

Polen 
"Een staat kan niet sterk zijn door 
geweld. Een idee dat geweld nodig heeft 
om te bestaan is verwrongen." Dit citaat 
van Paus Johannes Paulus 11 gebruikte 
de Poolse priester Jerzy Popieluszko in 
zijn laatste preek, voor hij door drie 
officieren uit de Poolse geheime dienst 
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werd ontvoerd. Hij blijkt te zijn ver
moord en in een rivier te zijn geworpen. 
Popieluszko was een van die priesters 
die bleef opkomen voor de zaak van de 
verboden Poolse vakbond Solidariteit. 
De junta van Jaruzelski accepteert 
zoiets niet. Veel wordt in het werk 
gesteld om het tegenstanders zo moei
lijk mogelijk te maken. 
Ontvoeringen, vernielingen en intimida
ties zijn aan de orde van de dag in 
Oost-Europa. Ditmaal is de geheime 
dienst zover gegaan, dat ook de rege
ring afstand neemt van de ontvoering. 
Het is echter de vraag of het huidige 
systeem in Polen kan blijven functione
ren zonder onderdrukking. De steun 
onder de bevolking voor Solidariteit 
was massaal. Maar verbetering van het 
lot van de Polen is een zaak van lange 
termijn. De. Poolse kerk en de verboden 
vakbond weten dat. Hun verzet tegen de 
ontvoering is daarom indrukwekkend, 
maar gematigd. Het CDA dient dergelij
ke bewegingen te steunen. Nog is Polen 
immers 'niet verloren. 

CDACTUEEL 

CAO-onderhandelingen 
Binnen de drie vakcentrales- FNV, CNV 
en MHP - wordt in deze weken de 
strategie besproken voor het arbeids
voorwaardenbeleid 1985. Belangrijke 
punten daarin zijn: handhaving van de 
koopkracht, verdergaande verkorting 
van de arbeidsduur, extra eisen ter 
compensatie van de aanstaande verla
gingen van de uitkeringsniveaus van 
WAO, WW en WWV en tenslotte doorbe
taling van het volledige ziekengeld. Be
langrijk uitgangspunt is, dat sociale 
partners in de bedrijfstakken en onder
nemingen- afhankelijk van de aanwezi
ge mogelijkheden - proberen tot een 
eigen invulling van het arbeidsvoor
waardenbeleid te komen. Verdere ar
beidsduurverkorting en de herbezetting 
van de daarbij vrijkomende arbeidstijd 
moet hoge prioriteit krijgen. Rende
mentsherstel van het bedrijfsleven en 
herverdeling van arbeid zijn nog steeds 
de twee peilers voor een doeltreffend 
werkgelegenheidsbeleid. 
Het is een heel goede zaak, dat werkge
vers en werknemers hebben afgespro
ken om in de CAO-onderhandelingen 
extra aandacht te besteden aan de 

jeugdwerkloosheid. Daarin moet ruimte 
zijn voor vakopleiding en scholing, om
dat met het aantrekken van de econo
mie in bepaalde sectoren van de ar
beidsmarkt spanningen kunnen ont
staan. 

CO,ACTUEEL 

Honger 
In Ethiopië worden zeven miljoen men
sen met de hongersnood bedreigd. 
Aangrijpende televisiebeelden drukten 
onze neuzen op de keiharde feiten. Meer 
dan honderd mensen sterven per dag. 
Het menselijk leed moet onbegrijpelijk 
groot zijn. Het Midden-Afrikaanse land 
wordt geregeerd door het marxistische 
regime van Mengistoe Halle Mairam. Bij 
de machtsovername zo'n tien jaar gele
den moest het land naar communistisch 
model worden ingericht. Grootscheep
se landhervormingen werden overhaast 
afgedwongen. Missionarissen en zen
delingen werden het land uitgezet. Af
scheidingsbewegingen voerden in ver
schillende delen van Ethiopië guerrilla
oorlogen. 

Het voedseltekort is mede daarom altijd 
al nijpend geweest en door jaren van 
grote droogte nu onaanvaardbaar ge
worden. Maar waar mensen In zulke 
grote nood zijn is het politieke systeem 
onbelangrijk geworden. De schuld
vraag doet er niet toe bij pogingen te 
hulp te schieten. Het is goed dat er 
vanuit de EG hulp-acties op gang ko
men. Ons land moet daaraan actlef mee 
doen. 

COlACTUEEL 

Ghandi 
Mevrouw lndira Ghandi, al bijna 18 jaar 
vrijwel onafgebroken premier van India, 
is neergeschoten en aan haar verwon
dingen overleden. Blijkbaar zijn de te
genstellingen in haar land groot. Dat 
kan ook nauwelijks anders: India telt 
ongeveer 800 miljoen mensen en be
staat uit meerdere totaal verschillende 
'volken. De kans op onenigheid Is altijd 
aanwezig. Het is te hopen dat de demo
c~atie in India voldoende krachtig en 
stabiel is om deze zware schok te 
overleven. 

CO, ACTUEEL 
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FRACTIE 

Tijdens debat over interview 

De Vries neeint afstand 
van Ruding's uitlatingen 
"Als het gaat om het losmaken van een 
politieke discussie past grote zorgvul
digheid. Met name moet worden verme
den, dat hele bevolkingsgroepen over 
één kam geschoren worden en een 
etiket opgeplakt krijgen dat zij niet 
verdienen. 

Daarom komt het juist bij het signaleren 
van misstanden erg aan op de woordkeuze 
en in het oog houden van de juiste propor
ties. Het interview in het Vrije Volk mag niet 
de indruk achterlaten dat de minister zich 
laatdunkend en generaliserend over de 
werklozen en de jongeren in het algemeen 
of over de meerderheid daarvan heeft 
uitgelaten als dat volstrekt onverdiend is." 

Geen blaam 
Aldus fractievoorzitter dr. Bert de Vries, 
vorige week donderdag tijdens de interpel
latie van oppositieleider Den Uyl over het 
gewraakte interview met minister Ruding in 
het Vrije Volk. 

Uitwijzing 
Turks gezin 
voorkomen 
De Middelburgse politie haalde 
maandag een uit vier personen 
bestaand gezin (onder wie twee 
kinderen) uit de sacristie van de 
r.k. kerk in Middelburg. Het gezin 
zou uitgewezen worden. 

De kamerleden hebben de staatsse
cretaris nu gevraagd de uitwijzing 
nog eens te herbezien. Tot de vra
gen zijn beantwoord (de termijn 
daarvoor is maximaal drie weken) 
kan het gezin niet worden uitgewe
zen. 
Beinama en Buikerna maken zich er 
in het bijzonder bezorgd over, dat de 
vrouw, die op haar twaalfde werd 
uitgehuwelijkt aan een man die ze 
niet kende, in haar geboorteland in 
grote problemen zal raken, omdat er 
inmiddels een andere man in het 
spel is. Naar Turks gebruik is dat niet 
aanvaardbaar, waardoor de vrees 
gerechtvaardigd is dat ze straks als 
een paria zal worden behandeld. <1111 

De minister had in het interview gesteld dat 
vooral jonge werklozen er zich met een 
Jantje van Leiden vanaf maken. Zij zouden 
liever bij Tante Truus blijven wonen. De 
Vries stelde dat in het vraaggesprek veel te 
weinig tot uitdrukking is gekomen dat "het 
overgrote deel van de werklozen geen 
enkele blaam treft". 

Krajenbrink valt PvdA-standpunt 
over buitenlanders aan 

De CDA-fractievoorzitter wenste duidelijk 
afstand te nemen van deze passages in het 
interview. Hoewel hij vindt dat het be
spreekbaar moet zijn dat die kleine groep, 
die niet tot werken bereid is, op een 
bepaalde wijze extra moet worden gesti
muleerd, was volgens hem de algemene 
uitspraak van de minister op dit punt 
onjuist. 
De Vries zei in het debat, dat Ruding's 
generaliserende uitlatingen over werklo
zen niet sporen met de christen
democratische overtuiging. Omdat de mi
nister zijn opmerkingen voorzover die ge
neraliserend en kwetsend overkwamen, 
corrigeerde, wilde De Vries de zaak als 
afgedaan beschouwen. Een kamermeer
derheid ook: een motie van afkeuring van 
oppositieleider Den Uyl tegen "deze hard
werkende christen-democratische minis· 
ter" werd verworpen. <1111 
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Het CDA-fractielid mr. Jan Krajenbrink 
heeft in de Tweede Kamer een lans 
gebroken voor religieuze voorzieningen 
voor buitenlanders. Omdat het handha
ven van de eigen identiteit en cultuur 
volgens hem ook beleving van de eigen 
religie betekent. 

Krajenbrink had weinig goede woorden 
over voor het standpunt van de PvdA: 
"In de eerste plaats omdat de PvdA 
steeds, ook in het verleden, heeft meege
werkt aan voorstellen op dit punt. Ik wijs op 
de voorstellen die mede onder verantwoor
delijkheid van de PvdA-bewindsman de 
heer Meijer, toenmalig staatssecretaris 
van CRM, zijn ingediend en met instem
ming van de PvdA-fractie zijn binnenge
haald. En in de tweede plaats omdat de 
PvdA de partij is die er prat op gaat op te 
komen voor de zwakken in de samenle
ving. Welnu, etnische groepen zijn bij 
uitstek zwakken in de samenleving. Te-

vens hebben wij steeds met de PvdA 
gezegd dat het hierbij om groepen gaat die 
hun eigen identiteit en hun eigen cultuur 
moeten kunnen beleven. Daarvoor is in 
mijn ogen - ik hoop nog steeds dat ditook 
voor de PvdA geldt - juist de religie zeer 
essentieel." 

Materialistisch 
Wil de eigen identiteit overeind gehouden 
worden, aldus Krajenbrink, dan moetje het 
hart daarvan, dus de religieuze beleving, 
overeind weten te houden: "In mijn ogen 
bewijst de PvdA met haar stellingname dat 
zij toch een sterk materialistisch ingestelde 
partij is die de betekenis van het geestelijk 
leven niet echt in het beleid wil honoreren. 
Ik vind dat zij het daarmee op een essen
tieel punt laat afweten. Wat mij betreft valt 
zij daarmee op dit punt door de mand. Ook 
Islamieten en Hindoes leven niet bij brood 
alleen." <1111 
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FRACTIE ----

CDA-kamerlid Van der Sanden over toelage kroonprins: 

,,Nodig voor passende 
voorbereiding op koningschap" 
Veel is er te doen geweest over de toelage 
die kroonprins Willem Alexander zal ont
vangen nadat hij 18 jaar is geworden. 
Je hoort nogal eens dat het in deze 
moeilijke tijden niet aangaat een dergelijke 
toelage toe te kennen aan een 18-jarige. 
Volgens CDA-Tweede Kamerlid Piet van 
der Sande _gaat deze redenering niet 
op: hier is sprake van een juiste toepassing 
van wet en van Grondwet. De regering 
doet niets anders dan die beide gehoorza
men en besluiten uitvoeren die 12 jaar 
geleden werden genomen. En of de con
junctuur nu minder is dan 12 jaar geleden, 
dat maakt niet uit. 

de beslissingen die in het kader van de 
Grondwetsherziening genomen zijn. 
De CDA-woordvoerder vindt dat de 
minister-president het gelijk geheel aan 
zijn kant heeft en de enig juiste opstelling 
tegenover dit vraagstuk heeft gekozen. 
.. Hoezeer de CDA-fractie. ook beseft, dat 
wij binnen enkele jaren- na kennelijk gelijk 
te hebben gehad - nu ook gelijk zouden 
kunnen krijgen, toch is ons antwoord: nee, 
daaraan doet het CDA niet mee. De 
Staten-Generaal heeft in twee lezingen 
diepgaand gediscussieerd over de Grond
wetsherziening. De resultaten daarvan zijn E 

plechtig in de herziene Grondwet afgekon- g 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

Van der Sanden stelt dat het CDA bij de 
Grondwetsherziening de regering krachtig 
heeft gesteund, om in de Grondwet vast te 
'le.ggen, dat de Koning het koninklijk gezag 
pas kan uitoefenen nadat hij de leeftijd van 
21 jaar heeft bereikt. 

digd. De Grondwet is voor de CDA-fractie ---------------

In de vergadering van 21 januari 1981 zei 
hij daarover: "Wij menen, dat een Koning, 
die tot het koninklijk gezag wordt geroepen 
zonder eigen keuze, recht heeft op een 
optimale voorbereiding op de zware, soms 
zeer zware functie, die hij gaat vervullen. 
Geef hem dan de kans daarop intellectueel 
en geestelijk zo goed mogelijk voorbereid 
te zijn." 
Zowel PvdA als VVD hebben zich toen 
overigens tegen de 21-jarige leeftijd verzet 
en bij amendement de 18-jarige leeftijd in 
de Grondwet teruggebracht! 
Nu de gevolgen van die beslissing in geld 
worden uitgedrukt is er gemor in het land. 
Van der Sanden: "Ik acht het van belang, 
dat de leeftijdsgrens voor het toekennen 
van een uitkering overeenkomt met die, 
waarop leden van het Koninklijk Huis ook 
verplichtingen op zich moeten nemen, 
waartoe b.v. het lidmaatschap van de Raad 
van State behoort. 
Zo'n uitkering behoort 1n overeenstemming 
te zijn met de functie die het lid van het 
Koninklijk Huis vervult, maar ook moet zij 
passen in wat de regering heeft genoemd 
"de maatschappelijke ontwikkeling samen 
met de ontwikkeling van het koningschap, 
die leiden tot de erkenning van een recht op 
privacy van de leden van het Koninkrijk 
Huis. 
Wij zijn het daar mee eens." 
De PvdA-fractie wenst terug te komen op 
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een te fundamenteel stuk in onze parle
mentaire democratie, om die van de ene 
dag op de andere, zoals de koers van de 
dollar, maar te gaan wijzigen. Dat is het 
volgen van de waan van de dag en dat is een 
slechte zaak. 

Regeringsstandpunt afgewacht 

Tenslotte gaf Van der Sanden namens de 
CDA-fractie uitdrukking aan de overtui
ging, dat prins Willem-Aiexander de hem 
toekomende middelen zal besteden voor 
een passende voorbereiding op het Ko
ningschap. <1111 

Kernenergie niet principieel afwijzen 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft 
dinsdagavond uitgebreid gediscus
sieerd over kernenergie. Dat gebeurde 
aan de hand van een notitie van de 
fractieleden Lansink en Van der Linden. 
Ook de conclusies van het CDA
partijbestuur van 29 oktober (zie elders 
in dit blad) speelden bij de discussie 
een belangrijke rol. 

Fractievoorzitter dr. De Vries sloot de 
fractiediscussie af met de volgende conclu
sies: 
1. In de fractie bestaat grote waardering 

voor het werkstuk van de heren v.d. 
Linden en Lansink; 

2. de fractie heeft met instemming kennis 
genomen van het besluit van het partij
bestuur dat: 
a. het CDA het gebruik van kernener
gie niet principieel afwijst 
b. de aanvaardbaarheid van verdere 
toepassing van kernenergie nader 
moet worden afgewogen in het licht van 
nieuwe ontwikkelingen. 

c. de discussie in de partij moet worden 
voortgezet. · 

3. tevens stemt de fractie in met de conclu
sies uit de notitie dat de zogenaamde 
kernenergie-optie moet worden open
gehouden. Dat betekent dat een aantal 
keuzemogelijkheden voor brandstofin
zetpakketten moet worden uitgewerkt, 
waarbij de inzet van kernenergie tot de 
mogelijkheden behoort, evenals de rea
lisering van een opslagsysteem daar
voor. 

Bij de afweging van deze pakketten zullen 
milieu- (de afvalproblematiek) en veilig
heidsoverwegingen een grote rol spelen. 
Bij de afweging zijn ook van belang de 
kostenvergelijking, de diversificatie en de 
zekerheid van de energievoorziening, ook 
op de langere termijn. 
De CDA-Tweede Kamerfractie wenst ver
dergaande conclusies op dit moment niet 
te trekken. Ze wacht de voorstellen van de 
regering af en zal die mede beoordelen 
tegen de achtergrond van de·voortgaande 
discussie in de partij. <1111 
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FRACTIE 

Kamerfractie constateert verrast: 

Drenthe heeft wel wensen maar weinig klachten 
Als de CDA-Tweede Kamerfractie het 
maandelijkse werkbezoek aflegt, wordt 
In de regio steevast gesproken met 
vertegenwoordigers van provincie, ge
meenten en instellingen die de verlang
lijst gereed hebben. Begrijpelijk, want 
daar zijn de maandelijkse werkbezoe
ken voor. Het komt echter zelden voor, 
dat men laat weten volstrekt tevreden te 
zijn en dat men in het geheel niets te 
wensen heeft. 

Dit bijna historische moment deed zich 
vorige week vrijdag voor tijdens het werk
bezoek aan Drenthe: vertegenwoordigers 
van het schap dat het fraaie Patersweidse 
meer beheert verklaarden, over redelijk 
voldoende middelen te beschikken om de 
taken naar behoren te vervullen. Het schap 
werkt zuinig, behoeft weinig subsidie en 
heeft in wezen geen dringende verlangens. 
Duizenden inwoners van de omliggende 
gemeenten (onder meer de stad Gronin
gen) profiteren jaarlijks gratis van de voor
zieningen die het schap op en rond het 
meer heeft geschapen. 
"Wat is uw probleem eigenlijk?" vroeg een 
verbaasde Mieke Andela-Baur zich af. Het 
kamerlid, gewend aan het aanhoren van 
vele, vele wensen, toonde zich oprecht 
verbaasd dat er niets ernstigs aan de hand 
was. De fractieleden die in Paterswelde 
bijeen waren kwamen dan ook tot de 
conclusie dat hier bijna van een historische 
gebeurter:Jis sprake was. 

Problemen 
Dat betekent niet dat Drenthe probleem
loos is. Integendeel, want tijdens de overi-

CDA-kamerleden 
op bezoek in Israël 
Vijf leden van de CDA-Tweede Kamerfrak
tie brengen tot en met 3 november een 
bezoek aan Israël. De fraktieleden voeren 
er een reeks gesprekken over ondermeer 
de economische situatie, landbouw en 
ontwikkelingssamenwerking en uiteraard 
over de politieke en sociale kwesties in 
Israël. 
De delegatie bestaat uit de fraktieleden De 
Boer, Gualthérie van Weezel, Frinking, 
Van Dam en Van Baars. De heer De Boer 
treedt op als delegatieleider. ..,.. 
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ge agendapunten van het werkbezoek 
bleek dat de problemen talrijk waren. Zo 
kwamen de gevolgen van de superheffing 
op melk in Beilen ter sprake tjdens een 
gedachtenwisseling met de directie van de 
DOMO, de Noord Nederlandse fabriek van 
melkprodukten. 
Een deel van de delegatie hoorde 's 
middags de problemen aan van B. en W. 
van Meppel. Ook werd de regio
problematiek in Zuid-West-Drenthe aan de 
orde gesteld. B. en W. van Meppel gaven 
een uitgebreide toelichting op de zaken 
waarvoor dit college komt te staan. 

Als de startbaan van de luchthaven Eelde 

Ria Oomen hersteld 

met 700. meter kan worden uitgebreid tot 
2500 meter is deze luchthaven aardig uit 
de brand. Dat kreeg het andere deel van de 
CDA-delegatie 's middags te horen van 
havenmeester Van Herwijnen. De luchtha
ven heeft momenteel het tij niet mee. De 
serviceverlening door de NLM (nog maar 
tweemaal in plaats van viermaal naar 
Schiphol en dan nog op ongunstige tijden) 
en de omstandigheid dat grotere vliegtui
gen niet kunnen landen op de "te korte" 
baan van 1800 meter bemoeilijken de 
exploitatie zeer. De havenmeester deed 
een dringend beroep op de fractieleden in 
Den Haag voor "zijn" luchthaven een goed 
WOO~~~d~n. .... 

(foto Nick More/is) 

Na een afwezigheid van enkele weken zat een geheel hersteld CDA-fractielid Ria Oomen-Ruijten 
dinsdagmiddag weer in de kamerbankjes. 
Hoewel rustig aan doen voorlopig het parool blijft, kan ze weer aan de slag. In de fractie viel haar een 
welkomstwoord van voorzitter Bert de Vries ten deel. 
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FRACTIE 

Ad Lansink tijdens begrotingsdebat: 

Invoeren van loodvrije benzine 
aan tijdschema binden 
De CDA-Tweede Kamerfractie kan zich 
goed vinden in de hoofdlijnen van het 
milieubeleid van de regering. Tot die 
conclusie kwam dinsdagmiddag 
woordvoerder dr. Ad Lansink tijdens 
het debat over de begroting van het 
ministerie van Volkshuisvesting, Ruim
telijke Ordening en Milieu. Afgezien van 
enkele kritiekpunten vindt Lansink dat 
het beleid helder en herkenbaar is. 

Als beleidsprioriteiten gaf Lansink dinsdag
middag aan: de snelle aanpak van de 
verzuring en dan ook vooral in internatio
naal verband, de beperking en belemme
ring van de verspreiding van milieugevaar
lijke stoffen, het afvalstoffenb.eleid .en de 
problematiek rond de bemestmg (z1~ ook 
het interview met minister Braks 1n de 
laatste CDA/krant, red.). 
Lansink is het met Braks eens dat de 
bemesting een onoplosbaar probleem 
dreigt te worden en wil dan ook zo snel 
mogelijk een stuurgroep instellen die deze 
koe bij de horens kan vatten. 
De CDA-woordvoerder was het volstrekt 
eens met minister Winsemius, dat aan de 
bestrijding van de nare gevolgen van 
verkeer en vervoer de grootste voorrang 
moet worden gegeven. Het gaat hierbij 
uiteraard om de luchtverontreiniging en -
zij het in wat mindere mate - om de 
geluidshinder. Lansink herinnerde aan en
kele moties die de CDA-fractie hierover 
eerder al heeft ingediend. 
Naar zijn mening moet nu een standpunt 
worden ingenomen over het tijdschema 
waarbinnen loodvrije benzine moet worden 
ingevoerd en over de eisen die we aan 
uitlaatgassen moeten stellen. 
Vervolgens moet het gebruik van diesel
motoren worden bevorderd. En verder had 
Lansink slecht nieuws voor de autobran
che door zich af te vragen of auto's niet 
langduriger zullen kunnen worden ge
bruikt. Dat vermindert het autowrakkenpro
bleem. Via een nieuw aanschaffingsbeleid 

Ad Lansink 

zou de overheid een voorbeeld kunnen 
geven. 
Wie de milieubegroting behandelt, moet 
spreken over de bodemsanering, het 
schoonmaken van vervuilde grond. In zo 
langzamerhand heel wat gemeenten we
ten ze daarover ook mee te praten. Je hoeft 
niet eens een begenadigd chemicus te zijn 
om te weten dat benzeen, tolueen en dat 
soort spullevensgevaarlijk is. 
Wat moet de overheid doen, als een 
bodemverontreiniging van zulk een om
vang wordt geconstateerd. Lansink vindt 
het tijd dat er een eenvormig beleid voor 
komt. We moeten dan uitgaan van waar 
mogelijk een behoud van de woonfunctie, 
het saneren van de bodem zonder dat de 
woningen moeten worden afgebroken 
(tenzij je daaraan natuurlijk niet kunt ontko
men) en we moeten afzien van een volledi
ge bodemsanering als we de woonfunctie 
niet kunnen behouden. ~ 

Stelt u prijs op 

VAKWERK 
KWALITEITSARTIKELEN 

dan VAN ZEBEN'S 
Woninginrichting B.V. 

Laarstraat 12-20- Zutphen. 
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Afwezigheid 
kamerleden 
Onder de kop "Kamerleden ontbraken 
op twee studieconferenties over het 
energiebeleid Kernenergie ter discus
sie" in CD/ACTUEEL van 6 oktober 
wordt behalve een inhoudelijk verslag 
van de beide in Zwolle, resp. Den Bosch 
over Kernenergie gehouden studiecon
lerenties o.m. vermeld: 

"Behoudens Europarlementariër Hanja 
May-Weggen schitterden de kamer- en 
partijbestuursleden, die zich me.t de~e 
zaken bezighouden, door afwez1ghe1d. 
Mijdt de CDA-top het gesprek met de 
geïnteresseerde achterban?" 

Het is de fractie gebleken dat er 
geen overleg met de betrokken fra~
tiespecialisten over deze conferentie 
heeft plaatsgehad. Als kamerleden v~r
wacht worden en men hun aanwezig
heid op prijs stelt, is in ieder geval 
vooroverleg met hen over de datum 
toch een normale zaak. Dat is hier niet 
gebeurd. 

Als desondanks een vergadering wordt 
gepland op een dag waarop de Kamer 
vergadert dan is het risico, dat de 
kamerleden die men verwacht er niet 
zijn, geheel voor rekening van de orga
niserende instantie. Ons kamerwerk 
moet voorrang hebben. De betrokken 
specialisten en diverse andere colle
ga's hebben :zich via het partijbureau 
vanwege stemmingen in de Kamer 
helaas moeten afmelden. 
In het betreffende verslag wordt ten 
onrechte de indruk gewekt dat de fractie 
niet geïnteresseerd is en dat fractiespe
cialisten de discussie mijden. 
Daarmee doet uw verslaggever, dhr. 
Klop, onrecht aan fractieleden die let
terlijk bijna dag en nacht in touw zijn en 
bij voortduring bereid zijn om hun opvat
tingen over een zo actueel punt als 
Kernenergie ook binnen de partij ter 
discussie te stellen. Zo moeten wij niet 
met elkaar omgaan. Kamerleden zijn 
gewone mensen, schieten echt wel 
eens te kort, maar de ruiten van het 
glazen huisje waarin zij zitten, behoe
ven niet ingegooid te worden als daar 
geen enkele reden voor is. Dit is tot 
teleurstelling van alle fractieleden nu 
wel gebeurd. ~ 

Ben Hermsen, fractiesecretaris. 
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Bijeen geknipt door Geirit Brinkman. • 7 Q 

ZW ART l!!tlllli. •.... • • • • • • • 
Actief 
De kracht van Lubbers is dat hij buitenge
woon actief opereert en zich van alle zaken 
graag op de hoogte houdt Voor een premier 
is dat niet in elk tijdsgewricht goed, maar in 
deze periode wèl. Lubbers treedt duidelijk als 
premier op. Hij krijgt daardoor ook wel eens 
kritiek uit het CDA. Zou hij zich niet als 
premier opstellen, dan is het méér dan terecht 
dat hij kritiek krijgt van de VVD. (Minister Van 
Aardenne in Elseviers Magazine). 

Arrogant 
Een woordvoerder van de Voedingsbond 
FNV legt uit: "De arrogantie van die man 
(Lubbers) straalt ervan af. Hij luistert volstrekt 
niet naar wat wij te zeggen hebben. Waarom 
zouden wij dan naar hem luisteren? Dezelfde 
arrogante houding zie je ook bij de Industrie
bond. Die heeft ook kritiek op het regerings
beleid, maar spreekt dezelfde taal als Lub
bers. Daarom blijven ze zitten (als hij op het 
FNV-congres spreekt) en applaudisseren ze 
misschien ook nog wel." (Eiseviers Week
blad). 

Overdreven 
Maar ik blijf volhouden dat het overdreven 
is om te beweren dat er alleen maar 
keiharde belangentegenstellingen liggen. 
Als het gaat om de wederopbouw van de 
industrie in Nederland, dan is dat niet 
alleen maar een werkgeversbelang. Het is 
ook in ons belang dat jongeren, vrouwen, 
daar werk kunnen vinden. Maar als je daar 
als vakbond voor opti-eedt, dan loop je nog 
al snel kans om voor werkgeverspaladijn 
te worden uitgemaakt. Dat is in de afgelo
pen periode wel gebleken. (Dick Visser, 
voorzitter Industriebond FNV, De Groene 
Amsterdammer). 

Meer vrouwen 
Een punt waarop ik minder bereikt heb dan ik 
zou willen, is dat meer vrouwen een baan 
krijgen in politiek en bestuur. Dat geldt op mijn 
eigen departement, maar ook voor de CDA
kandidatenlijst voor de Tweede Kamer, waar 
meer vrouwen op verkiesbare plaatsen zou
den moeten staan. (Ruud Lubbers in OpziJ). 

Risico 
Het merkwaardige doet zich voor dat Lubbers 
zich tot nu toe kritischer heeft uitgelaten over 
zijn collega en vertrouweling Ruding dan de 

10 

CDA-fractieleider wiens positie het toch niet 
is bewindslieden voor fouten te vrijwaren. Het 
risico voor de PvdA is echter dat het CDA zich 
onder de aanhoudende kritiek steeds meer 
gaat vereenzelvigen met het kabinetsbeleid. 
Een overstap naar de PvdA wordt dan steeds 
onwaarschijnlijker. (Frans Kok in NRCI 
Handelsblad). 

De kern 
Wanneer jeugdige werklozen weten dat zij 
zonder scholing geen perspectief op werk 
hebben en toch weigeren willens en we
tens een vakopleiding te volgen, dringt 
zich de vraag op of de gemeenschap daar 
financieel voor moet opdraaien. Dat is de 
kern van het betoog van minister Ruding. 
Zowel de regeringspartijen als de opposi
tie zouden dààr eens een diepgaand debat 
in de Tweede Kamer over moeten houden. 
Dat is belangrijker dan een interpellatie 
over een dagbladinterview. (Eiseviers Ma
gazine). 

Filosofie 
In de filosofie van Ruding is er werk zat, als de 
mensen maar bereid zijn met wat minder 
genoegen te nemen. Wat dat laatste betreft 
lopen de opvattingen van Ruding en de VVD 
nauwelijks uiteen. Gelukkig wijst het CDA 
deze VVD-filosofie van het recht van de 
sterkste en alle ruimte voor het (sterke) 
individu officieel van de hand. Bovendien ligt 
het niet in de aard van het CDA mensen 
zonder bewijsvoering in de verdachtenbank 
te zetten. Maar nog twee van zulke onvol
doende weersproken interviews en je zou 
bijna geloven dat het CDA niet meer in staat is 
zulke vliegen uit de christen-democratische 
zalf te verwijderen. (Willem Breedveld in 
Trouw). 

Uitglijders 
Uitglijders als deze zijn evenzovele bewijzen 
voor de stelling dat het kabinet-Lubbers zich 
onvoldoende realiseert wat er allemaal in de 
maatschappij omgaat. (. .. ) Minister Ruding 
kan dan wel zijn zegeningen tellen, zoals hij in 
een toelichting op de Miljoenennota opmerk
te, de vraag blijft of de burger méé kan tellen. 
Is dat niet het geval dan slaagt het kabinet er 
niet in dit vervreemdingsproces een halt toe 
te roepen, dan riskeert het de kans dat veel 
kiezers bij de volgende gang naar de stembus 
nog maar van één gedachte zijn bezield: 
Afrekenen! (Leo van Atten in Algemeen 
Dagblad). 

Hetze 
Enige relativering is er niet bij. Er bestaat 
maar één gelijk: het ongelijk van Ruding. 
Het leed dat hij onze werkwillige werklo
zen heeft aangedaan, moèt worden gewro
ken. In de hitte van de hetze wordt totaal 
vergeten dat die aanvallen op Ruding wel 
eens voor een deel uit ons collectief 
schuldgevoel zouden kunnen voort
vloeien. Laat staan dat de gedachte zou 
kunnen opkomen dat Ruding misschien 
.een ietsie pietsie van een gelijk zou kun
nen hebben. (Behalve op verjaardagspar
tijtjes, waar de man gesteund wordt met 
een griezelig soort fanatisme). Maar in het 
openbaar? (Nic. van Rossum, hoofdre
dacteur Elseviers Weekblad). 

Tweedeling 
Een tweedeling in de maatschappij, wie dat 
zegt belazert de zaak. Heel simpel. Je hoeft 
maar even over de grens te kijken en je ziet 
wat de verschillen zijn. Al je erover praat 
probeer je juist die tweedeling te creëren. Je 
roept een geest op die moeilijk in de fles is 
terug te krijgen. (Minister Winsemius in De 
Tijd). 

Liever met PvdA 
Als ik zie wie er nadenkt over de toekomst van 
Nederland dan voel ik mij toch meer thuis bij 
de Ritzens van de Partij van de Arbeid dan bij 
de VVD. Ik zie zeer veel parallellen en ik denk 
dus dat je op die basis zó een coalitie kunt 
maken. De dogmatische aanpak van de 
25-urige werkweek zou je eruit moeten halen, 
dat is voor mij een volstrekte anomalie, maar 
voor het overige, dat wil ik er best aan 
toevoegen, zie ik een coalitie tussen CDA en 
PvdA liever dan een voortgaan met de VVD. 
(Drs. Herman Wijffels, voorzitter CDA
Wetenschappelijk Instituut in Haagse Post). 

Reddingsboei 
Wat te doen als CDA en VVD overleven 
door zich vast te klampen aan de red
dingsboei van een minderheidskabinet? 
Ik geloof er niets van. Men speelt va 
banque als men via de achterdeur wil 
regelen, wat door de voordeur niet bereikt 
kan worden. Gezien hun achterban geldt 
voor CDA en VVD, voor beide partijen, dat 
ze het met steun van klein rechts niet 
kunnen redden. (PvdA-kamerlid Jacques 
Wallage in Haagse Post). 
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PARTIJVOORZITTER 

Geen .. principiêle···· 
kernene_.gie 

Kernenergie is weer volop in discussie. 
Het kl!lbinet moet binnenkort namelijk 
met een standpunt voor de dag komen. 
Dat staat in het regeerakkoord. Fracties 
en partijen moeten derhalve ook aan de 
slag, want er moet natuurlijk worden 
gereageerd op kabînetsvoornemens. 
En het betreft hier een controversiële 
zaak, met veel emotionele kanten. Voór 
het CDA geldt dat wij ons de laatste 

. jaren aangaande het gebruik van kern· 
energie terughoudend hebben opge· 
steld. Ons verkiezingsprogram getuigt 
daarvan, zonder het gebruik van kern· 
energie principieel af te wijzen. 

Afvalvraagstuk 
Maandag besteedde het partijbestuur 
de hele avond aan het kernenergie
vraagstuk. Daar bleek opnieuw dat er 
geen ·sprake is van een principiële 
afwijzing van kernenergie. Centraal 
stond eigenlijk de vraag of we toe 
moeten naar meer kernenergie, in het 
licht van de grotere veranderingen in de 
sfeer van de afvalproblematiek .. De , 
laatste vijf jaar is het afvalvraagstuk in 
verband met de kernenergie dichter bij 
een oplossing gekomen, terwijl de be· 
heersbaarheld van het afvalprobleem 
bij de traditionele energiedragers juist 
veel moeilijker is geworden. Denk maar 
eens aan de zure regen en alle nadelige 
gevolgen daarvan voor het milieu. 
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Onder die ómstandîgheden moet je 
dwven nadenken over je terughou~ 
dendheid, zoals één van de bestuursle~ 
den het uitdrukte. Dat is dan oo~ ge~ 
beurd, waarbij de discussie met de 
volgende conclusies kan worden:.afgé~ 
sloten: - · / 
- er moet meer ondetzöék ·komen op · 

het terrein van duurzame energie• 
bronnen, 40als zonne·energle, wind· 
energie, aardwarmte, etc.; ook inter~ 
nationaaL · 

- het energîebesparingsbeleid moet·. 
geïntensiveerd worden. 

· - zowel bij traditionele epergisbronnen 
als bij kernenergie speelt de be" 
heersbaarheld van de afvalproble· 
matiek een grote rot 
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~ERI~=------------------------------------------------------

De Amerikanen gaan naar de stembus. 
Zij kiezen op 6 november de machtigste 
man van de vrije wereld: hun president. 
De Amerikaanse president wordt voor 
vier jaar gekozen. Hij is staatshoofd, 
regeringsleider, opperbevelhebber van 
de strijdkrachten, partijleider tegelijk. 
Bij hem berust de verantwoordelijkheid 
voor buitenlandse zaken, hij dient wets
ontwerpen in bij het Congres, het Ame
rikaanse parlement. CD/ACTUEEL 
vroeg professor J. W. Schulte Nordholt, 
emeritus hoogleraar Amerikaanse ge
schiedenis, of mensen zulke zware ver
antwoordelijkheden aankunnen? 

"Het presidentschap bestond in de eerste 
jaren van de Amerikaanse onafhankelijk
heid nog niet. Het werd pas met de 
grondwet van 1789 ingevoerd. Bij de dis
cussies die er door de Amerikaanse ge
schiedenis heen over gevoerd werden kun 
je twee hoofdstromingen onderscheiden: 
de opvatting die zegt dat de president een 
puur uitvoerende macht heeft. Dat wil 
zeggen dat hij moet doen wat hem door het 
Congres (bestaande uit het Huis van Af
gevaardigden en de Senaat, samen de 
"Staten Generaal van de V.S.", red.) wordt 
opgedragen. In die visie berust de hoogste 
macht bij het Congres, de vertegenwoordi
gers van het volk. De president hoort alleen 
maar te doen wat het volk van hem 
verlangt. Dat is de opvatting geweest van 
presidenten als Eisenhower of Taft. 
Anderen zien de president vooral als de 
beschermer van de gewone mensen. Hij is 
"der keerJen God". Hij moet het vacuüm 
opvullen, dat het Congres niet kan regelen 
en hij moet meer macht nemen. Nergens in 
de grondwet staat namelijk precies hoe
veel macht de president heeft. Er zijn dan 
ook actieve presidenten geweest, bijvoor
beeld Roosevelt of Kennedy, die meer 
macht op zich genomen hebben dan de 
grondwetgevers waarschijnlijk bedoeld 
hebben. Overigens moet ik er wel bij 
zeggen dat hoe machtig een president ook 
is, al zijn voornemens wel de goedkeuring 
nodig hebben van het Congres. Hij sluit wel 
alle verdragen en leidt wel de buitenlandse 
politiek, maar hij kan geen verdrag be-
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krachtigen zonder een tweederde meer
derheid van de Senaat. 
Dus de Amerikaanse president is in zekere 
zin net zo machtig als hij zelf wil zijn. Maar 
hij moet leren reilen en zeilen met het 
Congres." 

Hoe komt het dat het presidentschap 
zo sterk is geworden? 

"Je zou kunnen zeggen dat ze in 1789 het 
presidentschap nooit zo sterk hadden ge
maakt als ze in George Washington niet 
zo'n goede kandidaat hadden. In de 19e 
eeuw is het presidentschap helemaal niet 
sterk. Na Andrew Jackson (1829-1837) is 
er tot 1901 maar één sterke president 
geweest en dat was in de burgeroorlog: 
Abraham Lincoln. Verder had in die tijd het 
Congres het overwicht. Pas in de twintigste 
eeuw werd het presidentschap sterk, onder 
Theodore Roosevelt, Woodrow Wilson, 
FrankJin Roosevelt en latere. Daar zijn 
twee redenen voor. Ten eerste omdat 
vanaf de tweede grote Industriële Revolu
tie aan het eind van 19e eeuw de regerin
gen zich wel meer met de samenleving 
moesten bemoeien (denk aan sociale wet
geving). Ten tweede omdat na 1898 en 
zeker na 1917 de buitenlandse politiek in 
de Verenigde Staten een grotere rol is 
gaan spelen. En dàt is het terrein van de 
president. Door wat Wilson moest doen in 

Prof. dr. J. W. Schulte Nordholt 
(geb. 1920) is emeritus hoogle
raar in de geschiedenis en cultuur 
van Noord-Amerika. Hij doceerde 
van 1962 tot 1983 aan de Rijksuni
versiteit Leiden en geldt als een 
belangrijke Amerika-kenner. 
Van zij!l hand zijn o.a. de werken 
"Het volk dat in duisternis wan
delt'' (1956); "Abraham Lincoln" 
(1959); "De Verenigde Staten, het 
grote experiment" (1965); "Voor
beeld in de verte. De invloed van 
de Amerikaanse revolutie in Ne
derland" (1979). 

de Eerste Wereldoorlog, Roosevelt in de 
Tweede, Johnson in Vietnam, kreeg de 
president veel meer macht. 
Dat wil niet zeggen dat voor de gemiddelde 
Amerikaan de buitenlandse politiek een 
grote rol speelt, bijvoorbeeld bij zijn stem
gedrag bij presidentsverkiezingen. 
Die 19e-eeuwse isolationistische zelfge
noegzame stemming is nooit helemaal 
voorbijgegaan. Ga maar na: als je in 
Missouri woont ben je zo verbazend ver 
weg van Europa en de rest van de wereld, 
dat je dat niet zoveel kan schelen." 

Vietnam 
Maar ook in Europa is een zekere anti
Amerikaanse stemming. De Verenigde 
Staten is allang ons Voorbeeld in de Verte 
niet meer. 
"Het voorbeeld is in ieder geval niet meer 
zo ver weg als vroeger. We kunnen ons 
een beter beeld van Amerika vormen. Dat 
neemt niet weg dat de voorlichting over 
Amerika nog altijd erg stereotype en eenzij
dig is. Als je zegt: Amerika is geen voor
beeld meer, dan doel je op het anti
Amerikanisme. Het komt nu vooral van 
links. Vlak na de oorlog kwam het van 
rechts, omdat de V.S. zich met onze 
Indonesische kwestie bemoeide. Ik herin
ner me nog levendig hoe boos rechtse 
mensen, de ARP bijvoorbeeld, op Amerika 
waren. Maar dat is niet doorslaggevend 
geweest. Over het algemeen was in ons 
land de bewondering voor Amerika na 
1945 kolossaal. En toen Kennedy presi
dent werd was dat nog volledig aan de 
gang. Na zijn dood in 1963 veranderde dat. 
Meer dan iets anders was het de Vietnam
oorlog die de stemming deed omslaan. 
Later kwam het Watergate-schandaal daar 
nog eens bij. 

Kijk, de Russen kunnen alle negatieve 
informatie dichtstoppen. Dat kunnen de 
Amerikanen niet. Je moet ook goed ont
houden dat het anti-Amerikanisme uit de 
Verenigde Staten zelf komt en daarna 
wordt overgenomen door de rest van de 
wereld. De eerste, felle betogingen tegen 
Vietnam werden in Amerika gehouden. 
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Daaraan ligt een dieper probleem ten 
grondslag. Amerika is geen historisch ge
groeide natie. Maar een natie die op een 
ideaal berust, namelijk dat alle mensen 
gelijk.geschapen zijn. De immigranten zijn 
op dat ideaal afgekomen. Amerikanen 
vragen zich telkens af of ze wel aan dat 
ideaal voldoen. Daarom is bij iedere oorlog 
zoveel tegenstand te horen. Wat is presi
dent Wilson niet verguisd na de Eerste 
Wereldoorlog. Het was allemaal de schuld 
van Amerika zelf. En wat ze na de Tweede 
Wereldoorlog over Roosevelt geschreven 
hebben: alles was de schuld van de V.S. 
De kritiek op de Verenigde Staten is 
nergens zo fel als in het land zelf. Het komt 
neer op een puriteinse zelfbeschuldiging 
dat Amerika zijn eigen idealen niet na
komt." 

Heeft de huidige president Reagan niet 
bijgedragen tot groter anti-Amerikanisme 
in West-Europa? 

"Jawel, maar dat is niet doorslaggevend. 
Wij ergeren ons aan de manier waarop hij 
Amerika boven alles stelt. En hij is zo'n 
onwaarschijnlijke Amerikaan met een 
cowboy-hoed op en zo. Maar Watergate en 
Vietnam waren de oorzaak van het anti
Amerikanisme. Overigens weet ik nog niet 
zo zeker of het verschijnsel wel zo groot is. 
Het is natuurlijk wel luidruchtig, maar bij-
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Gesprek met prof. dr. 
J. W. Schulte Nordholt 
over de verkiezingen 

van aanstaande dinsdag 

zonder veel Nederlanders zijn nog altijd 
pro-Amerikaans." 

Carter 
U heeft zelf, aan de vooravond van de 
verkiezingen van 1980, gezegd dat u een 
voorkeur zou hebben voor Carter boven 
Reagan. 

"Ik wel ja, ik zou voor Carter gestemd 
hebben. Ondanks zijn zwakheden heeft hij 
veel goede dingen gedaan. Zoals de 
totstand-brenging van de Camp-David ak-

:o;- koorden. Maar je kon aan hem zien dat hij 
~ geen plezier had in zijn werk. Je hoorde 
~ hem knarsen. Roosevelt had bijvoorbeeld 
~ plezier in het regeren. Dat maakt een grote 
~ president. Reagan heeft dat ook een 
"'- beetje. Hij is eigenlijk een soort 

binnenste-buiten gekeerde Rooseveldt. Hij 
beweert precies het tegenovergestelde. En 
hij is ook niet zo actief. Ook dat, hè: Carter 
zat maar te zwoegen tot diep in de avond. 
Reagan heeft meer kwaliteiten die een 
goede president maken. Dat achteloze 
ermee bezig zijn, boven de politiek uitste
ken. Dat moet een president kunnen. En hij 
is dan ook ontzaglijk populair. Ook daar 
vergissen wij ons in. Hij zegt tegen de 
Amerikanen dat ze wat voorstellen. En dat 
wil een kiezer graag horen." 

Is het niet raar als een man van in de 
zeventig herkozen zou worden als presi
dent? 

"Ja, hij schijnt goed geconserveerd te 
zijn. Je ziet hoe betrekkelijk die dingen 
zijn. Kennedy haa een groot charisma 
doordat hij jong was en de toekomst 
scheen te beloven. En nu is er een tijd 
waarin een vaderfiguur meer gezag inboe
zemt. Democratie is nu eenmaal ontzet
tend emotioneel. Maar toch is het de beste 
staatsvorm die er is!" 

Over staatsvorm gesproken: politieke par
tijen spelen in de Verenigde Staten alleen 
een rol bij de presidentsverkiezingen. 

"Ze kennen daar namelijk geen ministerië
le verantwoordelijkheid. De president 
speelt de hoofdrol. Er is natuurlijk wel een 
verschil tussen de partijen, de Democraten 
en de Republikeinen. Er zijn alleen geen 
vaste programma's, want ze zijn niet zo 
principieel als wij. De Republikeinen, de 
partij van Reagan, zijn meer de partij van 
de tree enterprise, sinds het begin van 
deze eeuw de partij van het Midden
Westen en van de betere kringen, van de 
mensen die allang in Amerika thuishoren 
en van de West-kust. De Democraten zijn 
de partij van alles wat daar tegenop moet 
roeien, van de negers, de immigranten, de 
arbeiders en ook: het Zuiden. Zij vormen 
een coalitie die ontzettend taai is en telkens 
weer in staat is om tot een meerderheid te 
komen', maar die meerderheid langzaam 
maar zeker ziet verbrokkelen. Het Zuiden 
dat altijd Democratisch was, wordt steeds 
meer Republikeins. Daarentegen wordt 

(vervolg op pagina 14) 

De kandidaten voor de presidentsverkiezingen in een recent gehouden televisie-debat; links de 
Democraat Walter Mondale en rechts de huidige president Ronald Reagan. (toto ANP) 
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AMERIKA 

(vervolg van pagina 13) 

New England dat altijd een Republikeins 
bolwerk was, steeds meer Democratisch. 
Het is een teken dat er meer duidelijkheid in 
de Amerikaanse politiek komt. De Demo
craten zijn meer voor overheidsingrijpen, 
dan de Republikeinen." 

Heeft het toenemende belang van de 
Westkust van de V. S. nog gevolgen voor 
de Amerikaanse betrokkenheid bij Euro
pa? 

"De laatste tijd is Californië uitgegroeid tot 
de grootste staat. En ook New Mexico en 
Arizona nemen geweldig in betekenis toe. 
En het Noord-Oosten, het oude machts
centrum wordt minder belangrijk. Dat bete
kent een verandering in de samenle
ving ... eigenlijk een nieuw soort Amerika
nisering. Het leven in Californië is heel 
anders dan in New England; het is wel heel 
ver van ons vandaan."· 

Dus de Democraten, die hun machtsbasis 
veel meer in dat New England hebben, 
hebben over het algemeen meer oog op 
West-Europa? 

"Zeker, maar überhaupt: de Democraten 

zijn de partij van de internationale contac
ten. Het zijn de Democraten die de Ver
enigde Staten bij oorlogen hebben betrok
ken. Wilson was een Democraat, Roose
velt, Kennedy, Johnson. Het is de partij van 
de immigranten en heeft dus een veel 
sterkere binding met Europa. Al de leren 
denken nog altijd aan Ierland ... Het is de 
partij die het isolationisme heeft doorbro
ken. 

Isolationisme 
Isolationisme in de V.S. betekent ook altijd 
afscherming van Europa. In de tijd dat het 
ontstond was Europa ook het enige buiten
land voor Amerika. Isolationisme zegt niets 
over de relatie met Latijns Amerika of Azië. 
Republikeinen zijn iets meer pro
isolationisme en zijn dan ook veel meer op 
Azië gericht. 

Je moet er wel bij bedenken dat elke 
Amerikaanse president aan Europa gebak
ken is. Volgens mij is het voor Amerika 
onmogelijk om Europa te laten schieten. Ze 
kunnen wel delen van hun leger uit West
Europa terughalen, maar de belangen zijn 
te groot voor een terugkeer naar het 
isolationisme." 

Studiedagen Kader- en Vormingswerk 

Minderheden 

De Stichting Kader- en Vormingswerk 
CDA en de CDA-Bestuurders-vereni
ging beleggen op 1 december in De 
Reehorst te Ede een studiedag met als 
thema: "Minderhedenbeleid, racisme 
en kiesrecht". 

In het bijzonder zal het minderhedenbeleid, 
bestrijding van racisme en de consequen
ties van het verlenen van actief en passief 
kiesrecht aan "buitenlanders" op lokaal 
niveau de aandacht krijgen. 
Tevens wordt een antwoord gegeven op de 
vraag welke lijn CDA-afdelingen zouden 
kunnen volgen bij het eventueel kandide
ren van "buitenlanders" op CDA-lijsten. 

Sprekers zullen o.a. zijn: mw. Pieterse-de 
Geus, wethouder te Borne; J. Krajenbrink, 
Tweede Kamerlid; F. Schneiders, burge
meester van Almelo en M. Smits, CDA
secretaris. 

De Deelnemersbijdrage is 1 25,-. U kunt 
zich opgeven door: 
a. overmaking van 1 25,- op giro 39667 45 
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aan de St. Kader- en Vormingswerk CDA 
o.v.v. "Studiedag Minderheden" 
b. door het opsturen van onderstaande 
bon aan de St. Kader- en Vormingswerk 
CDA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den 
Haag. 070-924461. 

-------------., I BON I I Opgave voor Studiedag Minderhe-
l den 
I Naam: .......................................... . 

Adres: .......................................... . 
I Postcode: ..................................... . 
I Woonplaats: ................................. . 
I T alefoon: ..................................... .. 
1 functie in het CDA: ........................ . 

I geeft zich op voor de Studiedag 

I 
Minderheden en zal het deelne
mersgeld 

I overmaken op giro 3966745*) 

I 
I voldoen op de studiedag 

I *)doorhalen wat niet van toepassing 
I is. 
.. ____________ _ 

Wat verwacht u van de Democratische 
presidentskandidaat Walter Mondale? Zijn 
kansen worden laag ingeschat. 

"Hij heeft niet veel kans om gekozen te 
worden, tenzij er een wonder gebeurt. 

Maar wij zijn beiden historici, dus we 
voorspellen niks. Het ligt niet aan het 
verkiezingsprogramma van de Democra
ten. Dat doet er in Amerika niet zoveel toe. 
Het ligt eraan dat Mondale belast is met het 
verleden van Carter. Daarnaast is de 
Democratische partij verdeeld en heeft hij 
in Reagan een tegenstander met groot 
charisma. Als in 1988 Edward Kennedy de 
Democratische kandidaat wordt, zouden 
ze best weer kunnen winnen. Stel dat de 
economie de komende vier jaar weer 
inzakt. Wie dan Reagan opvolgt als Repu
blikeinse kandidaat heeft geen kans. Mon
dale is in ieder geval een hele bekwame, 
integere man, die de politiek goed kent. Als 
ik Amerikaan was zou ik zo op hèm 
stemmen. Dat zou ik beter voor mezelf 
kunnen verantwoorden dan wanneer ik 
Reagan zou kiezen." ..,.. 

Theo Brinkel 

Samenlevingsvormen 

Op zaterdag 17 november a.s. wordt door 
de politieke commissie en de commissie 
kader en vorming, Kamerkring Utrecht een 
studiebijeenkomst georganiseerd met als 
onderwerp: "Verscheidenheid en sa
menlevingsvormen". 
De bijeenkomst wordt gehouden in Slot 
Zeist en begint om 1 0.15 uur. Inleiders zijn: 
mr. Th. G. A. Hendriksen, v.h. hulpbis
schop te Utrecht alsmede dr. A. Dekker, 
docent ethiek aan de Theologische Hoge
school van de Gereformeerde Kerken te 
Kampen. 
's Middags wordt gediscussieerd met een 
panel bestaande uit: D. S. van der Mei, 
oud-lid van de Tweede Kamer; drs. G. A. 
de Boer, wethouder te Amersfoort en mr. 
H.A. C. Bl~men, adjunct-directeur Socia
le Dienst, Zeist. Voorzitter is T. Bot-van 
Gijzen. 
U kunt zich aanmelden bij: mevrouw M. Ch. 
Bruins Slot-Vis, Willem Alexanderstraat 
48, 3474 JT Zegveld. Tel. 03489-686. 
Kosten ad I 10,- zijn bij aankomst te 
voldoen. 
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De Nederlandse parlementaire delegatie op bezoek in de Sovjet-Unie. 
Op de foto onder anderen delegatie-voorzitter Dolman, mevrouw Kraaijeveld en de heer Christiaanse. 

Sovjet-systeem werkt door tot 
in details van het dagelijks leven 

Een geweldige gastvrijheid viel ons ten 
deel. We ervoeren veel menselijks en 
vriendelijks in de persoonlijke contacten. 
Samen genieten bij de bekende ijsbaan 
Medeo bij Alma Ata, 4000 kilometer vanaf 
Moskou in de republiek Kazachstan. Onze 
dorst lessen met kamelenmelk. Samen 
gezellig naar de opera, naar muziek en 
folklore, ballet en circus. In vliegtuig en 
nachttrein internationale schaakspelletjes 
van Dolman met Sovjet-schaaklief
hebbers. Er is de herkenning en eens
gezindheid bij Russische herdenkin
gen van de Tweede Wereldoorlog. We 
leggen ernstig en overtuigd kransen bij 
monumenten. Aangrijpend is de eindeloos 
lijkende weg tussen de naamloze massa
graven in Lening rad. Zovele doden vanwe
ge 900 dagen belegering van de stad die 
meer dan 21!2 jaar duurde. 

Er zijn echter ook de vele andere indruk
ken. Het Sovjet-systeem werkt door in de 
politiek en in de details van het dagelijks 
leven. De principiële verschillen van me
ning op het punt van democratie, van 
persvrijheid, van defensiepolitiek manifes
teerde zich keihard in de discussies. 
Gesprekken over persvrijheid zijn mis
tig. Hetzelfde geldt voor mensenrech
ten, vrijheid van gaan en staan van 
personen en in- en uitgaan van de USSR. 
Staande voor een kerkgebouw krijg ik de 
mededeling, dat binnen 1 0 à 20 jaar de 
religie zal zijn verdwenen. Keihard. brutaal' 
"We dwingen niemand, mensen maken 
zelf die keus," zo wordt gesteld. Vakanties 
blijken vaak in het teken te staan van 
"gezond worden" voor de arbeid. De 
dokter maakt uit wat goed voor je is, waar je 
niet naar toe mag en wel naar toe zou 
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Vorige week keerde een parlementai
re delegatie terug uit de Sovjet-Unie. 
Negen dagen lang vertoefde de dele
gatie, die geleid werd door kamer
voorzitter Dolman, in de Sovjet-Unie. 
De uit zeven parlementariërs be
staande delegatie was uitgenodigd 
door de Opperste Sovjet (het Russi
sche "parlement"). Prof. dr. Jan 
Christiaanse, fractievoorzitter in de 
Eerste Kamer en het Tweede Kamer
lid Jeltien Kraaijeveld-Wouters zaten 
namens het CDA in de delegatie. 
Voor CD/ACTUEEL schreef Jeltien 
Kraaijeveld-Wouters een artikel over 
de indrukken die zij tijdens het be
zoek opdeed. 

moeten. Een gesprek over homofilie loopt 
dood. Men kent het verschijnsel niet- stelt 
men. In de metro zwijgt iedereen. Mis
schien luistert er iemand mee? De mensen 
lopen precies over de zebra's, over de 
lopers in de grote hallen van de theaters
geen stap er naast! Schoolkinderen para
deren bij een herdenkingsmonument, strik
ken in 't haar, militaire pas, jongens van 14 
met 't geweer voor de borst. 

Hard leven 
In gesprekken wordt keer op keer bena
drukt dat slechts het , , normale" toelaatbaar 
is. Het leven is hard, er moeten goede 
sociaal-economische resultaten geboekt 
worden, daarom is er gewoon geen ruimte 
voor wat niet normaal is. Onze begeleiders 
spreken meestentijds. met grote overtui
ging, al zijn er soms gewaagde, soms zelfs 
cynische grapjes. In een vakbandsgebouw 

voor opvoeding van jeugdigen ontdekken 
we een speelgoed-kruisraket. "U kunt nu 
aan de Nederlandse regering melden dat u 
gezien hebt dat door ons een nieuwe 
kruisraket is geplaatst," zegt men ons. 

Defensiepolitiek 
De defensiepolitiek kleurt alle belangrijke 
discussies, elk officieel gesprek, elk over
leg, elke tafelspeech. Grote zorg is er om 
de vrede, om de internationale ontwikkelin
gen, om de gevaarlijke actuele situatie. Het 
Russische volk is zeer vredelievend; de 
Verenigde Staten echter vredesbedrei
gend. Dat thema wordt steeds weer uitge
werkt en opnieuw herhaald. En door ons 
becommentarieerd en bekritiseerd. Ten 
aanzien van het eigen defensiebeleid is er 
een zeer grote terughoudendheid. Het 
Nederlands rakettenbesluit is wel bekend, 
evenals de standpunten in het Nederlands 
parlement, zelfs die van individuele kamer
leden. Op onverwachte momenten - tij
dens een maaltijd wordt getracht van ons te 
weten te komen hoe precies de verschillen 
in opvatting binnen het CDA, fractie en 
partij liggen, hoe de toekomst van de 
Nederlandse vredesbeweging door CDA
ers wordt ingeschat etc. 

De conclusfe van het parlementaire be
zoek mag zijn: Het was een parlementair 
bezoek met positieve en negatieve kanten, 
dat is duidelijk. Veel bindt ons. Toch\
helaas- nog veel meer scheidt ons tegelij
kertijd. Het blijven zoeken van echte con
tacten over en weer blijft desondanks de 
moeite waard, al zijn de resultaten nu nog 
niet om over naar huis te schrijven. <11111 

Jeltien Kraaijeveld-Wouters 
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EMANCIPATIE 

CDA-Vrouwenberaad en Economische Zelfstandigheid 
Is economische zelfstandigheid van de 
vrouw een absolute voorwaarde voor 
emancipatie? Met die vraag opende voor
zitster Riet ten Hagen-Pot de studiedag 
van het CDA-Vrouwenberaad over Econo
mische Zelfstandigheid. 
Ongeveer honderd vrouwen namen maan
dag 22 oktober jongstleden in Utrecht deel 
aan de studiedag. Centraal stond het 
concept-beleidsplan Emancipatie van 
staatssecretaris Kappeijne van de Copello. 
De studiedag was in twee delen gesplitst. 
In de ochtenduren werden de hoofddoel
stellingen van het plan besproken. 's Mid
dags kwamen een drietal onderdelen van 
het plan aan de orde. Voorzitster Riet ten 
Hagen-Pot opende de studiedag. 
Na het openingswoord van de voorzitster 
ging Dineke Mulock-Houwer, Hoofd van de 
Directie Coördinatie Emancipatiebeleid en 
hoogste ambtenaar van de staatssecreta
ris op het concept-beleidsplan in. Zij bena
drukte het concept-karakter van het plan 
en erkende dat er nog onopgeloste punten 
waren. Mulock-Houwer achtte het een 
goede zaak, dat er principieel gekozen 
werd voor deelname aan betaalde arbeid: 
"Betaalde arbeid is in de praktijk het 
maatschappelijk verdelingsmechanisme, 
of je het nu wilt of niet. Betaalde arbeid leidt 
o.a. tot economische zelfstandigheid, sta
tus en zekerheid." In die zin is economi
sche zelfstandigheid de noodzakelijke 
voorwaarde om de bestaande ongelijkheid 
tussen man en vrouw op te heffen. Het 
concept-beleidsplan was naar haar me
ning realistisch en vooral bedoeld voor de 
lange termijn. In het plan staat namelijk dat 
vanaf 1990 iedere dan 18-jarige vrouw, 
gehuwd of ongehuwd, recht heeft op een 
eigen uitkering. In 1991 geldt dit voor 
19-jarigen, in 1992 voor 20-jarigen etc. De 
hoogste ambtenaar van Emancipatieza
ken stelde nadrukkelijk, dat het plan een 
stuk van het hele kabinet is. Dat betekent, 
dat ook de CDA-ministers er achter staan. 

Kwetsbare groepen 
Nel Crum-Okkens, ex-afgevaardigde voor 
het CDA-Vrouwenberaad in het Breed 
Platform van Vrouwen voor Economische 
Zelfstandigheid, verkondigde de mening 
van het platform: men moet kiezen voor 
economische zelfstandigheid van de 
vrouw om zo de problemen van kwetsbare 
groepen vrouwen aan te pakken. 
Economische zelfstandigheid was in haar 
ogen een goed middel om de aanwezige 
talenten volop te gebruiken. 
Yvonne Timmerman-Buck, die als stafme-
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De plaatselijke afdelingen van het 
CDA-Vrouwenberaad gaan de ko
mende maanden discussiëren over 
het concept-beleidsplan Emancipa
tie van staatssecretaris Kappeijne 
van de Copello. 
Voor 15 maart 1985 moeten de afde
lingen de schriftelijke reacties inge
zonden hebben. De keuze van de 
discussiestukken is aan de afdelin
gen zelf. Op 9 mei 1985 zal het 
definitieve oordeel van het Vrouwen
beraad over het beleidsplan bepaald 
worden. 

dewerkster van het Wetenschappelijk Insti
tuut adviserend lid is van het Vrouwenraad
bestuur, voerde na Nel Crum het woord. 
Yvonne Timmerman had samen met Truus 
Bot-Van Gijzen (voorzitster van de sectie 
Vorming en lid van het landelijk bestuur van 
het Vrouwenberaad) op persoonlijke titel 
het discussiestuk "Geëmancipeerd, met 
en zonder baan" geschreven. In haar 
betoog verwierp zij economische zelfstan
digheid als noodzakelijke voorwaarde voor 
emancipatie. 
Zij vond het een slechte zaak dat in het plan 
betaalde arbeid tot norm verheven werd. 
Vrouwen, die geen betaalde arbeid verrich
ten, kunnen ook geëmancipeerd zijn, 
meende zij. Yvonne Timmerman verzette 
zich krachtig tegen de arbeidsplicht. 
Na de drie toespraken werd er fel en 
emotioneel gediscussieerd. Er ontstond 
een onnodige begripsverwarring tussen 
economische zelfstandigheid en economi
sche onafhankelijkheid. Hierdoor kwam de 
discussie onvoldoende uit de verf. 

Arbeid en inkomen 
In de middaguren ging de discussie over 
arbeid en inkomen, sociale zekerheid en 
belastingen. 
Rietje Bellingwout-Roodenburg (coördi
natrice van de werkgroep Arbeid, Sociale 
Zekerheid en Belastingen) meende dat 
betaalde arbeid gelijkwaardig is aan onbe
taalde arbeid. 
Truus Bot-van Gijzen vond de in het 
concept-beleidsplan neergelegde uit
gangspunten van beleid slecht. De over
heid moest rekening houden met relaties 
en niet alleen uitgaan van het individu. Alle 
soorten van arbeid moesten erkend wor
den en grotere aandacht voor deeltijdar
beid was noodzakelijk. Nel Crum stond 
uitvoerig stil bij het systeem van gezinstee
slagen voor vrouwen in een moeilijke 
situatie. 

Zij pleitte krachtig voor een tijdelijke rege
ling van gezinstoaslagen voor ongeschool
de vrouwen zonder werkervaring, vrouwen 
in huishouden en vrouwen die bewust niet 
voor betaalde arbeid kiezen. 

Op het terrein van de sociale zekerheid 
spitste de discussie zich toe op het belang 
van de economische eenheid voor de 
hoogte van de uitkering. Cora Reitsma {lid 
van de werkgroep Sociale Zekerheid) pleit
te voor een aanvaardbaar sociaal mini
mum voor ieder mens. Truus Bot-van 
Gijzen toonde zich daarentegen een voor
stander van het per economische eenheid 
vaststellen van een minimum- en een 
maximum-uitkering. 
De uitkering per eenheid zou dan lager zijn 
dan twee bij elkaar opgetelde uitkeringen.· 
Zo zou er binnen het systeem geld vrijko
men voor de minima. 

Belastingen 
Loes Winsemius {lid van de werkgroep 
Arbeid, Inkomen, Sociale Zekerheid en 
Belastingen) wilde dat in de toekomst de 
woonlasten als draagkrachtbepalende fac
tor in het belastingsysteem meegewogen 
zullen worden. Zij was een tegenstander 
van een hogere belastingvrije voet voor 
alleenverdieners, omdat zo de keuzevrij
heid van de vrouwelijke partner beperkt 
werd. Truus Bot-van Gijzen pleitte ook hier 
voor solidariteit en handhaving van het 
draagkracht-principe. Zij wilde belasting
heffing per economische eenheid. Solidari
teit met minder draagkrachtigen en gelijke 
behandeling van de partners moesten 
daarbij uitgangspunten zijn. De overheid 
mocht volgens haar geen onderscheid 
maken tussen gehuwden en samenwo
nenden. 
in het middaggedeelte werd o.a. gevraagd 
om meer aandacht voor de positie van in 
het bedrijf meewerkende vrouwen. 
Er is inmiddels aan deze categorie vrou
wen een studiedag gewijd. Van deze stu
diedag is een verslag verkrijgbaar op het 
secretariaat van het Vrouwenberaad. 
Àan het slot van de bijeenkomst dankte 
Riet ten Hagen de aanwezigen voor hun 
inbreng. In de komende maanden zal 
moeten blijken of de CDA-vrouwen een 
eenduidig .standpunt over het concept
beleidsplan\kunnen innemen. ..,. 
Marcel Meijer-. 

Het verslag van de studiedag over economische 
zelfstandigheid is verkrijgbaar op het secretariaat van 
het Vrouwenberaad, p/a Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA 
Den Haag. Tel. 070-924461. 
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INGEZONDEN 

Uw MENING . In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubriek behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdrag•m (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

Ruding (I) 
Minister Ruding beweert dat veel werklo
zen zich er met een Jantje van Leiden 
vanaf maken, vooral de jongeren. Waarop 
berust deze bewering? In feite op een niet 
onderbouwde stellingname. Dat hij zich 
laat leiden door verhalen, waar we toch 
allemaal van horen, is verontrustend. 
Ik durf te beweren, dat onze minister van 
Financiën de Nederlandse samenleving 
onvoldoende kent. Hoeveel werklozen, 
onder wie een massa jongeren, snakken 
niet naar een baan? Die willen ook echt niet 
bij tante Truus blijven wonen. Morgen aan 
de slag, dat wensen ze. En dat geldt voor 
de meerderheid. 
Wanneer de minister meent, dat het grote 
arbeidsaanbod in Nederland een extra 
probleem is, slaat hij de spijker op z'n kop. 
Dan moet je niet werklozen, die al ernstig 
beschadigd zijn nog verder beschadigen 
door ongenuanceerde uitspraken. We 
moeten ons solidair voelen met de werklo
zen en met z'n allen hun uitzicht op werk 
bieden. Dat is onze plicht. Het CDA moet 
pal staan voor de belangen van iedereen, 
maar vooral van hen die in problemen zijn 
zoals de werklozen. Ze verdienen een 
andere benadering dan die door minister 
Ruding gegeven is. 
Door het inmiddels gewraakte interview 
heeft hij van het CDA een verkeerd beeld 
gegeven. Van deze overigens op financieel 
gebied bekwame minister mag verwacht 
worden, dat hij zich van het artikel in het 
Vrije Volk distantieert en dat hij verder zal 
knokken voor de belangen van de werklo
zen. 

A. H. v. d. Weide, Weesp 

Ruding (2) 
Als vertrouwensman van een aantal jonge 
mensen, die al twee tot vier jaar zonder werk 
zijn en die tot nu toe, ondanks alles, het CDA 
nog trouw gebleven waren, ook al zijn ze, 
vanwege de kosten, geen lid, of geen lid 
meer, is het mijn plicht u mede te delen, dat 
het interview met "onze" minister Ruding, 
bij deze zo zwaar beproefde mensen, heeft 
geleid tot grote verontwaardiging, woede 
en bij sommigen verdriet. Ik ben zelf ook 
erg verontwaardigd omdat ik uit eigen 
waarneming weet, hoeveel moeite deze 
jonge mensen doen om werk te krijgen, 
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waarbij zij solliciteren over het hele land. 
Voor werk zou een aantal zelfs wel willen 
emigreren. Ik kan dan ook geen enkele 
rechtvaardiging aanvoeren voor de uiterst 
kwetsende en vooral ook totaal ondeskun
dige zienswijze van Ruding. Behalve deni
grerend voor de betrokken mensen zonder 
werk, is de uitspraak van Ruding dus ook 
politiek gezien een nauwelijks te overtref
fen blunder. Laat Ruding maar laten weten 
waar dat werk is, van Noord tot Zuid, we 
zullen er op af gaan, werd er gezegd. 

Ruding is stellig op financieel gebied een 
uiterst bekwaam man, met een zeer on
dankbare taak; door zijn uitspraken, op een 
terrein dat helemaal niet het zijne is, heeft 
hij het CDA in opspraak gebracht en 
zichzelf, politiek gezien, vrijwel onmogelijk 
gemaakt. 
Dit weer goed te maken moet een van de 
hoofdpunten worden van ons CDA. Hoe 
dat zou moeten gebeuren is mij nog een 
raadsel. 

A. Terstegge, Arnhem 

Ontevredenheid 
Mijn man en ik zijn bejaarden van 75 en 72 
jaar. We hebben het goed. We leven van 
de AOW maar we hebben zelf een huis en 
ook een auto. Twee jaar geleden moesten 
we een nieuwe auto kopen. We hebben wel 
even gedacht kan 't nog wel nu alles 
duurder wordt? We moeten ons wel eens 
wat ontzeggen, maar dat hindert niet. We 
hebben veel om dankbaar over te zijn. 
Ik schrijf eigenlijk omdat er zoveel ontevre
denheid is en op de regering wordt ge
scholden. Een paar dagen geleden was ik 
bij een buurman en diens zuster. Zij zeiden: 
u hoeft niet te denken dat we weer op het 
CDA stemmen, want veel christelijkheid zie 
je er niet bij. Ze laten alles maar gaan en er 
wordt geen straf meer gegeven. 't Is de 
regering er alleen om te doen er zelf beter 
van te worden. 

Ik vind het zo naar, die ontevredenheid. Als 
alle CDA'ers met de hoogste inkomens 
eens zeiden: wij doen wat van ons inkomen 
af, want wij willen een goed voorbeeld 
geven. Velen zouden daar respect voor 
hebben. 

N. N., Joure 

Slechte recensie 
De recensent van het boek van dr. J. van 
den Brink "Op zoek naar een heilstaat" in 
CD/ACTUEEL van 13 oktober j.l. (blz. 18) 
heeft m.i. van wezenlijke delen van het 
boek, laat staan van de bedoeling van de 
schrijver, niet zo heel veel begrepen. Hij 
criliseert de schrijver, waar deze de schuld 
van de grote economische problemen van 
nu' vooral bij de politiek van Den Uyl c.s. en 
in het bijzonder bij diens kabinet legt. "De 
socialisten zouden willen," zegt Van de Glind 
dan, "dat zij de laatste 50 jaar een stempel 
op de Nederlandse samenleving, hadden 
kunnen drukken." Hij moet daarmee be
doelen: Wij zijn er ook geweest, christen
democraten! Maar hij zegt niet, dat die 
christen-democraten derhalve ook mede
verantwoordelijkheid dragen voor het mis
lopen van onze economie. Van den Brink 
doet dat wel en terecht, al doet hij dat 
kennelijk met pijn en wat terughoudend
heid. En Van den Brink vraagt zich daarbij 
vaker af hoe het toch kon gebeuren, dat 
christen-democraten op een aantal punten 
zó ver afraakten van hun visie op de 
verhouding individu-overheid en de socia
listische drift om de overheid een steeds 
grotere rol te doen spelen de laatste 15 jaar 
niet meer fundamenteel en systematisch 
hebben bestreden. 

Van de Glind wil de invloed reduceren die 
Van den Brink Den Uyl c.s. toedenkt, maar 
door het daarbij te laten ontgaat hij het feit 
van onze medeverantwoordelijkheid. 

Waarschijnlijk ziet Van de Glind die ook 
niet, te oordelen aan de tekst van zijn korte 
recensie. (Het boek beslaat 500 blz.) 
Mogelijk juicht Van de Glind zelf de politiek, 
die de overheid zo een (over)grote macht 
verschafte, toe. 

Voor zover dr. Van den Brink door zijn boek 
mede beoogt steun te bieden aan onze 
politici in regering en Kamer, die het zware 
werk thans in redelijke harmonie in de 
goede richting hebben gebracht, is de 
recensie geen teken ervan, dat deze be
doeling begrepen is. De politiek die komen
de jaren nodig zal zijn, eist juist van het 
CDA een beter verstaan van analyses als 
Van den Brink in zijn voortreffelijke werk 
heeft beschreven. 

Harry Notenboom 
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PARTIJNIEUWS 

Partijvoorzitter Bukman tijdens de persconferentie na afloop van de discussie over kernenergie. 

CDA-bestuur over kernenergie 
Het CDA-Partijbestuur heeft zich maan
dagavond gebogen over het vraagstuk 
van de energievoorziening in Nederland 
aan de hand van een notitie van een 
werkgroep onder voorzitterschap van 
oud-bestuurslid prof. ir. B. Krol. 

Het bestuur was van opvatting dat zowel 
het verkiezingsprogram als het program 
van uitgangspunten van het CDA het 
gebruik van kernenergie niet principieel 
afwijzen. Centraal stond voor het bestuur 
dat nieuwe ontwikkelingen op het terrein 
van het afval van de zgn. "klassieke" 
energiedragers moeten worden vergele
ken met die van kernenergie. 
De belangrijkste conclusie van het beraad 
was dat aanvaardbaarheid van het meer 
toepassen van kernener9ie, als aanvullend 
alternatief voor fossiele brandstoffen, na
der moet worden afgewogen in het licht van 
nieuwe ontwikkelingen met name ten aan
zien van enerzijds de afvalproblematiek bij 
kernenergie en anderzijds de afvalproble
matiek bij fossiele brandstoffen. 

De overige conclusies waren: 
- Verder onderzoek - ook in internatio

naal verband- op het terrein van duurza
me energiebronnen zoals zonne
energie, wind-energie, aardwarmte, wa
terkracht en getijden-energie moet gesti
muleerd worden. 

- Het energiebesparingsbeleid waarbij 
men kan denken aan instrumenten als 
wetgeving, normstelling, voorlichting en 
subsidies dient geïntensiveerd te wor
den. 

- Internationaal overleg om te komen tot 
het vaststellen van een mondiaal plafond 
voor de hoeveelheid koolzuurgas in de 
atmosfeer dient gestart te worden. 
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- Het voeren van een terughoudend en 
selectief beleid bij het gebruik van fossie
le brandstoffen is noodzakelijk. 

In het licht van bovenstaande conclusies 
vindt het bestuur dat de discussie binnen 
het CDA over (kern)energie moet worden 
voortgezet. ~ 

CD/Verkenningen 
Het oktobernummer van Christen Demo
cratische Verkenningen is uit. 
In het nummer wordt o.a. aandacht be
steed aan homofilie en discriminatie n.a.v. 
de ontwerp-resolutie homofilie, de emanci
patie van de vrouw, de taak van de 
overheid, de jongeren en werkloosheid en 
de malaise in de vredesbeweging. ·-------------· I BON I 
I 0 noteert u mij voor een abonne- I 
1 ment van I 50,- 1 
I 0 noteert u mij voor een jongeren- I 

abonnement (tot 30 jaar) van 
I I 40,-(mijngeboortejaaris ..... ) I 
I 0 zendt u mij het oktobernummer I 
1 toe à 1 5,- 1 
I Naam: ........................................... I 
I Straat: ........................................... I 
I Postcode: ...................................... I 
I Woonplaats: .................................. I 
I Wilt u deze bon uitknippen en zon- I 
1 der postzegel zenden aan: Weten- 1 
I schappelijk Instituut voor het CDA, I 
I 

Antwoordnummer 1904, 2500 WB 
Den Haag. I 

... ____________ .. 

PARTIJ 
_NIEUWS 
In memoriam van der Wees 

Een dankbaar mens 
Gedurende bijna 22 jaar was de heer A. 
van der Wees - Bram voor zijn vrienden -
chef de bureau en hoofd van de boekhou-

.ding bij de ARP. 
Op 22 oktober overleed hij op de leeftijd 
van ruim 68 jaar. Dat was een leeftijd, die 
hij zelf niet verwacht had te mogen berei
ken, gezien zijn lichamelijke handicap. Als 
regel gezond had hij de laatste jaren met 
veel ziekte te kampen. 
Voor hemzelf kwam zijn sterven als een 
grote bevrijding: dé grote bevrijding. Bij alle 
droefheid is de familie blij dat hem veel 
verder leed bespaard is gebleven. Daarom 
konden de woorden van Psalm 1 03, vers 
11 ook op het bericht van overlijden ge
plaats worden: .,en gij mijn ziel, looft gij 
hem bovenal". 
Velen uit de voormalige ARP hebben Bram 
van der Wees meegemaakt. Kerk, staat en 
ma~tschappij hadden zijn intense belang
stelling. Op al die drie terreinen toonde hij 
grote b~trokkenh~id. Niet zomaar, maar hij 
was a~t1ef: eerst 1n het jeugdwerk, later als 
ouderling, in het schoolbestuur in de 
kiesvereniging. Met overtuiging 'en met 
bewogenheid. 

Hij genoot van het leven en was dankbaar 
voor iedere dag hem geschonken. Zijn 
werk deed hij met hart en ziel; van het gezin 
en het gezinsleven genoot hij met volle 
teugen en met name de vorderingen van 
de kinderen vervulden hem met trots. 
Bram van der Wees was een gaaf mens, 
met een prima karakter die altijd bereid was 
te helpen. ~ 

Dick Corporaal, oud-secretaris ARP 
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EUROPA 

Euro-Parlement neemt begroting aan 
Het Europees Parlement heeft vorige 
week met grote meerderheid de aanvul
lende begroting voor 1984 aangeno
men. De aanvullende begroting was 
nodig omdat de kas van de Europese 
Gemeenschap nagenoeg leeg was. 

Begin oktober was de Raad van Ministers 
het na moeizame onderhandelingen eens 
geworden over deze begroting. De Britse 
premier had lang dwars gelegen. Maar ook 
zij koos tenslotte eieren voor haar geld. 
Het Europees Parlement was duidelijk 
geweest. Het zou pas meewerken aan de 
uitbetaling van kompensatie aan Engeland 
na indiening van de aanvullende begroting 
bij het Europees Parlement. 

Knelpunten 
Er kwam veel kritiek tijdens de behandeling 
in het Europees Pbrlement. Drie knelpun
ten speelden een grote rol. Ten eerste de 
forse besnoeiing op de zgn. niet-verplichte 
uitgaven. 
Dit zijn de middelen voor een Europese 
aanpak van de werkloosheid, de milieupro
blemen en de honger in de Derde Wereld. 
Het tweede knelpunt werd gevormd door 
de opvatting van de Raad van Ministers dat 
het Europees Parlement zich niet mag 
bemoeien met de inkomsten van de EG, 
maar alleen met de uitgaven. 
Tenslotte was de te optimistische inschat
ting van de inkomsten uit de landbouwhef-

P. A. M. Cornelissen: zwaar weer op komst. 

fingen en de dekking van het daarmee 
samenhangend tekort een probleem. 

Wijzigingen 
Na veel heen en weer gepraat en na 
overleg met de Raad van Ministers heeft 
het Europees Parlement de aanvullende 
begroting vastgesteld. Het heeft hierop wel 
twee belangrijke wijzigingen aangebracht. 

Ondanks het verzet van de Ministerraad is 
de korting op de niet-verplichte uitgaven tot 
de helft teruggebracht. 
Om het ontstane tekort te dekken heeft het 
Europese Parlement de inkomsten uit 
douaneheffingen met f 1.650 miljoen ver
hoogd. Hierdoor heeft het duidelijk willen 
bewijzen zich ook bevoegd te achten op 
het punt van de inkomsten van de gemeen
schap. 
De Nederlandse socialisten wilden, kost 
wat kost, vasthouden aan een verhoging 
van contributie van de lidstaten. 
P.A. M. Cornelissen, woordvoerdervan de 
christen-democratische fractie heeft daar
tegen gewaarschuwd. Rekening houdend 
met de opvatting van de Ministerraad zou er 
dan géén goedgekeurde aanvullende be
groting zijn gekomen. Het gevolg hiervan 
zou zijn: "Een crisis en ... een lege kas". 

Begroting 1985 
Intussen is er begonnen met de behande
ling van de begroting voor 1985. Dat 
belooft een moeilijk debat te worden. De 
voorgestelde begroting rammelt aan alle 
kanten. 
Helaas biedt de begroting geen structurele 
oplossing voor de financiële problemen 
van de gemeenschap. 
Indien de voortekenen niet bedriegen is er 
voor Europa zwaar weer op komst. ..,. 

P.A.M. Cornelissen 

Modelprogramcommissie geïnstalleerd 

Mr. Ph. Houben, 
voorzitter van de modelprogramcommissie. 

CD/ACTUEEL 3 november 1984 

Partijsecretaris Ries Sinits heeft vori
ge week de modelprogramcommissie 
geïnstalleerd. De commissie gaat een 
modelprogramma maken voor de ge
meenteraadsverkiezingen in 1986 en de 
Provinciale Statenverkiezingen in 1987. 
Het modelprogram is een handvat voor 
de plaatselijke en provinciale afdelin
gen bij het maken van het verkiezings
programma. 
De commissie staat onder voorzitterschap 
van mr. Ph. Houben, voorzitter van het 
gewest Twente. De komende maanden 
worden de diverse hoofdstukken geschre
ven. Eind februari 1985 stelt de commissie 
het modelprogram vast. Dan gaat het naar 
het partijbestuur en daarna naar de plaat
selijke en provinciale afdelingen. Het is de 
bedoeling, dat het modelprogram op de 
voorjaarspartijraad 1985 definitief vastge
steld wordt. ..,. 

·-------··~---- ----------------
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Hotel Restaurant-Auberge 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291. 

500 jaar vast gebruik 

" ... om luyden van qualil ei! en 
andere passanten te logeeren 
en traetaeren op coslelijke spijzen 
van zee, vee en veldt." 

Alle dagen geopend. · 

WINTERREIS 
STIERMARKEN-OOSTENRIJK 
Chr. zelfverzorgingsreis van vrijdag 18 t/m dinsdag 
29 jan. '85. 
Vervoer per minibus (blijft beschikbaar!) 
Maximaal 18 personen! Prijs: f 950,-
lnklusief skilessen 's morgens en diverse attrakties 
's middags. 
Eksklusief huur skibenodigdheden en entreegelden. 
Op zondag bezoek aan de Evangelische Kirche te 
Schladming en een Hollandse dienst in eigen kring. 
Vraag meteen de folder aan: tel. 01877-1241. 

Hotel 

Schaepkens van St. Fyt 
Valkenburg a/d Geul Tel.: 04406-12000 
Herfst-weekarrangementen: 7 dagen volledig 
verzorgd voor f 350.- p.p. Alle kamers voorzien 
van bad/douche, toilet en t.v. Show en muziek. 

Kerst-arrangementen 24 december tot 2 januari. 
Volledig pension. 
Inclusief: 
Kerst- en nieuwjaarsdiner 
Drie buitenlandse dagtochten 
Grote kerstbingo 
Optreden van diverse artiesten o.a. 
Ben Cramer, Marc en Dave, Freddy 
Breek, Conny Vink e.a. 
Showorkest van René Krans. 
Mogelijkheid tot vervoer d.m.v. opstap
plaatsen in geheel Nederland. 

Prijs f 950,- p.p. 
Vraag ook naar onze volledig verzorgde 
busarrangementen v.a. f 450,-. 
Alle kamers voorzien van bad/douche en toilet. 

EGMOND AAN ZEE, 

't SUYDERDUYN 

Appartementen-hotel-rest. 

02206-2544. 

LIERNE;UX, 
BELGISCHE 
ARDENNEN 
LUXE WONING doorlopend 
te huur als vakantiewon ing. 
Alle komfort. Prima ski- en 
wandelgebied. Tel. 043-
627809. 

KASTEEL 
SLANGEN· 

BURG 
Gastenverblijf van de vlakbij 
gelegen Benedictijner St. Willi· 
brordsabdij. Een unieke gele· 
genheid voor mensen, die in 
een prachtige bosrijke omge· 
ving tot rust willen komen. 
Er is gelegenheid tot het bijwo
nen van liturgische diensten en 
meditaties in de Abdij. 

De rust en de stilte van de 17e 
eeuw met het aangepaste com
fort van de 20e eeuw. 

Volpension I 64.·. 
Vraag nu onze tolder met 
kortingsregeling. · 

Kasteeel 
Slangenburg 
Kasteellaan 6 
7004 JK 
DOETINCHEM 
TeL: 08359-200. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

M "Het Kasteel van Rhoon" -:": __ 4 
DO à la carte Restaurant 1..·~~& 
I.Y:J Tevens zalen voor recepties, diners, vergaderingen . ..... _ ....... . 

S. G. Abel · Dorpsdijk 63, Rhoon. 
Tel. (01890) 8896-8884. 

* * * * 

WESTDUIN 
BUDGET 
HOTEL 

Uw 4·sterren hotel in Zeeland met 2-sterren 
prijzen op 50 mtr. van zee. 

- vakantie-arrangementen 
- week-end-arrangement 
-mid-week-arrangement 
- vergader-arrangement met 

alle apparatuur. 

84 twee-persoonskamers + bruidssuite met douche
bad -en toilet - balkon - KTV - radio - telefoon. 
Douche- en toiletruimte voor invaliden. Zwembad -
tennisbaan - vergaderzalen - restaurant - bar - lounge -
terras - privé parkeerplaatsen - hotelfietsen. 

Speciale kinderkorting 

VRAAG DE FOLDER: 

Westduin 1, 
4371 PE Koudekerke 
telefoon 01185-2510 
telex 30186. 



Redactiecommissie CDJA 
WiJfred Kick (voorzitter) 
Oege Jan Klatter 
Marie José Paes 
TonSeis 
Jo Spätgens 
Trinette Stolk (red. secretaris) 

Redactie-adres: dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
tel. 070-924461. 

Lubriek wist reeds nu beslag te leggen op een 
persbericht dat op 5 november zal worden 
uitgegeven. 
Een werkgroep van het CDA heeft een rapport 
gepubliceerd inzake het al dan niet bouwen van 
nieuwe kerncentrales. 

De conclusies kunnen als volgt samengevat 
worden. 
Kernenergie is 
- schoon (je ziet alleen beton en prikkeldraad) 
- natuurvriendelijk (er groeien grote padde-

stoelen) 
- goedkoop (per centrale maar 1% van het Nat. 

Inkomen) 
- onverslijtbaar (het afval blijft ± 10.000 jaar 

goed) 
- goed voor de werkgelegenheid (met name 

voor beveiligingsbeambten en de metaalin
dustrie; helaas is RSV gesloten) 

Hoewel bovenstaande volstrekt in strijd lijkt te 
zijn met het verkiezingsprogram van het CDA is 
dit naar de mening van het CDA-bestuur niet van 
belang. Immers zoals het woord aangeeft, een 
verkiezingsprogram geldt slechts bij verkiezin
gen en daarna niet meer. 
Het CDA meeht met het bovenstaande aan de 
toekomstige kiezers duidelijkheid gegeven te 
hebben. 
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DAGBOEKVAN LUCAS BOLSlUS 

EERSTE INDRUKKEN VAN DE 
VERENIGDE NATIES IN NEW YORK 
Lucas Bolsius, voorzitter van de Buitenland 
Commissie van het CDJA volgt als jongeren
vertegenwoordiger de 39e zitting van de 
Algemene Vergadering van de Verenigde 
Naties. In dit artikel geeft hij, aan de hand van 
zijn dagboek, een verslag van zijn bevindin
gen gedurende de eerste week van zijn ver
blijf te New York. 

Na een vliegreis zonder noemenswaardige ge
beurtenissen kom ik de avond van zaterdag 29 
septemberaan op John F. Kennedy Airport. Op het 
vliegveld moet ik, evenals iedere zojuist gearri
veerde bezoeker, twee keer in een lange rij 
staan. Een keer voor het visum en een keer voor 
de koffers. De inefficiëntie waarmee dit gepaard 
gaat doet me wel wat denken aan de grensover
gangen van de DDR. Mijn visum geeft geen 
reden om mijn koffers te openen en zo sta ik even 
later enigszins verloren buiten. Door de bezuini
gingen worden nl. alleen kamerleden van het 
vliegveld afgehaald. De andere delegatieleden 
moeten het maar uitzoeken. Toch lukt het me 
rond half elfNewYorkse tijd in mijn hotel te zijn. 
De zondag gebruik ik om mijn koffers uit te 
pakken en de omgeving te verkennen. Ook kijk 
ik wat t.v. Een soort Billy Graham-achtig figuur 
vertelt me in een paar minuten hoe slecht ik ben 
en hoe goed God is, om vervolgens zijn gironum
mer op het scherm te laten verschijnen. 
Maandagmorgen ga ik vroeg naar het kantoor 
van de Nederlandse missie en maak daar kennis 
met de andere Nederlanders, onder wie de 
permanente vertegenwoordiger van Nederland, 

oud-minister Van der Stoel. Daarna leidt het 
CDA-Tweede Kamerlid Ton de Kok mij rond 
door het VN-gebouw. De grote vergaderzaal is 
erg imponerend. Hier zijn de meeste landen van 
de wereld vertegenwoordigd (bijna 160) en 
blijven ze met elkaar in gesprek. 
's Avonds ontmoet ik de Deense en Noorse 
jongerenvertegenwoordigers. Onze onderlinge 
verstandhouding is prima, zodat ik in de komen
de tijd een vruchtbare samenwerking verwacht. 

JUNTA 
Twee keer per week komt de Nederlandse 
delegatie bij elkaar. Zo ook vandaag dinsdag 2 
oktober. In deze delegatievergadering worden 
belangrijke punten van de agenda van de 
Verenigde Naties doorgenomen. Daarnaast 
wordt er rapport uitgebracht over ontwikkelin
gen binnen de verschillende commissies. Om 
10.00 uur begint in de grote vergaderzaal de 
plenaire bijeenkomst. Deze ochtend spreekt ook 
Daniël Ortega, leider van de junta van Nicaragua. 
Zijn toespraak is een aanklacht tegen de politiek 
van de VS in Centraal Amerika. De manier 
waarop Ortega zijn speech uitspreekt brengt de 
goed gevulde tribune in een dermate staat van 
opwinding dat hij minutenlang ovationeel ap
plaus krijgt. 
Woensdag. Tijdens de lunch is er een overleg 
met andere jongerenvertegenwoordigers over 
de jeugdagendapunten. 's Middags bekijk ik een 
door de Russen gemaakte film over het echtpaar 

(vervolg op pagina 23) 

,Lucas Bolsuis: hier zijn de meeste landen van de wereld vertegenwoordigd. 
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ONTWIKKELINGSSAMENWERKING 

BETER GEVEN DAN NEMEN? 
De Tweede Kamer behandelt in de week van 6 heid van de multilaterale kanalen"; "Herijking 
november de begroting 1985 van het Ministe
rie voor Ontwikkelingssamenwerking. Deze 
begroting verschilt nogal van die in vooraf
gaande jaren zowel qua inhoud als qua opzet. 
Daarom volgt hierna eerst een korte terug
blik. 

Het regeerakkoord over ontwikkelingssamen
werking begint als volgt: "De economische 
problemen van ons land mogen niet op arme 
landen worden afgewenteld. De begroting voor 
Ontwikkelingssamenwerking blijft op het huidi
ge niveau (anderhalf procent van het netto 
nationaal inkomen) gehandhaafd. Armoedebe
strijding en verzelfstandiging blijven onverkort 
de hoofddoelstellingen van beleid." 
Uit het werkstuk van de werkgroep A (de 
werkgroep ter voorbereiding van het regeerak
koord), blijkt echter duidelijker dat: "Onder 
handhaving van de totale kwantitatieve taakstel
ling is een heroriëntatie op uitgangspunten 
wenselijk om het belang van het Nederlands 
bedrijfsleven te versterken. Dit betreft dan de 
aansluiting bij de Nederlandse aanbodmogelijk
heden, het gezamenlijk opzetten van produkties, 
opvoering van het aandeel van de bilaterale hulp 
(hulp van land tot land) ten laste van het aandeel 
van de multilaterale hulp (hulp van een land aan 
andere centra) en de uitbreiding van het instru
ment van "ontwikkelings-relevante exportac
ties" (gemengde kredieten, een soort export
subsidiëring). Aan de wens uit het CDA
verkiezingsprogramma om de bevoegdheden 
van de Minister uit te breiden, wordt niet 
voldaan. 

NOTA'S 
Het regeerakkoord heeft zijn uitwerking gekre
gen in een vijftal nota's. Deze zijn: "Doelmatig-

bilateraal beleid"; "Grenzen van de humanitaire 
hulp"; Ontwikkelingssamenwerking en werkge
legenheid"; "Effectiviteit van de EG-hulp
verlening." Alle genoemde nota's ademen duide
lijk de geest van het Regeerakkoord. 
Het Nederlandse eigenbelang komt in toene
mende mate op de voorgrond, waarbij kan 
worden aangetekend dat ook al in 1981 van een 
groot deel van de bilaterale hulp naar Nederland 
is teruggevloeid. De achterliggende gedachte is 
dat een grotere betrokkenheid van Nederlandse 
bedrijven de kwaliteit en effectiviteit van de hulp 
bevordert. Daarom moet ook het aandeel van 
multilaterale hulp worden verkleind. Het pro
bleem met deze gedachte is echter dat het 
bewijs niet leverbaar is en dat het geen oog heeft 
voor ongelijkheden en afhankelijkheden in de 
relaties tussen Nederland(se bedrijven) en ont
wikkelingslanden. 

BEGROTING '85 
De financiële hulpdoelstelling (anderhalf pro
cent van het netto nationaal inkomen) wordt in 
1985 opnieuw niet gerealiseerd. Het kabinet zal 
dus in 1986 een zeer royaal gebaar moeten 
maken om op dit punt het regeerakkoord althans 
in 1986 te halen. Het grote gevaar is dan echter 
dat het Ministerie van Ontwikkelingssamenwer
king dit niet aankan enlof geld overhoudt. Er 
komt dan enorme kritiek los, of duur belasting
geld moet onzorgvuldig worden uitgegeven ten 
koste van de kwaliteit en de effectiviteit. Hoofd
doelstelling van de

1
Nederlandse ontwikkelings

samenwerking is geworden: Structurele armoe
debestrijding. Iedere activiteit zal worden 
beoordeeld op wat in langere termijn de bijdra
ge is en aan de verbetering van de economie en 
aan de armoedebestrijding. Criteria voor de 
afweging worden niet gegeven maar hangen af 
van de feitelijke situatie. Een nieuwè subdoel
stelling wordt toegevoegd aan het beleid: de 
betekenis van ontwikkelingssamenwerking 
voor de werkgelegenheid en economie van 
Nederland zelf. Ook hier geen criteria voor de 
afweging, slechts de opmerking dat bij tegen
strijdigheid in concrete gevallen de hoofddoel
stelling voorkeur heeft. 
Een andere nieuwe doelstelling betreft het 
aandeel van de multilaterale hulp. Dit aandeel 
blijft ongeveer 25% van de officiële hulp. Verge
leken met bijvoorbeeld Noorwegen: het Noorse 
parlement heeft een verhouding van 50-50 vast
gesteld. Wel geheel andere koek in een tijd 
waarin de multilaterale organisaties onder druk 
staan. 

BILATERALE HULP 
De opzet van de bilaterale hulp is als volgt 

Minister Schoo van Ontwikkelingssamenwer
king: geringe aandacht voor Latijns Amerika. 

ma's plattelandsontwikkeling en industrie-ont
wikkeling blijkt een sterke inhaalmanoeuvre van 
het industrieprogram. Dit ondanks de constate
ring dat op het platteland de wortel van het 
armoedeprobleem ligt. Bovendien laten de 
landen- en regio-programma's een geringe aan
dacht zien voor Latijns-Amerika. Er ontbreekt 
een economisch hulpprogramma voor Midden
Amerika. Terwijl juist in deze regio een "Euro
pees" antwoord nodig is op de grote behoeften 
aan plattelandsontwikkeling (o.a. landhervor
mingen). Voor zowel de sectorprogramma's als 
de landen- en regioprogramma's zou moeten 
gelden dat industriële ontwikkeling vanwege de 
armoede-analyse volledig ten dienste moet zijn 
aan plattelandsontwikkeling. 

NCO 
De Nationale Commissie Voorlichting en· Be
wustwording Ontwikkelingssamenwerking 
wordt in 1985 sterk financieel gekort. De minister 
wil een scherpere prioriteitenstelling. Los van de 
vraag of het hanteren van het financiële hakmes 
recht doet aan de inspanningen van het Dagelijks 
Bestuur van de NCO, loopt de minister met deze 
maatregel te ver vooruit op de Mandaaisherzie
ning medio 1985. 
De Nederlandse ontwikkelingssamenwerking 
staat op een kruispunt. Hopelijk geeft het parle
ment de goede richting aan. De voorgenomen 
activiteiten van het CDJA en andere (politieke) 
jongerenorganisaties zullen dit, hopelijk even-
eens doen. • 

gewijzigd. Er wordt onderscheid gemaakt tussen Foppe de Baan 
sectorprogramma's en landen enerzijds en 
regio-programma's anderzijds. Twee opmerkin-
gen daarbij: Uit de cijfers bij de sectorprogram-
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Sacharov. Deze technisch slechte film, toont aan 
dat zij beiden nog in leven zijn. Na de film, die 
wordt vertoond door The International League 
for Htunan Rights, is er een interessante discus
sie tussen de aanwezige diplomaten, joumalisten 
en Russen. De situatie rond Sacharov en zijn 
vrouw Jelena Bonner is zeer gespannen. Zelf 
mogen zij nauwelijks contacten meer met het 
Westen onderhouden. 

JONGEREN 
Vandaag, vrijdag 5 oktober, ontmoet ik een paar 
scholieren van de VN-school. Op deze school 
zitten naast kinderen van diplomaten ook "gewo
ne" Amerikaanse kinderen. Zij willen volgend 
jaar, in het kader van het Internationaal Jon
gerenjaar, een conferentie houden over rech
ten en plichten van jongeren. Vooral de Roeme
nen zijn grote voorstanders van een resolutie 
over dit onderwerp. Nederland en een aantal 
andere Westeuropese landen zijn tegen een 
dergelijke resolutie. Reden hiervoor is dat wij 
jongeren niet in een uitzonderingspositie willen 
plaatsen als het om plichten gaat. Jongeren 
hebben toch niet meer plichten dan ouderen 
wanneer het bijvoorbeeld gaat om vrede of 
ontwikkelingshulp? 

De zaterdag 6 oktober besteed ik aan uitslapen 
en boodschappen doen. Vind je de eerste dagen 
alles even peperduur (I liter melk kost I dollar), 
na een paar dagen behandel je de dollar als een 
gulden. De prijzen vallen dan enorm mee. Toch 
heeft de dure dollar ook in New York al veel 
slachtoffers gemaakt. Het aantal daklozen wordt 
geschat op ongeveer 50.000 mensen. In het 
straatbeeld merk je dat ook. Mensen zitten of 
slapen op straat. En dat in het rijkste land ter 
wereld! 
Tot zover het verslag van mijn eerste week in 
New York. Eigenlijk zijn het meer flarden van 
eerste indrukken. Niet meer ... maar ook niet 
minder. • 

Lucas Bolsius 

AB-INFO'TJE 
Drie weken geleden, 13 oktober, vergaderde het 
Algemeen Bestuur te Utrecht. De actualiteit is er 
dus af. V anclaar hier de suggestie aan ge'interes
seerden om het verslag te lezen dat begin 
volgende maand in INFO staat (INFO is te 
verkrijgen bij de secretaris van kern of provin
cie). 

Wel actueel is de benoeming van Wilbert van 
Herwijnen (25 jaar) tot lid van het Dagelijks 
Bestuur. Hij komt uit Tilburg en was secretaris 
van de provinciale afdeling Brabant. 
Afscheid werd genomen van Ronald Bakker 
(DB), Chris Wasterlaken (voorzitter vormings
cornrnissie) en van redactie-commissievoorzitter 
KoScheele. 
Alle genoemden proficiat c.q. bedankt! • 
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EXCURSIE 
STRAATSBURG 
EN LUXEMBURG 
Van 12 t/m 14 november bezoekt de fractiebege
leidingsgroep Buitenland, afdeling Groningen, 
het Europese Parlement en enige andere Euro
pese organisaties. Het programma ziet er in het 
kort als volgt uit: 
Maandag 12 november 1984: 's ochtends ver
trek uit Groningen per bus. 's Middags bezoek 
Europese Investeringsbank in Luxemburg. 
Dinsdag 13 november 1984: bezoek Europees 
Parlement en Raad van Europa. 
Woensdag 14 november 1984: 's ochtends 
bezoek EGKS. 's Middags wordt de thuisreis 
aanvaard. 
De kosten bedragen f 50,- per persoon. Geïnte
resseerden kunnen zich opgeven bij: Kees 
Slump, teL 050-777776. • 

HET 
INTERNATIONAAL 
JONGERENJAAR 
Ook voor CDJA'ers. Binnen het CDJA zullen 
komend seizoen vele activiteiten in het teken van 
het Internationaal Jongeren Jaar staan. Hierover 
zullen jullie in de volgende nummers van CD/ 
ACTUEEL, met grote regelmaat, méér kunnen 
lezen. 
Ook is het CDJA actief binnen de organisatie van 
het Internationaal Jongerenjaar, tezamen met 
vele andere jongerenorganisaties. In het kader 
van het Internationaal Jongerenjaar zijn in okto
ber een veertiental projectgroepen gestart. In 
deze projectgroepen werken diverse jongeren
organisaties samen, bijvoorbeeld politieke jon
gerenorganisaties, provinciale jeugdraden, vak
bondsjongeren etc. Zij zetten zich ieder in voor 
een bepaald onderdeel van het Jongerenjaar 
bijvoorbeeld een nota schrijven of een campag
ne voor de komende gemeenteraadsverkiezin
gen. 
Ook jullie kunnen meedoen in de projectgroe
pen. Reeds enkele CDJA'ers zijn al geruime tijd 
bezig met dit jongerenjaar. Zij kunnen jullie dan 
ook informeren over de onderwerpen en over 
wat jullie kunnen doen. Al deze vertegenwoordi
gers van het CDJA zitten dringend verlegen om 
CDJA'ers die de handen uit de mouwen willen 
steken; dus aarzel niet en geef je zo snel mogelijk 
via onderstaande bon op. Boe eerder hoe beter. 

Meer informatie over het thema "Jeugdwerk
loosheid" is te verkrijgen bij Kees van Rarns
horst, Uilenstede 427-1, Amstelveen. Tel. 020-
456728 (th), 020-552281 (knt); over het thema 
"Jonge buitenlanders" bij Peter Chris Kooij, Ten 
Katestraat 5, Amsterdam, tel. 020-855332 en over 
het thema Mindeljarigheid en · Jongerencul
taur'' bij Paul Balke, A. van Ostadelaan 62 bis, 
Utrecht, tel. 030-522659. • 

Peter Chris Kooij!Kees van Ramshorst 

~ !') ~--. 

--~--~~~EL 
ONTWIKKELINGS
SAMENWERKING 
MET E~N LUCHTJE 
Dit voorjaar bracht minister Schoo van Ontwik
kelingssamenwerking de nota Herijking bilate
rale samenwerking uit. In normaal Nederlands 
wil dit zeggen: meer gerichte contacten tussen 
een rijk en arm land onderling. Een aspect uit 
deze interessante nota wil ik wat nader belichten 
en dat is de rol van het bedrijfsleven in de 
ontwikkelingssamenwerking. Door de economi
sche malaise waar wij in verkeren, is men met de 
inmiddels bekende stofkam de departementen 
afgegaan met de bedoeling de uitgaven terug te 
dringen. Op zich een goed streven. Op het 
gebied van ontwikkelingssamenwerking vond 
men dit echter niet netjes ten opzichte van de 
hulpbehoevenden in de derde wereld (alhoewel 
de VVD daar nog steeds anders over denkt!), 
dus hield men het budget van dit departement in 
stand. 
Maar, dacht men, er zijn ook andere manieren 
waarop we dat geld, bestemd voor ontwikke
lingssamenwerking, terug kunnen krijgen. Nu 
wordt er in die nota van minister Schoo gespro
ken over conditionaliteit, ofte wel voorwaarden 
bij hulpverlening. En van die voorwaarden is dat 
de derde-wereldlanden de gelden uit Nederland 
besteden om Nederlandse produlden te kopen. 
De afgelopen jaren was dit percentage maar 
liefst 65 à 70% van de ontwikkelingsgelden. Die 
hebben we dan weer mooi terugverdiend! 
Een dergelijke manier van hulp bieden i$ 
eng nationalistisch (immers, de Europese ge
dachte zijn we allemaal weer voorlopig vergeten 
na de verkiezingen vanjunijl.) en onethisch. (Wij 
geven jullie een bepaald bedrag om je land op te 
bouwen en je bevolking te steunen, maarje moet 
dat bedrag wel besteden aan Nederlandse 
goederen, anders zien wij ons genoodzaakt, enz. 
enz .... ) Wellicht doelt minister Schoo met de titel 
van haar nota op de henijking van Nederland. 
Overigens, over onafhankelijkheidsrelaties ge
sproken, deze gedachtengang valt niet te rijmen 
met het streven naar oprechte onafhankelijkheid 
van de derde-wereldJanden. Een werkelijk stre
ven naar onafhankelijkheid houdt in dat het 
ontwikkelingsland geheel vrij is in het kiezen van 
het land waar men de benodigde produlden 
koopt. Als dat land Nederland is, dan is dat 
meegenomen. Trouwens, er is maar een echt 
juiste wijze om te bevorderen dat een ander land 
in Nederland haar inkopen komt doen en dat is 
het aanbieden van degelijke kwaliteitsproduk
ten. 
Daarom Minister Schoo en VVD, onthoudt het 
volgende goed: Het is beter te geven, dan te 
nemen. En niet: Het is beter te geven om het 
vervolgens weer terug te nemen. • 
Ton Seis 
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zojuist verschenen: 

Dr. K.J. HAHN 
STANDPLAATSEUROPA 
Memoires van een christen-democraat 

Bouwers, ontwerpers, meedenkers van 
sociale woningbouw en utiliteitsbouw, maar 
ook voor uw eigen bungalow volgens ontwerp
systeem. 

K.J. Hahn is één van de opiniemakers geweest achter de 
schermen van de Europese christen-democraten. 

Voor meer informatie bon opsturen naar: 
Antwoordnummer 17006,2810 VK Bergambacht. 

Zijn herinneringen beslaan de verschrikkingen van het 
Derde Rijk, zijn leven in Nederland, zijn vriendschappen 
met Klohlpé, Schmelzer, Lubbers en zoveel anderen. 

Naam: .................................. . 

Adres: .................................. . 
Hij kwam regelmatig in het Vaticaan, kende en verkende 
de politieke wegen van de christen-democraten tot in 
Zuid-Amerika. 

Woonplaats: ............................. . 

Telefoon: ............................... . 
31 oktober j/. werd het eerste exemplaar overhandigd 
aan drs. R.F.M. Lubbers. 

f 24,50 verkrijgbaar in de boekhandel. 

Bouwbedrijf Frans Vink 
en Zonen B.V. 

D E H A A N Kerklaan 11 · Moordrecht· Tel. 01827·3044·3045. 

Gewetensgevangenen ... 
Wat doet Amnesty International eraan? 

Het Jaarboek van de Politieke Gevangenen is geen vrolijke 
lectuur. Het brengt per land verslag uit over politieke detentie en 
procesvoering. Over martelingen en doodstraffen. 

Het meldt "verdwijningen" en buitengerechtelijke executies. 
Het vertelt ook wat Amnesty International in 1983 tegen deze mis
standen heeft ondernomen. 

Uit uw naam en uit naam van al diegenen d1e hun ogen niet 
Willen sluiten voor onrecht en onderdrukking. 

U kunt het Jaarboek bestellen via onderstaande bon. 
Voor maar één tientje plus verzendkosten. 

BON Stuu; :m~ ~.~.(~ntalle~mp~r~ ~a; het Jaarboek-
I van Amnesty International. Na ontvangst betaal ik hiervoort 10,-
1 per stuk (excl. verzendkosten) via de meegezonden acceptgirokaart. 
1 Naam: ________________________________ ___ 

I Adres:---------· 

I Postcode: Plaats: _____ _ 
1 Stuur deze bon in een envelop zonder postzegel naar: 
1 Amnesty International Antwoordnr 10840 1000 RA AMSTERDAM 

I AMNESTY INTERNATIONAL~ C1 
L-------------------------
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Lingen 
Beton 

Standaard prqçiukten en maatwerk 
in prefab bêton., · · .• 

Betoncentrale 
11 Papendrecht 11 

3350 AA Papendrecht/Nederland 

Ookvoor U 

WINTERS 

de juiste 

bouwteampartner 

Winters Bouwbedrijf bv 
Prins Hendrikstraat 21 
4835 PJ Breda 
telefoon 076 - 65 32 50 

In de Noordoostpolder en Oostelijk 
Flevoland bouwden wij reeds vele 
kerken, scholen en boerderijen. 

GEBR. 
SAL VERDA B.V. 
AANNEMERSBEDRIJF 

8084 JC 't Harde 
Bovenweg 13 
Tel. 05255-1666. 

24-uurs Service 

Steenbergstraat 25 
6465 AB Kerkrade 

Energietechniek 
Centrale ve!1Narming 

Luchtbehandeling 
Sanitaire techniek 

Woningen 

Utiliteitsgebouwen 

Onderhoudswerkzaamheden 

Roderland bv 

Nieuwbouw 
Renovatie 
Restauratie 

24-uurs service look gedurende de weekeinden) 
bieden wij door middel van onze zelfstandige service
organisatie, die is uitgerust met mobilofoon-wagens. 

Kerkrade ({) 045- 423541 
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CDA en VVD toch nog eens over tweeverdieners (foto Nick More/is) 

CDA en VVD werden het deze week toch nog eens over de hoogte van de 
arbeidstoeslag voor tweeverdieners. De crisissfeer verdween. De fractieleiders 
De Vries en Nijpels gaven een gezamenlijke verklaring uit. Pagina 5, 6 en 7. 

Herman Wijffels over zwart circuit 
Herman Wijffels, sinds enige maanden voorzitter van het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA vindt dat de overheid een stelsel van basisvoorzieningen 
moet garanderen en de verantwoordelijkheid meer over de samenleving dient te 
spreiden. Het zwarte circuit bewijst dat we nu samen méér willen dan we bereid 
zijn daarvoor te betalen. Pagina 12, 13, 14 en 16: 

Lubbers en "Klein rechts" 
Op de CDÀ-manifestatie te Hillegom keerde Ruud Lubbers zich tegen het 
misbruik van het woord "twee-deling" van de maatschappij. Ook had de premier 
er groot bezwaar tegen dat "klein rechts" door Den Uyl ondemocratisch werd 
genoemd. "Er is veel te doen en dat kan nu eenmaal alleen mét elkaar". Pagina 
18 en 19. 

EN VERDER .... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 6, 7, 8, 9 
Zwart-Wit 10 
Column De Vries 11 

Modern sprookje 15 en 16 
Uw mening 17 
Schalsum 17 
Partijnieuws 16 en 19 
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COLUMN 

,•I:(;ONOMISCBE 
ZELFSTANDIGBEID 

.. lp CDIAC\['Ué~t V<~n ~ november JL konden we een goed .en obi~tiêf 
versla.g te:zen .. van de.f)Judiedag van hetCDA-Vrouwenberaad over.de 

ische eîd van de vrouw; van de hand van redactie-
. sec . ris Ma ~!1 gaf hijduidelijkweer, hoe devrrschillende 
meQingen .1 s waren mevrouw Oineke Mu!oclt Houwer, 

· h00fd Olrec cipat!ebeleid en mevrguw Nel Crum-
Okkens, lit;t kreeg ee e documentatie met de 
blauwe . · atiev ·. . . .. .. . . . etssecretaris A; K y~ 

··.·.·•·.ne •. v.d, t·. d l'le .. gele.no,a. van het 
• \lro~we .. . elduit de schaarse·.financiële 
. rniddelen, .· e. er jaar ln de begroting krijgt 

... · .. t~gemetêrt. 
· · V~ou~en ;zijn i 
....• Wie SChetst.·. 
. i.tWe&ivrouwe 

srctie Vorming v,d. p · ... ·. .. .. . ··. • . . . . . . .· ·.·.· ·. . . . .. 
nota ,,Qeschreven op.per i . . · .... ·. e tite(' , .~eërnancipeerd, m . . zonder 

·•··· b~(ln'' net Woord gin~en VOE!~en. D(ltJeverde ren levendige discu~sie op. 
.. Dat is n(JUIQ ge ekim~ De uitvoÈlringvan de nota werd met argus•ogen. · 
· bel<e~en. 6ela. l(is het, dat een zo breed mogelijk aanbod van 
informatie krijgt. G.r()enènblauw eel moeten in de discussie worden 

omen. Daarover geen t 
. als ~talend lid t;>ezighoud dat belde nota's, groen .ê:n geel uit 
oe CpA~middelet'l g.etinanc· wordEm; Aan beidenota's betalen 

mee viä bun Jidm~a.tscha en èn via de subsidiepot voorhet 
sêhapPe:lij~ l(lstitvuigoor .. . .... ··•· f(ll~n van belastingen.... . .. · .. . ... 
ou.~eten·hoe.keiharder.binnen•het.CDA.-Vrouwenberaad, onderde 
lende l~iding yan Ri~t .·.ten.·.·.·. , gewerkt· wordt .. , Hoe a,ctieve 

-.vrouwen, diedepartifuiteraar. . elgezind zijn, méér vrouwen over de 
..• ..·•· ·.. . I proberen te krijgen e~ hen voor een actiet(betalend) Jidmaat-

.. sch v~~ de partii willen int~resseren, . .. ·.. . . . . •.. ·•·· .. . . . ..•. 
Hoe g~V~erk reit aan.~n betere democratie. vrouwen rnakeftnog .altijd··· 

·.•.· ·5()% .vaöhe. · Ik uit: Zij.makenuUwel.kepartîJ inde regering komt. 
... • ... · Hetpercent(lgev . ·.. en açtief in de politiek rs slechts 20%. 
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Hoevelen zich er ooRtegen verzetten: vrouwenliggen nu eenmaaJ göed in 
de markt, Vooral~Uiten CpA-.verbandmerk je dat. Er is ,géérrweg.te.rug. 
EéOnomische :zelfstandlgheiëi van de vrouw wordt vooral door de andere 

>·partijen bevochten; .. ··· ...•••.. · i . . .····· ... . .. i . . . ........ •· . i 
Hetwordt tijd dathetCDA zich realiseert, dateconomische zelfstandig~eid 
van de vrouwgeen aantastingvan verantwoordelijkheid voor de volgende · · 
generatie beteke.f'll· tntegencjeeL Wij staan pal achter de peilets van het 
Pr.og~af(l. !~? l)it~~mgspunten, rt}aar .fie ons niet over het hoofd, .,. 

Mária' bhori.ÎS"Menkên... ·tndèZecotiJmti gevenr8däctieledim nun.pen;9')1l/ffkevl8i<!weer. 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
12november 
H. Eversdijk: CDA-Groesbeek, zaal "De 
Linde", Kranenburgsestr., aanvang 20.00 
uur. 
W. Mateman: CDA-Oudewater. 
mw. Andela: Prot. Chr. MAVO, Harlingen 
mw. Kraaijeveld: CDA-Nijverdal. Aanvang 
10.00 uur. 
mw. Kraaijeveld: CDVB-Stadskanaal. Aan
vang 19.30 uur. 
J. de Koning: Menorah, Ten Boer. 
L. de Graaf: De Menswording, Heelblaad
jespad, Leiderdorp. 
J. v.d. Reijden: Kolpinghuis, Nijmegen . 
B. de Vries: Hervormd Centrum, Beyerink
straat, Nieuwerkerk a/d IJssel. 
Schartman: Postiljon Almelo (vakcentrum 
levensmiddelen). Aanvanq 20.00 uur. 

13 november 
P. Bukman: De Deining, Marktplein 92, 
Hoofddorp, 20.00 uur . 
Schartman: Motel Hoogeveen, NCOV 
Drenthe. Aanvang 20.00 uur. 

14 november 
Buikema: CDA-Vrouwenberaad, Monster . 
W. Deetman: Hoorn. 
mw. Kraaijeveld: CDA-Hoorn. 
H. Evenhuis: Ned. Chr. Vrouwenbond, 
Santpoort, Jeugdhuis De Haven, 20.00 
uur. Onderwerp: werken in de Tweede 
Kamer. 

15 november 
H. Evenhuis: Studiedag Projectgroep 
Vrouwen op de N.W. Veluwe. 
De Stadsdennen-kerk, Harderwijk, 10.00 
uur. Onderwerp: rechten van de vrouw. 
J. P. van Ierse!: Pulchri-studio, Lange 
Voorhout 15, Den Haag. Aanvang 20.00 
uur. 
L. C. van Dalen: Vries (Dr.), onderwerp: 
sociale paragraaf. Aanvang 20.00 uur . 
T. de Kok: café-restaurant De Troubadour, 
Beatrixstraat 62, Den Helder. Aanvang 
19.30 uur. Onderwerp: actuele politiek met 
het accent op defensie. 

De postzegels zijn verkrijgbaar in Gronin
gen, maar de brievenbus blijft in Den Haag. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Presidentsverkiezingen 
Dat Reagan de verkiezingen gewonnen 
heeft, heeft niemand verbaasd. Dat 
Mondale zo lang het geloof in zichzelf 
behield heeft wèl verbazing gewekt. Het 
is niet niks een maandenlange bikkel
harde, doodvermoeiende strijd te leve
ren op politiek niet meer dan enkele 
vierkante centimeters. De rest van het 
politiek strijdtoneel was immers in han
den van Reagan. Ga maar na: Reagan 
kon wijzen op een verbeterd financieel
economisch klimaat. Hij kon triomfante
lijk aantonen dat er vele arbeidsplaat
sen bij waren gekomen en de werkloos
heid was teruggelopen. Ook kon hij nog 
mooie dingen zeggen over de inflatiecij
fers en de economische groei. Wat zijn 
buitenlandse beleid betreft kon hij weer 
met opgeheven hoofd voor de Ameri
kaanse vlag staan: Amerika is terug van 
weggeweest. 
Wat moest Mondale daartegen inbren
gen? 
Mondale had de pech dat de gemiddelde 
kiezer het begrotingstekort even rele
vant vindt als het gepraat over Star 
Wars en hij had dubbele pech dat de 
grote aantallen armen zich nu eenmaal 
nauwelijks laten mobiliseren. Boven
dien moest Mondale het vage vermoe
den hebben gehad dat er op het gebied 
van buitenlandse politiek voor hem 
geen stem te verdienen was. De meeste 
Amerikanen vinden het nu eenmaal 
prachtig als hun president in de strijd 
tegen het communisme harde taal 
spreekt. 
Moet het ons spijten dat Reagan blijft? 
Spijt is een beladen woord, vreugde is in 
dit verband een onmogelijk woord. Het 
beste en het veiligste i:; van hem niets te 
verwachten maar stil te blijven ho
pen ... 

COlACTUEEL 

Vertrouwensbreuk 
De kwestie van de arbeidstoeslag voor 
tweeverdieners, die de coalitie tot de 
woensdag in een crisissfeer heeft ge
bracht, heeft twee gedaanten. 
De eerste is die van een - cijfermatig 
gezien - op zich niet zo'n belangrijke 
kwestie. De tussen CDA e1iVVD gerezen 
problemen (afgezien van de soms over
trokken beeldspraak) konden worden 
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gekenschetst als een uit de hand gelo
pen futiliteit, een opgeblazen zaak van 
niks of als een slecht opgevoerd toneel
stukje van twee "geestelijke lilliputters" 
in een studentensoos. 
De tweede gedaante is van een veel 
groter omvang, die uitgaat boven de 
ruzie op zich. VVD-voorzitter Nijpels 
beschuldigde de CDA-fractie in het alge
meen en fractieleider De Vries in het 
bijzonder van "onbetrouwbaarheid" en 
"woordbreuk". 
Logisch, dat De Vries zich "namens het 
CDA" in zijn integriteit voelde aangetast 
en het gebeuren rond de tweeverdie
ners beschouwde als de druppel, die de 
emmer deed overlopen. Toch zal de 
vertrouwensbreuk tussen de beide frac
ties en hun fractievoorzitters hersteld 
moeten worden. Dat is inmiddels, gezien 
de gezamenlijke verklaring gebeurd. We 
juichen de intentie voor een hernieuwde 
en zakelijk constructieve samenwerking 
toe. 

Burgerwacht 

Het is ergerniswekkend wanneer je je 
fiets niet meer durft achterlaten uit 
vrees dat deze gestolen wordt, je auto 
niet meer kunt parkeren zonder je be
zorgd te maken over het lot van de 
autoradio, of je 's nachts wakker ligt in 
angst over je winkelpui. Zo'n situatie, 
die zich hier en daar in ons land -
overigens: lang niet overal - voordoet, 
kweekt chagrijnige en driftige burgers. 
Sommige van deze burgers zoeken, in 
hun machteloze woede, hun heil in zgn. 
"Burgerwachten". 
Nu zijn echter chagrijn, ergernis, drift en 
machteloosheid zoals iedere ervaren 
politieman of opvoeder weet- zo onge
veer de onbruikbaarsta gemoedstoe
standen bij het handhaven van de open
bare orde. Alleen daarom al is het idee 
van de oprichting van burgerwachten, 
hoe belangrijk soms ook, een erg slecht 
idee. Zulke zaken moet men overlaten 
aan daarin geschoolde mensen, anders 
gebeuren er ongelukken. Bovendien 
plegen dergelijke initiatieven nogal 
eens mensen aan te trekken die even
min deugen. 
Intussen kan er wel een en ander verbe-

terd worden, en wel door een betere 
toerusting en werkwij~e van het politie
apparaat en - dat wordt nogal eens 
onderbelicht - een loyalere medewer
king van het publiek (dat zijn wij dus) 
áán dat appnraat. 

CDACTUEEL 

Kernenergie 
Fractie en partijbestuur hebben die 
vraag niet willen ontgaan, of verdere 
toepassing van kernenergie aanvaard
baar is. Het regeerakkoord biedt daar
voor de ruimte. Alleen al het feit, dat in 
het CDA op een vroeg moment wordt 
nagedacht hoe het verder moet zonder 
concrete voorstellen te doen heeft de 
emoties hoog doen oplaaien. En daar
achter dreigt al weer de maatschappelij
ke , actie, die naar het zich reeds laat 
aanzien, een veel strijdbaarder karakter 
zal hebben dan de brede maatschappe
lijke discussie. 
Toch hebben de actiegroepen niet meer 
gelijk, dan de mensen die hun verant
woordelijkheid trachten te nemen. De 
huidige problemen rond energie mogen 
zich immers niet in een gunstige ontwik
keling verheugen. 
De uitgebreide commissievergadering 
in de Tweede Kamer (van de commissie 
Economische Zaken) van jl. maandag 
leert onder meer, dat de zogenaamde 
alternatieve energiebronnen (wind
energie, zonneênergie, aardwarmte
energie) zich niet doen kennen als af
doende mogelijkheden. Ook blijkt, dat 
er gee_n reden tot optimisme is over de 
vervuiling van kolenenergie. Wat daar 
van overblijft; is financ-ieel en technisch 
zelfs een groeiend probleem: de grote 
vraag is echter: hoe kunnen we onze 
huidige energiebronnen zo "bespelen", 
dat op langere termijn én betaalbare én 
voldoende energie beschikbaar blijft. 
In dat licht moet men de uitspraken van 
fractie en partijbestuur zien. 
Bij alle deining, die is ontstaan kan toch 
niet volgehouden worden, dat hier iets 
onverantwoords gebeurt. De discussie 
verder laten rusten zoals de milieube
weging kennelijk gehoopt heeft, Is in 
ieder geval wel onverantwoord. 

COlACTUEEL 
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FRACTIE 

Conflict over tweeverdieners 
na moeizaam overleg bijgelegd 
Plotseling leek de politieke barometer 
op het Binnenhof eind vorige week de 
koortshoogte te bereiken toen een fel 
conflict ontstond over de tweeverdie
nerskwestie en meer in het bijzonder de 
hoogte van de arbeidstoeslag. CDA en 
VVD kregen het stevig met elkaar aan de 
stok en de media maakten kwistig ge
bruik van het woord crisis. Jl. maandag 
kon toch nog een compromis worden 
bereikt, woensdag gaven Nijpels en De 
Vries een gezamenlijke verklaring uit en 
afgelopen donderdag kon het twee
verdienersdebat worden afgesloten. De 
scherven zijn gelijmd. 
Maandag jl. kwam na bemiddeling van de 
minister-president een compromis uit de 
bus, dat naar het oordeel van de CDA
Tweede Kamerfractie redelijk is. 

Arbeidstoeslag 
De verlaging van de arbeidstoeslag die 
naar VVD-wens f 425,- zou moeten zijn 
en naar CDA-verlangen f 350,-, kwam uit 
op f 387,50 - precies tussen de beide 
bedragen in. De CDA-fractie is blij met de 
verhoging van de 150 gulden aftrek voor 
niet-werkenden. Immers, dat betekent dat 
ook wie van een uitkering moet leven een 
belastingtegemoetkoming krijgt. Dat is te
vens een principiële zaak voor het CDA: het 
CDA zag immers grote nadelen bij de 
arbeidstoeslag. 

Er is nog een positief punt: de CDA-fractie 
is blij dat het kabinet nog 15 miljoen uittrekt 
voor kinderdagverblijven. Dit wordt betaald 
uit een inkorting van de eerste belasting
schijf met 30 gulden. Dat betekent een 
bescheiden belastingverlaging waardoor 
de laagste inkomens niet worden getroffen. 

De fractieleiders Nijpels en De Vries mengden zich in het debat over de tweeverdieners. 
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Tenslotte kon de fractie instemmen met 
een verhoging van de kinderopvang-aftrek 
naar 750 gulden. 

Gezinsdraagkracht 
De kwestie-tweeverdieners is een tech
nisch uiterst ingewikkeld onderwerp. Wie 
belasting heft, maakt het nooit iedereen 
naar de zin. Niet iedereen heeft dezelfde 
opvattingen over lastenverdeling. Alles 
blijft, om met CDA-woordvoerder Joost van 
lersel te spreken, mensenwerk. Het is een 
dilemma tussen rechtvaardigheid en doel
matigheid, waarbij het belastingstelsel 
geen toverbal is. 
Eén van de centrale uitgangspunten van 
het CDA is solidariteit- samen verantwoor
delijk. Het CDA pleit voor een belastingwet
geving op basis van het beginsel van de 
gezinsdraagkracht. Dat staat haaks op 
hetgeen de VVD wil; namelijk de individua
lisering. Gehuwd en niet-gehuwd samen
wonenden worden daarbij gelijkgesteld, 
omdat het niet aan de fiscus is zich 
daarover een oordeel te vormen. Er wordt 
een verschuiving ten gunste van de alleen-
verdieners gerealiseerd. · 

Waar twee inkomens binnenstromen is 
men beter af dan als alleenverdiener (met 
gezin). Het is dus rechtvaardig als die twee 
inkomens in één samenlevingsverband 
voor de belasting wat meer opbrengen. 

Overigens zijn er ook bij de tweeverdieners 
weer verschillende categorieën, waarmee 
in het nieuwe systeem overigens terdege 
rekening is gehouden. 

Hoofdpunten 
Te ver voert het in het kader van deze 
rubriek in te gaan op de details van de 
kwestie. Toch nog een aantal hoofdpunten 
waarover overeenstemming is bereikt en 
die voor een aantallezers van deze rubriek 
op 1 januari 1985 voelbaar zullen worden: 
1. ledereen die werkt krijgt dus een ar
beidstoeslag van f 387,50 ofwel een be
lastingverlaging. 
2. Uitkeringsgerechtigden krijgen ook een 
belastingverlaging. De vaste aftrekpost 
voor inkomsten uit niet-actuele arbeid 
wordt met 50 gulden tot 200 gulden ver
hoogd. 
3. Verder wordt de aanvullende arbeids
toeslag voor tweeverdieners die kinderen 
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CDA-fractie over spreiding PTT: 

Besluit is redelijk compromis 
Het kabinetsbesluit over de spreiding 
van een deel van de centrale directie 
van de PTI naar Groningen verdient 
naar het oordeel van de CDA-Tweede 
Kamer-fractie geen schoonheidsprijs. 
Maar op het eerste gezicht komt het de 
fractie wel voor als een redelijk compro
mis. 

Weliswaar wordt het aantal arbeidsplaat
sen van 3000 niet gehaald, maar de 
kwaliteit van de te verplaatsen arbeids
plaatsen ligt boven het gemiddelde van de 
totale Centrale Directie. 
Heel belangrijk voor het CDA is dat er drie 

(Vervolg pagina 6) 

hebben jonger dan 12 jaar voor elke ouder 
die werkt verhoogd van 600 gulden tot 750 
gulden. 
4. Dan nog een belastingtechnisch com
promis: de eerste schijf van het belastbaar 
inkomen, waarover men 16 procent loon
en inkomstenbelasting moet betalen, wordt 
gesteld op f 9.750,- en dus met 30 gulden 
"ingekort". Van het bedrag van f 25 mil
joen dat dit het rijk oplevert gaat f 15 
miljoen naar de kinderopvang voor experi
menten met kinderdagverblijven. De overi
ge 10 miljoen gaan naar minister Ruding 
die zo het financieringstekort weer te lijf 
kan gaan. 

Samengevat is het bereikte compromis 
voor het CDA iets waarmee te leven valt. 
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directeuren van de Centrale Directie naar 
Groningen gaan en dat óók de zetel van de 
Hoofddirectie in Groningen zal worden 
gevestigd, zodat directeur-generaal Wit 
met ingang van 1 januari 1986 Groningen 
als standplaats zal hebben. 

Aderlating 
De CDA-fractie realiseert zich dat het 
kabinetsbesluit een pijnlijke aderlating voor 
Den Haag betekent, ook al blijven er twee 
niet onbelangrijke directies- de Post en de 
Telecommunicatie- in Den Haag. 
Positief oordeelt de CDA-fractie dat de PTI 
akkoord is gegaan met het kabinetsbesluit. 
Hetgeen de belofte inhoudt dat het besluit 
voortvarend zal worden uitgevoerd. 
Uiteraard zal de CDA-fractie het model dat 
thans ter tafel ligt, toetsen aan eerder 
gedane beloften aan het Noorden en het ' 
bedrijfsbelang van de PTT. 
Maar op het eerste gezicht lijkt het de 
CDA-fractie dat hiermee een aanvaardba
re invulling van de spreiding tot stand kan 
worden gebracht. 

Alle leden van de CDA-Tweede Kamer
fractie ontvingen vorige week een brief van 
voorzitter H. F. Happel van de Haagse 
CDA-gemeenteraadsfractie. De Haagse 
CDA' er deed namens zijn fractie een drin
gend. beroep op zijn collega's aan het 
Binnenhof, spreiding van de PTI in welke 
vorm ook af te wijzen. 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

De overwegingen daarvoor: 
- de situatie in de Haagse agglomeratie is 

de laatste jaren zo radicaal veranderd 
dat de eertijds voor de spreiding aange
voerde motieven geen enkele gelding 
meer hebben; 

- het grote verlies aan arbeidsplaatsen en 
de sterk toegenomen werkloosheid in de 
agglomeratie maken elke verdere ader
lating ontoelaatbaar. 

De Haagse CDA-fractie wijst er in de brief 
op: 

- dat Den Haag reeds meerdere malen 
voor diverse spreidingsoperaties heeft 
gefungeerd (ADP, Topografische 
Dienst, diverse afdelingen van Onder
wijs); 

- dat de overplaatsing van arbeidsplaat
sen bij de PTI, het verlies van nogmaals 
even zovele arbeidsplaatsen zal beteken
en bij in Den Haag gevestigde bedrijven, 
die zeer nauw aan de PTI zijn gelieerd 
(telecommunicatie e.d.); Bovendien 
vindt men 

- dat geen enkbie stad in Nederland 
zozeer wordt getroffen door maatrege
len als de 2%-operatie en de kortingen 
op de ambtenarensalarissen als juist 
Den Haag met haar zeer groot percenta
ge ambtenaren. Het CDA-Den Haag 
besluit: 

"Wij doen een beroep op ieder van u bij u 
zelf te rade te gaan of het getuigt van een 
goed rentmeesterschap om in een tijd, 
waarin diep ingrijpende bezuinigingen de 
bevolking treffen, een dergelijke geldver
slindende operatie door te voeren, die 
geen enkele nieuwe arbeidsplaats doch 
slechts een verplaatsing van werkloosheid 
oplevert. Wij vragen u te komen tot de. 
enige conclusie, die in de huidige omstan
digheid nog aanvaardbaar is: stop de 
spreiding, absoluut, eens en voor al. Het 
CDA Den Haag rekent op u". 
Die laatste hoop is, gelet op het compromis 
in het kabinet over de spreiding vergeefs 
geweest. ..,.. 

't Is maar goed, dat Vonhoff en Smit-Kroes 
al zo'n eind van elkaar wonen. 
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FRACTIE 

Maatregelen van regering gevraagd 

Wolters signaleert tekort 
aan woningen voor ouderen 
Tijdens de behandeling van de begro
ting van Volkshuisvesting, vorige week 
in de Tweede Kamer heeft CDA
woordvoerder drs. Frans Walters om 
veel aandacht gevraagd voor de huis
vesting van oudere Nederlanders. Om
dat de vergrijzing van onze bevolking 
toeneemt en omdat de doelstelling is 
ouderen langer zelfstandig te laten wo
nen, signaleerde hij voor de toekomst 
een tekort aan passende huisvesting. 
Hij riep de regering op hierover ernstig 
na te denken en zo snel mogelijk maat
regelen te treffen. 

Overigens kon Frans Welters redelijk posi
tief zijn over de bouwbegroting. Bestaand 
beleid wordt tot zijn tevredenheid voor een 
groot deel voortgezet. Het rijk gaat zich 
steeds minder bezig houden met planning 
en programmering van de bouw ten gunste 
van provincies en gemeenten. Welters 
noemde dit een keerpunt in het naoorlogs 
volkshuisvestingsbeleid. De inwerkingtre
ding van de Wet op de stads- en dorpsver
nieuwing per 1 januari 1985 is een mijlpaal. 

Geen groei 
Gemeenten en provincies kunnen dan zelf 
de fondsen besteden die het rijk voor de 
bouw ter beschikking stelt. Minder gunstig 
is het nog steeds met de bouw: naar het 
zich laat aanzien profiteert deze sector nog 
maar nauwelijks of helemaal niet van de 
voorzichtige economische opleving. De 
produktie zal tot 1990 waarschijnlijk geen 
jaarlijkse groei meer doormaken en naar 
het zich laat aanzien zullen de meeste 
sectoren in de bouw verder teruglopen, 
met uitzondering van herstel en verbouw, 
gebouwen voor bedrijven en het onder
houd in de GWW-sector. Geldnood bij de 
overheid laat opvoeren van de produktie 
ook nauwelijks toe. 

Ánderzijds neemt de behoefte aan wonin
gen af. Wolters vindt evenwel dat dat de 
overheid niet van haar plicht ontslaat oog 
voor de bouw te blijven houden: "Het is 
tegen de achtergrond van de hiermee 
samenhangende zorgwekkende omvang 
van de structurele en langdurige werkloos
heid in de bouw, dat het CDA blijft pleiten 
voor voortzetting van de terugploegopera-
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tie in 1985, juist in die sectoren waar nog 
een ruime behoefte bestaat en een finan
cieel duwtje nodig is." 

Verschuiving 
Welters signaleerde een geleidelijke ver
schuiving in het volkshuisvestingsbeleid. 
Het accent ligt niet langer meer vooral op 
de nieuwbouw, maar op de aandacht voor 
en betekenis van onderhoud, beheer en 
verdeling van de woningvoorraad. Daarop 
is en wordt het beleid steeds meer gericht: 
"De scheefgroei die zich in de verdeling 
van de woningvoorraad voordoet blijft een 
ernstig probleem, zeker nu het kabinet een 
doorstromingsheffing heeft afgewezen. 
Hierin mogen we niet berusten: te veel 
signalen wijzen in een richting waarin een 
grondige doorlichting van het woonruimte
verdelingssysteem nodig is, alsmede een 
beperkte beïnvloeding door de gemeenten 

Kamerleden na Israël-reis: 

Frans Walters 

tot de goedkope woningen in de voorraad 
huurwoningen. Het kabinet mag best wat 
actiever worden op dit punt," aldus de 
CDA-woordvoerder. <11111 

,,Misverstand opgehelderd'' 
Het ongenoegen van de Israëlische· minister van buitenlandse zaken over 
uitlatingen van premier Lubbers en minister Van den Broek tijdens hun 
bezoek aan Koeweit, Is de wereld ult. "Oe boeken zijn gestoten, het incident is 
de wereld uit." Dit verklaarde CDA-Tweede Kamerlid Hans Guatthérie van 
Weezet zondagmiddag op Schiphol bij terugkeer van de delegatie van 
CDA· Tweede Kamerleden uit Israël. 

Oe delegatie had gemerkt hoe gevoelig de gemeenschappelijke verklaring van 
Koeweit en Nederland dat Israël zijn troepen uit de bezette gel:>ieden moet 
terugtrekken bij hun gastheren lag. Nederland houdt intussen de mogelijkheid van 
een niet volledige terugtrekking van die tro(;lpen open, zodat er over de tekst van de. 
verklaring een misverstand was ontstaan. 
Vlak voor hun vertrek uit Israël had een hoge ambtenaar van het lsraêlische 
ministerie van Buitenlandse Zaken de delegatieleden meegedeeld dat Israël het 
conflict niet hoger wenst te spelen. Oe boze reactie van de minister Shamir moest 
vooral worden verstaan als een signaal, dat lsraêl bijzonder snel gekwetst kan 
raken, als' een land als Nederland zulke standpunten als aanvankelijk werd 
verondersteld inneemt. Gedurende een kleine week zijn de fractieleden Oe Boer, 
Van Weezel, Van Baars, Frinking en Van Oam kris-kras door tsraêl gereisd. Ze 
spraken er over ecol'lömische en politieke aangelegenheden en brachten onder 
meer bezoeken aan de Golanhoogte en aan door lsraêl bezette gebieden. -4 
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FRACTIE 

Tijdens debat over landbouwbegroting 

René van der Linden pleit voor meer bossen, 
Het lijkt op het eerste gezicht een onbe
grijpelijke tegenstelling: onze boeren 
zitten met een superheffing omdat ze te 
veel melk produceren en in Ethiopië 
komen momenteel duizenden mensen 
van honger om. Een probleem dat tij
dens de behandeling van de landbouw
begroting in de Tweede Kamer door 
CDA-woordvoerder Van der Linden te
recht aan de orde werd gesteld. 

Daarbij liet hij het niet: hij vroeg CDA
minister Braks nadrukkelijk te bezien of de 
nieuwe afdeling op zijn departement die 
zich met ontwikkelingsproblematiek bezig
houdt in overleg met andere instanties wil 
bezien hoe op langere termijn iets kan 
worden gedaan. Van der Linden doelde met 
name op de mogelijkheid van hulp bij 
werklozenprojecten in de ontwikkelingslan
den. 
Produktiebeheersing en kostenbewaking 
beheersen momenteel het Europees land
bouwbeleid, 
Van der Linden herhaalde dinsdag zijn 
betoog dat het tijd wordt dat we aan een 
andere bestemming voor de grond gaan 
denken. Hij pleitte andermaal voor een 
uitbreiding van het Europees bosareaal, 

wat neerkomt op het "bebossen" van 
gronden die nu als bouw- of weiland in 
gebruik zijn. 
Het CDA kwam ook tijdens dit landbouwde
bat bij monde van René van der Linden 
weer op voor de kleine veehouderij. Be
drijfsovername voor met name kleine be
drijven wordt als gevolg van de superhef
fing bemoeilijkt. In een motie vroeg hij de 
regering om bij de toewijzing van opge
kochte melk aan deze bedrijven prioriteit 
toe te kennen. Tevens wilde de CDA
woordvoerder van het kabinet duidelijkheid 
over het Europese zuivelbeleid op langere 
termijn. 

René 
van der 
Linden 

Steun voor beperking van 
varkens- en pluimveebedrijven 
De CDA-Tweede Kamerfractie kan in
stemmen met de door de minister van 
Landbouw en Visserij ingediende Inte
rimwet Beperking Varkens- en Pluim
veehouderijen, waarin voor de tijd van 
twee jaar nieuwe vestigingen in de 
varkens- en pluimveehouderij en uit
breiding van bestaande bedrijven in 
concentratiegebieden worden verbo-
den. . 
Met minister Braks heeft de fractie grote 
zorg over de toegenomen belasting op de 
bodem, voor een goed deel ontstaan door 
zeer forse uitbreidingen van de laatste 
jaren in deze sectoren. Recente onderzoe
kingen tonen duidelijk aan dat de mestbe
lasting op de bodem in grote delen van het 
land ontoelaatbare vormen heeft aangeno
men. 
Handhaving van de bodemvruchtbaarheid 
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- nu en in de toekomst - is voor boer en 
tuinder van levensbelang. 

Mestoverschotten 
De CDA-fractie ziet deze harde maatregel 
als een onontkoombaar instrument om 
daarmee op korte termijn een halt toe te 
roepen aan verdergaande ongewenste 
ontwikkelingen. Wel is de fractie van oor
deel dat de wet Bodembescherming en 
Meststoffenwet met grote spoed tot stand 
dienen te komen, zodat op basis van deze 
wettén de nodige regels kunnen worden 
opgesteld. De afzet van mestoverschotten 

· en de kosten daarvan vormen daarbij de 
grootste problemen. 

Vestigingswet 
Het moment van inwerkingtreding van 

Milieubelang is ook landbouwbelang; voor 
de landbouw zijn grond, water en lucht 
belangrijke produktiefactoren. Aantasting 
van de kwaliteit is aantasting van het 
produktievermogen. De intensieveveehou
derij is door de mestproblematiek aan 
grenzen gebonden. 
René van der Linden vindt dat in belangrij
ke produktiegebieden de grenzen zo niet 
overschreden dan toch stellig bereikt zijn. 
Handhaving van de bodemvruchtbaarheid 
is van levensbelang. 

Tuinbouw 
Ook in de tuinbouw is het geen botertje tot 
de boom: de zorgen zijn daar zeer groot. 
Vrijwel geen bedrijf in deze sector is 
ontkomen aan een aanzienlijke daling van 
de eigen vermogenspositie. Over de aard
gasovereenkomst, toonde het CDA
kamerlid zich tevreden. Het is zijns inziens 
een evenwichtig akkoord. 

Tenslotte vroeg Van der Linden aandacht 
voor de acties van het Dierenbevrijdings
front Hij wilde van de minister weten of met 
diens collega van Justitie overleg plaats
heeft om eigendommen te beschermen. ~ 

deze regels is bepalend voor de werkings
duur van de vandaag ingediende Interim
wet. Naar de mening van het CDA mag 
deze werkingsduur niet langer zijn dan 
strikt nodig. De CDA-fractie gaat ervan uit 
dat in het licht van deze problematiek het 
agrarisch bedrijfsleven zich nader zal be
zinnen over de wenselijkheid van een 
Vestigingswet. 
Wat betreft de in de Interimwet opgenomen 
ontheffingsmogelijkheid voor reeds aange
gane investeringsverplichtingen, is de frac
tie van oordeel dat deze opheffing zich 
dient te beperken tot die gevallen waar 
aangegane verplichtingen spijkerhard wor
den aangetoond. 

Deze maatregel zal de gevolgen van de 
effectuering van de komende meststoffen
wet en de wet op de bodembescherming 
voor de bedrijfstak als geheel verzachten. 
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Vraag 
Een toenemend aantal mensen kiest nog wel 
con amore voor een christelijk sociale organi
satie of een christelijke school, maar stemt 
niet (meer) op een christelijke politieke partij. 
Dit geldt met name voor het CDA. ( ... ) En als 
het CDA eens in de oppositie geraakt, welke 
gevolgen zal dit hebben voor een aantal 
christelijke organisaties in ons land, voor het 
christelijk onderwijs bijvoorbeeld? (K. de 
Jong Ozn. in Trouw.) 

Schandalig 
Je zou toch moeten aannemen, dat een 
katholieke omroep enige sympathie zou heb
ben voor een organisatie, die ook christelijk 
wil zijn. Maar ik heb zelfs de VARA nimmer zo 
negatief horen doen tegen het CDA als de 
KRO 23 oktober deed met zijn "Echo
politiek". Ik viel van de ene verbazing in de 
andere. De wijze waarop een minister uit die 
kring werd ondergevraagd en de wijze waar
op over deze partij werd gesproken, was in 
één woord schandalig. (Ds. C. Jongeboer in 
Hervormd Weekblad.) 

Humor 
Wat ik mis, zegt burgemeester mr. Karel 
Staab (64) van Wassenaar, dat is de humor 
in de politiek. Het streven dat nu geldt, is 
elkaar ter wille van het partijbelang zo veel 
mogelijk- ten koste van de algemene zaak 
-te ondergraven. (Eiseviers Magazine.) 

Om de eer 
Nijpels' niet alleen onaardige maar ook on
handige , verwijt, dat er voor zorgde dat de 
communicatie tussen de twee fractieleiders 
die eerst hortend verliep, nu tot stilstand is 
gekomen, bepaalt de emotionele achter
grond van de CDA-houding (inzake de twee
verdieners). Van lersel werd door Nijpels voor 
onbetrouwbaar uitgemaakt. Niet de dubbel
tjes of de guldens, of zelfs het politieke gewin, 
maar de eer van de fractieleider van het CDA 
is op het spel gezet. (J. M. Bik in NRCI 
Handelsblad). 

Ontglanzen 
Met lede ogen hebben de liberalen vastge
steld, dat de electorale glans van het kabinet 
vooral afstraalt op premier Lubbers en daar
mee op het CDA. Die glans moet er van af en 
om dat doel te bereiken zijn de middelen 
ondergeschikt, zoals het op ontoereikende 
gronden beschuldigen van onbetrouwbaar
heid. (Willem Breedveld in Trouw.) 

10 

Bloedneus 
Maar dat minstens een van de twee partij
en met een bloedneus uit deze prestige
slag komt, staat vast. Belangrijker zijn de 
democratische zeden. Er is een meerder
heid in de Tweede Kamer voor de wat 
lagere toeslag van 350 gulden. VVD en 
(delen van) het kabinet moeten ophouden 
met het blokkeren van die meerderheid. 
Gewoon stemmen en uitvoeren, dat is de 
rechte weg. En het juiste antwoord op het 
opgeblazen gedoe van Nijpels. (Volks
krant.) 

Voetzoeker 
Tussen CDA en VVD heersen principiële 
meningsverschillen over de rol van het indivi
du en het gezin. Die lagen ook ten grondslag 
aan dit fiscale debat. De verwijten waarmee 
de regeringspartners elkaar om de oren 
sloegen maakten duidelijk, hoe broos het 
compromis was dat zij de afgelopen zomer 
waren aangegaan ( ... ) Juist in zo'n situatie 
komt het aan op onderling vertrouwen en 
behoedzaam met elkaar omgaan. Als dat niet 
gebeurt werkt het verwijt van onbetrouwbaar
heid als voetzoeker. (NRC/Handelsblad.) 

Zelfbeheersing 
Wat PvdA-fractieleider Den Uyl in de Tweede 
Kamer niet schijnt te lukken, het tegen elkaar 
uitspelen van de coalitiepartijen, schijnt de 
linkse media maar al te gemakkelijk af te 
gaan. (. .. ) Een schot voor open doel voor 
het PvdA-kamerlid Krombrink, die z1j'n 
spreektijd maar al te graag aan de bekvech
tende collega's wilde afstaan. CDA en VVD 
zouden er goed aan doen eens een paar 
lessen "beleid verkopen" te nemen, want de 
achterban begint zich mateloos te ergeren 
aan het gebrek aan zelfbeheersing bij de 
regeringspartijen, die het de oppositie onno
diggemakkelijk maken. (Eiseviers Magazine.) 

Tekening Frits MUller 

(Geknipt uit NRC/Handelsb/ad) 

Opwindend 
Een fractievoorzitter (De Vries) die door 
zijn eigen mensen nadrukkelijk als "tus
senpaus" wordt gezien, een steeds hech
ter georganiseerde rechtervleugel en een 
linkervleugeltje met neiging tot opstand: 
zo kan het rond de zo ordelijk ogende 
CDA-fractie de komende periode wel eens 
behoorlijk opwindend worden. (De Tijd.) 

Max' droom 
PvdA-voorzitter Max van den Berg droomt 
nog altijd van een linkse meerderheid en is 
nooit wars geweest van een stevige oppositie 
tegen het CDA. Ter adstructie kan Van den 
Berg wijzen op de klinkende resultaten die, 
(volgens de opinie-peilingen) de huidige 
aanpak lijkt op te leveren. Lukt het niet Van 
den Berg tot andere gedachten te brengen, 
dan heeft de PvdA er een nieuwe lading 
interne splijtstof bij. Naast de broeiende 
conflicten over het sociaal-economisch be
leid en de kruisraketten zal ook de bejegening 
van het CDA voor rode koppen zorgen. 
(Eiseviers Magazine.) 

Prioriteiten 
De PvdA zal inderdaad (zoals een aantal 
nieuwe realisten bepleit) een aantal prioritei
ten van de verzorgingsstaat overboord moe
ten zetten om ruimte te scheppen voor 
nieuwe prioriteiten, gericht op gelijkwaardige 
verhoudingen in de komende post-industriële 
samenleving. En dat laatste is nog door geen 
stroming of vleugel ingevuld. VVD en CDA 
kunnen - met behoud van alle bezwaren 
tegen de huidige bureaucratie - moeilijk 
volhouden dat de overheid geen taak heeft bij 
het voorbereiden op en verwerken van enor
me veranderingen. (Jan Joost Lindner in de 
Volkskrant.) 

Wereldvreemd 
In mijn partij (PvdA) leeft nog steeds het 
idee dat je als samenleving instructies zou 
moeten kunnen geven aan de laboratoria 
van de grote bedrijven. Mijn boodschap is 
dat we die illusie alsjeblieft moeten laten 
varen. Dat werkt nu eenmaal niet. Buiten
staanders zullen misschien zeggen: wat is 
dat voor een wereldvreemde discussie? 
Maar in de PvdA moet die wel degelijk 
gevoerd worden. (Jaap van den Doef in 
Elseviers Weekblad.) 
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FRACTIEVOORZITTER 

<Bestonden er· politieke afspraken tUs·' 
. sen kabinet; CDA en VVD over ·hef 

Vifetsontwer.p tweeverdieners? 
.·. Qver die vraag is een knallende. ruzie • 

. antussen ·d~ regeringspartijel}; 
.. . ruzie~ dtezo snelmogelijk bijgelegd 
lp(let worden; maar die öiet'onbelang~ 
r;ijk is; Hetgaat immers in wezen om l')et 

l)Wen, datje als coalitiepartnersin 
arhebt. · · 

. ~e~ akmal punter! is hierbij In het 
.•... · · ~nQ, Aller~rst de vraag of poliüef<e 

•··•·•····.· .. • tussen regering en partement 
i . · in achterkamertjes wQr~ 
· deng .·.•.. atnetÇPAbetreftisdaf 

lîi~thetgevat . ... •. .. . . . . . < 
.. J:iet is v~rstandig als het kabinet bii . · · 
< J!lqeilijke besh.titen vooraf eerst peilt 
·· hoedeopvattingen indei'egeringsfrac" 

{ · Jj~s liggen; Ik benbereid daaraan mee 
itf! werken en ookmijn &Jgen oordeet te 
;geven. Daarbiî kan en wil ik niet verder 

· · darfde afspraak, dat ik bereid ben 
ki.e zaken in de fraçtie teverdedk 

. lJjtein(lelijkhoudtde fractie echt~r 
laatste woord en die moet dus 

zijn WQ()tclvoerder en ook .zijn fractie.· 
··• · ....... voorzitterkunnen corrigeren. En zo gaat·· 

·· t)et ook wel inde prak~ijk. 
·-:..-·=··.:-::'':'._,:,.:·.::· :: 

·· VVD-fractie 
. . áü de VVD·tractie.ziet mendat kennelijk 

ànders; Daar pretendeert de tractie
. . voorzitter zlin .fractie te kunnen binden~ 
. l.eder ~îjn politi~ke cultuur •. .maar ik vind, 

·. ~af~lecht voorde par:lernentaîre demor · 
Arane. ·. .... .. . . .. ·.·· · 

·. · · :Sen tweede pvnt is de vra;;:lg of in • dit 
· · · geval beide· tractievoorzitters zich be" 

rei.<:! hadden verklaard het·wetsontwerp · 
~oals net ingediend was. in z'n geheel 
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te verdedigen in hun fracties, Afle he~ 
trokkenen Wisten; daL ik in het vet· 
moeiende voorcvli)r1eg. die bereidheid 
.ni$theb getoond.Jntegerydeel,ik heo 
tQt het eind tqe mtjn bezwaar, dathet 
wetsontwe.rp te mager was voor. het 
CDA, overeind gehouden. . .· . · . , 
Erwasdusvan een afspraak if1 boven~. 
genoemde zin geen sprake. Er was 
atlèen .een persbericht;· waariö wij •ons 
~alteyreden toond~rtover een aantal 

· 'elementenvan hetwetsontwerp; Er ~at 
,pet slot OOk een belastingverlagingvan . 
r4&5 .miljoen· in en verschillende' onvok . 
~heden·.v,an de nu restereru:fe rer < 

' geling voor tweeverdienerswerdE'!n ge~ 
t~eerd; ·.··· •..•..••.•.••....•. •. . >< 
·Ik kanmij best voorstellen;datsomrnige 
Q,eWi,nd~lieden en WD'~rs IJlt d~arpers~ . 

· l>ériqht de conclusie trokken, · dat het . · 
; metdie kritiekvan hetCDAdus · 
~lijk·•·nogal mee ·zou.v~tlen. 

Verwijt 
Dat de vvo~trc:tctl(;t daar moeit$ 
zou··heb~en·.was'()l'lsen het 

.bekend.··· 
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Gesprek met drs. H. H. F. Wijffels 
Sinds een paar maanden is drs. H. H. F. Wijffels voorzitter van het 

Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. Hij was voorzitter van de 
werkgroep van het Wl, die begin dit jaar een spraakmakend rapport 

publiceerde onder de titel" Werkloosheid en de crisis in onze 
samenleving; de samenhang tussen economie, cultuur en politiek". 

Hij wordt bestempeld als de voorman in het nieuwe CDA
denken over "De zorgzame samenleving". Enkele keren werd 
hij genoemd als kandidaat voor het ministerschap. Wijffels

. 42 jaar- is vice-voorzitter van de Hoofddirectie van de 
Rabo-bank. Daarvoor was hij vier jaar algemeen secretaris 

van het Nederlands Christelijk Werkgevers verbond, na een 
achtjarige ambtelijke carrière bij het ministerie van Landbouw 

en Visserij. Hij studeerde economie aan de Katholieke 
Hogeschool in Tilburg. Een gesprek van Ben Pauw met 

Herman Wijffels over de lessen uit het verleden en over de 
lijnen naar de toekomst; over de invulling van de zorgzame 

samenleving en over de haalbaarheid van dat concept. 

"Als we kijken naar de afgelopen periode 
zien we een tijd van een aanmerkelijke 
vooruitgang. Niet alleen wat onze materië
le welvaart betreft, maar ook op immate
rieel gebied. De belangrijkste verworven
heden zijn de emancipatie en grotere 
mondigheid van mensen; die mogen niet 
ter discussie worden gesteld. Deze - ten 
principale positieve - ontwikkeling kon in 
belangrijke mate tot stand komen op basis 
van een maatschappelijk compromis van 
de drie grote politieke stromingen. Essen
tie van dat compromis was: ten eerste, 
ruimte voor de ondernemingsgewijze pro
duktie - zij het vanuit de idee van de 
zogenaamde georiënteerde marktecono
mie - om te fungeren als drager en 
schepper van welvaart; ten tweede, een 
behoorlijke verdeling van die welvaart. 
Daarin zijn we - beter dan wie ook -
geslaagd. 
Dit maatschappelijk compromis is op losse 
schroeven komen te staan en langzamer
hand ondergraven doordat de verzorgings
staat die er de uitwerking van was 
óverrijp werd. 

Feitelijke ontwikkelingen van externe en 
interne aard hebben daartoe bijgedragen. 
Zoals de druk van de collectieve uitgaven, 
die de financiële basis van de verzorgings
staat aantastte en een zelfstandige oor
zaak is geworden van de geleidelijke uit
holling van de rechtsstaat in de vorm van 
grijze en zwarte circuit. De doelstelling 
volledige werkgelegenheid is geheel uit 
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omstandigheden 
zicht geraakt. Tevens liggen er belangrijke 
veranderingen in het verschiet, die voort
vloeien uit toepassing van nieuwe techno
logieën. 

"Losmakingsfase" 
,,Deze ontwikkelingen noodzaken tot ~en 
heroriëntering op de wijze, waarop we de 
samenleving hebben ingericht. Met andere 
woorden: het is nodig om afstand te nemen 
van het maatschappelijk compromis dat de 
voorbije periode heeft beheerst. Daarmee 
bevinden we ons in een "losmakings-fase" 
en in een overgangsfase naar een periode, 
waarin we een nieuw maatschappelijk 
compromis moeten vormgeven. De in
breng van de christen-democratie daarin is 
de conceptie van de "zorgzame samenle
ving", waarin twee zaken centraal staan. 
Ten eerste: de omstandigheden creëren 
waarin het bedrijfsleven de ingrijpende 
vernieuwingen kan realiseren, die nodig 
zijn om ons in de toekomst te kunnen 
verzekeren van een behoorlijk peil van 
welvaart en werkgelegenheid. 
Ten tweede: rekening houdend met actue
le sociaal culturele ontwikkelingen, het 
herformuleren en reorganiseren van de 
solidariteit in onze samenleving op zodani
ge wijze, dat deze niet wezenlijk wordt 
aangepast, maar wel beter houdbaar 
wordt. Dat kan door een beter gespreide 
verantwoordelijkheid. 
We moeten naar een gelaagde benade
ring in het systeem van solidariteit. Dat is 
niet: terug naar het verleden. Het is wel: het 
opnieuw vormgeven van de solidariteit in 
nieuwe omstandigheden." 

Partij van de Arbeid 
"De vormgeving en uitwerking van de 
verzorgingsstaat is in de jaren zestig en 
zeventig in sterke mate beheerst door de 
ideeën van de sociaal-democratie. Om 
daarvan los te komen is het nodig om 
samen te werken met de tegelpool daar
van, de liberalen. Daar zitten we sinds 
1982 middenin. Maar als we straks het 
nieuwe maatschappelijke compromis moe
ten sluiten en als het gaat om de beant
woording van de solidariteitsvraag ligt op 
enig moment een hernieuwde samenwer
king met de sociaal-democraten voor de 
hand. Dat lijkt heel goed mogelijk met 
sociaal-democraten als Van Kemenade, 
Wöltgens en Ritzen; als het moet met 
socialisten als Max van den Berg zie ik veel 
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grotere problemen. Het is niet te hopen, dat 
het vertrek van Van Kemenade tekenend is 
voor de kant, die de PvdA op wil. In feite 
loopt de scheidslijn in het denken over het 
sociaal-economisch beleid dwars door de 
Partij van de Arbeid." 

Basisvoorzieningen 
"Welke lijnen tekenen zich in de discussie 
over de zorgzame samenleving binnen het 
CDA af? 
"Te verwachten is dat de overheid haar rol 
op het terrein van de inkomensvoorzienin-

We wilden samen bepaalde 
dingen, maar gezien de 
zwarte en grijze circuits 
weigeren we daarvoor 
de rekening te betalen. 

gen zal beperken tot het scheppen van 
basisvoorzieningen. Kern daarbij is, dat we 
op grond van het bereikte welvaartspeil 
kunnen en willen zeggen: iedereen moet 
op een behoorlijke manier in zijn basisbe
hoeften kunnen voorzien. Dat moeten we 
garanderen met een stelsel van basisvoor-

zieningen. Dat zou uiteindelijk kunnen 
uitmonden in een partieel basis-inkomen. 
Het minimumloon is in het huidige systeem 
zodanig vastgesteld, dat de minimale ar
beidskosten per arbeidsjaar ongeveer 
35.000 gUlden bedragen. Arbeid die min
der opbrengt dan dat bedrag blijft liggen of 
wordt zwart gedaan. 
Eigenlijk zijn onze opvattingen over de 
inkomensverdeling niet meer in overeen
stemming met volledige werkgelegenheid. 
Grote groepen mensen aan de zijlijn, die 
zich gedwongen voelen grijs en zwart bij te 
verdienen, vormen een onleefbare situatie 
en betekenen een grote bedreiging voorde 
stabiliteit van de samenleving. Daarom is 
een open afweging van alle mogelijkheden 
noodzakelijk, ook van een basisinkomen. 
Daardoor is in de voet van het inkomensge
bouw een gedeeltelijke ontkoppeling van 
arbeidskosten en inkomen mogelijk. Het is 
te vroeg om daar nu voor of tegen te zijn. 
Het vraagt om een intensieve studie naar 
de principiële aspecten en de mogelijke 
effecten op de samenleving. 

Zorgzame samenleving 
"Er zijn vier essentiële elementen in de 
vormgeving van een zorgzame samenle
ving. Ten eerste, een systeem van basis
voorzieningen, waarin we bereid moeten 
zijn de verschillende mogelijkheden open 
te bekijken en waarin de overheid haar 
ambities op het terrein van de totaliteit van 
inkomensvorming en -verdeling terug-
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INTERVIEW 

(Vervolg van pagina 13) 

brengt. Ten tweede als we deze kant op
gaan, ontstaat er een geheel nieuw netwerk 
in het tweede traject van inkomensver
vangende voorzieningen. Daarin kan men 
zich bijverzekeren tegen werkloosheid, 
ziekte en arbeidsongeschiktheid en kan de 
overheid bepaalde minimumvoorschriften 
hanteren. In principe komt de verantwoor
delijkheid voor deze voorzieningen dan bij 
de mensen of groep van mensen zelf te 
liggen. Ten derde, het in sterkere mate 
hanteren van het budgetsysteem voor de 
collectieve voorzieningen, waarbij de aan
wending van middelen in sterkere mate aan 
betrokkenen in die voorzieningen zelf wordt 
overgelaten. 

Eigen invulling 
Dan krijgt de NS bijvoorbeeld - als we het 
openbaar vervoer een collectieve voorzie
ning vinden - een bepaald bedrag toege
wezen, dat hij zelf - naar investeringen, 
salarissen, tarieven en dergelijke - in 
belangrijke mate kan invullen. Eenzelfde 
systeem kan ook gelden voor bijvoorbeeld 
de omroep, onderwijs en welzijnsvoorzie
ningen. Dat is de consequentie van het 
uitgangspunt, dat de mensen ver~ntwoor
delijk en mondig zijn. De samenleving ~oet 
dan ook bereid zijn om daarvoor de rwmte 
te geven, zoals ook al in het bedrijfsleven 
gebeurt. Dat is de trend van de komende 
periode. De vierde lijn in het denken over 
de vormgeving van de zorgzame samenle
ving is de veronderstellin~, dat mensen 
bereid zijn om zonder betaling dmgen voor 
elkaar te doen. Dat is de basis voor het 
opnieuw vorm geven aan de onderlinge 
zorg van mensen ten opzichte van elkaar. 
Waar het in de komende periode om gaat is 
om te voorkomen, dat er enerzijds sprake 
is van een toenemende individualisering 
en anderzijds van de neigingom-wanneer 
het individu zich niet meer zelf staande kan 
houden - direct als enige mogelijkheid 
terug te vallen op de overheid. We m?et~n 
een gemengde structuur van voorzienin
gen zien te ontwikkelen, waarin de profes
sionals - de deskundigen - de zaak 
organiseren en overeind houden en vrijwil
ligers mede bereid zijn- het werk uit te voe
ren. Een belangrijke manier om dat te be
vorderen is, dat de overheid zich minder 
snel en g-emakkelijk beschikbaar stelt voor 
allerlei individuele en groeps-verlangens. 

Mondigheid 
"Onderdeel van de zorgzame samenle
ving is bijvoorbeeld ook dat ~e ~~rknemers 
meer direct verantwoordeliJk ZIJn voor de 

14 

Het is niet te hopen 
dat het vertrek van 

Van Kemenade tekenend 
is voor de kant die 

de PvdA op wil. 

continuïteit van de produktie en dus van de 
welvaartsbronnen. Dat kan door flexibeler 
beloningssystemen. Werknemers moeten 
dan wel kunnen delen in de vermogens
groei die ze op die manier mee helpen tot 
stand brengen, niet op een wettelijk voor
geschreven wijze maar op basis van cao of 
een individuele arbeidsovereenkomst. 
Weer een ander onderdeel van de zorgza
me samenleving kan zijn om particuliere 
bronnen beschikbaar te stellen voor 
cultuur-uitingen. Bij dit alles is de gemeen
schappelijke noemer: dat het niet alleenza
ligmakend en de enige mogelijkheid is, dat 
de overheid de zorg voor alles op zich 
neemt; de verantwoordelijkheid ligt ook bij 
groepen mensen in de samenleving. Op 
die manier komen we meer tegemoet aan 
een aantal ontwikkelingen, zoals de mon
digheid van mensen. Het onderscheid 
tussen basisvoorzieningen door de over
heid en bijverzekering door (groepen van) 
mensen zelf is in wezen een consequentie 
van de grotere mondigheid. Net zoals het 
meer toepassen van het budgetsysteem 
voor collectieve voorzieningen en het be
perken van de bemoeizucht van de bureau
cratie. Vandaar dat het ada_gium van de 
komende periode moet zijn: een gemeng
de samenleving met een gezamenlijke 
maar goed afgebakende verantwoordelijk
heid van overheid en van groepen en indi
viduen in de samenleving. " 

De realiteit 
"Dat is allemaal mooi en aardig, maar gaat 
dit nou ook werkelijk gebeuren?" 
"We moeten daar niet pessimistisch over 
zijn. We moeten bereid zijn te geloven in de 
onderlinge betrokkenheid van mensen; de 
mens is een sociaal wezen en heeft ook 
behoefte aan zelfbevestiging in een onder
linge betrokkenheid op elkaar. Daarnaast 
zal de voortgaande technologische ontwik
keling leiden tot verdergaande individuali
sering. Het werken in grote groepen .zal 
minder worden en dus wordt de soc1ale 
omgeving van het werk minder. Bovendien 
zal hoe dan ook de gemiddelde arbeidstijd 
teruglopen. Met andere woorden: naast de 
behoefte aan nieuwe gemeenschapsvor
men zal ook de grotere hoeveelheid vrije 
tijd het mogelijk maken om naast betaalde 

arbeid andere dingen op zich te nemen om 
zin te geven aan het leven en om solidair te 
zijn met de medemens." 
"We hebben als samenleving in de afgelo
pen periode samen bepaalde dingen ge
wild en geregeld. Maar de rekening willen 
we blijkbaar niet betalen, gezien de zwarte 
en grijze circuits. Daarom zal de politiek 
zich kritischer moeten afvragen: wil men 
deze voorziening wel echt. Naast een 
grotere terughoudendheid is toepassing 
van het profijtbeginsel een belangrijk in
strument. Bovendien zal de overheid zich 
moeten onthouden van gedetailleerde 
voorschriften over de inrichting van de 
voorzieningen. Want ook daardoor worden 
het niveau van de voorzieningen en de 
kosten die daarmee verband houden onbe
doeld opgeschroefd." 

Verkiezingsprogramma 
"Zowel het rapport "Van Verzorgingsstaat 
naar Verzorgingsmaatschappij" dat in de
cember aan de orde komt in de partijraad 
als ons rapport hebben zich nogal bezig 
gehouden met een afrekening met het 
verleden. . 
Dat was nodig om ruimte te maken voor 
een fundamentele discussie over allerlei 
verworvenheden. In het verkiezingspro
gram voor 1986 zal het vooral moeten gaan 
om de toekomst en de vormgeving daar
van. Door alle fusie-perikelen bij de tot
standkoming van het CDA hebben we ons 
misschien te weinig beziggehouden met 
een fundamenteel doordenken van onze 
christen-democratische uitgangspunten. 
We zullen ons veel consequenter dan we in 
de praktische politiek gewend waren moe
ten afvragen, waar een taak voor de 
overheid ligt en waar niet. De grondhou.
ding moet niet zijn: als er wensen gewt 
worden, moeten die worden gehonoreerd; 
maar veel meer: moet dat nou en welke 
consequenties zal honorering van die wen
sen hebben voor de bestuurbaarheid van 
de samenleving en voor de druk van de 
collectieve uitgaven. Het stellen van die t~
genvraag is van groot belang, ook al mo~t 1k 
toegeven dat dat in onze cultuur een biJ~~ 
tegennatuurlijke houding vraagt van politi
ci. Verder moeten we grondig doordénken 
wat is en wat komen gaat. 
Vanuit een kritischer houding, gericht op 
het beter functioneren van de samenle
ving. Het vorige verkiezingsprogramma 
bevatte in de analyses een aantal goede 
noties over de crisis van de samenleving, 
maar de feitelijke invulling was toch weer 
een héle emmer vol kleine wensen en 
verlangens van iedere groep. 
Het aanstaande verkiezingsprogramma 
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SPROOKJE 

Een modem sprookje 

Prins Elco en de Galm 
Ergens ver in de bergen tussen de 
besneeuwde toppen van Graevellant en 
Blaarkum, ingeklemd door de dalen van 
Jantabbak en Raedingh lag het minis
taatje Klepelland. Het was nog iets 
kleiner dan Andorra en werd nog on
overzichtelijker geregeerd. Niemand 
had eigenlijk ooit gehoord dat er een 
geordende staatsregeling was ge
maakt, maar er zijn wel meer landen die 
het zonder doortimmerde tradities doen 
in de wereld. Het belangrijkste dorp van 
Klepelland heette Nosdorp. 

Daar waren de Dorpsstraat en de Brink en 
omdat in een oude kroniek hier de mytholo
gische bron van Vogt en het verdeelzwaard 
van hertog Reimer geweest moesten 
zijn . . . en omdat een klein jongetje wel 
eens gezegd had dat als er in een dorp 
zowel een Dorpsstraat als een Brink wa
ren, zoiets op z'n monopolies dan wel 
Nosdorp moest heten ... daarom, om die 
logica, noemde men het hoofdplaatsje 
Nosdorp. 

Galmgrotten 
Klepelland had alles op alles gegooid bij 
het ontwikkelen van zijn wereldattractie: de 
galmgrotten. Zo'n zestig jaar geleden had
den ondernemende dorpsoudsten in een 
jolige bui met veel jenevermoed zich in de 
droge bron van Vogt laten zakken. Luttele 
meters onder de gebarsten grond vond 
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men aldaar de ingang tot een wonderlijke 
grotformatie waar alle geluid in veelvoud 
weerkaatst werd en via de open putdeksels 
van de dorpsafvoer een groots galmeffect 
liet opklinken. 
iets ongehoords tot dan toe, letterlijk en 
figuurlijk. Van heinde en verre stroomden 
bergdorpelingen toe om op tevoren be
paalde uren tegen betaling van een luttel 
zogeheten Galmgeld de door het inder
haast opgerichte gilde van Klepelheren op
en omgeroepen geluiden versterkt en zoet
gevooisd te beluisteren. Men raakte er niet 
over uitgesproken. Maar wat geschiedde in 
de dorpsraad van Klepelland. De dominee 
en pastoor, vroeger geen beste vrienden, 
begonnen gemeenschappelijk bezwaren 
aan te voeren tegen het wufte en wereldse 
gegalm. Ze gingen naar het atelier van de 
alpenhoornmaker Jo Dheer. Die oefende 
sinds enige tijd in een stille spelonk vanwe
ge de geluidsoverlast. De geestelijken 
begonnen ook daar te hakken en te graven 
en binnen enkele weken was er een eigen 
stichtelijke galmgrot met roomse en protes
tantse putdeksels en een even grote toe
loop. Heftige conflicten nu allerwege. Ou
ders die hun kinderen verboden om nog 
langer op het dorpsplein te luisteren en 
hele fietsoptochten met vele ongelukken 
naar de tweede plek, de Stichtelijke Galm
wei. Men begon elkaar in muurkrantjes op 
de vijf aanplakzuilen van de markt te 
bestoken. Zo verscheen de Libergalm, de 
Kukelgalm, de Psgalm en de Sint-Caecilia
Galm. Toen het op een avond bijna tot 

ordinaire knokpartijen was gekomen, was 
daar plotseling de oude, teruggetrokken 
levende kasteelheer Reimer vanuit de 
menigte opgedoken en had met het aloude 
hertogszwaard de grenzen tussen de put
dekselgebieden getrokken. 

"Wel deksel" 
Sinds die tijd was het ineens rustig. De 
woeste uitdrukking "Wat deksel" werd 
vervangen door het vreedzaam klinkend 
"Wel deksel" en ze zouden nog lang en 
gelukkig geleefd hebben als niet na vele 
jaren de galmruzies weer opgelaaid waren. 
Begeerte. Meer. Beter. ledereen woelde 
om verandering. Wispelturig is de 
mens. . . ook in Klepel land. Ja. . . juist 
daar. Ineens was het daar. De roep van de 
jonge generatie: Meer grotten! Meer dek
sels! Je bent jong en je galmt wat. Dat wat jij 
wilt! En niet wat het oude gilde van Galm
heren onder elkaar bekokstooft. En de 
kruidenier en de slager wilden een eigen 
buizengrot om reclamekreten in te laten 
galmen. En er heerste woede en verwar
ring. 
En zie . . . plots zat daar midden op de 
Brink een jonge man. Fris ogend en gesto
ken in lichtgroen laken met regenboog
randjes. Waar hij precies vandaan kwam 
niemand wist het. . . Gefluisterd werd er 
dat hij prins en minstreel was. Soms 
speelde hij wat, weinig, maar van kwaliteit. 
De volgende dag zat hij weer op de Brink. 
Men begon hem een naam te geven. Heer 
van de Brink. Of ook wel: Elco de minstreel. 
Prins Elco. Hij zelf ... hij zei niets ... beidt 
uw tijd, spraken de ouden reeds. Ineens, 
midden onder het luitspel, legde hij het 
instrument neer en keek vorsend de verza-
melde menigte aan. Hij sprak ... Eindelijk 
bracht zijn mond klanken voort! ... "En," 
zo klonk het "jullie kennen nu al jaren de 
techniek van de Galm. De schone Galm! 
En wat hebben jullie ermee gedaan. In 
plaats van te genieten van de Galm hebben 
jullie nog meer galmgaten gehakt. Gehakt 
dat horen en zien je verging. 
En over zien gesproken. Jullie hebben nu 
ook al twee grotten met entree om zelf te 
gaan zien. De bewegende Poppenverto
ningen. En spiegels op de hoogste alpen 
om bewegende Poppenvoorstellingen in 
de Verre Velden te bekijken. Heel Klepel
land is in de manie van de Galm ... en zijn 
jullie daarvan gelukkiger geworden? ... 
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moet er een op hoofdlijnen zijn, kort en 
goed leesbaar." 
"Het huidige beleid staat wel duidelijk in 
het teken van de noodzaak om de groei van 
de overheidsuitgaven terug te dringen. 
Maar het bevat nog te weinig echt principië
le oriëntaties over de richting die we op 
langere termijn moeten volgen. Het beleid 
wordt ook erg technisch onderbouwd en 
gepresenteerd. Voor een tijdje kan dat wel, 
maar voor een volgende kabinetsperiode 
redt je het daar niet mee. Als het erom gaat 
een nieuw maatschappelijk compromis te 
formuleren en invulling te geven aan een 
nieuwe solidariteit, kan dat het beste met 
de PvdA. Maar het hangt er van af, of die 
partij in staat is één lijn te trekken. Bij 
gebrek aan een inhoudelijk alternatief han
teert de PvdA in de Tweede Kamer de 
taktiek om elk incident dat zich aandient 
geweldig op te kloppen en om daarmee 
oppositie te voeren. Helaas worden voor 
die incidenten-oppositie de voorzetten 
gegeven. 1986 zou nog wel eens te vroeg 
kunnen blijken om samen met de PvdA het 
nieuwe maatschappelijk compromis tot 
stand te brengen, omdat een aantal PvdA
politici grote moeite zal hebben om afstand 
te nemen van de verzorgingsstaat, die ze 
ideologisch en intellectueel zelf mee heb
ben opgebouwd. Van iemand als Den Uyl 
verlangen om medeverantwoordelijkheid te 
dragen voor zo'n grondige verbouwing als 

(Vervolg van pagina 15) 

zeg mij ... jullie hebben alleen maar de 
klok horen galmen en je weet steeds 
minder waar de Klepel hangt". 

Dallastie-poppen 
Allen zwegen toen hij was uitgesproken. 
Menig Klepeliander begon te voelen dat dit 
een ander geluid was. Maar plots klonk het 
geluid van onvermurwbare stemmen uit de 
menigte: "Weet je wat, prins Elco of hoe je 
heten mag, hou jij je er verder buiten en 
geef ons, als je werkelijk wat zinnigs wilt 
doen, er nog een stuk of tig galmgrotten bij. 
En bewegende poppenshows met entree
geld. En meer spiegels op de bergtoppen." 
Droevig staarde de minstreel en prins voor 
zich uit. IJlings verzon hij mismoedig een 
compromis: "Een vijfde Galmgat voor cul
tuurgalm en een derde Poppenshow dan 
met ook wat serieuze voorstellingen is dat 
misschien een bruikbare oplossing." "Ja" 
probeerden de pastoor en de dominee nog, 
schuchter bijgevallen door Joop de 
braadhaantjes-exporteur, die altijd het 
goede wilde. "Nee" gilde de briesende 
meerderheid van de Klepellanders. "Meer. 
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Politieke kaart niet 
verdelen in rechts-links, 

maar in een driehoek: 
PvdA, VVD en CDA. 

nodig is, is een bijna onmogelijke vraag. 
We moeten wisselende coalities mogelijk 
houden om ervoor te waken, dat bij het 
afstand nemen van het verleden, wezenlij
ke kenmerken van ons soort samenleving 
verloren gaan. Vandaar dat we op een 
belangrijk aantal terreinen de PvdA nodig 
zullen hebben. 
Voor de komende periode zie ik de politie
ke kaart niet als een horizontale lijn met 
PvdA links, VVD rechts en CDA in het 
midden, maar als een driehoek. Op sommi
ge terreinen - zoals bepaalde ethische 
vraagstukken, normen en waarden- zal de 
christen-democratische visie tegenover én 
sociaal-democraten én liberalen staan; wat 
betreft handhaving van een vrije samenle
ving zullen we het meeste kunnen bereiken 
met de liberalen, maar in de zorg voor 
solidariteit het meeste met de sociaal
democraten. Dan gaat het er om: op welk 
moment moet je wat meer op het andere 
been gaan staan, om het evenwicht in de 
samenleving in stand te houden of te 
herstellen. <1111 

Ben Pauw 

Beter. Vechtpoppen. Dallastie-poppen. 
Buisgalm met reclame. Weg met 
mondjesmaat-galm. Luidgalm. Galmgalm. 

Galmgalmgalm." Dat laatste knalde de 
ruimte in ... Ineens een onverwachte knal. 
De galmbarrière was doorbroken. Weg 
was prins Elco. Alleen de Galm bleef 
hangen. Ja, honderdvoudig kwadrateerde 
zich de galm. Duizendvoudig kwadrateer
de zij zich. Geluidsgolven overspoelden de 
bergdalletjes met een stormvloed-achtige 
onverbiddelijkheid. Alles stortte in. Spoe
dig kraakten ook de putdeksels, de grotten 
stortten in. Alles werd een grote geluids
muur, die tegen zichzelf opbotste. Sinds 
lang zijn de dalen van Klepelland verlaten. 
Niemand waagt zich in de ontboste vlakte. 
Prins Elco werd nooit meer teruggezien, of 
toch ... ver in een laag land werd hij eens 
gesignaleerd. De gelijkenis was treffend. 
"Bezint eer gij begalmt" mompelde hij 
zacht tegen een daar zwoegende inboor
ling. Het viel op, dat de klanken zijner mond 
geen galm hadden . . . die was elders 
gebleven. <1111 

Jan van den Assem 

PARTIJNIEUWS ·-------

Spreekbeurten 
16 november 
Gualtherie van Weezel: CDJA-F.riesland, 
't Bolwerk, Dokkum, 20.00 uur. Onder
werp: ontwikkelingssamenwerking. 
mw. Kraaijeveld: Ver. van Huishoudkunde, 
Wageningen. 12.30 uur. 

17 november 
mw. Kraaijeveld: Congres Volwassenene
ducatie, Delft. 10.30 uur. 
mw. Kraaijeveld: Forum FNV-jongeren 
Den Haag ('s avonds). Ruding: Oosterhout 
(overdag). 
Gualtherie van Weezel: CDJA-Gelderland, 
Kasteel Heukelom, Ede, 20.00 uur. 
B. Hermsen: De Rank, Marrum, CDA
Ferwerdadeel. Aanvang 19.45 uur. 

CDA-Den Haag 
De Algemene Ledenvergadering van het 
CDA-Den Haag vindt dinsdag 13 novem
ber a.s. plaats in de Pulchri Studio aan het 
Lange Voorhout en niet aan de Hortensia
straat zoals eerder was vermeld. 
Op de agenda staan o.a. het vertrek van de 
voorzitter en de verkiezing van een nieuwe 
voorzitter. 
De ledenvergadering begint om 20.00 uur. 

CDA-Vrouwenberaad 
Op maandag 10 december 1984 zal in 
het Jaarbeursgebouw te Utrecht de ver
gadering van de Landelijke Raad plaats
vinden. De bijeenkomst begint om 10.15 
uur en is om 14.30 uur afgelopen. 
Het ochtendgedeelte zal besteed worden 
aan "Van verzorgingsstaat naar verzor
gingsmaatschappij", ingeleid door de heer 
Jan Krajenbrink, CDA-Tweede Kamerlid. 
In de middag zullen huishoudelijke zaken 
aan de orde komen, waaronder financiën 
en herbenoeming of wisseling van het 
Dagelijks Bestuur van het landelijk Vrou
wenberaad. 
De vergadering is toegankelijk voor leden 
en niet-leden. Leden en belangstellenden 
zijn van harte welkom na aanmelding door 
middel van het overmaken van de deelne
mersbijdrage van f 15,- op gironummer 
3229 t.n.v. het CDA-Vrouwenberaad, Den 
Haag. Vermeldt u op uw giro-overschrijving 
s.v.p. "Landelijke Raad". 
Leden van het Landelijk Bestuur kunnen 
hun reiskosten declareren bij het landelijk 
Vrouwenberaad, de overige leden van de 
Landelijke Raad zullen voor hun reiskos
tenvergoeding terecht kunnen bij het pro
vinciaal Vrouwenberaad. 
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INGEZONDEN 

UW MENING 
Homofilie r 
In het dagblad "Trouw" van maandag 29 
oktober stond een artikel over de uitlatingen 
van het CDA-kamerlid Kraaijeveld
Wouters op een bijeenkomst van de Protes
tantse Christelijke Onderwijsvakorganisa
tie (PCO) die als oprichtingsvergadering 
diende voor een homogroep uit die vakor
ganisatie. Zij stelde op die bijeenkomst dat 
het een schoolbestuur verboden moest 
worden geen homofiele leerkrachten aan te 
nemen. Dat is in strijd met de liggende 
CDA-resolutie aan de opstelling waaraan 
mevr. Kraaijeveld ook heeft meegewerkt. In 
eerdere uitlatingen heeft ze zich hard 
gemaakt voor een uitzondering op dit punt 
voor (christelijke) schoolbesturen. Het lijkt 
erop dat ze niet geheel consistent is in haar 
uitlatingen! 
Deze uitlating is bovendien in strijd met de 
grondwettelijke vrijheid van onderwijs, waar 
het CDAzich terechtzelfs nog onlangs bij de 
grondwetsherziening, sterk voor heeft ge
maakt. Immers volgens art. 26, 6de lid 
laatste zin is een schoolbestuur met name 
vrij in de keuze der leermiddelen en de 
aanstelling der leerkrachten. 
Het CDA zal zich ernstig moeten bezinnen 
op de vraag of dit soort bepalingen wel tot 
de taak van de overheid behoren. Dit 
gezien het feit dat deze problematiek voor 
velen binnen de partij de toetssteen zal 
worden bij de vraag waar het CDA staat. 
Het zal voor velen zonder meer een breek
punt worden! 
mr. H. Krolis, Weesp 

Naschrift: Mevrouw Kraaijeveld-Wouters 
werkte niet mee aan de opstelling van de 
resolutie. 

Discriminatie 
Regering discrimineert jongeren. 
Deze stelling heeft betrekking op de begra
tingsvoorstellen van 1985. Met name het 
voorstel van de regering om werkloze 
startende ondernemers gedurende 18 
maanden inkomensaanvulling uit de RZ te 
geven alsmede kapitaalsubsidie tot maxi
maal f 25.000,- roept bij mij vraagtekens 
op. Dat men een jonge werkloze op deze 
manier aan de start wil helpen is op zich 
lovenswaardig, maar hoe zit het met star
ters die het geluk hebben gehad een baan te 
hebben en daardoor mogelijk een startkapi
taal van f 25.000,- hebben gespaard. 
Doordat zij een eigen onderneming starten 
c.q. overnemen komt er een vacature bij. 
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Echter ook deze starters hebben aanloop
moeilijkheden. Ook deze mensen zouden 
recht moeten hebben op die genoemde 
inkomensgarantie. Ook voor hen is geen 
weg terug, de achtergelaten vacature is 
opgevuld. 
Geef jonge startende enthousiaste onder
nemers gelijke kansen Concurrentiever
valsing is in feite discriminerend. 

Gerrit Coppens, Veldhoven 

Ruding 
Bedankt minister Ruding. Nog een paar 
interviews en het CDA bestaat niet meer. 
Het moet niet zo moeilijk zijn om nog wat 
misstanden te vinden en die met een 
boemerang aan te vallen. De PvdA heeft 
nu al voldoende reden om een bloemstuk 
te sturen: bedankt namens partij en fractie, 
door Max en Joop. 
Als al die andere bloemen - ook van Ed 
Nijpels? - wat worden verschoven kan er 
nog wel wat bij. 
J. W. Jager, Den Haag 

Slechte recensie? 
Mijn bespreking van "Op zoek naar een 
"heilstaat" (dr. J. v.d. Brink) vond Harry 
Notenboom slecht. 
Eigenaardig, want ik ben het eens met zijn 
belangrijkste aandachtspunt: christen
democraten hebben medeverantwoorde- 1 

lijkheid inzake de opbouw van de verzor
gingsstaat (Veldkamp!) en ook hebben wij 
medeverantwoordelijkheid voor de neer
gang van de economie. 
Ik wijs hierbij op blz. 83 en 84 van het boek, 
waar Van den Brink duidelijk maakt dat 
zowel internationaal als in ons land de 
stagnatie rond 1970 inzette. Dus ruim voor 
Den Uyl het Catshuis betrad. 
Nog twee goede redenen dus om de 
suggestie te bekritiseren als zou de grote 
oorzaak van de economische problemen 
vooral te vinden zijn bij het kabinet-Den 
Uyl. Het kon geen kwaad dat Notenboom 
ons nog eens op die verantwoordelijkheid 
wees. Wel kwalijk vond ik de manier 
waarop: Notenboom citeert onjuist: ik 
schreef in navolging van Van den Brink 
over "het kabinet Den Uyl" en dat is iets 
anders dan "de politiek van Den Uyl .c.s.". 
Notenboom suggereert te veel; maar "mo
gelijk" of "waarschijnlijk" "moet" hij mij 
"verkeerd begrepen hebben", om een 
paar woorden van hem te misbruiken. 

Aalt v.d. Glind 

R,eagan:" wegens succes geprolongeerd". 

COLUMN 
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MANIFESTATIE 

"De inkomensverschillen in ons land 
zijn uitermate klein. De solidariteit van 
werkenden tén opzichte van niet
werkenden is buitengewoon groot. Die 
solidariteit moeten we behouden, maar 
laten we er wel erg zuinig op zijn." Die 
stelling verdedigde premier Ruud Lub
bers woensdag 30 oktober tijdens de 
grote regionale CDA-manifestatie in Hil
legom. Voor een gehoor van ruim 700 
man nam de premier krachtig stelling 
tegen de gedachte, dat het in de Neder
landse samenleving van vandaag aan 
solidariteit zou ontbreken en tegen de 
mening van oppositieleider Den Uyl, als 
zou het kabinet door zijn beleid een 
tweedeling in de samenleving veroorza
ken. 

Aan de gedachte van de tweedeling moe
ten we ons niet overleveren, aldus de 
premier, omdat daarvoor geen enkele aan
leiding is. "Als in ons land 700.000 mensen 
profijt hebben van de individuele huursub
sidie, dan vind ik dat een teken van 
solidariteit. Natuurlijk kun je klagend uitroe
pen dat zovelen aangewezen zijn op die 
individuele huursubsidie, maar dat is dan 
toch zacht gezegd een merkwaardige 
voorstelling van zaken." 

Pijnlijk 
Naar de mening van Lubbers moet het 
CDA als sociaal gemotiveerde politieke 
partij in het oog houden dat iedere maatre
gel gericht op economisch herstel op zich
zelf aanvaardbaar moet zijn in het licht van 
wat nu redelijk en draagbaar is. Dat stelt 
ons voor pijnlijke keuzen, dat is soms heel 
pijnlijk voor bepaalde groepen burgers in 
ons land. Als het woord tweedeling ge
bruikt wordt om zorgen tot uitdrukking te 
brengen is dat naar Lubbers' oordeel 
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Minister De Koning in gesprek met oud en jong. 

Lubbers hekelt Den Uyls 
uitspraak over "klein rechts" 
prima. "Maar als het misbruikt wordt om 
een karikatuur van onze samenleving te 
scheppen, dan moeten wij daartegen ver
zet aantekenen. Die karikaturen ontwrich
ten juist onze samenleving. Het woord 
tweedeling en de verhalen eromheen sug
gereren mij te veel een samenleving waar
in de een tegenover de ander staat. Zo zal 
het misschien niet bedoeld zijn, maar dat 
risico is er wel en daar zullen christen
democraten tegenin moeten gaan.'' 
Fel hekelde de premier Den Uyl's uitlatin
gen over SGP, GPV en RPF. "Als de zucht 
naar verdelen, naar indelen van groepen 
zo ver gaat dat sommige partijen in het 
parlement al getypeerd worden als a
democratisch, dan is er wel reden tot 
waakzaamheid. Wie zal de volgende zijn 
die dit verwijt naar zijn hoofd krijgt? Tegen 
zulke typeringen kun je niet snel genoeg 
stelling nemen." 

Geen verhoging 
De minister-president vond het verder on-

juist om de sociale premies en de arbeids
kosten weer te gaan verhogen. Dat leidt tot 
niets, terwijl een beleid dat op verlaging 
van de sociale premies en als het kan de 
loon- en inkomstenbelasting mikt drie doel
einden dient. Immers, het grijze circuit 
wordt teruggedrongen, het maakt het voor 
de werkende mensen aantrekkelijker om 
mee te doen aan arbeidsduurverkorting om 
zodoende geleidelijk meer mensen in het 
arbeidsproces in te schakelen en het levert 
een bijdrage aan zo laag mogelijke ar
beidskosten. Dat laatste komt de ontwikke
ling van werkgelegenheid en welvaart weer 
ten goede", aldus de minister-president. 

Lubbers blijft intussen naar eigen zeggen 
optimist: , ,Langzaam maar zeker zullen we 
de werkgelegenheid herstellen. Bij alle 
aanpassingen is het wel degelijk mogelijk 
de grondslagen van solidariteit en gerech
tigheid in stand te houden. Bij alle verschil
len van mening is het wel degelijk mogelijk 
in onze democratie open en onbevangen 
met elkaar van mening te verschillen, maar 
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Politie belaagt 
Lubbers 
Tijdens de grote CDA-manifestatie in 
Hillegom werd premier Ruud Lubbers 
als het ware belaagd door aankomende 
politiefunctionarissen. Enkele tientallen 
geüniformeerde leerlingen van de 
Politie-opleidingsschool Noord-Holland 
uit Amsterdam waren naar Hillegom 
gekomen om hun ongenoegen weer te 
geven over de krappe zakgeldregeling 
die ze zeggen te hebben. Een aspirant in 
opleiding krijgt zakgeld, terwijl de oplei
dingen bij douane en marechaussee wel 
een salaris kennen. De premier hoorde 
de bezwaren aan en beloofde de zaak te 
zullen onderzoeken. Hij zou nog nader 
van zich laten horen 

waar nodig ook samen te werken. Dat het 
CDA steeds weer op het laatste mikt en 
zich daarvoor inzet acht ik geen teken van 
zwakte. Er is veel te doen en dat kan nu 
eenmaal alleen maar met elkaar en niet 
tegen elkaar." 

CDA-wensen 
CDA-fractievoorzitter dr. Bert de Vries was 
het kabinet erkentelijk voor de manier 
waarop het tijdens de algemene politieke 
beschouwingen een groot aantal CDA
wensen heeft ingewilligd. In zijn toespraak 

Vertegenwoordigers van minderheden ontmoetten Jan Krajenbrink. (foto Nick More/is) 

had de fractievoorzitter ruimte ingebouwd 
voor een nadere beschouwing over imma
teriële zaken, dingen dus waarbij het niet 
om de centen gaat. Hij constateerde ander
maal dat PvdA en VVD het op dit gebied 
uitstekend met elkaar kunnen vinden. 
"Wij zijn zuinig op "ons" particulier initiatief 
en op "ons" bijzonder onderwijs. En daar
om zijn wij bezorgd, als we zien hoe dikwijls 
en hoe gemakkelijk socialisten en liberalen 
elkaar vinden in hun streven naar het 

veralgemeniseren van die instellingen," 
aldus Bert de Vries. 
Na de toespraken was er onder leiding van 
partijvoorzitter Piet Bukman gelegenheid 
tot plenaire discussie, waarbij Lubbers en 
De Vries vragen uit de zaal beantwoord
den. Vervolgens kon men in de inmiddels 
vertrouwde stands informeler praten met 
bewindslieden en fractieleden. Daarvan 
werd andermaal druk gebruik gemaakt. ~ 
Ton Huijssoon 

Eerste exemplaar boek 
Hahnoverhandigd 
Afgelopen donderdag overhandigde premier 
Lubbers het eerste exemplaar van het boek 
"Standplaats Europa", memoires van een 
christen-democraat, aan de auteur dr. K. J. 
Hahn. "Henne" Hahn, ook wel de Soeslov van 
de christen-democratie genoemd, is een van de 
opiniemakers geweest achter de schermen van 
de Europese christen-democraten. Zijn autobio
grafie beslaat de verschrikkingen van het Derde 
rijk, zijn leven in Nederland en zijn vriendschap
pen met Klompé, Schmelzer, Lubbers en vele 
anderen. Lubbers zei geboeid te zijn door "het 
poëtische, met prachtige tinten geschreven" 
eerste deel van het boek over de jeugdjaren van 
Henne Hahn in zijn Tjechische geboorteplaats 
Karlsbad. 

~ De premier had in het boek alle eigenschappen 
'* van de auteur teruggevonden: warm, intelligent, 
~ geestig, bescheiden en gemotiveerd. 
->: 

~ "Standplaats Europa" is de fascinerende tocht 
~ van Henne Hahn door de ontstaansgeschiede-

·--------------------------------- ~ nis van het huidige Europa. 
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GEBROEDERS VEREYKEN BV 
Wtlhelmmastraat 22, 
Mariahout I Lieshout 
Telefoon (04992) 1627 

HYDRAULISCHE VEEWAGEN 

Doordat de bodem vlak op de vloer of de grond ligt heeft 
het vee geen enkele last van storende "opstappen" en 
loopt het zonder enig probleem de veewagen op. 

Nadat de wagen hydraulisch is "opgetild" vertrekt hij 
naar de plaats van bestemming om daar nadat de 
wagen is neergelaten het vee gemakkelijk te laten 
afstappen. 

DOELMATIG- DEGELIJK -DUURZAAM 

I ie 
wegenbouw bv 
Maastricht Venlo 

Wegen en rioleringen 

Renovaties en reconstructies 

Cultuur- en milieutechnische werken 
Ankerkade 78 
6222 NM Maastricht 
Telefoon 043-631333 
Telex 56240 

Mgr. Nolensplein 61 
5911 GG Venlo 
Telefoon 077-49255 
Telex 56240 



Redactiecommissie CDJA 
Wilfred Ki,k (voorzitter) 
Oege Jan Klatter 
Marie José Paes 
TonSeis 
JoSpätgens 
Trinette Stolk (red. secretaris) 

Redactie-adres: dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
tel. 070-924461. 

Aan: de fractievoo:czitter in de VVD 
Van: de vice-premier 

BesteEd, 

Ik ove:czie het arbeidstoeslagveld niet geheel. 
Het lijkt mij toe, dat die De Graaf zijn eigen graf 
heeft gegraven. Kan jij het tijdelijk even onder

·spitten? 
Op de vraag waarom Vonhoff onze Nelie onbe
trouwbaar heeft genoemd het volgende: 

Wij hadden geregeld dat Vonhoff en Smit-Kroes 
zouden ruilen: Zij dus Commissaris der Koningin 
in Groningen en hij terug in het Haagse als 
minister van Verkeer. Nelie zou dan kunnen 
meeverhuizen naar Groningen met haar man die, 
zoals je weet, een hoge post bij de Post van de 
PTT vervult. Maar hij wou niet en dus wou Nelie 
niet en toen moesten wij Vonhoffmelden, dat het 
niet doorging en de Post in Den Haag bleef. Voor 
het CDA was de splitsing van de PTT eerst een 
probleem, doch toen ik uitlegde dat Nelles gezin 
de hoeksteen van onze samenleving vonnde, 
werd men zelfs enthousiast. Ik weet overigens 
nog niet hoe ik dit de gewone burger moet 
uitleggen. 

Wil jij een poging wagen? 

]e Gijs 
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NA DE AFTRAP 

VIJF MAANDEN LANGS DE LIJN 
Overal waar ik de laatste tijd kom voor een 
praatje of een bespreking is de eerste vraag 
die wordt gesteld: "en, hoe bevalt het nou?" 
Nou, het bevalt prima! Bet rennen van hot 
naar her, het betrokken zijn bij de meest 
uiteenlopende zaken en het ontmoeten van de 
meest diverse gezelschappen geven een con
tinue dynamiek en enerverendheid aan een 
uit de kluiten gewassen hobby. 

Het leek me wel aardig in een eerste "kantteke
ning'', ongetwijfeld vanwege mijn capriolen op 
het voetbalveld door de redactie omgedoopt tot 
"langs de lijn", wat van die eerste ervaringen 
mee te delen. Vooral die, welke direct de 
organisatie aangaan. "Op pad" in provincies en 
langs kernen bemerk je sterk dezelfde aan
dachtspunten, die landelijk ook alle nadruk 
krijgen: de organisatie in en de organisatie uit. 
Ondersteuning vanuit het landelijke comité voor 
kernenbegeleiding en ledenwerving en pogin
gen vanuit de eigen organisatie andere jongeren, 
georganiseerd en niet-georganiseerd, te berei
ken. Uitdragen wat we doen en wat we denken, 
wat ons beweegt, door middel van contacten en 
overleg met anderen en door publiciteit. Tegelij
kertijd zie je overal steeds meer mensen vol 
enthousiasme zoeken naar nieuwe wegen om 
jongeren bij onze club te betrekken en te 
behouden. Bewondering voor al die creatieve 
geesten. Doordouwers vaak, ook als de opkomst 
de eerste avond tegenvalt. Supergesmeerd loopt 
het allemaal nog niet. Landelijke bestuurs- en 
commissieleden worden nog te weinig plaatse
lijk betrokken om CDJA-opvattingen en denk
beelden uit te dragen. Een mogelijkheid waar 
ook kernen zelf meer gebruik van zouden 
moeten maken! Contacten met andere organisa
ties lopen soms nog moeizaam, constante pubti
katies in plaatselijke kranten of huis-aan-huis
bladen is deels nog een onontgonnen gebied. 

"WIJ-GEVOEL" 

De richting is er echter duidelijk. De inzet ook. En 
de sfeer. In de zin van "met z'n allen de schouders 
eronder'', landelijk, provinciaal of plaatselijk. Als 
CDJA ook in de gemeente een plaats verwervend 
tussen alle organisaties. Door telkens van je te 
laten horen. Door een signaal te geven als 

CD]A-voorzitter Hans Huihers 

beweging van jongeren, verenigd door de geza
menlijke interesse om-op wat voorwijze dan ook 
- met politiek bezig te zijn. Lijkt dat niet sterk op 
het "wij-gevoel" zoals het CDA het ook wel eens 
noemt? 
Een aspect mogen we daarbij echter niet verge
ten. Fundamenteel voor ons zijn de christen
democratische uitgangspunten als inspiratiebron 
voor politiek handelen. Juist overdat mysterieuze, 
door ieder anders onder woorden gebrachte 
proces van omgaan met beginselen en politieke 
realiteitmoeten we onszelf en elkaartelkens weer 
uitdagen na te denken en te discussiëren. Met alle 
veranderingen en vernieuwingen moet dat as
pect blijven bloeien in onze club, in elke gemeen
te en provincie op eigen wijze. Met elkaar, ook 
naar nieuwe mensen toe. Misschien niet de 
allereerste vergadering, maar het is wel van 
fundamenteel belang die cultuur van uitdagen en 
uitdragen, van ontdekken centraal te blijven 
stellen. Want dat is de beste sfeer voor het 
ontstaan van "wij-gevoel". • 
Hans Buibers 

ALGEMENE LEDENVERGADERING 

CDJA-MIDDEN-BRABANT 
Donderdag 22 november houdt het CDJA 
Midden-Brabant haar algemene ledenvergade
ring. Deze wordt gehouden in "De Postelse 
Hoeve" (nabij het Maria-ziekenhuis) in Tilburg en 
begint om 19.15 uur. Na het huishoudelijke 
gedeelte volgt om 20.15 uur het politieke gedeel
te met een forumdiscussie over zure regen. Een 
drietal sprekers, te weten dhr. Fransen van de 

Stichting Natuur en Milieu, dhr. Wasser van de 
SEP (Samenwerkende Elektriciteits Producen
ten) en het CDA-Tweede Kamerlid dhr. Lansink, 
geven een uiteenzetting waarna in de forumdis
cussie zal blijken of er overeenstemming bestaat 
over een gezamenlijke, effectieve aanpak van de 
"zure regen" -problematiek. Alle belangstellen
den zijn welkom. • 
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Leverancier van 

*dranken 
*snacks 
*ijs 
*zoetwaren 

Nijverheidsweg 22 
Barneveld 
tel. 03420-14951 

. B.V. BARNEVELDSE 
DRANKENHANDEL 
voorHORECA 

KLUBHUIS 
BEDRIJFSKANTINE 

BESTRATINGEN· RIOLERINGEN· ASFALTERINGEN 
GRONDWERKEN • HANDEL IN ZAND EN GROND 
OUDE EN NIEUWE BESTRATINGSMATERIALEN 

2802 AL Gouda- Nijverheidsstraat 4a- 01820-26483 

VAN VLIET TRANSPORT 
· ongeregeld vervoer 
·opslag 
· distributie • 24 uur aflevering 
· orderpicking, voorraadcontrole 
·int. groupagediensten, eigen vestiging in België 

IJsselstein-Tel. 03408-81044- Telex 47841. 

nv goudavuurvast 

vuurvaste 
Installaties 

2800 AB Gouda, postbus 56, 01820-16744 

Wat doen wiJ? 
· Wij maken vuurvaste, isolerende en 

chemischbestendige stenen en beton. 

-Wij verzorgen de engineering en 
begeleiding van ovenbouw projekten. 

-Wij zorgen voor correcte montage door 
eigen vaklieden. 

en ... wij doen ditook graag voor u. 
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Hotel Restaurant-Auberge 

De Campveersé Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291. 

Oranjehotel. Meijel 

500 jaar vast gebruik 

". .. om luyden van qualiteit en 
· • andere passanten te logeeren 

en traetaeren op coslelijke spijzen 
. van zee, vee en veldt." 

Alle dagen geopend. 

Kamers met douche en wc, voor de gereduceerde prijs, logies ont
bijt f 30.- p.p. Volpension f 45.- p.p.p.d. Tevens na 31/9 2 appartè
menten te huur. Tel. 04766-1839. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT ,,~·· 

ruJ "Het Kasteel van Rhoon . ". . ; 
DO' à la carte Restaurant , , [pJJ , . 
lY} Tevens zalen voor recepties, diners, vergaderingen . ..... _ ....... -

Hotel 

S. G. Abel · Dorpsdijk 63, Rhoon. 
Tel. (01890) 8896-8884. 

~chaepkens van St. Fyt 
Valkenburg ~d Geul Tel.: 04406-12000 
Herfst-weekarrangementen: 7 dagen volledig 
verzorgd voor f 350.- p.p. Alle kamers voorzien 
van bad/douche, toilet en t.v. Show en muziek. 

Kerst-arrangementen 24 december tot 2 januari. 
Volledig pension. 
Inclusief: 
Kerst- en nieuwjaarsdiner 
Drie buitenlandse dagtochten 
Grote kerstbingo 
Optreden van diverse artiesten o.a. 
Ben Cramer, Marc en Dave, Freddy 
Breek, Conny Vink e.a. 
Showorkest van René Krans. 
Mogelijkheid tot vervoer d.m.v. opstap
plaatsen in geheel Nederland. 

Prijs f 950,· p.p. 
. Vraag ook naar onze volledig verzorgde 
busarrangementen v.a. f 450,-. 
Alle kamers voorzien van bad/douche en toilet. 

Vier dit jaar 
kerstfeest 

opoeBmri! 
Elk jaar opnieuw is het 

kerstfeest op "de Bron" een 
unieke gebeurtenis. Mensen 
uit allerlei kerken vieren met 
elkaar de geboorte van 
Christus, in de huiselijke 
sfeer van het conferentie
centrum aan de Overijsselse 
Vecht. 

Samen kerstfeest vieren: 
een verrijkende gebeurtenis. 

Komt allen tesamen! 
Za 22 -Do 2 7 december. 
Aankomst 17.00 uur. 
Vertrek 10.00 uur. 

f J9S: per persoon 

Jeugd f 100,- en kinderen f 75,
per persoon. Vraag nu informatie 
of geef u meteen op bij: 

. -~'. 

=; DCïil>Ii' 
Oude Oever 10, 7722 VE Dalfsen, tel. (05297) 600 en 218. 

* * * * 

WESTDUIN 
BUDGET 
HOTEL 

Uw 4-sterren hotel in Zeeland met 2-sterren 
prijzen op 50 mtr. van zee. 

- vakantie-arrangementen 
- week-end-arrangement 

in samenwerking met 
restaurant d' Ouwe Werf 
te Veere, één van 
Zeelands toprestaurants. 

84 twee-persoonskamers + bruidssuite met douche -
bad · en toilet · balkon - KTV - radio - telefoon. 
Douche- en toiletruimte voor invaliden. Zwembad -
tennisbaan - vergaderzalen - restaurant - bar - lounge -
terras - privé parkeerplaatsen - hotelfietsen. 

Speciale kinderkorting 

VRAAG DE FOLDER: 
Westduin 1, 
4371 PE Koudekerke 
telefoon 01185-2510 
telex 30186. 
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PTT-spreiding: 
gebed zonder eind 

De PTT-spreiding blijft de 
gemoederen bezighouden. 
Ook deze week kwam de 
Kamer er niet uit. 
Huib Eversdijk (CDA) zag bij de 
hele operatie veel ellende, 
maar weinig verlossing en 
dankbaarheid. Pagina 6 en 7. 

., 
ê 
~ 

Minister Smit-Kroes van Verkeer en Waterstaat: :§ 
geen financiële ruimte voor volledige verhuizing ~ 
van PTT-top naar Groningen. :ê. 

Kees van Dijk over zijn ervaringen in de enquête-commissie 
"Openbare verhoren blijven de kern van de parlementaire enquêtes," is een van 
de conclusies van drs. Kees van Dijk. Zijn werk als voorzitter van de 
parlementaire enquêtecommissie is bijna afgerond. Aan de vooravond van de 
publikatie van het eindrapport "Opkomst en ondergang van Rijn-Schelde
Verolme" vroeg CD/ACTUEEL naar zijn ervaringen. De relatie tussen overheid 
en de scheepsbouwindustrie wordt een van de hoofdthema's van het eindrap
port, aldus Kees van Dijk op de pagina's 12, 13 en 14. 

Kerkelijk spreken 
Zijn kerkelijke functionarissen verheven boven andere meelevende christenen, 
omdat zij extra feeling hebben voor de betekenis van het Evangelie? Een van de 
boeiende vragen die gesteld werden op een symposium over kerkelijk spreken, 
dat vorige week door de Vrije Universiteit werd georganiseerd. Een sfeer van 
ernst en bewogenheid met kerk en samenleving doortrok het gebeuren. Een 
verslag van drs. Arie Oostlander op pagina 16. 

Begroting Volksgezondheid in Kamer 
"Bij de behandeling van deze begroting treedt men te vaak in details. Een sector, 
waar 450.000 mensen werkzaam zijn en waar 33 miljard aan uitgegeven wordt, 
verdient een eigen minister." J. de Vries over de gezondheidszorg, waar de 
grenzen steeds verschuiven. Pagina 15 en 18. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 6, 7, 8, 9 
Zwart-Wit 10 
Partijvoorzitter 11 

Personalia 17 
Boekbespreking 18 
Uw Mening 16, 19 
Partijnieuws 20 

3 



COLUMN 

4 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
19november 
R. v.d. Linden: Algemene Ledenvergade
ring Limburg, Sittard. 
F. Borgman: Vrouwenberaad Heerhugo
waard. Aanvang 09.15 uur. Onderwerp: 
Euthanasie. 
Buikema: CDA-Hengelo. 
Ruding: CDA-Kamerkring Zuiderzeeland, 
Kerkcentrum De Hoeksteen te Swifterbant. 
Aanvang 20.00 uur. 
Brinkman: "Brandpunt", Oude Utrechtse
weg 6, Baarn. 
L. de Graaf: POC, Herengracht 36, Weesp. 
mw. Laning: gebouw Lucascollege, van 
Beethovenlaan 10, Voorschoten. Aanvang 
20.00 uur. Onderwerp: volksgezondheid. 

20november 
Braks: Reeuwijk. 
J. v. d. Reijden: Centrum, Kerkstraat 5, 
Rijnsburg. 
R. v.d. Linden: CDA-Ridderkerk. 
H. May: Studiedag CPB-Drenthe, Wilhel
minagebouw, Wilhelminaplein 2, Beilen. 
Aanvang 09.3D-15.45 uur. 
H. May: CDA-Almelo. De Rönneboom, 
Grootestraat 152, Almelo. Aanvang 20.00 
uur. Onderwerp: Sociaal beleid in Europa. 

21 november 
L. C. van Dalen: Gebouw Den Ouden Puth, 
Oude Gracht 219, Utrecht. Aanvang 20.00 
uur. Onderwerp: toepassing van de 3e 
richtlijn in de Sociale Zekerheid. 
P. Bukman: Hotel-restaurant "Het Rode 
Hert", Slotweg 1, Egmond a/d Hoef. Aan
vang 20.00 uur. 
H. Evenhuis-v. Essen: Europese Bewe
ging. Aanvang 20.00 uur. Onderwerp: 3e 
Europese richtlijn. 
H. May: BSC Leende. Restaurant "Jagers
horst" te Leende. Aanvang 09.30 uur. 
Onderwerp: organisatie en financiering 
van de E.G. 

22november 
V. Korte-van Hemel: Oisterwijk. 
H. Eversdijk: CDA-Middelburg, Getuige
niskerk. Aanvang 19.30 uur. 
S. Faber: CDA-Sneek, Café-restaurant 
Leeuwen. Aanvang 20.00 uur. 

Smit-Kroes: Ik laat me niet (V)onhoffelijk 
behandelen. 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
,,Zegeningen" 
Niets is zo wisselvallig als het weer. 
Even wisselvallig zijn de uitspraken 
over de meest wenselijke of waarschijn
lijke politieke samenwerking na de ver
kiezingen in 1986. 
CDA-premier Lubbers is nog niet zo 
zeker van een nieuwe coalitie CDA-VVD 
en vindt een VVD-PvdA-combinatie 
minder onwaarschijnlijk. Bert de Vries 
noemt de de PvdA op dit moment voor 
het CDA geen beter alternatief boven de 
VVD. 
Met alle respect voor de CDA
voormannen: dit soort uitspraken heb
ben geen enkele zin behalve dat ze nu 
een bepaalde (tijdelijke) anti- of sympa
thie tegen deze of gene potentiêle coali
tiepartner straks uitdrukken. 
Jammer genoeg is de politiek vooral 
een alledaagse bezigheid, waarin de 
korte termijn belangrijker lijkt te zijn dan 
het beleid op wat langere termijn. De 
politiek denkt, dat het de aanstaande 
kiezers vooral om vandaag in plaats van 
morgen te doen is. En als dat al zo is, 
komt dat misschien in niet onbelangrij
ke mate door de politiek die hen daartoe 
opvoedt. Binnenkort praat de CDA
partijraad over het rapport "Van Verzor
gingsstaat naar Verzorgingsm~a.t
schappij". Daarbij gaat het om een v1s1e 
voor de wat langere termijn. Die discus
sie lijkt van meer belang dan de kC?~e
baan profetieën over mogelijke coalities 
na 1986. Laten we eerst maar proberen 
de huidige coalitie- met hoeveel vallen 
en opstaan dat ook gepaard gaat - tot 
een goed eind te brengen; inclusief alle 
"zegeningen" die premier Lubbers 
daarin nu al weet aan te wijzen. 

CD;ACTUEEL 

Realiteitszin 
De inkt van het interview met de voorzit
ter van het CDA-Wetenschappelijk Insti
tuut Wijffels (zie vorig nummer CD/ 
ACTUEEL) was nog niet droog of deze 
werd op zijn wenken bediend. Wijffels 
pleitte namelijk voor een nieuwe maat
schappelijke consensus en sprak de 
hoop uit dat het vertrek van Van Keme
nadeniet tekenend zou zijn voor de kant 
die de PvdA op wil. Diezelfde week stelt 
PvdA-partijbestuurslid Nel Barendregt 
in een interview met de Haagse Post dat 
"al datgene wat het partijbestuur in de 
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nota over de sociaal-economische di
lemma's heeft opgenomen, als optel
som niet kan. Men werkt met ficties". 
Over de minima zegt ze onder andere 
het volgende: "die krijgen zich aange
praat dat ze in een werkelijk barre 
ellendige situatie verkeren. Daarvan zeg 
ik: dat is niet waar". Ook de uitlatingen 
van minister Ruding bevatten voor dit 
PvdA-bestuurslid een kern van waar
heid (laat Den Uyl het niet horen): "ik 
zeg niet hoeveel mensen erbij klussen, 
want dat weet ik niet. Ik zeg alleen: een 
aantal doet het zeker en daar heeft 
Ruding gewoon gelijk in. Je treft zeer 
weerbare mensen onder de minima". 
Over de PvdA-deelname in het kabinet 
Van Agt 11 weet zij nog op te merken dat 
dit niet lang genoeg geduurd heeft 
omdat het zo goed zou zijn geweest 
voor het realiteitsbesef van de PvdA
achterban. Over de rente op het finan
cieringstekort maakt ze zich grote zor
gen want die kan "binnen enkele jaren 
exploderen". 
Nu maakt één zwaluw van Nel Baren
dregt nog geen zomer en we moeten 
nog zien dat Den Uyl en vooral Max van 
den Berg haar dit allemaal nog nazeg
gen. Feit is dat-zoals CDA-fractieleider 
De Vries deze week treffend onder 
woorden bracht - er in de PvdA een 
forse ruzie gaande is over de vraag 
hoeveel realiteitszin er in het nieuwe 
PvdA-program moet. 

COlACTUEEL 

RSV -enquête 
De Grondwet kent de Kamer(s) het recht 
van onderzoek (enquête) toe. Dat recht 
is een bevoegdheid, in feite een plicht, 
gelet op de - onder andere - controle
rende taak van het parlement. 
Na zeer lange tijd is de Tweede Kamer 
actief bezig met de uitoefening van het 
enquête-recht, gericht op de RSV-pro
blematiek. ledere burger heeft daar via 
de publiciteitsmedia kennis van kunnen 
nemen. 

De parlementaire enquête-commissie 
heeft haar opdracht goed aangepakt en 
haar werk heeft terecht veel aandacht 
getrokken. Haar omvangrijke rapport 
mag over drie weken worden verwacht. 
Nu heeft er zich vorige ~eek, zoals 
bekend, een incident voorg,daan. Over 
een onderdeel van çle waarschijnlijke 

inhoud van het verslag van de enquête
commissie zijn van de zijde van de VVD 
problemen ontstaan. 
Twee van de drie uit de VVD-fractie 
afkomstige leden van de commissie 
hebben ten onrechte gepraat - buiten 
de enquêtecommissie- met de voorzit
ter van de VVD-Tweede Kamerfractie. 
Deze heeft vervolgens voorbarig en -
zoals gebruikelijk - nogal luid aan de 
publiciteitsbel getrokken. (VVD-partij
voorzitter Kamminga meende ook nog 
achter Nijpels te moeten gaan staan). 
Daarmede is nu precies gedaan wat in 
ieder geval voorkomen dient te worden. 
Een parlementaire enquête dient gron
dig, zo objectief mogelijk en ver
schoond van partijpolitiek en partij poli~ 
tieke belangen plaats te vinden. Juist bij 
een parlementaire enquête gaat het om 
de behartiging van het algemeen be
lang. 
Het optreden van twee van de drie 
VVD-leden van de commissie - die 
inmiddels beterschap hebben beloofd
en vooral van de voorzitter van de 
VVD-Tweede Kamerfractie zou de posi
tie in een verkeerd daglicht hebben 
kunnen plaatsen. 
Gelukkig echter wordt de soms optre
dende onbezonnenheid van de voorzit
ter van de VVD-Tweede Kamerfractie in 
ons land voldoende onderkend. 
De geloofwaardigheid van het instituut 
van de parlementaire enquête-commis
sie blijft nu gelukkig ongeschonden. 

COlACTUEEL 

Winkeldieven moeten hun boete straks 
direct aan de kassa afrekenen. 
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FRACTIE 

Veel ellende maar weinig 
verlossing en dankbaarheid 
Er is rond het Binnenhof vrijwel geen 
vlaggemast te vinden of er hangt een 
vlag aan met leuzen tegen de spreiding 
van de PTT naar Groningen. Van ge
meentewege aangebracht, want de 
weerstand tegen de verhuizing is heel 
groot. Dinsdag was het andermaal zo 
ver: vrijwel de gehele dag besteedde de 
Tweede Kamer aan de voorgenomen 
spreldingsoperatie. Het kabinet heeft 
een besluit genomen (zie ons blad van 
vorige week) waarmee niemand geluk
kig kan zijn. Den Haag niet, omdat het 
een aderlating vreest voor de werkgele
genheid in de regio; Groningen niet 
omdat het niet helemaal krijgt waar het 
recht op meende te hebben. 
Voor de CDA-Tweede Kamerfractie waren 
er drie punten waarop het kabinetsvoorstel 
getoetst dient te worden: 
- het besluit dient te worden getoetst aan 
de toezeggingen die aan het Noorden zijn 
gedaan en aan de uitkomsten van het 
debat dat de Tweede Kamer april jl. over de 
spreiding hield; 
- het dient te worden getoetst aan het 
bedrijfsbelang van de PTT, inclusief de 
belangen van het personeel en 
- het dient te worden getoetst aan de 
Haagse situatie, en aan de motie van het 
CDA die in de Kamer daarover is aangeno
men. 

Liechtenstein-constructie 
Een schier onmogelijke zaak dus. Die 
indeling in drie punten lijkt volgens woord
voerder drs. Huib Eversdijk een beetje op 
een ouderwetse cälvinistische preek: ze 
bestaat uit de ellende, de verlossing en de 
dankbaarheid. "Als ik die invulling zou 
toepassen op de PTT-spreiding, zou ik wel 
komen tot een heleboel ellende, maar 
weinig verlossing en de dankbaarheid kan 
ik wel helemaal vergeten." 
Eversdijk sprak dan ook van een politiek 
compromis, waaraan tal van bezwaren 
kleven, maar dat echt het maximum haal
bare was. Aan de wensen van de CDA
Tweede Kamerfracte is niet helemaal vol
daan, maar de fractie zal het plan toch 
slikken. Door het daadwerkelijk meever
huizen van de directeur-generaal en diens 
medewerkers zal Groningen daadwerkelijk 
de hoofdzetel van de Centrale Directie der 
PTT worden. Eversdijk waarschuwde dat 
hier geen sprake kan en mag zijn van een 
zogenaamde Liechtensteinconstructie: de 
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Alleen bij goede invulling 
is met dit plan inzake 
PTT-~preiding te leven 

directeur-generaal c.s. moeten ook echt in 
Groningen aan de slag en er geen brieven
bus hebben waarin ze af en toe eens een 
kijkje nemen. 

Vrees 
Een interview met de directeur-generaal in 
het Nieuwsblad van het Noorden gaf de 
CDA-woordvoerder een beetje vrees voor 
lege stoelen. "De regering moet ervoor 
zorgen dat de hoofdzetel ook daadwerke
lijk volwaardig besliscentrum voor de PTT 
wordt,'' zei hij. Een motie van die strekking 
werd daarbij ingediend. 
Huib Eversdijk wilde verder opheldering 
over wie nu precies naar het Noorden gaat: 
zijn dit de belaidsvormende staven of een 
aantal min of meer willekeurige beleids
functionarissen? In een motie vroeg hij 
minister Smit-Kroes ervoor zorg te dragen 
dat afgeronde en levensvatbare organi-

sche PTT -eenheden worden overge
plaatst. Eversdijk meende te kunnen mee
gaan met de hoofdlijnen van de spreidings
plannen, maar wilde vooreerst nog geen 
blanco cheque tekenen. In dat verband 
vroeg hij zich af of men niet eerder helder
heid kan krijgen dan 1 maart 1985. 
Het hele spreidingsverhaal dateert uit 
1974, toen het kabinet-Den Uyl besloot 
zo'n 5000 tot 6000 functies richting Gronin
gen te verplaatsen. Dat zijn er nu 2200, 
inclusief de 800 PTT' ers die al "gespreid" 
zijn. Conclusie van de CDA-woordvoerder: 
"Niet alle beloften zijn ingelost en alleen 
met een goede invulling is ermee te leven, 
al heb ik gelukkiger dagen gekend. Wel 
neem ik aan dat de besluiten met grote 
voortvarendheid zullen worden uitge
voerd." 

M.inder pijnlijk 
Sprekend over de Haagse situatie herin
nerde E\{ersdijk eraan dat twee belangrijke 
operationele directies in de hofstad achter
blijven (Post en Telecommunicatie). Er 
blijft dus een fors stuk kwalitatief hoog
waardige werkgelegenheid en daarmee is 
de Haagse regio dus beslist niet ontman-
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Bert de Vries 
in Nieuwerkerk ald l}ssel: 

PvdA 

op dit moment 

geen aantrekkelijk alternatief 
Fractievoorzitter dr. B. de Vries heeft 
maandag tijdens een CDA-bijeenkomst 
in Nieuwerkerk aan de IJssel al het specu
leren over de kabinetsformatie van 1986 
en de coalitie die er dan zou moeten af 
kunnen komen "nogal voorbarig" ge
noemd. "Mijn standpunt in deze kwestie 
is heel eenvoudig. Een coalitie Is voor 
ons een zakelijk bondgenootschap. Als 
dat goed loopt, ligt het voor de hand om 
dat- als het kan -voort te zetten. Loopt 
het niet goed, dan moet je naar alterna
tieven kijken. Ondanks forse strubbelin
gen met de VVD loopt de huidige coalitie 
tot dusver redelijk. Veel beter dan de 
coalitie met de PvdA onder Van Agt-11. 
Maar veel vreugde is er voor ons ook 
aan deze coalitie niet te beleven." 

De VVD, zo zei de fractievoorzitter, blijkt 
nogal een grillige en af en toe onvoorspel
bare partner. Een partner, bovendien, die 
zeker als het op immateriële zaken aan
komt - ik noem het christelijk onderwijs, 
abortus, euthanasie, het particulier initiatief 
- nogal een flirt met de PvdA. Na het 
rumoer van de afgelopen weken hoef ik dat 
allemaal niet nader te illustreren. Vorige 
week hebben we de vrede weer getekend 
en ik hoop dat dat meer zal blijken te zijn 

(Vervolg pagina 6) 

teld: "Ik erken dat deze operatie pijnlijk is 
voor Den Haag, dat was ze altijd al. Maar 
deze variant is aanzienlijk minder pijnlijk 
voor Den Haag dan eerdere plannen. De 
oorzaak van de slechte werkgelegenheids
situatie in Den Haag ligt dan ook aanzienlijk 
dieper dan dat die het gevolg zou zijn van 
deze variant," aldus Huib Eversdijk. 
De PTT zal nu de eigen leuze "Telecom
municatie overbrugt elke afstand" waar 
moeten maken en vanuit Groningen dit 
belangrijke staatsbedrijf naar een goede 
toekomst moeten leiden. En, als het kan, 
per kerende post. ~ 
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dan een tijdelijke wapenstilstand. Niet in de 
zin natuurlijk dat het van nu af allemaal 
koeKoek één zang in de coalitie zou moe
ten zijn. Maar wel in de zin dat we er niet op 
uit zijn elkaar te beschadigen, maar elkaar 
te respecteren. Ook als er meningsver
schillen zijn." 

Partij van de Arbeid 
Maar voor het CDA is de PvdA thans geen 
aantrekkelijk alternatief. "De PvdA is op dit 
moment vooral de partij van het Protest; de 
partij die kiezers probeert te werven op de 
noemer van onvrede tegen het beleid zoals 
dat nu gevoerd wordt. Uit een recent 
interview met Max van den Berg blijkt 
overduidelijk, dat de PvdA maar één doel 
streeft: zoveel mogelijk zetels halen bij de 
verkiezingen in 1986. Daar is niks op 
tegen, natuurlijk. Maar om dat doel te 
bereiken maakt men zich tot spreekbuis 
van allerlei groeperingen die ontevreden 
zijn over het huidige beleid. Dat is best 
begrijpelijk voor een oppositiepartij. Maar 
het is ook riskant. Er is namelijk een 
levensgroot risico dat, juist om die ontevre
denen te trekken, een verkiezingsprogram 
aan de kiezers wordt voorgeschoteld, dat 
bol staat van illusiepolitiek. Van beloften 
die niet waar gemaakt kunnen worden." 

FRACTIE 
door Ton Buijssoon 

"De PvdA houdt de illusie op dat alles 
tegelijk kan. Een drastische arbeidstijdver
korting, èn het handhaven van de koop
kracht van de minima, èn het niet verklei
nen van de inkomensverschillen tussen 
minimum en modaal, èn zo min mogelijk 
bezuinigen. Wie moet dat betalen? Wat zijn 
de consequenties van dat verlanglijstje? 
Laat de PvdA dat nou eens eerlijk zeggen. 
Laat ze anders ophouden met het beloven 
van gouden bergen," aldus De Vries. 

Verwarring 
De fractievoorzitter meent dat indien de 
PvdA de door Max van den Berg uitgezette 
koers volgt, de partij van het protest ook de 
partij van de illusies wordt. "En waar dat 
toe kan leiden hebben we in 1982 tijdens 
het kabinet Van Agt 11 gezien. Dan krijg je 
PvdA-ministers die- zij het schoorvoetend 
- wel goedwillend zijn. Maar zij worden 
telkens geblokkeerd door hun eigen partij
bestuur en achterban. Ik heb het gevoel dat 
nogal wat politici met verantwoordelijk
heidsgevoel in de PvdA zich daarover nu 
alweer grote zorgen maken." 
Voorlopig is de PvdA, naar de mening van 
Bert de Vries, als het gaat om het beleid, 
vooral een partij in verwarring. Er wordt een 
forse '·ruzie gevoerd over de vraag hoeveel 
realiteitszin er in het nieuwe verkiezings
program moet. Die ruzie wordt haast op 
straat uitgevochten en dat is goed voor de 
duidelijkheid in de politiek. De kiezers 
hebben er recht op te weten waar de PvdA 
·voor staat. Naar mijn overtuiging zullen 
veel kiezers tijdig gaan beseffen dat een 
partij in verwarring, zonder een duidelijk 
beleid en zonder een duidelijke nieuwe 
politieke leider géén goed alternatief vormt 
voor ons beleid. Een beleid dat weliswaar 
pijnlijke offers vraagt, maar ook resultaat 
laat zien, dat moed toont maar ook vertrou
wen wettigt." 

Afmaken 
De Vries tenslotte: "Daarom vind ik dat we 
gewoon ons werk af moet maken. Steun 
moeten geven aan een beleid dat gericht is 
op herstel van het economische draagvlak 
van onze maatschappij, op het bieden van 
uitzicht aan mensen die aan de kant staan 
en op het behoud van basiszekerheden 
voor de zwaksten onder ons. En als we 
daarmee doorgaan en de resultaten daar
van zichtbaar worden zal het ook met de 
verkiezingen van 1986 waarachtig wel 
goed komen voor het CDA." ~ 
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,, Vangstbeperkingen 
moeten worden nageleefd" 
CDA-Tweede Kamerlid Jan Nijland 
maakt zich zorgen over de naleving van 
de vangstbeperkingen in de zeevisserij. 
Tijdens een Uitgebreide Commissiever
gadering, maandag in de Tweede Kamer 
zei hij dat het risico bestaat dat binnen
kort al alle toegemeten quota zijn "op
gevist". 

De gevolgen zouden kunnen zijn dat per 
individuele visser de spoeling dun wordt, of 
dat met betrekking tot quotaoverschrijdin
gen E!rg veel risico's gelopen wordt. Nij
land: "Wat dit laatste betreft is er al een 
aardige stroom van geruchten ontstaan. 

Een kennelijk nog geheim Brussels rapport 
heeft enkele zeer behartenswaardige za
ken losgelaten. In belangrijke mate wordt 
hierin ook verwezen naar de Nederlandse 
visserij, welke in de platvissector hettoege
meten quotum ver zou hebben overschre
den. Het verhaal uit de Brusselse regio is 
geen verhaal uit de Fabeltjeskrant". 

Controle 
Er wordt te veel gevangen met alle gevol
gen vandien. Daarom steunt de CDA
fractie de maatregel van de staatssecreta
ris: een stringentere controle die is terug
gebracht van 48 uur tot 3 uur. "De CDA
fractie betwijfelt in elk geval of bij over
schrijding van vangstquota ons land alléén 
de boosdoener is. Overigens geldt dit niet 
alleen voor de platvis. Bij de haringvisserij 
waar sprake is van doordraai, blijkt dat los 
van quota, de haringstand fors is. Wat is 
het nog maar kort geleden dat op grond van 
biologisch onderzoek er een vrij pessimisti
sche verwachting werd uitgesproken. Aan 
de hand van deze onderzoekingen zijn 
uiteraard ook adviezen gevonden, welke 
model stonden voor de toenmalige verde
ling. Dat nu, na hernieuwd biologische 
onderzoek, aanpassing plaatsheeft is een 
goede zaak, maar loopt in de praktijk het 
risico dat het te schoksgewijs gaat. En dat is 
nooit goed voor het marktgebeuren", aldus 
de CDA-woordvoerder. 

Toetreding 
Steeds actueler wordt volgens Nijland de 
toekomstige toetreding van Spanje en 
Portugal tot de Europese Gemeenschap. 

Met vallen en opstaan worden vorderingen 
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CDA-kamerlid Jan Nijland: "Er wordt in de 
zeevisserij te veel gevangen met alle gevolgen 
vandien." 

gemaakt om de weg te effenen met betrek
king tot die toetreding. Deze toetreding zal 
voor de visserij gevolgen hebben. Nijland: 
"Vooral de visserijvloot van Spanje is 
erg groot. Beide landen zullen zor
gen dat de EG-vloot 60 procent groter 
wordt. Vaststaat dat er goede en water
dichte afspraken gemaakt moeten worden. 
met betrekking tot de overgangstermijn. 

Op dit moment wordt voor meer dan 90 
procent gevist in wateren buiten de EG, 
maar de vraag van deze landen zal toene
men om ook dichter bij eigen haven te 
vissen". 

De ~DA-fractie constateert dat het visserij
beleid zoals dat gevoerd wordt binnen de 
EG, en vooral ook de inzet van de be
windsman voor dat beleid goed is. Het 
hoofddoel is h~t blijven veilig stellen van de 
positie van de Nederlandse visserij. Dat 
he~~ de i.nstemming van de fractie. Nijland: 
"WIJ r~ahseren ons dat in deze belangrijke 
tak bmnen de EG nog veel dient te 
gebeuren. Op een aantal punten zal het 
nog een vrij lange en ook moeizame weg 
blijken, maar wel de moeite waard om er 
aan te blijven trekken". ..,.. 

Vemieuwing NS 
nodig om jaar 2000 
te halen 
Het goederenvervoer op ons spoorweg
net loopt allerminst als een trein. Tot die 
conclusie kwam CDA-woordvoerder 
drs. Frans Walters jl. maandag in de 
Tweede Kamer. De Kamer stond in een 
uitgebrelde commissievergadering stil 
bij het transport over rail, weg en water. 
De NS lijden verlies op een deel van het 
goederenvervoer, zozeer zelfs dat het 
de regering om een halvering van de 
tekorten heeft gevraagd. 
Er is een studierapport uitgekomen dat 
aangeeft hoe die tekorten met de helft 
terug kunnen. Op grond van die studie is de 
sluiting van twee rangeerterreinen en van 
ongeveer 40 laad- en losplaatsen voorzien. 
Over Steenwijk, Cuyk en Assen wordt pas 
beslist na overleg met het ministerie van 
Defensie. De Zeeuwse lijn wordt opgehe
ven. Helmond, IJmuiden, Nieuwersluis 
Mijdrec~t en Uithoorn blijven daarentege~ 
voorlop1g open. Wolters diende een motie in 
om ook de lijn Groningen-Drachten open te 
houden. 

Vervangen 
Veel van de locomotieven van NS voor het 
goederenvervoer zijn verouderd. De NS 
wilde deze diesellocs vervangen, maar 
mogen dat niet van staatssecretaris Scher
penhuizen, omdat die er geen geld voor 
heeft. Wolters wilde maandag de bewinds
man voorlopig nog het voordeel van de 
twijfel geven, maar wees er op dat het 
probleem in feite wordt verschoven naar 
later. "Een bedrijf dat het jaar 2000 wil 
halen, zal moeten blijven vernieuwen," 
meende hij. 
Ook het wegvervoer kwam maandag aan 
de orde. Wolters schetste enkele knellende 
problemen, waaruit bleek dat de Europese 
eenheid nog lang geen feit is. Als er één 
sector is die dat weten kan is dat het 
internationale wegvervoer. Werkelijke door
braken zijn naar zijn mening pas te berei
ken als ook op het niveau van de regerings
leiders spijkers met koppen worden gesla
gen. 
Ook bij de binnenvaart is niet alles botertje 
tot de boom: woordvoerder Jan Nijland 
moest constateren dat er in deze uiterst 
belangrijke tak van transport veel knelpun
ten zijn. Pas als er internationaal een goede 
sloopregeling van de grond komt, zal 
soelaas kunnen worden geboden. ..,.. 
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Aan onzekerheid over herindeling 
van gemeenten moet een einde komen 
Gemeentelijke herindelingen roepen 
veel emoties op. Dat Is een bekend 
verschijnsel en dat zal voorlopig ook 
wel zo blijven. Toch is er sprake van 
enige kentering: het is lang niet meer zo 
dat "groot" synoniem is aan "mooi" en 
de heringedeelde gemeenten zijn er 
trouwens ook lang niet allemaal beter 
van geworden. CD/ACTUEEL vroeg 
fractielid Wim Mateman of er sprake is 
van een andere koers. Er lijkt met veel 
meer voorzichtigheid te worden herin
gedeeld. 

Enige weken geleden stelden de CDA
fractieleden Sytze Faber en Wim Mateman 
de minister van Binnenlandse Zaken al de 
vraag, waarom in de gemeente Driebrug
gen (Zuid-Holland) geen nieuwe burge
meester zou worden benoemd. Die vraag 
had alles te maken met de gemeentelijke 
herindelingsproblematiek. 
Mateman daarover: "Juist in een gemeen
te, die betrokken is bij een herindeling, 
behoort een slagvaardig bestuurder het 
geluid van de plaatselijke gemeenschap te 
vertolken. Het gaat in die geme~nten om 
vitale zaken, om wellicht de belangrijkste 
zaak, waarvoor men ooit komt te staan. Het 
is onwenselijk en onsportief om zulke 
gemeenten - Driebruggen is maar een 
voorbeeld - niet faire kansen te geven. 
Collega Faber heeft daarover een CDA
motie ingediend, die door de Kamer helaas 
is verworpen." 

Conservatief 
Wim Mateman vindt dat vooral de PvdA 
"nog steeds conservatief op de grootscha
ligheidstoer van voorbije jaren is" terwijl 
daarover bij de VVD ongewisheid bestaat 
"Dankzij de CDA-inbreng bij het regeerak
koord komt er een kamerdebat over de 
toekomst van het gemeentelijke herinde
lingsbeleid. "Jammer, dat dit debat -
ondanks veelvuldig aandringen van de 
CDA-fractie- zo lang op zich laat wachten, 
gezien alle onzekerheid in het land," aldus 
fractielid Mateman. Hij sluit niet uit dat het 
CDA-geluid op den duur een kamermeer
derheid gaat halen. "Ja, het getij keert. Wij 
hebben inmiddels een rapport van Twijn
stra en Gudde, wij kennen de resultaten 
van steeds meer evaluaties, wij hebben 
een goed advies van de Raad voor het 
Binnenlands Bestuur gekregen, het regent 

CD/ACTUEEL 17 november 1984 

Wim "PvdA nog steeds conservatief 
op de grootschaligheidstoer. " 

reacties van lagere overheden. De VVD 
wordt steeds kritischer t.a.v. herindelingen 
en zelfs de PvdA begint te schrikken van de 
enorme financiële gevolgen. Alleen minis
ter Rietkerk is helaas nog niet zover." 

Wat gebeurt er nu met de lopende voorstel
len? 
Mateman: "Het komende debat komt veel 
te laat, het heeft ons jaren gekost het zover 
te krijgen. Het is ronduit treurig te zien, in 
welke onzekerheid provincies en gemeen
ten zijn gestort door de twijfel en aarzelin
gen van het Haagse beleid. Bij de minister 
hebben wij op voortvarendheid aangedron
gen t.a.v. de beleidsnotitie en tot bevriezing 
van lopende procedures. Men kan toch niet 
verwachten, dat provincies en gemeenten 
in het luchtledige opereren. Spoedige ze
kerheid is nu geboden." 

Overigens heeft Driebruggen toch z'n ei
gen burgemeester. Mateman en Faber zijn 
tevreden: "We hebben waardering voor 
Rietkerk en voor Commissaris van de 
Koningin Patijn, maar over herindeling is 
het laatste woord voorlopig niet gezegd, 
dat is wel zeker." <11111 

Van Aardenne te afstandelijk 
tegenover. energiebeleid 
De CDA-Tweede Kamerfractie wil dat 
minister Van Aardenne een actlever 
energiebesparingsbeleid voert. Woord
voerder drs. René van der Linden zei 
vorige week dat hij de benadering door 
de bewindsman veel te afstandelijk 
vindt. Dat moet snel veranderen, aldus 
Van der Linden. In een motie vroeg hij 
de regering de relatie tussen energie
kosten en industriële ontwikkeling na
drukkelijker aan te geven en met die 
relatie rekening te houden bij het te 
voeren energiebeleid. 

Er is weliswaar de laatste jaren veel aan 
energiebesparing gedaan, maar daarmee 
zijn we er volgens Van der Linden niet. ,',De 
gemakkelijkste route op het energiebespa
ringstraject is afgelegd. Wat nu volgt zal 
zeker moeilijker zijn. Daarbij kan ik niet aan 
de indruk ontkomen dat de energiebespa
ringsinspanning op een lager pitje dreigt 

terecht te komen. Het gevaar dreigt dat 
algemeen de opvatting postvat dat het met 
het energieprobleem niet meer zo'n vaart 
loopt," waarschuwde de CDA-woordvoer
der. 

Spanning 
Van der Linden: "Vast staat dat energiebe
sparing zowel vanuit het oogpunt van 
energievoorzieningsstructuur als uit de 
oogpunten van werkgelegenheid en verbe
tering van de concurrentiepositie én vanuit 
de invalshoek van een duurzamer terug
dringen van de woonlasten voortzetting 
verdient. 'Wij zijn het eens met de minister 
dat landen die niet verder besparen en 
diversificeren (het zoeken van andere 
energiebronnen, red.) bijdragen tot een 
mogelijke spanning op de oliemarkt met 
alle consequenties van dien voor de olie
prijs en de economische ontwikkeling." <11111 
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Andere coalitie 
Alle uitlatingen wijzen erop dat er na de 
verkiezingen in 1986 een andere coalitie kan 
komen. Dat zal waarschijnlijk eerder PvdA/ 
VVD zijn dan PvdA!CDA ( ... ) Ik bespeur bij 
zowel Partij van de Arbeid als VVD- en ik heb 
in beide partijen goede vrienden ontmoet -
vrij veel weerzin over het feit dat het probleem 
naar hun oordeel altijd om het CDA draait. Als 
iemand als Den Uyl zover gaat dat hij in de 
Kamer klein-rechts (GPV, RPF, en SGP) een 
a-democratische houding verwijt dan zegt hij 
in wezen ook iets over het CDA. (Ruud 
Lubbers in Elseviers Weekblad). 

Gedoogsteun? 
Wanneer CDA en VVD toch samen zouden 
willen zonder dat er een parlementaire meer
derheid voorhanden is, zou te overwegen zijn 
de kleine confessionele partijen op één of 
andere manier erbij te betrekken. Gedoog
steun of hoe het heten mag zou een oplossing 
kunnen zijn. En anders een plaatsje in het 
kabinet. ( ... ) Al hebben wij een duidelijk 
standpunt dienaangaande, zelfs dan heeft 
het niet veel zin daarover ons uit te spreken. 
De Spreukendichter houdt ons voor: "Een zot 
laat zijn ganse geest uit; maar de wijze 
weerhoudt dien achterwaarts" (De Banier, 
SGP). 

Lubbers' doel 
De uitspraak van Lubbers dat er na dit kabinet 
waarschijnlijk een PvdA/VVD-coalitie zal ko
men heeft op dit moment wel degelijk een 
belangrijke politieke bedoeling. Lubbers 
wijst er nu als het ware op, dat een stem voor 
de VVD een groter risico inhoudt dat de PvdA 
in de regering komt dan een stem voor het 
CDA. Daarmee werpt de premier zich wel in 
een zeer vroeg stadium in de verkiezings
strijd. Gelooft Lubbers zelf nog wel dat zijn 
kabinet 1986 haalt? Er is alle reden die vraag 
op te werpen (Binnenhof). 

Op termijn 
"Och, als dat (de verkiezingsprognoses) 
onverhoopt voor het CDA aanleiding mocht 
zijn weer eens te experimenteren met Den 
Uyl dan hebben we anderhalf jaar later weer 
verkiezingen en dan zit de VVD op 44 zetels. 
Allemaal prima." Korthals Alles wil zeggen 
dat de fractievoorzitters op moeten houden 
met "korte-termijn-politiek". Nijpels en De 
Vries moeten zich bepalen tot het verdedigen 
en verkopen van het kabinetsbeleid. Onder-
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linge concurrentie heeft geen zin, want zij 
opereren bijna op dezelfde kiezersmarkt 
(Minister Korthals Altes in gesprek met de 
Volkskrant). 

Eendegedrag 
Lubbers weet opperbest dat de kans op 
regeren tussen PvdA en deze VVD hoogst 
schimmig is. Hij laat, om welke duistere reden 
dan ook, zijn trotse CDA opdraven als de 
underdog, het lelijke eendje van de vader
landse politiek. ( . .. ). Het verhaal is te onge
rijmder nu de VVD de prijs voor het meest 
weerzinwekkende eendegedrag met grote 
voorsprong aan het winnen is. (Jan Joost 
Lindner in de Volkskrant). 

Mini-races 
Nijpels probeert met enkele spectaculaire 
acties de verloren aandacht en kiezers 
terug te winnen. Met het uitdragen van het 
liberale erfgoed heeft dit alles niets te 
maken. De acties vertonen geen enkele 
diepgang. Het lijkt meer op speelgoed
raceauto's die met hoge snelheid van tafel 
vliegen. Voor de beeldvorming van de 
VVD zijn deze restauratiepogingen weinig 
deugdelijk. (Leo van Atten in Algemeen 
Dagblad). 

Grote verliezer 
VVD-leider Nijpels, hoog van de toren bla
zend tegen Lubbers, heeft deze tegenstander 
bepaald niet klein gekregen. Lubbers liet iets 
rustiger kamerleden van CDA en VVD (over 
de belastingregeling voor tweeverdieners) 
het compromis bereiken. Nijpels blijft nogal 
geïsoleerd achter als de grote verliezer die 
niet heeft binnengehaald wat hij wilde. Lub
bers eindigt per slot als de Grote Man die het 
allemaal even regelt. (Het Parool). 

--------------------, 

(.,De tekening van een lezer" geknipt uit Trouw.) 

Niet geliefder 
Ten slotte viel Nijpels helemaal door de mand 
toen bekend werd dat hij via de achterkamer 
het werk van de parlementaire enquêtecom
missie wilde beïnvloeden en aldus de com
missie in een gevaarlijk politiek vaarwater 
trok. Met die pogingen trof hij niemand minder 
dan Cees van Dijk in de ziel, de man die 
Nederland het afgelopen jaar heeft leren 
kennen als de onkreukbare voorzitter van het 
dagelijkse stukje Peyton Place in de huiska
mer. ( . ... ) Electoraal voordeel valt er niet 
van te plukken en in de ogen van CDA-ers is 
Nijpels er niet geliefder op geworden. (Willem 
Breedveld in Trouw). 

Flikflooien 
Door een volkomen overbodige, uitslui
tend door schrik over opiniepeilingsult
slagen ingegeven rel · is de VVD haar 
aardige, gespeelde middenpositie kwijt
geraakt. Daar gaat het CDA weer zitten, 
lonkend naar de PvdA- en daar zullen die 
socialistische suckers wel weer intrappen. 
En dat gaat dan weer ten koste van die 
leuke enquêteresultaten voor de socialis
ten: wie wil er op de PvdA stemme.n die in 
de Kamer weer met het CDA zit te flikflooi
en? En zo kan deze coalitie met een 
verzwakte VVD ( .... ) na 1986 worden 
voortgezet. (Vrij Nederland). 

Vasthouden 
Als we een regering van CDA en VVD willen 
tegenhouden ben ik ervan overtuigd dat we 
(inzake de kruisraketten) moeten vasthouden 
aan ons standpunt. Als we daar een schuiver 
maken zal er net zo'n breuk met de kiezers 
optreden als indertijd met de ziektewet. De
genen die daarop uit zijn, die de machtsbasis 
van de PvdA niet willen uitbreiden, die breken 
de machtsbasis van de partij af en verhinde
ren dat de PvdA gaat regeren. (PvdA
voorzitter Max van den Berg in Vrij Neder
land). 

Wie betaalt? 
Met de huidige partijlijn blijk je veel vertrou
wen te winnen. Daar heeft Max van den Berg 
gelijk in, die weg heeft hij mede gewezen. 
Maar op de lange termijn moet de rekening 
toch betaald worden - wat denk je van de 
rente op het financieringstekort. Die explo
deert binnen enkele jaren. Wie moet dat 
betalen? De werkenden, de modalen. Die 
zullen zich dan van ons afkeren. (Nel Baren
dregt, PvdA-bestuurslid in de Haagse Post). 

CD/ACTUEEL 17 november 1984 



PARTIJVOORZITTER· ------------------------------------------------------------------------

CD/ACTUEEL 17 november 1984 11 



INTERVIEW 

Het eindverslag van de parlementaire 
enquêtecommissie, die de ondergang 
van het RSV-concern onderzoekt, 
verschijnt op 7 december. De titel: 
Opkomst en ondergang van Rijn
Schelde-Verolme. 

De onderzoekscommissie is nu ruim 
anderhalfjaar bezig. Op 24 maart 1983 
werd zij geïnstalleerd. Vanaf dat 

moment zijn ongeveer 30 mensen 
intensief met het onderzoek bezig 
geweest. De openbare verhoren 
begonnen in maart van dit jaar. Het was 
vooral door die verhoren, dat 
commissievoorzitter drs. Kees van Dijk 
(CDA) landelijke bekendheid kreeg. 
De 53-jarige Kees van Dijk studeerde 
economie en staatsrecht in Rotterdam. 
Hij was o.a. bestuursambtenaar in 

voormalig Nederlands Nieuw-Guinea, 
consultant bij de OESO in Parijs en van 
1966 tot 1972 divisiehoofd bij de 
Wereldbankin Washington. In 1977 
werd hij Tweede Kamerlid voor het 
CDA. Na een kortstondig ministerschap 
voor Ontwikkelingssamenwerking in 
het tweede en derde kabinet- Van Agt, 
werd hij opnieuw lid van de Kamer. 

Enorme belangstelling 'Was sterke 
stimulans voor enquête-commissie 
Het enquêterecht geldt als het zwaarste 
wapen van de Tweede Kamer. Heeft u dat 
ook zo ervaren? 
"Ongetwijfeld. Dat wordt je je meteen 
bewust als je de dossiers ziet opengaan op 
grond van de enquêtewet Je krijgt inzicht 
in de keukens van de departementen, de 
bedrijven, de instellingen. Je ondervraagt 
onder ede tijdens openbare verhoren. 
De enquête-commissie heeft zelfs de be
voegdheid mensen te gijzelen, wanneer ze 
bijvoorbeeld weigeren informatie te ver
schaffen. Dan kun je ze vasthouden. Of de 
heer De Vries van de voormalige Raad van 
Bestuur van het Rijn-Schelde-Verolme
concern meineed heeft gepleegd tijdens de 
verhoren, moet de rechter uitzoeken. De 
antwoorden van De Vries waren in strijd 
met wat wij meenden uit de stukken te 
moeten opmaken. Vandaar dat we justitie 
hebben ingeschakeld. De enquête
commissie heeft géén strafrechtelijke be
voegdheden. Dat is voorbehouden aan 
justitie. Dat is maar goed ook, anders zou 
ik mijn opdracht nooit aanvaard hebben." 

Gaat u in de eindrapportage iets zeggen 
over de uitbreiding van het enquêterecht 
van de Tweede Kamer? 
"Daar kan ik nog niet op vooruitlopen. 
Zeven december wordt ons rapport open
baar en daar moet u op wachten. Ik kan u 
wel vertellen dat wij een deel van onze 
rapportage zullen wijden aan het enquête
recht, aan de wijze waarop wij dat hebben 
toegepast en de problemen waarop wij zijn 
gestuit." 

Heeft de commissie zo'n gijzeling overwo
gen? 
"Welnee. Uiteraard zouden we dat middel 
kunnen gebruiken wanneer iemand zonder 
behoorlijke redenen zou weigeren op onze 
vragen te antwoorden. Maar zoiets heeft 
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zich gelukkig niet voorgedaan. De meeste 
mensen begrijpen ook wel dat dat middel 
maar heel zelden zal worden toegepast. 
Mensen zijn uit zichzelf wel bereid, dat is 
onze ervaring tenminste, om de 
enquête-commissie heel wat te vertellen. 
Ze vinden zelf ook dat er veel onduidelijks 
is blijven hangen en vinden het goed dat 
een onafhankelijke commissie objectief 
naar de zaak kijkt. Vanaf het allereerste 
begin hebben wij dan ook de allergrootste 
medewerking gehad van alle betrokkenen. 
Tekenend is de reactie van minister
president Lubbers. Twee of drie dagen na 
onze installatie verzochten wij hem alle 
besluiten van de ministerraad van 1965 tot 
heden over de RSV aan ons te zenden. Hij 
reageerde prompt, volledig en binnen twee 
weken. Na een maand konden we de 
karrevrachten vol toegestuurde informatie 
van andere departementen nauwelijks 
meer aan. Overigens zullen getuigen die 
onder ede worden gehoord niet zo snel 
publiekelijk weigeren bepaalde informatie 
te geven." 

Heeft de aanwezigheid van de televisie 
daaraan meegewerkt? 
",k denk het niet. Er zullen maar een paar 
mensen bevreesd zijn geweest om af te 
gaan voor de camera. De televisie bracht 
wel als voordeel met zich mee dat de zaak 
in de huiskamers gebracht werd. Huiska
mers waarin Qnze , rapporten niet zullen 
worden gelezen, omdat die te lang en te 
zakelijk zullen zijn. De enorme publieke 
belangstelling is voor de enquête
commissie wel ·een grote stimulans ge
weest. De mensen zijn veel meer geïnte
resseerd gebleken in wat er allemaal ge
beurd is dan ik aanvankelijk had gedacht. 

Ze zagen iets nieuws, iets wat lange tijd 
niet is vertoond. En in de nieuwsmedia 

,,oe relatle tussen de overheld 
en de scheepsbouwindustrie, 
met name het RSV-concern, 
wordt een van de hoofdthe
ma's van ons eindrapport," 
zegt Kees van Dijk, lid van de 
CDA-Tweede Kamerfractie en 
\/oarzltter van de parlementai
re onderzoekscommissie. CD/ 
ACTUEEL vroeg naar de werk
namheden van de commis
sie, de ervaringen van haar 
voorzitter en over het werk 
achter de schermen. Een ex
ètusief interview. 

kwamen ineens allerlei boeiende gege
vens naar boven. 
Ze zagen het verhaal dat er in grote lijnen 
achter zit en de elementen daaruit die zich 
wéér zouden kunnen voordoen. Dat wekte 
belangstelling." 

Hebben de werkzaamheden van de 
enquête-commissie geleid tot een verster
king bij de publieke opinie van de parle
mentaire democratie? 
"Zeker. De enquête leverde een bijdrage in 
het tonen aan het Nederlandse volk over 
welke instrumenten de Tweede Kamer 
beschikt. U moet hierbij wel de kantteke
ning maken dat het maar een klein onder
deel is van het parlementaire werk. Dat 
werk bestaat hoofdzakelijk uit heel andere 
dingen: mède-wetgeving, het uitoefenen 
van het budgetrecht. De enquête is een 
zwaar middel met vèrstrekkende bevoegd-
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heden, dat een groot beslag legt op de tijd 
van vele mensen. . .. het mag alleen in 
zwaarwegende gevallen gebruikt worden". 

Werkwijze 
In hoeverre speelden de ervaringen van 
vroegere parlementaire enquêtes een rol 
bij uw werk? 
"We hebben naar ze gekeken. De vorige 
enquête, naar het be'eid van de Neder
landse regering in de oorlogsjaren, was 
een zo bijzonder geval, dat hij nauwelijks 
een voorbeeld kan zijn voor ons. 
En de enquête daaraan voorafgaand werd 
praktisch honderd jaar geleden gehouden. 
Dat was een totaal andere tijd. Er werden 
geen vooronderzoeken gehouden, terwijl 
wij dat wel deden. Wij hielden informele 
voorgesprekken, waar de enquêtewet ook 
niet over spreekt. Wij hebben externe 
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medewerkers ingehuurd, ook dat was in de 
vorige eeuw niet het geval. Wij moesten 
rekening houden met de openbaarheid en 
de media. Honderd jaar geleden deed men 
dat niet of nauwelijks. Wij realiseerden ons 
al in een heel vroeg stadium dat de 
enquêtewet ons een heel grote marge van 
vrijheid geeft om de zaak aan te pakken 
naar onze inschatting. Wij begonnen niet 
meteen aan openbare verhoren voor we 
heel deugdelijk vooronderzoek hadden 
verricht. Anders wordt zo'n verhoor een 
hengelpartij naar dingen die je nog niet 
goed weet. Ook spraken wij vóór de 
eigenlijke verhoren uitgebreid en informeel 
met de getuigen. 
Dat had grote voordelen: we kenden de 
getuigen, zodat we de vragen op hen 
konden afstellen. En ook de getuige kon 
zich voorbereiden op de vragen. We waren 
pas na een jaar onderzoek toe aan de 
openbare verhoren." 

Waren de openbare verhoren dan nog wel 
het hoofdmoment van het werk? 
"Zeker. De verhoren vormden in de eerste 
plaats een bevestiging in het openbaar, 

"Openbare verhoren 
blijven de kern van de 

parlementaire enquête" 

een bevestiging van wat we zelf in de 
stukken hadden geleerd. Bovendien zijn er 
bij de verhoren een hoop nieuwe dingen 

aan het licht gekomen, die weer aanleiding 
gaven tot verder onderzoek. Ten derde 
hebben'de openbare verhoren de getuigen 
de gelegenheid gegeven om uitleg te 
geven over de omstandigheden waaronder 
ze handelden of over de motieven waar
door ze zich laten leiden. Ook dat tref je in 
de stukken niet aan. Door de verhoren 
krijgt zo'n onderzoek leven. Daarom heb ik 
de openbare verhoren toch als het belang
rijkste deel van het onderzoek beschouwd. 
Zij zijn ondanks de veranderingen toch de 
kern van de parlementaire enquête geble.
ven." 

Onafhankelijkheid 
Is het moeilijk om als commissie volstrekte 
onafhankelijkheid te bewaren? Welke rol 
speelt het partijbelang? 
"De commissie is op zoek naar de waar
heid. De rapportage moet zo objectief 
mogelijk zijn. Daarbij speelt partijbelang 
geen rol. Maar als ons eindrapport in de 
Tweede Kamer behandeld wordt zijn de 
partijpolitieke inzichten en overtuigingen 
belangrijk. Dat is volstrekt normaal. De 
meeste fracties zullen zich er wel van 
bewust zijn waar de positie van het parle-
ment in het geding is." · 

Toch is de onafhankelijkheid van de com
missie vorige week in de media ter sprake 
gekomen. Hoe vond u dat? 
, , De onafhankelijkheid van de commissie is 
niet in het geding geweest. Wel is er van 

(vervolg op pagina 15) 
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INTERVIEW 

(vervolg van pagina 13) 

verschillende zijden gezegd dat er een lek 
is. Dat er vertrouwelijke informatie naar 
buiten is gekomen en dat daarmee de 
reputatie van met name minister Van 
Aardenne werd geschaad. ' 
Dat konden we niet op zijn beloop laten, 
dus hebben we daarop gereageerd. Maar 
het is niet bewezen dat de informatie die 
verleden week in de kranten kwam uit de 
commissie zèlf is voortgekomen. Er heb
ben wel vaker berichten in de kranten 
gestaan, die de indruk wekken dat de 
schrijver inzage heeft gehad in de geheime 
gegevens van de commissie. Later bleek 
dan dat. de betrokken persoon contact had 
gehad met anderen, bijvoorbeeld getuigen, 
berichten aan elkaar geknoopt heeft en 
daaromheen een verhaal heeft geschre
ven." 

Denkt u dan ook dat VVD-fractievoorzitter 
Nijpels geheime stukken heeft gezien? 
"Ik weet het niet. Ik heb mij laten vertellen 
dat hij wèl geheime stukken heeft gezien. 
Maar laten we geen ouwe koeien uit de 
sloot halen. Het is niet meer dan een 
incident geweest." 

Heeft u er zelf moeite mee gehad als u een 
politicus van uw eigen CDA moest onder
vragen? 
"Nee, dat valt heel erg snel weg. Niet 
alleen de voorzitter stelt de vragen. Van 
tevoren maakte de commissie een schema 
van vragen. Daarbij gold een zekere taak
verdeling, waarbij de voorzitter meestal 
ondervroeg maar ook de andere commis
sieleden deden dat, vooral Van Dam en 
Joekes. Dat regelden we meestal van te 
voren. Overigens was de samenwerking 
intensief en voortreffelijk." 

Verhoren 
Wat heeft uzelf ervaren als het moeilijkste 
deel van de verhoren? 
"Ik vond de verhoren van de heer Molken
boer altijd bijzonder chaotisch. In zijn 
antwoorden zat vrijwel geen lijn en dat 
moest je als voorzitter voortdurend in de 
gaten houden. Als je je vraag richtte naar 
het Noorden, begon hij in het Zuiden om 
dan langs een heel lang verhaal via het 
Westen of het Oosten in het Noorden uit te 
komen. Dat kostte ontzettend veel tijd en 
inspanning. Het lag niet zozeer aan boze 
opzet van Molken boer, maar meer aan zijn 
persoonlijkheid. Zijn geest houdt zich met 
een heleboel dingen tegelijk bezig." 

Heeft u bij het onderzoek ook het functione
ren van de Tweede Kamer betrokken? 
"Heel duidelijk. Vanaf het begin van onze 
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"Ik heb een nogal streng 
voorkomen, ja. Misschien 
heeft het iets geholpen" 

verhoren hebben wij de voornaamste 
woordvoerders uit de Tweede Kamer in het 
hele scheepsbouwdebat bij het onderzoek 
betrokken. 
Van Houwelingen, Van der Hek, Wierenga, 
Jacobse, ons mede-commissielid Engwir
da zijn daarover openlijk verhoord. 
Daar kwamen vragen aan de orde als: Wat 
wist u? Waarom greep u niet eerder in? 
Waarom was u niet wat kritischer? Wij 
hebben getracht ook de rol van het parle
ment zo goed mogelijk te tekenen." 

Kritiek 
Reeds nu heeft de commissie kritiek gekre
gen. Onlangs is een boek uitgekomen van 
de heer Lakeman, waarin deze nogal wat 
kritiek heeft, met name dat de RSV
jaarrekening van 1975 en het wegvloeien 
van drie miljard overheidssteun onvol
doende is bekeken. De heer Van Eijkelen
burg van het NCW zegt dat de commissie 
het bedrijfsleven schaadt. Wat vindt u 
daarvan? 
"De heer Lakeman diskwalificeert zich, 
want hij kent ons onderzoek niet. Hij heeft 
nogal wat wilde kreten geuit die in hoge 
mate ongegrond zijn. Hij kàn de informatie 
nog niet hebben om het precies te weten. 
En met zijn opmerking schaadt de heer 
Van Eijkelenburg zèlf het bedrijfsleven. In 
de eerste plaats trekt hij kennelijk de 
conclusie dat wat openbaar werd tijdens de 
RSV-verhoren ook van toepassing zou zijn 
op de . rest van het bedrijfsleven. Die 
conclusie zal de commissie niet trekken, 
want ons onderzoek is strikt beperkt geble
ven tot de RSV. 

In de tweede plaats maakt hij de indruk dat 
hij niet helemaal bekend . is met onze 
opdracht. Hij zei namelijk dat de enquête
commissie zich maar eens met haar eigen
lijke werk moest bezighouden, namelijk 
een onderzoek naar het overheidsbeleid. 
Hij heeft niet goed gelezen dat wij ook de 
gebeurtenissen in en om de RSV moesten 
onderzoeken. 
Hij maakt dus de indruk dat hij de commis
sie wilde aansporen minder aandacht aan 
RSV te besteden." 

Conclusies 
Heeft het onderzoeksresultaat bij u geleid 

tot bepaalde ideeën over de vraag in 
hoeverre de overheid zich wel moet be
moeien met allerlei sectoren in de samen
leving zoals het bedrijfsleven. Ook het 
CDA-rapport "Van Verzorgingsstaat naar 
Verzorgingsmaatschappij" spreekt van 
een terugtredende overheid. 
"Dat is wel duidelijk. Object van ons 
onderzoek was wat achttien jaar lang de 
relatie tussen overheid en de scheeps
bouwindustrie was. Dat wordt een van de 
hoofdthema's van onze rapportage." 

Bent u zelf als parlementariër wijzer gewor
den door de enquête? 
"Ik heb geleerd waar ik op moet letten ten 
aanzien van de problemen die spelen in de 
relatie tussen overheid en bedrijfsleven. 
Zoals waar de valkuilen zitten, hoe groot 
het gebrek aan informatie is van de Kamer. 
De ervaringen van de commissie worden in 
het eindverslag aan de Kamer meege
deeld. Daarin komen ten eerste onze 
bevindingen. Die beslaan al meer dan 600 
bladzijden. Daarin komt ook de relatie 
tussen de minister en de Kamer aan de 
orde. Er komt een apart verslag over het 
werken van een enquêtecommissie in het 
algemeen, hoe de enquêtewet functio
~eert. Dan komen er veel bijlagen, zeven
tien delen, waarin belangrijke rapportages 
wgrden afgedrukt." 

Streng 

Men zegt dat u er zo streng uitziet. Toen u 
tijdens een van de verhoren een grapje 
maakte, was iedereen verrast. Is die stren
ge blik een voordeel geweest bij uw werk? 
"Ik heb een nogal streng voorkomen, ja. 
Misschien heeft het iets geholpen. Die grap 
waar u op doelt ontschoot mij zo maar. De 
heer Den Uyl stelde een retorische vraag: 
"Wat is er mooier dan een schip dat van 
stapel loopt?" Ik zei daarop: "een vrouw"; 
want ik dacht: "Ik zal jou eens iets terug
zeggen, waar je niets op terug hebt." <1111 

Theo Brinkel 
Marcel Meijer 

Dadelijk lekt Nijpels zelf nog uit. 
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OPINIE 

Komt het baviane-hart in het ziekenfondspakket? 
De recente operatie van de Amerikaanse 
baby, bij wie een baviane-hart werd inge
plant, geeft aan hoe snel de medische 
wetenschap vorderingen maakt. De 
reageerbuis-baby zal ook in ons land tot de 
routine moeten gaan behoren, zegt de 
Gezondheidsraad in het interim-advies 
aan de minister van WVC. 
Net als met harttransplantatie het geval is 
geweest lijkt ook op het terrein van de 
reageerbuis-baby-techniek (in-vitro-fertili
satie) de praktijk op de politieke be
sluitvorming vooruit te gaan lopen. Zo is 
de oprichting van een particulier centrum 
voor de behandeling van onvruchtbaarheid 
en toepassing van reageerbuis-bevruch
ting aangekondigd. Belangrijke ontwikke
lingen, die de grenzen van de zorg weer 
een stukje verschuiven. Hoe speelt de 
politiek daarop in? 
De Rijksbegroting van WVC, waarvan het 
onderdeel volksgezondheid verreweg het 
grootst is, telt meer dan 1 00 bladzijden met 
nog eens 130 bladzijden aan bijlagen. 
Bovendien wordt een financieel overzicht 
voor de gezondheidszorg en maatschap
pelijke dienstverlening van 170 pagina's 
gepresenteerd. De Vaste Commissie voor· 
de Volksgezondheid van de Tweede Ka
mer heeft een lijst van 538 vragen opge
steld, die over het onderdeel volksgezond
heid aan secretaris Van der Reijden wor
den voorgelegd. Het blijft de vraag welk 
fundamenteel beleid door bewindsman en 
parlement kan worden ontwikkeld bij een 
zo omvangrijke documentatie. 

Menselijke maat 
Een enkel citaat uit de gestelde vragen kan 
deze twijfel nog toelichten. In de algemene 
inleiding bij de begroting wordt gewaar
schuwd voor een tendens, om bepaalde 
groepen die het meest kwetsbaar zijn, 
buiten het centrum van de samenleving te 
plaatsen. Onze samenleving zal de men
selijke maat niet moeten verliezen. Daarop 
heeft dan bijvoorbeeld een vraag betrek
king als "Wat wordt bedoeld met de 
menselijke maat van de samenleving? 
Indien die maat moet worden teruggevon
den, wanneer en hoe heeft de samenleving 
die maat dan verloren?" 
Bij de huidige taakverdeling wordt het 
terrein van de volksgezondheid - met nog 
enkele andere aandachtsvelden - be
hartigd door staatssecretaris Van der 
Reijden. Minister Brinkman houdt . zich 
bezig met andere beleidsgebieden. Bij de 
laatste kabinetsformatie werd het nieuwe 
departement van Welzijn, Volksgezond-
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De Tweede Kamer praat op dinsdag 20, 
woensdag 21 en donderdag 22 novem
ber over de begroting van Volksgezond
heid. Deze begroting maakt deel uit van 
dievan WVC. 
Aan de vooravond van de begrotingsbe
handeling maakt J. de Vries, algemeen 
secretaris van de Vereniging van Neder
landse Ziekenfondsen enkele kantteke
ningen bij de begroting. 

De Vries: "Grenzen zorg steeds verschoven"'. 

heid en Cultuur, WVC gesticht. Het doei 
van deze reorganisatie was de samenhang 
van het beleid te versterken en de besluit
vorming in de ministerraad te verbeteren. 
Dezer dagen verklaarde de regeringscom
missaris Tjeenk Willink qat dit doel niet is 
bereikt. De samenhang van beleid, die 
wordt nagestreefd blijkt in de praktijk een 
leeg begrip te zijn. 

De behandeling van de begroting van 
volksgezondheid zou een jaarlijks hoogte
punt moeten zijn in de vorming van een 
"echt" beleid op dit voor de burger zo 
belangrijke gebied. Nu treedt men te vaak 
in details. Het is opvallend, dat de sector 
volksgezondheid in de politiek niet al te 
hoge ogen scoort. Zou een sector waarin 
rond 450.000 arbeidsplaatsen aanwezig 
zijn en alleen voor volksgezondheid rond 
f 33 miljard, dat is bijna 10% van het 
Nationaal Inkomen, wordt uitgegeven, niet 
door de minister zelf moeten worden be
heerd? Dat doet niets af aan de waardering 
die men kan hebben voor de activiteiten 
van staatssecretaris Van der Reijden. 

Gezondheidszorg wordt voor het overgrote 
deel betaald door burgers, hetzij op grond 
van een verzekeringswetgeving (Zieken
fondswet en AWBZ tezamen rond f 23 
miljard) of door particulier verzekerden 
(rond f 10 miljard). De overheid stelt ver
der gelden ter beschikking aan een aantal 
groepen in de samenleving van wie de 
inkomenspositie moet worden onder
steund, hetzij door reductieregelingen of 
door uitkeringen op grond van de Algeme~ 
ne Bijstandswet. In alle gevallen is een 
simpele wijziging van een begrotingspost 
bij de behandeling van de begroting van 
WVC niet voldoende. Wil men inderdaad 
kosten drukken, dan zijn daarvoor andere 
maatregelen noodzakelijk. · 

Gezinsverzorging 
Dat leidt tot de vraag, welke relatie gelegd 
kan worden tussen de theorie van het 
Financieel Overzicht voor de Gezond
heidszorg en Maatschappelijke Dienstver
lening (FOGM) en de werkelijkheid. In het 
FOGM worden immers de uitgaven be
schreven en wordt een prognose gegeven 
voor komende jaren. Tegelijkertijd wordt 
met dit overzicht beoogd een financieel 
kader te scheppen dat taakstellend zou zijn 
voor de gezondheidszorg en de maat
schappeiijke dienstverlening. Zo wordt bij
voorbeeld aangekondigd dat besloten is 
om de ombuiging van f 145 miljoen op de 
gezinsverzorging- die eerder was voorge
nomen - in 1986 ongedaan te maken en 
ten laste te brengen van de gezondheids
zorg. Maar hoe dan? 
Want men kan wel de gezinsverzorging, 
die voor een belangrijk deel uit de algeme
ne middelen wordt bekostigd, stimuleren of 
korten maar daarmee is de mogelijkheid 
om de gezondheidszorg te beperken of uit 
te breiden nog niet gerealiseerd. Dan zal 
de verzekeringswetgeving dienovereen
komstig moeten worden aangepast, omdat 
het nu eenmaal gaat om rechten die 
verzekerden bij hun ziekenfonds of particu
liere verzekering hebben. Dit tekort aan 
samenhang zou een van de onderwerpen 
van discussie moeten zijn bij de behande
ling van de begroting van WVC. 

Meer dan 10 jaar zijn al pogingen onde. rno-1 
men om door ordening tot beheersing te 
komen. Eerst kwam de Wet Ziekenhuis
voorzieningen, vervolgens de Wet Voor
zieningen Gezondheidszorg en nu is de 
Wet Voorzieningen Gezondheidszorg en 
Maatschappelijke Dienstverlening aange-

(vervolg op pagina 18) 
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KERK EN POLITIEK 

Interessant symposium aan Vrije Universiteit 

De crisis van de sprekende kerk 
Sinds jaren wordt de politiek, en met 
name het zo gevoelige CDA, geconfron
teerd met uitspraken van kerken of 
semi-kerkelijke organen. Toon en in
houd daarvan komen soms niet prettig 
over, maar dat is ook de bedoeling niet. 
De neiging om zich tegen dat spreken te 
verzetten kan vaak moeilijk worden on
derdrukt. Tot een samenhangende op
vatting en een consistente manier van 
reageren is het bij ons nog niet geko
men. Dat geldt trouwens ook voor ande
re politieke kringen. De reacties zijn 
positief of negatief al naar gelang de 
boodschap ons bevalt of niet. 

Vorige week is aan de Vrije Universiteit (vrij 
wil hier zeggen: vrij van staat en kerk!) een 
belangwekkend symposium over dat ker
kelijk spreken gehouden. Daar bleek dat 
binnen de kerken een veel grotere onvrede 
over het "spreken" bestaat dan in de 
politiek. De beide sprekers uit de politieke 
wereld, mevrouw Klompé en minister De 
Ruiter, waren eigenlijk nogal positief over 
het spreken der kerk. Minister De Ruiter 
legde uitvoerig uit hoe goed hij het vond dat 
burgers en organisaties (dus ook kerken) 
met de politiek meedachten. Goede ideeën 
en argumenten zijn altijd van harte welkom. 
Om de kwaliteit van de argumenten te 
onderlijnen hoeft er overigens geen afzen
der bij te staan. Als kerklid, zo bekende De 
Ruiter, bekroop hem echter wel eens het 
gevoel dat "het ambt aller gelovigen" (een 
typisch protestants woord) niet meer zo 
serieus genomen werd. Zouden kerkelijke 
functionarissen een extra feeling hebben 
voor de betekenis van het Evangelie die 
hen in dat opzicht boven andere meeleven
de christenen verheft? Een boeiende 
vraag. 

Subcultuur 
Van sociologische zijde kwam de ontnuch
terende mededeling, dat aard en inhoud 
van het kerkelijk spreken mede bepaald 
worden door de "Sitz im Leben" van leden 
van een bepaalde subcultuur. Niemand 
kan zich helemaal onttrekken aan het 
geestelijk klimaat van z'n omgeving, bij
voorbeeld van de opvattingen aan een 
universiteit of theologische opleiding. Bo
vendien heeft iedereen "gevestigde belan
gen" die z'n optreden bepalen. Dat geldt 
voor kerkelijke bureaucraten evenzeer als 
voor politieke. Mevrouw Laeyendecker
Thung wekte de luisteraars op om zichzelf 
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en de opgroeiende generatie te trainen in 
non-conformisme opdat we ons van die 
bijmotieven beter kunnen losmaken. Als wij 
onze grondslag serieus willen nemen dan 
kunnen we deze opwekking alleen maar 
krachtig onderstrepen. Het CDA is immers 
een partij van emanciperenden, niet van 
gearriveerden. En emancipatie heeft voor 
ons steeds betrekking gehad op het ver
groten van de ruimte om op onze eigen 
wijze als katholieken en protestanten 
dwars te zijn, in verzet tegen "de geest der 
eeuw". Het CDA wil zo'n creatieve club zijn 
die het voortouw neemt in een andere 
richting dan wat gangbaar gevonden 
wordt. Voor mevrouw Laeyendecker
Thung is kerkelijk spreken en handelen 
overal aanwezig waar mensen zich samen 
op basis van evangelische inspiratie inzet
ten. Dat kan dus ook een losse groep, een 
vakbond, een echte geïnspireerde partij 
zijn. Hiermee stond zij tegenover sommige 
theologen die de indruk maakten dat de 
opdracht om op elk levensterrein het Evan
gelisch Appèl te doen horen en na te leven 
niet een opdracht voor (als zodanig geor
ganiseerde) christenen zou zijn, maar voor 
de institutionele kerk. Bij die laatste opvat
ting kunnen wij ons moeilijk thuisvoelen. 

Ellende en scheuring 
Professor Kuitert trouwens ook niet. Hij 
vreest van het politieke optreden van 
kerken alleen maar ellende en scheuring. 
De kerk krijgt zo alleen maar een (beschei
den) plaatsje tussen de andere politieke 
machtsfactoren en partijen. Een plaatsje 
waarmee grote groepen kerkleden verre 
van tevreden zijn. De kerk moet gewoon 
kerk willen zijn, dat is belangrijk genoeg. 
Nog tal van andere sprekers hadden daar
over behartigenswaardige woorden te mel
den. De sfeer van ernst en van bewogen
heid met kerk en samenleving doortrok het 
hele gebeuren. De wil om iets te maken van 
onze opdracht in de wereld en de knagen
de onvrede over het resultaat daarvan 
werden nog het beste vertolkt door de 
woorden van de apostel Paulus, die de 
slotzin vormden van mevrouw Laeyendec
kers toespraak: "Niet dat ik het reeds 
bereikt heb of al volmaakt zou zijn, maar 
met alle macht streef ik ernaar het te 
begrijpen, gegrepen als .ik ben door Chris
tus Jezus". ~ 

A. M. OostJander 

INGEZONDEN 

UW MENING 
Ruding r 
Met de stellingname van minister Ruding: 
inzake een bepaalde groep werkloze jon
geren, kan ik het eens zijn. Er zijn voorbeel
den te over in mijn directe omgeving. 
Dit naar aanleiding van het interview in het 
Vrije Volk. 
Met de nuanceringen die hij tijdens het 
kamerdebat in zijn uitspraken heeft aange
bracht en zijn aangeboden verontschuldi
gingen kan het nooit de bedoeling geweest 
zijn die groep te kwetsen. Dat is meer te 
wijten aan de stellingname van de jongerer. 
zelf. Van chantage zou sprake zijn, als een 
eigen mening verkeerd wordt uitgelegd. 
Aanleiding voor mij om minister Ruding te 
feliciteren met de goede afloop van het 
kamerdebat. 

M. de Boer, Amsterdam 

Bedankt minister Ruding 
Nog een paar interviews en het CDA 
bestaat niet meer. Het moet niet zo moeilijk 
zijn om nog wat misstanden te vinden en 
die met een boemerang aan te vallen. De 
PvdA heeft nu al voldoende reden om een 
bloemstuk te sturen: bedankt namens partij 
en fractie, door Max en Joop. Als al die 
andere bloemen - ook van Ed Nijpels? -
wat worden verschoven kan er nog wel wat 
bij. 

J.W. Jager, Den Haag 

Succes 
Met bijzonder veel plezier denk ik aan de 
regionale bijeenkomst op woensdagavond 
31 oktober in Hillegom terug. Niet alleen 
heerste er een prima sfeer, maar ook wat 
de heren Bukman, De Vries en Lubbers te 
vertellen hadden, was de moeite waard 
van het beluisteren meer dan waard. De 
open kritische discussie met de zaal werd 
een volledig succes. Bovendien kon inder
daad iedereen in een open verstandhou
ding met bewindslieden en kamerleden 
van gedachten wisselen. Naast alle kritiek, 
die er binnen onze partij gehoord wordt, is 
het goed te constateren dat dit binnen ons 
CDA ook kan en hoe. Laat de gelegenheid 
om zo'n bijeenkomst te bezoeken niet aan 
uw neus voorbij gaan. Dan zult u met mij 
kunnen constateren: ook dat is het CDA. 

A.H. v.d. Weide, Weesp 
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PERSONALIA 

MENSEN IN POLITIEK. 
Tweede Kamer 
Het bestuur van de Centrumpartij heeft 
unaniem besloten drs. J. Janmaat uit de 
partij te zetten. Hij heeft verklaard zijn zetel 
in de Tweede Kamer te blijven bezetten. 
Het bestuur van de Reformatorisch Politie
ke Federatie (RPF) heeft de kiesverenigin
gen geadviseerd de heer Wagenaar niet 
meer op een verkiesbare plaats op de 
kandidatenlijst voor de Tweede Kamer te 
plaatsen. De samenwerking tussen hem 
en fractievoorzitter Leerling is verbroken. 

De oud-minister van Ontwikkelingssamen
werking J. Pronk (44, PvdA) heeft de wens 
te kennen gegeven spoedig te willen terug
komen in de nationale politiek. Hem is een 
verkiesbare plaats in het vooruitzicht ge
steld. Pronk blijft tot augustus 1985 
adjunct-secretaris van de VN-organisatie 
voor Handel en Nijverheid (UNCTAD) te 
Genève. 

De huidige D'66-leider M. Engwirda heeft 
zich kandidaat gesteld voor de verkiezin
gen in 1986. De mede-oprichter van die 
partij H. van Mierlo, is waarschijnlijk niet als 
lijsttrekker beschikbaar wegens persoonlij
ke omstandigheden. 

Op voorstel van de economische faculteit 
van de Universiteit van Amsterdam is 
fractieleider J. den Uyl van de PvdA kandi
daat gesteld voor een eredoctoraat in de 
economie. Het zal op 8 januari a.s. worden 
uitgereikt bij gelegenheid van de 352ste 
verjaardag van de universiteit. 

Afscheid 
Mr. C. van Veen heeft vorige week het 
voorzitterschap van het VNO (Verbond van 
Nederlandse Ondernemingen) neerge
legd. Hij oefende de functie ruim tien jaar 
uit. Bij zijn afscheid werd hij benoemd tot 
grootofficier in de orde van Oranje Nassau. 
In dezelfde week nam W. M. Perquin (66) 
afscheid van het KNOV (Koninklijk Neder
lands Ondernemers Verbond). De heer 
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Perquin was vanaf de oprichting in 1977 
voorzitter van het KNOV. Daarvoor was hij 
acht jaar voorzitter van het NKOV (Neder
lands Katholiek Ondernemers Verbond). 
Bij zijn afscheid werd de heer Perquin 
benoemd tot ridder in de orde van de 
Nederlandse Leeuw. 

Burgemeester 
Per 1 november jl. is J. H. F. Reuver (56, 
CDA), tot dan toe burgemeester van Luyk
gestel, benoemd tot burgemeester van 
Heeswijk-Dinther (N.B.). 
Aan mr. R. W. M. Gerrits (47, CDA) is op 
zijn verzoek eervol ontslag verleend als 
burgemeester_ van Lisse, waar hij in juni 
1981 was geïnstalleerd, doch reeds een 
jaar met ziekteverlof was. 
Burgemeester H. G. Buiter (62, PvdA) van 
Groningen gaat m.i.v. 1 mei 1985 met 
vervroegd pensioen. Hij was sinds septem
ber 1971 burgemeester van Groningen. 
Aan drs. H. I. de Haas is op zijn verzoek 
m.i.v. 1 januari 1985 eervol ontslag ver
leend als burgemeester van Den Helder, 
welk ambt hij sedert 1 oktober 1980 be
kleedt. 
Aan jhr. mr. E. M. van Nispen tot Pammer
dam is op zijn verzoek m.i.v. 1 februari 
1985 eervol ontslag verleend als burge
meester van Bemmel (Gld.). Tot 1965 was 
hij burgemeester van Groenlo. 
Burgemeester P.J. G. Molthofheeft beslo
ten per 1 januari 1985 gebruik te maken 
van de VUT-regeling. In 1962 werd hij 
burgemeester van Vogelwaarde en twee 
jaar later van Hulst. 

Overleden 
Op 71-jarige leeftijd is overleden S. R. 
Knottnerus, die in 1945 burgemeester van 
Scheemda werd en in 1952 van Onstwed
de, het latere Stadskanaal. Hij was twee
maallid van de Eerste Kamer voor de CHU, 
resp. van 1963 tot 1971 en van juni 197 4 tot 
januari 1975. 
Op 89-jarige leeftijd is overleden het oud
lid van de Eerste Kamer P. J. Kapteyn 
(PvdA). Hij was in de jaren '60 lid van het 
Europese Parlement. 
Dezeweekoverleedjhr. mr. M.L. deBrauw 
(59). Hij was voor DS'70 minister van 
Wetenschapsbeleid in het Kabinet
Biesheuvel (1971-1972). Tot 1975 was hij 
voor deze partij kamerlid. De laatste jaren 
was hij bekend door het voorzitterschap 
van de Brede Maatschappelijke Discussie 
(BMD) over kernenergie. 

Diversen 
Oud-minister van CRM, thans burgemees
ter van Haarlemmermeer H. A. de Boer 
(CDA) is vanaf 15 november voorzitter van 
het Fonds voor de Nederlandse Film. 

Oud-minister van Binnenlandse Zaken en 
oud~Commissaris der Koningin in Gelder
land mr. W. J. Getartsema (VVD) is be
noemd tot voorzitter van de Provinciale 
VVV van Zuid-Holland. 

==;..;..........::...;:;__....::...;...:. 

Mr. J. L. 
Janssen 
van Raay 

Oud-Europarlementariër mr. J. L. Janssen 
van Raay (CDA) wordt m.i.v. 15 januari a.s. 
voorzitter van het Interkerkelijk Comité 
Tweezijdige Ontwapening (ICTO). 
Drs. H. Peschar (PvdA) is bij zijn aftreden 
als President van de Algemene Rekenka
mer benoemd tot Grootofficier in de orde 
van Oranje-Nassau. 
Mevrouw mr. E. van Leeuwen-Schut is 
voor de periode van 1 mei 1985 tot 1 mei 
1989 herbenoemd als voorzitter van de 
Emancipatieraad. Zij is lid van de Rotter
damse gemeenteraad en van de Provincia
le Staten van Zuid-Holland. 
De onlangs gepensioneerde secretaris
generaal van de NAVO, J. Luns, zit, naar 
gemeld wordt, in het NAVO-hoofdkWartier 
in Brussel weer regelmatig achter een 
bureau. 
De voorzitter van de Centrumpartij, drs. N. 
Konst, legt m.i.v. 1 december a.s. al zijn 
partijfuncties neer omdat hij anders ontslag 
zal krijgen aan het Nijmeegse Elshofcolle
ge. 
Hr. J. R. Glaszwerd vorige maand gekozen 
tot deken van de Nederlandse Orde van 
Advocaten. Voor het CDA is hij lid van 
Provinciale Staten in Noord-Holland. 
En tenslotte: een promoverende burge
meester: drs. W. Heemskerk (63) van Echt 
die onlangs zijn zilveren burgemeest~r
sambt kon vieren in wat hij noemde "fle 
lastigste gemeente van Limburg". Hij heeft 
een proefschrift geschreven waarop hij 
volgend jaar hoopt te promoveren tot 
doctor in de rechtsgeleerdheid. 
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BOEKEN 

Albeda en de verzorgingsstaat 
"Een onderneming die niet tegelijkertijd 
een leer-instituut is, zal te star zijn om 
het in de moderne wereld te kunnen 
bolwerken", schreef Albeda. 
Flexibiliteit dus door open te staan voor 
nieuwe ontwikkelingen. "De crisis van 
de werkgelegenheid en de verzorgings
staat" van ex-minister dr. W. Albeda kan 
daarbij helpen. 

"We zijn, zou men kunnen zeggen, een 
samenleving die verslaafd is geraakt aan 
een enorme economische groei en daarom 
een ontwenningskuur moet volgen". Maar 
hoe is dat nu zo gekomen? Volgens Albeda 
door het samenkomen van twee hoofdstro
men in het denken. Namelijk het denken 
over de taken van de staat èn het econo
misch denken. 
Een staatsopvatting waarbij de zorg voor 
de burgers een belangrijk gegeven is; voor 
iedereen een behoorlijke levensstandaard. 
Vanzelfsprekend is daarbij de sociale ze
kerheid een eerste vereiste. 
De ontwikkeling van deze staatsopvatting 
ging - na 1945 - gepaard aan een veran
dering van het economisch denken. Daar
voor liet men alles over aan de markt. Met 
name onder invloed van de Engelse eco
noom Keynes ging men letten op de 
vraagkant van de economie. Geven de 
consumenten minder uit, met als gevolg 
produktiebeperking, dan moet de overheid 
meer uitgeven om de produktie Op peil te 
houden. 
Ook vanuit het economisch denken ont
stond zo een taakverzwaring bij de over
heid. 
Dit alles ging prima zolang 'de economi
sche groei de steeds hogere staatsuitga-
ven mogelijk maakte. · 
De economische groei was echter niet 
blijvend. Velen zien in het midden van de 
jaren zeventig de omslag van het econo
misch klimaat. Albeda ziet (achteraf?) de 
problemen al tien jaar eerder ontstaan: 
"Bijgevolg groeide de werkgelegenheid in 
de industrie in Nederland niet meer na 
1964''. En "na 1963 daalden overal de 
winsten langzaam maar gestadig". 

"Lekken" 
Vrj uitvoerig gaat de schrijver in op de 
arbeidsdeling, een der drie sporen van het 
kabinet Lubbers. Albeda noemt vijf soorten 
van arbeidsdeling. Maar er treden "lekken" 
op, "die er voor zorgen, dat de werkeloos
heid niet afneemt". Dit nu, lijkt te kras 
gesteld. Eerst de drie lekken: 
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Dr. W Albeda: ... verslaafd aan ecnomische 
groei ... 

Ten eerste: als er meer werK Komt zullen 
mensen die de moed al hadden opgegeven 
opnieuw naar een baan gaan zoeken. 
Ten tweede: arbeidstijdverkorting brengt 
reorganisatie met zich mee en als men toch 
aan het reorganiseren is, zal men met 
minder mensen meer werk gaan doen. 
Tenslotte: de vraag naar produkten wordt 
minder en de produktie wordt duurder. 
Deze "lekken" kunnen waarschijnlijk ge
heel of gedeeltelijk gedicht worden. Daarbij 
komt dat ze op slechts twee van de vijf door 
Albeda genoemde vormen van arbeidsde
ling van toepassing zijn, namelijk op de 
arbeidstijdverkorting en de deeltijdarbeid. 
Bij de overige drie, vermindering van over
uren, educatief verlof en langere vakanties 
zijn de "lekken" in ieder geval veel minder 
groot. 

(vervolg van pagina 15) 

kondigd. Telkens is de voorafgaande wet 
nog niet ingevoerd, terwijl reeds een nieu
we wet wordt aangekondigd. Gedurende al 
die jaren is van ziekenfondszijde regelma
tig aangedrongen op duidelijkheid met 
betrekking tot de financiële kaders van de 
gezondheidszorg. Het is er echter nog 
steeds niet van gekomen. 
De aangekondigde wijziging in de verzeke
ringswetgeving, waarbij de vrijwillige zie
kenfondsverzekering deels overgeheveld 
wordt naar de verplichte ziekenfondsver
zekering en deels naar de particuliere 
markt, speelt hier natuurlijk ook een rol. 
Hoe minder er wordt geregistreerd, des te 
minder kan er effectief worden gepland. Wil 
men de planning echt doorzetten, dan zal 
een aansluitende verzekeringswetgeving 

Tenslotte twee belangrijke aspecten die 
door Albeda uitvoerig besproken worden. 
Daar is allereerst de informele sector: de 
burenhulp, de vriendendienst, ofwel "de 
oudste vorm van de economie"; kortweg 
de arbeid die vaak wel betaald wordt, maar 
minder kost omdat geen belasting en 
premies worden overgedragen. Deze infor
mele sector groeit sterk. Een fundamentele 
bezinning hierop is dringend gewenst. 

Als tweede moet het gegarandeerde jaar
lijkse inkomen, of de zogenaamde negatie
ve inkomstenbelasting genoemd worden. 
Albeda zegt hier het volgende over. "Het is 
van belang op te merken dat de aan een 
negatieve inkomstenbelasting ten grond
slag liggende gedachte zowel in een con
servatieve als in een tamelijk radicale 
context past." 
Dat geldt dan vooral voor Amerika. Genoeg 
reden om, nu we toch bezig zijn met het 
stelsel van sociale voorzieningen deze 
suggestie ook in dit land op bruikbaarheid 
te toetsen. Al met al een waardevol boek. 
Om met Albeda - in Trouw - te spreken: 
"Mag het zo zijn dat we, uit ergernis over 
de falende regelingen weer geheel op de 
markt gaan vertrouwen dat we de verzor
gingsstaat ontmantelen en daarmee de 
zwakken in de samenleving geheel in de 
steek laten? Als er een les te leren is uit de 
geschiedenis, dan is het die van de te ver 
doorslaande slinger." .,.. 

Aalt van de Glind 

Dr. W. Albeda, "De crisis van de werkgelegenheid en 
de verzorgingsstaat", Kok/Kampen, 1984, 108 blz. 

dat mogelijk moeten maken. De wetsont
werpen die de staatssecretaris van WVC 
heeft aangekondigd zullen op dit punt 
kritisch moeten worden bezien. Zodra de 
voorstellen aan de Tweede Kamer zijn 
voorgelegd, zal de politieke beoordeling 
een aanvang moeten nemen. Wijzigingen 
in de verzekeringswetgeving zijn altijd ge
voelige aangelegenheden, met name door 
de effecten die zij op de inkomens hebben. 
De toenemende kosten als gevolg van 
technische en medische ontwikkelingen 
leggen op dit proces een zware hypotheek. 
Los van de vraag of het baviane-hart in het 
ziekenfondspakket komt, mag de staatsse
cretaris worden toegewenst dat hij niet met 
een hazehart doch met leeuwemoed zijn 
moeilijke functie zal vervullen. .,.. 

J. de Vries 
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INGEZONDEN 

UW MENING In deze rubriek worden reacties geplaatst van lezers. Opname in deze rubnek behoeft geen 
redactionele instemming te betekenen. Korte bijdragen (max. 200 woorden) vergroten de kans op 
publicatie. De redactie behoudt zich het recht van bekorting voor. 

~~---------------------

Economische 
zelfstandigheid 1 
Bij het lezen van de column van Maria 
Chorus-Menken in CD/ACTUEEL nr. 45 
rezen mij de haren te berge. 
Wat wil mevrouw Chorus met dit geschrijf? 
Economische zelfstandigheid die door de 
andere partijen zo bejubeld wordt? Spoort 
dat met onze uitgangspunten? Wat zullen 
zij blij zijn met deze propaganda! 
Maar wat moeten wij als CDA-vrouwen met 
dit verhaal? Waarom verzwijgt mevrouw 
Chorus de mening dat economische zelf
standigheid geen noodzakelijke voorwaar
de hoeft te zijn voor emancipatie, zoals 
verwoord in de groene nota. Als mevrouw 
Chorus goed geluisterd had op deze stu
diedag dan had ze kunnen horen dat er 
veel vrouwen blij zijn met deze groene 
nota. Geënt op de uitgangspunten van ons 
CDA kan er nu gediscussieerd worden met 
materiaal van verschillende uitgangspun
ten. Met argusogen kijk ik en met mij veel 
vrouwen naar vrouwen als mevrouw Cho
rus. Haar laatste woorden gaan plotseling 
over "maar zie ons niet over het hoofd". 
Wie zijn die ons? De vrouwen van het 
Breed Platform - de Rooie Vrouwen - de 
Vrouwen van Koesteren en Kostwinnen -
van de Emancipatieraad? Als dat zo is 
hoeven de leden van het CDA
Vrouwenberaad in het land niet veel tijd in 
deze discussie te steken. 

J. van der Wai-Greidanus, Werkhoven 

Economische 
zelfstandigheid 2 
In haar column "Economische zelfstandig
heid" gaf mevrouw Chorus-Menken vorige 
week in CD/ACTUEEL een onjuiste im
pressie van de studiedag die het 
CDA-Vrouwenberaad onder die naam 
heeft gehouden. 
Zij sprak er haar verbazing over uit dat op 
deze studiedag een medewerkster van het 
Wetenschappelijk Instituut het woord voer
de over een door haar mede geschreven 
notitie "Geëmancipeerd, met en zonder 
baan". Mevrouw Chorus beschrijft deze 
gebeurtenis als een soort inbraak in het 
officiële programma onder dekking van de 
partijvoorzitter en zij vraagt zich af of de 
leden van het CDA daarvoor contributie en 
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belastinggeld aan het Wetenschappelijk 
Instituut afstaan. 
De werkelijke gang van zaken is dat de 
betrokken medewerkster, adviserend lid 
van het Vrouwenberaadbestuur, op die 
studiedag optrad op uitnodiging van het 
Vrouwenberaad, over een notitie die ver
vaardigd is op verzoek van het Vrouwenbe
raad, waarvan de voorzitster van het Vrou-. 
wenberaad tijdens de conferentie mee
deelde dat deze is te bestellen bij het 
Vrouwenberaad ten behoeve van de dis
cussie in de afdelingen. 
Het bestuur van het Wetenschappelijk 
Instituut geeft de medewerkers de ruimte 
om deze service te verlenen aan de ge
lieerde organisaties van het CDA. Dit wordt 
over het algemeen zeer gewaardeerd door 
de betrokken organisaties. 
Op conferenties van het Wetenschappelijk 
Instituut krijgen mensen met andere opvat
tingen, dan welke in onze rapporten naar 
voren komen de volle gelegenheid om het 
woord te voeren. Het CDA Vrouwenberaad 
heeft op de studiedag inzake economische 
zelfstandigheid dezelfde openheid ge
toond. Daar is moed voor nodig. Het is 
onbegrijpelijk dat mevrouw Chorus, die 
beter hoort te weten, daarover zo negatief 
en tendentieus schrijft. 

drs. C. J. Klop, adjunct-directeur 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA 
Naschrift red.: mevrouw Chorus-Merken heeft een 
toelichting geschreven op Daarnaast Deze toelichting 
is op het redactie-secretariaat verkrijgbaar. 

Kemenergie 
In CD/ACTUEEL van 3 november schrijft 
CDA-voorzitter Bukman het volgende: "De 
laatste vijf jaar is het afvalvraagstuk in 
verband met de kernenergie dichter bij een 
oplossing gekomen, terwijl de beheers
baarheid van het afvalprobleem bij de 
traditionele energiedragers juist veel moei
lijker is geworden." 
Dat laatste is helaas waar. Het eerste deel 
van deze stelling roept bij ons grote vragen 
op. Wij hebben van het dichterbij komen 
van een oplossing van het afvalvraagstuk 
in verband met de kernenergie niet ge
hoord of gelezen. Waar is deze stelling op 
gebaseerd? 
Zolang voor dit probleem geen werkelijk 
goede oplossing is gevonden, blijven wij. 
CDA-leden, ons kritisch opstellen tegen de 

kernenergie in het algemeen. 
Wij hopen, dat het CDA in dit opzicht ook 
kritisch blijft! 
R. H. Boiten, 
B. A. Boiten-de Vries, Dokkum 

Homofilie 
In zijn artikel van 6 oktober in CD/ 
ACTUEEL over de ontwerp-resolutie ho
mofilie, schrijft dr. Schroten dat hij. op 
ethisch vlak, graag in discussie zou gaan 
met hen die van mening zijn dat homofilie 
zondig is. 
Vooraf wil ik zeggen dat ook ik van mening 
ben dat homofilie, als geaardheid, niemand 
als zonde toegerekend mag worden. 
Ik denk echter dat dr. Schoten de beper
king "als geaardheid" niet van me over
neemt en ook homoseksuele leefwijze 
onderbrengt onder het begrip "homofilie". 
Dit nu acht ik onjuist. De winst van de 
discussies van de laatste tijd is, dat duide
lijk geworden is dat het nodig is geaardheid 
en leefwijze scherp te onderscheiden. Tus
sen beide ligt onze verantwoordelijkheid en 
de norm van de Heilige Schrift. Ik wijs hier 
op een aantal "stellingen" over deze zaak 
in het kerkeraadsverslag van de Neder
lands Gereformeerde Kerk van 's-Gra
venhage. 
De "stellingen" luiden als volgt: 
- De homofiele geaardheid is niet naar de 
bedoeling van de Schepper aller dingen: 
God heeft de mens geschapen in de 
gerichtheid op het andere geslacht. 
- De homofiele gerichtheid is een gevolg 
van de zondeval in het Paradijs en moet op 
grond van duidelijke uitspraken van de 
Schrift worden gezien als een tegennatuur
lijke afwijking. 
- De mens, die van jongsaf met deze 
afwijking is behept, kan deze geaardheid 
op zichzelf niet als zonde worden toegere
kend; het toegeven aan en het uitleven van 
deze verkeerde eigenschap is echter in 
strijd met Gods ordinantiën voor het men
selijk leven en is wel als zonde te veroorde
len. 
- De homofiel gerichte broeder of zuster, 
die oprecht begeert tegen zijn of haar 
verkeerde neigingen te strijden, heeft aan
spraak op' een volwaardige plaats in de 
gemeente des Heren. 

Van Dool, Dordrecht 
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Spreekbeurten 
23 november 
Buikkema: CDA-Oosterhesselen. 
De provinciale CDA-afdeling Zuid-Holland 
houdt in het kader van het fractiebegelei
dingswerk op donderdag 29 november a.s. 
een bijeenkomst over het openbare biblio
theekwerk in Zuid-Holland. Plaats: Provin
ciehuis Den Haag. Aanvang: 20.00 uur. 
Belangstellenden zijn van harte welkom. 

CDA-Overijssel 
Het CDA-Overijssel houdt op donderdag 
22 november a.s. een openbare discussie
avond over het thema: Arbeidstijdverkor
ting- deeltijdarbeid en de betekenis daar-

van voor ons maatschappelijk leven. 
Plaats: kerkelijk centrum De Kandelaar, 
Stationsstraat 4 te Holten. 
Aanvang: 20.00 uur. 

Aan deze avond werken mee de heren drs. 
D. E. Cnossen (dir. van de sector soc. 
beleid NCW), H. Hofstede (2e voorzitter 
van het CNV) en S. C. Weijers (CDA
Tweede Kamerlid). 

CDA-Assen 
Het CDA-Assen houdt op 26 november a.s. 
haar algemene ledenvergadering in café
restaurant "Marktzicht", Van Riebeeck
straat 7 te Assen. Aanvang 20.00 uur. 
Inleiding door mw. H. May-Weggen onder 
de titel "Europees Sociaal Beleid". 

Yvonne van Rooy bepleit MKB-commissaris 

De CDA-Europarlementariër Yvonne van Rooy vindt dat er in de nieuwe 
Europese Commissie een aparte commissaris voor het midden- en kleinbe
drijf (MKB) moet komen. De nieuwe commissaris zal er voor moetén zorgen, 
dat er rekening gehouden zal worden met het midden- en kleinbedrijf op 
beleidsterreinen als milieubeleid, sociaal beleid, ontwikkelingswerk, belas
tingwetgeving en consumentenbescherming. Volgens mevrouw Van Rooy 
zal een nieuwe commissaris de betrokkenheid van het midden- en kleinbe
drijf bij de Europese integratie bevorderen. Namens de christen-democrati
sche fractie heeft zij een resolutie over dit onderwerp ingediend. ..,.. 

IJI]I]W(]lillJ(DUI] 

~(]IJ~I]GJ 

CDA-Vrouwenberaad 
Op maandag 10 december 1984 zal in 
het Jaarbeursgebouw te Utrecht de ver
gadering van de Landelijke Raad plaats
vinden. De bijeenkomst begint om 10.15 
uur en is om 14.30 uur afgelopen. 

Het ochtendgedeelte zal besteed worden 
aan "Van Verzorgingsstaat naar Verzor
gingsmaatschappij", ingeleid door de heer 
Jan Krajenbrink, CDA-Tweede Kamerlid. 
In de middag zullen huishoudelijke zaken 
aan de orde komen, waaronder financiën 
en herbenoeming of wisseling van het 
Dagelijks Bestuur van het landelijk Vrou
wenberaad. 

De vergadering is toegankelijk voor leden 
en niet-leden. Leden en belangstellenden 
zijn van harte welkom na aanmelding door 
middel van het overmaken van de deelne
mersbijdrage van f 15,- op gironummer 
3229 t.n.v. het CDA-Vrouwenberaad, Den 
Haag. Vermel.dt u op uw giro-overschrijving 
s.v.p. "La~delijke Raad". 

Leden van het Landelijk Bestuur kunnen 
hun reiskosten declareren bij het landelijk 
Vrouwenberaad, de overige leden van de 
Landelijke Raad zullen voor hun reiskos
tenvergoeding terecht kunnen bij het pro
vinciaal Vrouwenberaad. 

Dijksterhui sstraat 35 
5013 BE TILBURG 
Telefoon: 013-435936 

HAWEEs.v. 
buro voor architectuur en design 
gespecialiseerd in 

e Rekreatieprojekten 
e Bedrijfsgebouwen 
• Utiliteitswerken 
e Burgerbouw 
e Woningbouw 
e Particuliere bouw 

Burg. Visserwerf 42 
2975 BP Ottoland 
Tel. 01844-1800 

• utiliteitswerken 

• industriële projecten 

• woningbouw 

• renovatie/restauratie 



Redactiecommissie CDJA 
Wilfred Kik (voorzitter) 
Oege Jan Klatter 
Jolanda Kolfschoten 
Marie José Paes 
TonSeis 
Jo Spätgens 
Trinette Stolk (red. secretaris) 

Redactie-adres: dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
tel. 070-924461. 

OFFICIËLE MEDEDELING 
De Hoofdredacteur van CD/ACTUEEL tevens 
voorzitter van de redactie deelt mede: 
1. dat hem met grote regelmaat klachten berei
ken over de inhoud van de rubriek, welke luistert 
naar de ook voor hem onbegrijpelijke naam 
"Lubriek': 
Z. dat thans de heren De Vries en Bukman hem 
hebben medegedeeld niet langer in éénzelfde 
blad te willen schrijven als waarin dergelijke 
nonsens verschijnt. 
3. dat ook de minister-president van het Konink
rijk hem heeft medegedeeld dat voortzetting van 
Lubriek in strijd is met en schadelijk voor het 
regeringsbeleid, dat immers gebaseerd is op no 
nonsense. 
4. dat hij derhalve heeft besloten verdere publi
katies in de litigieuze vonn te verbieden. 
5. dat beroep tegen deze beslissing openstaat bij 
de Redactieraad van CD/ACTUEEL, pla drs.M 
Smits, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA Den Haag. 
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ONGELIJKE BEHANDELING 
NEDERLANDSE EN 
BUITENLANDSE JONGEREN 
Sinds oktober 1983 is de z.g.n. "1445-
maatregel" van staatssecretaris mevrouw 
Korte-van Hemel van kracht. Deze maatregel 
heeft nogal wat verzet opgeroepen. Buitenlan
ders die legaal in Nederland gevestigd zijn 
kannen niet zonder meer hun partner uit het 
buitenland naar Nederland laten overkomen. 
Volgens de 1445-maatregel moet een in Neder
land wonende buitenlandse jongere f 1445,
(nuf 1446,90) per maand aan inkomen hebben 
plus over passende huisvesting beschikken 
om een legaal verblijfvoor zijn of haar partner 
mogelijk te maken. 

Eisen waar een Nederlandse jongere die een 
buitenlandse partner naar Nederland wil laten 
overkomen niet aan hoeft te voldoen. Dit bete
kent dat Nederlandse en buitenlandse jongerEm 
op het punt van de gezinsvorming ongelijk 
worden behandeld. 

UITSTEL 
De CDA- en VVD-fracties koesterden ten tijde 
van de invoering al aanzienlijke twijfel over de 
maatregel, maar slikten deze weg met de toezeg
ging van de staatssecretaris de maatregel een 
jaar later te zullen evalueren. Nu deze termijn 
verstreken is vraagt Korte-Van Hemel een half 
jaar extra voor haar evaluatie. De buitenlandse 
jongeren zijn er - nu de evaluatie wordt uitge
steld - niet geruster op geworden wat de 
uitkomst betreft. In ieder geval heeft de 1445-
maatregel tot gevolg gehad dat de verschillende 
etnisèhe groepen elkaar gevonden hebben in de 
jongerencommissie van het Landelijk overleg 
van Samenwerkende Organisaties van Buiten
landse Arbeiders (LSOBA). Dit overleg organi-

seerde op 18 oktober jl. een persconferentie in 
"Nieuwspoort" te Den Haag: hun tweede vinger
oefening in politieke lobby na een soortgelijke 
bijeenkomst in februari van dit jaar. Blijkens de 
afgelegde verklaring leeft de onvrede met de 
1445-maatregel niet alleen onder buitenlandse 
jongeren: alle politieke jongerenorganisaties en 
vakbondsjongeren hebben zich achter de 
protesten van LSOBA geschaard. 

BRIN.KMAN 
Na het openingswoord van Yücel Yilderim van 
LSOBA kwam Ad Melkert, voorzitter van de 
Nationale Werkgroep Internationaal Jongeren
jaar aan het woord. Ad vertelde dat alle in het 
jongerenjaar deelnemende organisaties zich 
achter de leus van LSOBA hebben gesteld: nl. 
gelijke behandeling van Nederlandse en buiten
landse jongeren. Al voor het jongerenjaar echt 
van start gaat, krijgt de regering de kans te tonen 
hoe serieus zij het onlangs aan minister Brinkman 
aangeboden Aktieplan neemt. "We zullen spoe
dig zien of de reactie van minister Brinkman op 
het Aktieplan slechts lippendienst was of niet", 
aldus Ad Melkert. 

JOVD-woordvoerder Antoin Scholten las de 
gezamenlijke verklaring voor, waarna CDJA'er 
Johan de Boer inging op een brief van de 
staatssecretaris aan de Tweede Kamer van 15 
oktober waarin zij haar stellingname nog eens 
uiteenzet. Volgens Johan wekt de brief de indruk 
"dat de staatssecretaris krampachtig wenst vast 
te houden aan het door haar gevoerde beleid." 
Daartoe haalt zij overal argumenten vandaan die 
zacht gezegd dubieus zijn. Bijvoorbeeld de 

.(vervolg op pagina ZZ) 
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STUDENTEN: ZONDER CENTEN?! 
Dat de "studenten" in onze samenleving in 
feite de "werkelijk totaal absolute minima" 
zijn, wü het huidige kabinet - en ook de 
publieke opinie - nogal eens ontgaan. 
Studenten hebben een inkomen dat ver onder 
het algemeen aanvaarde minimum ligt. 

Een student met een volledige beurs (de mees
ten hebben een gedeeltelijke beurs) krijgt onge
veer f 12.000,- per jaar. Hier moet kamerhuur, 
boeken, kleding, voedsel en niet te vergeten het 
collegegeld van betaald worden. 

SLACHTOFFER 
Bovendien worden studenten telkens weer het 
slachtoffer van bepaalde regeringsmaatregelen. 
Soms zijn deze maatregelen specifiek op het 
onderwijs gericht zoals bijvoorbeeld een verho
ging van de collegegelden. En dit terwijl de 
beurzen gelijk blijven of lager worden. Vaak 
worden studenten echter onbedoeld de dupe 
van allerlei regelingen, waardoor zij financieel 
nog meer tussen wal en schip raken. 

(vervolg van pagina 21) 

redenering dat "de buitenlandse jongeren in 
Nederland, blijkens de partnerkeuze, kennelijk 
nog zoveel banden met hun land van herkomst 
hebben dat wanneer niet aan de· voorwaarden 
voor toelating wordt voldaan, vestiging aldaar ( = 

het land van herkomst, pek.) een alternatief 
biedt." 

OPSCHORTING 
Johan stelde dat de betrokkenen zelf in vrijheid 
hun keuze moeten kunnen maken en dat de 
overheid zich hierin uiterst terughoudend dient 
op te stellen. Problematisch is ook het niet 
geheel denkbeeldige geval dat een buitenland
se jongere gedurende langere tijd een uitkering 
ingevolge de Bijstandswet ontvangt. Hij of zij 
haalt al die tijd de 1445-norm niet of nooit. Het op 
de persconferentie aanwezige CDA-kamerlid 
Jan Krajenbrink had weliswaar twijfels bij de 
1445-maatregel, maar leek wederom geneigd 
liever de staatssecretaris de hand boven het 
hoofd te houden: "Zij moet de gelegenheid 
krijgen haar beleid met verve te verdedigen." 
Wel was hij van zins samen met PvdA-kamerlid 
mevr. Jabaaij een motie in te dienen die een 
opschorting zou moeten bewerkstelligen van 
uitzettingen op grond van de gewraakte maatre
gel, "maar de uitkomsten van de evaluatie liggen 
nog open". 
Op dezelfde dag kregen de jongeren van LSOBA 
ongevraagd bijval van de Haagste rechtbank
president Mr. M. Wijnholt Volgens een bericht 
in de Volkskrant van 19 oktober sprak Mr. 
Wijtiliolt in een kort geding dat buitenlandse 
arbeiders hadden aangespannen tegen de staat 
uit, "dat het verboden is onderscheid te maken 
tussen groepen van verschillende nationale af
komst voor zover die binnen hetzelfde staatsver
band leven". • 

Peter Chris Kooij. 

22 

Staatssecretaris Brokx: huursubsidies verlagen. 

Neem nu bijvoorbeeld het geval van de huursub
sidies. Staatssecretaris Brokx is zo "vriendelijk" 
geweest om de huursubsidies te verlagen. Jon
gens en meisjes vanaf 23 jaar krijgen nog eens 
een extra korting die kan oplopen tot f 60,- à 
f 10,- per maand. Argument voor deze korting is 
dat deze mensen een heel redelijk minimumloon 
(-uitkering) zouden ontvangen waar ze zich mee 
moeten kunnen redden. 

STUDENTENFLAT 
Maar hoe zit het dan met de studenten, die in 
vergelijking met hun werkende of uitkeringsge
rechtigde leeftijdgenoten behoorlijk "arm" zijn? 

Tja, dat ligt een beetje moeilijk. Studenten die 
een ruimere woongelegenheid kregen in de 
verwachting huursubsidie te ontvangen kijken 
nu lelijk op hun neus. Zij moeten een bijbaantje 
zien te bemachtigen of terug naar een kamertje 
op een studente~;~flat. Natuurlijk wel "gezellig" 

met z'n twaalven op een gang. De jongerejaars
studenten- voor wie de subsidievermindering in 
geringere mate geldt- kunnen dan meteen mooi 
doorstromen naar een royaler dagverblijf. Hier
uit blijkt dat onderscheid op grond van leeftijd bij 
studenten totaal irrelevant is. 

WOLTERS 
Een motie van de PvdA om méér huursubsidie te 
verstrekken aan studenten ouder dan 23 jaar 
werd door de Tweede Kamer verworpen. Ook 
de CDA-fractie stemde tegen. Zij lieten "hun" 
bewindsman Brokx, die de motie sterk afkeurde; 
niet vallen. Alleen CDA' er Welters verklaarde
tot ieders verbazing- achteraf dat hij, hoewel hij 
tegen de motie had gestemd, toch nog een 
mogelijkheid wil onderzoeken om de studenten 
tegemoet te komen. 

CDJA 
Het CDJA vindt dat er tenminste eenovergangsre
geling moet komen totdat er een nieuw en beter 
uitgewerkt studiebeurzenstelsel is. 

Waarom kunnen "studenten" niet gespaard blij
ven voor verlaging van de huursubsidie? 

Te vaak wordt nog gedacht dat mensen die 
momenteel studeren "later" toch wel een goede 
baan krijgen. Hetgeen helemaal niet meer zo 
vanzelfsprekend is gezien het grote aantal werk
loze academici. Bovendien verdienen zij wan
neer zij een baan krijgen, lang niet zoveel "meer 
méér'' dan vroeger. 

We moeten oppassen dat studeren niet opnieuw 
uitsluitend een bezigheid wordt voor kinderen 
met rijke papa's en mama's. 

Jolanda Kolfsc:hoten 
WimKuiper 

• 

WOORD VAN DANK 
Oplettende lezers zullen het ongetwijfeld ge
merkt hebben. Sinds twee weken staat er in de 
c:olofon een geheel ander rijtje met namen. Vijf 
leden van de c:ommissie hebben namelijk hun 
redac:tiewerk neergelegd. 

Ko Scheele heeft twee termijnen van twee jaar 
volgemaakt, waarvan de laatste termijn als voor
zitter. Met zijn enthousiasme en inspiratie heeft 
Ko in belangrijke mate het gezicht van de 
GOJA-pagina's vorm gegeven. Ook Robert in 
den Bosch heeft er vier jaar redactiewerk op 
zitten. Robert onderscheidde zich met zijn helde
re verslagen van de vaak moeilijk te bevatten 
discussies van de CDJA-raden. 
De verslaglegging van de AB-bijeenkomsten 
was een zaak van René Nijhoff. Op kundige wijze 
heeft René ons op de hoogte gehouden van de 
maandelijkse perikelen in het AB. Bemard Ar-

nold was met zijn humor als co-auteur van 
"Lubriek" niet altijd te volgen. In zijn "Horzels" 
daarentegen wel. Althans landelijke bladen von
den diverse keren het de moeite waard Bemard 
te citeren. Hans van Dijk vormde het zout in de 
pap. Zijn aanwezigheid stond borg voor gezellig
heid. 

En last but not least, ook ons aller Govert 
Veldhuijzen legt zijn werk als redactie-secretaris 
neer. Wij zullen zijn coördinerende hand en 
scherpe pen missen. Deze bonte verzameling 
van personen vormde een ploeg, waar het goed 
mee samenwerken was. Dank voor jullie inzet. 
Want, zoals we ervaren hebben, iedere week 
drie pagina's vullen is geen sinecure. Ko, Robert, 
René, Bemard, Hans en Govert het ga jullie goed. 

WüfredKik. 
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V .S.-DIPLOMATEN 
OP BEZOEK IN GRONINGEN 
Doncle:rdag 25 oktober bezochten A. Jury enD. 
Bustemonte, beiden werkzaam op de Ameri· 
kaanse ambassade, voor een werkbezoek het 
Noorden van ons land. Ook de b~tenlandse 
werkgroep van het CDJA-Groningen werd bij 
die gelegenheid met een bezoek vereerd. 
Bieronder volgt een verslag van wat er zoal 
besproken werd. 

In huiselijke sfeer kwam 's avonds een goede 
gedachtenwisseling tot stand over de relatie 
tussen de Verenigde Staten en (West-) Europa. 
De basis voor dit gesprek werd gelegd door dhr. 
Jury die een inleiding hield over de gezamenlijke 
democratische waarden van de Verenigde Sta
ten en West-Europa. Daarnaast zijn er politieke 
en economische feiten die tot een verschil in 
inzicht kunnen leiden. Het feit dat de Verenigde 
Staten een supermacht is, noemde de spreker als 
voornaamste oorzaak voor de bestaande me
ningsverschillen. Een West-Europa dat eensge
zinder zou optreden zag hij als een welkome 
positieve ontwikkeling. 

VEILIGHEIDSPOLITIEK 
De heer Jury maakte een onderscheid tussen 
wapenbeheersing en veiligheidspolitiek. Indien 
het uitgangspunt wapenbeheersing is in plaats 
van veiligheidspolitiek, dan leidt dat tot een 
verschil in benadering. De inleider wenst de 
verhouding tussen Amerika en West-Europa niet 
als een "zero-sum-game" te zien waarbij een 
ontwikkeling ten gunste van de een onvermijde-

REAGEERBUISBABY'S 
Op dinsdag 27 november a.s. houdt het CDJA· 
V oonchoten zijn zesde jaarvergadering. Deze 
avond zal in het teken staan van "de ethiek en 
mecli&che ontwikkelingen", waarbij met name 
gedacht wordt aan recente ontwikkeUngen 
roncl reageerbui&babies (in·vitrofertili&atie) 
en DNA-onderzoek (geneti&c:he manipulatie). 

Het CDA-Tweede Kamerlid dr. A.G.W.J. Lansink 
(fractiespecialist voor o.a. Volksgezondheid) en 
dr. H.A.M.J. ten Have (medisch filosoof, als 
buitengewoon hoogleraar verbonden aan de 
Rijks Universiteit van Maastricht) zullen op deze 
avond met elkaar en het publiek discussiëren 
over deze materie. De avond vindt plaats vanaf 
20.00 uur in het Ambachtshuis, Voorstraat 12 te 
Voorschoten. ledereen is van harte welkom. 
Inlichtingen: Hans Horlings, tel. 01717-6088. 
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lijk ten koste van de ander zal gaan. Veeleer 
kunnen beide gebieden wederzijds van elkaar 
profiteren. Na de inleiding kregen onze gasten 
prompt de opmerking toch vooral niet de Ameri
kaanse verkiezingen te vergeten. Beide gasten 
gaven hun visie op de samenstelling en de 
werkwijze van politiek Amerika. Een partijpro
gramma, zoals politieke partijen in Nederland 
die opstellen en gebruiken, wordt door de 
Democraten noch door de Republikeinen als 
waardevol beschouwd. 

PRESIDENTSVERKIEZINGEN 
Opmerkelijk is voorts de geringe belangstelling 
die de kiesgerechtigden voor de presidentsver
kiezingen aan de dag leggen. Lang niet iedereen 
neemt de moeite zijn stem uit te brengen. Een van 
de mogelijke oorzaken zou een zekere "stem
vermoeidheid" kunnen zijn. Over plaatselijke 
problemen wordt van de burgers namelijk ook al 
een stemadvies gevraagd. Tal van facetten 
passeerden nog de revue. De sprekers merkten 
o.a. op dat veel van de lesstof in het Nederlands 
onderwijs over de VS hopeloos verouderd is. 
Afsluitend willen we opmerken dat deze avond 
van de buitenlandse werkgroep goed in de 
smaak is gevallen. 
Misschien een idee voor andere CDJA-
kernen ... ?! 

Frans Bofstede 
Renzo:Kalk 

CDJA
IJMOND-NOORD 

• 

Het CDJA-IJmond-Noord organiseert op woens
dag 21 november as. een thema-avond over het 
Labyrinth. Een forum bestaande uit Labyrinthbe
stuur, Buurtcommissie Raamveld en gemeente
raadsleden zullen de vragen van de CDJA-ers en 
andere aanwezigen beantwoorden. De thema
avond vindt plaats in het BHK-gebouw aan de 
Groenenlaan 74 in Beverwijk. Aanvang 20.00 uur. 

CDJA-BORN/ 
ECHT/SUSTEREN 
Op vrijdag 23 november as. organiseert het 
CDJA Bom/Echt/Susteren een thema-avond over 
Bezuinigingen in de gemeente. Sprekers zijn drs. 
Marlus van Amelsvoort, staatssecretaris van 

Binnenlandse Zaken en Mient van der Zwaag, 
CDA-statenlid, belast met fmanciële zaken. Alle 
belangstellenden zijn van harte welkom. 
Plaats: café-vergaderzaal De Sjoester, Mgr. 
Buckxstraat 3, Bom (L). 
Aanvang 20.30 uur. Sluiting uiterlijk 23.00 uur. 
Inlichtingen: Peter Pustjens, tel. 04745-278. 

!') .",....--. 
~- ./ . __ ........-"_/ 

. HORZEL 
P.T.T.-SPREIDING: 
WAT IS EEN 
BELOFTE 
WAARD? 
De spreiding van de PTT naar Groningen is een 
ingrijpende operatie. Zo'n ingrijpende operatie, 
vraagt om een zorgvuldige afweging van organi
satorische, bedrijfseconomische en financiële 
consequenties. Men mag toch aannemen dat" de 
drie grote politieke partijen CDA, PvdA en VVD, 
alvorens tot een besluit te komen, deze zorgvul
dige afweging hebben gemaakt. Hoe is het dan 
mogelijk dat nu het besluit om de hele centrale 
directie van de PTT naar het Noorden te laten 
verhuizen op losse schroeven is komen te staan. 

Hebben sinds 1972 de achtereenvolgende kabi
netten en parlementen niet steeds weer beves
tigd dat de centrale directie naar Groningen 
moest komen in het kader van de spreiding van 
rijksdiensten naar achtergebleven regio's? 

ONDUIDELIJKBEID 
Wat is er nu veranderd wat het oorspronkelijk 
besluit organisatorisch en financieel onhaalbaar 
maakt? Men kan toch niet concluderen dat men 
in de afgelopen jaren niet wist wat men deed? 
Men mocht toch verwachten dat voor deze 
ingrijpende operatie in de loop der jaren vol
doende financiële middelen zouden worden 
vrijgemaakt? Moet Groningen de dupe worden 
van een falend overheidsbeleid in dit opzicht? 
Men kan deze stad toch niet verwijten dat ze 
vasthoudt aan een gedane belofte? Zij kan toch 
ook niet helpen dat Den Haag er achter is 
gekomen wat Groningen allang wist, welk een 
zware druk de werkloosheid legt op de samenle
ving. Het wordt de hoogste tijd dat er een einde 
komt aan de onduidelijkheid. Deze onzekerheid, 
het eindeloze gedraai, de vertragingstactieken, 
het gediscussieer na genomen besluiten, ze 
hebben al genoeg schade aangericht, zowel aan 
Groningen als aan de PTT. 

NO NONSENSE 
Het huidige kabinet heeft zich met enige trots het 
etiket no-nonsense aangemeten. Van hem mo
gen we vezwachten, dat heteen einde maakt aan 
al het politieke gekrakeel over deze zaak. En ook 
mogen we verwachten dàt de verantwoordelijke 
minister zakelijke en persoonlijke motieven 
weet te scheiden en nu eindelijk uitvoert wat al 
jaren geléden is besloten. De heer Smit en zijn 
vrouw zijn van harte welkom in Groningen. Een 
ding is zeker: ze hoeven in Groningen niet in de 
file te staan. • 

Oege-Jan Klatter 



ELEKTRONIKA# 
MAQUETTES 

Specialist in: 

B. 
V. 

0 Industriële maquettes en prototypen 
0 Dynamische en statische modellen 
0 Elektronisch gestuurde modellen 
0 Metaalbewerking 
0 Apparatenbouw 
0 Ontwikkeling elektronische 

produkten 

Spaarpot 42, Geldrop, 040·863475. 

Fruiteniersstraat 23 
Telefoon 078·100133 

Postbus 123 
3330 AC Zwijndrecht 

57RID 
ZWidDIIREGH,. 

BOUW-EN 
AANNEMINGSMAATSCHAPPIJ B.V. 



WEEKBLAD VAN BET CDA 

Homofilie en 
discriminatie 

Twee 
gevangenen 
in één cel? 

Bestrijding 
seksueel 
geweld 
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Arbeiders van een kartonfabriek in Oude Pekela deden mee aan de FNV-actieweek 



TIPS VOOR WEEKEND 
EN VAKANTIE 

TE KOOP: 
Luxe recreatiebungalow op plm. 4000 m2 eigen grond (bos en 
heide). Nabij prachtig natuurreservaat. 
Indeling: grote woonkamer met open keuken, 3 slaapkamers, 
badkamer. De bungalow is volledig ingericht. 
Vraagprijs f 95.000.~ k.k) :· 

Inlichtingen telefoon 01751-18085. 

Familierestaurant "Gooiland'' 
Kerstdiner 1984 · 4-gangen f 38,50. 
Kinderen 50% reduktie. 

Telefonisch 
reserveren 
02159-43724. 

Drente, Gees, Bung.park "De Kamp", luxe 3, 4 en 5***** bunga
lows 2-8 pers. o.a. met ligbad en open haard, zeer vrij en rustig gele
gen vlak tegen bossen. Inl. Elders B.V., Dolrpsstraat 48, Gees. 
Tel. 05248-121911884. 

HET NEDERlANDS TEXTIElMUSEUM 
exposeert tlm 27 januari 1985 

HEDENDAAGSE 
JAPANSE TEXTIELKUNST 

met 10 deelnemende kunstenaars. 
Wandkleden en objekten. 

Openingstijden: maandag tlm vrijdag 10-17 uur. zaterdag 14-17 uur. 
Zondag 12-17 uur. Inlichtingen: tel. 013-422241, Gasthuisring 23. Tilbura. 

U bent van harte welkom. 

MOSKOU-LENINGRAD 9 dgn. f 1285 olv K. Helder (LK-BD). Voor
heen hoofd opl. Russ. i.h. leger. Tel. 03410-12796 Schumanlaan 9, 
Harderwijk. 

DESTEEG 
Kerstfeest vieren aan de Veluwezoom, een belevenis! 

Hotel "Het Wapen van Athlone" 
sfeervol en huiselijk hotel. 

5- en 10-daagse arrangementen, incl. uitgebreide kerstdiners 
en oudejaarsviering, resp. I 415,- en I 780,- p.p. 

Bel voor meer informatie 08309-1343. 

Heerlijk verwennen 
met de Kerst of 
andere dagen: 

Hotel de Kroon 
Wilhelminastraat 8 
Epen · 04455·1250 

KASTEEL 
SLANGEN· 

BURG 
Gastenverblijf van de vlakbij 
gelegen Benedictijner St. Willi
brordsabdij. Een unieke gele
genheid voor mensen, die in 
een prachtige bosrijke omge
ving tot rust willen komen. 
Er is gelegenheid tot het bijwo
nen van liturgische diensten en 
meditaties in de Abdij. 

De rust en de stilte van de 17e 
eeuw met het aangepaste com
fort van de 20e eeuw. 

Volpension v.a. I 58.
Vraag nu onze folder met 
kortingsregeling. 

Kasteeet 
Slangenburg 
Kasteellaan 6 
7004 JK 
DOETINCHEM 
Tel.: 08359-200. 

,. at 
Hotel Restaurant-Auberge 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291. 

500 jaar· vast gebruik 

" ... om luyden van qualileit en 
andere passanten te logeeren 
en traetaeren op coslelijke spijzen 
van zee, vee en veldt." 

Alle dagen geopend. 

Kerstdagen aan de rand van een uniek natuurgebied. 
Dat kan van maandag 24 dec. tlm woensdag 26 dec. in 

hotel-restaurant de Edsersheerd in het Groninger Slochteren. 
Toeren langs de Groninger borgen en de dag besluiten met een 

uitgebreide kerstgrill in de sfeervolle schuur. Rust, ruimte, sfeer en 
gezelligheid inklusief diverse activiteiten voor I 225,- p.p. 
Volledig verzorgd! Vraag een brochure óf reserveer alvast 

05982-2346 

(flJstrS~fff- SLOCHTEREN 

KERSTDAGEN IN 

~~ 
1l~~ 'll---\··# 
tel. 05926-1241 

Speciale arrangementen 
Kerstdiners 

m.m.v. Kwartet 
"VASOVITC" 

Een romantische kerst op de 
Holterberg, met een fijn diner, 
onder de warme klanken van 

het Roemeens zigeunerorkest, 
Gheorghe Constant in 

Menu's op aanvraag. 
Wist u dat reeds nu al elke 
avond dit orkest speelt in 

Hotel 
Specialiteitenrestaurant 

De Holterberg 
Forthaarsweg 1, Holten 

Tel. 05483-3849 

lmerican 
PrimeBeef 
P~~~A~Bul 

MeatCoast ... 

O.A. VERKRIJGBAAR BIJ RESTAURANTS ALS: 

.. De Boterhoeve", Noordeloos, 01838-1969 

.. Chagall", Leidschendam, 070 -2 76910 
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Bert de Vries over FNV -acties 
"De vakbeweging speelt in op de gevoelens van het radicale deel van de 
achterban. De verwijten van de bonden zijn pijnlijk en grievend eenzijdig." 
Fractieleider De Vries over de FNV-acties, die deze week gehouden werden. Zie 
pagina 9. 
Onze commentaren over de actieweek op pagina 5. 

Ton de Jong en CDA-voorzitter Bukman. (fata Nick Mare/is) 

Politiek Weekboek van een onderhandelaar 
Het overleg tussen de ambtenarenbonden en minister Rietkerk staat centraal in 
het Politiek Weekboek van Ton de Jong, voorzitter van de Christelijke Centrale 
van Overheids- en Onderwijs Personeel (CCOOP) en CFO. Namens deze 
ambtenarencentrale onderhandelde hij de afgelopen weken met de minister over 
de arbeidsvoorwaarden voor 1985. Tijdens de laatste week hield hij voor 
CD/ACTUEEL een weekboek bij. Pagina's 12, 13 en 14. 

Bomoïilie-resolutie ter discussie 
Discriminatie of niet is een vraag die dikwijls opkomt bij discussies over de 
ontwerp-resolutie Homofilie. Deze resolutie zal op de partijraad van 15 december 
aan de orde komen. "Onderscheid maken op grond van leefwijze is géén 
discriminatie," schrijft ds. J. Bonda. Onderscheid op grond van leefwijze is 
politiek gezien wèl discriminatie, meent mr. A. Slob. Twee visies naast elkaar op 
de pagina's 16 en 17. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 6, 7, 8 
Fractievoorzitter 9 
Zwart-Wit 1 0 
Senaat 11 
Regeringen en parlement 14 

Uw mening 15 
Van Schalsum 15 
Symposium 18 
Enquête 18 
Europa 19 
Partijnieuws 19, 20 
CDJA 21 ,22, 23 
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COLUMN 

DAARNAAST 

Een derdenet?.WiewHer eigenlijkeen derde net? De kijkerin ieder geval 
niet Een Jarl(jel.ij~ 'rnarktonde~oek wees uit, dat93% Vtin de kijkers geen 
behoefte •tteeft aan een nieuw televisienet 
Elke slimme Necterl~nder~rtaPt~ dat eenverhoging van de omroepbijdrage 
met st.echts f10,· voor de fînancieringvanhetdercle.net natuurlijk niet reëel 
en dus niet haalbaar kan ·· . , Als we bedenken. dat voor·ttet lnstandttou·· 

•.den v~n on.s tll,lidige. o.m · pbest~l mettweenet1.en (naast radio)· al ruim. 
t.150 .~ perjaaraan·.kijkg .. . betáaJdmoetwprqen, en alswepedenken dat 
de ··financiering :van·die twee.·netten. ook nog. voor ... een groot .cteel. door 

·téelame (S1Efil)ifll(om~tenrn<>gelijkwordtgemaakt":..hoe kandan ooiteen. 
d!trde.nefvoorrnélS:r . t{);f•~rjaarworqen·v~erkeliil(t? Oe consument 

·."die evendP()rd~nk. rnetèen;.d~fdie/ .10,:ergauwrn~ér zullen 
. wPrden . en .dat ,bê . > ... · . . . . . .. . . . . r öetn \ferp,icöte çpg~rongen uitgave 

· :voor iêts waar hij rii•t om hè$~.g.evr~;:tg.d... · · ·· · · 
.... "), : ~ ' 

i T~enspraak . . 
·H.ef kabin.et·wit ook g~n derde net- afthanskan !jet nietwillen al~thet 
. çpnsequent is; Ten eers.te staat in hetregèerakkoord dat de behoefte van 
. i;Je consument als maatstaf geldtvoornieuwe diensten.· en de consurnf.mt 
dus zelf moet weten of hij. iets \\fil, en Z()ia; of hij ervoor kan en vyil betalen~ 
Ten tweede·is het opzetten Van ee.ri (ierdenet in tegenspraak met de 
bezuinigingspolitiek van het kabinet: a~t"!cle ~e.kantlaat de regering de 
• omroep flink .bezuinigen,· aan de· an<iere kant zou .het.dat geld ·weer 

.•. , 1JiJ9e\lél1' voor een O'(èfl?ödig, net peJ~Ieinezendgemacn.tigqen(tKQN), 
· 1-'fum.an:lstisch Yerl;>.ohd, Soct.Jtera) .zulle.n ook nietzp bliJ .Zijn met zo'n 
., •• rommelnet" w~ar . .zil vQ()rtaa.n op moeten uitzenden. ledereen weet, dat 
• ',.d,$. kiji<Çiichthèid vaneen wat.~,moeilîji<er" programma ttoger is,•wanneer. 
n}'tet is: geklemd tussen. twee J)Qpulair-e progrélnuna's .(de zgn. sandwich· 
..... ,formule). EigenlijkwasdePvdAook.felgekant·tégeneender<:le net, vooral· 
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omdat .het de (toch at hoge) lasten van de consument nog eens op 
onnodi~ewijze zovvè{hogen. · · · · 

Merkwaardig 
· Maar in depotiUek(enzekeraJsje opp()sltiepa(tifpent).moeteen partijV(el. 

eens van zijn geloof afvallen. Daarom is.de PvdA ou vóór. E;n is minister 
. · Bdnkrnan. die eerst fel tegen was, nu ook Vóór; Niet vanwege het Derde 
.. Net, maar om an<i~e redenen. lo komen èr soms in de. politiek 
·.merkwaardige beslissingentot stand. HopeliJk wordt over hetDerde Net nu 
ee~S .geen P()l~ieke, mElar een zakelijke beslissing genomen. • 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
26 november 
H. Couprie: CDA-Winschoten. Aanvang 
20.00 uur. 
R. v.d. Linden: CDA-Simpelveld. Aanvang 
20.00 uur. 
J. Buikema: CDA-Vrouwenberaad Harden
berg, gebouw Het Hoge Doel. Aanvang 
20.00 uur. Behandeling notitie homofilie. 
W. Mateman: CDA-Hoogeveen. 
B. de Vries: 'tAnker, Wilhelminastraat, 
Wierden. Aanvang 20.00 uur. 
H. Evenhuis: CDA-Vrouwenberaad Lim
burg, zaal Oranjerie, Roermond. Aanvang 
10.00 uur. Onderwerp: euthanasie. 
H. May: CDA-Assen, café-restaurant 
"Marktzicht", Van Riebeeckstraat 7. Aan
vang 20.00 uur. 
P. van Zeil: Wieënhof, Leunenseweg, Ven
ray. 
W. Deetman: Oss. 
Brokx: CDA-Oldenzaal. 

28 november 
H. Evenhuis: CNV-Alkmaar, Trefpuntkerk, 
L. de Colignystraat. Aanvang 19.30 uur. 
Onderwerp: vrouwen in de Tweede Kamer . 
J. van Dijk: Grijpskerk. Aanvang 20.00 uur. 
mw. Kraaijeveld: CDA-Vrouwenberaad 
Haarlemmermeer. Aanvang 20.00 uur . 

29 november: 
J. Buikema: CDA-Smallingerland . 
Y. van Rooy: Europese Beweging, Groot 
Handelsgebouw, Rotterdam. Aanvang 
20.00 uur. 
H. May: Agrarische studiedag, Motel 
Postiljon, Emmalaan 33, Haren. Aanvang 
10.00 uur. Onderwerp: "Boe
rin- ... mede-onderneemster". 
P. A. M. Cornelissen: Middelbare Land
bouwschool, de Hoofdstraat 93, Mierlo
Hout. Aanvang 20.30 uur. 
W. Mateman: CDA-Kamerik. Aanvang 
20.00 uur. 

30november 
R. v.d. Linden: CDA-Beesel. 
A. J. Hermes: jaarvergadering Algemene 
Vereniging van Schoolleiders (forum), 
Julianahal, Utrecht. Aanvang 10.30 uur. 
mw. Kraaijeveld: CDJA-Groningen. Aan
vang 20.00 uur . 

Hoe moeten we in vredesnaam die Russi
sche raketten tellen als we er niet eens 
achter komen hoeveel Europese er zijn? 

CD/ACTUEEL 24 november 1984 



REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Hongersnood 
De letterlijk ten hemel schreiende hon
gersnood in grote delen van Afrika kan 
en mag ons alleen maar brengen tot 
daden van solidariteit en meeleven. De 
nationale actie van volgende week moet 
dan ook gesteund worden omdat bij de 
diepste ellende alleen acuut ingrijpen 
nog iets blijkt te bewerkstelligen. 
Daarnaast is het op het politieke vlak 
zinnig om goed te analyseren hoe het 
zover kon ·komen. Behalve natuurlijke 
oorzaken is er ook een falen van .maat
schappelijke en economische stelsels, 
die wij Europeanen een eeuw in dit 
"zwarte werelddeel" trachten toe te 
passen. 
Het schrijnendst is echter wel het bank
roet van het marxisme, dat van Mozam
bique, Angola en vooral Ethiopië een 
categorie landen met de zwaarst getrof
fenen heeft gemaakt. Waar blijft naast 
de broodnoodzakelijke hulp de politieke 
druk op vooral het regime, van Ethiopië, 
dat zich op een relatief minder gebrek
kig hoofdstedelijk "eiland" handhaaft 
ten koste van volledig uitgeteerde pro
vincies. Maar er is meer ... De hele we
reldvoedselpolitiek en ook het Euro
pees beleid staan mede ter discussie. 
Afrika dient daarom actueel te blijven in 
ons politiek denken. Ook na een hope
lijk geslaagde inzamelingsactie! 

CO, ACTUEEL 

Machteloze woede (1) 
De vakbeweging bevindt zich deze week 
in de greep van een machteloze woede 
over de kortingen op de sociale uitkerin
gen die volgend jaar ingaan. Het is 
begrijpelijk en het goed recht van de 
vakbeweging om aan die woede uiting 
te geven. Bij de kortingen, waarover de 
Tweede Kamer deze week praat, komen 
de belangen van werkenden en van 
mensen met een uitkering in het geding. 
Althans op de korte termijn. 
Op de langere termijn immers staan de 
kortingsmaalregelen in dienst van het 
economisch herstelbeleid, waarmee het 
kabinet Lubbers inmiddels ook al enig 
resultaat boekt. Het verhaal lijkt afge
zaagd, maar kan niet genoeg herhaald: 
financieringstekort, staatsschuld en de 
totale druk van belastingen en premies 
dreigden onze economie te verstikken. 
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Daardoor gingen ook honderdduizen
den arbeidsplaatsen verloren. 
Vandaar dat we gedwongen zijn de 
tering naar de nering te zetten. Weten 
we die krachtsinspanning lang genoeg 
vol te houden, dan ontstaat er uitzicht 
én op behoud van een solide en op 
solidariteit gebaseerd sociaal zeker
heidsstelsel én op het ontstaan van 
nieuwe werkgelegenheid. 

CD/ACTUEEL 

Machteloze woede (2) 
Blijft intussen de machteloosheid, 
waarin de vakbeweging zich bevindt. Zij 
voelt zich buitenspel staan. Haar stem 
wordt wel gehoord, maar er wordt niet 
naar geluisterd. Haar voorstellen zijn 
immers strijdig met het regeerakkoord. 
Moet de politiek de vakbeweging dan 
maar links laten liggen? Geen denken 
aan! De politiek moet in gesprek blijven 
met de belangrijke maatschappelijke 
groeperingen. Moet open staan voor 
suggesties om - met behoud van de 
eigen- doelstellingen- de pijn zo eerlijk 
mogelijk over de samenleving te verde
len. De vraag is echter of daarvoor nog 
ruimte aanwezig is. 
Politieke partijen hebben een andere -
meer algemene - verantwoordelijkheid 
dan belangenorganisaties. · 
Toch zijn CDA en CNV (evenals andere 
organisaties op christelijke grondslag) 
in hun wortels met elkaar verbonden. 
Wortels, die zich niet laten doorsnijden. 

CDACTUEEL 

Europees signaal 
Het Europees Parlement heeft met één 
stem meer dan de vereiste absolute 
meerderheid geen kwijting (goedkeu
ring) verleend aan de Europese Com
missie voor de begroting 1982. De kri
tiek van het parlement spitste zich toe 
op twee zaken. Ten eerste de betaling 
aan het Verenigde Koninkrijk door de 
Britse commissaris Tugendhad zonder 
de vereiste toestemming van het parle
ment. Ten tweede de traagheid waar
mee de Franse commissaris Pisani ge
volg heeft gegeven aan een oproep van 

het parlement voor voedselhulp aan de 
Sahellanden. Door de bureaucratische 
aanpak kwam voor vele duizenden men
sen te hulp te laat. Het gaat hier om 
zaken die voor een minister in de natio
nale politiek het einde van zijn carrière 
zouden betekenen. 
Het parlement heeft terecht van zijn 
bevoegdheden gebruik gemaakt. Dat de 
huidige Commissie nog maar 6 weken 
in functie blijft doet hieraan niets af. De 
uitspraak van het parlement kan een 
belangrijk signaal zijn voor de op 1 
januari aantredende Commissie. 

COlACTUEEL 

De verkeerde kant 
Volgens de nieuwe Zuidafrikaanse na
tionaliteitswetgeving krijgen immigran
ten tussen de 15112 en 25 jaar, die 
beschikken over een permanente ver
blijfsvergunning en die 5 jaar in Zuid
Afrika wonen, automatisch de Zuidafri
kaanse nationaliteit. 
Ze konden dat alleen voorkomen door 
voor 18 oktober jl. een verklaring te · 
ondertekenen dat ze geen Zuid-Afrikaan 
wilden zijn. Deze verklaring zou hun 
verblijfsvergunning dan weer op de 
tocht zetten. Deze nieuwe wetgeving 
betekent dat emigrantenjongens In mili
taire dienst moeten. Binnen de Zuidafri
kaanse verhoudingen lijkt dit te billij
ken. De dienst is niet populair, duurt 2 
jaar, een uitstelregeling is er nauwelijks 
en na de dienst is er een jaarlijkse 
herhaling. De emigrantenzoons komen 
door deze wet in dezelfde positie te 
verkeren als de overige Zuid-Afrikanen. 
Het belangrijkste aspect is natuurlijk 
dat de Zuidafrikaanse regering steeds 
meer overgaat tot het inzetten van mili
tairen bij onlusten in zwarte woonwij
ken, dus ook in de wijken van dienst
plichtigen. 

En dat betekent - bij de doorgaande 
grimmige escalatie in dat land - dat wij 
moeten vrezen dat over 25 jaar een 
Zuidafrikaanse Lou de Jong moet rap
porteren dat duizenden Nederlandse 
emigranten aan de verkeerde kant ge
streden hebben. Tenzij er snel een 
radicale ommekeer in Zuid-Afrika tot 
stand zou komen. 

CD'ACTUEEL 
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"Samen in de cel" mag onder voorwaarden 
Nederlandse gevangenissen zijn de 
meest rendabele hotels van het land: 
altijd volledige bezetting en een wacht
lijst voor gegadigden. Ze zijn overvol en 
er is een dusdanig nijpend gebrek aan 
logiesruimte, dat de gastheren zich het 
hoofd breken over de huisvesting. Mag 
je met z'n tweeën in één celruimte om de 
wachtlijst niet nog langer te maken? Ja, 
maar onder enkele voorwaarden, zei 
CDA-woordvoerder mr. Rob van den 
Toorn vorige week tijdens de begro
tingsbehandeling van Justitie in de 
Tweede Kamer. Het cellentekort, de 
kleine criminaliteit en het vreemdelin
genbeleid stonden begrijpelijkerwijs 
centraal tijdens deze begrotingsbehan
deling. 

Rob van den Toorn vond dat het , ,samen in 
de cel" wel beperkt moet blijven tot vervan
gende hechtenis. Het mag bovendien al
leen op vrijwillige basis gebeuren. Hij deed 
daarbij de aanbeveling enkele experimen
ten op dit terrein uit te voeren. Op basis van 
de daarmee opgedane ervaring kan de 
discussie verder gaan. 

Kleine criminaliteit 

Bestrijding van de kleine criminaliteit die je 
niet alleen door een stringenter strafbe
rechtpleging, aldus Van den Toorn, die 
bezorgd is over de weinig vlotte afwikke
ling. Wie zich bezondigt aan kleine crimina
liteit komt vaak pas heel lang daarna voor. 
De afhandeling van deze zaken moet 
sneller, vindt Rob van den Toorn. 
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Rob van den Toorn: 
"Snelrecht kan oplossing 
bieden.'" 

De CDA-woordvoerder: "Snelrecht kan in 
bepaalde concrete gevallen een oplossing 
bieden, ik denk daarbij vooral aan b.v. 
voetbalvandalisme. Hierbij dient wel opge
merkt te worden, dat de verdediging de 
gelegenheid moet hebben tot een behoor
lijke voorbereiding op de rechtzitting. Ver
meden moet worden, dat juridische beslis
singen genomen worden in een te emotio
nele sfeer." 
Er wordt wel eens cynisch gezegd dat je in 
dit land beter een misdrijf kan plegen dan 
slachtoffer te zijn. Het slachtoffer zit met de 
gebakken peren. Er wordt naar hem of haar 
nauwelijks omgekeken terwijl de dader 
zich kan verheugen in de belangstelling 
van politie, justitie en andere instanties. 
Waardering had de CDA-woordvoerder 
dan ook voor de grote aandacht voor 
slachtofferhulp in de Memorie van Toelich
ting op de justitiebegroting. Wel vindt hij dat 
het plan om subsidie aan lokale hulpprojec
ten te schrappen niet door de beugel kan. 

Kleine criminaliteit we zeiden 't al, moet 
met kracht worden aangepakt. Dat kost 
geld, en dat is er niet binnen de justitiebe
groting. Waar haal je dat vandaan? De 
CDA-fractie heeft indertijd voorgesteld dat 
geld te krijgen uit een beperking van de 
kosten van verplichte rechtsbijstand in 
echtscheidingszaken. Het gaat hierbij om 
de afschaffing van de verplichte rechtsbij
stand, met dien verstande dat rechtsbij
stand mogelijk moet zijn wanneer er objec
tief behoefte bestaat aan bijstand van een 
advocaat of procureur. In de Memorie van 
Toelichting worden reeds wijzigingen in het 
echtscheidingsprocesrecht aangekondigd. 
De CDA-fractie kan in grote lijnen instem
men met de voorgestelde vereenvoudi
ging, met name het niet in alle gevallen 
verplicht stellen van procureurs-vertegen
woordiging b.v. bij verzoekschriften. Voor
waarde is wel dat rechterlijke toetsing in 
alle gevallen blijft bestaan. Een situatie 
waarbij de ambtenaar van de burgerlijke 
stand op grond van een verzoekschrift de 
echtscheiding uitspreekt is voor de CDA
fractie niet aanvaardbaar. .,.. 
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Seksueel geweld binnen 
huwelijk strafbaar stellen 
Geweld tegen vrouwen houdt niet op bij de 
voordeur. De praktijk bewijst dat er ook 
binnen een vaste relatie seksueel geweld 
wordt gebruikt. "Dat dit in strijd is met de 
aard van een huwelijk of relatie zal buiten 
kijf zijn. Seksueel geweld binnen het huwe
lijk hoort evenals seksueel geweld buiten 
echt strafbaar te zijn. Wie het huwelijk een 
bijzondere betekenis toekent - en voor de 
CDA-fractie heeft het die - zal aan huwe
lijkspartners niet minder bescherming wil
len bieden dan aan mensen daarbuiten. 
Strafbaarstelling van verkrachting binnen 
het huwelijk stuit zoals gezegd bij ons niet 
op principiële bezwaren," aldus Gerrit van 
Dam. 
Opsporing en vervolging zijn niet de enige 
mogelijkheden om de misstanden boven 
tafel te krijgen. Vertrouwensinstanties en 
klachtenbureaus kunnen niet worden ge
mist. Maar politie en justitie- instanties die 
grotendeels uit mannen bestaan - moeten 

wel de juiste instelling hebben of krijgen om 
seksueel geweld vast te stellen en te 
herkennen. 
Met belangstelling ziet de CDA-fractie dan 
ook de richtlijnen voor politie inzake het 
beleid bij aangifte van seksuele gewelds
misdrijven tegemoet. 
Van Dam bepleitte in dit verband voor het 
voor handen zijn van vrouwelijke hulpverle
ners die zich beter in de positie van de 
slachtoffers kunnen verplaatsen. 

Bij de bestrijding van ongewenste intimitei
ten op het werk kunnen volgens Van Dam 
de vakbonden door gedragsbeïnvloeding 
een belangrijke rol spelen. 
Prostitutie is het oudste beroep ter wereld. 
Het was er, is er en zal er altijd zijn. Gerrit 
van Dam vroeg aandacht voor de prosti
tuées. Hij vindt het gesol met de belangen 
van prostituées als het gaat om b.v. tippel
zones en andere zogenaamde gedoog-

Stadsvernieuwing goed aangepakt 
De CDA-Tweede Kamerfractie heeft 
waardering voor de manier waarop 
staatssecretaris Gerrit Brokx de stads
vernieuwing aanpakt. Dit bleek maan
dag jl. uit de bijdrage van CDA
woordvoerder drs. Ton van Baars aan 
het debat in de uitgebreide commissie
vergadering Stadsvernieuwing. 

Van Baars wees er op dat het stadsver
nieuwingsbeleid ondanks de financiële be
perkingen toch met kracht ter hand wordt 
genomen. Van Baars stelde verder dat de 
manier waarop de stads- en dorpsvernieu
wing gecentraliseerd wordt alom instem
ming heeft gekregen. Lagere overheden zijn 
er overigens nog zo weinig op voorbereid, 
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dat richtlijnen van rijksoverheden· worden 
afgewacht voor de witvoering van maatre
gelen die zo zelf straks zullen moeten 
uitvaardigen. 
In het debat vroeg Van Baars met name 
aandacht voor de huisvesting van etnische 
minderheden. Onderzoek van het ministe
rie heeft uitgewezen dat de wijken en 
buurten waarin deze groepen wonen rela
tief weinig profiteren van de mogelijkheden 
van een stadsvernieuwingsbeleid. "Wij 
vrezen dat etnische minderheden zich 
onvoldoende geïnformeerd weten om aan 
hun trekken te komen." De CDA
woordvoerder vroeg de regering hieraan 
nadrukkelijk aandacht te besteden. .,.. 

FRACTIE 
door Ton Huijssoon 

plaatsen ergerlijk. Goed overleg met be
trokkenen en een zorgvuldig voorbereide 
keuze van die plaatsen zullen het beleid 
naar zijn mening moeten bepalen. 
Woordvoerster Hanske Evenhuis-Van Es
sen pleitte maandag voor breed opgezette 
campagnes tegen de bestaande visie van 
mannen op de rol en betekenis van vrou
welijke seksualiteit en tengunste van de 
gelijkwaardigheid van de vrouw ten opzich
te van de man. De CDA-woordvoerster zag 
hierin met name een rol weggelegd voor de 
media. Het gaat er naar haar mening dan 
ook vooral om mannen een andere menta
liteit te doen krijgen. 
Hanske Evenhuis merkte tot slot op dat het 
feit dat men fysiek sterker is nooit een 
reden mag zijn tot geweldadig optreden: 
"Wat bij seksueel geweld in het oog valt is 
de verachting voor en vernedering van de 
vrouw." .,.. 

CDA-fractie blij 
met ambtenaren
akkoord 
De CDA-Tweede Kamerfractie is 
blij met het deelakkoord dat mi
nister Rietkerk (Binnenlandse Za
ken) en de ambtenarenbonden 
vorige week hebben bereikt. Het 
is de vrucht van het open en reëel 
overleg dat sinds Prinsjesdag 
tussen beide partijen is gevoerd. 
De CDA-fractie betreurt het dat het
bij nader inzien - voor de ambtena
renorganisaties niet mogelijk bleek 
om het gehele principe-akkoord van 
twee weken geleden voor hun reke
ning te nemen. Maar al met al geeft 
de uitkomst van het "ambtenaren- · 
overleg" een aanzienlijk beter beeld 
te zien dan een jaar geleden. En dat 
vindt de fractie verheugend. 
Wat het CDA zeer aanspreekt in het 
deelakkoord is dat het tempo van 
arbeidstijdverkorting bij de overheid 
hoger is dan aanvankelijk werd 
voorgesteld en dat er sprake is van 
een forse herbezetting. Dit komt 
overeen met wat van de kant van het 
CDA bij de algemene politieke be
schouwingen in de Tweede Kamer 
is bepleit. .,.. 
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CDA vraagt lastenverlichting detailhandel 
De ontwikkeling van het Inkomen en de 
omzet In het midden- en kleinbedrijf 
blijft zorgelijk. Ook al gaat het econo
misch hier en daar beter, vooral in de 
detailhandel vallen nog steeds harde 
klappen. Tijdens de behandeling van de 
begroting economische zaken pleitte 
CDA-woordvoerder mr. Gerard van Mui
den voor lastenverlichting voor deze 
bedreigde sector. Binnenkort komt 
staatssecretaris Van Zeil met een zelf· 
standigennotltie, maar daarnaast is 
naar de mening van Van Muiden meer 
nodig. 
Hij wil een detailhandelnota, waarin de 
structurele situatie in de detailhandel ter 
sprake komt en waarin de staatssecretaris 
uiteenzet wat de taken van overheid en 
bedrijfsleven zijn. De indiening van een 
motie geeft aan hoe zwaar Gerard van 
Muiden hieraan tilt. · 
Immers de ontwikkelingen van de inko
mens en de omzetten in de detailhandel, 
de verhoudingen tussen de consumptie en 
de capaciteiten, en de ontwikkelingen 
daarin vragen om nauwgezette studie. Ook 
is het belangrijk veranderingen in markt
verhoudingen in kaart te brengen en uiter
aard de wensen bij de consument. De klant 
is koning. 
Van Muiden had nog een tweede motie: de 
zogenaamde prijsdiscriminatie moet met 
kracht worden aangepakt. Prijsdiscrimina
tie maakt ernstig inbreuk op het beginsel 

van vrije mededinging en de vrije handel en 
schaadt met name de belangen van de 
kleine ondernemer en de consument. In 
het Burgerlijk Wetboek zou een bepaling 
kunnen worden toegevoegd aan de rege
ling van de onrechtmatige daad van het 
voorbeeld van de misleidende reclame. 
De CDA-woordvoerder riep de staatsse
cretaris op ook in Europees verband perio
diek overleg met zijn ambtsgenoten te 
blijven houden over het midden- en klein
bedrijf. Nu er een nieuwe Europese Com
missie komt is er een Europees Commis-

saris nodig die in zijn portefeuille het 
midden- en kleinbedrijf heeft. Van Muiden: 
"Nu is dit versnipperd. De Europese 
christen-democraten hebben in het Euro
pese Parlement terzake een ontwerp
resolutie Van Rooy ingediend. Onze 
minister-president en minister van Buiten
landse Zaken moeten met het volle gewicht 
dit in Brussel ondersteunen. Wij vragen in 
het kader van integratie-opdracht de 
staatssecretaris deze dringende bood
schap mee te nemen naar de ministerraad. 
De vice-minister-president vragen wij dit 
punt bovenop de stapel urgente kwesties 
te houden." 

Tenslotte brak Gerard van Muiden een lans 
voor de Utrechtse Jaarbeurs: "Wij vragen 
met klem, nu de Utrechtse Jaarbeurs in 
verband met parkeerterreinuitbreiding en 
hotelaccommodatie vastloopt- o.a. op een 
traag en weinig medewerkend gemeente
bestuur van Utrecht- met kracht overleg 
en procedures te bevorderen en hier door
heen te breken. Het gaat hier om een 
belangrijk stuk werkgelegenheid en bron 
vàn deviezen bij een bedrijf dat geen 

~ subsidie ontvangt van de overheid, in 
~ tegenstelling tot de RAl en het Congresge
ti bouw Den Haag. 
~ Internationale congressen organiseren in 

:;::;::::~;;: g Utrecht kan vandaag niet; dit is een aanflui
Ontwikkelingen van de inkomens en omzetten in 
de detailhandel: de klant is koning. 

ting en hier moet snel een einde aan 
komen; hiermede is een nationaal belang 
gemoeid." <1111 

CDA-fractie tegen korting op begroting NCO 
De CDA-Tweede Kamerfractie voelt 
niets voor het plan van minister Schoo 
van Ontwikkelingssamenwerking te 
korten op de begroting van de NCO, de 
Nationale Commissie Ontwikkelingssa
menwerking. Dit tot verwondering van 
sommigen, omdat er op de NCO forse 
kritiek Is en bij een aantal projecten dat 
ze financiert best vraagtekens kunnen 
worden gezet. Fractielid drs. Harry 
Aarts legt uit waarom het CDA een 
minister in deze niet volgt. 

"Ons standpunt heeft niets te maken met 
ons oordeel over wat de NCO de laatste 
jaren heeft gedaan. De NCO heeft twee en 
een half jaar geleden een mandaat gekre
gen en daarbinnen heeft zij de vrijheid om 
bepaalde projecten te beoordelen. In dat 
mandaat zit trouwens ook een bezwaar
schriftprocedure en daaraan heeft de NCO 
zich gehouden. Bij een bespreking van het 
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mandaat in de Kamer is 1naert110 een 
voorstel van de toenmalige minister van 
Ontwikkelingssamenwerking Kees van 
Dijk om de Kamer een veto te geven niet 
aangenomen. Dat wil zeggen: de minister 
heeft nu geen enkel middel om bepaalde 
projecten af te wijzen. Ze moet wel een 
oordeel geven over het jaarplan en het 
meerjarenplan en in juli jl. heeft die minister 
schriftelijk aan de NCO een positieve 
reactie gegeven op dat meerjarenplan. 
Bovendien heeft ze in 1983 gezegd dat het 
bestuur de bakens moet verzetten en 
erkend dat dat tijd kost." De minister, vindt 
Harry Aarts, moet voor 1 januari 1985 een 
oordeel geven over het twee jaar geleden 
tot stand gekomen mandaat. Dit oordeel 
wordt dan in de Tweede Kamer besproken 
en de CDA-fractie zal bezien in hoeverre 
voor de volgende drie jaar het mandaat kan 
worden gehandhaafd. Aarts zegt dat het 
momenteel echter geen zorgvuldig bestuur 

zou zijn om nu al bij de NCO in te grijpen op 
grond van het oordeel van de minister over 
bepaalde projecten. 
"Ze wekt nu de indruk de financiële midde
len te willen hanteren in de geest van het 
vetorecht, dat de Kamer haar nu juist niet 
heeft gegeven.'" 

Volgens Harry Aarts heeft de CDA-fractie 
zeker wel kanttekeningen bij een aantal 
projecten met NCO-geld. "We moeten wel 
de juiste weq bewandelen en onze opmer
kingen maken bij het totaaloverzicht van de 
hele mandaatsperiode." Nu kunnen we 
aldus de CDA-woordvoerder op generlei 
wijze vooruit lopen op het NCO-mandaat. 
Straks kunnen we zeggen NCO, u heeft 
drie jaar de kans gehad, wij hebben u uw 
gang laten gaan, we hebben u de middelen 
niet onthouden en legt u nu maar eens 
verantwoording af voor wat u met het 
belastinggeld heeft gedaan." <1111 
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Oeze week was het weer zo ver. Oe 
Vakbeweging . voerde actie tegen de 
plannen van>het kabinet om de üitke· 
ringspercentages van· WW, WWV en· 
WAO te vèrlagèn. naar 70 procent en 
tegen de voornemens met betrekking 
tot de ziektewet. . . . . . . . .. 

·. · ... ·. ·Oe' F'NV voerde pOlitieke actie over d~ 
dr!lg van bedrijven, waarin gest~' 
.. werd, en maakte gebrUikvan adverten• 
ties die vanweinig 90ed.e smaak ... Ik 

···. druk~ voorzichtig uit-getuigden. tiet 
CNV beperkte zich tot demonstratieve 

• bijeenkomsten; .waardoor de bedrijven 
in elk geval niet werden getroffen. 
(:Seide. vakcentrales verwijten het kabi· 
net en de regeringspartij.e'n in feite een 
a~sociaal beleid te voeren, Een beleid 
waardöor de last valide crisis eenzijdig 

. < .IN()fdt afgewenteld op de zwaksten inde 
. $amenleving; .. .. . . . . 
Zulke ver\vij~en ®en ons als christen~ 
democraten pijn; Ze grieven ons voorat 

.. door'. hUn eêf\Zijdigheid. F'NV en CNV 
weten beide maar al te goed dat de 

· .. CDA~tr~ie ditbelèid uitsluitend steunt, 
omdat WiJ opreoot van mening zijn èiat . 
het onvermij.deliik is. Onvermijdelijk om 
<»ns land er ecoriöml$Ch weer boven<>P· 
te helpen, om de w~loosheid terug te 
dringen,.om de ovemeidsfinanciên.ge
zond te maken, om de S'Qeiale zekèf·· 
held ook op wat langere termijn betaal· 
baar te houden. Kortom, om ons landen 
volk weer perspectief teblecten. · 

flecept 
. Pé Vakbeweging komt. onsjaar in, jaar 

t,lit v$rtel1en dat dat al aal best kan 
· ·. ··•. zOOder pljnlijkebezui n. Dat be· 
· gon al met het veriet tegen. het- wat in 

die kring heeU.e ""' vel'foeide SestektJe.. 
leid van het kablnetNan Agt. En silidS~ 
dien h<;lren we datt&lfde elk jaar op~ 
pieuw. f;lk jaar QPnieuw komt ook het 
alternatief dat wo.rdt aangèdragen op 
hetzelfde neer: verzwaar de belasting·· 
en premiedruk maar weer een beetje. 

•.·•· .f.4et datrecept hebben we echter al veet 
Je lang .gewerkt; De afgelOpen 25 jaar 
steeg de belasting. en premiedruk ge
mkldeld>ongeveer 1 J)(Qcel'lt per jaar, 
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Datlijkt nierveeLM~al' t\etg~v(>IQ was ·· ·· .. · ·· .. •·· .. · .. · .... ·· ·. ·... · ·· 
wet dat d$. belasting~ en. Pre1niedr:t.J~ ... .. ·.Ge····.•.• .. • •. ······.··•·•.m. i .. ··.·•····.• .. ~k······ •.~<.··.···· .... ···.·.··1.••·.a.·.1····.··.k······.<.e w.······.·· . .,_ .. ·. . . . stêeg van 35 tot &0 prpçen(,van on$ ··.· . .. -~ . 
nationale inkomen, Mede ëfallrd Devakbewegingweetdatallemaat En 
het zwarte circuit ef)Ol'fTt gegr()éj .. ··. . .. ·.... .. < j;;.··.ist d.~ .. • .. . · .. kolt .. ~ts ~~•., '·' 
daar. wordt een samenleving ()p 'den .. · ··· f<iest v00rtfe ~ ··. . .. . . Weg varffiél 
duur ook ~iet reentvaardiger van. < " lrtspeten op de gevoelens vat( hElt 
neze reiJledie heeft/ook · le.ld rot> radiealedeelvande'8Chterban. ' 
JJitnOiling .. van .. het bed· 'f'en, dat .Pé vfll<l:>êWeging ~t ook· dat • -"·met··· 
overbelast raakte. E . . ...... ·. ·. .· .we€Jreen. . · 1180't$(Jtl(Jer.d~k van~tCDA-dit jaar< 
massale afbràak v•f1 ~eriçgel~heîd·•( · · . oi~t~ ~<>~en vooreen verlaging varr' 
tot. gevolg •. SindS W70 ~ijn• ongeveer ëfè mlnîmUmuitkerimgen, maar •voor ·de'/ 
~QCt!KJ? banen verloren ~ar J~ de • · ·... · biWeni'fiioimale uitkeringen èn varrhet · · 
•l'ldustne. ··.. . •. . ·.. . < < \ .•... ·.····•· ··. ••··· ....•... · ... ·•· .•· .• ·.·•···• •• •.·.. . Ziekengeld van werkenden m ptaats·i 
Daarom flébben we in cteze kabiftet~t ·. .•. van de laag~te tJitkeringen van niet4 ·· 
riode bewustgekOJ;èl)voorhetgetnldi' / werkenden, · ... .•.•. . . "; . < < : • 

deld getijk houdenvandetastendfllken Van datalles klinkt in:déze áctj$Weé'k · 
verminderin(J .. van het veel·. te .··'hoge niets d()Or .. V<>Qr ;Ons · t($1' eÇhtt:Jr 
financieringstekort. van ·de• overhemt 't doorsla9Qévende árg ... t~ .óm ook · 
door de tering naar de nering.te zetten; ditJaaro~zet:Ji9ef1 ~ooi'deKj~ 

·vruchten. 
weet te , net'llf)~, .. . ..... om<J-t . .. ... ' 
soçiaa\l.~ijn, fl1aaronidatwe.Ol'l$ ve~a:nt~······ 
woor(télijk wet~n V(l(lt het . . . . . 

Dat beleid Is één vandëpiJiersvan ~ 
economisch herstelbeleid van dit kabi• 
net Oe' vruchten van dat herstelbeleid.···. ·· 

·_,,.·=:=,· .. · .. : 
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Doodgriezelig 
Het is de vraag of de lijn-Van Kemenade het 
in de PvdA wint. Ik ben bang dat de veel 
radicalere stroming van partijvoorzitter Van 
den Berg de overhand krijgt. Met die mensen 
zie ik geen kans samen te werken. Zij streven 
naar een linkse meerderheid. Van den Berg 
kan slechts regeren als hij het alleen voor het 
zeggen heeft, als de PvdA 76 zetels heeft ( .... ) 
Daarom vind ik een coalitie met de PvdA 
doodgriezelig. (Bert de Vries in Algemeen 
Dagblad). 

Verwarring 
Als het om de PvdA gaat, zal iedereen die 
deze partij volgt met De Vries tot de conclusie 
moeten komen dat er verwarring heerst in het 
bijzonder bij de leiding. De kaderleden slaan 
elkaar met verschillende sociaal-economi
sche nota's om de oren en de verwijten zijn 
niet van de lucht. Het partijbestuur spreekt het 
"nooit" tegen kernraketten luid en met grote 
emotie uit, maar ondertussen verkondigen de 
kamerleden Ter Beek en Stemerding opvat
tingen die heel wat genuanceerder zijn. Zon
der meer een partij in verwarring, maar 
desondanks leert opinie-onderzoek dat zij 
zich wat het aantal kiezers betreft in stijgende 
lijn bevindt. (De Kok in Haagse Courant). 

Sprookjes 
De socialistische partijafdelingen geloven 
liever in de sprookjes van Van den Berg 
dan in de feiten van Van Kemenade. En het 
is Joop den Uyl wel toevertrouwd om geen 
beslissende keuze te maken ( .... ). Als de 
lijn van Van den Berg het wint, plaatst de 
PvdA zich buiten de politieke realiteit. Een 
coalitie van PvdA!VVD is dan wel erg 
onwaarschijnlijk. ( ..... ) Zolang Den Uyl als 
eerste man aanblijft, is de kans groot, dat 
de PvdA in "sprookjesland" blijft vertoe
ven. (Friesch Dagblad). 

Geen axioma's 
Gek hè, ik heb in die discussie altijd een heel 
afstandelijk gedrag. Ik heb ontzettend de pest 
aan het idee dat je enerzijds probeert de 
samenleving te redden en dat je anderzijds 
daarvoor de meest vernietigende wapens 
moet aanvaarden. Maar ik heb ook weer 
grote moeite met axioma's. Of het nu over 
sociale zekerheid gaat of over kernwapens, 
kern van het politieke bedrijf is dat je dingen 
tegen elkaar afweegt en dat veronderstelt dat 
over alles te praten valt. (PvdA-kamerlid 
Elske ter Veld in Haagse Post). 
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Knappe beslissing 
Het enige dat men in internationale kringen 
weet over Nederland is de Nederlandse 
houding in de kernwapens. Lubbers heeft een 
knappe beslissing genomen. De Derde 
Wereld-landen vinden het goed dat hij niet 
heeft meegedaan. De westerse landen benij
den hem erom. Het paradoxale, het onlo
gische element van de beslissing wordt niet 
begrepen in het buitenland. De standpunten 
van de binnenlandse oppositie, dergelijke 
nuances, gaan ze ook te ver. (Jan Pronk, 
assistent-secretaris-generaal UNCTAD in 
Haagse Post). 

Bewondering 
Ik bewonder wel de moed van mijn PvdA· 
collega's die hun nek uitsteken in deze 
zaak. Dan denk ik: het zou goed zijn als de 
fractieleider van de PvdA zulke dingen 
ook eens in het openbaar zou zeggen. 
(Bert de Vries in Algemeen Dagblad). 

Indruk 
Je zou de indruk kunnen krijgen dat De Vries 
en ik het slecht met elkaar kunnen vinden. In 
de praktijk is dat niet zo. Zowel De Vries als ik 
heeft zorgen over het beeld dat naar buiten 
over de coalitieverhoudingen dreigt te ont
staan. Als wij een klein meningsverschil 
hebben, wordt dat door de media geweldig 
opgeblazen. Het is de taak van De Vries en 
mij dit zoveel mogelijk te dempen (Ed Nijpels 
in Haagse Post). 

lets geleerd 
Heeft de VVD-top Nijpels maandagavond 
nu een belofte afgedwongen om het kalmer 
aan te doen? Goeroe Guus Zoutendijk 
(VVD Eerste Kamerlid) zegt daarover als 
we hem dat vragen: "Ed heeft dat niet 
beloofd, maar hij heeft wél geleerd dat 
dingen ook anders kunnen. Bijvoorbeeld 
dat je geen doodlopende straat moet inlo
pen waar je zonder gezichtsverlies niet 
meer uit komt." (Vrij Nederland). 

De waarheid 
In werkelijkheid suggereerde Nijpels al die tijd 
- op de televisie, in de Kamer, op zijn 
persconferentie - meer dan hij kon waarma
ken. De binnenkamerafspraak (over de twee
verdieners) heeft namelijk nooit bestaan. Wel 
waar is dat het CDA misleidende signalen 
richting VVD afgaf over zijn steun aan het 
omstreden wetsontwerp. De vraag wie de 

• 
waarheid geweld aandeed (Nijpels of De 
Vries) is inmiddels dan ook te beantwoorden. 
Dat deden zij allebei. (Vrij Nederland). 

Slecht kompas 
Nijpels' belofte van een "zakelijker bena
dering" van het CDA betekent voorshands 
dat de VVD haar aandacht per saldo weer 
meer gaat richten op het regeerwerk dan 
op het profileerwerk, en dat is niet slecht. 
Want bij alle recente incidenteninflatie zou 
bijna worden vergeten dat het kabinet
Lubbers nog wel het nodige werk te doen 
heeft tot de verkiezingen van 1986. ( ..... ) 
Nervositeit in de ene of de andere rege
ringspartij over ongunstige opiniecijfers 
is twee jaar voor de volgende verkiezingen 
werkelijk ongeschikt als kompas voor 
politiek gedrag. (NRC!Handelsblad). 

Vlinderachtig 
Het zou ons niet verbazen als in veelliberale 
harten met weemoed teruggedacht wordt aan 
het tijdperk-Wiegel. Het vlinderachtige optre
den van Nijpels verzwakt de positie van de 
VVD buitengewoon. De liberalen bevindén 
zich in een uiterst lastig parket. En dan komt 
de rapportage van de enquête-commissie 
nog over de rol van Van Aardenne. (Friesch 
Dagblad). 

Blaba 
Politici willen graag lawaai schoppen in de 
media, weer even goed in de aandacht staan, 
en ze blijken er altijd weer onderuit te kunnen. 
Wat politici zeggen is niet het belangrijkst, 
maar wat ze doen. Als politici allerlei woeste 
commentaren en gedurfde uitspraken doen in 
oppervlakkige schreeuwprogramma's als 
Haagse Bluf en AVRO's Radiojournaal en 
noem maar op, dan is dat de vaste blaba van 
de politiek. (Jan Joost Lindner- in werkstuk 
Media-Praktijk Katholieke Universiteit, Nijme
gen -geciteerd in De Tijd). 

Handicap 
De massamedia maken de positie van de 
christelijke organisaties niet gemakkelij
ker. Het ontbreekt in ons land aan dagbla
den die breed in de christelijke geloofsge
meenschap geworteld zijn. Dat vormt voor 
christelijke organisaties als CNV, NRCV 
en CDA, die wel midden in de christelijke 
geloofsgemeenschap hun plaats willen 
hebben een ernstige handicap. (Drs. C.J. 
Klop, adj.-directeur Wetenschappelijk In
stituut voor het CDA in Trouw). 
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EERSTE KAMER ===-.::;.;:;::_;;:;==-:.:=:.::...---------------------- ------------- ---------------

Algemene politieke beschouwingen in de Eerste Kamer 

CDA-fractie stelt zich zelfstandiger op 
Bij de Algemene Politieke Beschouwin· 
gen die deze week in de Eerste Kamer 
werden gehouden, stelde CDA-fractie
voorzitter prof. dr. J.H. Christiaanse een 
drietal onderwerpen uitvoerig aan de 
orde. Het betrof hier het buitenlands·, 
onderwijs- en wetgevingsbeleid. 
Prof. Christiaanse stelde dat Nederland in 
het buitenland gezien wordt als een be
trouwbare en stabiele partner op het terrein 
van de ontwikkelingssamenwerking. De 
CDA-fractie bepleitte op dit gebied een 
grotere samenwerking met het bedrijfsle
ven, een accentuering van de ontwikkeling 
van het platteland en de produktie van 
voedsel. 
Met betrekking tot Europa vroeg de fractie
voorzitter aandacht voor de voorstellen van 
het Europese parlement voor een Europe
se Unie. Het ontwerp-Unieverdrag moet 
nog nader bestudeerd worden. 
In de verhouding tussen de Verenigde 
Staten en de Sovjet-Unie constateerde de 
fractievoorzitter een desastreuze kente
ring: "Er is grote bitterheid over en weer, 
die de retoriek overstijgt". Gepleit werd 
voor een grondige evaluatie van de recente 
situatie. Met betrekking tot het door presi
dent Reagan voorgestelde Strategie De
fense lnitiative, een verdedigings
systeem tegen Russische strategische 
kernraketten, trok prof. Christiaanse 
de volgende conclusies: het verder 
ontwikkelen van ruimte-systemen moet 
tegengehouden worden. Daarnaast zou 
het voor het Westen verstandig zijn niet af 
te zien van technologische ontwikkelingen 
waarop het een voorsprong heeft, en 
tenslotte mag het onderwerp niet tot nieu
we verdeeldheid tussen de Verenigde Sta
ten en West-Europa leiden. 
Bij het tweede gedeelte van zijn betoog 
stond prof. Christiaanse uitvoerig stil bij het 
onderwijs. Hij constateerde dat door veran
derde omstandigheden nieuwe vragen op 
het onderwijs afkomen. Christiaanse waar
schuwde tegen de scheiding van technolo
gische ontwikkeling en cultuur. "Cultuur is 
dat wat met mensen en hun samenleving te 
maken heeft. De technologische ontwikke
ling is daarvan een onmiskenbaar onder
deel. Soms is er niets nieuws onder de zon. 
In het verleden is dit verband herhaaldelijk 
gelegd in beschouwingen over de filosofie 
van de techniek. Het zou goed zijn, indien 
dit gedachtengoed weer wat meer veld zou 
winnen." 
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Prof. Christiaanse: Assertiviteit Eerste Kamer 
neemt toe. 

Christiaanse gaf de regering het volgende 
advies: "Verlies geen tijd en energie aan 
ingrijpende wijzigingen van de structuur 
van het onderwijs, die door de maatschappij 
anno 1984 niet meer worden gevraagd. 
Geef liever alle aandacht aan verbetering 
en versterking van de kwaliteit van het 
bestaande onderwijs!" 

Technologie 
Volgens de CDA-fractie in de Eerste Ka
mer zijn mogelijkheden voor duurzaam 
economisch herstel mede afhankelijk van 

RSV -enquête 
Fractieleider Christiaanse besteed
de ook aandacht aan de RSV
enquête: "Ik geef in overweging het 
rapport van de enquêtecommissie 
van de Tweede Kamer over de RSV, 
na verschijning, ook eens op de 
agenda van onze Kamer te plaat
sen. Staatsrechtelijk bestaat daarte
gen, lijkt mij, geen bezwaar. Ik herin
ner er overigens aan dat artikel 70 
van de Grondwet aan beide Kamers 
het enquêterecht geeft, zowel ieder 
afzonderlijk als in verenigde verga
dering. Wellicht verdient gebruikma
king van laatstgenoemde mogelijk
heid, nl. door beide Kamers geza
menlijk, in de toekomst ook aanbe
veling." 

···- --- --------------------------

de mate waarin het bedrijfsleven kan in
spelen op mogelijkheden voor technologi
sche vernieuwing. Gepleit werd voor ver
sterking van de praktijkcomponent in het 
beroepsonderwijs: dit is niet alleen van 
belang voor het herstel van de economie, 
maar ook van onderwijskundige betekenis. 
De voorgestelde verdubbeling van het 
aantal plaatsen in het leerlingwezen werd 
een bemoedigend begin genoemd. 
In het algemeen werd een pleidooi gevoerd 
voor een grotere betrokkenheid van . de 
sociale' partners bij het middelbaar be
roepsonderwijs. Het bedrijfsleven werd 
tenslotte aangespoord nog slagvaardiger 
in te spelen op de welhaast revolutionaire 
veranderingen, die de laatste jaren bij de 
universiteiten en andere onderwijsinstellin· 
gen hebben plaatsgevonden. 

Als pièce de résistance kwam tenslotte het 
wetgevingsbeleid aan de orde. Geconsta
teerd werd dat de Eerste Kamer meer dan 
in het verleden haar wetgevende taak met 
toewijding vervult. De oorzaak van dit 
verschijnsel werd door prof. Christiaanse 
gezocht in de grote aandacht van de 
Tweede Kamer voor praktische politieke 
problemen,' waardoor op wetgevend ge
bied een lacune ontstaat die door de Eerste 
Kamer wordt opgevuld. Door het ontbreken 
van het amendementrechtkomt de Eerste 
Kamer vaak voor grote problemen te st;3.an: 
moet een wetsvoorstel verworpen worden 
omdat het maatschappelijk toe te juichen 
valt maar welstechnisch onder de maat is? 
In een dergelijke situatie bestaan er een 
drietal middelen: aandringen op een novel
le, aanhouding van de behandeling van 
een wetsvoorstel tot de novelle er is, het 
uiterste middel: verwerping van het wets
voorstel. 
Uit het optreden van de ·CDA-fractie kun
nen twee conclusies getrokken worden. In 
de eerste plaats toonde de fractie op een 
aantal punten een eigen gezicht, bijvoor
beeld op het terrein van het onderwijs. Ten 
tweede: de assertiviteit van zowel Eerste 
Kamer in haar geheel als van de CDA
fractie neemt toe. Dit blijkt zowel op het 
terrein van de we,geving als van de contro
le. Naarmate regering en Tweede Kamer 
meer lacunes achterlaten, zal de rol van de 
Eerste Kamer groter worden: niet omdat ze 
dat wenst, doch ómdat ze de taak, haar bij 
de Grondwet opgedragen, serieus wenst 
uit te voeren. <1111 

A. Postma. 
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Donderdag 8 november 1984 
Aangenomen dat dit dagboek om 0.00 uur 
aanvangt, kan worden gemeld een thuis
komst te 2.30 uur. Oorzaak: na overleg met 
minister Rietkerk (7 november) aanslui
tend naar kantoor, om met enkele collega's 

• en medewerk(st)ers de informatie voor de 
leden te verzorgen. Gekozen is voor een 
extra gecombineerde CFO-krant Welzijn. 
De CFO geeft nl. twee bladen uit. Oplage: 
100.000. Moet uiterlijk zaterdag 11 novem
ber a.s. bij de leden in de bus zijn. Tevens 
vastgesteld een extra algemene vergade
ring (plm. 120 afgevaardigden van CFO
afdelingen en -groepen) op dinsdagmid
dag 13 november a.s. De dag daaropvol
gend moet de minister worden medege
deeld wat ons definitieve standpunt is ten 
aanzien van het voorlopige overlegresul
taat over het arbeidsvoorwaardenbeleid 
1985. Na thuiskomst nog post nagezien. 
3:00 uur naar bed. 
10.00 ochtendblad doorgenomen. Een kop 
"Ambtenaren slikken bezuinigingen" wekt 
enige wrevel op. Die vlag dekt de lading 
niet. Naar St. Annaparochie. Vergadering 
met vertegenwoordigers van CFO
afdelingen in Friesland. Aanwezig plm. 80 
personen. Molendijk (CNV) houdt een 
goed verhaal over de sociale zekerheid. 
Helaas voor de betrokkenen weinig opwek
kend. Het regeerakkoord komt nogal eens 
ter sprake. Voor ambtenaren, trendvolgers 
en uitkeringsgerechtigden zo langzamer
hand een besmet woord. Zelf een verhaal 
gehouden over het Rietkerk-akkoord van 
gisteren. Overleg gevoerd vanuit een poli
tiek gegeven, dat er 2,5 miljard op de 
rechtspositie van ambtenaren en trendvol
gers moet worden bezuinigd, hoe onver
teerbaar dat ook is. Desondanks een 
resultaat waarmee wij menen naar de 
leden te kunnen gaan. Goede vergadering. 
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Reacties in het algemeen mild. Veel be
trokkenheid. Het was goed elkaar (en 
Friesland) weer eens te zien. Thuis 20.00 
uur. Telefoon gepleegd. Hoe was het op 
kantoor? Nog weinig reacties. Rest avond 
bezig geweest m'3t voorbereiding voor 
bestuursvergadering PGGM (Pensioen
fonds voor de Gezondheid, Geestelijke en 
Maatschappelijke Belangen). Weer laat 
geworden. 

Vrijdag 9 november 1984. 
8.00 uur naar Zeist. Bestuursvergadering 
PGGM. 9.00 uur vooroverleg van de zes 
werknemersvertegenwoordigers in het be
stuur. Bedoeling is het vooroverleg van 
werkgevers- en werknemersvertegen
woordigers binnenkort te combineren. Je 
staat immers als bestuur gemeenschappe
lijk voor eenzelfde taak. Heb dat apart 
voorvergaderen nooit zo best begrepen. 
Na ruim een jaar bestuur van PGGM, is 
mij van grote tegenstellingen tussen 
werknemers- en werkgeversdelegatie in 
het bestuur weinig gebleken. Na enige 
privé-activiteiten, toch nog maar even naar 
Zeekant 35. Met publiciteitsman Dammis 
de Geus het extra nummer van de gecom
bineerde bondsbladen CFO-krant/Welzijn 
"bewonderd". Geeft naar mijn mening een 
goed inzicht in het principe-akkoord met 
minister Rietkerk. De nodige stukken voor 
de komende week bijeen gezocht. Thuis te 
plm. 20.00 uur. Juist op tijd om het NOS-

Namens de CCOOP onderhandel
de de heer De Jong de afgelopen 
weken met minister Rietkerk over 
het arbeidsvoorwaardenbeleid 
voor ambtenaren in 1985. Tijdens 
de laatste "spannende" week 
hield hij voor CD/ACTUEEL een 
weekboek bij. De heer De Jong is 
gereformeerd. Hij is gehuwd en 
heeft vier kinderen. 
Ton de Jong (57) is sinds januari 
1983 voorzitter van de CCOOP. 
Daarvoor was hij secretaris en 
later vice-voorzitter van het 
NCOB (Nederlandse Christelijke 
Bond van personeel, werkzaam 
bij de Overheid en in de sectoren 
gezondheidszorg en maatschap
pelijk welzijn). 

journaal te zien. De ABOP (de Algemene 
Bond voor Onderwijspersoneel), aange
sloten bil de ACOP (Algemene Centrale 
van Overheidspersoneel), gaat met de rug 
naar het principe-akkoord staan. Dat zal 
weleens zijn weerslag kunnen hebben op 
andere organisaties. De pers is in zijn 
geheel ook niet zo positief over het 
principe-akkoord. Regeringspartijen blij
ken aangenaam verrast te zijn. Had men 
zeker niet verwacht. Over een alternatief 
voor een eventueel "neen" valt niets te 
lezen. Ter voorbereiding van een gesprek 
met het CDA-bestuur (aanstaande maan
dag) gebladerd in "Om een zinvol be
staan". In het algemeen wel aardig de 
realiteit van de dag te plaatsen naast wat in 
verkiezingsprograms wordt neergelegd. 
Wijkt nogal eens af. 

Zaterdag 1 0 november 1984 
Voor de zaterdag vroeg opstaan. Moet 
9.00 uur bij CNV zijn. Vluchtig kennis 
genomen van de ochtendbladen. "Trouw" 

· meldt op de voorpagina dat het principe
akkoord door het "neen" van de ABOP op 
losse schroeven staat. Dergelijke verhalen 
kunnen de discussie binnen de Centrales 
beïnvloeden; dan niet in de door mij ge
wenste richting. Bij het CNV in Utrecht een 
bijzondere bijeenkomst. Gesprek ver
bondsbestuur, enkele leden van de ver
bondsraad en hoofdbestuursleden van de 
CNV-Hout- en Bouwbond. Onderwerp: 
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"Gevolgen van de te verwachten daling 
uitkeringspercentages sociale zekerheid." 
De lonen in de bouw zijn inmiddels dermate 
teruggebracht, dat men bij een uitkering 
van 75% al door het minimum zakt. Die 
75% moet volgens het kabinet 70% wor
den. De Hout- en Bouwbond CNV vraagt 
bijzondere aandacht voor de eenverdie
ners. Hoe moet een en ander technisch 
worden ingevuld, is de vraag. Tegen 12.00 
weer thuis. In de "Rooie Haan" een verte
genwoordiger van de ABOP, die nog eens 
bevestigt dat men de grootste moeite heeft 
met het principe-akkoord. Voor voorzitter 
Van der Scheur zal het- denk ik- niet zo 
eenvoudig zijn, zijn Centrale (ACOP) op 
één lijn te krijgen. In verband met deze 
ontwikkelingen enkele voorzitters van de 
bij de CCOOP (Christelijke Centrale van 
Overheids- en Onderwijspersoneel) aan
gesloten organisaties gebeld. Voor zover 
nu kan worden overzien, zijn de reacties 
niet direct negatief. Erik Boshuijzen (NOS
journaal) belt op met de vraag hoe de 
reacties in het CCOOP liggen. Hij wordt op 
zijn wenken bediend. Geeft aanleiding voor 
opname. plm. 15.30 uur tv-toestanden in 
huize Dirk Bavolaan 1 . Allemaal zeer 
geanimeerd. In tv-commentaar tot uitdruk
king pogen te brengen, dat wij als vier 
Centrales op één lijn moeten zien te blijven. 
Zou een van de Centrales moeten afhaken 
dan ontstaat er wel een bijzondere situatie. 

De CCOOP zou dan weleens een sleutel
positie kunnen innemen. Journaal van acht 
uur aanschouwd. Niet ontevreden. Aange
zien Ton jr. vanavond zijn verjaardag viert 
met nog 18 anderen, ontvluchten wij (met 
vrouw en dochter) ons pand om in een 
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naburige gemeente een bescheiden hapje 
te eten. Daarvan terug ± 23.00 uur. 

Zondag 11 november 1984 
Rustdag. Kerkdienst een rustpunt. Van
daag avondmaalszondag. Het beleven van 
de gemeenschap der Heiligen. "Zegen zo 
Uw sacramenten, dat ons hart U steeds 
meer kent." Daarmee straks de nieuwe 
week weer in. Rustpunt van heel andere 
orde: de koffie na kerktijd. Maaltijd op 
zondag ook een ontmoeting op zich. l<omt 
in de week zelden iets van. Volgens geijkt 
patroon in de namiddag beginnen met 
voorbereiding voor de komende week. Er is 
altijd wel wat. Een enkele journalist infor
meert naar onze opvattingen over het 
principe-akkoord. In het kabinet zijn er 
kennelijk moeilijkheden over de herbezet
ting bij 5% arbeidsduurverkorting. 75% 
herbezetting zou volgens enkele bewinds
lieden 100% dienen te zijn. Hoe kan dat 
nu? De minister-president liet zich vrijdag
avond jl. zo positief uit. Ter afsluiting van de 
dag platen gedraaid: orgel, zang, alles 
breeduit. Daar geniet ik van. Tussen de 
bedrijven door bewerk ik als matig amateur 
zelf de klavieren; in ons huis staan een 
piano en een orgel. Daar doen wij wat mee. 

Maandag 12 november 1984. 
9.30 uur op kantoor. In de kantine bijpraten 
met medewerker(st)ers en bestuurders. 

Wij kunnen vandaag veel telefonische 
reacties van leden verwachten over het 
voorlopige overlegresultaat Hoe te reage
ren? Vooral mild. 10.00 uur DB; afspraken 
maken voor morgen te houden vergaderin
gen (hoofdbestuur, algemene vergadering 
en bestuur CCOOP). Elk DB-lid levert 
voorts inbreng uit eigen portefeuille. Dit 
wekelijkse DB-contact moet kost wat kost 
altijd doorgaan. Het is in feite het enige 
gemeenschappelijk coördinatiepunt Te-

gen 12.00 uur met eigen CFO-auto naar de 
Dr. Kuyperstraat (vier DB-ers plus voorlich
ter) voor ontmoeting met top CDA-bestuur. 
Was al geruime tijd geleden afgesproken. 
Bukman zet uiteen hoe partijbestuur con
tacten met maatschappelijke organisaties 
ziet. Niet alleen nuttig, ook noodzakelijk. 
Voorkeur voor "verwante" organisaties. 
Bukman start met het principe-akkoord. De 
politiek schijnt nog steeds verbaasd te zijn 
over het voorlopige overlegresultaat Des
gevraagd geven wij als opvatting, dat het 
binnen de CNV-bonden van overheidsper
soneel enz. nog best moeilijk zal zijn om 
een akkoord te verkrijgen. Het extra korten 
op ambtenaren en trendvolgers blijft voor 
ons een niet te rechtvaardigen beleid. 
Onze opvatting is de lasten gelijkelijk over 
allen naar draagkracht verdelen. Het huidi
ge beleid riekt naar sluitpostpolitiek. Al met 
al een vriendelijk gesprek. Wij hebben het 
weer eens tegen elkaar gezegd en hopen 
maar dat er wat mee gedaan wordt. Afge
sproken om dit contactvoort te zetten. 
CDA-delegatie zal dan worden aangevuld 
met leden van de Tweede Kamerfractie. 
Aansluitend op kantoor. Voortzetting DB 
tot 17.00 uur. Binnengekomen brieven 
doorgenomen (nogal wat boze leden). 
Thuis 22.30 uur. 

Dinsdag 13 november 1984. 
10.30 uur: op kantoor informele ontmoeting 
met aantal betrokkenen bij een reorganisa" 
tie in de gezondheidszorg. Een niet nader 
aan te duiden project is na 1 0 jaar praten 
nog geen steek verder gekomen. Afspraak 
wordt gemaakt om uit de impasse te 
komen. Moeizaam als er in dit verband bij 
de overheid wat geregeld moet worden. 
Departementen blijken elkaar weleens niet 
te verstaan dan wel tegen te werken. 
Aansluitend telefonisch commentaar voor 
Echo KRO-radio. 13.15 uur in Nijkerk 
vergadering hoofdbestuur. Grote moeite 
met het voorlopig overlegresultaat Direct 
daarna algemene vergadering. Grote op
komst. 
Ernstige kritiek op het algemene kabinets
beleid. Dilemma is wat de consequenties 
zijn als wij neen zeggen. Kunnen bepaalde 
onderdelen nog worden toegespitst? Zeg
gen toe dat te willen proberen. Juist vóór 
18.00 uur direct telefonisch in de uitzen
ding van TROS-aktua radio. 18.00 uur 
vergadering bestuur CCOOP. O(lderwijs
bonden dringen sterk aan op 1 00% herbe
zetting. Eindoordeel is, ook als in algeme
ne vergadering CFO, moeilijk keihard neen 
te zeggen. Vooral dé maatregelen in de 
sociale zekerheid zijn eigenlijk onverteer
baar, zwakste groepen in de samenleving 
worden sterkst getroffen. Na vergadering 

(vervolg op pagina 14) 

13 



POLITIEK WEEKBOEK 

(vervolg van pagina 13) 

persconferentie. Opname voor NOS
journaal van 22.30 uur. Daarna met mede
onderhandelaar Jan Anneveld, secretaris 
van de CCOOP, alles nog eens op een rijtje 
gezet voor morgen. Thuis 23.00 uur. 

Woensdag 14 november 1984 
9.15 uur vooroverleg vier Centrales. Willen 
pogen zolang mogelijk op een lijn te blijven. 
Onze Centrale wil nog een poging doen het 
algemene uitkeringspercentage van 73 
naar 75% te brengen. Bereid m.n. t.b.v. 
invaliditeitsgepensioneerden daarvoor zelf 
wat op tafel te leggen. 
ACOP zit ook zwaar aan te hikken tegen de 
sociale zekerheid. CMHA heeft onoverko
melijke problemen met gevolgen van zelf 
betalen van de AOW-premie. AC bereid 
zich bij een en ander neer te leggen. 10.30 
uur overleg met minister Rietkerk. Geen 
mogelijkheid nieuwe elementen in te bren
gen. Spreken onze zorg uit over de moge
lijkheden van herbezetting bij 5% atv. 
Kabinet is ook nog niet uit dat probleem. 
Over arbeidsduurverkorting en AOW
operatie wordt een akkoord bereikt met de 

meerderheid van de Centrales. Het onder
deel sociale zekerheid wordt door de Cen
trales afgewezen. De minister gaat nu met 
enige haast terzake wetsontwerpen indie
nen in de Kamer. Daar ligt dan dè verant
woordelijkheid. Na afloop persconferentie. 
Commentaar voor NCRV's "Hier en Nu" 
radio en Radio-wereldomroep gegeven. 
Naar kantoor voor samenstellen informatie 
aan leden (CFO-krant). Tussentijds van 
Zeekant 35 naar studio Binnenhof voor 
commentaar "EO-Tijdsein". Pogingen on
dernomen enige correspondentie af te 
doen. 20.00 uur ledenvergadering Tilburg. 
Het verhaal maar weer eens afgestoken. 
Er zijn nogal wat vragen. Stemming uitste
kend. Ook nog vriendelijke woorden voor 
de door ons gepleegde inzet. Dat doet ook 
weleens goed. 22.30 uur afgereisd. Thuis 
1.00 uur. Moest nog even een journalist 
uellen. Zoals gebn,Jikelijk echtgenote Trix 
nog wakker. Biedt nog mogelijkheden het 
interne gebeuren bij te praten. Zij was 
vanavond bij het CDA-Vrouwenberaad. 

Donderdag 15 november 1984 
Later naar kantoor dan gewoonlijk. Klok-

ken gelijkzetten. Post doorgenomen. Tele
foon. Contacten met Harm van der Meulen 
CNV over aanstaande maandag. Protest 
van het CNV, een laatste poging het 
kabinetsvoornemen ten aanzien van de 
sociale zekerheid en uitkeringen bij ziekte 
in te dammen. Dit weekboek "bij" gedik
teerd. Via Bodegraven naar Groningen, 
afdelingsvergadering. Opkomst redelijk. 
Overlegresultaat met Rietkerk wordt niet 
afgewezen tegen de achtergrond van de in 
feite onaanvaardbare politieke realiteit. 

Goede vergadering. Bijzondere zorg ge
vraagd voor de sociaal zwakkeren. Thuis 
1.30 uur. Vandaag 570 kilometers afge
legd. ~ 

P.S. 

Dit weekboek staat sterk in het teken van 
het overleg met minister Rietkerk. Dat was 
vooraf niet te overzien. Ons vak heeft veel 
meer kanten. Daar was de afgelopen week 
geen tijd voor. Vandaar dit wellicht eenzijdi
ge beeld. Geeft misschien toch inzicht 
waar een CFO zo al op eigen manier mee 
bezig is. Het CDA zou dat meer moeten 
, , waarderen". 

Controle plicht en taak van parlement 
In de afgelopen jaren is er veel gesproken 
en geschreven over het belang van een 
samenhangend overheidsbeleid, waarbij 
de relatie tussen staat en maatschappij van 
veel gewicht is. 

De hele problematiek is moeilijk en soms 
nogal ondoorzichtig. De rede van Tjeenk 
Willink is ook niet overal helder. 
Tjeenk Willink is het eens met een ver
zwakking van de verstatelijking van de 
maatschappij. Hij pleit integendeel voor 
een vermaatschappelijking van de staat. 
Hij verwacht dit niet op korte termijn. Op 
langere termijn zal de maatschappij die 
vermaatschappelijking afdwingen. En: "De 
politiek zal gedwongen worden tot een 
keuze". 

De politiek zal gedwongen worden tot 
controle. Als politiek betekent "parlement", 
dan is dit een aansporing om verder te 
gaan waarmede het parlement in de prak
tijk bezig is. Als politiek zou betekenen 
"ministers" dan is controle op de uitvoer
ders van het beleid hèt eerste dat men zou 
mogen verwachten. 
De parlementaire controle zal altijd beter 
kunnen. Het parlement wenst ook zelf 
goede controle, zoals bijvoorbeeld blijkt bij 
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Op 1 november jl. hield mr. H. P. 
Tjeenk Willink, regeringscommis
saris voor de reorganisaties van 
de rijksdienst, een rede onder de 
titel "De mythe van het samen
hangend overheidsbeleid". Hij 
hield deze rede bij de aanvaar
ding van het ambt van buitenge
woon hoogleraar politieke en bu
reaucratische besluitvorming 
aan de Katholieke Hogeschool 
Tilburg. Dr. Willem de Kwaadste
niet plaatst in een kort bestek 
enkele kanttekeningen bij de re
de, die de krantepagina's haalden. 

de kwestie van de onderzeeboten en de 
RSV-enquête. 
Zelfstandige parlementaire controle en on
derzoek naar te voeren en gevoerd beleid 
is van essentieel belang. 

Monisme 

Tjeenk Willink stelt o.a., dat "het partijpoli
tieke monisme, dat tussen ministers en 
fracties van de regeringspartijen is ont
staan, moet worden doorbroken." 

Voorzover dat monisme bestaat moet dit in 
de Nederlandse verhoudingen stellig door
broken worden. 
Als Tjeenk Willink stelt, dat bij de beleids
vorming het parlement ·sterk afhankelijk is 
geraakt van de opstelling van het kabinet, 
dan ligt dit- voor zover dit het geval zou zijn 
- meer aan het parlement, met name de 
regeringsfracties, dan aan het kabinet. 
Zo is dan ook de volgende stelling van 
Tjeenk Willink merkwaardig: "Als bewinds
lieden weigeren aan de controle mee te 
werken, wil het parlement geen vuist ma
ken. Daardoor zou immers het kabinet in 
moeilijkheden kunnen komen." 
Het parlement heeft het laatste woord. 
Ministers hebben daarmede rekening te 
houden. Het komt voor, dat het parlement 
aarzelt. Het duurde bijvoorbeeld vorig jaar 
lang alvorens de Tweede Kamer besloot 
de RSV-enquête in te stellen. Maar on
danks onterecht geaarzel van sommigen in 
de Tweede Kamer, besloot de Tweede 
Kamer tenslotte wel tot deze parlementaire 
enquête. 
Dit parlement wenst controle. Dat is dan 
ook haar taak en haar plicht. ~ 

Willem de Kwaadsteniet 
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INGEZONDEN 

Uw MENIN
'G In dezerubriek wordenreactiesgeplaatst van lezers, Opname in 

deze rubriek behoeft geen redactionele instemming te 
betekenen. De redactie behoudt zich het recht van bekorting 
voor. 

y--~----

Economische 
zelfstandigheid 
Wij staan pal achter de pijlers van het 
Program van Uitgangspunten. Met deze 
zin besluit mevrouw Maria Chorus haar 
column van 10 november. Zij bedoelt 
waarschijnlijk, dat zij de vier kernbegrippen 
vanuit het Program van Uitgangspunten 
probeert te vertalen in de dagelijkse politie
ke besluitvorming en dat zij en met haar 
veel leden van het Vrouwenberaad zich 
inzetten om echt inhoud te geven aan 
,,Gespreide verantwoordelijkheid". We 
weten het allemaal, niet alléén in de politiek 
komen we veel te weinig vrouwen tegen. 
Welke betekenis in dit verband , ,economi
sche zelfstandigheid" kan hebben staat in 
het Vrouwenberaad op het ogenblik ter 
discussie. Een open meningsvorming, 
waarbij voor en tegen worden afgewogen. 
Zo hoort het in een democratische partij. 
Het is duidelijk, dat voor mevrouw Chorus 
deze discussie niet meer gevoerd behoeft 
te worden. Haar conclusie staat vast:" Er is 
geen weg terug", en zij weet zich gesteund 
door andere (welke?) politieke partijen. De 
Rooie Vrouwen spreken zich hierover uit 
op hun congres op 1 en 2 maart 1985. 
Een wel heel merkwaardig begin van een 
nog te starten discussie. Daarnaast blijft 
nog een vraag: Stel, dat CDA-vrouwen in 
het land op grond van het Program tot 
andere conclusies komen en andere we
gen aangeven, gaat mevrouw Chorus dan, 
gesteund door andere politieke partijen, 
deze wegen versperren? 

D. Boersma-Barenburg, Sambeek. 

Nieuwe basisschool 
Naar aanleiding van het besluit van de 
minister van Onderwijs slechts een direc
teur(ti"ice) in de nieuwe basisschool toe te 
staan, schrijven we deze brief. Samen 
hebben de hoofdleidster en het school
hoofd met hun teams de basisschool voor
bereid. Gezamenlijk hebben zij gewerkt 
aan de samenstelling van het schoolwerk
plan, aan begrip voor elkaars systeem, aan 
eenheid in onderwijs voor 4-12 jarigen. 
En nu met de eindhaven in zicht trekt de 
minister een forse streep door deze sa
menwerking: het wordt de een of de ander. 
Dat nu is een misser. Juist nu de wet uit het 
experimentele stadium overgaat in het 
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praktische stadium wordt degene, die de 
kennis van de onderbouw bezit of degene 
die de kennis van de bovenbouw bezit, 
uitgesloten. In veel gevallen zal de kleuter
leidster om praktisch-persoonlijke redenen 
moeten afhaken. 
Wij verzoeken dit besluit te herzien. Maak 
het juridisch mogelijk dat een gezamenlijke 
directie praktisch kan worden ingevuld als 
beiden dat wensen. Beiden kunnen dan de 
taakverdelingsuren opdelen ten dienste 
van de gehele basisschool. Beider kennis 
kan worden ingebracht tot voordeel van de 
nieuwe school. 

A.M. Krediet 
J.M. Hogeweg Barendrecht 

Pausbezoek 
In het jongste nummer van "In de Rechte 
Staat" schreef ds. Hegger een artikel over 
het Pausbezoek aan Nederland. Ook in het 
tijdschrift "Koers" werd hieraan een artikel 
gewijd in een gesprek met het C~:?A
kamerlid Mateman. Hij ziet het toekomstige 
pausbezoek als "een nieuwe christelijke 
impuls". Hij is allereerst van mening dat 
door het pausbezoek de vrijzinnigheid in de 
Rooms-Katholieke Kerk zal worden terug
gedrongen. Maar in de tweede plaa~.s ~ld_us 
de heer Mateman is er ook veel vnJZinnig
heid in sommige protestantse kerken in 
Nederland en er zou van de Paus best 
eens een neveneffect op die kerken kun
nen uitgaan, zo, dat men zich weer gaat 
bezinnen op haar belijdenis. Overigens 
blijkt uit publikaties, dat het bezoek aan ons 
land niet alleen in protestantse kringen, 
maar ook in rooms-katholieke hoek meer 
en meer een aangevochten zaak is. 

J. Soeteman, Ouddorp (ZH) 

Het is maar gelukkig dat die "jonge en 
onervaren" VVD-fractie altijd nog kan leu
nen op die hoogbejaarde en geroutineerde 
Kamminga. 

COLUMN 
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OPINIE 

Bet gaat niet om minder waard 
achten doch om overtuiging 
Kennelijk is er een streven om niet langer 
instellingen te dulden die uit geloofsover
tuiging aan hun medewerkers beperkingen 
opleggen in hun seksuele relaties, en dit 
spitst zich toe op de homofilie. Het gaat hier 
om hoofdstuk E van de ontwerp-resolutie 
(Homofilie en arbeid). Wat mij verbaast is 
de onkritische wijze waarop in deze 
ontwerp-resolutie wordt uitgegaan van 
"geaardheid" en "overeenkomstige leef
wijze". Het begrip "geaardheid" veronder
stelt aangeboren factoren, die specifiek 
zijn voor het ontstaan van homofiele ge
richtheid, en die bij een ongestoorde ont
wikkeling leiden tot een gezond functione
ren ervan. Men blijkt het er echter over 
eens te zijn dat zulke aangeboren specifie
ke factoren niet zijn aangetoond. Een 
aantal onderzoekers wijst op storende 
psychische factoren tijdens de ontwikke
ling tot volwassenheid, die tot deze gevoe
lens kunnen leiden. Anderen houden het er 
op, dat toch tot nu toe niet gevonden 
aangeboren factoren een hoofdrol moeten 
spelen. Het gaat dus om een wetenschap
pelijk strijdpunt en een politiek stuk doet 
beter daarin geen keus te doen door het 
gebruik van bepaalde termen. 

Geaardheid 
Een kritisch hanteren van de term , ,geaard
heid" is vooral van belang vanwege de 
ethische consequenties die men daaraan 
verbindt. Als men namelijk spreekt van 
"overeenkomstige leefwijze", doet men 
alsof het vanwege deze "geaardheid" 
vanzelfsprekend is dat ieder die deze 
gevoelens heeft, ze ook beleeft in homo
seksuele contacten. Men gaat zo voorbij 
aan de velen die deze gevoelens hebben, 
maar overtuigd zijn dat het niet de bedoe
ling is zo te leven. En dan: wat is die 
homofiele leefwijze? Denkt men aan een 
met het huwelijk vergelijkbare band voor 
het leven? Zulke relaties komen voor, maar 
het zijn de grote uitzonderingen. En men 
moet beseffen dat in het "Voorontwerp 
Wet gelijke behandeling" niet gepleit wordt 
voor speciaal dit soort relaties. Men pleit 
voor gelijkwaardigheid van alle leefwijzen. 
Wat de homofilie betreft gaat dat om 
relaties van in de regel enkele jaren of 
korter; soms om "gesloten relaties", waar
in met seksuele contacten met derden 
uitsluit; soms om "open relaties", waarbij 
men dat niet uitsluit. En soms kent men 
alleen wisselende contacten. Hier liggen 
dus grote verschillen- en grote problemen! 
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-waarvoor men de ogen niet moet sluiten, 
door zonder nadere uitleg te spreken over 
"overeenkomstige leefwijze". 
Wat ik op het hart heb, is het eenvoudigst 
duidelijk te maken aan het beleid van een 
christelijk schoolbestuur. Er zijn vandaag 
christelijke scholen waar men alternatieve 
relaties van leerkrachten aanvaardbaar 
acht. Dit betreft zowel vrije man-vrouw 
relaties als homofiele relaties. Er zijn ech
ter ook scholen waar de ouders gekozen 
hebben voor onderwijs dat zich wil houden 
aan de geboden zoals de bijbel ze geeft, en 
wel zo dat men het huwelijk eerbiedigt als 
een instelling van God. Dit vereist leer
krachten die daar met hart en ziel achter 
staan en daarvan ook in hun leefwijze blijk 
geven. Deze eerbiediging van de geboden 
maakt het onmogelijk géén onderscheid te 
maken inzake leefwijze. Daarom gáát het 
juist in de geboden: het Woord van God 
wijst de ene leefwijze aan als goed en de 
andere als niet goed. Velen willen ons doen 
geloven dat het onwaardig is om gevoelens 
die men hééft niet ook te beléven. Is dit een 
eis van het Woord - of van de tijd? Dat 
Woord leert ons in ieder geval onze gevoe
lens niet zonder meer te vertrouwen als 
wegwijzer voor ons levensgeluk (Spreuken 
3:5-8). 
Niet iedereen verstaat de bijbel op dezelfde 
wijze. Sommigen menen dat ze mogen 
streven naar een homofiele relatie voor het 
leven. Anderen zijn overtuigd dat het niet 
de weg van God is deze gevoelens licha
melijk te beleven. Daarnaast zijn er dan de 
velen die zich voor hun leven niet gebon
den achten aan de bijbel. Er is dus een zeer 
verschillend waarderen van leefwijzen. 
Maar dit heeft niets te maken met een 
minder waard achten van degenen met wie 
men verschilt in overtuiging. Het gaat hier 
dan ook niet om discriminatie maar om een 
verschil in godsdienst! 
Natuurlijk mogen christenen door hun in
stellingen hun normen niet aan andersden
kenden opleggen. Maar daarvan is hier 
geen sprake! Wie medewerker wil zijn in 
een instelling die vanuit een bepaalde 
godsdienstige overtuiging werkt, doet dat 
doordat hij daarvoor kiest. Niemand wordt 
gedwongen daar te werken. Het is juist 
andersom: men wil deze instellingen dwin
gen om medewerkers te aanvaarden die 
deze geloofsovertuiging en de daarmee 
overeenkomende leefwijze afwijzen. Ja, 
het blijkt wrevel te wekken dat er nog 
instellingen zijn, die zich niet conformeren 
aan de algemeen aanvaarde moraal, en 

die vanwege hun geloofsovertuiging on
derscheid maken op grond van leefwijze bij 
het kiezen van hun medewerkers. Zulke 
instellingen wil men "gelijkschakelen". 
Godsdienst hoort volgens deze denkwijze 
- of moet men zeggen ideologie? - in de 
privésfeer en binnen de muren van de kerk. 
Daarbuiten mag alleen gewerkt worden op 
grond van de van staatswege opgelegde 
moraal van de meerderheid! 

Ontwerp-resolutie 
Het is goed dat de ontwerp-resolutie zich 
hiertegen verzet. De overheid heeft niet de 
bevoegdheid particuliere organisaties 
voorzover ze zich beroepen op hun levens
beschouwelijke grondslag tot conformeren 
te dwingen. Maar dit horen we nadat 
gezegd is dat het CDA er zelf anders over 
denkt! Volgens de ontwerp-resolutie mag 
de leefwijze van iemand met een homofiele 
"geaardheid" geen enkele rol spelen in het 
benoemings- en ontslagbeleid. Alleen 
dwang (tot wat ieder vrijwillig zou behoren 
te doen!) is bij beroep op levensbeschou
wing onjuist. Vindt het CDA dat werkelijk? 
Vindt het CDA het eigenlijk beschamend 
dat er nog christelijke instellingen zijn, die 
om geloofsredenen onderscheid maken op 
grond van leefwijze? Waarom wordt hier nu 
met geen woord gerept over de vrijheid van 
godsdienst die op het spel staat? 
Men versta mijn betoog niet verkeerd. Er is 
alle reden om de rechten van homofielen 
beter te beschermen. Zij zijn inderdaad 
bijzonder kwetsbaar. Ook als zij niet "over
eenkomstig" leven, worden zij gewan
trouwd en bedreigd door homofielenhaat 
En wat de leefwijzen betreft, de overheid 
heeft de taak landgenoten van èlke levens
overtuiging te beschermen. Maar is het niet 
absurd als men dit doel wil dienen door het 
recht van christenen om dienstverlenend 
werk te doen naar eigen geloofsovertui-

. ging, èn het recht om van zulke diensten 
gebruik te maken, buiten de wet wil stellen? 
Zo nodig door hen uit te sluiten van 
subsidies, die andere instellingen wèl krij
gen! Zo wordt de strijd tegen discriminatie 
vermengd met anticonfessionele en anti
godsdienstige sentimenten, en vertroebelt 
men de motieven van deze strijd. Het moet 
de taak van het CDA zijn om de ogen 
daarvoor te openen! 
J.Bonda 
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Politiek gezien 
is er inderdaad 
sprake van 
discriminatie 

Zorg om het voortbestaan van christelijke 
instellingen op het gebied van onderwijs en 
hulpverlening en alle reden om te komen 
tot maatregelen, die de rechten van (sa
menwonende) homofielen beschermen. 
Dat zijn de twee uitgangspunten van de 
heer Bonda en ook van de ontwerp
resolutie homofilie. Wat dat betreft zou er 
geen enkel verschil van mening behoeven 
te bestaan. 
Bonda doet in zijn artikel evenwel uitspra
ken, die naar mijn mening op gespannen 
voet staan met deze uitgangspunten. 
Inderdaad zijn er homofielen, die hun 
homofiele gevoelens niet als gezond erva
ren, ook al erkennen zij hun geaardheid. 
Het is aan hen daarmee te doen of niet te 
doen wat goed is in de ogen van hun 
Schepper. Aan de andere kant zijn er 
homofielen, die dat anders ervaren en ook 
geloven, dat zij in de ogen van hun 
Schepper overeenkomstig die geaardheid 
mogen leven. Het geschapen zijn als man 
en vrouw doet daaraan geen afbreuk, 
evenmin als de gerichtheid op elkaar. Man 
en vrouw zijn geschapen als mens en dat 
mag het beslissende criterium zijn. 
Wetenschappers zullen het nooit eens 
worden over de vraag of homofilie een al of 
niet gezonde aangeboren eigenschap is. 
Geloof in mijn Schepper maakt weten
schap op dit punt echter overbodig. 
Geaardheid en overeenkomstige leefwijze 
liggen mijns inziens als niet te scheiden in 
elkaars verlengde. Overeenkomstige leef
wijze behoeft zich trouwens niet alleen te 
uiten in seksuele contacten. Samenwonen 
zonder deze contacten is op zich al een 
leefwijze overeenkomstig de geaardheid, 
al zet ik eerlijk gezegd wel eens vraagte
kens bij het voorgewende ontbreken daar
van. 
Het aangaan van een relatie is naar mijn 
opvatting bedoeld als levenslange trouw. 
Er zijn inderdaad homofielen die daar 
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anders over denken, evenals heterofielen. 
Gesloten relaties, open relaties, wisselen
de contacten zonder eigenlijke relatie zijn 
varianten, die zeker niet zijn voorbehouden 
aan homofielen. Mijn conclusie is dan ook, 
dat een heterofiele overeenkomstige leef
wijze evenzeer verschillende leefwijzen 
omvat. 
De ontwerp-resolutie bedoelt een regeling 
van de rechtspositie van hen, die in verant
woordelijkheid, in geborgenheid, liefde en 
onderlinge zorg willen leven. Heterofiel of 
homofiel maakt in dat opzicht geen enkel 
verschil. Een uitgangspunt, dat Bonda 
blijkens zijn artikel in. theorie deelt, maar 
praktisch niet ingevuld wil zien. Hoe zou hij 
dan de rechten van (samenwonende) ho
mofielen willen beschermen? 

·Christelijke instellingen 
Alsof de grondslag van deze instellingen 
zou worden ondermijnd wanneer we pra
ten over homofiele geaardheid en leefwijze 
in relatie totbenoemings-en ontslagbeleid. 
Voorbijgezien wordt aan het feit, dat homo
fielen deze grondslag evenzeer kunnen 
onderschrijven en hun leefwijze daarmee 
niet in strijd achten. 
Blijkens het Program van Uitgangspunten 
erkent het CDA ieders verantwoordelijk
heid ten opzichte van zijn Schepper. Het is 
naar mijn mening niet juist wanneer bestu
ren van christelijke instellingen deze ver
antwoordelijkheid mogen, ja moeten wij
zen. 

Geen afbreuk wordt gedaan aan eerbiedi
ging van het huwelijk wanneer we praten 
over andere samenlevingsvormen. De 
ontwerp-resolutie is daar duidelijk over. 
Wordt in de leefwijze van heterofielen door 
besturen van bijzondere instellingen overi
gens veel belang gesteld als in de leefwijze 
van heterofielen? Een ander zal voor mij 

niet kunnen invullen of mijn leefwijze zoda~ 
nis is, dat daardoor niet tegemoet wordt 
gekomen aan Gods bedoelingen. 
Willen bedoelde instellingen hun normen 
niet opleggen aan andersdenkenden? Ge
ven zij ons dan het respect voor onze 
opvattingen, zoals wij dat hen geven en 
waar de resolutie ook van uitgaat? 
Van staatswege wordt evenmin een mo
raal opgelegd, maar wordt wel gevraagd de 
moraal van een ieder te respecteren, ZJ3ker 
wanneer deze moraal is terug te voeren op 
een levensbeschouwelijke grondslag. 
Ik kan mij niet aàn de indruk onttrekken, dat 
Bonda de vrijheid van godsdienst voorbe
houdt aan zichzelf en aan hen, die precies 
zo denken als hij. Is dat juist? Naar mijn 
mening is er ook godsdienstvrijheid voor 
hen, die daar anders over denken dan 
Bonda, bijvoorbeeld de zienswijze van de 
ontwerp-resolutie onderschrijven. Zouden 
we daarmee geen rekening kunnen hou
den bij hetbenoemings-en ontslagbeleid? 

Tot slot 
Het gaat om een resolutie van een politieke 
partij, die een politieke regeling voorstaat 
van de rechten en in niet mindere mate van 
de plichten van homofielen, ook van hen 
die overeenkomstig die geaardheid gelo
ven te mogen leven. 

Daarmee wordt geen waarde-oordeel uit
gesproken over die beleving, maar gelet op 
ieders verantwoordelijkheid ten opzichte 
van zijn Schepper spreekt het CDA als zijn 
mening uit, dat in dat geval niet gediscrimi
neerd zou mogen worden. Discrimineren 
particuliere instellingen bij hun benoe
mings-en ontslagbeleid dan toch, dan doet 
dat naar mijn mening afbreuk aan de 
verantwoordelijkheid van een ieder en 
daardoor aan hun eigen grondslag. 
Bestuurders van christelijke instellingen 
kunnen andere christenen toch niet discri
mineren? Dat zou afbreuk doen aan de 
godsdienstvrijheid van die ander, alsmede 
de beleving daarvan. 
En dat is iets wat het CDA als politieke partij 
nu juist wil voorkomen. 

De ontwerp-resolutie is volgens mij de 
moeite waard om te kunnen fungeren als 
uitgangspunt voor verdere discussie bin
nen onze partij over dit onderwerp. 
Voor sommigen gaat dit ontwerp te ver, 
voor anderen niet ver genoeg. Toch willen 
we met elkaar in gesprek blijven. De 
resolutie is een weerslag van diverse 
opvattingen; opvattingen, die zijn verwe
ven tot een CDA-standpunt, dat er zijn mag 
en het verdient om te worden aangenomen 
en uitgedragen. ~ 

mr. Arie Slob 
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SYMPOSIUM 

Culturele dimensie van buitenlandse handel 

Méér dan klompen, tulpen en Deltawerken 
Kunnen we in ons optreden naar buiten 
toe spreken van een specifieke Neder
landse cultuur? Die vraag was zeer 
bepalend voor het symposium, dat op 
14 november onder de populaire titel 
"Cultuur en koopman" werd gehouden 
in de overvolle conferentiezaal van het 
Koninklijk Instituut voor de Tropen (KIT) 
in Amsterdam. 

Ten aanzien van wetenschap en techniek 
kon prof. Casimir, eerder Philips-topman en 
voorzitter van de Koninklijke Academie van 
Wetenschappen, er geen bevestigend ant
woord op geven: "Wat wij te bieden heb
ben, is een onderdeel van de algemene 
cultuur van de industrielanden". Wèl zou
den we ons er op kunnen beroemen dat we 
als klein en neutraalland beter dan wie ook 
een selectie kunnen maken uit wat in 
grotere landen geboden wordt. Dr. Casimir 
betreurde het dan ook, dat een jongere 
generatie academici nauwelijks meer 
Frans of zelfs Duits kunnen lezen. Hij 
kwam daarbij tot een stelling, die een 
plaats verdient in het ministerie van Onder
wijs en Wetenschappen: Voor iemand die 
wis- en natuurkunde wil gaan studeren, is 
het VWO-programma voor de moderne 
talen belangrijker dan dat voor wis- en 
natuurkunde zelf (waarvoor de aanleg 
immers aanwezig mag worden geacht). 

Aanpassen 
De huidige Philips-president dr .. W. Dekker 
schreef het betrekkelijk succes van ons 
land in de internationale handel toe aan 
ons vermogen om in te spelen op àndere 
culturen: aanpassen is ons devies. Toch 
moest men uit andere inleidingen vrezen 
dat we daarvoor, echt Wèsters, te weinig 
tijd nemen. "Zakenlieden die snel hun doel 
willen bereiken, hebben weinig aandacht 
voor de subtiliteiten van traditionele cul
tuurpatronen," zei de Londense bankier De 
Roos. En hij kan het weten omdat hij een 
topfunctie heeft bij een grote Arabische 
bank. Het islamitisch bankieren wordt nl. 
nog sterk beïnvloed door godsdienst en 
sociale gebruiken die vaak niet zijn onder 
te brengen in Westerse bankwetten .. 

Nederland, zo stelde De Roos, staat niet 
bekend om zijn briljante levensstijl; zijn 
literatuur en media dringen niet tot het 
buitenland door vanwege de taal. In tegen
stelling tot wat wij vaak denken, noemde hij 
de gulden geen belangrijke munt. 
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Minister Brink
man: verdieping 
van culturele di
mensie van han
delscontacten. 

Nederland, zo zeiden inleiders uit binnen
en buitenland, heeft een zwakke nationale 
identiteit. WVC-minister Brinkman sloot 
daar in zijn slotwoord op aan. Hij deed dat 
zó opvallend, dat hij na 14 lange en korte 
inleidingen op die éne dag toch nog goed 
overkwam. Zijn afsluiting weefde zeer di
verse betoogdraden weer tot één tapijt: 
economische en culturele ontwikkelingen 
beïnvloeden elkaar- de betekenis daarvan 
is in het Nederlandse beleid onvoldoende 
benut. 
Vele aanwezigen met brede buitenlandse 
ervaringen vielen hem daarin bij. Voor 
Nederland in den vreemde is de culturele 
presentie van het moederland een armoe
dige zaak, zeker in verhouding tot Franse, 
Engelse en Duitse prestaties. Als het waar 

is wat Brinkman poneerde, namelijk dat 
cultuur het krediet vormt van internationale 
relaties, staan we diep in de schuld ... 
WVC (door een oud-ambassadeur aange
duid als: Wélvaart en cultuur ... ) wil àf van 
de kleurloze, wat identiteitsloze presenta
tie van Nederland, met hooguit wat vage 
verwijzingen naar verdiensten of culturele 
uitingen van eeuwen geleden. 
Verdieping van de culturele dimensie van 
handelscontacten geeft een hoog rende
ment, zo meent Brinkman. Bij de inzet van 
Nederlands personeel moeten we veel 
meer rekening gaan houden met een 
zekere mate van deskundigheid in het 
omgaan met andere culturen. Onderwijsin
stellingen zouden hun capaciteit ook ster
ker op deze thematiek moeten richten. 
Departementen en besturen (in. relatie tot 
Japan noemde hij de twee grote steden) 
moeten hun buitenlandse activiteiten effi
ciënt bundelen: ze moeten het zich tot 
gezámenlijke verantwoordelijkheid reke
nen om ten dienste van de Nederland BV 
met een duidelijk cultureel gezicht naar 
buiten te treden. 
Een politieke visie, waarvan men hopen 
mag dat er in het Parlement goede steun 
voor zal zijn. Het wordt tijd. <1111 

Aad van Duist 

Groter vertrouwen in kabinet-Lubbers 
Vorige week publiceerde het bureau 
Lagendijk een enquête over de partijpo
litieke ontwikkelingen. Deze enquête 
werd gehouden onder een representa
tieve groep van 500 Nederlanders. En
kele opvallende gegevens hieruit. 

Het vertrouwen in het kabinet Lubbers is 
iets toegenomen. In oktober bedroeg dit 
55%. In april was dit nog 51%. Opvallend 
hierbij is dat het vertrouwen onder de 
PvdA-aanhang in het kabinet-Lubbers bij
na verdubbeld is, namelijk van 16% in april 
naar 31% in oktober. Onder de CDA- en 
VVD- aanhang is dit vertrouwen nagenoeg 
gelijk gebleven, resp. 89% (was 88%) en 
84% (was 82%). Het vertrouwen in het 
kabinet Lubbers vindt men niet weerspie
geld in de coalitie-voorkeuren na de verkie
zingen in 1986. De huidige coalitie moet 
terugkomen vindt 28%. 26% ziet liever een 
coalitie PvdA/CDA. 
Een coalitie van socialisten en liberalen · 

heeft de voorkeur van 15%. Een coalitie 
van PvdA en klein links krijgt hetzelfde 
percentage. De nu zittende coalitie aange
vuld met klein rechts heeft de voorkeur van 
5% van de ondervraagden. 
Als het CDA in de oppositie zou zitten, zou 
dat voor de partij en voor het land goed zijn 
vindt 60% van de PvdA-aanhang en 31% 
van de VVD-aanhang. 

Opvallend is dat de opvolger van oppositie
leider Den Uyl (wie dat dan ook mag zijn) 
voor 27% dan ook maar premier moet 
worden terwijl Den Uyl zelf voor deze 
functie 16% scoort en Lubbers 40%. 
De meerderheid van de Nederlandse be
volking (68%) vindt dat Den Uyl in 1986 
plaats moet maken voor een opvolger. Ook 
de eigen aanhang van de PvdA is die 
mening toegedaan (58%). Als opvolger 
van Den Uyl scoort Marcel van Dam zowel 
bij de PvdA als bij alle ondervraagden het 
hoogst, resp. 46% en 34%. <1111 
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EUROPA IN HET KORT 

Schot voor de boeg 
Het Europese Parlement heeft tijdens zijn 
zitting op 14 november in Straatsburg de 
nieuwe Europese Commissie laten zien 
dat er met hem rekening gehouden moet 
worden. 
Het deed dat door de nu nog net (tot 1 
januari 1985) aan het bewind zijnde Euro
pese Commisaris geen kwijting te verlenen 
voor haar beleid in het jaar 1982. Dat was 
nog nooit gebeurd. Waarom ging het? 
- Het Parlement vindt dat de Commissie 
de ingediende begrotingsamendementen 
niet goed genoeg heeft uitgevoerd. 
- In 1982 heeft Groot Brittanr.ië ten on
rechte compensatie gekregen voor te veel 
betaalde contributie aan de EG. 
- Er is onvoldoende rekening gehouden 
met ontwikkelingen op de landbouwmark
ten waardoor onnodig grote overschotten 
ontstonden. 
- Het Parlement vindt dat er onvoldoende 
controle heeft plaatsgevonden op de voed
selhulp. 
De Commissarissen die werden gekriti
seerd waren Tugendhat (Engeland - Fi
nanciën), Dalsager (Denemarken - Land
bouw) en Pisani (Frankrijk - Ontwikke
lingssamenwerking). 

Sanctie 
Nu is het zo, dat het parlement alleen de 
hele commissie naar huis kan sturen. Dat 
heeft het terecht niet gedaan. Veel groter 

Bouke Beumer: 
Commissie laat 
zich te veel door 
Ministerraad ge
bruiken. 

dan tegen de Commissie ZIJn de bezwaren 
van het Parlement tegen de Raad van 
Ministers. Maar tegen die Raad is geen 
enkele sanctie te treffen. 
Toch vindt het Parlement dat de Commis
sie zich te veel door de Raad laat gebrui
ken. Dat geldt niet voor elke commissaris. 
Frans Andriessen staat bijvoorbeeld bij 
concurrentievervalsing de nationale rege
ringen regelmatig op de tenen. 
Het Europese Parlement heeft door op 
zakelijke gronden geen kwijting te verlenen 
zonder er een formele motie van wantrou
wen aan te verbinden verstandig gehan
deld. 
De waarschuwing aan de Europese Com
missie is overgekomen, en daarmee is in 
feite ook aan de Europese Ministerraad 
duidelijk gemaakt dat het Europese Parle
ment op zijn bevoegdheden staat als het er 
om gaat de Europese integratie wezenlijk 
te bevorderen. ..,.. 

Bouke Beumer 

Geen steun aan Poolse boeren 
Tijdens de slag in het Europese Parle-
ment om de begroting is het niet gelukt 
om op heel concrete wijze de Slotakte 
van Helsinki gericht op veiligheid en 
samenwerking tussen Oost en West in 
Europa, toe te passen. 
Vooral door het stemgedrag van de socia
listische fractie sneuvelde een voorstel van 
christen-democraten en anderen om 12,5 
miljoen gulden te geven aan een fonds 
bestemd voor de kleine boeren in Polen. 
Het betreft een al jaren lopend plan om 
westerse kredieten te verschaffen aan een 
Pools particulier landbouwfonds, te behe
ren door de katholieke kerk. Toestemming 
om het communistische regime in Polen is 
een vereiste. De onderhandelingen daar
over liepen moeizaam maar vol perspec
tief. De Poolse communisten hebben na
melijk de medewerking van de boer nodig 
en zijn daartoe geneigd te accepteren dat 
zij zelf geen zeggenschap in het fonds 
zullen krijgen. 
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Jean Penders: 
een gemiste kans. 

Het ging hier echt om ontspanning in de 
praktijk. Moeizaam manoeuvreren voor 
meer menswaardige toestanden zonder 
het regime te provoceren, want dan is alles 
over. Het mocht niet zo zijn. Een gemiste 
kans. Erg jammer. ..,.. 

Jean Penders 

PARTIJNIEUWS 

Novembernummer 
Bestuursforum 
In het novembernummer van Bestuursfo
rum geeft een aantal auteurs aanzetten 
voor een nieuw Model gemeente- en pro
vincieprogram. 

Daarnaast zijn er nog artikelen over onder 
andere de volgende onderwerpen opgeno
men: Integratie van de landbouw in de 
samenleving; .Het parkeerbeleid in een 
grote stad; Alcoholproblemen en wat wij er 
aan kunnen doen. 
Bestellen door invullen en opsturen van 
onderstaande bon. 

.. ------------~ I BON I 
I Ja, ik ben ook geïnteresseerd in het I 
I maandblad Bestuursforum. I 
1 0 Noteert u mij meteen maar voor 1 
1 een abonnement (/35,- per jaar), I 
1
1 

~e:~~~~~;;~e~~~·~~~;t~~ijbiij~~~d 1
1 een gratis proefnummer. 

I I 
I Naam: ........................................... I 
I Adres: ........................................... I 
I Postcode en plaats: .. .. .. ................. I 
I ....................................................... I 
I U kunt deze bon -zonder postzegel I 
1 - in een open enveloppe sturen 1 
I naar: Bestuursforum, Antwoord- I 

nummer 360, 2500 VB 
I 's-Gravenhage. Telefonische inlich- I 
I tingen: 070-924021. I ·-------------· 
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PARTIJNIEUWS 

Links mgr. Simonis, rechts mgr. De Kok. (foto John Steenhuis) 

CDA-top bij bisschoppen 
Een delegatie uit de CDA-top heeft jl. maandag in Utrecht een ruim twee uur durend 
gesprek gehad met een vertegenwoordiging van deR. K. Bisschoppenconferentie. 
Bij dit gesprek waren o.a. aanwezig CDA-voorzitter Bukman, de heren Eversdijk en 
Van der Linden (vice-voorzitters van de Tweede Kamerfractie) en de Kamerleden 
Cornelissen, Borgman en Van den Burg. 
De CDA-ers spraken onder meer met mgr. Simonis (aartsbisschop en voorzitter 
van de bisschoppenconferentie), mgr. Möller (bisschop van Groningen), mgr. Bär 
(bisschop van Rotterdam) en mgr. De Kok (hulpbisschop van Utrecht). 
In een openhartige sfeer werd van gedachten gewisseld over een concept-kerkelijk 
schrijven over euthanasie en over huwelijk en gezin. 
Het gesprek werd wederzijds als nuttig en zinvol ervaren. Het gesprek zal in het 
komend voorjaar voortgezet worden. ..,. 

Bestuursforumprijs 
Zoals al eerder in CD/ACTUEEL is 
gemeld is de Bestuursforumprijs dit 
jaar bestemd voor de beste ingezon
den scriptie over christen
democratische beleidsvoering of 
standpuntbepaling op een gemeen
telijk of provinciaal beleidsterrein, in 
verleden of heden. Ook vergetijken
de studies waarin onder meer het 
christen-democratische beleid vol
doende aan de orde komt, kunnen 
worden ingezonden. 
In aanmerking voor de mededinging 
komen studenten en zij die niet 
langer dan vijf jaar zijn afgestudeerd 
aan een universiteit of hogeschool, 
een school voor hoger economisch 
en administratief onderwijs of een 
bestuursschool. Ingeval van toeken
ning wordt de Bestuursforumprijs 
1984 volgend voorjaar uitgereikt. De 
prijs bedraagt t 2.500,-. 
De termijn voor het inzenden van 
scripties is verlengd tot 1 januari 
1985. Vóór die datum dienen inzen
dingen in het bezit te zijn van de 
redactiesecretaris van Bestuursfo
rum, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA 
Den Haag (tel. 070-924021 ), die ook 
nadere inlichtingen kan verstrekken. 
Op verzoek zal het redactiesecreta
riaat aan belangstellenden graag 
het Reglement voor de Bestuursta
rumprijs toezenden. ..,. 

Voorzitter CDA-Vrouwenberaad treedt af op Landelijke Raad 
Op maandag 10 december 1984 zal in 
het Jaarbeursgebouw te Utrecht de ver
gadering van de Landelijke Raad plaats
vinden. De bijeenkomst begint om 10.15 
uur en is om 14.30 uur afgelopen. 

Het ochtendgedeelte zal besteed worden 
aan "Van Verzorgingsstaat naar Verzor
gingsmaatschappij", ingeleid door de heer 
Jan Krajenbrink, CDA-Tweede Kamerlid. 
In de middag zullen huishoudelijke zaken 
aan de orde komen, waaronder financiën 
en herbenoeming of wisseling van het 
Dagelijks Bestuur van het landelijk Vrou
wenberaad. 

Bij deze gelegenheid zal Riet ten Hagen 
haar functie van voorzitter neerleggen. Na 
vier jaar het Vrouwenberaad met veel inzet 
geleid te hebben maakt zij geen gebruik 
van de mogelijkheid tot herbenoeming. 

20 

Het groeiend aantal activiteiten van het 
Vrouwenberaad geeft, naast alle andere 

Riet ten Hagen-Pot, aftredend voorzitster van 
het CDA-Vrouwenberaad. 

functies, Riet ten Hagen niet de ruimte haar 
functie van voorzitter in te vullen zoals ze 
dat graag zou willen. 

Aanmelding 

De vergadering is toegankelijk voor leden 
en niet-leden. Leden en belangstellenden 
zijn van harte welkom na aanmelding door 
middel van het overmaken van de deelne
mersbijdrage van f 15,- op gironummer 
3229 t.n.v. het CDA-Vrouwenberaad, Den 
Haag. Vermeldt u op uw giro-overschrijving 
s.v.p. "Landelijke Raad". 

Leden van het Landelijk Bestuur kunnen 
hun reiskosten declareren bij het landelijk 
Vrouwenberaad, de overige leden van de 
Landelijke Raad zullen voor hun reiskos
tenvergoeding terecht kunnen bij het pro
vinciaal Vrouwenberaad. ..,. 
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Redactiecommissie CDJA 
Wilfred Kik (voorzitter) 
Oege Jan Klatter 
Jolanda Kolfschoten 
Marie José Paes 
Ton Seis 
Jo Spätgens 
Trinette Stolk (red. secretaris) 

Redactie-adres: dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
tel. 070-924461. 

CDJA-RAAD 
Zaterdag 24 november vindt in Den Bosch het 
eerste deel van de halfjaarlijkse CDJA
Raadsvergadering plaats. Bet tweede deel 
van de vergadering vindt op zaterdag 8 
december in Amsterdam plaats. 
Op de agenda van de Raad van 24 november 
staat met name de afronding van de grote interne 
discussie oyer het GOJA-politiek Pamflet: de 
korte- en middellange-termijnvisie van onze 
jongerenorganisatie. Naast leden van de Raad 
zijn alle leden en belangstellenden welkom. Zij 
kunnen zelfs, als er tijd voor is, aan de beraadsla
gingen deelnemerr. Elke aanwezige betaalt zijn 
eigen conSumpties en lunch. De reiskosten van 
alle aanwezigen worden hoofdelijk omgeslagen. 
Plaats: Hotel Centra!, Den Bosch. 
Aanvang: 10.30 uur. 
Sluiting: 16.30 uur. 

CD JA-GRONINGEN 
Het CDJA-Groningen (prov.) nodigt iedereen uit 
voor een studie-avond over "homofilie en anti
discriminatiewetgeving" op vrijdag 30 november 
a.s. om 19.45 uur in het CJMV-gebouw, Spilslui
zen NZ 9 te Groningen. 
Sprekers zijn mevrouw· J. G. Kraaijenveld
Wouters (CDA-kamerlid) en ds. P. J. C. Stolp 
(ziekenhuispredikant). Iedereen is van harte 
welkom. 
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ALCEMEEN BESTUUR BIJEEN: 

CDJA MOET DUIDELIJK ZIJN 
OVER HOMOFILIE 
Afgelopen zaterdag besprak het algemeen 
bestuur de inbreng van het CDJA over de 
CDA-partijraad van 15 december a.s. De twee 
onderwerpen van deze raad, te weten de 
ontwerpresolutie Bomof"llie en het rapport 
"Van Verzorgingsstaat naar Verzorgings
maatschappij" stonden dan ook bij deze AB
vergadering centraal. 

De ideeën van het CDJA betreffende· homofilie 
verschillen op een aantal essentiële punten van 
die van het CDA. Een belangrijk verschilpunt is 
de taak van de overheid ten aanzien van het 
discriminerend gedrag van particuliere organi
saties, zoals schoolbesturen. Volgens de vooi
stellen van het CDA behoren particuliere organi
saties niet te discrimineren naai homofiele ge
aardheid. En er behoort ook niet gediscrimi
neerd te worden naar homofiele leefwijze. Maar 
het CDA acht het echter niet de bevoegdheid van 
de overheid dit particuliere organisaties, voor 
zover deze zich beroepen op hun levensbe
schouwelijke grondslag, wettelijk af te dwingen. 
Naar de mening van het CDJA is het onderscheid 
tussen geaardheid en leefwijze gekunsteld. En, 
zoals op de CDJA-raad van 31 maart jl. is 
uitgesproken, bij ontslag en benoeming mag 
homofiele geaardheid én leefwijze geen enkele 
rol spelen. 
In zijn inleiding sprak voorzitter Hans Huihers de 
verwachting uit, dat een bijstelling van de 
CDA-resolutie naar de lijn van het CDJA niet 
haalbaar is. Het dagelijks bestuur kwam dan ook 
met een voorstel voor een wat gematigder 

amendement, welke mogelijk ook gedragen zal 
worden door het CDA-Vrouwenberaad en enke
le kamerkringen. 
Een ontheffmgsmogelijkheid voor particuliere 
organisaties, die in uiterste "gewetensnood" 
zouden zijn geraakt, zou de kern vormen van dit 
amendement. In dit geval wordt de motiverings
plicht gelegd bij de particuliere organisaties. Dit 
voorstel ondervond van verschillende kanten 
kritiek. Men voorzag bureaucratische romp
slomp en er was twijfel over het functioneren van 
ontheffingscommissies. Maar essentiëler was de 
kritiek inzake de consistentie van handelen: 
"Nog slechts een half jaar geleden heeft de 
CDJA-raad discriminatie op grond van homofilie 
op alle vlakken duidelijk afgewezen. We kunnen 
het als CDJA dan niet maken dit amendement in 
te brengen." 
Aldus werd door het algemeen bestuur besloten. 
Op de CDA-partijraad zal het CDJA haar ideeën 
i.nzake en haar visie op homofilie overeind 
houden. Slechts nadat GOJA-amendementen in 
die zin zijn weggestemd, hebben de GOJA
vertegenwoordigers van het algemeen bestuur 
de vrijheid gekregen minder vergaande amen
dementen te steunen. 
Als tweede kwam het rapport "Van Verzorgings
staat naar Verzorgingsmaatschappij" ter sprake. 
Dit rapport, waarin de hoofdlijnen van een door 
het CDA te voeren beleid worden behandeld is 
het afgelopen jaar door de partij bediscussieerd. 
De resultaten van die discussie zijn samengevat 

(vervolg op pagina 23) 
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JEUGDBELEID: NIEUWE NOTA TER DISCUSSIE 
Onlangs hebben de bewindslieden Brinkman 
en De Koning een nota "Jeugdbeleid" gepubli· 
ceerd. Na eerdere inspanningen van minister 
Klompé (1969) en staatssecretaris Kraaije· 
veld-Wouters (1980) een nieuwe aanzet van 
christen-democratische bewindslieden om 
jongerenproblematiek op de politieke agenda 
te plaatsen en bespreekbaar te maken. Het 
CDJA kan de discussie nu aan met in de ene 
hand haar eigen jeugdplan "Het scheppen van 
ruimte" en in de and<ere hand deze nieuwe 
nota. 

De nota beoogt geen alomvattende visie op 
jeugdbeleid te geven. De bewindslieden presen
teren vanuit "pragmatische en financieel-econo
mische redenen" een overzicht van een beperkt 
aantal beleidsterreinen waar de positie van 
jongeren in het geding is. 
Er worden geen nieuwe beleidsmaatregelen 
aangekondigd. Door echter diverse beleidster
reinen samen te voegen in één nota kan een 
geïntegreerde bespreking van jongerenbeleid 
plaatsvinden. 

ACHTERSTANDSITUATIES 
De bewindslieden richten zich met hun voome
mens niet tot alle jongeren. Evenals het verkie
zingsprogramma "Om een zinvol bestaan" willen 
zij speciale aandacht voor jongeren die in 
achterstandsituaties verkeren: langdurig werk
loze jongeren, randgroepjongeren, jeugdigen uit 
etnische groeperingen en jonge druggebrui
kers. 
De concentratie op achterstandsgroepen is te 
waarderen. 
Het bevreemdt echter enigszins, dat bij deze 
prioriteitstelling een nogal gereserveerde over
heidsrol wordt gedefinieerd. Zeer nadrukkelijk 
stellen de bewindslieden dat vanuit het concept 
van de "zorgzame samenleving", eerste verant
woordelijkheden liggen bij zgn. "natuurlijke 
leefverbanden en milieus waarin jeugdigen ver
keren". Het gezin, de school, verenigingen e.d. 
zijn natuurlijk van groot belang bij het overdra
gen van waarden, normen en het verwerven van 
maatschappelijke vaardigheden. 
Zij kunnen de groei naar volwassenheid van 
jongeren in vele opzichten ondersteunen. In 
christen-democratische kring hechten we hier 
terecht aan. We moeten ons echter wel realise
ren dat deze niet algemeen zijn en zeker voor 
risico-groepen jongeren geen of nauwelijks 
betekenis hebben. De overheidsrol zou in dit 
kader dan ook best wat groter mogen zijn. 

VERTROUWEN 
In ons GOJA-jeugdplan hebben we als jongeren 
zelf aangegeven met welke problemen ' onze 
generatie te maken krijgt en waarom jongeren 
zich vaak buitengesloten voelen. Een rol als 
deelnemer aan het maatschappelijk verkeer ligt 
voor hen niet in het verschiet. Telkens krijg je 
weer te horen dat je bijdrage niet nodig is, je nog 
maar even moet wachten, nog niet mee kan 
doen: op de arbeidsmarkt, in de sociale zeker-
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heid of bijvoorbeeld bij de woningdistributie. In 
tegenstelling tot de jaren '70 gaat het niet meer 
om het afstaan van een stukje van de economi
sche groei aan jongeren, maar om het verdelen 
van beschikbare ruimte van de samenleving. 
Jongeren een gelijkwaardige behandeling ge
ven, betekent vandaag dat de "verworven rech
ten" van de oudere generatie kunnen worden 
aangetast. 

VERDELINGSPROBLEEM 
Het is een verdelingsprobleem. De oudere 
generatie zal bijvoorbeeld arbeidstijd moeten 
inleveren om jongeren in de gelegenheid te 
stellen een zinvolle deelname aan het ar
beidsproces te kunnen leveren. Dat valt hen heel 
moeilijk. Zij verwijten jongeren dan al snel te 
hoge eisen te stellen en houden hen voor maar 
eens eerst aan plichten te denken alvorens over 
rechten.te spreken. Ook binnen onze eigen partij 
klinken zo af en toe dergelijke geluiden. Jonge
ren doen in feite niets liever dan werken, zo blijkt 
o.a. uit recent onderzoek van werkende jonge
ren CNV en het ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid. Om dat te realiseren moet de 
oudere generatie echter wel bereid zijn de 
schaarste aan bestaande arbeidsplaatsen eerlij
ker met hen te delen. Het verwijt dat jongeren 
zich er met een Jantje van Leiden zouden af 
maken klinkt hen dan ook in de oren als "de pot 
die de ketel verwijt dat hij zwart ziet". Ook de 
nota jeugdbeleid lijkt enigszins in dat koor mee 
te zingen. Nergens in de nota vinden we die 
hoopvolle, hart onder de riem stekende bood
schap, dat appèl dat de oudere generatie eens 
weer wat meer vertrouwen in de jongeren moet 
krijgen en aan hen de nodige experimenteer
ruimte zou moeten afstaan om zich een plaats in 
de samenleving te verwerven. Een nota jeugdbe
leid heeft niet alléén een boodschap voor jonge
ren, maar ook voor ouderen. Na de affaire 
Ruding lijkt daaraan meer behoefte dan ooit. 

UITGANGSPUNTEN 
Het GOJA-jeugdplan roept op tot een toetsing 
van jeugdbeleid aan uitgangspunten van gelijk-

waardigheid en verantwoordelijkheid. Dit mede 
op basis van het Program van Uitgangspunten 
van het CDA waarin wordt gesteld: "Een gelijk
waardige behandeling van alle burgers wordt 
gewaarborgd. Zolang enigerlei groep of individu 
niet verzekerd is van fundamentele gelijkwaar
digheid zal het CDA onafgebroken ijveren voor 
het bereiken daarvan". Gelijkwaardig en verant
woordelijkheid horen daarom samen. 
In de nota jeugdbeleid van de regering wordt 
wel gefilosofeerd over normatieve uitgangspun
ten die aan jeugdbeleid ten grondslag kunnen 
liggen, maar lijkt de keus die gemaakt wordt 
weinig aan te sluiten bij bovengenoemd gedach
tengoed. Een gelijke behandeling van jong en 
oud wordt afgewezen omdat dit teveel de nadruk 
zou leggen op het individu en voorbij zou gaan 
aan "de maatschappelijke werkelijkheid van dit 
moment". Door het sociaal grondrecht en CDA
uitgangspunt van de gelijkwaardige behande
ling afhankelijk te stellen van de financieel-eco
nomische omstandigheden kunnen jongeren als 
groep een volwaardige deelname aan de samen
leving voorlopig wel vergeten. 

GELIJKWAARDIGHEID 
Ook de meer principiële twijfels van de be
windslieden bij het gelijkheidsbeginsel snijden 
geen hout. De emancipatiestrijd van de "kleine 
luyden", de vrouwenbeweging of homoseksue
len zijn toch ook niet aan de kant geschoven door 
te verwijzen naar individualistische motieven? 
Het valt me de laatste tijd vaker op, dat in onze 
partij het streven van vele mensen naar indivi
dualiteit wordt gekapitteld als individualisme. 
We zijn daarmee op de verkeerde weg. Juist het 
concept van de "zorgzame samenleving" waar
mee we als partij afstand nemen van de "ik
cultuur'' en mensen oproepen weer meer oog 
voor elkaar te hebben zou gediend kunnen zijn 
met het slechten van afhankelijkheidsrelaties. 
Slechts uit de gelijkwaardigheid van partijen in. 
samenlevingsverbanden, van welk niveau dan 
ook, kan een werkelijke verantwoordelijkheids
beleving groeien. Gelijkwaardigheid als uit
gangspunt van jeugdbeleid dient voor het CDJA 
een belangrijk element in de discussie over de 
nota te worden, evenwel zonder de materiële 
inhoud daarvan exclusief op het overheidsbord 
te deponeren. 

VERWACHTINGEN 
1985 is voor de Verenigde Naties uitgeroepen als 
jongerenjaar. De bewindslieden hebben met 
deze nota een goede aanzet gegeven voor een 
ge'integreerde behandeling van jongerenbeleid. 
Op diverse onderdelen worden aanzienlijke 
inspanningen gedaan om specifieke problemen 
te verlichten. Oplosbaar zijn deze veelal niet. 
Wie b.v. denkt dat de jeugdwerkloosheid mor
gen op te lossen is, mag het zeggen. 
Het kabinet is zich van dit dilemma bewust en 
heeft desondanks de handen uit dè mouwen 
gestoken. • 

Asje van Dijk 
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STEDENPROBLEMATIEK 
Dit thema staat centraal op zaterdag 1 december 
a.s. in zaal Toor in Alphen aan de ,Rijn (vlakbij 
NS-station). Vanaf half12komen ondermeer de 
volgende sprekers aan het woord: Helrner 
Koetje (voormalig secretaris van de gemengde 
commissie Grote Steden) en W. Drooglever 
Fortuyn (oud-planoloog bij de provincie Noord
Holland). 
Het congres eindigt om 16.00 uur. 

STATUTEN HERDRUKT 
Sinds twee weken is de herdruk van de CDJA
statuten en reglementen weer verkrijgbaar. De 
tekst is bijgewerkt tot en met de Algemene 
Ledenvergadering 1984. Voor geïnteresseerde 
leden, kernen en afdelingen is het boekje te 
bestellen door overmaking van f 4,- op gironum
mer 3897453 t.n.v. CDJA Den Haag o.v.v. Statuten 
en Reglerneqten. Het boekje wordt je dan zo snel 
mogelijk toegezonden. Het is ook mogelijk het 
boekje af te halen. Het kost dan f 2,50. 

(vervolg van pagina 21) 

in een basisdocument. Het algemeen bestuur 
had nogal wat kritiek op de door het CDA 
partijbestuur voorgestelde uitspraak. Deze komt 
hier op neer, dat het rapport richtinggevend 
moet zijn voor het door het CDA te voeren beleid 
en dat het basisdocument hier bij moet worden 
betrokken. V oor de duidelijkheid moet worden 
gezegd, dat het rapport is samengesteld door 
een beperkt aantal personen. Het basisdocu
ment is de weerslag van de partijdiscussie en 
wordt dus als zodanig gedragen door de hele 
partij. Het basisdocument bevat naast waarde
ring ook fundamentele kritiek op het rapport. 
Dan is het vreemd, dat niet het basisdocument 
maar het rapport als richtinggevend wordt aan
gemerkt. 
"Wat is eigenlijk de status van zo'n partijdiscus
sie? Men geeft je de illusie, dat je mee mag doen. 
Maar uiteindelijk verandert er niets en houdt 
men vast aan het oorspronkelijke rapport". 
Kortom, de hele procedure zat het algemeen 
bestuur niet lekker. • 

WilkedKik 

FBG-ONDERWIJS BIJ. HERMES 
Op vrijdag Z november ontving Tweede Ka
merlid Bennes, voorzitter van de CDA
fractieconunüudevooronderwijseenzevent~ 

leden van de CDJA-fractiebegeleidingsgroep 
onderwijs. De leden van de CDJA·frac
tiebegeleidingsgroep (fbg) onderwijs kre· 
gen de kans hun ideeën en verlangens over de 
onderwijsbegroting voor het komende jaar toe 
te lichten. 

Het eerste punt dat ter sprake kwam was de 
"ontscholing" op het platteland waar de zgn. 
60-norm (minder dan 60 leerlingen betekent 
opheffing) gehanteerd wordt. Deze norm blijkt 
voor Hermes ook niet acceptabel te zijn. Heet 
hangijzer in dit verband is de verplichte sa
menwerking tussen scholen van verschillende 
levensbeschouwing. Een ander punt is de on
doorzichtigheid van het wetenschappelijk 
onderwijs. Hoe zal bijvoorbeeld de bero~ps
opleiding van de student letteren er defm1t1ef 
gaan uitzien? En wat gebeurt er met de leraren
opleiding? Vragen waar moeilijk een pasklaar 
antwoord op valt te geven. Het wachten is op 
initiatieven van minister Deetrnan. 

Wat het minderhedenbeleid betreft missen we 
een aantal institutionele programma's. De heer 
Hermes stelde ons gerust. Er wordt het nodige 
gedaan om de leerlingen uit andere culturen zo 
goed mogelijk te begeleiden. Dit gebeurt door 
extra leerkrachten, leermiddelen e.d. ter be
schikking te stellen. De grote steden kennen een 
platform waarin zij samenwerken om deze leer
lingen zo doelrnatig mogelijk onderwijs te geven. 
De werkgelegenheid in het onderwijs wordt het 
komende jaar uitgebreid met tienduizend banen. 
Gezien het aantal werkzoekende leraren (meer 
dan veertigduizend) is dit nog lang niet toerei
kend. Bovendien stapelen de moeilijkheden zich 
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op: er is een overschot aan leerkrachten; het 
aantalleerlingen is sterk gedaald en er moet ook 
nog fors bezuinigd worden. 

De samenwerking van de verschillende HBO
instituten levert problemen op. Ook hier moet 
er naar gestreefd worden dat scholen voor de 
verschillende levensbeschouwelijke stromingen 
gewaarborgd blijven. Dit is geen eenvoudige 
zaak. Ook moet, volgens Hermes, het HBO zich 
bewust zijn van zijn eigen plaats in het onderwijs
bestel en geen "universiteitje willen spelen". 

Het Algemeen Bestuur van het CDJA heeft op 13 
oktober jl. een resolutie aangenomen met be
trekking tot studiefinanciering. Deze resolutie 
zegt dat nader onderzoek noodzakelijk is alvo
rens men overgaat op een geheel nieuw stelsel 
van studiefinanciering. Hermes zegde toe de 
resolutie te zullen betrekken bij de beraadsla
gingen in de fractie. 

Bij het nieuwe basisonderwijs dat augustus '85 
van start gaat, spelen zorgbreedte (de zorg voor 
de opvang van zoveel mogelijk leerlingen bin
nen het "normale" onderwijs) en individualise
ring (gerichte aandacht) een grote rol. Doelstel
ling is om kinderen die speciaal onderwijs 
volgen zoveel mogelijk terug te plaatsen in het 
reguliere onderwijs. Hiervoor zijn extra midde
len nodig. Cruciaal punt in dit verband is de 
opleiding van de leerkracht. 
Na afloop van het gesprek zei de heer Hermes 
dat hij graag zijn medewerking wil verlenen 
wanneer de fbg een onderwijsinstelling bezoekt 
om de ideeën die er leven aan te horen en om 
hierover van gedachten te wisselen. • 

Namens de fbg-onderwijs 
Bert van Oene 

BETCDA 
INDE 
GEMEENTE 
Op 19 rnaart 1986 vinden de eerstvolgende 
gemeenteraadsverkiezingen plaats. Middels de 
installatie van de commissie die het model
verkiezingsprogramama gaat opstellen heeft 
ook het CDA intern de voorbereidingen gestart. 
Het is natuurlijk nog te vroeg om uitkomsten te 
voorspellen, maar duidelijk is in ieder geval dat 
deze raadsverkiezingen meer dan anders be
heerst zullen worden door nationale politiek. 

Twee maanden later vinden immers de Tweede 
Kamerverkiezingen plaats. Meer dan ooit is het 
daarom noodzakelijk dat het CDA zich in de 
gemeentepolitiek gaat profileren. Profileren op 
twee terreinen: 1. Beleidsmatig zal het CDA zijn 
standpunten nadrukkelijker moeten verdedigen 
in de Raad, maar ook naar buiten. 2. De kandida
ten voor deze verkiezingen zullen reeds nu naar 
de kiezers toe het beleid uit moeten dragen. 

Gemeenteraadsverkiezingen staan dichter bij de 
burger dan andere verkiezingen. Met name in de 
kleinere gemeenten is het rechtstreekse contact 
met de kiezers van wezenlijk belang in de strijd 
om de kiezersgunst. Voor wat betreft het be
leidsmatig profileren is de gebondenheid in het 
College van B. en W. (en het beleidsakkoord) 
vaak een struikelblok. In een groot aantal ge
meenten maakt het CDA op eigen of andermans 
initiatief deel uit van een afspiegelingscollege. 

Daar waar het CDA een absolute meerderheid 
heeft, of deze door medewerking van een kleine 
partij kan realiseren, zien we toch colleges 
waarin VVD en PvdA betrokken moes
ten worden. Van het ideaal om zo veel mo
gelijk punten uit het eigen verkiezingspro
gramma te realiseren blijft op deze manier niet 
veel meer over. Vaak wordt door het CDA zoveel 
water bij de wijn gedaan dat het water gaat 
overheersen. De kiezer geeft in veel gevallen het 
CDA de kans om het alleen te doen. Of deze 
kiezers het het CDA in dank afnemen dat toch 
een afspiegelingscollege tot stand komt is nog 
maar de vraag. Na de volgende gemeenteraads
verkiezingen zal het CDA meer moeten pogen 
om in een college een meerderheid te formeren 
die bereid is een politieke lijn uit te voeren. Het 
CDA heeft in het verleden vaak de meerder
heidscolleges van PvdA-signatuur negatief be
naderd. Politiek gezien zijn deze colleges zo 
slecht echter niet. Ook voor het CDA bestaat in 
deze een taak om te zorgen voor duidelijkheid in 
de raad. • 

Jo Spätgens 
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Landelijke thema-dag 
ALTERNATIEVE DEFENSIE? 
De VUSA, uitgaande van de VU-Vereniging, organiseert op 

ZATERDAG 15 DECEMBER 1984 
een dag over de haalbaarheid van het plan 'Defensie zonder kernwapens' voor West 
Europa van de VU-hoogleraren Barnaby en Boeker. 

PROGRAMMA: 
1 0.00·1 0.30 uur: ontvangst met koffie 
10.30 uur: opening en 3 lezingen: 

• Prof.dr. C.F. Barnaby, (gast)hoogleraar Vredeswetenschappen VU
eerderdirekteurSIPRI·Stockholm: over de aktuele argumenten van het 
plan 

· J. Voskuil, brig. generaal b.d., eerder direkteur Defensie studie· 
centrum: over de effektiviteit van het plan 

• Dr. P.M.E. Volten, beleidsmedewerker van het Ministerie van 
Defensie: over de haalbaarheid van het plan. 

12.00·14.00 uur: Lunch en gespreksgroepen. 
14.00·16.00 uur: Forum o.l.v. Dr. G.W. Noomen, voorzitter sektie Internationale 

Betrekkingen aan de VU, m.m.v. de inleiders en Prof.dr. E. Boeker, 
hoogleraar theoretische n.atuurkunde en voorzitter werkgroep Polemo· 
logie aan de VU. 

Plaats: Hoofdgebouw van de Vrije Universiteit, De Boelelaan 1105, Amsterdam. 
Kosten: f 10,- (lunch inbegrepen) bij aankomst te voldoen. 

AANMELDING: telefonisch of schriftelijk aan Bureau Vereniging, 
Postbus 7161, 1007 MC Amsterdam. 
Telefoon 02Q-548 36 92 of 548 26 78. 

TE KOOP 
VEENPRODUKTEN n.l.: 
* TUINTURF 
*TUINAARDE 
* TURFSTROOISEL 

Te leveren op kippercombinaties 
tegen konkurrerende prijzen 

ERFVERHARDING n.l.: 
* RODE MIJNSTEEN 
* NATUURSTEEN 
*SCHELPEN 

SPOORBIELZEN 
VOOR TUINAANLEG 

GEBR. WEVER B.V. 
HANDEL EN TRANSPORTEN 
VALTHERMOND 
TEL. 05994·2500 
Telex 53991 

* wekelijkse stukgoeddiensten, deel- en komplete ladingen van en naar 
geheel Italië; 

* eigen filiaal in Campogalliano/Modena met eigen opslag- en 
distributiefaciliteiten; · 

* dagelijks W-Duitsland v.v.; 
* regelmatige diensten op geheel W-Europa; 
* volumevervoer tot 110 m', bulk- en tanktransporten; 
* opslag, distrubutie, physical distribution; 
* UW ALL-ROUND VERVOERDER 

int. expeditie- en transportbedrijf b.v. 

Spekhofstraat 6·8, industrieterrein spekholzerheide tel. 045·424343 
postbus 1247, 6460 BE KERKRADE telex: 56602 limij nl. 
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CNV-voorzitter Harm van der Meulen. (foto Nick More/Is) 
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CD/ACTUEEL 1 december 1984 

Kamer behandelt reorganisatie politie 
De reorganisatie van de politie kwam deze week in de Kamer aan de orde. 
CDA-woordvoerder Sytze Faber vergeleek de discussie hierover merheteten 
van schotels zand. Faber hekelde de doe-het-zelf-maatschappij. De fractie wil 
meer politie op straat en minder achter de bureaus. Pagina 6. 

Harm van der Meulen blaast stoom af 
Een golf van kritiek is op een protestbijeenkomst vanuit het CNV over het CDA 
uitgestort. CNV-voorzitter Harm van der Meulen kijkt er zelf van op, hoe diep die 
ontevredenheid zit: "Het wordt de hoogste tijd dat het CDA zijn sociale gezicht in 
positieve zin bijstelt," zegt hij tegen CD/ACTUEEL. Harm van der Meulen blaast 
stoom af op de pagina's 12 en 13. 

Premier Lubbers: "Uitkeringen waardevast maken" 
"De uitkeringen moeten enkele jaren waardevast gemaakt worden. Koopkracht
verbetering voor werkenden zou aan herverdeling van werk ten goede moeten 
komen." Minister-president Lubbers over de toekomst van de sociale zekerheid, 
economische groei en arbeidstijdverkorting. Pagina 15 en 16. 

Politiek Weekboek 
Jan van Houwelingen 
Het was druk aan het defensie-front. 
De Walrus-affaire en de bijeenkomst 
van de West-Europese defensie-mi
nisters in Den Haag stonden in het 
brandpunt van de belangstelling. 
Nauw betrokken bij dit alles is staats
secretaris Jan van Houwelingen. Voor 
CD/ACTUEEL hield hij een weekboek 
bij. Pagina's 18 en 19. 

Staatssecretaris Van Houwe/ingen 

(foto Nick More/is) 
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COLUMN 

DAARNAAST 

TWEE ARTIKELEN 
TER TOETSING 

Eris de laatste tijd nogal wat te doen geweest over de kernenergie. 
OeJra~tie.heett gesproken, het bestuur heeft nagedacht en het kabinet zal 

· wellichtnog voorde jaarwisseling met een standpunt komen. 

·DaarbiJ .is voor ons het verkiezingsprogram het belangrijkste criterium. 
Detarom twee artikelen ter toetsing. 

Kerncentrales 
"In ons dichtbevolkte land vindt nu geen verdere bouw van kerncentrales 
plaats. gelet op pe nog onopgeloste problemen van produktie en opslag 
van afval~ mede in afW~chting van de resultaten van de maatschappelijke 
.pi~uss!e; · 

W~l aal Nededà(ld aijn leennis en ·kunde .ta.v. mogelijkheden. van 
.·.·.kernenergie en de.eventueel·daarmee gepaard gaande risico's.moeten 

VEJrgroten. · 

. oyêr()pen bUjven of sluiten van de bestaande twee kerncentrales wordt in 
· het Uchtyan het bovenstaande eerst besloten na afloop van de brede 
maatschappelijke discussie. 

< tn samenwerking met. onze partners moet een integrale Europese 
qena(iering V(lO het vraagstvk worden bevorderd" (artikel 2.64). 

~oclembescherming 
.· ;,Oe wet op de bodembescherming moet op korte termijn tot stand komen, 
• :v()Qr w:at de !.fitvoering betreftonder verantwoordelijkheid van de met het 

·····.·····•!1'1ilieu-hygf~ne~leid belaste minister. 

••.•.• Ditten eindehet tnogeliiktemaken dat alle bodembedreigendeactiviteiten 
• wqt!:Jen getoetst".(artikel6.27). ..,. 

In deze column gev'in reetactieleden httn wtsocnlijké visie weer. 
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PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
3december 
T. de Kok: CDA-Zeddam. Aanvang 20.00 
uur. 
H. Couprie: Concordia, Bedum. Aanvang 
19.45 uur. 
R. v.d. Linden: CDA-Roermond. 
B. de Vries: CDA-Landgraaf. 
G. van Leijenhorst CDA-Tietjerkstera· 
deel, gebouw "Giinstrastate", School
straat 83 te Bergum. Aanvang 20.00 uur. 

?december 
W. Mateman: CDA-Lienden. Aanvang 
20.00 uur. 

CDA-Vrouwenberaad 
Op maandag 10 december 1984 zal in 
het Jaarbeursgebouw te Utrecht de ver
gadering van de Landelijke Raad plaats· 
vinden. De bijeenkomst begint om 10.15 
uur en is om 14.30 uur afgelopen. 

Het ochtendgedeelte zal besteed worden 
aan "Van Verzorgingsstaat naar Verzor· 
gingsmaatschappij", ingeleid door de heer· 
Jan Krajenbrink, CDA-Tweede Kamerlid. 
In de middag zullen huishoudelijke zaken 
aan de orde komen, waaronder financiën 
en herbenoeming of wisseling van het 
Dagelijks Bestuur van het landelijk Vrou
wenberaad. 

De vergadering is toegankelijk voor leden 
en niet-leden. Leden en belangstellenden 
zijn van harte welkom na aanmelding door 
middel van het overmaken van de deelne
mersbijdrage van f 15,- op gironummer 
3229 t.n.v. het CDA-Vrouwenberaad, Den 
Haag. Vermeldt u op uw giro-overschrijving 
s.v.p. "Landelijke Raad". 

Leden van het Landelijk Bestuur kunnen 
hun reiskosten declareren bij het landelijk 
Vrouwenberaad, de overige leden van de 
Landelijke Raad zullen voor hun reiskos· 
tenvergoeding terecht kunnen bij het pro· 
vinciaal Vrouwenberaad. <1111 

In dat boetekleed van de VVD zit een split 
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REDACTIONEEL 

COMMENTAREN 
Actie geslaagd 
Zou de BBC-ploeg op terugreis uit Zuid
Afrika niet een tussenlanding hebben 
gemaakt op het vliegveld van Addis 
Abeba, dan zou West-Europa nog later 
zijn geconfronteerd met de dreigende 
hongerdood voor 9 miljoen mensen in 
Ethiopië en bijna 30 miljoen in andere 
Afrikaanse landen. Nu werd het wereld
nieuws: éindelijk. 
In tal van landen is daarop gereageerd. 
Nederland neemt daarbij een bijzondere 
plaats in door de snelle start en de 
realisering van een nationale actie door 
T.V. en radio. Binnen een maand is met 
opmerkelijke eensgezindheld van om
roeporganisaties en NOS een plan de 
campagne ontwikkeld dat voluit gedra
gen werd door alle massa-media, ook de 
schrijvende pers. 

· Door deze inzet is de problematiek van 
een half continent breed onder de men
sen gebracht die er, ook In deze tijd, 
ongekend vrijgevig op hebben gerea
geerd. Bij het ter perse gaan van dit blad 
had die actie al 61 miljoen opgebracht. 
Een voorlichting dus die ook letterlijk 
wat uithaalde ... 
De noodhulp wordt gerealiseerd door 
kerkelijke en algemene hulporganisa
ties die zozeer zijn ingewerkt dat men 
vertrouwen mag hebben in de rappe en 
daadwerkelijke actie waarvoor het Ne
derlandse volk heeft gegeven. 

COlACTUEEL 

Schultz-Gromyko 
Als alles meezit gaan de ministers van 
Buitenlandse Zaken van de Sovjet-Unie 
en de Verenigde Staten, Gromyko en 
Schultz, in januari met elkaar in overleg 
om te onderzoeken of hervatting van het 
afgebroken wapenbeheersingsoverleg 
mogelijk is. 

De Sovjet-Unie heeft daarbij haar eis 
laten vallen dat eerst de reeds geplaat
ste kruisraketten en Pershlngs-11 moe
ten worden verwijderd voor dat van 
hervatting van wapenbeheersingsover
leg sprake kan zijn. De "soepelheid" 
van Moskou is vermoedelijk Ingegeven 
door de wens om de Amerikanen af te 
houden van het ontwikkelen van ruimte
systemen waarvoor zij zelf nog niet het 
technologisch vermogen hebben. 
De overtuiging van de Sovjet-leiders dat 
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zij door de afronding van het SS-20-
programma het - in hun ogen - ver
stoorde nucleaire evenwicht weer heb
ben hersteld zal mede aan deze soepel
heid hebben bijgedragen. 
Interessant is te weten hoe Washington 
zich gaat opstellen. Dat het werkelijk 
bereid zou zijn een'tijdelijk moratorium 
af te kondigen ten aanzien van verdere 
plaatsing van Pershings-n en kruisra
ketten- zoals de geruchten suggereren 
- lijkt vooralsnog niet meer dan een 
wensdroom. Mocht deze droom toch in 
vervulling gaan dan is het dieptepunt in 
de tweede na-oorlogse ijstijd waarin 
beide grootmachten zich tegenover el
kaar bevonden zeer waarschijnlijk ach
ter de rug. Voorzichtig optimisme is dan 
op zijn plaats. 

CDACTUEEL 

Opdeling klein links 
De basisbeweging voor vrede en solida
riteit van Scholten en Dijkman wil een 
zelfstandige partij oprichten. Zij richt 
zich daarbij op progressieve christenen 
en ontevreden CDA'ers. Zij zoekt daar
bij samenwerking met de EVP en Euro
pese Groenen voor de verkiezingen van 
1986. Samenwerking met·· PPR, CPN, 
PSP en de Groene Partij Nederland 
wordt afgewezen. De EVP, die bij monde 
van haar leidster mevrouw Ubels aan
vankelijk wel wilde samenwerken met 
PPR en PSP is daarvan teruggekeerd. 
Zij steunt nu Scholten, die de visie van 
de basisbeweging op politieke samen
werking verwoordt. 
Dijkman is, blijkens Trouw, van mening 
dat de basisbeweging wel met geheel 
klein links zou moeten samenwerken. 

Scholten heeft daarmee een poging 
gedaan links zo op te delen dat hij een 
kans maakt met z'n basisbeweging in de 
Kamer te komen. Zijn grootste concur
rent, de PPR heeft hij (te vroeg) aan de 
CPN geklonken. De EVP heeft hij (me
vrouw Ubels overvleugelend) ingeslikt, 
terwijl hij de mensen die "groen den
ken" tracht te monopoliseren. 
Hij heeft inderdaad het oog op politiek 
ontheemde christenen. Hij richt verder 
op de voor hem gunstige effecten van 
de scheuring in de CPN, de dreigende 
scheuring in de PSP en de verwachte 
uiteenspatting van de PPR. Het meest 
opmerkelijk is echter dat hij al die 

stukken wil opvangen in het alternatief 
voor het CDA: het wachten is op zijn 
programma. 

COlACTUEEL 

Politievraagstukken 
In vroeger tijden waren de mensen zelf 
in belangrijke mate verantwoordelijk 
voor de bescherming van hun have en 
goed. Bij ons is de zorg voor openbare 
orde en veiligheid "gedelegeerd" aan 
de overheid. Als de overheid die taak in 
de ogen van de burgers niet goed 
vervult, ontstaat de neiging terug te 
vallen op het "particulier initiatief". De 
aanzetten tot burgerwachten zijn wat dit 
betreft een teken aan de wand. Het CDA 
vindt dat het een verkeerde ontwikke
ling is als dergelijke organisaties taken 
uitoefenen die ten principale bij de 
overheid thuishoren. Wèl kan hier een 
taak liggen voor de reserve-politie. 
De regering heeft deze suggestie van 
het CDA in studie genomen. 
Over de reorganisatie van de politie 
zullen knopen doorgehakt m_oeten wor
den. Het wetsontwerp oni~ provinciale 
politie in te voeren schijnt te duur te 
worden. Het gaat hierbij om een diep 
insnijdende operatie waar meer dan 
30.000 politie-ambtenaren bij zijn be
trokken. Een extern bureau zal belast 
moeten worden met het doorrekenen 
van de verschillende varianten. 
Daar zal ook de uitvoering van de 
onlangs aangenomen motie-Nijpels/De 
Vries bij betrokken moeten worden om 
de directies politie van Binnenlandse 
Zaken en Justitie tot één directie samen 
te voegen. 
Als inderdaad zou blijken dat aanhangig 
wetsontwerp te duur uitvalt meent het 
CDA dat positief gereageerd moet wor
den op het dezer dagen ontwikkelde ' 
plan van de politiebonden en de vereni
ging voor hogere politie-ambtenaren. 
Dat plan komt er op neer dat de gemeen
telijke korpsen gehandhaafd blijven en 
dat de rijkspolitie gedecentraliseerd 
wordt tot provinciale politie onder ver
antwoordelijkheid van de minister van 
Binnenlandse Zaken. Dat is in ieder 
geval een stap in de richting van één
soortige politie en daar is het tenslotte 
om begonnen. 

CDACTUEEL 
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FRACTIE 

CDA-fractie,: "ï1olitie :rnoet meer de straat op;; 
De CDA-fractie is nog steeds voorstan
der van de eensoortige (provinciale) 
,Politie. Als deze vorm van reorganisatie 
echter niet doorgaat, staat de fractie 
posi!Jef tegenover het plan van de poli
tiebonden om de rijkspolitie onder te 
brengen bij de provinciepolitie en de 
kleine gemeentelijke korpsen te hand
haven. Dit zei CDA-woordvoerder Sytze 
Faber jongstleden maandag in de Kamer 
tijdens de uitgebreide commissieverga
dering over de politiebegroting. 

De heer Faber vindt het vooral belangrijk, 
dat de politie in het plan van de bonden 
onder één departement, dat van Binnen
landse Zaken, valt. De CDA-woordvoerder 
had nog wel enkele vragen bij het plan. 

Sytze Faber vergeleek de discussies over 
de reorganisatie van de politie met het 
consumeren van schotels zand: "De pro
blemen en de argumenten zijn uitgekauwd, 
maar in de praktijk verandert er weinig." Hij 
miste bij de ministers Korthals Altes en 
Rietkerk een eigentijdse visie op het politie
vraagstuk. Volgens de CDA-woordvoerder 
is er tegenwoordig sprake van een "doe
het-zelf-maatschappij" waarin de sociale 
controle weggevallen is en de hebzucht 
onnodig geprikkeld wordt: "Met name in de 
grote steden is er sprake van anonimiteit 
en sterk individualisme. 
Omstanders kijken zwijgend als een 
drenkeling kopje onder gaat en voorbijgan
gers lopen onaangedaan door als het slot 
van een fiets geforceerd wordt. leder voor 
zich en God voor ons allen." 

Een kwart van het politiewerk speelt zich 
thans op straat af. Sytze Faber noemde dit 
"tè gek". Volgens de fractie moet de politie 

Zwakzinnigenzorg en 
verpleegtehuizen 
ontzien 
Fred Borgman vroeg tijdens de begrotings
behandeling door een motie aandacht voor 
de financiële positie van· de zwakzinnigen
inrichtingen en verpleegtehuizen. Hij vroeg 
in de motie de geplande 145 miljoen niet op 
deze instellingen te verhalen. Staatssecre
taris v.d. Reijden kwam de CDA-woord
voerder tijdens het debat deels tegemoet. 
De meevallervan 30 miljoen bij de algeme
ne ziekenhuizen zal nu ook .de zwakzinni
genzorg en verpleegtehuizen besteed wor
den. 
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meer de straat op. Het aantal wijkagenten 
moet vergroot worden en er moet meer te 
voet en minder met auto's gesurveilleerd 
worden. Faber vroeg zich ook af of de 
administratieve taken niet door burgers 
overgenomen kunnen worden. De burgers 
moeten in het algemeen meer bij het 
politiewerk betrokken worden. 
De CDA-fractie vindt dat de privacy
voorschriften de opsporing van daders niet 
mag bemoeilijken. 
"Het kan niet zo zijn, dat op de golven van 
de huidige ik-episode in de menselijke 
geschiedenis privacy een doel in zichzelf 
zou worden. Misdrijven zijn zeer vaak een 
zeer ernstige inbreuk op de persoonlijke 
levenssfeer van de slachtoffers," aldus 
Sytze Faber. .,.. 
Marcel Meijer 

Sytze Faber: "doe-het-zelf-maatschappij". 

a stelselherziening gelijke 
ottt\#vikkeling lonen en uitkeringen 
De CDA-fractie ziet na 1985 geen grote 
bezulnigingsmogelijkheden meer In de 
sociale zekerheid. Na de stelselherzie
ning op 1 juli 1985 moet er uitzicht 
geboden worden op een gelijke ontwik
keling van de inkomens van werkenden 
en uitkeringsgerechtigden. 
Dit zei Jeltien Kraaijeveld-Wouters jl. dins
dag tijdens de eerste termijn van de begro
tingsbehandeling van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid. 

Je/tien Kraaijeveld: bodem in sociale zekerheid 
bewaken. 

De CDA-fractie vindt het frustrerend, dat er 
allerlei incidentele maatregelen worden 
genomen, terwijl de stelselherzieninq er 
nog niet is. · 

Het kabinetsbeleid moet volgens de fractie 
gekenmerkt worden door rust, duidelijk
heid en evenwicht. Voorkomen moet wor
den, dat steeds dezelfde groepen door een 
opeenvolging van maatregelen getroffen 
worden. 
De CDA-fractie vindt dat de bodem in de 
sociale zekerheid bewaakt moet worden. 
De laagste inkomens zijn hard aangepakt. 
De echte minima moeten volgens de fractie 
zoveel mogelijk worden ontzien. In het 
nieuwe sociale zekerheidsstelsel zal de 
positie van de (echte) minima via een 
raamregeling of een inkomenstoeslagen
wet geregeld dienen te worden, aldus de 
fractie. 
NamEjnS de fractie sprak Jeltien 
Kraaijeveld-Wouters uit, dat het derde 
spoor (arbeidsverdeling e.d.) van het kabi
netsbeleid onvoldoende uit de verf komt. 
Bezuinigingen zijn slechts te verdedigen 
als er op dit terrein iets gebeurt. De 
coördinatie van het werkgelegenheidbe
leid is mistig, aldus de CDA-woordvoerster. 
Namens de fractie vroeg zij de regering om 
een samenhangende werkgelegenheidno
titie op Prinsjesdag 1985. Het samenhan- · 
gende beleid moet dan ook wel samenhan
gend gepresenteerd worden. .,.. 

Marcel Meijer 
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FRACTIE 

CDA-woordvoerder Fred Borgman 

,,Er zijn grenzen aan 
de gezondheidszorg'' 
In de Volksgezondheld verschuiven de 
grenzen steeds. Er worden experimen
ten uitgevoerd met de transplantatie 
van dierlijk hersenweefsel en er wordt 
gemanipuleerd met geaborteerde 
vruchten. CDA-woordvoerder Fred 
Borgman riep tijdens de begrotingsbe
handeling van Volksgezondheld op tot 
ethische waakzaamheid. Er zijn ook 
grenzen aan de gezondheidszorg. 

Borgman betoogde dat ook in de volksge
zondheid een gulden maar eenmaal uitge
geven kan worden. Zorg voor enkelingen 
mag niet ten koste gaan van de noodzake
lijke brede zorg voor velen: , , Het is , ,schijn
winst" van onze gezondheidszorg als we 
wel harten, nieren en levers kunnen trans
planteren, maar niet meer in staat zouden 
zijn adequate hulp en zorg te bieden aan 
hoog-bejaarden en de gehandicapten." 

De eerstelijnszorg moet volgens de CDA
fractie versterkt worden. Fred Borgman 
stelde daartoe een aantal maatregelen 
voor: Verbetering van de huisartsenoplei
ding, een verkleining van de huisartsen
praktijk (in fasen) tot een maximum van 
2000 patiënten en een wijziging van het 
beloningssysteem door invoering van een 
inkomen, bestaande uit een basisdeel en 
een beperkt variabel deel. Dat laatste deel 
wordt bepaald door aard en aantal van de 
verrichtingen van de huisarts. Borgman 
bepleitte tenslotte een betere regelgeving 
tussen huisarts en specialist. De huisarts 
moet ook binnen het ziekenhuis de patiënt 
kunnen blijven volgen. 

Verpleegkundigen 
CDA-woordvoerder Borgman vroeg aan
dacht voor de moeilijke positie van de 
verpleegkundigen. Terwijl het aantal art
sen en specialisten steeg, bleef het aantal 
verpleegkundigen gelijk: "Ondertussen is 
wel de werklast enorm toegenomen, on
dermeer door intensievere verpleging als 
gevolg van kortere verpleegduur. Bepaald 
schrijnend wordt de situatie in met name de 
verpleeghuizen en de zwakzinnigeninrich
tingen; dit kan en mag zo niet langer 
doorgaan, noch ten aanzien van de ver
pleegkundigen, noch ten aanzien van de 
zorgbehoevenden," aldus Borgman. Hij 
vroeg staatssecretaris Van der Reijden 
samen met minister De Koning in overleg 

CD/ACTUEEL 1 december 1984 

Fred Borgman 

te treden met de Nationale Ziekenhuis 
Raad over arbeidstijdverkorting met herbe
zetting. Hiervoor is 135 miljoen uitgetrok
ken. 
De CDA-fractie toonde zich ernstig be
zorgd over het hoge aantal specialistische. 
verrichtingen en de kosten die deze ver
richtingen met zich mee brengen. Het 
aantal verrichtingen van specialisten steeg 
de laatste tien jaar met 70%. Het aantal 
specialisten steeg sinds 1978 met 20%. In 
de laatste vijf jaar zijn de kosten van de 
specialistische hulp gemiddeld met 8,5% 
gestegen, terwijl de honorariumkosten ge
middeld met 5% toenamen. Het is volgens 
de fractie noodzakelijk dat specialisten aan 
de ziekenhuizen worden gekoppeld en dat 
hun honorering loopt via het ziekenhuis
budget. Borgman wil dat de specialisten 
hun patiëntenadministratie onderbrengen 
bij de ziekenhuisdirecties. Zo kan de con
trole op het "doorverwijzen" verscherpt 
worden. 
De stelselherziening in de Volksgezond
heid is pas op langere termijn te realiseren. 
Voor het zover is, moeten er tussenoplos
singen gevonden worden. Volgens Borg
man is er sprake van absurd verzekerings
sektarisme: "Er zijn zo'n 140 particuliere 
verzekeraars, een 1 0-tal ambtenaren
maatschappijen en daarnaast dan nog 49 
ziekenfondsen die elk 6 verschillende ver
zekeringsvormen hanteren. In dit huidige 
stelsel is de solidariteit grotendeels uitge
hold; is de samenhang, zo die er nog was, 
totaal verloren; is volumebeheersing niet of 
nauwelijks mogelijk, en is het geheel vrijwel 
onbestuurbaar." .".. 

Marcel Meijer 
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FRACTIE 

CDA akkoord met kortingen op sociale uitkeringen 
Ons land heeft een beleid nodig dat 
ertoe leidt dat de marktsector de werk
gelegenheld bij de overheid en de socia
le uitkeringen weer op een gezonde 
wijze kan dragen. Dat zei Gerrit Gerrtise 
verleden week in de Tweede Kamer. Aan 
de orde was het debat over de kortingen 
op de sociale uitkeringen. 

De CDA-fractie is, aldus Gerrit Gerritse, 
overtuigd van de noodzaak van het herstel
len van onze economie. De CDA
woordvoerder: "Daarom hebben wij ook 
voor 1985 weer een forse taakstelling voor 
het doen van ombuigingen in de collectieve 
sector aanvaard. Bij het verdelen van deze 
ombuigingen over de onderdelen van de 
collectieve sector kunnen de sociale.zeker
heid en de sociale voorzieningen niet 
ontzien worden, wil er geen onevenredig 
zware last elders gelegd worden. Méér 
zoeken bij ambtenarensalarissen, bij 
volksgezondheid of op de begrotingen zou 
tot forse problemen leiden van die kanten. 
Daarom stemt de CDA-fractie in met een 
voortzetting va11 het tot nu toe door dit 
kabinet gevoerde beleid. Dat beleid begint 
nu vruchten af te werpen. 
Vooral het bescheiden dalen van het werk
loosheidscijfer vindt de fractie zeer hoop
gevend. 
De CDA-fractie vindt het niet verantwoord 
om de sociale zekerheid en de sociale 
voorzieningen bij het voortzetten van het 
beleid buiten beschouwing te laten. 
Gerritse: "De echte minima zullen hun 
door toeslagen hogere koopkracht dan die 
van het minimuminkomen in 1985 gelijk 
zien blijven. Dat komt mede doordat de 
bijdrage van de sociale zekerheid aan de 
ombuigingen via het voorliggende wetsont
werp gevonden wordt in de uitkeringen 
boven het minimum. Dat helpt ons de 
betreffende voorstellen aanvaarden." 
De heer Gerritse betreurde het dat er nog 
geen kabinetsvisiEf is op de stelselherzie
ning van de sociale zekerheid. 

Achteruitgang 
Hoewel de verlaging van de uitkeringsper
centages niet zo groot is als deze wel lijkt, 
gaan de getroffenen er toch weer op 
achteruit. 
De CDA-fractie kon daarom instemmen 
met de verzachtingen die deels al in het 
oorspronkelijke wetsontwerp zaten en die 
deels bij de Nota n.a.v. het Eindverslag zijn 
voorgesteld. Daarom toonde men zich 
verheugd dat het streven van het kabinet 
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erop gericht is ook in de toekomst al het 
mogelijke te doen om een verlaging van het 
sociale minimum te voorkomen. 

De heer Gerritse: "Sommigen verwijten 
mijn fractie onvoldoende oog te hebben 
voor de positie van de uitkeringsgerechtig
den. Ik wil dat vierkant ontkennen. Ik heb u 
gewezen op de noodzaak van het voeren 
van een herstelbeleid. De mensen die 
aangewezen zijn op een uitkering hebben 
eigenlijk een nog groter belang bij econo
misch herstel dan degenen die werk heb
ben, want economisch herstelschept nieu
we banen, geeft meer mogelijkheden voor 
herverdeling van werk en maakt de finan
ciering van de collectieve sector beter 
mogelijk. Daarom steunen wij een herstel
beleid, met de offers die het vraagt." 
De CDA-woordvoerder bracht de alge
mene beschouwingen . in herinnering. 
Gerritse: "Daar zijn met onze over
tuigde bijdrage een aantal scherpe kan
ten van het beleid bijgeslepen. Ik wijs u 
op het verlagen van de huurverhoging, op 
het schrappen van het schoolgeldvoorstel 
en op het afwijzen van de bevriezing van de 
kinderbijslag op 1 januari. Dit alleslaat zorg 

Gerrit Gerritse: Herstelbeleid juist in het be
lang voor uitkeringsgerechtigden 

zien voor de positie van hen die onder in de 
inkomensverdeling zitten. Helaas wordt de 
mate waarin die zorg ook waargemaakt 
kan worden beperkt door economische 
mogelijkheden. Daar moeten we rekening 
mee houden wil onze zorg niet tot bedrei
ging in plaats van tegemoetkoming en 
verzachting worden." ~ 
Theo Brinkel 

CDA-fractie onder voorwaarden eens met interim-wet meststoffen: 

Mestprobleem nu aanpakken 
De varkens- en pluimveehouderij in 
Nederland kampt met grote mestover
schotten. Dat kost niet alleen veel geld, 
maar betekent bovendien een grote 
belasting voor het milieu (verzuring). De 
regering wil door een interim-wet de 
produktie van mest op korte termijn 
inperken. Deze interim-wet werd afgelo
pen week in de Tweede Kamer behan
deld. De CDA-fractie, bij monde van 
René van der Linden, ging er mee 
akkoord. 

We mogen het mestprobleem niet meer 
voor ons uitschuiven, was het oordeel van 
CDA-woordvoerder René van der Linden. 
Daarom is de interim-wet als tussenstap 
naar een meer definitieve regeling aan
vaardbaar. Juist de sector van de varkens
en pluimveehouderij kende de afgelopen 
jaren een sterke groei. Een forse rem op 
verdere uitbreiding van de produktie is 
noodzakelijk. Dat betekent immers een 
rem op de toenemende mest-produktie. De 
interim-wet brengt volgens René van der 

Linden een schokettect teweeg waardoor 
de druk om meer definitieve oplossingen te 
zoeken wordt vergroot. 

Ontlasting 
De CDA-fractie constateerde dat de rege
ring aan haar wens tegemoet was ge
komen. Het wordt namelijk mogelijk ge
maakt dat bedrijven verplaatst kunnen 
worden naar andere gebieden dan die 
waarin de varkens- en pluimveehouderij 
sterk geconcentreerd is. Dat betekent 

. een ontlasting van het milieu in die streken. 
Maar het CDA wil ook buiten die concentra
tiegebieden de uitbreiding beperkt houden. 
Vooral grootschalige en industrieel opge
zette varkens- en pluimveehouderijen 
moeten naar de mening van René van der 
Linden voorkomen worden. 
"Deze interim-wet moet er snel komen en 
moet ook snel weer verdwijnen," was de 
conclusie van de CDA-woordvoerder, 
"dan weten we zeker dat de meststoffen
wet er snel is. De druk op de ketel is flink 
opgelopen. ~ 

Theo Brinkel 
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PARTIJVOORZITTER 

Hoe zal herfst 1984 de geschiedenis in
.. gaan. De vaderlandse wel te verstaan. 

Als de herfst waar f 425 plus f 350, 
gedeeld door twee een bedrag oplevert 
van f 387,50? Dat was immers de 
apotheose van het tweeverdienersde
bat, door Nijpels vooraf aangekondigd 
als het debat van de eeuw. Zal de herfst 
van 1984 in de geschiedenis de herfst 
zijn van felle verwijten van de vakbewe
ging aan regering en regeringspartijen; 
dat men een beleid voert, respectieve· 
lijk steunt, dat a-sociaal is, de armoe 
terughaalt, Nederland in tweeên splîtst,. 
bezuinigt over de ruggen van de zwak· 
ken? Of zal er door de geschiedschriJ
vers worden gezegd: in dat najaar 
kwam er een keer ten goede, de werk
loosheid . ging dalen en de 60.000 
schoolverlaters kwamen voor het eerst 
sind$}aren weer aan de bak. Of zal men 
een ander positief punt benadrukken: 
het Nederlandse volk bekommerde zich 
om het lot van een ander volk en legde 
op één dag meer dan zestig miljoen 
gulden op tafel. Misschien komt dat 
allemaal wet in de geschiedenisboek
jes. Maar los daarvan, welke lessen 
trekken wîj eruit. 

Springen 
Uit de tweeverdieners-geschiedenis 
moeten we in ieder geval de les leren, 
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dat het politieke bedrijf • z~lf de eerstë 
verantwoordelijkheid heeft om ervoor te. 
zorgen dat wat klein ls klein blijften niët 
zo wordt opgespeeld en opgeblazen, 
dat de indruk wordt gewekt.· dat . de 
wereld op springen staat Dat laatste 
doet de politiek geen goed, ondermijnt 
het gezag van regering en parlement en' 
dat is slecht voor de democratie. 

Scherpe oordelen 
Uit de verwijten van de vakbeweging 
moeten we leren, dat er wellicht töch 
nog veel mankeert aan de presentatie 
van het beleid, dat één geheel vormt en 
als geheel resultaten oplevert, zoals 
tOO.OOO werklozen minder dan het 
Centraal Plan Bureau voorspelde en 
200.000 minder dan Den Uyl op naam 
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Bijeen geknipt door Oerrit Brinkman 

ZW ART i'!tjU~ • • •• • •• • • • • • 
Coalitie 
Het ziet er naar uit dat de PvdA de grootste 
partij wordt na de verkiezingen van 1986. De 
PvdA moet dan het eerst aan bod komen. 
( ..... ) Ik denk dan in de eerste plaats aan 
de vorming van een coalitie met CDA of VVD, 
maar een minderheidskabinet van de PvdA 
gesteund door klein links, is veel aannemelij
ker. De kleine linkse partijen van nu vertonen 
geen a-democratische trekken. In die zin 
verschilt klein links van klein rechts. (Joop 
den Uyl in Algemeen Dagblad). 

Dreigen 
De dreiging aan het adres van het CDA dat ter 
linkerzijde nog een serieus alternatief voor de 
PvdA bestaat is nu vervangen door de drei
ging met de VVD in zee te gaan. Beide 
dreigementen zijn weinig serieus, hoe aan
lokkelijk het wegdromen over een periode 
zonder CDA voor Den Uyl en Nijpels ook is. 
De PvdA heeft besloten ( . .. ) het CDA 
eventueel te dwingen tot een akkoord te 
komen, als het tussen CDA en VVD, mogelijk 
aangevuld met Klein Rechts niet lukt. (Frans 
Kok in NRC/Handelsblad). 

Beleid inzet 
Let wel: als wij straks de keuze zouden 
hebben om het huidige kabinetsbeleid 
voort te zetten met het CDA of om veel 
water in de wijn te doen teneinde dit beleid 
met drie partijen te kunnen realiseren, dan 
kies ik onomwonden voor door regeren 
met het CDA. Samengevat: als dit kabinet 
de rit uitzit, dan maken wij het beleid inzet 
van de verkiezingen. (Ed Nijpels in Elsa
viers Magazine). 

Wisselen 
Och, op zichzelf vind ik het niet verkeerd, als 
je de verantwoordelijkheid (voor een coalitie
beleid) hebt aanvaard dat niet te verlooche
nen in de verkiezingstijd. Of de kans dan "niet 
gering is dat het parlement de winterslaap 
nog vierjaar kan voortzetten" dat weet ik niet. 
Als Ruding en Brinkman nou in de kamer 
gaan zitten en ze maken Cees van Dijk 
minist.er van financiën en Bert de Vries van 
wvc, dan zou dat wel eens heel goed kunnen 
zijn voor het functioneren van het parlement. 
(Willem Aantjes in De Tijd). 

Kan niet jokken 
De regels van het spel kennende en Bert de 
Vries kennende weet ik zeker: De Vries jokt 
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(Gekmpt uit Algemeen Dagblad) 

niet. Dat kàn-ie helemaal niet. Zo is die man 
gebakken. In elke kamer zitten mensen die 
het soms met de waarheid op een akkoordje 
gooien, maar De Vries hoort daar niet bij. Als 
de Vries, een zo nauwgezet levend mens in 
de persoonlijke ethiek, als zo'n man zich 
(over Nijpels' verwijt van "onbetrouwbaar
heid') zo opwindt, dan is er geen afspraak 
geweest. (W. F. de Gaay Fortman in De Tijd). 

Goed nieuws 
Voor Bert de Vries is het goede nieuws 
nog niet op. De anonieme kritiek op zijn 
functioneren die aan het licht werd ge
bracht door het weekblad De Tijd, is 
plotseling verstomd. Als één man is de 
CDA-fractie achter haar voorzitter gaan 
staan in het conflict met de VVD. Boven
dien put de ene na andere christen
democraat zich de laatste tijd uit in aan
hankelijkheidsbetuigingen. (Binnenhof). 

Tragisch 
Er lijkt, ondanks acties en protesten, een 
zekere overeenstemming te ontstaan over de 
noodzaak van een herziening die het stelsel 
(van sociale zekerheid) beter beheersbaar en 
betaalbaar maakt. Dat maakt het des te 
tragischer dat geen dialoog mogelijk is tussen 
maatschappelijke groeperingen als de vak
beweging en de politieke meerderheid. De 
acties van de FNV tegen de kortingen zullen 
vergeefs zijn en dat weten de actievoerders. 
De stakingen moeten dan ook voornamelijk 
worden uitgelegd als een signaal, dat de FNV 
nog leeft. Het CNV, dat zich van harde acties 
onthoudt, speelt een niet minder tragische rol 
zoals voorzitter Van der Me uien liet zien toen 
hij in de Tweede Kamer een laatste beroep 

deed op het sociale geweten van het CDA. 
(NRC!Handelsblad). 

Gevaarlijk 
De aanvaring tussen het CDA en het CNV is 
op wat langere termijn voor het kabinet niet 
ongevaarlijk. Van der Meuten mag dan kwaad 
geweest zijn, binnen de CDA-fractie blijkt de 
woede ook niet gering te zijn. De fractie vindt 
dat Van der Meuten het CDA ten onrechte 
ervan beschuldigt weinig sociaal bewogen te 
zijn. De vingers van menigvuldig fractielid 
jeuken om Harm zo langzamerhand een 
gevoelig pak slaag terug te geven. (Willem 
Breedveld in Trouw). 

Gokken 
De FNV-leiding gokt nu op de achterban 
van CDA en VVD, die zich ook tegen de 
jongste bezuinigingsoperaties hebben 
uitgesproken. De apathische houding van· 
de meerderheid van de Tweede Kamerle
den doet echter het ergste vermoeden 
over het succes van die gok. Of er inder
daad een veenbrand in de samenleving zal 
ontstaan, die geregeld tot ontvlamming 
komt (zoals de FNV hoopt) is nog zeer de 
vraag. (Volkskrant). 

Zinloos 
Natuurlijk staat niemand te juichen over de 
kortingen met name op het ziekengeld en de 
wao. Maar de harde keus vóór economisch 
herstel moest worden gemaakt, omdat op 
den duur ook de uitkeringstrekkers daarmee 
het meest zijn gebaat. De acties van de FNV 
zijn daarom behalve schadelijk ook kortzich
tig. Dus zinloos. (Jan van Hoof in Elseviers 
Magazine). 

IJ Di~ 
AKTIEWEEk 

NvvooRBIJ 1 

(Geknipt uit Trouw) 
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BUITENLAND 

"Amerika heeft moeite om met superioriteit om te ;gaan'~· 
Dick Kolster (56) is de adjunct
secretaris buitenland van het CDA. Hij is 
directeur geweest van een stedelijke 
organisatie van club- en buurthuiswerk 
in Rotterdam. Vandaar werd hij direc
teur van het KVP-bureau. Bij de fusie 
vroeg het CDA of hij adjunct-secretaris 
wilde worden voor de internationale 
zaken van de partij. Sinds 1980 werkt hij 
in deze functie. Onlangs maakte Dick 
Kolster een studiereis naar de Verenig
de Staten. CD/ ACTUEEL sprak daarover 
met hem. 

Wat doet een internationaal secretaris? 
"Mijn functie is ambtelijk-diplomatiek. Het is 
mijn taak kanalen open te maken en open 
te houden met het buitenland. Het CDA 
moet als politieke partij met diplomatieke 
vertegenwoordigingen goede connecties 
hebben. De partij is internationaal gaan 
meespelen. Dat bleef vroeger nogal onder
belicht. In het algemeen speelt in het CDA 
het nationale aspect nog altijd de boven
toon boven het internationale." 

Welke internationale rol speelt het CDA? 
"In de internationale relaties staan wij 
kwantitatief niet zo sterk; Nederland is 
maar een klein land. Maar wij hebben 
internationaal gezaghebbende mensen. 

Denk aan Schmelzer die een grote autori
teit geniet in het buitenland. Bukman, die 
de laatste jaren op de voorgrond treedt. 
Kooijmans, die internationaal veel te bie
den had. Bovendien heeft het CDA een 
aantal voortreffelijke ambtenaren bij de EG 
in Brussel zitten. In de christen
democratische fractie van het Europees 
Parlement is onze afvaardiging kwalitatief 
sterk. Wij kunnen als klein land een bemid
delende rol spelen, bijvoorbeeld tussen 
Italië en West-Duitsland. In de Nederland
se buitenlandse dil;lnst tref ik daarentegen 
nog weinig CDA-leden." 

Welke is de taak van de internationaal
secretaris hierin? 
"Ik probeer de verhoudingen tussen ons 
en de verschillende christen
democratische partijen zo goed mogelijk te 
houden. De partijen in de Europese Volks
partij onderhouden hartelijke contacten 
met elkaar. De eerste aandacht gaat uit 
naar onze Vlaamse zusterpartij de CVP 
(Christelijke Volkspartij). Daarnaast heb
ben wij een goede band met de CDU en de 
CSU in West-Duitsland. De betrekkingen 
met de Democrazia Christiana zijn belang
rijk, zeker als Spanje en Portugallid zullen 
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Dick Kolster: CDA-diplomaat. 

worden van de EG. De Europese christen
democraten zijn gebundeld in de Europese 
Unie van Christen-Democraten (EUCD). 
De Latijnsamerikaanse christen
democraten hebben zich georganiseerd in 
de ODCA. EUCD en ODCA werken samen 
in de Christen Democratische Internationa
le." 

Je bent pas een maand naar de Verenigde 
Staten geweest. Reis je veel? 
"In mijn functie ben je nogal eens in het 
buitenland. In oktober maakte ik op uitnodi
ging van de Amerikaanse regering met een 
internationale delegatie een studiereis 
langs verschillende Amerikaanse steden. 
Wij bezochten onder andere het Brookings 
Instituut en het Center tor Strategie and 
International Studies in Washington. We 
werden ontvangen op het ministerie van 
Buitenlandse Zaken, de Nationale Veilig
heidsraad en op het Pentagon. We hebben 
de NAVO-marinebasis voor de Atlantische 
Oceaan in Norfolk bekeken. We zijn op het 
J. F. Kennedy Instituut geweest in Boston, 
in Michigan-University en hebben een be
zoek gebracht aan een basis voor strategi
sche kernraketten in South Dakota. Over 
de toenemende betekenis van de Stille 
Oceaan voor de Amerikanen hebben we 
veel geleerd in Honoloeloe en tenslotte 
waren we de laatste dag in New Vork." 

Wat zijn je indrukken van de V.S.? 
"Het is een rijk land, rijk aan ruimte, rijk a,an 

grondstoffen, rijk aan initiatieven. Wat een 
groot probleem voor de Amerikanen is, is 
hoe ze op de beste manier met hu(l· 
superioriteit om moeten gaan. Vietnam i~ 
voor de Amerikanen een· trauma gewor~ 
den, de inval in Grenada wordt daarelite
gen groot geschreven, Europa is men een· 
beetje aan het vergeten. Wel zijn ze 
allemaal trots als ze in Europa zijn geweest 
of als ze hier kennissen of familie hebben. 
Maar de Amerikanen verleggen de klem- ·• 
toon steeds meer naar het Midden-Oosten' 
en de Pacific, de landen rondom de Stille 
Oceaan, zoals China, Indonesië, de Filip~ • 
pijnen, Japan. Dat hele gebied heeft een' 
enorme betekenis voor de olieaanvoer en 
wat betreft Japan voor de ontwikkeling van 
de moderne technologie. :Z:e dreigen Euro
pa daarmee te vergeten. Daarin zouden ze 
zich wel eer.s kunnen vergissen, als bij• 
voorbeeld de EG de technische kennis 
weet samen te brengen. Bovendien. heeft, 
de V.S. de economische opbloei voor een 
deel te danken aan de investeringen vanuit 
Europa. Vergis je niet, Europa kan haar 
leningen aan Amerika gaan terugtrekken . 
als de economie inzakt. De ellende daar 
zou niet te overzien zijn." 

Waaruit bleek die moeite om met hun 
overmacht om te gaan nog meer? . , , .·· 
"Amerikanen zijn niet altijd gehèigd goèd. 
naar anderen te luisteren. In de V.S. klaagt 
men over weinig belangstelling· ·voor·. 
vreemde talen. Als je je als een super~· 
macht wil gedragen moet je je de cultuur en·· 
taal van andere landen eigen maken. 
Daarnaast doet men ih de V.S. te weinig-· 
met de veelal voortreffelijke analyses. Men 
heeft een pragmatische aanpak. Dat wordt 
in de hand gewerkt door het kiesstelseL 
Om de vier jaar zijn er verkiezingen voor 
het presidentschap. Gevaar voor simplifi
catie ligt daardoor voortdurend op de loer.''· 

Hoe uit zich dat ten aanzien van . de 
Oost-West verhoudingen? . . · 
"Alle internationale vraagstukken worden 
te vlot in het Oost-West schema ingepasf 

Hebben wij in Europa met de Sovjets leren 
leven, voor de Amerikanen geldt meestal: 
onbekend maakt onbemind. Daarom wordt 
alles in zwart-wit tegenstelling gezien. Zo
als het Amerikaanse voetbal: dat is een 
harde sport, maar wel gebonden aan 
strakke regels, en met een sterk 
competitie-element. Zo bezien ze ook hun 
verhouding met de Sovjets.": ·<4 

Theo. Brlnkel 
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Harm van derMeulen biedt een CNV-petitie aan aan Je/tien Kraaijeveld-Wouters (CDA). 

. CNV-voorzitter Harm van der Meulen is 
bang, dat veel van zijn leden het CDA 
voor gezien zullen houden. De afgelo
pen weken heeft het CNV door het hele 
land ledenvergaderingen gehouden. De 
leden konden zich uitspreken over de te 
volgen koers. Daar was men het gauw 
over eens. Het CNV zou nog meer dan al 
gebeurt een vuist moeten maken tegen 
het regeringsbeleid. Verder moet de 
vakbond de gesprekken met werkge
vers en overheid over de sociale zeker
heid hervatten. Een allesoverheersend 
punt op de vergaderingen was echter de 
kritiek op het CDA. Dit stoom afblazen 
bereikte zijn hoogtepunt vorige week op 
een protestbijeenkomst in Utrecht. 

"Ik heb veel meegemaakt in mijn loopbaan 
als vakbondsbestuurder. Heb zelf gestaakt 
en heb mensen moeten overtuigen niet te 
staken. Dat zijn heel gevoelige zaken. 
Maar wat er op die avond is gebeurd, daar 
ben ik nog stil van. Een golf van kritiek op 
het CDA. Leden, die dreigden met opzeg
ging van hun CDA-lidmaatschap, CNV' ers, 
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die het CDA links en rt~l;lllti. met verwijten 
om de oren sloegen. Als onze leden een 
jaar of twee terug kritiek plaatsten op het 
CDA dan zei ik: word actief in die club, ga 
naar vergaderingen en zeg recht voor de 
raap wat je dwars zit. Dat werkt nu blijkbaar 
niet meer. Dat stadium zijn we, blijkens de 
heftige reacties, gepasseerd. Veel 
CNV'ers, gepokt en gemazeld in de 
christelijke traditie, verkeren in de grootste 
verwarring, voelen zich verdrietig en wan
hopig, dat het met hun CDA zover is 
kunnen komen". 

Geschrokken 

Harm van der Meulen is er zelf ook van 
geschrokken. "Natuurlijk zijn de geluiden 
over de ontevredenheid met de koers van 
het CDA voor ons niet nieuw, maar dat het 
zo diep zit, daar keek ik wel van op." "Het 
wordt echt de hoogste tijd, dat het CDA zijn 
sociale gezicht in positieve zin bijstelt. 
Anders voorzie ik een grote afbrokkeling. 
Er is eens door iemand uitgerekend, dat 
zo'n 65% van de CNV-leden op het CDA 

stemt. Dat is dan nog altijd goed voor zo'n 6 
à 7 zetels. Ach, die getallen zijn het 
belangrijkste niet. Als het CDA grote groe
pen uit de samenleving van zich ver
vreemdt dan past het etiket volkspartij er 
niet meer op." 
Het is duidelijk: de felle kritiek van veel 
CNV-leden op het CDA - ook zijn partij -
doet Harm van der Meulf!n pijn. 
"Een goede christen-democratische partij, 
die een duidelijke relatie legt tussen 
geloofsovertuiging en politiek handelen is 
en blijft in ons politieke krachtenveld nodig. 

En dan bekijk ik dat niet eens louter vanuit 
sociaal-economisch gezichtspunt. Ook op 
het gebied van onderwijs en vorming zullen 
christelijke waarden overeind gehouden 
moeten worden. Wat betreft hou ik wel 
eens mijn hart vast als we in dit land een 
PvdA-VVD-regering zouden krijgen. Dacht 
u, dat dan nog veel van ons christelijk 
erfgoed in stand zou blijven??" 
Harm van der Meulen ziet in de huidige 
ontwikkeling nog een ander gevaar. 
"Mensen,. die het niet eens zijn met de 
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koers van het CDA hebben veelal geen 
alternatief. Ze komen in gewetensnood. 
Vele teleurgestelden zullen politieke we
zen worden. En met zo'n perspectief is 
niemand gediend". 

Telegram 
De CNV-voorzitter is inmiddels verblijd met 
een telegram van het CDA uit Almelo, 
waarin hij bijgevallen en ondersteund 
wordt. Hij vindt dat het CDA veel te 
cijfermatig reageert. "Kil en zakelijk doet 
men de problemen af. Alsof er niets meer is 
dan cijfers en getallen. Snapt men dan niet, 
dat bepaalde uitlatingen onze mensen 
door de ziel snijden?" 
Het regeringsbeleid wordt verdedigd met 
de zin datwat er nu gebeurt nodig is om de 
toekomst van ons sociale zekerheidsstel
sel veilig te stellen. 
"Natuurlijk hebben wij ook wel begrip voor 
de huidige situatie en natuurlijk weet de 
vakbond ook drommels goed dat het niet 
zo kan doorgaan. Onze denkbeelden hoe 
het anders zou moeten hebben we veelvul
dig onder de aandacht gebracht van het 
parlement. Herinnert u zich nog, dat we 
sinds 1973 de lonen al hebben gematigd. 

Zelfs toen het toen regerende kabinet van 
Agt/Wiegel nog flinke koopkrachtverbete
ringen beloofde. En was het niet de vakbe
weging die de arbeidstijdverkorting met 
gevolgen voor het inkomen in eigen kring 
heeft verdedigd. En wie leverde uit eigen 
vrije wil de prijscompensatie in om die 
arbeidstijdverkorting mogelijk te maken? 
Juist, ja dat was de vakbeweging. Politici 
moeten dus niet aankomen met verwijten, 
dat we niets willen of dat we altijd achter de 
feiten aanhollen. Als dat dan toch wordt 
gezegd dan steekt dat en het maakt de 
verhoudingen er niet beter op". 

Armoede 

Het CNV heeft gekozen voor een stelsel 
van sociale zekerheid m~t een uitkering 
van 75 procent van het laatst verdiende 
loon. Waarom? 
"Als dat percentage lager wordt zullen 
duizenden mensen onder het bestaansmi
nimum terechtkomen. Dat loopt dan uit op 
een regelrechte ramp. In feite is de door 

"Als het CDA grote 
groepen van zich 

vervreemdt past het 
etiket volkspartij er niet 

meer op" 
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ons voorgestelde 75% al onvoldoende. 
Reeds nu komt het voor, dat bij dat 
percentage een uitkering ontstaat, die la
ger ligt dan de minimumbestaansnormen. 
Natuurlijk kunnen we twisten over de vraag 
waar de armoedegrens ligt. En we weten, 
dat armoede een betrekkelijk begrip is, 
vooral als je verder kijkt dan Nederland. 
Acties gericht op de ellende elders, waar 
honger wordt geleden, waar mensen ster
ven, moeten door ons krachtig worden 
gesteund. Dat is onze plicht. Maar diezelf
de verantwoordelijkheid moet onze drijf
veer zijn om hier in ons eigen land de 
verschillende bevolkingsgroepen, 
werkenden en niet-werkenden, actieven 
en minder actieven, eerlijk en rechtvaardig 
te behandelen. Ook dat is onze plicht. 
Bezuinigen moet. Maar wel volgens het 
principe van de draagkracht Het mag niet 
zo zijn, dat mensen, die toch al getroffen 
zijn door de economische crisis steeds 
opnieuw het gelag betalen doordat hun 
uitkeringen verlaagd worden. Ik vind het 
een uiting van beschaving om dat de 
voorkomen en - ik zeg het met enige 
schroom -, wat mij betreft is dat ook een 
concrete vorm van christelijke naastenlief
de." 
Waarom lukt u dat niet om deze duidelijke 
boodschap in Den Haag aan de man te 
brengen? 
"Ik wou dat ik dat wist. Ik wou, dat ik die 
geest, die intentie, die beweegredenen, die 
sociale bewogenheid kon overbrengen op 
de soms koel aandoende politiek in Den 
Haag. Er wordt wel naar ons geluisterd, dat 
wel. Maar mij bekruipt wel eens het gevoel 
dat dit pro forma is. Soms zie je ze denken: 

daar hebben we die zeurpieten van de 
vakbeweging weer." 
Is het regeerakkoord tussen CDA en VVD 
in dit opzicht volgens u de grote boosdoe
ner? 
"Beide regeringspartijen hebben zich zo 
vastgenageld op dit akkoord dat er van 
enige flexibiliteit geen sprake meer is. Er is 
een bezuinigingsbedrag vastgesteld. Dat 
moet koste wat kost worden gehaald. De 
eigen rol van het parlement wordt hierdoor 
sterk aangetast. Het dualistische karakter 
van ons parlementair stelsel wordt uitge
hold. Toen Lubbers nog fractievoorzitter 
van het CDA was in de Tweede Kamer 
gebeurde het nog wel eens, dat de fractie 
zich, los van het kabinet, duidelijk profileer
de. Nu lijkt het er meer op, dat men alles 
slikt. Het regeerakkoord ademt bovendien 
nogal een VVD-mentaliteit. Ook hierdoor 
wordt het voor het CDA dus dubbel zo 
moeilijk met een eigen geluid te komen. 
Dat hebben we ondervonden toen we het 
CDA achter ons kregen om de korting op 
de uitkering voor langdurig werklozen uit te 
stellen. Het kostte het CDA de grootste 
moete dit wijzigingsvoorstel er door te 
krijgen." 
Het is geen leuk verhaal voor het CDA. 
"Dat klopt. Maar het is niet anders. Maar 
het past niet bij onze gemeenschappelijke 
traditie om bij de pakken neer te zitten. Het 
CNV en het CDA behoren immers tot een 
familie. Samen zullen we dan ook wegen 
moeten zoeken om uit dit dieptepunt in 
onze wederzijdse verhoudingen te komen. 
Ik hoop echt, dat dit lukt." <11111 

Hans Schipper 
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BINNENLANDS 

CDA-werkgroep "Grote Steden" organiseert studieconferentie 

Aanzet tot ontwikkelen CDA-visie 
De meeste mensen reageren, wanneer 
hen gevraagd wordt welke kenmerken 
de grote steden in ons land hebben, 
aldus: onveiligheid, vandalisme, par
keerproblemen, uitwerpselen van vier
voeters op de stoep, drugshandel, ver
paupering. Er Is meer oog voor de 
negatieve aspecten van de grote steden 
dan voor de positieve, die er gelukkig 
ook zijn. 

"Er is grote bestuurskracht nodig om de 
problemen van de grote steden te lijf te 
gaan. Het is van nationaal belang, dat deze 
problemen worden aangepakt. Het CDA 
zal continu aandacht dienen te besteden 
aan het vinden van oplossingen." Aldus. 
CDA-voorzitter Bukman bij de opening van 
de conferentie grote steden, die op 23 en 
24 november 1984 werd gehouden te 
Veldhoven. Deze conferentie was georga
niseerd door de werkgroep "Grote Steden" 
van het CDA. Doel van de conferentie was 
het aanleveren van bouwstenen en het 
formuleren v~n aanbevelingen ten behoe
ve van de verkiezingsprogramma's 1986 
(zowel landelijk als provinciaal en gemeen
telijk). 
Op de conferentie kwamen diverse the
ma's rondom de problematiek van grote 
steden aan de orde: de functies van de 
grote stad, de bestuurlijke en financiële 
positie ervan, het sociaal-economische 
beleid, het welzijnsbeleid, woonruimtebe
leid en het beleid met betrekking tot de 
openbare orde en veiligheid. De deelne
mers aan de conferentie waren CDA'ers, 
die bestuurlijke en politieke verantwoorde
lijkheid dragen in de steden boven de 
100.000 inwoners. 

Aanbevelingen 
De aanwezigen waren van mening, dat het 
program voor de landelijke verkiezingen 
zich ten aanzien van de grote steden dient 
te beperken tot aangelegenheden, waar
voor de verantwoordelijkheid op centraal 
niveau ligt. Er is duidelijk beho~fte aan een 
meer globaal modelprogram staten- en 
raadsverkiezingen, dat richtinggevend is 
voor de afwegingen, waarvoor lokale be
stuurders komen te staan. 

Regelgeving van rijkswege zou moeten 
worden teruggedrongen; meer taken en 
bevoegdheden zouden dienen te worden 
gedecentraliseerd. Tenslotte vormen de 
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gemeenten de bestuurslaag, die het dichtst 
bij de burgers staat. 
Tijdens de conferentie bleek dat de gro
te steden op tal van terreinen taken te 
behartigen hebben waarvan het belang 
uitstijgt boven het plaatselijk niveau. 

De financiële middelen hiervoor dienen 
niet door verschuiving binnen het gemeen
tefonds verkregen te worden. Extra midde
len aan genoemd fonds dienen hiervoor 
beschikbaar te zijn, indien verbetering van 
de financiële positie van de grote steden 
voor de hier bedoelde taken aantoonbaar 
is. 

Werkloosheid 
Uiteraard is er op de conferentie aandacht 
besteed aan de relatief hoge werkloos
heidscijfers in de grote steden en de hoge 
concentratie van kansarmen en inwoners 
met een laag inkomen. De gemeentebe
sturen worden aangesproken op hun ver
antwoordelijkheid voor het creëren en be
houden van werkplaatsen. Nu blijkt, dat de 
grote steden onvoldoende instrumenten 
hebben om zelf een actief werkgelegen
heidsQeleid te voeren. Een creatief en 
stimulerend beleid, te voeren door de 
besturen van de grote steden in overleg 
met het plaatselijk bedrijfsleven kan een 
meer op de plaatselijke· omstandigheden 
afgestemde werkgelegenheid opleveren, 
wanneer daartoe de bestuurlijke middelen 
voorhanden zijn. De bestaande wetgeving 

... er zijn gelukkig ook positieve aspecten van 
de grote steden . .. 

zou nagelopen dienen te worden op knel
punten op dit vlak. 

Welzijnsbeleid 
Ook op het vlak van het welzijnsbeleid is op 
de conferentie gepleit voor het doorzetten 
van decentralisatie (een decentralisatie 
met zo min mogelijk nadere regelgeving). 
Met betrekking tot de minderhedenproble
matiek werd opgemerkt, dat deze in feite er 
een is voor de sociaal zwakkeren. Het 
beleid, dat hierop gericht is dient zoveel 
mogelijk een integraal karakter te hebben, 
d.w.z. het minderhedenbeleid zou zowel 
op de etnische minderheden als op de 
autochtone kansarmen gericht dienen te 
zijn. 

Woonruimtebeleid 
Gegadigden voor een woning zouden 
in staat moeten worden gesteld een zuive
re afweging te maken tussen het huren en 
het kopen van een woning. De kloof tussen 
huren en kopen kan verkleind worden door 
b.v. het introduceren van bepaalde vormen 
van zelfbeheer in de huursector en door 
inkomensafhankelijke subsidiëring in de 
koopsector. Basis van de subsidiepolitiek 
dient de objectsubsidiëring te zijn met een 
aanvullende werking voor de individuele 
huursubsidie. 

Openbare orde 
Op de conferentie is gesteld, dat bij het 
zoeken naar oplossingen voor problemen, 
die in een stad spelen nadrukkelijker het 
effect wordt betrokken dat de voorgeno
men oplossing heeft op openbare orde en 
veiligheid. Bovendien moet worden afge
wogen of en zo ja op welke wijze de 
handhaving van voorgenomen regels kan 
worden bewerkstelligd. Het politiewerk 
moet meer zichtbaar gemaakt worden. 
Hierdoor zal bij de burgers het vertrouwen 
in het politiewerk toenemen. 
Aan het slot van de conferentie kon worden 
vastgesteld dat de oproep van de voorzitter 
van het CDA tot het ontwikkelen van 
gemeenschappelijke visies op het beleid 
oplossingen van grote-steden-problema
tiek niet tevergeefs is geweest. In Veldho
ven is in ieder geval een aanzet hiertoe 
gegeven. ~ 

Pieter Jan Biesheuvel, 
Ernst H. Haitsma 
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SOCIALE ZEKERHEID 

Premier Lubbers licht uitspraken over sociale zekerheid toe: 

,,Uitkeringen enkele jaren waardevast maken" 
Vorige week heeft u gezegd dat de sociale 
uitkeringen op zijn minst gelijk kunnen 
blijven als de economische groei zal toene
men en er toch wat ruimte zal zijn voor 
inkomensvooruitgc.. •q. Dat betekent in feite 
dat de afstand tussen werkenden en niet
werkenden vergroot zal worden. 
Lubbers: "Ik zou de zaak van de andere 
kant willen benaderen. Het is mijn ervaring 
dat het heel belangrijk is voor uitkerings
trekkers dat er zo snel mogelijk een situatie 
komt waarin er weer zekerheid is. Ik heb in 
de Eerste Kamer uiteengezet dat we ons 
best moeten doen om binnen deze kabi
netsperiode de aanpassing in het stelsel tot 
een eind te brengen, zodat we aan het 
einde van die periode een sociaal zeker
heidsstelsel hebben dat weer houdbaar en 
betaalbaar is. Je kan alleen zekerheid 
bieden als de kosten van het stelsel in je 
economie opgebracht kunnen worden en 
dat stelt weer de vraag: Kunnen we er 
zeker van zijn of dat na deze kabinetsperio
de gaat lukken. Ik heb in de Eerste Kamer 
gezegd dat die kans er zeker inzit. We 
zouden als politieke partijen, en dat geldt 
niet alleen voor het CDA, na moeten gaan 
of het niet verstandig is om ondanks de 
risico's na deze periode een koers te gaan 
varen waarbij we de koopkracht van de 
sociale zekerheid verzekeren en geen 
nieuwe stelselingrepen meer doen. Ik heb 
er wel bij gezegd: enkele jaren de uitkerin
gen waardevast maken, dat betekent posi
tief zekerheid en negatief dat je geen 
aandeel hebt in groeiende welvaart. 

Maar hoe zit dat nu met de kwestie van 
ontkoppeling van werkenden en uitkerings
gerechtigden? 
Voor wat betreft de brutosalarissen en 
bruto-uitkeringen is het verstandig het be
leid ten aanzien van de werkenden 
voort te zetten. Dat betekent dat de 
bestaande ruimte wordt gebruikt voor 
herverdeling van werk, in de ruimste 
zin van het woord. Daaronder versta ik dus 
ook het jeugdplan, vervroegde pensione
ring, kortom het hele derde spoor van het 
kabinetsbeleid. De mogelijkheid om dit te 
doen hangt af van de bereidheid van 
werkgevers en werknemers. Vervolgens 

Koopkrachtverbetering 
bestemmen voor derde 

spoor 
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Premier Lubbers heeft er voor gezorgd 
dat de algemene politieke beschouwin
gen in de Eerste Kamer niet onopge
merkt voorbij zijn gegaan. De minister
president deed belangrijke uitspraken 
over de toekomst van de sociale zeker
heid. Voor CD/ACTUEEL lichtte hij zijn 
uitlatingen toe. 

Lubbers:" Ik voel er niets voor arbeidstijdverkor
ting af te dwingen". 

zou je dat proces kunnen steunen door 
voort te gaan met de verlaging van belas
tingen en sociale premies. Je kan de 
sociale premies verlagen door meer eco
nomische groei, waardoor meer mensen 
gaan werken en zo het draagvlak weer 
groot wordt en door het grijze circuit terug 
te dringen. De allerlaagste inkomens zullen 
wat minder profiteren van de verlaging van 
de sociale premies omdat er franchises 
(vrijstellingen) aan de voet van de premies 
zijn en de hogere inkomens voor zover het 
inkomensbestanddelen boven de premie
grens betreft, helemaal niet. Dat vind ik 
geen ramp, omdat de middeninkomens (tot 
1 V2 modaal) in de afgelopen jaren het 
sterkst getroffen zijn door de sterk geste
gen sociale premies. In deze benadering 
zie je een bredere ontwikkeling bij de 
middeninkomens door de daling van de 
sociale premies. Je ziet ook bij de actie
ven een ontwikkeling van de post "in
cidenteel", dat zijn specifieke belonin
gen voor vakmanschap. Ik denk dat dat 
juist is, je zal er wel voorzichtig mee 

moeten omspringen, omdat 't leiden kan tot 
een algemene loonbeweging." 

U zei nadrukkelijk, dat u wilt naar een 
situatie van echte sociale zekerheid, met 
de nadruk op zekerheid. Wilt u ook toe naar 
een situaite waarin een aanvaardbaar so
ciaal minimum gegarandeerd kan worden? 
"Je moet altijd oppassen voor garanties, 
maar we moeten proberen om voor enige 

. tijd die zekerheid inderdaad te bieden. Na 
de stelselwijziging is het aanvaardbaar 
zo'n koers uit te zetten. Voor lange termijn 
kun je zo'n uitspraak echter nog niet doen. 
Ik denk dat je de uitkeringen beter enige tijd 
gelijk kunt houden en als dat lukt is het 'n 
zeker gesteld minimum." 

Een economische groei van 
tenminste 2% is te bereiken 

Bent u optimistisch over de economische 
groei? 
Lubbers: "We hebben nu de wind uit het 
buitenland mee. Er is een economische 
groei van tenminste 2% per jaar te berei
ken. We moeten de groei benutten om 
onze economie te versterken. Te verster
ken in de breedte. Het eerste element van 
de versterking is doorgegaan met verde
ling van werk om meer mensen aan de slag 
te krijgen. Het tweede element is de 
verdere verlaging van loon- en inkomens
belasting en premies. Dat is om het grijze 
circuit terug te dringen. Het derde element 
van de versterking is dat die groei bijdraagt 
aan de vermindering van het financierings
tekort, omdat er over de hele linie meer 
belasting betaald wordt. Het kabinetsbe
leid moet op hoofdzaken voortgezet wor
den. Je kan wel zeggen dat er na forse 
aanpassingsmaalregelen in de sociale ze
kerheid ruimte is voor geleidelijke maatre
gelen. Het beeld van de sociale zekerheid 
zou moeten zijn: de burgers maken ten 
aanzien van hun koopkracht pas op de 
plaats en er komt groei in de breedte; meer 
burgers krijgen in het arbeidsproces een 
kans." ' 

Volgend jaar zullen de echte minima nog 
een eenmalige uitkering krijgen. Ligt er ook 
voor de jaren daarna nog zo'n Uitkering 
voor de echte minima in het verschiet? 
Lubbers: "Daar moeten nadere keuzes 

(vervolg op pagina 16) 
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SOCIALE ZEKERHEID 

(vervolg van pagina 15) 

over gedaan worden. Je moet de hoofd
vraag beantwoorden of je die lijn wilt 
aanhouden. We zullen moeten komen tot 
een geleidelijke afbouw, maar dat kan wel 
eens langer gaan duren. Hoelang, daar 
ben ik nog niet uit. Het hangt vooral af van 
datgene wat je beslist over de totale sociale 
zekerheid." 

U vindt dat de inkomensvooruitgang be
steed moet worden aan arbeidstijdverkor
ting. Is hier niet een duidelijke taak voor de 
overheid weggelegd? 
Lubbers: "Als je kijkt naar het akkoord van 
Rietkerk met de ambtenarencentrales, zie 
je dat het derde spoor wat geïntensiveerd 
is. Dat klopt met ons verhaal; koopkracht 
ongeveer gelijk houden en wat er dan aan 
mogelijkheden is bestemmen voor het 
derde spoor." 

Ziet u die ontwikkeling ook in het bedrijfsle
ven. En moet de overheid de arbeidstijd
verkorting daar niet afdwingen? 
Lubbers: "Er zal in het bedrijfsleven de 
neiging zijn om iets van de ruimte te 
besteden aan bovenwettelijke uitkeringen, 
zoals het ziekengeld. Ik hoop dat dat 
beperkt zal blijven. Er zal druk zijn op de 
post incidenteel, salarisschalen en zo. 
Dat is niet rampzalig. Er zal ook enige druk 
zijn in sommige cao's om in de belonings
steer iets generieks {algemeens) te doen. 
Dat zou ik erg jammer vinden, omdat in de 
afweging de arbeidstijdverkorting belang
rijker is. We moeten maar zien hoe dat 
gaat. Werkgevers en werknemers moeten 
het zelf regelen. Ik voel er niets voor om dat 
af te gaan dwingen. Er zullen dus geen 
ingrepen komen. 
Als we nu nog één jaar de cao's zuinig 
afsluiten, dus matigen, dan kunnen er meer 
mensen aan de slag komen. Het is ook 
nodig, omdat het ijs nog dun is. Het wordt 
wel dikker. Het zit erin, dat we op eigen 
kracht sterk genoeg kunnen worden om de 
vergroting van het aantal arbeidsplaatsen 
door te zetten." <4111 

Theo Brinkel en Marcel Meijer 

PARTIJNIEUWS 

Verzet El Salvador bezoekt CDA-huis 
Het CDA voelt zich nauw betrokken bij de al jaren durende burgeroorlog in El Salvador. Daar is 
immers sprake geweest van grote verdeeldheid tussen de christen-democraten aldaar. President 
Napoleon Duarte is christen-democraat. Ruben Zamorra, vooraanstaand man in de guerrilla
beweging FDR-FMLN, is christen-democraat. Verleden week vrijdag werd deze laatste op het 
CDA-huis ontvangen. 
Het CDA vroeg hem naar de kansen op verzoening. Zamorra toonde zich hoopvol gestemd. Hij 
meende dat juist vanuit het Salvadoraanse leger aangedrongen wordt op de gesprekken tussen 
regering en guerrilla. Kennelijk zoekt ook het leger een uitweg uit de burgeroorlog. Dat is belangrijk, 
want het CDA wijst een militair vergelijk af. Daarmee wordt niets opgelost en de armen worden het 
slachtoffer. 
Op de foto enige aanwezigen bij de bijeenkomst. V.l.n.r. Ruben Zamorra, Francisco Diaz, Bert 
Westerink, Corrie Morf!t. Dick Kolster en Hans Gualthérie van Weezel. 

Novembernummer 
CD/V erkenningen 
In het novembernummer van CD/Verken
ningen staan o.a. de volgende artikelen: 
- Wiepkema: Welzijn van. landbouwhuis
dieren is ook een politiek vraagstuk. 
- Wienen: De politieke idealen van Willem 
van Oranje. 
- Berhitu/Boonstra: Etnische jongeren in 
Nederland. 

Losse nummers /5,- te bestellen bij: We
tenschappelijk Instituut voor het CDA, ant
woordnummer 1904, 2500 WB Den Haag 
{zonder postzegel); tel. 070-92 40 21. 

·-------------, 1 Bon 
I 0 Noteert u mij als abonnee op 

I 
Christen Democratische Verkennin
gen voor /50,-. 

I 0 Noteert u mij voor een jongeren
I abonnement {tot 30 jaar) van /40,-. 
I {Mijn geboortejaar is .................... ) 

BETONFABRIEK 
I ~~~~: ::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: 
I Postcode: .................................... .. 

"VRIJ EN BAN'' 1 Woonplaats: ................................ .. 
I ....................................................... . 

A.M. HOEKE 

BETONWAREN 
Rotterdamseweg 376 · Delft 
Telefoon 015-560193 b.g.g. 570909 

Deze bon zonder postzegel zenden 
I aan: Wetenschappelijk Instituut 
I voor het CDA, Antwoordnummer 
1 1904, 2500 WB Den Haag . ... ____________ _ 
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INGEZONDEN 
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r 
Derde net 
De kijker wil geen derde televisienet, 
schrijft redactrice Reina van Ditzhuyzen in 
"Daarnaast", in CD/ACTUEEL van 24 
november jl. Ik zal het u nog sterker 
vertellen. De kijker heeft zelfs geen behoef
te aan twee televisienetten. Alleen Neder
land 1 is voldoende, op voorwaarde natuur
lijk dat daarop onafgebroken precies dàt 
programma wordt gebracht dat "de kijk~~ .. 
wil zien. En de kijker verwacht van ZIJn 
televisie vooral verstrooiing, dus waarom 
moet de kijker een omroepbijdrage betalen 
voor meer aanbod dan van één amuse
mentsnet? 
Omdat er mensen in dit land zijn die van 
hun televisie ook nog wat anders dan 
vermaak verwachten. De aandrang is groot 
om méér culturele en méér educatieve 
programma's te brengen. Natuurlijk, er zij~ 
miljoenen mensen die daar zelden of noo1t 
naar zullen kijken. Maar als we alleen 
voorzieningen inrichten waar ledereen 
naar snakt, kunnen we de schouwburgen 
en universiteiten onmiddellijk sluiten. 
Dan zijn er nog omroeporganisaties, ge
steund door miljoenen leden-mandaatge
vers, die stromingen in de Nederlandse 
samenleving representeren. Die omroe
pen hebben de plicht te laten zien wat er 
leeft in die stromingen. 

De ervaring leert dat één amusementspro
gramma zeer grote aantallen kijkers kan 
behagen. Maar op het gebied van cultuur, 
educatie en identiteitsprogramma's lopen 
de wensen vèr uiteen. Er is dus een 
veelheid aan programma's nodig opdat 
niet alleen meerderheden, maar ook min
derheden onder de kijke;s behoorlijk be
diend worden. Waarbij komt dat alle func
ties van de televisie het beste tot hun recht 
komen in de avonduren. 
Met slechts twee televisiezenders komt 
altijd tenminste één categorie program
ma's in het gedrang. Voor een goede 
bediening van het héle publiek is een derde 
televisienet dringend nodig. 
Daar komt nog wat bij. Er zijn onderne
mers in dit land die een derde televisienet, 
verzorgd door de publieke omroep, bestrij
den, omdat zij zelf in de behoefte daaraan 
willen voorzien. Natuurlijk zijn zij niet geluk
kig met het feit dat de publieke omroep een 
derde net kan leveren bij een verhoging 
van de omroepbijdrage met tien gulden per 
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jaar, terwijl zij voor hun abonnee
televisiekanaal ongeveer vierhonderd gul
den per jaar vragen. 

Henk Glimmerveen, Hilversum 

Goed beleid 
Mijn respect voor het bijzonder heldere 
artikel van fractievoorzitter De Vries in 
CD/ACTUEEL van 24 november 1984, 
getiteld "Verantwoordelijkheid voor de lan
ge termijn". Het geeft zo duidelijk weer 
welk beleid wordt gevoerd, waarom dit 
nodig is, en waarom het CDA dit steunt. Het 
vormt een schrille tegenstelling met de 
hysterische kretologie die de FNV in de 
afgelopen "actieweek" ten tonele voerde. 
De heer De Vries vermeldt dit ook aan het 
slot: dat namelijk de vakbeweging precies 
weet hoe de vork in de steel zit, maar 
bewust "inspeelt op de gevoelens van het 
radicale deel van de achterban." 

Daarom is het zo jammer dat ook in de 
publiciteitsorganen- radio, T.V., dagbladen 
-juist dit radicale gezwets praktisch uitslui
tend naar voren wordt gebracht, want ook 
dat gebeurt bewust. Hedenavond heb ik 
hiervan nog enkele staaltjes gezien en 
gehoord (o.m. de heren Bode en Visser). 
Ondanks een goede poging hedenavond 
van de heer Lubbers in zijn "wekelijkse 
gesprek" voor de T.V. met Ton Verlind blijft 
toch een echt heldere uiteenzetting en 
verantwoording van de kant van de rege
ring en regeringspartijen achterwege. Wil 
het CDA zijn huidige aanhang behouden 
en niet nog verder afkalven, dan zal 
juist aan dat punt van de publiciteit -
duidelijk verklaring en verantwoording van 
beleid voor de "gewone man"- veel meer 
aandacht moeten worden gegeven. Want 
we moeten er toch niet aan denken, dat 
straks de PvdA weer de kans zou krijgen 
om alles wat thans in goede richting in gang 
is gezet, weer met niets ontziend radicalis
me onderuit te halen ... ! 

C. L. Bilars, Utrecht. 

Homofilie 
In CD/ACTUEEL van 17 november zegt 
dhr. Van Dool o.m. dat het nodig is "ge
aardheid en leefwijzen scherp te onder
scheiden". Wat wil hij daarmede zeggen? 

Kan hij "scherp" definiëren wat hij versta~~ 
onder "leefwijze" en onder "toeg~ven 
aan en uitleven van deze verkeerde eigen
schap?" Wat moet ik mij daarbij voorstel
len? Moet hij of zij bewijzen, iets niet of wel 
te doen? 
Ik kan niet aan de indruk ontkomen dat de 
ontwerp-resolutie het onderscheid maakt 
om tegemoet te komen aan super
orthodoxen, die blijkbaar geen gevoel heb
ben voor de bezorgdheid en angsten van 
homofielen in o.m. het onderwijs waar nog 
heel wat ontslagen zullen moeten vallen. 
Het simpel "alleen-wonen" kan reeds aan
leiding zijn om verdacht te worden van een, 
volgens Van Dool c.s., "verkeerde" leefwij
ze! Dat betekent dat constant het zwaard 
van Damocles boven de homofiel hangt. 
Want het is toch niet te geloven dat meer 
dan 5% (!)van de bevolking kan leven als 
Paulus? Het ontwerp is gekunsteld, roept 
meer moeilijkheden op dan er nu zijn en is 
"au fond" in strijd met de evangelische 
uitgangspunten van het CDA. Goedkeu
ring in de a.s. partijraadsvergadering zou 
ongeloofwaardig chriStendom betekenen! . 

L. Mak, Rotterdam • 

Al Capone van Nederland 
Herman Bode wil met terreur en chantage 
niet-werkenden aan meer geld helpen dan 
de werkenden! Sociale zekerheid is werk, 
geen uitkeringen! (werkverschaffing). Min
der werken voor minder centen betekent 
meer tijd om te schnabbelen. Er is aange
past werk mogelijk. 

Postadressen 
Postadressen hebben de tweeverdieners 
en voordeurdelers nodig om van die vrij
heidsbeperkenden maatregelen af te ko
men! Hoe pakt zo'n postadres uit? Mag het 
een postbus zijn? Moet je je elke avond bij 
de politie melden waar je slaapt? Je hebt 
een adres maar leeft daar niet! Hoe regelt 
men dat? 

Ph. van Velzen, IJmuiden. 

Harm(oniè) 

17 



De Walrus-affaire en Europese 
samenwerking op het gebied van 

defensie-materieel sonden verleden 
week in het brandpunt van de 

belangstelling. Voor het eerst kwamen 
ministers van Defensie bijeen in het 

kader van de Independent European 
Program Group, de organisatie van 
Europese NAVO-lidstaten inclusief 

Frankrijk, die de samenwerking op het 
gebied van de militaire produktie wil 

bevorderen. Drijvende kracht achter de 
IEPG is staatssecretaris Jan van 

Houwelingen (44). Van Houwelingen is 
afkomstig uit de ARP, heeft voor het 

CDA in de Tweede Kamer gezeten en 
werd in 1982 staatssecretaris van 

Defensie in het kabinet-Lubbers. Hij 
hield voor CD/ ACTUEEL een dagboek 

bij van een enerverende week. 

Zaterdag 17 november 
Zeventien toespraken aanhoren is zeker 
een bijzondere besteding van de zaterdag. 
in het Palais d'Egmont in Brussel waren 
ruim honderd managers van grote onder
nemingen, diplomaten en politici uit Ameri
ka en Europa bijeen om met elkaar te 
spreken over economische ontwikkeling in 
Europa en de betekenis van de defensie
inspanning. Opvallend was de zelfbewust
heid van de Amerikaanse ondernemers, 
het gunstige ondernemersklimaat in Ame
rika onder de Reagan-regering en de 
kritische opmerkingen over te hoge sociale 
kosten in Europese landen. Gelukkig dat er 
ook geluiden waren dat er voor "vrede" 
meer nodig is dan alleen een goed onder
nemingsklimaat. Ook een verantwoorde 
defensie bijdrage van de Europese landen 
is daarbij belangrijk. Dat de Europese 
landen daarvoor meer met elkaar gaan 
samenwerken kon mijn bijdrage zijn aan 
deze discussie. · 
Een probleem in België is nu, zo vertrouw
de de Belgische minister van Buitenlandse 
Zaken mij toe tijdens de lunch, de vraag: 
kan de definitieve beslissing over de kruis
raketten in België genomen worden voor of 
na de verkiezingen. In Nederland is dat 
toch vóór de verkiezingen? 
Om zes uur werd deze boeiende conferen
tie besloten, daarna met bussen naar het 
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huis van de Amerikaanse Navo Ambassa
deur, David Abshire. Een gezellige recep
tie, een prachtig huis, wel jammer dat er 
een hok met bewaking nodig is. Nog net 
voor de zondag thuis in Putten, Waarom is 
het zo moeilijk uit te leggen dat het blad in 
de tuin nog best een week kan blijven 
liggen? 

Zondag 18 november 
.In de Gereformeerde Kerk was er vandaag 
gezinsdienst. Ook in Putten is een combo 
met koor een vertrouwd beeld. Na afloop 
vande kerkdienst was er een gemeente
vergadering. Op de agenda: het beroepen 
van een nieuwe predikant. 

De beroepingscommissie was er na bijna 
een jaar in geslaagd tot een voorstel te 
komen. Er waren nogal wat vragen. Wat is 
het standpunt over kinderen aan het 
avondmaal. Kan de e.v. nieuwe predikant 
t.tel goed samenwerken met de huidige 
dominee, enz. enz. Op weg naar huis dacht 
ik, het is soms een wonder dat de kerk nog 
voortbestaat 

Maandag 19 november 
Op maandagmorgen hebben we onze 
wekelijkse staf. Vroeger heette dat Politiek 
Beraad. Omdat iedere minister ook in de 

organisatie verandering wil doorvoeren 
heet dit nu Ministersstaf. Staatsrechtelijk 
blijf ik met deze aanduiding moeite houden. 
Er is zeker ook een verschil met het vorige 
politieke trio: de asbakken zijn overduide
lijk verwijderd uit de kamer van de minister 
en er wordt minder koffie geserveerd. De 
chef van het kabinet is de enige vrouw in 
het gezelschap; want defensie is nog 
steeds hoofdzakelijk een mannenzaak. 
Belangrijk is echter de open ontspannen 
sfeer waarin we wekelijks op het departe
ment ons werk beginnen. Naast vele on
derwerpen zoals arbeidsduurverkorting 
waren deze week belangrijke onderwer
pen: de Walrusproblematiek en de komen
de ministeriële vergadering over Europese 
samenwerking op het gebied van defensie
materieel. Daarna volgen er;tkele "opwach
tingsbezoeken" zoals dit bij ons heel plech
tig wordt genoemd. Het zijn zeldzame 
momenten voor vaak een meer persoonlijk 
gesprek. 
Er is nog steeds een probleem met Brons, 
een motorenfabriek in Appingedam. Met en
kele medewerkers neem ik door wat wel en 
niet kan om een faillissement tegen te 
houden. Kunnen we voorkomen dat er in 
dat gebied opnieuw 160 werklozen bijko
men? Al enige tijd wacht het redactieteam 
voor de beantwoording van de kamervra
gen over de Walrus. Het blijkt een hele 
klus. als we 's nachts om 2 uur meer of 

CD/ACTUEEL 1 december 1984 



minder voldaan het departement verlaten, 
constateert iemand hoeveel tijd we de 
afgelopen weken gespendeerd hadden 
aan "het verleden". Gezien het tijdstip heb 
ik echter weinig behoefte aan discussie 
over de waarde van onze democratie. 

Dinsdag 20 november 
Er zijn vandaag Algemene Politieke Be
schouwingen in de Eerste Kamer. Het is 
daar een goede gewoonte om elkaar ter 
begroeting een hand te geven. 
Voor een staatssecretaris is het er beter 
dan in de Tweede Kamer aan de overkant. 
Niet alleen de ministers krijgen er koffie (in 
de vergaderzaal), ook de staatssecretaris
sen. De fractievoorzitter van het CDA, 
Christiaanse, hield een boeiend betoog, 
o.m. over de nieuwe defensie strategie, 
zoals Star Wars. 
"Het zijn ontwikkelingen die niet zijn te 
stoppen" en "Pas op voor een nieuwe 
confrontatie met de Amerikanen". (Ik doe 
hem zeker te kort met deze samenvatting). 
Dit aanhorende vroeg ik mij toch af of we 
het pad van Kuyper nu echt hebben verla
ten. Geen "normen" meer bij toekomstige 
technologische ontwikkelingen? Ik was het 
volledig eens met zijn stelling dat we er 
onze ogen niet voor mogen sluiten. Op het 
departement praten Job (de Ruiter) en ik 
over de "Walrus-brief" aan de Kamer. 
Inmiddels wordt er nog hard gewerkt aan 
het rapport over de Walrus. Mijn secreta
resse, lneke de Jager, had een afspraak, ik 
voelde me wat schuldig dat die de mist 
inging. Om acht uur konden de handteke
ningen worden gezet, en besloten Job en ik 
bij de Chinees wat te gaan eten. We 
spraken over onze Europese vergadering 
in Den Haag. 

Woensdag 21 november 
Met Brons is het nog steeds niet geregeld. 
We bekijken opnieuw de mogelijkheden. 
De ondernemingsraad wil naar Den Haag 
komen. Ik leg uit dat dat weinig zin zal 
hebben. Tussen de Algemene Beschou
wingen in de Eerste Kamer is er vooral tijd 
nodig voor de voorbereiding van de IEPG
vergadering (IEPG = Independent Euro
paan Programme Groupe, de samenwer
kingsorganisatie op materieel). De stukken 
zijn klaar en nu proberen we te voorspellen 
wat niet voorstelbaar is. Wat voor amende-
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menten kunnen er komen, hoe moeten we 
erop reageren. Zekerheid dat het lukt, 
onzekerheid op welke wijze. De kranten
koppen luiden vandaag: "De marine-top 
ontslagen". Ik maak me er kwaad over, 
omdat dat zeker geen goede conclusie kan 
zijn. De NRC gelukkig met een "verstandi
ger" hoofdartikel. Om negen uur 's avonds 
in Putten. Gelukkig zijn de kinderen nog 
niet naar bed. 

Donderdag 22 november 
Vannacht niet zo best geslapen (en dat 
gebeurt zelden). Na zoveel maanden voor
bereiding toch een belangrijke dag. Tijdens 
het ontbijt maakt Heino, de jongste, zich 
zorgen of ik a.s. zaterdag mijn belofte kan 
houden voor zijn korfbalteam, ze moeten in 
Lelystad spelen, en ik ben één van de 
aangewezen chauffeurs. Ik beloof het hem. 
Snel naar Den Haag. Anneke komt later om 
mede gastvrouw te zijn voor de meegeko
men echtgenotes. In de Ridderzaal (zwaar 
bewaakt) beginnen we aan de voor mij zo 
belangrijke vergadering van de IEPG. Het 
is verheugend te constateren dat alle 
landen onze voorstellen aanvaarden. 
Vooral Heseltine is heel erg positief. Het is 
nu tijd om daadwerkelijk iets te gaan doen 
aan de Europese samenwerking op defen
siegebied. Onder de strakke leiding van de 
Ruiter komen we die middag een heel eind. 
's Avonds is er een diner in kasteel 

Oud-Wassenaar met muziek. Leerlingen 
van het Haags conservatorium verzorgen 
dit. Geweldig! Na een hele dag praten 
zorgen de klanken van viool en fluit voor 
een boeiende afwisseling. 

Vrijdag 23 november 
Omdat Anneke al vroeg met de dames 
naar een bloemenveiling moet ben ik om 
acht uur op het departement. 
Mijn secretaresse weet te melden dat er 
voor Brons een oplossing is gevonden. 
Gelukkig! 
Om negen uur gaan we verder in de 
Ridderzaal. 
Vandaag gaat het vooral om formulerin
gen. Aan de voorsprong in tijd wordt wat 
geknibbeld. 
Om elf uur zit het er echt op. De vergade
ring wordt besloten met applaus. Een 
gelukkig moment. 
Daarna naar de Koningin. Voor allemaal 
terecht een hoogtepunt. 
Na de persconferentie en lunch en vele 
bilaterale contacten kunnen we constate
ren dat de eerste Ministeriële IEPG verga
dering een succes is geweest. 

Op het departement moet nog wat post 
worden afgewerkt. Daarna een ontspan
nen samenzijn ten huize van onze nieuwe 
secretaris-generaal. De hele ministersstaf 
was aanwezig. <11111 
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Badhuisstraat 2-10, 1780 AE Huisduinen 
\Cl. 02230-14800/Telex 57360 

·KERST ARRANGEMENT aan zee, bos en duin 
Bre'ng de kerstdagen dqor in één van de mooiste hotels van Nederland 

met z'n grandioze faciliteiten - verwarmd zwembad 
/whirlpool/Turkse baden/sauna's/ fitness-room/ 

massageruimte/solarium/squashbanen/hotelfietsen/etc. etc. -
z'n bijna. "ouderwetse" service en 

kerstdiners-dansant van ongekend culinail· niveau! Een luxe droom? 
Geenszins! Vraagt u nu onze brochure en informatie aan. 

Te koop: 6-pers. stenen rekreatiebungalow a.h. 
Veluwemeer. Vraagprijs f 52.500,-. Tel. 03211-
1237. 

TE KOOP: 
Luxe recreatiebungalow op plm. 4000 m2 eigen grond (bos en 
heide). Nabij prachtig natuurreservaat in Drenthe. 
Indeling: grote woonkamer met open keuken, 3 slaapkamers, 
badkamer. De bungalow is volledig ingericht. 
Vraagprijs t 95.000.- k.k. 

Inlichtingen telefoon 01751-18085. 

LIERNEUX, 
BELGISCHE 
ARDENNEN 
LUXE WONING doorlopend 
te huur als vakantiewon ing. 
Alle komfort. Prima ski- en 
wandelgebied. Tel. 043-
627809. 

Heerlijk verwennen 
met de Kerst of 
andere dagen: 

Hotel de Kroon 
Wilhel minastraat 8 
Epen - 04455-1250 

Kerstdagen aan de rand van een uniek natuurgebied. 
Dat kan van maandag 24 ~ec. tlm woensdag 26 dec. in 

hotel-restaurant de Edsersheerd in het Groninger Slochteren. 
Toeren langs de Groninger borgen en de dag besluiten met een 

uitgebreide kerstgrill in de sfeervolle schuur. Rust, ruimte, sfeer en 
gezelligheid inklusief diverse activiteiten voor I 225,· p.p. 
Volledig verzorgd! Vraag een brochure óf reserveer alvast 

05982-2346 

{fbferfl)ftr- SLOCHTEREN 

500 jaar vast gebruik 

Hotel Restaurant-Auberge 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291. 

" ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en traetaeren op coslelijke spijzen 
van zee, vee en veldt." 

Alle dagen geopend. 

Drente, Gees, Bung.park "De Kamp", luxe 3, 4 en 5* * * * * bungé 
lows 2·8 pers. o.a. met ligbad en open haard, zeer vrij en rustig gelE 
gen vlak tegen bossen. Inl. Elders B.V., Dolrpsstraat 48, Gees. 
Tel. 05248-1219/1884. 

Familierestaurant "Gooiland" 
Kerstdiner 1984- 4-gangen f 38,50. 
Kinderen 50% reduktie. 

Telefonisch' 
reserveren 
02159-43724. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

rui "Het Kasteel van Rhoon" -:"":. ~ 
DO à la carte Restaurant (·~~ft 
~.Y.! Tevens zalèn voor recepties, diners, vergaderingen . ..... _ ..•.... 

S. G. Abel · Dorpsdijk 63, Rhoon. 
Tel. (01890) 8896·8884. 

* * * * 

WESTDUIN 
BUDGET 
HOTEL 

Uw 4-sterren hotel in Zeeland met 2-sterren 
prijzen op 50 mtr. van zee. 

-vakantie-arrangementen 
- week-end-arrangement 

in samenwerking met 
restaurant d' Ouwe Werf 
te Veere, één van 
Zeelands toprestaurants. 

84 twee-persoonskamers + bruidssuite met douche
bad - en toilet - balkon - KTV - radio - telefoon. 
Douche- en toiletruimte voor invaliden. Zwembad -
tennisbaan - vergaderzalen - restaurant - bar - lounge -
terras - privé parkeerplaatsen · hotelfietsen. 

Speciale kinderkorting 

VRAAG DE FOLDER: 

Westduin 1, 
4371 PE Koudekerke 
telefoon 01185-2510 
telex 30186. 



Redactiecommissie CDJA 
Wilfred Kik (voorzitter) 
Oege Jan Klatter 
Jolanda Kolfschoten 
Marie José Paes 
TonSeis 
JoSpätgens 
Trinette Stolk (red. secretaris) 

Redactie-adres: dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
tel. 070-924461. 

HOMOFILIE 
Met instemming las ik het artikel van Wilfred 
Kik over de ontwerp-resolutie homofilie in 
CD/ACTUEEL van 10 november jl. Toch heb ik 
één punt van principiële kritiek. Wilfred stelt 
vragenderwijs dat het grondwetsartikel nr. 1 
over onderscheid tussen mensen door de wet en 
overheid "boven" artikel 23, de vrijheid van 
onderwijs, zou moeten gaan. 

Het ene grondwetsartikel kan niet "boven" het 
andere staan. Wel is het zo, dat de vrijheidsrech
ten van de grondwet ons burgers van de staat vrij 
houden. De staat mag dus geen drukpers kneve
len, enzovoorts. 
Dit geldt dan ook voor het anti-discriminatie
artikel. Het komt er op neer dat de staat in wet en 
in handelen geen mensen minder mag achten. 
De samenleving zelf heeft echter eigen verant
woordelijkheden. Immers, op grond van de 
grondwet is het onderscheid maken in het 
menselijk verkeer niet verboden; herenmodeza
ken enz. mogen gelukkig bestaan voor de wet. 
Tegen deze principiële achtergrond van de 
vrijheid van denken en handelen van de mens in 
het staatsbestel is het hooghouden van de 
benoemingsvrijheid van niet-staatsorganen al
leen maar toe te juichen. Zeker waar de levens
overtuiging een grote rol mag spelen, geldt dit. 
Het is daarom geen discriminatie van wie dan 
ook, maar het levenskrachtig zijn van de geeste
lijke vrijheid die hier aan de orde is. • 

Pieter Gerrit Kroeger 
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CDJA-RAAD 24 NOVEMBER 1984 
Terwijl een stevige herfststorm over ons land 
raasde, kwam afgelopen zaterdag in Den 
Bosch de CDJA-Raad bijeen. Op de agenda 
stond als belangrijkste punt de behandeling 
van de eerste zes hoofdstukken van het 
Politieke Pamflet. De resterende hoofdstuk
ken worden op 8 december in Amsterdam 
behandeld. 

Bij de behandeling van de conceptwijzigingen 
op het reglement van orde werd vanuit de 
Groningse fractie het belang onderstreept van 
het door het Algemeen Bestuur (AB) gevoerde 
beleid. Noord-Holland twijfelde aan het nut van 
de voorgestelde procedure voor de behandeling 
van amendementen door het voorzittersoverleg. 
Het Groningse voorstel voor het behandelen van 
het AB-beleid werd door de Raad verworpen. 
Het totale pakket wijzigingen op het reglement 
van orde werd zonder tegenstemmen aangeno
men. De concept-richtlijnen voor resoluties wer
den eveneens unaniem aangenomen. 

HOMOFILIE 
Hans vroeg in zijn toespraak met name aandacht 
voor de positie van het CDJA als organisatie. 
Vooral in het Internationaal Jongerenjaar zal veel 
aandacht besteed moeten worden aan de wer
ving van leden en het oprichten van kernen. Hans 
stelde de fundamentele vraag aan de orde over 
de relatie tussen de politieke realiteit en het 
ideaalbeeld van de bijbelse gerechtigheid. Het 
uitdragen van onze visie op christelijke politiek 
is van groot belang. Als mensen aangeven wat 
hun ten diepste beweegt is in onze organisatie 
wel degelijk plaats voor afwijkende meningen. 
Bij de CDA-ontwerpresolutie over Homofilie ligt 
het verschil van mening tussen CDA en CDJA 
voornamelijk op het gebied van de overheid. Het 
CDJA vindt dat de overheid moet optreden om 
de beschermende regels voor homoseksuelen te 
handhaven. Het CDA ziet hier geen taak voor de 
overheid. Het CDJA zal tijdens de Partijraad op 
15 december proberen de resolutie te wijzigen. 

KERNENERGIE 
Kernenergie speelde in de discussie nu weer 
een grote rol. Principiële afwijzing is nooit 
voorgestaan door het CDJA. We moeten echter 
in onze afweging het milieu duidelijk in het oog 
houden. Verdere besparingen zijn in de energie
politiek een belangrijk onderdeel. Voor de 
bestrijding van de jeugdwerkloosheid is het van 
belang dat het door werkgevers en werknemers 
opgestelde Industrieplan en START-plan wor
den uitgevoerd. 
Limburg vroeg in de algemene ronde aandacht 
voor de !egalisering van softdrugs en voor 
euthanasie. Noord-Brabant wees op de verant
woordelijkheid van mens tot mens. Het CDJA kan 
via de christelijke politiek een uitweg bieden. De 
inleiding van het Politiek Pamflet zal wervend 
moeten zijn, wervend voor ouze ideeën. Zuid
Holland is voorstander van een goed leesbaar 
Pamflet, waarin geen details geregeld worden. 
Het christen-democratische ideaal komt volgens 

deze provincie te weinig aan bod. Utrecht vond 
het Politiek Pamflet een volwassen stuk. Tek
stuele vereenvoudiging van vooral hoofdstuk 1 
zou wenselijk zijn. Ook Noord-Holland heeft 
kritiek op de inleiding en wil deze in een 
commissie laten overdoen. Gelderland is van 
mening dat het Pamflet te lang is. Friesland vindt 
dat de hoofdlijnen ondersneeuwen in de vele 
details. Groningen heeft met name kritiek op de 
stijl van het stuk. Groningen mist de visie op de 
"economie van het genoeg". Jolanda Kolfschoten 
(DB) roept het CDJA op om een fbg-Emancipatie 
op te richten. De opstellers van het pamflet 
erkennen de kritiek op de inleiding en willen 
hier profijt uit trekken. 

AMENDEMENTEN 
Na deze inleiding van algemene aard volgde de 
behandeling van de amendementen. De provin
ciale raadsfracties lichtten de door hun ingedien
de amendementen toe en gaven commentaar op 
de wijzigingsvoorstellen van anderen. Het zou 
zeker te ver gaan om deze tamelijk detaillistische 
discussie hier volledig weer te geven. Een 
belangrijke constatering is in ieder geval dat de 
hoofdstukken Sociaal Economisch Beleid, Justitie 
en Binnenlands Bestuur, Ruimtelijke Ordenings
beleid, Volkshuisvesting en Verkeer en Vervoer 
behoudens de overgenomen amendementen 
nauwelijks gewijzigd is. De eerste helft van het 
Politiek Pamflet is door de CDJA-Raad vastge
steld en het wachten is nu op de bijeenkomst op 8 , 
december. Dan komen o.a. Onderwijs, Defensie, ' 
Europa en Ontwikkelingssamenwerking aan de 
orde. 

AGRARISCHE SECTOR 
Onder het agendapunt "actuele politiek" kwam 
een resolutie van het CDJA-Noord-Brabant aan 
de orde. Hierin werd aandacht gevraagd voor de 
positie van de agrarische sector in ons land. De 
resolutie wijst op het sterk gedaalde inkomen 
van de agrariërs en op het vestigingsverbod 
voor intensieve veehouderij. De indieners spre
ken in de resolutie uit dat de inkomensdaling in 
deze sector beëindigd moet worden, dat voor
zieningen getroffen worden om bedrijfsoverna
me en nieuwe bedrijven rendabel te maken en 
om te komen tot een meststoffenwet en een 
vestigingswet. 
De resolutie werd met vijf stemmen tegen 
aangenomen. • 
Oege Jan Klatter 
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OOST-WEST-VERHOUDING CENTRAAL 

OVERVLOED VAN INDRUKKEN 
TIJDENS REIS DOOR WEST-EUROPA 

Van 11 tot en met 16 november jl. namen drie 
CDJA'ers Uohan de Boer, Fija Mulderen Geert 
Jan Schulkes), op uitnodiging van het United 
States Wormation Agency deel aan een door 
hen georganiseerde reis door West-Europa. 
Gedurende deze reis werd kennis gemaakt 
met en gesproken over de diverse aspecten 
van de Oost-West relatie. Hiervoor werden 
bezoeken gebracht aan Berlijn, Frankfurt, 
Wenen en Brussel. 
Dit keer werd de tour georganiseerd voor leden 
van politieke jongerenorganisaties. Ook de 
JOVD en de JS was gevraagd mee te gaan. De 
Jonge Socialisten besloten echter, ondanks enige 
aandrang van onze kant, geen gehoor te geven 
aan de uitnodiging. De Amerikaanse begelei
ding werd verzorgd door Allan Jury en David 
Bustamente, geen onbekende namen voor hen 
die regelmatig de jongerenpagina's lezen (zij 
brachten onlangs een bezoek aan het CDJA
Groningen). 
De reis kende geen gebrek aan luxe, iets wat 
vooral bleek uit het feit dat zelfs de afstand 
Brussel-Amsterdam vliegend werd overbrugd. 
Met de trein waren we eerder thuis geweest. Dat 
vlugger thuis willen zijn kwam niet voort uit 
heimwee, maar meer uit de dringende behoefte 
om al die gesprekken en indrukken nu eens 
rustig op een rijtje te kunnen zetten, want daar 
was in het vrij volle programma nauwelijks 
ruimte voor. Hieronder wordt geprobeerd enke
le indrukken kort samen te vatten. 

BERLIJN 
Berlijn is niet alleen symbool van de koude 
oorlog, maar ook van de verwoestende Tweede 
Wereldoorlog: ruïnes, bunkers, kogelgaten en 
Nazi-architectuur vind je overal tussen de domi
nerende nieuwbouw. Dat maakt op ons als 
Nederlanders misschien wel meer indruk dan de 
muur en alles wat daarmee verbonden is. De 
Oost-West problemen zijn voor ons levensgroot, 
daarvoor hoef je niet dagelijks het ijzeren 
Gordijn te zien. Maar onze inbreng daarin is erg 
beperkt, dat merk je als je Duitsers spreekt die 
tastend in het duister elkaar proberen te berei
ken. Over een weg waarvan niemand weet waar 
die eindigt. Hier en daar zijn er verrassingen, 
zoals de Oostduitse overheid die nu de bekabe
ling ter hand heeft genomen van die gebieden 
die tot nu toe verstoken waren van Westerse 
media. En de assembiering van auto's door VW 
in de DDR. Maar ook de keerzijde: de belemme
ringen voor Oost-Duitsers om verder in het 
Oostblok te reizen of de aanstelling van een 
speciale jeugdattachée op de Ruspische ambas
sade in Oost-Berlijn. 

FRANKFURT 
Frankfurt. Bij een bezoek aan een Amerikaanse 
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basis in West-Duitsland proefje de sfeer van een 
"gezellig rommeltje", waarin iedereen toch heel 
duidelijk z'n eigen taak heeft. Wat ook opvalt is 
het toch wat simplistisch enthousiasme van de 
officieren en soldaten over de "geweldige voor
sprong" die het Westen zou hebben op het 
Oosten nu sinds kort bijvoorbeeld de nieuwe 
MI-tank in gebruik is genomen. Een ritje in het 
zogenaamde "Bradley fighting vehicle" geeft je 
het idee dat je een videospelletje zit te spelen, 
voor sommigen van ons dus een unieke kans om 
ook dat eens te doen. 

WENEN 
Wenen. De grootste verrassing van de week was 
misschien wel de ontvangst in Wenen door de 
Nederlandse MBFR-diplomaat Pieter Jan Wol
ters. Niet omdat die MBFR-onderhandelingen 
over troepenreducties zo spectaculair verlopen, 
al is dat het enige regelmatige overleg (al 13 
jaar!) tussen Oost en West en al speelt Nederland 
daar zeker geen onbeduidende rol. Wat die 
ontvangst zo boeiend maakte, was de aanwezig
heid van leden van de DDR, Bulgaarse, Poolse en 
Russische MBFR-delegaties. We moesten 's 
avonds bijna ons busje in gesleept worden, zo 
intensief waren de gesprekken. Buiten de offi
ciële onderhandelingen kan veel meer bereikt 
worden, al stuit je ook op veel gebrek aan inzicht 
in elkaars opvattingen en simplistische oordelen 
over en weer. Zo wordt Nederland door sommi
ge Oostbloklanden in de watten gelegd vanwege 
onze opstelling in de kruisrakettenkwestie. Als 
je dan om een passend antwoord vraagt op het 
(zeker niet volmaakte) Nederlandse voorstel, 
lijkt men Oostindisch dooL Nadat we de volgen-

de dag het onderhandelingstheater bijwoonden 
(een "persconferentie" op z'n Oosteuropees met 
voorgetypte antwoorden op "spontane" vragen), 
kregen we de kans tijdens de lunch met de 
Amerikaanse MBFR-ambassadeur Maynard Glit
man te spreken. Hij leidde tot voor kort de 
Amerikaanse delegatie bij de onderhandelingen 
in Wenen). Of de man ook nog kans heeft gezien 
genoeg te eten, weten we niet, want hij nam de 
tijd voor het antwoorden op vragen over de 
Russische stijl van onderhandelen, de effecten 
van de herverkiezing van president Reagan en 
de vorderingen die tot nu toe zijn gemaakt. Alles 
bij elkaar bleef er geen tijd over om Sachertorte 
te eten in Wenen. 

BRUSSEL 
Brussel. Een dag binnen de muren van het 
NAVO-hoofdkwartier vormde de afsluiting van 
de reis. Zeer de moeite waard waren de korte 
discussies met David Martin, hoofd van de 
Nuclear Planning Staff- Nuclear Policy, en David 
Johnson van de Internationale Staf voor Oost
West relaties, waaruit toch wel bleek hoe moei
lijk het is om de Nederlandse opvatting duidelijk 
te maken. 
Om vijf uur slaakten we een zucht van verlichting 
en zakten we als plumpuddingen in onze stoelen. 
Naar huis, eens rustig alles op een rijtje zetten, en 
hoe geven we uiting aan al die indrukken 
opgedaan in deze zes dagen. In ieder geval dus 
via dit korte artikel en vermoedelijk in een 
uitgebreider verslag in het eerstvolgende num
mer van Perspectief. • 

Johan, Fija en Geert Jan. 
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STATUTEN HERDRUKT 
Sinds twee weken is de herdnlk van de CDJA
statuten en reglementen weer verkrijgbaar. De 
tekst is bijgewerkt tot en met de Algemene 
Ledenvergadering 1984. Voor geïnteresseerde 
leden, kernen en afdelingen is het boekje te 

bestellen door overmaking van f 4,- op gironum
mer 3897463 t.n.v. CDJA Den Haag o.v.v. Statuten 
en Reglementen. Het boekje wordt je dan zo snel 
mogelijk toegezonden. Het is ook mogelijk het 
boekje af te halen. Het kost dan f 2,50. 

STEDENPROBLEMATIEK 
Dit thema staat centraal op zaterdag 1 december 
a.s. in zaal Toer in Alphen aan de Rijn (vlakbij 
NS-station). Vanaf half12komen ondermeer de 
volgende sprekers aan het woord: Helrner 
Koetje (voormalig secretaris van de gemengde 
commissie Grote Steden) en W. Drooglever 
Fortuyn (oud-planoloog bij de provincie Noord
Holland). 
Het congres eindigt om 16.00 uur. 

CONFERENTIE OVER 
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING 
Op vrijdagavond 11 januari en zaterdag 12 
januari organiseert de CDJA-buitenlandcornrnis
sie een conferentie over ontwikkelingssamen
werking in Amsterdam. 
De conferentie verdient extra aandacht, omdat 
er in maart een zitting van de CDJA-raad aan 
ontwikkelingssamenwerking gewijd gaat wor
den. Tevens staat het thema op dit moment zeer 
in de belangstelling door de verschillende nota's 
die er over bilaterale en multilaterale hulp door 
het ministerie van Ontwikkelingssamenwerking 
zijn uitgegeven. 

ONTMOETING 
De bedoeling is dat er vrijdagavond een ontmoe
ting plaatsvindt met Latijnsamerikaanse jonge
ren en dat er zaterdagmorgen vijf workshops en 
's middags een forumdiscussie georganiseerd 
gaan worden. 
De vijf workshops zijn: 
a, Ontwikkelingssamenwerking en bedrijfsle
ven. Sprekers: drs. W. A. Zuidhof (secretaris 
NCW) en de heer H. Hofstede (vice-voorzitter 
CNV). 
b. Ontwikkelingssamenwerking en particuliere 
organisaties. Spreker: de heer Groen (CEBE
MO). 
c. Ontwikkelingssamenwerking en het CDA. 
Spreker: de heer]. S. L. Gualthérie van Weezel. 
d. Ontwikkelingssamenwerking en de Kerk. 
Spreker: een vertegenwoordiger van de Raad 
voor de Zending. 
e. Ontwikkelingssamenwerking internationaal. 
Met aandacht voor VN-organisaties en de EG als 
alternatief voor een nationale benadering. 

De inleiders bij de workshops zullen 's middags 
aan de forumdiscussie deelnemen, waarbij het 
gaat over het toekomstig beleid voor ontwikke
lingssamenwerking. 

DEELNAME 
De conferentie wordt gehouden in het Cok Hotel, 
Koninginneweg 34 in Amsterdam. 
De kosten bedragen voor de hele conferentie 
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f 15,-; voor alleen de zaterdag f 1,50. Reiskosten 
boven f 15,- worden vergoed. 

·------------... 1 Bon: I 
I Naam:............................................................. I 
I Adres: ............................................................ I 
I Postcode en woonplaats: ............................ I 
I Telefoon: ....................................................... I 
I I 
I neemt deel aan de studieconferentie I 
1 ontwikkelingssamenwerking 1 
I o voor vrijdagavond én zaterdag I 
I 0 alleen voor de zaterdag I 
I Handtekening: I 
I I 
I Inzenden: CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 I 
I BA Den Haag (tel. 070-924461). I .. ____________ ... 

- r·). ~--. . --~ --îiQ':.mL 
OPZOEKNAAR 
DE ECHTE MINIMA 
In Den Haag zoeken politici naarstig naar criteria 
om de echte minima te kunnen beschrijven. Het 
valt ook niet mee. Het huidige stelsel van sociale 
zekerheid behoeft aanpassingen (bezuinigingen 
in gewoon Nederlands) en een nieuw stelsel,ligt 
nog op de tekentafel. Door middel van afzonder
lijke maatregelen van de regering wordt al 
vooruitgelopen op de situatie van algehele stel
selherziening. Daarbij is het gevaar reëel aanwe
zig dat incidentele ingrepen het hele pakket van 
sociale zekerheid ondennijnen. Politici probe
ren door mensen in te delen in categorieën het 
overzicht niet te. verliezen. Vooral ministers 
blinken bij die etikettering uit in vindingrijkheid. 
Het begrip "meerjarige echte minima" bijvoor
beeld is pas sinds Prinsjesdag ingeburgerd. Het 
gaat zo snel dat de nieuwste druk van Van Dale al 
weer achterhaald is. 
Over die - grote - groep mensen die leven van 
een minimumuitkering wordt men regelmatig 
geïnformeerd via de media. Zo ook in een 
artikelenreeks in NRC/Handelsblad. De
ze reeks trok de aandacht, omdat er in
terviews in waren opgenomen met men
sen die door de s_ociale diensten, comités 
voor uitkeringsgerechtigden en projecten voor 
mensen zonder werk werden getypeerd als 
"echte minima". De - anonieme - personen 
verhalen openhartig over hW1 situatie. Een aantal 
bekennen naast hWl uitkering inkomsten te 
hebben (of uit werk, of in de vorm van giften) 
welke niet officieel te boek staan en anderen 
menen redelijk met hW1 uitkering uit te komen 
(b.v. een werkloze thuiswonende jongere). Som
migen zeggen niet te bezuinigen op de maaltijd, 
indien dat wel gebeurt, eet men minder vaak 
vlees. Ambtenaren van sociale diensten zeggen 
desgevraagd nauwelijks tot geen controle uit te 
oefenen en dit ook niet wenselijk te vinden. 
Na lezing van de artikeien kan je het gèvoeî 
bekruipen, dat het allemaal zo erg nog niet is. Er 
zullen politici zijn voor wie het koren op de molen 
is en die dit aangrijpen om te verkondigen dat de 
grens nog niet bereikt is. De gemterviewden 
worden immers als representatief voorgedra
gen. Wat dan te denken van protesten van de 
vakbeweging en verhalen van bijstandsmoeders 
over de kortingen. Er zijn ook mensen die alleen 
van een uitkering rond moeten komen. Verschil
lende en zelfs tegengestelde geluiden, maar 
allemaal over "het minimum". Dit wekt verwar
ring. En niet in de laatste plaats bij politici. In een 
tijd waarin uitkeringen door afzonderlijke bezui
nigingsrondes onder druk zijn komen te staan en 
met een wijziging van het systeem in zicht is 
duidelijkheid een eerste vereiste. Misschien was 
een onderzoek naar de kosten van levensonder
houd voor de groep echte minima toch nog niet 
zo'n gek idee. • 
Marie-José Pais 
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VAN BELLE 
PLAN· 
ONTWIKKELING 
B.V. 
Adviesbureau voor ontwikkeling en 
begeleiding van stads- en dorps
vernieuwingsprojekten. 

Klaproosstraat 31,3286 VC Klaas waal. 
Tel. 01864-2085. 

DIENSTEN: 

"10 jaar specialisatie in 
verbeteringsprojekten'' 

Inventarisatie, vooronderzoek bouwmogelijkheden, 
haalbaarheidsstudies, inspraak· en bewonersbegeleid ing. 
planontwikkeling en begeleiding, advies- en onderzoek· 
subsidiemogelijkheden. 

PROJEKTEN: 
sanering, rekonstruktie, onderhoud, restauratie, woning
verbetering, renovatie, vernieuwbouw en rehabilitatie. 

Nadere informatie? 
Stuur uw visitekaartje, en wij nemen kontakt met u op. 

Bouwers, ontwerpers, meedenkers van 
sociale woningbouw en utiliteitsbouw, maar 
ook voor uw eigen bungalow volgens ontwerp
systeem. 

Voor meer informatie bon opsturen naar: 
Antwoordnummer 17006, 2810 VK Bergambacht. 
Naam: .................................. . 

Adres: .................................. . 

Woonplaats: ............................. . 

Telefoon: ............................... . 
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Bouwbedrijf Frans Vink 
en Zonen B.V. 
Kerklaan 11 -Moordrecht- Tel. 01827·3044·3045. 

STICHTING 

"DE BIJBEL IN ELK HUIS" 

Parkstraat52.6881 JHVelp(Gid.) 
Telefoon 085-634959 
Gironr. 50.789 

ALS DOOR EEN WONDER HEEFT DE 
BRAZILIAANSE REGERING HETNIEUWE 
TESTAMENT ALS VERPLICHT LEERBOEK OP 
DE SCHOLEN INGEVOERD. 

Maar ... dit land is arm en de Nieuwe Testamenten 
zullen uit het buitenland moeten komen. 

Wat een mogelijkheden voor ons om daaraan mee te 
werken. 

Door de grote oplage is de prijs per exemplaar laag, 
namelijk: f 2,83. 

10 stuks 25 stuks 50 stuks 100 stuks 
I 28,30 I 70,75 1 141,50 I 283,-

Hoeveel kinderen maakt u blij? U kunt uw bijdrage storten 
op giro-rekening 50.789 t.n.v. "De Bijbel in elk huis", 
Velp. Met vermelding "Bijbels Brazilië". 

hwz, 
· meerdan 

wegenbouwer 
• geluidsanering 

• bodemsanering 

• rioleringen 

• daken en vloeren 

• leidingen 

• meetdiensten voor 
wegbeheer 

~~B~r~a~b~a~n~t __________ _ 

Centaurusweg 17 
5015 TA Tilburg 
Postbus 2092 
Tel. 013·556961 
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5628 DB Eindhoven, 
Hondsruglaan 898, 
tel. 040-437761 * 

AL 15 JAAR MEER DAN ALLEEN SCHOONMAKEN 

aannemingsbedrijf F RAA N J E b V lewedorp 

Nieuwe Kraaijertsedijk 37 

Telefoon 01196- 13220 

4456 ZG LEWEDORP 

- - , 
LEPRA? DAT ZALONSZEKER 

EEN WRG ZIJN! 
Lepra komt nog steeds sporadisch in Nederland voor. Maar in 

de arme Derde Wereldlanden zijn wel12 miljoen lijders aan deze ver-
• minkende ziekte. Om hen te helpen is verschrikkelijk veel geld nodig. 
. Laat ze niet in de steek. Vooral nu niet. Ook al gaat het bij ons 
• wat minder. Want op leprabestrijding bezuinigen kan en mag niet. 

Stort daarom nu uw bijdrage. 
GifoSOSOO 

Bank 10~0~0.929 
Nederlandse Stichtingvoor Lepmbestrijding/Amsterdam 

Mauritskade 63, 1092 AD Amsterdam, tel. 020-93 89 73. 
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CDA tegen schoolgeldplan regering 
De CDA-fractie blijft tegenstander van de invoering van schoolgeld voor 12- tot 
16-jarigen. Daarnaast pleitte de fractie tijdens de begrotingsbehandeling van 
Onderwijs voor enige rust: nieuwe plannen moeten niet geforceerd worden. Meer 
over het onderwijsdebat op pagina 6. 

Waar komt de winst voor de PvdA vandaan? 
"De PvdA is een vat vol tegenstrijdigheden", schrijft fractievoorzitter Bert de 
Vries. In zijn vaste column op pagina 11 verklaart hij de steun voor de PvdA in 
opiniepeilingen: "Ontevredenen zijn gemakkelijk te lokken. Maar ook weer snel 
vertrokken als luchtballonnen worden doorgeprikt". 

Gesprek met minister Job de Ruiter 
Hoe oordeelt onze minister van Defensie over het feit dat Schultz enG romyko met 
elkaar gaan praten? Naar zijn mening "een goede stap", die echter nog geen 
overdreven optimisme wettigt. Overigens waarschuwt De Ruiter voor het gevaar 
alléén in kernwapens de zonde belichaamd te zien. We moeten met onze héle 
bewapening zo omgaan dat het hogere doel wordt gediend. Pagina 12, 13 en 20. 

Politiek Weekboek Frouwke Laning 
Het CDA-Kamerlid Frouwke Laning-Boersema hield tijdens de behandeling van 
de begroting van Volksgezondheid een weekboek bij. Pagina 18, 19 en 20. 

EN VERDER ... 
Daarnaast 4 
Commentaren 5 
Fractie 6, 7, 8 
Het voorbehoud 9 

Zwart-Wit 10 
Partijnieuws 15 en 20 
Minderheden 17 
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DAARNAAST 

DISCUSSIE HOMOFILIE: 
GOEDMAAR 
WAT VERDRIETIG 

De discussie in de partij over de homofiele medemens zal hopelijk tijdens 
de a.s. partijraad wordên afgerond. Ik zeg hopelijk omdat ik zo'n moeizame 
discussie over onze naaste als lijdend voorwerp wat verdrietig vind; 
verdrietig omdat er onbedoeld maar onvermijdelijk gekwetst wordt. 
Verdrietig ook omdat sommige partijg.enoten soms zo hard kunnen zijn en 
zo vast in hun overtuiging. · · · 

Getuigenis 
Velen zeggen vol begrip te zljn. Bij sommigen spreekt dat uit hun woorden, 
niet uit hun houding, Een oordeel past me niet. Maar wat ik moeilljk vtnd is 
het gebruik van het Oude Testament als getuigenis voor eigen overtuiging. 
Natuurlijk het Oude Tes~ament spreekt over homofilie, Er staan passages 
in voor wie ze gebruil~en wil. Maar een ieder die· het Oude Testament 
hanteert dient ook het Nieuwe ter hand te nemen~ Voor wie wil zien is daar 
te lezen over de mens, over zijnwaardigheid en geUjkwaardigheîd. 
Wie in de geestvan het Nieuwe Testament wîl handelenmag zijn begrip 
voor zijn homofiele naaste dan ook niet alleen met .woorden uitdrukken. 

Begrip 
Ook de discussie over geaardheid·en leefwijze vind· lk.soms moeilijk te 
verwerken. Het ,,begrip" gaat bij sommigen tot en met de geaardheid. 
Instemming met het recht tot eigen teefwijze kan men soms nauwelijks 
over het hart verkrijgen. 

En wat betreft de discussie over ,.gedrag" op school, is een hand in eigen 
boezem steken, een handeling die daaraan vooraf zou moeten gaan. Een 
"slechte" leefwijze isverwijtbaar maar dan wel aan een ieder. Tot slot: wie 
vindt dat de mens is geschapen naar Gods beeld en gelîjkenis moet - als 
hij/zij zichzelf kritisch in ogenschouw neemt- tot de conclusie komen dat 
die gelijkenis zeer relatief is. Hetgaatdaarin dan ook alleen om de goede 
eigenschappen en die ziJn in ieder mens aanwezig. • 

TondeKok · 

In deze co/um" veven' redactieleden hun persoonlijke visie weer. 

PARTIJNIEUWS 

Spreekbeurten 
Bdecember 
mw. Kraaijeveld: Opening steunpun 
emancipatie, Almelo. 's Morgens. 
10 december 
mw. Kraaijeveld: Provinciaal WAO-overle~ 
N. Holland, Bergen. Aanvang 20.00 uur. 
mw. Kraaijeveld: Politie kaderschool, Zut 
phen. 's Middags. 
G. Gerritse: Emanuëlkerk, Berlagestrac 
96, Rotterdam-Alexander. Aanvang 20.01 
uur. 
B. de Vries; West-Zeeuws-Vlaanderen 
P. van Zeil: Waddinxveen. 
W. Mateman: forum vrede en veiligheic 
Kampen. Aanvang 20.00 uur. 
Buikema: CDA-Vrouwenberaad Omme 
(overdag). 
Buikema: CDA-Heino. Aanvang 20.00 uu1 
R. v.d. Linden: ABTB-Groningen. 
11 december 
Brinkman: Meerssen. 
Deetman: Zoetermeer. 
12december 
J. v.d. Reijden: "Schuylenburgt", Kievel 
parkweg, Haarlem. Aanvang 20.00 uur. 

13 december 
T. Tolman: jaarvergadering Hollands 
Maatschappij van Landbouw, hote 
restaurant "Treslong", Hillegom. Aanvan 
11.00 uur. 

15 december 
A. J. Hermes: AV Nederlands Genoo 
schap van Leraren, Jaarvergadering. 
17 december 
Braks: Amersfoort 
Buikema: WAO-beraad Friesland, Leel 
warden. 
R. v.d. Linden: CDA-statenkring Roe 
mond. 

18 december 
Brinkman: Brabant 

19december 
Deetman: Ons Centrum, Nieuwestreek 3 
Ezinge. 

Verschijning 
CD/ACTUEEL 
en CDA-Krant 
Volgende week zal CD/ACTUEEL 
niet verschijnen. Op 22 december 
komt de CDA-krant uit Het eerstvol
gende nummer van CD/ACTUEEL 
verschijnt op 12 januari 1985. 

CD/ACTUEEL 8 december 19: 



REDACTIONEEL 

GOMMENT AREN 
De affaire-Ploeg 
"Crypto-communistisch", dat etiket 
plakte de staatssecretaris van Land
bouw, de heer Ploeg, op de Anne Frank 
Stichting. Dat was vragen om moeilijk
heden. 
In de eerste plaats behoort een be
windsman niet in het openbaar ver
dachtmakingen zonder nadere toelich
ting te slingeren in de richting van de 
Anne Frank Stichting. 
Bij de beantwoording van karoervragen 
bleek namelijk dat de "bewijzen" van de 
staatssecretaris voor zijn uitspraak in 
het geheel niet steekhoudend waren. 
Vervolgens staan de opvattingen van de 
heer Ploeg haaks op het kabinetsbeleid, 
dat bij herhaling blijk geeft van waarde
ring voorde activiteiten van de Stichting. 
De Anne Frank Stichting is een te 
goeder naam en faam bekend staande 
organisatie, die zich in het bijzonder 
inzet voor de strijd tegen fascisme en 
racisme. Haar doelstelling en activitei
ten genieten in het algemeen brede 
steun, ook van christen-democratische 
kant. Voor ons bekende personen als 
staatsraad Til Gardeniers en de Utrecht
se Commissaris van de Koningin Pieter 
van Dijke hebben bijvoorbeeld zitting in 
het Curatorium van de Stichting. Wan
neer dan een bewindsman nogal par
does deze Stichting als "crypto
communistisch" meent te moeten aan
duiden, kan dat niet zonder meer passe
ren. 
De staatssecretaris dient zich te schik
ken in het kabinetsstandpunt en zal op 
dit punt z'n mond moeten houden. 
Daarnaast zou het op z'n minst correct 
zijn als hij z'n verontschuldigingen aan 
de Stichting aanbiedt. 

CD/AcTUEEL 

Vraagtekens bij 
criminaliteitsplan VVD 
Na de behandeling van de politie en 
justitiebegroting heeft de VVD zijn op
vattingen over de bestrijding van de 
kleine criminaliteit gepubliceerd. 
Het oordeel over dit lang en breed 
aangekondigde stuk valt in drieën uit
een. 
De oude en zeer bekende geluiden zoals 
meer wijkagenten, meer rechters en 
meer aandacht voor de slachtoffers kan 
men in iedere bijdrage van het CDA 
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terzake van politie en justitie terugvin
den. 
Het meer omstreden deel van het VVD
plan bestaat vooral uit de suggestie om 
naast de thans toegezegde extra 580 
cellen nog eens 400 tot 600 cellen te 
willen laten bouwen. 
En dat zonder dekking aan te geven. 
Het derde deel van de VVD-plannen 
richt zich op nieuwigheden die de aller
grootste vraagtekens verdienen. 
Bijvoorbeeld: hard drugs uit de sfeer 
van het misdrijf halen. Een ander voor
beeld: minder rechtswaarborgen voor 
verdachten. Een derde voorbeeld: een 
aantal vergrijpen onder specifieke straf
maat stellen. Vraagtekens wat het CDA 
betreft, omdat vooral ons rechtssys
teem op de tocht wordt gezet. Vraagte
kens trouwens die de VVD-bewindslie
den van Justitie en Binnenlandse Zaken 
evenzeer zullen moeten zetten. 

COlACTUEEL 

Minimumloon 
en uitkeringen 
De lonen en uitkeringen blijven voor de 
nodige politieke spanning zorgen. Niet 
verwonderlijk gezien de centrale plaats 
die zij innemen in het streven om de 
economie in de lopende kabinetsperio
de voor een langere tijd weer gezond en 
de sociale zekerheid weer betaalbaar te 
maken. In zo'n tijd van vergaande aan
passingen bestaat echter het gevaar, 
dat belanghebbende groeperingen 
óver-vragen, méér dus dan verant
woord is. 
Vragen vakbeweging en oppositie te 
veel door een te geringe bereidheid om 
noodzakelijke aanpassingen te accep
teren, het NCW (de christelijke werkge
vers) óver-vraagt door zijn pleidooi om 
het minimumloon met enkele tientallen 
procenten te verlagen. De overheid zou 
in de NCW-visie met aanvullende uitke
ringen bepaalde groepen minimumlo
ners moeten behoeden om door de 
sociale bodem te zakken. Terecht heb
ben minister De Koning en de beide 
regeringsfracties de NCW-voorstellen 
onbespreekbaar genoemd. Zonder het 
wettelijk minimumloon geheel heilig te 
verklaren, vogelvrij behoort het in ieder 
geval niet te zijn. 
Een tweede voorbeeld van óver-vragen 
leverden diezelfde regeringsfracties 
door - nog voordat de inkt van de 

aanpassingen voor 1985 droog Is-hard 
vooruit te lopen op de begroting voor 
1986. Het is te vroeg nu al te bepalen, of 
in 1986 weer ombuigingen in de sociale 
zekerheid nodig zijn of niet; laat staan, 
dat al is aan te geven hoe groot eventue
le ombuigingen dan zouden moeten 
zijn. 
CDA-woordvoerdster. Jeltien Kraaije
veld had wel gelijk, toen ze benadrukte 
dat voorlopig rust op het terrein van de 
sociale zekerheid nodig is. 
Bovendien kan er nog zoveel gebeuren 
in een jaar. 

CDACTUEEL 

Amsterdam 
Onlangs heeft burgemeester Van Thijn 
het startsein gegeven voor een groot
scheepse actie die het wat gedeukte 
imago van onze hoofdstad moet opvij
zelen. "Amsterdam heeft 't" .is het motto 
van de actie. 
Het idee is te prijzen: men dien~ 1mmers 
de vele positieve facetten van deze 
prachtige stad niet uit het oog te verlie
zen. 
Deze actie neemt ·echter niet weg dat' er 
talloze ergernissen bestaan over een 
groot aantal misstanden en problemen. 
Zo somde Adriaan van Dis in zijn pro
gramma deze week een aantal proble
men voor de burgemeester op, zoals 
kapotte telefooncellen, berovingen op 
straat etc. Verrassend was evenwel, dat 
de burgemeester op zulke concrete 
klachten, "peanuts", zoals hij zei, niet 
inging. 't Viel allemaal wel mee, meende 
hij. 
Natuurlijk kent de hoofdstad een aantal 
grote problemen die zeer veel aandacht 
vereisen. Maar dit mag niet ten koste 
gaan van de kleine problemen die de 
leefbaarheid van de stad evenzeer be
palen. "Wie 't kleine niet eert, is 't grote 
niet weerd" en "Vele kleintjes maken 
groot" zijn spreuken die Van Thijn ook 
goed in gedachten moet houden. 

CDACTUEEL 

- --- -n~RTJ.b AUY .ç_ 

De VVD wil meer agenten, meer rechters 
en meer cellen. Het CDA wil minder mis
daad. 

5 



FRACTIE 

CDA-woordvoerder Ad Herrnes: 

,,Nieuwe onderwijsplannen 
niet forceren" 
CDA-woordvoerder Ad Hermes heeft er 
bij de begrotingsbehandeling van On
derwijs op gewezen, dat men nieuwe 
plannen of activiteiten op onderwijsge
bied niet moet forceren. Dat zou name
lijk extra irritatie kunnen veroorzaken 
In het onderwijsveld. 

Ad Hermes signaleerde daar al grote 
spanningen. Het aantal ziekten en afkeu
ringsgevallen neemt toe. Er is sprake van 
ontmoediging en demotivatie onder de 
schoolleiding en de docenten. Hij pleitte 
daarom voor enige rust. Hermes: "Indien 
de benodigde middelen ontoereikend zijn, 
verdient het aanbeveling activiteiten voor
lopig uit te stellen en te laten rusten." De 
CDA-woordvoerder hekelde in dit verband 
o.a. het vooruitlopen op de wetgeving en 
het telkens van strategie veranderende 
innovatiebeleid. 

Herbezetting 
De regering heeft besloten de herbe
zetting bij arbeidstijdverkorting voor onder-

wijs op 87112% te stellen. Ad Hermes vroeg 
namens de fractie minister Deetman aan te 
geven hoe dit uitgewerkt kan worden zon
der de klassen te vergroten en het aantal 
lessen te verminderen. De CDA-fractie 
pleitte in dit verband krachtig voor een 
snelle aanpak van de arbeidstijdverkorting. 

Tijdens het debat toonde de CDA-fractie 
zich voorstander van zogenaamde functio
nele decentralisatie. Dat wil zeggen, dat 
het bestuur in de CDA-visie dichter bij de 
mensen gebracht moet worden. Dit bete
kent dat er meer mogelijkheden en verant
woordelijkheid bij de scholen en schoolbe
sturen gélegd moet worden. 

Open Universiteit 
De CDA-fractie was in het algemeen tevre
den over het werk, de inzet en het beleid 
van het onderwijstrio Deetman (CDA), Van 
Leijenhorst (CDA) en Ginjaar-Maas (VVD). 
CDA-woordvoerder Ad Lansink sprak met 
name zijn waardering uit voor het feit, dat 
de opleiding van eerstegraadsleraren on-

der de verantwoordelijkheid van de univer
siteiten blijft. 
Lansink vroeg minister Deetman het al in 
1985 mogelijk te maken meer mensen deel 
te laten nemen aan cursussen van de 
Open Universiteit. 
Alle cursussen tot 1 maart 1985 zijn name~ 
lijk al volgeboekt. <1111 

Marcel Meijer 

CDA blijft tegen schoolgeldplan regering 
De CDA-fractie blijft tegen het voorstel 
van de regering schoolgeld In te voeren 
voor 12- tot 16-jarigen. Het gat dat 
daardoor binnen de onderwijsbegroting 
ontstaat, wil de fractie o.a. dichten door 
het collegegeld en het schoolgeld voor 
nlet-leerplichtigen te verhogen. 

Dit bleek tijdens het eerste deel van de 
begrotingsbehandeling van onderwijs, 
jongstleden dinsdag in de Tweede Kamer. 
Voor het CDA voerden Ad Hermes en Ad 
Lansink het woord. 
CDA-woordvoerder Ad Hermes zette nog 
eens uiteen waarom het CDA tegen het 
schoolgeldplan is. De fractie ziet het voort
gezet onderwijs als een soort van aanvul
lend basisonderwijs. Kosteloos onderwijs 
ligt daarom voor de hand, aldus Hermes. 
Daar gaan de internationale verdragen ook 
vanuit. 
In de meeste Europese landen wordt er 
niet aan gedacht een dergelijke maatreger 
in te voeren. De CDA-fractie is bovendien 
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bevreesd dat invoering van schoolgeld van 
12- tot en met 16-jarigen op den duur ook 
zalleiden tot invoering van schoolgeld voor 
4- tot en met 12-jarigen. 

Door het torpederen van het schoolgeld
plan zou er een , ,gat" van 140 miljoen in de 
begroting ontstaan. 
Ad Lansink gaf aan hoe volgens de fractie 
dit bedrag alsnog op tafel kan komen. 
Daarbij stelde de CDA-fractie o.a. voor het 

Ongenuanceerd 
In CD/ACTUEEL van 1 december jl. zijn 
de opmerkingen van het CDA-kamerlid 
Marten Beinema over de handelwijze 
van minister Brinkman wat al te onge
nuanceerd weergegeven. Beinema zei 
letterlijk het volgende: 

"Het lijkt de laatste maanden wel alsof dé 
minister van WVC, zonder zijn activiteiten 

collegegeld voor universitaire- en HBO
studenten te verhogen. 
Deze maatregellevert 20 miljoen op. Daar
naast stelt de fractie de volgende maatre
gelen voor: verhoging van schoolgelden 
voor niet-leerplichtigen, de vervroegde in
ning van oude en nieuwe schoolgelden en 
het uitstellen van scholenbouw en ·investe
ringen binnen het HBO en de universitei
ten. <4111 

Marcel Meijer 

1n aepartement en parlement te verminde
ren, zich in de media meer op zijn gemak 
gaat voelen en in toenemend tempo toe
spraken houdt en interviews afgeeft. Hij 
kan het een kennelijk met het ander combi
neren, door snel, soms misschien te snel, 
te denken en door rap, soms wellicht te rap 
te spreken. Hij draagt bij tijd en wijle bij 
wijze van spreken het hart op de tong. Dat 
bewijst op zichzelf al dat hij hart voor de 
zaak heeft." <1111 

CD/ACTUEEL 8 december 1984 



FRACTIE 

Delegatie op werkbezoek in Haarlemmermeer 
In het kader van de maandelijkse reeks 
werkbezoeken was vrijdag 30 november 
jongstleden de beurt aan de CDA· 
kamerkring Haarlem. 
De groep kamerleden, die bestond uit 
fractievoorzitter Bert de Vries en de leden 
Kraaijeveld-Wouters, Borgman, Van Vlij
men, mevr. Laning-Boersema, Van Mui
den, De Kok, mevrouw Evenhuisvan Es
sen, De Boer en Van der Heijden en het 
Eerste Kamerlid de heer Kiers, werd 's 
morgens in het raadhuis te Hoofddorp 
ontvangen door het CDA
kamerkringbestuur, leden van de CDA
fractie uit de Provinciale Staten van Noord
Holland en leden van de CDA-raadsfractie 
in de Haarlemmermeer. 
Aan de hand van een uitstekende dia
presentatie werd de vinger gelegd bij enke
le knelpunten op het gebied van de infra
structuur, de wegen-aanleg en het beleid 
terzake van de ruimtelijke ordening. 
De lunchbespreking met het college van 
burgemeester en wethouders gaf voldoen
de stof voor een aan weerskanten zeer 
geanimeerde gedachtenuitwisseling. 
Vervolgens werd de delegatie gesplitst in 
drie groepen die resp. de agrarische za-

ken, de economische- en verveersaange
legenheden en de ruimtelijke ordening en 
de woningbouw onder de loep namen. 
In aanwezigheid van vertegenwoordigers 
van de landbouworganisaties werden be
zoeken afgelegd bij een veehouderij- en 
een akkerbouwbedrijf. De tweede groep 
maakte een rondrit langs een aantal be
drijfsterreinen en . had onder meer een 
gesprek met een delegatie van de luchtha
vendirectie Schiphol. 

"De Beurs" 
De laatste groep tenslotte maakte een 
wandeling door de nieuwbouwwijken van 
Hoofddorp en luisterde vervolgens naar 
een tweetal inleidingen over ongesubsi
dieerd bouwen in de sociale huursector en 
enkele kanttekeningen bij het overheidsbe
leid op het terrein van volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. Met de besturen en 
CDA-kiezers was er vervolgens een ont
moeting in "de Beurs" te Hoofddorp. Er 
was veel belangstelling. 
Als afsluiting van dit goed georganiseerd 
werkbezoek sprak de fractievoorzitter Bert 
de Vries voor een goed bezette zaal over 
actuele politieke zaken. 

CDA acht tariefsverhogingen 
bij de post niet nodig 
De CDA-fractie is tegen tarlefsverhogin
gen bij de Post om het verlies van deze 
poot van het PTT -bedrijf te beperken. De 
verhogingen zijn gezien de totale finan
ciële situatie niet nodig. Deze mening 
sprak drs. Huib Eversdijk jongstleden 
maandag uit tijdens de uitgebreide 
commissievergadering over de PTT· 
begroting. 

De PTT zal in 1985 een goed resultaat 
boeken. Het bedrijf zal f 75 miljoen !!leer 
binnenhalen dan vorig jaar. De winst komt 
vooral van de Telecommunicatie, terwijl de 
Post verlies oplevert. 

Actieprogramma 
Op informatica- en telematicagebied zijn 
de ontwikkelingen in een stroomversnel
ling geraakt. Huib Eversdijk vindt dat de 
PTT meer wetenschappelijk onderzoek 
moet doen op dit gebied. De PTT moet 
innoverend werken. In een motie vroeg de 
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CDA-woordvoerder de PTT een concreet 
actieprogramma hiervoor te laten maken. 

Voortrekkersrol 
De CDA-fractie is van mening dat de PTT 
zelfstandige arbeidsvoorwaarden moet 
hebben. Het staatsbedrijf zou meer speel
ruimte dienen te krijgen bij het personeels
beleid. Eversdijk ziet bij de arbeidstijdver
korting een voortrekkersrol voor de PTT 
weggelegd. Hij pleitte voor arbeidstijdver
korting tot gemiddeld 36 uur met herbezet
ting. Daarnaast toonde hij zich voorstander 
van een speciaal jongerenbeleid met ba-
nen van 32 uur. · 
De PTT wordt dikwijls geconfronteerd met 
politieke besluiten zonder dat de centrales 
van overheidspersoneel daarin gekeurd 
worden. De CDA-fractie wil deze situatie 
verbeteren. In een motie vroeg de fractie 
de regering met de centrales een overleg
procedure te ontwikkelen. ...,.. 

Marcel Meijer 

Een woord van dank aan het CDA
kamerkringcampagneteam voor hun uit
stekende zorgen is zeker op zijn plaats!...,.. 
JandeSwart 

CDA stelt 
vragen over 
kinderporno 
De CDA-fractie heeft bij monde 
van Hanske Evenhuis-Van Essen 
en Gerrit van Dam minister Kort
hals Altes van Justitie vragen 
gesteld over de kinderporno. 
Dit naar aanleiding van de Ameri· 
kaanse beschuldigingen, dat Ne
derland één van de grootste pro
ducenten en exporteurs van kin
derporno zou zijn. 
Het CDA vroeg de minister of de 
Amerikaanse regering formeel ver
zocht heeft om betere controle op de 
kinderporno. Minister Korthals Altes 
antwoordde, dat dit niet het geval 
was. Wél was er een brief van een 
aantal Amerikaanse senatoren bin
nengekomen, waarin de situatie in 
Nederland verontrustend werd ge
noemd. De minister heeft afgespro
ken, dat het in Washington voorhan
den zijnde kinderporno-materiaal 
door het ministerie van Justitie zal 
worden onderzocht. 
Gerrit van Dam en Hanske Evenhuis 
vroegen de minister tevens of hij 
snel van plan was een onderzoek in 
te stellen naar de klachten. Korthals 
Altes, die kinderporno als zeer ern
stig kwalificeerde, wil graag in sa
menwerking met een aantal grote 
steden aan de hand van het mate
riaal nagaan of de makers van de 
kinderporno opgespoord kunnen 
worden. Wanneer er aanleiding is 
tot uitbreiding van de politie zal 
Korthals Altes daarover overleg 
voeren met minister Rietkerk van 
Binnenlandse Zaken. De CDA
fractie wil namelijk voorkomen, dat 
het onderzoek ten koste van het 
dagelijkse werk van de politie op het 
gebied van de kinder- en zedenmis
drijven gaat. ...,.. 
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FRA,CTIE 

CDA stemt in met nieuw stelsel studiefinanciering 
De CDA-fractie gaat in grote lijnen ak
koord met de nota Studiefinanciering 
van minister Deetman van Onderwijs. 
De verzelfstandiging van de student en 
het toegankelijk maken van het onder
wijs voor jongens en meisjes uit de lage 
en midden-inkomensgroepen staan bij 
de invoering van het nieuwe stelsel 
centraal. 

Het voorgestelde nieuwe systeem komt in 
de plaats van de huidige combinatie van 
kinderbijslag, rijksstudietoelagen en tege
moetkoming in studiekosten. ·Het nieuwe 
stelsel bestaat uit drie elementen: een 
ouderonafhankelijke basisbeurs voor alle 
studenten, een ouderafhankelijke aanvul
lende studiefinanciering en een aan een 
maximum (f 3500,-) gebonden aanvullen
de rentedragende lening. 

Basisbeurs 
Tijdens de uitgebreide commissievergade
ring over de nota sprak CDA-woordvoerder 
Ad Lansink zijn waardering uit over de 
hoofdlijnen van het nieuwe stelsel. Lansink 
was echter tegen de leeftijdsafhankelijke 
basisbeurs: in de nota krijgen oudere 
studenten een hogere beurs dan jongeren. 
Volgens de CDA-woordvoerder verschil
lende kosten van levensonderhoud echter 
nauwelijks. Minister Deetman kwam nog 

Lansink: "Nieuw stelsel invoeren". 

tijdens de vergadering tegemoet aan de 
wens van o.a. de CDA-fractie. Hij zei er 
echter bij dat er niet meer geld voor de 
beurzen zou worden uitgetrokken. Dit bete
kent dat oudere studenten nu een lagere 
basisbeurs zullen krijgen. De CDA-fractie 
vond ook het verschil in basisbeurs tussen 
thuis- en uitwonende studenten te groot. 
Het verschil is ruim f 3000,-. Volgens 
Lansink komt het er op neer dat ouders met 
thuiswonende studenten daardoor een 
grotere bijdrage moeten leveren. 
Het nieuwe stelsel is beperkt tot de groep 
18-27 jarigen. 
Lansink wees op de moeilijke positie van 

· mensen die na hun 27e willen gaan stude
ren. Volgens minister Deetman is er echter 
geen geld om het ook in het nieuwe stelsel 

Uitkeringen, pensioenen en 
minimumloon bevroren 
Minimumloon en uitkeringen worden 
volgend jaar niet aangepast aan de 
ontwikkeling van de lonen in de markt
sector. Dat was het voorstel dat de 
regering verleden week in de Tweede 
Kamer Indiende. Walter Paulis voerde 
het woord voor de CDA-fractie. Hij toon
de begrip voor het regeringsvoorstel. 

Walter Paulis zag de bevriezing van mini
mumloon, een aantal sociale uitkeringen 
en pensioenen in het licht van het totale 
regeringsbeleid. Terugdringing van het fi
nancieringstekort is in het belang van de 
uitkeringsgerechtigden zelf, zo stelde hij. 

"Daarbij is een belangrijk gegeven, dat de 
koopkracht voor met name de laagste 
inkomensgroepen nog iets gunstiger is 
geworden dan aanvankelijk was veronder
steld. Dat is mede het gevolg van onze 
inbreng bij de Algemene Beschouwingen." 
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De CDA-woordvoerder constateerde dat 
van een automatische parallelle ontwikke
ling van lonen en uitkeringen eigenlijk geen 
sprake is geweest. Daarvoor was de Wet 
Aanpassingsmechanisme in het leven ge
roepen. Sinds halverwege 1982 is om 
budgettaire redenen van die parallelle ont
wikkeling afgeweken. De regering ging 
eigenlijk structureel over op "handbedie
ning", zei Walter Paulis. Hij vroeg de 
regering te overwegen of die Wet Aanpas
singsmechanisme nog wel zin heeft. Overi
gens wil het CDA de koppeling tussen 
lonen en uitkeringen niet helemaal losla
ten. Walter Paulis: "Na de herziening van 
het stelsel van sociale zekerheid moet er 
sprake zijn van een globaal gelijke ontwik
keling tussen lonen in de marktsector en de 
collectieve sector, inclusief de uitkerings
gerechtigden." ~ 

Theo Brinkel 

op te nemen. Er zal voor het nieuwe stelsel 
niet meer geld beschikbaar zijn dan datge
ne wat er nu besteed wordt aan beurzen en 
renteloze voorschotten (1 ,3 miijard) en aan 
kinderbijslag voor 18-jarigen (1,7 miljard). 
De CDA-fractie vroeg de minister snel met 
een plan te komen voor de structurele 
financiering van het nieuwe stelsel. 
CDA-woordvoerder Ad Lansink wil het 
nieuwe stelsel zo snel mogelijk ingevoerd 
zien. Hij vroeg de minister om een duidelijk 
tijdschema, dat gericht is op een zo spoe
dig mogelijke invoering van het nieuwe 
stelsel, eventueel via een goede over
gangsregeling. De minister zegde toe rond 
Pasen 1985 een wet op de studiefinancie
ring in te dienen. ~ 

Marcel Meijer 

Succes 
CDA- fraktie 
voor midden
en kleinbedrijf 
De Tweede · Kamer behandelde 
verleden week een wetsvoorstel 
van de regering dat tot doel had 
de Wet op de lnvesterings Reke
ning (WIR) te vereenvoudigen. De 
WIR is een regeling die is opgezet 
om investeringen van bedrijven 
te bevorderen. 
De CDA-fractie bij monde van 
Gerard van Muiden wist daarbij 
een voordeel voor het midden- en 
kleinbedrijf te verkrijgen. 
De Wet op de lnvesterings Reke
ning geeft een premie aan ieder 
bedrijf dat gaat investeren. Boven
dien zijn er bijzondere toeslagen 
voor energiebesparende of innova
tie investeringen. Tot nu toe waren 
transacties tussen familieleden uit
gesloten van de WIR. Bijvoorbeeld 
wanneer een vader geld investeert 
in het bedrijf van zijn zoon. Op 
aandringen van Gerard van Muiden 
zegde staatssecretaris Koning van 
Financiën toe de regeling te verrui
men, zodat transacties tussen fami
lieleden óók onder de WIR kunnen 
vallen. 
Voor land- en tuinbouw, visserij en 
het midden- en kleinbedrijf een grote 
verbetering, concludeerde de CDA
woordvoerder. ~ 

Theo Brinkel 
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OPINIE 

Neuman geeft onvolledig beeld van "voorbehoud" 
"Het voorbehoud" is de titel, welke H.J. 
Neuman gegeven heeft aan zijn rede. Hij 
sprak deze uit bij de aanvaarding van het 
ambt van bijzonder hoogleraar in de L.J. 
Rogier-leerstoel, aan de Katholieke Uni
versiteit te Nijmegen, op vrijdag 2 novem
ber 1984. 
De redenaar geeft een schets van de 
ontwikkelingen naar het NAVO-besluit van 
december 1979. Bij een paar punten past 
het in .dit kader een kort ogenblik te 
verwijlen. 
Eind april 1979 concludeerde de Nuclear 
Planning Group (NPG), dat er tussen de 
200 en de 600 nieuwe raketten in Europa 
moesten komen. In juli werd in een verga
dering van de Speciale Coördinatie Com
missie voor SALT het aantal van 572 
genoemd. Eind augustus werd de High 
Level Group (HLG, hoge ambtenaren uit 
twaalf NAVO-landen) met dit getal gecon
fronteerd. 
Bij de minister van Defensie, Schoften, 
ging er een rood lampje branden. Neuman 
vertelt: "In het diepste geheim stelde hij 
een in de Engelse taal vervatte nota op van 
tien punten, waarin de gedragslijn stond 
aangegeven die de Nederlandse regering 
naar zijn mening diende te volgen. In 
hoofdlijnen kwam het hierop neer dat het in 
december te nemen besluit slechts betrek
king moest hebben op de helft van het door 
de Amerikanen genoemde aantal: dus niet 
572 maar slechts 286, en dat voorts het 
aantal Nederlandse kernwapentaken zo
danig zou worden verminderd dat er na een 
besluit tot plaatsing van kruisvluchtwapens 
in Nederland nog maar drie zouden over
blijven" (in plaats van de bestaande zes). 

Vertrekpunten 
Neuman vertelt verder, dat de CDA
Tweede Kamerfractie op 29 en 30 oktober 
de zogenaamde "vertrekpunten" opstelde. 
.,In grote lijnen kwamen die er op neer dat 
het CDA het ontwikkelings- en produktie
proces zodanig wilde beperken dat de 
nuloptie niet werd aangetast, maar dat er 
voorshands niet geplaatst zou worden en 
dat er eerst maar eens, gedurende een 
periode van twee jaar, onderhandeld 
moest worden met de Sovjet Unie." 
Scholten kwam daar te laat achter. Ne u man 
omschrijft de relatie tussen de fractie en de 
bewindsman als uitermate stroef. 
De benadering in de vertrekpunten en de 
benadering van Scholten kunnen als prin
cipieel van elkaar verschillend worden 
gekwalificeerd. Dit aspect is ten onrechte 
door Neuman niet naar voren gebracht. 
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Neuman vertelt, dat Scholten zich na de 
aanvaarding van de vertrekpunten , ,ernstig 
beraden" heeft over zijn positie, maar dat 
Scholten besloot "voorlopig aan te blijven 
als minister." Het blijft overigens ondoor
zichtig hoe fractievoorzitter, minister van 
Defensie en minister-president ten aanzien 
van dit punt zo langs elkaar konden heen
wandelen. 
"Dries van Agt kon het goed vinden met 
Helmul Schmidt", zo vertelt Neuman ver
der. Beiden bespraken in november de 
moderniseringskwestie. 

Hoogstandje 
"Schmidt was aanvankelijk uiterst scep
tisch over de Nederlandse politieke partijen 
en over de goedkope neiging in Den Haag 
om achter de brede rug van de Bondsrepu
bliek het ene morele hoogstandje na het 
andere te volbrengen," aldus Neuman. En 
vervolgt met een wetenschappelijk nogal 
curieuze passage: 
"Maar nadat Van Agt de vertrekpunten van 
zijn eigen CDA op uiterst doeltreffende 
wijze had gebagatelliseerd, werd de 
bondskanselier wat toeschietelijker." 
Indien Van Agt kon verzekeren, dat Neder
land zijn proportioneel aandeel zou plaat
sen, als de NAVO het aantal van 572 
substal)tieel zou beperken, dan was de 
Bondsrepubliek alsnog bereid samen met 
Nederland te pleiten voor vermindering 
met een derde, dus van 572 tot omstreeks 
380. 

Trots 
Van Agt verstond zich met Lubbers, die na 
enige bedenktijd, "op grond van eigen 
taxatie, dus zonder leden van zijn fractie te 
raadplegen", adviseerde deze weg niet op 
te gaan. Zelf was de fractievoorzitter nogal 
trots op de vertrekpunten, zo voegt Neu
man er nog aan toe. "En zo kwam er een 
definitief einde aan de Nederlandse pogin
gen om de NAVO tot een minder omvang
rijk produktie- en plaatsingsbesluit over te 
halen." 
Van Agt ging op rondreis langs bevriende 
hoofdsteden. Inmiddels werd in de Tweede 
Kamer de motie-Stemerdink/Brinkhorst 
met steun van tien CDA'ers aanvaard, 
waarin werd uitgesproken, dat Nederland 
"thans" niet kon instemmen met plaatsing. 
Neuman stelt, dat "vermoedelijk" de aan
vaarding van deze motie doorslaggevend 
is gebleken voor de houding van het 
kabinet, dat daarna besloot in Brussel een 
voorbehoud te maken bij de plaatsing in 

Nederland. Daarbij was het de uitdrukkelij
ke bedoeling, dat de tekst van het voorbe
houd zou worden opgenomen in het NA
VO-communiqué. 
Dit werd geweigerd door de speciale ver
gadering van NAVO-ministers van Buiten
landse Zaken en van Defensie op 12 
december. Neuman vertelt: "Het Neder
landse doen en laten van de laatste weken 
had bij de bondgenoten en bij het NAVO
apparaat zoveel kwaad bloed gezet dat 
secretaris-generaal Luns serieus heeft 
overwogen de ministers Van der Klaauw 
en Scholten de toegang te weigeren. Toen 
dit evenwel geen houdbare propositie 
bleek, ontlaadde de bui zich in de vergade
ring. De Nederlandse ministers kwamen in 
een zo zware barrage van kritiek en hoon 
terecht dat de secretaris-generaal zich 
tenslotte over hen ontfermde en hen hielp 
hun voorbehoud althans vermeld te krijgen 
in een annex bij de geheime besluitenlijst, 
een annex die, zij het korte tijd later, met 
instemming van de bondgenoten volledig 
is gepubliceerd." 

Niet alleen de bondgenoten zijn boos, 
maar kennelijk ook ,,het NAVO-apparaat". 
Wel, wel! 

Nog niet duidelijk 
Uit het voorgaande mag blijken, dat Neu
man stellig een interessant redenaar is. 
Neuman heeft zeker tal van (informele) 
gesprekken gehad. Derhalve is hier sprake 
van een bijdrage ter aanvulling van het 
bestaande beeld. Maar het b.eeld is nog 
lang niet volledig duidelijk. 
Op tal van plaatsen in de rede is geheel 
onduidelijk met wie Neuman (speciaal) 
gesproken heeft, van wie hij de diverse 
informaties heeft en wat hem precies (en in 
welke bewoordingen) is medegedeeld. 
Ook is onduidelijk of alle hem gegeven 
informatie nu in deze rede is medegedeeld, 
of dat hem alle informatie gegeven is. Deze 
situatie geeft aanleiding tot de vraag of met 
deze rede het verhaal van "het voorbe
houd" compleet is. Tal van feiten zijn niet 
controleerbaar. Neumans verhaal is op 
veel punten eerder journalistiek dan weten
schappelijk. Of dat de beste start is bij de 
aanvaarding van het ambt van (bijzonder) 
hoogleraar is nog maar de vraag. 
Nadere studie en meer volledige weten
schappelijke informatie over en analyse 
van alles rond het voorbehoud zal nog met 
belangstelling worden tegemoet gezien. ~ 

Dr. W. de Kwaadsteniet 
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Vaag gemompel 
Op zichzelf heeft De Vries het volste recht om 
van de PvdA grotere duidelijkheid te eisen. Er 
wordt vaag gemompeld over de (tijdelijke?) 
toelaatbaarheid van kruisraketten door som
migen (die enorme electorale risico's over 
hebben voor een soepeler pacteren met het 
CDA). Ook de vraag wat de PvdA wil met 
enkele "realistische" onderdelen van het 
rapport-Van Kemenade wordt summier 
beantwoord. Zestig zetels in de polls noden 
niet tot scherpere stellingname. ( ... ) Het 
verwijt is niet gans onzinnig, maar toch wel 
eigenaardig uit de mond van een christen
democratisch (sub)leider. ( ... ) En dat terwijl 
het CDA zelf zijn beleid weer aan het verne
velen is, wegens de electorale risico's. (Jan 
Joost Lindner in de Volkskrant.) 

Spandoekentaal 
Ik ben er fel op tegen dat alleen spandoeken
taal in verkiezingsprogramma's verschijnt. 
Bijvoorbeeld van het kaliber van wat Den Uyl 
heeft gedaan, namelijk bij voorbaat al verkla
ren dat als de PvdA in de regwing komt, men 
elk nu te nemen principebesluit van de Kamer 
in de richting van kernenergie terug zal 
draaien. ( ... )Binnen die partij is inmiddels ook 
enig denken op gang gekomen over de 
toekomst van onze economie en van de 
elektriciteitsvoorziening. Ik ben er van over
tuigd dat ook de PvdA met kernenergie door 
de bocht zal gaan. Waarom? Omdat het met 
ons net zo is gebeurd. (Dr. Ad Lansink, 
CDA-kamerlid in Elseviers Weekblad.) 

Raketten 
Als het Geneefse ontwapenings-overleg 
maar lang genoeg duurt - en daar kun je 
donder op zeggen- zal het besluit (over de 
plaatsing van kruisraketten) misschien 
wel tot na de verkiezingen van 1986 uitge
steld kunnen worden, wat voor het CDA 
een ideale situatie zou scheppen: de ra
ketten kwestie zou dan geen belemm,ering 
meer zijn eventueel weer met de PvdA in 
zee te gaan, wat de positie van het CDA 
tegenover de VVD sterk zou maken. (J. L. 
Heldring in NRC!Handelsblad.) 

Rollenspel 
Ach, wat wil je ... De PvdA zit in de oppositie. 
Daar hoort een rol bij en die spelen ze zoals 
het hoort. Maar als je goed luistert hoor je dat 
er materieel niet zoveel verschil is als je zou 
denken op grond van het verbale geweld. Je 
merkt dat ook als je kijkt naar onze invulling 
van het beleid voor de echte minima. Daar 
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maken ze wel een heleboel drukte over, maar 
in feite is het verschil natuurlijk minimaal. Het 
enige wat ze daar dan tegenin weten te 
brengen is dat als zij de baas zijn de echte 
minima niet hoeven te worden beschermd 
omdat dan alles beter gaat. Maar daar gelooft 
natuurlijk niemand iets van. (CDA-staatsse
cretaris Louw de Graaf in De Tijd.) 

Nog even lachen 
PvdA-partijvoorzitter Van den Berg, natuurlijk 
leider van alle ontevredenen die de opinipei
lers registreren, zal volgend voorjaar worden 
herkozen, want er zijn geen belangstellenden 
gevonden die als tegenkandidaat hun hoofd 
boven het maaiveld zouden willen uitsteken. 
(. . .) Waarmee niet zo heel veel meer gezegd 
wil zijn dan dat Den Uyl nog wel even 
minzaam . tegen Nijpels en De Vries kan 
lachen, maar toch niet zo gek lang meer. En 
kiezen gaat van au, ook in opiniepeilingen. (J. 
M. Bik in NAG/Handelsblad.) 

Onfris 
Ik voel me niet thuis met sociaal
democraten. Mijn belangrijkste bezwaar 
tegen de Nederlandse sociaal
democraten is dat ze ook die bacil bij zich 
dragen van het calvinistisch erfdeel. Ze 
zijn zo gelovig en rechtlijnig en hebben 
vaak het idee dat ze beter zijn dan andere 
mensen.( ... ) Dat vind ik een onfris element 
in de Nederlandse politieke discussie en 
het is in feite ook een gevaar voor een 
behoorlijk functioneren van de democra
tie. Je maakt de discussie onmogelijk. 
(VVD-Kamerlid Huub Jacobse in Hervormd 
Nederland.) 

Nog niet 
Aan een kabinet zonder het CDA is de VVD 
nog niet toe. Ik zie die optie van PvdA en VVD 
wel, maar niet op zo'n korte termijn. Het zou 
wel eens kunnen zijn dat de huidige coalitie in 
1986 geen meerderheid heeft en als minder
heidskabinet verder gaat met redelijk vaste 
gedoogsteun van de kleine partijen ter rech
terzijde. (Dries van Agt in Elseviers Week
blad.) 

Frustrerend 
De gevangene van elkaar zijn is natuurlijk 
voor iemand als Nijpels uitermate frustrerend. 
Hij heeft zijn aversie voor christen-democra
ten nooit onder stoelen of banken gestoken 
en in de politieke praktijk heeft hij een flink 
deel van zijn energie gestopt in het bestrijden 
van de christen-democratie. Eerst wat pla-

gend, maar later steeds grimmiger, tot hij met 
de tweeverdienerszaak, zijn capriolen ook 
met de RSV-enquêtecommissie op de na
tuurlijke grenzen van zijn speelruimte is 
gestoten. Zijn bekentenis voor VVD-publiek is 
in zekere zin een erkenning van het CDA als 
onontkoombare machtsfactor. (Willem Bree
veld in Trouw.) 

In de soep 
"Als wij als politici een beroep doen op de 
samenleving, op individuen, om iets meer 
-de collega noemde het sociale controle
plichtsbesef, normbesef, samenlevings
gevoel, dat type woorden, over te bren
gen, dan is dat niet zozeer een kwestie van 
regelgeving met de politie te paard erach
ter, maar eerder een kwestie van gevoel. 
Men kan dat wel zeggen van, ach, die staat, 
maar het gaat erom dat men langzaam 
maar zeker weer wat terugkeert naar een 
algemeen gevoel van: ja jongens, zo loopt 
de boel toch wel in de soep." (Minister 
Brinkman in Haagse Post). 

Onzin 
Wat doen dus de omroepen anno 1984? Die 
geven Brinkman de schuld van hun eigen 
onvermogen om binnen de regels te blijven. 
Zoals een automobilist die door een rood 
stoplicht rijdt en boos vraagt wie hier dan ook 
een stoplicht heeft neergezet? 
De minister? Dan is het dUs de schuld van de 
minister dat hij door rood is gereden. Maar de 
automobilist had toch kunnen stoppen? Ja
wel, maar een auto is om te rijden, niet om te 
stoppen. 
Zinderende onzin, die door de omroepen 
wordt uitgedragen en ten overvloede nog 
eens aantoont, dat de werkelijke cultuurbar
baren bij de omroepen zelf zitten. (Ruud 
Verdonck in Trouw). 

(Geknipt uit .. Tekening van een lezer" in Trouw.) 
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FRACTIEVOORZITTER 

Met de speculaties over de verkiezin
gen van, 1986, neemt ook de belang
stelling voor opiniepeilingen dèJ~t$te 
tijd weer sterk toe. · · ' ·· 
Gélet op moeilijke omstandigheden • 

. ··vallen ·die cijfers .voor het C 
ongunstig uit. Wij verdedigen 
liik en piJnlijk beleid en·het ligt voorde 
hand dat je daarvoor de handel'\ niet %9 
gemakkelijk op elkaar ·krijgt . 
Toch is het onze vaste overt 
ditde enige weg is. en de retl • .dt .. . <tie 
geleidelijk zichtbaar worden, steil~· 
ons in het gelijk. . . . . .· 
Ik wil hetdaarom ook niet hebbèJl Q\tef' 
de mate van kiezersgunst waäriJl bet 
··coAzich kan verheugen. Oatkomt•l 
goed, alswevQlharden en de 
Vart. h.et ~abinetsbetei(i nog 
worden •..... ·.. .. . . .. .......... ·· .. . 
Vandaag Wil ik vooral eens kijken nallt' · 
de opvallende winst die de PvdAl oo 
toe in diezelfde opiniepeilingen . . . . t 
Erg verwc;mderlijk is het niet Pat ·.<:te 
f>VdA vooruit gaat. Voor de. op!)®iti~ i~ 
het geen kunst om in deZe tijd · · · 
dent:~n. aan te trekken, om . ·. 
pfaats te zijn voor mensen d. • 
gètrotten .zijn door. kabinetsma .. 
len. . .. 
Öè PvdA speêlt- bekwaam, datrf\Q~ 
·gezegd- in op die onvrede. En daar()fn 
gaat het ze tot nu toe ze> voor de wltl(f: 
Niet. omdat ze zulke goede leic:IElrs .öf 
zulkegoede standpunten hebbert !'.fee, 
louter en alleen omdat .ze zich afzetten· 
tegen. alle pijn dié geleden. moet wor;. 

.den. .. 
,,Zoals de PvdA alS een plumPUdding in 
elkaar stortte tijdens het tweede 
kabinet-Van Agt. zo rijst die partil nu als 
zelfrijzend bakmeel de pan uit;"zoheb 
ik vorige w~k.tiidens een spreekt.>eurt 
voor het COA in Wierden gezeQd: .Ze 
·hoeven er nietsaantedoen. 
er ook niets aan. Tenminste 
zin dat de P'VdAde mensen eenduide~ 
lijk atlernatiet biedt. · · 
Oe PvdA zit prinsheerlijk in de luwte van; 
het kabinetsbefeic:t En laat het aan pos 
over om de kastanjes uit het vuur te 
halen. · · 
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Dat is de welbewuste koers vän<t.l.e 
PvdA -sindshetturbulentevoo ·aar van· 
198?.T()$ri. ri~ cle teUe op · 

. •.•. hete$tste k~binet~Van .A9l• 
soaalis.tel':l pr.obererriets..... .·.. .. en 
var de dC)Othen ge ..... ekte illusie d tt)et 
ZOnder piJnlijke bezuinigingen ookw.el 
kon .. Grote spanninge.nwarerrh. ge~ 
volg. Spanningen binnen de .. ···. en 
spanningen met de FNV i Oe loe.staf\d 
werd zo oo(iraaglijk garde PvdA uithet 
kabinet stapte. Vartaf ~at moment laten 
ze de verantwoordéUjl<heid Y()Qr het 
gezond maken van de eeonomie aan· 
anderen óvel'. HeHs de we,g v~rt dEf 
minste weerstand. . ·.. . . · . · 
tk ben er vast van overtUigd daf zo~n 
situatie als ten tijde Van het tweedfit . 
kabinetVan Agt in detoekomstqpnieuw ·· 
kan ontstaan. Want.de PvdAisopdit 
momenteenvatvoltegenstrijdighe(len; 
Aan deene·kantsteunen•deS<)çiafisten. 
klakkeloos alle .kritiek op het f<ábinets~ 
beleid, aan.de andere kant venlilarenze 
braaf dat ook zij vindel'ldaterbezutnlgp 
moet worden. 
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CD/ACTUEEL 

in gesprek met 

defensie-minister 

Job de Ruiter 

NAVO-wapens bedreigen niemand 
Hoe ervaart u de spanning tussen idealen 
en realiteit? 
"Idealen zijn hard nodig, maar zij hebben 
pas hun uitwerking als wij die idealen op 
politiek hanteerbare niveaus brengen. In 
het bedrijf van alledag merk je dat soms 
een kleine stap voorwaarts of juist een 
concreet tegenhouden van een slechte 
ontwikkeling veel bijdraagt. Meer dan blij
ven hameren op grote woorden. Je moet je 
idealen zien in te brengen in reële machts
verhoudingen." 

Schultz, de Amerikaanse minister van Bui
tenlandse Zaken en zijn Russische collega 
Gromyko, gaan in januari waarschijnlijk de 
aanzet geven tot nieuwe onderhandelin
gen. Wat vindt u van idealisme dat hierop 
enthousiast inhaakt? 
"Wij hebben zeer uitgezien naar dit con
tact. Het gevaar is groot dat we te hoog 
gespannen verwachtingen hebben. We 
moeten rekenen op ingewikkelde en wel
licht langdurige onderhandelingen. Laten 
we vooral de nodige voorzichtigheid be
trachten. We moeten voorkomen dat de 
politiek en de publieke opinie zich weer zo 
indringend met de onderhandelingen gaat 
bemoeien, datgroteteleurstellingen onver
mijdelijk zijn. Wanneer ieder voorstel of 
ieder denkbeeld dat bij de besprekingen 
wordt geopperd, meteen in parlement en 
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pers besproken wordt, is het eigenlijk al 
kapot vóór het goed en wel ter tafel ligt. 
Waar het om gaat is dat de Russen en de 
Amerikanen op een nieuwe manier zonder 
besprekingen vooraf weer met elkaar wil
len praten. Een van de eerste opdrachten 
zal zijn de kaart opnieuw in te tekenen, 
anders krijg je een veel te gecompliceerde 
situatie. Het is een goede stap die gezet 
wordt, maar laten we de ontwikkeling 
zonder overdreven optimisme en met reali
teitszin blijven volgen." 

Toch hoopt men al dat wij misschien wel 
geen kruisraketten in ons land zullen hoe
ven plaatsen. 
"Dat zou een hele verkeerde reactie zijn. In 
ons besluit van 1 juni hebben wij het belang 
van onderhandelingen vooropgesteld en 
ons bij voorbaat gebonden aan een redelijk 
resultaat. Maar je kunt nu nog geen conclu
siês trekken uit alleen het voornemen om te 
gaan onderhandelen. Dan onderhandel je 
niet meer." 
Mogelijk onderwerp van nieuwe onderhan
delingen vormen de zogenaamde ruimte
wapens. Is het de Amerikanen ernst daar
over te praten? 
"Ja, daarvan ben ik overtuigd. Maar over 
die ruimtewapens wil ik nog wel wat zeg
gen. Het gaat daarbij nog lang niet om 
concreet bestaan van ruimtewapens. Er 

wordt gestudeerd en er zijn ontwikkelin
gen, bijvoorbeeld op het gebied van af
weersystemen tegen intercontinentale ra
ketten. Daarover zal, naar ik verwacht, 
zeker gesproken worden. Ikzelf sta niet op 
het standpunt dat technologie als zodanig 
gevaarlijk is. Wel moeten we er kritisch 
tegenover staan en erover nadenken of het 
politiek, militair, strategisch gezien een 
goede bijdrage aan het behoud van vrede 
kan leveren. Het is altijd beter nieuwe 
ontwikkelingen via onderhandelingen in de 
greep te krijgen. ledere ontwikkeling moet 
steeds bekeken worden op de mogelijk
heid van wapenbeheersing." 

Is de opbouw van een verdedigingssys
teem in de ruimte tegen binnenkomende 
strategische raketten niet gevaarlijk voor 
de stabiliteit in de verhoudingen? 
"De Amerikanen hebben ons verzekerd 
dat het niet hun bedoeling is een aparte, 
onkwetsbare positie te creëren, waardoor 
oorlogen dan maar elders moeten worden 
uitgevochten. Bij de opbouw van zo'n 
systeem gaat het er ook om bescherming 
te bieden aan de Europese NAVO
partners. Bij de ontwikkeling van ieder 
nieuw systeem moet je je wel afvragen of 
het bijdraagt tot de stabiliteit. Er is een zeer 
gecompliceerd verband tussen de veilig
heid van Oost en West. Daarom mogen we 

CD/ACTUEEL 8 december 1984 



niet rücksichtslos gaan tornen aan de 
nucleaire component in onze strategie. Dat 
zou mooi lijken, maar de stabiliteit zou 
erdoor kunnen verminderen. Door de kern
wapens zijn de verschillende landen voor 
hun veiligheid aan elkaar gebonden. Veilig
heid voor één land bestaat niet meer. Bij 
iedere stap die je neemt moet je daarom 
doordenken wat de consequenties zijn 
voor de hele balans." 
Geldt dit ook wanneer we nucleaire door 
conventionele (niet-nucleaire) wapens wil
len vervangen? 
"De verhouding tussen nucleaire en con
ventionele wapens wordt te simpel voorge
steld. Men zegt: als we nu maar conventio
neel sterker worden voorkomen we een 
oorlog waarin kernwapens gebruikt wor
den. Dat klinkt goed, omdat we in het 
kernwapen de belichaming zien van alle 
kwaad. Maar als je goed doordenkt wat 
conventionele wapens allemaal kunnen 
aanrichten, dan zie je dat de verschrikkin
gen daarvan ook enorm kunnen zijn. We 
moeten niet uit afschuw van kernwapens 
gaan zeggen: als het maar conventioneel 
is dan is het goed. Dat is helemaal niet 
waar. Ook een ongelimiteerde uitbouw van 
de conventionele bewapening moet wor
den tegengegaan. Wij zijn veroordeeld om 
met conventionele en nucleaire wapens op 
de juiste wijze om te gaan en het doel, 
namelijk het voorkomen van èlke oorlog, in 
de gaten te houden." 

In ons verkiezingsprogramma "Om een 
zinvol bestaan" staat dat gevechtsveldwa
pens een geringere rol moeten spelen. 
Mag ik uit wat u zojuist zei afleiden dat u die 
visie niet deelt? 
"De NAVO-strategie is gebaseerd op het 
laagst mogelijke niveau van bewapening. 
Dat niveau moeten we zien te bereiken. 

Wat die gevechtsveldwapens betreft, zij 
hebben een kortere dracht en staan daar
om in vooruitgeschoven posities opge
steld. Je loopt dan het risico van een 
vroegtijdige inzet, met de kwade kans van 
escalatie. In het denken dat gebaseerd is 
op oorlogsvoorkoming door afschrikking 
kunnen we echter zekere kernwapens voor 
de korte afstand in de gehele structuur niet 
missen." 

Maakt het u gevoelsmatig niets uit dat de 
kernwapens voor de korte afstand ingezet 
worden tegen doelen in Oost-Europa, 
waarvan de bevolking uit mede-Europea
nen bestaat en dat middellange-afstand
kernwapens gericht staan op de Sovjet
Unie, van waaruit de eventuele aanval 
ondernomen wordt? 
"Wij denken nu eenmaal in de verhouding 
NAVO-Warschau Pact. Je moet niet het 
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idee hebben dat het minder erg is als 
kernwapens op Rusland vallen, omdat zij 
de veroorzakers van het kwaad zijn en de 
andere Oost-Europese landen maar zieli
ge volgelingen. Geen van beiden is het 
geval. In het algemeen geldt: wie zich 
offensief tegen de NAVO richt moet er op 
rekenen dat de NAVO haar antwoord klaar 
heeft. 
Dat is niet bedreigend bedoeld! Wat mij 
altijd zeer hindert zijn uitspraken van kerke
lijke groeperingen die zeggen: wij bedrei
gen met onze wapens andere landen. Dat 
is helemaal niet het geval. ledereen kan 
weten dat de NAVO een puur defensief 
bondgenootschap is. Het enige dat wij 
duidelijk willen maken is dat een aanval op 
de NAVO nooit voordeel voor de aanvaller 
kan opleveren. Afschrikking is eigenlijk een 
politiek-militair beleid dat een eventuele 
agressor wil ontmoedigen." 
De telling van de aantallen SS-20-raketten 
levert problemen op. De Russen zouden 
met hun raketten aan het schuiven zijn. 
Heeft het Nederlandse rakettenbesluit hier 
direct mee te maken? 
"Een van de goede kanten van het kabi
netsbesluit is, dat wij de ontwikkelingen 
aanzien tot 1 november 1985. Pas dan 
maken we de balans op, op basis van de 
dan beschikbare feiten. We moeten ons 
niet nerveus laten maken door berichten 
voor die tijd. Natuurlijk zullen er in de 
tussentijd berichten komen over nieuwe 
aantallen, fluctuaties, nieuwe basis. Maar 
voor ons blijft bepalend de situatie op 1 
november volgend jaar. De bondgenoten 
weten nu precies wat ze aan ons hebben. 
Daarom moeten we de indruk voorkomen 
dat ons standpunt nu nog zweeft." 
Nederland lijkt zich in te zetten voor West
europese samenwerking op veiligheidsge
bied. De Independent European Program
me Group, de samenwerkingsorganisatie 
van Westeuropese NA VO-Ianden inclusief 
Frankrijk, vergaderde twee weken geleden 
in Den Haag. 
"Het is heel opmerkelijk dat er binnen 
enkele jaren zo'n behoefte is ontstaan in 
West-Europa om iets samen te doen. Een 
paar jaar geleden hoorde je weinig van de 
WEU (de West-Europese U'1ie) en de 
IEPG. Laat één ding voorop staan: het gaat 
niet om een anti-Amerikaanse actie of het 

De prijs die voor de 
Walrus-onderzeeër 
gevraagd wordt is 

niette hoog 

losser maken van NAVO-banden. Het is de 
bewustwording dat West-Europa als een
heid een bijdrage is aan een sterkere 
NAVO. Vanuit de Verenigde Staten is ook 
helemaal geén wantrouwen. De NAVO 
bestaat uit twee pijlers, dat zei president 
Kennedy al. Het was in de IEPG
bijeenkomst een hele bijzondere ervaring 
om met de Europese bondgenoten tot 
overeenstemming en samenwerking te ko
men. Tijdens de vergaderingen probeer
den we ook steeds iets meer te doen dan 
op de agenda was voorbereid. In WEU
verband komen we twee maal per jaar bij 
elkaar met gemengde vergaderingen van 
ministers van Buitenlandse Zaken en De
fensie. Ik vind dat een goede zaak, omdat 
op veiligheids politiek gebied deze minis
ters een belangrijke inbreng hebben. 

De IEPG werkt op het terrein van meer 
praktisch gerichte resultaten. De achterlig" 
gende gedachte is dat de Europese landen 
in de komende jaren op hun eentje de 
materieeluitdaging niet aankunnen. In sa
menwerking geven we een sterkere bijdra
ge aan de NAVO doordat we het rationeler 
en efficiënter doen. Het lijkt triviaal om bij 
veiligheid te denken aan economische 
belangen. Maar militaire produktie heeft 
ook een economische betekenis. Nu be
steden wij nog veel meer aan militaire 
produkten in de Verenigde Staten dan dat 
land in West-Europa. Mede door in de 
IEPG samen te werken proberen wij die 
balans te verbeteren en als West Europese 
landen meer samen te werken." 

West-Europa moet dus gaan samenwer
ken om meer voor de eigen wapenproduk
tie te zorgen. Neemt de neiging dan niet toe 
om de wapens in de Derde Wereld te 
slijten? 
"Ik denk van niet. Ons wapenexportbeleid 
blijft onverkort van kracht. Er is altijd een 
behoefte om afzetgebieden voor militaire 
produkten te vinden. Waar het om gaat is 
dat er in West-Europa een grote versnippe
ring is. Meerdere fabrieken maken hetzelf
de produkt. Als je die versnippering opheft 
door taakverdeling en rationalisatie en zo 
de Europese markt ordent, hoeft de drang 
om te exporteren niet groter te worden." 
De Walrus-affaire heeft de afgelopen we
ken veel stof doen opwaaien. Is er veel fout 
gegaan? 
"Ik wil de fouten die gemaakt zijn niet 
goedpraten. Maar ik wil de gedachte recht
zetten dat er heel veel geld verkeerd 
besteed zou zijn. De onderzeeërs van de 
Walrus-klasse zullen kwalitatief van de 
eerste rang zijn. De Nederlandse marine 
staat internationaal zeer hoog genoteerd 

(Vervolg op pagina 20) 
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Fruiteniersstraat 23 
Telefoon 078-100133 

Postbus 123 
3330 AC Zwijndrecht 

BOUW-EN 
AANNEMINGSMAATSCHAPPIJ B.V. 

·~ + 
J. H. KOEHLER B.V. 
Plantenkwekerij 

Voor Stephanotis en 
orchideeën. 

Ook in CDA-kring 
zegt men het met 
bloemen. 

Oosteinderweg 573, 
1432 BM Aalsmeer. Tel. 020-416163. 

uw bouwopdracht 
in ~de handen, want bouwen 

da's ons wer~ ... _ 
'-----=------- ~ ----------

WESSELS BOUWBEDRIJF RIJSSEN B.V. 
Nijverheidsstraat 41, tel. 05480-13900, postbus 212, 7 460 AE Rijssen 



PARTIJNIEUWS 

Profielschets voorzitter 
CDA-Vrouwenberaad 
Op de Landelijke Raad van het Vrouwen
beraad zal Riet ten Hagen-Pot aftreden als 
voorzitter. Het Vrouwenberaad is nu op 
zoek naar een nieuwe voorzitter. 
,Bij de te benoemen voorzitter van het 
Vrouwenberaad zal worden gelet op enige 
algemene en persoonlijke kenmerken. 
Algemeen: 
- betrokkenheid bij en lidmaatschap van 

het CDA 
- bekendheid en affiniteit met de wereld 

der vrouwenorganisaties 
- ervaring met en inzicht in de politiek 
- ruim voldoende tijd 
- kennis van maatschappelijke ontwikke-

lingen 
- bestuurservaring (en vermogen tot lei-

dinggeven) 
Persoonlijk: 
- goede contactuele eigenschappen 
- vermogen tot constructief samenwerken 
- betrokkenheid laten samengaan met 

vermogen tot relativeren en incasseren 
Voorzitter zijn van het CDA-Vrouwenbe
raad kost tijd, tenminste twee dagen per 
week, voor allerhande activiteiten: ge
sprekken voeren, bijwonen van en deelne
men aan allerlei activiteiten van vrouwen
organisaties, bijwonen van vergaderingen 
van de partij, inleidingen en interviews 
houden, een duidelijk gezicht van het 
CDA-Vrouwenberaad tonen. 
Kandidaatstelling of informatie bij het se
cretariaat van het CDA-Vrouwenberaad, 
Dr. Kuyperstraat 5, 2514 BA, Den Haag. 
Telefoon 070-924461. 

Bestuursledencursus 
CDA-Gelderland 
Partij-organisatie, kandidaatstellingen, re
latie partijfractie en vergadervaardigheden 
zijn o.a. de ingrediënten van de bestuursle
dencursus CDA-Gelderland. 

Data: vrijdagavond 11 januari 1985, zater
dag 12 januari 1985. 
Plaats: Reehorst te Ede. 

Opgave bij: mw. Ria Mulder-Bonhof, Van 
Goghstraat 1, 8072 JW Nunspeet. Tele
foon: 03412-54221. 

De impact van een interview 
Kruipt het IKV in de richting van het CDA? 
Dat vroeg CD/ACTUEEL zich af in het 
nummer van 29 september. 
Daarin werd een verslag gelegd van een 
tweegesprek tussen Mient Jan Faber, se
cretaris van het Interkerkelijk Vredesbe
raad en Arie Oostlander, directeur van het 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. 
Faber zei in CD/ACTUEEL dat hij op zijn 
zachtst gezegd verwonderd was over de 
besluitvorming van de Gereformeerde Sy
node terzake van de kruisraketten. Arie 
Oostlander betitelde dat als een "bekering 
à la Bruins Slot". Het gesprek heeft nogal 
wat teweeggebracht in kringen in en rond
om het IKV. 
Dr. H.A. M. Fiolet, secretaris van de Raad 
van Kerken, reageerde hierop "verbij
sterd", aldus Trouw van 6 oktober. 
Op de Campagneraad van 27 oktober van 
het IKV werd gesproken van "een aanval in 
de rug". "Het is niet de taak van het IKV 
kritiek op de kerk te uiten en zeker niet in 
een CDA-blad", zei een der sprekers 
(Haagsche Courant 29 oktober). Ter ge
ruststelling aan de achterban legde IKV-

Aanval in de rug 
Ook ditmaat was er voor de éam"
pagneraadsleden aanleiding 
IKV -secretaris Faber te heke
len. In. het. blad ,,QD/A,etueeJ" 
bad hiJ kortgeleden kritiek geuit 
op de bewoordingen van· het gé
reformeerde synodébe$luit 
waarin. de plaatsing van kruis-, 

· raketten wordt afgeww,en. En~ 
kele •ertegenwoordîgers st>ta'" 
ken van 'een aanval in de rug'. 
Het is niet de taak vanhet IKV 
kritiek op de kerk te uiten en 
zeker niet in een COA-,blad. al
dus de vertegenwoordiger van de 
regio Leiden. 

Uit: Trouw 29 oktober. 

voorzitter Ter Veer uit, dat Faber "dag aan 
dag met honderden mensen en groepen 
over het vredesbeleid praat en dan wel 
eens tegenover journalisten doorkletst" (zie 
Trouw 29 oktober). 

Theo Brinkel 

TIPS 
VOOR 
WEEKEND 
EN 

Oren te, Gees, Bung.park "De Kamp", luxe 3, 4 en 5* * * * * bunga· 
lows 2·8 pers. o.a. met ligbad en open haard, zeer vrij en rustig gele· 
gen vlak tegen bossen. Inl. Elders B.V., Dolrpsstraat 48, Gees. 
Tel. 05248·1219/1884. 

VAKANTIE 
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Oranjehotel Meijel 
Kamers met douche en wc, voor de gereduceerde prijs, logies ont· 
lbijt f 30.· p.p. Volpension f 45.· p.p.p.d. Tevens na 31/9 2 apparte
lmenten te huur. Tel. 04766·1839. 

Kerstdagen aan de rand van een uniek natuurgebied. 
Dat kan van maandag 24 dec. t/m woensdag 26 dec. in 

hotel-restaurant de Edsersheerd in het Groninger Slochteren. 
Toeren langs de Groninger borgen en de dag besluiten met een 

uitgebreide kerstgrill in de sfeervolle schuur. Rust, ruimte, sfeer en 
gezelligheid inklusief diverse activiteiten voor I 225,- p.p. 
Volledig verzorgd! Vraag een brochure óf reserveer alvast 

05982·2346 

(flhJtrfbf-trlr SLOCHTEREN 

Heerlijk verwennen 
met de Kerst of 
andere dagen: 

Hotel de Kroon 
Wilhelminastraat 8 
Epen- 0445,5-1250 
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TIPS VOOR WEEKEND 
EN VAKANTIE 

,_ -=~ 
A. ~J''tÜI l.ii 500 jaar vast gebruik 

Hotel Restaurant-Auberge " ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 

De Campveerse Toren en traetaeren op costelijke spijzen 

Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291. 

van zee, vee en veldt." 

Alle dagen geopend. 

Beide kerstdagen 
avondvullend diner-dansant met kaarslicht 

Kerstmenu's tot f 90,-, menu's op aanvraag. 
Bezoek van de Kerstman met surprise. 

Logies met Kerstbrunches v.a. f 52,50 p.p. 
Kamers met douche en toilet. 

Plenkertstraat 50 · 6301 GM Valkenburga.d.Geul 

Inlichtingen en reserveringen: tel. 04406-12741. 

~ 
Bijbelse landen 

NIEUW 
13 dg. Rnland
Leningrad 
f 1.755,-

Israël, Griekenland, Turkije, Egypte 
o.l.v. theoloog en gids 15-daagse 
rondreizen, prijzen v.a. f 1. 775,-. 

Europa 
Hongarije, Rome, Joegoslavië, 
Oostenrijk, Engeland, Schotland, 
Ierland, Frankrijk, 10- tot 15-daagse bus
en vliegreizen, prijzen v.a. f 915,-. 

In prijzen alles inbegrepen, excursies, 
verzekeringen, luchthavenbelasting etc. 

IRO is een stichting uitgaande van Hervormde, 
Katholieke en Gereformeerde Kerk te 
Driebergen. 

Bel of schrijf voor inlichtingen en gratis reisgids. 

Interkerkelijke Reisorganisatie 
3970 AB DRIEBERGEN 

Postbus 91 telefoon 03438-15122 

-, 
~- .. -.. 

~·· ..... 
w~ 

* * * 
Badhuisstraat 2-10, 1780 AE Huisduinen 

tel. 02230-14800/Telex 57360 

KERST ARRANGEMENT aan zee, bos en duin 
Breng de kerstdagen door in één van de mooiste hotels van Nederland 

met z'n grandioze faciliteiten - verwarmd zwembad 
/whirlpooi/Turkse baden/sauna's/ fitness-room/ 

massageruimte/solarium/squashbanen/hotelfietsen/etc. etc. -
z'n bijna .,ouderwetse" service en 

kerstdiners-dansant van ongekend culinair niveau! Een luxe droom? 
Geenszins! u nu onze brochure en informatie aan. 

* * * * 

WESTDUIN 
BUDGET 
HOTEL 

Uw 4-sterren hotel in Zeeland met 2-sterren 
prijzen op 50 mtr. van zee. 

· vakantie-arrangementen 
- week-end-arrangement 

in samenwerking met 
restaurant d' Ouwe Werf 
te Veere, één van 
Zeelands toprestaurants. 

84 twee-persoonskamers + bruidssuite met douche· 
bad - en toilet - balkon - KTV - radio - telefoon. 
Douche- en toiletruimte voor invaliden. Zwembad · 
tennisbaan -vergaderzalen - restaurant · bar· lounge
terras - privé parkeerplaatsen · hotelfietsen. 

Speciale kinderkorting 

VRAAG DE FOLDER: 

Westduin 1, 
4371 PE Koudekerke 
telefoon 01185-2510 
telex 30186. 

Familierestaurant "Gooiland'' 
Kerstdiner 1984 · 4-gangen f 38,50. 
Kinderen 50% reduktie. 

Telefonisch 
reserveren 
02159-43724. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" ~- A. 
à la carte Restaurant (·~~ft 
Tevens zalen voor recepties, diners, vergaderingen. 

S.G. Abel · Dorp~dijk 63, Rhoon. 
Tel. (01890) 8896-8884. 



MINDERHEDEN 

Studiemiddag minderheden druk bezocht 

Kinderen van één vader 
Bovenstaande titel verwijst naar een 
lied dat vroeger vaak op de zondags
school werd gezongen. Afgelopen za
terdag herinnerde mevrouw Pleterse-de 
Geus, wethouder te Borne, de deelne
mers aan de studiedag mlnderheden te 
Ede hieraan In haar rol als voorzitter. De 
dag was georganiseerd door de Stich
ting Kader- en Vormingswerk en de 
Bestuurdersverenlging. Zo'n 115 actle
ve leden waren ondanks het naderend 
Sinterklaasfeest present. 

Als eerste inleider sprak de heer Jan 
Krajenbrink, lid van de CDA-Tweede Ka
merfractie, over het minderhedenbeleid na 
de Minderhedennota. Hij wees op de brede 
steun die de regering voor haar beleid krijgt 
in de Kamer. Op drie terreinen wacht de 
Kamer overigens nog op de concrete 
invulling van het beleid, namelijk op het 
terrein van de inspraak, het remigratiebe
leid en het achterstandsgebiedenbeleid. 

Almelo 
Almelo is een van de gemeenten met 
achterstandsgebieden. De heer Schnei
ders, burgemeester van Almelo, sprak over 
het totale minderhedenbeleid. Een interes
sante suggestie voor zijn gehoor was het 
functioneren in Almelo van een functionele 
commissie ex. artikel61 Gemeentewet. Zij 
bestaat uit via rechtstreekse verkiezingen 
gekozen vertegenwoordigers van minder
heidsgroepen, leden van de verschillende 
gemeenteraadsfracties, twee ambtelijke 
leden en de burgemeester zelf als voorzit
ter. De commissie draait goed, aldus de 

heer Schneiders. Wel dient ervoor gewaakt 
te worden dat elk van de minderhedenver
tegenwoordigers gaat optreden als belan
genbehartiger voor de eigen groep. Het is 
nadrukkelijk de bedoeling dat zij opkomen 
voor de belangen van alle minderheden. 
Als laatste inleider ging partijsecretaris 
Ries Smits in op het kiesrecht voor buiten
landers. De voorbereiding van de gemeen
teraadsverkiezingen in 1986 zijn al in gang 
gezet. De kamerkringen en afdelingen 
zullen dit binnenkort gaan merken. Het op 
landelijk niveau opererende Inter Cultureel 
Beraad (ICB) speelt hierbij een actieve rol. 
Het is nuttig om ook per kamerkring een 
dergelijk beraad in te stellen. Eigen politie
ke partijen door en voor minderheden vond 
de heerSmits niet gewenst. Hij meende dat 
zij te weinig invloed zullen hebben en 
onvoldoende prikkelend zullen werken 
voor de bestaande partijen. 
De deelnemers waren het met de heer 
Krajenbrink eens dat religieuze basisvoor
zieningen van essentieel belang zijn. 
Ook waren zij met de heer Smits van 
mening dat een categorale opbouw van 
kandidatenlijsten voor de gemeenteraads
verkiezingen uit den boze is. Fracties 
moeten er op gericht zijn leden te kandide
ren uit de gehele samenleving, dus ook uit 
minderheidsgroepen. Alle kandidaten 
moeten aan de normale criteria voldoen. 
Veel aandacht werd besteed aan de vraag 
naar het al dan niet in stand houden van 
categorale voorzieningen. Deze moeten 
zeker niet worden opgeheven zolang alge
mene instellingen nog onvoldoende toe
gankelijk zijn en de minderheden zelf over 

Kiesrecht voor buitenlanders 
De CDA-fractie heeft waardering 
voor het wetsvoorstel ter verlening 
van het kiesrecht aan buitenlanders 
bij de gemeenteraadsverkiezingen, 
zo stelt Jan Krajenbrink in het voor
lopig verslag over dit wetsvoorstel. 
Er is geen onderscheid gemaakt 
tussen verschillende groepen niet
Nederlanders, hetgeen past in het 
uitgangspunt dat wat in de gemeen
teraad wordt behandeld àlle ingeze
tenen raakt. 
Wel vraagt de fractie zich af waarom 
ten aanzien van de voor uitoefening 
van het kiesrecht vereiste verblijfs-
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duur van 5 jaar is afgeweken van het 
advies van de Kiesraad (actief kies
recht: 3 jaar, passief kiesrecht: 5 
jaar). Ook plaatst de fractie vraagte
kens bij de wijze waarop zal worden 
gecontroleerd of de buitenlandse 
kiesgerechtigden een geldige ver
blijfstitel hebben. Het stellen van 
deze eis is op zichzelf terecht, maar 
wellicht opk overbodig. Is het niet 
aannemelijk, aldus de fractie, dat 
zich onder diegenen die al 5 jaar in 
het bevolkingsregister staan inge
schreven nauwelijks illegalen zullen 
bevinden? ~ 

... kiesrecht minderheden ... 

onvoldoende kader beschikken om goed te 
kunnen functioneren binnen die algemene 
instelling. Zelforganisaties vallen overi
gens niet onder de categorale voorzienin
gen, over de juiste omschrijving waarvan 
wat spraakverwarring bestond. Heftige dis
cussie ook over de vraag of de provincies 
een rol dienen te spelen in het minderhe
denbeleid. Het ,.nee" kwam van gemeen
tebestuurders die vinden dat dit afbreuk zal 
doen aan de op gang gebrachte decentra
lisatie. Het "ja" werd onderbouwd met de 
verwijzing naar regio's met kleine, ver
spreid wonende concentraties minderhe
den. Omdat daar het draagvlak voor een 
concreet beleid per gemeente ontbreekt, 
moet de provincie een coördinerende en 
ondersteunende rol vervullen. 
Tegelijkertijd werd in Rotterdam een mede 
door het CDJA georganiseerde manifesta
tie gehouden over het gezinsvormingsbe
leid ten aanzien van buitenlandse jongeren 
(de zg. f 1445,- maatregel). Op initiatief van 
het Amsterdamse gemeenteraadslid me
vrouw Sirnon stuurde de conferentie een 
telegram naar Rotterdam waarin werd 
aangedrongen op een spoedige er1 zorg
vuldige evaluatie van het beleid tot nu toe, 
, ,zodat een hernieuwd debat over dit beleid 
kan plaatsvinden dat zal moeten leiden tot 
de nodige bijstelling~n." 
Al met al was de· studiedag dus een 
interessante en vruchtbare discussiedag, 
waarop vele ideeën werden uitgewisseld. 

~ 
Llesbeth Helntzberger 
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POLITIEK WEEKBOEK 

Zondag 18 november 
De zondag is begonnen. Met gemengde 
gevoelens bekijk ik de met sneeuw versier
de wereld. Onverwacht zo mooi, maar ook 
onverwacht zo gevaarlijk geworden. Roei 
heeft weekenddienst, kan dus niet naar de 
kerk. Samen met Lars en Wieke naar de 
ochtenddienst in het Gemini ziekenhuis. 
We zitten in, voor kerkgangers, luxe f.au
teuils en vormen een gemeente met al de 
jonge en oude zieken die in vele witte 
bedden om ons heen staan. 

Onze voorganger confronteert ons, mij, 
met de gelijkenis van de talenten. Wat 
doen wij, doe ik, met datgene wat wij door 
het geloof in Christus ontvangen hebben? 
Met datgene wat ons is toevertrouwd bij 
Zijn heengaan van deze aarde? Ben ik 
bezig mij als het ware door het Evangelie te 
laten meenemen of stop ik m'n opdracht in 
de grond? Na afloop van de dienst is er 
koffie. De pastor vertelt dat hij vaak zeer 
welkom is juist aan het bed van diegenen, 
die zich_ niet gebonden achten aan een 
kerkgenootschap. Lars en Wieke assiste
ren bij het terugbrengen van de patiënten 
naar de diverse afdelingen. Lars blijft wel 
zeer lang weg. Zijn gids, de patiënt in het 
bed, wist absoluut niet meer op welke zaal 
hij thuishoorde. "Alles lijkt hier zo op elkaar 
jongens!" 

Maandag 19 november 
Openbaar vervoer, voor mij "ja natuurlijk". 
Alleen dat heen en weer gesleep van de 
benodigde kamerstukken blijft letterlijk een 
zware klus. Deze week een bof. M'n 
medewerkster logeert een weekend in Den 
Helder - zij is per auto en biedt aan mijn 
loodzware koffer naar het Binnenhof te 
expediëren. Dat vraagt al vroeg in de 
ochtend enig denkwerk over de kleding die 
mee moet. Een zwaar weekprogramma 
voor de boeg - met lange avondvergade
ringen- betekent een paar nachten bivak
keren in mijn eenkamerflat. Dus moet er 
voor meerdere dagen uitrusting mee. Bij 
mijn aantreden in politiek Dan Haag miste 
ik het gemak van vakkleding uit m'n vorige 
beroep. "Tweede kamerjassen" leek me 
reuze handig. Kan niet volgens Jettien 
Kraaijeveld: "Wij vertegenwoordigen een 
veelkleurige achterban en daarom is het 
logischer ook in de kleding die pluriformiteit 
te weerspiegelen." 
Om half tien een gesprek met de directie 
van het ziekenhuis over de budgetterings
problematiek. Piet Rieswijk, economisch 
directeur, CDA'er in hart en nieren zucht 
onder de last. Met de invoering van de 
budgettering zijn hem niet de benodigde 
instrumenten verschaft om te voorkomen 
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dat overschrijdingen, veroorzaakt door de 
vrije ondernemers, in casu de specialisten, 
in het ziekenhuis, neerdalen op de hoofden 
van verpleegkundig en huishoudelijk per
soneel (in de vorm van ontslagen). Al jaren 
heeft hij een efficiënt en zuinig beleid 
gevoerd. Scoort laag op posten als ver
bandmiddelen etc. in vergelijking tot ande
re ziekenhuizen. Maar die deugd is niet 
beloond! Bij de start van de budgettering is 
uitgageaan van het budget van '82 ver
meerderd met 0,5% groei. Een ziekenhuis 
dat pas in '83 is gaan bezuinigen wordt 
voor z'n "spilzucht" in voorgaande jaren 
beloond. Het kan starten met het royale 
budget van '82. Een te grove maatregel 
dus, die onrechtvaardigheden oproept. 
Thuis werk ik nog wat post af en zend 
dochter Marike per giro haar maandgeld 
met liefs. Hoop dat ze beide kan gebruiken. 
Daarna, als vanouds, de vingers in de oren 
en tot vijf uur studeren op de problematiek 
van chemisch afval. Eten en per trein naar 
Voorschoten voor een spreekbeurt over de 
volksgezondheid voor CDA-publiek. 
Tracht de achtergrond van ons beleid te 
schetsen. Onze gezondheidszorg, ook hier 
goed voor een levendige discussie. 

Dinsdag 20 november 
De presentielijst al vroeg getekend. Snel 
zaken doen met m'n medewerkers. Prima 
stemming. Haast me naar de fractieverga
dering, ben bijna op tijd. Zie tot mijn 
vreugde Agaath, onze secretaris, hersteld 
op haar vertrouwde plaats zitten. We 
werken de agenda's af. Ga niet akkoord 
met een van de schriftelijk aan ons voorge
legde stemadviezen. Wil net een pleidooi 
afsteken, hoordan dat het advies niet klopt! 
We zijn dus vóór maatregelen ter stimule
ring van decentrale energieopwekking. Vrij 
vertaald: vóór maatregelen die de nood
zaak van 't gebruik van kernenergie kun
nen keren. Na één uur vergaderen lijkt de 
fractiekamer een cafetaria. Links en rechts 
onderhandelen fractieleden met elkaar 
over dringende zaken. Behalve een ingrij
pen van de voorzitter is ook frisse lucht 
nodig. Aangezien ik af en toe optreed als 
kamerhuisarts en voorkomen beter acht 
dan genezen, schuif ik een raam open. Aan 
de orde de begroting van Welzijn, Volksge
zondheid en Cultuur. Speeches van Mar
ten Beinema, Dien Cornelissen en Fred 
Borgman. Een demonstratie gisteren, van
uit de voorzieningen voor geestelijk gehan
dicapten, een petitie héden, aangeboden 
door de werkers in de verpleeghuizen en 
stápels brieven hebben ons er diep van 
doordrongen dat het ombuigingsjuk voor 
deze voorzieningen te zwaar wordt om te 
dragen. Daarom pleit Dien in haar speech 

voor 't ontzien van deze sectoren en hoopt 
Fred morgen uit te spreken dat het niet zo 
mag zijn dat wij al onzl3 aandacht richten op 
"medisch technologische meesterstukjes" 
en het zicht op de ogenschijnlijk minder 
spectaculaire zaken verliezen. 
Onze motie, waarin verzocht wordt alterna
tieven te zoeken voor de 145 miljoen die 
boven op de , ,gewone" kortingen dreigen 
voor de intramurale zorg, krijgt het fiat van 
de fractie. Telefoontje van het ministerie, 
kort samengevat: Haal niet te veel weg bij 
de Regionale Instelling voor Ambulante 
Geestelijke Gezondheidszorg want dat 
gaat ten koste van de ter tafel liggende 
plannen voor hulp aan autistische kinde
ren! 
Van de fractiekamer regelrecht naar 
vragenuurtje (minister Elco Brinkman heeft 
't een en ander uit te leggen) en stemmin
gen, afsluiting PTI-discussie, de WVC 
begrotingsbehandeling kan beginnen. 
's Avonds: Overleg met CDA-gedeputeerden 
van Rossum en Hekkeiman over milieuza
ken. De bodemsanering. Beschikbare mid
delen tot '97: 2 miljard gulden. Te weinig. 
"Is een voorlopige oplossing b.v. isolatie 
van het gebied, wel moreel acceptabel?" 
vraagt Hekkelman. Zijn we wel goede 
rentmeesters te noemen als we ons beper-

CD/ACTUEEL 8 december 1984 



ken tot het centraal stellen van de gezond
heid van de mens en bescherming van 
flora en fauna naar het tweede plan schui
ven? Het wordt laat dinsdag. Serie 
nachtelijke gesprekken met Roei voortge
zet. Val in slaap met een rapport van de 
gezondheidsraad over doodscriteria. 

Woensdag 21 november 
Gezond ontwaakt. Stop de doodscriteria 
weer bij m'n stukken. Weersta vele etala
ges op m'n weg naar de Kamer. Fred staat 
uitvoerig stil bij de problematiek rond de 
grenzen van de zorg. Hoever mogen we, 
kunnen en willen we gaan? Naast een 
financiële en wetenschappelijk technische 
vooral ook een ethische vraag.lk vraag me 
af of we ooit in staat zullen zijn het 
monsterverbond te voorkomen dat de te 
talrijke professionele hulpverleners en hun 
technische vindingen dreigen te sluiten 
met de altijd hopende, vragende individue
le zieke. Daarna zet Dien de punten op de i. 
Op 't moment dat zij informeert waar de 
tabakswet blijft steekt Fred achter de groe
ne gordijnen een sigaretje op. Inmiddels 
gaan de vergaderingen van m'n fractie
commissies rustig door. Milieu, justitie, de 
Waddenzee. De Buisleiding dwars door de 
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Waddenzee op de agenda. Effectueren 
van de vergunning pas als er een goed 
rampenplan op tafel ligt. 

Om vijf uur . fractie. Pittige stukken ter 
discussie. Kortingen op de uitkeringen. 
Rationeel kan ik me niet verzetten - zie 
geen bruikbaar alternatief. Maar m'n hart is 
onrustig - moet denken aan wat Marten 
Seinerna gister bij zijn beschouwing voor 
welzijn en cultuur in de Kamer zei: "We 
moeten alles doen om te voorkomen dat 
mensen zo op zichzelf en hun problemen 
teruggeworpen worden dat zij het zicht op 
hun persoonlijke toekomst op deze aarde 
en daardoor het uitzicht op een nieuwe 
aarde verliezen." 

's Avonds een fractiespecial over emanci
patie. Een evenwichtig stuk van Jeltien, 
uitdagende stellingen van Hanske. Stelling 
6: "Als alle CDA-mannen net zo over 
emancipatie dachten als ik, was er geen 
vuiltje aan de lucht en de samenleving van 
overwicht in evenwicht." Een open en 
eerlijke discussie met veel persoonlijke 
accenten. Kijken naar Den Haag vandaag. 
Geraakt door de woorden van Harm van 
der Meulen. Zijn wij vrijdag nog wel welkom 
in Putten, CNV'ers? 

Donderdag 22 november 
Op .onze werkkamer, die uitzicht biedt op 't 
Ple1n en Mauritshuis, tref ik een grote 
chaos aan. Medewerkers Ernst en Johan 
zeulen met een nieuwe kast en worden 
daarbij aangemoedigd door Janny en Hil
da. Is dit het vertrek waar Jeltien aan de 
lopende band fraaie stukken over emanci
patie produceert? 
Vlug naar de Vaste commissie voor de 
visserij. Ben de enige vrouw daar. De 
mannen die er lid van zijn hebben iets wat 
aan de zee doet denken. Konings, Van 
Rossum, Eversdijk. Als je ze een oliejas 
zou aantrekken en een zuidwester op liet 
zetten, zou niemand geloven dat ze niet 
zojuist waren binnen gekomen met hun 
boomkor kotter. 
In het bankje achter Gerrit Gerritse en 
Steef Weijers volg ik het debat over de 
kortingen. Gerrit overhandigt me een brief 
"uit het land" met alternatieven voor het 
door ons gesteunde kortingsbeleid: 
1 e. Stuur alle buitenlanders weg, 2e. 
Dwing alle gehuwde vrouwen hun baan op 
te zeggen. Ik krijg het opeens ontzettend 
koud. 
's Middags om drie uur wordt de begro
tingsbehandeling volksgezondheid hervat 
met een repliek van staatssecretaris Van 
der Reijden. Zijn betoog is warm en verre 
van afstandelijk. De man bezit invoelend 
vermogen. Zoals hij nu spreekt levert hij 
een betere memorie van toelichting dan die 
we bij de stukken aantroffen. Past déze 
memorie van toelichting niet bij een andere 
begroting? Zijn de marges echt zo klein en 
de machtsstructuren werkelijk zo veran
kerd? Verhinderen die een adequate reac
tie op de medisch technische ontwikkelin
gen, die als een wals over ons heen rollen? 
In een fel en emotioneel betoog dringt de 
woordvoerder aan op omzetting van filoso
fie in beleid. "Als het niet kan zoals het 
moet, moet het maar zoals het kan." Hij 
demonstreert hoe een gevoel van politieke 
onmacht woede gewint. Hoe herkenbaar 
voor veel kamerleden (en hoe slecht voor 
de gezondheid). 

Roei verschijnt 's avonds op de publieke 
tr!bune. Er is een weg binnendoor en Dien, 
d1e. de topografie van deze doolhof beter 
kent dan ik, brengt me naar boven. Samen 
kijken we naar mijn collega's die zich daar 
beneden scharen rond de interruptiemicro
foons, naar de kopstukken uit volksge
zondheidsland, die de loges bevolken en 
het briefverkeer tussen bewindslieden, 
ambtenaren en kamerleden. Een buiten
staander moet het wel ervaren als een 
imposante rituele dans. 

(vervolg op pagina 20) 
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INTERVIEW 

(vervolg van pagina 13) 

voor de schepen die ze zelf ontwikkeld 
heeft. De Walrus is werkelijk een uitermate 
goed schip. De prijs die daarvoor gevràagd 
wordt is daarom zeker niet te hoog. Er 
wordt zeker geen geld in een bodemloze 
put gegooid. 
Bovendien verwachten we dat een deel 
van de ontwikkelingskosten die in de eer
ste twee te bouwen onderzeeërs zijn ge
gaan, door de bouw van andere kan 
worden terugverdiend." 

Hoe is uw ministerschap u tot nu toe 
bevallen? 
"Het bevalt me goed, maar het is geen 
eenvoudige zaak. Komend van Justitie heb 
ik natuurlijk tijd nodig gehad om me in die 
hele grote organisatie en de complexe 

,materie in te werken. Ik hoop deze kabi-
netsperiode met hetzelfde plezier af te 
maken. Daarna zien we wel weer. Ik ben 
gelukkig in de gelegenheid geweest kennis 
te maken met het zeer veelzijdige prakti
sche werk van deze krijgsmacht, want 
daarop zijn al onze inspanningen uiteinde
lijk gericht." ~ 

Theo Brinkel 
Marcel Meijer 

Partijraad CDA 
inAmhem 
Op zaterdag 15 december 1984 wordt 
in Musis Sacrum in Arnhem de najaars
partij raad van het CDA gehouden. Op 
de partijraad komen o.a. de ontwerp
resolutie Homofilie en het CDA-rapport 
"Van Verzorgingsstaat naar Verzor
gingsmaatschappij" aan de orde. 
Partijvoorzitter Bukman, fractieleider 
Bert de Vries en premier Lubbers zullen 
het woord voeren op de partijraad. 
Belangstellenden kunnen zich opgeven 
door f 27,50 over te maken op postgi
rorekening 720800 ten name van het 
CDA onder vermelding van Partijraad 
15 december. In het deelnemersbedrag 
is de lunch inbegrepen. ~ 

Het treinkaartje wordt goedkoper: het vier
de spoor van het kabinetsbeleid. 
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POLITIEK WEEKBOEK 

(vervolg. van pagina 19) 

Vrijdag 23 november 
Nagewuifd en met een afscheidskus van 
Roei per trein op weg naar Putten waar de 
fractieleden met de CNV-bonden zullen 
vergaderen. Een werkstop in Amsterdam. 
In de restauratie overleg ik anderhalf uur 
lang met Cor Spreeuwenberg, hoogleraar 
huisartsgeneeskunde aan de V.U. over 
diverse aspecten van de eerstelijns ge
zondheidszorg. Mis bijna m'n trein, geniet 
van de laatste herfstkleuren en neem nog 
eens het visieprogram van het CNV door. 
Het spreekt me zéér aan. We putten toch 
uit dezelfde bron! 
Na de begratingskoffie besluiten we de 
agenda om te zetten. Na alles wat er deze 
week over het kortingsbeleid gezegd is 
kunnen we niet, zonder het uitspreken van 
alles wat ons gemoed bezwaart, aan de 
slag. Van CNV-zijde stelt iemand dat wij 
toch zegen mogen verwachten, als wij de 
goede weg van de solidariteit kiezen. Ik kan 
me erin herkennen. Inclusief denken, ik wil 
er vanuit gaan. Ons heil, ons geluk kan 
nooit verkregèn worden ten koste van een 
ander. Maar ... je moet tevens rekenen met 
premiedruk, economisch draagvlak, grijze
en zwarte circuits en niet te vergeten: 
rentelasten. Ik zit weer in, wat ik op de plaat 
van een van mijn kinderen hoorde bezin
gen als "The classica! dilemma between 

the head en the heart". Blijf trouwens nog 
met een andere vraag zitten. "Dilo", kan 
die solidariteit dan wel bij de grens van ons 
land eindigen? Onze gesprekken zijn ver
trouwelijk. Tegen tienen weet ik dat de 
gemeenschappelijke pols nog steeds 
klopt... In storm en regen rijd ik met Dick 
Kuiper mee naar Amsterdam. Haal de 
laatste trein. Roei, Larsen Wieke wachten 
me op. Heerlijk thuis. 

Zaterdag 24 november 
Veel te veel stof voor het weekboek. Dat 
wordt passen en meten. In de avonduren 
worden we zeer gastvrij onthaald door de 
familie Borgman. Sluitstuk van de WVC
begroting. Ook Elco en Joop, onze be
Windslieden zijn er met hun vrouwen even
als Louw de Graaf, deze weken dienst
doend chirurg op het terrein van de sociale 
zekerheid. Zijn overtuiging dat de patiënt 
herstelt en mijn vrees dat deze zal bezwij
ken, levert een boeiende discussie op. Het 
recept van de CDA-fractie is rust. ~ 

-n~'RTJ..z:-., A'OY .ç_ 

Als Brinkman maar niet aan zijn anti
reclame ten onder gaat . .. 

Gevraagd: redactieleden 
Binnenkort loopt de zittingsduur van de huidige redactie van CD/ ACTUEEL 
en CDA-Krant af. Het partijbestuur zal conform de partijreglementen in 
januari/februari een nieuwe redactie van 7 personen benoemen. 
Kandidaat-redactieleden dienen aan de volgende criteria te voldoen: 

lid van het CDA zijn en dus instemmen met grondslag en politieke 
overtuiging van het CDA. 
beschikken over journalistieke ervaring, o.a. het kunnen schrijven van 
journalistieke verantwoorde artikelen, reportages etc. 

- voldoende tijd ter beschikking hebben voor het wekelijks bijwonen van 
de redactievergaderingen en de daaruit voortvloeiende redactionele 
werkzaamheden. 

- voeling hebben met de partij in al haar geldingen. 

Elk CDA-lid dat meent aan bovengenoemde criteria te kunnen voldoen dan 
wel iemand uit zijn directe omgeving kent die daaraan voldoet wordt 
verzocht zich resp. hem/haar hiervoor op te geven. 
Uitsluitend schriftelijke reactie richten aan: 
drs. M. Smits, secretaris CDA 
dr. Kuyperstraat 5 
2514 BA Den Haag 
met linksboven op de enveloppe "kandidaat-redactie". 
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Redactiecommissie CDJA 
Wilfred Kik (voorzitter) 
Oege Jan IOatter 
Jolanda Kolfschoten (adv. DB-lid) 
Marie José Paes 
Han de Ruiter 
TonSeis 
JoSpätgens 
Trinette Stolk (red. secretaris) 

Redactie-adres: dr. Kuyperstraat 5, Den Haag, 
tel. 070-924461. 

FBG-EMANCIPATIE 
Al enige tijd loopt een groepje leden rond met 
het idee om wat concreter en permanenter aan 
de slag te gaan met het onderwerp emancipatie, 
zowel binnen de eigen organisatie als daarbui
ten. 
Het concept-beleidsplan van staatssecretaris 
Kappeijne van de Copello zal o.a. aan de orde 
kunnen komen. De beste vorm om het geheel in 
te gieten leek ons een fractiebegeleidingsgroep. 
Heb je belangstelling voor dit onderwerp en wil 
je met ons meedenken stuur dan even een briefje 
naar: Fija Mulder, Rhijngeesterstraatweg 94a, 
2343 BX Oegstgeest. 

TOESPRAKEN HUIHERS 
GOJA-voorzitter Hans Huihers houdt de komen
de weken drie toespraken. 
Op woensdag 12 december spreekt Hans voor 
het CDJA-Ede. Daags daarna, op donderdag 13 
december, houdt hij op uitnodigiag van de 
plaatselijke CDA-afdeling een toespraak in Am
stelveen. Tenslotte is hij op woensdag 19 decem
ber gast van het CDJA/CDA-Rotterdam. Op deze 
bijeenkomst zal ook partijsecretaris Ries Smits 
het woord voeren. 

CDJA-FRIESLAND 
De provinciale afdeling Friesland nodigt ieder
een uit voor een thema-avond over "kernenergie 
in Friesland" op vpjdag 14 december a.s. om 
20.00 uur in de Gereformeerde Kerk in Buiten
post. 
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NIEUWE LEDEN, 
EEN NIEUW GELUID? 
Op deze pagina's werden de afgelopen jaren 
regelmatig interviews opgenomen met CDJA
ers die na een lange actieve periode afscheid 
namen van het CDJA. Bet betrofvaak "vetera
nen" uit de fusietijd. Ook de komende maan· 
den is er weer een aantal personen dat 
afscheid neemt. In tegenstelling tot voorheen 
leek het de redactiecommissie een goed idee 
om deze keer een paar echte nieuwkomers te 
interviewen: CDJA'ers die nog maar kort lid 
zijn en net hun eerste (lokale) functie hebben. 
Immers, voor de toekomst van het CDJA is hun 
mening belangrijker dan die van de vetera
nen. 

In augustus van dit jaar heeft Jos Kuiper, 21 jaar, 
HEAO' er, zich opgegeven als CDJA-lid. Hoewel 
zijn lidmaatschap nog steeds niet administratief 
verwerkt is door het landelijke secretariaat, 
heeft hij niet gewacht 'om zijn eerste politieke 
activiteiten in zijn woonplaats Roelofarendsveen 
te ontplooien. Jos: "Met een vriendin ben ik een 
paar keer meegeweest naar bijeenkomsten van 
de plaatselijke CDJA-kem. Dat was welleuk en 
gezellig. Er wordt veel aandacht besteed aan de 
gemeentepolitiek Daarom heb ik me ook opge
geven als CDJA-lid." 
Waar houd jij je veel mee bezig? 
Jos: "Mijn interesses liggen op een breed poli
tiek terrein, zij het dat ik - waarschijnlijk door 
mijn opleiding - het sociaal-economische beleid 
wat sterker volg. Binnen de gemeente Roelofa
rendsveen houden we ons als CDJA heel veel 
bezig met de gemeentepolitiek. Wij proberen 
hieraan een bijdrage te leveren, ook met hele 
praktische zaken. We proberen bijvoorbeeld in 
onze gemeente goede faciliteiten (startsteiger) 
voor surfers te krijgen. Het CDJA heeft daartoe 
een werkgroep gevormd, die dit verder moet 

voorbereiden en uitwerken. Aan mij is gevraagd 
om hiervan voorzitter !e zijn." 
Hoe kijk je tegen het CDA aan? 
Jos: "We hebben hier in Roelofarendsveen 
goede contacten met het plaatselijke CDA. We 
hebben al een keer een vergadering met de 
(fractie-)commissie financiën bijgewoond. lk 
heb de indruk dat men hier met ons jongeren wel 
degelijk rekening houdt. Politiek gezien vind ik 
dat het landelijke CDA het goed .doet. Men voert 
nu een beleid waar ik wel achter kan staan. 
Tot slot: Lees je CD/ACTUEEL? 
Jos: "Ik heb het nu vier of vijf keer gekregen. De 
jongerenpagina's lees ik meestal en ik virid ze 
wel goed en leesbaar. De overige pagina's sla ik 
vaak over. 

Erik Bartels, 21 jaar, student rechten en fanatiek 
basketbanSpeler in Groningen, meldde zich 
enkele maanden geleden aan. Via een aankondi
ging voor een GOJA-bijeenkomst over drugspro
blematiek kwam hij in contact met het Groningse 
CDJA. Omdat hij te kennen gaf ook actief lid 
te willen zijn, werd hij al gauw lid van de 
Groningse buitenland werkgroep en bestuurslid 
van het gemeentelijke en (als afgevaardigde van 
de stad) provinciale CDJA-bestuur. 
Waarom ben je lid geworden? 
Erik: "Als je over een aantal (politieke) zaken 
een kritische mening hebt, dan is het te gemak
kelijk om overal van buitenaf tegen aan te 
schoppen. Door van binnenuit aan veranderin
gen te gaan werken, heb je veel meer recht van 
spreken. Bovendien bereik je dan ook meer. Zo 
kun je je op een goede manier bezighouden met 
christen-democratische politiek en als CDJA 
proberen op het CDA invloed uit te oefenen. Dat 
is hard nodig!" 

(Vervolg op pagina 23) 
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"ÉÉN VOOR AFRIKA" EN 
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING 
Als er positieve dingen gebeuren, zijn er altijd 
mensen die wel weer negatieve aspecten 
ontdekken en deze vervolgens ventileren: 
betweters of pessimisten, in elk geval onaan
gename mensen. Tot die groep wil ik niet 
gerekend worden. Wel wil ik enige kantteke
ningen plaatsen bij de actie "Eén voor Afrika". 
Acties waarbij geld voo1 de lijdende medemens 
bijeen gebracht wordt zijn goed. Het is onze taak 
als christenen ons in te zetten voor de lijdende 
naaste. Vele gevers zullen het gevoel hebben: 
"ik heb mijn plicht weer gedaan, ik heb mijn 
medemens mogen helpen". Internationale soli
dariteit willen we als christendemocraten verta
len in ons ontwikkelings- en buitenlandsbeleid. 

EIGEN GEWETEN 
Er zijn twee manieren om een dergelijk beleid te 
motiveren. Het willen doen omdat je het gevoel 
hebt dat het moet, vanwege je geweten, je geloof 
of het doen omdat je de intentie hebt iets in deze 
wereld te veranderen. Veranderen in de zin van 
meer rechtvaardigheid, omdat je gelooft dat 
deze wereld zo bedoeld is. Het eerstgenoemde 
is vaak een bevredigen van het eigen geweten 
waarbij men de medemens duidelijk zichtbaar 

helpt (zichtbaar voor zichzeli, voor de lijdende 
medemens en voor de buren). Het korte termijn
effect waarvoor een actie als "Eén voor Afrika" 
zich uitstekend leent. Het tweede vereist veel 
meer: studie, duurzame inzet en soms ook 
compromissen. Het succes is een lange termijn
kwestie en daar bij een dermate intensief samen
werkingsproces dat de bijdrage van de helper 
minder zichtbaar is. Met dit proces zet men de 
naaste op eigen benen, helpt hem voor de lange 
termijn. 

PROCES 
Persoonlijk denk ik dat dit laatste ons doel moet 
zijn. Christus gaf bedelaars geen aalmoezen, 
maar stelde hen in staat voor zichzelf te zorgen 
door genezing. Ik weet dat dit een heel moeilijk 
proces is waar het ontwikkelingssamenwerking 
betreft. Ik ben er echter van overtuigd dat we dit 
proces moeten aandurven. Juist in het belang van 
onze medemens omdat we dan echt naar een 
rechtvaardiger wereld streven. 
Het is fraai dat we thans voedselhulp geven maar 
als we tegelijk niet bereid zijn iets te doen aan het 
nijpende probleem van de bevolkingsaanwas 
lossen we niets op. 

De wereldbevolking stijgt jaarlijks met 80 mil
joen mensen. Elke twee seconden sterft er een 
kind van de honger; de snelle bevolkingsaanwas 
vindt plaats in die gebieden waar de armoede 
het grootst is. V oor dit probleem zullen we 
structurele oplossingen moeten vinden in de 
vorm van lange termijnplannen. 

ECHTEHULP 
Ontwikkelingssamenwerking moet echte hulp 
zijn. In tijden van acute nood kan dat "even" 
voedselhulp zijn. Daarna moeten we ons wijden 
aan duurzame hulp. Ik ben blij met de gegeven 
hulp bij de genoemde actie. Ik betreur de 
liefdadigheidsshow er omheen maar hoop dat dit 
een aanzet zal zijn voor veel Nederlanders om na 
te denken over duurzame hulp. Het gaat niet om 
effectbejag of bevrediging van het eigen gewe
ten maar om de broeder die geholpen moet 
worden op eigen benen te leren staan. Over deze 
problematiek willen we op de Raad gaan spre
ken. Voorstudie verrichten we op 11 en 12 januari 
in Amsterdam. • 

Henk Cor v.d. Kwast 

Bachkoor Holland 
Dinsdag 18 december 1984 om 20.00 uur in de 
Pieterskerk te Leiden 

Weihnachtsoratorium 
(volledig: 6 Cantates) 
Johan Sebastiaan Bach 

Dirigent Charles de Wolft met: 
Bachkoor Holland 
Amsterdams Kamerorkest (Leden Concertgebouw orkest) 

6akkerij 
~wen 

Ellen Bollongino sopraan; 
Sylvia Schlüter alt; 
Hein Meens tenor; 
Max van Egmond bas; 
Hans Broekman orgel. 
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de edite fjJn6wyse daaienbaf(_~ 
HORN-DORPSSTRAAT19 

HAELEN- RAADHUISPLEIN 6a 
REUVER- P. VRANCKENLAAN 26 

HELDEN- RAADHUISPLEIN 20 

Prijs per plaats f 25,-. 
Bespreekkosten f 2,50. 

Kaartverkoop: alle V. V. V.·kantoren. 
Bureau Bachkoor Holland· Tel. 071·144769. 
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(VeiVolg van pagina ZI) 

Wat moet er dan bij het CDA veranderen? 
Erik: "Het CDA zou zich veel principiëler moeten 
opstellen. De op zich zeer goede uitgangspunten 
zijn te weinig in de dagelijkse politieke praktijk 
terug te vinden. Met name de CDA-fractie doet 
soms al~of het kabinetsstandpunt bepalend is. 
Het verkiezingsprogram is van ondergeschikt 
belang geworden. Dit kun je bijvoorbeeld duide
lijk zien bij kernenergie - waar het program aan 
de kant wordt geschoven- en bij ontwikkelings
samenwerking. Hier heeft annoedebestrijding 
plaats gemaakt voor verzakelijking en eigenbe
lang. Ook hier verliest het politieke beleid zijn 
sociaal-menselijke gezicht. Het zogenaamde 
dualisme, de scheiding van verantwoordelijkhe
den tussen fractie en kabinet, bestaat helaas niet 
meer. Het lijkt wel alsof premier Lubbers bepaalt 
wat fractievoorzitter De Vries mag zeggen." 

Erik vindt dat het CDJA zich wat duidelijker van 

het CDA moet onderscheiden: "Laat ze maar wat 
harder schreeuwen." Dit geldt ook voor de 
jongerenpagina's van CD/ ACTUEEL. Hij leest ze 
meestal wel, vindt ze leesbaar, maar "gezien de 
lezerskring mogen de geschilpunten fussen CDA 
en CDJA meer benadrukt worden." 
Uit deze interviews blijkt duidelijk, dat ook en 
met name nieuwe CDJA'ers zich wel degelijk 
over een aantal zaken een oordeel gevormd 
hebben. Een mening die ongetwijfeld door de 
betrokkenen nog vaak binnen het CDJA naar 
voren gebracht zal worden. Wij hopen dat, als zij 
over negen jaren het CDJA zullen moete~ verla
ten in verband met de leeftijdsgrens, ze nog 
eenzelfde bezieling en enthousiasme zullen uit
dragen! • 

Bemard Amold 

CONFERENTIE OVER 
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING 
Op vrijdagavond 11 januari en zaterdag 12 
januari organiseert de CDJA-buitenlandcommis
sie een conferentie over ontwikkelingssamen
werking in Amsterdam. 

De bedoeling is dat er vrijdagavond een ontmoe
ting plaatsvindt met Latijnsamerikaanse jonge
ren en dat er zaterdagmorgen vijf workshops en 
's middags een forumdiscussie georganiseerd 
gaan worden. 
De vijf workshops zijn: 

El Salvador 
Het CDJA-Utrecht organiseert een El Salvador
avond. Er wordt een reisverslag gegeven van de 
CDJA-reis met dia's. 
Nabespreking bij een gezellige borrel met 
Middenamerikaanse muziek. 
Aanvang: 20.00 uur. 
Plaats: Carltonbar, Oude Gracht 170 te Utrecht. 

INTRODUCTIE 
CURSUS 
De door het CDJA-Limburg georganiseerde 
introductiecursus voor nieuwe leden wordt ge
houden op vrijdagavond 18 en zaterdag 19 
januari 1985 a.s. 
De cursus is bedoeld voor leden, die meer willen 
weten over de organisatie, de grondslag en het 
politiek bedrijf. 
Ook wordt een reilenspel gespeeld, op basis van 
een bezuinigingsnota. Kortom, de moeite waard 
om hiervoor tijd vrij te maken en je op te geven. 
De kosten bedragen /15,- per deelnemer. Reis
kosten worden vergoed. 

De cursus vindt plaats in de regio. Je kan je 
aanmelden bij het CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 
BA in Den Haag. Bij de aanmelding dien je f 15,
over te maken op gironummer 2817204 onder 
vermelding van introductiecursus. 
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a. Ontwikkelingssamenwerking en bedrijfsle
ven. Sprekers: drs. W. A. Zuidhof (secretaris 
NCW) en de heer H. Hofstede (vice-voorzitter 
CNV). 
b. Ontwikkelingssamenwerking en particuliere 
organisaties. Spreker: de heer Groen (CEBE
MO). 
c. Ontwikkelingssamenwerking en het CDA. 
Spreker: de heer]. S. L. Gualthérie van Weezel. 
d. Ontwikkelingssamenwerking en de Kerk. 
Spreker: een vertegenwoordiger van de Raad 
voor de Zending. 
e. Ontwikkelingssamenwerking internationaal. 
Met aandacht voor VN-organisaties en de EG als 
alternatief voor een nationale benadering. 

DEELNAME 
De conferentie wordt gehouden in het Cok Hotel, 
Koninginneweg 34 in Amsterdam. 
De kosten bedragen voor de hele conferentie 
f 15,-; voor alleen de zaterdag f 7,50. Reiskosten 
boven f 15,- worden vergoed. 

·------------.. Bon: 1 
Naam: ............................................................. I 
Adres: ............................................................ I 
Postcode en woonplaats: ............................ I 
Telefoon: ....................................................... I 

neemt deel aan de studieconferentie 
ontwikkelingssamenwerking 
0 voor vrijdagavond en zaterdag 
0 alleen voor de zaterdag 

Handtekening: 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

Inzenden: CDJA, Dr. Kuyperstraat 5, 2514 I 
BA Den Haag (tel. 070-924461). I L------------..1 

AFGELEIDE 
NIEUWSWAARDE 
Een van de moeilijkheden waar een politieke 
jongerenorganisatie als de onze mee kampt is 
het gebrek aan belangstelling van de zijde van 
de pers. 
Dit zal wel te maken hebben met het feit dat wij 
klein en onbetekenend, met andere woorden 
oninteressant zijn. Dit vinden wij natuurlijk niet, 
maar zo worden wij wel door de media behan
deld. Wanneer het CD]A een standpwlt ergens 
over inneemt of iets heeft georganiseerd staan 
journalisten niet in de rij om er iets meer over aan 
de weet te komen. Dit in tegenstelling tot de 
belangstelling die het CDA, als grote regerings
partij, ten deel valt. 
Ondanks deze treurige situatie blijft he CD]A 
proberen standpunten over bepaalde zaken aan 
de man te brengen. Dit gebeurt bijvoorbeeld 
door zelf artikelen te schrijven en door te 
proberen deze artikelen als ingezonden stuk in 
kranten geplaatst te krijgen 
Aldus deden HansHuibersen Wim Kuiper. Hun 
ingezonden stuk werd dinsdag 27 november 
geplaatst op de Podiumpagina van Trouw: 
Zij gingen in hun artikel in op de jongeren
onvriendelijke maatregelen die er de laatste tijd 
waren genomen. Zij hadden hierop kritiek. 
"Ha,,; moet men op de redactie van Trouw 
hebben gedacht "dit is nieuws." 
Zij rukten enkele opmerkingen van Hans Huibers 
en Wim Kuiper uit hun verband en plakten deze 
met wat verbindingszinnen aan elkaar. Het 
resultaat van ·deze actie was een stuk op de 
voorpagina van Trouw met de volgende kop: 
"Kritiek voorzitter van het CD]A: Geloofwaardig
heid van CDA aangetast". 
Opnieuw was de sensatiezucht van de pers 
sterker dan het streven naar een waarheidsge
trouwe weergave van iemands mening. Het 
stukje op de voorpagina dekte bij lange na de 
inhoud van het ingezonden stuk op de Podium
pagina niet. 

Wat is het toch frusterend. voor een kleine 
politieke jongerenorganisatie als het CD]A om 
wanneer er een stuk in een krant geplaatst wordt 
te merken dat wat je te zeggen heb slechts 
afgeleide nieuwswaarde heeft. D.w.z. de nieuws
waarde van onze berichten valt of staat met al 
dan niet schoppen tegen het CDA. 
Deze houding van de pers is zeer betreurens
waardig. Niet alleen voor het CD]A, maar ook 
voor de pers zelf. Naast kritiek op het regerings
beleid heeft :het CD]A namelijk ook vele andere 
"nieuwswaardige" zaken te melden. Misschien 
zouden de media dat óók eens kunnen oppik
ken. • 

Trinette Stolk 
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